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INLEIDING 

I ngevolge het Enquêtebesluit van de Tweede Kamer der Staten-Generaal d.d. 6 November 
1947 is aan de commissie onder meer opgedragen een onderzoek in te stellen naar het 

beleid van de Nederlandse Regering te Londen ten aanzien van de organisatie der Nederlandse 
en Binnenlandse Strijdkrachten (punt i van het Enquêtebesluit). De commissie heeft gemeend 
daarbij het algemene militaire beleid der Nederlandse Regering gedurende de tweede wereld- 
oorlog te moeten betrekken. Het behoeft immers geen betoog, dat een onderzoek naar het 
onder punt i genoemde weinig vruchtbaar zou zijn, wanneer dit niet zou rusten op kennis van 
het algemene militaire beleid der Regering te Londen. De commissie heeft hiervoor een nieuw 
punt, het militaire beleid na de Meidagen van 1940, (punt p) aan de reeds in het Enquêtebe- 
sluit genoemde punten toegevoegd. Daarin is punt i geïncorporeerd, met dien verstande, dat 
een bespreking van het beleid ten aanzien van de organisatie der Binnenlandse Strijdkrachten 
in dit deel het beleid omvat over de periode in 1944 en 1945, toen de verschillende delen 
van Nederland waren bevrijd. Het daaraan voorafgaande tijdperk werd reeds behandeld in 
deel 7 van het verslag. 

Zoals algemeen bekend is ook Z.K.H. Prins Bernhard door zijn hoge militaire functies 
bij het militaire beleid na de Mei-dagen van 1940 betrokken geweest. Gelijk de commissie 
reeds in haar inleiding op deel 7 van haar verslag heeft gesteld, heeft zij gemeend Z.K.H. 
Prins Bernhard niet als getuige te moeten horen, omdat de constitutionele verhoudingen in 
ons land niet gedogen, dat getuigenverklaringen van een lid van het Koninklijk Huis onder- 
werp van openbare discussie kunnen worden. Zij wil evenwel ook te dezer plaatse uitdrukking 
geven aan haar gevoelen, dat het Nederlandse volk aan Prins Bernhard grote dank ver- 
schuldigd is voor zijn onvermoeid medestrijden voor de bevrijding van het Koninkrijk. 

Ofschoon de gebeurtenissen, waarnaar de commissie een onderzoek heeft ingesteld, 
inmiddels reeds l0 tot 15 jaar geleden zijn, heeft zij toch de meeste personen, die bij het mili- 
taire beleid na de Mei-dagen van 1940 een rol hebben gespeeld, kunnen horen. Een aantal van 
hen, zoals de heer H. van Boeyen, die van 12 Juni 1941 tot 15 September 1942 Minister van 
Oorlog is geweest, is overleden voordat zij getuigenis konden afleggen; anderen zijn door 
oorlogshandelingen om het leven gekomen. Weer anderen heeft de commissie niet kunnen 
horen omdat zij permanent in andere werelddelen verblijven. Voorts blijkt steeds meer, dat 
bij velen de herinnering aan het gebeurde vervaagt. 

De commissie heeft in dit deel de voorbereidingen tot en de strijd in en om Nederlandsch- 
Indië in de jaren vóór de bezetting door Japan niet behandeld. Zij heeft dit niet gedaan, 
omdat gebeurtenissen, als b.v. de slag in de Javazee, niet beoordeeld kunnen worden zonder 



een onderzoek naar het algemene defensiebeleid in Nederlandsch-Indië in de aan de strijd 
voorafgegane periode. Bovendien vormen die gebeurtenissen een afgesloten geheel, welke tot 
de in dit deel behandelde onderwerpen in meer verwijderd verband staan. 

Na de capitulatie van Nederlandsch-Indië in 1942 werden de geëvacueerde delen van de 
Indische krijgsmacht rechtstreeks van Londen uit gedirigeerd, hetgeen voordien niet het 
geval was. Het beleid sedert de capitulatie heeft de commissie dan ook wel in dit verslag 
behandeld. 

Het verslag bestaat uit vijf gedeelten. In de eerste hoofdstukken wordt behandeld het 
uitwijken in 1940 van marine- en landmachtonderdelen uit Nederland naar Engeland, en 
de recrutering in het buitenland. Daaruit is gebleken, hoeveel strijdkrachten en van welke 
aard de Regering te Londen ter beschikking kwamen. 

Voorts wordt een beeld gegeven van de krijgsverrichtingen van de Koninklijke Marine, de 
Koninklijke Landmacht en de Koninklijke Luchtmacht. Evenals in deel 1 van haar verslag 
wijst de commissie erop, dat de krijgsgeschiedenis in engere zin door de daarvoor bestemde 
afdelingen van het departement van Marine en dat van Oorlog wordt bestudeerd. 

De Nederlandse strijdkrachten hebben gedurende de oorlog bijna altijd onder operationeel 
bevel van geallieerde commandanten gevochten. Dezen stonden op hun beurt weer onder 
opperbevelhebbers, die hun directieven kregen van de te Washington zetelende Combined 
Chiefs of Staff. Dit lichaam kreeg zijn aanwijzingen van de Amerikaanse President en de 
Engelse Eerste Minister. De Nederlandse invloed op de beslissingen van de hogere leiding is, 
zoals uit dit deel zal blijken, zeer miniem geweest. 

Zeer veel aandacht heeft de commissie besteed aan het probleem van de toelaatbaarheid 
van het in 1940 door de beroepsofficieren aan de Duitsers gegeven erewoord en aan 
de daarmede verband houdende vraag of dit erewoord gebroken mocht worden. Behalve de 
vele getuigenverklaringen vindt men hierover ook de verklaringen van een aantal juridische 
deskundigen. De commissie meent, dat de resultaten van haar onderzoek over deze vraag- 
stukken ook voor de toekomst van belang kunnen zijn. 

De volgende hoofdstukken zijn gewijd aan de voorbereiding van de militaire terugkeer naar 
Nederland en aan de plannen, door het Kabinet-Gerbrandy ontworpen en bij de hoogste 
geallieerde militaire en politieke leiding voorgebracht, teneinde de Nederlandse strijdkrachten 
na de bevrijding van het grondgebied in Europa opnieuw op te bouwen, vooral met het oog 
op de bevrijding van Nederlandsch-Indië. Achtereenvolgens worden behandeld de positie van 
de Nederlandse regeringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff en de plannen 
betreffende het leger, de expeditionnaire macht, de vloot en de mariniersbrigade. 

Daarna wordt een schets gegeven van de wijze, waarop de Nederlandse Regering heeft 
getracht mankracht bijeen te brengen na de gedeeltelijke en later de gehele bevrijding van 
ons land. De ondergrondse strijdmacht wordt dan reguliere landmacht. 



De laatste vier hoofdstukken van het verslag staan geheel in het teken van de strijd om de 
bevrijding van Nederlandsch-Indië. Dit gedeelte begint met een bespreking van de diploma- 
tieke werkzaamheden, gericht op het verkrijgen van geallieerde medewerking voor de formatie 
van bataljons voor Nederlandsch-Indië. I-Iet blijkt, hoe de pogingen om bij de geallieerden 
interesse voor dit vraagstuk te wekken, afstuitten op gebrek aan belangstelling en aan mede- 
werking. 

Reeds vrij spoedig na de capitulatie van Nederlandsch-Indië in 1942 heeft men op Ceylon 
en in Australië van Nederlandse zijde getracht contact te verkrijgen met het door de 
Japanners bezette gebied. Na aanvankelijke moeilijkheden, vooral in Australië, kwamen 
geheime diensten tot stand, welke tot taak hadden deze verbindingen te leggen. 

Ook heeft de commissie een uitvoerige beschouwing gewijd aan de gebeurtenissen rond de 
wijziging van de grenzen der commandogebieden in het Verre Oosten. Ofschoon hierbij 
voor Nederland grote belangen op het spel stonden, vond deze plaats, zonder dat Nederland 
door de geallieerden te gereder tijd zelfs maar ingelicht was. 

Een laatste en uitgebreid hoofdstuk heeft de commissie gewijd aan de gebeurtenissen in 
Nederlandsch-Indië in 1945. Zij heeft daarbij haar aandacht vooral moeten richten op de 
militaire aspecten, doch daar deze zeer nauw verweven waren met de politieke, heeft zij deze 
laatste in dit verslag enerzijds niet buiten beschouwing kunnen laten, doch anderzijds ook 
niet aan een uitputtende beschouwing onderworpen. 

De commissie wil tenslotte op deze plaats hulde brengen aan die Nederlanders, die, bij 
welk onderdeel van de strijdkrachten ook, alles, tot zelfs hun leven, hebben gegeven in het 
belang van het Koninkrijk. 

Met eerbied gedenkt zij het offer van hen, die, waar ook ter wereld, voor de Nederlandse 
zaak zijn gevallen. 





I. HET UITWIJKEN VAN LANDMACHTONDERDELEN 
NAAR ENGELAND 

381 84 (Dijxhoorn) 

80606 (van der Stad) 
80608 (van der Stad) 
80621 (van der Stad) 
80616 (van der Stad) 

80618 (van der Stad) 
80638 (van der Stad) 

86836 (Dijxhoorn) 
86837 (Dijxhoorn) 

86838 (Dijxhoorn) 

80653 (van der Stad) 

80655 (van der Stad) 
80659 (van der Stad) 
80660 (van der Stad) 

80665 (van der Siad, 

80674 (van d(,r Stcd) 

5 1. Terugtocht 

Nadat in 1940 de Duitsers ons land waren binnengevallen, is een 
deel van de Nederlandse krijgsmacht via België en Frankrijk terug- 
getrokken en overgestoken naar Engeland. Door de Nederlandse 
Regering waren voIgens mededeling van de toenmalige Minister van 
Defensie, de heer A. Q. H. Dijxhoorn, tevoren geen bepaalde maat- 
regelen genomen in verband met de mogelijkheid, dat na het uit- 
breken van de oorlog een deel van het Nederlandse leger naar Enge- 
land zou moeten oversteken. 

Schout bij nacht H. J. van der Stad was op 14 Mei 1940 com- 
mandant van Zeeland. Hij trad na de capitulatie van Nederland (met 
uitzo'ndering van Zeeland) op  die dag op als opperbevelhebber van 
land- en zeemacht. 

Onmiddellijk na de capitulatie is er contact geweest met het 
Algemeen Hoofdkwartier te 's-Gravenhage, dat mededeelde, dat 
Zeeland zou doorvechten. Het grootste gedeelte van de troepen op 
Zuid-Beveland en Walcheren bestond uit Fransen. De 14e Mei 
's avonds zijn de Duitsers de eigenlijke aanval op Zeeland begonnen. 
De aanwezige Nederlandse troepen zijn weggevloeid uit het Noorde- 
lijke deel van de Zanddijkstelling. Deze troepen zijn daarna ver- 
zameld met behulp van militaire politie. De Fransen hebben die 
troepen later naar het Zuiden gestuurd. Dezen waren altijd ver- 
schrikkelijk bang, dat zij door de vorm van de heImen en door de 
kleur van de uniformen Nederlandse troepen voor Duitsers zouden 
aanzien. Geleidelijk aan zijn de Fransen teruggedrongen naar de Sloe- 
dam. Er is nog geprobeerd wat Nederlandse troepen bij elkaar te 
krijgen en deze ook naar de Sloedam te sturen om de Fransen te 
helpen bij de verdediging. Op een gegeven ogenblik - naar de heer 
van der Stad memt de 16e of de 17e Mei 1940 - kreeg hij opdracht 
uit Londen, dat hij er in ieder geval voor moest zorgen, dat de 
Duitsers hem persoonlijk niet gevangen namen. 

De heer Dijxhoorn wilde niet ontkennen, dat schout bij nacht van 
der Stad order heeft gekregen, dat hij zich niet persoonlijk gevangen 
mocht laten nemen door de Duitsers, doch deze order is dan buiten 
hem om gegeven. Hij hoorde dit bij zijn verhoor voor de commissie 
voor het eerst. Hij achtte het niet logisch een dergelijke order te geven. 
Het zich niet gevangen laten nemen in een oorlog prevaleert niet. 
Iets anders zou het zijn, wanneer men zo'n order geeft, omdat men 
van de betrokkene in een latere phase van de oorlog nog partij wil 
trekken. Dit is echter heel iets anders. 

De heer van der Stad kon zelf, aldus zijn verklaring voor de 
commissie, van Vlissingen uit niet rechtstreeks naar Engeland gaan. 
Ten eerste had hij daar zelf geen schip voor en ten tweede kon hij 
de troepen van de landmacht zijns inziens toch niet in de steek laten. 
De landmachttroepen, welke hij in Zeeuwsch-Vlaanderen aantrof, 
waren eigenlijk allemaa! troepen, die uit Brabant waren afgevloeid. 
Deze terugtrekkende troepen stonden onder zijn bevel. Hij heeft order 
gegeven, aangezien er met deze troepen niets meer te beginnen was, 
dat alle troepen van de landmacht zich in Duinkerken moesten ver- 
zamelen. Zij waren niet in prima conditie en zij waren grotendeels 
ontwapend. Hij wilde hen eerst verzamelen en dan naar het Zuiden 
achter het front sturen om daar te proberen een Nederlands legioen 
te vormen. 

Aanvankelijk wilde hij de in Zeeuwsch-Vlaanderen aanwezige troe- 
pen daar houden onder leiding van majoor de Heer, omdat hij het 
wenselijk vond, dat op Nederlands gebied ook nog Nederlandse troe- 
pen waren. De Franse generaal heeft er bij de heer van der Stad voort- 
durend op aangedrongen, dat hij die troepen ook weg zou nemen, 
omdat er steeds vergissingen werden gemaakt door de Franse troepen, 
die de Nederlanders voor Duitsers aanzagen. De heer van der Stadt 
heeft zich tenslotte op het standpunt gesteld, dat militaire over- 
wegingen hier de doorslag moesten geven en zwaarder moesten 
wegen dan politieke. Hij heeft daarna opdracht gegrva  o:n alle 
troepen te verzamelen en weg te sturen naar Duinkerken. 

De heer van der Stad is zelf niet met de troep meegegaan, daar er 
geen vaste troep was. Hij is later heen en weer gereden tussen Duin- 
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kerken en Oostburg. Voorzover er van enig verband sprake was, 
stond de gehele terugtocht echter wel onder zijn leiding. Had hii 
kunnen voorzien, dat het met Frankrijk zo zou gaan als het gegaan 
is, dan had hij van de landmacht ook zoveel mogelijk mensen naar 
Engeland gestuurd. De heer van der Mud had echter aldoor nog het 
idee, dat  het anders zou lopen; dat  had hij ook met Franse generaals 
besproken. 

D e  manschappen zouden naar een punt in Frankrijk worden ge- 
bracht; zij zouden daar behoorlijk geëncadreerd en geschift worden, 
waarna ze misschien een troep konden vormen. Hij had nog altijd het 
idee, dat de Nederlandse legeronderdelen voor de  landoorlog gebruikt 
konden worden. Niemand verwachtte toen, dat zij in  Duinkerken in- 
eens afgesneden zouden worden. 

D e  toenmalige reserve-kapitein der artillerie D. J. Gulle was com- 
rnanciant van de middelste afdeling van 20 R.A., één van de nieuw- 
opgerichte repiinenten, die in April 1940 naar Brabant zijn gegaan 
o m  daar een afdeling 7 cm veld te vervangen. Regimentscommandant 
was luitenant-kolonel Granpré Molière. Het regiment bestond uit drie 
afdelingen, welke over een heel grote sector waren verspreid; de  heer 
Galle was voor rechtstreekse steun aan 1-13 R.I., een infanterie- 
bataljon, toegevoegd aan een infanterie-commandant, de vaksom- 
mandant van het vak Erp. D e  heer Galle is met zijn troep via Breda, 
Antwerpen en Terneuzen naar Aardenburg teruggetrokken. 

Om halfnegen 's avonds 10 Mei 1940 kreeg de heer Galle opdracht 
van de  vakcommandant na twaalf uur 'savonds terug te trekken 
tot achter de Zuid-Willemsvaart. Om halftien kreeg hij een telefoontje, 
dat hij onmiddellijk moest terugtrekken. Zijn afdeling had zich inge- 
schoten en klaargemaakt voor de ontvangst van de vijand, maar er 
is geen vijand gekomen, Na  het terugtrekken heeft de heer Galle in  
de buurt van Koevering contact gehad met de vakcommandant, 
luitenant-kolonel S~îoek. D e  heer Galle heeft zich bij hem gemeld 
en deze heeft opdracht gegeven nog in stelling te komen o p  een 
bepaald punt, hetgeen echter, omdat de infanterie reeds verder 
teruggetrokken was dan dit punt, niet meer mogelijk was. 

Daarop is de  heer Galle van zijn opdracht, rechtstreekse steun te 
verlenen, ontslagen. Hij heeft de afdeling nabij Best achtergelaten en 
contact opgenomen met zijn eigen commandant, luitenant-kolonel 
Granpré Molière. D e  heer Galle heeft hem te Tilburg kort gesproken 
en heeft opdracht gekregen terug te trekken o p  Breda. D e  afdeling is 
intussen onder bevel van de oudste batterijcommandant opgerukt in 
de  richting van Breda. Onderweg zijn de stukken onklaar gemaakt 
en achtergelaten. Zijn afdeling bestond toen dus alleen nog uit per- 
soneel plus munitieauto's, waarvan men later veel plezier heeft gehad. 
De hecr Gulle zelf heeft de afdeling bij Moergestel weer aangetroffen 
en is doorgetrokken naar Breda. O p  Pinkster-Zondag heelt hij besloten 
- er was vrij veel luchtactie - de auto's achter te laten in het Mast- 
bos en te voet België in te trekken. 's Nachts zijn de auto's terugge- 
haald. D e  situatie was zodanig, dat  er voortdurend vijandelijke vlieg- 
tuigen in de  lucht waren en dat  de Nederlandse militairen practisch 
niet buiten bedekt terrein konden komen. Daarna is op Antwerpen 
teruggetrokken. E r  is enige keren rust gehouden om de chauffeurs te  
laten slapen en daarna heeft de  heer GaUe alle auto's naar Zeeuwsch- 
Vlaanderen gestuurd. Aangezien er nog zeer veel activiteit in  de  
lucht was, zijn de auto's met een tussenruimte van tien minuten 
vertrokken. Het merendeel is in Terneuzen terechtgekomen. Daar  
kreeg de heer Galle de  mededeling, dat  zijn troepen niet in  het 
oosteiijk deel van de stelling mochten blijven, omdat de  Fransen 
daar een lijn aan het vormen waren. D e  afdeling kwam dus o p  
Pinkstermaandag in westelijk Zeeuwsch-Vlaanderen terecht waar zij 
in contact kwam met haar eigen commandant. D e  heer Galle kreeg 
de opdracht zich naar Aardenburg te begeven met alles wat artillerist 
was, met de bedoeling een soort van compagnie te  vormen als 
reserve-compagnie bij de o p  te richten anti-parachutistencompagnieën 
der infanterie. Hier is feitelijk niets van terecht gekomen. 

Toen de capitulatie van het Noorden kwam, zat de afdeling in 
Zeeuwsch-Vlaanderen. Op zeker moment kreeg de  heer Galle - de 
toestand was toen nogal verward - een zeer merkwaardig bericht. 
D e  dokter kwam nl. met de mededeling, dat de commandant van de 
heer Galle, overste Granpré Molière, was verdwenen en dat  een in- 
fanterie-majoor, majoor de Heer te Oostburg, zijn onmiddellijke chef 
was geworden. D e  heer Galle heeft met deze contact opgenomen 
o m  te vragen wat er gedaan moest worden, daar de afdeling moeilijk- 
heden kreeg met de  ravitaillering, omdat de  Fransen alles opkochten. 
Vóór diens verdwijning had de heer Galle nog telefonisch advies ge- 
kregen van zijn eigenlijke commandant, overste Granpré MoltL:re, 
o m  contact op te nemen met de  Belgische generaal Clory te 
Brugge. 

Aanvankelijk verbood majoor de Heer hem echter de grens over 
te gaan. D e  heer Galle evenwel had het idee aan de verkeerde kant 
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te zitten. Het kwam hem voor, dat ergens een verdedigingslijn zou 
worden gevormd en hij wilde achter die lijn zien te komen. Het 
denkbeeld van een vertrek naar Engeland was toen nog niet bii hem 
opgekomen. 

D e  heer Galle kwam dus tijdens een tweede bezoek bij zijn nieuwe 
coinrnanciant, majoor de Heer, met de vraag, o i  deze het goed vond, 
dat hij met zijn troepen de grens overging. Deze wilde echter geen 
toestemming geven, want het commando-Zeeland had verboden het 
land te verlaten. D e  heer Galle heeft toen gezegd, dat hij gaarne 
zou zien, dat, als majoor de Heer hem dit verbood, deze wat voor 
hem deed om aan eten te komen. D e  heer Galle heeft hem tenslotte 
zover gekregen, dat hij de vage order kreeg o m  naar bevind van 
zaken te handelen. 

Eerder had de heer Galle o p  een wenk van overste Granpré 
Molière, tijdens bovenbedoeld telefoongesprek gegeven, een paar 
officieren naar Brugge gestuurd o m  contact o p  te nemen. E r  gingen 
geruchten, dat Nederlandse troepen, die in België kwamen, door de  
Belgen werden ontwapend. Dat  was de bedoeling van zijn troep niet, 
al hadden zij dan ook alleen maar geweren bij zich. Het bleek, dat  dit 
gerucht niet waar was, dat  zij er welkom waren en dat  zij zich achter 
Brugge konden hergroeperen. O p  grond van de mededelingen van de  
Belgen heeft de heer Galle besloteii met zijn mensen België in te 
trekken, waarbij hij de  bedoeling had, ergens achter een bepaalde lijn 
te hergroeperen. Hij had toen het idee, dat  hetzelfde wel door vele 
Nederlandse infanteristen zou worden gedaan en dat, als er een lijn 
ontstond ergens achter de IJser of de Somme, enkele tienduizenden 
mannen, die ergens waren terechtgekomen, in België of Frankrijk o p  
de een of andere manier wellicht een of ander onderdeel konden 
vormen. 

D e  groep van de heer Galle was maar ruim honderd man groot: 
het was een heel kleine afdeling, d.w.z. kleiner dan een normale 
afdeling van 7 cm veld. Zijn afdeling bestond overwegend uit re- 
cruten, die half afgericht en snel klaarsemaakt waren voor 8 staal 
en hals over kop naar Brabant waren gestuurd. 

Toen zij te Brugge waren, kregen zij van een of andere Belgische 
instantie het advies verderop te gaan. D e  heer Galle is bij Abbeville 
door de opening heengekropen, een kleine 24 uur vóórdat de Duitsers 
daar de zak van Duinkerken sloten. Het  was min of meer puur 
ge!uk, dat het lukte: het kwam, doordat hij over behoorlijke wagens 
beschikte. Het enige goede, waarover hij beschikte, waren munitie- 
wagens (de munitie is in Breda achtergclaten) en chauffeurs, die 
allen jonge kerels waren en zich uitstekend hebben gedragen. 

De heer Galle heeft aan de troep niet de  vraag gesteld: wil je 
mee naar de overkant of België in? E r  is geen sprake van geweest. 
E r  is ook geen sprake van verzet geweest. Hij heeft doodgewoon 
gezegd: .,Wij gaan België in en ik raad jullie aan, zo dicht mogelijk 
bij mij te blijven; alleen wanneer wij in groepsverband zijn - wij 
komen in een streek waar juIIie de  taal niet verstaat - kan ik iets 
voor jullie doen; wanneer je als eenling rondloopt, ben je straks 
hulpeloos". Bij alle mogelijke vragen, welke de  heer Gulle 
heeft gehoord: ,,Mag het wel? K u n  je d e  grens over met 
troepen?, enz.", heeft hij geen seconde stilgestaan; hij heeft ook van 
de  kant van de  troep nooit de  opmerking gehoord: ik vind het 
welletjes. (De heer Galle wil niet beweren, dat er geen enkele ge- 
weest is, die het gedacht heeft.) Een enkele auto is onderweg ver- 
ongelukt. D e  heer Gnlle heeft de opdracht gegeven: Als er een auto 
stuk is (van repareren was geen sprake; zij waren langzamerhand 
in een grote chaos van terugtrekkende burgers terechtgekomen), 
laat je die staan en probeer je zelf mee te komen; dus eerst de  
mensrn en dan het materiaal overladen en als dat niet kan, laat 
je de zaak achter. E r  zijn een paar auto's gesneuveld. 

Z o  heeft de troep Abbeville bereikt. Het stond in brand; het was 
gebombardeerd; het waren wellicht preliminaire bombardementen 
van de Duitsers, die langs het dal van de  Somme oprukten, waarvan 
hij o p  dat moment echter niets wist. E r  werd even gebombardeerd, 
terwijl zij er waren, maar daarvan hebben zij geen schade onder- 
vonden. Van dat  ogenblik af hebben zij geen Du~tsers  meer in de  lucht 
gezien en zaten zij midden tussen de stroom vluchtelingen. 

Ingevolge mededeling van de zijde van ons gezantschap te Parijs zijn 
zij in tegenstelling tot de meeste Nederlandse troepen rechtsaf geslagen, 
Normandië in, in de richting van Cherbourg; de heer Galle zegt: 
in tegenstelling met anderen, omdat er hier en daar marechaussees 
stonden die naar het Zuiden verwezen. D e  heer Galle is er nooit achter 
gekomen, hoe die regeling ontstaan is. Blijkbaar was er een order, 
dat de terugtrekkende troepen aanwijzingen moesten krijgen o m  
naar het Zuiden van Frankrijk te gaan. Dit heeft tot gevolg gehad, 
dat velen zuidelijker gestrand zijn en later naar Engeland gekomen 
zijn of Engeland niet meer hebben bcreikt. 
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De heer Galle is te Cherbourg gekomen. Daar lag een boot klaar, 
die Engelse reservetroepen had overgebracht en die de heer Galle 
met zijn troep de volgende morgen heeft medegenomen. Op 24 Mei 
1940 zijn zij te Southampton aangekomen. 

De marechaussees uit Brabant zijn - aldus de heer Gaile - model 
naar Engeland verhuisd. Zij hebben geen contact met de vijand gehad, 
zij hebben alles in hun auto's geladen, zelfs hun archieven en rijwielen 
hebben zij meegenomen. Onderweg naar de kust hebben zij geweigerd 
soldaten, die in dezelfde richting marcheerden, mee de nemen. Als 
motief hiervoor gaven de marechaussees op, dat zij zich niet met de 
troepen mochten bemoeien. Naar de mening van de heer Galle hadden 
zij hun archieven en hun fietsen in de modder moeten gooien en zo- 
veel mogelijk soldaten moeten meenemen. Dit hebben de marechaus- 
sees niet gedaan en dat heeft veel kwaad bloed gezet. 

Het enige contact met andere onderdelen van het Nederlandse 
leger, behalve met de marechaussee, is met een colonne onder leiding 
van de officier van gezondheid Koch geweest. Deze heeft de heer 
Galle om benzine gevraagd. Van hun schaarse voorraad hebben zij 
enige benzine gegeven. Benzine is altijd het grote probleem geweest. 

De toenmalige reserve dirigerend officier van gezondheid dr 
C. F. Koch heeft de Nederlandse troepen in Frankrijk zonder enige 
aanvoering zien rondlopen. Hij heeft daar trorpcnofficieren op eigen 
gelegenheid zien aankomen. Hij heeft tijdelijk de leiding van een troep 
op zich genomen, omdat er gerp troepe~officieren waren, die daar- 
toe capabel waren of er zin in hadden. 

In Frankrijk heeft de toenmalige vaandrig C. Sisselaar meegemaakt, 
dat de marechaussees in trucks reden, terwijl zij de infanteristen lieten 
staan. Zij hadden hun trucks beladen met hun fietsen, hun volledige 
uitrusting, een tweede stel blauw, nestels en zelfs damborden hadden 
zij bij zich. In plaats van al deze goederen hadden zij de gewone sol- 
daten moeten meenemen op hun tocht naar de kust. 

Mr. G .  F. J. Jongbloed, toentertijd reserve-officier, verklaarde, dat 
de marechaussees zich bij de andere militairen buitengewoon onpopu- 
lair hebben gemaakt, omdat rij zich op de tocht van Nederland naar 
Engeland niet hebben ingelaten met de gewone militairen. Terwijl 
velen van dezen gedurende dagen zonder eten of drinken waren ge- 
weest, hadden de marechaussees, toen zij in het kamp in Engeland 
aankwamen, nog voor b.v. 14 dagen koffie bij zich. Er was geen 
sprake van dat zij iemand onderweg behulpzaam zouden zijn. 

De toenmalige majoor der Koninklijke marechaussee jhr D. J. 
H. N.  den Beer Poortugael is met zijn troep de terugtocht naar 
Roosendaal van 11 op 12 Mei begonnen. Hij heeft toen van Hooger- 
heide uit getracht, via Antwerpen, in Zeeland te komen, wat hem 
na enige moeilijkheden is gelukt. De Belgen hielden de Nederlandse 
troepen eerst voor franctireurs en dachten, dat zij verklede Duitsers 
waren. De marechaussees zijn 's nachts van Antwerpen door de tunnel 
naar Hulst gereden, waar zij weer contact hebben opgenomen met 
de Fransen. In overleg met een Franse generaal zijn de diensten 
van de marechaussee aangeboden aan de Franse troepen, die daar 
waren. Later hebben zij opdracht gekregen van de opperbevelhebber, 
de schout bij nacht van der Stad, om zich te begeven naar het vlieg- 
veld Nantes, waar een oefenschool van Nederlandse vliegers was. 
Zij zijn toen gemarcheerd naar Grevelingen en vandaar naar Abbe- 
ville, via Montreuil. In de tussentijd was de Nederlandse opleiding 
verplaatst, zodat hun komst geen zin meer had. Zij zijn er enige tijd 
geweest, hebben dienst gedaan met de Franse gendarmerie en kregen 
daarop opdracht terug te gaan naar een klein plaatsje in de buurt 
van Caen, Délivrande. Hier zijn zij vrij lang geweest; zij hadden er 
eigenlijk niets te doen en lagen te wachten om naar Engeland te 
gaan. 

De heer der? Beer Poortugael heeft te Cherboiirg enige pogingen 
gedaan de Engelsen te bewegen hen over te zetten naar Engeland. 
Dat is niet gelukt. De marechaussees zijn nog een keer gevangen ge- 
nomen door de Fransen in Carentan. De Fransen hadden eerst order 
uitgegeven, dat de officieren vrije beweging hadden in dat gedeelte 
van Normandië tot Cherbourg, maar achter de rug van de heer 
der? Beer Poortugael om hebben ze die order veranderd en kleinere 
bewegingsvrijheid gegeven; maar toen de troep te Carentan kwam 
zijn zij, hoewel de Fransen wisten, dat zij zouden komen, er een dag 
vastgehouden. Later heeft de heer den Beer Poortclgael bij de com- 
mandant in Caen ernstig geprotesteerd, dat zij zo behandeld zijn. 

In Nantes had de heer den Beer Poortugael dr Koch ontmoet, 
die een gedeelte van de Nederlandse troepen bij zich had. De heer 
den Beer Poortugael kon hem helpen, omdat hij nogal veel geld bij 
zich had. Hij heeft met de heer Koch afgesproken samen te reizen. 

De heer den Beer Poortugael heeft te Délivrande een tele,  ram 
gekregen van generaal-majoor van Oorschot namens de Minister, dat 
er te Brest een boot voor hen klaar lag. Intussen kreeg de heer derz 
Beer Pooreugczel van Je Franse autoritelten bevel de wagens in te 
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leveren; hij kon dan de volgende dag per trein naar Brest gaan. Hij 
heeft toen gezegd, dat hij zijn wagens wilde houden. De toestand was 
zodanig, dat hij heel goed kon aannemen, dat er de volgende morgen 
in het geheel geen trein zou lopen. Men heeft er in toegestemd, dat hij 
zijn spullen hield. De marechaussees zijn met de wagens naar Brest 
gegaan. Daar zijn zij ingescheept. Vervolgens zijn zij naar Plymouth 
gegaan. 

De heer den Beer Poortugael heeft bij de overtocht geen verliezen 
geleden. Hij meent, dat hij met ongeveer 350 man in Engeland, te 
Plymouth, is gearriveerd; er waren ook burgerchauffeurs bij. 

De marine-officier S. L. de Jong heeft met de ,,Prinses Beatrix" 
NederIandse troepen uit Brest gehaald en die naar Engeland over- 
gebracht. Dit waren de troepen van de heer den Beer Poortugael, 
dr Koch en kolonel Beckman. Bij elkaar was dat ongeveer 800 man. 

De toenmalige kapitein der Koninklijke marechaussee W. Kist is 
met de le  divisie der marechaussee meegegaan, via België en Frank- 
rijk, naar Engeland. Om de l e  divisie niet in de handen van de 
vijand te doen vallen, had de commandant Zeeland opdracht gegeven 
hen naar Nantes te zenden. 

De toenmalige kapitein der Koninklijke marechaussee E. M. A. 
Suylen, in 1940 districtscommandant van de Koninklijke marechaussee 
te Nijmegen, heeft onprettige momenten beleefd op zijn tocht door 
Frankrijk met betrekking tot andere militairen die op de terugtocht 
waren. De marechaussee kon nl., aldus de heer Suykn, deze militairen 
niet meenemen op haar auto's; die mensen stonden aan de kant van de 
weg en bij de marechaussees zaten de wagens stampvol. Zij beschik- 
ten over weinig benzine. 

De heer Suylen heeft het weleens pijnlijk gevonden militairen langs 
de kant van de weg te laten staan. Wanneer hij zich immers in dezelfde 
positie had bevonden, en Nederlandse militairen had zien langs 
rijden zonder mee te kunnen, dan zou hij daarover ook ontstemd zijn 
geweest. 

In die tijd was het van het grootste belang niet door de Duitsers 
van de kust afgesneden te worden. Daarom was er toen zeer veel 
haast. Hij wist zeker, wanneer er niet gestopt is, dat dit dan gebeurd 
is, omdat het ondoenlijk was een lange colonne voor een paar lifters 
te laten stoppen. 

Met betrekking tot het feit, dat de naar het Zuiden terugtrekkende 
Nederlandse troepen door de geallieerden werden gewantrouwd, 
heeft de toenmalige reserve-kapitein der infanterie M. B. Niteri~lk 
verklaard, dat dit wantrouwen reeds in Zeeuwsch-Vlaanderen begon. 
Er was daar een Franse kolonel, die hem zonder meer gevangen wilde 
nemen. Dit speelde zich af in Sas van Gent. In Frankrijk is het over 
het algemeen ook zo gegaan; in sommige plaatsen was het niet zo 
erg. In België ging het heel goed. In Antwerpen is hij korte tijd 
vastgehouden, maar de heer Niterink had een bewijs gekregen van 
een Franse majoor uit Rijckevorsel bij Hoogstraten, dat hij door 
mocht. De plaatselijke commandant te Antwerpen heeft toen de 
Franse majoor opgebeld en deze heeft toen gezegd, dat alles in orde 
was. Overal waar zijn troepen zijn geweest, Ostende, Duinkerken 
enz., is het goed gegaan. 

De heer Niterink meende, dat zijn troep opdracht van de ambassade 
heeft gekregen naar Nantes te gaan. Hij is daar met zijn troep ge- 
weest, maar de mensen waren daar al veel minder vriendelijk. De 
commandant te Nantes zei, dat zij direct terug moesten. Zij kwamen 
daar Zaterdagavond aan en zij hadden niet veel zin direct terug te 
g:is:i. Zij hebhen toen gezegd, dat zij er bezwaar tegen hadden up 
Loridag te reizen en toen hebben zij toestemming gekregen, tot 
Maandagmorgen zes uur te blijven. Zij zijn toen naar Normandië 
doorgestuurd. Tot ongeveer 5 Juni zijn zij daar geweest. Het ging 
daar heel goed, hoewel de gendarmerie betrekkelijk lastig was. De 
heer Nirerink heeft enige keren een lijst moeten opmaken met de 
namen en woonplaatsen van de mensen; hij had hiertegen bezwaar, 
maar hij had geen keus en moest het wel doen. Hij werd gewan- 
trouwd, omdat er een algemene vrees voor parachutisten, vijfde 
colonne en dergelijkc was. 

Behalve de in het voorgaande behandelde troeperì, zijn, naar de 
commissie is gebleken, nog verschillende andere detachementen uit 
Nederland in zuidelijke richting teruggetrokken. De sectie krijgsge- 
schiedenis van de generale staf heeft de commissie hierover een kort 
overzicht ter beschikking gesteld, waarin een algemeen beeld wordt 
gegeven van de hierboven behandelde en de verschillende andere 
detachementen. 

Het hoofd van genoemde sectie heeft voor de commissie hierover 
een overzicht gegeven, dat hij - aldus zijn verklaring -- in beginsel 
juist acht, doch dat misschien in de toekomst met betrekking tot 
enkele data en detailpunten een kleine wijziging zou moeten onder- 
gaan. 



61305 (van Voorst Evekink) 

Over het detachement van majoor de Eieer, de  bata!jonscomman- 
dant van het 2e batzljon van het 40e regiment infanterie, heeft de  
heer D. A. van Hilten, hoofd van de krijgsgeschiedkundige sectie van 
de  generale staf, het volgende medegedeeld. Het detachement is in de  
nacht van 15 o p  16 Mei uit Walcheren o p  Zuid-Beveland aangekomen. 
Op de  16e schijnt er reeds een algemeen plan geweest te zijn voor het 
afvoeren van alle Nederlandse troepen, die daar nog aanwezig waren, 
naar België. D r  17e Mei heeft de commandant een bespreking gehad 
met Prins Bernhard te Sluis, waar de  Prins nog even is geweest. O p  
l 8  Mei was overeengekomen, dat deze troepen nog met de  Fransen 
zouden meevechten, maar de  19e kwam het bevel van de  Franse 
generaal Beaufrire. dat alle Nederlandse troepen Zeeuwsch-Vlaan- 
deren moesten verlaten, en dit detachement - het was het laatste - 
kreeg de opdracht om via Brugge naar Ostende te  gaan. Als een 
markant feit is precies aangegeven, dat te 23.30 uur op de  19e Mei 
majoor de Heer de laatste was, die het Nederlandse grondgebied ver- 
liet, waarmede het moment is bepaald, waarop alle weerstand van 
de Nederlandse georganiseerde strijdmacht o p  het grondgebied in 
Europa was geëindigd. 

Op 20 Mei waren er ongeveer 1250 Nederlandse soldaten in Osten- 
de bijeen en in een kazerne ondergebracht. E r  zijn verschillende 
regelingen getroffen om enige orde te brengen onder deze troep. Aan- 
vankelijk was het de bedoeling, dat  zij naar Engeland zouden worden 
overgebracht. Daarvan is echter niets gekomen. Op 27 Mei werd be- 
paaldelijk nog gewacht op scheepsgelegenheid naar Engeland, maar 
op 28 Mei kregen zij bericht, dat de Belgische troepen hadden ge- 
capituleerd. E r  werden toen bevelen gegeven voor e:n terugmars 
naar Zeeuwsch-Vlaanderen. D e  sterkte was toen ongeveer 1300 man. 
O p  29 Mei zijn zij weer in Oostburg aangekomen. D e  volgende dagen 
werden zij o p  last van de  Duitsers ontbonden en op 1 Juni is het 
bataljon met groot verlof gezonden. 

Een ander detachement onder leiding van d e  reserve-kapitein Galle 
heeft Engeland bereikt. Het was een detachement artilleristen, zonder 
materiaal, afkomstig uit de Peel; personeel van de z.g. S cm. staal- 
kanonnen, ongeveer ter sterkte van 300 man. Zij zijn o p  13 Mei uit 
Noord-Brabant te  Antwerpen aangekomen. D a t  was 11-20 R.A. Van 
Antwerpen uit zijn zij weer in  Zeeuwsch-Vlaanderen terechtgekomen 
in IJzcndijke en daarna in Biervliet; later zijn zij naar het Zuiden 
vertrokken, over Brugge naar La Panne, ten noordoostcn van Duin- 
kerken. Dat  detachement is daarna gemarcheerd over Montreux, 
Abbeville, Caen en verder naar Cherbourg, waar het op 21 Mei is 
aangekomen. O p  23 Mei is het overgestoken naar Southampton. 

Het  detachement marechaussee met majoor deti Beer Poortugael 
en kapitein van der Kroon bestond uit drie afdelingen, die onder 
bevel stonden van kapitein Kist, kapitein Ellerzs en kapitein Suylen. 
O p  11 Mei waren zij verzameld te  Hoogerheide (N.B.) en o p  12 Mei 
zijn zij over België via Antwerpen naar Zeeuwsch-Vlaanderen ge- 
gaan. Op 18 Mei zijn zij gegaan via Sluis, Brugge, Dixmuiden, Duin- 
kerken, Gravelines e n  van 19 Mei af hebben ZIJ te  Caen gewacht op 
scheepsgelegenheid. Begin Juni hoorden zij, dat de inscheping voor 
Engeland te Brest zou geschieden. O p  11 Juni zijn zij i n  Plymouth 
aangekomen. Het detachement bestond toen uit ongeveer 30 man 
marechaussez, 32 man politietroepen en 77 man militairen van an- 
dere wapens. 

Het  detachement onder d r  Koch beschouwt d e  heer van Hilten 
als een onderdeel van het totale detachement van majoor den Beer 
Poortrigael; het bestond aanvankelijk uit een geneeskundige afdeling 
uit Zeeuwsch-Vlaanderen. D a t  detachement is van Oostburg in 
Zeeuwsch-Vlaanderen naar Brugge verplaatst. O p  10 Juni is het van 
Brest naar Engeland overgestoken. 

Het detachement van de officier van administratie der eerste klasse 
der Koninklijke marine Langeveld is van Duinkerken uit o p  20 Mei 
rechtstreeks naar Engeland overgestoken. Dat  bestond uit marine- 
officieren uit de  staf van de commandant Zeeland. 

D e  andere detachementen hebben zwerftochten door België ge- 
maakt, maar zijn niet verder gekomen en hebben tenslotte de  terug- 
tocht naar Nederland weer aanvaard, waar zij voor en na  l i ter  ook 
zijn terechtgekomen. 

8 2. Contact met Nederlandse autoriteiten o p  het continent 

Luitenant-generaal b.d. D. van Voorst Evekink, destijds militair 
attaché te Parijs, heeft verklaard, dat hij de terugtrekkende troepen 
orders en geld heeft gegeven, vóórdat rij naar Engeland zijn overge- 
stoken. Hij heeft ook voor de passage gezorgd. Het  ging alles in over- 
leg met de Fransen. D e  heer van Voorst Evekink moest wachten o p  
initiatief van anderen. D e  troepencoinmaildanten moesten hem op- 
bellen. Hij kon moeilijk zelf contact zoeken, daar hij niet kon weten 
waar zij zaten. D e  heer van Voorst Evekink zeide in het algemeen 
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deze zaak wel volkomen in de hand te hebben gehouden. De troepen 
hadden aanvankelijk in het geheel geen geld. Het is echter na aanvraag 
zijnerzijds vlot gegaan van Londen uit. Zij hebben onmiddellijk een 
ruim crediet gekregen. 

Er is een detachement marechaussees aangekomen; zij moesten 
onmiddellijk 100000 francs hebben. De heer van Voorst Evekink 
herinnerde zich niet, dat uit Londen een telegrain is gekomen betref- 
fende de marechaussee, waarin stond, dat zij naar Brest moesten 
gaan, waar een schip gereed zou liggen om hen over te brengen. 
Hij herinnerde zich ook niet, dat zij over deze dingen bevelen uit 
Londen hebben gevraagd. 

6131 5 (van Voorst Evekink) Het ontbrak de manschappen van de heren Koch en den Beer 
Poorfugael aan niets. Zij overvroegen wel eens. De heren kregen 
alles, geld, enz. Er zijn ook geen klachten over geweest. Wat het 
overvragen betreft: dat detachement marechaussees vroeg b.v. Hol: 
landse couranten en Franse taalles. De heren den Beer Poortugael en 
dr  Koch wisten de telefoon zeer goed te vinden. De heer van Voorst 

61316 (van Voorst Evekink) Evekink weet niet veel af van klachten over het optreden van de 
marechaussees. Dat zij graag aan zich zelf dachten, wil hij echter 
gaarne aannemen. 

61 310 (van Voorst Evekink) De heer van Voorst Evekirzk vond, dat hij deze aangelegenheid 
best aan kon. Men heeft in die dagen herhaaldelijk telefonisch con- 
tact met Londen gehad, maar er zal met Londen wel geen verschil 
van mening over zijn geweest, dat de Nederlandse militairen zo snel 
mogelijk naar Engeland moesten komen. 

45450 (den Beer Poortugael) De heer derz Beer Poortugael telefoneerde met de militair attaché 
te Parijs, de heer van Voorst Evekink, als hij de kans kreeg. Deze 
neeft hem niet direct opdracht gegeven naar Engeland te gaan. Hij 
heeft wel gezegd, dat hij het moest proberen en dat heeft hij ook 
geprobeerd te Cherbourg. 

De oorzaak van het feit, dat de afdeling onder leiding van kapitein 
Galle snel in Engeland is terechtgekomen is hierin gelegen, dat een 
van de officieren op het idee gekomen is het gezantschap te Parijs 
op te bellen. Van de zijde van het gezantschap kreeg men de mede- 
deling, dat men moest trachten via Le Havre of Cherbourg Engeland 
te bereiken. 

De heer var1 der Stad is bij een poging Parijs te bereiken op de 21e 
of 22e Mei 1940 gevangen genomen. Hij meeride naar Parijs te moe- 
ten gaan, omdat het in Duinkerken heel goed merkbaar was, dat 
de Fransen de Nederlandse troepen daar liever niet dan wel zagen. 
Dit was volkomen begrijpelijk; tenslotte hadden de Fransen niets aan 
deze troepen, want zij liepen in de weg. De heer van der Stad kon 
dus niet naar Engeland oversteken LO lang hij niet wist waar die troe- 
pen heen moesten. De Nederlandse gezant te Parijs kon dat misschien 
bespreken met de Franse Regering, zodat de knoop zou worden 
doorgehakt, waar de heer van der Stad met de troepen heen zou gaan. 
Hij is echter niet te Parijs aangekomen. Ook inet de militair attaché 
heeft hij geen contact gehad. hoewel hij vel  heeft geprobeerd met 
Parijs te telefoneren. 

86826 (Dijxhoorn) 
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S 3. Contact met Nederlandse autoriteiten te Londen 

Oud-Minister Dijxliooriz heeft bij zijn bezoek aan Parijs met de 
Minister van Koloniën, de heer Ch. J. I. M. Welter, vlak na het uit- 
breken van de oorlog, de militair attaché opgedragen alles te doen wat 
in zijn macht was om de Nederlandse troepen te verzamelen en naar 
Engeland over te krijgen. Een rechtstreekse verbinding van deze troe- 
pen met de militair attaché of met de Regering te Londen bestond niet. 
Men wist niet, wat er terugtrok, waar men terugtrok en waarheen men 
terugtrok, zodat het geven van richtlijnen, speciaal voor de Regering, 
die te Londen zat, uiterst moeilijk werd. 

De heer Dijxhoorn herinnerde zich niets van de benoeming van 
schout bij nacht van der Stud tot opperbevelhebber van Land- en Zee- 
macht nadat generaal Winkelman was uitgevallen. Dat is dus waar- 
schijnlijk een initiatief van de marinestaf geweest zonder toestemming 
van de Minister. De marinestaf heeft nagelaten hem er in te kennen. 
Later heeft de heer Dijxhoorn er wel van gehoord, maar deze gang van 
zaken leek hem, ook zonder nader bevel, logisch, daar de bevel- 
hebber in Zeeland de enige was, die nog doorvocht. 

De heer Dijxhoorn heeft persoonIijk geen bemoeienis gehad met het 
beschikbaar stellen van schepen voor terugtrekkende troepen. Hij heeft 
niet aan de Engelsen gevraagd het zenden van schepen naar de kust 
van Frankrijk te organiseren om onze troepen over te halen. Daar de 
Engelsen zelf met hun scheepsruimte verschrikkelijk omhoog zaten, 
kon hij niet vragen: zendt dan en dan een schip daar en daar heen. Hij 
wist immers niet, waar de Nederlandse troepen zich aan de Kanaal- 
kust zouden verzamelen en op welk tijdstip. De gehele terugtocht 
moest eigenlijk incidenteel geïmproviseerd worden. Het is mogelijk, 
dat de militair attaché contact heeft opgenomen met de militaire missie 
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en heeft gezegd: daar zijn zoveel troepen, hoe krijgen we die over? 
Het hoofd van de militaire missie was in dit geval zeer zeker gerechtigd 
om namens de Minister een bevel te geven. De bemoeiingen van de 
Minister van Defensie zijn dus begonnen toen de troepen in Engeland 
aankwamen. 

Het hoofd van de Nederlandse militaire missie te Londen, generaal- 
majoor J. W. van Oorschot, heeft in zoverre enige bemoeienis gehad 
met de troepen, die na de capitulatie van Nederland via België en 
Frankrijk zijn teruggevloeid naar Engeland, dat zijn missie in het be- 
gin vooral haar best moest doen om na aankomst van deze troepen 
in Engeland alle belangen van hen met betrekking tot wapens en 
logies te behartigen. 

Toen deze troepen nog op het vasteland waren had de missie 
ook contact met hen. De heer van Oorschot wist niet hoe de be- 
wegingen van die troepen waren. De Nederlandse Regering heeft 
niet door middel van de militaire missic ingegrepen in de be- 
wegingen van die troepen. Ook heeft de heer van Oorschot niet ge- 
hoord, dat ze opdracht hadden gekregen om naar Engeland te gaan. 
Het enige is geweest een telegram van 8 Juni 1940, düi is gericht aan 
de heer den Beer Poortugael en de reserve dirigerend officier van 
gezondheid Koch te Délivrande. Dit is namens de Minister van De- 
fensie door de heer van Oorschot ondertekend en behelst een op- 
dracht naar Brest te gaan en daar een Nederlands schip af te wach- 
ten, dat daar voor hen gereed zou liggen. Daar was, aldus de heer 
van Oorschot, blijkbaar een groep onder commando van d r  Koch 
en de heer den Beer Poortugael. De heer Koch behandelde altijd de 
correspondentie, hij was blijkbaar de oudste. Hij trad in de ogen van 
de heer van Oorschot op als commandant. De heer van Oorschot 
kreeg van hem voortdurend telegrammen. Hij kwam uit Zeeuwsch- 
Vlaanderen en was met een troep, die hij had weten te formeren, 
aan de kust van Frankrijk gekomen, hopende naar Engeland te gaan. 
De heer van Oorschot kreeg bericht, of hij kon zorgen, dat hij over- 
kwam. Dat had heel wat voeten in de aarde; naar aanleiding daar- 
van heeft de heer van Oorschot o.m. genoemd telegram gestuurd. 

De Regering deed op dat ogenblik nog niet veel. Misschien is 
de gedachte opgekomen om iets voor de troepen, die terugtrokken 
te doen nl. deze zo spoedig mogelijk naar Engeland te halen om 
de mogelijkheid te hebben, dat ze nog gebruikt konden worden; de 
heer van Oorschot heeft er echter nooit iets van gemerkt. Hij heeft 
het altijd zelf maar gedaan: er zijn geen besprekingen over geweest. 
In dit verband wijst hij er voorts op, dat het wel is te begrijpen, dat het 
niet zo eenvoudig is in een vreemd land een Ministerie op te richten. 
Men kan daar wel Minister van Oorlog zijn en men kan daar wel 
vergaderingen en Ministerraad houden - in het hotel geschiedde dat 
dan - maar veel actie kon daar natuurlijk nog niet van uitgaan. Voor 
zover de heer van Oorschot weet, heeft de Nederlandse Regering, al 
of niet door bemiddeling van de Nederlandse militaire missie, geen 
contact opgenomen met de Engelse Regering en daarbij gezegd: ,,Onze 
militairen moeten naar onze mening zo vlug mogelijk naar Engeland 
worden gebracht. Kunt u daarvoor medewerking verlenzn?" Het kan 
natuurlijk wel gebeurd zijn: maar zonder dat de heer van Oorschot 
het wist. 

De heer van Voorst Evekink geloofde niet. dat er over het weg- 
brengen van de troepen veel discussie met de Regering te Londen is 
geweest. Dat wegvoeren lag voor de hand. Toen de Ministers van 
Kleffens en Dijxhoorn op de dag van de capitulatie te Parijs waren, 
hebben zij opdracht gegeven alle dienstplichtige Nederlanders in 
Frankrijk te registreren met het doel deze mensen op te roepen. 
Engeland kwam nog niet ter sprake. 

Mr E. N. van Kleffens, oud-Minister van Buitenlandse Zaken, 
kon zich niet herinneren, dat de overgang van clelen onzer land- en 
zeemacht naar Engeland te Londen besproken i s  in de eerste paar 
dagen, toen men nog geen duidelijke indruk had van het snel ver- 
loop van de strijd. 

Wat de laatste dagen betreft, waarop in Nederland nog gevochten 
werd, meent hij zich te nerinneren - hier moet d i  heer van Kleffens 
echter afgaan op het geheugen, dat op dit punt e,:n beetje begint te 
vervagen -, dat in een der besprekingen, die hij in die dagen met 
de Britse militaire leiders heeft gehad, de moeilijkheid en het gevaar 
ter sprake is gekomen, verbonden aan een poging om in enigszins 
aanzienlijke mate troepen overzee af te voerzn uit een gebied, waar 
de Duitsers toen de onbeperkte heerschappij in de Lucht hadden. 

De heer van Kjeffens stond in voortdurend telefonisch contact met 
Dcn Haag. Dit komt overeen met hetgeen wordt vermeld in Hoofd- 
punten van Regeringsbeleid in Londen, blz. 5 onderaan, van de heer 
Gerbrandy. Door Den Haag is de heer van Kleffens nooit verzocht 
maatregelen te nemen met het oog op het overgaan van delen der 
zee- en landmacht naar Engeland. Geen militair zijnde, en op dit 



gebied ondeskundig, lag het nemen van zodanige maatregelen op 
eigen initiatief niet op zijn weg. 

Men kon niet vertrouwen, dat bij Hoek van Holland of zelfs in 
Vlissingen grote aantallen van z e e  of landmacht zouden kunnen 
worden afgevoerd, omdat de Duitsers de heerschappij in de lucht 
hadden en het eenvoudig ware uitgelopen op een slachting op grote 
schaal. De heer van Kleffens heeft nog inlichtingen ingewonnen bij 
de heer A. de Booy, destijds marine-attaché te Londen, omdat hij 
wilde weten, wat deze hierover nog wist. Hij heeft de heer van 
Kleffens op 19 Juni 1951 het volgende geschreven: 

,,Voor zover ik mij herinner was tot omstreeks 13 Mei 1940 de 
activiteit der Nederlandse organen te Londen er voornamelijk op 
gericht geallieerde troepen of luchtmachtonderdelen naar Neder- 
land gedirigeerd te krijgen." 

Dat is volkomen juist. Toen de heer van Kleffens dit las, her- 
innerde hij zich inderdaad, dat wij de Engelsen herhaaldelijk hebben 
gevraagd wat zij nog konden sturen. In Frankrijk gebeurde dit door 
de heer van Voorst Evekink en zijn helpers; zeemacht, landmacht of 
luchtmacht, wat dan ook, alles was nodig. 

,,Zoals U weet" - citeerde de heer van Klef fens verder uit 
de brief van de heer de Booy - ,,kwam op 12 Mei 's avonds de 
Militaire Missie onder generaal-majoor van Oorschot in Londen 
aan, waarna de luchtmacht- en landmachtaangelegenheden verder 
door deze missie werden behartigd." 

Dit was met het oog op het feit, dat er destijds geen militair attaché 
te Londen was. De heer de Booy was er voor alles. De heer van Klef- 
fens citeerde verder: 

,,Op 13 Mei ten 19 h. 15 verzond de militaire missie een uit- 
voerig telegram aan de Generale Staf in Den Haag. De inhoud 
hiervan kwam neer op een verzoek om gegevens ten aanzien van 
categorieën luchtvarend en technisch personeel, dat naar Enge- 
land zou kunnen worden gezonden. Ik heb nimmer een antwoord 
op dit telegram zien binnenkomen. 

Op 14 Mei ten 10 h. 15 werd een telegram verzonden aan de 
Opperbevelhebber van Land- en Zeemacht, vermoedelijk even- 
eens door de militaire missie, luidende als volgt: 

,,Admiralty bestudeert geval evacueeren valide Nederland- 
sche troepen stop ligt het in Uw plan eventueel troepen uit 
Holland terugtrekken, zoo ja, welke havens komen voor in- 
schepen in aanmerking stop waarheen moeten geëvacueerde 
troepen dan worden gebracht stop op welk maximum sterkte 
moet in deze havens worden gerekend?" " 

Dit was dus een vraag, naar het idee van de heer van Kleffens, 
naar het onmogelijke, omdat de evacuatie bij voorbaat reeds ge- 
doemd was - tenzij het slechts om heel kleine aantallen ging - te 
mislukken wegens de Duitse superioriteit in de lucht. De heer va?? 
Kleffens denkt, dat de Admiralty zich ook wel zal hebben willen 
dekken tegen het verwijt, dat zij volkomen passief zou zijn geblevin. 
Het was toen niet een tijd, waarin veel gestudeerd kon worden, want 
toen de Admiraliteit aan het studeren was, kon iedereen wel zien, 
dat het gauw zou aflopen. 

,,Ook op dit telegram", aldus wordt verder in de brief van de 
toenmalige marine-attaché gezegd, ,,werd taal noch teken ver- 
nomen. Ik herinner mij niet, dat er verder door Britse instanties 
op dit eventuele evacueren van troepen nog is teruggekomen. 
Bovendien volgde de capitulatie zeer spoedig en ik geloof persoon- 
lijk, dat dit spoedige capituleren een nog grotere belemmering 
voor evacuatie zou zijn geweest dan de Duitse luchtsuperioriteit." 

De heer van Kleffens heeft deze brief aangehaald om aan te tonen, 
dat over deze zaken wel degelijk ernstig werd gedacht in de Meidagen 
in Engeland. Waarschijnlijk heeft hij er ook wel het nodige van ge- 
hoord, want de heer de Booy zat in de kamer naast die van de heer 
van Kleffens en liep daar in en uit. Zelf had de heer van Klef fens 
de bijzonderheden niet en juist daarom heeft hij de zaak met gegevens 
van iemand, die er nog dichter bij stond, willen trachten te recon- 
strueren. 

8 4. Conclusies 

In het bovenstaande heeft de commissie in het kort een overzicht 
gegeven van de verschillende verklaringe~i, welke een beeld geven 
van de terugtocht van een gedeelte der Koninklijke landmacht door 
België en Frankrijk. 

De Nederlandse troepen, welke zich in het Zuiden en Zuid-Westen 
van Nederland bevonden, zijn gedeeltelijk naar Belgie en Frankrijk 
getrokken. Hoewel er in België en Frankrijk enige moeilijkheden zijn 
geweest, welke haar oorzaak vonden in de vrees van onze Zuidelijke 



buren voor een vijfde colonne, kan toch in het algemeen gezegd wor- 
den, dat onze troepen op hun terugtocht hierdoor niet in ernstige mate 
zijn gehinderd. De commissie heeft de indruk. dat de moeilijkheden in 
ons eigen land en in het bijzonder in Zeeland groter rijn geweest. De 
daar aanwezige Franse troepen zagen de Nederlanders, als gevolg van 
het door hen gedragen uniform, in vele gevallen aan voor Duitsers. 
Mede om deze reden heeft de Commandant Zeeland, na overleg met 
de Franse bevelhebber, de troepen opdracht gegeven zich op Duin- 
kerken terug te trekken. 

Deze terugtocht stond formeel onder leiding van de Commandant 
Zeeland, doch de commissie heeft niet de indruk, dat deze effectief 
leiding heeft gegeven aan de troepen. Toen hem bleek, dat men in 
Duinkerken de Nederlandse troepen liever niet dan wel zag, heeft 
hij gepoogd Parijs te bereiken om inet hulp van de Nederlandse ge- 
zant aldaar een beslissing uit te lokken over de vraag, waar de Neder- 
landse troepen heen zouden gaan. Hij werd echter door de Duitsers 
gevangen genomen. Aparte Nederlandse afdelingen hebben evenwel 
telefonisch contact kunnen krijgen met het gezantschap te Parijs. Door 
bemiddeling van de militaire attaché aldaar, die contact met Londen 
had opgenomen, is het een aantal militairen gelukt naar Engeland 
over te steken. Anderen is het gelukt op eigen gelegenheid naar 
Engeland te komen. Ook is nog een groep militairen, na een zwerf- 
tocht door België en Frankrijk, naar Nederland teruggekeerd. Van 
een inschakeling van de Nederlandse troepen bij de geallieerde oor- 
logvoering op het continent is toen geen sprake geweest. 

Het is duidelijk, dat de terugtocht van de Nederlandse troepen naar 
Frankrijk en later het oversteken naar Engeland geheel zijn geimprovi- 
seerd. De Nederlandse Regering, met name Minister Dijxhoorn, had 
tevoren geen bepaalde maatregelen voorbereid in verband met de 
mogelijkheid, dat na het uitbreken van de oorlog een deel van het 
Nederlandse leger naar het buitenland zou moeten uitwijken. Hoewel 
de commissie zich kan indenken, dat de Nederlandse Regering, gezien 
haar neutraliteitspolitiek, hieromtrent geen contact met andere Rege- 
ringen had opgenomen, had zij het beter geacht, wanneer deze mo- 
gelijkheid althans intern onder ogen was gezien. 

Gezien de gedachte, waarvan inen uitging, namelijk dat zo lang 
mogelijk in het eigen land stand moest worden gehouden, is het be- 
grijpelijk, dat ook de Nederlandse bevelhebber in Zeeiand niet aan- 
stonds de daar aanwezige troepen van de Koninklijke landmacht be- 
vel heeft gegeven naar het Zuiden uit te wijken; hij heeft dit aan- 
vankelijk zelfs terecht verboden, ook al omdat door de Fransen nog 
in Zeeland werd gevochten. Eerst na herhaald aandringen van de 
Franse bevelhebber heeft hij de troepen naar het Zuiden, in de rich- 
ting Duinkerken, gedirigeerd. Zijn bedoeling was de Nederlandse 
troepen in Frankrijk te hergroeperen. Op het moment, dat hij ge- 
vangen genomen werd, was een bevel tot uitwijken naar Engeland nog 
niet op zijn plaats geweest, omdat niet verwacht kon worden, dat de 
Belgische en Franse legers zo spoedig zouden capituleren. 

Ofschoon de commissie de toenmalige chaotische omstandigheden 
en de moeilijkheden, waaronder de Nederlandse groepen militairen 
terugtrokken op Franse havens, niet onderschat, meent zij een woord 
van critiek te moeten uiten over het optreden van de terugtrekkende 
groepen van de Koninklijke marechaussee. Uit de verhoren is haar 
gebleken, dat deze groep tijdens de terugtocht te weinig acht heeft 
geslagen op de noden van andere groepen Nederlandse militairen. De 
commissie keurt deze houding af. 

De commissie is van oordeel, dat de Minister van Defensie, de heer 
Dijxhoorn, te Londen weinig activiteit heeft ontplooid om de res- 
terende Nederlandse troepen uit Frankrijk naar Engeland te doen 
oversteken. Het hoofd van de Nederlandse militaire missie te Londen, 
de heer van Oorsclzot, heeft hierin op eigen gelegenheid gehandeld, 
nadat de heer van Voorst Evekink, militair attaché te Parijs, zijn hulp 
had ingeroepen. Dat een klein aantal Nederlandse militairen in Enge- 
land is aangekomen, is, naar het oordeel der commissie, voor het 
grootste deel te danken aan het initiatief van de commandanten der 
verspreide Nederlandse afdelingen cri de activiteit van de militaire 
attaché te Parijs en de Nederlandse militaire missie te Londen. 

Hoe weinig de Nederlandse Regering na de capitulatie door generaal 
Winkelman op de hoogte was van de toestand hier te lande kan wor- 
den afgeleid uit de verklaring van de toenmalige Minister van Defensie 
voor de commissie, dat hij zich niets herinnerde van de aanwijzing 
van schout bij nacht van der Stad, de bevelhebber van Zeeland, tot 
opperbevelhebber van het nog strijdende gedeelte van land- en zee- 
macht. 



II. HET UITWIJKEN VAN DE MARINE NAAR ENGELAND 

5 1. Leiding 

6702 (Furstner) 

9074 e.v. (Furstner) 

8962 e.v. (Heeris) 

8964 e.v. (Heeris) 

8964 (Heeris) 

De toenmalige vice-admiraal J. Th. Furstner, destijds chef van de 
marinestaf en tegelijkertijd bevelhebber der zeestrijdkrachten, gehoord 
over het vertrek van de marine naar Engeland, heeft opgemerkt, dat, 
alhoewel hij zelf na de gebeurtenissen van 1939 niet zo veel vredes- 
illusies meer koesterde, de Regeringspolitiek van neutraliteit z.i. 
dwong tot het nalaten van al die handelingen, die zouden kunnen 
doen veronderstellen, dat de Nederlandse militaire autoriteiten in de 
mogelijkheid van een oorlog met Duitsland geloofden. Er was dus, 
toen de oorlog uitbrak, niets voorbereid voor een verplaatsing van 
marine-eenheden. 

Van de eerste dag af was de marine reeds begonnen met het 
evacueren van de ,,Sumatraw, de  ,,Heemskerck", de ,,Isaac Sweers", 
de onderzeeboten en de grote mijnenlegger ,,Van der Zaan". Kortom, 
alles, wat niet dadelijk dienen kon voor hulp aan de landmacht aan 
de Oostzijde van de vesting Holland, was toen reeds weggestuurd. 

De officieren van materieel, die mee zouden gaan naar Engeland, 
zijn Zaterdag 11 Mei aangewezen en op Dinsdag 14 Mei, nadat de 
heer Furslner 's morgens om S uur de beslissing om te vertrekken 
had genomen, is hij om 13.30 uur met hen op de ,,Scheveningen I", 
een botter met motorvermogen van schipper Hoefnagel, geëmbar- 
keerd en via Duinkerken naar Engeland vertrokken. 

Bij haar voorbereidende werkzaamheden had de commissie met 
betrekking tot het wegzer.den van de oorlogsvloot naar Engeland 

1) Vgl. mr. J. H. W. Verzijl in ,,Onderdrukking en Verzet", deel I, kennis kunnen nemen van de opvatting van professor Verzijl l), 
blz. 264. welke hierop neerkomt, dat de  toenmalige schout bij nacht Heeris 

na het vertrek van de heer Flrrsiner naar Engeland, zodra hij kennis 
had genomen van het besluit van de opperbevelhebber om te capitu- 
leren, order had gegeven alle vaarklare oorlogsschepen onmiddellijk 
te doen vertrekken met bestemming Engeland. 

De heer F. J. Heeris, daarover door de commissie gehoord, ver- 
klaarde, dat vice-admiraal Furstner gedurende de oorlogsdagen de 
kruiser ,,Sumatrav en enige onderzeeboten, die voor de verdediging 
van Nederland bestemd waren, naar Engeland had gezonden. 

De ,,Heemskerck" was nog geen oorlogss,chip; dit schip was pas van 
de werf in Amsterdam gekomen en klaar voor proeftochten. De 
,,Isaac Sweers" bestond helemaal niet, zegt de heer Heeris; dat was 
de romp van een torpedobootjager, welke later de naam ,,Isaac 
Sweers" ZOU krijgen en welke romp met een sleepboot naar Engeland 
is gesleept. Ook de vier onderzeeooten, die gedeeltelijk te Vlissingen 
en gedeeltelijk te Rotteráam in aanbouw waren, waren nog niet 
door de marine overgenomen. Dit waren derhalve allernaal schepen, 
die niet onder de bevelhebber der zeestrijdkrachten, de heer Furstner, 
stonden. De voorbereidingen voor het wegbrengen van deze schepen 
waren dan ook alle geschied door de chef van de afdeling materieel 
marine van het Departement van Defensie, schout bij nacht Doorman. 

Van de eigenlijke oorlogsvloot was toen dus alleen de ,,Sumatrau 

weggestuurd, omdat deze hier te kwetsbaar was en niets kon uit- 
richten, alsmede drie kleine onderzeeboten. 

In dit verband legde de commissie aan de heer Heeris een be- 
2 )  vgl. J .  T,$. Fslmtner in ,,Onderdrukking en Verzet", deel I, schouwing 9 voor, van de hand van de heer Furstner over het in 

blz. 259. veiligheid brengen van de oorlogsschepen, waarin deze vermeldt, dat 
hij, behalve de ,,SumatraH, de ,,Heemskerck" en de ,,lsaac Sweers", 
de onderzeeboten O 9, O 10, O 13, O 21, O 22, O 23 en O 24 de 
vaderlandse wateren heeft doen verlaten. 

De heer Heeris stelt daartegenover, dat de O 21, O 22, O 23 en 
O 24 boten in aanbouw waren en dus nog niet behoorden onder het 
commando van de heer Furstner, terwijl de onderzeeboten O 9, O 11 
en O 13 kleine boten waren, in Nederland in dienst. De feitelijke 
toedracht van hetgeen er gebeurd is op 11, 12 en 13 Mei, zoals die 
is weergegeven in het artikel van de heer Furstner, acht de heer 
Heeris overigens juist. Met betrekking tot de gebeurtenissen op de 
avond van 13 Mei gaf de heer Heeris verder verslag van een soort 
marineraad, waarin, voornamelijk op initiatief van de kapitein ter 
zes vat? Tijen, de mogelijkheid besproken werd, dat de chef van de 



8978 (Heeris) 

8979 e.v. (Heeris) 

8985 (Heeris) 

marinestaf, die tevens bevelhebber der zeestrijdkrachten was, weg 
zou gaan om in Engeland aan het Nederlandse materieel leiding 
te geven en er voor te zorgen, dat de nog niet voor de dienst gereed 
zijnde schepen daar werden afgebouwd. Er viel geen beslissing. Daar- 
na heeft de heer Heeris de heer Furstner in een gesprek nogmaals 
gewezen op de noodzaak hiervan, waarop deze naar de opperbevel- 
hebber is gegaan teneinde deze zaak ook met zijn hoogste chef te 
bespreken. Hierna is de heer Furstner op het bureau teruggekomen, 
met de mededeling, dat hij weg zou gaan. En zo is hij weggegaan, 
zonder orders achter te laten, ook niet over het wegsturen van de 
oorlogsschepen. 

Erkende de heer Heeris derhalve de feitelijke toedracht van hetgeen 
er gebeurd is in de eerste oorlogsdagen, zoals weergegeven in het 

l )  Vgl. J. Th. Furstner in ,,Onderdrukking en Verzet", deel I, meer vermelde artikel l) van de heer Furstner, als juist, de beschrij- 
blz. 261 e.v. ving van de gebeurtenissen na het heengaan van de heer Furstner, 

acht hij onaanvaardbaar. In dit artikel staat: ,,Enkele uren vóór de 
onvermijdelijke capitulatie van het Nederlandse leger van kracht 
werd, verlieten ook de kleinere marine-vaartuigen, die tot het laatst 
aan het leger steun waren blijven verlenen, de vaderlandse wateren. 
Bij deze evacuatie trachtten bij herhaling Duitse bommenwerpers 
onze schepen tot zinken te brengen, hetgeen helaas ten aanzien van 
de kanonneerboot Johan Maurits van Nassau" gelukte". En iets 
verderop heet het: ,,Zo kon gezegd worden, dat de evacuatie der 
Marine, op  11 Mei begonnen, op 19 Mei was voltooid". 

Men zou hieruit volgens de heer Heeris de indruk verkrijgen, dat 
deze vaartuigen uit eigen initiatief de Nederlandse wateren verlieten. 
Doordat er nog op volgt: ,,Door een op het juiste ogenblik door 
de wd. chef van de marinestaf verzonden telegram, kon nog een 
gedeelte der in opleiding zijnde marinemannen uit Nieuwediep over 
zee en op last van de Commandant van Zeeland de opleiding licht- 
matrozen van Vlissingen over land via België worden geëvacueerd", 
wekt dit artikel de suggestie alsof hier een volledig te voren opge- 
maakt plan op 19 Mei voltooid was. 

2 )  Vgl. m. J .  H. W .  Verzijl in ,,Onderdrukking en Verzet", deel I, In ,,Onderdrukking en Verzet", schrijft de heer Verzijl evenwel 
blz. 264. het volgende: 

,,In zijn oorspronkelijke hoedanigheid van opperste militaire 
bevelhebber moest Generaal Winkelman reeds in de loop van de 
14de Mei 1940 het bittere besluit nemen, de capitulatie der 
Nederlandse strijdmacht in het niet meer te redden gebied aan 
de overweldiger aan te bieden. 

Zodra dit hem bekend was geworden, heeft schout-bij-nacht 
(thans gepensionneerd vice-admiraal) Heeris, die de vice-admi- 
raal Furstner, na diens vertrek naar Engeland in de morgen 
van 14 Mei, als Hoofd van de afdeling Zeemacht en Chef van 
de Marinestaf was opgevolgd, na bespreking met de Opperbevel- 
hebber aan de commandanten te Hoek van Holland, IJmuiden 
en Den Helder order gegeven, alle vaarklare oorlogsschepen 
onmiddellijk te doen vertrekken, met bestemming naar Enge- 
land; het nodige personeel voor bewaking en handhaving van 
de orde moest worden achtergelaten, maar overigens moest 
zoveel mogelijk personeel worden afgevoerd; in het bijzonder 
het technische personeel moest met de vaarklare schepen worden 
medegestuurd. Hieraan is onmiddellijk voldaan, met het resul- 
taat, dat geen enkel tot varen in staat zijnd oorlogsschip in han- 
den van de vijand is gevallen. De op het IJsselmeer aanwezige 
Nederlandse oorlogsschepen zijn door de bemanningen tot zin- 
ken gebracht. Het aantal destijds vertrokken schepen bedroeg 
ongeveer twintig; ongeveer de helft van het totale in Nederland 
aanwezige marinepersoneel is op deze wijze aan gevangen- 
neming ontkomen". 

In deze passage wordt uitdrukkelijk melding gemaakt van een 
initiatief, dat men tevergeefs zoekt in het artikel van de heer Furstner. 

De toelichting van de heer Heeris komt hierop neer: nadat hij 
van de opperbevelhebber in de namiddag van de 14de Mei ver- 
nomen had, dat deze bezig was te capituleren, is hij naar zijn hoofd- 
kwartier gegaan en heeft hij per telex de order voor de verschillende 
onder-commando's doen verzenden. 

De heer Heeris is daarmede doorgegaan tot des avonds 9 uur. 
Toen zijn de laatste adelborsten en telegrafisten, die nog op het 
hoofdkwartier werkzaam waren, van Scheveningen uit vertrokken. 
Diezelfde nacht kwamen omstreeks 1 uur de twee Duitse marine- 
attaché's, die hier in Den Haag waren, informeren naar de  marine. 
Vernemende, dat deze weg was, hebben zij de heer Heeris daarvoor 
verantwoordelijk gesteld. Zelf kon hij niet vertrekken, daar iemand 
moest blijven om de capitulatie, voor wat de marine betreft, te 
regelen. Ket is de  heer Heeris niet bekend, of er van tevoren een 
plan is vastgesteld met betrekking tot de evacuatie van de marine. 
Hem was daar in ieder geval geen mededeling van gedaan, noch 
vóór noch in de  Meidagen van 1940. 



Het wegzenden van schepen op 11, 12 en 13 Mei berust naar zijn 
mening dan ook op  incidentele beslissingen, die overigens niet in 
overleg met hein genomen zijn, maar waarvan hij later gehoord 
heeft. 

Niet alleen had de heer Fursrizer geen opdracht achtergelaten, wat 
er nìet de achterblijvende schepen moest gebeuren, maar hij heeft 
ook zijn bevoegdheden niet overgedragen. De overgang van zijn 
bevoegdheden heeft eigenlijk automatisch plaats gevonden. 

Het bevel, dat de heer Heeris op 14 Mei gegeven heeft tot het weg- 
zenden van de resterende schepen, vloeide derhalve vanzelf uit zijn 
nieuwe functie voort. Hetgeen er vóór 14 Mei geschied is, is door 
vice-admiraal Furstiier gedaan en hetgeen er na diens vertrek plaats 
vond, is geschied op initiatief van de heer Heeris De voorstelling in 
het artikel van de heer Furstner, waaruit men de indruk zou krijgen, 
dat een grote serie oorlogsschepen reeds weggezonden was en er 
tenslotte nog een paar achteraan gestuurd zijn en dat dit laatste 
eigenlijk de slotuitvoeringshandeling is geweest van een plan, 
dat men als één geheel moet zien, acht de heer Heeris gewrongen. 
Hij wijst er nog eens uitdrukkelijk op, dat dit onjuist is, daar de 
door de heer Furstner weggestuurde schepen geen oorlogsschepen 
waren, doch schepen in aanbouw en als zodanig onder het bevel van 
schout bij nacht Doorrnan staande. 

Op bevel van de heer Heeris is ongeveer een 20-tal schepen 
vertrokken met een gezamenlijke bemanning van ongeveer 2500 
koppen. Het waren betrekkelijk kleine schepen met een tonnage van 
misschien 5000 ton in totaal. Deze schepen waren alle tot op het 
laatst op enigerlei wijze bij de oorlogvoering hier te lande betrokken 
geweest. 

Verder zijn op het IJsselmeer enkele schepen, een oude pantser- 
boot en een mijnenveger, tot zinken gebracht. Deze stonden onder 
bevel van schout bij nacht Vreede. De bemanningen zelf hebben die 
schepen tot zinken gebracht. 

Tenslotte wijst de heer Heeris op eenzelfde foutieve voorstelling 
van zaken inzake he! vertrek van de marine in net in 1944 te Londen 

') Vgl. ,,Neerland's Zeemacht in Oorlog", door A. Kroese, Londen verschenen boek ,,Neerland's Zeemacht in Oorlog". l) Letterlijk 
1944, blz. 22. staat daar: 

,,Toen het hem duidelijk werd, dat de Opperbevelhebber van 
Land- ei? Zeemacht het moeilijke besluit tot capituleeren zou 
moeten nemcii, trof de Bevelhebber der Zeestrijdkrachten, vice- 
admiraal J. Th. Furstner, maatregelen om te voorkomen, dat 
de overgebleven schepen en vliegtuigen van de Koninklijke 
Marine in dezen val werden meegesleept". 

9083 (Furstner) 

9084 e.v. (Furstner) 

Het heeft de heer Neeris gegriefd, dat hier met geen enkel woord 
gerept wordt over het feit, dat iemand anders na het vertrek van de 
heer Furstner de achtergelaten schepen van de marine op eigen 
initiatief heeft weggestuurd en dat de indruk wordt gewekt, dat de 
heer Furstner zelf er voor gezorgd heeft, dat de gehele vloot weg- 
kwam. 

Voor deze voorstelling van zaken draagt de heer Furstner mede 
verantwoordelijkheid, daar hij dit boek met een voorwoord heeft 
ingeleid. De heer Heeris heeft een en ander nogal hoog opgenomen, 
omdat hij voor deze daad ook tegenover de Duitsers de verantwoor- 
delijkheid heeft gedragen. Bovendien stelt hij deze zaak ~ Idus ,  dat, 
als hij het niet gedaan had, hij nu in de gevangenis gezeten zou 
hebben wegens plichtsverzuiin, en nu hij het wel gedaan heeft, zo 
betoogt hij, heeft een ander het gedaan. 

Nadat de commissie kennis genomen had van het standpunt en 
de grieven van de heer Neeris, stelde zij de heer Furstr.ier in de 
gelegenheid zijn mening daarover te geven. Inzake de overdracht 
van zijn commando, verklaarde de heer Furstner, dat dit gebeurd is 
in de ochtend van de 14de Mei, omstreeks 9 uur, nadat hij in een 
telefonisch onderhoud met de opperbevelhebber had vernomen, dat 
de toestand heel slecht was. Hij heeft geen bepaalde instructies ge- 
geven. Er was al enkele dagen over gepraat, zodat iedereen wist 
wat er moest gebeuren. 

Het aandeel van de toenmalige schout bij nacht Heeris in het 
wegzenden van de marine ligt naar zijn mening hierin, dat hij het 
telegram tot evacuatie van de laatste scheepjes op het juiste ogenblik 
verzonden heeft. 

Indien de heer Heeris dit niet zelf gedaan zou hebben, zou het 
zeker geschied zijn door &n van de andere stafofficieren. De toen- 
malige luitenant ter zee Nuboer, aldus de heer Furstner, zegt zelfs, 
dat hij de overtuiging had, dat dit telegram reeds klaar lag v66r zij 
weggingen. 

De heer Firrsfrzer weet niel, si hij aan de heer Neeris pertinent 
order gegeven heeft, dat de schepen nog weggestuurd moesten wor- 
den. Het was zo vanzelfsprekend, dat hij gaarne wil aannemen, dat 
hij geen pertinente order gegeven heeft. 



9090 e.v. (Furstner) 

9104 e.v. (Furstner) 

91 16 (Furstner) 

58297 (Moolenburgh) 

67271 (Boreel) 

67272 (Boreel) 

Overigens is de heer Furstner het eens met de voorstelling van 
zaken, zoals zij door professor Verzijl gegeven is in ,,Onderdrukking 
en Verzet" en bevestigd is door de heer Heeris in zijn verhoor. Met 
deze beperking evenwel, dat alles reeds weggestuurd was, vóórdat 
de capitulatie inging, dus vóór 5 uur. Ook de heer Furstner heeft 
echter wel eens gehoord, dat er aan uitvoering van dit bevel van de 
heer Heeris nog gewerkt is na de capitulatie. Van Vrijdagavond af, 
toen de ,,Sumatrav werd weggestuurd, tot het wegzenden van de ,,Van 
der Zaan", die op de 13de des morgens is uitgegaan, is echter duide- 
lijk van één doorgezette handeling sprake. De verdienste van de heer 
Heeris ligt volgens hem hierin, dat hij bij de uitvoering er om gedacht 
heeft, het jonge personeel, dat nog losliep, met de kleine scheepjes 
weg te sturen. 

Met betrekking tot de passage uit het artikel in ,,Onderdrukking 
en Verzet" van zijn hand, waarin het heengaan van de kleinere 
marinevaartuigen wordt voorgesteld als te zijn geschied op eigen 
initiatief en als een voortzetting van hetgeen er tevoren reeds was 
gebeurd, verklaart de heer Fzirstner, dat een en ander is geschied 
enkele uren vóór de onvermijdelijke capitulatie, met welk tijdstip 
hij niet bedoelt dat der formele ondertekening van de capitulatie op 
15 Mei te Rijsoord, maar dat van het besluit van de opperbevelhebber 
in de loop van de middag van de 14de Mei omstreeks 17 uur. De be- 
doeling was: wachten tot het werkelijk absoluut mis is en dan weg 
vóór de capitulatie ingaat. 

Ten aanzien van de passage in het boek van de heer Kroese is de 
heer Furstner van mening, dat het misschien wat summier is uit- 
gedrukt, maar de gang van zaken wel weergeeft. Men gaat toch niet 
allerlei uitvoeringsdetails naar voren brengen in een dergelijk boek, 
dat te Londen is uitgekomen. 

In verband met de op het IJsselmeer aanwezige Nederlandse 
oorlogsschepen, die door de bemanningen tot zinken zijn gebracht, 
vermeldt de heer Furstner, dat de Engelse motorgunboats, die ter 
versterking naar het IJsselmeer waren gekomen, tijdig hebben kunnen 
ontkomen, daar zij zeer grote snelheid bezaten. 

Tenslotte terugkomende op de kwestie van het vertrek der schepen 
van de Koninklijke Nederlandse Marine naar Engeland, wijst de heer 
Furstner nog op de operatie, die op de staf van de marine was uit- 
gewerkt, om een grote mijnenversperring te leggen met onze laatste 
mijnen tussen het lichtschip ,,Haaksn en de vaste wal teneinde te be- 
letten, dat daar op een gegeven moment Duitse oorlogsschepen voor 
onze kust zouden komen. In de  operatiebevelen voor de mijnen- 
leggers stond o.m. dat zij na het leggen van de mijnen bij het licht- 
schip ,,Haaks" zouden oversteken naar Engeland. Ook dit kleine feit 
is volgens de heer Furstner een bewijs van het algemene plan, dat 
er bestond. Weliswaar is er formeel geen algemeen bevel gegeven; 
dit zou met het oog op het moreel ook niet goed zijn geweest, doch 
er is op de achtereenvolgende Meidagen een aantal incidentele be- 
velen gegeven. 

Omtrent de in aanbouw zijnde schepen bevestigt ook de heer 
Fursiner uitdrukkelijk, dat deze niet rechtstreeks onder zijn com- 
mando vielen. 

Als laatste punt werd de vraag ter sprake gebracht, of het niet 
zo georganiseerd had kunnen worden, dat de chef van de marinestaf 
op het moment van de capitulatie met een van de laatste twintig 
schepen zelf had kunnen vertrekken. De heer Furstner heeft dit niet 
overwogen. Er was werk te doen in Engeland, er moest gereorgani- 
seerd worden. Het was geen tijd voor vlaghijserij en show. Aanvan- 
kelijk was de overtocht beraamd met de Z. 5, een torpedoboot, doch 
deze lag in Nieuwediep. 

De toenmalige luitenant ter zee der eerste klasse C. Moolenburgh 
is naar Engeland gegaan met de  ,,Scheveningen I". Dit schip is uit de 
haven van Scheveningen vertrokken met aan boord de chef van de 
marinestaf en een aantal officieren. De 15de Mei, de volgende 
morgen - zij waren de 14de 's middags vertrokken -, hebben zij, 
aldus de heer Moolenburgh, Duinkerken aangedaan, hebben daar 
door de zorgen van admiraal Abrial overnacht en zijn de volgende 
clag met twee Franse torpedobootjagers van Duinkerken naar Dover 
gebracht. Van Dover zijn zij, de middag van hun aankomst, per auto 
naar Londen gegaan. 

De tmnmalige kapitein luitenant ter zee jhr. W. Boreel was bij het 
begin van de oorlog sous-chef van de marinestaf in Den Haag. 
Tijdens de oorlogsdagen heeft de heer Boreel verschillende bespre- 
kingen bij de chef van de marinestaf meegemaakt. Deze besprekingen 
betroffen o.m. het vertrek van de chef staf en enige officieren. 

De marine was niet geprepareerd om over te gaan naar Engeland 
om vandaar uit de strijd voort te zetten. Men had dit, aldus de heer 
Boreel, wel steeds in gedachten gehad. De marineleiding zag in de 
oorlogsdagen geen kans om de marine en de nodige voorraden naar 
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Engeland over te krijgen. Er zijn nog enige conferenties geweest over 
het vertrekken naar Engeland; er is de laatste keer beslist, dat men 
zou gaan. Op de 14de Me1 is de marinestaf van Scheveningen uit met 
een vissersman naar Ostende vertrokken met de bedoeling naar 
Zeeuwsch-Vlaanderen te gaan. Er waren o.a. bij: de hoofdofficier van 
administratie der eerste klasse Verschuur, de officier van admini- 
stratie van Houten - de latere secretaris-generaal van het departe- 
ment van Marine - en de officier van administratie Oosterhuis. 
Bovendien waren er bij kapitein ter zee Feteris en luitenant ter zee 
Nuboer. 

Het gezelschap is te Duinkerken terechtgekomen. Toen zij daar 
aankwamen, aldus de heer Boreel, was de aftocht uit Zeeland in 
volle gang. Te  Duinkerken begonnen de Belgen naar het Zuiden te 
trekken. Er is toen besloten naar Engeland over te steken. De 
Franse aamiraal heeft hiervoor twee torpedobootjagers ter beschik- 
kiilg gesteld. maarmee men naar Dover is overgestoken. 

Op 16 blei 1940 is de staf om 9 uur uit Duinkerken gegaan en 
oni halféén in Engeland aangekomen, waarna men rechtstreeks per 
auto naar Londen is gegaan. Door de zorgen van de marine-attaché 
en enige helpers kon de 5de verdieping van C & A naast Hereford 
House worden betrokken. De 18de Mei is het werk begonnen. 

Volgens de toenmalige luitenant ter zee der eerste klasse J. F. W. 
Nzchoer, destijds werkzaam bij de afdeling operaties van de marine- 
staf is alles, wat van de marinestrijdkrachten van Nederland varende 
was, naar Engeland overgekomen. D e  orders zijn een paar uur 
vóór de cauituiatie gegeven. Het was in de morgen van de 14de Mei 
eerst duidelijk, dat het misliep. Vóór die tijd kon men niet weggaan. 
Zo snel mogelijk zijn weggestuurd: in de eerste plaats de kruiser 
,.Sumatran, want die kon niet bij de defensie van het land worden 
gebruikt, de ,,Johan Maurits", die onderweg is gezonken, de ,.Flo- 
res", de ,,GrunoU, de torpedoboten Z 5 ,  Z 6, Z 7  en Z 8, de G-boten 
13 en 15, de mijnenleggers ,,Jan van Brakel", ,,Nautilusu, ,,van der 
Zaan", ,,MedusaM, ,,Douwe Aukes" en ,,van Meerlant", de ,,Hydrav, 
die gezonken is, en de mijnenveger ,,Jan van Gelder". Wij hadden, 
aldus de heer Nuboer, twee mijnenvegers op het IJsselmeer, maar die 
zijn er niet uitgekomen. De torpedomotorboot T.M. 51 en de onder- 
zeeboten O 9, O 10, O 13, O 21, O 22, O 23 en O 24 zijn eveneens weg- 
gestuurd. De nieuwe ,,Heemskerck", die in aanbouw was, is dadelijk 
uit Amsterdam weggestuurd; de ,,Sweersw is uit Vlissingen overge- 
sleept. Een deel van de vloot was buitengaats. In de West waren de 
O 14, 0 15 en de ,,van Kinsbergen". 

In Nederlandsch-Indie lag het grootste gedeelte van de vloot. Er is 
naar schatting stellig niet veel van de vloot in Nederland achter- 
gebleven. Achtereebleven 7iin de schepen, die op het IJsselmeer lagen: 
de torpedoboot Z 3 en twee mijnenvegers. de ,,Pieter Florisz" en de 
,,van der Hulst", die tot zinken zijn gebracht. Verder zijn op  het IJs- 
selmeer gezonken de ,,FrisoV en de ,,BrinioW; dit waren oude schepen, 
die niet meer weg konden komen. Verder zijn achtergebleven de 
O 12 en 0 11, dre in reparatie waren. De 0 8 was te oud en is tot 
zinken gebracht. Ook de ,,Jan van Galen" is te Rotterdam gezonken. 
Hiermede is de zaak, naar de heer Nuboer geIoofde, wel compleet. 
De kustverdedigingsschepen, ,,Gelderland", ,,Hertog Hendrik" en de 
oude ,.HeemskerckW lagen op verschillende plaatsen, maar die kon- 
den nauwelijks varen. 

De marine-vliegtuigen, 24 in totaal, welke over de verschillende 
meren lagen verspreid, zijn ook gedurende de laatste uren wegge- 
komen. 

De toenmalige luitenant ter zee der l e  klasse G. Koudijs was bij het 
uitbreken van de oorlog met Duitsland in Mei 1940 geplaatst bij het 
bureau operaties van de marinestaf in Den Haag. 

De 13; h4ei heeft hij van admiraal Furrtner de opdracht gekregen 
een van de twee onderzeeboten van Rotterdam over te brengen naar 
Engeland. De 0 2 3  was een van de schepen, die nog in aanbouw 
waren. Hij heeft die opdracht van admiraal Furstner persoonlijk ge- 
kregen. 

Wanneer vice-admiraal Heeris erop wijst, dat het onjuist is, dat 
de door de heer Furstner weggestuurde schepen geen oorlogsschepen 
waren, doch schepen in aanbouw, die als zodanig onder het bevei 
van schout bij nacht Doorman stonden, is zulks niet juist. De schepen 
waren in aanbouw voor de marine. Gedurende de proeftochten was 
een schip nog geen eigendom van de marine, maar er werd toch wel 
bevel gevoerd door een zee-officier en een gedeelte van de bemanning 
bestond uit marinemensen. De verzeherinc was nog in handen van 
de nerf. Het zijn vrij moeilijke dingen, waarvan de heer Koudijs niet 
direct een diiidelijke figuur zou kunnen geven. De boten stonden 
zeker niet onder commando van schout bij nacht Doortnun, die toch 
hoofd materieel was. De schepen lagen toen ot, de werf van de 
Rotterdamse Droogdokmaatschappij, die vrij snel in handen van de 
Duitsers viel; de rest van Rotterdam trouwens ook. Het was dus 
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kiezen of delen en over het eigendomsrecht werd tocn niet erg gedeii- 
bereerd. 

Kapitein ter zee b. d. W. Harmsen was sous-chef personeel op het 
Departement van Marine. Hij woonde in 1940 in de Ruychrocklaan, 
in Den Haag, dus in de buurt van de Badhuisweg; in de eerste oor- 
logsdagen is hij naar vice-admiraal Furstner gegaan om te vragen, 
wat hij mo'est doen. Deze zei, dat hij niet naar het departement moest 
gaan, maar bij hem moest komen. De heer Harnzsen werd toen belast 
met de verdediging van het gebouw en moest tevens zo'n beetje de 
adjudant van de admiraal zijn. 

's Maandags wist men in Den Haag reeds dat Nederland zou capi- 
tuleren. 

Met e m  hoofdofficier - die ook met de overgave van Nederland 
bekend was - en twee subalterne officieren is de heer Harmsen naar 
Den Helder gezonden om schout bij nacht Jolles hun diensten aan 
te bieden. Zij wisten, dat de bedoeling was, dat iedereen, die geen 
dringende bezigheid had, naar Engeland moest. Zij mochten onder geen 
voorwaarde in Den Helder zeggen, dat Nederland zou capituleren. 

Maandagavond kwamen in Den Helder enige officieren van de 
afdeling materieel uit Den Haag om naar Engeland te vertrekken. 
Toen hebben zij gezegd, dat het de bedoeling was, dat zij ook naar 
Engeland overstaken, daar de hun opgedragen functies eigenlijk niets 
omvatten. 

De heer Harmset~ heeft, toen hij in Den Haag was, niets bemerkt 
van bepaalde opdrachten, gegeven door admiraal Furstner in verband 
met het vertrek van bepaalde vlooteenheden naar Engeland. Hij is 
er wel bij geweest, toen de order voor de ,,van Galen" werd ge- 
geven 0111 naar Rotterdam te gaan. 

De toenmalige luitenant ter zee der l e  klasse 0. de Booy is op 
Tweede Pinksterdag 1940 naar Engeland uitgeweken, waar hij de 
volgende ochtend is aangekomen. Hij was geplaatst bij de staf van de 
afdeling materieel onder de toenmalige schout bij nacht L. A. C. M .  
Doorrnan. Hij heeft in die kwaliteit ook de voorbereiding van het 
wegzenden van schepen naar Engeland gezien, dat in korte tijd ZO 

goed mogelijk is uitgevoerd. Er waren onderzeeboten en torpedoboot- 
jagers en er was ook, als hij het wel heeft, de ,,HeemskerckU. 

De heer de Booy heeft van de heer Doornzan het bevel gekregen 
naar Engeland ~ i i t  te wijken. De heer de Booy heeft zelf een reis- 
order van heril gekregen. De heer Doorman heeft hem en verschil- 
lende collega's overgeplaatst om ten spoedigste hun bestemming aan 
boord van Mr. Lls. ,,Sumatra" te volgen. 

Het bevel om uit te wijken voor de onderzeeboten is van de heer 
Furstner afkomstig geweest. Aan de commandanten, die bij de af- 
bouw waren geplaatst, heeft de heer Doorrnan, voor zover aan de 
heer Booy bekend, deze order gegeven. 

De heer Doorman heeft overleg gepleegd met de heer Fzlrstner; de 
heer de Booy weet dat zeker, want de heer Doorman kwam terug van 
ern conferentie. De mogelijkheid bestaat, dat de heer Heeris de op- 
dracht heeft gegeven en niet de heer Furstner, maar eerlijk gezegd 
zou de heer de Booy er geen oordeel over willen vellen, wie i.c. deze 
order heeft gegeven. De heer Doorman kwam terug na overleg met 
de marinestaf - meer wil de heer de Booy niet zeggen, want dan zou 
hij onjuistheden vertellen -- en het was de bedoeling, zo enigszins 
mogelijk, de onderzeeboten te evacueren. 

Het begon er op de afdeling materieel naar uit te zien, dat zij 
zich binnen zeer korte tijd zouden bevinden in de onaangename po- 
sitie van krijgsgevangenen. De heer Doorman zag dit aankomen en 
heeft een opdracht gegeven, waarin woordelijk stond: uw bestem- 
ming aan boord Hr MS ,,Sumatrau met de grootst mogelijke spoed 
te volgen. Dit schip lag onder de Engelse kust. Deze opdracht hebben 
zij uitgevoerd. Er stonden verder geen richtlijnen bij. 

5 2. Uitvoering 

Schout bij nacht b.d. H. Jolles was in de Meidagen 1940 cornman- 
dant van de stelling Den Helder. Hij heeft via de telex een bericht ge- 
kregen van de waarnemend chef marinestaf, schout bij nacht Heeris, 
ongeveer luidende: Dit is het laatste bericht, dat gij krijgt. Wij ver- 
breken de telex, alle vernielingen uitvoeren, schepen naar Engeland 
met zoveel mogelijk personeel. Dat zal 14 Mei, ongeveer 's middags 
om drie uur, zijn geweest. De heer Jolle~ is onmiddellijk naar de 
telexkamer gegaan, waar een rechtstreekse telefoonverbinding was met 
de marinestaf in Den Haag; hij heeft de waarneinrnd che! marinestaf 
opgebeld, maar de verbinding was reeds verbroken: de heer Jolles 
belde om nadere inlichtingen, want hij wilde weten wat er gebeurd 
was. Hij wist niets; hij wist niets van Rotterdam, noch van de Grebbe. 
Hij zat in het Noorden en hij wist niets. Zij vochten en plompverloren 
kregen zij dit bericht. De heer Jolles moest toch weten wat er ge- 
beurde. Toen hij geen verbinding met de marinestaf kreeg, is hij on- 
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middellijk naar de telex van de landmacht gegaan en heeft hij ae 
opperbevelhebber aan de telefoon gekregen. De opperbevelhebber 
was op dat ogenblik zeer geëmotioneerd en hij deelde mede, dat hij 
genoodzaakt was te capitkileren. De heer Joiles heeft gezegd, dat 
hij het niet deed, oiiidat hij er geen reden voor had; zijn stelling was 
intact. Hij was er binnen en de vijand was er buiten. De opperbevel- 
hebber heeft toen gezegd, dat de heer Jolles het wel moest doen en 
dat hij bevel daartoe gaf. De heer Jollcs heeft gezegd, dat hij eerst 
eens moest overwegen, in hoeverre hij daaraan gehoorzamen moest. 
Het ging hem te ver. De opperbevelhebber zei hem te doen wat 
er gecommandeerd werd; na een uur zou hij de schriftelijke be- 
velen krijgen. Dit is voor hem aanleiding geworden onmiddellijk de 
schepen weg te zenden vóór de schriftelijke bevelen er waren. 
Men stelle zich voor, dat de schriftelijke bevelen zouden inhouden, 
dat de schepen niet weg mochten. De heer Jolles wist niet wat 
de opperbevelhebber in Den Haag met de Duitse opperbevelhebber 
besprak; dat ging buiten hem om. Daarop is het bericht rond- 
gegaan, dat alle schepen weg moesten langs de Fairy Bank naar 
Engeland; dit was de veilige route. 

Toen de heer Jolles na afloop van het telefoongesprek met de op- 
perbevelhebber in de kamer kwam en zijn twe,e chefs van de staven 
- de heer Jolles had een chef staf zeemacht, kapitein ter zee van (ie11 
Berg, en een chef staf landmacht, kapitein van de generale staf 
Uyterschout - zei wat hij van de opperbevelhebber had gehoord, 
sprongen zij beiden van de stoel op en zeiden, dat zij het niet deden. 
Het was een volkomen logische reactie. Onmiddellijk daarna heeft 
de chef van de staf opdracht gegeven de schepen naar Engeland te 
laten vertrekken. Stuk voor stuk zijn er verschillende radiografisclie 
boodschappen aan ae verschillende schepen gezonden, zodat er wel 
een half uurtje mee gemoeid zal zijn geweest. Dit is vóór 5 uur ge- 
weest; het bericht moet naar alle schepen zijn gegaan. Van Terschel- 
ling naar Engeland is gegaan: de Z 8; van Den Helder uit: de ,,Douwe 
Aukes", ,,Nautilusw, ,,Van Brakel", Z 6, Z 7, G 13, ,Johan Maurits 
van Nassau" en de ,,Medusan; van het IJsseinieer: de ,,Gruno". Deze 
schepen zijn het geweest. 

De G 13 was nabij, toen de ,,Johan Maurits van Nassau", door 
bommen getroffen, is gezonken; zij heeft een aantal schepelingen van 
deze boot aan boord genomen, o.a. ook de commandant. De heer 
Jolles heeft van de commandant vaii de G 13 een telegram ontvangen, 
dat hij vele gewonden van de ,,Johan Maurits van Nassau" aan 
boord had; deze vroeg, wat hij er mee moest doen. De heer Jolles 
heeft toen overwogen, daar de G 13 een betrekkelijk oud en waarde- 
loos schip was, het binnen te laten komen, zodat de gewonden in het 
hospitaal konden worden gebracht. Intussen was de reddingboot 
uitgegaan, die de G 13 ter hoogte van het Schulpangat heeft ontmoet. 
De G 13 heeft de gewonden overgegeven en is zelf doorgegaan naar 
Engeland. Toen de commandant van de G 13 de heer Jolles vroeg 
wat hij doen moest met de gewonden aan boord, heeft hij gezegd, dat 
dit een ellendige vraag was. Dit moest niet worden gevraagd; men 
moest handelen. 

De hecr Wessels, commandant van de G 13, is teruggegaan naar 
Den Helder om gewonden af te geven; hij heeft ze aan een redding- 
boot overgegeven. Het is hetzelfde, of hij ze nu bracht dan wel de 
reddingboot; de heer Jolles moest de gewonden in het hospitaal he'b- 
ben. De heer Jolles is van mening, dat de heer Wessels, nadat hij de 
gewonden had overgegeveil, een volkomen vrij man was om naar 
Engeland te gaan. Hij moest zijn eerste opdracht. om naar Engeland 
te gaan, uitvoeren. 

De heer Jolles heeft weggestuurd wat hij uit Den Helder kon weg- 
sturen; hij heeft zoveel mmogelijk technisch personeel, dat hij kon be- 
reiken, weggezonden, omdat hij van mening was, dat Engeland daar- 
aan grote behoefte had. De heer Jolles heeft overal gelezen en ge- 
hoord, dat het wegzenden van speciaal technisch personeel naar Enge- 
land een opdracht zou zijn geweest van schout bij nacht Heeris. Dat 
is niet waar. Toen de heer Jolles het telexbericht kreeg, neeft hij on- 
middellijk zijn chef personeel geroepen. De heer Jolles heeft hem 
gezegd onmiddellijk al het technisch personeel, dat hij kon bereiken, 
te verzamelen, zoals machinisten, monteurs, vliegtuigmakers en 
torpedomakers. Engeland had op dat ogenblik behoefte aan mensen 
achter de draaibank om munitie en motoren te maken; matrozen 
waren er genoeg. Het technische personeel moest dus in de eerste 
plaats op de schepen en weg naar Engeland. Zo is het gegaan. De 
mensen zijn dan ook aan boord van de schepen gekomen en weg- 
gegaan. Er zijn natuurlijk nog meer mensen aan boord gegaan. 

Toen de heer Jolles werd gezegd, dat het vaandel van de adelborsten 
weg moest, heeft hij onmiddellijk luitenant ter zee Hos, die officier 
van politie op het instituut was, 'bij zich laten komen. De heer Jolles 
heeft hem gezegd vier flinke adelborsten uit te zoeken, het vaandel 
uit het instituut te halen, het aan boord van de Z 7 te brengen, met 
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het schip inee naar Engeland te gaan en het vaandel aan het gezant- 
schap te Londen af te geven. Al deze maatregelen zijn genomen 
en toen de schepen klaar waren, zijn zij weggegaan. Het weggaan 
van de schepen is gebeurd, voordat de schriftelijke bevelen van de 
opperbevelhebber kwamen. 

Op de vraag, of naar zijn oordeel de oorspronkelijke opdracht van 
schout bij nacht Heeris uitsluitend inhield, bevel te geven de schepen 
naar Engeldnd weg te zenden met wat er toevallig aan boord was, 
antwoordt de heer Jolles, dat er van het meezenden van ander per- 
soneel niets in stond; dat heeft de heer Jolles gedaan. Alleen het in 
de eerste plaats wegzenden van het technisch personeel heeft de heer 
Jolles bevolen. Dit kon niet opgevat worden als te zijn begrepen in 
de opdracht van de heer Heeris. De heer Jolles had evengoed alle 
adelborsten aan boord kunnen plaatsen; het spijt hem nog, dat er 
niet meer zijn meegegaan. Hij had evengoed matrozen, officieren of 
onderofficieren weg kunnen zenden; hij had van alles kunnen doen; 
er was niets geregeld. Op dit kritieke ogenblik heeft de heer Jolles 
de beslissing genomen het zo te doen. 

Op de vraag, of er voor de heer Jolles zelf geen aanleiding was mee 
te gaan, antwoordt deze, dat hij aan het hoofd van een kleine 15 000 
man stond, die op dat moment allen naar hem keken en van hem 
verwachtten, dat hij zou zeggen wat er moest gebeuren. Onder die 
omstandigheden heeft de heer Joiles gezegd: ik blijf. Ook de chefs 
van de afdelingen en de grote commando's bleven; de jongere offi- 
cieren konden weggaan. 

Er  zijn, aldus vice-admiraal b.d. C. J. baron van Asbeck, geen 
adelborsten en corps naar Engeland gegaan. Zij zijn met alle moge- 
lijke schepen overgestoken. Hij meent, dat ongeveer de helft van de 
adelborsten is overgekomen, althans wat de jongstejaars betreft. Van 
de tweedejaars adelborsten zijn er ook velen overgekomen, omdat 
dezen op de schepen waren ingedeeld, die naar Engelalid gingen. 

De heer Jolles had in zijn functie twee collega's, nl. de heer van 
Leeuwen te Hoek van Holland en de heer Hellingmatz te IJmuiden. 
Zij zijn meegegaan. De situatie was (bij hen niet anders. De heer 
Jolles heeft het weggaan van deze twee heren nooit begrepen. Hij 
heeft een officieel rapport ingediend bij de Minister van Marine, 
maar hij heeft er nooit antwoord o p  gekregen. De heer Jolles heeft 
nooit begrepen, hoe het mogelijk was, dat deze heren, die een com- 
mando hadden over een gecombineerde strijdmacht van land- en zee- 
macht, eenvoudig de gehele boel in de steek hebben gelaten en al- 
leen zijn weggegaan. De heer Jolles heeft bij degenen, die een bevel 
hadden kunnen geven, i.c. schout bij nacht Heeris of kapitein ter zee 
van Tijen geïnformeerd, of beide heren een opdracht hebben gehad. 
Beiden hebben de heer Jolles echter verzekerd, dat zij deze opdracht 
niet hebben gegeven. 

De heer Jolles kan begrijpen, dat vice-admiraal Furstner voor een 
ongelooflijk dilemma heeft gestaan en dat de aandrang, op hem uitge- 
oefend door kapitein ter zee van Tijen, groot is geweest. Niettemin is 
er in het weggaan van vice-admiraal Furstner naar Engeland iets, dat 
de heer Jolles nooit heeft bevredigd. De heer Furstner immers was chef 
van de staf zeemacht bij de opperbevelhebber. De heer Jolles heeft 
nooit begrepen, dat de chef staf zeemacht niet in de nabijheid van 
ae opperbevelhebber was, althans een bureau had. Als hij daar per- 
soonlijk niet altijd aanwezig behoefde te zijn, dan zou er toch zeker 
e-n verantwoordelijk officier moeten zijn, die hem op de hoogte 
hield van hetgeen er in het hoofdkwa~tier gebeurde. De situatie in 
Den Haag was zo, dat er moeilijkheden waren met de telefoon en 
moeilijkheden om zich per auto te verplaatsen. Dit zou voor de heer 
Jolles een reden te meer zijn om te zeggen niet te ver weg te gaan, 
maar op het hoofdkwartier te blijven. De heer Jolles spreekt nu dus 
louter van de heer Furstner als chef van de staf bij de opperbevelheb- 
ber. Toen de opperbevelhebber in grote nood verkeerde, de zaken 
slecht gingen en capitulatie overwogen werd, was volgens de mening 
van de heer Jolles de plaats van de chef van de staf bij de opperbe- 
velhebber geweest. Uit dit oogpunt kan de heer Jolles niet begrijpen, 
waarom de heer Furstner is weggegaan. Anderszins is de positie, die 
vice-admiraal Furstner innam uit hoofde van zijn commando van de 
zeestrijdkrachten, waarbij hij rechtstreeks was geplaatst onder de Re- 
gering, een punt, dat alleen maar aanleiding tot moeilijkheden kon 
geven. Nu stond hij voor een conflict wat te doen, chef van de staf 
blijven of als commandant zeestrijdkrachten weggaan. Voor de heer 
Jolles zijn dit allemaal onbegrijpelijke zaken. Hij was in het Noorden 
en wist van al deze dingen niets. Het gaan naar Engeland van de 
heer Furstner is zo abrupt en plotseling gebeurd, dat deze niet eens 
tijd heeft gevonden om de heer Jolles, die na de heer Furstner de 
oudste vlagofficier was, te waarschuwen. De heer Jolles begreep er 
niets van. Toen hij Dinsdag, de 14de Mei, 's morgens opbelde, om 
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enige nadere inlichtingen te vragen, daar hij voortdurend met de heer 
Fursrner in nauwe verbinding stond, was deze weg naar Engeland. 
Uit alles blijkt, dat de heer Furstrzer zo maar is weggegaan; de achter- 
geblevenen knapten het wel op. 

De heer Harmsen is met een aantal officieren in een motortorpedo- 
boot in Engeland aangekomen; hij is niet met de admiraal meege- 
gaan. Zij zijn in Yarmouth aangekomen. De heer Harrnsen was de 
oudste van het gezelschap. Door de politie zijn zij toen in een hotel 
gezet en de heer Harinsen heeft zich gemeld bij de oudst aanwezige 
zeeofficier van de Engelsen. De heer Harmsen meent, dat hij toen naar 
de ambassade te Londen heeft opgebeld om te zeggen, dat zij er 
waren. De volgende dag zijn zij met de trein naar Londen doorge- 
gaan. Met hun allen zijn zij naar het Cumberland Hotel gegaan. Met 
hun twaalven zijn zij met die motortorpedoboot gekomen; er waren 
- naar de heer Harmsen meent - nog een paar mensen bijgekomen. 
Vice-admiraal Furstner is daarna ook in het Cumberland Hotel ge- 
komen. 

De  toenmalige kapitein luitenant ter zee C. Hellingman was in Mei 
1940 positiecommandant te IJmuiden. Op 14 Mei, omstreeks drie 
uur, kreeg hij een telefonische order van vice-admiraal Furstner, die 
toen nog in Den Haag was, om met alles, wat hij bij elkaar kon 
krijgen aan marinemanschappen en schepen, naar Engeland over te 
steken. De heer Hellirzgman heeft al die schepen naar Engeland ge- 
dirigeerd. Dit moest 's nachts gebeuren, omdat de schepen zich over- 
dag niet bloot kond'en stellen aan de Duitse luchtmacht. Hij heeft 
dus mensen verzameld en tevens heeft hij getracht de havens voor 
de Duitsers onbruikbaar te maken. Hij heeft o.m. de ,,Jan Pietersz. 
Coen" opgevraagd, omdat hij wist, dat dit schip zou worden gesloopt. 
Dit was het enige lange schip, dat als zinkschip voor de  haven in 
aanmerking kwam. Met sleepboten van Wijsmuller is dit schip de 
heer Hellingman op de ochtend van de 14de Mei toegestuurd. Hij is 
te Dover aangekonzen met de  Engelse officier, die aan hem was toe- 
gevoegd in IJmuiden. 

De heer J. van Leeuwen, toentertijd luitenant ter zee, was in Mei 
1940 commandant van de positie Hoek van Holland. Hij was com- 
mandant maritieme middelen en als zodanig stond hij onder de chef 
staf zeemacht, terwijl hij als positie-commandant Hoek van Holland 
onder de commandant Westfront van de Vesting-Holland stond. 

Hij heeft op de dag van de capitulatie des namiddags een telex ge- 
kregen van de marinestaf, waarvan de strekking was, dat er zoveel 
mogelijk personeel en materieel naar Engeland zou uitwijken. Hij is 
na de capitulatie naar Engeland gegaan. De zojuist weergegeven op- 
dracht gold niet hem persoonlijk. 

Naar aanleiding van een rapport, dat door schout bij nacht Jolles 
in 1945 is opgemaakt, waarin stond, dat de heren Hellingman en van 
Leeuwen respectievelijk commandant van de posities IJmuiden en 
Hoek van Holland bij de capitulatie hun post met achterlating van de 
troepen onder hun bevel verlieten, merkte de heer van Leeuwen het 
volgende op. Het vreemde .van het geval is, dat de heer Jolles zelf 
die telex niet heeft gehad. De telexen stonden parallel. Bedoelde order 
van de marinestaf ging tegelijk naar Hoek van Holland, IJmuiden, 
)Amsterdam en Den Helder. Nu heeft het de heer van Leeuwen altijd 
zeer merkwaardig getroffen, dat de jongste commandanten die order 
wel hebben gekregen, terwijl de twee oudsten, de heren Jolles en van 
Hengel, die order niet hebben gekregen. De heer van Leeuwerz heeft 
nog nooit een dergelijke partijdigheid van een dom apparaat mee- 
gemaakt. 

Op de vraag in hoeverre het de heer van Leeuwen is gelukt om het 
personeel naar Engeland te doen oversbrengen, heeft hij geantwoord, 
dat dat heel onaangenaam is verlopen. Heel kort na het telexbericht 
is de capitulatie gekomen. Hij heeft toen bericht gekregen van de 
Vesting Holland, dat Nederland had gecapituleerd. Op zo'n moment 
vliegt natuurlijk van alles door je hoofd. Eerst heeft hij een moment 
gehad, dat hij door wilde gaan. Dit had hij kunnen doen, want de 
mensen wilden het wel. Het was natuurlijk 'hoogst onverstandig ge- 
weest. Dit heeft ihij onmiddellijk gezien. Bovendien had de vijand dat 
kunnen opvatten als een schending van het neerleggen van de wapens 
en, gezien hetgeen deze in Rotterdam had gepresteerd, kon men alles 
verwachten. Doorgaan was dus volkomen onverantwoord geweest. 
Toen kwam de terugslag, dat wil zeggen: Het was in Hoek van Hol- 
land tijdens de oorlogsdagen heel aardig gegaan. Er waren nogal wat 
parachutisten in de omtrek geweest, die allen waren opgeruimd. De 
heer van Leeuwen had een dikke honderd twintig man parachutisten 
in het fort zitt'en. De terugslag konden de mensen eigenlijk niet ver- 
werken. Bovendien had hij tijdens die dagen luchtafweer~batterijen ge- 
kregen. De mensen waren sieaht gedisciplineerd. De terugslag van de 
capitulatie was, dat er een neiging tot muiterij begon te komen. De 
mensen waren natuurlijk over hun toeren. Het resultaat daarvan is 
het volgende geweest. De heer van Leeuwen heeft een heel onaan- 
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genaam voorval meegemaakt met één van de mensen van de lucht- 
afweerbatterijen, die hem zo half en half begon uit te schelden. De 
heer van Leeunler~ heeft hem gezegd, dat hij hem altijd nog even kon 
neerleggen. Daar de order van generaal Winkelman was om de orde 
te handhaven, achtte de lieer van Leeuwen het niet verantwoord om 
het marinedetachement, waar ook mariniers bij waren, die zeer goed 
gedisciplineerd waren, weg te halen. De heer van Leeu~verz heeft er 
toen met de oudste commandant van de landmacht, overste Snouck, 
over gesproken; hij heeft deze dat detachement gelaten om de orde 
te handhaven en verder gezegd, dat de landmacht alle wapens moest 
inleveren, hetgeen ook is gebeurd. Aangezien ook in de order van 
generaal Winkelnian stond, dat de wapens zoveel mogelijk onbruik- 
baar moesten worden gemaakt, zijn de wapens in de rivier gegooid; 
de batterijen zijn opgeblazen. Daarna is de heer van Leeuwen met een 
gedeelte van zijn officieren weggegaan. Hij is met een motortorpedo- 
boot, welke van Rotterdam afkwam en onder commando van de heer 
van Hecking Colenbrander stond, naar Engeland gegaan, waar hij in 
Portsmouth aankwam. 

Luitenant-kolonel b.d. W. Thonzson, in de Meidagen van 1940 
chef-staf van het commando Vesting Holland verklaarde, dat de 
commandanten van Hoek van Holland en IJmuiden tevens positie- 
commandanten waren en derhalve een dubbele functie hadden. Het 
vertrek van deze commandanten naar Engeland had voor de Vesting 
Holland zelf weinig betekenis. De positiecommandanten waren 
immers geen troepencommandanten; wel hadden zij troepencomman- 
danten onder zich. 

De beide commandanten hebben voor hun vertrek geen contact 
opgenomen met het commando van de Vesting Holland, waaronder 
zij ressorteerden. Toen men daar van hun vertrek vernam, was men 
wel enigszins verbaasd, ofschoon men op de Vesting Holland kon 
begrijpen, dat, waar deze commandanten in de gelegenheid waren 
bijtijds over te steken, zij die gelegenheid hadden aangegrepen. Van 
betekenis voor de verdere afwikkeling van zaken is het niet geweest; 
de troepencommandanten kregen na de capitulatie hun opdrachten 
rechtstreeks van de Duitsers. De heer Thomson noch de andere heren 
van zijn commando hebben hun vertrek in 1940 dan ook bezwaarlijk 
geacht, hoewel het formeel juister zou zijn geweest, indien beide heren 
voor hun vertrek ook de bewilliging hiervoor van hun commandant, 
zijnde de commandant van de Vesting Holland, hadden gevraagd. 

Betreffende het vertrek in Mei 1940 van de positiecommandanten 
te IJmuiden en te Hoek van Holland, de heren Hellingman en van 
Leeuwen, deelde de heer Furstner mede, dat, nadat met de opper- 
bevelhebber in orde was gebracht, dat de marine in het algemeen ZOU 

evacueren, er naar de verschillende commandanten telegrammen en 
telexberichten zijn gezonden, houdende het bevel tot evacuatie. De  
stellingcommandant van Den Helder moest blijven. Den Helder 
werd toen nog verdedigd; een gedeelte van de mensen van deze com- 
mandant vocht toen nog bij Kornwerderzand. Er  was daar dus veel 
te regelen en te doen. De commandant in Den Helder heeft tele- 
grammen en telexberichten gehad met de opdracht personeel van 
verschillende dienstvakken te verzamelen en naar Engeland te zen- 
den. Toen is ook speciaal de aandacht gevestigd op het wegzenden 
van de opleiding. Er werd wel geëvacueerd, doch de verdediging van 
de stelling Den Helder moest in tact blijven. 

De heren Hellingman en van Leeuwen stonden rechtstreeks onder 
het commando van de commandant Vesting Holland. Formeel zou het 
juister zijn geweest, waneer zij zich vóór hun vertrek in verbinding 
hadden gesteld met dit commando, doch de heer Furstner wil dit for- 
meel verzuim deze heren niet aanrekenen. Het was immers oorlogs- 
tijd en de order was uitgegaan: zoveel mogelijk embarkeren en opge- 
leide mensen meenemen naar Engeland. 

De heer A. C. H. Kuyck, reserve-officier bij de Koninklijke 
marine, bevond zich bij het uitbreken van de oorlog in Mei 1940 
te IJmuiden. In September 1939 was de heer Kuyck opgeroepen. Hij 
kreeg het commando van het batterijschip IJmuiden, de oude 
,,Heemskerck". Na de overgave in Nederland op 14 Mei 1940 is de 
heer Kuyck 's avonds met de mijnenleggers, die nog vaarbaar waren, 
met de rest van zijn bemanning, welke hij nog bij zich had, naar 
Engeland uitgeweken. Zij hebben eerst te IJmuiden de haven versperd; 
hij heeft zelf, aldus de heer Kuyck, nog geholpeii schepen te 
doen zinken, ook zijn eigen schip. 's Avonds om ongeveer tien uur 
heeft hij IJmuiden verlaten. Hij is in Engeland aangekomen aan 
boord van de ,,Dirkje", een niijnenlegger. Van Harwich uit zijn zij 
via een Engelse marine-basis doorgezonden naar Falmouth, waar 
de ,,Westernlandw, een schip van de Red Star, lag. Hierop werden 
alle mensen van de Koninklijke marine verzameld, die niet meer be- 
hoorden tot de bemanning van een schip. Daar werd eerst uitgezocht 
wie men was en werden weer bemanningen samengesteld o.m. voor 
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Franse schepen, die door de  Nederlandse marine werden bemand. 
Aangezien er in de baai van Falmoutti ook de  ,,Batavier 11" lag met 
p1.m. 60 adelborsten uit Den Helder, werd de heer Kuyck belast met 
het klaarmaken van een instituut o m  door te gaan met de opleiding 
van deze jongelui, die nog maar zeer kort in dienst waren. 

Schout bij nacht b.d. C. H. Brouwer was gedurende de oorlogsdagen 
van Mei 1940 commandant van Hr.  Ms. kruiser ,,Sumatrav, die 
patrouilleerde op de Nederlandse kust o m  de territoriale wateren te  
beschermen. Hij was in  d e  nacht voor 10 Mei op de rede van Vlis- 
singen met de opdracht de rede te bewaken en te verdedigen en de 
koopvaardij te beveiligen. Zij lagen diis o p  de rede en 's morgens 
bemerkten zij, dat de oorlog was begonnen, doordat zij een magne- 
tische mijn aan een parachute zagen neerdalen. Zij zagen de Duitse 
vliegtuigen ook over Zeeuwsch-Vlaanderen vliegen en deze deden ook 
aanvallen op zijn schip. Omgekeerd deed de ,,Sumatrau aanvallen o p  
de  vliegtuigen; hij heeft de  hele dag strijd met vliegtuigen geleverd. 

In de loop van de ochtend van de l l d e  Mei kwam luitenant ter zee 
Bauduin aan boord, die de heer Brouwer een gesloten enveloppe 
bracht met de opdracht van de conmandant  maritieme middelen 
Vlissingen, die deze waarschijnlijk van de marinestaf in Den Haag 
had ontvangen, 's ochtends vroeg de  Schelde te verlaten en naar Enge- 
land te gaan, met name naar de rivier de Humber. 

D e  motieven, die daartoe hebben geleid, weet de heer Brouwer niet. 
Hij zou zich kunnen voorstellen, dat  het was om deze waardevolle 
eenheid, die door de Duitsers o p  de rede van Vlissingen was ver- 
kend en daas was opgebotteld, weg te krijgen om ergens anders beter 
dienst te doen. In ieder geval is het hem niet medegedeeld, maar dit 
dacht hij er van. Die dag zijn de  koopvaardijschepen in groten getale 
de Schelde afgekomen; de ,,Sumatran heeft de rede verlaten en zee ge- 
kozen. D e  volgende dag is de heer Broz~wer er met de ,,SumatraM uit- 
gekomen, vlak langs de  dijk en de hoofden van de Zeeuwsch-Vlaamse 
wal, en naar Engeland overgestoken. Zij waren niet o p  de hoogte van 
de  mijnenvelden, behalve de algemeen bekende. D e  heer Brouwer 
is naar Yarmouth gegaan en vandaar wilde hij doorstomen naar de  
Humber. Hij werd echter aangehouden door een kleine Engelse speed- 
boat van de R.A.F., die hem seinde, dat  hij onveilig in een mijnenveld 
koerste. Tozn hij stopte, wilde de commandant van het scheepje niet 
eens bij hem o p  de  brug blijven, omdat hij het zo onveilig vond. Deze 
is hem met zijn motorbootje voorgestoomd en heeft de heer Brouwer 
teruggebracht naar Yarmouth, waar hij is binnengelopen. 

In  zijn opdracht stond niet, dat  hij speciaal naar die plaats moest 
gaan. I n  Engeland was een netwerk van posten langs de  klist, die 
vielen onder naval control. Deze gaven van post tot post een zgn. 
routing-instruction, wat wij noemen een zeilaanwijzing, naar de  
volgende plaats. Z o  werd hij aangetrokken naar Yarmouth om daar 
de laatste berichten en aanwijzingen te ontvangen. Hij heeft zich ge- 
meld bij de vlagofficier, die deze basis commandeerde en deze gaf 
hem instructies o m  de  volgende dag naar de  Humber te gaan. Deze 
instructies heeft hij opgevolgd en zo is hij o p  de rivier de Humber 
aangeitomen. Deze rivier is hij opgestoomd; daar lag een eskader krui- 
sers en torpedobootjagers onder de Engelse admiraal Layton, die 
later bevelhebber was te Singapore. Men heeft de ,,Sumatran o p  een 
bepaalde plaats verankerd; zij zijn zeer gastvrij ontvangen. E r  ont- 
stond een levendig contact tussen Engelsen en Nederlanders van alle 
rangen. 

Luitenant ter zee der l e  klasse b.d. E. C. Wessels was tijdens de Mei- 
dagen van 1940 commandant van Hr. Ms. torpedoboot G 13. D e  boot 
was tot het uitbreken van de oorlog o.m. belast met de handhaving 
van de neutraliteit in de Nederlandse wateren. D e  heer Wessels is naar 
Engeland uitgeweken. Hij herinnert zich niet een opdracht gekregen 
te hebben, maar wel - naar hij meent op 14 Mei - een bericht, dat  
inhield, dat wanneer er schepen naar Engeland zouden overvaren, men 
dan volgens een bepaalde route moest varen. Dat  bericht - het was 
een telegram - heeft hij gekregen van de commandant hoofdkwartier 
Marine in Den Helder. Of de  heer Wessels daarna geen enkel positief 
bericht meer heeft ontvangen, durft hij niet met zekerheid te zeggen. 
Hij is nog wel op het hoofdkwartier geweest o m  over enkele zaken en 
over de algemene toestand te spreken, maar hij herinnert zich niet, 
of er toen een definitief bericht is gekomen. Achteraf echzer herinnert 
hij zich zulks vaag, aldus verklaart hij in een noot, aan  zijn verhoor 
toegevoegd, in welk geval hij derhalve wel opdracht van de marine- 
leiding te Den Helder zou hebbsen gekregen om naar Engeland te ver- 
trekken. 

D e  heer FVessels is het Schulpengat uitgevaren. Daar  kreeg hij be- 
richt, dat de ,,Johan Maurits van Nassau" door vliegtuigen was aan- 
gevallen e n  S.O.S.-seinen gaf. Hij is er toen met hoge vaart hern- 
gegaan, doch zag geen ,,Johan Maurits van Nassau" meer, alleen een 
hoop wrakhout en mensen in reddingsboeien en o p  vlotten. De heer 
Wessels is met zijn boot tussen de verschillende reddingsvlotten doorge- 
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stoomd en heeft de mensen aan (boord genomen. Er waren zwaar ge- 
wonden bij. Dezen werden in een motorvlet naar Hr. Ms. ,,NautilusM 

gezonden, omdat er aan boord van de G 13 zelfs geen ziekenverpleger 
was en op de ,,Nautilusw een dokter aan boord was. De G 13 moest 
echter deze gewonden weer aan boord nemen en op order van de 
commandant ,,Nautilusn terugvaren naar Nieuwediep om alle opge- 
pikten af te zetten. Op dat ogenblik echter meldde de radio het neer- 
leggen van de wapenen en de heer Wessels schat dus, dat het ongeveer 
7 uur 's avonds moet zijn geweest. Hij stoomde toen naar de ,,Nauti- 
lus" toe en riep door de scheepsroeper: ik kan niet meer terug want 
Nederland heeft de wapens neergelegd. De commandant van de ,,Nau- 
tilus" was de oudste marinecommandant in de omgeving. Dat was de 
toenmalige overste Grruw. Deze riep terug, dat hij toch moest gaan 
en de mensen aan wal zetten. De heer Wessels heeft teruggeroepen: 
moet ik mij dan aan de Duitsers overgeven? Ondanks dat rei de heer 
Gauw, dat de heer Wessels terug moest naar Nieuwediep. De heer 
Wessels was daarover hevig verontwaardigd en hij seinde aan de marine- 
commandant te Willemsoord - dat was toen schout bij nacht Jolles - 
dat hij terug moest naar Nieuwediep. Diens antwoord hierop echter 
luidde: accoord. De heer Wessels heeft de  oudste officier opdracht 
gegeven met 18-mijlsvaart naar Nieuwediep terug te keren. De  heer 
Wessels heeft zich op de hoogte gesteld van de toestand van de ge- 
wonden en de andere opgepikten. Het was een vreselijke toestand aan 
dek. Er lagen daar allerlei mensen, die geheel en al onder de olie 
zaten en drijfnat waren. Verschillende mensen waren zwaar gewond, 
anderen hadden een ontzettende shock gekregen. De bemanning van 
de G 13 heeft, zo goed en zo kwaad als het ging, getracht deze mensen 
te verzorgen. De zwaar gewonden hebben zij veel sterke drank ge- 
geven, zodat zij daardoor hun pijnen zouden vergeten. 

In het Schulpengat ontmoette de heer Wessels de naar buiten ko- 
mende reddingboot ,,Dorus Rijkers". Hij vermoedt, dat die ook uit- 
gevaren was op het S.O.S.-sein van de ,,Johan Maurits van Nassau". 
Hij heeft de ,,Dorus Rijkers" langszij gepraaid en het personeel van 
de ,,Johan Maurits van Nassau", dat, na van droge kleren en dekens 
te zijn voorzien aan dek was verzameld, op deze reddingboot laten 
overgaan, met de bedoeling zelf terug te keren, omdat de heer Wes- 
sels niet van plan was zijn boot over te geven. Er werd zeer haastig 
gewerkt om zo spoedig mogelijk weg te komen. Dit moest in verband 
met het feit, dat de schemering reeds begon te vallen, het kompas van 
zijn schip onbruikbaar was en de schipper van de reddingboot hem 
mededeelde, dat de eerste Duitse pantserauto's reeds in Den Helder 
waren aangekomen. 

De commandant van de ,,Johan Maurits van Nassau", overste 
Kronenberg, vroeg de heer Wessels, of hij niet mee mocht naar Enge- 
land. Hij was ook bij de heer Wessels aan boord. De heer Wessels 
had een groot gedeelte van de bemanning aan boord; het andere ge- 
deelte was door een sloep van de ,,Jan van Brakel" opgepikt. 
Op de vraag van de commandant van de ,,Johan Maurits van Nassau" 
heeft de heer Wessels geantwoord: wat mij betreft wel, maar ik heb 
opdracht van overste Gauw U allen weg te brengen. Vier officieren 
van de ,,Johan Maurits van Nassau" zeiden echter, dat zij bij de heer 
Wessels aan boord bleven. Overste Kronenberg stapte over o p  de 
reddingboot. Door iemand werd toen de opmerking gemaakt: de zaak 
is nu toch afgelopen; het is gekkenwerk om nog naar Engeland te 
gaan; wij kunnen beter allemaal teruggaan. Daarop heeft de heer 
Wessels de aan dek aanwezige leden van de bemanning bij elkaar 
geroepen en hen toegesproken. De heer Wessels heeft tegen de man- 
nen gezegd: ik ga nu naar Engeland; als er zijn, die zich liever willen 
overgeven aan de moffen, dan kunnen die oplazeren; daar stel ik geen 
prijs op. 

Toen de reddingboot weg was, werd geconstateerd, dat niemand 
van de bemanning mankeerde. 

Zij zijn aangekomen op de  Downs en de volgende dag zijn zij op- 
gestoomd naar Portsmouth. Daar hebben zij een week gelegen. De 
bemanning mocht niet aan de  wal. Verschillende mensen werden ge- 
regeld ondervraagd. De Engelsen hadden blijkbaar een ,,black list", 
waarop overeenkomstige namen nagekeken moesten worden. Daarom 
werden verschillende mensen ter ondervraging van boord gehaald. 

Later zijn zij nog wel een paar keer aan de wal geweest, maar dat 
is niet veel voorgekomen. De officieren hebben een algemene samen- 
komst gehad met admiraal Furstner, die hun heeft medegedeeld, wat 
hij van de toestand dacht: wij moesten hard zijn; hard, hard en nog 
eens hard. 

De Koningin is ook in Portsmouth aan boord geweest. Zij heeft de 
heer Wessels bedankt voor het overbrengen van Haar schip. 

Kapitein ter zee J. G. van Broekhuysen was in de Meidagen van 
1940 commandant van Hr MS ,,Floresv. De ,,Flores" had diverse op- 
drachten in de Zeeuwse wateren. De heer van Broekhuysen is op eigen 
initiatief naar Zeebrugge gegaan en daar met averij aangekomen. De 
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heer van Broekhuysen is daar na de capitulatie binnengevaren, toen 
er in Zeeland nog gevochten werd. Vóór de capitulatie heeft hij geen 
opdracht ontvangen om naar Engeland te gaan; hij had ook geen 
kaarten en er was ook geen enveloppe aan boord, waarin zou moeten 
staan langs welke route de heer van Broekhuyseiz naar Engeland 
moest gaan. 

In Zeebrugge kon men een ton, die in de schroef was geraakt, er niet 
uit halen. De heer van Broekhuysen heeft getracht het met een eigen 
duiker te dosn, maar dat is ook niet gelukt. In Zeebrugge wilde men 
hen zo spoedig mogelijk weg hebben; men was bang, dat het schip 
luchtaanvallen zou aantrekken, althans die indruk kreeg de heer van 
Broekhuysen. Op advies van de Britse naval oti-icer in charge is :ie 
heer van Broekhuysen naar Duinkerken gegaan. Deze deelde hem 
mede, dat hij te Duinkerken wel kon woraen geholpen. De Engeise 
naval otficer zou de commandant in Zeeland waarschuwen, dat de 
heer van Broekhuysen averij had en naar Duinkerken ging. Hij zou 
dit telefonisch doen. De heer van Broekhuysen is te Duinkerken aan- 
gekomen, waar ongeveer op hetzelfde ogenblik admiraal Furstner 
aankwam. Hij heelt admiraal Furstner de situatie uitgelegd en gezegd, 
dat hij niet meer van de radio gebruik had gemaakt, omdat hij 
zeer sterke vermoedens had, dat de code was gecompromitteerd. Toen 
Hr  MS ,,Flores" nog op de rede lag, heeft hij admiraal Furstner ge- 
sproken, die direct daarna naar Engeland is vertrokken. Die zelfde 
ochtend is de heer van Broekhuysen met het schip naar binnengegaan 
en hij heeft toen zelf Zeeland opgebeld om de situatie uit te leggen. 
Voorzover hij het zich weet te herinneren, heeft hij met de chef staf 
contact gehad. Met behulp van de Franse marine is de ton uit de 
schroef gekomen. Intussen was Hr  MS ,,van Meerlant" ook aange- 
komen. Prins Bernhard, teruggekomen uit Engeland, is toen aan 
boord gekomen en heeft de heer van Broekhuysen de opdracht van 
admiraal Furstner medegedeeld zo spoedig mogelijk naar Engeland 
te gaan. Dit is niet onmiddellijk gebeurd, omdat de heer van Broek- 
huysen eerst heeft getracht de degaussing-installatie te repareren. Bij 
aankomst te Duinkerken was gebleken, dat het schip met de degaus- 
sing-installatie, welke provisorisch was aangebracht op de rede van 
Vlissingen, gevaarlijker was dan zonder deze installatie. 

De heer van Broekhuysen is toen zonder kaarten, welke hij ook 
niet kon krijgen, naar hngeland gegdan. Ort heelt n o g  rriig opo~i t -  
houd veroorzaakt en uiteindelijk heeft de heer van Broekhuysen op 
ezn stukje papier van een Franse jager een kaart overgetekend van 
de betonning en de mijnversperringen. 

Bij de overtocht hebben zij geen moeilijkheden ondervonden. Hr 
MS ,,Flores" en Hr MS ,,van Meerlant" zijn samen gegaan. De 
heer van Asbeck was oudste commandant, maar hij had de heer van 
Broekhuysen gevraagd de leiding te nemen in dit geval, omdat Hr  
MS ,,van Meerlant" ook een hulp-degaussing-installatie had en daar- 
door niet op haar kompas kon vertrouwen. De heer van aroexnuybrn 
had ezn giro-kompas aan boord en hij heeit de leiding genomen; hij 
had ook het getekende kaartje. Voorzover de heer van Broekhuysen 
zich weet te herinneren, heeit Hr  MS ,,van Meerlant" nog op een 
Duits vliegtuig geschoten. 

Zij zijn te Dover aangekomen, waar zij kaarten kregen; de Engelsen 
verzochten hen naar Portsmouth op te stomen. Dat hebben zii de 
voigencie aag gedaan. 

Kapitein ter zee J. J. Hagendoorn was tot kort voor het uitbreken 
van ae oorlog eerste officier van het vliegkamp de M.O.K. op Texel. 
Een dag oI drie vóór de oorlog uitbrak moest hij invallen voor de 
commandant van de ,,Jan van Brakel". Hij is als commandant aan 
boord gebleven en zo naar Engeland overgestoken. 

Hij ileelt een telegram ontvangen, maar hij zou niet meer kunnen 
zeggen van wie het afkomstig was. Op een gegeven ogenblik is het 
bericht gekomen, - naar de heer Hogendoorn meent per seinlamp, 
maar het kan ook een telegram zijn geweest - oin naar Engeland 
over te steken. De route was in een enveloppe aan boord. Toen cle 
heer Hogendoorn aan boord kwam, was de enveloppe er reeds. Hij 
heeit gedn contact meer met de wal gehad. De enveloppe is niet 
tijdens áe oorlogsdagen gekomen, maar vóór die tijd. Hoeveel tijd 
dat vóór de oorlog is geweest, weet de heer Hogendoorn echter niet. 
Hij is zelf drie dagen vóórdat de oorlog begon aan boord gestapt, 
zonder iets bij zich en met de opdracht een half uur later uit te varen. 

Eerst zijn zij de Downs langs gegaan en daarna zijn zij naar Ports- 
mouth opgestoomd. De heer Hogeridoorrz meent, dat zij daar twee 
dagen hebbzn gelegen en vandaar zijn zij naar Falrnouth gegaan om 
een degaussing-installatie aan boord te krijgen. Daarna is hij met 
een konvooi naar New Castle gegaan, waar hij werd gestationneerd. 

De heer H. D. Lindner was in de hleidagen van 1940 commandant 
van Hr MS ,,Willem van der Zaan", die zich toen in het Mastdiep 
bevond. Hij is naar Engeland gegaan, niet op eigen initiatief, doch hij 
heeft daartoe een order ontvangen van de commandant Marine 
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Willemsoord. De heer Lindner kan niet meer zeggen, van wie hij 
die order heeft ontvangen, maar het was vlak voor de capitulatie, 
want onderweg heeft hij draadloos opgevangen, dat er was gecapitu- 
leerd. Er was een enveloppe, die in een bepaald geval moest worden 
geopend. De heer Lindner herinnerde zich niet meer, dat hij een order 
heeft gekregen om die enveloppe te openen, waarin zou staan wat hij 
doen moest. Volgens de heer Linctner stond daarin niet de route op- 
gegeven, waarlangs hij moest gaan. De order om naar Engeland te 
gaan heeft hij in elk geval nog e'en keer mondeling ontvangen, omdat 
hij onderdelen moest meenemen voor de ,,Sumatraw, die reeds weg was 
en zijn reparatie niet had kunnen beëindigen. De tocht naar Engeland 
heeft geen moeilijkheden opgeleverd. De enige moeilijkheid was, dat 
zij niet zo'n goede kaart hadden, maar dat was niet zo onoverkomelijk; 
het was mooi weer. 

Zij zijn in de Downs aangekomen, waar zij een nacht hebben ge- 
legen, waarna zij naar Portsmouth werden gedirigeerd. Daar waren 
meer Nederlandse schepen aangekomen. 

Schout bij nacht Th. K. baron van Asbeck was in de Meidagen 
van 1940 commandant van Hr  MS ,,van Meerlant", die zich op 
dat ogenblik in de Zeeuwse wateren bevond. 

Hij heeft v6ór de capitdatie van Nederland geen opdracht ont- 
vangen om naar Engeland te gaan. Op 15 Mei moest hij 's avonds 
kolen laden; daar had hij opdracht toe. Hij meent, dat zij die avond 
omstreeks acht uur, halfnegen, in Vlissingen zijn aangekomen. Hij is 
niet naar binnen gestoomd; er is geseind. Er is toen een aanval van 
Duitse vliegtuigen gekomen en hij heeft gezien, dat deze magnetische 
mijnen in de haven van Vlissingen lieten vallen. Door de Wielingen 
is hij naar Cadzand afgezakt. Daar kwam nog bij - zij hadden een 
hele tijd geen ketelonderhoud gehad - dat de v!ainmen uit de schoor- 
steen sloegen; dat was niet zo leuk. De 16e Mei 's morgens om drie 
uur heeft de heer van Asheck het anker gelicht en omdat er geen 
kwestie was van kolen laden in Vlissingen, daar er magnetische 
mijnen lagen, is hij naar Ostencle gegaan, dat ongeveer op  twee uur 
stomens afstand lag. Voor Ostende is een loods aan boord gekomen 
om te zeggen, dat zij niet binnen konden gaan wegens magnetische 
mijnen. Toen hij onderweg was naar Ostende, dus tussen 's morgens 
drie en vijf uur, is er een telegram gekomen met de mededeling, dat 
er magnetische mijnen lagen in de haven van Vlissingen en dat zij niet 
naar binnen inoesten gaan. Daarna is er een telegram gekomen met 
het bericht op te stomen naar Veere. Dat telegram was afkomstig van 
de commandant Zeeland, schout bij nacht van der Stad. De route 
werd aangegeven Oostgat-Westgat. Van het Oostgat was bekend, 
dat er magnetische mijnen lagen. Binnen twintig minuten kwam 
er een tweede telegram; zij waren toen vlak bij Ostende. Dat 
wist de commandant Zeeland niet. De loods van Ostende zei, dat zij 
niet naar binnen konden gaan en aangezien het van Ostende naar 
Veere een geweldig eind was, is hij doorgegaan naar Duinkerken. 
Prins Bernhard was teruggekomen uit Engeland en deze zei, dat ?ij  
naar Engeland moesten gaan en hij heeft gezegd te zullen zorgen, dat 
zij die dag orders zouden krijgen om over te steken. De orders zijn 
toen ook gekomen, niet uit Londen maar uit Zeeland; ze zijn bij de 
heer van Asbeck gebracht door de commandant van de ,,Flores". Deze 
heeft een telefoonbericht uit Zeeland aangenomen, dat de ,,Flores" 
en de ,,van Meerlant" naar Engeland moesten oversteken. Dat moet 
geweest zijn 16 Mei 's middags. 

De heer van Asbeck heeft te Duinkerken niet de staf van admiraal 
Furstner aangetroffen; hij weet niet eens, dat die er is geweest. De 
heer van Asbeck meent, dat zij de 18e Mei zijn overgestoken. Hij is 
in Dover aangekomen en heeft onderweg geen moeilijkheden gehad. 
De Duitsers waren steeds voor Duinkerken bezig. D e  ,,van Meerlant" 
had geen kaart; zij hebben toen een kaart van een Engelse jager 
overgetekend; zo zijn zij naar de overkant gekomen. 

De heer van Asbeck had geen geheime opdracht, waarin eventueel 
een route stond aangegeven, waarlangs men moest uitwijken naar 
Engeland. Van een enveloppe met een geheime opdracht staat d r  
heer van Asbeck niets bij. De ,,van Meerlant" is na aankomst in 
Engeland naar Portsmouth gedirigeerd, daarna naar Falmouth. 

De toenmalige luitenant ter zee der eerste Itlasse P. A .  de Boer, was 
in de Meidagen 1940 commandant van H r  Ms Z 8. Hij was ge- 
stationneerd op Terschelling. De 14e Mei 's morgens om halfacht is 
de heer de Boer naar het positiebureau gegaan en heeft hij kolonel van 
Aller gevraagd, of hij toestemming kon krijgen de Noordzee op te 
gaan. Hij voelde zich, waar hij was, volkomen doelloos en zag wel 
kans weg te komen. Kolonel van Aller heeft opgebeld en kreeg aan 
de telefoon de chef staf in Den Helder, kolonel van derz Berg. Deze 
vond het goed, dat de heer de Boer wegging, maar hij wilde het nog 
even aan schout bij nacht Jolles vragen, die juist binnenkwam. D e  
laatste vond het niet goed en de heer de Boer moest wachten. Om 
halfvijf 's avonds was hij toevallig weer op het positiebureau, toen 
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kolonel van Aller weer uit Den Helder werd opgebeld. Deze kreeg de 
mededeling, dat de Z 8 en eventueel andere vaartuigen onmiddellijk 
moesten oversteken naar Engeland. De heer de Boer is aan boord 

A 

gegaan; het schip lag practisch stoomklaar, zodat zij direct konden 
varen. De heer de Boer heeft nog een bespreking gehad met luitenant 
ter zee der 2e klasse S. L. de Jong van de M.O.K. I. Aan boord van 
diens schip bevonden zich nog een officier en twee gewonde onder- 
officieren van een neergekomen Duits vliegtuig. De heer de Boer 
heeft tocn gezegd, dat de M.O.K. I hem zo dicht mogelijk onder de 
wal moest volgen. Kolonel van Asbeck is bij hem aan boord gekomen. 
Deze was uit Den Helder gezonden om kolonel van Aller te vervangen, 
omdat deze ziek was geworden. Meer mensen mocht de heer de Boer 
niet meenemen helaas, want hij had het hele garnizoen en de bezetting 
vnn de marine mee kunnen nemen, zowel van Terschelling als van 
Vlieland. 

De heer de Boer heeft kolonel van Aller gevraagd, of hij nog 
mcnsen kon meenemen. Hij is er nog bij geweest, dat kolonel van 
Aller telefoneerde. Deze zei toen, dat hij zeker niet mee kon, waarop 
werd geantwoord, dat hij niet mee mocht, maar wel kolonel van 
Asbrck. Verder is er over de telefoon niet over gesproken, maar 
kolonel van Aller heeft helemaal geen order gegeven om mensen mee 
te nemen en de heer de Boer had niet het gezag er verder op aan 
te dringen. Om vijf uur is hij de haven uitgegaan en met de twee 
schepen heeft hij op de Vliestroom rondgevaren tot het zeven uur 
was om stil water af te wachten. Als hij er meteen was uitgegaan, 
had hij ebstroom achter zich en wanneer men dan vlak onder de 
wal moet varen en even stoot op ondiep water, zit men zo vast; 
dat leek hem te gevaarlijk. Hij heeft dus gewacht op stil water en is er 
op een veilige manier uitgekomen. 's Avonds om 9 uur was hij op zee. 

Daarna is hij een eind de Noordzee opgestoomd, eigenlijk om uit 
de stroom van overkomende Duitse bommenwerpers weg te komen. 
Tot een uur of twee 's nachts heeft hij ongeveer West-Zuidwest ge- 
stoomd en toen is hij om de Zuid gegaan op de Thorntonbank aan. 
's Morgens om zes uur kreeg een Duitse bommenwerper hen in het 
oog. Zij zijn gaan cirkelen om steeds de brede zijde te tonen. Na 
ongeveer tien minuten had de heer de Boer daar genoeg van en toen 
zijn zij koers gaan sturen om het vliegtuig te dwingen een aanval te 
doen, hetgeen ook gelukte. De heer de Boer had order gegeven om 
verschervend te varen; d.w.z., dat de M.O.K. I en hij naast elkaar 
voeren met een behoorlijke afstand er tussen. De bommenwerper 
kwam ook onmiddellijk achter hem in de duik en zodra deze dat 
deed, heeft de heer de Boer roer aan boord gegooid en de bommen- 
werper onder vuur genomen. Deze is toen dusdanig geraakt, dat hij 
halvermege zijn duikvlucht afzwenkte en toen onmiddellijk naar de 
Nederlandse kust vloog. Zij zijn toen bij de Thorntonbank aange- 
komen eq om vier uur 's middags kwamen zij in de Downs. De heer 
de Boer heeft daar een wachtschip gepraaid om te vragen, hoe zij 
door de Downs moesten komen; hij kreeg ten antwoord ten anker te 
gaan en te wachten, tot er een loods zou komen, omdat de  Downs 
vol met magnetische mijnen lagen. De heer de Boer is toen door 
de Downs geloodst naar de Smal1 Downs, waar hij de rest van de 
Nederlandse vloot vond, zoals de ,,Van Brakel", de mijnenleggers en 
andere; de ,,NautilusM en de G 16 waren er ook. De volgende dag 
zijn zij met zeven schepen naar Portsmouth gegaan. 

Kapitein ter zee b.d. W. van Lier was in de Meidagen van 1940 
commandant van Hr Ms Z 5. Er waren routes en kaarten verstrekt om 
eventueel, wanneer de order daartoe afkwam, naar Engeland uit te 
wijken. Dat gold voor alle schepen. Volgens de heer van Lier moet men 
aannemen, dat er een algemeen evacuatieplan is geweest om de vloot 
naar Enge!and te doen uitwijken in zoverre, dat er gedurende de 
oorlogsdagen aanwijzingen toe zijn gegeven. Wanneer er eventueel 
order kwam om naar Engeland uit te wijken, moest men die routes 
volzen. Het is hem niet bekend, of die orders van te voren zijn 
klaargemaakt. De order is waarschijnlijk van de marinestaf in Den 
Haag afgekomen, maar hij heeft deze gekregen van het stafbureaii 
in Den Helder, toen hij daar was: niet de order wat hij moest doen. 
Hij moest alleen een geheime opdracht halen in Scheveningen. Later 
bleek dat de opdracht te zijn om admiraal Furstner en zijn staf op 
te pikken. Hij heeft die opdracht dus uitgevoerd en is gaan zoeken 
naar de Scheveningse reddingboot, die hij echter niet heeft kunnen 
vinden. Hij is doorgegaan. Inmiddels ving hij niet voor hem be- 
stemde seinen aan andere schepen op om volgens de aangegeven 
route naar Engeland uit te wijken. Omdat die route voor een deel 
samenviel met de route, die hij had opgekregen als die, waar de staf 
onderweg h e a  zou zijn, is hij die afgevaren. De heer van Lier heeft 
zelf nooit de opdracht gekregen om naar Engeland te gaan. Toen hij 
echter concludeerde, dat uitvoering was gegeven aan de algemene 
order, was hij volgens die route varende buitengaats; 's avonds kwam 
toen het capitulatiebericht. 
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De boot van de heer van Lier was vrij zwaar beschadigd. Hij had 
te Rotterdam nogal enige schade opgelopen. Zij hebben te lijden 
gehad van bomaanvallen. Het oude beestje had een zeer ernstige 
reparatie nodig. Het kon toen nog een mijl of 7, S lopen, terwijl het 
eigenlijk 20 had moeten lopen. Later is de heer van Lier met de 
andere schepen naar Portsmouth gegaan. Eerst zijn zij op  de ree van 
Deal aangekomen en van daaruit de volgende dag in konvooien naar 
Portsmouth gegaan. Gedurende ongeveer 6 weken is hij daar blijven 
liggen in verband met de reparatie. H r  MS Z 5 is toen in Dundee 
gedetacheerd bij 9th submarines division. Daar waren ook meerdere 
Nederlandse onderzeeboten ingedeeld. 

De heer H. Witte was bij het uitbreken van de oorlog in Mei 1940 
commandant van de Z 7 ,  die zich in Den Helder bevond. 

Hij heeft opdracht ontvangen naar Engeland te vertrekken. Die 
opdracht kwam uit Den Haag; naar de heer Witte vermoedt, 
van de staf. Dat weet hij echter niet zekcr. Hij heeft die opdracht 
gekregen door bemiddeling van een ander, maar wie het is geweest, 
weet hij niet meer. Het bericht zal wel telegrafisch zijn gekomen en 
waarschijnlijk zal hij het hebben gekregen van de chef staf in Den 
Helder. 

De heer Witte heeft op 14 Mei, 's morgens vroeg, een telegram 
ontvangen, dat was gericht aan alle commandanten, waarin een 
route naar Engeland werd uitgestippeld. Dat was 's morgens half- 
negen. Dit was voor hem voldoende om te begrijpen, dat daarop 
waarschijnlijk ern mededeling of telegram zou volgen, dat zij moesten 
vertrekken. 

De eerste mededeling hield dus geen bevel tot vertrek in. De heer 
Witte had geen enveloppe aan boord, die moest worden geopend, 
wanneer een bepaald bericht werd ontvangen. De mededeling, dat 
hij inoest vertrekken, heeft hij 's avonds om halfzeven ontvangen. 
De hetr Witte herinnert zich niet, van wie die mededeling afkomstig 
was; evenmin of deze mondeling is gekomen. 

Zij zijn in de vaargeul van het Schulpengat aangevallen door een 
Duitse bommenwerper, die twee bommen van vijftig kilo heeft ge- 
gooid, welke allebei mis waren. Later bleek toch, dat een van de 
machines was beschadigd. Zij zijn toen om de Zuid-West gegaan, om 
het mijnenveld, dat 30 mijl buiten Callantsoog lag; daar werden zij 
weer aangevallen, De aanval is nog twee maal herhaald en zij hebben 
het vliegtuig beschoten. Hij meent gezien te hebben, dat het toestel in 
brand stond, in ieder geval verdween het met een grote rookpluim 
achter zich aan in de richting van Den Helder. Verder hebben zij 
geen aanvallen meer gehad. Zij zijn in de Downs aangekomen en zijn 
vandaar direct doorgestoomd naar Dover. In de Downs waren zij 
opgevangen door een Engelse jager; hij had deze geseind, dat hij 
machine-averij had en dat hij direct Dover, althans een haven, moest 
binnenlooen om zo spoedig mogelijk te rellareren. 'sMorgens om 

halfzes zijn zij Dover binnengelopen. Zij hebben de schade gerepa- 
reerd. Er waren twee leeggelopen lagers, die zijn vervangen. Daarna 
hebben zij kolen geladen en de volgende dag zijn zij opgestoomd naar 
Portsmouth. Daarvoor had hij opdracht gekregen. Zij werden door de 
Engelsen gedirigeerd. In Portsmouth hebben zij eerst op een boei ge- 
legen en later zijn zij aan de kant gekomen; toen zijn zij gaan repa- 
reren. Het bleek, dat de machine beschadigd was. 

De O 22 behoorde, aldus luitenant ter zee A. M. Valkenburg, 
commandant van deze te Vlissingen in aanbouw zijnde boot, tot een 
groep onderzeeboten van O 21 tot O 27, die in aanbouw waren. De 
O 22 was in April en Mei 1940 aan de proeftochten bezig. Deze 
proeftochten werden onderbroken - men moest nog 2 à 3 dagen 
varen -, omdat de verwachting was, dat er  op 7 Mei iets zou ge- 
beuren. Op alle posten en militaire schepen en inrichtingen bleef men 
extra waakzaam. Door die verhoogde activiteit en versterkte be- 
waking konden geen proeftochten meer worden gedaan. De hoofd- 
proeven waren gedaan, ook het torpedo- en kanonschieten was reeds 
gebeurd; de geruispeilproeven en dergelijke moesten nog gedaan 
worden. In de nacht van 9 op 10 Mei zijn de heren van Dulm en 
Valkenburg gewaarschuwd, dat de boten vaarklaar moesten worden 
gemaakt. Zij hebben toen dadelijk het alarm in werking gesteld. Hun 
mensen zijn opgehaald en iedereen is gekomen. 's Morgens om vier 
uur hadden zij de bemanning en de proeftochtbemanning aan boord. 
Op eigen initiatief had de heer Valkenburg voor alle zekerheid 
brandstof geladen, toen hij in Den Helder was, want hij verwachtte 
wel, dat, wanneer de oorlog zou uitbreken, hij niet in Nederland 
zou kunnen afbouwen, omdat de havens op de een of andere manier 
zouden worden versperd en er wel een order zou komen, dat zij naar 
de overkant moesten gaan om zich daar verder klaar te maken. Op 
ongeveer 8 Mei toen hij in Den Helder was, heeft hij nog gevraagd, 
of hij torpedo's en munitie moest laden, omdat hij toch in Den Helder 
was en dus had kùnnen laden. De heer Valkenburg heeft daartoe aan 
de afdeling materieel in Den Haag orders gevraagd; alle verloven 
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waren ingetrokken en er werd een verscherpte toestand voor de ge- 
hele marine ingesteld. Door de telefoon kon men daar niet zeggen, 
wat er aan de hand was, maar, wanneer er de volgende morgen niets 
was gebeurd, moest de heer Valkenburg naar Vlissingen gaan om af 
te bouwen. De volgende morgen was er  niets gebeurd. Hij ging dus 
naar Vlissingen terug. Hij had dus geen torpedo's en geen munitie 
aan boord. 

Op 10 Mei, om even vóór 6 uur, kreeg hij een telegram, dat de 
oorlog met Duitsland was uitgebroken en dat Engeland en Frankrijk 
bondgenoten waren. Als commandant van een onderzeeboot-in-aan- 
bouw stond hij onder de chef materieel in Den Haag. De comman- 
dant Zeeland was diis in dit opzicht niet direct zijn militaire chef. 
Zijn operatieve orders kreeg de heer Valkerzburg echter van de com- 
mandant-Zeeland of van de bevelhebber der zeestrijdkrachten. 

De heer Vulkerzburg had met de commandant van een andere boot 
-. de heer van Dulm -, die niet in de buitenhaven van Vlissingen 
lag, maar op de werf binnen de sluizen, afgesproken, dat deze er aan 
zou denken, dat hij aan de buitenkant lag. Deze zou er voor zorgen, 
dat, wanneer hij naar buiten zou gaan, er allerlei dingen, zoals kooien, 
enz. aan boord zouden worden gebracht, omdat er van dit alles 
nog niets aan boord was. De heer van Erkel, die de leiding had van 
de aanbouw van onderzeeboten te Rotterdam, heeft hen 's nachts 
opgebeld. De afdeling materieel heeft dus aan hen gedacht. De heer 
Valkerzburg heeft op dat moment geen positieve orders gekregen. 
De heer van Duln~ heeft er voor gezorgd, dat, toen zij buiten lagen, 
de werfmensen met sleepbootjes alle mogelijke spullen, die zij aan 
boord nodig hadden, overbrachten. Mensen van de werf hebben de 
kooien aan boord opgesteld en zodoende het schip bewoonbaar ge- 
maakt. Dit heeft de gehele dag geduurd, terwijl er voortdurend bom- 
aanvallen op de rede waren. De rede werd steeds voller met schepen, 
o.m. koopvaardijschepen uit Antwerpen en andere plaatsen. Bij ieder 
bombardement ging de duikboot van de heer Valkenburg onder 
water; dit werkte natuurlijk stagnerend op het aan boord brengen 
van kooien en dergelijke. Tegen de avond had hij nog niets gemerkt 
van handelingen van de Duitsers te Vlissingen. Hij had geen sein 
of order ontvangen. Hij is langs Vlissingen gevaren en zag daar 
Franse schepen liggen. Hel was hem toen duidelijh-, dat er dan zeker 
geen Duitsers waren. Om ongeveer vijf uur 's middags is hij binnenge- 
lopen. Daar vernam hij van de heer vun Dulriz of van iemand namens 
hem, dat zij orders hadden gekregen om naar Engeland te gaan. 

In de nacht van 10 op 11 Mei zouden zij vertrekken. Hij heeft dz 
mensen even naar huis laten gaan om goedendag te zeggen en kleren te 
halen, die natuurlijk niemand bij zich had. Zelf is hij het langste aan 
boord gebleven, omdat hij toen nog niet getrouwd was en onidat hij zelf 
van de heer vn.v Dulrn wilde horen, wat eigenlijk de orders waren. 
H i j  vernam toen, dat het de bedoeling was na het invallen van de 
duisternis naar Engeland te gaan. De O 21 was inmiddels door de 
sluizen naar buiten gekomen. Aangezien zij geen zeekaarten hadden, 
omdat zij die hadden moeten afgeven voor een Franse divisie mijnen- 
vegers, zouden zij worden geëscorteerd door een bewakingsvaartuig. 
Toen de heer Valkenburg dit alles wist, is hij ook even naar huis 
gegaan, omdat zij toch moesten wachten tot het donker was. Zij 
dachten allemaal, dat het voor een paar weken zou zijn en daarom 
llebben zij niet veel meegenomen. Nadat de bemanning van beide 
schepen volledig was teruggekomen, is zijn boot 's avonds onder het 
walletje van Zeeiiwsch-Vlaanderen door uitgelopen. De zeegaten 
waren - naar een door de heer Valkenburg ontvangen tele- 
grafisch bericht - dichtgelegd met magnetische mijnen. Alleen vlak 
onder de kilst van Zeeuwsch-Vlaanderen was nog een geultje open. 

Toe11 zij buiten kwamen, vloog er een vliegtuig over met navigatie- 
lichten aan, dat niet direct als Duitser kon worden geïdentificeerd. 
Het leek vreemd, dat een Duits vliegtuig met lichten aan zou vliegen. 
Op een gegeven ogenblik echter, draaide het zijn lichten uit en liet 
een serie van 4 magnetische mijnen vallen, vlak achter de boot van 
de heer Valkenburg, weIke de achterste was van de drie. De be- 
manning kon niet anders dan kwaad kijken. Zij hebben zich zelf 
gelukgewenst, dat de mijnen niet op hen, maar achter hen zijn 
gevallen. Die nacht zijn er verder geen belangrijke gebeurtenissen 
geweest. De boten kwamen verschillende schepen tegen. 

De volgende morgen zijn ze in de Downs aangekomen, waar zij 
een dag hebben gelegen. In konvooi zijn zij naar Portsmouth ge- 
varen, waar zij bij de Engelse onderzeedienst terechtkwamen. Daar 
werden hun boten klaargemaakt voor het oorlogsbedrijf. Er moesten 
enkele technische veranderingen worden aangebracht, zoals het op 
rubber opstellen van motoren en apparaten er1 dergelijke. Dat was 
een Engelse oorlogservaring, die de Nederlanders nog niet hadden. 

De O 23 en O 24 lagen te Rotterdam, aldus de heer Koudijs. De 
heer Koudijs heeft geen instructies gekregen ten aanzien van de te 
volgen route, in zoverre, dat hij bij het bureau operaties was en 
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dus wist welke de route was. Hij had dus geen instructies nodig. D e  
verbinding met Rotterdam was in die dagen zo slecht, dat  de  admiraal 
zei: Je komt er wel. D e  heer Koudijs had kaarten bij zich, waarop 
ongeveer de gegevens stonden, welke hij nodig had, zowel voor de 
0 24 als voor hemzelf; die heeft hij meegenomen. Aan de  hand 
van de gegevens, waarover hij uit hoofde van zijn functie beschikte, 
is hij aan de overkant gekomen. D e  heer Koudijs heeft bij de  over- 
tocht geen moeilijkheden gehad. Het  uitvaren van de  Waterweg was 
een beetje riskant, maar moeilijkheden kan men het niet noemen. 
Het  lukt of het lukt niet; in  dit geval lukte het. D e  O 24 heeft wel 
moeilijkheden gehad, in  zoverre, dat  zij niet onder water kon blijven. 
D e  commandant daarvan was de tegenwoordige kapitein ter zee 
van Erkel. D e  boot kon niet onder water blijven, omdat zij te hard 
lekte. D e  avond van d e  13e Mei zijn zij uit Rotterdam vertrokken. D e  
volgende dag, bij dag worden, waren zij buiten de Waterweg. Het  
varen moest erg langzaam gebeuren met het oog o p  de mijnen. Zij 
wilden d e  daglichtperiode onder water doorbrengen in verband met 
vliegtuiggevaar. D e  14e 's avonds zijn zij weer boven water gekomen 
en overgestoken naar d e  Downs, waar zij d e  15e 'smorgens aan- 
kwamen. D e  O 24 is ook onder water gegaan, maar  k o n  niet onder 
water blijven. Zij is o p  de  ochtend van de  14e Mei spoedig weer boven- 
gekomen en bij vol daglicht doorgestoomd naar d e  Downs, zonder 
verdere wederwaardigheden. 

De O 24 moest, zoals de heer Koudijs later van d e  commandant 
hoorde, kiezen of delen; òf onder water blijven, maar d a n  kwam 
men er nooit meer uit, bf boven water komen; men is e r  uit ge- 
komen. D e  boten waren nog niet oorlogsgereed. Zij hadden geen 
torpedo's aan boord, zodat zij niets konden doen tegen vijandelijke 
schepen; er waren geen kanonnen aan boord o m  het aanvallende 
vliegtuigen onprettig te maken en daarom hebben ze maar ,,koppen 
weg" gehouden. D e  O 23 en O 24 zijn in  Southampton afgebouwd. 
Het heeft niet zo lang geduurd, omdat men reeds vrij ver was. De 
heer Koudijs meent, dat de  boten ongeveer Juni, Juli 1940 weer zijn 
gaan varen. 

D e  heer G. B. M. van Erkel, destijds luitenant ter ree der Ie  klasse, 
was in de Meidagen van 1940 belast met het toezicht o p  de in aan- 
bouw zijnde onderzeeboten O 23 en O 24. Dit waren de  enige boten, 
die zover gereed waren, dat zij o p  eigen kracht naar buiten konden 
komen. D e  O 23 had reeds een proeftocht gemaakt: de O 24 nog niet. 
Op 10 Mei is er 's morgens een telefonische opdracht van het hoofd 
van de 4e afdeling A, schout bij nacht L. Doorman, gekomen o m  
's avonds na het donker worden te vertrekken naar het United King- 
dom. Tevens had de  heer van ErkeI opdracht o m  even vóór zijn ver- 
trek contact o p  te nemen met de commandant maritieme middelen 
Hoek van Holland, die voor een escorte naar Engeland zou zorgen. 
Dat  heeft de heer van Erkel gedaan. H e m  bleek, dat  die opdracht was 
ingetrokken door de  chef marinestaf in verband met de  aanwezigheid 
van mijnen in de  Waterweg. Op 13 Mei, de  dag, waarop men uiteinde- 
lijk is vertrokken, is er 's morgens o m  tien uur weer een telefonische 
order gekomen van schout bij nacht L. Doorman om onmiddellijk naar 
het United Kingdom te vertrekken. Die order was niet uitvoerbaar, 
want de Waterweg lag vol magnetische mijnen. D e  heer van Erkel heeft 
de heer Doorman later teruggebeld, omdat hij er niet helemaal zeker 
van was. dat  die order van hem kwam. De heer van Erkel heeft hem 
toen dz moeilijkheden verteld. De heer Doorman heeft zijn opdracht 
toen gewijzigd in die zin, dat de heer van Erkel in ieder geval moest 
voorkomen. dat  de boot onbeschadigd in vijande!ijke handen zou 
vallen. D e  heer van Erkel heeft toen aan de  schout bij nacht gevraagd 
o m  's nachts weg te mogen gaan. Deze was bang, dat  dit t e  laat zou 
zijn, maar de heer van Erkel heeft de nodige inlichtingen ingewonnen, 
waaruit bleek, dat hij wel degelijk 's nachts weg zou kunnen komen, 
daar het niet waarschijnlijk was, dat  de Waterweg vóór d e  volgende 
morgen in vijandelijke handen zou vallen. Hij is dus des naclits vvr- 
trokken, hetgeen in overeenstemming was met zijn gewijzigde opdracht. 

Kort v66r zijn vertrek is luitenant ter zee der Iste klasse Koudijs 
bij hem aan boord gekomen. Deze heeft het commando over de  
O 23 en de heer van Erkel zelf over de O 24 o p  zich genomen. 
Om een uur of negen was het donker en to in  zijn zij vertrokken. Zij 
hebben ook nop een paar loodsen aan boord gekregen, die door het 
ministerie, de afdeling staf, waren gestuurd, en zo zijn zij, vdrende 
o p  het echolood en zo dicht mogelijk de Noordkant van de  rivier 
houdende, naar buiten gekomen. Zij waren o m  ongeveer 1 uur buitzn- 
gaats; het was vrij vroeg licht. He t  plan was om gedurende de  
dagperiode onder water te blijven in verband met vijandelijke vlieg- 
tuigen. D e  O 24 was nog niet aan de  proeftocht toe geweest; wel had 
iedereen de laatste dagen zijn uiterste best gedaan om nog zoveel 
mogelijk voorzieningen aan te brengen, maar dit was niet het nauw- 
keurige werk, dat bij een normale bouw wordt geleverd. Het  gevol-; 
was, dat  men veel last van lekkage had. Toen zij onder water warcn, 
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ontdekten zij drie lekken, die zij niet dicht konden krijgen; boven- 
dien was de  lenspompinstallatie niet in orde. Zij zijn daarom boven 
water verder gegaan. Van vijandelijke vliegtuigen hebben zij geen 
last gehad; deze waren meer geïnteresseerd in doelwitten te land. Zij 
zijn verder zonder ongelukken in de  Downs aangekomen en vrijwel 
direct naar South Downs gestuurd. Daar  lagen o.m. de  ,,Wlllem van 
der Zaan", de O 9, O 10 en enkele andere schepen. Daar  aangekomen, 
heeft de heer van Erkel zich gemeld bij de oudste commandant cn 
de  volgende dag is hij in konvooi naar Southampton vertrokken, 
waar het schip in het onderzeestation is opgenomen. D e  O 23 heelt 
zich niet bij het konvooi gevoegd. Deze was onder water gebleven, 
's nachts pas boven gekomen en had boven water haar reis volbracht. 
Ongeveer 1 Juni zijn zij inet beide boten naar Southampton gegaan 
o m  ze daar te laten afbouwen. 

D e  heer G. Quint, reserve-officier, is in Augustus 1939 gemobili- 
seerd en toen eerst commandant van H r  MS O 8 en daarna comman- 
dant van H r  MS O 10 geworden, hetgeen hij ook was in de Meidagen 
van 1940. 

Hij en de commandant van de O 9, de heer Metz. kregen op 12 Mei 
1940 een telegram van de commandant marine in Den Helder bezorgd, 
dat zij 's avonds o m  9 uur naar Engeland konden vertrekken, samen 
met de sleepboot ,,Witte Zee" als escorte. 's Nachts zijn zij langs de 
Nederlandse kust gevaren en de volgende ochtend waren zij bij Hoek 
van Holland. Daar  hebben rij even moeilijkhedrn gehad met een Duitse 
bommenwerper, maar deze werden opgelost door twee Engelse jagers, 
waarna zij verder zonder enig avontuur met de ,,Witte Zee" naar de 
Downs zijn gevaren. E r  was voor her. een bepaalde route voorge- 
schreven. Die nacht, 14 Mei, hebben zij in de  Downs voor anker 
gelegen en daar kregen zij het bericht, dat het grootste deel van de 
Nederlandse strijdkrachten had gecapituleerd. D e  heer Quint heeft 
het de bemanning medegedeeld, die het nogal kalmpjes opvatte. De 
volgende dag kwamen de  mijnenlegger ,,Willem van der Zaan", de 
O 21 en O 23. 

D e  dag daarop zijn zij naar Portsmouth doorgevaren en ondergc- 
bracht in de Engelse submarine base. D e  eerste dagen in Portsmouih 
hebben zij besteed om de zaak een beetje uit te zoeken en de beman- 
ningen te verdelen. D e  O 21 en O 23, die juist van de werf kwamen, 
waren zwaar onderbemand; zij hadden alleen een aanbouwbemanning 
aan boord. Voorts moesten diverse voorzieningen aan boord getrof- 
fen worden in verband met de  oorlogservaring van de Engelsen. 

D e  toenmalige luitenant ter zee der i e  klasse J .  Metz was bij het 
uitbreken van de oorlog in Mei 1940 commandant van H r  MS O 9, 
welke zich op dat ogenblik buitengaats in de territoriale wateren vluk 
voor Bergen bevond. De O 9, de O 10 en de O 13 zijn o p  order van 
de commandant zeemacht Nederland, indien hij zich althans niet ver- 
gist, teruggekeerd naar de rede van Den Helder. Op Zaterdagavond 
omstreeks 9 uur liep de O 9 de haven van Nieuwediep binnen; de 
tijden van de andere onderzeeboten zullen wel iets verschillen. D e  
commandanten hebber] zich gemeld bij de commandant van de onder- 
zeedienst, de toenmalige,luitenant ter zee der lste klasse Callenfels; zij 
hebben de order gekregen stoomklaar te blijven in de  buitenhavzn 
van Den Helder en daarbij het afweergeschut bemand te houden. In 
de loop van Zondag is er een paar maal luchtalarm geweest. D e  O 10 
heeft nog getracht o p  Duitse vliegtuigen te schieten; de O 9 heeft het 
niet gedaan. Het had ook weinig zin. Het vliegtuig moet recht op je 
af komen wil je enige kans van slagen hebben. Tegen donker worden 
hebben zij van de commandant zeemacht Nederland order gekregen 
om, gekonvooieerd door de ,,Witte Zee" als escorte vaartuig, over te 
steken naar Engeland. 

D e  heer Meiz weet niet meer precies, of deze order rechtstreeks van 
de commandant zeemacht is gekomen. D e  praktijk was, dat  wanneer 
er in de mobilisatietijd spanning was - zij zijn in het geheel ongeveer 
zeven en twintig keer uitgegaan met de  opdracht: kans o p  oorlog, 
waarvan vijfmaal in h4ei en waarvan de  10de Mei raak was - de 
oudste van de drie commandanten, wijlen luitenant ter zee Vorstev, 
die bij Noorwegen is gesneuveld, naar de staf g:?g en dan  orders 
kreeg uit naam van de commandant zeemacht. Hij bracht de orders 
over aan de  andere commandanten. Hij kwam dus terug van de  
marinecommandant Den Helder, schout bij nacht Jolles. D e  chef van 
de staf was de toznmalige kapitein ter zee van den Berg. D e  laatste 
Zondag, toen zij Nederland verlieten, zijn zij met twez rnan, n l .  de 
commandant van de  O 10 en de heer Metz, o p  de staf geroepen. Daar- 
na zijn zij overgestoken. D e  0 13 is niet meer in Den Helder binnen 
geweest. Da t  is zo gegaan. Toen zij die nacht in linie lagen, is er 
zonder contrasein te vragen o m  d e  positie niet te verraden, geseind 
om rechtstreeks over te steken. Die order hebben zij niet ontvangen 
en daarom zijn de O 9 en de O 10 naar Den Helder gegaan. Later zijn 
zij samen met de ,,Witte Zee" overgestoken naar Engeland. 

D e  heer Metz heeft wel de  indruk, dat  hij de opdracht van de 
4 
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heer Jolles heeft ontvangen. Hij had ook een enveloppe aan boord, 
die op ern bepaald moment moest worden geopend. Op de enveloppe 
stond: te openen na het sein TX, of iets dergelijks. Het sein TX heeft 
hij nooit ontvangen. Pas later in Engeland, toen deze zaak als tijdelijk 
afgedaan werd beschouwd, heeft hij de enveloppe geopend en de inhoud 
vernietigd. De heer Metz herinnert zich niet meer precies, wat er in 
stond. Het hield wel verband met een eventueel herkenningssein van de 
Britse zeemacht. De heer Metz heeft die enveloppe ontvangen halver- 
wege de mobilisatietijd, ruim vóór Mei 1940. Hij meent, dat hij volgeiis 
een bepaalde route naar Engaland moest gaan. Als hij zich goed her- 
innert, liep de route een mijl of tien uit de Nederlandse kust om de 
Zuid, vanaf Hoek van Holland recht op Ostcnde aan en daarna ruim 
uit de wal blijverid om de West naar de rede van Deal. 

De O 9 was op dat moment niet helemaal zeewaardig; zij had motor- 
pech; één machine was helemaal vrij van dienst en aan de andere ma- 
chine was ook iets kapot, zodat het schip heel weinig vaart had. De 
heer Metz weet ook niet precies meer, wanneer hij in Deal is aangeko- 
men, maar het zal niet vóór Maandagavond zijn geweest. Hij heeft 
zich gemeld bij de oudst-aanwezend zeeofficier aldaar. Hii had ruwweg 
de situatie even overzien en hij zag o.m. Hr  MS ,,Willem van der 
Zaan" liggen en daar hij kon aannemen, dat aan boord wel de oudst- 
aanwezend zeeofficier zou zijn, heeft hij met een seintje gevraagd hem 
te komen halen, ornaat hij zelf geen communicatiemiddelen had. De 
heer Merz is met de motorsioep gehaald en heeft zich gemeld bij 
kapitein luitenant ter zee H. D. Lindner, commandant van de ,,Willem 
van der Zaan". Deze heeft hem medegedeeld, dat zij de volgende 
ciag in formatie zouden doorstomen naar Portsmouth. Terwijl hij op 
de reáe van Deal was en voordat hij naar de ,,Willem van der Zaan" 
ver t ro~,  is er een Britse verbindingsofficier bij hem aan boord ge- 
komen, een luitenant, die hem mededeelde, dat H.M. de Koningin 
naar Engeland was overgestoken en zich op het Buckingham Palace 
bevond. Direct na zijn bezoek aan de ,,Willem van der Zaan" heeft 
de heer Illetz alle hens voor de boeg gehouden en de beinanning 
medegedeeld, dat de Koningin in Engeland was en dat alle orders, 
ciie hun van de Regering uit Londen zouden bereiken, naar hun 
beste vermogen zouden worden opgevolgd. 

Inderdaad zijn zij de volgende morgen doorgestoomd. De heer Metz 
herinnert zich, dat de ,,Willem van der Zaan" vooropstoomde; daar- 
achter de O 9, daarna ae O 10; inmiddels was de O 24 aangekomen; 
later in Portsmouth kwam er nog bij de O 23 met luitenant ter zee 
Koudijs; de ,,Witte Zee" was er ook. 's Avonds zijn zij buiten Ports- 
mouth voor anker gegaan en de volgende morgen naar binnen ge- 
stoomd. Aan boord kwam toen luitenant ter zee Vorster, die reeds 
eerder met de O 13 in Portsmouth was aangekomen. Ook kwam aan 
boord een Engelse zeeofficier, die tevens als verbindingsofficier en 
loods fungeerde om hen naar de onderzeebootbasis Dolphin in Gos- 
port, de overkant van Portsmouth, te brengen. De heer Metz heeft 
zich aldaar gemeld bij de oudstaanwezend Britse zee-officier. Hij 
meent, dat dezelfde dag of misschien enige dagen later, kapitein 
luitenant ter zee Hellingman is aangekomen, die mededeelde, dat hij 
blanco voln~acht had van admiraal Furstner te Londen om de onder- 
zeedienst te commanderen, zoals hem dat in eerste instantie goeddacht. 

Schout bij nacht b.d. J. A. Gauw bevond zich bij het uitbreken van 
de oorlog als commandant van de hulpmijnenlegger ,,Nautilusn op de 
rede van Nieuwediep. Hij heeft de opdracht om naar Engeland te gaan 
op 14 Mei 1940 ontvangen van de commandant marine Den Helder 
Tijdens het verlaten van de rede van Nieuwediep werden de uit- 
varende oorlogsschepen zwaar gebombardeerd door duikbommen- 
werpers. Er voeren o.m. uit: de ,,van Meerlant", de ,,Johan 
Maurits van Nassau", de ,,Jan van Brakel", de G 13. De heer Gauw 
heeft aan alle schepen rondgeseind: verspreiden, zodat de aanvaller 
geen twee trefkansen zou hebben, doordat de schepen te dicht op 
elkaar lagen. Zo is het hun allen gelukt om heelhuids buiten te 
komen. Toen herhaalden zich de aanvallen door duikbommenwerpers 
met vernieuwde kracht. De ,,Johan Maurits van Nassau" is bij Cal- 
lantsoog getroffen. Dit schip voer 600 meter vóór de ,,Nautilusv uit en 
werd door 4 bommen (tweemaal 2) getroffen. Daarna werden de aan- 
vallen op Hr  MS ,,Nautilusv geconcentreerd. Door voortdurend het 
ogenblik, dat de bommen werden losgelaten, te observeren en door 
koersverandering is het gelukt deze bonmlen te ontgaan. Er  zijn 
wel veel bommen in de buurt gevallen, zodat ijzeren vloerplaten 
door de machinekamer heen vlogen en het schip een indeuking kreeg 
van de druk. Na de tweede grote aanval zijn de bommenwerpers 
niet meer teruggekomen. De overlevenden van de ,,Johan Maurits van 
Nassau" zijn toen opgepikt en grotendeels afgegeven aan de ,,Dorus 
Rijkers", welke was uitgevaren. De schepen zijn daarna eigenlijk 
zonder bepaald verband volgens een opgegeven route overgevaren. 

Bij aankomst in Engeland vroeg een Engelse verbindingsofficier, 
wie de oudste was van de commandanten der Nederlandse oorlogs- 
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schepen. Dat  was de  heer Gauw; daarom werd hij met de  leiding 
belast om deze schepen in een flottielje te verenigen en naar Ports- 
mouth te varen. Daar  waren reeds oorlogsschepen, die blijkbaar 
eerder waren overgevaren, o.m. de ,,Heemskerckn, die in afbouw 
was. Langzamerhand kwamen de experts van de Engelse marine aan 
boord om de schepen te keuren, of deze geschikt waren voor cie 
algemene oorlogvoering. 

Van de  mijnenleggers zijn in Engeland de ,,van Meerlant", een 
echte mijnenlegger, de ,,Hydraw, de ,,Jan van Brakel" en de ,,Nauti- 
lus" (deze laatste twee zijn hulpmijnenleggers) aangekomen. D e  ,,van 
der Zaan" was reeds vóór hen met een lading wapens van d e  Rijks- 
werf naar Engeland overgestuurd. 

Kapitein ter zee F. H. M. van Stra'elen zat, toen de oorlog begon in 
Mei 1940, op het wachtschip ,,Noord-Brabantu. Gedurende de oorlog 
nog is hij commandant geworden van de havenverdediging Vlissingen. 
Na  de capitulatie is hij overgestoken via Breskens en Ostende. Hij is 
niet in opdracht van Vlissingen uit naar Engeland gegaan. Er  werd ge- 
zegd: wie naar Engeland wil om door te gaan, kan gaan; wie niet wil, 
kan achterblijven. Door wie dat werd gezegd, zou de heer van Straelcrz 
echter niet kunnen mededelen. Hij ineent, dat het gecn officiële alge- 
meen bekende order is geweest; dat idee heeft hij niet. Het  heeft hem 
bereikt als telefonische boodschap. In ieder geval is het niet in  die 
zin rechtstreeks aan hem medegedeeld, maar zo was het bekend in 
Vlissingen. Het  was dan ook een grote bende. D e  heer van Straelen 
heeft dus geen order op papier ontvangen. Hij heeft dus ook geen 
persoonlijke order gekregen. Wel is er op een gegeven ogenblik ezn 
Franse admiraal overgestoken uit Breskens; deze heeft op een goed 
ogenblik gezegd: de Nederlandse marine gaat weg; het leger blijft. 

D e  heer van Straeloz gelooit zelis, aa t  het goedgekeurd is, dat die 
Fransman daar het bevel zou voeren. In  ieder geval heeft deze de  
bevelvoering genomen. @e ïacto was hij daar bevelhebber. D e  heer 
van Straeli~rl is van Vlissingen uit vertrokken met het stellige voor- 
nemen oim naar Engeland te gaan. Hij is in groepsverband gegaan 
met de groep van Langeveld, bestaande uit de opleiding, die op de 
,,Noord-Brabantv zat met nog d e  vaste bemanning van de  haven- 
bescherming en havenverdediging. Men is echter niet als groep bij 
elkaar geoleven; er viel geregeld wat van af. Zij marcheerden naar 
Ostende. Zij zijn in Ostende terechtgekomen o p  de  ,,SvavaW, die zij 
torn konuen krijgen van ue Beigiscne havsnautoriteiten, ean Deens 
schip, dat in handen van de Duitsers zou vallen; de Belgen hebben 
toen gezegd: wanneer jullie het stoomklaar kunnen krijgen, gaan 
j~illie je gang maar; a a n  is het voor jullie. Zij heoben het stoomklaar 
gekregen en de sluizen en alles opengedraaid; niemand was er meer. 
Met de ongeveer 20 man zijn zij toen weggegaan. E r  waren alleen 
Nederlanders aan boord, geen Denen. Het schip lag daar volkomen 
verlaten. D e  bemanning was, naar de  heer van Straelen meent, naar 
Denemarken gegaan. Het schip werd door de Belgen vastgehouden. 
Hij heeft dat schip met die 20 man overgebracht. Onderweg heeft hij 
nog bombardementen meegemaakt. Er  was een groot gat in het schip 
boven de waterlijn. Zij zijn getroffen door de Duitsers. Toen zij de  
Engelse kust naderden, kwamen er twee Engelse jagers, welke hevig 
aan het seinen waren. D e  Nederlanders konden niet antwoorden en 
toen begonnen de Engelsen maar te schieteit. Toen zij echter niet terug- 
schoten, begrepen dezen toch wel, dat er iets loos was met dat schip. 
Zij zijn tenslotte in Sheerness aangekomen; eerst in de Downs waar 
alle schepen werden verzameld. D e  Engelsen hebben hen toen van 
het schip afgehaald. Die dachten natuurlijk: Dat  schip is goed voor 
ons. Zij zijn toen naar Londen gegaan en vandaar naar Portsmouth 
en verder naar Holyhead. 

91975-91982 (van Hecking Colenbrander) Ir. P. A .  van Hecking Colenbrander, destijds werkzaam bij de N.V. 
Gusto te Schiedam, heeft medegewerkt aan het overbrengen van 
M.T.B. (motor torpedo boot) materiaal naar Engeland. Dit is gro- 
tendeels ook gelukt. 
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)e toenmalige luitenant ter zee der l e  klasse W. van den Donker, 
de i  1940 chef staf van de zeemacht in Zeeland, en schout bij nacht 

der Stad, destijds commandant Zeeland, zijn o p  een gegeven 
nblik met de marinetroepen en een gedeelte van de landmacht naar 
inkerken vertrokken. Men had toen reeds het vooropgesteld idee 
de marine naar Engeland te brengen. 

)e toenmalige schout bij nacht H. J. van der Stad, in de Meidagen 
1930 commandant in Zeeland en na de capitulatie van generaal 

zkelrnan opperbevelhebber van de resterende strijdkrachten, had 
gedeelte van de marine reeds vóór de  algemene capitulatie weg- 

tuurd naar Engeland. Het waren o.m. enige onderzeeboten. Uit 
inkerken heeft hij marine-personeel naar Engeland gestuurd. In  
band met de marinetroepen is hij naar de Franse admiraal Abrial 
aan. Hij heeft deze gezegd, dat hij over 250 man beschikte. Het  
; een behoorlijke troep. Hij heeft gevraagd, of admiraal Abrial 
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daar werk voor had. Deze kon ze niet gebruiken, daar de troep te 
klein was om een groot stuk van het front te gaan bezetten. De heer 
van der Stad vroeg de admiraal toen, of er misschien kleine schepen 
waren, die met deze marinetroepen konden worden bemand. Dat was 
echter ook niet mogelijk. Daarna heeft de heer van der Stad een schip 
gevraagd om de inensen naar Engeland te vervoeren. Dit kon admiraal 
Abrial hem ook niet afstaan. Toevallig kregen enige Nederlandse 
marinemensen contact met een boot, welke hen wel mee naar Enge- 
land wilde nemen. De heer van der Stad werd gewaarschuwd, waarna 
hij ook direct de gehele marine heeft overgestuurd naar Engeland. 

Voordat Zeeland viel, aldus de heer van den Donker, heeft 
het commando in Zeeland een telegram gehad, misschien ook een 
mededeling, om zoveel mogelijk materiecl naar Engeland te doen 
gaan. Het twistpunt is, of daarbij personeel is bedoeld. Hij heeft 
het er toch wel uit begrepen. De heer van den Donker heeft be- 
moeienis gehad met het zenden van onderzeeboten naar Engeland; 
die orders heeft hij natuurlijk allemaal eerst uit Den Haag gekregen. 
Hij gelooft, dat er twee jagers op de werf ,,de Schelde" in aanbouw 
waren. Die orders zijn dus niet van het commando Zeeland uitgegaan. 
De schepen, die zij gedurende de eerste dagen hebben uitgestuurd, 
waren schepen in aanbouw en de schepen in aanbouw stonden 
allemaal onder de chef materieel in Den Haag. Deze moest daar dus 
ook de orders voor geven. Het grootste gedeelte van de marine, dat 
van Frankrijk naar Engeland is overgegaan, was het wachtschip met 
de opleiding. Verder enige officieren van de staf, die nog bijtijds uit 
Middelburg zijn weggekomen. Van het havendetachement is gegaan 
wat gemist kon worden. De mariniers zaten allemaal bij de ver- 
dediging te land, dus daar is niets van overgekomen. Het ging in 
hoofdzaak om degenen, die vlak bij de haven in Vlissingen zaten. 
Voor de anderen is er volgens de heer van den Donker helemaal 
geen tijd geweest. 

Aan de heer valn den Donker is verweten, dat uit Zeeland de 
marine niet zou zijn geëvacueerd. Het is het enige deel van Neder- 
land, waar een behoorlijk gedeelte van de marine is uitgekomen. 
Daarom begrijpt de heer van den Donker niet, waarom hij dit verwijt 
heeft gekregen. Het grootste gedeelte van de marine in Zeeland is er 
uitgekomen. Dan gaat men hem verwijten: Je hebt geen leiding ge- 
geven bij het evacueren van de marine. 

De heer van den Donker is meegegaan naar Engeland via Duin- 
kerken. Er waren een paar vrachtauto's meegekomen. Hij is van 
Duinkerken met die auto's naar Boulogne gereden. Dat kon op één 
dag. 's Avonds zijn zij te Boulogne gekomen en daar heeft hij de 
mensen verzameld en aan boord van de ,,Batavier 11" gebracht. Hij 
had een briefje van de Franse admiraal, dat hij verantwoordelijk 
was voor de overtocht. De heer van den Donker heeft allen laten 
embarkeren, behalve - naar hij meent - een stuk of drie mensen, 
die in een truck waren uitgestuurd om anderen te zoeken, maar niet 
tijdig meer terugkwamen. Zij moesten weg, aangezien hij bang was 
voor een luchtaanval 's avonds. Die luchtaanval is later ook inder- 
daad gekomen. De heer van dent Donker wilde zo ver mogelijk uit 
de kust zijn, vóórdat de vliegtuigen boven Boulogne kwamen. Hij is 
dus ingevolge de orders om ongeveer zeven uur uitgevaren. Hij 
heeft in overeenstemming met de gezagvoerder van het schip enige 
maatregelen genomen voor eventuele verdediging, hetgeen niet veel 
om het lijf had. Zij hadden enige mitrailleurs bij de hand en die 
hebben zij aan dek zodanig opgesteld, dat zij tenminste - wanneer 
het nodig was - op vliegtuigen konden schieten. De gezagvoerder 
moest natuurlijk zelf zorgen voor de beveiliging tegen oilderzeeboten. 
Het enige, dat deze kon doen, was zig-zag varen. De volgende morgen 
zijn zij in Engeland aangekomen, naar de heer van den Donker 
meent, op de rede van Portsmouth. In Portsmouth is een Engelse 
autoriteit aan boord gekomen. Het was een Engels marine-officier, 
die tegen de gezagvoerder zei: ,,Ga hier voorlopig maar ten anker; 
de orders zullen volgen. Waarschijnlijk moet het schip morgen door 
in Westelijke richting; ik denk Plymouth". De heer van den Donker 
kreeg dezelfde avond een telegram uit Londen, dat hij van boord af 
moest komen; kapitein Langeveld moest verder het commando over 
de marine-eenheden op zich nemen, als het schip eventueel door 
riloest gaan. De neer van den Donker is naar de wal gegaan en hij 
heeft die nacht bij de onderzeedienst geslapen. De volgende morgen 
is hij naar Londen doorgegaan. 
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5 3. Bemoeienissen te Londen 
De toenmalige luitenant ter zee der eerste klasse A. de Booy, des- 

tijds marine-attaché te Londen, is indirect ingeschakeld bij de werk- 
zaamheden in verband met overgang van de vloot naar Engeland. 
Doordat hij dadelijk naar de Britse admiraliteit is gegaan, waar men 
onmiddellijk vroeg, of hij daar wilde blijven, heeft de  heer de Booy 
er een adviserende rol gespeeld bij de poging zoveel mogelijk 
schepen naar Engeland te krijgen. Zijn ambt bracht mee, dat hij 
zoveel mogelijk op de hoogte moest zijn van alles, wat het marine- 
beleid betrof. Van te voren mocht het overgaan van de marine naar 
Engeland uit utiliteitsoverwegingen niet zijn georganiseerd. De schepen 
zijn individueel, natuurlijk op bevel van vice-admiraal Furstner, naar 
Engeland overgestoken, toen zij in Nederland geen taak meer hadden 
en de havens in Duitse handen vielen. Bij aankomst in Engeland 
werden ze door de Engelsen opgevangen en met de Engelsen werd 
overlegd ze weer aan de oorlogvoering te laten deelnemen. 

Toen op 14 Mei werd gecapituleerd, kwam de stroom schepen aan- 
zetten. De heer de Booy heeft wel met Minister van Kleffens en Minis- 
ter Welter overlegd, dat het het beste zou zijn, wanneer de jongens, die 
in opleiding waren, zouden wegkomen. Er is toen, naar hij meent, een 
telegram van de heer van Kleffens naar Nederland uitgegaan om zo- 
veel mogelijk adelborsten van Den Helder naar Engeland te krijgen. 
Toen dit in orde is gekomen, heeft de heer de Booy de Britse admirali- 
teit gevraagd de overkomende Nederlandse schepen zo goed moge- 
lijk te dirigeren. Zijn taak hierin is dus zuiver adviserend geweest. 

Kapitein ter zee b.d. J. J. Logger had als ondergeschikte van de 
marine-attaché te Londen telefonische verbinding met Middelburg, o.a. 
met de heer van den Donker. Hij kan niet precies zeggen van wie hij 
opdrachten om te telefoneren kreeg. Hij kan zich niet meer een in- 
structie voor de heer van der Stad herinneren, inhoudende, dat deze 
zich niet mocht laten gevangennemen. Mischien is er wel zo iets ge- 
zegd, maar hij kan thans niet zeggen van wie hij een dergelijke op- 
dracht heeft gekregen. De mogelijkheid is er, dat de Minister met de 
gezant heeft getelefoneerd en dat deze de heer Logger opdracht heeft 
gegeven aan Middelburg de benoeming van schout bij nacht van der 
Stad tot opperbevelhebber door te geven. De heer Logger is echter 
zelf niet rechtstreeks in aanraking met de Minister geweest. Met het 
hoofd van de militaire missie had de heer Logger verschillende keren 
contact; het is mogelijk, dat bedoelde orders voor Zeeland zijn ge- 
geven. Met betrekking tot de bewegingen van de troepen of van de 
marine heeft de heer Logger in geen enkel opzicht directieven ge- 
geven. Er was toen organisatorisch nog niets te Londen. 

De toenmalige luitenant ter zee K. J. F. Krediet, gedurende de  
eerste oorlogsdagen werkzaam bij de marine-attaché te Londen, kreeg 
alle berichten uit Nederland. Die berichten betroffen voornamelijk 
verzoeken om hulp: vliegtuigen en ammunitie: men had aan alles 
te kort. Met betrekking tot de komst van marine-eenheden uit 
NederIand gaf de Britse admiraliteit orders en zei, dat schepen van 
een bepaalde klasse zich in Portsmouth moesten melden en die van 
een andere klasse in Plymouth of Falmouth. De ,,operational con- 
trol" van alle eenheden, die de Nederlanders beschikbaar stelden, 
werd door de Engelsen overgenomen. 

.,Op 10 Mei werd" - aldus citeerde de heer van Kleffens een 
brief van I9 Juni 1951 van de toenmalige marine-attaché te Lon- 
den aan hem - gevraagd aan de Chef Marine Staf de onderzee- 
boten naar de Downs te dirigeren, begeleid door een bovenwater- 
schip: op 11 Mei eveneens aan de Chef Marine Staf, de Neder- 
landse onderzeeboten O 9 en O 10, die op weg waren naar Den 
Helder, deze haven niet te doen binnenlopen, doch naar Ports- 
mouth te dirigeren. Op 11 Mei werd nogmaals gevraagd alle 
resterende onderzeeboten, zodra deze gemist konden worden, naar 
de Downs te dirigeren. 

De evacuatie der marineschepen en marine-vliegdienst verliep 
grotendeels bevredigend en de nodige stappen werden bij de 
Britse Admiraliteit genomen om de schepen te concentreren en 
geschikt te maken voor het zo snel mogelijk inzetten in de strijd." 

Dit was, aldus de heer van Kleffens, typisch werk voor de marine- 
attaché in die dagen -in samenwerking met onze marineleiding, die 
toen nog telefonisch bereikbaar was - en de Britse Admiraliteit, bij 
wie de marine-attaché was geaccrediteerd. 

Met betrekking tot de materiële toestand van de vloot, heeft de 
toenmalige kapitein ter zee P. J. Feteris, hoofd van de afdeling 
materieel van de marine te Londen, opgemerkt, dat er zowel schepen 
waren, die zich in een uitstekende toestand bevonden, als schepen, 
die zware dienst hadden gedaan in de eerste dagen van de oorlog en 
een goede opfrisser nodig hadden, Over het algemeen was het mate- 
rieel zodanig, dat het in betrekkelijk korte tijd ingezet kon worden 
voor oorlogsdoeleinden, samenwerkende met de Britse vloot. 



8 4. Conclusies 

Bij haar conclusies over het in dit hoofdstuk behandelde kan de 
commissie aansluiten bij die, welke zij heeft gegeven in hoofdstuk XXI 
van deel 2 A van haar verslag. Daarin is de controverse behandeld tus- 
sen de heren Furstner en Heeris met betrekking tot hun optreden ten 
aanzien van het vertrek van de marine. Gebleken is, dat dit vertrek in 
de Meidagen van 1940 is geschied op last van drie marine-autoriteiten. 
Voorzover het zeewaardige oorlogsschepen betrof, welke niet ter 
ondersteuning van de strijd te land konden worden ingezet, zijn deze 
op last van de heer Furstner naar Engeland gedirigeerd. De schepen, 
welke ressorteerden onder de afdeling Materieel Marine van het De- 
partement van Defensie - dat waren derhalve schepen in aanbouw - 
zijn door het hoofd van deze afdeling, de toenmalige schout bij nacht 
Doorman, naar Engeland gezonden. Het overblijvende gedeelte, on- 
geveer 20 schepen met een gezamenlijke tonnage van 5000 ton, 
waarop ook nog k 2500 man zijn ingescheept, is na het vertrek van 
de heer Furstner door de toenmalige schout bij nacht Heeris naar 
Engeland gezonden. 

In deel 2 A heeft de commissie o.m. reeds opgemerkt, dat deze ge- 
zamenlijke beslissingen tenslotte 's lands belang hebben gediend. Ten 
aanzien van de wijze van uitvoering en de coördinatie had de com- 
missie wel enige bedenkingen. Zij wees er toen reeds op, dat de over- 
dracht van de werkzaamheden van de heer Fursfner als chef van de 
marinestaf aan zijn opvolger, de heer Heeuis, op de laatste oorlogsdag, 
de indruk maakt gebrekkig geweest te zijn. Gebleken is, dat er bij 
deze overdracht - voorzover er al van een overdracht sprake is ge- 
weest - weinig overleg over de nog te volgen gedragslijn heeft plaats 
gehad. 

De heer Furstner zegt, dat hij geen bepaalde instructies heeft ge- 
geven, inaar dat er op het Hoofdkwartier reeds enkele dagen over een 
uitwijken van de marine was gepraat, zodat iedereen wist wat er moest 
gebeuren. De commissie is van mening, dat het enige dagen praten 
over uitwijken niet voldoende geacht kan worden, daar het immers 
juist aankomt op de concl~~sies, welke ~ i t  zulk overleg worden ge- 
trokken en welke in instructies moeten resulteren. 

Gebleken is, dat toen de oorlog uitbrak, er niets was voorbereid 
voor een algehele verplaatsing van marine-eenheden. De Regerings- 
politiek van neutraliteit impliceerde evenwel niet, dat de marineleiding 
harerzijds niet zoveel mogelijk maatregelen zou hebben kunnen nemen 
om een dergelijke actie voor te bereiden. Uitgaande van de stelling, 
dat zolang mogelijk stand moest worden gehouden, moesten uiteraard 
die marine-eenheden, welke dienden ter ondersteuning van de land- 
macht, aan de strijd blijven deelnemen. Van de andere kant had de 
marine echter ook een taak ter bescherming van de koopvaardij en 
ter beveiliging van de Overzeese Rijksdelen. Bovendien leende dit 
krijgsmachtsonderdeel zich uiteraard veel meer voor een verplaatsing 
dan landmachteenheden. 

Behalve de marinestaf had echter ook de Minister van Defensie aan- 
dacht moeten schenken aan een mogelijke evacuatie van dit krijgs- 
machtsonderdeel. 

Wanneer niettemin toch een groot deel van de Nederlandse schepen 
kans heeft gezien naar Engeland over te steken, wil de commissie dit 
evenwel niet alleen schrijven op het credit van de genoemde drie 
marine-autoriteiten, maar ook op dat van de plaatselijke marinecom- 
mandarlten, benevens van de commandanten en het personeel van de 
varende vloot. 

Dezen hebben een zeer lofwaardige activiteit ontwikkeld; zij 
hebben vrijwel allen hun pogingen met succes bekroond gezien. 

Het standpunt van de heer van der Stud, tevens commandant van 
de landmacht in Zeeland, dat hij deze noq strijdende troepen niet in de 
steek kon laten, acht de commissie juist. 

De stellingcommandant in Den Helder en de positiecomman- 
danten te Hoek van Holland en IJmuiden hadden eveneens een 
commando over een gecombineerde strijdmacht van zee- en land- 
macht. De commandanten van Hoek van Holland en IJmuiden zijn 
ter uitvoering van de order door de telex van 14 mei 1940 van 
omstreeks 15 uur: ..alle vernielingen uitvoeren, schepen naar Enge- 
land met zoveel mogelijk personeel", naar Engeland vertrokken. 

De commissie acht hun vertrek onder de gegeven omstandig- 
heden vlak voor de capitulatie juist. Wel meent zij, dat deze com- 
mandanten zich vóór hun vertrek tot de Commandant West-Front 
van de vesting Holland - onder wie zij, voor wat de landmacht 
betreft, ressorteerden - hadden moeten wenden. 

De positie van de heer Jolles in Den Helder was enigszins anders 
dan die van de beide positiecommandanten, omdat hij een groter 
gedeelte van de landmacht onder zich had, dat op 14 Mei 1940 nog 
in feitelijke krijgsverrichtingen was gewikkeld. Daarom was het voor 
de heer Jolles persoonlijk moeilijker om weg te gaan na de order 



per telex op die dag, temeer omdat de heer Jolles tijdens zijn tele- 
foongesprek met de Opperbevelhebber van deze geen order heeft 
gekregen om over te steken en de heer Furstner - naar de mening 
van de con~nlissie ten onrechte - geen nader contact met de heer 
Jolles heeft opgenomen teneinde deze nader over de situatie in te 
lichten. 

De commissie heeft waardering voor de maatregelen en stappen, 
welke de marine-attaché te Londen, de heer A.  de Booy, heeft ge- 
nomen om de goede ontvangst van de Nederlandse oorlogsvloot in 
de Engelse havens te verzekeren. 



111. RECRUTERING IN HET BUITENLAND 

5 1. Algemene opmerkingen 

38209 (Dijxhoorn) 

382 14 (Dijxhoorn) 

3621 5 (Dijxhoorn) 
3 8420 (Dijxhoorn) 

38428 (Dijxhoorn) 

38493 (Dijxhoorn) 

1) Bijlage 1, punt 33. 

38421 (Dijxhoorn) 

38422 (Dijxhoorn) 
38423 (Dijxhoorn) 

97086 (Furstner) 

De toenmalige Minister van Defensie, de heer A. Q. H. Dijxhoorn, 
verwachtte nirts, althans heel weinig, van een vrijwillige dienstneming 
van Nederlanders in Groot-Brittannië, Noord-Ierland en de Verenigde 
Staten van Noord-Amerika en Canada. Dit risico wenste hij niet te 
nemen. Hij is in Engeland begonnen met het samenstellen van een 
overzicht - voor zover dit daar mogelijk was - van het aantal man- 
nen van dienstplichtige leeftijd, dat zich over de gehele wereld bevond. 
Tenslotte heeft hij de landen uitgekozen, waar zich de meeste 
mannen van dienstplichtige leeftijd bevonden. De andere landen heeft 
hij laten schieten; dit waren ook landen, welke het verst van Engeland 
verwijderd waren. Het doen overkomen van de daar woonachtigen 
zou grote financiële offers hebben gevergd; het ging om aantallen 
van twee of drie mensen. De meeste Nederlanders woonden in Enge- 
land, Amerika en Canada en voor hen is de dienstplicht ingevoerd, al- 
thans dit wilde de Regering gaarne. De moeilijkheid was echter, dat 
de Nederlandse Regering moest trachten de verschillende landen 
gunstig te stemmen, opdat zij toestemming zouden geven in hun land 
te reczuteren 

Minister Dijxhoorn wilde zo weinig mogelijk afwijken van de be- 
staande wetgeving; hij voelde er niets voor onder het motto van 
,,stadtsnoodrecht" geheel nieuwe wetten te maken. Het was ook niet 
nodig; de Dienstplichtwet was vrij goed en er was veel van te ge- 
bruiken; hij heeft dus voorgesteld alles zoveel mogelijk te doen zoals 
in Nederland. Er werd een ruime kostwinnersvergoeding verstrekt. 

De heer Dijxhoorn vond het noodzakelijk, dat hij bij de bevrijding 
van Nederland een zo groot mogelijk aantal troepen zou hebben. Daar- 
naast vond hij het ontoelaatbaar, dat er vrije Nederlanders buiten het 
bezette gebied zouden zijn, die niet daadwerkelijk aan de bevrijding van 
het nioederland zouden deelnemen. Tegenover de bewoners van het 
bezette gebied vond hij het niet verantwoord deze mensen te laten 
lopen alsof er geen oorlog was. Deze mensen hadden het voorrecht 
niet in het bezette gebied te wonen; zij waren dus verplicht een aan- 
deel te leveren in de bevrijding van het moederland. 

De klacht, dat men recruten onder een voorwendsel naar consulaten 
heeft gelokt, wanneer een Nederlands schip in de nabijheid lag, 
noemde de heer Dijxhoorn onjuist. 

Volgens een rapport, getiteld: ,,Overzicht van de recruteering in 
Canada en de Vereenigde Staten van Noord-Amerika gedurende de 
jaren 1940-194s" l), overgelegd door de  heer W. Th. Carp, is het 
eindresultaat geweest, dat er 1093 dienstplichtigen en vrijwilligers 
onder de wapenen zijn gekomen. Hiervan kwamen 337 uit Canada, 
420 uit de Verenigde Staten en 150 uit Zuid-Amerika. Tegenover 
het buitenland, aldus de heer Dijxhoorn, was dit goed; men zag, dat 
Nederland actief was en probeerde zijn troepensterkte op te voeren. 

De heer Dijxhoorn had het idee, dat men de sterkte van het legioen 
zou kunnen opvoeren tot zeker 3 A 5000 man. Deze illusie had hij zich 
gevormd als Minister van Defensie. Hij heeft er nooit aan gedacht 
divisies te kunnen vormen, maar wel dat het legioen belangrijk zou 
kunnen worden uitgebreid, zodat het een troepenafdeling van enige 
betekenis zou worden. De Regering is dus zeer zeker in haar verwach- 
tingen teleurgesteld. Dit gold zowel voor Canada als voor de Ver- 
enigde Staten en ook voor de andere landen, waar de recrutering heeft 
plaats gehad. 

De heer Furstner verklaarde, dat, indien men niet het stelsel van 
de dienstplicht had ingevoerd, doch op basis van vrijwilligheid 
Nederlanders in het buitenland had gerecruteerd voor de militaire 
dienst, het resultaat ook niet groot geweest zou zijn. De heer Furstner 
verwees in dit verband naar de vrijwillige belasting, welke ook niet 
geslaagd is. Het is naar zijn mening een illusie te geloven, dat men 
meer militairen gekregen zou hebben op basis van vrijwilligheid. 
Bovendien is de dienstplicht voor de mensen zelf ook beter, want 
degene, die in betrekking is, kan beter tot zijn werkgever zeggen, 
dat hij wettelijk verplicht is in dienst te komen dan dat hij moet 
verklaren vrijwillig te gaan vechten. 



96991-96996 (Kruls) 

98304 (Gerbrandy) 

40641 (van Riemsdijk) 

40662 (van Rienzsdijk) 

1) Bijlage 2. 

40558 (Kerkhoven) 

40559 (Kerkhoven) 

De mensen, die zijn gekomen, hebben in het algemeen goed vol- 
daan. De marine heeft in verhouding tot het geheel weinig voordeel 
gehad van de  recrutering in het buitenland. Einde 1943 is luitenant 
ter zee der l e  klasse K .  M. R.  Middetzdorp naar Stockholm gezonden 
om die mensen aan te nemen, die van de schepen, varende uit bezet 
gebied, waren weggelopen en door de Zweden in een kamp waren 
gebracht. Deze mensen waren allen zeevarenden. De heer Midden- 
dorp heeft toen nogal wat mensen aangenomen voor de marine. Uit 
Canada en Amerika is heel weinig voor de marine gekomen. In 
Amerika zijn daarentegen wel veel mensen van de koopvaardij ge- 
drost. Dit bracht voor de personeelsvoorziening van de koopvaardij 
grote moeilijkheden met zich. In Amerika drosten de mensen, omdat 
hun daar ogenschijnlijk prachtige betrekkingen werden aangeboden. 

Generaal b.d. Mr. H. J. Kruls verklaarde zich te herinneren, dat er 
over de kwestie of er al dan niet tot dienstplicht moest worden 
overgegaan zeer veel is gepraat. Een argument ,,contraw was de 
twijfel, of de Nederlandse Regering de bevoegdheid bezat om tot op- 
roeping van dienstplichtigen in het buitenland over te gaan; het voor- 
naamste argument ,,prow was de overweging, dat de vrijwilligheid 
zeker niet zo groot zou zijn, dat daardoor de resultaten van de dienst- 
plicht overtroffen zouden worden. Deze verwachtingen zijn achteraf 
ook juist gebleken, mede gezien de ervaringen, welke men in Amerika 
opdeed; daar was een groot reservoir van Nederlanders en is de 
recrutering feitelijk op vrijwillige basis geschied. 

Het resultaat van de recrutering is erg tegengevallen. De heer Kruls 
herinnert zich, dat men o p  het Departement van Oorlog herhaalde- 
lijk de aantallen Nederlanders, aanwezig in de verschillende landen, 
geplaatst heeft tegenover de aantallen van hen, die waren opge- 
komen, hetzij als dienstplichtigen, hetzij als vrijwilligers; de uitkomst 
was uitermate droevig. Dit geringe resultaat is in de eerste plaats te 
wijten aan het feit, dat Nederlanders in den vreemde zich weinig 
aangetrokken voelden dienst te nemen bij de Nederlandse strijd- 
krachten; die Nederlanders, die in het belang van de oorlogvoering 
iets wilden doen, gaven er de voorkeur aan dit te doen in een om- 
geving, waar zij ingeleefd waren. Ook was het vooruitzicht, om 
misschien gedurende lange jaren in een kamp in Engeland te wachten, 
totdat men aan de strijd kon deelnemen niet aanlokkelijk voor die 
goede Nederlandse elementen, die bereid waren te vechten. Het ge- 
ringe resultaat kan in elk geval niet geweten worden aan fouten, ge- 
maakt door degenen, die met de werving belast zijn geweest. 

De heer Gerbrandy is niet direct bij de recrutering betrokken ge- 
weest. Hij meent, dat de heer Dijxhoorn in de Ministerraad een op- 
stelling maakte van hetgeen hierdoor bereikt zou kunnen worden. 
Aanvankelijk klonk dit nogal fleurig, doch het uiteindelijke resultaat 
is niet erg groot geweest. 

De heer A. W. G. van Rieinsdijk, destijds als reserve-officier werk- 
zaam bij de recrutering in de Amerikaanse landen, is van oordeel, 
dat de uitkomst zonder recrutering, b.v. wanneer zij geschied was op 
basis van vrijwilligheid, niet gunstiger zou zijn geweest. De manier 
van oproepen is juist geweest. Men moet de mensen verplichten om, 
wanneer het land in nood is, in militaire dienst te komen; conscriptie 
dus. Het enige nadeel van het gevolgde systeem was, dat men in feite 
- behalve in Zuid-Afrika, waar het wel kon - geen sancties kon uit- 
oefenen tegen mensen, die niet opkwamen; de Nederlandse militaire 
missie in Canada heeft altijd geprobeerd gedaan te krijgen, dat sancties 
op dienstweigeraars konden worden toegepast. Uit een vertrouwelijk 
stuk van 3 December 1941 l), bevattende ,,Aanwijzingen ten behoeve 
van met de recruteering belaste diplomatieke en consulaire ambtenaren 
en officieren" blijkt, dat de Regering besloten had aan dienstweige- 
raars diplomatieke en consulaire bijstand te weigeren. In het alge- 
meen werd het in dit stuk geraden geacht daarop niet te zeer de na- 
druk te leggen. 

De toenmalige reserve-kapitein A. Kerkhoven, destijds lid van de 
Nederlandse militaire missie in Canada, achtte de resultaten der re- 
crutering zeker teleurstellend. Vermoedelijk is de zaak niet altijd op 
de juiste wijze aangepakt. Waarom is de recrutering in Zuid-Afrika 
zoveel gemakkelijker gegaan dan in Canada? Omdat men daar een 
stok achter de deur had, omdat de Zuid-Afrikaanse Regering zei: 
wanneer ge niet opkomt, dan zijt ge blijkbaar tegen onze war-effort. 
In Canada echter werd ondanks pogingen van Nederlandse zijde een 
zodanige stok achter de deur steeds geweigerd. Dat komt, omdat het 
een immigrantenland is. 

Wanneer men iets niet kan afdwingen, moet men het niet verplicht 
stellen. Dan moet men het op een basis van vrijwilligheid doen. Men 
heeft dan de kans, dat het een groot succes zal worden. De heer 
Kerkhoven heeft de indruk, dat dit meer resultaat zou hebben opge- 
leverd, maar dat is natuurlijk een indruk. Hij kan het niet bewijzen, 
maar wanneer mensen, die daar jarenlang wonen, een Nederlands 
formulier ontvangen, waarop staat: ,,Ik verzoek u op die en die 
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datum zich daar en daar te melden", dan zegt inen: wat heb ik 
daarmede te maken? 

De reserve-officier R. Fack, destijds ingedeeld bij de brigadestaf 
van de Prinses Irene-Brigade, heeft wel eens de indruk gekregen, 
dat de keuring misschien niet streng genoeg is geweest; maar daar 
kwam natuurlijk ook wel bij, dat sommigen van deze mensen, die 
vrijwillig waren gegaan, later eigenlijk niet bestand bleken te zijn tegen 
de nogal zware eisen. 

De toenmalige kolonel der mariniers M. R. de Bruyne, destijds 
inspecteur der Nederlandse troepen in Engeland, weet niet, of de 
recrutering altijd wel op de meest tactvolle wijze is gedaan, maar het 
moet ongetwijfeld als een goede manier worden gezien om van overal 
Nederlanders bij elkaar te brengen teneinde bij de strijd te helpen. 

Mr. G. A. Boon, destijds voorzitter van de commissie kostwinners- 
vergoeding in Canada, achtte het juist, dat de Regering ertoe is over- 
gegaan om zoveel mogelijk mensen te krijgen om beschikbaar te zijn 
in Engeland. Hij heeft er in een artikel in een blad te New York op 
aangedrongen, dat er een aantal mensen beschikbaar zou worden 
gesteld om opgeleid te worden in Amerika en Australië, aangezien 
hij meende, dat het dringend noodzakelijk was, dat Nederland een 
divisie beschikbaar had zowel in Amerika als in Australië om direct bij 
de bevrijding van Indië aanwezig te zijn, omdat er anders moeilijk- 
heden konden ontstaan en omdat het noodzakelijk was, dat Indië 
niet alleen bevrijd werd door geallieerden, maar dat de Nederlanders 
daarbij aanwezig waren in verband met de indruk op de Indonesische 
bevolking. 

De heer J .  W. Schotte, destijds werkzaam bij het recruterings- 
bureau te New York, had gehoord, dat de Nederlandse Regering er 
zeer op gesteld was, dat men uit de rest van de wereld een zo groot 
mogelijk aantal recruten kreeg in het Nederlandse leger als demon- 
stratie tegenover de geallieerden, dat het Nederlandse volk vol 
enthousiasme meedeed. Dit achtte hij juist. 

Mr. G. F. J. Jongbloed, reserve-officier, destijds werkzaam bij 
de afdeling juridische zaken van het Departement van Defensie, 
heeft zich bemoeid met de recrutering van de buiten het be- 
zette gebied aanwezige Nederlanders. Op een gegeven moment is 
er een Koninklijk besluit uitgevaardigd, waarbij alle Nederlanders 
zouden worden gemobiliseerd. Dit Koninklijk besluit is op Buiten- 
landse Zaken zeer geruime tijd blijven liggen en niet doorgegeven aan 
onze consulaire vertegenwoordigers. De heer Jongbloed gelooft, dat 
dit een oponthoud van twee of drie maanden is geweest. Ter ver- 
dediging moet hij aanvoeren, dat men een hele verzameling amateurs 
had, met hier en daar een deskundige ambtenaar er tussen. 

De toenmalige reserve-kapitein mr. H. Winkel, destijds hoofd van 
het bureau dienstplicht en juridische zaken van het Departement van 
Defensie, acht de moeilijkheid van de recrutering in het buitenland 
in het algemeen eigenlijk een gebrek aan nationaal besef. Zodra de 
Nederlandse Regering na de Duitse invasie in Engeland aankwam, 
kwamen er vreselijk veel aanbiedingen van mensen uit de gehele wereld. 
Dat eerste enthousiasme heeft men niet kunnen opvangen. Als men 
dat had kunnen opvangen, was de brigade zeker drie, vier keer zo 
groot geweest. In 1940 was er echter in Engeland nauwelijks uit- 
rusting voor de eigen troepen, laat staan dat er een uitrusting was 
voor vrijwilligers uit geallieerde landen. Dat was volkomen uitge- 
sloten. Al die aanbiedingen konden alleen worden genoteerd. Later 
is dat enthousiasme verdwenen en zei men natuurlijk: ,,Jullie hebben 
nooit iets laten horen en wij hebben nu gedacht, dat er nooit meer iets 
van zou komen." Maar wanneer men het eerste enthousiasme had 
kunnen opvangen, wat natuurlijk niet aan de Nederlandse Regering 
lag, maar aan de gehele oorlogssituatie, dan hadden wij inderdaad veel 
meer mensen kunnen krijgen. De eerste recruteringsbesluiten zijn 
van Augustus 1940. 

De toenmalige luitenant-kolonel J .  G. M. van de Plassche is tot 
1 September 1941 hoofd van de IVde afdeling van het Departement 
van Defensie geweest. De heer van de Plassche hield zich voorname- 
lijk bezig met de recrutering; hij zat er erg achterheen, omdat hij deze 
van groot belang achtte. Hij heeft daarbij nooit enige moeilijkheden 
gehad, noch ooit een verwijt gehoord van de heer Dijxhoorn of van 
de heer van Boeyen. De recrutering had wel de belangstelling van 
Minister Dijxhoorn, maar deze moest zich in die tijd bezighouden 
met dingen, waarvoor onmiddellijk maatregelen genomen moesten 
worden. 

Volgens de heer Fuck had al het personeel, dat bij de Prinses Irene- 
Brigade diende, recht op demobilisatie binnen 6 maanden na het beëin- 
digen van de vijandelijkheden in Europa. Het was waarschijnlijk ge- 
geven met het oog op de recruteringen in vreemde landen, maar het 
gold ook voor de Nederlandse soldaten, die dus al in Nederland waren 
opgekomen en van daar naar Engeland waren overgestoken. Daar is 
de hand aan gehouden. 
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38223 (Dijxhoorn) 
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Mr. F. J. H. Snijders ,,De bevoegdheid van de Regeering op het 
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De heer Dijxhoorn heeft in verband met de moeilijkheden van de 
recrutering in Engeland gewezen op het proces-Arnand l ) .  Amand 
beriep zich o p  de Habeas Corpus Act toen hij, niet van verlof 
teruggekeerd zijnde, door de Britse politie werd gearresteerd o p  grond 
van het bepaalde in de Allied Forces Act. Arnand werd -- naar de 
heer Dijxhoorn werd medegedeeld - gesteund door raddraaiers van 
andere geallieerden, zodat over een behoorlijke kas werd beschikt om 
dit proces te bekostigen. Dit proces is hoog gelopen. Mr. Snijders en 
mr. Winkel hebben zich daar zeer veel moeite voor gegeven. D e  
heer Dijxhoorn was de mening toegedaan, dat de Nederlandse Re- 
gering rustig door moest gaan en zo nodig de  uiteindelijke beslissing 
van het House of Lords moest afwachten. Het  House of Lords heeft 
zlch inderdaad met dit proces bemoeid. Het  is gewonnen, waarna 
Arnand aan de Nederlandse autoriteiten is uitgeleverd. 

D e  heer Dijxhoorn meent, dat Amand door de krijgsraad te velde 
is veroordeeld. Het proces-Amand heeft waarschijnlijk wel een na- 
delige invloed gehad op de recrutering, inzoverre, dat  er aanvankelijk 
wel een aantal van hen, die moesten opkomen, zullen zijn weg- 
gebleven, maar dat  is moeilijk te contrôleren. 

Volgens internationaal recht -- aldus m r  H. Winkel - is een 
vreemd leger, dat zich met toestemming van de souverein o p  eens 
anders gebied bevindt, autonoom en het kan dus zijn eigen krijgs- 
recht toepassen. De Nederlandse Regering had daarbij de toe- 
stemming van de Engelsen eigenlijk niet nodig, maar de Engelsen 
hebben desondanks de  z.g. Allied Forces Act 1940 gemaakt, waarin 
zij de bevoegdheden van alle tijdelijk overgeplaatste Regeringen 
met haar legertjes vastlegden. Op grond van de uitvoeriilgsbepalingen 
van deze wet kon men deserteurs arresteren door middel van de 
Engelse militaire politie. Volgens de Dienstplichtwet is het zo, dat  
men eigenlijk al deserteur is wanneer men niet voldoet aan de 
oproeping in werkelijke dienst. Dus formeel maakten degenen, die in 
Engeland opgeroepen zijn - er zijn in Engeland dienstplichtbesluiten 
gemaakt - en niet aan die oproepingen voldeden, zich aan een 
Nederlands militair-rechtelijk strafbaar feit schuldig. Op grond daar- 
van heeft men, toen Amand - dat was één van de mrnsen, die 
op grond van een van de eerste dienstplichtbesluiten was opgeroepen 
- niet kwam, deze door middel van d e  Engelse militaire politie laten 
arresteren. Toen heeft deze zich beroepen o p  de Habeas Corpus 
Act. Dit is een procedure, waarbij men de  Engelse rechter kan vragen 
om te onderzoeken, of men terecht in arrest is gesteld. Op grond 
daarvan is Amand een oroces bezonnen. waarbii eigenliik het kern- 
piint was: is het dienstpiichtbeslui~, waarbij in E&eLnd 'verblijvende 
Nederlanders van ein rekcre Iceitiidsklssse tlitinstnlichtic werden tin 
aaq oproepingen in werkelijke dienst gevolg moesten geven, terecht 
gegeven? D e  Nederlandse Regering moest dat  niet alleen met het oog 
op  de recriitering natuurlijk met kracht bevestigen, maar ook met 
het oog op allerlei andere besluiten, met name de bekende besluiten 
-4 1 en A 6, waarbij het vermogen van alle Nederlanders in het buiten- 
land, ter bescherming tegen maatregelen in het buitenland jegens 
vijandelijk vermogen, tijdelijk was overgegaan o p  d e  Nederlandse Re- 
gering. E r  was toen iuist in Amerika een proces aanhangig over 
A l ;  de Nederlandse Regering had er dus groot belang bij o m  dat 
proces - ten aanzien dus van de  vraag. of de Nederlandse Regering 
wetgevende macht bleef behouden en, hoewel ze buiten haar terri- 
toir was en hoewel ze geen contact had met de  Staten-Generaal, toch 
rechtsgeldig wetten kon maken - te winnen. Zulks is in de twee pro- 
cessen-Anzanil bevestigd. Het  is een heel lang proces geweest; het is 
heide keren in drie instanties gevoerd. In  Engeland was een groep van 
Nederlandse bloembollenhandelaren in Spalding (Holland). Amand 
werd gesteund door die bloembollenhandelaren en daardoor heeft hij 
het geld voor het proces kunnen opbrengen, want dat  was bijzonder 
kostbaar. D e  bloembollenhandelaren hadden er belang bij, omdat 
al die mensen o p  dezelfde manier op het punt stonden opgeroepen te 
worden. 

Volgens d e  heer Winkel had het proces-Amand geen politieke 
kant. Wel was er bij de Engelsen een politieke kant, want zij waren 
altijd vreselijk gereserveerd, omdat inen weliswaar autonomie aan 
de strijdkrachten gaf van de  kleine geallieerden, maar men vooral 
zat met Tsjecho-Slowakije en Polen. Men wilde daarom eigenlijk 
slechts aarzelend die kleine geallieerden in staat stellen o m  al hun 
dienstplichtigen o p  te roepen; het gehele proces-Amand is eigenlijk 
min of meer door een vergissing van de Engelse militaire politie be- 
gonnen; toen het eenmaal zo ver was e n  het proces begonnen was, 
kon de  Engelse Regering niet anders doen dan de  Nederlandse Re- 
gering helpen. Dat  heeft zij ook gedaan. D e  Engelse Regering bij 
monde van de  attorney genera1 (volgens getuige te  vergelijken met 
de landsadvocaat) heeft zich in dat  proces als partij gevoegd en hij 
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heeft namens de Engelse Regering een verklaring afgelegd, waarbij 
deze ons erkende als Mogendheid en ook als hebbende wetgevende be- 
voegdheid. 

Advocaat van Amand was mr. Roosegaarde Bisschop. Deze heeft 
Amand met alle kracht en macht goed verdedigd. Hij is zelfs zo ver 
gegaan - de Nederlandse kolonie nam het hem erg kwalijk - dat 
hij een verklaring heeft gekregen van de attorney general, (deze is 
tegelijkertijd - heel curieus - deken van, wat wij zouden noemen, 
de orde van advocaten), dat het volkomen in overeenstemming was 
met de ereregels van de Engelse advocaten, dat mr. Roosegaarde 
Bisschop dat standpunt ten gunste van Amand innam, met andere 
woorden, dat hij de wetgevende bevoegdheid van de Nederlandse Re- 
gering ontkende. 

Er was natuurlijk ook een juridische afdeling bij het Britse Mini- 
sterie van Oorlog, waar de heer Winkel verschillende malen is geweest. 
Daar zei men ook ronduit: ,,Wij kunnen jullie, kleine geallieerden, 
die wij volkomen vertrouwen (daarbij doelende op de Belgen en 
Nederlanders) niet volledig helpen, omdat wij met de politieke 
quaesties zitten van andere kleine geallieerden" (o.a. de Polen, die 
drie of vier keer van land verwisseld zijn en de Tsjechen, die intern 
allerlei moeilijkheden hadden met de communisten). 

Als men de uitvoeringsregels leest van de Allied Forces Act, dan 
kon men er uit opmaken, dat de Engelsen alleen maar bedoelden een 
regeling te treffen voor diegenen, die reeds lid waren van de geallieer- 
de strijdkrachten. Want de Nederlanders konden eenvoudig op grond 
van hun wetten zeggen: die man maakt zich schuldig aan een militair- 
rechtelijk vergrijp, dus die valt onder de nieuwe uitvoeringsbepalingen. 

De Nederlanders hebben het nooit te ver doorgedreven. Toen het 
proces-Amand nog niet was beslist, heeft de Nederlandse Regering 
de recrutering in Engeland laten rusten. Het proces heeft wel een 
slechte invloed gehad op de resultaten van de  recrutering. 

De moeilijkheid was deze: de Nederlanders in het buitenland waren 
eigenlijk steeds bekwame mensen, terwijl de mensen, die van andere 
landen emigreerden, zoals Polen e.d., juist veel minder maatschappelijk 
vooruit waren gekomen. Wanneer de Nederlandse Regering mensen 
opriep, waren het allemaal mensen, die in de oorlogsindustrie zaten 
of die een belangrijke positie hadden bij Philips of de Shell of een 
andere grote maatschappij of ook wel bij Engelse maatschappijen in 
dienst waren. De Nederlandse Regering had een afspraak met de 
Engelsen, dat zij in beginsel het advies van een door de Engelsen aan- 
gewezen bureau zou volgen. Dit heette ,$he International Labour 
Branch". Door dat bureau waren algemene criteria opgesteld voor 
mensen, die vrijstelling konden krijgen. 

Volgens de heer Winkel is het met de recrutering in Engeland niet 
goed gegaan; het is beneden de verwachting gebleven. Twee factoren 
speelden een grote rol; in de eerste plaats het proces-Amand, dat 
twee jaar heeft geduurd naar hij meent en in de tweede plaats het 
feit, dat het departement zich moest houden aan de International 
Labour Branch. Bij alle grote maatschappijen had de heer Winkel 
eigenlijk zo'n beetje de naam van boeman. Al die mensen van de 
Shell en van Philips kwamen zeuren om vrijstelling voor hun mensen. 
Hij kon meestal niet anders doen dan op grond van de adviezen van 
,,the International Labour Branch" de mensen vrijstelling geven. 
De heer Winkel kan niet aangeven, hoeveel er opgekomen zijn, maar 
het was vrij droevig. Hij denkt, dat van de mensen, die volgens de 
opgaven van de consuls in aanmerking kwamen, zeker niet een derde 
is opgekomen. 

Naar mr. Winkel mededeelt, heeft de recrutering in Ierland niet 
veel resultaat opgeleverd, waarschijnlijk omdat er betrekkelijk weinig 
Nederlanders waren. Er  was de Maatschappij voor Havenwerken; 
daarbij waren nogal wat Nederlanders in dienst. Uit de Vrijstaat zijn 
alleen vrijwilligers gekomen. 

5 3. Canada 
a. Leiding en organisatie 
De officiële missie voor Canada bestond volgens een schrijven van 

6 September 1940 van de Minister van Defensie l) uit: luitenant kolonel 
G. J. Sas, vergezeld door mevrouw M. J. Sar- van der Minne en de 
heer G. J. Sas; majoor W. H. Snijders; kapitein W. T. Carp; kapitein 
S. van den Bergh, vergezeld door mevrouw S. J. van dert Bergh- 
Meyers; kapitein A. Kerkhoven; kapitein jhr. H. P. J. Bosch van 
Drakestein; officier van gezondheid W. Culten; 2de luitenant A. du 
Bois en de heer T. Taconis. 

De heer Dijxhoorn heeft voor de recrutering in Canada aanvanke- 
lijk luitenant kolonel Sas aangesteld, met als toegevoegd officier 
majoor Carp, terwijl het Departement van Buitenlandse Zaken de 
heer Bosch van Drakestein aan deze missie toevoegde, omdat het ge- 
wenst was iemand, die in de diplomatieke dienst thuis was, er bij te 



38412 (Dijxhoorn) 

3841 3 (Dijxhoorn) 

3841 6 (Dijxhoorn) 

1) Bijlage 1, punt 7. 

38444 (Dijxhoorn) 

38446 (Dijxhoorn) 

38462 (Dijxhoorn) 

38463 (Dijxhoorn) 

38470 (Dijxhoorn) 

2) Bijlage 24. 

38469 (Dijxhoorn) 

38471 (Dijxhoorn) 

hebben in verband met de onderhandelingen, welke op Regerings- 
niveau moesten worden gevoerd. De heer Dijxhoorn meende zich te 
herinneren, dat de heer Bosch van Drakestein bij die gelegenheid be- 
noemd is tot reserve-officier. Hij was daar dus niet speciaal als ver- 
tegenwoordiger van Buitenlandse Zaken, maar als officier, die ook in 
diplomatieke dienst was geweest; hij had geen aparte status, hij hoorde 
tot de missie. 

Het hoofd van de militaire missie was tevens commandant van de 
troepen in Canada. Tot het commando over de troepen behoorden 
de heer Sas en de compagniescommandanten met hun officieren, die 
het bevel over de troep voerden. Daarnaast stond de militaire missie, 
die als zodanig geen werk verrichtte op het gebied van de troepen, 
maar de recrutering moest stimuleren en uitvoeren. 

Op 9 Januari 1941 kwam de eerste ploeg onder de wapenen, waar- 
van de sterkte ') was: 

1 kapitein; 
5 eerste luitenants; 

14 sergeants; 
10 korporaals; 

124 soldaten. 
Deze ploeg bestond uit dienstplichtigen afkomstig uit Canada en de 

U.S.A., in welk laatste land inmiddels te New York een recruterings- 
bureau was opgericht. De betrekkelijk geringe sterkte dezer ploeg was 
o.m. toe te schrijven aan het feit, dat de opgeroepenen betrekkelijk 
weinia tijd was gelaten voor het verkopen van hun boerderij en 
vee, hetgeen voor velen in het midden van de winter niet goed doen- 
lijk bleek. De Minister van Oorlog was echter niet bereid om deze 
oproep later te stellen. 

De heer Dijxhoorn verklaarde, dat reeds een paar maal uitstel had 
plaats gehad; hij heeft toen gezegd, dat het nu niet meer kon. De 
heer Dijxhoorn moest ook oppassen, dat de zaak niet aan de lijn 
werd gehouden, waardoor de indruk zou kunnen worden gevestigd, 
dat het de Nederlanders met het oproepen geen ernst was. 

De heer Dijxhoorn verklaarde kolonel Sas geenszins van laksheid 
te verdenken maar zich te kunnen indenken, dat hij liever wachtte 
tot er b.v. 300 waren, die ineens konden worden opgeleid. De heer 
Dijxhoorn zelf echter redeneerde zo, dat men - ook uit een oogpunt 
van prestige - nu moest beginnen met de mensen op te roepen die 
men had en deze naar Engeland te zenden. Dat was een kwestie van 
beleid. 

In begin 1942 is de heer Sas uit bezuinigingsoverwegingen terug- 
geroepen en ontheven van zijn functie. Er waren bij de missie twee 
hoofdofficieren van de generale staf en de heer Dijxhoorn kwam er, 
na zijn aftreden als Minister van Defensie, in de rang van generaal- 
majoor nog als Regeringsgemachtigde voor de recrutering in Amerika 
bij. Een consul-generaal, die disponibel was, de heer van Schreven 
zou een recruteringsbureau te New York krijgen; de heer Dijxhoorn 
vond het daarom overbodig, dat er twee hoofdofficieren van de 
generale staf in Canada waren, terwijl er te Londen grote behoefte 
was aan iemand met de capaciteiten van de heer Sas. De rest van het 
werk kon de heer Carp overnemen. In het opleidingscentrum te 
Stratford waren er wel perioden, waarin er maar 100 man aanwezig 
waren; het was dan enigszins topzwaar wanneer er een kolonel en een 
overste waren. De heer Sas heeft de heer Dijxhoorn eerst helemaal 
ingewerkt, voordat hij wegging; daarna heeft de heer Dijxhoorn be- 
sprekingen gevoerd met de heer van Schreven en de Amerikaanse 
autoriteiten. 

Nadat overste Sas weg was, moest majoor Carp alles doen; hij 
was commandant van de troepen, hoofd van de militaire missie 
en leidde de recrutering; als recruteringsofficieren had hij de heren 
de Kuyper, van den Bergh en van Riemsdijk onder zich. Ieder had een 
gedeelte van Amerika en Canada. 

Op 20 Mei 1942 heeft de Minister van Oorlog ad interim, de heer 
van Boeyen, een brief aan de heer Dijxhoorn gezonden, waarin hij 
als rijn mening kenbaar maakte, dat de organisatie in Canada onnodig 
kostbaar was en waarin hij twijfel uitsprak over de noodzakelijkheid 
en wenselijkheid om de militaire missie en het recruteringsbureau in 
Canada gescheiden te houden. De Minister heeft toen aangedrongen 
op bezuiniging op de organisatie. 

De bedoeling van het hier volgende gedeelte van de genoemde brief 
van de Minister begrijpt de heer Dijxhoorn nog steeds niet. 

,,Ik vraag mij af, of het wel noodzakelijk en wenschelijk is een 
scheiding te maken tusschen de Militaire Missie in Canada en het 
recruteeringsbureau daar te lande. Naar mijn oordeel zou daartoe 
slechts aanleiding bestaan, wanneer het hoofd van het recrutee- 
ringsbureau niet ten volle geschikt is te achten alle aan de recru- 
teering in Canada verbonden werkzaamheden te verrichten. Waar 
dit geen kwestie is van militaire bekwaamheid, is de kapitein 
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S. van den Bergh, voor zoover ik in staat ben dit te beoordeelen, 
zeer geschikt om den recruteeringsarbeid in zijn vollen omvang te 
verrichten en ik kan dan ook moeilijk inzien, waartoe het nood- 
zakelijk is een gedeelte van diens arbeid op te dragen aan een 
in de Vereenigde Staten gevestigd hoofd der Militaire Missie, 
waaraan hij ondergeschikt is. Ook de functie van verbindings- 
ufficier te Stratford zou, naar inijn oordeel, zeer wel kunnen ver- 
vallen. Mocht gij het noodig achten, dat de leider der recruteering 
in Canada een hoogeren rang heeft, dan ben ik bereid den kapi- 
tein van drrr Bergh voor te dragen voor een tijdelijke bevordering 
tot majoor". 

De heer Dijxhoorn had niet de leiding over de recrutering in Ame- 
rika en Canada; hij was slechts gemachtigde van de Nederlandse 
Regering in de Verenigde Staten van Amerika en Canada. Wanneer 
er in deze staten beslissingen waren te nemen, moest hij dit doen; 
de leiding had echter de Minister. 

Op 27 Januari 1942 gaf de heer Dijxhoorn de volgende instructie 
uit, aangevuld op 12 Maart 1942, gericht aan de commandant der 
Nederlandse troepen te Stratford en het hoofd van het registratie- 
bureau te New York: 

,.l. Generaal-Majoor A. Q. H. Dijxhoorn heeft de opperste 
leiding van de recruteering voor het Nederlandrche Legioen in 
de Vereenigde Staten en Canada. 

2.  Daarbij zijn drie instanties betrokken: 
A. de Nederlandsche Troepen in Canada, 
B. de recruteering-organisatie in de Vereenigde Staten, 
C. de recruteering-organisatie in Canada. 
De onder A. bedoelde Nederlandsche Troepen staan onder 

commando van Majoor W. Th. Carp, hieronder vercier aange- 
duid als Commandant. 

De onder B. genoemde organisatie staat onder leiding van den 
Consul-Generaal in Buitengewonen Dienst M. J. van Schreven. 

De onder C. genoemde organisatie staat onder leiding van 
Majoor W. Th. Carp. 

3. Generaal-Majoor Dijxhoorn neemt de principieele be- 
slissingen, welke in het belang van den goeden gang van zaken 
noodig zijn. 

4. Eventueele instructies van den Minister van Oorlog betref- 
fende het beleid ten aanzien van de recruteering, worden recht- 
streeks uit Londen aan den Generaal-Majoor Dijxhoorn ge- 
zonder~. 

5. Het contact met de autoriteiten in de Vereenigde Staten, 
resp. in Canada, berust bij den Generaal-Majoor Dijxhoorn, die 
al naar gelang der omstandigheden de betreffende bevoegdheid 
kan delegeeren aan het Hoofd der Registratie in de Vereenigde 
Staten. resp. aan den Commandant in Canada. 

6. De routine-aangelegenheden de recruteering betreffende, 
worden door het Hoofd der Registratie in de V.S. en den Com- 
mandant zelfstandig behandeld, terwijl de terzake noodige cor- 
respondentie rechtstreeks tusschen hen beiden wordt gevoerd. 

7. Overeenkomstig het bovenstaande zijn het Hoofd der Re- 
gistratie in de V.S. en de Commandant mitsdien terzake van 
de betrokken recruteeringsaangelegenheden, ieder voor zoover 
hem betreft, rechtstreeks verantwoording verschuldigd aan Gene- 
raal-Majoor Dijxhoorn. 

8. Wanneer zich bij de aanneming van recruten in de Ver- 
eenigde Staten gevallen voordoen, waarbij aan de wenschelijkheid 
van opkomst in werkelijken dienst twijfel rijst, legt het Hoofd van 
het Registratiebureau te New York zulke gevallen den Comman- 
dant te Stratford voor, die beslist of de recruten al of niet worden 
aangenomen. In alle andere gevallen beslist het Hoofd van het 
Registratiebureau te New York over de al of niet aanneming, 
zonder voornoemden Commandant daarin te kennen. 

9. Omtrent het verleenen van vrijstelling en uitstel van op- 
komst in de Vereenigde Staten van Noord-Amerika beslist het 
Hoofd van het Registratiebureau te New York met dien ver- 
stande, dat, alvorens te beslissen in afwijking van een door de 
,,Commissie Vrijstellingen" te New York uitgebracht advies, 
mijn machtiging daartoe moet zijn verkregen. 

Van de door bedoeld Hoofd genomen beslissing wordt door 
hem met opgave van redenen, die tot die beslissing hebben ge- 
leid, mededeeling gedaan aan den Commandant der Nederland- 
sche Troepen in Canada. 

10. Omtrent het verleenen van vrijstelling en uitstel van op- 
komst in Canada beslist de Commandant der Nederlandsche 
Troepen te Stratford. 

11. Het vaststellen van de kostwinnersvergoeding ten behoeve 
van dienstplichtigen, opgekomen in de Vereenigde Staten en in 
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Canada, geschiedt door den Commandant der Nederlandsche 
Troepen in Canada, uiteraard daarbij rekening houdende met de 
adviezen van de Commissies van Advies inzake kostwinnersver- 
goeding te New York, respectievelijk in Canada." 

Volgens de heer Dijxhoorn was de staf bij de missie in Canada niet 
overdreven groot; hiervoor verwees hij naar een verslag van de 
president van de  Buitengewone Rekenkamer, de heer van Rhijn. Deze 
heeit er een alleszins gunstig rapport over uitgebracht en hij heeft de 
heer Dijxhoorn persoonlijk gezegd, dat hij in Canada alles voortreffe- 
lijk in orde vond. Er was echter vrij veel te doen; de mensen moesten 
worden gekleed en gevoed, de mannen van dienstplichtige leeftijd 
moesten worden geregistreerd, de mensen moesten worden opgeroepen, 
het transport naar Engeland moest worden geregeld en tenslotte waren 
er de betalingen. Er was veel te doen, al was het aantal mensen klein. 
Voor het behandelen van geldzaken moet men nu eenmaal een admi- 
nistrateur hebben; dit kan niet iemand doen, die niet op de hoogte is 
van de militaire administratie. Voor de voeding en de kleding heeft 
men een verplegingsofficier nodig. Zo heeft men al spoedig een zeker 
aantal mensen in de staf, die - afgescheiden ervan of het aantal 
recruten groot of klein is - niet gemist kunnen worden. 

Majoor Carp en kapitein Kerkhoven hebben Canada en het Westen 
van Amerika rondgereisd om daar, in overleg met de consuls ter 
plaatse, voordrachten te houden en propaganda voor de zaak te 
maken. Dit alles kwam niet uitsluitend ten goede aan de recrutering; 
het bijkomstige voordeel was - hoewel het hiervoor niet was opge- 
zet -, dat ook reclame werd gemaakt voor de Nederlandse zaak. Dit 
middel heeft echter ook gefaald. 

De heer W. Th. Caup is in September 1940 - hij was toen kapi- 
tein - met een missie onder luitenant-kolonel Sas in de functie van 
chef-staf van de missie naar Canada vertrokken. Enige maanden, tot 
Januari 1941, is hij te Ottawa gebleven, waar alle regelingen getroffen 
werden om zo spoedig mogelijk te kunnen beginnen met een eigen 
kampement, dat na verkenning gevonden is te Stratford. Daar is de 
heer Carp merendeels opgetreden als waarnemend commandant, om- 
dat luitenant-kolonel Sas het grootste gedeelte van de tijd in de Ver- 
enigde Staten was voor de recrutering. Toen generaal-majoor Dijx- 
hoorn als vertegenwoordiger van de Minister belast was met het 
oppertoezicht over de  recrutering in Canada en de Verenigde Staten, 
is de heer Carp, doordat luitenant-kolonel Sas naar Londen werd 
teruggeroepen, commandant geworden van de Nederlandse troepen 
in Canada en korte tijd daarna heeft hij tevens het recruteringsbureau 
New York onder zijn bevelen gekregen. 

De heer Carp is tot October 1943 in Canada gebleven en vervol- 
gens overgeplaatst naar de Netherlands Representatives to the Com- 
bined Chiefs of Staff te Washington. Van daar heeft hij nog een reis 
naar Hawaï gemaakt in verband met de trainingskampen aldaar, 
omdat er eerst sprake van was, dat de Nederlandse soldaten, behalve 
de mariniers, in Amerika zouden worden opgeleid, hetgeen later niet 
doorgegaan is. In September 1945 is de heer Carp naar Nederland 
teruggeroepen. 

De heer Carp geloofde wel, dat het in het begin nodig was een vrij 
grote staf te Stratford te hebben. De eerste opzet heeft onder auspi- 
ciën van overste Sas plaats gehad. In het begin liet het geheel zich 
nog niet dadelijk overzien. De Nederlandse militaire missie heeft 
een vrij groot aantal onderofficieren uit Engeland gekregen; dezen 
zijn successievelijk afgevloeid. Er zijn niet veel officieren overge- 
komen. De oorspronkelijke missie was niet groot. Men heeft dadelijk 
de beschikking gekregen over reserve-officieren uit Canada en 
Amerika, die gedeeltelijk gedurende een tijd zijn blijven hangen, maar 
daarna zijn doorgezonden. Er is doorlopend wisseling geweest. De heer 
Carp heeft 76 officieren gehad; het grootste aantal, dat er gelijktijdig 
is geweest, zal misschien 18 of 20 zijn geweest. 

De heer Carp heeft ook een staat gemaakt van datgene, wat ieder 
te doen had. De correspondentie was zeer groot; er waren per dag 
gemiddeld 60 binnenkomende en 60 uitgaande brieven. Het was een 
vrij groot bedrijf. 

De staf van de heer Carp, zoa!s die het laatste jaar onder zijn bevel 
heeft gewerkt, bestond uit een luitenant-adjudant, die behalve zijn werk 
als adjudant, het reisbureau vormde en de aangelegenheden betref- 
fende de mensen uit Zuid-Amerika regelde, een officier van gezond- 
heid en een kwartiermeester, bij wie de verantwoording der gelden be- 
rustte en die als zodanig meer dan een dagtaak had, omdat er vrij veel 
verandering en beweging was. Dan had de heer Carp, de kostwinners- 
vergoedingen en het recruteringsbureau Canada en Luid-Amerika, 
welke later samengevoegd zijn; verder het troependetachement met aan 
het hoofd een kapitein, die naar behoefte van het aantal mensen een 
aantal officieren had, meestal niet groter dan twee. 
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De missie heeft te Guelph, toen zij een onderkomen kon leveren 
voor 80 man, er op een gegeven moment door allerlei oorzaken ineens 
150 gehad. 

In een rapport van reserve-eerste luitenant Pot l), op diens ver- 
zoek uitgebracht aan majoor mr. H. J. Kruls, wordt gesproken over 
de drie officieren, die in 1942 voor de troep beschikbaar waren, kapi- 
tein Niterink, luitenant ten Doesschate en luitenant Elink Schuurmarz. 
In dit rapport staat vermeld: 

,,Dezen hadden absoluut niets te doen, omdat voor de af- 
richting, voor zoover deze nog mogelijk was in verband met het 
niet kunnen uitrukken door sneeuw gedurende den geheelen win- 
ter, een groot aantal onderofficieren beschikbaar was. Elirzk 
Schuurmarz (een Shell-collega van mij) klaagde steen en been, 
dat hij niet wist, hoe hij den tijd moest ,,doorhangen".". 

De heer Carp verklaarde, dat er massa's van dergelijke rapporten 
zijn geweest. Hij betreurt het nog steeds, dat er nooit iemand van de 
zijde van het Departement van Oorlog is komen kijken. 

Hij heeft de overtuiging, dat er eigenlijk op de houding van de 
officieren, behoudens een zeer kleine uitzondering, niets te zeggen is 
geweest, dat de geest van de troep uitstekend was, behoudens die van 
een enkeling en dat de indruk naar buiten, zoals de Minister van 
Oorlog van Canada hem heeft gezegd, bijzonder goed is geweest. 
Deze heeft de heer Carp er bij gezegd, dat dit voor hem aanleiding 
was bij de Canadese Regering voorstellen te doen in die zin, dat bij 
de immigratie de Nederlanders zeer grote prioriteit zouden krijgen. 

Naar het oordeel van de heer Carp is er dus weinig reden tot 
critiek op de samenstelling van de staf. Er was genoeg werk. 

De heer Carp wees er op, dat er in de Angelsaksische landen geen 
burgerlijke stand was en dat de Nederlandse Regering nooit opdracht 
heeft gegeven, zoals andere Regeringen deden, dat elke Nederlander in 
het buitenland zich bij de consul moest melden, zodat men geen 
gegevens had over de Nederlanders en de naturalisatie van Neder- 
landers in de betrokken landen. De  Nederlandse militaire missie heeft 
een lijst kunnen krijgen van de consul-generaal te Montreal, maar 
die was verre van volledig. 

De missie heeft zich gewend tot het registratiebureau, dat in 1940 
in Canada een volkstelling had gehouden. Van die gegevens is men 
uitgegaan en heeft men afschriften gemaakt. Doch de gegevens, die 
men nodig had, zaten tiissen elf millioen namen in; dil is een enorm 
werk geweest, waarbij men van Canadese zijde volledig medewerking 
heeft gehad. Successievelijk heeft men alle namen opgezocht en de 
mensen aangeschreven. Dan kwam het heel dikwijls voor, dat de be- 
trokkene verhuisd was; men behoefde in Canada geen verhuisbiljet 
aan te vragen. De missie wist deze mensen te vinden door de ,,post- 
masters" aan te schrijven, omdat de mensen bij verhuizing bij dezen 
hun adres opgaven. Het gevolg was, dat het dikwijls zeer lang duurde, 
voordat een man werd gevonden. 

Voordat men de mensen, die niet aan een oproeping voldeden op de 
deserteurslijst plaatste, heeft men hen zoveel mogelijk laten bezoeken. 
Er is een reis door Canada gemaakt door een drietal onderofficieren, 
die de recruten thuis hebben bezocht tot een getal van 179, waarvan 
er tenslotte 13 genegen waren direct op te komen. ') Dat is een 
gering resultaat. 

De a.s. recruten kregen eerst een formulier om in te vullen 
of men inderdaad degene was, die als Nederlander door de missie 
werd gezocht. Na keuring kreeg de man zes weken de tijd om op te 
komen. Hij moest dan meestal zijn boerderij verkopen; sommigen ver- 
kochten hun vee. Aangezien de mensen ver van de gemeenschap af- 
zaten, brachten zij hun vrouw in een of ander bewoond oord onder, 
waardoor het noodzakelijk was, dat zij hun bezittingen van de hand 
deden. Vervolgens kwamen zij naar Stratford, waarna zij na ongeveer 
een maand of zes weken overzee werden gestuurd. 

Degenen, die gerecruteerd waren in andere landen en voor opleiding 
naar Canada kwamen, werden later naar Engeland doorgezonden. 
Enkelen zijn rechtstreeks gegaan. De heer Carp heeft Engelandvaarders 
gehad, die op Curaçao terecht waren gekomen. Die zijn ook via 
Canada gegaan. 

De toenmalige reserve-kapitein der intendance S. van den Bergh 
is in September 1940 met de militaire missie onder lelding van de 
heer Sas naar Canada gegaan. 

Hij zorgde voor de opleiding en de uitrusting en hij was verant- 
woordelijk voor de voeding, de verwarming, enz. Gedurende de laatste 
tijd is hij met recrutering belast geweest. 

Er heeft in de loop van de tijd, vooral nadat de heer van den Bergh 
weg was naar de Verenigde Staten, een vrij belangrijke afvloeiing 
plaats gehad. In het begin had men niet de  indruk, dat er bij de 
missie te veel officieren waren. Het ging af en aan. Er waren tijdzn, 
dat er een paar honderd militairen waren. Als de troep vertrokken 
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was, waren er 30 of 40 over. Daarna wist men echter, dat  er een tijd 
n waren. zou komen, waarin er weer mensen nodi, 

D e  toenmalige reserve-kapitein A. Kerkhoven was de  functie toe- 
gekend van militair liaison-officier; naast hem was er ook een diplo- 
matiek liaison-officier. 

Luitenant kolonel Sas is na enige tijd vervangen door majoor 
Carp, aan wie de  heer Kerkhoven werd toegevoegd. D e  heer Kerk- 
hov<,rz werd belast met verschil!cnde werkzaailiheden, de correspon- 
dentie, de pers, de propaganda, kortom met administratieve werk- 
zaamheden, omdat hij administratief officier was en geen opleiding 
voor troepenofficier had ontvangen. 

D e  heer Kerkhoven heeft bij zijn opgesomdr werkzaamheden nog 
tegen de honderd lezingen gegeven. Hij reisde daarbij van Noord naar 
Zuid, van West naar Oost, o m  contacten te  leggen met de Neder- 
landse kolonies en tevens propaganda voor de Nederlandse zaak te 
maken. 

D e  heer Kerkhovc,~? ziet nier in, dat  de missie de recrutering o p  
kleinere schaal zou hebben kunnen doen. want als inen te Stratforrl 
op het eten en de  legering nog had bezuinigd zou het zeker met de 
recrutering niet gegaan zijn. 

Reserve-kapitein M. B. Niterink meende, dat, toen hij en de  in- 
structeurs in Januari 1941 van Engeland naar Canada overstaken, men 
in totaal met 35 man was. Dit waren niet allen instructeurs, er waren 
ook administrateurs bij. In  Canada was niemand, die de  administratie 
van een onderdeel kon voeren. Er was ook ge-n fourier, er was he!e- 
maal ges deskundig personeel. Van  degenen, die daar zijn aange- 
komen, zijn er enkelen betrekkelijk kort daarna wecr weggegaan. 
Toen de heer Nitarirrk er aankwam, waren er reeds wat recruten QD- 
gekomen. E r  waren toen ongeveer 150 man en enkele officieren 
onder de  wapenen gekomen; toen had men á e  handen vol. 

Het  ZOU kunnen zijn, dat, achteraf bezien, het apparaat van de 
militaire inissie wel wat groot was opgezet; wat men aan instructeurs 
had was niet zoveel. Men heeft het natuurlijk niet altijd even druk 
gehad, want als er eer, schip was vertrokken, was de kazerne voor 
ongeveer driekwart leeg en moest men wachten, tot er wecr nieuw? 
mensen opkwamen. Hieraan was niets te doen. 

D e  heer van Riernsdijk - die behoorde bij het eerste contingent, 
dat  op 9 Januari 1941 onder de  wapenen kwam en eerst een tijd als 
instructeur bij de  troep heeft gediend - achtte de  opzet van de  gehele 
zaak veel te groot. Men is uit Londen gekomen niet veel te  grote 
verwachtingen. Het  aantal recruten was einde 1943 zeer miniem. D e  
recruteringsdienst had lijsten van de in Canada wonende Nederlac- 
ders en wanneer dan een bepaalde lichting aan de beurt was, bleek 
uit die lijsten wie in  aamerking kwamen. Zij werden dan  opgeroe- 
pen. Z o  kamde men nog een laatste 5, 6 man per maand uit degenerr, 
die 18 jaar werden. Het  apparaat is in het begin niet, maar in de  
tweede helft wel rijkelijk groot geweest. 

D e  heer van Rieinsclijk heeft d e  leiding gehad van cle lichamelijke 
opvoeding er! in het algenieeïi van wat men noeiiide ,,weifare". Wij is 
belast geweest met de intendance, waaronder eveileins de cantines 
ressorteerden. D e  officieren van de  missie hebbcn dikwijls veie func- 
ties gehad. ,,Public relations" h.zeft d e  heer van Rienzsdijk ook w11 

tijd waargenomen. Hij had verschillende bijzondere functies. 
40628 (van Rieinsdijk) D e  heer van Rienzsdijk heeft het kamp te  Guelph einde 1943 ge- 

') D e  commissie tekent hierbij aan, dat  de  opleiding in Canada van liquideerd. ') Hij  was de  laatste man, die is weggegaan. Hij heeft alle 
1940 tot 1942 te Stratford en later te  Guelph is geweest. iiitrustil~psstukken, enz. naar de  Canadezen teruggebracht. Vóór de 

liquidatie had de  heer van Xieriisclijk reeds gevraagd overgeplaatst te  
worden naar Europa. Hij is toen nog bijna een jaar w e r k ~ a a m  ge- 
weest als hoofd van het militair bureau van het consulaat-generaal 
en als wnd consul-generaal te  Montreal. Op  die oplossing had hij al 
eerder aangedrongen. Hij had daar een klein bilreau en het komende 
en gaande militaire personeel kon worden ondergebracht bij de Ca- 
nadese militairen. 

D e  heer van Riernsdijk deed ook recruteringswcrkzaamheden. Hij 
had een sergeant-majoor en een schrijver ter beschikking. Het  was 
goed, dat  dit bureau er was, want het heeft naderhand de  werkzaam- 
heden, verbonden aan de demobilisatie, verricht. Die werkzaamheden 
begonnen niet eerst na de oorlog, maar die waren er ook al in  1943 
en 1914. Volgens de richtlijnen uit Londen mochten bij het uitbreken 
van de  oorlog tot zijn grote verbazing vrijwilligers tot  55 jaar ge- 
accepteerd wordin. Aangezien er in Canada een niet onaanzienlijk 
aantal Nederlandse mannen van die leeftijd rondliep e n  er lichte 
keuringseisen warcn gesteld, gingen velen o p  53-, 53- of 54-jar i~e 
leeftijd over zee. I n  de Engelse Midlands, waar het klimaat nat is, 
kregen velen bronchitis, kwamen terug en kregen een invaliditeitsver- 
goeding. 

Naar  de  mening van de  reserve-officier van gezondheid W. Calten 
was het apparaat niet te  groot opgezet. Achteraf bezien had het kleiner 



40780 (Boon) 

40781 (Boon) 

40477 (Carp) 

40483 (Carp) 

40484 (Carp) 

40760 (Boon) 

40566 (Kerkhoven) 

40686 (Culten) 

40687 (Culten) 

40703 (Culten) 

gekund, maar van tevoren was dit niet te voorzien. De  kans bestond, 
dat te zijner tijd de dienstplicht overzee in Canada zou worden inge- 
voerd; ook verwachtte men, dat, wanneer Amerika in oorlog zou 
komen, er velen van daar uit naar Canada zouden komen. 

Mr. G. A. Boon, voorzitter van de kostwinnersvergoedingencom- 
missie in Canada, heeft - aldus zijn verklaring - de indruk, dat het 
aantal officieren te groot was voor het betrekkelijk kleine aantal 
mensen, dat er gewoonlijk was. De Regering had natuurlijk veel meer 
mensen verwacht. Later had men het aantal officieren kunnen ver- 
minderen; maar hoe gaat dat gewoonlijk, zij blijven hangen. 

b. Keuring 
De betrokkenen - aldus de heer Carp - werden gekeurd bij 

de Canadese Medical Boards, waarvan de missie de gegevens kreeg, 
waarna de Nederlandse officier van gezondheid uitmaakte of ze ge- 
schikt of ongeschikt waren. 

De heer Cairp mocht geen mensen nemen, die niet voor 100 pct. voor 
de velddienst geschikt waren. IIij heeft daarover meermalen geschre- 
ven. De heer Carp ging er van uit, dat de Nederlandse keuringseisen 
gelijk moesten zijn aan die van het betrokken land, om niet de Neder- 
landers, die wel in ons leger wilden dienen, te verplichten dat te doen 
in een ander leger. De heer Carp heeft nog geschreven over de moge- 
lijkheid om eventueel voor koks, oppassers, chauffeurs, bedienden, 
enz. mindere krachten aan te nemen; daarop is nooit gereageerd. Hij 
heeft later enige mensen achtergehouden, die C-gekeurd waren (dat 
is de derde graad van keuring) en die heeft hij gebruikt in de kazernes, 
waardoor hij 45 man corveeërs kon laten afvloeien. De achterge- 
houden mensen deden het op vrijwillige basis; ze konden elke dag naar 
huis. Het waren oudere mensen. 

Volgens de heer Boon werden er te veel personen gerecruteerd. Er 
werden mannen aangenomen, die feitelijk afgekeurd hadden moetzn 
worden. Het gevolg daarvan was, dat een aantal mannen, toen ze in 
Engeland kwamen, teruggestuurd werden, wat natuurlijk ontzettend 
hoge en onnodige kosten met zich bracht. De mensen werden 
uit hun gezinnen gehaald, het gezin moest ondersteund worden, de 
reis moest betaald worden, alsmede de reis terug. Het was sorns 
vooruit te voorspellen; de heer Boon herinnert zich, dat er o.a. 
een landbouwer bij was, een man met 8 kinderen beneden de 21 jaar, 
wiens handen volkomen verkeerd stonden. Het was te voorzien, dat 
men in het leger aan zo iemand in het geheel niets zou hebben. Het is 
een fout geweest, dat men er te veel op heeft gewerkt om iedereen 
maar te krijgen, die er maar even voor in aanmerking kwam. 

Doordat men in het begin een tekort aan manpower had, zijn, al- 
dus de heer Kerkhoven, er wel eens te veel mensen opgeroepen van 
leeftijden, waarover men in Nederland niet zou hebben gedacht. Die 
C- gekeurden heeft men speciaal overzee gestuurd voor hulp, die er 
zijn moet om sterke mensen te sparen en de gevechtskracht zo op te 
voeren. Dat heeft men later minder gedaan, omdat men zoveel te 
horen kreeg over hen, die in Engeland tot weinig tevredenheid dienst 
deden. Hoe langer men heeft gekeurd, des te strenger is de keuring 
gemaakt. Nu kan het zijn, dat iemand die A- of B- gekeurd is, tijdens 
de dienst gebreken blijkt te hebben, welke bij de keuring niet aan 
de dag traden. Bij herkeuring kon hij dan C-gekeurde worden. 

De heer Culten was de enige officier van gezondheid in de militaire 
missie; hij was belast met het medische gedeelte. In Engeland had hij 
een keuringsformulier samengesteld, volgens welk formulier de Neder- 
landse troepen toen werden gekeurd. Met deze gegevens is hij naar 
Canada gegaan en heeft hij met de staf van de Canadese geneeskun- 
dige dienst contact gezocht voor het regelen van de keuring van 
Nederlanders in Canada. Later heeft de heer Cdten leiding gegeven 
aan en de controle uitgeoefend op de keuringen, die in de Verenigde 
Staten en Zuid-Amerika gebeurden. 

In Canada heeft de heer Culten contact gezocht met de Canadese 
geneeskundige dienst en hij heeft verzocht of de Nederlanders, die 
de missie vond, door de Canadese keuringscommissie mochten worden 
gekeurd. Dit verzoek is ingewilligd. De Canadezen stuurden de for- 
mulieren dan naar de heer Culten en daarnaar beoordeelde hij dan 
of deze mensen zouden worden geaccepteerd of niet en of eventuele 
herkeuringen moesten worden aangevraagd. 

Het is de heer Calren ook verweten, dat hij te veel heeft goed- 
gekeurd. Toen de missie naar Canada ging, had men opdracht de 
mensen tot 54 jaar goed te keuren, omdat het toen de bedoeling was 
een goed getraind politiekorps te vormen om b.v. met ,,bijltjesdag" 
de orde in Nederland te kunnen handhaven. Toen de missie echter 
in Canada was, moest zij allerlei mensen afstaan voor Curaçao, de 
marine, de koopvaardij en alle mogelijke andere instanties. Aan de 
andere kant wilde men in Engeland een macht vormen, die later de 
,.Brigadeu is genoemd. Toen heeft men geklaagd, dat er te veel 
waren goedgekeurd; men kon niets beginnen met deze oude mensen. 
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Het aantal afkeuringen in Canada was niet groot. Natuurlijk heeft 
de  heer Culten streng gekeurd; hij liet altijd een röntgenfoto maken 
en een Wasserman-onderzoek doen. Wanneer deze mensen in Enge- 
land niet geschikt bleken te  zijn, waren de  gemaakte onkosten natuuï- 
lijk zeer hoog. 

De heer Culten had altijd last met de keuringen; aan  de ene kant 
werd hem verweten, dat hij er te veel afkeurde en aan de andere kant, 
dat hij er te veel goedkeurde. Het  is echter absoluut een feit, dat  de 
sociale omstandigheden van d e  mensen, die opkwamen dikwijls niet 
bijzonder goed waren. D e  gezondheidstoestand in Canada is niet 
bijzonder goed; het klimaat eist veel meer van de mensen; het leven 
is veel harder dan  in Nederland. 

Er  was nog betrekkelijk veel werk door de  correspondentie over 
al deze gevallen. E r  moesten mensen worden herkeurd en dan waren 
er langzamerhand een stel chronische zieken gekomen, die in  de 
sanatoria bezocht moesten worden. Voorts moest er ook nog gezorgd 
worden voor de vliegkeuringen; er was altijd een aantal mensen, die 
naar de luchtvaart over wilden. E r  was natuurlijk geen uitgebreide 
dienst; de  heer Calten had zelf drie mensen opgeleid tot eerstehulp 
mensen. Men moest diis ongeveer alles zelf doen. 

c. Opleiding 
D e  Nederlandse instructeurs in Canada waren voor het grootste 

deel mensen, die afkomstig waren van de  militaire politie. 
D e  opleiding in Canada was zeer summier en duurde niet lang. 

Wanneer de  troep in Engeland kwam, had deze juist de eerste 
elementaire zaken van de  opleiding achter de  rug. D e  tijd, dat  de 
mannen in Canada waren, moest natuurlijk nuttig worden besteed. 
Wanneer de recruten b.v. veertien dagen op de boot moesten wach- 
ten, konden zij die tijd niet ledig doorbrengen. 

D e  heer Niterink heeft niet anders gedaan d a n  de  mensen, die 
aankwamen, africhten. Hij heeft in het begin in Canada niet veel 
werk gehad, want toen had hij geen commando; hij was alleen aan- 
gewezen als hoofdinstructeiir. Een eerste-luitenant was commandant 
van de  troep. Later is dit veranderd; deze is toen weggegaan en de 
heer Niferink is commandant van de troep geworden. In  de eerste 
tijd had men de  moeilijkheid, dat  men niet precies wist wat men 
moest doen. 

E r  was voor de opleiding niet genoeg personeel; men moest het 
aanvullen uit het personeel, dat  onder de wapenen kwam. E r  waren 
er enkelen bij, die nogal goed waren: men kon hen dan  een tijdje 
overhouden en desnoods gingen zij dan met een later schip weg. 

Het hokte natuurlijk wel eens, want als de recrutering niet vlot 
ging, was het een tijdje wat slap en dan ineens was het weer druk. Het  
vertrek van de schepen was ook niet geregeld. E r  werd angstvallig 
voor gewaakt, dat  er niet een vaste periode was, dat  de schepen ver- 
trokken; dit was gevaarlijk in verband met de  duikboten. 

D e  heer Boon vond de opleiding in Canada uitermate slecht. Hij 
kan niet zeggen, waaraan dat te wijten was, maar  er waren slechts 
enkele bruikbare moderne geweren en verder was er geen 6én ma- 
chinegeweer. Dus het werd een beetje marcheren, een beetje loop- 
graafjes maken en dergelijke meer. Maar  van een serieuze opleiding 
was natuurlijk geen sprake en er was later ook geen geestdrift o m  naar 
Engeland te gaan, omdat de gerecruteerden hoorden, dat  ze daar in 
Engeland in Wolverhampton weinig en~plooi  hadden. Wanneer 
mensen met enthousiasme gekomen zijn, willen zij ook ingezet wor- 
den en wanneer zij enkele jaren maar zo'n beetje rond moeten lopen, 
dan is dat  voor het moreel van de  troep verkeerd. 

d. Standpunt der Canadese Regering 
E r  was de  heer Dijxhoorn niets van bekend, dat  verscheidene ge- 

recruteerde militairen zich er later over hebben beklaagd, dat  zij 
valselijk waren voorgelicht over wat hun te doen stond na de 
inlijving bij de Nederlandse strijdkrachten en dat er zelfs beoaalde 
autoritaire methodes waren toegepast om hen te  pakken te krijgen. 

In een brief van 23 Mei 1941 van de Nederlandse gezant in Canada 
aan de Minister van Buitenlandse Zaken staat het volgende: l) 

,.De Eerste Minister gaf te kennen, dat  hij in zijn heant- 
woording van de  vragen van het lid van het Parlement Cold- 
wcll, zoo beslist categorisch was geweest o m  eik debat over de 
Canadeesche politie bij voorbaat af te snijden. E r  bestaan hier 
en daar gevoelens van geprikkeldheid tegen de politie; ver- 
wijten van autoritaire methodes ten einde gegadigden er toe 
te brengen soldaat te worden, hetzij in buitenlandsche legioenen, 
hetzij in het Canadeesche legioen overzee". 

D e  heer Dijxhoorn geloofde niet, dat dit  zou kunnen slaan o p  
Nederlandse recruteringsofficieren; hoe zouden dezen pressie kunnen 
uitoefenen o m  onder de  wapenen te komen? D e  Nederlanders 
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genoten gastvrijheid in die landen en konden niet anders doen 
dan langs reglementaire weg de mensen oproepen. Ieder dreigement 
of pressie zou onlogisch zijn geweest, omdat er geen enkel middel 
was om pressie uit te oefenen. Het kan gebeurd zijn, dat men 
wel eens heeft gezegd: ,,Denk er om, wanneer je weigert onder de 
wapenen te komen, moet ie naderhand niet naar de consul of de 
gezant gaan om voorrechten als Nederlander te vragen, b.v. door 
het aanvragen van ezn paspoort of reisfaciliteiten, enz.". De heer 
Dijxhoorn herinnerde zich wel, dat er zoiets wel eens is gezegd. 

In feite was het niet mogelijk, dat een Mogendheid (i.c. Nederland) 
in een vreemd land mensen onder de wapenen ging roepen. Het 
was dus in de eerste plaats de taak van de militaire missie om dit op 
Regeringsniveau in orde te brengen. Dit was niet altijd even ge- 
makkelijk; men verzette er zich tegen, dan wel stelde veel eisen en 
restricties. De diplomatieke onderhandelingen zijn echter tenslotte 
min of meer met succes bekroond. 

Men heeft getracht van de Canadese Regering de toezegging te 
krijgen om op diegenen, die weigerden op te komen, de verklaring 
toe te passen ,,disloyal to the Allied cause". Wanneer de Cana- 
dezen de man ,,disloyal" verklaarden, kon de Canadese Regering 
sancties op hem toepassen. De  Nederlandse Regering kon drt niet; 
wanneer de Canadese Regering dit deed, werd men wel gedwongen 
onder de wapenen te komen. 

In het door de heer Carp overgelegde rapport l) staat Eet feit ver- 
me!d, dat begin Mei 1941 de Canadese Eerste Minister Mackenzie 
King in het Parlement, naar aanleiding van de vraag van de leider van 
de C.C.F., de arbeiderspartij, of het juist was, dat buitenlandse Mogend- 
heden met behulp van de politie recruteerden, onmiddellijk heeft ge- 
zegd, dat men volkomen vrij was te gaan of niet te gaan, met als ge- 
volg, dat de volgende dag, toen dit in de  krant werd gepubliceerd, 6 
mensen uit de  kazerne van de  heer Carp deserteerden en van de  ploeg, 
die zou opkomen, 56 of 57 pct. weigerde op te komen. 

Volgens de heer Carp waren de opgeroepen Nederlanders i11 
Canada volgens de Nederlandse wetgeving verplicht op  te komen. 
De  heer Carp kon die mensen wel schrijven, dat zij als deserteurs 
werden beschouwd, maar dat had geen invloed, want er stond 
niets tegenover. Het enige, dat hij kon gebruiken, was de Foreign 
Forces Act. Deze gold echter alleen voor mensen, die in de kazerne 
in uniform soldij hadden genoten. In dat geval konden zij met be- 
hulp van de politie worden teruggehaald. De eerste man, met wie 
de heer Cal-p dat heeft gedaan, zat te Vancouver en deze beriep 
zich op de Habeas Corpus Act, met als gevolg, dat er eerst een 
proces moest worden gevoerd. Canada stoorde zich helemaal niet 
aan de Engelse jurisprudentie in deze. De heer Carp gelooft, dat, 
wanneer wij een proces tegen de Canadese Regering waren begonnen, 
dit proces misschien was gewonnen, maar dan zouden wij de kans 
hebben gelopen, dat wij - bij wijze van spreken - het land hadden 
moeten verlaten. De samenwerking was gebaseerd op goodwill. 

De Nederlanders zijn gewend aan conscriptie, maar in Canada 
werkte het woord conscriptie gelijk een rode lap op  een stier. 

Er is van Nederlandse zijde geprotesteerd tegen de boven weerge- 
geven uitlating van Mackenzie King. Er is een vrij scherpe nota inge- 
diend door de heer Groerzman, de Nederlandse diplomatieke ver- 
tegenwoordiger. De heer Mackenzie King heeft toen zijn spijt be- 
tuigd en aangevoerd, dat hij dacht, dat het een aanval betrof op 
de Canadian híounted Police, die de heer Carp indertijd had bezocht 
om te vragen. of zij Nederlandse deserteurs konden beschouwen 
als mensen, die weigerden op te komen uit hoofde van hun pro- 
Duitse gevoelens. Dat was ook een zeer netelige kwestie. Men herft 
toen gezegd, dat men de politie er alleen heen kon sturen om informa- 
ties te nemen en dit zou als voldoende moeten worden beschouwd om 
de mensen er toe te bewegen op te komen. In de practijk kwam er 
niets van terecht. De Canadese politie heeft wel eens geprobeerd de 
recruten te bezoeken, maar van de resultaten heeft de heer Carp niets 
bemerkt. De Nederlanders hebben aan de Canadezen gevraagd, de- 
genen, die weigerachti? waren om op te komen, te beschouwen 31s. 
,.disloyal to the Allied cause". De heer Carp gelooft niet, dat dit door 
de Canadese Regering is gedaan. 

De Canadese Regering heeft zich op 11 Maart 1942 met een nota 
tot de Nederlandse gezant te Ottawa gewend, met het verzoek goed 
te vinden, dat Nederlandse onderdanen verplicht zouden kunnen 
worden tot dienstnemlng in het Canadese leger voor dienst in Canada. 
Bij hun oproeping zou dan aan de Nederlandse autoriteiten naam en 
adres worden opgegeven, opdat deze autoriteiten nog een kans zouden 
hebben de opgeroepenen voor Nederlandse krijgsdienst te winnen. De 
Nederlandse a~itoriteiten zouden echter, wanneer de opgeroepene toch 
in het Canadese leger dienst nam, deze man niet als weigerachtig of 
ais deserteur mogen beschouwen. Het antwoord op bovengenoemde 
nota aan het Canadese Gouverneme~~t werd op  12 Mei 1942 inge- 
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diend en was afwijzend. Daarenboven werd nogmaals sterk aange- 
drongen op meer steun bij het oproepen van de in Canada verblijf 
houdende Nederlandse onderdanen. 

Wanneer wij in dit verzoek van de Canadese Regering hadden toe- 
gestemd, was, naar het oordeel van de heer Dijxhoorn, de recrutering 
helemaal op losse schroeven kollien te staan. De Canadezen zouden 
dan dwang op deze mensen hebben kunnen uitoefenen en dan hadden 
wij niemand meer gekregen. 

De heer Niterink heeft van de Canadezen altijd alle mogelijke 
medewerking ondervonden. Het is vaak fantastisch geweest zoals de 
Canadezen de Ne5erlanders hebben geholpen. Zij rekenden er ook op, 
dat wij hen hielpen. 

De heer Kerkhoven heeft zich beziggehouden met de verbinding 
met de militaire Canadese autoriteiten, met het Ministerie van De- 
fensie te Ottawa. 

Het contact rnet de Canadese militairen is van het begin af aan zeer 
goed geweest. De leden van de missie zijn naar Ottawa gegaan ei1 
hebben een bezoek gebracht aan de Minister van Defensie. De Neder- 
landers hebben het probleem uitgelegd en de volle medewerking op 
elk gebied gekregen. Het was zo, dat de heer Kerkhoven op het De- 
partement van Defensie bij iedereen kon binnenlopen, bij wijze van 
spreken zelfs bij de Minister. Het Dominion Bureau of Statistics 
had toezegging gegeven, dat dit ons de adressen van alle Neder- 
landers zou geven. Dit was een kardinaal punt: men kan willen 
ïecruteren en een missie opdragen dit te gaan doen, maar als men 
in een vreemd werelddeel zit en niet weet, waar Nederlanders 
wonen, is het zoeken naar die mensen het zoeken van spelden in 
een hooiberg. 

e. Houding van de Nederlanders irz Canada 
Volgens de heer Dijxhoorn waren er ook Nederlanders in Canada, 

die wrigerden dienst te nemen in het Nederlandse leger, maar zich 
wel hebben opgegeven bij het Canadese leger. Zij zullen dit waar- 
schijnlijk wel hebben gedaan, om later \veer een re-entry permit te 
krijgen voor Canada. Zij dachten natuurlijk, dat zij, wanneer zij in 
het Canadese leger gingen, prioriteit zouden hebben. Zij wisten veelal 
niet, dat de Amerikanen en Canadezen bereid waren weer een re-entry 
permit te verlenen. Hier kwam ook nog bij, dat het Canadese leger 
niet zonder wet buiten Canada mocht worden gebruikt. Toen de 
recrutering in Canada begon, was deze wet nog niet aangenomen. 
De Nederlandse Canadezen wilden nog eerst even de kat uit de 
boom kijken, want als de wet niet afkwam, dan konden zij veel 
beter in het Canadese leger gaan, dat in het land bleef. Bij de 
Nederlanders werden zij op de boot gezet en naar Engeland gezonden. 
Dit was natuurlijk ook een drawback voor de recrutering. 

De heer Dijxhoorn vond, dat de stemming bij de recruten in 
Canada erg meeviel. Natuurlijk vonden de mensen het niet prettig, dat 
zij uit hun omgeving waren weggehaald; maar onder de mensen, die 
have en goed in de steek hadden gelaten om te gaan dienen, was de 
stemming zeker niet slecht. OOK onder de officieren was de stemming 
goed. De heer Dijxhooriz is ongeveer driemaal in Canada geweest om 
daar de toestand op te nemen; de stemming onder de officieren was 
uitstekend. De heer Carp had er slag van om met de officieren om 
te gaan; wanneer er een officier was, die onaangenaam optrad, werd 
hij met de eerstvolgende boot weggezondeli om de stemming niet te 
bederven. 

De heer Carp was van oordeeI, dat veel Nederlanders in Canada 
liever bij het Canadese leper wilden dienen dan bij het Nederlandse. 
Ze zeiden: dan kan ik in Canada blijven. Het Canadese leger bestond 
toen zuiver uit vrijwilligers. Pas tegen het einde van de oorlog is de 
dienstplicht ingesteld, maar ook toen was het overzee gaan nog niet 
gedwongen. Men had in Canada niet te maken met Nederlanders, zo- 
als zij in Nederland zijn, maar met mensen, die indertijd uit Neder- 
land waren weggegaan, omdat zij daar geen bestaan konden vinden. 
Zij moesten nu alles opgeven, wat zij hadden opgebouwd. 

De heer van Riernsdijk vond door de bank genomen, dat het 
enthousiasme niet de spuigaten uitliep. De meesten van deze mensen 
waren huil contacten met Nederland kwijt en zeiden: ,,Het is heel 
beroerd, dat Nederland in de oorlog is, maar dat is voor ons geen 
reden om onder de wapenen te gaan". Sommigen beweerden, dat zij 
Canadees waren; zij zaten daar al zo lang op hun boerderijen en 
dachten, dat zij het vanzelf waren geworden. Er waren mensen, die 
hun nationaliteit hadden verloren, doordat zij zich in geen tien jaar 
bij de consul hadden gemeld. De  band met Nederland was er niet 
meer; er is ook nooit iets tot behoud ervan gedaan. 

Naar aanleiding van het feit, dat er tenslotte uit Canada slechts 
337 recruten zijn opgekomen, merkte de heer Calten op, dat, voorzover 
hem bekend is, het percentage niet-opgekomenen in Canada niet zo 
groot is geweest. De meesten zijn wel gekomen en vooral de 
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ouderen; de jongeren waren als kind uit Nederland gegaan en voel- 
den er niet veel meer voor. Wanneer de inrnsen niet kwamen, bleek, 
dat zij waren genaturaliseerd of bezig waren genaturaliseerd te 
worden, enz. De Noren en de Polen blijven veel langer hun eigen 
nationalitrit behouden dan de Nederlanders. Wanneer het de Neder- 
landers in een vreemd land goed gaat, trouwen zij met ean meisje 
van het land en zij spreken de taal vlot en vercanadezen of ver- 
amerikaniseren veel sneller. De mensen, die na een aantal jaren nog 
Nederlander waren, waren dikwijls degenen, die het niet zo best was 
gegaan en die er om de een of andere duistere reden gebleven waren. 
Voor hen was het dikwijls ezn uitkomst, dat zij onder de wapznen 
werden geroepen; zij hadden nu een gelegenheid er uit te komen. 
Veel boeren waren in 1928 in C ~ n a d a  gekomen, vlak voor de 
,,Krachv; zij zaten daar op een kleine boerderij met een grote hypo- 
theek en leden armoede. Doordat zij onder de wapenen gingen, werd 
de boerderij door de Staat overgenomen en waren zij uit de narigheid. 

De ervaringen van de heer Niterink in Canada zijn over het alge- 
meen heel prettig geweest. Hij heeft daar natuurlijk weinig anders 
gezien dan de troep en de burgers, met wie hij in aanraking kwam. 
De troep was zeer ijverig; over het algemeen waren het mensen, die 
vrijwillig opkwamen. Ze werden natuurlijk wel opgeroepen, maar men 
kon geen sancties toepassen, wanneer ze niet kwamen. De mensen, 
die kwamen, waren over het algemeen van goede wil en dit hebben 
zij ook getoond. De stemming was heel goed. 

De heer Boon kon moeilijk zeggen, dat er door alle chefs met de 
meeste tact werd gehandeld. Er waren bij de manschappen tal van 
ontevredenen, omdat ze, naar hun oordeel, te veel uit de hoogte 
werden behandeld in het bijzonder door mensen, die uit Nederland 
kwamen. De heer Boon herinnert zich zekere jongelui, die uit Neder- 
land waren gevlucht om te dienen, Krediet, Pos en Brero; kranige 
jongens, die uit Delfzijl waren gegaan, waar ze o p  een bootje 
dienst hadden genomen, de een als kok en de anderen als scheeps- 
gezel. Zij waren gedrost, wat met de kapitein al zo'n beetje was 
afgesproken, al mocht het natuurlijk niet bekend zijn, dat ze zouden 
drossen. Ze gingen via Helsinki, Moskou, over Japan en zijn daarna 
te San Francisco terechtgekomen. Ze waren daar in de Nederlandse 
kolonie gekomen en de consul gaf hun opdracht dadelijk naar 
Stratford te gaan. Maar zij zijn daar vier dagen blijven feesten, 
wat nu niet zo verwonderlijk is voor Leidse studenten, die zo'n reis 
achter de rug hadden en die natuurlijk door de Nederlanders werden 
gefêteerd. In Stratford werden ze ontvangen met de mededeling, dat 
ze eigenlijk een week in de cel zouden moeten, omdat ze deserteurs 
waren, daar ze niet onmiddellijk waren doorgegaan naar Stratford. 
Het was volkoinen begrijpelijk, dat die jongelui vier dagen weggeble- 
ven waren. Ze waren niet verplicht geweest om uit Nederland weg te 
gaan om hun land te dienen. Ze hadden het gedaan onder de grootst 
mogelijke gevaren en ze hadden over de gehele wereld al genoeg 
ellende gehad, eerst te Helsinki, waar ze onvoldoeïide geholpen waren 
door de consul, waarna ze het beroerd hebben gehad in Moskou en 
Tokio, tot ze in San Francisco enthousiast werden ontvangen bij de 

~n voor- Nederlandse kolonie. De heer Boon geeft nu alleen maar e- 
beeld. Er was een aantal luitenants, die inderdaad zeer bemind waren. 
Maar er was veelal te weinig belangstelling en medeleven. 

f .  Kostwinnersvergoeding 
De heer van Riemsdijk vond de vaststelling der kostwinners- 

vergoeding een vrij ingewikkelde zaak. Voor men een man onder de 
wapenen had, was er reeds een dik dossier. Er was heel veel 
administratief werk aan te doen. Een gedeelte van de recruten heeft 
men gekregen, doordat men een kostw~nnersvergoedingsregeling had, 
die misschien iets gunstiger was dan die van de Canadezen, althans 
voor grotere gezinnen. 

Een recruut had, aldus de heer Carp, zes weken de tijd om op 
te komen. Vervolgens kwam hij naar Stratford, waarna hij na on- 
geveer een maand of zes weken overzee werd gestuurd. Dan moest 
eerst nog de kostwinnersvergoeding worden geregeld. Daarvoor had 
men een ,,bureau of investigation" ingeschakeld, waarbij de gehele 
status van de man door een particuliere maatschappij werd nagegaan 
en aan de missie opgegeven. Vervolgens moest de zaak behandeld 
worden door de commissie-kostwinnersvergoeding in Canada, die te 
Toronto zetelde en die met een uiteindelijk voorstel kwam, waarna 
de heer Carp namens de Minister het bedrag toekende. Dit alles 
moest gebeuren, v66rdat de man overzee kon gaan. 

De heer Boon was voorzitter van de commissie-kostwinnersver- 
goeding in Canada met o.a. consul-generaal Luden, pater van den 
Bosch en de heer Hartog als leden, terwijl mevrouw Boon honorair 
secretaresse was. Als de mensen zich aangaven, werd de kostwinners- 
vergoeding vastgesteld in verhouding tot de grootte der gezinnen die 
ze hadden, de  lonen die ze verdienden, enz. 
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De kostwinnersvergoeding werd vastgesteld naargelang het aantal 
kinderen en de verdiensten, die het gezin had, met een maximum van 
5 dollar per dag. In zeer bijzondere gevallen, b.v. bij een gezin van 
10 kinderen, kon het iets hoger worden. Men hield ook rekening met 
de levensstandaard in het land, waar de recruten vandaan kwamen. 

De Regering is destijds van plan geweest om de regeling van de 
,n aan kostwinnersvergoeding af te nemen van de commissie en te gev- 

de consuls. De commissie was er tegen; dat heeft zij ook aan Londen 
medegedeeld; Londen ging tenslotte met de commissie accoord. Ook 
overste Sas heeft in die geest geadviseerd. 

Canada is een land met 12 millioen inwoners, maar met een 
enorme oppervlakte en heel verschillende delen. Er werd gevraagd, 
zowel aan de consul als aan de plaatselijke autoriteiten, de politie- 
autoriteiten en aan de werkgever, om gegevens, teneinde te komen 
tot de kostwinnersvergoeding. Dat kon binnen enkele weken ge- 
beuren door een centrale commissie en als de consuls dat zouden 
doen, zouden zij verschillende maatstaven aanleggen. Daarom was het 
veel beter om het centraal te houden, terwijl toch altijd ook de consuls 
ingeschakeld werden. 

g. Behuizing 
De heer Carp oordeelde de kazerne te Stratford voor het eigen- 

lijke doel minder geschikt. Het is echter gedecideerd niet juist, dat 
die kazerne klimatologisch ongunstig was gelegen en dat daarom 
de Canadezen er hun troepen hebben uitgehaald. Naderhand, in 
1942, is er een andere kazerne gekomen. Toen het ging spannen 
met de hoge kosten bij het geringe aantal recruten, heeft men alles 
bekeken. Stratford wilde de Nederlanders gaarne houden. Er is 
toen van militaire zijde Guelph aangeboden. Voor de legering was 
het veel minder geschikt. De heer Carp betaalde 100 dollar huur 
per maand en kon er 180 mensen bergen. Als hij er meer had lagen 
zij boven elkaar. Dat gaf 's zomers klachten, dat het te warm was. 
In het algemeen heeft Guelph echter wel voldaan. 

De heer van den Bergh vond het zeer moeilijk een goede 
kazernering te vinden. Canada was zelf in oorlog en er werd ge- 
mobiliseerd, zodat alles, wat op dit gebied beschikbaar was, reeds was 
ingenomen. Men heeft tenslotte een kazerne gekregen. Men dacht, dat 
meer mensen onder de wapenen zouden komen dan tenslotte gekomen 
zijn, maar er zijn toch tijden geweest, dat die kazerne vrij behoorlijk 
gevuld was. Wanneer er juist nieuwe mensen waren bijgekomen en 
de oude troepen nog niet waren vertrokken, was de kazerne vrij 
aardig bezet. Het was een oude meubelfabriek met grote zalen. 
Wanneer daarvan een zaal vrij stond, zal dat de kosten niet belangrijk 
hebben verhoogd. 

Dank zij herhaalde pogingen en grote pressie op de Canadezen, 
aldus de heer Kerkhoven, is men er tenslotte in geslaagd de kazerne 
te krijgen. Toen men in 1940 de zaak moest opzetten was het ook 
voor de Canadezen het begin van de oorlog; ook zij riepen hun 
mensen op. Al hun kazerneruimte en accommodatie waren volkomen 
bezet. De Nederlanders zijn toen in deze oude meubelfabriek terecht 
gekomen, waarvan men één vleugel helemaal heeft gebruikt en een 
gedeelte van een andere. De  bovenste verdieping was niet te ge- 
bruiken; deze was zo wankel, dat gevreesd werd, dat zij, als de jongens 
er op zouden hossen, ineen zou storten. Men heeft de fabriek voor 
niet veel geld gekregen; tenminste het leek niet zoveel in die tijd, 
nl. $ 500.- per maand. Toen men begon, was er niets te krijgen; men 
heeft moeten nemen wat het beste leek van wat er over was. Toen 
men zag, dat de zaak te groot was opgezet, heeft men onmiddellijk 
uitgezien naar andere kwartieren, die in 1942 gemakkelijker te krijgen 
waren; in dat jaar is men naar Guelph gegaan. Dat ging onder aan- 
drang van de Regering te Londen. 

Volgens de heer Carp heeft de Minister nooit enige reden opge- 
geven waarom het stationnement te Guelph is opgeheven. Het laatste 
telegram was: ik hef het op in verband met de duurte. De kwestie 
van de duurte was echter zeer betrekkelijk. Men ging toen over tot 
twee missies, een bureau te New York en een te Montreal, waar de 
bureaux per vierkante meter werden betaald. De recrutering is over- 
gegaan naar de resp. consuls-generaal, doch kon niet meer op dezelfde 
basis worden voortgezet. De heer Carp was zelf aan voorstellen aan 
de Minister toe om deze zaak sterk in te krimpen. Zijn advies hier- 
omtrent is echter nooit gevraagd. 

h. Conrncr mer Londen 
De heer Carp was van mening, dat men te Londen niet inzag, dat er 

zoveel werk verricht moest worden voordat een recruut overgestuurd 
kon worden. De heer Carp heeft van de zijde van het Departement van 
Oorlog nooit iemand gezien. Hij had gaarne contact gehad - dit was 
een van zijn bezwaren -, omdat er dikwijls misverstanden rezen en 
ook om het feit, dat er te Londen gedecideerd onwelwillend over de 
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Canadese zaak werd gesproken. De heer Carp betreurt het nog 
steeds, dat er nooit iemand van de zijde van het departement is 
komen kijken. Hij heeft generaal majoor Dijxhoorn tweemaal bij 
zich gehad. 

De heer van Rieni~dijk heeft verklaard, dat het in het begin uiterst 
lastig is geweest enig contact met Londen te krijgen en daar besiis- 
singen vandaan te krijgen. Men heeft in het begin veel op eigen 
kompas moeten varen om de eenvoudige reden, dat de instructies 
niet kwamen, daar te Londen de departementen zonder bezetting 
waren. De heer van Riemsdilk herinnert ach,  dat er een nieuw Ko- 
ninklijk besluit voor het oproepeil van ern nieuwe jaarklasse moest 
zijn, doch dat bleek dan te Londen vergeten te zijn en kwam eerst na 
verzoek uit Canada. Het is niet beter geworden, toen generaal ma- 
joor Dijxkoorn in Amerika kwam. Tenslotte is deze alleen aangesteld 
voor de siipervisie van de recrutering. 

Volgens de heer Kerkhoven was er een zeer intensief contact tussen 
de Regering te Londen en de recruteringsinstanties in Canada. Er 
kwam geregeld bezoek om de zaak na te gaan; om de zoveel tijd 
kwam er iemand te Guelph. 

De heer Calterl had gewild, dat er e=ns iemand kwam om alles 
te bekijken; dan eerst kon men alles begrijpen. Wanneer er  eens 
iemand van de missie naar Londen ging was het merkoaar; dan was 
het contact iets beter. In 1943 is generaal majoor Phaff geweest. Vol- 
gens de heer Culten was het echter zo, dat men van te voren al wist, 
dat hij alleen maar kwam om te bewijzen, dat het een wanorde was. 
Men vond het prettig, dat er nu eens iemand kwam aan wie men de 
zaak k o , ~  uitleggen; dit was echter niet nodig; de heer Phaff wist al 
precies hoe alles in zijn werk ging. Ook generaal majoor Dijxhoorn 
was in 1942 gekomen als gevolmachtigde van de Regering. Mvn 
dacht, aat men de beslissingen toen direct aan hem kon overlaten; 
het bleek echter, dat hij ern schakel meer was. Wanneer er iets was, 
vroeg hil het toch weer eerst aan Londen. Bovendien was e: toe11 
juist de kwestie van Indië, zodat hij het daarmede veel drukker had 
dan met de recrutering in Canada. 

Oud-Minister jhr ir O. C. A. van Lidth de Jeude heeft verklaard, 
dat het departement voortdurend voeling had, maar het was in het 
algemeen een contrôle van verre. Zeer zeker heeft de Regering wel 
eens iemand naar Guelph gestuurd om na te gaan, hoe de situatie 
eigenlijk was. Generaal majoor Dijxhoorn, zijn gemachtigde, was 
toen in Amerika, maar er is ook iemand van het departement uitge- 
zonden om volledig verslag uit te brengen. Mede op grond van dit 
rapport is besloten het recruteringsbureau op te heffen. 

i. Resultaten 
Uit het rapport getiteld: ,,Overzicht van de recruteering in Canada 

en de Vereenigde Staten van Noord-Amerika gedurende de jaren 
1940-1945" van de heer Carp l) moge het volgende worden aan- 
gehaald: ,,Van het Bureau of Statistics te Ottawa waren 1219 namen 
verkregen die echter niet allen van dienstplichtige personen waren. 
Uit Canada opgekomen .................................................. 337 
afgekeurd ...................................................................... 261 
vrijgesteld ...................................................................... 36 
weigerachtig ................................................................... 51 5 

Totaal behandeld ............................................................ 1149, 
waarvan dus opgekomen 30 %, afgekeurd 20 % en weigerachtig 
50 %. 

Achteraf bezien had - aldus de heer Winkel - overste Sas mis- 
schien eerder moeten zeggen, dat de recrutering een mislukking was. 
De heer Sas is daar niet zo heel lang geweest. De heer Carp is hem 
opgevolgd. De opmerking van de heer Winkel heeft dan ook mede 
betrekking op het beleid van de heer Carp, die aanvankelijk de tweede 
inan van de heer Sas was. 

De heer Winkel kan in het algemeen zeggen, dat men niet tevreden 
was en dat men de indruk had, dat het niet goed ging. 

De heer Jongbloed heeft soms goede en soms minder goede indruk- 
ken gehad en dit bleek ook wel uit de resultaten. Hij gelooft, dat in 
Zuid-Afrika de zaak aanzienlijk beter was dan in Canada. De heer 
Jongbloed meent, dat er meer te bereiken zou zijn geweest met een 
krachtiger representatie. Het is altijd heel moeilijk in deze een oor- 
deel te vellen. De heer Jongbloed had een zeer slechte indruk van de 
toenmalige kapitein Carp. Hij is er van overtuigd, dat deze zeer 
gaarne bereid was deze taak in Canada op zich te nemen, omdat dit 
o.m. vrij ver weg was. De heer Jongbloed herinnert zich uitlatingen 
in de zin van: ,.Het is hier ook mis", voordat de heer Carp wegging. 
Natuurlijk is zo iemand niet de ideale man om te beginnen met de 
recrutering. Toen het na ezn jaar niet mis bleek te zijn, zal de ijver 
wel toegenomen zijn. 
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Op de vraag, aan oud-Minister Dijxhoorrz gesteld, of het geringe 
aantal van 1219 ter beschikking gekomen namen niet de aanleiding 
had kunnen zijn om de recrutering te siaken, daar de verwachtingen 
veel hoger waren geweest, antwoordde deze, dat de missie nu eenmaal 
werkte en wanneer men er mee ophield, zou dit onbillijk zijn geweest 
tegenover de mensen, die reeds waren opgeroepen. Voor de  heer 
Dijxhoorn was het ook een principelcwestie, nl. dat  het onduldbaar 
was vrije Nederlanders maar te laten rondlopen. 

D e  heer van Riemsdijk acht het resultaat van de totale recrutering 
teleurstellend, maar de grote fout  zit hierin, dat  het aantal Neder- 
landers in Canada veel kleiner was dan volgens de cijfers, die men te 
Londen tot zijn beschikking had. Het  was een volkomen verkeerde 
berekening. Er werd gesproken van 200 000; doch er was geen kwestie 
van. Canada heeft naar verhouding nog vrij aardige resultaten opge- 
bracht. 

Volgens de mening van de heer Carp is de reden, dat in Canada de 
recrutering zulk een teleurstellend resultaat herit  opgeleverd, gelegen 
in het feit, dat Canada geen dienstplicht had. In Canada kon men niet 
spreken van een dieiistplicht, doch is het gehele leger uit vrijwilligers 
opgebouwd geweest. Da t  is vrijwel gedurende de gehele oorlog zo 
geoleven, waardoor men de hederlandse recrutering, die verplicht 
was, eigenlijk niet erkerde. D e  Nederlandse missie riep de mensen 
op, maar die mensen, die ai jaren in Canada woonden, zagen, dat 
hun Canadese vrienden volkomen vrij waren in hun keuze o m  onder 
de wapenen te komen. Dat  is o p  het laatste ogenblik in Canada ver- 
anderd, doch ook tocn was men nog niet verplicht overzee te dienen. 
D e  missie kreeg alle medewerking van de  militaire autoriteiten, doch 
het feit, dat deze zaak in de politiek kwam, werkte remmend o p  het 
oproepen van onze mens,en. 

D e  toenmalige kolonel M. R. de Bruyne heeft als inspecteur der 
Nederlandse troepen in Engeland niets te doen gehad met de recru- 
tering in Canada en de Verenigde Staten. Deze ressorteerde direct 
onder de Minister. De heer de Bruyne heeft er alleen zoveel mee te 
maken gehad, dat hij er sterk op heeft aangedrongen die zo snel mo- 
gelijk o p  te heffen. Zij leverde per jaar anderhalve man en ecn 
paardekop o p  en er zaten 129 man in een kazerne. Die 129 man heeft 
hij willen aantrekken naar Londen. 

De heer van Lidth de Jeude, sinds September 1942 Minister van 
Oorlog, heeft verklaard, dat de recrutering in het buitrnland zich 
in hoofdzaak heeft afgespeeld voordat hij Minister werd. Het slot van 
wat er in Canada is gebeurd heeft onder zijn Ministerschap plaats 
gevonden. Zeer tot te1eurste:ling van de  rnens~n ,  die te Guelph zat-n, 
is dit recruteringsbureau opgeheven, omdat het aantal recruten, dat 
dit bureau voortoracht, zo miniem was. Men had zich hiervan heel 
wat  oorg gesteld, maar het leverde weinig op. Het  was een duur 
apparaat en er was geen behoefte meer ,aan. Het was de indruk van 
de  heer van Lidth de Jeude, aa t  degenen, die te Guelph d e  leiding 
hadden, ecn te optimistisch beeld gaven van de mogelijkheden om 
recruten te vinden. Als men vro-g, hoever1 recruten daar vandaan 
konden komen, was het altijd een zeer bevredigend cijfer, doch het 
resulteat was, dat er slechts een paar vandaan kwamen. D e  heer van 
Lidth de Jeude wilde niet aannemen, dat het hun bedoeling was hun 
eigen bestaan daar veilig te stellen, dat  is altijd moeilijk te beoordelen. 
D e  motieven, waarop men de instandhouding van Guelph bepleitte, 
achtte de heer van Lidtlz de Jeude in allen gevalle te enenmale on- 
voldoende. D e  naakte feiten waren van die aard, dat  het geen zin 
meer had het bureau te laten voortbestaan. 

In  het bovengenoemde overzicht l) berekent de  heer Carp de 
kosten gedurende de gehele duur van het verblijf in Canada o p  U.S.A. 
$ 323.027.01, waarbij de kosten met betrekking tot de soldijen, jaar- 
wedden enz. buiten beschouwing zijn gelaten. Hetzelfde geldt voor 
de kostwinnersvergoedingen, kleding en uitrusting, voeding, ver- 
pleging, genees- en tandheelkundige hulp, begrafeniskosten en wacht- 
gelden, pensioen en onderstanden. 

5 4- Verenigde Staten van Amerika 

a. Leiding en organisatie 
Aanvankelijk wilden de autoriteiten in de  Verenigde Staten, aldus de  

heer Dijxhoorn, niets weten van de recrutering; het heeft moeizame 
besprekingen gekost voordat men tenslotte gedaan kreeg, dat de Ne- 
derlandse Regering mocht oproepen. Z o  goed en zo kwaad als het 
ging is aan de  door de Amerikanzn gestelde voorwaarden voldaan 
en de recrutering opgezet. 

In  begin 1942 is de  heer Sas uit Canada teruggeroepen en ont- 
heven van zijn functie als commandant van de Nederlandse troepen 
aldaar. D e  heer Sas heeft de heer Dijxhoorn eerst helemaal ingewerkt 
voor hij wegging; daarna heeft de  heer Dijxhoorn de besprekingen ge- 
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voerd met de heer van Schreven - die de dagelijkse leiding had van 
het recruteringsbureau te New York - en met de Amerikaanse auto- 
riteiten. 

In Augustus van dat jaar vond ook de wisseling plaats in de leiding 
van het bureau New York, de vervanging van de heer van Schreven 
door reserve-kapitein van den Bergh. In de eerste plaats was dit om te 
bezuinigen en in de tweede plaats had de heer van Schreven de wens 
te kennen gegeven weer naar zijn oorspronkelijke werkkring te gaan. 
Er behoeft dus aan zijn vervanging geen bijzondere betekenis te wor- 
den toegekend. 

De heer M. J. van Schreven heeft op 14 Maart 1949 aan de corn- 
missie geschreven, dat hij van einde November 1940 tot einde Juli 
1942 bij de recrutering werkzaam is geweest, waarna zijn functie 
op zijn eigen initiatief en aanbeveling werd opgeheven, nadat hij tot 
de overtuiging was gekomen, dat er na laatstbedoeld tijdstip weinig 
of geen dienstplichtigen of vrijwilligers in zijn ambtsgebied mezr 
waren te recruteren, dat de enkele gevallen, welke zich nog mochten 
voordoen, zonder bezwaar door de consulaten konden worden be- 
handeld (welke zich daartoe hadden bereid verklaard) en dat het 
mitsdien in 's Lands belang niet langer verantwoord was uitgaven 
voor ern afzonderlijke recruteringsdienst te bestendigen. 

Voor de recrutering onder militaire leiding, welke na het zojuist 
aangegeven tijdstip plaats vond, draagt hij dan ook geen verantwoor- 
delijkheid. Gedurende zijn ambtsperiode is de heer b. W. Schotte in 
dienst der recrutering als zijn hoofdassistent opgetreden, die zijn 
functie vrijwillig en buiten bezwaar van 's Lands schatkist heeft ver- 
vuld. Deze is geheel en al op de hoogte van de gang van zaken van 
de recrutering gedurende de tijd, dat deze onder de  leiding van de 
heer van Scizreven heeft plaatsgevonden. 

De heer J. W. Schotte, directeur voor Europa van de Amerikaanse 
firma ,,International Business Machines Corp.", die belast was met 
de recrutering in Amerika onder supervisie van de heer Dijxhoorn, 
die in Januari 1942 in Amerika was aangekomen, had geen grote 
indruk van generaal-majoor Dijxhoorn, om het zo op zijn zachtst 
te zeggen. In het begin ging het wel goed, maar een ding, dat de heer 
Schotte voortdurend ergerde was dit: de heer Dijxhoorn werd ,,the 
next man is right-general" genoemd; hij was het b.v. met de heer 
Schotte over een zeker punt eens, maar draaide deze zich om, dan 
was hij het met de volgende man eens, hoewel diens opinie soms 
lijnrecht stond tegenover die van de heer Schotte. 

De taak van de recrutering was natuurlijk helemaal geen aangename 
baan; het was voor de heer Schotte zeer vreemd werk en verder be- 
handelde hij alleen de onaangzname gevallen, want de aangenaìiie 
werden in het voorkantoor behandeld. De enige personen, die de heer 
Schotte ooit een woord van appreciatie hebben gegeven, zijn Prins 
Bernhard en overste Sas geweest. Iets inspirerends, iets aanmoedi- 
gends is van de Londense Regering niet uitgegaan; dat dit de goecie 
gang van zaken geschaad heeft, gelooft de heer Schotte weliswaar 
niet; men heeft zich daardoor niet laten beïnvloeden, maar hij ziet dit 
toch als een fout. 

De  heer Schotte is in het recruteringsbureau werkzaam geweest 
van begin 1941 tot ongeveer einde 1942. Toen op 1 Augustus 1942 
de heer van Schreven is vervangen door de heer van den Bergh, was 
de heer Schotte er nog. Hij heeft niet onder de  heer van den Bergh 
gewerkt; de heer Schotte was er eigenlijk alleen nog toen de heer van 
den Bergh de dienst overnam. 

Men is te Los Angeles, Chicago en San Francisco niet heel gelukkig 
geweest met de personen, die voor de Nederlandse recrutering werden 
aangesteld. De drie bureaux te Los Angeles, Chicago en San Fran- 
cisco stonden organisatorisch onder New York en ook onder leiding 
van ae heer Schotte. Naar het oordeel van de heer Schotte was het 
allemaal een beetje duur. Na ongeveer een jaar begon de recrutering 
sterk te verflauwen. De heer Schotte meende, dat het toen langzamer. 
hand niet meer gerechtvaardigd was die grote onkosten te maken 
voor de enkele mensen, die nog kwamen, mensen, die physiek en 
moreel niet meer tot de beste elementen behoorden. Dat is dan ook 
één van de redenen geweest, dat de heer Schotte er uit ging; hij vond 
dat het afgelopen was. 

Het is juist, dat de functie van de heer van Schreven, zoals deze 
schrijft, op zijn eigen initiatief en aanbeveling werd opgeheven, om- 
dat hij tot de overtuiging was gekomen, dat na een bepaald tijdstip 
weinig of geen dienstplichtigen of vrijwilligers in zijn ambtsgebied 
meer zouden zijn te recruteren en dat de  enkele gevallen, die er 
waren, door de consultaten konden worden ter hand genomen. 

Er is wel zeer sterke dnik op de heren van Schreven en Schotte 
uitgeoefend om er uit te gaan. Niet door de Regering, maar om 
persoonlijke redenen door officieren, die in Canada zaten. De recru- 
tering in Canada was afgelopen; dus voor die heren was de zaak 
daar uit. Dat betekende, dat zij naar Engeland terug moesten dan 
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wel iets anders moesten vinden. Zij haddsn reeds lang het oog o p  
het recruteringsbureau te New York geslagen. 

De heer Schotte acht het een feit, dat, t o ~ n  kapitein van den Bergh 
het bureau overnam onder majoor Carp, er niets meer te recruteren 
viel. Zij hebben toen hun tijd gevuld met het recruteren van mensen, 
die b.v. de heer Schotte c.s. afgekeurd hadden of die m r n  ongeschikt 
bevonden had. Dat  was alleen maar  o m  werk te hebben. 

D e  heer Schotte had de administratie van het recruteringsbureau 
gereorganiseerd. Toen hij daar kwam, was er een administratie nog 
uit de  tijd van Napoleon. Toen het bureau uit Canada de zaak over- 
nam werd de gehele administratie weer teruggedraaid. Daarmede zijn 
zij lang bezig geweest; het was een enorme uitzoekerij. 

D e  heer Carp had niet de  indruk, dat met de aanstelling van de  
heer van Schreven te New York door overste Sas een gelukkige keuze 
was gedaan. D e  heer van Schreven heeft het werk onder overste Sas 
gedaan en daar stond d e  heer Carp buiten. Toen generaal majoor 
L)ijxhoorr? te Washington aankwam. was er reeds sprake van ern 
reorganisatie, waarbij het troependetachement zou worden opgeheven 
en met commissies zou worden gewerkt. D e  heer Cnrp zou dan de 
commissie in de  Verenigde Staten hebben gekregen. Dat  is torn niet 
doorgegaan en het recruteringsbureau, dat als zodanig onder overste 
Sas stond, werd bij de eerste reorganisatie van generaal majoor Dijx- 
hoorn onder deze zelf geplaatst. D e  heer Carp trad in Canada in de 
functie van overste Sas; hij voelde het als een groot bezwaar, dat hij 
geen enkele zeggingsmacht had in de oproeping van de mensen in de 
Verenigde Staten, want hij moest tegenover de Canadese Regering 
verantwoordelijk blijven voor de mensen, die Canada binnenkwamen; 
dit was heel moeilijk, indien de mensen, wanneer zij bij de heer Carp 
niet zouden voldoen, niet naar de Verenigde Staten konden terugkeren, 
wanneer zij i e t  de goede papieren hadcel;, hetgeen dikwijls het geval 
was. D e  heer Carp heeft er toen bij generaal majoor Dijxhoorn o p  
aangedrongen, dat de  toestand zou worden gehandhaafd, zoals áeze 
vroeger was, nl. dat tiet recruteringsbureau te New York zou blijven 
onder de commandant van de  Nederlandse troepen. Dit is later ge- 
beurd. In  die tiissentijd is er voor de heer van Schreven aanleiding 
geweest onwelwillende brieven te schrijven, waarop de herr Carp 
steeds vormelijk heeft geantwoord. D e  heer vat1 Schreven heeft aan 
de heer Dijxhoorn bericht, dat  er in heel Amerika niets meer te recru- 
teren viel, terwijl de  aantallen, die er daarna uitgehaald zijn, groter 
waren dan vroeger. D e  heer van Schrevcrz is officieel weggegaan, 
omdat het aantal recruten het niet noodzakelijk maakt'e, dat  hij ais 
consul-generaal langer aan de  buitenlandse dienst werd onttrokken. 

Het recruteringsbureau te New York is in Augustus 1942 onder 
leiding van de  heer Carp gekomen. D e  heer Carp heeft toen de 
heer van den Bergh aan het hoofd gesteld. D e  heer Carp ging eens 
in de zes weken naar het bureau te New York; voor de  rest had men 
telefonisch contact, soms o m  de  andere dag. D e  heer Carp heeft 
de indruk gekregen, dat  de heer van den Bergh de recrutering met 
grote voortvarendheid heeft opgezet en dat  hij verschillende bronnen 
heeft aangeboord, die tot dusverre niet waren bekeken. D e  heer Carp 
stond toen, wat d e  recrutering betreft, onder generaal majoor Dijx- 
hoorn en wat het troependetachement betreft onder de Minister van 
Oorlog. D e  verhouding met generaal majoor Dijxhoorn was uit- 
stekend. Met hem heeft de heer Carp nooit moeilijkheden gehad. 

D e  heer van dcn Bergh is door zijn commandant naar New York 
gestuurd, omdat men daar de recrutering nieuw leven wilde inblazen. 

D e  heer van den Bergh gelooft, dat  er moeilijkheden tussen de  
heer van Schreven en majoor Carp waren, maar hij kent deze mori- 
lijkheden niet. 

D e  heer van den Bergh moest trachten met de Amerikaanse auto- 
riteiten in contact te komen. Hij heeft een zeer nauw contact 
gehad, zowel met het hoofd van de Amerikaanse recrutering als 
met de verschillende recruteringsbureaux in de verschillende Staten. 
In  Amerika ging het volgens de Staten: een bureau te New York 
had de provincie New York onder zich. Men moest e r  nauw contact 
mee houden, omdat men van deze mensen toestemming moest krijgen 
om de Nederlanders, die bekend waren, onder de wapenen te roepen. 

D e  heer van den Bergh kwam voor de moeilijkheid te staan, dat  
o p  het bureau het personeel, o p  de jongste bediende na, weg was. 

Wel waren er dossiers. D e  heer Schotte is nog wel enkele keren 
teruggekomen voor het geven van advies, maar hij had de  vaste 
dienst van het bureau verlaten toen de  heer van den Bergh er 
kwam. D e  toenmalige luitenant de Kuyper is ongeveer 14 dagen 
vóór de heer van den Bergh te New York gekomen en heeft 
misschien iets meer van het oude personeel gezien, maar hij beklaagde 
zich er ook over, dat  hij niet voldoende wist. I n  de eerste plaats 
heeft men de dossiers, die aanwezig waren, doorgewerkt en men 
heeft de mensen, die daarin voorkwamen, aangeschreven of bezocht. 
In  de tweede plaats heeft de  herr van den Bergh getracht een betere 
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voeling te krijgen met de verscliillende Amerikaanse recruterings- 
boards. Inderdaad is het gelukt van die boards in de  Staten, waar de  
meeste Nederlanders woonden - er waren eigenliik maar enkele 
Statzn, die voor de  recrutering van belang warcn - de namen te  
krijgzn van de Nederlanders, die in aanmerking kwamen voor d e  
Amerikaanse dienstplicht. Als die mrnsen bereid waren in plaats 
van bij het Amerikaailse leger bij het Nederlandse leger te  gaan, 
konden zij ook bij het laatste komen. Men heeft een zeer nauw 
contact gehad. Als de recruteringsdienst iemand wilde oproepen, 
die in aanmerking kwam voor de Amerikaanse dienstplicht, moest 
deze daarvoor de toestemming van deze boards hebben. Een goede 
verhouding tot die boards was voor de Nederlanders dus onont- 
beerlijk. 

D e  heer van den Bergh is in October 1943 weggegaan. D e  re- 
crutering was toen practisch afgelopzn. Het  werk draaide toen meer 
om de  kostwinnersvergoedingen, de repatriëring van mensen, die af-  
gekeurd waren e.d. 

D e  heer vniz àrrz Beigh weet niet precies, hoeveel mensen de  heer 
van Schreverz o p  zijn bureau had. D e  heer van den Bergh had be- 
irelikelijk weinig mensen. Hij kan niet beoordelen, of het meer was 
dan ten tijde, dat de heer van Schreven de leiding had. Men had 
4 of 5,  in de beste tijd 6 of 7 mensen. Naar  het oordeel van de  heer 
van deli Bergh was het niet te veel. Men stuurde nogal veel mensen 
uit o m  Nederlanders aan huis o p  te zoeken; het was werk, da t  wel 
degelijk zijn rendeinent opbracht. 

D e  heer Kerkhoverz kreeg in 1943 de  opdracht zich naar New 
York te begeven teneinde hoofd te worden van het recruterings- 
bureau aldaar. Dit bureau stond aanvankelijk onder de  supervisie 
van generaal-majoor Dijxhoorn, maar toen de heer Kerkhoven het 
overnam, is het een afdeling van het consulaat geworden. D e  heer 
van Schreverz was er toen niet meer. D e  heer Kerkhoven heeft het 
bureau overgenomen van de heer S. van derz Bergh. Wij is daar ge- 
bleven van einde 1443 tot 9 Februari 1946. 

D e  heer Boorz heeft verklaard, dat  de heer van Schreven een tijd- 
lang in Amerika de recrutering leidde. E r  is toen later een wrijving 
geweest met de heren te Stratford in  Canada. D e  heer van Schreven 
klaagde, dat  hij er uitgewerkt werd en torn is kapitein van der1 Bergh 
naar New York gegaan en hij is daar een tijdlang hoofd van de recru- 
tering geweest. D e  heer Boon gelooft, dat er wel een beetje jalouzie 
achter zat. D e  heer van den Bergh wilde graag naar New York o m  
daar de recrutering te leiden en er werd beweerd, dat  d e  heer van 
Schreven er niet genoeg werk van maakte. D e  heer Boo~z kan er geen 
oordeel over vellen, wie van de twee gelijk had: wel weet hij, dat  de  
heer van Schreven het met weinig hulp deed, terwijl het personeel 
van d e  heer van den Bergh veel groter was. 

b. Wijze van werken 
D e  heer Dijxhoorn heeft verklaard, dat  men in Amerika gehandi- 

capt was door de bepaling, dat het mensen, die z.g. ,,first papers" 
hadden - dat  zijn zij, die voor naturalisatie in aanmerking kwamen 
- verboden werd in Nederlandse dienst te treden. In  de tweede plaats 
was het ook zeer moeilijk de  woonplaats te weten te komen van de 
in  Amerika woonachtige Nederlanders. Men heeft toen pogingen aan- 
gewend inzage te krijgen van de  z.g. ,,Alien Registration". Hierin zijn 
alle in Amerika woonachtige vreemdelingen opgenomen. Deze pogin- 
gen zijn o p  niets uitgelopen. Men heeft toen getracht bevriend te 
geraken met de ,,local draft boards". Dit zijn de recruteringsbureaux 
in Amerika. Indien men die goed kende, mocht men wel eens inzage 
hebben van hun registers en kon men er de Nederlanders uithalen. 
Dit was echter zuiver een vriendendienst. Zo heeft men heel prettig 
gewerkt met een ,,local draft board" te New York. 

D e  Nederlandse recruteringsdienst hecft verschillende recruterings- 
bureaux geopend, nl. te New York, Chicago, San Francisco en Los 
Angeles. Z o  goed en zo kwaad als het ging heeft men aan de  door  
de Amerikanen gestelde voorwaarden voldaan en de recrutering op- 
gezet; hierbij moest natuurlijk ook rekening worden gehouden met 
de belangen van de gerecruteerden. Men moest b.v. zorgen, dat dezen, 
wanneer de oorlog was afgelopen, weer in Amerika konden terug- 
komen; daarvoor moesten zij een re-entry permit hebben. 

E r  waren mensen, die al jaren in Amerika woonden en nooit door 
de Amerikaanse autoriteiten waren achterhaald; dezen voelden e r  
niet veel voor o m  zich o p  te geven. Wanneer zij echter kwamen en 
het bleek, dat zij geen papieren hadden, was het voor de  recruterings- 
dienst een puzzle te zorgen, dat zij later weer konden terugkomen. 

Toen de  heer Dijxhoorn in Amerika kwam, was daar nog geen 
sprake van een recrutering; die moest nog worden opgezet. E r  waren 
wel inleidende besprekingen geweest, maar  men was niet tot een 
resultaat gekomen. D e  heer Dijxhoorn is toen begonnen met contact 
o p  te nemen met de Amerikaanse Minister van Oorlog, Stimpson e n  



45939 (Schotte) 

46000 (Schotte) 

46001 (Schotte) 

45939 (Schotte) 

45953 (Schotte) 

45954 (Schotte) 

45955 (Schotte) 
45956 (Schotte) 

45988 (Schotte) 
45989 (Schotre) 

45950 (Schotte) 

zijn Assistent Secretary of War  McCloy; dit heeft wel resultaat ge- 
had. Wat de uitvoering beireft kwam de heer Dijxhoorn in  contact 
met generaal Hershey, directeur van het Amerikaanse recruterings- 
systeem. 

Toen de heer Schotte begin 1941 bij de recrutering in Amerika 
kwam was lilen reeds met iets aan de gang. D e  heer Sas is een uit- 
stekend chef geweest, die voor een goed idee enthousiast kon worden 
en daaraan zijn volle medewerking gaf. In de tweede plaats heeft 
men ook altijd een uitstekende medewerking van de  ambassade ge- 
had, die vooral in de  tijd, v6órdat Amerika in  d e  oorlog was, zeer 
nodig was. Gerecruteerd niocht er niet worden en het State Depart- 
ment zelf -- dat was vóór de tijd van de heer Schotte, dat  heeft hij 
van de heer Sas gehoord - heeft het idee aan  de  hand gedaan een 
Koninklijk besluit uit te  vaardigen, waarbij werd bepaald, dat  alle 
jonge mannen, geboren tussen die e n  die data, al in het leger zaten en 
dus alleen nog maar geregistreerd en gekeurd moesten worden, zo- 
dat  men niet recruteerde, maar registreerde. Daarvan heeft het State 
Department wel enige last gehad, omdat van dienstweigeraars, die 
meenden, dat  zij de hulp van de  Amerikanen moesten inroepen, wel 
enige klachten bij het State Department kwamen, maar die werden 
altijd op heel vriendelijke wijze met het recruteringsbureau behandeld. 
De moeilijkheden bij de recrutering waren de volgende. 

D e  Nederlanders in Amerika waren niet geregistreerd; er be- 
stonden geen lijsten: men moest diis de EiuIp inroepen van vercni- 
gingen van Nederlanders (van welke verenigingen sommige niet 
medewerkten), van de consiilaten en van de mensen, die in  de loop 
van de  tijd on de  consulate:~ verschenen o m  hun pas te laten ver- 
lengen en die, a17 zij de  dienstplichtige leeftijd hadden, eerst naar 
de recruteringsdienst werden gestuurd. vóór zij faciliteiten van de 
consslaten kregen. D e  Amerikanen zullen wel lijsten hebben gehad 
van personen, die naar Amerika verhuisden, maar niet meer met 
adressen, want in Amerika bestaat geen burgerlijke registratie. Een 
vreemdeling, die aan wal komt. verdwijnt in de menigte. D e  heer 
Sclzotte acht het o p  grond van zijn ervaringen wenselijk, dat Neder- 
land er toe overgaat in het buitenland. ook nu, een registratie aan te 
houden van de Nederlanders, die in  het buitenland vertoeven of 
wonen. Dat  kulmep de consulaten doen, want iedere Nederlander. of 
liever gezegd, 95 pct. van de  Nederlanders, die Amerika binnenkomen: 
komen toch wel vroeger of later met een consulaat i n  aanraking. 

In de tweede p!aats was er het feit, dat  men o p  geen enkele manier 
dwang kon uitoefenen; men kon niet dreigen. D e  Nederlandse recru- 
teringsdienst had graag willen doen. wat zij de  Be:gen zag doen, die 
verklaarden, dat na de oorlog de goederen van de dienstweigeraars 
in België verbeurd zouden worden verklaard enz. D e  Nederlanders 
die weigerden, werden alleen tot dienstweigeraars verklaard. 

D e  heer Schotte stelde zich o p  het standpunt, dat d ~ e  ,,eerste papie- 
ren" alleen het voornemen te kennen gaven o m  Amerikaans burger 
te worden, maar daarmee is men nog geen burger. Met die gevallen 
heeft men moeilijkheden gehad. Men heeft verschillenden van die men- 
sen wel in het leger gekregen, maar er zijn ook gevallen geweest, 
waarin de mcnsen het met de Amerikaanse autoriteiten hebben opge- 
nomen en min  zo'n beetje de vingers van het geval moest aftrekken. 
E r  is een poging gedaan o m  degenen, die in het bezit waren van 
,,first papers", vrij te krijgen van d e  Amerikaanse dienstplicht, maar, 
indien de heer Schotte het zich goed herinnert, was het toch uiteinde- 
lijk zo. dat men die mensen vrij moest laten in hun keuze. Hlj meent 
zelfs, dat  het o p  het laatst zo was, dat  die mensen verplicht 
warcn in het Amerikaanse leger te gaan, tenzij zij vó6r die tijd over 
de grens waren. D e  heer Sclzorte is daarvan niet gehecl zeker, n a a r  
hij gelooft, dat  dit de ontwikkeling was. Het is ook zo, dat  er vele 
Nederlmders z i p  geweest, die, toen in 1939 de  oorlog in Europa 
~:itbrak, getracht hebben zich te redden door zo gauw mogelijk ,.first 
papers" aan te vragen. Dit werd zeker niet als een fraaie houding 
beschouwd en men keek ook wel degelijk de datum van a e  ,.first 
papers" na. 

Zij die dienst hadden genomen en naar Europa waren gegaan met de 
bedoeling terug te komen, kregen, aldus de heer Schotte, een re-entry 
permit. E r  kwam een algemene bepaling af van de Amerikanen, dat  
degenen, die in Amerika verblijf hadden gehouden en in een geallieerd 
leger dienden, weer in het land terug mochten komen. D a t  was niet 
zo in de aanvang. Men moest er dus ook voor vechten o m  het zover 
te krijgen. Die mensen konden een re-entry permit krijgen, als zij 
,,residentu waren e n  als zij maar  niet vertelden, dat  zij in een vreemd 
leger gingen dienen. 

D e  heer Schorre vond, dat  de  publieke opinie niet sympathiek 
stond tegenover de oorlogvoering in Europa. Die slappe en enigszins 
vijandelijke houding tegenover de  oorlog in Europa had grote invloed 
o p  onze landgenoten. Er  was, voordat Amerika in d e  oorlog kwam, 
een heel lauwe stemming; men heeft dan ook een hele portie dienst- 
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weigeraars gehad. Men kan dus wel zeggen, dat er een duidelijk 
onderscheid was tussen de tijd, vóórdat en die, nadat Amerika in 
oorlog kwam. Daarna liet men de  Nederlandse recruteringsbureaux 
vrijer opereren, maar toen was tegelijkertijd ook de goede tijd voor 
de recrutering voorbij, doordat het Amerikaanse leger begon o p  te  
nemen. 

D e  heer Schotfe heeft de recrutering voldoznde gepropageerd. 
Wanneer b.v. personen in het openbaar als spreker optraden, wezen 
zij o p  de  recrutering. Men heeft er ook de pers bij gehaald. I n  de 
loop van de kleine twee jaar, Ja t  de  heer Schotte er bij is geweest, 
heeft men, gelooft hij - het is moeilijk te taxeren - wel bereikt, 
dat 90 à 95 pct van de Nederlanders, dia in  Amerika waren, op de 
een of andere manier hiervan af wisten. 

D e  heer Schotte zat dikwijls voor het gehele bureau, omdat de 
heer van Schreverz vrij veel afwezig was - hij was vaak ziek en 
verder is hij b.v. naar Zuid-Amerika gestuurd o m  een gezant te  ver- 
vangen -; langzamerhand dreef de zaak o p  de  heer Schotte; voor de  
rest waren het jonge mensen. Voorts zag hij tegcn de  kosten o p  en 
speciaal toen hij er zich eigenlijk van bewust werd, dat  het toch niet 
liep, achtte hij de  tijd gekomen o m  te zeggen: laten wij het maar  
sluiten. D e  verhoudingen, waaronder men in d e  Verenigde Staten 
leefde, vormden een zeer ongunstige factor. 

E r  werden, aldus de heer Schotte, geruchten verspreid, dat na zijn 
aftreden nog zoveel mcnsen zijn gerecruteerd, maar dat was geen 
recrutering. Het is de vraag: hoeveel mensen zijn er nagekomen, die 
naar Engeland zijn gestuurd en de grote uitgaven rechtvaardigden? 

Als men de algemene indruk van de heer Schotte vraagt, dan  waren 
het de  kleine man en de middenstand, die, veel meer dan d e  intellectu- 
elen of aristrocaten, toonden het hart o p  de  goede plaats te hebben. 

Volgens de  heer Wirzkel was in het begin de moeilijkheid deze, dat  
men in Amerika een ander soort besluit o m  te recruteren moest 
nemen, want Amerika was toen nog neutraal; daarom konden de 
mensen over de grote afstanden niet als militair reizen. Zij konden 
niet o p  de  gewone wijze gerecruteerd worden, maar moesten - het- 
geen de Dienstplichtwet ook mogelijk maakt - ingelijfd worden 
buiten hun tegenwoordigheid. D a t  was een van de  moeilijkheden, 
waar overste Sas mee te kampen had. 

D e  heer van den Bergh, de  opvolger van de  heer van Schreverz, 
heeft getracht een betere voeling te krijgen inet de verschillende 
Amerikaanse recruteringsboards. D e  mensen, die Amerikaanse ,,first 
papers" hadden, mochteri niet door de Nederlandse recruteringsdienst 
worden opgeroepen. Aan die bepaling werd echter niet voor de  volle 
100 pct. vastgehouden. Het is soms gelukt mensen met ,,first papers" 
onder de  wapenen te  roepen. E r  is zeker overleg met de Amerikaanse 
Regering gepleegd. Het officiële standpunt van de  Amerikaanse Xe- 
gering was, dat dergelijke Nederlanders niet voor Nederlandse dienst- 
plicht in aanmerking kwamen, maar ondergeschikte autoriteittil 
weken daarvan wel af en stonden toch toe deze mensen o p  te  roepen. 
D e  medewerking van de  Amerikaanse boards in d e  voornaamste 
Staten was zeer groot. D e  heer van den Bergh kreeg vrijwel iedere 
dag een lijst van namen van nzensen, die weer opgeroepen waren. 
Men heeft waarschijnlijk wel geprobeerd te  bereiken, dat  de weiger- 
achtigen door Amerika met de  sterke a rm zouden kunnen worden 
gedwongen aan de oproeping gevolg te geven, maar dat  is niet gelukf.. 
D e  stok achter de  deur was, dat, als zij niet bij de  Nederlanders 
kwamen, zij door Amerika werden opgeroepen. 

D e  heer van den Bergh heeft de overtuiging, dat met betrekking 
tot het t.z.t. geven van een re-entry permit a a n  de gerecruteerden alles 
is gedaan wat mogelijk was. 

D e  mensen in de  Verenigde Staten, voorzover zij in  Amerikaanse 
dienst werden opgeroepen, werden bij de keuring o p  lijsten geplaatst 
en zij moesten hun nationaliteit opgeven; de  namen der Nederlanders 
werden aan  de Nederlandse recruteringsbureaux doorgezonden. D e  
Amerikanen hebben echter geweigerd de  resultaten van de  volkstelling 
te geven. Men heeft al het mogelijke gedaan o m  ze te krijgen. Gene- 
raal majoor Dijxhoorrz is nog naar de  attorney general gegaan, maar  
kreeg te horen: ,,neen, bij die volkstelling bestond een zekere geheim- 
houding"; men gevoelde zich niet gerechtigd de  namen aan  de  Neder- 
landse recruteringsdienst te  geven. Aan de andere kant is men tege- 
moet gekomen door toe te staan? dat de  Selected Service Boards d e  
namen van de Nederlanders gaven. 

De heer Kerkhoven heeft met de heer Carp een propagandareis 
door de Verenigde Staten gemaakt, naar Seattle, Portland, San 
Francisco en Los Angeles, o m  daar  de  Nederlandse kolonies te  be- 
zoeken en propaganda te maken. In  het algemeen heeft men meer 
gesproken over de positie van Nederland in het wereldconflict. 

Te  New York was er slechts weinig sprake van propaganda, Daar- 
voor was het reeds te laat. Het  was ineer een kwestie van de  algemene 
leiding, van de recrutering, de verzorging van de contingenten, die uit 
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West-Indië in koloniale uniform kwamen en in battle dress gestoken 
inoestexi woroeli, financiële bijstand, gei~eeskunclige verzorging, enz. 

Oud-hlinister van Lidth de Jezcde had voortdurend voeling met 
hetgeen in de Verenigde Staten gebeurde, maar het was in het alge- 
meen eei? contrôle van verre. Hierbij kwam nog, dat de Nederlanders 
iii Amerika, die volgens de wet de keuze kregen o m  dienst te doen in 
het Amerikaanse leger of in het Nederlandse, als regel het Ameri- 
kaanse leger kozen, zodat de opbrengst van recruten voor het Neder- 
landse leger in Amerika uiterst gering was. 

Volgens de heer van Riemsdijk heerste er voor een gedeelte 
ontevredenheid bij de recruten, die uit de Verenigde Staten in 
Canada kwamen. Met moet niet vergeten, dat  de meeste mensen 
daar een zeer lucratieve betrekking hadden. E r  was een zeker 
ailtagonisme tussen hen, die wel naar Engeland overgingen en de 
vulpenbrigade, bestaande uit mensen, die men alleen onder de  
wapenen heeft gehad om hen te  militariseren. Daarna gingen 
deze laatsten terug naar New York, waar zij dan vrij van Ameri- 
kaanse militaire dienst bleven. Op deze manier kon men allerlei 
mensen in sleutelposities te  New York handhaven. Z e  bleven in 
uniform, maar  ontvingen geen geld; zij zaten o.a. bij de Scheep- 
vaartmissie, enz. Daarmede is heel goed werk gedaan. Maar  er 
ontstond daardoor ook wrevel, want de een ging naar Engeland 
en de ander zat, in zijn uniform, met zijn vulpen te  schrijven. 

D e  heer Schortc heeft in zijn tijd wel gevallen gehad - maar dit 
is o p  zeer kleine schaal gebeurd -, waarin men geadviseerd heeft 
tot uitstel, dat telkens verleend kon worden, omdat men vond, dat  
de persoon in kwestie in de war effort in Amerika belangrijker werk 
decd dan als soldaat in het Nederlandse leger. D e  heer Schotte kan 
zich niet herinneren, hoeveel er van dergelijke gevallen zijn geweest; 
het kunnen er echter niet veel zijn geweest; de commissie voor de 
vrijstellingen was in dit opzicht niet zeer scheutig. 

De heer van den Bergh herinnerde er aan, dat  er te New York ver- 
schillznde Nederlandse scheepvaartmaatschappijen waren gevestigd. 
Het was van zeer groot belang, dat o p  die kantoren Nederlanders 
aanwezig waren, althans mensen die behoorlijk Nederlands spraken, 
zodat zij met de kapiteins en de bemanningen van de schepen in hun 
eigen taal konden spreken. Deze mensen dreigden door Amerika te 
worden opgerozpen. Er  is toen dus besloten, dat deze mensen door het 
recru!eringsbureau zouden worden opgeroepen, dat  zij zouden war- 
den gemilitairiseerd en dat zij als militair op die bureaux zouden gaan 
uzerken. E r  is gevormd een compagnie van Nederlandse troepen in 
New York, waarvan eerst luitenant de Kuyper en later de  heer van 
dcn Bergh commandant is geworden. Deze mensen kwamen nu  en dan  
eens samen o m  iets te horen over militaire onderwerpen. In  het alge- 
meen zaten deze mensen in uniform o p  hun gewone plaatsen o p  de 
bureaux; hierdoor is vermeden, dat  zij werden opgeroepen voor de 
Amerikaanse dienstplicht. 

D e  bedoeling was deze mcnszn althans enig idee te  geven van hun 
verplichtingen als militair. Zij liepen in uniform rond en moesten dus 
weten, wie hun meersere was, hoe zij moesten salueren en hoe zij zich 
in het algemeen gesproken in het openbaar hadden te  gedragen. Daar- 
voor werden zij 14 dagen naar Canada gestuurd. Het  was de bedoe- 
ling van de heer Dijxhoonz deze mensen zoveel inogelijk in militair 
verband te brengrn o m  ook tegenover de  Amerikanen de zaak zo echt 
mogelijk te laten lijken. 

E r  is wel eens verschil van mening geweest over de vraag of een 
bepaa!de man al of niet onmisbaar was, maar clan ging het niet over 
de militaire dienst in Amerika, maar in Engeland. Dat  was een dage- 
lijkse bron van discussie, ook met de  scheepvaartcommissie, die 
trachtte de mensen voor de zeevaart te winnen. D e  scheepvaartmaat- 
schappijen zeiden: wij hebben die man nodig voor het vitale werk. 
De heer Dijxhoorn besliste dan  of de man al of liiet in onontbeerlijk 
werk zal. 

Het  was de taak van de  recruteringsbureaux d e  man op te roepen; 
het was de  taak van de Nederlandse Aankoopcornn~issie of van de  
betrokken scheepvaartmaatsci;apl;ijen duidelijk te maken, dat  deze 
man onmisbaar was. 

D e  heer van den Bergh weet het niet zeker: maar hij neemt aan, dat  
men personeel van de Nederlandse Aankoopsommissie niet in mili- 
taire dienst behoefde op te roepen om hen te vrijwaren tegen dienst- 
neming in het Amerikaanse leger. 

Oud-Minister van Lidth de Jeude herinnerde zich, dat  er ook een 
kwestie is geweest met Nederlanders, die werkzaam waren bij ern 
erkend vitaal bedrijf op het gebied van de scheepvaart. Deze mensen 
liepen kans door de Amerikanen te worden opgeroepen. Men heeft 
tocn maatregelen genomen, dat zij zouden worden gemilitairiseerd. 
Een van de bezwaren was wel, dat men het niet fair vond tegenover 
de Amerikanen, doch ook overigens moest men enigszins voorzichtig 
zijn met militariseren, hetgeen toch a l  o p  vrij grote schaal plaats 
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vond. I n  het algemeen is het niet gewenst, dat burger-elementen, 
als het niet zeer nodig is, worden gemilitairiseerd. Of de heer van 
Lidth de Jeude lang of kort heeft geaarzeld, herinnerde hij zich niet 
precies, doch tenslotte is toch de conclusie geweest, dat  het behoud 
van deze mensen het zwaarste woog. 

Naar  de heer Schotte ve

r

klaarde, is de commissie voor de vrijstel- 
lingen en bloc afgetreden. Het  ging o m  twee gevallen, waar- 
in de commissie adviseerde om o p  te roeoen. Het  eiie geval was dat 
van een knaap van 21 jaar, die onmisbaar was verklaard; het andere 
betrof een jongeman van 29 jaar, die al in  dienst was en e r  uit ge- 
haald werd. Hti laatste geval was niet zo belangrijk, maar wat het 
eerste betreft was de commissie het er direct over eens, dat  dit niet 
ging; direct oproepen was het advies aan de commandant; daarop 
is toen afwijzend beschikt. D e  commissie heeft dit niet geaccepteerd 
en heeft geprotesteerd bij de  hecr Diixhoorn. Deze heeft d e  con?- 
missie en bloc naar Washington laten komen en haar medege- 
deeld, dat hij bleef bij zijn mening: die jongen mocht niet worden 
oPgeroepen. Dat  was van Stolk. Toen is de commissie afgetreden en 
de heer Schotte heeft zijn ontslag ingediend bij het recruterings- 
bureau. Het was e2n commissie van advies. Men meende, dat  dit ge- 
val te fraonant was en dat de comn~issie van advies daardoor in 
discrediet zou komen. 

Ieder was het e r  direct mee eens, dat  die jongen moest worden 
opgeroepen; hij zou misschien enig uitstel kunnen krijgen, zodat zijn 
vader intussen voor een opvolger kon zorgen. Toen de heer Dijxhoorn 
zijn beslissing niet veranderde heeft de commissie het geval daarna 
aan de Minister te Londen voorgelegd o m  te  weten, dat  haar hou- 
ding op de juiste wijze belicht zou worden, waarop de Minister schreef, 
dat hij meende niet op een reeds genomen beslissing van de  heer 
Dijxhoorn te kunnen terugkomen, zonder verdere argumentatie. 

Het  is heel moeilijk te  zeggen, dat hier bepaalde invloeden werkten, 
want cr zijn van die toestanden ten aanzien waarvan men direct 
aanvoelt en ziet: zo ligt d e  zaak, zonder dat rnen daarvoor directe 
bewijzen heeft. D e  heer Schotte acht de Enquêtecommissie niet de 
plaats om met vermoedens aan te komen. 

Aan het geval-van Stolk zit nog iets meer vast. D e  Amerikanen 
gaven nooit afstel: zij gaven in geval van ,,onontbeerlijkheid" tot 
een maximum van zes maanden uitstel, maar nimmer afstel. Met  
andere woorden, zij verklaarden, dat niemand ooit onontbeerlijk is. 

D e  heer Dijxhoorn had, naar hij mededeelde, een commissie van 
advies voor vrijstellingen omdat hij van achter zijn bureau niet kon 
beoordelen, wie voor vrijstelling in aanmerking kwamen. Als regel 
hield hij zich aan deze adviezen. Op een gegeven moment is hij 
- op goede gronden - van dat advies afgeweken e n  toen 
waren de  heren dermate boos, dat  zij ontslag vroegen. D e  heer 
Dijxhoorn heeft het geval-vcrn Stolk nauwkeurig bestudeerd. D e  heer 
van Stolk was onder mr. Steenberghe belast met het aankopen van 
allerlei voorraden, zoals granen, leer, enz. Hiervoor moest hij reizen 
maken. Hij had echter slechts een klein bureau, waar hij zelf was, ecn 
ander en zijn zoon. Wanneer deze zoon nu ook in dienst moest, 
was de  heer vail Stolk daardoor zerr onthand. Na  ampele OV, -rwe- 
gingen en na de heer Sternberghe te  hebben gehoord, vond d e  beer 
Dijxhnorn het billijk, dat  de  zoon voorlopig bij de  heer van StolX 
kon blijven, te  meer daar zijn andere zoon reeds bij de  marine was. 
Naderhand is van Stolk toch in dienst gegaan. 

c. Resultaten 

Ten aanzien van de rewltaten welke in de Verenigde Staten met de  
recrutering zijn bereikt blijkt uit het ,,Overzicht van de recruteering 
in Canada en de Vereenigde Staten van Noord-Amerika gedurende 
de jaren 1940-1945" l) van de heer Carp het volgende: 

,,In de U.S.A. was tijdens de recrutering volgens de  laatste Ameri- 
kaanse statistieken het aantal Nederlandse ingezetenen (mannen, 
vrouwen en kinderen) p1.m. 32 000. Indien men aanneemt, dat hier- 
van 1 0  pct. dienstplichtig is, komt dit overeen met het getal van d e  
o p  het Registratie Bureau te New York bekende nainen van Neder- 
landse dienstplichtigen. (3000 k 4000). 

Uit de U.S.A. opgekomen ............................................... 43.0 
afgekeurd ..................................................................... 475 
vrijgesteld ...................................................................... 53 
weigerachtig ................................................................... 640 

Totaal behandeld .......................................................... 1588, 
waarvan dus opeekomen 27 %, afgekeurd 30 %, vrijgesteld 3 % 
en weigerachtig 40 %. 
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Schout bij nacht b.d. J. Bosina is de  2Oste Maart  1941 van Tand- 
jong Priok vertrokken niet de opdracht in  Zuid-Afrika vrijwilligers te 
werven voor de  Nederlandse marine in Engeland. Intussen was er 
in Engeland ook sprake van, dat een commissie van de  landmacht 
naar Zuid-Afrika zou gaan. Deze commissie ging met de bedoeling 
de oproeping van dienstplichtigen uit te voeren. Aan d e  heer Bosma 
is per telegram medegedeeld, dat  overste Koch uit Engeland zou 
komen, wiens aankomst de  heer Bosma moest afwachten, want deze 
zou nadere instructies hebben. D e  heer Bosriîn meende, dat overste 
Koch in de eerste helft van Juni met een luitenant is gekomen. Overste 
Koch had instructies bij zich. O p  dat  moment was de  dienstplicht 
voor Zuid-Afrika nog niet officieei afgekondigd. Het  gezantschap 
was vreselijk bang, dat  hiervan iets zou uitlekken - natuurlijk wist 
iedereen het wel, deze dingen weet men altijd - zodat zij aanvanke- 
lijk niet veel hebben gedaan. D e  opdracht van de heer Bosrna was 
met de commissie samen te werken. D e  heer Bosma inaakte geen deel 
uit van d e  commissie; zij stonden naast elkander. E r  was tussen leger 
en marine, zoals gewoonlijk, ook in Engeland wrijving. Verder mocht 
de commissie aanvankelijk helemaal niet militaire missie heten; dit was 
een hatelijk woord. Er  waren dus een paar officieren, die wat moesten 
doen. Een van de tekenen, waaruit bleek, dat de heer Koch zelf- 
standig was, was, dat hij de kas in  handen had. Het was een enigs- 
zins vreeinde, scheve toestand; dit is het ook gebleven. D e  heer 
Bosriza was degene, die vrijwilligers moest werven. D e  heer Koek 
en de heer Bosriza hebben nooit anders dan  naast elkaar gestaan. 
Toen in Engeland was uitgemaakt, dat er militaire dienstplicht zou 
zijn, waren er begrijpelijkerwijs íiageiioeg gem Nederlanders n;eer, 
die als vrijwilliger konden dienst nemen, daar zij reeds dienstplichtig 
waren. Het werk van de heer Bosina is zeer onvruchtbaar geweest. 
D e  verhouding tussen hem en de  heer Koch was helemaal niet ge- 
regeld. Zijn indruk was van het k g i n  af aan, dat er t~issen de  txee 
departementen iets niet goed was. Wanneer die verhouding wel goed 
zou zijn geweest, had inen de zaak anders opgezet en dan had men 
de heer Bosrna misschien niet meer weggestuurd, toen de dienstplicht 
zo goed als zeker was. 

D e  heer Bosrna kreeg de  volledige medewerking van d e  gezant. 
Hij herinnerde zich nog speciaal, dat  de gezant de kwestie om ook 

Zuid-Afrikaners te  inogen aannemen, bij generaal Smuts in orde 
heeft gemaakt. 

Met ingang van 1 Mei 1942 heeft d e  heer Bosrna ontheffing van zija 
functie gekregen. Hij heeft ontslag gevraagd, omdat er voor hem niets 
meer te doen was. Het initiatief hiertoe is eigenlijk van Londen geko- 
men. Op het moment, dat het te Londen vaststond, dat er dienstplicht 
zou zijn, was het niet meer het juiste ogenblik iemand te sturen 
om uit hetzelfde personeel vrijwilligers te halen. D e  heer Bosrnn 
heeft dit eerst goed begrepen toen hij in Zuid-Afrika was aange- 
kornetl. Men had een van de twee moeten doen; men had niet 
het een en het ander moeten doen. D e  heer Bosma betwijfelde, of 
er, wanneer er geen dienstplicht was geweest, noemenswaardig veel 
vrijwilligers te krijgen zouden zijn geweest. 

Ongeveer in Februari 1941 is de toenmalige kapitein Kruls bij 
dr. C. F. Koch gekomen; hij heeft deze gevraagd, of hij zin had naar 
Zuid-Afrika te gaan o m  daar de  recrutering van de  Nederlandse 
dienstplichtigen te organiseren, hetgeen zeker noodzakelijk was, omdat 
inen alle dienstplichtigen in Canada en in de Verenigde Staten had 
opgeroepen en omdat kort daarna ook eeii besluit in de  Ministerraad 
was gevallen, waarbij de  Nederlandse dienstplichtigen over de  gehele 
wereld zouden worden opgeroepen. D e  heer Koch heeft gevraagd hen1 
slechts één persoon toe te wijzen, luitenant Xerrhl, die op de terugtocht 
is omgekomen, een buitengewoon sympathiek, eerlijk en getrouw 
man. Men is per schip, in konvooi, o p  10 Mei 1941 vertrokken. D e  
heer Koclz had bij zijn vertrek aan de toenmalige Minister Dijxhoorn 
verzocht het zo te regelen, dat  hij het werk zelfstandig zou kunnen 
doen. Men had hem eerst gevraagd mee te gaan naar Canada, maar 
toen hij hoorde, dat het een grote missie was en welke plannen die 
had, heeft de heer Koch verzocht daarvan te worden ontheven, 
omdat het toch niet veel resiiltaat zou hebben. Toen de heer Koch in 
Zuid-Afrika aankwam, was er echter inmiddels een telegram ge- 
komen, dat hij stond onder de gezant en niet onder de Minister 
van Oorlog. Bovendien had men daarheen laten komen de neer 
Bosrna, eeii gepensionneerde schout bij nacht. D a t  maakte voor de 
heer Koch de zaak heel moeilijk. Hij was in rang lager dan de heer 
Bosinn, hij was niet meer zelfstandig en zijn eerste opwelling was: 
ik ga terug. Hij heeft het niet gedaan, omdat de  gezant gezegd heeft: 
de heer Bosina kan geen hoofd van de missie zijn. 
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Men heeft toen de Zuid-Afrikaanse Regering gevraagd inzage te 
krijgen van de lijsten van de in  Zuid-Afrika wonende Nederlanders. 
Er was echter iiiemand geregistreerd. Men had in Zuid-Afrika geen 
burgerlijke stand. Men is er echter toch achter gekomen en men heeft 
2000 dienstplichtigen gevonden. 

Toen is - aldus de heer Koch - een tegenactie van d e  groep- 
Malan, de Ossewa Brandwag en Pirow begonnen. D e  heer Pirow heeft 
in het Parlement over d e  Nederlandse recrutering vragen gesteld; hij 
hoopte, dat de  Duitsers zouden wmnen. Die groepen zijn toen een 
proces begonnen. Verantwoordelijk werden gesteld generaal Smuts, 
d e  gezant en de  heer Koch, in deze geest, dat  men zich schuldig zou 
maken aan het voornemen tot een soort mensenroof. Dat  proces is 
gevoerd, doch heeft geen succes gehad voor de  aanleggers er van. Maar 
inmiddels was er een organisatie ontstaan, waarin een vrij groot aantal 
Nederlanders werkzaam was, o m  processen te laten voeren tegen de 
Nederlandse recruteringsdienst naar aanleiding van bepaalde gevallen 
van oproepen van dienstplichtigen. Aan één proces is 3000 pond be- 
steed o m  twee mensen buiten de dienst te houden, hetgeen echter niet is 
gelukt. D e  tegenpartij was zo brutaal geworden, dat  zij openlijk aan- 
stookte tot dienstweigering en toen werd die campagne als het ware 
gekoppeld aan  een actie tegen d e  Zuid-Afrikaanse Regering van gene- 
raal Smufs; men zei: het is de  schuld van Smuts, dat  hier dergelijke 
schandelijke dingen gebeuren. D e  heer Koch heeft er generaal Smuts 
opmerkzaam op gemaakt, dat die actie tegen de  recrutering o p  diens 
hoofd terecht zou komen. Deze heeft toen een besluit uitgevaardigd, 
waarbij dienstweigeraars zouden worden gearresteerd en gedeporteerd. 
Men kon  ze natuurlijk niet deporteren naar Nederland, maar ze 
zouden op een Nederlands schip worden gezet, dat  naar Suriname zou 
varen. Er  is samenwerking verkregen met d e  Zuid-Afrikaanse staats- 
politie en op een goede nacht zouden 200 dienstweigeraars gearresteerd 
worden, die openlijk provoceerden; een aantal is opgepakt, naar Kaap- 
stad vervoerd en daar opges!oten. D e  heer Koch moest hen toen be- 
zoeken en nog proberen hen te overtuigen, dat  het stom was, enz. In  
plaats van 200 heeft men er tenslotte maar 80 te pakken gekregen, aan- 
gezien velen door d e  Zuid-Afrikaanse politie waren gewaarschuwd. Die 
anderen zijn letterlijk de  wildernis ingetrokken, waar ze het toen ook 
niet erg plezierig hebben gehad, want ze konden zich nergens vertonen. 
Toen de  dienstweigeraars opgepakt werden, schrokken de  vrouwen 
zich een ongeluk. Zij hebben te Pretoria het gezantschap belegerd en 
zijn er gaan kamperen in de tuin van het gezantschap. D a t  is een 
buitengewoon onverkwikkelijke geschiedenis geworden. In  plaats dat de 
gezant de mensen er uit heeft laten zetten, heeft hij dit niet gedaan, 
doch pas na één of twee dagen. Dat  heeft onze naam niet veel 
goed gedaan. T e  Kaapstad hebben zij hetzelfde geprobeerd te doen. 
Daar  zat als consul de heer van Swinderen. Daar zijn zij direct het 
consulaat uitgezet. Het  is toen rustig geworden en men heeft geen 
last meer gehad van officiële tegenwerking. 

Onder leiding van de heer Looringh van Beeck, die een buitenge- 
woon goed vaderlander was en tegelijk een goed Zuid-Afrikaander, 
een zeer krachtige figuur, is - aldus de heer Koch - het eerste 
transport overgebracht; dat is de kern geworden van de Prinses Irene- 
Brigade. Zij zijn begin 1942 in Engeland aangekomen, een goede 
100 man, allen uitgezochte mensen. Later zijn andere contingenten ge- 
komen, zodat er tenslotte 600 of 700 man uit Zuid-Afrika zijn overge- 
komen. Toen de taak van de  heer Koch naar zijn oordeel was afge- 
lopen, is hij teruggegaan. 

E r  was een geneeskundige keuring ingesteld, waarbij het Zuid- 
Afrikaanse leger keurde. D e  heer Koch kreeg van het Zuid-Afrikaanse 
leger een klein kamp te Kaapstad, dat  als doorgangskamp werd ge- 
briiibt. Dan gingen er telkens kleinere groepcn over per schip, omdat 
de heer Koch dacht, dat  het in het algemeen wegens het torpederings- 
gevaar beter was met een kleinere groep te gaan. 

D e  stemming was bij een bepaalde categorie anti-Nederlands; de 
Nederlanuers waren in Zuid-Afrika a!s werklozen gekomen. Zij 
hadden daar hun bestaansmogelijkheid gevonden en zagen zich er 
inea-s voor geplaatst, dat zij dat  bestaan moesten opgeven en moesten 
gaan vechten voor een land, waarvoor zij niets meer over hadden. Zij 
kwamen met het bezwaar: Nederland is niet in staat geweest ons eten 
te geven, waarom zouden wij voor Nederland vechten? D a t  die mensen 
zo zijn geworden, is ook hieruit te  verklaren: het ware vriie mensen, 
veel timmerlieden, handwerksmensen, enz., die naar Zuid-Afrika waren 
gekomen, die geen Engels kenden; de  enige personen, met wie zij 
konden spreken, waren de Afrikaans sprekende elementen; dat  deel 
was anti-Engels en anti-Smuts, die waren dus tegen d e  Regering. Het  
werd een nauwe band. Toen de  mensen zich tegenover dezelfde vijand 
geplaatst zagen, steunden zij elkaar als geen ander. Vele Nederlanders 
waren ook zeer goed, vnl. d e  kinderen van degenen, die vroeger, in de 
tijd van Kruger, gekomen waren. E r  waren ook mensen, die na d e  
vorige oorlog gekomen zijn en een prachtige carrière hebben gemaakt. 
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Het is juist, dat  verschillende personen, die voor recrutering in aan- 
merking kwamen, liever in het Zuid-Afrikaanse leger wilden dienen. 

D e  heer Koch ging één keer in de week spreken met de ,,director 
general of manpower", die besliste of de mensen weg moesten. Dat  
was een heel prettige discussie omtrent de vraag of het van be!ang was 
dat zo iemand in Zuid-Airika bleef. Daarbij ondervond de heer Koch 
de grootst mogelijke medewerking. 

Men had slechts de beschikking over een klein kampje, dat inen 
eigenlijk voor niets kreeg van Zuid-Afrika, in tegenstelling tot wat in 
Canada gebeurde, waar de opleiding in een kazerne plaats vond, het- 
geen ontzaglijk duur was. D e  heer Koch heelt gezegd: de gehele op- 
leiding moet in Engeland gebeuren. D e  recruten konden in Kaapstad 
bijenkomen, daar drie, vier dagen of een week b!ijven en dan  ver- 
trekken. Dat  liep heel goed. D e  heer Koch had daar e tn  paar in- 
structeurs, die ~e recruten zover brachten, dat  dezen konden salueren 
en wat rondstappcn en marcheren. Een dag tevoren was er des avonds 
een ieest,e o i  een bijeenkomst met de iamilie en des iniddags een 
soort paraae van ongeveer e:n man of 60. Zij waren dan erg trots als 
ze heel mooi konden marcheren. Velen waren vroeger ook reeds in 
dienst geweest. Wanneer men die mensen zo wilcie oe~enen,  dat zij wat 
waard waren, moest men zulke geweldige uitgaven gaan doen, dat  
c111 w a a n ~ i n  was. 

E r  was een militaire commandant van de recruten; deze was altijd 
degene, die mei het volgenae transport zou weggaan. Het bureau be- 
stond uit e-n chef en zijn adjuaant, luitenant Reuhl. Degene, die inet 
het volgenae transport zou weggaan, wist drie maancien van tevoren 
welke mensen er waren. Hij voerae alle correspondentie met hen. Als 
de mensen in KaapsLad kwamen, kende hij hen goed. Intussen zat 
a e  man voor het volgencie transport aiweer oij de heer Koch en be- 
reiuae dit voor. 

Na het vertrek van de heer Koch hee,'t de toenmalige majoor 
de Boer de leiding gehad. Deze kon heel goed met de  gerant van 
Lennep opschieten. Lje heer Koch is 30 Augustus 1942 vzrtrokken. 
Einde Septzmber is hij in Engeiand aangekomen. 

Dr. F. Daubenton is o p  20 Mei 1940 uit Zuid-West-Afrika terug- 
gekomen te Pretoria. Hij was daar consu!-generaal. Hij is torn 
door het gezantschap vastgehouden als sociaal attaché. D e  heer 
Daubenton w ~ l d e  naar Inaie, maar hij kon niet weg. Ongeveer 
Juni o i  Juli 1940 - cie data weet ue heer Daubenton niet meer pre- 
cies - kwain er bericht over ue recrutering voor Nederland en Ne- 
derlandsch-lndië. Van einde Mei 1940 tot Januari 1941 is de heer 
Dauoenton aan het gezantschap te Pretoria werkzaam geweest. Als 
enige medicus en oua-reserveotlicier van gezondheid is de heer Dau- 
benton begonnen met regelingen te treiien met de Zuid-Atrikaanse 
autoriteiten voor het ke~iren van Nederlanders, die of vrijwillig of - 
ongeveer een jaar later - na oproep over zee werden gestuurd. In  het 
begin van de  recrutering werden de keuringen verricht door de  me- 
dische dienst van het Zuid-Afrikaanse leger. Dit heelt geduurd tot 
ongeveer September 1941, toen de Regering te Londen overste Koch 
en luitenant Rerrhl naar Zuid-Afrika heeit gezonden. 

Met de keuringen voor de vrijwillige dienstneming in het Zuid- 
Afrikaanse leger had de  heer Daubenton niets te maken. Wanneer 
Nederlanders in het Zuid-Afrikaanse leger wilden gaan, werd dat  
in het begin toegestaan; de Nederlandse autoriteiten zouden hen er 
dan later niet uithalen. Dit gold niet alleen voor hen, die in het Zuid- 
Afrikaanse leger gingen, maar ook voor hen, die in belangrijke fabrie- 
ken werkzaam waren. Degenen, die vóór de oorlog volgens de Zuid- 
Afrikaanse Regering essentieel en nuttig werk deden in Zuid-Afrika, 
zijn toen en ook later door de Nederlandse autoriteiten niet opgeroe- 
pen; zij kregen vrijstelling. 

D e  21e Mei 1940 zijn er reeds 120 Nederlanders vrijwillig naar 
Indonesië gegaan. Van de keuring van deze mensen weet de heer 
Daubenton niets af. Hij gelooft, dat  die mensen met een briefje van 
hun eigen dokter moesten komen. 

Overste Koch is uitgekomen o p  22 Juni 1941, d e  dag van de invasie 
in  Rusland. Hij is in Zuid-Afrika gcbleven tot begin September 1942; 
toen is het werk, wat de medische kant ervan betreft, aan de heer 
Daubenrotz overgedragen. 

Overste Koch en vooral luitenant Reuhl hebben te Pretoria heel 
veel werk gehad met het keuren van deze mensen. Gedeeltelijk werd 
de  keuring nog verricht door de locale militaire diensten. 

Nadat de heer Daubenton het werk van de  heer Koch, wat de  
keuringen betreft had overgenomen, waren er drie keuringen; eerst 
de medische keuring; wanneer men medisch werd afgekeurd, waren 
er verder geen moeilijkheden. Degenen, die werden goedgekeurd, 
werden dan politiek gekeurd en voorts werd nagegaan, wat voor 
soort werk de mensen deden. Aan generaal Smuts moest gevraagd 
worden of de mensen al dan niet onmisbaar waren. Waren zij 
onmisbaar, dan werden zij niet aangenomen. Een kleine groep is 
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wegens politieke redenzn niet aangenomen. De derde keuring was de 
sociale keuring; de moeilijkste. Van iedereen werd nagegaan, wat 
zijn verplichtiiigen waren. Als de heer Daubenton zich goed herinnert, 
waren aanvankelijk zes, later vijf kinderen een reden om niet te 
worden opgeroepen. De financiële toestand werd ook nagegaan, even- 
als de plaats waar de recruten woonden. Bovendien werd nagegaan, 
of de vrouw alleen kon achterblijven. Er waren er b.v. verschillende, 
die heel hoge lasten hadden en op dat ogenblik alles zouden hebben 
verloren, als zij werden aangenomen. De heer Daubenton had geen 
geid om de mensen een schadeloosstelling te geven. Om verschillende 
redenen zijn sommige mensen dan ook vrijgesteld, soms tijdelijk, om- 
dat men de familie niet kon achterlaten zonder broodwinner. In to- 
taal zijn er 600 inensen naar Engeland gegaan. Van één van de 
konvooien is er van één groep van 52 man niemand terecht ge- 
komen. De boot, waarop deze mensen zaten, is getorpedeerd. 

Het is de heer Daubentoiz persoonlijk nog meegevallen, dat men er 
nog GO0 bij elkaar heeft gekregen. Hij gelooft niet, dat vrijwillig 
dienst nemen meer succes zou heòben gehad dan dienstplicht. Er wa- 
ren ongeveer 200 vrijwilligers; daar zou het dan bij zijn gebleven. 
Later, vooral na het omkomen van het zevende contingent, was de 
animo werkelijk niet groot meer. 

Op de vraag, of de recruteringsautoriteiten of anderen dienstplich- 
tigen onder voorwendsel naar het consulaat hebben gelokt en daar 
hebben vastgehouden en doorgestuurd, zegt de heer Daubenton dat 
hij te Johannesburg zat; dat is honderden mijlen van Kaapstad en 
Durban af. Er gaan wel geruchten, - maar daar staat de  heer 
Daubeiïtorr niet voor in - dat er 50 of 60 op ezn dergelijke manier 
naar Suriname en Curaçao zijn gestuurd. Ook gaan er heel onple- 
zierige verhalen over de manier, waarop die mensen op een schip 
zijn gezet. De heer Daubenton is er niet bij geweest en kan er niet 
over oordelen. 

Over de kwestie van de onwilligen is lang gesproken. Als de heer 
Daubenfon zich goed herinnert, heeft generaal Stnuts tenslotte toe- 
gestaan, dat personen, die in het land verdwenen, door de Zuid- 
Afrikaanse politie zouden worden opgespoord en weggestuurd. Dit is 
echtei eerst veel later gebeurd. De heer Daubentoiz weet, dat de politie 
daarvoor is gebruikt. Het hielp echter niet veel. 

De Nederiandse autoriteiten zijn vooral door de Ossewa Brandwag 
ontzettend tegengewerkt. De Nederlandse recrutering werd van die 
kant tegengewerkt, omdat de Nederlanders samen met de Engelsen 
zouden vechten. Dit was genoeg reden om moeilijkheden te maken. 
De heer Dnube~zton heeft van de Ossewa Brandwag veel last gehad. 
De mensen kregen gratis advies van nationalistische advocaten op het 
bureau van het dagblad ,,Die Transvaler" te Johannesburg. Er zijn, als 
de heer Dauberztor? zich goed herinnert een of twee processen ge- 
weest. Hoe de heer Pirow daar persoonlijk tegenover stond, weet de 
heer Daubenton niet. Hij weet alleen, dat deze een rasechte nationalist 
was. Daar waren onder anderen ook de heren Meyer en Verwoerd; de 
laatste een oud-Nederlander, die daar hoofdredacteur was. Zij ver- 
zamelden geld, dat zogenaamd voor de Nederlanders b'estemd was. 
De heer Dauberlton heeft de grootste moeite gehad om dat geld 
uit hun handen te krijgen. Zij verzamelden dat geld voor de Neder- 
landse zaak; het werd echter gebruikt voor steun aan onderduikers, 
namelijk voor mensen, die niet waren opgekomen en van wie de 
vrouwen en kinderen in moeilijkheden verkeerden. Er  zijn ook demon- 
straties geweest. 

De heer Daubenton heeft persoonlijk meegemaakt, dat de tuin van 
de Nederlandse gezant te Pretoria door vrouwen en kinderen werd 
belegerd. Die inensen waren heel kalin; er is dus nooit iets van een 
opstand geweest. Zij hebben lilinstens een nacht, misschien ook wel 
twee dagen of langer, in die tuin doorgebracht. Als de heer Dauben- 
ton zich goed herinnert, hebben zij hen toch met een zoet lijntje 
weggekregen. De gezant heeft die mensen toegesproken. Het spijt de 
heer Daubenton echter, dat hij het moet zeggen, maar de gezant was 
niet populair onder de Nederlanders. Er zijn door hem in het begin 
heel eigenaardige fouten gemaakt. Hij had b.v. gesproken over zijn 
schilderijen in Nederland. Men had het geloei moeten horen van de 
bouwvakarbeiders: ,,Denk je, dat we voor je schilderijen gaan vech- 
ten, die je in je buiten in Overijssel hebt hangen? We hebben wel wat 
anders te doen!" Dat kon men die mensen ook niet kwalijk nemen. 
Dergelijke dingen zijn er gebeurd. 

Op de mededeling, dat de heer Koch in zijn verhoor niet erg gun- 
stig over de heer van Leanep heeft geoordeeld, zegt de heer Dauben- 
ton, dat hij, toen hij tijdens de oorlog eens naar Londen was geroe- 
pen, door de heer van Kleffens is gehoord. Dit was ongeveer in 1944. 
Deze heeft hen1 over de heer van Lennep ondervraagd; de heer 
Dauberzton heeft hem ronduit verteld, wat hij van de toestand dacht. 
Hij heeft de Minister gezegd, dat z. i. de regering een fout had ge- 
maakt. 
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De toestand was namelijk voor de heer van Lennep buitengewoon 
moeilijk, omdat hij lichamelijk en geestelijk geen krachtig man was. 
Hij bedoelde het goed, maar hij kon er niet tegen op. De heer van 
Switzderen, de heer Dauhentorz en nog een paar andere heren hebben 
hem dikwijls moeten aanporren om een positief standpunt in te nemen. 
Toen de heer van Lennep werd uitgezonden is hem de opdracht ge- 
geven vooral onze rasverwantschap met de Afrikaanders niet te ver- 
waarlozen. Hij is in die tijd veel te ver gegaan, niet begrijpende wat 
de Ossewa Brandwag wilde, niet inziende wat het nationalistische stre 
ven was. Daardoor heeft hij de Nederlanders tegen zich gekregen. Hij 
vroeg op avonden bij hem thuis speciaal zeer nationalistische Afri- 
kaanders. Na deze periode kwam de oorlogsverklaririg in 1939 en 
het Nederlandse gezantschap kreeg de ongelukkige opdracht de Duitse 
belangen te beschermen. De heer Daubento~z heeft zich dikwiils zeer 
sterk verlet tegen de uitgesproken pro-Duitse houding van de heer 
van Leimep. Diens houding had tot gevolg, dat toen is gezegd door 
het Zuid-Afrikaanse Ministerie van Buitenlandse Zaken: hij is pro- 
Duits. Deze behartiging van Duitse zaken heeft geduurd tot 10 Mei 
1940. Nadien moest de heer van Lennep speeches gaan maeen er, prot- 
seling pro-Engcls worden. Toen zeiden de autoriteiten. waarmede de 
heer Da~lb~ntoiz te maken had en met wie hij één lijn had getrokken. 
.,Wij vertrouwen de Nederlandse gezant niet". De positie van de heer 
van Ler~nep was hierdoor buitengewoon moeilijk; gezien de Afrikaan- 
se, Duitse en Engelse periode had hij echter door de Regering moeten 
worden teruggeroepen. Dit is evenwel niet gebeurd. Daarom is er tot 
het einde toe frictie geweest. Waarom de heer van Lennep niet is 
teruggeroeoen, durft de heer Dardberitorz niet te zeggen. Het was toen 
ook ontzettend moeilijk met reizen enz. De heer van Lennep is wel in 
1943 naar Londen geweest. Waarom er toen geen verandering in i3 
gekormen, weet de heer Daubcrzton niet. Tegen het einde van de oorlog 
is hij tenslotte vervangen. 

Wat de recrutering betreft, was het een zeer grote moeilijkheid, dat 
de financiele kant van de zaak niet goed was geregeld. Men heeft 
heel veel moeite gehad met de Regering te Londen over de kwestie 
van de schsdeloosstelling. Die laak was volkomen ongeregeld. De 
Pensioccwet was in die tijd in herziening. Men wist niet eens, wat de 
pensioenen zouden zijn, Herhaalde malen heeft men hierover getele- 
grafeerd en geschreven: ,,Wat moeten wij de weduwen geven, als er 
iets gebeurt?" Toen zij hierop eindelijk een definitief antwoord kre- 
gen. was de oorlog praktisch bijna beëindigd. 

De heer Dairbeizton is dan ook van mening. dat er ten aanzien 
van de uitkeringen aan de vrouwen en weduwen sprake is van ver- 
zuim. een verzuim namelijk o m  dit op tijd te behandelen. Men zat te 
Londen met andere ellende en niet met de ellende, dat men 22 vrouwen 
op zijn bureau had zitten, zoals de heer Daubenton. Men moet be- 
grijpen, dat toen dat schip was vergaan, Johannesburg 22 weduweri 
had, die op zijn bureau kwamen. Zij stonden midden in de nacht bij 
de heer Dauheriton voor de deur. Dit is heel iets anders dan op een 
bureau te Londen zitten! Men voelde toen heel sterk, dat er hier 
sprake was van een verzuim. Er was hierover voortdurend aan Londen 
gevraagd. Er was steeds op aangedrongen, dat e: een regeling zou 
worden getroffen. Altijd werd er gezegd: ,,Die pensioenwet wordt 
herzien; daarop kunnen wij niet vooruitlopen." 

De heer Daubcnton weet niet over welke minister dit ging. De heer 
van Lennep correspondeerde altijd over Buitenlandse Zaken; vandaar 
werd het weer doorgezonden naar Financiën, zo meent de heer 
Dn7~ hcrz ton. 

Dit punt heeft inderdaad zeer veel moeite gegeven. Toen een man, 
die te Ceres woonde, sneuvelde, ging er als een lopend vuurtje door 
het land, dat die vrouw misschien maar 8 Pond per maand kreeg, twee 
Pond meer dan het bedrag. dat dz heer Dauhenton aan zijn inlandse 
kok g a f .  Dit verhoogde nu niet bepaald de animo van de mensen, die 
nog werden opgeroepen, wat ook zeer menselijk is.  

Jhr. mr G. R. G, van Swinderen was in Mei 1940 gezantschaps- 
secretaris, belast met de leiding van het consulaat in Kaapstad. Hij is 
in deze functie gebleven tot 15  Januari 1944. 

Na de inval in Nederland heeft hij op Maandag 13 Mei 1940 in 
de City Hall te Kaapstad een bijeenkomst belegd, waar besproken 
werd hetgeen Nederland was overkomen. Hij is daar ingeleid door de 
burgemeester van Kaapstad en heeft daarna zelf een rede gehouden, 
Na afloop kreeg hij van de aanwezige Nederlanders van dienstplich- 
tige leeftijd de toezegging, dat hij OU hen kon rekenen. 

Op dezelfde dag had generaal Smuts hem te lunchen gevraagd. 
Toen hebben zij al vrijwel tot in details de mogelijkheid besproken 
om de Nederlanders. die daartoe bereid waren, mee te !aten doen 
met het Zuid-Afrikaanse leger. Deze details zijn doorgegeven aan het 
gezantschap in Pretoria. dat de suggesties, naar de heer van Swiizderen 
aanneeiut, heeft doorgezonden aan Londen. Hierop is echter nooit 
enige reactie gekomen. 
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D e  heer van Swindererz had van de vrijwillige dienstneming veel 
meer verwacht dan van de  dienstplicht. Van het eerste enthousiasme 
is echter geen gebruik gemaakt. Toen later het dienstplichtbesluit af- 
gekomen is, zeiden de mensen: wij hebben ons eerst min of meer 
vrijwillig aangeboden; u hebt toen niets gedaan of niets kunnen doen; 
nu moeten wij en nu vertikken wij het! Velen waren inmiddels ook 
met anti-oorlogselementen in aanraking geweest. 

In 1941 zijn de heren Koch en Bosrna gekomen voor de recrutering 
en het was de taak van de heer van Swinderen o m  de mensen o p  hun 
plicht te wijzen om aan de oproep tot dienstplicht te voldoen. 

Toen men merkte. dat men op tegenstand ging stuiten, heeft gene- 
raal Smuts een noodwet gemaakt, waarbij werd bepaald, dat dienst- 
weigeraars van geallieerde mogendheden in de  Unie van Zuid-Afrika 
door de  Zuid-Afrikaanse Regering zouden worden opgepakt o p  ver- 
zoek van de diplomatieke vertegenwoordiger van het desbetreffende 
land o m  vervolgens op een schip van dat  land naar een, door dat 
land aan  te wijzen plaats gedeporteerd t e  worden. D e  heer van 
Swinderen heeft toen aan de Nederlandse gezant het verzoek gericht 
om niet aan de Zuid-Afrikaanse autoriteiten te vragen de mensen te 
arresteren, alvorens er een schip was. D e  gezant heeft aan dat ver- 
zoek, om welke reden dan ook, geen gevolg gegeven en het resultaat 
is geweest, dat er o p  een gegeven moment 58 dienstweigeraars in de  
gevangenis te Kaapstad zaten, terwijl d e  heer val1 Sivinderen niet 
wist hoe hij hen weg kon werken. Na  een dag of veertien kwamen de  
vrouwen en kinderen van de gevangenen en dit is op een soortgelijke 
demonstratie uitgelopen als welke te  Pretoria heeft plaats gevonden, 
doch van geringere omvang. Het is d e  enige moeilijkheid o p  het 
consulaat geweest. Tenslotte zijn 50 mensen met de ,,TarakanV en 
later nog e m s  8 met de ,,Baarn" vertrokken. Wanneer de order tot 
arrestatie was afgegevzn op het moment, dat er een schip in  Kaapstad 
beschikbaar was, dan was die moeilijkheid e r  niet geweest. 

Eigenlijk moest er een aantal van iets meer dan 200 gearresteerd 
worden, doch er zijn er maar 58 opgepakt, omdat de  Zuid-Afrikaanse 
politie voor driekwart niet meewerkte. Het  contingent dienstplichtigen 
bedroeg 1100 man. 

D r  heer Winkel heeft verklaard, da t  er naar aanleiding van d e  
recrutering in Zu:d-Afrika processen zijn geweest. Deze aangelegen- 
heid heeft aldaar ezn politiek karakter gehad. D e  mearste regeringen 
gingen met betrekking tot de recrutering niet verder dat1 dat  men 
negatief zei: Gij hebt autonomie. D e  Zuid-Afrikaanse Regering is 
verder gegaan en heeft gezegd: degenen, die niet voldoen aan een 
oproep van e-n geallieerde mogendheid (zij kon natuurlijk niet alleen 
Nederland noemen, maar het gold eigenlijk practisch alleen Neder- 
land), krijgen geen verblijfsvergunningen meer. D e  mensen dus, die 
Nederlander waren en nog geen permanente verblijfsvergunning in 
Zuid-Afrika hadden, zijn, toen zij weigerden o p  te komen, naar 
Suriname gevoerd. Van die mensen heeft het Departement van 
Oorlog enorm veel requesten gehad. 

D e  heer Kerkhoven is van oordeel, dat  de  recrutering in Zuid- 
Afrika zoveel gemakkelijker is gegaan dan b.v. in Canada, omdat men 
daar een stok achter de deur had, omdat de  Zuid-Afrikaanse Rege- 
ring zei, wanneer ge niet opkomt, dan zijt ge blijkbaar tegen onze 
war-effort. 

D e  Minister van Buitenlandse Zaken deelde o p  27 Mei 1942 l) aan  
de  Minister van Oorlog a.i. mede, dat H r  MS gezant te  Pretoria hem 
o p  22 Mei o.m. seinde: 

,,Heden is in hoogste instantie appel dienstweigeraars afge- 
wezen." 

,,Dit beteekent dus", aldus wordt in de brief gezegd, ,,dat thans 
met de deportatie van de dienstweigeraars een aanvang kan worden 
gemaakt." Verder wordt daarin gezegd: ,,Het is voor het Neder- 
landsche prestige in Zuid-Afrika van veel belang. dat  thans zoo 
spoedig mogelijk wordt overgegaan tot de deportatie der dienst- 
weigeraars. D s a r  voor hun transport naar de West een gewapend 
geleide onontbeerlijk is, ware hun vervoer te  combineeren met dat 
van het voor Curaçao bestemde marinepersoneel, dat thans in Zuid- 
Afrika een scheepsgelegenheid afwacht. Dit marinepersoneel bestaat 
uit 87 man.". 

D e  toenmalige luitenant ter zee der 2de klasse K.M.R. A. van der 
Moer heeft omstreeks Augustus 1942 als marine-officier te maken ge- 
had met gererruteerden uit Zuid-Afrika. Het  detachement bestond 
uit ongeveer 80 man. Het is in zijn geheel naar Kaapstad gegaan, 
want toen had de commandant van het detachement inmiddels van de  
gezant gehoord, dat de bedoeling was, dat  de heer van der Moer 
o p  zijn tocht naar West-Indië ern aantal dienstweigeraars zou mee- 
nemen. Er  is - de heer van der Moer gelooft eigenlijk door gebrek 
aan ruimte aan boord van het schip, waarmee het detachement zou 
gaan - een splitsing in tweeën gekomen. D e  heer van der Moer 



56306 (van der Moer)  

56307 (van der hloer) 

56308 (var: der Moer) 

38496 (Dijxhoorn) 
38497 (Dijxhoorn) 

98306 (Gerbrandy) 

98307 (Gerbrandy) 

57603 (van Lidth de Jeude) 

57607 (van Lidth de Jeude) 

44425 (Koch) 

94750 (Daubenton) 

heeft een detachement (het andere onder leiding van de heer Smit 
bestond uit 50 militairen en 50 dienstweigeraars) gekregen, dat slechts 
uit 30 militairen en S dienstweigeraars bestond. Hij is terechtgekomen 
o p  de  ,,Baarn" van de  K.N.S.M. en daarmee is men van Kaapstad 
uit vertrokken. D e  dienstweigeraars w a r m  mvnsen, die in Zuid-Afri- 
ka  waren opgeroepen o m  hun dienstplicht te vervullen en daaraan 
gern gehoor hadden gegeven. Zij zijn torn blijkbaar o p  verzoek van 
de Nederlandse Regering door de Zuid-Afrikaanders gearresteerd 
en overge!everd aan de kapitein van het schip. Het  contact, dat de  
heer van der ~lgoer met de dienstweigeraars had, was zeer beperkt. 
E r  werd gezorgd, dat ze niet konden ontsnappen. D e  heer van der 
Moer kan alleen maar oordelen over hetgeen is geschied o p  de  
,,Baarnw. Daar  had de kapitein een verblijf voor hofmeesters laten 
ontruimen; dat was zodanig gelegen, dat  het gemakkelijk t e  bewaken 
was. Daarbinnen was een verblijfje met een slaapvertrek, waar de 
mensen zich vrij konden bewegen. Bovendien werden ze een paar 
keer per dag gelucht, natuurlijk steeds onder toezicht van een schild- 
wacht. 

Er  was veel sympathie voor de Duitsers in Zuid-Afrika en dat  was 
ook nogal verbreid onder de Neder!anders, die daar in de dertiger 
jaren heen zijn gegaan. Het  was dus wel zaak o m  o p  zijn qui vive te 
zijn. D e  mecsec van het schip waren dan ook helemaal niet enthou- 
siast over het aan boord zijn van deze lieden; ze werden dus be- 
hoorlijk geceprerrd gehouden en er werd voor gezorgd, dat ze niet 
konden ontsnapprn. Dat  is dan ook niet geb-urd. 

Het  benoemen van de commissie, die naar Zuid-Afrika is gegaan, 
heelt plzats gevonden tijdens het ministerschap van de heer Dijx- 
hoorn. Deze wist echter niets omtrent de  resultaten van de recru- 
tering i11 Zuid-Afrika. Toen hij als Minister aftrad was dr. Koch 
met zijn rnissie eerst kort tevoren vertrokkcn. 

D e  heer Gerbrandy wil niet ontkennen, dat er bij een aantal 
groepen Nederlanders in  Zuid-Afrika wel enthousiasme geweest is 
en dat  het best mogelijk is, dat men het psychologisch juiste ogenblik 
heeft laten voorbijgaan. 

Volgens de heer Gerbrandy moet men niet vergeten, dat  Zuid- 
Afrika zeer moeizaam ten oorlog is getrokken. In  bepaalde kringen 
heerste daar zeer sterk een pro-Duitse geest. Op verzoek van Chur- 
chill heeft de heer Gerbrcindy zich via de  radio tot Zuid-Afrika ge- 
richt. Gezien de boerenoorlog had hij een soort van kinderlijke over- 
tuiging, dat  men de mensen mee zou krijgen, indien gewezen zou 
worden o p  het ontzettende gevaar van het nationaal-socialisme en de  
Duitse agressie. Later werden hem echter reacties uit de  Zuid- 
Afrikaanse pers toegezonden, welke meer dan  verschrikkelijk waren. 

D e  recrutering in Zuid-Airika is vóór het ministerschap van de 
heer van Lidth de Jeude geweest. Deze wist wel, dat  er enige narig- 
heden waren, maar  in  het algemeen was het nogal meegevallen. D e  
gevallen, welke zich voordeden, waren niet ernstig. Er  is wel eens een 
betoging geweest tegen de gezant in Zuid-Afrika, maar  dit ging 
minder over het dienst nemen dan over de kwestie van de verzorging 
van de gezinnen en dergelijke. 

D e  heer van Lidth de Jeude had wel bemoeienis gehad met de  
vraag, waarheen de Nederlandse dienstweiseraars uit Zuid-Afrika 
zouden worden gebracht. Dezen zijn naar Suriname gegaan. Het  was 
een netelige zaak. Men wist niet wat met deze mrnsen aan te vangen. 
D e  heer van Lidth de Jeude wist niet, of deze oplossing wel zo 
buitengewoon gelukkig is geweest. Men zat er een beetje mee. 

Een aantal Nederlanders in Zuid-Afrika was min of meer van 
Nederland vervreemd e n  vond het hoogst bezwaarlijk, dat  ze werden 
weggeroepen. E r  werd wel eens g e v r ~ a g d  of de Regering de Prinses 
Irene-Brigade niet zou opheffen. Dit was echter niet mogelijk. Men 
kon de dienstplichtigen niet van heinde en verre laten komen, omdat 
het landsbelang dit nodig maakte en hun dan na een jaar vertellen, 
dat men geen behoefte meer aan hen had. D e  Regering had een open 
oog voor de moeilijkheden van de Nederlanders in  Zuid-Afrika en is 
hun dan ook zeer ter wille geweest. Zij werden tezamen ingedeeld 
onder een kapitein uit Zuid-Afrika, dus een landgenoot van hen, die 
zeer geschikt was en goed met hen wist o m  te  springen. Toen ze 
eenmaal in  Engeland waren. hebben ze voor 100 pct. hun plicht ge- 
daan. Het  waren uitstekende jongens. 

b. Resultaten. 
D e  heer Koch heeft 600 à 700 man in het leger gebracht. Da t  is 

niet slecht als men er rekening mee houdt, dat er duizend van de  
twee duizend moesten worden afgekeurd in verband met de  eisen 
van de moderne oorlogvoering en dat men er vierhonderd moest 
afstaan, die men in de industrie met kon missen. 

E r  waren in 1941 - aldus de heer Daubenfon - ongeveer 2000 
dienstplichtigen. Als de heer Dci~~bcrzton zich goed herinnert, zijn er 
daarvan 600 à 700 in 12 of 13 verschillende contingenten naar Enge- 



land gestuurd, plus een zeker aantal - de  heer Daubenton meent 
30 families - die met een 5-jaars-contract naar  het marine-etablisse- 
ment te Soerabaja zijn gestuurd. 
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6. Andere laaiden 

D e  heer Carp heeft ook bemoeienis gehad met de troepen in 
Curaçao en Suriname. E r  staat in  het door de  heer Caup overgelegde 
rapport l) wel iets over Suriname, nl. dat zich (laar 400 gekleurde 
gegadigden hebben aangemeld, maar dat de  Minister van Oorlog 
weigerde die te accepteren; dat was Minister van Boeyen. Het is de 
heer Carp niet bekend, waarom de Minister dezen heeft geweigerd. 
D e  heer Carp heeft telegrafisch gevraagd, of men die mensen kon 
nemen. Deze zaak heeft zich als volgt toegedragen: een officier ging 
tijdens zijn verlof zijn familie bezoeken en bij zijn aankomst met de 
boot vroeg iemand hem: K o n  je hier om te  recruteren? Hij heeft 
daar toen gesproken, er ontstond ecn geweldig enthousiasme, niet 
het gevolg, dat  zich 400 mensen aanmeldden. D e  officier kwam met 
dat verhaal bij de  heer Carp. Het was ecn dubieuze aangelegenheid. 
want Suriname was uitgeschakeld bij de  recrutering krachtens ver- 
schillende Koninklijke besluiten. D e  heer Carp heeft dat  toen aan  de 
Minister gevraagd en een weigerend antwoord gekregen. 

Het was oud-Minister Ch. J. I. M .  Welter niet bekend, waarom 
dit door Minister van Boeyen is geweigerd. 

D e  heer van Riemrdijk is n a  het weggaan van de toenmalige 
overste Sas door de  toenmalige commandant, majoor Carp, belast 
met de supervisie over de recrutering in die gebieden, die lagen 
buiten Canada en de  Verenigde Staten, meer speciaal Zuid- e n  Mid- 
den-Amerika en het toezicht op die groepen, die via die gebieden 
naar Canada kwamen. Dit wds derhalve d e  administratieve kant van 
de zaak. D e  eigenlijke recrutering in die gebieden geschiedde door ds 
plaatselijke diplomatieke en consulaire vertegenwoordigers. Zij rir- 
pen ter plaatse oo en stuurd-n de  keuringsgegevens naar de Necler- 
landse troepen in Canada. Die gegevens, o p  speciale formulieren, 
werden gecontrôleerd door de arts en kwamen daarna bij de heer van 
Riemsdijk terug. Deze deed de  verdere correspondentie, bepaalde 
de datum van oproeping, zorgde voor het vervoer, enz. 

D e  heer van Riemsdijk gelooft niet, dat hij in  Zuid-Amerika zo- 
veel moeilijkheden heeft gehad als in de  Verenigde Staten, omdat het 
aantal Nederlanders, dat daar zat, veel kleiner was. In Argentinië was 
het misschien het grootst, dan kwam Brazilië, maar daar was het zeer 
klein. Alleen Brazilië was in de  oorlog. 

Wat Zuid-Amerika betreft begonnen de  bemoeienissen van de  heer 
van Riemsdijk eigenlijk pas na het moment, waarop hij in Canada 
een opgave had ontvangen van d e  recruten, die konden worden opge- 
roepen. D e  heer van Riemsdijk deed wel wat niet voorzien was in 
de richtlijnen, maar de officier van gezondheid heeft geëntameerd, 
dat  d e  keuringsforinulieren naar Canada werden gezonden o m  door 
hem te worden gecontrôleerd. D e  keuring had in Zuid-Amerika plaats, 
dat  kon niet anders. In  de richtlijnen stond, dat  de btslissing, wie on- 
der de wapenen werden geroepen, in handen van de  diplomatieke ver- 
tegenwoordigers werd gelegd, maar er werd niet in details bij gezegd, 
wie tenslotte een beslissing omtrent de geschiktheid voor de militaire 
dienst moest nemen. E r  waren zekere directieven, maar die waren on- 
voldoende voor een gezant o m  met behulp daarvan te  kunnen oor- 
delen over de physieke geschiktheid. 

Toen men wist, dat  er een Koninklijk besluit was getekend met 
betrekking tot de dienstplicht in zekere landen, heeft inen onmiddel- 
lijk van Canada uit geschreven: o p  deze manier moet het gebeuren, 
d.w.z. men heeft d e  keuringsformulieren gezonden. Die waren o p  de- 
zelfde manier opgemaakt als de Canadese; zij werden bij de beoor- 
deling niet teruggestuurd aai1 de diplomatieke vertegenwoordiger, 
want het was ja of ne-n. Als het ,:ja" was, moest de gezant de opge- 
roepene verschepen, de kostwini~ersvergoeding vastste!len, enz. 

Naar  het oordeel van de  heer van Rien7sdijk had er misschien 
uit Zuid-Amerika, als het helemaal uitgekamd was geworden, het 
dubbele kunnen uitkomen van de  150 man, die er tenslotte zijn uit- 
gekomen, maar meer ook niet. 

D e  heer Carp heeft ook bemoeienis gehad met de  recrutering in 
andere delen van Amerika behalve Canada en de  Verenigde Staten. 
Uit Midden-Amerika is niet veel gehaald. D e  heer Carp heeft 
mensen gehad uit Cuba, Chili en Argentinië. Die mensen waren 
rechtstreeks ter plaatse door de gezanten gerecruteerd en doorgezon- 
den naar Canada. D e  heer Carp had niets te zeggen over de recru- 
tering in andere staten van Amerika; daarvoor was de ambassadeur 
verantwoordelijk. 

D e  heer J. G. Meyer was in Brits-Indië op een wikerfabriek werk- 
zaam. De Nederlanders werden opgeroepen in Brits-Indië en ingevolge 
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de recrutering in Brits-Indië werd hij in dienst geroepen. Hij is in 
Mei l941 onder dienst geko!nzn. De heer Meyer kreeg zijn oprocn 
via de Nederlandse cons~il te Bombay. Er zijn niet veel Neder- 
landers in Brits-Indië gerecr~iteerd. E r  zijn er wel enkelen, die 
zijn opgeroepen en die zich op de een of andere inanier onttrokken 
hebben aan de dienst, door b.v. uitstel te vragen. Zover de heer 
Meyer weet zijn er maar enkelen opgekomen. Hij kan geen getal 
noemen, het waren er in ieder geval niet veel. 

Na zijn oproep heeft de heer Meyer een dag of veertien gewacht 
en is toen naar het hoofdkwartier gestuurd van vice admiraal Mel- 
frich te Colombo. 

5 7. Conclusies 

Na haar aankomst te Londen kwam de Regering voor het pro- 
bleem te staan op welke wijze de Nederlandse strijdkrachten konden 
worden versterkt. Zij heeft beslist, dat de dienstplicht zou worden 
opgelegd aan hen, die buiten Nederland hun woonplaats hadden en 
die zich buiten het door de vijand bezette gebied bevonden. Zij ging 
derhalve over tot extra-territoriale recrutering. Tevens werden zij in 
werkelijke dienst opgeroepen, die reeds dienstplichtig of reservist bij 
zee- of landmacht waren en behoorden tot de jaarklassen, die de 
Dienstplichtwet aangaf. Het eerste van de hiervoor uttgevaardigde 
serie wetsbesluiten was dat van 8 Augustus 1940 (A 10), waarbij 
alle mannelijke Nederlanders, die woonden in Groot-Brittannie en 
Ierland, Canada en de Verenigde Staten, en tot de jaarklassen van 
1 Januari 1904 tot 1 Januari 1922 behoorden, verplicht werden zich 
voor de dienst te doen inschrijven. 

De Minister van Defensie, de lieer Dijxhoorn, verwachtte niets 
van vrijwillige dienstneming. Het is de commissie wel gebleken, dat 
aanvankelijk na Mei 1940 bij vele Nederlanders in den vreemde het 
verlangen bestond vrijwillig i11 militaire dienst te gaan. De Neder- 
landse Regering was er echter niet voldoende op ingesteld dit eerste 
enthousiasme op te vangen, zodat degenen, die zich vrijwillig hadden 
opgegeven, geruime tijd niets hoorden. 

De commissie kan er begrip voor hebben, dat de administratie te 
Londen gedurende de eerste maanden niet voldoende was geoutil- 
leerd. Voorts wil zij er rekening mee houden, dat de Regering de 
vrijwi!ligers niet zou hebben kunnen kleden of bewapenen, ook al 
omdat van de Engelse Regering toen niet veel hulp verwacht kon 
worden. Evenwel is haar niet gebleken, dat al het mogelijke is gedaan 
om hen, die zich vrijwillig hadden opgegeven, op enigerlei wijze te 
binden. Toen men later dienstplichtigen begon op te roepen, was dan 
ook het enthousiasme aanzienlijk verminderd. 

In de voornaamste landen waar zou worden gerecruteerd, met 
name in de Verenigde Staten, Canada en Zuid-Afrika bestond aan- 
vankelijk geen dienstplicht voor de eigen burgers. Door het in- 
stellen van de dienstplicht door de Nederlandse Regering ontstond 
dus de situatie. dat Nederlanders in die landen verplicht werden op 
te komen, terwijl de burgers van deze landen zelf ten opzichte van 
hun eigen land die verplichting niet hadden. Dit maakte een recru- 
tering van dienstplichtigen tot een hachelijke zaak. Toch meent de 
commissie, dat het door de Regering gekozen systeem het juiste is 
geweest. De dienstplicht immers bood de Regering het meest zekere 
middel de personele bijdrage zo groot mogelijk te doeli zijn. Daar- 
bij kwam, dat het opleggen van dienstplicht aan de geallieerden 
duidelijk toonde, dat de Regering op dit gebied al het mogelijke deed. 

Uit de getuigenverklaringen is gebleken, dat de recrutering in 
Groot-Brittannië en Noord-Ierland niet veel resultaat heeft opge- 
leverd. Als een van de oorzaken daarvan ziet de commissie het be- 
kende proces-Atnand, dat zeer geruime tijd heeft geduurd, doch ten- 
slotte door de Nederlandse Regering is gewonnen. (vgl. noot blz. 51). 

De commissie heeft er begrip voor, dat, hangende dit proces, 
de recrutering niet met grote voortvarendheid is voortgezet. 

Hoewel de Britse autoriteiten de Nederlanders bij de recrutering 
zoveel mogelijk hebben geholpen, moesten zij in verband met mo- 
gelijke politieke consequenties ten aanzien van representanten van 
andere bezette landen te Londen zich bij de hulp aan de Neder- 
landers immer beperkingen opleggen; de juridische noch de politieke 
status van sommige van die representanten was aanvankelijk immers 
duidelijk. Een groot gedeelte van de Nederlanders, die in Engeland 
werkten, was voorts verbonden aan bedrijven, welke van dusdanig 
belang waren voor de oorlogvoering, dat de betrokkenen vrijstelling 
van militaire dienst moest worden gegeven op advies van de daartoe 
in Engeland bestaande instantie. Zo was het uiteindelijke resultaat 
van de recrutering in Engeland dan ook uitermate sober. 

In Noord-Ierland zijn enkele Nederlanders gerecruteerd; daar 
waren er echter ook weinig. Uit Eire zijn enige vrijwilligers ge- 
komen. 



In  September 1940 heeft de toenmalige Minister van Defensie een 
militaire missie naar Canada gezonden teneinde de oproeping van 
de zich aldaar bevindende dienstplichtige Nederlanders voor te be- 
reiden, hen onder de wapenen te roepen en hen na een korte oefen- 
tijd van ongeveer twee maanden naar Engeland over te zenden. Be- 
houdens de recrutering kreeg deze missie eenzelfde opdracht ten 
aanzien van de dienstplichtigen, die zich in de Verenigde Staten van 
Amerika bevonden. 

De missie naar Canada bestond uit een hoofdofficier en een acht- 
tal subalterne officieren. Twee leden waren - a!dus is de com- 
missie opgevallen - vergezeld door hun echtgenoten; een van hen 
bovendien van zijn zoon. Enige tijd later zijn voor de opleiding nog 
een zevental officieren, negen onderofficieren en 28 korporaals naar 
Canada gezonden. Het hoofd van de missie, aanvankelijk de toen- 
malige luitenant kolonel Sas, was tevens commandant van de troe- 
pen in Canada. Deze had derhalve twee diensten onder zich: de 
recrutering in Canada en de opleiding. In de Verenigde Staten ge- 
schiedde de recrutering tot Juli 1942 door de consulaire ambtenaren. 
Deze stonden, wat dit deel van hun werk betreft, eveneens onder het 
hoofd van de militaire missie. 

1 Januari 1942 werd generaal majoor Dijxlzoorn met ,,de opperste 
leiding" belast. 

Het is de commissie niet duidelijk geworden, waarom het nood- 
zakelijk was in Canada een opleiding op te zetten van twee maan- 
den. Deze opleiding heeft, zoals uit het bovenstaande is gebleken, 
veel personeel gevraagd, terwijl de resultaten toch niet anders dan 
uitermate gering konden zijn. De training, welke de gerecruteerden 
in Canada kregen, had, gezien de bestaande faciliteiten in Engeland, 
veel beter aldaar kunnen geschieden. 

Een voorbeeld, hoe een goed rendement kon worden verkregen 
met een gering aantal mznsen, vormt het in Zuid-Afrika toegepaste 
systeem. Daar immers werd een met de resrutering opgekomen re- 
serve-officier met de eerste militaire vorming belast, die daarbij 
steun ontving van de officier, toegevoegd aan het hoofd van de 
missie, die de lopcnde zaken behandelde. 

Dit systeem getuigde, naar de commissie meent, van meer werke- 
lijkheidszin dan het in Canada toegepaste. Voorzover in Canada 
een opleiding nodig was om de recruten althans enigszins wegwijs te 
maken in het militaire leven - immers zij gingen geuniformeerd 
op de boot naar Engeland - had met een aanmerkelijk bescheide- 
ner opzet overeenkomstig aan die in Zuid-Afrika, volstaan kunnen 
worden. Het heeft de commissie verwonderd, dat de Minister van 
Defensie voor Amerika een ander systeem heeft gevolgd dan voor 
Afrika en dit ongewijzigd heeft gelaten, toen bleek, dat het systeem 
in Afrika beter werkte. 

De commissie kan zich indenken, dat, toen de missie naar Canada 
vertrok, meer en betere resultaten van de recrutering en de opleiding 
verwacht werden, en dat deswege de gekozen opzet kon worden ver- 
dedigd. Toen echter al heel spoedig bleek, dat noch de recrutering 
noch de opleiding veel vruchten konden afwerpen, had, zowel van 
de zijde van de Minister als van de missie aangedrongen moeten wor- 
den op belangrijke inkrimping daarvan. Hoewel uiteraard de Minister 
er verantwoordelijk voor is, dat het inkrimpen van de militaire mis- 
sie te lang is uitgebleven, acht de commissie toch ook de leiding van 
de missie, die zich ter plaatse een goed beeld lton vormen van wat 
nodig was, op  dit punt ernstig in gebreke. De commissie kan zich 
dan ook niet aan de indruk onttrekken, dat de betrokken offi-' ,ieren 
zich teveel door persoonlijke motieven hebben laten leiden. Zij keurt 
de houding van deze officieren dan ook ernstig af. 

Wanneer men nagaat, dat in Canada in totaal 337 man zijn ge- 
recruteerd, terwijl voorts van de 420 man uit de Verenigde Staten 
en de 150 man uit de Zuid-Amerikaanse landen nog een belangrijk 
deel via de consuls is opgeroepen, dan is het zonder meer duidelijk, 
dat het apparaat veel te groot en te kostbaar is geweest. Aangezien 
bovendien is gebleken, dat bij aankomst in Engeland nog een aan- 
zienlijk percentage niet geschikt bleek - velen waren te oud voor de 
dienst te velde - was het resultaat wel zeer ongunstig. 

De commissie wil voorts niet nalaten te wijzen op het feit, dat er 
bij de missie in Canada een liaison-officier was voor diplomatieke 
zaken en een voor militaire aangelegenheden. D e  commissie acht dit 
wel zeer overdreven. 

Hetzelfde oordeel heeft de commissie over de reizen met een alge- 
meen propagandistisch karakter door officieren der missie. Het ma- 
ken van propaganda behoorde immers niet tot de opdracht van deze 
missie. De commissie kan zich niet aan de indruk onttrekken, dat 
naar aangenaam werk gezocht werd. 

De recrutering heeft bij sommige Nederlanders in Canada en de 
Verenigde Staten nogal weerstand opgewekt. Dit is wel te begrijpzn. 
Immers het grootste gedeelte van deze Nederlanders woonde reeds 



l) Vgl. deel 3A blz. 281 van het verslag der commissie. 

jaren lang aldaar en, hoewel nog niet genaturaliseerd, beschouwden 
die Nederlanders zich als burgers van het land. Bovendizn wisten 
zij, zo is gebleken, aanvankelijk niet of de Amerikaanse en Canadese 
Regeringen bereid zouden zijn hun na afloop van de oorlog weer 
toestemming tot terugkeer te geven. Zij moesten alles wat zij daar 
hadden opgebouwd achterlaten. T e  meer heeft de commissie waar- 
dering voor de v r i jd ige r s  en voor de dienstplichtigen, die ondanks 
alle moeilijkheden toch gevolg hebben gegeven aan de oproep in 
militaire dienst door de Nederlandse Regering, die aan die oproep 
de facto geen sancties kon verbinden. 

De Canadese Regering heeft, hoewel conscriptie de Canadezen 
niet welgevallig was, een loyale houding aangenomen; zij is de 
Nederlandse recrutering zoveel mogelijk ter wille geweest. 

In de Verenigde Staten was het reiruteren aanvankelijk moeilijker 
dan in Canada. Immers. de Verenigde Staten waren in de eerste 
jaren van de oorlog nog neutraal. Nadat zij in de oorlog waren 
betrokken, mochten de aldaar wonende Nederlanders, die in het 
bezit Naren van ,,first papers", door de Nederlandse Regering niet 
worden opgeroepen, hoewel hlermede, blijkens de verklaringen, wel 
eens de hand werd gelicht. De Nederlanders voelden er voorts 
veelal meer voor in het Amerikaanse leger te gaan, hetgeen begrijpe- 
lijk was, aangezien zij er dan zeker van waren het Amerikaanse bur- 
gerschap en andere voordelen te verwerven. 

Bij de recruteringsdienst te New York hebben zich ook enige 
moeilijkheden voorgedaan. Oorspronkelijk had de heer van Schre- 
ven, die in consulaire dienst was, hier de dagelijkse leiding, eerst 
onder toezicht van het hoofd van de militaire missie in Canada, 
later, na aftreden van de heer Sas als zodanig, onder supervisie van 
de heer Dijxhoorn. De heer van Schrevert heeft medegedeeld te zijn 
weggegaan, omdat er na Juli 1942 weinig of niets meer te recruteren 
viel en de consulaten dit werk konden overnemen. 

De heer Carp heeft er toen bij de heer Dijxhoorn op aangedrongen, 
dat de toestand weer zou worden, zoals deze was, toen de heer Sas 
nog aan het hoofd van de militaire missie stond, zodat het recru- 
teringsbureau te New York opnieuw zou ressorteren onder de com- 
mandant van de Nederlandse troepen in Canada. Dit is na het 
vertrek van de heer van Schreven geschied. Een officier uit Canada 
heeft de dagelijkse leiding van de recruteringsdienst overgenomen; 
ook de heer Schotte, de rechterhand van de heer van Schreven, 
bleef niet langer aan deze dienst te New York verbonden. De com- 
missie meent hier niet te moeten treden in de vraag in hoeverre per- 
soonlijke belangen en naijver de zakelijke verhouding tussen de re- 
cruteringsinstanties in Amerika en Canada hebben vertroebeld. Zij 
meent wel te moeten betwijfelen, of deze verhouding goed was. 

De commissie acht de gang van zaken met betrekking tot het ge- 
val-van Stolk niet bevredigend. Het argument, dat de vader van de 
onder de wapenen geroep~n heer van Stolk belast was met het aan- 
kopen van velerlei goederen '), waarvoor hij reizen moest maken, 
terwijl zijn zoon dan met een ander de werkzaamheden verrichtte op  
zijn bureau. acht de commissie geen overtuigende reden om aan van 
Stolk ]r. vrijstelling te verlenen. Zij kan begrijpen. dat de commissie 
van advies voor de vrijstellingen toen en bloc is afgetreden. De com- 
missie acht het juist, dat de heer vun Stolk later toch in dienst is 
gekomen. 

Een uitzonderlijke toestand werd geschapen door het onder de 
wapenen roepen van Nederlanders, die verbonden waren aan be- 
langrijke handelslichamen in Amerika. Dezen werden veertien dagen 
naar Canada gezonden, kregen daar een summiere militaire op- 
leiding en werden daarna in uniform in hun oude posities herplaatst. 
Militarisering van deze mensen geschiedde, omdat men wilde voor- 
komen, dat de Amerikaanse Regering hen onder de wapenen zou 
roepen, waardoor de Nederlandse zakelijke belangen zouden kun- 
nen worden geschaad. Deze gang van zaken heeft tot het ontstaan 
van de z.g. vulpen-brigade te New York geleid. Het verwondert de 
commissie, dat de Nederlandse militaire autoriteiten gern kans heb- 
ben gezien de opleiding van deze mensen te New York of omgeving 
te doen plaats hebben. 

---...- 
De recrutering in de andere Amerikaanse landen liep via de be- 

trokken consuls, die de recruten doorzonden naar Canada. Ge- 
zien het aantal opgekomenen in de Verenigde Staten en in Canada 
- aldaar 757 tegen 150 in de andere Amerikaanse landen - meent 
de commissie de conclusie te kunnen trekken, dat dit systeem vol- 
doende heeft gewerkt. 

De recrutering in Zuid-Afrika is, zoals de commissie reeds heeft 
opgemerkt op een betere en meer efficiente wijze opgezet, dan in 
Canada. Wel heeft zij kritiek op het zenden van de heer Bosma, aan 



wie werd opgedragen vrijwilligers te werven, hetgeen geschiedde op 
het moment, dat het te Londen nagenoeg vaststond, dat de dienst- 
plicht zou worden ingevoerd. Het was toen niet meer het juiste 
ogenblik een recruteringsofficier naar Zuid-Afrika te zenden, ten- 
einde uit de groep zich daar bevindende Nederlanders vrijwilligers te 
halen, zoals de heer Bosma zelf terecht heeft betoogd. 

De recrutering van de dienstplichtigen in Zuid-Afrika geschiedde 
door een dirigerend officier van gezondheid, aan wie een luitenant 
was toegevoegd. Bovendien werd de recrutering geholpen door de 
zich in dit land bevindende Nederlandse diplomatieke en consulaire 
vertegenwoordigers. 

De recrutering in Zuid-Afrika, waardoor 600 à 700 man in het 
leger zijn gebracht, kan geslaagd genoemd worden. Er waren daar 
in 1941 ongeveer 2000 dienstplichtigen, waarvan de helft voor de 
militaire dienst werd goedgekeurd. Ongeveer vierhonderd dienst- 
plichtigen konden niet worden opgeroepen, omdat men hen in het 
bedrijfsleven niet kon missen. 

Dit resultaat van de recrutering is behaald ondanks grote poli- 
tieke moeilijkheden. De commissie meent, dat het niet op haar weg 
ligt een oordeel over deze moeilijkheden uit te spreken. Als algemeen 
bekend kan worden beschouwd, dat er vooral bij de Nederlands 
sprekende groep in Zuid-Afrika een invloedrijke stroming was, 
welke de geallieerden niet gunstig gezind was. Het is duidelijk, dat 
dit een grote belemmering voor de recrutering moest zijn. 

Daarbij kwam, dat de Nederlandse gezant, de heer van Lennep, 
bij velen aldaar niet populair was, omdat men hem als pro-Duits 
beschouwde. De commissie is van mening, dat het handhaven als ge- 
zant van de heer van Leïznep na de Meidagen van 1940 niet ge- 
lukkig is geweest. 

Tegenover deze belemmerende factoren staat het feit, dat de Zuid- 
Afrikaanse Regering haar volle medewerking aan de recrutering gaf; 
zij was zelfs bereid haar sterke arm aan de Nederlandse recruterings- 
officieren ter beschikking te stellen door hen, die geen gevolg aan de 
oproep in militaire dienst gaven, op te sporen en over te dragen aan 
Nederlandse autoriteiten. Een aantal dienstweigeraars is, als gevolg 
daarvan door de Nederlandse Regering naar Suriname gezonden, al- 
waar zij zijn geïnterneerd. 

Zuid-Afrika heeft derhalve een zeer gewaardeerd en belangrijk 
contingent militairen geleverd. De commissie betreurt het, dat de Re- 
gering met niet meer voortvarendheid een financiële regeling heeft 
getroffen in verband met het in dienst treden van deze Nederlanders 
en dat zij veel te laat gehoor heeft gegeven aan het verzoek om een 
redelijke voorziening voor oorlogsweduwen en -wezen. 



IV. VERRICHTINGEN EN ORGANISATIE VAN DE MARINE 

90762 (C.  Brouwer) 

90769 (C.  Brouwer) 

90770 (C.  Brouwer) 

90771 ( C .  Brouwer) 

De commisie wil dit hoofdstuk aanvangen met een beeld te geven 
van de krijgsverrichtingen van een aantal oorlogsschepen, welke in 
geallieerd verband aan de oorlog hebben deelgenomen. Buiten be- 
schouwing zijn gelaten de maritieme krijgsverrichtingen in en om 
Nederlands-Indie (1940-1942) tot aan de bezetting door Japan. 
Deze zullen aan de orde komen in dat deel van het verslag, waarin 
punt n van het Enquêtebesluit zal worden behandeld. Voorts zijn de 
maritieme verrichtingen, welke in de Meidagen van 1940 hebben 
plaats gevonden ter ondersteuning van de strijd te land, in een eerder 
deel van het verslag (deel 1 A) reeds vermeld. 

Gezien de opzet van het verslag acht de commissie het niet nood- 
zakelijk dat over ieder schip, dat in geallieerd verband aan de strijd 
heeft deelgenomen, noch ook dat over elke krijgsverrichting van ieder 
schip afzonderlijk gesproken wordt. Daarmede zou zij te veel treden 
op het pad der krijgsgeschiedenis. Wel heeft zij geineend, in grote 
lijnen een beeld te moeten schetsen van de verrichtingen der Konink- 
lijke marine als achtergrond voor het marinebeleid. 

3 1. Kruisers en diverse andere bovenwaterschepen 

a. Hr M S  ,,Szirnntra" 

Schout bij nacht C. H. Brouwer was gedurende de oorlogsdagen van 
Mei 1940 commandant van H r  MS kruiser ,,Sumatram. 

Enige tijd na aankomst in Engeland, einde Mei 1940, kreeg de heer 
Brouwer opdracht de rivier de Humber te verlaten, benoorden 
Schotland om Engeland heen te gaan en aan te lopen in Falmouth op 
àe Zuidkust. Deze opdracht was van admiraal Fztrstner en zij werd 
de heer Brouwer medegedeeld door de chef staf, kapitein ter zee 
Bareel. 

De Engelse vlagofficier te Falmouth overhandigde de heer Brouwer 
een enveloppe met een opdracht van admiraal Furstner, welke inhield 
dat H.K.H. de Prinses met klein gevolg naar Canada moest worden 
overgebracht. De heer Brouwer heeft in de baai brandstof geladen 
en hij heeft gewacht op de komst van Hr MS kruiser ,,Jacob van 
Heemskerck", die aan hem werd toegevoegd. 

Voor deze onderneming werd een z.g. Atlantisch smaldeel inge- 
steld, bestaande uit genoemde twee kruisers. H.K.H. de Prinses en de 
twee kleine prinsesjes hebben de reis gemaakt aan boord van de 
,,Sumatra". 

Negen dagen hebben de ,,Sumatrav en de ,,Heemskerck" gevaren. 
Toen zij de 1lde Juni 1940 in Halifax aankwamen, stond daar een 
trein gereed, welke de Prinses door de Canadese Regering ter be- 
schikking was gesteld. De Prinses wilde echter nog een dag op de 
schepen blijven, die haar hadden overgebracht. Zij is toen ook op de 
,,HeemskerckV geweest, waar zij alles heeft bezichtigd. De 12de is de 
Prinses van boord gegaan. Vrijwel de gehele bemanning is, toen zij 
wegreed, de kade opgerend naar de trein en heeft haar hartelijk ten 
afscheid toegezwaaid en ,,goede reis" toegeroepen. De Prinses was 
daardoor diep bewogen. 

De 13de Juni 1940 heeft de heer Brouwer zich gesteld onder de 
orders van de Engelse vice admiraal, die toen commandant was van 
de Engelse vloot In de North Atlantic, sir Chnrles Keancdv Purvis. 
Onder zijn commando heeft de heer Brouwer bij de Antillen en in de 
Caraïbische Zee gekruist en 14 dagen in Curaçao gelegen om zijn 
ketels, die 100 pct. meer uren hadden gebrand dan was toegestaan 
volgens de veiligheidsvoorschriften, grondig te laten schoonmaken. 
Daarna kreeg de heer Brouwer van de chef marinestaf opdracht zich te 
verplaatsen naar West-Afrika en vervolgens naar Nederlandsch-Indië. 

Te Soerabaja bleek, dat het schip minstens een jaar moest repareren. 
De kruiser viel dus uit. Het was niet nodig, dat de heer Brouwer 
aan boord bleef; hij is toen geplaatst in de staf van admiraal 
Helfrich voor de nieuwe functie van hoofd van de handelsbescher- 
ming. Dit was wat de Engelsen naval control noemen. 

Op 8 Maart 1942 is vice admiraal b.d. J. J. L. Wiltinge com- 
mandant van Hr  MS ,,Sumatrav geworden. Sedert de terugkomst 
in Nederlandsch-Indië was het schip in reparatie genomen. Deze 



88325 (Willinge) 

88838 (de  Meester) 

88839 (de Meester) 

S8439 (Stam) 

X8464 (Stam) 

reparatie te Soerabaja duurde vrij lang, omdat uiteraard het marine- 
etablissement het druk had, het steeds drukker kreeg en het werk 
aan het schip hoe langer hoe meer werd uitgesteld. Toen de oorlog 
met Japan uitbrak, was er nog veel aan te doen. Op het laatste mo- 
ment is het schip weggestuurd. Er was een bemanning bij elkaar ge- 
raapt, ongeveer de helft van een normale bemanning, en daarmee 
kreeg de heer Willinge als commandant opdracht weg te gaan, eerst 
naar Australië, doch later naar Ceylon. 

Het schip is op  Ceylon bemand met mensen, die inmiddels 
uit Indië warm gekomen en op alle mogelijke manieren daar arri- 
veerden. Met dit schip, dat met Nederlandse en ook niet Britse hulp 
weer min of meer in bedrijf was gebracht en op de duur zelfs vrij 
behoorlijk, zijn zij naar Engeland gegaan. 

De heer Willinge is van Trincomali via Kaapstad naar Engeland 
gevaren. Zij hebben onderweg in de Zuid-Atlantische Oceaan nog 
enige konvooidiensten verricht, maar niet veel. Daarbij hebben zich 
geen incidenten voorgedaan. Het was wel de opzet, dat de ,,Sumatrau 

dienst zou doen in de Europese wateren, maar om verschillende 
redenen is daar tenslotte niets van gekomen. De bemanning was 
elders nodig; er was een groot personeelsgebrek. Dit was eigenlijk de 
voornaamste reden, dat men bij aankomst in Engeland het schip 
buiten dienst heeft willen stellen. Geleidelijk aan is de bemanning 
verminderd en het schip is buiten dienst gesteld. De ,,Sumatrav heeft 
men later voor de kust van Frankrijk laten zinken teneinde te dienen 
als bescherming voor de toen gebouwde noodhaven. 

b. Hr M S  ,,Tromp" 

Schout bij nacht b.d. J. B. de Meester heeft op 19 Juli 1941 het 
con~mando over Hr  MS ,,Trompw overgenomen. In de nacht van 19 
op 20 Februari 1942 hee~ t  hij het nachtgevecnt in Straat Bado-ng mer- 
gemaakt. Gedurende dat nachtgevecht is H r  MS ,,Trompm ernstig 
beschadigd; het schip kreeg elf treffers en er waren 10 doden en 
ongeveer 30 gewonden. De heer de Meester is toen naar Soerabaja 
gegaan, maar omdat Soerabaja iedere dag door Japanse vlieg- 
tuigen werd aangevallen achtte men het niet gewenst H r  MS 
,,Tromp" op  het marine-etablissement te laten liggen. Vrijdag kwam 
hij in Soerabaja en Zondagochtend kreeg hij opdracht zo spoedig 
mogelijk naar Australië te vertrekken om daar te repareren. Op 
het marine-etablissement zijn toen enkele beschadigingen - het schip 
had er o.m. een onder de waterlijn en enige vlak boven de water- 
lijn - voorlopig gerepareerd. Maandag 23 Februari was het 
's middags gereed om naar Australië te vertrekken. D e  heer de 
Meester is vertrokken op ern zodanig uur, dat hij na ondergang van 
de maan Straat Bali zou passeren, en zo is hij naar Fremantle ge- 
gaan. Daar heeft hij olie bijgeladen en toen is hij doorgegaan naar 
Sydney om te repareren. Deze reparatie heeft tot onseveer Mei ge- 
duurd; toen is de heer de Meester belast met het konvooieren 
van verschillende schepen om de Noord van Sydney uit. De heer 
de Meester herinnert zich, dat hij o.m. een Australische mijnenlegger 
heeft moeten escorteren naar Nieuw-Caledonië. 

Na deze opdracht is de heer de Meester met zijn schip gedirigeerd 
naar Fremantle, waar hij verder het grootste deel van de tijd heeft 
doorgebracht en van waaruit hij verschillende konvooien heeft ge- 
escorteerd. 

In die tijd is hij nog een keer terug geweest in Sydney en van 
daaruit heeft hij de ,,MauretaniaV naar Nieuw-Zeeland moeten es- 
corteren. Daarna is hij weer naar Fremantle teruggekeerd, waar hij 
verder verschillende escorte-opdrachten heeft gekregen. 

H r  MS ,,Tromp" was ingedeeld bij een z.g. task iorce, eerst onder 
bevel van de  rear admiral Lockwood, die is opgevolgd door de rear 
admiral Christie, onder Amerikaans commando. De heer de Meester 
had geen rechtstreekse bemoeienis met admiraal Helfrich. De admi- 
raal heeft wei eens een bezoek gebracht te Fremantle. Hr  MS 
,,HeemskerckH lag daar toen ook, evenals twee jagers; zij hebben 
toen een oefentocht buiten Fremantle gemaakt. Wanneer er iets 
was, zou de heer de Meester misschien te maken hebben gehad met 
de marine-commandant Australië; eerst was dat schout bij nacht 
Coster en daarna schout bij nacht Koenraad. Heel veel contact was 
er niet. Zij waren immers uitgeleend aan de task force. 

De latere vice-admiraal F. Stam is in September 1943 van Colombo 
uit naar Australië vertrokken en op 8 October 1943 heeft hij het com- 
mando van H r  MS ,,Tromp" van de heer de Meester overgenomen; 
dit heeft hij tot 1935 behouden. In October 1943 is het schip eerst 
naar Melbourne gegaan voor zijn dokkingen, die regelmatig moeten 
gebeuren, omdat anders de vaart te veel verloren gaat. Toen zij van- 
daar terugkwamen, kreeg de heer Stam bericht, dat H r  MS ,,Tromp3' 
was overgegaan van de Amerikaanse bevelvoering naar de Britse. 

O p  1 Januari 1944 is de heer Stam vertrokken naar Trincomali en 
daar is H r  MS ,,Trompn in de Britse Eastern Fleet gevoegd, welke 
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toen een beetje op het keerpunt kwam door versterkingen uit de  Mid- 
dellandse Zee. Admiraal Soinerville was in  1942 met de  gehele 
Eastern Fleet teruggetrokken uit de  Indische Oceaan naar de kust 
van Afrika. Dit was gebeurd naar aanleiding van de aanvallen, die 
de  Japanners met Pasen 1942 o p  Ceylon hebben gedaan, waarbij een 
aircraft carrier, twee kruisers en een groot aantal kleine schepen zijn 
vernietigd. Deze aanvallen gebeurden met ongeveer 110 k 120 vl ieg 
tuigen; admiraal Somerville is toen teruggetrokken, omdat hij zijn 
kracht niet groot genoeg achtte om zich daar  te handhaven. Toen 
deze admiraal begin 1943 meer steun kreeg uit de  Middellandse Zee, 
waar schepen konden worden vrijgemaakt, is hij teruggekomen cn 
toen is ook H r  MS .,Tromp" er bij gevoegd. Ongeveer Januari 1944 
begon men met het formeren van de  Eastern Fleet in d e  baai van 
Trincomali; H r  MS ,,Trompv werd ingedeeld bij het vierde kruiser- 
eskader onder admiraal Reed. Eerst begon men met oefenen en a l  
spoedig volgden offensieve acties in de Golf van Bengalen. D e  gehele 
vloot bestond toen uit 4 slagschepen, ongeveer 6 carriers, 6 kruisers 
en ongeveer 24 torpedobootjagers. 

Zij hebben eerst ern aanval gedaan op Sabang; de  heer Sfam 
meende, dat dit 19 April 1944 is geweest. Dit  was voornamelijk een 
luchtaanval, waarbij de vloot optrad als bescherming voor de carriers. 
Daarna zijn er nog enige offensieve acties geweest, voornamelijk 
tegen onderzeeboten. D e  heer Stam meende, dat zij daarna een actie 
hadden ondernomen tegen Padang, o m  daar de  enige cementfabrieken 
van Zuid-Oost-Azië te bombarderen. Ook is er een actie tegen Soe- 
rabaja geweest. Deze actie is gevoerd door d e  gehele Eastern Fleet, 
waarvoor de vloot eerst van Colombo naar Exmouth Gulf, een weinig 
in  kaart gebrachte baai o p  de Noord-West-kust van Australië, is ge- 
stoomd. Tevoren waren er tankers heen gezonden o m  de vloot van 
brandstof te voorzien. Van Exmouth Gulf uit is ern oversteek ge- 
maakt naar de  Zuidkust van Java; daar zijn d e  vliegtuigen gestart, 
die een aanval op Soerabaja hebben gedaan, speciaal o p  het haven- 
etablissement. D e  vliegtuigen zijn weer aan boord genomen en via 
Exmouth Gulf is men weer naar Trincomali teruggegaan. 

D e  volgende actie is de tweede actie tegen Sabang geweest, waar 
H r  MS ,,Trompn met drie Engelse jagers de  baai van S a b ~ n g  is 
binnengestoomd o m  daar de walinstallaties van binnenuit te be- 
schieten, gelijktijdig met een beschieting door de  slagschepen van 
buitenuit. Deze beschieting werd onderbroken geUurenae de  tiid. dat 
H r  MS ,,Trompw en de ragers binnen waren: Admiraal ~ o i e r v i l l e  
had het idee Sabang iets zwaarder aan te pakken, aangezien Sabang 
werd gebruikt als vlootbasis voor de  Japanse onderzeeboten, die 
ageerden in de golf van Bengalen en in  de  Indische Oceaan. D e  eerste 
aanval met vliegtuigen had wel aangetoond, dat  de  verdediging van 
Sabang niet zo heel zwaar was en daarom durfde admiraal Somer- 
ville liet wel te riskeren H r  MS .,Trompw en enige jagers de baai in 
te sturen o m  met pin point vuur de  installaties onder vuur te nemen, 
die van speciaal belang waren voor het onderhoud van de  onderzee- 
boten. Men wist, waar deze installaties stonden door luchtfoto's, ge- 
maakt bij de eerste luchtaanval en men heeft ze vmrtdurend onder 
vuur gehouden. Toen stond er nog één batterij van'3 cm, die niet 
ontdekt was, omdat het een batterij was, die alleen horizontaal vuurde 
en bij de vliegtuigaanvallen niet tot vuren was gekomen. Toen men 
bij een landhoek vrijkwam, opende deze batterij ineens het vuur o p  
de  jagers en de kruisers. &n van de  Engelse jagers is toen nogal in de  
verdrukking gekomen: er sloeg een granaat o p  de  brug, welke 11 of 
13 mensen heeft gedood. Toen hebben de geallieerden hun vuur ver- 
legd naar die batterij; deze is tot zwijgen gebracht. 

Toen zij later terugkwamen en Sabang konden bezichtigen, bleek, 
dat  zij de  batterij niet vernietigd hadden; blijkbaar waren de  Japan- 
ners aan de haal gegaan; zij hebben althans niet meer geschoten. 
Deze batterij heeft de  ,,Trompn geraakt, maar  daarvan heeft zij 
slechts geringe schade opgelopen. Van de  overige vijf voltreffers, 
die de ,,Trompw kreeg, is er geen geëxplodeerd. D e  granaten waren 
van niet zo erg goede kwaliteit. Een is e r  terecht gekomen in 
d e  oploop van de  schoorsteen, waarin pantserroosters liggen. Deze 
granaat was niet ontploft en lag daar heen en weer te rollen in een 
temperatuur van, naar de heer Stam schatte, zestig ?i zeventig graden. 
Majoor machinist Steenaart heeft zijn kleren uitgegooid, natte gonje- 
zakken omgeslagen, is er ingedoken, heeft de granaat er uitgehaald en 
deze over boord gezet. D e  eerste officier, die chef van de herstellings- 
dienst was - de heer Stam was zelf o p  de  brug - heeft de heer 
Steenaart bijgelicht met een flashlight; o m  de  minuut moest deze van 
hand verwisselen omdat hij zijn hand niet in  de opening kon houden, 
doordat zijn huid schroeide. D e  majoor-machinist heeft de granaat er 
uitgehaald; zo'n ding weegt al gauw een dertig kilo. Hij heeft de  
Bronzen Leeuw gekregen. Hij was trouwens een onderofficier, die 
huizenhoog boven de  anderen uitstak. Gedurende de  oorlogsjaren is 
hij eerst buitengewoon bevorderd tot sergeant-majoor, daarna heeft 
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hij de Bronzen Leeuw gekregen, toen de gouden eremedaille van 
Oranje-Nassau; voorts is hij weer buitengewoon bevorderd en hij 
is tenslotte luitenant ter zee van vakdiensten geworden. 

De vijf treffers, die de ,,Trompu heeft gehad, hebben wel enige 
schade aangericht. De onaangenaamste schade werd veroorzaakt 
door een treffer in de kombuis, waarvan het resultaat was, dat men 
gren warm eten meer kon krijgen; bij de matrozen is dit altijd een 
heel kwaad geval. Er kon nog wel gekookt worden, maar het braden 
en bakken was afgelopen. De granaat had enige schotten doorboord 
en was tot stilstand gekomen in de kombuis. 'Toen de koks terug- 
kwamen om het eten te bereiden, lag in het rijstvergiet een granaat 
van 74 cm. 

Deze aanval op Sabang is wel een succes geweest. Hierna is de 
activiteit van de Japanse onderzeeboten in de Golf van Bengalen 
belangrijk verminderd. Het is niet met zekerheid te zeggen, of dit nu 
een gevolg was van deze actie of van een combinatie van diverse oor- 
zaken, omdat de Japanners langzamerhand van verschillende plaatsen 
terugtrokken. 

De aanval op Soerabaja was door de Eastern Fleet opgezet in 
overleg met het I-ioofdkwartier van zrneraal MrrcArthrrr; deze 
heeft plaats gevonden één dag vóór de aanval van MacArthur op  
Hollandia. De bedoeling is geweest met deze luchtaanval zoveel 
mogelijk vliegtuigen voor de versediging van Java te binden, ZO- 

dat de J~panners  niet de volgende dag, wanneer zij bericht kregzii 
van de aanval op Hollandia, alle vliegtuigen van Java daarheen 
konden sturen om de landing te helpen keren. Evcn tevoren kregen 
zij de aanwijzing, dat de aanvallen van de andere kant uit de lucht 
zouden komen. 

Na de aanvallen op Padang, Sabang en Soerabaja en nog eens 
Sabang is er een rustiger periode geweest. Daarna zijn de acties 
tegen Rangoon losgekomen. De heer Stai?z is nog naar Sydney 
geweest voor onderhoud en wijziging aan de brug. In deze tijd is er 
door de Eastern Fleet eigenlijk niet veel gedaan. Er waren wel 
patrouilles in de Golf van Bengalen, maar geen rechtstreekse acties. 
Toen de acties weer losbarstte~i, was de ,,Trompn gelukkig net weer 
terug. De eerste actie vond plaats tegen Rangoon in Maart en April 
1945. De troepen rukten toen door Birma op  naar de Zuid en 
van Brits-Indië uit heeft toen een landing op  de Zuidkust van Birma 
plaats gevonden, even bewesten Rangoon. De Eastern Fleet was 
daarbij ingedeeld ter bescherming van de landingen, welke zouden 
plaats vinden. Een klein gedeelte was bestemd voor de onmiddellijke 
bescherming en een groter deel voor bescherming op afstand, omdat 
men niet wist, of eventuele schepen uit Straat Soenda zouden op- 
stomen om aan te vallen in de rug. Hr  MS ,,Trompu heeft toen nog 
een aparte opdracht gehad: deze heeft twee Britse aircrafts carriers 
onder zijn bevel gekregen om daarmede een afzonderlijke actie te 
voeren tegen de Andainanen en Nicobaren om de daar aanwezige 
vliegvelden onder bombardement te houden en daardoor te beletten, 
dat de landingen bij Rangoon werden verstoord door luchtaanvallen 
van deze eilanden uit. Dit is gelukt. Achteraf is de landing niet nood- 
zakelijk geweest, want toen de gelande troepen oprukten, bleek er te 
Rangoon geen Japanner meer aanwezig te zijn. De heer Stam heeft 
dus Engelse schepen onder zijn commando gehad. Dit is in Engeland 
ook wel gebeurd met de motortorpedoboten. Luitenant ter zee Larive 
heeft ook Engelse boten onder zijn bevel gehad. 

Daarna is er r,og een poging geweest van een Japanse zware 
kruiser 0111 uit Straat Soenda uit te breken. Met de gehele Eastern 
Fleet is er een scherm om heen gelegd en tenslotte is het schip te 
pakken genomen door een divisie Engelse torpedobootjagers, 's nachts 
G i n  twaalf uur dwars van P~;:ang. Er is een torpedo-aanval op 
gedaan en het schip is tot zinken gebracht. 

Daarna is, voorzover de heer Stam bekend was, weer op verzoek 
van de Nederlandse Regering, H r  MS ,,Tromp" overgebracht naar de 
7th Fleet. want toen kwamen de aanvallen om de Noord 02 de 
Nederlandsch-Indische Archipel los, eerst op Tarakan en daarna Balik- 
papan. Om daarbij de Nederlandse vloot vertegenwoordigd te hebben, 
is Hr  MS ,,Trompw overgrplaatst van de Eastern Fleet naar de 
7th Fleet en toegevoegd aan de amphibious forces onder admiraal 
Noble, die toen Tarakan reeds had genomen en bezig was met 
Balikpapan. 

Op 1 Juli 1945 zijn daar de landingen verricht. Zij zijn er toen nog 
een dag of vijf, zes, gebleven om de troepen, die naar het binnenland 
oprukten, van zee uit vuursteun te geven en de diverse in het binnen- 
land opgestelde batterijen te vernietigen. Eenmaal is dit heel mooi 
gelukt. Er was een batterij, die zij niet konden zien; geleid door een 
Amerikaans vliegtuig, dat er boven was gaan hangen, hebben zij op 
12 000 meter afstand één voor één alle drie kanonnen getroffen en 
buiten gevecht gesteld. Dat was een aardig succes. De heer Stam 
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mocht ook wel zeggen, dat hij een uitnemend officier van artillerie 
aan boord had, namelijk luitenant ter zee der lste klasse Koppen. 

Na de actie in Balikpapan zijn al vrij spoedig de berichten ge- 
komen over de overgave van Japan en heeft de ,,Tromp" pogingen 
aangewend om naar Java te komzn, maar dat  mocht niet lukken. 
Onder het motto, dat men niet wist, hoe de toestand o p  Java was, 
werd de heer Starn naar Australië teruggestiiurd o m  eerst zijn munitie 
aan te vullen. 

c. Hr MS ,,Jacob van Heemskerck" 
Jhr. E. J. van Hoithe, vice-admiraal b.d., is van Mei 1940 tot Mei 

1943 belast geweest met het bevel over Hr MS ,,Jacob van Heems- 
kerck". 

Torn het schip in Engeland aankwam, was het nog lang niet gereed 
als gevechtseenheid; o.m. ontbrak d e  vuurleiding voor d e  hoofd- 
batterij. Niettemin werd het schip toch belast met het escorteren van 
H r  MS :,Sun;atrz", die Prinses Jr4liaria met haar beide kinderen 
naar Canada moest brengen. Dit gebeurde in Juni 1940. Na  aankomst 
in Halifax kregen zij order terug te gaan naar Engeland, waar 
het schip toen werd verbouwd tot  luchtverdedigingskruiser. Dit  
vond plaats o p  de marinewerf te  Portsmouth en het heeft ongeverr 
zeven maanden in beslag genomen, dus van Juli 1940 tot Februari 
1941. In  Februari 1941 is het schip uit Portsmouth weggekomen. Het 
werd hoog tijd, want Portsmouth werd voortdurend door de Duitsers 
gebombardeerd. Zij hebben echter veel geluk gehad, doordat zij 
niet al te  erg zijn geraakt, alleen door een paar brandbommen. 

Toen zijn zij naar het Noorden gezonden, naar Scapa Flow, de 
grote basis van de  Britse marine, waar zij gedurende een week of 
vijf hebben geoefend o m  zich gereed te  maken voor d e  daaropvol- 
gende taak, die hoofdzakelijk bestond uit het escorteren van kon- 
vooirn en het beschermen van die konvooien tegen Duitse luchtaan- 
vallen. Deze taak hebben zij verricht in de  periode van Maart  1941 
tot Januari 1942. hoofdzakelijk in d e  Ierse Zee; ook zijn er enkele 
reizen gemaakt op de Atlantische Oceaan en naar IJsland. 

Nadat zij order hadden gekrezen zich gereed te maken voor ver- 
trek naar Java, zijn zij ongeveer 10 Januari 1942 in konvooi ver- 
trokken rond Kaap de  Goede HOGD. N a  aankomst te Freetown 
mochten zij alleen verder, aangezien het de bedoeling was een spoed- 
reis naar Java te maken o m  de  marine in Indië te  versterken. Zij 
hebben in Kaapstad nog enig oponthoud gehad voor herstelling van 
enige dekbalken, die bij zwaar stormweer scheurtjes vertoonden, en 
aangezien het beter werd geoordeeld dit te doen vóór aankomst 
op Java, waar hiertoe weinig gelegenheid zou zijn, hebben zij dit 
in Kaapstad gedaan. Dit heeft een dag of vier, vijf geduurd en 
toen zijn zij met een gemiddelde snelheid van ongeveer twee en 
twintig mijl doorgevaren via Straat Mozambique en de Seychellen 
naar Colombo, waar de heer van Holthe zich moest melden bij 
de daar bevelvoerende Britse admiraal, van wie hij verdere orders 
zou kriieen om door te varen. 

Van Colombo zijn zij via Trincomali, waar zij munitie aan boord 
moesten nemen voor Britse iagers, die in de Java Zee ageerden, 
met zeer hoge vaart naar Java gegaan. Toen de heer van Hollhe 
bezuiden Java was. op een halve dag stomen van zijn bestemmings- 
haven Tjilatjap, kreeg hij orders van admiraal Helfrich, die toen in 
Ir:dië het marinebevel voerde, o m  terug te keren in verband met het 
feit, dat  de slag in de  Java Zee juist had plaats gevonden en de 
Jaoanners reeds o p  Java waren geland. D e  admiraal achtte het nut- 
teloos er nog meer schepen aan te wagen. In de avond van 1 Maart 
1942, zijn zij teruggekeerd. E r  deed zich nog een moeilijkheid voor, 
aangezien de brandstof, die zij hadden, nauwelijks toereikend was o m  
Colombo te halen. Bovendien kregen zij de  volgende morgen, toen 
zij ongeveer honderd mijl Zuid van Straat Soenda waren, een zware 
bomaanval van Japanse bommenwerpers. Dit was niet zo aardig, om- 
dat hef g-hele dek van H r  MS ,,Hee?iskerck" o v ~ r d e k t  lag met de 
!;!cnitie. E r  zijn zes en dertig lichte bommen afgegooid, maar door 
nianoeuvreren en schieten, waardoor zij d e  formatie bommenwerners 
u i t  elkaar hebben geschoten, heeft geen enkele bom hen getroffen. 
Ondanks het brandstoftekort hebben zij Colombo kunnen halen, zij 
het dan  ook met 3 pct. restant olie, hetgeen, daar men i n  de  oorlog 
?iet onder de 50 pct. mag komen, wel een beetje heel weinig is. Hier- 
ïriee was deze periode afgelopen. 

Einde Maart 1942 zijn zij ingedeeld bij de Eastern Fleet onder 
commando van admiraal Somerville, onder wie zij de rest van het jaar 
hebben geageerd. Zij werden bij zijn vloot ingedeeld, die af en toe 
in onderdelen werd gesplitst. D e  voornaamste taak van H r  MS 
,,HeemskerckU als luchtverdedigingskruiser was in de buurt te blijven 
van de Britse aircraft carriers o m  de artilleriebatterij van deze sche- 
pen te versterken bij een luchtaanval. I n  de  tijd dat  zij er bij waren, 
heeft een luchtaanval o p  die carriers echter nimmer plaats gehad. 
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Deze schepen opereerden in de Indische Oceaan. Af en toe hebben 
zij een actie ondernomen in de Golf van Bengalen. I n  het begin 
hadden zij hun basis te Colombo, maar toen de Japanners langzamer- 
hand naar het Westen oprukten, achtte admiraal Somerville het daar 
onvoldoende veilig en heeft hij zijn basis verlegd naar Kilindini bij 
Mornbasa op de Oostkust van Afrika. Voordien hebben zij nog ge- 
tracht onder admiraal Somerville een actie uit te lokken nl. in de tijd, 
dat de Japanners een luchtaanval op Colombo hadden uitgevoerd. 
Met de gehele vloot lagen zij in het z.g. Addu-atol, een geheime 
schuilplaats, ongeveer vijfhonderd mijl van Colombo verwijderd. 
Toen zij er de lucht van kregen, dat de Japanners kwamen, zijn zij 
zo gauw mogelijk uitgelopen, maar zij zijn te laat gekomen om slag 
te leveren. Zij waren zeer teleurgesteld, maar achteraf is het goed 
gebleken, want de Japanners waren veel sterker. De heer van Holthe 
geloolt wel, dat dit de hoofdoorzaak is geweest voor admiraal Somer- 
ville om zijn basis te verleggen; daarna hebben zij steeds van Kilin- 
dini uit moeten ageren. Het was wel een he21 erind weg; een operatie 
van Kilindini uit naar de Golf van Bengalen was een kwestie van een 
drie of vier weken. Later is de basis weer naar Colombo verlegd. 

In die periode hebben ook nog de geallieerde aanvallen op Mada- 
gaskar plaats gehad. Dit is in twee phasen gebeurd. Aan de eerste aan- 
val op Diego Suarez in het Noorden hadden zij moeten meedoen, maar 
toen demonstreerde zich een roerdefect. vermoedelijk een gevolg van 
,,nearmissesW bij de  aanval bij Straat Soenda. Daarvoor werden zij 
naar een dok gedirigeerd; de bedoeling was, dat zij naar Durban 
zouden gaan, maar daar was het dok bezet en toen moesten zij naar 
Kaapstad. Het waren alle zeer grote afstanden en dientengevolge 
vergde dat nogal wat tijd. Ongeveer Juni en Juli 1942 zijn zij dus in 
Kaapstad geweest en daarna heeft de heer van Holthe zich weer bij 
de vloot in Mombasa gevoegd. Van daaruit hebben zij nog verschil- 
lende operaties meegemaakt. Dit heeft geduurd tot October van dat 
jaar, waarna zij naar Australië werden gedirigeerd. 

Met de beide andere Nederlandse schepen, H r  MS ,,van Galen" 
en Hr  MS ,,Tjerk Hiddes", zijn zij van Mombasa naar Fremantle 
gezonden. Het was een reis van veertien dagen, dwars de Indische 
Oceaan over. Later heeft de heer van Holthe van admiraal Helfrich 
gehoord, dat de beslissing te Washington is genomen. De Eastern 
Fleet werd tijdelijk van een aantal strijdkrachten beroofd. De Britse 
strijdkrachten gingen voor een groot deel naar de Middellandse Zee, 
waar verschillende acties aan de gang waren en waar men verster- 
king hoog nodig had. Men heeft toen gezegd het in de Indische 
Oceaan een beetje kalm aan te doen en de  Nederlandse schepen zijn 
toen naar Australie gezonden. Men had hen ook naar de Middel- 
landse zee kunnen zenden. De reden, waarom zij toen speciaal naar 
Australië zijn gestuurd, is de heer van Holthe niet bekend. 

Van de  tijd in Australië kan de heer van Holthe alleen ver- 
melden, dat zij bij een van de konvooireizen een ontmoeting hebben 
gehad met een Duitse blokkadebreker, die zich zelf, toen hij zag, 
dat hij niet meer kon ontkomen, heeft laten zinken. Zij hebben het 
schip wel beschoten, maar het was te laat. Het tot zinken brengen 
speelde zich af in tien minuten. Het was een heel onbloedig gevecht, 
want het schip schoot niet terug, maar dat wisten zij van tevoren 
ook niet. Dit is de enige actie, die zij in Australië hebben meege- 
maakt; het is geweest in November 1942. 

De heer van Holthe is in Mei 1943 als commandant afgelost; hij had 
toen drie jaar als commandant gevaren, hetgeen uitzonderlijk lang is 
voor de marine en de marineleiding oordeelde het beter een nieuwe 
figuur aan het hoofd te zetten. 

Kapitein ter zee b.d. W. Harrnseri heeft te Perth het commando 
over Hr  MS ,,Jacob van Heemskerck" van de heer van Holtke over- 
genomen. Hij is begonnen met konvooieren. Zij haalden de schepen 
op van Addu-atol, I 3200 mijl van Fremantle af. Daar lagen een 
Engels voorraadschip en ook enige jagers. De konvooien werden 
door Engelse schepen van Afrika overgebracht ei1 dan nam de 
heer Harrnsen ze over en bracht ze naar Australië. 

De heer Harnzsen is in Australië gebleven tot half December 1943 
en toen is men zgn. naar Engeland gezonden. De Amerikaanse 
trdmiraal kwam aan boord en hield een toespraak, waarin hij zei, dat 
zij naar Engeland gingen om te repareren en hij wenste hun verder 
veel geluk. Ook admiraal Helfrich kwam aan boord, die hetzelfde 
pertelde. De heer Harrnserz heeft de mensen toen gezegd, dat zij wel 
riaar Engeland zouden gaan, maar zij moesten via de Middellandse 
Zee varen en omdat daar altijd gebrek aan schepen was, zouden zij 
vast niet verder komen; men zou hen daar wel houden. Zij zijn er ook 
gebleven. Een paar dagen vóór Suez kreeg de heer Harinsen een 
telegram, dat er geen werf beschikbaar was in Engeland. 

Van Januari tot Juni 1944 is de ,,HeemkerckW daar dus gebleven, 
ook voor konvooidiensten. De konvooien van de  Amerikanen kwamen 
in Gibraltar binnen en dan kwam er een luchtdoelkruiser bij. Er  
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waren drie Engelse kruisers en H r  MS ,,Heemskerck"; een er van ging 
altijd mee met de konvooien. Verder hebben zij troepen gebracht van 
Oran naar Napels. In Juni 1944 is de heer Harmsen afgelost. Na een 
vrij lange tijd van reparatie in Engeland is de ,,Heemskerck" in Sep- 
tember 1945 naar Nederlandsch-Indië gezonden. 

d. Hr MS ,,lsaac Sweers" 

Kapitein ter zee b.d. W. Harmsen heeft omstreeks Kerstmis 1941 
het commando over Hr MS torpedobootjager ,,Isaac Sweers", die toen 
in de Middellandse Zee opereerde, overgenomen. De taak van de 
,,Isaac Sweers" was konvooien brengen naar Malta. Dit was geen 
gemakkelijke taak. Zij hadden altijd één of twee schepen bij zich. De 
heer Harrnsen meent, dat zij nooit twee schepen overgebracht hebben. 
Zij verloren altijd door aanvallen van vliegtuigen en onderzeeboten. 

Van 's rrorgc-rs vroeg tot 's avonds laat waren er aanvallen. Als 
de zon opging begon het feest en het eindigde niet vóór de zon 
onderging. 

De heer Harmsen heeft zelf geen enkel succes geboekt. Hij moet 
eerlijk zeggen, dat hij gedurende de gehele oorlogstijd niet één 
vliegtilig heeft zien neerschieten. Zij voeren vaak in een groep met 
een s!agcch~v, twaalf à veertien jagers en een paar kruisers. 

De heer Harrnsen had een pracht van een jager. Overdag was hij 
wingdestroyer, omdat hij veel luchtdoelgeschut aan boord had. 
's Avonds kwam altijd de order, dat de heer Harmsen vóór moest 
gaan varen, omdat hij de meeste torpedo's had. Hr  MS ,,Isaac Sweers" 
was de beste jager en de heer Harmsen had ook een beste bemanning. 
Het was: ,,adeldom verplicht". Persoonlijk vond de heer Harmsen het 
best, maar voor de mensen vond hij het wel moeilijk. Het aardige 
is echter, dat er nooit één van de bemanning is achtergebleven. 

In Februari 1941 is de heer Harmsen door de Nederlandse admi- 
raliteit in overleg met de Engelse uitgezonden naar Indië. Met 
de ,,SweersW is hij door het Suezkanaal naar Colombo gevaren. Het 
schip moest daar worden schoon gemaakt, anders kon de heer Haurn- 
sen het niet halen. Dit duurde nogal lang, omdat alle dokken vol 
lagen met kapotte suhepen. De heer Harmserz schat, dat hij er twee 
à drie weken heeft gelegen. Toen is hij uitgezonden met Royal Air 
Force-mensen aan boord naar Sumatra. Toen hij Padang wilde binnen 
gaan om olie te laden, kreeg hij een sein het niet te doen, omdat 
Padang reeds was bezet. Nog een halve dag later kreeg de heer 
Harmsen order terug te gaan naar Colombo. 

Te Colombo werd hij ingedeeld bij de Eastern Fleet van admiraal 
Somerville. Daarbij heeft hij een tijd gevaren. De heer Harmsen 
voer in het verband van deze vloot; deze bestond uit vier slag- 
schepen en kruisers - ook Hr MS ,.HeemskerckH was er bij - en de 
heer Harmsen was er niet de jager. Mombasa werd de haven. Zij zijn 
toen uit Trincomali weggegaan. De Engelse admiraal seinde toen, dat 
men de bemanning moest zeggen, dat men wegging voor de vijand, 
maar dat men zou terugkeren. De heer Harrnsen dacht toen nog, dat 
als een Nederlandse admiraal dit ooit zou zeggen, hij meteen zijn 
ontslag zou krijgen. Zij zijn een hele tijd te Mombasa geweest en daar- 
na is de jager voor reparatie teruggestuurd rond de Kaap naar 
Engeland. 

Het schip is gedurende een hele tijd in reparatie geweest en toen is 
de heer H ~ r m s e n  in September of October naar Scapa Flow gegaan 
voor oefeningen. Begin November moest de heer Harmsen als com- 
mandant van zijn eigen jager en van drie Engelse jagers het vliegdek- 
schip ,,FuriousM wegbrengen naar Gibraltar. De heer Harmsen is 
daar aangekomen, maar toen mocht hij niet door. Met de ,,PorcupineW 
moest hij blijven bij een van de slagschepen, de  ,,Nelsonw. De  
,,Nelsonu was daar als vervanger van de ,,Rodney". Als de ,,RodneyV 
binnenkwam voor olie of om te repareren, dan ging de ,,Nelsonw uit. 

Zij lagen daar en op ecn middag kreeg de heer Harm~en  bericht 
de bemanning te redden van de ,,Nieuw Zeeland" van de K.P.M., 
die was gezonken. Met ecn paar jagers zijn zij er heen gegaan en zij 
hebben nog een hele hoop mensen er uit gehaald. 

Ook heeft de heer Harnzseli nog geholpen het grote konvooi 
voor Oran en Algiers binnen te brengen; o.m. was daar de ,,DempoW. 
Het is prachtig gegaan; er is helemaal geen narigheid bij geweest. 
Dit gebeurde voordat de  heer Harmserz die mensen had gered. 
's Avonds kwam de Engelse admiraal aan boord om te zeggen, dat 
de heer Harmseïz direct weg moest naar Force ,,H" van admiraal 
Ciinningham. De ,,Porcupinen en de ,,SweersV zijn er heengegaan. 

De heer Harrnsen wilde eerst nog olie laden in Gibraltar - de 
slangen waren reeds aan boord - maar dat mocht niet. Met zons- 
ondergang kwam de heer Harmsen bij een oliekonvooi, maar terwijl 
zij lagen te laden, begonnen zij rondoin hen te schieten. Er waren 
inmiddels Duitse onderzeeboten zeer nabij gekomen. Het werd de 
heer Harrnsen een beetje te gevaarlijk en hij heeft de tanker ge- 
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zegd los te gooien en te helpen de zaak die nacht te verdedigen; 
de volgende ochtend moest de heer Harmsen zich melden. Het 
hoefde echter niet meer; om kwart over vijf werd de ,,Sweers" 
getorpedeerd benoorden Algiers. Om halfvijf was de heer Harmsen 
nog op de brug en de heer Larnan Trip had de wacht. Deze had hem 
geroepen, omdat hij dacht, dat er iets was, maar het was een ge- 
allieerd schip. De heer Harrnsen ging weer even liggen en toen 
hoorde hij een reuzeklap. Hij heeft zijn zwemvest opgezocht en is 
naar boven gegaan, maar er was niemand meer op de brug. Een heel 
stel mensen had gebroken armen en benen en deze heeft men over- 
boord gegooid met een zwemvest; deze zijn allemaal nog goed terecht 
gekomen. Meer dan de helft van de bemanning was echter gesneu- 
veld. Van de negen officieren waren er nog maar drie. Er  was een 
torpedo achterin gekomen en één voorin; achterin sliepen de offi- 
cieren, die niet op wacht stonden. Het waren allen Nederlanders. De 
Engelse officier stond toevallig op de brug. Er stonden altijd drie 
officieren op de brug. Eén onderzeeboot heeft op de ,,SweersW ge- 
schoten; de torpedo's kwamen even na elkaar. De heer Harmsen 
heeft daarbij brandwonden opgelopen en is opgenomen in een hospi- 
taal te Gibraltar, waar hij twee maanden heeft gelegen. Toen is hij 
nog een paar dagen in Plymouth geweest en daarna was hij klaar. 
De heer Harmsen had zich door de dokter een papiertje laten geven, 
dat hij geschikt was voor de dienst op jagers, anders zou men hem 
misschien te Londen aan de wal houden en daarin had hij helemaal 
geen zin. 

e. Hr M S  , ,Flores" 
Kapitein ter zee J. G. van Broekhuysen was in de  Meidagen van 1940 

commandant van Hr  MS fregat ,,Flores". Na aankomst in Engeland 
moesten zij de eerste dagen meer naar binnen op de Theems blijven. 
Er was een soort ,,boomM opgericht, welke moest worden beveiligd. 
Later voer men verder naar buiten en werd het schip ook voor 
konvooibescherming gebruikt. Deze opdracht heeft vrij lang geduurd; 
de heer van Broekhuysen is echter, hij meent begin Januari 1941, het 
hospitaal ingegaan. 

Kapitein ter zee F. H. M. van Straelen is in begin 1941 comman- 
dant geworden van Hr  MS ,,FloresM. De ,,Flores" heeft eerst S maan- 
den op de Theems gevaren als onderdeel van de Thames-Defense- 
Flotilla, dat eigenlijk uit Nederlandse schepen bestond. Zij brachten 
konvooien binnen. De andere schepen van deze flottielje waren de 
,,Douwes Aukes", ,,Jan van Brakel", ,,GrunoW en ,,van Meerlant". 
Dit laatste schip is later aan de Engelsen overgegeven. De flottielje 
bestond uit een stuk of zes, zevzn Nederlandse schepen; zij diende 
voor bescherming van de Theemsmonding tegen vliegtuigen. 

Deze Nederlandse schepen stonden als losse schepen onder de 
Engelsen; als zij gezamenlijke oefeningen hadden, zoals schieten en 
dergelijke, werden er altijd Engelse schepen aan toegevoegd. Dat 
heeit zo acht maanden geduurd. Daarna is de ,,Flores" naar de Oost- 
kust vertrokken met als haven Newcastle. Zij hebben daar op de 
Oostkust gekonvooieerd tussen Newcastle en Flambury Head. Dat 
hebbcn zij ongeveer gedurende een jaar en vier maanden gedaan. Er 
zijn in die periode geen verliezen geleden. De heer van Straelen is 
twee jaar commandant van Hr MS ,,Flores" geweest. 

Toen kapitein ter zee J. S. Bax in Maart 1943 aan boord van Hr 
MS ,,Flores" werd geplaatst, voer dit schip nog als konvooivaartuig op 
de Engelse Oostkust. Het was voornamelijk ter bescherming van 
kolenschepen, die kolen brachten van Newcastle en Schotland naar 
Londen. In die tijd heeft de heer Bax, behalve dat er gedurende een 
konvooi enkele vijandelijke mijnenlegacties hebben plaats gehad. 
geen vijandelijke tegenwerking ondervonden. 

In Maart 1943 kreeg de heer Bax order binnen te komen om het 
schip gereed te maken voor een buitenlandse reis. De heer Bax 
meent, dat het 1 April was. Zij zijn gaan .,opwerkenw in Scapa 
Flow. Zij moesten bombardementsoefeningen doen en de heer Bax 
begreep toen wel, dat zij bestemd waren voor een of andere actie. 
Dat zij naar de Middellandse Zee zouden gaan, heeft de heer Bax 
eigenlijk eerst geweten op het moment, dat zij Gibraltar binnen- 
voeren. In de loop van April waren zij klaar met opwerken en zijn 
zij van Greenock uit vertrokken met een heel groot konvooi, onder 
bescherming van jagers en kruisers. Het was een konvooi van zeker 
honderd schepen. 

Malta is hun basis geworden en op een grote conferentie daar 
hoorde de heer Bax wat zij gingen doen, nl. dat zij zouden deel- 
nemen aan de verovering van Sicilië. Zij hebben eerst op de Zuid- 
oostpunt van Sicilië gewerkt en daarna op de Oostkust. Met het leger 
trokken zij op de zeeflank op en als er vuursteun nodig was werden 
zij gebruikt. Zij hebben even Augusta als bac:s gehad en daarna 
Syracuse. Deze plaatsen waren onder bereik van Duitse en Italiaanse 
bommenwerpers zodat het liggen daar vrij enerverend .was. 
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In die tussentijd was Hr MS ,:SoembaM uit Colombo naar de 
Middellandse Zee gekomen en bij dezelfde gevechtseenheid ingedeeld 
als de ,,Flores". Zij wisselden elkaar af: de ene dag ging de ,,Flores" 
op de flank schieten en de volgende dag de ,,SoembaH. Eén van die 
dagen is de ,,SoembaW op de brug getroffen, waarbij overste Sterken- 
burg is gesneuveld. 

Zij hebben daarna verschillende ,,Ieap frog-landingen" meegemaakt 
- d.w.z. sprongen van de troepen om de flank heen, in de rug van de 
vijand - en zo werkten zij op naar de Noordpunt van Sicilië. Einde 
Augustus 1943 was liet voor hen op Sicilië afgelopen. Via Malta zijn 
zij toen naar Bizerta gedirigeerd, waar zij onder Amerikaans bevd 
kwamen. Het bleek r o d s  spo~rdig, dat cin actie bij Salerno werd voor- 
bereid. De gehele maand September zijn zij in Bizerta geweest. 

Onder Amerikaans bevel zijn zij naar Salerno gegaan. Inmiddels 
was de Zuildpunt van Italië veroverd; daar zijn zij niet bij geweest. 
Bij de landing in Salerno hebben zij het wel zwaar te verduren gehad 
van de vliegtuigen. De derde nacht hebben zij zestien vliegtuigen over 
gehad, die hun bommenlast op het schip gegooid hebben. Er was toen 
eigenlijk niets meer aan het schip heel en zij dachten allemaal, dat het 
afgelopen was. 

Bij het bevrijde stuk van de kust van Salerno hebben zij van een 
Amerikaans bergingsvaartuig de eerste hulp gekregen en toen moes- 
ten zij naar Palermo. Vandaar is de ,,Flores" naar Bizerta gegaan, 
vanwaar zij werd opgeroepen voor Napels. Van Yapels uit zijn zij 
met het geallieerde leger opgetrokken om de Noord en zij hebben 
landingen meegemaakt bij Anzio en Gaeta en nog enkele andere 
kleinere acties, die niet van zo grote betekenis waren. Het waren 
ook weer van die sprong-lan'dingen in de rug van de vijand, welke zij 
steuntden. 

Tot Maart 1944 zijn zij in de Middellandse Zee op de kust van 
Italië gebleven; torn zijn zij terugFeroepen naar Engeland. Daar 
werd de invasie van Europa voorbereid, waarbij ook de ,,Flores" zou 
worden ingezet. Er is toen een andere commandant gekomen. 

Kapitein luitenant ter zee G. Koudijs is begin Mei 1944 comman- 
dant geworden op Hr hls ,,Flores", die was terugg,ekomen uit de 
Middellandse Zee. Na een korte reparatieperiode zou zij weer gaan 
varen. De ,,Flores" heeft toen deelgenomen aan de invasie in Nor- 
mandië. Bijzondere dingen zijn er niet gebeurd, 

Ongeveer een week of drie vóór de invasie kregen zij de orders en 
toen wisten zij wat er ging gebeuren. D-dag en H-uur waren echter 
nog niet zeker. Daarop moesten zij wachten. In die tijd verrichtten zij 
de nodige seinoefeningen en bombardementsoefeningen in samen- 
werking met vliegtuigen en wat er allemaal bijhoort. Een week of 
drie tevoren moesten de commandanten de betrokken officieren 
gaan vertellen wat er gebeuren ging. Met het oog op de geheim- 
houding was het een enigszins precaire z,aak. Voorzover de heer 
Koudijs weet, is er nooit iets uitgelekt. Op 7 November 1944 is de 
heer Koudijs als commandant van Hr Ms ,,Flores" vervangen. De 
,,Flores" heeft daarna een rustperiode gehad tot na de bevrijding van 
Nederland. 

f. Hr MS ,,Johan Maurits van Nassau" 

Vice-admiraal A. de Booy is in Maart 1943 op eigen verzoek com- 
mandant van Hr MS ,,Johan Maurits van Nassau" geworden. Hij had 
aan de wal geen voldoende en~plooi meer. Hij heeft één of twee reizen 
op de Atlantische Oceaan gemaakt. Zij zijn bijna altijd bij de kon- 
vooien geweest. Een paar keer hebben zij van Liverpool naar Free- 
town gevaren, op de Westkust van Afrika, en daarna hebben zij een 
jaar lang van Gibraltar naar Port Said gevaren. Zij hebben daarbij 
niet zo heel veel meegemaakt. De Middellandse Zee was weer open 
voor de koopvaardij, omdat de grote oorlog daar was afgelopen. Zij 
werden eens per reis aangevallen door een aantal Duitse vliegtuigen. 
Af en toe waren er eens onderzeeërs in de buurt. Zij kregen een 
bepaald konvooi in de Straat van Gibraltar, dat zij moesten binnen- 
brengen in Port Said. Het was min of meer een defensieve rol. Be- 
halve de aanvallen van de Duitse vliegtuigen heeft de heer de Booy 
eigenlijk geen bepaalde krijgsverrichtingen meegemaakt. De Italianen 
waren reeds min of meer omgedraaid. Hun bovenwaterstrijdkrachten 
waren er eigenlijk niet meer. 

De heer de Bony is niet lang commandant van H r  MS ,,Johan 
Maurits van Nassau" gebleven om de volgende reden. In September 
1944 dacht men, dat de Duitsers wel uit Nederland zouden wegtrek- 
ken. Men heeft hem toen weggehaald uit de Middellandse Zee, om- 
dat men hem nodig had om bij de bevrijding van Nederland te helpen. 
Dit is helaas misgelopen. Het schip moest de bemanning toen af- 
staan voor de z.g. havenploegen. Hiervan maakte de heer de Booy 
ook indirect deel uit, doordat hij te Antwerpen te werk werd gesteld. 
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Ten tijde dat de heer de Booy commandant was van de ,,Johan 
Maurits van Nassau" is hij eveneens groepscommandant van de 37ste 
flottielje geweest. 

In September 1943 viel de Engelse commandant van deze flottielje 
uit, waardoor een ander moest worden aangesteld. De heer de Booy 
werd toen benoemd tot flottieljecommandant. Hij was commandant 
\;in zijn eigen schip, maar hij had bovendien Engelse schepen onder 
zijn commando. Dat er Engelse scheprn onder Nederlands commando 
voeren, is ook wel eens gebeurd bij de motortorpedoboten; de heer 
de Booy meent, dat bij de mijnenvegers iets dergelijks ook wel het 
geval is geweest. Het was natuurlijk een uitzondering op de regel. 

Kapitein ter zee b.d. S. Dobbenga is van 1940 tot einde 1942 eerste 
officier op Hr MS ,,Soemba" geweest. Zij was op 10 Mei 1940 in de 
wateren rondom de Riouw Archipel en was belast met de handhaving 
van de neutraliteit; tevens moest het schip er voor zorgen, dat de Ja- 
panse vissers niet binnen de drie mijls territoriale zeegrens visten. Na- 
dien werd Hr MS ,,SoembaV aangetrokken voor het opleiden van ka- 
nonniers te Soerabaja, omdat daarvoor geen torpedobootjagers be- 
schikbaar waren. De jagers hadden andere operationele taken en de 
,,SoembaU inet haar batterij werd geschikt geacht om te fungeren als 
opleidingsschip voor de kanonniers. Er is zeer goed werk gedaan en 
er zijn vier opleidingen afgewerkt. Door het wegvallen van Nederland 
was het ter hand nemen van een kanonniersopleiding in Indië zeer 
noodzakelijk. Door het uitvallen o p  een zeker moment van Hr  MS 

,,Krakatau", die toen in de Riouw Archipel was belast met het pa- 
trouilleren in deze wateren, is Hr  MS ,,SoembaV daar weer voor een 
korte periode heengegaan om de bewakingsdiensten op zich te nemen. 

Na de capitulatie van Java is H r  MS ,,SoembaW door bijzonder 
fortuinlijke omstandigheden ontkomen. Men had toen de keus tussen 
Australie en Colombo. Uit de gegevens bleek, dat zich een sterk Japans 
eskader ophield ten Zuiden van Java en men heeft daarom Colombo 
gekozen. Er waren bovendien meer redenen om naar Colombo te 
gaan. In de Veeckensbaai lag een marinetanker, waar de schepen 
konden bijbunkeren, wanneer zij de kans kregen te ontsnappen. 
Hr  MS ,,SoembaW heeft daar gebruik van gemaakt en daardoor was 
het ook mogelijk de tocht naar Colombo te volbrengen. 

Toen H r  MS ,,SoembaW te Colombo aankwam, was het schip min 
of meer beschadigd door een zware bomaanval ter hoogte vati 
Merak. De dokfaciliteiten waren zeer gering en de flag officer Ceylon 
achtte het beter Hr  MS ,,SoembaW door te zenden naar Bombay. 
In het voorjaar van 1942 is het schip daar gerepareerd en uitgerust 
voor de Perzische Golf, nl. voor de drempelbewaking van deze 
binnenzee, om te beletten, dat Japanse en ook Duitse onderzeeboten 
dit gebied zouden infiltreren. 

Kapitein ter zee b.d. P. J. G. Huijer is in Januari 1941 comman- 
dant van H r  MS ,,SoembaW geworden. Op 8 Maart 1942 had de 
capitulatie van Java plaats; de heer Huijer bevond zich t3en ten 
Zuiden van Java op de ,,Soemba". 

Hij was 8 Maart 1942 belast met het opvangen van onderzeeboteti 
en de bewaking van een tanker in de Veeckensbaai. Hij heeft op 
9 of 12 Maart het bevel gekregen om op te stomen naar Colombo, 
welk bevel hij heeft uitgevoerd. Hij heeft, naar hij meent, drie weken 
bij Colombo gelegen. Voor reparatie is hij naar Bombay gegaan, 
waar hij werd belast met het bevel over de marinebasis van Bahrein 
van de Engelse marine. Toen de heer Huijer daar kwam, heeft hij als 
enige order van de admiraliteit gekregen: ,,You're responsible for the 
virginity of the Persian Gulf". Het belang van de Perzische Golf was 
de olietoevoer van Brits-lndie. Men was, speciaal van Engelse zijde, 
als de dood, dat men zo'n olieschip in de mond van de Sjat-el-Arab 
zou torpederen. Het was een modderveld; wanneer zo'n schip daar- 
in zou komen te zitten, was de olietoevoer naar Brits-Indie pertinent 
afgesneden. 

De Perzische Golf was slecht in h a r t  gebracht. Behalve de scheep- 
vaartroutes was het daar één pak riffen en stenen, en een onderzee- 
boot, die daar binnenslipte, was nair  de mening van de heer Huijer 
practisch onvangbaar geweest. Toen hij er kwam, waren er twee 
kleine scheepjes, een jacht van de oud-gouvernerir van Singapore en 
nog een hulpvrachtscheepje, gelooft hij, met Britse bemanning. Daar 
moesten zij het mee bolzwemmen. Het waren specifiek asdic scheoen, 
die daar werden ingezet; later had de heer Huijer twaalf van dergelijke 
schepen onder zijn commando. 

Na December 1942 heeft de heer Huijer eerst een konvooi ge- 
bracht rond Brits-Indië naar Trincomali, toen weer van Trincomali 
naar Bombay terug. De heer Huijer moest toen repareren en ver- 
bouwen voor de Middellandse Zee. Daarna is hij vijf dagen vóór 
zijn vertrek door geelzucht tot rusten gedwongen. Dat heeft hem 
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helaas de ,,SoembaW gekost. Toen hij in Juni 1943 te Colombo kwam, 
werd hij belast met de functie van chef personeel in de staf van 
admiraal Helfrich. 

Kapitein luitenant ter zee A. van Miert is o p  1 Mei 1943 als eerste 
offic~er aan boord van Hr  MS ,,Soemban van Bombay uit vertrokken 
naar de Middellandse Zee. 

Zij hebben oefeningen gedaan met de Engelsen en Amerikanen in 
de Golf van Suez en de Middellandse Zee. Zij hebben konvooireizen 
gemaakt tussen Port Said en Gibraltar en terug, en zij zijn geweest bij 
de eerste landing op Sicilië en op de Zuidwest-punt van de  voet van 
Italië. 

Overste Huijer was commandant in de Perzische Golf. Vlak voor- 
dat het schip naar de Middellandse Zee moest gaan, is hij ziek ge- 
worden; toen is overste Sterkenburg aan boord geplaatst; de  heer varz 
Miert gelooft zelfs maar vier of vijf dagen, voordat het schip zou ver- 
trekken. Overste Sterkenburg is gesneuveld op 6 Augustus bij Syracuse. 

Na hem is luitenant ter zee der 1ste klasse P. A. de Boer als com- 
mandant gekomen. Deze is na heel korte tijd afgelost door de  toen- 
malige luitenant ter zee Pröpper. Met die commandant is het schip in 
Maart 1944 naar Engeland teruggevaren. De heer van Miert is toen 
overgeplaatst. 

Luitenant ter zee der lste klasse S. L. de Jong is 5 October 1944 
commandant van Hr  MS ,,SoembaW geworden. Het schip lag stil in 
Shadwell Basin te Londen. Op de dag van de capitulatie van Duits- 
land is hij met het schip uit Londeii gevaren naaï Grangemouth ter 
reparatie. De ,,SoembaM heeft in de tijd, dat de heer de Jong daarvan 
commandant was, niet meer aan de krijgsverrichtingen deelgenomen. 

h. Hr MS ,,Jan van Brakel" 
Kapitein ter zee J .  J .  Hogerzdoorn was in 1940 commandant van 

Hr MS ,,Jan van Brakel". In zijn tijd was de .,Jan van Brakel" met 
mijnen aan boord gestationneerd te Newcastle, waar het schip eigen- 
lijk lag te wachten tot er eens een gelegenheid zou zijn het te ge- 
bruiken. In de tussentijd is men een paar keer uit geweest voor een 
oefentochtje in de omgeving van Newcastle. Verder werd de ,,Jan 
van Brakel" nog wel eens ean enkele maal ingezet voor een escorte 
van de haven van North Shields uit naar de grote konvooiroute. 
Ook bleven zij wel eens een tijd buiten, b.v. wanneer er schepen een 
nacht op een konvooi moesten wachten; zij bleven er dan omheen 
cirkelen. 

Schout bij nacht Th. K. baron van Asbeck is van 18 Maart 19.11 
tot 13 November 1943 commandant geweest van Hr MS ,,Jan van Bra- 
kel". De heer van Asbeck meent, dat de ,,van Brakel" ongeveer acht 
maanden aan de boeien had gelegen. Dat beviel hem niet erg. Hij 
is naar de Britse admiraal te Newcastle gegaan en deze heeft contact 
opgenomen met de commander in chief te Rosyth; toen is besloten 
het schip te gebruiken voor konvooidiensten op de Oostkust van 
Engeland. Twee of drie dagen later is de  ,,van Brakel"' naar Rosyth 
gestuurd; daar is het schip dadelijk op de werf gekomen; er is lucht- 
afweergeschut aan boord geplaatst. Zij zijn ingedeeId bij de Engelse 
konvooidiensten op Cape Wrath in het Noordwesten van Schot- 
land tot aan de Theemsmonding. Op deze route hebben zij gevaren 
tot ongeveer Maart, April 1942. 

De ,,van Brakel" is daarna klaargemaakt voor de West. Zij is toen 
als escorte meegegaan met een konvooi naar de Azoren; het kon- 
vooi is doorgegaan naar Zuid-Afrika. Zij zijn losgelaten, hebben olie 
geladen in Ponta Delgada en zijn daarop overgestoken naar Bermuda. 
Daar hebben zij een korte reparatie gehad en vandaar zijn zij over- 
gestoken naar Curaçao. Vandaar uit hebben zij veel konvooiwerk 
gedaan. 

i. Hr MS ,,Abraham Crijnssen" 

De heer A. van Miert was in October 1941 commandant ge- 
worden van Hr MS ,,Abraham Crijnssen", die toen in Nederlandsch- 
Indië was. Hij is 6 Maart 1942 met de ,,CrijnssenW naar Australië 
gegaan, waar hij een dag of tien of twaalf later is aangekomen. De 
,,CrijnssenV is daar gerepareerd, hetgeen maanden heeft geduurd. 
Begin Augustus is de heer van Miert met de ,,Criinssen" naar Mel- 
bourne gevaren, waar het schip is opgelegd. 

In Maart 1945 is de heer S. Dobbenga commandant geworden 
van Hr  MS ,,Abraham Crijnssen". Door het succes van MacArthur's 
operaties waren in de verschillende gebieden Indonesiërs vrijge- 
komen; daarbij waren Batakkers, Sumatranen, Javanen van Oost- en 
West Java, Alfoeren, mensen uit de  Molukken, enz. Deze mensen 
werden naar Australië gezonden. Te Melbourne werd toen een marine- 
opleiding gevestigd. De ,,CrijnssenV was uitgezocht als varend op- 
leidingsschip. Hieraan kwam een einde in het voorjaar van 1945. De 
Nefis had geregeld parties uitgezet in het Zuidoostelijke deel van de 
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Archipel; dit gebeurde met onderzeeboten en ook met vliegtuigen. 
Men achtte in 1945 het bovenwatergevaar van de Japanners zo 
miniem, dat het mogelijk was met bovenwaterschepen de parties af te 
zetten. Hiervoor had men de ,,CrijnssenM nodig en nog twee voor dit 
doel gewijzigde torpedomotorboten. De ,,Crijnssen0 is vervolgens los- 
gemaakt van Melbourne om te Port Darwin aan deze operaties te 
kunnen deelnemen. 

j .  Hr MS ,,van Kinsbergen" 
Vice-Admiraal b.d. J. J. L. Willingc is in April 1943 commandant 

van Hr MS ,,van Kinsbergen" geworden. Het schip moest onder 
Ariierikaans commando konvooieren in de Caraïbische Zee. In de 
tijd, dat de heer Willinge daar heeft gevaren, was het gebied tus- 
sen Cuba en Trinidad hun gebied. Daar voeren de z.g. ti.A.n.- en 
T.A.G.-konvooien. 

De Amerikanen hadden, nadat in de Caraïbische Zee en op de 
Oostkust van Amerika duikbootaanvalien waren geweest, de schepen 
verenigd in konvooien. Dit geheel werkte volgens vaste tijdschema's. 
Om de vijf of zes dagen ging er b.v. een konvooi van Trinidad in de 
richting van Guantanamo. Er waren vijf escortegroepen, ieder be- 
staande uit drie k vijf schepen. De ,,van Kinsbergen" was bij één van 
deze vijf groepen ingedeeld, de ,,van Brakel" bij een andere groep e11 
de ,,Queen Wilhelmina" weer bij een andere groep of soms ook bij 
die van de ,,van Kinsbergen." De commandant van H r  MS ,,van 
Kinsbergen" was de oudste commandant en was daarom de escorte- 
commandant. Meestal voeren zij met drie of in betere tijden met vijf 
escorteurs en dan maakten zij een tocht van zes dagen heen en vijf 
dagen terug; in de tussentijd lagen zij dan een dag of drie à vier op 
hun basis. 

Ongeveer Augustus 1943 is de heer WiEIirige vervangen. Hij kreeg 
bericht, dat hij bestemd was voor een belangrijke opdracht in het 
Oosten; daarom is hij afgelost. Hij is toen chef staf gewordei1 bij 
admiraal Helfrich. 

In Augustus 1943 is schout bij nacht b.d. J. A. Gauw commandant 
van Hr  MS ,,van Kinsbergen" geworden. De heer Gauw is eerst in 
de Caraïbische Zee commandant geweest van de konvooien tussen 
Trinidad en Cuba; in Augustus 1944 is hij naar New York gediri- 
geerd om van daar uit konvooien te begeleiden. 

In de Caraïbische Zee was de heer Gauw eigenlijk flottielje-com- 
mandant van zes schepen, waarvan vijf Amerikaanse. Zij vormden eitr 
escortegroep voor konvooien, die orders van hem, als de escorte- 
commandant, moesten uitvoeren. Zijn konvooi is nooit aangevallen. 
Einde 1943 werd het aantal onderzeeboten steeds minder. Het meest 
typische konvooi, dat de heer Gauw heeft gehad, was dat van vier 
duikbootjagers, die Amerika aan Rusland had overgedaan. De heer 
Gauw heeft deze begeleid over de Atlantische Oceaan naar St. John's, 
waar de Canadezen de begeleiding zouden overnemen. Er waren toen 
een Russische verbindings-officier en Russische seiners bij. 

In September 1945 is Hr  MS ,,van Kinsbergen" naar Rotterdam 
gegaan. Zij had de gehele oorlog door gevaren zonder een bepaalde 
grote reparatie en werd daarom te Rotterdam nagezien. De heer 
Gauw heeft het commando overgegeven aan kapitein luitenant ter 
zee Nuboer. 

k. Hr MS ,,,Gruno" 
Kapitein ter zee J. J. Hogendoorn is in 1941 commandant geweest 

van Hr  MS ,,GrunoW. De ,,GrunoV was ingelast in het Thames 
local defense flotilla. Het was een flottielje van 16 schepen, waar- 
bij de ,,Flores" en de ,,Crunou als enige Nedzrlandse schepen waren 
ingedeeld. De rest was Engels. Later is de ,,van Meerlant" nog ge- 
komen, maar deze was torn recds onder Engeis commando en had ern 
Engelse bemanning. De taak hield in, dat zij iedere nacht naar 
buiten gingen. De Theemsmonding was verdeeld in bepaalde vakken 
en elk schip kreeg een vak aangewezen. Iedere nacht veranderde dit. 
'sNachts gingen zij daar voor anker met de opdracht uit te kijken 
naar een eventuele indringer in de Theemsmonding, naar vliegtuigen, 
die mijnen Lieten vallen, enz. Af en toe moesten zij met een konvooi 
mee om schepen buiten de Theemsrnonding te brengen in aansluiting 
op konvooien, die langs de Engelse Oostkust liepen. Er zijn daarbij 
geen verliezen geleden. 

Kapitein ter zee b. d. H. Witte is commandant geworden van Hr  
MS ,,GrunoW op 20 April 1943. De ,,Crunov had toen tot taak het 
konvooieren van schepen van Tynemouth naar ongeveer ter hoogte 
van Huil. Oorspronkelijk waren er nog twee schepen bij, een Engels 
schip en een Noorse torpedoboot, die echter al spoedig in elkaar vie- 
len. De ,,GrunoW was een kanonneerboot. De ,,GrunoU heeft geen 
moeilijkheden ondervonden; er zijn geen aanvallen op gedaan. Er was 
wel wat personeel aan boord; er was twaalf man meer dan de normale 
bemanning. Men wilde deze vaarpraktijk laten opdoen. 
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Schout bij nacht Th. K. baron van Asbeck was in Mei 1940 coin- 
inandar~t van N r  MS ,,van h'le-rlant". In Engeland aa:?geko:llei; 
werd de7e q e ' x ~ ~ i k t  voor de bewaking van de Thre:ilsn~onding, ondat 
er gecn Schaellboote naar binnen kwamen; zij moesten luchtafweer- 
vuur afgeven, enz. Daarna is de ,,van Meerlant" overgegaan naar de 
Engelsen, maar toen was de heer van Asbeck juist van boord af. Hij 
was overgeplaatst naar de ,,van Brakel". Nadat de  ,,van Meerlant" 
veertien dagen in dienst was bij de Engelsen, is zij op een mijn ge- 
lopen e11 gezonken. D e  heer vni2 Asbcck gelooft, dat  er maar é2n of 
twee rncnscn af zijn gekoxeu. Geclurrnde de  nacht waren er mag- 
netische inijneii gelegd er! men had strikte orders 's morgens niet 
onder stoom te gaan vóórdat de  mijnenveegploeg er was geweest; 
soms was dat wel eens wat laat. Toen de Engelsen aan  boord zijn 
gekomen zijn die o p  een gegeven ogenblik toch te vroeg gaan varen. 
D e  gehele bemanning was Engels. D e  heer van Asbeck meent, dat de 
,,van Meerlant" in ruil voor iets anders is afgestaan. Hij meent, dat  
de  Nederlanders een jager of een mijnenveger kregen. 

Luitenant ter zee der lste klasse W. J. de Vries was in Mei 1930 
coinmandant van de ,,Mok I". 

Op order van de Britse admiraliteit is hij uit Blockhouse opgeroe- 
pen voor de evacuatie van Duinkerken. Zij zijn naar Dover gezonden 
en vandaar uit beeft de heer de V'ries geoperierd; to ic  de tor- 
stand gedurende de daguren onhoudbaar werd, zijn zij alleen nachte- 
lijke tochten gaan maken. Bij die gelegenheid werd het schip overge- 
plaatst naar Margate, zodat de heer de Vries dus niet meer de  door- 
steek binnen de Downs behoefde te maken. Nog twee nachten heeft 
hij aan de evacuatie deelgenornzn; de laatste nacht is het schip 
verloren gegaan in de haven van Duinkerken. Met een Engelse trawler, 
het laatste schip, dat uit Duinkerken vertrok, is hij toen weer over- 
gestoken en in Ramsgate geland. 

D e  >,Mok I" was oorspronkelijk een communicatieschip tussen Den 
Helder en de Mok. Het  was e-n nieuw schip; kort vóór de oorlog 
was het gereed gekomen. Het  was uitsluitend een communicatieschip, 
maar er stond toch nog bewapening op. Voor het evacuatiewerk was 
het zeer geschikt, want er kon een vierhonderd man op. 

n. Hr MS  ,,Willern i9an der Zaan" 
D e  toenmalige luitenant ter zee H. D. Lindner was in 1940 corn- 

mandant van H r  MS ,,Willem van der Zaan". Hij werd ingedeeld bij 
de  Engelse mijnenlegdivisie in  de Humber. Hij stond onder Engels 
bevel; de heer Lindner commandeerde de  enige Nederlandse mijnen- 
legger. Toen hij bij de divisie kwam, bestond deze uit een grote 
mijnenlegger, een kleinere mijnenlegger en vier Engelse jagers, die 
als bescherming meegingen, maar  zelf ook veertig mijnen aan dek 
konden nemen, die eventueel konden worden gelegd; daarmede gingen 
zij de Noordzee op. 

Eerst moesten zij eens kijken hoe de Engelsen het deden, want de  
heer Lìnürler had nog nooit in groot veroand mijnen gelegd. Met de 
commandant van de divisie, een Engelse kapitein ter zee, Jack Bick- 
ford, kon hij niet alleen goed opschieten, maar deze was ook zeer 
te spreken over hetgeen de  ,,Willem van der Zaan" deed. D e  heer 
Lindner had dan  ook een goed geoefende bemanning. 

Buiten dit verband moesten er ~liijnzn worden gelegd onder de  
Vlaamse kust, omdat de Duitsers misschien zouden proberen naar 
de overkant ie gaan. Het was dus gewecst e in  versperring te leggen 
onder de kust. Ook dit is goed gegaan. Hiervoor werd een telegram 
van de  Engelse admiraliteit ontvangen: wel1 done van der Zaan. Bij 
de Engelse marine is dit een vrij groot complimerit. Er  zijn toen ook 
verschillende mensen van de ,,Willem van de Zaan" door H. M. de  
Koningin onderscheiden. 

Na  verloop van tijd werden de .;erliezen zo groot, dat de mijneti- 
legdivisie werd ontbonden. De Engelsen raakten in de knel met hun 
jagers en toen er ook enige Nederlandse waren verdwenen, kregen 
zij gesn nieuwe, zodat de divisie mo.eit worden ontbonden. Er  was 
voor de ,,van der Zaan" dus gem verdere :~iogelijkl~eld in divisiever- 
band verder te  gaan en toen werd zij daar bedankt. Admiraal Furstrter 
heeft toen bepaald, dat zij naar de Oost zouden gaan. Het  schip is dus 
klaargemaakt voor Indië, waarna rij zijn vertrokken. In Indië aan- 
gekomen is de heer Lindner afgelost als commandant. Het schip is 
einde Februari 1942 naar Colonlbo vertrokken, van waaruit het vele 
konvooidiensten heeft verricht. In October 1944 is het weer naar 
Engeland vertrokken. 

Kapitein luitenant ter zee A.  van Miert is einde December 1944 of 
begin Januari 1945 commandant geword-n van H r  A/ls ,,Willeili van  
der Zaan". 

7 



89825 (van Miert) 

89829 (van Miert) 

91 893 (van Straelen) 

91663 (Harrnsen) 

90653 (Logger) 

90654 (Logger) 

Zij hebben vrij veel mijnen gelegd; de heer van Miert meent, van 
Februari 1945 tot het einde van de oorlog in Europa zo iets van 
IS00 à 1800 mijnen; steeds samen me? de Engelse marine. Het was 
vrij druk werk, dat moet de heer van Miert zeggen, maar bet beviel 
hem allemaal erg goed. Hij is naar Nederland gevaren met de ,,van 
cier Zaan" in de tweede heift van Mei 1945. Hij heeft daar, naar H IJ 
iiie:nt, gelegen van einde Mei tot begin Arrgustus 1945. C e  bedoeling 
was toen, dat de .,van der Zaan" visserij-inspectie op de Noordzee 
zou doen. De heer van Miert is toen met zijn schip naar Engeland 
gegaan om proviand in te slaan, om daarna terug te komen ter 
visserij-inspectie. Toen hij in Engeland was, werd er gezegd: je moet 
over 14 dagen naar Indië. 

De heer va!? Mlcrt is dus met snoed naar Indië gestuurd. Als hij 
zich goed herinnert, is hij begin October 1945 te Batavia gearriveerd. 

Kapitein ter zee F. N. M.  van Straelen is in 1940 commandant van 
cia ,,Bouclier" geweest. Nadat Frankrijk wapenstilstand had aange- 
vraagd, hebben de Engelsen alle bemanningen van alle Franse sche- 
pen, die in Engeland lagen, van boord gehaald, verzameld en ge- 
vraagd: wie wil er verder met òns meedoen? Wie niet wilde, mocht 
teruggaan naar Frankrijk. Op een gegeven ogenblik hadden de Fran- 
sen daardoor meer schepen dan bemanningen. De Nederlandse marine 
heeft t o x  de ,,Bouclier" gekregzn. Het was ein Franse torpedoóoot- 
jager. Met deze heeft de heer van Straelen aan de krijgsverrichtingen 
deelgenomen, in de vorm van konvooieren op de Zuidkust van Enge- 
land. Dit is zonder incidenten verlopen. Einde 1940 is het schip weer 
aan de Fransen teruggegeven. 

Kapitein ter zee b. d. W. Harmsen is op 17 Januari 1941 comman- 
dant geworden van H.M.S. ,,Campbelltown", die later buiten dienst 
is gesteld en door de Engelsen is gebruikt als sperschip bij St. Nazaire. 
De taak van de ,,Campbelltown" was konvooien beschermen. Het was 
een van de ouae Amerikaanse jagers. Gekonvooieerd heeft de heer 
Hartnsen het meest van Liverpool en Glasgow uit. Ook is hij een tijd 
op IJsland gedetacheerd geweest. De Cacadezen brachten dan de sche- 
pen naar IJsland; de heer Harmsen C.S. haalden ze daar op en brachten 
ze tot halfweg Schotland en dan gingen zij weer terug naar IJsland. 
Van Liverpool uit brachten zij de schepen tot halfweg IJsland. Op éé~i 
nacht hebben zij eens 18 schepen verloren. Het was een konvooi van 72 
schepen en zij zaten er omheen met ongeveer 10 jagers. De vijande- 
!ijhe onderzeeërs warrn toen waarachtig binnen het konvooi, zodat 
men ze niet kon beschieten zonder eigen schepen te raken. Dit is 
wel het ergste geweest; er zijn natuurlijk nog vele andere dingen 
gebeurd. Van de bemanning van de ,,Campbelltownn is niet één man 
verloren gegaan. Het was een voiledig Nederlandse bemanning. Zij 
hadden aan boord wel altijd twee Engelse seiners en een Engelse ver- 
bindingsoff icier. 

8 2. Mijnenveegdienst 

De toenmalige kapitein-luitenant ter zee J. J. Logger verklaarde, 
dat kort na zijn overkomst naar Engeland, op 13 Mei 1940, de toen- 
malige luitenant ter zee der lste klasse A. de Booy het bericht van 
de admiraliteit bracht, dat er een groot aantal Nederlandse trawlers 
in verschillende havens in Engeland was aangekomen. De Engelsen 
wilden daarvan mijnenvegers maken. De heer Logger heeft toen ge- 
zegd: kunnen wij dat zelf niet doen? Hij moest daar dan maar eens 
over gaan praten op de admiraliteit. De heer Logger heeft dat gedaan 
en heeft gezegd: kijk eens eventjes, die trawlers kunnen wij waar- 
schijnlijk zelf ook wel bemannen en er zelf mijnen mee gaan vegen. 
Men vond dat daar een goed idee. 

De heer Logger is naar Falmouth gegaan, waar verschillende 
van die trawlers waren en waar langzamerhand een Nederlands 
marinecentrum was ontstaan. Dit was een dag of acht, nadat hij in 
Engeland was aangekomen. Zij hebben toen de trawlers gekeurd; 
sommige er van, die niet zo goed waren, hebben zij laten vissen en 
andere zijn verbouwd tot mijnenvegers. Dit is eigenlijk het begin ge- 
weest. De  heer Logger is later commandant van de mijnenveegdienst 
geworden. Hij is dat de gehele oorlog door gebleven. 

De Nederlanders hebben 20 of 22 van die trawlers bemand. Zij 
hebben daarvoor het personeel, dat er op was, genomen; die mensen 
zijn gemilitariseerd, hetgeen daarin bestond, dat zij een militair uni- 
form aankregen, maar dat was in den beginne het enige. De heer 
Logger heeft er wat officieren en reserve-officieren bijgekregen, met 
wie de trawlers verder zijn bemand. Door de Engelsen zijn die schepen 
uitgerust met mijnenveegtuig. Eerst zijn zij er mee gaan oefenen in de 
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buurt van Falmouth. Toen zij een week of zes in Falrnouth waren 
ging de vijand ciaar oomoaraeren. Lij zijn toen weggegaan naar Wales. 
Op een weri in Wales is a e  rest van ue trawiers veruociwd en uitge- 
rust met mijnenveegtuig. 

D e  neer Logger is twee jaar te Holyhead geweest; zij hadden daar 
20 trawlers, u ~ r  wdrzii uilgriust kudr rtet vz2,ri va11 grwo~le  ver- 
ankelLe ii~ij~idi., o ~ ~ e i w e t s e  n.ijnen nog, totc,al incri D i j  ue bngelse 
m a r ~ n e  c o u ~ e n  mijncrivegers kreeg, speciaal ge3ch:~t voor het v r g - ~ ~  
van irìagaeiiscne ei1 acoust,scne mijnen. D e  hezr Logger heelt iodn 
aan a e  aumiraliteit te Lonuen het voorstel gedaan o m  enkele van die 
mijncl~vegeis over te neíncn. Li) neooen er oxs t  v.er geiciejen. b r  zijn 
trdwiers ouiten aienst gesieia en aeLe zijn naar ue L=ngeis:n overge- 
gaan. Lang~ainernana Lijn 16 houtrn mijnenvegers overgenom;n van 
ue cngeis-ti, waardoor ue Dienerianuers twee voiiedige uivisies had- 
den, uie zijn gesrationneerd te Harwicn en Great iarinoutn. D e  
laatste twee jaar van ue oorlog is a e  neer Logger te Harwicii ge- 
p iaa~s t  geheebt. Later zijn er vier motoroaritassen bijgekomen, Qie 
OOK voor mijnenvegen waren ingericnt. 

Langs de Oostkust van bngeiand hebben de Nederlandse en de 
Engelse munzrivegers sainen a e  vaarroutes langs de kust voortdurend 
van mijnan vrijgeLiouden. l o t  goed gegrip dicrie, aa t  de heer Logger 
en ook de anuere marinem;nszn nooit operationeel werkzaam zijn 
geweeat. Het  marineoeatuur was eigenlijk aiieen ecn aaministratiei oe- 
StUUr. l e n  eerste was men in alles ainaiikrlijk van de  hngeisen en 
bovendien kon er maar één operationeel optreden en niet twee. D e  
heer Logger was in kngeiand dus conlmanuant van &e 20 mijnen- 
vegers, ging over het personeel en het materieel, maar de operaties 
- wadr ze veegden dus - werden bepaald uoor een bngelse captain. 

In Ja~iuarl  l>+> wel ü ue hesi Lugger d ~ g c ~ o > c  ei* naar DI u~ae i  gc~oi l -  
den, &aar hij %era toegevoegü a d ~ i  c e  sìai. van ae bngeibe a a m r a a l  
î l lcketis ,  uie ~ i a g o i l ~ c e r  k-Ioiiana is gewec3t. Lij heaocri baar gewacnl 
tot de bevrijding hier een ieit was. Van Mei 1945 tot Januari 1947 is 
de neer Logger opelaLioileei criel gewecsL oij n e ~  niijil;~,ve&Gn op de 
Neoeriailcse  KUS^. Oe heer Logger was toe11 gern coLilmanuant meer 
van ue mijneriveegaieiist; Qat h a 3  een anaer, maar hij gal oeveirn uit, 
waar en hoe geveegd moest worden, in het begin namens admiraai 
Dlckei~s. LeLe 's in uctooer 1442 weggegaail. io:ii stoila u e ~ e  a.crist 
o rder  de Coininandant Zeemacht Nederland. 

Bij ue mijncnveeguienst is éen trawler verloren gegaan, die op een 
mijn is gelopcn en met man en muls is vergaan. Er  waren ongevecr 15 a 
16 man op. dij Harwich is een houten mijnenveger ook o p  een mijn 
geiopan, terwiji ongeveer 18 man aan  boord waren. Daar  is één man 
van gered. Die trawier is niet vervangen, maar de houten mijnen- 
veger is door de bngelsen direct geremplaceerd. De Engeisen hadden 
ongeveer 200 schepen van hetzeliae type en a e  Nederianuers heooen 
er a van overgznomen. br zijn er meer d a n  100 van een iets groter 
type geoou%d en daarvan heoben de  Nederlanders er weer 8 ge- 
kregen. 

S 3. Motortorpedobootdienst 

Luitenant ter zee der 1s:e klasse W. A. de Looze verklaarde over 
de organisatie en de verrichtingen van de motortorpedooootdienst het 
volgcr~ue. D e  operatieve organisatie was geheel bngels; de Neder- 
lanuers waren met hun boten ingeaeeld bij de Royal itavy. D e  boten 
warm hederianes, maar daar hield het ook inee op. 

In 1941 was er één ~Wecieriandse ooot, de ,,M.T.B. 51", die oorspron- 
kelijk uit hederland was overgekomzn. Deze boot was ingedeeld bij 
een bngelse flottielje, welke gemiddeld uit acht boten bestond, waar- 
bij ook enkele Poolse waren. Later is het aantal boten uitgemeid en 
heobrn de hederlanders in ern nieuwe Engelse flottielje vier motor- 
torpedoooten geKregen. In 1943 zijn de anuere boten van de Ilottielje 
overgenomen en was er één Nederlandse flottielje motortorpedobot~n 
en é in  Nederlandse motorkanonneerboot. D e  Engelse flottielje, 
waarbij de Nederlandse motorkanonneerooot was ingedeeld, is in 
1944 overgenomen. Tenslotte hadden de hederlanders dus twee flot- 
tieljes; de rnotorkanonneerooot-flottielje is echter nooit volledig ge- 
weest; zij bestond slechts uit vier à vijf boten door een tekort aan  
materieel. D e  boten hadden eik ezn eigen Nederlandse comrnandznt; 
verder haddcn de motortorpedoboten een eigen flottieljecommandant, 
evenals de inotorkannonneerooten. Van de rnotortorpedocoten was 
dat  luitenant ter zee Larive; de heer de Looze was het van de motor- 
kanonneerboten. 

Hct eerste optreden van de ,,M.T.B. 51" begon in Mei 1940 te Rot- 
terdam. Herdoopt in ,,M.G.B. 46" opereerde de boot van Cornwall 
uit. Veel actie is daar niet geweest. Bij een oefening is Oe boot op een 
mijn gelopen en het heeft toen een hele tijd geduurd, voordat zij weer 
gereed was. Toen de heer de Looze aan boord werd geplaatst, was 
de boot nog in reparatie. In Juli 1941 vertrokken zij voor een speciale 
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operatie van Cornwail naar Dover; na afloop keerden zij terug naar 
Fowey in Cornwall, waar verder werd gerepareerd. Geopereerd werd 
er praktisch niet, omdat de Franse kust zeer ver weg was. 

In Augustus 1941 werd de flottielje overgeplaatst naar Ramsgate 
en van daaruit werd geregeld geopereerd op ae  Franse en Belgische 
kust, totdat de ,,M.G.B. 46" dermate kapot was en zoveel reparaties 
nodig had, aai  i i j  in repratie iriozst bij de wei-i, waar zij oorspronke- 
iijk was gebouwd. C e  boot heelt torn ongevrer eei? iilaand of zes tz 
Hytlie bij Soutilampton geíegcn. in die tijd besloot de niarine-lei- 
ding, daar de aandacht enigszins op áeze dienst gevestigd was, vier 
inotortorpedoSotan over ie neinen. 

Dcre ~ o l ~ i i  werden op verschillende plaatsen in Engeland ge- 
bouwd, b.v. op jachtwerfjes, waar r;; volgens een bepaald ontwerp 
in elkaar werden gezet. In de eerste helft van 194'2 weïden de vier 
motortorpedoboten overgeilorilei1 en ondergebracht in de motor- 
torpedoboot-flottielje. De motorkanonneerboot ging weer terug naar 
de oude flottielje in Ramsgate en de motortoïpedoboot-flottielje be- 
staande uit vier Nederlandse en vier Engelse boten ging naar Dart- 
mouth, van waaruit werd geopereerd. In 1943 zijn de vier boten, die 
Engels waren, ook Nederlands geworden, evenals later de motor- 
kanonneerboten, zodat tegen D-day in Juni 1944 alle boten Neder- 
lands waren. Het waren 8 motortorpedoboten en 5 motorkanonneer- 
boten. Kort vó6r D-day is de inotorkailonneerboot-flottielje overge- 
plaatst van Ramsgate naar Dover en zij heeft van daaruit geopereerd. 

Tegeil September 1944 was Ge algemcï~e indruk, dat áe  oorlog wel 
spoedig al'geiopzn zou zijn. Oiiîciat al het personeel nodig was voor 
haven-parties, werden de boten tegen de kant gelegd. Achteraf bezien, 
i-[adden zij waarschijnlijk nog wei een halfjaar kunnen doorgaan. In 
September, Ociober 1944 was de kust bij Calais in geallieerde handi-n 
cn het ging zo vlug, dat intn de indruk haa, dat Nederiand z6 vrij zou 
zijn cn dat zij er gauw bij moesten zijn om nizt voikorni-n onvoor- 
bereid in Nederland terug te keren. Er was o.m. een Canadese flot- 
tielje, die oorspronkelijk haar basis in Ramsgate had, die toen van 
Ostende uit opereeràe. Deze flottielje heeft veel op de Schelde ge- 
werkt en vooral toen Antwerpen vrij was, om de Schelde open te 
houden. De Nederlanders hadden veel nuttiger werk kunnen doen 
dan het aan de wal zitten in Brussel, Sluiskil, enz. 

Omdat de motorkanonneerboot eiil geheel andere bewapening heeft 
dan de motortorpedoboot, doet zij natuurlijk ook verschillend werk. 
De motorkanonnerrboten waren voornameiijk voor net beschern~en 
van de eigcii konvooiroutes en het dekken van de motortorpedo- 
bsten, die aanvallen deden op Duitse konvooien. Zij konden even- 
tueel kleinere konvooien zelt aanvallen, omdat zij artilleriebewape- 
ning hadden. Om echter gïotere schepen tot zinken te brengen waren 
torpecio's nodig. De konvooien aai1 Engelse zijde waren zeer groot; 
er gingen zo ezn zestig schepen door het Kanaal inet één jager er bij 
en een paar motorbarkassen en trawlers en verder niets, terwijl 
het aan Duitse zijde juist anciersom was. Daar ging één koopvaardij- 
schip door het Kanaal en er waren zestig anderen om heen om het 
ts besciierii~en. Het was daarom niet eenvoudig voor de motortorpedo- 
boten oni zo'n schip aan te valldn. Elke maal ixoesi er weer iets 
nieuws bedacht worden om door het scherm om het schip heen te 
breken. De inlichtingendieiíst van de Engelsen was op dit gebied uit- 
stekend in orde. Men wist in Dover altijd precies, dat er b.v. 's avonds 
een schip uit Boulogne zou weggaan. Vijandelijke konvooien door 
het Kanaal kwamen n.l. niet dagelijks voor. Een enkele inaal ging 
er eens een groot schip door. Ruim van tevorsn was altijd bekend, 
wat er door zou gaan, wat de bescherming ervan was, enz. De motor- 
torpedoboten werden er dan op af gestuurd om te trachten het kon- 
vooi aan te vallen ei; het schip, waar het om ging, tot zinken te 
brengen. 

Verder zijn de nïotortorpeàoboten ook gebruikt voor patrouille- 
werk, waarvoor zij eigenlijk minder geschikt waren; dit was speciaal 
werk voor de motorkanonneerboten. Wanneer er een konvooi werd 
verwacht, ging in het algemeen een formatie van drie motorkanon- 
neerboten en drie motortorpedoboten naar de overkant. D e  bewegin- 
geil van het konvooi werden door de radar-opstelling in Dover opge- 
vangen, die elke twee minuten de positie doorgaf. Dit maakte de aan- 
val, als de eigen navigatie goed werd bijgehouden, betrekkelijk een- 
voudig. De motortorpedoboten trachtten dan door het scherm om het 
konvooi heen te dringen en het schip te torpederen. De  motorkanon- 
neerboten probeerden de bescherming af te leiden en de motortorpe- 
doboten te dekken, wanneer zij haar aanval hadden gedaan. Deze 
laatste vuurden haar torpedo's af en moesten dan zo hard mogelijk 
wegvaren. Dit was eigenlijk de belangrijkste taak. 

Een tweede activiteit, minder gevaarlijk maar zeer vermoeiend, 
was het patrouilleren. Voor D-day waren er vrij veel mijnen gelegd 
in het Kanaal, zodat het praktisch onmogelijk was nog ergens over 
te stekzn, zeker voor grotere schepen. Er moest dus geveegd worden 
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en toen er ezn~naal  een paar gangen geveegd waren, moesten deze 
ook worden vrijgchoudcn en moest ervoor worderi gezorgd, dat  ze 
niet meer werden volgegooid met mijnen. D e  motorkanonneerboten 
werden dus gebruikt om 's nachts patrouille te  varen. Als het enigs- 
zins kon, had eens i n  de  drie nachten een boot vrijaf; anders was 
het op d? duur niet vol te houdain. Z o  was het  LIS elke nacht; 
vooral 's winters waren ket vrij lange nachten; zij gingen 's middags 
om vijf uur uit cn de volgei.de ochl:ild o m  tien uur kwamen zij binnen. 
Overdag sliep men en de  volgende nacht ging 111en weer uit. 

Aan raids op de Franse kust bij Dieppe hebben de  Nederlandse 
motortorpedoboten niet deelgenomen. Zij hebben toen wel dienst ge- 
daan als ,,air sea rescueV-boot, maar  Dieppe lag buiten haar operatie- 
terrein. Zij hebben wel dikwijls mensen afgezet, commando's e.d., die 
mijnen gingen opgraven of lodingen doen o p  het strand van Bou- 
logne. Hoewel daar niet het eigenlijke invasieterrein was, werden 
deze operaties uitgevoerd als een soort afleidingsmanoeuvre. Zij ble- 
ven dan ongeveer een mijl uit de kust en de commando's gingen met 
een kano naar het strand; zij hoopten dan maar, dat  zij na een be- 
paalde tijd zouden terugkomen, hetgeen ook meestal gebeurde. 

Bij de operaties met de motortorpedoboten en de motorkanonneer- 
boten zijn in totaal vijf man gesneuveld. Er  is een Nederlandse bo0.t 
verloren gegaan; deze is nl. onder de  Franse kust o p  een mijn ge- 
lopen en daarbij is één man onigekomeri. Hij zat bekneld in  de  
machinekamer en is er niet uit kunner, komen; de  rest van de be- 
manning is e r  af gekomen. Zelf heeft de  heer de Looze één ge- 
sneuvelde en één zwaar gewonde aan boord gehad, terwijl één van 
de boten in zijn flottielje twee gesneuvelden heeft gehad. Zij hadden 
geregeld rechtstreeks contact met de vijand, Wat zij - de geallieer- 
den - bij de Duitsers deden, deden dezen bij hen. D e  geallieerden 
hadden echter het voordeel, dat  de  radar-installatie van Dover uit- 
stekend werkte; verrast werd men daar maar  zelden. Als het maan- 
licht was, was het zicht meestal te goed, zodat dan van contact maken 
niet veel kwam. D e  radar-berichten gaven wel bericht als er iets was 
en ook wat het ongeveer was, maar  niet altijd goed. D e  heer de 
Eooze herinnert zich, dat  hij o p  een nacht, toen het volle maan 
was en prachtig weer, bericht kreeg, dat  twee R-boten ergens in  
de buurt van Boulogne voeren. Hij is gaan kijken en kon ze 
duidelijk zien, maar het bleken er niet twee, maar tien te zijn. D e  
Duitsers werkten nl. altijd met veel grotere aantallen en hadden ook 
een geheel andere organisatie. D e  geallieerden hadden op elke boot ten 
minste twee officieren, terwijl de  Duitsers op de  leidende boot meest- 
al één officier hadden en onderofficieren o p  de  andere boten, die er 
maar achteraan behoefden t e  varen. A l s  er  een aanval werd gedaan 
en een van de  botzn was zijn voorganger kwijt, dan  werd de  aanval 
ook nooit doorgezet. D e  instructie was kennelijk, dat, als men zijn 
voorganger kwijt was, men maar  moest zien zo vlug mogelijk thuis 
te komen. Of de vijand nog verliezen toegebracht werden was veelal 
moeilijk na te  gaan, want de  acties waren altijd 's nachts. Toen d e  
heer de Looze nog bij de motortorpedoboten was, heeft hij eens ge- 
dacht, dat  hij een schip getorpedeerd had, maar  zekerheid kon hij 
daar  niet over krijgen. Verder weet hij van verschillende acties zeker, 
dat  er treffers zijn geweest, maar  wat er dan precies is gebeurd, is 
moeilijk na te gaan. Hij weet niet, of hierover Duitse gegevens be- 
staan: hij gelooft niet, dat  de  wederzijdse acties ooit vergeleken zijn, 
althans niet in Nederland. 

Administratief was de  heer de Looze geheel bij de  Nederlandse 
marine ingedeeld. Admiraal Fu~siner kwam zich nooit o p  de  hoogte 
stellen van de  verrichtingen. Admiraal Termijtelen is éénmaal op be- 
zoek geweest, Prins Bernhard verscheidene malen. 

D e  officieren waren allen betrekkelijk jong. In verhouding tot hun 
ayiciënniteit hadderi zij een geweldig verantwoordelijke baan. Zij von- 
den het heel mooi en waren blij, als iedereen maar zoveel mogelijk 
wegbleef en er zich niet mee bemoeide. De heer (ie Looze heeft zeker 
nooit de indruk gekregen, dat men het jammer vond, da t  men admi- 
raal Fur.sh?er nooit zag. 

3 4. Onderzeedienst 
a. ,,On boten 
Kapitein ter zee b.d. C. Helli~~grnan werd onmiddellijk na  aan 

komst in  Engeland in Mei 1940 commandant van de  onderzeedienst 
aldaar. 

D e  onderzeeboten waren toen verzameld in Portsmouth. Het  com- 
mando van de heer Hellingmun was een administratief commando; 
operationeel waren de onderzeeboten onder Engelse bevelvoering. 

In  Portsmouth waren toen geconcentreerd de ,,O 9" en de  ,,O 10" 
welke echter geen oorlogswaarde meer hadden. Deze beide boten en 
de ,,O 13" waren afkomstig uit Den Helder. D e  ,,O 14" is later uit 
de West aangetrokken, evenals nadien de ,,O 15". D e  ,,O 21", ,,O 22", 
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,,O 23" en de ,,O 24" moesten nog afgebouwd worden. Het verst 
gevorderd was de ,,O 21". De ,,O 24" is als laatste in September 
1940 gereed gekomen. 

De ,,O 13" was de enige boot, die oorlogsgereed was in Mei 1940. 
Binnen vier dagen na aankomst in Engeland werd dit schip naar 
liet Kanaal gestuurd om aldaar te patrouilleren. 

In het begin van het najaar is de onderze-dienst overgeplahtst 
naar Dundee. Van daaruit is de ,,O 13" op patrouille gegaan op de 
Noordzee en daarvan nooit teruggekomen. In November is de 
,,O 22" op patrouille gegaan naar de Noorse kust en eireneerls ver- 
loren gegaan. Van beide boten is niet bekend geworden op welke 
wijze zij ten gronde zijn gegaan. 

De ,,O 9" en de ,,O 10" waren, zoals gezegd, niet meer ooilogs- 
gereed en hebben als ,,haas" gefungeerd bij asdic-oefeningen. Deze 
twee boten werden daarvoor gestationne-rd aan de Westkust van 
Engeland. In Februari 1941 zijn de ,,O 21", de ,,O 23" en de ,,O 24" 
ingedeeld bij een eskader in Gibraltar. 

Begin 1942 zijn de boten voor hun eerste groot onderhoud weer 
naar Engeland teruggekomen. 

Luitenant ter zee der lste klasse K.M.R. G. Quint was in de 
Meidagen 1940 commandant van Hr MS ,,O 10". 

Einde Mei hebben de ,,O 9" en de ,,O 10" een eerste korte p u-  
trouille gemaakt in het Engelse Kanaal tijdens de evacuaties uit 
Duinkerken en Bordeaux, om deze te dekken tegen eventuele Duitse 
strijdkrachten, die over de Atlantische Oceaan binnen konden komen. 

Deze boten waren echter re-ds zeer oud en het lang onder water 
blijven ging ze eigenlijk niet gord af, zodat alras werd besloten er 
niet anders dan in noodzaak operationeel mee op te treden. Ze zijn 
gedurende het verdere deel van de oorlog tot einde 1944 van Rothesay 
uit als doelschip voor anti-onderzeebootoefeningen van de Engelse 
vloot gebruikt. 

Van einde 1940 tot Februari 1942 heeft de heer Quint met de 
,,O 14" gevaren voor anti-onderzeebootoefeningen bij Scapa Flow, 
afgewisseld met patrouilles op de Noorse kust. De patrouilleorders 
waren, dat zij zich moesten bezighouden met ,,cruisers and above" 
- zij stonden onder Engels operationeel bevel -, maar er voer daar 
geen enkele kruiser; wel voeren er zeer veel koopvaardijsrheprn, maar 
daar moesten zij van afblijven. Het was wel eens moeiliik dit de be- 
manning aan het verstand te brengen; het was niet zo inspirerend, 
maar het moest gebeuren. Zij hebben nog één of tweemaal een ge- 
combineerde aanval uitgevorrd met de Engelse marine en onder 
Engels commando op fabriekjes en ankerplaatsen op de Noorse 
kust. Zij traden dan op als radiobaken om voor de anderen het aan- 
loprn te vergemakkelijken. 

In 1942 heeft de heer Quirtt het commando van de ,,O 14" Òver- 
gegeven aan luitenant ter zee Goossens. 

,,Hoofdzakelijk werd gepatrouilleerd", aldus wordt in het 
') Vgl. ,,Veertig jaren onderzeedienst, 1906-1946", Amsterdam 1947, boek Veertig jaren onderzeedienst, 1906-1946 vermeld l), 

blz. 126: 127. ,,nabij de Trondheim Fjord, waar de Tirpitz zich schuil hield, 
terwijl ook asdic-werk werd verricht. 

De ouderdom der machines maakte het noodzakelijk deze 
boot in Mei 1943 uit dienst te nemen en de onderdeelen te be- 
nutten als reserve voor Hr Ms ,,O 15". 

Hr MS ,,O 15" keerde Augustus 1942 terug naar het Ver- 
eenigd Koninkrijk, waar zij eveneens bij de 9e Flottille te Dun- 
dee werd gebaseerd. De voorafgaande periode had zij doorge- 
bracht resp. in West-Indië, Bermuda, Canada en Philadelphia, 
waar zij asdic-werk had moeten verrichten en een onderhouds- 
periode had gehad. 

Onder commando van luitenant ter zee der lste klasse K.M.R. 
G. Quint werd in October-November 1942 een patrouille ge- 
maakt nabij Spitsbergen voor bescherming en het oppikken van 
drenkelingen van een arctisch konvooi. 

Nadat het commando in December 1942 was overgenomen 
door den luitenant ter zee der Zde klasse A. J. Scizouwenaar 
werd het patrouilleterrein verlegd naar de Noorsche kust, buiten 
de fjorden, afgewisseld met anti-onderzeebootpatrouilles tus- 
schen de Shetlands en IJsland. 

De inmiddels opgetreden Captain L. M. Shndivell R.N., com- 
mandant van de 9e Flottille te Dundee, wist van de Admiralty 
gedaan te krijgen, dat wederom in de fjorden geopereerd mocht 
worden. Dit had een groot aantal successen van deze inter- 
nationale flottille tengevolge, zij het dan ook ten koste van 
eenige verliezen bij de geallieerden. De Nederlanders bleven 
niet achter. Op 26 December 1943 drong H r  MS ,,O 15" (luite- 
nant ter zee der 2de klasse A. J. Schouwennar) voor de derde 
maal op haar patrouille de Skudeness Fjord bij Stavanger bin- 
nen. Zij wist, in deze nauwe ruimte, hoewel vroegtijdig ontdekt, 
3 treffers op een vijandelijk konvooi te behalen. 
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Nadat het commando was overgenomen door den luitenant 
ter zee der lste klasse J. B. M .  J .  Maas maakte zij in Januari 
nog een patrouille, waarna zij wegens ouderdom der machines 
nog slechts als asdic-boot bij de 7e Flottille te Rothesay werd 
gebruikt. 

Op 1 September 1945 werd zij te Rotterdam voor goed uit 
dienst gesteld.". 

Luitenant ter zee der Iste klasse S. H. de Boer diende in 1942/ 
1943 als oudste officier aan boord van H r  MS ,,O 15". De ..O 15" 
heeft in die tijd enige patrouilles gemaakt op de Noorse kust, waar- 
van er een succesvol is geweest. In de Stavanger Fjord hebben zij een 
konvooi, bestaande uit zes schepen, aangevallen; zij zijn er weer veilig 
uitgekomen. Waarschijnlijk hebben zij twee schepen getorpedeerd en 
één beschadigd, maar de heer de Boer heeft later verhalen gehoord, 
dat er maar één schip beschadigd was. De ,,O 15" was daar toen 
maar alleen; zij had haar eigen patrouilleterrein in en vóór de Baai 
van Stavanger. 

De patrouillediensten op de  Noorse kust hebben bijzonder weinig 
resultaat opgeleverd. Eigenlijk eerst later, toen zij binnen de mijnen- 
velden gingen, hetgeen in het begin van de oorlog verboden was, 
zijn de resultaten iets beter geworden, want toen vielen zij de kon- 
vooien, die op een gegeven moment naar buiten moesten, onder de 
kust aan. De ,,O 15" werkte in samenwerking met Engelse boten. 

Het moreel bij de onderzeedienst war biizonder goed. Over het 
Nederlandse hoofdkwartier dacht de bemanning niet veel. Zij zeiden: 
we kunnen het met onze commandanten erg goed vinden en wat 
kan ons nu dat andere partijtje eigenlijk schelen. Een typisch voor- 
beeld hiervan is het volgende: admiraal Furstner is een keer in Dundee 
geweest, waar hij een toespraak heeft gehouden, die nogal hoog- 
dravend was; hij zei, dat, wanneer a!les achter de rug was, de namen 
van de mensen van de onderzeedienst zouden worden gebeiteld in 
de stenen van de op te richten monumenten, enfin, iets in die geest. 
Eniger. waren daarna op een patrouille en toen kregen zij nogal wat 
dieptebommen op hun hoofd. Op een gegeven ogenblik was het dood- 
stil en toen zei een korporaal machinist, die ergens in een hoekje 
zat: ,,Hai Kais, hoor je ze beitele?" 

l) Vgl. ,,Veertig jaren onderzeedienst, 1906-1946", Amsterdam 1947, ,,Hr MS ,,O 19" nam", aldus het hiernevens genoemde boek l ) ,  

blz. 119 e.v. ,,deel aan de evacuatie van Soerabaja en wist via Straat Sapeh 
naar Colombo te ontkomen. 

Hr  MS ,,O 19" (luitenant ter zee der lste klasse K.M.R. H. F. 
Bach Kolling) maakte een patrouille in Straat Malakka en ver- 
volgens een in het Tien Graads Kanaal. In Juli 1942 vertrok zij 
voor onderhoud naar het Vereenigd Koninkrijk, doch vertoefde 
eenigen tijd in Bombay en Kilindini voor asdic-werk. In Kaav- 
stad werd een vulcan-koppeling afgegeven aan H r  MS ,,O 21". 
Februari 1943 arriveerde zij op één machine te Grangemouth." 

Kapitein luitenant ter zee A. van Karnebeek is op 6 Juni 1944 als 
commandant van Hr MS ,,O 19" naar het Verre Oosten vertrokken. 
Het eerste stuk werd in konvooi gevaren met nog een Engelse onder- 
zeeboot. In de Middellandse Zee heeft de ,,O 19" een oorlogspa- 
trouille gemaakt, gericht tegen vijandelijke onderzeeboten. Zij is ver- 
der op eigen gelegenheid via Suez door de Rode Zee naar Colombo 
gevaren. Te Colombo heeft zij even stil gelegen, ongeveer een week 
of twee, daarna is zij gevaren naar Trincomali, de marinebasis. Van 
daaruit heeft zij eerst nog wat geoefcnd met de Eastern Fleet. 

De eerste patrouille is gemaakt naar Padang, waar een week of 
drie is gepatrouilleerd. In die drie weken is jammer genoeg niets aan 
grote schepen voorbij gekomen. De heer van Karnebeek is tweemaal 
op  de rede van Padang geweest - onder water varende -, maar er 
is geen enkel schip binnengekomen. 

Or; speciaal verzoek werd de daaropvolgr~de patrouille uitgezet in 
de Java-Ze? waar zij thuis naren. Deze patro~~ille volgde OD die 
van de .,Zwaxrdvisch", waarvan luitenant ter zee Goossens cornman- 
dan! was De heer van I<nr .it?/-~ck Feefl d c  heer Goocs, 11s nog in vol!e 
lee gepasseeid 14e;re had het terrem afgeroomd: hij heeft in de Java- 
zee bijzonder fraaie successen behaald en de Japanners waren blijk- 
baar zo gescirirokken, dat zij ongeveer e-,n n.sand 1ai.p niet hebben 
laten varen. Voor de ,,O 19" was dit erg jammer. De heer van Karite- 
beek heeft nog een slag gemaakt benoorden Bali en tenslotte zijn zij 
door Straat Lombok naar Fremantle gegaan. 

Verdere tochten heeft hij van Fremantle uit niet gemaakt. 
Tot ~ i j n  spijt is later de ,,O 19" verloren gegaan. Commandant was 

torn de heer Drijfhout van Hoof f ;  deze was de tijdelijke ailosser. 
Het verloren gaan van de ,,O 19" moet begin 1945 zijn geweest, mis- 
schien Maart of begin April. 

Luitenant ter zee der lste klasse J. F. Drijfhout van Hoof f  is 16 De- 
cember 1943 commandant van Mr MS ,,O 19" geworden, omdat de 
voormalige commandant, de heer van Karnebeek. ziek werd. De heer 
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Drijfhout van Noo f f  heeft met dit schip twee patrouilles gemaakt. 
De eerste is begonnen even vóór Kerstmis 1944. Zij zijn toen naar 
de Javazee gegaan via Port Darwin, omdat Straat Lombok was af- 
gesloten voor boten zonder oppervlaktewaarschuwingsradar. Dit was 
natuurlijk een hele omweg. Zij hadden mijnen meegenomen om die 
ten Westen van Batavia, bezuiden het eiland Bali te leggen. Om die 
mijnen daar te kunnen leggen en om hun komst daar geheim te hou- 
den, heeft de heer Drijfhout van Hooff een onbeschermd schip onge- 
moeid gelaten. Zij hebben de mijnen gelegd bewesten de Duizend- 
eilanden en daar vervolgens gepatrouilleerd. 

Het patrouilleterrein is daarna verlegd naar de Javazee zelf. De 
dag, waarop zij daar aankwamen, kregen zij 's morgens vroeg inlich- 
tingen, dat er een konvooi op weg was, dat de Zuidkust van Borneo 
zou houden en door Straat Barika naar Singapore zou gaan. Enkele 
dagen later kregen zij het konvooi in zicht. Het bleek achteraf maar 
een schip te zijn met een escorteur; dit schip hebben zij getorpedeerd. 
De ,,O 19" is toen zelf ook getroffen. Zij zijn naar Fremantle ge- 
varen. D e  boot moest natuurlijk een grote reparatie ondergaan. 

Daarna heeft de ,,O 19" nog een patrouille gemaakt, weer naar 
hetzelfde gebied ten Westen van de Duizendeilanden. Eerst zijn weer 
mijnen gelegd. Dit gebeurde op Vrijdag 13 April 1945 aan de ingang 
van Straat Banka. 

De ,,O 19" is in de zomer van 1945 helaas verloren gegaan. Zij is 
op een rif gelopen in de Zuid-Chinese Zee. Zij waren met duinmy 
mijnen op weg naar de Philippijnen. Het schip is niet van het rif af- 
gekomen. De bemanning is er af gehaald door een Amerikaanse 
onderzeeboot, die hard haar best heeft gedaan om het schip er af te 
trekken, maar dat is niet gelukt. De heer Drijfhout van Hoo f f  had 
een navigatiefout gemaakt en is daardoor op dat rif terechtgekomen. 

Kapitein ter zee G. B. M. van Erkel is 1 Juli 1940 commandant ge- 
worden van Hr  MS ,,O 23". Ongeveer l Juni 1940 was dit schip afge- 
bouwd. Na een korte proeftocht zijn zij door de Ierse Zee naar de 
Noordzee gevaren. Daar hebben zij nog 12 dagen op de boot ge- 
werkt. Intussen was de bemanning aangevuld tot volledige sterkte. 
Zij zijn toen naar Dundee gegaan, van waaruit patrouilletochten zijn 
gemaakt op de Noorse kust. 

In Februari 1941 zijn de ,,O 21" en de ,,O 23" naar Gibraltar 
vertrokken. De bedoeling was om met een aantal Engelse boten kon- 
vooien te gaan beschermen. Een van de konvooien, op  weg naar 
Gibraltar, is toen in zijn geheel opgeruimd door een sterke Duitse 
kruiser, de ,,Hipperw, die 20-cm-kanons aan boord had. Daarom was 
het belangrijk, dat de geallieerde strijdkrachten een voldoend sterke 
bescherming aan de konvooien konden bieden. Hierna zijn vrijwel 
alle konvooien in het noordelijk deel van de Atlantische Oceaan 
door onderzeeboten beschermd. Met elk konvooi ging één onderzee- 
boot mee. Zo hebben zij drie reizen gemaakt; daarna is hun operatie- 
gebied naar de Middellandse Zee verlegd, waar zij twee patrouille- 
tochten hebben gemaakt. 

Op 30 of 31 December 1941 werd kapitein luitenant ter zee A. M. 
Valkenburg commandant van Hr  MS ,,O 23". Half Februari 1942 
kwam de boot uit de revisie en maakte zij enige proeftochten en in 
Maart 1942 ging zij van de Westkust naar het Verre Oosten, via 
Gibraltar door de Middellandse Zee, Suezkanaal, enz. 

In Juli 1942 zijn zij met patrouilles begonnen. De eerste patrouille is 
nogal rumoerig geweest. Deze patrouilles maakten zij van Colombo 
uit naar Malakka, samen met twee Engelse boten. 

In September 1943 is de heer Valkenblrrg naar Engeland terugge- 
gaan, na beëindiging van een moeilijke patrouille, waarbij zij een olie- 
lekkage hebben opgedaan, waardoor de ,,O 23" in tijdnood en zelfs 
in brandstofnood kwam te zitten. Dit is allemaal nog goed afgelopen; 
de mensen zijn goed beland. Inmiddels had Italië gecapituleerd en 
de Middellandse Zee was weer vrij. De heer Valkcnburg had het 
voorrecht om weer als eerste met een Nederlandse onderzeeboot door 
de Middellandse Zee te varen. Als hij zich goed herinnert, kwam hij 
in November 1943 in Engeland terug. De boot moest in onderhoud. 
Tot Februari 1944 is de heer Valkenbzirg commandant gebleven, 
waarna hij werd afgelost en op het hoofdkwartier te Londen kwam. 

Kapitein ter zee O. de Booy is ongeveer 15 Juli 1940 comman- 
dant geworden van Hr MS ,,O 24". De  boot is opgewerkt in Schot- 
land bii Rothesay. Daarna zijn zij naar Dundee gegaan, waar zij bij 
een onderzeebootflottielje kwamen, die op de Noorse kust opereerde. 
Van October tot half December 1940 zijn zij daar geweest. Zij gingen 
op patrouille naaï de Westkust van Noorwegen met het oogmerk 
daar schepen te torpederen. Helaas heeft het weinig opgeleverd. De 
bedoeling was de scheepvaart zoveel mogelijk te belemmeren. De 
Nederlandse boten waren technisch echter niet zo goed uitgerust. 
Hadden zij over betere middelen beschikt, bijvoorbeeld geruispeilers, 
dan was er wel meer resultaat geweest. Als zij een schip zagen, dan 
was het op  een zodanige afstand, dat een torpedo het niet meer in- 
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haalde. D e  heer de Booy moest ook de  z.g. schildwarl.itpositie in- 
nemen. Men moest proberen zich zoveel mogelijk stil te houden; bij 
de Noorse kust was het niet zo plezierig. D e  vijand zat hen graag 
achterna. D e  Nederlanders hebben de ,,O 22" verloren, de heer de 
Booy is op hetzelfde terrein geweest in het Skagerak. D e  onderzee- 
bootafweer was daar zodanig, dat  dit een zeker respect afdwong. 

Vóór het vertrek naar de Middellandse Zee is er nog een periode 
geweest, waarin te Grangemouth de dekbuizen zijn verandrrd. Dit 
heeit, ruwweg geschat, geduurd van 20 December 1940 tot Maart 
1941. 

In  de Middellandse Zee is de ,,O 24" in April 1941 begonnen met 
het beschermen van konb~ooier:. Daarna is geopereerd op de handeis- 
lijnen van Gei-.ua en de Noord-Afrikaanse kust, waar zij schepen in 
de grond hebben gehoord. Zij hebben o.m. het rammen toegepast, 
want de heer de Booy vond het zonde te  veel torpedo's te gebruiken 
en wilde te veel lawaai van kanons voorkomen. 

Op de n~ededeling, dat hij volgens een opgave op 20 Juni 1941 e:n 
Italiaanse koopvaarder en een Italiaanse schoener tot zinken zou 
hebben gebracht, o p  13 Augustus d.a.v. eveneens een Italiaanse koop- 
vaarder en een schoener en o p  6 en 7 September weer een schoener 
en een koopvaarder, zei de heer de Booy, dat  hem dit vrij juist leek, 
de data kan hij zich niet meer precies herinneren. Hij heeft de schepin 
tot zinken gebracht door ze te rammen of door middel van torpedo's. 
Speciaal de schoeners zijn geramd. Deze tactiek is later nagevolgd. 
Toen hij er mee begon, was het nog nieuw. Iedereen vroeg zich na- 
tuurlijk af,  hoe hij het gedaan kreeg. 

Zij zijn in de Middellandse Zee geweest van Maart 1941 tot Januari 
1942, In hel algemeen was het operationeel werk. Het konvooierings- 
werk heeft maar even geduurd, nl. toen er een tekort was aan  escorte- 
vaartuigeir bij de konvooien. Zij hebbrn dit e-ri rnaand of zes wekr~i  
gedaan: het werd beëindigd torn de  nieuwbouw in Engeland het we-r 
kon bijhouden. De onderzeeboten zijn to-n weer gebruikt voor werk, 
waarvoor zij besteïnd waren; 111. het operationele werk. Mvn krczg 
dan ern zeker terrein toegewczeli, waar men moest trachten de c0.m- 
inunicatie van de vijand zoveel mogelijk schade toe te breng-11. Het  
konvooierin2swerk is voor onderzeebotrn b e ~ a a l d  een nevrntaak. 

D e  ,,O 24" is voor reparatie in  Maart 1942 naar Dundee gegaan. 
O p  3 Maart 1942 heeit de luitenant ter zee der lste klasse W. J. de 

Vries het commando over H r  MS ,,O24" overgenomen van de  heer 
0. de Booy. Hij is rilei- deze boot naar het Oosten gegaan. In verband 
met de ongunstige toestand in de Middellandse Zee - de aanva! ven 
Kornnlel in de richting van Caïro was in een dergelijk stadiuni, dat  
men vreesde, dat  het Suezkanaal verloren zou gaan - zijn zij rond 
de  Kaap gezonden en via Mauritius zijn zij naar Indië gevaren. O p  
Mauritius hebben zij nog een kort oponthoud gehad, want daar  was 
juist een onderzeebootloop neergelegd; zij zijn e i  er11 dag of drie 
gebleven om er proeven mee te nemen. Vervolgens is de heer de Vries 
te Co!ombo aangekomen en daar is eigenlijk zijn operationele taak 
begonnen. 

D e  heer de Vries stond onder commando van captaiii Ca:?zbier. 
In die tijd was het met de onderze-bootflottielje op Coloriibo bij- 
zonder slecht gesteld. Zij was een gecombineerde Nederlands-Engelse 
flottielje. Op  dat ogenblik was de ,,O 23" in reparatie; de  ,,O 21" 
moest wegens machineschade maandenlang te Kaapstad liggen ter 
reparatie; verder waren er nog twee Engelse boten. Eén daarvan is 
kort na aankomst door een koopvaardijschip aangevaren, waardoor 
deze ook uitviel; toen waren er nog maar twee boten over: de ,,O 24", 
die gedurende de gehele periode maar een korte uitvaltijd heeft gehad, 
omdat zij machineschade had, en de ,,TruantV, die later naar Enge- 
land is teruggekeerd. De heer de Vries heeft dus een hele tijd alleen 
met zijn schip geopereerd. D e  toestand van de onderzeeboten op dat 
moment was zeer ongunstig door de grote verl~ezen, die in  1942 
waren geleden. 

Op de eerste twee patrouilles is er niet veel gebeurd. 
Daarna is de heer de Vries met zijn schip ingezet voor de eerste 

voorbereiding van de operaties o p  de Andamanen en Nicobaren, spe- 
ciaal o p  de Andamanen. Hij heeit daar een tweetal agenten afgezet. 
Er werden toen voorbereidingen gemaakt voor een eventuele landing 
op de Andamanen, teneinde de randgebieden van Achter-lndië te 
pakken te krijgen. Men was van plan daartoe vliegvelden en haven- 
werken, die door de Japanners waren aangelegd, geheel te ver- 
nietigen. 

Vervolgens heeft de heer de Vries een aantal patrouilleb gemaakt, 
die zeer gunstig zijn verlopen. Zij hebben een ondergrondse beweging 
georganiseerd in Achter-Indië. Deze stond onder leiding van twee 
Engelsen Davis en Broonz. 

Intussen is er nog een operatie geweest, waarbij zij een aantal 
mensen van het Korps Insulinde voor enige uren o p  Sumatra aan de  
wal hebben gezet. 

8 
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Daarna heeft de heer de Vries een verkenningspatrouille naar 
Sabang gemaakt. 

Bij e-n volgende gelegenheid heeft de heer de Vries een schip bij 
>~'~ink Cey!on ontxoet. Dit schip voer uit hct haventje van Yunk 
Ceylon naar buiten. Zij hebben op het schip geschoten. Bij het derde 
schot was het raak. Het schip draaide toen bij om terug te schieten, 
maar het schot dat raak was, was terechtgekomen op de bak, waar het 
kanon stond, zodat dit niet meer werkte. De ,,O 24" schoot zo snel 
als zij kon zoveel mogelijk granaten in haar richting. Het was wel een 
enigszins sterk verbruik van granaten, maar aan de andere kant was 
het de enige kans om het schip te krijgen. Het vijfde of zesde schot 
raakte weer het kanon en meteen werd de munitiekist in brand ge- 
schoten. Het voorschip begon te branden als een fakkel en even 
daarna volgde een explosie in de  machinekamer, waarschijnlijk als 
gevolg van een treffer in de ketel. Het schip heeft nog geprobeerd 
de wal te halen, maar dat is mislukt; het voorschip brak af en het 
schip, een koopvaarder van 3500 ton, is vlak onder de wal gezonken. 

Voor de operaties van Broom en Davis heeft de ,,O 24" ettelijke pa- 
trouilles moeten maken. Het was een onverzadigbare groep. Even 
benoorden Port Swettenham zijn zes man aan wal gezet. Zij had- 
den een aantal rendez-vous en nood-rendez-vous afgesproken, welke 
gerege!d zijn gebruikt. Deze mensen hebben daar veel succes ge- 
had. Zij zijn met hun vieren begonnen. Zij hebben kans gezien - zij 
hebben nog Engelsen uit de jungle gehaald, die zich daar verscholen 
hadden gehouden - een groep op te werken tot ongeveer 1000 man, 
bewapend met karabijnen en mitrailleurs. Dit alles moest er door 
onderzeeboten worden gebracht. 

Toen is er esn patrouille geweest, waarbij de heer de Vries tegen 
een troepentransportschip is opgelopen bij Penang. Dit is ook gunstig 
verlopen. Dit is op 3 Augustus 1943 gebeurd. Het was een 5000-tons 
schip. Later is gebleken, dat het een schip was, geladen met afgeloste 
troepen en paarden uit Rangoon. De mensen zijn er nog gedeeltelijk 
afgehaald, maar de paarden zijn verdronken. 

Op zijn voorlaatste patrouille heeft de heer de Vries door een zeer 
ongelukkige samenloop van omstandigheden een kruiser van de 
Kuma-klasse gemist. 

Tocn zat zijn ooïlogsperiode er eigenlijk op. Kort daarna is de 
,,O 24" naar Amerika vertrokken voor reparaties in Philadelphia. 

In October 1944 heeft luitenant ter zee der lste klasse P. J. S. de 
Jong het commando overgenomen van Hr MS ,,O 24", waarmee hij 
naar Trincomali is gegaan; daarna heeft hij gepatrouilleerd op de 
kust van Sumatra. Vervolgens is hij naar Australië gezonden, met 
Fremantle als basis. Zij hoorden in Freinantle onder een Engelse 
flottielje, welke deel uitmaakte van een Amerikaanse. Van Fremantle 
uit heeft de heer de Jong eigenlijk maar twee patrouilles gemaakt; 
maar hij heeft er geen bijzondere opdrachten uitgevoerd. 

Toen de vrede kwam, is de heer de Jong naar Batavia gestuurd. Zij 
waren met hun drieën: de ,,K 15" met luitenant ter zee van Boetzelaer, 
de ,,O 23" en de ,,O 24". Voor zover de heer de Jong kan nagaan, is 
hij 29 September 1945 Òf uit Australië vertrokken òf te Batavia aan- 
gekomen. 

62617 (Mulock van der Vlies Bik) Kapitein luitenant ter zee P. A. Mulock van der Vlies Bik was 
tijdens de oorlog in Indië commandant van de 3e divisie onderzee- 
boten, bestaande uit Hr  MS ,,K 14", ,,K 15" en ,,K 16". Van deze 
divisie zijn de ,,K 14" en de ,,K 15" in Colombo aangekomen. 

62634 (Mulock van der Vlies Bik) Van de andere onderzeeboten zijn in Australië aangekomen de 
,,K g", de ,,K 9" en de ,,K 12". 

l) Vgl. ,,Veertig jaren onderzeedienst 1906-1946", Amsterdam 1947, ,, ,,Hr MS ,,K 11" l) (luitenant ter zee der lste klasse A .  H. 
pag. 121. Deketh) maakte een patrouille nabij Ceylon en werd daarna 

asdic-boot. Toen zij in April 1945 naar Fremantle werd gediri- 
geerd om te worden verkocht, maakte deze verouderde boot nog 
een patrouille ter reede van Padang, voorwaar een fraaie pre- 
statie. Het commando werd overgenomen door luitenant ter zee 
der lste klasse P. G. de Back. 

H r  MS ,,K 14" (luitenant ter zee der lste klasse J. H. Geijs) 
werd voorloopig gerepareerd te Bombay en vertrok in Juli 1942 
naar Philadelphia voor onderhoud. Onderweg maakte zij nog 
een patrouille nabij de Kaap Verdische Eilanden vanuit Free- 
town, tijdens de invasie van Noord-Afrika. Zij arriveerde in 
December in de U.S.A.". 
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Hr  MS ,,K 8" (luit. t/z l e  kl. M. A. J. Derksema) 
Hr MS ,,K 9" (luit. t/z Ie kl. Th. Brunsting) 
Hr MS ,,K 12" (luit. t/z l e  kl. H. C. J .  Cournou). 



92403 (Drijfhout van H o o f f )  

92408 (Drijfhout van H o o f f )  

92413 (Drijfhout valn H o o f f )  

92418 (Drijfhout van H o o f f )  

92429 (Drijfhout van H o o f f )  

De eerste twee booten werden in Australië uit dienst gesteld, 
Hr  MS ,,Kg" na beschadigd te zijn door een aanval van een 
Japansche twee-mansonderzeeboot in de haven van Sydney. 
Hr  MS ,,K 8" werd door de Royal Australian Navy overge- 
nomen voor asdic-werk met een gemengd Australisch-Neder- 
landsche bemanning. Een batterij-explosie maakte een einde 
aan haar leven. 

Hr  MS ,,K 12" werd in dienst gehouden voor het doen van 
geheime operaties vanuit Fremantle. Deze operaties werden op- 
gesteld of gecoördineerd door de ,,Netherlands Forces Intelli- 
gence Service" (Nefis), een instantie, die in de eerste plaats 
voor het Amerikriansche leger werkte, (generaal MncArthur) . 
Dit was oorzaak, dat de U.S. Navy minder coulant was met het 
geven van onderhoud aan onze z.g. ,,Nefisnbooten, daar zij 
bij de door haar verrichte patrouilles geen direct belang had. 
Hr MS $,K 14" en ,,K 15" zouden daar later ernstig den terugslag 
van ondervinden. 

Door Hr MS ,,K 12" werden, onder commando van den luite- 
nant ter zee der lste klasse Th. Brunsting, 4 Nefis-patrouilles 
uitgevoerd in de Javazee en Straat Bali, in de periode van Augus- 
tus 1942 tot Juni 1943, waarna de boot wegens ouderdom tot 
Januari 1944 werd opgevaren als asdic-boot. Zij werd in Mei 
1944 te Sydney uit dienst gesteld.". 

Luitenant ter zee der lste klasse J. F. Drijfhout van Hooff is als 
commandant van Hr MS ,,K 14" op 27 December 1943 via Gibraltar, 
Port Said en Colombo naar Australië vertrokken. Onderweg heoben 
zij - van Colombo uit - een patrouille gemaakt op de  Westkust 
van Sumatra, bij Nias. 

Zij hebben daarna met de ,,K 14" twee tochten van Port Darwin 
uit gemaakt; dit waren ver~enningstochten voor de Nefis. 

De heer Drijfhout van Hoof f  heeft ook parties meegenomen. Hij 
heeft o.m. een Australische party bij de ingang van Straat Sagewin 
afgezet. Er kwam toen echter juist een Japanse mijnenlegger langs. 
De heer Drijfhout van Hoof f  heett toen aan de aanval op dit schip 
de voorkeur gegeven; het is door een torpedo getroffen. Het schip is 
helaas toen niet gezonken. Een Amerikaans oorlogsschip heeft het 
wat later tot zinken gebracht. 

De Australische party is drie maanden later gehaald door Ameri- 
kaanse M.T.B.'S. De party, welke de ,,K 14" er uit heeft gehaald, 
was drie maanden eerder door de heer van Boetzelaer met de ,,K 15" 
vlakbij Sorong geland. De heer van Boetzelaer had periscoopfoto's 
genomen van de achtergrond. De ,,K 14" kon de party zodoende 
precies localiseren. 

De ,,K 14" heeft na deze acties batterij-moeilijkheden gekregen. 
Hiervoor moesten zij helemaal naar Melbourne om te dokken. Toen 
de ,,K 14" te Melbourne was aangekomen, werd de heer Drijfhout 
van Hoof f  overgeplaatst naar de ,,O 19". 

l) Vgl. ,,Veertig jaren onderzeedienst 1906-1 946", Amsterdam 1947, ,,Onder commando l) van den luitenant ter zee der lste klasse 
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1945 een patrouille, doch moest wegens stormschade aan de 
batterij terugkeeren. Na langdurige herstelwerkzaamheden vol- 
bracht zij in Mei en Juni 1945 twee Nefis-patrouilles, even- 
eens vanuit Port Darwin. 

Na het einde der vijandelijkheden keerde zij in Nederlandsch- 
Indië terug.". 

90955 (van Boetzelaer) 

91016 (van Boeizelaer) 

90957 (van Boetzelaer) 

90958 (van Boefzelaer) 
90961 (van Boetzelaer) 

Kapitein luitenant ter zee C. W. Th. baron van Boetzelaer, com- 
mandant van Hr MS ,,K 15", bevond zich op het moment van de 
capitulatie van Java op zee; hij was o p  weg naar Colombo. Toen de 
oorlog 7 December 1941 uitbrak lag de ,,K 15" bij Tarakan. Zij lag 
daar voor het geval de Japanners daar olie zouden willen laden. Zij 
zijn naar Soerabaja teruggeroepen en naar Serawak gegaan met de 
,,K 14" en de ,,K 16". De ,,K 14" is daar in actie geweest; de heer 
van Boetzelaer is ook nog bezig geweest, maar het heeft geen succes 
gehad. De ,,K 16" is verloren gegaan. De ,,K 15" is daarna terug- 
gegaan en de heer van Boetzelaer is toen gezonden naar de Natoena- 
eilanden. Eerst heeft hij nog even binnen gelegen, omdat hij moeilijk- 
heden had met de batterij. Bij Natoena hadden zij ook niet veel 
succes; zij zijn toen weer teruggekomen. Dit waren de laatste dagen 
vóór de val van Java. De laatste avond heeft de heer van Boetzelaer 
te Tandjongpriok olie geladen en hij weet ook nog, dat de ,,HoustonH 
en de ,,PerthV uitgingen. De volgende dag heeft de ,,K 15" nog een 
tanker tot zinken gebracht en dit was eigenlijk het laatste. 

De heer van Boerzelaer is vijf jaar lang commandant van Hr MS 

,,K 15" geweest. 
Na aankomst te Colombo kreeg de ,,K 15" tot taak het landen van 

mensen op Sumatra. Zij was ingedeeld bij de Eastern Fleet. De eerste 
opdracht was guerilla's te landen bij Padang. Het idee was, dat daar 



90965 (van Boetzelaer) 

90969 (van Boetzelaer) 

90970 (van Boetzelaer) 

90975 (van  Boetzelaer) 

90978 (van Boetzelaer) 

90979 (van Boetzelaer) 

90980 (van Boetzelaer) 

91003 (van Boetzelaer) 

91004 (van Boetzelaer) 

91005 (van Boetzelaer) 

91052 (Me t z )  

91053 (Me t z )  

91055 (Me t z )  

nog Nederlandse troepen aanwezig waren, die verschillende dingen 
nodig hadden en waarmee contact moest worden gemaakt. Zij hebben 
er één mail gebracht en deze inoest verbinding zoeken. Hij is niet 
teruggekomen. 

Toen de heer vun Boetzelaer terugkwam, moest hij gaan repa- 
rerrn te Philadelphia. De boot had in de Javazee nogal veel ge- 
!eien er, was niet zo goed meer. Er waren voor onderzeeboten geen 
andere plaatsen om te repareren. Australie kon hen niet hebben en 
Engeland was vol. Zij hebben er met de kreupele boot drie maanden 
over gedaan, voordat zij er waren en de reparatie heeft een maand of 
vijf, zes geduurd. Nadat de ,,K 15" was gerepareerd, werd zij naar 
Engeland opgeroepen. Zij moest nog worden uitgerust met radar en 
dergelijke instrumenten. 

De ,,K 15" is naar Colombo teruggevaren en vandaar naar Austra- 
lië, waar zij tot het einde van de oorlog is gebleven. De  ,,K 15" moest 
in die tijd hoofdzakelijk werk voor de Nefis doen. Zij heeft ook 
wel wat gewone patro~iilles gemaakt; het werd zo'n beetje gecom- 
bineerd. Lij kregen eerst een opdracht voor het landen van mensen 
op Nieuw-Guinea. Zij hebben een groep gebracht, die in de buurt 
van Sorong moest zijn, waar een vrij belangrijke oorlogchaven van de 
Japanners was. De  groep bestond uit een man of vijf, zes. Deze 
ixoisten inlichtingen verkrijgen en ook scheepsbewegingen rapporte- 
ren. 'sNaclits bracht de heer var, Boetzelaer de mecsen aan land. 
Eerst werd verkend, waar dit het beste kon gebeuren; de volgende 
avond ging dan dikwijls een verkenningsgroep de wal op om te zien, 
Iioe de zaak het beste kon worden geborgen, want de mensen namen 
altijd veel voedsel mede. De nacht daarop werd de rest aan land ge- 
zet. 

De  heer van Boetze!aer meent, dat hij tien tochten in het geheel 
heelt gemaakt. Zij combineerden het wel eens. Zij gingen dan terug 
naar Port Darwin en dan haalden zij weer nieuwe mensen op. Met 
één rit konden dan drie of vier groepen worden geland. Alles bij el- 
kaar zijn het wel meer dan tien tochten geweest. De laatste tocht is 
niet zo goed gegaan, niet zozeer voor de bemanning als wel voor de 
mensen, die aan wal waren gegaan. Dat was in Augustus 1945 o p  
Java; er is een schietpartij geweest. 

Na de capitulatie zijn alle onderzeeboten uit Australië naar Batavia 
gegaan. Dit gebeurde op verzoek van admiraal Helfrich, als de heer 
van Boetzelaer zich niet vergist. De Engelsen gingen weg uit Fre- 
mantle en toen werd de hele zaak opgebroken. 

De ,,K 15" is in Indië eigenlijk binnengehouden; om de mensen 
wat te doen te geven hebben zij een zwembad in orde gemaakt; 
voorts hebben zij de tandheelkundige kliniek van het Rode Kruis 
weer overeind gezet en de röntgenologische afdeling weer aan het 
draaien gebracht. Later is de ,,K 15" weer gaan patrouilleren tegen 
de smokkelarij in Straat Soenda. 

c. Het onderzeeboot-nzoederschip Hr MS  ,,Colombiaw 

De toenmalige luitenant ter zee der lste klasse J. Melz is in 1940 
te Dundee gekomen om voor het restant personeel, dat daar was, 
dus de mensen, die niet aan boord van onderzeeboten of Z-boten 
waren, een varend emplooi te vinden. Kerstmis 1940 is de ,,Colom- 
bia", toebehorende aan de K.N.S.M., te Dundee aangekomen. Dit 
schip is verbouwd tot onderzeeboot-moederschip. De eerste com- 
mandant was kapitein ter zee C. Hellingrnan. Deze is, voordat het 
schip vertrok, maar wel reeds in dienst was gesteld, afgelost door 
kapitein ter zee Hoeke. 

De bedoeling was - als de heer Metz het zich goed herinnert - 
om naar Indië te varen teneinde naast Soerabaja een soort van 
mobiele onderzeebootbasis te hebben. Voor het geval Soerabaja zou 
vallen, zou men eventueel om de Oost kunnen gaan, b.v. naar 
Ambon, waar dan de zaak zou kunnen worden voortgezet. Dit doel 
is niet gehaald. 

Op de vraag, of het een algemene Nederlandse wens was een 
dergelijk onderzeeboot-moederschip te bezitten, zeide de heer M e k ,  
dat de opinies op dit punt niet alle overeenstemden. Wel bestond 
de mening om te komen tot een flottielje onder Nederlands bevel. 
Dit zou een zelfstandig Nederlands commando zijn, groter dan dat 
over een enkel schip. Uiteindelijk is dit alleen maar bereikt met een 
escadrille vliegtuigen en met de motortorpedoboten. Om verschillende 
redenen is dit zelfstandig commando er niet gekomen. 

Anderen - de heer Metz gelooft wel, dat hij zelf tot de tweede 
groep behoorde - waren er meer voor om tot een grotere differen- 
tiatie over te gaan. Als er b.v. negen onderzeeboot-flottieljes waren, 
wilden zij elke flottielje een Nederlandse onderzeeboot geven en per 
divisie de mensen een soort competitie met de buitenlandse collega's 
laten vormen. Vanzelfsprekend werd aangenomen, dat de flottielje- 
commandant een geallieerde zou worden. 



91058 (Metz) 

De heer Metz gelooft, dat  de ,,Colombia" 13 Januari 1942 met een 
konvooi grote schepen uit Glasgow is vertrokken. Zij hadden vlie- 
cend storliiweer op de Atlantische Oceaan, hetg-en heel goed uit- 
kwam in verband inet onderzeebootaanvallen. 

D e  ,,Colombia" had het Indische detachement van het Nederlandse 
Legioen aan boord. Het  detachement was gedeeltelijk te  Dundee ge- 
embarkeerd. D e  bedoeling van het uitzenden van het detachement en 
ook van de ,,ColombiaM is achterhaald door  de val van Java. D e  men- 
sen van het detachement zijn tenslotte te Colombo terecht gekomen 
en de marine-mannen zelf ook. Het  kwam heel mooi uit, dat, toen 
de ,,Colombiaw daar één, of twee dagen was, de  restanten uit Neder- 
landsch-Indië bij haar langszij konden koinen. Met opzet had men het 
niet beter kunnen organiseren. E r  kwamen langszij de ,,K ll", onder 
bevel van luitenant ter zee Delceth, de ,,K 14" onder luitenant ter zee 
Mulock van der Vlies Bik, de  ,,K 15" onder luitenant ter zee van 
Boetzelaer en de  ,,O 19" onder, de heer Metz meent, luitenant ter zee 
Bach Kolling. D e  ,,Colombiaw heeft een tijdje te Colombo gelegen 
o m  de andere schepen, voorzover mogelijk, voor de oortogstaak bij 
te spijkeren, e n  voorzover dit niet mogelijk was, deze zoveel bij te  
spijkeren, dat  de boten naar de Europese wateren konden gaan o m  
weer oorlogsklaar gemaakt te worden. D e  ,,K 11" is naar Bombay 
gegaan en de ,,Coloniibia" is daar ook ongeveer een maand geweest. 

Tenslotte heeft de Britse mariileleiding besloten de ,,Colombia" te  
stationneren in Zuid-Afrika o m  als depotschip te dienen voor boten, 
die uit Groot-Brittannië naar het Verre Oosten kwamen o m  te 
vechten, en o m  de boten, die teruggingen, van materiaal t e  voor- 
i c n .  Torn het schip een tijdje weg was, was het nodig om te dok- 
ken. Dit dokken zou plaats vinden iii Simonsstad; terwijl de  ,,Co- 
lcmbia" daarheen voer, is zij getorpedeerd. Op het moment, dat  zij 
tz haven uitgingen, werd er al mrt  een lanip geseind, dat  er onder- 
zeeboten waren en werd er een bepaald bestek opgegeven. 

D e  heer Hoeke heeft een scheepsraad gehouden, bestaande uit 
drie man, de heer Hoeke zelf, de heer Lokman en de  heer A4etz. 
Zij hebben op de kaart staan passen en intussen kwam er over 
dezelfde onderzeeboot nog een verkenningsbericht van een vliegtuig. 
Het schip was nog te  ver weg. D e  berichten werden natuurlijk ook 
doorgegeven naar de marinestaf te Kaapstad, omdat daar het hoofd- 
kwartier was van de vice-admiraal in  het Zuidelijke deel van de  
Atlantische Oceaan, die operatieve bevelhebber was. D e  bevelen o m  
o p  te  stomen van Oost-Londen naar Kaapstad waren gegeven door 
dezelfde vice-admiraal. D e  heer Hoeke heeft toen overwogen o m  
direct o m  te draaien. E r  was een gevaarcirkel o m  de gerapporteerde 
post aangegeven. Een andere overweging was o m  een uur voordat 
de cirkel werd bereikt, o m  te draaien; in  eerste instantie wilde men 
nog even doorvaren. D e  staf beschikte over dezelfde gegevens als zij 
zelf, zij mochten aannemen zelfs over meer. Onverwachts is het 
schip om halftwaalf getorpedeerd en gezonken. D e  heer Metz heeft 
de  indruk gekregen, dat er meer dan  één onderzeeboot was, hetgaan 
ook vaak voorkwam. E r  zijn acht schepelingen bij omgekomen. D e  
rest van de  bemanning is door een korvet gered. 

Hrt verloren gaan van de  ,,Colombiafi was een groot verlies voor 
de Nederlandse vloot; het was het enige onderzeeboot-moederschip, 
E r  waren natuurlijk wel Engelse onderzeeboot-moederscheprn. 
D e  heer Metz gelooft niet, dat  het goed is de ,,Colombia" spe- 
cli'iek als een onderdeel van de Nederiandse kant te  zien. Vooral 
n.i de val van Indië werd de ,,Colombia" beschouwd als een onder- 
deci va:i de geallieerde vlootmacht en alleen als onderdeel daarvan 
had het zin een bepaald aantal moederschepen te hebben. Er zijn er 
wel meer tot zinken gebracht. D e  ,,Eucia" heeft een bom gekregen in 
de haven van Colombo e n  de  ,,MedwayU is getorpedeerd bij d e  eva- 
cuatie van Alexandrië. Van het totaal van ongeveer acht onderzee- 
boot-moederschepen waren er toen nog vier of vijf. 

d. Leiding 

D e  heer C. Hellingman was als commandant van de Nederlandse 
onderzeedienst belast met de  zorg voor het materieel, tezamen met 
d e  Engelse instanties, en met de  zorg voor het personeel, waarvoor 
hij alleen stond. D e  orders voor patrouilles werden door het hoofd- 
kwartier gegeven, door de vice-adrniral submarines te konden. 

In  het begin van de ooriog was het aantal Nederlandse onder- 
zeeboten in het kader van het geheel niet onbelangrijk. D e  Neder- 
landse boten waren bovendien nieuw, hadden weinig reparatie nodig 
en konden geregeld o p  patrouille gaan. D e  heer Helliilgrnan heeft 
herhaaldelijk brieven ontvangen van collega's van andere onderzee- 
diensten, waarin zij er steeds o p  terugkwamen, dat  d e  Nederlanders 
zo'n mooie bijdrage aan onderzeeboten leverden. 

D e  ,:O 9" en d e  ,,O 10" waren volgens de EngeIsrn niet meer 
bruikbaar voor de nmderne oorlogvoering rn  konden toen een uit- 
stekende taak verrichten door als haas t e  fungeren voor oefeningen 



68728 (Hellingnzan) 

68729 (Hellingman) 

68742 (Hellingman) 

68743 (Hellingrnan) 

68749 (Hellingman) 
68750 (Hellingman) 

68745 (Hellingman) 

68747 (Hellingman) 

691 19 (Valkenburg) 

691 20 (Valkenburg) 

62247 (Nuboer) 

met asdic. Deze twee boten zijn naar d e  Westkust van Engeland ge- 
dirigeerd en hebben dus operatief gestaan onder de captain, die daar  
was belast met de  onderzeedienst. Z o  nu en dan  ging d e  heer Helliilg- 
man daar op bezoek voor personele en materiële zaken. 

Daarna is de  onderzeedienst gesplitst. D e  vier grote boten zijn inge- 
deeld bij een eskader in Gibraltar; zeer naar de zin van a e  ofiiciersn, 
want daar was veel meer kans, dat  zij zich konden onderscheiden. 
Nauwelijks waren zij daar, of ze behaalden successen, hetgeen hun  
op de  Noorse kust nooit was gelukt. 

E r  waren twee onderzeeboten in de West, de ,,O 14" en ,,O 15". D e  
heer Hellingman heeft zijn best gedaan deze boten naar Engeland te  
doen komen, omdat hij er wel iets in  zag, hoewel deze boten niet 
meer modern waren. D e  ,,O 14" is vrij snel gekomen. D e  ,,O 15" 
moest eerst worden gerepareerd. Het was zeker verantwoord o m  deze 
onderzeeboten aan de  dienst in d e  West te onttrekken. 

Van het begin af heeft de heer Hrllinginan er  o p  gewezen, dat 
het Nederlandse aandeel in de oorlog niet beter kon worden ge- 
diend d a n  door een concentratie van de Nederlandse onderzee- 
dienst. Hij verwachtte daarvan niet alleen, dat de zoeklichten beter 
op de Nederlandse onderzeedienst zouden worden gericht, maar hij 
verwachtte een veel grotere efficiency door beter materieelonder- 
houd, betere voorzieningen voor het personeel en een moderner l.ei- 
ding. Het streven van de heer Hellingmarz is geweest een Nederlands 
moederschip te krijgen e n  alles, wat Nederlandse onderzeedienst was, 
daarop t e  concentreren. 

Het tweede punt was, dat hij de  admiraal had aanbevolen het Eiiro- 
pese terrein te  verlaten en, toen Japan dreigend werd, tijdig in de Oost 
te trachten te concentreren. Hij heeft d e  ,,Colombia" ter beschikking 
gekregen. Zeer tot zijn teleurste!liiig zijn de plannen om dat  
schip in orde te maken in handen van de Engelscn gegev-n, 
die het toen weer v ~ e l  te mooi wilden maken. Ze he'ob-n dat 
schip, dat nooit een behoorlijk oorlogsschip kon  worden, negen 
maanden lang verbouwd, terwijl mr t  e-n verbouwing van drie 
maanden de nodige resultaten zouden zijn bereikt. D e  heer Hel- 
linginar: had eigerlijk een beetje overdreven geschreven, dat  dit 
schip bij de eerste stoot zou zinken en bij de eerste bom in brand zou 
vliegen. Het schip moest toch altijd o p  ern veilige plaats wordm je- 
houden. Als moederschip, hotelschip, reparatieschip was het ideaal. 
Vóórdat dit schip was afgebouwd, is de  heer Heliir;gma,q afgelost; 
hij heeft geruild met zijn collega, die op de ,,van Kinsbergen" was. 

De heer Hellingrnai~ is op de meest eervo!!e wijze afgelost, maar 
hij heeft wel het gevoel gehad, dat de hrren Furstiîer en Termijlelen 
hem toch langzamerhand een beetje lastig begonnen te vinden, en 
men vond het daarom wel prettig, wanneer hij een b e ~ t j e  verder weg 
zat. Luitenant-admiraal Furstner raakte liever niet met de Engelsen 
in onmin. E r  was geen verschil van inzicht: de  heer F~irstqer 
was d e  modernere inzichten geheel toegedaan. Hij  zag natuurlijk ook 
de moeilijkheden, waarvoor de Engelsen stonden. Over het algemeen 
voelde de admiraal voor het plan met d:: ,,Colombia"; ook voor de 
doelstelling o m  met de  ,,Colombia" te geraken tot een Nederlandse 
eenheid. 

Met de  voorganger van de heer Terrnijfeleiz, de kapitein luitznant 
ter zee Boreel, heeft de heer Hellinginan op de meest uitstekende 
wijze samengewerkt. 

Er  hebben zich moeilijkheden voorgedaan, toon de heer Helli!zp- 
inan zich verzette tegen het weghalen van de ,,O 21" tot en met de 
,,O 24" naar Gibraltar, vóórdat de  ,,ColombiaM klaar was. Hij voelde 
er echter niet voor deze boten te plaatsen in een of ander squadron 
van Engelse boten in de Middellandse Zee. 

Naar de luitenant ter zee der ls te  klasse A. M. Valkenburg, plaats- 
vervanger van de heer Hellingnzan mededeelde, werden o p  de bases 
van de Engelse onderzeedienst de  Nederlandse boten klaargemaakt 
voor het oorlogsbedrijf. E r  moesten enkele technische veranderingen 
worden aangebracht, zoals het o p  rubber stellen van motoren, appa- 
raten en dergelijke. 

Het Nederlandse torpeclokali'oer was niet afwijke1:d van dat van de 
Engelsen; de torpedo's en het munitiekaliber waren wel afwijkend. 
N a  een paar dagen bleek, dat  er 300 granaten voor d e  Nzderlandse 
kanons waren gevonden en bovendien eer: voorraad torpecio's, welke 
afkomstig waren van naar Engeland overgel:oir,en vracht- en trans- 
portschepen. Deze 300 granaten zijn d e  beginvoorraad geweest voor 
de  vier onderzeeboten ,,O 21" tot en met ,,O 24". Naderhand is er 
munitie bijgemaakt in  Engeland en Amerika. In 1941 is er van Indië 
uit een partij munitie naar Gibraltar opgezonden. D e  Nederlanders 
hebben hun torpedo's geheel verbruikt, waarna zij Engelse torpedo's 
hebben gehad. 

In 1940-1941 kwam, aldus de heer Nuboer, van de zijde van 
de Engelsrn de we~selijkhrid naar voren o m  de onderzeeboten in 
de Middellandse Zee te versterken. Zij vroegen Nederlandse boten 
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over te brengen naar Gibraltar. Het betrof drie grote, nieuwe boten 
met een soort grondploeg, die op een Engels moederschip zou worden 
ondergebracht. 

De Nedei-landcrs hebbzn pogingen gedaan om een eigen moeder- 
schip te krijgen; hiervoor is de ,,Colombian ingericht. Dit is met 
Engelse tegenstand gebeurd. Zij vonden het beter, dat de Neder- 
landse boten in Engelse flottieljes bleven. opdat zij de operaties met 
zekerheid in de hand hielden. Dit is enigszins begrijpelijk. De boten 
werken alle op  zichzelf en moeten van een bepaald punt uit centraal 
geleid worden. In verband met de neiging om eigen operaties op te 
zetten, waren de Engelsen niet erg voor het inrichten van eigen 
moederschepen. De commandant van de Nederlandse onderzeedienst, 
de heer Hellir?gt~zan, had wel de bedoeling zelfstandig operaties uit te 
voeren. 

Vice-admiraal Ch. W. Slot is in 1942 commandant van de Neder- 
landse onderzerdienst te Dundee geworden. Dundee was een geal- 
lieerde onderzeebootbasis voor Engelsen, Fransen, Nederlanders, 
Noren en Polen. De boten, die in het Verre Oosten ageerden, kwamen 
nogal eens naar Dundee toe voor groot periodiek onderhoud. Er 
waren wel eens perioden, dat er een extra-boot bij was, zoals de 
K-boten met een bemanning van een man of 60. Het is al wel een tijd 
geleden, maar de heer Slot zou zeggen, dat de gemiddelde bezetting 
van Dundee om en nabij de 200 man was. Het aantal boten varieerde 
ook nogal; die waren ook niet altijd in Dundee zelf. Zij deden het 
normale frontwerk in Noorwegen. Een gedeelte deed oefeningen aan 
de Westkust van Schotland; dat waren stationsboten. 

Over de frontoperaties had de heer Slot geen leiding. Die berustte 
in geallieerde handen; in dit geval ging hierover een Engelse captain. 
De heer Slot hield natuurlijk wel contact; hij bleef op de hoogte van 
de gang van zaken. 

De Keierlandse boten te Dundee ondervonden geen moeilijkheden 
x z t  de re2araties in die zin, dat zij in enig opzicht werden achterge- 
st:!ci bij de Engrlsrn. Het reparatiebelrijf was over het algemeen niet 
in alle opzichten van die kwaliteit, welke de Nederlanders gewend 
waren. Gedeeltelijk deden de marinemannen de reparaties zelf. Zij 
hadden bijvoorbeeld een accuwerkplaats en een eigen torpedowerk- 
plaats. Het eigenlijke werfwerk, de machinebouw en het scheepsbouw- 
werk geschiedde over het algemeen toch door de grote werf. 

De heer Slot heeft daar gedurende ruim twee jaar gezeten. In die 
tijd is admiraal Furstner er niet geweest. De heer Slot meent, dat ad- 
miraal Termijtelen eenmaal een bezoek heeft gebracht. De heer Slot 
kan niet zeggen, dat men het gevoel had, dat er te weinig belang- 
stelling was. Voor admiraal Furstner zou de heer Slot een uitzon- 
dering willen maken; van hem zouden zij het hebben kunnen zeggen. 

De ~lo~otpredikant, ds. Sillevis Smitt, kwam geregeld. Ook kwam er 
geregeld e-n aalmoezenier. De frequentie zou de heer Slot niet graag 
precies willen noemen, n a a r  het was misschien zo eens in de twee 
maanden of iets dergelijks. 

Jn de periode, dat de heer Slot daar kwam, in 1942 dus, zaten de 
mensen er reeds enige tijd. D e  heer Slot moet zeggen, dat hii het 
moreel en de stemming in het algemeen goed vond, om niet te zeggen 
zéér goed. De marine-autoriteiten deden natuurlijk zoveel mogelijk in 
overleg met de geallieerden om de jongelui op nuttige manier bezig 
te houden. Het geheel was heel prettig. Bepaalde nationale gebeurte- 
nissen, zoals de verjaardag van de Koningin, werden gevierd met een 
gezamenlijke lunch van officieren, onderofficieren en manschappen, 
een avondfeest en dat soort dingen, waarbij zij met hun kennissen 
konden komen. 

Personeelsgebrek kwam natuurlijk geregeld voor. De boten kre- 
gel? de eerste prioriteit. Als zij uitgingen, hadden zij altijd wel hun 
beinani~lngen. Bij het walbedrijf zaten ze nog wel eens knijp, maar 
het w2s toch niet zo, dat het ernstig stagneerde. De heer Slot suppleer- 
dr  zoveel hij kon uit het gehele walbedrijf. Het is echter heel dikwijls 
voorgekomen, dat hij aan Londen moest vragen om bepaalde cate- 
gorieën van het personeel aan te vullen of er een paar onderofficie- 
ren of officieren bij te plaatsen. Dit is altijd ezn van de belang- 
rijkste onderwerpen van bespreking geweest wanneer de heer Slot 
niar Land-n ging. 

De heer Mulock van der Vlies Bik vormde na 29 Juni 1942 tot aan 
het einde van de oorlog hoofdzakelijk het contact tussen de Konink- 
lijke marine en de Britse admiraliteit voor het herstel en het onder- 
houd van de Nederlandse onderzeeboten en voor het overnemen van 
nieuwe onderzeeboten. Zij hebben er vier van de Engelsen gehad, nl. 
de ,,Dolfijnw, de ,,Zwaardvisch", de ,,Zeehondu en de ,,Tijgerhaaiv. 
Wanneer er reparaties moesten worden verricht, werd de heer Bik 
vlot door de Engelsen geholpen. Er was zeer goed persoonlijk con- 
tact; de kwesties moesten veelal mondeling worden behandeld. 
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B 5. Samenwerking met de Britse marine 
D e  bevelhebber der zeestrijdkrachten, aldus de  heer Nuhoer, 

bleef administratief bevelhebber van de  vloot. Administratief bleef 
de zaak in Nederlandse handen, zowel de schepen als de vliegtuigen. 
D e  schepen werden ter beschikking gesteld van de Britse admiraliteit; 
onderdelen van d e  Nederlandse marine kwamen bij verschillende 
delen van de Engelse vloot. D e  bevelzn kreeg men van de admiraliteit. 
Alleen indien het bijzondere taken betrof, werd er van te voren met 
de Nederlandse marineleiding overleg gepleegd. Ook werd er al- 
tijd overleg gep!eegd over de indeling van de scileoen. Tot dat ovcïlzg 
werd niet alleen van de Engelse kant het initiatief genomen; ook de 
Nederlanders namen dit wel, indien zij bepaalde wensen hadden. Dit  
is b.v. gebeurd bij het overbrengen van Prinses Juliana en haar kin- 
deren naar Canada. Het  operationeel bevel was geheel Engels. D e  
heer Nuboer heeft het later wel medegemaakt, dat als het een kwestie 
was van het overbrengen van schepen naar het Zuid-Westelijke deel 
van de Stille Oceaan, de gehele Regering o p  d e  hoogte werd ge- 
houden. 

Op de admiraliteit wasj aldus de toenm2iige marine-attaché de  heer 
C. Moolenburgh, de heer A. de Booy Dutch Naval Liaison Officer. 
Ceze v i ~ g  al het werk 00. dat voor de clagelijkse contacten tussen de 
Nederlandse en de Britse marine nodig was. Het contact van de  
hecr Moolcril~rlrgll met de admiraliteit be-erkte z;ch in hoofdzaak, 20- 

als voor een marine-attaché gebruikelijk is, tot de  Naval Intelligence 
Division, waar men een aparte verbindingsofficier had aangewezen 
als contactpersoon. Als men een vraag heeft te richten tot een derge- 
lijk orgaan, dan  zoekt men eerst contact met de  verbindingsofficier 
en deze regelt dan de nodig geachte bezoeken. Alle contacten - 
in oorlogstijd werd daar nauwgezet d'e hand aan gehouden - van de  
dienst van de marine-attaché met de admiraliteit liepen over de aan- 
gewezen Engelse verbindingsofficier. De marine-attaché zelf werd 
weinig ingeschakeld, omdat de Nederlandse verbindingsofficier er 
reeds was. Laatstgenoemde deed het werk. 

D e  heer A.  de Booy is eerst verbindingsofficier geworden toen 
Nederland in oorlog kwam met Duitsland. Vóór die tijd was hij uit- 
sluitend marine-attaché, dus adviseur van de gezant te Londen, die 
hij o p  de hoogte moest houden van de  ontwikkeling van de Engelse 
zeemacht, de luchtmacht en het leger; er was o p  dat  ogenblik geen 
militair attaché en evenmin een luchtmacht-attaché te Londen. 

Na  Mei 1940 is de marine zoveel mogelijk daar ingepast, waar het  
scheeostype kon worden gebruikt. D e  Nederlanders vroegen aan d e  
Engelsen, waar dezen de schepen het best konden gebruiken. D e  
Engelsen deden nooit iets met onze schepen zonder vooraf te vragen. 
Alles ging altijd in  prettig overleg met hen. Voorzover de hecr de 
Booy zich herinnert, is het eigenlijk nooit voorgekomen, dat  het over- 
leg niet tot overeers:emming !eiil.de. Mij gelooft, dat  de marinestaf 
nooit ern5tip b e ~ w a a r  heeft gehad teeen ei-n voorstel van de  Engelsen. 
Dit had altijd de vorm van een verzoek. 

D e  samenwerking met de Engelsen was in het algernevn bijzonder 
goed. D e  heer de Booy had eigenlijk verwacht, dat  deze sarnen- 
werking meer aanleiding zou hebben gegeven tot moeilijkheden, het 
Engelse e n  het Nederlandse karakter kennende. D e  Nederlanders zijn 
vrij spoedig van mening, dat ze het beter doen dan anderen. Er  waren 
zo weinig conflicten, dat, toen Indië bezet was, ezn verbindingsman 
feitelijk overbodig was. D e  afdelingen in het Nederlandse hoofd- 
kwartier stonden rechtstreeks in contact met de onderafdelingen van 
de admiraliteit. Intendance, materieelaanschaffing, enz. hadden haar 
tegenspelers in de Engelse admiraliteit, waarmee ze nauw contact 
hadden. D e  Engelsen waren er nogal o p  gesteld een verbindingsoffi- 
cier te hebben. De heer de Booy kan dus niet zeggen, dat  het hele- 
maal overbodig was. Zij waren ook belast met de codering van 
telegrammen. Wanneer admiraal Furstner een telegram wilde sturen 
naar admiraal Helfrich, dat  buiten de Engelsen o m  moest gaan, 
hadden de Nederlanders hun eigen codes. Zij codeerden dan o p  
hun eigen manier en lieten de  telegrammen door de Engelsen ver- 
zenden. Zij hadden dus volkomen geheimhouding voor d e  eigen pro- 
blemen. 

D e  toenmalige luitenant ter zee der eerste klasse K.  J. F. Krediet 
werkte bij de Nederlandse verbindingsofficier voor de marine. Daar  
waren vijf officieren werkzaam. D e  heer Krediet meent, dat de heer de 
Booy van tijd tot tijd aan de Engelse admiraliteit inlichtingen gaf over 
de  Nederlandse marine. D e  heer de Booy is gebleven tot 1943 en in 
zijn plaats is gekomen kapitein ter zee van Holthe. Deze is in  deze 
functie gebleven totdat hij te Londen commandant marine werd, bij 
het vertrek van de  Nederlandse Regering naar Nederland. Toen 
heeft de heer Krediet zijn functie overgenomen. 

D e  Nederlanders zijn gedurende de gehele oorlog aangewezen ge- 
weest o p  de Engelsen, alsmede een geruime tijd daarna voor de op- 
leiding van personeel, dat ila de  bevrijding werd gerecruteerd. D e  
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taak van de verbindingsofficier betrof verzoeken o m  materieel, per- 
soneelsopleiding, enz. 

Aan het werk van de verbindingsofficieren bestond ook daarom 
behoefte, omdat de Nederlanders, voor de  telegrafische verbinding 
met West-Indië, Amerika e n  Oost-Indië - zij hadden er zelf geen 
radiostation voor -, gebruik inoesten maken van de  Engelse verbin- 
ding, die van de  admiraliteit uit geregeld werd. 

In  1945, toen de Regering naar Nederland terugkeerde is het bu- 
reau van de  verbindingsofficier een commandemcnt van de marine 
geworden. Zoals men een commandement van de marine te  Amster- 
dam had, bestond er ook een te Londen. In 1947 zijn alle te Londen 
nog aanwezige diensten van de marine onder leiding geplaatst van 
d e  marineattaché, terwijl de opdracht werd gegeven het bureau zo 
spoedig mogelijk tot de normale sterkte terug te brengen, hetgeen is 
geschied. 

Bij de andere geallieerde marines was een B.N.L.-officer (British 
Naval Liaison Officer) aangesteld. D e  Engelsen vonden de  Neder- 
landers belangrijker dan  de anderen. D e  heer Krediet meent, dat  de  
Engelsen ook een z.g. P.N.L.-officer to  the Allied Navies (Principal 
Naval Liaison Officer) hadden. Deze was een admiraal, die handelde 
ten aanzien van alle zaken, die met de geallieerde marines te maken 
hadden. Hij had zijn bureau in de admiraliteit. Alle zaken, die de 
geallieerde marines te behandelen hadden, liepen over dit bureau. 
D e  Nederlandse marine maakte daarop een uitzondering, omdat zij 
haar eigen verbindingsbureaii in  de admiraliteit had, hetgeen een 
gevolg was van het feit, dat  in 1940 bij het uitbreken van de oorlog 
het grootste deel van de  Nederlandse vloot nog bestond. Men vond 
deze partner nogal belangrijk. Ook omdat de Nederlanders hun eigen 
telegrammen en codes hadden vonden d e  Engelsen het beter, dat wij 
een eigen bureau in de admiraliteit hadden. Het  is gedurende de 
gehele oorlog blijven bestaan, maar de P.N.L.-officer heeft wel eens 
pogingen in het werk gesteld het bureau van onze verbindingsofficier 
o p  te heffen. 

D e  dislocatie van de  schepen was geheel in handen van de Britse 
admiraliteit. D e  Nederlandse marineleiding had de schepen en zorgde 
er voor dat ze bemand en gevechtsklaar waren. Het  was de Neder- 
landers bekend waar de  schepen zich bevonden; zij hielden daarvan 
de dislocatielijst bij, hetgeen niet wil zeggen, dat zij precies wisten in 
welke havens de schepen waren. Aan welke acties de schepen deel- 
namen wisten zij vaak in het geheel niet; het was de bevelhebber ter 
plaatse, die dit wist. 

D e  Nederlandse marine, aldus d e  heer Furstner, moest er voor 
zorgen, dat haar schepen overal meededen onder operationeel bevel 
van de Britse Admiraliteit met de eigen Nederlandse verantwoorde- 
lijkheid voor de  bemanning, judiciair en materieel. In  alle mogelijke 
opzichten was de Nederlandse marine afhankelijk van de admirali- 
teit. Voor het Westelijke halfrond kan men zeggen, dat  de Neder- 
landse marine operationeel volkomen onder Engelse leiding stond, 
maar  administratief onder de Nederlandse Regering. D e  regeling van 
de  operationele leiding heeft naar het gevoel van de heer Furstner 
buitengewoon goed gewerkt, al is  er wel eens tegen gemopperd. Het  
centrale bevelsapparaat van de admiraliteit had enorme communi- 
catiemiddelen. D e  Nederlanders hadden zelf helemaal niets o p  dit 
gebied. 

I n  het staatstuk, waarbij de operationele leiding vastgelegd werd, 
stond uitdrukkelijk, dat  de  Nederlandse marine in het Europese 
oorlogcterrein slechts opereerde onder de  Britse adm~raliteit, terwijl in 
Oost-Azie, waar Batavia ezn operationeel ceiitrum was, de Britse 
oorlogsschepen zouden kunnen staan onder de Nederlandse ooper- 
bevelhebber, hetgeen terslotte onder a:lmiraal Helfriclz ook is ge- 
beurd. D e  verhouding was die van volkomen ge1ijkwaard:grn 

E r  wordt wel erns gezegd, dat de Nederlandse marine veel te klein 
was o m  invloed te kunnen laten gelden. Natuurlijk had zij meer in- 
vloed kunnen bieden, wanneer zij groter was gewee~t .  

3 6. Personeel en materieel 
Het was, aldus de  heer Nuhoer, zeer moeilijk o m  het personeel 

o p  de  schepen behoorlijk aan  te vullen. D e  reserve aan  personeel, 
welke de marine in 1940 had, teerde langzamerhand in. E r  werden 
mensen uit Indië gevraagd. Aan degenen, die als vluchtelingen uit 
Nederland naar Engeland overkwamen, werd gevraagd bij welk 
onderdeel van de krijgsmacht zij wilden dienen. Degenen, die bij 
de marine wilden komen en daartoe geschikt waren. werden in d e  
marine opgenomen. Dit was echter weldra niet genoeg o m  het 
verloop bij te  houden. Daarom zijn verschillende schepen bij ge- 
brek aan  personeel aan de Engelsen overgedragen. H r  MS ,,Douwe 
Aukes", H r  M S  ,,van Meerlant", de S. 13, 16, 25, 26 en 28 zijn overge- 
dragen, terwijl H r  MS ,,Jan van Gelder" is geruild tegen een korvet. 
Een tijdlang hebben de Nederlanders een van de  50. oude torpedo- 
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bootjagers, die de Engelsen van de Amerikanen gekregen hadden, 
bemand. Die bemanning is later overgegaan op Hr  MS ,,van Galen". 
Tenslotte heeft de marine Hr MS ,,Sumatran buiten dienst moeten 
stellen. Dit schip is later gebruikt als zinkschip bij de landing in 
Normandië. In het bijzonder het oude materieel werd langzamerhand 
overgedragen of opgelegd bij gebrek aan mensen. Er waren geen 
schepen met een gemengde bemanning; Engelsen en Nederlanders 
bleven gescheiden. Later heeft de marine de z.g. Mac-schepen ge- 
kregen; dit waren verbouwde tankers van de Shell, elk met een groep 
vliegtuigen er op. 

De Nederlanders hadden goede bemanningen, meest beroepsper- 
soneel, dat goed met moderne schepen kon omgaan. Daaraan hadden 
de Engelsen een tekort. De torpedoboten, die gebruikt werden voor 
vreselijk stom werk, het begeleiden van onderzeeboten, werden door 
goed personeel bemand. Daarin is geleidelijk verandering gekomen. 
De marine heeft een paar jagers gekregen, alsmede de ,,Johan Mau- 
rits van Nassau", die met dit personeel werden bemand. 

Naar de heer Krediet mededeelde, berustte de administratie van de 
vloot bij het Ministerie van Marine. Als er schepen van de Engelsen 
werden overgenomen, moest he? personeel worden opgeleid in allerlei 
nieuwigheden, zoals radar en asdic. De instructie van het personeel 
geschiedde door Nederlanders met Engelse voorlichting. Het Minis- 
terie van Marine regelde de opleiding van het personeel; als het schip 
klaar was, werd de opgeleide bemanning naar de werf van aanbouw 
gestuurd. Dit waren mensen, die met de oorlogsschepvn uit Neder- 

,n waren land waren gekomen en nog enkelen, die met vissersschep- 
overgekomen. Verder werd, als de heer Krediet zich niet vergist, 
iedere Nederlander, die voor militaire dienst in aanmerking kwam, 
door de Nederlandse Regering in werkelijke dienst opgeroepen. De 
heer Krediet gelooft, dat dezen, wanneer zij iets te maken hadden 
met de scheepvaart, als regel bij de marine werden ingedeeld. Het 
betrof geen grote aantallen. Het was voor de marine moeilijk nieuwe 
schepen te bemannen zonder oude schepen buiten dienst te stellen. 
Men heeft zelfs aan Nederlandsch-Indië personeel moeten vragen, 
teneinde de schepen te kunnen bemannen. 

De Nederlandse marine had, zo verklaarde vice-admiraal b.d. 
C. J. baron van Asbeck, een kanonniersopleiding. De Nederlan- 
ders leverden kanonniers voor hun eigen kanons. De opleiding 
geschiedde in Engelse centra. o.m. te Liverpool. Aanvankelijk vond 
de instructie plaats door de Engelsen en o p  de duur door de Neder- 
landse instructeurs. Er werden mensen van de landmacht gedeta- 
cheerd op de schepen. Zo is het gebeurd, dat luchtdoelartilleristen 
van de Prinses Irene-Brigade op schepen zijn geplaatst. Het is vrij 
aardig gelukt om er te komen met eigen krachten. Op sommige 
schepen echter heeft de marine Engels personeel gehad. Er zijn veel 
Engelse gunners aan boord geweest; verschillende van hen hebben 
daarbij het leven gelaten. 

In het brgin z i t  de marine, aldus de heer A.  de Booy, vrij goed in 
het personeel. Men kreeg echter spoedig tekort door ziekte en andere 
omstandigheden; aanvulling had niet plaats. Het is eerst iets beter 
geworden toen Indië verloren ging en er een behoorlijk aantal men- 
sen uit Indië naar Engeland kwam. Het is een heel groot probleem ge- 
weest. De Nederlanders hebben royale aanbiedingen gehad van de 
Engelsen voor nieuwe schepen, die zij zo zouden kunnen krijgen, 
maar zij hadden geen personeel om deze te bemannen; dit was altijd 
het grote struikelblok. 

De  heer de Booy is eenmaal bij de chef materieel van de Engelse 
marine op bezoek geweest voor het verkrijgen van schepen. Hij heeft 
toen dadelijk voor de Nederlandse marine twee nieuwe torpedoboot- 
jagers gekregen. Wanneer de Nederlanders daarom verzochten, was 
inen altijd direct bereid schepen af te staan. Zij hebben ook nieuwe 
mijnenvegers gekregen. Eigenlijk hebben de Nederlanders hun gehele 
vloot in de oorlog gemoderniseerd. 

Er is in Mei 1940 naar de heer A.  de Booy meent, een telegram 
naar Nederland uitgegaan, om zoveel mogelijk het Adelborsteninsti- 
tuut van Den Melder naar Engeland te krijgen. De heer de Booy heeft 
de admiraliteit gevraagd het zo goed mogelijk te dirigeren. De taak 
van de heer de Booy hierin is dus zuiver adviserend geweest. 

In de baai van Falniouth lag de Batavier 11 me? p1.m. 60 
adelborsten uit Den Helder; de heer Kuyk werd belast met het op- 
richten van een instituut om door te gaan met de opleiding van deze 
jongelui, die nog maar zeer kort in dienst waren. Hij heeft dat insti- 
tuut ingericht, een mijl of vier buiten Falmouth, te Ennys, een grote 
buitenplaats, die toevallig leeg kwam. Hij is daar als eerste officier 
werkzaam geweest; met de leiding werd een beroepsofficier belast. 
Hij is er anderhalf jaar geweest. 

Naar de heer van Asbeck mededeelde heeft de adelborstenopleiding 
tot April of Mei 1946 bestaan. In Juni d.a.v. is deze aan het Konink- 



66553 (C. van Asbeck) 

67274 (Boreel) 

57278 (Boreel) 

67298 (Boreel) 

67300 (Boreel) 

67302 (Boreel) 

67303 (Boreel) 

lijk Instituut voor het eerst weer geopend met de installatie der adel- 
borsten door luitenant-admiraal Helfrich. 

De toenmalige kapitein luitenant ter zee jhr W. Boreel is na 
aankomst van de marine in Engeland chef van de marinestaf 
geworden. De heer Boreel stond er niet speciaal op  - overste 
zijnde - om chef van de staf te worden, maar hij achtte het zijn 
plicht, aangezien hij in Nederland sous-chef van de staf was ge- 
weest. De kwestie van de functie van chef van de staf is voor 
hem een zeer belangrijke geweest. Nadat hij anderhalf jaar deze 
functie had bekleed, heeft de leiding van de marine te Londen een 
ander benoemd. Toen de bevelhebber der zeestrijdkrachten Minister 
werd, was het naar de mening van de heer Boreel ook nodig, dat er 
ecn chef van de staf kwam met voldoende strepen. 

In de functie van chef van de  staf heeft de heer Boreel zich ook 
doen gelden, hetgeen soms zeer lastig was tegenover afdelingshoof- 
den, die een hogere rang hadden dan hij. De heer Furstner had de 
heer Boreel in de loop van de tijd tweemaal gezegd, dat hij overwoog 
om hem als chef staf de tijdelijke rang van kapitein ter zee te geven. 
De heer Boreel heeft dit de admiraal afgeraden, omdat oudere offi- 
cieren dan hij aan boord van de schepen dienden als commandant, 
die niet konden worden bevorderd, omdat zij ondergeschikt in een 
Engelse flottielje voeren. In de marine zou anders het praatje rond- 
gaan, dat men achter de schrijftafel werd bevorderd, terwijl men 
geen kans op bevordering had wanneer men de kastanjes. uit 
het vuur haalde. Nadat de heer Furstner, toen hij Minister 
was geworden, had besloten, dat er een chef van de staf van 
hogere rang zou komen, heeft de heer Boreel zelf aangeraden 
hiertoe kapitein ter zee Termijtelen, die toen in Indië diende, te 
benoemen. Hij heeft aan de admiraal verzocht hem naar zee 
te laten gaan. In die anderhalf jaar heeft de heer Boreel veel 
officieren naar zee en naar de vliegtuigen gestuurd en hij heeft alle 
bewondering voor hun plichtsbetrachting. Het was weliswaar moei- 
lijk om van een rustige baan op kantoor - men was daar overigens 
ook niet veilig, omdat men iedere dag bombardementen kon ver- 
wachten - over te gaan naar de oorlogsdienst op zee. Maar zij 
gingen. De heer Boree! heeft daarover geen klachten. Men moest 
daarbij dikwijls hard zijn, maar hij heeft het gedaan, omdat hij wist, 
dat, wanneer het zijn tijd was, hij ook ZOU gaan. Hij vond die tijd na 
anderhalf jaar wel gekomen en daarom heeft hii gevraagd naar zee 
te mogen. Dit werd geweigerd, omdat hij de functie zou krijgen van 
sous-chef van de staf. De heer Boreel heeft de admiraal in behoorlijke 
bewoordingen gezegd, dat dit geen methode was. 

Hij heeft gewacht op de heer Termijtelen, die na drie maanden 
arriveerde. De heer Boreel heeft met deze en met de admiraal nog 
erns en nog eens hierover gesproken. Hij heeft uitgelegd, dat hij dit 
als een klap in zijn gezicht voelde en dat hij het bovendien een vreem- 
de verhouding vond tegenover de  andere eigen officieren en tegen- 
over de Engelse officieren van de admiraliteit, met wie de heer Boreel 
veel te maken had. Er werd echter anders beslist en hij werd terug- 
gesteld in functie. Hij heeft in deze functie gewoon stafofficierswerk 
moeten doen. Het was een minderwaardige bejegening. Hij kon niet 
weg bij de marine - een officier vraagt geen ontslag in oorlogstijd -; 
hij was aan handen en voeten gebonden, want het klachtrecht was 
afgeschaft. Er waren geen hogere officieren, bij wie men zich kon 
beklagen. De opvattingen, de ere-code, van de heren Furstner en 
Terrnijtelen zijn anders dan die van de heer Boreel. Hij heeft echter 
gedaan wat hij moest doen, zij het onder protest. 

Officieren zijn verplicht de belangen van hun ondergeschikten voor 
te brengen bij hogergeplaatsten. Toen de heer Boreel zich op een ge- 
geven moment bij de heer Termijtelen beklaagde, geschiedde dit met 
de bedoeling, dat deze zijn klacht zou voorbrengen bij de admiraal. 
De heren Furstner en Termijtelen waren het echter samen zo eens, dat 
men er niet tussen kwam. 

Na tien maanden is de heer Boreel eindelijk naar de vloot gestuurd 
en wel op een Brits vliegkampschip. Daar heeft hij een taak gehad 
tot half Februari 1943. In Augustus 1942 was hij kapitein ter zee 
geworden en in September is hij naar de ,,Furiousn gegaan. Hij moest 
daar het een en ander leren, omdat een vliegkampschip iets nieuws 
voor hem was; eerst oefende het schip in Engelse wateren en daarna 
is het ook in actie geweest. Men kan deze tewerkstelling beschouwen 
als een studie-opdracht. De heer Boreel heeft in 1943 een rapport 
over zijn detachering ingediend. In 1946 heeft de marine een vlieg- 
kampschip gekregen. De heer Boreel neemt aan, dat de benoeming tot 
commandant van de ,,Karel Doorman" wel zal zijn geschied met in- 
achtneming van het feit, dat hij die speciale studie heeft gemaakt. 
Toen de heer Boreel van het vliegkampschip terugkwam, had de heer 
Terniijtelerz intussen steeds hogere rangen doorlopen, hoewel deze als 
kapitein ter zee in Engeland was aangekomen. Hij vroeg de heer 
Boreel toen, of hij zijn oude plaats als stafofficier wilde innemen. 
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Deze heeft hierop natuurlijk ontkennend geantwoord. 
Toen de heer Furstner Minister van Marine werd, heeft hij ge- 

zegd: ,,Kijk eens, ik wil met genoegen Minister van Marine worden, 
maar aan de andere kant kan ik als Bevelhebber van de Zeestrijd- 
krachten dit al1emaa.l liiet bij elkaar doen, zonder dat ik menseri 
aantrek uit Indië, die daar ook moeilijk gemist kunnen worden in 
zekere zin, maar die ik dan toch zal moeten hebben". Dezen zijn ge- 
weest schout bij nacht Termijtelen en luitenant kolonel der mari- 
niers de Bruylze. Hierdoor kreeg men echter op het hoofdkwartier 
een beetje moeilijkheden. Tot op dat moment was ,daar de chef 
van het bureau staf - men had chef marinestaf en chef van het 
bureau staf - waarnemend chef van de marinestaf geweest. De 
zenuwen van deze hoofdofficier hielden het, naar de mening van 
de heer Furstner, niet. Hij vond dit zelf natuurlijk helemaal nict. 
Toen dus schout bij nacht Termijfelen kwam, die boven hem kwam te 
staan en de werkelijke chef marinestaf werd, zijn daarover nogal 
moeilijkheden gekomen. De heer Furstizer gelooft, dat de Nederlandse 
marine in het algemeen nu eenmaal niet de gemakkelijkheid heeft, 
waarmede de Britse zee-officier oo ern gegeven moment in een lazere 
capaciteit met ezn lagere rang dóórdient en zijn beste krachten gerft, 
als dit om de een of andere reden nodig geworden is. Om e-n voor- 
beeld te noemen: vice-admiraal sir Charles Dickens. die eerst marine- 
attaché in Nederland was en in de eerste tijd te Londen verbindings- 
officier, werd daar tot full-admiral benoemd. Toch ging deze op een 
gegeven moment als schout bij nacht naar Tunis, toen men daar 
iemand van die rang nodig had om daar de leiding op zich te nemen. 
Hij haalde twee van zijn strepen er af en ging dienen onder een veel 
jongere vice-admiraal. Daartoe hebben de Nederlandse officieren 
zich nooit kunnen opwerken. Het gaf altijd grote moeilijkheden als 
een oudere in de dienst onder een jongere gesteld werd. Zelfs in 
dit geval, waarbij die reden helemaal niet aanwezig was, omdat de 
chef van het bureau staf tenslotte drie jaar jonger was dan de heer 
Termijtelen, gaf het moeten terugtreden uit een eenmaal verkregen 
positie moeilijkheden. 

Over de geestelijke verzorging verklaarde de heer J. Metz,  dat het 
de bedoeling was een aantal vlootgeestelijken, zowel van protestantse 
als van katholieke richting te recruteren, zodra Nederland bevrijd 
zou zijn. Daarvoor is o.a. een katholieke geestelijke naar Nederland 
gegaan toen het Zuiden bevrijd was en de heer Metz gelooft ook 
de latere hoofdvlootpredikant, ds Sillevis Smitt, die omstreeks einde 
1943, begin 1944 ds van Dorp heeft afgelost. 

De heer Metz is te Londen gekomen in Juni of Juli 1943 als 
personeelsofficier, toen men bezig was met voorbereidingen voor de 
landing in Normandië. Uit die tijd herinnert hij zich nog, dat ds 
Sillevis Smitt met de ,,O 10" is meegevaren op een operatieve tocht. 
Of er voldoende predikanten en katholieke geestelijken beschikbaar 
waren, kan hij moeilijk zeggen. Ze waren er in ieder geval wel; de 
geestelijke verzorging vond plaats in combinatie met de landmacht. 

De heer Metz heeft te Dundee enige malen een vlootpredikant ge- 
zien en ook een aalmoezenier en verder is het esn kwestie van 
persoonlijke appreciatie om te zeggen of het nu genoeg was of niet. 
De heer M e f z  kan zich voorstellen, dat bij een commando aan de 
wal van ongeveer driehonderd man en met degenen, die zich op de 
bijbehorende schepen bevonden b.v. een kleine zeshonderd man, er 
reden is voor een blijvende plaatsing, zoals het thans ook zou zijn, 
voor geestelijken van beide richtingen. Dit was zeker niet het geval 
en uit dien hoofde zou men naar de  maatstaven van thans moeten 
zeggen, dat het onvoldoende was. Er werd wel voldoende aandacht 
aan dit vraagstuk besteed. Ook de mensen, die misschien zelf geen 
godsdienstige overtuiging hadden, waren voorzichtiger met deze dingen 
dan in volle vredestijd in Nederland, omdat de mensen van verschil- 
lende geloofsrichtingen op ieder moment in levensgevaar konden ge- 
raken. De heer Metz gelooft, dat men heeft gedaan wat mogelijk was. 
Overigens kan hij niet beoordelen, hoeveel geestelijke verzorgers be- 
schikbaar waren. De mensen, die met de leiding belast zijn geweest, 
wisten in eerste instantie niet, of het een vijfjarige of een tachtigjarige 
oorlog zou zijn; dit heeft vele beslissingen en ook de mentaliteit van 
de mensen zeer sterk beïnvloed. 

Als men tevoren zou hebben geweten, dat het een periode van vijf 
jaar zou zijn geweest, zouden sommigen - vroeger maakte men ook 
normaal termen van drie jaar in Indië door -, die misschien een 
beetje wild hebben geleefd, het wat kalmer aan hebben gedaan. De 
heer Metz heeft hier in Nederland, althans in eigen kring, er vaak 
kritiek op horen oefenen, waarbij men uitging van de periode van 
vijf jaar. Dit is niet juist. Verschillende officieren en manschappen 
hebben, wat men bij de marine zou noemen ,,brokken gemaakt" op 
huwelijksgebied, enz. Het is niet zijn bedoeling dit te vergoelijken, 
maar hij wil graag naar voren brengen, dat de mensen voor onbe- 
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paalde tijd zijn vertrokken en niet voor een bepaalde tijd. Men had 
vlagen van pessimisme, vooral de vliegers; dit heeft de heer Metz op 
het bureau personeel gemerkt. Bij mensen, die b.v. over drie uur of 
de volgende dag op een operationele opdracht moeten, is een bepaald 
percentage dat tot een geestelijke inkeer komt, maar bij de meerder- 
heid is het niet zo. Er is ook een percrntage, dat een drang heeft naar 
alcohol en sexuele bevrediging, enz. Dit is de zeer wrange praktijk 
van de oorlogvoering. Waarschijnlijk zou dit anders zijn geweest wan- 
neer de kans op terugkeer reëler was geweest dan toen soms wel leek. 

Van het begin af aan, aldus de heer Furstner, kon en mocht 
men in Engeland alle radio-uitzendingen opvangen. Mij wil daar- 
mee niet zeggen, dat dit een zekere invloed uitoefende, waar hij 
moeilijkheden mee heeft gehad, maar men moest er voorzichtig 
mee zijn. Men kan gerust zeggen, dat, wat dit betreft, de Neder- 
landers in vele opzichten geluk hebben gehad. De Grieken hebben 
een volledige muiteïij g,ehad. De Engelsen hebben met de ,,Queen 
Elizabeth" in Ceylon grote personeelsmoeilijkheden gehad. Dit schip 
heeft nien moeten wegsturen. Altijd korncn personeelsiiloeilijkhedcn 
in die omstandigheden voor; dit is een historisch verschijnsel; lang- 
durige zee-oorlogen eisen ontzaglijk veel van het personeel en het is 
per slot van rekening eentonig werk. De zee-oorlog betekent heleinaal 
niet voortdurend vechten, maar het is maanden varen, onderzeeboot- 
afweerpatrouille, konvooieren, mijnenlegoperaties en dergelijke acties. 
Maanden, waarin er practisch niets gebeurt en dan ineens een aanval; 
dan is het er op of er onder! Zo'n toestand vreet natuurlijk aan het 
moreel van de mensen. 

De he,cr Furstner heeft nooit bepaaIde incidenten gehad. Wat 
daarbij ook nog ezn rol gespeeld he'eft, tenrìiinste het lijkt niet 
onmogelijk: de marineleiding heeft van het begin af de marinemannen 
geld laten sparen onder het motto: er zijn gezinnen achtergebleven, 
die natuurlijk worden geholpen; als zij niet door de Regering worden 
geholpen dan worden zij door vrienden en kennissen of familie ge- 
holpen, aan wie toch ook terugbetaald moet worden; dus mensec, 
denk er om: je moet sparen. Maar men kan de mensen niet laten 
sparen zonder dat men er enige druk achter zet. Van het begin af 
heeft de marine een betrekkelijk groot gedeelte van de eigenlijke in- 
komsten, behalve de toelagen, ingehouden. Er kwam dus hoe langer 
hoe meer spaargeld; de mannen werden kleine bezitters, die er hele- 
maal niet op gebrand waren om op een gegeven moment door eigen 
toedoen alles kwijt te raken. 

De heer Furstner voelde er niet voor de gehele organisatie top- 
zwaar te maken. Hij voelde er niets voor om dadeliik te bevor- 
deren en straks te zitten met enige kolonels of vlagofficieren, die hij 
eigenlijk niet kon gebruiken. De heer Furstner vond de gehele gang 
van zaken bij de landmacht vaak vreemd; men zag daar soms mensen 
de eerste dag als eerste luitenant, over drie weken als overste en nog 
vier weken later als kolonel. Dit is eenvoudig tegen iedere militaire 
gang van zaken in. Het brengt altijd de grootste moeilijkheden met 
zich, ook al, omdat het dan geen hoofdofficieren zijn, die werkelijk 
enige leiding kunnen geven. De marineleiding heeft precies hetzelfde 
gehad met de marva's. De heer Furstner heeft altijd gezegd: wij moeten 
bij de marva's maar twee of drie officieren hebben. Nu zijn er al weer 
veel en veel mees, maar geen goede officieren, want die meisjes 
hebben nooit geleerd om zelf ondergeschikt te zijn; die kunnen 
dus ook aan anderen geen leiding geven. Maar dat is nu eenmaal 
de moderne tijd geweest, de ,,Brave New World". 

Een van de grootste handicaps was, dat de marine geen mensen 
kreeg. De Noren hebben maanden gehad, waarin er duizend jongens 
uit Noorwegen overkwamen voor de Noorse marine en luchtmacht. 
Bij de Ne~derlanders kwamen er twee of drie Engelandvaarders. 
Het kon natuurlijk niet anders. In Noorwegen had men fjorden, 
met goede mogelijkheden om uit te varen. Aan de andere zijde lag 
Zweden als neutrale mogendheid, waar men goede gelegenheid had de 
grens over te komen. Van Nederland uit moest men over de Pyreneeën, 
toen het kustgebied afgesloten was. In Engeland werd er tussen de 
marine, het leger en de koopvaardij om deze mensen gevochten. De 
koopvaardij had ook moeilijkheden met personeel en ook zij was 
belangrijk. De marine kreeg echter practisch niets. 

Bij het uitbreken van de oorlog tussen Engeland en Duitsland was 
de heer Krediet geplaatst te Weymouth bij de Whitehead Torpedo 
Company ten behoeve van het toezicht op de afbouw van torpedo's. 
De Engelse Regering gaf toestemming hiermede door te gaan. Ge- 
durende de oorlog heeft de marine o.m. twee torpedobootjagers, die in 
aanbouw waren voor de Engelse marine, in het aanbouwstadium 
gekocht. Deze zijn toen met de Nederlanders bemand. Van Neder- 
lands standpunt bekeken was het belangrijkste het aanschaffen van 
nieuw materieel. Men is begonnen met het kopen van die twee torpedo- 
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bootjagers. De heer Krediet gelooft, dat de marine zestien motor- 
mijnenvegers, een twaalftal motortorpedoboten en drie of vier onder- 
zeeboten heeft gekocht en een paar ter leen heeft gehad. 

Na de oorlog zijn de meeste schepen, o.m. de torpedobootjagers, 
naar Nederlandsch-Indië gegaan; de mijnenvegers zijn naar Nederland 
gegaan. Na de oorlog heeft Nederland een zestal torpedobootjagers 
van de Engelsen overgenomen. Alvorens deze naar Nederlandsch-Indië 
vertrokken, gingen zij even naar Nederland om het personeel in de 
gelegenheid te stellrn de familie te bezoeken. 

De materieelvoorziening was dikwijls erg moeilijk, omdat de Ne- 
derlandse schepen geheel van de Engelse afweken. Daardoor duurden 
de reparaties van de Nederlandse schepen enigszins langer dan die van 
de Engelse; veel onderdelen moesten speciaal worden aangemaakt. 
Wanneer een reparatie voor vierjaarlijks onderhoud normaal vier 
maanden in beslag zou nemen, dan was het nu zes maanden. Dit was 
een gevolg van het feit, dat vóór ,de oorlog het Nederlandse en het 
Engelse marinemateriaal niet waren gestandaardiseerd. 

Wat de munitie betreft, war-ii er geen moeilijkheden. De kanons, 
die in Zweden besteld waren, weken natuurlijk weliswaar af van de 
Engelse, maar er kon wel Engelse munitie mee worden verschoten. 

De Nederlanders hadden, zo verklaarde de heer A. de Booy, met de- 
zelfae moeilijkl~edzn te kampen als de Engelse marine. In oorlogstijd 
is er een enorm tekort aan alle mogelijke dingen, welke men voor 
reparaties nodig heeft. Men komt dan op een prioriteitslijst te staan; 
alleen het urgente werk wordt uitgevoerd. Voorzover de heer de Booy 
zich herinnert hadd'en de Nederlanders dezelfde voorrechten als de 
Engelsen. Ze stonden op hetzelfde niveau als de Engelse marine. 
Wanneer men een schip liet repareren, werd gevraagd naar de taak 
van dit schip. 

De toxn~al ige  kapitein ter zee P. 3. Feteris hreft in Engeland de 
functie bekleed van hoofd van de afdeling materierl: in den be- 
ginne, voor zeer korte tijd, had hij ook de leiding van het personeel. 
De aanschaffing van het materieel voor de  marine had op verschil- 
lende wijzzn plaats. In de eerste plaats is er onmidáellijk na aan- 
komst in Engeland contact gezocht en verkregen met de Britse 
admiraliteit. In het begin kon in verschillende n1ater:ële behoeften 
van de maricescheperi voorzien worden door bemiddeling van de 
admiraliteit. Hiervoor is ciestijds met de Britse admiraliteit e:n 
overe-nkornst gesluten. Voor de onderdelen en de behoeften, 
die de admiraliteit niet uit eigen voorraad kon leveren, omdat 
verschillende onderdelen waarmede de Nederlandse oorlogsschepen 
uitgerust waren van afwijkend model en afwijkende origine waren, is 
direct door de afdeling materieel Londen recntstreeks contact opge- 
nomen met de Britse industrie en langs deze weg,is getracht in de 
behoefte van de marine te voorzien. Dit ging dikwijls niet einvoudig, 
omdat de fabrieken e x  vol programma hadden, dat zo uitgebreid 
was, dat zij daarmede voldoende bezet waren. Maar vooral in het be- 
gin zijn de Engelsen de Nederlanders zeer ter wille geweest onder de 
indruk waarschijnlijk van de overval op Nederland en van de moei- 
lijke omstandigheden, waarin de Nederlandse marine zich bevond. 
Zodoende is men er redelijk in geslaagd - de heer Feteris moet zeg- 
gen: over het algemeen boven verwachting - om in de behoeften van 
de vloot te voorzien. De kleine bewapening, zoals geweren, mitrail- 
leurs e.d. stond onder het beheer van de afdeling materieel. De Neder- 
landers hadden de kleine bewapening in voldoende mate aan boord 
en voorzover het niet voldoende was, werd zij geleverd door de 
Britse admiraliteit, zowel wat betreft de geweren e.d. als de verdere 
artillerie plus munitie. Uiteraard bestond daar geen vrije handel in; 
trouwens alles was onder contrôle van het Britse gouvernement. Ook 
als er besteld werd bij fabrieken moest daarvoor de goedkeuring 
komen van de Britse admiraliteit. Dan morst eerst de leverancier 
duidelijk maken, dat hij voldoende gelegenheid had om deze orders 
uit te voeren. Na verkregen goedkeuring konden de goederen in be- 
stelling worden gegeven. Ook de keuring van de goederen was 
in handen van Britse inspecteurs bij de fabrieken en bij de werven. 
Alles werd geregeld in nauw contact met de Britse admiraliteit en de 
organen daarvan. Alle herstellingen ressorteerden ook onder verant- 
woordelijkheid van de heer Feteris. 

De aanschaffing van nieuwe schepen was een heel andere zaak. 
Wanneer een schip in zijn geheel werd overgedragen aan de Konink- 
lijke marine ging dat in overleg met en onder leiding van d,e Britse 
marine. De afdeling materieel droeg zorg voor de uitvoering van 
wijzigingen, o.m. in verband met de aanpassing aan de bemannings- 
lijst; zij hield tevens toezicht bij het gereedmaken van het schip, 
waarbij gewezen werd op hetgeen niet in orde was. Het waren dik- 
wijls geen nieuwe schepen. De Nederlanders hebben wel enkele 
nieuwe onderzeeboten, jagers en mijnenvegers gehad. Amerikaanse 
jagers werden in hun geheel, zoals ze door de Amerikanen waren af- 
geleverd, van de Britse admiraliteit overgenomen. Het feit, dat de 
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reparatie van schepen soms ontzaglijk lang duurde, is de heer Feteris 
bekend. Dit vond ook wel zijn reden hierin, dat b.v. de zojuist ge- 
noemde schepen afweken van de Britse. De plannen moesten eerst 
nauwkeurig in tekening gebracht worden. Men moest eerst zien, wat 
er aan gedaan inoest worden en hoe het uitvoeren zou geschieden. 
Inderdaad is het ook wel voorgekomen, dat schepen lang in normaal 
onderhoud zijn geweest. Dit lag gedeeltelijk hieraan, dat de Engelsen 
ander materieel hadden dan de Nederlanders. Het lag ook wel aan de 
werf, welke werd toegewezen. De heer Feteris herinnert zich een werf 
in Crangemouth, waar o.m. Nederlandse onderzeeboten in reparatie 
kwamen, een werf van niet bijzonder grote capaciteit. Deze werf 
kreeg daar tussendoor nog wel eens spoedopdrachten van de admirali- 
teit, b.v. voor reparatie van een jager. Er was dan weer ergens een 
gevechtsactie geweest en er waren schepen beschadrgd, die in korte 
tijd weer gereed gemaakt moesten worden. Dan werd een gedeelte 
van het personeel wel eens aan deze spoedopdrachten gezet; de Ne- 
derlandse marine heeft zich uit de aard van de zaak altijd hiertegen 
verzet en steeds getracht het werk vlot voortgang te doen vinden. De 
beslissing daarover lag op een hoger plan, nl. bij de speciale instantie 
op de admiraliteit, dia de scheepsherstellingen regelde. Het kwam 
ook wel voor, dat het werk door de vele bombardementen en de ve!e 
uren, welke verloren gingen door de waarschuwingen voor lucht- 
aanvallen, werd geremd en niet normaal verliep. 

Volgens de heer Furstner is de materieelvoorziening in Enge- 
land een geweldig moeilijke taak geweest, omdat in Nederland de 
materieelpoiitiek altijd was: goed en goedkoop, hetgeen natuurlijk 
heel begrijpelijk is, maar betekende, dat de Nederlandse schepen 
Zweedse ankerspillen hadden met Zwitserse motoren en Duitse vuur- 
leiding, allerlei verschillende dingen, waar de Engelsen van zeiden: 
ja hoor eens hier, wij kunnen onze oorlogsindustrie niet om gaan 
zetten om de Nederlandse marine te helpen aan een enkel van dat 
bepaalde soort dingen. Verder was er de olie. Bepaalde mechanische 
inrichtingen hadden speciale soorten smeerolie nodig. Dat was alle- 
maal in vredestijd best en de Nederlandse schepen waren inderdaad 
uitstekend, dat wil de heer Furstner hierbij op de voorgrond stel- 
len. Ook het personeel, dat er mee opgeleid is en dat er mee ge- 
werkt heeft, stond in Engeland goed bekend. De Nederlandse tor- 
pedomakers waren bepaald beter dan de Engelse torpedomakers. De 
Nederlandse vuurleidingstoestellen waren eveneens uitstekend. Zij 
waren van Hazemeyer uit Hengelo. De optische instrumenten kwamen 
uit Venlo, van een fabriek, die een dochteronderneming van Zeiss 
was. De Engelsen hebben verschillende goede dingen van de Neder- 
landers overgenomen. 

Volgens de heer Furstner zouden de vlotte voorzieningen in de be- 
hoeften van de vloot niet mogelijk geweest zijn, als de verschillende 
afdelingen van de Britse admiraliteit niet zo welwillend en efficiënt 
hadden medegewerkt; die verschillende afdelingen moesten altijd bij- 
tijds gewaarschuwd worden. Het administratieve apparaat moest in 
werking gebracht worden, teneinde de te verstrekken goederen aan de 
speciale eisen te laten voldoen. Daardoor moest zeer veel werk ver- 
richt worden, dat vermeden zal kunnen worden in een onverhoopte 
nieuwe oorlog, indien de Nederlandse leiding zich zal hebben inge- 
steld op de industrie van het land, met welks apparaat de Nederlandse 
strijdkrachten zullen moeten samenwerken. 

Het is, voorzover de heer Furstner weet, maar eens gebeurd, dat 
een schip - de ,,O 10" - in de haven van Falmouth kwam om brand- 
stof te laden op een tijdstip, dat daar geen olie van de juiste kwaliteit 
aanwezig was. Niet alleen, dat zulk ecn oponthoud de operatie 
schaaàt - het ging toen om het helpen onderscheppen van de Duitse 
schepen ,,Scharnhorst" en ,,Cneisenaum in Brest -, maar het gaat ook 
om de schade, die toegebracht wordt aan het moreel van d e  beman- 
ning, die het vertrouwen verliest in de efficiente werking van de lei- 
ding en van de gehele organ~satie, waarvan zij deel uitmaakt. De 
heer Furstner heeft de afdeling materieel van zijn hoofdkwartier 
er toen ernstig over onderhouden. In oorlogstijd kan men zich zulke 
fouten niet veroorloven en, al zou er een excuus zijn voor de  betrokken 
officieren, omdat er te Londen een ,,BlitzV geweest was, het mag een- 
voudig niet voorkomen. 

De Nederlandse marine nam, aldus de heer Furstner, steeds mo- 
dern materieel over van de Engelse werven. De marine had ook twee 
nieuwe jagers, Hr  MS ,,van Galen" en Hr  MS ,,Tjerk Hiddes". De ,,van 
Galen", die in Mei 1940 in Rotterdam was gezonken, is heel spoedig 
door een nieuwe vervangen. Daarna heeft de marine nog twee nieuwe 
jagers overgenomen. Rij de ,,van Galen" en de ,,Tjerk Hiddes" wer- 
den geen voorwaarden gemaakt, maar bij de volgende jagers, welke 
men kreeg, moest schriftelijk worden vastgelegd, dat zij zonder toe- 
stemming van de Britse admiraliteit niet naar Nederlandsch-Indië 
mochten worden gezonden. Dit was een van de bezwaren van de 
nieuwe schepen. Wanneer de Engelsen voor de Nederlandse marine 
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jagers afstonden, moesten deze in  beginsel ook in Europa vechten. 
D e  Engelsen haddcn hun schepen zelf nodig; hun industrle kon 
natucrlijk maar eir, zeker aantal schepen skleveren. O? e x  gegeven 
monient kon de heer Furstner een grote kruiser van 10.000 ton, de 
,,BelfastW, krijgen, welke echter ntet be-nand kon wordcii: 03 d i r e  
reden is de  overname dan ook niet doorgegaan. D e  Nederlandse 
marine heeft zeer zeker meegedaan en, naar het gevoel van de heer 
Fursttier, zelfs met ere, maar in  verhouding tot de enorme machten, 
welke men later had - hij gelooft, dat de  Amerikaanse marine in die 
laatste periode 5 à 6000 schepen bemand had - betekencie zij maar 
weinig. 

Toen de heer Furstner in 1942 in Amerika was, is hij langs ver- 
schillende havens gevlogen en heeft i n  Charleston de  ,,PringleW 
gezien, een moderne Amerikaanse jager, die juist van stapel was ge- 
lopen. Het  eerste, dat de captain tegen hem zei, was: W e  have a Dutch 
fire control. Deze kwam overeen met die van Hazemeyer en is dus 
blijkbaar dadelijk door de Amerikanen overgenomen. DI heer Furst- 
ner dacht in  oorlogstijd niet over geheim of niet-geheim. Alle teke- 
ningen, welke de Nederlanders aan  boord hadd:n, konden de  bond- 
genotrn krijgen. D e  Nederlandse anti-lucht-kanons waren ook uit- 
stekcad. Z o  hadden de Kederlanders verschillende dingen, die bijzon- 
der goed waren. 

I n  1942 heeft de heer Furstner besprekingen gevoerd te  Washing- 
ton op het Departement van Marine. Het  was de bedoeling iets van de 
Amerikaanse plannen te vernemen en het Nederlandse deel van de 
oorlogsproductie toegewezen te  krijgen. Admiraal King was d e  man, 
die daar de leiding had. D e  Amerikaanse Marine had een ontzaglijk 
sterke positie in die tijd. E r  was een toewijzingscon~missie voor de 
verstrekking van alle corlogsmaterieel voor de luchtmacht en voor 
het leger, maar de  marine had zich hier buiten weten te houden. D e  
Amerikaanse Marine plaatste zelf haar bestellingen van vliegtuigen: 
Mitchells en Bostons. D e  heer Furstner hoopte door middel van de  
Amerikaanse Marine meer kans te  hebben o m  toewijzingen te ont- 
vangen voor allerlei oorlogsbehoeften. Hij herinnert z ~ c h ,  dat hij een 
hele middag bij admiraal King is geweest, die een enorme kaart aan 
de wand had, waarop alle geallieerden getekend waren met hun man- 
kracht en het stadium van de  oefening, waarop de  Nederlanders met 
weinig mensen heel klein voorkwamen, terwijl b.v. China een enorm 
grote macht was. Het  resultaat was, dat de Nederlanders wel iets 
kregen, o.m. de ,,Queen Wilhelmina", die aan H.M. de Koningin 
cadeau gedaan werd door President Roosevelt. D e  Nederlanders 
hebben wel hulp gekregen, maar niet, zoals zij hadden gehoopt, een 
flinke toezegging van vliegtuigen voor de  volgende jaren. 

§ 7. Maritiem commando op de Nederlandse Antillen 

Kapitein ter zee W. var1 den Donker heeft vrij spoedig na zijn 
aankomst in  Engeland de opdracht gekregen als algemeen militair 
commandant naar Curaçao te vertrekken, hetgeen hij einde Mei 1940 
gedaan heeft. E r  waren daar toen nog Franse en Engelse troepen en 
ook de marine was er. Verder was er het Vrijwilligers Korps Curacao 
(V.K.C.). D e  schutterij moest nog komen. D e  Fransen stonden allen 
onder de  heer van den Donker; dit ging aanvankelijk heel goed, 
tot de dag, waarop Frankrijk viel. Toen kwam bij de  Fransen de  
vraag naar voren, of men aan de  kant van de  Vichy-regering stond 
of niet. ' 

D e  soldaten kwamen uit Martinique en daar lag het Franse 
eskader. D e  Franse admiraal was voor d e  Vichy-regering. Martinique 
zelf eigenlijk niet, maar  de admiraal lag er met zijn schrpen en had 
de macht in handen. De Franse troepzn op Curaçao waren merst 
anti-Vichv. D e  commandant van de Fransen 7ei: ,.Ik wil we! on 
Curaçao blijven en voor jullie blijven vechten.". Dit ging echter moei- 
lijk, want de vraag was, onder welke vlag hij wilde vechten. D e  com- 
mandant wilde onder de  tricolore vechten. Dit k o n  natuurlijk niet, 
want deze vlag was op dat  ogenblik d e  vlag van d e  Vichy-regering. 
Hij wilde toen toch maar liever weg. 

E r  was ook een Frans marineschip, een soort van hulpkruiser, met 
vier kanons. De bemanning wilcie eigenlijk niet weg; zij wilde het 
schip aan Nederland overdragen. Daar  kwam weer dezelfde moei- 
lijkheid, dat  zij onder de Franse vlag wilde vechten. D e  com- 
mandant van het schip wist trouwens niet precies of al zijn mensen 
wilden meevechter.. Hij zou hen er wel toe dwingen. Dit ging natuur- 
lijk ook nie't. He t  moeilijkste was, dat  zij zouden worden afgelost 
door Engelsen. Zij hebben gezegd: , ,kaat geen Engelsman hier in 
de buurt komen, want daar schieten wij op.". 

D e  moeilijkheid was dus, dat  de Nederlanders moesten zorgen, 
dat de Fransen weg waren voordat de Engelsen kwamen. Dit is met 
veel moeite gelukt. 
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Met de Gouverneur heeft de heer van den Donker eigenlijk nooit 
grote, ernstize rnoeilijitheden gehad. Het waren eigenlijk altijd 
kleinigheden, dikwijls vervelende kleinighe~den, kwesties voortvloeien- 
de  uit de  niet altijd duidelijke regeling van de  staat van oorlog en 
beieg. 

Volgens de staatsregeling was de Gouverneur opperbevelhebber. 
Over dit opperbevel had deze een andere mening dan de  heer van 
den Donker, hetgeen uit het volgende moge blijken. 

D e  Gouverneur heeft hem eens gezegd: ,,Mijnheer van den Donker, 
u ziet dat verkeerd, ais er daar aan Westpunt iets gebeurt, dan ga ik 
voorop". D e  heer van den Donker zei: ,,Gouverneur, dat is helemaal 
fout. U moet daar in Westpunt niet sneuvelen. Het  is beroerd, maar 
daar ben jk voor. U moet hier i n  Willemstad zitten. U moet regeren. 
U bent net zo opperbevelhebber als de Koningin. D e  Koningin gaat 
in Holland toch ook niet mee naar het front. Toch is Zij opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht volgens de Grondwet. U bent 
plaatsvervanger van de  Koningin e n  daarom moet u het mij uit 
laten voeren.". 

E r  zijn verder ook persoonlijke onaangenaamheden geweest, 
waar de heer van rlrn D o ~ ~ k e r  niet eens op in wil gaan. Dat  is 
allemaal al zo lang geleden. D e  Gouverneur vond ze misschien 
belangrijk, misschien vond d e  heer van den Donker ze toen ook 
belangrijk. 

Toen de heer van der7 Donker op C u r a ~ a o  aankwam, lagen daar 
tweemaal drie kanonnen van 19 cm voor een batterij o p  Curaçao 
en voor een o p  Aruba. Men was bezig deze o p  te stellen, maar 
vrijwel aI het stalen materieel, dat  daarbij nodig was, lag in  
Nederland bij Wilton Feijenoord. Afgezien van de  Engelse troepen 
op Curacao en ook o p  Aruba, waar zij in de eerste plaats d e  olie 
moesten beschermen, waren er te  weinig menseii. Daarom werd de  
schutterij opgericht, een soort van dienstplicht. He t  desbetreffende 
Gouvernementsbesluit was vrijwel geheel uit de Dienstplichtwet over- 
genomen. Volgens de Statitsregeling voor Curaçao moest h i t  echter 
schutterij heteil. D e  heer var1 ( I~ì i  Do:ikt>r heeft de gehele regeling 
zelf ontworpen. D e  schutters zijn opgeroepen en van wapens voor- 
zien. 

Voor de onderzeebootbestrijding was in Curaqao alleen H r  MS 
,,Van Kinsbergen". Deze was onder Amerikaans commando gesteld. 
Na  veel aandringen zijn toen voor Curaçao drie Noorse walvis- 
vaarders verkregen. D e  Engelse Regering had deze schepen over- 
genomen. Deze schepen hebben de Nederlanders bemand en zij 
hebben gezorgd, dat daar  enige dieptebommen o p  konden worden 
geplaatst. Zij hebben er tevens een kanon o p  gezet en een regeling 
getroffen o m  de  Noren tegen een zekere betaling in dienst te nemen. 
Het leek erg eenvoudig, maar het was niet zo gemakkelijk. Noren 
zijn niet gemakkelijk, zeker geen varende Noren en zeker geen 
walvisvarende Noren. Zij verdienen veel te veel als zij o p  walvissen 
jagen, Zij waren wel erg gelukkig, dat  zij met de oorlog goed opge- 
borgen zaten. Net  waren maar kleine schepen met weinig accommo- 
datie. Later zijn nog de  ,,Klaasjeu en de ,,Dirkje" gestuurd, twee Ne- 
derlandse trawlers. Daarmede werd zoveel mogelijk buiten Curaçao 
gepatrouilleerd voor beveiliging e n  ook, als het eventueel voorkwam, 
voor oaderzeebootbestrijding. Deze vaartiiigen hadden eigenlijk voor 
een behoorlijke onderzeebootbestrijding te weinig snelheid. Zolang 
de heer vun der1 Donker er is geweest, had geen van die boten asdic. 
Zolang er geen asdic is, betekent het eigenlijk niets. Men kan net 
zo goed een blinde uitsturen o m  een auto te gaan zoeken uit een 
autopark. 

hlen heeft zelfs hevenbootjes ingeschalteld, Als de onderzeeboten 
vlak voor de haven kwamen, waren die soms zo brutaal boven 
water te verschijn ei^. E r  is op de havenbootjes esn dieptebom ge- 
p!aat:t. Er zijn altijd rnrel tzloedige kerels, die naar zo'n oncierz-rboot 
toe willen varen o m  de dieptebom er  naast te  laten vallen. Dit waren 
dus de maatregelen voor de onderzeebootbestrijding. 

Men bad een vliegtuig, naar de heer van den Donker meent 
de ,,Snip", overg.tnomen van de K.L.M. Daarin is ern l~ i ik  gezaagd 
cn eri? inrichting gefabriceerd. waardoor men met e r 3  hand!e een 
dieptebom kon laten vallen. D a t  ging goed; de  dieptebom ontplofte 
prachtig. Het was allenzaal enigszins speelgoedachtig, maar  men 
moest toch iets doen. 

D e  batterij was vrij goed, d e  bemanning echter matig. Men heeft 
later nog 20 man van het Indische leger gekregen, waardoor het iets 
beter werd. 

H o e  groot de Neder la~dse  krijgsmacht o p  Curac,ao was, is rnoei- 
lijk te zeggrn, aangezien het een allegaartje was. Naar  de  heer van den 
Dn~zkër meent; waren er bij zijn aankosnct ongeveer 350 man, alles bij 
elkaar: m

a

riniers en n~ilitieplichtigen. Dan was er ern gedeelte 
V.K.C., ongeveer 150 man. Later is dat 300 manschappen gewor- 
den. E r  waren o p  Curaçao ongeveer 700 à 750 Engelsen en OD Aruba 
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iets minder, 600 2 650 man; o p  beide eilanden een bataljon. Op 
Curaçao was het aantal wat groter, omdat daar de staf was geves- 
tigd. De schutterij heeft zich ook uitgebreid. Men begon met on- 
geveer 200 man, maar de tweede lichting besstond reeds uit ongeveer 
S00 man. Dus dat was 1000 man bij elkaar. 

Ongeveer 14 Februari 1942 hebben de Duitsers met onderzeeboten 
een aanval gedaan. 'sNachts om halféén is Aruba aangevallen. De 
Duitsers hadden het blijkbaar niet goed afgesproken. Zij hebben 
natuurlijk opdracht gehad om het tegelijkertijd te doen. Zij zijn 
tussen de twee eilanden doorgekomen; een boot ging naar stuur- 
boord, dus die was zo voor Aruba; de  andere boot moest aan 
bakboord nog een heel stuk naar Curaçao varen. De heer van 
den Donker kreeg een telegram, dat Aruba door onderzeeboten 
aangevallen en beschoten was en dat er tankers in de grond waren 
geboord. Er waren toen tien of twaalf tankers van Venezuela uit 
onderweg. Dat wisten de Nederlanders en daarom hebben zij meteen 
de brug open laten zetten, zodat de tankers ogenblikkelijk naar bin- 
nen konden varen. 

De heer va:l den Donker is op 2 Maart 1942 uit Curaçao ver- 
trokken. 

De heer G. J. J. Wouters is van 13 Juni 1936 tot 15 Juni 1942 
Gouverneur van Curaçao geweest. Van het begin af aan heeft hij 
er op getamboereerd, dat de verdediging van Curaçao veel te 

On en wensen liet. Er  waren daar een 160 man militaire politietroep, 
een 150 man mariniers. Daarmede moesten worden verdedigd: Cura- 
cao met zijn raffinaderij om de haven en Aruba met de raffinaderijen 
van de Eagle en de Lago Oil. De andere eilanden moest men aan hun 
lot overlaten, want er was niets anders dan politie. Toen de heer 
Wouters op Curaçao aankwam, voelde hij aankomsii, dat er oorlog 
met Duitsland zou komen. Toen heeft hij verschillende zaken voor- 
bereid, zodat iedereen, ook de militairen, nauwkeurig wist, wat hij 
te doen en te laten had, maar de heer Wouters had het gevoel: als 
wij worden aangevallen, kunnen wij maar een kort ogenblik vechten 
en dan roemrijk ten onder gaan. 

Er was ook een vrijwilligerskorps van i 100 man. De Gouver- 
neur had het recht de schutterij in het leven te roepen. Eigenlijk 
waren het dienstplichtigen. De heer Wouters had, toen hij wegging, 
reeds enige lichtingen onder de wapenen. Zij zijn afgericht door 
mariniers en dienstplichtig kader. Er was toestemming verkregen 
om dienstplichtigen op Curaçao onder de wapenen te houden. Dezen 
werden uit alle bevolkingsgroepen gerecruteerd. Die mensen hebben 
het heel goed gedaan. 

In de eerste nacht van de oorlog zijn ongeveer een kleine 300 
Duitsers geïnterneerd. Die wisten toen eerst, dat er oorlog was met 
Nederland. Om 12 uur van de IOde Mei ging de boot met deze 
Duitsers al naar Bonaire. Later is daar een vast kamp gekomen, 
De N.S.B.-ers waren er ook bij. 

Op 10 Mei 1940 zijn er Engelse troepen gekomen; die zijn er twee 
jaar geweest. Over de Fransen was de heer Wouters helemaal niet te 
spreken. Dit was een samenraapsel van mensen van de eilanden in 
de buurt. Toen Frankrijk gevalien was, was hij blij, dat zij weggingsin. 
De Engelsen waren uitstekend. 

Ook van de vreemde militairen was de Gouverneur opperbevel- 
hebber. Later, de heer Wouters meent, toen de Amerikanen kwamen, 
is daarin verandering gekomen. Het kwam erop neer, dat de Gouver- 
neur toen in naam nog opperbevelhebber was, maar in wezen was 
het bevel feitelijk in handen van de oudste commandant; deze was, 
meent de heer Wouters, een Engelsman of een Amerikaan. De  Ne- 
derlandse oudstaanwezend zeeofficier, de heer van den Donker, 
kwam hem regelmatig vertellen wat er gebeurde. De  heer Wouters 
begreep wel, dat het niet kwaad was, gezien de positie van die 
troepen, het doel waarvoor zij er waren en de rol, die zij zouden 
moeten spelen, dat er één bevelhebber was; dan was het opperbevel- 
hebberschap beter in handen van een actief militair dan van de 
Gouverneur van Curaçao. De heer Woufers had eigenlijk gewild, dat 
men gezegd had: je bent geen opperbevelhebber meer; òf het een òf 
het ander. 

De heer Wouters heeft met de Engelsen buitengewoon prettig 
samengewerkt. De samenwerking met d.e Amerikanen heeft maar 
kort geduurd, want de heer Wouters is in 1942 afgetreden. 

Vice admiraal b.d. C. J. baron van Asbeck was sedert Januari 1942 
oudstaanwezend zeeofficier Curacao. Hii had daar drie bazen. 
Volgens de Staatsregeling stond 'hij als- algemeen militair com- 
mandant onder de Gouverneur. die omerbevelhebber van land- 
en zeemacht was. Verder had hij als oudstaanwezend zeeofficier de 
admiraal te Londen als rechtstreekse chef; zijn derde chef was de 
Amerikaanse admiraal, de Cafac, Comi~!andrr al1 forces Aruba- 
Curacao. Aan deze laatste was de heer van Asbeck toegevoegd als 
chef van de staf. Zijn functie van chef staf was dus zuiver om de 
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verhouding aan te geven, die er bestond tussen de  Nederlandse en 
de Amerikaanse bevelhebber, hetgeen heel nuttig was, want o p  alle 
eilailden moestzn de Amerikanen tenslotte Iiet opperbevel hebben. 
Dit  werd weer gecoördineerd door de  Amerikaanse admiraal in Por- 
torico. Ieder steunpunt - o p  Engels, Amerikaans of Nederlands 
grondgebied - stond onder Portorico. Het was dus één team, dat in 
de  Caraïbische Zee werkte. Als uitvoerder van de bevelen van de  
Amerikaanse admiraal heeft de heer van Asbeck nooit enige moeilijk- 
heid gehad. Het ging altijd in  een prettige vorm. 

Wel heeft hij moeilijkheden gehad met de andere chefs. Deze ont- 
stonden als gevolg van het feit, dat de Gouverneur volgens de  Staats- 
regeling opperbevelhebber was van land- en zeemacht. In  oorlogstijd 
met een gezagsverhouding, zoals deze in de Caraïbische Zee moest 
werken, was het haast niet door te voeren, dat  de Gouverneur zich 
als zodznig liet gelden, hetgeen hij soms deed. Tenslotte is alles echter 
zonder moeilijkheden verlopen. D e  heer van Axbeck vindt, dat  de  
macht van degene, die zijn bevelen over de  gehele wereldzee geeft, 
zich ook over Curaçao zou moeten uitstrekken voorzover dat  nodig 
is, en dat  medewerking daarbij wordt gevraagd van de Gouverneur, 
die maar  niet zelf zou moeten kunnen beschikken over d e  onder- 
delen. 

E r  waren o p  Curaçao destijds ongeveer 150 mariniers, die voor- 
narne!ijk landniachtdienst decirn. Toen de heer van A.rbcck d- 
functie van kapitein luitenant ter zee van dcri Dorilior overnam, wa- 
rzil er drie gemilitariseerde Noorse walvisjagers, die na bewaprning 
gekregen te hebben konvooidiensten deden o p  de kust. Verder was 
er H r  MS ,,van Kinsbergen", waarmee hij alleen had te maken, wan- 
neer dit schip in de haven lag. H r  MS ,,Jan van Brakel" is in Mei 1942 
gekomen. In  Augustus 1932 kwam H r  MS ,,Queen Wilhelmina". 
Verder kwamen er voortdurend motortorpedoboten binnen uit Ame- 
rika en Indië. Dit was ongeveer de marine-uitrusting. 

In verSaiid met de maatregelei?, welke de vijand heeft g x o n e n ,  
zijn cie defersiemiddelen op Curaçao voldoende gebleken; dit wil 
zeg,-n de iniddelen o p  de wal. Zezgevechten zijn er praktisch niet 
=.meest. Vlak voordat de heer van Asheck aankwam, zijn er torpe- 
deringen geweest. Daarna - de heer van Asbeck meent op 20 April 
1942 - is er ern onderzeeboot geweest, welke Curaçao heeft be- 
pchoten. Er  zijn onzrveer 6 schoirn gelost op de petroleuminstallaties 
bij de Bullenbaai. E r  is toen door een Surinaamse marinier terug- 
ge schot:^ - deze aisrinier werd ,,Sneeuwwitje" genocmd, omdat hij 
zo  donker was - en deze man is toen tot Irorporaal bevorde~rd. In 
.4ugustus 1942 is er op e:n tanker, welke d e  haven binnenliep, twee- 
maal e:n torpedo afgeschotcii. welke schoten echter achterlangs 
zijn gegaan en o p  het rif zijn ontploft, hetgeen een enorm geluk was; 
wanneer de haven zou zijn geblokkeerd, zou dat  een groot ongeluk 
zijn peweczt. In November d.3.v. is er een Amerikaanse kanonneer- 
boot, ,,Erin geheten, uit een konvooi, dat tussen Trinidad en Guan- 
tanamo (Cuba) onderweg was, buiten Curaçao getorpedeerd. 

D e  mariniers zijn later naar de mariniersbrigade in Amerika gegaan, 
tomen deze in opkomst was. Men moest zoveel mogelijk meehelpen 
aan de algemene oorlogvoering en niet alleen naar Curaçao kijken. 
Het gevaar nam daar intussen ook af. D e  heer van Asheck achtte 
deze nxìatregelen in het licht van de tijd dan ook wel verantwoord. 
De bevelen uit Londen lieten in dit opzicht niet de minste twijfel; 
ze moesten wordin opgevolgd. Op dat  ogenblik was het ook inder- 
daad mogelijk. Gouverneur Kasteel was er tegen; deze heeft het ten- 
slotte toch zoveel mogelijk laten doorgaan, maar het strookte niet 
met zijn inzichtcn. Zijn bezwaren waren van militaire aard: o.m. 
voor de veiligheid van het eiland, dus van zijn gebiedsdeel. 

Er  was voor de troepen nog voldoende te  doen toen het gevaar 
afnam. D e  Amerikanen gingen in 1944 weg. D e  Nederlanders moes- 
ten toen hun diensten overnemen. D e  Amerikanen had'den gedurende 
twee jaar de gehele Isla, het emplacement der Curaçaose Petroleum 
Industrie Maatschappij, beveiligd met dag- en nachtbewaking. Toen de 
Amerikanen hun troepen terugtrokken, moesten wij deze taak over- 
nemen. Het  was heel wat passen en meten oin het voor elkaar te 
krijgen. D e  Amerikaanse troepen zijn vervangen door inheemse troe- 
pen uit Portorico. D e  Amerikanen moesten hun zeggenschap o p  'de 
eilanden houden en daarom zorgden zij voor de verdediging; daarom 
stuurden zij deze troepen, ofschoon de Nederlanders het zelf ook 
wel konden. Aruba werd op dezelfde manier door de  Amerikanen 
beschermd. D e  Nederlanders hadden ap Aruba ook een kamp, Savo- 
neta, van de schutterij. Verder was daar d e  batterij van 19 cm. De 
motortorpedoboten lagen alle op Curaçao. O p  St. Nicolaasbaai en 
Paardenbaai hadden de  Nederlanders geen echte steunpunten. 

D e  schutterij deed de  gehele dag dienst. D e  schutterij is geheel iets 
iinders dan de burgerwacht, die resds in 1942 bestond uit burgers, die 
waclit liepen. Hoe  meer de schutterij toenam in aantal en kwaliteit, 
hoe meer de  burgerwacht afnam. Eangzamzrhand is er aan de 
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burgerwacht een einde gekomen. Kapitein ter zee jhr. W. Boreel, die 
de heer van Asheck reeds in ja nu ar^, Februari en Maart 1944 had 
vervangen, toep de heer vaii Asheck was opgeroepen naar Engeland, 
is zijn opvolger geworden. Deze was toen in Suriname oudstaan- 
wezend zeeofficier. Omdat Curaçao eigenlijk een belangrijker ge- 
biedsdeel was, is de heer Boreel van Sur~naine naar Curaçao ge- 
stuurd. 

Toen de heer van Asbeck wegging, was de sterkte van d e  militaire 
macht, naar hij meent, tien lichtingen van d e  militie, ongeveer 
3000 tot 3500 man. Dan had men bovendien het Vrijwilligers Korps 
Curaçao me: ongeveer 500 man en verder was er het restant van de 
mariniers, 30 ot 40 man. De heer van Asbeck is op 14 Mei 1945 
vertrokken. Da demobilisatie heeft hij niet meer meegemaakt. Hij 
is in 1946 nog teruggeweest voor de liquidatie van de marine. 

Jhr. W. Boreel is tijdelijk oudstaanwezend zeeofficier Curaçao 
geweest, toen schout bij nacht van Asbeck voor drie maanden naar 
Engeland was geroepen. De heer Boreel moest hem vervangen. De 
grote kracht van de Duitse onderzeeboten was toen sterk verminderd. 
Langzamerhand werden de troepen dan ook van Curaçao afgevoerd. 
De heer Boreel heeft zich er tegen verzet, dat op een gegeven ogenblik 
de mariniers zouden weggaan. Vroeger werd bij de  marine altijd be- 
weerd, dat deze eilanden door mariniers moesten worden bewaakt. 
Daarom was hier een grotere sterkte van het korps mariniers aan- 
wezig. De schutterij was opgeleid volgens marinemethoden. In  de  tijd 
toen de heer Boreel de heer van Asbeck verving, kwam er een tele- 
gram, dat de mariniers moesten vertrekken. De heer Boreel hield toen 
een handjevol officieren van de  landmacht over, die de inwendige 
dienst van de  marine niet kenden. De  troepen moesten toen o p  een 
andere manier worden gedrild en in oorlogstijd is dit niet bepaald be- 
vorderlijk voor de goede gang van zaken. De heer Boreel heeft er zijn 
bezwaren tegen ingediend. Wanneer er iets zou zijn gebeurd op  Cura- 
çao, zou dat onprettige gevolgen gehad kunnen hebben. De kans, dat 
er iets zou gebeuren, was echter gering en misschien is dat de reden 
geweest waarom men de mariniers heeft weggenomen. Het ergste was, 
dat de heer Boreel geen landmachtpersoneel terugkreeg om de zaak 
over te nemen. 

Einde Mei 1945 is de heer Boreel definitief militair commandant 
van Curaçao geworden. Kort nadat hij kwam, verminderden de Ame- 
rikaanse marine en landmacht haar strijdkrachten. De  Nederlanders 
namen de gebouweri en de voorraden zoveel mogelijk over. Hei meeste 
werd echter meegenomen naar Amerika. 

Aan de schutterij werd ook steeds geplukt. De heer Boreel heeft 
de demobilisatie van de schutterij geregeld. De lichtingen werden ge- 
leidelijk naar huis gestuurd. De heer Boreel meent, dat de  politie- 
troepen zijn versterkt. Toen de heer Boreel wegging, waren er nog 
enige lichtingm onder de wapenen. Verder had hij plannen gemaakt 
voor een in te stellen dienstplicht. Hij zou niet durven zeggen, dat dit 
is doorgegaan. Van de marine is het grootste deel naar Nederland 
teruggestuurd. Ook is er geleidelijk enig personeel uit Nederland naar 
Curaçao uitgezonden. 

Dr P. A. Kasteel is in Juni 1942 Gouverneur van Curaçao ge- 
worden. In  die tijd was er nog een gering aantal Engelse officieren 
o.m. voor de censuur van brieven. Daarnaast waren er de Noord- 
Amerikaanse strijdkrachten, geplaatst onder een Amerikaanse schout 
bij nacht, en daaraan ondergeschikt was in die tijd ook kolonel van 
Asbeck. die mede de verbinding vormde tussen de Gouverneur en de 
Amerikaanse commandant. De heer Kasteel gelooft niet, dat er moei- 
lijkheden waren om de eenvoudige reden, dat hij met de  Amerikaanse 
commandant ongeveer op de volgende wijze had gesproken. .,Er is 
oorlog, wij zijn hier bondgenootschappelijk bij elkaar en moeten dit 
gebied verdedigen. De wet draagt mij op  het bestuur en daarmede 
ook het opperbevel. Ik ben geen technicus. Ik draag de uiteindelijke 
verantwoordelijkheid hier op  dit grondgebied. Aan de  andere karlt 
begrijp ik ook, dat u uw verantwoordelijkheden hebt tegenover uw 
autoriteiten, uw militaire superieuren, en het beste is, dat wij pro- 
beren een en ander samen rustig en in kalmte te doen verlopen." 

In de tijd, dat er vrij veel torpedoaanvallen in de  Caraïbische Zee 
plaats vonden, is er onder voorzitterschap van de heer Kasteel in het 
paleis op Curaçao een bijeenkomst gehouden, waaraan admiraal 
Furstner en Amerikaanse en Engelse autoriteiten hebben deelge- 
nomen. Daarna zijn er verschillende maatregelen gevolgd. 

Alles wat militair was, was ondergeschikt aan de Amerikaanse 
bevelhebber. Waren er bijzondere dingen, dan pleegde hij overleg 
met de Gouverneur. 

Er waren een Nederlandse en een Amerikaanse marinebasis aan- 
gelegd, verder moesten er kazernes gebouwd worden en er moesten 
op  de verschillende eilanden vliegvelden worden aangelegd of uit- 
gebreid. 

De Amerikanen zijn, volgens de heer Karteel, altijd buitengewoon 
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correct geweest wat betreft het erkennen van de souvereiniteit van het 
Nederlandse gezag en de positie van de Gouverneur. 

De Amerikaanse bevelhebber kon niet ingrijpen in Nederlandse 
militaire verhoudingen, maar hij kon tegenover de Gouverneur wel 
zijn oordeel uitspreken over de meilsen, die onder hem werkten. 

9 8. Maritiem commando in Suriname 

Luitenant ter zee A. van der Moer is van einde Augustus 1942 tot 
Juli 1946 in Suriname geweest. Hij heeft later een overzicht geschre- 
ven van hetgeen de Koninklijke marine in Suriname in de afgelopen 
oorlog heeft verricht. Hij heett in dat artikel laten uitkomen te menen, 
dat cie marine i i ~  Suriname ecn taak had en ook heeft, zeker in 
ooriogstijd. De marine was daar weggegaan - de heer van der 
Moer gelooft in 1899, althans in het einde van de vorige eeuw 
of in het begin van deze eeuw, - waarna er nooit meer een marine- 
station is geweest. Er zijn wel geregeld bezoeken van oorlogsschepen 
geweest, maar van een basis of het daar vast stationneren van een 
schip is geen sprake geweest. Wel was er altijd een schip bij Curaçao, 
maar de beide gebiedsdelen liggen 1000 mijl van elkaar en daar had 
Suriname dus weinig of niets aan. 

Dat er van de marine niets in Suriname was, is ons wel opgebroken, 
hoewel niet zo lelijk als het had kunnen zijn. De Duitsers hebben 
de ,,Goslar" - een Duits schip dat daar toevlucht had gezocht in 
1939, toen de oorlog met Engeland uitbrak - tot zinken gebracht. Het 
lag vrijwel dwars in de rivier, maar gelukkig kon de bauxietver- 
schepiilg doorgang vinden. Dat tot zinkzn brengen had plaats, omdat 
er geen marine was, althans geen deskundigen waren, die konden 
zorgen, dat dit niet gebeurde; het is ook over het algemeen met der- 
geiijke schepen in Indië e s  op Curaçao niet gebeurd. 

In het begin was er weinig sprake van activiteit ter zee voor de 
kust van Suriname, maar nadat de onderzeeboten zich blijkbaar om 
de Zuid verplaatsten ei1 in het Noorden de afweermaatregelen be- 
gonneii toe te neineri, was er wel veel activiteit. Er zijn dan ook 
tientallen schepen op de bauxietroute getorpedeerd. Vóór de kust 
van Suriname is dat ook verschiliende malen gebeurd; dit blijkt 
wel uit het feit, dat nien verscheidene keren drenkelingen heeft 
riioeteir oppikken. Dus de bedreiging bestond; niet in de eerste 
plaats voor Suriname zelf, maar wel voor het product, dat eigenlijk 
de waarde van Suriname voor de oorlogvoering bepaalde, namelijk 
de bauxiet. 

Er bestond altijd de mogelijkheid, dat er kleine detachementen 
sabotageploegen aan de wal werden gezet, of dat er eventueel kleinere 
schepsi:, waartoe ook onderzeeboten konden behoren, *de rivieren 
op zouden varen en ergens in het binnenland schade zouden aan- 
richten, bijvoorbeeld een aantal ten anker liggeilde schepen torpe- 
derzn. Tenslotte was ook mijnengevaar denkbaar. 

Wat betreft de landmacht kan de heer van der Moer weinig over 
de  verdediging zeggen, alleen dit, dat men is begonnen een paar kust- 
batterijen op te richten, die de monding van ae  Surinamerivier be- 
streken en het binnenvaren van schepen moesten verhinderen. Verder 
heett men getracht de verbinding met het lichtschip te verbeteren, 
waardoor het mogelijk zou zijn de schepen, die op een loods wachtten, 
niet zo lang buiten te laten. Dit ging nogal primitief; omdat het 
lichtschip die schepen ver zag aankomen, kon het een seintje naar de 
radiodienst sturen en de loods en de onderzoekingsofficieren konden 
dan gewaarschuwd worden, zodat de vertraging minder zou worden. 
Men heeft getracht de vliegvelden te beveiligen, evenals de bauxiet- 
bedrijven. Dal was ailernaal landmacht, soms Amerikaanse landmacht. 
Ook zijn er detacherneiltei~ aan boord van koopvaardijschepe~i, welke 
de rivier opvoeren, geplaatst om eventuele sabotage te voorkomen. 
Men wilde hiermee verhinderen, dat een schip midden in de nauwe 
rivier tot zinken zou worden gebracht en daardoor de  route geblok- 
keerd zou worden. De Amerikanen hebben verder vliegtuigen op 
Zanderij, het vliegveld van Suriname, gestationneerd om te patrouil- 
leren, ook speciaal tegen onderzeeboten. Er is een ,,blimpM gekomen, 
een kieine zeppelin, om eveneens tegen de onderzeeboten gebruikt te 
worden. Dan is er de marine gekorn'en met kleine patrouillebootjes 
ei1 enige tijd met twe'e mijnenvegers. 

De marine heeft zich speciaal toegelegd - omdat men geen mate- 
rieel had, dat meer gedoogde -- op de verdediging van het zeegat 
van de Surinamerivier, waarbij zij dan elke nacht zorgde, dat er 
een boot in het zeegat aanwezig was, die dat bewaakte. De boot voer 
rond of lag ten anker, maar in ieder geval werd het zeegat bewaakt, 
zodat er geen ongewenste gasten ongemerkt naar binnen konden 
komen. 

Suriname is in zeker opzicht een eiland, omdat wegverbindingen 
door het land niet bestaan. De grenzen zijn grote rivieren, de Noor- 
delijke grens is de zee en de Zuidelijke grens is het oerwoud en berg- 
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land, waar men niet doorheen kan komen. Dus  alle verkeer van 
Suriname met de buitenwereld en voor e:n groot gedeelte ook intern 
gebeurt over water. Het  was dus wel logisch, dat de landinachtautori- 
teiten tot de conclusie kwamen, dat zij ook iets moesten hebben o m  te 
water te kunncn optreden. Toen heeft, zo meent de  heer van der Moer, 
majoor Vink aan de  Gouverneur voorgesteld twee snelle motorboten 
aan te kopen. D e  keuze is gevallen o p  bootjes, welke later S 1 en S 2 
zouden worden genoemd. Inmiddels was er een oudstaanwezend zee- 
officier gekomen. Deze werd toen door d e  Gouverneur gevraagd of 
hij de bootjes door de marine zou kunnen laten exploiteren, omdat 
de Gouverneur wel inzag, dat  ondeskundigen daarmee niet zo veel 
effect zouden bereiken. Het waren mooie motorsloepen, meer niet. 

D e  eerste oudstaanwezende zeeofficier was kapitein luitenant ter 
zee Kuyck. Zijn opvolger is kapitein ter zee Boreel geweest; toen 
kwam luitenant ter zee der lste klasse van Vreeswijk e n  daarna kapi- 
tein luitenant ter zee Derksema. 

D e  marinebasis bestond uit ezn steiger met een aantal ligplaatsen 
voor kleine vaartuigen, een aantal woonbarakken en de nodige werk- 
plaatsen o m  de  onderdelen van de  boten te onderhouden en te  revi- 
deren. Bovendien waren er o.m. een radiostation, een cantine, een 
kombuis, een benzinelaadstation. 

D e  marine-patro~~illeciienst omvatte het grootste gedeelte van de 
marine in Suriname. Dat  waren de boten, die elke nacht patrouil- 
leerden en andere opdrachten uitvoerden, wanneer dat  te pas kwam. 
Hzt aantal is t as lo t te  zes boten geworden. D e  eerste twe8e waren 
eigenlijk van het begin af weinig geschikt; daarom werd ook direct 
gestreefd naar vervanging van die boten door een beter soort. He t  
bleek, dat de Nederlandse Aankoop Commissie in New York de  hand 
kon leggen o p  grotere motorboten, die S 3 e n  S 4 genoemd zijn. D e  
S 5 en de S 6 waren precies gelijk aan de S 3 en S 4, alleen beschikten 
zij over radar. Men had toen evenwel nog geen voldoende materieel 
voor de  verdedigingstaak. D e  vier boten beschikten, afgezien van 
dieptebommen, niet over apparatuur o m  onderzeeboten te bestrijden, 
welke daar eigenlijk de  voornaamste dreiging vormden. Het  lag ook 
het meest o p  de weg van de Nederlanders o m  de scheepvaart in de 
buurt van Suriname te beschermen. Asdic-apparatuur hadden de  
boten niet; daar waren zij te klein voor. 

E r  zijn nimmer bepaalde successen tegen de vijand bereikt. Dit 
komt ook, omdat de kans geringer werd. Toen de inarine eenmaal 
klaar was - of althans toen zij eindelijk wat had -, was de onder- 
zeebootdreiging in dit gedeelte van de oceaan veel minder geworden. 
Tegelijkertijd of eigenlijk daarvóór waren d e  Amerikanen in di t  
gebied veel meer op stoot gekomen. 

Ir, Suriname was de Gouverneur tevens opperbevelhebber. D e  
territoriaal commandant had het bevel te  land; d e  oudstaanwezend 
zeeofficier stond rechtstreeks onder de  Gouverneur. Hoe  het verder 
precies in elkaar zat, weet de heer van der Moer niet. He t  kwam 
wel hier op neer, dat de territoriaal commandant ook had te maken 
met de instructie van de bootcommandanten, die in de  monding 
van de Surinamerivier lagen. Zij lagen binnen de territoriale wateren, 
die ook tot zijn bemoeienis behoorden. Bovendien stonden in de in- 
structie ook richtlijnen over eventueel alarmeren van de  landmacht. 
Er  waren daar in de  buurt kustbatterijen, die moesten worden gewaar- 
schuwd als er iets was. 

Verder waren er het militair havencommando en de onderzoekings- 
dienst. Het detachement mariniers was nog tijdens de oorlog naar 
Amerika ge, oaar,. 

D e  marine is na de oorlog in haar  geheel weggetrokken. D e  basis 
is aan het Gouvernement te leen gegeven, dat daar zijn haven- en 
burgerloodsdiensten heeft gevestigd. Het personeel is overgeplaatst en 
de boten zijn naar Curaçao gegaan; het materieel is gedeeltelijk plaat- 
selijk verkocht e n  gedeeltelijk of naar Nederland òf naar Curaçao 
gezonden. 

D e  heer A. C. H. Kuyck kreeg in Maart  1942 een oproep oin 
van Ennvshouse in Falmouth naar Londen te komen. waar hij 
werd benoemd tot oudstaanwezend zeeofficier in Suriname. T e  Londen 
vernam de heer Kuyck, dat het de bedoeling was, dat hij werd toe- 
gevoegd aan Gouverneur Kielstra te Paramaribo om deze te adviseren 
inzake de veiligheid van Suriname, mede in verband met van Engelse 
en Amerikaanse zijde gerezen klachten. D e  heer Kuyck heeft prof. 
Kielstra zeer geapprecieerd, hoewel er dingen waren, waarin hij het 
absoluut niet met hem eens was en waarover hij dikwijls met hem 
heeft gesproken. 

D e  territoriaal commandant in Suriname stond onder de  bevelen 
van de Gouverneur. D e  heer Kuyck begreep wel, dat Gouverneur 
Kielstra er zeer ontstemd over was, dat de  Nederlandse Regering in 
Engeland medegewerkt had aan het zenden van Amerikaanse troepen, 
zonder hem daarin te kennen. D e  heer Kuyck kon hem daarin schoon 
gelijk geven. D e  Gouverneur vertelde, dat  hij plotseling bericht had 
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gekregen, dat er Amerikaanse troepen naar Suriname kwamen om de 
bauxietbedrijven te bewaken. Hij kreeg generlei instructie, moest voor 
de troepen legering zoeken, waarvoor hij terreinen moest laten af- 
zetten. De verhouding tot de Amerikaanse troepen was hem helemaal 
niet duidelijk. 

De Amerikaanse troepen waren reeds in Suriname, toen de heer 
Kz~yck in April 1942 kwani. Zij hadden daar een vrij groot kamp. 
Het was voor de Amerikanen van enorm groot belang, dat zij de 
bauxiet uit dit land veilig naar het Zuiden van Noord-Amerika kon- 
den krijgen. Er waren heel weinig Nederlandse troepen. E r  was e-n 
klein beetje schutterij en er was ezn kleine afdeling K.N.1.1,. onder 
bevel van majoor Vink. Er is dan ook een deel van de Prinses Irene- 
Brigade gekomen, doch dit was maar een heel kleine groep en lang 
niet voldoende om over het enorme terrein deze bedrijven afdoende 
te beschermen. De Amerikanen kwamen met ongeveer duizend man, 
die verdeeld werden over twee grote bedrijven. De geregelde aflos- 
sing van de Nederlanders was verre van voldoende. Majoor Vink 
was de militaire gezaghebber; later was dit kolonel Meijer. 

Er was een aideling mariniers onder coinmando van de torn- 
malige luitenant Arends. Deze mensen waren toevallig in West-Indië 
gekoinen als bewakingstroepen van een groep N.S.B.-ers uit Indië. 
Men had die overgebracht naar Suriname en tijdens dit transport 
werden zij door ongeveer 40 à 50 man mariniers bewaakt. Gouver- 
neur Kielstra heeft deze laatsten daarna voor bewaking aangehouden, 
waarvoor hij erg heeft moeten vechten. 

De heer Kuyck was aangesteld als ,,maritiem adviseur", maar be- 
handelde meer zaken de veiligheid van Suriname betreffende, censuur, 
spionnage, zuivere inlichtingen-aangelegenheden en dergelijke. 

Toen de heer Kuyck er kwam, was er aan inarine helemaal niets. 
Er is als gevolg daarvan ook menig conflict geweest met de beman- 
ningen van de schepen, die de bauxiet kwamen halen. Op het traject 
van Suriname naar Trinidad was er nl. niet de minste bescherming 
voor de konvooien. Noch de Engelsen, noch de Amerikanen gaven 
enige bescherming. De bemanningen, die zagen, dat veel schepen 
werden getorpedeerd, kwamen in opstand. Wanneer zij met de sche- 
1xn de rivier afkwamen en het konvooi werd geformeerd, is het enige 
malen voorgekomen, dat zij de rivier niet wilden verlaten. 

Tot zijn spijt moet de heer Kuyck zeggen, dat deze moeilijk- 
heden zich hoofdzakelijk met de Nederlandse bemanningen hebben 
voorgedaan. Noorse en Amerikaanse bemanningen veroorzaakten geen 
n~oeiiijicheden. De bemanningen van de K.N.S.M. waren in dit op- 
zicht wel buitengewoon lastig. Dit gaf dan veel aanleiding tot rede- 
neren met die mensen. De Amerikanen steiden zich op het standpunt, 
dat zij wel bescherming gaven en wel door vliegtuigen. De beman- 
ningen echter vonden, dat ze niets hadden aan vliegtuigen in de lucht, 
wanneer het schip, dat zwaarbeladen was met bauxiet, werd getorpe- 
deerd, waarna het binnen vijf minuten zonk. De landvliegtuigen kon- 
den de bemanningen toch niet uit het water halen. Hierin hadden zij 
l lat uur lijk wel geiijk. Zij vroegen om een klein vaartuig, dat mee ZOU 

varen met het konvooi en dat in geval van nood de mensen uit het 
water zou kunnen oppikken, of de sloepen op sleeptouw kon nemen, 
waardoor zij aan land konden komen. 

Dikwijls heeft de heer Kuyck hierover met de Gouverneur gespro- 
ken; hij heeft van Londen uit steun gekregen om, nu de Engelsen en 
Amerikanen hierin niets deden, de Nederlandse marine iets te laten 
doen. De heer Kuyck is dan ook begonnen een Nederlandse marine- 
basis op te richten. Dit was in dat land allemaal erg moeilijk. Hout 
was slecht te krijgen en het was ook niet erg gemakkelijk om in de 
modder van de rivier iets op te bouwen, maar het is toch gelukt. 

Toen de heer Kuyck wegging, was er een vrij grote basis, die be- 
beschikte over twee kleine. snelle motorboten en verder waren er 
vier motorboten besteld, welke juist werden gehaald, toen hij vertrok. 
Ook Hr  MS ,,Dirkje" en Hr MS ,,KlaasjeM zijn daar later aange- 
komen. De bauxietschepen konden toen gekonvooieerd worden en er 
kon voor worden gezorgd, dat de monding van de rivier veilig was, 
voordat een konvooi wegvoer. De Duitsers wisten heel goed, dat de 
diepgeladen bauxietschepen alleen bij hoog water bij het lichtschip 
konden komen. De Duitsers wachtten daarom natuurlijk op hoog 
water. Er waren aanvankelijk geen verdedigingsmiddelen aan de 
monding van de rivier. Wel heeit de territoriaal commandant daar 
twee batîterijen opgericht, maar toen de heer Kuyck er kwam, was er 
niets. Later zijn meer marineofficieren in Suriname gekomen. 

Toen de heer Kuyck in 1943 wegging, heeft hij aan kapitein ter zee 
Boreel een marinebasis kunnen overgeven met materieel; in 1945 
werd de zaak geliquideerd. 

Jhr W. Boreel is in Juli 1943 in Suriname gekomen als oudstaan- 
wezend zeeofficier. Hij heeft 15 maanden in Suriname doorgebracht, 

Toan de heer BoreeE er kwam, lagen er 7 à 8000 man Amerikaanse 
troepen en ongeveer 4000 Nederlandse. De heer Boreel meent, dat er 
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slechts 100 matrozen waren. De  Amerikaanse kolonel werkte zeer 
nauw samen met de Nederlandse militaire commandant. Deze had 
echter over de Amerikanen niets te zeggen. Voor zover de heer Boreel 
zich herinnert, moest de Gouverneur, indien hij wensen op militair 
gebied had, tot de Amerikanen verzoeken richten. 

De militaire commandant hac! de zorg voor de verdediging van het 
land en de heer Boreel was daarvoor aan hem volkomen onderge- 
schikt. Als eerstaanwezend zeeofficier heeft hij zich rechtstreeks onder 
de Gouverneur gesteld en deze positie heeft hij steeds zo weten te 
handhaven. Verder was hij belast met de veiligheid van dit gebieds- 
deel en met de c~ensuur, welke ressorteerden onder de opperbevel- 
hebber. Hierbij zijn nooit moeilijkheden opgetreden; de verhouding 
was zeer goed. 

# 9. Bevelhebber der strijdkrachten in het Verre Oosten 

De ,,Colombian en de ,,Heemskerck", beide op weg naar Indië, 
zijn, aldus schout bij nacht b.d. L. G. L. van der KLM,  als gevolg 
van de gebeurtenissen in Colombo terecht gekomen. Voorts zijn 
er enige onderzeebotzn uit Indië geëvacueerd, twee naar Australië 
- drie misschien -, evenals een paar kleine mijnenvegers, een 
mijnenlegger en enige vliegtuigen. Deze laatste hebben het 321ste 
squadron op Ceylon gevormd. Admiraal Helfrich was bevelhebber 
van de Nederlandse strijdkrachten in het Verre Oosten; zijn bevel 
omvatte ook de landmacht. De heer van der Kun is van Maart 1942 
tot November 1943 chef staf geweest. Hij heeft van het bevelhebber- 
schap over de landmacht nooit veel gemerkt, waarschijnlijk omdat 
deze eigenlijk in hoofdzaak in Australië zat. In Australië had admi- 
raal Helfrich de Onder-Bevelhebber Strijdkrachten Oosten O.B.S.O. 
Onder deze ressorteerden de instanties in Australië. De heer van der 
Kun had als chef staf daar practisch niets mee te maken, hij hoorde 
er nimmer iets over. Toen hii chef staf was hebben bovendien de 
legeraangelegenheden in Australië nooit veel te betekenen gehad. 
Ook de luchtmacht was toen nog niet veel, die is geleideliik gefor- 
meerd. Het enige belangrijke, dat er in die tijd gebeurde, ;s de 
stichting van de Nefis geweest, een inlichtingenorgaan, dat aan- 
vankelijk heeft gestaan onder een kapitein ter zee of een overste 
van de marine. Deze is naderhand vervangen door de latere gene- 
raal Spoor. De werkzaamheden van de heer van der Kun bestonden 
uit wat hij de ,,huishoudingM noemde, de dagelijkse gang van zaken. 

Te Colombo waren een paar onderzeeboten onder Engels opera- 
tioneel bevel. Deze hebben daar verschillende operaties uitgevoerd 
tegen Japanse schepen. De Nederlanders hebben ze ook kunnen 
gebruiken voor een paar kleine ondernemingen tot het afzetten van 
mensen op Sumatra. Voorts is er de organisatie geweest van het 
korps Insulinde, bestaande uit mensen van de Prinses-Irene-Brigade, 
die waren aangekomen met kolonel van Voorst Evekink en overste 
van den Berge. 

Toen de marine te Colombo kwam, vond zij daar bij wijze van 
spreken haar bedje gespreid, omdat de Engelsen van de evacuatie uit 
Indië op de hoogte waren. Zij hadden reeds een kantoor voor de 
Nederlanders klaar; in betrekkelijk korte tijd rolde de zaak daar weer 
en men begon de touwtjes aan elkaar te knopen. Men kan zeggen, dat 
binnen een maand het geheel weer normaal draaide. Toen hebben de 
Engelsen daar geleidelijk ook onderzeeboten heen gebracht; Neder- 
landse onderzeeboten kregen als basis een Engels moederschip. Dit 
ging heel goed. Met was een voordeel, dat zij daar meer reparaties 
konden uitvoeren dan op het eigen moederschip; dit laatste is later 
naar Afrika gegaan; het was de ,,Colombia". In het najaar van 1943 
is zij verloren gegaan, getorpedeerd op de Zuid-Afrikaanse Oostkust. 

Een bepaald succes is het marinesquadron in China Bay geweest. 
Men heelt daar werkelijk van niets een compleet squadron opge- 
bouwd. hru zijn de Nederlanders, wat dat betreft, natuurlijk bevoor- 
recht geweest door het M.L.D.-personeel, dat was overgekomen. 
Dit bestond uit beroepsmensen; er waren mensen bij met een ervaring 
van 20 jaar en langer in de vliegtechniek en het vliegbedrijf, terwijl de 
Royal Air Force toen al misschien wel voor 70 pct. bestond uit 
oorlogspersoneel waarvan de technici het werk wel verstonden, maar 
in ieder geval niet zoveel ervaring hadden als ons personeel. 

Over de beslissing, dat men zich op Ceylon zou vestigen en niet in 
Australië, zegt de heer van der Kun niet te geloven, dat Australië in 
dit verband ooit ter spake is gekomen. Hij meent, dat de aanvankelijke 
opzet was in Colombo een nieuwe vloot voor het Verre Oosten te 
formeren; daarvan zou admiraal Layton de leiding krijgen. Van 
Ceylon uit zou worden geopereerd om Malakka, Birma en Neder- 
landsch-Indië te heroveren. Er bestond in het begin t.a.v. Australië 
een zeer positieve bedreiging. Australië is dan ook een gehele tijd 
geprepareerd geweest op een Japanse inval. Men weet nu positief, dat 
die nooit in de Japanse bedoeling heeft gelegen. 
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Te Colombo zijn er ook nog drie bombardementen van de Japan- 
ners geweest. Die hadden het kwalijke gevolg, dat het werkvolk 
wegiie?. L a a r  hesoen de Engeisen toen e-n prautirch riiiddel o o  ge- 
vonden. Zij hebbzn werkbataljons georganiseerd, die hebben zij een 
heel kl'ein be,ct,e militaire opleiding gegeven met Itazernement, kleren 
en regelmatig eten. Dit werkte als een tovermiddel. Een heel klein 
beetje discipline was maar nodig o m  hen aan het werk te houden. Het 
werk in de overvolle haven leed daarna niet meer zo afschuwelijk van 
de boiuoardeine~~ten, echte of dreigecde. 

D e  heueriancers trollen bij cie Engelsen veicn van dezelfde 
mcnscn, met W ~ E  zij in Singapore en op Java te maken hadden ge- 
had, o.a. de  bevelhebbers generaal Powlzall en admiraal Layton en 
de chef staf generaal Fluyfair. Dit maakte het werk ook gemakkse- 
lijker. D e  B.S.O. is meermalen voor langere duur o p  reis geweest. Hij 
is in het late najaar van 1942 voor het eerst naar Londen geroepen. 
Dus toen heeft de heer van der K u n  hem vervangen. D e  B.S.O. is nog 
een keer te Londen geweest, naar Australië een paar keer. 

D e  herr F. Srani was te Co1o;noo chei mater,e-i. Deze functie hield 
iri het verzorgen van alle materiële noden van de schepen, het 
plaatsen van a e  daarvoor b-nodigde bestell~ngei~, het regeicn van het 
dokken, het onderhoud, de  bevoorrading en alies wat er veráer voor 
het materieel van de marine moet geaeuren. Bij tijden was deze taak 
zeer veeiomvattend, vooral wat betreit het verzorgen van de  onder- 
zeeboten, die o p  patrouille gingen. Dikwijls was het door de schaarste 
aan  materialen zeer ingewikkeld de  diverse reparaties behoorlijk 
uitgevoerd te krijgen. B e  schepen waren in de oorlogsperiode in 
Inuië behoorlijk opgevaren; zij hadden zeer zware dienst moeten 
doeri. Van diverse schepen moesten de keteipijpen of de conderisor- 
pijpcn worden vernieuwd; deze dingen waren nergens te krijgen en 
zeker niet in  Zuid-Oost-Azië in de speciale maten en kwaliteiten, wrlke 
men nodig had. Er  is her1 wat werk voor nodig gewerst, ook in 
overleg met het Britse hoofdkwartier te Colombo, o m  al de benodigde 
materialen, gereesschappen en onderdelen zo vlug inogelijk geleverd 
te  krijgen. 

D e  reparaties gebeurden voor een groot deel in samenwerking met 
de Engelsen. Zoara de reparaties niet meer door het eigen personeel 
aan boord konaen worden uitgevoerd, moesteti de Neaerlanders altijd 
terugvallen op de  Engelse en Brits-lnaiscile werven. 

hail tweeae taak, welke de heer Stam torn herft gehad, was 
het opsporen van marine-voorraden in Brits-Indië. Een groot aantal 
schepen, dat Ne~erlandsch-lnuië niet rneer had kunnen bereiken, had 
a e  ladingen opgeslagen in diverse havens in Brits-Indië. Admiraal 
Hcljrich heeit tozn ecn Cataiina te zijner beschikking gesteld en 
daarmee is a e  heer Statn de diverse havzns afgegaan tot aan Karachi 
toe, o m  na te gaan welke goederen van de  Nederlandse marine daar 
lagen. In  ovrrieg me: o e  to-n reecis inzestriae i\eiierialidse c3m- 
n-iissie voor Brits-Indië en Ceylon nloest hij J e  diverse voorraden 
requireren. Van de Brits-Indiscne Regering herít hij zeer ver1 meAe- 
w:ri<ing gehad, want de artikelen, waarvan hij kon aantonsn dat  
zij voor a e  Nederlandse marine in Indië bcstead waren, kon hij 
voetstoots loskrijgen. Voor hr t  grootste der1 zijn deze verscherpt 
l a a r  Colonlbo; aaar  is ern schip van d e  K.P.M. ingericht tot voor- 
raadschip, nl. de  Plancius. Dit schip werd ingericht tot niagazijnschip 
voor alle speciiiek Nederlandse artikelan, wrlke de Iqelierlandcrs 
niet van de Engelsen konden b,etrekken, omdat die dikwijls met andere 
stelsels en maten werken. D e  voorraden zijn in de loop der tijden 
door de aanvoer van deze artikelen vrij aardig opge;o2rn. 

Wanneer de ncod aan de man kwam e11 de  Engelsen op edn gegevan 
moment georek aan esn bepaald artikel haddzn, dan leverden de  
Nederiancers ook aan de Engelsen. In het begin zijn cr o.nl. vrij 
grotr reparaties geweest aan H r  MS ,,K 13" en H r  MS ,,K 14" die 
nogal wat schaue haaaen opgelopen en op hun reis om te wordvn 
gerepareerd nog meer schade kregen door zwaar weer. 

Aan H r  MS ,,Suinatraw is te Colombo en te Trincomali niet veel 
gerepareerd. De voornaamste reparatie betrof het inzetten van nieuwe 
ketelpijpen in de ketels en deze pijprn waren te Colornoo niet voor- 
hanueri. Er zijn tozn nog wel maatregelen genomen o m  de ketrlpijpen 
uit Engeland naar Kaapstad verscheept te krijgen; de heer Stain 
meende ook, dat er daar nog het een en ander aan het schip is ge- 
beurd. Het schip stona torn echter rechtstreeks onder Londen en 
viel buiten de bevelssteer van admiraal Heljrich, zodat de heer S t a ~ n  
er gein bemoeienis mee had. D e  samenwerking met de  Engels-n was 
goed, niet overdreven goed, maar goed. D e  heer Statn hemeft bij de 
reparaties gedecideerd geen moeilijkheden gehad van zodanige aard, 
dat bij grote reparaties de Engelsen de eigen reparaties voorrang 
gaven en eerst daarna de Nederlanders aan de beurt kwamen. De 
rangorde werd geregeld naar gelang de operationele opdracht, welke 
cie scneprn haduen. 

Het  marinehoofdkwartier was gevestigd o p  de zolder van de Hong- 
9 
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Bong and Shanghai Bank; dit was nu niet direct ecn admiraalshooid- 
kwartier. 

Er is veel en goed werk gedaan door Hr M S  ,,Willem van der 
Zaan" met het konvooieren van de koopvaardijschepen in de In- 
dische Oceaan. Dan waren er de onderzrebotcn, die regelmatig 
op patrouille gingen in de Golf van Bengalen en naar Straat Ma- 
lakka; bovendien maakten zij tochten naar Sumatra. De heer Slum 
meende zelfs, dat zij ook naar Java zijn geweest, maar hij achtte het 
ook mogelijk, dat dit is gedaan door onderzeeboten van Fremantle 
uit. Hr MS ,,Trompw opereerde van Fremantle uit. 

Eén van de kanonneerboten, Hr MS ,,SoembaM, was in de Per- 
zische Golf om te patrouilleren tegen Duitse onderzeeboten, die daar 
waren gesignaleerd; voorts was daar nog wat kleiner materieel. Hr MS 
:,Sumatra" is op doorreis enige dagen in Colombo geweest en ook in 
Trincomali en is daarna doorgegaan naar Kaapstad. Hr MS ,,Heems- 
kerck" heeft een tijd lang onder het commando van de  B.S.O. gestaan; 
zij werkte voornamelijk op de Oostkust van Afrika, onder de toen- 
malige overste van Holtlze. Deze schepen hadden alle diverse bases van 
waaruit zij opereerden. In het begin opereerde Hr  MS ,,Trompfl voor- 
namelijk onder het commando van de Amerikanen van Fremantle uit; 
de kleine reparaties werden te Fremantle geldaan; voor de grote ging 
het schip naar Sydney of Melbourne. De reparatiemogelijkheden op 
Ceylon zelf waren minimaal; later is dit iets verbeterd, doordat een 
dok en een aantal werkschepen naar Trincomali zijn uitgestuurd en 
&dar gebaseerd. 

Als er belangrijke reparaties waren, welke op Engelse werven 
werden uitgevoerd, nam een reserve-officier, ir Goedkoop van het 
marine-etablissement, deze onder zijn persoonlijk toezicht. De klei- 
nere reparaties konden door de staf van het schip zelf worden geleid. 

Vice admiraal b.d. J. J. L. Willinge is in 1943 chef staf van de 
B.S.O. geworden. De B.S.O. had het bevel over de strijdkrachten in 
het Oosten, zoals de naam aangeeft. Dit was geen operatief bevel, 
want de schepen waren ingedeeld bij de Engelsen. Het bevel 
bestond eigenlijk uit het op peil houden van het personeel en 
uit het geven van directie bij de reparaties. Het hoofdkwartier 
bestond uit een afdeling staf, een afdeling materieel, een afdeling 
personeel er1 ook een administratieve afdeling. Ook behoorde er toe 
een ai-deling inlichtingen en daarmee in verband stond het korps 
Insulinde. Dit korps stond rechtstreeks onder het hoofdkwartier van 
admiraal Heljrich. 

Aanvankelijk is het Indische detachement van de Irene-Brigade 
op Ceylon geweest; daarvan is een aantal mensen achtergebleven, die 
het korps Insulinde hebben gevormd. Daarbij zijn ook nog enige 
marinemensen gekomen en nog enige mensen uit Engeland. Dit korps 
stond onder een eigenaardig tweehoofdig directoraat, van een Engels- 
man Mactkenzie en admiraal Helfrich. Macketzzie was een vertegen- 
woordiger van de ,,Force 136"; dit was een schuilnaam voor de organi- 
satie, welke onder het Micistry of Economic Warfare viel. De  op- 
drachten, dus Special Opeïations en Special Intelligente, vielen onder 
dat Ministerie. De heer Willinge weet er niet veel van, omdat in zijn 
tijd er juist weinig gebeurde. Er waren wel bijzondere operaties op 
de kust van Sumatra, maar dit werd voornamelijk door Engelse 
groepen gedaan. 

Het aantal schepen wisselde voortdurend. De ,,Tromp" de ,,van 
Galen", en de ,,Tjerk Hiddes" zijn altijd onder het commando van de 
B.S.O. geweest. Van de onderzeeboten waren er de ,,K 14", ,,K 15", 
,,O 21", ,,O 23", ,,O 24", de ,,Zwaardvisch en later de ,,'Tijgerhaaiw, 
maar deze zijn er nooit alle tegelijk geweest. Een stuk of drie, vier, vijf 
tegelijk was wel het maximum. Later zijn zij alle naar Fremantle ge- 
gaan. De heer Willinge moet hierbij zeggen, dat Australië uit de aard 
der zaak onder de B.S.O. viel. De marine daar werd gecommandeerd 
door de marine-commandant Australië (M.C.A.), schout bij nacht 
Koerlrnad. Deze stond rechtstreeks onder admiraal Helfrich. Als chef 
staf van admiraal Helfriclz had de heer Willinge natuurlijk ook met 
hem te maken, maar niet rechtstreeks. De orders van de admiraal 
gingen via de heer Willinge naar Australië wanneer de admiraal te 
Colombo was, hetgeen dikwijls niet het geval was. Was de admiraal 
daar niet, d a i ~  ging het commando over op de onder-B.S.O. (0.B.S.O.I; 
deze was in Australië. De algemene directie van het personecl bleef 
te Colombo. De heer Willilige was dus geen chef staf van de O.B.S.O. 
De afstanden waren enorm groot; ern direct bevel was niet mogelijk. 
Er was wel een directe radioverbinding, maar wanneer er 3600 mijl 
tussen zit, kan men de omstandigheden moeilijk beoordelen. 

De heer Willinge kan wel zeggen, dat de admiraal er altijd bijzonder 
hard voor gewerkt heeft Nederlandse schepen bij operaties te be- 
trekken, welke op Nederlands gebied plaats vonden. Uit de aard 
der zaak waren de grote plannen hem ook niet bekend; men kon er 
wel naar gissen, maar meer ook niet. Men leest tegenwoordig veel 
verhalen van mensen, die allen geweten hebb'en, hoe het gebeuizn 
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zou, maar de  heer Willinge moet zeggen, dat hij daar zeer sceptisch 
tegenover staat, want een goede bevelhebber laat niets los omtrent zijn 
plannen. O m  bijvoorbeeld een schip tijdig bij een operatie te hebben, 
moet men maanden vooruit werken. Dat  was voor de Nederlanders 
nooit mogelijk. Wet is gebeurd met de ,,Trompu, toen Balikpapan werd 
bevrijd. inderdaad is het schip er  ij gewest ,  maar het hezit maanden 
gekost, gedurende welke het schip was onttrokken aan operaties in het 
Westen, hetgern men van Engelse zijde helemaal niet prettig vond. 
Men mort o p  een schip kunnen rekznen. H r t  wordt ingedezld bij 
ecn bepaald eskader voor ern bepaalde tijd en wanneer men dan 
plannen gaat maken, dan moet niet plotseling, wanneer men deze 
gaat uitvoeren, het schip worden weggehaald. Dit krijgt men, wan- 
neer men probeert overal bij te zijn, terwijl men niet van tevoren 
van de plannen o p  de hoogte is. 

D e  heer Willinge gelooft zeker niet, dat het in het algemem beter 
was gewest  wanneer de Nederlandse schen-n w a r m  insgedeeld bij 
de South West Pacific Area, in plaats van bij de Eastern Fleet. E r  zijn 
vele dossiers over de kwestie, waar het hoofdkwartier van de B.S.O. 
beter kon zijn: o p  Ceylon dan wel in Australië. Iedereen he-ft e r  
over zitten gissen, maar niemand heeft het ooit geweten. Ook bij 
admiraal Hel/ri~.h en de heer Willinge zelf hebben de inzichten nogal 
eens gewisseld. Het ene ogenblik dachten zij, dat het hoofdkwartier 
verkeerd lag en in Australië had moetsn zijn; het volgende ogenblik 
preiereerden zij Ceylon. Ook achteraf kan men nog niet zeggcn 
welke kant beter zou zijn geweest. 

Vlak na de conlerent!e van Quebec is de hezr Wil1ii:ge naar Co1on-  
bo gegaan. Op die conferentie is besloten van het Westen uit een 
grote aanval o p  Japan te beginnen. Later is dit o m  allerlei redetien 
niet doorgegaan. Maar de heer Willinge gelooft, dat men er met 
de opzet te Colombo reeds rekening mede had gehouden. Admiraal 
Mou;ltbarten is toen opperbevelhebber geworden. Hij vestigde zijn 
hoofdkwartier o p  Ceylon omdat men van die kant een groot offensief 
wilde uitvoeren o.m. o p  het Birma-front. 

Vice-admiraal K.M.R. b.d. F. W. Coster, die onderbevelhebber 
strijdkrachten Oosten (O.B.S.O.) is geweest, is o p  1 Fesruari 1942 
in Australië aangekomen. Hij was toen voorzitter van een inkoop- 
commissie. 

Australië was in die tijd een vrij behoorlijke markt voor allerlei 
dingen, die na de  val van Nederland niet meer te krijgen waren. Daar  
kwam juist voor de Indische strijdmacht vrij veel vandaan. 

D e  heer Coster is voorts belast geweest met het ontvangen en reor- 
ganiseren van die onderdelen van de marine, die naar Australië zijn 
uitgeweken. Er  zijn ook vliestuigen gekomen. 

Van de onderzeeboten zijn naar Australië gekomen: de ,,K S", 
,,K 9", ,,K l l" ,  en misschien nog een enkele andere. D e  oud-re onder- 
zerboten, zoals de ,,K S" en ,,K 9", brachten voornamelijk per- 
soneel over. 

Dr  . . r  ro,i?p" was bij de val van Java in Australië in renarat'e. D e  
mijnenveger ,,CrijnssenW is naar Australië gekomen. E r  is ook nog een 
divisie mijne~~vegers gelíoixcn; dit waren oetrekkelijk kleine niotor- 
botzn. 

D e  ,,Sumatrav en de ,,Heemskerck" zijn beide naar Engeland 
gegaan. De ,,Sumatrau is reeds v66r de val van Java naar Engeland 
gedirigeerd. D e  ,,Heemskerck" is naar Colombo gevaren en eerst veel 
later in Australië gekomen, misschien in 1944. De torpedobootjagers 
,,van Galen" en ,,Sweers" zijn aanvankelijk via Colombo naar Enge- 
land gedirigecrd en later zijn de ,,van Galen" en de ,,Tjerk Hiddes" 
in Australië gekomen. 

D e  reorganisatie was uiterst moeilijk. D e  heer Coster was toen 
wel commandant van de marine in Australië, maar hij stond practisch 
alleen. E r  was geen plaats o m  de m e n s a  onder te brengen. Er  was 
geen organisatie, die voor voedsel of voor kleren zorgde. Alles moest 
worden geïmproviseerd. D e  heer Coster heeft daarbij veel hulp gehad 
van de Australische marine. Met die hulp heeft hij mensen opge- 
vangen, die nagenoeg zonder kleren aankwamen. Er  moest deze men- 
sen meer militaire geest bijgebracht worden. Door alles, wat zij hadden 
meegemaakt, was hun moreel aanvankelijk niet bepaald hoog te  
noemen. 

D e  meesten zijn aangekomen in de  haven van Fremantle, een klei- 
ner deel in Adelaïde en de rest in Melbourne. D e  afstand van Fre- 
mantle naar Melbourne is 2000 Eng. mijl. 

Melbourne werd het hoofdstation. Reeds dadelijk kwam uit Londen 
het verzoek zoveel mogelijk alle valide mensen naar Engeland te  
sturen o m  hen van daaruit aan de  oorlogvoering o p  zee te doen deel- 
nemen. Het grootste deel werd per schip van Melbourne naar Enge- 
land overgebracht. De schepen, die in Australië achterbleven, werden 
bemand en daarmede is de  oorlog verder gevoerd. Deze schepen 
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hebben voornamelijk geopereerd van Perth uit, later ook van Port 
Darwin uit. 

Deze scheprn stocden onder Aineriltaans operationer! commando. 
De hcer Coster had van de Bevelhebber der Zeestrijdkrachten tele- 
grafisch opdracht ontvangen om hetgezn van de marine over was te 
stellen onder operationeel bevel van generaal MacArthur. Ook de 
Australische marine stond operationeel onder Amerikaans com- 
mando. 

De titel van de heer Coster was Onderbevelhebber Strijdkrachten 
Oosten; hij stond dus onder de Bevelhebber Strijdkrachten Oosten, 
admiraal ~ e l f r i c h  te Colombo. De heer Coster kreeg deze functie, 
nadat generaal van Oyerz naar Amerika gegaan was. 

Bij de Amerikanen was het zo, dat generaal MacArthur het com- 
mando had, hetweik hij, wat de marine betreft, had overgedragen 
aan zijn vlootvoogd, in die tijd admiraal Leary. 

Deze had dus onder MacA:.tkir de op~raiionelr leiding ter zee. De 
heer Cosîer had met generaal MacArthur en daarnaast ook met 
Leary en de Australische vlootvoogd Royle te maken. De Neder- 
landse schepen warrn ingedeeld bij de verschillende Amerikaanse 
onderbevelhebbers. De heer Coster behoefde dus voor contact met 
generaal MacArthur niet via admiraal Heljrich te handelen. 

De scheiding. die heeft plaats gehad tussen de strijdkrachten op 
Ceylon en in Australië, was oorspronkelijk vrij willekeurig geweest; 
naderhand werd dit geregeld. De heer Coster mernt, dat het oor- 
spronkelijk de bedoeling van admiraal Helfrich is geweest om 
alles naai Ceylon te evacueren. Dit bevel is echter Òf met goed uit- 
gevoerd of niet goed doorgekomen. Er is eer, aanzicrilijk deel in 
Austraiië terechtgekomen, Later is b'estudeerd, waar de verschillende 
onderdelen het best konden worden gebruikt. Van de marinevlieg- 
dienst in Australië is toen een aanzienlijk deel naar Ceylon gegaan. 
De Bevelhebber der Zeestrijdkrachten te Londen heeft een deel, dat 
hij nodig had, naar Engeland gehaald. 

Aanvankelijk was men op Ceylon zowel als in Australië in een 
defensieve positie. Torn de heer Coster in Australië kwam, heerste 
daar grote angst voor een Japanse invasie. De positie op Ceylon was 
ook defensief. Later ging van Australië offensieve actie uit, welke 
door de Amerikanen werd geleid, terwijl er meer strijdkrachten van 
Ceylon en Engeland uit naar Australië zijn gebracht om aan deze 
actie deel te nemen. 

Het zou aanbeveling verdiend hebben zoveel mogelijk strijd- 
krachten naar Australië te brengen, omdat bijna het gehele gebied van 
Nederlandsch-Indië, behalve Sumatra, onder de Amerikaanse area 
viel. Over Sumatra had admiraal Mountbatten het commando. Het 
was dus de kwestie, waar de  hulp het best gebruikt kon worden. De 
verdeling van het Nederlandse gebied over de verschillende theaters 
is geschied door het geallieerde opperbevel. 

De ,,Trompn werd voornamelijk gebruikt voor het beschermen van 
konvooien ten Westen van Australië. De  divisie mijnenvegers werd 
gebruikt voor het openhouden van de  toegangen tot de haven van 
Perth. De ,,Crijnssenn werd meer gebruikt op de Oostkust en enkele 
onderzeeboten gingen naar Indië voor offensieve operaties. 

Er was in Australië nagenoeg niets van de landmacht. Voorzover 
c!c heer Coster zich herinnert, was er één compagnie marechaussee, 
die met kleine scheepjes uit Nieuw-Guinea naar Australië was ge- 
vlucht. 

Alle vliegers in opleiding waren vóór de val van Java van Indië 
naar Australië gebracht. De vliegopleiding was dus reeds in Australië 
ondergebracht toen Java viel, omdat Bandoeng niet meer voor op- 
leiding kon worden gebruikt. In Januari 1942 is de gehele opleiding 
met vliegtuigen en al naar Adelaïde overgebracht. Daar was een 
kern van de luchtmacht van marine en leger samen. 

De landmacht is later versterkt met troepen, die hadden stand 
gehouden op Timor. Deze mensen hebben zich betrekkelijk vrijwillig 
teruggetrokken. Eerst is de commandant, overste van Straten, terug- 
gekeerd. De heer Coster wilde zich op de hoogte stellen, hoe de 
situatie op Timor was, vooral wat de bevoorrading betrof, en ook 
hoe de verhouding tot de Australische troepen op dat eiland was, 
omdat er ook Australiërs meevochten. Er waren nl. een Austra- 
lisch en een Nederlands contingent. Dit laatste stond onder bevel van 
overste van Straten. Op een zeker ogenblik heeft de heer Coster een 
schip naar Timor gestuurd om iemand af te halen, die inlichtingen 
zou geven. De heer Coster had een of andere ondergeschikte officier 
verwacht. Overste van Stratera is toen zelf echter meegekomen, omdat 
hij vond, dat hij persoonlijk het beste inlichtingen kon geven. Dat is 
eigenlijk het begin van het einde geweest. Naarmate de Japanners 
opdrongen, heeft men de Nederlandse troepen niet meer voldoende 
kunnen bevoorraden. De bevoorrading hing grotendeels van de Aus- 
traliërs af, van wie de Nederlanders schepen en voorraden moesten 
krijgen. Het was altijd een zeer riskante tocht, omdat men zich binnen 
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een gebied moest begeven, waar Japan de heerschappij ter zee en i n  
de lucht had. Een van de  laatste versterkingsploegen, die zijn uitge- 
stuurd, is o p  een paar man na verdronken, omdat het schip door  
vliegtuigen werd vernietigd. 

Op Nieuw-Guinea is altijd een troepenmacht gebleven, echter al- 
leen o p  een gedeeite. Op de Vogelkop was niets nadat de  compag- 
nie-Edwards van Mrcye~z naar Australië gevlucht was. D e  landmacht 
heeft geprobeerd van deze conipagilie een bataljon t e  formeren e n  
dit langzamerhand te compieteren. Nederlanders in  Australië zijn hier- 
voor als dienstplichtigen opgeroepen. 

Aanvankelijk hebben deze n1enst.n in e:n kramp bij Melbourne 
gelegen. Later z i jn  zij naar Sydney gegaan en nog later naar het 
Noorden. Zij werdtn geoefend en herbewapenj. 

Van de  lucl~tmacht was er alleun de  opleidiii-, met opleidirigstoe- 
stellen, die niet voor ooriogs_rre'sruik geschikt waren. Later is de 
luchtmacht naar de Verenigde Staten gegaan waar de opleiding werd 
vsltooid te Jackson. Men. herit  van deze nirílsea in Australië einde 
1943, begin l943 eei? squadron opgericht met h'iitcheli-bommin- 
werpers. Zij waren tijders de  opleiding in de  buurt van Canberra 
gestationneerd; later zijn zij ingezet van Port Darwin uit. 

D I  heer Coster is in Mei 1943 o p  order van d e  Bevelhebber der 
Zeestrijdkrachten vervangen. E r  was een te veel aan hogere officieren, 
waartoe o.a. de toenmalige schout bij nacht Kocnraad behoorde. 
Deze is met een onderzeeboot uit Indië naar Australië uitgeweken en 
heeft zich daar bij de heer Coster gemeld. Op verzoek van Londen is 
hij naar Engeland gegaan. Uit verhalen van derden weet de heer 
Coster, dat  er te  Londen betrekkelijk veel oudere officieren zaten, 
voor wie geen emplooi was, ook niet voor schout bij nacht Koenrand. 
D e  heer Coster denkt, dat  dit invloed heeft gehad o p  zijn vervanging 
door de heer Koearaad. 

Men moet in oorlogstijd niet iemand, die in den vreemde een 
leidende functie heeft, die weet, hoe het land Iigt en die zijn connec- 
ties genaakt  heelt, zonder ovrrwegenáe rrdrnen vervangen. 

D e  gehele zaak is o p  zeer vreemde manier gegaan. D e  heer Coster 
heeft eiil telcjram gekregen, waarin hem wzrd gezegd, dat het in de  
bedoe!ing lag om het comniando-Ceylon over te  brengen naar 
Australië. indien dit zou geschieden, zou zijn functie overbodig 
worden; hij zou dan buiten dienst worden gesteld. Hij is niet overbodig 
geworden, want men heeft iemand uit Londen gestuurd. Schout bij 
nacht Koerzraad heeft nl. volledig zijn functie overgenomen o p  1 Mei 
1943. 

D e  heer Coster zat toen te Melbourne en heeft zich ter beschikking 
gesteld van het Rode Kruis. Hij is daarvan te  Melbourne vertegen- 
woordiger geweest. 

Vice-admiraal b.d. P. Koenraad was in 1942 commandant van d e  
marine te Soerabaja. Hij is uitgeweken naar Australië, waar hij heel 
kort is gebleven, en vervolgens is hij naar Engeland vertrokken. Daar  
had men echter geen bepaalde functie voor hem. Hij is wel eens o p  
reis geweest o m  besprekingen te voeren met marine-offieren in  d e  
verschillende plaatsen waar onze schepen lagen; de  heer Koenraad 
was ook lid van de  Commissie Militaire Onderscheidingen. Gedurende 
9 maanden is hij in Engeland geweest en in Februari 1943 is hij 
via Amerika weei naar Australië gegaan, waar hij marinecominan- 
dant Australië is geworden. Daar  was de  heer Koenraad eerst O.B.S.O. 
(Onder-Bevelhebber Strijdkrachten Oosten), tot generaal van Oyen 
kwam. D e  heer I<orriraad stond - aldus verklaarde hij - met 
één been in de marinme en met één been in de Indische Regering. Hij 
is Marine Commandant Australië gebleven tot October 1945. 

In di~e iunctie had de heer Koenraad een hoofdkwartier te  Mel- 
bourne met Nederlands marinepersoneel, aangevuld met Australiërs. 
Zij hadden daar e rn  hotel, dat  eigenlijk een depot, een doorgangshiiis 
was. In  Melbourne lag de ,,Crijnssenn, een mijnenveger, die was ont- 
snapt uit Soerabaja. Onze schepen waren te  Fremantle; daar waren 
o.m. de ,,Trompu, de ,,HeemskerckU, enige oude onderzeeboten, die uit 
Indië waren ontsnapt, en bovendien kwamen er twee of drie van de 
nieuwe boten. Ook zijn er een tijd lang twee jagers geweest. D e  heer 
Koenraad had daar geen operationeel bevel over. Dit  had generaal 
MacArthur. T e  Fremantle stonden onze boten onder de Amerikaanse 
admiraal Chrfstie, 

D e  taak van de lieer Koenraad was dus louter van administratieve 
aard, maar hij sprak wel met de  Amerikaanse admiraal; wanneer 
de Anierikanen ezn stunt uit wilden halen, waarmee de heer Koen- 
raad zich niet kon verenigen, hielden zij met zijn oordeel wel rekening. 

Als O.B.S.O. had de heer Kocnrand het 18de squadron onder 
zich. Dit squadron was dicht bij Port Darwin (Batchelor) gestation- 
neerd. Hei  groeide voortdurend aan door nieuwe aankoinsten uit 
Amerika. Verder had de  heer Kocnraad een klein legertje dat  in  
Melbourne in een kamp zat, maar dat legertje was niet van grate 
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betekenis. D e  mensen werden geoefend o m  te helpen bij de  terugkeer 
van ons gezag in Nederlandsch-Indië. In  de tijd, waarin de  heer 
Koeiiraad O.B.S.O. was, waren er enige honderden in dat kamp, die 
niet veel deden en trouwens niet veel konden doen. D e  mensen zaten 
daar maar in dat kamp en hielden schietoefeningen etc. 

D e  Nederlandse schepen stonden in beginsel eigenlijk onder Brits 
commando. Zij waren toegevoegd aan de Engelse vloot te Colombo, 
later Mombassa. Zij waren echter aan MacArthur uitgeleend en 
werden toen gebruikt voor het konvooieren in de Indische Oceaan van 
Fremantle uit. Dat  konvooieren was een vrij geestdodend werk. D e  
heer Koenraad weet, dat admiraal Helfrich er bij iMacArthur sterk 
o p  heeft aangedrongen onze schepen ook eens deel te laten nemen 
aan de acties in de Stille Oceaan, doch MacArthur wilde dat  niet. Hij  
zei: ,,I don't like to make it more complicated". Hij had reeds genoeg 
te stellen met Amerikaanse en Australische schepen en om de Neder- 
landse schepen er nog eens bij te nemen vond hij een beetje te ge- 
compliceerd. 

D e  heer Kae/;roa.t' is bij MacArthrrr gewcest om hem de Neder- 
landse vlag te overhandigen, dat was na de landing bij Hollandia. 
MacArthur behandelde iemand altijd zo'n beetje als lucht. Hij ging 
een heel eind weg zitten en had o p  ziin hemd ziin naam ,,MacArthut" 
gedrukt, zodat men altijd dadelijk wist met wie men te  doen had. Hij  
mocht de Nederlanders wel, maar hij had de  gewoonte zo'n eind van 
je vandaan te  gaan zitten en men kon nooit eens wat in  het midden 
brengen. O p  een goed ogenblik wilde de  heer van Mook hem de 
Nederlandse vlag aanbieden, samen met de  heer van der Plas. Toe- 
vallig was de  heer Koenraa,d ook te Brisbane. Hij is ook me?@- 
gaan en de heer Blom was er ook bij, evenals de heer van Oyen. D e  
heer Blom had nog nooit een ontvangst bij MacArthur meegemaakt. 
Op zeker ogenblik wilde hij ook wat zeggen, maar MacArthur had 
in die tijd een diepe minachting voor burgers. Als je geen uniform 
aan had, betekende je niets. Toen de heer Blom begon te praten, werd 
dat volkomen genegeerd. MacArthur keek ineens naar de heer Koen- 
raag; deze zat op de  linkervleugel en hij viel tegen hem uit en zeide: 
,.dat het a very unpleasant feeling voor hem was, dat d e  ,,Trompv 

had deelgenomen jn een actie tegen Soerabaja met de  Engelse vloot 
in his theatre". Soerabaja was gebombardeerd en MacArthur was hier 
zeer ontstemd over. D e  heen Koenraad weet niet meer precies, welke 
woorden MacArthur heeft gebruikt; hij kon er eigenlijk ook weinig o p  
zeggen, omdat hij het eigenlijk wel met MacArthur eens was, want 
hij vond ook, dat die schepen bij MacArthuv moesten zijn. D e  heer 
Koeizraad heeft hem toen gezegd, dat  hij de  opmerkingen van Mac 
Arthur aan zijn chef zou rapporteren, wat hij ook heeft gedaan. D e  
heer Koenraad vond het echter zeer vervelend, dat hij was aangevallen 
over het beleid van de marine in tegenwoordigheid van de  heren Blom, 
van der Plas en de legercommandant en dan op die manier. 

MacArthur stond op het standpunt, dat de  Nederlandse schepen 
niet in de  Middellandse Zee moesten worden gebruikt: die schepen 
moesten bij hem komen, want hij had to-n noT esn tekort. Hij klaagde 
ook over d e  geringe actie in Trincomali; de Engelsen waren nog niet 
klaar. D e  heer Koenraad heeft daarover meermalen aan admiraal Hel- 
frich geschreven en deze gevraagd, of hij te Londen naar voren wilde 
brengen, dat de schepen, die aanvankelijk in Australië waren, maar  
kort voordat Hollandia werd aangevallen waren teruggehaald, weer 
onder bevel van MacArthur zouden terugkomen. Admiraal Helfrich 
had de  schepen teruggehaald omdat MacArthur die niet wilde hebben 
toen de gevechten bij de eilanden in de Stille Oceaan plaats hadden. 
MncArthitr heeft altijd gezegd: wanneer ik Nederlands gebied aanval, 
moeten er Nederlandse schepen bij zijn. Hij had veel gevoel voor deze 
dingen; wanneer de Nederlandse kust werd aangevallen, konden de  
schepen o p  de Noordzee zijn, maar anders moesten zij bij hem zijn. 
E r  was bij de  aanval op Hollandia geen enkel Nederlands schip en de  
heer Koerzuaad heeft daarom aan admiraal Kinkaid gevraagd of hij 
zelf met een kruiser mee mocht. D e  heer Koenraad meende, dat het 
enige, wat hij nu kon uitrichten, was, zelf mee te gaan. Dit plan is 
echter mislukt, want de heer Koenraab heeft door allerlei omstandig- 
heden die kruiser gemist. Allecn zijn stafofficier is nog meegegaan als 
enige Nederlander. Deze heeft de gehele overatie gezien en er bij d e  
heer Koeizraatl verslag over uitgebracht. Het  hoofdkwartier te Mel- 
bourne is in October 1945 overgeplaatst naar Batavia, waar de heer 
Koetzrand wnd. commandant zeemacht is geworden. 

D e  heer C. 0. van der Plas achtte de vervanging van de heer Coster 
door de heer Koenraad een vooruitgang, omdat het optreden van de 
laatste tegenover de marinemensen aanzienlijk beter was. Op de heer 
Koonraad was ook wel critiek, maar hij heeft aan allerlei ernstige en 
noodzakelijke zaken zijn medewerking gegeven. Eén van die zaken 
was de  vermindering van de salarissen. D e  heer Koenraad had bij zijn 
mensen veel goodwill, omdat hij moedig was. Hij heeft een landing 



o p  d e  Wisselmeren meegemaakt en hij is ook meegegaan toen de  
Nederlandse vliegtuigen voor het eerst meededen aan  een aanval op 
Soerabaja. 

Euitrnanr admiraal b.d. C. E. L. Helfrich verklaarde, dat  e r  tegen 
het einde van de oorlog in Indië -- het kan geweest zijn einde Januari 
of Februari 1942 - een telegram werd ontvangen van de  B.D.Z., 
admiraal Furstner te Londen, inhoudende, dat  de  Britse Admiraliteit 
bij een eventuele evacuatie van de schepen uit d e  Nederlandsch- 
Indische wateren prijs stelde o p  toevoeging van de resterende 
marine bij de Eastern Fleel, basis Ceylon. Dit is besproken met de 
Gouverneur-Gcneraal, die hiermede akkoor'd ging. Toen is dus 
beslist. dat de marine naar Colombo zou evacueren. Daarop zijn 
alle maatregelen gebaseerd, ook de orders voor de schepzn. D e  heer 
He!fiich moest niettemin de  schepen enige vrijheid laten; de hoofd- 
zaak was. dat zij er uit kwamen en dat  zij ezn plaats bereikten, 
afhankelijk van on~standighedcil en eigen actieradius. Het  gevolg is 
geweest, dat  verschillende schepen naar Australië zijn gevaren. D e  
meeste zijn echter naar Colombo uitgeweken. D e  heer Helfriclz heeft 
zich daar gemeld bij d e  Conmander  in Chief Exstern Fleet, admiraal 
Lnytor~, die met al!es zeer brhulpzrarn was. Van hem heeft de marine 
de derde verdieping van de  Hongkong and Shanghai Bank als hoofd- 
kwartier gekregen. D e  volgende dagen kwam de  rest van de staf, die 
met Catalina's uit Tjilatjap was geëvacueerd. 

E r  waren verschillende officieren aangeweze:?, die tegelijk met de 
heer Helfrich, of zo spoedig mogelijk na  hem, zouden evacueren. D e  
voornaamste daarvan waren: kapitein ter zee vniz der KUI:,  die te 
Colombo is benoemd tot chef staf, kapitein luitenant ter zee jhr. 
va:; Foreest, chef personeel, kapitein ?uit.:nant ter zee Stam, chef 
materieel, officier van administratie der lste klasse Dekker, chef 
administratie en intendance. D e  persoonlijke staf van admiraal Hel- 
friclz bzstond uit luitenant ter zee 'der Iste klasse VOJZ Fveytag Drabbr? 
(adjudant) en een secretaresse, mejuffrouw Hes. Voorts moet de  heer 
Helfrich noemen de hoofdofficier van de  marine stoomvaartdienst 
Polil~rinuns, die a e  marine stoomvaartdienst onder zich kreeg en de 
commandant van de vier uitgeweken vliegboten, de  officier vlieger der 
Iste klasse van Prooijen. Het ging niet alleen o m  d e  opzet van het 
hoofdkwartier zelf, maar ook o m  de verzorging van de  gaandeweg 
binnenkomende schepen, de accommodatie van het personeel, de aan- 
vulling van de  uitrusting, enz., zodat de schepcn zo spoedig mogelijk 
voor operati'eve doeleinden konden worden gebruikt. D e  schepen, die 
naar Australie waren uitgeweken, werden ingedeeld bij het commando 
van MacArtlzl~r. overeenkomstig de bevelsverdrling. Oorspronkelijk 
zou alles bij de Eastern Fleet komen. 

De v e r d e h g  heeft dus min of meer een toevallig karakter ge- 
clragzn. E r  waren slechts weiiilg schepen in Australië, hoofdzakelijk 
enige onderzeeboten. D e  ,,Tromp" was al vó6r de capitulatie van Indië 
naar Australië gegaan om gerepareerd te worden na de actie in Straat 
Badoeng. D e  ,,Sumatraw was reeds tevoren naar Colombo gezonden 
D e  ,.Heemskerck en ,,Isaac Sweers", die uit Engeland kwamen, waren 
te laat en  kwanieil evmeens in Colombo. Van de onderzeeboten kwa- 
men de ,,K ll", ,,K 14", ,,K 15" en ,,O 19", terwijl d e  ,,K S", ,,K 9" 
en ,.K 12" naar Australië gingen. D a n  waren er de kanonneerboot 
,,SoembaW, de  mijnenlegger ,,Willem van der Zaan", de tanker ,,Petro- 
nella" en het voorraadschip ,,Zuiderkruisfi. Naar  Australië zijn dus 
alleen gegaan de ,,Trompw, d d e  onderzeeboten, nl. ,,K g", ,,K 9" en 
,.K 12", een voorraadschip, dat  uit Tjilitjap was vertrokken, d e  
,.Jansenfl, de mijnenveger ,,Abraham Crijnssen" en de drie hulp- 
mijnenvegers, de ,,RindjaniH, ,.Merba.boe" en ,,Smeroe". D e  schepen 
moesten dus worden opgevangen, bevoorraad e n  voor de verdere 
operaties gereed gemaakt. 

De herr Hclfrich is in blaart 1942 B.S.O. geworden. Hij werd daar- 
door b-.vrlbebS:r van alla 1u.ederlaldse strijdkrachten in liet Oosten. 
111 Australië wprd een marinecoinmando ingesteld. Schout bij nacht 
CnsTer, die .rigr,nlijk reciis p-nersionnenrd was. is donr Londen tot 
commandant van de marine in Australië benoemd. D e  heer Helfrich 
had daarvoor aanvankelijk schout bij nacht Koerzraad bestemd, die 
in Soerabaja was geweest en met de .,K 12" naar Australië was geëva- 
cueerd. Het  was geen gewoonte, dat benoemingen buiten de heer Hel- 
frich o m  gecchiedden. Dit was echter een bijooiider geval. N a  de capi- 
tulatie c11 de e-vnc~iitis was hij forrueel niet meer ,,commandant zee- 
macht in Indië". Bovendien is de heer KoenraarE het jaar daarop 
toch teruggekomen. De heer CoLvter is vervangen, omdat de  verhou- 
ding tussen hem en de heer van Hoogstraten te wensen liet. E r  was 
nogal eens wrijving. D e  toenmalige gezant, d e  heer van Aerrsen 
Beyeren van Voshol, was ook geporteerd voor vervanging van d e  
heer Coster. D e  heer He!frich van zijn kant hoorde, dat  schout bij 
nacht Koenrand in Engeland overcompleet was. O m  deze redenen 
heeft hij daarna voorgesteld hem teri?g te laten komen. 

De organisatie der strijdkrachten is bennoeilijkt, omdat de heer 
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l) Bijlage 8. 

Helfrich pas later vernam, dat er ook mensen naar Australië waren 
geëvacueerd op last van de Gouverneur-Generaal. Het  was beter 
geweest - het is echter acht-raf-gepraat -, indien deze zaak o p  
Java was besproken. Nu zaten de  Nederlanders verderld tussen 
Australië en Ceylon. Van de mensen, die in Australië zijn gekomen, 
wist de herr Helfrich, toen hij van Java vertrok, niet, dat  het de 
bedoeling was hen te evacueren. Het  is mogelijk, dat  dit besluit pas 
is genomen tussen 2 Maart, de datum van zijn vertrek, en 8 Maart, 
áe datum van de capitulatie. Eerst toen de he:r Helfrich te Colombo 
was, hoorde hij, dat de heer van Mook en anderen, o.a. generaal 
vaiz Oyelz met enige stafofficieren, de heren Buurnzaq van Vreeden 
en Spoor, naar Australië waren geëvacueerd. 

D e  heer Helfrich heeft getracht dadelijk een verbinding met 
Australië te organiseren, maar na de capitulatie van Indië was dit 
heel moeilijk. D e  heer Helfrich heeft zich o p  het standpunt gesteld, 
dat hij het bevel voerde over de  drie delsn van de weermacht. 
D e  eerste complicatie kwam doordat hij niet het operatief bevel kon 
hebben over de  wevrmachtsdelrn, omdat die on?,er geallieerde bevel- 
hebbers werd-n geplaatst. Wat het beheer betreft, stond de heer 
Helfrich voor het feit, dat de  delen van het leger en van de 
legerliichtmacht, welke uit Indië waren geëvacueerd, tot het K.N.I.L. 
behoorden en dat  het beheer daarover berustte bij de voormalige 
legercommandant, die weer stond onder de Gouverneur-Generaal en 
onder de hlinister van Ko!oniën. Deze zaak werd verduidelijkt, maar 
niet opgelost door het Staatsblad van 6 Mei 1942, C 39. l) 

Uit het Staatsblad bleek in grote lijnen, dat de  waarnemend Gou- 
verneur-Generaal, die later tevens Minister van Koloniën werd, 
naast de herr Hclfvich stond. Dit was natuurlijk een enigszins vreemde 
figuur. Ingevolge artikel 3 van het StaatshlasE waren de artikelen 31 
en 32 van de  Indische Staatsregeling, welke het opperbevel in  Neder- 
landsch-Indië regelden, feitelijk buiten werking gesteld. I n  artikel 3, 
punt 3, stond: 

,,Het opperbeveI, bedoeld in dit artikel, omvat uitsluitend de be- 
schikking over de schepen, vaartuigen en luchtvaartuigen, be- 
nevens de einheden en manschappen van zee- en landmacht in  
verband met de krijgsverrichtingen.". 

D e  heer HcUrich had evenwel niet de beschikking over die strijd- 
macht, want de beschikking omvat het gebruik en dit gebruik was 
operationeel onder geallieerde bevelhebbers gesteld. Het kwam dus 
ne'er o p  het beheer. Het beheer over de  marine was duidelijk, maar ten 
aanzien van de landmacht, die altijd door een zuiver Indische instantie 
was beheerd, bracht dit n;oeilijkheden met zich. Administratief bleef 
het beheer onder het Ministerie van Koloniën. Het  kon ook niet 
anders; het was een Indisch leger. D e  heer Helfrich he'eft niet begrepen, 
waarom er een bijzondere regeling voor het bestuur in Nederlandsch- 
Indië nodig was, want het had gecapituleerd en het enige gebied, dat  
over was, was Merauke met omgeving. Dr. van Mook werd o p  
26 Mei 1942 Minister van Koloniën. Vo!gens het Staatsblad was hij 
bclast met het algemeen best~iur over Nederlandsch-Indië. Het Staats- 
blad vermeldde niet, bij wie het opperbevel in  Nederlandsch-Indië 
berustte. Er  stond ,,door Ons daartoe aangewezen". D e  heer Helfrich 
verwachtte dus bij Koninklijk besluit te worden benoemd, maar dat  
Koninklijk besluit heeft hij nooit ontvangen. In  het tweede lid van 
artikel 3, sub 3, stond wel welke delen der tevoren in Nederlandsch- 
Indië aanwezige landmacht dit omvatte, maar er werd niet omschre- 
ven, wat precies de betekenis was van de slotzin: 

,,behoudens de ter zake bestaande verhoudingen tot andere 
geza~hebbenden". 

Met de ,,ter zake bestaande verhoudingen tot andere gezachebben- 
den" kon, wat het leger betreft, niet anders worden b,edozld, dan dat  
de bestaand2 verhoudingen van het K.N.I.L. tot de Gouverneur- 
Generaal, c.q. de Minister van Koloniën, bieven bestaan. Het beheer 
daarvan werd dus aan de hter  Helfrich onttrokken. Verder waren 
er andere gezagliebbrcden, zoals de Minister van Scheepvaart ter, 
aanzien van de koopvaardij. Het werd echter wel ingewikkelder toen 
een deel van de Prinses Irene-Brigade aankwam onder bevel van 
kolonel van Voorst Evekink, welke brigade werd beheerd door het 
Ministerie van Oorlog. Dit was Koninklijke landmacht. 

D e  he-r Hclfrich wil niet zegg-n, dat di: alles in details omschreven 
had moeten worden, maar  het resultaat was, dat hij eigenlijk over 
het K.N.I.L. bitter wrinig te zeggen had. D e  practijk is ook geweest 
- het was ook voornamelijk in Australië -, dat  er zoveel mogelijk 
overleg werd gepleegd ten aanzien van onderwerpcn, welke beide 
delen van de krijgsmacht raakten, en dat de heer Helfrich bepaalde 
delen van de krijgsmacht ter beschikliing stelde van het geallieerde 
oprrationele bevel of dat hij b e p a l d e  vragen deed op dat gebied, 
b.v. tcn aanzien van het behouden van de beschikking over personeel, 
troepeconderdelen en schepen. 
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E r  was gein enkele aanleiding o m  na de capitulatie van Neder- 
landsch-Indië nog iemand te benoemen voor de  uitoefening van het 
algemeen bestuur in Nederlandsch-Indië. Nederiandsch-Indië was 
bezet. De geallieerden voerden toch ook ge2n alge:ne=n bestuur over 
hun door de Japanners belette gebieden, zoals Hongkong, Singa- 
pore, Birma en Malakka? D e  Amerikanen hebben er niet over ge- 
dacht bijzondere maatregelen te trekfen voor het algemeen bestuur in 
de Philippijnen. D e  heer Helfriclz ir.ol-t wtl  aannemen9 dat de Ne:Ser- 
landse Regering o m  politieke redenen de Indische Staatsregeling als 
zodanig wei~ste te handhaven. Er waren echter enige wijzigingen 
nodig, omdat de omstandigheden anders waren. Inderdaad is dit de 
oorzaak, dat de versnippering is ontstaan. I n  bezet gebied echter 
bestond geen algemcrn bestuur. Het was heel ernvoudig geweest om 
b.v. Merauke, dat niet bezet was, onder militair gezag te laten, want 
de staat van beleg was in Nederlandsch-Indië ingesteld en is nooit 
opgeheven. Die bestond dus nog in Merauke, zelfs nog bij de terug- 
keer. E r  is echter nooit rekening mee gehouden. D e  heer Helfrich 
gelooft, dat  deze versnippering in de bevelvoering had kunnen wor- 
den opgeheven, als men de restanten van het Koninkrijk had samen- 
gevoegd onder één centrale Regering, welke zich reeds te Londen 
bevond. D e  belangen van Nederlandsch-Indië, voorzover die nog te 
behartigen waren, hadden automatisch kunnen worden behartigd door 
het Ministerie van Koloniën, dat in die Regering een plaats had. Men 
had dan  de restanten van het Koninkrijk onder één Regering kunnen 
brengen met tijdelijke buitenwerkingstelling van de  Indische Staats- 
regeling: men had de restanten van de krijgsmacht in  éBn hand 
moeten brengen onder één Ministerie van Defensie. Wanneer anderen 
zeggen, dat het liever onder één Ministerie van Marine had moeten 
komen, dan is de heer Helfrich dat  hetzelfde; er was voornamelijk 
marine. Dit doet er echter in beginsel niet veel toe. Er  waren restan- 
ten, welke zo efficient mogelijk beheerd moesten worden. Daarvoor 
waren één Minister en één bevelhebber voldoende geweest; deze laatste 
had in geallieerde gebieden, waar Nederlandse strijdkrachten aanwezig 
waren, zijn onderbevelhebbers moeten hebben: de B.S.O. in het Verre 
Oosten. Aangezien er alleen een militaire bijdrage kon worden gele- 
verd, was het logisch, dat al die strijdkrachten onder één chef 
werden gebracht, die te maken had met de geallieerde bevelhebber, 
die ook militair was. Deze geallieerde bevelhebbers hebben ook bij 
terugkeer in aoor  de  Japanners bezrt gebiec! nooit anders gekend 
dan het militaire gezag. Zij hadden, oin dit n:ilitaire gezag behoorlijk te 
kunnen uitoeienen, in hun hoofdkwartier de beschikking over een 
afdeling ,,civil affairs", waarin alle aangelegînheden aangaande het 
burgerlijke bestuur behandeld werden. Al  deze mensen waren echter 
eveneens ,,militairw, stonden onder de  krijgstucht en waren onder- 
geschikt aan de militaire bevelhebber. Deze was ,dan ook d e  
hoogste verantwoordelijke persoon. Indien men dit voorbeeld ook 
in de  Nederlandse organisatie had gevolgd, dan had de  heer Hel- 
frich in zijn hoofdkwartier een Nederlandse afdeling ,,civil affairs" 
gekregen. Door tussenkomst van die afdelingen had het hoofd- 
kwartier het nodige contact kunnen houden met het Ministerie van 
Koloniën te Londen in de centrale Koninklijke Regering; niet de 
Nederlandse Regering, ook niet de  Nederlandsch-Indische Regering, 
maar de Koninklijke Regering. Al deze versnippering en al deze 
wrijvingen waren er dan naar de overtuiging van de heer HeZfrich 
niet geweest. 

D e  heer Helfrich heeft zijn opvatting niet in een officiële brief 
kenbaar gemaakt aan de Regering, maar hij heeft er wel over ge- 
sproken tijdens zijn verblijf te  Londen. Uit latere voorvallen er, 
besprekingen in de ministeriële commissie voor de oorlogvoering is 
voldoende gebleken, dat  de door hem gevoelde bezwaren bestonden en 
dat deze alle te wijten waren aan het ieit, dat er twee kapiteins o p  één 
schip waren. Dat is geweest, toen er in 1943 pogingen zijn gedaan het 
bevel van de B.S.O. op te heffen, è n  het is gebleken in 1944, toen er 
een bespreking werd gehouden over de  eenhoofdige verantwoordelijk- 
heid over al de verschillende organisaties, zoals geheime diensten, bij- 
zondere operaties, die zowel in Australië als in Ceylon aanleiding 
gaven tot wrijving en onnodige complicaties. Men is te Londen wel 
degelijk op de hoogte geweest van de gaandeweg blijkende bezwaren. 

In  1943 is de heer Heljuich in de  gelegenheid geweest het hoofd- 
kwartier van MncArthur te bestuderen. Deze had gern eigenlijke 
afdeling ,,civil affairs", maar wel was hij de  verantwoordelijke man 
voor alles, en wel had hij   net uitsluiting van ieder ander het militair 
gezag in heroverd gebied. Toen het South East Asia Command einde 
1943 werd ingesteld onder admiraal Mountbatten - vóór die tijd 
was er geen eenhoofdig commando -, is de heer Helfrich een week 
in New Delhi bij hem geweest. D e  heer Helfrich heeft het hoofd- 
kwartier bestudeerd, dat in beginsel o p  dezelfde leest was geschoeid 
als dat van MacArthur. In het hoofdkwartier van Mounthntten was 
echter wel een speciale afdeling ,,civil affairs", welke alles deed o p  be- 
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stuursgebied, zoals de Indische Commissie in Australië dit deed. 
Moilnl'linttc.17 bleef echter de verantwoordelijke man. Later, bij 6.e 
herovering, heeft men kunnen zien, in Nieuw-Guinea en in de Philip- 
pijnen onder MacArthur, en in Birma, Malakka en Hongkong onder 
de Britten, dat er eerst een militaire verantwoordelijke opperbevel- 
hebber was, die eerst na herstel van qeregelde toeitanciiri de zaak 
overdroeg aan het burgerlijke bestuur. De heer Helfrich gelooft, dat, 
als de Nederlanders dit ook hadden gedaan, de zaak soepeler had ge- 
lopen. 

De heer Iielfrich meent, dat hierdoor schade is ontstaan want 
de geallieerde bevelhebbers en ook zij, die aan de top zaten, kregen 
bezoek van de Luitenant-Gouverneor-Generaal of van de Minister 
van IColoniën en van de heer Helfrich; zij konden er niet uit wijs 
wordzn. Uit gesprekken is het deheer Helfrich herhaaldelijk gebleken, 
dat men het wonderlijk vond, dat er steeds twee mznssn kwamen 
praten, een civiele man en ezn militair, die naast elkaar stonden. 
Bovendizn kon men niet begrijpen, waarom er nog ern civiele Rege- 
ring bestond over het bezette gebied. Dan zijn er bezwaren geweest 
over de vraag, wat prioriteit moest hebben. Dit hing in beginsel niet 
helemaal af van de organisatie, maar van de personen en hun instelling. 
L>e heer van Mook dacht voornamelijk aan de civiele rehabilitatie van 
Nederlandsch-Indië en het principe van de heer Helfrich was, dat de 
militaire bijdrage van het Koninkrijk aan de oorlog prioriteit moest 
hebben. Deze dingen kwamrn scherp naar voren, omdat er twee men- 
sen waren, die hierover een oordeel hadden. 

Tegzn het einde van 1942 zijn de ,,Trompu, de ,,Heemskerck" en 
twee torpedobootjagers gedetacheerd in Fremantle. De schepen kwa- 
men onder Amerikaans bevel en moesten konvooidiensten doen op 
de aanvoerroutes over de Indische Oceaan naar Fremantle. Toen is 
bij de  heer Nelfrich de vraag opgekomen of het niet wenselijk zou 
zijn het gehele hoofdkwartier van de  B.S.O. over te brengen van 
Ceylon naar Australië. Hiervoor was te meer aanleiding, daar hij van 
mening was, dat het hoofdkwartier van de B.S.O. in hetzelfde land 
moest zijn als de Indische Commissie. In  de tweede plaats had de 
heer Helfrich sterk de indruk, dat de operaties in het gebied van 
MacArthur zouden beginnen, terwijl er op  Ceylon onder het Britse 
bevel nog niets gebeurde. De heer Helfrich heeft dit bij zijn eerste 
bezoek aan Londen in November 1942 ter sprake gebracht. Toen 
werd beslist, dat hij via Amerika naar Australië zou reizen om dit 
zelf met de autoriteiten in Washington en met MacArthur te be- 
spreken, daar de strategie op dat ogenblik nog helemaal niet vast- 
stond. In  Washington heeft admiraal King, de opperbevelhebber van 
de Amerikaanse vloot, hem gezegd, dat het beschouwd moest worden 
als een tijdelijke detachering van ,de schepen onder bevel van 
MacArthur en dat het de bedoeling was, dat ze te zijner tijd terug 
zouden gaan naar de Eastern Fleet onder Brits bevel. In Australië ge- 
komen, kreeg de heer Helfrich de indruk, dat MacArthur deze schepen 
graag onder zijn bevel wilde hebben en persoonlijk drong hij sterk 
aan op het overbrengen van het hoofdkwartier naar Australië. De 
heer Nelfrich heeft zich bij dit voorstel aangesloten en dit in een 
rapport aan Londen medegedeeld. Wanneer hij zijn hoofdkwartier 
naar Australië overplaatste zouden de onder zijn bevel staande strijd- 
krachten eveneens naar Australië gaan. In beginsel is de heer Helfrich 
altijd een voorstander geweest van verplaatsing van het hoofdkwartier 
naar Australië. 

Tegen het einde van het jaar 1943 gingen de Nederlandse oorlogs- 
schepen op bevel van de Combined Chiefs of Staff terug naar de 
Eastern Fleet. Wanneer de heer Helfrich had geweten, dat er sprake 
was van een wijziging van de theatergrenzen, waardoor de verant- 
woordelijkheid voor de bevrijding van Nederlandsch-Indië in Engelse 
handen zou komen, dan had hij het beter gevonden, dat wij met alle 
strijdkrachten bij de Engelsen waren gebleven en dan was het naar zijn 
mening eveneens beter geweest, dat ,de Nederlandsch-Indische Rege- 
ring bij Moic~?tbattcn was geweest en niet bij MacArthur. 

De Nederlandse Regering heeft het voorstel van de heer Helfrich 
niet goedgekeurd. Zij heeft gezegd, dat er zo weinig mogelijk ver- 
andering in de eenniaal bestaande situatie moest worden gebracht. 

Dr H. J. van Mook is voor het eerst in het militaire beleid van de 
Nederlandse Regering betrokken geraakt op het moment, dat hij 
Minister werd. In Indië heeft hij er niet rechtstreeks mede te maken 
gehad, vóórdat hij naar Amerika werd gezonden om na te gaan of er 
nog hulp te verwachten was. 

De heer van Mook meent op 25 Mei 1942, maar hij weet het 
niet zeker, Minister van Koloniën te zijn geworden. De bemoeie- 
nis, die hij met het militaire beleid had, berustte formeel in de 
eerste plaats natuurlijk op het feit, dat hij lid was van de Rege- 
ring, in de tweede plaats op het feit, dat de Minister van 
Koloniën tegelijk was belast met het algemeen bestuur, voorzover 
daarvan geen gedeelte aan anderen werd opgedragen. Een van 



die overdrachten betrof het z.g. opperbevel over de  strijdkrachten. 
Dit was voor het Verre Oosten overgedragen aan een Bevelhebber 
Strijdkrachtrn Oosten (B.S.O.), waartoe de toenmalige vice-admiraal 
Helfrich is benoemd, die weer stond onder de bevel'en van de Bevel- 
hebber der Zeestrijdkrachten, admiraal Fuustner, tevens Minister van 
Marine; deze werd als algemeen bevelhebber gekenschetst, zonder dat  
daar verder e:genlijk enig formeel besluit over bestond. 

D e  instelling van de functie van B.S.O. had de brdor!ing, :>Is de heer 
van Mook het wel begrepen heeft, o m  de strijdkrachten in het Verre 
Oosten, voorzover die nog aanwezig wars (de verschillende waprns), 
bij elkaar te brrcgen onder één leiding. Daarbij waren derhalve delen 
van de marine, delen van de landmacht en delen van het Koninklijk 
Nederlandsch-Indische leger, die ontkomeii waren uit Indië of die daar 
nog in het niet bezette deel, dat allesn uit hlerauke bestond, aanwezig 
waren; deze heeft mrn onder één a1ge:ne;n bzvel willrn brengrn. Op 
zich zelf leek de gedachte niet onlogisch, alle-n de uitvoering hecft 
toch wrl tot zeer grote moei1ijkhe-l'-n ge'eid. In r'e eerste olaats blerf 
bestaan - en dat was noodzakelijk - het administratieve verband 
tussen J e  Minister van Koloniën in zijn functie van drager van het 
algemeen bestuur en het Koninklijk Nederlandsch-Indische leger. Dit 
was noodzakelijk, omdat tenslotte het Koninklijk Nederlandsch- 
Indische leger een afzonderlijke organisatie was, die onder de  
Indische Regering stond en die ook werd betaald uit de  Indische 
itiiddelen. De sarnei~werking tussen de Minister van Koloniën in die 
functie en de B.S.O. liep over zeer vee! schakels, over de B.D.Z., 
tevens Minister van Marine, de  ministeriële commissie voor oorlog- 
voering, de Minister van Koloniën en dan  weer terug naar de  
B.S.O. H i t  sprerkt vanzelf, dat e:n dergrlijke organisatie niet e : I ; -  
voudig was, maar zij was tot o p  zekere hoogte mede gevolg van het 
feit, dst  de  Regering te Londen besloten had de functie van waar- 
nemend Landvoogd als zodanig niet te continueren en deze o m  
te smelten tot de functie van Minister van Koloniën. Een verdere grote 
moeilijkheid was, dat de o-steiiing zerr verspreid raakte. De B.3 .0 .  
kwam te Colombo terecht; de meeste delin van ?.iet Koninklijk Neder- 
landsch-Indische leger plus een niet onbelangrijk deel van de  marine 
plus de gehele Indische militaire luchtvaart waren of kwamrn bijeen 
in Australië. Er  waren Uetacheinenten en  gedetacheerde militairen van 
het Indische leger in Surinamr en C u r a ~ a o ,  waarvan e'g-iilijk niemand 
wist onder wie ze stonden. Deze stondsn in de ezrste plaats recht- 
strrrks onder de Gouverneurs daar, die k r a c h t x s  de Stastsr-2-ling 
opperbevelhebber waren. Deze versnippering maakte het buitenge- 
woon moeilijk tot organisatorische besluiten en tot een regelmatige 
samznwerking te geraken. D e  heer van Mook heeft getracht - zodra 
deze vraagstukken aan de orde kwamen, het was ongeveer begin 
1943 - om daarin althans enige verbetering te brengen. 

D e  vliegopleiding in Jackson was toen voltooid en de vliegers, de  
squadrons, die daaruit werden gevormd, vertrokken naar Australië en 
de commandant van de vliegopleiding, generaal-majoor van Oyrn,  
kon dus weer terug naar Australië. D I  heer van Mook stelde aan de 
Regering voor - en dat is tenslotte ook grbeurd - opnieuw een, zij 
het waarnemende, Indische legercoininandant te benoemrn, met de  
bedoeling, om in de eerste plaats alles, wat tot de landmacht in het 
Verre Oosten, in hoofdzaak dus tot het K.N.I.L. behoorde, onder één 
enigszins georganiseerd gezag te brengen, en in de tweede plaats 
- en dat was belangrijker - o m  van die kant alle voorbereidingen 
te treffen, die mogelijk en noodzakelijk waren voor een latere vergro- 
ting van de  strijdkrachten in verband met een mogelijk gewapende be- 
vrijding van Nederlandsch-Indië of me: hetgeen gebeuren moest wan- 
neer door een capitulatie van Japan Nederlandsch-Indië vrijkwam. 
Dit is gebeurd; men heeft echter de  opstelling van functies gehand- 
haafd; men heeft generaal van Oyc~? torn benormd tot Onderbevel- 
hebber Strijdkrachten Oosten, een functie, die reeds bestond en die 
tot dusverre vervuld werd door een marine-officier uit Australië, 
onder vice-admiraal Helfrich te  Colombo en onder de B.D.Z. te  
Londen. 

D.e heer van Mook gelooft, dat deze ingew.kkelde construct e n.ei 
trn goede is ge1,onlen aan de a1gemrr:e vooroireiding; dat met name de  
zaak aanz:ei;liik vrrb-terd had kui;nen ziin. wannier mcn alles in . ,  
Acistralië had kunnen bijerrilrekken ei: dus ook de B.S.O. zich i r i  
Australië had kunnen vestigen en men daardoor het weinige o p  de  
meest nuttige wijze had kunnen aanwenden. Zoals de zaken nu gin- 
gen, raakte alles verspreid; een paar schepen voeren mede met de  
Eastern Fleet van Ceylon uit. E r  waren groepjes, die helemaal afzon- 
derlijk werkten voor een soort inlichtingenwerk, soms goed, soms 
slecht. Er  waren groepen ingedeeld bij het commando van MacArthur 
en er waren ook nog groeprn in Surinamr en Curaçao, welke maar 
zeer moeizaam konden worden bruikbaar gemaakt voor indeling bij 
hetgeen men aan  het front nodig had. Later is dat practisch ge- 
sproken zo gebleven, tot vlak vóór de capitulatie van Japan, toen 
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eindelijk op voorstel van de heer van Mook aan de Minister van 
Overzeese Gebiedsdelen - inmiddels was als zodanig de heer Loge- 
mnnn opgetreden - althans bij terugkeer in Nederlandsch-Indië 
de verhoudingen van vroeger min of meer zouden worden her- 
steld in die zin, dat de B.S.O., en dus ook de O.B.S.O. ge- 
houden zouden zijn de aanwijzingen van de waarnemend Landvoogd 
o? te velgen: daardoor werd de moeilijke positie van twez onafhan- 
kelijk van elkaar agerende autoriteiten, die hun verbinding aanvan- 
kelijk slechts hadden te Londen en later in Nederland, opgeheven. ZO 

lagen. kort gezegd, de hoogste bevc!sverhoudingei. Hieruii moet men 
ook voortdurr!ld bedenken, ciat er brpaald geen sprake was van ein 
operationeel opperbevel, omdat onze troepin alleen ageerdzn in ge- 
allieerd verband en dus alleen opereerden onder het operationele b-ve! 
van hun eigen compagnies- en scheepscommandanten en daarboven 
van de geallieerde opperbevelhebbers, maar niet van de B.S.O. of 
O. B. S.O. 

De heer van Mook verklaarde niet te weten, waarom admiraal 
Helfrich te Colombo is gebleven. De heer van Mook is een maand 
in Australië geweest en heeft het overdruk gehad met het regelen 
van alles, wat daar aanspoelde aan mensen en ladingen en met 
het opzetten van een kleine organisatie om dat op  te vangen. 
Hij is toen naar Londen gegaan. Het hoofdkwartier van de Britse vloot 
in het Verre Oosten was te Colombo. Er is spoedig een vrij nauw 
contact ontstaan tuss'er, de resten van de Koninklijke marine en de 
Britse Eastern Fleet. O.m. de Nederlandse duikboten zijn daarbij in- 
gedeeld. Het ligt wel enigszins voor de hand, dat admiraal Helfrich 
daar is gebleven. Er is later wel herhaaldelijk sprake geweest, of het 
niet beter was, $at hij naar Australië kwam, omdat Qat door 
de loop der gebe~irtenissen voor Nederland het allerbelangrijkste punt 
bleef, totdat het commando van Mounthntten betekenis kreeg. Austra- 
lië is echter de plaats geweest van waaruit nog dingen gebeurden en 
horiden gebeuren. De heer van Mook meent, dat admiraal Helfrich er 
ook veel voor voelde om alles bij elkaar te brengen in Australië, 
maar dat dit te Londen niet is goedgekeurd door de heer Furstner, 
zodat admiraal Helfrich geïsoleerd in Colonlbo bleef zitten en men 
geen gebruik van hem maakte. 

De heer J. Th. Furstner meende, dat admiraal Helfrich na 
de capitulatie van Indië op zijn order de basis van de marine 
op Ceylon heeft gevestigd. Er waren twee mogelijkheden: Australië 
of Ceylon. De heer Fi~rstner denkt, dat hij admiraal Helfrich heeft 
aangeraden naar Ceylon te gaan in verband met de Britse Eastern 
Fleet, welke daar haar basis had. Er was in Australië van de kant 
van Amerika helemaal niets. Bovendien was de accommodatie voor 
schepen in Australië allerslechtst. Later hebben de Nederlanders ook 
ondervonden, dat het herhaaldelijk moeilijkheden gaf: wanneer b.v. 
de onderzeeboten moesten worden gerepareerd, gingen de Ameri- 
kaanse altijd vóór. Er was in die periode veel minder samenwerking 
met de Amerikanen dan met de Engelsen: deze was gegroeid van 1940 
tot 1942. Het was wel van belang ook in Australië een vinger in de 
pap te hebben, maar Colombo moest hoofdzaak zijn. Admiraal Helf- 
rich is toen als Bevelhebber der Strijdkrachten Oosten in Colombo ge- 
komen; schout bij nacht Coster, die reeds was genensionneerd, is 
teruggeroepen en benoemd tot Onderbevelhebber Strijdkrachten Oos- 
ten (O.B.S.O.) te Melbourne. Er zijn enkele schepen uit de Oostelijke 
helft van de Archipel naar Australië uitgeweken in plaats van naar 
Ceylon; deze kwamen onder het beheer van de heer Coster. Hieronder 
vielen enkele hulpschepen en de ,,Oranjew als hospitaalschip. D e  
marine wilde in Australië een vlagofficier hebben. Deze heeft daar 
ook wel iets bereikt: de Nefis, de inlichtingendienst, heeft niet alleen 
goed werk gedaan, maar had ook een zekere standing in het hoofd- 
kwartier van MacArthur, waardoor de Nederlanders veel eerder in 
vertrouwen werden genomen, wanneer er plaatselijke acties zouden 
plaats vinden. 

Volgens de heer Furstner heeft er wel een gedachtenwisseling plaats 
gehad over de kwestie of Australië dan wel Ceylon als plaats voor 
het hoofdkwartier het meest geschikt zou zijn. De vraag was echter, 
of de Amerikanen in Australië vlooteenheden van betekenis zouden 
concentreren om op een gegeven moment naar het Oostelijke deel 
van Nederlandsch-Indië door te stoten, òf dat de geallieerde aanval 
van Ceylon af zou komen. Om dit te onderzoeken is admiraal Hel- 
frich in die jaren herhaaldelijk heen en weer gevlogen, maar hij kwam 
vaak terug met het teleurstellende bericht: er gebeurt nog niets. 

Op  de vraag waarom er in Australië behalve een marine-com- 
mando ook nog een legercommando gevestigd was, heeft de heer 
Furstner geantwoord, dat de moeilijkheid lag in de verhouding tussen 
het Nederlandsch-Indische leger en de Koninklijke marine. Hiermede 
hielden ook de meningsverschillen met de heer van Mook verband. 
De heer Furstner stond op  het standpunt, dat er 6én imperiale strijd- 
macht moest komen, waarin ook het overgebleven deel van het 
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K.N.I.L. moest worden opgenomen. D e  opvatting van de andere zijde 
was, dat de zeggingsmacht naar het hoofdkwartier van de heer van 
Mook in Australië moest. 

De voormalige Minister-president, de heer Gerbrandy, verklaarde, 
dat de Regering het in 1942 als een zeer natuurlijke zaak beschouwde, 
dat het Hoofdkwartier van de B.S.O., de heer Helfrich, te Colombo 
werd gevestigd. Het aantal Nederlandse schepen, dat toen in het 
Verre Oosten was gebaseerd, was minimaal. Wanneer men het dus 
uit een oogpunt van vlootcommando beschouwt, was ,,die jas veel 
te groot". Hierbij moet echter niet uit het oog worden verloren de 
invloed, welke ern man als admiraal Helfrich bij de Engelsen had. 
Hij was bij de Amerikanen niet bepaald in de pas, maar in Engeland 
had hij de naam van de man, die het er zo goed mogelijk had af- 
gebracht. Dat de heer Furstner de heer Helfrich op Ceylon heeft 
gestationneerd, heeft de heer Gerbrandy dan ook nooit abnormaal 
gevonden. De heer Helfrich zat daar op de goede plaats. 

Admiraal Helfrich heeft in 1943 de kwestie naar voren gebracht 
of het de voorkeur zou verdienen dat hij gestationneerd werd in 
Australië. Voor zover is na te gaan is dit punt niet behandeld in 
een zodanige vorm, dat daarover een bepaalde beslissing moest 
worden genomen. Voor zover de heer Gerbrandy zich herinnerde, 
werd het destijds als bijkomstig beschouwd, waar de heer Helfrich 
verbleef. Hij had zijn mensen in Australië en kon er naar toe 
gaan, hij is er ook naar toe gegaan, doch van een acuut verzoek 
hem naar Australië te dirigeren is de heer Geïhrandy niets bekend. 
Er kan wel bij de heer Helfrich een ogenblik de idee bestaan 
hebben, dat hij misschien wel beter in Australië zijn hoofdkwartier 
kon hebben en hij kan dit ook wel gezegd hebben, doch de heer 
Gerbrandy herinnert zich niet, dat dit punt aan de Regering is voor- 
gelegd. Wel heeft de heer Gerhrandjl deze aangelegenheid nog aan 
de heer Furstner voorgelegd. De Regering heeft uit zich zelf de 
vestiging van het hoofdkwartier van de B.S.O. niet gesteld als een 
probleem, waarover zij een beslissing had te nemen. 

§ 10. Bestuur te Londen 

De heer Boreel heeft aan boord van de ,,Cyclone", een van de 
jagers, waarmee de marineleiding uit Nederland naar Engeland over- 
stak, met de heer Furstner, de chef van de staf, besproken, hoe de 
verdere indeling zou worden. De chef van de staf werd uit de aard 
van de zaak bevelhebber. Er is toen besloten, dat overste Harinsen 
de afdeling personeel onder zich zou krijgen, kolonel Feteris zou de 
afdeling materieel beheren en de heer Boreel zou chef van de staf 
zijn, totdat een oudere officier de zaak kon overnemen. 

De vloot moest zo spoedig mogelijk zeeklaar worden gemaakt. De 
sche7en moesten worden bevoorraad en bemand. Hierover moesten 
vele besvrekingen worden gevoerd met de admiraliteit. Na ongeveer 
drie à vier weken waren de marineschepen weer in de strijd betrok- 
kcn. 

D: marinestaf heeft in Engeland geen operationele taak gehad. De 
operaties geschiedden door de Engelsen. De Nederlanders konden wel 
van advies dienen; zij konden hun mening naar voren brengen, maar 
e,n ovrra;ione!e afdelin; is er in Engeland bij de staf nict getverst. 
Het werk beperkte zich dus tot administratie, organisatie en ver- 
zanzelen van de gegevens betreffende datgene, wat de marine in Neder- 
land had beleefd. Iedereen had in de oorlogsdagen een klein gedeelte 
van het land in oorlogcomstandigheden bekeken en daarover moest 
e x  raiport worden opgemaakt, waaruit men conclusies kon trekken 
o:xtrent hetgeen er gebeurd was. 

Toen de heer Boreel chef van de staf was, heeft hij het departe- 
ment zo klein mogelijk gehouden. Zij huisden op één verdieping. 
Alle officieren, die niet nodig waren, gingen naar de vloot of naar 
e?n basis, om daar te helpen bij de uitrusting van de schepen. Dadelijk 
nadat de heer Boreel als chef staf was vervangen, heeft een uitbrei- 
ding van personeel plaats gehad, die naar de mening van de heer 
Boreel te groot was. Het was toen einde 1941 en men dacht misschien, 
dat de oorlog kort zou duren. Men heeft toen allerlei bureaux ge- 
sticht, die naar zijn idee niet nodig waren. Men had officieren, die 
waren aangewezen voor bepaalde taken. Hij denkt, dat dit allemaal 
hoorde onder de organisatie van de voorbereiding van de terugkeer 
naar Nederland. De heer Boreei begrijpt ook volkomen, dat offi- 
cieren, die ouder worden en een hogere rang bereiken, niet meer aan 
boord kunnen worden opgeborgen. Hij vindt het echter jammer, dat 
het gedeelte van het personeel aan de wal, speciaal te Londen, ZO 

groot werd. 
De heer Boreel is van oordeel, dat de Nederlanders te weinig van 

zich hebben afgebeten tegenover de Engelsen. Door de gastvrijheid 
et. vriendelijkheid van de Engelsen konden zij vaak geen standpunt in- 
nemen in hlin eigen belang, Toen Indië gevallen was, heeft de heer 
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Boreel voorgesteld naar Suriname te  gaan, waar zij tenminste o p  
eigen grond waren. Deze gedachte vond geen bijval. 

D e  heer Boreel heeft bepaalde bezwaren gehad tegen het gevoerde 
marine~eieid. In het algemeen is hij van oordeel, dat  te weinig 
waarde werd gehecht aan de  zeedienst zelf. Het  tien en meer jaren 
achtereen aan de wal dienen mag voor officieren, naar de  mening 
van de heer Boreel, niet voorkomen. Hem is tegengeworpen, dat het 
veel moeilijker is officieren te  vinden, die achter de  schrijftafel 
voldoen dan die aan boord voldoen. Hij spreekt dit absoluut tegen. 
Dit is een argument voor degenen, die achter een schrijftafel zitten 
en er wil!en blijven zitten. Wanneer de zerdienst met vaak heel veel 
moeilijkheden te weinig zwaar gaat wegen, dan is men, naar de  
mening van de  heer Boreel, o p  de verkeerde weg. Hij ziet daarbij 
niet over het hoofd, dat bij een kleine marine met weinig officieren 
het vaak moeilijk is een en ander te regelen. Hij wil wel zeggen, dat  
bij de  Engelse marine de stemming heel anders is. Men wordt daar 
niet bevorderd, wanneer men niet een bepaalde tijd op zee heeft 
doorge3racht. 

Bij het uitbreken van de  oorlog in Mei 1940 was de toen- 
malige kapitein ter zee J. W. Terrnijtelen commandant van H r  MS 
,,Tromp" in Nederlandsch-Indië en hij heeft daar gevaren tot Augus- 
tus 1941. Op de Iste van die maand is hij naar Engeland ver- 
trokken, omdat hij was bestemd voor d e  functie van chef van de  
marinestaf te Londen. Hij is medio October in Engeland aan- 
gekomen en daar werd hij toen belast met de functie van chef 
van de marinestaf en van commandant der marine in het Verenigd 
Koninkrijk. Behalve deze functies, waartoe hij officieel was be- 
noemd, had hij o p  het Departement van Marine een functie, die 
kan worden vergeleken met die van secretaris-generaal. Alle stuk- 
ken van enig belang, welke de Minister zag, moest d e  heer Ter- 
inijfelen eerst paraferen. Later, na  de  instelling van het Directoraat 
Luchtstrijdkrachten, is hij benoemd tot directeur luchtstrijdkrachten, 
met behoud van de andere functies. 

D e  heer Termijtelen heeft altijd de  nadruk gelegd o p  het bondge- 
nootschappelijke karakter van de  strijd. D e  marine heeft dit ook van 
het begin af aan gedaan. Wat voor de marine beschikbaar werd ge- 
steld verdween uit de Nederlandse gezichtskring, omdat de geallieerde 
oorlogsleiding er mee kon doen wat zij wilde. D e  Nederlandse een- 
heden werden over het algemeen ingedeeld bij de Engelsen en slechts 
een heel enkele maal bij de Amerikanen. Het laatste gebeurde maar 
heel weinig; alleen met de schepen, die in Australië zijn geweest. D e  
Amerikanen wilden liever geen buitenlandse schepen bij hun vloot 
hebben. D e  Engelsen stonden er anders voor en dachten er ook 
anders over. 

D e  marine heeft geregeld nieuwe boten gekregen, als er personeel 
beschikbaar was. D e  Engelsrn waren o p  dit punt buitengewoon pret- 
tig. De heer Terrnijtelen sprak heel dikwijls met de  chef van d e  Britse 
onderzeedienst, admiraal Berry, die in de  buurt van Londen verbleef. 
D e  Nederlandse marineleiding heeft o.m. een bemanning uit Austra- 
lië laten komen en kreeg daarvoor dadelijk een boot toegewezen. 
D e  marine heeft ook verschillende jagers en mijnenvegers gekregen. 

Bij het uitbreken van de oorlog was luitenant-admiraal b. d. J. 
Th.  Furstner chef van de  marinestaf en tegelijkertijd Bevelhebber 
der Zeestrijdkrachten. Het bevelhebberschap der zeestrijdkrachten is 
bij de mobilisatie van 1939 ingesteld, omdat er behalve een aantal 
oorlogsschepen, dat aan de opperbevelhebber der land- e n  zeemacht 
werd toegevoegd voor d e  verdediging te land, ook een aantal buiten- 
gaats was, o.m. de ,,Sumatraw, die met jong personeel in de  Noordzee 
voer. Deze laatste schepen werden toen aan de  opperbevelhebber der 
land- en zeemacht onttrokken; zij kwamen onder de Bevelhebber der 
Zeestrijdkrachten, die verantwoordelijk gesteld werd aan  de  gehele 
Regering, dus met dezelfde verantwoordelijkheidsregeling als de  
Opperbevelhebber. D e  heer Furstner ging dus als Bevelhebber der 
Zeestrijdkrachten naar Engeland. Aan de Minister van Defensie, 
Minister Dijxlioorn, was hij als Bevelhebber der Zeestrijdkrachten 
ondergeschikt. In. het Koninklijk besluit nr 2 van 19 Mei 1940 staat: 

,,Wij Wilhelmina, enz. 
Kebb,en goedgevonden en verstaan te bepalen: 
1. ,dat als bevelhebber der Nederlandsche Zee- en Marinelucht- 

strijdkrachtzn, welke zich in geallieerd gebied bevinden, die in de 
uitoefening van zijn taak als zoodanig verantwoording is ver- 
schuldigd aan de Regeering, wordt benoemd: 

de Vice-Admiraal J. Th. Furstner, 
2. dat de onder 1. bedoelde bevelhebber gemachtigd is om 

namens de Nederlandsche Regeering met de bevelvoerende 
orgarien der geallieerde zee- en luchtstrijdkrachten te onderhan- 
delen, de voor een goede sarnecwerking benoodigde maatregelen 
te treffen e n  uitvoering te geven aan de taak van de onder l .  ge- 
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noeinde ?Jelerlari:lsche strijdkrachten ten aanzien van al hetgeen 
noodig is om daarmede in het huidige conflict te  ageeren. D e  Mi- 
nister van Defellsie zal worden belast met de uitvoering van dit 
besluit. 

Alschrift zal worden gezonden aan  den Raad van Ministers." 
Hiern.ede werd de positie van de heer Furstner belangrijk versterkt. 

Hij kreeg dus de machtiging o m  namens de Nederlandse Regering 
met de geallieerde leiders op militair gebied de maatregelen te treffen, 
die nodig waren voor de  goede samenwerking. Minister Dijxhoorn 
heeft daarna niet veel meer aan marine gedaan en kon zich meer 
conczntreren op de landmacht, hetgeen wel nodig was. D e  ver- 
houáing tussen de Regering en de Bevelhebber der Zeestrijdkrachten, 
zoals deze 10~11 is geworden, was ongeveer dezelfde als die tussen 
Regering e!; O.L.Z. van vóór de oorlog. De heer Furstner had 
echter met i e  legerstrijdkrzchten natuurlijli niets te maken. Hij stond 
dus formeel niet onder de hlinister van Defensie, maar  onder de  
Iiegering. Deze verhouding herft helemaal geen moeilijkheden op- 
geleverd. 

Toen de heer Furstner op 15 Mei 1940 te  Dover aan wal stapte, zei 
e vicr-admiraal, Cornmander in Chief Dover: ,,Tt is grand of you 
to conle over, to Zrsve ysur  farnily behind. to help us to  fight that 
tremendous Germaii warmachine". Hieruit kan men een soort mede- 
leven met de  Nederlanders opmaken, maar bovendien waarderins 
ti. misschien - o p  dat  ogenblik - zelfs dankbaarheid van de Engel- 
sen, dat  zij niet meer helemaal alleen stonden. D e  Engelsen kregen nu 
c!e sfeun van Nederland. 

D e  enige mogelijkheid voor de Nederlandse marine was alles te 
doen o m  in het kader van het krijgsbeleid van d e  admiraliteit daar 
aan te vullen, waar iets aa.n te vullen was en te vechten o p  de open- 
gevallen plaatsen. D e  getallen, welke men in die eerste tijd te horen 
kreeg, maakten iemand wanhopig. D e  vaart over de oceaan moest 
worden beveiligd met misschien een tiende van het aantal oorlogs- 
schepen. dat daarvoor nodig was. Wat Amerika betreft, was het, toen 
het in de oorlog kwam, al niet veel beter. I n  1942 zei admiraal King 
tot de heer Furstner: ,,We are fighting a two-ocean war with a n  one- 
ocean-navy". 

D e  eirste taak van de heer Flrrstvier in Mei 1940 was te  zorgen, 
dat de wel enigszins gedemoraliseerde bemanningen, die in alle moge- 
lijke havens van het Verenigd Koninkrijk waren aangekomen, weer in 
het gareel kwamen. D e  heer Furstner heeft dus eerst alle havens af- 
gereisd o m  toespraken te  houden voor de  bemanningen, waarbij werd 
gewezen o p  de  vaderlandsliefde, o p  de  feiten, die achter d e  rug waren 
en op de  noodzakelijke reorganisatie. 

D e  marine heeft tijdelijke plaatsruimte t e  Falmouth gekregen. Daar  
was nog gedurende enige tijd een stationsschip, de  ,,Westernland"; 
vandaar uit zijn de  bemanningen der verschillende onderdelen o p  
oorlogssterkte gebracht. Op  16 Mei 1940 kwam d e  marinestaf in  
Engeland aan wal; o p  22 Mei namen d e  ,,Flores" en de ,,Gruno" haar  
posten in de verdedigingsgordel van de  Theems tegen eventuele invasie- 
pogingen in; op 1 Juni kwam d e  M.L.D. in actie met zijn oude 
Fokkers voor de  anti-onderzeebootpatrouilles in  het Kanaal van 
Rristol en de  Zuidelijke ingang van de  Ierse Zee; o p  11 Juni ging d e  
eerste Nederlandse onderzeeboot naar de Noorse kust o m  het ertsver- 
voer van Narvik naar Emden te onderscheppen; dit was een van de 
belangrijkste trajecten waarlangs de aanvoer plaats had voor de  
Duitse oorlogsindustrie. 

D e  Engelsen hebben d e  hulp van d e  marine zeer geapprecieerd. 
Herhaaldelijk is dit gezegd en het bleek ook in alle opzichten. Men 
vond, dat de reorganisatie zeer snel in haar werk was gegaan en dat  d e  
mensen volkomen betrouwbaar en efficiënt bleken. 

In  het begin waren er onder het personeel moeilijkheden met 
de Engelsen. Er  was een soort wantrouwen. De verhalen van 
de vijfde colonne werden, aldus de heer Furstner, in Engeland rond- 
gebazuind. Er  waren herhaaldelijk strubbelingen en vechtpartijtjes. Er 
was eens een bericht dat  een Nederlandse matroos met een pistool 
in zijn achterzak rondliep; dit bleek Iater zijn tabaksdoos te zijn 
geweest. In de eerste periode hebben de mensen het niet leuk gehad. 
Toen de  zaak geor_oaniseerd was en men geregeld aan de  Engelse 
oorlojspatrouilles deelnam, werd d e  verhouding belangrijk beter. 
D e  marine heeft in die tijd ook moeten zorgen voor d e  toekomst. 
D e  opleiding voor adelborsten was in  Ennys House  ondergebracht. 

N a  de aanval op Pearl Harbour zijn H r  MS ,,Jacob van Heems- 
kerck" en ,,Isaac Sweers" dadelijk naar Indië gedirigeerd, evenals de 
,,Colombiam, een schip van d e  K.N.S.M., da t  ingericht was voor 
onderzeeboot-moederschip. 

T e  Dundee was een station voor onderzeeboten gevestigd, waar de  
Nederlanders onder kapitein luitenant ter zee Hellingman gestation- 
neerd waren. D e  geweldige moeilijkheid was, aldus de heer Furstner, 
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dat d e  onderzeeboten in goede staat moesten worden gehouden, het- 
geen allerlei reparaties met zich bracht zonder dat de  marine de  facili- 
teiten had van een onderzeebootbedrijf als dat te  Nieuwediep. Hier- 
voor heeft men een schip moeten nemen waarop allerlei werktuigen 
zijn opgesteld. Het heeft eerst in Engeland dienst gedaan en daarna 
is het naar Indie geweest. Het  is met vice-admiraal Helfrich meege- 
gaan naar Colombo, waar het door de  Engelsen werd gebruikt als 
moederschip. D e  ,,Colombiav is tenslotte in Zuid-Afrika terecht ge- 
komen en vlak voor Port Elizabeth door  een Duitse onderzeeboot 
getorpedeerd. 

D e  ,,van Kinsbergen" was in West-Indië voor het onderscheppen 
van Duitse schepen, welke e-n neutrale haven trachtten te bereiken. 
Dit  schip kwam onder commando van d e  opperbevelhebber o p  
Bermuda, een Engelse admmal .  die later d e ~ u t y  first sealord is ge- 
worden; deze heeft altijd met d e  hoogste lof over de  ,,van Kins- 
bergen" gesproken. 

D e  ,,O 21", ,,O 23" e n  ,,O 24" zijn naar Indië gedirigeerd voor 
versterking van de onderzeebootmacht aldaar. 

D e  ,,Willem van der Zaan" heeft in d e  eerste periode met een 
Engelse mijnenlegger van hetzelfde formaat o p  de  Franse kust ge- 
opereerd; zij hebben daar  offensieve mijnversperringen gelegd voor 
Cherbourg, Brest e n  Le Havre o m  t e  trachten deze havens af te 
sluiten. 

Verder was er in  Engeland een hele reeks van trawlers, die als 
bewakingsvaartuigen hadden dienst gedaan bij d e  zeegaten in Neder- 
land: de ,,Texelv, de  ,,Vlielandv, d e  ,,Amelandv, de  ,,Markenv, d e  
,,Andijk", enz. 

D e  ,,Dirkjeu en de ,.Klaasjev, twee grote trawlers, bestevd voor d i  
visvansst in de Noordeliike IJszee, zijn met asdictoestellen en be- 
wapening voor West-Indië uitgerust, waar in  hef geheel geen onder- 
zeebootafweer was buiten d e  ,.van Kinsbergen", die steeds achter 
Duitse schepen aan was en daardoor niet doorlopend in de  buurt van 
Curaçao kon blijven. Bovendien hebber de Nederlanders drie Noorse 
walvisvaarders overgenomen en uitgerust voor de olieroute Curaçao- 
Maracaibo, waarop gelukkig nooit ernstige aanvallen zijn gedaan. 

Een andere belangrijke scheeuvaartweg was die van het bauxiet- 
vervoer van Paramaribo naar de Golf van Mexico. D e  verspreiding 
van de  bewakende marine-onderdelen veranderde natuurlijk met de 
veranderingen in strategie van de  vijand. Het  uitzenden van schepen 
als de ,.Dirkie" en de ,,KIaas:en naar de Wect ging on eigen initia- 
tief met kennisgeving aan de Engelse admiraliteit, waarbij werd ver- 
zocht o m  de  nodige faciliteiten in de  havens. Deze kwamen dan ten- 
slotte weer onder operationeel bevel van d e  Britse admiraal van de 
Bermuda's. 

Nadat Amerika in de oorlog was gekomen, had de Amerikaanse 
admiraal in Portorico een schout bij nacht o p  Curaçao zitten, die 
met de schout bij nacht vaft Asheck daar een eigeilaardiee nositie had, 
in naam ondergeschikt aan de Gouverneur, in werkelijkheid volkomen 
onafhankelijk. Daarmee waren echter geen moeilijkheden; het ging 
allemaal vanzelf. De toenmalige schout bij nacht van Asbeck zorgde 
voor de schepen, die rn Curacao waren, wat personeel e n  materieel 
betreft. 

De Nederlandse marine kon niet op peil blijven. D e  g ~ o t e  moeilijk- 
he'd was. dat de mcnszn ouder wcrden. De marine had al vrij 
oud ~ersoqe-l ,  toin zij in Enoelarid kwam. Enerzijds had dit 
het voordeel, dat de E;ieelreri veel bewondering hadden voor de  uit- 
stekende onderofficieren; reparaties konden door eigen personeel 
worden uitgevoerd, voorzover dit mogelijk was. Aan de  andere kant 
was het wel een bezwaar, dat e r  voor de e:genliike oorlogsdienst 
langzamerhand vrij veel mensen uitvielen. Het was soms beter die 
oudere mensen aan de  wal bij een of ander onderhoudswerk te  
plaatsen. In  bepaalde onderdelen, bij de  radar in Glasgow b.v., 
was de instructie absoluut in Nederlandse handen. Een aantal onder- 
officieren onder leiding van overste Busseinaker gaf instructie aan 
vreemd marinepersoneel: Noren, Russen en Engelsen; d e  Engelse 
commandant in Glasgow heeft de l--er Ez~rstner persoonlijk gezegd, 
dat, wanneer overste Bussemaker met zijn onderofficieteil zou weg- 
gaan, er van de radar-opleiding niets meer terecht zou koriien. Daar  
was ouder personeel, dat niet meer kon worden gebruikt o p  onder- 
zeeboten, maar daar nop uiterst nuttig werk deed. 

Het zelfstandige beleid van de Nederlandse Minister van Marine 
was beperkt tot personeels- en materieel-zaken. In die periode hebben 
traktementsregclingen, welfare-regelingen en dergelijke zaken enorm 
veel werk gegeven. Over het algemeen waren er gelukkig geen onover- 
komelijke moeilijkheden. D e  krijgsgeschiedenis leert, dat  in een lang- 
durige oorlog zich allerei onaangenaamheden plegen voor te doen o p  
het gebied van personeel. D e  mensen hebben veel tijd om met elkaar 
te  praten, terwijl zij weten, dat er ieder ogenblik een torpedo in het 
schip kan ontploffen. Zo'n toestand van zenuwspanning geeft 



aanleiding tot allerlei gekanker. Dit verschijnsel kwam ook naar 
voren bij andere marines. D e  Nellerlandse marine heeft gelukkig op 
dit punt gem ernstige moeilijkheden gehad. I-Tiervoor is het natuur- 
lijk nodig, dat voortdurend het oor  te luisteren wordt gelegd, zodat 
men tijdig maatregelen kan treffen. Het personeel moet zich van 
e2n redelijke en billijke behandeling verzekerd blijven voelen. De be- 
taling was op zich zelf ern heel moeilijke zaak. Van het begin 
af aan is een ge~deelte van het traktement gereserveerd voor de 
families in Nederland. 

D e  marine beschikte over een aalmoezenier en een vlootpredikant. 
Het was niet eenvoudig daarvoor goede mensen te krijgzn. Ds. van 
Dorp te Londen is tot vlootpredikant benoemd; de aalmoezenier 
kwam u:t een klooster aan de Middellandse Zee. Bovendien was er 
e2n Ang!icr.anse predikant, die te Amsterdam vijf jaar bij het Home 
Eor Sailors was geweest. Deze sprak en verstond Nederlands en had 
er buitengewoon slag vali de mensen, als zij van zee kwamen, op te 
vangen en met verlof mee te gaan en daarbij initiatief te tonen. Hij 
heeft dit naar het gevoel van de heer Furstner meesterlijk gedaan. 

Wat het materieel betreft, was er de  zorg voor het toezicht op de  
aanbouw, maar vooral waren er de moeilijkheden, welke zich voor- 
deden als gevolg van de verschillende modellen wapenen, die hele- 
maal niet in de Engelse productieschema's pasten. 

Het departement is uiteindelijk vrij uitgebreid geworden. Vroeger 
is er in de marine wel esens met de ambltenaren, die o p  het depar- 
tement zaten, gespot: maar het was te  Londen, waar men gerouti,. 
neerde ambtenaren miste, een moeilijk geval de administratie zo- 
danig gaande te houden, dat later de  geschiedenis van een be- 
slissing kon worden teruggevonden. Het  departement was gevestigd 
in het gebouw van C. & A. Brenninkmeyer, die een zaak te Londen 
had, waar - boven de magazijnen - een prachtige kantoorruimte 
was, voorzier, van z.g. sprinklers, zodat men, wanneer dit nodig 
was, de zaak dadelijk automatisch onder water kon zetten. Boven- 
dien waren de kantoren voorzien van ruiten van gepantserd glas. 
D e  marine heeft, aldus de heer Furstner, deze kantoorruimte gehuurd 
à raison van f l.-.- per jaar, aanvankelijk één verdieping. Later 
heeft de marine er nog een tweede verdieping bij gekregen. Ieder 
jaar werd door de  heer Furstner o p  de 10de Mei een lunch aan de 
heren Brenninknreyer aangeboden, waarbij een gouden pondje, in 
een voorzittershamer of iets dergelijks aangebracht, werd over- 
handigd. Ieder jaar werd iets anders o p  dit gebied verzonnen o m  
,,schuldm te voldoen. 

Van 1940 tot 1932 liep het oorlogsdoel, dat  de Nederlandse Rege- 
ring nastreefde, geheel samen met het Engelse, nl.: zorgen, dat  Hitler 
niet het Verenigd Koninkrijk o p  de knieën kreeg. D e  invasie e n  de  
,,Battle of the Atlantic", de  grote strijd o m  de zeewegen zodanig te 
beveiligen, dat de  Engelse industrie o p  volle toeren kon blijven 
draaien, waren de grote zorgen. Tot  1942 was er voor de  Neder- 
landers eigenlijk maar één gedachte: optreden, waar de Engelse 
admiraliteit dit nodig acht. D e  Nederlanders hebben een tijdlang een 
eigen plaatselijk commando gehad onder de toenmalige kapitein 
luitenant ter zee A.  dc Booy, die hoofdzakelijk met Engelsen onder 
zich werkte, inaar over het algemeen was het de bedoeling, dat  zij in- 
schoven in een of ander torpedobootjager-flottielje, een konvooi- 
escorte, een luchtpatrouille, ent .  In  1942 was de  eerste spanning voor- 
bij en kwamen de eigen Nederlandse belangen meer ter sprake. 

De heer Furstner maakte in dit verband melding van een memoran- 
dum van 6 October 1942, dat  o p  zijn instigatie o p  de marinestaf is 
opgemaakt. Het  is getekend door de chef van de  marinestaf, de toen- 
malige schout bij nacht Termijtelen. Hierin komt sterk naar voren, 
wat de Nederlandse oorlogsdoeleinden na  die datum zouden zijn. 
Het  is getiteld: ,,Memorandum betreffende het algemeen oorlogs- 

l )  Vgl. het verhoor van 31 Augustus 1949 van de heer Furstner beleid". l). Het houdt o.m. in: 
(64656), waarin dit  memorandum geheel is opgenomen. 

,,l. Nu  de strategische toestand en daarmede de strategische 
vooruitzichten zich scherper afteekenen, zijn wij in staat en is 
he; onze plicht onverwijld e in  plan op te maken voor de 
Nederlandschr dee!neming in de herovering van ons grondge- 
bied in Europa en Azië. Zoodanig plan moet zoo volledig moge- 
lijk worden geformuleerd, teneinde de  daaraan verbonden maat- 
regelen tijdig te kunner. uitvoeren o!' althans voorbereiden. 

2. Als uitgangspunt moet dienen het op logische gronden 
genomen besluit van de geallieerde Mogendheden o m  eerst 
Duitschland te verslaan en daarna Japan aan  te vallen. 

Dit besluit blijkt o.a. uit e in  discussie in  den Pacific War 
Council te  Washington. Het  standpiint van den President der 
Vereenigde Staten wordt door onzen Ambassadeur in een tele- 
gram a!s volgt weergegeven: 

,,Nederlaag Japan vrijwel onmogelijk, zoolang Duitsch- 
land niet verslagen". Tegen dit standpunt, dat  uiteraard ge- 
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heel in de  lijn der Engelsche opvattingen ligt, kunnen afwij- 
kende meeningcn van Austra!ië en Nieuw-Zeeland geen ge- 
wicht in de schaal leggen. Bovendien blijkt, dat  alle partijen 
het er over eens zijn, dat  de herovering van Nederlandsch- 
Indië in  het Verre Oosten pas o p  de tweede plaats komt (Zie 
ook telegrani van Hoogstraten)". 

3. Als gevolg van het vorenstaande moet worden rekening 
gehouden - althans voor d e  naaste toekomst - met een álge- 
meen offensieve strategie in Europa en een algemezn defensieve 
strategie in het Verre Oosten. 

4. Het  behoeft geen betoog, dat in het bijzonder bij de stra- 
tegisch offensieve acties, waarbij Nederlandsch grondgebied in 
Europa en later in Azië wordt heroverd, de Nederlandsche strijd- 
krachten ecn zoo belangrijk mogelijke rol moeten spelen. 

5 .  Het  vraagstuk, waarvoor wij in de  eerste plaats zijn ge- 
steld, kan als volgt worden geformuleerd: ,,Welke maatregela11 
moet.en worden genomen en hoe moeten onze strijdmiddelen 
worden georganiseerd en ovzr de verschillende oorlogstooneelen 
worden verdeeld teneinde bij de  hierboven genoemde offensieve 
acties zoo nutti%.mogelijk aan de oorlogvoering te kunnen deel- 
nemen, terwijl zij tevens o p  het juiste oogenblik e n  o p  de  juiste 
plaats ook daar, waar tijdelijk een defensieve strategie wordt ge- 
voerd zoo effectief mogelijk de specifiek Nederlandsche be- 
langen zullen dienen en onze positie tegenover onze bondge- 
nooten zoovee! mogelijk versterken?" 

6. D e  algemeene richtlijnen, die gevolgd moeten worden, 
luiden: 

a) In  Engeland een uit Marine- en Legerstrijdkrachten 'oe- 
staande Weermacht opbouwen, met een tweeledige doelstelling, 
t.w.: 

l e  bij de herovering van Nederland bepaalde nader te oni- 
schrijven taken te  vervullen; 

2e na terugkeer in  Nederland de kern te  vormen van een 
expeditionnaire macht, welke bij d e  herovering van Nedrr- 
landsch-Indië een belangrijk aandeel heeft. 

b) I n  het Oosten met alle daarvoor beschikbare middelzn 
deelnemen aan de  voorbereiding van een offensief tegen Japati 
en steun verleenen bij de  strategisch defensieve acties in de 
South West Pacific en het Indian Theatre. 

D e  in de Pacific Area aanwezige legerstrijdkrachten inoeteli 
zoodanig worden georganiseerd en gevormd, dat  zij te  zijner 
tijd kunnen worden gebruikt o m  het Nederlandsche gezag in de  
heroverde gebieden te herstellen, al of niet in samenwerking 
met de in Nederland o p  te  bouwen expeditionnaire macht ei? 
met de  vloot. 

7. Het onder 6 vermelde impliceert, dat  wij moeten zorgen 
door bekwame deskundigen vertegenwoordigd te  zijn bij alle 
instanties, councils, staven en dergelijke, welke een leidende rol 
spelen bij de krijgsverrichtingen, omdat het alleen mogelijk is 
onze gedragslijn op de juiste wijze te bepalen, c.q. te wijzigeq, 
indien wij goed wordcii voorgzlicht t.a.v. alle plannzn, die 
worden oogesteld. 

Bovendien is het van het grootste belang, dat wij, door het 
leveren van deskundige adviezen en voorlichting, onze positic 
bij onze bondgenooten versterken. 

D e  vraag, welke maatregelen in dit verband noodig zijn, zal 
door de  Regeering terstond moeten worden behandeld. Hierbij 
dient te worden nagegaan, hoeverre in de huidige bezetting der 
verschillende posten verbetering moet en kan worden gebracht. 
Gemakshalve wordt een lijst der als vertegenwoordigers aange- 
wezen officieren als bijlage bij dit Memorandum gevoegd. 

8. D e  taken bedoeld onder 6a, l e ,  gerangschikt naar de  te 
verwachten volgorde van de  mogelijkheid hunner uitvoering zijn: 

a) het bombardeeren van vijandelijke doelen in Nederland; 
b) het bestrijden van de  vijandelijke vliegtuigen boven Neder- 

land al of niet ter bescherming van de  bommenwerpers, belast 
met de  taak sub a); 

c) het opruimen van vijandelijke mijnversperringen op de 
Nederlandsche kust en in de  Nederlandsche zeegaten voorzoover 
dit in verband met de te ondernemen offensieve actie noodig is: 

d) het optreden ter zee, op de  Nederlandsche kust en in de 
Nederlandsche zeegaten ten behoeve van de  eerdergenoemde 
offensieve actie; 

e )  het deelnemen te  land aan  d e  herbezetting van Neder- 
landsch grondgebied; 

f )  het herstellen van het Nederlandsch gezag na de herove- 
ring van ons Vaderland. 

9. Voor de uitvoering van d e  sub Sa genoemde taak wordt 
beschikt over het 320ste squadron van den M.L.D. 



Momenteel is dit squadron uitgerust inet Hudsonbommenwer- 
pers, die voor deze opdracht minder geschikt zijn. E r  mag 
echter op worden gerekend, dat gedurende d e  eerste rnaanden 
van 1943 de herbewap~ning met Bostoiis zal plaats vinden, het- 
geen beteekent, dat  dit squadron dan  o p  de  best denkbare wijze 
voor zijn taak zal zijn uitgerust. 

Met de  R.A.F. zullen spoedig besprekingen worden geopend 
t e n e i d e  zekerheid te  verkrijgen, dat  het 320ste squadron o p  
het door ons gewenschte tijdstip tegen Nederland wordt ingezet. 

10. Wat het vermelde onder 8h  betreft hiervoor moeten wor- 
den bestemd de bij de  R.A.F. ingedeelde Nederlandsche leger- 
jachtvliegtuigen, eventueel aangevuld met jachtvliegers van den 
M.L.D. Ook hier zal het noodig zijn tijdig in overleg met de 
R.A.F. te treden. 

11. Voor de  taak sub 8c dient beschikt te worden over de in 
nen- het U.K. aanwezige Nederlandsche mijnenvegers en hu1pm:j 

vegers resp. 4 en 15 in  aantal. 
Aan de Britsche Admiralit'eit zal ii~oeten worden kenbaar ge- 

maakt, dat het onze wensch is, deze vaartuigen bij een actie 
tegen Nederland in te zetten. 

Aan den Commandant Mijnenveegdienst zal worden opge- 
dragen de  noodige voorbereidingen tot in details uit te werken. 

12. Voor optreden ter zee o p  de  Nadcrlandsche kust i n  in 
zeegaten (Se) zijn in de  naaste toekomst d e  volgende vaartuigen 
beschikbaar: 

H r  hls Flores; 
H r  MS Gruno; 
Hr MS Jan van Gelder: 
H r  MS O 9, O  10, O 14, O 15; 
H r  MS Dolfijn: 
H r  Ms M.T.B. 203, 204, 235 en 240; 
H r  MS M.G.B. 46; 

alsmede eenige hulpschepen W.O. het Depôtschip Oranje Nassau. 
Ook ten aanzien van deze vaartuigen zal tijdig met de Britsche 

Admiraliteit moeten worden afgesproken, dat zij bij de hoofdactie 
tegen de Nederlandsche kust worden gebruikt. 

Het is te betreuren, dat  in  het bijzonder de bovenwatervaar- 
tuigen zoo weinig krachtig zijn. Daarom zal moeten worden over- 
wogen of niet uit den Indischen Oceaan en West-Indië schepen 
moetin worden aangetrokken, terwijl het wellicht aanbeveling ver- 
dient, Hr MS Isaac Sweers, die i.v.m. nog uit te  voeren voor- 
zieningen voorloopig in de  Europeesche wateren zal blijvcn, 
alhier aan te houden i.p.v. het schip na uitvoering der genoemde 
voorzieningen naar den Icdischen Oceaan te dirigeren. 

.......................................................................................... " *  

21. Om onze gedragslijn in het Oosten te  bepalen is het 
noodig een inzicht te krijgen in de ter beschikking staande mid- 
delen. Helaas zijn deze zeer gering. In  het algemeen gesproken 
bevindt zich de  vloot in Engelsche sfeer, het Indian Theatre met 
Colombo a!s centrum, d e  legeronderdeelen in  de South West 
Pacific Area. 

D e  vlootindeeling is als volgt: 
Hr MS Heemskerck: 
H r  MS Soemba; 
H r  MS Willem van der Zaan; 
H r  MS Jan van Galen; 
H r  MS Tjerk Hiddes: 
H r  R/Is Isaiic Swerrs; 
H r  MS O 19, O 21, O  23 en 0 2 4 ;  
H r  MS IC 11, i< 1 4 e n  K 15; 
H r  MS Colomb;a, 
alsmede eenige hulpschepen; 
in het India11 Theatre: 
ETr MS Tromp: 
I-Ir MS Crijnssen (tijdelijk overgenomen door Australië) in de 

South West Pacific Area. 
Binnenkort worden H r  MS Heemskerck, Jan van Galen en 

Tjerk Hiddes naar de  S.W.P.-Area gedirigeerd voor het ver- 
richten van konvooidiensten. 

Bovendien is het 321ste squadron (Catalina's) van den M.L.D. 
op Ceylon gebaseerd. 

Opgemerkt wordt, dat steeds een deel der schepen en booten 
tijdelijk voor reparatie in Amerika of Engeland verblijft. 

D e  totale sterkte van het K N I L  in en o m  Australië bedraagt 
rond 400 man, waarbij het personeeI van de Militaire Luchtvaart 
niet is inbegrepen. D e  M.L. is bezig een bombersquadron te 
vormen, dat evenwei nog niet aan de operaties deelneemt. ZOO- 
dra d e  opleiding in Jackson zal zijn afgeloopen, wordt de M.L. 
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in Australië vermoedelijk met 1 bombersquadron en 2 fighter- 
squadrons vxsterkt (medio 1933) 

Behalve bovengenoemde KNIL-onderdeelen is nog aanwezig 
een uit 66 man bestaand deel van de Irene Brigade dat voor 
bijzondere diensten in Colombo wordt opgeleid, doch dat in de 
toekomst waarschijnlijk naar Australië zal worden overgebracht. 

22. De in het Indian Theatre gestationneerde vlooteenheden 
zijn ingedeeld bij de Eastern Fleet en vervullen waardevolle 
diensten in den Indischen Oceaan. Daar zij volledig in de Britsche 
organisatie zijn oisginornen, kunnen zij er niet zonder nieer uit 
worden losgemaakt. Het zal dus noodzakelijk zijn reeds thans aan 
de Britsche Admiraliteit mede te deelen, dat  wij verwachten, dat 
zoodra een offensief in de richting van Nederlandsch-Indië zal 
worden geopend, om het even of dit uit het Westen of uit het 
Oosten mocht zijn, onze schepen daaraan zullen deelnemen. 

Hetzelfde geldt voor de in Australië gestationneerde schepen 
ten aanzien waarvan wij met de Amerikanen (en Australiërs) 
een afspraak zullen moeten maken. 

23. In het bijzonder omdat de troepen zoo uiterst gering in 
aantal zijn, ligt het voor cie hand dat wij er zeer spaarzaam mee 
moeten omgaan, - speciaal landtroepen -. Elke actie hoe be- 
perkt ook, kan menschen kosten en de kans dat een aanzienlijk 
de21 verloren zal zijn gegaan, voordat de werkelijke herovering 
van Nederlandsch-Indië plaats vindt, lijkt groot. Om dit te voor- 
komen zullen onze menschen niet ingezet behooren te worden, 
indien het oorlogshandelingen buiten Nederlandsch-Indië betreft. 
De B.S.O. en de O.B.S.O. zullen op dit punt worden geïnstru- 
eerd. 

Intusschen zou het onjuist zijn uit zuinigheid het KNIL-per- 
soneel in het huidige strategische defensieve stadium niet te 
laten deelnemen aan door generaal MacArthur noodig geoor- 
deelde ondernemingen in den Indischen Archipel. Daarom zal 
nog op verliezen moeten worden gerekend. 

24. Onzerzijds moet bij de voorbereiding van een offensief 
in de richting van Nederlandsch-Indië in de eerste plaats wor- 
den meegewerkt door deskundige voorlichting en door actief 
deelnemen aan het tot stand brengen van de verbindingen met 
dat land. Deze aangelegenheid heeft reeds de volle aandacht 
der Regeering en wordt daarom niet nader besproken." 

Dit memorandum is in eerste instantie tot de heer Furstner gericht 
en aan het Ministerie voor Algemwe Oorlogvoering overgebracht. 
Met betrekkelijk vee! van deze punten is begonnen en er zijn er ook 
ten uitvoer gebracht. 

Operationeel stond dus de vloot geheel onder Engelse of Ameri- 
kaanse leiding. Met betrekking tot de vraag inzake de mate 
van invloed. die door de Minister van Marine op het ooera- 
tionele gedeelte is geoefend, merkt de  heer Furstner het volgende 
op. De Nederlandse marineleiding werd in het algemeen op de hoogte 
gehouden door de Allied Admirals Meetings. De  besprekingen op 
de Britse Admiraliteit hadden betrekking op de  vraag of de  
Nederlandse schepen aan een bepaalsde actie zouden meedoen, de 
bezwaren, die hieraan zouden zijn verbonden en dergelijke. De 
Nederlandse marine wilde gaarne zoveel mogelijk overal meedoen. 
Dit was de algemene lijn. Vlagvertoon dus, overal waar gevochten 
werd. Het is achteraf beschouwd uitstekend gelukt. De Nederlanders 
hebben in Noord-Afrika meegedaan en ook in Salerno bij de landing 
op Sicilië. De ,,Floresn en de ,,SoembaV zijn bij de landing op de 
Zuid-Franse kust geweest. Er zijn bij veel belangrijke acties Neder- 
landse oorlogsschepen geweest. 

De heer Furstner heeft stee'ds o p  het standpunt gestaan, dat de 
Nederlanders moesten zijn en blijven bona fide bondgenoot, die voor 
alle opdrachten klaar stond en ze goed uitvoerde. Op deze wijze 
hoopte hij later ook op politiek terrein en voor het verkrijgen van 
nieuwe schepen medewerking te vinden. Men dacht toen, dat de 
oorlog tegen Japan nog minstens twee jaar na de Duitse ineenstor- 
ting zou voortduren. 

Volgens dr  H. J. van Mook bestond er een controverse tussen ver- 
schillende Ministers over de aanwending der strijdmiddelen. Sommigcn 
stonden op het standpunt, dat de  strijdmiddelen zo veel mogelijk op 
alle terreinen moesten worden ingezet. anderen wilden dit niet. De heei 
van Mook noemt de ,,SoembaV, de ,,Flores" en de ,.Isaac Sweers". De 
,,SoembaW en de ,,Flores" zijn opgevaren in de Middellandse Zee. De 
,,Isaac Sweers" is in de Middellandse Zee uit de lucht in de grond 
geboord. Zo hebben de Nederlanders dus vrij wat verloren. De heer 
van Mook noemt nu deze drie voorbeelden op  voor Nederland niet 
belangrijke oorlogsterreinen, waar, naar zijn gevoel, de hoofdzaak 
voor Nederland dus niet lag. De heer van Mook had gewil'd, dat men 
die schepen naar het Verre Oosten had gestuurd en daar ook had ge- 
bruikt. Men heeft daar aldoor schepen nodig gehad. De  motortorpedo- 
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boten hebben lange tijd in Curaçao gelegen, waar zij betrekkelijk 
weinig te doen ha'd'den, terwijl men in Nieuw-Guinea voortdurend van 
Amerikaanse motortorpedoboten gebruik moest maken. 

Naar zijn oordeel heelt de Regering ie veel materiaal aangawmd 
voor de strijd op terreinen buiten het directe belang van Nederland 
of het directe belang van Nederlandsch-Indië. Wat men aanwendde 
bij en voor Nederland, laat de heer van hlaok helemaal buiten 
beschouwing. Wel stonden die onderdelen operationeel onder gealli- 
eerd opperbevel, inaar de heer van Mook gelooft toch altijd, dat de 
Xederlanders ecn grote invloed hadden kunnen uitoefenen op de 
plaats, waar de schepen ter beschikking werden gesteld. Een feit was, 
dat men in de tijd, toen men punten op Nieuw-Guinea en Morotai 
bezette, daar geen enkel schip had. Dit viel niet alleen de buiten- 
mereld voortdurend op, maar dit bracht ook bepaalde moeilijkheden 
lilee. De operaties, weike plaatselijk konden worden uitgevoerd en 
waarvoor men schepen nodig had, konden niet plaats hebben, aan- 
gezien men geen schepen had. Naar het oordeel van de heer van 
Mook heeft de Regering er te weinig bij de geallieerde oorlogs- 
leiding op aangedrongen de zaak te mogen concentreren op Indië. 

Het feit, 'dat men zo goe'd als nooit één van de eigen onderzeeërs 
heeft kunnen krijgen voor de verbinding met Indonesië, voor de ver- 
binding van de geheime dienst, is, naar zijn gevoel, ook iets, dat had 
kunnen worden voorkomen als men eenvoudig had gezegd: ,,Ja, dit 
moeten wij hebben". 

Het oud-lid van de Raad van Nederlandsch-Indië, de heer Ch. O. 
van der Plas, gedurende de oorlog in Australië lid van de Neder- 
landsch-Indische Commissie, verklaarde, dat de schepen, die begin 
1944 uit Australië zijn weggehaald, aan het konvooieren gezet zijn 
in de Indische Oceaan en in het zuidelijke deel van de Atlantische 
Oceaan, waar toen niet veel meer gebeurde. 

MacArthur heeft zich aan het wegtrekken van de Nederlandse 
schepen zeer gestoten. Medio 1944 kwam MacArthur hier steeds 
scherper op terug en in een gesprek, dat de heer van der Plas o p  
14 Juli 1944 met hem had, zeide hij: 

,,De Japanners hebben eigenlijk niets meer, geen onderzeeërs, 
geen vliegtuigen. Het is volkomen veilig, behoudens mijnen- 
gevaar, om in de Archipel te gaan varen. Wij weten, ook uit 
Uw eigen inlichtingen, dat er talrijke plaatsen zijn, waar prac- 
tisch geen Japanse militairen meer zijn (In Banda bijvoorbeeld 
waren 14 Japanners). U kunt die zó overweldigen, als U maar 
schepen hebt. Als U daar heen gaat, kunt U misschien in de 
eerste plaats krijgsgevangenen bevrijden, die zeer nuttig kunnen 
zijn, want dan hebt U weer mensen; bovendien kunt U dan 
Indonesiërs opleiden.". 

MacArthur heeft de heer van der Plas bij dat gesprek beloofd, 
dat, wanneer onze schepen terug zouden komen, hij daar een apart 
smaldeel van zou vormen onder Nederlands commando. Deze sche- 
pen zouden dan voornamelijk ingezet worden om die gebieden te 
bevrijden, die onder Nederlandse vlag bevrijd zouden kunnen worden. 

Toen de heer van der Plas in September 1944 voor een bespreking 
over de wijziging der theatergrenzen te Londen was, heeft hij over 
deze zaak contact opgenomen met de admiraals Furstner en Ter- 
mijtelen; ook de heer Helfrich was daar toen. Aan de heer van der 
Plas is toen gebleken, dat de Nederlandse marine geen schepen be- 
schikbaar kon stellen, in de eerste plaats, omdat sommige nog in 
de vaart waren en bepaalde taken moesten verrichten, maar vooral 
omdat de Engelsen aan de Nederlanders twee zware kruisers en 
een vliegdekschip hadden toegezegd, welke zware schepen bemand 
zouden moeten worden door personeel, dat in de oorlog had ge- 
varen. Dit personeel zou dan de kern worden en zou de  aan te 
werven recruten opleiden. 

De heer van der Plas heeft daartegen aangevoerd, dat dit heel 
aantrekkelijk leek, maar dat men er zich wel rekenschap van moest 
geven, dat zelfs vóór de oorlog reeds tweelderde van de marine- 
begroting door Indië werd betaald en dat, wanneer men voor die 
kapitale schepen en wat er bij kwam geld wilde hebben, de marine 
zeker moest hebben deelgenomen aan de bevrijding van Neder- 
landsch-Indië. Het prestige van de marine was aanvankelijk in het 
Oosten zeer hoog, maar dit heeft veel geleden toen alle schepen 
daar waren weggehaald en de Japanse omroep voortdurend spottend 
vroe,g: ,,Waar is nu de Hollandse marine?". 

Admiraal Helfrich heeft de heer van der Plas in zijn pleidooi 
krachtig gesteund. Ook admiraal Fzlrstner begreep, dat er toch wel 
iets gedaan moest worden en zegde toe het te beproeven. Teleur- 
stellend was echter, dat de ,,SoembaM en de ,,Flores" niet ter be- 
schikking werden gesteld, want de Nederlanders hadden geen enkel 
transportschip meer in het Verre Oosten. Admiraal Furstner zegde 
toe in November ter beschikking te zullen stellen: twee lichte krui- 
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sers, drie jagers en ongeveer tien onderzeeboten. Dit leek mooi, 
maar de heer van der Plas werd een beetje angstig toen admiraal 
Termijtelen zei: ,,Ja, admiraal, dat zegt U nu wel, maar zullen de 
Engelsen dit goedvinden?". Toch is de heer van der Plas hoopvol 
teruggegaan en hij heeft, hetgeen admiraal Furstner had gevraagd, 
een poging gedaan van MacArthur een bevestiging van zijn toe- 
zegging te krijgen. 

De heer van der Plas heeft aan MacArthur op 9 October 1944, 
ter bevestiging van een gesprek op 8 October 1944, als volgt geseind: 

,,Before telegraphing to our Navy Department your decisions 
during our conversation yesterday, I should like to submit for 
your approval the contents of the draft-telegram. I intend to 
cable as follows: 

,,If the Netherlands warships are made available for the 
s.w.p.a. general macarthur intends to integrate these int0 his 
navy as a special section under a dutch admiral (or would it 
be better to say: dutch officer of appropriate rank?) stop. 

Moreover genera1 rnacarthur intends to als0 use these ships 
whose officers know every corner of the archipelago for such 
special missions as will appear desirable to him stop examples 
of possible missions are colon f.i. since six weeks 700 javanese 
awaiting evacuation from ransiki but cannot be transported for 
lack of appropriate warship though they are threatened by 
starvation and would be an important addition to netherlands 
indies forces stop. 

Also possible use of ships for such minor operations as the 
liberation of territories weakly occupied by the enemy impor- 
tant from the point of view of manpower or other conside- 
rations but outside the main tactical line of action.". 

I thought, that it would expedite affairs if some examples 
of possible special operations could be given and followed our 
conversation as ciosely as possible. 

Please change text as you would consider advisable. 
I shall ask our Navy to specify what ships will be available 

and when.". 

MacArthur antwoordde: 
,,Thank you for the opportunity of seeing your suggested 

cable before dispatch. I believe that the alternative phrasing 
of ,,Dutch officer of appropriate rank" would be preferable 
to specifying an admiral. I enjoyed our recent conference. 
Douglas MacArthur.". 

De heer van der Plas heeft daarop aan de Nederlandse Regering 
geseind: 

,,Vroeg MacArthur bevestiging van zijn toezeggingen nopens 
gebruik Nederlandsche oorlogsschepen in s.w.p.a. als met U 
besproken. Stop. MacArthur hechtte schriftelijk goedkeuring 
aan Engelsche paraphrase van volgende weergave zijner toezeg- 
gingen. Quote. Wanneer de Nederlandsche oorlogsschep- ~n voor 
s.w.p.a. worden beschikbaar gesteld zal MacArthur deze in- 
deelen in zijn vloot als een bijzonder smaldeel onder bevel van 
een Nederlandschen zee-officier van passenden rang. Bovendien 
is MacArthur van plan deze schepen, wier officieren iederen 
hoek van den Archipel kennen, ook te gebruiken voor zoo- 
danige speciale opdrachten als wenschelijk voorkomen. Voor- 
beelden van mogelijke opdrachten zijn bijvoorbeeld: sedert zes 
weken wachten 700 Javanen evacuatie van Ransiki, maar kun- 
nen niet afgevoerd worden wegens ontbreken oorlogsvaartuigen 
voor dergelijke doelen, ofschoon deze Nederlandsche onderdanen 
bedreigd door verhongering en bovendien zij belangrijke ver- 
sterking Nederlandsche strijdkrachten zouden vormen. Eveneens 
mogelijk is gebruik onzer schepen voor operaties als de bevrij- 
ding van zwak door vijand bezette gebieden, welke van be- 
lang zijn bijvoorbeeld uit een oogpunt van mankracht of uit 
andere overwegingen, doch die zijn gelegen buiten het hoofd 
tactische operatielijn. Unquote. Verzoeke seinen welke schepen 
eventueel beschikbaar komen en ongeveer op welk tijdstip, ten- 
einde afhandeling door M.C.A. mogelijk maken.". 

De heer van der Plas heeft op dit telegram geen antwoord ge- 
kregen en de schepen bleven weg. Hij heeft daarop nog vele malen 
geseind en is in deze zaak krachtig gesteund door de heer van 
Mook. 

Op 27 Februari 1945 is vervolgens opnieuw een telegrain, dat 
een noodkreet inhield, door de Nederlandsch-Indische Regering naar 
Londen gezonden. 

Eerst op 4 April 1945 heeft de toenmalige Minister van Overzeese 
Gebiedsdelen, de heer Schmutzer, geantwoord: 
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,,Verwijs Uw ongenummerd telegram van 27 Februari. Door 
BDZ werd eind December 1944 de indeeling van de Neder- 
landsche oorlogsschepen voorgelegd aan CCS en aan admira- 
lity, waarop CCS besliste op grond van logistical and technica1 
reasons dat de Nederlandsche oorlogsschepen in de Britsche East 
Indies Fleet zullen worden ingedeeld. De Nederlandsche wensch 
om onze schepen te doen deelnemen aan bevrijdingsactie van 
Nederlandsch-Indië wordt door CCS gewaardeerd. Hun mee- 
ning is dat dit het beste zou kunnen geschieden als onderdeel 
van de East Indies Fleet. Hoewel admirality mededeelde zich 
niet in dit vraagstuk te zullen mengen, zullen zij ieder verzoek 
van U.S.A. admiral Kinkaid om tijdelijke beschikbaarstelling 
van Nederlandsche schepen uit vloot van admiral Power steu- 
nen. Daar gebleken is dat admiral Kinkaid niet genegen is een 
dergelijk verzoek te doen, zien wij thans uit naar een andere 
oplossing. Zal U hierover nader telegrafeeren. 

Ter versterking van de vloot wordt nieuw personeel zoo snel 
mogelijk in opleiding genomen. Hiervoor werd al het beschik- 
bare kader aan de schepen onttrokken, waardoor de meeste 
thans opgelegd of in onderhoud zijn. De schepen zullen weder- 
om in dienst komen en naar Indië worden uitgezonden naar- 
mate nieuw personeel beschikbaar komt. Helfrich is hierover 
ingelicht. De opleiding zal ten deele worden gestaakt en de 
rest van de vloot volbemand kunnen worden uitgezonden, indien 
er redelijke zekerheid mocht komen, dat de geallieerde plannen 
een snelleren afloop van de operaties in Nederlandsch-Indië 
voorzien, dan waarop in opleidingsschema van de marine wordt 
gerekend. Aan uiteindelijke bevrijdingsactie deelnemen met eenigs- 
zins belangrijke strijdkrachten is uitgesloten. 

Regeering tracht thans meer licht aangaande geallieerde ope- 
ratieplannen te verkrijgen.". 

Uit dit telegram blijkt - aldus de heer van der Plas -, dat 
admiraal Furstner dus eerst einde December 1944 deze aangelegen- 
heid met de C.C.O.S. en de Engelsche admiraliteit heeft opgenomen 
en anderzijds, dat het plan de schepen op te leggen om personeel 
voor kapitale schepen op te leiden, weer triomfeerde. 

Ook blijkt hieruit, dat de Nederlandse Regering volkomen het 
hoofd boog, wanneer de Engelse Regering beslissingen ten aanzien 
van onze schepen nam. 

Op de vraag, welke stappen de Nederlandsch-Indische autoriteiten 
ondernomen hebben om zoveel mogelijk Nederlandse strijdkrachten 
in het Oosten te krijgen, deelde mr. N. S. Blom, destijds directeur 
van het Departement van Justitie, mede, dat in Australië een land- 
stormcompagnie was. Voorts waren er in Australië een aantal offi- 
cieren, die zich op het laatste moment, met toestemming, onttrokken 
hebben aan krijgsgevangenschap en de vliegopleiding, die Januari/ 
Februari 1942 geëvacueerd was. Verder waren er de marineschepen, 
die na de slag in de Javazee heelhuids geëvacueerd konden worden. 
Voorts was het detachement van de Prinses Irene-Brigade uit Enge- 
land onderweg naar Colombo. 

Veel was het niet. De oorlogsschepen werden alle bij de Britse 
marine ingedeeld. 

MacArthur heeft nog wel eens gevraagd, waarom de schepen, die 
er waren, niet aan hem werden toegevoegd, in welk geval zij onder 
een Nederlands operationeel commando konden worden samenge- 
voegd, teneinde bepaalde taken te verrichten in de Indische wateren. 
Naar de heer Blom zich herinnerde, heeft admiraal Helfrich op een 
gegeven ogenblik de opdracht gekregen om daarover zijn oordeel te 
geven. Hij heeft voorgesteld om in verband hiermede zijn hoofd- 
kwartier van Colombo naar Australië te verplaatsen, maar dit is 
door de Regering afgewezen. Troepen waren er voor de operaties 
langs de Noordkust van Nieuw-Guinea niet nodig. De Amerikaanse 
legerleiding stelde in het algemeen helemaal geen prijs op vreemde 
troepen. Dit heeft zich b.v. duidelijk geuit toen het over Australische 
troepen ging. Australië had enige volwaardige divisies, maar toen 
eenmaal het Amerikaanse leger sterk genoeg was de operaties zelf 
uit te voeren, voelde men er aan Amerikaanse zijde niet veel voor 
om daar Australische divisies bij in te delen, met haar andere voor- 
schriften en methoden en met andere verbindingen. Vandaar dan 
ook, dat later Australische troepen zijn aangewezen voor de operaties 
tegen Balikpapan. De wensen van MacArthuv gingen uit naar de 
Nederlandse oorlogsschepen, niet naar de Nederlandse troepen. 

De heer Helfrich verklaarde op het standpunt te hebben gestaan, 
hetwelk ook de heer Furstner huldigde, dat alles in geallieerd 
verband geconcentreerd moest worden op Japan. Wij zouden dan 
Nederlandsch-Indië vanzelf weer terugkrijgen. De heer van Mook 
heeft altijd voornamelijk de vrijmaking van Indië in zijn hoofd gehad. 

Wel heeft de heer Helfrich altijd getracht meer Nederlandse 
schepen onder zijn bevel te krijgen. 
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De heer J. M. de Booy, van 23 Februari 1945 tot 3 Juli 1946 
Minister van Marine, gaf als zijn oordeel over de materiële en per- 
sonele positie van de Koninklijke marine bij zijn optreden als Minis- 
ter, dat deze gekenmerkt werd door een grote schaarste. Aan het 
einde van de oorlog waren er slechts weinig schepen overgebleven. 
De vloot is wel gedurende de oorlog versterkt door het overnemen 
van Engelse schepen. In het algemeen gesproken werden meer sche- 
pen gevraagd dan inderdaad zijn verkregen. Ook waren er wellicht 
meer aanvragen voor schepen dan het aantal, dat door de marine 
bemand kon worden. Wanneer er schepen werden overgenomen, 
bleek vaak, dat er nog moeilijkheden waren met de personeelsvoor- 
ziening in die zin, dat, al was het totale aantal personen wel aan- 
wezig, de aantallen officieren, onderofficieren en specialisten niet 
in de juiste verhouding stonden tot de bemanning. 

Toen de heer de Booy Minister werd, had hij geen enkele critiek 
op het beleid van zijn voorganger. Hij constateerde toen, dat de 
marinestaf zeer goed ingevoerd was; deze had zeer goede contacten 
met de Britse staf en kreeg van de Britten, naar zijn vaste over- 
tuiging, al het mogelijke. 

De heer de Booy achtte het niet mogelijk en zelfs onverstandig, 
wanneer de marineleiding een politiek gevoerd zou hebben, als ge- 
volg waarvan meer schepen zouden zijn gespaard voor de taak, 
welke Nederland later in het Verre Oosten nog wachtte. Een der- 
gelijke politiek zou er toe hebben geleid, dat men van Engelse zijde 
veel minder gewillig zou zijn geweest met het overdragen van sche- 
pen aan de Nederlandse marine. Geen enkele oorlogvoerende mo- 
gendheid zou er in geïnteresseerd zijn geweest schepen af te staan 
aan een marine, welke deze niet direct gebruikte voor de oorlog- 
voering. 

Na ds  oorlog heeft de Nederlandse marine voorts nog een aantal 
torpedobootjagers van de Engelsen gekregen, alsmede het vliegtuig- 
moederschip ,,Karel Doorman". Deze schepen zijn toen naar Indië 
gestuurd. 

Wat de controverse over de aanwending der strijdkrachten be- 
treft, deelde de heer Gerbrandy volledig de mening van de heer 
Furstner, dat overal waar de geallieerden dit wensten de Neder- 
landse strijdkrachten zouden worden ingezet, ook al was dit op  ter- 
reinen, waar Nederland zelf geen directe belangen had. 

De Nederlandse Regering had zich in de Pacific War Council 
volkomen verenigd met de opzet van de geallieerden, volgens welke 
de strategie direct op Tokio gericht was. De heer van Mook was 
een man, voor wie alleen maar Nederlandsch-Indië bestond, niets an- 
ders. Hij was ook niet een man, om zich bij de strategie van de geal- 
lieerden zo aan te passen, dat hij, in het kader blijvende, trachtte 
te bereiken, wat noodzakelijk was voor Nederland. 

De heer Gerbrandy was van oordeel, dat men zedelijk verplicht 
was alles voor de oorlogvoering in te zetten. De geallieerden hadden 
alle middelen in de strijd geworpen en in zo'n situatie kan men geen 
,,appeltje voor de dorst-politiek" voeren. Wel moest alles in het werk 
gesteld worden om in het kader van de te volgen strategie het belang 
van Nederlandsch-Indië zoveel mogelijk te dienen. Zo is er bij voor- 
beeld op diplomatiek terrein veel voor gedaan om Java tot spring- 
plank van een offensief te maken. 

§ 11. Organisatie der havens 

De heer A. C. H. Kuyck kwam op 25 Augustus 1943 te Londen aan 
en werd onmiddellijk op een cursus geplaatst voor zeetransport en 
handelsbescherming. Hij heeft toen bij de Engelse marine diverse 
cursussen gevolgd, waarna hij is toegevoegd aan de seatransport 
officer, met bestemming Rotterdam. Toen de heer Kuyck deze cur- 
sussen had afgelopen is hij in Engeland werkzaam geweest als sea- 
transport officer. Een paar maanden na de aanval op Normandië is 
hij daarheen overgestoken, waar hii de Engelse kolonel, captain 
l'homson, vond, die bestemd was voor Rotterdam en aan wie hij 
werd toegevoegd. Met deze en een paar Nederlandse officieren, allen 

koopvaardijmensen, die de cursussen hadden gevolgd en bestemd waren 
voor diverse Nederlandse havens, is hij door Frankrijk naar Antwer- 
pen gegaan. Toen hij te Brussel was, had de aanval op Arnhem plaats. 
Bij Arnhem verstarde het front. Hij is toen teruggegaan naar Enge- 
land. Hij is weer teruggekomen te Brussel in de staf van admiraal 
Stöve, waar hij nog enige tijd heeft gewerkt tot het front in het Noor- 
den weer in beweging kwam. Met het konvooi van captain Thornson 
is de heer Kuyck eerst tot Apeldoorn gekomen, waar zij een paar 
dagen hebben gewacht op de onderhandelingen, die toen plaats had- 
den te Wageningen. Zij zijn daarna onmiddellijk met het konvooi 
doorgegaan tot Rotterdam. 

De heer Kuyck had een bepaalde taak met betrekking tot de 
havens. Men had hem daarvoor gekozen, omdat hij, toen hij in 1939 
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onder de  wapenen kwam, chef van het stuwadoorsbedrijf Muller & 
Co. te Rotterdam was, waardoor hij niet allern bekend was met de  
havens, maar ook met de installaties. Zeetransport is een dienst spe- 
ciaal belast met het laden en lossen van schepen. Hij was dus eigenlijk 
militair stuwadoor. Hij heeft captain Thomson geassisteerd. In  het 
al!ereerste begin, torn zij aankwamen, ging het er om kantoorruiinte 
te vinden, telefoon, een mess voor de officieren, enz., enz. 

D e  heer J. van Leernwerz is te Londen bij het Bureau Voorbereiding 
Terugkeer geweest. Hij heeft de cursus voor Militair Gezag gevolgd. 

Oorspronkelijk zou de heer van Leeuwen marinecommandant te  
Rotterdam worden en zijn collega Hoeke zou aldaar Militair Gezag 
krijgen. Deze is plotseling overleden en omdat de  heer vati Leeuwen 
de  enige was, die de genoemde cursus had gevolgd, heeft kolonel 
Harmsen het marinecommando gekregen en is de  heer van Leeuwen 
naar het Militair Gezag gegaan. 

In S~ntcmber  1944 dacht men. aldus de heer A.  de BOOV, dat de 
Duitsers hier wel zouden wegtrekken. Men heeft uit de Middellandse 
Zee Hr MS ,,Johan Maurits van Nassau", welk schip de heer de Booy 
toen commandeerde, laten komen, omdat men de  bemanning bij 
de  bevrijding van Nederland nodig had voor de z.g. havenploegen. 
Hiervan maakte de heer de Booy ook deel uit en hij werd te Ant- 
werpen te werk gesteld. D e  marine had de  taak o m  de vernielde 
havens zo spoedig mogelijk weer i n  goede staat te  brengen om 
deze aan de  civiele autoriteiten te  kunnen overdragen. Men had 
hiervoor alles over en was bereid daarvoor schepen o p  te offeren. 
D e  Nederlanders hebben, aldus dc heer de Booy, getracht de havens 
zo spoedig mogelijk in orde te krijgen o m  in dit opzicht niet van 
de Engelsen afhankelijk te inoeten zijn. 

D e  Nederlandse loocisdienst was lam gelegd. E r  moest voor ge- 
zorgd worden, dat de loodsvaartuigen weer begonnen te function- 
neren. de verlichting en dergelijke weer in orde werd gemaakt. Men 
moest trachten weer de loodsenkorpsen te  krijgen, zodat men in de 
Schelde weer een rol kon spelen. Dit was zeer zeker een Nederlands 
belang. 

Verder was er de kwestie van de  mijnenuitkijkdienst. Men ver- 
wachtte, dat de  Duitsers wellicht m i j x n  zouden uitw-rpzn in de 
Schelde, hetgeen niet is gebeurd. I n  Zeeuwsch-Vlaanderen moesten 
korpsen worden opgericht van een paar duizend man o m  de mijnen- 
wacht te organiseren. Dit moest o p  zeer korte termijn gebeuren, 
want wanneer de Nederla.nders het niet deden, zouden d e  Engelsen 
of de  Brlgen dit hebben verzorgd. In  eerste instantie zouden het 
waarschijnlijk de  Belgen zijn geweest, die dit ter hand zouden hebben 
genomen. D e  Nederlanders vonden het uit nationaal oogpunt zeer 
belangrijk, dat zij dit zelf zouden doen. Dit is dan ook gebeurd, 
zij het in bescheiden mate, want het neemt natuurlijk altijd enige 
tijd, voordat de  zaak behoorlijk functionneert. In  ieder geval kon 
men zeggen, dat  de Nederlanders cie mensen e r  voor hadden. E r  
zijn hiervoor onmiddellijk liefhebbers gevonden. D e  organisatie kon 
niet perfect zijn bij gebrek aan materiaal, maar tegenover de  En- 
gelsen en de  Belgen konden wij zeggen, dat  wij het in  eigen hand 
hadden. 

Om A n t w e r ~ e n  draaide het gehele tegenofizr'sief van de  gealli- 
eerden. D e  marine heeft in Antwerpen met haar duikploegen gehol- 
pen de  haven op mijnen te onderzoeken. D e  Nederlandse mijnen- 
vegers hebben er in era later stadium ook geveegd. Toen d e  heer 
rle Booy naar Tilburg overging, was Antwerpen zovrr, dat alles 
weer draaide. 

D e  v!agofficirr van de Enge!sen, admiraal Dickens, die later in 
Nederland is gekomen, was toen te Brussel; hij had naast zich ad- 
miraal Stöve. Men had toen een Nederlandse en een Engelse organi- 
satie, terwijl uiteraard o p  dat momest d e  Engelse organisatie nog 
domineerde. D e  Engelse admiraal voelde veel behoefte o m  te horen, 
welke van de Nederlandse havens het eerst bevrijd zou zijn. Dit kon 
deze van d e  Engelse generaal te  Tilburg niet te weten komen; de 
verhouding tussen de beide Engelsen had wel iets beter kunnen zijn. 
De heer Dickens heeft d e  heer de Booy gevraagd om als tussen- 
persoon te dienen tussen de Engelse generaal en hem zelf. D e  heer 
de Booy is er toen heengestuurd met een z.g. verbindingsgroep, waar- 
van hij de  oudste was, met ern Amerikaanse kapitein ter zee en een 
Engelse kapitein luitenant ter zee. Zij moesten toen admiraal Dicketzs 
op de hoogte houden van wat er in  Nederland gebeurde, wat de  Cana- 
dezen hadden bevrijd en dergelijke, enfin alles, wat admiraal Dickerzs 
moest weten met betrekking tot de  havens. 

Kapitein ter zee b.d. Ch. .I. W. vnvz Waning werc! begin 1944 onder 
schout bij nacht Stövc gealaatst. Medio 1944 is e r  e:n conferentie 
pewerst en toen is e i c d i j k  de  marine in twerën gehakt. Schout bij 
nacht Stöve, kapiteins ter zee de Ronde, Reijnierse en Bensink, kapi- 
tein luitenant ter zea K.M.R. J. N. Hoog:,ndijk er. nog enige andere 
officieren, onder wie de heer van Waning, moesten alles regelen voor 
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de voorbereiding van het in orde maken van d e  Nederlandse havens 
en het zo spoedig mogelijk overnemen van de  andere geallieerde 
marinetaken. Zij heetten in d e  wandeling ,,terugkeer-marine". De 
andere organisatie, de z.g. ,,wederopbouw-marine", moest zien zo 
spoedig mogelijk personeel te krijgen en alles voor te bereiden voor 
de wederopbouw van de vloot. 

De besprekingen, die over de terugkeer zijn gevoerd, zijn in concrete 
plannen geresu!teerd. Er werden voortdurrii'd plannen genlaakt. Men 
vroeg zich af, welke havens, wanneer er een invasie zou plaats hebbzn, 
het eerst zouden kunnen vrijkomen, Brest, later Antwerpen, Vlissingrn, 
Rotterdam. Het was ook mogelijk, dat de Duitser plotseling uit 
Nederland zou wegtrekken, als hij het soms benauwd kreeg. Het was 
dan zaak er zo vlug niogelijlc bij te zijn, de havzns te bezetten en, te 
trachten de aanvoer te regelen. 

Volgens de heer van Waniiíg waren deze plannen vaak ,,brain 
waves" en men vroeg zich soms af, hoe men op het idee kwam. Er 
waren commissies, waar al deze plannen in detail werden uitgewerkt 
en daarna goedgekeurd. Daarna werd het plan z.g. pigeonholed, d.w.z. 
dan ging het in een vakje. Wanneer het geval zich voordeed, kon het 
te voorschijn worden gehaald. 

De heer vavi Waning weet, dat de regelingen, die voor de havens 
zijn gemaakt en de indelingen van het personeel in grote lijnen zijn 
uitgevoerd. Men kan het niet altijd zo krijgen. als men het graag wi! 
hebb2n; inen krijgt b.v. wel eens te  weinig menscn. De heer pui? 

Waning zou niet weten, hoe men het had willen doen, zonder dat dit 
kleine bureau bestond. 

Dit alles stond onder liiding van schout bij nacht Stöve; deze is 
begin 1944 uit Washington gekomen, en werd de  aangewezen Com- 
mandant Zeemacht Nederland. Langzamerhand werden mensen aan- 
getrokkin, die werden aangewezen voor bepaalde functies. De heer 
Bcnsink b.v. als Rotterdammer, diede havens door en door kende, werd 
aangetrokken voor de functie van districtshavencommissaris van Rot- 
terdam. Kapitein luitenant ter zee K.M.R. J. H. Hoogendijk was een 
overeenkomstige deskundige van de haven van Amsterdam. 

De phase van plannen maken was in September 1944 voorbij. Eerst 
kwam Terneuzen vrij, direct daarna Vlissingen. Zij begrepen toen, 
vooral ook omdat Gent als geallieerde haven een rol ging spelen, 
dat er een havendetachement naar Terneuzen moest. Zij moesten op 
Zeeuwsch-Vlaanderen letten. Het was een Nederlands belang, dat 
als Zeeuwsch-Vlaanderen werd bevrijd, er Nederlanders heen zouden 
gaan en geen Belgen. 

Met de  benerkte middel-n, waarover de Nederlanders beschikten, 
was gerekend op  een havendetachement voor Vlissingen, maar niet was 
voorzien dat Terneuzen als haven van zoveel belang zou worden, dat 
er een detachement heen moest. Dit is een direct gevolg geweest van 
het verloop der operatie tegen Antwerpen. 

De heer van Waning heeft deze ontwilckeling meegemzakt tot 
Mei 1945; toen is hij samen met admiraal Dickens naar Den Haag 
gegaan. Deze is in Nederland gebleven tot December 1945. 

Oorspronkelijk had de marine, aldus vice-admiraal b.d. G. U;. 
Slave, bij het Militair Gezag vier marine-officieren gedetacheerd, met 
de bedoeling, dat deze marine-officieren commissaris van het Militair 
Gezag zouden zijn. Zij waren geplaatst in Zeeland, Rotterdam, Am- 
sterdam en Den Helder. Te  Rotterdam en Amsterdam zou hun gezag 
beperkt zijn tot het watergebied, zodat de kade eeri grens vormde tus- 
sen het gezagsgebied van de militaire en de maritieme commandanten. 
In Den Helder en Vlissingen zou het Militair Gezag geheel ressorteren 
onder de marine-commissaris en, voorzover de heer Stöve bekend, was 
de reden daarvoor,dat dit specifieke marineplaatsen waren. Verder 
kwam de marine, aldus de heer Stöve, uiteraard regelmatig in aanra- 
king met het Militair Gezag door haar bemoeienis met het inventari- 
seren en veilig stellen van de gehele Duitse kustverdediging, bij het 
opruimen van munitie en het onschadelijk maken van mijnen aan het 
strand. Het contact, dat zij op deze wijze hadden, heeft de heer Stöve 
nooit aanleiding gegeven tot moeilijkheden; het is altijd soepel ver- 
lopen. Als de heer Stöve met het Militair Gezag in aanraking kwam 
omtrent marine-aangelegenheden, was het rechtstreeks met de heer 
Kruls. De heer Stöve weet niet precies, of er een bepaalde sectie was, 
die belast was met de marine-aangelegenheden. In Drn Helder was 
kapitein ter zee Bueninck, te Amsterdam de toenmalige kapitein ter 
zee Reijnierse, in Zeeland kapitein luitenant ter zee Slot en te Rotter- 
dam kapitein ter zee van Leeuwen maritiem commissaris. Hun taak 
onvatte alles, wat behoorde tot de werkzaamheden van een commis- 
saris van het Militair Gezag, dus ook civiele aangelegenheden. Zij 
waren in deze functie verantwoordelijk aan generaal Kruk  

De heer Furstner deelde mede, dat de na de bevrijding ingestelde 
havendistricten in de  Commissie Terugkeer zijn voorbereid; hij 
meent in Augustus 1944. Hij was er erg voor, ook in verband met 
Britse militaire eisen, na d e  bevrijding het herstel van de havens 
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zoveel mogelijk in algemeen verband te laten uitvoeren onder een 
aigepeen havercoinmissaris, die verscl~iilinde districtshaveticol~?mis- 
sarissen onder zich zou hebben. H-t is tenslotte op een plaatselijke 
havencoinmissie uitgedraaid, waarln de  militaire hav:ncomn~~ndaiit  
zitting had, die overlegde met alle mogelijke instanties o.m. de  oude 
havenaiitoriteiten. zowel te Rotterdam en Amstermm als te Delfzijl. 
D e  msrine had in elke haven een hoofdofrlc er geplaatst, wiens taak 
het was om in overleg met d e  civiele instanties de beste manier uit te 
denken om zo snel mogelijk de havins gereed te hebben voor be- 
paalde doeleinden, welke werden aangewezen door de  Minister van 
Marine. 

S 12. Comnnandement Zeemacht Nederland na de bevrijding 

Zijn aanstelling als Commandant Zeemacht Nederland heeft de 
heer Stöve in Engeland gekregen, maar hij zou de datum niet meer 
kunnen noemen. Oorspronkelijk was hij ,,aangewezenu commandant 
zeemacht Nederland; de l l e  Mei 1945 was hij in Den Haag terug en 
heif t  !lij een hoofdkwartier ingericht in het flatgebouw ,,Duinwijck". 
Hij was echter nog de jongere broer bij de Engelse commandant, dise 
tenslotte de verantwoordelijke man was tegenover het geallieerde 
opperbevel; dit heeft geduurd tot begin September. 

D e  Nederlandse marine werd na het beëindigen van de  vijandelijk- 
heden nog niet zelfstandig. D e  opperbevelhebber van de  geallieerde 
expeditionnaire macht, generaal Eisenhower, had als marinecom- 
mandant eer, Engelse admiraal, oorspronkelijk admiraal Rnrnsav, die 
bij een van zijn tochten tussen Engeland en het vasteland bij een 
vliegt~iigongeluk is oqgekomen; daarna is het admiraal Borrough 
geworden. D e  Engelsen haddm in Frankrijk, België, N e d r r l ~ x l  
ei? Duitsiand vlagofficierin aangewezen, die rechtstreeks onder 
de Engelse admiraal verantwoordelijk warcn voor de gang van 
zaken in de havens. 

N a  de beëindiging van de vijardelijkheden was er dus een over- 
gangstoestand, waarbij er operationeel wel een Engelse leiding was, 
doch via e tn  Nederlands bevel. Oorspronkelijk bleef de toestand, 
zoals die was. Operatiën waren er niet veel meer, maar éCn van de 
operatiën, welke bleef doorgaan en misschien nog urgenter werd dan  
te voren, was het mijnenvegen. Tot  begin September gingen de orders 
aan de mijnenveegdi,e~ist uit van de Britse vlagofficier, admiraal 
Dickcris, die daarvoor in zijn staf de Nederlandse chef van de  mijnen- 
veegdienst had. De orders kwamen tenslotte van admiraal Dickerzs, 
zij het dan ook in volledig overleg met ern Nederlandse officier en 
na  bespreking met de  heer Sföve. Dit is veranderd in  September 1945, 
toen de  Engelse schakel is verdweren en de heer Stöve rechtstreeks 
contact kreeg met de geallieerde opperbevelhebber. In  menig opzicht 
was dat  90% nodig, o.m. ten opzichte van de mijnenveegdienst. Dit 
contact is ook heel vruchtbaar geweest, want o p  deze wijze hebben de 
Nederlanders hetgeen zij nodig hadden, altijd vlot gekregen. 

Bij het vertrek in 1945 van 'de Engelse marine commandant moest 
de Nederlandse marine dus zelfstandig in Nederland verder werken. 
Op dat ogenblik zat de  heer Stöve nog midden in d e  taak, welke 
hij had gekregen, nl. het vrijmaken van de  Nederlandse havens, het 
opriiimen van mijnen, het overnemen van de  Duitse batterijen langs 
de kust en het opruimen van d e  schadelijke ammunitie, die voor 
Nederland niet bruikbaar was en die bovendien, doordat het oor- 
lo,.:;rnunitie w7as, niet houdbaar was en daarom mo'est worden ver- 
nietigd. Met dit werk is men nog geruime tijd bezig gewe~est. D e  taak 
van de heer Stöve als Commandant Zeemacht Nederland was eigen- 
lijk niet vergelijkbaar met dit con~mando onder normale omstandig- 
heden. 

In .4ugustus 1945 was ook in Oost-AZ? door de capitulatie 
van Japan de oorlog geëindigd, waarmede de opzet, dat d e  Neder- 
landse schepen zouden deelnemen aan d e  oorlog in de  Stille Oceaan, 
was komen te vervallen. Daarentegen was er dadelijk ern nieuwe taak 
voor de Koninlclijke marinr weggel:_od, en wzl zovzei mogelijk schepen 
naar Indië te zenden om daar het wrttige gezag te herstellen en de capi- 
tulatie van Japan te aanvaarden OP de verschillende eilanden in de 
Grote Oost. Met deze taak had de  heer Stöve als Commandant Zee- 
macht Necierlan'd niet te maken. Het was de  taak van de  Bevelhebber 
'der Ze,estrijdkrachten, toentertijd admiraal Helfvich, terwijl d e  uit- 
zending van deze schepen rechtstreeks door het in  Den Haag her- 
levende Ministerie van Marine werd geleid. 

Een gedeelte van de  taak van de h e r  Stöve lag ook in het orde 
schenpen in de min of me,er chaotische toestand o p  personeelsorbied. 
Tijdens de oorlog was er het normale beroepsprrsoneel, waarbij was 
gekomen dienstplichtig personeel, dat  opgeroepen was uit verschillende 
gedeelten van de wereld, zomede een deel van de  Nederlandse vissers, 
die in Engeland waren terechtgekomen en in de mijnenveegdienst 
waren ingepast. Later had men i n  het bevrijde Nederland, speciaal in 
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Noord-Brabant en Limburg, en naarmate Nederland verder werd be- 
vrijd ook in de Oostelijke en Noordelijke provinciën, personeel met een 
kort dienstverband aangenomen, dat was bedoel'd o m  deel uit te 
maker1 van de verschillende havendetachementen. Bovendien was na 
de capitulatie van Duitsland al het personeel, dat i n  krijgsgevangen- 
schap was geweest, teruggekeerd. Z o  had d e  marine veel personeel 
- ten dele oud, ten dele niet helemaal valide door de krijgsgevangen- 
schap, ten dele zeer kort opgelei'd - dat  bepaald ongeschikt was voor 
d e  scheepsdienst. I n  dit conglomeraat, dat  te groot was voor de  dienst 
in  Nederland, moest orde worden gebracht. Dit ressorteerde onder 
het commandement van de heer Stöve, maar aangezien zijn com- 
mandement daarvoor niet ten volle het apparaat bezat, is, zo  spoedig 
als dat  mogelijk was, het Ministerie van Marine daarbij ingeschakeld. 
D e  heer Stiive bleef de uitvoerder. 

Er  waren marinecommandanten te  Vlissingen, Rotterdam, Am- 
sterdam, Den Helder en Delfzijl. Deze havens waren daarvoor uit- 
gekozen, omdat zij, zolang de oorlog duurde, alle van belang hadden 
kunnen zijn voor de  militaire aanvoeren naar het gevechtsfront. 
D e  Engelse organisatie was overgenomen, waarbij de  marine ook 
in de havens ~erantwoord~elijk was voor de gehele scheepvaart en 
dus moest zorgen, dat de schepen veilig binnenkwamen, een veilige 
ligplaats kregen, zo snel mogelijk werden gelost en weer veilig naar 
zer. gingen. Doordat de oorlogstoestand was geëindigd, hadden ver- 
schillende van deze organisaties na korte tijd geen zin meer. D e  heer 
Stöve kreeg daarom spoedig de  opdracht deze organisatie zoveel 
mogelijk in  te krimpen. Veel personeel moest afvloeien e n  een ge- 
deelte daarvan kwam ter beschikking van de  Minister van Marine 
en werd uitgezonden naar het Oosten. 

Het geheel was een periode van overgang van oorlogsto~~stand 
naar vredestoestand, waarbij zeer sterk de nadruk viel o p  de  Neder- 
landse belangen in het Oosten, terwijl de belangen in Nederland zelf 
gering waren. D e  taak van de marine in  Nederland was en bleef te 
zorgen, dat de vaarwaters naar de Nederlandse havens en langs de 
kust vrij van mijnen werden gemaakt. Verder behoorde tot de be- 
moeienissen van de marine het doen herleven van de visserij, waar- 
voor een politiekruiser beschikbaar gesteld werd; voorts behoorde er 
toe een min of meer regelmatige transportdienst tussen Hoek van 
Holland en Engeland om marinegoederen en marinepersoneel uit dat 
land hierheen te vervoeren. 

De marine bezat, overgebleven uit de oorlog, twee torpeclobootjageïs, 
H r  MS ,,van Galen" en H r  MS ,,Tjerk Hiddes", twee kleine kruisers, 
H r  MS ,,TrompM en H r  MS ,,HeemskerckV, een kanonneerboot, Hr MS 
,,van Kinsbergen'', een mijnenlegger, H r  MS ,,Willem van der Zaan"; 
voorts waren er H r  MS ,.SoembaM en H r  MS ,,Florrs", die echter 
als oorlogsschepen niet meer bruikbaar waren, doordat de  kanons 
waren uitgeschoten in de talrijke bombardementen in de Middellandse 
Zee en bij Normandië. Verder waren er vier of vijf onderzesboten, 
een patrouillevaartuig, H r  RIS  ,,Queen Wilhelmlna", zomede enkele 
flottieljes mijnenvegers, die werkten o p  de  Nederlandse kust. 
Kort  na  d e  oorlog zijn er van de  Britse marine torpedoboot- 
jagers overgenomen, welke naar Indië zijn gezonden en de namen 
hebben gekregen van ,,EvertsenH, ,,Piet H ~ i n " ,  ,,Kortenaer" en ,.Ban- 
ckert". D e  heer Stöve heeft zijn functie tot 16 April 1946 vervuld. 

Op twee zaken, verband houdende met de koopvaardij, wil de heer 
Stöve nog wijzen. Het  routeren van de schepen, nl. het geven van aan- 
wijzingen voor de veilige vaarwaters, ging uit van zijn commzinde- 
ment: mede in verband met de veiligheid van d$ Nederlandse scheep- 
vaart had hij te Rotterdam e w  dega~issing-installatie in de Waaihav,:n, 
waar schepen konden worden beveiligd tegen magnetische mijnen. 

Kapitein ter zee b.d. Ch. J. W. van Waning verklaarde, dat, toen 
de  staf van admiraal Dickcrzs en die van d,e heer Stöve in Den 
Haag in één groot gebouw waren ondergebracht en er dus direct 
dagelijks contact was, zijn functie als verbindingsofficier tussen deze 
staven geen zin meer had; hij heeft toen om een andere werkkring 
gevraagd. Hij had gehoord, dat er een naval disarmament control- 
staff zou komen. D e  control-staff had tot taak het controleren van 
de goede naleving van de  ,,terms of surrender"' door  d e  Duitsers. D e  
uitvoering van deze taak betekende, dat alles wat tevoren door de  
Duitse marine was behandeld nu onder beheer van d e  ,,naval dis- 
armament control-staff" kwam. Aanvankelijk bestond deze control- 
staff slechts uit een Britse control-commander, een Britse luitenant 
en de heer van Waning. Later werden geleidelijk andere Nederlandse 
marine-officieren, veelal ex-krijgsgevangenen, aangetrokken. Oor- 
spronkelijk was het niet de  bedoeling geweest zo'n organisatie in 
Nederland o p  te richten, maar  later bleek het toch noodzakelijk. In 
Augustus is de heer van Waning de Britse control-commander, wiens 
,,deputyV hij aanvankelijk was, opgevolgd. 

Volgens de beginselen, die Eisenhower in zijn voorschriften had ge- 
steld, kwam alles, wat in  Duits marinebeheer was geweest, onder het 



beheer van de naval disarinament control-staff en - tot zijn grote 
ontzetting mag de heer van Waning wel zeggen - bleek volgens deze 
opvatting van SHAEFF de gehele kustverdediging hieronder te vallen. 
Wat in normale tijden e m  legerzaak was, wzrd aidus e-11 marine- 
zaak. Dit betekende, dat de bewaking van de duinen. met duizen- 
den tonnen munitievoorraden en materialen van waarde - naarmate 
de Cariadezen daaruit terugtrokken - moest worden overgenomen 
door de control-staff, die over geen mens beschikte, terwijl er ook geen 
Nederlands marine- of legerpersoneel beschikbaar was. De heer var1 
Waning stond derhalve niets anders te doen dan de B.$. te vragen, of 
deze hem kon helpen. Om de legervorming niet dwars te zitten, werd 
tevoren overeengekomen, dat de heer van Waning alleen adspirant- 
oorlogvrijwilligers voor de marine zou nemen. Op deze wijze heeft 
hij 1200 BS.-ers gekregen en dezen hebben zo goed en zo kwaad 
als het ging de duinen bewaakt. Om brokken te voorkomen hebben 
zij de munitie en wat daar verder aan oorlogsbuit lag, bij elkaar 
gehaald. 

Flag-officer Holland was tevens de plaatsvervanger van general 
Clark, het hoofd van de SHAEFF-missioi~ to the Netherlands, de mili- 
taire missie van SHAEFF bij de Nederlandse Regering. Het feit, dat 
d'e heer van Walzing in deze missie de enige Nederlander was en 
bovendien als Nederlander een geallieerde f unctie bekleedde, maakte 
het hem gemakkelijker bepaalde resultaten te bereiken. Zo kon de 
heer van Wanirzg o.m. bereiken, dat het gestolen materiaal van 
scheepswerven tijdig werd achterhaald door deskundigen van die wer- 
ven. Op deze wijze heeft hij ook meegewerkt om 600 visserschepen 
en 300 coasters terug te halen uit Duitslaild. 

9 13. Conclusies 

Ofschoon het in dit hoofdstuk gegeven beeld van de verrichtingen 
der Koninklijke marine niet volledig is, is toch wel duidelijk naar 
voren gekomen, dat officieren, onderofficieren en manschappen zich 
voortdurend hebben ingespannen om de Nederlandse vlag op de 
wereldzeeën hoog te houden. De commissie wil gaarne hulde brengen 
aan al diegenen, die door onafgebroken plichtsbetrachting en moed 
Koningin en vaderland, alsmede de geallieerde zaak, trouw hebben 
gediend. In het bijzonder aan boord van H r  MS schepen zijn presta- 
ties verricht, waarvoor de conu-nissie grote waardering heeft. 

De Nederlandse schepen in de Europese wateren zijn onmiddellijk 
na aankomst in Engeland onder het operationele commando van 
de Britse admiraliteit gesteld. De commissie acht dit juist; slechts 
onder operationeel bevel van de Engelsen kon de Nederlandse vloot 
op verantwoorde wijze aan de krijgsverrichtingen deelnemen. 

De vraag, hoe groot de Nederlandse eenheden moesten zijn, die 
onder Brits operationeel bevel kwamen, is in het algemeen aldus 
beantwoord, dat ieder schip als een ernheid werd beschouwd; alleen 
bij de motor-torpedobootdienst bestond zulk een eenheid uit twee 
of meer schepen. Ook is overwogen een Nederlandse onderzeeboot- 
flottielje te formeren, bestaande uit een aantal onderzeeboten met 
een onderzeebootn~oederschip. Deze plannen zijn evenwel niet tot 
uitvoering gekomen. Wel is H r  MS ,,Colombia" ingericht als onder- 
zeebootmoederschip, maar de beoogde grotere eenheid is nimmer 
tot stand gekomen; de Engelse marineleiding kon zich met deze 
plannen niet verenigen. 

Het is de commissie gebleken, dat de samenwerking met de Britse 
marine goed was. De heer Fur~tner onderhield contact met de hoog- 
ste marineleiding. Op een lager niveau werden de zaken door de 
marine-attaché en de verbindingsofficieren behandeld. Het is de 
commissie gebleken, dat de heer Fr~rstner een zeer goede verstand- 
houding mei de Engelse autoriteiten heeft geschapen en daardoor 
veel gedaan heeft weten te krijgen. 

Een bron van voortdurende moeilijkheden is de personeelsvoor- 
ziening geweest; als gevolg van oorlogshandelingen ontstond er reeds 
vrij spoedig een tekort aan manschappen. Voorts werd de gemid- 
delde leeftijd van het personeel, welke in 1940 reeds hoog was, steeds 
hoger; de aanvullingen daarentegen waren minimaal. Dat dit de 
marineleiding veel moeilijkheden baarde is duidelijk. De commissie 
heeft waardering voor de wijze, waarop zij deze moeilijkheden heeft 
opgevangen. 

Ook het materieel eiste de voortdurende aandacht. Dat de marine- 
leiding te Londen er in geslaagd is gedurende de oorlog een zeer 
groot deel van de vloot te doen vernieuwen, getuigt van een krachtig 
beleid op dit gebied. De commissie apprecieert dit te meer, daar 
de heer Furstner slechts een klein aantal mensen voor de afdeling 
materieel ter beschikking had. 



Op Curaçao bestond er bij het uitbreken van de oorlog nagenoeg 
geen krijgsmacht; er waren daar toen slechts ongevver 300 militairen. 
In 1940 is de defensie van dit gebiedsdeel krachtig ter hand genomen 
en in Mei 1945 waren er 3000 tot 3500 man van de militie onder 
de wapenen, alsmede 500 man van het Vrijwilligers Korps Curaçao; 
voorts waren er enige tientallen mariniers. Wat de vloot. betreft 
waren er drie gemilitariseerde walvisvaarders, welke konvooieerden 
langs de kust, terwijl voorts H r  MS ,,van Kinsbergen", Hr  MS ,,van 
Brakel", Hr  MS ,,Queen Wilhelmina" en enige motortorpedoboten, 
hoewel niet alle te zamen en tegelijk, voor de veiligheid van de 
Nederlandse Antillen zorg hebben gedragen. Er  is derhalve een 
grote groei geweest van het militaire apparaat in dit gebiedsdeel. 

Ook op Suriname was bij de aanvang van de oorlog slechts ezn 
minimale krijgsmacht aanwezig. Aan het einde van de oorlog even- 
wel bestond de krijgsmacht aldaar uit ongeveer 4000 man Neder- 
landse troepen en 7 à 8000 man Amerikaanse troepen, terwijl voorts 
een zestal kleine schepen konvooidiensten verrichtte langs de kust. 

Dat  in beide gebiedsdelen de  defensieve kracht zozeer is toe- 
genomen ondanks de moeilijke omstandigheden, waarin men ver- 
keerde, stemt tot verheugenis. De  commissie wil evenwel niet na- 
laten erop te wijzen, dat deze toeneming ook wel nodig was, omdat 
de defensie in beide gebiedsdelen in 1940 niet voldoende was. Dit 
bracht de noodzaak met zich, dat na de capitulatie van Nederland 
zowel Engeland als Frankrijk en later Engeland en Amerika troepen 
hebben gezonden ter beschermmg. 

De commissie wil ook nog wijzen op de  bevelsverhoudingen in 
Suriname en Curaçao. Volgens de daar geldende staatsregelingen 
berustte het opperbevel bij de Gouverneur. 

Zowel de Nederlandse als de vreemde troepen in beide gebieds- 
delen stonden evenwel operationeel onder een hoge geallieerde mili- 
taire autoriteit, die elders zijn hoofdkwartier had. Dit eiste zowel 
van de Gouverneur als van de militaire autoriteiten ter plaatse, die 
dus zowel onder de Gouverneur als onder de geallieerde opper- 
bevelhebber stonden, veel takt. Wrijvingen zijn in beide gebiedsdelen 
dan ook niet uitgebleven. Op  Curacao zijn deze niet van ernstige 
aard geweest. Op die in Suriname kan de commissie niet ingaan, 
omdat het haar niet mogelijk is geweest bijvoorbeeld de hoofd- 
persoon, de toenmalige Gouverneur van Suriname, de heer Kielstra, 
te horen; deze is kort na de oorlog overleden. 

Nadat de marine bij de capitulatie in 1942 Nederlandsch-Indië 
moest verlaten. is een gedeelte naar Colombo vertrokken en een 
ander gedeelte naar Australië. Tegen het einde van de strijd in 
Indië kwam er een telegram van admiraal Furstner, dat de Britse 
admiraliteit er prijs op stelde, indien bij een eventuele evacuatie van 
de schepen uit de Nederlandsch-Indische wateren, deze schepen zouden 
worden toegevoegd aan de Eastern Fleet en gebaseerd zouden wor- 
den op Ceylon. In de praktijk heeft admiraal Helfrich de schepen 
evenwel enige bewegingsvrijheid moeten laten; de hoofdzaak was 
immers, dat de schepen uit Indië wegkwamen en een veilige plaats 
bereikten, afhankelijk van omstandigheden en vermogen. De ver- 
deling van de schepen over Ceylon en Australië heeft daardoor een 
min of meer toevallig karakter gedragen. 

De heer Helfrich is in Maart 1942 Bevelhebber van de Strijd- 
krachten in het Verre Oosten (B.S.O.) geworden. In Australië werd 
onder hem een marine-cominando ingesteld; aanvankelijk was schout 
bij nacht Coster marinecommandant Australië (M.C.A.), later schout 
bij nacht Koenrand. De heer Helfrich voerde het commando over alle 
delen van de krijgsmacht op  Ceylon en in Australië. Hij had even- 
wel niet het operationele bevel over deze onderdelen. 

In Australië was er voorts een onderbevelhebber van de strijd- 
krachten in het Oosten (O.B.S.O.). Deze functie is aanvankelijk 
door de marinecommandant Australië vervuld. In het najaar van 
1943 heeft de heer van Oyen haar overgenomen en h ~ j  heeft haar 
bekleed tot het einde van de oorlog. De heer van Oyen was tevens 
legercommandant van het K.N.I.L. in Australië (L.C.A.). Op  
Ceylon had de B.S.O. een chef personeel, een chef materieel, een 
chef administratieve dienst en een chef staf. In Australië had de 
marinecommandant eveneens een hoofdkwartier, waarin overeen- 
komstige functies vervuld werden, terwijl voorts de commandant 
van het leger in Australië eveneens soortgelijke functionarissen onder 
zich had. Zoals gezegd, was noch de B.S.O., noch de O.B.S.O., noch 
de M.C.A., noch de L.C.A. operationeel bevelhebber. Bovendien be- 
stond de gehele krijgsmacht in het Verre Oosten uit een klein aantal 
schepen, een paar squadroiis vliegtuigen en enige compagnieën van 
het K.N.I.L. 

De commissie is van oordeel, dat deze organisatie veel te zwaar 
is geweest. Het is duidelijk, dat drie van dergelijke bestuursapparaten 



verwarrend moesten werken en competentiekwesties moesten schep- 
pen. 

Het is de commissie gebleken, dat men op het hoofdkwartier op 
Ceylon nu eens dacht, dat al de strijdkrachten in Australië, dan 
weer, dat deze alle op Ceylon hadden moeten zijn. Tot een concen- 
tratie van alle strijdkrachten in één van deze beide landen is het 
echter niet gekomen. 

De commissie meent, dat concentratie van alle strijdkrachten in 
het Verre Oosten had moeten plaats vinden. Zij wil geen definitief 
oordeel uitspreken over de vraag of dit nu in Australië of op 
Ceylon had moeten geschieden. Wel vraagt zij zich af, of, gezien 
de mogelijkheden zowel op personeel- als op materieelgebied - vrij- 
wel de enige bemoeienissen van de  hoofdkwartieren - niet Austra- 
lië de voorkeur had moeten verdienen, vooral omdat aldaar het 
arsenaal van de Amerikanen was gevestigd en er grotere mogelijk- 
heden voor training bestonden. 

De commissie acht het beleid van de betrokken militaire autori- 
teiten op dit punt onjuist. Zij in de eerste plaats hadden er, met meer 
nadruk dan is geschied, toch op moeten wijzen, dat de toen bestaande 
versnippering met zich bracht, dat een onevenredig groot percentage 
van het personeel werd onttrokken aan de krijgsverrichtingen en in 
beslag genomen werd door de consequenties van deze onjuiste organi- 
satie. Ook de Regering, met name de Minister van Marine, treft in 
dezen blaam. De Ministerraad heeft over deze zaak wel gesproken, 
maar hij heeft geen beslissing genomen, waarbij wel moet worden 
opgemerkt, dat hij van de naast-betrokkenen geen stringente voor- 
stellen ter zake heeft ontvangen. 

De bevelhebber van de strijdkrachten in het Oosten, de heer Hel- 
frich, is blijkens zijn verklaringen eveneens niet erg tevreden over 
de organisatie geweest, zij het op andere gronden. Zijn bezwaar 
richt zich tegen het feit, dat een algemeen civiel bestuur voor Neder- 
landsch-Indie in stand is gehouden, ofschoon het had gecapituleerd 
en het enig overgebleven gebied Merauke en omgeving was. De 
heer Helfrich meende, dat in zijn hoofdkwartier een afdeling ,,civil 
affairs" had moeten komen, waarin alle aangelegenheden aangaande 
het burgerlijk bestuur behandeld hadden kunnen worden. 

Zonder diep in deze zaak te willen treden, wil de commissie op- 
merken, dat in deze redenering o.m. voorbij wordt gezien aan de 
belangrijke taken, welke aan het civiele bestuur toekomen met be- 
trekking tot de oorlogvoering en de na-oorlogse problemen. 

De opmerking van de heer Helfrich, dat Birma en de Philippijnen 
na de capitulatie van deze landen geen civiel bestuur meer zouden 
hebben, moet op een vergissing berusten. 

l) ,,Report t0 the Combined Chiefs of Staff" door de Supreme Het rapport van lord Louis Mountbatten l) stelt immers, dat de 
Allied Commander South East Asia 1943-1945, Vice-admiral Gouverneur van Birma, sir Reginald Dorman Swlith, zijn regering 
the Earl Mountbatten of Burma, Londen 1951, blz. 189. in 1942 in Simla heeft gevestigd; de President van de Philippijnen 

l) Vgl. hoofdstuk XIX, 5 6, sub b. 

- - - .  
zetelde in San ~ranciscö. 

De heer Helfrich acht het voorts fout, dat er geen uitvoering is 
gegeven aan art. 3 van het besluit van 6 Mei 1942, C 39; krachtens 
dit Koninklijk besluit had een uitvoeringsregeling met betrekking 
tot het opperbevel in Nederlandsch-Indië getroffen moeten worden. 
Zonder thans de merites van dit besluit in haar oordeel te betrekken, 
wil de commissie wel uitspreken, dat de Regering gehouden was 
uitvoering aan artikel 3 van genoemd Koninklijk besluit te geven. 
Zij is echter van mening, dat een Nederlands opperbevel - dat 
toch geen operationele bevoegdheid had - in de toenmalige om- 
standigheden van heel weinig feitelijke betekenis zou zijn geweest l). 

Bij de beoordeling van het beleid van de bevelhebber der zee- 
strijdkrachten en later de Minister van Marine, onderscheidt de 
commissie twee perioden. De eerste van Juni 1940 tot ongeveer 
midden 1942, de tweede van die tijd af tot het einde van de oorlog. 
In de eerste periode liep het oorlogsdoel van de Nederlanders samen 
met dat van de Engelsen, nl. te zorgen, dat Hitler het Verenigd 
Koninkrijk niet op de knieën kreeg. Daarnaast had de heer Furstner 
in laatste instantie ook de verantwoordelijkheid voor de vloot in 
Indië. De versterking van dit deel der marine heeft te Londen veel 
aandacht geëist en verschillende schepen zijn naar Indië gediri- 
geerd in overleg met de Engelse admiraliteit. Voor het verplaatsen 
van schepen van het ene oorlogsgebied naar het andere had de 
Engelse operationele leiding toestemming nodig van de B.D.Z. In 
goed overleg heeft dit immer plaatsgevonden. Het zelfstandige beleid 
van de Nederlandse Minister van Marine was verder weliswaar be- 
perkt tot personeel- en materieelzaken, doch eiste niettemin grote 
doortastendheid van optreden om de schepen zo goed mogelijk va- 
rende te houden, zodat de Engelse admiraliteit deze daar kon in- 
zetten, waar zij nodig waren. 

De commissie is van oordeel, dat dit doel, dank zij de heer Furst- 
ner en zijn personeel, voor het grootste gedeelte is bereikt. 



l )  Enquêtecommissie Regeringsbeleid 1940-1945, deel 5a, blz. 712. In  he! XIXde hoofdstuk van deel 5a van haar verslag') heeft 
de commissie opgemerkt van mening te zijn, dat de combinatie van 
Minister van Marine en Bevelhebber der Zeestrijdkrachten onjuist 
moet worden geacht, omdat de verantwoordelijkheid van de Bevel- 
hebber der Zeestrijdkrachten aan de Minister van Marine daardoor 
in de lucht komt te hangen. De  comn~issie meent, dat de bezwaren 
over het personeelsbeleid, welke in dit hoofdstuk naar voren zijn 
gekomen, mede te wijten zijn aan de combinatie van Minister en 
Bevelhebber der Zeestrijdkrachten. Ware er een Minister van Marine 
aangesteld, aan wie de Bevelhebber der Zeestrijdkrachten verant- 
woording schuldig zou zijn geweest, dan zouden zij, die zich over 
het bele~d bezwaard gevoelden, een civiele beroepsinstantie hebben 
gehad. 

Gedurende de periode van ongeveer midden 1942 tot aan het einde 
van de oorlog was de politiek van de  Nederlandse Regering te 
Londen erop gericht H r  Ms schepen daar in te zetten, waar hun 
aanwezigheid door de geallieerde oorlogsleiding gewenst werd. Dit 
heeft er toe geleid, dat Nederlandse oorlogsschepen hebben gevochten 
bij  oord-Äfrika; bij Sicilië en aan de-Italiaanse en zu;d-~ranse 
kusten. Bij veel belangrijke acties in het Middellandse Zeegebied 
zijn deze schepen derhalve actieve deelnemers geweest. 

De commissie acht dit beleid van de Regering juist. Zij meent, 
dat het in die tijd niet mogelijk was een politiek te voeren, waar- 
door bewerkstelligd zoa zijn, dat de Nederlandse oorlogsschepen 
gespaard zouden blijven voor acties, waardoor de Nederlandse be- 
langen meer rechtstreeks gediend zouden worden. De  algemene poli- 
tiek van de geallieerden was er op gericht eerst een einde te maken 
aan de oorlog in Europa om vervolgens alle krachten te concen- 
treren op de strijd in Azië. Verwacht werd, dat deze laatste nog 
ongeveer één jaar zou duren na de  beëindiging van de strijd in 
Europa. In die tijd, zo hoopte de Nederlandse Regering, zou de  
marine de kans krijgen haar vloot te vernieuwen en uit te breiden. 
De snelle teruggang van de Japanse militaire macht en de atoom- 
bom, welke geleid hebben tot de capitulatie van Japan in 1945, 
kon door de Nederlandse Regering niet voorzien worden. 

Hoewel dus de  commissie het gevoerde beleid in het algemeen 
juist acht, meent zij toch wel, dat de marineleiding in 1944 en begin 
1945, toen de acties van generaal MacArth~tr tegen de Japanners 
tot ontplooiing kwamen, een grotere aandacht aan dat strijdgebied 
had moeten geven. Met name meent de commisie, dat de voorstellen 
van de Nederlandsch-Indische Regering een Nederlandse eenheid te 
formeren voor de strijd in de Archipel, door de heer van der Plas 
bij de Ministeriele Commissie Oorlogvoering voorgebracht en toe- 
gelicht, niet de nodige aandacht hebben gekregen. De commissie 
wil niet treden in de beoordeling van de vraag of het mogelijk 
zou zijn geweest toen een Nederlandse eenheid, zoals generaal Mac- 
Arthur wenste, direct naar het Verre Oosten te sturen. De  wijze 
echter, waarop deze zeer ernstige zaak door de  toenmalige Ministers 
van Marine, de heren Fursiner en de Booy is getraineerd, keurt de 
commissie af. 

Het commandement van de zeemacht in Nederland na de bevrij- 
ding is er op gericht geweest Nederlandse havens en waterwegen 
zo snel mogelijk voor gebruik gereed te maken. 

Bijzondere vermelding verdienen de havendetachementen en de 
mijnenveegdienst, welke hierbij de belangrijkste taken kregen. Het 
herstel is met voortvarendheid aangepakt. Het commandement van 
de heer Stöve heeft hiertoe iri belangrijke mate bijgedragen. 



V. ORGANISATIE EN VERRICHTINGEN VAN DE 
LANDMACHT 

50829 (Fack) 

50831 (Fack) 

50833 (Fack) 

50834 (Fack) 

50835 (Fuck) 

51256 (Sisselaar) 

51271 (Sisselaar) 

40713 (Niterink) 

40728 (Niterink) 

40729 (Niferink) 

46663 (Kist) 

46673 (Kist) 

1. Aankomst in Engeland 

D e  toenmalige vaandrig R. Fuck is n a  de capitulatie met een tien- 
tal militairen in Engeland aangekomen o p  een kustvaardertje, waarop 
zich ook nog ongeveer 100 burgers bevonden. D e  militairen werden 
daar in een kamp ondergebracht, dat  reeds in  gereedheid was. Zij 
werden daar even ondervraagd en kregen iets te eten. D e  nacht hebben 
zij doorgebracht in  tenten en de  volgende morgen zijn zij onder 
Engels militair geleide naar Londen vertrokken, waar zij overgegeven 
zijn aan de Nederlandse autoriteiten. 

Een enkele keer kreeg de  hrer Fack opdracht andere groepen 
militairen af te halen o i  voor onderaak of een maaltijd te zorgen. 
D e  eerste kleine groepen, die uit Nederland kwamen, arriveerden ver- 
spreid op de Engelse kust; zij zijn langzamerhand naar Londen ge- 
dirigeerd. Z e  bleven enkele dagen te Londen totdat er ongeveer een 
totaal van - naar de heer Fack schatte - 200 A 300 militairen o p  
deze wijze waren verzameld. 

Ecn week na aankomst te Londen werd opdracht gegeven naar 
Haverfordwest te gaan. E r  waren soldaten van alle mogelijke wapens. 

D e  tornmalige vaandrig C. Sisselaar werd met anaere vaandrigs 
ondergebracht in de Transit Barracks. Zij mochten alle wapens 
houden; zij hadden b.v. nog pistolen. Zij hebben daar 4 à 5 dagen 
gezeten, totdat er iemand van de  Nederlandse missie kwam, die hen 
identificeerde. Daarna werden zij naar Londen gestuurd. Zij zijn daar 
4 à 5 dagen geweest en zijn toen getransporteerd naar Haverfordwest. 
Daar  hebb'en zij, naar de  heer Sisselaar mecncle, 10 tot 14 dagen ge- 
legen. Er  kwamen steeds meer mensen aan uit België en Frankrijk. Het 
grootste detachement, dat daar aankwam, was de  vliegschool Haam- 
stede met een complete uitrusting. 

Later, in het kamp bij Porthcawl, zijn telkens mensen uit de troep 
gelicht, van wie men blijkbaar foute dingen wist of vermoedde; 
enkelen mochten, hangende het onderzoek, niet in  een Engels uniform 
rondlopen. D e  troep moest met ingang van 1 September 1940 in 
batlledress gekleed zijn. 

D e  toenmalige kapitein M. B. Niteriilk is in Juni 1940 met zijn troep 
ondergebracht in  het kamp Porthcawl. In  het begin was het natuurlijk 
moeilijk, want de mensen die aankwamen moesten door de  Engelsen 
worden onderzocht. He t  is begrijpelijk, dat  de  geest van de  troep niet 
uitmuntend was. Alles was bijeengegaard. E r  waren veel treinsoldaten 
bij, en anderen, die vroeger o p  e2n bureau hadden gezeten en dus geen 
velddienst hadden gedaan. 

D e  heer Niterink is met zijn troep 's nachts o m  een uur of twee in 
het kamp aangekomen. Allen werden in tenten opgesloten met een 
Engelse schildwacht er voor; zij mochten er niet uit. D e  volgende 
morgen begon een onderzoek. Het heeft echter heel lang geduurd, 
voordat de militairen uit het kamp mochten. D e  officieren mochten 
er later wel uit; d e  minderen nog niet. Het heeft wel een dag of tien, 
veertien geduurd voordat de  Nederlanders d e  bewaking mochten 
overnemen. In  de telefooncentrale van het kamp waren echter altijd 
Engelse soldaten. Het  wantrouwen heeft echter niet zo lang geduurd, 
want zodra de Engelsen de Nederlandse troepen konden gebruiken, 
begonnen ze er wel anders over te  denken. D e  Nederlanders hebben 
bij Stormy Downs loopgraven gemaakt en bij verschillende vlieg- 
velden in de buurt hebben zij hard gewerkt. Zij hadden ook een be- 
hoorlijk aantal mecaniciens bij zich, die de Engelsen goed konden 
gebruiken voor de reparatie van d e  vliegtuigen. D e  Engelsen waren 
zeer ingenomen met het Nederlandse personeel. 

D e  toenmalige kapitein der Koninklijke marechaussee W. Kist 
kwam met zijn troep 's morgens vroeg te Plymouth aan; zij zijn de 
gehele dag op het schip gebleven, werden 's avonds tussen 6 en 8 uur 
in een trein geladen en zijn met onbekende bestemming vertrokken. 
D e  Nederlandse officier, die hen namens de commandant van de 
Nederlandse troepen in Engeland te Plymouth kwam afhalen, mocht, 
voordat de  trein een goed eind onderweg was, niet zeggen waar zij 
heengingen. D e  volgende morgen kwamen zij om zes uur te Porth- 
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cawl aan. Op het station werden zij ontvangen door generaal Noot- 
hoven van Goor, toentertijd inspecteur van de Nederlandse troepen 
in Engeland, en een Engelse verbindingsofficier. Alles, wat de mare- 
chaussees hoorden, was: de wapens op een hoop gooien en aantreden. 
Dat was heel vreemd voor een soldaat; het was niet prettig om 
de wapens op een hoop te moeten gooien. Dit was echter het com- 
mando, dat werd overgebracht door de toenmalige luitenant Avldré 
de la Porte, die ook bij de ontvangst aanwezig was. De heer Kist kan 
niet zeggen of dit bevel uiteindelijk van Engelse dan wel van Neder- 
landse zijde afkomstig was. Hij vermoedt, dat het uit Engelse bron 
zal zijn gekomen, want de troep werd, zij het op min of meer vriende- 
lijke wijze, de eerste dagen eigenlijk als krijgsgevangene beschouwd. 
Men had in Engeland met allerlei vreemde militairen te doen in 
vreemde uniformen en men was - aldus de heer Kist - als de dood 
voor de vijfde colonne. 

Nadat de order om de wapens op een hoop te gooien was op- 
gevolgd, werden de marechaussees buiten het station gebracht, waar- 
na de order werd gegeven: officieren bij elkaar gaan staan, onder- 
officieren bij elkaar gaan staan, marechaussees bij elkaar gaan staan. 
Daarna werd er gezegd: marechaussees instappen in de eerste drie 
lorries. Zij stapten in en voor- en achterin gingen gewapende Engelse 
schildwachten met bajonet op. Ze gingen naar een kamp in de 
buurt van Porthcawl, bij het do~pjt: Newton. Toen de lorries weer 
teruggekomen waren, - dit duurde niet zo erg lang, want de afstand 
was niet zo groot - ging hetzelfde gebeuren met de onderofficieren. 
De lorries kwamen daarop weer terug en toen werd er gezegd: ,,Offi- 
cieren instappen". Dezen zeiden toen: dat doen we niet, we willen 
niet rijden met Engelse soldaten als schildwachten; we gaan dan maar 
liever lopen. Tenslotte werd er besloten, dat zij wel konden rijden 
zonder Engelse schildwachten, hetgeen gebeurd is. Zo zijn ze in dat 
kamp gekomen, waar behalve de marechaussee nog meer Neder- 
landse troepen bleken te liggen. Majoor Sicherer was daar kamp- 
commandant. Het bleek, dat het kamp werd bewaakt door Engelse 
schildwachten. Men mocht eigenlijk niets in dat kamp; men was 
gevangen. De ontvangst was dus niet zo erg prettig. Nadat de Engelse 
schildwachten waren vertrokken, werd de marechaussee belast met 
de bewaking van het kamp. 

Het bleek de toenmalige majoor der Koninklijke marechaussee 
jhr. D. J. H. W .  den Beer Poortugael te Porthcawl, dat de Nederlandse 
troepen als krijgsgevangenen werden behandeld. Generaal Noothoven 
van Goor was inspecteur van de Nederlandse troepen. Commandant 
van het kamp was majoor Sicherer; deze had niets in te brengen, want 
de Engelse commandant regelde de zaak en had gewapende wachten 
om het kamp. De Nederlanders zaten achter prikkeldraad. Het spijt de 
heer den Beer Poortugael - generaal Noothoven van Goor leeft niet 
meer - te moeten zeggen, dat hij deze altijd heeft kwalijk genomen, 
dat zij daar zo zijn ontvangen en dat de Nederlandse troepen zo 
lang onder Engelse bewaking hebben gestaan. De fout lag bij de 
Nederlanders, otmdat zij daarmee genoegen hebben genomen. Spoedig 
na aankomst in het kamp heeft de heer den Beer Poortugael in tegen- 
woordigheid van de generaal bij de een of andere Engelse kolonel 
geprotesteerd tegen de manier waarop de Nederlanders daar waren 
ontvangen en als krijgsgevangenen werden behandeld; hij heeft ver- 
klaard, dat hij daarmee geen genoegen nam. Hij heeft direct tegen de 
generaal gezegd: wanneer u dit wenst te bestendigen, dan zou ik nog 
vandaag naar Londen willen gaan om het met de Minister te be- 
spreken; dat neem ik niet. Hij heeft tegen de Engelsen gezegd: ik ben 
hier met een troep, die in Nederland vrij goed bekend staat; ik 
garandeer de betrouwbaarheid van elke man in mijn divisie. Dezen 
zeiden: neemt u dan de wacht over. Het gevolg was, dat twee uur 
later de Engelsen zijn afgemarcheerd en de marechaussees het kamp 
hebben bewaakt. Er was nog een vervelende liaison-officier, die aller- 
lei bezwaartjes had en bij voorbeeld bepaalde, dat de mensen alleen 
tussen 4 en 9 uur het kamp mochten verlaten, maar na een paar dagen 
was de toestand vrij normaal en ging alles gewoon zijn gang. 

De toenmalige kapitein D. J. Galle is met zijn mensen in Southamp- 
ton ontvangen door een kapitein uit Londen. Er stond een trein 
gereed. Bliikbaar had men van Parijs uit gewaarschuwd, dat er een 
kans was, dat er Nederlandse troepen kwamen. 

De heer GalIe kwam met zijn troep terecht in een tentenkamp 
aan het Kanaal van Bristol. Hun positie was daar eerst niet 
duidelijk. Zij werden door een soort van Engelse kampcommandant 
ontvangen. Deze maakte daar een scheiding tussen de officieren en de 
troep en behandelde hen ongeveer als gevangenen; de officieren 
mochten op een gegeven moment geen contact met de troep hebben. 
Dit bleek puur op een vergissing te berusten. Deze commandant is 
snel verdwenen en door een andere vervangen; de zaak is onmiddellijk 
rechtgezet door generaal van Oorschot. Deze is er toen geweest o m  
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de gemoederen, die natuurlijk nogal verhit waren, tot bedaren te 
brengen. 

Aan de dirigerend officier van gezondheid dr. C. F. Koch was ten 
aanzien van de vele verdenkingen in uitgebreide zin, die tegen be- 
paalde personen bestonden ten opzichte van de politieke betrouw- 
baarheid, niets gebleken. Toen de Nederlendse troepen zijn aange- 
komen, zijn zij gezamenlijk per trein afgevoerd naar Porthcawl en 
achter prikkeldraad gezet, alsof zij suspect waren. Daar hadden de 
Engelsen ook gelijk in, maar dat kon de troep niet direct begrijpen. 
Er is een commissie benoemd om te onderzoeken wie betrouwoaar 
was en wie niet, bestaande uit luitenant-generaal van der Vijver, 
overste van de Plassche en de heer Koch. Al de mensen, die de Neder- 
landers hadden, waren goed, maar de bedoeling was aan de Engelsen 
te tonen, dat het betrouwbare soldaten waren, die als officiële sol- 
daten, behorende tot de Koninklijke landmacht, daar waren gekomen, 
terwijl de Engelsen zeiden: die troepen kennen wij niet, ze hebben 
allemaal een grijs unilorm aan en spreken ezn taal, die wij niet ken- 
nen. Het onderzoek heeft kort geduurd; na eilige weken is de ban op- 
geheven. Eerst mochten de militairen alleen tot een zekere grens 
in het stadje gaan; later mochten ze zich vrij bewegen. Maar de eerste 
dagen was er een geweldige ontstemming. 

De toenmalige luitenant-kolonel J. G. M. van de Plassche is door 
Minister Dijxhoorn uitgezonden om een onderzoek naar de troepen 
in te stellen. De ervaringen waren, dat de mensen elkaar in die span- 
nende en moeilijke tijd niet erg vertrouwden. De Engelsen namen het 
betrouwbaarheidsonderzoek zeer ernstig op, waarin de heer van de 
Plassche hun eigenlijk geen ongelijk kon geven. De marechaussees 
waren erg kwaad over het feit, dat zij als gewapende troep hun 
wapens moesten inleveren en in een kamp werden opgesloten. De 
officieren hebben de heer van de Plassche daarover gesproken. Zij 
vonden het geen behandeling. De  heer den Beer Poortugael vooral 
had daarover klachten. De heer van de Plassche heeft er verschillende 
keren met hem over gesproken. Hij meent ook, dat hij tegen de heer 
den Beer Poortugael heeft opgemerkt, dat deze zaak wel terecht zou 
komen, maar dat de Engelsen inzake de veiligheid zeer serieus waren 
en hun eigen maatregelen namen. 

Het Nederlandse legioen is naar Porthcawl gegaan om de links 
en rechts verspreide afdelingen te zamen onder te brengen. In Porth- 
cawl waren zij, naar de heer van de Plassche meent, als eenheid 
ondergebracht; aanvankelijk lagen zij in tenten. In Haverfordwest 
waren de Nederlandse troepen bij burgers ingekwartierd. Dit is !tijd 
zeer moeilijk voor de handhaving van de orde. Overbenging I aar 
Porthcawl was in dit opzicht een grote ver'betering. 

De bemoeiingen van generaal-majoor J. W. van Oorschot, destijds 
hoofd van de Nederlandse militaire missie, begonnen eigenlijk pas 
op het moment, dat de troepen in Engeland aankwamen. Volgzns 
zijn instructie moest hij allerlei dingen vragen en om steun ver- 
zoeken, maar hij merkte reeds heel gauw, dat daar geen sprake van 
kon zijn, want de Engelsen hadden veel meer steun nodig dan diit 
ze steun konden geven. 

Op een keer werd de heer van Oorschot o m  een uur of twaalf 
's avonds gevraagd of hij even op het War Office wilde komen. De 
Engelse chef van de staf was daar en vroeg of hij de volgende mor- 
gen naar Haverfordwest wilde gaan, want de Nederlandse coepen 
maakten daar ,,oproeru. De heer van Oorschot zei, dat het wel los 
zou lopen. Wat was er nu gebeurd? De Nederlandmers dachten, toen 
ze daar een dag waren: ,,We gaan een fiets huren". Hel is een Neder- 
landse gewoonte om op een fiets te gaan zitten. Ze waren daar overal 
gaan fietsen, maar dat mocht volstrekt niet. Het was verboden; in 
elk geval had de politie er de grootste moeite mee; die zag inerns 
een groot aantal militairen op fietsen rondrijden. Die mensen 
waren daar tegen opgetreden en de Nederlandse soldaten waren on- 
hebbelijk geweest. De heer van Oorschot is er naar toe gegaan en 
heeft dat in orde gebracht. De Nederlandse militairen hadden er ook 
bezwaar tegen, dat ze als gevangenen werden beschouwd door de 
Engelsen. Als de mensen rond!iepen, deden ze allerlei baldadigheid; 
bovendien lag Haverfordwest aan de kust, waar voor de veiligheid 
maatregelen op militair gebied getroffen waren. De mensen mochten 
op allerlei plaatsen niet komen. Ze liepen er echter maar rond, oin- 
dat zij dat natuurlijk ook niet wisten. Toen hebben de Engelsen 
militaire politie ingeschakeld om hen te bewaken. Ook werdzn hun 
wapens afgenomen. Nu heeft de heer van Oorschot later genierkt, 
dat de Engelsen die wapens zelf graag gebruiken wilden. Me11 had 
gebrek aan wapens in Engeland en toen de Engelsen de Nederlailcise 
wapens zagen, dachten ze: ,,dat is een trouvaille, die zullen -we zelf 
g

e

bruikenv. Zij hebben de wapens afgenomen en ook de kijkers van 
de officieren. De officieren kregen er een bonnetje voor, inaar ze 
hebben de kijkers nooit teruggekregen. Het waren betrekkelijk kleine 
dingen, maar toch was het lastig. Op zo'n ogenblik moesten die 
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plooien dan maar weer glad gestreken worden. D e  moeilijkheden met 
de politie heeft de  heer van Oorschot opgelost door te zeggen, dat de 
troepen door hun eigen politie zouden worden bewaakt. E r  waren 
nogal veel marechaussees bij. 

D e  toenmalige Minister van Defensie, de  heer Dijxhoorn, ver- 
klaarde dat  de  in Engeland aangekomen troepen aanvankelijk te 
Haverfordwest zijn gekantonneerd en daarna zijn ondergebracht in  
e:n kamp te Porthcawl. D e  Engelsen hebben een grondig onderzoek 
ingesteld naar de betrouwbaarheid van de overgekorren Nederlandse 
militairen. In die tijd vertrouwde niemand een ander in verband met 
het optreden van de vijfde colonne. D e  heer Dijxhoorn heeft er 
echter nooit een wantrouwen van een bevriende Mogendheid in ge- 
zien. Ied'ereen zorgde persoonlijk voor zijn eigen veiligheid e n  wan- 
trouwde ieder ander mens. D e  Regering heeft aandacht besteed aan 
het feit, dat er politiek onbetrouwbare figuren in het leger wdren. 
Behalve dat de Nederlanders zelf de politiek onbetrouwbaren Cr ZO 

spoedig mogelijk hebben uitgehaald, hebben ook de Engelsen zich 
er mee bemoeid. 

3 2. Prinses Irene-Brigade 

Ter inleiding van deze paragraaf merkt de commissie het volgende 
op. Hei  grootste gedeelte var1 de Nederlandse troepen in Engeland 
is tot October 1940 in Porthcawl gebleven. N a  het aftrrd-n van 
majoor Sicherer waren daar achtereenvolgens J e  majoors Sas en den 
Beer Poortugnel kainpcomi~landant. In  October 1940 zijn de mili- 
tairen geleidelijk overgebracht naar een kanip bij Conjleton. Toen 
was majoor P. Doorman kampcommandant. Einde 1940 werd voor 
de troepen een staf gevormd. Van 1 Januari tot 1 September 1941 
was de toenn~alige kolonel Phaff commandant. Onder zijn com- 
mando werden de troepen geformeerd tot een brigade, welke - na  
eerst Koninklijke Brigade genoemd te  zijn - in de  eerste helft van 
1941 de naam Prinses Irene Brigade kreeg. 

Van 1 September 1931 tot 6 Januari 1942 was de toenmalige 
luitenant-kolonel van Voorst Evekink commandant van de brigade; 
zijn opvolger was de toenmalige luitenant-kolonel de Ruyter van 
Steveninck, die tot na  de terugkeer in  Nederland d e  brigade heeft 
gecommandeerd. 

a. Doel en organisatie 
Generaal-majoor van Oorschot heeft met Minister Dijxhoorn dik- 

wijls over de Nederlandse troepen gesproken; zijn streven was altijd: 
,,Train die soldaten met de Engelsen. Plaats ze bij Engelse onder- 
delen". D e  Regering wilde ze echter altijd apart houden. Zij vreesde 
onder Engelse invloed te komen. D e  Regering wilde, dat de Irene- 
brigade een aparte eenheid zou blijven en als zodanig meewerken aan 
de bevrijding van Nederland. D e  soldaten mo3esten evenwel geoefend 
worden volgrns de inzichten en volgens d e  regels van de  ge- 
allieerden, met wie ze samen moesten vechten. Liever had de  heer 
va1n Oorschot gezien, dat de Nederlandse soldaten direct waren ge- 
detacheerd bij Engelse onderdelen; dat  is later ook gebeurd. Toen 
heeft de noodzaak zich doen gevoelen. D e  Engelsen zeiden ,,Als 
je wat van die mensen wilt maken, dan  moeten zij bij ons komen, dan 
zullen wij het doen". Daar  waren allerlei voordelen aan verbonden. 
Ze leerden de taal; ze leerden elkaar kennen. Ze werden geheel ge- 
allieerd, terwijl, als ze op hun eigen benen waren blijven staan, r e  
dat  niet waren geworden. Bovendien was dit laatste veel kostbaarder. 
D e  Nederlanders moesten hun eigen kampen hebben. Ze hebben 
later een groot kamp in Wolverhampton in elkaar geschroefd. D a t  
kostte handenvd geld natuurlijk. Daar  waren ze helemaal apart. 
Dank zij de leiding van generaal Noothoven van Goor, die een 
buitengewone man was, ging het nog vrij goed, doch niet zo goed als 
wanneer ze bij een bepaald Engels onderdeel dienden. Ze konden bij- 
voorbeeld een brigade van een Engelse divisie zijn. D a n  zouden ze 
de aanduiding ,.NederlandM o p  hun arm hebben gehad; daaraan had 
men dadelijk gezien, dat het Nederlanders waren. Dat  was ook het 
standpunt van generaal Noothoven van Goor. Deze heeft het echter 
niet kunnen doorvoeren, omdat de  Regering liet heeft tegengehouden. 

Volgens de toenmalige luitenant-kolonel van de Plassche was de  
opzet na aankomst in Engeland een Nederlands contingent te vormen; 
de  veronderstelling was toen, dat de Nederlanders veel mensen zou- 
den kunnen recruieren uit Amerika en Canada, zodat zij een vrij 
groot Nederlands onderdeel bij elkaar hadden kunnen brengen. 

D e  heer van de Plassche heeft wel eens voorgestaan, dat de Irene 
brigade, waarvoor men geeri directe taak had en die een klein onder- 
deel was, zou worden opgelost en het personeel hiervan zou worden 
toegevoegd aan de Engelsen, zodat, wanneer er een Canadees of 
Engels onderdeel naar Nederland zou komen, dit de beschikking zou 
hebben over Nederlandse verbindingsofficieren en ordonnansen o m  
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hen te helpen. Dit heeft de heer van de Plassche ontwikkeld toen de  
brigade niet de minste gevechtskracht had. 

Aanvankelijk was het de verwachting - aldus de toenmalige 
majoor P. L. G. Doorman - dat de Nederlanders vrij veel recruten 
zouden krijgen uit Canada, Amerika e n  Zuid-Afrika. Caarop was 
aanvankelijk de organisatie gebaseerd. Mer, had gedacht er ern 
brigade van te maken naar Brits model, met een sterkte van 3000 man. 
De aantallen, die de brigade heeft gekregen, waren echter niet groot. 
Daarom was het nodig om de organisatie steeds te herzien. 

Eerst zou het een brigade worden van drie bataljons, daarna van 
twee en dan weer van één bataljon. Tenslotte is het geworden een 
brigade, zoals deze te velde is gegaan: een staf met drie zelfstandige 
compagnieën, een batterij artillerie en een verkenningsafdeling; bij el- 
kaar met een oorlogssterkte van plm. 1200 man. Dat  heeft zich zo 
ontwikkeld gedurende de oorlogsjaren. D e  brigade heeft in die tijd 
verschillende reorganisaties doorgemaakt. Bovendien werd de bri- 
gade dikwijls afgeroomd voor speciale diensten. Tweemaal is een 
detachement naar de West gegaan; ook ging een detachement naar de 
Oost, dat overigens nooit in Nederlandsch-Indië is aangekomen. Een 
aantal mensen is er uitgehaald voor de  commando's en een ander 
deel voor speciale diensten om gedropt te worden achter de linies. 
Zo werd dus het goede personeel van de  brigade voortdurend afge- 
roomd. 

Er  waren bij de brigade, die misschien 1500 man telde, honderden 
mensen, die ongeschikt waren voor dienst te velde en die niet mee 
uitrukten. Die deden dan  dienst als timmerman of werden gebruikt 
voor het aanleggen van de tuin e.d. Langzamerhand is men er toe 
overgegaan om te schiften. Dit had men eerder moeten doen. Voor 
troependienst ongeschikte mensen had men moeten laten werken in 
fabrieken. 

De toenmalige kolonel H. J. Phaff ,  van 1 Januari 1941 tot 1 Sep- 
tember 1941 commandant van de Prinses Irene-Brigade en van 
1 Mei 1942 tot 15 Juli 1943 inspecteur van de Nederlandse troepen, 
heeft van het begin af de  sterkte der Nederlandse troepen te  gering 
gevonden en gezegd: maak e r  niet allemaal mooie dingen van, maar 
laten wij proberen één eenheid op behoorlijke sterkte te brengen en 
als wij een bataljon kunnen halen, deel dat dan in bij een Engelse 
brigade. Maar men wilde altijd een zelfstandig legertje vormen. Dat  
was naar het idee van de  heer Phaff  de fout. 

D e  heer Phaff is altijd voor samenwerking met d e  Engelsen ge- 
weest, niet zo, dat inen b.v. 20 Nederlanders tussen Engelsen zet, 
maar een Nederlandse eenheid. D e  Nederlanders wilden met een 
Nederlandse brigade komen, maar van het begin af heeft de heer 
Phaff gemeend, dat zij daarmee te hoog grepen. D e  brigade bestond 
begin 1941 uit twee bataljons en het in Januari 1941 opgerichte eska- 
dron pantserwagens. Dit eskadron werd ook wel de verkennings- 
afdeling genoemd; het bestond voornamelijk uit marechaussees. 

Het verschil tussen het eerste en het tweede bataljon van de 
brigade bestond hierin, dat  het eerste hoofdzakelijk was gevormd uit 
mensen, die uit Nederland waren gekomen en het tweede uit mensen, 
die er in Engeland waren bijgekomen, dus die opgeroepen waren uit 
alle delen van de wereld. Er  zouden drie bataljons van ongeveer 
800 man moeten komen; dat leek de heer Phaff  echter zeer optimis- 
tisch. Toen hij commandant werd, waren er twee onvolledige batal- 
jons, waarvan een kon worden beschouwd als recrutenbataljon. Hij 
is toqen begonnen de opgeleide recruten van het tweede bataljon over 
te plaatsen naar het eerste, om zodoende tot een volledig bataljon te 
komen. Het eerste bataljon had de organisatie van een Engels batal- 
jon. D e  Nederlanders moesten alles van de Engelsen krijgen: Engelse 
uniformen, Engelse wapens; de  Engelse organisatie was daarom de 
enig juiste. 

D e  toenmalige luitenant-kolonel D. van Voorst Evekink ging o p  
1 September 1941 naar Wolverhampton als commandant van de 
Prinses Irene-Brigade. Hij geloofde eigenlijk niet, dat er toen vol- 
komen duidelijkheid bestond ten aanzien van de  doelstellingen van 
de brigade. Hij herinnerde zich e r  eens o m  gevraagd te  hebben 
teneinde de mensen duidelijk te  kunnen maken welke die doelstelling 
was. Die doelstelling is wel altijd o p  het tapijt geweest. E r  was te  dier 
zake b.v. een brief van Minister Dijxhoorn onder de titel: ,,Grond- 
slag voor te houden theorie in het kamp". 

D e  heer van Voorst Evekink heeft bij de aanvaarding van het 
commando een rede uitgesproken voor de  verzamelde brigade. 
Daarin heeft hij o.m. gezegd: ,,De omstandigheid, dat  het wachten 
ons soms lang zal vallen, en voor:s het feit, dat  het, zolang de 
oorlogsomstandigheden zich niet duidelijk aftekenen, moeilijk is 
precies te voorzien op welke wijze onze brigade bij die bevrijdings- 
actie zal worden ingezet, mogen ons geen ogenblik afhouden van 
de alle andere belangen overheersende eis o m  onze geoefendheid 
zo hoog mogelijk o p  te voeren en te allen tijde paraat te zijn.". D e  
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heer van Voorst Evekink heeft op 9 December 1941 aan Minister 
van Boeyen een brief geschreven, waarin hij o.m. zeide: 

,.In de onderscheidene besprekingen met Uwe Excellentie, 
laatstelijk op 3 December 1941, mocht ik er op wijzen, dat de 
brigade onder mijn bevel nimmer aan de verwachting, een bruik- 
bare vechteenheid te zijn of te worden, zal kunnen voldoen, 
wanneer geen paal en perk wordt gesteld aan de  onafgebroken 
aftapping van de bruikbare mankracht, welk gepluk, behalve 
verzwakking van de hoofdelijke sterkte, ook telkens tot een meer 
of minder ernstige desorganisatie leidt". 

De heer van Voorst Evekink geloofde, dat het uit een oogpunt van 
militair beleid zeer jammer is geweest, dat de brigade tot Juli 1944 
werkloos is gelaten en niet tevoren in de geallieerde strijd is ingezet. 
Hij heeft er aan gedaan wat hij kon doen. Hij heeft het initiatief ge- 
nomen, dat de brigade deel zou nemen aan de strijd in het Verre 
Oosten. Hij is met het detachement kwartiermakers naar het Verre 
Oosten vertrokken op 6 Januari 1942. Hij heeft er later - als hoofd 
bureau Organisatie Generale Staf - opnieuw bij de Minister op 
aangedrongen het strijdbare gedeelte van de brigade te doen deel- 
nemen aan de strijd in Noord-Afrika onder Montgomery. De brigade 
moest - op een toen nog in een ver verschiet liggend tijdstip - 
Nederland bevrijden. Dat was al die tijd het leidende motief. Naar de 
mening van de heer van Voorst Evekink was dat fout. Hij heeft wel 
eens in overweging gegeven - omdat de Irene-Brigade als gevechts- 
eenheid zo zwak was - ze op te lossen in verbindingsafdelingen en 
deze toe te voegen aan de geallieerde legers, die in Nederland zouden 
optreden. Deze suggestie verloor veel van haar betekenis toen de 
brigade is versterkt met mariniers. 

De brigade, zoals de toenmalige majoor F. J. Molenaar die op 
26 Augustus 1942 aantrof, bestond uit het eerste bataljon, onder 
bevel van de toenmalige majoor Suylen - dit was qua man- 
kracht vrijwel compleet - en een tweede bataljon, onder bevel 
van de toenmalige majoor Gulle, dat lang niet compleet was. Het 
tweede was een depôtbataljon. Immers, de mensen, die, betrek- 
kelijk sporadisch, bij de brigade kwamen, niet alleen Engeland- 
vaarders, maar meest uit Zuid-Afrika of Canada afkomstige Neder- 
landers, werden allen bij dit bataljon ingedeeld. Ze werden getraind 
om op een bepaald tijdstip te worden opgenomen in het eerste 
bataljon of het eskadron pantserwagens. Bij deze onderdelen ont- 
vingen zij dan verder hun operationele training. Het eskadron pantser- 
wagens stond onder de toenmalige ritmeester Beelaerts van Blokland. 
Dit waren eigenlijk wel de grote en belangrijkste bestanddelen van 
de brigade. Men had verder een geneeskundige dienst, een tandheel- 
kundige dienst en er was een genie-officier met toegevoegd personeel, 
die voornamelijk zorgde voor het herstel in het kampement. Voorts 
was er een herstelplaats voor motormaterieel met een aparte com- 
mandant, majoor Hendriks. 

De brigade was in die tijd geen operationele eenheid. Ten hoogste 
had men daarvoor kunnen bestemmen een bataljon, het eskadron 
pantserwagens en wat hulptroepen. De brigade is aanvankelijk op- 
qe7et met de bedoeling te worden georeaniseerd als een Engelse 
brigade van drie bataljons, maar de mankracht ontbrak. De brigade 
had in die tijd reeds veel mensen moeten afstaan. Er ging een 
detachement naar Indië en een naar de West. De brigade heeft aan de 
koonvaardij mensen moeten leveren, opdat  de koonvaardijsche~er: 
bewapend moesten worden. Dus zij is reeds vóór de tijd, dat de heer 
Molenaar bij haar diende, regelmatig geplukt. In zijn tijd is de brigade 
ook nog uitgekamd om het 322ste squadron te voorzien van grond- 
personeel. Dat heeft de heer Molenaar toentertijd uitvoerig besproken 
met de toenmalige majoor Berdenis van Bertekom, die militaire lucht- 
vaartaangelegenheden op het Ministerie van Oorlog behandelde. 

Er leek de heer Molenaar, toen hij als chef staf naar de brigade 
zou gaan, maar één oplossing mogelijk en wel om de brigade te 
reorganiseren in deze geest, dat men de mankracht, die er wa3, 
tussen de wielen zette; dat men de brigade dus motoriseerde. 

De reorganisatie van 1 Januari 1943 heeft de heer Molenaar 
als chef van de staf in haar geheel meegemaakt. De brigade is gereor- 
ganiseerd in drie gevechtsgroepen en een verkenningsafdeling (de 
nieuwe naam voor het eskadron pantserwagens), met daarbij een 
supply-sectie. Elke gevechtsgroep bestond uit twee peletons infan- 
terie en een peleton waarin men zware mitrailleurs, anti-tankgeschut 
en mortieren aantrof. De sterkte van een dergelijke gevechtsgroep 
aan mankracht bedroeg ongeveer 260 man in totaal. Au fond was 
deze organisatie volgens de persoonlijke opvatting van de heer Mole- 
naar niet onaardig. Het enige nadeel was, dat de infanteristische 
kracht te zwak was. Vandaar dat er steeds naar gestreefd is om te 
komen tot drie infanterie-peletons, 
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De drie gevechtsgroepen met de verkenningsafdeling zijn op 1 Mei 
1943 uit Wolverhampton vertrokken. De staf van de brigade alsmede 
de aan- en afvoertroepen, de geneeskundige dienst en de herstellings- 
groep voor de auto's bleven in Wolverhampton achter. De depat- 
compagnie en het kampcommando bleven eveneens achter. De ge- 
vechtsgroep van de heer Molenaar was voor zes weken in Lancashire 
bij de Lancashire Fusiliers gedetacheerd. Tenslotte is de gehele 
brigade verzameld in Ashridge Camp bij Berkhampstead (Herts). 
Dus toen was er in Wolverhampton niets meer, met uitzondering van 
het kampcommando, de depôtcompagnie en de autoreparatiegroep. 
De brigade was organiek compleet in Berkhampstead, in Ashridge 
Camp. Daar zij, aldus de heer Molenaar, 1 Mei uit Wolverhampton 
zijn gegaan en zes weken in Lancashire zijn geweest, zijn zij dus 
op ongeveer 15 Juni in Ashridge Camp aangekomen; zij zijn 
ongeveer 39 maand in dat kamp gebleven. Van dat moment af 
zijn de gevechtstroepen constant in brigadeverband gebleven. Na 
die 3+ maand zijn zij naar Harwich gegaan. Daar zijn zij onge- 
veer 3 maanden geweest. Op l Januari 1944 zijn zij naar Frinton 
on Sea verhuisd, alwaar zij ook 3 maanden zijn gebleven. Vervolgens 
terug naar Harwich, weer voor 3 maanden en ;oen zijn zij naar een 
kamp in Norfolk vertrokken. Van dat kamp uit zijn zij in de eerste 
week van Augustus 1944 via Londen naar Normandië verscheept. Zij 
wisten eigenlijk allen, aldus de heer Molenaar, dat er toen iets 
moest komen. Want voordat de eigenlijke invasie, op 6 Juni 1944 
plaats vond, was er reeds enige maanden van tevoren een 
100 pct. brievencensuur ingevoerd, de verloven waren ingetrok- 
ken, zelfs de 24-, 36- en 48-uur-verloven. Er heerste dus een 
zekere spanning. Zij hebben vooral in Ashridge Camp in Berk- 
hampstead zeer veel geoefend, veel ook met Engelse bataljons. Er ging 
geen week voorbij, of er was tenminste een 2-daagse oefening. En dat 
ging dag en nacht door. Er waren 3-daagse en zelfs 9-daagse oefe- 
ningen. De 9-daagse oefening was zeer gro-ots opgezet. Er waren de 
Nederlandse brigade, de Belgische brigade, een Poolse tankdivisie 
en Engelse divisies. In die tijd was de geest in de brigade zeer goed, 
zelfs uitstekend. Niets was de mensen te veel, oefeningen of geen 
oefeningen; er heerste een prettige, kameraadschappelijke geest. 

De toenmalige majoor D. J. Galle is in Januari 1941, nadat hij 
tot die tijd met zijn compagnie een Engels vliegveld mede had be- 
waakt. onder-commandant geworden van het eerste bataljon, waar 
majoor Doornzan commandant van was. In  het begin van Februari 
1941 is de brigade opgericht met de bedoeling er een complete bri- 
gade naar Engels model van te maken. Toen zat de troep niet meer 
in Porthcawl, maar in Congleton. Een brigade bestaat uit drie batal- 
jons. Het was toen de bedoeling in het eerste bataljon alles te ver- 
zamelen, wat overgekomen en dus getraind soldaat was; in het tweede 
bataljon alle recruten, die in Engeland geworven waren; met werving 
was men toen bezig. Als het tweede bataljon klaar zou zijn, zou ook 
dat een gevechtswaardig bataljon worden. Een derde bataljon zou dan 
recrutenbataljon worden. Als dat klaar zou zijn, zou de brigade wor- 
den gevormd. Het derde bataljon is echter nooit ontstaan. Tegen het 
einde van 1942 is er een reorganisatie gekomen, waardoor de brigade 
niet meer zou bestaan uit drie bataljons, maar uit drie z.g. gevechts- 
groepen plus een verkenningsafdeling. In de plaats van het bataljon 
kwam er een gevechtsgroep, zeer modern bewapend. Het was de be- 
doeling met weinig mensen een zo groot mogelijke beweeglijkheid en 
gevechtskracht te verkrijgen. 

De reorganisatie van de brigade in 1943 tot een z.g. ,,fighting unit" 
is, aldus de heer Galle, een noodsprong geweest, een goede overigens, 
een erkenning van de realiteit, dat de Nederlanders niet in staat bleken 
een volledige brigade te formeren. Dit hing samen met het feit, dat 
velen werden afgekeurd en dat allerlei afzonderlijke diensten werden 
opgericht, waardoor natuurlijk velen aan de brigade werden ont- 
trokken. Voorts is de recrutering in Canada, Amerika en Zuid- 
Afrika buitengewoon tegengevallen. De aanvankelijke verwachting 
was, dat de  Nederlanders zelfs een divisie zouden kunnen formeren! 
Men heeft er vrij lang over gedaan zich te realiseren, dat een brigade 
ook te hoog gegrepen was. Men heeft het van het kamp uit spoediger 
gezien dan men het te Londen wilde accepteren, want men zag het 
verloop veel duidelijker voor zich, een verloop, dat ongelooflijk groot 
was. Op een gegeven ogenblik heeft men echter besloten, met hand- 
having van de naam brigade, een kleiner onderdeel te vormen, omdat 
men het aantal mensen voor een complete brigade niet kon op- 
brengen. De Engelsen gebruiken de naam fighting unit voor ieder 
willekeurig samengesteld onderdeel, dat voor een speciale taak in Bet 
leven wordt geroepen. Er  moesten drie gevechtsgroepen en een ver- 
kenningsafdeling ontworpen worden, waarbij iedere gevechtsgroep 
het midden hield tussen een compagnie en een bataljon. Men zou 
kunnen spreken van een versterkte compagnie. Een gevechtsgroep 
telde ongeveer 250 man, terwijl men er voor een bataljon ongeveer 
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700 nodig heeft. O m  de gevechtskracht echter zo groot mogelijk te ma- 
ken, werd er bij de  organisatie o p  gerekend, dat  de  groep zeer grote 
beweeglijkheid zou hebben. Het bleef infanterie, maar met ver1 tractie 
om zich zelfstandig te verplaatsen en met een extra sterke bewapening. 

De heer Galle is na de reorganisatie in begin 1943 commandant 
geworden van de eerste gevechtsgroep. Van 30 April 1943 af zijn 
de gevechtsgroepen ieder afzonderlijk naar een Engels onderdeel 
gegaan om met de Engelsen te oefenen en o.m. aan ,,field firing" te 
docn. Zij werden dan toegevoegd aan een Engels trainingsregiment. 
In de zomer van 1943 zijn zij in een zomerkamp geweest, Oostelijk 
van Londen, waar ze als brigade, samen met de Engelsen, soms 
wel drie weken lang oefenden. Hier deden zij mee aan oefeningen 
in groot verband. In  de winter is de gehele brigade in Harwich terecht- 
gekomen, met een taak in de kustbewaking. D e  organisatie, waarbij 
de gevechtsgroepen zijn ontstaan, dateert van begin 1943; zij heeft 
echter begin 1944 volledig haar beslag gekregen; toen waren de ge- 
vechtsgroepen eerst min of meer compleet. D e  heer Galle heeft begin 
1944 de brigade verlaten. 

Mr t  het request van een aantal jongere officieren waarin tal van be- 
zwaren naar voren werden gebracht, welke door de militaire leiding 
zijn afgewezen - o.m. werd gezesd, dat de reorganisatie, die einde 
1942 is tot stand gekomen ,,geenszins de vurig behoefte verbetering 
heeft gebracht" - is de hezr Galle het in zoverre niet eens, dat het 
voordeel bij deze reorganisatie tenminste was, dat men eindelijk de  
utopie losliet, dat het mogelijk was een brigade te  vormen en dat  men 
nu eens precies ging uitrekenen, wat de mogelijkheden waren met 
het personeel en het materieel dat men had. D a t  er toen natuurlijk 
pover weinig uit de bus kwam. was aan de ene kant een nadeel en een 
desillusie. maar aan de a d e r e  kant wist men tenminste precies waar- 
aan men toe was. Vóór die tijd had men het gevoel gehad, dat er in 
het vaqe werd gehooot OV de geweldige aanvulling van recruten uit 
Canada en Amerika, hetgeen een slag in de  lucht was. 

D e  toenmalige kolonel der mariniers M. R. de Bruyne is 1 Juli 1943 
inspecteur van de Nederlandse troepen in Engeland geworden en 
heeft onmiddellijk een onderzoek ingesteld naar de toritand. waarin 
de brigade verkeerde. Daarover heeft hij gerapporteerd l ) .  Zijn eerste 
rapport - het was een voorlopig rapport, dat dateerde van 5 Juli 
1943 - was naar aanleiding van een bespreking, die hij heeft ge- 
houden met de brigadecommandant en met zijn belangrijkste staf- 
officieren: het was ook een kennismaking met de twee gevechtstroepen 
van de briqade. de verkenningsafdeling en de batterij artillerie. D e  
belangrijkste reden, dat deze troep er zielig aan toe was, was, dat  de 
mensen niet wisten waaraan zij toe waren. D e  een zei, dat  de 
training te bard was en de ander, dat  de  training te slao was. 

E r  zaten in de brigade verschillende categorieën, die met aparte 
zorg moesten worden aangenakt en behandeld. Dst betrof o.m. ei.n 
grote groep militairen, die in  de  Internationale Brigade in Spanje 
hadden gedierid. Het waren uitstekende kerels, maar van het slag, 
dat on een geceven oqenblik ern andere maatstaf van beoordeling er 
op nahield over de wij7e van tuchthandhaving en de reglementen dan  
de normale Nederlander. 

Er was ook een grorn mensen uit Zuid-Afrika en Canada, die 
door het maandenlange, ja, jarenlange betrekkelijke stilzitten e n  door 
het niet weten, waaraan zij toe waren, ontevreden waren geworden, 
omdat zij 7;ch ginoen verzeliiken met hun rred-burgers uit Zuid- 
Afrika en Canada, voor wie van de  ziide van de  Zuid-Afrikaanse en 
Canadese Regeringen allerlei regelingen waren afgekomen voor hun 
demobilisatie. 

Reeds op 11 Mei 1943 had de heer de Bruyne - hij was toen nog 
ge-n insoecteur - een vrij scherpe kritiek OU de Nederlandse brigade 
geleverd. Dit was naar aanleiding van een schrijven van de comman- 
dant van de Prinses Irene-Brigade van 28 April 1943 

In  dit schrijven van de commandant stond o.m.: 
,,Aangezien deze training echter een voorbereiding moet vor- 

men voor de later door de7e eenheden te verrichten taken, acht 
ik het noodzakelijk, dat mijn trainingsinstructies door de  reö2e- 
ring worden beoordeeld, ten einde vast te stellen, of met het 
voldoen aan deze instructies de Brigade wordt voorbereid voor 
door de regeering gedachte taken. 

Het  ligt in mijn bedoeling om het besluit van de  regeering 
aan de troepen mede te deelen, ten einde de misvatting, als 
zoude door mij niet in den geest van de regeering worden ge- 
handeld, geheel te ontzenuwen". 

Naar  aanleiding daarvan heeft de heer de Bruyne geschreven 3) .  

,.Het geheel maakt verder o p  mij een teleurstellenden indruk. 
Ik mis er den geest in, waaruit zou moeten blijken, dat  beseft 
wordt, dat het uiterste en wellicht meer dan dat  zal moeten wor- 



den gepresteerd voor de bevrijding van land en volk. Eener- 
zijds de neiging o m  ,,de menschen zooveel mogelijk te willen 
sparen", anderzijds de behoefte om aan de troep duidelijk te 
maken, dat ,,de Commandant niet me,er eischt dan de Regeering 
zelf" wijst m.i. bedenkelijk op een geestestoestand als d '  :e van 
einde 1918. Ik bedoel hiermede allerminst een kritiek op den 

1)  Commandant Koninklijke Nederlandse Brigade, dit was de C.K.N.B. l). Hij zal hiertoe wel gekomen zijn door ervaringen, 
Prinses Irene-Brigade. welke hen1 als het ware naar dit peil drukten. 

D e  eenige remedie is: ,,Den C.K.N.B. meedeelen, wat men 
precies wil en hem daarna de macht en het vertrouwm schen- 
ken o m  zijn taak naar beste weten en kunnen te vervullen"." 
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D e  heer de Bruyne herinnert zich, dat hij er van heeft gezegd: in 
deze troep ontbreekt de ziel. Men had een troep mensen, waarin vele 
behoorlijke, flinke kerels zaten, die jaren hadden rondgelopen zonder 
hun definitieve bestemming te weten. Dat  is voor een troep, als het 
behoorlijke, flinke kerels zijn, niet te dragen. Dit is ook e-n van de 
grote oorzaken geweest, waardoor dit een ongelukkige troep was. D e  
Regering had nooit medegedeeld wat de definitieve taak van de 
brigade was. D e  heer de Bruyne heeft verzocht een positieve uit- 
spraak te d o m  over hetgeen er met de troep zou gebeuren: of zij 
vechten moest of niet. D e  heer de Brciyne heeft daaraan nog toege- 
voegd: als de troep niet moet vechten, doek hem dan o p  en geef 
de mensen andere passende functies, waar zij gebruikt kunnen wordrn. 
Indien de troep wel moet vechten, dan moet alles er o p  wordzn ge- 
richt hem zo goed mogelijk voor die taak gereed te maken. E r  waren 
twee opvattingen: de ene was, dat de brigade daadwerkelijk mede zoii 
moeten doen aan de bevrijding van Nederland en de andere opvat- 
ting was, dat de brigade een reservoir moest of kon zijn van mensen 
met het oog op de vervulling van allerlei diensten en taken. De op- 
vatting van de heer de Bruyne was, dat men daar als het ware tussen 
was blijven hangen. Daardoor wist de troep niet waaraan hij toe 
was en dat was een van de hoofdoorzaken, dat  er op dat ogenblik 
g e m  behoorlijke spirit in zat. D e  brigade was er nu ernmaal. Men 
wilde van de zijde van het leger, dat een on6erdcel van het Neder- 
landse leger deel zou uitmaken van de troepen, die de bevrijding van 
Nederland zouden bewerkstelligen. D a t  was tenslotte vastgelegd. Er  
waren overigens vele andere functies in oorlogstijd, waarin flinke 
Nederlanders zeer goed konden wordeii gebruikt. 

Men moest in de eerste plaats de troep duidelijk maken waarvoor 
hij diende en dit verder duidelijk laten uitkomen in het trainings- 
schema. Hierdoor kreeg de commandant steun, omdat de gehele 
troep dan wist: daar en daar gaat het naar toe. In de tweede plaats 
moest meer aandacht besteed worden aan ongetwijfeld zeer gegronde 
grieven van de groep soldaten uit Canada en Zuid-Afrika, die er ook 
wel wat ongelukkig aan toe waren. D e  heer de Bruyne heeft toen 
veel met de mensen uit Zuid-Afrika gesproken. Dezen werden zich 
de realiteit hoe langer hoe meer bewust. Het grootste gedeelte be- 
stond uit mannen, die in de financ;ële crisisjaren 1929-1936 waren 
geëmigreerd; toen waren zij in Nederland o p  een boot gezet met de 
mededeling, dat dit het laatste was, dat  de Nederlandse Regering voor 
hen deed. Toen de oorlog kwam, herinnerde men zich plotseling (zei- 
den zij), dat zij Nederlanders waren en werden zij uit hun pas opge- 
bouwde zaak of bedrijf gehaald. Zij deden hun werk goed en waren 
gewillig, maar hadden in Engeland niets te doen, althans: daar hadden 
zij het gevoel niets te doen te hebben. Dat  kwam in de loop der jaren 
steeds sterker naar voren. Daarbij kwam, dat door de Zuid-Afrikaanse 
en Canadese Regeringen maatregelen voor demobilisatie waren geno- 
men, die naar Nederlandse begrippen uitermate gunstig waren. De- 
genen, die terugkwamen, zouden een bepaald bedrag uitbetaald krij- 
gen, waardoor het hun mogelijk werd gemaakt hun plaats in de maat- 
schappij terug te vinden; er werd hun steun verleend. D e  heer de 
Bruyne gelooft, dat het ook van Nederlandse zijde later veel beter is 
geworden, maar op dat gebied bestond er op dat moment nog geen 
enkele regeling. D e  heer de Bruyne heeft in zijn rapport ook aan de 
Regering verweten, dat men geen vaste lijn volgde bij de opbouw van 
de brigade 2 ) .  Hij heeft letterlijk gezegd, dat: 

,,de vele reorganisaties, het gesol met personeel, het lukraaa 
nastreven van het vormen van formaties voor bijzondere taken 
(parachutisten, commando's, hulp K.N.I.L. in Oost en West) ten 
koste van het hoofdorgaan der K.N.B. zelve, heeft geleid tot de 
gedachte, dat de vorming van eer1 gevechtswaardige Nederland- 
sche brigade nooit in ernst door de verantwoordelijke hoogste 
leiding werd en wordt nagestreefd". 

Toen hij inspecteur was geworden, heeft de heer de Bruyne gezegd: 
er zal een beslissing moeten worden genomen omtrent datgene, wat 
er met de  troep moet gebeuren; dit kan men de mensen niet aan- 
doen in tijden van oorlog. D e  kerels van de brigade ,,Prinses Irene", 

12 
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onder wie vele flinke mensen waren, werden geridiculiseerd, wanneer 
zij langs de bureauknullen te Londen liepen, omdat men in hen een 
soort van pret-soldaten zag. Dat is voor een man niet om te dragen! 

Als men de heer de Bruyne vraagt, of hij de enig zaligmakende op- 
lossing vond, dat de brigade werd in stand gehouden, dan is zijn ant- 
woord: neen. Er waren legio andere mogelijkheden: het trainen voor 
bepaalde commandotroepen, het vormen van parachutistentroepen, 
van liaison-groepen, die later eventueel nodig zouden zijn bij Engelse, 
Canadese of Amerikaanse eenheden; op de koopvaardij-schepen be- 
stond een groot gebrek aan luchtdoelartilleristen. Er lagen zoveel 
andere taken. Als men vraagt: op welke manier had men het grootste 
rendement kunnen leveren voor de bevrijding van het land, dan 
waren er allerlei andere mogelijkheden geweest, die misschien een 
groter rendement hadden gegeven dan het vormen van deze toch 
betrekkelijk kleine brigade. Het was een erekwestie voor het Neder- 
landse leger om met een strijdend onderdeel in Nederland terug te 
keren. De heer de Bruyne voelde dit als een zeer begrijpelijke zaak. 

Toen de Regering eenmaal de positieve uitspraak had gedaan, 
dat de troep voor oorlogsgebruik zou worden gereedgemaakt, is de 
heer de Bruyne direct begonnen de troep te reorganiseren en uit te 
kammen, waardoor de oudere elementen, die niet meer geschikt 
waren voor de strijd te velde, er uit werden gehaald. De oorlogs- 
training werd toen met kracht aangepakt. De Irene-Brigade werd in 
feite getraind onder leiding van een aparte liaison-groep van het 
Engelse leger. Het gebeurde wel eens, dat een speciaal onderdeel, 
b.v. van de artillerie en de vechtwagens, op een gegeven moment een 
trainingsperiode doormaakte bij een Engels onderdeel; dat behoorde 
bij de normale training. 

In een van de gevechtstroepen mankeerde de infanteriekern. Mont- 
gomery zei bij een door hem gehouden inspectie: ,,Ik waarschuw U, 
indien dat gat niet wordt opgevuld, gaan zij niet mee". Dat was een 
onprettig middel, dat deze toepaste, maar de heer de Bruyne zat er 
mee; toen heeft hij een keer bij de  Ministers van Oorlog en van 
Marine aangeklopt om de mariniers, die in Amerika in training 
waren, het gat te laten opvullen. Dit stuitte op tegenstand van marine- 
zijde. Minister Furstner zei niet, dat het niet kon, maar hij had er 
wel bezwaar tegen, omdat die kerntroep voor een ander doel werd 
klaar gemaakt. Bij brief van 10 Maart 1944 1)  heeft de Minister van 
Marine aan zijn Ambtgenoot van Oorlog bericht, dat het mogelijk 
was omstreeks begin Aprii van dat jaar een ploeg van 100 mariniers 
naar Engeland te zenden. 

Er zijn nog diverse mensen naar het continent meegegaan, die te 
oud waren. Het geheel was een troep, die te oud was. Bij de  training 
bleken zij echter mee te kunnen. Zij hebben physiek een uithoudings- 
vermogen getoond, dat goed was. 

Toen de heer de Bruyne de zaak had gereorganiseerd en alles, wat 
oud was, er uit had gehaald, waren er twee gevechtsgroepen volledig 
bemand. De derde was sterk onderbemand, hetgeen hij alleen kon op- 
lossen door er mariniers uit Amerika in te halen. 

Later ging men er van de zijde van de Minister van Oorlog toe 
over om verbind:ngsoIficieren op te leiden, teneinde die toe tevoegen 
aan de geallieerde onderdelen, die Nederland zouden binnentrekken. 
De heer van de Plassche wilde de gehele brigade in verbindings- 
groepen oplossen en dat was de heer de Bruyne niet met hem eens. 
De heer de Bruyne zei: deze brigade zal als brigade strijdend in 
Nederland terugkeren, dus dat kan niet; anders hebben wij weer 
voor niets gewerkt. Dat had een oplossing kunnen zijn in 1943. De 
heer de Bruyne stond toen dus op het standpunt: wij moeten de 
brigade gebruiken om daadwerkelijk als vechtelement dienst te doen. 
Hij was op dat standpunt gekomen, omdat hij van gezaghebbende 
legermensen vrij unaniem had gehoord, dat dit de beste oplossing 
zou zijn. Hij voelde dit ook zo aan. 

Oud-Minister Dijxhoorn verklaarde, dat de Engelsen de be- 
doeling hadden de  Nederlandse troepen in Engeland te gebruiken 
voor de bewaking van vliegvelden. Toen deze troepen weer enige ge- 
vechtswaarde hadden, heeft men ze, vooral in de nabijheid van Porth- 
cawl, waar vliegvelden waren, gebruikt. Dit was - van Nederlands 
standpunt bezien - een secundaire taak, waarmee de Nederlandse 
Regering dan ook geen genoegen heeft genomen. Zij heeft er bij de 
Engelsen op aangedrongen betere wapenen voor deze troepen te ver- 
strekken, teneinde zodoende een eenheid te kunnen vormen, die aan 
de daadwerkelijke oorlogvoering zou kunnen deelnemen en niet alleen 
bestemd was voor de bewaking van vliegvelden e.d. 

In Juni 1940 heeft de heer Dijxhoorn een brief geschreven aan 
major Carlisle, de contactman op het War Office. In deze brief is 
sprake van het bezwaar tegen het deelnemen van Nederlandse troe- 
pen aan het aanleggen van defensiewerken, daar gevreesd werd voor 
het moreel van de troepen. 

De vrees van de  heer Dijxhoorz is altijd geweest, dat de troepen 
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niet als een werkelijke :,vechteenheidfl zouden worden beschouwd rn 
niet als een dusdanige eenheid zcuden worden bewaprnd, waardoor 
het moreel van de troepen zou dalen. Hij heeit dit ook vastgelegd 
in een nota, die hij bij ecri onderhoud op 21 Juni 1940 met de toen- 
malige Secretary of War, Ed'en, aan deze heeft overhandigd. In deze 
nota staat precies uit hoevezi man de Necierianase troeprn bestonden: 
250 gendarmes, 100 man van de militaire politie, 250 man luchtmacht- 
personeel en 700 soldaten, die tot verschillende divisies en wapens 
behoorden, bij elkaar 1300 man. Verder staat er in: 

,,The Netherlands Government wishes to strengthen their troops 
with volunteers ana conscripls to establish a Dutch legion consis- 
ting at least of one regiment infantry, olie battalion light taniís 
and light anti-aircraft and light anti-tank guns. It is the desire 
of the Netherlands Government, that air force-personnel wil1 
be incorporated in the IPoyal Air Force". 

De heer Dijxhoorn heeft de heer Eden toen de toestand uitgelegd 
en tenslotte heeft hij de wensen van de Nederlandse Regering ken- 
baar gemaakt, nl.: een gelijke behandeling van de troepen; ten tweede 
aanvulling van hun uitrusting met wapens; tegemoetkomendheid ten 
aanzien van de oefening; inschakeling van het personeel van de lucht- 
vaart bij de Royal Air Force en inschakeling van de marechaussees in 
een politieformatie. Daarbij meende hij nog een stoot in de goede 
richting te kunnen geven, door er bij te zeggen: ,,Ingeval het Britse 
Gouvernement niet kan instemmen met deze voorstellen, zal de Neder- 
landse Regering het op prijs stellen, als de Britse autoriteiten haar 
medewerking zouden willen verlenen, om deze troepen dan naar 
Curaçao, naar Oost-Indië of elders te zenden". Dit is in het kort de be- 
spreking met Eden geweest. Daarop zijn besprekingen van het Depar- 
tement van Delensie met het Engelse Ministerie van Oorlog gevolgd. 

Jhr. ir. O. C. A. van Lidth d e  Jeude, van Septemoer l Y 4 ~  aI Nli- 
nister van Oorlog, heelt verklaard, dat de Prinses Irene-Brigacie reeds 
was opgericnt, toen hij optrad als Minister en ciat deze was gelegerd 
in ezn kamp te Wolvernampion. Neaerlanders, die zich bulten het 
bezette geoied b,evondeil, waren dienstplichtig en werden dus in de 
verschillende landen opgeroepen. Behalve diegenen, die bij de lucht- 
macnt, bij de marine OL   ij de geneime diensten werden ingedeeld, 
ware~i cie oienstpiicntigen in hooiuzaak bestemd om te Uiznrn bij deze 
brigade. In overieg met en met meciewerlung van de Britse autori- 
teiten was deze brigade voorbestemd later bij de bevrijding als Neder- 
landse wnheid dienst te doen. Men kon voorzien, dat daarbij het 
spit zou moeten worden afgebeten door geallieerde troepen en dat 
het geringe aantal manscnappen, aat  ae  ~vaierianaers oeschikoaar 
hadaen, niet anaers dan ezn morele betekenis en geen belangrijke 
militaire invloed kon hebben. Er  was niet alleen een groot t e ~ o r t  
aan militaire krachten, maar ook aan burgerlijke, zodat, zoals be- 
grijpelijk was, pogingen werden aangewend om vrijstelling te ver- 
krqgen van de militaire dienst ot om te werk gesteld te worden bij 
een van de departementen. De heer van Lidth de Jeude heeit dit zo- 
veel mogelijk oeperict, omaat ae regeling, waarop de totstandkoming 
van ae Prinses lrene-Brigaae berustte, een militaire overernkomst 
was met de Britse Regering, waarbij met medewerking van de Britse 
autoriteiten alle hulpmiddelen werden beschikbaar gesteld om de bri- 
gade uit te rusten, te onderhouden en te legeren. Van Britse zijde werd 
aandrang uitgeoetend om de brigade behoorlijk op peil te houden. 

De uitrusting van ae brigaoe was a a n v a n ~ e l i j ~  zeer matig. Het 
materieel, aat ter beschikktng werd gesteld, was onvoldornde. De 
Britten hadden het aanvankelijk zelf ook niet, zodat een van de 
eerste pogingen van de heer van Lidth de Jeude was, die ook met 
succes beicroond werd, de uitrusting te verbeteren. Geleidelijk, toen 
men beter was ingericht voor het vervaardigen, aanschaffen en af- 
staan van materieel en materialen, ging het heel wat beter, zeer tot 
genoegen van hen, die zich er mee bezig moesten houden. 

E;r is wel eens overwogen onze lanugenoten bij de Engelse leger- 
afdelingen in te delen. De heer van Lzdth de Jeude haa daartegen 
groot bezwaar, omdat, wanneer het geringe aantal mensen werd 
verspreia over de geailieerae legers, er geen sprakíe meer zou zijn 
van ern nationale vechteznheid. Bij een Nederlandse legeraideling 
onder eigen vlag en met eigen con~mando kwam het Nederlandse 
karakter meer naar voren en daarin kon men het bewijs zien, dat de 
Nederlanders bij de bevrijding van hun land, zij het in zeer be- 
scheiden mate, zelf ook waren vertegenwoordigd door een leger- 
atdeling. Voordien waren er reeds grondige wijzigingen in de samen- 
stelling van de brigade gebracht. Er waren in het begin elementen 
bij, die, uit militair oogpunt gezien, niet bepaald de meest gewenste 
waren, dikwijls verband houdende met gezondheid, leeftijd, enz. 
Voorzover dezen niet voor huishoudelijke diensten werden gebruikt, 
werden zij vrijgesteld en werd een gevechtskern georganiseerd, die 
zeer bruikbaar was of als afzonderlijk geheel, òf als onderdeel van 
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een grotere geallieerde legermacht. Deze kern kon nog worden ge- 
splitst in kleinere groepen, waarvan afzonderlijk gebruik kon worden 
gemaakt. Dit leverde succes op. 

D e  brigade heeft nooit kunnen komen o p  de  sterkte, zoals deze in 
de militaire regeling was voorzien. Niet alleen van de  zijde van de  
Nederlandse Regering, maar ook van Engelse kant werd er zeer o p  
aangedrongen, dat de Irene-Brigade op peil werd gebracht. D e  Engels-n 
stelden de hulpmiddelen beschikbaar e n  wilden dan ook een behoor- 
lijke eenheid zien. Er  werd voortdurend aandrang uitgeoefend om de 
brigade niet te ontvolken. Die aandrang was zeer stellig van zodanige 
aard, dat men het van Engelse kant o p  de koop toe nam, dat  de Neder- 
landers daardoor minder konden leveren aan die onderdelen, die, gelijk 
de luchtmacht, eerder daadwerkelijk aan de oorlog deelnamen. Men kan  
zich voorstellen, dat de Regering bij de  Engelse Regering aandrang zou 
hebben kunnen uitoefenen de  Irene-Brigade iets minder sterk te laten 
zijn ten gunste van die ernheden, die onmiddellijk hielpen, b.v. d e  
Royal Air Force. D e  aantallen, aldus de heer van Lidth de Jeude, wa- 
ren te klein en het effect was zo gering. 

De Irene-Brigade als vechtwaardige eenheid bestond slechts uit 
1700 man. Het  is heel begrijpelijk, dat  de mensen liever direct actief 
wilden zijn, doch het effect was wegens het volkomen onbetekenende 
aantal uiterst gering. \?en wist, wat de brigade betrof, niet wanneer 
deze zou moeten optreden. Niemand kon dit voorzien. Het  was inder- 
daad een wissel o p  de toekomst; het was vooral een kwestie van tijd. 
In 1942, reeds vóór het optreden van de heer van Lidth de Jeude, 
waren uit de slecht bezette gelederen van de  Irene-Brigade een paar 
honderd man afgestaan voor Indië. Men moet vooral niet denken, 
dat  er een soort vasthoudendheid was o m  de brigade tot elke prijs o p  
peil te  houden, tot schade van andere werkelijke belangen. E r  werd 
wel eens gevraagd, of men de Irene-Brigade niet zou opheffen. Dit 
was echter niet mogelijk. Men kon  de dienstplichtigen niet van heinde 
en verre laten komen, omdat het landsbelang dit nodig maakte, o m  
na een jaar te vertellen, dat  er geen behoefte meer aan  hen was. Dit 
zou ge-n houding geweest zijn. 

Over de  reorganisatie in 1943 verklaarde de  heer van Lidth de Jeude 
dat men aanvankelijk de vorming van een tankafdeling o p  het oog 
had, maar daarvan werd tenslotte afgezien. D e  brigade werd verdeeld 
in drie groepen, die elk een speciale taak konden verrichten. D e  reor- 
ganisatie was gebaseerd o p  de  taak e n  de  bewapening van die 
groepen. 

De heer van Lidth de Jeude heeft niet lang na zijn optreden in 
Wolverhampton een toespraak gehouden en het doel zeer duidelijk 
uiteangezet, waarmee men toen zeer ingenomen was. Zo al vóórdien 
twijfel bestond over de doelstelling, in  elk geval is deze toen e n  later 
meer dan één maal zeer duidelijk aan de brigade uiteengezet. 

b. Leiding en moreel 
Volgens de  heer Niterink was het te  begrijpen, dat  de geest van d e  

troepen in het begin niet uitmuntend was. Alles was bijeengegaard. E r  
waren veel treinsoldaten bij, voorts anderen, die vroeger o p  een bu- 
reau hadden gezeten en dus niet als militair dienst hadden gedaan. 

Toen de Duitsers binnenvielen, lag d e  compagnie van d e  heer Nite- 
rink in de Peel; zonder dat er iets was gebeurd, moesten zij hun stel- 
ling 's nachts verlaten en daarna hebben zij weinig anders gedaan dan 
terugtrekken. D e  heer Niterink herinnert zich ecn enkele keer iets te  
hebben gehoord, dat bij de soldaten de gedachte heerste, dat de  
officieren hen in de oorlog alleen hadden ge!aten. Een paar ge- 
vallen kon hij nagaan en daarbij was de  betrokken officier volkomen 
onschuldig. 

D e  heer Koch deelde met betrekking tot de geest in de troep mede, 
dat men hierbij verschillende perioden moet onderscheiden. Bij aan- 
komst in Enge!and was de stemming buitengewoon goed. D e  mensen 
waren heel blij en dankbaar, dat ze in Engeland aangekomen waren, 
niet alleen in verband met hun eigen lijfsbehoud, maar ook, omdat 
zij voelden iets te kunnen verrichten. Het was natuurlijk heel moei- 
lijk die troep ingeschakeld te  krijgen in geallieerd verband; dat  heeft 
een hele tijd geduurd. Men is toen begonnen met de troep te oefenen 
en de heer Koch had de indruk, dat dit o p  een andere wijze ging dan  
in het Engelse leger en dat de mannen daar niet onverdeeld gelukkig 
mede waren. D e  heer Koch is in Mei 1941 naar Zuid-Afrika ge- 
zonden en is weer teruggekomen in September of October 1942. Hij 
kreeg toen weer zijn positie als chef van de militair geneeskundige 
dienst. D e  heer Koch gelooft, dat  d e  stemming toen niet zo slecht 
was, maar het was uitermate moeilijk o m  in het kamp te Wolver- 
hampton de  troep goed bezig te houden en daar waren de soldaten 
ontevreden over. D e  heer Koch gelooft niet, dat  het in de eerste plaats 
te wijten is aan de officieren, zeker niet aan de subalterne officieren. 
Velen hebben erg hun best gedaan. Hij heeft altijd de indruk gekre- 
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gen, dat het voor degenen, die moesten zorgen, dat het Nederlandse 
contingent opgenomen werd in het geallieerde verband, een beetje 
moeilijk was dit con amore te doen, doordat het gedeeltelijk mensen 
waren, die zeer geworteld waren in een andere geestesgesteldheid. D e  
heer Koch gelooft niet, dat in dit opzicht een verwijt kan worden ge- 
richt tot de  Regering. Degenen, die inspecteur waren, waren bejaarde 
lieden: in he: begin generaal Phaff.  Generaal Noothoven van Goor 
was toen reeds overleden. Deze was buitengewoon bemind; hij was 
een buitengewoon humaan e n  tegelijkertijd rechtvaardig leider van de  
troep. Generaal Phuff stond e r  enigszins vreemd tegenover. D e  heer 
Koch heeft wel de indruk gehad, dat  de  heer Phaff enigszins buiten 
de  troep stond. Hij is van mening, dat  er een tijd is geweest, waarin 
een groep van officieren enigszins een aversie had tegen het nieuwe 
en liever o p  de oude weg wilde voortgaan. D a t  waren officieren, 
die geen soepelheid hadden, die niet aanvoelden, dat men de  weg 
moest inslaan, die z.i. de meest aangewezene was. 

D e  heer Koch kan zich voorstellen, dat de  troep niet enthousiast 
over de leiding was na aankomst in Engeland. E r  waren verschillende 
officieren, ook reserve-officieren, die niet het volle vertrouwen had- 
den. Dit is meer te  wijten aan het systeem, dat vóór de oorlog gold, 
toen weinig gelet werd op lichamelijke geschiktheid; er waren b.v. 
zeer gezette personen bij; in EngeIand kwam het zelfs nog voor, dat  
een kapitein o p  de fiets d e  oefeningen meemaakte wanneer de  troep 
marcheerde. 

Er  waren, aldus de heer Koch. b.v. troepen uit de Peel. Hij heeft 
die troepen in Frankrijk zonder enige aanvoering zien rondlopen. Hij 
heeft officieren o p  eigen gelegenheid in Frankrijk of Engeland zien 
aankomen. Hij heeft tijdelijk de  leiding van die troepen o p  zich ge- 
nomen, omdat er geen troepenofficieren waren, die daartoe capabel 
waren of er zin in hadden. Hij heeft officieren met hun vijven in een 
fraaie auto zien aankomen. O p  zijn vraag, hoe het kwam, dat dezen 
niet met de troep waren meegekomen, antwoordden zij, dat zij voor- 
uit waren gegaan. Toen de officieren weer bij de troep terugkwamen, 
waren de manschappen over hen hoogst ontevreden. 

Majoor Sicherer was de  oudst aanwezige reserve-officier, die over- 
kwam; hij was de eerste commandant, maar hij was tegen die taak 
niet opgewassen. D e  heer Koch gelooft niet, dat e r  verder veel kwaads 
tegen hem in te brengen was. Later heeft majoor Sicherer te Londen 
een of andere positie gekregzn, een kalm baantje, en langzamerhand 
heeft men weinig meer van hem vernomen. 

D e  heer den Beer Poortugael, commandant der in Engeland aan- 
gekomen marechaussees, achtte de  geest van de troepen abominabel 
en met geen pen te beschrijven. Het  was een stel bolsjewieken; dat  
was gewoon niet mooi meer! D e  mensen waren gedemoraliseerd; zij 
waren weggelopen. Het waren ook niet de  besten, die naar Engeland 
gekomen waren; het waren weggelopen troepen. E r  zaten officieren, 
onderofficieren en soldaten. Het  was een vreselijk zoodje. E r  was 
geen orde in te  brengen; daar heeft de heer den Beer Poortugael nog 
heel veel moeite voor gedaan. Hij heeft tegen de  generaal gezegd: 
,,hier kan ik niet blijven; wij moeten hier weg; want als je een gave 
appel naast een rotte appel legt, dan  wordt de gave appel rot, wordt 
er in ieder geval niet beter van". D e  officieren konden de  mensen 
niet in de hand houden. 

D e  reserve-officier voor speciale diensten M r  G. F. J. Jongbloed 
zou over de toestanden in de kampen in Haverfordwest en in Porth- 
cawl in 1940 in grote trekken willen zeggen, dat er een algemene 
demoralisatie was, die zich bij elk mens naar zijn natuur uitte. Elke 
variant van demoralisatie heeft de heer Jongbloed daar meegemaakt 
en daarbij was de  hoogte van rang geen criterium. Hij heeft zeer hoge 
officieren meegemaakt, die zich aan hun moedeloosheid overgaven e n  
hij heeft flinke soldaten meegemaakt. Het  omgekeerde kwam echter 
evenzeer voor. Allen waren zeer gesbannen en ook degenen, die 
tegen de algemene neiging o m  het zaakje er bij neer te  gooien in- 
gineen. deden dit niet oo eer, zodanig iuiste manier, dat zij daar- 
mede overredingskracht op de anderen uitoefenden. Integendeel, ook 
zij waren enigszins hysterisch in de wijze, waarop zij dit deden. O m  
een voorbeeld te noemen. Op een gegeven moment is er in Porthcawl 
een request rondgegaan, da t  - volgens de herinnering van de  heer 
Jongbloed - door zestig van de tachtig officieren is getekend, waar- 
in het volgende werd gesteld: hier is e x  klein legioen aanwezig, 
de  ontvangst van de Engelsen is buitengewoon ongastvrij, hetgeen 
wij e in belediging achtcn. Zij wildcn zich dan veel liever nuttig 
maken in een gebied van het Nederlandse Rijk, waar ze onder eigen 
vlag zouden kunnen dienen en zij verzochten naar Indië of Curaçao 
te worden overgebracht. Dit klonk plausibel, maar naar de mening 
van de heer Jongbloed - hij behoorde tot de  twintig, die bepaald 
weigerden dit request te tekenen - was het unfair de Engelsen 
van ongastvrijheid te beschuldigen. Het  is later gebleken, dat  er zich 
wel degelijk enkele door de Duitsers gezonden agenten onder de  in 
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Engeland aangekomen Nederlanders bevonden. Zelfs al was dit niet 
zo geweest, dan had een land, dat in een dergelijke moeilijke positie 
verkeerde, te allen tijde het recht eerst eens te kijken wie men voor 
zich had, alvorens men hun dezelfde rechten en privileges als enig 
ander bondgenoot toekende. Verder was de heer Jongbloed er van 
overtuigd, dat het motief achter het indienen van dit request angst 
was en geen gekwetste trots en dat het aanbod naar Indië of de West 
te gaan voortsproot uit het verlangen ook uit Engeland weg te gaan. 
Als zestig van de tachtig officieren dit request ondertekenen, dan 
kan men zich wel voorstellen, dat de geest onder hen buitengewoon 
slecht was. De heer Jongbloed heeft behoord tot de groep, die 
weigerde. Over het algemeen waren dit de jongere officieren, dic het 
gemakkelijker hadden: hij was b.v. ongetrouwd en dit warm de 
meesten van de jongeren, dus zij hadden ook veel minder achterge- 
laten in Nederland; de morele klap was voor hen niet zo zwaar 
aangekomen. Als de heer Jongbloed terugdenkt, gelooft hij wel, 
dat zij werkelijk tactloos zijn geweest in de manier, waarop zij als 
jongeren tegen deze mensen zijn ingegaan. Wanneer er een ver- 
standige leiding was geweest, had veel van dit soort wrijving kunnen 
worden voorkomen. 

De eerste commandant, de heer Sicherer, was ook gedemoraliseerd. 
Hij wilde wel, maar hij was slap en in zijn naaste omgeving had hij 
een aantal hoge officieren, die een buitengewoon slechte invloed op 
hem en ook in het algemeen uitoefenden. De een door zich te buiten 
te gaan aan drank, de ander door zich van de rest van de troep 
niets aan te trekken en alleen voor zich zelf te zorgen, een derde door 
midden in een open veld in het kamp een schuilkelder te graven en 
zich daardoor tegenover de soldaten aan de algemene spot en smaad 
bloot te geven, een vierde door te trachten zich aan de dienst in het 
legioen te onttrekken en elders een plaats te krijgen, een vijfde door 
niet van zijn bed op te staan. Het is ongetwijfeld juist, dat de meeste 
officieren het vertrouwen van de soldaten hadden verloren. 

De toenmalige reserve eerste-luitenant F. V. de Groof is o.m. 
commandant geweest van de subsistentencompagnie, bestaande uit 
mannen, die ongeschikt waren voor alle diensten. Daar waren heel 
lastige elementen onder. Men moet niet vergeten, dat ze van huis 
waren en dat het soms tijden duurde, voordat ze iets van thuis 
hoorden. Er waren er verscheidenen met wie men niets kon aan- 
vangen. Men hecft het zo geregeld, dat ze b.v. chauffeur, timmerman 
of metselaar werden. Zij zijn aan het werk gezet. Zij waren onge- 
schikt voor dienst te velde. Velen van deze jongens hebben later 
weer zelf aangeboden om te vechten en zijn ook naar Frankrijk over- 
gestoken. De mannen van de brigade waren gemiddeld 32 jaar oud. 

De geest van de troep in Porthcawl was prima, maar ten opzichte 
van de marechaussee was deze slecht: het boterde indertijd niet. Dat 
lag misschien een beetje aan de hogere leiding. De verhouding was 
in ieder geval niet al te best. Dit had echter niets te maken met de 
verhouding tussen de officieren en de soldaten van het leger. De  
heer de Groof moet zeggen, dat er steeds een groot vertrouwen is 
blijven bestaan. Bij het overgaan naar het vasteland van de brigade 
in 1944 hadden de mensen tijd genoeg om er vandoor te gaan. Als 
er geen vertrouwen was geweest, was er toch wel eens een achter- 
gebleven. 

Volgens de heer Sisselaar hadden de soldaten het vertrouwen in 
sommige officieren verloren. De soldaten konden niet beoordelen, 
waarom sommige officieren waren weggelopen. Zij zeiden echter: 
daar heb je hem ook; toen was hij commandant en was weg, en nu 
staat hij hier met de scepter te zwaaien. 

De 1ipping en het eten waren aanvankelijk zeel- slecht en er was 
geen oefengelegenheid. De mensen waren verslagen. Als zij direct 
een goed traktement, goede ligging en goed voedsel hadden gekregen 
en er was gezegd: ,,Straks gaan wij weer vechten", dan had men een 
andere stemming gekregen dan wanneer er wordt gezegd: ,,Loop 
maar op je blote poten, totdat je schoenen krijgt.". 

Volgens de heer Gulle had de troep te Porthcawl gedeeltelijk het 
vertrouwen in de officieren verloren. Het heeft ongetwijfeld moeite 
gekost de goede militaire verhoudingen er weer in te krijgen, omdat 
er een aantal officieren was, dat, naar de mening van de troep, te 
vroeg in Engeland was aangekomen. Dit heeft aanleiding gegeven tot 
bepaalde wrijvingen. De heer Galle heeft daar persoonlijk geen last 
van gehad, omdat hij met zijn eigen mensen overgekomen is, maar er 
waren onderdelen, waar de stemming was: wij laten ons door de offi- 
cieren niets meer zeggen. Dat is geleidelijk geluwd. Er waren echter 
inderdaad officieren, die ver vóór hun troepen uit in Engeland zijn 
gekomen. De mannen keken dan zeer vreemd op, wanneer zij in 
Engeland een luitenant tegenkwamen, die in Vlaanderen was verdwe- 
nen. Het is ontzaglijk moeilijk na te gaan hoe men dit moet beoor- 
delen. De heer Galle is er van overtuigd, zonder dat hij namen zou 
kunnen noemen, dat er officieren zijn geweest, die met een niet vol- 
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komen zuiver geweten tegenover hun troep kwamen te staan. Dit is 
natuurlijk door de soldaten aangedikt. Dezen waren zeer geïrriteerd 
en over het algemeen overdreven opgewonden. Het heeft een hele 
tijd geduurd, voordat de opgewonden elementen, die de zaak zeer 
opbliezen, tot bedaren kwamen. 

Klachten over de geest van de troep waren er in hoofdzaak tot 
1943. Toen de gevechtsgroepen eenmaal gevormd waren, werd het 
beter. In het algemeen gelooit de heer Gulle, dat de klachten over 
de stemming bij de troep overdreven waren. 

De heer Phaff heeft een enigszins eigenaardige stemming in de troep 
aangetroffen. Het was moeilijk; de mensen zaten daar in Engeland van 
alles afgesloten. Het enige contact met huis ging via de Rode Kruis- 
berichten, die er soms 6 a 7 maanden over deden. De mensen werden 
niet vriendelijk behandeld door de Engelsen toen ze aankwamen; ze 
werden behandeld, zoals wijlen luitenant-generaal Noothoven van 
Goor het heeft verteld, als gevangenen. Toen de heer Phaff op 
1 Januari 1941 commandant werd, was de stemming zo, dat dit de 
troep nog dwars zat. Er was niets anders te doen dan oefenen; 
wapens had men heel weinig; die waren er trouwens in heel Engeland 
niet. De Nederlanders waren zeer slecht uitgerust. Langzamerhand is 
dat beter geworden; toen hebben zij vrijwel opgedeeld met de Engel- 
sen; kregen die meer, dan kregen zij het ook. Geschoten werd er 
uiterst zelden en dat maakte een heel slechte indruk bij de troep, 
maar er was geen munitie en wat er was, moest voor de eenheden 
te velde gebruikt worden. De Engelsen schoten b.v. maar eens in de 
twee maanden en dat deden d:: Nederlanders ook. Dergelijke dingen 
werden de commandant verweten, maar de heer Phaff kon moeilijk 
zeggen: mannen, er is geen munitie in Engeland. Maar er is geoefend 
en tenslotte is de stemming heel goed geworden. De heer Phaff  is 
van mening, dat de officieren en onderofficieren matig voor hun 
taak berekend waren; het gehele Nederlandse leger was zeer matig 
berekend voor zijn taak, aldus de heer Phaff. 

Er werd verteld, dat er een geweldig drankmisbruik was, dat de 
mensen zich hoogst onbehoorlijk gedroegen, dat er in Congleton 
ìeel lawaai werd gemaakt bij het avondappèl, enz. De heer Phaff heeft 
een en ander onderzocht. Van drankmisbruik - hij heeft dat van de 
inspecteur van politie te Congleton - was geen sprake. Hij is enige 
malen e-n halfuur vóór het avondappèl door Congleton gewandeld. 
Dat kon hij gemakkelijk doen in het donker; hij heeft echter nooit 
enige herrie ontdekt. Te Londen echter hoorde men de afgrijselijkste 
verhalen over de brigade. Zo was het echter helemaal niet. De Minis- 
ter heeft de heer Phaff laten komen om te horen, of het inderdaad zo 
verschrikkelijk was. Het waren natuurlijk geen engelen, maar er was 
geen sprake van wangedrag. 

De heer Phaff sprak veel over het doel van de brigade, ter voor- 
koming van daling van het moreel van de troep. Door de Minister 
van Lidth de Jeude is er ook voor de troep een grote speech over 
gehouden. 

Er werd telkens geplukt aan de brigade. Overal moesten mensen te 
werk worden gesteld op de departementen te Londen. Dat cvas natuur- 
lijk fnuikend. Er werden ook steeds meer mensen ongeschikt voor de 
dienst te velde; dat is zo het gewone verloop van een lichting. Zij 
werden ieder jaar vrij streng gekeurd en velen werden niet geschikt 
meer bevonden. Zij vielen af en moesten in bijbaantjes worden gezet 
en hoe meer bijbaantjes bij de troep, hoe fnuikender voor het moreel. 
In het algemeen echter vond de heer Plzizff de stemming toch zeer 
voldoende en hij heeft altijd het vertrouwen gehad, dat als ze moesten 
vechten, ze het dan zouden doen en dat hebben ze ook gedaan. 

De heer van Voorst Evekink heeft, toen hij op  1 Saptember 1941 
het commando overnam - hij heeft dit gevoerd tot Januari 
1942 - rich voorgecomen om de geest te verbeteren. Op dat 
moment was de geest niet zoals hij die wilde hebben. Het 
was natuurlijk ecn moeilijk onderdeel. Het was een troep bij elkaar 
gegaarde mensen. Er waren mannen, die in verschillende delen der 
wereld tegen hun zin waren opgeroepeil en tegen hun zin in dienst 
waren. Er warrn mannen van oorlogsonderdelen, die in Brabant 
waren geweest en die elkaar wantrouwden, omdat sommigen dach- 
ten, dat hun officieren niet hun plicht hadden gedaan. Het kamp, 
op enkele mijlen van Wolverhampton, lag ook niet erg prettig voor 
de mensen, want de veròindingen waren slecht. Dat trof vooral hen, 
die niet gewend waren van huis te zijn en nu ineens in het buiten- 
land in zo'n verlaten oord waren geplaatst. Om in de brigade de 
vereiste ,,spiritv en goede geest te krijgen, was er veel voor de 
commandant te dom. De heer van Voorst Evekink heeft vele en 
gevoelige straffen moeten uitdelen, in het bijzonder aan officieren. 
Er waren enkele heel goede offlcierr;.,, maar ook verscheidenen, die 
ten hoogste als middelmatig konden worden gekwalificeerd. De 
Indische officieren zijn trnslotte gekomen met instemming van 
de heer van Voorst Evekink. Hij was heel blij met hun komst. 
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Voorzover mr  H. J. Kruls het zich kon herinneren, hebben de 
achtereenvolgende Nederlandse Ministers van Oorlog zich telkens o p  
het standpunt gesteld, dat de  taak van d e  Prinses Irene-Brigade zou 
moeten worden: het deelnemen aan de  bevrijdingsoperaties op het 
continent. 

Naar  de mening van de  heer Kruls is het wel voldoende aan de 
mensen duidelijk gemaakt, dat dit  hun taak was, maar de mensen 
zè!f voelden daar niet altijd voor. 

Eén van d e  belangrijke oorzaken, dat  men in de troep niet meer de 
overtuiging had, dat  het de Regering ernst was met de brigade, was 
dat, hoewel voortdurend aan de soldaten werd verteld, hoe belangrijk 
en nuttig hun taak zou zijn en hoe nodig het was, dat  bij de bevrijding 
van Nederland ern bescheiden militaire eenheid zou optreden, men 
zag gebeuren, dat telkens, wanneer de administratie uitgebreid moest 
worden, mensen uit dikwijls essentiële plaatsen der brigade werden 
gelicht, naar Londen overgeplaatst, gedemobiliseerd en in een burger- 
functie werden opgenomen. Dit zette veel kwaad bloed. Men geloofde 
niet meer, dat de militaire opleiding een ernstige zaak was en men 
meende, dat  de brigade eigenlijk meer als een reservoir werd be- 
schouwd o m  er zo nu en dan eens een gelukkige uit te halen, die naar 
de vetpotten van Londen kon gaan. 

Van de overste Sicherer, aldus de heer Kruls, kwam wel vast te 
staan, dat  hij niet de man was, die voldoende kracht kon opbrengen 
o m  leiding te geven. Deze is toen vervangen door d e  toenmalige 
overste Sas. Het was direct de bedoeling, dat hij het maar korte tijd 
ZOU doen, omdat het, naar de heer Kruls meende, bij zijn benoeming 
al vast stond, dat hij naar Canada zou gaan. Daarna is de  heer den 
Beer Poortugael gekomen; hij is ook gewogen en te  licht bevonden. 
Vervolgens kwam de heer Phaff. D e  heer Kruls meende, dat  dit een 
verbetering is geweest. Eén van de bezwaren was echter, dat de  heer 
Phaff te veelvuldig aan de uitoefening van zijn commando onttrokken 
werd door andere bezigheden, daar hij tegelijkertijd adjudant van 
Hare Majesteit was. D e  heer Kruls meende, dat  daartegen van En- 
gelse zijde ook bezwaar is gemaakt. 

D e  heer van Voorst Evekink is commandant geweest tot Januari 
1942. Hij is weggegaan in verband met de  uitzending van een deel 
van de brigade naar Indië. 

D e  heer Dijxhoorn is, omdat hij ongunstige verhalen hoorde over 
de verhouding tussen de  officieren en d e  troepen, verschillende male11 
naar Porthcawl geweest om niet alleen d e  troepen, maar ook in het 
bijzonder de  officieren toe t e  spreken. Het  was een allegaartje van 
mensen, die enigszins uit het lood waren geslagen door het verloop 
van de  oorlog. Zij waren in Engeland en konden aanvankelijk niets 
doen, zodat de  stemming niet zo best was. Daarbij kwam, dat er 
enige jongelui waren, die ,,explodeerden". Bovendien waren er enige 
officieyen, die ten opzichte van anderen wantrouwen koesterden. 
Hem bereikten b.v. berichten, dat  beoaalde officieren onbetrouw- 
baar waren. In die tijd legde de  heer Dijxhoorn niets naast zich neer; 
hij stelde dus een onderzoek in en liet hen bij zich komen. Het bleek 
dan, dat  deze officieren volkomen betrouwbaar waren; sommigeil 
hebben later zelfs hoge functies in het leger gekregen. Toen d e  stem- 
ming niet voldoende verbeterde, heeft de  heer Dijxhoorn in de  can- 
tine te Porthcawl een toespraak gehouden. Hij heeft de officieren 
een uitbrander gegeven en gezegd, dat het geroddel afgelopen moe$t 
zijn. Men vond dit niet prettig, maar het was nodig. Een grote grief 
van de  heer Dijxhoorn was ook, dat men met klachten niet steeds bij 
de  Minicter van Def-rsie kwam, maar naar Lot7den ging en ze daar  
ergens deponeerde. Het  was ongelooflijk moeilijk orde in deze chaos 
te brengen. Mede om dit gedaan te krijgen, heeft de heer Dijxhoorn 
luitenant-generaal Noothoven van Goor benoemd tot inspecteur van 
de  Nederlandse troeoen; volgens de  heer Dijxkoorn heeft deze dit 
zeer goed gedaan. OV de vraag of de heer Dijxhoorn iets bekend was 
van het feit, dat  de  troepen, te  recht of ten onrechte, het vertrouwen 
in verschillende officieren hadden verloren, antwoordde hij, dat  er 
officieren waren overgekomen, die ongeschikt waren voor een tror- 
pencommando. D e  commandanten kenden d e  officieren aanvankelijk 
ook niet. N a  vrrloop van enige tijd bleek, dat e r  bij waren, die ten 
enenmale ongeschikt waren o m  in de  troep te dienen. Op aanwijzing 
van luitenant-generaal Noothoven van Goor zijn tosn verschillende 
officieren uit de  troep weggehaald en te  werk gesteld o p  verschillende 
de~artementen te Londen, waar somrnigen uitstekend werk hebben 
verricht. Maar  dat  ging allemaal niet ineens en daarom hebben 
sommige officieren in het begin wel eens moeilijkheden veroorzaakt. 
S o m m i ~ e  officieren lieten eerder d e  veren hangen dan andere; er 
waren er, die ontmoedigd waren. Als de  troep dit merkt, dan zijn 
er vele soldaten, die hun dit kwalijk nemen. 

Volgens de toenmalige ritmeester jhr. J. J. G. Beelaerts van Blok- 
land was overste Phaff zeer ontsticht over een einde 1941 door een 
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en wij zijn te veel georganiseerd en gereorganiseerd. Wat zeer 
typisch is, de Nederlandse jonge man had geen vertrouwen in wat de 
Nederlandse pers en de Nederlandse radio in Engeland zeiden. 

De heer Molenaar vond de vraag, of de troep een duidelijk inzicht 
had in de bedoeling, die de Regering had met de Prinses Irene-Bri- 
gade, zeer moeilijk te beantwoorden. Deze vraag is door de jongens 
en ook wel door de officieren gesteld. Zoals de brigade daar zat 
in die tijd. was het geen brigade, althans geen operationele brigade. 
Men betwijfelde het zeer, of de brigade in de toestand, zoals zij daar 
zat en georganiseerd was, geschikt was voor operationeel gebruik. 
Dat bedierf de indruk van de eenvoudige soldaat, want deze zag het 
tenslotte evengoed als ieder ander. Dat was ook van invloed op de 
geest. 

Van de zijde der Regering, in het algemeen gesproken van de  zijde 
van Londen, is in deze richting niet voldoende voorlichting gekomen. 
De heer Molenaar herinnert zich nog heel goed, hoe één keer de 
Minister van Oorlog, de heer van Lidth de Jeude, bij de brigade is 
geweest; dat moet in December 1942 zijn geweest, toen op 1 Januari 
1943 tot een reorganisatie van de  brigade zou worden overgegaan en 
de heer van Lidth de Jeude dit voor het gezamenlijke personeel van de 
brigade aankondigde in een rede, die zeer bij de mensen insloeg. Dit 
is de enige voorlichting, die de heer Molenaar in Engeland van 
Ministerszijde heeft meegemaakt. 

De verhouding van de commandant van de Prinses Irene-Brigade 
tot de troep was wel eens minder goed. Een verschil van mening zegt 
niets, maar wanneer men tenslotte het vertrouwen in een chef gaat 
verliezen, is dat een zeer ernstige zaak. Dit geval heeft zich op een 
zeer pijnlijke manier voorgedaan in de eerste Harwich-periode, toen 
majoor Galle dit vertrouwen heeft opgezegd in bijzijn van o.a. 
kolonel de Bruyne. Majoor Hubert is de heer Galle toen bijgevallen. 
De heer Molenaar heeft niets gezegd. Het was een zeer pijnlijke ge- 
schiedenis. Tenslotte is zijn opvatting als beroepsofficier zó: ook als 
mindere heeft men zijn chef te dekken en het is wel een uiterste, 
wanneer men min of meer in het openbaar zijn chef aan de kaak 
stelt. De heer Molenaar schrok van dit optreden. Majoor Galle 
had hier nooit met hem over gesproken, hoewel de  heer Molenaar 
toch met alle commandanten van de verschillende onderdelen op 
zeer goede voet stond, dus ook met de majoors Galle en Hubert. 
Er heerste een prettige geest, een gezonde rivaliteit tussen de ge- 
vechtsgroepen. Niet alleen bij de commandanten van deze drie 
gevechtsgroepen, maar ook bij de luitenants, onderofficieren en sol- 
daten trof men een dergelijke gezonde rivaliteit aan. Maar de heer 
Molenaar vond deze geschiedenis enorm pijnlijk. Daar waren niet 
alleen de commandanten van de gevechtsgroepen bij, maar ook de 
verschillende officieren van de staf en tenslotte kolonel de Bruyne, 
de ~nspecteur van de Nederlandse troepen. Zelfs kolonel de Bruyne 
was perplex en wist ook niet direct wat te zeggen. De  heer Molenaar 
kan wel zeggen. dat kort daarop kolonel de Bruyne tijdens een onder- 
houd hem de vraag heeft gesteld, wat hij van de brigadecommandant 
dacht. Toen heeft hij geantwoord, dat hij het eens was met majoor 
Galle, maar dat hij de wijze, waarop deze dit te berde had gebracht, 
niet fraai vond, om geen ander woord te gebruiken. De klacht van de 
heer Galle, tot uiting komende in de vergadering te Harwich, kwam 
hierop neer, dat deze de brigadecommandant beschuldigde van on- 
voldoende leiding te geven aan de brigade. Naar aanleiding van deze 
aangelegenheid heeft de heer Molenaar tegen kolonel de Bruyne ge- 
zegd: deze brigade-commandant is, gezien het voorgevallene, niet 
meer te handhaven. De heer de Bruyne vroeg hem wat er dan wel 
moest gebeuren, maar het was niet aan de heer Molenaar om daar 
in eerste instantie zijn hersenen over te pijnigen. Volgens het oordeel 
van de heer Molenaar moet kolonel de Bruyne de commandant van 
de brigade gedekt hebben, omdat niet deze, maar de heer Galle 
bij de brigade is verdwenen. De heer Molenaar heeft niet de indruk, 
dat het blijven van de commandant later nog moeilijkheden heeft 
veroorzaakt, d.w.z. men is op dezelfde voet blijven doorwandelen. 
Majoor Hubert is gehandhaafd, niettegenstaande deze ook onmiddel- 
lijk majoor Galle is bijgevallen. 

De brigade werd herhaaldelijk geplukt door verschillende afde- 
lingen en door bureaux te Londen. De afdelingscommandanten heb- 
ben zich er altijd met hand en tand tegen verzet. Daardoor is een 
zekere ontstemming ontstaan. Zij hebben in de eerste plaats mensen 
zelf vrijwillig losgelaten, nl. die krachten, die zij ook werkelijk 
niet meer op een zeker physiek peil konden krijgen, altijd natuurlijk 
mede na advies van en overleg met de geneeskundige dienst. Deze 
mensen kwamen practisch allen te Londen terecht. Ze kwamen in dis 
periode meestal in de organisatie van het Militair Gezag. Dit zette 
bij de manschappen van de brigade kwaad bloed, omdat 
deze mensen binnen zeer korte tijd promotie maakten. De heer 
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Molenaar herinnert zich een sergeant, die hij moest missen. Deze had 
op betrekkelijk jeugdige leeftijd een veel te hoge bloeddruk. In een 
minimum van tijd was hij adjudant. De ontevredenheid berustte 
hierop, dat de promoties te Londen veel sneller voortgang vonden 
dan bij de brigade. ,,Ga naar Londen en het komt in orde" was een 
spreekwoordelijk gezegde van de soldaat. 

Vóór de reorganisatie van de brigade, dus in 1942, was majoor 
Snyleri commandant van het eerste bataljon. De functie van de heer 
Molenaar als chef van de staf bij de brigade was in zoverre mis- 
schien een beetje moeilijk, doordat de beide bataljonscommandanten 
Suylen en Gulle ouder in anciënniteit waren dan hij. De heer Suylerl 
heeft zich op een gegeven moment geroepen gevoeld een request aan 
de Minister te schrijven. Bij een bezoek - dat is hetzelfde bezoek 
geweest, dat de Minister bracht, toen hij zijn speech heeft gehouden, 
voordat de brigade gereorganiseerd zou worden in drie gevechtsgroe- 
pen - heeft de Minister majoor Si~j1i.n bij zich geroepen. Wat zich 
binnen de vier muren van dat bureau heeft afgespeeld weet de heer 
Molenaar niet. Maar de verwachtingen, gebaseerd op de speech, die 
Minister van Lidth de Jeude hield voor de complete brigade en die 
een enorme weerklank bij jong en oud en bij hoog en laag had ge- 
vonden, ook bij hem, werd 's middags bij hem persoonlijk de bodem 
ingeslagen, toen hij hoorde, dat majoor Suylerz chef van de 
staf zou worden. De kracht, waarmede Minister van Lidth de Jeude 
gesproken had en de kracht, die deze ook van jong en oud en van 
hoog tot laag verwachtte, was wel zeer in tegenspraak met de maat- 
regel, die de heer Molenaar 's middag te horen kreeg. 

De heer Suylen verklaarde niet de opvolger van de heer Moienaar 
te zijn geworden. Bij het aftreden van de heer Molenaar is hij onder- 
commandant van de brigade geworden. Dat is de heer MoIenaar 
nooit geweest. Toen men de brigade ging reorganiseren, kon men 
niet meer, hetgeen aanvankelijk de bedoeling was, het aantal batal- 
jons, dat in een brigade thuishoorde, formeren. De brigade leed aan 
personeelsgebrek. Tenslotte zijn er z.g. gevechtsgroepen geformeerd. 
Daarvoor moesten commandanten worden aangewezen. De heer 
Szlylen had niet zo veel zin om van commandant van het eerste batal- 
jon, commandant van een gevechtsgroep te worden. Hij heeft toen 
voorgesteld majoor Molenaar als commandant van een gevechtsgroep 
aan te stellen, omdat deze belangrijk jonger was dan hij en pas uit 
Nederland was gekomen. De heer Suylen wa5 bovendien twee maan- 
den lang voor een zeer zware tactische cursus op een Engelse hoofd- 
officiersschool gedetacheerd geweest. Daarom stelde de heer Suylen 
voor majoor Molenaar het commando over zo'n gevechtsgroep te 
geven en deze van het bureau af te halen. Toen is het ondercomman- 
dantschap bij de brigade ingesteld, waar de  Engelsen nogal mee 
werken. Er was geen enkele reden om majoor Molenaar onder- 
commandant te maken, want er waren nog andere oudere majoors 
met meer rechten dan deze, b.v. majoor Gulle. Deze werd het ook 
niet. Er zijn toeii waarschijnlijk enkele zure gezichten geweest, dat 
is best mogelijk. 

Volgens generaal majoor Ch. F. Pahud de Mortanges was de lei- 
ding van de brigade voldoende opgewassen tegen haar taak. Er waren 
natuurlijke dingen, die niet zo prettig waren. De troep kreeg b.v. 
minder toelage dan de mensen te Londen. Hierbij werd natuurlijk wel 
vergeten, dat de mensen te Londen zelf voor hun voedsel en huis- 
vesting moesten zorgen, maar er was altijd nogal een scherpe contro- 
verse tussen de brigade en ,,Londenv. 

Voorzover de heer Pahud de Mortanges weet, heeft men helemaal 
niet voor voldoende voorlichting gezorgd omtrent het uiteindelijke doel 
van de brigade. Dat men daarin niet voldoende activiteit heeft ge- 
toond, zou eigenlijk gelden als een grief tegen de Regering. De heer 
Pahud heeft steeds het gevoel gehad, dat de Regering, althans de 
leiding, eigenlijk niet voldoende moeite deed om de mentaliteit van 
de soldaten te doorgronden. 

Volgens de heer Doorman was het laagtepunt in het moreel van 
de brigade in de herfst van 1941. Het is later beter geworden, omdat 
er elementen zijn weggewerkt, die niet voor troependienst geschikt 
waren en maar rondhingen. Er waren toen bij de brigade, die mis- 
schien 1500 man telde, honderden mensen, die ongeschikt waren voor 
diznst te velde en die niet mee uitrukten. Die deden dan dienst als 
timmerman of werden gebruikt voor het aanleggen van de tuin e.d. 
Langzamerhand is men er toe overgegaan om te schiften. Dat had men 
eerder moeten doen. Voor troependienst ongeschikte mensen had 
men in fabrieken moeten laten werken. 

De heer Doorman herinnerde zich, dat vooral jongere officieren 
iets eerder dan Juni 1943 een actie hebben gevoerd om de toestand 
gewijzigd te krijgen of de organisatie te veranderen. Er was ook 
een persoonlijke kwestie in het spel, de kwestie van de comman- 
dant, in wie zij wel of geen vertrouwen hadden. 
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De heer de Bruyne heeft met zijn reorganisatie wel resultaat ge- 
had. Deze was een vechter. Als deze dacht, dat de zaak goed was, 
vocht hij er voor; hij hield niet van transigeren. 

Er zijn omstreeks de jaarwisseling 194311944 weer enkele moeilijk- 
heden geweest. Toen is majoor Galle uit de leiding van de staf 
verdwenen. Majoor Galle had toen nogal critiek geuit op de leiding 
van de brigade. De heser Doorrnun vond deze critiek niet geheel te- 

!e om- recht, h.oewe1 er uiteraard wel enige grond voor was. Onder d '  
standigheden was de oplossing geweest: Òf de leiding van de brigade 
wijzigen, dan wel majoor Galle een andere functie geven. Deze had 
voornamelijk critiek op de werkwijze van de staf. Het is wel moge- 
lijk, dat de heer de Ruyter van Steveninck zelf het gevoel had, dat 
hij niet het volledige vertrouwen van zijn officieren had, hoewel 
de praktijk heeft bewezen, dat hij het gedurende de veldtocht wel 
had. De heer Doorman kende kolonel de Ruyter van Steveninck 
goed; hij wist precies, hoe zijn karakter was. De  heer de Ruyter van 
Steveninck kon zich moeilijk geven; de troep begreep hem niet altijd. 

Er is - aldus verklaarde de heer A. N. P. Ballot - door de Rege- 
ring een grote fout begaan, in die zin, dat zij er niet op heeft toe- 
gezien, dat Londen een veel te groot aantrekkingspunt werd voor de 
troepen. Het werd gewoonte, dat een ieder, die voor de troep niet 
physiek geschikt was, een baantje te Londen kreeg. Dit was voor de 
mensen, die physiek wel geschikt waren en die daardoor in een 
minder prettige omgeving moesten blijven dan de physiek onge- 
schikten, een reden tot grote ontevredenheid. Een tweede reden tot 
ernstige ontevredenheid was, dat vele mensen, die voor de brigade 
totaal ongeschikt waren - niet alleen physiek, maar ook qua karak- 
ter, mensen, die de kantjes er af liepen en uit het kamp probeerden 
te komen - wanneer zij drie of vier maanden te Londen zaten 
werden bevorderd tot korporaal, sergeant of sergeant-majoor, terwijl 
de mannen in het kamp niet werden bevorderd. Daaraan was blijk- 
baar weinig te doen, want er is herhaalde malen door de kamp- 
commandant met Londen over gecorrespondeerd. 

De heer Ballot heeft de brigade nooit gekend zonder een beetje 
wrijving. Hij gelooft niet, dat er een bepaalde oorzaak voor was. 
Hij hezft overste de Rzcyter van Stevcrzinck van zeer dichtbij gekend. 
Deze is er met alle middelen op uit geweest om er van te maken, wat 
mogelijk was en de gevechtsgroepen op te kweken tot de tota!e 
sterkte, die nodig was. De heer de Ruyter van Stevcninck vond de 
aanwezigheid te Wolverhampton van een enorm aantal subsistenten 
funest voor de trorp. Vandaar dat de trorp begin 1943 is vertrokken 
naar een kamp in de buurt van Berkhampstead en later naar Harvrich. 
De heer de R~lcyter van Steverzinck heeft zijn uiterste best gedaan de 
troep gevechtswaardig te maken. Majoor Galle was een goede, maar 
stroeve man. De heer Ballot gelooft, dat de heren de Ruyter van Ste- 
veninck en Galle het over bepaalde punten niet eens waren. 

Oud-Minister van Lidth de Jeude verklaarde, dat er in het 
begin in Wolverhampton nogal ontevredenheid heerste. De mensen 
waren van heinde en ver bijeengekomen en begaven zich vol vader- 
landsliefde in militaire dienst; ze waren uiteraard niet zeer tevreden, 
dat ze in een kamp moesten blijven waar ze voor onbepaalde 
duur moesten oefenen en nog eens oefenen. Hierbij kwam, dat 
marine en luchtmacht wel actief aan de oorlog deelnamen en zeer 
goede prestaties leverden, hetgeen natuurlijk in het kamp het on- 
behaaglijke gevoel gaf, dat anderen wel konden meedoen, terwijl zij 
,,opgeborgen" bleven. Hieraan is zoveel mogelijk tegemoet gekomen 
door met de Britse legerautoriteiten, die in hun land manoeuvres 
hielden, overeen te komen, dat de Nederlandse brigade daarbij werd 
ingedeeld. Dit had veel succes en de Nederlandse brigade werd zeer 
geapprecieerd. Het heeft een goede invloed uitgeoefend op de geest 
van de troep. Toen de invasie in Frankrijk plaats had, is de brigade 
meegegaan en heeft deelgenomen aan de operaties. Uit die tijd dateren 
verscheidene brieven en verklaringen van Engelse commandanten, 
waarin ze zich buitengewoon gunstig uitlaten over de verrichtingen 
van de Prinses Irene-Brigade. De stemming was niet altijd prettig ge- 
weest door het langdurige afwachten, enz., zodat men zich weleens af- 
vroeg, of de brigade wel geschikt was om met succes aan de operaties 
deel te nemen. De geschiktheid is gebleken. De brigade, die met haar 
lot in het kamp niet tevreden was, heeft bij deze gelegenheid getoond 
alle eigenschappen te hebben, die nodig waren om behoorlijk voor de 
dag te komen. De Regering hechtte daaraan bijzondere waarde. 

Naar het oordeel van de heer van Lzdth de Jeuge was de heer 
de Ruyter van Steveninck, de laatste commandant, uitstekend. Ook 
was er een Britse verbindingsofficier, die steeds in het kamp was en 
met wie regelmatig overleg werd gepleegd. De heer van Lidth de Jeude 
geloofde, dat het succes van de manoeuvres hierop wees. Er heeft zich 
een gebrek aan vertrouwen in de commaildant de Ruyter var 
Steveninck geopenbaard en d e ~ e  heeft hiervan bij brief van 28 
April 1943 kennis gegeven l). Dit is onderzocht en besproken. In 
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Wolverhampton had men volop tijd om over deze onderwerpen te 
praten. Een tijd lang was er wrijving tussen de jongere en oudere 
officieren. De opvattingen der ouderen ten aanzien van de krijgs- 
voering werden enigszins ouderwets geacht; de jongeren wilden meer 
de moderne kant uit en meenden, dat daaraan niet de nodige aan- 
dacht werd geschonken. De officieren werden gedetacheerd op cur- 
sussen en na enige tijd is deze wrijving verdwenen. In Maart 1943 was 
de brigade nog siecht uitgerust en nog niet op manoeuvre geweest. 

De heer van Lidth de Jeude had niet de indruk gekregen, dat de 
bureaux te Londen wel wat zwaar waren bezet in verhouding tot 
het werk; in het algemeen gesproken was dat zeker niet het geval. 
Er was veel werk te verrichten: overal was hei poot aan spelzn; er 
was een tekort aan mensermateriaal, ook op de bureaux. 

c. Bouw van het kamp Wolverhampton 

De toenmalige reserve-majoor in algemene dienst J. Ch. Grootet~. 
huis heelt deelgenomen aan de onderhandelingen met de tori~malise 
verbindingsofficier bij de Nederlandse troep ter bepaling van de plaats 
van het te bouwen kamp voor de brigade. Dagenlang is hij met die 
verbindingsofficier en enige andere Nederlandse officieren op zoek 
gegaan naar geschikte terreinen. Zij konden tenslotte de beschikking 
krijgen over een terrein in Wrottesly Park bij Wolverhampton. De 
Engelse autoriteiten vonden het gewenst, dat de Nederlandse troepen 
in het binnenland zaten. Het was niet ideaal, maar het ging er niet 
om een ideaal kamp te bouwen; het ging er om tijdelijke voorzie- 
ningen te treffen en dit het liefst op een wijze, die we!gevallig was aan 
de Engelsen, omdat bij de Nederlanders toch de idee leefde dit kamp 
na de oorlog over te dragen, want het kostte veel geld. 

Het terrein te Porthcawl was niet geschikt voor de bouw van een 
kamp. De Nederlanders moesten een kamp bouwen, zoveel mogelijk 
onder bomen gecamoufleerd, en dit zodanig, dat bij een 'bomaanval 
niet alles verloren zou gaan. Zij moesten dus in de breedte bouwen. 
Het terrein te Porthcawi leende zich hiervoor absoluut niet. 

Als de heer Grootcrihuis iets gedaan moest krijgen of iets moest 
weten, heeft hij zich tot zijn relaties gewend. Een van die relaties was 
de heer Wijnmalen, een Nederlander en bekend oud-vlieger, die al 
vele jaren in Engeland woonde en die daar ook een groot aan- 
nemersbedrijf had. Hij had met het Engelse Ministerie van 
Luchtvaart grote contracten voor het bouwen van woningen en 
gedeeltelijk van kampen. Toen er dus een kamp gebouwd moest wor- 
den, heeft hij gevraagd of de heer Wijnrnalen dit voor hem wilde 
doen op dezelfde condities als dit voor het Air Ministry geschiedde. 

De heer Phaff heeft dd. 22 Januari 1941 een rapport uitgemacht 
over de toestand bij de brigade en daarin o.m. geschreven, dat de 
kwartieren onvoldoende waren. Toch waren de mensen op de duur 
te Congleton veel gelukkiger dan later in het mooie kamp bij Wol- 
verhampton. Congleton was een eenvoudige fabrieksstad met een 
eenvoudige bevolking en na de dienst kwamen de soldaten dikwijls 
in de gezinnen. De kwartieren waren inderdaad onvoldoende, 
maar het terrein was er heel goed. De Engelsen waren verant- 
woordelijk voor de toestand waarin de kwartieren zich be- 
vonden. De Nederlanders moesten alles vragen en zeggen wat al of 
niet deugde. Zij trachtten er zoveel mogelijk verbetering in te bren- 
gen en hebben er ook veel aan kunnen verbeteren. De heer Phaff 
heeft altijd gewaarschuwd tegen het overgaan van Congleton naar 
Wolverhampton. Hij heeft dat tegengehouden, zoveel hij kon. Toen 
de Nederlanders in Wolverhampton kwamen, was het daar een ont- 
zettende rommel; er waren geen goede wegen. Het regende heel veel 
in die tijd, zodat men tot de enkels door de modder liep. Ook waren 
de hutteil niet klaar. Congleton moest worden verlaten, omdat daar 
Engelse troepen zouden komen; deze waren er echter een jaar later 
nog niet. 

Volgens oud-Minister Dijxhoorn was het kamp bij Wolverhampton 
een modelkamp; alles was keurig voor elkaar. De Nederlandse Re- 
gering heeft di bouw van dit kamp gefinancierd. 

He: kamp lag ongeveer 5 km buiten Wolveriiampton. Er is wel- 
eens over geklaagd, dat het kamp zo ver buiten de stad iag, maar 
dat kon niet anders, men kan moeilijk een kamp in een stad bouwen. 

Met betrekking tot de bouw van het kamp heeft de heer 
Dijxhoorn aan de commissie een nota dd. 6 September 1940 l )  over- 
gelegd omtrent de diverse stappen, welke ondernomen zijn in ver- 
band met de legering der Nederlandse troepen in Engeland. 

Uit deze nota blijkt, dat begin Juli 1940 van Nederlandse zijde 
onderhandelingen zijn begonnen met het War Office, teneinde te 
komen tot goede, ook voor de winter geschikte kwartieren voor de 
Nederlandse troepen. De onderhandelingen duurden de maanden Juli 
en Augustus, totdat op vier September 1940 de tekeningen gereed ge- 
maakt konden worden voor verschillende kleine gebouwen. Legering 
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in enige grotere gebouwen werd met het oog op aanvallen uit de 
lucht niet wenselijk geacht. Een geschikt bouwterrein was toen even- 
wel nog niet gevonden. Op 11 September werden terreinen bezichtigd 
ongeveer vier mijl van Wolverhampton af. Nadat deze terreinen in 
alle opzichten zeer geschikt waren bevonden, is aan het War Office 
gevraagd deze te vorderen. 

Aan de heer Wijnmalen, een in Engeland wonende Nederlandse 
aannemer werd verzocht het kamp te bouwen in drie kwartieren, elk 
kwartier voor één bataljon. Onmiddellijk daarna werd de bouw ter 
hand genomen. De gebouwen werden zo goed mogelijk verscholen 
onder bomen of tegen de bosrand aan. 

3. Inspecteur Nederlandse troepen 

Naar oud-Minister Dijxhoorn mededeelde, heeft generaal Noot- 
hoven van Goor aanvankelijk de gehele verzorging en opleiding van 
de troepen gehad. Om alle zaken betreffende materieel, kleding, per- 
soneel, enz. in één hand te leggen en de Minister van Defensie daar- 
mee niet te bezwaren, had de heer Dijxhoorn deze opperofficier 
aangewezen als intermediair tussen de kampcommandant en de Mi- 
nister van Defensie. Alle problemen, die zich op militair gebied voor- 
deden, kwamen samen bij deze inspecteur van de  Nederlandse troepen; 
daardoor werd de Minister van Defensie ontlast van het nemen van 
beslissingen in tal van details. 

Volgens de  dirigerend officier van gezondheid dr C .  F. Koch was 
generaal Noothoven van Goor buitengewoon bemind; hij was een 
humaan en tegelijkertijd rechtvaardig leider van de troep. Generaal 
Phaff (inspecteur na het overlijden van de heer Noothoven van Goor) 
stond enigszins vreemd tegenover de troep. Kolonel der mariniers 
de Bruyne is na hem inspecteur geweest. Deze was een zeer stimu- 
lerende kracht. Hij heeft sterk aangedrongen op tal van verbeteringen 
en hij heeft die ook doorgevoerd. Hij heeft een streng militair regime 
ingevoerd. Hij was toegankelijk voor iedereen. 

De heer Phafj is in 1943 in Afrika geweest. De Prins bracht 
daar een bezoek en de heer Phaff was hem daarbij als adjudant toe- 
gevoegd. In verband met deze reis heeft de heer Phaff gevraagd of 
hij a!s inspecteur gemist kon worden, waarop hem bevestigend is 
geantwoord. Oppervlakkig beschouwd zou men zeggen, dat het na- 
delige gevolgen moest hebben wanneer de inspecteur uit Engeland 
vertrok. De heer Phaff heeft daar ook op gewezen. Een plaatsver- 
vanger bleef dan echter op de inspectie. 

De heer Phaff is als inspecteur afgetreden, omdat de Minister hem 
had aangewezen als militair-attaché. 

Tot grote verbazing van de heer Molenaar is de heer Phaff als 
inspecteur van de Nederlandse troepen opgevolgd door een marine- 
man. Dat vond hij een belediging. Kan men - zo stelde de heer Mo- 
lenaar het - zich een hoofdofficier van de landmacht voorstellen als 
inspecteur of commandant bij de mariniers of bij de marine? Er waren 
toch voldoende hoofdofficieren in Engeland! Had men geen kolonel 
Sas, had men geen overste de Broekert, kolonel van de Plassche? 
Was er geen overste of kolonel Doorman? Allen stafofficieren! Er 
waren er nog wel meer. De  heer Molenaar vond het een schande. 
Overste de Ruyter van Steveninck vond dat niet. De  heer Molenaar 
heeft deze toen verzocht zijn bezwaren naar Londen door te geven, 
althans zijn gevoelens; de heer de Ruyter van Steveninck vond dit 
echter niet noodzakelijk. 

Er was - aldus de heer Pahud de Mortanges - niet veel contact 
met de inspecteur van de Nederlandse troepen. Nu en dan kwam deze 
de brigade bezoeken. De heer Pahud Ge Mortanges heeft de over- 
tuiging, dat de heer de Bruyne als inspecteur geweldig veel gedaan 
heeft voor de brigade en dat ze het ook aan hem te danken heeft, dat 
ze mee is gegaan met de 21st Armygroup. 

De heer de Bruyne is ongeveer medio 1943 waarnemend inspecteur 
van de Nederlandse Strijdkrachten geworden. Hij is generaal Phaff 
opgevolgd. Omstreeks Juli 1943 kreeg de heer de Bruyne de op- 
dracht van de Minister van Oorlog die taak op zich te nemen. 
Daarover was tussen de Minister van Oorlog en admiraal Furstner 
reeds lang gesproken; hem zelf was daarvan tot dan toe echter niets 
bekend. Op de vraag, welk verschil er bestond tussen de taak van de 
inspecteur der troepen en van de brigadecommandant, antwoordde 
de heer de Brujne, dat de brigadecommandant, de toenmalige overste 
de Ruyter van Sfeveninck, het directe bevel over de brigade had en 
de inspecteur een hogere militaire autoriteit was, die er op moest 
toezien, dat de organisatie en de voorbereiding van de oorlogstaak 
op de juiste wijze zouden geschieden eri die tegelijkertijd contact 
moest houden met de Britse instanties, welke daarbij behulpzaam 
zouden zijn. 

De heer de Bruyne herinnerde zich, dat de Minister van Oorlog, toen 
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deze hem - reeds hoofd van het Bureau Militaire Voorbereiding 
Terugkeer zijnde - opdroeg deze taak er bij te nemen, de  woorden 
heeft gebruikt: ,,En bovendien moet je later met die brigade werken; 
het is van belang, dat je ook daadwerkelijk wordt betrokken in het 
klaarmaken van deze brigade voor haar oorlogstaak". Als zodanig lag 
er dus misschien enig verband tussen de hierbedoelde functies, maar 
noodzakelijk leek het de heer de Bruyne niet. De heer de Bruyne was 
in Maart, April 1942 reeds onder de Minister van Oorlog geplaatst. 
De Minister heeft hem gezegd, dat hij het moest doen, omdat deze 
bang was, dat er anders onaangenaamheden in de brigade zouden 
ontstaan wegens een grote mate van ontevredenheid en ontstemming. 

Toen de heer de Bruyne inspecteur was geworden, heeft hij gezegd: 
er zal een beslissing moeten worden genomen over hetgeen er met 
de troep moet gebeuren. Toen de  Regering eenmaal de positieve ui:. 
spraak had gedaan, dat de troep voor oorlogsgebruik zou worden ge- 
reed gemaakt, is de heer de Bruyne direct begonnen de troep te reor- 
ganiseren en uit te kammen, waardoor de oudere elementen, die niet 
meer geschikt waren voor de strijd te velde, er uit werden gehaald. 
De heer de Bruyne is op 15 Augustus 1944 als inspecteur afgetreden. 
Dit is op eigen verzoek geweest. De reden daarvan vertelt de heer 
cle Brzryne liever niet; het heeft wemig zin. Hij heeft onder de Mi- 
nister van Oorlog niet altijd even prettig gediend, omdat verschillende 
hoge officieren van de landmacht het niet prettig vondcn hem op die 
plaats te zien zitten, hetgeen hij wel begrijpelijk vond. Dit nam echter 
zeer onaangename vormen aan. De heer de Bruyrze heeft de laatste 
drie à vier maanden voor zijn ontslag het idee gehad, dat de intrigue- 
vorming steeds toenam. Daartegen was hij niet bestand. Dat is een 
van de dingen, waarop hij het juiste antwoord niet weet; dan gaat 
hij weg. 

Het geschilpunt met betrekking tot de bevoegdheden van het Hoofd 
van de Militaire Missie bij SHAEFF was de druppel, welke de emmer 
deed overlopen. Het Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer werd 
omgezet in de verbindingsafdeling bij het geallieerde Hoofdkwartier. 
Het lag voorts in de bedoeling, dat er een bevelhebber van de Neder- 
landse troepen zou komen, die zowel boven het Militair Gezag, waar- 
van generaal Kruls chef was, als boven de inspectie van de Neder- 
landse troepen zou staan en die een verbinding zou vormen met de 
hoogste instanties van de geallieerden. Deze hogere commandant 
moest, volgens de Minister van Oorlog, een generaal zijn. Aanvanke- 
lijk was het de bedoeling, dat generaal Phaff op die plaats zou komen, 
doch hij zou geen verantwoordelijkheid te dragen krijgen. Dit was een 
vreemde figuur, maar het was dan ook een gezochte figuur. De heer 
de Bruyne heeft geprobeerd zich daarbij neer te leggen. Toen de offi- 
ciële instructie uitkwam, was er echter een zinnetje aan toegevoegd, 
waaruit bleek, dat het Hoofd van de  Militaire Missie verantwoorde- 
lijkheid droeg voor alles wat er gebeurde tegenover het geallieerde 
opperbevel. Nadat de heer de Bruyne de officiële instructie 
waarin het hiervoor bedoelde zinnetje stond, onder ogen kreeg, 
heeft hij gezegd: ,,dit is het allerlaatste". Hij heeft daarna ont- 
slag gevraagd uit al zijn functies bij het Ministerie van Oorlog. 
Uiteindelijk is Prins Bernhard bevelhebber van de Nederlandse strijd- 
krachten geworden, tevens hoofd van de Nederlandse Militaire Missie 
bij SHAEFF; de heer Doorman werd zijn chef-staf en tegelijkertijd 
werd deze wnd. Hoofd van de Nederlandse Militaire Missie bij 
SHAEFF. 

De heer Doorman antwoordde op de vraag, of men de functies 
inspecteur van de Nederlandse troepen en commandant van de 
brigade als een doublure kan beschouwen, dat dit misschien aan één 
kant het geval is, maar toch was het gunstig, dat er een inspecteur 
boven stond, waarbij hij speciaal noemde de figuur Noothoven van 
Goor als ouder. bezadigd mens. Deze had niet meer onder zich dan 
de Prinses Irene-Brigade. De samenwerking tussen kolonel de Bruyne 
en Minister van Lidth de Jeude was niet erg goed. De heer de Bruyne 
was dikwijls geïrriteerd door het beleid en de persoon van de 
Minister. Het verschil had, aldus de heer Doorman, een zakelijke 
achtergrond; het ging over het feit, dat de Minister niet steeds inging 
op voorstellen van kolonel de Bruyne. 

Bij Ministeriële beschikking van 4 Augustus 1944 werd, met gelijk- 
tijdig eervol ontslag aan de heer de Bruyne, de heer Doorman met 
ingang van 15 Augustus d.a.v. benoemd tot inspecteur der Neder- 
landse troepen en tot wnd. hoofd van het Bureau Militaire Voorbe- 
reiding Terugkeer. 

Die inspectie was er - aldus de heer Doorrnan - zuiver om de 
zaak af te wikkelen. De Nederlandse troepen kwamen toen operatio- 
neel onder de geallieerde staven. Er is in Londen een administratieve 
afdeling achtergebleven. De benoeming van generaal Phaff als hoofd 
van de Nederlandse Missie bij SHAEFF, zoals aanvankelijk bedoeld, 
is niet doorgegaan. Deze Missie was gevormd uit de officieren van het 
Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer. De verbindingsafdeling 
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werd gedetacheerd bij de staf van generaal Eisenhower. Zodoende 
werd de heer Doorman wnd. hoofd-verbindingsofficier bij de staf 
van generaal Eisenhower. Uiteindelijk zijn alle officieren van het 
Bureau hlilitaire Voorbereiding Terugkeer in de staf van Prins Bern- 
hard gekomen. De heer Phaff is verbindingsofficier te Londen ge- 
bleven. 

De heer van Lidth de Jeude verklaarde niet te geloven, dat de func- 
ties van inspecteur van de Nederlandse troepen en commandant van 
de Prinses Irene-Brigade een doublure vormden. De inspecteur zetelde 
te Londen en had het toezicht, terwijl de commandant zich geregeld 
in het kamp bevond. Het zwaartepunt lag bij de commandant, die de. 
dagelijkse leiding had, maar dikwijls overleg pleegde met de inspec- 
teur. Er ging niet veel leiding uit van de inspectie toen de heer Phaff 
inspecteur was. De heer Phaff is vervangen door de heer de Bruyne, 
omdat eerstgenoemde toen een andere functie kreeg. Deze is militair 
attaché geworden. Bovendien was kolonel de Bruyne een zeer fikse 
troepenofficier, die dichter bij de brigade stond dan generaal Phaff.  
Het feit, dat kolonel de Bruyne marine-officier was, heeft in het kamp 
zelf geen moeilijkheden opgeleverd. Op de vraag, of de officieren het 
niet merkwaardig vonden, dat een marine-officier insaecteur van de 
Nederlandse troepen werd, antwoordde de heer van Lidth de Jeude, dat 
de heer de Bruyne officier der mariniers was, hetgeen natuurlijk een 
groot verschil is. De Regering heeft dit gedaan, omdat zij vertrouwen 
had in de heer de Bruyne, die een uitstekende staat van dienst had. 
Men zoekt in die omstandigheden degene uit, die in verband met de 
taak, die hem wacht, daarvoor het meest geschikt wordt geacht. Er 
waren bij de landmacht verschillende stafofficieren, die in aanmerking 
konden komen, maar de heer van Lidth de Jeude meende dat de keuze 
van de heer de Bruync volkomcn verantwoord was. 

De heer van Lidth de Jeude kende de heer de Bruyne als een flink 
militair, maar hij heeft wel eens moeilijkheden met hem gehad. Deze 
moeilijkheden betroffen hoofdzakelijk de kwrstie van instructies en de 
verhouding tot andere militaire instanties, waarbij de heer de B r ~ i y i i ~  
meestal ecn nogal kloeke houding aannam. In aanmerking dient ook 
te worden genomen, dat verschillende officieren der landmacht het 
niet prettig vonden, dat de heer de Bruyne zo'n belangrijke rol speelde. 

De heer de Bruyne was stug en zag wel eens moeilijkheden, die 
niet bestonden. De heer van Lidth de Jeude herinnerde zich b.v. de 
geschiedenis van de militaire missie. De heer Phaff zou hoofd 
worden van deze missie. De betekenis van deze missie bleek gering 
te zijn, zodat de heren zelfs vroegen om van deze taak te worden 
ontheven. Er heeft zich toen met de heer de Bruyne een moeilijkheid 
voorgedaan betreffende de instructie van generaal Phaff ,  omdat de 
heer de Bruyne meende, dat de heer van Lidth de Jeude zonder 
zijn voorkennis in die instructie te zijnen nadele een verandering 
had aangebracht, die de heer de Bruyne niet kon accepteren. Naar 
het inzicht van de heer van Lidth de Jeudo was die verandering 
zéér onbelangrijk en daardoor was - wanneer men op zulke punten 
doorlopend verschil van mening heeft - een minder vriendelijke ver- 
houding ontstaan. Het oorspronkelijke ontwerp was besproken, 
spoedshalve de bedoelde wijziging niet. Het is best mogelijk, dat 
de heer van Lidth de Jeude gedurende een zekere periode geen 
besprekingen met de heer de Bruyne heeft gehad, maar er is geen 
sprake van, dat dit opzettelijk zou zijn gebeurd. Hij had geregeld tele- 
fonisch contact met de heer de Bruyne. Er waren trouwens talrijke te 
behandelen onderwerpen, niet alleen met de heer de Bruyne, maar 
ook met anderen en het is dus best mogelijk, dat hier een leemte is 
ontstaan doordat een bespreking met de heer de Bruyne werd uit- 
gesteld. De heer van Lidth de Jeude moest echter beslist tegenspreken, 
dat dit, zoals de heer de Bruyne blijkens destijds geschreven brieven 
meende, opzettelijk zou zijn gebeurd om hem te mijden. 

De heer van Lidth de Jeude heeft de heer de Bruyne gevraagd of 
deze op zijn ontslagaanvrage niet wilde terugkomen. Deze was hiertoe 
niet bereid, hetgezn de heer van Lidth de Jeude ook wel vermoedde; 
de heer de Bruyne nam tot zijn spijt een volkomen afwijzende houding 
aan. De heer van Lidth de Jeude had het gevoel, dat de geschilpunten 
niet zo gewichtig waren als de heer de Bruyne meende, maar niettemin 
had hij toch grote waardering voor deze. Er waren steeds geschillen; 
het ging nu eenmaal niet anders. Zij konden elkaar, populair gezegd, 
niet ,,vattenu. 

9 4. Bijzondere onderdelen 

a. Indië-detachement 
De heer Galle heeft het vertrek van het detachement naar 

Indië meegemaakt. Commandant van de brigade was toen kolonel 
van Voorst Evekink. In Porthcawl was er bij de brigade reeds een 
stroming, die zei: waarom sturzn ze ons niet naar Indië? De heer 
Galle is van mening, dat, als men ooit iets in die richting had willen 
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doen, men het toen had moeten doen. Dit  punt vindt de  heer Galle 
e:n van de zwakste puntrn van het Regeringsbeleid. Van die ver- 
langens o m  naar de  West of d e  Oost te  gaan, is niets terechtgekomen. 
Men heeft bepaald, dat  de troep in Engeland zou blijven. Toen de 
Regering in 1940 besloten had, dat de Nederlandse troepen niet nazr 
Indie zouden gaan en dat  zij een onderdeel zouden vormen, dat evzn- 
tueel bij een invasie aan de  zijde van d e  Engelsen zou vechten, had 
zij voet bij stuk moeten houden, ook o p  het rnomznt, waarop 
de oorlog met Japan kwam. Als men soldaten naar Indië stuurt, doet 
men het uit de overweging, dat  e r  oorlog kan komen; dit kon alleen 
met Japan zijn. Het heeft geen zin. wanneer de  oorlog uitbreekt, in  
een zekere opgewonden stemming te zeggen: nu  gaan wij toch troepen 
naar Indië zenden. Hier komt de kolonel van Voorst Evekink in het 
geding. Op het moment waarop Japan In de  oorlog kwam, was e r  
geen sprake van een gevechtswaardige brigade, o p  geen stukken na. 
Desondanks heeft de commandant, kolonel van Voorit Evekink, de 
Minister namens de brigade aangeboden: wij willen gaarne naar 
Indië. Minister van Boeyen is naar het kamp gekomen o m  in het 
bijzijn van generaal Phaff zijn grote vreugde uit te spreken over het 
feit, dat kolonel van Voorst Evekink het initiatief had genomen o m  
de brigade aan te bieden. Blijkbaar heeft de Regering in principe dat 
aanbod van de brigadecornmanda~t geaccepteerd. E r  is in de brigade 
wel over gesproken, maar e r  is nooit gevraagd: willen jullie wel? 
Het  moest spontaan zijn, vooral heel spontaan! Grote medestanders 
van de heer van Voorst Evekink waren de intussen overgekomen 
Indische officieren, die terecht zeiden: wat doen wij hier in vredes- 
naam; als e r  in Indië gevochten wordt, moeten %ij dan hier op een 
houtje zitten bijten? Dat  die heren feI waren o m  naar Indië te  gaan, 
is volkomen begrijpelijk. Verder waren de meningen in de troep zeer 
verdeeld; er was betrekkelijk weinig enthousiasme. Toen is de vraag 
opgekomen: kunnen wij daartoe gedwongen worden? Men besloot 
toen vrijwilligers te  werven. Intussen had men zich ook bezonnen 
o p  deze kwestie en zei men: van een werkelijk sturen van een brigade 
als gevechtseenheid is geen sprake, want die brigade is nog lang niet 
op oorlogssterkte. 

Het is toen uitgedraaid o p  het verzamelen van een detachement 
vrijwilligers, waarmede de  commandant van het tweede bataljon, 
de  he:r va7 drn R ~ v g p ,  naar Tn4ië i s  -en??? Dz heer Gallc wzzt niet 
in welke functie de heer van Voorst Evekink er hezn is gegaan, maar 
in ied-r nevil n;et als c o v v a n d a q t  IJ:t waq e'qiriliik ook geep 
onderdeel, maar het was in hoofdzaak kader. E r  is geen sprake ge- 
weest van een gevechtsonderdeel. Zij zijn o p  Ceylon gestrand. 

D e  zierswijze van de heer Galle is, dat  het g e s i  zin had in een 
soort van bravourstemming uitstekend materiaal aan de eenheid in 
Engeland te onttrekker. een e-rheid, d e tot% 21 70 h l 0 ~ 1 a r m  W ~ S .  

omdat men op zijn vingers kon uitrekenen - hoewel niemand zal 
hebben voorzien. dat het zo snel zou zijn afgelopen -, dat  deze 
mcpsen in Indië niet van zo'n betekenis konden zijn, dat  dit zou 
oowegen tegen het feit, dat ze in Engeland aan de  eenheid werden 
onttrokken. Het eerste detachement telde, naar de heer Gulle meent, 
i7 100 man; het tweede is niet meer vertrokken. Het  betekende in 
ieder geval een enorme aderlating voor de brigade. Eigenlijk bleef 
de nieuwe comrrandant. de heer de Ruvtrr van Strvruinck, met de 
brokken zitten. D e  heer Galle zal ook nooit de  afscheidsvergadering 
vergeten, waar kolonel van Voorst Evekink nog steeds snrak over de 
brigade, die naar Indië ging. Toen werd nog steeds de fictie gehand- 
haafd: de brigade gaat naar Indië. D e  heer Galle heeft toen de heer 
de Rzlster van Steveninck, die naast hem zat, gevraagd of deze 
hierop niet iets wilde zeggen. Deze zei: ik doe het niet, doe jij het 
maar. D e  he-r Galle heeft toen ge7end. dat  hij rie indruk bad ge- 
kregen, dat er een detachement naar Indië ging en dat de  brigade 
achter zou blijven en hij heeft gevraagd of de kolonel. daar de bri- 
gade zou achterblijven, enige wenken kon geven o p  welke manier de 
brigade nu zou moeten worden georganiqcerd. D e  heer Galle is ervan 
overtuigd, dat deze het hem diep kwalijk heeft genomen, maar  hij 
heeft het onmiddellijk, hetgeen de heer Gallp ook vzr~niachtte, genesi- 
traliqeerd door te zengen: ,,Wat ben ik blij, dat  u dit naar voren 
brengt, want dat  rroiidrn wii in ket enthousiasme over Indië very t rn :  
zo en zo zal het moeten gaan". 

E r  was nog een bezwaar, dat  d e  heer Galle persoonlijk had; 
hij vindt eigenlijk, dat de Regering bij deze maatregel de verant- 
woordelijkheid afschoof o p  de mannen. Hij is van mening, dat de 
Renerin? o p  dat moment had moeten beslissen: willen wij hen naar 
Indië sturen of hier laten? Als zij bes!oten had op grond van de  uit- 
zonderlijke omstandigheden d e  troepen naar Indië te sturen, dan had 
zij de mensen moeten aanwijzen, dan had zij wel vrijwilligers kunnen 
vragen, maar dan had zij moeten vaststellen: ,,dit aantal willen wij 
sturen; wij vragen eventueel vrijwilligers, maar zo nodig wijzen wij 
mensen aan", afwegende de belangen, die er waren in Engeland, en de  
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belangen, die er waren in Indië. Er was een vrij grote categorie, waar- 
toe de heer Gulle zelf behoorde, die eenvoudig op het standpunt stond: 
wanneer zij mij wil gebruiken, dan moet de Regering maar de moed 
hebben de verantwoordelijkheid te nemen en de opdracht te geven 
naar Indië te gaan; als zij echter vraagt: ,,wil je vrijwillig gaan?", dan 
vechten wij liever in Nederland en blijven dus hier. Er  is een grote 
categorie geweest, die niet uit een tekort aan belangstelling voor Indië 
of uit lafheid gebleven is, maar gezegd heeft: ,,Blijkbaar vraagt de 
Regering vrijwilligers: vrijwillig gaan wij niet, maar als beslist wordt, 
dat de militaire belangen eisen dat wij naar Indië gaan, dan gaan wij 
natuurlijk wel". Daarnaast was er een heel kleine categorie, die in dat 
geval wellicht zou hebben gezegd: ,,Dat willen wij niet". In elk geval 
was, doordat eigenlijk de gemiddelde opinie onderdrukt of genegeerd 
werd, de tegenstelling tussen degenen, die als vrijwilligers enthousiast 
naar Indië wilden gaan en hen, die niet vrijwillig wilden gaan, zonder 
zich te verschuilen achter een artikel van de Grondwet, veel scherper 
gesteld dan in werkelijkheid de verhoudingen waren. 

Toen enige jonge officieren hoorden, aldus de heer Sisselaar, dat 
er oorlog in het Verre Oosten was uitgebroken, hebben zij een 
request geschreven om directe overplaatsing naar Indië. Zij hadden 
gehoord, dat er veel kader nodig was. Bovendien was de dienst in 
Engeland erg vervelend. Zij hadden wel begrepen, dat de invasie 
voorlopig toch niet zou plaats hebben. De troepen moesten mee- 
helpen met het rooien van bieten en aardappelen en zij vonden, dat 
zij nuttiger werk konden doen in Jridre. Verscheiden jonge officieren 
gaven zich op vrijwillig te gaan. Vrij spoedig nadat zij het request 
hadden ingediend is kolonel van Voorst Evekink naar Londen ver- 
trokken. Deze kwam vrij opgewekt terug. Op 1 Januari 1942 was 
er appel-generaal m de grote eetzaal van het bataljon. Er werd ge- 
zegd, dat het Iste bataljon naar Indië zou worden gestuurd. De 
reactie in de zaal was niet prettig en er werden enige kretiin geuit. 
Daarna begon kolonel van Voorst Evekink zijn speech op een zeer 
merkwaardige wijze - het was wel grappig - en hij zeide: ,,Ik, Boef" 
- dat was zijn hond - ,,en 20 officieren, zullen voor het eerste 
detachement aangewezen worden", enz. Zijn hondje is meegegaan en 
ook weer mee teruggekomen. 

Iedere peletons- of compagniescommandant werd verzocht om met 
zijn mensen naar de kolonel te gaan. De heer Sisselaar is er ook 
heengegaan. Er kwam o.a. een man binnen, die zei: ik ga niet naar 
Indië, want het staat in de Grondwet. Toen de kolonel vroeg: ,,wat 
staat in de Grondwet?", wist de man dit niet. Er werd gezegd: ,,je 
moet dan eerst de Grondwet maar gaan bestuderen". Er waren wel 
mensen, die goede motieven hadden, maar in het algemeen beriepen 
dgen.en, die niet wilden, zich op de Grondwet. 

De heer Sisselaar heeft de reis gemaakt met Hr. Ms. ,,Colombia", 
via Kaapstad naar Colombo. Daar zijn zij bleven steken. Daar kreeg 
de heer Sisselaar bericht, dat hij niet verder hoefde te gaan. Zij 
wisten in het begin niet wat er aan de hand was, totdat admiraal 
Helfrich een rede hield, waaruit bleek, dat da situatie in Indië hope- 
loos was en dat zij voorlopig niet konden doorvaren. 

De heer van Voorst Evekink verklaarde in een rapport van 30 Juni 
1942 aan de Minister van Oorlog te hebben geschreven: 

,,Nadat ik mij, den dag na den Japanschen overval, onder 
dagteekening van 8 December 1941, had veroorloofd aan de 
Regeering te suggereeren om het strijdbare gedeelte van de 
Koninklijke Nederlandsche Brigade ,,Prinses Irene" - toen onder 
mijn bevel - naar Nederlandsch-Oost-Indië te zenden, mocht 
ik in den avond van 30 December 1941 mondeling van Uwe 
Excellentie vernemen, dat de Regeering had besloten het Iste 
Bataljon en den Commandant van de Koninklijke Nederlandsche 
Brigade ,.Prinses Irene" naar Nederlandsch-Oost-Indië te zenden, 
onder voorbehouù nochtans, dat aan de betrokken militairen 
- voor zooveel dienstplichtig - de gelegenheid moest worden 
gelaten om zich - met een beroep op artikel 186 van de Grond- 
wet - aan hun duren plicht te onttrekken." 

In zijn desbetreffend request aan de Koningin en de Regering had 
de heer van Voorst Evekink o.m. geschreven: 

,,dat wij met evenvesl spanning als enthousiasme hebben kennis 
genoqen kan het krachtige en ons land passende beleid van onze 
Regering en van het bestuur in Nederlandsch-Indië, tijdens de 
ontwikkeling van de thans in vijandelijkheden ontaarde crisis 
ten aanzien van het Japansche Keizerrijk; 

dat sedert de overrompeling van ons Moederland in Mei 1940 
als onze vurigste wensch is levendig gebleven om - voor veel 
onzer opnieuw - aan den strijd met de wapenen op welk deel 
van het oorlogstoneel ook, deel te nemen; 

dat deze wensch is uitgegroeid tot een dringende behoefte, nu 
een ander deel van het Nederlandsche Imperium in onmiddellijke 



61 369 (van Voorst Evekink) 

61 371 (van Voorst Evekink) 

61 373 (van Voorst Evekink) 

61 378 (van Voorst Evekink) 

61379 (van Voorst Evekink) 

61 386 (van Voorst Evekink) 

61 396 (van Voorst Evekink) 

61405 (van Voorst Evekink) 

61406 (van Voorst Evekink) 

61407 (van Voorst Evekink) 
97012 (Kruis) 

aanraking met het wapengeweld komt en de uitdrukking ,,alle 
hens aan dek" opnieuw vorm voor ons krijgt; 

dat de geschetste omstandigheden en het besef, dat de wapen- 
broeders overzee hun leven inzetten en al huil krachten aan- 
wenden om den vijand, die reeds zooveel ellende over de wereld 
heeft gebracht en zooveel barbaarschheid en rechtsverkrachting 
heeft ten toon gespreid, voor goed te verslaan, ons betrekkelijk 
werkeloos bestaan hier in Engeland nog moeilijker te dragen 
dreigen te maken dan nu reeds het geval is." 

De heer van Voorst Evekink had het gevoel, dat hij namens het 
strijdbare gedeelte van de brigade sprak. De Regering heeft hem een 
stok tussen de benen gestoken door de Grondwet er in te betrekken. 
Dat is het enige, wat de heer van Voorst Evekink last bezorgd had. 
Hij had maar één keer gehoord, dat een man zeide: ,,ik vecht liever 
voor de bevrijding van Nederland". 

Op de vraag, of het gemotiveerd was de Prinses Irene-Brigade uit te 
zenden, antwoordde de heer van Voorst Evekirzk, dat zij ongetwijfeld 
gevechtswaardig was, al was allicht het ideaal nog niet bereikt. De 
brigade is opgericht op 1 Juli 1940. Dit speelde in December 1941. De 
troeven zijn al die tijd opgeleid, anderhalf jaar. De heer van Voorst 
Evekink zag in het zenden van het strijdbare gedeelte van de brigade 
naar Indië alleen maar voordelen. Hij had geallieerd leren denken. 
Er was een oorlog aan de gang, waarin iedereen meevocht, behalve 
de Nederlanders. De troepen hingen daar maar in Wolverhampton 
rond. Het houden van een enquête is niet in hem opgekomen. Stelt 
men zich eens voor, dat Montgomery eerst een enquête was gaan 
houden onder zijn manschappen, vóórdat hij op de kust van Norman- 
dië ging landen. 

Artikel 192 van de Grondwet was zo weinig van toepassing en 
tevens zo erg uit de tijd. Dat artikel liet alles toe, behalve het gaan van 
troepen naar ons eigen grondgebied overzee. Men kon een Neder- 
lands soldaat zonder zijn instemming naar Singapore brengen, waar 
hij met een kijker de overwal kon zien, maar voor het overbrengen 
naar Sumatra was zijn toestemming nodig! De heer van Voorst Eve- 
kink raadde de heer van Boeyen aan: zeg hun niets; als zij mij 
vragen: waar gaan wij naar toe, geef ik het antwoord, dat iedere 
commandant op een dergelijke, in oorlogstijd ongepaste vraag geeft, 
namelijk: dat zul je wel zien. Zij hadden in de brigade ook mensen. 
die communistische agitatie voerden; die hebben deze zaak uitge- 
buit. De meesten van de mannen hadden tot zover van de Grond- 
wet nog nooit gehoord, laat staan van artikel 192. In zijn rapport 
heeft de heer van Voorst Evekink daarvan het volgende gezegd: 

,.Van den aard der aangevoerde bezwaren moge ik hieronder 
enkele voorbeelden geven: 

a) Ik heb aan mijn vrouw - betrokkene was hier in Enge- 
land gehuwd - en aan mijn schoonouders beloofd, dat ik mijn 
vrouw nimmer zou verlaten; 

b) Ik heb een oom, die koloniaal is geweest en die als een 
wrak uit de Oost is teruggekomen; 

c )  Het Nederlandsche volk zou het mij nimmer vergeven, in- 
dien ik de Grondwet zou schenden; 

d) Ik voel er niet voor, ik vecht liever voor de bevrijding 
van Nederland". 

In zijn rapport had de heer van Voorst Evekink ook gezegd, dat 
de beide dagen van 2 en 3 Januari 1942 hem zouden heugen; ze rijn 
de slechtste uit zijn diensttijd geweest. Veel van de charme en het 
spontane van het plan was weggenomen. De mensen zijn, nadat de 
Grondwet in het geding was gebracht, gaan leuteren en kletsen. De 
heer van Voorst Evekink had die mensen ontvangen - misschien 
100 man - en had twee dagen genomen om ze stuk voor stuk te 
woord te staan. 

Er zou natuurlijk, aldus zeide de heer van Voorst Evekink, aanvul- 
lende tropentraining en acclimatisering moeten plaats hebben. Maar wie 
zou tevoren hebben durven zeggen, dat de strijd om Nederlandsch- 
Indië van zó korte duur zou zijn als nu het geval is gebleken te zijn? 
Van de kant van het Indische bestuur te Londen is de uitzending zeer 
aangemoedigd. 

De heer van Voorst Evekink was het niet eens met de politiek van 
de Regering om, toen Indië gevallen was, dit onderdeel op Ceylon 
te laten; admiraal Helfrich was het er ook niet mee eens en de Britse 
bevelhebber evenmin. De Regering meende dit uit prestige-overwe- 
gingen te moeten doen. De heer van Voorst Evekink persoonlijk heeft 
in Juni 1942 het bevel van de Regering gekregen om terug te komen. 

Voorzover de  heer Kruls zich herinnerde heeft de Regering niet 
zelf het initiatief genomen troepen naar Indië te zenden, maar de 
heer van Voorst Evekink. Deze heeft het plan bedacht en voorstellen 
gedaan de brigade - in zijn gedachten aanvankelijk als geheel - 
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naar Indië te zenden ter versterking van de strijdkrachten aldaar. De 
Regering heeft dit voorstel in overweging genomen en uiteindelijk 
beslist, dat een deel van de brigade, ter sterkte van ongeveer een 
bataljon, zou gaan. Naar de mening van de heer Kruls had dit weinig 
zin. Hij heeft zich toen gewend tot zijn onmiddellijke militaire chef, 
generaal van der Vijver, de secretaris-generaal van het Departement 
van Oorlog. In een nota heeft de heer Kruls toen uitvoerig uiteengezet, 
welke bezwaren er naar zijn mening tegen het uitzenden van de 
brigade of een belangrijk deel der brigade naar Indië bestonden. 
Generaal van der Vijver heeft zijn bezwaren gedeeld; dit heeft ten- 
slotte geresulteerd in een gezamenlijke nota aan de Minister van 
Oorlog. De Minister van Oorlog - dat was toen de heer van Boeyen 
- heeft deze bezwaren overgenomen en heeft een nota tot de Raad 
van Ministers gericht, weke ongeveer dezelfde inhoud had als die, 
welke de heren van der Vijver en Kruls tot hem hadden gericht, met 
dien verstande, dat de heer van Boeyen een slag om de arm heeft ge- 
houden en deze als zijn aanvankelijke mening heeft gegeven; hierop 
is hij later enigszins teruggekomen. 

Het bezwaar, dat de heer Kruls voornamelijk tegen die uitzending 
zag, was, dat het eigenlijk volkomen in strijd was met hetgeen men 
tot dusver voortdurend aan de mensen duidelijk had gemaakt, nl. dat 
de enige bestaansgrond voor de brigade was de noodzaak Neder- 
landse troepen aan de bevrijding van Nederland te laten deelnemen. 
Die noodzaak was niet verdwenen door de omstandigheid, dat er oor- 
log in Indië was gekomen. Bovendien kon men toen niet voorzien, 
of in 1942, 1943 of 1944 de bevrijding zou plaats vinden. In het uit- 
zenden van deze betrekkelijk kleine troepenmacht zag de heer Kruls 
voor Indië weinig heil. Alleen uit een oogpunt van vlagvertoon had 
het betekenis en als een geste ten aanzien van Indië. Die betekenis 
zou de heer Kruls nooit willen onderschatten, maar toch gelooft hij, 
dat het wijzer en realistischer ware geweest het niet te doen. 

De heer Kruls heeft voortdurend de indruk gehad, dat ook de 
Engelse Regering het als een wenselijkheid zag, bij de bevrijding van 
de verschillende continentale landen nationale contingenten te laten 
opereren. 

Naar de heer de Bruy ne verklaarde is een gedeelte van het detache- 
ment van de Prinses Irene-Brigade dat in 1942 naar Indië is gezonden 
op een gegeven moment ingezet voor zeer belangrijke taken ten 
behoeve van Indië; het was een soort van ondergronds werk geworden 
zoals groepen aan wal zetten op Sumatra, verkenningen verrichten en 
contact opnemen met bevolkingsgroepen. Het detachement stond 
onder leiding van enige officieren van het K.N.I.L.; de heer de 
Bruyne meent, dat zij op Ceylon zaten en voor een ander gedeelte 
in Australië. Zij deden hoogst verdienstelijk en goed werk. De heer 
Mollinger was commandant van deze troepen geworden. 

Een gedeelte van de troepen is gebruikt op vliegvelden in Australië 
en Brits-Indië; die mensen waren daar onmisbaar. Er  moeten grond- 
ploegen zijn op de vliegvelden, want een vliegtuig kan de lucht niet 
in, indien men geen mensen heeft o m  het werk op de grond te doen. 

De heer van Lidrk de Jeude heeft verklaard, dat, torn dit detache- 
ment in Brits-Indië gestrand was, dit onder Marine en Koloniën kwam. 
Aangezien daar net als overal een groot tekort was aan mensen, 
wilde Marine hen indelen bij speciale diensten en het Ministerie van 
Koloniën wilde hen gebruiken voor zijn densten. Aangezien men het 
doel, waarvoor zij werden uitgezonden, belangrijk vond, heeft men 
ze laten gaan. Toen dit doel niet kon worden bereikt, moesten zt: 
terugkomen, hetgeen met veel moeite is gebeurd. Dit is een strijdpunt 
geweest tussen de betrokken departementen. De heer van Lidth de 
Jtude heeft er wel telkens zeer sterk op aangedrongen, dat deze troe- 
pen terug moesten komen ter versterking van de  Prinses Irene-Brigade. 
Hij heeft zelfs gedreigd er het bijltje bij neer te leggen. De brigade 
was geleidelijk op peil gekomen. Van Britse zijde werd bij hem ge- 
klaagd, dat de brigade te kort werd gedaan, doordat een deel was 
weggehaald; dit moest toch terugkeren. Later, in de loop van 1944, 
heeft de heer van Lidth de Jeucle deze mensen teruggekregen. De ver- 
klaring van het feit, dat er in 1945 op Ceylon nog verschillende 
mensen waren, is, dat men deze mensen daar hogere rangen had 
gegeven. Er waren veel sergeants onder, die als gewoon soldaat waren 
weggegaan en daarvan zijn er verschillenden gebleven aan wie de bri- 
gade minder behoefte had. 

b. Comniando's. 
Volgens de heer Phaff waren de z.g. commando's tot in de perfectie 

afgerichte infanterie-eenheden, die een zeer zware training ontvingen. 
De meest enthousiaste mensen gaven zich er voor op. Er was een 
Nederlandse commandant onder hogere Engelse leiding. De op- 
leiding geschiedde helemaal door de Engelsen, ook die van de inge- 
deelde officieren. In het boek van mr. H. J. Kruls (,,Nederland Pa- 
raat?") staat: 
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,,In Juni 1942 begon de Engelse legerleiding met het samen- 
stellen van een geallieerd commando onder Engels bevel, dat  
Nr. 10 (I.A.) commando genoemd zou worden. Dit commando 
verzamelde alle commando's van niet-Engelse nationaliteit en 
bracht ze onder in 7 troepen. D e  Nederlandse troep kreeg de 
naam ,,Nr. 2 (Dutch) Troop"." 

D e  heer van Lidth de Jeude deelde mede, dat  de  commando- 
troep, die onder leiding van de heer Linze1 naar Indië is gegaan en 
één jaar later is teruggekomen, is uitgezonden in overleg met de Ne- 
derlandse Regering. 

D e  toenmalige kapitein J. Linzel kwam, aldus zijn verklaring, in 
September 1941 in Engeland aan. Hij werd als luitenant ingedeeld bij 
de  Prinses Irene-Brigade. In  Februari 1942 kwam er een aanvrage 
voor vrijwilligers voor de commando's. Hij heeft zich hier met aan- 
vankelijk 8 officieren en 40 onderofficieren en soldaten voor opge- 
geven. Daar  een troep de  sterkte moest hebben van 87 of 89 man, 
werd in Juli 1942 opnieuw een aantal mensen in training genomen. 
Toen hebb,en de Nederlanders een troep bij elkaar gekregen, doch 
deze is nooit volledig geweest. 

D e  bedoeling was, dat er een geallieerd commando zou worden 
opgericht, Nr. 10 Comnlando, waarvan de  eerste troep zou bestaan 
uit Fransen en de tweede troep uit Nederlanders. D e  commando's' 
werden samengesteld tot een ,,raiding force". D e  Engelsen waren van 
het continent afgeslagen en o m  Duitsland te doen ge!oven, dat het 
met Engeland nog lang niet klaar was, hadden zij bepaalde onder- 
delen gevormd, allemaal van vrijwilligers, die nu  en dan een raid 
uitvoerden op het continent, in Noorwegen, Frankrijk of waar ook. 

Bij de commaiido's werd zeer intensief getraind. De zwaarste tijd 
van de commando's was in Schotland, in het commandoka;np. Daar  
moest het kaf van he: koren gescheiden worden; er gingen honder- 
den vrijwilligers naar toe. Van 's ochtends vroeg tot des avonds laat 
werd men daar behocrlijk aangepakt en getraind. D e  mensen sliepen 
in tenten bij elk soort weer; er werd achter elkaar door geoefend, 
stormbaan, enz. E r  werd op je geschoten; je kreeg snelle marsen; 
zij hebben eens met de  Nederlandse troep tien mijl i n  vijf kwartier 
met volle bepakking afgelegd; er waren oefeningen, die 48 uur 
duurden en waarbij men maar halve rantsoenen kreeg, dus niet vol- 
doende t e  eten en weinig slaap. Z o  ging het zes k acht weken achter 
elkaar door. Men kreeg bijna geen rust. In zeven dagen had men ei11 
middag rust. 's Zondags had men geen vrij. He t  was een harde trai- 
ning, waarbij mensen, die niet meekonden, uitvielen. D e  Nederlandse 
troep bestond uit Nederlanders uit alle oorden van de wereld. Zij 
vormden een zeer prettig geheel. 

Op  l5  December 1943 is de Nederlandse troep uit Engeland ver- 
trokken naar Brits-Indië. Daar  is d e  troep opnieuw geoefend in ,,jungle 
training". Het was eer1 forse training; oefeningen van lange duur; 
dag aan dag werd er gewerkt, patrouille gelopen met Ghurka-soldaten 
onder leiding van Engelse officieren. Het  ging er o m  de mensen be- 
hoorlijk fit te maken, opdat zij ook commando-prestaties in de  tropen 
zouden kunnen leveren. 

D e  heer Linzel was commandant van de troep. Op advies van Lord 
Mountbattetz is de heer Linzel naar  Ceylon gegaan o m  contact te 
zoeken met admiraal Helfrich. E r  was nl. op Ceylon ezn Nederlandse 
groep mensen, die ,,raidsu uitvoerden o p  Sumatra. 

Toen de heer Linzel terugkwam, waren er o p  initiatie: van luite- 
nant Knotterzbelt vijf Nederlanders vrijwillig met een actie van ren 
andere commando-troep meegetrokken. N a  enkele inaanden kwamen 
zij alle vijf terug. Zij waren met Nr  5 en N r  44 R.M. Commando 
achter de frontlijn van de Japanners in  Birma bij Maungdaw geland. 

D e  Nederlandse troep stond onder bevel van de Engelse brigade- 
commandant van de  3e Commando Brigade. D a a r  er verder geGn 
mogelijkheid was de Nederlandse troep in actie te krijgen, besloot 
kapitein Linzel Lord Mountbatten te  vragen, of de Nederlandse com- 
mandotroep kon worden teruggezonden naar Engeland, omdat het in 
die tijd duidelijk werd, dat de invasie in Europa spoedig zou plaats 
vinden. Hij had zijn passage naar Ceylon bij de  Engelse brigade reeds 
voor elkaar gekregen o m  er daarover te  gaan praten, toen hij 
een telegram van admiraal Helfrich kreeg, waarin deze hem vroeg 
naar Ceylon te komen. Hij trof daar de heren van Mook en Helfrich 
en vertelde, dat  het zijn bedoeling was Lord Mountbatte~c te ver- 
zoeken zijn troep terug te  sturen naar Engeland. Deze heren hebb-n 
toen een brief geschreven aan Mountbatte~z. D e  Nederlandse troep 
is daarna o p  15 Juli 1944 op de  boot gestapt en kwam 15 Augustus in 
Engeland aan. Hier kregen acht vrijwilligers van het Bureau Bijzon- 
dere Opdrachten ezn bepaalde opdracht in Nederland, voorts werden 
vier man aangewezen als lijfwacht voor de Prins, terwijl ook leden 
van het commando deelgenomen hebben aan de luchtlandingen bij 
Arnhem. E r  kwam opdracht 12 à 14 man te  dirigeren naar de  First 
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British Airborne Division. Later werden ook mensen ingeschakeld bi] 
de 82ste Amerikaanse Airbome Division en de l0lste Amerikaanse 
Airborne Division. De heer Linzel bleef toen met vijf man bij de 52ste 
divisie, die eveneens een landing bij Arnhem zou uitvoeren. Deze 52ste 
divisie zou vervoerd worden naar het vliegveld Deelen en zou van 
daaruit verder in de richting Duitsland doorstoten. Daar de lucht- 
landingsoperatie bij Arnhem niet het gewenste resultaat opleverde, 
kon de 52ste divisie niet bij Deelen ingezet worden. De heer 
Linzel heeft toen gevraagd, of zijn groep niet onmiddellijk naar Nij- 
megen kon gaan. Dit werd goed gevonden, waarop zij met een jeep 
in een vliegtuig werden geladen. 

Op een gegeven ogenblik, na afloop van de operaties, toen de Air- 
borne Army rust zou krijgen, heeft de heer Linzel de troep verzameld. 
Hij heeit toen contact opgenomen met de 4e commandobrigade, die 
in België zat, waarbij de troep daarna werd ingedeeld en verdeeld 
werd over Nr. 4 en Nr. 47 R.M. Commando. 

De heer Linzel persoonlijk is met de  afdeling, waarbij hij inge- 
deeld was, in Westkapelle geland. De landingsboot werd op 400 meter 
voor de kust tweemaal getroffen. Nr 47 en 48 Commando moestrn 
de duinstrook tussen Westkapelle en Vlissingen op de Duitsers vel- 
overen, waarbij Nr  48 voorging tot aan Zoutelande. Daarna heeft 
Nr 47 de opmars overgenomen. Na een geweldige inleidende artillerie- 
beschieting van Breskens uit werd de aanval ingezet. Het is enkele 
Nederlanders gelukt tamelijk diep in de stellingen door te dringen. De  
volgende ochtend is de tegenstand vrij vlot opgeruimd. 

Na de actie op Walcheren was de troep niet zo sterk meer; er 
waren nog maar 16 man. Er zijn toen 100 recruteri uit Brabant en 
Limburg bij de troep gekomen, die 3 h 4 maanden training kregen, 
zodat in April de troep opnieuw gereed was voor actie. De Engelsen 
stuurden de troep toen naar de 4e commando-brigade, welke in Zee- 
land was. De troep heeft toen nog even een stuk front tussen de 
Moerdijk en Geertruidenberg bezet, doch na twee weken was de 
oorlog afgelopen. 

Daar de heer Linzel aan Lord Mountbatten had medegedeeld, dat, 
wanneer de oorlog in Europa afgelopen zou zijn, het hem geen moeite 
zou kosten vrijwilligers bij elkaar te krijgen om opnieuw met een 
commando naar het Oosten te gaan en aldaar op te treden bij de be- 
vrijding van Nederlandsch-Indië, heeft hij gevraagd, of het niet moge- 
lijk was met een troep of met drie daartoe op te leiden troepen uit- 
gezonden te worden naar Nederlandsch-Indië. De Engelsen waren 
daarvoor wel enthousiast; de heer Linzel zou de troepen hebben mo- 
gen opleiden in Engeland; van Nederlandse zijde werd dit echter af- 
gewezen. 

Daarna heeft de heer Linzel voorgesteld de commando's te ge- 
bruiken als instructeurs. Hij had gaarne gezien, dat er een storm- 
school, waar de Nederlandse soldaten een behoorlijke training zou- 
den krijgen, alvorens in actie te gaan, werd opgericht. Dit voorstel is 
min of meer afgewezen. Later is toch een stormschool opgericht. In 
Augustus 1945 verliep de troep min of meer, want er gingen steeds 
meer mensen weg naar de landen, waar zij vandaan gekomen waren, 
terwijl anderen als 0.V.W.-ers naar Indië gingen. De heer Linze1 
heeft toen het voorstel om de training van de Nederlandse strijd- 
krachten in Engeland te organiseren aangenomen. Daarna is hij als 
vrijwilliger naar Nederlandsch-Indië gegaan. 

c. Parachutisten. 
Bii de Prinses Irene Brieade is, aldus de heer Phaff ,  een 

groep manschappen geweest,- die als parachutisten is géóefend. 
De Nederlanders hoooten hen als zodanig: te kunnen gebruiken. Later 
zijn zij, omdat hun aantal voor een e&heid te was, bij de 
brigade ingedeeld, hetgeen hun moreel als parachutist geen goed deed. 

De heer Galle meende zich te herinneren, dat de parachutisten bij de 
Prinses Irene-Brigade een apart onderdeel vormden, dat eventueel 
ter beschikking kon worden gesteld van de Engelsen. 

Deze parachutisten zijn, aldus de heer Fuck, in 1942 en 1943 
tot het midden van 1944 ten getale van ongeveer 80 opgeleid. Zij zijn 
niet als zodanig gebruikt op  grond van het feit, dat de brigade als 
zodanig dan niet meer zou kunnen opereren. 

Deze compagnie parachutisten onder leiding van kapitein Pae.~sens 
stond, aldus de heer Suylen, onder zijn commando. Dit was een 
compagnie, die er wezen mocht. 

Oud-Minister van Lidth de Jeude heeft het Vrouwenhulpkorps 
opgericht. In de eerste plaats, omdat er in andere !anden, ook in 
Engeland, vrouwenkorpsen werden opgericht. Er was een algemene 
drang van de kant van de vrouwen en ook van de Nederlandse vrou- 
wen, die in Engeland waren, zich nuttig te maken in het landsbe- 
lang. Zij mochten zeer bruikbaar worden geacht om zekere diensten 



57659 (van Lidth de Jeude) 
57660 (van Lidth de Jeude) 

45453 (den Beer Poortugael) 

45499 (den Beer Poortugael) 

45509 (den Beer Poortugael) 

45510 (den Beer Poortugael) 

4551 1 (den Beer Poortugael) 

45469 (den Beer Poortugael) 

45497 (den Beer Poortugael) 

te verrichten vooral op het gebied van verpleging, verzorging 
en dergelijke. Toen de heer van Lidth de Jeude het plan te 
berde bracht om een Vrouwenhulpkorps op te richten, gevoelde 
de Ministerraad hiervoor niet. Aanvankelijk heeft toen het Rode 
Kruis een Vrouwenkorps opgericht. Het stond evenwel voor de grote 
moeilijkheid, dat de Britse militaire autoriteiten, die moesten zorgen 
voor de uitrusting, enz., dit slechts deden voor een militaire organisatie 
en niet voor een Rode Kruis-organisatie. Toen heeft de heer van Lidth 
de Jeude besloten het Vrouwenhulpkorps op te richten als een korps 
van vrijwilligers, hetgeen de wet toeliet. Het Vrouwenhulpkorps werd 
dus een militair onderdeel en toen werden ook kleding, voeding en het 
benodigde materieel beschikbaar gesteld. Dit korps is onmiddellijk na 
de bevrijding naar Nederland gezonden en heeft hier zéér nuttig werk 
verricht. Mevrouw Smit-Dyserinck was de commandante van dit 
vrouwenkorps. Het heeft in Engeland eerst enige militaire scholing ge- 
kregen, hetgeen in het kamp te Wolverhampton geschiedde. Zo heeft de 
heer van Lidth de Jeude een oefening bijgewoond, waarbij in een nacht 
een r ~ t  van drie uur met zware lorries in colonne moest worden ge- 
maakt; de vrouwen kweten zich van deze taak op lofwaardige wijze. 
Voorts werden cursussen gevolgd, waarbij ze o.m. in hospitaalwerk- 
zaamheden werden geschoold. Later is men, niettegenstaande de aan- 
vankelijke tegenstand om vrouwen in militaire dienst in te schakelen, 
ook gekomen tot de oprichting van de M.A.R.V.A. en van het vrou- 
wenkorps Indië. De eigenlijke taak ving aan in de dagen van de terug- 
keer naar Nederland, waarvoor het ook was bedoeld. De heer van 
Lidth de Jeude had later vernomen, dat het korps ook andere dien- 
sten heeft verleend dan waarvoor het was opgericht, o.m. werd het be- 
last met de zorg voor de repatriërenden uit Indië, die bij aankomst in 
Suez aldaar gekleed en geproviandeerd moesten worden, hetgeen eigen- 
lijk meer op de weg lag van het Rode Kruis. 

e. Koninklijke Marechaussee 
Jhr. D. J. H. N .  dol Beer Poortugael is als commandant van de Se 

divisie der Koninklijke Marechaussee met p1.m. 350 man, onder wie 
ook burgerchauffeurs, in Engeland aangekomen. 

Aan de marechaussee-officieren werd in Porthcawl wel verweten, dat 
zij zich op een afstand hielden en dat zij zich superieur voelden. Aan 
de andere kant werd van hen gevraagd, dat zij contrôle op de officie- 
ren zouden uitoefenen. De  heer den Beer Poortugael heeft de meest 
cnaangerianie dingen gehad met generaal Noothovetz van Goor. Hij 
kreeg te horen, dat hij zich niet zo populair wist te maken als majoor 
Sicherer of overste Sas. Toen hij kampcommandant was, kon hij de 
orde handhaven, maar dit werd ook weer niet gesanctionneerd. Als hij 
officieren, die om elf uur thuis moesten zijn en om drie uur 's nachts 
nog in het hotel zaten, de volgende dag op het matje liet komen en 
hierover een nota schreef, dan kreeg hij geen antwoord. Generaal Noot- 
hoven van Goor zei: Vind je dat nu zo erg? Het zijn jonge kerels! 
Zijn optreden werd dus door zijn superieur niet gedekt. 

Volgens de heer den Beer Poortugael is er aanvankelijk een poging 
gedaan de marechaussee afzonderlijk te houden en die te bestemmep 
voor een politietaak, wanneer Nederland bevrijd zou zijn. Dat 
werd zeer toegejuicht. De Minister was er vóór. De  heer den Beer 
Poortugael is te Londen geweest en heeft dat met de Minister be- 
sproken. Deze vond het prachtig. De Minister is later nog in het 
kamp geweest en heeft in tegenwoordigheid van alle officieren ge- 
zegd, dat de heer den Beer Poortugael met zijn plan zou komen en 
dat hij, de Minister, dat zo mooi vond. De heer den Beer Poortugael 
is toen in Engeland een plaats gaan zoeken, groot genoeg om die 
troepen te legeren. Tot zijn grote verwondering echter moest hij 
veertien dagen later weer bij de Minister komen. Die zei: het is af; 
er gebeurt niets; de marechaussee blijft in Porthcawl en er wordt een 
compagnie van geformeerd. 

De heer den Beer Poortugael achtte oorspronkelijk het hoofddoel 
van de marechaussee om na de bevrijding als kern van de politie in 
Nederland op te treden. Het is niet nodig geweest, maar dat wisten 
zij toen niet; zij wisten niet, wanneer de oorlog zou aflopen en wat 
er zou gebeuren, of hoe zij in Nederland zouden terugkeren; de 
gedachte was toen natuurlijk, dat hier alles in handen van de N.S.B. 
zou zijn en dat er krachtig tegenstand zou worden geboden. Zij hadden 
gedacht: wij komen met een afdeling marechaussee; wij gaan b.v. 
naar Amsterdam en gaan Amsterdam zuiveren. Wij trekken reeds goede 
mensen aan, maar men heeft hier dan reeds een kern. Dat heeft de 
Minister ook altijd gaarne gewenst. Oorspronkelijk is het voor de 
heer den Beer Poortugael geheim gehouden, maar op een avond, 
toen generaal Noothoven van Goor en hij een ontzettende ruzie had- 
den, heeft deze zich laten ontvallen: je hebt wel gedacht, dat de Mi- 
nister je dat aangedaan heeft, maar dat heb ik je aangedaan. 

Nadat de heer den Beer Poortugael toestemming had gekregen naar 
een buiten te gaan met zijn marechaussees en dit gekocht zou worden 
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of reeds gekocht was, heeft de  generaal tegen de  verbindingsofficier, ko- 
lonel Jones, gezegd: als de marechaussee weggaat, kunnen wij ons wel 
oprollen; zonder haar gaat het niet; wij moeten coûte que coûte zien 
de  marechaussee hier te  houden. Kolonel Jones is naar het War  Of- 
fice gegaan. Het  War Office zou toen tegen de  Minister hebben ge- 
zegd: het gebeurt niet! 

De marechaussee is, aldus de heer den Beer Poortugael, geheel uit 
elkaar geslagen. D e  opperwachtmeesters waren inderdaad te oud; die 
konden het kampleven niet meer aan. E r  waren mensen bij van 60 
jaar. Men heeft geprobeerd voor hen een oplossing te vinden. D e  
e n  heeft een betrekking gekregen te  Londen, een ander bij d e  Neder- 
landse vissers te Fleetwood. D e  heer den Beer Poortugael had gedacht, 
dat die mensen een behoorlijke betrekking zouden krijgen, maar het 
kwam er o p  neer, dat zij portier werden bij de verschillende Ministe- 
ries. Da t  was heel droevig, maar de autoriteiten te  Londen, niet de 
opperwachtmeesters, vonden het mooi. Die mensen moesten e-n 
blauw uniform dragen, terwijl anderzn in khaki werden gestoken. 
Zij weiden a.h.w. als paradenannetjes door Londen gestuurd. 

Oe  heer Kist vond de ontvangst in Porthcawl niet zo erg prettig. 
Noch door generaal Noothoven van Goor, noch door een van de  
andere officieren werd er moeite gedaan om de toestand uit te leggen. 
E r  waren in Frankrijk ook al onaangenaamheden geweest; dus van den 
beginne af waren de stemming en de  verhouding reeds niet zo goed. 
Daar  kwam toen bij, dat de toenmalige majoor den Beer Poortugael 
zich eigenlijk verzette tegen de gang van zaken in Engeland, omdat in 
de voorschriften van de  marechaussee staat, dat  zij altijd dienst moet 
doen onder eigen officieren en dat  officieren van de linietroepen, zoals 
in het oude voorschrift staat, geen zeggenschap hebben over de mare- 
chaussee. Dit gaf al dadelijk strubbelingen. D e  heer Kist heeft toen 
gewezen op het Koninklijk besluit van 1815, dat nog steeds van kracht 
is. Een andere moeilijkheid was, dat  er geen goede bevelsverhouding 
was. Het was een rommel. E r  werden wel bevelen gegeven, maar 
die werden geregeld niet uitgevoerd. Daar  legde men zich bij neer; 
dat schiep ook al een heel vreemde toestand. D e  bevelen werden wel 
opgevolgd door de marechaussees, maar niet door de anderen. E r  
was b.v. 'smorgens o m  zes uur appel en daar stonden dan  opper- 
wachtmeesters, wachtmeesters en marechaussees en zo  n u  en dan  
kwam er eens wat aandruppelen van de andere tro-pen. Daar  ge- 
beurde niets aan. Wanneer er b.v. marechaussee-officieren en -onder- 
officieren belast waren met de  dagdiensten of de  weekdiensten, gaf 
dat moeilijkheden. 

Naar  het oordeel van de heer Kist zou alleen de Kroon de  be- 
voegdheid hebben gehad o m  een betere bevelsverhouding te scheppen 
tussen de  officieren en manschappen van alle onderdelen, ook die van 
de marechaussee, die in het kamp waren. Naar  zijn mening was de 
kampcommandant niet bevoegd o m  zonder meer een andere verhou- 
ding te  scheppen. Deze kwestie is i n  die zin opgelost, dat  langzamer- 
hand de gehele divisie is onttrokken aan de bevelsbevoegdheid van de  
toenmalige majoor den Beer Poortugael. Eigenlijk ging dit ongemerkt, 
nu  eens tien mensen er af, dan weer eens vijf en twintig mensen en 
eindelijk bleef er alleen een stafje over, waar de  heer den Beer Poortu- 
gael zelf inzat. Da t  gebeurde allemaal door d e  inspecteur der Neder- 
landse troepen. Toen de heer den Beer Poortugael het niet eens kon 
worden met deze, heeft hij zich gewend tot de  Minister en hij heeft 
deze - toen Minister Dijxhoorn - gewonnen voor zijn standpunt. 
D e  Minister van Defensie heeft toen een order uitgevaardigd, waarin 
heel duidelijk stond, dat met betrekking tot het personeel der Konink- 
lijke marechaussee het volgende werd besloten. Op de eerste plaats 
zou de marechaussee afzonderlijk worden gelegerd e n  bewapend. Zij 
zou zich voorts gereed moeten maken, teneinde bij terugkeer in Neder- 
land diensten te kunnen bewijzen als een modern en mobiel politie- 
corps. Het was een zeer duidelijke order van d e  Minister. Toen de 
inspecteur van de  Nederlandse troepen deze order kreeg, is deze op 
zijn beurt naar de  Minister gegaan en heeft gezegd: ,,Dit is wel wat 
bar; ik houd niets over in het kamp. D e  enige troepen, waar ik nog 
wat aan heb, worden me nu  ook nog afgenomen". 

D e  mentaliteit van de  marechaussees is nu eenmaal anders dan die 
van de  rest van het leger; men heeft over het algemeen over ver- 
schillende zaken andere opvattingen. Daardoor boterde het ook niet 
tussen de marechaussees en de rest van de  troepen. 

Het  oorspronkelijke standpunt van de Minister was het personeel 
der Koninklijke marechaussee uit het verband van de  troepen te 
Porthcawl te lichten en elders onder te brengen; de  politietroepen 
bleven te Porthcawl. Dit betekende echter niet, dat de marechaussee 
in Engeland lange tijd niet veel te  doen zou hebben, want in  de 
order van de Minister stond: 

,,Uiteraard komt het gemotoriseerde detachement Koninklijke 
Marechaussee, nadat het zal zijn geoefend met het nieuwe mate- 
rieel, voor diensten in Engeland ter beschikking". 
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Dit betekende: voor de vliegveldverdediging, zoals dat later ook is 
geschied. Alleen was de marechaussee dan onder eigen commando ge- 
bleven. Het besluit van de Minister is niet uitgevoerd, doordat gene- 
raal Noothoven van Goor naar de Minister is gegaan en de order 
ongedaan heeft weten te maken. 

Uit de  jongste marechaussees en het jongste kader - de heer Kist 
meende beneden de 36 jaar - is een compagnie mobiele marechaus- 
see geformeerd, welke in feite een compagnie infanterie was, en een 
politie-afdeling. Daarin dienden de oudere onderofficieren. De oud- 
ste onderofficieren werden bestemd voor administratieve betrekkin- 
gen te Londen, als kametbewaarder, bode e.d. 

De bewaking rondom het kamp te Porthcawl bestond aanvanke- 
lijk, aldus de heer S ; ~ y l ~ / l ,  uit Engelse troepen, maar daarna heeft 
men, mede op aandrang van de officieren, of liever gezegd van de 
troep, gedaan weten te krijgen, dat de bewaking door de marz- 
chaussee werd overgcnomch. 

De heer Suylen is commandant van de z.g. mobiele marechaussee 
geworden. Hij heeft een aparte compagnie marechaussee gevormd, 
die gewoon naast de infanteriecompagnieën aan alle oefeningen deel- 
nam. Ze werd ook gelijk behandeld. Later is de compagnie in feite 
geliquideerd. Toen is de heer Suylen belast met liet commando over 
een stafcoinpagnie van de Nederlandse troepen. De marechaussees, 
die niet bij het eskadron pantserwagens ingedeeld werden, zijn voor- 
namelijk bij de stafcompagnie terecht gekomen. 

Volgens de heer Suylen stond de Minister op  het standpunt, dat 
de marechaussee geen afzonderlijk geheel moest blijven. Dat was ook 
de  mening van de heer SuyEen en daarom heeft hij direct het com- 
mando over de  compagnie mobiele marechaussee gekregen. 

De toenmalige kapitein J .  C. A. Peters is op voordracht van gene- 
raal Noothoven van Goor commandant van de politie-afdeling der 
marechaussee geworden. De reden, waarom de generaal wenste dat 
hij het commando op zich nam en waarom het niet in handen van 
een marechaussee-officier bleef, was hoofdzakelijk, dat deze officie- 
ren zich niet gemakkelijk konden redden in een vreemde omgeving. 
Hun kennis van de taal was niet zeer goed. Zij konden niet begrijpen 
dat men in Engeland niet op dezelfde wijze politiedienst kon doen als 
in Nederland. Toen de heer Peters kwam, trof hij een compagnie van 
ongeveer 130 man aan, allen beroepsmarechaussees, die eigenlijk niets 
anders deden dan op motorfietsen en fietsen en te voet om het kamp 
patrouilleren om te verhinderen, dat militairen zonder verlofpas het 
kamp zouden verlaten. De geest onder de marechaussees was niet be- 
paald goed. De heer Peters heeft de afdeling gereorganiseerd. Hij 
had een sectie verkeer, administratie, security, censuur, bewaking en 
C.I.D. (Crimina1 Investigation Department). Hij heeft aan het hoofd 
van die secties oudere opperwachtmeesters geplaatst. Hij heeft altijd 
de idee gehad, dat hij op deze wijze het leven van vele mensen aan- 
genamer heeft gemaakt dan wanneer zij eenvoudig vier jaren lang om 
het kamp heen gefietst en motor gereden hadden. Ieder had zijn 
eigen functie. Dit heeft practisch gewerkt totdat zij naar Nederland 
zijn teruggegaan, alhoewel hij er zelf uitgestapt is, toen hij naar het 
Militair Gezag werd overgeplaatst. Bij de brigadepolitie waren ver- 
tegenwoordigers van twee onderdelen: de werkelijke militaire politie 
en de marechaussee, waarvan de Zuidelijke divisie compleet in Enge- 
land was aangekomen, ongeveer 200 man. De werkelijke militaire 
politie bestond meestal uit jonge sergeants en korporaals, die uit- 
stekend hun dienst kenden. Zij werden gebruikt voor de opleiding 
van de recruten. De heer Peters neemt aan, dat er wegens het gebrek 
aan militaire politie is gezegd: dan moet de marechaussee de taak van 
de militaire politie maar overnemen, hetgeen trouwens, naar hij meent, 
in overeenstemming is met de oorspronkelijke opzet van het wapen 
van achttienhonderd zoveel. 

De heer Jongbloed vond het detachement van de marechaussee de 
meest gehate troep van alle. Officieren waren kapitein Kist, kapitein 
van der Kroon, nog iemand en majoor den Beer Poortugael. 

De idee om de marechaussees bij elkaar te houden was afko:nstic 
van de officieren der marechaussees. Er ontstond daaruit in de ge- 
dachten der soldaten de vraag, of ze zouden worden gebruikt om 
te vechten of het vechten te ontgaan. Wanneer de vraag zo werd 
gesteld, zei met name majoor den Beer Poortugael, dat men bij elkaar 
moest blijven, onder alle omstandigheden, om na de bevrijding te kun- 
nen helpen. De heer Jongbloed weet niet, in hoeverre de splitsing van 
de marechaussee in een gedeelte dat voor administratieve diensten 
is gebruikt en een gedeelte, dat wilde vechten met de troep een 
resultaat is geweest van een weloverwogen politiek van de Regering. 
maar het is een feit, dat de splitsing toch tot stand is gekomen. Er 
was een aantal jongere marechaussees, die met alle geweld wel wil- 
den vechten en zij hadden niet het gevoel, dat, wanneer zij als corps 
marechaussee bij elliaar bleven onder deze officieren, zij ooit iets 
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konden doen. Anderzijds was er een aantal mensen, die te oud waren 
om nog enige militaire waarde te hebben. 

De heer Phajj heeft van horen zeggen, dat de marechaussee eigen- 
lijk wilde bouwen aan een toekomstig korps marechaussee in 
Nederland; zij wilden dat op moderne leest schoeien en voorzien van 
gevechtswagens, die echter in de eerste tijd absoluut niet te krijgen 
waren, maar die men in 1941 wel heeft gekregen. Toen is de heer 
Phaff ook begonnen met alle jonge marechaussees er bij in te delen, 
juist om zoveel mogelijk aan hun wensen te voldoen en omdat hij hen 
ook geschikt vond. Maar daar kon het niet bij blijven; er waren er te 
weinig voor; er werden in elk geval ook gewone soldaten voor ge- 
bruikt. 

De heer Phaff vond de bewakingsdiensten do'or oudere marechaus- 
sees te Londen een heel gelukkige oplossing. Dezen waren per se niet 
te gebruiken in de troep. 

Vooral de oudere marechaussees voelden zich diep ongelukkig, om- 
dat zij gezamenlijk in één grote lokaliteit moesten slapen. Dat waren 
ze niet meer gewend. In hun gebied in Nederland waren ze kleine auto- 
riteitjes geworden. Er is veel gepraat met de marechaussees, maar 
dezen stelden zich altijd op het standpunt: wij zijn marechaussees en 
dat is wat anders dan de rest van het leger. Er waren ook anderen, 
maar dat waren jongere mensen, die pasten zich gemakkelijker aan. Er 
waren er ook velen, die er over piekerden, hoe hun familie het hier 
maakte, enz. 

Er is een stroming bij de marechaussees geweest, aldus de heer 
Doorman, die zei: wij behoren als marechaussees niet bij de vech- 
tende troepen. Zij, die zó redeneerden, wilden wel politiediensten 
doen. Zij waren echter van oordeel, dat zij geen legereenheid waren. 
Die strijd is toen beslist door de Minister, die uitgemaakt heeft, dat 
zij gewoon tot het leger behoorden. De jongere marechaussees zijn 
toen in de pantsereenheid gegaan; de ouderen hebben een soort van 
politie-eenheid gevormd en een gedeelte is naar de verschillende Minis- 
teries gegaan. 

De heer van Oorschot verklaarde, dat er aan de verhouding tussen 
marechaussees en overige troepen wel iets mankeerde. Dat lag aan 
de eigenaardigheid van de marechaussees. De marechaussees zijn niet 
gewend met troepen om te gaan, maar met boeren. Zij zitten altijd 
op een dorp en daar zijn ze zo'n beetje koning. Als daar een rel 
is in een boerenkroeg, dan verschijnen de marechaussees en dan zijn 
ze hele mannen. Men heeft te Londen geprobeerd een sectie militaire 
politie op te richten, die kon letten op het gedrag van de soldaten. 
Toen heeft de heer van Oorschot voorgesteld daar de marechaussees 
voor te nemen, maar die waren er ongeschikt voor. Sornmigen liepen 
er nog slordiger bij dan de soldaten zelf. 

Naar de heer Dijxho'orn verklaarde wilde de marechaussee in Enge- 
land politiediensten verrichten, maar de Engelsen maakten daartegen 
bezwaar. De Engelsen wilden niet, dat er door vreemden politie- 
diensten werden verricht, waarin zij volkomen gelijk hadden. Bij deze 
mensen waren er velen, die al te oud waren om nog infanterist-veld- 
soldaat te worden; hij heeft toen met deze mensen een gemechani- 
seerde eenheid willen maken. Zij zelf vonden dit niet zo prettig; zij 
hadden liever rustig de oorlog doorgebracht met het leren opmaken 
van processen-verbaal en het bestuderen van wetten. De mensen zijn 
toen ondergebracht in een kamp in de buurt van Congleton, waar 
met een opleiding van personeel, bestemd voor een gemechaniseerde 
eenheid, werd aangevangen. Dit is zo gebleven, totdat de heer Dijx- 
hoorn aftrad. De  heer Dijxhoorn heeft de houding van de marechaus- 
see helemaal niet gewaardeerd. Dit is ook een van de redenen geweest, 
waardoor de situatie voor hem steeds moeilijker werd. Men legde zich 
niet neer bij een beslissing van de Minister van Defensie; men ging dan 
naar andere instanties om zich er over te beklagen. Dit was de geestes- 
gesteldheid van vele officieren; men wilde zijn eigen zin doordrijven. 

f. Bewaking voor de veiligheid van H. M. de Koningin. 
In  de eerste tijd na haar aankomst te Londen wenste H.M. de Ko- 

ningin niet - aldus de heer Kist -, dat er een afdeling zou worden 
geformeerd, welke speciaal belast zou worden met het waken voor 
de veiligheid van Hare Majesteit. Toen de  Duitsers met hun grote 
bombardementen begonnen, heeft de Engelse Regering - zo had de 
heer Kist vernomen - de eis gesteld, dat er een detachement bewa- 
king zou worden gestationneerd te Maidenhead, waar Hare Majesteit 
de Koningin verbleef. Dit detachement is geformeerd uit mannen 
van de Prinses Irene-Brigade, de  heer Kist meent 40 man, voorna- 
melijk gerecruteerd uit de marechaussee en de afdeling militaire 
politie. Deze mannen waren toen reeds hoofdzakelijk ingedeeld bij het 
eskadron pantserwagens. 

Als commandant van de militaire politie bij de Prinses Irene- 
Brigade heeft de heer J. C. A. Peters in 1942 opdracht gekregen 
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na te gaan, hoe de verblijfplaats van Hare Majesteit de Koningin 
verdedigd zou kunnen worden. Er waren toen namelijk berichten, 
dat de Duitsers zouden trachten met behulp van hun parachutis- 
ten de Koningin te vermoorden. Zijn bevinding was - hij heeft 
over deze kwestie een rapport opgesteld -, dat deze verblijfplaats 
militair gesproken slechts verdedigd zou kunnen worden door een 
bataljon, maar dat politioneel gezien één compagnie voldoende zou 
zijn. Bij de sam'enstelling van het detachement is van deze laatste 
zienswijze uitgegaan. In totaal zijn ongeveer 60 man te Maidenhead 
gedetacheerd, waarvan ongeveer 10 man hulppersoneel. De  com- 
mandant ter plaatse was een tot adjudant bevorderde wachtmeester. 
De heer Peters verbleef te Wolverhampton; hij was militair verant- 
woordelijk voor de bewaking. 

Toen de heer Peters zijn bovenvermelde opdracht moest vervullen, 
heelt hij zich ook in verbinding gesteld met de heer van ' t  Sant. Deze 
was belast met het waken over de veiligheid van Hare Majesteit de 
Koningin en had de bevoegdheid te bepalen waar de bewakings- 
posten moesten staan. De heer Peters had echter als commandant 
straioevoegaheid over de mannen en was verantwoordelijk voor hun 
geoe~enaheid. Daar er twee organen waren, die bevoegdheden had- 
den over het detachement, zijn hieruit een aantal moeilijkheden ge- 
rezen. Wanneer de heer Peters bijvoorbeeld besliste, dat de mannen 
eenmaal in de 14 dagen moesten gaan schieten, kwam het voor dat 
de adjudant, de detachementscominandant, hem mededeelde met de 
heer van ' t  Sant gesproken te heboen en het gevolg was dan, dat het 
eenvoudig niet geoeurcte. De heer Peters is toen naar generaal Phaff 
gegaan en heeit gezegd: ,,Dit heeft geen zin; ik ben de comman- 
aant, maar de mensen kunnen zich achter de heer van ' t  Sant ver- 
schuilen". Het gevolg is geweest, dat de heer Peters van zijn com- 
mando is ontheven en dat de beschikking over het detachement over- 
ging van het Departement van Oorlog naar het Departement van 
Justitie. Het resultaat hiervan was, dat de mannen van het detache- 
ment geen militaire dienst meer deden, hoewel zij militair waren. 

De heer Phaff verklaarde niet meer precies te weten welke de 
kwesties waren rond het detachement te Maidenhead. Daar waren 
ook weer ruzies. Hij meende, dat de heer van ' t  Sant commandant 
van het detachement wilde zijn. De heer Phaff stelde daar tegenover, 
dat het detachement een onderdeel was van de brigade en dus de 
brigadecommandant daar het commando over hield. 

Ook herinnerde hij zich, dat een officier van de brigade naar 
Maidenhead is gezonden, maar hoe deze zaken precies liggen, wist 
de heer Phaff niet meer. 

De heer de Bruyne, destijds inspecteur der Nederlandse troepen, 
was van oordeel, dat de kwestie, wie de zeggenschap zou hebben 
over het detachement, dat belast was met de bewaking te Maiden- 
head, niet belangrijk was. Het was voor de commandant, die ver- 
antwoordelijk is voor een militaire eenheid, niet wel mogelijk hier- 
voor te zorgen wanneer één akdeling van die eenheid zicn niet aan 
zijn bevelen houdt, maar zich beroept op orders van een instantie, die 
geen orders heeit te geven. De heer de Bruyne heeft daarom gezegd: 
,,Maak er een afzonderlijk detachement van, dat niet meer onder deze 
commandant staat". Wat de militaire aangelegenheden van het deta- 
chement betreft, had de heer van ' t  Sant gem bevoegdheden. Aan- 
gezien hij echter afweek van alle militaire voorschriften en orders, 
welke ten aanzien van dit detachement waren gegeven, heeft dit dik- 
wijls tot onprettige verhoudingen met de militaire autoriteiten aan- 
leiding gegeven. Het is de heer de Bruyne niet bekend, of de heer van 
' t  Sant over deze zaken ter verantwoording is geroepen. 

De heer F. van ' t  Sant, destijds directeur van politie en belast met 
de zorg voor de veiligheid van Hare Majesteit de Koningin, ver- 
klaarde, nadat hem de mening van de heer de Bruyne was medege- 
deeld, dat het door de heer de Bruyne gegeven relaas vermoedelijk 
juist is, maar dat hij niet anders heeft kunnen handelen, wilde hij 
zijn taak naar behoren uitvoeren. 

Toen H.M. de Koningin in Engeland aankwam is er over haar 
veiligheid direct contact geweest met Scotland Yard. Later was er een 
groep marechaussees beschikbaar; deze zijn toen voor de bewakings- 
dienst ter beschikking gesteld. Wat de militaire paraatheid van het 
detachement betreft, verklaarde de heer van ' t  Sant zich te herinne- 
ren, dat dit een punt van bespreking is geweest tussen de Minister 
van Justitie en hem. Hij heeft toen gezegd: ,,Ik heb reeds zo weinig 
mensen, moet ik deze nu nog militaire oefeningen laten doen ook". 
Herhaaldelijk heeft de heer vcn ' t  Sant om mensen gevraagd, doch 
hij heeft deze nooit gekregen. Naar de mening van de heer van ' t  
Sant zijn de moeilijkheden ontstaan, doordat er van de zijde van het 
Departement van Oorlog nooit medewerking is gegeven. Er is altijd 
plagerij geweest. De adjudant, commandant van het detachement, zat 
vreselijk moeilijk tussen de militairen enerzijds en de heer van ' t  Sant 
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anderzijds. Deze adjudant heeft echter zeer goed voor de bewaking 
gezorgd en zijn plicht op uitstekende wijze gedaan. 

De heer Phaff wilde, dat de heer van ' t  Sant aan hem zou op- 
geven waar de posten geplaatst zouden worden. Ook wilde de heer 
Phaff, dat er niets met het detachement gedaan zou worden, zonder 
dat er een order kwam van de militaire autoriteiten. Dit was echter 
een onmogelijke zaak. Indien men de zorg heeft voor de veiligheid 
van H.M. de Koningin, dan kan men alleen de verantwoordelijkheid 
dragen, indien men zelf maatregelen kan nemen. Daarom wilde de 
heer van ' t  Sant volledig de beschikking hebben over de mannen van 
het detachement. 

3 5. Nederlandse militaire missie 

De heer van de Plassche is een zeer korte tijd werkzaam geweest als 
hoofd van de afdeling landmacht bij de militaire missie onder lei- 
ding van generaal-majoor van Oorschot. Bij de afdeling landmacht 
werden alle personen, die zich hadden aangemeld, geregistreerd; 
meestal werden zij doorgestuurd naar het kamp te Haverfordwest; 
later werd het Porthcawl. De militaire missie was in zeker opzicht 
dus een voorloopster van het Departement van Defensie. Er  is nooit 
aan gedacht, dat een deel van het departement naar Engeland zou 
gaan. De militaire missie is oorspronkelijk ingesteld om contact te 
houden met de bondgenoten. De militaire missie werd, wat haar 
werkzaamheden betreft, in tweeën gesplitst: een afdeling landmacht- 
zaken en een afdeling luchtmachtzaken. Dit heeft enige tijd geduurd, 
totdat het eigenlijke Departement van Oorlog weer werd opgericht. 
Toen is de heer van de Plassche overgeplaatst van de militaire missie 
naar dit departement. 

Voorzover de heer van de Plassche zich herinnert, is generaal van 
Oorschot niet vrijwillig weggegaan als hoofd van de militaire missie. 
Generaal van Oorschot is weggewerkt. Naar zijn mening was gene- 
raal van Oorschot een figuur, die als hoofd van de militaire missie 
zeer op zijn plaats was. Wanneer deze hulp en steun had moeten 
hebben, waren er de stafofficieren om die te geven. De heer van de 
Plassche heeft de indruk, dat de heer vun Oorschot zijn taak inder- 
daad op uitnemende wijze heeft vervuld. Diens aftreden is buiten 
twijfel een verlies voor de Nederlandse zaak geweest. Of hij in het 
latere stadium van de zaak nog precies de man geweest zou zijn, is 
de vraag, maar de heer van Oorschot was het zeker wel in 1940 
en 1941. 

De heer van Oqrschot is in het begin van de oorlog als hoofd 
van de Nederlandse militaire missie naar Londen gegaan. Hij 
is de 10de Mei vertrokken en de 12de Mei te Londen aangekomen. 
De missie stond onder de opperbevelhebber en van deze kregen zij 
een instructie mee. Enige maanden of enige weken van tevoren 
werd de heer van Oorschot medegedeeld, dat hij naar Londen moest 
gaan, zodra de oorlog uitbrak. Dit heeft hij toen ook gedaan. De 
missie was een verbindingsschakel tussen de opperbevelhebber van 
land- en zeemacht en het War Office en de Engelse legerleiding te 
Londen. Het was generaal Winkelman, die hem uitstuurde en aan 
deze zou de heer van Oorschot volgens de instructie moeten rappor- 
teren. Dit heeft maar enkele dagen geduurd, want vóórdat de heer 
van Oorschot goed en wel aan zijn werk was begonnen, had Neder- 
land gecapituleerd, waarna de verhouding natuurlijk heel anders 
werd. 

Toen de Nederlandse Regering was aangekomen, had de heer van 
Oorschot alleen contact met haar. De verhouding is zo geworden, dat 
hij zich afvroeg: ,,Wat heeft de militaire missie hier nu eigenlijk te 
maken? Wij hebben hier de Nederlandse Regering aan de ene kant 
en de Engelse Regering aan de andere kant; een Nederlandse Minis- 
ter van Oorlog en een Engelse Minister van Oorlog, die direct met 
elkaar kunnen spreken". De omstandigheden wilden, dat er op het 
Engelse Ministerie van Oorlog een bureau was, dat met militaire 
missies belast was en dat wilde de militaire missie gehandhaafd zien 
om ook dat bureau in het leven te houden. Dus er werd voor ge- 
zorgd, dat alles over de militaire missie ging en over het hoofd van 
dat bureau. Daar hield deze hardnekkig aan vast. Nu was dat zo 
niet officieel voorgeschreven, maar die indruk kreeg de heer vavz 
Oorschot toch sterk. Wanneer de Ministers zelf eens iets wilden 
werd er gezegd: ,,Laat U dat liever de militaire missie doen, dat is 
beter". 

Andere landen hadden ook een missie te Londen. Er was een 
Tsjechische, een Belgische en een Franse missie totdat Fi-ankrijk als 
het ware vrede heeft gesloten en ,,Vichy" is gekomen; daarna zijn 
de Fransen weggegaan. De Belgen, de Noren en alle vreemde gealli- 
eerden hebben tot het laatst zo'n missie gehad. 

De Nederlandse missie bestond uit de heer van Oorschot - hij 
was chef -, dan waren er overste Zegers, maar die is na een paar 
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dagen geïnterneerd, overste Schoonenberg, alsmede luitenant Breï- 
tenstein en sergeant Sevat. 

Op de vraag, of de aanwezigiieid van de militaire missie betekende, 
dat er nu geen rechtstreeks contact was tussen de Nederlandse en de 
Engelse Minister van Oorlog, antwoordde de heer van Oorschot, dat 
later wel overleg heeft plaats gehad, maar meer politiek. Als het 
zakelijk was, had men liever, dat het over de militaire missie ging. 

De militaire missie heeit zich beziggehouden met alle onderwerpen, 
wdke in het belang waren van de efficiency van de Nederlandse 
troepen. Zij deed al het mogelijke om wapenen, kleding, enz. voor 
deze te krijgen. Dat duurde een hele tijd, maar tenslotte heeft men 
het allemaal gekregen. Er kwamen een eigen bureau, een eigen maga- 
zijn, eigen werklui. Zo'n organisatie groeit. Tenslotte was er een 
uitstekende organisatie en werden de troepen heel goed verzorgd. 

De heer van Oorschot is reeds vrij spoedig afgetreden als hoofd 
van de Nederlandse Militaire Missie. Dit is niet geschied op zijn 
eigen verzoek. Op 21 November 1940 had de heer va8n Oorschot een 
brief gekregen van de volgende inhoud: 

,,Ik heb de eer U te berichten, dat het H.M. de Koningin heeft 
behaagd ie benoemen tot hoofdverbindingsofficier tussen de 
Nederlandse en de Britse strijdkrachten Z.K.H. Prins Bernhard 
der Nederlanden." 

De instructie, welke Prins Bernhmd kreeg, luidde als volgt: ,,Tussen 
de Koninklijke Nederlandse Marine, de Koninklijke Nederlandse Land- 
macht en de Nederlandse Luchtstrijdkrachten enerzijds, en de Britse 
aan de andere kant, treedt Z.K.H. Prins Bernhard der Nederlanden op 
als hoofdverbindings'officier". Dit is geweest in November 1940. Uit 
deze benoeming is voortgevloeid, dat de Regering later de Neder- 
landse Militaire Missie onder leiding van Prins Bernhard heeft ge- 
steld. De heer van Oorschot heeft toen, dit was ongeveer begin 
Augustus 1941, een brief ontvangen dat hij, gezien zijn leeftijd, maar 
weg moest gaan. Met dit schrijven is hij naar de Minister van Oor- 
log, de heer van Boeyen, gegaan om te vragen of dit inderdaad de 
bedoeling was. Diens antwoord was, dat het inderdaad het geval was. 
De heer van Oorschot was al zo oud en hij moest er dan maar uit- 
gaan. Er moest jong bloed in de gelederen komen. Toen heeft hij dat 
geaccepteerd. 

In het voorjaar van 1941, vlak voor de crisis aan het Departement 
van Defensie l), bereikten de heer Dijxhoorn, aldus zijn verklaring, be- 
richten, dat te Londen het gerucht de ronde deed, dat een plan was 
ontworpen tot reorganisatie van het Departement van Defensie. 
Dit plan hield onder meer in de opheffing van de Nederlandse 
militaire missie, aan welker hoofd generaal-majoor van Oorschot 
stond. De heer Dijxhoorn kon echter niet op deze praatjes ingaan. 
Voor een dergelijke reorganisatie moest men in elk geval bij de 
Minister van Defensie zijn. Onwaarschijnlijk kwam hem, aldus de 
heer Dijxhoorn, de inhoud van dit gerucht niet voor. Door het te 
zijner kennis gekomen gerucht was hij gewaarschuwd, dat er weer 
iets op komst was en inderdaad had hij kort daarop een onderhoud 
mei de heer Gerbrandy, die hem mededeelde, dat hij gaarne zou zien, 
dat de heer Dijxhoorrz de militaire missie zou opheffen. Deze missie, 
zo zeide de heer Gerbrandy, was naar zijn oordeel volkon-ien over- 
bodig. De heer Dijxhoorn heeft de heer Gerhrandy uiteengezet, 
waarom hij er niet aan dacht de militaire missie op te heffen. De 
missie werkte goed, zij vormde het contact in het overleg tussen zijn 
departement en het War Office en het was de heer Dijxhoorn be- 
kend, dat de Engellsen gearne met de missie werkten. Generaal 
van Oorschot was zeer goed bij het War Office geïntroduceerd en 
tenslotte wenste de heer Dijxhoor~z de missie niet op te heffen, om- 
dat alles goed liep en hij er veel gemak van had. De heer Gerhrandy 
betreurde het, dat de heer Dijxhoorri niet op zijn suggestie wilde in- 
gaan. Het gesprek werd vrij fel en de heer Dijxhoorn zag zich daar- 
door genoodzaakt tegenover de heer Gerbrandy te onthullen, dat hij 
heel goed wist, waar dit plan van afkomstig was; hij verzocht de heer 
Gerbrandy zich niet met zijn zaken te willen bemoeien. De reorgani- 
satie van de militaire missie is tijdens zijn Ministerschap niet doorge- 
gaan, maar hij was als Minister van Defensie nog niet verdwenen, of 
de missie werd gereorganiseerd en - hetgeen de opzet was-gene- 
raal-majoor van Oorschot werd gepensionneerd. De heer van Boeyen 
(Minister van Oorlog a.i.) gaf als motief aan generaal van Oor- 
schot op, dat er doorstro~ning moest zijn in de hogere rangen en 
ook de jongere officieren een kans inoesten hebben. Als hoofd van 
de militaire missie is toen Z.K.H. Prins Bernhard opgetreden; hij 
kreeg kolonel Plzaff toegevoegd. 

De heer Gerbrandy wilde de missie opheffen; hij vond haar over- 
bodig; dit was diens enige motief. Een ander motief heeft de heer 
Gerbralndy tegenover de heer Dijxhoorn niet gebruikt. Men heeft 
toen het plan ontworpen door opheffing van de militaire missie gene- 
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raal van Oorschot kwijt te raken. Naderhand, toen de heer Dijxhoorn 
weg was, bleek, dat de missie niet te missen was; de Engelsen wilden 
niet anders werken dan door middel van de militaire missie. Zij werd 
dus ook niet opgeheven, maar gereorganiseerd, d.w.z. er werd een 
ander hoofd aangesteld. 

De heer Dijxhoorn kon niet zeggen, welke bezwaren er bestonden 
tegen generaal van Oorschot. Verschillende malen heeft hij de Minis- 
ter-president gevraagd hem deze bezwaren mede te delen. Het ging 
niet alleen tegen generaal van Oorschot, maar ook tegen tal van 
andere mensen van zijn departement. 

De  heer Dijxhoorn wilde het werk van de militaire missie kwali- 
ficeren als uitmuntend; hij kon niet zonder de missie. Het is heel 
vaak voorgekomen, dat bepaalde zaken, die verkeerd gingen, door 
generaal van Oorschot weer recht werden gezet. 

9 6.  Krijgsverrichtingen van de Prinses Irene-Brigade 

De Prinses Irene-Brigade is in Augustus 1944, aldus de heer 
Molenaar, op een aantal landingsvaartuigen ingescheept; zo is 
de tweede gevechtsgroep onder zijn bevel ook ingescheept. Direct 
na de inscheping voer het schip naar de monding van de Theems 
en daar kwamen de Nederlanders te midden van een grote hoeveelheid 
schepen te liggen. Hier werd een konvooi geformeerd, waarop zich 
de Nederlandse en de Belgische brigades bevonden. Ze zijn toen 
gaan varen, 's nachts werd doorgevaren en de volgende middag 
wcrd in Normandië geland. De  schepen waren in een paar minuten 
leeg. De commandanten van de gevechtseenheden hebben zich 
enkele dagen na de landing bij de brigadecommandant gemeld. 
De dag daarop zijn ze met de brigadecommandant naar voren 
gegaan en hebben daar een deel van het front verkend, dat Engelse 
parachutisten bezet hielden. Dat deel van het front, gevormd dus 
door deze parachutetroepen, zouden zij met de brigade moeten over- 
nemen. De heer Molenaar kreeg de linkervleugel van dat front. Hij 
heeft dat toen verder verkend, tezamen met de Engelse commandant 
ter plaatse. Een parachutistencompagnie is maar zwak, zelfs veel 
zwakker dan een gewone infanteriecompagnie, zodat de front- 
breedte, die hij daar kreeg, te smal was. Hij kon niet verder naar 
links, want daar was een eigen mijnenveld, en naar rechts ook niet, 
want daar zat naast de heer Molenaar als buurman de derde gevechts- 
groep, majoor Hubert, terwijl de eerste gevechtsgroep, majoor Paes- 
sens, op de rechtervleugel zat. Er is toen een peloton in reserve ge- 
nomen, dat in 2de lijn is opgesteld, alsmede het anti-tankgeschut, 
omdat het Engelse anti-tankgeschut, dat in de stelling stond, ter 
plaatse bleef; dat kon de heer Molenaar dus zo overnemen. Hij 
zat met twee pelotons en met zijn zware mitrailleurs in de voorste 
lijn. De mortieren van alle gevechtsgroepen waren geconcentreerd 
om een massaal vuur te kunnen afgeven. De batterij artillerie van de 
brigade stond ook opgesteld. Verder was er dag en nacht patrouille- 
gang. De heer Molenaar is de 13de Augustus 1944 zwaar gewond 
geraakt. Hij is geopereerd, afgevoerd en vervolgens na een verblijf 
van totaal veertien dagen in Canadese en in Engelse veldhospitalen 
naar Engeland per vliegtuig vervoerd. Hij bleef daar toen nog ver- 
der in diverse hospitalen tot half December, waarna hij is ontslagen 
met drie maanden ziekteverlof. 

Toen de heer de Groof in Augustus 1944 naar Frankrijk is over- 
gestoken, is hij te Arromanches geland. Alles was prima georgani- 
seerd. In vijf minuten was de hele troep met 60 wagens gelost. Men 
moest daarna naar een assembly-point gaan, waar de brigade werd 
opgesteld. 

De brigade is naar de Orne gegaan. Daar was het erg slecht. De 
soldaten zaten van onder tot boven onder het ongedierte en in de 
modder, maar er werd absoluut niet gemopperd. De  commandant 
van de heer de Groof en verschillende mensen zijn daar gewond. Zij 
hebben daar onder vuur gelegen. De brigade heeft naar het inzicht 
van de heer de Groof zeer goed gevochten en zeer zeker de ouderen. 
De mariniers zijn echter, naar de mening van de heer de Groof, weer 
te veel naar voren gestoken in de  geschiedenis. De mensen van een 
Engelse brigade waren gemiddeld 23 jaar en van de Nederlandse 32, 
maar dezen hebben voor de Engelsen niet behoeven onder te doen. 

De brigade heeft overal heel goed gevochten. Zij is door Frankrijk 
getrokken en heeft nog in België gezeten bij Beeringen, waar zij het 
kanaal heeft verdedigd. Daar heeft zij nog tegen de Nederlandse S.S. 
gevochten. De brigade is later bij Oirschot opgetreden. De onderdelen 
van de brigade lagen toen op verschillende plaatsen. De heer de 
Groof heeft voor Tilburg gelegen en in Waalwijk en vervolgens is de 
brigade naar Zeeland gegaan. 

De leiding van de Prinses Irene-Brigade was tijdens de veldtocht, 
aldus de heer Fack, als volgt samengesteld: de brigade-commandant 
was kolonel de Ruyter van Steveninck; ondercommandant was overste 
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Pahud de Mortanges; verder was er nog iemand, die in hei Engelse 
leger als staff-captain werd omschreven en eigenlijk de administra- 
tieve officier van het hoofdkwartier was. Dit was de tornmalige kapi- 
tein van der Wijck; de inlichtingenofficier was de heer Fack zelf; bo- 
vendien waren er twee verbindingsofficieren. Met verbindingsofficie- 
ren bedoelt hij in dit geval de liaison-officieren, die op een motorfiets 
er op uitgestuurd konden worden om met andere onderdelen aan de 
linker- of rechterflank contact op  te nemen. Er was een verbindings- 
afdeling in de zin van draadloze verbindingen; daarvan was comman- 
dant luitenant vapz Oosterom. Nog een functionaris in de brigadestaf 
was de brigademajoor Bcelacrfs van Blokland. totdat deze werd over- 
geplaatst en zijn taak werd overgenomen door overste Pahud de 
Mor frrnges. 

Een van de taken van de heer Fuck was het oor!ogsdagboek bij te 
houden van de Prinses Irene-Brigade. Aan de hand van deze gegevens 
heeft hij later stukken in de ,,Pen Gun" geschreven. 

Over de aankomst in Frankrijk van de Prinses Irene-Brigade ver- 
telde de heer Fnck, dat hij zelf een week vóór de brigade is vertrok- 
ken om contact op te nemen met het hoofdkwartier van het Canadese 
leger, waarbij de brigade gedetacheerd zou worden en in de operaties 
waarvan zij zou warden opgenomen. Hij is dus niet geweest bij het 
opbreken van de brigade in Engeland en de overtocht, omdat hij on- 
geveer één week tevoren met een vliegtuig was overgevlogen naar 
Frankrijk. Hij kon dus beginnen te vertellen van het moment af, dat 
hij op de Franse kust stond en de brigade zag landen. In de paar 
dagen, die hij bij het Canadese leger heeft doorgebracht om contact 
op te nemen, heeft hij met twee andere officieren de Canadese coni- 
mandanten kunnen vertellen hoe de brigade georganiseerd was, wat 
haar bewapening was, haar sterkte en dergelijke dingen, en ook, dat 
zij volkomen mobiel was. De heer Fack heeft dus ongeveer kunnen 
inspecteren, waar de brigade in de eerste plaats zou kunnen worden 
ingezet; enkele dagen later kwam het bericht, dat de brigade onder- 
weg was en op een bepaald moment zou aankomen. Hij heeft zich 
toen naar de plaats begeven, waar dit zou gebeuren. De brigade is in 
perfecte orde geland, zonder enige moeite, zonder verliezen. Het ver- 
liep zoals het met honderden andere geallieerde onderdelen ging: de 
zaak werd met grote snelheid aan land gezet, al het materieel daarbij, 
en het werd verzameld in een bepaald kamp. Dit was een stuk land, 
waar verder niets op stond, maar dat alleen een ingang had en waar 
men dus alles, wat bij een bepaald onderdeel behoorde, inschoof tot 
het moment kwam, dat het gehele onderdeel compleet was. Dan werd 
het er uit gehaald en naar een bepaalde plaats gestuurd. 

De brigade werd ingezet aan het front van de Orne, het kleine 
riviertje, dat door Caen naar het Noorden loopt, naar de kust. Het 
front was ongeveer een week of vijf na de dag van de invasie iets 
verschoven ten Oosten van de Orne. Dit stuk front werd gehoudrn 
door de zesde Ii~chtlandingsdivisie van bet Engdse leger, die voor 
deze bepaalde operatie onder het commando was geplaatst van het 
Canadese leger. De Nederlanders hebben toen met de brigade een 
deel van dat front van de zesde luchtlandingsdivisie overgenomen. 
Dat was een vrij lastig deel. Wet terrein was moeilijk en het front 
was volkomen vastge!open: het was inoeijijk o m  daar iets aan te 
doen en er werd ook voortdurend van beide kanten ook vrij aan- 
zienlijk artilirrie- en mortiervuur afgegeven. Hoewel er niet veel 
anders te doen was dan e'envoudig de vijand in het oog te 
houden en patrouillebewegingen uit te voeren, om te kijken 
of er misschien e-n kleine verschuiving van de frontlijn kon plaats 
vinden, was het toch wel een lastig deel van het front. De Duitsers 
bleven dat bepaald taai verdedigen. De afstand tussen de frontlijnen 
op bepaalde plaatsen was niet meer dan tussen de 100 en 150 m. In 
het heuvelachtige tussenterrein lagen veel mijnen. De Prinses Irene- 
Brigade heeft daar aan de aanvallen deelgenomen op het moment, 
dat ten Zuiden van haar stellingen de Duitsers op de vlucht gingen. 
De brigade heeft toen in het grote geallieerde plan aan de aanval in 
het Oosten deelgenomen; zij is overigens zonder veel verliezen er 
doorheen gebroken. De voornaamste verliezen, die in die tijd bij die 
aanval werden geleden, bestonden ui: mensen, die op mijnen trapten, 
en enkelen, die door een schot van een scherpschutter werden gedood 
of gewond. De Duitsers zelf hadden het reeds gauw begrepen en 
sloegen op de vlucht. De Duitsers hebben daar hun posities opge- 
offerd tengevolge van operaties aan het Zuidelijke deel van het front. 
Het was een grote samenhangende operatie en ze zagen, dat hun 
positie op dat moment op dat punt hopeloos begon te worden. Men 
kan zeggen, dat de brigade over het algemeen, niet iedere dag, in 
voortdurend contact met de Duitsers is gebleven. 

De verdere tocht van de Prinses Irene-Brigade is als volgt geweest. 
De mannen zijn van de Orne in Oostelijke richting gegaan en zijn 
door verschillende grotere en kleinere plaatsen getrokken, totdat ze 
ongeveer de 26ste Augustus 1944 de Seine bereikten. Zij zijn verschil- 
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lende malen in gevecht geweest, o.m. bij de bezetting van een vrij 
grote stad, genaamd Pont Audemer, waar ze een vrij hevig gevecht 
hebben gehad. Er zijn wel verschillende verliezen bij geleden. De heer 
Fack kan niet zeggen, dat deze in die tijd bijzonder groot waren, 
maar er waren toch elke dag verliezen. Zij bereikten dus onge- 
veer de 26ste Augustus de Seine en hebben toen moeten wachten, tot- 
dat de Seine volkomen bezet was aan de linkeroever, waarna de ver- 
dere orders zouden doorkomen. Toen die kwamen, moest het 2de 
Britse leger - doorgestoten door Noord-Frankrijk - België in, ZO- 
dat de brigade plotseling orders kreeg door de  corridor, die door 
Noord-Frankrijk was getrokken, heen te rijden, met zo snel mogelijke 
vaart, om daarna te zien hoever ze zou kunnen komen in België. Zij 
is toen gekomen tot aan Beeringen aan het Albertkanaal, waar zij 
weer contact met de Duitsers kreeg. Het eerste contact was bij Diest, 
een klein plaatsje tussen Leuven en Beeringen, waar ze voor het eerst 
eigenlijk weer, na de gevechten aan de Seine, onder vijandelijk vuur 
kwam. Daarbij zijn nogal wat verliezen geleden. Toen kwamen de ge- 
vechten bij Beeringen en het Albertkanaal, die een paar dagen heb- 
ben geduurd; intussen waren de Duitsers nog steeds op hun retour. 

Toen de grote operatie met luchtlandingstroepen in Nederland 
werd voorbereid - dat was dus niet veel later - werd de  brigade in- 
gezet bij het infanteriegedeelte van de geallieerde troepen, die weder- 
om door de corridor, nu door Nederland, moesten trekken om te 
zien, of men het IJsselmeer zou kunnen bereiken. Zij heeft het niet 
verder gebracht dan Nijmegen. Dat was nog altijd de gehele brigade. 
Er is af en toe wel een klein onderdeel achtergebleven. De heer Fuck 
herinnert zich b.v., dat voor enige tijd een van de gevechtsgroepen 
is achtergebleven als garnizoen van een klein Frans kustplaatsje. 
Zo zijn ze dus in de buurt van Nijmegen aangekomen. Daar hebben 
zij weer contact gehad aan de linkerflank door in het Land van 
Maas en Waal de Duitsers aan de overkant van de Waal te beschie- 
ten en te zorgen, dat dezen het terrein niet in konden komen. 
De geallieerden zijn toen nog verschillende malen afgesneden ge- 
weest bij die corridor, totdat het moment kwam, dat de luchtlanding 
bij Arnhem als mislukt moest worden beschouwd en de eerste Engelse 
luchtlandingsdivisie uit Arnhem werd teruggetrokken. Op dat mo- 
ment kon men niet veel anders doen dan de corridor door Nederland 
uitbreiden in beide richtingen; toen is de brigade daar weer bij ge- 
bruikt. Zij heeft toen geholpen om de corridor in westelijke richting 
uit te breiden en heeft toen gaandeweg deelgenomen aan de bevrij- 
ding van Noordbrabant. 

Toen dat gebeurd was, is zij overgeplaatst naar Walcheren en 
heeft zij daar de bezetting op zich genomen, omdat de geallieerde 
legerleiding er veel belang bij had de Schelde open te houden, met 
het oog op de  haven van Antwerpen. Bovendien kreeg zij de bewa- 
king van Noord-Beveland en de Noordkust van Zuid-Beveland, om- 
dat daar vlak tegenover, aan de overkant van de Oosterschelde, de 
Duitsers nog op de eilanden zaten, waar ze dus voortdurend artillerie- 
contact mee had. Bovendien kwamen er geregeld Duitse patrouilles 
over. 

Na de winter van 19441'45, toen de activiteit weer begon, is de  
brigade voor het eerst weer opgetrokken. 

Het plan is toen geweest de Nederlandse brigade en een paar 
Britse onderdelen te gebruiken om van 's-Hertogenbosch uit naar het 
Noorden van Nederland door te stoten; dat is tot op  zekere hoogte 
gelukt; met de brigade is een bruggenhoofd gevormd op de andere 
zijde van de Maas, bij Hedel, met het oog op de toekomstige actie in 
Noordelijke richting. Vóórdat het zover kwam, was het reeds niet 
meer nodig; toen is de brigade tenslotte omgereden via Nijmegen en 
Arnhem en via Wageningen zijn ze Den Haag binnengereden. 

De heer Pahud de Mortanges is op 5 Augustus 1934 naar Frank- 
rijk overgestoken. De brigade is verzameld te Tilbury in een kamp. 
Toen is zij scheep gegaan. Nadat de brigade in Frankrijk was aan- 
gekomen, is zij eerst weer in een kamp gebracht. Naar de heer Pahud 
de Mortanges meende, kreeg de brigade twee dagen om alles weer in 
orde te brengen en toen is zij in de frontlijn bij St. Come gekomen 
als aflossing van de parachutisten; St. Come ligt ten Noorden van 
Caen. Het was daar een ontzettende rommel; alles door parachutisten 
achtergelaten. Aanvankelijk zijn er fouten gemaakt, die de troep 
natuurlijk altijd maakt in het begin van een veldtocht. Wanneer je 
in het begin in de vuurlinie komt, blijf je dikwijls te dicht bij elkaar, 
je houdt een bespreking b.v. met vier, vijf man; dat wordt je gauw 
afgeleerd. Van St. Come zijn ze vertrokken naar Pont Audemer; 
daar zijn de Nederlanders het eerst binnengetrokken. Zij zijn eerst 
oog geweest in Bénouville dat vlak bij St. Come ligt in de gemeente 
Bréville, Pont I'Evêque, Pont Audemer en toen doorgetrokken tot 
aan de Seine. Vandaar zijn ze in een grote ruk naar Brussel gegaan 
in anderhalve dag. Zij gingen per auto. Van Brussel zijn zij direct 
doorgestoten naar het Albertkanaal. Zij hebben toen bij Diest nog 
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een overval gehad van de Duitsers. Zij zijn terechtgekomen ten Zui- 
den van Eindhoven. 

Als regel bleef de brigade wel als een aparte eenheid gehandhaafd. 
Ze kreeg afgeronde taken. De artillerie is wei eens een paar keer 
gedetacheerd geweest. Vooral in het begin is deze er nogal eccs 
uitpepomen, ook later, toen ze in Nederland waren. 

Het was dus wel zo, dat de geallieerden er rekening mee hielden, 
dat de brigade een Nederlandse eenheid was. Dat bleek ook iiit de 
taken, die ze kreeg. O.m. werd aan de Engelsen gezegd: de Neder- 
landse brigade gaat mee, maar het is natuurlijk niet een A I-brigade. 
De mensen van de brigade waren gemiddeld 32 jaar oud, dus waren 
het niet direct troepen om overal de spits af te bijten. Maar zij werden 
ingezet voor een taak, die zij konden volbrengen. Qua africhting e.d. 
was het karakter van de brigade natuurlijk helemaal Engels, maar 
ze was wel degelijk een Nederlandse eenheid, hoewel men na- 
tuurlijk veel voelde voor de Engelsen; er w a r s  bovendien veel 
mensen bij, die uit Engelse dominions kwamen; die waren natuurlijk 
wel meer Engels georiënteerd. Maar toch was de gehele stemming 
Nederlands. In het algemeen was men altijd vol strijdlust. Als de 
Nederlandse soldaat eenmaal weet wat hij doen moet, dan is hij 
goed. Bijzondere dingen hebben zij niet gedaan. Zij hebben altijd 
hun plicht gedaan. De heer Pahud de Mortanges wil hierbij wel me- 
moreren, dat de commandant, kolonel de Ruyter van Sfevenirrck, 
naar zijn oordeel reusachtig goed is geweest. Een man, die altijd 
optimist bleef, zijn troep ten voorbeeld was en voorging; deze heel't 
zich buitengewoon goed gedragen. 

De Minister van Oorlog heeft de Prinses Irene-Brigade eenmaal 
bezocht, toen zij vlak bij Kaatsheuvel zat. Dat bezoek werd wel 
gewaardeerd. Over het feit, dat het bezoek maar tot één keer beperkt 
bleef, hebben de soldaten eigenlijk weinig gedacht. Voordat Oirschot 
was gevallen, zijn zij bij Eindhoven binnengekomen, zijn toen naar 
Grave getrokken, van Grave naar Oirschot, van Oirschot naar Kaats- 
heuvel, van Kaatsheuvel naar Tilburg, van Tilburg naar Hulten en 
van Hulten zijn zij even teruggegaan naar België, om uit te blazen 
(twee dagen), en toen naar Middelburg. Van Middelburg zijn ze 
gegaan naar Vlijmen, Hedel en toen kwam de bevrijding. 

Meerdere malen is de brigade ingezet. Zij is geweest bij St. Come, 
Pont l'Evêque, Pont Audemer, aan het Albertkanaal, bij Grave voor 
een bewakingstaak en daarna bij Kaatsheuvel voor het bewaken van 
de rivier; bij Tilburg is zij ingezet om deze stad te nemen, hetgeen 
helaas niet gelukt is, vervolgens bij Gilze-Rijen en de bossen bij 
Dorst; daar hebbmen ze de uitwijkende Dluitsers tegengehouden, die 
anders waren ontsnapt, en daarna hebben zij het gehele eiland Wal- 
cheren en Noord-Beveland gehouden. 

Gedurende de veldtocht heeft de brigade betrekkelijk weinig ver- 
liezen geleden. Als de heer Pahud de Mortanges het goed heeft ont- 
houden, waren er 53 gesneuvelden en een 120 gewonden. 

De brigade is officieel ontbonden op ongeveer 3 Juli 1945. De heer 
Pahud de Mortanges heeft, omdat kolonel de Ruyter van Steveninck 
bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten was geworden, de zaken 
van de brigade afgewikkeld tot circa December 1915. 

W 7. Conclusies 

Nadat de Nederlandse troepen op verschillende plaatsen in Enge- 
land waren aangekomen, werden zij voor het grootste gedeelte gecon- 
centreerd in een kantonnement te Haverfordwest. Hier zijn zij 
slechts een paar weken gebleven. De toestand te Haverfordwest was 
vrij verward. Dit was ook niet te verwonderen, daar de Nederlandse 
troeprn ezn conglomeraat vormden van een aantal tot verschillend- 
wapens behorende kleine eenheden en groepjes, welke al dan niet 
op e.gen gelegenheid naar Engeland waren overgestoken. 

Na een verblijf van een paar weken te Haverfordwest zijn de 
troepen overgebracht naar Porthcawl. De troepen zijn daar tot Octo- 
ber 1940 gebleven, toen werd een gedeelte geleidelijk aan overgebracht 
naar Congleton, welk kamp begin October was ingericht. Van het 
gedeelte van de troepen dat te Porthcawl gebleven is, zijn somn~ige 
onderdelen naar andere plaatsen gezonden, zoals naar Conway, waar 
zij onder meer belast waren met de bewaking van Engelse vlieg- 
velden. In begin 1941 zijn alle troepen naar het kamp bij Wolver- 
hampton overgebracht. 

Dit kamp, op 4 km van Wolverhampton gelegen, is in het najaar 
van 1940 voor Nederlandse kosten en onder Nederlandse leiding ge- 
bouwd. De Regering had reeds kort na aankomst in Engeland stap- 
pen ondernomen teneinde te komen tot de bouw van een eigen 
Nederlands kamp. In September 1940 gelukte het haar met de 
Engelsen tot overeenstemming te komen over de plaats en de  in- 
richting daarvan, waarna de bouw onmiddellijk ter hand is ge- 
nomen. Van Nederlandse militaire zijde achtte men het noodzakelijk 
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over een eieen kamu te beschikken. o.m. omdat ten tiide van het 
nemen deze; beslissing nog de overt;iging leefde, dat gróte aantallen 
recruten de Nederlandse striidkrachten zouden komen versterken. 
Die verwachting is niet in vervulling gegaan. Niettemin acht de com- 
missie het besluit van de Regering juist omdat zij daardoor de ge- 
legenheid kreeg zelf haar recruten op te leiden, zij minder afhan- 
kelijk van de Engelsen was en voorts omdat zij met dit kamp over 
een vast punt beschikte, waarheen de troepen na de detacheringen 
konden terugkeren en waar de commandant en administratieve dien- 
sten een permanent pied-à-terre hadden. 

Ook na afloop van de oorlog heeft dit kamp zijn nut bewezen als 
verzamelplaats voor hen, die toen voor opleiding in Engeland ver- 
bleven. 

Inmiddels had de Nederlandse militaire leiding in Engeland plan- 
nen gemaakt en ook gedeeltelijk uitgevoerd om alle afzonderlijke 
onderdelen in één eenheid in te passen. Deze eznheid kreeg in de 
eerste helft van 1941 de naam ,,Prinses Irene-Brigade". 

Einde 1940 was voor het geheel der troepen een staf gevormd, 
waarvan van 1 Januari tot 1 September 1941 luitenant-kolonel Phaff 
commandant was. Van 1 September 1941 tot 6 Januari 1942 was 
luitenant-kolonel van Voorst Evekink commandant van de brigade. 
Zijn opvolger was luitenant-kolonel de Ruyter van Steveninck, die 
tot na de terugkeer in Nederland de leiding hield. 

Inspecteur der Nederlandse troepen was aanvankelijk luitenant- 
generaal Noothoven van Goor. Na diens overlijden werd zijn functie 
op 1 Mei 1942 overgenomen door kolonel Phaff. Kolonel der mari- 
niers de Bruyne trad, na gedurende korte tijd belast te zijn geweest 
met de waarneming van de inspectie, op  15 Juli 1943 op als inspec- 
teur, welke functie hij bekleedde tot 15 Augustus 1944. Na het af- 
treden van de heer de Bruyne werd luitenant-kolonel P. Doorman 
belast met de inspectie; deze inspectie werd later in de staf van de 
bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten opgenomen. 

Gedurende deze periode waren voor het beleid de volgende be- 
windslieden verantwoordelijk. De heer Dijxhoorn is Minister van De- 
fensie geweest tot 12 Juni 1941, waarna de heer van Boeyen tot 
15 September 1942 is opgetreden als Minister van Oorlog a.i. Van 
deze datum tot 23 Februari 1945 was de heer van Lidth de Jeude 
Minister van Oorlog; tot 4 April 1945 bekleedde de  heer de Booy 
het interimaat, daarna was de heer de Quay Minister van Oorlog en 
van 26 Juni 1945 tot 3 Juli 1946 de heer Meynen. 

De eerste maanden na hun aankomst verkeerden de Nederlandse 
troepen in Engeland in een moeilijke positie, daar de Engelsen niet 
wisten of alle militairen betrouwbaar waren. Aanvankelijk werden 
de Ngerlandse militairen min of meer behandeld als krijgsgevan- 
genen. Zij mochten het kamp niet uit, terwijl de bewaking in den 
beginne uit Engelsen bestond. Deze situatie heeft uit de aard der 
zaak op de reeds voor een aanzienlijk deel gedemoraliseerde troepen 
een zeer onprettige indruk gemaakt. De stemming werd hierdoor niet 
beter. Men kan echter de Engelsen hun veiligheidsmaatregelen niet 
verwijten, daar dezen niet konden weten, wat zij aan de terugge- 
trokken Nederlandse troepen hadden. Hun kan niet kwalijk genomen 
worden, dat zij, gezien de toenmalige oorlogsomstandigheden, geen 
enkel risico met vreemde troeuen wilden nemen. 

Nadat een onderzoek was- ingesteld naar hun betrouwbaarheid, 
waaraan ook de Nederlandse autoriteiten hun medewerking. hebben 
verleend, kregen de Nederlanders meer vrijheid van beweging. De 
Nederlandse Regering heeft dan ook, naar het oordeel van de com- 
missie terecht, in de houding van de Engelsen nimmer wantrouweir 
in een bevriende Mogendheid gezien. Zij heeft er voorts haar mede- 
werking aan verleend, dat de politiek onbetrouwbare figuren uit het 
leger werden verwijderd. Na betrekkelijk korte tijd werd na aan- 
komst van onderdelen van de Koninklijke marechaussee de bewaking 
te Porthcawl door deze overgenomen. 

Aanvankelijk bestonden de Nederlandse troepen in Engeland on- 
geveer uit 700 militairen van allerlei wapens en dienstvakken, 100 man 
politietroepen, 250 man Koninklijke marechaussee en 250 man lucht- 
vaarttroepen, welke laatsten reeds spoedig hun eigen bestemming 
volgden. 

De vraag kwam naar voren, wat er met deze Nederlandse militairen 
diende te geschieden. Moesten zij een Nederlandse eenheid vormen 
dan wel opgaan in het Engelse leger? De  opzet van de Regering 
was, zoals reeds opgemerkt, een zelfstandig Nederlands contin* 
gent te vormen, waarbij van de veronderstelling werd uitgegaan, 
dat de Nederlanders veel mensen zouden kunnen recruteren uit 
de niet bezette gebieden. In Regeringskringen dacht men aan getallen 
van 10 000 tot 20 000 man. Men was van plan hiermede een of meer 



brigades van Engelse sterkte - dat was ongeveer een versterkt regi- 
ment - te vormen. 

Er was in legerkringen een stroming, die de Nederlandse troepen 
niet als een eenheid wilde behouden en het personeel hiervan wilde 
toevoegen aan geallieerde troepen, zodat, wanneer er een Canadees 
of Engels onderdeel naar Nederland zou gaan, dit de beschikking 
zou hebben over Nederlandse verbindingsofficieren en ordonnansen 
om te helpen. 

Hoewel toegegeven moet worden, dat een Nederlandse eenheid 
in vergelijking met de geallieerde eenheden een beperkte gevechts- 
kracht zou hebben, is de commissie het er toch mee eens, dat de 
Regering in principe van de Nederlandse troepen een eenheid wenste 
te vormen, welke onder eigen vlag zou deelnemen aan de bevrijding 
van Nederland. Zij had dan bovendien na de bevrijding de beschik- 
king over een, zij het kleine, Nederlandse eenheid. 

Op het einde van 1940, toen de troepen in Congleton waren ge- 
legerd en de verschillende onderdelen, die dienst deden op Engelse 
vliegvelden, weer waren verzameld, waren er twee bataljons. Het ene 
bataljon bestond uit troepen, die reeds in Nederland in dienst waren 
en overgestoken waren naar Engeland. Daarnaast bestond een 
trainingsbataljon, dat afzonderlijk gelegerd werd, waarbij de mensen, 
die in Engeland en elders opkwamen, werden geoefend. Intussen werd 
de toestand enigszins meer geconsolideerd, daar de officieren, die af- 
komstig waren van verschillende wapens en dienstvakken, o.m. na 
het volgen van cursussen met het infanterievak bekend geraakten. 
Ook werd tegcn het einde van 1940 een staf geformeerd. De be- 
doeling was de troepen te vormen tot een Engelse infanteriebrigade. 
Het eerste bataljon zou bestaan uit de uit Nederland overgekomen 
troepen; het tweede zou word'en gevormd door de mensen, die in 
Engeland opkwamen, terwijl het derde bataljon van deze infanterie- 
brigade zou bestaan uit van elders gekomen recruten. Bovendien zou 
dan nog moeten worden geformeerd een aantal hulptroepen, zoals 
ezn veroindingsafdeling en een verkenningsafdeling. 

Van het plan tot vorming van een op Engelse leest geschoeide 
infanteriebrigade op volle sterkte is echter nimmer iets gekomen. 
Zoals reeds in hoofdstuk I11 bleek, was het resultaat van de recru- 
tering zeer teleurstellend, terwijl bovendien steeds personeel aan de 
brigade werd onttrokken en velen bij het schrijden der jaren on- 
geschikt werden voor de dienst te velde. Bovendien was ern aantal 
van hen, die gerecruteerd werden, zoals in genoemd hoofdstuk is ge- 
bleken, bij aankomst in Engeland reeds ie oud of ongeschikt voor de 
dienst te velde. De sterkte van de Nederlandse troepen kwam niet 
boven die van ern volledig bataljon plus een aantal compag- 
nieën, waarvan er een, ue z.g. suosistentrncompagnie, volledig on- 
geschikt was voor dienst te velde en daarom voor corvée-diensten 
werd gebruikt. Tenslotte werd de brigade niet alleen afgeroomd voor 
speciale diensten, zoals bureaudiensten te Londen en commando's, 
doch er ging bovendien een detachement naar Nederlandsch-Indië. 
De commissie kan zich voorts ook niet aan de indruk onttrekken, 
dat de Regering tot ongeveer 1943 te weinig energiek haar oorspron- 
kelijke opzet - het formeren van een zo groot mogelijke Neder- 
landse eenheid - heeft uitgevoerd. Bovendien ging tot Januari 1942 
het commando van de troepen tweemaal over in andere handen, 
zodat de commandanten gedurende de korte tijd, dat zij het com- 
mando voerden, niet in staat waren een benoorlijke organisatie tot 
stand te brengen. Door al de genoemde factoren is de opzet tot het 
vormen van ecn complete brigade naar Engels model op een mis- 
lukking uitgelopen. 

In het begin van 1943 heeft de Minister van Oorlog, de heer van 
Lidth de Jeude, zijn goedkeuring gehecht aan een plan van beschei- 
dener omvang, dat was uitgewerkt door Nederlandse militaire autori- 
teiten in samenwerking met het Engelse Ministerie van Oorlog. 
Dit plan behelsde de opbouw van ecn brigade, bestaande uit: een 
brigadestaf met een kleine verbindingsafdeling, een verkenningsaf- 
deling, een 3-tal gevechtsgroepen, een brigadetrein en enkele hulp- 
troepen, waaronder een reserve-afdeling. Het geheel zou bestaan uit 
een kleine 1500 man. De commissie is van oordeel, dat de Minister 
hiermede een daad stelde van juist en realistisch beleid. 

Ten aanzien van het gebruik van het woord ,,brigadew stelt de 
commissie vast, dat deze naamgeving verwarrend kon werken bij de 
geallieerde commandanten, die deze ecnheid onder hun operationele 
bevelen kregen. Dezen zouden immers aan deze brigade een taak 
kunnen geven, welke in overeenstemming zou zijn met die van ezn 
werkelijke brigade. Dit heeft ook inderdaad plaats gehad. Toch meent 
de commissie, dat het moeilijk zou zijn geweest het woord ,,brigadev 

door een ander woord te vervangen. Toen de Nederlandse eenheid 
werd opgericht, bestond de mogelijkheid nog, dat grotere aantallen 
recruten dan in werkelijkheid het geval is geweest, aan deze eenheid 



toegevoegd zouden kunnen worden. Ook dient niet uit het oog ver- 
loren te worden, dat de naam ,,brigadeM van psychologische waarde 
was voor het Nederlandse volk in het bezette gebied. 

Nadat de reorganisatie tot stand was gekomen, is vooral onder de 
krachtige leiding van de in Juli 1943 benoemde inspecteur der Neder- 
landse troepen, de heer de Bruyne, de training model aangepakt. 

Hij heeft de oudere elementen, die niet meer geschikt waren voor 
de strijd te velde, uit de brigade gehaald en heeft, toen in 1944 bleek, 
dat in één van de gevechtsgroepen de infanteriekern mankeerde, er bij 
de Ministers van Oorlog en van Marine met succes op aangedrongen, 
dat deze leemte opgevuld zou worden met mariniers, die in Amerika 
in training waren. 

De verschillende gevechtsgroepen alsmede de verkenningsafdeling 
werden vervolgens voor haar gevechtstraining gedetacheerd bij over- 
eenkomstige onderdelen van het Engelse leger. DI brigadecomman- 
dant hield met deze afdelingen contact door bezoeken aan de be- 
trokken Engelse onderdelen. Met deze detacheringen werd omstreeks 
Mei 1943 een aanvang gemaakt. De staf van de brigade, de inten- 
dance en de geneeskundige dienst bleven in het kamp bij Wolver- 
hampton achter. Nadat de verschillende afdelingen bij overeenkom- 
stige Engelse afdelingen haar training hadden gehad, zijn zij weer 
bijeengevoegd en is de brigade als een eenheid gaan oefenen. Zij 
heeft ongeveer 3+ maand te Ashridge bij Birkhampstead gelegen, 
daarna 3 maanden te Harwich, vervolgens 3 maanden te Frinton on 
Sea, weer voor 3 maanden terug te Harwich en toen in een kamp 
in Norfolk. Op al deze plaatsen heeft de Prinses Irene-Brigade in 
brigadeverband geoefend. In de eerste week van Augustus 1944 is 
de brigade ter sterkte van ongeveer 1200 man naar Normandië over- 
gestoken; zij heeft toen tot aan de capitulatie met grote activiteit aan 
de veldtocht tegen de Duitsers deelgenomen. 

Dat de geest van de troepen, nadat zij in Engeland waren aan- 
gekomen, niet erg goed was, wijten verschillende getuigen o.m. aan 
de omstandigheid, dat vele Nederlandse militairen bij de strijd tegen 
de Duitsers en tijdens de terugtocht het vertrouwen in hun officieren 
hadden verloren. Bij een aantal soldaten zou de gedachte hebben ge- 
heerst, dat hun officieren hen onvoldoende geleid hadden. Het gevolg 
hiervan was, dat, na aankomst in Engeland, de officieren niet vol- 
doende overwicht hadden over de onder hen gestelde manschappen. 

Het is moeilijk zich thans een juist oordeel te vormen over de 
vraag, of dezen terecht geen vertrouwen meer stelden in hun offi- 
cieren. De commissie is van oordeel, dat het verlies aan vertrouwen 
inderdaad mede te wijten is aan het feit, dat er een aantal officieren 
is geweest, dat te vroeg, d.w.z. voordat de troep daar aankwam, in 
Engeland was aangekomen. Het is begrijpelijk, dat een verslagen 
leger, waarin zich verschijnselen van demoralisatie voordoen, de 
neiging heeft werkelijke of vermeende tekortkomingen van officieren 
te overdrijven. Hierbij kwam, zoals reeds eerder werd opgemerkt, 
dat de Nederlanders aanvankelijk min of meer als krijgsgevan- 
genen werden beschouwd en zij aan esen betrouwbaarheidson- 
derzoek werden onderworpen. Voorts liet de verzorging van de 
troepen in de eerste tijd noodgedwongen veel te wensen over; wegens 
gebrek aan munitie e.d. bij de Engelsen konden de Nederlandse 
soldaten ook niet behoorlijk worden bewapend en uitgerust, zodat 
zij niet geoefend konden worden. Om al deze redenen kan het geen 
verwondering baren, dat de stemming niet op een hoog peil stond. 
De commissie meent in dit verband nog te moeten opmerken, dat, 
naar haar mening, de verhalen over het wangedrag van Nederlandse 
militairen in Engeland in hoge mate zijn gegeneraliseerd. 

Als afzonderlijk element, hetwelk vooral tot een bestendiging van 
dit slechte moreel heeft bijgedragen, wil de commissie het feit noe- 
men, dat de Regering gedurende de eerste jaren er niet in is geslaagd 
het doel, waarvoor de Nederlandse eenheid werd geformeerd, aan de 
troepen duidelijk voor ogen te stellen. Het onttrekken van mankracht 
aan de brigade en de commandowisselingen moesten wel aan de 
troepen de indruk geven, dat de Regering niet voldoende over- 
tuigd was van haar betekenis voor de oorlogvoering. De commissie 
is van oordeel, dat de commandanten tot aan 1943 dit niet heb- 
ben weten op te vangen. Een kentering is opgetreden toen Minis- 
ter van Lidth de Jeude enige maanden na zijn ambtsaanvaarding 
persoonlijk aan de brigade voor ogen stelde, welke bedoeling de 
Regering met haar had en zijn goedkeuring hechtte aan een plan tot 
reorganisatie. Hoewel er na deze tijd nog een aantal strubbelingen 
is geweest en de klachten over het onttrekken van personeel aan de 
brigade bleven voortbestaan, moet worden vastgesteld, dat lang- 
zamerhand de geest van de brigade aanmerkelijk beter werd. 
Het spreekt vanzelf, dat de reorganisatie, gezien de moeilijke 
omstandigheden en het feit, dat de Nederlanders in Engeland afhan- 
kelijk waren van een vreemde Regering, niet op stel en sprong kon 



worden uitgevoerd. Vooral nadat de heer de Bruyne in Juli 1943 
is opgetreden als inspecteur van de Nederlandse troepen in Enge- 
land, is de toestand echter veel beter geworden. 

Een ernstige grief, welke voortdurend naar voren is gekomen ten 
aanzien van het beleid met betrekking tot de brigade, betrof het hier- 
boven reeds gesignaleerde feit, dat vele militairen voor bureaudien- 
sten naar Londen werden gezonden en dat bovendien de promotie 
aldaar sneller voortgang vond dan die van de militairen bij de bri- 
gade. Zo kwam het zelfs voor, dat zij, die bij de brigade een minder 
goed figuur sloegen en in verband hiermede overgeplaatst wer- 
den naar Londen, daar promotie maakten, terwijl hun ranggenoten, 
die bij de brigade bleven, niet bevorderd werden. Dit laatste stond 
in verband met de omstandigheid, dat in een gesloten een- 
heid met een bepaalde organisatie in het algemeen geen snelle 
promoties te verwachten zijn. Wel had er tegen gewaakt moeten 
worden, dat de promotie van bureaufunctionarissen te Londen - 
waaraan later ook de instelling van het Militair Gezag niet vreemd 
was - sneller geschiedde dan die van hen, die bestemd waren 
om in persoon voor de bevrijding van het vaderland te vechten. De 
commissie is van oordeel, dat de Regering, althans de Minister van 
Oorlog, ten deze onvoldoende inzicht heeft getoond. 

Ondanks de moeilijkheden en ondanks het feit, dat de bezetting 
van de brigade niet volledig was en de  gemiddelde leeftijd van 
haar leden te hoog voor dienst aan het front, is gebleken, dat de 
brigade in de formatie, waarin zij naar het vasteland van Europa 
overgestoken is, van een goede geest was bezield en de haar toege- 
wezen taak op loffelijke wijze heeft vervuld. 

De commissie spreekt daarom haar grote waardering uit voor de 
commandant, de officieren, de onderofficieren en de manschappen 
der brigade. Dat de brigade zulke goede resultaten heeft weten te 
bereiken, acht de commissie voorts mede te danken aan het door- 
tastende optreden van de inspecteur der Nederlandse troepen, de 
heer de Bruyne. 

Thans wil de commissie een korte beschouwing wijden aan de 
reeds hierboven ter sprake gekomen functie van inspecteur der Ne- 
derlandse troepen. Minister Dijxhoorn stond op het standpunt, dat er, 
behalve de commandant van de troepen, die met de directe leiding 
belast was. een autoriteit moest zijn, die verantwoordelijk was voor de 
gehele verzorging en de opleiding en die alle problemen, welke zich 
in dit verband voordeden, onder supervisie van de Minister regelde. 

Luitenant-generaal Noothoven van Goor trad op als eerste inspec- 
teur. Hij heeft zich met tact van zijn taak gekweten. Na hem kwam 
de toenmalige kolonel Phaff. Deze had weinig troepenervaring. Van 
leiding en initiatief zijnerzijds in de functie van inspecteur is de 
commissie weinig gebleken. 

De heer Phaff werd ougevolgd door de toenmalige kolonel der 
mariniers de Bruyne. Hij wist te bereiken wat vóór zijn optreden 
nimmer bereikt was nl. dat het moreel van de brigade op een beter 
peil kwam en dat een organisatie in overeenstemming met de feitelijke 
mogelijkheden tot stand werd gebracht. 

De benoeming van de heer de Bruvne tot inspecteur der Neder- 
landse troepen heeft bij de hogere officieren van de landmacht veel 
weerstanden opgeroepen, aangezien hij tot de marine behoorde. De 
commissie kan er begrip voor hebben, dat deze benoeming om die 
reden in die kringen niet gaarne werd gezien. Evenwel dient niet uit 
het oog te worden verloren, dat de heer de Bruyne officier der mari- 
niers was. Bovendien was de taak van de inspecteur der Nederlandse 
troepen niet om operationeel leiding te geven aan de brigade - dit 
was immers de taak van de geallieerde legerleiding, terwijl de comman- 
dant van de brigade diende te zorgen voor de uitvoering van de door 
deze leiding gegeven bevelen -, doch zijn taak was veeleer een orga- 
nisatorische. Hiervoor nu meende Minister vczn Lidth de Jeude - naar 
het oordeel van de commissie terecht - een officier nodig te hebben, 
die wist wat hij wilde. De Regering had vertrouwen in de heer de 
Brzcyne en achtte hem het meest geschikt voor deze taak. De uitkomst 
heeft bewezen, dat de Regering dit goed heeft gezien. 

De heer de Bruyne heeft op 15 Augustus 1944 zijn taak als inspec- 
teur van de Nederlandse troepen neergelegd, naar het oordeel van 

l)  Vgl. hierboven hoofdstuk VIT1 en deel 4 A van het verslag der de commissie in de eerste plaats tengevolge van moeilijkheden, waarin 
commissie hoofdstuk XIII. hij was gewikkeld als hoofd van het bureau Militaire Voorbereiding 

Terugkeer l). Naar het oordeel van oud-Minister van Lidth de Jeude 
konden hij en de heer de Bruyne ,,elkaar, populair gezegd, niet 
vatten". hetgeen niet wegneemt, dat de heer van Lidth de Jeude met 
grote waardering over het werk van de heer de Bruyne als inspecteur 
der Nederlandse troepen heeft gesproken. Schadelijke gevolgen heeft, 
naar het oordeel van de commissie, het aftreden van de heer de 
Bruyne als inspecteur der Nederlandse troepen niet gehad, daar hij op 
het moment van zijn aftreden het doel, dat hij zich voor ogen had 



gesteld, reeds had bereikt en de Prinses Irene-Brigade reeds ingedeeld 
was bij het geallieerde leger, dat op het vasteland van Europa 
opereerde; zijn zeggenschap ten aanzien van de brigade was daardoor 
wel zeer gering geworden en zijn functie bestond op dat moment 
hoofdzakelijk in het onderhouden van verbinding met het geallieerde 
oppercommando. 

Het zenden van een aantal vrijwilligers van de brigade naar Ne- 
derlandsch-Indië, begin Januari 1942, is één van de vele aderlatingen 
op personeelsgebied, welke de brigade heeft ondergaan. De aanleiding 
hiertoe was een request van de toenmalige commandant van de  
brigade, de heer van Voorst Evekink. aan de Regering. Deze zeide 
daarin, dat het een dringende wens van de brigade was naar Neder- 
landsch-Indië te vertrekken om aldaar aan de strijd te gaan deelnemen. 
Een werkelijk enthousiasme om naar Nederlandsch-Indië te gaan, 
leefde er in de brigade echter nauwelijks. Wel wilden d: bij de brigade 
dienst doende Indische officieren, toen Japan de oorlog was begonnen, 
naar Nederlandsch-Indië terug, om daar in hun eigen leger te strijden. 
Voor dezen had echter een regeling getroffen kunnen worden. Van de 
troep zelf bleek zich echter slechts ongeveer 100 man beschikbaar te 
stellen voor uitzending naar Indië. Het in het request van de heer van 
Voorst Evekink vermelde was dan ook niet juist. 

De commissie moet haar afkeuring over het in dit geval weinig 
bezonnen optreden van de heer van Voorst Evekink uitspreken. Nog 
meer veroordeelt zij de handelwijze van de Regering, die op het voor- 
stel van de heer van Voorst Evekink is ingegaan. Terecht had de 
Regering in 1940 besloten, dat de beschikbare Nederlandse troepen 
niet over zee zouden worden gezonden en dat zij bij een eventuele 
invasie met de geallieerden naar het vasteland van Europa zouden 
oversteken. Aan dit beleid had zij moeten vasthouden, ook toen aan 
Japan in December 1941 de oorlog was verklaard. Het zenden van 
dit detachement had ook geen zin. In 1941 was er immers nog geen 
sprake van een gevechtswaardige brigade. Deze zou zich bovendien, 
ook al was zij gevechtswaardig geweest, eerst nog aan de Indische 
omstandigheden hebben moeten aanpassen. Tenslotte zou zij door haar 
geringe getalssterkte geen gewicht in de schaal hebben kunnen leggen. 
Het zenden van ongeveer 100 mensen, waartoe door de Regering tegen 
de mening van de meerderheid van haar adviseurs werd besloten, was 
dus nutteloos voor de strijd in Indië, terwijl het voor de brigade een 
relatief grote onttrekking van personeel betekende. 

Het Indië-detachement is over zee gezonden onder leiding van een 
van de Indische officieren. Ook heeft de Regering de heer van Voorst 
Evekink naar Indië laten gaan. Dit heeft de commissie bevreemd, 
aangezien hij toch commandant van de gehele brigade was en daar 
dus bij behoorde te blijven. De Regering heeft gemeend deze moei- 
lijkheid te kunnen ontgaan door de heer van Voorst Evekink op 
6 Januari 1942 van zijn commando te ontheffen. Elegant kan de 
commissie de gang van zaken niet vinden. 

Het detachement is in het Oosten aangekomen toen Indië reeds 
gevallen was. Daar de troepen niet onmiddellijk terug konden keren, 
kregen zij diverse taken opgedragen. Zoals uit het volgende hoofdstuk 
zal blijken, is een aantal van deze mensen bij het 321ste squadron op 
Ceylon ingedeeld. Een ander gedeelte is later weer naar Europa over- 
gebracht en heeft tenslotte toch nog bij de brigade gediend. De heer 
van Voorst Evekink is na enige maanden weer van Ceylon naar Enge- 
land teruggeroepen. 

Ofschoon dus de opzet van het Indië-detachement als mislukt moet 
worden beschouwd, wil de commissie toch niet nalaten woorden van 
lof te spreken jegens deze militairen, die ingezet wilden worden in de 
strijd tegen Japan en hun dienst op goede wijze hebben vervuld. 

Een andere groep militairen van de brigade heeft zich, toen de 
mogelijkheid zich voordeed, opgegeven voor opleiding bij de com- 
mando's, die bestemd waren tot het vormen van een ,,raiding force". 
Deze commando's, die op vrijwillige basis werden gerecruteerd, heb- 
brn ook een Nederlandse groep gevormd. De waardering van de 
commissie voor het werk van deze mannen is zeer groot. Zij hebben 
aan verschillende ,,raidsu deelgenomen, aanvankelijk in het Oosten en 
later in Europa en zich daarbij op bijzondere wijze onderscheiden. 

Ten aanzien van het Vrouwen Hulp Korps merkt de commissie het 
volgende op. Het bleek in Engeland niet mogelijk Nederlandse vrou- 
wen, die zulks wilden, in Nederlands Rode Kruisverband te organi- 
seren, teneinde diensten, zoals verpleging en verzorging van de troe- 
pen, te verrichten. De Engelse militaire autoriteiten wensten daarvoor 
geen uitrusting ter beschikking te stellen. Dit wilden de Engelsen 
slechts doen, wanneer deze vrouwen in een militair korps werden ge- 
organiseerd. Het is naar de mening van de commissie juist, dat het 
Vrouwen Hulp Korps is opgericht om de genoemde moeilijkheden te 
overwinnen. 



Nadat een gedeelte van de Koninklijke marechaussee als een een- 
heid naar Engeland was overgestoken, hebben zich met dit onder- 
deel verschillende moeilijkheden voorgedaan. De  leiding van de 
marechaussee werkte de pogingen om het onderdeel te doen opgaan 
in een Nederlandse eenheid tegen. Men wilde apart blijven en men 
beschouwde zich veeleer als een politiekorps dan als een onderdeel 
van de landmacht. Hoewel tot 1940 de marechaussee voor een groot 
gedeelte inderdaad etn politietaak uitoefende, staat het vast, dat 
het korps marechaussee krachtens artikel 35 van het Koninklijk 
besluit van 30 Januari 1815 deel uitmaakte van de Koninklijke land- 
macht, zodat ook het militaire karakter van dit korps niet in twijfel 
kan worden getrokken. Weliswaar geeft genoemd Koninklijk besluit 
het korps marechaussee een aparte plaats in het leger, doch het mili- 
taire karakter staat vast. Naar het oordeel van de commissie hadden 
de marechaussees in Engeland dan ook zonder meer, voorzover zij 
daartoe geschikt waren, zich moeten schikker. in het feit, dat zii als 
infanteristen een onderdeel van de op te richten brigade gingen vor- 
men. De commissie keurt het af, dat de leiding van de marechaussee 
zich hiertegen heeft verzet. Minister Dijxhoorn heeft in deze zaak 
aanvankelijk een weifelende houding aangenomen. Vervolgens heeft hij 
de marechaussees voorzover zij daartoe geschikt waren, weliswaar bij 
een eskadron pantserwagens als militairen laten dienst doen, doch hen 
aanvankelijk als een apart onderdeel naast de brigade georganiseerd. 
Dit getuigt naar het oordeel van de commissie van een te veel toe- 
geven aan de wensen van de leiding der marechaussee en van een slap 
beleid. 

Wanneer men bedenkt, dat het contingent marechaussees bestond uit 
250 man, terwijl er verder slechts 100 man politietroepen en 700 mili- 
tairen van andere wapens en dienstvakken waren, dan is het duide- 
lijk, dat het streven om dit relatief grote contingent aan de gewone 
Nederlandse troependienst te onttrekken, onjuist was. Bovendien 
had het betrekkelijk grote aantal onderofficieren bij de marechaussee 
voorzover het geen ander emplooi had, uitnemend gebruikt kunnen 
worden voor de aanvankelijke training van de overige troepen, 
ook al zou een gedeelte van deze onderofficieren wegens hun leeftijd 
minder geschikt zijn geweest op het gevechtsveld. De  poging van de 
commandant der marechaussee om zijn mensen afzonderlijk te houden 
en te bestemmen voor een politietaak, wanneer Nederland later bevrijd 
zou zijn, is dan ook niet te verdedigen. Wanneer de leiding van de 
marechaussee meende. dat het Koninklijk besluit van 1815 voorschreef, 
dat de marechaussee altijd dienst moest doen onder eigen officieren en 
dat officieren van de linie-troepen geen zeggenschap hadden over de 
marechaussee - een standpunt, waarin zij formeel-juridisch sterk 
stond -, dan had de leiding onmiddellijk uit eigen initiatief stappen 
moeten ondernemen om de voorschriften, zo nodig tijdelijk, te doen 
wijzigen. Dat deze gedachte blijkbaar bij de leiding van de rnare- 
chaussee zelfs in oorlogstijd niet is opgekomen, acht de commissie 
onbegrijpelijk. In dit verband merkt zij op, dat het nog naar voren 
gebrachte beroep op de Conventie van Genève, als zou de Koninklijke 
marechaussee als non-combattant moeten worden beschouwd, op de 
commissie een zeer onaangename indruk heeft gemaakt. Slechts een 
van de officieren der marechaussee, die als getuigen rijn gehoord, was 
van mening, dat de marechaussee geen afzonderlijk geheel moest 
blijven. Deze heeft het commando over de compagnie mobiele mare- 
chaussee, die naast de infanterie aan alle oefeningen deelnam, ge- 
kregen. 

De commissie stelt er prijs op te vermelden, dat over het algemeen 
de onderofficieren en de manschappen van de marechaussee zich er 
niet tegen verzet hebben, dat zij bij de Nederlandse troepen werden 
ingedeeld. 

De Nederlandse Militaire Missie, die in de Meidagen van 1940 
door de opperbevelhebber van land- en zeemacht naar Engeland was 
gezonden, heeft na de capitulatie van Nederland onder leiding van 
generaal van Oorschot en onder verantwoordelijkheid van de Minis- 
ter van Defensie aanvankelijk te Londen de werkzaamheden van 
diens departement waargenomen. Nadat de Minister van Defensie 
zijn departement na enige tijd te Londen had georganiseerd, kon de 
militaire missie weer volledig haar eigen taak vervullen, t.w. het 
onderhouden van de verbinding tussen de Nederlandse en de Britse 
Regering, voorzover het militairen zaken betrof. 

Op 21 November 1940 is Z.K.H. Prins Bernhard benoemd tot 
hoofdverbindingsofficier tussen de Nederlandse en de Britse strijd- 
krachten. Deze benoeming heeft er toe geleid, dat de militaire missie 
in Augustus 1941 onder leiding van Prins Bernhs~rd is gesteld. 

De commissie heeft de indruk, dat de heer van Oorschot als hoofd 
van de Nederlandse militaire missie zijn werk op goede wijze heeft 
vervuld. Zijn aftreden dient naar het oordeel van de commissie ge- 
zien te worden in het licht van de houding van de Regering jegens de 



1) Vgl. het verslag van de commissie deel 4 A, Hoofdstuk I, s 6. vooroorlogse generale stafofficieren. In deel IV A l) heeft de com- 
missie reeds gesteld, dat de verklaringen, dat de heer van Oorschot in 
deze jaren rheumatisch zou zijn geweest en dat hij een te oud man 
leek, onjuist gebleken zijn, gezien de leiding welke hij in de laatste 
jaren van de oorlog heeft gegeven aan het Bureau Bijzondere OP- 
drachten (B.B.O.). 



VI. VERRICHTINGEN EN ORGANISATIE VAN DE 
LUCHTMACHT 

97151 (Best) 

97162 (Best) 

) Vgl. ,,VIeugels van de Vloot", Rotterdam 1950, blz. 82. 

B 1. Inleiding 

De Commissie wil dit hoofdstuk beginnen met een overzicht te geven 
van wat de Regering na de val van Nederland en vervolgens na die 
van Nederlandsch-Indië aan luchtstrijdkrachten ter beschikking had. 
Daarna zal aangegeven worden, welke squadrons in de oorlogsjaren 
gevormd zijn. 

Luitenant-generaal b.d. P. W. Best, tijdens de Mei-dagen van 1940 
commandant van de luchtverdediging, verklaarde, dat de sterkte van 
de luchtmacht op het ogenblik van de capitulatie niet absoluut vast- 
staat. Zij kan echter wel benaderd worden. Bij het eerste luchtvaart- 
regiment was in de namidag van de 14de Mei nog een moderne 
jachtkruiser, G 1, op Schiphol gevechtsklaar; te Buiksloot waren 
toen nog 8 jagers, D 21, bruikbaar, alsmede 6 lichte verkenners, C 10; 
deze laatste waren oude toestellen. 

Tussen 10 en 12 Mei 1940 heeft de heer Best bezoek gekregen van 
de Franse militair attaché, die hem aanbood om, wanneer de Neder- 
landse vliegvelden onbruikbaar waren geworden, het personeel en 
het materieel naar de vliegvelden van Rijssel en van Valenciennes te 
zenden. De heer Best heeft toen de inspecteur van de militaire lucht- 
vaart, kolonel van Heijst, bij zich ontboden en hem de opdracht ge- 
geven voorbereidingen te treffen de afdelingen op Haamstede en op 
Souburg naar Noord-Frankrijk weg te zenden. De heer van Heijst 
voerde het bevel over de opleiding van het vliegend personeel, welke 
opleiding gesplitst was in drie afdelingen, één op Texel, één op 
Haamstede en één op Souburg. Toen de heer Best het bevel tot eva- 
cuatie aan kolonel van Heijst gaf, kon de afdeling op Texel reeds 
niet meer vertrekken. De beide andere afdelingen zijn met betrekke- 
lijk veel personeel vertrokken, die van Souburg met lesvliegtuigen en 
die van Haamstede per schip. De bedoeling was de strijdkrachten 
naar Frankrijk te evacueren. Pas later is de evacuatie naar Engeland 
aan de orde gekomen. 

Toen de capitulatie kwam, was het vliegend personeel aan het 
einde van zijn uithoudingsvermogen. De vliegers waren uitgeput; het 
was afgelopen. Er heerste toen een zeer gedeprimeerde stemming. 
De heer Best had op dat moment de indruk, dat er minder materieel 
over was dan achteraf is gebleken. Hij heeft ten aanzien van de 
luchtmacht geen andere bevelen gegeven dan die, welke golden voor 
de landmacht bij de capitulatie. Misschien zou nog personeel geëvacu- 
eerd zijn, wanneer was gezegd: Ieder, die nog kans ziet met een vlieg- 
tuig weg te komen, moet het proberen. Dit is echter niet gebeurd. 

Van bovengenoemde opleiding zijn geëvacueerd een 25-tal offi- 
cieren, van wie 6 instructeurs, ongeveer 80 leerling-vliegers en 40 à 50 
man grondpersoneel. Van de marineluchtvaartdienst zijn 27 vliegtui- 
gen, aan boord waarvan 80 militairen waren, alsmede 100 man grond- 
personeel - per schip geëvacueerd - in Engeland aangekomen. 

Kort l) vóór de val van Nederlandsch-Indië werd van de militaire 
luchtvaart aldaar de vliegschool met 450 leerling-vliegers - van leger 
en marine - en met ongeveer 100 instructeurs per schip naar Austra- 
lië gezonden. Er zijn slechts enkele vliegtuigen van de militaire 
luchtvaart overgekomen. Van de Marineluchtvaartdienst zijn daar 11 
vliegtuigen veilig aangekomen. Uit Nederlandsch-Indië waren wel 21 
marinevliegtuigen vertrokken, doch bij aankomst te Broome zijn er 
door de Japanners 10 van vernield. Op Ceylon zijn uit Nederlandsch- 
Indië 4 Catalina's aangekomen. Het getrainde personeel van de Ma- 
rineluchtvaartdienst bestond uit 65 man vliegend personeel en 33 
man gronddienst. 

Een van de taken, welke de Regering te Londen zich had gesteld, 
was een aantal Nederlandse squadrons te formeren. In Engeland 
kwamen tot stand het 320ste en het 322ste squadron, in het Verre 
Oosten het 321ste en in Australië het 18de squadron. Daarnaast 
bestonden tegen het einde van de oorlog zowel in Australië als in 
Engeland transportsquadrons, voorts het 860ste squadron, dat van 
M.A.C.-schepen (merchant aircraft carrier) af opereerde, en het 



5341 3 (Berderlis van Berlekorn) 

53414 (Berdenis van Berlekom) 

53417 (Berdenis van Berlekoin) 
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120ste squadron jagers, dat van Merauke uit opereerde. Voorts heeft 
een aantal Nederlanders bij de Engelse luchtmacht gediend. 

Het personeel is aangevuld door vrijwilligers uit het buitenland, 
door Engelandvaarders en door in het buitenland gerecruteerde 
dienstplichtigen. 

9 2. Algemene opmerkingen 

a. Europa 
Ir J .  P. Berdenis van Berlekom, destijds reserve-officier-waarnemer, 

was te Londen een van de oudste luchtmachtofficieren. Hij was ge- 
plaatst bij de Nederlandse militaire missie. De  missie heeft er veel 
werk van gemaakt om weer tot een organisatie van de  luchtstrijd- 
krachten van de Koninklijke landmacht te komen. Hierover zijn veel 
onderhandelingen gevoerd, die de gehele zomer van 1940 hebben 
geduurd. De  Nederlanders vroegen, of zij de training van de vliegers 
op een vliegveld in Engeland met Engelse hulp konden voortzetten. 
Men voelde er wel voor, maar het bleek, dat Engeland het zich niet 
kon veroorloven. Zelf hadden de Engelsen geweldige aantallen men- 
sen te trainen, die uiteraard voorgingen. Ook was hun outillage nog 
niet in orde. Minister Dijxhoorrz voelde er wel voor de training in 
Engeland af te maken. De heer Berdenis van Berlekom is toen bij 
air-commodore Boyd geroepen; deze zei, dat het hem speet, maar dat 
de Engelsen zich deze luxe op dat ogenblik niet konden veroorloven; 
men verwachtte elk ogenblik een grote Duitse aanval. De heer Ber- 
denis van Berlekom kreeg echter het aanbod, dat de Nederlanders in 
New-Foundland bij het later zeer bekend geworden vliegveld Gander 
een vliegschool konden oprichten. 

De Minister heeft dit, aldus de heer Berdenis van Berlekom, niet 
gewild; hij heeft op aandringen van vice-admiraal Furstner de knoop 
doorgehakt door te besluiten alle vliegers bij de marine te plaatsen. 
Koloniën had deze mensen ook graag willen hebben. De  Minister 
heeft eerst nog naar Indië geseind, of de mensen daar welkom waren 
en of zij daar konden worden afgetraind. Hierop was een bevesti- 
gend antwoord van de Gouverneur-Generaal gekomen. De heer 
Berdenis van Berlekom heeft toen de opdracht gekregen de mensen 
persoonlijk te vragen of zij naar Indië wilden vertrekken, omdat men 
niet gedwongen kon worden naar Indië te gaan. Op een enkele na 
weigerde men dit. De mentaliteit van de jongelui op dat ogenblik 
was, dat zij de Duitsers te lijf wilden gaan. Indië sprak niet tot 
hen, later ook niet. Toen de mensen bij de marine waren gedeta- 
cheerd, is van die zijde gezegd, dat zij alleen naar Indië zouden gaan 
om te worden afgetraind en daarna zouden terugkomen om in Enge- 
land te worden ingezet. Dit is ook gebeurd, maar in Indië hebben zij 
bijna niets gedaan; er was geen materieel. De heer Berdenis van Berle- 
kom heeft hierover veel klachten gehoord. Er zijn besprekingen ge- 
voerd tussen Minister Dijxhoorn, vice-admiraal Furstner en hem over 
hetgeen er gebeuren moest. Eindelijk zijn deze mensen weer in groe- 
pen in Engeland teruggekomen en zij hebben toen hun training in de 
R.A.F. voleindigd. Zij werden geplaatst bij het 320ste squadron. 

Minister Dijxhoorn, de gehele Regering en ook de toenmalige ge- 
zant wilden het Engelse voorstel om de opleiding van Nederlandse 
vliegers in New-Foundland te doen plaats hebben niet accepteren. De 
heer Berdenis van Berlekom heeft het altijd heel jammer gevonden. 
Noorwegen had ook zo'n kleine groep mensen; dezen zijn naar Canada 
gegaan. Zij hebben geen uitgerust vliegveld gekregen; zij moesten er 
nog alles van maken. Het door de Noren daar aangelegde vliegveld 
heette Little Norway en het is een uitermate geslaagde organisatie 
geworden. 

De militaire luchtmacht bestond praktisch niet meer nadat het 
overgekomen personeel bij de M.L.D. was geplaatst. Steeds is er 
echter naar gestreefd toch een squadron van de militaire luchtmacht 
op te richten. Prins Bernhard heeft bereikt, dat er in December 1940 
toch een groep van ongeveer 20 jongelui in de  R.A.F. mocht worden 
getraind. Het heeft - meent de heer Berdenis van Berlekom - tot 
Maart 1941 geduurd, vóórdat de training begon; het was voor de 
Engelsen ook moeilijk om in te schikken, maar het is toch gebeurd. 
Na deze groep heeft de  heer Berdenis va1n Berlekom erg zijn best ge- 
daan om meer groepen te krijgen; successievelijk zijn deze er geko- 
men. Deze mensen werden allemaal voor vlieger opgeleid; de training 
duurde nogal lang. Het waren meest jonge mensen, die jachtvlieger 
wilden worden. Dit was het ideaal van die jongens. Toen ontstond 
het idee om ook een Nederlands jachtesquadrille te vormen. Lang- 
zamerhand, door er maar steeds over te praten, is dit idee ook op 
de departementen doorgedrongen. Toen het benodigde aantal vlie- 
gers met reserves aanwezig was, kwam de kwestie van de grond- 
staf, die er toch ook moest zijn. Ook dit is uiteindelijk in orde ge- 
komen. 

In 1943 werd de Nederlandse eenheid opgericht door een ander 
squadron over te nemen en dit langzamerhand met Nederlanders te 
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bevolken. Eerst heeft dit squadron onder Engelse commandanten 
gestaan, later onder de Nederlander B. van der Stok. Deze is uiter- 
mate goed geweest; hij was reserve-officier van Soesterberg, Zo is 
het 322ste squadron tot stand gekomen. Het heeft enorme prestaties 
geleverd; aan de bevrijding van Nederland heeft het actief mede- 
gewerkt. 

De heer Berdenis van Berlekom C.S. hebben er voortdurend op 
aangedrongen een directoraat voor de luchtstrijdkrachten in te stellen. 
Dit is in Juni 1944 geschied. Schout bij nacht Termijtelen werd direc- 
teur van de luchtstrijdkrachten. Deze was tevens chef marinestaf. 
Op Park Lane heeft het directoraat, waarvan de heer Berdenis van 
Berlekonz onderdirecteur werd, een paar etages gekregen. De bedoe- 
ling was meer eenheden te vormen en meer mensen te trainen na 
de bevrijding van Nederland. De Regering had aanvankelijk bezwaar 
tegen het directoraat. De Minister werd natuurlijk geadviseerd door 
ziin raadgevers. van wie de heer Berdenis var7 Bedekorn er één was, 
maar er waren er ook velen van de landmacht. Het IS de persoonlijke 
opinie van de heer Berdenis vax Berlekom, dat deze mensen tegen een 
onafhankelijke luchtmacht waren. Het directoraat is echter toch tot 
stand gekomen, want het ging er om een organisatie te scheppen, 
die behoorlijk liep en die prestige had bij de uitvoering van een be- 
perkte taak. 

Het directoraat van de luchtstrijdkrachten b-moeide zich eigenlijk 
alleen met concrete zaken en maakte ge-n militaire studies. Er was 
ezn orgaan nodig, dat samen met de R.A.F. opbouwde en op  advies 
van de R.A.F. zou komen tot een aantal squadrons voor de strijd 
tegen Japan. Daarnaast zou een aparte staf kunnen uitmaken, hoe 
de latere luchtmacht zou moeten wordrn. Het directoraat had con- 
tact met S.H.A.E.F. ei1 met de R.A.F. en ook een beetje met de 
Amerikaanse luchtmacht. 

Voor het oprichten van een transportdienst op Nederland, welke 
dienst zou moeten doen na de bevrijding, moesten, aldus de heer 
Berdenis van Berlekom, een paar vliegtuigen worden gekocht. Ein- 
delijk, na heel veel moeite, hebben Marine en Oorlog heel ouder-aetse 
toestellen aangeschaft, maar er was in ieder geval een begin. Men 
heeft een paar De Havilland-vliegtuigen gekregen en daarmede 
een transport flight opgesteld, op Hendon, een vliegveld bij Londen, 
met vliegers, die operationeel rust hadden. Met veel moeite zijn een 
paar mecaniciens gevonden, die niet in aanmerking kwamen om op- 
nieuw bij een operationeel squadron te dienen. Het directoraat voor rlc 
luchtstrijdkrachten heeft daarbij veel hulp van de Engelszn gehad. 

De heer Berdenis van Berlekom heeft ook te maken gehad met de 
verspreiding van sigaretten, de oranjepakjes met ,,Nederland zal Her- 
rijzen" en met photo's van de Prinses en de Prins. Over het uit- 
werpen van thee kan hij zich niets herinneren. De heer Berdenis 
van Berlekorn werd een keer bij Prins Bernhard geroepen, die hem 
het plan uitlegde. De voorbereiding van het uitwerpen van sigaretten 
deed de heer Berdenis van Berlekom natuurlijk met genoegen. Hij 
had enige relaties bij het Air Ministry. Het ging allemaal zeer geheim- 
zinnig; men sprak daarover verder tegen niemand. Zodoende maakte 
hij er ook geen aantekeningen over. Toen eindelijk de pakken klaar 
waren, moesten ze op een bepaalde plaats en tijd worden afgeleverd. 
Die werden daar overgenomen en verder had hij er niets meer mee te 
maken. De operatie had een volkomen incidenteel karakter. De heer 
Berderzis van Berlekom kan wel zeggen, dat de R.A.F. hiervoor niet 
zoveel voelde, hetgeen te begrijpen is. Zij wilde geen extra-risico 
lopen voor iets, dat zij minder noodzakelijk achtte. Meestal moest 
men vrij laag vliegen om de pakken behoorlijk af te gooien. Als 
de heer Berdenis van Berlekorn zich goed herinnert, zijn de pakken 
afgeworpen in de buurt van Hoorn, in ieder geval in dit gedeelte 
van Nederland, niet om politiek-tactische redenen, maar omdat de 
afweer daar voor de vliegtuigen het gunstigst was. 

De R.A.F. heeft verscheidene luchtaanvallen gedaan op Neder- 
landse doelen. Zover de heer Berdenis van Berlekorn weet, werd 
vooruit niet gezegd wat men ging doen. Operational commands deden 
dit nooit en konden het ook niet doen. Wel werden vooruit inlich- 
tingen ingewonnen. De heer Berdenis van Berlekom is enige malen 
gevraagd om inlichtingen te geven over Zeeland. Bij vele mensen 
werden gegevens verzameld. 

Ir. P. J. Chr. Vos ,  destijds reserve-officier bij de luchtmacht, bracht 
als bezwaar tegen de Nederlandse luchtmacht van vóór de oorlog 
naar voren, dat zij te klein was en dat zij niet zelfstandig was. Dit 
kwam natuurlijk te Londen bijzonder tot uiting. Het is slechts gelukt 
één squadron te vormen. Er waren natuurlijk niet veel mensen. Dat 
heeft Nederland zich zelf te verwijten. Het was nl. jammer, dat de 
luchtmacht er in 1940 niet uit is gekomen. Niet omdat de mensen 
niet wilden, niet omdat er geen vliegtuigen meer waren, maar omdat 
dit eenvoudig niet voorzien was. Als gevolg daarvan waren er maar 
heel weinig luchtmachtofficieren in Engeland. Men kon maar wei- 
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nigen aantrekken en er gingen natuurlijk veel recruten naar de bri- 
gade. De brigade slokte veel op  en de mening van de heer Vos 
was, dat men beter een aantal squadrons kon hebben dan een 
brigade, want de squadrons hadden in die vijf jaren iets kunnen doeri; 
de brigade kon niets dozn. Wel was het natuurlijk mooier na de be- 
vrijding met een brigade de dorpen binnen te trekken. Een propagan- 
dawaarde zat er zeker in de brigade. Het Nederlandse volk heeft ge- 
zien, dat er Nederlandse soldaten waren, maar het had in oorlogstijd 
meer zoden aan de dijk gezet als Nederland een luchtmacht had gehad. 

Toen het 322ste squadron gevormd was, was men heel blij, maar 
de heer Vos had enige malen in een notitie doen uitkomen, dat men 
daarnaast ook stafofficieren moest hebben voor na de oorlog. Wat 
de heer Vos had voorgesteld, was: mensen de R.A.F. in sturen, niet 
om in een squadron te zitten, maar om in de staven te neuzen. Hij 
kreeg zelf zulk een opdracht, maar zijn bedoeling was geweest, dat er 
mensen na hem zouden komen. Maar er is nooit meer iemand na 
hem gekomen. Naar zijn smaak heeft zich dat gewroken, want men 
heeft na de oorlog, wat betreft de leiding van de luchtmacht, een heel 
moeilijke tijd gehad. 

Het bericht van Radio Oranje d.d. 29 Augustus 1944, inhoudende, 
dat de luchtstrijdkrachten onder e-choofdige leiding waren gesteld, 
was toenmaals wellicht niet geheel en al begrijpelijk, maar bovendien 
was ,,het onder eenhoofdige leiding stellen" ook overdreven, want die 
eenhoofdige leiding te Londen had niets over de Nederlandse squa- 
drons te zeggen. Zowel het 320ste als het 322ste squadron zaten 
beide operatief geheel in het verband van de R.A.F. Er was geen 
enkele bevoegdheid van Nederlandse kant. Ook niet bij de Marine- 
luchtvaartdienst. Het Nederlandse squadron was naast één of twee 
andere Engelse squadrons op een vliegveld gestationneerd; het geheel 
opereerde weer in een group en stond onder het ,,operational com- 
mand" van de group. Er kwam geen Nederlander aan te pas. 

Het nadeel van het vormen van etn squadron was, dat depromotie- 
kansen dan slecht werden. In de R.A.F. kon men na een half jaar 
of ecn jaar op grond van verdi-rsten squadronleader zijn, wing- 
commander, groupcaptain. In  oorlogstijd is er geen enkele grens 
aan de promotie: als men goed is, gaat het snel. Er waren bij de 
Nederlanders zeer goede mensen, die, wanneer zij als eenling in de 
R.A.F. hadden meegelopen, squadronleader of hoger waren gewor- 
den op louter verdienste. De Nederlanders hinkten aanvankelijk op 
twee gedachten. Zij hadden èn geen squadron, dus her squadron- 
werk leerden ze niet, &n alle mensen, die in de R.A.F. vlogen, hield 
men tegen om squadronleader te worden. Er  was a.h.w. een rem 
opgelegd, want het Departement van Oorlog wilde hen allen o p  
een gegeven moment als luitenants in een Nederlands squadron 
kunnen plaatsen. Als er dan mannen uitschoten en wingcommander 
zouden worden, dan kon men hen nooit meer in het squadron krij- 
gen. 

Het vormen van een Nederlands squadron van de militaire lucht- 
macht heeft veel voeten in de aarde gehad. Wat dat betreft, was hier 
niet de Regering de schuldige; hier waren werkelijke moeilijkheden, 
o.m. te weinig mensen. De vorming van het squadron heeft heel 
lang gehangen op grondtroepen en dit hing weer op het feit, 
dat men geen soldaten kreeg, want die gingen naar de  brigade. 

De luchtmacht kreeg haar benodigde mankracht niet. Men kwam 
bij de brigade net altijd wat mensen te kort. Gelen wonder, dat er 
een voortdurende actie was om de brigade aan te vullen; er zaten 
een heleboel landmachtofficieren achter. Daar liepen generaals en 
kolonels rond, dus dezen hadden zeker meer te vertellen dan de ene 
majoor, later overste, Berdenis vau Berlekonz, reserve-officier-waar- 
nemer. Deze bereikte niet zoveel; dit kon men hem ook niet kwalijk 
nemen. 

De heer Vos was in 1943 bij de K.L.M. gedetacheerd. Later is de 
K.L.M. gemilitairiseerd. Toen men wilde militairiseren, was Water- 
staat daar niet erg voor. Waterstaat wilde liever met een van mili- 
taire smetten vrije K.L.M. terugkomen, terwijl dit, naar de mening 
van de heer Vos, niet mogelijk was, omdat men niet ineens als 
K.L.M. terug kon vliegen. Na veel besprekingen is dit toen door- 
gezet. De bemanningen van de K.L.M. bestonden nagenoeg alle uit 
reserve-officieren. Dezen werden gewoon opgeroepen via het Depar- 
tement van Oorlog. Zij kregen een uniform aan, schilderden een 
Engelse cocarde op het vliegtuig en lieten het een nummer geven. 

Men heeft kans gezien om in R.A.F.-verband een flight te vormen 
in een transport-squadron, waar de heer Parmerztier de militaire 
commandant van werd. Dit was een Nederlandse flight, maar de 
commandant kreeg zijn ,,operational" instructies van de Engelsen. 
De Nederlanders konden in zo'n geval wel invloed uitoefenen, 
maar de bevelen kwamen van Engelse zijde. Er is aanhoudend 
Londen-Eindhoven gevlogen. Er zijn artikelen, die de Regering had 
gekocht, overgebracht. Men kreeg een heel va et vient van per- 
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sonen uit het bezette gebied naar Londen en omgekeerd. Men was 
toen materieel onafhankelijk van de Engelsen. Het militaire ver- 
band is, zo meende de heer Vos, 1 Juni 1946 beëindigd. 

De heer C. Mooleilburgh, die als marine-attaché was aarigewezen 
om het contact met de Enge!sen te onderhouden met betrekking tot 
bombardementen boven Nederland, deelde hierover het volgende 
mede. Bij coastal cornmand headquarters was een officier-vlieger 
geplaatst als verbindingsofficier voor de vliegtuigen van de Marine- 
luchtvaartdienst, welke kort vóór de capitulatie uit Nederland waren 
overgevlogen en die direct bij coastal command waren ingedeeld. 
Omdat deze verbindingsofficier wist, dat de heer Moolenburgh jaren- 
lang bij de marinestaf werkzaam was geweest en in Nederland plaatse- 
lijk goed bekend was, vroeg deze hem, of hij niet eens naar coastal 
command headquarters kon komen en de heren de voorlichting geven, 
die gevraagd werd. De heer Moolenburgh heeft toen over de Neder- 
landse havens enkele gegevens verstrekt, welke men nodig had met 
het oog op de dreiging van een invasie. Aan de andere kant heeft hij 
daar een aantal gegevens kunnen putten uit geheime rapporten over 
de actie, welke de R.A.F. toen boven Europa begon, speciaal natuur- 
lijk boven Nederland. Laatstgenoemde gegevens rapporteerde de heer 
Moolenburgh aan zijn directe chef. Toen - naar hij meent - in de 
Ministerraad moeilijkheden ontstonden of in ieder geval enige ver- 
bazing rees over bombardementen op Nederlandse steden en plaatsen, 
zoals die door Radio Hilversum werden opgegeven, werd vanwege de 
Regering te Londen gezegd, dat het wenselijk zou zijn, als er iemand 
was, die nauw contact met de R.A.F. kon opnemen over deze zaken. 
De ambassadeur, jhr Miclziels van Verduynen, heeft toen de aan- 
dacht op zijn marine-attaché gevestigd, die reeds een goed contact 
met het Air Ministry had en stelde voor deze daarvoor aan te hou- 
den. Zo is de heer Moolenburgh eigenlijk door het contact met het 
coastal command ook met het Air Ministry en met de andere com- 
mands in verbinding gekomen. 

De heer Mooletzb~~rgh maakte rapporten over de luchtaanvallen 
op het bezette Nederlandse gebied. De bescheiden, welke hij op 
coastal command ter inzage kreeg, bestudeerde hij zeer zorgvuldig; 
daarna maakte hij rapporten over hetgeen hij van belang achtte 
voor de Regering. De Minister-President kreeg een exemplaar, 
tevens de Minister van Marine, de Minister van Buitenlandse Zaken, 
de bevelhebber der zeestrijdkrachten en nadrrhand ook de Minister 
van Oorlog. 

Tijdens de campagne van de Duitsers in de Balkan werd op het 
Air Ministry een plan ontworpen om de veiligheid en het leven van de 
Duitsers in bezet West-Europa vrijwel onmogelijk te maken. In het 
bijzonder wilde men de Duitse fighters zoveel mogelijk uit Noord- 
West-kuropa verjagen, teneinde de verliezen, welke de R.A.F. vooral 
bij de dagaanvallen met de lichte Blenheim-bommenwerpers leed, 
te reduceren. Men heeft toen een ogenblik gedacht dit misschien 
te kunnen bereiken door de electrische centrales in de Westeuro- 
pese kuststrook onbruikbaar te maken. Dit werd aan de heer 
Moolenburgh verteld, waarop hij heeft gezegd: ,,Daar behoeven 
wij niet over te praten, want niet alleen, dat u de Duitsers daar 
niet mee treft, die hebben toch hun eigen aggregaten voor hun 
zoeklichten en hun anti-luchtvuurleiding bij de batterijen, doch u 
maakt het leven in Nederland volkomen onmogelijk, waar alles 
op electrische basis geschoeid is, zoals zuivelfabrieken, bakkerijen, 
meelfabrieken, enz. Hei land kan verder niet bemalen worden, 
wanneer de electrische stroom uitvalt". Voor het Air Ministry 
vormde deze mening een teleurstelling. Men zou haar dan ook 
gaarne door de Nederlandse Regering bevestigd zien. Het Kabi- 
net - de heer Albarda was toen Minister van Waterstaat - 
bevestigde het standpunt van de heer Moolenburgh, dat men de 
centrales in Nederland niet moest aanvallen. Dit werd over- 
gebracht aan het Air Ministry; de Air-Council heeft zich daar- 
mede verenigd. De Nederlandse centrales hebben derhalve van begin 
1941 af o p  de lijst van verboden doelen gestaan. 

Kolonel de Bruyne heeft in 1943 voorgcsteld ecn con~ité te vormen, 
bestaande uit de Minister-President, de Minister van Buitenlandse Za- 
ken, de Minister van Marine, de Minister van Oorlog en jbr. Mi<,hiels 
van Verduyncn om over belangrijke bornbardementskwesties ge- 
raadpleegd te worden en beslissingen ter zake te nemen. Bij dit comité 
zouden dan nog als technische adviseurs kolonel de Bruyne en de 
heer Moolcuihurgh zitten en bovendien zou Z.K.H. Prins Bevlzhard bij 
alle vergaderingen aanwezig kunnen zijn. Die commissie is tot stand 
gekomen en heeft tot aan het einde van de oorlog bestaan. Naderhand 
is door deze commissie e~en door de ,,Oorlogsraad" goedgekeurde 
instructie voor de heer Moolcnburgh opgesteld, die hierop neer- 
kwam, dat, wanneer er moeilijke gevallen waren, het verzoek aan de 
Minister-President gericht moest worden de commissie bij elkaar 
te laten komen. De heer Moolenburgh legde dan het geval, dat zich 
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voorgedaan had of zich zou kunnen gaan voordoen, voor en gaf zijn 
advies. De commissie nam daarop e-n beslissing, volgens welke 
verder werd gehandeld. In die instructie stond ook, dat in gevallen, 
die spoedeisend waren en waar geen aperte moeilijkheden in te voor- 
zien zouden zijn, de heer Moolenburgh naar eigen inzicht kon 
handelen, natuurlijk altijd onder de voorwaarde naderhand rapport 
uit te brengen. 

Bovengenoemde ministeriële commissie heeft altijd op het stand- 
punt gestaan - het enige juiste standpunt gelooft de heer Mooierz- 
burglz -, dat interventie van buitenstaanders met werkelijke ope- 
raties in verband met troepenbewegingen niet moest plaats heb- 
ben. Bij de strategische bombardementen, zoals die plaats hadden op 
het achterland, hadden zij ,, a finger in the pie". Maar een aanval 
in verband met de operaties van oprukkende troepeneenheden werd 
uitsluitend beoordeeld door de bevelhebber van die troepenernheden. 

De heer Moolenburgh herinnert zich de verspreiding van 
pakjes thee boven Nederland van de lucht uit. Op een gegeven 
moment is dit schriftelijk aangevraagd. De  heer Moolenburgh 
heeft het gevraagd aan de foreign-liaison-section van het Air 
Ministry. Een tijd later hebben zij antwoord gekregen, dat men 
het bij voorkomende gelegenheden gaarne zou doen; dit is ook 
gebeurd. 

Met de militaire luchtvaart is het, aldus verklaarde de heer Dijx- 
hoorn, als volgt gegaan: van de marine en de landmacht kwamen er 
vliegers en ook enig ander personeel over. Het was natuurlijk prettig 
geweest, wanneer er weer een marine- en een iandmachtvliegdienst op- 
gebouwd had kunnen worden. De toestellen waren er echter niet 
voor, evenmin de mecaniciens, het grondpersoneel en de instruc- 
teurs; het ging dus niet. De heer Dijxhoorn heeft toen, omdat de 
marinevliegdienst het meeste bezat, aues van de luchtmacht over- 
geheveld naar de marine. Hij kon voor de marine dan iets bruik- 
baars maken. Met de heer Sinclair, de Engelse Minister voor de  
luchtmacht, had hij afgesproken, dat degenen, die bij de landmacht 
wilden vliegen, zouden worden opgeleid bij de Royal Air Force. 
Nederland had dus alleen een eigen marinevliegdienst; voor de 
landmacht ging ailes naar de Royal Air Force, waar de Neder- 
landers op den duur eigen squadrons zouden krijgen. 

De heer van Lidth de Jeude, van September 1943 af Minister 
van Oorlog, heeft aangedrongen op de  vorming van een speciaal Ne- 
derlands squadron in de R.A.F. Wat gold voor de luchtmacht, gold 
ook voor de brigade; de Regering wilde een Nederlandse eenheid 
hebben onder Kederlandse kleuren. Later is de gedachte naar voren 
gekomen een afzonderlijk departement voor de Nederlandse lucht- 
vaart in te stellen. Er is toen een directoraat voor de luchtstrijdkrach- 
ten gekomen. Er waren drie belanghebbenden bij de luchtvaart: de 
Ministeries van Oorlog, van Marine en van Koloniën - later Over- 
zeese Gebiedsdelen -, die elk meer krachten wilden aantrekken dan 
beschikbaar waren. Die moesten toen onderling worden verdeeld. Als 
hoofd van het directoraat werd vice-admiraal Terinijtelen benoemd en 
als onderchef majoor Berdenis van Berlekom. Van een oprichting van 
een afzonderlijk luchtvaartministerie, hoe sympathiek men hier- 
over op zich zelf kan denken, kon natuurlijk geen sprake zijn. 
De Regering kon onder de bestaande omstandigheden geen prin- 
cipiële verandering aanbrengen. Dit vraagstuk is in Nederland her- 
haaldelijk aan de orde gekomen en wanneer er een besluit in die zin 
zou moeten worden genomen, zou dit onder normale omstandigheden 
moeten gebeuren. Men moest te Londen geen luchtvaartministerie 
stichten, terwijl men een groot tekort aan luchtvaartpersoneel had. 
Het onderlinge overleg tussen de departementen en hei overleg met 
de Britse autoriteiten werd door de oprichting van het directoraat 
gemakkelijker, maar overigens veranderde er niet veel. Het zwaarte- 
punt werd meer verlegd naar de directeur-generaal. 

Er werd, aldus de heer van Lidth de Jeude, om dadelijk een actieve 
rol te kunnen spelen, liever dienst gedaan bij de luchtmacht of bij 
de commando's dan bij de brigade. 

Er werd van Engelse zijde voortdurend aandrang uitgeoefend om 
de brigade niet te ontvolken. Die aandrang was van zodanige aard, 
dat men het van Engelse kant op de koop toe nam, dat de Nederlan- 
ders daardoor minder konden leveren aan die onderdelen, die daad- 
werkelijk aan de oorlog deelnamen. De aantallen waren te klei 'n en 
het effect was zo gering. Sommiger mening, dat de Regering te weinig 
oog had voor de belangen van de luchtmachtzaken, achtte de heer 
van Lidlh de Jeude niet juist. Het was voor de Regering zeer 
moeilijk om met het veel te geringe aantal mensen aan alle ver- 
langens tegemoet te komen. Er is per saldo toch nog een aantal bij 
de luchtmacht geplaatst. Het is heel begrijpelijk, dat de mensen het 
laatste liever wilden, doch het effect was wegens het volkomen 
onbetekenende aantal uiterst gering. Men moet vooral niet denken, 
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dat er een soort vasthoudendheid was om de brigade tot elke prijs 
op  peil te houden, tot schade van andere werkelijke belangen. 

Toen de Nederlanders in Engeland aankwamen, hadden zij, aldus 
de heer Fur~tner, nog de oude Fokkers T V111 W, waarmee zij op 
1 Juni 1940 de bewaking van het kanaal van Bristol en de Zuidelijke 
ingang van de Ierse Zee tegen onderzeeboten hebben overgenomen. 
De Nederlanders hebben ook Avro-Ansons, landvliegtuigen, overge- 
nomen, welke later zijn vervangen door Bostons en daarna door 
Mitchells, zeer moderne bommenwerpers, welke in 1944 gedurende 
de opmars nabij Brussel zijn gestationneerd geweest. Nederland is de 
enige buitenlandse Mogendheid geweest, die in de R.A.F. een eigen 
squadron had, eigen jurisdictie, enz. 

Op zijn inspectiereis in Amerika is de heer Furstner ook op de 
vliegschool te Jackson geweest. Deze maakte een zeer goede indruk. 
Hier was een combinatie van land- en zeemachtvliegers, die onder 
generaal van Oyerz werden opgeleid. Het was een zeer levend bedrijf. 
De mensen werden op tijd aigeleverd. Deze school is zeer spoedig na 
de val van Indië begonnen. De heer Furstner is er in October 1942 
geweest en de zaak was to'en reeds in vol bedrijf. De  vliegers, die 
waren opgeleid, zijn voornamelijk, in eerste instantie althans, in 
Europa gebruikt. De Nederlanders beschikten over het 320ste 
squadron Mitchell-bommenwerpers van de Marineluchtvaartdienst, 
het 321ste squadron met Catalina's en andere amphibie-vliegtuigen 
eveneens van de M.L.D., het 18de squadron van het K.N.I.L. in Austra- 
lië en het 322ste squadron, dat later is opgericht met Nederlandse 
jachtvliegers. Deze laatsten waren in dienst van de R.A.F., waren 
gekleed in R.A.F.-uniform en onderworpen aan Engelse jurisdictie, 
maar allen Nederlanders. Hier waren veel jongelui bij, die waren op- 
geleid te J ackson. 

In September 1940 is door de Minister van Defensie besloten het 
personeel van de militaire luchtmacht bij de Marineluchtvaart- 
dienst te detacheren. Op de vraag, o i  hij ook aandeel heelt gehad 
in de voorbereidingen voor deze beslissing, antwoordde de heer 
Furstner, dat het ongetwijfeld met hem zal zijn besproken. In het 
allereerste begin is er een deel van deze mensen voor training naar 
Indië gegaan. Dit was de opleiding op Morokrembangan, vlak bij 
Soerabaja, waar een marinevliegkamp was. 

De heer Furstner herinnert zich, dat iedereen in de Commissie 
Oorlogvoering wenste, dat admiraal Termijtelen het directoraat 
der luchtstrijdkrachten op zich zou nemen, waardoor een deel 
der landmacht onder diens bevelen kwam. De heer Furstner heeft 
zich er min of meer tegen verzet, omdat admiraal Ternaijtelen reeds 
chef van de marinestaf en commandant van de marine in Engeland 
was. De heer Furstner weet, dat naar een zelfstandige luchtmacht 
is gestreefd. De  marine zag in de vorming van dit directoraat een 
kleine schrede op de weg naar zelfstandigheid. Dit is door de 
Commissie Oorlogvocring opgevangen door als directeur een vice- 
admiraal aan te stellen. Het neeft maar twee jaar geduurd; eerst is 
de heer Termijtelen en daarna de heer Heeris daarmee belast ge- 
weest; vervolgens is het een landmachtzaak geworden. Dit was ook 
helemaal niet erg, wanneer de marine maar een vinger in de pap kon 
houden en op een gegeven moment, vooral wat de opleiding betreft, 
eisen kon stellen ten aanzien van de studie van watervliegtuigen 
en andere marinevliegtuigen. De  heer Furstner verklaarde zelf hele- 
maal niet voor een zelfstandige luchtmacht te zijn. 

De stichting van het directoraat betekende dus in dit kader, dat 
bepaalde onderdelen bij de opleiding zouden worden samengevoegd; 
er zou echter geen onafhankelijke luchtmacht komen, zoals b.v. de 
R.A.F. dit is. De oorlogspractijk is, aldus de heer Furstner, de vol- 
gende: de R.A.F. heeft in het begin van de oorlog de operationele 
contrôle over het coastal command, over dat gedeelte van de vlieg- 
tuigen van de R.A.F. dus dat boven zee werkte, afgegeven aan de 
Admiralty. Terwijl men in Engeland dus wel een zelfstandige R.A.F. 
had en een Fleet Air Arm onder de Admiralty - voornamelijk de 
ingcscheepte vliegtuigen - is, toen het werkelijke oorlogs~gebruik aan 
de orde kwam, ook de shore based aircraft, de vliegtuigen dus, dit: 
van de wal af boven zee opereerden, overgegeven, wat de operatie9 
betreft, door de R.A.F. aan de Admiralty. De reden was, dat de op- 
drachten in oorlogstijd zee-opdrachten bleken, zoals het bombar- 
deren van schepen langs de kust, van onderzeeboten en dergelijke, 
waarvoor men in het algemeen mensen moet hebben, die hebben 
gevaren en die weten wat het vóór- en wat het achterschip van een 
vaartulg is. Het is wel merkwaardig, dat in Engeland, waar men eerst 
een onafhankelijke luchtmacht had, de R.A.F. een zeer groot deel 
van zijn operationele bevoegdheid, toen de nood drong, weer heeft 
teruggegeven aan de Admiralty, natuurlijk met wederzijds goedvin- 
den. Dit bracht geen onoverkomelijke moeilijkheden, omdat in 
oorlogstijd naar geld niet werd gekeken en coastal command ook bij 
nieuwe aanbouw overlegde met de Admiralty. Maar vóór de oorlog, 



in de gewone begrotingsperiode, toen het geld in Engeland helemaal 
niet overvloedig was, heeft de R.A.F. voor coastal command eigen 
vliegtuigen aangeschaìt, die helemaal niet voldeden aan de eisen 
van de oorlogvoering ter zee. Dit heeft inderdaad in de ezrste maan- 
den van de  zee-oorlog veel moeilijkheden opgeleverd. De  heer 
Furstner is dus helemaal niet voor een onafhankelijke luchtmacht, 
die alles omvat, de tactische behoeften van zowel zeemacht en land- 
macht als de strategische luchtmacht. Iets heel anders is natuurlijk, 
dat de grote Mogendheden er op een gegeven moment los van de 
vliegtuigen voor zee- en landmacht, nog een strategische bombarde- 
mentsmacht op na kunnen houden, zoals Amerika, waar nog altijd 
een legerluchtmacht is en waar de commandant van de legerlucht- 
macht practisch zelfstandigheid heeft ten aanzien van het verplaatsen 
van zijn eskaders en van de te bombarderen doelen. In de R.A.F. 
was het fighter command helemaal R.A.F., het bomber command 
was ook helemaal R.A.F., maar het coastal command was geheel 
onder operationele leiding van de Admiralty. 

b. Buiten Europa 

Op 24 Maart 1942 zond dr van Mook met betrekking tot de ver- 
dere opleiding van vliegers, afkomstig uit Nederlands-Indië, het vol- 
gende telegram uit Sydney naar de Minister-President: 

,,Van var1 Mook voor Gerbrandy: 

Het volgende moet ik in overweging geven ten aanzien fun- 
damenteele meeningsverschil tusschen van Oyen en Helfrich om- 
trent plaats vliegeropleiding, ofschoon door regeling bevelvoering 
geheel buiten militaire zaken staande. Dat aanvankelijk door 
mij voorstellen werden gedaan berustte op de opdracht van 
Gouverneur-Generaal die mij had gesteld aan het hoofd van 
alle uitgezonden Nederlandsch-Indische landsdienaren. Dit voor- 
stel berustte op de overweging dat alle 450 uitgebrachte leerling- 
vliegers onze laatste reserve vormden voor eigen luchtmacht wes- 
halve daarvoor zoo snel en grondig mogelijk opleiding en zoo 
goed mogelijk uitrusting gezocht moet worden daar groote mee8r- 
derheid van leerlingen ook wanneer zeer spoedig met opleiding 
wordt aangevangen, eerst gevechtsklaar kan zijn over 6 tot 12 
maanden. Daarom behoefde plaats opleiding in het geheel niet 
verband houden met toekomstige operatie terrein. Veeleer ge- 
wenscht afgelegen plaats om storing in de opleiding of gefor- 
ceerd in gevecht brengen van onvoldoende opleiding leerlingen 
te voorkomen. V.S. waren aangewezen door deze overwegingen 
daar ten eerste vervoerprobleem beperkt tot overbrengen perso- 
neel, hetgeen gemakkelijk daar derwaarts ruimschoots scheeps- 
ruimte beschikbaar van Australië. Ten tweede volledige uitrus- 
ting voor lesmateriaal aldaar verkrijgbaar. Ten derde kans op 
aanwerven van Nederlanders of Nederlandsche onderdanen voor 
grondpersoneel en technische krachten zoomede mogelijkheid 
opleiding daarvan aldaar het grootst. Ten vierde het uitzenden 
van geformeerde expedities met eigen vliegtuigen naar ieder ge- 
wenscht gevechtsterrein van daar het gemakkelijkst. Ik moet be- 
twijfelen op grond van kennis van Britsch-Indische toestanden 
of project goelde opleiding aldaar in korten tijd mogelijk terwijl 
in ieder geval overbrengen van leerlingen en lesmateriaal en 
naderhand van gevechtsvliegtuigen, die dan niet door eigen daar- 
in geoefende menschen overgevlogen kunnen worden, met 
groote moeilijkheden gepaard zal gaan. Bovendien acht ik 
Britsch-Indië voor vrij langdurige opleidingsperiode militair on- 
zeker en ongeschikt milieu voor onze Indonesische en Euro- 
peesche leerlingen. Verder moet ik er nog op wijzen dat het over- 
brengen van leerlingen uit Australië alwaar vliegfaciliteiten in 
ieder geval beter dan in Britsch-Indië, naar laatst genoemd land 
alhier niet zal worden begrepen als rationeele oplossing van het 
opleidingsvraagstuk, hetgeen wel het geval met overbrenging 
naar U.S.A. 

Volgens van Weijerman verkregen inlichtingen kan op volle 
medewerking Amerikaansche autoriteiten worden gerekend. In- 
deeling opleiding in leger en marine gedeelte kan geheel naar 
den wensch van Ministers van Oorlog en Marine en Helfrich 
geregeld worden. 

Op grond van het bovenstaande hetgeen overeenstemt met 
meening van alle, ik herhaal alle vliegdeskundigen, moet ik over- 
brenging van de vliegopleiding naar Britsch-Indië zeer ernstig 
ontraden en nogmaals overbrenging naar de V.S. aanbevelen. 

Door va1n Oyerl en mij werd Helfrich uitvoerig in kennis ge- 
steld met algemeene en technische bezwaren Britsch-Indië. 

Washington heb ik op de hoogte gebracht." 



Op 26 Maart deelde de heer Loudon, aan de Minister-President 
het volgende mede: 
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,,Verwijzend naar telegram Sydney aan Minister-President over 
de plaats van vliegeropleiding wijs ik nogmaals op groote poli- 
tieke belang om opbouw van onze strijdkrachten zoo te organi- 
seeren dat wij ook met Amerika blijven samenwerken en geen 
grond geven aan de meening dat wij de zaak in hoofdzaak met 
Britten doen. Ik verwijs tevens naar mijn vorige telegrammen in 
deze mede in verband met de zich steeds meer afteekenende of- 
fensieve plannen van MacArthur." 

Op 30 Maart 1942 zond de Minister van Oorlog a.i., de  heer 
van Boeyen, met betrekking tot de  luchtmacht in Australië een 
brief aan zijn ambtgenoot van Marine, waarin hij o.m. het vol- 
gende schreef: 

,,Ik acht het een politiek belang, dat onze strijdmacht in het 
Verre Oosten actief aan de operatiën blijft deelnemen. Voors- 
hands geldt dit in het bijzonder voor de strijdmacht ter zee en 
in de lucht. Ik ineen er echter de aandacht op te moeten vestigen, 
dat het evenzeer van wijs politiek beleid getuigt in Europa zoo- 
veel mogelijk actief te blijven optreden. Toen voor eenige 
maanden in West-Europa een toestand van betrekkelijke rust 
bestond en in het Verre Oosten de strijd woedde om het behoud 
van onze Oost-Indische gebiedsdeelen, was er aanleiding de 
versterking der strijdkrachten aldaar voorrang te geven. Thans 
is het echter eenigszins anders gesteld. De positie op beide oor- 
logstooneelen is nu in beginsel gelijk, terwijl er zelfs reden is 
onze belangen bij de voortzetting van den strijd in Europa hoo- 
ger te waardeeren. 

In verband rnet het vorenstaande meen ik mij op het stand- 
punt te moeten stellen, dat het opbouwen van een luchtmacht 
in Australië niet ten koste zal mogen gaan van hetgeen hier te 
lande reeds is bereikt met de vorming van luchtstrijcikrachten. 
Zooals Uwer Excellentie bekend moge zijn, doen thans de 
eerste tientallen vliegers der Koninklijke landmacht actief aan de 
o~eratiën mede, terwijl de overigen nog in verschillende stadia 
van hun oaleiding zijn. Op den weg naar het vormen van een 
eigen Nederlandsche eenheid zijn reeds vele schreden afge!egd, 
doch het elnddoel is nog niet bereikt. Ik zou het bepaald on- 
gewenscht achten wanneer het vormen van een luchtinacht in 
Australië ten koste zou moeten gaan van hetgeen hier te lande 
reeds is bereikt en tot het gevolg zou leiden, dat onze activiteit 
in de Europeesche lucht verloren zou gaan. 

Hoewel voor het tegenwoordige het verleenen van steun door 
beschikbaarstelling van hier te lande dienende vliegers nog niet 
aan de orde is, meeii ik nochtans goed te doen Uwer Excellentie 
reeds thans mijn standpunt te dezer zake te doen kennen. 

Ik merk in dit verband nog op, dat ik in voorkomend geval 
gaarne bere~d ben medewerking te verleenen door zich onder 
de recruten in de Vercenigde Staten en in Canada bevindende 
gegadigden voor de vliegeropleiding ten deele beschikbaar te 
stellen." 

Kolonel b.d. K.N.I.L. H. J. de Vries  is in 1942 daags vóór de 
capitulatie van Java naar Australië gezonden, waar hij aanvankelijk 
belast is geweest met Iuchtvaartzaken en waar hij werd toegevoegd 
aan de Amerikaanse generaal Brett. De luchtvaartzaken, welke hij 
in Australië behandelde, betroffen hoofdzakelijk de opbouw van 
een squadron. 

Met goedvinden van de Australische Regering was reeds eerder 
een aantal instructeurs en vliegers, alsmede een tweehonderd adspi- 
rant-vliegers, die reeds waren gekeurd, naar Australië gestuurd. De 
heer de Vries meende, dat deze mensen medio Februari 1942 daar 
zijn aangekomen. De Australiërs hadden evenwel geen personeel 
noch materieel om de mensen op te leiden. Direct is toen over- 
wogen, of onder deze omstandigheden - vermoedelijk zou de 
eerstvolgende Japanse aanval wel op Australië zijn gericht - de 
opleiding niet beter in Amerika kon plaats hebben. Hiertoe is 
besloten en de mensen zijn toen naar Amerika gezonden. 

Er bleef in Australië aan luchtmacht toch nog wel iets over. Met de 
in Australië achtergebleven mensen is toen een begin gemaakt met 
de formatie van het 18de squadron. 

De moeilijkheid was in de  eerste plaats de materieelvoorziening. 
De Nederlanders kregen vrij snel drie vliegtuigen en de levering van 
de rest werd eigenlijk - en naar de mening van de heer d e  Vries  
zeer terecht, omdat generaal MacArthur zich op het standpunt 
stelde: ik heb toch al weinig vliegtuigen en ik kan ze beter opera- 
tief gebruiken dan als lesvliegtuig voor deze Nederlanders - op 
de lange baan geschoven. Hierdoor heeft de  opleiding in Canberra 
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zo lang geduurd. Er waren ervaren vliegers, die echter moesten 
leren vliegen op het nieuwe type vliegtuig; hiervan waren er maan- 
denlang slechts drie en deze waren soms weken niet vliegklaar, omdat 
reparaties niet steeds tijdig en snel konden worden uitgevoerd. 

Er zijn enige malen door schoiit bij nacht Coster stappen onderno- 
men om te pogen hierin verbetering te brengen. Het is echter steeds 
door de Amerikanen afgewimpeld, onder het motief: operatief ge- 
bruik gaat voor. 

Een andere moeilijkheid was, dat de Nederlanders maar weinig 
mensen hadden; behalve een aantal piloten was er vrijwel geen tech- 
nisch personeel. De heer de Vries gelooft, dat men einde Maart 1942 
is begonnen om op de Nederlanders, die in Australië waren, de 
dienstplicht toe te passen. De recruten waren voor een groot deel 
nodig voor de gronddienst. Ten aanzien van de supply was men af- 
hankelijk van de goede wil van de  Australiërs en Amerikanen: dezen 
hadden in 1942 zelf ook niets. 

Het heeft ongeveer een jaar geduurd voordat het 18de squadron 
klaar was en voordat het operatief werd ingezet. 

In Juli 1943 is, aldus zijn verklaring, de heer B. J. Fiedeldy hoofd 
van de afdeling C van het Indische Departement van Oorlog in 
Australië geworden. Hij was belast met de zorg voor personeels- 
aangelegenheden van de luchtmacht en moest contact onderhouden 
met de Australische luchtmacht. 

Zodra Nederland was bevrijd, zouden er oorlogsvrijwilligers komen, 
die in Australië zouden worden opgeleid. De heer Fiedelrly herft 
hun uitzending moeten voorbereiden met het Australische hoofd- 
kwartier. D e  eerste ploeg van oorlogsvrijwilligers, ongeveer 1000 
man, is aangekomen en ingezet. Dit was in Maart 1945. Deze 
oorlogsvrijwilligers waren bestemd voor vliegopleiding of voor een 
technische opleiding. Voor het technische personeel was een kamp 
te Melbourne gehuurd. De vliegers zouden eerst worden opgeleid 
in St. Ive bij Sydney en daarna op de verschillende Australische 
vliegscholen. Van deze opleiding is niets terechtgekomen, omdat 
Japan in Augustus 1945 capituleerde. 

Het 18de squadron is na de capitulatie in 1945 van Batchelor bij 
Port Danvin naar Indië gegaan. Het kwam toen te Balikpapan. De 
jachtafdeling was eerst te Merauke gestationneerd; deze is later naar 
Biak gegaan. De transportafdeling zat te Brisbane. In een later sta- 
dium zijn deze afdelingen naar Java gegaan. Dat is vrij laat geweest; 
de heer Fiedeldy meent October 1946. 

Luitenant-generaal b.d. C. Giebel verklaarde op 21 September 1941 
uit Duitse krijgsgevangenschap ontsnapt te zijn. Op 28 of 29 Januari 
1942 is hij in Nederlandsch-Indië aangekomen en op 4 Maart 1942 
met een transportvliegtuig naar Australië vertrokken. Vandaar is hij 
naar Jackson in de V.S. gegaan; aldaar heeft hij een functie bij de 
opleiding gekregen. 

Bij het begin van d- opleiding te Jackson waren er om en nabij 
500 vliegers. Nederlanders, die in de Verenigde Staten of op het 
Amerikaanse continent woonachtig waren en die in militaire dienst 
kwamen, meldden zich te New York; vandaar werden velen naar 
Jackson gezonden. Er zijn er ook wel gekomen van de opleiding te 
Guelph, Canada. Later kwamen er ook velen uit Europa. Dezen 
waren uit Nederland ontsnapt en b.v. via Spanje in Curaçao ge- 
komen; zij gingen dan verder naar Jackson. 

Het grootste aantal leerlingen bedroeg op een gegeven ogenblik 
omstreeks 700. Zij waren in verschillende stadia van opleiding. Van 
degenen, die het eerst klaar waren, zijn er begin 1943 enigen naar 
Engeland gegaan. Later zijn er ook nog naar Engeland gegaan, even- 
als naar Australië. Het grootste deel van de opgeleiden is tenslotte in 
Australië terechtgekomen. De vliegers in Engeland werden ter be- 
schikking gesteld van het Ministerie van Oorlog te Londen. Later 
hoorde men wel, dat zij bij het 320ste squadron waren geplaatst of 
bij de navy air service op aircraft carriers. Er zijn é6n of twee air- 
craft carriers geweest, die waren bemand met Nederlandse vliegers. 

Op 8 Februari 1944 werd de school officieel opgeheven. Er  is 
nog een plechtigheid verbonden geweest aan de opheffing. Zelf is de 
heer Giebel in Maart d.a.v. naar Australië gegaan, waar hij bij de 
N.I.C.A. is geplaatst. 

Luitenant-generaal K.N.I.L. b.d. L. H. van Oyen was ten tijde van 
de capitulatie van Java commandant van de militaire luchtvaart. Dat 
is hij ook gebleven. Hij is door de Gouverneur-Generaal, de heer 
Tjarda van Stnrkenborgh Stachouwer, aangewezen om met de  groep 
van dr varz Mook  in de nacht vóór de  overgave, 7 Maart 1942, met 
een paar transportvliegtuigen, welke de heer van Oyen als com- 
mandant van de militaire luchtvaart ter beschikking had, uit te 
wijken naar Australië. Zij zijn 's nachts om + 12 uur van een emer- 
gency strip - een weg -, opgestegen en gevlogen naar de noord- 
kust van Australië. 

De heer van Oyen had ongeveer een maand of zes weken tevoren, 
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omstreelcs 1 Februari 1942, de leerlingen van de vliegschool van het 
K.N.I.L. met een schip naar Australië gezonden om daar verder te 
worden opgeleid. De marine had hetzelfde gedaan. Toen de heer 
van Oyoz in het begin van Maart 1942 in Australië aankwam, trof 
hij daar dus aan leerling-vliegers van het leger en van de marine en 
verder ook de instructeurs met hun gezinnen. De leerling-vliegers 
waren zonder gezinnen gezonden, omdat men toen nog in de ver- 
onderstelling leefde, dat de oorlog op Java zo lang zou duren, dat de 
leerling-vliegers in Australië zouden kunnen worden opgeleid en 
daarna in Indië nog aan de strijd zouden kunnen deelnemen. 

De opleiding was, alles bij elkaar, voor leger en marine samen, 
leerlingen en instructeurs, een zeshonderd man sterk, waarvan 100 
instructeurs en 500 leerlingen. 

Begin April werd definitief beslist, dat de opleiding naar Jackson, 
in Amerika, zou gaan. De heer van Oyen is er begin Mei 1942 aan- 
gekomen. Hij is dus ruim een maand in Australië gebleven. 

Toen de heer van Oyen naar Amerika ging, bleef een stel ge- 
oefende vliegers met hun commandant, overste Fiedeldy, in Australië 
achter. Deze afdeling bleef niet onder commando van de heer van 
Oyen; hij heeft van April 1942 af tot zijn terugkeer in Australië op 
1 November 1943 met Australië geen bemoeienis gehad. In  die tijd 
was kolonel van Straten commandant van de Nederlandse strijd- 
krachten in Australië. De bedoeling was de mensen in Jackson op te 
leiden en hen na de opleiding terug te brengen naar Australië om 
vandaar uit mede te werken aan de herovering van Indië. Later zijn 
er groepen uitgehaald, die een andere bestemming hebben gekregen, 
b.v. om opgeleid te worden voor diensten op vliegdekschepen in 
Engeland. Ook zijn er nog jachtsquadrons naar Engeland overge- 
bracht. Het personeel is eerlijk verdeeld tussen Australië en Enge- 
land. Admiraal Furstner heeft de beslissingen genomen. Er was te 
Londen bepaald, dat Jackson zou staan onder de bevelhebber der 
zeestrijdkrachten en later is de onderbevelhebber der zeestrijdkrach- 
ten: de heer Heljrich. er tussen gekomen. Dit had natuurlijk zin toen 
de vliegers weer in Australië zaten. 

De heer van Oyeu; heeft bij de onleiding te Jackson buit'2ngewoon 
veel medewerking gehad van de Amerikaanse legerautoriteiten; de 
opleiding kon daardoor in korte tijd tot in de finesses worden uit- 
gevoerd. Letterlijk a!les, wat de Nederlanders vroegen, konden zij 
krijgen, ook de meest moderne hulpmiddelen. De heer van Oyen ge- 
!ooft, dat het een geslaagde opleiding is geweest. Hij is weggegaan 
om h.et legercommando in Australië op zich te nemen einde October 
1943. Toen waren er nog verschillende dingen af te wikkelen. De 
toenmalige kolonel Giebel is nog een paar maanden achtergebleven; 
daarna is de opleiding opgeheven. De leerlingen ziin succes- 
sievelijk naar Engeland of Australië gegaan. 

De heer van Oyen trof kolonel van Straten in Australië aan als 
oudste legerofficier; deze werd toen chef staf onder de heer van 
Oyeii. De luchtmacht was bij Port Darwin gestationneerd; zij be- 
waakte de Timorzee, de Kei- en Aroe-eilanden. Dit geschiedde onder 
Australisch operationeel commando. Er was ook een Nederlands 
squadron bij Canberra. Dit bestond uit transportvliegtuigen. Vliegers 
uit het Noorden oefenden daar. Na enige tijd gingen zij dan weer 
naar het Noorden om aan de strijd deel te nemen. 

De sterkte van het 18de squadron is tot aan 1945 toe gelijk ge- 
bleven. Er waren wel verliezen, maar er waren ook aanvullingen. 
Men kreeg ook nieuw materiaal, o.m. B-25 vliegtuigen uit Amerika. 
De heer van Oyen is einde September 1945 naar Batavia teruggekeerd. 

Het 18de squadron was - aldus de heer Coster - aanvankelijk niet 
operationeel. De mensen oefenden op nieuwe toestellen. De heer 
Coster was niet op de hoogte van het interne leven van het 
squadron. Het lag vrij ver van hem vandaan en hij kwam er een 
paar keer per jaar voor inspectie. Hij weet, dat er een kwestie is 
geweest van drie officieren, die met een vliegtuig wilden terugkeren 
naar Java. Zij wilden dus feitelijk deserteren per vliegtuig. De heer 
Coster meent, dat deze poging tot desertie te Colombo is berecht. 
Het was een vrij moeilijke kwestie, bij welke instantie deze zaak zou 
worden berecht. De competentiekwestie is nogal aangevallen geweest. 
Overigens weet de heer Coster van het leven van dit squadron 
niets af. 

R4et betrekking tot de opleiding van de Nederlandse vliegers ver- 
klaarde luitenant-admiraal b.d. C. E. L. Helfrich het volgende. Daar 
het voornaamste deel van de vloot was ingedeeld bij d2 Eastern fleet 
en het merendeel van de vliegtuigen was ingedeeld bij de Royal Air 
Force, met basis Ceylon, heeft de heer Helfrich gedacht en heeft hij 
ter plaatse navraag jrdaan, of het mogelijk was, om deze opleiding 
te laten plaatsvinden in India, teneinde de gehele zaak te concen- 
treren. De he'er Helfrich heeft dit ook gerapporteerd, maar te Londen 
is beslist, dat de opleiding in Amerika zou plaats hebben. 

De opleiding kon niet in Australië gebeuren. Men had toen in 
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Australie nog gecn beginopleiding, die voldoende was en die zoveel 
mensen tegelijkertijd er bij kon nemen. Ook was het materieel voor de 
opleiding veel beter in Amerika. 

De l~chtmacht in Australie stond onder commando van de heer 
Helfrich, echter niet wat de operaties betreft. Hij kon in Australië 
wel wat meer gedaan krijgen dan in Ceylon. Men heeft hem b.v. in 
Acstralie altqd toegestaan een of twee vliegboten te houden voor de 
communicatie met Nieuw-Guinea, o.m. met de Wisselmeren, waar de 
heer de Br~lyn,  de bekende controleur, zat, en met Merauke. Voor- 
nan-elijk was dit voor transportdoeleinden, doch ook wel eens voor 
operatieve belangen. 

De heer Ch.  0. van der Plas, oud-lid van de Raad van Neder- 
landsch-Indië, verklaarde over de poging tot desertie van drie offi- 
cieren van het 18de squadron, dat hij zijn betoog hierover wil aan- 
vangen met op te merken, dat de Australische Regering en de pers 
hun medewerking hebben verleend om dit feit volkomen geheim te 
houden. Het zou de Nederlanders ontzettend veel kwaad gedaan 
hebben wanneer deze zaak was uitgelekt. 

Wat de oorzaken van dit misdrijf betreft, noemde de heer van der 
Plas in de eerste plaats het feit, dat betrokkenen veel last van heim- 
wee naar hun land hadden. Zij zaten verder in Canberra en kregen 
geen behoorlijke vliegtuigen; zij meenden, dat zij er nutteloos zaten, 
terwijl er toch een grote oorlog aan de gang was. Als andere oor- 
zaken moeten genoemd worden het feit, dat zij naar de Japanse radio 
luisterden, en het feit, dat de toenmalige militaire commandanten, de 
heren Coster en van Straten, zich niets van hen aantrokken. Verder 
was ook de opleiding van deze mensen onvoldoende. 

De heer van der Plas voegde aan zijn betoog toe, dat het 18de 
squadron, toen het aangevuld was met Nederlands personeel uit 
Amerika en toen het behoorlijke vliegtuigen had gekregen, zich voor- 
treffelijk heeft gedragen. De heer van der Plas wil in dit verband de 
naam van kolonel Jessurun noemen. Toen de heer Jessurun leiding 
gaf aan het squadron, heeft hij dit op zeer hoog moreel peil gebracht. 
Hij heeft vele, de heer van der Plas meent 112, operationele vluchten 
gemaakt, toen hij later reeds liaison-officier bij de Amerikanen was 
geworden; hij heeft bij de geallieerden de Nederlandse naam zeer 
hoog gehouden. In Indonesië is hij gevallen. 

Over het drama bij Broome deelde de heer van der Plas mede, dat 
Nederlandse marinevliegtuigen na de val van Java, volgepakt, onder 
meer met vrouwen en kinderen, naar Australië zijn gevlogen en op 
de rede van Broome zijn geland. Daar is een enorm getijverschil. De 
dag voordat de Nederlandse vliegtuigen daar zijn aangekomen, was 
er een Japans verkenningsvliegtuig geweest. Toen hebben de Austra- 
liërs gefaald. Er was niet voldoende benzine om de vliegtuigen weg 
te zenden. Toen de Nederlandse vliegtuigen op de ree lagen, zijn 
zij door een overvliegend Japans squadron in brand geschoten. Een 
klein aantal van de opvarenden heeft zich nog weten te redden. 

De heer A. B. Wol f f ,  kolonel-vlieger-waarnemer, deelde over deze 
zaak mede, dat de Catalina's van het marinesquadron, toen zij van 
Java uitweken, wel naar Broome moesten, omdat dit het dichtst bij 
Java ligt. Het ligt echter ook dicht bij de Molukken, waar de Japan- 
ners zich toen reeds bevonden. Het was bekend, dat Broome elke dag 
werd aangevallen. De Catalina's van de marine konden echter niet 
meer op tijd wegkomen, omdat het de grootste moeite kostte benzine 
te tanken. De aanval op de Catalina's heeft plaats gevonden onmid- 
dellijk nadat het benzineladen was afgelopen. De heer W o l f f  was 
ongeveer dezelfde tijd te Broome, als waarop dit drama zich daar 
afspeelde. Hij heeft verschillende Catalina's half boven water uit zien 
steken. Er zijn bij Broome ook vele vliegtuigen van de militaire lucht- 
vaart op de grond kapot geschoten. 

De opleiding van de luchtmacht is, aldus verklaarde dr. van Mook, 
reeds vóór de capitulatie van Indië naar Australië verplaatst; zij is 
later overgeplaatst naar Amerika. Ook is een aantal vliegers, die geen 
vliegtuigen meer hadden, naar Australië overgebracht. 

Over klachten, die er wel geweest zijn omtrent de wijze, waarop de 
militairen in Australië hun leven meenden te moeten opvatten, zeide 
de heer van Mook, dat er natuurlijk altijd mensen zijn, die de bloe- 
metjes buiten zetten, en wel eens erg, maar in het algemeen hadden 
de mensen noch het inkomen noch de plaats of de gelegenheid om 
een bijzonder luxueus leven te leiden. De enige groep, die bepaald 
een vrij hoog inkomen had, was de vliegerij, maar de vliegerij werkte 
onder zeer moeilijke omstandigheden met weinig aflossing en, naar 
de heer van Mook meent, met 50 pct. verliezen. De vliegers heeft hij 
nooit willen gaan korten op hetgeen hun volgens de regelen, welke 
daarvoor in Indië opgesteld waren, toekwam. 

Op de vraag, of het optreden van de Nederlandse troepen in Austra- 
lie ecn bepaald ongunstige indruk op de Australiers he-ft gemaakt, 
waardoor de naam van Nederland schade kan zijn berokkend, ant- 
woordde de heer van Mook, dat hij eigenlijk gelooft, dat de zaak om- 
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gekeerd ligt. Het aantal gevallen van wangedrag, dat naar voren is ge- 
bracht, is minimaal geweest, met uitzondering misschien eens van een 
enkel feest, waarbij de mensen zich hebben gestoten aan de opgewon- 
denheid van de heren. Er  is een toenemende wijziging gekomen in de 
Australische houding en toen deze kwam, is men allerlei argumenten 
gaan gebruiken en aangrijpen om die wijzigingen te verklaren, maar 
de heer van Monk ge!ooft, dat het veel dieper zit. Hij gelooft, dat het 
heel weinig te maken had met bepaalde wandaden. De heer van Mook 
neemt aan, dat hierbij herhaaldelijk woorden ,,dikwijlsw en ,,altijd 
enz. gebruikt worden, als bedoeld wordt ,,verscheidene malen", ,,somsw 

e.d. Hij weet hier verder heel weinig van. Hij kan alleen zeggen, dat de 
begintijd voor de mensen natuurlijk verreweg het moeilijkste is ge- 
weest, want toen waren zij door al de misère op Java en de uittocht 
van daar heengekomen. Het waren geen mensen in opleiding; het 
waren oorlogsvIiegers. Deze mensen hadden dus voor een groot deel 
een strijd achter de rug, waarbij er van hun strijdmakkers voortdurend 
neergeschoten waren en het materieel veel minder was dan dat van de 
vijand. Zij hebben bovendien veel meer moeten vliegen dan ook in ge- 
allieerde legers normaal was, eigenlijk zo'n beetje in dezelfde stijl als 
misschien gedurende de heftigste periode in ,$he Battle of Britain", 
maar zonder goede grondorganisatie, en zonder behoorlijke vliegtuigen. 
Deze mensen waren ineens verplaatst uit hun land na een tijd van 
grote geestelijke spanning. Dat zij toen een beetje harder losgebarsten 
zijn dan gewepst was, zou de heer van Mook op deze wijze willrn vcr- 
klaren, maar hij weet er hee! weinig van, want hij is toen naar Lon- 
den doorgegaan en eerst ir, 1934 teruggekomen. Hij kan zeggzn: de 
tijd, dat ik dzar geweest ben, was er bepaald geen schromelijk wan- 
gedrag. 

S 3. Krijgsverrichtingen 

a. 320ste squadron 
Generaal-majoor der Koninklijke luchtmacht H. Schaper was in 

de Meidagen van 1940 officier-vlieger der 2de klasse van de Konink- 
lijke marine. Hij was toen geplaatst op het marine-vliegkamp Schel- 
lingwoude en commandant van 3 lichte lesvliegtuigen, die als ver- 
kenners werden gebruikt. Op 9 Mei 1940 heeft hij de opdracht ge- 
kregen een torpedo-vliegboot van Fokker via Boulogne naar Cher- 
bourg te vliegen. Gevolgd door een vliegtuig van hetzelfde type 
heeft hij deze opdracht uitgevoerd. Bij Cherbourg waren alle vlieg- 
tuigen van de M.L.D. verzameld, die nog konden vliegen, zowel les- 
vliegtuigen als T. VIII W's, operationele torpedovliegtuigen. De heer 
Schaper heeft daarna nog een of tweemaal gevlogen in opdracht van 
de Franse marine. 

Ongeveer de 25ste Mei 1940 zijn alle marine-vliegtuigen van Frank- 
rijk naar Calshot gedirigeerd, naar een vliegkamp van de Royal Air 
Force bij Southampton. Aldaar zijn zij enige tijd gebleven, totdat de 
operationele vliegtuigen naar Pembroke Dock in Wales zijn gediri- 
geerd. Aldaar werd met deze toestellen een squadron geformeerd, 
het 320ste squadron. De eerste commandant is de heer van Otin ge- 
weest. Aangezien er te veel vliegers waren voor dit squadron is een 
deel van hen naar Carew Cheriton gezonden, alwaar het op Anson- 
vliegtuigen werd gelest. Het was de bedoeling, dat dit het 321ste squa- 
dron zou gaan vormen. Dit squadron heeft inderdaad toen even be- 
staan, maar is later, omdat er  toch te weinig personeel was om twee 
squadrons te formeren, weer opgeheven. Geruime tijd later is het op  
Ceylon weer opgericht. 

Door het 320ste squadron werd in die tijd in hoofdzaak konvooi- 
werk gedaan langs de West-kust van Engeland en boven de Ierse zee. 
Er zijn bij dit werk enkele vliegtuigen verloren gegaan, niet door 
vijandelijke acties, maar door ongelukken. 

Aangezien de reserve-onderdelen van de T. VIII W's opgebruikt 
raakten kreeg het squadron langzamerhand nieuwe vliegtuigen, Lock- 
head Hudsons. De tra~ning op deze toestellen vond plaats in een 
kamp bij Leuchars in Schotland. Toen het gehele squadron op Hud- 
sons was getraind heeft het van Leuchars uit operationeel gevlogen. 
Zijn taak bestond uit het maken van konvooivluchten en offensieve 
patrouilles op de Noorse kust. Zowel 's ochtends als 's avonds wer- 
den verkenningen uitgevoerd. De verliezen op deze vluchten waren 
niet buitengewoon groot, maar werden toch merkbaar, omdat er 
in de eerste tijd geen aanvulling van personeel was. 

In MaartlApril 1941 is het squadron van Leuchars overgeplaatst 
naar Bircham Newton in Norfolk. Daar kreeg het een operationeie 
taak, welke nogal riskant was. Deze bestond uit, wat de Engelsen 
noemen ,,convoy-strikes" o p  de Deense en Hollandse kust. Voorts 
moest het van daaruit verkenningen doen, waarbij de verliezen groot 
waren. De Hudson was eigenlijk niet geschikt voor deze taak, aan- 
gezien een dergelijk toestel een te geringe topsnelheid had en te 
weinig wendbaar was. De Nederlanders zaten daar met Canadese vlie- 
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gers en deze raids werden meestal in samenwerking met de Canadezen 
uitgevoerd. Bij een enkele aanval gingen er van de 12 vliegtuigen 
soms 6 of 7 verloren. De heer Schaper is in die tijd met de heer van 
Olrn en verschillende andere squadron-commandanten naar het 
hoofdkwartier van coastal command geweest teneinde toestemming 
te verkrijgen bij deze aanvallen een andere tactiek te gebruiken. De 
toestemming tot een andere tactiek is wel afgekomen - ook het 
hoofdkwartier was gealarmeerd door de zeer grote verliezen -, 
maar betere resultaten werden niet verkregen, omdat de topsnelheid 
van de Hudson, met de bomdeuren open, 140 mijl per uur was, het- 
geen veel te gering was om het goede luchtafweergeschut, dat de Duit- 
sers op hun schepen hadden, te ontgaan. Rond de konvooien hadden 
de Duitsers meestal een scherm van 10 à 15 kleine scheepjes, b.v. 
mijnenvegers, welke als ,,flak-schepen" waren uitgerust. Bovendien 
was het konvooi meestal klein, 7 of 8 schepen, zodat het uitermate 
moeilijk was door het afweervuur heen te komen teneinde de sche- 
pen te bombarderen. Ook hadden de Duitsers kleine ballonnen boven 
de konvooien hangen, waaraan zij explosieve ladingen hadden be- 
vestigd. Wanneer men boven een konvooi vloog kon men bij nacht 
of avond deze ballonnetjes moeilijk waarnemen. Het kwam dan ook 
voor, dat de toestellen, hierdoor geraakt, uit elkaar sprongen. De 
grootste verliezen waren echter te wijten aan het luchtafweergeschut. 

Het toestel van de heer Schaper is zelf bij de 3de of 4de raid door 
het luchtafweergeschut van de Duitsers geraakt. De Duitsers hadden 
toen reeds brandmunitie en hebben de vleugel van zijn toestel in 
brand geschoten. Benoorden Ameland heeft de heer Schaper toen 
zijn toestel op het water gezet. Hij en zijn bemanning zijn een uur of 
drie daarna opgepikt door Duitse mijnenvegers en in krijgsgevangen- 
schap gevoerd. 

Een van de moeilijkheden, waarmede het squadron te maken had, 
was het feit, dat de opleiding van het technisch en vliegend personeel 
in het squadron moest geschieden. Na verloop van tijd is men tot de 
overtuiging gekomen, dat de opleiding buiten het squadron bij de 
R.A.F. diende plaats te vinden. Dit is later, nadat de heer Schaper 
afgeschoten was, ook gebeurd. 

Een andere moeilijkheid was, dat de Nederlandse vliegers in het 
squadron vastzaten en niet overgeplaatst konden worden. Er was te 
weinig wisseling; men liep dood in het squadron. Het vliegend per- 
soneel had een beetje de mentaliteit: vroeg of laat is het mijn beurt. 
Daarbij kwam, dat de gemiddelde leeftijd in het squadron veel te hoog 
was. Toen de heer Schaper afgeschoten werd was hij 35 jaar oud en 
de Engelse vliegers beschouwden hem als een ,,grootvader". Was er 
overplaatsing mogelijk geweest naar een ander squadron, waar men 
desnoods net zoveel risico had als in het eigen squadron, dan zou 
dat toch een heel verschil hebben gemaakt. 

Indien men geen eigen Nederlandse eenheid had gevormd, had men 
veel meer kunnen overplaatsen. Niettemin heeft de heer Schaper de 
oplossing, een eigen Nederlands squadron, geprzfereerd boven ver- 
spreiding van de Nederlandse vliegers in de R.A.F. Thans weet een 
ieder, wat het 320ste squadron geweest is, welk aandeel de marine- 
luchtvaartdienst in de oorlog heeft gehad. De  heer Schaper meent, 
dat ook de Engelsen wensten, dat de Nederlanders een eigen squa- 
dron zouden vormen. 

Aanvankelijk zaten bij het 320ste squadron alleen marinevliegers. 
Na enige maanden is er wat reservepersoneel van de luchtmacht bij- 
gekomen. Pas na 1942 zijn er grotere aantallen mensen van de lucht- 
macht, vooral uit Indië, bij het squadron geplaatst. De aanvulling van 
het vliegend personeel is vlot geworden toen de opleiding te Jackson 
vrucht begon te dragen. 
In Pembroke Dock en in Leuchars was de heer van Olm cornman- 

dant van het squadron. Aanvankelijk vloog deze wel mee, maar later, 
vooral toen er ook de opleiding bijkwam, had hij praktisch geen tijd 
meer om mee te vliegen, juist omdat het squadron zoveel administratie 
vergde. Er is toen meerdere malen op gewezen, dat dit systeem feite- 
lijk niet juist was. Later, nadat de heer Schaper afgeschoten was, 
heeft het squadron een commandant gekregen, die officieel niet mee- 
vloog, de heer de Meester. Deze had onder zich een aantal operatio- 
nele vluchtcommandanten. Ook deze oplossing voldeed niet en ten- 
slotte is besloten de administratie niet meer in handen van de  com- 
mandant te leggen. Deze kon dan vliegen, zoveel als nodig bleek. 

Het meevliegen van de commandant was ook in de R.A.F. een veel 
omstreden punt. Hierdoor raakte de R.A.F. vrij snel door zijn oudere 
hogere commandanten heen. Het was dezen dan ook verboden vaker 
dan een bepaald aantal malen per maand mee te vliegen. Het is in 
het algemeen wel zo, dat bij een squadron, zoals de Nederlanders in 
Engeland hadden, een squadroncommandant nodig is die zelf mee- 
vliegt, omdat het voor hem anders erg moeilijk is het squadron in de 
hand te houden. 

Voordat de heer de Meester commandant is geworden is nog even 
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kapitein ter zee van Lier commandant geweest. Deze was toen reeds 
42 jaar en vloog ook zelf niet. 

Wat de materieelvoorziening betreft, deelde de heer Schaper mede, 
dat de gehele bevoorrading, het onderhoud en de reparatie, voor 
zover deze laatste niet in het squadron gebeurde, werden verzorgd 
door de R.A.F. 

Het 320ste squadron is begin 1943 uitgerust met Mitchell-bommen- 
werpers. Dit betekende de overgang van het Coastal Command naar 
het Bomber Command. Het squadron is toen van Leuchars overge- 
plaatst naar het Vliegveld Attlebridge en in Augustus 1943 naar het 
vliegveld Lasham. 

De toenmalige luitenant ter zee der lste klasse W. van Lier ver- 
klaarde in November 1940 het commando over het 320ste squadron 
van de marineluchtvaartdienst te hebben gekregen. Er was een aantal 
marinevliegtuigen in verband overgekomen. Deze zijn direct na aan- 
komst in Engeland ingedeeld bij de patrouillering van het Zuidelijke 
deel van de Ierse Zee. Dit hoorde onder coastal command. De vlieg- 
tuigen waren evenwel niet meer voor hun taak berekend, zodat ver- 
vanging noodzakelijk werd. De naval air force van de Engelse marine 
had ook niet zoveel, dat zij de Nederlanders nieuw materieel ter be- 
schikking kon stellen. Toen is de enigszins vreemde figuur geschapen, 
dat een Nederlands marinesquadron is ingedeeld bij de Royal Air 
Force, die geen vliegboten, doch wel landvliegtuigen ter beschikking 
kon stellen. Dit bracht uiteraard een nieuwe training van het perso- 
neel met zich. Omdat de marineluchtvaartdienst een vrij behoorlijk 
aantal mensen had, is een zelfstandig squadron geformeerd. De op- 
leiding heeft plaats gehad in Zuid-Wales. Daarna is deze overgegaan 
naar Schotland. 
De heer van Lier ineende, dat bij formatie van het squadron 18 
vliegtuigen aanwezig waren. Er is ook een aantal landmachtofficieren 
bij ingedeeld; ook is er nieuw personeel opgeleid. 

Het squadron heeft slechts heel kort onder commando van de heer 
van Lier aan de krijgsverrichtingen deelgenomen. Hij heeft ook wel 
meegevlogen, doch is zelf niet op operaties mede geweest. Het was 
bij de Engelsen gewoonte, dat de commandanten zelf meevlogen. 
Later heeft men voor het Nederlandse squadron jongere comman- 
danten genomen. In de tijd van de heer van Lier werden voorname- 
lijk verkenningsvluchten boven de Noordzee uitgevoerd. De ,,strikesv 

op de Noorse kust waren toen nog niet begonnen. Later zijn de 
Hudsons daarvoor ingezet; dit is een moeilijke tijd voor het squadron 
geweest, want deze Hudsons waren daar eigenlijk niet geschikt voor. 
Deze verkenningsvluchten hebben dan ook vrij grote offers gevraagd, 
omdat de Hudsons onvoldoende beschermd waren tegen de Duitse 
jagers, die daar van de kust uit konden opereren. 

De heer H. V. B. Burgerhout, officier-vlieger K.M.R., is in NO- 
vember 1943 aangesteld als flight-commander van het 320ste squa- 
dron. Het squadron was toen juist herschoold op Mitchell-bommen- 
werpers. Het had een operationele sterkte van 10 à 12 Mitchells en 
evenveel bemanningen. Het squadron had vrij veel landmachtperso- 
nee1 en voorts stond het organisatorisch onder de R.A.F. De heer 
Burgerhout vindt het onjuist dit squadron een M.L.D.-squadron te 
noemen. Wat de R.A.F. zei met betrekking tot de operaties en het 
personeel gebeurde. Als de R.A.F. op een gegeven moment zei, 
dat een bepaalde commandant van het squadron niet acceptabel 
was, dan kon de marineluchtvaartdienst hoog of laag springen, 
maar dan verdween die commandant. Wanneer de R.A.F. zei, dat 
het organisatorisch nodig was, dat het squadron van bepaalde op- 
drachten werd teruggetrokken en moest worden ingezet voor andere 
opdrachten, dan gebeurde dit. De taak van een medium-bomber- 
squadron, hetgeen het 320ste was, is geen taak voor een marinelucht- 
vaartdienst. Zeeverkenning is de taak van deze dienst. 

Officieel is de heer Burgerhout door de marine als commandant 
benoemd, in feite is hij door de R.A.F. benoemd. Toen hij op  een 
gegeven moment in Engeland aankwam, is hij op zicht geroepen bij 
de plaatselijke commandant van de R.A.F., de toenmalige air vice 
marshal Ernbry. Het was een kwestie van uitlenen. Iets dergelijks heeft 
zich later ook voorgedaan in de tweede helft van 1944; toen had het 
squadron vrij zware verliezen geleden en aangezien er nu niet zo'n 
overvloed van personeel beschikbaar was, is bij voorbeeld een gehele 
flight met buitenlands personeel bemand. Er waren vijf z.g. Empire- 
crews, er zaten Nieuw-Zeelanders, Australiërs, Engelsen en Cana- 
dezen bij en ook vier Belgische crews. Men kon toch moeilijk zeggen, 
dat deze M.L.D.-crews waren. 

Er  waren ten tijde van de komst van de heer Burgerhout in het 
squadron aangelegenheden, welke niet helemaal juist waren, maar 
die ook niet verschrikkelijk erg waren en zich weer gauw lieten 
oplossen. 

De leiding was misschien niet zo krachtig geweest; de organi- 
satie van een Nederlands squadron of van een Nederlandse groep 
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wijkt volkomen af van die van een R.A.F.-squadron. Bij een Neder- 
landse vliegende eenheid is een commandant van die eenheid, te- 
recht of ten onrechte, een administratieve figuur. Bij de R.A.F. 
werd er de nadruk op gelegd, dat de commandant van een squadron 
zelf met zijn squadron moest optreden in werkelijk operationele 
zin; daardoor had een commandant ook meer overwicht en meer 
mogelijkheid de tucht te handhaven. Voor een commandant, die 
niet operationeel meedoet, is het erg moeilijk de goede geest in een 
squadron te bewaren, vooral in een squadron, dat in hoofdzaak 
uit mensen bestaat, die geen beroepsmilitairen zijn, maar vrijwillig 
gekomen of opgeroepen zijn om een job te doen. 

Toen de heer Burgerhout bij het squadron kwam bevond dit zich 
nog te Lasham. Later werd het verplaatst naar Dunsfold. De  op- 
dracht aan het squadron was zoveel mogelijk door bombardementen 
de Duitse vestingwerken langs de kust murw te maken. Na de 
invasie van de geallieerden op het vasteland bestond de taak van 
het squadron in het geven van steun aan legeroperaties o p  de grond. 
Ook moest het de Duitse verbindingslijnen zoveel mogelijk des- 
organiseren. Bijzondere opdrachten hadden ten doel de V. 1- en 
V. 2-lanceerposities te vernietigen. Verschillende toestellen zijn bij 
deze acties naar beneden geschoten, waarbij soms de gehele be- 
manning, soms een deel er van, het leven liet. 

l )  Vgl. ,,Vleugels van de vloot", Rotterdam 1950, blz. 297 e.v. In October 1944l) werd een gedeelte van het squadron over- 
geplaatst naar een vliegveld in België en werden o.m. Duitse doelen 
in Nederland gebombardeerd. Een actief aandeel heeft het squadron 
gehad in de herovering van Walcheren. 

Van België uit werd het squadron in Mei overgeplaatst naar 
Osnabruck. Van Augustus 1945 af is het gestationneerd geweest 
op de vliegvelden te Fersfield en te Croft in Engeland. Op 1 April 
1946 werd het op  het vliegveld Twente gestationneerd. Op 1 Mei 
1946 werd het 320ste squadron officieel ontbonden. 
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b. 322ste squadron 
In 1943. aldus de heer ir. J. P. Beudenis van Berlekom, werd het 

322ste squadron, een squadron jachtvliegtuigen, opgericht, aanvanke- 
lijk onder Engelse leiding, later onder de Nederlander B. van der 
Stok. 

Het 377ste rq~iadron was in 1944 .volkomen operationeel; het heeft 
eerst met hoogvliegende Spitfires tegen de vliegende bommen ge- 
ageerd; het squadron heeft er ongeveer 120 neergehaald. Toen de 
invasie 6 Juni 1944 begon, was het 322ste squadron niet in de 
tactical air force ingedeeld, hetgeen wel het geval was met het 
marine squadron 320, dat zeer veel boven Normandië heeft ge- 
opereerd. Later in het jaar werd ook het 322ste squadron hierin 
opgenomen. Het heeft de bevrijdingscampagne meegemaakt en zware 
verliezen geleden, o.m. bij Deventer. Op 1 September 1944 verloor 
het squadron op één dag - het had toen een Zuidafrikaanse com- 
mandant,majoor Kuhlmann van de Zuidafrikaanse luchtmacht, 
een buitengewoon bekwaam man - de commandant plus twee 
ondercommandanten, de officieren van Eendenburg en Plesman. De 
heer Plesman is helaas gesneuveld, de andere twee zijn allebei goed 
terechtgekomen. Majoor Kuhlmann is gevangengenomen en tot het 
einde van de oorlog in Duitsland geweest. De heer van Eenden- 
burg is bij de Franse maquis terechtgekomen en korte tijd later 
weer in Engeland gearriveerd. 

Toen de heer B. van der Stok uit krijgsgevangenschap ontsnapt 
was - nadat hij als vlieger bij het 4lste fighter squadron op 12 April 
1942 boven Frankrijk was afgeschoten - en in Engeland was terug- 
gekomen, is hij als kapitein in een Engelse jachtafdeling gekomen; 
een maand daarna is hij commandant van de Nederlandse jacht- 
afdeling - het 322ste squadron - geworden. Dit was ook een 
Engelse afdeling, maar er zaten Nederlandse vliegers in, zodat deze 
de Nederlandse afdeling werd genoemd. Het grondpersoneel was 
- naar de heer van der Stok meende - 40 pct. Nederlands en het 
vliegpersoneel was misschien 75 pct. Nederlands. Er is een periode 
gcweest, dat meer dan de helft van het personeel Brits was. De 
voorganger van de heer van der Stok was een Engelsman, O'Neill; 
daarvóór was het de Zuidafrikaan Kuhlmann. Vóór O'Neill is 
nog even de Nederlander van Eendenburg commandant geweest. 

Er zijn tamelijk veel Nederlanders geweest, die niet in de Neder- 
landse afdelingen zaten, maar in een andere afdeling van de R.A.F. 
Op een goed moment waren er vrij veel vliegers en weinig ver- 
liezen, nl. toen het squadron niet operationeel vloog. In die tijd 
moesten de mensen, die hun opleiding voltooid hadden, ergens 
geplaatst worden. Op deze wijze belandden zij in andere afdelingen. 
Nu was het verschrikkelijk moeilijk om deze jongens daar uit te 
krijgen. Zij hadden daar hun promotiekansen en hun vrienden en er 
werd alles aan gedaan om niet in de Nederlandse afdelingen ge- 
plaatst te worden. De heer van der Stok heeft er moeite voor ge- 
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daan o m  die mensen bij het 322ste squadron te  krijgen. Hij heeft, 
toen hij commandant werd, de absolate eis gesteld, dat  Nederlandse 
vliegers, die in de R.A.F. waren, wanneer hij dit wenste, bij hem 
geplaatst werden. Hij heeft er geen een gekregen! 

Het 322ste squadron bestond uit 30 vliegtuigen, 36 piloten e n  onge- 
veer 300 man grondpersonecl. He t  heett d e  laatste drie maanden 
veertien piloten verloren. Dit is ern her1 zwaar verlies. Het Neder- 
landse squadron als zodanig is tot October 1945 gehandhaafd. Na 
de oorlog heeft het squadron bezettingsdiensten gedaan in de  buurt 
van Hannover, waarna het o p  10 October is ontbonden. 

Over de  vluchten van het 322ste squadron deelde de heer van der 
Stok het volgende mede. Het  Nederlandse squadron zat tegen het 
einde van de oorlog in de Canadese sector, helemaal in het Noor- 
delijke gedeelte van het front. Het werk, dat door het Nederlandse 
squadron onder leiding van de  heer van der Stok gedaan moest 
worden, was hoofdzakelijk samenwerking met de gronatroepen, dus 
het voorbereiden van aanvallen o p  bepaalde plaatszn, dorpen, stel- 
lingen, enz. Bij een bepaalde operatie, b.v. de overtocht over de  Rijn, 
hebben zij eerst een anti-luchtdoelgeschutoperatie moeten uitvoeren, 
later hebben zij hoge dekking tegen Duitse vliegtuigen moeten geven. 
Verder, wanneer er gein actLviteit van de grondtroepen was, mozstm 
zij dieper in het land het verkeer onmogelijk maken: t r e i n ~ n  waren 
altijd doel - op iedere trein in Duitsland mocht worden geschoten. 
Op het laatst mocht zelfs o p  het verkeer o p  de wegen in Nederland 
geschoten worden. E r  kon o p  iedere auto worden geschoten. E r  is 
zelfs wel eens een beetje misbruik van gemaakt, maar de heer van 
der Stok geloofde toch niet zozeer door zijn mensen, want de Neder- 
landers bedenken zich eerst voordat ze op Nederlands gebied 
schieten. Het  verkeer is bij goed vliegweer inderdaad min of meer 
van de  wegen af geschoten, ook hier i n  Nederland. 

c. 321ste squadron 
Kapitein luitenant ter zee-vlieger W. van Prooijen was begin 1942 

in Nederlandsch-Indië commandant van een eskader vliegtuigen. D e  
Nederlandse marineluchtvaartdienst was daar  betrekkelijk klein. D e  
heer van Prooijen meende, dat  er acht groepen in dienst waren; elke 
groep had drie grote vliegboten. 

D e  vliegtuigen waren in hoofdzaak verkenningsorgaan van de 
vloot. Het  waren verkenningsvliegtuigen, welke ook voor bomaan- 
vallen konden worden gebruikt, d.w.z., da t  er bommen aangehangen 
konden worden, welke men kon loslaten. Deze vl~egtuig- ,n waren 
echter feitelijk niet geschikt o m  aanvallend op te treden, omdat zij 
geen voldoende eigen defensie hadden, m.a.w. omdat zij niet genoeg 
mitrailleurs aan boord hadden o m  zich de jagers van het lijf te 
houden. Dit neemt niet weg, dat  zij daartoe toch werden gebruikt 
toen de nood aan de man  kwam. Van expert-standpunt uit gesproken, 
was het tegenover de vliegers - en hiermede bedoelt de heer var? 
Prooijen het gehele vliegend personeel - niet helemaal billijk. 

D e  jongelui, die nog in opleiding waren en die men nog niet verant- 
woord tegen de Japanners de lucht in  kon sturen, zijn vóór de capitu- 
latie van Indië overgeplaatst naar Australië. E r  gingen ook verschil- 
lende ouderen mee, instructeurs, die bij de opleiding behoorden. Dezen 
zijn dus weggekomen. Van de toestellen, die aan de strijd in Indië 
hebben deelgenomen, zijn veilig weggekomen: vier Catalina's onder 
bevel van de heer van Prooijen en vijf andere Catalina's. D e  vier 
Catalina's gingen van West-Java uit en de vijf van Oost-Java, van Soe- 
rabaja. D e  Catalina's onder bevel van de heer van Prooijeìz zijn naar 
Ceylon gevlogen, terwijl de andere vliegtuigen geland zijn in N.W.- 
Australië, in Broome. Daar  is een groot drama gebeurd. Hierbij is de 
heer van Prooijen niet persoonlijk betrokken geweest, maar hij weet 
het wel uit de eerste hand, omdat bij aankomst o p  Ceylon hij benoemd 
werd tot commandant van het nog strijdbare deel van de M.L.D. 

Ongeveer negen à tien grote zeevliegtuigen van d e  marine zijn 
successievelijk te Broome aangekomen. Zij vormden niet één groep, 
maar waren alle in  de evacuatiechaos van verschillende bases op 
Java weggevlogen. Deze vliegtuigen waren volgeladen met beman- 
ning, vrouwen en kinderen en landden in Broome op het water, 
toen het water laag was. D e  toestand in Broome is zodanig, dat 
men van een vliegboot moet worden afgehaald met een motor- 
bootje, net als overal. Door het lage water konden de motor- 
bootjes niet varen, want deze lagen droog. D e  vliegtuigen moesten 
2 à 2+ uur wachten tot het getij opkwam, voordat de motorbootjes 
konden varen o m  de mensen eraf te halen. In  die 2f uur zijn de  
Japanse jachtvliegtuigen gekomen van een Japans vliegtuigmoeder- 
schip en niets is gemakkelijker prooi dan  een op het water liggend 
vliegtuig; het kan  zich niet verweren. D e  Japanners hebben een 
aantal vliegtuigen, vol met mensen, in brand geschoten. Daarbij zijn, 
naar de heer van Prooijen meznt, 50 tot 60 doden gevallen, groten- 
deels onder de  vrouwen en kinderen. 

1 5  
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Het was zaak de vijf aan de  ramp te Broome ontsnapte Cata- 
lina's uit Australië te concentreren bij de vier op  Ceylon, ten- 
einde een squadron te formeren. Dit is na enige moeilijkheden 
ook geschied. Men was toen met ongeveer 74 man. In Australië 
waren ook nog mensen van de gronddienst van de M.L.D. met 
een schip aangekomen. D e  heer van Prooijen moest die beman- 
ning ook hebben. Dit kostte allemaal tijd en veroorzaakte moeilijk- 
heden, maar tenslotte kwamen zij. Op een gegeven moment had de 
heer van Prooijen negen vliegtuigen. Voor het zover was, werden zij 
ondergebracht op een Engels station, Kogalla; zij stonden daar onder 
het bevel van een Engelsman. Toen de heer van Prooijei? het echter 
voor elkaar had, dat de negen vliegtuigen in Ceylon waren terecht- 
gekomen, met bemanningen en 100 man grondpersoneel, gingen de 
Engelsen er mede accoord - hetgeen natuurlijk op zijn eigen aan- 
dringen geschiedde, want zij moesten een zelfstandige Nederlandse 
eenheid rijn en wilden niet onder de Engelsen blijven -, dat zij 
zelfstandig werden. Zij werden toen het 321ste Dutch Squadron 
R.A.F., waarvan de heer van Prooijen commandant werd. 

Op 17 Juli 1942 zond de commandant van de marineluchtvaart- 
dienst op China-Bay, de heer van Prooijen, betreffende de toestand 
van de marineluchtvaartdienst aldaar het volgende schrijven aan de 
B.S.O.: 

,,l. Volgens een mondelinge mededeeling van den Group- 
Captain Cunzinings - Deputy to the Air Marshal, A.O.C. 
Ceylon - zal de M.L.D. in het Oosten voortaan benoemd wor- 
den als ,,321 Dutch Squadron". 
Postal Address: No. 321 Dutch Squadron, 

R.A.F. Ceylon. 
Bovenstaande werd door het Air Ministry bevestigd. 
2. De zelfstandigheid van ons Nederlandsch Squadron in 

operatief opzicht is, in vergelijking met den toestand in Kog- 
gala, in belangrijke mate toegenomen. 

Reeds in deze eerste 14 dagen werden meerdere verkennings- 
en speciale opdrachten geheel naar wensch uitgevoerd. Cijfers 
wijzen uit, dat het percentage operatieve gereedheid onzer 
9 Catalina's hoog uitsteekt boven dat der 14 Engelsche te Kog- 
gala. 

3. Deze gunstige stand van zaken is te danken aan de groote 
deskundigheid van het personeel in alle rangen en in alle takken 
van dezen dienst. Hij werd verkregen en ,,tot nu toe" gehand- 
haafd ondanks allerlei handicaps, zooals het stagneeren van den 
benzine-aanvoer, van den olie-aanvoer, de den dienst in de war 
brengende verhuizing, de bekrompen en verspreide huisvesting, 
gebrek aan communicatiemiddelen (o.a. telefoons), aanvankelijk 
slecht werkende communicatie over het water en ten slotte, 
ondanks het uiterste minimum aan grondpersoneel, waarmede 
dit squadron is uitgerust. 

4. Ten einde vooral dit laatste Uwer Excellentie nog eens 
duidelijk voor oogen te stellen moge ik de verschillende cijfers 
hier memoreer.en: 

Volgens het ,,War Establishmifit" werkt het Engelsche Catalina 
sq~iadron met in totaal 487 man. Het Nederlandsche squadron 
werkt nu gedurende 2 maanden met 98 man. Trekt men van 
beide de vliegbemanningen af, ongeveer 65 man, dan blijft voor 
den Engelschen gronddienst 422 man en voor den Hollandschen 
33 n ~ a n  over. 

Natuurlijk heeft het Hollandsche squadron van 9 Catalina's 
geen 422 man grondpersoneel noodig om bedrijfsgereed te wor- 
den gehouden. 

Zooals Uwe Excellentie zich ongetwijfeld herinnert was mijn 
oorspronltelijke raming voor het daartoe benoodigd aantal 90 à 
100 man. Dit aantal evenwel achtte de B.D.Z. zoo laag, dat ons 
gebrek aan oorlogservaring werd verweten. Ik houd vol, dat met 
90 à 100 man, ieder in zijn vak deskundig, deze dienst desnoods 
kan blijven functionneeren, doch met 33 man is het mij onmo- 
gelijk den boven beschreven gunstigen stand van zaken te hand- 
haven. 

Om b.v. eenige der vele gevolgen van dit personeelstekort te 
noemen: ecn vliegbeiilanning, die den vorigen dag 14 à 15 uur 
gevlogen heeft, wordt, inplaats van den volgenden dag vrij te 
hebben, ingedeeld bij Úen gronddienst. Officieren verrichten 
het werk van onderofficieren en dezen het werk van korporaals 
en manschappen. Behalve de vastgestelde werkuren voor iedereen 
van 0700-1600 is altijd een groot gedeelte van het personeel nog 
in toiiw van 0400-2000, ongerekend het personeel dat de vluchten 
uitvoert. 

5. De bezwaren om voor verschillende civiele diensten in- 
heemsch personeel aan te werven zijn schier onoverkomelijk. 
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Ook deze minder aangename baantjes moeten daarom door 
Europeesch personeel worden verricht. 

6. Het is in China Bay overdag zeer heet en droog. Ook al 
zou de ,,vrije tijd" het toelaten, dan nog is er niet het minste 
vertier of vermaak buiten het vliegkamp voor officieren en be- 
manning. Het is m.i. noodzakelijk, het personeel voor de noodige 
afwisseling er? ontspanning, zoo nu en dan een kort verlof in de 
bergen toe te staan en mogelijk te maken. Ook hiervan kan 
echter voorshands, in verband met het personeelstekort, geen 
sprake zijn. 

7 .  Momenteel neemt de Fleet Air Arm nog ongeveer de helft 
der gebouwen en u~oonruimte in beslag, die door ligging natuur- 
lijkerwijze aan het Nederlandsche squadron behoorden te wor- 
den toegewezen. Hierdoor ontstaat aan den eenen kant ver- 
spreiding van ons personeel, aan den anderen kant vermenging 
met de Engelschen. Beide kanten hebben hun huishoudelijke 
bezwaren. Dezerzijds wordt het mogelijke gedaan om hierin ver- 
betering te brengen, doch de eenig afdoende verbetering, nl. het 
verhuizen van de F.A.A. zal nog wel eenigen tijd op zich laten 
wachten. 
8. In inaterieel opzicht is Uwer Excellentie reeds bekend, dat 

hier in China Bay, wat de hulpmiddelen betreft, slechts over 
liet uiterste minimum wordt beschikt. 

Aan de artikelen van de door Kapitein Luitenant ter Zee Stam 
ontdekte Catalina uitrusting te Karachi en de door Vlielander 
Hein toegezegde motorbooten bestaat hier het grootst nijpend 
gebrek. 

9. De omgang met onzen bondgenoot, t.w. met den Group 
Captain Station Commander, met de F.A.A. en met het Hurri- 
cane squadron is uiterst cordiaal en vriendschappelijk. Wederzijds 
worden parties en sportwedstrijden georganiseerd. 

Evenzoo is ook de samenwerking uiterst hartelijk, d.w.z. in den 
zin, dat alle mogelijke hulp voortdurend ,,beloofdn wordt. In  de 
praktijk komt echter van efficiënte hulp maar weinig terecht. 

10. liesumeereride is de toestand van ,,331 Dutch Squadron", 
zooals deze naar buiten uit de uitvoering der opdrachten blijkt, 
zeer gunstig, ondanks de aan de omstandigheden inhaerente 
moeilijkheden. Deze toestand is evenwel niet te handhaven zonder 
spoedige versterking van het personeel en aanvulling van de 
materieele hulpmiddelen." 

Het squadron stond, aldus de heer van Prooijen, in volkomen or- 
ganisatorisch verband met de R.A.F.; operationeel kreeg de heer 
van Prooijen zijn orders van de R.A.F., maar administratief bleef hij 
onder admiraal Helfrich ressorteren. De taak was verkenning naar 
onderzeeboten en begeleiding van konvooien, kortom alles, waar- 
voor deze dienst was getraind en opgeleid. De  Engelsen zagen dit 
goed in en hebben het squadron als zodanig gebruikt. 

De heer van Prooijerz heeft later nog een deel - 60 man - van 
het Indische detachement van de Prinses Irene-Brigade gekregen. 
Deze leden van de Prinses Irene-Brigade waren op eigen verzoek uit 
Engeland uitgezonden om de oorlog in Nederlandsch-Indië te helpen 
winnen. Het waren in het algemeen gesproken flinke kerels, want 
het waren vrijwilligers. Aan deze mannen van de Prinses Irene- 
Brigade heeft de heer van Prooijen een geweldige steun gehad. Welis- 
Naar waren het geen pliegers - de meesten hadden nog nooit een 
vliegtuig gezien - maar er waren kerels bij, die goed konden koken, 
er waren chauffeurs bij; de heer van Prooijen liet hen allemaal stuk 
voor stuk bij zich komen en onderzocht, waarin zij handigheid en 
liefhebberij hadden. Wanneer het maar mogelijk was, gaf hij hun 
een functie naar hun zin. Zo'n squadron is een veelzijdige zaak; er 
zijn alle mogelijke functies. Zijn mannen vervulden een zeer nuttige 
taak in het Oosten. 

Er waren tenslotte 450 Nederlanders. Later kreeg hij er nog 100 
Engelsen bij. De M.L.D. is op Ceylon gebleven tol ongeveer October 
1945. In de tijd, dat de M.L.D. op Ceylon was, zijn er 32 000 vlieg- 
uren gemaakt. Van die 32 000 uur is het allergrootste deel besteed 
aan het konvooieren van de meest waardevolle en vitale oorlogskon- 
vooien. Er is nimmer een schip getorpedeerd, als er een Nederlandse 
Catalina van het 321ste squadron boven hing. Het is wel negatief, 
maar het is toch wel mooi. 

De M.L.D. in het Oosten, zoals de Nederlandse benaming was, 
werkte maar door. Het begon de jongelui te vervelen, omdat de 
omstandigheden, waaronder zij leefden, niet aangenaam waren. Zij 
waren geen krijgsgevangenen, maar voor de rest hadden zij ook 
weinig aan hun vrijheid. Zij zaten daar in een vliegkamp, in de 
jungle, waar niet het minste vertier was, behalve wat zij er zelf 
maakten. Dit kon alleen sport zijn. Aanvankelijk ging dit we1 goed, 
maar toen dit jaren begon te duren, werd het bestaan eentonig. Er 
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leefde bij het squadron de wens om meer spectaculair aan de oor- 
log deel tr nemen. Iedereen was er van doordrongen, dat zij vitaal 
aan de oorlog deelnamen. Zij vonden dit echter niet genoeg. Zij wijden 
bormen zien ontploffen op een vijandelijk schip. Dit was niet de taak 
van het squadron, maar kon het wel worden. De heer van Prooijen 
heeft daarvoor lang gevochten en het is hem tenslotte gelukt. Hij 
moest daarvoor andere vliegtuigen hebben, Liberators, 4-inotorige 
bommenwerpers. Tenslotte kreeg de heer van Prooijen deze door be- 
middeling van de Nederlandse Regering, de Engelse Regering en de 
Amerikanen te Washington. Hemel en aarde zijn bewogen, totdat 
het lukte. Als enig geallieerde buiten Engeland en Amerika had 
alleen Nederland Liberators. 

De besprekingen hierover werden gevoerd met alle mogelijke in- 
stanties, o.m. het Air Ministry te Londen. Voor deze kwestie is de 
heer van Prooijen met admiraal Helfrich naar Londen geweest en 
toen zij daar goed en wel de zaak aanhangig hadden gemaakt, zei 
Minister Furstner, dat zij daar eigenlijk aan het verkeerde adres waren 
en dat zij terug moesten naar Ceylon om daar de zaak te beginneli. 
Zij vonden diL een weinig troostwekkend antwoord, m.aar zij hebben 
het gedaan en zijn toch geslaagd, ondanks het aanvankelijke gemis 
aan medewerking. De Liberators zijn begin 1945 gekomen. 

De heer Schaper is in September 1945 commandant geworden 
van het 321ste squadron op Ceylon. Dit squadron had toen een afde- 
ling op Ceylon en een afdeling op de Cocos-eilanden. Deze laatste 
bestond uit Liberators. Direct na de komst van de Engelsen op Java 
is een detachement van het squadron bij Batavia gestationneerd. Het 
was het eerste Nederlandse militaire onderdeel, dat op Java aan- 
kwam. De heer Schaper heeft in die tijd van de R.A.F. zeer veel 
medewerking gehad. Een gedeelte van het squadron is in October 
1945 naar Australië gezonden, teneinde van daaruit goederen en men- 
sen naar Nederlandsch-Indië te vervoeren. De Liberators zijn begin 
1946 aan de Amerikanen teruggegeven, omdat zij een onderdeel 
vormden van de Amerikaanse lend-lease. 

Het squadron is toen opgegaan in de marineluchtvaartdienst in 
Nederlandsch-Indië. De heer Schaper is van deze dienst commandant 
geweest tot aan zijn terugkeer naar Nederland in April 1946. 

d.  18de squadron 
Commodore vlieger waarnemer B. J. Fiedeldy was in 1940 hoofd 

van het kantoor vliegdienst bij de inspectie van de militaire lucht- 
vaart op Java. In 1942 werd hij op last van luitenant generaal ter 
Poorten door de commandant militaire luchtvaart naar Australië ge- 
zonden om de doorvoer van materieel en personeel naar Java te 
bewerkstelligen; voorts moest hij bij een eventuele val van Java een 
nieuwe luchtmacht opbouwen. Op 10 Maart 1942 is hij liaison-offi- 
cier geworden bij de Australische air force op het hoofdkwartier te 
Melbourne. Hij verrichtte tevens voorbereidende werkzaamheden voor 
de opbouw van een nieuw squadron. 

Op 1 Mei 1942 werd de heer Fiedeldy commandant van het 18de 
squadron, dat te Canberra gevormd was uit het personeel, dat na de  
val van Java naar Australië was uitgeweken en niet voor opleiding 
naar Amerika ging. Het is de heer Fiedeldy gelukt Australisch 
personeel toegevoegd te krijgen op basis, dat de Regering van Aus- 
tralië alle personeelskosten op zich zou nemen. De kosten voor het 
Nederlandse personeel en materieel zouden worden gedragen door 
het Indische Gouvernement. De heer Fiedeldy heeft dit squadron ge- 
oefend en klaargemaakt. Einde November 1942 kon het deelnemen 
aan de strijd. Het squadron is toen naar Port Darwin gegaan, waar 
het in actie is gekomen. 

Het squadron is begonnen met een kleine 250 man aan Neder- 
landers, grondpersoneel inbegrepen. Geleidelijk aan heeft de  heer 
Fiedeldy de Australiërs door Nederlanders kunnen vervangen. In 
1942 was ongeveer een derde van het squadron Nederlands. 

Toen de heer Fiedeldy de heer Boot als commandant opvolgde, 
trof hij een zeer slechte geest bij het squadron aan. Er was een alge- 
hele ontwrichting. De bemanningen, die van Singapore uit weer op 
Java waren terechtgekomen, waren doorgestuurd naar Australië; zij 
hadden graag hun gezinnen willen meenemen naar Australië. Dit 
verzoek kon niet worden ingewilligd. Toen Java viel, werd er gezegd, 
dat dit opzet was. De geest van de troep was ineens gezakt. De mensen 
hadden maar één gedachte: teruggaan naar hun gezin. Er moest om 
deze mensen hierover heen te helpen iemand zijn, die wist mee te leven 
en hen op andere gedachten wist te brengen. Kapitein Boot. kon dit 
niet. Hij was zelf niet getrouw'd en begreep dergelijke dingen niet. De 
mensen vielen kapitein Boot af. Schout bij nacht Coster heeft toen 
ingegrepen door een andere commandant aan te stellen. Ofschoon de 
heer Fiedeldy oorspronkelijk als instructeur naar Amerika zou gaan 
om de jongelui daar op te leiden voor bommenwerpers, heeft schout 
bij nacht Coster hem opgedragen kapitein Boot te vervangen. 
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Het squadron had midden 1942 slechts drie Mitchells. Er waren 
toen 74 of 26 vliegers beschikbaar. De mensen moesten om de beiirt 
oefenen. De verschillende vluchtcommandanten verdeelden deze 
beurten. De rest van de diensttijd werd aangevuld met theorie. 

Er was niet zo'n strenge discipline als in vredestijd, maar de men- 
sen deden hup werk, en dit is het voornaamste. Door exercitie en 
dergelijke kon de discipline op een bepaald peil worden gehouden 

Er is een complot van enkele mensen, nl. Burck, Kelder en de Lyon, 
geweest om naar Java terug te keren. De  heer Fiedeldy heeft vaak 
met Burck gesproken, maar het gelukte hem niet deze van het idee 
af te krijgen naar Java terug te gaan. Burck was heel gelukkig ge- 
trouwd. Hij wilde koste wat kost naar zijn vrouw. Zodra het squa- 
dron te Port Darwin zou zijn, zou hij bij de eerste de beste opdracht, 
die hij kreeg, landen in Koepang, waar hij zich zou overgeven aan de 
Japanners. Hij zou tekeningen van het emplacement aan de Japan- 
ners overgeven, zodat dezen wisten, waar de dumps lagen, enz. Hij 
dacht, dat, wanneer hij deze geheimen aan de Japanners zou hebben 
gegeven, de Japanners hem zo dankbaar zouden zijn, dat hij naar zijn 
vrouw op Java terug zou kunnen gaan. In dit plannetje heeft Burck 
zijn bemanning, de Lyon en Kelder, weten te interesseren. Met zijn 
drieën hebben zij dit plannetje in elkaar gezet. De heer Fiedeldy 
kreeg dit te horen van een sergeant van de beveiligingsgroep, die 
hij had geformeerd om de stemming in de troep te weten. 

Deze man heeft de heer Fiedeldy dit geval gerapporteerd en hij 
heeft het doorgegeven aan generaal Spoor, die deze zaak heeft be- 
handeld. 

De Lyon was eigenlijk een avonturier. Hij had eigenlijk helemaal 
geen reden om terug te gaan. Hij was getrouwd; zijn vrouw zat te 
Canberra. Hij was een van de mensen, die jachtvliegers warm ge- 
weest in Engeland en die door een administratieve maatregel van 
tijdelijk 2e-luitenant weer sergeant waren geworden. 
Het drietal is naar Colombo getransporteerd en zeer zwaar gestraft. 

Op 27 November 1942 heeft de toenmalige majoor van de gene- 
rale staf S. H. Spoor over de toestanden bij het 1Sde squadron te Can- 
berra verslag l) uitgebracht aan de waarnemend legercommandant 
van het K.N.I.L. in Australië, die dit verslag op 12 Maart 1943 aan 
de bevelhebber der strijdkrachten in het Verre Oosten heeft aange- 
boden. 

Over de landstormers, die bij dit squadron dienden, deelde de heer 
Spoor mede, dat de oorzaken van de slechte stemming dezer mili- 
tairen alle op financieel gebied waren gelegen. Hij drong er ten sterkste 
op aan deze zaak zo snoedig mogelijk administratief te regelen. 

De Indonesische militairen waren tevreden en dedcn hun dienst 
naar tevredenheid van de commandant en de overige officieren. 

Over het beroeps-, reserve- en overige personeel van het squadron 
waren ernstige klachten. 

,,Het personeel van het 18de squadronu-zo luidt het verslag - 
,,bestaat uit een zeer heterogeen gezelschap; beroepsmilitairen, reserve- 
officieren, kort-verband personeel. militie-personeel, gemilitairiseerd 
personeel, landstormers, inheemschen en voorts dan nog in de 
differentiatie: personeel, afkomstig uit Indië (L.A., andere leger- 
onderdeelen of uit de burgerij) en personeel, dat van elders is ge- 
komen (Nederland, Engeland, Colombo). Het is uiteraard moeilijk 
van al dit personeel een hecht ,,korpsH te maken; dit vergt het uiterste 
van den commandant aan beleid, inzicht, tact en toewijding, waarbij 
hij zijn geheele persoon heeft te geven en door voortdurend contact 
met allen, zijn oor te luisteren moet leggen omtrent wat er  leeft en 
streeft in zijn korps". 

Daarbij kwam nog, zo werd vastgesteld, dat het 18de squadron in 
de aanvang met grote materieel-moeilijkheden heeft te kampen gehad, 
waardoor het feitelijke opleidingswerk en de oorlogsvoorbereiding niet 
tot hun recht konden komen. Des te meer gold in deze periode, dat de 
commandant geen middel onbeproefd had mogen laten, om officieren 
en troep een zodanig programma van werkzaamheden en opleiding te 
geven, dat hierdoor aan het nadeel van beperkte materieel-voorzie- 
ning althans zo goed mogelijk werd tegemoetgekomen. Ook buiten 
de vliegopleiding en de gevechtsoefeningen in de lucht waren er nog 
tal van zaken aan het personeel bij te brengen, welke voor de ge- 
oefendheid van grote waarde waren, terwijl bovendien een doelbewust, 
zaakkundig oefenschema noodzakelijk was om het personeel moreel, 
physiek en vakkundig o p  peil te houden. 

Naar het oordeel van de heer Spoor had majoor Fiedeldy hierin 
gefaald. Bezield met de beste bedoelingen, voorzien van een grote 
werkkracht, humaan als mens en als chef, heeft deze niet de weg 
weten te vinden naar de o~lossing van het probleem, waarvoor hij 
werd gesteld. De heer Fiedeldy werd een detaillist genoemd, met een 
overdreven gevoel voor het administratieve gedeelte van zijn taak. 

Over het algemeen werd de heer Fiedeldy - aldus werd verder in 
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het rapport gesteld - beschouwd als een kundig vlieger en een goed 
chef, doch als een zwakke figuur, van wie weinig of geen leiding uit- 
ging. De heer Spoor achtte het verklaarbaar: dat het gemiddelde peil 
van het personeel te Canberra moest afzakken, dat moeilijkheden niet 
konden uitblijven en dat zelfs excessen konden worden verwacht. 

Deze moeilijkheden - aldus ging het verslap voort - deden zich 
dan ook inderdaad voor. Van verschillende zijden werden klach.tzil 
ontvangen en het bleek uit afgenomen verhoren en iogeriiende rap- 
porten, dat het met de geest in het 18de squadron in Canberra inder- 
daad niet in orde was. Er werd over de gehele linie gekankerd en 
wel op zodanige wijze, dat dit onrustbarer~de afnietingzn aanmm en 
bovendien in een toon, waaruit duidelijk bleek, dat de disciplinaire 
verhoudingen in het gedrang waren gekomen. Door het ~ersoneel 
werden onder meer spotliedjes gezongen op verschillende militaire 
autoriteiten en op officieren van het squadron; er werd een blaadje 
uitgegeven, waarvan de inhoud geenszins in overeenstemming was te 
achten met een gezonde militaire geest en tucht. De naam van het 
personeel te Canberra, in het bijzonder bij de burgerbevolking, werd 
practisch te niet gedaan door het buitensporige en vaak incorrecte 
optreden van de manschappen van het 18de squadron, waarbij op  on- 
verantwoorde1ijk:e wijze met geld werd gesmeten. Op grond hiervan 
meende de heer Spoor dan ook, dat het commando van het 18de 
squadron volkomen gefaald had in het geven van de zo noodsake- 
lijke leiding onder de inderdaad zeer moeilijke o:nstandigheden, 
waaronder het squadron moest werken. 

De toestand einde 1942 beoordeelde de heer Spoor als volgt: 
,,Door de beschikbaarstelling van het materieel en de aan dit materieel 
te treffen voorzieningen, door de  opvoering van het tempo en de 
intensiteit van de oefening in verband met het binnenkort te verwach- 
ten vertrek naar het Noorden, is de stemming op zeer belangrijke 
wijze verbeterd. Dit geldt over de geheele linie, zoowel wat betreft de 
officieren, de onder-officieren als het personeel beneden dien rang. 
Men heeft weer hoop gekregen aan den slag te kunnen gaan; men 
weet uit den dagelijkschen gang van den arbeid, dat er hard gewerkt 
moet worden om goed met het squadron te voorschijn te kunnen 
komen en men werkt hard. Men is blij weder aan de actie te kunnen 
gaan deelnemen en heeft maar één vrees, nl. dat men niet voldoende 
en belangrijke opdrachten genoeg zal krijgen om daadwerkelijk aan 
den strijd te kunnen deelnemen. Ongetwijfeld hebben de gunstige be- 
richten over het verloop van den oorlog deze goede stemming nog 
gestimuleerd, zoodat men kan verwachten, dat, wönneer het squa- 
dron inderdaad in het oorlogsbedrijf zal worden ingeschakeld, het 
personeel zich met volle ambitie aan zijn taak zal wijden". 

De vraag onder ogen ziende, of majoor Fiedeldy de aangewezen 
man was om de afdeling in het oorlogcverband aan te voeren, waar 
hij toch bewijzen had gegeven als leider een minder geslaagde figuur 
te zijn, wees de heer Spoor in de eerste plaats op het vertrouu7en, dat 
majoor Fiedelrfy genoot om zijn technische bekwaamheid, terwijl 
anderzijds het niet juist werd geacht, op  het ogenblik, dat de afdeling 
in gevecht moest worden gebracht, van commandant te wisselen. 
Dit zou het vertrouwen van het personeel schokken en lton het moreel 
nimmer ten goede komen. 

De heer Fiedeldy meent, dat hij einde November of begin Decem- 
ber 1942 naar Port Darwin is gegaan. Het squadron vertrok 18 of 
20 November uit Canberra. De taak van het squadron was toen het 
bombarderen van de Japanse lijn op de Kei-eilanden, Nieuw-Guinea 
en Timor. De jongens moesten kalmpjes aan weer worden ingezet. Er  
hadden verkenningen plaats. Daarna werd er eerst werkelijk gebombar- 
deerd. Het ideaal van de heer Fiedeldy was altijd het gehele squadron 
in te zetten, zodat men dan veel meer vernietigingskracht heeft dan 
wanneer er telkens maar één of twee vliegtuigen worden uitge- 
zonden. Wanneer de heer Fiedeldy volgens opdracht met drie bom- 
menwerpers er op uit trok, kregen zij prompt 5 of 10 jagers achter 
zich aan. De heer Fiedeldy heeft aan de  air commodore voor- 
gesteld een geheel squadron in te zetten, zodat zij groter vuur- 
kracht hadden om de jagers van zich af te houden. Deze wilde 
dit niet, wat tot gevolg had, dat er ontzettende verliezen werden 
geleden. 

Het squadron is tenslotte 650 man en 24 vliegtuigen sterk ge- 
worden, waarvan 18 bij het squadron en 6 in reserve om even- 
tueel voor aanvulling bij verliezen te dienen. Het squadron heeft 
zeer veel succes gehad. Er zijn ook pogingen van Japanse zijde 
gedaan om het te bombarderen, maar de Japanners hebben de 
Amerikanen te pakken gekregen in plaats van het Nederlandse 
squadron. 

Van de Nederlandse toestellen is in totaal ongeveer 50 pct, afge- 
schoten. Toen waren de Amerikanen echter vlot in de aanvulling. 
In de begintijd zijn er direct zes vliegtuigen verloren gegaan. Er 
zijn ook verliezen geleden, oindat zij zwaar belast moesten starten 
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van de oorlogsterreinen af. In Port Darwin is het toen gebeurd, dat 
jongens na de start zijn neergestort door onvoldoende draagkracht- 
vermogen of omdat zij tegen een boom aanvlogen. Er zijn ook toe- 
stellen afgeschoten door de Japanse luchtdoelartillerie; bij de Kei- 
eilanden zijn er toestellen afgeschoten, bij de verkenningen op Nieuw- 
Guinea en ook bij Koepang. In Juli 1943 is de heer Fiedeldy af- 
gelost. 

Reserve-kolonel b.d. ir. D. L. Asjes verklaarde de grootste be- 
wondering te hebben voor de wijze, waarop de heer Fiedeldy het 
18de squadron heeft gecommandeerd. Het 18de squadron had in 
die periode slechts enkele oude vliegtuigen en onvoldoende supplies; 
toch was het moreel te Port Darwin nog zeer goed, toen de mensen 
uit Amerika in JanuariIFebruari 1943 de  mannen van het 1Sde 
squadron aflosten. Overste Fiedeldy is opgevolgd door overste 
Zomer en deze weer door majoor Wittert van Hoogland. Van 
Februari 1944 tot October 1944 is de heer Asjes als commandant 
opgetreden. Gedurende dit tijdvak had het 18de squadron nieuw 
materieel en frisse mensen en was het moreel bij~onder goed, 

Tamelijk slecht was in 1943 het moreel in het Zuiden, bij Can- 
berra, waar de P.E.P., Personal and Equipment Pool, was. Wan- 
neer de mensen uit Port Darwin naar Canberra gingen, voelden zij de 
reactie van de spannende tijd; zij wisten, dat de oorlog nog een 
tijd zou duren; zij wisten, dat zij weer naar het Noorden moesten 
en daarenboven verkeerden zij in ongeriistheid over het lot van 
vrouwen en kinderen. In het Zuiden zijn dan ook voorvallen van 
ernstige aard geweest. 

Er was van de zijde van de Regering zeer weinig belangstelling 
voor deze vliegers. De politiek van de Regering betreffende de 
oorlogsdecoraties en ook de houding van de legercommandanten 
gaven de mensen de indruk, dat er weinig appreciatie voor hun 
werk was. Toch maakten zij fantastische vluchten. Slechts zo nu 
en dan werd er toen een vliegerkruis uitgereikt, hetgeen later een 
soort van routinedecoratie is geworden. Na de oorlog zijn de 
mensen wel op behoorlijke wijze naar hun verdiensten gedecoreerd. 

De heer Asjes had onder zijn commando ongeveer 650 man, 
waarvan ongeveer 220 Australiërs. Het squadron had toen modern 
materieel en de successen bleven toen ook niet uit. Gedurende zijn 
commando zijn b.v. ongeveer 70 schepen vernietigd, terwijl zeer veel 
succesvoIle bommenacties op installaties aan de wat zijn onder- 
nomen. In zijn tijd heeft het squadron nooit gebrek gehad aan 
supplies; bommen, munitie, voedsel, enz. waren voldoende aanwezig. 
De gevechtswaarde van de mensen, die ingezet waren, was 100 pct. 
Gevlogen werd toen met het vliegtuigtype B. 25. 

In October 1944 is de heer Asjes naar Canberra overgeplaatst 
21s commanderend officier van eenheden, welke werden geformeerd 
voor de nieuw te vormen bemanningen. In die tijd zijn opgericht 
het 19de squadron, een transportsquadron, en het 120ste squadron, 
dat een jagersquadron was. In het zuiden was een heel opleidings- 
systeem voor deze squadrons. Tot aan de bevrijding van Indië is 
de heer Asjes in het zuiden gebleven, daarna is hij benoemd tot 
hoofd van de R.A.P.W.I. 

Kolonel vlieger waarnemer A .  B. Wolff  is in Maart 1942 uit 
Nederlandsch-Indië naar Australië vertrokken en vandaar naar 
Jackson in Amerika, waar hij instructeur bij de aldaar gevestigde 
vliegschool is geweest. Tot 9 Maart 1944 is hij in Amerika gebleven 
en daarna weer teruggekeerd naar Australië. Hij is daar later 
ondercommandant van het 18de squadron, dat te Port Darwin was 
gestationneerd, geworden. 

De Nederlanders hadden toen in Australië het 1Sde squadron 
met een kleine 25 B. 25's. Er was een squadron jagers in Merauke 
en een reserve squadron jagers was bij Canberra gestationneerd. 
Bovendien had men in Brisbane een squadron van l 5  Dakota's, 
het transport-squadron. De  vlieger, die 8 maanden in het 1Sde 
squadron had gevlogen, ging voor een 8-tal maanden naar Bris- 
bane, waar hij bij het transport-squadron vloog. De jachtvliegers 
bij Merauke werden soms ook als 2de bestuurder bij het transport- 
squadron ingedeeld, soms ook gingen zij naar Canberra om hun 
vaardigheid op de jagers niet te verliezen. 

In FebruariIMaart 1945 was er sprake van, dat het 18de squadron 
naar Rabaul zou worden gezonden. Dit is echter niet geschied en 
het squadron is uiteindelijk van Port Darwin overgeplaatst naar Balik- 
papan. één dag vóór de capitulatie van Japan. Grote acties heeft 
het squadron toen niet meer gevoerd, aangezien de Japanners 
reeds uit het gebied, waar het squadron opereerde, waren verdreven. 
Wel heeft het squadron nog vele verkenningsvluchten uitgevoerd. 
De laatste grote acties van het 18de squadron hebben feitelijk 
plaats gevonden in Augustus-September 1944. 



55640 (R. van Zinnicq Bergmann) 
55641 (R.  van Zinnicq Bergrvann) 

55643 (R .  van Zinnicq Bergmann) 
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55661 (R. van Zinnicq Bergmanrz) 

55662 (R. van Zinnicq Bergmann) 

55666 ( R .  van Zinizicq Bergrnann) 

56369 (van der Stok) 

56361 (van der Stok) 

e. Nedcrlanclse vliegers in Fvgelse squadrons 
M r  R. J. E. M. van Zinnicq Bergmann, luitenant-kolonel-vlieger, 

heeft - aldus zijn verklaring - uitsluitend bij een Engels squadron 
gevlogen. Men beëindigde in Engeland zijn training, waar een vrij 
lange tijd mee gemoeid was, en dan werd men gedistribueerd naar 
een of ander squadron. D e  heer van Zinnicq Bergmann heeft ge- 
probeerd o p  eigen houtje bij een ander squadron dan  het Neder- 
landse terecht te komen en dit is hem gelukt. D e  heer van Zinnicq 
Bergrnann weet niet hoeveel Nederlanders in  totaal bij de  R.A.F. 
hebben gediend. 

D e  heer van Zinnicq Bergmann heeft gevlogen met een ,,Typhoon", 
een éénmotorig éénpersoonstoestel, bewapend met 4 kanonnen e n  
S raketten. D e  bedoeling van dit wapen is in  tankslagen de vijande- 
lijke tanks aan te vallen en als er ,,strongholds" zijn, b.v. een huis. 
waarin d e  vijand zich inet mitrailleurs heeft verschanst, dit met 
raketten te bestoken en zodoende een directe steun te verlenen aan de 
eigen troepen. Dit ging als .volgt te werk. Wanneer in de frontlijn een 
eigen onderdeel, een compagnie of een bataljon, tot stilstand kwam e n  
aan een hoofdkwartier doorgaf, dat men niet vooruit kon, omdat 
men door de vijand in een versterking werd tegengehouden, werd 
dit onmiddelllijk doorgeseind naar de sectie van de Typhoons. On- 
middellijk stegen deze o p  en terwijl zij vlogzn werd de positie van 
het huis, of wat het was, opgegeven, waarna zij een aanval deden; 
zij hoorden later van de grondtroepen of het succes had opge- 
leverd. Een andere taak was het vliegen van lange afstanden, waar- 
bij men alles, wat men zag, moest proberen t e  vernietigen, 
locomotieven, auto's, schepen en sleepboten. Wanneer men fabrie- 
ken zag, die aan het werk waren en men had geen rijdende doelen, 
dan viel men zo'n fabriek aan. Gaandeweg werd het een jacht op 
alles, wat schade kon opieveren voor de eigen troepen. Slechts twee 
Nederlanders o p  Typhoons hebben daaraan deelgenomen: een jon- 
gen van Wiersuln, die na veertig vluchten is afgeschoten, krijgs- 
gevangen is gemaakt en die er levend af gekomen is en de  heer 
van Zinnicq Bergvllann zelf. Hij heeft ook vluchten boven Nederland 
gemaakt. Arnhem is het eerste dor! van zijn vluchten boven Wrder- 
land geweest; dit was toen Arnhem werd aangevallen door de  para- 
chutisten. Daarna is hij heel lang o p  dz vliegvelden in Eindhovrn, 
Hrl.i?ond en Twente geweest. 

D e  heer B. van der Stok was, aldus zijn verklaring, aanvankelijk in 
het 4lste Fighter Squadron van de  R.A.F. geplaatst, een jachtafdeling, 
uitgerust met Spitfires; deze afdeling was gestationnerrd OD het vlreg- 
veld Tangrnere aan  de  Zuidkust. Vandaar uit werden vluchten o p  
Frankrijk gexaakt,  z.g. ,,swerpsn, aanvallende vluchten, uitgevoerd 
door uitsluitend jachtvliegtuigen. D e  heer van der Stok mennt, dat hij 
in die tijd ongevezr 40 van die vluchten heict meegen-aakt. Hij wzs 
toen ondersquadroncommandant; hij werd o p  12 April 1942 boven 
Frankrijk af'geschotx, is krijgsgevangen geraakt en  is dat  tot 
24 Maart 1933 ?ebleven. Daarna is hij uit het kam? gekon~en en 
12 Juli wrzr in Engeland aangekomen. waarna hij cornn~andant werd 
van het 322ste squadron. 

3 4. Conclusies 

Zoals de commissie ter inleiding van dit hoofdstuk heeft opge- 
merkt, heeft d e  Nederlandse Regering te  Londen zich ten doel ge- 
steld een aantal Nederlandse squadrons te vormen. Reeds in  Juni 
1940 slaagde zij er in uit het personeel van de  marineluchtvaartdienst 
en uit personeel van de vloot er1 de luchtmacht het 320ste squadron 
samen te stellen, welks officiële naam was 320 Dutch Squadron 
R.A.F. Het werd ingedeeld bij het coastal command van de  Royal 
Air Force en heeft dezelfde maand nog zijn eerste strijd geleverd 
tegen de Duitse marine. Zijn taak was de bewaking van het Kanaal 
van Bristol en de zuidelijke ingang van de Ierse Zee, waar het ge- 
allieerde konvooien in de  z.g. Western Approaches beschermde. D e  
overkomst van personeel en materieel van de  marineluchtvaartdienst 
is geschied o p  order van d e  marineleiding, welke order o p  lofwaar- 
dige wijze is uitgevoerd. 

Van de luchtmacht zijn o p  bevel van haar commandant, generaal 
Best, die afdelingen van de opleiding, die op Haamstede en o p  Sou- 
burg waren gestationneerd, naar Frankrijk geëvacueerd. D e  derde 
afdeling van de opleiding, die op Texel was gestationneerd, kon, toen 
dit bevel gegeven werd, reeds niet meer vertrekken. D e  beide eerder 
genoemde afdelingen van de opleiding zijn later van Frankrijk uit 
naar Engeland overgestoken. Het  ging hier o m  ongeveer 25 officieren, 
van wie 6 instructeurs, ongeveer 80 leerling-vliegers en 40 ?ì 50 man 
grondpersoneel. 

Aan het operationele deel van de  luchtmacht heeft generaal Best 
geen andere orders gegeven dan  die, welke voor de  Koninklijke 



landmacht bij de  capitulatie golden. I n  dit verband wil de  commissie 
opmerken, dat de luchtmacht in 1940 een dienstvak van d e  Konink- 
lijke landmacht was. Bovendien meende generaal Best - later be- 
vond hij dit niet geheel juist -, dat  er praktisch gein bedrijisklare 
vliegtuigen meer ter beschikking stonden. Het personeel was voorts 
door de  strijd zeer afgemat. D e  commissie kan het optreden van 
generaal Best billijken. Wel meent zij, dat  zowel de Minister van 
Defensie als de leiding van dit mobiele deel der strijdkrachten vóór 
Mei 1940 voorzieningen voor een eventuele evacuatie der luchtstrijd- 
krachten hadden kunnen trei'fen. 

Minister Dijxhoorn heeft met betrekking tot het personeel van de 
luchtmacht in Engeland bepaald, dat dit, voor zover het hiervoor niet 
ongeschikt was - het squadron vloog mei watervliegtuigen -, zou 
worden ingedeeld bij het 320ste squadron van de marineluchtvaart- 
dienst. Dit kwam er o p  neer, dat ongeveer al het personeel bij de  
gronddienst moest worden ingedeeld. Voor enige tientallen leerling- 
vliegers en enkele instructeurs was er toen geen emplooi. 

Op  de beslissing van Minister Dijn-hoorn is tweeërlei critiek ge- 
leverd. 

Gesteld is, dat  de  Nederlanders, evanals de  Noren, hun eigen kamp 
hadden moeten inrichten, waar o p  den duur e-n squadron van de  
luchtmacht opgebouwd had kunnen wordin. E-n groot bezwaar tegen 
ei11 Nederlands ,,little Norway" was naar de mening van de com- 
missie het zeer geringe aantal in Engeland aanwezige militairen van 
de Nederlandse luchtmacht. Had  men dit plan uitgevoerd, dan  zou 
men ongetwijfeld ein gedeelte van de  militairen van het 320ste squa- 
dron hiervoor beschikbaar hebben moeten stellen. Van een onmid- 
dellijke steun aan de seallieerden, welke het 320ste squadron in Juni 
1940 reeds gaf, zou dan moeilijk sprake hebb-n kunnen zijn. Gezien 
het Engelse luchtinachtpoter,tierl was iedere bijdrage in  de  dagrn 
van 1940 van het allergrootste belang. 

Als e tn  andere mening is naar vorm gebracht, dat de Nederlan- 
ders in het algeme-n grrn eigrn squadrons haddm moeten formeren, 
maar dat de Nederlandse vliegers verspreid hadden moeten worden 
over de Engelse staven en squadrons. Hierdoor zoud-n zij meer er- 
varing hebben kunnen opdoen, terwijl aan de  moeilijkheid ontkomen 
zou zijn, dat het Nederlandse vlieginde personeel te vast in e-n 
kleine organisatie geraakte. Tegen Oeze opvatting kunnen, naar de 
commissie meint, de argumenten worden gesteld, welke ook naar 
voren zijn gebracht o m  de formatie van de Prinses Ircne-Brigade te 
be~leiten. D e  voordelsn, verbondin aan hei bestaan van eiri e:grn 
Nederlandse ecnheid, acht de commissie van overwegend beiang. 
Door de eigen e-nheid heeft de  Nederlandse naam in Engeland e:n 
goede klank gekregen. 

D e  commissie acht de o p  het beleid van de  Minister uitge3efcnde 
critiek onjuist en kan zich met zijn beslissingin verenigen. 

Minder gelukkig acht de  comnlissie het initiatief om de hierboven 
genoeïnde leerling-vliegers en instructeurs naar Indië te zenden, het- 
gem einde 1940 heeit plaatsgevonden. D e  con~missie is van oorde-l, 
dat de autoriteiten te Londen, alsook die in Indië deze uitzinding 
niet goed doordacht hebben. Bij gebrek aan lesmateriaal hebben de 
uitgezondenen in IndiE nagenoeg niets kunnen doen. Gelukkig is 
tosn besloten de mensen weer terug te zenden naar Engeland, waar 
zij bij de R.A.F. hun opleiding voltooid hebben. 

D e  commissie acht het onjuist, dat  de Minister van Defensie en 
later de  marineleiding te Londen d e  eerste jaren bij de organisatie 
van de bevelvoering.van het 320ste squadron te weinig gelet hebben 
o p  die organisatie bij een Engels squadron. I n  de Enge!se organisatie 
nam d e  commandant vaak actief aan de  operatieve vluchten deel, 
hetgeen in de Nederlandse organisatie niet het geval was. Daar  d e  
Nederlandse vliegers waren ingedeeld in een Engelse organisatie, 
moest het feit, dat de Nederlandse commandant, in tegenstelling tot 
zijn Engelse collegae, ge'en of weinig operatieve vluchten inaakte, het 
prestige van de commandant schaden. 

D e  commissie heeft lof voor het materieelbeleid der Regering, 
welke er naar gestreefd heeit het personeel zo goed mogelijk te 
equiperen. D e  overgekomen Nederlandse vliegtuigen zijn zeer spoedig 
afgedankt en in September 1940 kwamen daarvoor in de plaats de 
Lockheeds B 414. ook wel de  Hudsons genaamd, o p  welke vliegtuigen 
tot begin 1943 is gevlogen. Ook werd dit squadron voorzien van 
Avro Ansons-vliestuigen; later werden deze vliegtuigen ook door 
Hudsons vervangen. In 1943 heeft de Regering Mitchell bomrn:n- 
werpers gekocht en van Augustus in dat jaar af werd met deze toe- 
stellen gevlogen. Doordat de vliegers overgingen op andere toestellen, 
van water- naar landvliegtuigen, kwamen zij van het coastal com- 
mand bij de  tactical air force en, nadat de Mitchells waren gearri- 
veerd, werden zij operationeel gesteld onder het bomber command. 
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Onder dit commando heeft het 320ste squadron aan de invasie deel- 
genomen. Het 320ste squadron maakte in de vijf jaren van zijn be- 
staan 4616 operationele vluchtec. Dit squadron heeft zware verliezen 
geleden. 

De beslissing van de Minister van Oorlog de mannen van de mili- 
taire luchtvaart bij de marineluchtvaartdienst te detacheren, was naar 

1 n van de mening van de commissie juist. Zij deelt niet het gevoel- 
verscheidene officieren der leger-luchtstrijdkrachten dat deze situatie 
niet bevredigend was. Begrijpelijk is, dat gepleit werd voor een eigen 
squadron van de militaire luchtvaart, doch in 1940 was dit niet te 
realiseren, daar alle beschikbare mankracht voor de directe strijd ter 
beschikking moest worden gesteld. In 1943 werd het 322ste squadron 
opgericht door een squadron van de Engelsen over te nemen en dit 
langzamerhand met Nederlanders te beinannen. Deze mogelijkheid 
was toen aanwezig, doordat de opleidingen in Engeland en Amerika 
van Nederlandse militairen tot vliegers vruchten begonnen af te 
werpen. Dit squadron stond aanvankelijk onder commando van En- 
gelse officieren. Net telde ezn groot contingent niet-Nederlanders. 

Er waren ongeveer 30 vliegtuigen, 36 piloten en 300 man grond- 
personeel. Het 322ste squadron werd in 1944 operationeel; het heeft 
eerst met hoogvliegende Spitfires tegen de vliegende bommen ge- 
ageerd, waarvan het er ongeveer 120 heeft neergehaald. Later in het 
jaar werd dit squadron in de tactical air force opgenomen en geplaatst 
in het noordelijke gedeelte van het front in de Canadese sector. D e  
voornaamste taak was de samenwerking met het landleger. Ook dit 
squadron heeft zware verliezen geleden in rijn moedige strijd tegen de 
vijand. 

Het feit, dat er na 1943 twee squadrons waren, waarvan het ene 
onder het Ministerie van Marine en het andere onder dat van Oorlog 
ressorteerde, was één van de redenen voor de oprichting van het 
directoraat-generaal der luchtstrijdkrachten. De geallieerden behoefden 
dan niet meer met twee verschillende Departementen te spreken over 
de twee squadrons. 

De comniissie heeft met instemming kennis genomen van het initia- 
tief van de  heer de Bvuyne tot oprichting van een comité, brstaande 
uit de Minister-President, de Ministers van Oorlog en van Marine 
en de Nederlandse Ambassadeur te Londen, dat zoveel mogelijk de 
specifiek Nederlandse belangen zou behartigen, wanneer door de ge- 
allieerden belangrijlie strategische bombardementen op Nederlands 
grondgebied zouden worden uitgevoerd l ) .  Dit comité heeft ver- 
scheidene malen met goed gevolg bij de geallieerdai kunnen inter- 
veniëren ten behoeve van de Nederlandse burgerbevolking. 

Kort vóór de capitulatie van Nederlandsch-Indië in 1942 zijn de 
nog bruikbare marinevliegtuigen hetzij naar Australië, hetzij naar 
Ceylon gegaan. Op Ceylon zijn vier Catalina's onder bevel van de 
heer van Prooijetz gearriveerd. In Australië zijn vijf Catalina's veilig 
aangekomen. Een andere groep van zes Catalina's is bij Broome door 
de Japanse vijand vernietigd. De vijf in Australië veilig aangekomen 
vliegtuigen zijn vervolgens naar Ceylon gezonden. De heer van 
Prooijen is onmiddellijk begonnen een nieuw squadron te vormen, 
het 321ste Dutch Squadron R.A.F., bestaande uit negen Catalina's, 
welke voor operaties geschikt waren. Aanvankelijk bestmd dit squa- 
dron uit 65 vliegers en 33 man grondpersoneel. Toen de heer van 
Prooijen een aanvulling had gekregen van het grondpersoneel met 
een contingent van 100 man M.L.D., dat per schip van Java naar 
Australië had kunnen uitwijken, kwam het squadron goed op dreef. 
Tegen het einde van 1942 kreeg het nieuwe Catalina's en werd het 
ingezet voor de bescherming van konvooien in het \'erre Oosten. 
In  het begin van 1943 omvatte het squadron in totaal 20 Catalina's. 

Later is men er in geslaagd een gedeelte daarvan te vervangrn door 
bommenwerpers, Liberators, waarvan de eerste zending in December 
1944 arriveerde. Hebben de eerdergenoemde squadrons zware ver- 
liezen geleden, het 321ste is bijna zonder verliezen de oorlog door- 
gekomen. Het konvooieren der schepen in het door dit squadron be- 
streken gebied bracht nu eenmaal minder risico's met zich. 

De toenmalige commandant van de militaire luchtmacht van het 
K.N.I.L., generaal van Oyetz, heeft in overleg met de marineleiding 
in Nederlandsch-Indië omstreeks 1 Februari 1942 de gelukkige be- 
slissing genomen de leerling-vliegers van leger en marine, in totaal 
500, met een 100-tal instructeurs naar Australië te zenden voor 
verdere opleiding. Toen na de capitulatie van Java alle beschikbare 
mankracht in Australië moest worden aangewend om de eigen strijd- 
krachten te versterken, terwijl ook de Amerikanen veie bases nodig 
hadden, heeft de Nederlandse Regering op aandringen van de heren 
van Mook en van Oyen besloten tot opleiding te Jackson, Mississippi, 



in de Verenigde Staten. D e  heer Helfrich stond een opleiding in India 
voor, doch ook daar waren de  opleidingsmogelijkheden niet zo groot 
als in de Verenigde Staten. Het  besluit de opleiding te Jackson te  
doen plaats vinden, heeft zeer goede resultaten gehad. Het  heeft e r  
toe medegewerkt, dat de  Nederlandse naam in geallieerde lucht- 
machtkringen een goede is gebleven. Behalve de leerlingvliegers uit  
Indië zijn daar ook nog een paar honderd Nederlandse vrijwilligers 
of die~stplichtigen uit het buitenland en Engelandvaarders opgeleid. 
D e  opleiding heeft tot 8 Februari 1944 geduurd. D e  commissie 
spreekt haar waardering uit over het goede werk, dat door de Neder- 
landers in samenwerking uit de Amerikanen aldaar is verricht. 

Het deel van de luchtmacht van het K.N.I.L., dat in 1942 in Austra- 
lië is achtergebleven, bestond uit een aantal getrainde vliegers, die 
de kern hebben gevormd van het midden 1942 gevormde 18de squa- 
dron. Dit squadron is begonnen met een kleine 250 man, onder wie 
e2n groot aantal Australiërs. Voor een belangrijk deel bestond het 
uit vliegers, die zich in de strijd om Singapore en boven Nederlandsch- 
Indië danig hadden geweerd en voor wie de korte strijd te land o p  
Java een ernstige teleurstelling is geweest. Deze militairen hadden i n  
Australië als gevolg van materieeltekort veel te weinig te doen; hun 
moreel werd daardoor ondermijnd. Een ernstige tekortkoming acht 
de commissie het, dat de autoriteiten van marine e n  leger aanvanke- 
lijk veel te weinig belangstelling, zorg en voorlichting aan  deze mensen 
hebben gegeven. Men had in Australië twee hoofdkwartieren, dat  van 
het leger en dat van de  marine, welke weer ressorteerden onder dat  
van admiraal Helfrich te Colombo. D e  conmissie is van oordeel, 
dat deze administratieve bevelhebbers, zeker die in Australië, veel 
meer aandacht aan deze operationele eenheid hadden moeten be- 
steden. 

Einde 1942, begin 1943, is het 18de squadron geheel gereed ge- 
komen en operatief ingezet. N a  1942 is het voortdurend versterkt met 
personeel, dat van de  vliegschool te Jackson kwam. Het squadron 
heeft de opgedragen taken o p  zeer goede wijze vervuld. Tot  midden 
1944, toen de Japanners uit het gebied, waar het squadron opereerde, 
uit de  lucht waren gejaagd, is het constant in actie geweest, ook 
boven Nederlandsch-Indië; vele malen heeft het squadron zware ver- 
liezen geleden, welke echter steeds aangevuld konden worden. In 1945 
is het naar Nederlandsch-Indië gegaan. 

D e  slechte geest, welke in den beginne in het squadron heerste, is 
wel zeer duidelijk tot uiting gekomen in de poging van drie van zijn 
leden om terug te vliegen naar Java. Dit misdrijf heeft ertoe geleid, 
dat de toenmalige majoor van de  generale staf van het K.N.I.L., 
S. H. Spoor, opgedragen werd een rapport te maken over de toestand 
bij het 18de squadron. De commissie heeft in haar verslag een ge- 
deelte van dit rapport overgenomen, maar wil uitdrukkelijk verklaren, 
dat zij niet de conclusie onderschrijft, dat het toenmalige commando 
van het 18de squadron volkomen gefaald heeft in het geven van 
leiding; zij meent, zoals hierboven reeds gesteld, dat hier veeleer sprake 
is van een falen van de hogere militaire leiding. Dit acht de commissie 
te ernstiger, omdat deze leiding slechts voor enkele eenheden had te 
zorgen. 

Ook in de latere jaren, toen het squadron zich geheel hersteld had 
van het moeilijke begin en zich dapper en met succes weerde, heeft 
het te weinig belangstelling en waardering ondervonden, hetgeen o.m. 
tot uiting is gekomen in het decoratiebeleid. D e  commissie acht het 
verheugend, dat na afloop van de oorlog de Nederlandsch-Indische 
autoriteiten en de Nederlandse Regering door de toen uitgereikte 
onderscheidingen haar erkentelijkheid jegens deze militairen alsnog 
heeft betuigd. 

D e  commissie heeft in het bovenstaande haar oordeel gegeven over 
het beleid der Regering ten aanzien van het 320ste, 321ste, 3223te en 
ISde squadron. Uit het voorgaande is voorts gebleken, dat  ook de  
Nederlandse luchtmacht een niet onbelangrijke bijdrage heeft ge- 
leverd aan de geallieerde oorlogvoering. D e  commissie wil haar hulde 
en waardering uitspreken jegens hen, die i n  deze squadrons hebben 
gediend en de  Nederlandse vlag hebben hoog gehouden. 

Ook wil d e  commissie hulde brengen aan die Nederlanders, die in  
andere soms gedeeltelijk Nederlandse of geallieerde squadrons de strijd 
tegen de vijand hebben aangebonden. 

Ook de militaire transportdiensten, welke tegen het einde van d e  
oorlog zowel in Europa als in het Verre Oosten zijn georganiseerd, 
zijn van groot nut geweest. 



VII. EREWOORD DER BEROEPSOFFICIEREN 

S 1. Feitelijke gang van zaken 

1 )  Bijlage 14. 

3 )  Bijlage 15. 

3 )  Bijlage 16. 

In een voor de bevelhebber van de Duitse troepen in Nederland be- 
stemde brief d.d. 30 Mei 1940 l) deelde ,,der Fuhrer und Oberste 
Befehlshaber der Wehrmacht", Adolf Hitler, deze o.m. mede: 

,,Der hollandische Soldat aber hat uberall offen und ehrlich 
gekampft und unsere Verwundeten und Gefangenen entsprechend 
gut behandelt. Die Zivilbevölkerung hat nicht am Kampfe teil- 
genommen und ebenfalls die Gesetze der Menschlichkeit gegen- 
uber unseren Verwundeten erfullt. 

Ich habe mich daher auch fur Holland entschlossen, die Geneh- 
migung zur Freilassung der gefangenerz holliindischen Soldaterz 
zu erteilen.". 

Voorts werd in die brief opgemerkt: 
,,Sinngemass gelten dieselben Bestimmungen fur diejenigen 

hollandischen Soldaten, die sich in Deutschland in Kriegsgefan- 
genschaft befinden. Für die hollandischen ~erufssoldaten werde 
ich eine Entscheidung noch treffen.". 

Op 20 Juni 1940 2,  verklaarde de Duitse commissaris voor de demo- 
bilisatie van de Nederlandse krijgsmacht in een rondschrijven o.m.: 

,,Berufssoldaten können entlassen werden, wenn sie eine ehren- 
wörtliche Erklilrung abgeben, in keiner Weise gegen die Inter- 
essen des deutschen Reiches tatig LU sein. Der Wortlaut dieser 
Erklarung wird mitgeteilt.". 

In een brief van 2 Juli 1940 3, berichtte deze commissaris voor 
de demobilisatie o.m. aan het opperbevel van de in demobilisatie 
zijnde land- en zeemacht: 

l . )  Es ist festgestellt, das sich Angehörige der niederlandi- 
schen Wehrmacht und der Polizeitruppsn am 29.6, in verschie- 
denen Stadten an Demonstrationen beteiligt haben, die durch 
Schmahrufe gegen den Fuhrer und gegen das Deutsche Reich 
einen deutschieindlichen Charakter hatten. 

Ebenfalls hat der Genera1 Winkelnzan durch sein persönliches 
Verhalten am 29.6 nicht die Zurucklialtung gezeigt, die auf 
Grund seiner besonderen Stellung von ihm erwartet werden 
musste. 

2) Der Fuhrer und Oberste Befehlshaber der deutschen 
Wehrmacht hat daher den Oberbefehlshaber der in der Demobil- 
machung befindlichen niederlandischen Land- und Seemacht, 
Genera1 Winkelnlan, als die verantwortliche Persönlichkeit fur 
dieses deutschfeindliche Verhalten von niederlandischen Wehr- 
machtsangehörigen nach Deutschland in Kriegsgefangenschaft 
uberfuhren lassen, zumal er sich auch durch sein persönliches 
Verhalten am 29.6 nicht der Vergunstigungen wurdig gezeigt hat, 
die der Fuhrer in grosszugiger Weise der niederlandischen Wehr- 
macht bisher hat zuteil werden lassen. 

3.) Im Zusammenhang hiermit habe ich den Chef des Stabes 
der Abteilung Landmacht, Generalmajor Baron van Voorst tot 
Voorst seines Amtes, und den bisherigen Kornmandanten des 
Feldlegers, Generalleutnant Baron van Voorst tot Voorst seines 
Dienstes enthoben und in Holland consigniert. 

4.) Zum Leiter der Abteilung Landmacht im Oberkommando 
der in der Demobilmachung befindlichen niederlandischen Land- 
und Seemacht ernenne ich den bisherigen Sous-Chef des Stabes, 
Oberst i. G. vm Alphen, M. W .  L. 

5 . )  Konteradmiral F. H. Heeris bleibt Leiter der Abteilung 
Seemacht.". 

De chef van de Afdeling Landmacht, kolonel van Alphen, verzond 
5 Juli 1940 het volgende telexbericht aan alle commandanten: 

,,de verklaring bedoeld onder b, 2 punt k van den brief van den 
deutschen commissar voor de demobilisatie van de nederl. weer- 
macht, u toegezonden met onderschrift van den o.l.z., afd. land- 
macht sectie rom. 1 no. 1385 van 22 juni 1940 luidt als volgt: 



,,hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende 
dezen oorlog, althans zoolang nederland zich met het duit- 
sche rijk in oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front 
noch direct, noch indirect zal deelnemen aan den strijd 
tegen duitschland. ik zal geen handeling begaan of verzuim 
plegen, waardoor het duitsche rijk schade, van welken aard 
ook, zou kunnen lijden." 

deze verklaring moet door beroepsofficieren op eerewoord 
worden afgelegd; beroepsonderofficieren, -korporaals en -sol- 
daten leggen deze verklaring zonder meer af. 

ik teeken hierbij aan, dat ieder die bereid is, deze verklaring 
af te leggen, bevoegd is het gegeven woord (de afgelegde belofte) 
ten allen tijde weder terug te nemen. 

in verband met het gestelde in boven aangehaald punt k ver- 
zoek ik u mij onverwijld te berichten, den naam, rang en onder- 
deel van beroepsofficieren, -onderofficieren, -korporaals en -sol- 
daten, die niet bereid zijn boven bedoelde verklaring af te leggen." 

Kolonel van Alphen deed op 12 Juli 1940 een schrijven aan het 
personeel van de in demobilisatie zijnde landmacht uitgaan, waarin hij 
zijn oordeel gaf over het al dan niet afleggen van de verklaring op 
erewoord. Dit schrijven luidt als volgt: 

,,Ik breng te Uwer kennis dat, naar mijne meening, het af- 
leggen van de verklaring, die Zondag 14 Juli a.s. van de beroeps- 
militairen wordt gevraagd, onder de gegeven omstandigheden in 
's lands belang is.". 

Luitenant-generaal b.d. H. Ch. G. baron van Lawick, in 1940 Gou- 
verneur van de Koninklijke Militaire Academie, die over de kwestie 

l )  Vgl. generaal-majoor H. Ch. G. baron van Lawick: ,,Een bran- van dit erewoord einde 1947 een brief en een brochure l) aan de 
dend eerevraagstuk voor onze weermacht", Den Haag 1945. commissie heeft gezonden, heeft haar het volgende beeld gegeven 

van de feitelijke gang van zaken, zoals die in 1940 na de capitulatie 
is geweest met betrekking tot de kwestie van het erewoord. 

43323 (van Lawick) Toen de capitulatie in 1940 plaats vond, werd het gehele Neder- 
landse leger, dus ook alle officieren, krijgsgevangen gemaakt. Niette- 
min was het blijkbaar de bedoeling van de Duitsers sympathie te 
krijgen voor hun optreden, althans zij hebben de officieren toegestaan 
om hier te lande in betrekkelijke vrijheid te blijven leven en zelfs hun 
wapenen te blijven dragen. Inmiddels is in de loop van de maand Mei 
begonnen met de demobilisatie en men kan wel zeggen met de liqui- 
datie van de weermacht. Toen is tevens naar voren gekomen, dat de 
Duitsers zich blijkbaar van de medewerking van het beroepspersoneel 
wilden verzekeren, althans, zij boden het de mogelijkheid om hier in 
betrekkelijke vrijheid, met een zekere meldingsplicht, te blijven voort- 
leven. Het moest zich dan verbinden - de officieren op erewoord, de 
overigen bij belofte - om niet meer aan de bestaande krijgsverrich- 
tingen deel te nemen, noch Duitsland te zullen schaden. Hoe de ver- 
bintenis precies zou luiden, zou nader worden bekendgemaakt, maar 
in algemene zin zou zij daarop neerkomen. Ze is ook bekendgemaakt; 
in zijn brochure heeft de heer van Lawick haar aangegeven en met 
toelichting aangevuld. Men moest zich verbinden om niets te doen, 
noch ook na te laten, waardoor men Duitsland in enig opzicht zou 
kunnen schaden. De opperbevelhebber heeft toen nog gepoogd de 
terminologie van de erewoordverklaring verzacht te krijgen en de 
laatste Juni of de eerste Juli bekendgemaakt, dat hij, in verband met 
het daarmee te verkrijgen resultaat, zou aangeven, of de verklaring 
zijns inziens zou kunnen worden getekend. Toen hebben de Duitsers 
op  die avond de opperbevelhebber van land- en zeemacht gevankelijk 
naar Duitsland weggevoerd, zodat hij geen gelegenheid meer heeft 
gehad om in dezen een uitspraak te doen. 

Kolonel van Alphen, de toenmalige sous-chef van de generale staf, 
heeft de laatste dag vóór het tekenen van het erewoord, dat zal dus 
de 13de Juli zijn geweest, te kennen gegeven, dat het een landsbelang 
was om de verklaring te tekenen. Toen is de heer van Lawick die 
avond per auto met de heer Felderhof, de voormalige procureur-gene- 
raal in Indië, naar kolonel van Alphen te Voorburg gereden om te 
vragen wat dat landsbelang was. Het bleek niets anders te wezen dan 
wat men ook zelf kon nagaan: geen bijzonder landsbelang. Kolonel 
var7 Alpherz vertelde de heer van Lawick, dat ook generaal Winkelman 
het ondertekenen van de verklaring voorstond. De heer van Lawick 
zei: ,,Daar is mij niets van bekend". ,,Jan, luidde het antfloord, ,,er is 
een papiertje gevonden op de schrijftafel van generaal van Voorst 
- u ziet het hier, het is de hand van generaal van Voorst -, dat de 
verklaring zou kunnen worden getekend". De kolonel toonde de heer 
van Lawick een niet ondertekend papiertje, waarop een dergelijke 
mededeling stond geschreven. Het kan het handschrift van laatstge- 
noemde generaal zijn geweest; dit kan de heer van Lawick niet met 
beslistheid zeggen, maar hij wil het direct aannemen. Hij weet even- 
wel niet, welke bedoeling het had. Was het misschien een ontwerp- 

43328 (van Lawick) 



44471 ( Winkelman) 

44478 (Winkelman) 

kennisgeving o m  direct te kunnen uitzenden, voor het geval het ere- 
woord vatbaar zou worden geacht o m  te  worden ondertek'end? D e  
heer van La~vick kan dit niet zeggen. 

Generaal b.d. N. G.  Wiizkelman, oud-opperbevelhebber van zee- en 
landmacht, verklaarde in een bijernkomst in Mei 2940 met een aantal 
hoge officieren, waar is besproken of men al dan  niet het erewoord 
zou geven, als zijn zienswijze medegedeeld te  hebben. dat  het niet 
verboden was o m  een erewoord aan  de vijand te geven. 

D e  heer Winkelnzan heeft in genoemde vergadering gezegd: ik laat 
het aan de personen zelf over om te oordelen over Qe wijze, waarop 
zij de zaak willen aanpakken. Wij hezit er bijgevoegd: ik wil de  heren 
mededelen, dat  ik het het mooiste zou vinden, als wij allemaal en 
corps in krijgsgevangenschap gingen. D e  heer Winkeltnan heeft hier- 
omtrent echter gern bindend voorschrift gegeven, omdat hem uit ge- 
sprekken met off i ieren in het algexeen hoofdkwartier geblzken was. 
dat er bij velen een geweldige tegenstand was. Dit was ook het geval 
bij de officieren, die oorspronkelijk zijn gevoelen waren to-gedaan, 
maar die daarna, toen er enige tijd overheen was gegaan, zeiden: e r  
is zoveel tegenstand, dat zelfs al zou de opperbevelhebber aanwijzingen 
geven, velen die niet zouden opvolgen; het is eren zaak, die wij menen 
zelf met ons geweten te moeten uitvechten en dan zouden wij ons 
aan ein aanwijzing niet gebonden achten. 

Dit wetende, heeft de heer Winkelnzan besloten geen aanwijzingen 
te geven, want het geven van aanwijzingen, welke niet worden op- 
gevo!gri, werkt schadelijker dan geen aanwijzingen geven. Wel heeft 
de he-r Winkelnzan gezegd en later in een brief bevestigd: ik zal 
mijn zienswijze over deze kwestie aan  de heren kenbaar maken; maar  
dat kon hij eerst doen, wanneer hij d e  tekst van de  voorwaarden van 
het erewoord wist. Dit hebben de Duitsers hem onmogelijk gemaakt 
door de tekst eerst te publiceren 10 of 14 dagen nadat zij hem hadden 
w-ggevoerd. O p  l Juli 1940 is een brief uitgegaan, waarin d e  he,er 
Winkelrnan in uitzicht stelde, zodra hem de redactle van het ere- 
woord bekend zou zijn, zijn visie daarop te geven; de mogelijkheid 
daartoe is hem ontnomen, omdat hij in de avond van dezeiide dag is 
weggevoerd. D e  besprekingen, die hij met de Duitsers heeft gevoerd, 
zijn zijnerzijds afwijzend geweest. 

D e  heer Winkelman had twee grote bezwaren tegen de  ontwerp- 
redactie van het erewoord. Het  ene was, dat  het niet alleen verboden 
was handelingen te plegen, die de Duitsers schade konden berokkenen, 
maar dat ook het naiaten van handelingen, indien zij daardoor direct 
of indirect, in welke vorm ook, schade zouden kunnen lijden, ver- 
boden was. Met andere woorden: wanneer iemand zijn erewoord had 
gegeven onder die voorwaarden en wist, dat  er iets zou gebeuren ten 
nadele van de Duitsers, zou hij o p  grond van d e  voorwaarden ver- 
plicht zijn geweest naar de Duitsers toe te gaan en te zeggen: denk 
er om, dat  en dat is in de maak. Dit was onaailnetnelijk en dit was 
zijn grote bezwaar. Later is de redactie veranderd en is gesproken van 
een verzuim. Het is slechts een nuance, want in  het wezen van de  
zaak kan men onder dat  ,,verzuim" alles brengen. Ook dus het na- 
late11 van waarschuwen. Dat  was onaanvaardbaar. Het  tweede punt, 
waarover de heer Winkelman het niet eens werd met de Duitsers, was 
de kwestie, dat  hij wznste, dat  men, als men zijn erewoord had ge- 
geven, dit te allen tijde zou kunnen terugnemen; dit behoorde officieel 
te  worden gestipuleerd. Toen werd hem tegengevoerd: u begrijpt toch, 
dat wij niet kunnen aanvaarden, dat, als u 's morgens een briefkaart 
stuurt: ik neem mijn erewoord terug, u 's middags iets tegen ons zou 
kunnen ondernemen. B e  heer Winkelrnan heeft toen geantwoord: dat  
is natuurlijk ook niet de bedorling; u moet de maatreg~len kunnen 
nemen, welke u nodig acht, hetzij controlerende, hetzij effectieve, dus 
gevangenschap. Die vrijheid moet u hebben; dat  moet in  de voorwaar- 
den staan. D e  heer Wiirkeln~an kon het daarover niet eens worden 
en hij meende, dat  toen o p  Vrijdag of Zaterdag, voorafgaande aan d e  
Maandag, waarop hij is weggevoerd, werd gezegd: wacht u maar, de  
volgende week krijgt u het ontwerp. D e  laatste woorden van de heer 
Winkelnian aan de Duitsers zijn geweest, dat  hij met hun ontwerp 
toch niet kon instemmen; tozn is hij weggevoerd. De Duitsers hebben, 
buiten de heer Winkelman om, de militair attaché, die hier was, rond 
laten reizen door het land, om d e  officieren van verschillende leger- 
korpsen te overtüigen, dat  het zo nuttig was, als zij de verklaring 
afgaven. 

Toen de heer Winkeiman reeds in  Duitslai?d was, is in Den Haag 
ezn vergadering gehouden van generaals onder leiding van de  heer 
B ~ s t ,  waar deze kwestie besproken is. In  die vergadering heeft kolonel 
van Alpherz een snippertje papier voorgelezen, dat  gevonden zou zijn 
op een van d,e schrijftafeis in het algemeen hoofdltwartier en waarop 
met potlood stond: de opperbeveihebber heeft geen bezwaar tegen 
onderte!tening, of althans woorden van die  strekking. Hoe áit ve!leîje 
papier tot stand is gekomen, wist de heer Winkelman niet. Het  was zeer 
zeker niet door hein gegeven in de vorm van een beschikking. Het 
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44536 (Heeris) 

3 )  Bijlage 17. 

is nooit door hem gegeven als iets, dat aan het leger bekend moest 
worden gemaakt. Dit is klaarblijkelijk iets uit de keuken van het alge- 
meen hoofdkwartier, dat  echter niet bestemd was o m  opgediesd te 
worden. Daaruit mag men dan  ook geen consequenties trekken. Het  
laatste, dat de  beer Winkelrnnn gezegd h e i t ,  is: ik zal LI mijn ziens- 
wijze kenbaar inaken. Dit is het enige, waarop men zich in het leger 
kan beroepen. D e  heer IYitzkeknnn was van die aantekening niets be- 
kend. 

D e  toenmalige schout bij nacht F. J. Heeris wist door zijn gesprek- 
ken met generaal Winkeiman de  houding, die deze ten opzichte van 
de erewoordkwestie innam. D e  avond voordat generaal Wiilkelmai? 
door de Duitsers gearresteerd is, heeft deze hem persoonlijk medege- 
deeld, dat hij, nu hij wist, dat  bet erewoord te a!len tijde kon worden 
teruggegeven, tegen het geven van het erewoord geen bezwaar had 
en het niet in strijd achtte met de officierseer en de officierseed. Torn 
wist generaal Winkeltnar? de tekst. D e  heer Heeris heeft rijpelijk over- 
wogen wat hij zou doen. Hij heeft gemeend, dat het zijn plicht was 
tegenover het personscl duidelijk uit te smeken, wrat in dit opzicht 
zijn oordeel was. Hij heeft schriftelijk daarover e n  order l) uitge- 
geven, waarin o.m. staat: 

,,2. Vast staat, dat  ieder, die deze verklaring aflegt, bevoegd 
is het gegeven woord (de afgelegde verklaring) te  allen tijde 
weder terug te nemen. 

3. D e  bedoeling van den laatsten zin der verklaring wordt door 
de Duitsche autoriteit schriftelijk in dier voege toegelicht, dat  de  
handeling of het verzuim ,,absichtlichV, ,,opzetielijk", mort  zijs 
gepleegd." 

O p  2 Juli is generaal Wiv:/ceZrnarr gearresteerd. E r  staat in een 
notitie, die de heer Heeris direct gemaakt heeft en die gedurende de  
gehele oorlog in een safe heeft gelegen: 

,,2 Juli werd ik te circa 9.15 v.m. o p  mijn bureau opge- 
be!d door den generaal var? Voorst, Chef van de Afd. Land- 
macht van het Alg. Hoofdkwartier, die mij vroeg, of het mij 
mogelijk was, terstond o p  hei Hoofdkwartier te komen, daar  
er een zeer ernstige zaak was en hij niet bij mij k s n  komen. Ik 
ben onmiddellijk per auto daarheen gegaan en trof daar den 
generaal van Voorst, bovenbedoeld, die mij medede,n?de, dat de 
O.B. de generaal Winkelmaïz in  den afgeloopen nacht was ge- 
arresteerd, dat  nadere bijzonderheden niet bekend waren, dat de 
adj. Rornswirickel naar Wassenaar wss gezonden om- informaties 
in  te winnen, doch niet was teruggekeerd en dat  hij zelf, zijn 
broer de Ltnt-Gen.Gew. Comdt van het Veldleger en ICol. van 
Alphen te 10 uur bij Gen. Christiatzsen waren ontboden. In de 
kamer van Gen. van Voorst waren, voorzoover Ik mij dat  her- 
inner, aanwezig de drie bovengenoemde Weerrri, generaal Best 
en Kol. Thoden vaiz Velzen. Toen besprokeri werd, o m  welke 
reden Gen. WinkeEman zou zijn gearresteerd, zeide Gen. va:: 
Voorst (Chef Afd. Landrn. Alg. I-T.K.), ..als het gebeurd is in 
verband met de eerewoordkwestie, zijn zij verkeerd, wailt Gen. 
Winkelnia!~ had sinds kort als zijn standpunt bepôald, dat hij 
tegen het geven van het eerewoord geen bezwaar meer had", 
althans woorden van deze strekking. 

Hij las toen op wat Gen. Winkelmnn ter zake had verklaard. 
Of hij dit papiertje toen aan Kol. v. Alphen teef t  gegrven, weet 
ik niet. D e  opzelezen verklaring strookte trouwrns met wat Gen. 
Winkelrnan - ik meen o p  Maandag 1 Juli - toen ik hem laat 
in den N.M. bezoc!lt, niij had gezegd. D c  beide Heeren va:z 
Voorst en vnn Alp71erz zijn toen vertrokken. D e  beiSe ecrsfgc- 
noemden zijn niet meer teruggekeerd. w.g. H." 

Een dag of vijf vóór de datum, waarop het erewoord daadwerkelijk 
zou moeten wordei; gegeven, is er een bijeenkomst geweest van alle 
opperofficieren en vlagofficieren. I n  die vergadering is de zaak be- 
sproken. Kolonel va;? Alphctz werd uitgenodigd in die vergadering 
te komen, waar hij inededeling heeft gedaan van de mening van gene- 
raal Wirzkelman inzake het afgeven der verklaring. D e  tekst op het 
papiertje, dat  hij gekregen had van generaal van Voorst fot Voorst 
en dat  toen getoond is, luidde: 

,,Nu vaststaat, dat een officier, die zijn eerewoord geeft, te  
allen tijde de bevoegdheid heeft o m  dit te herroepen; acht ik het 
geven van dit woord niet in  strijd met den officierseed en de 
officierseer. Ik  laat overigens aan  elken militair over, o m  zelf- 
standig zijn houding in dezen te bepalen". 

D e  heer Heeris heeft in  zijn order 3)  gezegd: 
,,Tenslotte acht ik het mijn plicht, gezien het schrijven dd. 

2 Juli 1940 M.S.V./108 bekend te maken, dat  ieder persoonlijk 
te beslissen heeft, wat hij in deze meent te moeten doen, doch 
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dat  ik het teekenen der verklaring niet in strijd acht met den 
officiersced en de officierseer en daarin niet e-n ontoelaatbare 
handeling zie". 

Op grond daarvan meent de heer Hceris, dat  Iiij degene was, die 
voor het gehele marinepersoneel de  morele verantwoordelijkheid o p  
zich moest nemen. 

Op dat  ogenblik en onder die omstandigheden achtte de  heer 
Heeris het geven van dit erewoord niet in strijd met de  eed van trouw 
aan de Koningin. 

De tornmalige generaal-majoor H. F. M. baron van Voorst tot 
Voorst, destijds chef van de  staf van de landmacht, heeft zowel te 
Groningen tijdens zijn internering aldaar als later in krijggevangen- 
schap in Duitsland over de  kwestie van het erewoord aan- 
tekeningen gemaakt. Er  is op het algemeen hoofdkwartier ern bespre- 
king geweest, waarbij bij monde van een van de officieren van het 
algemeen hoofdkwartier te kennen werd gegcven, dat  men het geven 
van het woord niet gewenst achtte, omdat men dit niet in ovrreen- 
stemming vond met de toestand. N a  ecn onderlinge bespreking van 
dc officieren werd echter daarna ter kennis gebracht, dat  men het 
geven van het woord wel gewcnst achtte om verschillende redenen. 
Diarna  is er ecn bespreking geweest o.m. met de commandant van het 
veldleger, de commandant van de  vesting HoLland, de commandant 
van de luchtverdediging en andere autoriteitrn. Hierbij bleek, als de  
heer van Voorst tot Voorst zich goed herinnert, dat  de meerderheid 
van die autoriteiten van mening was, dat  men het woord niet mocht 
geven. Men vond het echter toch gewenst de  meaing van de andere 
generaals te polsen; het resultaat is geweest, dat  de meerderheid er 
vóór was het woord wel te geven. Z o  stond de zaak dus einde Mei 
1940. D e  Duitsers hebben daarna voortdurend getracht invloed uit 
te oefenen, ook rechtstreeks bij de opperbevelhebber. Kolonel Schwa- 
bedissen is bij de opperbevelhebber geweest e n  heeft toen verklaard, 
dat, wanneer men het erewoord gaf, men het te allen tijde zou kunnen 
terugnemen. Op 2 Juli 1940 heeft de internering van generaal Winkel- 
man plaats gevonden. Op 6 September 1940 zijn de generaals Best, van 
den Bent en baron van Lawick in Hohnstein aangekomen en o p  7 
September heeft de heer van Voorst tot Voorst het eerste onderhoud 
met hen kunnen hebben. Uit zijn dagboek citeert de heer van Voorst 
tot voorst: 

D e  nieuwe kameraden hebben veel t e  vertellen. Het  hoofd- 
onderwerp van het gesprek is de  kwestie van het erewoord. Deze 
zaak heeft zich nl. afgespeeld na  het vertrek van generaal Winkel- 
rnan naar Königstein en dat van Godfried (mijn broer) en van 
mij naar Zwolle en Groningen. Best doet ern omstandig verhaal 
van ern vergadering van Ned. generaals, waarbij - volgens hem 
- van de zijde der pro-ondertekenaars de bedoeling voorzat om 
een eenstemmig advies van de generaalsvergadering te geven aan 
het officierskorps. Men is niet tot ern dergelijk advies kunnen 
komen. D e  pro's hadden steun aan twee argumenten, nl.: 1. dat 
aan  de  tekst (van de  af te  geven verklaring) zou worden toege- 
voegd: ,,opzettelijku (benadelen, nalaten, enz.) en 2. dat  men het 
gegeven woord te allen tijde zou kunnen teruggeven. Toen men 
niet tot overeenstemming is kunnen komen, werd ter tafel ge- 
bracht het papiertje, dat  ik Dinsdagmorgen (2 Juli) na de  bespre- 
king met Schwabedissen aan Covers had gegeven en dat ik (nadat 
gen. Winkelman was gevangengenomen) die zelfde morgen v66r 
die bespreking inderhaast had opgesteld en voorgelezen aan de  
in het A.H.K. aanwezige Commandant Veldleger, CH. Marine- 
staf, C-Lvd., van Alphen (sous-chef), Directeur Etappen- e n  
Verkeersdienst. Op  dit papiertje had ik het voorlopig idee van de 
O.L.Z. weergegeven, zoals dit - in afwachting van de definitieve 
tekst (van de af te geven verklaring) - o p  Maandag 1 Juli in 
de kamer van de O.L.Z. met mij was geformuleerd. D e  tekst 
luidde ongeveer: ,,De O.L.Z. beschouwt het geven van een ere- 
woord niet in  strijd met de  officierseed e n  de officierseer. Overi- 
gens wordt aan ieder officier persoonlijk overgelaten, of hij zijn 
woord al dan niet wil gevcn. Ook hierin vonden de  ,,pro-ere- 
woord" steun voor hun oovatting en mening. T o t  goed begrip 
van de zaak dient, dat de O.L.Z. in beginsel het enig goede stand- 
punt vond, dat  geen erewoord werd gegrven. Het  was echter vol- 
doende duidelijk gebleken, dat ern groot deel van het officiers- 
korps hem in deze opvatting niet zou volgen, zodat het positief 
geven van e t n  bevel of aanwijzing o m  het woord niet te geven 
zeer nadelige gevolgen zou hebben voor het aanzien van het 
officierskorps en deszelfs eenheid; en dat  zowel naar buiten als 
naar binnen! 

Aangezien het verbod om het erewoord te geven niet in onze 
voorschriften voorkomt, meende de  O.L.Z., dat  daaruit voort- 
vloeide, dat de  Regering in het geven van het erewoord niets zag, 
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dat in strijd was met eed of eer. Intussen kon een positieve ver- 
klaring terzake nog niet worden gegeven, zolang de juiste tekst 
van de (te onderteekenen) verklaring nog niet bekend was. Wel 
stond vast, dat m-n het gegeven woord zou kunnen intrekken; 
dit had Schwabedisseiz aan den O.L.Z. persoonlijk verkiaard. De 
juiste tekst was evenwel nog niet officieel bekend. De O.L.Z. 
kon dus omtrent die hem nog onbekende tekst geen verklaring 
geven. 

Hierbij heeft de heer van Voorst tot Voorst ezn nadere toelichting 
gezet, die gedateerd is 23-3-1949, nl.: 

,,Hieruit volgt, dat aan deze formulering niet de betekenis kan 
worden toegekend van een ontwerp-mededeling, bestemd ter pu- 
blicatie. Wel oordeelde ik het noodzakelijk, dat de sous-chef, die 
mij vervangen zou, op de hoogte was van de laatste idee - in 
algemene zin van de O.L.Z.". 

De heer van Voorst tot Voorst wist op  2 Juli i 9 uur nl. niet wat 
de Duitsers nog meer voor hadden; hij was ontboden bij Schwabe- 
dissen. Er kon dus nog van alles gebeuren. Bij het onderhoud met 
Srizwabedissen heeft deze de heer van Voorst tot Voorst medegedeeld, 
dat hij te Groningen zou worden geïnterneerd; de heer van Voorst tot 
Voorst moest zorgen de volgende dag vóór 12 uur Den Haag te hebben 
verlaten en hij mocht verder geen enkel contact meer met het hoofd- 
kwartier hebben. De heer Govers was er mee belast hem naar huis 
te brengen om afscheid te nemen. Van dat ogenblik heeft de heer van 
Voorst tot Voorst gebruik gemaakt even op een papiertje te krabbelen 
wat hij 's morgens in het hoofdkwartier aan de zo juist genormde 
heren had medegedeeld. Hij vond het noodzakelijk, dat kolonel van 
Alphen precies op de hoogte was van hetgeen door de opperbevelheb- 
ber en de heer van Voorst tot Voorst was besproken. Zijn angst was, 
dat, indien er geen enkele aanwijzing zou zijn gepubliceerd, men zou 
zeggen, dat de opperbevelhebber het geven van het erewoord aan- 
beval. De generaal wilde zover per se niet gaan; hij wilde het aan de 
persoonlijke opinie van de officieren overlaten. Het standpunt van de 
opperbevelhebber voor zich zelf was - voor zover de heer van Voorst 
tol Voorst bekend is - precies hetzelfde als van hem, dat het niet 
met de waardigheid en de plicht van een officier overeenkwam het 
erewoord onder deze omstandigheden te geven. Dit was een persoon- 
lijke opvatting, die geen steun vond in de voorschriften en regla 
menten. 

,,De onjuiste conclusie", aldus kan men in het dagboek verder 
lezen, ,,is blijkbaar getrokken, dat de O.L.Z. integraal met de eerst 
later bekend gemaakte tekst instemde. Blijkbaar aarzelden nog 
vele officieren. Hierop heeft kolonel van Alphew een verklaring 
gepubliceerd, dat het in het belang van het land moest worden 
geacht, dat het officierskorps zijn erewoord gaf. Dit heeft het 
bedroevende resultaat gehad, dat - behalve een aantal (37) 
Indische officieren, 3 generaals, 3 subalterne officieren van de 
landmacht en 5 marine-officieren, alsmede een stoker van de 
marine en 12 cadetten - iedereen heeft getekend". 

Luitenant-generaal b.d. J. J. G. baron van Voorst fot Voorsf, de 
op grond van door de Duitsers gegeven bevelen van zijn functie 
ontheven commandant van het veldleger, heeft verklaard, dat in 
1940 definitievz voorschriften van de Nederlandse Regering, in- 
houdende, dat het geven van de erewoordverklaring tot het vrij- 
komen van of uit krijgsgevangenschap was veroorloofd, dan wel 
verboden, ontbraken. Van de Regering te Londen, welke daartoe 
van 15 Mei tot 15 Juli 1940 de gelegenheid heeft gehad, kwamen 
geen voorschriften, ook niet het verbod tot het geven van het ere- 
woord. Ook daar werd de verhouding tot de vijand toen anders inge- 
zien dan geleidelijk aan het geval werd. D e  opperbevelhebber van land- 
en zeemacht, die, met alle volmachten bekleed, de Regering hier te 
lande verving, kon - nu er geen wettelijke of andere bepaling was - 
zowel het afleggen van een erewoordverklaring verbieden, indien hij 
deze in strijd achtte b.v. met de eed van trouw aan de Koningin, als 
machtiging verlenen tot het geven er van, dan wel in de derde plaats 
de er bij betrokkenen geheel vrijlaten. 

Volgens de toenmaals geldig geachte begrippen van fatsoen en 
eer was het gehele officierskorns gehouden aan de capitulatievoor- 
waarden, ondertekend door de hoogste chef. Bovendien voorziet 
artikel 93 van het militair strafwetboek op de scherpste wijze in het 
zich niet houden ook aan ern capitulatieverdrag: 

De militair, die opzettelijk een met den vijand als zoodanig 
gesloten OV-reenkomst wederrechtelijk schaadt, wordt gestraft 
met den dood, levenslange gevangenisstraf of tijdelijke van ten 
hoogste twintig jaren. 

De opperbevelhebber van land- en zeexacht, generaal Winkelman, 
heeft, mede ter uitvoering van het capitulatieverdrag, zich persoon- 



lijk met de erewoordkwestie bemoeid. H e t  optreden van de  opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht was, voorzover de heer va!? 
Voorst tot Voorst bekend, als volgt: 

Telefonisch en persoonlijk ontving o.a. de commandant van het 
veldleger te  Zeist opdracht na te gaan, hoe de  hogere commandanten 
en ook de officieren van zijn hoofdkwartier in principe tegencver hzt 
geven van het erewoord stonden. D e  commandant van het veldleger 
moest met spoed ter zake een onderzoek instellen, dat ezn informa- 
torisch karakter droeg. Hij mocht daarbij niet zijn eigen mening over 
het al dan  niet geven van het erewoord kenbaar maken. Een tekst 
van de erewooidveiklaring was toen nog niet bek-nd. 

D e  heer va;? Voorst tot Voorst heeit toen o p  het hoofdkwartier te 
Zeist o p  of omstreeks 15 Juni 194.0 in ezn bijeenkomst schriftelijke 
vragen gesteld. D e  heren zaten aan een tafel. D e  heer van Voorst tot 
Voorst heeit papieren uitgegeven, waarin vragen, als hier bedoeld, 
stonden vermeld: er was gecn discussie vooïai  of daarna. Uit  de  daar- 
bij inge!everde schriftelijke antwoorden bleek dadelijk, dat, op één 
na, alle aanwezigen, voorzover hij zich herinnert de generaals van 
deti Beiit, van Nijnatten en Dames, de kolonels Schinzrnel, var1 der 
Bijl, van Voorthuijsen en Nijiand, geen erewoord wensten te geven. 
Toen bleek, dat kolonel Barbas wel zijn erewoord wilde geven, doch 
blijkbaar de  strekking van cie schriftelijke vragen niet had begrepen, 
heeft de heer van Voorst tot Voorst voor hem die vragen verduide- 
lijkt. N a  zich hierover te hebben bezonnen, was ook kolonel Warbas 
tegen het afgeven van het erewoord. Dit alles gaf de heer van Voorst 
tot Voor.rt telefonisch door aan gei?eraal Winkelnian. 

Op 20 Juni werd hij, op grond van de door de Duitsers gegeven be- 
velen, ontheven van zijn conmando over het veldleger. D e  heer van 
Voorst tof  Voorst kwam toec op het algeaeen hoofdkwartier te wrr- 
ken. D s z r  zijn door de opperbevelheboer van land- e11 zeemacht met 
de chef staf landmacht, grr~eraal-majoor H. van Voorst tot Voorst, en 
met hem zelf, en soms 03k met de chrf staf zeemacht, schout-bij-nacht 
Heeris, als hij zich goed herinnert, driemaal bes-reliingen gehouden 
over de tekst van het erewoord, zoa!s dit van de Duitsers werd ont- 
vangen. Ook wilden de Duitsers hpt ~..anvanYelijk zo beschouwen, dat 
het erewoord, e r n n ~ a a l  gegeven, niet kcli ivorOen herroepen. Zijn 
standpunt bij deze besprekingen is onverande:d geweest, nl. dat, welke 
tekst de  Duitsers ook opstelden, deze onaanvaardbaar was. Aan de 
vijand wznste hij zijn erewoord niet te geven, ook niet om daarmede te 
verkrijgen. dat  hij niet in krijgsgevangenschap zou worden gevoerd. En 
daarom ging het! Hij heeft dit ook aan zijn omgeving medegedeeld, 
maar aangezien hij niet meer als commandant van het veldleger kon 
optreden - hij was toch afgezet -, heeft hij dit slechts rnedegcdeeld 
aan hen, die er hem om vroegen. 

Inmiddels was het Zateidas 29 J~inl 1940 geworden, d e  ver- 
jaardag van Prins Rernhard. Toen is er een manifestatie op het 
Paleis aan het Noor1e:nde geweest; er is toeri ingetekend o p  d r  
felicitatieregisters aldaar: dc Duitsers hebben dit bemerkt; er zijn 
voorts anii-Duitse manifestaties geweest te h s t e r u a m  en Rct- 
terdarn: die middag hebben d e  Duitsers d e  toegangen tot het Paleis af- 
gezet: des avonds hzbben zij demonstratief gedoken met duikbomrnen- 
werpers o p  de  binnenstad van Den  Haag. I n  de nacht van Maandag 1 
op Dinsdag 2 Juli 1940 is generaal Winkelman van zijn bed gelicht 
en per auto naar Königstein in  Saksen gebracht. 

O p  2 Juli 1940 werden de  cbrf staf landmacht, geceraal-majoor 
H. van Voorst tot Voorst ev. hij, als oud-commandant van het veld- 
leger, ontboden o p  het kwartier van generaal Chrisfianseiz. Aldaar 
waren aanwezig de chef staf bolone! Schwaheclissen en de vroegere 
Duitse militair attaché luitenant-kolonel Otzcri. Iedere verdere werk- 
zaamheid werd zijn broeder en hem verboden en zii werdin o p  
3 Juli 1940 geïnterneerd, zijn broeder te Groningen en hij te  Zwolle, 
blijkbaar om te beletten, dat zij, na het vertrek van generaal Winkel- 
man, enige invloed op het officierskorps zouden kunnen uitoefenen. 
Zij mochten geen verbinding hebben met officieren er, geen bezoek 
ontvangen. D e  heer van Voorst tot Voorst werd o p  20 Juli 1940 
de erewoordverklaring voorgelegd door de  Duitse garnizoenscom- 
mandant te Zwolle; hem werd toen inedegedeeld, dat  hij zelfs ont- 
slagen zou worden uit de internering en ook overigens geheel vrij 
ZOU zijn, wanneer hij de verklaring onderteltende. Dit heeft hij ge- 
weigerd. 

D e  dag vóór dc internering, dus 1 Juli, als de  heer van Voorst 
tol Voorst zich niet vergist, besprak de  opperbevelhebber van land- 
en zeemacht met de chef staf landmacht, de chef staf zeemacht en 
hem nog eens de tekst van de erewoordverklaring, zoals deze toen 
luidde. D e  heer van Voorst tot Voorst zeide toen tot de opperbevel- 
hebber: hoe de Duitsers het ook draaien, ik dor  het niet. Zijn recon- 
stmctie is nu als volgt: D e  Duitsers hebben toen blijkbaar toegegeven, 
dat de  officier, die zijn erewoord geeft, te allen tijde de bevoegdheid 
heeft dit te herroepen. D e  opperbevelhebber van land- en zeemacht 
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heeft blijkbaar kort daarna aan de  chef staf landmacht opgedragen, 
een stuk o p  te maker?, waarvan het zwaartepunt valt o p  het kunnen 
herroepen van het erewoord. Van een bepaalde tekst wordt niet ge- 
suroken. 

Qrndat echter dat nriefje later is aangegrepen door degenen, die 
wel de erewoordverklaring hebben afgelegd, zijn er disculpatiegron- 
den voor de  officieren, die de erewoordverkiarins afiegden, hoewel 
de heer van Voorst fot Voorst hun mening niet deelt. He t  is boven- 
bedoeld briefje, hetwelk kolonel van Alpl~eti blijkbaar 2 of 3 Juli 
ter beschikking kreeg. Hoe  de  erewoordverklaring toen luidde, is de  
heer van Voorst niet bekend. Het  briefje was later (1945) in  het 
bezit van kolonel van Alplzeiz. D e  heer van Voorst tot Voorst ver- 
klaarde in een noot bij het stenogram van zijn verhoor ter aanvul- 
ling nog als volgt: 

D e  verklaring, voorkomende o p  hei bewuste papiertje, is 
tijdens de  laatste vergadering van generaal Winkelrnan met de 
broer van de heer van Voorst, de chef marinestaf en hem (op 
1 Juli), opgemaakt aan het bureau van generaal Winkelnzan 
door zijn broer, die daarbij vermeldde wat hij opschreef. D e  
volgende dag is ditzelfde briefje, dat  er dus reeds was, blijkbaar 
ter sprake gebracht op d e  wijze als zijn broer heeft verklaard. 

D e  Duitsers hebben, toen generaal Winkelrnan, de broeder van de 
heer van Voorst en hij zelf off side waren gesteld, de definitieve tekst 
vastgesteld, waarop dus noch door generaal FVinkelnlun, noch door 
de hcren van Voorst invloed ~titgeoefenc! i s  kunnen wordcn. Bela31;i 
is, dat de officieren het erewoord 15 Juli zoiiden afleggen, terwijl 
S Juli een opgave meest inkomen bij het algemeen hoofdkwartier 
w.it betreft het afleggen in het algemeen van het erewoord. In  ver- 
band hiermede vergaderden o p  6 Juli in Den Maag o p  initiatief 
van luitenant-generaal Rest, commandant luchtverdediging, de actief 
dienende opper- en vlagofficieren, te weten: negen generaal-majoors, 
onder wie de vier legerkorpscominai~danten en vier schouten-bij-nacht. 
Generaal Best heeft de heer van Voorst gemachtigd de  inhoud van 
e:n overzicht l) van deze bespreking, hetwelk deze te zamen met 
generaal-majoor van den Bent in krijgsgevaiigei-ischap op 14 Februari 
1941 opstelde, aan de Enquêtecommissie mede te delen. In deze ver- 
gadering zou worden nagegaan, of het mogelijk zou zijn tot ezn 
collectief standpunt inzake het geven van het erewoord te komen, 
zulks in verband met de dringend kenbaar gemaakte wens van hoofd- 
en subalterne officieren het standpunt van de  opper- er, vlagofficieren 
te verne:ilet-i, nu generaal Winkelman en de heren van P'oorst tot 
Voorst war-n uitgeschakeld. Echter was, toen die heren vergaderden 
op 6 Juli 1940, de juiste inhoud van de  uiteinde!ijke tekst nog niet 
officier1 bekend. Wel was een concept in  de  Nederlandse taal aan- 
wezig, dat  overigens echter geheel overeenkomt met de uiteindelijke 
tekst, zoals deze o p  15 Juli ondertekend moest worden. Dit wordt 
bevestigd door generaal-majoor Best. Geceraal-majoor Carstcns - 
al wat de heer van Voorst nu  zegt is volgens de  verklaringen van 
de heren Best en van sierz Bent; hij is er zelf niet bij geweest - ver- 
zekerde toen, dat  een clausule zou worden ingevoegd: ,,te allen 
tijde kan het erewoord wordrn herroepen". Schriftelijk is dit. voor 
zover de heer van Voorst bekend, niet door de Duitsers bepaald 7). 

Schout-bij-nacht Heeris zowel als generaal-majoor van Nijnartefz 
verklaarden, aldus de heer van Voorst tot Voorst, dat de opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht tegen de  aldus geformuleerde 
verklaring g e m  bezwaar zou hebben gehad en deze zienswijze zou 
hebben kenbaar gemaakt aan generaal-majoor N. van Voorst tot 
Voorst, die daarvan schriftelijk aantekening zou hebben gehouden, 
welke aantrkening in het bezit was van kolonel van Alphen. Deze 
is torn telefonisch ter vergadering ontboden, nadat generaal-majoor 
van $en Bent had medegedeeld, dat  hij 5 Juli het a!gemeen hoofd- 
kwartier had opgebeld en van kolonel vatz Alphen had vernomen, 
dat de officiële tekst nog niet bekend was. Generaal-majoor van 
den Scnt vroeg, hoe het mogelijk was, dat  de  opperbevelhebber van 
land- en zeemacht, die vóór 5 Juli in krijgsgevanginschap was ge- 
vozïd en derhalve niet bekend kon zijn met de  definitieve tekst, 
hierover een oordeel kon uitspreken. Wet briefje van generaal-majoor 
N. van Voorst tot Voorst is daarna getoond door kolonel van Alpher?, 
die inmiddels was aangekomen. Maar generaal-majoor vaiz den Berzr 
handhaafde zijn bezwaar: dat door de beer Best werd gedeeld. D e  
heer Best deelde desgevraagd nog mede, dat  de  geëiste verklaring (?k? 
erewoord niet in  overeenstemming kon worden geacht met de eed van 
trouw aan de Koningin, aangezien de  NeAerlandse Regering, aan 
welker hoofd Mare Majesteit staat, zich in  volle oorlog achtte met 
Duitsland en de verklaring feitelijk het nakoncn  van de officierseed 
belette. Dit is ook de  mening van de  heer J. van Voorst tot Voorst. Be- 
sloten werd, gelet op de niet te overbruggen tegenstellingen, geen be- 
sluit of conclusie der vergadering naar buiten kenbaar te maken. D e  
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heren hebben dus vergaderd, teneinde aan de hoofd- en subalterne 
officieren hun mening kenbaar te maken, maar aangezien zich tegen- 
stellingen voordeden, is dat niet gebeurd. Toen 12 Juli de officiële 
tekst van het erewoord bekend werd, bleek, dat noch het woord 
,,opzettelijk", noch de clausule ,,te allen tijde kan het erewoord 
worden herroepen" in de verklaring was opgenomen. 

Er bleef intusscn voor alle hoofd- en subalterne officieren van 
leger en vloot het volgende over. In de eerste plaats de tekst van het 
telexbericht van 5 Ju11 van het hoofd van de Afdeling Landmacht, 
kolonel van Alphel?, aan alle autorite'ten, O.L.Z.;A.H.K., Afd. 
Landm., Szctie Kabinet 1242 (het maakte de indruk, dat het kwam 
van de opperbevelhebber), dat ieder, die bereid was de aangehaalde 
verklaring af te leggen, bevoegd was het gegeven woord te allen tijde 
weder terug te nemen. In de tweede plaats beschikten de hoofd- en 
subalterne officieren over de brief, ondertekend door kolonel van 
Alphen van 12 Juli 1940, Algemeen Hoofdkwartier, Afdeling Land- 
macht, Sectie I B, nr. 1880A, inhoudende, dat naar zijn mening het 
afleggen van de verklaring, die van de beroepsmilitairen werd ge- 
vraagd, in de gegeven omstandigheden in 's lands belang was. In de 
derde plaats was er reeds de brief l )  van de opperbevelhebber van 
land- en zeemacht van 25 Juni 1940, waarbij werd medegedee!d, 
dat de Duitsers hadden bepaald, dat ter voorkoming van uitbre ding 
der werkloosheid op 11 Juli 1940 de z.g. ,,opbouwdienstM werd 
ingesteld. Beroeps- hoofd- en subalterne officieren, die zich vrij- 
willig meldden, konden, volgens de door de Duitsers gemaakte rege- 
ling, na ondertekening van de eremoordverklaring in de opbouw- 
dienst te werk worden gesteld. Deze brief is ondertekend namens de 
opperbevelhebber van land- en zeemacht door de chef van de staf 
van de landmacht, H. F. M. baron van Voorst tot Voorst. Dan volgt 
de verzendlijst; de brief ging naar het gehele leger toe, naar alle 
autorite.ten. Ce  aanhef van de brief luidde als volgt: 

,,Hierbij doe ik U het in de verzendlijst vermelde aantal exem- 
plaren toekomen van den brief van den D. Kommissar voor de 
demobilisatie van de Ned. Weermacht betreffende den Opbouw- 
dienst ter kennisneming en ter behandeling voor wat betreft het 
gestelde onder pt 10aa". 

Punt IOaa van de brief van de D. Kommissar voor de demobili- 
satie van de Nederlandse weermacht behelsde: 

,,au. Ausfullung der in der Anlage beigefugten Fragekarte 
(Anl. 1) durch die gem. Ziff. 4 als Aufbaufuhrer u. Aufbauun- 
terfuhrer in Frage kommenden Wehrmachtsangehörigen (sich 

Orner freiwillig meldende akt. Oifz. und Uffz. sowie Offz. d.R., f, 
die zum Aufbaiidienst verpflichteten (Uffz. d.R.). Die Fragekarte 
sind der Registratur der Abwicklungsstelle des Departements v. 
Defensie fur den Aufbaustab möglichst umgehend, spatestens je- 
doch bis zum 3.7.40 zugehen zu lassen". 

En in punt 4c staat: 
,,c. aktive Offiziere und Offiziere d.R., die sich freiwillig 

melden (nach Unterzeichnung der vorgeschriebenen Erklarung). 
In Frage kommen in allgemeinen nur Subalternoffiziere. Fur 

Stabsoffiziere ist die Anzahl der verfugbaren Stellen beschrankt". 

De officieren, die dus deze brief kregen, hebben kunnen denken: 
de opperbevelhebber acht het afgeven van de erewoordverklaring 
goed: wij kunncn in de opbouwdienst worden ingedeeld, als wij de 
verklaring afleggen. 

Er zijn in deze zaak hierbij enorm veel haken en ogen. Velen heb- 
ben terecht hieruit afgeleid, dat de opperbevelhebber het in de op- 
bouwdienst te werk stellen onder afgeven van de  erewoordverklaring 
goed keurde. 

Volgens de toenmalige reserve-kolonel L. C. Prey, destijds chef van 
het kabinet van de opperbevelhebber van land- en zeemacht, is er na de 
capitulatie in de eerste plaats een mededeling gekomen, dat het gehele 
Nederlandse leger als krijgsgevangen moest worden beschouwd. Het 
was natuurlijk een merkwaardige gewaarwording, dat het gehele leger 
als krijgsgevangen werd beschouwd in zijn eigen land. Enige tijd later 
is dat bevestigd op een bijeenkomst, die werd gehouden in het alge- 
meen hoofdkwartier. Daar werd een voordracht gehouden door de 
Duitse kolonel Schwabedissen. Deze heeft ten aanhore van alle offi- 
cieren van het algemeen hoofdkwartier, waarbij ook de opperbevel- 
hebber aanwezig was, een uiteenzetting gegeven over de algemene 
positie, zoals deze was geworden. Kolonel Schwabedisscn heeft daar- 
bij gewezen op de hoogst moeilijke positie: waarin de Duitsers in ons 
land verkeerden, en daarbij ook, als de heer Prey zich goed her- 
innert - want dat maakte ook wel enige indruk -, gewezen op de 
moeilijke positie van het korps officieren van ons land. 

Na deze bijeenkomst zijn er aanwijzingen van Duitse zijde 
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afgekomen. D e  heer Prey kan zich de  data niet meer voor de  
geest halen, maar dit speelde zich allemaal af in de tijd, dat generaal 
Winkelrnarz er nog was. Het kan dus geweest zijn in het laatst van 
Mei en in de loop van de  maand Juni 1940. D e  Nederlandse krijgs- 
macht heeft to2n van Duitse zijde regelingen gekregen omtrent de 
behandeling van het Nederlandse leger, dat toen in een toestand van 
demooilisatie verkeerde. Daarbij moet men met twee zaken reken'ng 
houdiri: het dienstplichtige personeel en het reservepersoneel zouden 
worden geden1obiiise:rd: het beroepspersonerl zou voor bepaalde 
Iuncties een bestemming kunnen krijgen. Dit houdt ook wel enigszins 
verband me: de erewoordkwestie. Het  dienstplichtige- en reserveperso- 
nee1 zou dus worden gedemobiliseerd. Dit gebeurde in overleg met 
een Duitse instantie, destijds overste Otzeri, die vóór de oorlog hier 
attaché was. Deze behandelde dat  in een behoorlijke sfeer van samen- 
werking met de verschillende officieren van het algemeen hoofd- 
kwartier. D e  sentimenten waren in die tijd nog heel anders dan  zij 
later zijn geworden. Dit moet men altijd goed voor ogen houden. 

Generaal Winkelman heeft er sterk op aangedrongzn, dat  zou wor- 
den rekening gehouden met d e  omstandigheid, dat  naar alle waarschijn- 
lijkheid tal van dienstplichtigen niet meer in hun bedrijven zouden 
kunnen worden opgenomen. In  ons land zouden zij dus komen los 
re lopen en misschien aanleiding kunnen geven tot relletjes, oproer en 
dergelijke dingen meer. Generaal Winkelnzan wenste daarom, dat  deze 
mannen, om het populair uit te drukken, van de straat zouden wor- 
den gehouden. Daarom wilde hij hen bestemmen voor het opruimen 
van allerlei werken, die vóór die tijd door  het leger, b.v. in de Hol- 
landse waterlinie waren gemaakt. Alles, wat daar was aangelegd, hin- 
dernissen, versperringen en opruimingen, zouden mede in het belang 
der bevolking moeten worden geslecht en daarvoor wenste hij het 
dienstplichtige personeel te bestemmen, voorzover dat niet zou kun- 
nen worden opgerioinen in de bedrijven. D a t  was de oorspronkelijk 
genaamde opbouwdienst. Van Duitse zijde heeft men tozn bepaald, 
dat het beroepspersoneel voor de opbouwdi.enst zou kunnen worden 
bestemd; het zou ook kunnen overgaan naar de politie. Er  waren drie 
mogelijkheden: men kon gaan naar de opbouwdierst, naar de  politie 
of gepensionneerd worden, voorzover men daartoe o p  grond van 
diecsttijd en leeftijd in aanmerking kwam. D a n  waren er nog de  
cadetten van de militaire academie, die heel sterk gedupeerd waren 
door de gang van zaken. Persoonlijk heeft de heer Prey daar nog de  
regeling voor getroffen, in overleg met de  Duitse instanties, dat  de 
cadetteo, voor wat betreft de  technische vakken, konden gaan stude- 
ren in Delft, voor wat betreft de  administratieve vakken hun studie 
konden vervolgen in de richting van de accountancy en voor de  rest 
herinnert de heer Prey het zich niet goed meer. Bovendien zou e r  
voor hun ouders een financiële regeling worden getroffen. Dit zou 
dus allemaal zo kunnen verlopen, maar  toen werd van Duitse zijde 
de vrijlating slechts mogelijk gemaakt, wanneer er op erewoord een 
verklaring zou worden afgelegd. 

Over die verlclaring heelt men o p  het hoofdkwartier lange tijd in 
het duister verkeerd. D e  heer Prey herinnert zich, dat  telkens, wan- 
neer hij bij generaal Winkelman kwam, deze zich afvroeg, wat men 
toch met die verklaring wilde; wat zij toch behelsde. D e  Duitsers 
kwamen echter met die verklaring niet voor de dag. In ieder geval 
kwani het er o p  neer, dat het officierskorps zou k~inncn worden 
vrijgelaten en in de verschillende richtingen zou kunnen gaan, wan- 
neer het op erewoord eizn verklaring zou afleggen. D a t  was natuur- 
lijk ezn netelig punt: kan dat? D e  heer Prey herinnert zich, dat  er 
e-n vergadering is geweest o p  het algemeen hoofdkwartier. Brhalve 
generaal Winkelman waren daarbij tegenwoordig de beide heren van 
Voorst tot Voorst, generaal-majoor van den Bent, kolonel van Andel, 
generaal-majoor Harherts en verschillrnde anderen. Generaal-majoor 
Carsteris, die later overleden is, was er ook bij. D e  opperbevelhebber 
heeft toen dit vraagstuk aan d e  orde gebracht en gevraagd hoe 
daarover werd gedacht. D e  meningen daarover waren nogal verdeeld. 
Over de mogelijkheid o m  o p  erewoord te worden vrijgelaten, was 
eigziilijh geen verschil van opinie, want dat stond in het velddienst- 
voorschrift. D e  heer Prey herinnert zich, dat generaal-majoor Harberts 
er nog o p  heeft gewezen. Over de  wenselijkheid dat  te doen, liepen de 
mzningen nogal uiteen. Hij herinnert zich, dat  generaal-majoor Car- 
S ~ P ~ Z S ,  die zijn stafkwartier in Den  Haag had en blijkbaar had ge- 
hoord, dat de vergadering hierover zou handelen, voeling had opge- 
nomen met zijn officieren en dat  deze als algemeen gevoelen van zijn 
beroepspersoneel had weergegeven, het te doen. Men wist toen nog 
niet de tekst van het erewoord. Het  ging hier dus alleen maar o m  een 
erewoord in het algemeen. O p  die vergadering is, voorzover de heer 
Prey zich herinnert, dus geen bepaalde beslissing genomen. Wel is 
daarna door de opperbevelhebber een brief gezonden naar de troep, 
welke brief nog van het kabinet is uitgegaan. Hij heeft die brief ook 
op last van de generaal geredigeerd, naar de  heer Prey meent. In 



80021 (Prey) 
S0026 (Prey) 

80027 (Prey) 

S0078 (Best) 

80079 (Best) 

80080 (Best) 

80082 (Best) 

80083 (Best) 
80089 (Best) 
80090 (Best) 

S0091 (Best) 

80092 (Best) 

80099 (Best) 

de brief is gewezen o p  die verklaring. D e  generaal hzeft aan het 
slot gezegd, dat hij voornemens was zijn mening te kennen te geven 
aangaande het al of niet toelaatbaar zijn van het afleggen der ver- 
klaring. D e  tekst van de slotalinea van deze brief, gedateerd 1 Juli 
1940, luidt als volgt: 

,,Tenslotte wijs ik er nogmaals op, dat ik mijn m'eriling oin- 
trent het al dan niet toeiaatbare van bet geven van het eerewoord 
zal kenbaar maken, zoodra mij de juiste tekst van de verkiaring 
bekend zal zijn. Het personeel blijft dus vrij o m  veraildering tr 
brmgen in zijn ?neming terzake, totdat hzt van mijn n~ern ing  
zal hebben kennis genomen." 

Dit hield dus verband met het aannemzn van functies bij de  
opbouwdienst, e e  politie, enz. Naar  de mening van de heer Prey kan 
men niet met recht een beroep doen op eer: uitlating van generaal 
Wirikeltnnn o:n de erewoordverklaring te geven. Schriftelijk is dat 
niet gedaan, tenminste voorzover de heer Frey w e t .  

Generaal Wir?keltnaiz is weggegaan en korte tijd daarna werd 
generaal-majoor van Voorst, zijn chef staf, geïnterneerd. Het  bevel is 
toen gevoerd door kolonel van Alphen als oudst aanwezige, o p  grond 
van diens functie als sous-chef van de staf. Er  is toen een mededeling 
uitgegaan aan de beroepsofficieren, die de verklaring, welke zou wor- 
den gevorderd, bevatte. Toen is ook uitdrukkelijk naar voren gebracht, 
dat men te allen tijde bevoegd was zijn verklaring weer in te trekken, 
wanneer men zich bezwaard gevoelde, waarna men in krijgsgevangen- 
schap zou gaan. 

D e  toenmalige luitenant-generaal P. W. Best is bij e in  vergadering 
van hoge officieren, onder leiding van generzal Winkelrnnn, tegen- 
woordig geweest. Het  was eiginlijk een oïiënterecde vergadering o:n 
onderling van grdachten te wisselen over hetgeen het beste s lan t in~nt  
zou zijn wanneer de Duitsers hun zouden vragen o m  iets te tekenen. 
Generaal Winkelnlun heeft toen de heer Bcst als o~~dstaanwererifi  
opperofficier gevraagd hoe hij er over dacht. De heer Best heeft 
direct gezegd, dat dit voor hem geen vraagpunt was. Wannerr men 
de  officierzn o p  een verklarii~g in vrijheid zou willen stellen, zeil kij 
daar nooit op in kunnen gaan, omdat hij het gevoel had, dat  dit niet in 
overeenstemming was met de  eed van trouw, die de offic' ierrn aan 
H.M. de Koningin hebben afgelegd, omdat, gezien het feit dat de  
Koningin in Engeland de strijd tegen de overw.e!diger voortzette, zij 
n ~ e t  merr van hun trouw zouden kunnen docn blijken. Hij \%?.-as &-bon- 
den door zijn eed van trouw en deze ZOU Can een papieren aanfluiting 
zijn geworden. Die vergaderirìg is later voortgezet. Ei. zijn allerlei 
discussies over utiliteitsoverwegingen gehouden, waarmede de heer 
Best zich in principe loch niet kon verenigen. Het  is geblevrn bij een 
onderlinge gedachtenwisseling. Iedereen kon dcs vrij~!it sprekzi~: 
kolgens de heer Best ging de algeinene tendenz in de richting van 
tekenen dier verklaring. Een bepaald besluit is door de opperbevel- 
hebber niet genomen. Het  was alleen een oriënterende bespreking 
voor het geval men op erewoord in vrijheid zou worden gesteld. 

Er is nog een tweede vergadering geweest, waar de heer Best 
niet bij is geweest. D a t  is geweest voordat generaal Winkelinaii 
is vertrokken. Wat er toen uit de  bus is gekomen en òf er iets uit 
de  bus is gekomen, weet de heer Best nu nog niet. 

Op 29 Juni, de Anjerdag, he,eft de opperbeveihebber het lilicitatie- 
register getekend o p  het Paleis en 1 Juli is hij in de  nacht naar Duits- 
land weggevoerd, hetgeen grote beroering heeft verwekt in het leger. 
Vóór 1 Juli heeft de heer Best niets meer gehoord over de kwestie 
van het erewoord. 

Toen generaal Winkelninn weg was, kwamen er verschi!lcndc 
mensen uit het leger om te vragen, hoe de heer Best er over dacht, 
want d e  hogere i n  ancienniteit, luitenant-generaal van Voorst tot 
Voorst, was ook weg. De heer Best was o p  dat  i n o n i e ~ t  dus de 
oudste officier met de hoogste rang. D e  inensen vroegcn hem wat zij 
moesten docn. D e  heer Best heeft hun gezegd, dat hij hun zijn per- 
soonlijke mening wilde mededelen, maar die was absoluut zuiver per- 
soonlijk eri wellicht niet in overeenstemining met de mening van de 
meerderheid. Kortom, hij heeft het nuttig gevondcri onî op 5 01 6 Juli, 
naar de heer Besf m e ~ ~ i t ,  een vergadering te beleggzn voor alle opper- 
en viagofficiercn, die hij onder die omstandigheden kon bereiken. Mij 
hoorde toen, dat  gaeraal-majoor  H. van Voorst een verklaring of 
uitdrukking van generaal Winkelinan had opgetekend, waaruit zou 
blijken, dat  deze zich verenigde met de verklaring, die de  Duitsers 
zouden vergen. Dit was d e  beer Best bij de  aanvang van die vergade- 
ring volkomen onbekend en generaal-majoor van cler! 3eizt  wist er 
ook niets van, terwijl ook meer anderen er niets van wisten. D e  heer 
Best heeft toen besloten kolonel van Alphert met dat papiertje bij 
hein te ontbieden. Inderdaad stond daar een zinsnede op, waaruit hij 
kon opmaken, dat, als dit de woorden waren geweest van generaal 
Wiiikelman, deze instemde met de  verklaring, zoals de Duitsers die 
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gaven. Het  resultaat van die vergadering was, dat er eigenlijk maar  
twee hercn tegen waren om een erewoord af te geven. Dat  waren 
grneraal-majoor von dcn Bent en de heer Best. D e  anderen waren 
e r  vóór of neutraal, als men dat  zo noemen kan. D e  laatsten bleven 
ern beetje o p  de vlakte. Het eindresultaat was, dat  de heren van der1 
Bent eri Best met hun mening alleen stonden. 

Dat  was de  mening, die de heer Best in de  errste vergadering als 
eerste woordvoerder ook dadelijk heeft geponeerd. 

Later is hem de officiële tekst van de erewoordverklaring voorge- 
legd om te tekenen, maar dat  heeft hij toen geweigerd. 

D e  toenmalige generaal-majoor A. R. van den Bcnt heeft in  zijn 
bezit een stuk, dat indertijd door  luitenant-generaal Best en hem is 
opgesteld naar aznleiding van een vergadering, welke heeft plaats 
gehad begin Juli 1940. D e  heer Best - deze was torn de oudste 
opperofficier - heeft de opper- en vlagofficieren bij elkaar geroepen. 
D e  vergadering heeft plaats gevonden, omdat zij het in het algemeen 
gewaardeerd zouden hebbcn - daar de  opperbevelhebber weg was en 

heer J. van Voorst was geïnterneerd te Zwolle - indien er hunner- 
zijds één algemene gedragslijn inzake d e  erewoordskwestie zou zijn. 
Er  wàs g e m  lijn. D e  een vond, dat  men wel moest tekenen, en de  
andere beredefierrde, dat  men het niet kon doen. I n  de vergadering 
is d:it ook naar voren gekomen; c'e neer vtrn riet: Bcnt heeft toen ge- 
zegd, dat hij a l l e x  bereid was één lijn te volg=n, wanneer die zou zijn: 
niet tekenen. De heer van den Bent heeft het erg betreurd, dat  niet 
alle beroepsofficieren unaniem hebben geweigerd de verklaring te 
tekenen. omdat hij er van overtuigd is, dat, wanneer dit was gebeurd, 
zulks juist in het begin van de oorlog bij de Duitsers indruk zou hebben 
gemaakt. Van tevoren was reeds de  mededeling gedaan, dat. men een 
verltiaring moest tekenen; wanneer men dit niet aeed, zou men in 
krijgsgevangefischap gaan. Mei1 wist dit  dus reeds van tevoren; echter 
fiiet, hoe de  verklaring precies zou luiden. D e  officieren was ook reeds 
een opgave g~vraagd,  of zij bereid waren o m  te tekenen of dat zij niet 
zouden tekenen; hierop heeft hij persoonlijk opgegeven, dat  hij niet 
bereid was te tekenen, ook zonder d i t  hij de inhoud van de vrrkla- 
ring wist. Iedere verklaring, inhoudende dat  bij niets tegen de vijand 
zou doen, achtte de heer van den Bent voor zich persoonlijk onaan- 
vaardbaar, ook al zou hij die later terug kunnen nemen, zoals er bij 
werd gezegd. 

Volgens mr. G. E. Mathorz, destijds reserve-officier en wnd. hoofd 
van de afdeling juridische zaken van het Departement van Defensie, 
was de positie als volgt. Toen de  oorlog uitbrak, waren de Neder- 
landse officieren uiteraard geen krijgsgevangenen, maar combattan- 
ten. I n  de loop van de Meidagen zijn er verschillenden in Duitse han- 
den gevallen, krijgsgevangen gemaakt te  velde. Voor het overgrote 
des1 zijn dezen naar Duitsland afgevoerd. Zij zijn krijgsgevangen 
gebieven. Op 14 en 15 Mei 1940 is daarop de capitulatie van generaal 
Wiiikeir?zan gevolgd. I n  de capitulatievoorwaarden staat als punt 1: 
,,Die gesarnte Wslirinacht der Niedsrlande gilt als kriegsgcfangzn". 
'Jan I4 Mei af kan dus met zekerheid gezegd worden, dat  de  gehele 
Nederlandse weermacht, waaronder dus ook de beroepsofficieren, 
krijgsgevangen is gemaakt. Ongeveer 15 Juni volgde daarop de  z.g. 

l)  Hiermede wordt kennelijk bedoeld het schrijven van de Führer Runderlass van de Fuhrer l ) ,  waarbij deze verklaart, dat, gezien de  
van 30 Mei 1940, bijlage 14. aan Nederland opgedrongen strijd en gezien de moeilijke omstandig- 

hedcri, waaronder de Nederlanders waren geplaatst, alsmede de snelle 
capitulatie, de Fuhrer heeft besloten in zijn z.g. Grosszugigkeit tegen- 
over de Nederlanders over te  gaan tot invrijheidstelling van alle 
Nederlandse krijgsgevangenen. 

Toen is door de Duitse Wehrinacht - er was daarvoor een spe- 
ciale functionaris, een Kommissar f u r  die Demobilmachung, General 
Schn>abedissen - verder overgegaan tot demobilisatie van het leger. 
Op diens last, aldus de  heer Marhoiz, -alles is o p  Duitse last gebeurd 
.- is het verlofspersoneel langzamerhand ontslagen of. liever gezegd, 
met groot verlof gezonden;. D e  heer Mathon is persoonlijk als reserve- 
officier op 29 Mei 1940 met groot verlof gezonden en vele anderen met 
hem. DI manschappen en de  troep zijn in hoofdzaak in twer ge- 
dealtcn ontslagen, behalve dan  degenen, die o m  bepaalde redenen 
moesten nablijvrn. D e  Duitse legerleiding heeft dit bij nader be- 
raad nog niet he!emaal voldoende geacht tegenover de  beroepsoffi- 
cieren. Zij maakten altijd een tamelijk groot onderscheid, ook bij 
krijgsgevangenschap, tussen de  beroepsofficieren en -onderofficieren 
,:r. het z.g. verlofspersoneel. D e  Fuhrer heeft daarvoor persoonlijk een 
order uitgevaardigd, welke daarop neerkwam, da t  degenen, die bereid 
warcn een erewoord af te  geven, meteen zouden worden ,,entlassen", 
niet meer uit de krijgsgevangenschap, want dat  waren zij reeds, maar 
uit de actieve weermacht, zoals de  Duitsers dat  noemden. Degenen, die 
geen erewoord wilden afgeven, zouden weder in krijgsgevangenschap 
worden afgevoerd. Degenen, die voor ,,Entlassung" in aanmerking 
kwamen door het afgeven van een ,,ehrenwörtliche Erklarung", konden 
overgaan naar de vrijwillige ,,ArbeitseinsatzW, opbouwdienst, politie, 
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greisbewaking en rivierpolitie, enz., enz. Voor de beroepsoff:cieren 
ir naderhand een verklaring gekomen van de Kommissar fur die De- 
inobilmachung van 9 Juli 1940. De Wehrmachtsbefehlshaber, die in 
die tijd is opgetreden, heeft aan luitenant-kolonel Otzen opgedragen 
het volgende uit te vaardigen l) : 

,,Alle beroepsofficieren, -onderofficieren en -manschappen van 
de Nederlandsche weermacht en van het Nederlandsch-Indische 
Leger, moeten op 14 Juli 1940, ongeacht of zij nog verder ter af- 
wikkeling in dienst blijven hetzij naar andere beroepen, den Op- 
bouwdienst enz. overgaan, resp. met pensiorn gaan, de verklaring 
op eerewoord, welke reeds aan het hoofdkwartier is verzonden, 
in drievoud opgemaakt, onderteekenen". 

Op het einde, punt 8, staat: ,,Wehrmachtsangehörige, die die 
Unterschreibung verweigern, sind von den deutschen Offizieren 
umgehend als Kriegsgef angene f estzunehmen". 

Van het moment af, dat de verklaring op erewoord van Duitse zijde 
 er van werd geëist, is er, aldus ir. J. Govers, destijds verbindingsoffic' 

de opperbevelhebber bij de voormalige Duitse militair attaché, op het 
hoofdkwartier over gesproken; verschillenden waren van mening, dat 
het erewoord geven niet kon, terwijl anderen meenden, dat het wel 
kon. Men heeft toen o.m. als motief aangevoerd, dat, voor zover de 
officieren hier bleven, zij eventueel ook functies konden krijgen en 
dat het dus van belang was, dat zij hier bleven. De heer Govers kan 
hier nog bij vermelden, dat, voor zover hij zich goed meent te her- 
inneren - hij zou zich heel sterk moeten vergissen, als dit niet juist 
was -, generaal Winkelrnan een potloodaantekening heeft achterge- 
laten, die in het bezit was van kolonel van Alphen. 

Volgens de toenmalige kapitein B. R. P. F. Hasselman, hoofd van 
het bureau afwikkeling van het Departement van Defensie, is 
op een zeker ogenblik door de Duitsers gezegd, dat de beroeps- 
officieren op erewoord konden worden vrijgelaten. Hoe deze mede- 
deling de officieren heeft bereikt, weet de heer Hasselman niet meer. 
Vermoedelijk is die mededeling op het algemeen hoofdkwartier 
gekomen, waar ook de iekst is overhandigd, die ter kennis is gesrachr 
van allen, wie het aanging. De verklaring op erewoord is daarna afge- 
legd op 14 Juli 1940. Zelf heeft de heer Husselnzan de verklaring op 
erewoord ook afgelegd. Hij heeft destijds aan het personeel onder 
zijn bevelen de raad gegeven de verklaring te tekenen. Er zijn enige 
heren bij de heer Hasselnlan in zijn functie van hoofd van het af- 
wikkelingsbureau geweest, die hem om raad hebben gevraagd of 
zij de erewoordverklaring al dan niet konden afleggen. Hij heeft 
daarop geantwoord, dat men zich daarover, naar zijn mening, geen 
zorg behoefde te maken, aangezien er zonder twijfel van het algemern 
hoofdkwartier een algemene aanwijzing zou worden gegrvzn; dus 
allemaal wel of allemaal niet. Toen intussen de datum naderde, 
waarop de aflegging van de erewoordverklaring zou moeten plaats 
hebben en die verklaring van het algemeen hoofdkwartier niet 
was gekomen, heeft de heer Hasseltrzan de officieren en onder- 
officieren van het beroepspersoneel, werkzaam op  het aiwikke- 
lingsbureau van het Departement van Defensie, bij zich laten ko- 
men. De heer Hasselntan heeft hun ongeveer het volgende ge- 
zegd: Er zijn onder u enkelen, die mij om raad hebben gevraagd, 
of zij de erewoordverklaring al dan niet moeten afleggen. Ik zoii mij 
daarvan af kunnen maken en kunnen zeggen: heren, dat moet u zelf 
weten; dat is iets, hetgeen iederecri volgens eigen eer en geweten 
moet uitmaken. Maar naar mijn gevoel ben ik er daarmee niet af. 
Wanneer ik regimentscommandant was en een van mijn officieren of 
onderofficieren kwam mij om raad vragen, dan ben ik er, naar mijn 
mening, niet mee klaar om te zeggen: heren, dat moet u zelf weten; 
want daar ben ik nu juist commandant voor. D e  commandant is er 
om verantwoordelijkheid te dragen; hij is chef om aan zijn onder- 
geschikten, die hem om raad vragen, die raad te geven. Ik neem 
dus aan, dat er meer onder u zijn, die deze raad willen hebben 
en daarom zal ik u deze raad geven. Ik raad u dan aan, die ver- 
klaring wel af te leggen. Ik zal u ook zeggen waarom, en wel omdat, 
wanneer u in krijgsgevangenschap wordt gevoerd, u niets kunt 
ondernemen, terwijl, wanneer u de verklaring aflegt, u ook niets 
kunt ondernemen, met dit verschil, dat u misschien de mogelijkheid 
hebt om onder deze omstandigheden, wanneer u in het land blijft, 
toch nog nuttig te kunnen zijn voor uw land en voor uw volk. Daarna 
heeft de heer Hasselrnarz de bijeenkomst verlaten zonder gelegenheid 
te geven tot het stellen van vragen of het houden. van debat. Zijn 
rondschrijven - gericht aan de heren afdelingshoofden, gedateerd 
26 Juni 1940, waarin 5 punten voorkomen, waarvan het laatste is: 
,,Ik raad de verklaring op eerewoord af te geven" - komt overeen 
met het bovenvermelde, maar de heer Hasselrnan kan zich niet lier- 
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inneren, dat hij dit op schrift heeft uitgegeven. Hem staat die bijeen- 
komst van beroepsofficieren en onderofficieren noe  voor de  geest. 
Een nota aan de  afdelingshoofden kan hij zich niet herinneren, maai 
het is niet onmogelijk, dat deze er is geweest. 

D e  commissie beschikt over deze nota; zij luidt: 
,,Ter nadere toelichting van het bevel van den Duitschen Com- 

missaris voor de Demobilisatie van de  Nederlandsche Weer- 
macht deel ik U het volgende mede. 

1. Beroepsmilitairen moeten kiezen tusschen: 
a. afgeven van een verklaring o p  eerewoord, gevolgd door 

untslag. 
b. weigeren van het afgeven van een verklaring op eerewoord, 

gevolgd cloor lirijgsgevang~.nsch;ip. 
3. Zii. die wordcn ontslacri:. ontvxnccn: ,, u 

a. hetzij pensioen, voor zoover zij den pensioengerechtigden 
leeftijd hebben bereikt. 

b. hetzij wachtgeld. 
D e  juiste regeling van het wachtgeld zal nader worden bekend 

gemaakt. Vermoedelijk zal zij i n  groote trekken zijn als volgt: 
3 maanden 100 pct., 3 maanden 85 pct., 5 maanden 70 pct., 
vervolgens 60 pct. van het laatstgenoten tractement. 

3. Het dienstnemen bij politie, rivierpolitie, douanedienst, op- 
bouwdienst, enz., is geheel vrijwillig. 

4. Zij, die benoodigd zijn voor de afwikkeling, worden - 
voorloopig - niet ontslagen, doch moeten wel een verklaring 
o p  eerewoord afgeven. 

5. Ik raad de verklaring o p  eerewoord af te  geven." 

D e  heer Hasselman herinnerde zich deze nota, nadzt deze hem was 
voorgelezen, niet, maar naar zijn mening moet zij juist zijn, omdat het 
geheel overeenkomt met hetgeen hij zich herinnerde van de regeling. 
Dit was de  regeling van de Duitsers. D e  heer Hasselman heeft die 
waarschijnlijk nog eens schriftelijk herhaald. Hij heeft die raad ge- 
geven, omdat de  datum naderde, waarop de  erewoordverklaring moest 
worden afgelegd. Zoals de heer Husselrnan reeds zei, vond hij, dat 
hij als chef aan zijn ondergeschikten raad behoorde te  geven. D a  
heer Hasselrnan heeft gewacht o p  de  bekendmaking van d e  mening 
van generaal Winkelman, want hij heeft niet anders gedacht, dan  
dat  van het algemeen hoofdkwartier een aanwijzing zou worden 
verstrekt. Zijn bedoeling is geweest o m  goede raad te  geven; hij heeft 
dat  ook gedaan naar beste weten. Voorzover hij zich herinnerde, heeft 
hij zolang mogelijk gewacht. Toen d e  heer Hasselman meende, dat  
hij niet langer kon  wachten, heeft hij, torn hem daarom werd ge- 
vraagd, die raad gegeven. Naar  zijn mening is het stuk verzonden 
zonder medeweten van de opperbevelhebber van land- en zeemacht. 
Het is een intern verzonden stuk, een interne nota a m  de afdelings- 
hoofden. Het kwam de  heer Hasselman vreemd voor. dat o p  het stuk 
een notitie staat: ,.Dit stuk schijnt verzonden te zijn ook aan de divisie- 
staven, zonder medeweten van den opperbevelhebber van land- en 
zeemacht." Dit is bepaald fout. D e  divisiestaven stonden helemaal 
niet onder zijn bevelen. D e  heer Hasselman had daar niets mee te 
maken. D e  verhouding was eigenlijk zo, dat hij alleen afwikkelings- 
bureau was. Hij had geen orders uit te geven, tenzij aan eigen af- 
delingshoofden of aan eigen personeel, echter niet aan personeel, dat  
onder d e  opperbevelhebber van land- en zeemacht stond. Het is de  
heer Hasselman dus niet bekend geweest, dat dit stuk naar de divisie- 
staven is gegaan. Het is zeer ongebruikelijk, dat  een interne nota  naar 
buiten zou gaan. 

Tenslotte is er een mededeling van het algemeen hoofdkwartier ge- 
komen, dat  het afleggen van de verklaring o p  erewoord in 's lands 
belang moest worden geacht. D a t  staat de heer Hasselman althans 
bij. Wanneer die verklaring echter is afgegeven, weet hij niet meer. 

O p  3 November 1941 is een gezamenlijke brief van generaal-majoor 
Carstens en de  heer Hasselman uitgegaan in verband met d e  verklaring 
o p  erewoord, welke als volgt luidt: 

,,Het is ons bekend, dat  beroepsofficieren o p  nonactiviteit of 
op wachtgeld hebben gepoogd zich naar Engeland te begeven, 
al dan niet met d? bedoeling zich bij de  daar aanwezige Neder- 
landsche strijdkrachten te voegen. Wij achten het daarom noodig 
t e  herinneren aan den tekst der destiids geheel uit vriien wil en 
naar wij moeten aannemen, na  rijp beraid afgelegde ;erklaring, 
waarbij de  onderteekenaar o p  eerewoord verzekerde, dat  hij ge- 
durende dezen oorlog of althans zoolang Nederland zich met het 
Duitsche Rijk in oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front, 
noch direct noch indirect zal deelnemen aan  den strijd tegen 
Duitschland en geen handeling zal begaan of verzuim zal plegen, 
waardoor het Duitsche Rijk schade van welken aard ook zal 
kunnen lijden". 
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Dit is niet op aandrang van de Duitsers geschied, aldus de heer 
Hasselman. De bedoeling van generaal Carsie~zs en van hem was om 
de heren te waarschuwen: Pas op! Weet wat gij doet! Zij waren 
bang, dat de heren iets zouden doen, waarvan zij later spijt zouden 
hebben. Zij hebben hen willen waarschuwen, dat, wanneer zij zoiets 
zouden doen, zij zich aan ernstige maatregelen zouden blootstellen. 

De heer van den Bent verklaarde, dat er van het Departement 
van Defensie reeds vóór 14 Juli 1940 een brief kwam van de 
heer Masseiman, dat de officieren de verklaring konden tekenen, 
terwijl men nog niet eens wist, hoe die verklaring luidde. De heer 
Hasselnzan had moeten voelen, dat hij dit niet kon doen. Hij stond 
natuurlijk niet onder generaal Winkelman; hij was werkzïam geweest 
onder de Minister van Defensie. Dit was een houding van een beroeps- 
officier, die de heer van den Rent niet kan goedkeuren. Eerlijk gezegd, 
heeft hij zich daaraan geweldig geërgerd, en niet alleen nu, maar ook 
op het moment, dat het gebeurde. De heer van den Bent vond het 
oiibegrijpelijk! Hij heeft die brief niet gezien, maar hij weet, dat de 
heer Hmel inan die verklaring heeft gegeven. De heer van den Bent 
gelooft, dat de heer Hasselmm toen van degenen, die waren achter- 
gebleven bij het Departement van Defensie, wel de oudste is geweest. 
Misschien zullen zij wel aan hem gevraagd hebben, wat zij moesten 
doen. 

Bij zijn verhoor bleek het de heer Winkelrnan niet bekend, dat, 
voordat hij gevangen was genomen, een kapitein van de generale staf 
in een nota heeft aangeraden de verklaring wel te tekenen, zonder 
dat hij het wist. Bij zijn verhoor vernam hij dit voor het eerst. Hij 
kon daarover geen nadere inlichtingen geven; alleen, dat hij het er 
natuurlijk niet mee eens was. 

g 2. Positie van de officieren van het K.N.I.L. hier te lande 

Op 27 Juni 1940 heeft de secretaris-generaal, wnd Hoofd van het 
Departement van Koloniën, de volgende brief van het Hoofd der 
Oe afdeling van genoemd Departement aan de heer Winkelman vast- 
gesteld: 

,,Ik heb de eer Uwer Excellentie, in opdracht van den Secre- 
taris-Generaal wnd Hoofd van het Departement van Koloniën 
mede te deelen, dat de noot van het Departement van Oorlog 
gesteld op blz. 52 van het Indisch voorschrift ,,Bepalingen uit 
het Conventioneele Oorlogsrecht" niet geldt voor hier te lande 
aanwezige militairen van het Koninklijk Nederlandsch-Indisch 
Leger. Deze noot luidt als volgt: ,,Het is aan krijgsgevangenen, 
behoorende tot het Nederlandsch-Indisch leger verboden zich 
op eerewoord te doen in vrijheid stellen". 

Ik moge Uwer Excellentie verzoeken wel het noodige te willen 
doen verrichten om de bij de Koninklijke Landmacht inge- 
deelde ailitairen van voormeld leger met deze beslissing in ken- 
nis te stellen". 

De heer Winkeknarz wist, dat het verbod voor de K.N.1.L.-offi- 
cieren om hun erewoord te geven was ingetrokken door de secretaris- 
generaal van het Departement van Kolonien. Hij geloofde wel, dat 
die intrekking rechtskracht had, want de secretaris-generaal was 
toen eigenlijk de plaatsvervanger van de Minister. Wanneer men 
meent dit te kunnen aanvaarden, is het naar de smaak van de 
heer Winkelman duidelijk, dat deze die bevoegdheid had. De heer 
van Lawick zegt in zijn boekje: 

,,Wat de officieren van het K.N.I.L. betreft, werd het voor 
hen bestaande verbod door den Secretaris-Generaal van Kolo- 
niën op 26 Juni 1940 ingetrokken. Ook voor hen kon zoo'n ver- 
bintenis dus redelijkerwijze als geoorloofd worden beschouwd." 

De heer Winkelman was het daarmede eens. 
De heer van Lawick was van mening, dat, aangezien de secretaris- 

generaal op dat ogenblik de Minister verving - het was in het begin 
van de oorlog, dus er  was nog geen kwestie van collaboratie met 
de vijand -, de officieren de maatregel konden beschouwen als 
een ministeriële bepaling, dus dat ook zij gerechtigd waren om te 
tekenen. In  de secretaris-generaal mocht de officier op dat ogenblik 
geen onbevoegde zien, maar hij moest hem daarentegen als de in deze 
zaak bevoegde autoriteit beschouwen. De heer van Lawick is dus van 
mening, dat de ondergeschikte officier zeker wel de vraag in ogen- 
schouw mocht nemen, of inderdaad degene, die het verbod heeft op- 
geheven, daartoe bevoegd was, maar in het onderhavige geval kon het 
antwoord niet twijfelachtig zijn. De officier behoorde de secretaris- 
generaal als de bevoegde autoriteit te erkennen, althans in Juni 1940. 
Een tweetal jaren later zou het een ander geval hebben kunnen 
worden. 

De positie van de officieren van het K.N.I.L., die gedetacheerd 
waren bij de Nederlandse landmacht, was onderworpen aan de 
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Nederlandsch-Indische wetten, voor wat het tekenen van de ere- 
uroordverklaring betreft. Aanvankelijk mochten deze officieren de 
verklaring ook niet tekenen, maar na de maatregel van de secretaris- 
generaal naar het oordeel van de heer vat? Lnwick wel. Hij zou niet 
een opvatting willen volgen, welke zegt, dat de bij de Koninklijke 
landmacht gedetacheerde K.N.I.1.-officieren vielen onder de regelen 
voor de Nederlandse landmacht en dus niet meer onder de bepa- 
lingen van het K.N.I.L. Het was een kwestie, welke nauw gebonden 
was aan de aard van het Nederlandsch-Indische leger alleen. 

De heer Boerstra heeft verklaard, dat de bepaling in Indië is ge- 
naakt  door de legerconmandant voor het leger, dat onder zijn beve- 
len zou strijden. De officieren, die in Nederland waren gedetacheerd 
bij de Hogere Krijgsschool of bij de Koninklijke Militaire Academie, 
kwamen in geval van mobilisatie en oorlog ook in het Nederlandse 
leger; ook de verlofgangers traden dan in dat leger. Al die officieren 
stonden dan onder Nederlands militair regime, onder de Nederlandse 
militaire tucht, onder de Nederlandse iililitaire wetten van straf- 
recht. Het was dus voor de hand liggend en zeker begrijpelijk, dat, 
waar bleek dat die bepaling enige onzekerheid schiep, de secretaris- 
generaal tot de uitspraak kwam, dat voor de Indische officieren in 
Nederland die bepaling niet zou gelden, waardoor bereikt werd, dat 
de Nederlandse en de Indische officieren aan dezelfde bepalingen 
waren onderworpen. Zo is het door de Indische officieren ook opge- 
vat. Er is wel over het verbod gepraat, maar toen de bepaling van 
de secretaris-generaal afkwam, hebben zij zich beschouwd als ter 
zake over één kam te kunnen worden geschoren met de Neder- 
landse officieren. De heer Boerstrn heeft het gemerkt in de twee 
maanden, gedurende welke hij in 1940 met hen te maken heeft ge- 
had. Hij heeft hun voorgehouden: het is voor u een kwestie van 
geweten. De heer Boerstra had er zijn eigen oordeel over en heeft 
hun dit niet onthouden. Maar ook: hij heeft hun niets opgedrongen; 
zij zijn bij hem gekomrn als bij een oudere kameraad. Hij heeft het 
in rustige bewoordingen gezegd: gij moet handelen naar eigen inzicht, 
naar wat uw eigen geweten zegt. Wat betreft de bevoegdheid van de 
secretaris-generaal, verkeerde men hier in zeer buitengewone omstan- 
digheden. Er was een opperbevelhebber, die zeer bijzondere bevoegd- 
heden had. Er waren secretarissen-generaal, die een soort van Minister 
waren. Men kan niet verwachten, dat de officieren zich toen het 
hoofd zouden breken over de vraag of de secretaris-generaal inder- 
daad de bevoegdheid had, welke de Minister van Koloniën ongetwij- 
feld zou hebben gehad. Men kon evenmin verwachten, dat de offi- 
cieren niet zouden aannemen, dat deze man op zulk een hoge post 
geen maatregel zou treffen dan waartoe hij recht'ens bevoegd was. 
De officiereli hebben de uitspraak aanvaard en de heer Boemtra 
zelf ook. 

Volgens jhr. mr. O. E. W. Six, destijds secrelaris-grneraal van het 
Departement van Koloniën, was er een Indisch militair voorschrift, 
of liever een complex van voorschriften, waarvan hij overigens niets 
afwist, met bepalingen aangaande het conveiitioneel oorlogsrecht. Op 
blz. 52 daarvan was op het Departeinent van Oorlog in Nederlandsch- 
Indië een noot gesteld van de volgende inhoud: 

,,Het is aan krijgsgevangenen, behoorende tot het Neder- 
landsch-Indische leger, verboden hun eerewoord te geven." 

Toen is in Juni 1940 die zaak -- voor zover de heer Six zich her- 
innerde - ondershands aanhangig gemaakt vanwege de toenmalige 
opperbevelhebber van land- en zeemacht, generaal Winkek7znn. Over 
die zaak is een nota op het Departement van Koloniën opgesteld door 
generaal Feuilletau de Bruyn, destijds hoofd van de Militaire Afdeling 
van dat Departement, die daarin heeft betoogd, dat deze bepaling 
voor hier te lande gedetacheerde officieren uiteraard niet gold, omdat 
de officieren, die hier gedetacheerd of werkzaam waren, in alles de 
voorschriften van het Nederlandse leger volgden. Dit is toen bij 
brief van 27 Juni 1940 ter kennis gebracht van generaal Winkelinan. 
Dat het verbod is ingetrokken, is nier helemaal juist. Op 27 Juni 19*0 
is er een brief gegaan naar generaal Winkelman om mede te delen, 
hoe de opvatting van liet departeinent was. De situatie was niet 
helemaal duidelijk, omdat er in de conventionele voorschriften niet 
werd gesproken over bij het Nederlandse leger gedetacheerde of hier te 
lande werkzaam gestelde officierei:. De algemene regel was voor de In- 
dische officieren, dat, wanneer zij bij het Nederlandse leger waren ge- 
detacheerd, zij dan de voorschriften, welke golden voor de officieren 
bij het Nederlandse leger, volgden. Het was nodig, dat daar nog een 
bepaalde uitspraak over werd gedaan, omdat er naar gevraagd werd. 
De heer Six geloofde juist, dat de Indische officieren in alle opzichten 
op dezelfde manier behandeld moesten worden als de officieren van 
het Nederlandse leger. Hij was hiervan overtuigd aan de hand val1 
hetgeen generaal Feeuilletau de Bruyiz toen heeft betoogd. Daarom 
heeft hij gemeend, dat de Indische officieren, hier gedetacheerd, ook 
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hun erewoord zouden kunnen geven. Dit is ook de reden, waarom de 
heer Six het gedaan heeft. 

De heer Six achtte het in feite een heel moeilijke vraag, of de intrek- 
king van het verbod, door hem gegeven in Juni 1940, rechtskracht had. 
Als de Regering te Londen later heeft gezegd, dat de autoriteiten, zoals 
de secretaris-generaal van het Departement van Koloniën, niet na- 
r;,ens de Regering of namens verantwoordelijke chefs konden spreken, 
dan vond de heer Six hetgeen de Regering te Londen heeft gezegd 
enigermate in strijd met hetgeen zij van tevoren heeft medegedeeld. 
Toen Minister Welter is weggegaan, heeft deze hem opgedragen 
de gehele zaak over te nemen. ,,Het is verder aan jou opge- 
dragen", aldus zijn woorden. De heer Six heeft de volledige bevoegd- 
heid gehad om dit te doen. Het is de bedoeling geweest om de ophef- 
fing van het verbod te beperken tot de K.N.1.L.-officieren, die bij de 
Koninklijke landmacht dienden. 

Mr. G. F. J. Jongbloed, die werkzaam is geweest bij de juridische 
afdeling van het Ministerie van Oorlog te Londen, zou zeggen, dat 
in de gegeven verhouding de intrekking door de secretaris-generaal 
geen rechtskracht had. De heer Jongbloed weet niet welke over- 
wegingen hierbij hebben gegolden, maar naar zijn idee moet uit het 
feit, dat officieren van het K.N.I.L. waren gedetacheerd bij de Konink- 
lijke landmacht, worden afgeleid, dat zij onder de opperbevelhebber 
stonden en dat dus op hen de Nederlandse voorschriften van toe- 
passing waren. Volgens hem hadden zij niets meer te maken met deze 
bepaling, krachtens het feit, dat zij gedetacheerd waren. Iets anders 
zou het zijn geweest, wanneer een officier van het K.N.I.L. hier in 
Nederland met verlof zou zijn geweest en niet in actieve dienst was; 
deze zou dan nog onder zijn oude bepalingen staan. De heer Jong- 
bloed meent zich echter te herinneren, dat zij allemaal zijn opgeroepen. 
Hij meent, dat uit de bepalingen omtrent detachering kan worden 
afgeleid, dat de voorschriften van de landmacht toepasselijk waren 
op  de gedetacheerde K.N.1.L.-officieren. 

De heer H. van Voorst tot Voorst achtte een zelfstandige han- 
deling van een secretaris-generaal in dit opzicht niet geldig. De enige, 
die het had mogen intrekken. is z. i. de opperbevelhebber geweest. De 
officieren waren gesteld onder de opperbevelhebber en de opperbevel- 
hebber had op dat moment de Regeringsmacht. Hij moet echter zeg- 
gen, dat het voor de officieren, wie het aangaat, wel moeilijk is dit 
juridische verschil te onderkennen. 

Voorzover de heer D. R. A.  van Langen, generaal majoor van het 
K.N.I.L., bekend, was de bepaling in het Indische voorschrift speciaal 
in het leven geroepen in verband met wat men de .,inlandse vijand" 
noemde, omdat men niet wenste, dat Nederlandse officieren zich 
tegenover deze inlandse vijand zouden binden. Toen hier in 1940 de 
kwestie van de erewoordverklaring naar voren kwam, heeft men op 
het departement overwogen deze noot in het Indische voorschrift in 
te trekken, en dit ook gedaan, omdat de Nederlandsch-Indische offi- 
cieren, die hier werkzaam waren, in alle opzichten gelijkgeschakeld 
waren met de Nederlandse officieren van het leger hier ie lande. Daar- 
bij komt, dat deze noot is ingetrokken op het moment, dat generaal 
Winkelman nog aan het onderhandelen was met de Duitsers over een 
acceptabele verklaring, die de officieren zouden moeten tekenen. Deze 
intrekking heeft alleen plaats gevonden om de officieren van het 
K.N.I.L., die in Nederland waren en dienst hadden gedaan bij het 
Nederlandse leger, op één lijn te stellen met hun collega's van het 
Nederlandse leger. Voor zover de heer van Langen zich kan her- 
inneren, heeft de intrekking plaats gehad, voordat de erewoordver- 
klaring bekend werd. 

Professor mr F. M. baron van Asbeck beantwoordde liever niet de 
vraag met betrekking tot de bevoegdheid van de secretaris-generaal 
van Koloniën, omdat hij niet precies wist: in de eerste plaats wat de 
positie was van de Indische officieren in het Nederlandse leger, op 
welke basis zij in het Nederlandse leger waren opgenomen, en in de 
tweede plaats welke precies de bevoegdheden waren van de secretaris- 
generaal van het Departement van Koloniën. In normale tijden zou een 
dergelijke schrapping alleen kunnen uitgaan van de opperbevelhebber 
van land- en zeemacht in Nederlandsch-Indië, de Gouverneur-Gene- 
raal. Nu de verbindingen verbroken waren, is het mogelijk - hij weet 
het echter niet -, dat de secretaris-generaal van het Departement van 
Koloniën zekere bevoegdheden had gekregen om namens de Gouver- 
neur-Generaal bepaalde dingeii te doen. 

Naar het oordeel van professor Verzijl zou dit een staatsrechte- 
lijke kwestie kunnen lijken; het is dit ook ten dele, maar niet in 
hoofdzaak. Voor zover nodig meende de heer Verzijl van deze vraag 
de typisch volkenrechtelijke kant te moeten belichten. De secretaris- 
generaal was zeer zeker niet bevoegd om de Indische bepaling over 
het erewoord te schorsen. Nederlandsch-Indië lag buiten de greep des 
bezetters. Ten aanzien van dit gebied waren de normale gezagsver- 
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houdingen, geconcentreerd in Kroon, Minister van Koloniën en 
(Luitenant)-Gouverneur-Generaal, ten volle gehandhaafd gebleven. 
Ontheffingen van het verbod hadden alleen door een dezer normale 
gezagsorganen verleend kunnen worden. De secretaris-generaal had er 
zelfs staatsrechtelijk niet de minste wettelijke bemoeienis mee. En dat 
de bezetter van gebied buiten Nederlandsch-Indië aan een of andere 
functionaris in bezet gebied aan deze normaliter niet toekomende 
bevoegdheden met rechtswijzigende werking ook buiten het bezette 
gebied zou kunnen verlenen, is een volslagen onaannemelijke stelling. 
De secretaris-generaal ging geheel buiten zijn boekje. 

Ij 3. Enige algemene juridische aspecten 

Over artikel 10 van het Haags Verdrag van 18 October 1907, lui- 
dende: ,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord in vrijheid 
worden gesteld. indien de wetten van hun land hun zulks veroor- 
loven", gaf de heer van Lawick als zijn mening, dat de wetten van 
het land aan de officieren veroorloofden hun erewoord te geven. 
Onze wet verbiedt zulks nergens en ons velddienstvoorschrift schrijft 
over dat erewoord en geeft zelfs aan, dat men het onder alle om- 
standigheden met de uiterste nauwgezetheid moet houden. De voor- 
schriften voor het K.N.I.L. daarentegen verboden de officier van dat 
leger om zich op erewoord in vrijheid te doen stellen. 

Het is ondenkbaar, dat de Minister van Oorlog een dergelijk punt 
in het velddienstvoorschrift zou doen opnemen met de onuitgesproken 
bedoeling het als verboden te beschouweii. Hiermee immers zou 
slechts verwarring in de geesten wordzn gesticht. Te meer is dit zo, 
omdat genoemd voorschrift niet alleen voor oudere, maar ook voor 
jongere officieren en zelfs voor onderofficieren en manschappen gold. 
Het feit alleen, dat de Minister van Oorlog het punt in het veld- 
dienstvoorschrift deed opnemen, getuigt er van, dat het voor hem 
vaststond, dat ook de krijgsgevangen Nederlander zich tegen erewoord 
in vrijheid mocht doen stellen. 

In de vergadering van opperofficieren heeft de heer Winkelnzan als 
zijn zienswijze medegedeeld, dat het niet verboden was een erewoord 
aan de vijand te geven. Hij beriep zich daarvoor op de bepalingen in 
het velddienst-voorschrift, dat is vastgesteld door de Minister van 
Oorlog. In punt 635 stond o.m.: ,,&n eerewoord moet onder alle om- 
standigheden met de uiterste nauwgezetheid worden nagekomen". 
Wanneer het verboden was om een erewoord te geven, zou het geen 
zin hebben om deze dwingende bepaling, om de voorwaarden na te 
komen, in dit voorschrift op te nemen. Een tweede kwestie achtte de 
heer Winkelrnan, of men hierdoor kan zeggen: voortaan ben ik bereid 
altijd mijn erewoord te geven, indien ik daarmede vrijheid van krijgs- 
gevangenschap kan krijgen. In  artikel 10 van het Haagsch Verdrag 
staat: ,,De krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord in vrijheid 
worden gesteld, indien de wetten van hun land hun zulks veroor- 
loven". 

Wanneer het zo was, dat dit punt 635 in het velddienstvoorschrift 
geplaatst is, niet omdat het erewoord bepaald toegelaten was, maar 
voor het geval, dat het eventueel in de wetgeving zou worden toe- 
gelaten, zou dat voorschrift rekening willen houden met bepalingen, 
welke misschizn wel eens zeulden k u n n a  worden vastgesteld, hetgeen 
echter bij de Nederlandse voorschriften niet gebruikeliik is. Deze zijn 
gegrond op de meer reëIe basis van het werkelijk bestaande. De 
heer Wirrkefnzan zou het bepaaldelijk abnormaal hebben gevonden, 
als deze bedoeling zou hebben voorgezeten. In  ieder geval geloofde 
de heer Winkelman, dat het vreemd zou zijn, indien de Regering, als 
zij het op dat moment niet geoorloofd achtte een erewoord te 
geven, toch in de voorschriften een bepaling zou opnemen hoe men, 
ingeval men wel het erewoord geeft, zou moeten handelen. Naar de 
mening van de heer Winkelman kon men uit de geciteerde alinea van 
het velddienstvoorschrift niet anders afleiden dan dat het geven van 
een erewoord formeel niet verboden is. De heer Winkelman stond 
dus op het standpunt, dat de wetten van ons land het toestonden. 

De heer J. van Voorst tot Voorst zeide van mening te zijn, dat het 
er bij het afleggen van de erewoordverklaring aan de vijand om gaat, 
of deze niet in strijd is met de officierseed, eisende ,,trouw aan de 
Koningin, gehoorzaamheid aan de wetten en onderwerping san de 
krijgstucht". Indien de wetten van het larìd - of desnoods een KO- 
ninklijk besluit - een bepaling bevatten, dat het geven van de ere- 
woordverklaring tot het vrijkoiiien van of uit krijgsgevangenschap 
is veroorloofd, dan is er in beginsel geen conflict o.m. met de  eed 
van trouw aan de Koningin. 

Een wet, welke het geven van het erewoord veroorlooft, als nier 
bedoeld, bestond intussen in Nederland niet. Sedert 1896 was in de 
ve!ddienstvoorschriften van 1596, 1899, 1906, 1909, 1912 en 1915, 
in punt 399, onder het hoofd capitulatiën, bepaald, dat geen capitu- 
latievoorwaarden mogen worden goedgekeurd, welke, teneinde krijgs- 
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gevangenschap te ontgaan, de verplichting zouden opleggen, niet 
meer tegen de vijand te dienen. iin het velddienstvoorschrift van 1926 
en in dat van 1936 komen geen bepaling-n voor capitulatiën meer 
voor. De heer vatz Voorst tot Voorsl is in 1926 zelf belast geweest 
aan het bureau van de gorera!e staf mei hei maken van het velddienst- 
voorschrift. Hierin komen gern bepalingen over capitulatiën meer 
voor, oin te voorkomen, dat bij het Nederlands? leger bet idee zuu 
postvatten, dat het ooit zou capituleren. Helaas is dat in 1910 noodge- 
dwongen wel gebeurd. Het is, achteraf beschouwd, te betreuren, dat 
de bepaling betreffende capitulatiën, welke wel in het boekwerk ,,Be- 
palingen uit het Conventioneel Oorlogsrecht", uitgegeven door het 
Departement van Oorlog in Nederlandsch-Indië (1930) voorkomt, uit 
het Nederlandse velddienstvoorschri~t is komen te vervallen. Iinmers 
zou alsdan bij het sluiten van de capitulatie in Mei 1940 d e ~ e  b,?- 
paling vermoedelijk zijn toegepast en zijn overeengekomen, aat in 
een erewoordverklaring, teneinde krijgsgevangerischap te ontgaan, 
de Duitsers niet de verplichting zouden mogen opleggen om niet nxer 
tegen hen te dienen. Wel komen daarin bepalingen voor over het ere- 
woord; dat is een geheel andere zaak; daarover staat dus wel iets in 
de laatste velddienstvoorschriften. 111 het ve1ddier;stvoorschrift 1936, 
punt nr 635, wordt gezegd, dat een krijgsgevangene niet kan wordrn 
gedwongen zijn vrijheid op erewoord aan te nemsn; evenmin heeft 
hij recht op invrijheidstelling, indien hij bereid is zijn erewoord 
te geven. Voorts is daarin bepaald, dat een gegeven erewoord onder 
alle omstandigheden met de uiterste nauwgezetheid moet worden na- 
gekomen. In elk geval ontbraken in 1940 definitieve voorschriftzn 
van de Nederlandse Regering, dat het geven van de erewoordver- 
klaring tot het vrijkomen van of uit krijgsgevangenschap was geoor- 
loofd dan wel verboden. 

De toenmalige schout-bij-nacht Heeris heeft verklaard, dat er ten 
opzichte van de marineofficieren geen enkele bepaling bestond met 
betrekking tot het afleggen van het erewoord. Er was dus geen ver- 
bod, noch een toelating; alleen in de  Bevorderingswet voor de Zes- 
macht kwam op een zeker ogenblik iets voor, waar het erewoord bij 
betrokken is. In artikel 25 stond o.m.: 

,,l. Officieren, die zich in krijgsgevangensciiap bevinden of 
door een vreemde mogendheid geïnterneerd zijn, daaronder be- 
grepen de zoodanigen, die onder beloften o£ voorwaarden zijn 
vrijgelaten, worden niet bevorderd." 

Daar wordt dus voor de officieren, die in krijgsgevangenschap zijn 
geweest, en voor de officieren, die het erewoord hebben gegeven, 
bepaald, dat zij bevorderd of niet bevorderd kunnen word~n.  Beido 
categorieën worden over één kam geschoren. Daaruit kan men naar 
het oordeel van de heer Heeris de conclusie trekken, dat het wel toe- 
laatbaar is, dat een officier zijn erewoord geeft. In dezen is ook een 
punt van belang, dat, terwijl de Nederlandse Regering in dit opucht 
nooit orders heeft gegeven, voor het Indische leger wel een dergeIij!<e 
bepaling bestond, nl. dat het niet inocht. De Nederlandse Regering 
heeft voor de marine in dit opzicht nooit enige aanwijzing gegsven. 
Daarin zou zeker een aanwijzing gelegen zijn, dat het voor tle 
marine wel geoorloofd was. Dit klemt vooral te meer, omdat de marine 
nu eens in Nederland en dan weer in Indië diei~de en dat de voor het 
K.N.I.L. geldende bepaling voor de marine niet gold. De heer Heeris 
heeft van het bestaan van dit verbod voor het Indische leger eerst 
gehoord na de bezetting. 

Over de krijgsgevangenen en het krijgsgevangen maken is, aldus mr. 
G. F. Mathon, zeer veel te doen geweest in het jaar 1940. Het was 
een zeer markant punt. De juristen van het departement is daarom 
hierover advies gevraagd. Aangezien de hecr Mntlzon vanouds met 
de behandeling van volkenrechtelijke vraagstukken was belast, zijn 
de adviezen grotendeels aan hem overgelaten. Het is toen zo ge- 
construeerd, dat het zijn en het worden van krijgsgevangene af- 
hankelijk is van twee factoren. Ten eerste van een feitelijke factor 
nl. manu rnissio: het vastgrijpen, het zich persoonlijk de facto 
meester maken van de man. Dit is op zich zelf nog niet genoeg, 
want velen zijn gearresteerd, niet krijgsgevangen gemaakt, maar 
hebben in de gevangenis op Scheveningen of in een conrentratie- 
kamp gezeten. Men maakt een krijgsgevangene door feitelijke macht 
uit te oefenen over de persoon, die men krijgsgevangene wil maken, 
met de bedoeling hem te brengen in de  volkenrechtelijk bekende 
positie van krijgsgevangene. De  Duitsers hebben, toen de heer 
Mathon later zelf gevangen werd genomen, volkomen openlijk en 
terecht tegen hem gezegd: wij hebben jullie vast; de deur is achter jullie 
dicht; doet geen poging tot vluchten, want dan moet er geschoten 
worden, enz. De heer Mathon was dus feitelijk in hun macht. Haupt- 
mann Klaus heeft toen verklaard: von diesem Moment an sind Sie 
mein Kriegsgefangener und Kriegsgefangener des deutschen Staates. 

Zo is het ook gegaan met de grote massa, die op 15 Mei 1942 krijgs- 
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gevangen is gemaakt. Althans te Breda is er door een van de Duitse 
functionarissen verklaard, dat de heren krijgsgevangenen waren ge. 
worden. Zij zijn in treinen gezet en afgevoerd naar Nurnberg, waar 
een Duitse officier op  een tafel is gesprongen en heeft gezegd: heren 
van nu af aan bent U krijgsgevangenen. Zo wordt men dus bepaald 
aangezegd, dat men is in de rechtspositie van krijgsgevangene, welke 
van tevoren bekend is uit het Landoorlogreglement. Er moet dus 
zijn een corporele meestermaking van de man en de bedoeling om hem 
te brengen in de rechtspositie van krijgsgevangene. Dit is, aldus de 
heer Mathon, met de mensen gebeurd en zulks blijkt ook uit punt 8 l), 
waarin wordt gezegd, dat de leden van de Nederlandse weermacht, 
die de verklaring weigeren te ondertekenen, door de Duitse officieren 
onmiddellijk als krijgsgevangenen worden vastgezet en op 15 Juli 
1940 te 13 uur in Den Haag bij de Ortskommandantur ,,ingeleverdfl. 
,,Tot dit doel moet in de desbetreffende kazerne een vertrek ter be- 
schikking van de Duitsche officieren worden gesteld.". Dan komt 
er nog een hele beschouwing over de tijd, waarop ze moeten wor- 
den afgeleverd, met welke treinen zij moeten gaan en aan het einde 
vindt men - ook een zeer belangrijke zin - ,,Punt 10: alie 
plaatselijke voorbereidende maatregelen met betrekking tot ver- 
trekken voor onderteekening, het onderbrengen van de Duitsche mili- 
tairen in een hotel en voor het verblijf van ,,eventueelefl krijgsge- 
vangenen moeten door de Nederlaildsche commandanten worden ge- 
nomen". Er staat ,,van eventueele krijgsgevangenen", dus degenen, 
die de verklaring weigerden te tekenen, zouden krijgsgevangenen 
worden. Weigerde er dus niemand, dan waren er geen krijgsgevangenen. 

De mening, dat de grootmoedigheid van de Fuhrer alleen betrek- 
kÍng had op diegenen, die inderdaad als krijgsgevangenen naar Duits- 
land waren gevoerd, onderschrijft de heer A4athon niet. Hij gelooft 
niet, dat er in die beroemde ,,Runderlassfl van de Fiihrer enig onder- 
scheid wordt gemaakt. Dat werd bepaaldelijk niet gedaan. 

Voor de heer Mathon kan krachtens artikel 43 van het Landoorlog- 
reglement de bezetter alle maatregelen nemen ter handhaving van de 
openbare orde en ter verzekering van het openbare leven, maar hij is 
ook verplicht daarbij de verschillende wetten en voorschriften des 
lands in acht te nemen, behoudens in geval van bijzondere noodzaak. 
De Runderlass kan heel goed gebaseerd zijn op artikel 43. Dat is een 
zeer gebruikelijke constructie. Wanneer men de krijgsgeschiedenis van 
de tijd van Napoleon af nagaat, dan is het in 1870, in 1914-1918 en 
bij ons in 1940 zo gebeurd. In  1945 is het stelsel na de bezetting van 
Duitsland door de Amerikanen grondig en op ruime schaal toege- 
past. Ten aanzien van de troepen was een van de allereerste maat- 
regelen het maken van krijgsgevangenen, het afnemen van alle wapens 
en dergelijke - het zogenaamde uittrekken van de giftanden -, maar 
daarmee is een bezetter nog niet klaar. Zoals de Duitsers dat hier zeer 
wel hebben ingezien en zoals de geallieerden dat ook bij ervaring heb- 
ben ingezien in 1945: men moet ook het leger ontbinden, want anders 
blijft er, zij het ongewapend en zij het uit de krijgsgevangenschap ont- 
slagen, een groot conglomeraat van mensen bestaan, die nog soldaat 
of officier zijn, en tussen wie nog een bevelsbevoegdheid bestaat. Daar- 
om verschenen er ook in 1945 in Duitsland proclamaties, dat het leger 
was ontbonden en dat de bevelsbevoegdheden waren verdwenen. De 
S.S., S.D., militaire en para-militaire organisaties werden op slag ont- 
bonden. Niemand kon meer aan anderen bevelen om de bezetter af- 
breuk te doen. 

De heer Mathon gelooft bepaald niet, dat hij een beroep op artikel 
43 van het Landoorlogreglemeiit nodig heeft om zijn constructie slui- 
tend te maken. De bezetter heeft het recht dit allemaal te doen en 
doet dit dan ook. Op het Departement van Defensie is er nog wel 
verzet geweest tegen de mogelijkheid, dat de bezetter van een beroeps- 
militair kon verklaren, dat hij burger was. Daar is dat artikel zo op- 
gevat, dat men wèl kan zeggen, dat men belasting moest betalen, de 
vlag moest inhalen, wapenen moest inleveren, koper inleveren en wat 
dan ook; dat mag de bezetter alleinaal doen op grond van dat arti- 
kel, maar het enige dat hij niet kan doen - dat is altijd als rede- 
nering aangevoerd, ook tegenover de Duitsers -, is iemands status 
veranderen. Men kan niet zeggen tegen een gehuwde: van nu af aan 
ben je op grond van de openbare orde ongr~huwd, e11 men kan niet 
zeggen tegen een leek: nu ben je voortaan geestelijke, of omgekeerd; 
men kan niet zeggen tegen een militair: nu ben je plotseling burger, 
en omgekeerd. Waarvoor men op het departement natuurlijk het 
meeste vreesde, was het omgekeerde: dat men tegen een burger zou 
zeggen: van nu af aan ben je militair en je gaat naar het Oostfront 
of ergens anders heen. Daartegen heeft men veel verzet gevoerd en 
zijn de nodige schrijvers aangehaald en tenslotte is men in de leer 
gegaan bij vooraanstaande mensen, die een gezaghebbende ver- 
klaring konden geven van alle teksten van verdragen; dat waren de 
heren van Buitenlandse Zaken, toentertijd prof. François en rnr dr 
Beucker Andreae, die hierover lang hebben zitten puzzlen. Zij hebben 
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uitdrukkelijk verklaard, dat de macht van de bezetter overeenkomstig 
artikel 43 van het Landoorlogreglement bepaaldelijk niet ophield bij 
de figuur van militair tot burger te maken; wel van burger tot militair; 
dan kwam men in strijd met artikel 52 Landoorlogreglement. 

Naar de opvatting van de heer Mathon is het zo, dat de kwestie 
van de erewoordverklaring niet wordt beheerst door het Haags Ver- 
drag, dat ten aanzien van de erewoordverklaring alleen betrekking 
heeft op krijgsgevangenen. In artikel 10 van het Haags Verdrag im- 
mers staat: de krijgsgevangenen kunnen op hun eerewoord in vrijheid 
worden gesteld, indien de wetten van hun land hun zulks veroor- 
loven. Het gaat hier dus speciaal om krijgsgevangenen. Aangezien 
echter naar het oordeel van de heer Mathon niemand krijgsgevangene 
was na de Runderlass van de Fuhrer, is dus ook artikel 10 van het 
Haags Verdrag naar zijn opvatting niet van toepassing. Hieruit 
zou dus verder volgen, dat, indien de officieren hun erewoord later 
hebben gebroken, dit niet in strijd was met het Haags Verdrag. 

Hier zou dus voor hen uitsluitend een morele binding kunner. 
gelden, maar niet een verplichting om iets niet te doen op grond 
van het Haags reglement. Verder geeft naar de opvatting van de 
heer Marhon de zinsnede: ,,Hun eigen Regeering is alsdan gehoudeii 
van hen geenerlei dienst te vorderen of aan te nemen in strijd met 
het gegeven woord" geen enkele verplichting aan de Regering. De 
hele erewoordverklaring heeft dus naar de mening van de hcer 
Mathon niets te maken met het Haags Verdrag, tenminste niet met 
artikel 10, hoogstens met artikel 43. Artikel 10 is voor krijgsgevan- 
genen, die wegens ziekte of huiselijke omstandigheden zijn losge- 
laten. Op die manier zijn er honderden uit krijgsgevangenschap los- 
gelaten. 

De heer Mathon weet, dat deze beschouwing wel van enigszins 
uitzonderlijke aard is. Hij weet namelijk zeer positief, dat kolonel 
van Alphen, toenmalig hoofd van het regelingsbureau voor de af- 
wikkeling van het algemeen hoofdkwartier, en vrijwel alle beroeps- 
officieren, onder wie ook b.v. generaal Carstens, altijd hebben gezegd: 
wij zijn nooit anders geweest dan krijgsgevangenen; de Runderlass 
van de Fuhrer hebben deze officieren eigenlijk niet erkend; zij meen- 
den, dat die niet op hen van toepassing was. De heer Mathon is van 
mening, dat het door hem ontwikkelde standpunt door het afwikke- 
lingsbureau van het Departement van Defensie is gevolgd. Hij meent 
ook, dat tal van beslissingen, na de bevrijding genomen, op zijn 
opvatting steunen, althans van dezelfde aard zijn. Zelfs meent hij, 
dat er een reserve-officier voor het ambtenarengerecht is geweest. 
Deze was ondergedoken en heeft na de bevrijding, in 1946 of 1947, 
aanspraak gemaakt op zijn volledige salaris, aangezien hij nog altijd 
krijgsgevangen was en ondergedoken l). 

De heer van Asbeck is van oordeel, dat punt 635 van het 
ve!ddienstvoorschrift formeel juridisch niet mag worden opgevat als 
,,wet" tot ,,uitvoeringn van artikel 10 van het Haags Verdrag. Het is 
geen wet, het is een dienstvoorschrift, uitgegaan van de Minister van 
Oorlog. Aangezien dit dienstvoorschrift de bepalingen uit het Land- 
oorlogreglemeiit bijna tekstueel overneemt, mag m m  deze bepaiinprn 
beschouwen als een voorschrift voor de officieren. Het velddienst- 
voorschrift kan worden beschouwd niet als e'en ,,uitvoeringu 

van artikel 10 van het Landoorlogreglement, maar als een rege- 
ling, zoals daar voorzien: ,,si les lois de leur pays les y auto- 
risent". De heer van Asbeck zou het dus in ruime zin willen 
opvatten als een voorschrift, dat voor ecn officier in dienst voor dit 
onderwerp dezelfde kracht heeft als een wet zou hebben. De ver- 
klaring, zoals die staat afgedrukt in het velddienstvoorschrift 1936, 
is voor de officier volledig. Zij is niet voorwaardelijk gesteld. Het is 
geen bepaling, die eventueel zou kunnen gelden, als er eens een wet 
zou komen. Zoals dit pvnt in het velddienstvoorschrift luidt, is het 
voor de officier volledig en afdoend. Men zou kunnen zeggen, dat het 
geven van een erewoord volgens artikel 10 van het H ~ a g s  Verdrag 
was toegestaan, omdat in de Nederlandse wet een verbod ontbrak. 
Ecn wet in de volledige zin tot ,,uitvoeringM van artikel 10 ontbreekt 
eveneens. Er is niets anders dan een punt uit een administratief 
voorschrift, dat de bepaling van artikel 10 in substantie weergeeft. 
Wanneer de Minister van Oorlog, de opperbevelhebber van land- 
en zeemacht of de Koningin meende, dat artikel 10 van het Land- 
oorlogreglement voor de officieren niet zou moeten gelden, dan zou 
een dergelijke bepaling onmogeiijk ir, het velddienstvoorschrift kunnen 
voorkomen. Voor de officier in dienst staat in het velddienstvoor- 
schrift hier pertinent de bepaling, wat kan en wat niet kan. Er zijn 
natuurlijk ook andere bepalingen, waarbij niet een strikte aanwijzing 
werd gegeven, maar waarbij mogelijkheden werden gesteld, zekere 
instructies gegeven of aanbevelingen, hoe men in bepaalde omstan- 
digheden moet handelen. De officier kan echter niet worden ge- 
dwongin zijn erewoord te geven; hij heeft ook geen recht het te 
geven, als hij zulks vraagt, en hij moet het in alle omstandigheden 
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nauwgezet naleven. Dat zijn ook de drie dingen uit het tractaat. De 
heer van Asbeck zou dus zeggen, dat het tractaat plus velddienstvoor- 
schrift duidelijk te kennen geven, dat het opperbevel her gebruik van 
artikel 10 van het Landoorlogreglement door officieren toeliet. 
In het velddienstvoorschrift dat de officier heeft toe te passen wan- 
neer het om 's lands voortbestaan gaat, moet men niet bepalingen op- 
nemen, die naar buiten een indruk wekken, die men niet bedoeld 
heeft. Als men, gelijk de Regering te Londen, zegt, dat het geen wet 
is in de zin van artikel 10 en dus een erewoord niet gegeven mag 
worden, dan moet men het schrappen, zodat er geen dubbelzinnig- 
heid of vaagheid omtrent dit punt kan bestaan. Indien deze zaak 
inderdaad bij de wet was geregeld in plaats van bij velddienstvoor- 
schrift, zou alle twijfel uitgesloten zijn. De officier in dienst, met 
deze bepaling in zijn velddienstvoorschrift is volkomen gerechtigd 
zijn erewoord te geven. 

Volgens mr. J. H. W. Verzijl, hoogleraar te Utrecht, is het een 
vraagpunt, wat eigenlijk wordt verstaan onder een vrijlating op 
erewoord. Het kan zijn, dat een oorlogvoerende Mogendheid de kooi 
openzet en de gevangen genomen militairen laat uitvliegen, Òf het kan 
zijn, dat een oorlogvoerende Mogendheid de kooi dicht laat, maar hen 
alleen een beetje laat rondfladderen in een gedeelte van de kooi. 
Wat na de capitulatie is gebeurd, was helemaal geen vrijlating. 
Het is eenvoudig een laten loslopen binnen de kooi geweest. Het is 
dus de vraag, of het hier is geweest ,,mise en liberté", de vrijlating, 
die het verdrag bedoeld heeft. Er is hier alleen een zekere bewegings- 
vrijheid toegelaten binnen de onvrijheid. Naar het gevoel van de heer 
Verzijl is het dan ook zeer twijfelachtig of dit geval onder artikel l 0  
van het Haags verdrag valt. Dat is dus een kwestie, die eigenlijk de 
gehele materie beheerst. Wanneer men dus zou staan voor het geval 
van mensen, die, krijgsgevangen gemaakt, op erewoord zouden wor- 
den vrijgelaten en gebracht naar niet door de vijand bezet gebied, 
dan ZOU ongetwijfeld dit artikel toepasselijk zijn. Zo was het echter 
niet. Dat brengt de heer Verzijl tot een tweede opmerking van alge- 
mene aard: het is naar zijn gevoel bijna niet mogelijk op deze kwestie 
een enigermate algemeen aanvaard antwoord te geven. Wanneer men 
literatuur op dit punt naleest, zal men een ontzaglijke verscheiden- 
heid van meningen zien. Hij kan dus alleen een persoonlijke mening 
geven en deze is geen communis opinio. 

In artikel 1 van de capitulatievoorwaarden staat, dat na 14 Mei 
1940 de gehele Nederlandse krijgsmacht krijgsgevangen was. De 
eerste kwestie is, of de verklaring van Hitler inderdaad alle 
krijgsgevangenen omvatte of alleen diegenen, die naar Duitsland 
waren gevoerd. Het is nauwelijks twijfelachtig, dat deze allen om- 
vatte. In de verklaringen in ,,De Telegraaf" (zie het facsimile 
in ,,Onderdrukking en Verzet", deel I, blz. 276) staat: ,,Hitler ver- 
leende zijn toestemming voor vrijlating van het Nederlandsche leger. 
Soldaten streden met open vizier. Oók gevangenen in Duitschland 
naar huis!" Dat was dus een officiële bekendmaking. Het is, dunkt de 
heer Verzijl, helemaal niet twijfelachtig, dat men daaronder allen 
heeft begrepen, en dat is ook de practijk geweest, doch alleen, zoals 
hij reeds aangaf: de mensen werden niet werkelijk vrij beschouwd, 
maar hadden bewegingsvrijheid binnen de kooi. 

In de bezettingstijd hebben zeven mensen, die zich voor inter- 
nationale vraagstukken interesseerden, gezamenlijk een boekje , ,B~uw- 
stof voor de oplossing van na-oorlogse vraagstukken" (Nijhoff 1946) 
geschreven, waarin zij over allerlei toen aanhangige kwesties hun oor- 
deel gaven. Dat boekje is samengesteld uit verschillrnde hoofdstuk- 
ken. Elk van de hoofdstukken heeft in beginsel een bepaalde auteur; 
sommige hoofdstukken of onderdelen zijn van twee auteurs afkom- 
stig: ook heeft wel e-ns een auteur geen of meer dan één hoofdstuk 
geschreven. Van deze zeven heren staan er op de omslag drie ver- 
meld, nl. de heren vuil Asbeck, Tinbergen en de heer Verzijl zelf; 
de vier anderen waren de heren van Eysinga, van Roden, C. L. Patijn 
en de Kat Angelino. In het boekje is ook een hoofdstukje opgenomen 
omtrent de behandeling van de krijgsgevangen militairen. De heer 
Verzijl heeft dat geschreven, maar alle hoofdstukken zijn, niet abso- 
luut, maar dan toch in de algemene lijn, telkens door alle andere 
zes leden aanvaard. Hij mag dus zeggen, dat dit het toenmalige 
eenstemmige oordeel was van die zeven heren. Over die krijgsge- 
vangenschap zijn vijf theorieën verkondigd, welke de heer Verzijl op 
de volgende wijze heeft samengevat: 

1. De bezetter had, als ,,feitelijkm souverein, het recht de Neder- 
landse weermacht te ontbinden en had ook het recht, die later weer 
in het leven te roepen. 

M.a.w.: de bezetter had hier de facto de souvereiniteit verkregen 
en kon hier optreden als wetgever. Die wetgevende bevoegdheid 
impliceerde de bevoegdheid om het leger te ontbinden en ook om 
weer een leger op te richten. 

2.  De bezetter had het recht de militairen tot burgers te maken, 
17 
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maar kon hen daarna niet opnieuw tot militairen maken, laat staan 
hen krijgsgevangen maken. Hij kon ze dus demobiliseren, maar daar- 
mee uit. Hij kon als bezetter niet meer opnieuw een krijgsmacht 
van Nederland in het leven roepen. Hii kon ze dus a fortiori niet 
opnieuw krijgsgevangenen maken buiten elke oorlogsdaad om. Men 
kan niet een burger plotseling tot krijgsgevangene maken. 

3. De bezetter kon weliswaar niet de militaire kwaliteit van de 
leden onzer weermacht, maar wel hun krijgsgevangenschap beëindi- 
gen; deze onverplichte daad kon hij echter later weer ongedaan 
maken. 

4. De bezetter had het recht aan de krijgsgevangenschap onzer 
militairen een einde te maken, maar kon hen daarna, bij gebreke 
van verdere oorlogshandelingen, niet opnieuw krijgsgevangen maken, 
ook al zijn zij militairen gebleven. Daarvoor was immers een oorlogs- 
daad nodig. Is de kwaliteit van krijgsgevangene vervallen, dan kunnen 
zelfs militairen zonder oorlogsdaad niet opnieuw krijgsgevangen wor- 
den gemaakt. Dat is in strijd met het oorlogsrecht. 

5. De bezetter was niet bij machte onze militairen tot burgers te 
maken, noch om de krijgsgevangenen van deze kwaliteit te beroven; 
hij kon hen wel uit de feitelijke internering ontslaan, maar was dan 
ook bevoegd hen op redelijke gronden opnieuw te interneren. 

Deze vijfde theorie is naar het gevoel van de heer Verzijl onge- 
twijfeld de juiste. Dat was ook het algemene gevoelen in die tijd in 
genoemde kring. Tot burger kon Duitsland de Nederlandse militairen 
niet maken. Het kon hun krijgsgevangenschap rechtens niet ten einde 
brengen zonder hen werkelijk vrij te laten. Het kon de krijgsge- 
vangenen wel min of meer in een status van slapende krijgsgevangen- 
schap brengen door hen uit hun internering vrij te laten, maar wan- 
neer er echte gronden waren om hen opnieuw te interneren, mocht 
het dat doen. 

Toen er dus een bevel kwam om zich weer te melden en de 
geheime pers - de heer Verzijl is met drie van die persorganen in 
die tijd in bespreking geweest - hem vroeg, of hij vond, dat dit 
mocht, of niet, heeft de heer Verzijl, omdat hij het nu eenmaal zo 
inzag - maar naar hij zich herinnert tot verontwaardiging van zijn 
bezoekers - geantwoord, dat hij vond, dat dit in het algemeen wel 
mocht, omdat de militairen nog altijd krijgsgevangenen waren; zij 
waren weliswaar uit de internering ontslagen, maar de bezetter 
heeft in zo'n geval het recht om hen opnieuw te interneren, wanneer 
er deugdelijke gronden voor zijn. De heer Verzijl heeft toen echter 
de grond betwist, die werd aangevoerd. Dat was een soort van col- 
lectieve represaille. De Duitsers hebben gezegd: die en die militairen 
- dat waren er, naar de heer VerzilI meent, een zeventigtal - heb- 
ben zich vergrepen aan hun verplichtingen en nu zullen wij op de 
gehele krijgsmacht, bij wijze van represaille min of meer de inter- 
nering toepassen. Dat mocht niet want represailles tegen krijgsge- 
vangenen zijn niet geoorloofd. De grond, waarop het is gebeurd, was 
dus z.i. onrecht. Daarom was misschien de gehele zaak onrecht, 
maar op zich zelf bestond het recht tot herinternering, omdat de  
krijgsgevangenschap rechtens was blijven bestaan. 

De  heer Verzijl twijfelt er persoonlijk niet aan, dat op 14 Juli 1940 
de Nederlandse beroepsofficieren de status van krijgsgevangene had- 
den. De ,,vrijlatingw van Hirler was geen echte vrijlating en daarom 
was artikel 10 niet van toepassing. De heer Verzijl vindt dus, dat de 
zaak eigenlijk door het debat over de toepasselijkheid van artikel 
10 op dit erewoord op een zijweg is geraakt. Het zou alles goed en 
wel zijn geweest, wanneer de Fuhrer krijgsgevangenen uit Gelderland 
had vrijgelaten naar Holland, maar dat is nu eenmaal niet gebeurd. 
Hij heeft eenvoudig een algemeen erkend, normaal interneringsrecht 
niet verder op hen toegepast. Want als hun krijgsgevangenschap wer- 
kelijk rechtens ten einde was geweest, had bij hen niet opnieuw 
krijgsgevangen kunnen maken. Dat is onmogelijk. Mensen, die geen 
krijgsgevangenen meer zijn, dus of meer gewoon burger zijn geworden 
of militairen zijn gebleven, maar niet meer in de oorlog meedoen, 
kan men niet opnieuw krijgsgevange~ maken. Het klopt nooit, hoe 
men het ook construeert. De heer Verzijl persoonlijk lijkt het, 
dat hier een zuiver volkenrechtelijke beantwoording van de  vraag 
alleen maar mogelijk is op de basis, dat de krijgsgevangenschap, 
min of meer slapende, is blijven bestaan. Want neemt men dat 
niet aan, dan betekent dat, dat een belligerent liet recht zou hebben 
om krijgsgevangenen, die hij binnen zijn machtsbereik houdt, eenzijdig 
van hun volgens de conventie geprivilegieerde toestand te beroven. 
Daar komt het op neer. Krijgsgevangenen hebben zekere bijzondere 
rechten ten opzichte van berechting en dergelijke dingen!. Wanneer 
nu de  bezetter het recht zou hebben om krijgsgevangenen van de 
status van krijgsgevangenschap te beroven en hen toch in zijn 
klauwen te houden, dan zou dat betekenen, dat hun status werd 
teruggebracht tot een andere, niet meer door dit gedeelte van het 
oorlogsrecht geprivilegieerde status. Dat kan een bezetter nooit doen; 
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evenmin als Duitsland bevoegd zou zijn geweest om op zijn eigen ter- 
ritoir werkelijke krijgsgevangenen, die het in zijn macht had, tot bur- 
gers te maken. Dat kon Duitsland ook niet in bezet gebied. 

Wanneer er in artikel 10 van het Haags Verdrag staat: ,,De krijgs- 
gevangenen kunnen op hun eerewoord in vrijheid worden gesteld, in- 
dien de wetten van hun land hun zulks veroorloven", dan is dat in 
theorie wel van toepassing op de beroepsofkiciereil, die tozn de status 
van krijgsgevangene hadden. Zij kcnden dus OF hun erewoord in 
vrijheid worden gesteld, maar dat is niet gebeurd in dit geval. Dit 
is gem echte invrijheidstelling geweest, geen ,,mise en liberté". Zij 
zijn eenvoudig uit de internering ontslagen. Zij hebben ondervonden, 
wat in artikel 5 van de krijgsgevangenenconventie van 1929 als moge- 
lijkheden vermeld staan: Les prisonniers de guerre pourront être 
internés dans une ville, forteresse OU localité quelconque", maar dat 
impliceert, dat ,,ils pourront aussi ne pas être internés dans une ville, 
etc.". Dit artikel 5 regelt principieel iets anders dan artikel 10 van 
het Landoorlogreglement. Het gaat hier om de modaliteiten van 
internering en niet om ,,mise en liberté", hoogstens om een beperkt 
,,in vrije circulatie laten". Want wat zegt artikel 5 verder? ,,Les p rison- ' 

niers de guerre pourront 2tre internés dans une ville, forteresse OU 

localité quelconque, avec l'obligation de ne pas s'en éloigiier au delà 
de certaines limites déterminées". 

Er wordt hierin nergens van een erewoord gesproken; wanneer 
krijgsgevangenen in een stad worden geïnterneerd, hebben zij auto- 
matisch de verplichting zich niet te verwijderen, niet te ontvluchten. 
Hier is dus geen kwestie van een erewoord. Het is een vanzelispre- 
kende verplichting, die op de krijgsgevangenen rust, echter niet 
door een erewoord gesteund. Wat in a r t i~e l  5 als mogelijk wordt ver- 
ondersteld, dus dat men in een stad of fort wordt geïnterneerd, waar- 
ii;t dan voortvloeit de verplichting om er te blijven, kan ook op een 
andere manier worden geregeld. Men kan in geheel het land vrij- 
gelaten worden, ook alweer met ,,l'obligation etc.", maar zonder dat 
dc conventie van enig erewoord gewaagt. Het erewoord is iets, dat 
volgens de conventies alleen bij werkelijke vrijlating speelt, maar niet 
bij ontslag uit de internering. 

Men kan zeggen, dat aan Duitsland het vrijlaten van Nederlandse 
krijgsgevangenen op erewoord was toegestaan, omdat in de Neder- 
landse wet een verbod tot het afleggen van een erewoord ontbrak. Het 
uit de kooi laten vliegen van Nederlandse officieren was aan Duitsland 
toegestaan, omdat in de Nederlandse wet een verbod ontbrak. Arti- 
kel 10 bouwt voort op nationale regelingen. Is nu in een nationale 
regeling geen verbod voor de officieren opgesloten, dan is de andere 
belligerent vrij. Of dat nu uitdrukkelijk is toegestaan òf niet is ver- 
boden, is voor de ratio van artikel 10 precies hetzelfde. Het uit de 
kooi laten van Nederlandse officieren onder verband van hun ere- 
woord was derhalve, naar de mening van de heer Verzijl, aan Duits- 
land geoorloofd, omdat de Nederlandse wet dit niet verbiedt. Hem 
dunkt: de Duitsers hadden niet het recht die erewoordverklaring te 
vragen, omdat zij de Nederlandse militairen niet echt vrijlieten. 
Menigeen moest verklaringen tekenen. Het was echter geen volken- 
rechtelijk recht van de Duitsers om dat te eisen. Dit erewoord konden 
zij ook van de Nederlandse militairen niet eisen, want het was geen 
vrijlating in de zin van artikel 10 van het Landoorlogreglement. Duits- 
land kon wel van alles en nog wat op erewoord vragen. De Duitsers 
konden, als hun dat in het hoofd kwam, van iemand, b.v. op straffe 
van opzending naar een concentratiekamp, wel de verklaring vragen, 
dat hij niet langer katholiek zou zijn. Ze kunnen wel van alles en nog 
wat op erewoord vragen, maar op erewoord kunnen zij alleen rechtens 
datgene vragen, wat een conventie toelaat. Anders hebben zij het ere- 
woord er niet bij te betrekken. In dit geval konden zij dat niet doen, 
omdat zij de Nederlandse militairen niet in vrijheid stelden. 

De kwestie van partiële of totale vrijlating is ern historiscii be. 
roemde kwestie. In de instructions van 1863 van Lieber voor de legert 
te velde van de Verenigde Staten tijdens de burgeroorlog (te vinden 
o.m. in de verzameling ,,Les deux conférences de la Paix 1899 et 1907". 
Paris, A. Rousseau, 1909, blz. 195 e.v.) staat een zeer uitvoerige rege 
ling van wat er allemaal gebeuren mocht met vrijlating op ere 
woord. Dat zijn de artikelen 119 e.v. van die instructions. Daarie 
staat, dat er verschillende soorten van erewoordverklaringen zijn, 
namelijk (volgens artikel 120): 

,,l. Le mot parole désigne l'engagement pris de bonne foi 
et sur I'honneur par un prisonnier de faire OU de ne pas fairc 
certains actes déterminés, quand l'ennemi à qui i1 donne sa 
parole, lui aura rendu une liberté complète OU partielle". 

Daar wordt dus zowel gedoeld op het algeheel vrijlaten uit de kooi 
als op het geven van vrijheid van beweging binnen het rechtsgebied 
of machtsbezit van de staat, die de gevangenen in handen had. Daar 
werden speciaal het ene en het andere geval geregeld, beide nader aan- 
gegeven in artikel 122: 



,,retourner dans leur propre pays, OU jouir d'une plus grande 
liberté dans le pays et sur ie territoire du capteur". 

80560 (Verzijl) 

80562 (Verzijl) 

S0563 (Verzijl) 
S0564 (Verzijl) 

Ais normale inhoud van een erewoordverklaring geeft artikel 130 
aan: 

,,de ne pas servir contre I'eilnemi, tant que dure la guerre 
pendant laquelle l'engagement a été pris, à moins d'être échangé". 

In 1863 had men dus uitdrukkelijk die twee gevallen onderscheiden. 
Toen kwam het ontwerp der Brusselse declaratie betreffende het 
oorlogsrecht van 1874 (tekst o.m. in bovenbedoelde verzameling, 
blz. 215 e.v.). Daar verdwijnt helemaal de partiële vrijlating. In arti- 
kel 31 wordt gezegd: 

,,Les prisonniers de guerre peuvent être mis en liberté sur 
parole si les lois de leur pays les y autorisent et, en pareil cas, 
ils sont obligés, sous la garantie de leur honneur personnel, de 
remplir scrupuleusement . . . . . . les engagements qu'ils auraient 
contractés". 

Nu komefi dus het erewoord en de vrijlating op erewoord alleen 
te pas bij ,,mise en liberté". 

Wanneer Inen ziet, hoe dit ontwerp van 1874 tenslotte is over- 
gegaan in het Haagse reglemeiit van 1899 en 1907, dan vindt men op 
enkele heel lichte retouches na, die niets te betekenen hebben, precies 
dezelfde tekst als van 1874 weer terug. Ook in 1899 en 1907 wordt 
alleen gesprok'en van ,,mis en liberté". Wanneer men de Duitse 
literatuur raadpleegt, wat onder ,,mis en liberté" moet worden ver- 
staan, en dan b.v. daarop naleest een auteur als von Liszt, dan zegt 
deze als vanzelfsprekend (12de druk, blz. 482): ,,Kriegsgefangene 
können in die Heimat entlassen werden", waarmede kennelijk bedoeld 
is de vrije ,,Heimat". Zij kunnen dus op erewoord vrijgelaten worden 
teneinde aldus te geraken buiten de greep van de ,,&at capteur". Dit 
is de algemene opvatting geweest, namelijk, dat het hier gold een 
werkelijke vrijlating. 

In Nederland is er in 1940 in feite geen werkelijke vrijlating ge- 
weest; er was ook nog een meldingsplicht. Er was een ,,gratuitem af- 
dwinging van een niet op verdrag berustend erewoord aan de Neder- 
landse militairen, onder bedreiging met wegvoering naar het Oosten; 
een ,,gratuitew dwang, door de Duitsers op de rechtens toch krijgs- 
gevangen blijvende, maar niet meer in internering verblijvende mili- 
tairen gepleegd. Zo ziet de heer Verzijl het en daarom stuit dit Duitse 
procédé hem zo tegen de borst. Hij erkent Duitslands recht om hier 
een erewoord te vragen in het geheel niet. Op hetgeen hier is gebeurd, 
acht de heer Verzijl artikel 10 niet van toepassing. Dit is een afge- 
dwongen erewoord, waarop de conventie niet ziet en dat dus in het 
verdrag geen rechtsbasis heeft. Deze hele kwestie speelt zich naar de 
mening van de heer Verzijl dus op een heel ander niveau af. 

De heer Verzijl kan zich voorstellen, dat een van zijn collega's zegt: 
z= waren inderdaad nog krijgsgevangen, maar die bepaling van artikel 
10 ziet ook op het beperkte ontslag uit de krijgsgevangenschap, dus 
uit de feitelijke internering; kijk maar naar de geschiedenis van dat 
artikel. De heer Verzijl gelooft wel, dat dit standpunt door de meesten 
wordt ingenomen. 

De nieuwe conventie van Genève van 1949 is een heel andere 
richting uitgegaan. In artikel 21 staat: 

,,Prisoners of war may be partially or wholly released on 
parole or promise, in so far as is allowed by the laws of the 
Power on which they depend." 

Wanneer men nu nagaat, hoe die bepaling er in is gekomen, dan 
blijkt zij vooral bedoeld te zijn om minder gezonde mensen de ge- 
legenheid te geven niet ten onder te gaan. Dat staat er zo ook uit- 
drukkelijk in: 

,,Such measures shall be taken particularly in cases where this 
may contribute to the improvement of their state of health". 

Hier heeft men dus inderdaad weer met zoveel woorden ingevoerd 
een gehele of gedeeltelijke ,,release on parole", maar met een speciaal, 
zeer beperkt doel. Eigenlijk heeft men hier in deze bepaling willen 
uitsluiten een massaal ontslag op erewoord, zoals de Duitsers dat hier 
hebben toegepast. Dit is dus blijkbaar een persoonlijke regeling voor 
bepaalde mensen, die dat nodig hebben. In een vroegere tekst, die de 
heer Verziji onder ogen heeft gehad, staat: 

,,Les prisonniers de guerre pourront être mis partiellement OU 

totalement en liberté sur parole OU sous engagement, pourvu que 
les lois de la Puissance dont ils relèvent Ie leur permettent; cette 
mesure sera prise notamment dans les cas oh elle peut contribuer 
à l'amélioration de l'état de santé des prisonniers". 



En de toelichting hierop luidde o.m. als volgt: 
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,,A raison d'un nouveau caractère que les experts gouverne- 
mentaux ont entendu donné à cette institution de  mise en liberté 
sur parole, mesure personnelle et prise, non pas en général, mais 
pour des raisons de santé, le Comité International de  la Croix 
Rouge n'a pas jugé nécessaire de  reprendre dans le reglement 
l'article 12 de la Convention de La Haye comportant, en cas de 
violation, des sanctions en rapport avec la liberté sur parole." 

Het  is dus, als de heer Verzijl goed ziet, in de nieuwe conventie 
van 1949 geworden e-n individuele maatregel ten gerieve van mensen, 
die anders in hun gezondheid zullen geschaad worden, en omdat deze 
maatregel een zo beperkte betekenis heeft gekregen, heeft men niet 
e-ns de sanctie van artikel 13 meer nodig geacht. D e  enigen, die 
hiertegen te  Genève hebben geopponeerd, schijnen Nederland e n  En- 
geland te zijn geweest. 

D e  heer Verzijl acht het zeker mogelijk, dat, toen men punt 635 
van het velddienstvoorschrift heeft gemaakt, men niet heeft gedacht 
aan een erewoord met zó ver gaande strekking als de  Duitsers hebben 
gevraagd, maar hij kan niet bewijzen, dat het zo is. Dit is eigenlijk 
ook helemaal geen volkenrechtelijke kwestie. Het  is trouwens de  
vraag, of het velddienstvoorschrift niet eigenlijk is bedoeld voor de 
houding tegenover krijgsgevangenen van de wederpartij. Is  dat  mis- 
schien een voorschrift aan commandanten omtrent wat zij kunnen 
eisen van militairen van de  vijand? Alle bepalingen hebben betrekking 
o p  wat Nederlandse militairen mogen doen in een oorlog. Het  veld- 
dienstvoorschrift is gericht tot de  Nederlandse officieren. N u  is het de 
vraag, of men hier niet bedoeld heeft te omschrijven, wat men van 
militairen van de wederpartij mag eisen. Dit voorschrift zal waar- 
schijnlijk echter we! dubbelzijdig bedoeld zijn. Het  zal wel bedoelen 
te zeggen: de Nederlandse officier, die krijgsgevangen wordt ge- 
maakt, mag handelen onder die en die voorwaarden. en die voor- 
waarden zijn tevens die, welke bepalen, wat van Nederlandse zijde 
met krijgsgevangenen van de wederpartij mag worden gedaan. 

De heer Verzijl denkt, dat men onder d e  aanvaarding van de  vrij- 
heid o p  erewoord destijds heeft verstaan een erewoord o p  de  normale 
formule van niet meer te zullen vechten. Ook dit punt is in de lite- 
ratuur altijd een grote strijdvraag geweest. nl. of de  eis van een ere- 
woord ook andere dingen mocht omvatten dan niet meer vechten, 
b.v. hei verbod tot het verrichten van militaire bureaudienst of het 
dempen van opstanden in het e i g ~ n  land of werk aan de defensie- 
werken in het eigen land. Over het algeineen nam men aan, dat  de  
belofte om niet meer te  vechten niet uitsloot, dat  d e  vrijgelatenen 
barricades opwierpen of tankgrachten groeven en dergelijke dingen 
meer, of eventueel werden gebruikt voor het dempen van opstanden 
of zelfs in het gevecht werden geworpen tegen anderen dan de vrij- 
gelaten hebbende vijand of diens bondgenoten. Het  is altijd een strijd- 
vraag geweest, wat er eigenlijk onder dit ,,niet meer aan de operaties 
deelnemen" valt. Het is nerkwaardig, dat  de artikelen 10 e n  12 van 
het Haags Verdrag niet helemaal met elkaar kloppen. Artikel 10 
spreekt over verbintenissen in het algemeen. Heeft dus het gegeven 
woord ingehouden, dat de  betrokken officieren ook geen burgerlijke 
diensten mochten verrichten of niet aan de defensiewerken van het 
land mochten meewerken, dan moet ook dat zowel door de  vrijge- 
laten militairen als door hun Regering worden gerespecteerd. Artikel 
13 zegt echter wat anders: 

,,Tout prisonnier de guerre, libéré sus parole et repris portant 
les armes contre le gouveri;ement envers lequel i1 s'était engagé 
d'honneur etc. . . . . . . . . . . . .". 

Artikel 12 spreekt dus alleen over ,,portant les armes", terwijl 
artikel 10 een veel ruimere redactie heeft. Daaruit zou men dus 
kunnen afleiden, dat, ook wanneer het erewoord veel ruimer is ge- 
weest dan alleen het wapendragen te  verbieden, de sanctie toch alleen 
betrekking heeft op het wapendragen. 

Naar  het gevoelen van m r  J. A. van Hamei, oud-hoogleraar te 
Amsterdam, bedoelt de  bepaling van artikel 10 van het Haags 
verdrag, dat  - tenzij er een uitdrukkelijk verbod is gegeven of een be- 
paling, waaruit dat verbod voortvloeit - normaal het geven van een 
erewoord niet is verboden voor militairen van het Nederlandse leger. 
Het artikel in het velddienstvoorschrift immers doet d~iideIijk uit- 
komin,  dat  krijgygevangenen niet gedwongen kunnen worden en dat 
zij niet de plicht hebben om een erewoord af te geven, maar  wanneer 
de vijand hun die voorwaarde stelt, is het hun niet verboden. Wanneer 
punt 635 van het velddienstvoorschrift niet zou hebben bestaan, zou in 
het algemeen het geven van het erewoord zijn toegestaan. D e  heer van 
Hamel beschouwt het als een normale regel, dat, wanneer er geen 
verbod is, het geven van een erewoord is toegestaan. N u  is het natuur- 
lijk mogelijk, dat  uit de  bijzonderheden van de militaire organisatie 
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zou voortvloeien, dat het verbod toch aanwezig moet worden geacht, 
ook al zou punt 635 niet bestaan. De heer van Hamel kan zich voor- 
stellen, dat er militaire toestanden zijn, waarin men uit de omstandig- 
heden zou kunnen afleiden, dat het verboden was, maar in het alge- 
meen is het in de latere tijden als regel toegelaten. Dit brengt het 
vrijlaten op parool in de militaire en volkenrechtelijke traditie mee, 
naar de heer van Hamel meent. 

Generaal Winkelman beschouwde zich als krijgsgevangen officier. 
Hij zei de heer van Hnmel in die dagen, dat hij krijgsgevangen officier 
was. De Neuerlandse officieren waren krijgsgevangsnen, voelden zich 
als krijgsgevangenen en werden door de Duitsers als krijgsgevangenen 
beschouwd. Rn zij zijn het ook inderdaad gebleven. De ,,Entlassung9 
had geen enkele betekenis; dat was een typisch Hitler-praatje. Dat 
de Nederlandse militairen feitelijk krijgsgevangenen waren moet 
men wel volhouden, want als men niet aan de hoedanigheid van 
krijgsgevangenen vasthoudt, brengt men de protectieregeling, ten 
voordele van krijgsgevangene11 vastgesteld, zeer in gevaar. Wantleer 
men zijn erewoord geeft, is dat zijn erewoord, juridisch èn privé. 

In het begin hebben de militairen in kazernes gezeten. In de 
Alexanderkazerne heeft de heer van Hamel nog verschillende officie- 
ren bezocht. Er is vervolgens wel geen absolute, maar toch een be- 
trekkelijke vrijheid verleend, gecombineerd met de erewoordver- 
klaring. Op 14 Juli 1940 zijn zij eigenlijk eerst losgelaten. De Duitser 
kon hen natuurlijk altijd weer krijgen, omdat de grenzen gesloten 
waren. 

De heer van Hamel vindt, dat Hitler wel de vrijheid heeft gegeven, 
die hij kon geven. Indien, op  grond van artikel 10, de krijgsgevange- 
nen tegen Hitler hadden moeten kunnen zeggen: ,,Ik wil een ticket 
nemen naar New York en wanneer je dat niet toelaat, geef je mij 
geen vrijheid", lijkt dit de heer van Hamel een miskenning van de 
feitelijke omstandigheden. De grenzen waren gesloten; dat is een 
feitelijk begrip. Het juridieke begrip wordt in deze opvatting beheerst 
door de feitelijke situatie. De heer van Hamel vindt het sophistisch, 
indien men de vraag zou stellen, of er dan sprake kan zijn van een 
verbreken van een erewoord, wanneer dat erewoord in de zin van 
artikel 10 niet bestaanbaar was. Wanneer men zich nu eens indenkt 
op de stoel van de Duitse overwinnaar te zitten. Wat moet hij doen? 
Hij heeft het land overweldigd. Het land heeft zich overgegeven. Hij 
wil nu het leger op parool in vrijheid stellen. Hij kon toen natuurlijk 
niets anders zeggen dan dat hij die mensen hier vrijliet, dat zij in het 
land vrijuit rond konden lopen en precies doen, wat zij wilden. Er 
zijn er geweest, die voor tandarts zijn gaan studeren, enz. Zij stonden 
weer helemaal in het vrije leven. De heer van Hamel kan dus niet 
anders zeggen dan dat artikel 10 naar de zin werd opgevolgd. Men 
kan ook vrijgelaten krijgsgevangene zijn! Men is niet alleen krijgs- 
gevangene wanneer men in een bepaalde ruimte is opgesloten. Men 
is krijgsgevangene wanneer men, in een capitulerend leger zijnde, tot 
krijgsgevangene wordt verklaard. Het was niet in zijn kwaliteit van 
krijgsgevangene, dat de Nederlandse militair het land niet uit mocht 
en in zijn vrijheid werd beperkt, maar in zijn kwaliteit van inwoner 
van Nederland. Tot zover de verklaringen van de heer van Hamel. 

Op blz. 462 en 463 van het tweede deel van zijn ,,Handboek voor 
het volkenrecht" (1950) heeft mr J. P. A.  François, buitengewoon 
hoogleraar in het volkenrecht aan de Nederlandse economische hoge- 
school te Rotterdam ook het vraagstuk van het erewoord besproken. 
De commissie geeft uit dit werk enige citaten met weglating van de 
door prof. François daarbij geplaatste noten. Op blz. 462 en 463 
van het genoemde handboek wordt opgemerkt: 

,.De wijze, waarop de gevangenen zullen worden behandeld, 
werd voor het eerst multilateraal geregeld in het Landoorlog- 
reglement van 1899, en herzien in 1907 (artt. 4 tot en met 20). 
Het door het Rode Kruis voorbereide en te G e n h e  op 27 Juli 
1929 ondertekende Verdrag betreffende de behandeling van krijgs- 
gevangenen (Stbl. 1932 nr 514) beoogde een aanvulling te vormen 
op de regels van 1907. Een op uitnodiging van het C.I.C.R. te 
Genève in April 1947 bijerngekomen Conferentie van regerings- 
deskundigen heeft een aantal wijzigingen voorgesteld, die op 
de XVIIe Internationale Rode-Kruisconferentie van Stockholm 
(1948) zijn behandeld, en daarna op de diplomatieke Conferentie 
te Genève in 1949 zijn aanvaard.". 

Op blz. 4 6 7 4 6 9  vervolgt professor François: 
,.Een bijzondere rechtstoestand ontstaat, indien de belligerent, 

die het gebied van de vijand bezet houdt, de krijgsgevangenen uit 
de krijgsgevangenschap ontslaat. De  krijgsgevangenschap neemt 
dan wel een einde maar in tegenstelling met het normale geval, 
dat zij naar hun land terugkeren blijven de betrokkenen in de 
macht van de belligerent. Deze zou derhalve de vrijlating kunnen 
aangrijpen als een middel, om aan de verplichtingen, die het oor- 



iogsrecht ten aanzien van krijgsgevangenen oplegt, een einde te 
maken. Men moet dan ook aannemen, dat na zodanige vrijlating 
de bezetter op de betrokkenen niet een regime kon toepassen, dat 
hen in een ongunstiger positie bracht dan wanneer de  gevangen- 
schap had voortgeduuurd. Wenste de bezetter later uit veiligheids- 
overwegingen tot internering van de ex-krijgsgevangenen, die zich 
op het gebied bevinden, over te gaan, dan konden deze zich 
niet beklagen over het feit, dat zulks in de vorm van een herstel 
in de krijgsgevangenschap geschiedde, aangezien deze vorm van 
internering de meeste waarborgen voor een behoorlijke behande- 
ling bood. Het Krijgsgevangenenverdrag van 1949 bevat ten deze 
een uitdrukkelijke (op voorstel van de Nederlandse delegatie 
ingelaste) bepaling: artikel 4, B sub 1 houdt in, dat op  behande- 
ling als krijgsgevangenen kunnen aanspraak maken: ,,les pcrson- 
nes appartenant OU ayailt appartenu aux forces armées du pays 
occupé si en raison de cette appartenance, la Puissance occupante, 
même si elle les a initialement libérées pendant que les hostilités 
se poursuivent en dehors du territoire qu'elle occupe, estime 
nécessaire de procéder à leur internement". Van de ingevolge 
,,Erlass des Fuhrers uber die Freilassung der hollandischen Ge- 
fangenen" van 1 Juni 1940 vrijgelaten Nederlandse krijgsgevange- 
nen zijn de beroepsofficieren op 15 Mei 1942 opgeroepen voor 
aanmelding te Breda; zij werden, in strijd met de ter zake 
gewekte verwachtingen, aldaar vastgehouden en opnieuw in 
krijgsgevangenschap weggevoerd. Op 29 April 1943 beval de 
,,Wehrmachtsbefehlshaber in den Niederlanden", dat de leden van 
het voormalige Nederlandse leger - dus ook reserve-officieren 
en minderen - terstond opnieuw in krijgsgevangenschap zouden 
worden weggevoerd. De betrokken personen zouden in de dag- 
bladpers tot persoonlijke aanmelding worden opgeroepen. Dit 
besluit werd gemotiveerd met de bewering, dat ondanks de 
waarschuwing van Mei 1942 afzonderlijke leden van het voor- 
malige Nederlandse leger door hun vijandig gedrag telkens op- 
nieuw het vertrouwen, dat bij hun vrijlating in hen werd gesteld, 
hadden geschonden. Aangenomen kan worden, dat in waarheid het 
hier zowel als in Mei 1942 veiligheidsmaatregelen betrof, die de 
belligerent nam met het oog op de naderende invasie der Ge- 
allieerde strijdkrachten, waarbij ongetwijfeld het aandeel, dat d s  
leden van het Nederlandse leger namen in de geheime organisatie 
der Binnenlandse Strijdkrachten, ook een rol heeft gespeeld. 
Feitelijke gevangenneming is vereist voor een rechtmatig herstel 
in de krijgsgevangenschap; de ex-krijgsgevangenen op het bezette 
gebied verblijvende zijn echter - en dat in tegenstelling met hen 
die op het slagveld worden krijgsgevangen gemaakt - reeds aan 
het gezag van de vijand onderworpen. Zij zijn derhalve, tenzij 
men zich op het standpunt stelt, dat de militaire eer zich tegen 
aanmelding verzet - een opvatting, die inderdaad in brede 
kringen der betrokkenen leeft - in dezelfde mate als de burger- 
bevolking gehouden aan een oproep tot aanmelding gevolg te 
geven, waarna zij krijgsgevangen kunnen worden verklaard (vgl. 
de slotwoorden van artikel 4, B sub 1). Herstel in de krijgsge- 
vangenschap heeft eerst plaats na de aanmelding; zij derhalve, 
die niet aan de oproep voldoen, zijn niet als krijgsgevangenen te 
beschouwen, zolang zij in bezet gebied zich aan de greep 
van de bezetter weten te onttrekken. Worden zij gevat, dan her- 
leeft de status van krijgsgevangene onmiddellijk en kunnen zij 
voor de weigering tot aanmelding niet zwaarder worden gestraft 
dan voor een niet geslaagde poging tot ontvluchting. 

Vrijgelaten krijgsgevangenen - voor zover zij zich niet hebben 
verbonden niet meer aan de krijgsverrichtingen deel te nemen - 
zijn gerechtigd. na ontsnapping uit het bezette gebied of na 
bevrijding van dit gebied. opnieuw de wlpvnen tegen de vijand op 
te nemen; een met verbreking van het erewoord gelijk te stellen 
delict is hier niet aanwezig. Ook het niet hebben voldaan aan de 
oproep tot aanmelding kan na de ontsnapping uit het bezette 
gebied, bij hernieuwde gevangenneming, niet meer tot sancties 
aanleiding geven." 

Tenslotte wijst de commissie nog op het door professor François 
op blz. 473 en 474 geschrevene: 

,,Voorstellen omtrent vrijlating op erewoord, niet meer aan 
de krijgsverrichtingen deel te nemen, welke vrijlating rechtens 
aan de krijgsgevangenschap een einde maakt, zijn opgenomen in 
het Landoorlogreglement 1907 (artikel 10), maar kwamen in het 
Verdrag van 1929 niet voor. 

In aanmerking nemende de diensten, die een vrijgelaten militair 
ook zonder directe deelneming aan de ,,krijgsverrichtingen", 
zijn land in de moderne oorlog kan bewijzen, is het niet te 
verwonderen, dat deze vrijlating practisch vrijwel niet ~ l a a t s  had. 



43341 (van Lawick) 

43342 (van Lawick) 

43343 (van Lawick) 

43344 (van Lawick) 

43345 (van Lawick) 

43347 (van Lawick) 

43348 (van Lawick) 

44475 (Winkelman) 

44476 (Winkelman) 

44486 (Winkelman) 

Bij verschillende legers bestaat een verbod zich op erewoord uit 
de krijgsgevangenschap te laten ontslaan. Niettemin is in het 
Verdrag van 1949 toch weder een bepaling hieromtrent opge- 
nomen (artikel 21). Voornamelijk is hier blijkbaar gedacht aan 
vrijlating om gezondheidsredenen, of tijdelijke afwezigheid buiten 
het kamp. 

Het gegeven erewoord moet onder alle omstandigheden wor- 
den gehouden. Een tegengesteld standpunt is o.i. in strijd met het 
begrip van militaire eer. Wie meent, dat hij tegenover zijn vijand 
zich niet op erewoord kan verplichten, moet het geven van het 
erewoord weigeren. Geen regering kan gebruik maken van 
diensten van hen, die deze diensten in strijd met het aan de vijand 
gegeven woord aanbieden. Uitdrukkelijk is dit neergelegd in arti- 
kel 21 van het Krijgsgevangenenverdrag van 1949. Van Hoofd- 
stuk I1 van het Landoor1ogre;lement waren in 1929 nog slechts 
de  artikeler. 10, 11 en 12 niet overgenomen. Thans regelt arti- 
kel 21 de materie vervat in de artikelen 10 en 11 Landoorlog- 
reglement. Artikel 12 Landoorlogreglement, dat de gevolgen 
behandelde van het verbreken van het gegeven erewoord, is niet 
in het Verdrag van 1949 overgenomen en blijft dus als enig 
artikel betreffende krijgsgevangenen buiten het Verdrag gelden 
krachtens artikel 135 van het Verdrag." 

5 4. Toelaatbaarheid van het gegeven erewoord 
in verband met de officierseed 

De heer vatz Luwick heeft in zijn brochure geschreven, dat hij kon 
begrijpen, dat sommige officieren hun erewoord hebben gegeven. Hij 
veroordeelt het niet bij alle officieren. 

De eed van trouw aan de Koningin bleef in de gedachtengang van 
de heer van Lawick zeker in de eerste plaats gelden, maar, wanneer 
een officier door in Nederland te blijven het landsbelang bleef dienen, 
clan acht hij dier-s bcsli~sing niet in st~iid met de eed van trouxv 
aan de Koningin, integendeel, maar alleen onder die omstandig- 
heden. De heer var, Lawick is van mrning, dat de omstandigheden 
zodanig kunnen zijn, dat het geven van het erewoord niet in strijd 
komt met de eed aan de Koningin. Hij noemt als voorbeeld de Konink- 
lijke Militaire Academie. Deze moest worden geliquideerd. Dus alle 
daar in opleiding zijnde jongelui zouden naar de burgermaatschappij 
moeten terugkeren. Nu was door de opperbevelhebber goedgevonden, 
dat men ze nog enige tijd aan de inrichting zou houden, teneinde hen 
wetenschappelijk zo ver klaar te maken, dat zij een burgerwerkkririg 
zouden kunnen verkrijgen, dan wel zich hiervoor verder zouden kunnen 
bekwamen. zonder de aan de K.M.A. reeds volbrachte studiejaren 
als verloren te beschouwen. In aanmerking komende studierichtinger? 
waren die van ingenieur, accountant en leraar in lichamelijke oefening. 
De voorbereidende studie, welke ongeveer een jaar zou vereisen, achtte 
de  heer van Lawick een sociaal landsbelang en het kwam hem dan 
ook gewettigd voor en niet in strijd met de eed aan de Koningin, dat 
de voor die! studie nodige leraren de erewoordverklaring tekenden. 
De heer van Lawick kan zich voorstellen, dat een ander zijn 
mening niet deelt, maar hij voor zich voelt het toch als een lands- 
belang van grote waarde om die jongelui, die ten gevolge van de 
liquidatie van de weermacht in de maatschappij zouden terug- 
vloeien en dan door de demoraliserende capitulatiegevolgen gevaar 
liepen om op drift te raken, op te vangen en een nieuwe mogelijk- 
heid voor hen te openen. Nadat de taak van de daarbij betrokken 
officieren zou zijn volbracht, konden zij hun erewoord weer temg- 
geven en in krijgsgevangenschap worden weggevoerd. 

De heer van Lawick staat in het algemeen zeer mild tegenover die 
officieren, die wel het erewoord hebben gegeven, maar daarvoor geen 
acceptabele reden hadden; door verschil van opvatting, en dus in 
dat opzicht gebrek aan leiding, heerste veel verwarring. Wel is 
leiding in die zin gegeven. dat bepaalde groepen wel mochten tekenen, 
gezien de verklaring van de secretaris-generaal van Koloniën en ook 
het rondschrijven van de toenmalige schout-bij-nacht Heeris. Voor 
onze Koninklijke landmacht was die uitspraak nog niet gekomen. 
Wel had de opperbevelhebber te kennen gegeven, dat hij nog zou 
bekendmaken, of het tekenen van de erewoordverklaring al dan niet 
zou kunnen geschieden; het was m.a.w. volstrekt niet uitgesloten, dat 
het als oirbaar ZOU worden aangemerkt. 

Hoewel de heer Winkelman volgens zijn verklaring op het stand- 
punt stond, dat de wetten van ons land het tekenen van een verkla- 
ring op erewoord toestonden, achtte hij het een tweede punt, of het 
tekenen van het gegeven erewoord uit een ander opzicht aanbevelens- 
waardig was. 

Hij sprak niet tegen, dat men zich later heeft beroepen op een 
potloodaantekening, die op de schrijftafel van de chef staf lag na zijn 
gevangenneming, om aannemelijk te maken, dat het geven van het 
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erewoord wel geoorloofd was,. Als men iets wil, is het begrijpelijk, 
dat  men zoveel mogelijk ter ondersteuning aanvoert, inaar in  dit 
geval was het beroep ten onrechte. In  het verslag van de zuiverings- 
commissie, ingesteld door generaal Engles, is o.m. vermeld, dat  
algemeen bekend was, dat  de opperbevelhebber van land- en zee- 
macht zich tot het laatste toe had verzet tegen het tekenen van het 
erewoord, hetgeen intussen ook niet helemaal juist was, want de 
heer Wiizkelman kon  zich er niet tegen verzetten. Hij vond het ten- 
slotte niet juist, dat  d e  officieren het erewoord wel hebben gegeven. 

Het geven van het erewoord en de  eed van trouw aan de  Koningin, 
vond de  heer Winkelinan onder de  voorwaarden, welke a a n  het ere- 
woord waren verbonden, onverenigbaar. Hij was van oordeel, dat  in  
het algeineen het geven van het erewoord in strijd komt met de eed 
van trouw aan de Koningin, behoudens bepaalde - zeer exceptio- 
nele - gevallen. D e  argumenten, welke gebruikt zijn voor het geven 
van het erewoord, vond de  heer Winkelman dus niet steekhoudend. 

Met betrekking tot de  vraag, of men i.c. de sancties, die verbonden 
zijn aan het verbreken van de eed van trouw, zou moeten toepassen, 
stelde de heer Winkelman het volgende: Indien inderdaad gestipuleerd 
was, dat het erewoord in strijd is met de eed van trouw aan  de  
Koningin, dan  zou het toepassen van sancties inderdaad plaats 
kunnen vinden, inaar hier zijn zeer veel verzachtende oinstandig- 
heden. Wanneer door het algemeen hoofdkwartier - dat  was toen 
kolonel vain Alphen, die belast was met de  leiding - brieven wordel  
uitgezonden, waarin staat: het tekenen is een landsbelang, dan  kon 
de heer Wirzkeli~zan zich voorstellen, dat  er velen zijn, die zeg;-n: da!l 
teken ik. Dat  vond hij een dusdanig verzachtende omstandigheid, 
dat hij in zijn oordeel omtrent hetgeen gebeurd is, toch wel zecr 
zacht wil zijn en d a n  herhaalde hij ook nog zijn verwijzing naar het 
velddienst\:oorschrift, dat naar zijn opvatting het geven van een ere- 
woord niet absoluut verbood. Daarom achtte de  heer Winkelman het 
iioodzakelijk, dat men er zo gauw mogelijk weer aan  vast zou houden, 
zoals het was in het Nederlandsch-Indische leger, dat  het verbodcn 
was o m  het erewoord te gevzn. Dit  zou z.i. de oplossing zijn. Maar  
onder hetgecn is geschied, zou hij persoonlijk een streep h e ~ b r n  wil- 
len zetten. In de toekomst mocht geen twijfel meer bestaan in deze 
aangelegenheid. Hij had daarom gaarne gezien, dat  werd uitge=naakt, 
of een erewoord al d a n  niet mag worden gegeven. 

D e  heer Heeris heeft - gezien het feit, dat  de mogelijkheid bestond 
voor de officieren van de  marine weg te komen en naar Indië gejtuurd 
te worden en omdat in de  tekst alleen stond, dat  de officieren tegen 
het Duitse rijk niet zouden vechten - tegcn het gegeven erewoord, 
conform d e  opvattingen van generaal Winkelman, geen bezwaar 
gehad. 

D e  Iieer Heeris heeit in zijn circulaire aan het personeel geschreves!, 
dat  hij het zijn plicht heeft geacht bekend te maken, dat ieder per- 
soonlijk te  beslissen had, wat hij inzake het erewoord meende te 
moeten doen, doch dat hij het tekenen der verklaring niet in strijd 
achtte met de officierseed en de officierseer en daarin niet een ontoe- 
laatbare handeling zag. 

D e  heer Six achtte het zeker in Juni 1940 juist, dat  de officieren hun 
erewoord hebben gegeven. I n  die tijd was het zo de algemene opvat- 
ting. Een feit is, dat  er een aantal generaals is geweest, die hun ere- 
woord hebben gegeven. D e  tekst van het erewoord was wel zeer 
vèrgaand, maar in die tijd w a r m  de Nederlanders ook nog heel 
naïef. D e  heer Six gelooft niet, dat dit erewoord in strijd met de eed 
van troiiw aan de  Koningin was. Hij gelooft, dat  er zeer velen waren, 
die o p  hetzelfde standpunt stonden. 

D e  heer J .  J .  G. van Voorst tot Voorst was met generaal Best van 
mening, dat  de geëiste verklaring o p  erewoord niet in  overeenstein- 
ming kan worden geacht met de eed van trouw aan de Koningin, aan- 
gezien de Nederlandse Regering, aan het hoofd waarvan Hare Maje- 
steit staat, zich in volle oorlog met Duitsland achtte en de verklaring 
eigenlijk het nakomen van d e  officierseed belette. 

D e  brieven van het algemeen hoofdkwartier, welke een zeer 
groot aantal hoofd- en subalterne officieren volstrekt te goeder trouw 
hebben opgevat als weergevende de mening van de  opperbevelhebber 
van land- en zeemacht, leveren genoegzaam disculpatie-gronden voor 
de officieren op, die de  erewoordverklaring hebben ondertekend. 

D e  conclusie van de heer van Voorst tot Voorst is, dat  men nooit 
het erewoord moet gevcn aan  de vijand. Men had de vijand inoeten 
laten handelen zoals hij wilde, daarbij krijgsgevangenschap desnoods 
aanvaardend. Zelfs indien er een duidelijke wettelijke bepaling zou 
zijn geweest, kon d e  heer van Voorst tot Voorst niet iets tekenen 
waarvan hij wist, dat alles wat er in stond, wat hij zou moeten doen 
of nalaten, in strijd kon komen met zijn eed aan de  Koningin en zijn 
gevoel van eer. Tegenover een vijand, die hier is binnengedrongen, 
zoals de Duitser dit heeft gedaan en die geen eerlijk tweegevecht 
heeit aangegaan, geeft de heer van Voorst tot Voorst geen erewoord. 

18 
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1) Bijlage 24. 

Hij is officier cn als officier wenst hij de vijand geen erewoordver- 
klaring te geven, maar zich ter beschikking te houden van H.M. de 
Koningin. 

De heer IT. van Voorst tot Voorst had precies hetzelfde standpunt 
inzake de erewoordkwestie als de opperbevelhebber voor zich per- 
soonlijk, nl. dat het niet met de waardigheid en de plicht van ecn 
officier overeeckomt onder die omstandigheden het erewoo~d te 
geven. Dit was een persoonlijke opvatting, die geen steun vond in de 
voorschriften en regleil~enten. 

De heer Hasselrnan verklaarde het door de Duitsers gevraagde ere- 
woorà tosn blijkbaar niet een zeer vergaand erewoord gevonden te 
hebben. De heer ha ss el in ar^ was destijds van oordeel, dat men de 
verklaring wel kon afleggen. Achteraf is hij van mening, dat de ofli- 
cieren beter hadden gedaan die verklaring niet af te leggen. Een 
verklaring op erewoord veronderstelt bij bride partijzn een zekere 
male van goede trouw. Wanneer die goede trouw bij een van beide 
partijen niet aanwezig is, had mer, er beter niet aan kunnen beginnen. 
Dat is echter een oordeel achteraf. 

De heer Best geloofde stellig, dat officieren bewerkt zijn om te teke- 
nen, zowel van de kant van het algemeen hoofdkwartier, als ook door 
de divisiecommandanten, onder allerlei motieven, die de zijne niet 
zijn: het aanwezig zijn hier tot steun van de bevolking en tot steun 
van de reserve-officieren, enz., enz., zijn naar het oordeel van de 
heer Best allemaal omstandigheden, die van veel minder belang zijn 
bij de beoordeling van de vraag of men deze verklaring kon tekenen 
of niet. Hij voor zich is er nu nog van overtuigd, dat, wanneer het 
officierskorps in zijn geheel had geweigerd om de verklaring te 
tekenen en in krijgsgevangenschap was gevoerd, zulks een geweldige 
ruggesteun zou zijn geweest voor het verzet in Nederland; dat zou 
dan veel eerder en veel krachtiger zijn opgelaaid. Aan de andere kant 
acht de heer Best het nog steeds absoluut verkeerd, dat officieren 
hun erewoord gaven en toch in het verzet gingen werken. 

De heer van den Bent verklaarde, dat achteraf is gebleken, dat, 
wanneer generaal Winkelmaìz had geweten, dat de verklaring zou 
luiden, zoals deze werd voorgelegd, hij zou hebben gezegd: niet 
tekenen! Deze verklaring was zodanig, dat men zich absoluut vast- 
legde. Men, was aan handen en voeten gebonden; r ien kon nieis 
meer doen. Het was, wanneer alle officieren hadden geweigerd de 
verklaring te tekenen, een gelegenheid geweest een bewijs van on- 
wankelbare trouw te geven aan H.M. de Koningin, die zich in Enge- 
land bevond en aan de Regering, ingevolge de eed, die de officieren 
hadden af gelegd. 

Als verzachten'de omstandigheden neemt de heer van den Bent aan 
alle besprekingen, die er tevoren over hadden plaats gehad. De 
opperbevelhebber had zich reeds uitgelaten: wanneer dat en dat er 
nog bijkwam, achtte hij het wel toelaatbaar. Er zijn echter zeer 
veel verzachtende omstandigheden, vooral omdat er van de zijde 
van de tiogere officieren geen algemene leiding uitging. Daarom kan 
men zeer zeker de jongeren niet veroordelen, aldus de heer van den 
Bent. Er is over gesproken. In allerlei plaatsen zijn er vergaderingen 
geweest, waar generaals hebben gezegd, dat men best kon tekenen! 
Van het Departement van Defensie kwam reeds vóór 14 Juli 1940 een 
brief van de tegenwoordige generaal Hasselman, dat de officieren 
die verklaring konden tekenen, terwijl men nog niet eens wist hoe 
die verklaring luidde. 

Zoals het erewoord tenslotte is gegeven, achtte de heer Boerstra 
het niet verenigbaar met de eed van trouw. Men moet zich wel VOOS 

ogen stellen, wat de verklaring betekende. Men gaf daarin zijn ere- 
woord, dat men niets zou ondernemen tegen de vijand, zolang de 
oorlog duurde, zolang de vrede niet was getekend; zelfs wanneer 
Nederland door de geallieerden bezet was, zouden de heren nog op 
de plaats rust hebben moeten blijven staan. Ook dan mochten zij de 
wapens niet tegen de Duitsers opnemen. Zij mochten niets doen of 
nalaten, wat in het nadeel van Duitsland zou kunnen zijn. 

Zoals het er nu stond, zouden b.v. bij een landing of raid van de 
geallieerde vloot op de kust de Nederlandse zeeofficieren zich niet 
aan boord van die schepen hebben mogen begeven. Dan braken zij 
hun woord. Dit ging zover, dat het voor de heer Boerstra onmogelijk 
was om dit in overeenstemming te brengen met de eed van trouw 
aan de Koningin. 

Generaal majoor K.N.I.L. E. Engles heeft, in krijgsgevangenschap 
zijnde, een commissie ingesteld om de kwestie van de erewoordver- 
klaring te bezien en na te gaan, wat er in Nederland was gebeurd. De 
bevindingen van deze commissie zijn samengevat in een zogenaamd 
,,Verslag Commissie-Mojet" l), aangevende o.m. de redenen, waarom 
is geweigerd de verklaring op erewoord te tekenen, luidende: 

,,l. Wij zijn officier, d.w.z. de dragers van het gezag in de 
weermacht, welker deelen in dienst van de Regeering belast zijn 
met de verdediging van ons grondgebied tegen een mogelijke 
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binnenlandsche of buitenlandsche bedreiging. Dit geldt niet alleen 
voor Nederland, doch voor het geheele Rijk. Als zoodanig zijn 
wij gehouden strikt de bevelen te volgen van de wettige Regee- 
ring. Zoolang deze Regeering nog bestaat, staan wij in haar 
dienst en zijn haar vijanden onze vijanden. 

2. Vorenbedoelde trouw aan  de Regeering hebben wij be- 
zegeld door onzen officierseed, welke aanvangt met het zweren 
van trouw aan ons Staatshoofd, de Koningin. Deze officierseed 
is gelijkluidend voor alle deelen van de we,ermacht en geldt 
uiteraard voor alle deelen van het Rijk. Zoolang de Koningin 
(en dus de wettige Regeering) blijft doorstrijden, moeten wij aan 
Haar  zijde blijven staan; dat eischen zoowel de officierseed als 
de officierseer; dat  is de plicht van ieder officier. 

3. Indien de  wettige Regeering buiten staat geraakt, haar 
functie over een deel van het Rijk uit te oefenen, dan zijn de 
officieren in dat Rijksdeel gehouden de  bevelen o p  te volgrri 
van haar gemachtigde, i.c. den O.L.Z. Is het ook hem niet meer 
mogelijk zijn invloed te  doen gelden, dan  is het plicht van den 
officier te handelen in den geest van hetgeen de wettige Regee- 
ring of haar gemachtigde zou hebben gewenscht. 

4. D e  bekende verklaring o p  eerewoord eischte van ons het 
afzien van alle handelingen, direct of indirect gericht tegen het 
Duitsche Rijk. Zij ontnam ons hierdoor alle mogelijkheden 
daadwerkelijk onze Koningin en de  Regeering te blijven steunen 
in den strijd tegen den vijand. Het  teekenen van die verklaring 
zou dus strijdig zijn geweest met den officierseed en dus rìlet de 
officierseer, tenzij de  Koningin zulks van ons verlangd zou 
hebben. 

5. D e  buitengewone omstandigheden, veroorzaakt door  het 
uitwijken van de Koningin met Haar  Regeering (de algeheele 
overdracht van de Regeeringsbevoegdheden aan den O.L.Z. en 
d e  daarop gevolgde capitulatie van een deel van de weermacht) 
noopten ons onze houding geheel te richten naar die van den 
O.L.Z. Zou hij, sprekende in naam van de Koningin, verklaard 
hebben, dat het teekenen van de verklaring niet in strijd zou zijn 
met den officierseed, dan  zou zulks voor ons aanvaardbaar zijn 
geweest. 

6. D e  O.L.Z. heeft zich over het a! dan niet toelaatbare van 
het teekenen niet officieel uitgesproken, hoewel dit door ben1 was 
toegezegd. Bekend is, dat hij zich zoo lang mogelijk heeft ver- 
zet tegen de voorstanders van hei teekerm. Tenslotte is hem 
de gelegenheid ontnom.cn zijn meening ofl'icieel keiibaar te 
maken". 

Kort  na de  capitulatie, aldus de  heer Engles, heeft de  Koningin 
van Engeland uit per radio bekendgemaakt, dat Zij de  oorlog zou 
voortzetten. Na  deze mededeling van de  Koningin stond bij hem 
en zijn collega's vast, dat zij als officier niet gewettigd waren o m  o p  
wat voor verklaring van de  Duitsers ook zich o p  de plaats rust te  
stellen, terwijl de  Koningin met de  uitgeweken krijgsmachtonder- 
delen de  oorlog voortzette. 

H o e  in de geschiedenis, aldus de heer Engles, een soortgelijke ere- 
woordverklaring wordt beoordeeld, kan  men vinden in het boek van 
kapitein Uyterschout: ,,Beknopt overzicht van d e  belangrijkste ge- 
beurtenissen uit de Nederlandsche Krijgsgeschiedenis van 1586 tot 
heden". Daarin staat: 

,,Na de  capitulatie van de  Citadel van Antwerpen bood de 
Fransche generaal Gércird aan generaal Chassé en zijn troepen 
vrijzn aftocht aan o p  voorwaarde, dat  de  bezetting op haar 
woord van eer beloofde, bij het voortduren der vijandelijkheden 
tegen Frankrijk en België de  wapens niet meer te voeren". 

O p  blz. 398 van dat werk: 
,,Generaal Chassé wees dit aanbod af en trok liever in 

Fransche krijgsgevangenschap dan de  Nederlandsche krijgsmans- 
eer te bezoedelen". 

D e  heer Engles heeft over de erewoordskwestie onmiddellijk n a  
zijn krijgsgevangenschap in Juli 1945, nadat hij voor de  Minister van 
Oorlog en de Minister van Overzeese Gebiedsdelen rapporten heeft 
opgemaakt e n  ingediend, een memorandum geschreven aan  de  Mi- 
nister-president van het toenmalige Kabinet, waarin hij zijn mening 
heeft neergelegd. 

I n  dit memorandum 1) heeft de heer Engles o.m. gezegd: 
,,Hoewel door Zijne Excellentie den O.L.Z. en de betrokken 

Duitsche militaire instantie geen overeenstemining bereikt kon 
worden omtr,ent de formuleering van den tekst der verklaring, 
en de O.L.Z. tegelijk met de  beide generaals baronnen va?? 
Voorst tol Voorst in hechtenis werd genomen vóórdat hij zijn 
meening over de  uiteindelijke formuleering bekend kon stellen, 
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meende de overgroote meerderheid van de  officieren de zoo 
juist vern;elde verklaring wel te kunnen onderie:ke;~s::~. 

' Slechts een groep van een 70-tal officieren, waarbij enkele 
cadetten en een stoker 2de klasse der Koninklijke mari l~e,  achtte 
een dergelijke verklaring onaanvaardbaar en weigerde derhalve 
haar te onderteekenen, weshalve zij onmiddellijk naar lc~ijgs- 
gevangenenkampen in Duitschland werden weggevoerrJ". 

.,In bewaakte krijgsgevailgenschap werd l.iet oris meer en meer 
duidelijk, dat een militair, en zeker e-n b#eroepsofficier, zich door 
e-n ee;ewoordverklaring van zoo verre strekking als ons werd 
voorgelegd niet uit de verdere oorlogvoering mag laten uit- 
schake!en. Hij behoort aan het front en alleen verwonding of 
verblijf in krijgsgevangenschap - bewaakt - mag hein daar- 
voor een beletsel zijn. In het laatste geval rust o p  hem de plicht 
om, met gebruikmaking van alle miduelen, den soldaat miaardig, 
zoo spoedig mogelijk te ontvluchten en zich bij zijn eigen krijgs- 
macht te melden voor den dienst aan het front. 

Deze opvattingen werden later ook door vele officieren, die 
de verklaring wel hadden geteekend, als juist erkend, onder open- 
hartige mededeeling, dat zij verkeerd hadden gehandeld en der- 
halve ook verwachtten, dat de Regeering hen hiervoor ter ver- 
antwoording zou roepen. Vele anderen daareritegen bleven de 
meening huldigen. dat de eerewoordverklari~ig van Juli 1940 wel 
aanvaardbaar was, terwijl een groot deei van hen zelfs bereid 
was oin, indieri hun wederom een soortgelijke verklaring zou 
worden voorge!egd, hlin handteekening daaronder te stellen. 

Aangezien een duidelijke, vastberaden en vooral consequente 
leiding o p  dit gebied ontbrak, ontstond door deze volkomen 
tegrngesteide meeningen een moremele verwarring, waaraan uiter- 
aard de meest ongewenschte, den geest en de discipline van het 
officierscorps ondermijnende gevolgen waren verbonden." 

,,Deze bestaande onzekerheid over een en ander werd nog ver- 
meerderd door geruchten, dat de toenmalige Regeering te Londen 
de diensten van officieren, die onder verbreking van hun eere- 
woord uit het bezette gebied waren ontvlucht, had aanvaard, in  
hun rang hersteld en zelfs had bevorderd, zoodat ook bij de  
officieren van mijn groep eenige twijfel ontstond over d e  juist- 
heid van het door hen ingenomen standpunt en de waardeering 
daaromtrent van de zijde van de Repeering. 

Deze twijfel heb ik indertijd weten weg te nemen door te wijzen 
o p  artikel 10 van het Reglement betreffende de wetten en gebrui- 
ken van den oorlog te land (Haagsch Verdrag van 18 October 
1907), waarin vermeld staat, dat  de krijgsgevangenen, die o p  hun 
eerewoord in vrijheid worden gesteld, gehouden zijn ,,onder ver- 
band van hun persoonlijke eer, met de  meeste nauwgezetheid, 
zoo tegenover hun eigen Regeering als tegenover de  Regeering, 
die hen heeft gevangengenomen, de  verplichtingen te vervullen, 
die zij o p  zich hebben genomen. H u n  eigen Regeering is alsdan 
gehouden van hen geenerlei dienst te vorderen of aan  te  nemen, 
strijdig met het gegeven woord"." 

Naar  de mening van de heer Engles is het tekenen van het ere- 
woord door het schrijven van het algemeen hoofdkwartier, waarin 
stond, dat  men werd aangeraden de  verklaring o p  erewoord te 
tekenen, beïnvloed. Elke officier heeft het recht e n  de plicht naar 
zijn chef te kijken en zich af te vragen, wat zijn chef in zo'n geval doet. 
D e  heer Engles bezwaart de jongere officieren niet. Hij kijkt echter 
wel naar de top. D e  officieren zijn inderdaad beïnvloed door de  
hoogste opper- en vlag-officieren, die in  verschillende vergaderingen 
dit vraagstuk hebben besproken en met de  conclusies naar voren 
zijn gekomen, dat  de verklaring wel kon worden getekend; hierbij 
heeft men gebruik gemaakt van een aantekening o p  een papiertje, 
welke men heeft doen voorkomen als zijnde de mening van de 
09per uevelhebber. 

Mr. G. F. J. Jongbloed heeft verklaard, dat  in de  Engelse bepalingen 
deze zaak zeer uitdrukkelijk vast ligt. Bij de British Navy is het zelfs 
zo, dat iedereen moet kunnen aantonen, dat  hij buiten zijn schuld 
gevangen is genomen en dat  hij alles heeft ondernomen, wat hij kon, 
om te ontsnappen. Dit is natuurlijk een formaliteit, maar hierin ligt 
de erkenning, dat  een militair onder alle omstandigheden gebonden 
blijft aan zijn eigen voorschriften, die hem verbieden zich tegenover 
de  vijand tot iets te binden en hem de verplichting opleggen alles te 
ondernemen, wat hij kan, o m  de vijand te blijven schaden. 

Professor van Asbeck was van oordeel, dat  het erewoord van officie- 
ren geen wijdere inhoud kan hebben dan  samenhangt met het feit, da t  
zij officier zijn in het overwonnen leger en in  krijgsgevangenschap zijn. 
E r  mogen van hen in het erewoord geen dingen worden geëist, die 
daarbuiten gaan. Het moet dus zijn een omschrijving van verplich- 
tingen, die zij o p  zich nemen als lid van de  overwonnen krijgsmacht 
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tegenover de overwinnaar, zodat zij niet hun kwaliteit van militair 
 ui^ het overwonnen leger gedurende de oorlogstoestand zullen ge- 
bruiken ten nadele van degene, die hen in vrijheid stelt. Naar het 
oordeel van de heer van Asbeck komt de inhoud van het door de 
Duitsers gevraagde erewoord in hoofdzaak neer op het niet direct 
of indirect deelnemen aan de strijd tegen de overwinnaar. De laatste 
zin - ,,Ik zal geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor 
het Duitsche Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen lijden" - 
nioet worden geïnterpreteerd binnen de grenzen van de kwaliteit van 
de officier, lid van de overwonnen krijgsmacht, tegenover de over- 
winnaar. De heer van A5bec.k zou dus menen, dat een officier zijn 
erewoord niet breekt, als bij weigert koper in te leveren. Hij zou wel 
zijn erewoord breken, als hij naar de Engelse radio luisterde en de 
grgevzix, die hij daardoor verkreeg, militair bewerkte en doorgaf. Hij 
handelt dan met gebruikmaking van kwaliteiten en van gegevens, die 
hij als ollicier verwerken kan. Bij de koperinlevering b.v. staat ieder- 
een volkomen gelijk. De heer van Asbeck ziet niet in, dat een 
officier onder erewoord, die zijn koper niet inlevert, als officier 
in zijn verplichting tot naleving van het erewoord te kort schiet. 
Hij geeft er dan een eigen interpretatie aan, die kan afwijken 
van de Ietterlijke tekst. Het gebeurt meer met interpretaties, dat de 
letterlijke tekst te veel inhoudt en niet op het concrete geval kan wor- 
den toegepast. Het is begrijpelijk, dat van Duitse kant bovenaange- 
haalde zin daaraan is toegevoegd, omdat alles daaronder kan worden 
gebracht en men tegen elke gedraging van een officier, ook door 
interpretatie van Duitse zijde, hem een verwijt zou kunnen maken, dat 
I~ij  zijn erewoord schendt. 

Als de Duitsers een erewoord hadden gevorderd, dat de eed 
van trouw schond, dan hadden de officieren het moeten weigeren. 
Op 12 Juli 1940 is door het algeme8en hoofdkwartier een ver- 
klariiig uitgegeven, dat het afleggen van de eed onder de gegeven 
omstandigheden in 's lands belang moest worden geacht. Indien 
het erewoord, zoals het toen bekend was, naar het oordeel van het 
algemeen hoofdkwartier had gestreden met de eed van trouw aan 
de Koningin, dan had men toch niet de verklaring van 12 Juli afge- 
legd. In het erewoord wordt niets gevraagd, dat de trouw aan de 
Koningin schendt. Er wordt alleen een zekere gehoorzaamheid aan de 
b-zetter gevraagd en niets gevraagd, dat leidt tot ongehoor- 
zaamheid aan de wetten. Wanneer dit door de bezetter gevraagd ware 
op grond van het erewoord, dan zou de officier zijn erewoord hebben 
moeten teruggeven. In het erewoord wordt ook geen inbreuk gemaakt 
op de krijgstucht. 

De heer Verzijl verklaarde ten aanzien van de toelaatbaarheid van 
het erewoord het volgende. Was het een erewoordsformule geweest, 
die was aangepast aan de partiële vrijlating, dus aan het los laten 
lopen in Nederland, dan had de formule moeten luiden, zoals die te 
vinden is in de literatuur, die zich baseert op de instructions van 1863: 
niet te zullen ontsnappen (verg. b.v. Fauchile, Traité de droit inter- 
national public, 11, nr. 1132). Maar juist omdat Duitsland daar over- 
heen heeft gegrepen en de verbintenis heeft opgelegd om aan geen 
enkele krijgsoperatie deel te nemen en daar nog allerlei aan heeft toe- 
gevoegd, heeft men dus een formule toegepast, die eigenlijk op een 
algehele vrijlating van toepassing is, maar niet past op een soort van 
partiële vrijlating. Op zich zelf is de door de Duitsers voorgeschreven 
formule niet ongebruikelijk, want de formule, die in 1870 aan de 
Franse krijgsgevangenen is opgelegd, luidde ook niets te zullen doen, 
dat in strijd was met de belangen van Duitsland. Dezelfde formule 
is door de Japanners gebruikt bij de capitula.tie van Port Arthur. Daar 
heeft men ook de officieren in vrijheid gesteld onder de verplichting 
niet meer de wapens te zullen opnemen en niets te zullen doen, in 
strijd met de belangen van de Japanners. Een andere vraag is natuur- 
lijk, of het ondertekenen van een dergelijke ruime formule door 
de Nederlandse wet aan Nederlandse militairen was toegestaan. 
Volkenrechtelijk is het voorschrijven er van, dunkt de heer Verzijl, 
voor een echte invrijheidstelling wel toegelaten: wanneer dus de 
nationale wet van de  krijgsgevangenen het ondertekenen van zo'n 
ruime belofte toelaat, verzet niets er zich tegen, dat de Duitsers 
op die basis lieten ondertekenen. Een andere vraag is, of ook deze 
formule kan worden geacht door de Nederlandse wet gedekt te zijn. 
De heer Verzijl zou de gegeven erewoordsverklaring niet hebben 
afgelegd. Hij staat er dus ietwat afwijzend en afwerend tegenover. 
Maar of dit nu bepaald door de Nederlandse wet verboden geacht 
moet worden? Hij acht het mogelijk, dat. toen men punt 635 van 
het velddienstvoorschrift heeft gemaakt, men niet heeft gedacht aan 
een erewoord met z6 ver gaande strekking als dit. Dit is eigenlijk 
ook helemaal geen volkenrechtelijke kwestie. 

De heer Verzijl gelooft zeker, dat in de afgelegde eed van trouw 
aan de Koningin in het algemeen een beperking ligt ten aanzien 
van de toelaatbaarheid van het afleggen van een erewoord, wat de 
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inhoud daarvan betreft. Een schending van de eed ligt echter niet 
reeds in de enkele belofte om niet meer te vechten. Men was boven- 
dien altijd vrij om een gegeven erewoord weer in te trekken. Wanneer 
een erewoord wordt toegelaten - zij het ook implicite - door de 
Staat, kan daarin nooit schending van de eed van trouw aan de 
Koningin liggen. Wanneer een wet eenmaal toelaat een erewoord 
te geven voor vrijlating, kan men niet zeggen, dat tegelijkertijd daarin 
een schending van de eed van trouw aan de Koningin ligt. Dit zou 
een contradictio in terminis zijn. De heer Verzijl persoonlijk vindt 
het gevraagde erewoord te ver gaan. Maar of dit nu bepaaldelijk en 
duidelijk met de Nederlandse weit in strijd was, durft hij ook niet 
beweren, Het is natuurlijk een verschrikkelijk verstrekkende ver- 
plichting: ,,waardoor het Duitsche Rijk schade van welken aard ook 
zal kunnen lijden". Het is een erewoord, waarvan men de portée 
niet kan overzien, omdat men niet beseffen kan door welke han- 
delingen men mogelijkerwijze aan het Duitse Rijk schade zou kunnen 
doen. Er kunnen allerlei soorten van handelingen zijn, waardoor in 
theorie het Duitse Rijk schade zal kunnen lijden. De heer Verzijl 
vindt deze belofte inacceptabel. Daarom gelooft hij ook, dat zulk 
een ruim erewoord nooit bedoeld kan zijn in een velddienstvoor- 
schrift. Het gaat wel erg lijken op strijd met de  eed van trouw aan 
de Koningin. Ook omdat er zo'n geweldige vaagheid in die formule 
verborgen zit, kan de heer Verzijl zich voorstellen, dat er situaties 
ontstaan, waarin het voldoen aan deze belofte om geen handeling 
te begaan, waardoor het Duitse Rijk schade zou kunnen lijden, in 
de practijk zou blijken te botsen met de eed van trouw aan de 
Koningin. Daarom had dit erewoord in deze wijde vorm ook niet 
afgelegd behoren te worden. 

De heer van Hanzel had nog eens de tekst van het erewoord 
nagegaan, zoals dit in vergelijkbare gevallen is gevraagd. De tekst van 
het onderhavige erewoord gaat vergelijkenderwijs niet over de schreef. 

De heer van Hamel is destijds in een artikel in ,,De Telegraaf" 
van 16 Augustus 1940 tot de conclusie gekomen, dat het geven van 
het parool, zoals het in deze aan de Nederlandse militairen is voor- 
gelegd, zonder zelfverwijt of verwijt aan anderen, kon worden aan- 
vaard. De formule, welke door Japan bij de capitulatie van Port 
Arthur aan de Russen werd voorgelegd, vorderde van de krijgsge- 
vangenen, zo blijkt o.m. uit dit artikel: 

dat zij zich van elke activiteit onthouden, die de weerkracht 
van hun eigen land verhoogt. Zij zouden zelfs de voedselvoorraad 
niet mogen versterken door graan te verbouwen, geen zaken 
mogen doen, kortom elke productieve arbeid moeten nalaten. 
Dergelijk bezwaar zou ook kleven aan de thans door de Duitsers 
aan onze militairen voorgelegde verklaring; het is echter niet 
nodig zich te dezen aanzien te begeven in nodeloos gemoedsbe- 
zwaar. De verplichting richt zich tegen de gedraging of onthou- 
ding, die plaats vindt met het vooropstaande doel, de tegenstan- 
der afbreuk te doen. Dit is bij de toelichting nog extra te 
verstaan gegeven. Bedoeld wordt: opzettelijkheid. Verder reikt de 
strekking en naar ik hoop, de eventuele sanctie niet. Zij raakt 
niet de vader, die zijn kinderen een opvoeding geeft in Neder- 
landse zin, gelijk ouders plegen te doen, niet de deelneming aan 
een werk van privé of algemeen nut, of aan een arbeid van op- 
bouw, niet de normale achteloosheid, waar niets achter zit. On- 
nodig hier verder uitvoerig en casuïstisch op in te gaan of een 
gewetensspiegel op te stellen. 

De heer van H a n e l  is dus tot deze conclusie gekomen, dat allern, 
wanneer zulke handelingen bepaald met het vooropgezette doel om 
tegen de vijand te ageren, zouden worden gedaan, zij door de ver- 
klaring werden uitgesloten. Bij de toelichting aan de officieren is dit 
extra te verstaan gegeven, namelijk, dat hier opzettelijkheid bedoeld 
werd. 

De heer van Hamel is van mening, dat er in de afgelegde eed van 
trouw aan de Koningin geen beperking ligt k n  aanzien van de toe- 
laatbaarheid van het afleggen van dit erewoord. Als er b.v. werd 
gevraagd te tekenen: ik beloof, dat ik mij in dienst van de vijand 
zal stellen - hetgeen in andere oorlogsgevallen ook is voorgekoinen, 
toen mec de officieren garnizornsdiensten heeft willen laten ver- 
richten voor de vijand of intendancedieester, -, dan zou dit wal in 
strijd zijn met de eed van trouw aan de Koningin. Stellig mag men 
niet aannemen, dat door de capitulatie van het Nederlandse leger in 
Mei 1940 de officierei1 waren ontslagen van hun eed van trouw aan 
de Koningin. De heer van Hamel wil echter het voorbehoud uit- 
spreken, dat hij uiteraard, toen hij genoemd artikel schreef, slechts 
kon spreken van een algemeen gezichtspunt ~ i t  als consciëntieus vader- 
lander, en niet kon treden in persoonlijke roerselen van het krijgs- 
mansgevoel. Hij gelooft, dat hij, krijgsman zijnde. zou zeggcn, dat 
hij géén parool aflegde en dat men hem dan maar gevangen moest 
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nemen. Dit vindt de  heer van Hamel echter ern kwestie van krijg* 
inansridderljkheid. D e  eed van trouw bleef natuurlijk. Wanneer 
inen zijn parool afgeeft, gedraagt men zich daarmede op militaire 
wijze niet ten nadele van zijn vaderland, want de  vijand heeft d e  
krijgsgevangenen volkomen in zijn hand. D e  vijand kan hen zonder 
parool naar een van zijn vestingen laten vervoeren en daar  opsluiten, 
zodat zij helemaal niets meer kunnen doen. Degene, ctie het parool 
geeft en daarop d e  vrijheid krijgt, berooft zijn vaderland niet van zijn 
werkkracht en vrije vermogens. D a a r  was het vaderland reeds van 
beroofd door het feit, dat  men in krijgsgevangenschap van d e  vijand 
was geraakt. 

8 5.  Breken van het erewoord 
D e  heer van Lawick had bezwaar tegen de  officieren, die hun 

erewoord hebuen gegevzn. maar  dat  niet hebb-n teruggegeven aan 
de  Duitsers en nochtans, zoader dat  zij dat hebben gedaan. b.v. 
naar Engeland zijn overgestoken. Zijn bezwaar richtte zich in  de eerste 
plaats tegen die oiflcieren, want woordbreuk is een persoonlijke 
kwestie. Het feit, dat zij naar Engeland zijn overgestoken, mag men 
niet door de vingers zien; het erewoord staat daarvoor te hoog. D e  
heer van Lawrck weet, dat  er talloze mensen zljn, die een ander 
standpunt innemen. Het eie\voord acht hij evenwel te heilig. Wdn- 
neer Inen hiermee gaat transigeren, uord t  e în  der belangrijkste zede- 
lijke beginselen aangebreten. ni. de goede trouw. 

Het  ieit, dat nicn te dovr. heeft met een tegenpartij, die zeLr a e  
internationale kerdragrn schcndt, staat buiten het erewoord. Wie 
zijn erewoord paf, heeft dit niet te beoordelen. Men heeft het erc- 
woord niet alleen gegeven tegerover anderen, maar ook t e g r n o ~ e i  
zich zelf en  tegenover God He: erewoord staat te h o o j  o m  het 
te kunnen breken, alleen omdat de vijand verdragen schendt. D e  heer 
VUT? Laivit k heeit het trouwti-is ook i : ~  zijn brochure gezegd: hij voelt 
het erewoord a19 iets heilijs aan. Oe  eer is een goddelijk pand, dat 
men ongeschonderi weer ínoet inlossvn, wanneer men van het leven 
scheidt. 

D e  heer van Laivick acht de officieren, die het erewoord hebben 
gebroken, strafbaar. Die strafbaarheid berust op artikel 91 van het 
Wetboek van Militair Strafrecht. Hij heeft dat in zijn brochure ook 
eangegeven. Volgens genoemde wetsbepaling wordt hij, dis  tegenover 
de vljand opzettelijk handelt in strijd met enige bepaling, voorkomende 
in het verdrag, geldende tussen Nederland e n  de  Mogendheid, waar- 
mede Nederland in oorlog is, of met enig voorschrift ingevolge 
zodanig verdrag vastgesteld, gestraft met gevangenisstraf van ten 
hoogste drie jaar. 

D e  heer Wirzkeirnan was van mening, dat  men het erewoord, wan- 
neer het is gegeven, nooit mag breken; dus ook niet, wanneer iIi.cn 
zegt. de Du~tsers  heb'orn zich zelf schu1d:g gemaakt aan schending 
var, het volkezrecht en a!!erle; andere minderwaardige practijkec. 
E r  was ern andere oplossing mogelijk geweest. De betrokken offi- 
cieren hadden dat erewoord moeten teruggeven e n  zegg-n: maak mij 
maar krijgsgevangene. haaar wanneer men zelf verkeerd doet, omdat 
een ander verkeerd doet, stelt men zlch op dezelfde lijn. Het  ere- 
woord staat te Iioog; als men dat geeft, is men tot het einde toe 
daaraan gebonden, zoals ook het Nederlandse velddienstvoorschrift 
$trikt eiste. Een en ander nam intussen niet weg, dat  de heer Win- 
kelnznrz alle respect en grote waardering had voor de bedoelingen 
die deze officieren hebben gehad en voor de  grote moed, die zij 
veelal hebben betcond bij hun verder optreden. Mogelijk zelfs zou- 
den sommigen voor toekenning van de Militaire Willemsorde in aan- 
merking hebben kunnen komen, maar toch zou men hen tegelijkertijd 
o p  het punt van het erewoord hebben moeten desavoueren. 

D e  heer Heeris achtte het breken van het eens gegeven erewoord 
niet toelaatbaar. Het  is uitdrukkelijr; verboden. Hij kan zich echter 
voorstellen, dat  m m  onder zodanige 0:llstandigheden komt te ver- 
keren, dat  men riloet zeggen: ik heb geen keuza. 

De heer Boerstra was van mening, dat, wanneer men als officier 
in het algeineen als man van eer. zijn erewoord geeft, men dat ere- 
woord heeft te; houden. Wie zijn woord schendt, schendt zich zelf. 
Dit is voor de  heer Boet~strcc z ~ l l k  een elementaire waarheid, dat  daar- 
over, naar zijn meiling, geen discussie mogelijk is. 

D e  heer H. van Voorst tot Voorst verklaarde, dat, wanneer het 
erewoord eenmaal is gegeven, het niet mag worden gebroken. Het  
mag ook niet gebroken worden, als de! Duitsers zich ziet houden 
aan bepalingen van het volkenrecht in algeinene Tin. maar als zij 
zelf bepalingen van de verklaring van het erewoord zouden ver- 
breken, dan behoort men zich de  ~ r i j e  keus voor te  behouden. 

D e  heer Hasselman was van oordeel. dat men een eens gegeven ere- 
woord inderdaad niet moet bieken. Men heeft een varl de  twee dingeil 
te doen: erewoord houden of teruggeven. Iedereen heeft de  ver- 
klaring o p  erewoord vrijwillig afgelegd: het gehele officierscorps van 
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ongeveer 2000 man heeft deze verklaring uit v ~ i j e  wil afgelegd en, 
naar de  heer Has~elinatz aanneemt, na rljp beraad. Wanneer men 
vond, dat  het ogenblik was gekomen, dat  men dat niet meer wilde, 
moest men de  \erklaring intrekken. Iedereen was daar weer vrij in. 
Erewoord is erewoord. Vdannecr men niet meer o p  het erewoord van 
een officier kan vertrouwen, waar blijft men dan? 

D e  heer van den Brnt zeide, dat, als men zelf een erewoordver- 
klaring aflegt, men dan aan zijn eer verplicht is, zich aan die ver- 
klaring te houden Wanneer men het gevoelen had, dat  men stond 
tegenover een minderwaardige vijand, zoals de Duitsers gebleken zijn, 
dan had men dat erewoord niet moeten geven. Dat  was het enige 
middel, aldus de heer van den Bent, o m  van verzet op dat  moment 
te doen blijken. 

D e  heer Best achtte het absoluut verkeerd, dat officieren hun ere- 
woord geven en toch in het verzet gaan werken. Wanneer het erewoord 
eenmaal is gegeven, moet het ontoelaatbaar worden geacht, dat  tnen 
dat  erewoord verbreekt. Behalve onder d e  twee omstandigheden, 
welke generaal-majoor van Lawick noemt: als de vijand contractueel 
zijn woord breekt, en in de tweede plaats, als de vijand niet accepteert, 
dat men zijn erewoord terugneemt. 

D e  heer J. van Voorst tot Voorst heeft met betrekking to t  het 
breken van het erewoord het volgende verklaard. D e  officieren, die 
later, als gevolg van het verdere optreden van de vijand, tot d e  over- 
tuiging zijn gekomen - of die zulks reeds dadelijk inzagen, maar  
zich aanvankelijk vrijheid van handelen wilden voorbehouden -, 
dat  uiteindelijk de  officierseed mozt praevaieren boven iedere 
andere verklaring, tegenover de vijand afgelegd, hebben daaruit de  
consequentie getrokken door hun erewoord te  breken. Het oordeel 
van de  heer van Voorst lot voorst is: als men eenmaal zijn erewoord 
heeft gegeven, mag men het niet breken, tenzij e r  bijzondere omstan- 
digheden zijn; echter dient ten aanzien van de  officieren zelf d e  eed 
te worden afgewogen tegepover het woord van eer. 

D e  heer 0. SNC achtte de handelwijze van de officieren, die later 
E,un erewoord hebben gebroken, juist. D e  omstandigheden bleken toen 
te zijn veranderd. In  Juni 1940 waren de Duitsers wolven in schaaps- 
vacht. 

D e  heer Pahud de Mortanges had in Juni 1940 het erewoord 
aan de Duitsers gegeven. Zijn beschouwing was: aan het gegeven 
woord is men gebonden. Hij heeft gelegenheid genoeg gehad om te 
verdwijrien, maai hij heeft altijd gemeend, dat, nu hij zich eenmaal 
verbonden had, hij zich daaraan moest houden. Nadat hij in werke- 
lijke krijgsgevangenschap was gevoerd, gold het erewoord niet meer. 
Een krijgsgevangene mag ontvluchten. 

D e  heer Molenaar verklaarde zich niet aan  het erewoord gehouden 
te hebben. Voor hem was deze oorlog een totale oorlog. Daarnevens 
kan men zeggen, dat de Duitsers de  methode huldigden: het doel heiligt 
de middelen. Dat  heeft hij ook later te Londen tegen de  toenmalige 
majoor K r ~ ~ l s  gezegd. Reeds betrekkelijk kort na de capitulatie, heeft 
d e  heer Molerzaup aangevoeld, dat  in deze tijd van totale oorlog, 
de  geallieerden alleen zouden kunnen winnen door ongeveer d e ~ e l f d e  
methoden toe te  passen als de vijand deed. D e  heer Molerzaar geeft 
c'irect toe, dat het zo oppervlakkig beschouwd misschien een houding 
is, die de  officier niet direct siert. Zijn persoonlijk standpunt in  de  
dagen na de capitulatie was: door  in krijgsgevangenschap gaan be- 
reikt men niet veel om d e  eenvoudige reden, dat  men dan  niets voor 
het vaderland kan doen: ik verzet mij hiertegen tot en met. D a t  heeft 
de heer Moletzaar ook gedaan. Hij heeft de  verklaring dus zuiver als 
een vod papier beschouwd en voor het vaderland gewerkt volgens 
zijn beste weten en kunnen. 

Of het niet nakomen van de verplichtingen van het volkenrecht 
door  Duitsland of in het algemeen de  wijze, waarop de Duitsers zich in  
Nederland hebben gedragen. voldoende motief opleverden o m  zich niet 
meer aan de  erewoordverklaring gebonden te  achten, achte professor 
van Asheck eigenlijk een ethische vraag. Juridisch bleven de  officieren 
gebonden. Van de vroegste tijden af,  dat  men het erewoord heeft ge- 
bruikt, stond het zeer hoog in aanzien en de  officier was tot het 
uiterste gehouden het te honoreren. Of de  manier, waarop d e  bezetter 
hier te lande na 1941 te  werk is gegaan, voor de  officieren eer, be- 
vrijdingsgrond opleverde, is, dunkt de heer varz Asbeck, geen juri- 
dische vraag. Het  zou er op neerkomen, dat tegenover Duitse 
immoraliteit ook Nederlandse immoraliteit werd gesteld. 

Professor Verzijl was van oordeel, dat  de  officieren, de  verklaring 
eenmaal afgelegd hebbende, het erewoord daarna eigenlijk niet nioch- 
ten breken. Maar dit erewoord is naar zijn gevoel geen echt vol- 
kenrechtelijk erewoord geweest. He t  is een erewoord buiten do con- 
ventie om, dat min of meer afgedwongen is aan de betrokkenen in 
omstandigheden van grote desorganisatie, een erewoord, dat o p  zich 
zelf niet direct iets onoirbaars inhoudt. Dit  erewoord behoorde als 
zodanig, vooral door een officier, natuurlijk te  worden nageleefd, 
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maar daartegenover staat, dat het rechtens eigenlijk niet had behoren 
te worden geëist en zeker niet in deze vorm door de Duitsers geëist 
had inogen worden. Dat maakt de beoordeling van de vraag betref- 
fende het breken van dit erewoord zo lastig. In  het algemeen moet 
de heer Verzijl natuurlijk zeggen, dat een erewoord niet gebroken mag 
worden. Het erewoord is natuurlijk, en vooral voor militairen, iets 
heel bijzonders. Aan de militairen hebben de Duitsers een erewoord 
gevraagd en niet simpel een belofte. Moreel maakt het naar het ge- 
voel van de heer Verzijl niet heel veel uit, of het nu een formeel ere- 
woord of een belofte was. Maar een erewoord behoort tot een normen- 
codex van een heel speciaal karakter. Het behoort niet tot het recht 
en niet tot de gewone moraal, maar het behoort tot een bepaalde 
beroepsmoraal of beroepsgevoeligheid. De heer Verzijl is van oordeel, 
dat de wijze, waarop de Duitsers zich hier in Nederland hebben ge- 
dragen, wel een motief kan zijn om zich niet verbonden te achten 
aan de erewoordverklaring; vooral na Mei 1942, toen zij de  officieren 
met een belofte en een retourtje naar Amersfoort lokten, om hun 
daarop de vrijheid te ontnemen. Dit was toch op zichzelf een sterke 
eerbreuk van de Duitsers. De heer Verzijl vindt het erewoord voor 
militairen wel iets heel bijzonders. Hij zou dus zeggen, dat - even 
aangenomen, dat dit een erewoord was, dat internationaalrechtelijk 
gelding had - het ook gehouden had moeten worden, tenzij men 
durft aannemen, dat, nadat het gegeven was, de Duitsers zelf zoveel 
eerbreuken hebben gepleegd, dat de waarde van het erewoord zelf 
ook verviel. 

Moet een officier, die dergelijke dingen ondergaat en ziet, hoe het 
eigen volk in strijd met alle internationale recht door een eerloze 
vijand wordt geknecht, zich blijvend gebonden voelen door een eigen 
erewoord, dat geregeld is in een voor fatsoenlijke wederpartijen ge- 
schreven verdragsbepaling? Dit zijn eigenlijk vragen, die buiten het 
volkenrecht liggen en waarop de heer Verzijl nauwelijks anders dan 
een persoonlijk antwoord kan geven. Zijn fatsoen zegt hem, dat 
militairen zich naar hun erewoord moeten gedragen. Eigenlijk had- 
den zij hun erewoord moeten opzeggen; dat was eigenlijk regelmatig 
geweest. Maar de kans om aan de greep van een zelf eerloze vijand 
te ontsnappen, was dan heel veel geringer geworden. De heer Verzijl 
aarzelt dan vooral sterk bij de vraag, in hoeverre een officier - hij 
is geen officier en leeft niet in die wereld - achteraf mag zeggen: 
ik heb nu wel een erewoord afgelegd, maar ik honoreer het toch niet, 
want, enz. Zij hadden het erewoord z.i. niet in deze vorm moeten 
afleggen, maar toen zij het eenmaal hadden afgelegd, was er een 
sterke binding ontstaan. Vonden zij achteraf, dat zij het niet hadden 
mogen doen, dan hadden zij eigenlijk naar het gevoel van de heer 
Verzijl aan de Duitsers moeten laten weten: ,,ik heb mij vergist en ik 
neem mijn woord terug", om dan onder te duiken; helemaal niet 
met het oogmerk om weer in krijgsgevangenschap te gaan; daartoe 
waren zij zeker niet verplicht. De kennisgeving zou hebben kunnen 
neerkomen op het volgende: jullie hebben mij de vrijheid gegeven 
hier in de kooi te blijven rondfladderen, op voorwaarde van dat en 
dat, maar daaraan wens ik mij verder niet te houden; ik blijf in jullie 
macht. net als tevoren. Zie maar, dat je me krijgt. Men was tenslotte 
altijd nog in de greep van de Duitsers. Men ontvluchtte niet; door 
het opzeggen van het erewoord op zich zelf veranderde er niet veel. 
Men bleef in de toestand, waarin men verkeerde. Dat was het 
abnormale van deze zogenaamde ,,vrijlating" op erewoord. 

De heer Verzijl voelt, dat het totale antwoord op bepaalde punten, 
het erewoord betreffende, weinig bevredigend is, maar hij gelooft niet, 
dat er over de gehele linie bevredigende antwoorden op te geve? zijn, 
en hij is ervan overtuigd, dat mer? te goeder trouw de rechtspositie op 
zeer verschillende wijze kan waardereit. 

Is het erewoord van een militair als zodanig in het internationale 
recht een z0 essentieel element, dat het zelfs dan gehonoreerd moet 
worden wanneer er geen rechtsbasis voor aanwezig is? Zo kan men 
het vraagstuk toch nog stellen. De heer Verzijl zou zeggen: neen, maar 
misschien voelt hij zich niet militair genoeg. Hij kan zich voorstellen, 
dat een militair zegt: ja, ik heb eenmaal mijn erewoord gegeven en dat 
moet ik handhaven. hoe onjuist ook ik voel gehandeld te hebben en 
hoe weinig recht en eergevoel mijn wederpartij ook heeft. Zo staat de 
heer Verzijl er niet tegenover. 

De heer van Hamel had eens nagegaan, wat Hugo de Groot, die 
deze dingen allemaal heeft i.agevorst en re heel kriar, onder ogrr- 
heeft gezien, over de kwestie van het erewoord denkt. Deze komt in 
de eerste plaats voor de idee op, dat ook tegenover een vijand, zelfs 
een vijand, die aanvankelijk zelf zijn woord heeft gebroken, het woord 
moet worden gehouden. Servanda est fides. Men zegt zelfs, dat, wan- 
neer men aan piraten en tyrannen zijn woord geeft, men zijn woord 
moet houden. Men is daar echter niet aan gebonden, wanneer men 
zeggen kan, dat men dat beloofd heeft, omdat men dacht, dat de 
andere partij zich aan de regels en de omstandigheden zou houden. 
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Wanneer die andere partij zich daar dan niet aan  houdt en dus eigen- 
lijk een heel andere houding gaat aannemen, dan - zegt Hugo de 
Groot -- bindt het erewoord niet meer. (De  Jure Belli ac Pacis Lib. 
111, cap. XPX, 5 1, 13, 14, cap. XXII15 5 7, 8.) In het gewone leven 
kan men zeggen: ,,Ik ga actie, eventueel in reconventie, instellen tot 
ontbinding van de overeenkomst, zodra de  andere partij zijn contract 
niet heeft vervuld". Volkenrechtelijk echter kan  men dit niet doen, 
want die procedure bestaat niet. Men mag dan een soort eigen rich- 
ting toepassen: ,,De wederpartij schiet te kort; hij schept een heel 
andere toestand dan  waarin ik mijn woord heb gegeven, dus ben ik 
daardoor niet meer gebonden". D a t  is de gedachtengang van Hugo 
cle Groot (De  Jure Belli ac  Pacis Lib. 11, cap. VIT, 2), welke de 
heer van Hamel juist vindt en naar zijn idee overeenkomt met de  
psychologie van de  Nederlandse officieren indertijd en met die van 
de Duitsers. 

Letterlijk zeide de heer van Harnel: ,,Wanneer de vijand zich tegen- 
over mijn volk niet houdt, zoals hij zich behoort te houden, dus, 
wanneer hij zich riirt houdt aan de regel, dat  hij als bezetter het 
wettige gezag aileen maar mag uitoefenen o m  de  orde te handhaven, 
znz. - wij wetcn b.v. allemaal precies wat er met de Joden is ge- 
beurd, met de  arbeiders in de arbeidsinzet, de beschuldigden, enz., 
dat er tegznover ons volk een onmogelijke, een volkomen wilde bende 
van is gemaakt -, dan acht ik mij ook niet meer gebonden". 

D e  heer van Na:?zel gelooft, dat  de door hem uitgesproken mening 
ook ais algemeen precedent de beste opvatting is. Men moet bij 
deze dingen altijd denken: hoe werkt het eventueel in andere gevallen 
door? En dan is het goed, dat onder oorlogvoerende mogendheden 
dit vaststaat: mrlitaireii houden zich aan het parool; zii beschouwen 
zich daaraan verplicht, tenzij evenwel de vijand zich op een ontoe- 
laatbaar afwijkende wijze van het oorlogsrecht gedraagt. D e  heer 
van Harnel gelooft, dat dit een goede algemene voikenrechtelijke 
wijze van ziec is. Mei; vervalt dan ook niet in  formalistische ver- 
klaringen van teksten, enz. Men komt op voor volkenrechtelijke be- 
ginselen. 

'j 6. Standpunt van de Regering te Londen 

I n  een schrijven van 30 h4ei 1941 heeft Minister Dijxhoorn ter 
kennis van H.M. de Koningin gebracht dat  de luitenants ter zee der 
3de klasse A. de Jong en jhr. J .  J.  Storm van 's-Gravesande uit Neder- 
land naar Engeland waren overgestoken. Deze officieren hadden 
aan de bevelhebber der zeestrijdkrachten het volgende medegedeeld: 

,,Op 15 Juli 1940 hebben wij de volgende verklaring onder- 
teekend: ,,Ik verklaar hierbij op eerewoord, dat  ik, zoolang Neder- 
land zich in oorlog bevindt met het Duitsche Rijk, geen enkele 
handeling zal plegen, direct noch indirect gericht tcgcn dit Kijk 
e n  verder alles zal nalaten, waardoor de Duitsche weermacht 
schade kan ondervinden". 

Deze verklaring was vergezeld van een begeleidend schrijven, 
onderteekend door den Schout bij Nacht F. J .  Heeris, waarin 
stond vermeld, dat  wij dit te allen tijde konden intrekken door 
eenvoudige terugzending van de duplicaatverklaring, welke in 
ons bezit bleef. 

Half September kregen wij een schriftelijk ontslagbewijs na- 
mens den Generaal der Vliegers F. R. Christiansen, door een 
Nederlandschen Generaal-Majoor onderteekend, dat,  wij met in- 
gang van 15 Juli 1940 waren ontslagen als officier. 

Na  ons vertrek uit Nederland is bedoelde verklaring door een 
tusschenpersoon teruggestuurd aan den Generaal der Vliegers 
Christiansen". 

I n  het boveilvermelde schrijven van de  Minister van Defensie werd 
voorts vermeld, dat begin Mei 1941 wederom twee beroepsofficieren, 
die bedoelde verklaring hadden getekend, in Engeland waren aange- 
komen. Deze officieren hadden hun getekende verklaring in het geheel 
niet - ook niet na  hun vertrek uit Nederland - aan de  Duitse bevel- 
hebber teruggezonden. 

Kor t  daarop ontving de  Minister van Defensie van de  militair atta- 
ché te Bern ecn rapport van de kapitein der infanterie van het Ko- 
ninklijk Nederlandsch-Indische leger H. Trebels c11 de  eerste luitenant 
der infanterie bij genoemd leger F. van der Veeri, die beiden uit Duitse 
krijgsgevangenschap waren ontsnapt. Deze officieren hadden d e  ver- 
klaring niet getekend en waren dan  ook in krijgsgevangenschap naar 
Duitsland gevoerd. I n  dit rapport stond vermeld: 

1. dat  door de secretaris-generaal van ket Departement van 
Koloniën aar1 alle officieren van het Koninklijk Nederlands- 
Indische leger, in  Nederland vertoevend, 111 een rondschrijven 
werd medegedeeld, dat het vzrbod o m  zich door middel van 
liet geven van erewoord aan k:ijgsgevangenschap te onttrekken 
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(zoals vermeld in een Indisch voorschrift) niet van toepassing 
was op de vorenbedoelde officieren van het Koninklijk Neder- 
landsch-Indische leger; 

2.  dat de kolonel van de generale staf van Alpherz in een 
brief aan het beroepspersaneel heeft medegedeeld, dat het teke- 
nen van de verklaring van 's lands belang was. 

Met deze gegevens voor ogen heeft de Regering thans, aldus werd 
in het schrijven Minister Dijxhoorn gezegd, te beslissen, of - reke- 
ning houdende met de bepalingen van het volkenrecht - de uit 
Nederland overgekomen officieren weder in dienst kunnen worden 
gesteld. 

Letterlijk wordt dan vervolgens gesteld: 
,,Ten aanzien van den kapitein TreDels en den eersten luitenant 

imz der Veen doen zich geen moeilijkheden voor. Zij hebben 
door hun ontsnapping geen eerewoord geschonden en kun- 
nen terstond in dienst worden hersteld. Dezerzijds zijn de noodige 
stappen daartoe bereids ondernomen. 

Anders staat de zaak met de vier vorige uit Nederland over- 
gekomen officieren. Zij hebben den vijand een verklaring op 
eerewoord gegeven en door hun overkomst naar Engeland hun 
eerewoord gebroken. Het terugzenden van de verklaring door de 
luitenants ter zee der 3de klasse de Jorrg en jhr. Storn1 van 
's-Gravesande verandert hieraan niets, omdat deze terugzending 
eerst plaats heeft gehad, nadat zij uit Nederland waren ont- 
komen, hierbij gebruik makende van de bewegingsvrijheid, die 
zij aan de verklaring dankten. 

De Ministerraad heeft in de eerste plaats de vraag besproken, 
of de Duitsche autoriteiten het recht hadden een verklaring op 
eerewoord van de Nederlandsche beroepsofficieren te vragen. 
Immers zegt art. 10 van het ,,Reglement betreffende de wetten 
en gebruiken van den oorlog te land", dat alleen dan krijgs- 
gevangenen op hun eerewoord in vrijheid kunnen worden ge- 
steld, indien de wetten van hun land hun zulks veroorloven. 

Er bestond in Nederland geen wettelijke bepaling, die de offi- 
cieren toestond hun eerewoord aan den vijand te geven. Volken- 
rechtelijk beschouwd hadden de Duitsche autoriteiten dus niet het 
recht bedoelde verklaring te vragen, ook niet, wanneer in aan- 
merking worden genomen het rondschrijven van den schout bij 
nacht Heeris, dat van den secretaris-generaal van het Departe- 
ment van Koloniën en dat van den kolonel van Alphen. Immers 
waren de onderscheiden verantwoordelijke chefs gevangen gezet 
of hadden zij het land verlaten, zoodat de bedoelde autoriteiten 
niet namens de Regeering of namens verantwoordelijke chefs 
konden spreken. De door hen uitgevaardigde bepalingen kunnen 
dus bezwaarlijk - en zeker niet tegenover een vijandelijke Re- 
geering - op één lijn worden gesteld met de in artikel 10 be- 
doelde ,,wettenv, die voor het in vrijheid stellen worden vereischt. 

De Ministerraad is derhalve van oordeel, dat aan de invrij- 
heidstelling op eerewoord van Nederlandsche officieren, die de 
verklaring teekenden, elke volkenrechtelijke basis ontbreekt en 
dat de Regeering daarom ten aanzien van die officieren geen 
enkele verplichting, zooals in de 2de alinea van art. 10 bedoeld, 
op zich kan nemen. 

Uit dezen hoofde is er geen bezwaar om de naar Engeland 
overgekomen officieren wederom in de weermacht werkzaam te 
stellen. 

Er moet echter rekening mede worden gehouden, dat de Duit- 
sche Regeering, zij het ten onrechte, deze opvatting niet deelt. 
In verband hiermede en gelet op het bepaalde in artikel 12 is 
het naar het oordeel van den Raad het beste bedoelde officieren 
in een der overzeesche gebiedsdeelen werkzaam te stellen. 

In de tweede plaats heeft de Ministerraad de vraag besproken, 
of de officieren, die de verklaring teekenden, zich aan een straf- 
baar feit hebben schuldig gemaakt, waardoor het niet gewenscht 
zou zijn hen weder in dienst te stellen. Deze vraag werd ontken- 
nend beantwoord. Weliswaar zijn de brieven van de hierboven 
genoemde autoriteiten in volkenrechtelijken zin van nul en geener 
waarde, doch daarentegen staat de inhoud van die brieven voor 
de betrokken officieren gelijk met een interne, door hoogerhand 
gegeven aanwijzing, waaruit kon worden afgeleid, dat het geveti 
van eerewoord niet verboden was. 

De talrijke Nederlandsche officieren, die de verklaring teekea- 
den, kunnen dan ook naar het oordeel van den Ministerraad niet 
strafschuldig worden geacht." 

De heer Winkel. sinds Juli 1940 op het Departement van Defensie 
werkzaam bij de afdeling juridische zaken en dienstplicht, had wel 
eens gehoord, dat er te Londen een bepaalde beslissing is genomen 
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ten aanzien van die officieren, die hun erewoord aan de Duitsers 
hadden gegeven en naderhand uitgeweken zijn uit Nederland en in 
Engeland zijn terecht gekomen. Er is eerst een belissing geweest - 
voorzover hij zich ten minste herinnert -, dat die officieren niet tot 
het strijdende gedeelte zouden behoren. Maar naderhand is men 
daarop teruggekomen en zijn die officieren bij de latere Brigade 
Prinses Irene ingedeeld. Een officier, die onder de heer Winkel stond, 
luitenant Jongbloed. heeft een lange nota over dit onderwerp ge- 
schreven. Voorzover de heer Winkel zich herinnert, heeft deze luite- 
nant zodanige argumenten te berde gebracht, dat men eigenlijk van 
de aanvankelijke mening is teruggekomen om die officieren te sepo- 
neren. De heer Winkel heeft die nota toen wel gelezen, maar er  is 
zo ontzettend veel gebeurd, dat hij zich niet precies meer kan her- 
inneren, wat nu de juiste argumenten zijn geweest. Met seponeren 
bedoelt de heer Winkel niet aan het front plaatsen, waar men die 
vijand tegenover zich zou hebben, aan wie men het erewoord ge- 
geven had. 

De heer Jongbloed heeft destijds de Regering te Londen met 
betrekking tot de kwestie van het erewoord geadviseerd. De vraag, op 
welke gronden de Regering te Londen de beclissing heeft genomen 
om die officieren opnieuw in dienst te nemen die hun erewoord had- 
den gegeven, het later hebben gebroken en naar Engeland zijn gegaan, 
kan de heer Jongbloed niet beantwoorden, omdat hij niet tegenwoor- 
dig is geweest bij de vergadering, waar de beslissing tenslotte is ge- 
nomen. Dit besluit is in de Ministerraad genomen: hij heeft geen 
inzage gehad van de notulen. De heer Jongbloed was toen werkzaam 
bij de juridische afdeling van het Ministerie van Defensie. 

Als gronden voor het advies, dat hij aan de Regering te Londen 
heeft uitgebracht met betrekking tot de houding, welke zij moest 
aznnemen tegenover officieren, die te Londen aankwamen, nadat zij 
hun erewoord hadden gebroken, gaf de heer Jongbloed de volgende. 
In de eerste plaats had de vijand niet het recht een dergelijke belofte 
van de mensen te vragen. Dit was strijdig met het oorlogsrecht. Al 
werd daarbij niet officieel de sanctie gesteld, dat, wanneer men weiger- 
de deze verklaring te tekenen, maatregelen zouden worden genomen, 
werd hier toch gebruik gemaakt van de stok achter de deur, zodat 
liet alternatief hernieuwde gevangenschap zou zijn. De heer Jongbloed 
heeft betoogd, dat de Duitsers volkomen het recht hadden na 
da overgave de mensen gevangen te houden, maar nadat eenmaal was 
gezegd, dat ze naar huis konden gaan, was het een bedreiging om te 
zeggen, dat ze weer zouden worden opgepakt, tenzij zij bcreid waren 
een verklaring te tekenen dat zij niets zouden doen. In de tweede 
plaats was hier - naar het inzicht van mr. Jongbioecl - ern beroep 
mogelijk OU het staatsnoodrecht, in deze zin, dat Nederland in deze 
bijzondere omstandigheden had te maken met een vijand, die zich zelf 
in geen enkel opzicht hield aan gemaakte afspraken en verplichtingen 
in verdragen vastgelegd, tenzij hem dit schikte. Onder deze omstan- 
digheden kon Nederland zich ook niet langer houden aan de ver- 
plichtingen, die uit verschillende verdragen en uit het oorlogsrecht 
voortvloeien, aangezien dit een ondraaglijke last op de ene oorlog- 
voerendei partij ZOU leggen, terwijl de andere slechts dan gebonden 
was, wanneer hij zich gebonden achtte. De heer Jongbloed gelooft, 
dat dit in grote trekken de motivering was. 

Naar de mening van de heer Jonpbloed is het een zeer ernstige fout 
geweest in de ~eder landse  militaire reglementen geen bepaling op 
te nemen, die een officier uitdrukkelijk verbood zijn erewoord te 
geven. 

De heer Jongbloed kan niet meer met zekerheid verklaren, of de 
tekst van punt 635 van het velddienstvoorschrift te Londen aanwezig 
was. Hij kan zich wel herinneren, dat het bestaan van dit artikel be- 
kend was en als een element in de beoordeling van deze zaak tot 
gelding is gebracht. Het advies, dat door de juridische afdeling van 
het Departement van Defensie is uitgebracht, is er in de eerste plaats 
van uitgegaan, dat de belofte, die was gevraagd, veel verder ging dan 
wat in oude militaire taal het parool was om niet te ontvluchten. In 
de tweede plaats wist de gever van het woord bij voorbaat, dat hij te 
maken had met iemand, die van het gegeven woord een onrechtmatig 
gebruik zou maken; daarom was de vrijheid in enige bepaling opge- 
nomen niet zodanig, dat iemand op eigen gezag een dergelijke belofte 
zou mogen geven. De heer Jongbloed erkent niet het direct gegeven 
recht aan een officier om krachtens dit artikel zijn erewoord te geven. 
Tot zijn spijt moet hij wel erkennen, dat uit dit artikel kan worden 
gedistilleerd, dat een mogelijkheid tot het geven van het erewoord 
aan het oordeel van een officier wordt overgelaten. 

De vraag of de officieren, op het moment dat zij het erewoord 
gaven, al of niet krijgsgevangene waren heeft men in Londen bij de 
beoordeling van het vraagstuk buiten beschouwing gelaten. De heer 
Jongbloed wil echter eerlijkheidshalve stellen, dat de argumentering, 
die men heeft gevolgd, een rechtvaardiging was. 
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D e  houding van de Regering te Londen oordeelde de  heer Winkel- 
man niet juist, omdat in artikel 10 van het Haags Verdrag staat, dat  
de  Regering van iemand, die zijn erewoord lieeft gegeven, hetgeen hij 
onder alle omstandigheden moet houden, niets mag vergen wat daar- 
mede in strijd zou kunnen zijn. D e  heer Winkelman geloofde, dat de 
oorspronkelijke opvatting van de  Regering te Londen anders is ge- 
weest. 

D e  heer H. van Voorst tot Voorst wist niet, dat  d e  Reg~rir ig  
te Londen het standpunt innam, dat  de  wetgeving niet toestond een 
erewoord te  geven. D e  heer va/? Voorst tot Voorst vindt het een zeer 
gezochte constructie. E r  bestaat geen positief verbod en in de tweede 
plaats wordt in punt 635 van het velddienstvoorschrift stilzwijgend 
aangenomen, dat de Regering een erewoord erkent. D e  heer van 
Voorst tot Voorst is van mi-ning, dat de Regering in algemene zin niet 
een officier, die zijn woord gebroken heeft, in  dienst mag nemen, tenzij 
voor het bijzondere geval vaststond, dat  de Duitsers tegenover hem ook 
hun woord hadden gebroken. D e  algemene bepaling, dat een officier, 
die zijn erewoord had gebroken, wanneer hij in Engeland kwam, weer 
wordt aangenomen, kan de  heer van Voorst tot Voorst zeker niet on- 
derschrijven. Het  oorlogsrecht wordt d a n  o p  losse schroeven gesteld; 
alles, wat aan waarheid en waarheidsliefde nog enige waarde heeft 
in deze maatschappij, kan dan wel overboord worden gegooid. 

D e  heer J. van Voorst tot Voorst vond, dat  d e  Regering te  
Londen in zoverre met de  wet rekening heeft gehouden, dat zij de  
wetten van de landoorlog niet toepasselijk heeft verklaard; dan  ook 
is er geen conflict met enige erewoordverltlaring. Een wet, welke het 
geven van het erewoord veroorlooft, als hier bedoeld, bestond in- 
tussen in Nederland niet. Met de mening van de Regering te Londen, 
namelijk dat  er geen wettelijke bepalingen bestonden, welke de offi- 
cieren toestonden hun erewoord te geven, is de heer van Voorst tot 
Voorst het eens. 

Het  bezwaar van de  heer vatz Lawick richtte zich tegen de  Regering, 
die van de woordbreuk op de hoogte was en niettemin die officieren 
weer in dienst nam. Dit doende schond zij een verdrag, dat zij had 
getekend, en onttrok zij zich aan haar zedelijke plicht o m  d e  heiligheid 
van het erewoord te beschermen. D e  opvatting van de Regering kan 
de heer van Lawick absoluut niet delen; hij acht het bepaald niet oir- 
baar, dat  de Regering een dergelijk standpunt inneeint. D e  Regering 
had de officieren, die hun erewoord hadden gegeven na hun aan- 
komst in Engeland niet in diecst inogeri nemen. Zij had nen zelfs niet 
mogen ontvangen, maar voor de krijgsraad moetzn brengen inge- 
volge het militaire strafrecht. 

Het leek de heer van Asbeck, dat  de  officieren door de Nederlandse 
Regering te Londen, juridisch althans, liiet weer in dienst hadden 
mogen worden genomen. Daarnaast staat echter de ethische vraag, 
gegeven de omstandigheden in 1943 en 1944. Eenmaal aangenomen, 
dat de  officieren geoorloofd hun erewoord hebben afgelegd op 14 Juli 
1940 en dat  dit gebeurde o p  grond van de  bepalingen van het Land- 
oorlogreglement, volgt daaruit, dat  de Regering hen niet weer in 
dienst had mogen nemen. Dit staat uitdrukkelijk in het tweede lid van 
artikel 10. 

Professor Verzijl was van oordeel, dat  de Duitse autoriteiten niet het 
reclit hadden de gevraagde erewoordverklaring te vragen, omdat zij 
de  Nederlandse militairen niet echt vrijiieten. Het was geen volken- 
rechtelijk recht van de Duitsers o m  dat  te eisen. Dit erewoord konden 
zij ock  van de  Nederlandse militairen niet eisen, want het was geen 
vrijlating in de zin va11 artikel 10 van het Landoorlogreg!ement. D e  
heer Verzijl is het dus met de  cor,clusie van Minister Dijxhoortz, 
zoals deze die in zijn brief aan H.M. de  Koningin heeft weergegeven, 
eens, zij het ook o p  geheel andere grond. 

Naar  het oordeel van professor van Harnel bond het tekenen van 
de  erewoordverklaring wel. Hij meent, dat  het beroep o p  artikel 10 
,,indien de  wetten van hun land hun zulks veroorloven" indertijd van 
de een of andere Nederlandse autoriteit had moeten uitgaan. D e  vijand 
behoeft de  Nederlandse reglementen niet te kennen. Een overwin- 
nende legermacht kan volkenrechtelijk zeggen: jullie bent inijn krijgs- 
gevangenen en ik laat jullie o p  parool vrij. Aan de overwocn'en partij 
staat het dan om te zeggen: ja, maar dat mogen wij ni,et doen. D e  heer 
van Hamel gelooft echter niet, dat n x n  van een vijand kan veriangin, 
dat  deza d e  reglementen gaat bestuderen o m  van zijn kant te zien, 
of die mensen dat  parool wel kunnen afleggen. Wanneer deze er op 
attent wordt gemaakt, dat  de  wetten van het land het niet toelaten, 
dan  zal hij moeten zeggen volgens artikel 10: dan mag ik het jullie 
niet vragen. D a t  is eigenlijk de  betekenis van artikel 10. Nu zeggen 
echter zij, die menen, dat  de Duitser het recht niet had de Neder- 
landse officieren op parool vrij te  laten, dat  dit dan het risico van 
de Duitsers was. D e  heer van Harnel gelooft echter niet, dat  men 
een goed precedent schept, wanneer men dit tracht door te  voeren. 

Over het herplaatsen van officieren, die een erewoordverklaring 
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hadden getekend verklaarde oud-Minister Dijxhoorn, dat er twee stro- 
mingen waren met betrekking tot de officieren, die waren overgeko- 
men naar Engeland en hun erewoord hadden gegeven: aannemen en 
niet aannemen. Tenslotte is door de Regering bepaald, dat deze men- 
sen zouden worden aangenomen; het heeft echter heel wat voeten in 
de aarde gehad voor het zover was. In artikel 10 van het Haags ver- 
drag staat, dat krijgsgevangenen op erewoord kunnen worden vrijge- 
laten, indien de wetten van hun land hun zulks veroorloven. Neder- 
land bezat echter geen wet, waarbij het vrijlaten op erewoord aan 
krijgsgevangenen werd erkend en geregeld. De Duitsers hadden 
,,vrijlating op erewoord" dus niet mogen verlenen en derhalve 
waren wij, aldus de heer Dijxhoorn, niet gebonden aan de gevol- 
gen daarvan. Dat de officieren hun erewoord hadden gegeven, was 
tot daaraan toe, maar de Duitsers hadden het niet mogen vragen 
en nog minder verlenen, dit was een schending van het Haags 
reglement. Aangezien het een onrechtmatige daad was, trok de 
heer Dijxhoorn zich van de gevolgen niets aan, en hij heeft de  
officieren, wanneer dezen overkwamen, weer aangenomen. Zoals 
gezegd, het heeft echter heel wat voeten in de aarde gehad voor 
het zover was, want er waren vele tegenkantingen tegen deze rede- 
nering. De man, die zijn erewoord heeft gegeven, heeft een daad ge- 
steld, die hij al of niet mocht doen, maar de Regering heeft daarmee 
niets te maken. De Duitsers hadden het niet mogen vragen. 

Tenslotte heeft de heer Dijxhoorn de officieren, die hun erewoord 
hadden gebroken, allen aangenomen. Voor de heer Dijxhoorn telde 
niet een onderscheid tussen degenen, die hun erewoord hadden ge- 
geven, rnaar dit hadden teruggestuurd en degenen, die dit niet hadder, 
gedaan. Als iemand ontvlucht en daaraan een 'begin van uit- 
voering geeft en eerst dan zijn erewoord terugzendt (liet is voorge- 
komen, dat dit per post geschiedde), dan is het erewoord reeds 
geschonden. Trekt men zijn erewoord in, vóórdat men ontvlucht, dan 
heeft men, als het scherp gesteld wordt, het contract éénzijdig ver- 
broken. De meesten waren er echter reeds vandoor op het moment, 
dat zij hun erewoord terugstuurden. Het gememoreerde onderscheid 
heeft de heer Dijxhoorn verder buiten beschouwing gelaten. 

Met betrekking tot het aannemen van officieren, die hun erewoord 
hadden gebroken, heeft zich een tegenstelling gedemonstreerd in het 
Kabinet. Deze kwestie is helemaal in de cuisine intérieure van de 
Regering behandeld en hier was een felle tegenkanting. 

7. Standpunt van de Regering na de bevrijding 

De heer Boerstra is in 1945 met generaal Schuurman bij de heer 
Meynen geweest; zij hebben met deze gesproken over de kwestie van 
het niet houden van het erewoord. Deze zou er over nadenken. Hij 
heeft hun toen een brief geschreven. Daarin zegt Minister Meynen, 
dat op het moment, dat de heren de verklaring betreffende het ere- 
woord tekenden, zij geen krijgsgevangenen waren en dat artikel 10 
van het Landoorlogreglement dus niet op hen van toepassing was, 
want dat geldt voor krijgsgevangenen. De ,,Fuhrerm zou hen hebben 
vrijgelaten. Nu had de ,,FuhrerM in zijn ,,grootmoedigheidw de in de 
oorlogsdagen gemaakte Nederlandse krijgsgevangenen, die naar Duits- 
land waren overgebracht, naar Nederland laten terugkeren. Dit neemt, 
aldus de heer Boerstra, niet weg, dat de Nederlandse officieren krijgsge- 
vangenen waren en bleven. Zij waren het volgens de capitulatievoor- 
waarden. De hele gang van zaken wees er op, dat zij krijgsgevangenen 
bleven. Zij hielden meldingsplicht en ook de circulaires, die van 
Duitse zijde uitgingen, stelden, dat zij krijgsgevangenen waren. Nie- 
mand dacht er toen aan, dat zij geen krijgsgevangenen zouden zijn. 
De heer Meynen zeide echter, dat zij geen krijgsgevangenen waren. 
Het volgende argument van Minister Meynen was, dat door de sinds- 
dien gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie van Duitsland en de daar- 
uit voortvloeiende beëindiging van de oorlog tegen die Staat de ambts- 
handelingen van desbetreffende officieren niet meer als tegen die Staat 
gericht waren te beschouwen. Duitsland is van de baan en daarmede 
zijn alle handelingen van de officieren, die illegaal werk hebben ver- 
richt, niet meer te beschouwen als tegen die Staat gericht. De heer 
Boerstra c.s. hebben gezegd: als dat zo was, dan zouden ook de daden, 
verricht ten voordele van Duitsland, niet meer kunnen worden be- 
schouwd als tegen Nederland gericht. Dat zouden de  collaborateurs 
wel wensen. Hem is gebleken, dat men zich op allerlei manieren uit 
dit vraagstuk heeft willen werken. De Regering voelde zich te staan 
voor een moeilijk probleem, omdat zij nagenoeg alle toenmaals in 
Nederland aanwezige Nederlandse officieren, onder wie er toch zovele 
goeden waren, in de erewoordkwestie zou moeten desavoueren, en dat 
heeft zij zeer zeker aanvankelijk niet gewild. Maar dat men van 
Regeringszijde met zulke drogredenen komt, dat is de heer Boerstra 
toch te sterk. Hoofdzaak is voor hem, dat in het belang van Nederland 
zelf de Regering voor de toekomst alles doet om te voorkomen, dat 
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dergelijke droeve feiten zich herhalen. Hoofdzaak is, dat de Regering 
maatregelen neeint, die voor geen tweeledige uitleg vatbaar zijn, opdat 
cle officieren zich later zullen gedragen, zoais het officieren betaamt 
c11 zij met opgeheven hoofd voor de troep kunnen terugkeren, als de 
oorlog is afgelopen. 

De bovengenoemde brief, welke de Minister van Oorlog, de heer 
Meyric~z, heeft gericht aan luitenant-generaal Boerstra, was gedateerd 
3 Juli 1945 en luidde: 

,,Naar aanlzidinp van Uw persoonlijk bezoek bij mijn Ainbts- 
voorganger van 22 Juni 1945 heb ik mij beraden omtrent Uwe 
opmerkingen betreffende de weder in dienst stelling van ofii- 
ciereii, die de z.g. eerewoordverklaring onderteekendrn. 

Naar mijne mecning dient deze aangelegenheid te worden ge- 
toetst aan het ,,Reglement betreifende de wetten en gebruikei; 
van den oorlog te land". 

Artikel 10 van het Reglemei~t is op de betrokken officieren 
echter niet van toepassing, daar zij, die op 15 Juli 1940 de eere- 
woordverltlaring teekenden, op dat oogenblik - na hun invrij- 
heidstelling door den Fuhrer van het Duitschc Rijk - gem 
krijgsgevangenen meer waren. 

Door de sindsdien gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie van 
Duitcchland en de daaruit voortvloeiende beëindiging van den 
oorlog tegen dien Staat zijn de ambtshandelingen van even- 
genoemde groep officieren niet meer als tegen dien Staat gericht 
te beschouwen. 

Op grond van het vorenstaande meen ik te mogen aannemen, 
dat de door U naar voren gebrachte bezwaren als vervallen 
kunnen worden beschouwd". 

De Regering, die na de bevrijding van Nederland aan het bewind 
was, had. aldus de heer van Lawick, het boetekleed moeten aan- 
tiekken en alsnog moeten doen, wat de Regering te Londsn had ver- 
zuimd. Zij had de betrokken officieren moeten pensionneren. De Re- 
gering had van hen generlei dienst mogen vorderen of aannemen 
strijdig inet het gegeven woord. De heer van Lawick heeft dit gezien 
als een zeer belangrijke kwestie, als de belangrijkste kwestie. En zelfs 
wanneer het standpunt van de Regering juist was, t.w. dat de 
officieren zich niet op erewoord in vrijheid hadden mogen doen 
stellen, omdat in Nederland geen wet bestaat, die hun daartoe de uit- 
gesproken machtiging verleent, dan nog had zij van hen, die zulks 
niettemin deden, geen diensten mogen aanvaarden. Dit had zij niet 
mogen aoen, omdat zij hiermee woordbreuk van haar officieren sanc- 
tionneerde. Maar bovendien had het voor haar dan een vraagpunt 
moeten vormen of die officieren nog wel in de Koninklijke landmacht 
kondeii worden gehandhaafd. 

De heer Engles heeft een gesprek gehad over de erewoordkwestie 
met luitenant-generaal van Voorst tot Voorst, die was benoemd tot 
hoofd van de zuiveringscommissie. Dit gesprek heeft luitenant-gene- 
raal van Voorst tot Voorst overtuigd van de juistheid van het stand- 
punt van de heer Engles. De heer van Voorst tot Voorst is daarop met 
de heer Engles naar de  zuiveringscommissie gegaan, die in plenaire zit- 
ting bijeen was om hem in de gelegenheid te stellen tegenover die com- 
missie zijn mening uiteen te zetten, hetgeen hij heeft gedaan. Hij heeft 
verschillende vragen van de heren te beantwoorden gekregen, waarop 
hij in de geest, zoals in zijn (hieronder aangehaalde) memorandum be- 
schreven, heeft geantwoord. Na zijn uiteenzettingen voor de zuive- 
ringscommissie heeft de heer van V o o r ~ t  tor Voorst hem verzocht, 
zijn i~iening ook tegenover de Minister van Oorlog uiteen te zetten. 
Uiteraard heeft de heer Engles dat aanvaard en kort daarop werd 
hij dan ook bij de Minister ontboden. Zij hebben een gesprek gevoerd 
over de erewoordkwestie, waarbij zij diametraal tegenover elkaar 
stonden. 

In het bovengenoemde memorandum l) heeft de heer Engles o.m. 
geschreven: 

,,Het is mij bekend, dat een en ander door leden van de toen- 
malig-. Regeering werd vergoelijkt, door te wijzen op het be- 
drog, dat de Duitschers stelseln~atig pleegden, en ook op het 
belangrijke illegale werk, dat betrokkenen zouden hebben ver- 
richt. Dit laatste kan intusschen slechts voor een kleine minder- 
heid gelden. Verreweg de meesten hebben geen werk van be- 
teekenis voor de verzetsbeweging verricht of zijn eerst in de 
laatste phase met illegale werkzaamheden begonnen. 

Bovendien doet ziilks niets af aan het feit, dat ook deze offi- 
cieren zich niet aan hun woord hebben gehouden en dat te hun- 
nen aanuen de Regeering het Verdrag van 1907 niet is nage- 
komen. De meening werd nog verkondigd, dat, aangezien de 
wetten van ons land den militairen niet uitdrukkelijk veroor- 
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loven een verklaring als hier bedoeld te onderteekenen, de 
Diiitsche autoriteiten haar niet aan de officieren hadden mogen 
voorleggen. Uit dien hooide zou de geteekende eerewooraver- 
klaring van nul en geener waarde zijn, hetgeen wij meenen tzn 
sterkste te moeten ontkennen. 

Intusschen heeft dit alles er toe geleid, dat de reeds bestaande 
onzekerheid en moreele verwarring, vooral in het oificierenkorps, 
bedenkelqk groeiden. 

Vast staat, dat de officieren, die in 1940 de eeiewoordverkia- 
ring teelcenaen, zulks deaen als krijgsgevangenen". 

,,Zelfs wanneer de officieren hadden geteekend in strijd met 
de bepalingen van de Nederlandsche Wet, dan wel wanneer niocht 
worden betwist, dat zij op  het oogenblrk vdn teekenen den status 
van krijgsgevangenen bezaten, een gedachte, welke bij henzeli 
met is opgekomen, zou dit niets afdoen aan hun verplichting 
hun woord te houden, en aan de verplichting van de liegeering 
zulks van hen te eischen, afgescheiden nog van artikel 10, waal- 
van de toepasselijkheid, net zij terloops opgemerkt, nimmer 
openlgk door haar is gewraakt. 

Het zij mij vergund in dit verband te mogen verwijzen naar 
het ,,Manuel Elémentaire de Droit International Puolic" van 
René Foignet, en wel het gestelde onder ,,Du Prisonnier SUI pa- 
role" (Cinquieme Partie, blz. 485). 

Het is mede opgevallen, dat zij zich, merkwaardigerwijze, over 
de houding van ae  okricieren nimmer openlqk heeit uitgeiaten, 
zulks terwijl zij zich b.v. inzake de ioyaiiteitsverklarinp van i e  
studenten - die geen eed van trouw hadden gezworen -, dui- 
delgk en scherp door de radio heeft uitgesproken. 

Onzes inziens kunnen de methoden, welke de vijand ten aan- 
z e n  van land en volk toepast, hoe doortrapt ook, nimmer eea 
rechtvaardiging vormen voor woordbreuk. Dit zou immers in- 
sluiten, dat men zich bewust verlaagt tot het peil, waarop de 
vijand staat, en zoodoende de moreele basis ondermqnt van den 
strijd, die ons volk, geleid aoor de Kegeering, heeit gevoerd XI 

nog moest voeren. 
De  geheele oorlog, die, naar de woorden van dril Minister 

van Buitenlandsche Laken, gestreden is voor de heiligheid vnn 
het internationale en nationale woord, zou dan unloos zijn ge- 
west ,  en het verwijt aan het adres van het Duitsche Kijk van 
trouweloosheid aan gesloten veraragen, zou ezns tegen onszdt 
gericht kunnen worden. Voorkomen moet worden, aat het veï- 
trouwen in de eigen leiding zou worden geschokt en de ideai~n 
van eer en trouw aan het gegeven woord, van de jongeren voor- 
al, zouden worden teniet gedaan. En zonder deze idealen zdi 
het blyken met mogeiijk te zijn, een meuwe jeugd o p  te voedril 
en vooral deze jeugd er toe te brengen zoo iioodig persoonlijke 
offers te aanvaarden voor het welzijn van het vaderland". 

Bij de heer Ettgles gaat het niet tegen bepaalde officieren; ook niet 
tegen het officierskorps. Het gaat bij hem om de kwestie van het 
erewoord, zoals dat is vastgelegd in de internationale verdragen, 
dewelke door de Nederlanders moeten worden uitgevoerd en door 
de Regering worden gehandhaafd. De Regering is daarbij naar zijn 
gevoelen te kort geschoten, ja, zij heeft zelfs naar zijn idee die 
verdragen geschonden. De heer Engles vraagt dus nogmaals uit- 
drukkelijk richtlijnen voor de toekomst. 

De heer J. van Voorst tot Voorst, voorzitter van de ,,com- 
missie verantwoording krijgsgevangen beroepsofficieren", is van 
mening, dat er genoegzaam disculpatiegronden bestaan voor de offi- 
cieren, die de erewoordverklaring hebben ondertekend. Dit is, voor 
wat de brieven van kolonel van Alphen betreft, door Minister 
Meyr~en ook medegedeeld aan de officieren, die zitting hadden in de 
subcommissies voor zuivering in eerste aanleg van de op 15 Mei 
1942 in krijgsgevangenschap gevoerde beroepsofficieren. Het is 
juist, dat generaal van den Bent ontslag heeft genomen, omdat hem, 
aldus de heer van Voorst, bij de zuivering van de officieren is op- 
gedragen rekening te houden met deze mening van de Minister. Er 
zijn allerlei facetten aan deze tere kwestie. Er zijn zelfs vele offi- 
cieren geweest, die alleen omdat zij meenden, dat de opperbevei- 
hebbe

r 

van land- en zeemacht het afgeven van de erewoordverklaring 
in het landsbelang had aangeraden, geheel ,,contre-coeur" de ver- 
klaring hebben afgegeven. Dit zij op de voorgrond gesteld. Er waren 
voorts officieren, die later, als gevolg van het verdere optreden van de 
vijand, tot de overtuiging zijn gekomen - of bij enkelen, die zulks 
reeds dadelijk inzagen, maar zich aanvankelijk vrijheid van handeler: 
wilden voorbehouden -, dat uiteindelijk de officierseed moet preva- 
leren boven iedere verklaring tegenover de  vijand afgelegd en die 
daarvan de consequenties hebben getrokken door hun erewoord te 
breken. De Minister van Oorlog, de heer Meynen, evenals alle leden 
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van het Kabinet-Schermerhorn hebben dit standpunt volledig aan- 
vaardbaar geacht. Voor de  heer van Voorst fot Voorst en generaal- 
majoor van den Bent en voor verschillende leden van de  subcom- 
missies werd dit een zeer moeilijke zaak. Er  waren dus officieren, 
die hun in volle vrijheid gegeven erewoord hadden gebroken ten- 
einde tegen de vijand, veelal in het geheim, te kunnen optreden. 
Dit is geheel iets anders dan het ontvluchten uit krijgsgevangen- 
schap, waarbij de officieren geen enkele aangegane verplichting 
schonden. 

De heer van Voorst heeft zich met de opvatting van de Minister- 
raad, zij het na aanvankelijk een ander standpunt te hebben inge- 
nomen, na veel innerlijke strijd verenigd. De opvatting van Minister 
Meynen ten aanzien van het niet krijgsgevangen meer zijn van de 
officieren bij het tekenen van de erewoordverklaring acht hij niet 
juist. De Duitsers hadden hen krijgsgevangenen gemaakt en daarna 
losgelaten, om welke reden dan ook. Men was echter doende mzt 
de kwestie van de erewoordverklaring. Al zat men niet ergens achter 
prikkeldraad, men viel niettemin onder de  capitulatievoorwaarden; 
men had zich te houden aan het verdrag, dat de hoogste militaire 
autoriteit sloot, hetgeen krijgsgevangenschap inhield. Naar de mening 
van de heer van Voorst fot Voorst waren dus de officieren wel 
degelijk krijgsgevangenen. De opmerking van de Regering na de 
bevrijding gaat dus naar zijn mening niet op. 

De Minister van Oorlog, de heer Meynen, deelde hem blijkens een 
door hem gehouden aantekening begin Juli 1945 mede, dat, indien de 
,,commissie verantwoording krijgsgevangen officieren", waarvan de 
heer van Voorst tot Voorrt voorzitter was, de richtlijnen van de Rege- 
ring mede ten aanzien van de officieren, die het erewoord hadden 
gebroken, niet in acht zou nemen, het ontslag der commissie zou 
volgen. De gevolgen zouden ernstig zijn. Men moest namelijk voor- 
komen, dat het volk er zich mee ging bemoeien, ,,want3', zo zeide 
woordelijk Minister Meynen, ,,dan zouden alle officieren, die hun 
erewoord heben gegeven, er aan gaan". Dat was natuurlijk wat sterk 
gezegd, maar ze zouden toch volgens die opvatting gebrandmerkt zijn 
in de volksopinie. Het was een utiliteits-, zo niet een opportuniteits- 
standpunt. De oorlog ontketent allerlei gevoelens en inzichten, welke 
met elkaar in botsing komen; evengoed als over de vraag, of men 
een mens mag en moet doden, krijgt men allerlei oordelen over 
de waarde van het erewoord. Moet men een Duitser, die hier binnen- 
gedrongen is, beschouwen als een tegenstander, tegenover wie het 
erewoord moet worden gehandhaafd? De heer van Voorsr zou zeg- 
gen: ja: de communis opinio echter ging later grotendeels in een 
andere richting. 

Generaal-majoor var1 den Bent heeft toen ontslag gevraagd: deze 
bleef het er niet mee eens en diens opinie is zeker door Minister 
Mevnen gewaardeerd. Aanvankelijk was het zo in deze commissie: 
er waren drie leden, generaal-majoor Koot, generaal-majoor van 
den Bent en de heer van Voorst tot Voorst. E r  waren twee leden, 
die stemden zus, generaal van den Bent stemde zo. Er was steeds 
een minderheid; dat kon zo niet doorgaan; het is wel goed de me- 
ningen tegenover elkaar te stellen, maar men kon tenslotte niet vlot 
en niet soepel werken. 

Bovendien stond men in dit opzicht voor de moeilijkheid, dat de 
leden van de subcommissies - er waren subcommissies, die in eerste 
aanleg de officieren van lagere rang moesten horen - wèl het ere- 
woord hadden gegeven. Indien bij de zuivering van de officieren ware 
temggekomen op het standpunt van de Londense Regering, zou een 
onoverkomeliike verwarring 7ii.i oritst4an Dit heoft de heer v ~ n  
Voorst rot Voorst ook overwogen. Officieren, die bij het verzet, 
in strijd met hun erewoord aangegaan, het leven hadden gelaten, 
zouden evenals anderen, die zich daarbij dapper hadden gedragen 
en zelfs daarvoor waren onderscheiden, gedesavoueerd moeten wor- 
den, indien de Regering andere richtlijnen had gegeven. 

Volgens de heer van den Bent had de ,,commissie verantwoording 
krijgsgevangen beroepsofficieren" eigenlijk geen instructies. Zij werkte 
met subcommissies: de voorzitter heeft enige richtlijnen aan die sub- 
commissies gegeven. OD een gegeven moment is tot de Minister van 
Oorlog een brief gericht, waarin de voorzitter van de commissie. de 
heer van Voorst tot Voorst, zijn standpunt heeft uiteengezet ten ob- 
zichte van degenen, die de erewoordverklarinq hadden getekend. en 
ten opzichte van hen, die de daarin gedane belofte hadder gebroken. 
Het is een brief, gedateerd 10 Juli 1945, naar de heer van den Brnt 
meent. De brief van 10 Juli geeft het standpunt waer, dat de heer 
van Voorst, die deze aangelegenheid ampel met hem had besproken, 
en de heer van den Bent tezamen aanvankelijk hadden ingenomen. 
Die brief luidt als volgt: 

,,Hetgeen ik naar voren bracht in mijn brief van 25 Juni jl., 
nr 5 P, percoonlijk. over bet in dieri~t treden van officierer. die 
hun eerewoord hadden gegeven om geen vijandelijke handelingen 



tegen Duitschland te verrichten, gaf den gang van zaken weer zoo- 
als deze zich te Londen, naar ik vernam, had ontwikkeld. Daarbij 
gaf ik het standpunt aan, hetwelk de toenmalige Regeering op 
grond van volkenrechtelijke bepalingen innam. 

Dit leidde tot een samenvatting nopens dat standpunt als aan 
het slot kan mijn brief was aangegeven. 

Voortgezette en rijpere overweging van deze materie, waarvan 
ik aanvankelijk niet ten volle kennis heb kunnen dragen, en die 
ik in haar verschillende schakeeringen eerst geleidelijk heb kun- 
nen onderkennen en beoordeelen, nopen mij het navolgende uit- 
een te zetten. Ik doe dit ook teneinde misverstand nopens mijn 
zienswijze te voorkomen. 

Ik stel dan reeds dadelijk op den voorgrond, dat het stand- 
punt, door de toenmalige Regeering ingenomen, door de erbij 
betrokken officieren niet als een vrijbrief mag worden opgevat 
om in strijd met hun eerewoord te handelen. Wel dient te worden 
erkecd, dat de opvattingen der Regeering - indien zij hiervan 
kennis droegen - het hun niet gemakkelijk hebben gemaakt. 

Nochtans kon de officier zich slechts ontslagen achten van het 
het eerewoord, dat hij had gegeven, indien van Duitsche zijde 
de basis, waarop dit was gegeven - nl. het behouden of ver- 
krijgen van de vrijheid - werd aangetast en de officier dus, 
ondanks zijn gegeven eerewoord, in krijgsgevangenschap werd 
gebracht. Feitelijke opzegging van het eerewoord was alsdan 
overbodig. Immers de vijand beschouwde zelf, door het ondanks 
het eerewoord gevangen nemen, dat dit was vervallen. 

Wanneer derhalve een officier uit krijgsgevangenschap ont- 
vluchtte en niet opnieuw zijn eerewoord gaf, was hij volkomen 
gerechtigd opnieuw tegen Duitschland zelfs met de wapens op 
te treden. 

Wilde daarentegen een officier, die, na krijgsgevangen te zijn 
gemaakt, zijn eerewoord had afgegeven om niets tegen den vijand 
te ondernemen en op grond daarvan de vrijheid had herkregen, 
bij nader inzien toch opnieuw aan den strijd deelnemen, dan stond 
hem slechts één weg open. Deze was zijn woord openlijk in te 
trekken, daarvan den vijand mededeeling te doen en zich aan te 
melden voor krijgsgevangenschap. 

Daarna zou hij kunnen trachten daaruit te ontvluchten. 
Het was juist de groote kracht en de onaantastbare houding 

van den officier, die zijn woord nimmer had willen geven, dat hij 
tegenover den vijand van zijn land geen enkele verplichting op 
zich had genomen. 

De door de Duitsche Overheid van het beroepskader geëischte 
schriftelijke verklaring, welke door de Nederlandsche beroeps- 
officieren als ,,Ehrenwörtliche Erklarung" moest worden afge- 
legd, luidde, dat de onderteekenaar ,,gedurende dezen oorlog, 
althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in oorlogs- 
toestand bevindt, aan geen enkel front, noch direct, noch indi- 
rect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland" en dat hij 
,,geen handeling zal begaan of verzuim plegen, waardoor het 
Duitsche Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen lijden". 

Deze verklaring ontnam den onderteekenaar dus iedere moge- 
lijkheid daadwerkelijk weer in den strijd, die door de Koningin 
en de Regeering werd voortgezet, in te grijpen. Het - ten einde 
persoonlijke vrijheid te verkrijgen - onderteekenen zonder dat de 
voorschriften het bepaalden of zonder dat de Koningin er mach- 
tiging toe verleende, was derhalve reeds in beginsel in strijd met 
de officierseer en den eed als officier. Slechts indien de opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht (na de overdracht der Regee- 
ringsbevoegdheden aan hem) zou hebben verklaard - bekrach- 
tigd door zijn handteekening -, dat het teekenen der verklaring 
niet in strijd was te achten met den officierseed van trouw aan de 
Koningin, zou men er toe gerechtigd zijn. Alsdan blijft het toch 
nog voor ieder een kwestie van persoonlijk aanvoelen wat de 
officierseed en de officierseer met zich brengen. Daarbij komt 
dan nog, dat, evenals van militair standpunt beschouwd, de vij- 
andelijke officier waardeering heeft - en dit toonden de Duitsche 
officieren den Nederlandschen generaals, die niet onderteekend 
hadden, herhaaldelijk door hun houding - voor het geven van 
het eerewoord, het door den vijand zou zijn aangevoeld als een 
uiting van hooge opvatting van den officiersplicht en van een 
krachtig Nederlandsch nationaal gevoel, indien het officierskorps 
vrijwel eenstemmig het geven er van had geweigerd. 

Op grond van een en ander ben ik van meening, dat in beginsel 
aan geen enkelen officier, die de verklaring onderteekende, ten 
einde zonder meer de vrijheid te verkrijgen of te behouden, de 
hoogste graad van betrouwbaarheid kan worden toegekend bij 
het thans in te stellen onderzoek naar die betrouwbaarheid. Wel 
kan tenslotte betrouwbaarheid als ,,goed" worden beoordeeld, in- 
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dien mede rekening wordt gehouden met verzachtende omstan- 
digheden, welke hun invloed kunnen hebben gehad bij het onder- 
teekenen der verklaring. 

Hiertoe reken ik vooral de mededeeling van het hoofd der af- 
deeling landmacht, kolonel M. W .  L. van Alphen, in zijn telex- 
bericht aan alle autoriteiten van 5 Juli 1940, Opperbevelhebber 
van Land- en Zclemacht, Algemeen Hoofdkwartier. afdeeling 
Landmacht, sectie: Kabinet, nr 1242, ,,dat ieder, die bereid is, de 
aangehaalde verklaring af te leggen, bevoegd is het gegeven 
woord te allen tijde weder terug te nemen". 

Ook valt daaronder de inhoud van den brief van bovengenoem- 
den kolonel van 12 Juli 1940, Algemeen Hoofdkwartier, afdeeling 
Landmacht, sectie Ib, nr 1880 A., dat naar zijn meening: ,,het af- 
leggen van de verklaring, die van de beroepsmilitairen wordt ge- 
vraagd, onder de gegeven omstandighedeli in 's lands belang is". 

Maar het was in strijd met de eer van den officier, wanneer hij, 
niet in een der bovenbedoelae gevallen verkeerende, zonder op- 
zegging zijnerzijds, zijn eenmaal gegeven woord, dat hem de vrij- 
heid verzekerde, verbrak en - terwijl hij zich aan de krijgsge- 
vangenschap bleef onttrekken, - handelingen pleegde, welke het 
gegeven eerewoord aantastten. Een dergelijk officier kan dus in 
beginsel niet door de Regeering in dienst worden genomen, zelfs 
al was zij van meening, dat de Duitsche Regeering het recht miste 
het geven van het eerewoord te vragen, immers het eerewoord was 
desondanks door den officier gegeven en werd door het weder 
in dienst treden door hem geschonden. 

De vraag is derhalve aan de orde, wat de commissie moet ad- 
viseeren, nu de Regeering wel van de diensten van enkelen van 
deze officieren heeft gebruik gemaakt. 

Moet de commissie adviseeren, deze officieren ter zake van 
eerewoordbreuk niet als officieren te handhaven, nadat de Ke- 
geering aanvankelijk deze woordbreuk had veronachtzaamd cn 
van de diensten dezer officieren had gebruik gemaakt bij de al- 
geiieele bevrijding van ons vaderland? 

Het bevestigend antwoord kan aan geen twijfel onderhevig 
zijn. 

Men zou n'aar voren kunnen brengen, dat het van grove on- 
dankbaarheid zou getuigen tegenover degenen, die met gevaar 
voor hun leven hun persoon opnieuw in den strijd hebben inge- 
zet, dat men ook te hunnen aanzien het verbreken van het eere- 
woord wraakt. 

Nog daargelaten, dat het onmogelijk is een grens te trekkefi, 
waarbinnen de officier dank zij zijn optreden te velde, nader 
vrijuit zou gaan, tast men aldus bewust het essentiëele, de eigen- 
lijke consequentie aan van het door den officier gegeven eere- 
woord en zulks in tweeërlei opzicht, nl. in de eerste plaats om- 
dat het schenden van het eerewoord en dus van de eer van een 
officier wordt verschoond. In de tweede plaats omdat juist deze 
schending o p  grove wijze plaats vond, zijnde immers het eere- 
woord gegeven in de voornaamste plaats om de uiterste conse- 
quentie van het schenden er van te beletten, nl. het opnieuw 
opnemen van den strijd met de wapenen. 

Slechts ten aanzien van hen, die, nadat zij hun eerewoord heb- 
ben verbroken, met de wapens in de hand sneuvelden, zal men 
kunnen zeggen: ,,van de dooden niets dan goeds; met hun leven 
hebben zij ook de smet, welke op hen rustte, uitgewischt". 

Geldt het vorenstaande reeds voor den officier, wien het ge- 
geven woord heilig is, a fortiori moet men verwachten, dat een 
commissie van opperofficieren, die juist is ingesteld om betref- 
fende de gedragingen en de betrouwbaarheid van officieren de 
Regeering van advies te dienen, in deze materie niet tot een 
andere conclusie kan komen. Zou een dergelijke commissie deze 
conclusie niet zijn toegedaan, dan zou zij zich zelf als arbiter 
in eerezaken den officiersstand betreffende veroordeelen. 

Ik wilde uwer Excellentie- de kennisname van vorenstaande 
uiteenzetting ook daarom niet onthouden, omdat het hier be- 
treft een zaak, waarin onze Regeeringen te Londen nauw warm 
betrokken, zoodat de huidige Regeering te maken heeft met de 
consequenties van een door vorige Regeeringen aangenomen 
houding". 

Nadat - aldus de heer van den Bent - deze brief aan de Minister 
van Oorlog is uitgegaan, heeft er een bespreking plaats gehad op het 
kabinet van de Minister, waarbij generaal Winkelman, luitenant- 
generaal van Voorst - de briefschrijver - en de heer van den Bent 
tegenwoordig waren. De Minister heeft toen gezegd, dat hij had kennis 
genomen van deze brief, die de avond daarvóór in de Ministerraad 
was besproken. Van de zestien Ministers waren er veertien het met de 
heer Meynen eens, dat de ideeën, die in de brief werden ontwikkeld, 



80131 (van den Bent) 

niet de hunne waren, voornamelijk voor wat betreft degenen, die hun 
erewoord hadden gebroken en daarna op de een of andere wijze ver- 
zetshandelingen tegen de Duitsers hadden gepleegd. De Minister heeft 
toen tegen de leden van de commissie gezegd, dat rij daarmee rekening 
zouden moeten houden, en waar de Minister het niet met hen eens 
was, hoopte deze, dat zij de gedragslijn, door hem aangegeven, in hun 
commissie zouden willen volgen. De Minister gaf hun 24 uur tijd om 
daaromtrent een beslissing te nemen en zei, dat het hem zeer zou 
spijten, indien in de commissie, reeds voordat deze begon te werken, 
al direct een storing zou komen. De heer van den Bent heeft toen 
gezegd, dat hij daarover niet hoefde te denken, dat hij had gehoord 
wat de Minister had gezegd, en dat het hem erg speet, dat het een 
onaangename indruk zou maken, wanneer de commissie weer uit 
elkaar zou gaan, maar dat hij persoonlijk niet bereid was in deze 
commissie zitting te nemen, wanneer de door de Minister aangegeven 
gedragslijnen door de commissie zouden worden gevolgd. Hij kon 
billijken, dat officieren op 14 Juli 1940 de erewoordverklaring hebben 
afgelegd. Hij veroordeelde echter de mensen, die in Mei 1942 in krijgs- 
gevangenschap waren gegaan, daaruit grotendeels wegens Bekte waren 
ontslagen op erewoord en die daarna handelingen hadden gepleegd 
tegen de vijand. Dat was dus de quintessens. De  heer van den Bent 
heeft daarin ook begrepen degenen, die op 14 Juli 1940 het erewoord 
hebben gegeven, maar die, voordat zij in krijgsgevangenschap zijn ge- 
gaan, het erewoord hebben gebroken en naar Engeland zijn uitge- 
weken. Hij heeft daarin begrepen allen, die het erewoord hebben 
gebroken, dus ook degenen, die door de Regering zijn geaccepteerd. 
Hij kon de houding van het gros van de officieren, die de erewoord- 
verklaring hebben afgelegd, en van wie de Regering heeft gezegd, dat 
zij hen nodig had en over wie men zich, zoals de Minister van Oorlog 
op de bijeenkomst mededeelde, aanvankelijk ook heeft afgevraagd, of 
zij te aanvaarden waren, billijken. De Regering kon in het nieuwe 
leger niet buiten hen. 

De heer van den Bent heeft dus de Minister medegedeeld, dat 
het hem speet, maar dat hij geen 24 uur nodig had om zich te 
bedenken. De Ministerraad was een andere mening toegedaan en 
de Minister van Oorlog eiste, dat de commissie de gegeven richtlijnen 
zou volgcn. De heer vnn d~i7  Brl:t bedankte als lid. De Minister heeft 
hem gevraagd, of hij, totdat er e-n opvolger voor hem zou komen, 
nog deel wilde uitmaken van de commissie. waarop de heer va.? drrc 
Bent heeft gezegd, dat hij daartoe bereid was onder één voorwaarde, 
nl. dat hij over de officieren, die voor de commissie kwamen, omtrent 
wie hij dus een andere mening was toegedaan dan de Minister, in een 
afzonderlijke nota van eig-n mening zou kunnen doen blijken, het- 
geen ook is geschied. Hij begreep, dat in die gevallen het advies van 
de commissie anders zou luiden dan het zijne. Generaal-majoor Kool 
deelde in dit opzicht van de aanvang af de meping van de Minister en 
thans zou ook de voorzitter de gegeven richtlijnen volgen. 

De commissie vermeldt in dit verband dat de Minister van Oorlog 
op 25 Juli 1940 de volgende nota tot de heer J. J. G. baron van 
Voorst tot Voorst heeft gericht: 

,,Naar aanleiding van de bespreking, welke ik met U mocht 
mocht hebben inzake de eerewoord-kwestie en gezien de globale 
rubriceering in groepen, welke wij gedurende dit gesprek maak- 
ten, bevestig ik U hierbij, dat naar mijn meening bij de beoor- 
deeling van de betrokken officieren de navolgende groepee- 
ringen kunnen worden gemaakt. 

1. De officieren, welke in Juli 1940 de loyaliteitsverklaring 
teekenden, doch in de daarop volgende periode tot de overtui- 
ging kwamen, dat hun officierseed zwaarder moest wegen dan 
het gegeven eerewoord aan den vijand en die dientengevolge zich 
of naar Engeland begaven, om aldaar met onze Regeering den 
strijd tegen den vijand verder te voeren, of hier te lande ter- 
stond het verzet gingen organiseeren en daarmede de afgelegde 
loyaliteitsverklaring geweld aandeden. 

Deze officieren gaan vrij uit, omdat zij hun officierseed stelden 
boven het gegeven eerewoord. 

Deze beslissing werd destijds in Engeland reeds genomen, door- 
dat door de Regeering aldaar deze officieren zonder meer in de 
Nederlandsche Strijdkrachten werden opgenomen en meerdere 
van hen zelfs voor hun daden zijn gedecoreerd geworden. 

2. De officieren, welke hun eerewoord hielden tot op het 
moment, dat zij in krijgsgevangenschap werden weggevoerd. 

Ook deze officieren gaan vrij uit, immers, zij waren in de stel- 
lige overtuiging, en door het ontbreken van definitieve voor- 
schriften der Regeering, en door de verklaringen, afgelegd door 
Generaal Winkelman, dat het geven van een loyaliteitsverklaring 
niet in strijd met hun officierseed was. 

3. De officieren, welke na enigen tijd in krijgsgevangenschap 
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te hebben doorgebracht, opnieuw gelegenheid kregen uit de 
krijgsgevangenschap te worden ontslagen, onder voorwaarde ddt 
zij opnieuw een eerewoordverklaring aan den vijand zouden af- 
leggen. 

Aangezien in de sinds begin 1940 verloopen periode de vijand 
zijn ware gedaante had getoond en dus onomstootelijk was 
komen vast te staan, dat een loyaliteitsverklaring aan dezen 
vijand afgelegd, onvereenigbaar was met een eed van trouw aan 
H.M. de Koningin, gaan deze officieren niet vrij uit en zijn zij 
niet acceptabel voor het nieuwe Nederlandsche leger, tenzij on- 
omstootelijk vast staat, dat zij dit eerewoord alleen ten tweeden 
male hebben afgelegd om hun leven te redden. Ik denk hier aan 
de officieren, zooals Generaal Best, welke zwaar ziek waren en 
van wie menschelijkerwijze kan worden aangenomen, dat zij in 
krijgsgevangenschap zouden zijn gestorven, wanneer zij bij hun 
principieele standpunt waren gebleven. 

Ik acht het mitsdien niet acceptabel, wanneer officieren voor 
de tweede maal een eerewoordverklaring in deze latere periode 
hebben afgelegd, alleen omdat zij in Nederland zoogenaamd nut- 
tig werk in algemeenen zin zouden kunnen verrichten, b.v. om 
met toestemming van de Duitschers op een of ander militair 
Bureau te gaan werken. 

Blijkt echter uit het verhoor, dat er officieren zijn, welke deze 
tweede loyaliteitsverklaring hebben afgelegd met de uitgesproken 
bedoeling om terstond in het verzet te gaan en blijkt, dat zij deze 
bedoeling ook terstond in de daad hebben omgezet, zoo acht ik 
noch het afleggen dezer tweede loyaliteitsverklaring, noch het 
breken ervan strijdig met de beroepseer van den officier en is 
mijns inziens geen reden aanwezig om deze officieren niet in het 
nieuwe Nederlandsche leger een eervolle plaats te geven. 

3. De reserve-officieren, die als student stonden ingeschreven 
aan een der Nederlandsche universiteiten of hoogescholen en die 
uit hoofde van hun student zijn de loyaliteitsverklaring, destijds 
van studenten geëischt, onderteekend hebben, acht ik niet waar- 
dig opgenomen te worden in het nieuwe Nederlandsche leger. 

Te Uwer informatie deel ik U mede, dat de Ministerraad be- 
sloten heeft studenten, die de loyaliteitsverklaring onderteekend 
hebben, wel in de gelegenheid te stellen als oorlogsvrijwilligers te 
teekenen en dientengevolge te worden opgenomen in de Neder- 
landsche strijdkrachten, met dien verstande, dat deze studenten 
in de eerste periode niet in aanmerking zullen komen voor een 
officiersopleiding, doch eerst nadat zij door een dienstperiode van 
minstens 6 maanden bij de troep definitief bewezen hebben uit 
het rechte officiershout gesneden te zijn. 

Ik realiseer mij ten volle, dat bovenstaande globale groepee- 
ring niet alle schakeeringen, welke zich zullen voordoen, kan 
weergeven, maar wel meen ik, dat hiermede in groote lijnen een 
groepsindeeling bereikt is, welke tot leidraad kan dienen bij de 
aan Uw commissie opgedragen taak." 

Professor van Asbeck stond op het standpunt, dat op 14 Juli, de 
dag, dat men de erewoordverklaring moest afleggen, de beroeps- 
officieren, van wie deze verklaring werd gevraagd, nog krijgsgevan- 
genen waren. Zij waren juridisch krijgsgevangenen en zij bleven het. 
Men was wel krijgsgevangene, maar niet in gevangenschap. 

De heer van Asbeck was van oordeel, dat de capitulatie van 5 Mei 
1945 het beslissende punt is met betrekking tot het einde van de 
erewoordverklaring: hij accepteert gren terugwerkende kracht. 

Professor Verzijl achtte het nauwelijks twijfelachtig, dat de verkla- 
ring van Hitler inderdaad alle krijgsgevangenen omvatte. In de verkla- 
ring in ,,De Telegraaf" (zie het facsimile in ,,Onderdrukking en Ver- 
zet", deel I, blz. 276) staat: Hitler verleende zijn toestemming voor 
vrijlating van het Nederlandsche leger. Soldaten streden met open 
vizier. Ook gevangenen in Duitschland naar huis!" Dat was dus een 
officiële bekendmaking. 

De bezetter was echter, volgens de mening van de heer Verzijl, niet 
bij machte de Nederlandse militairen tot burgers te maken, noch om 
de krijgsgevangenen van deze kwaliteit te beroven; de vijand kon hen 
wel uit de feitelijke internering ontslaan, maar was dan ook bevoegd 
heli op redelijke gronden opnieuw te interneren. De heer Verzijl 
is dus positief van mening, dat op 14 Juli 1940 de Nederlandse be- 
roepsofficieren de status van krijgsgevangene hadden. De heer Verzijl 
is het niet eens met het standpunt van de Regering na de bevrijding. 
Hij moet er echter direct bij zeggen, dat toch ook naar zijn ge- 
voelen, maar op een andere grond, nl. dat het hier een ,,vrijlatingw 

betrof, die geen echte vrijlating was, artikel 10 niet van toepassing 
was. 

Naar het gevoel van de heer Verzijl is de krijgsgevangenschap 
rechtens blijven bestaan. 
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Naar aanleiding van het vermelde in de brief van Minister Meynen 
van 3 Juli 1945 aan de heer Boerstra luidende: ,,Door de sindsdien 
gevolgde onvoorwaardelijke capitulatie van Duitschland en de daar- 
uit voortvloeiende beëindiging van den oorlog tegen dien staat zijn 
de ambtshandelingen van evengenoemde groep officieren niet meer 
als tegen dien Staat gericht te beschouwen", verklaarde professor Ver- 
zijl niet in te zien, hoe de Regering hier een terugwerkende kracht 
zou kunnen construeren. Die theorie zou hij ook nooit kunnen ver- 
dedigen. 

Ook naar de mening van professor van Hamel kan de capitulatie in 
1945 geen invloed hebben op hetgeen zich vóór die capitulatie had 
voltrokken. 

De Erlass van de Fuhrer heeft, aldus de heer van Hanzel, niet de 
betekenis gehad, dat de status van krijgsgevangene veranderde. Hij 
heeft tot dusverre geen enkele aanwijzing gekregen, dat dit door 
iemand anders is beschouwd. Het standpunt van Minister Meynen 
acht de heer van Hamel een manier van uitlegging van het verdrag, 
zoals men notariële akten, een testament of een akte van vennoot- 
schappen uitlegt. Het is niet gebleken, dat Hitler een keer heeft 
gezegd: hoewel er in de capitulatie staat, dat jullie krijgsgevangen 
bent, zie ik daar nu van af. De heer van Hamel vindt, dat dit ergens 
zou moeten vaststaan. 

De Minister van Marine, de heer J. M. de Booy, heeft in ver- 
band met de ter zake bestaande onzekerheid en ter bevordering van 
de nodige eenheid in het officierskorps op 8 Augustus 1945 zijn 
standpunt omtrent het al dan niet geven van het erewoord, ter kennis 
van de officieren der zeemacht gebracht. Hij schrijft in deze brief l) 
o.m.: 

,,De juiste opvatting zou zijn geweest om niet het eerewoord 
te geven. 

De officieren, die niet hun eerewoord hebben gegeven, heb- 
ben juist gehandeld. Zij behooren uit het besef dat zij juist 
hebben gehandeld, hunne belooning te trekken. 

De officieren, die onmiddellijk na de capitulatie wel hun 
woord hebben gegeven, hebben dit gedaan, wetende, dat zij 
hiervoor konden steunen op de mening van de hoogere offi- 
cieren, die geen bezwaar zagen in het geven van het eere- 
woord. 

De omstandigheid, dat in de bepalingen omtrent deze aange- 
legenheid geen voorschriften voorkwamen, de verwarring, die 
bestond na de capitulatie en het feit, dat de publieke opinie in 
het algemeen in die dagen het geven van het eerewoord goed- 
keurde, zijn de verklaring voor de houding dergenen, die leiding 
gaven aan de onder hen staande officieren. 

Alle onzekerheid zal worden weggenomen door ezne aanvul- 
ling van de voorschriften." 

Oud-Minister Meynen was van mening, dat de  Duitsers het ere- 
woord niet hadden mogen eisen en dat de officieretr dit erewoord niet 
hadden mogen afleggen. ,,Niets na te laten, wat de belangen van het 
Duitse Rijk zou kunnen schaden" zou de officieren verplicht hebben 
tot verraad. De heer Meynen heeft ook tegen verschillende beroeps- 
officieren zeer uitdrukkelijk gesteld, dat hijzelf in het verzet had ge- 
werkt en dat, wanneer zij dat hadden geweten of gemerkt, zij dit 
volgens de erewoordverklaring hadden moeten aangeven. 

Het tweede bezwaar, dat de heer Meynen tegen de erewoordver- 
klaring en het tekenen daarvan heeft gehad was, dat het geen mili- 
taire verklaring was, maar een verklaring, die ook een politieke inhoud 
had, omdat het Duitse Rijk nu eenmaal het Nazi-regime betekende. 

Om het probleem goed te kunnen bekijken moet men zich - aldus 
de heer Meynen - verplaatsen in de situatie van 1945 en acht slaan 
op de mentaliteit van toen. Er  waren destijds drie groepen officieren. 
In de eerste plaats degenen, die in Engeland plannen hadden ge- 
maakt en die, gekleed in uniform van het Engelse leger en goed ge- 
voed, terugkwamen met de mentaliteit, dat zij de zaak hier eens zou- 
den opknappen. Dat was dezelfde mentaliteit, welke destijds ook 
sterk bij het Militair Gezag heeft geheerst. In de tweede plaats waren 
er de B.S.-ers, die zeiden: Wij hebben hier de spits afgebeten en wij 
zullen wel zeggen hoe het hier naar onze ideeën het beste kan gaan. 
In de derde plaats waren er de officieren, die in krijgsgevangenschap 
waren geweest en die terugkwamen met het gevoel, dat het Neder- 
landse volk niet erg enthousiast was geweest over de  prestaties van 
het leger in 1940. Zij hadden de gedachte, dat zij niet zonder meer 
werden geaccepteerd en zeker niet door degenen, die deel hadden uit- 
gemaakt van de B.S. Van de kant van vele, uit krijgsgevangenschap 
terugkerende officieren werd als eerste vraag gesteld: Waarom heeft 
men zich niet aan het erewoord gehouden? Met andere woorden: Wij 
zijn de mensen, die het goed hebben gedaan en het is eigenlijk onjuist 
geweest, dat men zich niet aan het erewoord heeft gehouden. 
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Naar de mening van de heer Meynen ging het erewoord ver de 
grenzen te buiten van wat een erewoord had mogen en moeten zijn. 
Men had dit erewoord niet mogen afleggen en het Duitse Rijk had 
het niet mogen vragen. Persoonlijk is de heer Meynen het altijd eens 
geweest met degenen, die hun fout hebben ingezien en zich van het 
erewoord hebben losgemaakt. 

Er moest een bepaalde vorm worden gevonden teneinde de tegen- 
stellingen op te lossen. Hoe zou immers de situatie zijn geworden, 
wanneer de Regering toen een kwestie had gemaakt ten aanzien van 
de officieren, die Engelandvaarders waren, op grond van het verzoek 
of van een aanklacht van officieren, die zich naar de mening van 
de heer Meynen ook uitstekend hadden gedragen, maar die toch in 
het oog van het volk in 1940 vlug hadden gecapituleerd en die beslist 
niet de betovering hadden van een bijzonder moedig gedrag. Onder 
de B.§.-officieren leefden zeer sterke afkeurende gevoelens ten op- 
zichte van een grote groep officieren, die in 1940 de  leiding hadden 
gehad en die later waren weggevoerd. 

Het beleid van de heer Meynen moest erop gericht zijn deze tegen- 
stellingen zo spoedig mogelijk op te lossen. Zijn opdracht was in de 
eerste plaats, datgene wat samenbond te stimuleren en niet datgene 
wat verdeelde. De heer Meynetz heeft de officieren, die uit krijgsge- 
vangenschap terugkeerden dus ook niet voorgehouden, dat het naar 
zijn mening fout was geweest de verklaring te tekenen. In een per- 
soonlijk gesprek heeft hij dat wel eens gedaan. 

De heer Meynen heeft zijn beslissingen destijds voornamelijk ge- 
nomen uit overwegingen van beleid. Op dat moment was er voor het 
landsbelang alles aan gelegen tegeiistellingen glad te strijken en te 
zorgen, dat de positieve krachten en uit de B.S. en uit het oude korps 
van beroepsofficieren en uit de officieren, die in Engeland waren ge- 
weest en daar ,,papieren plannen" hadden gemaakt, aaneen werden 
gesmeed. Indien de problemen rondom het erewoord waren opge- 
rakeld en op de spits gedreven, zouden noch een Expeditionaire Macht 
noch Light Infantery Battalions, noch Gezagsbataljons kunnen worden 
geformeerd. Er zou dan een prestigestrijd tussen de officieren onder- 
ling zijn ontstaan. 

De heer Meynen heeft met de mensen niet gepraat op grond van 
wetten, maar op grond van redelijkheid. Hij heeft dikwijls 20, 30, 40 
of meer officieren in zijn kamer gehad en hij heeft getracht deze 
dingen met hen te bespreken, niet op grond van: ,,U had recht ......", 
of: ,,U had de plicht ...... ", of ,,U had dit of dat niet mogen doen", 
maar hij vroeg: ,,Was het naar zedelijke algemeen menselijke normen 
gezien juist, dat u een erewoord aflegde, dat u veel sterker bond dan 
alleen het strijken van de wapens? U heeft hier een erewoord afge- 
legd, dat u verplichten zou dingen te doen, die niet juist waren". 
De heer Meynen gelooft, dat hij langs deze weg beter bereikt heeft 
de officieren ertoe te brengen elkaar de hand te geven dan met be- 
hulp van juridische formules. 

De heer Meynen zag het als volgt: Iemand die voor zichzelf tot 
de conclusie komt, dat hij een erewoord heeft afgelegd, dat te ver 
ging en zich daarvan ontslagen achtte - waar het Duitse Rijk een eis 
had gesteld, die het niet had mogen stellen -, heeft terecht gehan- 
deld. Maar iemand, die langs andere zedelijke normen redenerend 
gezegd heeft: ik houd mijn erewoord, heeft de heer Meynen ook niet 
in het ongelijk willen stellen. Hij heeft alleen gezegd: Mijne heren, u 
kunt van elkaar begrijpen, dat voor beide opvattingen veel te zeggen 
is, laten we dus het geschil begraven. 

Oud-Minister-president prof. dr ir W. Schermerhorn herinnerde 
zich uit een gesprek met zijn toenmalige ambtgenoot Meynen, dat 
de heer Engles nogal enige bezwaren had - in het algemeen - 
tegenover het beleid van de Regering ten aanzien van degenen, die 
wel het erewoord hadden afgelegd. Wat de houding toen is geweest, 
kon hij ook niet meer met zekerheid in bijzonderheden zeggen. 
Alleen wist hij wel, dat zij toen op het standpunt stonden, dat het 
misschien wel waar was, dat de heer Engles de juiste houding had 
aangenomen, maar dat de wijze, waarop deze het probleem stelde, 
het voor hen niet eenvoudiger maakte, hem genoegdoening te geven. 

De heer Schermerhorn wilde zich over het juridische probleem, of 
de officieren al oi  niet krijgsgevangenen waren, niet uitlaten. Het feit 
echter, dat de Duitsers later, toen dezen hen inderdaad wel krijgsge- 
vangen wilden maken, een fuik opengezet hebben om ze daar in te 
laten zwemmen, was toch eer_ bewijs, dat ze er niet zo zeker van 
waren, dat ze hen allemaal prompt, zoals dat met krijgsgevangenen te 
doen gebruikelijk is, aan een touw hadden. De heer Schermerhorn 
had een zeer bepaalde indruk van deze gehele aangelegenheid, nl. 
eensdeels wel, dat hij natuurlijk aan de kant van de mensen stond, die 
,,neenn tegen de Duitsers hadden gezegd, doch daarnaast dat hij de 
wijze, waarop zij dat na de oorlog opdienden, niet in elk opzicht 
prettig vond. Het ging er eigenlijk om, dat van de Regering werd 
verlangd met betrekking tot de erewoordkwestie een uitspraak te 
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doen tegen de 90 pct. of misschien nog groter deel van de officieren, 
die daarbij betrokken waren. Daar was de Regering huiverig voor. 

De heer Schermerhorn wil nog wel een stap verder gaan en zeggen 
wat er voor hem persoonlijk mede achterzat. Men moet goed be- 
grijpen, dat men in die eerste maanden dit hele geval moest zien tegen 
de achtergrond van het gehele Nederlandse verzet. Daar was dit slechts 
één element in. Hetgeen eigenlijk verlangd werd, was min of meer een 
positieve aanklacht tegen al diegenen, die aan het verzet geen deel 
genomen hadden en een andere opvatting hadden gehad. Men kan de 
zaak zo stellen, dat degenen, die het erewoord niet hebben gegeven, de 
mensen zijn geweest, die eigenlijk het eerst aan het verzet hebben deel- 
genomen. Maar de Regering vond het standpunt van de heer Engles 
C.S. tegenover het gehele officierskorps in de eerste plaats en ook tegen- 
over een heel groot deel van het Nederlandse volk, dat een vergelijk- 
bare houding had aangenomen, op dat moment, van een Regering uit, 
die zelf ook voor een deel de pretentie had in dit opzicht persoonlijk 
aan de goede kant gestaan te hebben, een beetje veel gevergd, of, men 
kan het misschien zo zeggen, niet opportuun. De Regering vond het 
toegeven aan dit verlangen, gezien de achtergrond van de gehele 
situatie psychologisch in het Nederlandse volk van dat ogenblik, niet 
zo erg tactvol. 

S 8. Nadere gegevens betreffende de feitelijke gang van zaken 

Nadat de commissie haar onderzoek naar de gang van zaken in 
1940 betreffende het erewoord der beroepsofficieren voor het grootste 
gedeelte had voltooid, kreeg zij kennis van een stuk van 3 Juni 1940, 
uitgegaan van: Der Wehrmachtsbefehlshaber in den Niederlanden, 
Abteilung Holland. 

Dit stuk luidt als volgt: l 

,,Ehrenwörtliche Erklarung. 
abzugeben durch jeden Angehörigen des niederlandischen 

Berufsheeres (aktive Offiziere, Unteroffiziere und Berufssol- 
daten) beim Uebertritt in die niederlandische Polizei bzw. andere 
Bewachungsorgane oder bei Entlassung. 

,,Ich erklare hierdurch ehrenwörtlich, dass ich in diesem 
K r i e ~ e  an keiner Front mittelbar oder unmittelbar mich am 
~ a m ~ f  gegen Deutschland beteiligen und nichts unternehmen 
werde, was dem Deutschen Reiche in irgendwelcher Art schaden 
könnte". 

,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog aan geen enkel front noch direct noch indirect zal deel- 
nemen aan den strijd tegen Duitschland. Ik zal niets doen, wat 
het Duitsche Rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen 
berokkenen". 

Diese ehrenwörtliche Erklärung ist von jedem oben erwahnten 
Heeresangehörigen in dreifacher Ausfertigung zu unterschreiben. 
1 Exemplar verbleibt dann beim Mann, 1 Exemplar geht zum 
Wehrmachtsbefehlshaber der Niederlande, 1 Exemplar zur 
Abwicklungsstelle des niederlandischen Heeres. 

gez. Otzen, Oberstleutnant". 

De heer J. van Voorst tot Voorst, aan wie dit stuk is voorgelegd, 
verklaarde hieromtrent. dat het een conceut erewoordverklaring is, 
afkomstig van de ~ u i t s e  ~~perbevelhebbe; in Nederland, 
Christiansen. Daarnaast is er een tweede conceDt geweest. dat hier 
enigszins van afweek. Volgens de notitie, welkedeuheer vin  Voorst 
tot Voorst op 1 Juli 1940 heeft gemaakt - deze heeft hij nog in zijn 
bezit en heeft hij de commissie getoond - van een bespreking, die 
op die dag is gehouden tussen generaal Winkelman, de chef-staf 
landmacht, naar hij meende te weten de waarnemend chef-staf zee- 
macht, en hemzelf, bestond de afwijking hierin, dat in plaats van 
de woorden ,,gedurende dezen oorlog" de woorden stonden: ,,den tijd, 
dat Nederland bezet is", Op de vergadering van 1 Juli is dit tweede 
concept van de erewoordverklaring besproken. De definitieve ere- 
woordverklaring was toen noch aan generaal Winkelman, noch aan 
de heer J. van Voorst tot Voorst bekend. Deze verklaring is hem eerst 
op 20 Juli voorgelegd, toen hij te Zwolle reeds geïnterneerd was. 

Generaal Winkelman heeft gezocht naar een verklaring, welke 
meer aannemelijk was dan het concept van 3 Juni. Hij wilde feitelijk 
een verklaring zonder erewoord. Generaal Winkelman had, van oor- 
deel zijnde, dat eigenlijk niemand zijn erewoord mocht geven, de 
overtuiging, dat bij een verbod tot het afleggen van het erewoord 
de meeste officieren dit toch zouden doen. Hij meende tenslotte 
ieder te mogen vrijlaten om te handelen naar zijn eigen geweten 
en persoonlijke opvatting. Volgens de heer van Voorst tot Voorst 
waren zeer vele officieren echter niet genegen het erewoord te geven. 
Dit is hem gebleken, toen hij een onderzoek hiernaar op zijn hoofd- 
kwartier te Zeist heeft ingesteld. 
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Naar zijn mening moet bij het afleggen van een erewoord rekening 
worden gehouden met de inhoud daarvan, maar bij ieder erewoord 
staat toch op de voorgrond, dat men niet tegen de vijand, in dit geval 
liet Duitse rijk dus, zal vechten; anders heeft het erewoord geen 
betekenis. Het niet-vechten is voor hem, die het erewoord vraagt, 
de quintessens van de zaak. 

De aantekening, welke de heer H .  van Voorst tot Voorst heeft ge- 
maakt van de vergadering van 1 Juli 1940, welke aantekening hij aan 
kolonel van Alphen heeft gegeven, sloeg op het tweede concept van 
de erewoordverklaring, de verklaring dus van 3 Juni met de beper- 
kende zin, dat het erewoord alleen gold voor de tijd, dat Nederland 
door de Duitsers bezet was. 

Generaal W'irzkel~nu~z wilde in het begin in het geheel niet van 
enig erewoord weten, maar toen hem duidelijk werd dat de meeste 
officieren toch een erewoord wensten af te leggen, heeft hij naar een 
zo gunstig mogelijke tekst gestreefd. De aantekening van de heer 
H. van Voorst tot Voorst bevatte de mening van generaal Winkelnian 
op 1 Juli 1940. Toen stond blijkbaar ook vast - de heer H.  i:an 
Voorst tot Voorst herinnert zich niet meer precies hoe dat kon vast- 
staan - dat het erewoord kon worden herroepen. Hij vermoedde, dat 
er toen reeds een gesprek was geweest met de heer Otzen, waarbij dit 
was overeengekomen. 

De heer Meeris, die door de commissie eveneens nader is gehoord 
over deze aangelegenheid, verklaarde niet aanwezig geweest te zijn in 
de vergadering van 1 Juli, waar de bovenvermelde tekst van het ere- 
woord besproken is. Wel heeft de heer Heeris op l Juli nog een 
gesprek met geileraal Winkelnian onder vier ogen gehad. De gene- 
raal heeft hem toen uitdrukkelijk gezegd, dat één van de redenen, 
waarom zijn bezwaren tegen het geven van het erewoord verminderd 
wâren, was, dat het te allen tijde teruggegeven kon worden., 

De heer Heeris had nooit eerder dan tijdens zijn verhoor vernomen, 
dat de tekst van de erewoordverklaring, @elke op 1 Juli ter ver- 
gadering is besproken, een andere was dan de definitieve tekst, welke 
later aan de beroepsofficieren is voorgelegd. Hij had het stuk van 
3 Juni of een gewijzigde versie daarvan nimmer gezien. Toen hij op 
I Juli met generaal Winkelman heeft gesproken, heeft deze hem geen 
tekst laten zien. Toen op de vergadering van de vlag- en opperoffi- 
cieren op 6 Juli 1940 gesproken werd over de erewoordverklaring, 
heeft de heer Heeris niet anders gedacht dan dat de verklaring, welke 
toen aan de orde was, dezelfde was als die waarover de opperbevel- 
hebber met de Duitsers had onderhandeld. 

De heer Heeris noemde het een erg ongelukkig punt in deze ge- 
schiedenis, dat hij en zijn collega's gedurende de vele jaren, dat zij 
bij de marine hebben gediend, nooit over een erewoord enige instructie 
hebben ontvangen. Dit punt heeft eenvoudig buiten ieders gezichts- 
kring gelegen. 

Tenslotte wijst de commissie op het hier volgende schrijven van 
3 1 April 1956 van de Staatssecretarissen van Marine en van Oorlog, 
met betrekking tot de vrijlating op erewoord van krijgsgevangenen. 
Dit schrijven luidt: 

,,In antwoord op Uw brief van 6 hlaart jl. aan ieder van ons, 
mogen wij U als volgt berichten. 

Voor de Koninklijke marine is van kracht de vlootorder nr. 
564 van 13 Januari 1943, waarin wordt bepaald: 

,,Het is aan krijgsgevangen militairen der zeemacht verboden 
zich door de vijand op erewoord in vrijheid te doen stellen". 

Voor de Koninklijke landmacht en de Koninklijke luchtmacht 
geldt het voorschrift Velddienst, hoofdstuk 10, onder E, nr. 4, 
alinea 73, noot, luidende: 

,,Het is aan Nederlandse militairen verboden op enigerlei wijze 
te beloven niet te zullen ontvluchten of handelingen achterwege 
te laten, welke de vijand nadeel zouden kunnen berokkenen. 
Een dergelijke beiofte mag slechts voor een zeer korte tijd en 
voor een bepaald doel gegeven worden met toestemming van de 
Nederlandse kampoudste". 

Deze voorschriiten zijn niet gegeven op grond van de nieuwe 
conventie van Genève van 1949. Wel zouden zij ingevolge deze 
conventie bij het uitbreken van de vijandelijkheden aan de tegen- 
partij ter kennis gebracht behoren te worden. De Minister van 
Oorlog en van Marine beraadt zich thans over een gelijkluidend 
voorschrift voor de gehele krijgsmacht en voorzien van een straf- 
rechtelijke sanctie.". 
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S 9. Conclusies 
Op 14 Mei 1940 te 19 uur liet de opperbevelhebber de Duitse gezant 

de mededeling overbrengen, dat de Nederlandse krijgsmacht - met 
uitzondering van de troepen in Zeeland - de wapens neerlegde. l) 

Krachtens artikel 1 van de capitulatievoorwaarden, op 15 hfei te 
Rijsoord door generaal Witikelman en generaal von Kiichler onder- 
tekend, werd de gehele Nederlandse krijgsmacht geacht krijgsgevangen 
te zijn. 

Blijkens een voor de bevelhebber van de Duitse troepen in Neder- 
land bestemd schrijven ') van de Fuhrer, gedateerd 30 Mei 1940, 
had laatstgenoemde besloten toestemming tot vrijlating der gevangen 
Nederlandse soldaten te verlenen, met dien verstande, dat hij met 
betrekking tot het beroepspersoneel nog een beslissing zou treffen. 

Ter uitvoering daarvan stelde de Duitse commissaris voor 
de demobilisatie van de Nederlandse krijgsmacht zich blijkens ern 
circulaire van 24 Juni 1940 op het standpunt, dat het in dienst zijnde 
reservepersoneel - zulks in tegenstelling tot het beroepspersoiieel - 
beschouwd werd op 10 Juli 1940 uit de krijgsmacht te treden ') 
(,,scheiden aus der Wehrmacht aus") . 

De tekst van de beslissing van de Fuhrer ten aanzien van het be- 
roepspersoneel heeft de commissie niet kunnen achterhalen; wel is 
de order van de bovengenoemde commissaris te dezen aanzien be- 
kend. Krachtens deze order dienden leden van het beroepspersoneel, 
wilden zij krijgsgevangenschap ontgaan, een verklaring te tekenen, 
waarbij zij zich verbonden gedurende deze oorlog, zolang Nederland 
zich in oorlogstuestand met het Duitse Rijk zou bevinden, aan geen 
enkel front direct noch indirect deel te nemen aan de strijd tegen 
Duitsland en geen handeling of verzuim te plegen, waardoor het 
Duitse Rijk schade, van welke aard ook, zou kunnen lijden. 

Xeeds sedert de laatste dagen van Mei had deze kwestie de Neder- 
landse krijgsmacht - in het bijzonder de beroepsofficieren - bezig- 
gehouáen. De opperbevelhebber - wiens taak sinds 3 Juni 1940 uit- 
sluitend omvatte de geleidelijke demobilisatie van de Nederlandse 
krijgsmacht volgens instructies van de bevelhebber der Duitse weer- 
macht in Nederland4) - was in onderhandeling met de Duitse 
autoriteiten over de tekst van het erewoord. Hij achtte het geven 
van ern erewoord in het algemeen niet verboden, doch had bczwaar 
tegen de toen door de Duitsers aan hem voorgelegde inhoud. Boven- 
dien wenste de opperbevelhebber, dat officieel werd vastgelegd, dat 
het erewoord te allen tijde zou kunnen worden teruggegeven. 

Uit een brief van 26 Juni 1940, ondertekend door de chef van de 
staf van de afdeling landmacht van het algemeen hoofdkwartier, waar- 
bij aan de militaire autoriteiten een brief van de Duitse commissaris 
voor de demobilisatie van de Nederlandse krijgsmacht betreffende de 
opbouwdienst werd toegezonden, blijkt o.m., dat die officieren voor 
een functie bij de opbouwdienst in aanmerking konden komen, die 
zich na ondertekening van de voorgeschreven verklaring (deze ver- 
klaring was echter op dat ogenblik nog niet definitief vastgesteld) 
vrijwillig zouden melden. 

Op dezelfde datum heeft het hoofd van het afwikkelingsbureau 
van het Departement van Defensis aan zijn afdelingshoofden mede- 
gedeeld, dat beroepsmilitairen moesten kiezen tussen het afgeven 
van een verklariilg op erewoord, gevolgd door ontslag - behalve 
zolang zij nodig waren voor de afwikkeling - of het weigeren 
van ern zodanige verklaring, gevolgd door krijgsgevangenschap. Ge- 
noemd hoofd raadde aan de verklaring op erewoord te tekenen. De 
commissie merkt hierbij eveneens op, dat de tekst der erewoord- 
verklaring op dat ogenblik evenwel nog niet officieel vaststond. 

Voorts moet in beschouwing worden genomen, dat de gehele aan- 
gelegenheid toen nog in beraad was bij de opperbevelhebber. Deze 
had inmiddels het oordeel gevraagd van de vlag- en opperofficieren. 
Het bleek, dat een belangrijk aantal van dezen zich niet verzette 
tegen het geven van een erewoord. 

Aai1 de onder hem staande autoriteiten zond de opperbevelhebber 
op 1 Juli 1940 een telexbericht, waarin de passage voorkomt: 

,,tenslotte wijs ik er nogmaals op, dat ik mijn meening om- 
trent het al dal; niet toelaatbare van het geven van het eere- 
woord, zal kenbaar maken, zoodra mij de juiste tekst van de 
verklaring bekend zal zijn; het personeel blijft dus vrij om ver- 
andering te brengen in zijn meening ter zake tot dat het van 
mijn meening zal hebben kennis genomen". 

Yoordat generaal Winkelman zijn mening kon kenbaar maken, 
werd hij in de nacht van 1 op 2 Juli als krijgsgevangene naar Duits- 
land weggevoerd, omdat Nitler het gedrag van de generaal op 
29 Juni 1940, de verjaardag van Z.K.H. Prins Bevnha.rd, en het 
optreden van leden van de Nederlandse Strijdkrachten, waarvoor de 
generaal verantwoordelijk werd gesteld, als Duits-vijandig be- 
schouwde. Op 2 Juli werd in verband met dezelfde gebeurtenissen 
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tevens de chef van de staf van de landmacht en de oud-commandant 
van het veldleger, de heren van Voorst tot Voorst, elke werkzaam- 
heid verboden en op 3 Juli werden zij geïnterneerd. 

Ofschoon dus de opperbevelhebber zijn mening omtrent het al of 
niet toelaatbare van het geven van het erewoord niet officieel aan 
de onder hem dienende militairen ter kennis heeft kunnen brengen, 
is toch een schriftelijk vastgelegde mening op het hoofdkwartier 
bekend geworden, welke aan de opperbevelhebber werd toege- 
schreven. Op 1 Juli heeft de heer Winkelman n.l. over het erewoord 
gesproken o.a. met de chef-staf van de landmacht, de heer H. van 
Voorst tot Voorst. Deze laatste heeft het voorlopige idee van de 
opperbevelhebber omtrent een erewoord op een papiertje weerge- 
geven. Volgens de daarbij gebruikte formulering zou de opperbevel- 
hebber niet meer tegen het afgeven van een erewoord zijn, aan- 
nemende, dat dit te allen tijde kon worden herroepen. 

De heer Winkelman heeft verklaard, dat hem van het bestaan van 
dit papiertje niets bekend was. In  ieder geval had man daaruit geen 
consequenties mogen trekken. 

Gebleken is evenwel, dat het papiertje later bij de overwegingen 
een belangrijke rol heeft gespeeld; verschillende hoge militaire auto- 
riteiten hebben zich bij het nemen van hun beslissingen op de tekst 
hiervan beroepen. 

Na de internering van generaal Wirzkelman schreef de Duitse 
commissaris voor de demobi!isatie van de Nederlandse krijgsmacht 
op 2 Juli 1940 aan het opperbevel van de zich in demobilisatie be- 
vindende Nederlandse land- en zeemacht o.m., dat hij de sous-chef 
van de staf, kolonel van Alphen, tot chef van de afdeling landmacht 
van het algemeen hoofdkwartier van de zich in demobilisatie bevin- 
dende Nederlandse land- en zeemacht benoemde. Schout bij nacht 
Heeris zou chef van de afdeling zeemacht blijven. De functie van 
opperbevelhebber van land- en zeemacht werd met ingang van 
dezelfde datum door genoemde Duitse commissaris opgeheven. Be- 
slissingen, welke zowel op de land- als op de zeemacht betrekking 
hadden en welke tot die datum door generaal Wirikelman werden 
genomen, zou kolonel van Alphen moeten nemen. Laatstgenoemde 
werd in het bijzonder verantwoordelijk gesteld voor het doorgeven 
van de door de Duitse organen gegeven bevelen en voor het geven 
van uitvoeringsmaatregelen l). 

Per telexbericht dd. 5 Juli 1930 maakte kolonel van Alphc:z de 
tekst van het door de Duitsers vastgestelde erewoord bekend, welke, 
volgens dit telexbericht, aldus luidde: 

,,hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurenda dezen 
oorlog, althsns zoolang nederland zich met het duitsche rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct, noch 
indirect zal deelnemen aan den strijd tegen duitschland. ik zal 
geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het duitsche 
rijk schade, van welken aard ook, zou kunnen lijden". 

Kolonel van Alphen maakte hierbij bekend, dat ieder, die bereid 
was deze verklaring af te leggen, bevoegd was het gegeven woord 
te allen tijde weer terug te nemen. 

Schout bij nacht Heeris gaf de tekst van de verklaring aan de 
marine door, waarbij ook hij o.m. aantekende, dat het vaststond, 
dat ieder, die deze verklaring aflegde, bevoegd was het gegeven 
woord te allen tijde weer terug te nemen. Bovendien deelde hij 
iiiede, dat de bedoeling van de laatste zin der erewoordverklaring 
door de Duitse autoriteiten schriftelijk in dier voege was toegelicht, 
dat de handeling of het verzuim opzettelijk moest zijn gepleegd. 
Voorts achtte hij het zijn plicht bekend te maken, dat ieder per- 
soonlijk te beslissen had, wat hij in deze meende te moeten docn, 
doch dat hij het tekefien der verklaring niet in strijd achtte met 
de officierseed en de officierseer en dat hij daarin niet een ontoelaat- 
bare handeling zag. 

Na de internering van de opperbevelhebber en de heer J. van 
Voorst tot Voorst heeft de toen hoogst in rang zijnde opper- 
officier, luitenant-generaal Best, op 6 Juli 1940 opnieuw een verga- 
dering van 14 vlag- en opperofficieren belegd. De bedoeling was tot 
een standpunt met betrekking tot het erewoord te komen. 

Aan deze officieren was het dringende verlangen van de hoofd- en 
subalterne officieren bekend gemaakt, die wensten te weten welke 
houding de opper- en vlagofficieren tegenover deze moeilijke materie 
zouden innemen. Tijdens deze vergadering was de definitieve inhoud 
van de af te leggen verklaring bekend. Zij, die er vóór waren de ere- 
woord-verklaring te tekenen beriepen zich op de aantekening van 
de heer H. van Voorst tot Voorst, hierboven vermeld. 

De heer van Alphen werd ter vergadering ontboden en verklaarde 
dat deze aantekening de mening van de opperbevelhebber weergaf, 
nl. dat deze geen bedenking tegen de geformuleerde verklaring zou 
hebben. Voorts verklaarde de heer van Alphen, dat hetgeen schout 
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bij nacht Heeris en generaal-majoor Carstens stelden, nl. dat het 
erewoord te allen tijde kon worden herroepen en dat bij het plegen 
van ezn handeling of verzuim, waardoor het Duitse Rijk schade zou 
kunnen lijden, opzettelijkheid werd vereist, juist was. 

De heren var? den Berzt en Best spraken er hun verwondering over 
uit, dat de opperbevelhebber zijn mening zou hebben gegeven, zonder 
bekend te zijn met de definitieve tekst. Ook verklaarden deze gene- 
raals, dat de vereiste verklaring op erewoord niet in overeenstemming 
kon worden geacht met de eed van trouw aan de Koningin, omdat 
Nederland zich in volle oorlog met Duitsland bevond en de onder- 
havige verklaring feitelijk het nakomen van de officierseed belette. 

De andere vlag- en opperofficieren waren van oordeel, dat, waar 
de opperbevelhebber zeker geen bedenkingen zou hebben gekoesterd 
tegen de oorspronkelijke tekst, hij zeker ook geen bezwaar zou 
maken tegen de tekst met de genoemde toevoegingen nl. de mogelijk- 
heid tot teruggeven van het erewoord en het vereist zijn van opzet. 

Hiertegenover stelde generaal Best, dat het de vraag was, of de 
opperbevelhebber, na de ondervonden behandeling, de  arrestatie, 
nog deze zienswijze zou huldigen. Ook stelde de heer Best de vraag, 
of deze behandeling niet mede van invloed diende te zijn bij het 
bepalen van het door de opper- en vlagofficieren in te nemen stand- 
punt. Op deze vraagpunten werd door de vergadering niet verder in- 
gegaan. 

Gezien de niet te overbruggen tegenstellingen werd door de vlag- 
en opperofficieren besloten, geen besluit of conclusie van de ver- 
gadering naar buiten kenbaar te maken. 

Op 12 Juli heeft kolonel van Alphen e'en bericht uitgegeven aan 
alle desbetreffende autoriteiten, dat naar zijn mening het afleggen 
van de verklaring, welke van de beroepsmilitairen werd gevraagd, 
in de gegeven omstandigheden in 's lands belang was, echter zonder 
dit laatste te motiveren. 

Op 14 Juli 1940 hebber, de beroepsofficieren van de Nederlandse 
krijgsmacht met uitzondering van ecn klein aantal de gevraagde ver- 
Iclaring op erewoord afgelegd '). De verklaring is niet getekend door 
8 officieren van de Koninklijke marine, 9 officieren van de Koninklijke 
landmacht, 41 officieren van het K.N.I.L.; 12 cadetten van het 
K.N.I.L. alsmede 1 stoker der Koninklijke marine hebben de ver- 
klaring, welke hun is voorgelegd zonder dat daar een erewoord aan 
te pas kwam, niet ondertekend. 

Bij een beoordeling van hetgeen gebeurd is, dient vooraf vastgesteld 
te worden of het de krijgsgevangen Nederlandse militairen in het 
algemeen was toegestaan een erewoord te geven teneinde krijgsgevan- 
genschap te ontgaan. 

Volgens artikel 10 van het reglement betreffende de wetten en ge- 
bruiken van de oorlog te land van 1907 kunnen de krijgsgevangenen 
op erewoord in vrijheid worden gesteld, indien de wetten van hun 
land hun zulks veroorloven. De commissie wijst er op, dat de  vraag 
hierbij niet is, of de wetten van het bezette land de vijand dit al dan 
niet veroorloven, zodat het niet nodig is, dat de vijand zich op een wet- 
telijke bepaling moet kunnen beroepen, welke hem het recht zou geven 
krijgsgevangenen op hun erewoord vrij te laten. De vraag is echter, 
of de wetten van Nederland de krijgsgevangenen toestonden zich in 
vrijheid te laten stellen (,,si les lois de leur pays les y autorisent"). 
De vraag dient dus beantwoord te worden, of de Nederlandse wetten 
krijgsgevangen Nederlandse militairen veroorloofden een erewoord 
te geven. Met de grote meerderheid der deskundigen beantwoordt de 
commissie deze vraag bevestigend. Immers, als algemene regel kan 
aangenomen worden, dat aan de onderdanen geoorloofd is, hetgeen 
de wetten niet verbieden. Indien in concreto op deze regel een uit- 
zondering zou mocten worden aailgenomen, dan dienen hiervoor in 
elk geval gewichtige argumenten, welke de commissie i.c. niet zijn 
gebleken, aangevoerd te worden. Nu genoemd reglemrnt Nederland 
reeds jaren bond, had verwacht klannen worden, dat de Regering, 
indien zij wenste, dat haar militairen als krijgsgevangenen geen ere- 
woord zouden geven, dit uitdrukkelijk had vastgesteld. Het tegen- 
gestelde echter is het geval. In het velddienstvoorschrift voor het 
Nederlandse leger, op 18 November 1935 door de Minister van 
Defensie a.i. vastgesteld, wordt in punt 635 over het erewoord, be- 
doeld in de artikelen 10 en l l van genoemd reglement, uitdrukl~elijk 
gesproken en een gedragslijn met betrekking tot het erewoord voor- 
geschreven; indien de Regering het geven van het erewoord niet had 
willen toestaan, had zij deze regeling niet gegeven, doch zou zij het 
geven van het erewoord in genoemd velddienstvoorschrift uitdrukke- 
lijk hebben moeten verbieden. Uit artikel 25 van de Bevorderingswet 
voor de Zeemacht kon eveneens de conclusie getrokken worden, dat 
het geven van een erewoord door een marine-officier toelaatbaar was. 

Ook de opperbevelhebber - door de Regering bij haar vertrek be- 
kleed met Regeringsgerag hier te lande - heeft zich op het standpunt 



gesteld, dat een officier in het algemeen tot het geven van een ere- 
woord bevoegd is. 

Een andere vraag is echter, of het erewoord, dat de beroepsoffi- 
cieren op 14 Juli 1940 hebben afgelegd, een erewoord is als bedoeld 
in artikel 10 van het reglement betreffende de wetten en gebruiken 
van de oorlog te land. Deze vraag is van groot belang, omdat o.m. 
van het antwoord hierop de toepasselijkheid afhangt van het tweede 
lid van het zojuist genoemde artikel 10, waarin bepaald wordt, dat de 
eigen Regering gehouden is van esn militair, die zijn erewoord heeft 
gebroken, generlei dienst te vorderen of aan te nemen, strijdig met 
het gegeven woord. 

DI oqvatting is voor de comn3isc:e verdedigd. d ~ t  artilcel 10 niet 
toepasselijk was, omdat de Duitsers dit erewoord niet hadden mogen 
vragen en het nog minder gegeven had mogen worden, omdat Neder- 
land geen wet had, waarbij het vrijlaten op erewoord van krijgsge- 
vangenen werd erkend en geregeld. Op deze grond meende de Neder- 
landse Regering te Londen niet gebonden te zijn aan het tweede lid 
van artikel 10 van het Landoorlogreglement. Uit het voorafgaande is 
gebleken, dat de commissie deze gedachtengang niet tot de hare kan 
maken. 

Tot dezelfde conclusie als de Regering te Londen komt professor 
Verzijl, zij het op geheel andere gronden. Volgens hem is het twijfel- 
achtig, of de krijgsgevangenen in de zin van artikel 10 door de Duit- 
sers In vrijheid werden gesteld, daar de bezetter aan de krijgsgevange- 
nen na het geven van het erewoord slechts een zekere bewegingsvrij- 
heid toeliet binnen de onvrijheid; immers zij konden de facto niet 
gaan waarheen zij wilden, doch moesten binnen de Nederlandse gren- 
zen blijven. De heer Verzijl wijst er echter op, dat dit zijn persoonlijke 
visie is en dat de literatuur op dit punt een ontzaglijke verscheiden- 
heid van meningen geeft. 

Hoezeer de commissie met professor Verzijl van oordeel is, dat 
de Duitsers de Nederlandse krijgsgevangenen de facto slechts binnen 
het Nederlandse bezette gebied vrijheid van beweging lieten met 
alle beperkingen van dien, meent zij, dat hieruit niet volgt, dat het 
op 14 Juli 1940 gegeven erewoord niet valt onder artikel 10 van het 
Landoorlogreglement. De commissie ziet geen dwingende reden, 
waarom artikel 10 niet toepasselijk zou kunnen zijn op een beperkte 
vrijlating, ook al zou het artikel in de eerste plaats voor algehele 
vrijlating geschreven zijn. Zij is er met name niet van overtuigd, dat 
een krijgsgevangene, die gedurende een korte tijd bewegingsvrijheid 
geniet oñder bepaalde voorwaarden, waartoe hij zich op erewoord 
heeft verbonden, niet met de meeste nauwgezetheid (,,scrupuleuse- 
ment") de verplichtingen moet vervullen. die hij op zich heeft ge- 
nomen. In punt 635 van het velddienstvoorschrift 1935 staat dan 
ook in het algemeen, dat een gegeven erewoord onder alle omstandig- 
heden ,,met de uiterste nauwgezetheid" (kennelijk een vertaling van 
,,scrupuleusement" in artikel 10 van het Landoorlogreglement) moet 
worden nagekomen. De consequentie nu van het standpunt van 
professor Verzijl is naar de mening van de commissie, dat, indien een 
krijgsgevangene b.v. een erewoord breekt, hetgeen deze heeft ge- 
geven met het oog op een beperkte tijdelijke bewegingsvrijheid - b.v. 
in verband met een wandeling buiten het kamp - artikel 10 niet 
van toepassing zou zijn. Deze consequentie acht de commissie on- 
juist, daar dan slechts een erewoord volkenrechtelijk zou gelden, in- 
dien het gegeven was in verband met een algehele vrijlating, een op- 
vatting waartoe de tekst niet dwingt, hoewel de commissie gaarne 
aanneemt, dat artikel 10 historisch beschouwd hiervoor kan ge- 
schreven zijn. Bovendien was de vrijlating van de krijgsgevangenen 
toch zodanig, zoals professor van Nnrnel opmerkt, dat de bezetter 
de vrijheid gaf, die hij geven kon. 

De commissie meent inderdaad, dat in ieder geval tegen de ge- 
noemde opvatting gesteld moet worden. dat de vrijheid der krijgs- 
gevangenen in het maatschappelijk leven dezelfde was als die van 
elke burger, zij het uiteraard binnen de grenzen van de verplich- 
tingen, welke zij krachtens het erewoord op zich hadden genomen. 

Voorts kan tegen de redenering van professor Verzijl gesteld wor- 
den. dat artikel 79 van het Wetboek van Militair Strafrecht bedreigt 
met de doodstraf, levenslange gevangenisstraf of tijdelijke gevangenis- 
straf van ten hoogste 20 jaren niet alleen degene, die in tijd van 
oorlog een door hem gegeven belofte of aangenomen voorwaar- 
de, waaronder hij uit Neaerlandse krilgsgevangznschap tijdelijk of 
voorgoed is ontslagen, schendt of daartoe samenspant (op dit geval 
doelt kennelijk de vrijlating krachtens artikel 10 van het Landoorlog- 
reglement in dc zin. waartoe professor Verzijl deze wil beperken), 
doch ook de vijandelijke krijgsgevangene, die in tijd van oorlog op- 
zettelijk in strijd met een door hem in Nederlandse krijgsgevangen- 
schap gegeven belofte zich verwijdert. Het laatste doet zich dus voor 
in gevallen, waarbij zeer beperkte vrijheid van beweging wordt toe- 
gestaan, zoals b.v. het in strijd met een erewoord ontvluchten tijdens 



een wandeling buiten het kamp. Hieruit kan de gevolgtrekking wor- 
den gemaakt, dat elka schending van het erewoord zwaar gestraft 
kan worden, ongeacht de mate waarin bewegingsvrijheid wordt toe- 
gestaan. Hzt Nederlandse militaire strafrecht maakt dus gem uit- 
zondering. Dit is voor de commissie een beweegreden te meer om bij 
de uitlegging van het door Nederland ondertekende verdrag gezn 
onderscheid te maken tussen een meer of minder beperkte vrijlating, 
nu het Nederlandse recht deze noch i ~ ?  de wet (zij het in haar toe- 
passing op vijandelijke krijgsgevangenen) noch in een instructie aan 
het leger kent en de tekst van het Landoorlogreglement hiertoe niet 
dwingt en evrnmin in deze richting wijst. 

De opvatting van de heer Matholz, dat na de ,,Erlasss van de 
Fuhrer van het Duitse Rijk, o.a. de beroepsofficieren uit krijgs- 
gevangenschap waren ,,entlassen" en dus weder als vanouds in 
de positie van actief officier waren teruggekeerd, kan de com- 
missie niet volgen, omdat de laatste regel van de ,,Erlass" juist voor 
de beroepsofficieren een uitzondering maakt en dezen voorlopig niet 
voor ,,Entlassung" in aanmerking deed komen. Later werd bepaald, 
dat h ~ n  vrijlating afhankelijk werd gesteld van de voorwaarde, dat zij 
op 14 Juli de door de bezetter vastgestelde erewoordverklaring moes- 
ten tekenen. 

De opvatting van hen, die - zij het op verschillende gronden - 
tot de conclusie komen, dat het gegeven woord geen erewoord in de 
zin van artikel 10 geacht kan worden, kan de commissie dus niet 
volgen. 

De beroepsofficieren hebben hun erewoord vrijwillig gegeven, ter- - - - -  
wijl zij de status van krijgsgevangen officier hadden. Zij waren hieraan 
dus krachtens het ve~ddienstvoorcchrift gebonden. Welke status zii 
daarna kregen kan aanleiding geven toi belangrijke juridische be: 
schouwingen, doch met betrekking tot het erewoord waren zij - welke 
hun status later ook was - in beginsel gehouden dit gestand te doen, 
zowel krachtens het velddienstvoorschrift als krachtens het internatio- 
nale recht. 

Ook al zou men dus neigen tot het standpunt, dat de vrijlating van 
de beroepsofficieren in Juli 1940 een beperkte vrijlating was, dan nog 
is de commissie van oordeel, dat daaruit - ook al zou men aan- 
nemen, dat artikel 10 van het Landoorlogreglement daarvoor niet is 
geschreven - volgt, dat de beroepsofficier gebonden was. Het veld- 
dienstvoorschrift spreekt in deze een te duidelijke taal. Ook voor de 
Regering geldt in deze suppositie naar het oordeel der commissie 
artikel 10, daar de tekst daarvan ook een beperkte invrijheidstelling 
kan omvatten en zeker niet blijkt, dat zij deze uitsluit. Indien een ver- 
dragsluitende Mogendheid eenzijdig een dergelijke beprkende uit- 
legging zou toepassen ten opzichte van het erewoord, dat zozeer ver- 
weven is met de militaire beroepseer, zou dit een uitlegging zijn, 
welke de bedoeling van het verdrag illusoir zou maken. 

Met betrekking tot de vraag, of de Indische officieren hier ie 
lande gebonden waren aan het Indische voorschrift, inhoudende, dat 
het aan krijgsgevangen~n, behorende tot het Nederlandsch-Indische 
leger, verboden was zich op erewoord in vrijheid te doen stellen, 
heeft de secretaris-generaal, wnd Hoofd van het Departement van 
Koloniën, in een brief aan de opperbevelhebber het standpunt inge- 
nomen, dat bedoeld voorschrift niet gold voor de Indische officieren, 
gedetacheerd bij het Nederlandse leger. De opperbevelhebber heeft 
dit gesanctioneerd. Het voorschrift was speciaal geschreven voor de 
omstandigheden in Nederlandsch-Indië. Wanneer men van gevoelen 
is, dat in het algemeen het geven van een erewoord geoorloofd was 
voor de officieren van het Nederlandse leger, zouden de verhoudin- 
gen scheef getrokken zijn, wanneer voor een kleine categorie offi- 
cieren, die gedetacheerd waren bij dit leger en onder dezelfde om- 
standigheden krijgsgevangen waren gemaakt, op dit punt een voor- 
schrift zou gelden, dat bepaaldelijk niet voor de onderhavige omstan- 
digheden was bedoeld. 

Over de vraag, of de secretaris-generaal van Koloniën bevoegd was 
in deze kwestie op te treden, merkt de commissie op, dat de secretaris- 
generaal niet - zoals sommigen menen - het genoemde Indische 
voorschrift heeft ingetrokken, doch dat hij slechts aan de opper- 
bevelhebber op diens verzoek heeft medegedeeld, dat het voorschrift 
niet gold voor hier te lande aanwezige militairen van het Neder- 
landsch-Indische leger. Het interpreteren van een Nederlandsch- 
Indisch voorschrift was onder normale omstandigheden in de eerste 
plaats de taak van het Indische gouvernement en in hoogste instantie 
behoorde dat tot de competentie van het opperbestuur. Echter dient 
in het oog te worden gehouden, dat van geen van deze beide instanties 
de facto een beslissing verkregen kon worden. Onder deze omstandig- 
heden moest het wnd. Hoofd van het Departement van Koloniën op- 
treden. Dit optreden is door de opperbevelhebber, die met het alge- 
mene Regeringsgezag, voor zover het het bezette gebied betrof, was 
bekleed, gesanctioneerd. 



1) Vgl. deel 7 A van het verslag van de commissie, hoofdstuk I, 4. 

Uit het bovenstaande is de mening van de commissie gebleken, 
dat het geven van een erewoord, gezien de in 1940 in Nederland 
geldende bepalingen hieromtrent, in het algemeen gesproken, toe- 
laatbaar was. 

Wat de inhoud van de erewoordverklaring betreft, welke op 14 Juli 
1940 is getekend, wil de commissie het volgende opmerken. Volgens 
de tekst waren de Nederlandse beroepsofficieren aan hun erewoord 
gebonden, ,,gedurende dezen oorlog, althans zoolang Nederland zich 
met het Duitsche Rijk in oorlogstoestand bevindt". De uitbreiding 
welke door de verklarende bijzin aan het begrip ,,oorlog" werd 
gegeven, kon dus de tijdsduur, gedurende welke de officieren ge- 
bonden waren, veel langer maken dan vroeger gebruikelijk was. Een 
oorlogstoestand blijft immers bestaan, ook wanneer van feitelijke 
krijgsverrichtingen geen sprake meer is. Vooral echter de laatste zin 
van de tekst van het erewoord: ,,Ik zal geen handeling begaan of 
verzuim plegen, waardoor het Duitsche Rijk schade van welken aard 
ook zou kunnen lijden", bond de beroepsofficieren zodanig, dat 
dc commissie het tekenen hiervan als ontoelaatbaar beschouwt. Van 
algemene bekendheid was immers, dat de wettige Nederlandse Re- 
gering de strijd tegen het Duitse Rijk voortzette. In zulk een situatie 
behoort de Nederlandse beroepsofficier zeker geen verklaring te teke- 
nen, krachtens welke hij verplicht zou zijn ieder verzet van de bevol- 
king tegen de bezetter, ook dat waarvan de rechtmatigheid buiten 
twijfel stond l), feitelijk afbreuk te dorn. Hij was immers krachtens 
de boven aangehaalde bewoordingen verplicht de Duitsers in kennis 
te stellen van zijn eventuele wetenschap aangaande dit verzet. 

In de verklaring was niet opgenomen, dat de handeling of het ver- 
zuim opzettelijk moest zijn gepleegd. In zijn rondschrijven naar aan- 
leiding van het tekenen der erewoordverklaring aan het marineperso- 
nee1 heeft de heer Heelis dit wel uitdrukkelijk gesteld. De commissie 
meent ook, dat de verklaring zodanig geïnterpreteerd diende te wor- 
den, dat de opzet een wezenlijk element was. Maar dit is eigenlijk 
vanzelfsprekend en doet niet af aan de hiervoren bedoclde ontoelaat- 
baarheid. 

Wat de herroepelijkheid van het gegeven woord betreft, merkt de 
commissie op, dat hicrdoor inderdaad een weg werd opengelaten, 
waarlangs degene, die zich later bezwaard gevoelde, aan eventuele 
consequenties van hct tekenen kon ontkomen. Hij had zich dan te 
melden bij de Diiitse militaire autoriteiten, die hem weer in krijgs- 
gevangenschap terugplaatsten. 

De opperbevelhebber heeft in 1940 vele malen met de Duitse 
autoriteiten over de tekst van een erewoord onderhandeld. Naar zijn 
gevoelen was er bij de officieren veel tegenstand tegen het niet-geven 
van een erewoord en dus tegen het gaan in krijgsgevangenschap. 
Hij heeft de vlag- en opperofficieren samengeroepen teneinde deze 
kwestie met hen te bespreken en zo mogelijk tot een geineenschappe- 
lijk standpunt te komen. Uit deze vergadering bleek hem, dat zijn 
gevoelen, dat veel officieren voor het geven van een erewoord maren, 
juist was. 

Het meest juiste standpunt achtte de opperbevelhebber, dat de 
beroepsofficieren en bloc in krijgsgevangenschap zouden gaan. Gezien 
de houding van de beroepsofficieren heeft hij getracht van de Duitsers 
een tekst voorgeschreven te krijgen die toelaatbaar was. 

De opperbevelhebber heeft zijn definitieve mening over deze 
kwestie aan de officieren kenbaar willen maken, maar hij kon dit 
eerst doen wanneer hij de inhoud van het erewoord kende. Hij heeft 
evenwel geen officiële beslissing meer kunnen nemen, omdat hij, 
voordat de definitieve tekst bekend was. door de Duitsers in krijgs- 
gevangenschap werd gevoerd. 

Na de arrestatie van generaal Winkelrnarz heeft, zoals reeds werd 
opgemerkt, luitenant-generaal Best opnieuw de vlag- en opper- 
officieren bijeengeroepen, ten einde over deze kwestie te spreken. 

In deze vergadering is de aantekening van de heer H. van Voorst 
tot Voorst ter tafel gebracht. Omdat hieruit volgens een meerder- 
heid uit de vergadering bleek, dat de opperbevelnebber geen beden- 
kingen tegen het tekenen van het erewoord meer zou hebben, heeft 
deze meerderheid zich hierop beroepen; Een minderheid heeft krach- 
tig tegen het tekenen van het erewoord geageerd. Een eenstemmig 
advies aan de officieren is door deze vlag- en opperofficieren niet 
gegeven kunnen worden. 

De commissie betreurt het, dat de vlag- en opperofficieren niet tot 
een eenstemmig advies zijn gekomen. Ook spreekt zij er haar teleur- 
stelling over uit, dat de meerderheid van de vlag- en opperofficieren 
uit de arrestatie van de opperbevelhebber niet de conclusie heeft ge- 
trokken, dat zeer grote voorzichtigheid in het toegeven aan Duitse 
wensen geboden was. Bovendien wist ook de meerderheid, dat, aan- 
nemende, dat de aantekening van de chef-staf landmacht de mening 
van de opperbevelhebber juist weergaf, deze toch niet anders dan 



voorlopig moest geacht worden, omdat de aantekening gemaakt 
was vóór de bekendmaking van het erewoord. De commissie tekent 
hierbij aan dut het ,,papiertjen met de aantekening van de heer 
H. van Voor.r.t tot Voorst betrekking had op een oudere, vee! minder 
vergaande tekst van het erewoord. Deze tekst echter was - voor 
zover de con~missie heeft kunnen nagaan - niet ter vergadering 
bekend. Aangenomen moet worden, dat de toenmslige Duitse mili- 
taire autoriteiten van de arrestatie van generaal Winkelrrian en het 
interneren van de heren van Voorst tot Voorst gebruik hebben ge- 
maakt om de achtergebleven Nederlandse militaire autoriteiten met 
een veel verdergaande tekst te overvallen. Ket wantrouwen tegen de 
Duitse bedoelingen van de minderheid der opperofficieren was dus 
wel gerechtvaardigd. De commissie is van mening. dat de vlag- en 
opperofficieren, toen hun niet nadruk gevraagd was door de onder 
hen dienende hoofd- en subalterne officieren om leiding te geven op 
een voor het officierskorps zeer belangrijk tijdstip, hierin hebben 
gefaald. 

Het gevolg van de houding van deze hoge militaire autoriteiten was, 
dat de beroepsofficieren van de landmacht als enig richtsnoer kregen 
de mededeling van de sous-chef van de staf - na de arrestatie van de 
opperbevelhebber belast met de leiding op het Algemeen Hoofdkwar- 
tier -, welke inhield, dat naar zijn mening het afleggen van de ver- 
klaring, welke van de beroepsofficieren werd gevraagd, in de gegeven 
omstandigheden in 's lands belang was. 

Het is de commissie niet duidelijk welk landsbelang de heer var2 
Alphen hierbij op het oog had. Tijdens haar onderzoek was deze reeds 
gestorven, zodat zij hem niet als getuige heeft kunnen horen. 

De beroepsofficieren van de zeemacht ontvingen van schout bij nacht 
Heeris een schrijven, waarin deze verklaarde het tekenen niet in strijd 
te achten met de officiers-eed en de officiers-eer en daarin geen on- 
toelaatbare handeling te zien. De nadruk legde de heer Heeris in dit 
schrijven op de persoonlijke beslissing, welke hij niet belastte met de 
mededeling, dat he: tekenen in 's lands belang was. 

Het naar voren gebrachte argument, dat de beroepsofficieren na 
het geven van het erewoord hier te lande konden blijven en leiding 
konden geven aan de reserve-officieren en de bevolking, zou slechts 
zin hebben bij verzet tegen de Duitsers, hetgeen het gegeven woord 
juist uitsloot. Op welk ander dan militair- of para-militair terrein 
reserve-officieren en anderen na Mei 1940 behoefte hadden aan lei- 
ding van de Nederlandse beroepsofficieren, is de commissie niet dui- 
delijk geworden. 

Veel waardering heeft de commissie voor die beroepsofficieren, 
die geweigerd hebben de - naar het oordeel van de coinmissie niet 
toelaatbare - erewoordverklaring te tekenen. Zij hebben de vrij- 
heid onder de voorwaarden, die de erewoordverklaring inhield, niet 
willen aanvaarden en zich in krijgsgevangenschap laten voeren. De 
eigen verantwoordelijkheid voor deze uitgesproken persoonlijke daad 
is door hen op de juiste wijze begrepen. Hetzelfde geldt voor de 
12 cadetten van het K.N.I.L. alsmede de stoker d-r Koninklijke 
marine. die een soortgelijke verklaring niet hebben willen tekenen. 

Toch wil de commissie het gedrag van de overgrote meerderheid 
der beroepsofficieren niet veroordelen, omdat er een aantal 
gronden is, waarop deze gedisculpeerd geacht kunnen worden. In 
de eerste plaats noemt de commissie de brief van 26 Juni 1940 over 
de Opbouwdienst, welke van het Algemeen Hoofdkwartier is uit- 
gegaan. Uit deze brief kon de conclusie getrokken worden, dat de 
opperbevelhebber het geven van een erewoord niet verbood. In  het 
telex-bericht van 1 Juli 1940 wees de opperbevelhebber vervolgens 
uitdrukkelijk op de vrijheid van mening, welke het personeel ten 
aanzien van het erewoord had. 

Tenslotte - en dit acht de commissie doorslaggevend, gezien de 
hiërarchische verhoudingen - hebben de beroepsofficieren de ere- 
woordverklaring getekend, daartoe gebracht door de houding van 
vele opper- en vlagofficieren en door de begeleidende brieven, welke 
zij tezamen met de erewoordverklaring ontvingen. 

In dit verband wil de commissie nog herinneren aan het feit, dat 
het hoofd van het afwikkelingsbureau van het Departement van 
Defensie op een ogenblik, waarop de tekst van het erewoord nog niet 
vaststond en waarop de opperbevelhebber zijn mening omtrent de 
toelaatbaarheid nog niet had gegeven, aan de onder hem dienende 
officieren de raad heeft gegeven om de verklaring te tekenen. De 
commissie acht dit voorbarige optreden onjuist. 

Bij het vellen van haar oordeel over het breken van het erewoord 
gaat de commissie in de eerste plaats van het standpunt uit, dat een 
gegeven erewoord met de meeste nauwgezetheid moet worden nage- 
komen. 

Toen de Nederlandse krijgsmacht, voor zover in bezet Nederland 
aanwezig, in 1940 capituleerde, werd zij krijgsgevangen verklaard. 



De beroepsctfficieren kregen daarna de keus in krijgsgevangenschap 
te worden weggevoerd, of, wanneer zij de erewoordverklaring 
tekenden, in vrijheid te worden gesteld. 

De bezetter had het recht een erewoordverklaring aan de beroeps- 
officieren voor te leggen. Toen dezen in Juli 1940 de voorgelegde 
erewoordverklaring vrijwillig tekenden, waren zij daaraan gebonden. 

De commissie heeft de indruk, dat de Duitse militaire autoriteiten 
zich ten opzichte van de beroepsofficieren over het algemeen aan de 
geldende internationale en nationale wetten en gebruiken hebben ge- 
houden. Hadden zij dit niet gedaan, dan had het houden van het ge- 
geven woord niet gevraagd kunnen worden, omdat de Duitsers dan 
zelf hun deel van de overeenkomst niet zouden zijn nagekomen. 

Degene, die later meende, dat het gegeven erewoord hem zodanige 
verplichtingen oplegde, dat hij het niet kon houden, had zich in 
beginsel bij de Duitse militaire autoriteiten te melden; hij werd dan 
teruggebracht in de situatie, waarin hij vóór het afleggen van de ere- 
woordverklaring verkeerde, nl. in krijgsgevangenschap. 

Er zouden zich op dit punt in het algemeen, naar de commissie 
meent, geen moeilijkheden hebben voorgedaan, wanneer niet de Duitse 
civiele autoriteiten bij het voortschrijden van de oorlog keer op keer 
en op de meest ernstige wijze het Landoorlogreglement ten aanzien 
van de bevolking in haar geheel hadden geschonden. 

In de jaren na 1940 werd het dan ook voor de beroepsofficieren, 
die krachtens hun erewoordverklaring op de plaats rust stonden, steeds 
moeilijker te berusten in een toestand, waarin een klein deel van de 
bevolking actief, maar een zeer groot deel van de bevolking passief 
tegen de Duitse bezetter verzet pleegde. Daarbij kon men in de 
situatie komen te verkeren de Duitsers in kennis te moeten stellen 
van eventuele wetenschap omtrent het verzet. 

De oorlog veranderde na 1940 reeds spoedig in een strijd met een 
steeds meer totalitair karakter en de bezetter schond keer op keer de 
mense!ijke rechten. Een aantal beroepsofficieren heeft toen geineznd 
het erewoord te kunnen breken, hetzij door naar Engeland te gaan om 
zich bij de Nederlandse strijdkrachten aldaar te voegen, hetzij door 
zich bij het verzet aan te sluiten. 

Andere officieren, die eveneens meenden niet langer werkeloos te 
kunnen toezien, hebben het erewoord teruggegeven en zich in krijgs- 
gevangenschap laten voeren, met de bedoeling daaruit te ontsnappen 
om, hetzij naar Engeland te gaan, hetzij zich bij het verzet aan te 
sluiten. Een aantal van hen is dit ook gelukt. 

De meerderheid van de commisie meent, dat de tweede weg, de 
weg dus via de krijgsgevangenschap, de juiste is geweest. Slechts 
Ranneer die weg niet mogelijk was - er konden zich inderdaad om- 
standigheden voordoen, waardoor een zo ernstig conflict van plichten 
kon ontstaan, dat hij, die zijn erewoord brak, gedisculpeerd kon 
zijn -, acht de meerderheid van de commissie het breken van het 
erewoord aanvaardbaar. Uiteraard speelden bij beslissingen of men al 
dan niet zijn erewoord kon breken, subjectieve elementen een rol. De 
meerderheid van de commissie kan zich dan ook voorstelien, dat, 
wanneer off~cieren wegens het breken van hun erewoord voor een 
krijgsraad zouden zijn gedaagd, deze de een wel, en de ander niet 
veroordeeld zou hebben. Gezien het subjectieve element kan zij uiter- 
aard niet treden in de gevallen, waarin wel, en in de gevallen, waarin 
geen disculpatiegronden aanwezig waren. In elk geval meent de 
meerderheid der commissie, dat die officieren, die na Mei 1942 in 
krijgsgevangenschap zijn afgevoerd, en daaruit b.v. wegens ziekte op 
erewoord werden ontslagen. wel zeer ernstige redenen gehad moeten 
hebben om hun erewoord te breken. 

Het standpunt van de Regering te Londen heeft de commissie 
hierboven reeds in haar beschouwingen betrokken. Daarbij bleek, dat 
zij zich niet met de door de heer Dijxhoorn ontwikkelde gedachten- 
gang heeft kunnen verenigen. 

De meerderheid van de commissie acht het op grond van het 
tweede lid van artikel 10 van het Landoorlogreglement onjuist, 
diensten aan te nemen van officieren in strijd met hun op 14 Juli 1940 
gegeven erewoord. Deze meerderheid is van oordeel, dat het ten 
aanzien van het aannemen van deze diensten niet terzake doet, of 
de betrokken officier zich voor zijn geweten niet gebonden achtte. 
Dit kon deze persoonlijk in bepaalde opzichten disculperen, doch 
had geen invloed op de volkenrechtelijke verplichtingen van de 
Regering. De meerderheid van de commissie keurt het beleid der , 

Regering dan ook af, waar zij de hierbedoelde diensten heeft aan- 
vaard. De Regering had van de diensten van de betrokken officieren 
wel gebruik kunnen maken in de oorlog tegen Japan of Italië. De 
bondgenoten van Duitsland waren in de erewoordverklaring niet 
genoemd. 
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Critiek is er geweest op de houding, die de Regering na de be- 
vrijdiilg ten opzichte van die beroepsofficieren, die hun erewoord 
hadden gebroken? heeft aangenomen. 

Voorzover deze critiek ging tegen het accepterea van de diensten 
van beroepsofficieren die, na onder moeilijke omstandigheden naar 
Engeland te zijn overgestoken, in strijd met het door hen gegeven 
erewoord door de Resering aldaar in dienst waren genomen, verwijst 
de meerderheid van de commissie naar haar hiervoor ontwikkelde 
standpunt. 

Grotere bezwaren heeft deze meerderheid nog tegen het beleid van 
de Regering toen zij die beroepsofficieren, die na op 15 Mei 1942 in 
krijgsgevangenschap te zijn afgevoerd, wegens een bijzondere omstan- 
digheid op erewoord werden ontslagen (b.v vermeende of echte 
ziekte), na de bevrijding van het Zuiden des lands - dus voordat 
Duitsland gecapituleerd had - in dienst heeft genomen voor de 
strijd tegen Duitsland. 

Voor de Regering was na de bevrijding van het Zuiden, doch vóór 
de capitulatie van Duitsland, het tweede lid van artikel 10 van het 
Landoorlogreglement nog van toepassing. Er waren toen overigens 
genoeg functies waarvan de vervulling niet in strijd kwam met het 
gegeven erewoord, zoals het recruteren van troepen voor Indië. 

Een minderheid van de commissie kan zich met deze conclusies 
t.a.v. het ,,brekenw van het erewoord slechts ten dele verenigen. 

In de eerste plaats is zij van mening, dat men een onderscheid 
moet maken tussen een tweetal vragen: in hoeverre bleef men aan 
de verplichtingen van het erewoord gebonden en, wanneer men 
meende daaraan niet meer te mogen voldoen, was men dan verplicht 
zijn geprivilegieerde positie prijs te geven door het erewoord terug 
te geven. 

De bindende kracht van een erewoord kan niet onbeperkt zijn; 
met name kan degene, die het aflegt er niet door gebonden worden 
om zelf de aigemene rechtsbeginselen der eigen nationale wetgeving 
te schenden, nog minder om zelf inbreuk te plegen op de oorlogs- 
wetten of de rechten van de mens. Tot hetgeen in zich zelf onge- 
oorloofd is kan men op geen enkele wijze gebonden worden. Een 
uitwerking van dit algemene rechtsbeginsel vindt men in ons burger- 
lijk recht b.v. in de bepaling van artikel 1371 j.0. 1373 B.W.: een 
overeenkomst, die bepalingen bevat in strijd met de wetten, de open- 
bare orde of de goede zeden, is nietig, dus van de aanvang af 
krachteloos. Anders dan voor een burgerrechtelijke verbintenis geldt 
voor een erewoord nog, dat het naar zijn aard niet half wél en half 
niet Iran binden, het bindt wél of het bindt niet en wanneer het 
verplicht tot gedragingen in strijd met de rechten van de mens, de 
oorlogs\vetten en de algemene beginselen van het nation-ile recht, dan 
bindt het niet. Elke oorlogvoerende mogendheid die aan krijgsge- 
vangenen een erewoord vraagt, kan zich dit zeer goed realiseren. 

Welke bindende kracht moet nu in het licht van het voorafgaande 
toegekend worden aan de verplichtingen, vervat in het erewoord, 
zoals dat in 1940 door de Nederlandse beroepsofficieren werd ge- 
geven? De vraag in het midden gelaten, of dit erewoord reeds van 
de aanvang af verplichtingen tot gedragingen in strijd met de rechten 
van de mens, de oorlogswetten of de algemene beginselen der Neder- 
landse wetgeving imptceerde, is de mmderheid der commissie, hier 
aan het woord, van oordeel, dat het erewoord ongetwijfeld derge- 
lijke verplichtingen met zich meebracht, toen de bezetter grovelijk 
en op grote schaal het oorlogsrecht en de rechten van de mens begon 
te schenden, in ieder geval dus in de loop van 1941. Strikte ge- 
bondenheid aan het erewoord zou van die tijd af degenen, die het 
crecvoord hadden gegeven, tot medeplichtigen van de bezetter hebben 
moeten maken. Van die tijd af bond het erewoord hen dus niet meer. 
Was men in die omstandigheden verplicht het erewoord terug te 
geven? 

Al moet de vraag, of men verplicht is een niet meer bindend ere- 
woord terug te geven in het algemeen bevestigend worden beant- 
woord, toch zijn er uitzonderingen op deze regel, die zich ook in de 
concrete situatie van de bezettingstijd konden voordoen b.v. wanneer 
men zich individueel voor een zodanige situatie zag geplaatst, dat het 
teruggeven van het erewoord onschuldige medeburgers (b.v. onder- 
gedoken joden) in groot gevaar zou brengen. In het verloop van 
de bezettingstijd deed zich zelfs een uitzondering voor, d e  van alge- 
mene betekenis was. Toen de bezetter nl. de ,,totale oorlogsvoering" 
geleidelijk aan zover dreef, dat hij de meest elementaire menselijke 
rechten met voeten trad, werd het plegen van verzet daartegen voor 
alle Nederlanders, de beroepsofficieren ingesloten, tot een plicht. 
Degenen, die de erewoordverklaring hadden ondertekend, kwamen 
toen te staan voor een conflict van plichten, die om in enigerlei vorm 
aan het verzet deel te nemen, en die om hun erewoord terug te 
geven. Waar het bij het verzet ging om een zo ernstige zaak als de 



verdediging van de rechten van de mens, mocht men bij zijn keuze 
niet aarzelen. 

Welke houding moest de Nederlandse Regering in deze zaak aan- 
nemen? Terecht heeft zij zich er van onthouden openlijk bekend te 
maken, dat de officieren, die het erewoord hadden afgelegd, daar- 
aan niet meer gebonden waren en het niet meer behoefden terug te 
geven, mits zij zich slechts bij het verzet of bij de krijgsmacht aan- 
sloten. Een dergelijke bekendmaking zou er immers gemakkelijk toe 
hebben kunnen leiden, dat de vijand zich tegenover Nederland niet 
meer gebonden verklaarde aan die bepalingen van het Landoorlog- 
reglement, waaraan hij zich tot dusver wel had gehouden. 

Tenslotte rijst de vraag, of de Regering deze officieren in de strijd 
tegen Duitsland heeft mogen inzetten. Voor zover beroepsofficieren 
die hun erewoord niet hadden teruggegeven, dit hadden nagelaten 
op grond van de op hen rustende verplichting om zich in enigerlei 
vorm tegen de vijand te verzetten, stond het de Regering inderdaad 
in principe vrij om dit te doen. Deze officieren waren immers noch 
tegenover de Duitse, noch tegenover hun eigen Regering meer ge- 
bonden de verplichtingen te vervullen, die zij door het afgeven van 
het erewoord op zich hadden genomen, de verplichting tot het terug- 
geven van het erewoord daaronder begrepen. En wanneer de offi- 
cieren zelf, die het erewoord hadden afgelegd, daaraan niet meer ge- 
bonden waren, dan was ook de Nederlandse Regering daardoor niet 
langer te hunnen aanzien gebonden. Artikel 10, tweede lid, van het 
Landoorlogreglement knoopt immers de verplichtingen van de Rege- 
ring vast aan de verplichtingen, die op diegenen rusten, die hun 
erewoord hebben afgegeven. Het had echter op de weg van de Rege- 
ring gelegen, voor elk afzonderlijk geval eerst door een krijgsraad te 
laten onderzoeken, of de betrokken beroepsofficier zich in redelijk- 
heid niet meer aan deze verplichtingen gebonden kon achten. In 
bep~alde gevallen, b.v. t.a.v. de beroepsofficieren, die het erewoord 
gegeven hadden rnct de vooropgezette bedoeling om het te breken, 
zou het oordeel van de krijgsraad ontkennend hebben kunnen luiden. 

Een opvatting, als zou in de omstandigheden, zoals die zich tijdens 
de bezetting hebben voorgedaan, gebondenheid aan het erewoord in 
het algemeen zijn blijven bestaan totdat dit zou zijn terugegeven, zou 
naar het oordeel van de minderheid der conimissie er op neerkomen, 
dat men de gebondenheid aan een erewoord van hogcre orde zou 
achten dan dc gebondenheid aan de wetten en zelfs hoger dan de 
gebondenheid aan de algemene normen van recht en zedelijkheid. 

De meerderheid van de commissie heeft hierboven reeds haar 
oordeel over het breken van het erewoord uitgesproken, maar wil 
naar aanleiding van de opmerkingen van de minderheid hierover nog 
het volgende naar voren brengen. Zij wil nogmaals vooropstellen, 
dat de situatie voor de beroepsofficieren deze was, dat zij uit krijgs- 
gevangenschap waren vrijgelaten onder voorwaarden, welke zij op 
erewoord hadden verklaard te zullen naleven. Wanneer men meende 
zich daaraan niet te kunnen houden, had men de mogelijkheid om 
zijn woord terug te geven en werd men teruggeplaatst in de situatie, 
waarin men zich bevond toen men de verklaring tekende, nl. in 
krijgsgevangenschap. Iedere beroepsofficier kon zich van zijn ge- 
bondenheid aan het erewoord ontslaan door het terug te geven. Deze 
mogelijkheid, waarvan de pendant bij de burgerrechtelijke overeen- 
komst ontbreekt, verhindert, naar het oordeel van de meerderheid 
der commissie dan ook om te dezer zake een vergelijking te maken 
rnct een overeenkomst naar burgerlijk recht. 

Voorts is het naar het oordeel van de meerderheid der commissie 
overtrokken het zo voor te stellen, alsof het erewoord met zich bracht 
dat zij, die het hadden gerekend, medeplichtigen werden van de 
bezetter bij het bedrijven van zijn misdaden. Zoals zij boven reeds 
hceft aangegeven, erkent zij in bepaalde omstandigheden van over- 
macht het recht om het erewoord te breken. Dit is echter de uitzon- 
dering op de regel. 

Tegenover de stelling, dat het optreden van de bezetter de gehele 
Nederlandse bevolking en dus ook de beroepsofficieren tot verzet 
verplichtte, merkt de meerderheid van de commissie op, dat daarbij 
uit het oog wordt verloren, dat er een essentieel verschil in positie 
was tussen de beroepsofficieren en de rest van de Nederlandse be- 
volking. De beroepsofficieren waren, zoals boven reeds gezegd, 
krijgsgevangenen, en deze positie van krijgsgevangenen verhinderde 
hen aan het verzet deel te nemen. 

Voorts meent de meerderheid van de commissie te moeten op- 
merken, dat h.i. het standpunt van de minderheid er toe leidt, dat 
de toepassing van het Landoorlogreglement in het algemeen in ge- 
vaar wordt gebracht. Wanneer men immers aanvaardt, dat een vrij- 
willig gegeven woord, dat steunt op een volkenrechtelijke overeen- 
komst, eenzijdig wordt gebroken, dan ontneemt men de basis aan 
iedere regeling voor krijgsgcvangenen, waardoor dezen aan grove wil- 



1) Vgl. 
blz. 

deel 7 A van het I 
37. 

lekeur van de vijand kunnen worden overgeleverd. Het algemeen 
belang eist, dat speciaal ook in oorlogsomstandigheden de rege- 
lingen, welke gemaakt zijn teneinde toch nog zo goed mogelijk 
de onderdanen te beschermen, worden nageleefd; in deel 7A van 

ierslag der commissie, hoofdst~~k I, 4, haar verslag 1) heeft de commissie dan ook gesteld niet geneigd te 
zijn te concluderen, dat dergelijke regelingen hun zin verloren hebben. 

Zoals hierboven reeds is gezegd, is de meerderheid van de com- 
missie van oordeel, dat het voor de Regering t.a.v. het aannemen 
van diensten van officieren in strijd met hun gegeven erewoord, 
niet ter zake doet of de betrokken officier zich voor zijn geweten 
niet aan het erewoord gebonden achtte. Het tweede lid van arti- 
kel 10 wil naar het oordeel van de meerderheid der commissie 
verhinderen, dat een Regering diensten vordert of aanneemt van een 
officier, die door een erewoord gebonden is deze diensten niet te 
verrichten. 

De commissie wijst er op, dat de Regering na de bevrijding zich, 
evenals de Regering te Londen, op het standpunt heeft gesteld, dat 
artikel 10 van het Reglement betreffende de wetten en gebruiken van 
de oorlog te land van 1907 niet van toepasisng was op de onder- 
havige erewoord~erklaring. Op het ogenblik, dat de beroepsofficieren 
de verklaring tekenden, waren zij - aldus stelde Minister Meynen in 
zijn in 5 7 geciteerde brief van 13 Juli 1945 -, na hun invrijheid- 
stelling door Hitlel-, geen krijgsgevangenen meer. Hierboven heeft de 
commissie de onjuistheid van deze opvatting reeds aangetoond. 

De grond, waarop naar het oordeel van de toenmalige Minister van 
Oorlog geen actie meer zou kunnen worden ondernomen tegen die 
officieren, die hun erewoord hadden gebroken, was, dat door de 
onvoorwaardelijke capitulatie van Duitsland en de daaruit voort- 
vloeiende beëindiging van de oorlog de ambtshandelingen van deze 
officieren niet meer als tegen die staat gericht waren te beschouwen. 
Het is duidelijk, dat dit argument ook niet aanvaardbaar is. Immers, 
dan zouden ook die daden, die verraderlijke Nederlanders ten be-. 
hoeve van Duitsland hebben verricht, eveneens niet meer als verricht 
ten voordele van deze staat beschouwd kunrien zijn. 

De toenmalige Minister van Oorlog heeft de onhoudbaarheid van 
zijn stellingen zelf implicite toegegeven, daar hij, toen bleek, dat een 
juridische benadering van deze problemen niet de gewenste uitkomst 
bracht, zijn beleid heeft bepaald zonder op de juridische facetten 
nader in te gaan. De toenmalige Minister van Marine heeft van het 
begin af aan deze facetten vee! minder aandacht geschonken. Het 
beleid van de Regering en met name dat van genoemde Ministers was 
er immers op gericht na de algehele bevrijding van ons land alle 
krachten te bundelen voor de opbouw van de toen zo noodzakelijke 
krijgsmacht. Omdat een uitspraak van de toenmalige Regering om- 
trent de kwesties rond het erewoord grote onenigheid en tweespalt 
binnen het officierskorps teweeg zou hebben gebracht, acht de com- 
missie het juist, dat zij deze kwesties toen zoveel mogelijk heeft laten 
rusten. 

Tenslotte wijst de comn~issie er op, dat uit het bovenstaancie 
gebleken is, dat de Regering duidelijk aan de krijgsmacht behoort 
mede te delen, of, en zo ja onder welke voorwaarden, het geven van 
een erewoord geoorloofd is. Bovendien bepaalt artikel 21 van de inter- 
nationale conventie van Genève over de behandeling van krijgsgevan- 
genen van 12 Augustus 1949 in het derde lid, dat elke Mogend- 
heid bij het uitbreken van een conflict de tegenpartij dient mede te 
delen, of zijn wetten en regelen haar onderdanen toestaan dan wel 
verbieden vrijheid op erewoord of belofte te aanvaarden. 

Ook is het naar het oordeel van de commissie noodzakelijk, dat bij 
de vorming van de officieren meer aandacht aan de problemen rond 
het vrijlaten op erewoord wordt geschonken. Zoals uit dit hoofdstuk 
is gebleken, heeft het aan voldoende kennis en inzicht ten deze bij 
de beroepsofficieren in 1940 nogal ontbroken. 



61 324 (van Voorst Evekink) 

61330 (van Voorst Evekink) 

86854 (Dijxhoorn) 

86855 (Dijxhoorn) 

61336 (van Voorst Evekink) 

86852 (Dijxhoorn) 

86853 (Dijxhoorn) 

l) De commissie wijst er op, dat over dit bureau en over het bu- 8 1. Bureau bijzondere aangelegenheden l) 
reau M.V.T. reeds is gerapporteerd in de delen 4 A en 5 A van 
haar verslag in verband met de daarin aan de orde zijnde Na het optreden van de heer van Lidth de Jeude als Minister van 
vraagstukken. Oorlog op 15 September 1942 hebben twee officieren van de 

generale staf, de heren G. J. Sas en mr. H.  J. Kruls, respectievelijk 
hoofd van de IIIde en de Iste afdeling van het Departement van 

1) Bijlage 28. Oorlog, op 16 September 1942 een memorandum 1) opgesteld, waarin 
zij de aandacht van de Minister vroegen voor een aantal vraagstukken 
betreffende de militaire voorbereiding van de terugkeer naar Neder- 
land en de wederopbouw der krijgsmacht. Zij deelden hierin o.m. 
mede, dat Minister Dijxhoorn op 8 Februari 1941 een bureau voor 
bijzondere aangelegenheden (bureau B.A.) had opgericht, dat recht- 
streeks onder hem ressorteerde. Dit bureau stond onder leiding van 
luiteoant-generaal J. F. van der Vijver, aan wie de koIoneI van de 
generale staf D. van Voorst Evekink was to-gevoegd. 

Deze laatste heeft bij zijn verhoor voor de commissie verklaard, dat 
het bureau voor bijzondere aangelegenheden (bureau B.A.) een aan- 
vang had gemaakt met het ontwerpen van concept-richtlijnen be- 
treffende de militaire terugkeer naar Nederland. 

Het bureau kon niets doen, zolang deze richtlijnen niet door de 
Ministerraad goedgekeurd waren. Er kwam toen een periode van 
volkomen werkloosheid in afwachting van de goedkeuring. Die pe- 
riode heeft de heer van Voorst Evekink gebruikt voor het aanleggen 
van een kaartregister van hetgeen in Nederland gebeurde. 

Minister Dijxhoorn heeft de heer Gerhrandy benaderd en deze ge- 
vraagd, of hij de zaak in de Ministerraad mocht brengen, waarop 
deze zonder aarzelen zei: ,,Neen". Dit was, wat deze zaak betreft, het 
einde voor de heren van der Vijver en van Voorst Evekink; zij 
hebben er verder niets meer van gehoord. Dit is geweest 25 April 
1941; 12 Juni 1941 kwam de ambtsperiode van hlinister Dijxhoorn 
tot een einde. 

Er waren in die tijd, aldus verklaarde de heer Dijxhoorn, tal van 
onderwerpen, die betrekkelijk buiten het departementale werk stonden. 
Die onderwerpen kon men niet uit hoofde van hun natuur toebedelen 
aan een bepaalde afdeling. In het bijzonder noemde de heer Dijxhoorn 
hierbij studieonderwerpen, zoals b.v. de terugkeer naar Nederland. 
Zo waren er meer. Toen heeft hij het nuttig geoordeeld om twee 
hooggeolaatste officieren, die hij liever niet wilde inschakelen voor het 
routinewerk van het departement, te belasten met een afzonderlijk 
bureau om deze uitzonderlijk moeilijke onderwerpen te bestuderen. 
De heer Dijxhoorn had daarvoor zeer bekwame allround stafofficieren, 
luitenant generaal van der Viiver en kolonel van Voorst Evekink. Hij 
had toen het bureau voor bij7ondere aangelegenheden opgericht om 
al dergelijke onderwerpen te kunnen laten behandelen. Het bureau 
heeft aamankelijk veel studiewerk rzedaan; de her: Dijxhoorn herin- 
nerde zich, dat het zich o.m. bemoeide met alle berichten uit Neder- 
land. Het belastte zich met het lezen van alle kranten, die uit Neder- 
land naar Londen overkwamen, om daaruit een studie te maken, 
hoe de eigenlijke situatie in die tijd in Nederland was. Voorts heeft 
hij het bureau opgedragen om een studie te maken van de wijze, 
waarov de terugkeer naar Nederland zou kunnen plaats vinden. 
Hij herinnerde zich ook, dat de nota voor H.M. de Koningin, welke 
hij destijds had ontworpen en waarin hij zijn gedachten over de 
terugkeer naar Nederland had neergelegd, was voorbereid door 
het bureau voor bij~ondere aangelegenheden. De heer Dijxhoorn 
had dit wel op ministerieel niveau willen behandelen en hij 
is ook in die richtirig werk~aam geweest. Hij heeft zowel met 
Minister Gerbrandy als met zijn ambtgenoot van Boeyen een onder- 
houd gehad. Toen is hem door de beer GerArandy op een 
geqeven dag gezegd: ,,De terugkeer naar Nederland is een zaak van 
H.M. de Koningin ~ersoonlijk". Het bleek de heer Dijxhoorn dus, 
dat hij -wetende, welk standpunt werd gehuldigd en bemerkende, dat 
de heer Gerhrandy zich met dat standpunt verenigde- op ministerieel 
niveau vastliep. Hij kon dus niet anders dan oo een gegeven moment 
bij de Koningin een nota indienen. Was op die nota geen antwoord 



l )  Vgl. het verslag der commissie, deel 5 A hoofdstuk IV 

Bijlage 28, hoofdstuk I, sub B. 

ontvangen, dan was hij met zijn ministeriële verantwoordelijkheid op 
eigen gelegenheid doorgegaan. l) 

De comn~rssie merkt in dit verband op, dat uit het bovengenoemde 
memorandum ') van de heren Sas en Kruls nog blijkt, dat in ver- 
band met het feit, dat de militaire voorbereiding van de terugkeer 
naar Nederland onder het Ministerie van Marine kwam te ressorteren, 
de majoor van de generale staf de Broekert met ingang van 14 
A~igustus 1941 bij het Departement van Marine werd geplaatst. 

Het bureau B A. werd met ingang van 1 September 1941 opge- 
Bijlage 28, hoofdstuk I, sub A. heven 3 ) .  Voorts was inmiddels, in de zomer van 1931, uit de Minis- 
Vgl. voorts 5 2 van hoofdstuk X1 van deel 5 A van het verslag terraad ingesteld de Ministeriele Commissie Terugkeer 4) ,  waarin 

der comm!ssie. zitting kregen de Minister-president, alsmede de Ministers van Ma- 
rine, van Binnenlandse Zaken, van Justitie, van Handel, Nijverheid 
en Scheepvaart, en van Oorlog. In de loop van de maand November 
1941 werd Oe heer de Broekert onder de bevelen van de kolonel der 
mariniers, de heer de Bruyne, geplaatst, die door de Minister van 
Marine uit Nederlandsch-Indië was ontboden. 

47838 (de Bruyne) Toen de heer de Bruyne zich in December 1941, na hiervoor uit 
Indië te ziin opgeroepen-. bii de IMinister van Marine vervoegde. ont- - - 
ving hij zijn opdracht, welke o.m. behelsde de .,mllita~re voorbereidmg 

9 Vgl. hoofdstuk XIII van deel 4 A van het verslag der commissie. terugkeerv. z )  
47835 (de Bfuyne) In het begin, aldus de heer de Bruyne. was de Minister van Defensie 
47848 (de Bruyne) zeli de chef van een sooitgelijk buieau geweest. 

Aanvankelijk was de heer de Bruyne belast met de leiding van 
het bureau voorbereiding terugkeer, B.V.T. Er bestonden zeer vage 
ideeën over hetgeen dit bureau moest omvatten. Na een paar maan- 
den kwam hij tot de conclusie. dat 99 % van het werk op niet- 
militair gebied lag. Het werk had betrekking op allerlei vraagstukken 
van politieke, financiële, economische en scheepvaartkundige aard. 
Dit heeft de heer de Bnlyne bij de Minister naar voren gebracht, 
waaruit is voortgekomen. in Mei of Juni 1942, de vorming van het 

9 Vgì. 5 6 van hoofdstuk XIX van deel 5 A van het verslag van coördinerende Departement voor Algemene Oorlogvoering. 6 )  De 
de commissie. vraagstukken, liggende op militair gebied, werden opgedragen aan 

een bureau, geheten het bureau militaire voorbereiding terugkeer, 
M.V.T. Daar werden alle gegevens, die op militair gebied uit Neder- 
land kwamen, verwerkt en doorgegeven aan militaire instanties, in 
de eerste plaats Engelse, maar ook aan Franse en Belgische. Het 
betrof ook het uitvoeren van bepaalde studie-opdrachten, die van 
Engelse zijde werden gegeven, waarbij werd gevraagd om een topo- 
grafische beschrijving te geven van kusten, gedeelten van het land, 
rivieren, bruggen, wegen e.d. Dit alles moest worden uitgewerkt. De 
bedoeling was eigenlijk, dat het bureau M.V.T. (militaire voorbe- 
reiding terugkeer) de kern zou worden voor de later te vormen staf 
van de opperbevelhebber. 

§ 2. Bureau militaire voorbereiding terugkeer (M.V.T.) 

7 )  Bijlage 29, sub C. Het bureau militaire voorbereiding terugkeer (M.V.S.) ') onder 
leiding van de kolonel der mariniers M. R. de Bruyne is 1 Juli 1942 
door de Minister van Oorlog ingesteld. Het bureau bestond voorts 
uit de majoors van de generale staf P. L. G. Dooun?ni? en P. J .  de 
Broekert, de reserve-majoor voor speciale diensten ing. W. d ~ ~ z  Boer, 
de kapitein der mariniers H. Lieftinck en de eerste luitenant der ma- 
riniers E. J. baron Leive van Ad~lard. 

Bij gemeenschappelijke beschikking van de Ministers van Marine en 
van Oorlog a.i. van 6 Juli 1942 werden de officiera der mariniers, 
de Bruyne, Lieftinck en baron Lewe van Aduard, gedetacheerd bij 
het Departement van Oorlog, terwijl de heer de Broekert wederom 
werd geplaatst aan het Departement van Oorlog. 

De taak van het M.V.T. was: 
1. Het in behandeling nenìeii van alle vraagstukken met betrekking 

tot de militaire voorbereiding van de terugkeer en in verband hier- 
inede het doen van voorstellen aan de Ministers van Oorlog en van 
htarine ter voorbereiding van de deelneming der beschikbare Neder- 
landse strijdkrachten aan operatiën teg.en en in het bezette gebied. 

2. Het, na verkregen goedkeuring der Regering, voorbereiden en 
organiseren van een ,,binnenlands front" in het bezette moederland. 

3. Het - in nauw overleg met de betrokken instanties van de 
Departementen van Oorlog en van Marine - voorbereiden van de 
uitbreiding van de Nederlandse militaire machtsmiddelrn onmiddel- 
lijk na de terugkeer in Nederland, zodanig dat zij zo spoedig mogelijk 
hun voorlopige taak, t.w.': 

het c.q. uitvoeren van of deelnemen aan operaties voor verovering 
van nog bezette delzn van ons grondgebied, het handhaven van orde 
e3 rust in het heroverde gebied en het c.q. deelnemrn aan de bezetting 
van vijandelijk territoir, naar behoren zullen kunnen vervullen. 

4. Wet plegen van overleg en het houden van verband met andere 
departementen en met de betrokken geallieerde instanties, waar zulks 
ter uitvoering van de taak ad 1 t/m 3 nodig is en voorzover niet op 



grond van enige bepalingen de tusseilkomst van een andere instantie 
is vereist. 

5. Het onderhoude11 van nauw contact met Hoofd Afd. 111 van het 
Departement van Oorlog met betrekking tot de uitoefening van het 
militair gezag in het bevrijde moederland, waarvan de voorbereiding 
aan genoemd hoofd is opgedragen. 

6. Wet inwinn~n en verzamelen van militaire en politieke inlich- 
1) Bijlage 30. De commissie wijst ook op Boek 111, 3 1 van deel 4a tingen betreffende het bezette moederland. 

van haar verslag. Op 28 November 1942 werd ook het Bureau Toen bij de beschikking van de Minister van Oorlog van 27 No- 
Inlichtingen opgericht. veniber 1942 met ingang van 1 December 1942 het bureau organi- 

satie van de generale staf (O.G.S.) werd opgericht, werd de taak 
van het bureau M.V.T. hierbij als volgt omlijnd: 

a. het voorbereiden, uitwerken en c.q. uitvoeren van plannen tot 
actie van de beschikbare hTederiandse strijdltrachten, zulks in het 
kader van het algemeen operatieplan van de geallieerde strijdkrachten; 

b. het overleg plegen met de Britse autoriteiten omtrent de sub n 
bedoelde plannen en het daarvoor verzamelen van inlichtingen op mi- 
litair gebied in Nederland, alsmede het daarvoor werven van strijd- 
bare krachten aldaar; 

c. het door tussenkomst van de  Minister van Oorlog aan de 
Nederlandse Regering ter goedkeuring voorleggen van esn volledig 
voorstel omtrent da sub a bedoelde te voeren actie. 

Bijlage 31. 

9 Vgl. hoofdstuk V, 3 3. 

47877 (de Bruyne) 

'1 Bijlage 32. 

De commissie merkt op, dat het bij beschikking van 28 Januari 
1943 door de Minister van Oorlog ingestelde bureau Militair Gezag 2, 

tot taak kreeg: 
het - voor zoveel nodig in overleg met de hoofden der bureaux 

O.G.S. en M.V.T. - verrichten van alle voorbereidende arbeid, 
nodig om onmiddellijk na de bevrijding van het grondgebied des 
Rijks in Europa of een gedeelte daarvan de uitoefening van het 
militair gezag mogelijk te maken; alsmede het voor zoveel nodig doen 
van voorstellen met betrekking hiertoe. 

Dat de heer de Brzlyne in de loop van Maart 1943 tevens belast 
werd met de waarneming der inspectie van de Nederlandse troepen 3 ) ,  

welke functie hij in Juli 1943 definitief op zich heeft genomen, 
gebeurde o.m., omdat het gewenst geacht werd, dat het hoofd van 
het bureac M.V.T., die de voorbereidingen trof voor hzt operaliel 
gebruik van de brigade en straks bij dat gebruik ern Ie id~i~de rol 
zou spelen, meer in de gelegenheid zou zijn op de hoogte te komen 
van de geoefendheid cn de waarde der brigade cn daarop invloed 
moest kunnen uitoefenen. 

Op een gegeven moment is aan het bureau M.V.T. ook opgedragen 
contact met de Engelse dienst S.O.E. (special operations executive) 
op te nemen. Daarmede heeft het bureau M.V.T. tegelijkertijd de 
voorbereiding van het verzet op het moment van de bevrijding be- 
handeld. 

Op 7 Augustus 1943 schreef 4 )  de hlinister van Oorlog aan het 
hoofd van het bureau M.V.T., dat de oorlogssituatie deed verwach- 
ten, dat in de naaste toekomst zou zijn rekening te houden met on- 
voorziene, althans plotselinge militaire acties, waarin ons bezette 
vaderland betrokken zou worden. 

Tot dusverre beperkten deze acties zich tot luchtaanvallen op Ne- 
derlands grondgebied, waaromtrent voor zoveel mogelijk overleg werd 
gepleegd door de Britse luchtmacl-itautoriteiten, door tusssnkomst van 
een ministeriële conirnissie, bijgestaan door haar militair-technische 
adviseurs. 

Niet onwaarschijnlijk zi~llen, aldus werd in het schrijven van de 
Minister gezegd, de militaire acties meer en meer een uitgebreider 
veld bestrijken, waarbij gedacht wordt aan raids, sabotagemaatrege- 
len en uiteindelijke invasie. In verband daarmede werd de behoefte 
gevoeld aan een instantie, welke zich geregeld met de militaire ope- 
raties op Nederlands grondgebied zou bezighouden en tot welke de 
Britse legerautoriteiten zich te allen tijde zouden kunnen wenden. 

In feite is, aldus de Minister, deze instantie reeds beschikbaar in 
het bureau militaire voorbereiding terugkeer, belast met de voorbe- 
reiding der militaire operaties bij terugkeer. 

Aangezien het in de bedoeling van de Minister lag uit dit bureau 
de staf van de opperbevelhebber te vormen en de heer de Bruyne als 
chef van diens staf aan te wijzen, kwam het hem aangewezen voor, 
dat dit bureau het vorenbedoeld contact met de Britse autoriteiten 
zou onderhouden. 

Bij de Britse militaire autoriteiten zal, aldus werd verder in de 
brief gezegd, worden aangedrongen ten aanzien van oorlogshande- 
lingen tegen bezet Nederland de heer de Bruynr zoveel mogelijk te 
raadplegen. 

Na contact met de Britse Staf konden concept-richtlijnen voor de 
Nederlandse landstrijdkrachten worden samengesteld. 



47773 (de Bruyne) 

47774 (de Bruyne) 
47775 (de Bruyne) 

47796 (de Bruyne) 

47866 (de Bruyne) 

62001 (Doorrnan) 

62002 (Doorman) 

62003 (Doorman) 

62004 (Doorman) 

62005 (Doorrnan) 

62007 (Doorrnan) 

62043 (Doorman) 

Deze richtlijnen luidden als volgt: 
,,l. In  order to provide a basis for the organization and 

training of the Netherlands Land Forces in the Uni'ted Kingdom, 
it is acre-d between the British and Neiherlands Genera1 Staffs 
that tbe future employment of these forces outside the United 
Kingdom will be governed by the following directive. 

7. The organization and equipment of the Netherlands Land 
Forces are designed to enable them to fullfil, within the limits 
of the numbers avai!.ible: the ~ r o b a b l e  tasks they will be called 
upon to carry out as par: of an Allied force operating on the 
Continent of Er!rope. 

3. Thr  Prizlcecs Irene Brigade will not be called upon to 
take part in thc initia1 assaulis from the sea, with the possible 
exceptio~i of a landing on the l.!etilrriands coast. The present 
intention is thzt it wi!i be retained in reserve so long as Nether- 
lands territory has not yet been reached. In Holland it will be 
ured in special operations of an independent character to which 
its organization, training and knowledge of the conditions in 
Hoiiand render it most suited. 

3. 7he  Nethcriands parachute element will be available for 
direct action in Holland by any method that circumslances rnay 
dictate arid the availability of aircraft make possible. 

5. The ultimate aini of bhe Princess Irene Brigade, within 
its limited poweïs, is to assist to the utmost in Allied opera- 
tion for which purpose the Brigade is at the full disposal of 
the Allied Con~inander-in-Chief. 

38th August 1943." 
De  laatste maanden voor zijn ontheffing als hoofd van het bureau 

M.V.T. op 15 Augustus 1944 had de Minister van Oorlog geleidelijk 
ieder persoonlijk contact met de heer de Bruyne verbroken. Waarom 
dit is gebeurd, weet de heer de Bruyne niet, maar het was een feit. Er 
werden ook belangrijke zaken aan de heer de Bndyne onthouden. Als 
toekomstige bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten behoorde 
hij op  de hoogte te worden gehouden van alle belangrijke gegevens, 
die uit Nederland binnenkwamen. Dit was aan de betrokken instan- 
ties door de Minister van Oorlog zeer positief opgedragen; het stond 
zwart op wit; alleen men deed het niet. Toen de  heer de Bruyne het 
bij de Minister naar voren bracht, kreeg hij ten antwoord: als zij 
het niet willen, kan ik er ook niets aan doen. Deze instanties ston- 
den niet onder leiding van de heer de Biuyne; hij was dus geheel 
afhankelijk van de kracht, waarmede tegen deze instanties werd 
opgetreden, en die kracht was niet erg groot. 

De  heer de Bruyne heeft ontheffing gevraagd uit al zijn functies, 
welke ressorteerden onder de Minister van Oorlog, zoals inspec- 
teur van de Nederlandse troepen, hoofd van het bureau M.V.T. en 
de militaire inlichtingen dienst. 

Toen de heer de Bruyne wegging, heeft de  heer Doornzan zijn 
functie als hoofu van hei Bureau M.V.T. overgenomen. Het bureau 
heeft toen, naar de heer de Bnlyne meent, nog maar kort bestaan, 
waiit spoedig daarna kwam de invasie in Normandië. 

De heer P. L. G. Doorrrzan neeft verklaard, dat hij aanvanke- 
lijk op het bureau M.V.T. halve dagen heeft gezeten; 's inorgens zat 
hij bij O.G.S. en 's middags bij M.V.T.; later is hij voor hele dagen 
bij M.V.T. gekomen. Hei burea~i dimde alle maatregelen te bestu- 
deren, welke genomen moester, worden en verband hielden met de  
bevrijding van Nederland en de tijd, die kort na die bevrijding kwam. 
Uit het bureau is later de verbindingsstaf bij het hoofdkwartier 
van generaal Eisenhower ontstaan. Verder zijn er de plannen bestu- 
deerd voor het vormen van strijdkrachten in de verschillende moge- 
lijke gevallen ten aanzien van de bevrijding van Nederland. B.V. 
Duitsland capituleert en Nederland moet ineens worden bezet zonder 
vechten; of wel: Nederland wordt door gevechten bevrijd. 

Dit waren allemaal veronderstellingen en dus moest worden na- 
gegaan, welke maatregelen in die gevallen eventueel zouden moeten 
worden genomen. 

Een derde punt was het bestuderen van de  plannen voor de weder- 
opboì~w van d e  Nederlandse strijdkrachten na de bevrijding. Van 
die studies is, aldus de heer Donrman, dankbaar gebruik gemaakt, 
hoewel de nrahtijk enigszins anders is geweest dan men had ver- 
ondersteld. De heer Doorrnan js van oordeel, dat het bureau M.V.T. 
zeker niet ten onrechte is opgericht. Kolonel de Bvuyne was een 
buitengewone persoonlijkheid. een zeer goede kracht en een man van 
karakter. Er moesten twee bureaux zijn, welke verschillend werk 
deden: M.V.T. keek naar de 'bevrijding zelf, de veldtocht, enz., 
terwiil O.G.S. meer theoretische studies maakte voor de opbouw 
van het leger na de bevrijding. 

De samenwerking tussen Minister van Lidih de Jeude en kolonel 
de Bruyne was niet erg goed. De laatste was dik wij!^ geïrriteerd door 
het beleid en de persoon van de  Minister. Er was ook een geschil met 



57575 e.v.(van Lidth de Jeude) 

zakelijke achtergrond; de Minister ging niet steeds op voorstellen van 
de heer de Bruyne in. 

De heer van Lidth de Jeude heeft verklaard, dat het stellig niet zo 
was. dat er tussen hem en de heer de Buuyne een verhouding bestond, 
welke allesbehalve aangenaam was en dat er zelfs enige opzettelijk- 
heid bij was. De heer de Bruyne was echter stug en zag wel eens 
moeilijkheden, welke niet bestonden. Het was, volgens de heer van 
Lititlz de Jeude, best mogelijk, dat hij gedurende een zekere periode 
geen besprekingen met de heer de Bruyne heeft gehad, maar er is 
geen sprake van, dat dit opzettelijk zou zijn gebeurd. De heer van 
Licith de Jeude had geregeld telefonisch contact met de heer de 
Rruyne. Naar aanleiding van een opmerking van de heer de Bruyne, 
dat hij sinds 17 Mei 1944 gedurende twee maanden persoonlijk geen 
onderhoud met dc Minister had gehad over toch bestaande vraag- 
stukken, antwoordde de heer van Lidtlz de Jeude het volgende: er 
waren talrijke te behandelen onderwerpen, niet alleen met de heer 
de Bru)liie, maar ook met anderen; het is dus best mogelijk, dat er 
een leemte is ontstaan, doordat een bespreking met de heer de Buuyne 
werd uitgesteld en dat daardoor deze periode wat lang is geworden. 
De heer van Lidth de Jeude moest echter beslist tegenspreken, dat 

l )  Men vergelijke voorts over het ontslag van de heer de Bruyne dit opzettelijk zou zijn gebeurd om de heer de Bruyne te ontwijken.1) 
hoofdstuk V van dit deel alsmede boek IV van deel 4A van 
het verslag. 3 3. Bureau organisatie generale staf (0.G.S.) 

-) Bijlage 28, hoofdstuk l, sub B. Uit de eerdergenoemde nota *) aan de Minister van Oorlog van 
16 Se~tember 1942 van de heren Sas en Krills blijkt. dat het hoofd 
van de Iste afdeling van het Departement van Oorlog op 14 October 
1941 de Minister van Oorlog gewezen had op de dringende noodi-ake- 
lijkheid van de spoedige vorming van een generale staf. De Minister 
besloot daarop tot oprichting van de IIIde afdeling van zijn Departe- 
ment met ingang van 2 Januari 1942, welke afdeling o.m. de vol- 
gende taak kreeg: 

De afdeeling bestudeert op door of namens den ?dinister van 
Marine gedaan verzoek de vraagpunten, welke betrekking heb- 
ben op den terugkeer naar Nederland en verleent bijstand en 
advies aan de instantie welke bij het Departement van Marine 
met de behandeling van bedoelde vraagstukken is belast. 

Hieruit blijkt, da:, voor wat de teliigkeer bctreft, de IIIde afdeling 
ondergeschikt werd gemaakl aan de desbetreffende marine-inst:tntie, 
onder leiding van de heer de Bruyne, aldus werd in de nota gezegd. 

Na de terugkeer uit Canada van het aangewezen hoofd der IIIde 
afdeling, de luitenant kolonel van de generale staf, G. J. Sas, o p  
2 Maart 1942, diende deze in verband met de z.i. weinig doeltreffende 
organisatie van de voorbereidingen voor de terugkeer, onder dag- 
tekening van 9 April 1942, IIIde afd. nr 9, ecn nota met bijbehorend 
memorandum bij de Minister van Oorlog in. In dit memorandum 
schreef de heer Sas o.m.. dat =ei1 de indruk kreeg, dat er van een 
welomlijnd plan en van een juiste afbakening der bevoegdhedeii geen 
sprake was. 

Aan het door de heer Sas ontworpen plan is - zo vermeldt de 
nota - geen gevolg gegeven. 

De Minister van Marine, aldus de heer Sas, die krachtens het in- 
stellingsbesluit aan de IIIde afdeling advies zou vragen, heeft dit, 
althans in belangrijke aangelegenheden, nimmer gedaan. 

Op 24 April 1942 gaf het hoofd van de IIIde afdeling te kennen 
zich niet te kunnen neerleggen bij het feit. dat zijn werkzaamheid 
ondergeschikt was gemaakt aan die van een hoofdofficier der mari- 
niers, die noch uit hoofde van zijn opleiding, noch op grond van de 
door hem vervulde functie voor de hem opgedragen taak bijzondere 
geschiktheid kon hebben. Met ingang van 22 Juni 1942 onthief de 
Minister van Oorlog de heer Sas uit zijn betrekking van hoofd der 
IIIde afdeling. Diens functie zou - met uitzondering van de voor- 
bereiding van het militair gezag - door kolonel de Bruyize worden 
overgenomen. 

Bij de daarop volgende besprekingen bleek echter, aldus nog steeds 
de nota van 16 September 1942, dat - zoals te voorzien was - 
kolonel de Bruyne de hem toegewezen functie niet naar de eis kon 
vervullen, terwijl deze zelf daartegen bezwaar maakte, o.m., zoals de 
Minister van Oorlog opmerkte. omdat hij geen bemoeienis kon 
nemen met specifieke landmachtaangelegenheden. 

Luitenant kolonel Sas werd spoedig daarna weer in zijn functie 
a!s hoofd der IIIde afdeling hersteld, bij welke gelegenheid zijn taak 
bij de volgende instructie werd vastgesteld: 

In verband met de instelling van het bureau M.V.T. wordt de 
instructie van het hoofd van de IIIde afdeeling van het Departe- 
ment van Oorlog, zooals deze was vastgesteld bij Ministerieele 
Beschikking van 2 Januari 1942, lste afd., nr. 2, ingetrokken en 
wordt de taak der IIIde afdeeling - weke afdeeling deel blijft 



1) Vgl. bijlage 28, hoofdstuk 11, sub A 

2 )  Bijlage 28. 

uitmaken van het Departement van Oorlog en welker beheer ge- 
schiedt op de op de departementen van algemeen bestuur ge- 
bruikelijke wijze - voorloopig als volgt vastgesteld: 

1 .  Het voorbereide11 van de uitoefening van he? militair ge- 
zag, voor zooveel noodig in overleg met den Minister van Justitie 
en het hoofd bureau M.V.T. 

2.  Het bestudeeren der moderne oorlogvoering en in verband 
daarmede van de grondslagen onzer landsverdediging na terug- 
keer in Nederland. 

3. Het bestudeeren van de voorbereiding van de wederop- 
richting van de Koninklijke landmacht in Nederland in haar 
vollen omvang, rekening houdende met het gestelde in punt 3 
van de instructie van het hoofd bureau M.V.T. 

4. Het bestudeeren en te boek stellen der Nederlandsche 
krijgsgeschiedenis in den huidigen oorlog. 

5. Het houden van contact met geallieerde militaire instan- 
ties, voorzoover dit niet uitdrukkelijk is opgedragen aan andere 
organen. 

6.  Het geven van deskundige voorlichting aan het hoofd bu- 
reau M.V.T. 

7. Het uitvoeren van die opdrachten, welke de Minister van 
Oorlog ter voorbereiding van den terugkeer zal verstrekken. 

Tevens werd kolonel de Bruyne blijkens de nota met zijn bureau 
overgeplaatst naar het Departement van Oorlog, waarbij diens ,,bu- 
reau voorbereiding terugkeer" werd omgedoopt in ,,bureau militaire 
voorbereiding terugkeer (M.V.T.) ". 

De heren Sas en Kruls l) doen in hun nota van 16 September 1942 
ook voorstellen met betrekking tot deze materie. Zij zijn van oordeel, 
dat er in elk geval een Nederlandse opperbevelhebber (O.L.Z.) zou 
moeten zijn, die op een vroeger of later tijdstip het bevel over de 
aanwezige en nog te vormen Nederlandse (mogelijk ook geallieerde) 
strijdkrachten op zich neemt, de onverwijlde uitbreiding dier strijd- 
krachten organiseert en die het militair gezag in Nederland uitoefent. 
Deze O.L.Z. moet bijgestaan worden door een algemeen hoofd- 
kwartier (A.H.K.). 

Een aanstonds benoemen van een opperbeve!hebber en het vol- 
ledig vormen van diens algemeen hoofdkwartier wordt niet nodig ge- 
acht; wel behoort de voorbereiding te geschieden door een staf, welke 
later de afdeling landmacht van het algemeen hoofdkwartier kan 
vormen. 

De stellers van de nota waarschuwen er voor om de voor- 
bereidcnde taak van de staf vooral niet te eng te zien. Zij sommen 
een elftal taken op, waarmee deze staf zou kunnen worden belast. 

Bij de heroprichting van de generale staf worden, aldus de stellers 
van de nota, het bureau M.V.T. en de IIIde afdeling van 
het Departement val? Oorlog overbocli;. Zij zijn van mening, dat 
deze taak moet worden uitgevoerd onder de verantwoordelijkheid 
van de Minister van Oorlog. Zou een deel dezer taak op een of 
meer departementen worden afgewenteld, dan schrompelt de po. 
sitie van deze blinister in tot die van brheer'der van een legioen van 
2000 man, met welks beheer reeds bovendien twee andere instanties 
- inspecteur en brigadecommandant - bemoeienis hebben. Dit zou 
wel een zeer topzwaar beeld geven. 

Tenslottr wijzen zij er op, dat twee opperofficieren en zeven hoofd- 
officieren van de generale staf ter beschikking van de Minister staan. 

De  nota van 16 September 1942 werd door luitenant generaal 
J. F. van der Vijver in een onderschrift warm ondersteund. In dit 
onderschrift neemt hij stelling tegen een mening, welke hier en daar 
had post gevat, dat de generale staf niet deskundig zou zijn en dat de 
afloop van de oorlog van 10 tot 15 Mei 1940 op ons grondgebied deels 
aan tekortkomingen van die staf te wijten zou zijn geweest. De afloop 
van de oorlog in Mei 1940 is, naar de mening van de heer van der 
Vijver, zeer zeker nict te wijten aan de generale staf, evenmin als aan 
de legerleiding in die dagen of aan het Nederlandse officierenkorps. 
Integendeel, vol bewondering moet men zijn voor hetgeen bij de mo- 
bilisatie, gedurende de afwachtingstoestand en tijdens de oorlogsdagen 
- toen eindelijk ,, de perikelen en de gevaren ons volk klaar voor 
ogen stonden" - door de Nederlandse krijgsmacht nog is gepresteerd. 
De ongelukkige afloop van de oorlog wijt hij aan een ingewikkeld 
samenstel van oorzaken, welke sedert eeuwen heeft bestaan. 

Als een groot voordeel van de aanvaarding van de in de nota 
vervatte voorstellen noemde de heer van der Vijver, dat de gznerale 
staf bij de militaire voorbereiding van de terugkeer naar Neder- 
land weder op zijn plaats zou worden gebracht en in de ge- 
legenheid zou worden gesteld de rol te spelen, welke hem toekomt. 
Als chef van de staf van ds landmacht kwam, naar het oordeel van de  
heer van der Vijver, het eerst in aanmerking generaal majoor Dijx- 
hoorn en als sous-chef kolonel van Voorst Evekink. 



1) Bijlage 33. 

) Vgl. het verslag der commissie, deel 5 A hoofdstuk XII. 

In een nota van 15 November 1912 l), gericht tot de Minister van 
Oorlog, geeft de heer van Voorst h-vrkink ezn beschouwing over de 
militriire voorbereiding van de terugkeer naar Nederland. Wanneer 
de Minister twee organen, nl. het bureau M.V.T. en het bureau O.G.S., 
naast elkaar wenste dan zou, naar het oordeel van de heer van Voorst 
Evekink, nog de beste oplossing die zijn, waarbij de taak van het 
bureau M.V.T. zich zou beperken tot bepaalde werkzaamheden ten 
opzichte van bezet Nederland. Een arbeid, welke - zoals in de nota 
letterlijk wordt gezegd - derhalve ern einde neemt, wanneer de mili- 
taire terugkeer aanvangt, een Nederlands bevelvoerend orgaan wordt 
gevormd en O.G.S. in laatstbedoeid orgaan overgaat. 

Wanneer de Minister ook hiertegen nog bezwaren heeft, zo werd 
voorts in de nota van de heer van Voorst Evekink opgemerkt, dan 
rest de oplossing om alle met de militaire voorbereiding van de terug- 
keer verband houdende werkzaamheden in één hand te brengen bij het 
bureau M.V.T. Een situatie, waarbij deze beide bureaux zonder onder- 
linge gezagsverhouding, doch met in en over elkander grijpende taken 
naast ellaar werken, is een bron van wrijving en voorts een belem- 
mering voor een zo efficiënt mogelijk gebruik van het beperkte getal 
geschikte arbeidskrachten. Ook zag de heer van Voorst Evekink be- 
zwaren met betrekking tot de samenwerking met geallieerde organen. 

Zoals in 9 2 van dit hoofdstuk reeds is vermeld, werd het bureau 
organisatie van de generale staf (O.G.S.) bij beschikking van de 
Minister van Oorlog van 27 November 1942 met ingang van 1 De- 
cember 1942 opgericht. 

Bij beschikking van 8 Januari 1943 heeft de Minister van Oorlog 
aan het hoofd van dit bureau, de heer van Voorst Evekirzk, een in- 
structie gegeven, welke de volgende punten bevat: 

1. Bij terugkeer naar Nederland treedt het bureau O.G.S. in 
het verband van het Departement van Oorlog. Het hoofd van het 
bureau O.G.S. bereidt zich voor om terstond r a  tervgkeer in Ne- 
derland de leiding der werkzaamheden tot reorganisatie van het 
Departement van Oorlog op zich te nemen. 

2. De aan het hoofd van het bureau O.G.S. toegevoegde luite- 
nant kolonel Sas zal terstond na terugkeer worden belast niet de 
organisatie van de militaire afdeeling van het Departement van 
Oorlog. 

3. Het hoofd van het bureau O.G.S. treft de noodige voorbe- 
reidingen, opdat het Departement van Oorlog terstond na de be- 
vrijding van Nederland of van een gedeelte daarvan kan aan- 
vangen met het mobiliseeren van legereenheden, noodig voor het 
handhaven van orde en rust in het land, voor het beveiligen der 
grenzen en zoo noodig voor het deelnemen aan de bezetting van 
vijandelijk gebied. 

4. Het hoofd van het bureau O.G.S. cintwerpt een \redes- en 
een oorlogsorganisaiie voor de Koninklijke landmacht. 

5 .  Het hoofd van het bureau O.G.S. ontwerpt cie meest nood- 
zakelijke tactische en technische voorschriften voor de Konink- 
lijke landmacht, gebaseerd op moderne oorlogvoering. 

6. Het hoofd van het bureai! O.G.S. stelt zich bij zijn voor- 
bereidenden arbeid op het standpunt, dat Nederland militair 
nauw moet kunnen samenwerken met de geallieerde mogend- 
heden en dat de Koninklijke landmacht, althans voorloopig, in 
hoofdzaak aangewezen zal zijn op bewapening met materieel van 
Britsche herkomst. 

7 .  Het hoofd van het bureau O.G.S. behoort bij de organisatie 
van de Koninklijke landmacht rekening te houden met de  taak, 
welke haar in de na den oorlog te verwachten verhouding wacht, 
waarbij nauwe tactische samenwerking met de Britsche weer- 
macht mogelijk moet zijn. 

8. Het hoofd van het bureau O.G.S. wordt, evenals de aan 
hem toegevoegde luitenant kolonel Sas, in verband met de voren- 
omschreven opdrachten in de gelegenheid geste!d een grondige 
studie te maken van de organisatie, de benapening en de oplei- 
ding van het Britsche leger, waartoe bereids de Britsche leger- 
autoriteiten hun volle medewerking hebben toegezegd. 

Als gevolg van het op  28 Januari 1943 door de Minister van 
Oorlog ingestelde bureau militair gezag ?) moest een taakverdeling 
worden vastgesteld tussen dit bureau en de bureaux militaire voor- 
bereiding terugkeer en organisatie generale staf. 

De taak van het Bureau O.G.S. werd toen als volgt oinschreven: 
a. het - voor zooveel noodig in overleg met de hoofden der 

bureaux M.V.T. en M.G. - treffen van de noodige voorberei- 
dingen, opdat het Departement van Oorlog terstond na de be- 
vrijding van het grondgebied des Kijks in Europa of een gedeelte 
daarvan, kan aanvangen met het mobiliseeren van legereenheden, 
noodig voor het handhaven van orde en rust in het land, voor het 
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beveiligen der grenzen en zoo noodig voor het deelnemen aan de 
bezetting van vijandelijk gebied; 

b. het ontwerpen van een vredes- en een oorlogsorganisatie 
voor de Koninklijke landmacht; 

c. het ontwerpen van de meest noodzakelijke tactische en 
technische voorschriften voor de  Koninklijke landmacht, ge- 
baseerd op de moderne oorlogvoering. 

De  heer van Voorst Evekink heeft verklaard op 1 December 1942 
weer op het Departement van Oorlog te werk gesteld te zijn. Medio 
November 1942 was hij in het kabinet van de h/linister ontboden. 
Daar heeft de Minister hem een concept gegeven van hetgeen deze 
van plan was te doen. 

De heer van Voorst Evekink was van mening, dat men kon zeg- 
gen, dat door O.G.S. een organisatie is ontworpen voor het Neder- 
landse leger in vredestijd. Later is bureau O.G.S. overgegaan in een 
bureau expeditionnaire macht. Dit betekende niet alle- een naams- 
verandering; de taak is aangevuld met de vorming van een expedi- 
tionnaire macht. 

Er is een onderzoek geweest nopens de vraag, of er moest worden 
overgegaan tot de vorming van een kwaliteitsleger van bepaalde om- 
vang. De heer van Voorst Eiiekink had daar ook aan medegewerkt 
en er een nota over geschreven. De heren van der Vijver, Kruls, Door- 
man en de Broekert waren voor een klein kwaliteitslrger. De  hercn 
Sas en van Voorst Evekink betoogden, dat de tijd om een beslissing 
te nemen omtrent de vraag, of het leger groot of klein moest zijn, nog 
niet gekomen was. In het algemeen kon men spreken van een tegen- 
stelling tussen de leidende figuren uit die tijd ten opzichte van de 
vraag, of er toen reeds een keuze kon of moest worden gedaan met 
betrekking tot de omvang van het nieuw op te bouwen leger. 

De heer C. Vollema is in Maart 1943 bij het bureau O.G.S. ge- 
komen. Het was een organisatie van enkele officieren, die enorm hard 
werkten en die een enorme taak opgekregen hadden, nl. de organi- 
satie van de wederopbouw van het Nederlandse leger. De heer 
Vollema had niet de indruk, dat de rapporten, welke zijn gemaakt, 
later ook in practijk zijn gebracht. Misschien is dit niet gebeurd, 
omdat het bureau O.G.S. reeds gauw werd gewijzigd in het bureau 
expeditionnaire macht. Het werk van het bureau O.G.S. werd echter 
wel degelijk door enkele officieren voortgezet. 

De heer de Bruyne verklaarde dat de IIIde afdeling van het 
Departement van Oorlog (later overgegaan in het bureau O.G.S.) 
allerlei dingen voorbereid had voor de opbouw van een nieuw 
leger, nadat Nederland bevrijd zou zijn. De werkterreinen van het 
bureau O.G.S. en van het bureau M.V.T. grepen dikwijls in elkaar. 
Het was ongetwijfeld ezn gekunstelde splitsing, maar de Minister 
moest op een gegeven ogenblik de officieren van de generale staf 
aan het werk zetten en hun ook bevredigend werk geven. Men kan 
het o~iclerscheid tussen het bureau M.V.T. en het bureau O.G.S. in 
het kort als volgt aangeven. Het werk van het bureau M.V.T. was 
rechtstreeks ger~cht op de oorlog, de manoeuvres. welke moesten 
leiden tot de bevrijding, en op hetgeen er direct na de oorlog in Ne- 
derland zou moeten gebeuren. Het bureau O.G.S. had tot taak om 
voor jaren een plan op te stellen omtrent datgene, wat na de bevrij- 
ding op militair gebied in Nederland zou moeten gebeuren, organisa- 
torische kwesties e.d. Waar het bureau O.G.S. begon, eindigde het 
bureau M.V.T. Zo moest het tenminste zijn. Het liep echter dikwijls 
door elkaar. De verhouding M.V.T.I'O.G.S. heeft in i e  practijk gecn 
moeilijkheden opgeleverd. 

De  heer Doorman verklaarde, dat men het noodzakelijk vond 
een sectie generale staf op te richten om de wederoobouw van het 
leger na de bevrijding te bestuderen. In Januari 1943 is deze sectie 
opgericht. Hij is er met twee jonge officieren hemgegaan. 

Er moesten twee bureaux rijn, omdat er verschillende soorten van 
werk waren. M.V.T. keek naar de bevrijding zelf, de veldtocht, enz., 
terwijl O.G.S. meer theoretische studies maakte omtrent de opbouw 
van het leger na de bevrijding. Er is wel eens gezegd, dat het een ge- 
kunstelde splitsing was en dat het meer om persoonlijke redenen is 
geweest, dat men twee bureaux heeft ingesteld. Tenslotte hadden die 
bureaux toch met elkaar te maken. Het is volgens de heer Doornzan 
mogelijk, dat persoonlijke kwesties een rol hebben gespeeld. Dat weet 
hij echter niet zeker, want dit was Regeringsbeleid. 

Het is, zo zeide de heer van Voorst Evekink, moeilijk te beoor- 
delen, wat achteraf het practische nut is geweest van al het voor- 
bereidende werk, dat het bureau O.G.S. heeft gedaan. In een rapport 
zijn de grondslagen uiteengezet om te komen tot de opbouw van een 
nieuw leger; daarvoor is het nodige studiemateriaal verwerkt. De 
heer van Voorst Evekink wist niet welk gebruik men daarvan in 
Nederland heeft gemaakt. 

Volgens luitenant-generaal b.d. M. R. H. Calmeyer is van de rap- 
porten van het bureau O.G.S. maar in zeer geringe mate gebruik ge- 
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maakt. Of liever gezegd: vlak na de capitulatie van Duitsland is er in 
Nederland in het geheel geen gebruik van gemaakt, omdat die rap- 
porten niet bekend waren. De heer Calnzeyer is op 15 Juni 1945 
hoofd van de Ilde afdeling, afdeling generale staf, van het Ministerie 
geworden. Eerst later zijn hem deze rapporten bekend geworden. In 
hoeverre generaal Dijxhoorn in dit stadium deze rapporten kende en 
zich zelfs bij zijn adviezen daardoor heeft laten leiden, is de heer 
Calnzeyer niet bekend. Ook uan Minister Meynen waren deze rap- 
porten in die periode niet bekend. 

De heer Crrinze,yer heeft de rapporteil later persoonlijk van de heer 
van Voorst Evekilrk gekregen en ook bestudeerd. Het is dus niet 
zo, dat bij de legeropbouw, zoals die heeft plaats gehad, die rap- 
porten als richtsnoer zijn gebruikt. 

Men moet dus de conciusie trekken: aldus de heer de heer Cal'- 
rneyer, dat in feite het werk van het bureau O.G.S. op dit terrein 
nutteloos is geweest. Toen de rapporten ter kennis kwamen, waren 
zij eigenlijk reeds door de gebeurtenissen achterhaald, zodat zij weinig 
invloed hebben gehad. 

De heer Kruls kende het rapport van het bureau O.G.S. reeds 
te Londen; het is ook direct na de bevrijding mee naar Den Haag 
gegaan. Door omstandigheden gedwongen heeft na de bevrijding een 
legeropbouw plaats gevonden, welke niet in overeenstemming was 
en ook niet kon zijn met het rapport. Dit laatste ging namelijk uit 
van een leger, dat in alle rust en vrede geleidelijk zou worden op- 
gebouwd, terwijl men in Nederland plotseling geconfronteerd werd 
met de noodzaak om op korte termijn onderdelen naar Indonesië te 
zenden. Dit heeft de regelmatige opbouw van het leger in de zin van 
het plan, zoals het te Londen was opgemaakt, eigenlijk tot een on- 
mogelijkheid gemaakt. 

De heer Kruls heeft zich in zijn Londense tijd nooit aan de indruk 
kunnen onttrekken, dat men een bureau als O.G.S. eigenlijk had op- 
gericht om een aantal mensen een bezigheid te geven en niet zo zeer 
om daar behoorlijk werk van te zien komen. 

Volgens de verklaring van oud-Minister van Lidth dle Jeude hield 
het bureau O.G.S. zich bezig met de studie van de reorganisatie van 
de krijgsmacht. Dit was een geheel andere taak dan die van M.V.T., 
die de terugkeer naar Nederland voorbereidde met alle vraagstuk- 
ken, die daarmee verband hielden. De taak van het bureau O.G.S. 
was meer een studieobject, dat geleid heeft tot een uitgewerkt plan, 
welk plan uiteraard eerst na thuiskomst kon worden behandeld, om- 
dat men te Londen niet de Nederlandse krijgsmacht kon reorgani- 
seren. 

Naar het oordeel van de heer van Lidth de Jeude was de bezetting 
van dit bureau naar verhouding niet te zwak. De heer van Voorst 
Evekink beschikte over een staf oificieren, doch hij kon er steeds 
meer gebruiken. Zijn taak was een studie-opdracht, die gesn onmid- 
dellijk verband hield met de departementale werkzaamheden. De 
voorbereiding van de reorganisatie van het leger was wel uiterst be- 
langrijk, maar toentertijd nog niet actueel. Daarover heeft O.G.S. 
zich lange tijd beraden en toen het schema gereed was, is dit onder- 
worpen aan het oordeel van andere generale staf-officieren, die een 
ander inzicht hadden. Het ging om de vraag: of een leger op ruime 
schaal, zoals tot dusverre gebruikelijk, of wel een kernleger, modern 
en volledig bewapend en uitgerust. De heer van Voorst Evekilzk 
werd bijgestaan door kolonel Sas, die het systeem aanbevolen had 
van een leger op ruime schaal. De stafcommissie l )  was met zeven 
van de negen stemmrn vóór een kernleger, in afwijking van de m'ening 
van de heren van Voorst Evekirzk en Sas, die beiden vóór een leger 
op ruime schaal waren en hiervoor e'en plan hadden uitgewerkt. Deze 
studie was een nuttige en nodige leidraad voor andere besprekingen. 

8 4. Het beleid ten aanzien van de officieren van 
de generale staf 

Met betrekking tot de officieren van de generale staf heeft de 
heer van Voorst Evekink opgemerkt, dat men dezen verdeelde en 
hen ieder in een afzonderlijk hok zette, zodat zij van elkaar niet 
wisten wat zij deden. Het was, naar de overtuiging van de heer 
van Voorsr Evekink, een bewuste politiek om deze mensen van el- 
kaar te scheiden. Er waren acht geroutineerde hoofdofficieren van 
de generale staf beschikbaar en van hun diensten is zeer ondoel- 
matig gebruik gemaakt. Hij heeft er na zijn terugkeer uit het 
Verre Oosten herhaaldelijk op moeten aandringen, dat hij iets te 
doen zou krijgen. Eiij had Minister van Boeyen periodiek verveeld 
met de mededeling, dat hij er nog was. De heer van Boeyetz heeft zelf 
daarop nooit geantwoord. De heer van der Vijver adviseerde dezen 
als secretaris-generaal. De heer van der Vijver had er een zeer uitge- 
sproken opinie over, dat er een generale staf moest zijn, maar ook hij 
kreeg nu! op request. Dit beleid kwam dus niet van militaire kant. 
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Na zijn terugkeer uit het Verre Oosten was de heer van Voorst 
Evekink vijf maanden buiten betrekking gelaten, maar niet op non- 
activiteit gesteld. 

Ten aanzien van de heer van Boeyen had de heer van Voorst 
Evekink op  grond van zijn ambtelijke samr~spraken met deze de 
overtuiging gekregen, dat het niet zijn beleid was olficieri.n op wacht- 
geld dan wel op non-activiteit te stellen. 

Ook in de papieren van zijn vriend Sas heeft de heer van Voorst 
Evekink aanwijzingen gevonden, dat de achtereenvolgende Ministers 
van Oorlog te Londen niet vrij waren in het te voeren beleid. Als 
de heer Sas Minister van Boeycn zijn bezwaren kenbaar maakt in 
verband met de gekozen oplossing inzake de organisatie van de mili- 
taire voorbereidingen voor de terugkeer naar Nederland en in het 
bijzonder er bezwaar tegen maakt, dat bedoelde militaire voorberei- 
dingen, welke in hoofdzaak een vraagstuk vormen van de Konink- 
lijke landmacht, zijn gesteld onder de algemene leiding van een 
marine-instantie, i.c. kolonel der mariniers de Bruyne, antwoordt 
Minister van Boeyen hem, dat hij hierin geen verandering kan bren- 
gen, omdat de Regering dit zo wenste. 

Er waren te Londen tal van stafofficieren, aldus de heer van Oor- 
schot, die i11 Nederland bij de generale staf hadden gediend, maar 
dezen gingen allerixìal achtereenvolgens de diemt uit. Deze politiek 
van de Regering achtte de heer van Oorschoi fout. 

Naar het oordeel van de heer van Oorschot werd de Nederlandse 
R e ~ ~ r i n g  beïnvloed door de heer van ' t  Sant. Deze wilde de militairen 
kwijt en zette de officieren van de generale staf aan de dijk. De Re- 
gering deed precies wat de heer van ' t  Suilt wilde. Hij was zo'n beetje 
de dictator. De heer van Oorschot weet niet, wat de heer van ' t  Sant 
tegen de militairen had, maar hij heeft alle Nederlandse berorps- 
officieren boven de rang van kapitein achtereenvolgens zo'n beetje 
aan de dijk gezet. Zij werden alleinaal zo'n beetje ge!iquideerd, n.l. 
gepensionneerd en op  wachtgeld gesteld. Men zeide de heer van 
Oorsckot b.v.: ,,In verband met uw leeftijd". Er moest nieuw bloed 
komen; oudere heren moesten maar plaats maken voor jongere 
heren. Men zat in Engeland echter helemaal niet zo ruim in de 
officieren, dat men dit kon doen. De heer van cle Plassche, om 
iemand te noemen, was een jonge man, één van de beste generale staf- 
officieren, die men had; die werd maar gewoon aan dc dijk gezet. 
Waarom wist niemand. 

Op de vraag, hoe het met zijn ontslag is gegaan, antwoordde de 
heer van Oorschot, dat hij een brief kreeg, dat hij, gezien zijn leeftijd, 
maar weg moest gaan. Gelukkig wilden ze toen mensin h-bben, die 
lezingen konden houden. Heel aardig heeft hij tot Maart 1944 lezinjen 
in Engeland gehouden; een stuk of zes per week, tot zelfs in Ierland. 

Kolonel van Voorst Evekink van de generale staf is tot conman- 
dant van de Irene-Brigade benoemd. Deze werd er niet uitgestuurd. 
Waarom hij gespaard is, weet de heer van Oorschot niet. De heer 
Kruis bleef ook; maar deze was toen kapitein. Kolonel P h a f j  is er 
later uitgezet, samen met de heer de Jonge van Eliemeet. Die twee 
waren daar niet over te spreken. 

Aanvankelijk was de heer van de Plassche, aldus zijn verklaring, 
bij de afdeling landmacht van de Nederlandse militaire missie te 
Londen. Toen het Denartement van Oorlog werd gevormd, werd 
hij hoofd van de afdeling, belast met de inlichtingendienst en met 
die van de militaire attaché's. 

Toen de heer Sas naar Canada ging is hij deze opgevolgd als 
hoofd van de IVde afdeling (afdeling landmacht). Dit is hij geweest 
tot 1 September 1941. Hij heeft gedurende de tijd van Februari tot 
September 1941 de zaken van de landmacht behandeld, voorzover 
de Minister dit niet rechtstreeks deed in overleg me: de coinmandant 
van het legioen. Na het aftreden van Minister Dijxhoorn bleef hij 
aanvankelijk hoofd van de afdeling landmacht, totdat Minister var1 
Boeycn hem op 15 Augustus 1941 plotseling mededeelde, dat hij 
van plan was hem op non-activiteit te stellen. Waarom weet de heer 
van de Plassche niet. Hij kreeg op een goede dag ern Koninklijk 
besluit te zien, waarbij het gehele departement hervormd was. Zijn 
afdeling stond er niet meer op en zijn naam ook niet. De heer van 
de Plnssche heeft nooit begrepen, welke gedachte aan deze reorgani- 
satie ten grondslag lag. Zijn opvolger is de heer Kruls geweest, in 
zoverre dat verschillende afdelingen werden samengetrokken bij 
de z.g. eerste afdeling, welke afdeling toen alle zaken behandelde, 
welke vroeger door de heer Kruls zelf, als adjudant van de Minister, 
door de IVde afdeling en door de afdeling van de heer Grootenhuis 
behandeld ulerdei-i. Deze nieuwe eerste afdeling werd gesplitst in 
verschillende bureaux, waarbij dezelfde mensen blevzn zitten, die 
vroeger bij de afdelingen zaten. 

Op 6 Juni 1942, dus na tien maanden, werd de heer van de P!arsche 
weer in actieve dienst teruggeroepen. Hij heeft zich toen bezigge- 
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houden met de vorir,ii;g van verbiildingsofficieren voor het Neder- 
landse leger. 

Van het algemeen hoofdkwartier uit Nederland waren er te Lon- 
den na enige tijd niet veel mensen meer in belangrijke functies. Het 
was de heer Dijxhoorrl, die als Minister viel; het waren later de heren 
van Voorst Evekiizk, van Oorschot en Sas. 

Op 16 Noven~ber 1943 werd de heer van de Plassche hoofd van 
het afwikkeiingsbureau. Hij had een adjudant en een typiste, maar 
hij had geen werk. Dit is zeer merkwaardig, maar hij heeft in die 
tijd nog wel andere opdracl~ten vervuld, die niet aangenaam warm. 
De heer van de Plassche heeft op 20 Juni 1945 een benoeming 
gekregen als hoofd van het bureau Londen van het Ministerie 
van Oorlog. 

Oud-Minister Dijxhoorn verklaarde, dat er aanvankelijk te Londen 
geen behoefte was aan een generale staf. Het ging te Londen niet 
tegen het instituut generale staf, maar tegen de in Londen aanwezige 
staf-officieren. Men vond, dat de officieren, met name de staf-offi- 
cieren, blijk hadden gegeven, dat zij het vak niet kenden, gezien de 
ongelukkige afloop van de oorlog in Nederland. Daardoor werden 
de staf-officieren meermalen opzij geschoven. Zolang de heer Dijx- 
hoorn Minister was, heeft hij alle staf-officieren ingeschakeld gelaten. 

Er is van de zijde van de Minister-President vergeefs aandrang 
uitgeoefend een aantal generale staf-officieren van het departement 
weg te zendrn. De heer Dijxhmoortz zeide dit pertinent te hebben ge- 
weigerd. Er werd hein geen enkel steekhoudend argument opgegeven, 
waarom deze mensen niet goed waren op het departement. De heer 
Dijxhoorn moest echter al die mensen van zijn departement weg- 
zenden, omdat zij de heer van ' t  Sant niet bevielen. Dit was de onder- 
grond van alles. 

De heer van ' t  Sant verklaarde - naar aanleiding van de mede- 
deling van de heer Dijxhoorn, dat de  achtergrond van het feit, dat 
inril de militaire missie wilde opheffen, deze was, dat men generaal 
majoor van Oorschot kwijt wilde, omdat hij zeer slecht te boek stond 
bij de bekende heer van ' t  Sant - dat de bekende heer var2 ' t  Sant 
hier niets van wist. Ook het op non-actief stellen van de heer van 
(Ie Plnssche heeft nooit iets te maken gehad met de heer van 't Sant; 
hij wist hier niets van. De opmerking van de heer Dijxhoorn, dat 
hij de generale staf-officieren van zijn departement moest wegzenden, 
omdat zij de heer van ' t  Sant niet bevielen, noemde deze volslagen 
kolder. Hetgeen de heer Dijxhoorn over deze aangelegenheid heeft 
verklaard, heette hij een leugen. 

Volgens de heer de Bruyne was er een sterke verbittering onder 
de officieren van de generale staf. Ongetwijfeld zaten zij niet in de 
functies- die voor de hand lagen. Wanneer men de kwestie van de 
leiding van het bureau Voorbereiding Terugkeer (het latere M.V.T.) 
bekijkt uit het oogpunt van: wie moet je daarvoor hebben, een offi- 
cier van de generale staf of een officier van de mariniers, dan was 
dit esn functie voor iemand van de generale staf. 

De heer de Bruyne heeft gedurende de paar jaar, waarin hij in 
Ei~geland was en onder de Minister van Oorlog diende, uit de aard 
der zaak niet altijd even prettig gediend, omdat verschillende hoge 
officieren van de landmacht het niet aangenaam vonden de heer de 
Bruyne op die plaats te zien zitten, hetgeen hij wel begrijpelijk vond. 
Dit nam echter zeer onaangename vormei1 aan. Hij heeft de laatste 
3 4 maanden voor zijn ontslag het idee gehad, dat de intrige- 
vorming steeds toenam. Daartegeil was hij niet bestand. 

De heer de B~uuyne is een keer heel boos geworden en heeft 
toen iets over de generale staf geschreven. Hij vindt het eigenlijk 
jammer, dat dit is aangehaald, want beide betrokkenen zijn thans 
dood. Wijlen generaal majoor Sas had een brief geschreven aan de 
Minister van Oorlog, de heer i*aiz Boeyen. De heer van Boeyen gaf 
de heer de Bruyne die brief persoonlijk in handen. Daarin stond, 
dat het voor de heer Sas onaanvaardbaar was, dat een officier van 
de mariniers - ongeacht diens persoon dan, want de heer Sas had 
niets tegen hem persoonlijk - op een plaats zat, waar een officier 
va!? de generale staf moest zitten. Die brief was zeer fel gestelsd en 
daarin stond o.in.: ,,deze man" - dat was de heer de Br~lyne dus - 
,,z:al doorlnpend mijn tijdbommen op zijn weg vinden". De heer de 
Brrryne heeft toen gezegd: ik ben wel bestand tegen de tijdbommen 
van één man, maar niet tegen gehele reeksen van comn~issoriale 
tijdbommen; men ging toen commissies vormen. 

Over het achteruitzetten van de generale staf heeft de heer de 
Bruyne in een persoonlijke nota l) voor de Minister van Oorlog 
dd. 23 October 1942 het volgende opgemerkt: 

,,Persoonlijk sta ik op het standpunt, dat de voorbereiding en 
latere uitvoering der plannen in handen zou moeten zijn gelegd 
van een staf van leger- en marineofficieren (w.o. ook een des- 
kundige van het luchtwapen). De ,,legerofficierenu zouden voor 
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een belangrijk percentage generale staf-officieren moeten zijn. 
Voor de leiding van dien staf komt naar mijn meening aller- 

eerst in aanmerking een opper- c.q. hoofdofficier van den gene- 
ralen staf, indien er althans een beschikbaar is, die naast de 
theoretische kennis ook de practische capaciteiten en vooral ook 
karaktereigenschappen bezit om die taak op zich te n, -men. 

A priori aan te nemen dat een officier van den generalen sti;C 
hiervoor aangewezen zou zijn uit hoofde van het feit, dat hij 
.,officier van den Generalen Staf" is, acht ik echter volkomen 
verkeerd." 

Voorts zeide de heer de Bruyne in zijn nota, dat het feit, dat de 
~fficieren van de generale staf allen eenmaal het voorrecht hebb'e!; 
genoten om zich gedurende drie jaar op een Hogere Krijgsschool 
(vooral theoretisch) meer voor hun vak te bekwamen, voor hen1 
en vele andere officieren nog allerminst betekende, dat de officieren 
van de generale staf daarom alleen werden erkend als de aangewezen 
geschikte leiders van krijgsbedrijven. 

Naast het feit, dat (wellicht) meerdere theoretische kennis allerminst 
equivalent is met het bezitten van leiderseigenschappen, staat nog het 
feit, dat dikwijls het gehele militaire leven van vele der generale staf- 
~fficieren alleen wordt doorgebracht op een bureaustoel of hoogstens 
in het zadel voor een wandelrit, hetwelk aan velen ook al niet de 
gelegenheid schonk om de wellicht in embryo aanwezige leidersgaven 
tot ontwikkeling te doen komen. 

De  heer de Bruyne baseerde dit niet o p  veronderstellingen, doch 
op persoonlijke waarneming van feiten. 

Voorts zeide de heer de Bruyne nog in zijn nota, dat het niets af- 
deed aan zijn waardering voor de kennis van vele officieren van de 
generale staf, hetgeen zelfs tot uiting kwam in zijn hiervoren ge- 
formuleerde mening, dat hij zeker in de allereerste plaats onder de 
officieren van de generale staf de leider voor deze taak zou hebben 
gezocht, doch wanneer men onder de bestaande hoogst ernstige om- 
standigheden voor land en volk vermeende te mogen vasthouden aan 
bekende vredestijdliefhebberijen, dan meende de heer de Bruyne hier 
ten sterkste tegen op te moeten komen. 

Toen de heer de Bruyne zich in December 1942, na hiervoor uit 
Indië te zijn geroepen, bij de Minister van Marine vervoegde, ontving 
hij zijn opdracht, welke onder nieer behelsde de  ,,militaire voorbe- 
reidiiig terugkeer". Op zijn allereerste, enigszins van verwonderi~g 
getuigende vraag, waarom dit niet was opgedragen aan een opper- 
officier vail de  generale staf, kreeg de heer de Bruyne o.m. ten 
antwoord: ,,dat deze aangelegenheid tot kort voordien (d.i. ruim 

jaar) in handen was geweest van een conimissie van generale 
stafofficieren, doch dat men niets was opgeschoten". De geestelijke 
erfenis, w'elke hij over kreeg en die nog steeds bezichtigd kan wor- 
den, gaf ook hem wel een zeer schamele indruk van wat gepresteerd 
was, aldus de heer de Bruyne in zijn nota. 

Het op non-activiteit stellen van de heer van de Plassche hield, 
aldus oud-Minister van Lidth de Jeude, onder meer verband met de 
houding van het algemeen hoofdkwartier in Den Haag gedurende de 
Meidagen van 1940, waarbij de heer vaiz de Plassche ook was betrok- 
ken. Men kon uit de daaromtrent eenzijdig verkregen inlichtingen 
echter niet veel concluderen. In elk geval wenste men, dat degenen, 
die daarbij direct betrokken waren en ten aanzien van wie men moest 
afwachten totdat daaromtrent klaarheid zou zijn verkregen, liever 
niet in leidende functies werden geplaatst. 

Op de vraag, of er bij de Regering een bepaalde opzet is geweest 
om de mensen, die bij het hoofdkwartier werkzaam waren geweest, 
eigenlijk op non-actief te houden, antwoordde de heer van Lidth de 
Jeude, dat men hun tenminste niet zodanig vooraanstaande functies 
uij terugkeer wilde geven - vooral niet, omdat er in Nederland nogal 
wat stof over was opgewaaid -, voordat deze zaak uit de wereld 
was. Vermeend werd, dat het Hoog Militair Gerechtshof hierover 
zou moeten oordelen na terugkeer in Nederland, waûrbij de heer van 
Lidth de Jeurle herinnerde aan een radiorede van de N.S.B.-er van 
Genechten, waarbij deze een en ander heeft geput uit de verhoren uit 
de archieven van het Hoog Militair Gerechtshof. 

De Regering is - aldus zeide de heer van Lidth de Jeude - stellig 
niet afgegaan op eenzijdige inlichtingen. Het merendeel van hen, die 
bij het hoofdkwartier betrokken waren, was krijgsgevangen en dus 
onbereikbaar. Men kon onmogelijk een oordeel vellen, zonder hen 
gehoord te hebben. Slechts een paar waren naar Engeland gekomen, 
onder wie de heer van de Plassche, die dus inlichtingen hierover 
konden geven. Majoor Somer, die als getuige was gehoord door het 
Hoog Militair Gerechtshof, had hierover verslag gegeven. De heer 
van de Plassche is gedurende de ambtsperiode van de heer van Lidth 
de Jeude in dienst geweest. 

Volgens inlichtingen van de Regering werd de houding van het 
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hoofdkwartier in Nederland zwaar aangevallen en werd d e  wens ge- 
uit, dat nagezocht zou worden in hoeverre iedereen zijn plicht had 
gedaan. l) 

Men kon naar het oordeel van de  heer van Lidth de Jeude de  
Regering geen verwijt maken, dat zij geloof zou hechten aan achter- 
klap en dat zij daarom deze mensen niet een taak zou hebben ge- 
geven, welke zij eigenlijk wel zouden hebben kunnen vervullen. D e  
heer van Lidth de Jeude geloofde het tegendeel. Het  op non-actief 
stellen van de heer van de  Plasscile was niet geschied door de heer 
van Lidth de Jeude. Men heeft hem wel degelijk e rn  functie ge- 
geven, juist met de  bedoeling niet te  prejudiciëren. Men wilde de 
zaak eerst in kannen en kruiken hebben en dit kon niet gebeuren 
dan in Nederland. Het  is begrijpelijk, dat  men o p  dit punt enigszins 
voorzichtig was. 

D e  heer van Lidth de Jeude was geen voorstander van het o p  non- 
actief stellen, waar er een zo groot tekort was aan geschikte krachten. 
D e  heer van Voorst Evekink werd belast met de  studie van de reorga- 
nisatie van het leger, waaraan hij een volle taak had. Ditzelfde gold 
ook voor de heer van1 d'e Plassche. Het  ging er alleen om, of men hen 
zou belasten met een taak bij de  terugkeer. D e  heer van Lidth de Jeude 
kon hierin geen disqualificatie door de  Regering zien; dit zou het zijn 
geweest, wanneer betrokkenen bepaald ter zijde waren geschoven. 
Want behalve in 1942 zijn zij steeds ten volle benut. D e  heer van 
Lidth de Jeude meende, dat  bij zijn optreden de  hevr van de Plasscke 
weer in  dienst was. 

Men had, aldus de heer van Lidth de Jeude, in Engeland niet de  
opvatting, dat de militaire débâcle van de  Meidagen in 1940 te wijten 
was aan  tekortkomingen van de Nederlandse generale staf. Wel was 
men verbaasd, dat het verzet in 1940 zo kort had geduurd, doch to-n 
syoedig daarna hetzelfde in België gebeurde en korte tijd daarna ook 
in Frankrijk, begon men toch wel te  begrijpen, dat de  déC2cle helis 
niet al!ein aan de houding der Nederlanders lag. In het begin was 
de stemming ten opzichte van Neclerland in het algeineen niet gun- 
stig, waartoe o.m. het conflict-de Geer bijdroeg. Geleidelijk heeft men 
evenwel vertrouwen gekregen in de Regering en heeft inen het verwijt 
weten af te wentelen, als ZOLI Nederland zich in de eerste oorlogsdagen 
niet naar beste vermogen hebben verdedigd. 

D e  heer Furstner verklaarde, dat  generaal van Oorschot in die tijd 
arthritis had e n  een oude man zonder enige waarde leek. Later is 
hij echter helemaal opgeknapt. 

Wat de heer van de Plassche betreft, geloofde de  heer Furstner, dat  
de Nederlandse gemeenschap te  Londen het hem ontzaglijk kwalijk 
heeft genomen, dat  hij in Den Haag een glas bier is gaan drinken, 
toen de  heer Sas met het bericht van d e  aanstaande Duitse overval 
kwam. 

D e  heer Gerbrandy verklaarde, dat  de  heer van Oorschot een 
oude, weliswaar hoogst bekwame figuur was, die echter in zekere 
zin afgedaan had. Toch is hij later weer in dienst genomen. 

Over de  heer van de  Plassche en anderen heeft d e  heer Gerbrandy 
erg slrchte rapporteil van de betrokken Minister ontvangen, welke 
hierop neerkwamen, dat  er een groep min of meer ontevreden men- 
sen bijeen was, die geestelijk niet o p  een oorlogvoering ingesteld 
waren en zich met andere dingen bezig hielden. 

5 5. De stafcommissie 

Tegen het einde van 1942 riep de  Ministeriële Commissie Oor- 
logvoering een stafcommissie ') in het leven, die de opdracht kreeg te  
onderzoeken, o p  welke wijze het in  de  verschillende gebiedsdelen 
van het Koninkrijk en in  het buitenland aanwezige personeel der 
weermacht o p  de  meest doeltreffende wijze aan  de  :,war effort" zou 
kunnen deelnemen en ter zake voorstellen te  doen. 

Voorts diende zij daarbij tevens in  beschouwing te nemen d e  voor- 
bereiding van een expeditionnaire macht, welke zou moeten deel- 
nemen aan d e  strijd om en de herbezetting van Nederlandsch-Indië. 

D e  stafcommissie bestond aanvankelijk uit schout bij nacht J .  W. 
Termijtelen, voorzitter, kolonel M. R. de  Bruyne, kolonei m r  H. J. 
Kruk, kolonel ir P. A.  de Blieck, kapitein luitenant ter zee J. F. 
W'. Nuboer, secretaris, luitenant kolonel P. L. G. Doorman en 
kapitein A .  L.. A.  Coppcns. 

Uitgangspunten van de  beschouwingen van de stafcommissie waren, 
blijkens haar eerste, begin 1943 uitgebrachte, rapport q), de  algemene 
strategische toestand van het ogenblik en de politieke doelstellingen 
van het Koninkrijk. In  het rapport wordt gesteld, dat d:: strategie der 
geallieerden er op gericht is eerst de beslissing te bevechten in Europa 
en daarna alle krachten te concentreren tegen Japan. D e  stafcommissie 
merkt op, dat in het algeineen de  taak van het Koninkrijk is: naar 
beste vermogen mede te werken aan  het behalen van de  geallieerde 
overwinning in deze oorlog. Binnen dit algemene kader heeft Neder- 



land als eigen politiek doel het herstel en behoud van het Koninkrijk 
in zijn oude grenzen. Wat het Moederland betreft, worden de gren- 
zen niet wezenlijk bedreigd. De overwinning in Europa verzekert 
ons, zo wordt gezegd, het feitelijk herstel van onze souvereiniteit in 
het Rijk in Europa. 

Bij de behandeling van de opdracht, aldus wordt in het rapport ge- 
zegd, moet verschil worden gemaakt tussen landstrijdkrachten en zee- 
en luchtstrijdkrachten. De beide laatste groepen gebruiken het land 
alleen als basis, doch bezetten niet. De gezagshandhaving op het land 
is in hoofdzaak taak van de landstrijdkrachten. Het doet er dus betrek- 
kelijk weinig toe voor onze positie aan het einde van de oorlog, waar 
onze zee- en luchtstrijükrachten gestreden hebben, maar het is van 
zeer groot belang, of onze landstrijdkrachten de tijdelijk door de 
vijand veroverde delen van het Koninkrijk weer hebber. bezet. Om 
deze reden meende de siafcommissie de beschouwingen te kunnen be- 
perken tot de landstrijdkrachten; alleen sprak zij de wens uit, dat de 
zee- en luchtstrijdkrachten bestemd voor locale diensten in Nederlands 
gebied, door onszelf zouden worden geleverd. 

De taak van de landstrijdkrachten is, zo werd gesteld, een tweeledige. 
In de eerste plaats moet het grondgebied worden heroverd, doordat de 
vijand wordt verslagen en verdreven. In de tweede plaats moet in het 
herbezette gebied het gezag hersteld en gehandhaafd worden. Deze 
twee taken gaan in elkander over. Ten aanzien van het Nederlandse 
grondgebied moet dus gezorgd worden voor: 

a. heroveren Nederland; 
b. verdedigen en gezag handhaven in Nederland; 
c. heroveren Nederlandsch-Indle; 
d. verdedigen en gezag handhaven in Nederlandsch-Indie; 
e. verdedigen en gezag handhaven in Suriname: 
f. verdedigen en gezag handhaven in Curacao. 
Als deze taken zijn verzorgd, zal het leger verder moeten deelnemen 

aan de oorlog en aan de bezetting van vijandelrjk gebied. 
Ten aanzien van de minimale troepensterkte, nodig ter vervulling 

dezer taken, werden de volgende beschouwingen naar voren gebracht. 
Voor de handhaving van het gezag in bevrijd Nederland streeft 

de stafcommissie naar een troepensterkte van 24 bataljons. Voor 
de herovering van Nederland als onderdeel van een geallieerde 
opmars in West-Europa, is een leger van belangrijke sterkte nodig. 
Daar de totale sterkte aan troepen, bulten die nodig voor de verdedi- 
ging en gezagshandhaving in Suriname, Curaçao en Merauke, waar- 
over het Koninkrijk thans beschikt, op een waarde van ongeveer drie 
bataljons kan worden gesteld, waarbij dan nog is gerekend met 1 ba- 
taljon grotendeels gevormd uit Surinaamse schutterplichtigen, die 
niet zonder meer naar elders kunnen worden gezonden, is wel duide- 
lijk, dat op het ogenblik niet aan de taken n t m d volledi_c voldaan 
kan worden, hoe de verdeling dier troepen ook wordt gekozen. Alleen 
als grondgebied wordt heroverd en daardoor delen van onze be- 
volking worden bevrijd, ontstaat de mogelijkheid onze troepensterkte 
belangrijk op te voeren en wel vooral als Xederland wordt bevrijd. 
In Nederlandsch-Indië zullen wel inheemse soldaten en kader worden 
teruggevonden, doch weinig of geen Europese olficieren en kader, die 
bij de vorming en leiding dier troepen onmisbaar zijn. Alleen de 
bevrijding van het moederland schept dus de mogelijkheid voldoende 
sterke landstrijdkrachten te vormen om op bevredigende wijze aan de 
vervulling van alle overige taken te kunnen deelnemen. 

Gezien de bijzondere gevaren, waaraan het Koninkrijk in Neder- 
landsch-Indië bloot ken staan, als dat gebiedsdeel door andere dan 
onze eigen trcepen zou worden heroverd, moet bij onze verdere deel- 
name aan de oorlogvoering de herovering van Nederlandsch-Indië 
voorop stzan. Hiervoor zal gestreefd moeten worden naar de vorming 
van een expeditionnilre macht van 4 à 5 divisies. 

Ten aanzien van de vorming van bataljons voor gezagshandhaving 
in Nederland, merkt de stafcommissie op, dat deze troepen allereerst 
zullen moeten worden gevormd uit de bevrijde bevolking om onmid- 
deilijk de uitoefening van het Nederlandse gezag te kunnen verzekerer?. 
Eerst wanneer dit gezag gevestigd is, kan met de verdere legervorming 
worden begonnen. Voorbereidingeil voor de onmiddellijke oproeping 
van 24 bataljons moeten worden getroffen. 

Aan de strijd zelf voor de bevrijding van Nederland zal de 
Nederlandse Regering met betrekkelijk zeer geringe strijdkrachten 
kunnen deelnemen. De stafcommissie mwnt echter. dat de Regering 
daaraan zo krachtig mogelijk moet meedoen om de volgende redenen: 

le. voor het moreel van de Nederlandse bevolking, wier gevoel 
van nationale eigenwaarde daardoor zal worden verhoogd, hetgeen 
weder van grote invloed zal zijn met het oog op de offers welke 
moeten worden gebracht voor de bevrijding van Nederlandsch-Indië; 

2e. omdat de Nederlandse bevolking zal eisen, dat de vrije Neder- 
landers evenzeer tonen bereid te zijn tot het brengen van offers als 
zij zelf; 



3e. voor onze naam bij de bondgenoten, die ons zullen moeten 
helpen bij de vorming van ons nieuwe leger door ons wapens en uit- 
rusting te verstrekken; zij zullen daartoe wellicht niet geneigd zijn, 
als wij niet hebben meegevochten en dus de indruk liebben gewekt, 
dat wij, ook bij de herovering van Indië, zelf weinig actief willen zijn; 

3e. teneinde ons kader gevechtservaring te doen verkrijgen waar- 
mede de te vormen troepen ten zeerste gebaat zullen zijn; de onver- 
mijdelijke verliezen hierbij zullen meer dan betaald worden door 
lagere verliezen later. 

Aan mobiele eenheden beschikt Nederland - aldus werd verder 
in het rapport gezegd - over: 

in Engeland: de Brigade Irene; 
in Suriname: ruim een gemotoriseerd bataljon, een afdeling vecht- 

wagens. 
De troepen in Suriname bestaan voor ern groot deel uit Suri- 

naamse schutterplichtigen en wel de afdeling vechtwageils iiit blanke 
Surinamers met marinierskader en het gemotoriseerde bataljon uit 
negers en Javanen met kader, geleverd door het K.N.I.L. Een 
tweede gemotoriseerd bataljon is in opbouw. 

In Suriname hebben deze inobiele troepen geen taak. Het inari- 
nierspersoneel moet in ieder geval nu reeds naar Engeland worden 
overgebracht, zo mogelijk met de gehele afdeling vechtwagens, al of 
niet met het materieel. Ook het gemstoriseerde bataljon zou, naar 
het oordeel der stafcommissie, naar Engeland moeten worden ver- 
plaatst om bij de herovering van Nederland te worden ingezet. 

Verder wordt aan het rapport ontleend: 
,,Mocht het blijken, dat de schutterplichtigen niet buiten Suriname 

inogen dienen, dan moeten deze troepen onmiddellijk worden ge- 
reorganiseerd in die zin. dat eenheden, bestaande uit vrijwilligers. 
bereid tot dienen buiten Suriname, worden gevormd. 

Het is gewenst een deel mariniers uit Curacao en Aruba naar 
Engeland aan te trekken. De  Nederlandse troepenmacht in dit ge- 
biedsdeel telt thans ongeveer 1500 man schutters (5 lichtingen), bijna 
400 man vrijwilligers uit Curaçao en Aruba, bijna 120 man, waar- 

, onder kader, behorende tot de Koninklijke landmacht, ruim 30 
beroepsmilitairen van het K.N.I.L. en ongeveer 130 mariniers. Een 
klein deel dezer troepen, waarbij de 34 beroepsmilitairen van het 
K.N.I.L. en 24 mariniers, is ingedeeld bij de kustbatterijen. Het 
merendeel der troepen is georganiseerd in infanterieverbanden, waar- 
bij afdelingen lichte tanks en zware infanteriewapens, welke door 
mariniers zijn bemand. De  stafcommissie vernam, dat het in het 
voornemen ligt tegen 1 Mei 1943 nog twee lichtingen op te rocprn 
(plm. 600 man) en in 1944 nog eens twee lichtingen. Een kaderop- 
leiding voor deze lichtingen uit geschikte schutters is aan de gang. 

Aan Amerikaanse troepen bevinden zich op Curaçao en Aruba 
ieder een half bataljon infanterie, een squadron vliegtuigen met 
grondpersoneel, een batterij 155 mlm geschut en een batterij 37 m/nl 
luchtdoelgeschut. In  totaal op ieder eiland ongeveer 1 100 man. 

De  commissie is van mening, dat d e  strategische toestand 
niet tot een uitbreiding der Curacaose defensie noont. Zij meent 
verder, dat een vermindering der Amerikaanse bezetting door een 
versterking der Nederlandse troepen waarschijnlijk niet beïeikt kan 
worden. omdat de Amerikanen grotendeels spzciale troepen zijn, 
nodig voor de instandhouding en beveiliging van de sq~iadrons vlieg- 
tuigen, die Curacao en Aruba alleen als basis gebruiken en daar 
moeten blijven met het oog op  de  duikbootbestrijding. De  
conlmissie meent dan ook te moeten ontraden vooralsnog de verdere 
lichtingen schutters op te roepen. Het voor die lichtingen bestemde 
kader komt daardoor beschikbaar, zodat het equivalente aantal 
mariniers naar Engeland kan worden aangetrokken om gereed te 
worden gemaakt voor de instructie van marinetroepen. Gehoopt 
wordt daardoor ca. 50 man mariniers naar Engeland te kunnen aan- 
trekken." 

De  Ministeriële Commissie Oorlogvoering onderschreef de alge- 
mene beschouwingen van het rapport van de stafcommissie, maar 
was van oordeel, dat voor Indië 15 000 man gezagstroepen nodig 
waren. Op  18 Mei 1943 gaf zij een nieuwe opdracht aan de  staf- 
commissie, waarbij zij mededeelde in het alsemeen in te stemmen 
met de coilclusies van het eerste rapport van de Stafcommissie. Zij 
wenste dat het Nederlandse volk zo krachtig mogelijk aan de her- 
overing van Nederlandsch-Indië zou medewerken, waartoe na de be- 
vrijding van Nederland zo snel mogelijk een troepeninacht moest 
worden gevormd en bvel in de eerste plaats circa 15 000 man troepen 
van eenvoudige samenstelling en daarne~ens zoveel mogelijk grote 
eenheden. 

De  stafcommissie kreeg daarop opdracht te onderzoeken op welke 
wijzen dit doel het snelst en doelmatigst bereikt kon worden, rekening 
houdende met de  noodzaak een zeker minimum aan troepen in 
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Suriname en Curaçao te houden, de inlichtingendienst in de  ver- 
schillende ge~biedsdelen te verzorgen en aldaar de  nodige troepen 
beschikbaar te hebben voor de orde- en rust-handhaving in die kleine 
delen van Nederlandsch-Indië, met welker bevrijding rekening moest 
worden gehouden vóór de aankomst der eerste contingenten troepen 
uit Nederland. 

Hierbij moest tevens in beschouwing worden genomen, hoe de be- 
velvoering over de bovengenoemde troepen geregeld moest worden, 
zowel voor het operatieve gebruik als voor de vorming en ver- 
zorging. 

De staí'coinmissie. die inmiddels werd uitgebreid met een officier 
van het bureau O.G.S. van het Ministerie van Oorlog en tijdelijk 
met generaal vui l  Oyen van het K.N.I.L., diende in Augustus 1943 
haar tweede rapport l )  in. 

In dit rapport werd behandeld, welke troepen beschikbaar moesten 
zijn voor d handhaving van het gezag ir, de nog vrije Nederlan~dse 
gebieden, vervolgens de vorming der 15 000 man gezagstroepen voor 
Indië, de vorming van zoveel mogelijk grote eenheden, uitrusting, 
bewapening en vervoer der troepen en tenslotte de bevelvoering over 
de troepen. 

Ten aanzien van de 15 800 man gezagstroegten voor Indië kwam 
de stafcommissie tot de conclusie, dat deze troepenmacht georgani- 
seer~d moest zijn in 15 infönterie-bataljons. 

'Teneinde snel bataljons met encadrering ter beschikking te kunnen 
krijgen, werd aanbevolen deze te vormen door een hermobilisatie der 
infanterie van de jongste, vóór 1940 reeds geoefende lichtingen. Het 
zouden dus Nederlandse troepen zijn, die tijdelijk ter beschikking 
van de Gouverneur-Generaal zouden worden gesteld voor de hand- 
having van het gezag, gedurende de tijd, dat het K.N.I.L. daartoe 
de nodige troep5n nog miste. De stafcommissie was van mening dat 
de zo gevormde troepen een voldoen~de graad van militaire ge- 
oefendheid zouden hebben voor de toegedachte taak. Zij zouden 
echter kennis van het Maleis en van bet tropische terrein missen en 
vóór hun inzet moeten scclimatiseren. Zij zouden dus zo spoedig 
mogelijk naar ern tropisch gebied nabij Nederlandsch-Indië moeten 
worden overgebracht, waarbij de voorkeur zou dienen te worden ge- 
geven aan N.O. Australië. Tijdens hun onderbrenging in een depot in 
dat gebied zouden zij instructie moeten krijgen van officieren en 
onderofficieren van het K.N.I.L. Geschat werd dat zij twee maanden 
na aankomst in het depot gereed zouden zijr, voor de aanvaarding var1 
hun gezagstaak. 

Wat de grote eenheden betreft, wilde de stafcommissie beginnen 
met de vorming van esli legzrkorps van drie divisies. Dit zoudzn 
eerste rangs troepen moeten zijn, georganiseerd naar Brits of Ameri- 
kaans model. De keuze daaromtrent kon nog niet worden gedaan, 
daar deze afhing van de plaats, waar de divisies zouden worden 
ingezet en van de mogelijkheid de bewapening en uitrusting te ver- 
krijgen. De beslissing omtrent die punten ZOLI door de Combined 
Chiefs of Staff moeten worden senomen. Dsze divisies zouden ge- 
vormd moeten worden uit d i  nog niet geoefende, jonge lichtingen, 
of uit de jongste geoefende lichtingen. Een tijdschema werd ont- 
worpen, dat aangaf dat de eerste divisie 15 maanden na dag D gereed 
zou zijn voor de inzet en de beide volgende divisies 4 maanden later. 

Ook werd een beschouwing gegeven over de vorming van een 
mariniersbrigade ter sterkte van + 5000 man. 

Omtrent de uitrusting en bewapening der troepen merkte de staf- 
commissie op, dat deze slechts na goedkeuring door de Combined 
Chiefs of Staff verkrijgbaar zouden zijn. In verband daarmede gaf 
de commissie de raad, de aanvïaag voor alle eenheden tegelijkertijd 
in te dienen, zodat de C.C.S. konden zien, dat ook de gezagstroepen de 
oorlogvoering dienden, doordat zij andere Nederlandse troepen vol- 
ledig vrij zouden maken voor operaties tegen de Japanners. 

Ook ten aanzien van de transporten werd opgemerkt. dat deze in 
hoogste instantie werden geregeld naar richtlijnen van de  C.C.S. er1 
dat de prioriteit bij die transporten afhankelijk was van het doel, 
waarvoor de troepen dienen. Ook de overvoer kon dus gediend wor- 
den door de indiening van een volledig plan bij de C.C.S. 

Tenslotte wijdde de Commissie een beschouwing aan de bevel- 
voering over de troepen. 

Bij het rapport legde de Commissie een plan over dat door de 
Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff aan de 
C.C.S. zou kunnen worden aangeboden en dat in het kort samen- 
gevat weergaf, wat Nederland van plan was aan landstrijdkrachten 
te vormen. 

De heer J. W. Termijtelen is, aldus zijn mededelingen, Òf in De- 
cember 1942 of in Januari 1943 benoema tot voorzitter van de staf- 
commissie; de  eerste vergadering heeft plaats gevonden in Januari 
1943. Later is de commissie aangevuld met generaal van Oyen, men 
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zou kunnen zeggen: als buitenlid. Generaal van Oyen is uit Amerika 
overgekomen en de  heer Terinijtelen meent, dat  toen het Departement 
van Oorlog, o m  het evenwicht niet te verstoren, ook aanleiding heeft 
gevonden een lid aan de commissie toe te voegen, nl. de heer Sas. 

E r  waren tegenstellingen, maar natuurlijk allemaa! zakelijke. Men 
kon in het a!gemeen dit zeggen: het Nederlandse leger en de  ma- 
rine bekeken de zaak van de Nederlandse kant en het Indische leger 
bekeek de zaak van de  Indische kant. Dit  was dus een soort con- 
troverse, die zich vooral uitte als gevolg van de  grote schaarste 
aan  personeel. Er  waren weinig mensen. N u  is het duidelijk, dat  de  
krijgsmacht niet opgebouwd moest worden uit d e  paar mensen, die 
men beschikbaar had; deze vormden echter wel d e  kern, die van te  
voren klaar gemaakt moest worden voor de taak van instructeur en 
leider. De aanleiding voor de icstelling van de stafcommissie is vooral 
geweest - en dat  kan de heer Terriiijtelen zeggen, omdat hij zelf he-ft 
voorgesteld o m  deze commissie in te stellen - een soort inventaris op 
te maken van wat men had aan personeel e n  daar het meest doel- 
matige gebruik van te  maken, althans de  plannen hiervoor o p  te 
stellen. D e  tweede aanleiding was o m  d e  plannen, die de drie 
weermachtsonderdelen zouden kunnen hebben, te  coördineren. Zonder 
de  stafcommissie was er tussen de  militaire deskundigen - als de 
heer Terniijtelen het zo mag noemen - geen contact. Het  voorstel 
van de heer Terrnijtele!~ is door Minister Furstner aan de  Minister- 
President voorgelegd. 

E r  is toen een inventaris opgemaakt van de  mensen, die buiten 
Nederland en buiten Indië beschikbaar waren. Bij de  opbouw der 
plannen moest rekening worden gehouden met de  aanwezige hoeveel- 
heid mensen. D e  opdracht van de  eerste stafcommissie was: verspreid 
personeel zo goed mogelijk gebruiken en de expeditionnaire macht 
voorbereiden. Het  eerste rapport is ingediend zonder dat  het geheel 
af was. D e  heer Termijtelen herinnert zich, dat  er boven heeft ge- 
staan ,,voorlopig" rapport. Dit  is, naar  hij meent, later in ,,eerstes 

rapport veranderd. Het eerste rapport bevatte eigenlijk meer grond- 
slagen. I n  het volgende rapport werd tot meer gedetailleerde uit- 
werking der plannen overgegaan. Het  ging bij d e  eerste rapporten 
speciaal over drie aangelegenheden: het expeditieleger, d e  mariniers- 
brigade en de gezagsbataljons. 

D e  heer de Bruyile is lid van de stafcominissie geweest. E r  is ecn 
periode geweest-, dat van de zijde van de  leden van het Indische leger 
eigenlijk sterk gepropageerd werd, dat alles? wat marinier was. te hun- 
ner beschikking zou worden geste!d voor het vei!igstellen van Indië, 
direct nadat Japan de wapens zou hebben gestrekt. Daarover zijn hele 
vergaderingen geweest, maar de eindconclusie was, dat  het plan zou 
doorgaan voor wat betreft de vorming van een mariniersbrigade in 
Amerika, met als primaire taak d e  oorlogvoering tegen Japan, omdat 
dit de enige basis was, waarop de Amerikanen bereid waren hulp 
te verlenen. 

D e  hezï E. H. vuil Oyerz was g e m  lid van de  stafcommissie, oni- 
dat hij te Londen maar  een tijdelijke gast was, maar hij is daar  
vrij lang geweest, omdat hij toen de vergaderingen van de  statcom- 
missie bijwooilde. D e  heer van Oycn I~erinnert zich wel, dat  er felle 
besprekingen zijn geweest omdat het standpunt van de legerofficieren 
in die dagen nogal eens afweek van dat der marine-officieren. D e  
besprekingen ginger,, naar hij meent - dit punt is enigszins uit zijn 
herinnering verdwener. -, over het oefenen van eenheden en de 
sterkte van eenheden, die, wanneer Nederland heroverd zou zijn, zou- 
den deelnemen aan de strijd ter herovering van Indië. 

E r  heeft ook verschil van mrning bestaan ovcr wat mcn zou doen: 
een legerkorps formeren, dat  aan de strijd zou deslnenlen, of gezag*- 
troepen formeren, die achter de bevrijdrndz geallieerden zouden aan- 
komen om rust en orde in het bevrijde gebied te handhaven. D e  
heer van Oycn gaf de  voorkeur aan goagstroepen, om~dat het op- 
zetten van eei: legerkorps jaren duurt e11 het formeren van gezags- 
troepen, losse bataljons met lichte w a p a e n ,  i n  6 nizanden kan ge- 
schieden. Wanneer Nederland in de tweede helft van 1945 betere en 
meer gezagstroepen had gehad, zou de zaak anders zijn gelopen. D e  
marine was in de staicomn~issie voor e in  legerltorps. 

D e  toenmalige kapitein K.N.I.L. A. L. A. Coppens verklaarde lid te  
zijn geweest van de  stafcommissie. Daarin is van gedachten gewisseld 
over wat er nu  eigenlijk moest gebeuren. Hij meende, dat  toen is be- 
gonnen met de opzet op papier van wat later is geworden d e  7 Decem- 
ber divisie. 

E r  is bij het rapport van de  stafcommissie een minderheidsnota van 
de  heer Copper~s gekomen. D e  meeste heren gingen in de richting van 
een expeditionnaire macht, van een divisie en dergelijke, terwijl hij 
meer zijn hart had verpand aan  kleinere eenheden, die men naar zijn 
persoonlijke mening sneller klaar zou hebben e n  die men ook harder 
nodig zou hebben. Te Londen heeft de heer Copperzs in eigen, rnili- 
taire kring een na'ief vertrouwen in de bondgzcoten ontmoet; wari- 



87877 (Coppens) 

87887 (Coppens) 

99560 (Blonz) 

99560 (Blom) 

67202 (van Lidth de Jeude) 

neer de Nederlanders nu maar braaf hun best deden en zoveel inoge- 
lijk meewerkten aan de oorlogvoering, ZOLI alles daarna wel in (irtie 
komen. De heer Coppcns noemt dit naïef, omdat bij het einde van 
de oorlog allerlei nationaie belangen wel ecns tegen d? Nederlandse 
zouden kunnen indruisen. Met dit voor ogen propageerde de kezr 
Coppens kleine onderdelen snel op te richten en na de bevrijding van 
Nederland naar Necierlandsch-Indië te voeren om te trachten daar 
de belangrijke punten te bezetten, want - nu drukt hij het even 
populair uit als de Nederlanders er eenmaal zouden zitten, zou 
het een mooie jongen zijn, die hen er wesr uit kreeg. Aan de andere 
kant: wanneer Nederland in Japan met één divisie zou werkzn, zoii 
dit niet zoveel zoden aan de dijk zettzn, zodat hij liever twee bataljons 
in Indië had dan één divisie in Japan. Maar, zerr te goeder trouw 
hadden veel Nederlandse militairen - en dit pleit eigenlijk voor hun 
mentaliteit - een groot vertrouwen in de loyaliteit van de bond- 
genoten. Daarop was eigenlijk hun hoop gebaseerd. Er was dus ein 
stroming, die meer steun wilde verlenen bij tie oorlogvoering teg-n 
Japan, en een andere, die zich liever alleen met Indië bezig wilde 
houden. 

Het is voor een militair in hart en nieren, zoals beroepsmensen 
in het algemeen zijn, heel wat aantrekkelijker om als marineman een 
groot slagschip te commanderen dan een torpedojager en om als 
landmachtman een moderne divisie te commanderen dan 10 of 15 
eenvoudige bataljons. 

Er zijn - aldus mr. N. S. Blom, destijds directeur van het Departe- 
ment van Justitie - plannen gemaakt voor de tijd, dat Nederland 
bevrijd zou zijn en mankracht zou kunnen leveren voor de verdere 
oorlogvoering; in de gedachte dus, dat de oorlog tegen Japan dan 
nog lang niet afgelopen zou zijn. Toen zijn er plannen gemaakt voor 
de opbouw van een legerkorps, bestemd om deel te nemen aan de 
oorlog tegen Japan. Daartegenover is uit kringen van Indische des- 
kundigen gezegd: we hebben geen behoefte aan een dergelijk leger- 
korps; we hebben voor de herbezetting van Indië geen legerkorps 
nodig. Het K.N.I.L. kende nauwelijks grotere verbanden dan regi- 
menten. De heer Blom geloofde, dat men aan 1K.N.I.L.-zijde pas 
in de dertiger jaren met de opbouw van divisies begonnen is, omdat 
toen pas de gedachte rijpte, dat het K.N.I.L. wel eens zou moeten 
kunnen deelnemen aan een internationaal conflict. Vroeger had het 
K.N.I.L. eigenlijk een politionele taak en daarvoor had men geen 
grotere verbanden nodig. Wanneer men dus uitging van: wat is nodig 
voor een weder onder bestuur brengen van Nederlandsch-Indië, dan 
had men genoeg aan bataljons, die dan in dit verband de naam 
gezagsbataljons kregen. De heer Blom kan zich voorstellen, dat er van 
Indische kant gezegd is: als het alle twee kan, is het prachtig, maar als 
het gaat over prioriteit, dan achten wij het belangrijker gezagsbataljons 
dan een legerkorps te formeren. 

Dit kwam mede, omdat de Amerikaanse opperbevelhebber niet zo 
bijzonder gebrand was op deelneming van vreemde troepen aan de 
strijd. Hij had dat standpunt ook ten opzichte van de Engelsen in- 
genomen. Hij heeft de Australische divisies gebruikt voor neven- 
operaties. De belangrijkste overweging aan Indische zijde was, dat het 
Nederlandse belang in de eerste plaats lag in het herbezetten van 
Nederlandsch-Indië. Bovendien is het opbouwen van een legerkorps 
niet een werk, dat men zo snel kan voltooien. De tijd, d' ie er mee 
gemoeid zou zijn geweest, was ook een factor. 

Volgens oud-Minister van Lidth de Jeude waren de Nederlanders 
bij hun plannen voor de verdediging van Nederland zeer afhankelijk 
van de medewerking van de Britse legerautoriteiten, daar dezen 
moesten zorgen voor bewapening, uitrusting, enz. In een latere 
periode werd een schema opgesteld, waarin werd geraamd hoeveel 
manschappen nodig zouden zijn voor de verschillende onderdelen, 
waarbij moest worden gezorgd, dat enerzijds voldoende krachten 
beschikbaar zouden komen, doch anderzijds rekening moest wor- 
den gehoudcn met de werkzaamheden, die voor de wederopbouw 
hier te lande moesten worden verricht. Aan de Britse Iegerautoritei- 
ten werd een overzicht voorgelegd van wat de Nederlanders meen- 
den nodig te hebben. Wanneer dit overzicht door de Britten werd 
goedgekeurd, betekende dit, dat Nederland op de nodige mede- 
werking kon rekenen voor opleiding, uitrusting, en dergelijke. Dit 
betrof een aantal van 180 000 man in totaal, van wie 60 000 man 
voor de landmacht bestemd voor de strijd in het Verre Oosten. 
Verder waren ddarin ook begrepen de krachten, benodigd voor 
de luchtmacht en de marine. Men stelde wel een lijst op van 
de nodig geoordeelde aantallen, maar deze waren toen in de verste 
verte nog niet beschikbaar. Men was dus aangewezen op recrutering 
hier te lande na de bevrijding, hetgeen in 1944 ook onmiddellijk in 
Noordbrabant is geschied. Men had daar voldoende overschot om 
over een betekenend aantal te kunnen beschikken. 

Bij het opmaken van de plannen werd er van uitgegaan, dat 
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Nederland in zijn geheel zou worden bevrijd. Het geval wilde echter, 
dat dit in twee phasen is geschied. Reeds dadelijk ontstond toen de 
vraag, of de Engelseri, die toen nog volop in de aanval waren, l-iet 
moment, waarop het Zuiden was bevrijd, moesten beschouwen als 
het ogenblik, waarop zij daadwerkelijke medewerking haddei1 toege- 
zegd. Zij wilden wel doen wat zij konden, maar dit was nog niet het 
moment van de algehele bevrijding, waarop volgens hen gerekena 
was. 

Van de uitgetrokken 180000 mensen was een deel bij de maritie 
ei1 een deel bij de luchtmacht ingedeeld, die voor de bevrijding van 
Nederlandsch-Incìië bedoeld waren. Hierover zijn tal van bespre- 
kingen gevoerd en deze indeling is herhaaldelijk ter sprake geko- 
men. De heer van Lidth de Jeude zou niet durven beweren, dat 
dit de vorm heeft aangenomen van een controverse. De n~aririe 
en de luchtmacht waren practisch uitsluitend voor Indië. Ook was 
het dr bedoeling om ongeveer 20 000 à 25 000 man in Nederland 
te werk te stellen, terwiji er ook sprake van is geweest, - i~laar 
hiervan is niets gekomen - dat enkele eenheden naar Duitsland 
zouden worden gezonden voor de bezetting. Aan alle kanten warzn 
er wensen, het gehele vraagstuk stond altijd in het teken van gebrek 
aan voldoeilde aantallen. 

Oud-Minister-president Gerbrandy verklaarde, dat de Regering 
accoord is gegaan met de plannen tot de oprichting van een leger- 
korps, omdat dit de kleinste eenheid was, die als nationale eenheid 
zou kunnen deelnemen aan de strijd. Voorts zou er een mariniers- 
brigade komen, welke in Amerika zou worden opgeleid en in de 
derde plaats gezagsbataljons, die zouden worden samengesteld uit 
die lichtingen, die voor de opbouw van het leger toch niet meer ge- 
bruikt zouden kunnen worden. De  gezagsbataljons zouden, licht 
bewapend, worden bestemd om onder opperbevel van de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal de orde in Nederlandsch-Indië te handhaven. 

Men stelde zich voor, dat de opleiding van het legerkorps onge- 
veer anderhalf jaar zou duren. Natuurlijk is toen de vraag aan de 
orde gekomen: komen we niet te laat? Maar wilde men werkelijk 
een bijdrage leveren in de strijd in het Verre Oosten, dan moest men 
met iets goeds voor de dag komen. Hier zat ook een politieke kant 
aan; de Nederlandse Regering had van de Engelsen de toezegging, dat 
zij volledig steun zouden verlenen het Nederlandse gezag in Indië te 
herstellen, maar daarom had Nederland dan ook alles te doen om 
een behoorlijke bijdrage in de oorlog tegen Japan te leveren. Alge- 
meen werd toen aangenomen, dat die nog lang kon duren. De heer 
Gerbrandy heeft nooit anders geweten dan dat het minstens 1946 
zou worden voor de oorlog met Japan beëindigd kon zijn. 

De oud-hlinister van Oorlog, mr. J. Meynen, is voor het eerst 
met de plannen betreffende de opbouw van Nederlandse landstrijd- 
krachten in aanraking gekomen, toen hij als kapitein in dienst kwam 
bij de staf van de bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten, later 
als secretaris-generaal en van Juni 1945 af als Minister. Van de in 
Londen ontwikkelde plannzn is gebruik gemaakt voor zover: 

a. de niet-voorziene en moeilijke omstandigheden, welke na de 
bevrijding in Nederland heersten, daar geen rem op uitoefenden; 

b. de tweeledige bevrijding van Nederland dit niet verhinderde; 
c. de enorme uitputting van ons land in materieel en materiaal 

dit toeliet. 
Uit de Binnenlandse Strijdkrachten zijn voor een gedeelte die ba- 

taljons geformeerd, welke dienden ter handhaving van het gezag in 
Nederland. Het tweede deel van het militaire plan was het vormen 
van een vijftiental z.g. gezagsbataljoiis Indië ter sterkte van 20000 
man, die in Australië zouden worden uitgerust, bewapend en op- 
geleid. Het derde punt was het in Engeland vormen van een expedi- 
tionnaire macht, teneinde deze in het raam der geallieerde legers aan 
de bevrijding van Nederlandsch-Indië te laten medewerken. 

Bij al deze plannen is men uitgegaan van de gedachte, dat de op- 
geroepenen volledig in geallieerd verband in het verplegingsplan zou- 
den worden opgenomen. 

De in Londen gemaakte plannen waren derhalve de heer Meynerz 
bekend; zij waren ook bruikbaar voor zover men daarbij in aan- 
merking neemt de niet voorziene en steeds wisselende omstandig- 
heden, zoals de bevrijding in twee e tappn,  de uitputting in Neder- 
land, het uitblijven dan wel annuleren van de voor de uitvoering 
van deze plannen benodigde geallieerde hulp en tenslotte het ont- 
breken van een behoorlijke militaire organisatie in Nederland om 
deze papieren plannen uit te voeren. 

In tegenstelling tot de andere Departementen had het Departement 
van Oorlog gedurende de bezetting niet doorgewerkt. Het Departe- 
ment moest dus geheel opnieuw worden opgebouwd en daarmee kon 
niet eerder begonnen worden dan wanneer de beroepsofficieren uit 
krijgsgevangenschap zouden zijn teruggekeerd. 



8 6. Conclusies 

Op 8 Februari 1941 werd op het Departement van Defensie 
een aanvang gemaakt met de studie over de voorbereiding van de 
terugkeer naar Nederland. Minister Dijxhoorn heeft daartoe het 
bureau voor bijzondere aangelegenheden, bureau B.A., in het leven 
geroepen, waarvan de bezetting bestond uit twee officieren van de 
generale staf. Begonnen werd met het ontwerpen van fundamenteie 
richtlijnen, welke de basis voor de verdere studie en voorbereiding 
van de materie zouden kunnen vormen. Deze richtlijnen werden 
neergelegd in een nota, gericht tot H.M. de Koningin. De Minister- 
raad had zich hierover niet uitgesproken. De commissie acht dit niet 
juist. Deze materie was bij uitstek een aangelegenheid van algemene 
politiek, welke het Kabinet in zijn geheel aanging, zodat eventuele 
voorstellen naar het oordeel van de commissie niet dan via de Minis- 
terraad hadden moeten gaan. Mede door het aftreden van de heer 

Ij Vgl. over het ontslag van de heer Dijxhoorn het verslag der Dijxhoorn als Minister l) hebben deze eerste studies overigens geen 
commissie, deel 5 A hoofdstuk IV. practisch resultaat opgeleverd. 

Nadat de heer Dijxhoorn op 12 Juli 1931 als Minister van De- 
fensie was afgetreden, ging de voorbereiding van de terugkeer over 
naar het nieuw opgerichte Departement van Marine, hetwelk onder 
leiding van de heer Furstner kwam te staan. Er werd op 14 Aiigustus 
1941 voor deze aangelegenheid een officier van de generale staf 
bij dit departement gedetacheerd, die tegen het einde van dat jaar 
onder de bevelen kwam van de kolonel der mariniers de Bïuytze, 
deze werd toen hoofd van een bureau voorbereiding terugkeer 
(B.V.T.); hieruit heeft zich het bureau miiitaire voorbereiding terug- 
keer (M.V.T.) ontwikkeld, dat op  1 Juli 1942 weer onder het Depar- 
tement van Oorlog kwam te ressorteren, bij welk departement nu de 
heer de Bruyne werd gedetacheerd. Dit bureau had - in tegenstelling 
tot de instanties, die er aan vooraf waren gegaan - een zuiver mili- 
taire taak. De civiele aangelegenheden van de terugkeer zouden ge- 
coördineerd worden op het op 21 Mei 1942 opgerichte Departement 
voor Algemene Oorlogvoering. Intussen had de Ministerraad uit zijn 
midden de Ministeriële Commissie Terugkeer ingesteld. 

Het M.V.T. kon zich dus geheel concentreren op militaire aan- 
gelegenheden in engere zin. Mede tot zijn taak behoorde het stimu- 
leren en leiden van het verzet in bezet' Nederland, dat te zijner 
tijd mede dienstbaar gemaakt zou worden aan de geallieerde oorlog- 
voering in het algemeen en de bevrijding van het vaderland in het 

l )  Vgl. hoofdstuk XIII van deel 4 A van het verslag der commissie. bijzonder. l) In verband hiermede en met het oog op de komende 
invasie werd het M.V.T. aangewezen als de instantie, welke zich 
geregeld met de militaire operaties op Nederlands grondgebied diende 
bezig te houden en tot welke de Britse militaire autoriteiten zich te 
allen tijde zouden kunnen wenden. Het lag tevens in de bedoeling te 
zijner tijd het bureau om te vormen tot staf van de later te benoemen 
Nederlandse bevelhebber met de heer de Bruyize als chef staf. Bij 
de Britse autoriteiten werd er op aangedrongen de chef van het bu- 
reau M.V.T. zoveel mogelijk te raadplegen, indien oorlogshandelin- 
gen zouden plaats vinden, waarbij bezet Nederland betrokken zou 
zijn. Een tweetal officieren van de generale staf was voor de be- 
handeling van deze aangelegenheden aan de heer de Bruyne toe- 
gevoegd. Toen deze in Juli 1943 tevens inspecteur van de Neder- 
landse troepen in Engeland werd, was hij degene die alle aangelegen- 
heden, welke betrekking hadden op de actieve oorlogvoering - 
voorzover deze op het terrein van de Nederlandse landmacht lagen 
- behandelde. 

In Augustus 1944 is uit het bureau M.V.T. de verbindingsstaf bij 
het hoofdkwartier van generaal Eisenhower gevormd. De oorspron- 
kelijke gedachte, het bureau om te vormen tot staf van de te benoe- 
men bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten, werd hiermede dus 
verlaten. Uit het bureau werd noch de staf van de bevelhebber van 
de Nederlandse strijdkrachten voor zover het de Koninklijke land- 
macht betrof, samengesteld, noch werden de stafofficieren van dit 
bureau opgenomen in de staf van die legergroep, die meer in het bij- 
zonder de bevrijding van Nederland moest bewerkstelligen. 

De commissie betreurt deze gang van zaken, omdat hierdoor van 
de voorbereidende werkzaamheden van dit bureau en van de erva- 
ringen van de heer de Bruyne voor de militaire terugkeer te weinig 
profijt is getrokken. Naar haar mening is dit o.m. een gevolg ge- 
weest van het feit, dat er een minder goede verhouding bestond 
tussen het Ministerie van Oorlog en de heer de Bïuyne, welke mede 
veroorzaakt is door de afwijzende houding van de officieren van de 
generale staf ten opzichte van deze laatste. Op deze laatste aange- 
legenheid komt de commissie nog terug. 

Nadat reeds op 14 October 1941 het hoofd van de Ie afdeling, 
mr. H. J. Kruls - hierin gesteund door luitenant generaal van der 
Vijver, de secretaris-generaal van het Departement van Oorlog - bij 
de Minister van Oorlog had aangedrongen opnieuw een generale 



staf in het leven te roepen, werd op  2 Januari 1942 de IIIde afdeling 
van het Departement opgericht. Deze afdeling had tot taak, wanneer 
de Minister van Marine - onder wie de voorbereiding voor de 
terugkeer toen ressorteerde - haar bepaalde vraagstukken voor- 
legde met betrekking tot de terugkeer naar Nederland, die te be- 
studeren en hem van advies te dienen. Het gevolg van deze opdracht 
was, dat de IIle afdeling van het Ministerie van Oorlog eerst aan het 
werk kon gaan, wanneer zij daartoe een verzoek kreeg van de Minis- 
ter van Marine. De commissie spreekt haar afkeuring over een 
dergelijke gekunstelde constructie uit. Dat hiertoe een officier van de 
generale staf bovendien nog bij die afdeling van het Departement 
van Marine, welke de voorbereiding van de terugkeer feitelijk aan- 
ging, moest worden gedetacheerd, demonstreert de gewrongenheid van 
het geheel ten duidelijkste. De commissie kan zich indenken, dat de 
stafofficieren met deze gehele gang van zaken weinig gelukkig waren. 

Op 1 Juli 1942 ging het bureau M.V.T. over naar het Departe- 
ment van Oorlog. Het kreeg tot taak de militaire voorbereiding van 
de terugkeer. Ofschoon dus de afdelingen, belast met de militaire 
voorbereiding van de terugkeer weer op één Departement werden 
ondergebracht, waren de moeilijkheden toch nog niet opgelost, om- 
dat de taak van het hoofd van de IIIe afdeling voor een groot ge- 
deelte werd overgenomen door het hoofd van het bureau M.V.T. 
Het hoofd van de IIIe afdeling meende dit niet te kunnen accepteren 
en werd op zijn verzoek van zijn functie ontheven. 

Na enige tijd werd hij echter weer in zijn functie hersteld; een 
nadere instructie werd voor hem vastgesteld, waarbij evenwel de 
werkzaamheden tussen de beide bureaux toch niet voldoende scherp 
werden onderscheiden. Met name ten aanzien van de terugkeer kre- 
gen zowel het bureau M.V.T. als de IIIe afdeling een taak. Het werk 
van de IIIe afdeling had weliswaar voornamelijk betrekking o p  de  
tijd na het beëindigen van de vijandelijkheden in het bezette gebied, 
maar toch ook op  de voorbereiding van de wederopbouw van de 
Koninklijke landmacht in Nederland. Daarbij moest de afdeling reke- 
ning houden met de taak van het bureau M.V.T., te weten het voor- 
bereiden van de uitbreiding van de Nederlandse militaire machts- 
middelen onmiddellijk na de terugkeer in Nederland ten dienste van 
operaties op nog bezette gedeelten van ons grondgebied, het hand- 
haven van orde en rust in het heroverde gebied en het deelnemen 
aan de bezetting van vijandelijk territoir. Het is duidelijk, dat de 
grenslijn tussen de werkzaamheden der beide bureaux in de praktijk 
moeilijk te trekken viel. Gezien voorts de afwijzende houding van 
het hoofd van de  IIIe afdeling tegenover het hoofd van het bureau 
M.V.T. kon b'ezwaarlijk gerekend worden op  een goede samen- 
werking. 

De commissie heeft voor het beleid van de Regering, wat de or- 
ganisatie van de militaire voorbereiding van de terugkeer betreft, wei- 
nig waardering. Het oprichten van bureaux met elkaar overlappende 
taken acht de commissie onjuist. Aan de aandrang van de staf- 
officieren om een preponderante positie bij de voorbereiding van de 
militaire terugkeer te verkrijgen, heeft de toenmalige Minister van 
Oorlog a.i. niet willen voldoen. Anderzijds heeft hij deze verlangens 
ook niet willen afwijzen. Hij heeft toen maar zijn toevlucht genonien 
tot de weinig fraaie oplossing van het instellen van elkaar over- 
lappende bureaux. 

Op  8 Januari 1943 gaf de nieuw opgetreden Minister van Oorlog, 
de heer van Lidth de Jeude, een instructie voor de inmiddels op 
1 December 1942 in het bureau O.G.S. overgegane IIIe afdeling. Bij 
de oprichting van het bureau militair gezag op 28 Januari 1943 werd 
deze gevolgd door een tweede instructie. Hierdoor werd de grens 
tussen de bureaux M.V.T. en O.G.S. scherper getrokken als het ge- 
val was tussen het bureau M.V.T. en de IIIe afdeling. Immers terwijl 
de taak van het bureau M.V.T. krachtens beschikking van 1 Decem- 
ber 1942 was het voorbereiden, uitwerken en uitvoeren van plannen 
tot actie van de beschikbare Nederlandse strijdkrachten in het kader 
van het algemezn operatieplan van de geallieerde strijdkrachtrn, 
werd die van het bureau O.G.S. geheel gericht op de nieuwe organi- 
satie van het Departement van Oorlog en op eer moderne formatie 
van het opnieuw op  te richten Nederlandse leger na de bevrijding 
van Nederland. Een majoor van de generale staf was tegelijk aan 
beide bureaux verbonden. Ongetwijfeld brachten de bovengenoemde 
instructies van Minister van Lidth de Jeucle op papier een grote voor- 
uitgang. Toch bleef de boven aangeduide verdeling gekunsteld. Een- 
hoofdige leiding over dan wel samenvoeging van beide bureaux zou- 
den e211 betere oplossing geweest zijn. 

Het bureau O.G.S. heeft plannen gemaakt voor de organisatie van 
de Nederlandse landmacht na de bevrijding. Deze zijn niet tot uit- 
voering gekomen, omdat de naoorlogse ontwikkeling vooral in Ne- 
derlandsch-Indië een regelmatige opbouw van het leger heeft ver- 
hinderd. 
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De moeilijkheden te Londen met betrekking tot de bureaux M.V.T. 
en O.G.S. zijn naar de indruk van de commissie in de eerste plaats 
een gevolg van de kwesties, gerezen ten aanzien van de officieren 
van de generale staf. Dezen hebben er zich te Londen herhaaldelijk 
over beklaagd, dat van hun diensten geen gebruik werd gemaakt bij 
de voorbereiding van de terugkeer en dat geen generale staf werd 
opgericht. Inderdaad zou de Regering bij de organisatie van de terug- 
keer ia de  e~rs te  plaats van de diensten van deze officieren gebruik 
hebben dienen te maken, tenzij er bijzondere omstandigheden waren, 
welke dit niet wenselijk maakten. Het standpunt van de Regering 
was, volgens de  heer van Lidth de Jeude, dat deze bijzondere omstan- 
digheden er inderdaad waren. Men wilde de bedoelde officieren geen 
vooraanstaande functies bij de terugkeer geven, zonder dat onder- 
zocht was in hoeverre zij in de Meidagen van 1940 in de vervulling 
van hun plicht te kort waren geschotcn. Men meende namelijk reden 
te hebben te veronderstellen - ook door berichten uit Nederland - 
dat o p  hun gedragingen critiek zou zijn te leveren. Weliswaar was de 
heer van Lidth de Jeude daarom nog geen voorstander van het op 
non-actief stellen van deze officieren, doch hij wenste hen niet te 
belasten met een taak bij de terugkeer. Verder heeft hij zoveel moge- 
lijk profijt willen trekken van hun diensten. De enkele gevallen, waar- 
in zijn voorganger deze officieren op non-actief had gesteld, heeft hij 
dan ook ongedaan gemaakt. 

Het is voor de commissie moeilijk een oordeel te vellen over het 
beleid van de heer van Boeyen in deze, daar hij reeds kort na de  
oorlog is overleden en de commissie hem derhalve niet heeft kunnen 
horen. Wel meent zij, dat het op non-actief stellen van officieren van 
de generale staf in oorlogstijd, terwijl men te Londen gebrek had 
aan alle mogelijke functionarissen, niet juist geweest is. Van hun 
kennis en ervaring had de Regering toch, wanneer zij meende, dat 
deze officieren niet gebruikt konden worden op de voor hen meest 
aangewezen plaats, op  andere wijze profijt kunnen trekken. 

Het standpunt van de Minister van Lidth de Jeude kan de commissie 
billijken. Immers, zoals reeds in hoofdstuk X11 van deel 1A is ge- 
bleken, was er in Nederland een zekere deining ontstaan over het 
beleid van het algemeen hoofdkwartier gedurende de Meidagen. 
Haar oordeel hierover heeft de commissie op die plaats reeds ge- 
geven, hierop neerkomende dat die deining er ten onrechte is ge- 

') Vgl. ook hoofdstuk I, § 6 van deel 4 A van het verslag der com- weest. ') Het was echter voor de Regering te Londen ondoenlijk een 
missie. juist inzicht te krijgen omtrent het beleid van de officieren van het 

algemeen hoofdkwartier gedurende de Meidagen van 1940. Dat zij 
haar oordeel hieromtrent heeft opgeschort, acht de commissie juist. 
Ook acht zij het alleszins te verdedigen, dat de Regering te Londen 
hieruit de consequentie trok de te Londen aanwezige officieren van 
de generale staf, die eet1 belangrijke rol gespeeld hadden op het alge- 
meen hoofdkwartier, niet op een in het oog vallende plaats te werk 
te stellen met betrekking tot de terugkeer naar Nederland. 

De Regering is door de vorming van de PIIe afdeling van hel 
Departement van Oorlog en later van het bureau O.G.S. gedeeltelijk 
aan de wensen van de officieren van de generale staf tegemoet ge- 
komen. Hoewel de coinmissie begrip heeft voor de gevoeligheid van 
deze officieren, die zich niet schuldig achtten aan enig plichtsverzuim 
en derhalve meenden bij de voorbereiding van de terugkeer een rol 
te mogen spelen, is zij toch van oordeel, dat zij zich vooral in oorlogs- 
tijd hadden moeten neerleggen bij de te hunnen aanzien door de 
Regering genomen beslissingen. In  het bijzonder geldt dit dus ook ten 
aanzien van de benoeming van de heer de Bruyne in landmacht- 
functies; aan deze hadden zij loyale medewerking moeten verlenen. 
De  Regering treft echter het verwijt, dat zij geen vast en duidelijk 
beleid heeft gevoerd. 

De  Regering is ook verweten, dat zij te Londen de generale staf 
niet opnieuw heeft opgericht. Dit was echter een vanzelfsprekend 
gevolg van het door haar ingenomen standpunt ten opzichte van de 
officieren van de generale staf. Immers, zonder hen was het wel zeer 
bezwaarlijk een generale staf te formeren. De  mening, dat de heer 
van ' t  Sant in deze aangelegenheid een rol heeft gespeeld acht de 
commissie niet juist. 

De comnlissie heeft in dit hoofdstuk summier een aantal werk- 
zaamheden van de stafcommissie besproken. Het aanvankelijke doel 
van deze was te onderzoeken, op welke wijze het aanwezige personeel 
der krijgsmacht o p  de meest doeltreffende wijze aan de oorlog zou 
kunnen deelnemen. Later diende zij tevens in beschouwing te nemen 
een voorbereiding van een expeditionnaire macht, welke zou moeten 
deelnemen aan de strijd om en de herbezetting van Nederlandsch- 
Indië. De stafcommissie kwam tot de conclusie, dat de taak van de 
landstrijdkrachten in de eerste plaats was mede te werkeii aan de 
herovering van het grondgebied in en buiten Europa en in de tweede 
plaats aan het herstel en de handhaving van het gezag aldaar. Ten 



aanzien van de handhaving vail het gezag in bevrijd Nederland 
streefde de stafcommissie naar een troepensterkte van 24 batalions. 
Wat betreft de strijd voor de bevrijding van Nederland, stelde zij 
zich op het standpunt, dat de Nederlandse Regering zonder nadeel 
voor de Nederlandse souvereiniteit daaraan slechts met betrekkelijk 
zeer geringe strijdkrachten zou kunnen deelnemen. 

Ten aanzien van de handhaving van het gezag in Nederlandsch- 
Indië kwam de stafcommissie - na aanvankelijk een geringer aantal 
voorgesteld te hebben - tot de conclusie, dat hiervoor een troepen- 
macht, georganiseerd in 15 infanteriebataIjons, moest worden ge- 
formeerd, terwijl zij met betrekking tot de oorlogvoering in het Verre 
Oosten tot de conclusie kwam, dat begonnen moest worden met de 
vorming van een legerkorps van 3 divisies, bestaande uit eersterangs 
troepen, georganiseerd naar Brits of Amerikaans model. Bovendien 
stelde zij voor hiertoe een mariniersbrigade te vormen ter sterkte van 
i 5000 man. 

De Indische officieren namen bij de besprekingen in de stafcom- 
missie een afwijkend standpunt in, dat kennelijk gebaseerd was op de 
opvattingen van dr. van Mook, welke nader ontwikkeld worden in 
hoofdstuk X. Zij wilden voor het Verre Oosten geen legerkorps vor- 
men, omdat het opzetten hiervan naar de mening van de heer iJan 
Oyeii jaren zou duren, terwijl hei formeren van gezagstroepen, losse 
bataljons met lichte wapenen, in ongeveer 6 maanden zou kunilen 
geschieden. Zij wensten de snel op  te richten kleine onderdelen te 
gebruiken om na de bevrijding van Nederland deze naar Nederlandsch- 
Indië te brengen om daar belangrijk0 punten te bezetten. Wanneer 
daarentegen de divisiën zouden worden ingezet, konden de geallieer- 
den deze eventueel buiten Nederlandsch-Indië inschakelen. 

De commissie acht het instellen van de stafcommissie door de 
Regering een daad van juist beleid. Daar er immers geen militair 
coordinerend lichaam bestocd, dat met de verdeling van de geringe 
Nederlandse'militaire krachten en met de oorlogvoering in en buiten 
Europa was belast, was het nuttig, dat officieren van verschillende 
onderdelen der krijgsmacht zich hierover beraadden. 

Op een beoordeling van de uiteindelijk door de Regering, mede op 
grond van de door de stafcoinmissie gegeven adviezen, genomen be- 
slissingen komt de commissie in de volgende hoofdstukken nog terug. 
Wel wil zij reeds hier wijzen o p  een zekere onevenredigheid tussen 
de hoeveelheid gezagstroegen, welke de stafcommissie in Nederland 
en die welke zij in Indië meende nodig te hebben. 

De commissie meent echter te kunnen vaststellen, dat, naar men 
reeds toen had kunnen voorzien, in elk geval de behoefte aan gezags- 
troepen in Nederlandsch-Indië groter zou zijn dan in Nederland. 
Het is haar dan ook niet duidelijk, waarom de stafcommissie meer 
gezagstroepen voor Nederland dan voor Nederlandsch-Indië meende 
nodig te hebben. Het argument, dat men voor Nederlandsch-Indië 
toch daarenboven zou beschikken over een aantal divisiën en een 
mariniersbrigade, gaat naar het oordeel van de commissie niet op, 
daar deze troepen, welke men modern wilde bewapenen, ter beschik- 
king zouden moeten worden gesteld van het geallieerde opperbevel 
in het Verre Oosten, waarbij het zeker niet uitgesloten geacht moest 
worden, dat men deze troepen - in tegenstelling tot de speciale 
gezagstroepen - in een ander gebied zou inzetten dan Nederlandsch- 
Indië. 



IX. POSITIE VAN DE REGERINGSVERTEGENWOORDIGERS 
BI9 DE COMBINED CHIEFS OF STAFF 

1) Bijlage 38. 

62292 (Nuboer) 

5 1. Verklaringen en documenten 

De Ministers van Buitenlandse Zaken, van Marine, van Oorlog a.i. 
en van Koloniën a.i. brachten op 24 December 1941 l) aan H.M. de 
Koningin ter kennis, dat door President Roosevelt aan de Nederlandse 
gezant te Washington mededeling was gedaan, dat met de Britse 
premier Churchill en diens staf besprekingen van voorlopige aard zou- 
den worden gevoerd, teneinde te komen tot een organisatie van inter- 
geallieerde oorlogvoering. De President overwoog de oprichting van 
twee organisaties, ieder samengesteld uit vertegenwoordigers van het 
Britse Rijk, China, Nederland, Rusland en de Verenigde Staten. Aan 
de Britse Regering zou moeten worden overgelaten de overige ge- 
allieerde landen te Londen in te schakelen, welke vorm gekozen was 
om te vermijden, dat de beide organisaties al te groot zouden worden. 

2)  De commissie tekent hierbij aan, dat deze organisatie tot stand is D, eerste organisatie 2 )  zou in de gedachtengang van President 
gekomen en toen is gesplitst in een War Council te Washington en Roosevelt belast worden met het verzorgen van vraagstukken van 
een te Londen. grote omvang met betrekking tot de uiteindelijke nederlaag van Duits- 

land en Japan en zich voorts bezig houden met productie, algemene 
Deze organisatie was de Combined Chiefs of Staff (C.C.0.S.). strategie en politiek. De tweede organisatie 3, zou een militair opera- 

tief karakter dragen en zich meer bezig houden met de onmiddellijke 
oorlogvoering. In de eerste organisatie, zo steide de President voor, 

4 )  Bijlage 39. 

zouden diplomatieke vertegenwoordigers moeten worden opgenomen, 
bijgestaan door vlag- en opperofficieren. In de tweede organisatie 
zouden militaire experts zitting hebben. 

De President stond er op en wenste tegenover de Britse Regering 
door te zetten, dat beide organisaties te Washington zouden zetelen. 
Mocht de zetel der organisaties te Washington worden gevestigd, dan 
zou, wat de diplomatieke taak betreft, naar het oordeel van de Mi- 
nisters, voorlopig Harer Majesteits gezant aldaar aangewezen kunnen 
worden. Voor het maritieme werk zou schout bij nacht Terinijtelen 
kunnen worden uitgezonden. Wat de militaire aangelegenheden betrof, 
zou volgens de Ministers iemand dienen te gaan die goed onderlegd 
was in algemene vraagstukken van moderne strategie en tactiek, wes- 
halve de aandacht werd gevestigd op de oud-Minister van Defensie, 
kolonel A. Q. H. Dijxhoorn. 

De heer J .  F. W. Nuboer is in Januari 1942 naar Washington 
gezonden; hij werd toegevoegd aan de Nederlandse vertegenwoor- 
digers bij de Combined Chiefs of Staff. Ongeveer half December 
1941 is Churchill naar Amerika gegaan met het idee om een ge- 
meenschappelijk commando-apparaat op te zetten voor de Engelse 
en Amerikaanse strijdkrachten, speciaal voor de vloot. De Engelsen 
hadden het idee een soort van klein comité te vormen, dat de oorlog 
zou leiden. Dat zou gezamenlijk gebeuren door Engelsen en Ameri- 
kanen. De zetel van het comité zou te Washington zijn en het zou 
staan onder leiding van de President en van Churchill. De Engelsen 
zouden dan optreden als vertegenwoordiger van alle geallieerde Rege- 
ringen te Londen. Dit was voor Nederland weinig aanvaardbaar. De 
Regering heeft dat voorstel aangevochten; zij wilde niet komen in de 
positie van een Engels dominion, nl. dat de Engelse Eerste Minister 
zou spreken over Nederlandse belangen; zij wilde een eigen vertegen- 
woordiger in dat comnlando hebben. Toen is generaal Dijxhoorn 
als vertegenwoordiger gestuurd voor het leger cn admiraal Terrnijfelcn 
als marinevertegenwoordiger. 

Blijkens een overzicht, d.d. 24 April 1944 9, aan de commissie 
overgelegd door de heer van der Kun, die in de loop van 1944 
Regeringsvertegenwoordiger bij de Combined Chiefs of Staff is ge- 
worden, was de opbouw van dit lichaam als volgt. 

De Combined Chiefs of Staff omvatten de chefs van staven der 
Amerikanen en die der Britten. Deze laatsten hadden vertegenwoor- 
digers te Washington. Onder leiding van de ,,headsn der beide rege- 
ringen hadden de Combined Chiefs of Staff tot taak de plannen te 
formuleren en te verwezenlijken, betrekking hebbeiide op: 

a. de strategische oorlogvoering; 
b. de benodigdheden voor deze oorlogvoering; 
c. de toewijzing der munitievoorraden en de ter beschikking- 

stelling der transportmiddelen; 
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d. d e  voorzieningen voor het transport overzee van de  strijd- 
machten. 

D e  Amerikaanse chefs van staven, genoemd de Joint Chiefs of 
Staff, waren: admiraal Leahy, de chef van d e  staf van de opper- 
bevelhebber van land- en zeemacht (President Roosevelt); de chef 
van de staf van het leger, generaal Marshall; de  bevelhebber der 
Amerikaanse vloot, admiraal King, en de commanderende generaal 
der legerluclitmacht, generaal Arnold. 

D e  volgende diensten werden onder leiding van de Combined 
Chiefs of Staff gesteld: 

1. Combined Staff Planners, voor het ontwerpen van voorstellen 
en het maken van plannen o p  strategisch terrein; 

2. Combined Adininistrative Committee, welke het administratieve 
gedeelte bestudeerde en voorstellen deed op dit terrein; 

3. Combined Intelligence Comn~ittee, welke de  militaire inlich- 
tingen verzamelde en verwerkte; 

4. Combined Military Transportation Committee, welke adviseer- 
de over problemen van transport, zowel te land als ter zee; 

5. Combined Communications Board, welke de  stappen ondernam, 
nodig om de methoden en d e  werkzaamheden o p  dit gebied te  
coördineren; 

6. Combined Meteorological Committee, welke alle meteorolo- 
gische zaken coördineerde; 

7. Munitions Assignment Board Washington, wzlke, samen- 
werkend met de overeenkomstige Londense organisatie, de toewijzing 
van munitie en andere voorraden behandelde; 

8. Combined Civil Affairs Committee, welke de algemene politiek 
betreffende burgerlijke zaken aangaf in die gebieden, welke onder 
rontrôle van de vijand stonden en door de  geallieerden zouden 
worden bevrijd; 

9. Combined Shipbuilding Committee, belast met de  taak o m  
voor de  scheepsbouw een zo uniforme en zo efficient mogelijke werk- 
wijze aan te geven. 

Verder waren er nog een aantal onderafdelingen, brnevens een 
secretariaat. 

D e  Regeringsvertegenwoordigers bij de  Combined Chiefs of Staff 
kwamen - aldus de heer Nuboer - o p  21 Januari 1942 te  Washing- 
ton. Voordat zij in functie traden, was het reeds Februari. D e  eerste 
bespreking ging over de val van Singapore. Toen Java was gevallen 
en de strijd in Indië was beslist, is er een vergadering geweest, waarbij 
de  nieuwe indeling van de bevelsgabieden behandeld is. Toen zijn er 
nieuwe lijnen getrokken, waarbij Engeland d e  ene en Amerika de  
andere taak kreeg. 

E r  was voordien het A.B.D.A., het ,,American, British, Dutch and 
Australian" commando onder generaal Wavell. D e  grens liep toen 
langs de Westkant van Birma, de  Indische Archipel, de Philippijnen. 
ten Noorden v2n de Philippijnen door de  Pacific en terug naar Nieuw- 
Giiinea. 

N a  de Japanse verovering van Java moest men een nieuwe indeling 
maken. Door de Combined Chiefs is een bespreking gehouden, waar- 
bij tot stand is gekomen de scheidingslijn tussen het Engelse en het 
Amerikaanse gebied, die liep ten Oosten van Malakka, door Straat 
Banka en Straat Soenda. Sun~at ra  viel in de  Eneels2 area, de rest in de 
Amerikaanse. Van Nederlandse kant is er bezwaar tegen gemaakt, 
dat de Indische Archinel niet als één geheel werd beschouwd. D e  
bespreking is heel moeilijk geweest. D e  Engelsen wilden een groter ge- 
bied hebben, maar de  Amerikanen bleven o p  hun standpunt staan. 
Dit oeschiedde zuiver uit militaire overwegingen. D e  Engelsen hadden 
de lijn liever zien lopen door Straat Makassar en Straat Lombok. D e  
Nederlanders wilden Indië in één sector hebben. Het is van geen in- 
vloed c p  de beslissing geweest. D e  Nederlanders hebben er later wel 
enie nadeel van ondervonden. 

D e  heer G. W. Stöve is in de  twerde helft van Januari 1942 naar 
Londen geroenen met de bedoeling, dat  hij daar marine-comman- 
dant zou worden. De functionaris, die er o p  dat ogenblik was, schout 
bij nacht Termijtelen, was aangewezen als vertegenwoordiger van de  
Nederlandse marine te Washington. Intussen was aldaar de Combined 
Chiefs of Staff gevormd. Toen is de heer Termijtelen van Londen uit 
daarheen gegaan. Het  gaan van de heer Stöve naar  Engeland was uit 
de aard der zaak niet zo maar een vlugge reis door de lucht van Indië 
uit. Zijn reis ging via Amerika. Toen hij aldaar aankwam, hoorde hij, 
dat de heer Terrnijteler? intussen naar Londen was teruggeroepen o m  
zijn oude functie weer te  vervullen. D e  heer Stöve is in zijn plaats bij 
de Combined Chiefs of Staff aangewezen. Hij kwam daar  ongeveer 10 
of 11 Maart 1942 aan. Het  was Ben heel ongelukkig moment, een tra- 
gisch moment. want de Nederlandse zeemacht was net veertien dagen 
tevoren in de Javazee ~rac t i sch  gesproken verdwenen. Dit betekende, 
dat d e  Nederlandse rol als actieve deelnemer aan de  oorlog groten- 
deels was uitgespeeld, althans tijdelijk, zodat zijn komst in Amerika 
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op dat moment niet zo heel erg belangrijk meer was; de Nederlandse 
vertegenwoordiging had heel veel aan belangstelling verloren, daar 
Nederland met slechts weinig actieve middelen verder aan de oorlog 
kon deelnemen. 

Over de organisatie van de Nederlandse militaire missie in Aineri- 
ka verklaarde de heer Stöve, dat er te Washington een marine-attaché 
was, schout bij nacht Meyeu Ranìzeft. Er was aldaar ook een leger- 
attaché. Deze was een officier van het Indische leger, kolonel Weijer- 
man, die eigenlijk nooit rechtstreeks als militair attaché geaccrediteerd 
was geweest, maar daar verbleef als vertegenwoordiger van de Indische 
Regering; bij de val van Indië was hij nu eenmaal te Washington en hij 
is daar gebleven. De Amerikanen meenden, dat hij de officiële attaché 
was. Generaal Dijxhoorn en de heer Stöve waren de Nederlandse ver- 
tegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff. De eerste twee 
waren eigenlijk leden van het Nederlandse gezantschap aldaar, dus in 
diplomatieke dienst. Generaal Dijxhoorn en de heer Stöve zij11 ,dat 
nooit geweest, moesten dat ook bepaaldelijk niet zijn. Zij waren ver- 
tegenwoordigers van Nederland bij de staf. Men had op die Combined 
Chiefs of Staff een ongelooflijk wantrouwen tegen alles, wat ,,diplo- 
matiek" was, omdat zij blijkbaar de ervaring hadden, dat de geheim- 
houding in die kringen wel eens lekken vertoonde. Dus zo stonden de 
heren Dijxhoorn en Stöve eigenlijk naast de beide attaché's; zij moes- 
ten ook niet te veel tegen dezen ,,aanleunenu. Aan de andere kant 
moesten de Regeringsvertegenwoordigers de Combined Chiefs of Staff 
af en toe eens wat kunnen vertellen. Zij moesten dus inlichtingen 
hebben. 

De heer Difihoorrz is er gekomen met een toegevoegd legeroffi- 
cier; toen de heer Stöve er kwam, was er ook een jongere marine- 
officier. Zo waren zij dus met hun vieren. Dit we~rkte zeer goed. 
De heren Dijxhoor~~ en Stöve hadden contact op hoger niveau; 
de jongeren konden met jongere geallieerde collega's praten. Daar- 
door hoorden zij via de jongeren veel, wat zij anders nooit te weten 
zouden zijn gekomen. De Regeringsvertegenwoordigers hadden een 
inlichtingendienst nodig en die liep over de attaché's. Het was op ezn 

-in van gegevcn ogenblik een beetje onzeker, wat tot het arbeidsterr,' 
de attaché's of tot dat van de Regeringsvertegenwoordigers behoorde. 
Het hokte wel eens; de heer Stöve kreeg onvoldoende inlichtingen. Er 
gebeurden dingen, welke door de attaché's waren behandeld, waar de 
Regeringsvertegenwoordigers niet van wisten en waar zij toch 
wel eens van moesten horen. Toen is er voorgesteld nin - de ver- 
tegenwoordiging bij de Combined Chiefs of Staff breidde zich uil - 
alles wat rechtstreeks de oorlog betrof aan de Combined Chiefs of 
Staff te koppelen. Daarna is er gevraagd om een militaire missie in 
te stellen, welke alle Nederlandse militaire instanties in Amerika zou 
overbruggen; daardoor zou er weer een eenhoofdige leiding zijn. 
Het heeft geruime tijd geduurd. tot najaar 1943, err de missie tot 
stand kwam; zij is eigenlijk nooit esn succes geworden. Net hoofd van 
de militaire missie zou één van de twee vertegenwoordigers bij de 
Coinbined Chiefs of Staff zijn. De heer Stöve was de oudste ver- 
tegenwoordiger, maar hij is vergeten, of hij altijd voorzitter is ge- 
weest, dan wel afwisselend met de  heer Dijxhoorn. 

De verschillen, die er zo al met de heer Weijerrnan waren, kwa- 
men heel erg tot uiting in de vergaderingen van de militaire missie. 
De heer U7eijern.ian was zeer formeel en stelde zich eigenlijk altijd op 
het standpunt van het Nederlandsch-Indische gezag. Hij was oor- 
spronkelijk ook als vertegenwoordiger van de Indische legercomman- 
dant aangekomen. 

Er werden convocaties gestuurd voor de verschillende vergaderingen 
van de Combined Chiefs of Staff en daar stond b.v. iets in over aanleg 
van bases in de Pacific of het verschaffen van wapenen voor het her- 
overen van Birma. Verder hoorden de Nederlandse vertegenwoordigers 
nooit iets. Men ging niet verder dan dat zij convocaties kregen; op de 
vergaderingen zelf kwamen de Regeringsvertegenwoordigers nooit. De 
reden was, dat zij er niet bij betrokken waren. Soms hadden zij de in- 
druk uit de onderwerpen, welke werden aangekondigd, dat de Neder- 
landse belangen er niet zo verschrikkelijk ver vanaf stonden. Dit is de 
aanleiding geweest, dat zij hebben gevraagd hun bezwaren tegen te 
weinig inlichtingen te mogen voorbrengen. Dat is toegestaan. Men heeft 
daar een regeling voor getroffen. Men zei: ja goed, dan kunnen jullie 
allerlei inlichtingen, die jullie menen nodig te hebben - men draaide 
het dus om; de Regeringsvertegenwoordigers werden niet auto- 
matisch ingelicht - vragen. Daar is toen te Washington een bepaald 
lichaam voor aangewezen. Tot deze tijd was de gewone weg voor 
inlichtingen: marine-attaché of militair attaché, de eerste via het 
hoofd van de inlichtingendienst van de Amerikaanse marine en 
de militair attachS via het hoofd van de afdeling G 111 van de 
Amerikaanse iegerstaf. De Regeringsvertegenwoordigers kregen dus 
voortaan inlichtingen langs andere kanalen; kolonel Werlerman 
meende, dat zij daarmede in zijn bevoegdheden traden. Dit was één 
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van d e  bronnen van moeilijkheden. Toch heeft deze, zij het stroef en 
niet vele moeilijkheden - naar de overtuiging van de heer Stöve - 
de  medewerking gegeven, die zij meenden zo hard nodig te hebben. 

D e  militaire coinmissie, die o p  eigen initiatief was begonnen, is 
later een officiële missie geworden. Naar  d e  heer Stöve meent, is zij 
bij Koninklijk besluit ingestdd. Uit konden is een instructie voor 
deze militaire missie gegeven. D e  heer Stöve herinnert zich, dat die 
instructie niet helemaal bevredigend was. D e  instructie is naderhand 
weer gewijzigd, maar daar  is hij de  details van vergeten. Tezelfder 
tijd is de heer Weijerman bij Koninklijk besluit tot Nederlands mili- 
tair attaché benoemd. D e  Regeringsvertegenwoordigers hadden er 
o p  aangedrongen, dat  het een militaire hiërarchie zou worden. Het  is 
nooit gebeurd; het is altijd een i-ieveilschikking gebleven. De heer 
Stöve kon o p  ern bepaald ogenblik alleen maar gebruik maken van 
meerderheid in  rang om n~oeilijklleden op te lossen. Dit  is altijd een 
heel slechte manier. 

D e  Combined Chiefs of Staff was een lichaam, waarin eigenlijk 
in hoofdzaak Amerikanen en Engelsen zitting hadden. Verder waren 
enkele geallieerden met de  Con~bined Cliiefs of Staff geassocieerd. 
Daaronder waren Nederland, China en enkele Britse Dominions, 
zoals Canada, Australië en Nieuw-Zeeland. Eerst veel later is er ook 
een Franse vertegenwoordiger gekomeri, van Free France. D e  heer 
Stöve zou zeggen, dat  deze niet rechtstreeks meedoznde oorlog- 
voerenden of niet tot de belangrijkste partijen behorenden alleen 
werden gehoord, wanneer het werkelijk rechtstreeks hun nationale 
belangen betrof. Overigens hoorden zij maar heel vaag wat er omging. 

D e  eerste taak van de  Regeringsvertegenwoordigers betrof de  voor- 
raden, die bestemd waren geweest voor Nederlandsch-Indië, die men 
Nederlandsch-Indië had toegezegd. In  die tijd was e r  nog helemaal 
geen sprake van ,,Lend Lease". Doordat alles rechtstreeks met goud 
werd betaald, liepen de leveringen in het aigeineen vlot. Zodra Neder- 
landsch-Indië was gevallen. ging dit natuurlijk niet meer door. Toen 
heeft d e  geallieerde leiding gezegd: alle voorraden, bestemd voor d e  
Nederlanders of Nederlandsch-Indië, worden teruggenomzn en zullen 
op de  een of andere wijze worden gebruikt voor de  geallieerde oor- 
logvoering. E r  waren grote hoeveelheden opges!agen in d e  vorm van 
machines, ijzer, staal, enz. E r  lag voor millioenen en millioenen. Ten- 
slotte hadden de Nederlanders natuurlijk nog wel enige strijd- 
krachten. D e  Regering stelde er zeer veel prijs op, dat bepaalde be- 
stellingen, al zou het dan met een gewijzigde bestemming zijn, voor 
haar behouden bleven, in hoofdzaak vliegtuigen (bommenwerpers). 
D e  levering van de  bommenwerpers was geblokkeerd en zo  stond het 
werk van de  Nederlandse vertegenwoordigers eigenlijk van d e  eerste 
dag af, dat de  heer Stöve in Amerika is gekomen. in  het teken van 
het bepleiten bij de Coinbined Chiefs of Staff, dat  d e  Nederlanders 
deze wapens nog nodig hadden. Het  ging met heel veel moeite ge- 
paard, omdat de Amerikanen de wapens ook elden nodig hadden. D e  
Nederlanders hadden een tekort, inaar zij hadden een nog veel groter 
tekort. D e  Nederlanders bouwden hun  strijdkrachten zo veel mogelijk 
op, maar de Amerikanen bouwden die o p  in een veel sneller tempo en 
beschikten over een onbeperkte hoeveelheid mcnsen. Het  is dus 
niet erg vlot gelopen voor de  Nederlanders. Het  resultaat is dan  
ook geweest. dat vele van die voorraden door d e  Amerikanen zijn 
teruggekocht. Dit  is allemaal afgewikkeld door the Netherlands Pur- 
chasing Commission. Net  hoofd daarvan was toen d e  heer van dc~n 
Broek. Deze heeft dat  allernaal met zeer veel commercieel inzicht af- 
gehandeld, zoals de heer Stöve meermalen heeft gehoord; niet alleen 
dat  de  kostprijs er - naar de heer Stöve meent - was uitgekomen, 
maar dat  de teruggave van al deze voorraden aan Amerika voor de  
Nederlandse Regering bepaaldelijk nog een voordeel - in  geld dan  - 
had betekend. 

D e  Nederlandse vertegenwoordigers zijn vervolgens weer gehoord, 
toen zij de  Combined Chieis of Staff duidelijk hadden gemaakt, 
dat het niet tot de onmogelijkheden behoorde om, als men de  
Jappen uit Nieuw-Guinea zou kunnen verdrijven, in  betrekkelijk 
korte tijd dicht bij de  zee, in de Vogelkop, olie te vinden en olie te 
winnen. D e  eerste belangstelling is uitsluitend op Nieuw-Guinea 
gericht geweest. D e  belangstelling heeft - het heeft natuurlijk een 
tijd geduurd, voordat het olíebataijon was opgericht - tot omstreeks 
1943 bestaan. Het beeld van de  oorlog was toen veranderd. D e  Duitse 
nederlaag bij Stalingrad had plaats gevonden. D e  Duitse legers 
werden in de  Kaukasus opgehouden, waardoor het gevaar voor het 
afsnijden van de olie uit het Midden-Oosten verminderde. Als gevolg 
hiervan verflauwde de belangstelling van Amerikaanse zijde voor 
Nieuw-Guinea. Het was voor hen natuurlijk een groot en moeilijk 
project; zij moesten eerst de  Japanners uit Nieuw-Guinea verdrijven, 
wilde men daar olie kunnen winncn. Tegelijkertijd groeide de belang- 
stelling van Engelse zijde voor Sumatra, zoals de  heer Stöve later 
vernam. Deze zaak is tenslotte helemaal misgelopen. Op d e  
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vraag, of men kan  zeggen, dat  het mislopen een gevolg is ge- 
weest van het meningsverschil omtrent de  kwestie of Nieuw-Guinea 
of Sumatra de  voorrang had, antwoordt d e  heer Stöve, dat  hij ge- 
looft, dat het strateoisch een veel diepere oorzaak had: dat is hem 
einde 1943, begin 1944 ie  Londen heel duidelijk gebleken. D e  olie- 
maatschappijen in Pdidden-Azië redeneerden zo: waarom zou men 
veel moeite doen en veel geld uitgeven, o m  de Nederlandse olie- 
velden te  rehabi!iteren? Laat er nu  eens 90 000 ton per maand uit- 
kornzn. Die kunnen wij gemakkelijk leveren in tankerladingen van 
10000 ton. D a t  beiekent 14 tankers van 10000 ton, die heen en 
weer varen. Toen het gevaar van de afsnijding uit het Midden-Oosten 
op de achtergrond raakte door de verbeterde situatie in  het algemeen, 
is deze gehele oliekwestie eveneens volkomen op de  achtergrond 
gekomen. Het  is mogelijk, maar daar zou de heer Stöve geen posi- 
tieve uitspraak over durven laten horen, dat  acnter de schermen 
misschien wel politieke en economische belangen mede hebben ge- 
werkt, nl. dat men hct niet belangrijk vond, dat de  Nederlandse olie- 
bronnen in de eerste plaats gerehabiliteerd werden. 

Bij de Combined Chiefs of Staff trachtten de Regeringsvertegen- 
woord;_ners altijd uitsluitend die aangelegenhed~n naar voren te 
brengen, die militair pasten in de  gehele ,,war effort" en niet met de 
achtergedachte, dat het zo mooi zou zijn, als de  Nederlanders in 
Sumatra ,,hun" oliebronnen konden rehabiliteren. 

Een tweede punt voor d e  Regeringsvertegenwoordigers was te 
trachten - toen de  Nederlanders slechts met geringe krachten aan de  
oorlog konden deelnemen, en practisch zelf geen oorlogservaring 
meer konden opdoen - officieren gedetacheerd te krijgen op Ameri- 
kaanse schepen. Dit is zeer matig gelukt. Men was in het algemeen 
geheimzinni~ en men wilde de  buitenlanders o m  de een of andere 
reden niet hebben. Een enkele officier heeft wel eens een paar maan- 
den aan boord van een Amerikaans oorlogsschip gediend en maakte 
dan konvooireizen mee van Amerika uit over de  Atlantische Oceaan 
en zag als zodanig natuurlijk interessante dingen, maar echt meedoen 
aan de oorlogvoering in de Pacific, daarvoor hebben de  Nederlanders 
geen kans gekregen. Tocn dit niet lukte, hebben de Regeringsver- 
tegenwoordigers getracht een inzicht te  krijgen in de Amerikaanse 
wijze van oqleiding en recrutering van hun personeel, omdat het in de 
bedoeling lag, dat, zo gauw Nederland bevrijd mocht zijn, zij met 
hun Nederlandse krachten zo gauw mocelijk weer in die oorlog wil- 
den ,,springenw en er aan deelnemen. Zulks betekende, dat  zij moes- 
ten opleiden en dat zij dit niet meer zouden kunnen doen volgens het 
orthodoxe systeem, dat  in vredestijd een uitstekend systeem was ge- 
bleken. Zij moesten nu in korte tijd mensen klaarmaken voor een 
bepaalde taak. Op dit gebied hebben zij van de  Amerikanen veel 
medewerkins gehad: daarmede was men ook niet geheimzinnig. D e  
heer Stöve heeft persoonlijk in de  buurt van de  grote meren nabij 
Chicago geweldige opleidingscentra bezocht. Hij heeft een officiers- 
opleiding in Minneapolis bezocht; hij is in vele opleidingscentra aan de  
Westkust geweest. Een Nederlandse officier heeft daarvan een speciale 
studie kunnen maken, doordat hij lange tijd in die opleidingscentra 
werkzaam mocht zijn. Hij heeft daar alle oefeningen kunnen bijwonen. 
Dat  was luitrcant ter ze i  der lste klasse Kopperi. In het a!gemern 
voelde men, dat  Nederland een land was, waarin men vertrouwen 
kon hebb'en, dat  de Nederlanders met algehele inzet hadden deel- 
genonien aan deze oorlog, en men voelde wat zich in  Indië had 
afgespeeld. Dit bracht sympathie met zich, waar men op een gegeven 
moment wel wat voor koopt, maar niet zo heel erg veel. Toen d e  
Nederlandse rol was uitgespeeld, was de belangstelling voor d e  Neder- 
landse zaak belangrijk verminderd; alleen toen men hoorde, dat  het 
de bedoeling was om. zodra Nederland vrij zou zijn, weer volop te  
gaan deelnemen aan de  oorlogvoering, werden vele deuren geopend. 

D e  heer L. G. L. van der Kun is van Mei 1944 tot begin 1946 
bij de  C.C.O.S. Regeringsvertegenwoordiger geweest. Men moet 
zich de  Nederlandse missie niet al te  goed georganiseerd voor- 
stellen. D e  Regeringsvertegenwoordigers hingen enigszins in de 
lucht. Zij stonden zogenaamd onder de  Minister voor Algemene 
Oorlogvoering, maar uit de  aard der zaak had de legerman na- 
tuurlijk regelmatig te maken met d e  Minister van Oorlog en d e  
heer van der Kun even regelmatig met de  Minister van Marine. 
Daar  tussendoor waren er nog autoriteiten, die hen rechtstreeks abor- 
deerden. Wanneer b.v. de bevelhebber der strijdkrachten in het Oosten 
te Colombo iets wilde weten, vroeg deze dat niet via de Regering, maar 
rechtstreeks aan de marine-attaché of aan de heer van der Kun. D e  
marine-attaché was in de  Nederlandse organisatie te Washington ook 
e'en tamelijk ongerijmde figuur, die - wat de  oorlogvoering aan- 
ging - er maar zo'n beetje bijhinp. D e  verhoudingen waren niet zo 
scherp en goed geregeld als dat bijvoorbeeld bij de Engelsen het geval 
was. Daar  was het zo georganiseerd, dat  de Regeringsmissie niet rnet 
plaatselijke bevelhebbers had te maken, maar  met niemand dan  met 
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de Regering, in dit geval met hun Minister voor Algemene Oorlog- 
voering, terwijl alles, wat in de  U.S.A. voor de  Britten met ,,oorlogM 

te maken had, onder haar stond. Dit vereenvoudigde heel veel zaken 
aanzienlijk. Op deze manier kreeg men ook gemakkelijker prestige, 
want competentiekwesties kwamen dan niet voor. 

I n  de  instructie voor de missie bij de  C.C.O.S. stond niet aange- 
geven ten opzichte van welke autoriteit men enige verantwoorde- 
lijkheid had. D e  aanvankelijke instructie, onder welke d e  heer van 
der KIAII niet meer heeft gewerkt, hield zelfs in, dat de  gehele aan- 
geleg~i~heid onder toezicht van d e  ambassadeur te Washington stond. 
Dat  dit ten enenmale verkerrd was, is wel spoedig ingezien. D e  mis- 
sies van de Canadezen en de Australiërs kwamen er aanvankelijk ook 
- naar de heer van der Kun meent - als aanhangsel van hun respec- 
tieve ambassades. Dat  ging ook niet, want de Combined Chiefs of 
Staff wilden daar uit veiligheidsoverwegingen niet mede te maken 
hebben. D e  Regeringsvertegenwoordigers hebben het nooit zover kun- 
nen brengen, dat  zij helemaal onafhankelijk waren van de ambassade. 
Het  was bijvoorbeeld ook bekend, dat de Nederlandse codediensten 
o p  de ambas~a~de  waren ondergebracht en dat  alle telegrammen daar 
passeerden. Men kon alleen maar hopen, dat deze geheim bleven, 
maar de heer van der Kun weet zeker, dat  dit niet het geval was. 

C e  herr Weijerman was aanvankelijk in Amerika gekomen voor 
een of andere opdracht. Hij is later militair attaché geworden. Hij 
stond toen ook onder de Nederlandse Minister van Oorlog. D e  band 
met de legercommandant en de  Minister van Koloniën is natuurlijk 
nooit verbroken. Die heeft voor hem altijd gedomineerd. D e  heer 
vcln der Kun heeft midden in de  ruzie gezeten, die er was tussen d e  
heren Dijxhoorrz en Weijerinaln. Zijns inziens was het gelijk volkomen 
aan de zijde van de  heer Dij.xhoorrz. Hij denkt, dat de heer TVeij<rinarl 
niet late; dan zes weken, nadat hij te Washington was, is overge- 
plaatst. Eigenlijk heeft de  heer van der Kun er  dus alleen maar de 
riasleep van meegemaakt. Overste Roos, eveceens van het K.N.I.L., 
is de opvolger van de heer Weijern~an geworden. 

D e  heer Dijxhoorn meende zich te  herinneren, dat  het van de  Neder- 
landse Regering is uitgegaan een vertegenwoordiger naar de Combi- 
ned Chiefs of Staff te zenden. D e  eerste vertegenwoordigers wareti 
voor de marine schout bij nacht Termijtelen ei1 de heer Dijxhoortl 
voor de  landmacht; toen zij op 24 Januari 1942 te Washington aan- 
kwamen, was het college ,,Combinecl Chiefs of Staff" echter nog in 
wording, zodat de start moeilijk is geweest. Z o  was bij voorbeeld het 
gebouw, waarin de  Combined Chiefs of Staff zouden worden ge- 
vestigd, nog niet g e r e d .  Asnvankelijk konden de Regeringsverteg-n- 
woordigers daar maar één kamer krijgen. Later breidde het personeel 
zich echter zo uit, dat zij e-n huis hebbrn moet:n huren om de bureaux 
onder te brengen. Of ook nog and,rre landen dan Nederland officiëie 
vertegenwoordigers hadden, was de heer Dijxhoorn niet bekend; er 
waren echter wel vergaderingen, waarbij een Chinese, een Franse en 
ook een enkele maal een Poolse vertegrnwoordiger aanwezig was. 
Toen de chef van de Poolse generale staf, ger.eraal Sikorski, erns 
overkwam naar Amerika, heeft deze de gelegenheid gekregen bij 
de Combined Chiefs of Staff een verklaring af te leggen. Voorzover 
de heer Dijxhoorn bekend was, was alleen de Nederlandse vertegen- 
woordiging permanent en rege!matig. Deze had een kleine staf. Aan- 
vanke!ijk is men heel bescheiden begonnen. D e  marine- en de  land- 
machtvertegenwoordiger hadden iedei een adjudant en samen één 
secretaresse; naarmate het werk toenam, is dit uitgebreid en o p  het 
laatst was er een bezetting van ongeveer vijftien officieren. 

Kolonel Weijertnan was, toen de heer Dijxhoorn in Amerika kwam, 
militair attaché. E r  zijn veel moeilijkheden mrt  hem geweest. Het  
kwam in het kort hierop neer, dat deze kolonel eigenlijk weigerde zijn 
loyale medewerking te verlenen aan de beide Regeringsvertegenwoor- 
digers bij de Combined Chiefs of Staff. D e  inlichtingen, die hij 
kreeg, wenste hij niet aan  d e  R~geringsvertegenwoordigers te  geven. 
Ook wenste hij, dat de heer Dijxhoorn - wanneer hij met een Ameri- 
kaanse legerautoriteit van het War Department ging praten -. dit 
door zijn tussenkomst zou doen. Hij nain een houding aan, alsof 
hij in het contact met de Amerikanen ,,de man" was. Hij toonde een 
souvereine minachting voor de twee Regeringsvertegenwoordigers. 

Hiërarchisch hadden de beide Regeringsvertegenwoordigers niets 
over hem te zeggen; het sprak echter vanzelf, dat  zij natuurlijk 
trachtten de militair attaché in hun werkzaamheden te betrekken, 
omdat de gegevens, waarover hij beschikte, en de connecties, die hij 
had, voor hen van grote waarde konden zijn. 

D e  ambassadeur, de  heer Loudon, heeft wanhopige pogingen in 
het werk gesteld, de militair attaché tot andere gedachten te brengen. 
Hij heeft zich zelfs de  moeite getroost een paar vergaderingen te  lei- 
den, waarbij d e  Regeringsvertegenwoordigers, de militair attaché en de  
marine-attaché, schout bij nacht Meyer Ratzneft, waren, teneinde o p  
deze wijze het onderlinge contact te  bevorde1,en. Met  schout bij 
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nacht Meyer Rarlncft waren weinig moeilijkheden gerezen. Kolonel 
Weijerlnan was echter niet tot rede te brengen; herhaaldelijk 
hebben de  Regeringsvertegenwoordigers dit naar  Londen gerappor- 
teerd en zij hebben gevraagd deze officier af te  lossen, omdat hij de  
zaak geen goed deed. D e  heer van Mook hield deze kolonel de  hand 
boven het hoofd; tenslotte is echter het te  Washington beroemd ge- 
worden telegram naar Londen gegaan, waarin stond: ,,Nu heeft 
Weijer~nan zelfs ruzie met van Boetzelaer", althans woorden van die 
strekking. Daarop is hij verdwenen. Kolonel Roos is toen, Augustus 
1944, benoemd tot militair attaché; deze was reeds een tijd werkzaam 
geweest als luchtvaartdeskundige bij de missie; hij was kolonel van 
het Indische leger. Met hem hebben de Regeringsvertegenwoordigers 
steeds zeer prettig samengewerkt. 

To t  April 1945 was de heer Dijxhoorn officieel in functie gebleven, 
maar sinds 5 October 1944 had hij deze functie niet kunnen waar- 
nemen, daar hij toen uit Washington was weggegaan naar Londen. 

Luitenant generaal K.N.I.L. b.d. A .  G. van Tricht is op 1 April 1945 
naar Amerika vertrokken. Hij heeft daar eerst de  conferentie te  San  
Francisco meegemaakt als gedelegeerde. Begin Juli is hij te  Washing- 
ton aangekomen o m  daar de  functie van vertegenwoordiger bij de  
Combined Chiefs of Staff o p  zich te nemen. Het  voornaamste, dat  in  
die periode aan  de  orde is geweest, was d e  kwestie van het verkrijgen 
van scheepsruimte voor Nederland. D e  heer van Tricht herinnert zich 
dit tenminste als het voornaamste onderwerp, dat  de  Regeringsver- 
tegenwoordigers toen aanhangig hebben gemaakt. Daarvoor is hij met 
de heer van der Kun bij generaal Marshall geweest. 

D e  heer van Triche is nooit in  de vergaderingen van de Combined 
Chiefs of Staff geweest. Generaal Dijxlzoorti is er wel ecnc bij geweest. 
Later is dit niet meer gebeurd. Admiraal Stöve is ook in een vergade- 
ring geweest: dat was in dezelfde tijd als generaal Dijxlzoorn. 

Het contact vond plaats, doordat de  Regeringsvertegenwoordigers 
belet vroegen of een nota schreven, wanneer zij opdracht van clc 
Regering kregen o m  een of ander onderwerp te behandelen. D a t  
werd dan  voorgebracht, niet in de vergadering, maar bij de heren van 
de Combined Chiefs of Staff. D e  nota werd dan ingediend, of er 
werd belet gevraagd bij de-ene, die daarvoor het meest in aanmerking 
kwam, meestal generaal Marshall. Z o  ging het toen de  heer van Tricfzt 
te Washington Kwam. Er  zijn in zijn tijd gern pogingen gedaan o m  
hierin wijziging te  brengen. P e  zaak was practisch bekeken. Toen de 
heer van Triclzt daar kwam, kwamen de Nederlandse belangeri spe- 
ciaal op de voorgrond en de oorlogvoering als zodanig begon lang- 
zamerhand o p  de achtergrond te geraken. 

Op de vraag, of het met het oog o p  de  Nederlandse belangen, die 
toen op d e  voorgrond kwamen, niet gewenst was om bij de vergade- 
ringen te  zijn, antwoordde de  heer van Tricht, dat  dit niet zo was; zij 
werden daarbij trouwens niet meer toegelaten. D e  Nederlanders kon- 
den zeif betrekkelijk weinig meer aan de  oorlogvoering deelilemen. 
D e  heer van Trichr heeft nimmer een uitnodiging ontvangen van J e  
Combined Chiefs of Staff. 

D e  heer Carp, die toegevoegd was aan generaal Dijxhoorn, ver- 
klaarde, dat bij alle operaties e n  moeilijkheden, die bij d e  
Combined Chiefs of Staff behandeld werden, waarbij Nederland be- 
trokken was, de Regeringsvertegenwoordigers werden gehoord. Nadat 
de heer Dijxhoorn vertrokken was naar Engeland, in November 1944, 
heeft de heer Carp diens functie waargenomen. Hij had geen recht 
van tekenen; schout bij nacht van der Kun heeft toen getekend. D e  
heer Carp is gekend in de operaties van Balikpapan en Tarakan. Hij 
is tot September 1945 bij de  C.C.O.S. gebleven. 

Dr.  A .  Loudon, de voormalige ambassadeur te Washington, ver- 
klaarde, dat  hij zitting had in de Pacific War  Council aldaar. 
Dit lichaam was door President Roosevett samengesteld en bijern- 
geroepen binnen e in  maand na de  aanval o p  Pearl Harbour. D e  
bedoeling was, dat het een tegenhanger zou zijn van een dergelijke 
council te Londen. In het begin is de Pacific War Couricil te Was- 
hington geregeld bij elkaar gekomen, meestal eens in de week, later 
werd dat  ge!eidelijk, met het voortschrijden van d e  oorlog, veel 
minder, tot er o p  het einde van de  oorlog helemaal gecn bijeen- 
komsten meer waren. D e  council te Londen is veel minder bij elkaar 
gekomen, naar de heer Loudon meende. 

D e  Presidect deed in die bije-nkomsten mededeling van ontvan- 
gen berichten en telegrammen en besprak de  toestand. Men kon de  
visie van zijn Regering daar tot uiting brengen. D e  bijeenkomsten 
duurden gewoonlijk een uur of twee, ook wel eens wat langer. D e  
heer Loudon had er geen mening over, of deze council invloed 
heeft gehad. Hij zou zeggen, dat  in e rn  oorlogvoering de  invloed 
in het algemeen Iigt bij de generale staven, bij de  militaire auto- 
riteiten. Natuurlijk kwam b.v. wel eens ter sprake de urgentie 
onî te voldoen aan de  Russische aanvragen voor bewapzning. Al 
die problenîen kwamen nogal summier ter sprake. Er  werden wel 
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eens militaire mededelingen gedaan, maar die hadden meestal be- 
trekking op het reeds gebeurde. Ook werden wel de moeilijkheden 
besproken, die er b.v. waren bij het verzenden van oorlogsmateriaal 
naar Rusland om Noorwegen heen, de  gevaren, die e r  waren, en d e  
verliezen, die er werden geleden. Ook werd er besproken de bedrei- 
ging, die de onderzeebootoorlog voor de geallieerde bevoorrading 
opleverde; er kwam dan ter sprake, hoeveel schepen er bij een kon- 
vooi werden getorpedeerd. D e  schepen waren dan reeds getorpedeerd 
er! er werd dus alleen maar gezegd, hoe moeilijk het toch wel was. 

Eens is ter sprake gekomen, wat er nu eigenlijk moest gebeuren 
met de  Nederlandse overzeese bezittingen na de oorlog; dat  werd 
besproken in zeer algemene vorm. Door de  President werden dan 
een paar opmerkingen gemaakt, die noch voor de Britse verteg-n- 
woordiger, noch voor de  heer Loubon erg aangenaam waren. Niet 
dat deze opmerkinger1 afwijzend waren, maar er w-rd gezegd, dat het 
toch niet kon doorgaan zoals het vroeger was. E r  moest een wijziging 
in die toestand komen, een verandering in de koloniale status, e-n 
verandering in de band met het moederland. Deze band is v-rschil- 
le ïde malen ter sprake gekomen. 

Met betrekking tot de  voorbereidingen voor de herovering van Indië, 
verklaarde de heer Loudon, dat er te  Washington wel een zeer groot 
verlangen was, dat  de  civielen niet o p  de  hoogte zouden zijn met het- 
geen er in de Combined Chiefs of Staff o p  militair gebied gebeurde. 
Vandaar ook, dat  dadelijk bij het uitbreken van de oorlog, wat Ame- 
rika betreft, onmiddellijk door President Roosevelt persoonlijk is ge- 
vraagd om vertegenwoordigers i n  de combined Chiefs of Staff, juist 
omdat men dit werk niet wilde laten doen door militair- en marine- 
attaché's, aan de diplomatieke vertegenwoordigingen verbonden. Dezen 
ktonuen wel contact houden met War- en Navy Departmznt, maar 
men had liever niet, dat zij op grond van hun directe band met een 
hoofd van ern missie aan  de  besprekingen van de  Combined Chiefs of 
Staff zouden deelnemen. Men wenste dit gescheiden te houden. Voor 
de geheimhouding achtte men dat  beter. Een civiel kan  dikwijls niet 
precies alle nii!itaire implicaties doorgronden van hetgeen hij hoort 
en als hij dan eens een opmerking maakt, kan dat  militaire gevaren 
en gevolgen hebben. Militairen kunnen dit beter beoordelen. D a a r o n  
werd dit in zuiver militaire handen gehouden. 

Alles, wat een militair kantje had, heeft de heer Loudolz dan  ook 
maar zoveel mogelijk overgelaten aan militaire autoriteiten, met wie 
hij in verbinding stond of met wie hij samenwerkte. D e  inarine- 
attaché en de militair attaché, dus schout bij nacht Meyer Raiznzft 
s11 de  heer Weijcrman, onderhielden wel contact met het Navy De- 
partlilent en het War Office. D e  vertegenwoordigers bij de Coinbined 
Chiefs of Staff en de  attaché's kwamen ook geregeld samen. D e  
laatsten waren ook weer toegevoegd aan de  vertegenwoordigers bij de  
Combined Chiefs of Staff, met wie zij samenwerkten. Inlichtingen 
konden zij steeds krijgen op het Navy Department en War Depart- 
ment, maar de  Combined Chiefs of Staff waren hun terrein niet. 

D e  heer Weijerman was een zeer eigenaardige figuur. D e  heer Lou- 
don heeft betrekkelijk weinig met hem te doen gehad. Toen de  heer 
Weijerman vertrokken is, is gebleken, dat hij het grootste gedeelte, zo 
niet alles, van zijn archieven heeft verbrand. D e  heer Loudon was 
dadelijk in de moeilijkheden gekomen, omdat hij hem na  Pearl Har- 
bour, naar voorbeeld van de Engelsen, had verzocht uniform te  
dragen, hetgeen hij heeft geweigerd. E r  is een speciale order van de  
heer van Mook moeten komen, dat hij het wel moest doen. Z o  heeft 
de heer Loudon verschillende malen moeilijkheden met hem gehad. 
Het  was een van de zeer weinige mensen in zijn diplomatieke carrière, 
van wie de heer Loudon had gevraagd, of het niet mogelijk was hem 
te vervangen. 
Op de vraag, of d e  controversen van persoonlijke aard waren of 

dat er een bepaalde visie achter zat bij bepaalde vraagstukken, ant- 
woordde de heer Loudon, dat  hij zou willen zeggen, dat de heer 
Weijerman ten opzichte van de terugkeer van Nederland naar Neder- 
landsch-Indië niet optimistisch was. Hij was in het algemeen ook geen 
gemakkelijk mens o m  mee o m  te  gaan. 

D e  heer van Kleffens is t e  Washington herhaaldelijk met de  
heer Loudon in  de Pacific War  Council geweest. Men moet zich 
echter het belang van die Pacific War Council niet al te  groot 
voorstellen. Het  bleef daar bij algemeenheden e n  het was zakelijk 
niet van groot belang. Anders was het met de vertegenwoordiging 
bij de Combined Chiefs of Staff, waar Nederland ezn unieke positie 
innam, die niemand had. Het  was zo, dat  5 Februari 1942, twer 
maanden na Pearl Harbour, toen Nederland nog in volle oorlog met 
Japan was, de  Combined Chiefs of Staff is opgericht, dus Brits-Ameri- 
kaans. D e  heer van Kleffens is naar d e  heer Roosevelt gegaan, met 
wie hij zelf en ook d e  heer Loudon goede betrekkingen onderhielden, 
en hij heeit gezegd, dat het zo niet ging en dat de  Nederlanders er bij 



64120 (van Kleffens) 

641 22 (van Kleffens) 

60279 (van Mook) 

60305 (van Mook) 

moesten komen. De heer Roosevelt heeft geantwoord: ,,You'll be 
consulted", waarop 'de heer van Kleffe~ls heeit gezegd, dat hem dit 
niet bevredigde. Op de wedervraag van de heer Roosevelt wat hij 
dan wilde, heeft hij geantwoord: ,,l want participation". De President 
heeft toen gezegd, dat hij dat accepteerde, maar de Nederlanders 
waren niet overal in oorlog, zoals Enge!and en Amerika. De 
Nederlanders waren in Europa in oorlog en verder in Z.O.-Azië, maar 
b.v. riiet in Afrika, waar b.v. in Oost-Afrilia bil de Italiaanse koloniën 
en elders werd gevochten. Van deze overweging is het resultaat ge- 
weest, dat Nederland sinds die tijd Regeringcvertegenwooïdigers bij 
de Combined Chiefs of Staff had, die het recht hadden om mee te 
spreken, wanneer Nederlandse belangen in het geding waren. Verder 
had niemand dat, ook niet degenen, die actief aan de strijd deelnamzn. 
Daarvoor zijn steeds een opper- en een vlagofficier te Washington 
geweest. 

Men wenste deze functie niet te combineren met die van militair- 
of marine-attaché; het was dus een apart tweetal officieren. Deze ver- 
tegenwoordiging is er nog, zoals ook de Combined Chiefs of Staff 
nog altijd bestaat, al is de practisclie betekenis er van verminderd. 
Engeland heeft te Washington nog altijd een grote militaire missie e11 
de Nederlanders zijn er ook vertegenwoordigd. Door de  bekende 
militaire journalist George Fielding Eiiot is in ,,Foreign Affairs" van 
Juli l949 gezegd, dat de Combined Chiefs of Staff waren ,,an 
astonishing military instrument which seems for al1 time to have 
disproved Napoleon's scornful dictum, that you cannot win a war with 
a committee". 

Door de Combined Chiefs of Staff werd de oorlogvoering ge- 
leid. De Regeringsvertegenwoordigers moesten doen, wat hun van 
Londen uit werd opgedragen. De heer Dijxhoorn kreeg de instruc- 
ties via het Departement van Oorlog; schouten bij nacht Stöve, 
Meyer Ranneft en van der Kun kregen deze via het Departement 
van Marine. De instructies berustten dikwijls op beraadslagingen in 
de Ministeriële Commissie Oorlogvoering. 

Formeel was het zo, dat de vertegenwoordigers bij de Combined 
Chiefs of Staff alleen hadden te maken met de Combined Chiefs of 
Staff. Dat waren twee Britse en twee Amerikaanse officieren. Wat 
Amerika betreft, waren 'net admiraal Kixg en generaal M&shall en 
wat de Engelsen betreft, heeft het nogal eens gevarieerd. Lange tijd 
is er veldmaarschalk sir John Dil1 geweest, benevens een admiraal. 

De marine- en de  militair attaché hadden uitsluitend te maken met 
het Navy Department en het Army Department van de Verenigde 
Staten. Zodra het dus in grote lijnen de oorlogvoering, prioriteiten 
e.d. betrof, ging men naar de Combined Chiefs of Staff. Wanneer het 
b.v. betrof inlichtingen over een nieuwe vuurleiding, dan was het de 
taak van de marine-attaché en deze ging dan naar het Navy Depart- 
ment. In zoverre was het dus een natuurlijke taakverdeling. Of mrn 
op zo'n plaats de personen heeft, die goed met elkaar kunnen samen- 
werken of niet, bepaalt, of er wrijvingen zullen ontstaan. Deze wrij- 
vingen zijn er inderdaad geweest. De heer Weijeri?iail is laler ver- 
vangen. De onvnigheid tusscn hem en de heer Dijxhoortz is hierbij 
een belangrijk element geweest. 

De heer van Mook had de indruk dat de Nederlandse instan- 
ties bij de geallieerden voor de Nederlandse belangen niet flink 
genoeg zijn opgekomen. Het is in belangrijke mate een indruk, 
omdat de heer van hlook altijd buiten die contacten is gebleven, maar 
een indruk, die dan b.v. toch ook hierop rust, dat, toen plotseling 
kleek, dat men bij de capitulatie van Duitsland helemaal het trans- 
port naar het Verre Oosten afsneed, tengevolge waarvan de heer var? 
Mook zelf is gaan i-noeten ojsp-!en te Washington. zekcr nieinand zo 
was gaan opspelen. Ilet heeft misschien op dat rnom'e:~t niet veel uit- 
gehaald, maar het was voor de heer van Mook ook allern niaar e i n  
he-n- en weervliegen van San Francisco - waar hij op dat ogenblik 
was - naar Washington en het bespreken van de zaak met de Chiefs 
of Staff, maar de heren, die er zatrn, hadden er op dat ogenblik niet 
veel aan gedaan. Daar liggen ook brieven van. Het is echter altijd 
moeilijk om te concretiseren, dat iemand morgen pas gedaan heeft, 
wat hij vandaag had kunnen doen. of dat hij zich te vroeg of te gauw 
neergelegd heeft bij ecn beslissing, die tegen ons belang in was. 

Van het conflict-Weijemzan was de heer van Mook op de hoogte. 
De heer Weijernzan, aldus de heer van ~Mook, is een nogal typische 
verschijning, hetgeen achteraf ook is gebleken. Het was een zeer 
moeilijke figuur. De finesses herinnert de heer van Mook zich niet 
meer precies. De heer Weijeut?zniz is er tenslotte uitgezet en er later 
in Indië ook uitgezet. Wij is allereerst naar Kandy gestuurd, omdat 
men daar een militaire liaison-officer nodig had bij het hoofdkwartier 
van Mountbatten. Hij is een tijd te Colombo geweest en toen is hij 
nog - naar de heer van Mook meent - even te Singapore geweest 
na de bevrijding; daarna is hij met pensioen gegaan. 
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De heer van Mook was het er wel mee eens, dat de heer Weijerrnan 
vervangen is. De heer Weijerman was in vele opzichten een kundig 
offlcler, maar hij was een heel moeilijke figuur met een heel moeilijk 
karakter. 

De heer van Mook meende, dat de reden van het feit, dat de heer 
Weijerman pas in Augustus 1944 vervangen is, wel geweest zal zijn, 
dat men tijdens de oorlog de grootste moeilijkheid had om bepaalde 
plaatsen enigszins behoorlijk te bezetten. 

De heer van Mook had wel contact met de heer Weijernian; deze 
behandelde de zaken, welke het Indische leger betroffen, voorzover 
een militair attaché daar mee te maken heeft. Naar de mening van 
de heer van Mook was de heer Weijermarz evenals elke militair atta- 
ché in het kader van de ambassade ingevoegd. Het ging er meer om, 
dat er van de kant van de heer van Mook vragen gesteld konden 
worden met de wetenschap: daar zit een Indische officier, die meer 
op technisch gebied en op het gebied van de aanschaffing op de 
hoogte is. Als officier behoorde de heer Weijerman natuurlijk bij het 
K.N.I.L. en bleef hij ondergeschikt aan de Indische Regering. 

Oud-Minister van Marine, de heer Furstner, verklaarde, dat er 
in de loop der Jaren wel enige veranderingen in de leiding der gealli- 
eerde oorlogsoperaties hebben plaats gehad. Nooit is er echter een 
Chiefs of Staff Committee te Londcn geweest, waarin de h e x  Furst- 
ner zitting heeft gehad. R/Iisschien is er wel een ogenblik sprake van 
geweest. Er is wei. een Combined Chefs of Staff Committee te 
Washington gekomen, waarin behalve Amerikanen ook Engelsen en 
Nederlanders zitting hadden. Hiervoor heeft de heer Furstner nog 
speciadl de toeiimalige schout bij nacht Ternzijtelen uitgezonden 
om daarin zitting te nemen. Dit was exde  December 1941, dus 
tijdens de opmars der Japanners naar Java. 

Toen de heer Ter~~zijtelerz te Washington aankwam en de zaak zou 
beginnen, was Java reeds gevallen. Admiraal Termijtelen is toen door 
de heer Furstner dadelijk weer teruggeroepen, omdat hij een te kost- 
bare figuur was om daar als toehoorder en ,,binnengeroepene" te 
fungeren. De toenmalige schoiit bij nacht Stöve, die van Indië op 
doorreis in Amerika kwam, is te Washington gebleven als vertegen- 
woordiger van de Nederlandse Regering bij de Combined Chiefs of 
Staff. 

De heer Furstner meende, dat er veel incidenten-Weijerman zijn 
geweest. Als oorzaak van deze combinatie van incidenten noemde 
de heer Furstner het feit, dat de Indische groep te Washington 
andere belangen meende te hebben dan de Nederlandse groep; 
daarop kwam alles neer. Naar zijn gevoel is de kwestie van per- 
soonlijk antagonisme niet de oorzaak. Het is allemaal nogal sub- 
tiel. Er waren echter vaak tegenstellingen tussen de Indische Purcha- 
sing Commission en de Nederlandse, tussen de Indische militair 
attaché en de Nederlandse vertegenwoordiger bij de Combined Chiefs 
of Staff, enz. Het kunnen allemaal geen afzonderlijke persoonlijke 
gevoeligheden zijn geweest. 

Het was naar de mening van de heer Filrsfner veel meer een 
endere politieke !ijn, die hiervan de oorzaak was. De Regering heeft 
in die tijd heel veel gedokterd. Het is natuurlijk moeilijk om die 
ccmpetenties precies af te bakenen. Het wordt hierop natuurlijk altijd 
gegooid door degene, die ongelijk krijgt, of degene, over wie wordt 
geklaagd. De heer Fzcrstner gelooft, dat er een tendenz was, die fout 
is. De heer Weijerman stond onder de Micister van Koloniën. Hij 
was echter ongetwijfeld aan de ambassadeur toegevoegd. Op de op- 
merking, dat hij later ontslagen is, zeide de heer Furstner, dat hij toen 
u~iarschijniijk generaal is geworden onder dr. van Mook. 

De geringe invloed bij de Combined Chiefs of Staff was, naar het 
oordeel van de heer Fz~rstner, een kwestie van: wie het meest bij- 
draagt heeft het meest te vertellen. Dat heeft hij bij zijn bezoek aan 
admiraal King onmiddellijk bemerkt. Deze had grote kaarten aan de 
wand, waarop precies stond aangegeven: zoveel mankracht en zoveel 
van dit en zoveel van dat beschikbaar, zoveel op te leiden. Zonder 
Nederland en zonder Indië kwamen wij op heel weinig. 

De heer Filrstner verklaarde te geloven, dat de heer van Kleffens 
deze dingen veel te theoretisch zag. Er is dan ook niet veel van 
terechtgekomen. De Amerikanen hadden hun eigen opzet. Zij hadden 
een plan voor de Pacific en de Birma-weg en zij hebben hun hulp- 
middelen daaraan zo goed mogelijk dienstbaar gemaakt. Dan kan 
men honderdmaal zeggen, dat men gelijkgerechtigd is en dus zóveel 
moet krijgen, maar men krijgt het eenvoudig niet. Dat is niet te 
wijten geweest aan de mensen, die er zaten. 

Over de coil:roverse, die heeft bestaan tussen generaal Dijxhoorn 
en de militair attaché Weijeuman verklaarde de heer van Lidth de 
Jeude te willen vooropstellen, dat persoonlijke kwesties wel eens 
voorkwamen. Of de motieven, waarop men elkaar niet steeds ver- 
droeg, altijd zakelijk van betekenis waren, betwijfelde hij enigszins. 
Dikwijls ging het over de vraag van wederzijdse bevoegdheden, die 
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ook wel voorkwam tussen de betrokken departementen. D e  heer 
Weijerman was te Washington gezeteld en de heer van Lidth de Jeude 
heeft hem nooit ontmoet. Hij herinnerde zich alleen, dat overleg 
werd gepleegd tussen de departementen omtrent de regeling der ver- 
houdingen en dat daarvoor een oplossing werd gevonden. D e  heer 
van Lidtlz de Jeude betwijfelde of een Regering aan zulke voor- 
vallen een einde kan maken. Hoewel men olie op de golven kan 
werpen, blijft het steeds moeilijk deze te  voorkomen, vooral in  een 
onder uitzonderlijke omstandigheden samengestelde gemeenschap, 
waarvan de leden allen in abnormale verhoudingen verkeerden. D e  
heer van Lidth de Jeude was geneigd zekere invloed toe te  schrijven 
aan een incompatibilité d'humeur tussen de heren Dijxlzoorn e n  
Weijerman. 

D e  benoeming tot militair attaché van de heer Weijermatz is het 
gevo!g geweest van het overleg, dat  daaromtrent gehouden werd. D e  
heer Weijermat1 had het met een paar heren aan de stok gehad. Het 
waren geen zodanige verschillen, dat  men kol; spreken van eer? 
conflict. D e  heer van Lidth de Jeude vermoedde, dat de heer Weijer- 
man zelf zijn ontslag heeft gevraagd. Te Washington waren een land- 
macht-attaché en een marine-attaché. D e  invloed van die attachés was 
niet zo belangrijk. 

Over het werk van de heer Dijxhoorn bij de Combined Chiefs of  
Staff zeide de heer van Lidth de Jeztde het volgende. E r  was afge- 
sproken, dat, wanneer in de Combined Chiefs of Staff onderwerpen 
werden behandeld, betrekking hebbende o p  Nederlandse belangen, 
de Nederlandse vertegenwoordiger, i.c. generaal Dijxhoortz, daarbij 
zou aanwezig zijn. D e  Regering heeft een zeer sprekend voor- 
beeld gezien, dat  men dit niet altijd deed. D e  he i r  Dijxhoorr; deed 
haar geloven, dat zijn invloed bij de Combined Chiefs of Staff zeer 
groot was, zodat men zich geen zorgen behoefde te maken, dat aan- 
gelegenheden, Nederlandse belangen rakende, zouden worden be- 
sproken buiten zijn tegenwoordigheid. Toen de vraag aan  de  C o n -  
bined Chiefs of Staff zou worden voorgelegd, of de troepen voor 
Indië bestemd, in Engeland of Amerika zouden woïden opgeleid. was 
generaal Dijxhoorn weer naar Amerika teruggekeerd van Londen 
uit, waar hij de zaak met de heer van Lidth cle Jerlde uitvserig had 
besproken. In de vergadering van de Combined Chiefs of Staff zou 
de heer Dijxhoorn zijn mening weergeven en bespreken, hue dit zou 
worden geregeld. Na  enige tijd bleek echter uit een telegrafische mede- 
deling, dat de Chiefs of S4aff hadden besloten, dat de  opleiding ia 
Engeland zou plaats vinden. D e  Regering kreeg echter geen bericht 
van qe17eraal Dijxhoorn; tosn bleek, dat  de  bzslissing was genomen 
zonder dat  hij er iets van af wist. l) 

D e  heer Gerbrandy verklaarde, dat de  positie van de Regerings- 
vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff uitvoerig in d e  
Ministeriële Commissie Oorlogvoering is besproken en wel in deze 
zin: we moeten daar iemand hebben, die het oor  kan krijgen van d e  
Combined Chiefs of Staff. Aangezien de heer Dijxhoorrz bekend was 
met de heer Bedell Smith, werd die aangewezen o m  de  Nederlandse 
Regering daar te vertegenwoordigen. Dit gebeurde met de gedachte: 
indien de heer Dijxhoorn daar zit en in de zaken betrokken zal wor- 
den zoals dat toegezegd is, is deze ,,kind aan huis" bij de  Combined 
Chiefs of Staff. Achteraf beschouwd moet de heer Gerbrandy zeggen, 
dat  deze opzet mislukt is. Naar  zijn mening moet dit toegeschreven 
worden aan de  persoonlijkheid van de heer Dijxhoorn. E r  zijn, aldus 
de  heer Cerbrandy, nu eenmaal mensen, die overal toegang krijqen 
en er zijn mensen, die het nooit of o p  een verkeerde manier krijgen. 
D e  heren Helfrich en Furstner konden wel toegang krijsen, de heer 
Gerhrandy heeft zelf op dit punt evenmin enige moeilijkheid onder- 
vonden, de  heer Michiels van Verduynen kon het nog beter, doch de 
heer Dijxhoorn kon het niet. D e  heer Grrhra~dy  is er weliswaar zelf 
niet bij geweest te Washington, maar  hij heeft later in 1944, begin 
1945, een voorval meegemaakt, waarbij hij dacht: nu begrijp ik hef 
wel. Hij moest toen naar Bedell Smith o m  de  kwestie van het ,,drop- 
pen" van voedsel te bespreken en aangezien de  heer Diixhoorn zich 
te Londen bevond en er aan de bespreking een militaire kant zat, 
waarvan de heer Gerhrandy niet o p  de hoogte was, werd er afge- 
sproken, dat de heer Dijxhoorn hem zou vergezellen. D e  heer Dijx- 
hoorn had bovendien o~gemerk t ,  dat hij Bedeli Smith goed kende, er 
o p  doelende, dat hij goed met hem op kon schieten. Vanzelfsprekend 
was de  heer Gerhras~cly tozn de mening toegedaan, dat het ezn verster- 
king zou bitekenen a!q hij zo iemand meeram. Hij was echter noc: gern 
tien minuten bij Bedell Smith of hij wenste, dat  hij de heer Dijxhoorn 
niet meeg-noinen had. Deze bedierf alles. Dit is ook de  reden geweest, 
waarom de heer Dij.rhoorn sedert het najaar van het jaar 1944 de  
Regering niet meer in Washington heeft vertegenwoordigd. 

Op 1 April 1945 is d e  heer van Tricht als opvolger van de heer 
Dijxhoorn naar Amerika gezonden. Ook de  heer van Tricht was niet 
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l )  Vgl. hoofdstuk X van dit deel van het verslag. 

erg geschikt voor deze functie, maar d e  Regering beschikte niet over 
mensen, die deze functie konden waarnemen. 

D e  Regering vond de algemene situatie bij de Combined Chiefs of 
Staff précair. D e  heer Gerbrandy heeft de  indruk, dat  de opzet van 
de  vertegenwoordiging bij de Combined Chiefs of Staff geslaagd zou 
zijn, indien er de juiste man was geweest. D e  mening van d e  heer 
van Kleffens, volgens welke gesproken zou kunnen worden van 
,,participation" acht de heer Gerbrandy minder juist. Men heeft niet 
de toezegging gedaan, dat  Nederlanders deel zouden kunnen uitmaken 
van de C.C.O.S. 

Bij haar conclusies gaat de  commissie uit van de verklaring van de  
heer van Klef fens,  dat  hij met de  President van de  Verenigde Staten 
overeen was gekomen dat  Nederland de  bevoegdheid zou hebben 
Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff te  be- 
noemen. D e  bevoegdheid van de  Regeringsvertegenwoordigers bestond 
hierin, aldus de afspraak tussen de  President en de Nederlandse Mi- 
nister van Buitenlandse Zaken, dat zij in dit hoogste militaire orgaan 
het recht hadden o m  mee te spreken, wanneer Nederlandse belangen 
in het geding waren. Het  zou zijn ,,participationU e n  geen ,,consul- 
tation". 

Deze mondelinge overeenkomst is gesloten, toen Nederlandsch- 
Indië in daadwerkelijke oorlog was met Japan en het ,,A.B.D.A.- 
Command" (Australian-British-Dutch-American Command) nog be- 
stond. D e  Combined Chiefs of Staff waren toen als orgaan, belast 
met de  hoogste geallieerde militaire oorlogsleiding, juist ingesteld. 

Toen de Regeringsvertegenwoordigers te Washington kwamen, waren 
evenwel de  feitelijke krijgverrichtingen, geleid door het bovengenoern- 
d e  commando, ten einde. Dit commando is toen ook opgeheven. Door 
de  beëindiging van deze krijgsverrichtingen hebben de  Regeringsver- 
tegenwoordigers niet meer de kans gehad in dit stadium nog hun 
bevoegdheden krachtens bovengenoemde afspraak uit te  oefenen. 

Uit de  verklaringen van diegenen, die als vertegenwoordigers op- 
traden, is komen vast te stean, dat zij nimmer o p  basis van ,.partiei- 
pation" aan de besprekingen van de Combined Chiets of Staff heb- 
ben deelgenomen, wanneer Nederlandw belangen in het geding waren. 
I n  feite waren de Regeringsvertegenwoordigers slechts de verbin- 
dingsschakel tussen de Nederlandse Regering en de  Combined Chiefs 
of Staff. 

Het verwondert de commissie, dat tot begin 1944. toen de heer Dijx- 
hoorn door de  Combined Chiefs of Staff niet werd betrokken in 
de besprekingen over het Nederlandse legerkorpsplan l), er bij d e  
Regering zo weinig klaarheid heeft bestaan omtrent de werkelijke 
positie van de  Regeringsvertegenwoordigers. Hierdoor is het mogelijk 
geweest dat de Regering meende een invloed te hebben OU de hoog- 
ste gealllieerde oorlogvoering, welke zij in feite niet bezat. 

D e  Minister van Marine, de  heer Furstner, heeft blijkbaar wel 
direct doorzien, dat de status van de Regeringsvertegenwoordigers, 
zoals die volgens de  afspraak Roosevelt-van Kle f fens  was geregeld, 
niet zo zou worden. Hij heeft immers admiraal Trr~?lijtelrn een ,.te 
kostbare figuur" genoemd o m  daar als toehoorder en binnengeroepene 
te fungeren en hij heeft deze dadelijk naar Londen teruggeroeo-n. 

Het bevreemdt de commisie dat een van de naastbctrokken hllinis- 
ters een juiste voorstelling over de positie der Regeringsvertegenwoor- 
digers had. terwijl bij de andere Ministers hierover een misvatting 
bestond. Dit wijst er op, dat de  Regering en met name de Minister 
van Buitenlandse Zaken voor deze belangrijke aanjeleg-nheid onvol- 
doende aandacht heeft gehad. 

D e  commissie heeft overigens ook niet de indruk, d?t van de zijde 
van de  Regerings~7ertegenwoordigers zelf onder de aandacht van de  
Regering is gebracht, dat hun positie niet was zoals die had moeten 
zijn krachtens de afspraak Roosevelt-van Klefferts, ofschoon zij toch 
van die afspraak o p  de hoogte waren. 

Hel  verwijt van de heer van Monk aan de Reqer;r>~svcrteeenwoor- 
digers, dat  zij niet die kracht hebben ontwikkeld, welke nodig was, 
toen de bevrijding van Nederlarid en vooral van Neier!andsch- 
Indië naderde, meent de commissie voor een belangrijk deel te moeten 
terugvoeren op een onjuiste opvatting omtrent de  werkelijke positie 
van de  Regeringsvertegenwoordigers. D e  klacht van hlinister van 
Lidth de Jeude over het feit, dat de heer Dijxhoorn bij een belang- 
rijke bespreking van de  C.C.O.S. niet aanwezig was, vindt haar 
grond, naar de commissie meent, eveneens in deze misvatting. D e  heer 
Gerhrandy wijt de mislukking aan de heer Dijxhoorn, die door zijn 
optreden er niet in geslaagd zou zijn, daar, waar dit wel mogelijk was, 
een open oor te vinden. Ook de commissie is van oordeel dat  dit 
optreden een factor van betekenis ten ongunste is geweest. Zij wijst 



in dit verband op het optreden van de marine-autoriteiten bij het 
verwerkelijken van de plannen voor een mariniersbrigade, welk op- 
treden wel geslaagd is. Voor verdere beschouwingen hierover verwijst 
de commissie naar hoofdstuk XIII. 

Wat de interne organisatie betreft van de groep Nederlandse mili- 
tairen, die in de Verenigde Staten de Nederlandse belangen dienden, 
wijst de commissie er op, de indruk te hebben gekregen, dat de be- 
voegdheden van de attaché's en die van de Regeringsvertegenwoor- 
digers niet duidelijk waren afgebakend. Daarbij komen persoonlijke 
factoren, die de samenwerking hebben bemoeilijkt. De commissie 
heeft de militair attaché, de heer Weijerman, wegens zijn verblijf in 
Amerika niet kunnen horen. Uit de eenstemmige verklaringen van de 
officieren, die toentertijd in Amerika waren, heeft zij evenwel de in- 
druk, dat de heer Weijerman te weinig inschikkelijk is geweest en te 
weinig medewerking heeft gegeven. Na zijn vertrek zijn de onder- 
linge betrekkingen verbeterd, mede omdat middelerwijl de instructies 
waren gewijizgd. 

Het heeft de commissie bevreemd, dat de Regering, toen de heer 
Dijxhoorn sinds 5 October 1944 zijn functie als Regeringsvertegen- 
woordiger bij de Combined Chiefs of Staff niet meer waarnam, in 
deze vacature niet eerder heeft voorzien dan op 1 April 1945, toen 
de heer van Tricht naar Amerika vertrok; deze moest bovendien nog 
de conferentie van San Francisco als gedelegeerde meemaken, zodat 
hij eerst begin Juli te Washington aankwam om zijn f~:nct' !e van ver- 
tegenwoordiger bij de Combined Chiefs of Staff op zich te nemen. 
Gezien de verklaringen van de heer van Tricht zelf over zijn be- 
moeiingen als Regeringsvertegenwocrdiger vraagt de commissie zich 
bovendien af, of deze generaal-majoor in een tijdvak, waarin zo grote 
Nederlandse belangen, vooral in Zuid-Oost Azië, op het spel ston- 
den, de meest aangewezene WRS. 
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De voormalige ambassadeur te Washington, de heer dr. A. Loildo~z, 
verklaarde, dat hij vooral na de val van Bandoeng in zijn bericht- 
geving aan de Regering er voortdurend op heeft gewezen, dat het 
politiek-propagandistisch nodig was, dat er een plan werd opgesteld 
met betrekking tot Nederlandsch-Indië. De algemene indruk, die men 
steeds weer uit de Amerikaanse pers kreeg, was, dat het er met Indië 
toch niet zo heel goed voorstond, vooral niet met betrekking tot de 
terugkeer van de Nederlanders. De heer Loudon meende, dat in het 
voorjaar van 1943 de gedachte aan een mariniersbrigade van 8000 
man is opgekomen. Hij is toen voor zichzelf, ook in verband met ge- 
sprekken, die hij heeft gehad, tot de vraag gekomen, of die 8000 man 
wel voldoende zouden zijn om een claim te kunnen stellen voor de 
terugkeer van een Nederlands bewind of een gemoderniseerd Neder- 
lands bewind in Nederlandsch-Indië. Hij heeft dus de vraag gesteld: 
hebben wij niet meer nodig? In 1943 liet het zich wel aanzien, dat 
de oorlog tegen Duitsland eerder zou aflopen dan de oorlog tegen 
Japan, maar van een atoombom wist men nog helemaal niets. Nie- 
mand heeft van die atoombom iets geweten, totdat deze op een ge- 
geven moment is ontploft. De heer Loudon voorzag, dat Nederland 
eerder zou worden bevrijd dan Azië. Dat was ook het algemene plan 
van generaal Marshall, waarmee de Combined Chiefs of Staff en de 
President het heIernaal eens waren, niettegenstaande een zekere bin- 
nenlandse politieke drang in Amerika naar het tegendeel, maar deze 
heeft nooit iets kunnen bereiken. 

In Juni 1943, mogelijk 30 Juni, heeft de heer Loudon in de Minis- 
teriële Commissie Oorlogvoering zijn plannen ontwikkeld. Hij heeft 
daarbij voornamelijk de aandacht gevestigd op, wat voor hem hoofd- 
zaak was, het politiek-propagandistische punt. Zijn plan was een ex- 
peditiemacht, een legerkorps laten opleiden, oefenen en bewapenen in 
de U.S., waar men de militaire kampementen had, een grote oorlogs- 
industrie, waar men kleding had en waar alle klimaten waren, welke 
men nodig had. 

De M.C.O. heeft dit goedgevonden; de heer Loudon krerg de 
opdracht dit plan te gaan voorleggen aan President Roosevelt. Toen 
de heer Loudon dit plan ter sprake bracht in de M.C.O., was het 
politiek-propagandistische gezichtspunt misschien nieuw. Of het eer- 
cier reeds militair was bekeken en uitgekiend, wist hij niet. Door de 
heer vva Mook is naar voren gebracht: we geven aan Loudon wel de 
opdracht om naar de President te gaan, maar dan moeten wij toch 
wel even aan Churchill laten weten, dat wij Loudon met het plan 
naar Roosevelt sturen. 

Een paar dagen later is de heer Loudon naar Washington terug- 
gevlogen en bij aankomst aldaar heeft hij elen memorandum ge- 
vonden, uit Londen afkomstig, met de opdracht dit aan de Presi- 
dent te geven. De volgende dag is hij dan ook inderdaad naar het 
Witte Huis gegaan, toevallig in gezelschap van de heer van den 
Broek, de Minister van Financiën, die voor andere zaken ook bij de  
President moest zijn. De President heeft de heer Loudon bij die ge- 
legenheid gezegd: This is a fine plan, very interesting. I'll send it on 
at once to the Combined Chiefs of Staff. Dit heeft de heer Loudon 
ailn de heer Dijxhoorn verteld. De heer Loudon meende, dat de Presi- 
dent ook heeft gezegd - maar dit durfde hij niet meer met zekerheid 
t(: zeggen -: vraagt U de heer Dijxhoorn dit plan ook alvast aan- 
hangig te maken bij de Combined Chiefs of Staff, dan komt het van 
twee kanten. 

De heer Loudon gaf - zoals uit het vorenstaande blijkt - op- 
dracht aan generaal Dijxhooun als Regeringsvertegenwoordiger bij de 
Combined Chiefs of Staff voor landmachtzaken de aangelegenheid 
in die zin in te leiden bij de C.C.O.S., hetgeen geschiedtie bij memo- 
randum van 30 Augustus 1943, no. 917-5/8, luidende: 

,,l. Emanating from an earnest desire to contribute in the 
largest possible degree to the war effort, the Netherlands Go- 
vernment has instructed its Naval and Military authorities to 



l )  Bijlage 40. 

work out a plan for the speedy raising of an Army to partici- 
pate in the war against Japan inimediately after the liberation 
of Holland, as the first step in the remobilization of D~itch 
manpower. As soon as this plan will have been compleied and 
approved by the Netherlands Governmznt, it wil1 be subniitted 
to the Combined Chiefs of Staff in Washington, 

2. Since they will most likely fight under Anierican ope- 
rational conimand, it is highly desirable that their training, in- 
doctrination and armameiit be similar to that of the United 
States Forces. Consequently, the assistance of the United States 
will be essential in the execution of this plan with regard to 
the training and the supply of equipment and weapons. 

3. As a first step towards the execution of this plan, the 
Netherlands Government has decided to form, soonest after 
the liberation of Holland, a Marine Landing Force of 5.000 
men. 

4. On behalf of the Netherlands Government the coope- 
peration of the Combined Chiefs of Staff is required in order 
to secure, even now, the most necessary assistance from the 
United Statec authorities for building up this Force." 

Naar aanleiding van het bovenstaande deden de Combined Chiefs 
of Staff bij brief vaIi 11 September 1943 aan de Nederlandse ver- 
tegenwoordigers bij dat college weten: 

,,The Combined Chiefs of Staff have noted with appreci- 
ation that the Netherlands Military and Naval authorities are 
working on plans for raising an Army to participate in the war 
against Japan following the liberation of Holland. 

They wiil be pleased to review these plans upon the: lr com- 
pletion and give them such support as is justified in the pro- 
secutiori of the war." 

Generaal Dij.xhoorn arriveerde te Londen op uitnodiging van de 
Nederlandse Regering op  1 October 1943 en bood de Minister van 
Oorlog onder dagtekeniiig van 13 October 1943 een in ein menia- 
randuin vervat plan l )  aan, waaraan vcor wat het in de Verenigde 
Staten op te leiden legerkorps betreft, het volgende is ontleend: 

,,l. Doel van dit memorandum is om daarin het hierboven 
vermeld plan zóó ver uit te werken -- rekening houdende met 

9 De commissie tekent aan. dat C.O.S.C. (Chiefs of Staff Com- de wenschen van het C.O.S.C. 9 - dat het voor aanbieding 
mittee) een andere naam is voor C.C.O.S. door de Regeeringsvertegenwoordigers aan het C.O.S.C. te Was- 

hington geschikt is. 
....................................... 

5 .  Ten aanzien van de vorming van een Legerkorps van 3 di- 
visiën is de  eenige op!orsing deze troepen te doen kleeden, bewa- 
penen, uitrusten en oefenen in de V.S. van Noord Amerika, 
daarbij zich baseerende op de Amerikaansche organisatie en 
met gebruikmaking van Amerikaansche hulpbronnen er! instruc- 
teurs. 

Deze aangelegenheid ware in haar geheel door de Regeerings- 
vertegenwoordigers te Washington op  te nemen met het C.O.S.C. 
respectievelijk Amerikaansche Joint Chiefs of Staff. Dit laatste, 
omdat - nadat het C.O.S.C. op de hoogte ;s gebracht van de Ne- 
derlandsche desiderata - de uitwerking van het Nederlandsche 
plan een uitsluitend Amerikaansche (en geen Britsche) zaak is en 
vermoedelijk door het C.O.S.C. naar het Ainerikaansche Joint 
Chiefs of Staff zal worden verwezen." 
....................................... 

Generaal Dijxhoorn besloot zijn memorandum als volgt: 
,,Op de schouders van den Legerkorpscommandant ligt een 

z66 zware en veel omvaîtende taak, dat hem alle hulp moet wor- 
den geboden, welke redelijkerwijs mogelijk is. De hem mijner- 
zijds toegedachte staf is een minimum, waaraan naar mijn oor- 
deel bepaaldelijk behoefte bestaat. 

Ik acht overzending naar de V.S. van den aangewezen Leger- 
korpscommandant met een behoorlijken staf ook daarom van 
overwegend belang, omdat de Amerikanen daaruit aanstonds 
zullen zien, dat het ons ernst is." 

De Regering verstrekte kort vóór diens vertrek aan generaal 
Dijxhoorn op 24 November 1943 naar de U.S.A. de opdracht, dat 
hij in zijn overleg met de C.C.O.S. duidelijk moest laten uitkomen, 
dat, indien genoemd college de voorkeur zou schenken aan opleiding 
van de expeditionnaire macht in Engeland, met Britse bewapening, de 
Nederlandse Regering daartegen geen bezwaar had. 

Op 13 November 1943 schreef Minister-President Gerbrandy iiame- 
lijk aan generaal Dijxhoorn: 

,,Ik heb de eer U mede te deelen, dat U aan de hand van Uw 
memorandum d.d. 13 October 1943 inzake de organisatie van een 
Nederlandsch Legerkorps, gemachtigd zijt deze aangelegenheid 
in het C.O.S.C. aanhangig te maken. 
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Ik teeken hierbij aan: 
a. dat de personeelsvoorziening, op de laatste pagina van Uw 

rapport, komt te vervallen en dat daaromtrent t.z.t. door den 
Minister van Oorlog nadere instructies zullen worden gegeven. 

b. dat de beschouwingen in Uw rapport betreffende andere 
legereenhedcn dan het bovenbedoelde Legerkorps, geen onder- 
werp van bespreking in het C.O.S.C. behooren uit te maken. 

Ik verzoek U zoo spoedig mogelijk na Uw aankomst in  Ame- 
rika telegrafisch te doen weten, of door het C.O.S.C. met het 
voorgestelde plan wordt ingestemd, in welk geval tot brnoeming 
van den voor de  voorbereiding benoodigden Staf kan  worden 
overgegaan. 

Ik moge Uw aandacht erop vestigcn, dat  bij geruchte ver- 
nomen wordt, dat  wellicht van Britsche zijde erop zou worden 
aangedrongen, dat de  opleiding niet in Amerika doch in Enge- 
land zal plaatsvinden. D e  keuze daaromtrent dient aan  het 
C.O.S.C. te worden overgelaten, aangezien uit politieke over- 
wegingen het niet gewenscht voorkomt, dat  onzerzijds van be- 
paalde voorkeur zou blijken en wij ons tenslotte zullen te voegen 
hebben naar de inzichten van de betrokken bondgenooten." 

D e  heer Dijxhoorn is voor de  kwestie van het legerkorpsplan begin 
October 1943 naar Londen ontboden, teneinde van raad te  dienen 
bij de vorming van eenheden voor gezagshandhaving in Nederland 
en in Nederlandsch-Indië alsmede van eenheden ter voortzetting van 
de  oorlog tegen Japan. 

Op 30 Augustus 1943 was er een brief uitgegaan van hem en de 
heer Siöve aan de Combined Chiefs of Staff, die over het legerkorps 
ging. Deze brief kan men beschouwen als de eerste actie, die door 
de heer Dijxhoorn in dit verband is gevoerd. 

O p  11 September 1943 is een antwoord van de Combilied Chiefs 
of Staff gek ome!^, dat  zij met genoegen van het plan kennis hadden 
genomen, en dat zij hun medewerking zouden verlenen naarmate de 
oorlog zou voortschrijden. Dit was dus het begin. 

Op 13 October 1943 heeft de heer Dijxhoorn e-n memorandum in- 
gediend bij de Regering, waarin hij heeft uiteengezet, wat er ter vol- 
doening aan de wensen van de Regering zijns inziens zou moeten 
gebeuren. Hierbij zat hij vast aan  het plan van vijftien bataljons voor 
herstel en handhaving van de  inwendige orde in  Nederlandsch-Indië, 
vier en twintig bataljons voor gezagshandhaving in Nederland en een 
legerkorps à drie divisies ter voortzetting van d e  oorlog tegen Japan 
en mogelijke troepen voor deelneming aan  de bezetting van Duitsland. 
Zijn advies moest over het gehele plan gaan. 

Voorts wisten d e  Regeringsvertegenwoordigers bij de C.C.O.S. reeds, 
dat men zou gaan beginnen een marinierslandingskorps van ongeveer 
5000 man te  organiseren. Daaroin hebben zij toen in dezelfde nota 
aan de Combined Chiefs of Staff ook tot uiting gebracht, dat  het in  
de bedoeling van de  Regering lag om dit in  de eerste plaats te  doen. 

N a  aanvankelijk van de  heer Gerhraizdy mondeling te hebb-11 ver- 
nomen, dat de Ministeriële Commissie Oorlogvoering zich op 18 Oc- 
tober 1943 met zijn voorstel accoord verklaarde, besprak de heer 
Dijxhoorn passage om naar Washington terug te gaan. Kort  vóór 
zijn vertrek krezg hij echter de eerder vermelde brief van de heer 
Gerhrandy van 13 November 1943. 

D e  Regering heeft de bemoeiingen bij de  Combined Chimefs of Staff 
op dat  ogenblik alleen beperkt tot de  kwestie van het legerkorps; de  
andere aangelegenheden werden voorlopig uitg2steld. Deze zijn later 
wel aan de orde gekomen, maar voorlopig bleef men dus bij het 
legerkorps. Er  was verschil van inzicht over de vraag, of de  opleiding 
in Amerika moest plaats hebben, of in Engeland. D e  heer Dijxhool-n 
stond zeer positief op het standpunt. dat  de opleiding in Amerika 
moest plaats hebben. Er  was naar zijn mening maar 6611 mogelijke 
oplossing oin het goed te doen? nl. Amerikaans. Dat  heeft hij ook in 
zijn voorstel aan de R-egering medegedeeld. Hier was de Ministeriële 
Commissie Oorlogvoering aanvankelijk mede accoord gegaan. Met 
die wetenschap bereidde de heer Dijxhoorn zich sok  voor om naar 
Amerika terug te gaan, totdat de brief va!] I 3  November 1943 kwain, 
waarbij bleek, dat  men overstag was gegaan en dat  men van geen 
voorkeur wilde doen blijken. D e  heer Dijxlzoorn is toen terstond naar 
de heren Gerbrandy en van Lidth de Je:rde gegaan en heeft hun onder 
vrij krachtige bewoordingen medegedeeld, dat  het bepaald fout was 
o m  de keuze over te laten aan de Combined Chiefs of StaCf. @e heer 
Dijxhoorn heeft de redenen er uitvoerig bij gezegd. 

D e  redenen, waarom het niet in Engeland kon, waren zeer duide- 
lijk; Engeland zou na een invasie van het continent een springplank 
worden voor alle troepen, die op het vasteland moesten vechten. Doch 
dit was nog niet het enige; er waren niet voldoende oefencentra. Er  
waren geen wapenen; er was geen uitrusting; er was geen kleding en 
er was geen voedsel. Tenslotte, e n  dat  was nog meer doorslaggevend 
dan  die drie vorige punten, lag Nederlandsch-Indië, behalve Sumatra, 
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in de Amerikaanse zijne en het was dus te verwachten, dat men met 
Amerikaanse troepen en onder Amerikaans bevel zou moeten gaan 
vechten. Het protest was echter vergeefs en men zei: ,,U heeft zich 
te houden aan de instructie, die U op 13 November heeft gekregen, 
en U mag in Uw nota aan de Combined Chiefs of Staff van geen 
voorkeur doen blijken". 

De heer Dijxhoorn had op dit moment met d= Amerikanen nog 
niet zodanig contact gehad, dat zijn persoonlijke zienswijze, dat de op- 
leiding in Amerika moest plaats hebben, hun bekend was. Wel was het 
in de nota van 30 Augustus 1943 gezegd. Daar heeft hij de Regering in 
een van zijn telegrammen ook nog eens op gewezen. De  heer Dijx- 
hoorn zei: LI kunt nu wel zeggen van geen voorkeur te doen blijken, 
maar wij hebben het op 30 Augustus aan de Combined Chiefs of 
Staff reeds gezegd. 

Na zijn terugkeer in Amerika heeft hij wel op zuiver militaire 
gronden betoogd, dat het het beste was om het in Amerika te doen. 
Toen is er nogal eens van Engelse zijde en van Amerikaanse zijde 
gezegd: ,,Weet U, dat U eigenlijk in strijd handelt met Uw instructie? 
U heeit in de Nota, die U aan de Combined Chiefs of Staff namens 
de Nederlandse Regering hebt gericht, gezegd, dat de Nederlandse 
Regering geen voorkeur had". Dit is later het gekibbel geworden 
tussen Londen en de heer Dijxhoorn te Washington, omdat hij de 
Regering heeft gezegd: ,,Ik kan niet aandringen op een Amerikaanse 
bewapening, enz., ook al heeft men die nog zo graag, omdat U mij 
heeft laten zeggen, dat de! Nederlandse Regering geen voorkeur heeft.". 
Hoe het zij, op S December 1943 schreef de heer Dijxhoorn dus een 
nota aan de Combined Chiefs of Staff. Daarin heeft hij even de 
ambassadeur, dr. Loudon, gekend. Deze stond volkomen op het 
standpunt van de heer Dijxhoorn. De redactie van punt IV is dan 
ook niet helemaal van de heer Dijxhoorn. Deze is in overleg met de 
heer Loudon vastgesteld. 

,,T. Reference is made to the Memorandum to the C.C.S.. 
Nr 917-5/8, dated August 30 1943, and to the reply from the 
C.C.S., dated September 11 1943, concerning a plan for the 
speedy raising of a Netherlands Army to participate in the war 
against Japan, following the liberation of Holland. 

IT. On behalf of the Netherlands Government the following 
is submitted to the consideration of the C.C.S. 

111. In addition to a Marine Landing Force as mentioned in 
Nr 917-518, to be trained in the U.S., the Netherlands Govern- 
ment have the intention to draft for service: 

a. 15 battalions for re-establishing and maintaining internal 
security in the Netherlands East Indies and als0 to participate in 
minor military operations in the N.E.I., in close collaboration 
with Allied troops. 

b. 24 battalions for maintaining law and order in Holland. 
c. ai1 Army to participate in the war against Japan, startiiig 

with an Army Corps of 3 divisions. 
The 15 and 24 battalions, mentioned in a and b, will be raised 

and organized in Holland. For this purpose the Netherlands Go- 
vernment is contacting the British Government in London to 
obtain British clothing, arms and equipment. Therefore these 
39 battalions will no mors be mentioned in this memorandum. 

IV. The Army Corps. 
1. In the memorandum to the C.C.S., No. 917-518, dated 

August 30 1943, paragraph 2 stated: 

,,Since these forces wil1 most likely fight under American 
operational command, it is highly desirable that their trai- 
ning, indoctrination and armament be similar to that of the 
United States Forces. Consequently, the assistance of the 
United States will be essential in the execution of this plan 
with regard to the training and the supply of equipment 
and weapons." 

However, in case - through changed circumstances and in 
view of future operational plans - the C.C.S. should opine that 
British training and armament would be preferable, the Nether- 
lands Governrnent will make no objections. 

The policy of the Netherlands Government is inspired mainly 
by the wish to contribute as soon as possible to the allied war 
effort against Japan with a well-equipped and well-trained Army 
Corps. 

2. The planning of the organization of the Army Corps is 
governed by the following facts and limitations: 

a. In Holland no uniforms, arms and equipment will be 
available; everything has been stolen and removed by the Ger- 
mans. In addition food is scarce. 



b. Nearly al1 Dutch regular Officers are prisoners of war in 
Germany, while a number of reserve-officers are either prisoners 
of war in Germany or in a concentration camp. 

However it is known that many reserve-officers (probably some 
thousands) have been granted a so-called ,,Ausweis3' (for ecoilo- 
inical purposes) or are ,,in hidiilg" in Holland. 

c. It is anticipated that only a limited number of regular and 
reserve-N.c.O.'s remain in Holland. 

d. Officers and N.c.O.'s are not familiar with American or 
British arms and equipment and their use in modern warfare. 
Without a thorough battle-training in a battle school, training 
camp, etc. they are not capable to instruct nor lead their men. 

e. As the greater part of the enlisted inen do not understand 
English, it is obvious that Dutch officers are needed for instruc- 
tion. 
f. As it is unknown when prisoners of war will be released, 

it is of great importailce to start the organization and training of 
the Army Corps with officers and N.C.O.'S available in Holland 
at the time of liberation. In this way no time will be lost. 

g. With the liberation of Holland it is possible to recall to 
the colors al! officers on the spot by proclarnation. More diffi- 
cult is the calling of N.c.O.'s 2nd men, as this requires more 
thorough preparation (registration, medical exan~ination, etc.) 
Hundreds of thousands have been transported to Germany for 
forced labour and are in bad physical condition. Pt is hard to 
say when these men will be able to return to Holland and when 
they will be physically fit for military training. 

3.  Proposed plan. 
With regard to the above-mentioned facts, the Netherlands 

Governnient make the following suggestions for which the sup- 
port of the C.C.S. is required in order to secure the assistance of 
the U.S. or  the British authorities for building the Army Corps. 

a. The organization, training, indoctrination, armament and 
equipment will be either Anierican or British. 

h. At the time of liberation of Holland, officers and some 
English-speaking N.c.O.'s, present in Holland at that time, will 
be called immediately and sent to the U.S.A. or the U.I<. to 
follow necessary courses (battle schools, weapon training cour- 
ses, staff courses, etc.). The above-mentioned officers will fur- 
ther be reierred to as ,,Group A". 

c. While Group A is following the different courses (length 
of courses to be determined by the U.S. or British authorities) the 
enlistment of men will be prepared. The policy is to enlist young 
draftees for service in the Army Corps. 

d. The induction of draftees will take place shortly before 
Group , , A  has finished the different courses. At the came time 
a further group of officers (Group ,,B,,) wil be called and under 
their escort the enlisted men will be shipped to the U.S.A. o r  the 
U.K., where they will receive uniforms, arms and equipment anti 
will be trained. Group ,,B" will be relieved by Group ,,A; the 
Jatter to be the instructors for training (in this way instruction 
in Dutch is possible). The officers of Group ,,B" - in their 
turn - will be sent to the training courses, etc. 

e. Eventually released imprisoned officers will be added to 
Group ,,A" or ,,Bm. 

f .  As the training of the Army Corps will be in accordance 
with American or British standards, it would be appreciated if 
this training could take place under guidance of American or 
British Chief-Instructors. 

4. Milifary discipliize aizd military justice. 
If the training of the Army Corps would take place in thle 

U.K., the ,,Visiting Forces Act" and ,,Allied Forces Act" would 
be applicable. 

If the training would take place ia the U.S.A., the Nether- 
lands Government sugg,ect: 

a. that with regard to the enforcemtnt of military discipline 
and the admiriistïation of military justice in accordance with 
generally recogiiized principles of international law, al1 Nether- 
lands military personnel, temporarily stationed on U.S. terri- 
tory, shaLl be entitled to imnlunity from United States Federal, 
local or military courts, and shall be subject to discipline only 
by its own officers, and shall only be tried by Netherlands 
Courts-Martial, unless an authorized Netherlands liaison officer 
shall waive such immnnity and consent to a trial in a United 
States Court. 

b. Full reciprocity in this respect is offered by the Nether- 
lands Governinent where United States military personnel, tem- 
porarily stationed on Netherlands territory, is concerned. 
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c. It is proposed to ectablish Netherlands Army Divisiondl 
Courts-Martial duly constituted in accordance wit11 Netherlands 
Military Law; to appoint a Corps Judge Advocate Grneral 
and staff and a Corps Provost Marshall and staff and to 
provide for a Claims Cominission to deal with possible official 
and private claims for damages caused by members of the 
Netherlands Army Forces during their stay on United States 
territory. It is furthermore inteïided to provide for a Nether- 
lands Liaison Headquarters to maintain close contact between 
these official establishments and al1 United States military and 
civilian authorities concerned. 

5 .  Traizsportation of  personnel froin Holla~zd to U.S.A. or 
U.K. 

As the execution of the whole plan depends on the organi- 
zation of shipping facilities, it is requested that this matter be 
studied by the U.S. or British authorities in close co-operalion 
with the Nztherlands Government. 

V. The Netherlands Government silggest to send over, witi-i 
authorization of the American or British authorities, a stai'f 
commission, consisting of 1 Major-General and the necessary 
staff officers, to study in close collaboration with the American 
or British staff, al1 preparatory matters regarding reception of 
personnel, organization of forces, training schemes? printing of 
regulations and manuals, etc. 

In this way the building of ?he Army Corps can start as 
soon as possible after the liberation of Holland. 

VI. The Netherlands Governmerit :vou:d highly appreciate 
knowing which plan the C.C.S. would prefer (Arnerican or 
British organization, uniforms, armament, equipment, etc.; 
training in the U.S.A. or the U.K.). 

In view of the considerable amount of preparatory work 
the Netherlands Governmerit would r-quest the favor OL an 
early decision". 

Zachter dan in de zin: 
,,However, in case - through changed circumstances and in 

view of future operatiunal plans - the C.C.S. should opine 
that British training and armament would be preferable, the 
Netherlands Government wil1 make no objections" 

kon de heer Dijxhoorn het niet uitdrukken oni tenslotte toch nog 
de mogelijkheid te laten, dat men naar het Amerikaanse plan zou 
overhellen. De Regering wilde van geen voorkeur doen blijken, omdat 
zij anders bang was politiek - bij wijze van spreken - narigheid te 
maken met Engeland. Dit was althans de mening van de heer Dijx- 
hoorn. 

Nadat hij de nota van 8 December bij de Combined Chiefs of 
Staff had ingediend, heeft hij 17 December een onderhoud gehad met 
kolonel Bidwell van het Amerikaanse leger en kolonel Pfeifer van 
het Amerikaanse marinierskorps, die behoorden tot de Amerikaanse 
Planning-Division. Hierbij was ook majoor Cnrp tegenwoordig. Dit 
is een zuiver militair gesprek geworden, met de bedoeling om na ie 
gaan wat de beste oplossing zou zijn met betrekking tot het legerkorps. 
Het bleek de heer Dijxhoorn tijdens dit gesprek wel, dat de Amerikantri 
- althans deze officieren - er nu niet zo verschrikkelijk "happy" 
over waren om het te krijgen. Zij maakten ook enige bezwaren, waar- 
van hij b.v. de kwestie om de mensen van Nederland uit naar 
Amerika te verschepen noemde. Er werden nog andere bezwaren te 
berde gebracht. Tenslotte werden deze bezwaren door de heer Dijx- 
hoorn ontzenuwd. Nu was het merkwaardige, dat. zonder dat men bij 
dat onderhoud tot een conclusie was gekomen, kolonel Pfeifer hem 
de volgende dag opbelde - of kolonel Bidwell, dat herinnerde hij 
zich niet precies meer - en zei: ,,Wij zijn tot de conclusie gekomeri, 
dat uw opvatting omtrent de vorming van dat legerkorps tenslotte 
de beste is." 

Op Donderdag 23 December 1943 is de heer Dijxhoorn er eens op 
uitgetrokken om anderen te polsen, met name luitenant-generaal Pope, 
de vertegenwoordiger van Canada bij de Combined Chiefs of Staff, 
en brigade-generaal Redman, de Britse secretaris in de Combined 
Chiefs of Staff. Generaal Pope zei, dat hij het een uitstekend memo- 
randum vond, zeer duidelijk gesteld, tactvol en ook politiek zeer 
juist. Hij gebruikte o.m. deze woorden: ,,You did a fine job on 
behalf of your country". Hij had het memorandum van de Engelsen 
gekregen, die er blijkbaar prijs op stelden de hoofden van de missies 
hunner dominions ter zake op de hoogte te houden. De heer Dijx- 
hoorn viste even, welke weg zijn memorandum in de Britse missie 
zou volgen. Generaal Pope kon hem daarop geen antwoord geven, 
maar dacht wel, dat het nog enige dagvn studie zou vereisen, alvoreiis 
het in de Combined Chiefs of Staff zou worden behandeld. Brigade- 
generaal Redman zei, dat hij wel grote bezwaren zag in een opleiding 
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in Engeland. Hij zag de situatie zó, dat - hoewel hij niet uitscha- 
kelde, dat de omstandigheden van dien aard zouden kunnen zijn, dat 
training in Engeland verkieslijk was - hij in algemene zin van mening 
was, dat opleiding in Amerika de voorkeur verdiende. 

Op de vraag van de heer Dijxhoorn aan de heer Redman, of 
binnenkort het inernorandum in de Combined Chiefs of Staff zou 
worden behandeld, antwoordde deze ontkennend. Dit kon zeker nog 
wel veertisn dagen duren. Hieruit trok de heer Dijxhoorn de con- 
clusie, dat het hoofd van de Britse missie de zuak te Londen aan- 
hangig had gemaakt en dat de Britse missie een principiële beslissing 
uit Londen afwachtte. 

Op Donderdag 6 Januari 1944 heeft de heer Dijxhooïn een onder- 
houd gehad met de Engelse vertegenwoordiger in de Combined 
Chiefs of Staff, fieldmarshal sir John Dill. De heer Dijxshoorn heeft 
eigenlijk sir John er van willen overtuigen, dat het de voorkeur ver- 
diende om het legerkorps in Amerika op te leiden om de eenvoudige 
reden, dat Amerika daarvoor het meest geëigende land was. De heer 
Dijxhoorn heeft getracht hem duidelijk te maken, welke bezwaren er 
bestonden om de opleiding in Engeland te doen plaats vinden. Hierop 
antwoordde sir John hem: ,,Ja, inaar wij zouden het uit politieke over- 
wegingen graag willen". De heer Dijxhoorn zei: ,,Ja, dat is heel aardig 
en ik kan mij indenken, dat Engeland naderhand een aandeel zal 
willen hebben in de opbouw van het Nederlandse leger, maar daar 
gaat het nu niet om. Zou u uw politieke overwegingen niet kunnen 
laten vallen als b.v. een toezegging zou wordsn gedaan, dat Engeland 
zal worden ingeschakeld bij de opbouw van het Nederlandse leger na 
afloop van de oorlog en dat we thans dit eerste legerkorps uit practi- 
sche overwegingen en met het oog op eisen, door de oorlog gesteld, 
Amerikaans opleiden? Dan kunnen we naderhand, na afloop van de 
oorlog, andere plannen maken". Daar gaf sir John niet veel ant- 
woord op. 

Het bieek de heer Dij'choorn, dat de Engeisen dit geval niet zuiver 
militair bekeken, maar eigenlijk meer door een poiitieke bril. De heer 
Dijxhoorrz heeft tocn op 7 Januari 1944 het volgende telegram onder 
nummer 21 verzonden aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering, 
mede bestemd voor de Minister van Oorlog: 

,,Verslapen van besprekingen, welke ik reeds voerde met be- 
trekking Legerkorps zond i~ per koerier stop 6 Januari had ik 
onderhoud met sir Johrz Dill stop. Vermoedelijk komt zaak 14 
dezer in behandeling stop Kreeg indruk dat Dill de zaak in 
Londeii had voorgelegd hetgeen mijns inziens verwachtbaar en 
hij thans antwoord had stop Hij achtte de beste oplossing alles 
Brits stop Waar voorts uit bespreking met Amerikanen duidelijk 
bleek deze niet veel voor opleiding in Vereenigde Staten gevoelen, 
acht ik grootste waarschijnlijkheid dat beslist zal worden over- 
eenkoinstig Dill." 

Daarna heeft de heer Dijxhoorn op 17 Januari onder nummer 22 
geseind aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering: 

,,Referte mijn vorig telegram nummer 21 stop Bij onder- 
handsche informatie bleek dat in verband met veelzijdigheid 
voorstel waarbij verschillende instanties betrokken beslissing zich 
nog wel eenigen tijd zal laten wachten." 

Middelerwijl was de Minister van Koloniën, de heer van Mooii, 
te Washington aangekomen en deze zond op 24 Januari 1944 een 
zeer uitvoerig telegram aan d:: heren Cerbrandy, van Klefferis en van 
Lidth de Jeude. 

De heer van Mook seinde onder nummer 29: 

,,In gesprek hetwelk ik heden met generaal Marshall had kwam 
ter sprake vorming Nederlandsche gevechtseenheden voor strijd 
in Pacific. Marshall achtte onze deelneming natuurlijk en noodig 
doch wees op vereischte van spoed. Zijns inziens snelste methode 
vorining van z.g. combatgroups ter grootte van een brigade (een 
regiment infanterie met in hoofdzaak lichte artillerie en bijbp- 
hoorende genie en signal-eenheden). Dit gebruikelijke eenheid in 
strijd Pacific waar tot dusver slechts zelden divisies als geheel 
ageeren. Bovendien later altijd mogelijk divisies te vormen door 
sainenvoeging van drie combatgroups. Aldus eveneens mogelije 
te beginnen zoodra vijfduizend man bijeen. Voor oefening achtte 
hij U.S.A. aangewezen voor basic-traiiling en physieke rehabili- 
tatie daar hier onder alle omstandigheden oefenkampen beschik- 
baar en scl~eepcruimte voor vervoer in richting U.S.A. gedurende 
eersten tijd van bevrijding Europa nog overvloedig. Daarna accli- 
matiseering en oefening voor amphibious en junglewarfare in 
Hawaii alwaar thans groste en goed uitgeruste instelling voor dat 
doel in volle exploitatie en omstandigheden ideaal. Marsh~zZ1 
schatte duur van vertrek uit Nederland tot gevechtsgereedheid 
in Verre Oosten op twaalf maanden. Verneem iiitusschen van 
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Dzjxhoorn deze zaak klaarblijkelijk niet enkel op zakelijke en 
militaire merites beoordeeld doch dat daarin mogelijk politieke 
overwegingen aan Britsche en U.S.A. zijde meespelen. Zou be- 
treuren wanneer wij niet eigen standpunt zouden innemen ge- 
grond op snelste en beste methode van deelneming. hetgeen voor 
onze positie van doorslaggevend belang. Daar naar oordeel Dijx- 
hoorn faciliteiten voor snelle en grondige oefening voor ons doel 
in U.S.A. veel ruimer en doeltreffender dan in Engeland en door 
Marshall aangegeven methode juist lijkt, vraag ik mij af of wij 
lijdelijk uitslag discussie tusschen Britten en Amerikanen over 
deze zaak moeten afwachten, dan wel Dijxhoorn na kennis- 
neming van oefeningsmogelijkheden aan beide zijden op zake- 
lijke militaire gronden kan aandringen op aanvaarding Ameri- 
kaansche denkbeeld voor Combined Chiefs of Staff, indien dit 
doelmatiger blijkt. Zoodoende zou tevens door Loudon beoogd 
politiek voordeel kunnen gerealiseerd zonder herhaald benaderen 
President, hetgeen na aanvankelijk aangenomen neutraal poli- 
tieke houding onmogelijk." 

In de boezem van de Regering heerste tweeërlei mening. Enerzijds, 
dat aan de Combined Chiefs of Staff werd overgelaten de keuze van 
oefenplaats, anderzijds was er de mening van de heer van Mook, dat 
men zich moest uitlaten ten gunste van een bepaald denkbeeld. Men 
had - zoals zal blijken, heeft de heer Dijxhoor~z later daarop aan- 
gedrongen en zulks was blijkbaar ook de bedoeling van de heer van 
Mook - in een tweede nota aan de Combined Chiefs of Staff royaal 
kunnen zeggen, dat men na verdere bestudering van dit geval het 
neutrale standpunt losliet en men er de voorkeur aan gaf opleiding 
enz. in Amerika te doen plaats vinden. Daar heeft de heer Dzjxhoorn 
ook een telegram over gezonden. 

Het telegram van de heer van Mook vervolgt: 
,,Loudon heenstappend over bezwaren in zijn 27 en Dijxhoorn 

hiermede accoord, mits vooraf uwerzijds bij Britten aannemelijk 
worde gemaakt dat ons als belanghebbenden vrijheid toekomt 
zaak op militaire merites mede beoordeelen zonder daarbij van 
politieke voorkeur sprake. Verband stadium behandeling is be- 
slissing in eerstkomende zitting M.C.O. gewenscht." 

In dit telegram wordt verwezen naar een telegram, dat de heer 
Loudon aan de Minister van Buitenlandse Zaken had verzonden. Dit 
telegram van de heer Loudorl luidt als volgt: 

,,Het volgende bestemd voor den Minister van Buitenlandsche 
Zaken persoonlijk. Door Dijxhoorn wordt mij gemeld: Quote. 
Uiterst vertrouwelijk deelde de kolonel P. genoemd in verslag 
vergadering met planningsofiicieren op 17 December, welke in 
bezit van Gerbrandy, mij volgende mede: Door Engelschen werd 
plan legerkorps aan hun Regeering voorgelegd en ingevolge door 
hen ontvangen instructies staan zij opleiding in Engeland voor. 
Volgens P. zijn de Amerikanen uiteindelijk tot de conclusie ge- 
komen, dat opleiding in Amerika in militair opzicht de beste 
oplossing is. Daar politieke overwegingen mede een rol spelcn, 
werd het plan aan den President gezonden bij wien het thans nog 
ligt. Indien de Nederlandsche Regeering de voorkeur mocht wen- 
schen te geven aan een opleiding in Amerika, dan raadde P. aan 
hiervan te doen blijken tijdens een bezoek van den ambassadeur 
aan Roosevelt. Unquote. Ik teeken hierbij aan, dat ik dit bezoek 
aan slot telegram 29 van Minister van Koloniën en ik audiëntie 
eerst kan aanvragen na van U ontvangen instructie, waarbij U 
gelieve te overwegen of U een dergelijk verzoek ad hoc gewenscht 
acht daar ik thans niets anders heb oin te bespreken met den 
President. Generaal Dijxhoorn verzoekt rnij U te willen ver- 
zoeken het gequoteerde deel van dit telegram aan den minister- 
president ter kennis te willen brengen". 

Dit laatste verzoek werd gedaan, omdat inen anders twee keer 
hetzelfde moest telegraferen. 

Op de vraag, of hij kon aangeven, hoe die twee initiatieven zich tot 
elkaar verhouden: dat van de Regering en dat van de heer var? 
Mook, antwoordde de heer Dijxhoorn, dat de bekering van de heer 
van Mook heeft plaats gevonden gedurende het gesprek met de heer 
Marsizall, want vóór die tijd hing hij het standpunt van de Regering 
aan; hij kreeg echter bij de Regering geen voet aan de grond. 

Daarna is op 31 Januari 1944 het volgende telegram ,,van 
Kleffens no. 125" ver~onden door de heer Gerbrandy aan de 
ambassadeur, de Minister van Koloniën - die toen te Washington 
was - en de heer Dijxhoorn, luidende: 

,,Telegram no. 29 van den Minister van Koloniën werd be- 
sproken in ministerieele commissie. Het is ons standpunt, dat wij 
buiten de politieke geschilpunten tusschen de Amerikanen en de 
Engelschen wenschen te blijven. Wij zullen in Londen geen stap- 
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pen doen als in voorlaatsten zin aanbevolen, daar wij van nature 
als belanghebbende de vrijheid hebben de kwestie op militaire 
mérites mede te beoordeelen en dit bovendien in de Combined 
Chiefs of Staff is toegestaan aan ons bij betreffend accoord 
van van Kleffens en Roosevelt, waarbij werd overeengekomen, 
dat wij mogen ,,participatefl als onze belangen ter sprake komen. 
Op grond hiervan moet Dijxhoorn zorg dragen bij bespreking 
dezer kwestie in de Combined Chiefs of Staff aanwezig te 7ijn 
om op zuiver militaire gronden mede te beslissen. Ter informatie 
Dijxiioorn, diene het volgende: In  vergadering werd nog de 
suggestie gedaan, gedeelte der troepen in Amerika en gedeelte 
in Engeland opleiden. Dit in verband met het feit, dat een deel 
van Indie tot South West Pacific Area en het andere deel tot 
South East Asia Area behoorde. Gerbrandy". 

Naar aanleiding van dit telegram van de heer Gerbrandy heeft de 
heer Dijxhoorn toen aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering 
- mede bestemd voor de Ministers van Buitenlandse Zaken en van 
Koloniën - het volgende telegram nummer 28 teruggezonden. 

,,Referte van Kleffens 125 en Loudon 97 stop tijdens mijn ver- 
blijf in Londen opdracht ontvangen hebbende een plan te ont- 
werprn voor onrichting legerkorps diende ik bij memorandum van 
13 October een voorstel in bij ministerieele commissie stop dit 
voorstel werd in die commissie behoudens eenige kleine toevoe- 
gingen aanziens transport en taak Indische bataljons goedgekeurd 
in vergadering dier commissie van 18 October stop dit plan 
kende uitsluitend opleiding enz. in Amerika stop daarna ontving 
ik brief van voorzitter Raad van Ministers van 13 November 
no. 308-43 met opdracht beslissing aanziens opleiding in Enge- 
land of Amerika aan Combined Chiefs of Staff over te laten 
stop ik ben hierop terstond naar Gerbran&j en van Lidth de 
Jeude gegaan en vond vrijheid hun als mijn meening mede te 
deelen deze gewijzigde opdracht niet juist te achten en waarschuw- 
de voor gevolgen stop niettemin werd opdracht gehandhaafd 
stop terugkomende in Amerika voldeed ik terstond aan mijn 
nieuwe opdracht en diende 8 December memorandum bij Com- 
bined Chiefs of Staff in, waarin vermeld onder punt 4 quote 
in case through changed circumstances and in view of future 
operational plans the Combined Chiefs of Staff should opine 
that British training and armament would be preferable, the 
Netherlands Government wil1 m ~ k e  i10 objections unquote. 

Hoewel ik niet heb nagelaten om in besprekingen met Ameri- 
kanen te doen blijken, dat volgens mijn persoonlijk herhaal per- 
soonlijk oordeel en op zuiver militaire gronden, de Amerikaan- 
sche oplossing de beste is, kon ik zulks tegenover Britten, met 
name Dill, waarmede ik op 6 Januari een onderhoud bad, moei- 
lijk doen, omdat ik bezwaarlijk, indien de Britten zich in staat 
achten een Nederlandsch legerkorps in Engeland te bewapenen 
en te trainen komma tegenover hem kan betoogen, dat de 
Amerikanen het naar mijn inzicht beter kiinnen stop Daar komt 
het op neer stop afgescheiden nog van het feit indien ik zulks 
deed de Britten oogenblikkelijk zouden opmerken dat ik in strijd 
handelde met namens Nederlandsche Regeering gedane mede- 
deeling dat er geen objections zouden worden gemaakt indien 
beslissing Combined Chiefs of Staff ten voordeele Engelsche op- 
leiding uitviel en dat mijn persoonlijke meening In Combined 
Chiefs of Staff niet wordt gevraagd stop opdracht aan mij in 
slot van Kleffens 125 is derhalve door mij alleen uitvoerbaar in- 
dien ik steun op een gewijzigde opdracht van de Regeering en 
aan de Combined Chiefs of Staff kan worden medegedeeld dat 
zij standpunt neergelegd in mijn memorandum van 8 December 
heeft verlaten en thans voorkeur geeft aan Amerikaansche leger- 
korps stop beantwoording vraag of het tegenover Engelschen 
politiek verstandig is om thans dezen ommezwaai te nemen is 
niet aan mij stop verzoeke omgaand instructies". 

De heer Dijxhoorn heeft in dit telegram de zaak dus nogmaals 
helemaal opnieuw de revue laten passeren en hij heeft om nieuwe 
instructies gevraagd. Daarop heeft bij op 4 FeSruari 1944 het volgende 
telegram no. 2 van de heer vari Lidth de Je~lde gekregen: 

,,Uw telegram 28. De Regeering is op het standpunt gebleven, 
dat zij niet wil doen blijken van eenige voorkeur. Zij droeg U op 
uit zuiver militaire owerwegingen omtrent beslissing mede te 
spreken. Zij kan immers niet bevoegd geacht worden daarover 
deskundige meening te geven. Als Regeering haar vertegenwoor- 
diger machtigt het naar zijn meening beste plan op militaire 
gronden in de Combined Chiefs of Staff te verdedigen, dan ligt 
daarin opgesloten, dat de Regeering achter hem staat, zoodat 
geen reden kan worden gezien die zijn optreden bemoeilijkt". 
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Toen heeft de heer Dijxhoorn op 7 Februari 1944 het volgende 
antwoord geconcipieerd, hetgern reeds bij de codekamer was, toen de 
beslissing van de Combined Chiefs of Staff binnenkwam. Hij heeft 
dat telegram daarom niet meer verzonden, maar hij heeft het bericht 
per koerier op  8 Februari gestuurd. Het antwoord, dat de heer Dijx- 
hoorn toen had geconcipie~erd, luidde aldus: 

,,Referte van Lidth no. 2. Als antwoord o p  mijn tot u gericht 
no. 28 stop. Mededeeling. dat Nederlandsche Regeering op stand- 
punt is gebleven zij niet wil doen blijken van eenige voorkeur, 
dat wil dus zeggen, noch van politieke noch van militaire voor- 
keur, stemt niet overeen met de daarop volgende aan mij ver- 
strekte opdracht om als regeeringsvertegenwoordiger uit zuiver 
militaire overwegingen omtrent beslissing mede te spreken stop 
ik kan bezwaarlijk in beslissing mede spreken zonder van voor- 
keur te doen blijken en de Regeering wenscht van geen voorkeur 
te doen blijken stop daarenboven kan ik in de Combined Chiefs 
of Staff bezwaarlijk in een bepaalde richting m e d ~  beslissen om 
reden de Regeering schriftelijk heeft medegedeeld, dat zij geen 
voorkeur heeft stop. Ik zou dan lijnrecht tegen mijn eigen Re- 
geering optreden stop van Amerikaansche zijde werd inij in dezen 
geest bereids een opmerking gemaakt stop aanziens toelichting 
waarom Regeering vermeent ik omtrent beslissing kan mede- 
praten nl. omdat zij niet bevoegd kan worden geacht over de 
onderhavige zaak deskundige meening te geven, opmerk dat de 
Regeering niet deskundig behoeft te zijn doch alvorens haar 
standpunt te bepalen zich laat voorlichten door militaire des- 
kundigen stop In het onderhavige geval is zulks ook inderdaad 
geschied en heeft zij mij uit de United States laten overkomen, 
waarna zij na ingewonnen militair advies haar standpunt heeft 
bepaald stop aanvankelijk was dit overeenkomstig mijn raad op- 
leiding in de Vereenigde Staten hetgeen later tegen mijn advies 
in werd veranderd in geen voorkeur stop het is mijns inziens 
niet vol te houden, dat de Regeering een standpunt zou hebben 
bepaald zonder overweging der militaire factoren en tevens ver- 
langt, dat haar vertegenwoordiger een tegenovergesteld stand- 
punt verdedigt stop dit is voor de Combined Chiefs of Staff 
volkomen onbegrijpelijk tenzij ik verklaar dat de Regeering mili- 
tair wel voorkeur heeft stop bovendien opmerk dat ik geen 
oogenblik getwijfeld heb Regeering niet achter mij zou staan 
stop in mijn 28 heb ik alleen trachten aan te toonen dat Regee- 
ring mij moet machtigen in de Combined Chiefs of Staff mede 
te deelen dat zij haar oorspronkelijke neutrale houding heeft ver- 
laten stop nu Regeering dat niet wenscht geef ik vanzelfsprekend 
de verzekering dat ik zal voortgaan alles te doen om overeen- 
komstig haar wensch opleiding in Amerika te krijgen stop ik zal 
echter daarbij moeten vermijden ontstemming bij de Britten op 
te wekken stop overeenkomstig opdracht in van Kleffens 125 
heb ik reeds op 2 Februari vroeger bekend gemaakten wensch 
om bij behandeling in Combined Chiefs of Staff aanwezig te zijn 
herhaald stop uit vorige telegrammen zal u bekend zijn, dat de 
zaak thans politiek wordt bekeken en het is open vraag of poli- 
tiek tenslotte niet den doorslag zal geven". 

De volgende daad van de heer Dijxhoorn is toen geweest het ant- 
woord van de Combined Chiefs of Staff van 4 Februari 1944, dat op 
de 7de Februari binnenkwam, aan de Regering te seinen. 

De beslissing van 4 Februari is buiten de tegenwoordigheid van 
de heer Dijxhoorn om gevallen ondanks de  opdracht der Regering. 
Hij kreeg er op s-n gegeven moment een standje voor, maar hij 
kon verklaren en dat had hij destijds ook aan de Regering geseind, 
waarom men hein bij het nemen van da eindbeslissing niet aan- 
wezig wilde hebben. De heeï Dijxhoorn heeft bij elkaar misschien 
wel vier of vijf keer, o.m. op 2 Februari nog, gevraagd: ,,Denk er om, 
ik wil bij die vergadering tegenwoordig zijn". Dat hij er tenslotte niet 
bij tegenwoordig is geweest, gaf generaal Marshall aanleiding hem te 
zeggen: ,,Dat was ook niet nodig, want de Britten hebben het op 
politiek terrein gebracht en wij hadden opdracht van President Roose- 
vel t  dat, zodra de Britten het op politiek terrein brachten, wij er af- 
stand van moesten doen". 

De beslissing van 4 Februari 1944 luidde als volgt: 
,,4th of February 1944, secret, Major-Gsneral A.  Q. H. DNx- 

hoorn, Combined Chiefs of Staff Building, Washington. 
My dear General Dijxhoorn, 
The Combined Chiefs of Staff have given careful conside- 

ration to your memorandum, dated 8 September 1943, and wish 
to express appreciation to the Netherlands Government of their 
intention to form an Army to participate in the war against 
Japan. The view that it would be desirable that training, indoc- 
trination and armanlent of a Dutch Army Corps should be 



similar to that of the United States Forces, has been noted. It 
appears desirable to follow the saine procedure in the formation 
of an Army Corps as decided upon for ihe formation of the 39 
battalions ïnentioned in your letter. The equipment would pro- 
bably be provided from surplusses and captured equipment exist- 
ing in Europe after the close of hostilities there. This factor and 
the shipping situation at that time lead to the conclusion that the 
formation and training of a Dutch Corps should best be under- 
taken in Europe. The Combined Chiefs of Staff are, therefore, of 
the opinion that the responsibility for the formation and provision 
of equipment should rest with British authorities. It appears pre- 
mature to fix at this time the exact organization and equipment 
of a Dutch corps since the nature of the operations to be under- 
taken and type of equipment available wil1 affect these deter- 
minations. Details as to the size, organization, equipment and 
activation of this corps and liaison wiîh the appropriate British 
aiithorities, should be discussed direct betwein the N~thcrlands 
authorities and British Chiefs of Staff". 

Hieruit volgt, dat het gehele geval verder te Londen moest worden 
besproken door ,,the Netherlands authorities and British Chiefs 
of Staff" en dat men moest werken met op de Duitsers veroverd 
materieel. 

De heer Dijxhooun heeft, omdat deze beslissing te gek was om van 
te praten, ogenblikkelijk geprotesteerd tegen het gehele geval, hetgern 
blijkt uit het volgende telegram van S Februari 1941, No. 30, luidende: 

,, van Dij.uhoorn voor Minister voor Algemeene Oorlogvoering 
stop Ontving volgenden brief van Con~bined Chiefs of Staff d.d. 
4 Februari." 

Dan volgt de gehele inhoud van dat document, waarna de heer 
Dijxhoovn vervolgde: 

,,In vergadering wsarin beslissing werd genomen ben ik niet 
tegenwoordig geweest niettegenstaande ik daartoe bij herhaling en 
laatstelijk 2 Februari den wensch te kennen had gegeven stop ik 
heb den Amerikaanschen en Engelschen secretaris ieder afzon- 
derlijk hedenmorgen mondeling medegedeeld, dat ik tot mijn 
,,surprise and regret" had ervaren, dat beslissing buiten mij om 
is genomen en dat zulks in strijd was met instelling van het in- 
stituut van Regecringsvertegenwoordigers stop mij werd door 
Amerikaanschen secretaris geantwoord, dat hij voorbereiding had 
getroffen mij te doen oproepen indien er discussie zou zijn ge- 
weest stop beiden deelden mede, dat zaak echter schriftelijk 
was voorbereid en in de vergadering geen discussie was geweest 
stop beiden verklaarden off the record dat de geheele zaak op 
politiek terrein terecht was gekomen en dat daar de uiteindelijke 
beslissing heeft gelegen stop men zag geen reden-n om mij ter 
vergadering te laten komen stop tenslotte kan ik u de verzeke- 
ring geven, dat ik in bespreking met Dill en Ainerikaansche 
planning officieren a!les heb geprobeerd opleiding in Vereenigde 
Staten te krijgen stop in gesprek met Marslzall bouwde ik zelfs 
voort op u bekende gesprek tusschen hem en van Mook stop ten- 
slotte besprak ik met Engelschen secretaris militair-technischen 
inhoud van antwoord van de Combined Chiefs of Staff stop ik 
bracht onder zijn aandacht dat het trekken van een parallel 
tusschen de 39 bataljons en het legerkorps in den grond fout is 
vanwege verschillende doelstellingen en besprak groot aantal 
kwesties die bij opleiding door Britten in het oog gehouden 
moeten worden niet in de laatste plaats het nadeel van werken 
met veroverd materieel stop hij verzocht mij om deze punten 
op te schrijven dan zou hij gaarne sir John Dill verzoeken be- 
spreking met mij te houden, waarna deze punten naar Britten in 
Engeland overgeseind zouden kunnen worden aangezien aldaar 
uitwerking der plannen ligt stop kreeg indruk Engelschen hier 
plan in militair opzicht slechts oppervlakkig bekeken stop ver- 
zoeke dit telegram te lezen in verband met dat van London over 
dezelfde aangelegenheid." 

Dr. Lou,ûon heeft ook over deze zaak ge~telegrafeerd. Nu kwam 
daarop het volgende ongenummerde telegram terug voor generaal 
Dijxhoorn van de heer Crrhrand~: 

,,Het is hier niet gel?eel duidelijk waarom u over deze zaak, 
welke u op 4 Februari bekend was, pas 9 Februari hebt gegrotes- 
teerd en ,,most immediate" naar hier geseind. Tot onze groote 
verbazing vernomen, dat gij niet tegenwoordig zijt geweest bij 
bespreking van voor ons zoo gewichtige zaak, hoewel wij moch- 
ten verwachten dat u op grond van accoord van Klefferzs-Roose- 
velt waarbij onze vertegenwoordiging in d- Coinbined Chiefs of 
Staff geregeld werd, aanwezig zoudt zijn. Aangezien uitwerking 
plannen verder plaats heeft in Engeland komt een nadere be- 
spreking met Dill onnoodig voor." 
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Toen heeft de heer Dijlcn~orn maar weer een telegram (no. 31) 
teruggestuurd: 

,,Referte uw telegram ongenummerd 12 Februari inzake leger- 
korps mededeel, dat antwoord Combined Chiefs of Staff geda- 
teerd was 4 Februari, doch eerst in middag van 7 Februari door 
mij werd ontvangen stop betreur dat vermoedelijk als gevolg 
van tweemaal paraphraseeren bij u indruk is gewekt alsof ant- 
woord reeds 4 Februari in mijn bezit zou zijn geweest stop ik 
heb nog op 7 Februari binnen een uur na ontvangst met van 
Mook en Lo~lclon bespreking gehad en toen op verzoek van van 
Mook de verzending van het telegram uitgesteld tot den volgen- 
den dag halizes omdat hij dien dag 8 Februari een lunch had bij 
Dil1 en mogelijk iets naders zou kunnen worden geseind stop 
aangezien ik niet noodig achtte nog in den avond van den ont- 
vangstdag zijnde 7 Februari na bureautijd de protesteeren heb ik 
zulks den volgenden morgen half elf gedaan stop d i t  was acht en 
niet negen Februari zooals in uw telegram vermeld stop ik pro- 
testeerde uiteraard omdat ik evenals u had mogcn verwacht-n, 
dat ik in de Combined Chiefs of Staff aanwezig zou zijn geweest 
en zulks te meer omdat ik bij herhaling den wensch daartoe te 
kennen had gegeven stop in mijn protest heb ik niet nagelaten uit- 
drukkelijk naar voren te brengen dat mijn niet-aanwezigheld in 
strijd was met de instelling van het instituut van Regeeringsver- 
tegenwoordigers stop zooals in mijn 30 vermeld ben ik niet ter 
vergadering opgeroeprn onder meer omdat er geen mondelinge 
behandeling heeft plants gehad aangezien de Bïitten en de Amrri- 
kanen het bereids onder elkaar hadden uitgemaakt stop ik acht 
het echter niet uitgesloten dat ook een rol heeft gespeeld de ver- 
klaring en opdracht van voorzitter Ministerraad dd 13 November 
no. 300-43 namens Regeering gegeven in mijn memorandum aan 
Combined Chiefs of Staff van S December hierop neerkonlende 
dat Regeering geen bepaalde voorkeur had en derhalve in het oog 
der Britten en Amerikanen mijn aanwezigheid ter vergadering 
geen nut kon hebben stop ik kom tot deze veronderstelling om- 
dat ik, een pleidooi houdende voor opleiding in Amerika, reeds 
eenmaal van Amerikaansche zijde de opmerking had gekregen 
dat ik tegen de opvatting van mijn Regeering sprak stop ik rap- 
porteerde u dit per koerier bij brief van 8 Februari no. 2322 in 
antwoord op van Licltfz no. 2 stop met aan zekerheid grenzende 
waarschijnlijkheid kan ik verklaren, dat de opleiding aan de Brit- 
ten is gegeven omdat de Amerikanen hoewel deze overtuigd 
waren dat opleiding in de Vereenigde Staten het beste is, daar- 
over geen geschilpunten met de Britten wenschten te maken stop 
mogelijk dat men, wetende hoe ik persoonlijk over deze zaak 
dacht, ook daarom mij niet in de vergadering wilde hebben stop 
verwijs in verband Amerikaansche militaire standpunt naar het- 
geen van Mook seinde in zijn 29 omtrent zijn onderhoud met 
Maushall en na mijn onderhoud met hem vermeld in mijn 30". 

Toen deze beslissing eigenlijk zo ongelukkig - in de ogen van de 
heer Dijnhoorfz althans oilselukkig - voor Nederland was uitgevalleii 
en vrezende, dat er nu door a l  die ondeskundigheid, die men ten toon 
had gespreid bij onze Regering, ongelukken zouden kunnen gebeuren, 
is de heer Dijxhoorn zo vrij geweest om - hoewel hij daarvoor geen 
opdracht had - naar brigade-generaal Redinan te gaan, zijnde de 
Engelse secretaris van de Combined Chiefs of Staff. De heer Dijx- 
hoorn heeft hem in een memorandum van vijf bladzijden enige punten 
gegeven waaraan de Engelsen naar zijn smaak moesten denken bij de 
opleiding van de troepen, teneinde ongelukken te voorkomen. Het was 
allemaal van technische aard. Daarbij heeft de heer Dijxhoovn niet na- 
gelaten er op te wijzen, dat dit plan van het equipment natuurlijk te 
dol was om er over te praten. De heer Dijxhooun wist niet wat er 
met dit memorandum verder is gebeurd. Hiermede was de heer Dijx- 
hoorn - wat de oprichting van het legerkorps betreft en zijn be- 
moeienissen daaromtrent in Amerika - aan het einde gekomen, om- 
dat de zaak van het legerkorps verder zou wordcn behandeld te 
Londen. 

Op de mededeling, dat is verklaard: op 31 Maart 1944 schreef de 
heer Arzthony Eden naar aanleiding van het door hem gedane onder- 
zoek aan de heer van Kleffens, dat hij een onderzoek had ingeiteld 
naar het vraagstuk van de training van een Nederlands legerkorps voor 
de dienst in het Verre Oosten en dat de beslissing der Combined Chiefs 
of Staff op  militaire gronden berustte - en wel deze: ten eerste, het 
korps zal waarschijnlijk optreden in de buurt van British controlled 
troups; ten tweede, de Amerikanen hadden reeds zware verplich- 
tingen o p  zich genomen tegenover de Fransen en de Chinezen; ten 
derde, de uitrusting zou naar alle waarschijnlijkheid uit Europa 
moeten komen; ten vierde, gebrek aan scheepsruimte - bracht de 
heer Dijxhoorn naar voren, dat hier nagenoeg geen enkel punt 
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steekhoudend van is. H e m  is te  Washington verzekerd - en die in- 
druk had hij en d e  werd door de feiten bevestigd -, dat het hele- 
maal o p  politiek terrein lag. Sir John Dill, d e  Britse vertegenwoor- 
diger in  de Combined Chiefs of Staff, had het zelf tegenover de heer 
Dijxhoorrz erkend. Deze had met zoveel woorden tegen hem gezegd: 
,,Wij willen het o m  politieke redenen hebben." 

Het mobilisatieplan van de heer Dijxhoorn, aldus de  verklaring 
van de heer Loudon, moest, alvorens dit kon worden ingediend als 
plan van de Regering, haar goedkeuring hebben; bij de indiening van 
het mobilisatieplan mocht men van geen voorkeur doen blijken t.a.v. 
het gebied, waar de opleiding der troepen zou geschieden, Ameri- 
kaans of Brits gebied. 

Toen de  heer Dijxhoorn de  heer Lou,don dit vertelde, merkte deze 
ontsteld op, dat dan de grondgedachte van een in Amerika geoefend 
en bewapend expeditiekorpc voor deelneming aan de oorlog tegen 
Japan dreigde te mislukken. D e  heer Louclon vroeg de  generaal dan 
ook, of er nog iets aan te doen zou zijn D e  heer Loudon dacht 
hierbij aan het Departement van Buitenlandse Zaken. Het  antwoord 
van de heer Dijxhoorn luidde, dat  hij iets dergelijks al te berde had 
gebracht, doch ten antwoord had gekregen, dat  hei medegedeelde een 
Regeringsbesluit was. Men zat cius met het van geen voorkeur mogen 
doen blijken. 

O p  d e  vraag, of dit is met de klemtoon op het woord ,,blijken", 
antwoordde de heer Loudon, dat hij er geen opinie over had, of de 
Regering al dan geen voorkeur had. Voor hem viel de klemtoon op: 
geen voorkeur. Hij had reeds verteld, wat er was gebeurd aan het 
einde van de zitting van de M.C.O. van Ju8ni 1943, nameliik dat het 
plan ook naar Churchill moest gaan. Wie van geen voorkeur doet 
blijken, met nadruk o p  blijken, verliest zijn zeggngsrecht bij de be- 
sprekingen. O p  de uitvoering van deze belangrijke politieke Rege- 
ringsinstructie kwam het dus aan. 

D e  heer Loudon had de heer Dijxiroorn gezegd: bij geen voorkeur 
mislukt het plan. Het  zou dan politiek mislukken. O p  de  vraag, of het 
ook militair-technisch zou mislukken, zeide de heer Loudoiz, dat  hij 
zich met d e  technische voorziening nooit heeft beziggehouden. In 
ernstige zaken als deze moei men zich er rekeilschap van geven, waar 
de  grootste tegenstander zit. Het  is een stelling, dat  men altijd beter 
doet o m  degenen, van wie men de grootste tegenstand verwacht aan 
zich te verplichten, dan die uit te schakelen en mede te gaan met hem, 
met wie de paralleliteit voor iedereen in het oog springt. 

Generaal Dijxhoorn gaf het niet op. Hij heeft voortdurend ge- 
sprekken hieromtrent gevoerd o p  de combined Chiefs of Staff. D e  
heer Loudon geloofde ook, dat  de heer Dijxhoorn het zover heeft ge- 
kregen, dat hij de Amerikanen er van heeft overtuigd, dat  een oplei- 
ding in Amerika ook militair-technisch werkelijk de enig uitvoerbare 
was; generaal Dijxhooin kwam op een dag bij de heer Loudon 
en zei: die zaak ligt niet goed; zij ligt politiek niet goed. 

Toen kwam de heer Loiddorz er weer aan te pas. Hij is naar een 
hoge ambtenaar van State Department gegaan, wie hij heeft gezegd: 
dit en dit zijn de  plannen; wij willen een legerkorps maken z o  
gauw Nederland is bevrijd. Wij willen die mensen hier oefenen, be- 
wapenen en deel laten nemen, onder Amerikaans commando, aan de 
oorlog in Azië tegen Japan. D e  heer Lozldorz zeide te hebben gehoord, 
dat  daarbij moeilijkheden waren gerezen "on political level", waarop 
deze hoge ambtenaar hem zei, dat  hij van het gehele plan niets af- 
wist. Het  was hem helemaal onbekend, maar als er o p  politieke 
gronden hun advies zou worden gevraagd, zou het van hen uit 
gunstig luiden. Men kan deze tendens ook vinden in het boek van 
Welles: ,,Where are we heading?", o p  blz. 329. D e  tekst van die 
passage luidt als volgt: 

"The bitter struggle of the Nationalists of Indonesia against 
returning to Dutch control has dragged on in its tragic way 
during the months that have elapsed since the defeat of Japan. 
It  is not geilerally known that long before the end of the 
war the Dutch Government asked the Government of the 
Linited States for  assistance in re-establishing its authority over 
the Netherlands East Tndies, and that a tentative commitment 
had been made that the American forces under the coinmand 
of Genera1 MucArthur should undertake that responsibility. H a d  
that agreement been carried out? there is every likelyhood that 
the protracted uprising in Indonesia might have been prevented, 
and that a peaceful and orderly transition to local autonomy 
could have been arranged. Unfortunately, however, the British 
Government insisted, upon learning of this tentative arrange- 
ment, that its prestige in the F a r  East would be jeopardized 
should American forces under Genera1 MacArthur undertake 
the task of liberation, since Pndonesia lay within the British 
operational sphere allotted to  the armies under the command 
of Lord Louis Mountbntten." 
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De heer Loudon wist Iiieï echter niets van cn hij heeft darrrom de 
heer Welles gevraagd: hoe heb je dat kunnen schrijven, want ik heb 
nooit een commitment kunnen krijgen. Hij zei: nee, dat kan OOK 
niet; State Department kan tegenover een buitenlandse macht geen 
commitment nemen zonder voorkennis van de Senaat, maar intern 
was deze beslissing genomen. Die kaart lag dus niet slecht. 

De heer Loudoiz had alleen te vechten tegen: ge-n voorkeur. 
De heer Louclon heeft verschillende bezoeken van dr. van Mook 
gehad, die, zich beroepende op zijn goed recht, buiten ziin aanwezig- 
heid gesprekken heeft gevoerd met general Marshall en adiniral King, ' 

en daarover de heer Loudon kwam vertellen. De heer Loudon had 
uit zijn omstandige mededelingen over die gesprekken echter wel de 
indruk behouden, dat general Marshali althans veel voor dit plan 
voelde, zelfs in die mate, dat hij bij een bepaald bezoek van dr. van\ 
Mook heeft gezegd: wij gaan dit zo doen. -41s deze mensen hier 
komen, zullen wij hen eerst sturen naar South Carolina en dan naar 
de West Coast, waarna zij naar Ilaweii worden gezonden om te wor- 
den geoefend in jungle fighting. Oiue kampementen ziin dan vrij, want 
de meeste Amerikaanse troepen zullen dan al door zijn. De  Neder- 
landers zouden een missie sturen naar Hawaii, zodat dit al vast eens 
bekeken zou kunnen worden. Die missie is inderdaad gegaan en 
was samengesteld uit de heren Carp en Weijeuman. 

Ook bij genera1 Marshall lag die zaak dus gunstig. Onderwijl bleef 
grneraal Dijxhoorïz steeds maar vertellen, dat het politiek niet goed 
zat. De heer Loudon beschouwde de interventie van de heer van 
Mook bij Mnrshnll niet als een doorkruising van het Regeringsbeleid; 
hij had geen enkele reden om dat te veronderstellen op grond van 
diens uitlatingen. Er kan zijn geweest een verschil van opvatting over 
het gebruik van de troepen, waarbij de heer van Mook meer dacht 
in de vorm van gezagsbataljons en de Regering meer in de vorm 
van gevechtseenheden, althans voor zoveel de heer Loudon begre- 
pen had. De heer Loudon geloofde, dat deze twee standpunten ten- 
slotte in het plan-Dijxhoorn toch wel heel aardig naar elkaar waren 
toegegroeid. 

Toen het zover was, dat de heer Loudon wist, dat hoge Amerikanen 
bij de Combined Chiefs of Staff er voor waren, zou hij over ,,geen 
voorkeur" zijn heengestapt. Aangezien hij die zekerheid niet had in 
een vroeger stadium, kon hij niet riskeren, dat hem die voorkeur voor 
de voeten zou worden geworpen. Dan was de zaak voor de toekomst 
geprejudicieerd. Toen is zijn gang naar de President door de Regering 
niet toegestaan; hij is dus toen ook niet naar Roosevelt kunnen gaan. 
Als hij zich goed herinnerde, had hij daaraan toegevoegd, dat men 
wel moest begrijpen, dat hij niets anders met Roosevelt te bespreken 
had en dat hij alleen voor dat doel naar Roosevelt zou gaan. 

De heer Loudon herinnerde zich nog wel, dat rijn teleurstelling over 
dit verloop groot was en dat hij een vrij hard telegram heeft gestuurd 
naar Londen, dat begon met: wat wil de Nederlandse Regering? Een 
expeditiekorps, geoefend in Amerika, of niet? De heer Loudon heeft 
toen een antwoord gekregen, waaraan hij niets had om nog een 
of andere stap te kunnen ondernemen. Duidelijk is het voor de heer 
Loudon geweest. dat het op zeer hoog politiek niveau is beslist, tussen 
Churchill en Roosevelt. De gevolgen van dit verloop bleken wel hier- 
uit, dat de belangstelling bij de Amerikanen voor Nedeïlandsch-Indië 
toen snel daalde. Langdurige onderhandelingen over de wederopbouw 
van het marine-etablissement in Soerabaja zijn volkomen van de baan 
geraakt. Van het afstaan van marine-eenheden is ook niets gekomen. 
In het algemeen, als de heer Loudon sprak over Azië: I wasted my 
breath. Nadat dit dus beslist was en de  Engelsen de Nederlandse 
strijdkrachten zouden verzorgen, kwam - en daaruit bleek z.i. juist 
de wijziging van Amerika in de appreciatie van de Nederlanders in 
Azië - de overdracht van het commando in Indische gebieden aan de 
Engelsen. 

De heer van Mook had, in de tijd dat er over het legerkorpsplan 
gesproken werd, de indruk, dat er in Amerika veel ineer ruimte voor 
de uitvoering van de plannen was dan in Engeland. Bovendien waren 
de Amerikanen veel ruimer van materieel voorzien, zodat zij het be- 
trekkelijk kleine aantal troepen, dat opgeleid moest worden, gemakke- 
lijker op konden vangen. De persoonlijke voorkeur van de heer van 
Mook ging in die tijd daarom naar Amerika uit. Later bleek ook de 
mogelijkheid tot opleiding in Australië te bestaan, maar die heeft de 
heer van Mook pas leren kennen, toen hij zelf in Australië kwam. 

De heer van Mook achtte eveneens van belang, dat de Amerikanen 
uitstekende inrichtingen voor de opleiding in de tropische oorlogvoe- 
ring op Hawaïi hadden, terwijl de Engelsen dergelijke inrichtingen in 
India hadden, maar naar het gevoel van de heer van Mook was 
India niet geschikt om jongens uit Nederland een eerste opleiding te 
geven. 

Toen de heer van Mook in Amerika was, hoorde hij eigenlijk pas, 
dat de heer Dijxhoorn de opdracht had gekregen om van geen voor- 
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keur te doen blijken, hetgeen de heer van Mook bepaald jammer 
vond. In dezelfde periode heeft de heer van Mook met generaal 
Marshall een gesprek gehad over de ,,jungle-school" die de Ameri- 
kanen op Hawai hadden. Als de heer van Mook het zich goed her- 
innert, heeft hij toen gesproken over de vraag, hoeveel tijd generaal 
Marshall nodig achtte om de troepen op eenvoudige wijze op te 
leiden. Het is volgens de heer van Mook bepaald niet juist als men 
zegt, dat hij gedurende het gesprek met Marshall van standpunt is 
veranderd. Voor zover de heer van Mook nog weet, is de vraag 
van voorkeur in de tijd, dat hij te Londen was, niet uitdrukkelijk aan 
de orde geweest. Er is wel over verschillende mogelijkheden gespro- 
ken, maar niet uitdrukkelijk over voorkeur voor Amerika. 

De beslissing van de Combined Chiefs of Staff heeft de heer van 
Mook zeer teleurstellend gevonden. 

Van de behandeling in de Combined Chiefs of Staff van de plan- 
nen, die men voor Indië had wist de heer van Lidtil de Jeude niet veel. 
In het algemeen had men de gedachte, dat de opleiding in Ame- 
rika zou gebeuren. Engeland had het nog te volhandig met eigen be- 
langen. Toen de heer Dijxhoqrn naar Amerika terugkeerde, na een 
bespreking hierover te Londen, zou hij daar doen blijken, dat het de 
Regering wel aangenaam zou zijn, wanneer de opleiding in Amerika 
zou plaats vinden. De beslissing van de Combined Chiefs of Staff is 
echter anders uitgevallen, want de Regering kreeg de mededeling, dat 
de opleiding in Engeland zou plaats hebben. Het merkwaardige was, 
dat, terwijl volgens de heer Dijxhoorn de afspraak was, dat, wanneer 
het de belangen van Nederland betrof, altijd een Nederlandse ver- 
tegenwoordiger in de Combined Chiefs of Staff tegenwoordig zou 
zijn, deze beslissing is genomen zonder dat de heer Dijxhoorn aan- 
wezig was. Deze beslissing hield practisch in, dat de opleiding van 
60 000 man zou geschieden in Engeland. Daar zouden kampen wor- 
den aangewezen, alwaar de verzorging zou plaats vinden. Dit be- 
tekende niets ten aanzien van het gebied, waar de troepen zouden 
worden gebruikt, nl. dat, wanneer de opleiding in Engeland ge- 
schiedde, de troepen zouden worden gebruikt in het S.E.A.C.-gebied 
en, wanneer de opleiding in Amerika geschiedde, de troepen zouden 
worden gebruikt in de S.W. Pacific Area; dat was niet de bedoeling. 
H e 5  ook niet als zodanig naar voren gekomen. 

Over de verdeling van de taak der geallieerden in het Verre Oosten 
is ook nogal eens gedokterd, b.v. de verdeling van de bezetting van de 
East Commando Group onder Mountbatten. Men heeft toen een 
scheidingslijn getrokken; het ene deel zou door de Amerikanen 
worden verzorgd, het andere deel door de Engelsen. Dit waren mili- 
taire aangelegenheden, die de Nederlandse Regering van terzijde 
vernam. 

De heer van Klefjens verklaarde zijn uiteenzetting over de ontwik- 
keling van zaken gedurende 1940-1945, voorzover betreft het militaire 
deel met betrekking tot Nederlandsch-Indië, te willen beginnen met 
de datum van 22 December 1942. Hij heeft hierover voor de com- 
missie een kroniek geschreven: 

,,Op 22 December 1942 seinde dr. van Mook uit Washington 
aan prof. Gerbrarzdy en jhr. van Lidth de Jeude, na overleg te 
hebben gepleegd met generaal Dijxhoorn - toen een der beide 
vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff, het hoogste 
geallieerde militaire orgaan - dat, naar hem was gebleken, een 
zeer ernstig vraagstuk reeds bij gedeeltelijke herbezetting van 
Nederlandsch-Indië zou rijzen, wat betreft de personeelsvoorzie- 
ning in de ruimste zin, burgerlijk zowel als militair. Aangezien 
hij (terecht) meende niet te kunnen rekenen op personeel, dat 
zich tijdens de bezetting in Indië bevond, en evenmin op een 
voldoende aantal geschikte en bekwame elementen uit bezet 
Nederland, achtte dr. van Mook het volstrekt noodzakeiijk alle 
Nederlandse krachten met Indische ervaring te beoordelen uit 
het oogpunt van geschiktheid voor arbeid, militair of burgerlijk, 
in Nederlandsch-Indië. Geschikt geoordeelden zouden daarvoor 
dienen te worden bestemd, al dan niet in militair verband. Iil 
overeenstemming met generaal Dijxhoorn verklaarde hij nood- 
zakelijk te achten, dat dienstplichtigen, die onder deze categorie 
vielen, niet werden ingelijfd bij de Prinses Irene-Brigade, doch 
ter beschikking zouden worden gesteld van het K.N.I.L., terwijl 
de reeds in dienst zijnde dienstplichtigen met Indische ervaring 
in dienst zouden kunnen blijven, behoudens latere tewerkstel- 
ling voor datgene, wat er in Indië te doen zou blijken. 

Prof. Gerbratzdy antwoordde dr. van Mook op 9 Januari 1943, 
dat het door hem aangesneden vraagstuk uitvoerig was behan- 
deld door de Commissie voor Coördinatie van de Oorlogvoering 
op 30 December 1942. In die vergadering was het algemeen ge- 
voel, dat de oorlogvoering van het Koninkrijk moest worden 
aangepast aan de geallieerde strategie." 



D e  heer vrin Klefferls legt hier de nadruk op, want dat  is het 
grondbeginsel geweest voor de  gzhele oor1ogvo:ring. 

,,Deze (de geallieerde strategie) nu  was zeer bepaald gericht 
o p  de bevrijding van Europa, alvorens zou worden overgegaaii 
tot een offensief tegen Japan." 

Men komt nu uit de incidentele punten en o p  de  grote lijn van de 
geallieerde strategie in de gehele oorlog, de repercussies daarvan op 
de Nederlandse houding en omgekeerd de repercussies van deze hou- 
ding op de n~ogeiijkheden voor de  geallieerden in het algemeen. 

,,Daaruit volgde, dat  de bevrijding van Nederland aanzienlijk 
eerder verwachtbaar was dan  die van Indië, waardoor de gelegen- 
heid geboden werd om in Nederland het militair en burgerlijk 
apparaat te organiseren voor herbezetting en wederopbouw van 
Indië." 

Door de atoombom is later alles geheel anders verlopen. Niemand 
wist daar iets van, ook de meeste geallieerden niet. D e  gehele ge- 
allieerde strategie was gebouwd op een periode - welke niet gering 
werd geacht - tussen de bevrijding van Nederland, die als deel van de 
bevrijding van West-Europa vooropstond, en de bevrijding van Zuid- 
Oost-Azië. Men meende toen, dat in Nederland de gelegenheid zou 
zijn het militair en burgerlijk apparaat weer te organiseren voor de 
herbezetting en wederopbouw van Indië teneinde daarbij de Neder- 
landse vlag te doen doinineren boven het geallieerde element. 

D e  Regering wilde daar, o m  begrijpelijke redenen, zo sterk moge- 
lijk vooï den dag komen. 

,,Voor de schepping van dit apparaat werd een N.I. militaire 
en burgerlijke kern vereist geacht, zodat algehele conclntratie 
van deze krachten in Australië thans onnodig en ongewenst is. 
Prof. Gerbïaridy eindigde zijn antwoord met de opmerking, dat, 
aangezien het vraagstuk zeer principieel was, de commissie er 
de  voorkeur aan gaf, de terugkeer van dr. var2 Mook af te 
wachten, alvorens de te volgen gedragslijn vast te leggen, met 
welke conclusie hij (van Mook)  uitdrukkelijk verklaarde in  te  
stemmen. 

O p  20 Maart 1943 verklaarde dr. van Mook (toen Minister 
van Koloniën) tegenover Nederlandse troepen in een cantine te 
Sydney, dat  de stichting van een Nederlandsch-Indische Regering 
in Australië in overweging was, die de plaats zou inoeten in- 
nemen van de toen bestaande Nederlandrch-Indische Commissie 
aldaar, er bijvoegend, dat de beslissing te Londen zou moeten 
worden genomen. Bij dezelfde gelegenheid vermeldde hij: 

,,The proposal to train Netherlands troops in  Australia is 
dependent upon the liberation of Holland, but as soon as that 
is achieved it is intended to move as many Netherlands peopie 
into the forces fo r  the war against Japan". (Uit een perstelegram 
in het Engels)." 

Einde Juli 1943 was Hr. Ms. ambassadeur te Washington voor 
enige dagen naar Londen overgekomen. Op 30 Juli 1943 gaf hij in 
de Ministeriële Commissie Oorlogvoering een uiteenzetting zangaande 
zekere voorstellingen ten aanzien van het Nederlandse gezag in In- 
donesië, welke in de Verenigde Staten post hadden gevat, en van het- 
geen daartegen ware te doen. Hij deelde mede, dat  in de  Verenigde 
Staten reeds dadelijk na  de  val van Bandoeng in e n  gedeelte van de 
pers, vooral de bladen van de Patterson-groep, de  vraag werd opge- 
worpen: ,,why give the Netherlands-lndies back to the Dutch?" Die ge- 
dachte had in intellectuele kringen ingang gevonden en was dadelijk 
een voorwerp van zorg geworden voor de ambassade, die al het moge- 
lijke deed o m  haar te bestrijden. Daarin was in 1942 e2n groot succes 
geboekt door een contra-oifensief in de vorm van een radiorede van 
Hare Majesteit de Koningin, waarin zekere plannen werden uitge- 
stippeld voor de herziening van de opbouw van het Koninkrijk. Deze 
rede was een volslagen succes bij pers en publieke opinie en was de 
hoofdschotel van de wintercampagne van de hreUerlandse propaganda 
in Amerika van het jaar 1943. 

Amerika echter leeft snel en vergeet snel. Gedurig was aan dr. Lou- 
don en zijn medewerkers gebleken, dat  de gedachte, dat Indonesië met 
Nederland verbonden zou blijven, bij de Amerikanen geenszins ge- 
meengoed was; eerder was het omgekeerde het geval. Hij gaf daarvail 
tal van voorbeelden. Men hoorde ook slogans als: ,,why should 
American boys reconquer the Indies to hand them back to the 
Dutch?". Men moest dus duidelijk tot uitdrukking brengen, dat  Neder- 
land bij de herovering zelf zijn beste krachten wilde inzetten. 

Dr. Loudon had een gesprek gehad met een vooraanstaand Ameri- 
kaans dagbladeigenaar, in de loop waarvan het denkbeeld ter sprake 
kwam van de  vorming van een Nederlands expeditieleger van mari- 
niers. Dit vond zijn oorzaak in de zeer goede reputatie, die de  mari- 
niers, naast de  marine en onze vliegers, in Amerika hadden. Van de 



Amerikanen mocht dus verwacht worden, vertro~iwen te hebben in 
een Nederlands aanbod tot oprichting van een expeditiemacht van 
mariniers. vooral ook waar zij zelf voor hun ,,amphibian forces" 
in de  eerste plaats mariniers gebruikten. 

Als de operaties ter herovering van Indië uit de South-West Pacific 
Area werden ingezet en dus onder bevel stonden van generaal Mac 
Artlzur zou het van voordeel zijn, dat  daarbij ingedeelde Nederlands2 
troepen ezn Amerikaanse uitrusting hadden. 

D e  arnbzssndeur, de heer Lou?on, vrorg nu, of het mogelijk ware 
zeer kort na de bevrijding van Nederland, b.v. 2 à 3 weken daarna, 
een expeditieleger van mariniers, of met althans in hoofdzaak mari- 
niers, naar Amerika te zenden en de Nederlandse plannen daartoe 
reeds terstond voor te leggen aan de Amerikaanse militaire en poli- 
tieke leiding. Het expeditieleger zou zo spoedig mogelijk uit Neder- 
land moeten worden uitgezonden en dan in Amerika in opleiding 
i i~oetrn worden genomen. 

E r  was toen e<n goede aanleiding o m  deze zaak voor te brengen, 
omdat de politieke toestand snel aan het verandertn was: dus wat 
vroeger nog verre toekornst was, was to-n dichterbij gekomen. Met 
e?n blote mededeling van plannen kwam men er echter niet. Men 
moest zo mogelijk door een daad tonen, dat het ernst was. Dit kon 
men door toen al met de  kaderopleiding in Amerika te beginnen, 
door een l00 à 200 mariniers weldra in een U.S. marinierskamp te 
detacherer, voor een opleiding tot kader van de later te vormen grote 
troepen. De tijd was daartoe gunstig, want de Amerikaanse mariniers 
waren ovrr de top van hun expansie heen, zodat er ruimte in kampen 
beschikbaar was; de instructeurs waren er toen nog, maar zouden 
er later misschien niet meer zijn. Toen was d ~ i s  het juiste moment. 

D e  ambassadeur kon niet beloven, dat de Amerikanen de  Neder- 
landse plannen zouden steunen, maar als zij dat  niet mochten doen, 
dan had de Regering toch getoond zelf te willen meedoen tegen Japan. 
De ambassadeur legde er tenslotte nog de nadruk op, dat men het 
korps mariniers niet te klein moest maken en dat men toen reeds in 
het oog moest houden, dat het Nederlands expeditieleger, als daartoe 
nog tijd bestond na de herovering van Indië, ook elders moest mee- 
doen. Als Nederlandse mariniers zouden helpen bij de herovering van 
Bataan, zou dat  een uitstekende propaganda voor Nederland zijn. 

Als resultaat van de op deze uiteenzetting van Hr. Ms. ambassa- 
deur te Washington aan de  Commissie Oorlogvoering gevolgde br- 
spreking deelde de Nederlandse Regering o p  11 Augustus 1943 het 
volgende aan de Amerikaanse Regering mede: 

,,The Netherlands Government wishes to restate the firm 
determination to wage war on  Japan to the end at  the side of 
the Allies with al1 the men and resources at  the Qisposal of the 
Netherlands. These means are at  pres.ent extremely limited owing 
to the occupation of parts of the Netherlands Empire, but the 
recent developments of the war in Europe give rise to  the 
expectarion of the liberation of the Motherland in Europe in a not 
too distant future, when the great mass of the Dutch population 
will be free again to enter the ring. With this possibility in view, 
tlie Netherlands Government has ordered its naval and military 
authorities to work out a plan for  the rapid raising of an army 
to participate in the war against Japan immediately after thr 
liberation of Holland, as the first step in the remobilization of 
Dutch manpower. As soon as this plan has been completed and 
approved by the Dutch Government, it will be submitted to the 
Combined Chiefs of Staff Committee in Washington. It can be 
stated, already, however, that the assistance of the Unlted States 
and Britain will be essential in the execution of this plan with 
regard to the supply of equipinent and weapons and to the 
transport and training of troops. A s  the mobilization of these 
troops can only start properly after arrival in Holland of the 
Officers and Non-Commissioned Officers now prisoners of war 
in Germany, the assistance of the United States and Britain wil1 
also be risked for the rapid repatriation of these prisoners of 
war". 

O p  19 Augustus 1943 verklaarde de  Minister van Oorlog, jhr. vajz 
Liilth de Jeude, op een lunch van de ,,Oversens League" te Londen, 
dat: 

,,Netherlands fighting planes and bombers will form the 
nucleus of the Allied forces that reconquer Holland. If the battle 
of the Pacific follows the battle of tlie Atlantic, we are prepared 
to send out as many of our forces as we can, not only to Batavia, 
but also to  Tokyo." 

Op 22 September 1943 telegrafeerde de  Minister van Oorlog aan 
generaal Dijxhooun, dat in verband met de plannen tot voorbereiding 
van de  opleiding van nieuwe legereenheden in de Verenigde Stat-n 
zijn spoedige overkomst naar Londen gewenst was. 
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Uit een brief van de Minister van Oorlog aan de Minister voor 
Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk van 1 September 1943 
bleek, dat men beoogde de vorming van een contingent mariniers en 
van drie divisies van de landmacht, totaal ongeveer 50 000 man. 

Op 6 October 1943 werd aan het registratiebureau te New York 
opgedragen mede te werken bij het vinden van candidate~i voor de 
opleiding tot reserve-officier der mariniers. 

Op S October 1943 seinde de Minister-President aan schout bij 
nacht Sföve te Washington, dat generaal Dijxhoorn derwaarts zou 
terugkeren, zodra het plan tot vorming en opleiding in Amerika van 
nieuwe troepen voldoende zou zijn uitgewerkt om ingediend te kun- 
nen worden bij de Combined Chiefs of Staff, respectievelijk de Ame- 
rikaanse Joint Chiefs of Staff. Uit het telegram bleek, dat Inen toen 
dacht aan de uitrusticg eri opieiding van ein !egerltorps. 

1 ~ u  aient bij dit alles in het oog te worden gehouden, dat aan- 
vankelijk geheel Nederlandsch-Indië behoorde tot het operatief ge- 
bied, dat onder bevel stond van generaal MacArthur. Dr. van Mook 
geert in zijn boek ,,Indonesië, Nederland en de Wereld" op blz. 
56-57 de volgende juiste weergave der feiten: 

,,In Augustus 1943 echter besloot de geallieerde oorlogsleiding 
tijdens de eerste bijeenkomst van President Roosevelt en Minister- 
President Chzirchill te Quebec tot de instelling van een South 
East Asia Command (S.E.A.C.) onder admiraal Mountbatten, 
waarvoor een operatieterrein werd vastgesteld, dat o.m. Burma, 
Malaya en Sumatra omvatte. Voor Nederlandsch-Indië hadden 
wij dus van dat ogenblik af met twee geallieerde opperbevel- 
hebbers te maken: generaal MacArthur in de Amerikaanse en 
admiraal Mouiztbutten in de Britse sfeer. Dit betekende al dade- 
lijk voor ons een verdeling van het werk over Washington en 
Londen en over twee hoofdkwartieren. Als gevolg hiervan was 
het nodig om zowel te Londen als te Washington de verhouding 
in bespreking te brengen, die zou bestaan tussen het geallieerd 
opperbevel en het Nederlands gezag bij mogelijke herovering of 
bezetting van delen van Nederlandsch-Indië". 

Wanneer men - aldus de heer van Klefferzs - deze zaak werkelijk 
ten volle wil begrijpen, dan kan men dit alles niet scheiden 17an de 
voorbereidselen, welke de Regering indertijd heeft getroffen om 
troepen naar het Oosten te zender, in de verwachting, dat die operatie- 
tonelen geruime tijd later nog een rol zouden spelen. Deze verwach- 
ting was gebaseerd op de stilzwijgende vooronderstelling, dat de val 
van Japan geruime tijd zou komen na de bevrijding van Europa. 

Hierbij heeft de heer van Kleffens een noot voor alle duidelijkheid. 
Deze noot staat niet in het boek van de heer van Mook,  maar is naar 
zijn idee essentieel, nl.: 

,,Hierbij zij aangetekend, dat ter conferentie van Potsdam, die 
op 2 Augustus 1945 eindigde? besloten is, dat ook Java onder 
S.E.A.C. - en dus niet langer onder generaal MacArthur's com- 
mando - zou ressorteren; Australië zou een rol krijgen iii het 
gedeelte, waar de Amerikanen bleven opereren - alles, behalve 
Java en Sumatra -. De overgang van Java naar S.E.AC. had 
plaats o p  15 Augustus, dag van de ove'rgave van Japan". 

Voor deze zaak is dit zeer belangrijk. Zoals men weet, heeft het 
voor de oorlogvoering niet veel betekenis gehad, maar des te meer 
voor Nederland, omdat de Britten niet klaar bleken te zijn en er een 
noodlottige periode van zes weken à twee maanden is geweest, waar- 
in op Java en ook op Suinatra eigenlijk ern soort van gezagsvacuum 
is ontstaan. 

Wat uitrusting en bewapening van het legerkorps betreft, moest 
alles worden aangepast aan de nieuwe denkbeelden, die zich ook nog 
in een voortdurend stadium van ontwikkeling bevonden bij de ge- 
allieerden. Alleen dan zou zo'n troep met andere geallieerde een- 
heden kunnen samenwerken. Vandaar dat er af en toe tijdsverschillen 
zijn, die vrij aanzienlijk lijken, maar waarin heel wat werk is ver- 
richt, met name door generaal Dijxhoorn met zijn mensen te Wash- 
ington. Uit zijn kroniek leest de heer van Klefferzs vervolgens voor: 

,,Op 8 November 1943 schijnt het plan tot opleiding van Neder- 
landse militairen in Amerika te Washington te zijn binnengekomen 
'bij de Nederlandse vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of 
Staff, welke vertegenwoordigers zich terstond zetten tot het op- 
maken van een memorandum aan de Combined Chiefs of Staff. 

De vertegenwoordigers vroegen toen, of over de uitrusting van 
39 bataljons met Brits materiaal reeds overeenstemming was 
verkregen met de Britse Regering, of er speciale motieven wa- 
ren om de 15 bataljons Indische mariniers anders te bewapenen 
dan het legerkorps, en voorts, of als uitgangspunt voor het leger- 
korps moest worden aangenomen, dat naar de mening van de 
Nederlandse Regering een Amerikaanse opleiding en uitrusting 
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de enige mogelijkheid was, d a n  wel of het de bedoeling was, dar 
aan de Combined Chiefs of Staff zou worden medegedeeld, dat  
dit naar de mening van de Nederlandse Regering de beste op- 
lossing zou zijn, doch aan de Combined Chiefs of Staff de be- 
slissing over zou worden gelaten of het Brits dan  wel Ameri- 
kaans werd georiënteerd, waarbij de vertegenwoordigers in her- 
innering brachten, dat  uiteindelijk de Combined Chiefs of Staff 
zouden uitmaken, waar het legerkorps zou worden ingezet: 
onder de Britse dan wel onder d e  Amerikaanse theatre com- 
mander". 

In d e  geallieerde oorlogvoering was dit volkomen normaal. D e  
zaak werd eenvoudig uitgemaakt door de Combined Chiefs of Staff, 
die de opperleiding hadden bij de  oorlogvoering. Als het zaken be- 
trof, die Nederland aangingen, waren de  Nederlanders er wel bij, 
evengoed als anderen er niet bij waren, als het zaken betrof, die de 
Engelsen of Amerikanen aangingen. Daar  werd het besloten en Ne- 
derland had één stem tegenover de  twee van Engeland en Amerika, 
dus men begrijpt wel, dat  zij de  algemene leiding aangaven. 

Op de  vraag, of men daaruit kan opmaken, dat wij stemrecht 
hadden, of dat wij een meer adviserende stem hadden, antwoordde de 
heer van Kleffenu, dat mrn het zich niet als een soort iorinele com- 
missie moet voorstellen. Hij bedoelt, dat men in het overleg altijd 
stond als één kleine tegenover twee groten. Uit de kroniek citeerde 
hij vervolgens: 

,,Hierop berichtte de Minister-President, dat de oprichting van 
het legerkorps door generaal Dijxhoorn namens de Nederlandse 
Regering na zijn terugkeer in de Verenigde Staten persoonlijk 
zou moeten worden ingediend en behandeld bij de Combined 
Chiefs of Staff, en dat generaal Dijxhoorn geheel o p  de hoogte 
was." 

Het waren voornamelijk security overwegingen, die daartoe leid- 
den. Men moest natuurlijk altijd zeer oppassen met de telegrafische 
communicaties. 

,,Op 7 Januari seinde generaal Dijxhoorn uit Washington aan 
de Minister van A.O.K. en aan de Minister van Oorlog, dat hij 
daags tevoren per koerier een verslag had verzonden van be- 
rprekingen, die hij had gevoerd met betrekking tot het over- 
wogen legerkorps. Hij had de indruk gekregen, dat de Britse 
vertegenwoordiger in de Combined Chiefs of Staff de zaak aan 
Londen had voorgelegd; deze achtte de  beste oplossing, dat  de 
gehele overwogen Nederlandse troepenmacht geheel Brits ge- 
oefend en bewapend zou zijn. Voorts was uit de besprekingen 
met de Amerikaanse militaire autoriteiten duidelijk gebleken, 
dat deze niet veel gevoelden voor opleiding in de Verenigde 
Staten." 

D e  heer van Kleffelis zeide er nog eens bij, dat dit ook samenhangt 
met de algemene afkeer van de Amerikanen o m  mee te  werken aan 
wat zij voelden als ,,het herstel van een koloniaal imperium". I n  dit 
licht moet men a l  deze voor- en afkeur zien. Het woog zeer zwaar 
en het was daar niet erg populair. Geen Regering in de Verenigde 
Staten kan, zoals Nederland maar al te zeer heeft ervaren, zich ver- 
oorloven voor dergelijke stromingen het oog te sluiten. 

,,Mitsdien verwachtte generaal Dijxhoorn van de Combined 
Chiefs of Staff een beslissing te zullen ontvangen in Britse zin. 
Hierop vroeg de Minister van Buitenlandse Zaken o p  12 Januari 
1944 aan H r  MS ambassadeur te Washington, of deze de  ziens- 
wijze van generaal Dijxhoorn deelde en wellicht aanleiding vond 
de President te raadplegen. Deze antwoordde de volgende dag, 
er aan herinnerend, dat de Minister van A.O.K. generaal Dijx- 
hoorn mondeling namens de Regering de pertinente opdracht 
had gegeven, tegenover de Combined Chiefs of Staff van geen 
voorkeur te doen blijken Yoor de Verenigde Staten of voor 
Engeland als land van opleiding." 

D e  heer van Kleffens herinnerde aan hetgeen hij in het begin reeds 
zei naar aanleiding van de mededeling van professor Gerbrandy 
aan de  heer van Mook van 9 januari 1943, dat het algemene be- 
ginsel was, dat de oorlogvoering van het Koninkrijk moest worden 
aangepast aan de algemene geallieerde strategie. Wij waren een te 
klein element in het gehele beeld om te kunnen zeggen, dat wij er 
o p  stonden, dat het een bepaalde kant uitging. Wij waren het best 
gediend bij de overwinning en hoe deze overwinning het snelst kon 
worden behaald was een zaak van d e  Combined Chiefs of Staff, 
waar wij overigens gelukkig nog een voet binnen de  kamer hadden. 
D e  heer Gerbrandy had generaal Dijxhoorn mondeling namens de  
Regering de pertinente opdracht gegeven tegenover de Combined 
Chiefs of Staff van geen voorkeur te doen blijken voor de  Verenig- 



d e  Staten of voor Engeland als land van opleiding. Wij wilden goede 
geallieerden zijn en zo goed mogelijk meedoen; dat  was het streven 
en de Regering had de overtuiging, dat  daarmede een snelle afloop 
van de oorlog beter zou worden gediend dan wannerr zij probeerde 
allerlei particuliere belangen te doen overwegen, in welke zin dan 
ook. In  ieder geval moest zij geen voorkeur voor het een noch voor 
het ander tbnen. 

,,Dr. Loudon kwam in dat  telegram weer terug o p  zijn denk- 
beeld van de  vorming van een marinierscontingent - in het door 
generaal Dijxhoorn met de Combined Chiefs of  Staff behan- 
delde plan was blijkbaar een mariniersbrigade voorzien - en 
herinnerde er aan, dat de Amerikaanse toestemming voor het 
oefenen van 5030 mariniers nog niet was afgekomer, - blijkbaar 
was die toestemming dus gevraagd -, zodat het aantal van 5000 
misschien nog voor vergroting vatbaar zou kunnen blijken. 

Aan het besluit o m  van geen voorkeur voor een Britse d a n  
wel Amerikaanse opleiding te doen blijken, lag ten grondslag de  
overweging, dat  de Nederlandse Regering als goed geallieerde 
die oplossing wenste te  aanvaarden, die het beste paste in  de  
bestaande reële mogelijkheden. Gelijk hieronder zal blijken, wil- 
de  zij buiten politieke geschilpuntzn blijven tussen de  Verrnigde 
Staten en Engeland, maar meespreken o p  zuiver militaire gron- 
den. Niet wat de Nederlandse Regering het liefst wilde, mocht 
voor haar richtsnoer zijn, maar  datgene, wat, de  feitelijke inoge- 
lijkheden in aanmerking genomen, zakelijk het beste zou blijken. 
Men was er zich van bewust, dat de beperkte hulpbronnen der 
bondgenoten en de eisen, door  d e  verschillende operatietonelen 
en het algemene krijgbeleid gesteld, wel vrije gedachtenwisse- 
ling, maar geen vrije keus toelieten. Met name kon er niet o p  
worden gerekend, dat  bij de verwachte voortduring van de oor- 
log tegen Japan, nadat Duitsland bedwongen zou zijn, onder alle 
omstandigheden scheepsruimte beschikbaar zou zijn om vele dui- 
zenden ongetrainde Nederlandse recruten naar Amerika te bren- 
gen; het lag voor d e  hand, dat  prioriteit zou worden gegeven aan 
het vervoer van reeds in de  oorlog tegen Duitsland volleerde 
troepen van andere landen, die immers terstond tegen Japan 
konden worden ingezet. Ook deze overweging wees op de  nood- 
zaak van een zakelijk verantwoorde beslissing met inachtneming 
van alle factoren, die een rol speelden en dus b.v. ook van het 
feit, dat wij te maken hadden zowel met MacArlhur's South 
West Pacific Area als inet Mouníbattc~l's South East Asia Com- 
mand". 

A1 deze dingen zijn hierin verweven en niet te scheiden. 
,,Op 24 Januari 1944 seinde dr. van Mook uit Washington, 

dat  hij met generaal kfarshall, toen chef van de  generale staf der 
Verenigde Staten, had gesproken over de  vorming van Neder- 
landse gevechtseenheden voor de  strijd in de  Pacific; generaal 
Marshall had verklaard onze deelneming natuurlijk en nodig te  
achten, doch tevens gewezen op het vereiste van spoed. Hij was 
van mening, dat de  vorming van ,,combat-groups" ter grootte 
van een brigade het snelst tot het doel zou leiden. Begonnen zou 
kunnen worden, zodra 5000 man bijeen zouden zijn. Voor hun 
oefening achtte hij Amerika aangewez,en, althans voorzover het 
de  ,,basic training" en de  lichamelijke rehabilitatie der recruten 
betrof, daar in  de  Verenigde Staten onder alle omstandigheden 
oefenkampen beschikbaar waren, en hij meende, dat verwacht 
mocht worden, dat gedurende de eerste tijd na de bevrijding van 
Europa scheepsruimte voor vervoer naar de  Verenigde Staten 
overvloedig zou zijn". 

Dit is niet heti geval gebleken en het was in tegenspraak met wat 
de Regering zelf o p  goede gronden mocht verwachten. De heer van 
Kleffens vermeldde ook deze episode, omdat men dan  ziet, dat  hier 
een zekere doorkruising plaats vindt, doordat de  heer van Mook inet 
de  heer Marshall ging spreken over d e  algemene lijn. De heer Mars- 
halI, die zelf bij de  Combined Chiefs of Staff was, had gezegd, dat  
de  mensen naar Amerika konden komen, omdat er scheepsruimte 
genoeg zou zijn. 

,,Aanpassing aan de tropen en oefening voor de  gevechten te 
land, ter zee en in  het oerwoud zouden op Wawaii kunnen plaats 
hebben. Dr. van Mook had intussen van generaal Dijxhoorn ver- 
nomen, dat  deze zaak blijkbaar niet enkel o p  haar zakelijke e r  
militaire merites werd beoordeeld, doch dat  daarin ook de  Ame 
rikaanse en Britse politiek e m  rol speelde". 

Engeland was begerig om in het Oosten weer een grotere rol te 
kunnen spelen. Het  meende, dat  zijn prestige zeer had geleden, met 
name door de val van Singapore, en streefde naar uitbreiding van het 
commitment. Dit  paste de Nederlandse Regering wel, omdat zij in  
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Amerika steeds o p  d e  weerzin stuitte: ,,Why should we restore colo- 
nial empires"? ,,Why should American boys die fo r  the restoration of 
colonial empires"? 

,,De heer van Mook verklaarde zich tegen lijdelijk afwachten 
van de  uitslag van het overleg tussen Britten en Amerikanen en 
liet zich uit ten gunste van aanvaarding van het denkbeeld van 
geiieraal Marshall, indien dit op zakelijke en militaire gronden 
doelmatig mocht blijken. Dr. van Mook  stelde voor aan d e  
Britten aannemelijk te maken, dat ons als belanghebbende vrij- 
heid toekwam o m  de zaak o p  haar militaire merites mede te  be- 
oordelen, zonder nochtans van politieke voorkeur blijk te  geven." 

Dit a a s ,  wat de  Regering had geddan. Zij sprak mee over de  n~i l i -  
taire merites in de Combined Chiefs of Staff. Zij heeft gezegd, dat  zij 
datgene zou doen, wat het best paste in het algemeen kader van de  
oorlogvoering. 

D e  heer van Kleffens zegt o p  het ogenblik alleen te spreken over 
de keuze van het land, waar d e  opleiding zou plaats vinden, en niet 
over de  vorming van het legerkorps zelf; dit doet hij met het  oog 
op de verdeling tussen de  theaters. 

,.Hierop werd 1 Februari geantwoord, dat de  Regering b~iiten 
d e  politieke geschilpunten tussen de  Amerikanen en Engelsen 
wenste te  blijven, dat wij vanzelfsprekend als belanghebbende 
vrijheid hadden de  kmestie op haar n~ilitaire merites mede te  
beoordelen, als geheel passend in het mondelinge akkoord van 
Roosevelt-van Kleffens, waarin werd overeengekomen, dat wij 
aan militaire besprekingen betreffende het Oosten zouden mogen 
deelnemen, wanneer onze belangen ter sprake mochten komen." 

Met de nadruk o p  ,,deelnemenw, want oorspronkelijk was voorge- 
steld, dat Nederland alleen zou worden geraadpleegd. 

Het akkoord aangaande het meespreken in de  Combined Chiefs 
of Staff dateert van begin Februari 1942. Het  is een mondeling ak- 
koord geweest, maar de verho:iding was zó, dat  het kon. Er  is nooit 
aan getornd en het is volkomen goed verlopen. In een diplomatiek 
verkeer moet men op een gegeven ogenblik wet-n, of men met eeIz 
mondelinge belofte, zelfs in een belangrijke zaak, genoegen kan nemen 
of niet. Gezien de uitermate welwillende houding van President Roo- 
sevelt tegenover ons land, meende de heer van Klef fens,  dat hij hem 
zou krenken, wanneer hij hem zou vragen het schriftelijk te bevesti- 
gen. Het  is juist gebleken en de President heeft het gewaardeerd, dat  
Nederland het niet heeft gevraagd; deze heeft gezegd, dat  wij zo 
zaken konden doen. Aan hem zou het niet liggen en het heeft ook 
niet aan hem gelegen. 

,,Daarom werd generaal Dijxhoorn opgedragen er voor te  zor- 
gen, dat hij bij de besprekingen dezer k w s t i e  in d e  Combined 
Chiefs of Staff aanwezig zou zijn en op zuiver militaire gronden 
mede zou beslissen. DS Regering overwoog een deel der troepen 
in Amerika en een ander deel in Engeland te  doen opleiden, een 
volmaakt logische gedachte, aangezien in  Augustus 1943 een deel 
van Nederlanclsch-Indië was ingedeeld bij de So~i th  West Pacific 
Area en een ander deel bij de  South East Asia Area". 

Nu volgt een merkwaardige ontwikkeling. 
,,Op 1 Februari 1944 vernam generaal Dijxhoarn te Washing- 

ton, dat de Britse vertegenwoordigers in de  Comoined Chiefs of 
Staff het plan voor een Nederlands legerkorps aan hun Regering 
hadden voorgelegd cn daarop instructie hadden ontvangen oin 
opleiding in Engeland voor te  staan. Daartegenover waren de  
Amerikanen van mening, dat opleiding in Amerika voorkeur ver- 
diende uit militair oogpunt. Aangezien ook politieke overwegin- 
gen een rol speelden. konden d e  Amerikaanse militairen geen 
eindoordeel uitspreken". 

Daartoe waren zij niet bevoegd. 
,,Op dezelfde dag, 1 Februari 1944, bracht! generaal. Dij,xhoorn 

telegrafisch bij de Ministers van A.O.K.: Buitenlandse Zaken, 
Oorlog en Koloniën in herinnering, dat het plan, hetwelk hij 
(Dijxhoorn) uit Londzn naar Washington had meegenomen en 
dat door de Con~missie Oorlogvoering tevoren was goedgekeurd, 
uitsluitend gebaseerd was op de  gedachte van opleiding in Amc. 
rika. Hij zeide voorts bij brief van d e  Minister van A.O.K. van 
13 November opdracht te hebben gekregen de  beslissing ten aan- 
zien van de  vraag, of de  opleiding in Amerika dan wel in Enge- 
land zou plaats hebben, over te laten aan  de  Coinbined Chiefs 
of Staff. Hij had daartegen bezwaar gemaakt, maar de  opdracht 
was gehandhaafd. Hij had met het oog daarop d.d. S December 
1943 een memorandum ingediend bij de  Combined Chiefs of 
Staff, waarin o.m. werd gezegd: ,,in case through changed cir- 
cumstances and in view of future operational plans the Com- 



bined Chiefs of Staff should opine that British training and arma- 
ment would be preferable, the Netherlands Government wil1 
make no objections". Niettemin had hij niet nagelaten om in 
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besprekingen met Amerikanen blijk te van zijn persoonlijk 
inzicht, dat  o p  zuiver militaire gronden training in de  Verenigde 
Staten het beste ware. 

O p  4 Februari seinde de Minister van Oorlog aan generaal 
Dijxhoorn, dat  de Regering o p  het standpunt bleef staan, dat  z@ 
niet wilde doen blijkcn van enige voorkeur e n  haar opdracht 
handhaafde om mede te  spreken met het oog o p  d e  te nemen 
beslissingen door de  Combined Chiefs of Staff op grond van 
zuiver militaire overwegingen". 

Deze lijn werd strak doorgetrokken. 
,,Op 4 Februari ontving generaal Dijxhoorn een brief van d e  

Combined Chiefs of Staff, waarin deze schreven, dat zij d e  zaak 
ernstig hadden overwogen," - 

blijkbaar dus buiten generaal Dijlchoorn om! 
- ,,waardering hadden voor d e  wens der Nederlandse Rege- 

ring o m  deel te  nemen aan de strijd tegen Japan. Aangezien de  
uitrusting der beoogde troepen waarschijnlijk zou moeten ge- 
schieden uit in Europa beschikbaar en buitgemaakt materiaal, 
en gelet o p  de  bij de bevrijding van Nederland te verwachten 
vervoersn~ogelijkheden ter zee, werd oefening in Europa het best 
geacht. Daarom waren de Combined Chiefs of Staff van mening, 
dat de Britse autoriteiten de  verantwoordelijkheid op zich zouden 
moeten nemen van de formatie en uitrusting van die troepen. 
Voor de  uitwerking van een e11 ander werd aangeraden, dat  d e  
Nederlandse militairen contact zouden opnemen met de  Britse. 

Generaal Dijxhoorn voegde hieraan toe niet tegenwoordig te 
zijn geweest in  de  vergadering, waarin d e  beslissing werd ge- 
nomen, hoewel hij daarop bij herhaling had aangedrongen. Hij 
had zowel de Britten als de Amerikanen mondeling medegedeeld, 
dat  hij tot zijn verwondering en teleurstelling had ervaren, dat 
de  beslissing buiten hem om was genomen en dat dit in strijd 
was met het instituut van d e  Regeringsvertegcnwoordigers. Ge- 
antwoord werd, dat er geen discussie was geweest, aangezien d e  
zaak schriftelijk was voorbereid. Generaal Dijxhodin kreeg de  
indruk, dat  de hele zaak op politiek terrein was gekomen en dat  
daar d e  uiteindelijke beslissing had gelegen". 

Het is heel goed mogelijk, dat  het buiten d e  Combined Chiefs of 
Staff o m  is gegaan. Gezien hun  medtaliteit kan de  heer van Klef fens 
niet aannemen, dat  zij de  Nederlanders eigenlijk min of meIer te  
kwader trouw er buiten hebben gehouden. D e  zaak kan zijn beslist 
tussen de Britse en Amerikaanse Regeringen met de opdracht aan 
de  Combined Chiefs of Staff het eenvoudig mede te delen; als 
goede militairen hebben zij dit gedaan. Bevredigend was dit natuur- 
lijk allerminst. D e  heer Dijxhoorrz heeft genoeg bezwaren daar- 
tegen gemaakt en hij hee£t herhaaldelijk gevraagd eï bij te  mogen 
zijn. 

,,De indruk werd verkregen, dat  de  Britse Regering het ver- 
langen had te kennen gegeven, dat d e  opleiding van een Neder- 
lands legerkorps voor de  oorlog tegen Japan in Engeland zou 
plaats vinden, waartegen de Amerikaanse R.egerhg zich niet wil- 
d e  verzetten. Overigens bleek op 15 Februari in een onderhoud 
van de  heer van Klefjens met Anthony Eden. dat  deze van 
niets wist; hij liet de  desbetreffende telegrammen halen en zeide, 
dat hij zich gaarne wilde beraden. Zijn houding gaf de  indruk, 
dat  de Britten op dit punt niet gevoelig waren en zich lieten 
leiden door zakelijke overwegingen als vermeld in de  brief 
van de  Combined Chiefs of Staff van 4 Februari". 

Op  de opmerking, dat  dit dus betekende, dat de  heer Eden waar- 
schijnlijk geen politieke beteltenis aan deze zaak hechtte, zegt de  heer 
van Klefjer~s, dat  men rekening moet houden met het feit, dat een 
Minister van Buitenlandse Zaken niet alles ziet. D e  heer van Klefferzs 
sprak met de  heer Eden en hij kreeg d e  indruk, dat deze er werkelijk 
niets van wist. D e  zaak wordt door een bureau afgedaan; ook n u  
geldt dit nog steeds. 

,,Op 31 Maart  schreef d e  heer Antlzorty Eden naar aanleiding 
van het door hem gedane verzoek aan van Kleffcizs, dat  hij e s  
onderzoek had ingesteld naar het vraagstuk van de  training van 
een Nederlands legerkorps voor de dienst in het Verre Oosten; 
dat  de  beslissing der Combined Chiefs of Staff o p  militaire gron- 
den berustte, en wel deze: 

1. het korps zou waarschijnlijk optreden in de buurt van 
British controlled troops; 

2. de  Amerikanen hadden reeds zware verplichtingen op zich 
genomen tegenover d e  Fransen en de  Chinezen; 



3. de uitrusting zou naar alle waarschijnlijkheid uit Europa 
moeten komen; 

4. gebrek aan scheepsruimte." 

Hiervoor had de Regering reeds gevreesd, juist omdat de geoefen- 
de troepen, die in Duitsland hadden gevochten het meest waard waren 
in de strijd tegen Japan. De helaas maar al te hongerige en onge- 
trainde, lichamelijk wel enigszins verzwakte Nederlanders konden 
natuurlijk, hoe goed hun enthousiasme en wil ook waren, niet met 
de soldaten, die in het vuur waren geweest, woraen vergeleken. Bo- 
vendien moesten zij nog worden getraind, geëncadreerd en uitgerust. 
De Regering is altijd bang geweest, dat er  voor haar mensen niet 
dadelijk scheepsruimte zou zijn om hen naar Amerika te vervoeren 
ter training. 

,,De heer Eden verklaarde deze motivering doorslaggevend te 
achten en sprak in hst belang der gemeenschappelijke oorlog- 
voering de hoop uit, dat de Nederlandse Regering zich daarmede 
zou kunnen verenigen. Van Kleffens antwoordde hierop d.d. 
21 April," - 

hiertussen was een zeker tijdsverschil, omdat het met Washington 
moest worden besproken, met de Nederlandse Departementen en 
met de Commissie Oorlogvoering; 

- ,,dat onze militaire vertegenwoordigers de zaak hadden be- 
sproken met hun Britse collega's en dat de Nederlandse Rege- 
ring diensvolgens tot de slotsom was gekomen, dat het het beste 
zou zijn, de ,.initia1 training" in het Verenigd Koninkrijk te 
doen plaats vinden; de bereidheid der Britsr autoriteiten om 
daaraan mede te werken, werd op prijs gesteld. Wij wilden ons 
echter nog niet vast verbinden inzake de vraag, waar de 
.,finaI training". die in ieder geval in tropisch of sub-tropisch 
gebied zou moeten geschieden, het best zoli kunnen plaats 
vinden; dit kon immers toen nog niet worden beoordeeld en 
zou daarom later moeten worden uitgemaakt, als men alle om- 
standigheden zou kennen." 

Men weet, dat er inderdaad nog een aantal Nederlandse troepen 
is nagetraind in Malakka om zich aan te passen aan de tropische 
omstandigheden. Met name generaal Dempsey heeft hiertoe mede- 
gewerkt. 

.,De zaak was toen door de Nederlandse Regering opnieuw 
opgezet. Men hield rekening met de waarschijnlijkheid, waarop 
de Combined Chiefs of Staif in hun brief van 4 Februari had- 
den gewezen, dat er in de eerste maanden na de bevrijding 
onvoldoende scheepsruimte zou zijn om het vervoer van tien- 
duizenden naar de Verenigde Staten te bewerkstelligen. Daarom 
werd toen gedacht aan: eerste training in Engeland, maar in 
Amerikaanse kampen en met Amerikaanse wapenen, die er toen 
nog waren, en volgens Amerikaanse methode; een tweede oefe- 
ningsperiode zo mogelijk in de Verenigde Staten resp. Hawaii." 

Hierboven zei de heer van Klefferz~ reeds, dat hierover was gespro- 
ken door generaal Manhall; dit was volstrekt nodig, wilde er van die 
troepen in werkelijke gevechten iets terecht komen. 

,,Bij onze militairen bestond blij!tens een te!egrani van vnfz 
Kleffens aan H r  MS ambassadeur te Washington voorkeur 
ten aanzien van opleiding in de Verznigde Staten als hebbende 
de meest moderne wapenen, een voorkeur, die echter moest 
worden aangepast aan de feiteliike mogelrjkheden, vooral wat 
de vervoers~elegenheid betrof ." 

Steeds was er een conflict tussen hctgern men het lieht wilde en 
hetgeen reëel bcreikb~ar was. Voortdiirend werd hierdoor de gehele 
positie beheerst. 

Op 25 April 1944 schreef de heer van Kleffens aan H r  MS ambas- 
sadeur te Washington: 

,,Deze zaak is hier te Iande (torn Engeland) in eigen kring 
nogmaals nauwgezet overwogen. Zowel opleiding in de Ver- 
enigde Staten als in het V e ~ n i g d  Koninkrijk heeft voordelen 
en, in meerdere of mindere mate. nadelen. In aanmerking ge- 
nomen is met name, dat de voltooiing der opleiding, welke 
voltooiing slechts in een tropische of althans sub-tropische 
omgeving kan plr.ats hebben, noch in het Verenigd Koninkrijk, 
noch op het vasteland van Amerika kan geschieden. 

Overwogen is, dat thans sIechts moet worden beslist, waar de 
eerste oefening - in tegenstelling dus tot de voltooiingsphase - 
moet geschieden. Het is nu nog te vroeg en bovendien nog niet 
nodig, thans reeds te beslissen, waar die voltooiing zal plaats 
hebbrn. Dat ware eerst te bepalcil, wanneer het zover is, in het 
licht van alle dan geldende - en thans nog niet met zekerheid 
bekende - omstandigheden. Pleiten deze alsdan voor een Ame- 
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rikaans gebiedsdeel, dan ware - Amerikaanse hulpvaardigheid 
vooronderstellcnd - daarvoor te opteren. Anders op Brits 
gebied. 

Thans echter is slechts aan de  orde d e  vraag, waar de  eerste op- 
leiding - ,,initia1 training" - zal plaats hebbzn. Daarbij is gebie- 
ken, dat hct onzeker is. speciaal met hei oog o p  vervoersniogelijk- 
heden, of het kort na de  bevrijding van Nederland mogelijk zal zijn 
talrijke Nederlandse troepen nazr de Verenigde Staten te bren- 
gen. D e  vraag, waar de Nederlandse Regering de eerste oefening 
het liefst zou zien plaats hebben: in  de VerenigSe Staten of 
hier te lande, konit daardoor op de achtergrond te staan; op de 
voorgrond staan de  practische mogelijkheden. Bovendien kwam 
aan het licht, dat ernstig wordt overwogen het strijdtoneel in 
het Verre Oosten, onaer één bevel te brengen, maar het tevens 
te verdelen in een Amerikaanse en ezn Britse sfeer, waarbij 
Nederlandsch-Indië in  de Britse sfeer zou komen te liggeti, 
terwijl men de Nederlandse troepen aldaar zou willen inzetten. 

Aangezien er thans, wat de eerste oefening betreft, een be- 
slissing moet komen? is in het licht van deze overwegingen door 
de  Ministeriële Comn~issie Oorlogvoering besloten om zeker te 
gaan en die phase in het Verenigd Koninkrijk te doen plaats 
hebben. Men kan di? 31 dan niet betreuren, maar d e  omstandig- 
heden brengen dit mede. Zoals gezegd, blijft de  vraag opzn, 
waar de fiiial training zal moeten geschieden, in een tropische 
of sub-tropische omgeving." 

I n  de stafcommissie was - aldus de heer Gerbrai~dy - overeen- 
stemming bereikt over het feit, dat  er drie divisies moesten komen. 

Deze divisies zouden een legerkorps vormen, omdat dit de kleinste 
eenheid was, welke als nationale eenheid aan de strijd zou kunnen 
deelnemen. Voorts zou er een mariniersbrigade opgericht worden e n  
het sprak vanzelf, dat deze in Amerika zou worden opgeleid, omdat 
de Engclseil wel commando's, maar niet de  pendant van onze mari- 
niersbrigade kenden. D e  Amerikanen waren bereid ons hiermede te 
helpen. I n  de derde plaats zouden er de gezagsbataljons komen, die 
samengesteld zouden wordzn uit alle lichtingen, welke niet voor de 
opbouw var? het legerkorps nodig waren en welke, licht bewapend, 
voldoende geschikt waren voor de handhaving van de orde in Neder- 
landsch-Indië onder het opperbevel van de  Luitenant-Gouverneur- 
Generaal. Over de grootte van deze bataljons heeft men verschil van 
mening gehad. Aanvankelijk was de grootte gesteld o p  8000 man en 
later is dit l 5  000 man geworden. 

Over de duur van de  opleiding heeft de heer Gerbrandy vaak met 
zijn militaire secretaris, de heer Nuboer gesproken. D e  heer Ger- 
brandy meent, dat deze een maximumtermijn noemde van 16 maan- 
den. Natuurlijk is wel de vraag aan de orde geweest, of de troepen 
niet te laat zouden komen. htIaer, wilde men werkelijk een bijdrage 
leveren voor de strijd in het Verre Oosten. dan moest ïncn niet iets 
goeds voor den dag komen. Daar  zat ook een politieke kant aan, want 
de Nederlandse Regering had wel de toezegging van de Engelse, dat  
zij de Nederlanders volledig steun zou verl-:nen o m  het Neder!andse 
gezag in Indie te herstellen, maar daar was uitdrukkelijk bij gezegd, 
dat Nederland dan ook alles te doen had om een behoorlijke bijdrage 
te  leveren in de oorlog tegen Japan, waarvan men toen dacht, dat 
deze nog lang kon duren. D e  heer Gerbrnndy heeft nooit anders ge- 
weten dan dat het minstens medio 1946 zou worden vóór die oorlog 
redelijkerwijze kon worden beëindigd. 

Over de  plaats van de opleiding der troepen verklaarde de  heer 
Gerbrnrzdy, dat de heer Dijxhoorn wel mocht mededelen, dat de  
Nederlandse Regering de  opleiding gaarne in Amerika zou zien, 
maar dat  dit tenslotte. ook naar Nederlands inzicht, alleen op militaire 
gronden beslist moest worden. Er werd dus niet gezegd, dat  het 
in Amerika moest gebeuren e11 evenmin, dat  het in Engeland plaats 
moest vinden. In zekere zin stond de  Regering hierin dus neutraal. 
Hierbij speelden ook politieke overwegingen een rol. D e  heer GEI.- 
brandy heeft deze kwestie volledig met Chzrrchill en lord Isr?zay be- 
sproken. H u n  antwoord luidde: laat deze kwestie vooral beslist 
worden uit zuiver militaire overwegingen en laat dit daarom over 
aan de Coinbined Chiefs of Staff. Kort  daarna kwam de  beslissing: 
Engeland. Persoonlijk was de  heer Gerbroilrlj, verheugd over deze 
beslissing, want hij was van mening, dat  een snelle opleiding het beste 
kon geschieden in een land, dat dicht bij Nederland ligt en ook omdat 
de  verhoudingen met de Engelsen de meest natuurlijke zijn. D e  heer 
Gerbrnridy heeft er evenwel angstvallig voor gewaakt die voorkeur 
tegenover de Amerikanen uit te  spreken. 

D e  heer Gerhrandy meende, dat  de  heer van Mook de opleiding 
in Amerika prefereerde, terwijl de heer vaiz Kleffeizs zeer positief o p  
het standpunt stond, dat men geen voorkeur aan de dag moest 
leggen. D e  heer Gerbrandq heeft de beslissing van de Combined Chiefs 
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of Staff niet als een afwijzing van het legerkorpsplan gezien. De heren 
Churchill en Isrnay zouden het zeker tegen hem gezegd hebben, wan- 
neer in de beslissing een afwijzende tendens had gelegen. De ver- 
houding met de heer Ismay was van dizn aard, dat men alles kon 
zeggen. 

Toen derhalve besloten was, dat de training en verzorging van de 
te recruteren Nederlandse troepen in de eerste fase door de Britten 
zouden worden ter hand genomen en van Nederlandse zijde het con- 
tact mei de Britse Chiefs of Staff niet spoedig tot stand werd gebracht, 
schreef de Britse chief-liaison-officer, generaal Grassett, op  24 Maart 
1944 een brief 1 )  aan Z.K.H. Prins Bernhard, de Nederlandse chief 
liaison-officer, om aan te dringen op een spoedig contact met het War 
Office. 

Hij schreef o.m.: 
,,The matter has been under consideration in both Washington 

and London, and it seems probable that it will be proposed to 
your Government that, for reasons of convenience and speed, 
the initia1 training of this Army Corps will be carried out in the 
United Kingdom. 

A firm decision has not been reached on this subject or on 
the question of the supply of arins ônd equipment." 

Kort daarop ontving Minister van Klef fens een brief van Minister 
Eden, gedateerd 31 Maart 1944, luidende: 

,,I have been looking int0 the question of the training of the 
Netherlands Army Corps for service in the Far East, which we 
discussed on the 15th February. 

As you know, the subject was raised by your representatives 
in Washington on a purely military basis, and the decision that 
it would be better to train and equip the force in Europe was 
taken on military grounds. These grounds were, briefly, as  
follows: 

a. Thc force would probably be operating in proximity to 
British controlled troops. 

b. The Americans already have heavy commitments towards 
the French and Chinese in the provision of equipment, and we 
feel that, such being the case, the Dutch commitment should be 
borne by US. 

c. The equipment would most probably have to be provided 
from surpluses existing in Europe after the end of the War. 

d. The shipping problem could more easily be met if the 
forces were trained and equipped over here. 

These military considerations which have been explained to 
your representative in Washington and with which I expect 
you are familiar, seem to me to be conclusive, and to over- 
ride the propaganda considerations advanced on the other side. 
I think therefore that the decision of the Combined Chiefs of 
Staff should stand, as in the best interests of our joint war effort; 
and I hope you will feel able to agree." 

Daar beide brieven elkander niet volkomen dekten, werd in de 
Ministeriële Commissie Oorlogvoering besloten, dat Zijne Koninklijke 
Hoogheid Prins Bernhard een nieuw onderhoud over deze zaak zoii 
liebben op  het War Office. Di't onderhoud had op 12 April 1944 
plaats met generaal Sinzpson, Director of Military Operations, War 
Office. 

Over deze bespreking is een verslag opgemaakt voor de vergadering 
van de Ministeriële Commissie Oorlogvoering, waaruit het volgende 
blijkt. 

Generaal Sirnpson deelde Prins Bernhard mede, dat de kwestie van 
training in Amerika van het Nederlandse legerkorps naar Engeland 
verwezen was, en dat het advies, hetwelk aan de Nederlandse autori- 
teiten te Washington medegedeeld was en waaraan de generaal zelf 
aandeel had gehad, van Londen uit aan de C.C.O.S. was gestuurd. Als 
eerste overweging bij dit advies gold het feit, dat er gedurende Je  
eerste maanden na afloop der vijandelijkheden geen schepen beschik- 
baar zouden zijn voor troepenvervoer. Een tweede overweging was, 
dat hoogstwaarschijnlijk - de uiteindelijke beslissing was nog niet 
gevallen, maar er werd over beraadslaagd - de gehele Nederlandsch- 
Indische archipel in de British sphere of interest zou vallen, zelfs 
met inbegrip van Nederlands Nieuw-Guinea. 

De kwestie van het opperbevel over de gehele linie was ook nog niet 
opgelost, maar het leek de Chiefs of Staff hoogstwaarschijnlijk, dat 
de Nederlandse troepen niet op  de Philippijnen of Aleoeten zouden 
worden ingezet, maar wel in Nederlandsch-Indië zelf en dus practisch 
zeker onder de Britse belangensfeer. Generaal Simpson bracht - 
aldus de letterlijke tekst van het verslag - de volgende punten naar 
voren: 
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,,l. Het  War Office was bereid o m  kampen beschikbaar te 
stellen voor de  eerste training van troepen uit Nederland. 

2. Alle faciliteiten zouden gegeven worden voor kadertraining 
van de troepen, alvorens deze zelf overkwamen, waarmede o.m. 
bedoeld werden herhalingscursussen voor officieren en onder- 
officieren. 

3. Het  maakte, naar de mening van het War Office, geen 
verschil, of de  Nederlandse troepen opgeleid werden volgens het 
Amerikaanse of Engelse opleidingssysteem, want overal toch 
zouden de Engelse en Amerikaanse troepen samen opereren. 
Het zou verder moeilijkheden opleveren o m  het kader hier in 
Engelznd volgens het Amerikaanse systeem o p  te leiden. 

4. D e  vraag omtrent de bewapening kon voorlopig slechts in 
die zin beantwoord worden, dat dit zeker geen Europese be- 
wapening zou zijn. E r  moest rekening gehouden worden met het 
feit, dat Amerika grote verplichtingen aangegaan had en dus 
misschien deze bewapening niet zou kunnen leveren. D e  Engelsen 
daarentegen zouden vermoedelijk een groot surplus hebben na 
afloop van de oorlog hier en het Nederlands legerkorps zou hieruit 
gemakkelijk voorzien kunnen worden. Er  was reeds een Engelse 
comn~issie, die een uitvoerige studie maakte van de Amerikaanse 
bewapening en men was o p  het ogenblik bezig de  Amerikaanse 
verbeteringen ook hier toe te passen met het oog o p  de oorlog 
met Japan. D e  generaal voegde er aan toe, dat de bevindingen 
van deze con~missie en hun practicche toepassing verzekerden, 
dat de Nederlandse troepen tegen d e  tijd, dat  zij in actie zouden 
komen, van de beste uitrusting - gelijk aan die van de Engelse 
collega's - zouden worden voorzien. D e  uiteindelijke beslissing, 
waar deze bewapening vandaan zou komen, zal zeker niet later 
vallen dan ongeveer vier wcken na het staken der vijandelijk- 
heden in Europa, terwijl de Nederlandse troepen niet eerder dan 
drie maanden na vrijmaking van Nederland - hetgeen ver- 
n~oedelijk samen zal vallen met het einde der vijandelijkheden in 
Europa - onder de wapenen zouden kunnen komen. 

5 .  Betrelfende de training van de troepen zeide hij, dat  deze 
kwestie beslist zou kunnen worden, wanneer min  de plaatsen 
wist, waar deze troepen - gezien de omstandigheden - ingezet 
zouden worden. Hij noemde in dit verband o.m. Oost-Afrj!<a en 
Australie." 

D e  generaal was van mening. dat  de Nederlandse autoriteiten, als 
zij de zaak practisch bekeken, het er mee eens zouden zijn, dat de 
Nederlandse troepen na training hier sneller gereed zouden zijn dan 
wanneer de  Nederlanders wachtten tot de  Amerikanen hun facili- 
teiten konden geven, dit vooral met het oog o p  de  gemakkelijker 
kaderopleiding. 

Deze zaak kon volgens generaal Sinzpson uit zuiver milifaire over- 
wegingen nooit een politiek karakter krijgen en hij had dit ook mede- 
gedeeld aan het Britse lid van de  Chiefs of Staff, sir John Dill, die 
een grote persoonlijke vriend was van general Marshall en het was dus 
te verwachten, dat deze hen1 hierover uitvoerig zou inlichten. 

D e  generaal besloot met de wens, dat  zo spoedig mogelijk een Neder- 
landse vertegenwoordiger o p  het War Office zou komen, teneinde 
stafbesprekingen te houden over de nodi;e voorbereidingen voor de 
opleiding en kadertraining van het korps. Z.K.H. Prins Bernhard ver- 
zekerde hem, dat de volgende week iemand daarvoor gestuurd zou 
worden. 

Wat betreft de brief van het Foreign Office, zeide generaal Simp- 
son, dat deze niet strookte met de brief van generaal Grassett, doch 
het was volgens hem het beste, indien de Nederlandse Regering 
Minister Ederz mededeelde, dat zij het in principe eens was met de be- 
slissing van de  Chiefs of Staff, wat betrof d e  ,,initia1 training" en dat  
zij, wat de verdere uitwerking van de  training aanging, door haar 
deskundigen stafbesprekingen voerde met het W a r  Office. 

Naar  aanleiding van het door  Z.K.H. Prins Bcrnhard overgelegde 
rapport, besloot de  Ministeriële Commissie Oorlogvoering, dat de  ge- 
suggereerde stafbesprekingen met het War  Office zouden worden op- 
genomen door generaal vari Voorst Evekink. 

Deze gang van raken werd bij schrijven van 5 Mei 1944 aan  de  
C.C.O.S. medegedeeld. 
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Het legerkorpsplan is opgekomen in de loop van 1942. Vooral de 
heer Loudon, de toenmalige gezant te Washington, heeft het zeer 
aanbevolen. Deze achtte het uit politiek-propagandistisch oogpunt 
noodzakelijk, dat Nederland in het verre Oosten een zo groot moge- 
lijke strijdmacht zou inzetten bij de herovering van Nederlandsch- 
Indië. Bij de bevrijding moest ook op Nederlandse prestaties gewezen 
kunnen worden. Het strategische plan van de geallieerden was er op 
gericht eerst Europa te bevrijden, waarna alle aandacht op Japan zou 
worden gevestigd. Het was nodig een Nederlands plan, dat met deze 
gedachtengang rekening hield, bij de geallieerde oorlogsleiding ter 
tafel te brengen, teneinde op zo concreet mogelijke wijze de geallieer- 
de leiding en ook de publieke opinie in Amerika er van te overtuigen, 
dat Nederland de grootst mogelijke prestatie wilde leveren. De heer 
Loudorl dacht er aan in het bijzonder mariniers aan de krijgsverrich- 
ting te laten deelnemen. Op 11 Augustus 1943 heeft de Nederlandse 
Regering aan de Amerikaanse Regering medegedeeld, dat zij van plan 
was de oorlog tegen Japan met alle haar ter beschikking staande 
mensen en materiële hulpmiddelen mede te helpen voeren. Er werd 
tevens op gewezen, dat de Regering haar militaire deskundigen had 
opgedragen, een plan uit te werken om zo snel mogelijk na de bevrij- 
ding van Nederland een strijdmacht op te bouwen. 

De commissie herinnert er aan, dat deze opdracht einde 1942 aan 
de stafcommissie was gegeven. 

De stafcommissiel) heeft in Augustus 1943 een rapport uitge- 
bracht, waarbij werd voorzien in de vorming van een legerkorps van 
drie infanteriedivisies, van een mariniersbrigade, van 15 bataljons 
infanterie voor gezagshandhaving en c.q. kleine opdrachten in Neder- 
landsch-Indië en van 24 bataljons infanterie voor gezagshandhaving 
in Nederland. 

Op 30 Augustus 1943 heeft de Nederlandse Regeringsvertegen- 
woordiger bij de Combined Chiefs of Staff, de heer Dijxhoorn, in een 
nota aan dezcn medegedeeld wat de Regering van plan was. De 
Combined Chiefs of Staff lieten bij brief van 11 September 1943 aan 
de Nederlandse vertegenwoordigers weten, dat zij met voldoening 
van de plannen kennis hadden genomen en dat deze, wanneer zij 
concrete vormen hadden aangenomen en volledig waren, door hen 
zouden worden bekeken. De Regering heeft daarop generaal Dijx- 
hoorn naar Londen laten komen, die onder dagtekening van 13 Octo- 
ber 1943 een in een memorandum vervat plan, uitsluitend betreffen- 
de het legerkorps, aan de Minister van Oorlog heeft aangeboden. In 
dit memorandum kwam de heer Dijxhoorn op militaire gronden tot 
de conclusie, dat een opleiding in Amerika de meeste kans van slagen 
zou bieden. Ook de heer Lorndon had er bij de Ministeriële Commissie 
Oorlogvoering op gewezen, dat het met het oog op de publieke opinie 
in Amerika noodzakelijk was, dat de strijdmacht, welke Nederland 
van plan was op te bouwen ten gebruike in het Verre Oosten, in Ame- 
rika zou worden getraind. Hierbij had de ambassadeur gewezen op 
de goede resultaten, welke de vliegschool te Jackson, wat de propa- 
gandistische kant betreft, had opgeleverd. 

Kort vóór zijn vertrek van Londen naar Washington kreeg de heer 
Dijxhoorn van de Minister-President de instructie van 13 November 
1943, dat alleen het legerkorps een onderwerp van bespreking in de 
Combined Chiefs of Staff behoorde uit te maken; dat dus niet gespro'- 
ken diende te worden over de andere in de plannen genoemde leger- 
eenheden. Voorts schrijft de Minister-President, dat bij geruchte 
vernomen wordt, dat er van Britse zijde op zou worden aange- 
drongen, dat de opleiding niet in Amerika, doch in Engeland zoii 

-nt aan plaats vinden. De keuze daaromtrent, aldus de instructie, di, 
de Combiiled Chiefs of Staff te worden overgelaten, aangrzien het 
uit politieke overwegingen niet gewenst voorkon~t, dat door Neder- 
land een bepaalde voorkeur zou worden uitgesproken en de Neder- 
landse Regering zich tenslotte zal hebben te voegen naar de in- 
zichten van de betrokken bondgenoten. 

Over de kwestie. of de opleiding in Amerika dan wel in Engeland 
zou plaats vinden, is zeer veel te doen geweest. De Nederlandse 
autor::elten in Amerika waren eensgezind - zij het op verschillencle 
gronden - van oordeel, dat het plan slechts dan kans van slagen 
zou hebben, wanneer de opleiding in Amerika zou plaats vinden. 
Toen de hecr van Mook te Wasliingtoii kwam, terwijl deze zaak in 
behandeling was, was ook hij deze mening toegedaan. De heer 
van Kleffens zegt, dat het de bedoeling van de Regering was bui- 
ten de politieke geschillen tussen de Verenigde Staten en Enge- 
land te blijven, en dat de Nederlandse vertegenwoordigers bij 
de Combined Chiefs of Staff moesten meespreken op zuiver mili- 
taire gronden. Bovendien, aldus de heer vart Klefjens, was Enge- 
land begerig weer een grotere rol te kunnen spelen in het Oosten. 



Engeland meende, dat zijn prestige zeer had geleden, met name door 
de val van Singapore, en het streefde naar uitbreiding van het Engel- 
se commando. Dit paste de Nederlandse Regering wel, omdat zij in 
Amerika vaak op ecn zekere weerzin stuitte, welke tot uitdrukking 
kwam in de vraag: ,,Why should American boys die for the restoration 
of colonial empires?". Een vraag, die evenecns met deze keuze 
samenhing, was: onder wiens commando zullen de Nederlandse troe- 
pen moeten strijden? Zullen zij dit moeten doen onder het bevel van 
generaal MacArfhur of zullen zij komen te staan onder bevel van 
lord Louis Mountbnttelz? Wat betreft de keuze van het land van op- 
leiding, was er in de boezem van de Regering geen eenstemmigheid. 
De commissie onderkent enerzijds de zienswijze van de heer van 
?dook, anderzijds die van de heren Gerbrandy en van Kleffens. Aan- 
gezien dit de Regering uit politieke overwegingen ongewenst voor- 
kwam, wilde zij van geen voorkeur doen blijken. 

Een tweede kwestie, welke hier nauw mee samenhing, was: wat 
voor soort troepen moetrn deelnemen aan de strijd tegen Japan, hoe 
moeten deze troepen georganiseerd zijn en op welke plaatsen dienen 
zij te worden ingezet? De militaire autoriteiten waren voor een groot 
en modern uitgerust legerkorps, dat daar moest worden ingeschakeld, 
waar Je  geallieerden dit wensten, waarbij dus de Nederlandse be- 
langen geacht werden parallel te lopen met die der geallieerden. 
Een andere stroming eiste een legerkorps, dat weliswaar op elke 
plaats, welke de geallieerde leiding wilde, ingezet kon worden, maar 
met het mentale voorbehoud, dat dit dan toch wel in de eerste plaats 
Nederlandsch-Indië inoest zijn. De Indische autoriteiten waren van 
mening, aat  men nimmer de tijd zou hebben om tot de vorming 
van een legerkorps te komen en verklaarden zich voorstanders van 
Kleine Iicht-bewapende eenheden. 

De comn~issie heeft de indruk, dat het door de Regering aan- 
vaarde plan van de stafcommissie, t.w. de vorming van een leger- 
korps, een mariniersbrigade en 39 bataljons, vooral wat het leger- 
korps betreft, nogal ambitieus was. Zij meent, dat de Regering in het 
bijzonder de tijdsduur, welke de vorming van een legerkorps vergt, 
bij haar overwegingen heeft onderschat. Het benodigde kader voor 
een dergelijk legerkorps kon bij lange na niet worden geput uit het 
in 1940 aanwezige kader, zodat dus zeer vele officieren en onder- 
officieren geheel van het begin af zouden moeten worden opgeleid. 
Daarnaast zou het beschikbare kader uitgebreide herhalingscursussen 
moeten doorlopen. Met de training van het overgrote deel van de 
manschappen zou niet begonnen kunnen worden voordat het kader 
zelf getraind was. De commissie gelooft dan ook, dat het niet wel 
mogelijk geweest zou zijn om binnen 1 à 14 jaar een legerkorps op 
de been te brengen. 

Ongetwijfeld heeft men aan Amerikaanse zijde dit bezwaar ook 
wel gezien, zodat, waar de Amerikanen voor de oorlogvoering dus 
weinig directe voordelen van dit legerkorps konden verwachten, zij 
niet veel enthousiasme vertoonden om dit Nederlandse plan te 
steunen. Mede echter ten gevolge van de actie, welke door de Neder- 
landse autoriteiten te Washington is gevoerd, stonden zij niet geheel 
afwijzend tegenover het legerkorpsplan. 

Van de zijde van de Engelse regering stond men naar het oordeel 
van de commissie tegenover de gedachte het legerkorps in Amerika 
op te leiden bepaald afwijzend. Uit de moeilijkheden, welke de heren 
Loudon en Dijxhoorn in Amerika hebben gehad, blijkt duidelijk, dat 
de Britten het plan niet wensten te steunen. De vraag of in deze 
aangelegenheid mede een rol heeft gespeeld, dat de Engelsen streef- 
den naar een uitbreiding van hun commando in het Verre Oosten 
meent de commissie bevestigend te kunnen beantwoorden. Zoals uit 
hoofdstuk XVII zal blijken, hebben de Engelsen steeds een vergroting 
van het Zuid-Oost-Azië commando gewild. Bij een uitbreiding hier- 
van, waaronder dan geheel Nederlandsch-Indië zou vallen, paste 
moeilijk een Nederlands legerkorps, dat op Amerikaanse wijze was 
georganiseerd en uitgerust. 

De commissie is dan ook van oordeel, dat, gezien het bovenstaande, 
de opzet van het plan van den beginne af weinig kans van slagen 
bood. De strategisch-politieke plannen van de Engelsen zijn daarbij 
naar haar oordeel van doorslaggevende betekenis geweest. 

De formule, dat de Nederlandse vertegenwoordiging enerzijds van 
geen voorkeur mocht doen blijken, doch anderzijds bij de bespre- 
kingen over de militaire merites wel een opleiding in Amerika kon 
voorstaan, ging van de praemisse uit, dat de Nederlandse vertegen- 
woordigers konden deelnemen aan de besprekingen van de Combined 
Chiefs of Staff. Toen evenwel de beslissing viel op 4 Februari 1944, 
waren de Nederlandse vertegenwoordigers in de Combined Chiefs of 
Staff niet aanwezig, en, ondanks de verzoeken van de heer Dijxhoovn, 
ook niet uitgenodigd. Zowel de Minister-President als de Minister van 
Oorlog hebben hier generaal Dijxhoorn ecn verwijt van gemaakt. De 
commissie is evenwel van oordeel, dat een direct verwijt hierover aan 



de heer Dijxhoorn niet gemaakt kan worden, omdat, zoals zij in het 
vorige hoofdstuk reeds zeide, hij in feite niet anders was dan een van 
de verbindingsschakels tussen de Nederlandse Regering en het 
hoogste operationele orgaan der geallieerden en geen zeggenschap 
had hij de beslissingen. 

Door zelf op politieke gronden geen consequent standpunt in te 
nemen met betrekking tot de vraag waar het legerkorps zou worden 
getraind, heeft de Nederlandse Regering er naar het oordeel van de 
commissie toe medegewerkt, dat de Britse politieke opvatting kon 
zegevieren. Ofschoon de Nederlandse Regering een uitbreiding van 
de Engelse rol in het Oosten op verschillende gronden niet onwel- 
gevallig behoefde te zijn, keurt de commissie deze passieve houding 
af, omdat de Regering zich hiermede vrijwillig plaatste in een positie 
van toeschouwer, terwijl het toch om directe Nederlandse belangen 
ging. 

De beslissing van de Combined Chiefs of Staff van 4 Februari 1944 
had geen definitief karakter, maar door de verwijzing naar op de 
Duitsers te veroveren materieel en door het uitstel van de beslissing 
over organisatie en formatie van het legerkorps is het in feite on- 
mogelijk geworden het plan in zijn oorspronkelijke opzet te reali- 
seren. Later zal blijken, dat men met veel minder genoegen heeft 
moeten nemen. 

Wel is het resultaat van het plan geweest, dat in Maart 1944 con- 
tact met de Britse militaire autoriteiten opgenomen werd teneinde de 
training van Nederlandse troepen in Engeland voor te bereiden. 



XI. EXPEDITIONNAHRE MACHT 

g l. Voorbereidingen 

Gelijk aan het slot van 5 1 van het vorige hoofdstuk is vermeld, 
had de Ministeriële Commissie Oorlogvoering besloten, dat de door 
Z.K.H. Prins Bernhnrd met het War Office ingeleide stafbesprekingen 
over de vorming van Nederlandse troepen voor de strijd in het Oosten 
zouden worden voortgezet door generaal van Voorst Evekink. In ver- 
band hiermede schreef de toenmalige Minister van Oorlog, de heer 
van Lidth de Jeude, onder dagtekening van 20 April 1944 aan het 
hoofd van het bureau organisatie generale staf, de heer van Voorst 
Evekink, het volgende: 

,$Ik heb de eer U hierbij mede te deelen, dat op grond van ge- 
pleegd overleg met de Britsche autoriteiten thans in beginsel 
werd besloten de vorming van troepen voor deelneming aan den 
strijd in het Verre Oosten thans in dien zin voor te bereiden, 
dat de opleiding aanvankelijk in het Vereenigd Koninkrijk zal 
plaats vinden. 

Ten behoeve van bedoelde voorbereiding zal nader overleg met 
de Britsche militaire autoriteiten moeten worden gepleegd, waar- 
voor ik U aanwijs. 

Ik verzoek U daarbij de volgende punten in acht te nemen: 
1. De sterkte der troepen zal in e,rrsten aanleg beperkt dienen 

te blijven tot die van een legerkorps. 
Nopens de organisatie van deze troepen zie ik, mede op grond 

van het door U te voeren overleg, een voorstel tegeinoet. 
2. Rekening kan worden gehouden met de mogelijkheid, dat 

in een later stadium de sterkte moet worden vergroot. 
3. De voor de encadreering te bestemmen officieren en 

onderofficieren zullen zoo spoedig mogelijk na de bevrijding 
naar het Vereenigd Koninkrijk moeten worden gezonden, ten- 
einde hen met behulp van Britsche instructeurs op hun taak 
voor te bereiden". 

Het overleg, door de heer van Voorst Evekink met de Britse mili- 
taire autoriteiten gevoerd, leidde tot een schema voor de vorming 
van een eerste divisie van de expeditionnaire macht. Naar het oorcleel 
van de Minister van Oorlog voldeed dit echter niet aan twee belang- 
rijke, door de Regering gestelde eisen. Op de eerste plaats wilde de 
Minister, dat een gedeelte der strijdkrachten binnen zeer korte tijd 
gereed zou zijn. Een tijd van ca. 10 maanden, waartoe het schema 
van de heer van Voorst Evekink voor opleiding van een eerste divisie 
kwam, achtte de Minister onaanvaardbaar. De tweede eis was, dat de 
Nederlandse vrijwilligers, die zich aanmeldden voor de expeditionnaire 
macht, op korte termijn in werkelijke dienst moesten worden geroepen. 

Volgens het schema van de heer van Voorst Evekink zou de op- 
leiding van de troep eerst na 8 maanden kunnen aanvangen. De 
hlinister wilde de kadergroep in vier maanden getraind hebben en 
de opleiding van het overige personeel diende aan te vangen uiterlijk 
vier maanden na de dag, waarop de eerste kadergroep naar Engeland 
was vertrokken. 

De Minister heeft zich toen tot de hoofdverbindingsofficier, 
Zijne Koninklijke Hoogheid Prins Berilhard, gewend met het verzoek 
na te gaan of de Britse autoriteiten bereid waren op basis van het 
schema van de Minister de troepen op te leiden. 

Het memorandum, door Z.K.H. Prins Berrzhard toen overhandigd 
aan autoriteiten van het War Office, luidde als volgt: 

,,The Netherlands Government desires i0 ask the cooperation 
of the Britisl~ Military authorities in order that as soon as possible 
after the Ilberation of the Kingdom in Europe troops at the 
strength of an army corps of 2 to 3 divisions ciay Se formed 
for continuing the war against Japan. 

That at least one of these divisions should 5e formed within 
the shortest possible time is considered to be of great importance. 

In connection with the results of the consultation which has 
already taken place between British and Netherlands military 



authorities, the Netherlands Government would greatly appre- 
ciate a reply to the following questions: 

a. The approximate strength of a division intended for trorli- 
cal warfare? In the consultation referred to a number of 40 000 
was n~entioned; this, however, seerns exceptionally high. Know- 
ledge of the strength is most important when making prepara- 
tions. The strength will be referred to hereunaer a s  x. 

b. As soon as possible after the liberation - say D day -- 

the Netherlands Government wishes t~ ~ e n d  the Uutch officers, 
reserve officers and NCO's required to form the cadre for a 
division of x men, to England where, with the assistence of 
British officers and NCO's, they could be made proticizilt for 
their task. 

The officers speak and understand English. This a!so applics 
to a smal1 number of the NCO's. The officers could perhaps 
assist in thz training of the NCO's. 

Womld the British i~iilitary antlìorities he ahle nizd prepared 
to make the Britislz irzstructors avnilshle aild othcr training faci- 
lities required for this training to organize the entire training for 
that purpose? 

May it be assured that these Dutch officers and NCO's woz~ld 
be able, with the airi of British iizstructor.~, to  rrai~z the Dutch 
tpoops, i j  they were i~eeded for the iriirnediate trairzing o f  these 
troops OTZ D plus 4 ~laonrhs? 

c. The Netherlands Government ictends to seild to England 
gradually, commencing on about D plus 2 monrhs these Dutch 
volunteers and conscripts who are intended for the formation 
of the first division, in order that they may undergo a prelimi- 
nary physical and military training here under their own officers 
and NCO's - other than those referred to under b. - and that 
they may be restored to a healthy physical and mental condition. 

Cnn the British nailifary authorities give tlze desired coopcru- 
tioiz in ~ h i s  rnntrer, which would ctztail inter alin piacing e;lcadre- 
inents at their disposal? 

d. If the last question under b. is answered in the affirmalive 
it is intended that the proper training of the x íilen of the iirst 
division should commence on D plus 4 i7zonths with the assis- 
tance of the Dutch officers and NCO's referred to under b. and 
aided by a number of British officers and NCO's. 

Would the British military autlzorities be able and be pre- 
pnred to give the derired cooperaiioíz in this matter, ~vhich would 
entail inter alia the attachment o f  the necessa.ry number of 
British officers and NCO's? 

How long ivould this training after D plus 4 rnonths have to 
last?" 

De Britse generaal-majoor G. S. Steele zond de Nederlandse autori- 
teiten daarop op 6 Juli 1944 het volgende memorandum: 

,,l. I have now been into the implications of the proposals 
submitted by Prince Berrihnrd for the training of the Cirst Dutch 
division when Holland is liberated. 

3. The figure of 40 000 men covers the administrative ,,tail" 
as wel1 as the fighting portion of the division itself, which latter 
amounts to about 20 000 men. 

3. I agree in principle to your suggestion that British instruc- 
tors be made available to train a cadre of instructors. The suc- 
cess of this scheme will depend largely on thc Dutch officers 
and NCO's of this cadre being abie to speak and understand 
English. It will be the responsibility of this cadre lo train the 
remainder of the unit instructors. You will appreciate therefore 
that the time at  which the training of the division can begin will 
depend on the time by which you can make these unit instructors 
available. Tf you can make them available by D plus 24 n~onths. 
they should be capable of training Dutch troops by D plus 
4 months. 

4. The necessary accommodation for the first Dutch division 
will be made available from D plus 2 months. 

5.  I agree that British liaison officers should be attached to 
each Dutch unit during the training of the division b!) the D~itcli 
training cadre. 

6 .  As regards the length of time required for training before 
the division is ready for operations, the timetable might work 
out roughly as follows: 

a. D is 1 month after Holland is liberated. 
b. D to D plus 4: Training of English speaking Dutch cadre 

by British instructors. Training of unit instructors by Dutch cadre. 
c. D plus 4 to D plus 8: Training of division by Dutch 

unit instructors. 
d. D plus 8 to D plus 9: Move to Eastern theatre of opera- 

tions. 



e. D plus 9 to D plus 13: Jungle training and acclimatization. 
7. In  order that the necessary details can be worked out b-- 

tween the Dutch military Authorities and the War  Office, I would 
be glad if you would nominate your representative and instruct 
him to approach the Director of Military Training a t  the War 
Office, for  further discussions". 

D e  Minister van Oorlog deelde de  heer van Voorst Evekink bij 
brief van 31 Juli 1944, Afd. I. nr. 1761, P Geheim, het volgende 
inede: 

,,Ik heb de eer U mede te deelen, dat  ik als gevolg van het 
door Z.K.H. Prins Bernhard ingeleide overleg met de betreffende 
autoriteiten van het War Office volledige overeenstemming heb 
bereikt over de groote lijnen, volgens welke de eerste divisie der 
Expeditionnaire Macht kan  worden gevormd en welke zijn neer- 
gelegd in de volgende punten, genummerd 1 t /m 6. 

1. D e  divisies van de Expeditionnaire Macht zullen worden 
georganiseerd overeenkomstig de  organisatie v a a  een Britsche 
,,Light Division". Het vechtend gedeelte van een dergelijke divisie 
telt ongeveer 20000 man. Voor dit gedeelte behoort de  Britsche 
organisatie geheel te  worden gevolgd. D e  punten 2 t lm 6 hebben 
betrekking op het vechtend gedeelte van een eerste divisie. 

2. D e  ,,Director of Staff Duties" heeft voor !.!i. opleiding een 
tijdtafel voorgesteld, welke ongeveer als volgt kan verloopen er1 
waarin D 1 maand na de bevrijding van Nederland ir. 

D tot D plus 4 innd.: Opleiding van Engelsci~sprekend kader 
door Britsche instructeurs. Opleiding van ,,unit instructors" door 
Nederlandsch kader. 

D plus 4 tot D plus 8: Opleiding van de  divisie door Neder- 
landsche ,,unit instructors". 

D plus S tot D plus 9: Verplaatsing naar het Ocstelijk operatie- 
tooneel. 

D plus 9 tot D plus 13: Acclimatiseering en ,,jungle training". 
3. D e  periode D tot D plus 4 is onder te verdeelen in 2 

phasen. In  de eerste phase van 2+ maand zal een groep Engelsch- 
sprekende officieren en onder-officieren door Dritsche instruc- 
teurs worden opgeleid. D e  sterkte van deze groep moet ongeveer 
10 % van de totale kadersterkte der divisie kcdragen. Indien 
echter een grootere groep Engelschsprekend kad-r kan worden 
gezonden, kan ook daarvan de opleiding worden geregeld. 

In de  tweede phase van D plus 24 tot D plus 4 leidt het per- 
soneel van de eerste groep dat der tweede groep op. Deze tweede 
groep bestaat uit het overige kader der divisie, dat zooveel moge- 
lijk Engelschsprekend moet zijn. 

Advies van Britsche instructeurs bij de opleiding der tweede 
groep zal kunnen worden verkregen, hoewel het eigenlijke onder- 
richt zal geschieden door de  eerste groep. Nederlandschv officie- 
ren zullen de onderofficieren der beide groepen zoovzel mogelijk 
moeten helpen. 

4. Gedurende de  periode D plus 4 tot D plus S zullen Britsche 
liaison officieren bij de onderdeelen worden ingedeeld als advi- 
seurs. Indeeling van Britsche instructeurs is in beginsel mogelijk, 
de  verantwoordelijkheid voor de opleiding blijft echter bij de 
Nederlandsche commandanten. 

5 .  Van D plus 2 mnd. af zal accommodatie voor het perso- 
neel der divisie beschikbaar worden gesteld. 

Ook gedurende deze periode kunnen Britsche liaison-officers 
worden aangewezen. 

Het  ongeoefende personeel der divisie kan gedurende de  pe- 
riode D plus 2 tot D plus 4 geleidelijk naar Engeland worden 
overgebracht om voorbereid te worden voor de eigenlijke op- 
leiding. 

Ook de ,,unit instructors" van de  in punt 3 bedoelde tweede 
groep zullen eenigen tijd vóór den aanvang hunner opleiding naar 
Engeland kunnen gaan. 

6. Het is gewenscht, dat de  opleiding zooveel mogelijk vol- 
gens Engelsche methoden geschiedt. Ik  acht het niet noodig, dat 
al de  daarop betrekking hebbende voorschriften eii aanwijzingen 
tevoren zijn vertaald. 

Op voor den troep bestemde platen en schema's ktinnen de 
~eder landsche  benamingen worden bijgeschreven OL' gedrukt. 

Voordat de  opleidingen aanvangen, dienen de meest voorko- 
mende Engelsche militaire benamingen te  worden verstrekt en 
geleerd. Engelsche instructiefilms kunnen van Nedeïlandsche 
teksten worden voorzien. 

7. Ik noodig U thans uit o m  o p  de basis van het gestelde in 
vorenstaande punten verder overleg te  plegen en te doen plegen 
met den ,,Director of Staff Duties" en den ,,Director of Trai- 
ning" en een en acder verder in  details uit te werken. Genoemde 
Britsche autoriteiten zijn mijnerzijds onderricht. 



64876 (Vollerna) 

64904 (Vollerna) 

64883 (Vollenza) 

64885 (Vollema) 

64886 (Vollema) 
64887 (Vollenza) 

64888 (Vollema) 
64890 (Vollerna) 
64896 (Vollerna) 

6491 3 (Vollenza) 

64917 (Vollenla) 

64923 (Vollema) 

In Uw verder overleg gelieve U tevens te betrekken de op- 
leiding van het niet-vechtend gedeelte der divisie. 

8. Zoodra mogelijk zal ik van U vernemen hoeveel officieren 
ei1 onderofficieren van verschillende wapens en diensten t.z.t. 
tenminste bij de eerste kadergroep moeten worden ingedeeld en 
hoe de indeeling van de tweede kadergroep behoort te zijn." 

De heer van Voorst Evekink is toen overeenkomstig deze instruc- 
ties zijn werkzaamheden begonnen. 

g 2. Uitvoering der plannen 

De toenmalige kapitein G. Vollerna is, naar hij verklaarde, van 
het bureau organisatie generale staf overgegaan naar het bureau 
expeditionnaire macht, toen dit in 1944 aan het werk ging. Bij dit 
bureau werd hij hoofd van de afdeling opleidingen. Zijn urerkzaam- 
heden bestonden in het allereerste begin echter uit die van liaison- 
officier bij het Engelse War Office. 

Toen de recruten in Engeland kwamen, ving hij zijn functie als 
hoofd van het bureau opleidingen aan; de taak van dit bureau was om 
de recruten, die in Engeland aankwamen, in groepjes te verdelen en 
hen zo snel mogelijk naar de ver~hil lende scholen te zenden. Dat was 
in de tijd, toen Zuid-Nederland was bevrijd. Toen is men begonnen 
met de opleiding van de z.g. pre-intake-mensen. Dat waren zij, die in 
Engeland aankwamen en werden aangenomen voor officiersopleiding, 
vóórdat het grote plan werd uitgevoerd. Vandaar dat hec genoemd 
werd pre-D-Day-intake, want .,D-dayw was de dag, dat het plan van 
de expeditionnaire macht, waarvoor men de zich in krijgsgevangen- 
schap bevindende officieren en onderofficieren nodig had, zou gaan 
draaien. 

De heer Vollema meent, dat er een vertraging van twee maanden 
is ontstaan; 1 Augustus is D-day geworden. Van 1 Augustus 1945 af 
heeft de opleiding van het Engelsspreltend kader door Britse instruc- 
teurs plaats gevonden. Wel kwamen vóór 1 Augustus 1945 telkens 
niensen in Engeland aan. Dit was de  opleiding van pre-intake. Dat 
waren dus allen mensen, die voor officier of voor onderofficier wer- 
den opgeleid. Dit waren ongeveer 200 tot 300 jonge mannen. Ze wer- 
den naar Brentwood gestuurd, waar zij een ,.primary training" kre- 
gen en werden getest. Als zij geschikt waren voor officier, gingen zij 
naar officierssciiolen. Waren zij niet geschikt voor officier, dan gingen 
zij naar onderofficiersscholen, als zij tenminste geschikt waren voor 
onderofficiersopleiding. Waren zij daarvoor ook niet geschikt, dan 
gingen zij naar een opleiding voor specialist. 

Vóór 1 Augustus 1945 zijn dus opgeleid tuisen 200 tot 300 jonge 
minsen. Dezen werden aangetrokken uit het bevrijde Zuiden van 
Nederland en uit de line-crossers, die van het Noorden naar het Zuiden 
kwamen. Dlt geschiedde door het bureau, dat te Eindhoven bestond. 
De recrutering ging in een behoorlijk snel tempo. 

Er zijn tussen Mei en 1 Augustus 1945 bij de recrutering wel grote 
moeilijkheden geweest. Dit hing voornamelijk hierop, dat de kamperi, 
de staven van de kampen en ook het kader zelf via recruteringsbureaux 
moesten worden gerecruteerd. Dit klopte niet. Over de oorzaak hier- 
van kan de heer Vollenza alleen zeggen, dat het kwam, doordat 
Nederland na de bevrijding niet zo snel werkte als normaal. Er zul- 
len zeer waarschijnlijk ook wel andere factoren zijn geweest. 

IIet bureau expeditionnaire macht had de taak om volgens het grote 
plan officieren en onderofficieren te doen opleiden voor de functies, 
die volgens dat plan nodig waren. Een kapitein van de artillerie kreeg 
b.v. een functie van afdelingscommandant. Deze kapitein dus, die in 
krijgsgevangenschap was geweest, moest b.v. cursus A en B volgen 
en cursus C en D. De  bedoeling was om de beroeps- of reserve-offi- 
cieren, alsmede de onderofficieren zo gauw mogelijk weer ,,up to date" 
te krijgen, om een functie bij de eerste of tweede divisie van de expe- 
ditionnaire macht te kunnen vervullen. De bedoeling van de expedi- 
tionnaire macht was om ZO gauw mogelijk te helpen Indië te bevrij- 
den. Het grootste gedeelte van de opgeleiden is volgens de heer 
Vollerna in Indië aangekomen. 

Naar het oordeel van de heer Vollema was de stemming en het 
moreel van de expeditionnaire macht uitstekend. Men had wel wat 
aanmerkingen, dat de cursussen niet snel genoeg op elkaar volgdzn. 
Hij heeft zelf dikwijls met generaal van Voorst Evekink tochten door 
Engeland gemaakt en men kan in diens rapporten ook lezen, dat er 
natuurlijk nogal eens bezwaren waren, b.v. dat de officieren wel eens 
moesten wachten, tot er een volgende cursus afkwam. Dit kwam, om- 
dat de Engelsen ook moeilijkheden hadden, want de oorlog was sneller 
afgelopen dan zij hadden gepland. Dus er waren veel meer plaatsen 
voor Engelsen nodig dan men tevoren had voorzien en de Neder- 
landse recrutering liep niet helemaal volgens plan. Het gebeurde 
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inderdaad wel eens, dat officieren en onderofficieren wat langer zaten 
in het kamp Wolverhampton. 

De heer Vollerna was er van overtuigd, dat het contact van Londen 
met de jongens vari de pre-intake bij de verschillende onderdelen niet 
goed gcnoeg was, ook al weer, omdat er niet voldoende officierrn 
beschikbaar waren voor die taak. Ook bij het grote plan van de expe- 
ditionnaire macht kwam men nooit aan het juiste getal van het plan 
toe. Er werden altijd te weinig officieren en onderofficieren uit Ne- 
derland uitgezonden. Dus iedere officier en onderofficier, die kon 
worden opgeleid, werd er met de haren bij gesleept om in het plan 
voor Indie mee te doen. Er is wel eens een beetje minder de nadruk 
gevallen op de functies van liaison-officieren bij de verschillende 
scholen. 

Als men vraagt, hoe het bureau expeditionnaire macht heeft ge- 
werkt? dan zou de heer Vollema willen zeggen, dat generaal van 
Voorst Evekink en generaal Sas het uiterste hebben gedaan om het 
plan van de encadrering van de divisies in Engeland te doen slagen 
en dat het ook aan hen is te danken, dat het inderdaad is geslaagd. 

De heer J. W. de Feyter heeft verklaard in Januari 1945 bij het 
bureau expeditionnaire macht te zijn gekomen. Hij werd daar com- 
mandant van het troependetachement en later, toen het bureau E.M. 
werd opgeheven en omgezet in Netherlands Forces in the United 
Kingdom, commandant hoofdkwartier. 

Toen hij bij dit bureau kwam, was het nog vrijwel in staat van op- 
richting. De heer de Feyter geloofde, dat hij de 18de of 19de officier 
was. Oorspronkelijk waren daar uitsluitend officieren. De heer de 
Feyfer had de indruk, dat men op papier reeds vrii ver was met de 
organisatie. De richtlijnen waren bekend. Aan de organisatie heeft hij, 
wat betreft de vertaalwerkzaamheden, het ontwerpen en drukken 
van voorschriften, zelf medegewerkt. De opbouw van de divisies 
moest op papier worden gezet. Met de weinige mensen, die er waren, 
was dit een ontzettend werk. E r  is in die tijd enorm hard gewerkt. 
Het bureau was meer dan onderbezet. Dit had een ongunstige in- 
vloed op  de werkzaamheden. Naar het oordeel van de heer de Feyter 
was het mogelilk geweest dit bureau een betere bezetting te geven. 

Het ware, naar de mening van de heer de Feyter, beter geweest, 
wanneer men zeer spoedig een paar divisies had gereed gehad voor 
Indië. Dit had gekund, wanneer de groep militairen, die tijdens de 
oorlog in Engeland was, was samengevoegd met de mannen, die van 
de diverse delen van de wereld in Engeland waren bijeengekomen, en 
men hen allen had gebruikt als raamwerk. Dit was volgens hem 
beter geweest dan een brigade, die in de geallieerde legers niets had 
te betekenen. In het raamwerk hadden de troepen gepast; nu moest 
eerst begonnen worden met de opleiding van het kader. Deze oplei- 
ding is begonnen, zodra de bevrijding van het Zuiden een feit was 
geworden. Zo gauw men van Eindhoven uit mensen kon krijgen, 
heeft men dezen direct naar de Engelse scholen gestuurd. In hoofd- 
zaak waren dit mensen met middelbare opleiding: HB.S.-ers, gym- 
nasiasten, enz. Het kader werd door de Engelsen getraind. De heer 
d e  Feyter was belast met de ontvangst van deze jongens. Hij had 
transport-officieren, die regelmatig naar Eindhoven gingen en die de 
mensen via Ostende naar Engeland brachten. Dit waren groepen van 
60, 80, soms 100 jongens. Deze groepen kwamen eens in de week, 
soms eens in de veertien dagen, aan. De recruten werden direct ge- 
kleed en van Engelse papieren voorzien en na drie dagen gingen zij 
naar de P.T.C.'S, voor de eerste opleiding (primary training courses). 

D e  heer de Feyter had de indruk, dat, nadat de Zuidelijke pro- 
kincies waren bevrijd, de kaderopleiding in een zerr vlug tempo 
is begonnen. Dit was toe te schrijven aan het geweldige enthousiasme 
van de jongens. De resultrten van de opleiding waren ook fantas- 
tisch en zodanig, dat de Engelsen er paf van stonden. De Engelsen 
hadden het systeem van competition - een systeem, waarbij telkens 
wordt gezocht naar de beste militaire eigenschappen via een punten- 
waardering -, waarbij de Nederlanders altijd verreweg de beste 
punten hadderi. Officiersopleiding was eerst mogelijk na de P.T.C., 
omdat eerst uit de primary training moest blijkcn of de mefisen 
de kwaliteiten hadden voor officiers- of kaderopleiding. 

Mensen, die een goede puntenlijst hadden, werden opgeleid voor 
officier of onderofficier. Zij kwamen dan bij Engelse legeronderdelen. 
De Nederlanders werden in een apart stuk van de Engelse kampen 
ondergebracht. Zij stonden echter onder Engels commando. De heer 
de Feyter had er geen notie van, hoeveel kampcn er in Engeland 
ongeveer waren: het waren er in ieder geval erg veel. In ieder kamp 
had men een Nederlandse verbindingsofficier, die buiten de training 
stond, maar belast was met de geestelijke, morele en materiële zorg 
van de troep. Het was van belang, dat er altijd een Nederlandse 
officier aanwezig was, die dominé's en R.K. geestelijken rondleidde, 
zorgde voor de cantine, enz. enz. Deze verbindingsofficier had ener- 
zijds contact met de commandant van het kamp en anderzijds met 
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de Nederlandse autoriteiten. Zelf is de heer de Feyter ook verbin- 
dingsofficier geweest. Omdat hij zelf de Engelse training had mee- 
gemaakt, werd hij verbonden aan de officierenafdeling. Hij zorgde 
toen voor 150 officieren. 

Naar aanleiding van de zin uit het rapport van generaal van 
Voorst Evekirzk van 1 November 1945: 

,,Zooals in mijn vorig maandrapport op verschillende plaatsen 
reeds is naar voren gekomen, hebben stemming en moreel van 
het personeel van de voormalige exprditionnaire macht geleden 
na Uwer Excellentie's bekendmaking, dat de te vormen groote 
eenheden niet meer zullen worden bestemd voor Nederlandsch- 
Indië", 

zeide de heer de Feyter, dat het algemeen verlangen van de 
vrijwilligers was, zo gauw mogelijk naar Indië te gaan. Men voelde 
dat in Indië nog een taak lag, nu in Europa de oorlog was afge- 
lopen. Men kon de jongens niet méér demoraliseren dan door hun 
duidelijk te maken, dat zij niet naar Indië zouden gaan. Er zijn ver- 
schillende richtlijnen gekomen, waarin stond dat de opleiding niet 
alleen voor Indië was bestemd, maar dat ook in Nederland 
kader nodig was. Er is zelfs een tijdlang sprake van geweest, dat 
men een divisie naar Duitsland zou inoeten sturen. Dit werd in 
de dagorders bekend gemaakt en veroorzaakte een geweldige des- 
illusie bij de jongens, die per se naar Indië wilden met de expr- 
ditionnaire macht, waarvoor zij zich hadden gemeld. 

Op de vraag, of het dan niet van het begin af aan heeft vast- 
gestaan, dat de expeditionnaire macht voor Indië was bestemd, ant- 
woordde de heer de Feuter, dat er later door de generale staf of de 
Minister van Oorlog wijzigingen zijn gebracht in de bestemming en 
dat dit geen goed heeft gedaan aan het moreel van de troep. 

De naam expeditionnaire macht is ongeverr Juli 1945 gewijzigd 
in Netherlands forces in the United Kingdom. Er waren ontzettend 
veel verschillende Nederlandse troepen in Engeland, waardoor de 
vreemde toestand ontstond, dat er geen algemeen commando was. 
Generaal van Voorst Evekink werd commandant van de. Nederlandse 
troepen. 

De heer D. van Voorst Evekink heeft verklaard, dat de taak van 
het bureau Organisatie Generale Staf (O.G.S.) is aangevuld door het 
te belasten met de vorming van een expeditionnaire macht. Het heeft 
heel lang geduurd, voordat de Regering ten aanzien van de ex- 
peditionnaire macht een beslissing nam, waarop men kon werken. 
Waarom dit zo lang duurde, kon de heer van Voorst Evekink niet 
zeggen, misschien jhr. van Lidth de Jez~de wel. De opdracht tot het 
voorbereiden van het vormen van een expeditionnaire macht is aan 
het bureau O.G.S. gegeven bij brief van 27 Mei 1943 en de beslissing, 
dat het kon gebeuren, is van 20 April 1944, dus bijna een jaar later. 

De voorbereiding voor de expeditionnaire macht is dus pas begon- 
nen na de brief van 20 April 1944, toen de beslissing kwam, dat de 
training in Engeland zou plaats vinden. Op 1 Mei 1944 is vervolgens 
het overleg met het War Office begonnen. Dit overleg he'eft goede 
resultaten gehad; men kreeg goede verbindingen en alle hulp, die 
men wilde hebben, maar het scheen, dat de Minister er niet mze 
ingenomen was, omdat hij de Britse trainingsmethode te lang vond. 
Hij wilde deze sneller doen geschieden en achter de rug van de 
heer van Voorst Evekirzk om heeft hij de Prins en de heer Kyuls 
naar het War Office gestuurd. T'enslotte is als gevolg van de 
bespreking door de Prins een sneller schema uit de bus gekomen. 
Toen het op daadwerkelijke opleiding aankwam, hebben de Engelsen 
echter hun eigen schema gevolgd. De heer van Voorst Evekink had 
het opleidingsschema niet zelf bedacht; het was het iiit ervaring ge- 
groeide schema van de Amerikanen en de  Engelsen. Hij kon zich niet 
voorstelleil, dat de Minister er aan kon denken, dat de Nederlanders 
het sneller konden dan de Engelsen, die in dit opzicht alle kinder- 
ziekten hadden meegemaakt en nu op het gevechtsveld met de beste 
resiiltaten uit de bus kwamen. Tenslotte is het neergekomen op de 
opleiding van het kader in Britse trainingscentra. Men zou beginnen 
met een legerkorps van twee divisies en dan verder zien. Er zijn indei- 
daad twee divisies naar Indië gegaan: de 7-December-divisie en de 
divisie-Baay. 

Toen in September 1944 een gedeelte van Nederland was be- 
vrijd, is niet onmiddellijk begonnen met de opleiding van adspirant- 
officieren. Het was koren op  de molen van de heer van Voorst 
Evekink te ervaren, dat het tijdschema van Minister van Lidth de 
Jeude, zoals de heer van Voorst Evekink gewaarschuwd had, veel 
te snel was. De opleiding zoti volgens het ministeriële tijdschema 
beginnen met 30 dagen na de volledige bevrijding van Nederland. 
De heer van Voorst Evekink heeft gezegd: dat kan niet! De Minister 
heeft het toen veranderd in 60 dagen. In September 1944 is Brabant 
bevrijd. De eerste recruten zijn in Januari 1945 overgekomen, een 
kleine vijf maanden later! 
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De heer vail Voorst Evekirzk is later commandant van de Neder- 
landse troepen in Engeland geworden. Met medewerking van 
de Engelsen is de opleiding, naar de mening van de heer van 
Voorst Evekink, een groot succes geworden. Hij had niets dan 
lof voor de Nederlandse soldaat, zoals deze zich toen gedragen 
heeft. Bij de opleiding werden aanvankelijk tolken gebruikt. Nadat de 
heer van Voorst Evekink dat een keer bijgewoond en gezien had, hoe 
vertragend dat werkte en hoe het alle ,,pit" van de opleiding ver- 
nielde, heeft hij de tolken teruggestuurd en tot de soldaten gezegd: 
,,Je ziet maar, dat je er achter komt!" In ,,n0 time" hebben zij het 
Engels opgepikt. De Nederlandse militairen werden, als het kleine 
aantallen waren, met de Engelse recruten gezamenlijk opgeleid. Als 
het om grotere aantallen ging, werden Nederlandse klassen gevormd 
onder Britse instructeurs en kader. Het waren de normale Britse 
scholen en trainingscentra. Aan tropenopleiding placht in de Britse 
trainingscentra geen bijzondere aandacht te worden gewijd. 

Wanneer de eerste troepen zijn weggegaan, wist de heer van Voorst 
Evekink niet. Hij leverde alleen het kader af. De  troep is tenslotte in 
Nederland opgeleid en de divisiën zijn daar gevormd en vandaar naar 
Nederlandsch-Indië vertrokken. In het begin hokte de overkomst 
uit Nederland wel eens; het ging met pijn. In het algemeen kon men 
zeggen, dat men hen goed over heeft gekregen. Het lag wel eens 
aan de gevechtsomstandigheden op het continent in de eerste periode. 
S.H.A.E.F. moest altijd toestemming geven, dat mensen mochten 
overkomen, en die toestemming hield men wel eens aan. De heer 
van Voorst Evekink heeft dikwijls officieren van zijn hoofdkwartier 
er heen moeten sturen, teneinde te verkrijgen, dat de zaak kon op- 
schieten. Over het algemeen is dat allemaal goed op zijn benen te- 
recht gekomen. De recruten kwamen te Harwich aan. De heer van 
Voorst Evekink ging er met een aantal officieren van zijn hoofdkwar- 
tier naar toe om hen te verwelkomen en dan gingen zij direct door 
naar het kamp te Wolverhampton. Dit is allemaal voortreffelijk 
gelopen. 

De selectie voor de verschillende diensten had in Nederland moeten 
gebeuren; dit is nagelaten. Toen herft de heer van Voorst Evekizlc 
van zijn hoofdkwartier een selectie-team naar Wolverhampton ge- 
stuurd om uit te zoeken, voor welke diensten de nieuw aangekomenen 
moesten worden bestemd. En is een berg werk verzet. Zijn werk- 
zaamheden als commandant van de Nederlandse troejxn in Engeland 
hebben tot 1 Januari 1947 geduurd. 

De heer van Voorst Evekink geloofde, dat het overzenden van de 
jongens iiit Nederland zo snel mogelijk is gegaan als onder de gegeven 
omstandigheden mogelijk was. Hij had geen enkel aangrijpingspunt 
om te veronderstellen, dat het vlugger had kunnen gaan. In het begin 
waren de omstandigheden in het bevrijde gebied uitermate moeilijk. 
Met heel hard werken en geassisteerd door een buitengewoon goede 
staf - wijlen de heer Sas, een officier van buitengewone kwaliteit, 
niet te vergeten - is alles verlopen tot ieders tevredenheid, zowel 
van de legerleiding in Nederland als van de Engelsen. 

De voormalige chef van het kabinet van de Minister van Oorlog, 
luitenant-generaal b.d. M. R. H. Calmeyer, deelde over de expedi- 
tionnaire macht het volgende mede. 

De gewijzigde omstandigheden van half Augustus 1945 brachten 
ook een grote wijziging mede in het project voor de expeditionnaire 
macht. Het sanvankelijke project was de vorming van twee, mis- 
schien drie divisieq, die in de strijd in Oost-Azië zouden worden in- 
gezet. Eerst zou het kader voor die divisies worden bijeengebracht 
en liaar Engeland worden vervoerd. Daarvan zou in de eerste plaats 
het z.g. kernkader ezn grondige scholing in Engeland ondergaan, 
daarna zou de rest van liet kader een scholing krijgen en tenslotte 
zoiiden dan de manschappen er bij komen, waarbij men aanvanke- 
lijk dus rekende met oorlogsvrijwilligers. Het kernkader van de 
eerste divisie, waarin zich ook vrij veel beroepsofficieren en andere 
officieren bevonden, is in Juni en Juli 1945 in Nederland verzameld en 
daarna naar Enge!and overgebracht. De  opleiding in Engeland is om- 
streeks 5 Augustus 1945 begonnen, terwijl begin November een aan- 
vang is gemaakt met de herscholing van het overige kader van de eerste 
divisie. De manschappen zouden volgen; er waren reeds kampen in 
Ierland voorbereid, waar eerst de eerste en later de tweede divisie 
zou worden opgeleid. Men rekende 20 Juli 1946, dus een jaar, nadat 
het kernkader was overgebracht, met de opleiding van de eerste 
divisie zo ver te zijn, dat deze naar het Verre Oosten zou kunnen 
worden overgebracht, waar de divisie dan nog vier maanden training 
zou krijgen. Door de capitulatie van Japan veranderde dit beeld 
echter geheel en al. Spoedig kwamen er aanwijzingen, dat, nu de 
oorlog was geëindigd, men van Engelse zijde op de uitzending van 
de manschappen voor de divisie geen prijs meer stelde. Dit wist 
de heer Calrneyer, omdat het hoofd van de Britse Missie hem dit 
toen heeft medegedeeld. 
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Aanvankelijk, toen de eerste berichten kwamen en het hoofd van 
de Britse Missie liet doorschemeren, dat hij wel dacht, dat meli 
in Engeland, nu de omstandigheden zo waren veranderd, niet meer 
welwillend zou staan tegecover de uitzending van deze grote aan- 
tallen oorlogsvrijwilligers, plaatste dat de Nederlanders voor grote 
moeilijkheden, oil~dat zij er hier uiteraard met dc legering niet op 
hadden gerekend en ook niet hadden kunnen rekenen. Zoals men 
weet, waren de kazernes e.d. in deplorabele toestand, zodat men 
voor grote moeilijkheden stond om het mogelijl; te maken deze 
opleiding in Nederland te doen plaats hebben. Men heeft zich toen 
met het dsnkbeeld vertroiiwd gemaakt en liet is tenslotte toch gelukt. 

De gehele opleiding van de manschappen moest in Nederland plaats 
hebben. De kazernes moesten zo goed en zo kwaad als het ging weer 
in orde worden gemaakt. De legering van deze eerste troepen heeft 
dan ook zeer veel te wensen overgelaten. De Engelse Regering heeft 
zich bereid verklaard om toch met de opleiding van het kader in 
Engeland door te gaan; dit is geschied. Na de opleiding is het kader 
naar Nederland gekomen. 

Om verschillende redenen is men er toe gekorneil dienstplichtigen 
in plaats van oorlogsvrijwilligers te gebruiken. In  de eerste plaats 
was door het inmiddels intreden van de vredestoestand de drang om 
als oorlogsvrijwilliger te gaan, aanmerkelijk afgenomen. Bovendizn 
waren degenen, bij wie die drang wel aanwezig was, reeds in de 
oorlogsvrijwilligersbataljo~is naar Ináië gegaan. Een zo groot aantal, 
dat men nog een divisie van 20000 man zou kunnen vormen, was 
zeer vermoedelijk niet meer aanwezig, ook al door de gelukkige 
omstandigheid, dat tal van jongelieden, die zich in het eerste begin 
als oorlogsvrijwilli~ers hadden opgegeven, ondertuss'en weer betrek- 
kingen haddeii gekregen, zodat men niet meer uit deze grote massa 
kon putten. Anderen weer hadden zich speciaa! voor de luchtstrijd- 
krachten of voor mariniers opgegeven, zodat men, nadat al deze 
bataljons reeds gevormd waren, wel zag, dat het niet mogelijk 
zou zijn om ook nog de divisies uit oorlogsvrijwilligers te vormeri. 
Daarbij kwam, dat men op deze wijze weer kon overschakelen 
op de normale wijze van legervorming en daarbij tevens de grond- 
slag kon leggen voor de opbouw van het Nederlandse leger, zodat 
het uit dien hoofde dan ook voordelen bood om weer van het oor- 
iogsvrijwilligerssteIsel te gaan naar het normale dienstplichtstelsel. 

In Augustus 1945 veranderde de doelstelling voor de expedition- 
naire macht en voor het kader, omdat men deze dus niet meer nodig 
had voor het oorspronkelijke doel, de strijd tegen Japan; tevens omdat 
men de situatie in Nederlandsch-Indië eerst niet zo zag, dat daar 
divisies nodig zouden zijn. Daartegenover kwam toen naar voren het 
deelnemen aan de bezetting van Duitsland, zodat aanvankelijk het 
besluit is genomen om de eerste divisie daaraan te laten deelnemen. 
Dit heeft grote teleurstelling verwekt bij het kader, dat in Engeland in 
opleiding was. 

Over het materieelbeleid zeide de heer Calrneyer, dat uiteraard 
het verkrijgen van materieel voor deze troepen een bijzonder grote 
moeilijkheid was. Hierbij mag hij wel zeggen, dat Minister Mey!ze?z 
zich buitengewoon veel moeite voor deze aangelegenheid heeft ge- 
geven en dat men verder hulp van Engeland heeft gekregen, zonder 
welke hulp het ons onmogelijk zou zijn geweest om in deze periode 
- waarin wij zelf absoluut niets hadden en ook geen gelegenheid 
hadden om iets te maken - troepen op de been te brengen. Het 
oefenmateriaal voor de in Nederland te oefenen troepen is verkregen 
door overname van het materieel van een gedemobiliseerde Cana- 
dese divisie. Het materieel was voor een belangrijk deel niet in 
bruikbare staat, want de Canadese troepen haddeii bij hun demo- 
bilisatie hun materiaal op meestal zeer weinig zorgvuldige wijze 
in dumps neergesmeten, zodat dit materieel gerevideerd moest wor- 
den. Daarvoor zijn de Artillerie-Inrichtingen toen weer in bedrijf ge- 
steld. Dit hoorde tot de taak van de icwartiermeester-generaal. 

Het oorlogsmaterieei is van Engeland verkregen. ten dele voor de 
in deze eerste periode naar Indië gezoliden bataljons, die nog onder 
,,mutual aid" vielen. Die hulpverlening werkte voor de troepen, die 
naar Indië gingen. nog iets langer door dan voor de Nederlandse 
troepen. Aanvankelijk zijn ook onderdelen naar Engeland gezonden, 
daar uitgerust en naar Indië doorgezonden. Tenslotte is het mate- 
rieel voor de eerste divisie en in een later stadium ook voor de 
tweede divisie op gunstige voorwaarden overgenomen van het Britse 
War Office. 

De heer Furstner wist niet, hoe het kwam, dat, ofschoon op 
6 October 1942 het memorandum van de heer Ternzijtelen werd vast- 
gesteld, waarin werd aangedrongen op de vorniing van een expedi- 
tio~inaire macht, eerst in de errste hzlft van 1944 e-n bureau ex- 
peditionnaire macht is opgericht. Mei1 ,moet dat aan de heren van 
de landmacht vragen. Men heeft zich in de Ministeriële Commissie 
Oorlogvoering altijd afgevraagd, waarcm het niet eerder gebeurde. 
Van de mariniers waren er reeds in 1943 officieren in het kamp 
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Le Jeune. Voor de landmacht is het blijkbaar niet gelukt. De land- 
macht wiide in Engeland opleiden; marine voelde meer voor Ame- 
rika. Er waren ook Amerikaanse kampen in Engeland, zoals de 
opleiding van mariniers bij Giasgow. Marine is werkelijk ook ge- 
holpen door de Amerikaanse ,,pushM, welke overal achterheen zat. 

Wat de oorzaak is, dat het anderhalf jaar geduurd heeft voor het 
bureau expeditionnaire macht er was, kon de heer Furstner dus niet 
zeggen. Hij weet alleen, dat er in de Ministeriële Commissie Oorlog- 
voering herhaaldelijk op is aangedrongen bij de Minister van Oorlog, 
toentertijd Minister vnn Litlth de Jeude. Dat deze Minister de zaak 
heeft opgehouden kan de heer Furstner ook weer niet zeggen. Er 
waren werkelijk ook wel bezwaren. Het ging niet allemaal even 
eenvoudig. Men moest hiervoor instrucieurs hebben, die goed waren 
opgeleid en verder wapens en uitrusting, alvorens men kon beginnen. 

Over de kwestie, of de expeditionnaire macht niet een zodanig 
belangrijke aangelegenheid was, dat men de Prinses Irene-Brigade iets 
had kunnen verzwakken om personeel beschikbaar te kunnen stellen, 
durfde de heer Fu~stner geen oordeel te vellen. De Prinses Irene- 
Brigade was reeds zo zwak. 

Oud-Minister van Lidth de Jeude heeft medegedeeld, dat men 
bij de plannen voor de verdediging van Nederland en Neder- 
landsch-Indië zeer afhankelijk was van de medewerking van de 
Britse legerautoriteiten, daar deze moesten zorgen voor bewa- 
pening, uitrusting, enz. In een latere periode werd een schema 
opgesteld, waarin werd geraamd, hoeveel manschappen nodig 
zouden zijn voor de verschillende onderdelen, waarbij moest wor- 
den gezorgd, dat enerzijds voldoende krachten beschikbaar zouden 
komen, doch anderzijds rekening moest worden gehouden met de 
werkzaamheden, welke voor de wederopbouw hier te lande moesten 
worden verricht. Aan de Britse legerautoriteiten werd een over- 
zicht voorgelegd van wat men meende nodig te hebben. Wanneer 
dit overzicht - establishment - door hen werd goedgekeurd, 
betekende dit, dat de Nederlanders op de nodige medewerking 
konden rekenen voor opleiding, uitrusting en dergelijke. Dit betrof 
een aantal van 180 000 man in totaal, waarvan 60 000 man voor de 
landmacht, bestemd voor de strijd in het Verre Oosten. Verder waren 
daarin ook begrepen de krachten, benodigd voor de luchtmacht en 
de marine. Men stelde een lijst op van de nodig geoordeelde aantallen, 
maar deze waren toen in de verste verte nog niet beschikbaar. Men 
was dus aangewezen op  recrutering hier te lande na de bevrijding, 
hetgeen ook onmiddellijk is geschied, in Noordbrabant in 1944. Men 
had daar voldoende overschot om over een betekenend aantal te kun- 
nen beschikken. 

De moeilijkheid deed zich voor, dat bij het opmaken van de 
plannen er van was uitgegaan, dat Nederland in zijn geheel zog 
worden bevrijd. Het gellal wilde echter, dat dit in twee phaseii is 
geschied. Resds dadelijk rees toen de vraag, of de  Engelsen, die 
nog volop in de aanval waren, het moment, waarop het Zuiden 
was bevrijd, moesten beschouwen als het moment, waarop zij daad- 
werkelijke medewerking hadden toegezegd. Zij wilden wel doen wat 
zij konden, maar dit was nog niet het moment van de algehele be- 
vrijding, waarop volgens hen gerekend was. Dit schiep een grote 
moeilijkheid, omdat de krachten wèl beschikbaar waren, maar men 
in Nederland er niet op ingericht was om hen op te leiden, te 
huisvesten en uit te rusten. Bovendien moesten degenen, die bestemd 
waren voor het Verre Oosten, nog een tropische vooropleiding krij- 
gen. Het plan was, dat dit in Engeland of Amerika zou geschieden. 
Men had toen reeds dadelijk de moeilijkheid van het transport, het- 
geen tot gevolg had, dat de zaak in de eerste tijd zeer stroef verliep. 
Later zijn wel troepen in Engeland opgeleid, maar toen het Zuideii 
was bevrijd en het Noorden nog was bezet, is de oorspronkelijke 
opzet niet tot zijn recht gekomen. 

In het Zuiden waren op verschiilrnde plaatsen recruteringsbureaux, 
waar zich oorlogsvrijwil!igers konden opgeven, hetgeen ook in groten 
getaie geschiedde. Dezen zijn tenslotte niet to't hun recht gekomen, 
daar men toen van hun di.ensten geer, gebruik kon maken. Later 
is men toch tot het oproepen van lichtingen overgegaan. Degenen, 
die zich als oorlogsvrijwilligers hadden opgegeven, hadden intussen 
andere bezigheden gevonden, waardoor hun aantal sterk was terug- 
gelopen. In het begin, toen alleen het Zuiden nog was bevrijd, was 
het aantal oorlogsvrijwilligers zó groot, dat men een teveel had. 
Het Zuiden moest natuurlijk voldoende werkkrachten behouden voor 
de wederopbouw. Het aantal oorlogsvrijwilligers is toen beperkt tot 
215 van het totaal benodigde aantal, ongeveer in de verhonding 
van het aantal inwoners van Noordbrabant, Zeeland en Limburg 
tot de totale bevolking. 

Toen uitgemaakt was, dat de opleiding in  Engeland zou geschie- 
den, hield de taak van het bureau expeditionnaire macht hoofdzake- 
lijk in: overleg met de Engelse legerautoriteiten. Er moesten plan- 
nen worden opgemaakt, schema's opgesteld en er moesten ver- 
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schillende vraagstukken worden besproken. Naar het gevoel van de 
heer van Lidtlz de Jeude had de heer van Voorst Evekink daarvoor 
een vrij behoorlijke staf. De heer van Lidth de Jeude wilde gaarne 
aannemen, dat deze generaal krap in zijn personeel zat, zoals 
iedereen, maar dat er een zekere nalatigheid was hem ruimer te 
voorzien, moest de heer van Lidth de Jeude tegenspreken. De heer 
van Voorst Evekifzk wenste inderdaad meer personeel, maar het 
was niet beschikbaar. 

Oud-Minister van Oorlog, prof. dr. 3. E. de Quay, verklaarde, dat 
de Nederlandse Regering van mening was, dat het wenselijk was een 
expeditionnaire macht op te bouwen. 

Vrijwel elke poging oni Nederlanders op dat moment, dus April 
en Mei 1945, tot aan het einde van de oorlog en ook nog daarna, 
aan te trekken cn over te brzngen, oix kampen ter beschikking te 
stellen, om kader ter beschikking te stellen en om tot een behoorlijke 
vorming en training te komen van meerdere divisies, is practisch ge- 
sproken altijd vastgelopen. Ofschoon de Nederlanders altijd vriende- 
lijk behandeld zijn, werd dit steeds verdedigd met de redenering, 
welke de heer de Quuy overigens wel zou kunnen onderschrijven, dat 
op dat ogenblik alles, wat er was, door de bestaande, goed geoefende 
militaire eenheden gebruikt moest worden. 

De oorlog in Europa liep op zijn einde en het zou dwaas zijn 
om nu hier en daar mensen bij elkaar te halen, scheepsruimte ter 
beschikking te stellen - waarin de geallieerden zo krap zaten en 
die zij zo efficient mogelijk moesten gebruiken - en kader te re- 

l ien over serveren om Nederlandse troepen op te leiden, die missc'l' 
1: jaar zouden kunnen wordeii ingezet; men waardeerde ten zeerste 
de goede bedoelingeil, maar dit was fout en de geallieerden konden 
dit niet doen. Daarom hebben de Nederlandse autoriteiten met de 
pogingen, om toch nog één of twee divisies klaar te krijgen, altijd 
nxoeilijkheden gehad. Wanneer er mensen moesten worden overge- 
voerd, als dezen zich hadden aangemeld ie Eindhoven of omgeving, 
was het buitengewoon moeilijk om hen over te krijgen. Na heel 
veel moeite, praten en schrijven ging er zo nu en dan eens een 
klein troepje over. In de herinnering van de heer de Quay hangt 
nog alleen, dat de Nederlanders nooit, van geen enkele instantie, 
echte medewerking hebben gekregen in deze zaak. 

Toen de heer de Qrruy op het Departement van Oorlog kwam, 
heeft hij zich eigenlijk voornamelijk geconcentreerd op de expe- 
ditionnairz macht. Hij meende, dat alle aandacht moest worden 
geconcentreerd op het maken van ein goede en gevechtsklare divisie 
en dat dit belangrijke1 was dan het maker, en formeren van kleinere 
onderdelen. De niotievcn, welke daartoe kidden, waren, dat men 
overtuigd was, dat een Nederlandse divisie zou moeten morden ge- 
bruikt voor de strijd in het Verïe Oosten en dat men daar alleen 
maar kon werken met volledige en goed geoutilleerde eenheden. 
Vandaar, dat men toen heeft gemeend, in overleg met de heer van 
Voorst Evekink en de andere deskundige personen, dat daarop de 
aandacht moest worden geconcentreerd. 

Toen de heer Meynrrz eerst als secretaris-generaal en later als Mi- 
nister van Oorlog te maken kreeg met de formatie van de expedi- 
tionnaire macht, trof hij aan hetgeen door zijn ambtsvoorgangers 
reeds terzake was verricht. Zonder te willen oordelen over hun be- 
leid meznde de heer Meynetz te inoeten opmerken, dat er voor de 
vorming van een divisie reeds zeer veel gedaan was. Naar zijn 
mening treft noch de heer de Quay noch de heer van Lidth de Jeude 
enige blaam voor de stagnatie, welke er geweest is. Uiteraard was 
het onmogelijk 18 000 mail, l divisie, in zijn geheel opnieuw te vor- 
men, niet alleen de soldaten en het lagere kader, maar ook de hoofd- 
officieren. Dit was onmogelijk en het plan was dan ook zo uitge- 
werkt, dat op de eerste plaats groepen jonge officieren zouden wor- 
den getraind en opgeleid. Dezen moest.en de plaats innemen van de 
reeds in 1940 te oude 2de luitenants. Wat de lste luitenants en de 
kapiteins betreft, dezen moesten gerecruteerd worden uit de beroeps- 
en reserve-officieren. De beroepsofficieren waren tot aan de bevrij- 
ding in krijgsgevangenschap. Het schema van generaal van Voorst 
Evekink voorzag, toen alleen het Zuiden bevrijd werd, in het treffen 
van noodvoorzieningen. Men heeft tosn getracht mensen vrij te 
maken voor de opleiding tot 2de luitenant en voor aanvullende op- 
leidingen voor onderofficieren. Zij allen zouden naar Engeland wor- 
den gezonden. 

Intussen was echter in Nederland de situatie ontstaan, dat de 
Binnenlandse Strijdkrachten - in Juni 1945 telden deze 130000 
man - zeer vele officieren en onderofficieren opgeslokt hadden. De 
encadrering van de Binnenlandse Strijdkrachten was noodzakelijk om 
de militairen, die daarbij dienden, in het gareel te houden. Honderd- 
tallen officieren zaten in de eenheden van de Binnenlandse Strijd- 
krachten. Dezen daaruit te halen en te selecteren was een moeilijk 
en tijdrovend werk. Ook moesten er verschillende maatregelen, zoals 
met betrekking tot de zuivering en de veiligheid, genomen worden 
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voordat deze officieren naar Engeland uitgezonden zouden kunnen 
worden. De Engelse Regering had zeer strenge eisen op het gebied 
van de t,security". 

De heer Meynen heeft getracht het tempo zo hoog mogelijk op 
te voeren, maar 50 man per week was wel het maximum dat men in 
Juli, Augustus 1945 kon bereiken. Daar kwam bij, dat de beroeps- 
officieren, die nà 5 Mei 1945 uit krijgsgevangecschap kwamen, de 
gelegenheid moesten hebben om weer op krachten te komen en hun 
familie te bezoeken. Dit alles heeft veroorzaakt, dat niet vlugger is 
gehandeld dan gebeurd is. 

Er zijn van generaal vain Voorst Evekink heel wat brandbrieven 
gekomen, maar ook hij zag wel in, dat het niet e-nvoudig was het 
plan volgens schema uit te voeren. Toen Nederland voldeed aan d2 
eisen van het tijdschema gebeurde het herhaaldelijk, dat er 80, 90 
of 100 officieren klaar stonden, maar dat de Engelsen te weinig 
plaatsen op de opleidingen ter beschikking stelden. 

De expeditionnaire macht had ongeveer einde December 1945 ge- 
reed kunnen zijn. Dat dit niet gebeurd is, is voornamelijk te wijten 
aan het feit, dat Engeland zijn toezegging de manschappen in Ierland 
te doen opleiden annuleerde. Het geraamte van de expeditionnaire 
macht zou toen dus naar Nederland hebben moeten konlei1 om daar 
de opleiding ter hand te nemen. Hier waren toen de omstandigheden 
voor een legering in de winter dusdanig slecht en de gezondheids- 
toestand van vele Nederlanders zo, dat de heer Meynerz het niet op 
zijn verantwoording durfde te nemen om in kazernes, die lekten, die 
geen kribben hadden, die niet verwarmd konden worden, enz., de 
soldaten onder te brengen. De Regering heeft toen de beslissing 
moeten nemen om de training van de manschappen uit te stellen tot 
de lente. Deze beslissing hing ook samen met de snel wisselende om- 
standigheden aan de fronten. De expeditionnaire macht zou zijn nian- 
schappen krijgen op 20 December 1945; dezen zouden dan worden 
getraind en in Mei 1946 zou deze macht naar het Verre Oosten kun. 
nen vertrekken. Toen echter Japan op 15 Augustus 1945 capituleerde, 
verviel de eigenlijke taak van de expeditionnaire macht. Deze was 
immers bedoeld als een deel van het aanvallende leger op Japan en 
als bevrijdingsleger voor Indonesië. 

Op 15 Augustus bleek de noodzaak onmiddellijk zoveel mogelijk 
troepen naar Indië te sturen ter handhaving van orde en rust. Hier- 
voor werd d e  expeditionnaire macht niet noodzakelijk geacht. Ge- 
durende de eerste twee maanden na de capitulatie had de Regering 
geen aanwijzing, dat er in Indië ernstige moeilijkheden op komst 
waren. Zij meende, dat, nu Japan gecapituleerd had, de kampen zou- 
den opengaan, waardoor het K.N.I.L. vrij zou komen en dat het 
K.N.I.L. het best gediend was met zo snel mogelijk gezonden batal- 
jons van de landmacht. Omdat de expeditionnaire macht nog lang 
niet klaar was om uitgezonden te worden en de Regering geen andere 
troepen nodig had dan de bataljons, die bestemd waren om orde en 
rust in Duitsland te bewaren, heeft zij zich tot de Engelse Regering 
gewend met het verzoek deze bataljons onmiddellijk ter beschikking 
te stellen ter uitzending naar het Verre Oosten. De Engelsen hebben 
hierin toegestemd onder voorwaarde, dat zij de beschikking zouden 
krijgen over de expeditionnaire macht, wanneer die klaar zou zijn, 
voor bezettingstaken in Duitsland. Dit is allemaal geschied in het 
tijdsbestek van 15 Augustus tot 15 September 1945, toen dus de 
Nederlandse Regering niet anders wist dan dat Nederlandsch-Indië 
door de Japanse capitulatie van de bezetter verlost was. 

D e  heer Meynen is toen naar Engeland gegaan en heeft aan de 
troepen ongeveer het volgende medegedeeld: Wij hebben recrutering:- 
bureaux geopend in Nederland voor het aanwerven van oorlogsvrij- 
willigers; dezen kunnen eerst ingedeeld worden wanneer het leiding- 
gevende personeel zijn training heeft gehad; het indelen van oorlogs- 
vrijwilligers zonder dat dit achter de rug is, heeft geen zin. Vervol- 
gens heeft de heer Meynen de troepen medegedeeld, welke afspraak 
de Regering met de Engelse Regering had gemaakt. 

Bij zijn bezoek aan Engeland, onmiddellijk na de capitulatie van 
Japan, heeft de heer Meynen getracht zijn Engelse collega ertoe over 
te halen toch de Nederlandse manschappen in Engeland te trainen. 
De Engelse Minister van Oorlog stelde zich echter op het standpunt 
dat Engeland vijf jaar lang de zeer grote lasten van de oorlog had 
gedragen en dat het de Engelsen oninogelijk was nu nog weer eens 
15 000 Nederlanders te gaan opleiden. De Engelsen hadden genoeg 
van de Amerikanen en allerlei emigranten. Wel was de Minister be- 
reid de Nederlanders te helpen door het opleiden van kader en door 
het ter beschikking stellen van materieel voor de uitrusting van de 
divisies. Wat de heer Meynen verder ook naar voren bracht, hij kon 
zijn Engelse collega niet tot andere gedachten brengen. Van het stand- 
punt van de Engelsen uit was hun houding ook wel begrijpelijk. 

De heer Meynen heeft de uitrusting voor de twee divisies van de 
Engelsen gekocht; later heeft hij van de Canadezen ook nog de uit- 
rusting voor een of twee divisies overgenomen. 



Ofschoon het dus aanvankelijk scheen, dat de expeditionnaire macht 
niet meer nodig was voor de bevrijding van Nederlandsch-Indië, 
heeft de heer Meynerz toch bepaald, dat zij gehandhaafd zou blijven. 
Hij beschouwde dit als een te goede kans om althans éCn grote modern 
uitgeruste Nederlandse eenheid te formeren. Hij heeft dan ook ge- 
zegd: Oorlog of geen oorlog met Japan, de Engelsen moeten het 
kader en de officieren opleiden en wij zullen in Nederland dan maar 
zelf de manschappen opleiden. Zo is ook geschied en in April 1946 
is de eerste divisie uit Nederland naar Indië vertrokken. 

Q 3. Conclusies 

Nadat in Februari 1944 de beslissing van de C.C.O.S. was gevallen, 
dat de opleiding van Nederlandse troepen niet in Amerika maar in 
Engeland zou moeten plaats hebben, heeft Z.K.H. Prins Bernhard, 
de Nederlandse hoofd-verbindingsofficier, op verzoek van de Rege- 
ring, contact gezocht met de Britse liaison-officier, generaal Gras.reti, 
teneinde een regeling te treffen inzake de vorming van Nederlandse 
troepen in Engeland. Toen in principe overeenstemming was bereikt, 
werd besloten, dat door het bureau organisatie generale staf staf- 
besprekingen met het War Office zouden worden gehouden. Over de 
uitvoering der plannen schreef de Minister van Oorlog op 20 April 
1944 aan het hoofd van het bureau organisatie generale staf, de heer 
van Voorst Evekink, dat ingevolge een overeenkomst met de Britse 
autoriteiten de training der troepen voor de strijd in het Verre 
Oosten in die zin zou worden voorbereid, dat de opleiding aanvankc- 
lijk - niet nadruk op aanvankelijk - in het Verenigd Koninkrijk zou 
plaats vinden. De heer van Voocct Evekink werd aangewezen om 
nader overleg met de Britse ai~toriteiten te plegen, waarbij hij zich 
diende te laten leiden door de volgende punten: de sterkte der troepen 
wordt beperkt tot één legerkorps; met de niogelijklieid dient rekening 
te worden gehouden, dat de sterkte in een later stadium kan worden 
vergroot: de voor de encadrering te bestemmen officieren en onder- 
officieren zullen zo snel mogelijk na de bevrijding van Nederland 
worden overgebracht. Tenslotte achtte de Minister het ongewenst met 
de vorming der troepen te wachten, totdat het kader met de opleiding 
gereed zou zijn. Een definitieve beslissing met betrekking tot het 
materieel werd opgeschort. 

De besprekingen van de heer van Voorst Evekirzk met de Britse 
militaire autoriteiten leidden tot overeenstemming. Om te beginnen 
zou een divisie van 40 000 man worden gevormd. Dit aantal werd door 
de Minister aanvaard. Verschil van mening ontstond, toen de heer 
van Voorst Evekink een tijdschema ontwierp, waarbij hij voorstelde 
zeven à acht maanden na de bevrijding met de opleiding van de 
troepen te beginnen; gedurende deze zeven à acht maanden moest 
het kader worden opgeleid. De Minister verwierp dit schema en 
stelde daarvoor in de plaats, dat de manschappen twee maanden na 
de bevrijding in dienst zouden moeten wordzn genomen en geleide- 
lijk aan naar Engeland overgebracht zouden worden, zodat hun mili- 
taire training zou beginnen vier maanden na de dag, waarop de 
eerste kadergroepen naar Engeland vertrokken zouden zijn. De Mi- 
nister achtte het onjuist de vrijwilligers na hun aanmelding zeven à 
acht maanden te laten wachten op hun feitelijk in dienst treden. 

De Minister heeft toen zonder voorkennis van de heer var1 Voorst 
Evekink de hoofd-verbindingsofficier, Prins Bernhard, verzocht, be- 
sprekingen over het schema van de Minister met het War Office te 
voeren. De heer van Voorst Evekink heeft er - naar het oordeel 
van de commissie terecht - over geklaagd, dat de Minister deze 
zaak buiten hem om met de Britse autoriteiten heeft doen opnemen. 
Het was nu eenmaal aan hem opgedragen en hij had hier dus in 
gekend dienen te worden. 

De besprekingen van Prins Bertzhnrd hebben tot resultaat gehad, 
dat een schema werd ontworpen, volgens hetwelk na de training van 
het Nederlandse kader - welke naar raming tot vier maanden na 
de bevrijding zou duren - de training van de manschappen zou aan- 
vangen. Tegelijkertijd werd overeengekomen, dat een lichte divisie 
van 20 000 man zou worden gevormd. Het oorspronkelijke aantal van 
40 000 man werd dus los gelaten. De heer van Voorst Evekink was 
het met deze beslissing van de Minister niet eens; hij achtte het verkorte 
tijdschema niet juist, omdat het kader dan nog niet klaar kon zijn. 

Hoe juist de redenering van de heer van Vooust Evekink militair 
technisch misschien ook geweest moge zijn, toch is de commissie 
van mening, dat deze het tijdselement een te geringe rol in zijn 
plannen heeft laten spelen. Het beleid van de Minister van Oorlog in 
dezen acht zij aanvaardbaar. De heer van Lidtlz de Jeude vond het 
onjuist de oorlogsvrijwilligers gedurende lange tijd op hun feitelijke 
dienstneming te laten wachten. De tijdsduur van de opleiding van het 
kader diende toch ook zoveel mogelijk bekort te worden. 

Toen men het in Augustus 1944 eens geworden was over de te volgen 
gedragslijn ten aanzien van de opbouw van de expeditionnaire macht, 



bleek in September 1944, dat van een algehele bevrijding van Neder- 
land, waarvan bij het besluit tot vorming van de expeditionnaire 
macht was uitgegaan, voorlopig geen sprake kon zijn. Er  waren geen 
plannen met betrekking tot de expeditionnaire macht - evenmin als 
ten aanzien van de gezagsbataljons -, welke uitgingen van een par- 
tiële bevrijding van Nederland. De dag, waarop het plan voor de 
expeditionnaire macht zou gaan draaien, was uitdrukkelijk gesteld 
op een maand na de algehele bevrijding. Aan Engelse zijde was men 
van oordeel, dat het tijdstip van de bevrijding van het Zuiden niet 
kon worden beschouwd als dat, waarop men daadwerkelijk mede- 
werking aan de opbouw van de expeditionnaire macht had toegezegd. 
Wel is de Engelse legerleiding er mee akkoord gegaan, dat een klein 
aantal recruten uit het Zuiden kader-opleiding in Engeland mocht 
volgen. Daarom kon men na de bevrijding van Zuid-Nederland be- 
ginnen met de opleiding van de z.g. pre-intake-mensen; dit waren 
degenen, die werden aangenomen voor kader- of specialistenop- 
leiding. 

Dezen, ongeveer 300 man, zijn geleidelijk aan hun opleiding be- 
gonnen na 1 Januari 1945. Met de uitvoering van het in de brief van 
de Minister van Oorlog van 3 1 Juli 1944 vastgestelde grote plan kon 
eerst op 1 Augustus 1945 worden aangevangen. 

De heer van Lirlth de Jeude heeft zich neergelegd bij het standpunt, 
dat de tijd voor de uitvoering van de plannen der expeditionnaire 
macht nog niet gekomen was. Toen de bevrijding van het Noorden 
volgde, kon de heer de Quay met grotere spoed aan de opbouw van 
de expeditionnaire macht beginnen. Nadat op 24 Juli 1945 de heer 
Meynen Minister van Oorlog is geworden, is op 1 Augustus d.a.v. met 
de volledige uitvoering der plannen volgens schema aangevangen. 

Te zelfder tijd dat met de opleiding van de zgn. pre-intake-mensen 
is aangevangen (1  Januari 1945), werd er van Nederlandse zijde bij 
de Engelse autoriteiten ook veel druk uitgeoefend het kader voor de 
gezagsbataljons, zowel voor Nederland als voor Nederlandsch-Indië, 
op te leiden. In feite was de toestand dus zo, dat toen voor drie ver- 
schillende soorten legereenheden kader getraind moest worden. 

Doordat de drie verschillende plannen tegelijkertijd werden aan- 
gepakt, en de functionarissen van drie verschillende organisaties bij 
de geallieerden moesten aankloppen om hun eigen belangen te be- 
pleiten, werd de Nederlandse zaak niet zo efficiënt mogelijk bij de 
geallieerden voorgebracht. 

De commissie betreurt het, dat, toen in het najaar van 1944 bleek, 
dat van een algehele bevrijding van Nederland binnen korte tijd geen 
sprake kon zijn, geen plan is opgesteld, waarin was aangegeven, 
welke van de te vormen legereanheden bij de voorziening in kader 
prioriteit moest hebben. Ook later hebben de verschillende Ministers 
van Oorlog een dergelijk plan niet opgesteld. 

De  commissie stelt dan ook vast, hoewel zij begrip heeft voor de  
moeilijkheden bij de uitvoering der plannen. dat deze Ministers ten 
deze onvoldoende inzicht en doortastendheid hebben getoond. Onge- 
twijfeld heeft ook de snelle wisseling van Ministers aan het departe- 
ment van Oorlog invloed gehad op het gebrek aan de toen nodige 
coördinatie. 

Nadat op 1 Augustus 1945 met de uitvoering der plannen voor de 
expeditionnaire macht volgens het vastgestelde schema was begon- 
nen, is kort daarop verwarring en tele~irstelling bij het in opleiding 
zijnde personeel gewekt, toen bekend werd gemaakt, dat de doel- 
stelling van de expeditionnaire macht werd veranderd. Zii zou niet 
naar Indië worden gezonden, maar als bezettingstroepen in Duitsland 
worden gebruikt. De Engelsen wensten ter vervanging van de lichte 
infanteriebataljons in Duitsland, welke op verzoek van de Neder- 
landse Regering naar Indië zouden worden gezonden, de expedition- 
naire macht te gebruiken als bezettingstroepen. De Regering heeft dit 
besluit, genomen op verlangen der Engelsen, later kunnen herzien. De 
onrust bij het in opleiding zijnde personeel verdween, toen bij een 
bezoek van de Minister aan de kaderopleiding in November 1945 
door deze uitdrukkelijk werd verklaard, dat de divisie toch naar Indië 
zou gaan. 

Ofschoon het dus enige tijd leek, dat de expeditionnaire macht niet 
in Nederlandsch-Indië gebruikt zou worden, heeft de toenmalige 
Minister van Oorlog haar toch volgens de oorspronkelijke opzet ge- 
handhaafd. De commissie acht dit een juiste beslissing. 

Na de val van Japan waren de Engelse autoriteiten niet meer be- 
reid de opleiding der soldaten in hun land te doen geschieden. De 
opleiding van het kader is wel doorgegaan. Uiteindelijk is de eerste 
divisie der expeditionnaire macht met in Engeland opgeleid kader en 
in Nederland opgeleide manschappen in April 1946, na in Nederland 
te zijn geformeerd, naar Nederlandsch-Indië vertrokken. Een jaar 
later is de tweede divisie vertrokken. 

De commissie spreekt haar waardering uit voor de heer van Voorst 
Evekink en zijn staf, die, ondanks de grote moeilijkheden, er in ge- 
slaagd zijn deze divisies te formeren. 



XII. VLOOTPLAN 

S 1. Stukken 

Op 15 Mei 1943 deelde schout bij nacht Stöve aan de bevelhebber 
aer zeestrijdkrachten, de heer Furstrler, mede, dat van Amerikaanse 
marinezijde ondershands was aangedrongen op de indiening van een 
,,future requirements plan" voor de Nederlandse marine. Bij een 
informele bespreking werd gezegd, dat elk land een dergelijk toe- 
komstplan indiende, zelfs de  verschillende soorten Fransen. Zo 
werd gewezen op de noodzaak de heropening van het marine-etablis- 
sement te Soerabaja voor te bereiden. Van Amerikaanse zijde werd 
gezegd: ,,Begrijp wel, als gij het niet doet, doen wij het en dat zou 
van invloed kunnen zijn op uw positie in de toekomst". Ook werd 
er op gewezen, dat uiteraard de plannen zich zouden kunnen wijzigen 
ten gevolge van andere omstandigheden, zodat niemand zich al te veel 
gebonden behoefde te beschouwen aan de ingediende plannen. De 
heer Stöve wees er de B.d.Z. op, dat het goede ogenblik gekomen 
was om de plannen in te dienen. 

Op 12 Januari 1944 heeft de Minister van Marine aan de Minister 
voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk een memorandum 
aangeboden betreffende de plannen der Koninklijke marine voor 
deelneming aan de geallieerde oorlogvoering tegen Japan na de be- 
vrijding van Nederland. Dit memorandum luidt: 

1 De Nederlandsche Marineleiding heeft zich de vraag ge- 
steld, hoe de Koninklijke Nederlandsche Marine, na de bevrij- 
ding van het Moederland op de doeltreffendste wijze kan deel- 
nemen aan den bondgenootschappelijken strijd tegen Japan. Zij 
heeft zich bij de beantwoording dier vraag laten leiden door de 
verklaringen van Koningin en Kabinet, dat het Nederlandsche 
volk zich met alle middelen, zoowel op personeels- als materieel- 
gebied aan dien strijd zal wijden. De moeilijkheden, welke zich 
bij de vaststelling van het beste plan voordeden, waren in hoofd- 
zaak van tweeërlei aard. 

2. Wat het personeel betreft zal de beperking niet liggen 
in het aantal na de bevrijding van Nederland beschikbaar ko- 
mende vrijwilligers en dienstplichtigen, doch in de getalsterkte 
van het beschikbare geoefende personeel, dat bij de op1e:ding en 
als kern voor de op te bouwen vloot zal moeten dienen. Het 
zal namelijk zonder meer duidelijk zijn dat een opbouw van 
meet af aan met een overgroot aantal volkomen ,,groeneu man- 
schappen, onderofficieren en officieren, zóó lang zou duren, 
dat de oorlogsgereedheid der te vormen scheepsmacht eerst tot 
stand zou komen, wanneer de oorlog tegen Japan wellicht reeds 
geëindigd zou zijn. In deze overweging ligt een onvermijdelijke 
beperking van het vlootplan. 

3. Een tweede moeilijkheid ligt op het materieel-gebied. De 
schepen, welke met behulp van de in Nederland te vinden man- 
kracht zullen moeten worden bemand, bezitten wij niet. Zij 
zullen ons moeten worden toegewezen door onze geallieerden, 
hetzij uit hun eigen vloten, hetzii uit door den overwonnen 
vijand uit te leveren materieel. Daarbij zal door de opperste 
oorlogsleiding in de eerste plaats de eisch worden gesteld, dat 
zij er zeker van is, dat de Nederlandsche Marine in staat zal 
zijn de haar toegewezen schepen doeltreffend te bemannen, ter- 
wijl het bovendien zal moeten vaststaan, dat deze schepen eei1 
nuttig aandeel in den strijd zullen nemen. 

4. Rekening houdende met de bovenstaande overwegingen, is 
de Nederlandsche marineleiding tot het volgende plan gekomen. 

In de Vereenigde Staten is aangevangen met de opleiding van 
kernkadergroepen voor een te vormen ,,reinforced regiment" dat 
bestemd is, deel uit te inaken van een amphibious attack force. 
Het lijkt nu niet alleen mogelijk, maar zelfs voor de hand liggend, 
dat behalve dit op het land ageerend deel der amphibious force, 
ook het daarbij behoorend drijvend gedeelte, d.w z. de transport- 
schepen en landingsvaartuigen, alsmede i e  voor bescherming, 
artillerie- en vliegtuigsteun benoodigde oorlogsschepen door ons 
zullen worden geleverd. Op deze wijze zou een afgeronde Neder- 



landsche eenheid aan de geallieerde strijdkrachten kunnen worden 
toegevoegd, welke door de oorlogsleiding op de  door haar best 
geoordeelde wijze kan worden ingezet. 

5.  Naar het oordeel der Nederlandsche Marineleiding zou de 
hierboven bedoelde scheepsmacht - wat de oorlogsschepen be- 
treft - moeten bestaan uit: 

2 8 inch kruisers 
2 6 inch kruisers 
2 auxiliary aircraft carriers 
6 torpedobootjagers 
8 fleetminesweepers 
1 antilucht kruiser 
Van deze schepen zijn reeds aanwezig: 
1 6 inch kruiser 
2 jagers 
1 antilucht kruiser, 
zoodat nog de beschikking zal moeten worden verkregen over: 
2 8 inch kruisers 
1 6 inch kruiser 
2 auxiliary aircraft carriers 
4 jagers 
8 fleetminesweepers. 
6. Een berekening van de voor de aangegeven scheepsmacht 

benoodigde personeelssterkte heeft uitgewezen, dat hiervoor noo- 
dig zullen zijn in totaal rond 5900 man. Hiervan zijn momenteel 
op de thans in geallieerd verband ageerende schepen aanwezig 
2200 man met oorlogservaring en voor dezen dienst geschikt, 
zoodat op een aanvulling met rond 3700 man gerekend moet 
worden. 

Aangenomen mag worden, dat meer dan de helft van deze 
3700 man zal kunnen bestaan uit zich momenteel in Europeesch 
bezet gebied en in krijgsgevangenschap bevindend beroepsper- 
soneel der Koninl<lijke Nederlandsche Marine, zoodat het aantal 
geheel nieuw op te leiden personeel ten hoogste 1800 man zal 
bedragen, een aantal dat voor een doeltreffende bemanning 
der schepen zeer wel aanvaardbaar lijkt. 

7. Behalve over de hiervoren besproken oorlogsschepen zal 
de beschikking moeten worden verkregen over: 

3 transportschepen van tenminste 10 000 ton voor personeel; 
2 transportschepen van tenminste 10000 ton voor materieel. 
Gezien de aantallen Nederlandsche koopvaardijschepen, welke 

deelgenomen hebben aan de landingsacties in de Middellandsche 
Zee, wordt het zeer goed mogelijk geacht hiervoor een vijftal 
geschikte schepen onder Nederlandsche vlag aan te wijzen. 

8. Als laatste punt van dit plan moge worden besproken de 
landingsvaartuigen. Volgens de haar ter beschikking staande 
gegevens meent de Nederlandsche Marineleiding dat in eersten 
aanleg voor het beoogde doel de beschikking zal moeten worden 
verkregen over: 

96 L.C.V.P.'S (landingcraft vehicles personnel) 
21 L.C.M.(3)'s (landingcraft material mark 3) 
3 L.C.C.'S (landingcraft control) 
9 L.C.S.(M)'s (landingcraft support) 

alsmede 1 L.C.E. (landingcraft emergency repair). 
De voor deze vaartuigen benoodigde en op te leiden beman- 

ningen, welke worden geraamd op tezamen rond 1000 man 
zullen zonder ecnige moeite uit vrijwilligers en dienstplichtigen 
kunnen worden gevormd. 

9. Ten aanzien van den vliegtuigsteun voor de hierboven be- 
doelde aniphibious force wordt het volgende opgemerkt. 

Deze vliegtuigsteun zal moeten worden verleend door shore 
based aircraft en ship borne aircraft. Deze laatste zullen mede- 
gevoerd worden aan boord der beide auxiliary aircraft carriers. 
Het vliegdienstpersoneel voor deze schepen, zoowel de vliegtuig- 
bemanningen als de groundstaff, is grootendeels reeds aanwezig 
en zal zonder veel moeite kunnen worden aangevuld tot de 
benoodigde sterkte. 

Voorts wordt gehoopt dat de reeds thans bij de geallieerde 
oorlogvoering ingedeelde Nederlandsche shore based squadrons, 
versterkt met de onmiddellijk na de bevrijding van Nederland 
op te leiden en te vormen nieuwe eenheden behalve voor andere 
hun op te dragen diensten, ook zullen worden ingezet bij door de 
Nederlandsche amphibious force te verrichten operaties. 

10. Afgescheiden van het hierboven ontvouwde plan ligt het 
in het voornemen der Nederlandsche Marineleiding om den 
onderzeebootoorlog met de te harer beschikking staande booten 
voort te zetten. Zoodra blijken zal. dat het mogelijk is het onder- 
zeedienstpersoneel zoodanig uit te breiden, dat een grooter aantal 
booten kan worden bemand, ligt het in de bedoeling een voorstel 



tot uitbreiding van de Nederlandsche onderzeebootvloot aan- 
hangig te maken. 

11. Tenslotte zij vermeld, dat de Nederlandsche Marineleiding 
het haar plicht acht, in overleg met de Britsche Admiraliteit, 
een gedeelte van de Noordzee mijnenvrij te maken. Een groot 
deel van het daarvoor benoodigde personeel en materieel is reeds 
aanwezig. Uitbreiding tot de vereischte sterkte zal weinig moeilijk- 
heden opleveren. Deze aangelegenheid, welke een locaal karakter 
draagt, zal, naer vertrouwd wordt, met de Britsche admiraliteit 
kiiiincr: worden geregeld. 

12. Uiteraard is voor oefenschepen, patrouillediensten en wal- 
inrichtingen nog een zeker personeel noodig, dat uit de over- 
blijvende, thans gediend hebben'de, officieren en manschappen 
aangevuld met dienstplichtig personeel zal kunnen worden be- 
trokken." 

In aansluiting hieraan hebben de Nederlandse vertegenwoordigers 
bij de Combined Chiefs of Staff op  6 Maart 1944 in een nota de 
plannen der Regering, zoals in het bovenstaande memorandum ver- 
meld, aan dit lichaam bekend gemaakt. 

Eveneens 6 Maart 1944 werd een apart memorandum ingediend 
bij de Combined Chiefs of Staff betreffende de onderzeebootoorlog 
tegen Japan. 

"1. With reference to paragraph 11 of today's memorandum 
nr 2427-11/2/26 the following is submitted to the Combined 
Chiefs of Staff: 

2. The Netherlands Government intends to continue its sub- 
marine warfare against Japan with al1 the means at its disposal 
and to expand these means as rapidly as possible. 

3. Not reckoning future losses by enemy action or otherwise, 
the Royal Netherlands Navy will, by tha end of the year 1944, 
have at its disposal 7 or 8 SIM'S manned and trained for opera- 
tions in the S.E.A.C. and S.W.P.A. 

Furthermore, five smaller SIM'S will be available for opera- 
tions in home and European waters; they are, however, not sui- 
table for action in the Eastern Theatre. 

4. By increasing the crews of these smal1 SIM'S with about 
100, to be recruited in Holland after its liberation, it will be 
possible to transfer them to four modern SIM'S suitable for the 
war against Japan. 

5. Furthermore, the Netherlands Naval authorities consider 
it possible to train rapidly another 400 man, employing as in- 
structors former SIM personnel which has grown too old for 
operational duties. 

These trainees can constitute the crews for four more modern 
SIM'S. The remainder wil1 be used as a genera1 submarine per- 
sonnel reserve. 

These four boats can be ready for operations in the Eastern 
Theatre in a'bout 12-18 months after the liberation of Holland. 

6. Finally, the Netherlands Government considers necessary 
to have at its disposal a S /M depot ship, which will enable it to 
keep the Netherlands SIM'S in operationally seaworthy condition. 

In view of the scarcity of settled shorebases in the Theatre it 
considers that a floating S/M base is indispensable. 

For manning this S/M depot ship the Royal Netherlands Navy 
has immediately at its disposal a nucleus of 100 officers and 
ratings so that about 650 more personnel will have to be recruited 
in Holland. 

The depot ship can be manned in about six months after the 
librration of Holland. 

7. This extended Submarine Force will operate under Allied 
operational Command. 

S. The Netherlands Government requests the cooperation 
of its Allies to enable it to effectuate the plans submitted in 
paragraphs 2 and 6 .  

Summarising, the Netherlands Government requests to have 
transferred to the Royal Netherlands Navy within six months 
after the liberation of Hollanä four SIM'S suitable for operations 
in the Pacific and one SiM depot ship; 

in about 12 months after the liberation of Holland four more 
SIM'S like the above, and 

assistance in the training of personnel so that the above ships 
can be manned when transferred. 

9. The Netherlands Government would greatly appreciate if 
C.C.S. could promise in principle to cooperate in the effectu- 
ation of the plan, so as to enable the Netherlands Government 
to commence now preparations for the organizing of personnel 
and material." 



Uit de notulen van de vergadering van de Combined Chiefs of Staff 
van 7 April 1944 blijkt, dat de Regeringsvertegenwoordigers deze 
hebben bijgewoond, toen de volgende onderwerpen aan de orde 
waren. 

Secret 1. Expansion of Netherlands naval forces for war 
against Japan (C.C.S. 509 and 50911) 

2. Transfer of Dutch submarine K-12 to U.S. Navy and relief 
o f  Dutch crew (C.C.S. 513 and 51311) 

Admiral Leahy said that the first two items of the agenda 
dealt with matters which were the concern of the Netherlands 
Representatives and he asked, therefore, for their advice on 
these subjects in order that the Combined Chiefs of Staff 
should benefit from hearing personally the Netherlands point 
of view. 

Admiral Stoeve said that he appreciated this opportunity to 
elucidate the Dutch point of view. The Netherlands Govern- 
ment considered it their duty to participate to their utmost in 
the war until its successful conclusion. Since both Holland itself 
and the Dutch Empire were occupied, the main source of Dutch 
manpower had dried up and the Dutch military effort was now 
'being undertaken with only those forces left from the cam- 
paigns in Holland and the Dutch East Indies. 

The position, however, would change when the Nazis had 
been driven out of Holland and part of the liberated population 
would then be available for the armed services. 

The fact, however, that the country had been devastated and 
a large number of Dutchmen removed for forced labour in Ger- 
many would place limits on the availability of manpower from 
Holland. 

The plan of the Netherlands Government therefore had been 
drawn up only on the basis of what could be accomplished 
within one year of the liberation of Holland. Further plans had 
not been considered. 

The Dutch Navy had now 6500 officers and men, of whom 
about half were suitable for manning sea-going ships of the 
proposed task force. It would be necessary, therefore, to train 
approximately twice this number of officers and men recruited 
from liberated Holland for the proposed task force. 

I n  shaping their plans the Dutch Government had considered 
the strategical situation likely to exist in the Pacific and the 
Indian Ocean. They felt that the Dutch naval forces should be 
organized to take their place with the other Allied light forces 
and to be capable of amphibious operations. 

With the addition of the Dutch marine forces, the cadre for 
which was now being trained in the United States, a Dutch 
amphibious force could be formed. 

The Dutch program asked for the necessary resources for such 
an amphibious force. Troopships and transports could be pro- 
vided from the Dutch merchant marine, and crews for landing 
craft would be available from the personnel manning the canal 
and river craft of Holland. 

The Air Force would probably take longer than any other of 
the forces to train and organize. Plans provided for two auxil- 
iary carriers of approximately 14,000 tons with some twenty first- 
line planes in each. The type of plane was dependent on the type 
of operation undertaken. So far the Dutch Naval Flying Service 
included flying personnel for some 15 torpedo reconnaissance 
aircraft and 30 fighters. These personnel were now operating 
either from auxiliary carriers, tankers fitted with aircraft or from 
British aircraft carriers. Complete ground personnel was not now 
available. There was, therefore, immediately available flying 
personnel for one auxiliary carrier, together with reserves, and 
personnel for the second carrier could only be made available 
after the liberation of Holland. 

With regard to the Dutch submarine force, the position at the 
end of 1944 would be as follows. In  the Far East there would 
be four or five operational submarines (K-14, K-15, 0-19, 
Swordfish, and probably one ex-British T-class boat). 0-21, 
0-23 and 0-24 would be refitting, the latter two being ready 
by the end of 1944. In addition, there were five smaller boats not 
suitable for operational work in Eastern waters. 

After the liberation of Holland, as a first step, part of the 
crew of seven or eight larger submarines who were too old for 
submarine service in tropical waters would have to be relieved, 
and this would result in requirements for about 125 officers and 
men. Five of the smaller submarines could be laid up for refit- 
ting; and with tlie resulting 150 officers and men, together with 
l00 new officers and men, who would have to be trained, four 



large ocean-going submarines could be manned. These craft had 
been asked for in the memorandum to the Combined Chiefs of 
Staff. It was believed that the personnel could be trained in 
some six months after the liberation of Holland, using smaller 
boats and the older submarine personnel who had been relieved 
from operational boats. Later another 400 men could be trained 
and used for an additional four large submarines and as a reserve. 
A depct ship with a complement of approximately 750 officers 
and men would also be required. One hundred of these were 
ready, and the remainder would be recruited and trained after 
the liberation of Holland. 

The position was, therefore, that 600 submarine personnel and 
650 officers and men for a depot ship would have to be recruited 
and trained. There were now available some 550 submarine per- 
sonnel in the United Kingdom, 120 in the Indian Ocean and 36 
in the South West Pacific. With this nucleus as a basis, the 
further 600 required could be trained. 

Admiral Noble, referring to the K-12, said that the Combined 
Chiefs of Staff were anxious not to lose the most valuable ser- 
vices of this boat at the present time. He felt that if the Dutch 
Admiralty could provide the crew for a new T-class submarine 
without paying off the K-12, the British Admiralty would re- 
consider the question of the allocation of a new boat. 

Admiral Stoeve said that for a T-class submarine, personnel 
equal to that of two smal1 Dutch boats would be needed. It 
had been hoped to use the K-12 crew together with the crew of 
one other smaller boat now being used with the Royal Navy for 
antisubmarine training. If K-12 could not be paid off, then the 
manning of a new T-class boat, while not impossible, would take 
longer in view of the necessity to train additional personnel. 

Admiral Noble assured Admiral Stoeve that the Royal Navy 
would afford al1 possible facilities to the Dutch Navy to provide 
training for the Dutch personnel. 

Admiral Stoeve in thanking Admiral Noble for this assurance 
said that the Dutch Commander in Chief would, he felt sure, do 
everything possi'ole to provide a crew for a new submarine with- 
out interfering with the operations of K-12. The great desire 
of the Dutch Navy was to man operational submarines if this 
was possible. 

Admiral Leahy thanked Admiral Stoeve for his very clear sta- 
tement. 

(Admiral Stoeve and General Dijxhoorn then left the mee- 
ting.)" 

Op 10 April 1944 werd door de Combined Chiefs of Staff als volgt 
op de Nederlandse memoranda geantwoord: 

"The Combined Chiefs of Staff have considered both of your 
memoranda dated 6 March 1944 in which you outline the plans of 
the Netherlands Government for the expansion of its naval forces 
and naval air forces after the liberation of Holland. 

The Combined Chiefs of Staff wish to express to the Nether- 
lanás Government appreciation of its desire to participate further 
in the war against Japan to the utmost of its abilities. 

Although it is agreed that every effort should be made to 
employ profitably and at the earliest practicable time a11 avail- 
able forces in the furtherance of the common war effort, the 
exact details of such employment can at this time be planned for 
the foreseeable future only. It is noted that the comtemplated ex- 
pansion could not be begun until after the liberation of Holland. 

The Combined Chiefs of Staff are of the opinion that any 
detailed decisions as to the transfers of ships and aircraft to the 
Netherlands Government must depend upon the situation at  the 
time of the liberation of Holland and cannot be made this far in 
advance. 

The Combined Chiefs of Staff propose that, as in the case 
of the Netherlands Army, the Netherlands Government should 
deal directly with the British Chiefs of Staff on al1 matters per- 
taining to recruitment and training of future Netherlands naval 
~inits.". 

Dit antwoord werd op 14 April 1944 door schout-bij-nacht Slöve 
aan de Regering te Londen medegedeeld. De  beslissing betekent, 
aldus de heer Stöve in een begeleidende brief, dat de sterkte der 
Nederlandse vloot in de eerstkomende jaren mede zal worden beslist 
door Engeland, terwijl Amerika zich hiervan afzijdig houdt. De 
Britten hadden de heer Slöve verzekerd, dat binnen enkele maanden 
het oorlogsbeeld helderder zou zijn en dat dan definitieve toezeg- 
gingen mogelijk werden. 

De Minister van Marine heeft op 14 Augustus 1944 de volgende 
nota, betreffende personeel benodigd voor de Koninklijke marine 



bij de bevrijding van Nederland, aan de Deputy First Sea Lord, 
admiral sir Ch. Kennedy Purvis, overhandigd: 

,,Now that the moment of the liberation of the Netherlands is 
approaching, it becomes necessary for the available personnel of 
the Royal Netherlands Navy te be regrouped in such a way that 
it will be possible to cope with the various tasks to be fulfilled 
on and immediately after the return to the Netherlands. 

In the main, these tasks can be placed in two categories: 
a. the putting of Netherlands ports int0 working condition; 
b. the building up to the Naval personnel organization for 

participation in the war against Japan. 
As a consequence of the policy of the Netherlands Navy, 

which has been strictly carried through and maintained to the 
last degree, to use al1 means at its disposal in every part of the 
world in supporting the actual prosecuting of the war, practically 
speaking al1 the serviceable personnel are now serving on board 
of the active ships operationally under the command of the 
British and the Americans. 

The personnel placed ashore in the U.K. for administrative 
purposes is totally inadequate to fullfil the tasks expected of the 
Netherlands Navy. These tasks, amongst others, consist of: 

1. Helping in the clearance of the port of Rotterdam and the 
opening of other ports (removal of mines, bombs and other 
obstacles); 

2. Pilotage and patrolling services; 
3. Guarding of the port area; 
4. Hydrographic, buoying of the fairways; 
5. The taking on of civilians and personnel under conscription; 
6. The organising of centra1 recruiting depots, etc. for the war 

against Japan. 
To a great extent it will be possible for the personnel required 

for the above in a following stadium commencing a few days 
after the return to the Netherlands to be replaced by personnel 
found there or without replacement could be freed and used 
for the task described under b. 

In the meantime it will be necessary to train now a sectio11 of 
the personnel for the work described under a., whilst for the 
smooth building-up of the personnel's organization, it will like- 
wise be necessary to teach instructors and non-commissioned 
officers for the training places and receiving centres. 

The only sources from which this personnel can be acquired 
are: 

a. ships in service; 
b. submarine service (including shore establishment); 
c. m.t.b. service (including shore establishment); 
d. mine-sweeping service. 
re li. Of the sub a. ships in active service are in the first place 

to be considered those which are situated in or near the U.K. 
These are: 

1. H.Ms Soemba (already paid off) 
2 .  H.Ms Flores (grouped with the A.E. Forces) 
3. H.Ms Heemskerck (under repair until November). 
Further operating in the Mediterranean: 
4. H.Ms Joh. Maurits 
5. H.Ms Friso 
both of which ships are due for repairs in August (postponed 

to the autumn of 1944). 
Furthermore there are with the E.F.: 
6. H.Ms Tromp 
7. H.Ms Tjerk Hiddes 
8. H.Ms van Galen 
9. H.Ms van der Zaan 

and in the West Indies: 
10. H.Ms van Kinsbergen 
11. H.Ms Jan van Brakel 
12. H.Ms Queen Wilhelmina. 
It has been requested to place H.Ms Flores, whose guns are 

almost finislied (on the 10th August at the most 170 shots per 
gun) at the disposal already now of the Netherlands Navy. l t  
has furthermore been proposed to send H.Ms Tjerk Hiddes, 
which on account of engine damage is only suitable for limited 
operational use, to the U.K. as soon as possible. During the 
very necessary repairs, the crew of this ship can be earmarked 
for job in the return to the Netherlandc. 

The personnel of H.Ms Heemskerck, with the exception of 
tlie requisite skeleton crew, has also been counted on for use in 
the return. In any case the wish has been made known not to 
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send this ship to the Far  East prior to the liberation of th r  
Netherlands. 

R e  0. and c. On the conclusion of the sea-war in  West-Europe, 
it is the intention of the Netherlands Admiralty to  make use of 
the personnel of the M.T.B. service and the submarine service 
(except perhaps a few necessary exercise boats for  Asdic-training) 
for  the return to the fatherland. 

R e  d. The  mine-sweeping service wil1 be maintained in its 
entirety and as far as necessary wil1 be enlarged in order, in 
co-operation with the Royal Navy, to render the harbour ap- 
proaches and fairways free of inines. 

Summing up, the intention of the Netherlands Adiniralty is: 
1. to  be able, a t  short notice, to  dispose of the personnel of 

$%.MS Flores; 
2. to  have H.MS. Tjerk Hiddes directed to the U.K. after the 

completion of the temporary repairs a t  Bombay; 
3. to obtain the agreement of the Admiralty that the personnel 

of H.Ms Heemskerck, Tjerk Hiddes, Johan Maurits and Friso 
shall be used during or shortly after the returil to the Netherlands; 

4. to  obtain the agreement of the Admiralty that the per- 
sonriel of the M.T.B. service and the submarine service (excepting 
a few Asdic boats) shall be i~sed  for the return to the Netherlands, 
provided the war at sea in  West Europe permits of same." 

Vo!gcns mededeling van de toenmalige schout bij nacht Stöve, des- 
tijds Regeringsvertegenwoordiger bij de Combined Chiefs of Staff, 
leefden in de gedachten van de to'enmalige Minister van Marine, de 
heer Furstner, plannen voor de uitbouw van de vloot. Deze wenste 
een belangrijke Nederlandse zeemacht, bestaande uit zwaar be- 
wapende schepen, aircraftcarriers, kruisers en alles, wat er verder bij- 
hoort: een kern, zoals in het slagkruiserplan was gedacht. 

In  Amerika kregen de heer Stöve en zijn medewerkers meer inzicht 
in wat men gebruikte bij de Amerikaanse gecombineerde operaties. 
D e  gehele zee-oorlog in de Stille Oceaan hecft in het teken gestaan 
van de gecombineerde operaties; de landingsoperaties werden onder- 
steund en geleid door de marine. Toen er dus plannen waren o m  een 
mariniersregiment te formeren, kwam de vraag op: wat doen de 
Amerikanen met hun mariniers, hoe verplaatsen ze die en hoe zien 
hun amphibious forces, liiin task-forces e r  uit? 

D e  heer Stöve heeft de gelegenheid gekregen in het Westen. in 
San Diego, met erg veel medewerking van de Amerikaanse marine- 
leiding deze zaak te bestuderen. Geconstateerd werd, dat een task-force 
als regel bestond uit een landingsgroep met de transportschepen, uit 
klein landinpsmaterieel, waarmede de troepen aan land werden ge- 
bracht, uit aircraftcarriers met een betrekkelijk gering aantal vlieg- 
tuigen, uit enkele artillerieschepen, kruisers, torpedobootjagers; soms 
waren er ook onderzeeboten bij. E r  is toen van Washington uit aan 
de Minister van Marine in overweging gegeven de plannen voor een 
meer grootscheepse opzet te herzien en daarvoor in de  plaats te stellen 
een meer practisch bereikbaar geheel in de vorm van zo'n amphibious 
force. Daar  was admiraal Furstner vóór, zodat er einde 1943 een 
volledig vlootplan tot stand is gekomen, bestaande uit 2 aircraftcar- 
riers - dat waren auxiliary carriers -, 2 zware kruisers, 4 lichte 
kruisers, een aantal torpedootbootjagers en het landingsmaterieei, dat  
met elkaar ook nog ongeveer een honderdtal schepel: betrof. Dit alles 
nog aangevuld met mijnenvegers, die tevens bescherming zouden 
kunnen geven tegen onderzeebootaanvallei1. 

Dit plan is ingediend bij de Combined Chiefs of Staff in het 
voorjaar van 1944. Toen werd er van marinezijde aangegeven, 
waartoe de Nederlandse Regering zich wilde verplichten, nl. een vloot- 
basis, een bijdrage o p  het gebied van de olie, een vlooteenheid, een 
luchtmacht en een brigade mariniers. Dit was het afgeronde beeld 
van de plannen voor de marinebijdrage in  de oorlogveiring, zodra 
Nederland zou zijn bevrijd. Daarnaast had de Nederlandse Regering 
het plan voor de uitbouw van het leger. 

D e  heer Stöve is begin 1944 enkele weken te Londen geweest, o m  het 
vlootplan te helpen opstellen en is met dat  plan naar Washington 
teriiggekeerci. Het  was toen niet meer slechts een plan van de  marine- 
leiding, maar eeri plan van de Nederlandse Regericg. Het  was onder- 
tekend door de Minister voor Algemene Oorlogvoering, d e  heer Ger- 
bralzdy. Het plan is schriftelijk voorgebracht bij de  Combined Chiefs 
of Staff, waar het zoveel mogelijk is bepleit. Het  werd met heel veel 
belangstelling ontvangen, maar toen het op zaken doen aankwam, 
hadden de Amerikanen er geen belangstelling voor, omdat het te  
voorbarig was. D e  bevrijding van Nederland, de recrutering, die daar- 
o p  moest volgen, en de opleiding van het personeel zouden zoveel 
tijd in beslag nemen, dat zij zich niet konden binden aan  de belofte. 
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dat zij de Nederlanders al dat materieel ter beschikking zouden 
stellen, want daar ging het natuurlijk om. De officiële beslissing in 
de Combined Chiefs of Staff is geweest, dat de Nederlandse Regering 
deze uitbreiding van de vloot te zijner tijd maar moest behandelen 
met de Engelse Admiraliteit. l )  

Er waren maar twee moge!ijkheden: Amerikaans of Engels mate- 
rieel. De marine had graag Amerikaans materieel gehad, omdat zij 
meende - en deze mening was zeker gebaseerd op het oordeel van de 
Nederlandse ambassadeur, de heer Loudon, met wie de heer Stöve 
altijd zeer nauw contact had -, dat het politiek gunstig zou zijn, 
indien de Nederlanders eens wat meer Amerikaans geörienteerd wer- 
den voor de toekomst, omdat men vond, dat de Nederlanders heel 
erg - wel begrijpelijk door het verblijf in Engeland - Engels ge- 
oriënteerd waren. 

Nu was de beslissing van de Combined Chiefs of Staff een teleur- 
stelling, maar de heer Stöve heeit dit nooit gevoeld en nooit be- 
grepen als een beslissing, die was gebaseerd op gevoeis- of politieke 
overwegingen van sympathie of antipathie, maar eenvoudig o p  
realiteit. De toestand was begin 1944 zo: de Amerikaanse marine 
groeide; zij was op het toppunt van haar uitbreiding, de opleidingen 
begonnen vrucht te dragen. Het personeel vloeide de Amerikaanse 
marine toe in gelijke mate als de werven het materieel afleverden. 
De toestand bij de Engelsen was volkon~en anders. De Engelse 
marine had on~streeks die tijd een formatie van ongeveer 700 000 man 
en de admiraliteit kon zelfs de bemanningen van de schepen 
moeilijk op peil houden, laat staan er nog uitbreiding aan geven. 
Er was inderdaad meer mogelijkheid, dat de Nederlandse marine van 
Engelse zijde schepen zou kunnen krijgen dan van de Amerikanen. 

Kort nadat de beslissing over het vlootplan was gevallen is 
de heer Stöve uit Washington weggegaan en te Londen geplaatst, 
waar hij de opdracht kreeg de voorbereiding voor de  terugkeer naar 
Nederland te treffen. Daarmede was zijn taak voor de uitbreiding 
van de Nederlandse vloot eigenlijk afgelopen. Hij heeft er naderhand 
nog \\-el van gehoord. De verwijzing van de Combined Chiefs of 
Staff naar de Engelsen heeft tenslotte het resultaat gehad, dat de 
Nederlanders torpedobootjagers van de Engelsen hebben overgenomen, 
benevens één van de auxiliary carriers, de eerste ,,Karel Doorman". 

Toen de afwijzende beslissing van de C.C.O.S. was gekomen en de 
heer Stöve erg teleurgesteld was, heeft hij een gesprek gehad met het 
hoofd van de Britse admiraliteitsdelegatie, admiraal IVoble; deze be- 
gremep, dat de Nederlanders erg teleurgesteld waren. Admiraal Noble 
heeft toen vriendelijke woorden gesproken en gezegd: denk er aan, 
dat dit niet zo erg is als het misschien op het 'ogenblik lijkt. Dit is 
niet helemaal een afwijzing. Jullie kunnen, geloof ik, inderdaad vol- 
komen rekenen op de medewerking van de Britse admiraiiteit, zodra 
jullie mensen hebben om de schepen te bemannen. In ieder geval, 
voor dat ogenblik was het volkomen afgewezen en dit was daarom 
naar, omdat het voor de Nederlanders niet onverschillig was, of zij 
Amerikaanse schepen of Engelse schepen kregen. Niet dat zij een 
uitgesproken voorkeur voor de een of de ander hadden, maar de wijze 
van opleiden met Engels materieel dan wel met Amerikaans was wel 
in menig opzicht anders. Het was toen voorjaar 1944. Toen iedereen 
voelde, dat de aanval op Europa binnenkort zou plaats vinden, 
moesten er plannen gemaakt worden voor een snelle opleiding. De 
beslissing werd uitgesteld, d.w.z. de beslissing bleef in de lucht han- 
gen; er werd gezegd: het geheel wordt nooit Amerikaans, het wordt 
misschien Engels; dus in zoverre konden de Nederlanders vage plan- 
nen maken voor het opleiden van hun mensen met Engels materieel. 

De marineleiding heeft zich, aldus de toenmalige chef van de 
marinestaf, de heer Terrnijtelcr?, met betrekking tot het deelnemen 
aan de bondgenootschappelijke strijd tegen Japan laten leiden door 
de verklaringen van Koningin en Kabinet, dat het Nederlandse volk 
zich met alle middelen, zowel op personeels- als op materieelgebied, 
aan die strijd zou wijden. Het was zonder meer duidelijk, dat een 
opbouw van meet af aan met een overgroot aantal volkomen ,,groeneu 

manschappen, onderofficieren en officieren zó lang zou duren, dat 
de vloot eerst oorlogsgereed kon zijn, wanneer de oorlog tegen Japan 
wellicht reeds geëindigd zou zijn. In deze reden lag, aldus de heer 
Termijteleiz, een onvermijdelijke beperking van het vlootplan. Het 
ging dus om het volgende probleem: men heeft zoveel geoefende 
mensen; welk aantal schepen kan men hiermee bemannen? Met een 
derde gedeelte van de equipage geoefend personeel kon men binnen 
afzienbare tijd een goed bruikbaar schip krijgen. Dus elke geoefende 
man toen betekende drie man na afloop van de oorlog. 

Een tweede moeilijkheid lag op het materiële gebied. De schepen, 
welke met behulp van de in Nederland te vinden mankracht moesten 
worden bemand, bezat de marine niet. Zij zouden moeten worden 
toegewezen door de  geallieerden, hetzij uit hun eigen vloten, hetzij 
uit door de overwonnen vijand uit te leveren materieel. 
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Rekening houdende met de bovenstaande overwegingen is de 
Nederlandse marine tot het volgende plan gekomen. In de Verenigde 
Staten is aangevangen met de opleiding van kernkadergroepen voor 
een te vormen ,,re-inforced regiment", de latere mariniersbrigade. 
Zo'n ,,re-inforced regiment" zou deel uitmaken van eer] ,,amphibious- 
attack-force". Het leek nu niet alleen mogelijk, maar zelfs voor de 
hand liggend, dat behalve dit op het land agerend deel der arnphi- 
bious force ook het daarbij behorend drijvend gedeelte, d.w.z. de 
transportschepen en landingsvaartuigen, aismede de voor bescher- 
miqg, artilleriesteun en vliegtuigsteun benodigde oorlogsschepen 
door de Nederlanders konden worden geleverd. Op deze wijze zou 
een afgeronde Nederlandse eenheid aan de geallieerde strijdkrachten 
kunnen worden toegevoegd, welke door de oorlogsleiding op de 
door haar best geoordeelde wijze kon worden ingezet. De bedoe- 
ling was dus de mariniersbrigade zelf te vervoeren en aan de wal 
te zetten. 

Afgescheiden van het ontvouwde plan lag het in het voornemril 
de onderzeeboot-oorlog met de ter beschikking staande boten voort 
te zetten. Zodra zou blijken, dat het mogelijk was het onderzeeboot- 
dienstpersoneel zodanig uit te breiden, dat een groter aantal boten 
kon worden bemand, lag het in de bedoeling een voorstel tot uit- 
breiding van de Nederlandse onderzeebootvloot aanhangig te maken. 

De marine heeft geregeld nieuwe boten gekregen, als er personeel 
beschikbaar was. De Engelsen waren op dat punt buitzngewoon pret- 
tig. De heer Termijtelen sprak heel dikwijls met de chel van de Britse 
onderzeedienst, admiraal Berry, die in de buurt van Londen woonde. 
De Nederlanders hebben o.a. een bemanning uit Australië laten komen 
en kregen daarvoor dadelijk een boot toegewezen. De heer Termijtelen 
weet niet. of het zover ging, dat hij ook de twee 8-inchkruisers en één 
6-inchkruiser zou hebben gekregen. In de eerste plaats moest men deze 
kunnen bemannen om ze te krijgen. Achteraf gezien bleken er niet 
zoveel 8-inchkruisers op de wereld te zijn; 6-inchkruisers waren er 
meer. Toch gelooft de heer Tennijtelen, dat, als de oorlog langer 
was doorgegaan, de marine in staat was geweest om schepen te 
bemannen en ook schepen ZOU hebben gekregen. Verschillende 
jagers en mijnenvegers hébben de Nederlanders gekregen. Tenslotte 
achtte de Nederlandse marineleidina het haar dicht  in overleg met 
de Britse admiraliteit een gedeelte-van de  oordz zee mijnenvrij te 
maken. Een groot deel van het daarvoor benodigde personeel en 
materieel was reeds aanwezig, uitbreiding tot de vereiste sterkte zou 
weinig n~oeilijkheden opleveren. Deze aangelegenheid, welke een 
locaal karakter droeg, ZOLI - naar vertrouwd werd - met de Britse 
admiraliteit kunnen worden geregeld. 

Er moest, aldus de heer Termijtelen, ook worden voorzien in vlieg- 
tuigsteun; de marineleiding rekende op 2 auxiliary carriers en op de 
,,HeemskerckW als antiluchtkruiser. 

Met betrekking tot zijn ministerieel beleid ten aanzien van de 
wederopbouw van de marine, o.m. voor de herovering van Indië, 
verklaarde de heer Fzrrstner, dat er naast een plan voor een mari- 
niersbrigade een vlootplan was, dat is voorgelegd aan de Combined 
Chiefs of Staff. De task forces zijn toen voor het eerst in het plan 
gebracht; deze zijn later in 1945 door Minister de Rooy overgenomen 
en zouden bestaan uit een combinatie van oorlogsschepen, die self- 
supporting zouden zijn, landingsoperaties zouden kunnrn uitvoeren, 
konvooibescherming op zich zouden kunnen nemen en dergelijke. 
Door de Amerikanen is daar nooit erg op gereageerd. Van het plan 
in zijn geheel is althans niets gekomen. De marine heeft tegen het 
einde van de oorlog alleen enige jagers van de Engelsen kunnen 
Itopen. 

In de eerste periode na de bevrijding van een deel van Neder- 
land, toen het vooral op de wervingsgroepen aankwam, is er een 
strijd geweest met het Departement van Oorlog over de verdeling 
der recruten. De marine heeft toen een aparte wervingsgroep voor 
de mariniers te Eindhoven gehad, waar ook een wervingsgroep 
was voor de luchtstrijdkrachten. In Engeland had de marine twee 
kampen, een bij Skegness en een op de kust van Wales. Daar 
werden de jongelui geoefend. 

De heer J. M. de Booy, van 23 Februari 1945 tot 3 Augustus 1946 
Minister van Marine, verklaarde zich van het vlootplan niets te kun- 
ken herinneren. In 1945, 1946 zijn enige torpedobootjagers van de 
Engelscn overgenomen. Deze schepen zijn bemand en naar Neder- 
landsch-Indië gezonden. 

$j 3. Conclusies 
In Mei 1943 werd er door de Nederlandse vertegenwoordiger bij de 

Combined Chiefs of Staff, de heer Stöve, bij de toenmalige Minister 
van Marine, de heer Furstner, op aangedrongen een vlootplan in te 
dienen. 

In de stafcommissie was toen reeds besloten, dat Nederland bij de 
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strijd in het Verre Oosten onder meer zou deelnemen met een mari- 
niersbrigacle van k 5000 man. Dit plan voor een mariniersbrigade 
was door de Regering goedgekeurd. Bij de opstelling van het vloot- 
plan werd er van uit gegaan, dat deze mariniersbrigade er zou komen. 
Het werd nodig en nuttig geoordeeld, dat deze brigade, welke een 
an~phibisch karakter zou krijgen, door een eigen vloot zou worden 
beschermd en verzorgd. Hiertoe werden nodig geacht een drietal 
transportschepen, een honderdtal landingsvaartuigen benevens een 
aantal oorlogsschepen, 4 kruisers, 6 torpedobootjagers, 8 mijnen- 
vegers, 2 vliegdekschepen en 1 antiluchtkruiser. Op 6 Maart 1944 
werd door de Nederlandse vertegenwoordigers bij de Combined 
Chiefs of Staff een memorandum ingediend, waardoor nauwkeurig 
de plannen der Nederlandse Regering ter kennis van dit hoogste ge- 
allieerde militaire orgaan werden gebracht. 

Dank zij het Seit, dat de Nederlandse marine toen ongeveer 6500 
inensen in dienst had, waarvan ongeveer de helft geschikt was om 
op oorlogsschepen te dienen, behoefde, mede gelet op het personeel 
dat in krijgsgevangenschap was, slechts ongeveer 1800 man nieuw 
personeel geheel te worden opgeleid. De grootste moeilijkheden wer- 
den verwacht bij de opleiding van personeel voor de marinelucht- 
vaartdienst. 

Naast deze plannen wilde de Nederlandse marineleiding de onder- 
zeebootvloot uitbouwen tot acht moderne onderzeeboten, benevens 
een depotschip, geschikt voor de oorlog in de Stille Oceaan. 

Het bovenstaande was het volledige beeld van het plan, dat de 
marineleiding in het voorjaar 1944, wat de vloot betreft, dacht te 
kunnen verwezenlijken. In de vergadering van de Combined Chiefs 
of Staff op 7 April 1944 heeft de heer Stöve de plannen bepleit en 
toegelicht. Uit de notulen van deze vergadering blijkt, dat de heer 
Stöve na zijn toelichting de vergadering heeft verlaten. Van een 
discussie met de Nederlandse vertegenwoordigers over deze Neder- 
landse plannen leest men hierin dan ook niets. Uitdrukkelijk wordt 
vermeld, dat de heer Stöve slechts gehoord is. De mrning van de 
commissie, dat men de Regeringsvertegenwoordigers niet anders 
moest zien dan als een verbindingsschakel tussen de Nederlandse 
Regering en de Combined Chiefs of Staff wordt hierdoor bevestigd. 
Slechts wanneer er sprake is over de aanwending van Nederlandse 
strijdkrachten, in casu de K 12, kan men spreken van een deel- 
nemen aan de besprekingen, zoals door oud-Minister van Kleffens 
wordt bedoeld. 1) 

De coinmissie heeft de indruk, dat de heer Stövt! op bekwame 
wijze het vlootplan heeft verdedigd. Zijn verschijnen in de vergade- 
riiîg van de Combined Chiefs of Staff wijst er in ieder geval op, dat 
men er prijs op stelde zijn zienswijze nog eens te vernemen. Dat de 
Combined Chiefs of Staff op 10 April 1944 de beslissing ten aanzien 
van het vlootplan - op dezelfde wijze als eerder was gebeurd ten 
opzichte van het legerkorpsplan - opschortte, is teleurstellend, maar 
de commissie wil hiervan noch de Regering noch de heer Stöve enig 
verwijt maken. De Amerikanen hadden geen belangstelling voor 
plannen, waarvan de mogelijkheid van verwezenlijking nog in de 
toekomst lag. 

In  feite betekende dit uitstel een afwijzing van de plannen. Be- 
treffende de recrutering en de training van toekomstige Nederlandse 
marine-eenheden gaven de Combined Chiefs of Staff in overweging 
de zaken direct te behandelen met de Britse chefs van staven. Dit is 
door de marineleiding dan ook gedaan. 

Op 14 Augustus 1944 vroeg de Minister van Marine de plaats- 
vervangend First Sea Lord een aantal Nederlandse schepen uit de 
vaart te mogen halen. Het personeel, dat op deze schepen diende, 
was nodig: 

1. om de havens, vooral van Rotterdam, in orde te maken; 
2.  voor het loodswezen en de patrouillediensten; 
3. voor de bewaking der havens; 
4. voor de hydrografie en de betonning; 
5.  om burger- en dienstplichtig personeel aan te nemen; 
6. voor de organisatie van de centrale recruteringsbureaux voor 

de oorlog tegen Japan. 
Nadat na de bevrijding personeel was opgeleid, is de Nederlandse 

marineleiding erin geslaagd van de Engelsen een aantal torpedo- 
bootjagers, mijnenvegers en het vliegdekschip ,,Karel Doorman" te 
verkrijgen. 

Het resultaat van de actie voor onderzeeboten is geweest, dat de 
marine de ,,Zwaardvisch" en de ,,Dolfijnu van de Engelsen heeft 
overgenomen. 

De commissie heeft waardering voor het feit, dat de Regering 
tijdig een vlootplan heeft opgesteld en ingediend. Zij is wel van oor- 
deel, dat het plan in de toenmalige omstandigheden te ambitieus is 
geweest. 





deelneming aan de oorlog, d.w.z. oni houvast i n  Amerika te krijgen 
en een Neder la~dse  xariniersafdeliiig te gaan vestig ei^, be2oeld als 
een soort kadergroep. Deze groep zou geheel in  Amerikaanse tactiek, 
wapenkunde en wapengebruik worden opgeleid. 

D e  hee; Stöve had te Vv'ashington, waar het hoofdkwartier van de 
Amerikaanse mariniers was gevestigd, d r  c o m i ~ a n d a n t  van de Ameri- 
kaanse mariniers, een reeds oudere heer, generaal Holcomb, verschei- 
dene malen ontmoet. Ceze had in zijn hart een zwakke plek voor 
Nederland. Generaal Holcomb was na de Boxeropstand coinnian- 
dant van de Amerikaanse mariniersafdeling te  Peking geweest. D e  
Amerikanen waren de enigen, die daar mariniers hadden. D e  andere 
naties hadden er soldaten. Tussen soldaten en mariniers gaat hei 
blijkbaar nooit zo goed. Zoals generaal Holcomb dat vertelde, was 
het iedere avond vechten en dan stonden zijn mariniers alleen. Op 
een dag was er bericht gekomen, dat  er andere mariniers kwainen, 
Nederlanders. D e  Amerikanen hadden die Nederlanders met ge- 
juich ingehaald, want van dat  ogenblik af hadden zij ,,alliesM. Hier- 
door had deze generaal Holco~?zb kennis gemaakt met vele van 
de oudere Nederlandse mariniersofficieren, die allen reeds lang 
de dienst hebben verlaten. Hij had wel gezien, dat de Nederlandse 
mariniers te Peking tot een goed korps behoorden. Toen de  heer 
Stöve dus er voor het eerst een beetje schoorvoetend kwam praten over 
de  mogelijkheid, dat  aan alle mariniers, uit Curaqao en uit Engeland 
- het waren er bij elkaar ongeveer 200 - een opleiding zou kunnen 
worden gegeven in Amerika met Amerikaanse instructeurs om van 
hen de  aanstaande instructeurs te  maken voor de mariniers, die in  
het bevrijde Nederland zouden worden gerecruteerd, was deze oude 
generaal zo enthousiast voor het plan, dat  hij wilde proberen het 
voor elkaar te krijgen. Dit was een zeer grote steun voor de Neder- 
landers. Deze generaal heeft zich werlcelijk bijzonder ingespannen o m  
de Nederlandse plannsn zo goedgunstig mogelijk overal voor te 
brengen. 

Het  betrof de oorlogvoering en het zou beslag leggen o p  een ge- 
deelte van de algehele oor!ogsvoorbereiding in Amerika. Dit kon dus 
niet gebeuren zonder de toe-temming van de Combined Chiefs cf 
Staff. Dezen hebben tenslotte die toestemming gegeven. N a  de princi- 
piële toestemming hebben de C.C.O.S. deze aangelegenheid naar de 
Amerikaanse chefs van staven verwezen. Van toen af was het een 
Amerikaanse zaak geworden. E r  werd beslag gelegd o p  een gedeelte 
van een kamp, o p  Amerikaanse wapenen, o p  Amerikaanse instruc- 
teurs, terwijl hun eigen marinierskorps snel moest worden uitgebreid. 
Het was juist in de  tijd, dat de  Amerikanen in Guadalcanal gevochten 
hadden, zodat zij precies wisten, wat een moderne oorlog betekende. 
Het is tenslotte met veel moeite voor elkaar gekomen. 

D r  mariniers, komende uit Curaçao, Suriname en Engrlanrl, werdcri 
verzameld met de officieren, waarover de marineleiding de beschik- 
king had, en zijn naar Amerika gestuurd. Zij zijn ongeveer in  Oc- 
tober 1943 in Amerika aangekomen o m  daar hun ogleiding te begin.- 
nen: het was niet zo heul eenvoudig Nederlanders onder Amerikaanse 
iristructeurs te plaatsen. Het betekende, dat  er ineens eiln vrij omvang- 
rijke organisatie moest worden geschapen; de  Amerikaanse reglemec- 
ten moesten in het Nederlands worden vertaald. E r  werden diverse 
mensen bij elkaar gehaald van consulaten, die nauwelijks gemist kon- 
den worden, havenmeesters, die geen werk hadden, koopvaardij-offi- 
cieren, die ziek waren en daardoor niet konden varen, enz. Dezen 
hebben dat vertaalwerk gedaan. 

Z o  heeft de Nederlandse Regering toestemming gekregen voor het 
organiseren van de kadergroep als voorloper van een versterkt regi- 
ment van 5000 man, dat  dan na de bevrijding van Nederland zou 
worden oogericht. Dat  versterkte regiment heeft men gekregen, door- 
dat de Neder!andse Regering 1:itdrukkelijk heeft gezegd: wij willen 
meedoen aan de oorlog; dat regiment wordt ter beschikking gesteld 
van de geallieerde oorlogvoering. Daar  leggen wij geen enkel servituut 
op. Of het regiment nu zal worden gebruikt in Japan of op de  
Marianen, of in Malakka, dat hindert niet, het is een Nederlands 
aandeel in de geallieerde ,,war effort". D e  Nederlanders hoopten na- 
tuurlijk, dat het voor Nederlandsch-Indië zou worden gebruikt, maar 
er is nooit een woord over gesproken. 

D e  mariniers zijn naar Amerika gekomen en zij hebben het er bij- 
zonder goed afgebracht. Zij hebben daar  tijdens de opleiding resul- 
taten geleverd, waarvan de Anerikanen versteld stondeil. Al het werk, 
dat een marinier behoort te kennen, hebben zij bijzonder goed ge- 
daan. Dat  trof heel gelukkig, want juist in die zelfde tijd werd gene- 
raal Eiotcowb - die de leeftijdsgrens had bereikt - vervangen door 
eeneraal Vavdeerift .  Deze is d& man van Guadalcanal geweest. 

Daardoor had hij een ongelooflijke populariteit in  Amerika. Guadal- 
canal was eigenlijk gezegd het eerste tastbare succes in de oorlo;. 

Hoewel generaal Vandegrift  een Nederlandse naam had, voelde 
deze niet speciaal voor de Nederlanders. Toen de Nederlandse mari- 
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niers daar een maand of drie, vier waren, is hij op inspectie gegaan. 
Toen hij had gezien, wat de Nederlandse qrinnen daal hadden ge- 
presteerd, zei hij: ,,Ik heb er een beetje scegtiscb tegenover ges taai^, 
omdat het voor mij een servituut op de opleiding van mijn eigen 
mensen betekent. Deze mannen zijn goed; van d ~ t  ogenblik af hebt 
u al mijn steun o x  te trachten dat versterkte regime2:t te doen ge- 
boren worden". Dit betekende nogal wat: de opleiding van een paar 
honderd mensen is niet zo moeilijk, maar 5000 man is natuurlijk heel 
wat ade r s .  Daar heeft men ern eigen kamp voor nodig. Het vereist 
een grote organisatie en dat betekecde voor de Amerikanen ook 
hoge kosten, want uit de aard der zaak hadden de Nederlanders 
zelf niet de materiele middelen. De Nederlanders probeerden het 
dus zo mogelijk op de basis van Isnd lease. Dit is mede met de 
steun en de voorspraak van generaal VandcgriJt mogelijk geworden. 
Met reginzunt is ook tot stand gekomen, juist op het moment, dat 
de oorlog tegen Japan eindigde; toen hield de Amerikaanse belang- 
stelling voor het regiment ook meteen op. 

De heer van der Kun verklaarde, dat hij zich voor de mariniers 
nooit zorgen heeft behoeven te maken, want dat was voor de Ameri- 
kanen ,,hun baby". Zij zorgden daar helemaal voor; zij hadden dat 
helemaal opgenomen bij hun eigen verplichtingen. 

Het afvoeren van de mariniers is na V.J.-Day we! een moeilijkheid 
geworden, want toen was er geen belangstelling meer voor de inari- 
nierc. De Amerikanen wilden hen toen zo gauw mogelijk kwijt. 

Toen de Amerikanen toestemming hebben gegeven voor het in op- 
leiding nemen van Nederlandse mzriniers, kader en inanschappen, is 
er beloofd, clat, wanneer met de recrutering kon wordm begonnen, de  
werving van mariniers prioriteit zou hebben. 

De  heer van der Kun meende, dat de Nederlandse autoriteiten bij 
S.H.A.E.F. zijn gekomen voor toestemming om mensen te recru- 
teren. S.H.A.E.F. had zelf een grote behoefte aan personeel en heeft 
gezegd: ,,Ik heb met jullie prioriteit niets te maken; ik heb alleen 
met mijn eigen prioriteit te maken". Toen heeft de heer van der Kun, 
naar hij zich meende te herinneren, de  Minister van Marine ge- 
waarschuwd en gezegd: ,,Denkt u er aan, wij zijn met de  Ameri- 
kanen overeengekomen, dat wij voor de mariniers prioriteit zouden 
hebben; op  die basis hebben de Amerikanen het op  zich genomen." 

Toen er met veel rroeite 1800 man voor uitzending gereed waren, 
zijn er weer moeilijkheden geweest met het transport van Europa naar 
Amerika. Er gingen lege sche_nen uit Europa naar Amerika. Dat 
waren echter schepen van het leger, dus daar konden onmogelijk 
mariniers op! Daar is toen via de Combined Chiefc of Staff een einde 
aan gemaakt. Dezen hebben goedgevonden, dat de mariniers op leger- 
schepen werden vervoerd. 

Dit werd voor Nederland door het Army Transport te Brussel ge- 
regeld en in Ainerilia door, als de heer val? der Kuv! zich g o ~ d  her- 
innert, het U.S. Navy Transport onder admiraal RoFertson. 

Het geheel is eigenlijk slecht gelopen, want de mariniers zijn z6 laat 
gekomen. dat, toen Japan capituleerc'e en de lend-lease eindigde. de 
onleidicg nog niet klaar was. Van 1 Septcn4er tot medio hTovembor 
1945 hebben de Nederlanders die opleiding in dolla?$ moeten be- 
talen. 

De mariniersbrigade is, als de  heer van der Kun zich niet vergist. 
medio November uit Amerika naar Iridie vertrokken; het kan echter 
ook einde October zijn geweest. De heer vnrz der Kun heeft grote 
moeilijkheden met admiraal Kivg gehad, want deze wilde hen weg- 
sturen in September, klaar of niet klaar. Het resu!taat was, dat de  
mariniers mochten blijven tot de opleiding zo ver was, dat zij ten- 
minste het eerste stadium waren gepasseerd en diis met wat jungle- 
training klaar waren. 

Er zijn ruim 4000 man in Amerika gekomen en er zijn in Quantico 
alles bij elkaar een 200 k 300 man kader opgeleid. 

Het materieel voor de mariniers bracht soortgelijke moeilijkheden 
met zich. Zij konden alles krijgen, wat zij maar wilden, zolanj de  
kans bestond, dat de mariniers zouden optreden op één van de ge- 
vechtsterreinen. Dan ging het op bask van de lend-lease; de Neder- 
landers hebben een derde van het inaterieel moeten betalen, nl. dat, 
wat nog niet was aangeschaft toen de lend-lease ophield. 

De Amerikanen zijn hun beloften vollcomen nagekomen. Zij had- 
den op zich genomen om een reinforced regiment op te leveren, ge- 
oefend en voorzien van materieel. De lend-lease eindigde met het 
tekenen van de wapenstilstand met Japan. Van dat ogenblik af 
moesten de Nederlanders gaan betalen. 

De  beer van der Kun is met de leiding vail de  rna~iniersbrigada 
belast gebleven, totdat generaal de Biuyrze in Amerika kwarn. Dit 
moet in Augustus 1444 zijn geweest. Generaal de Bruyne heelt toen 
het gehele beheer overgenomen. 

De heer de Bruyne heeft in Januari 1944 een dienstreis naar 
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Amerika gemaakt. Er  waren bij de Minister van Marine berichten 
binnengekomen, dat  de  Amerikanen zeer ontevreden waren over 
de gemaakte vorderingen bij d e  opleidingen. Men begon daar te  
twijfelen aan de goodwill van de  Nederlanders. Admiraal Furst- 
ner stond er op, dat  de heer de Bruyne naar Amerika ging o m  
contzct o p  te nemen met de  Amerikaanse autoriteiten o m  erns 
poolshoogte te nemen. E r  was wel reden voor d c  klachten van 
Amerikaanse zijde; men was niet erg tevreden, maar ciit kwam hoofd- 
zakelijk, doordat men eigenlijk niet voldoende o p  de hoogte was van 
de grote moeilijkheden, waarmede de Nederlandse Regering, e n  spe- 
ciaal de Nederlandse marineleiding, te kampen had. D e  Amerikanen 
zijn zo gewend om te zeggen: dit moeten wij hebben, en dan krijgen 
zij het ook. Dit is bij de  Nederlanders altijd heel anders, vooral in  de 
oorlogstijd, toen men toch reeds zo slecht in  de middelen zat. D e  heer 
de Bruyrze heeft dit duidelijk gemaakt en toen was het ook zo af- 
gelopen met de  klachten. 

E r  was in Amerika ook een zekere mate van ontevre3enheid bij de 
mannen zelf, want er mankeerde nogal wat o p  het gebied van de  
financiële regeling. De kleine contingenten van de kernkadergroep 
zaten verspreid over geheel Amerika, Het belangrijkste gedeelte zat 
in Camp Le Jeune, een ander belangrijk gedeelte zat in  Quantico, 
een gedeelte in Pendleton, in de Staat New York, enz. D e  heer 
de Bvuyne heeft drie, vier kampen kunnen bezoeken. D e  verhouding 
met het Amerikaanse Marine Corps was uitmuntend. Deze mensen 
zijn de Nederlanders buitengewoon ter wille geweest. D e  heer de 
Bruyne heeft altijd te maken gehad met generaal Vnrzdegvift. 

Te Londen, waar de heer de Bru,vi?e in de  staf van Morztgoinevy 
werkte, had hij in 1934 grote moeilijkheden met de Prinses Irene- 
Brigade. Op het allerlaatste moment wilden de  E n g e l s s  het mee- 
vechten van de brigade op het contiilent nog torpederen, omdat er een 
tekort van 100 man was. Toen de heer de Bruyne uit Amerika terug- 
kwam, heeft hij gezegd, dat er dan maar de  mariniers bij moesten, 
die klaar waren. Daarop kwamen e r  weer strubbelingen over die 
mariniers. Uit Amerika kwam er  bericht, dat  de Amerikanen dit 
zeker niet erg graag zouden zien. Admiraal Furstner nam dit be- 
zwaar uit Amerika over. Dit is toen ook alweer een ,,belangrijkeu 

zaak geworden. D e  Regering heeft zich er mee bemoeid, althans d e  
Minister-President. D e  100 mariniers zijn uiteindelijk toch gearriveerd. 
Zij zijn meegegaan met de Prinses Irene-Brigade en o p  e~en gegeven 
moment zijn zij er weer uitgelicht. Toen zijn zij direct naar Amerika 
teruggestuurd. 

In  September 1944 kreeg de heel de Bruyne de opdracht d~e  
daadwerkelijke leiding van de  mariniersbrigade op zich te ne!n-r:. 
In Engeland was toen reeds de recruteringsgroep uit Amerika ge- 
arriveerd. Daar  was geprepareerd, hoe men de mensen zou werven. 
Luitenant ter zee van Asheck was in die tijd hoofd van de recru- 
tering voor Nederland. 

Schout bij nacht vnn der Kun  had in een van de mariniersgebouwen 
te Washington zijn bureau en dit nam de heer de Brujne over. Van 
daaruit leidde hij de voorbereiding voor de ontvangst van de recruten 
en de verdere oefeningen. Hij rekende er o p  binnen betrekkelijk korte 
tijd ongeveer 8500 man te krijgen. 

D e  aankomst van de recruten is echter erg langzaam gegaan. D e  
recrutering in het Zuiden van Nederland ging vlot; men had van 
de gegadigden wel drie brigades kunnen maken, maar de Regering 
had er bezwaar tegen, dat de brigade alleen uit mannen uit het Zuiden 
ZOLI bestaan. Dit was, naar de  mening van de heer de Bruyne, zeker 
geen reëel bezwaar, maar het bezwaar werd gemaakt en daardoor 
kreeg men in Amerika maar een klein contingent. Dit heeft voor de 
formatie der brigade een vertraging van zeker vier maanden opge- 
leverd. D e  heer de Bruyne gelooft niet, dat er ook de  angst bij was, 
dat het korps meer tot de verbeelding van de Zuidelijke jeugd sprak 
dan de landmacht en de  andere diensten, waarvoor tenslotte toch ook 
mensen nodig waren. D e  recrutering voor d e  andere diensten is uiter- 
mate slecht en langzaam gegaan. De heer de Bruyne heeft dikwijls 
gehoord en ook zelf gemerkt, dat de mensen te Brussel voor gesloten 
deuren kwamen, in plaats van dat  zij met open armen werden ont- 
vangen. E r  was liefhebberij te over. D e  heer de Bruyne moet zeggen, 
dat die 8000 man een peuleschilletje waren uit het ongelooflijk grote 
aantal liefhebbers, dat e r  was. D e  heer de Bruyne heeft d e  beslissing 
van de Regering nooit kunnen begrijpen; het is erg jammer geweest. 

Wanneer de mariniers de brigade hadden mogen forrneren ui: de 
mensen uit het Zuiden, waren zij halverwege 1945 in het Verre Oosten 
geweest. 

Verder w;?ren er naluurlijk de  transportmoeiliikheden; het gebruik 
van de scheepsruimte was direct na  d e  bevrijding van het Zuiden 
niet eenvoudig. Er  waren moeilijkheden bij d e  haven in Antwerpen. 
De mariniers werdcn daarom afgevoerd over Ostende; wat er in  het 
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Zuid-n is aangenomen, is vrijwel allemaal afgrvoerd. De eerstrn 
zijn in het laatste deel van 1944 in Amerika gekomen. 

De mariniers moesten een eigen kamp, Camp Davis, onderhouden. 
De Amerikanen eisten, dat de Nederlanders de eigen ,,overhead
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zouden leveren, de personeelsgroep, die alles doet om het kamp te 
laten ,,lopenM. Daar waren 1500 mensen voor nodig. Daarna kwamen 
pas diegenen, die moester, worden geoefend en die bestemd waren 
om geplaatst te worden in de brigade. 

Dz Regering had prioriteit toegekend aan de uitzending van 
mariniers. In Amerika was m'en kant en klaar om het zaakje op poten 
te zetten. De recruteringsgrorp was werkelijk tot in de perfectie ge- 
organiseerd. Zij had prima hulpmiddelen gekregen van de Ameri- 
kanen. Er was geen enkele andere instantie, die alles zo voor elkaar 
had als de mariniers, want niemand had de middelen om hetzelfde 
te doen. Op grond daarvan - men dacht, dat de mariniers binnen 
een paar maanden klaar zouden zijn geweest - heeft de Regering 
bepaald, dat prioriteit zou worden verleend aan uitzending van de 
mariniers. In de practijk is daar echter niet veel van terechtgekomen. 
De heer de Bruyne gelooft, dat de Regering wel wilde, maar niet kon. 
De kwestie was, dat men te Londen wel kon willen, maar in Be!gie 
en bevrijd Zuid-Nederland had de bevelvoerende generaal het eigen- 
lijk voor het zeggen. 

De uitzending van de recruten van Nederland uit ging via 
kampen in Engeland, zoals het verzamelcentrum aan de Clyde, op 
de Westkust van Schotland. Dit Itamp hadden zij in bruikleen van 
de Engelsen. Daar werden de Nederlandse jongens ailereerst heen- 
gebracht, gekleed en van alles voorzien, en van daar werden zij 
met een transportschip overgebracht naar Amerika. In 1945, na 
de bevrijding van Noord-Nederland, werden de moeilijkheden met 
het transport het grootst. Er stonden toen grote contingenten klaar 
in Tilburg, in Antwerpen en Ostende, om te worden overgevoerd 
en toen kreeg men geen scheepsruimte meer. Deze contingenten zijn 
toen teruggestuurd naar Nederland. Daarna zijn zij zelfs weer naar 
huis gestuurd, omdat er geen ruimte was om hen onder dak te 
brengen. De goede wil aan de kant van de geallieerden was zeker 
na de capitulatie van Japan niet meer aanwezig. 

Er is een kleine strubbeling - een van de vele kleine - geweest 
in 1945. Ongeveer Juni 1945 was de heer de Bruyne van Engeland 
naar Nederland gevlogen; hij had toestemming gevraagd om 50 
reserve-officieren van het leger te mogen overnemen voor het bezetten 
van posten, waarvoor hij oudere, meer ervaren mensen nodig had. 
De toenmalige Minister van Oorlog, de heer de Quay, heeft deze toe- 
stemming verleend. De heer de Bruyne is toen naar Den Haag ge- 
komen om deze 50 officieren te recruteren. Hij heeft die officieren 
gekregen. Hij was klaar en stond op het punt te vertrekken, toen 
het bericht binnenkwam van de capitulatie van Japan, waarop hij 
bij Minister de Booy werd geroepen en de mededeling kreeg, dat 
hij direct terug naar Amerika moest gaan; er was nl. een telegram 
uit Amerika gekomen, dat men bezig was de mariniers daar bij elkaar 
te vegen om hen direct naar Indië uit te sturen met de meest primi- 
tieve en eenvoudige middelen en met de geoefendheid, die zij op 
dat moment hadden. De heer de Bruyne heeft toen gezegd, dat de 
geoefendheid van het grootste contingent, juist van de jongens, die 
pas waren overgekomen, totaal onvoldoende was. Na aankomst in 
Amerika bemerkte hij, dat men bezig was troepen te formeren van de 
geheel ongeoefende burgerjongens. De heer de Bruyne heeft zich 
daar toen met medeweten en toestemming van Minister de Booy 
tegen verzet en hij heeft gedaan gekregen, dat zij nog 6 à 8 weken 
langer werden geoefend. Deze tijd is ten volle benut. 

De eerste order om de brigade direct naar Indië te verschepen ging 
naar de mening van de heer de Bruyne onder pressie van de Ameri- 
kaanse instanties. De toestand was wel zo, dat men alle hulp en mede- 
werking in de oorlogsjaren had mogen ontvangen, maar nauwe- 
lijks was de capitulatie van Japan een feit, of vaIi politieke zijde 
- niet van U.S.M.C.-zijde (United States Marines Corps), wunt die 
hadden de Nederlanders wel willen helpen - voelde men nog maar 
weinig voor opleiding van de Nederlandse mariniers in Amerika. 
Dit werd althans door de heer Lewe van Arlunud, die toen te Wash- 
ington zat, opgevangen en hij meende: laten wij er nu maar zo 
gauw mogelijk iets van maken; geef hun een geweer en stuur hen 
naar Indië. 

De brigade is nooit op de volle sterkte van 7500 man geweest. 
Het grootste aantal is 6500 geweest. In November 1945 is de heer 
de Bruyize uit Norfolk vertrokken met 4500 man. Zij zijn met twee 
schepen gegaan, de ,,Noordamfi en de ,,Bloemfontein". De rest van 
de mariniers is van Nederland uit naar Indië gekomen. 

Schout bij nacht b.d. G. B. Salm heeft medegedeeld, dat hem in 
September 1945 door de kolonel van de mariniers de Buuyne gevraagd 
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is commandant van het Camp Davis te worden. Daar waren 4000 
mariniers in opleiding. Hij heeft daar de leiding gehad tot, naar hij 
meent, de eerste dagen van December. De heer Salm heeft later te 
Washington de leiding van de gehele uitzending naar Indië op zich 
genomen, het laden en uitzenden van de schepen en alles, wat daar- 
mede te maken had. De Amerikaanse mariniers hadden uitgerekend, 
dat dit, naar de heer Salnz meent, zeventien schepen zou vergen. Hij 
heeft uitgerekend, dat het vijf schepen zou kosten, als hij de schepen 
kreeg, die hij graag hebben wilde. 

Einde December 1945 is de heer Salm uit Washington vertrokken. 
Alle mariniers waren toen verdwenen, behalve één officier, die is 
achtergebleven om de nakomende kwesties te regelen. 

Naar de heer Furstner verklaarde had de marine in Amerika 
een kern-kadergroep gevormd; dat waren mariniers, die van over de 
gehele wereld vandaan kwamen. Overal waar mariniers waren weg te 
halen, zijn zij weggehaald, hetgeen op zich zelf reeds ontzaglijke 
moeilijkheden gaf. In kamp Le Jeune zijn zij opgeleid. Ook de op- 
leiding van de oorlogsvrijwilligers uit Brabant en Limburg heeft daar 
plaats gevonden. Deze zijn - tot zijn verbazing - volkomen in 
de oude traditie van ,,het" korps opgenomen. Zij hebben gevoel 
voor traditie, discipline cn  karakter getoond. 

De opbouw van de mariniersbrigade was een van de voornaamste 
onderdelen van het beleid van de Minister van Marine. De mariniers- 
brigade is opgezet onder het motto: dit is nu een bijdrage van 
mariniers, .die evenals de Amerikaanse mariniers overal zullen wor- 
den ingezet tegen de Japanners, waar dit in het Verre Oosten nodig 
zal zijn. 

§ 2. Conclusies 

In Mei 1943 heeft de toenmalige kolonel der mariniers M. R. de 
Brzlyne aan de Minister van Marine een organisatieschema aan- 
geboden betreffende een op te richten regiment marinetroepen. 
Hierin bepleitte de heer de Bruyne een marinierseenheid, welke 
voorzien zou worden van de meest moderne bewapening, teneinde 
deze te gebruiken in amphibie-, jungle- en kleine oorlogvoering. 
Deze eenheid moest tactisch zeer nauw met de marine kunnen samen- 
werken. 

Teneinde het gebrek aan manschappen zoveel mogelijk te elimi- 
neren, diende de kwaliteit goed te maken wat aan quantiteit ontbrak. 
Het eerste plan van de heer de Bruyne leed aanvankelijk schipbreuk, 
omdat de Minister van Marine er niet voor voelde. 

Ongeveer tezelfdertijd was in Amerika schout bij nacht Stöve in 
contact gekomen met enkele autoriteiten der mariniers aldaar. De heer 
Stöve heeft weten te bereiken, dat twee officieren van de mariniers 
in de officiersschool te Quantico een stafcursus mochten volgen. 
De officieren der mariniers Lewe van Aduard en Langeveld hebben 
toen deze cursus met zoveel succes gevolgd, dat de Amerikanen 
veel respect voor de Nederlandse mariniers kregen. 

De toenmalige Amerikaanse generaal Holcomb, commandant van 
de Amerikaanse mariniers, was de Nederlanders welgezind. Toen 
de heer Stöve voor het eerst kwam praten over de mogelijkheid, 
dat aan alle Nederlandse mariniers in de vrije wereld een opleiding 
zou worden gegeven in Amerika, met Amerikaanse instructeurs, 
stelde deze generaal zich achter dit plan. Nodig was evenwel de toe- 
stemming van de Combined Chiefs of Staff. Op 25 September 1943 
werd door de Nederlandse Regering het verzoek gedaan om 200 
Nederlandse mariniers en een twintigtal officieren in Amerika op te 
leiden, teneinde dezen als kernkader te kunnen gebruiken voor een 
later te vormen marinierseenheid. Minister Fztrstner had zich nl. 
middelerwijl achter het plan voor een mariniersbrigade gesteld. 

De Combined Chiefs of Staff hebben zich gewend tot de chefs 
van staven der Verenigde Staten, die hun medewerking toezegden. 

Op 8 October 1943 antwoordden de C.C.O.S. in positieve zin op 
het verzoek tot opleiding van 200 mariniers en 20 officieren. Een 
principiële toezegging tot hulp bij de organisatie van een regiment 
van 5000 man werd t o a  evenwel nog niet gegeven. 

Onmiddellijk nadat de toestemming is gegeven, zijn de mariniers 
uit Suriname, Curaçao en Engeland naar Amerika gestuurd om te 
worden opgeleid. Ook een aantal officieren en manschappen van de 
Koninklijke marine en enigen van de Koninklijke! landmacht werden, 
na bij de mariniers gedetacheerd te zijn, voor hetzelfde doel naar 
Amerika gestuurd. 

In het voorjaar van 1944 heeft de heer de Bruyne een bezoek ge- 
bracht aan de Amerikaanse mariniersautoriteiten en een deel van de 
in opleiding zijnde officieren en manschappen geïnspecteerd. Een 
contingent mariniers was ten tijde van dit bezoek ongeveer klaar met 
zijn training. De Prinses Irene-Brigade in Engeland had toen nog 
een tekort van 100 man, welk tekort door de Engelse generale staf 
zo ernstig werd geoordeeld, dat, indien dit niet werd aangevuld, de 



Prinses Irene-Brigade aan de acties op het vasteland niet zou kunnen 
deelnemen. Dit tekort is toen met geirainde mariniers opgevangen. 

De commissie wiist er op. dat de recrutering van de mariniers na de 
bevrijding van ~ucd-~ed&-land volgens de afspraak met de Ameri- 
kanen prioriteit heeft verkregen. Toch hebben zich een aantal moei- 
lijkheden voorgedaan. De commissie wil in dit hoofdstuk hierop 
evenwel niet nader ingaan, doch die moeilijkheden aan een beschou- 
wing onderwerpen in het volgende hoofdstuk, nl. dat betreffende de 
recrutering. 

Oageveer Mei 1945 waren er in Amerika circa 2500 combattante 
mariniers aanwezig, ongeveer een derde dus van het benodigde aantal. 
Op 25 Augustus 1945 deelde schout bij nacht van der Kun,  de Rege- 
ringsvertegenwoordiger bij de C.C.O.S., aan de Minister-President 
mede, dat er zich, nadat de onderweg zijnde mariniers zouden zijn 
gearriveerd in de Verenigde Staten in totaal ongeveer 4500 man 
zouden bevinden. Toen de oorlog tegen Japan afgelopen was, was 
derhalve ongeveer een derde van de mariniersbrigade goed getraind, 
voor een derde gedeelte moest de training nog beginnen, terwijl de 
rest nog gerecruteerd moest worden. De welwillendheid van de 
Amerikanen, welke eerder had bestaan, was toen voor een groot deel 
niet meer aanwezig. De heer de Bruyne heeft evenwel gedaan ge- 
kregen, dat de brigade nog zes à acht weken langer in Amerika werd 
geoefend. Deze tijd is ten volle gebruikt. In November 1945 is de 
heer de Bruyne met de brigade, tellende 4500 combattante mariniers, 
uit Norfolk naar Nederlandsch-Indië vertrokken. De brigade had al 
het materiaal en alle uitrustingsstukken toch nog van de Amerikanen 
gekregen. Gedurende de reis naar Indië zijn de mannen, voorzover 
dat aan boord der schepen mogelijk was, nog verder getraind. 

Dank zij het vooruitzien en de doortastendheid van de heer de 
Bruyne en het werk van zijn officieren, onderofficieren en man- 
schappen is het gelukt, ondanks grote moeilijkheden, een moderne, 
goed uitgeruste brigade op de been te brengen. 

De commissie heeft waardering voor het beleid van de betrokken 
Ministers van Marine en de Nederlandse marine-autoriteiten te 
Washington. In de totstandkoming van deze brigade ziet zij een bewijs, 
dat, ondanks moeilijkheden van politieke en militaire aard, het werk 
van een klein aantal doortastende mensen vrucht kan dragen. 



XIV. RECRUTERING NA DE BEVRIJDING 

§ 1. Oorlogsvrijwilligers 

In advies no. 108 van 28 Juli 1944 vroeg de Raad van Advies te 
Londen aan de Regering, hoever de voorbereiding van de hermobili- 
satie van Nederland gevorderd was. De Raad achtte het van het 
grootste belang, dat, in verband met het voortzetten van de strijd 
voor de bevrijding van Nederlandsch-Indië, zo spoedig mogelijk ge- 
oefende troepen beschikbaar zouden komen. Zo stelde de Raad van 
Advies o.m.: 

,,Ook z o ~ i  de Raad het op prijs stellen te worden ingelicht 
over de voorbereidingen in verband met de outillage van dit 
nieuwe leger. Hij vindt hiervoor geen reserveeringen in de 
begrooting, (zie Hoofdstuk V111 B, Titel C) welke voor maat- 
regelen in dezen geest zouden kunnen dienen. De Raad ver- 
trouwt, Jat  de Regeering rekening houdt met de waarschijn- 
lijkheid, dat bij het staker, der vijandelijkheden in Europa veel 
oorlogsmateriaal vrij zal komen, hetwelk wellicht tegen betrek- 
kelijk gunstige voorwaarden zal zijn over te nemen." 

,,Slechts een vooruitziend en krachtig beleid kan - in bij- 
zonder in het huidige qtadium - bewerkstelligen, dat de Staats- 
belangen van de eerste orde, welke aan de zorg van den Mi- 
nister van Oorlog zijn toevertrouwd, op adequate wijze worden 
behartigd. De Raad is niet overtuigd, dat een zoodanige be- 
nartiging aanwezig is." 

Wat het marinebeleid betreft merkte de Raad op: 

,,Het is den Raad niet dulidelijk hoe een sterke verininde- 
ring in den aanbouw van schepen te verernigen is met de 
toenemende behoefte voor de oorlogvoering. De Raad zou 
hieromtrent gaarne worden gerustgesteld, en vertrouwt, dat 
hierin niet moet worden gezien een verzwakking van onze toe- 
rusting voor de verdere oorlogsvoering en landsverdediging." 

De Regering antwoordde de Raad als volgt: 

1 Het ligt in het voornemen, om na de bevrijding van Ne- 
derland, aanstonds een aantal legereenheden op te richten, be- 
stemd voor de voortzettii~g van den strijd tot bevrijding van 
Ned.-Indië, alsmede voor herstel en handhaving van orde en 
rust in bevrijde gebiedsdeelen, zoowel in Nederland als in 
Neder1.-Indië. 

Voor deelneming aan den strijd in het Verre Oosten wordt 
onmiddellijk een Expeditionnaire Macht opgericht, bestaande 
uit eén tot drie divisies, welke in het Verernigd Koninkrijk 
zal worden gevormd en opgeleid, zulks in overleg met de Brit- 
sche militaire autoriteiten, wier medewerking daartoe verkregen 
is. 

Voor herstel en handhaving van orde en rust in bevrijde ge- 
deelten van Naderl.-Indie wordt een aantal z.g. gezagsbatal- 
jons opgericht, welke zoo spoedig mogelijk naar de tropen 
worden uitgezonden, teneinde voor deze bijzondere taak te 
worden opgeleid. O~sr l eg  met de geallieerde militaire instanties 
inzake bewapening, uitrusting, transport en opleiding van deze 
troepen is gaande. 

Voor de handhaving van orde en rust in Nederland wordt 
eveneens een aantal bataljons gevormd, walke gedeeltelijk ook 
beschikbaar zullen komen voor eventueele deelneming aan de 
bezetting van Duitschland. Bewapening, kleeding en uitrusting 
voor deze bataljons zijn van Britsche zijde toegezegd. 

Daarnevens is nog te rekenen op de voorziening in de be- 
hoeften van Luchtvaart en Marine. 

Het komt niet gewenscht voor omtrent deze militaire plannen 
thans nadere bijzonderheden te verstrekken. 

2. Tot vorming van de vorenbedoelde onderdeelen zal in de 
eerste plaats een beroep worden gedaan op vrijwillige dienst- 



neming als Z.g. ~orlogsvrijwilligers voor d m  duur van den 
oorlog in het Verre Oosten. 

De Regeering meent, dat aan het Nederlandsche volk niet 
de gelegenheid mag worden onthouden van zijn bereidwillig- 
heid te doen blijken om vrijwillig deel te nemen aan de be- 
vrijding van Nederl.-Tndië en aan het herstel van orde en 
rust. Bovendien wordt vermeend, dat de oproeping van vrij- 
vrijwilligers op zeer korten termijn een aanmerkeliik sneller 
verloop zal kunncn hebben dan de oproeping van lichtingen 
der dienstplichtigen, ziilks in verbanú met de ontwrichting der 
administratieve diensten, welke in bevrijd Nederland zal wor- 
den aangetroffen. 

Intusschen mag niet worden aangenomen. dat alle te vormen 
eenheden uit oor~ogsvrijwilligers kunnen gevormd worden, het- 
geen uit anderen hoofde ook niet wcnschelijk zou zijn, zoodat 
oproeping en indeeling van dienstplichtigen terstond krachtig 
zal worden ter hand genomen, waarvoor reeds thans zooveel 
mogelijk de noodige administratieve maatregelen zijn voorbereid. 

3. Zelfs indien de grootst mogelijke voortvarendheid wordt 
betracht, mag er niet op gerekend worden, dat op  de aange- 
geven wijze kan worden voorzien in de onmiddellijke voor- 
ziening van troepen voor algemeene bewakingsdoeleinden er1 
in het bijzonder voor de g~ensbeweking. Teneinde daarin on- 
verwijld te kunnen1 voorzien, zijn voorbereidingen getroffen 
om krachtens de bevoegdheden aan het M.G. verleend, on- 
verwijld een aantal bewakings- en grenswachttroepen bijeen te 
brengen, die zoodra mogelijk weer ontbonden zullen worden. 

Van geallieerde zijde wordt het groote belang van een docl- 
treffende grensbewaking ingezien en is daarvoor alle medewerking 
verkregen. 

4. De plannen tot weiieropbouw van de niilitaire luchtvaart 
hebben thans vasteren vorm aangenomen door de oprichting 
van het Bureau voor de  Luchtstrijdkrachten, dat onder leiding 
van een directeur voorbereidingen treft voor een gezamenlijke 
Luchtmacht der Kon. Marine, Kon. Landmacht en het Kon. 
Ned.-Indische Leger. 

Ook voor den wederopbouw van de  Luchtstrijdkrachten 
wordt er van uitgegaan, dat in de eerste plaats moet worden 
gezorgd voor de vorming resp. de uitbreiding van de benoo- 
digde eenheden tot voortzetting van den strijd in het Verre 
Oosten. Het ligt in het voornemen om de opleiding van de 
daarvoor onmiddellijk na de bevrijding van Nederland op re 
roepen gegadigden hier te lande te doen plaats hebben, waartoe 
de noodige regelingen met de Britsche militaire Luchtvaart- 
autoriteiten worden getroffen." 

Met betrekking tot de besluiten, houdende maatregelen om ZO 

spoedig mogelijk na de bevrijding van het grondgebied van het Rijk 
in Europa de zee- en landmacht te versterken, wijst de commissie op 
het besluit van 10 Mei 1944 (E 36). Hierbij werd bepaald, dat de 
Ministers van Oorlog en van Marine gemachtigd werden zo spoedig 
mogelijk na de bevrijding van Nederland wederom in werkelijke 
dienst te roepen de vrijwilligers van zee- en landmacht, het reserve- 
personeel van de Koninklijke Marine, het reserve personeel van 
de landmacht, da dienstplichtigen van zee- en landmacht en het 
voor de gemobiliseerde strijdkrachten bestemde burgerpersoneel. 

Hiermede werd dus de mogelijkheid geschapen de gehele krijgs- 
macht, welke bestond op 10 Mei 1940, opnieuw in actieve dienst 
op te roepen. 

Gezien evenwel de te verwachten desorganisatie met betrekking 
tot registers van de burgerlijke stand en andere noodzakelijke ad- 
ministratieve bescheiden voor een heroproepiilg, achtte de Minister 
van Oorlog het noodzakelijk, dat onmiddellijk na de bevrijding 
van Nederland oorlogsvrijwilligers zouden worden opgeroepen. 

Het Oorlogsvrijwilligersbesluit werd op 1 October 1944 (E 129) 
uitgevaardigd. Dit Koninklijk besluit stelde blijkens de considerans 
de mogelijkheid open om ten behoeve van de vorming van de strijd- 
krachten, welke zouden dienen ter versterking van de gewapende 
machten in Europa en voor deelneming aan de krijgsverrichtingen in 
het Verre Oosten, zo spoedig mogelijk na de bevrijding van Neder- 
land voor de verdere duur van de oorlog vrijwilligers aan te nemen. 

Hiermede werd evenwel de wettelijke verplichting tot het ver- 
richten van militaire dienst niet aangetast. 

Een verdere overweging tot het instellen van dit besluit was, dat 
het aanbeveling verdiende om ten aanzien van deze oorlogsvrijwil- 
ligers gunstiger regelingen te treffen dan VGOr dienstplichtigen be- 
stonden. 

Aan iedere commissaris van het Militair Gezag werd de in- 
structie verstrekt in zijn bevelsgebied een oorlogsvrijwilligersbureau op 



te richten. Teneinde de nodige coördinatie te krijgen heeft de chef staf 
Militair Gezag, mr. H. J. K n ~ l s ,  op 18 November 1944 een voorlopig 
Centraal Oorlogsvrijivilligersbureau opgericht, dat werd gesteld onder 
leiding van de toeninalige reserve kapitein X. J. N. Zsveypjenniiig. 

l) vgl. bijlage 128 in deel 5 B van het verslag der commissie, In zijn rapport l) van 16 December 1944 aan H.M. de Koningin 
blz. 364. deelde de hlicister-Presidrnt mede, dat er te dien tiide aanmeldings- 

bureaux waren e o p r n d  te Maastricht, Eindhoven, Helmond, 's-Her- 
togenbosch, 07s. Nijmegen, Waalwijk, Tilburg, Breda, Roosendaal, 
Axel, Bergen op Zoom en Goes. 

l .  De aanmelding" - aldus het verslag van de Minister-Pre- 
sident - ,.verloopt zeer goed. In Eindhoven zijn reeds meer dan 
3600, in Nijmegen plus minus 1900, in Maastricht meer dan 
1500, in Tilburg meer dan 2000 vrijwilligers geregistreerd. De 
vrijwilligers begiiinen echter ongeduldig te worden en te moppe- 
ren over het lange wachten op een oproep tot inlijving. Te Eind- 
hoven, Nijmegen en Tilburg werd vernomen, dat ern voorloo- 
pige cLirscs voor oorlojsvrijwilligers i$ geopend. waar lessen 
worden gegeven in Maleisch, tropen-hyg~ene en Engelsch. De 
animo hiervoor is opvallend groot, te Eindhoven nemen b.v. 
1000 joneeliedei? deel aan de Maleische lessen. Te  Nijmegrn 
worden de oorlogsvrijwilligers gedeeltelijk voorgeoefend in het 
exerceereri. 

2. Registratie, verdeeling, vrijstelling. De aanmeldingsfor- 
mulieren wordeii thans door alle aanmeldingsbureaux owgezon- 
den naar een registratiebureau te Eindhoven, onder leiding van 
Kapitein Zitvypfenrzìrg. Voorloopig is daar een met de hand 
bijgehouder? kaartsysteem aangelegd, waar tot nu toe reeds 
ongeveer 10 000 formulieren in zijn geregistreerd. Circa 4 à 
5000 forn~iilieren wachten nog op reqistratie. Teneinde de Ie- 
gistratie te verbeteren en te versnellen zijn thans registreer- 
machines aangeschaft. welke de volgende week zullen worden 
oageleverd en geinstallecrd ia  een nieuw ,,Czntraal Vriiwilligers 
Bureau", waarvoor te Tilburg ruimte is gevonden. Kapilcin 
Zweypfenning  al de leiding van het kantoor van dit bureau 
behouden en de registratie dus blijven verzorgen. 

Behalvf de registratie zal het Centraal Vrijwilligers Bureau 
ook tot taak krij2en de verdeeling van de vrijwilligers over dz  
verschillende strijdkrachten en de beslissinq over individueele 
weigering van vrij~villigers, indien hun taak in hun vredesbe- 
roep van meer belang is voor het Koniilkriik dan hun dienst- 
neming als vrijwilliger. 

Als Hoofd van het Centraal Vrijwilligers Bureau is voorge- 
steld de heer Thal Larv'vi, die bereid is g-vonder- de7e fliric'le 
te aanvaarden. Voor de verdeeling van de vrijwilligers zal hij 
moeten wordsn bijgestaan door een adviescommissie met ver- 
tegenwoordigers van de Koninklijke Landmacht. de Koninklijke 
Marine en van de Luchtstriidkrachten 

Voor het contact met de bedrijven zal hem een vertegen- 
woordiger var: de Arbeidsinspectie worden toegevoegd. 

3. Inlijving. Voor de Koninklijke Landmacht werden tot 
nu toe, behalve liaison-officieren en tolken voor cie Geallieerde 
Legers en perscneel voor het Militair Gezag, 4800 man inge- 
lijfd, in=ec',eeld in 6 ,,light Tnfantry bdttrilions". Twee dezer 5a- 
taljons zijn gereed, de overige 4 worden zoo snel mogelijk 
gevormd. Het tempo wordt in hoofdzaak bepaald door de 
mate, waarin klerding en uitrusting door de Geallieerden wordt 
bewhikbaar gesteld. 

Deze bataljons zijn of komen ter beqchikking van de Ge- 
allieerde Legers voor de beveiliging van de verbindingslijnen 
en de handhaving van het gezag en zullen de stoot- en bewa- 
kingstrogen geleidelijk vervangen. 

Volgens een in overlej met S.H.4.E.F. opgemaakt programra 
ziillen tot 9 Maart a.s. verder worden gevormd: 

2 ,,light Infantry battalions", ieder 800 man sterk: 
2 ,,pioneer groups", ieder 1757 man sterk; 
6 ,,general transport companies", te zamen 2430 man sterk 

(ten ciierste van het Militair Gezag voor voedseltransnorten etc.); 
plm. 10 ..interpreter pools", met samen plm. 1000 tolken. 
(S.H.A.E.F. vroeg om 2000 tolken, doch zooveel kunnen ver- 

moedelijk niet worden gelzvrrd); 
2 hospitalen met 210 man. 
Alles -bijeen zullen deze en ecnige kleinere personeelsgroepen 

ruim 10 000 man opeischen, die grootendeels uit de oorlogsvrij- 
ligers zullen worden gevormd. 

Neast deze S.H.A.E.F.-troepen zal de Koninklijke Land- 
macht een 300- h 500-tal adspirant-reserve-officieren inlijven en 
naar Engeland vervoeren voor een opleiding hier. 



78629 (Zweypfenning) 

78630 (Zweypfenning) 

78634 (Zwevpfcrlizing) 

78641 (Zweypfenning) 

78642 (Zweypfenning) 

Voor de Koninklijke Marine werkt sedert medio November 
een iecruteeringsbureau 111 Brussel. Het tempo der rerruteering 
bedroeg aanvankelijk 45 man per week, doch is thans opgz- 
voerd tot ongeveer 75 mcin per week. D ~ z e  oorlogsvrijwilligers 
worden nzar Engelznd overgevoerd, hier gekleed en in een 
Biitich rnari?e-ople~d~~zgska~l~p gevormd tot inatroze:?, 

Een recruteeringsgruep voor de mariniers is 9 December mct 
de recrriteering begonnen. Deze groep is mobiel en reist d e  
verschiller7de annmeldingsbureaux af. Het tempo der recrutee- 
r i i ~ g  is voorloopig vasfgesfeid op 100 man per week, doch zal 
zeer binnenkort worder verhoogd tot 150 man per week. De 
recruten wordcrh naar Engeland overgevoerd naar een Ameri- 
kaairich inarinekarnp in Schotland, vdnwaar zij worden ge- 
transporteerd naar de Vereinigdr Staten voor hun opleiding. 

T?i-glotte heeft de Mdritieme Cornmandailt in Zerlaiid t rn  
behoeve van cfz brveiliging van de scheepvaart op do Wester- 
schelde een 1000-tal mannen ingelijfd in een ,,mine-watching" 
groep en bij de varende ,,ballon-barrage". 

Voor de L~chtsfr~jdkrachtell is de werving op zeer kleine 
schaal begonncn in Brussel. B~nnenkort zal een volledig recep- 
tion-centre genuend worden in Eindhoven, waar in een tempo 
van upgevrer 125 mzn per week gerecruteerd zal worderi. 

Behalve de,-e strijdkrachten wordt ten behoeve van de in- 
lichtingendiensten in het Verre Oosten een 500-tal speciale 
krachten aangeworven. 

Begin Maart zullen dus naar verwachtin2 in totaal zijn inge- 
lijfd: 

Voor de Koninklij!ce Landmacht ......... plm. 15.500 man 
Voor de Koninklijke hlarine ............... plm. 3.500 man 
Voor de Luchtstr~jdkrachten ............... plm. 1.000 man 
Voor inlichtingendiensten in het Verre 
Oosten ............................................. plrri. 500 man 

............ Totaal plm. 20.500 mail" 

De beschikking van de chef <,taf Militair Gezag van 18 Novcmber 
1944 werd door een beschikking van de Ministers van Oorlog en 
van Marine van 2 Januari 1945 vervangen, Het voorlopig Centrale 
Vrijwilligers Bureau werd in plaats van het voorlopig Centraal Oor- 
logsvrijwilligersbureau ingesteld en rechtstreeks onder genoemde Mi- 
nisters geplaatst. 

Op 30 October 1944 heeft de toenmalige reserve kapitein K. J. R. 
Zweypfenning, aldus zijn verklaring, van generaal Kvuls, bij monde 
van majoor van den Wal1 Bnke, de opdracht gekregen om een bureau 
vrijstelling op te richten, speciaal afgestemd op het Oorlogsvrijwilli- 
gersbesluit. Tevens kreeg de heer Ziveypfenning de opdracht om een 
bureau registratie op te richten voor de aangemelde oorlogsvrij- 
willigers en van degenen, die intussen waren opgeroepen. Het bureau 
vrijstelling is in werking getreden begin Januari 1945, naar de heer 
Zweypfenrzing meent, tegelijk met het op 2 Januari tot stand ge- 
komen Centrale Vrijwilligers Bureau. Het centraal registratiebureau 
kon reeds enkele dagen nadat de heer Zweypfenning zijn opdracht 
had gekregen, dus ongeveer 5 of 6 November 1944, gaan func- 
tionneren. 

Op het ogenb!ilc, waarop de heer %iv~ypfcnj:i;ig zijn ondracht kreeg. 
bestonden alleen nog maar aanmeldingsbureaux te Eindhoven en 
Helmond. 

Het aanme!dingsbi?ieau te Eincihoven is opgericht op gezag van 
het Depertement van Oorlog. maar door de zorg van Militair Gezag. 
De aanmeldingsbnreaux ressorteerden niet onder Militair Gezag, 
maar onder het Departement van Oorlog. 

Er is een speciale actie pewrest voor dienstneming voor Iiidlë. De 
gehele actie droeg in die tijd eigenlijk alleen de kleur van Indië. In 
alle affiches en in alie torspraken is dit tot uiting gebracht. 

De heer Zweypfenning heeft nogal ernstige moeilijltheden gehad 
met de verbandacte. Wij heeft er steeds naar gestreefd, dat elke com- 
mandant, die van zins was in opdracht van de Bevelhebber der 
Nederlandse Strijdkrachten (R.N.S.) een troepenonderdeel op te 
richten, de aanmeldingsprocedure zou laten gaan via het Centrale 
Vrijwilligers Bureau. Dit is de heer Zweypfenning niet altijd gelukt, 
zodat er niet alleen velen zijn aangenomen op alle mogelijke ver- 
bandacten, maar ook zonder verbandacte, met het gevolg, dat er 
op een gegeven moment grote moeilijkheden ontstonden. Het bataljon 
jagers bijvoorbeeld had, nadat het van de heer Zweypfennir:g ca 
400 oorlogsvrijwilligers had gekregen met verbandacte, nog behoefte 
aan meer mensen, die het rechtstreeks heeft geput uit de Binnen- 
landse Strijdkrachten; deze mensen verbonden zich mondeling voor 



een diensttijd tot drie maanden na de oorlog. Wanneer zij wegliepen 
kon men daar feitelijk niets aan doen. Wanneer zij echter eenmaal 
- dus vó6r de oorlog - waren ingeschreven en ingelijfd als dienst- 
plichtige was er wel iets aan te doen. 

Het Centrale Indelingsbureau van de Koninklijke Landmacht, 
C.I.K.L., had een gelijksoortige functie als het Centrale Vrijwilligers 
Bureau, C.V.B. De aanmeldingsbureaux, die begin October werden 
opgericht - de heer Z ~ o e y p f e n ~ i n g  meent omstreeks 10 October 
1944 -, zijn ook direct begonnen met de registratie van de zich 
verplicht gemeld hebbende bcroepsonderofficieren en -officieren, 
reserve-officieren en dienstplichtige onderofficieren. De heer 
Ziveypfelzning heeft die registratie dadelijk van het hoofd aanmel- 
dingsbureau Eindhoven overgenomen, omdat, zoals hem ook reeds 
van tevoren was gezegd, men uiteindelijk de bedoeling had deze zaak 
over te geven aan het C.I.K.L., dat nog moest worden opgericht. In 
het begin van 1945, de heer Zweypfenriirzg meent ongeveer 15 Januari, 
heeft generaal van Nijnntten als hoofd van het C.I.K.L. zijn intrede 
gedaan in hetzelfde gebouw te Eindhoven als waarin het C.V.B. was 
gevestigd. De heer Zweypfenning heeft het gehele kaartsysteem van 
de meldingen van dienstplichtige onderofficieren en reserve- en be- 
roepsofficieren aan generaal van Nijnntterz overgegeven. Deze heeft 
toen die mensen opgeroepen. Dat heeft het C.V.B. dus na 15 Januari 
1945 niet meer gedaan. Wanneer er ,,bestellingenm kwamen, van 
welke kant dan ook, voor de levering van onderofficieren, respectieve- 
lijk officieren, werd dat doorgegeven aan het C.I.K.L. 

De heer Thal Laneiz,  hoofd C.V.B., heeft, aldus de heer Zwey- 
pferzning, midden 1935 aan de Miiiister van Oorlog een telegram 
gestuurd, waarin hij wees op een slechte stemming bij de oorlogs- 

rijwilligers. 

,,Sinds tien maanden", aldus het telegram, ,,,i: aan tien dui- 
zenden oorlogsvrijwilligers gegarandeerd, dat zij naar Indië of 
naar elders zouden vertrekken. Indien zij anderen zien gaan, en 
zelf thuis moeten blijven, ontstaat een groot wantrouwen, zoodat 
ik mij als hoofd Centraal Vrijwilligers Bureau na deze woord- 
breuk genoodzaakt zie mijn functie over te dragen. Advisrer uit- 
zending in groote mate der oorlogsvriju~illigers met voorkeur ge- 
zagsbataljons en Exprditionnaire Macht als eerste prioriteit". 

De situatie - aldus verklaarde de heer Zweypjenning - is op een 
gegeven moment als volgt geweest. Het Centrale Vrijwilligers Bureau 
had een massa oorlogsvrijwilligers ingeschreven, die bestemd waren 
voor uitzending naar Indië. Direct ca de algehel'r bevrijding van het 
land zijn de Nederlandse Binnenlandse Strijdkrachten begonnen met 
het formeren van onderdelen. De heer Zweypfeizizing heeft op een 
gegeven moment vernomen - in hoeverre dit  waar was, is nooit 
achterhaald -, dat het de bedoeling was in de allereerste plaats de 
door de N.B.S. gevormde onderdelen tc gebruiken voor uitzending 
naar Indië. Hierdoor zou het risico ontstaan, dat de oorlogsvrijwil- 
ligers, die door het Centrale Vrijwilligers Bureau waren vergaard, 
eigenlijk op het tweede plan zouden komen. Dit werd min of meer 
smakelijk opgediend door te zeggen, dat die onderdelen reeds 
coaipleet geëccadreerd waren, omdat men daarbij officieren en cncler- 
officieren had en omdat iedere plaats afzonderiijk zijn onderdeel 
had gevormd, terwijl degenen, die door het Centrale Vrijwilligers 
Bureau waren opgeroepen, in kampen moesten worden verzameld en 
uitgezocht, waarna de onderdelen eerst konden worden opgericht. De  
praktijk is echter geweest dat er zowel bataljons oorlogsvrij~villigers 
als N.B.S.-bataljons zijn weggegaan. Deze laatse werden later ook 
als oorlogsvrijwilligers beschouwd. De oorlogsvrijwilligers van het 
Centrale Vrijwilligers Bureau zijn degenen, die zich spontaan aan de 
aanmeldingsbureaux hebben gemeld; de anderen zijn te voorschijn 
geltomen uit de illegale organisaties. 

In de eerste maanden na de bevrijding zijn er nogal royale be- 
loften gedaan aar1 de oor!ogsvrijwilligers, niet alleen voor wat be- 
treft een spoedige opkomst en de mogelijkheid onderofficier, resp. 
officier te worden, maar ook inzake bezoldiging en vergoedingen. 
Die beloften waren in zoverre officieel, dat zij eigenlijk een weer- 
gave waren van hetgeen men hoorde van de afgezanten van het 
Departement van Oorlog, die uit Engeland kwamen. Het ging alle- 
maal veel te vlug. Wet was een dynamische tijd. Op een goede dag 
kwam er weer eens iemand van het Departement van Oorlog; er 
kwam dan een bepaald onderwerp ter sprake, waarbij die mijnheer 
wist mede te delen, dat er dat en dat was besloten, maar zwart op 
wit stond het natuurlijk nooit. 111 goede trouw en in enthousiasme, 
ook van zijn zijde - dat moet de heer Zweypfenning eerlijk be- 
kennen -, is dit doorgegeven aan de hoofden der aanmeldings- 
bureaux, en als die er ook uit louter goede wil nog een schepje 
bovenop gelegd hebben, dan is het heel gemakkelijk te construeren. 
hoe dergelijke beloften gedaan werden. 
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De heer D. Schipper verklaarde op 1 October 1934 commandant 
van het aanmeldingsbureau voor oorlogsvrijwilligers te Silburrr te 
zijn geworden. Die functie vervulde hij tot l April 1945. Van 
1 April tot 1 Augustus of 15 Augustus heeft hij acht aanmeldings- 
bureaux voor oorlogsvrijwilligers opgericht in Overijssel, o.m. te 
Zwolle, Steenwijk en Oldenzaal. Tegelijkertijd heeft hij het inspec- 
teurschap daarover waargenomen. Daarna is hij commandant van het 
Centrale Vrijwilligerskamp te Eindhoven geweest tot 1 October 1946. 

Naar de heer Schipper verklaarde, had hij werkelijk moeite om 
de mensen van de deur van het aanmeldingsbureau weg te houden. 
Het enthousiasme was enorm. De eerste dag, dat hij te Tilburg zijn 
bureau opende, stond er een rij van zeker 600 jonge mensen zich 
- onder het zingen van vaderlandse liederen - voor het aanmel- 
dingsbureau te verdringen om toegang te krijgen en ingeschreven te 
worden. Alleen te Tilburg heeft de heer Sclzfpper 5000 à 6000 vrij- 
willigers ingeschreven. 

Er was een zeer grote voorkeur voor de marine. Het is heel eigen- 
aardig, dat men in de landprovincies, b.v. in Brabant en Limburg, een 
grote belangstelling voor de marine vond. Daar kwam nog dit bij, 
dat de organisatie van de marine veel vlotter liep dan die van het 
leger. De oorzaak daarvan kan de heer Schipper niet aangeven; 
hij kan allein maar de feiten noemen. Hij zat nog geen twee weken te 
Tilburg, of er was reeds een recruteringsploeg van de marine onder 
leiding van jhr de Jonge van Ellenzeet. De organisatie van de marine 
klopte prachtig. Reeds spoedig na zijn komst kon de heer de Jonge 
van Ellemeet de eerste recruten naar Engeland zenden. Het was wel 
een frappant verschil met wat het leger te zien gaf. De organisatie 
van het leger is feitelijk pas goed op gang gekomen in Juni 1945. 

Jhr. ir. O. C. A.  van Lidth de Jeude heeft verklaard, dat de Rege- 
ring bij haar plannen voor de verdediging van Nederland en Neder- 
landsch-Indië zeer alhankelijk was van de medewerking van de 
Britse legerautoriteiten, daar dezen moesten zorgen voor bewapening, 
uitrusting enz. Er was een schema opgesteld, waarin werd geraamd, 
hoeveel manschappen nodig zouden zijn voor de verschillende onder- 
delen, waarbij moest worden gezorgd, dat enerzijds voldoende mac- 
schappen beschikbaar zouden komen, doch anderzijds rekening 
moest worden gehouden met de werkzaamheden, die voor de weder- 
opbouw hier te lande moesten worden verricht. 

Er is verschil van mening geweest over de vraag, of men al dan 
niet oorlogsvrijwilligers zou oproepen. Admiraal F ~ ~ r ~ ~ t n e r  heeft zich 
hiertegen steeds verzet, maar Oorlog heeft het doorge~et. De oproep 
van de marinemensen loopt anders dan bij het leger. Men kent 
daar dienstplichtigen op voet van vrijwilligheid. Dit was bij de marine 
gebruikelijk en men voelde er niet veel voor om hiervan af te wijken 
en oorlogsvrijwilligers hiervoor in de plaats te nemen. Men vond dit 
voor de marine niet nodig. 

Voor de landmacht waren de argumenten sterker voor het oproepen 
van oorlogsvrijwilligers. Allereerst wist men helemaal niet, hoe het in 
Nederland zou gaan. De vraag was. of met1 zich zou houden aan de 
vroegere methode van lichtingen en welke lichtingen dan in aan- 
merking zouden komen. Hierbij kwam nog, dat de troepen onder ge- 
allieerd commando zouden komen. Eén van de overwegingen van de 
heer van Lidth de Jeude was ook, dat door het systeem van oorlogs- 
vrijwilligers een groter bewijs zou worden geIeverd, dat de Neder- 
landers het ernstige voornemen hadden hun aandeel te hebben in de 
strijd voor de bevrijding hier en in het Verre Oosten. De heer van 
Lidth de Jeude had wel eens een geluid gehoord, dat oorlogsvrijwil- 
ligers het budget zwaarder zouden belasten, omdat zij op andere wijze 
zouden moeten worden betaald dan dienstplichtigen, die een zeer 
karig soldij ontvangen. Het was echter een burger- en Overheidsplicht, 
dat degenen, die uitgezonden werden om eigen land te bevrijden, ver- 
zorging genoten voor hun gezin. Het financiële bezwaar had 
daarbij voor de heer van Lidth de Jeude niet het zwaarste ge- 
wogen. Van groot belang was ook de kwestie van artikel 192 van 
de Grondwet, welke bij het oproepen van oorlogsvrijwilligers niet in 
het geding kwam. Wel was ten tijde van het oproepen van oorlogs- 
vrijwilligers deze kwestie reeds opgelost door een Koninklijk besluit 
(E 45),  doch dit besluit betekende niet, dat men geen oorlogsvrijwil- 
ligers kon oproepen. Men wilde echter de zekerheid hebben, dat men 
onder alle omstandigheden de nodige krachten zou kunnen aantrek- 
ken. De meningen waren verschillend over de verwachting van het 
aantal oorlogsvrijwilligers, dat zich zou opgeven. Men durfde niet het 
risico lopen, dat men op een gegeven ogenblik zonder mensen zou 
zitten. Toen dit Koninklijk besluit ( E  45) er was, kon men zowel van 
oorlogsvrijwilligers als van de lichtingen gebruik maken. Bij voorkeur 
evenwel zou worden gebruik gemaakt van vrijwilligers; men zou 
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dit besluit (E 45) kunnen toepassen, wanneer zich niet voldoende 
vrijwilligers opgaven. D e  heer van Lidth de Jeude heeft dan  ook 
daarom dit beduit mede-ondertekend. 

Bij het opmaken van de  plannen was men e r  van uitgegaan, dat  
Nederland in zijn geheel zou worden bevrijd. Het  geval wilde echter, 
dat dit in twee phasen is geschied. Reeds dadelijk ontstond toen de  
vraag of de  Engelsen, die toen nog volop in de  aanval waren, het 
moment, waarop het Zuiden was bevrijd, moesten beschouwen als het 
moment, waarop zij daadwerkelijk medewerking hadden toegezegd. 
Zij wilden wel doen wat zij konden, maar dit was nog niet het moment 
van de  algehele bevrijding, waarop volgens hen gerekend was. Dit  
schiep een grote moeilijk'neid, omdat de krachten wel beschikbaar 
waren, maar wij in Nederland er niet o p  ingericht waren o m  hen 
hier op te  leiden, te huisvesten en uit te rusten. Bovendien moesten 
degenen, die bestemd waren voor het Verre Oosten, nog een tropen- 
opleiding krijgen. Het  plan was, dat dit in Australië of Amerika zou 
geschieden. Men had toen reeds dadelijk de  moeilijkheid van het 
transport, hetgeen tot gevolg had, dat de zaak in de  eerste tijd zeer 
stroef verliep. Later zijn wel troepen in Engeland opgeleid, maar toen 
het Zuiden was bevrijd en het Noorden nog was bezet, is de  oor- 
spronkelijke opzet niet tot zijn recht gekomen. 

N a  de bevrijding van het Zuiden beeft men van Nederlandse zijde 
op verschillende plaatsen recruterin~sbureaux opgericht, waar zich 
oorlogsvrijwilligers konden opgeven, hetgeen ook in groten getale ge- 
schiedde. Men kon toen evenwel van a l  deze diensten geen gebruik 
maken. Later is men toch tot het oproepen van lichtingen overge- 
gaan. Velen van degenen, die zich als oorlogsvrijwilligers hadden 
opgegeven, hadden intussen andere bezigheden gevonden, waardoor 
het aantal sterk is teruggelopen. In  het begin, toen alleen het Zuiden 
nog was bevrijd, was het aantal oorlogsvrijwilligers zo groot, dat  
men een teveel had. Het  Zuiden moest natuurlijk voldoende werk- 
krachten behouden voor de  wederopbouw. Het aantal oorlogsvrij- 
willigers is toen beperkt tot 215 van het totaal benodigde aantal. 
ongeveer in de verhouding van het aantal inwoners van Noord- 
Brabant, Zeeland en Limburg tot de totale bevolking. 

Voor7over de  heer van Lidth de Jeude zich herinnerde, was de 
recrutering uitsluitend bedoeld voor de  Nederlandse krijgsmacht en 
niet voor de  Binnenlandse strijdkrachten. Deze laatste waren in 
hoofdzaak belast met ordebewaring: o p  verzoek van geallieerde 
zijde verrichtten zij ook diensten ten behoeve van de  geallieerde lerers, 
die door Nederland trokken. Het waren geen volledig militaire plich- 
ten, welke zij hadden te  vervullen, maar zij deden dienst als hulp- 
troepen. 

N a  het Ministerichap van de heer van Lidth de Jeude'ziin de eerste 
recruten naar  Engeland gegaan voor opleiding, maar  hii wist niet, 
of dit vrijwilligers waren dan wel of de lichtinzen toen reeds waren 
oneeroel.len. Hij heeft ook niet de mot' leven vernomen, waarom men 
uiteindelijk tot de lichtingen terugkeerde. Hij vermoedde wel, dat  er 
een te groot verloou kwam, doordat de  oorloqsvriiwilli~ers te lang 
moesten wachten. In ieder geval zijn er v6Ór 1945 geen recruten 
naar Engeland ge~onden .  Indien de heer van Lidtlz de Jende zich 
goed herinnerde is het zelfs heel laat in 1945 eerst geschied. 

I n  de  eerste periode, aldus verklaarde oud-minister Fur~tner,  toen 
het vooral on de wervingstroeuen aankwam, is er epn strijd ge- 
weest met het Deuartement van Oorlog over d e  verdeling  de^ re- 
cruten. D e  marine heeft toen een auarte wervingsgroen voor de 
mariniers in het Zuiden gehpd, t e  Eindhoven. wpar ook een wer- 
vinesgroep was voor de  luchtstriidkrachteil. In  Engeland had d e  
marine twee kampen - oude Butlinkampen, vroeoer bertemd voor 
vacantiegangers - een in Skegness en een a a n  de kust van Wales. 
Daar  werden de  jongelui geoefend. Altijd weer was er de moeilijkheid, 
welke mensen naar de marine zoudep gaan en welke naar  het 
leger. Hoe  dit uiteindelijk is geregeld, kan de  heer Fuvstner zich niet 
goed meer herinneren. 

D e  heer Furstner is altijd vóór het werken met de Dienstplichtwet 
geweest, omdat die wet ook de miliciens o p  voet van vrijwilligheid 
kent, die zich, voordat de werkelijke diensttijd aanving, zouden 
kunnen melden voor dienstneming. Het  is toen neergekomen o p  
oorlogsvrijwilligers. hetgeen in zekere zin een succes is geweest, omdat 
men daardoor in het algemeen de  goede jongens kreea, maar aan 
de  andere kant  was er de  moeilijkheid, dat  deze geselecteerde krach- 
ten tegelijkertijd naar Indië werden gestuurd en ook tegelijkertijd 
weer moesten terugkomen, waardoor men later met een tekort zou 
zitten. 

D e  heer Furstner was tegen het instituut van oorlogsvrijwilligers, 
omdat hij meende, dat  het Nederlandse volk voldoende besef zou 
hebben, dat  het in deze omstandigheden noodzakelijk was de Dienst- 
plichtwet weder in  werking te  stellen; men zou toch ook dan een 
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aantal jongelui krijgen, die, voordat hun eigen lichting werd op- 
geroepen, zich als oorlogsvrijwilligers zouden melden. De heer Furst- 
ner had de schifting willen voorkomen van alleen oorlogsvrijwilligers 
nu en over twee jaar dienstplichtigen met een soort minderwaardig- 
heidsstempel. De heer Furstner heeft dit altijd als weinig billijk aan- 
gevoeld. Zijn standpunt was echter in de minderheid. De Commissie 
Oorlogvoering gevoelde verbazend veel voor een instituut van oor- 
logsvrijwilligers. 

Toen dr. J. E. de Quay Minister van Oorlog werd, vond hij een be- 
paalde organisatie, waarvan het C.I.K.L. en het C.V.B. deel uitmaak- 
ten. De heer de Quay herinnerde zich hier nog van, dat hij verschil- 
lende malen contact heeft gehad met generaal van Nijnntten; de 
heer de Quay heeft met deze ook enige malen besproken de wijze, 
waarop de indeling het beste kon geschieden en bovendien de 
registratie van de personen. Wat de heer de Quay zich nog herin- 
nert, is dat de heer vrrn Nijnatten bij de indeling nogal veel moeite 
had de mensen op de juiste plaats te krijgen en dus om te weten, 
in welke onderdelen van de op te richten bataljons hij de mensen 
zou kunnen indelen. 

Wat het C.V.B. betreft, herinnert de heer de Quay zich nog, dat 
ook de heer Thal Laïsen, het hoofd van dit bureau, veel moeite en 
veel klachten had, omdat hij eigenlijk niet in staat was de middelcn 
aan te schaffen, welke hij nodig had voor het op behoorlijke wijze 
onderbrengen van de mensen en voor het transport. De heer Thal 
Larsen is ook t ~ e e  of driemaal bij de heer d? Quay geweest oin zijn 
steun en medewerking daarvoor te vragen, maar hij kon hem, wat 
hij wenste, niet geven. 

Er waren allerlei vormen van verbandactes en vele mensen, waar- 
onder de heer de Quay zich zelf ook rekende, wisten niet meer, 
wat het ene betekende en wat het andere inhield. De verschillende 
vormen van verbandactes waren wel te begrijpen en te verklaren, 
omdat zich telkens nieuwe categorieën aanmeldden en omdat er  
een telkens gewijzigde vraag naar recruten was. 

Een van de grote moeilijkheden, welke de heer Meynen bij zijn 
optreden als Minister van Oorlog vond, was het feit, dat overal 
oorlogsvrij~villigers waren gerecruteerd zonder dat deze mensen in 
werkelijke dienst konden worden geroepen. Immers, zelfs indien 
het tijdschema van cle expeditionnaire macht precies was gevolgd, 
dan nog had de grote massa oorlogsvrijwilligers eerst in December 
1945 ter training kunnen worden opgeroepen. 

De gezagsbataljons voor Nederlands-Indië, die volgens de oorspron- 
kelijke plannen in Australië zouden worden opgelerd, werden daar niet 
toegelaten. Ook in Nederland konden de oorlogsvrijwilligers niet wor- 
den opgeleid, omdat het daarvoor noodzakelijke kader niet aanwezig 
was; voorts waren er aanvankelijk geen gebouwen, waar de mensen 
ondergebracht konden worden. 

Toen het Zuiden bevrijd was, was het enthousiasme om zich als 
oorlogsvrijwilliger op te geven, zeer groot. Het zou voor de toenmalige 
Minister van Oorlog zeer moeilijk geweest zijn om dit enthousiasme 
de kop in te drukken en te zeggen: jongens, ga maar naar huis, we 
kunnen jullie niet gebruiken. 

Toen de heer Meynen Minister was geworden heift hij zijn iliterste 
best gedaan kampen voor de oorlogsvrijwilligers te bouwen omdat er 
anders geen mogelijkheid was hen onder te brengen. In allerlei ge- 
bouwen, ook scholen, waren toen reeds de B.S.'ers ondergebracht. 
Ook hadden de Binnenlandse Strijdkrachten zeer vee1 kader en offi- 
cieren opgeslokt. Ook dit was een noodzaak, omdat men ook deze 
groepen in de hand moest houden. 

Toen de oorlogsvrijwilligers in de kampen waren ondergebracht, 
hebben zij een tijd lang niets kunnen doen, omdat het kader om hen 
te trainen ontbrak. Het enthousiasme zakte dan ook enorm, hetgeen 
overigens heel begrijpelijk was. 

Voorts was er de kwestie van het kort en lang verband. De meeste 
oorlogsvrijwilligers wilden wel voor zes maanden of een jaar tekenen, 
maar niet voor drie jaar. De oorlogsvrijwilligers, die de landmacht 
niet kon trainen, konden dan ook maar niet naar de marine over- 
geheveld worden, omdat de marineleiding eiste, dat zij dan voor min- 
stens drie jaar zouden tekenen. Daar kwam nog bij, dat iedereen het 
recht had om te kiezen bij welk wapen hij wilde dienen; wannee; 
hierin van bovenaf verandering werd gebracht, dan werd dit maar 
niet zo genomen. Deze twee factoren hielden derhalve tegen de men- 
sen naar de marine door te sturen. 

Betreffende de kwestie, dat het Zuiden niet meer dan 2 /5  van het 
totaal benodigde aantal militairen van de mariniersbrigade zou mogen 
leveren, deelde de heer Meynen mede, dat deze regeling, welke reeds 
vóór zijn tijd was afgekomen, waarschijnlijk is getroffen om de grote 
groepen jonge mensen uit de grote steden van het Westen van het 
land tevreden te stellen, Met deze regeling wilde men te kennen geven, 
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dat ook zij een kans zouden krijgen om mee te doen. Ofschoon ook 
economische belangen een rol gespeeld mogen hebben, gelooft de 
heer Meynen, dat de psychologische reden de belangrijkste is geweest. 

Met betrekking tot de beperking van het aantal oorlogsvrijwilligers 
tot 2 /5  van het totaal benodigde aantal verklaarde de heer Gerbrandy 
zich te herinneren, dat in het Kabinet besproken is, dat behalve aan 
de mensen uit het Zuiden ook aan die van het Noorden de kans ge- 
geven moest worden als oorlogsvrijwilliger in de strijdkrachten te 
worden opgenomen. Mogelijk is toen gesproken over een beperking 
tot 2 /5  van het totaal benodigde aantal, doch de heer Gerbrandy 
kan zich niet voorstellen, dat dit in een stringente instructie zou zijn 
vastgelegd. Het is wel zo, dat herhaaldelijk uit het Noorden van het 
land de mededeling kwam: wij willen ook meedoen. Daaruit vloeide 
voort niet alle benodigde mankracht uit het Zuiden te halen. 

§ 2. Het Centrale Indelingsbureau Koninklijke Landmacht 

Het Centrale Indelingsbureau Koninklijke Landmacht werd bij 
Ministeriële Beschikking van 15 Januari 1945 ingesteld, met als doel- 
strlling het door de bevrijding des lands beschikbaar komende dienst- 
plichtig, beroeps- en reservepersoneel der Koninklijke landmacht in 
formaties in te delen en voor de overige diensten eveneens een centraal 
punt te scheppen, van waaruit in de behoefte aan geschikte militaire 
krachten kon worden voorzien. 

Een der hoofdmotieven van deze centralisatie was, dat enkel op deze 
wijze de juiste man op de juiste plaats kon worden gebracht en er 
eenheid zou komen in de wijze van oproepen en indelen. 

Tot hoofd van hrt C.I.K.L. werd generaal-majoor A. A.  van Nij- 
?ratten benoemd. 

Als standplaats van het C.I.K.L. werd Eindhoven aangewezen. 
Het bureau begon zijn werkzaamheden met één officier, kapitein A. J. 
E. Lamberti, benevens een drietal onderofficieren. In zijn eindverslag 
van 15 Februari 1946 deelde luitenant-generaal van Nijnatten mede, 
welke moeilijkheden het bureau ondervond om aan zijn doelstelling 
,,de juiste man op de juiste plaats" te krijgen, te voldoen. 

,.Reeds vrijwel terstond na het in werking treden van het 
C.I.K.L.", aldus het verslag, ,,bleek dit in een groote behoefte te 
voorzien. Niet alleen de instanties die behoefte hadden aan per- 
soneel wendden zich tot het bureau, doch in grooten getale 
kwamen zij, die zich in den wederopbouw der Landmacht wensch- 
ten ingeschakeld te uen, om raad vragen of zich ter beschik- 
king stellen, hetgeen een welkome bate was, daar vóór de bevrij- 
ding van het Noordelijk deel des Lands zeer weinige gegevens ter 
beschikking waren en de vraag naar personeel zeer groot was. 
Ter illustratie diene dat er een moment is geweest, dat er nog 
slechts drie registratiekaarten van officieren waren, terwijl alleen 
reeds de B.N.S. dringend verlegen was om 80 officieren en de 
mariniers een vijftigtal officieren vroegen. 

Het vaststellen welke instantie prioriteit had inzake toewijzing 
van beschikbaar personeel ging onder dergelijke omstandigheden 
niet altijd even gemakkelijk; aan vele vragen kon toen niet met 
den noodigen spoed voldaan worden, terwijl de Geallieerden 
aandrongen op spoed bij de vorming der S.H.A.E.F.-troepen. 

Onder deze omstandigheden kwamen enkele onderdeelen er 
toe, zelf met de werving, oproeping en indeeling van personeel 
door te gaan. Van de zijde van den B.N.S. werd eveneens ern 
indeelingsbureau in het leven geroepen, dat militair personeel 
opriep en indeelde. 

Het zich overal vestigend Militair Gezag ging, zelfs nadat de 
Chef Staf M.G. en de Minister van Oorlog het uitdrukkelijk 
verboden hadden, stelselmatig door met oproepen van militair 
personeel, terwijl ook Hoofden van Aanmeldingsbureaux, namens 
den Minister van Oorlog of namens het Hoofd C.I.K.L. perso- 
neel opriepen, vaak zonder hiervan eenige kennis te geven. 

Een en ander had tot gevolg, dat elke met moeite verkregen 
registratie onvolledig was en dat als het ware een maandenlange 
strijd met allerlei instanties gevoerd is moeten worden, teneinde 
tot het hoofddoel, een centrale indeeling van personeel, te komen. 
Mede werd hierdoor aan het gestelde principe ,,de juiste man 
op de juiste plaats" voorbijgegaan en kon het gebeuren dat een 
tiental ingenieurs uit Zwitserland als soldaat aan de grens ston- 
den terwijl de technische troepen daaraan behoefte hadden; een 
gymnastiekleraar met allerlei diploma's bij de l e  Pioniergroep 
pjouwerswerk verrichtte terwijl de opleidingsschool voor 0.0.') 
aan een dergelijke kracht behoefte had. 

Eenmaal ingedeeld zijnde was overplaatsing naar een meer 
geschikte functie vrijwel uitgesloten doordat de betrokken per- 
sonen dan ter beschikking waren van den Chef- Staf B.N.S. en 
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Hoofd C.I.K.L. daarover geen zeggenschap had, dan wel dat de 
betrokken Cn. de opdracht tot overplaatsing naast zich neer 
legden. In het laatstgenoemde geval kon zelfs de tusschenkomst 
van Z.K.H. den Prins ge-n resultaat bewerkstelligen. 

Teneinde weer eenige orde in dezen chaos te scheppen is het 
C.I.K.L. overgegaan tot een registratie van alle bestaande leger- 
onderdeelen, zoowel die, stamde onder de B.N.S., de S.H.A.E.F.- 
requirements, de E.M., de Gezagsbataljons Indië, 'de Grensbe- 
waking enz. en heeft van deze onderdeelen een afzonderlijk 
kaartsysteem aangelegd. 

Van de zijde der B.S. werden, ook na verscheidcne vragen 
daartoe, nimmer de noodige opgaven van aldaar in dienst zijnd 
dpl., beroeps- of reservepersoneel verkregen. Het kwam dan ook 
veelvuldig voor, dat een persoon werd opgeroeptn, gein bericht 
gaf en door de politie werd opgehaald, waarbij dan bleek, dat 
hij bij de B.S. diende. Dat zulks een vlotte werkwijze ernstig 
stagneerde, behoeft geen betoog. 

De mate waarin en de wijze waarop van het C.I.K.L. door de 
verschillende organisaties van onderdeelen werd gebruik gemaakt 
was zeer verscl-iillend. 

Grensbewaking maakte voor 100 % gebruik van het C.I.K.L. 
en werkte geheel in overeenstemming met dit Bureau, zoodat 
deze zelf met behulp van e x  Burgemeester aanwierf en ons dan 
de volledige gegevens van het aangeworven personeel ter regi- 
stratie verstrekte. 

M.T.N.l) (de latere Aan- en Afvoertroepen) wierven vaak zelf- 
standig, soms in ovrrleg met een Hoofd Aanmeldingsbureau 
O.V.W., doch betrokken het benoodigde kader regelmatig via 
het C.I.K.L. Na eenige malen ingegrepen te hebben kon met 
vrucht en vlot samengewerkt worden. 

Genie-compagnieën werden vrijwel volledig en tot zeer groote 
tevredenheid van den organisator van al hei noodigr kader voor- 
zien, evenzoo de Repatrieeringsdienst en de B2 organisatie 

Waar de meest vruchtbare samenwerking had kunnen zijn, be- 
stond deze het allerminst en wel van de zijde van den Staf 
B.N.S. 

De vorming van de 2e Pioniersgroep geeft daarvan een voor- 
beeld. 

Het officierskader door Hoofd C.I.K.L. voor bepaalde functies 
ingedeeld wenschte men niet als zoodanig te aanvaarden. Niet 
een Lt.Kolonel der Genie, doch een tot dien rang bevorderde 
res. l e  Lt. (chemisch ingenieur) werd met het commando be- 
last. 

(Ingedeeld technisch geniepersoneel werd door den Comman- 
dant zonder meer niet aangenomen, naar huis gezonden of door 
ander personeel vervangen, zonder eenige kennisgeving aan het 
C.I.K.L. 

De Staf B.N.S. ontweek doelstelling en werkwijze van het 
C.I.K.L. door b.v. een groot aantal officieren aan te vragen, 
deze ter beschikking te stellen van het eigen indeelingsbureau, 
dat hen naar de diverse onderdeelen dirigeerde, zonder hunne 
uiteindelijke bestemming aan het C.I.K.L. te berichten, zoodat 
een juiste en volledige registratie op die wijze onmogelijk werd 
gemaakt en de verantwoordelijkheid van het Hoofd C.I.K.L. 
voor het brengen van den juisten man op de juiste plaats een 
aanfluiting werd. 

Het formeeren en encadreeren der L.I.B. 3, is dan ook, mede in 
verband met de hiervoren aangegeven werkwijze grootendeels 
buiten het C.I.K.L. om gegaan. 

Men bepaalde zich tot een doorzending der eerste gegevens 
via het C.I.K.L. naar B.N.S. der eerste opgerichte bataljons en 
het zenden van enkele oprichtingsbevelen. 

De opgave van het personeel met de aanvraag om dit personeel 
onder de wapens te roepen, zooals punt 4 der oprichtingsbevelen 
aangeeft, heeft van geen enkel L.I.B. ooit het C.I.K.L. bereikt, 
zelfs niet nadat door de B.N.S. hierop de aandacht gevestigd 
werd. 

Formeel genomen is dan ook tot op heden niemand van het 
bij de oprichting der L.I.B. ingedeeld kader onder de wapens 
geroepen. 

Dit zelfde geldt tevens voor de opgerichte en inmiddels tot 
de Gezagstroepen overgegane brwakingscompagnieën, met uitaon- 
dering van een zes-tal. Dit euvel is thans ondervangen, doordat 
al dit personeel een verband-acte heeft geteekend. 

Naarmate de werkzaamheden in omvang toenamen werd tot 
decentralisatie overgegaan. 

Reeds in het beginstadium werd voor de samenstelling en 
levering personeel van de E.M. een afzonderlijke afdeeling op- 
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gericht, die uitgroeide tot een depbt, waar de vrijwilligers op- 
kwamen en voor uitzending gereed gemaakt werden. 

De  eerste kadergroep (officiersopleiding) werd door Hoofd 
C.I.K.L. persoon lij^ bij de aanmeiciingc~ureaux uitgezocht. 300 
potentiële officieren voor de E.M. werden door hem persoonlijk 
getest. 

Hoewel er een zeer goed contact gelegd was tusschen de leiding 
der E.M. in Engeland en de aan de opleiding werkende Engei- 
sche instanties en het C.I.K.L., heeft de gang van zaken bij dezr 
akdeeling ons nimmer kunnen bevredigen. 

Waar onzerzijds juist aan een vlotten gang van zaken de volle 
aandacht en de meeste moeite werd besteed, is een tijdige uit- 
zending der duizenden daartoe beschikbare vrijwilligers gestap- 
neerd doordat er óf geen scheepsgelegenheid was, óf de kampen 
niet beschikbaar waren óf de benoodigde instructeurs niet ter 
beschikking konden worden gesteld. 

Wanneer echter deze drie voorwaarden aanwezig waren, is 
door het C.I.K.L. steeds als het ware per omgaande aan de aan- 
vrage tot uitzending voldaan. 

Uiteindelijk kon vanaf ongeveer het begin der tweede helft 
van 1945 vrijwel iedere week op het vertrek van 75 man gerekend 
worden. 

Dit was blijkbaar het maximum dat de kampen konden op- 
nemen." 

Tot zover dit rapport van de heer van Niinatteri. 
De heer A. J. E. Lamberti verklaarde, dat hij na ,de bevrijding in 

September 1944 zich beschikbaar heeft gesteld en als garnizoens- 
commandant te Maastricht is opgetreden tot l Januari 1945. Gcne- 
raal van Nijnatterz, die te Broda zat en daar ook was bevrijd, had de 
opdracht het Centrale Indelingsbureau van de K.L. op te richten; 
deze heeft de heer Lanzberti verzocht hem daarbij te assisteren, om- 
dat hij vóórdien als kapitein-adjudant van het IIle legerkorps 
onder generaal van Nijnatterz had gediend. De heer Larnberti heeft 
het C.I.K.L. beheerd van 1 Januari 1945 tot Augustus 1945. Vóór 
Januari 1945 bestond er in Zuid-Nederland een grote chaos bij het 
recruteren. Iedereen richtte een leger op. Zelf heelt de heer Larnberti 
zich hieraan op last van hogerhand ook schuldig gemaakt. De mili- 
taire commissaris en een Amerikaanse kolonel te Maastricht vroegen 
op de tweede dag na de bevrijding een compagnie te leveren voor de 
bevrijding van Aken. Dit kon gebeuren, wanneer de kolonel voor 
kleding, bewapening, voedsel en soldij kon zorgen. De heer Lamberti 
heeft toen op eigen gezag te Maastricht een compagnie vrijwilligers 
geformeerd. 

Daarna kwamen de strijdkrachten uit België, die ook weer vrij- 
willigers aannamen. Intussen gingen andere mensen de Prins tege- 
moet en kregen ook opdracht troepen te formeren. De stoottroepen 
ontstonden toen. Er waren op het laatst zoveel verschillende troepen, 
dat rnen eigenlijk niet wist, wie ze had opgeroepen, waar ze zaten en 
wat ze waren. Er gingen ook troepen naar Duitsland, b.v. I-13-R.I., 
dat in München-Gladbach heeft gezeten. Omdat men wilde wetzn 
wat men aan mensen had, wie de mensen zou aannemen en waar de 
mensen zouden heengaan, is het C.I.K.L. opgericht. In de opdracht 
van de generaal stond, dat hij alleen mocht oproepen, in actieve dienst 
kon stellen, enz. 

De heer Larnberti heeft er zich nooit in verdiept, in welke mate de 
mensen zijn opgekomen vóór het tot stand komen van het C.I.K.L. 
Het bureau heeft wei eens getracht een kaartsysteem aan ie leggen 
van wat er aan mensen was, maar juist de Binn:rilandse Strijdkrachten 
verstrekten geen gegevens. Er werd van ria staf van de Binnenlandse 
Strijdkrachten de: meeste samenwerking verwacht, maar men kreeg 
daarvan juist de meeste tegenwerking. 

Wat de verhouding tussen het C.I.K.L. en het C.V.B. betreft, was 
het zo, dat het C.I.K.L. en het C.V.B. rechtstreeks onder de Minister 
werkten. Zij werkten naast elkaar in hetzelfde gebouw. Het ene bureau 
kon niet zonder het andere. Het C.V.B. leverde de oorlogsvrijwilligers 
en het C.I.K.L. leverde het kader. Wanneer men onderdelen in elkaar 
moest zetten, moest men bij beide instanties zijn. 

De heer Larnberli is in Augustus 1915 weggegaan. De afdeling 
officieren werd in die tijd aan het Departement overgegeven. Enkele 
maanden later is hetzelfde gebeurd n:et de afdeling onderofficieren. 
Zo is langzamerhand de gehele zaak naar het Departement van Oor- 
log overgehevel~d. 

De beschuldiging voorkomende in het verslag van de heer van 
Nijnattcn van 15 Februari 1946, nl. dat de Binnenlandse Strijdkrachten 
niet met het C.I.K.L. hebben medegewerkt, wees mr Ch. H. J. F. van 
Houten, destijds chef :taf van de Binnenlandse Strijdkrachten, van 
de hand. De B.S. hadden een sectie onder leiding van de toen- 
malige majoor Buma, welke zich juist gespecialiseerd heeft in het 
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registreren van de Binnenlandse Strijdkrachten. Dat was een formi- 
dabele taak, want er bestond op dat moment totaal niets aan gegevens. 
Alle mensen moesten worden nagegaan en in het begin was het inder- 
daad enigszins chaotisch, want velen hadden hun eigen gegevens niet 
ineer, terwijl ook velen de Binn-nlandse Strijdkrachten reeds vrij gauw 
hebben verlaten. Niettemin heeft men tegen het einde van de werk- 
zaamheden een buitengewoon uitgebreid kaartsysteem van de B.S. ge- 
had. Deze gegevens zijn altijd uitgewisseld, dus ook verstrekt aan het 
bureau van generaal van Nijnatten, wanneer deze die no~dig had. Aan- 
gezien de B.§. zelf niet volledig gedocumenteerd waren, vroegen zij de 
aanmeldingsbureaux ook dikwijls om aanvullende gegevens. De heer 
van Noc!te~z kan zich niets herinneren van bepaald onaangename be- 
trekkingen met het C.I.K.L., maar hij veronderstelt, dat dit vermoeden 
is geboren uit de minder aangename houding van generaal van 
Nijuzattrn jegens de Prins en zijn staf. Generaal van iv'ijnatterz heeft 
zich in het begin - om welke reden is de heer van Houten onbe- 
kend - ook gepasseerd gevoeld. De  staf van de B.S. heeft dit zelf 
altij~d beschouwd als een fout van de leiding van de O.D., waarin 
ook generaal van Nijnatten een belangrijke rol speelde. Gelijk men 
weet, heeft de 0 . D  een eigen speciale visie op zijn taak na de be- 
vrijding gehad. 

Jhr mr P. Th. Six verklaarde einde Augustus of begin September 
1944 als reserve-majoor te zijn opgenomen in de staf van de Binnen- 
landse Strijdkrachten; hierin is hij eerste adjunct van de chef staf ge- 
weest. 

Hij meende, dat er tussen het Centrale Indelingsbureau Koninklijke 
Landmacht en de staf der Binnenlandse Strijdkrachten heel veel con- 
tact is geweest. Hij wist echter niet meer, hoe de hiërarchieke indeling 
was. 

De heer Six herinnerde zich, dat er ettelijke besprekingen tussen 
de B.N.S. en de functionarissen van het C.I.K.L. hebben plaats ge- 
vonden. Hij meende ook te weten, dat er in het begin na de bevrijding 
moeilijkheden waren, maar hij dacht, dat die uiteindelijk volledig 
waren opgelost. De heer Six kon zich niet herinneren, dat hij over 
blijvende inoeilijkheden in dit verband heeit gehoord. 

Naar aanleiding van de  mededeling van de heer Lamberti lui- 
dende: 

,,Wij hebben wel eens getracht een kaartsysteem aan te leggen 
van wat er aan mensen was, maar juist de Binnenlandse Strijd- 
krachten verstrekten ons geen gegevens. Wij hadden altijd van de 
staf van de Binnen!andse Strijdkrachten de meeste samenwerking 
verwacht, maar wij kregen daarvan juist de meeste tegenwerking", 

verklaarde de heer Six, dat hij dit vrij kras gezegd vindt. Naar zijn 
mening had van degene, die dit verwijt heeit gemaakt, verwacht 
mogen worden, dat hij zich tot de staf wendde, maar daar is nooit 
iets van gebleken, tenzij hij zich ZOLI hebben gewend tot de afdeling 
Koninklijke landmacht van de B.N.S. Daar wist de heer Six weer 
niets van. 

Mr. H. E. A. M.  van Zinnicq Bergmann is einde November 1944 
aangesteld om de registratie en de politieke zuivering van de offi- 
cieren te doen plaats vinden. Deze registratie viel organisatorisch 
feitelijk niet onder de Binnenlandse Strijdkrachten. Vrij spoedig ont- 
stond te Eindhoven een afdeling van het Departement van Oorlog 
onder generaal van Nijnatten, die deze registratie onder zich nam. 

Op 27 November 1944 zijn de registratie en de zuivering met gene- 
raal Kruis, die toen chef staf Militair Gezag was, besproken. 

De heer van Zinnicq Bergmann heeft er niets van gemerkt, dat 
o. dit temrrein voorbereidingen waren gemaakt vóór de gedeelte- 
lijke bevrijding van Nederland. In samenspraak met en met goed- 
keuring van zijn chefs heeft hij projecten opgesteld. 

Op gemeenschappelijk verzoek van de bevelhebber der Nederlandse 
strijdkrachten en van generaal Kruls is de heer van Zinnicq Bergmann 
naar Londen gegaan om deze kwestie te bespreken met de Minister 
van Oorlog. Zijn voorstellen zijn door de Minister van Oorlog over- 
genomen met een kleine wijziging, nl. dat naast de testende officier 
van de Binnenlandse Strijdkrachten ook iemand aangesteld werd, die 
als vertegenwoordiger van de Minister van Oorlog de zaak zou be- 
kijken, om deze beoordeling niet te eenzijdig te doen zijn. 

Men verlangde bij het Departement van Oorlog een overzicht 
- niet alleen geregistreerd, maar ook politiek gecommentarieerd - 
van het personeel, dat beschikbaar was. Wanneer zich een officier 
op een oor!ogsvrijwilligersbureau meldde, werden allereerst door het 
bureau zelf de militaire gegevens van de persooil in kwestie geboek- 
staafd. Vervolgens kwam deze man ter beoordeling bij een functio- 
naris uit de Binnenlandse Strijdkrachten, die over het politieke gedrag 
van deze officier aantekeningen maakte op een formulier, dat alge- 
meen geldend was. Deze gegevens gingen daarna naar het Centrale 
Indelingsbureau. Aanvankelijk maakte generaal van Nijnatten uit, of 
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deze man naar aanleiding van deze gegevens zou worden opgeroepen. 
Naderhand heeft dit de Commmissie-Koot gedaan. De organisatie 
van deze werkwijze heeft de heer van Ziiinicq Berg!?~ann voor 
het gehele land moeten opzetten. Later is ten aanzien van onder- 
officieren een soortgelijke werkwijze gevolgd. 

Als criterium werd o.m. aangenomen, dat iemand, die met cis 
Duitsers had samengewerkt, in welke vorm ook, niet geschikt 
was voor het nieuwe Nederlandse leger; iemand, die zich geheel 
afzijdig had gehouden gedurende de oorlog, was ook niet geschikt. 
Dit waren eigenlijk de hoofdcriteria. 

Een andere kwestie was, welke categorie personen in aanmerking 
kwam de officiersopleiding te volgen. Men wilde eeI? soort redelijke 
middenweg vinden tussen het idee: ,,officier moet iedereen worden, 
die dapper is, leiding weet te geven en genoeg kent om dit als zodanig 
te kunnen toepassen" en het idee van vóór de oorlcg ,,H.B.S.- of 
gymnasiumdiploma als eerste vereiste". 

Bij de wederindeling werd ook rekening gehouden met het gedrag 
van het personeel gedurende de vijf oorlogsdagen in 1940. De heer 
van Zinrzicq Bergnzann was van oordeel, dat slechts rekening kon 
worden gehouden met de officiële gevechtsverslagen en eventueel 
aanhangig gemaakte krijgsraadzaken van plichtsverzuim of desertie. 
Dit was een van de moeilijkste punten, die er waren. Toen dit bij de 
Minister ter sprake liwam, heeft de heer van Zinnicq Bergnlann naar 
voren gebracht, dat, wanneer hij anders zou werken dan via de nor- 
male gevechtsverslagen en krijgsruadzaken, die aanhangig waren 
gemaakt, hij zou moeten uitzoeken, wat er waar was van de einde- 
loze roddelverhalen. 

Generaal van Nijnatten gaf de gegevens over het personeel ge- 
durende de vijf oorlogsdagen in 1940, voorzover hij deze zelf had, 
aan de heer van Zinnicq Bergrnann. Wanneer generaal varz Nijnatten 
van een officier wist, uit de gevechtsrapporten of anderszins, dat 
deze in de oorlogsdagen in 1940 niet had gedaan wat hij moest 
doen, wachtte hij met hem in te delen. Het kan natuurlijk ook zijn 
voorgekomen, dat uit een vrij duidelijk verhaal van derden bleek, 
dat een man zijn plicht niet had gzdaan in de oorlogsdagen, waarop 
generaal van Afijnatten ook niet dadelijk besliste, of de man in 
kwestie zou worden aangenomen. Generaal van Nijnattc~z heeft altijd 
hard gewerkt om tot coördinatie inzake de zuivering te komen. Bij 
de lagere instanties had men vaak moeilijkheden om deze te over- 
tuigen van het nut van deze zaak; daardoor liepen de pogingen van 
generaal van Nijnatte~z soms spaak. 

9 3. Centraal Vrijwilligerskamp 

Naar de heer Zweypfenning heeft verklaard, heeft de heer Thal 
Larsen een verslag over de totstandkoming van het Centrale Vrij- 
willigerskamp en van het kamp Oirschot opgemaakt. Dit verslag luidt: 

,,Toen in de eerste maanden van 1945 de aantallen O.V.W. 
gepland werden, die naar overzee zouden moeten worden over- 
gebracht voor hun training in leger, zee- en luchtmacht en toen 
deze aantallen ver in de tienduizenden gingen loopen, bleek het 
noodig, ze te voren gesorteerd in doorgangskampen onder te 
brengen. Van hieruit zou het transport in massa naar de afvoer- 
havens (Ostende en Antwerpen) plaats vinden. Deze voor- 
sorteering behelsde het politieke, het medische onderzoek, dis 
beide zeer tijdroovend waren en wat betreft het laatste, zeer uit- 
eenloopend, afhankelijk van de vereischte geschiktheid voor de 
troepen, voor zeedienst, voor luchtniacht etc. etc. Tegelijkertijd 
moest aan de gevraagde kwaliteiten voldaan worden. 

Er worden dus op een zekeren dag gevraagd 54 O.V.W., die 
voor instructeur opgeleid zouden kunnen worden, benevens 12 
koks, 15 ervaren sergeants, 14 electriciens, 18 timmerlieden en 

1 officieren, 16 s.m.a.'s l), 20 mechanische monteurs, of plaat- 
werkers, 4 telefonistes, 5 kwartiermeesters en 100 man. Het ging 
regelmatig door. Het is niet doenlijk geweest deze personen per 
A.O. uit te zoeken omdat dit oproepen per A.O. beteekenen 
zou, terwijl niet bekend was in hoeverre op het eene A.O. voldaan 
zou worden aan de aantallen vergeleken met alle volgende 
PL.O.'S. Hieruit werd de conclusie geboren om hen gezamenlijk, 
althans vele duizenden, mits medisch gekeurd en voorzien van 
goede politieke papieren uit de plaats hunner herkomst, te ver- 
garen in 29 doorvoerkampen. Hier zou de uiisorterring plaats 
vinden. Besloten werd (Min. de Booy, Min. van Marine en Min. 
van Oorlog o.a. in gesprek met Gen. v. Nijnatten en hr. Thal 
Larsen te Londen Maart 1945) tot den bouw van zulk een 
grootsch doorgangsliamp (transit-camp) . 
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Het is duidelijk, dat er geen minuut gedraald zou mogen 
worden en aangezien er toen geen ander Nederlandsch gebied 
bevrijd was waarop dat kamp gebouwd zou kunnen worden dan 
Z.Nederland, terwijl verder deze plaats beter gelegen was voor 
afvoer naar de genoemde afvoerhavens, werd naar een plaats 
gezocht in de buurt van Eindhoven waar het C.V.B. was 
gevestigd. 

Na lang en vermoeiend zoeken, waarbij de opdracht gegeven 
werd zooveel mogelijk in welwillend overleg te treden met de 
gemeentelijke overheden teneinde tenslotte een plaats te vinden 
waar over 25 jaren nog gein bezwaren tegen zouden gerezen 
zijn, is, zorder dwang, òf door aankoop via de gemeente tegeil 
de vastgestelde prijzen, òf door onteigening tegen dezelfde vast- 
gestelde prijzen, door samenvoeging een terrein gevonden op de 
Oirschotsche Heide, gemecnte Oirschot, tegen de gemeente Ernd- 
hoven aan, ten N. van het vliegveld Eindhoven, van plus :ninii$ 
60 ha. 

Aangezien het Hoofd C.V.B. geen gelegenheid had om per- 
soonlijlí dagelijks dezen kampbouw te leiden, werd, op zijn voor- 
stel, na goedkeuring van den Min. van Oorlog, Prof. de Quay, 
en van Gen. Maj. Kruls (gesprek Hemelvaartsdag 1945 l) K.M.A. 
Breda) één figuur benoemd welke hetzij onder het M.G. hetzij 
onder den hlin. van h4arine en Oorlog dien militairen rang diende 
te verkrijgen en benevens die bevoegdheden, die noodzakelijk 
waren om in dien tijd van chaos maatregelen te nemen om per- 
soneel, bouwmateriaal, transport etc. te verkrijgen, teneinde dei1 
bouw van het kamp zoo spoedig mogelijk te realiseeren. Deze 
figuur was de heer Tops, nu Stoottroepenofficier, die den rang 
van Majoor verkreeg en die in samenwerking met 2 architecten 
Ir. Gerlnen, hr. Herhers en met een aannemer van Grootel, be- 
nevens financieel gecontroleerd door een beroepsaccountant, den 
staf vormden voor den bouw van het kampement Oirschot. 
Alle genoemde figuren genoten en genieten nog na hun be- 
wezen houding in zaken en tegenover den bezetter een alge- 
meen groot vertrouwen. 

Aannemende dat 3 maanden na aanvang van den bouw de 
eerste kamphuizen zouden worden in gebruik genomen door de 
eerste over te voeren contingenten O.V.W. is tegelijkertijd be- 
gonnen met een organisatie, welke de leiding in het ingerichte 
kamp zou nemen over de bewoners. Deze organisatie werd het 
C.V.K. genoemd. Zij stond onder leiding van Res. Majoor 
Schipper en had tot doel, de binnenkomst van deze O.V.W. te 
regelen benevens het onderhoud dezer O.V.W. (maximaal 5000) 
gedurende hun bewoning van het kamp. Zij waren dus kampstaf 
met alle verantwoordelijkheden daarvoor. 

Omdat het afvoeren naar overzee al groote afmetingen aan- 
nam voordat het kamp Oirschot in werking kwam, was het 
noodzakelijk om tijdelijke bestaande kampen te verkrijgen waarin 
deze eerste groote contingenten O.V.W. tijdelijk zouden worden 
ondergebracht. Deze kampen zijn van allerhande instanties ver- 
kregen, voornamelijk van de 21 Army Group. Hiervoor en voor 
het verkrijgen van transport en van grondmateriaal voor den 
bouw van het kamp Oirschot is zeer groote ondersteuning ge- 
geven door 45 L.H.Q. Londen te weten door Col. G. Hardinger 
en zijn staf. 

Het C.V.K. heeft uiteindelijk beheerd de kampen: te Mill, te 
Wanroov, te De Rips, te Hulten, te Hilvarenbeek, en uiteindelijk 
te ~ r e d á  (de K.M.A.). 

Deze C.V.K. Staf was dus noodzakelijkerwijs leer gesplitst en 
uitgebreid. Zij heeft haar moeilijke taak zeer nauwgezet verricht. 
Het is voor den buitenstaander, die dit vesl later Ierst, misschien 
niet begrijpelijk hoeveel er te regelen viel in een tijd waarin per 
dag en per uur minutieus voorbereide transporten van duizenden 
O.V.W. naar overzee, op den dag zelven werden geannuleerd 
door eene onbegrijpelijke kink in den kabel ergens anders op de 
wereld, waardoor het transportschip plots een andere bestem- 
ming kreeg, terwijl er dienzelfden dag eveneens minutieus voor- 
bereide nieuwe aantallen O.V.W. uit alle deelen des lands 
binnen kwamen druppelen in de reeds bezette kampen. Dit ge- 
voegd bij gebrek aan kleeding en aan comfortabele kampruimte 
terwijl de I.G.D.L. zijn begrijpelijke eischen stelde, geven een 
klein beeld van de moeilijkheden, welke het C.V.K. heeft op te 
lossen gekregen." 

Dit is, aldus de heer Zweypfenning, een klein snapshot van het 
C.V.K. en alles, wat daarmee samenhing. 

Ook de expeditionnaire macht was bij het C.V.B. en dan speciaal 
bij het C.V.K. vertegenwoordigd door een paar officieren. Ener- 
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zijds kregen deze de gegevens uit Londen over huisvesting, transport 
enz., anderzijds wisten zij wat het C.V.K. aan mensen had. Het is 
gegaan met horten en stoten! In aanmerking genomen, dat opdrachten 
dikwijls werden geannuleerd, is dit relatief nogal vlot gelopen. 

Als hoofd van het Centraal Vrijwilligerskamp had de heer D. 
Schipper te zorgen, dat de mensen in de kampen werden geadmini- 
streerd. Er moesten voor de overtocht naar Engeland - als de heer 
Schipper zich niet vergist - achttien verschillende papieren voor de 
mensen worden opgemaakt. Er was dus een reusachtige administratie. 
De mensen moesten medisch worden gekeurd; zij moesten in militaire 
kleding worden gestoken en om de tijd wat te korten, heeft de heer 
Schipper ook nog lichte militaire oefeningen georganiseerd. Daarna 
leverde hij de mensen af. 

Met de legeringsruimte heeft de hem Schipper reusachtige moeite 
gehad. Hij heeft zelf telkens reizen naar het departement gemaakt 
om nog maar meer ruimte te krijgen. Het is successievelijk gegroeid. 
De heer Schipper is begonnen met het kamp Mill. Dit had een min 
of meer beruchte naam, omdat het zo primitief was ingericht. Het 
waren maar heel eenvoudige, door de Engelsen verlaten barakken. 
Naderhand zijn ontstaan de kampen te Viheide, Wanroy, Hulten. 
Oirschot en Hilvarenbeek, de kazerne te Roermond en tenslotte de 
Koninklijke Militaire Academie te Breda; dit alles behoorde bij de 
organisatie van het C.V.K. 

De parate sterkte varieerde tussen 4000 à 5000 man. Men noemde 
dit wel de divisie-Schipper. Omdat het nogal groot was, heeft men 
het blijkbaar met een divisie vergeleken, maar het was ezn zeer 
labiele divisie. Aan de ene kant vloeiden er steeds mensen af en aan 
de andere kant kwamen er steeds nieuwe contingenten bij; het was 
een va et vient. Er  zijn ongeveer 15 000 man via deze kampen naar 
Indië vertrokken. 

9 4. Werving van Marinepersoneel 

Kapitein luitenant ter zee A. M. Valkenburg heeft, aldus zijn ver- 
klaring, voor de marine een selectie-apparaat moeten opzetten, ten- 
einde na de bevrijding van Nederland in zo kort mogelijke tijd zo veel 
mogelijk mensen aan de marinestrijdkrachten te kunnen toevoegen. 
Voor dit selectie-apparaat heeft hij zijn licht moeten opsteken bij de  
Engelsen. Een van zijn collega's had in 1943 de opzet voor een ZO- 
danig apparaat in Amerika bekeken en daarover een rapport ge- 
schrevzn; dit heeft de heer Valkenburg tot handleiding gediend. Het 
selectie-apparaat, dat door de heer Valkenburg is opgezet, is na de 
bevrijding in Nederland gebruikt en thans nog te Voorschoten in 
gebruik. 

Verder heeft hij de werkwijze opgezet van een marine-opkomst- 
centrum. Voorzover de heer Valkenburg dit heeft kunnen volgen, 
heeft dit practisch uitstekend gewerkt. Einde 1944 is dit systeem voor 
het eerst toegepast. 

Als eerste opkomstcentrum is de ,,Oranje-Nassau" gebruikt, - 
een van de schepen van de lijn Hoek van Holland-Harwich, - 
een depotschip van de marine, dat in de b u r t  van Londen in een 
van de havens lag. De eerste oorlogsvrijwilligers uit het Zuiden 
kwamen 6 November 1944 naar Engeland. Het is begonnen met 
25 man per week, welk aantal steeds groter werd, tot ongeveer 100 
per week. Men kon niet op grote schaal beginnen met het aannemen 
en men is dus bij beetjes begonnen. 

De eerste militaire vorming vond plaats in een Engels kamp, 
H.M.S. ,,Ganges"; daar vandaan gingen de recruten naar de vakop- 
leidingen. Op een ogenblik kon de heer Valkenburg niet langer op 
de ,,Oranje-Nassau" blijven - hij meent, dat dit is geweest in Mei 
1945 -, omdat de aantallen recruten steeds groter werden. Het op- 
komstcentrum is toen verhuisd van de ,,Oranje Nassau" naar een 
Engels kamp, waar de jongens werden getest. 

De mariniers werden niet op  de ,,Oranje Nassau" getest, maar in 
een kamp in Schotland, en dan volgens Amerikaans systeem. De 
mariniers kwamen in veel grotere aantallen op, omdat men in dat 
kamp de ruimte had. 

De  inensen voor de vliegdienst werden getest in een opkomst- 
centrum van de R.A.F. 

Over de recrutering voor de Koninklijke marine verklaarde luite- 
nant ter zee der l e  klasse jhr. W. C. M. de Jonge van Ellemeet, 
dat hij door de commandant marine Londen voor de  werving naar 
Zuid-Nederland is gestuurd. Einde October of begin November is hij 
met een officier van het bureau personeel van Londen vertrokken. 
Zij hebben zich gemeld bij de chef van het Militair Gezag. Deze 
was belast om hen te helpen met voeding, onderdak enz. 

hfen zei te Brussel, dat de mensen links en rechts kwamen vragen, 
of er mogelijkheid bestond om bij de marine te komen. De wervings- 
groep is toen gegaan naar de verschillende plaatsen in Zuid-Neder- 
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land, die reeds bevrijd waren: Eindhoven, Nijmegen, Maastricht, 
Tilburg en Breda. Zij heeft zich daar op de hoogte gesteld van de 
omstandigheden. Er waren daar reeds oorlogsvrijwilligersbureaux, 
waar de mensen geregistreerd werden. 

Er  moest, wat de overtocht betreft, worden voldaan aan bepaaldc 
formaliteiten. De Engelsen eisten, dat de merisen, die aangenomen 
werden, voldeden aan een bepaalde graad van betrouwbaarheid. 
Daarvoor was ingeschakeld het bureau van de heer Derkseina van 
het Militair Gezag. 

Het transport van de oorlogsvrijwilligrrsbureaux naar de haven- 
plaats is geschied met eigen vrachtauto's. Het belangrijkste was, dat 
men niet met mensen zou komen te zitten, die men nlet weg kon 
krijgen. 

Voordat de mensen aangenomen werden, moesten zij een voor- 
lopige keuring ondergaan. Er  zijn een dokter en een ziekenverpleger 
aan de wervingsgroep toegevoegd. 

De heer de Jonge van Ellenzeet meende zich te herinneren, dat hij 
ongeveer 3600 mensen heeft gerecruteerd. 

De heer de Jonge vat: Ellenzeet heeft samengewerkt met de heer 
van Asheck, die voor de mariniers recruteerde. Omdat men naar 
buiten eigenlijk met één chef te maken moet hebben, is de heer de 
Jonge varz Ellemeet commandant geweest; dit heeft verder niet de 
minste moeilijkheden gegeven. De mariniers wierven voor de mariniers 
en de heer de Jonge van Ellemeet wierf voor de vloot en marinelucht- 
vaartdienst. De overtocht van de mariniers naar Engeland ging op 
dezelfde manier als die van de matrozen. 

Hij merkte nog op, dat in zijn groep een officier l a n  de koop- 
vaardij voor de koopvaardij recruteerde. Daarmee had de heer de 
Jonqe van Ellerneet formeel niets te maken, maar hij heeft deze toch 
wel geholpen bij het betrouwbaarheidsonderzoek, transport, enz. 

Over de recrutering van de mariniers verklaarde luiteriant ter zee 
der l e  klasse C. E. baron van Asbeck, dat hij hiertoe van de corn- 
mandant van de groep-Holland van het detachement mariniers in de 
Verenigde Staten, de heer Millei~ius, de opdracht had gekregen. 

Einde October 1944 is hij met de groep-Holland uit Amerika 
naar Engeland gestuurd met de bedoeling in Nederland te gaan recru- 
teren. 

Bij de plannen, welke gemaakt waren, was er rekening mede ge- 
houden, dat Nederland in zijn geheel zou worden bevrijd en de recru- 
tering van Nederland uit zou plaats vinden. Toen eerst alleen het Zui- 
den werd bevrijd, liep het geheel anders; het Zuidzn van het land 
bleef frontgebied met zeer beperkte mogelijkheden. Daarom is een 
gedeelte van de groep-Holland in Engeland gebleven. 

De heer van Asbeck ging naar Nederland met de opdracht X500 
mariniers te recruteren. Hij is na lang wachten tenslotte begin De- 
cember 1944 naar Nederland gegaan met 12 man, voorzien van drie 
grote vrachtauto's. De bedoeling was om, n~arrnate er gerecru- 
teerd werd, dit aantal te laten oplopen en zodoende de recruterings- 
afdeling uit te breiden. Zij zaten eerst te Brussel. Daar was reeds de 
wervingsafdeling van de vloot en zij werden daarbij ingeschakeld. De 
samenwerking was zeer goed. De marinewervingsgroep heeft de 
heer van Asbeck geholpen met wat kleine auto's en zo zijn zij ge- 
start. De recruteringsgroep van de marinier; heeft zich uitgebreid. In 
hlaart of April 1945 had de heer van Asheck ongeveer 40 man. In Juli 
heeft er nog weer enige uitbreiding plaats gehad. Zij kregen er auto's 
en personeel bij en het vereiste tempo kon worden bereikt. 

De gehele wervingsgroep werd naar buiten vertegenwoordigd door 
luitenant ter zee de Jonge van Ellerneet. Met ,,naar buiten" bedoelt 
de heer van Asbeck S.H.A.E.F., Flagofficer Holland, de cornman- 
dant zeemacht, die te Brussel zijn tenten had opgeslagen, en alle in- 
stanties, waarmede zij civiel en militair te maken hadden. 

Van de kant van S.H.A.E.F. hadden zij alleen met de  security- 
eisen te maken. S.H.A.E.F. zeide niet: die troeperi moeten wij hebben 
voor de strijd in Europa. Het was nl. het privilege van de marine, 
dat zij daar geen last van hadden. Admiraal Dickens, die vóór de 
oorlog marine-attaché in 's-Gravenhage was geweest, stelde er een 
eer in om de marine weer op de been te helpen. 

De heer van Asheck iroest diverse categorieen recruteren. Om t\: 
beginnen de mariniers derde klasie O.V.W. Dat Ras de grote groep, 
waaruit d.e brigade moest groeien. Eaarnaast waren er andeie gro-prn, 
specialisten uit biirgerbedri~ven, rrservr-off~cieren van de Kon~nhlijl<e 
landmacht, die zij mochten overnemen, officieren van gezondheid, 
ziekenverplegers, enz. 

De algemene recrutering ging aldus in haar werk: zij keurden voor- 
lopig zowel medisch als politiek, hetgeen in het tempo, waarin zij 
wilden werken, uiteraard oppervlakkig was. Aan het hoofd Tan iedere 
ploeg stond een officier. Iederern, die in dienst wiide komen, kon met 
deze officier spreken en vragen, wat er te doen en te koop was. In 
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iedere groep is reeds gauw een oudere onderofficier aangesteld, die 
een korte uiteenzetting aan de mensen gaf. De ervaring was nl., dat 
de 0.V.W.-ers maar half luisterden; zij wilden de wereld in. Zij be- 
grepen de ernst van de zaak helemaal niet. 

De meest directe behoefte had de brigade aan burger-specialisten, 
want zij waren de mensen, die het opleidingskamp in Amerika moes- 
ten ,,runnenm. Er waren vele leidinggevende figuren nodig. Die 
had het korps niet; zij moesten in Nederland uit de bedrijven 
worden gerecruteerd. De heer vaiz Asbeck is toen bij Philips ge- 
weest. De heer Otten was tijdens de oorlog in Amerika en was 
altijd enthousiast over de mariniers, maar toen de heer van Asbeck 
hem om de namen van 15 leidende figuren vroeg - de heer van 
Asbeck had gezegd, dat hij die mensen niet van hem nodig had, 
maar dat hij introducties nodig had, omdat hij dit gedeelte van Neder- 
land slecht kende en dus niet wist, met wie hij moest gaan onder- 
handelen -, zei de heer Often, dat hij 14 dagen nodig had. Na afloop 
van deze twee weken kon Philips geen naam opgeven. Dit was zeer 
teleurstellend. De heer van Asbeck had ondertussen ook contact opge- 
nomen met de staf van Prins Bernhard. Hij was in contact gekomen 
met de heer Meynen, de latere Minister van Oorlog. Deze heeft de 
heer van Asbeck prachtig geholpen. Door zijn bemiddeling is de heer 
vcrn Asbeck in de mijnstreek terecht gekomen bij de heer Wiliemscn 
van de Staatsmijnen en bij verschillende grote bedrijven te Tilburg. 
Half Februari 1945 kreeg hij de specialisten. 

De marine kon het overnemen van de specialisten niet helemaal aan 
de heer van Asbeck overlaten. Het Ministerie wilde daarin zeggen- 
schap hebben. De specialisten gingen met bepaalde toezeggingen en 
beloften naar Engeland, waar zij definitief werden aangenomen en in 
een bepaalde rang na een korte scholing naar Amerika gingen. 

Toen dit was gebeurd, kon de heer van Asbeck pas met de recru- 
tering van de grotere groepen beginnen, de mariniers 3de k!asse 
O.V.W. Inmiddels waren er ook beroepsmariniers vrijgekomen. 

Van de reserve-officieren van de landmacht mocht de brigade er een 
50-tal overnemen. Het waren officieren tussen de 25 en 40 jaar. Dit 
was een speciale regeling met het Ministerie van Oorlog. Zij rijn in 
de maanden Juli of Augustus 1945 in Den Haag aangenomen door 
een commissie o.l.v. generaal de Bruyize. De heer van Asbeck was 
tweede commissielid en de adjudant van de generaal was secretaris. 

In Januari 1935 hadden zij één recruteringsploeg. In Maart kwam 
er een tweede bij en in Juni een derde. Dat waren mobiele eenheden, 
die volledig over eigen transport beschikten. Zij hadden de illustere 
naam: reizend circus, Zij trokken overal heen. De mensen, die ge- 
recruteerd waren, werden afgehaald, gingen naar Brussel, kregen daar 
te eten, gingen via Ostenda naar Schotland en vervolgens naar 
Amerika. Teen liet kamp in Schotland was uitgevallen in Juni af 
Juli 1945 - de Engelsen hadden dat kamp nodig voor amphibische 
training om over te schakelen op de Pacific-oorlog - is het over- 
gebracht naar Tilburg. Na de bevrijding van het Noorden ging de 
recruteringsafdeling naar Den Haag. Omdat deze dichter wilde komen 
bij de plaatsen, waar zij de mensen vandaan moest halen, waren deze 
verplaatsingen noodzakelijk. 

Ultimo Augustus 1945 waren 5000 recruten vertrokken en 3000 
wachtten er in Nederland. Dit aantal groeide in September tot 4000. 
Toen zijn de moeilijkheden begonnen. Het wachten van die mensen 
had geen betrekking op scheepsmoeilijkheden, maar vloeide voort uit 
de opvattingen in Amerika. Te Washington werd er uitgemaakt, wie 
er uit West-Europa verscheept mochten worden, niet alleen van de 
Nederlanders, maar over de gehele linie, en na de val van Japan 
hadden de Amerikanen geen mariniers meer nodig. 

Het is vrij hoog gelopen. Natuurlijk was de wervingsgroep er niet 
op berekc~d de mensen, $die zij aannam, thuis te moeten laten. Be- 
halve dat deze betaald moesten worden, terwijl zij thuis zaten, werkte 
het ook demoraliserend. Alles is in het werk gesteld de mariniers weg 
te krijgen. Hel is, behoudens een dertigtal specialisten, niet gelukt. 

Met die 4000 mensen, die moesten wachten, was er ook nog een 
ander probleem geschapen. Dit betrof de kwestie van het dienstver- 
band. Het dienstverband was in Engeland zo geredigeerd, dat de oor- 
logsvrijwilligers in dienst waren voor de tijd, dat de dienstplichtigen 
der zeemacht of een gedeelte daarvan op grond van buitengewone 
omstandigheden in werkelijke dienst waren. 

Nadat Japan uitgeschakeld was, ontstond het gevaar, dat de dienst- 
plichtigen niet meer buitengewoon in werkelijke dienst zouden kun- 
nen zijn. Er was dus een grote angst op het Ministerie, dat zij de 
oorlogsvrijwilli~ers allemaal naar huis zouden moeten sturen. Er moest 
iets gebeuren. De 4000 man, die achtergebleven waren, konden toen 
voor drie jaar tekenen. Zij, die dit wilden, hebben een nieuwe dienst- 
verbintenis aangegaan. 

De oorlogsvrijwilligers der K.M. tekenden voor dienst waar ook ter 
wereld. Het ging dus alleen o m  het dienstverband, niet over de vraag 
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,,waarw. Een groot aantal van de bovenbedoelde oorlogsvrijwilligers 
heeft getekend en een groot aantal niet. Half September ging de heer 
van Asbeck naar Amerika; wat er verder in Nederland is gebeurd, 
weet hij niet. Toen waren er dus ongeveer 5000 mannen in Amerika. 

Na 2 15 October 1945 mochten de mariniers niet langer in Ame- 
rika blijven. In November is de reis naar de Oost begonnen. Toen 
is men in Nederland weer gaan oproepen. Dit oproepen geschied- 
de aan de hand van de opgaven omtrent degenen, die de brigade nog 
miste. De mensen, die anders hun opleiding zouden hebben ge- 
kregen in Amerika, zijn toen in Nederland opgeleid, te Doorn en 
in de Willem 11-kazerne te Tilburg. Einde December 1945 zijn zij in 
de Oost aangekomen en in Maart naar Soerabaja gegaan. 

Luitenant-generaal b.d. M. R. de Br~iyfie verklaarde, dat de aan- 
komst van de recruten in Amerika erg langzaam is gegaan. De recru- 
tering in het Zuiden van Nederland ging ongelooflijk vlot; zij hadden 
wel drie brigades kunnen maken, maar de Regering had er bezwaar 
tegen, dat de heer de Bruyrze alleen maar de mannen uit het Zuiden 
had, en hij moest wachten tot het Noorden ook bevrijd zou zijn. Dit 
was naar de mening van de heer de Bruyrze niet juist, maar het be- 
zwaar werd gemaakt en daardoor kreeg men in Amerika maar een 
klein contingent. Slechts 21.5 van net benodigde aantal mocht uit het 
Zuiden gerecruteerd worden. Wanneer de brigade geformeerd had 
mogen worden uit mensen uit het Zuiden, dan was zij halverwege 
1945 in het Verre Oosten geweest. 

S 5. Werving voor Nederlandsch-Indië 

Generaal-majoor tit. b.d. K.N.I.L. J. C. J. Bongers is hoofd van 
sectie XV van het Militair Gezag, bureau voor Oost- en West-Indische 
zaken, geweest. Dit was, aldus zijn verklaring, een administratieve 
functie. Oorspronkelijk was hem door dr. van Mook te Eindhoven 
de functie opgedragen van hoofd van het kantoor Oost- en West- 
Indische zaken in bevrijd Nederland. Dit was 2 Februari 1945. Dr. 
van Mook was van Brisbane naar Londen gekomen; hij was in die 
tijd tevens Minister van Koloniën. Van hem kreeg de heer Bongers 
de opdracht civiel personeel aan te werven en uit te zenden naar 
Australië. Met dit personeel wilde dr. van Adook de basis voor een 
behoorlijk bestuursapparaat leggen. 

Het twee,de deel van de ~p~dracht  luidde om alle in bevrijd Neder- 
land verblijvende personen uit Nederlandsch-Indië - van alle land- 
aarden - zo spoedig mogelijk terug te zenden, wanneer dezen in 
Nederland tenminste geen functie hadden of studeerden. Deze mensen 
mo~esten naar Australië worden gezonden. De derde opdracht was om 
zo spoedig mogelijk de uit krijgsgevangenschap in Duitsland terugver- 
wachte officieren en cadetten van het K.N.I.L. naar Australië te 
zenden. Ten vierde moesten militairen worden geworven in samen- 
werking met generaal van Nijnatte~i. Dit moest natuurlijk over Nelder- 
landse schijven lopen. Er moesten gezagsbataljons worden gevormd, 
die naar Australië zouden worden uitgezonden. Te Perth was door de 
Australische Regering aan ,de Nederlanldsch-Indische Regering een 
leeg kamp ter beschikking gesteld met kleding, uitrusting, wapens enz. 
voor opleiding en oefening van de troepen. 

Over de lotgevallen van het bureau Gezagsbataljons Indië, welk 
bureau ressorteerde onder de dienst van generaal van Ntjnatten, 
heeft de heer W. A. M. Loornnizs, die hoofd van dit bureau is ge- 
weest, een verslag opgesteld. Dit verslag is als bijlage gevoegd 
bij het rapport van het Centraal Indelingsbureau van de Koninklijke 
Landmacht, op 15 Februari 1946 door de heer van Nijrzatten ge- 
tekend. Hierin wordt het volgende vermeld: 

,,Direct na de bevrijding van het Zuiden des Lands werd te 
Eindhoven in het leven geroepen het C.l.KL, het C.V.B. en 
Sectie XV van het M.G. (Bureau voor Oost- en West Indische 
Zaken). 

Deze instellingen stonden in verbinding met den Chef M.G. 
te Brussel, terwijl er eveneens contact werd opgenomen met de 
verschillende Departementen te Londen. 

Aanvankelijk werd het personeel, dat zich beschikbaar stelde 
voor deelname aan de bevrijding van N.O.I. aangenomen door 
Sectie XV van het M.G. (Bureau Oost- en West-Indische Zaken). 

Deze autoriteit ontving van het Ministerie van Overzeesche Ge- 
bieidsdeelen (M.v.0.G.D.) een schrijven dd. 2-3-'45, waarin ver- 
zocht werd maatregelen te trelfen om personeel voor het Basis- 
bataljon aan te nemen en dit te dirigeeren op het U.K. Hier- 
mede echter te wachten tot het sein daartoe werd gegeven. Het 
Bataljon Basis-troepen zou volgens schrijven M.v.0.G.D. dd. 
25 Februari '45 bestaan uit 95 officieren, of personeel, dat tot 
officier voor speciale diensten kon worden benoemd. (Ingeni- 
eurs, diploma M.T.S., chirurgen, internisten, kennis magazijn- 



l) Bijlage 42. 

b'eheer, enz.) en uit 920 onderofficieren, korporaals en man- 
schappen. (Allen vaklieden, als o.m. hoofdmonteurs, automon- 
teurs, chauffeurs, loodgieters, bakkers, slagers, hospitaalsolda- 
ten, magazijnitnechtzn, schrijvers em.)  Totaal 1015 man. 

De  opzet was, onderbrenging van het personeel in e-n transit- 
camp in Engeland, en van'daar uit transport naar Australië. 

Aangezien echter het C.I.K.L. en het C.V.B. over veel meer 
gegevens beschikten en het Koofd van Sectie XV van het M.G. 
zich meer speciaal ging belasten met de werving van het N.1.C.A.- 
personeel, werd de werving van het militaire personeel bestemd 
voor Indië, al vlug overgenomen door het Hoofd C.I.K.L., 
(Generaal-Majoor A. A. van Nijnattcn). 

De in werkelijken dienst geroepen oorlogsvrijwilligers werden 
gelegerd in het dorp Eersel, in afwachting van hun uitzending 
naar Engeland. Uitzending van deze O.v.W.'s was niet mogelijk, 
zoolang door C.C.O.S. te Washington geen toestemming werd 
verleend. 

Op resp. 10 Mei en 31 Mei 1945 werden de eerste groepen 
0.V.W.ers uitgezonden naar Engeland, ter sterkte van 225 man. 

Maatregelen werden getroîfen om, voor zoover legerings- 
ruimte aanwezig, doorloopend oorlogsvrijwilligers in werkelijken 
dienst aanwezig te hebben, die op het eerste sein zouden ver- 
trekken. 

Op 12 en 13 Juni 1945 had een bespreking plaats ten Departe- 
mente van Oorlog te Londen teneinde de mogelijkheid na te gaan 
om 27 000 man (20 000 man Gezagsbataljons Indië, 5000 man 
N.I.C.A. en 2000 man Air Force) te verschepen naar Australië, 
binnen een periode van 6 maanden en een ontwerp voor een 
verschepingsschema vast te stellen, hetwelk aan de C.C.O.S. te 
Washington kon worden voorgesteld ter goedkeuring. 

Naar aanleiding van deze bespreking werd als onderafdeeling 
van het C.I.K.L. te Eindhoven opgericht het ,,Bureau Gezags- 
bataljons Indië" met als hoofd kapitein W. A.  M. Loor?zans. 

Maatregelen werden getroffen in overleg met C.V.K. om lege- 
ringsruimte te krijgen voor tenminste 700 man, waardoor het 
mogelijk zou zijn om, ingaande 12 Juli 1945, per dag 100 man 
uit te zenden naar het kamp Great Malvern in Engeland. 

Legeringsruimte werd verkregen door het in gebruik nemen 
van de in Nederland gelegen kampen, "De Rips", Hulten, Wan- 
roy en Hilvarenbeek, met een totale capaciteit van ruim 1000 
man. 

Deze maatregelen hebben niet het gewenste resultaat gehad. 
Totaal zijn uitgezonden tot en met September 1945 1473 man. 

Daarvan waren bestemd voor het Basisbataljon 1015 man, de 
rest, 458 man, was bestem~d voor het eerste Gezagsbataljon. 

Er werden vervolgens nog 0.V.W.-ers in werkelijken dienst 
geroepen en naar Engeland uitgezonden voor indeeling bij den 
vasten kampstaf te Great Malvern en voor het Bureau Londen 
van het D. v. 0. totaal ongeveer 200 man. 

De kampen Hulten, Hilvarenbeek en De Rips werden ter 
beschikking gesteld van de E.M., terwijl het kamp Wanrooy 
werd aangehouden voor het legeren van personerl, dat naar den 
vasten kampstaf te Great Malvern werd uitgezonden." 

§ 6. Nederlandse militairen voor S.H.A.E.F. 

In het telegram l) van 17 Januari 1945 van schout bij nacht 
van der Kun aan de Minister-President, de Minister van Koloniën 
en de heer van Mook persoonlijk werd medegedeeld, dat door de 
C.C.O.S. was beslist, dat alles ondergeschikt gemaakt diende te 
worden aan de oorlog in Europa. De toestand in Europa was zo- 
danig gewijzigd, dat alle man-power in de bevrijde gebieden drin- 
gend door S.H.A.E.F. benodigd was. 

Onderhandelingen werden aangeknoopt tussen de Minister van 
Oorlog en generaal majoor Edwards, hoofd van de S.H.A.E.F.-missie 
bij de Nederlandse Regering, om tot een overeenstemming te komen 
betreffende de Nederlandse mankracht. 

Hierover schreef op 24 Januari 1945 de Minister van Oorlog aan 
de Ministeriële Commissie Oorlogvoering. Hij had van S.H.A.E.F. 
een concept van een overernkomst tussrn de hoogste gea!lieerde 
commandant in Europa en de Nederlandse Regering betreffende de 
oproeping en de recrutering van Nederlandse eenheden voor dienst 
bij de  geallieerde expeditionnaire macht ontvangen. Voorshands werd 
het aantal troepen voor deze zogenaamde S.H.A.E.F.-requirements 
voor geheel bevrijd Nederland op 54 000 man bepaald. In de concept- 
overeenkomst werd gezegd, dat het van het hoogste belang is voor 
de veiligheid en de bescherming van de commlinicatieiniddelen var1 
de geallieerde expeditionnaire macht, dat ein overeenkomst wordt ge- 
sloten, waarin o.a. het volgende voorkwam: 



De Nederlandse Regering verplicht zich eeii aantal militairen ter 
beschikking van de coii~mandant van de geallieerde expeditionnaire 
macht te stellen. Deze militairen zullen behoren tot de Koninklijke 
landmacht en georganiseerd worden in 

a. lichte infanterieóataljons. 
O. pioniers en pontonniers ei1 andere e'znheden, welke de hoogste 

geallieerde militaire comniandant nodig oordeelt. 
De Nederlandse autoriteiten zij11 verantwoordelijk voor het op- 

roepen en sitrusten van de nader overeen te komen eenheden. 
De uitrusting zal verstrekt worden door de geallieerden. Zo spoedig 

als de eenhedeii gereed zulien zijn, zullen zij ter beschikking worden 
gesteld van de Amerikaanse of Engelse commandanten, zowel op 
Nederlands territoir als óaarbuiten. De Nederlandse autoriteiten zullen 
jurisdictie behouden over deze eenheden. Zo spoedig als de eenheden 
niei meer nodig zullen zijn, zullen zij volledig ter beschikking worden 
gesteld van de Nederiandse Regering. 

Blijkens een schrijven van 2 Januari 1945 van Minister van Lidth 
cEe Jeutle aan generaal-majoor Edwar~ik, hoofd van de S.W.A.E.F.- 
missie bij de Nederiandse Regering, heeft op  9 December 1944 een 
vergadering plaats gevonden over deze aange!egeilheid. Hierin werd 
toegesteiiid, dat de Prinses Irene Brigade en de zogenaamde stoot- 
troepen door de hoogste geallieerde militaire comilianciant ook buiten 
Nederland Konden worderi gebruikt. Wat de lichte infanteriebataljons, 
de pionierscoii~pagnieën en cie anriere eenheden betreft, werd besloten, 
dat zij niet zouden worden gebrilikt voor gevechtstaken. De man- 
schappen, die deel zouden uitmaken van de lichte infanteriebataljons 
en de andere genoemde eenheden, welke bestemd waren voor de 
expeditionnaire macht, moesten ter beschikking van de Nederlandse 
Regering worden gesteld op een datum, welke niet later lag dan vier 
maanden na  de aanvang van de kadertraining. 

Op 31 Januari 1945 deeide de Minister van Oorlog aan de leden 
van de Ministeriële Commissie Oorlogvorring mede, dat in de ont- 
werpovereenkomst met S.H.A.E.F. uitdrukkelijk vermeld diende te 
worden, dat rekening moest worden gehouden niet de eisen, die de 
deelneming aan de strijd in het Verre Oosten stelde, en met de ver- 
plichtingen, welke terzake door de Nederlandse Regering waren aan- 
gegaan. De Minister bood de leden van de Ministeriële Commissie 
Oorlogvoering eeii nieuwe ontwerpovereenliomst aan. Hierin werd 
uitdrukkelijk gesteld, dat de Nederiandse Regering zich formeel niet 
kon binden aan een definitief aantal eenheden, waarvan het toe- 
komstige personeel in het nog bezette gebied verbleef. Aangenomen 
werd, dat 35 000 mensen ter beschikliing van S.H.A.E.F. zouden 
kunnen worden gesteld. 

Op 2 Februari 1945 schreef brigadier-generaal T. J. Davis, adju- 
dant-generaal van de Amerikaanse troepen in E~iropa, aan het hoofd 
van d e  S.H.A.E.F.-missie bij de Nederlandse Regering een brief, 
waarin hij mededeelde, dat de C.C.O.S. het geallieerde hoofdkwar- 
tief had gemachtigd de eerste prioriteit bij de oproeping van Neder- 
landse militairen voor de S.H.A.E.F.-requirements toe te passen. 

Deze requirements bedroegcn op dat monxnt 20407 man. De 
Nederlandse Regering, aldus liet schrijven, kan aan haar eigen be- 
hoeften aan manschappen niet eerder voldoen dan wanneer zij zich 
had verbonden dit totaal aan S.H.A.E.F. ter beschikking te stellen. De 
totale behoefte van S.H.A.E.F. bedroeg 35 000 mensen. 

Naar aanleiding van dit schrijven liet admiraal Fursti~er aan de 
Flagofficer Holland vice-admiraal Dicken~  weten, dat de behoefte 
aan mariniers en marinemensen prioriteit diende te hebben. 

Op 9 Februari 1945 vond er een onderhoud plaats tussen Minister 
liar1 Mook, generaal-majoor van Straten en overste Silbiger enerzijds 
en generaal-majoor Clark en brigadier-generaal Howell van S.H.A.E.F. 
Mission anderzijds. 

,,Brig. Mowell deelde mede," - aldus een verslag van dit 
onderhoud - ,,dat de uiteindelijke vaststelling van de behoefte 
van S.H.A.E.F. aan Fede:landschi: mankracht was vastgesteld 
op 19 500 man voor het thans bevrijde gebied, waar men in 
totaal veronderstelde 35 000 man te ltunnen werven. De indee- 
ling van de overblijvende 15 500 man zou een zaak zijn van 
de Nederlandsche Regeerkg; dit werd nog eens nadrukkelijk be- 
vestigd, terwijl op de vraag, of de Nederlandsche Regeering zelf- 
standig kon bepalen, of zij al dan niet b.v. de Brigade Irene daar- 
uit zou willen uitbreiden, eveneens bevestigend werd geantwoord. 

Onopgelost bleef de zonderlinge rangschiliking van cijfers voor 
drze groep, die S.H.A.E.F. Mission van S.H.A.E.F. Main had ont- 
vangen en waarin voorzien werd in 6000 man voor de Marine, 
2000 voor de Mariniers, 2500 voor de Brigade Irene, 2500 voor 
de gezagstroepen en 2500 voor de grenscompagnieën. D e  oor- 
sprong van deze lijst, die geheel in strijd is met onze eigen in- 
deeling, bleef onopgehelderd. 



Op de vraag, of niet de aanwijzing en uitzending van de 
15 500 man ezn begin zou kunnen worden gemaakt, voordat de 
volle 19 500 man voor de behoefte van S.H.A.E.F. zouden zijrl 
in dienst genomen, werd aanvankelijk aarzelend. doch later be- 
vestigend geantwoord. 

Zoolang de Kederlandsche Regeering er borg voor staat, dat in 
die 19 500 man ten volle zal worden voorzien, kan de werving 
met uit te zenden ecnheden daaraan parallel gaan. Ware dit niet 
zoo, dan zou die werving tot ongeveer Juli moeten worden uitge- 
steld. S.H.A.E.F.-Mission acht het uitgesloten, dat de uit te zen- 
den manschappen in Nederland of elders op het vasteland een 
uniform zouden kunnen krijgen. Zij moeten wel daar worden 
onderzocht voor security en medisch worden gekeurd, doch zul- 
len ook na hun inlijving nog in burger naar Engeland moeten 
worden vervoerd. Tegen toelating van dergelijke niet-geunifor- 
meerde troepen schijnt in Engeland geen bezwaar te bestaan; dit 
dient echter behoorlijk te worden vastgesteld. 

S.H.A.E.F. is verantwoordelijk voor het verleenen van hulp bij 
het transport van deze manschappen naar Engeland en bij de ver- 
zorging van hun onderdak tijdens de verzamelperiode in een 
transit camp. Van de zijde van S.H.A.E.F.-Mission werd a lk  
medewerking toegezegd. 

S.H.A.E.F.-Mission was bezig een brief op te stellen over deze 
zaak aan de Nederlandsche Regeering. Onzerzijds werd verzocht 
daarin duidelijk op te nemen, dat de verdeeling van de boven de 
behoefte van S.H.A.E.F. beschikbare manschappen uitsluitend 
een zaak der Nederlandsche Regeering is, mits zij daarvan aan 
S.H.A.E.F. kennis geeft; dat de aanwerving van de uit te zenden 
manschappen parallel kan gaan aan die van de door S.H.A.E.F. 
bcnoodigde mankracht; en dat S.H.A.E.F. allr medewerking zal 
verleenen bij het verzamelen en transporteeren van de uit te zen- 
den troepen. De onderbrenging in Engeland, de uitrusting aldaar 
en het transport naar elders vallen buiten de bemoeienis van 
S.H.A.E.F." 

Op 10 Februari 1945 schreef het hoofd van de S.H.A.E.F.-missie 
als volgt aan de hlinister van Oorlog: 

l .  I have the honour to refer to the minutes of a Conference 
held at this Mission on 9 December 1944, at which you were 
present, and which dealt with the question of Netherlands Man- 
power. 

A decision has now been received from the Cornbined Chiefs 
of Staff in Washington to the effect thal Ailied Expeditionary 
Force requirements should have first priority in calling on 
available liberated manpower. 

2. On the assumption that the available manpower in territory 
at present liberated totals 35.000, the Al l i~d Expeditionary Forcr 
requirements total 18.720, as listed in detail at annexure A. An 
acceleration of the rate of formation of sorne Light Infantry 
Battalions, so that more are now to come from the total of 
35.000 than was previously intended has increased this total over 
that formerly envisaged. Tnis action was taken at the request of 
Commander Netherlands Forces, to enable men of ,,Bzwakings- 
troepen" to be clothed and equipped. It is obviously necessary 
that those men should subsequently be enrolled in Light Infantry 
Battalions, in the interest of the economical use of equipment. 

The total of Light Infantry Battalions requested, when the 
whole of the Netlierlands is liberateci, is 27, 22 ior 21st Army 
Group and 5 for 12th Army Group, Commander Netherlands 
Forces is aware of this proposal, but your approval to this (as 
wel1 as to the details in annexure A) is asked for. 

3. Serials 14 to 17 of annexure A were originally not to be 
formed until later date, but it is now desired for operational 
reasons to  form them as soon as possible. 

4. 11: is requested that your agreement to the provision of the 
total required by [he Supreme Commander may be given, prior to 
satisfying such other manpower requirements as you may have. 

I t  would also be appreciated if this Mission could from time to 
time be kept informed of the repartition of that proportion of 
inanpower allocated to the Netherlands Government. 

5. Finally, I am to state that the above allocation of man- 
power for the Allied Expeditionary Force has been made on the 
assumption that the availability of Dutch manpower remains at 
35 000. Should this figure alter, the manpower requirements of 
A.E.F. wil1 be accordingly reviewed, and a revised priority sub- 
mitted to you for agreement.". 

Minister van Lidth de Jeude liet hierop generaal-majoor J. G. W. 
Clark, hoofd van de S.H.A.E.F.-missie bij de Nederlandse Regering, 



op 70 Februari 1945 weten, dat  de Nederlandse Regering accoord ging 
met deze S.M.A.E.F.-requirr~llents, voorlopig vastgesteld op 13 730 
man, mits geen euiiheden werden grbruikt in actieve dienst, welke niet 
gekleed, bewapena en uitgerust waren o p  gelijke voet als de Britten. 
Voorts tleelcie de heer van Lidth de Jeude mede, dat de  Nederlandse 
Regering zich giet kon binden wat betroi het totale aarital van 35 000 
i i an ,  doch dat het haar waarscfiijnlijk voorkwam, dat  h:- ,,man zoii 
kunnen worden voldaan. D e  toewijzing van Nederlandse mankracht 
voor andere doeleinden dan de geallieerde expeditionnaire macht 
waren door de Nederlandse Regering als volgt vastgesteld: 

versterkingei? Nederlandse marine 6000, 
gezagsbzitaljons Nederlandsch-lnciië 3916, 
versterkingen luchtmacht 2000, 
exprciitionriaire macht 1300. 
S.H.A.E.F., aidus vervolgt het schrijven, dient er voor te zurgen, 

dat in de benodigde middelen, zoals transport naar Engeland van per- 
sonen bestemd voor training en dienst buiten het vasteland vaii 
Europa, voorzien wordt. 

O p  15 M m ?  1945 ant.\rjoordde generaal-ni.ajoor Clnrk aai1 de WIi- 
nister van Oorlog a.i., de heer de Booy, dat aan het verzoek van de 
Minister van Oorlog, dat geen e-ilheden zouden worden gebruikt in 
actieve dienst bij de geallieerde Expeditionnaire macht, totdat zij 
w a r m  voorzien van kleding, bewapening en uitrusting, zou worden 
voldaan. D e  uitrusting zou gelijk zijn aan  die van geiijksoortige 
Franse e!? Belgische eenheden. Voorts deelde de heer Clcirk mede, 
dat van S.H.A.E.F. instructies waren verkregen voor het transport 
naar het Verenigd Koninkrijk. Omtrent de mogelijkheid van terug- 
keer van de eenheden, welke aan S.H.A.E.F. waren toegewezen, 
onder Nederlands gezag, kon gezn enkele toezegging worden gedaan. 
Wanneer alle vijandelijkheden gestopt waren, zou deze zaak opnieuw 
dienen te worden opgenomen tussen S.H.A.E.F. en de Nederlandse 
Regering. 

De ovzr~ci~lro.mst t~issen S.H.A.E.F. en de Ne6arlandse Regering 
betrefïci:de de S.1-I.A.E.F.-rrquireni~:i~ts werd tzislotle oys 20 Juci 
1945 gesloten. Dit agreement luidde als volgt: 
,,Nderr~orandiliii of Agveerizerzt between the Suyretne Cor?lln(lrzder 

Allied Expeditionary Force 
and the Royal Netherlands Governrnent 

For the raising and recruiting of Netherlands units for  service 
with tiie Allied Expeditionary Force. 

Whereas there is a paramount necessity for the continued secu- 
rity and operation of the Lines of Con~m~inica'rion o1 the Ailleii 
Expeditionery Force, it is l~eïe'oy agreed: 

1. Withoiit prejridice, shcrild military necessity reqtiire, to the 
powers of ihe S u p r e r ~ e  Coinmander, kìlied Expeditionary Forcc 
under rile Memorandani of Agrerinant, regardicg civil adn-i!- 
nistration and Jurisdiction in Nethrriands territory iiJ.rrared ú y  
ai1 Rilied Expeditioriary Force conciuderl betwe.:n the Neiherlancis 
and the British 2nd U ~ i t e d  States Governmei:ts, the Netherlands 
Govarï:mrrit underlakes to raise ior service in the .Allied Expa- 
ditionary Force such n;an-ower as may be necessary lo  enciire 
the pioneer iaboiir, interna.1 security aiiri ot:ier military require- 
mefits of the Allieb Expe:Iitionary Force! witlmut prejudicr, to 
the requirerncz~ts by the Netheriands Gov:rnrneiit for  the pro- 
secution of ihe war against Japan and the liberation of the 
Netherlands Territories in Lhe F a r  East. 

Both pariies reserve the right io nrgotiate as to tile extent lo  
which the recjuired nianpower wil1 be sllocated. 

2. The Suprerne Weadq~iarters, Allied Expeditionary Forcz, 
shall herein after be referred to as the ,,Supreme Command". 
The C o v e r n ~ n e ~ t  of the Netherlands, or aiiy Netheriands Govrril- 
n~ei i t  agency to whom any responsibility in connection witli the 
forinatioi~, eqiiiprnent or adminictration of Netherlands units 
sliall br deiegated, shall hei-eicacter b- relerred to as ,,the Nether- 
lands Autl~orities". 

3. Ssch manpower shall fo rm pari of th2 Netherlands Army, 
and shull b r  organized int0 al1 or any of the fo:!owi~ig units and 
establishments: 

a. Light Infantry Battalions (Con~niander Netherlands Forces 
is ir_ ~ossession of copies of the War EstaSlishrneiil!; 

O. Pioneer Group Headquarters (WE 1V,71/3); 
c. Pioneer Conipany kleadquarters (WE 1V/72A,'4); 
d. Piotiser Sections !W572B/3); 
e. Such other units, raised on  United States Army TOS l) or  

Briiish WEs as the Supreme Commander may require, and 
the Netherlaiids Authorities may undertake to  form. 
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4. The Netherlands authorities will remain responsible for 
raising and equipping the agreed units with authorized equip- 
ment issued through Army Groups of Communication Zone 
channels to the Netherlands authorities concerned. 

The Supreme Command, in order to facilitate the formation 
of the agreed units, undertakes to provide liaison officers for 
the units where this may be deemed necessary and such other 
assistance as may be deemed desirable. 

5. As soon as they are available for employment, such units 
will be transferred to the auorouriate United States or British 
command for employment e'ither within the territory of the 
Netherlands State, or outside its frontiers, as directed by the 
Supreme Command. 

6. The Netherlands authorities will be responsible for noti- 
fying the appropriate United States or British command of the 
date on which Netherlands units will be ready to come under 
command. The United States or British Military authorities 
will be responsible for confirming the date and the details of 
the transfers of command. 

The details of the transfers of command shall be settled 
directly between the United States or British commander con- 
cerned and the competent Netherlands authorities as notified to 
him by the Supreme Command. 

The term ,,under command" will cover two phases as fol- 
lows: 

Phase I - During which the Netherlands units will be 
under command both operationally and ad- 
ministratively. 

Phase I1 - During which the Netherlands Territoria1 
Command will be able to assiime full admi- 
nistrative responsibility for the Netherlands 
units raised, and Allied Expeditionary Force 
command for al1 units, other than fieldforce 
units, pioneer groups operating in the for- 
ward zone, or any Netherlands units ope- 
rating outside Netherlands territory will be 
limited to operational control. 

7. The respocsibility for the maintenance of Netherlands 
units under Allied Expeditionary Force command will initially 
be vested in the Supreme Command, which will be responsible 
for the rations, petrol, oil, lubricant, clothing, armament and 
equipment of the Netherlands units under its command. 

As soon as the Netherlands authorities will be able to assume 
full administrative responsibility for these units, their main- 
tenance, with the exception of such units as are employed in the 
combat zone, will pass to the Netherlands authorities, at a time 
and under conditions to be agreed betwezn the Supreme Com- 
mand and the Netherlands Government. 

8. The Netherlands authorities will at  al1 times retain full 
disciplinary powers over the units they raise for service in the 
Allied Expeditionary Force. 

Al1 personnel administration, pay and records and unit medi- 
cal services shall be the responsibility of the Netherlands autho- 
rities. 

Any further powers and responsibilities which the Nether- 
lands authorities wish to retain shall be regulated by separate 
agreement between them and the Supreme Command. 

Details affecting the supply and maintenance of the Nether- 
lands units after they pass under the command of the Allied 
Expeditionary Force will be regulated by a separate Administra- 
tive Memorandum to be issued by this Headquarters. 

9. At al1 times Netherlands units under Allied Expeditionary 
Force command uncovering or capturing enemy war material 
and documents will repard such material and documents as the 
property of the Supreme Commander, as set forth in Admi- 
nistrative Memorandum Number 5, and annextures thereto, 
Supreme Headquarters, Allied Expeditionary Force, current 
series. 

10. Units no longer required for service in support of the 
Allied Expeditionary Force are to be returned to Sul1 Nether- 
lands command on agreement between the Netherlands Autho- 
rities and this Headquarters. 

The details of the transfer shall be the srbject of mutual ar- 
rangement between the Netherlands authorities and the Supreme 
Command or its authorized representative. 
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11. Differences arising between the Netherlands authorities 
and the Supreme Coinmand or its subordinate coinmands, on 
al1 qu~stions afïecting the interpretation of this agreernznt, of 
the command or administration of the Netherlands units covered 
by it shall be resolved by direct agreement between the Nether- 
lands authorities and the United States or  British commander 
concerned. 

Failing such agreement the matter shall be referred to and 
resolved by the Supreme Hcadquarters, Ailied Expeditionary 
Force, Mission to the Netherlands acting as the representative 
of the Supreme Command, and the Netherlands Government. 

12. This agrearnent specitically excludes al1 comoat units 
which may from time to time be separately raised as part of the 
Netheriand Field Arn:y, and placed under command of the 
Allied Expeditionary Force ior active operations." 

Voor de S.H.A.E.F.-requiren~enis is, aldus mr Clz. H. J. F. van 
Houten, ook geput uit de Binnenlandse Strijdkrachten. In het begin 
was het de becioeling de S.M.A.E.F.-requirenents aoor het ivlilitliir 
Gezag ie doen oprichten. Dit is gewijzigd; toen de Binnen- 
landse Strijdkrachten een veel grotere en meer oelangrijke beteiienis 
hebb,?n gekregen, is die taak o p  da schouders van de bevelhebber 
der Nelderlandse strijdkrachten ltomen te liggen. Ook de gezagscom. 
pagnieën van het Militair Gezag zijn gerecr~itelerd uit de Binnenland 
se Strijdkrachten. De Binnenlandse Strijdkrachten hebben de bataT 
jons gevormd, welke later onder de benaming van Light Infantry Ba. 
talions naar de Koninklijke landmacht zijn overgegaan, waarvan vei 
ook naar Nederlandsch-Lndië zijn uitgezonden. Uit de Binnenlands= 
Strijdkrachten zijn 19 bataljons naar Indië gestuurd. Andere batal- 
jons zijn in Europa gebleven en ingevolge de  S.H.A.E.F.-require- 
ments naar Duitsland gestuurd voor diensten aldaar. 

S.H.A.E.F. stond toe, naast de uitvoering van de S.H.A.E.F.- 
requirements, ook voor andere doeleinden te recruteren. Alles ge- 
schiedde in overleg met S.H.A.E.F. Contact met S.H.A.E.F. was 
voornan~elijk de taak van de toenmalige kolonel Doorman, als chef 
staf van de bevelhebber. De Prins heeft zich ook intensief met deze 
aangelegenheden bemoeid. Alle plannen zijn uitgevoerd ingevolge de 
instructies en wensen van S.H.A.E.F. 

Dr. H. J. van Mook verklaarde, dat zijn indruk was - die indruk 
had hij de enkele keren gekregen, dat hij er wel eens mee te maken 
had -, dat het in Europa een algemene gedachtengang was: ,,och, dat 
loopt straks wei, die oorlog inet Japan auurt nog wel e'zn hele tijd". 
Men heeft niet de aandrang gevoeld: ,,Het zou wel eens kunnen zijn, 
dat we op heel korte termijn ailels muetdn inzetten, wat wc hebben, 
en dat we dan dus zo veel mogelijk bij elkaar moeten zien te 
brengzn". &n feit is, dat de heer van Mo'ok, tozn hij bijvoorbeeld 
in Februari 1945 in het Zuiden was, indie paar weken waarschijnlijk 
meer bij het hoofdkwartier van S.H.A.E.F. heeft zitten opspelen over 
het uitzenden van de troepen dan de Minister van Oorlog had ge- 
daan in de voorafgaande periode. Het is begrijpelijk; voor de Ne- 
derlandse Regering was toen Necierland het alles beheersende vraag- 
stuk en voor de heer varz Mook was het vraagstuk: ,,Wat komt er 
na?" De heer van Mook had het gevoel, dat, indien de Nederlanders 
zo zwak bleven, zij straks voor allerlei moeilijkheden zouden komen 
te staan. 

De heer var1 Mook is met de heer van Stralten bij S.H.A.E.F. ge- 
weest. Hij is toen naar het Zuiden gegaan om te zien, of er wat te 
regelen viel voor de werving voor Australië. De heer van Mook 
heeft voortdurend geconstateerd, dat er een gebrek aan belangstelling 
was voor het gehele geval, dat inderdaad de strijd tegen Japan in de 
gedachtengang van de mensen in Europa hoofdstuk I1 was, terwijl 
zij aan hoofdstuk I bezig waren. Het idee van de heer van Mook 
was dit: ,,Als men een zekere proportie heeft", - naar de heer van 
Mook meent, waren er toen reeds 27 000 vrijwilligers - ,,dan be- 
hoeft men niet te wachten tot men er 35 000 heeft, voor men begint 
met mensen uit te zenden". 

Wanneer S.H.A.E.F. zegt: ,,Ik wil eerst die 19 500 man hebben en 
daarna mag men pas beginnen met werving", dan hadden de Ne- 
derlanders zich op het standpunt moeten stellen: ,,Onze belangen 
zijn zo groot, dat U die eis niet stellen mag". Dit is ook wel gebeurd, 
maar de heer var? Mook zegt nogmaals: het gevoel van urgentie 
ontbrak. De grootste moeilijkheid lag natuurlijk bij de geallieerden, 
die zich in de eerste plaats niet zo heel veel van de Nederlandse be- 
langen aantrokken, en die bovendien altijd voorop hadden staan, in 
zekere zin terecht: ,,We moeten de hoofdvijanden verslaan en die 
andere aangelegenheden komen straks wel". Aan Nederlandse zijde 
zag men echter over het hoofd, dat wanneer Japan eenmaal gecapi- 
tuleerd zou hebben, de geallieerden bepaald geen zin zouden hebben 
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weer grote operaties te gaan ondernemen. Alle troepen der geallieer- 
den, die later in Indië waren, hadden het gevoel: ,,Wij willen naar 
huis, wij hebben zes jaar gevochten, de oorlog is afgelopen". 

De heer van Lidtli de Jeude verklaarde, dat S.H.A.E.F. in zijn tijd 
als Minister van Oorlog geen bepaalde wensen met betrekking tot de 
Nederlandse militairen had. 

De heer va,n Mook heeft er in die tijd zeer op aange'drongen 
60 003 mensen naar Indië te krijgen. Het lukte echter niet. 

Naar aanleiding van de verklaring van de heer van Mook: 
,,Een feit is, dat, toen ik bijvoorbeeld in Februari 1945 in het 

Zuiden was, ik in die paar weken waarschijnlijk meer bij het 
hoofdkwartier van S.H.A.E.F. heb zitten opspelen over het uit- 
zenden van de troepen dan de Minister van O ~ r l o g  heeft gedaan 
in de voorafgaande periode", 

deelde de heer van Lidth de Jeude mede, hierover moeilijk te kunnen 
oordelen, omdat hij er niet bij is geweest. Het is te begrijpen, want 
men zat in Australië te springen om deze mensen en men kre'eg hen 
niet. Men kwam dan bij de Minister van Oorlog klagen, die bij de 
geallieerden moest gaan opspelen, maar dat hielp niet veel. Zeker is, 
dat noch 's heren van Mooks opspelerij nbch die van de heer van 
Lidth de Jeude succes hebben gehad. De heer van Lidth de Jeude heeft 
vele vervelende gesprekken met die heren gehad. Inzoverre de boven 
geciteerde uitlating van de heer van Mook de bedoeling had de heer 
van Lidtlz de Jeude gebrek aan activiteit te verwijten, wees hij dit 
pertinent van de hand. 

Met betrekking tot dezelfde verklaring van de heer van Mook,  
zei generaal majoor b.d. van Strateri, dat de heer van Mook inder- 
daad bij S.H.A.E.F. wel wat gedaan heeft gekregen, maar dat dit toch 
niet zo erg veel om het lijf heeft gehad. 

Generaal majoor P. L. G. Doorman verklaarde, dat hij in 1944 als 
cllef staf van de bevelhebber van de Nederlandse strijdkrachten twee 
taken had. In de eerste plaats het uitvoeren van de werkzaamheden 
der missie voor de 21st Army Group, het verschaffen van alle nodige 
inlichtinger, aan cie Britten en Canadezen. In de tweede plaats om ZO 

snel mogelijk ernhecten te vormer, die deel. konden nemen aan de 
bevrijding van Nederland, voornamelijk het vormen van line-commu- 
nication-troops. 

Er deed zich in de wipter 1944,'45 bij de geallieerden een tekort aan 
troepen voor, niet zozeer aan troepen voor de eigenlijke strijd, maar 
aan die voor de beveiliging van de communicatielijnen, welke zeer 
lang waren. Ook was er een groot aantal troepen nodig voor de be- 
waking van belangrijke objecten. Nederland was nauwelijks voor een 
deel bevrijd, of het verzoek kwam, of de Nederlanders eenheden kon- 
den vormen om een deel van die taak over te nemen, waardoor dus 
de eigenlijke fighting units konden worden vrijgemaakt voor de strijd. 
Op die verzoeken zijn de Nederlanders altijd ingegaan, omdat het 
voordelen had. In de eerste plaats konden zij de wil van de Binnen- 
landse Strijdkrachten opvangen om iets te doen voor de bevrijding 
van Nederland en in de tweede plaats werden daardoor de mogelijk- 
heden geschapen om de mensen te kleden, te bewapenen en te voeden. 

De heer Doornian had voldoende mensen. De moeilijkheden lagen 
op het gebied van de hoeveelheid beschikbare wapenen, voeding en 
legering. 

De verzoeken van de geallievrden, wat de aantallen betreft, gingen 
tot 20 bataljons. Men is begonnen in het Zuiden. Daarom hebben zij 
de eerste bataljons genoemd I en 11-14 R.I. en I en 11-13 R.I. 

Door de Regering te Londen, aldus luitenant-generaal b.d. M. R. 
H. Cair?zeyer, waren in de loop van 1944 met de Engelse Regering 
verschillende afspraken gemaakt betreffende te nemen maatregelen op 
militair gebied. 

Ook zijn een aantal S.H.A.E.F.-reauirements gevormd. Deze 
bestonden uit een aantal lichte infanteriebataljons, pionierseenheden 
en autocompagnieën, de mijnenopruimingsdienst en nog enkele andere 
onderdelen. Later zijn deze onderdelen, waarvan enkele inderdaad 
hebben deelgenomen aan de geallieerde taak in Duitsland - met in- 
gang van 16 October 1945 - door het verslechteren van de toestand 
in Indonesië door de British Army of the Rhine grotendeels weer ter 
beschikking gesteld van de Nederlandse Regering; zij hebben de ker- 
nen gevormd van de toen naar Indië uitgezonden bataljons. 

Betreffende de S.H.A.E.F.-requirements kon oud-Minister de Booy 
slechts mededelen, dat de Nederlandse Regering van S.H.A.E.F. 
slechts met de grootste moeite of in het geheel niet gedaan kon krij- 
gen, dat Nederlandse recruten geoefend werden voor de strijd in het 
Verre Oosten. Door S.H.A.E.F. werd altijd gezegd, dat de Nederlan- 
ders eerst moesten helpen om Duitsland te overwinnen. 

Wanneer de overeenkomst met S.H.A.E.F. getekend is, kon de 
heer de Booy zich niet herinneren. Wel wist hij, dat die overeenkonist 
ook sloeg op het leveren van bezettingstroepen voor Duitsland. 
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Naar dr. J. E. de Quay verklaarde, heeft hij op 13 April 1945 een 
onderhoud met generaal Clark over het manpower agreement gehad. 
Dit was ecn agreement, dat bij een bepaalde toepassing naar de 
mening van de heer de Qitay wel moeilijk en gevaarlijk kon zijn, 
aangezien daarin stond, dat personen, die werden aangetrokken voor 
de strijdmacht ter beschikking kwamen, of liever gezegd, dat hun 
bestemming bepaald kon worden, zonder dat daar van Nederlandse 
zijde enige zeggenschap in was. Daarom heeft de heer de Quay, toen 
hij daarvan hoorde en hierover was ingelicht in de Ministerraad, 
contact opgenomen met de Engels-n, met name met generaal Clark. 

De heer de Quay heeft een conferentie met generaal Clark gehad 
te Brussel, waarin deze toegaf, dat het agreement voor Nederland 
moeilijk aanvaardbaar was. De generaal zei, dat men zich hierover 
niet al te bezorgd moest maken. Tenslotte heeft hij er in toegestemd, 
dat dit agreement gewijzigd zou worden en dat er in zou komen, 
naar de heer de Quny meent, dat de bestemming alleen zou wordm 
gegeven na overleg met de Nederlandse Regering. 

Over de z.g. S.H.A.E.F.-requirements verklaarde de heer Ger- 
brandy, dat hij meer dan eens deze zaak met generaal Edwards en 
later met generaal Clnrk heeft besproken. Bij deze aangelegenheid zijn 
naar de mening van de heer Gerbrandy geen moeilijkheden gerezen. 
Het agreement is op 20 Juni 1945 gesloten, doch tevoren was deze 
aangelegenheid reeds geheel geregeld. 

De heer Gerbrnndy heeft alleen aantekeningen van de eerste vijf 
contingenten, in totaal ongeveer 15 000 man. Hierbij waren acht 
lichte infanteriebataljons, in totaal 6400 man, de rest, ongeveer 
8800 man, waren geformeerd in eenheden, bestemd voor de bouw 
van wegen, vliegvelden en bruggen, in aan- en afvoertroepen; verder 
waren het tolken en geneeskundig personeel. De lichte infanterie- 
bataljons zijn later door S.H.A.E.F. aan de Nederlandse Regering 
teruggegeven en bestemd voor diensten in Indië. 

Over de S.H.A.E.F.-requirements deelde oud-Minister van Oor- 
log, de heer Mejnen, mede, dat het vóór zijn ambtsperiode te Londen 
gevoerde overleg met de geallieerde Regeringen er toe had geleid, 
dat er in de loop van 1944 o.a. betreffende het ter beschikking stel- 
len aan S.H.A.E.F. van Nederlandse onderdelen, reeds vele maat- 
regelen waren getroffen. Deze onderdelen waren bestemd orde en 
rust in de rug der strijdende troepen te handhaven en voor pioniers- 
arbeid. Deze onderdelen zouden worden geformeerd in lichte infan- 
teriebataljons en pioniereenheden. Zij zouden ter beschikking wor- 
den gesteld van de geallieerde autoriteiten, die deze bataljons geheel 
in hun verplegingsplan zouden opnemen. Dit is met veel moeite ge- 
beurd. De mensen van deze bataljons, voortkomende uit de Binnen- 
landse Strijdkrachten, hebben de eerste maanden, toen de heer 
Meynen regelmatig deze troepen langs de waterlinie inspecteerde, 
op klompen met stro er in op wacht gesta,an. Dit is werkelijk geen 
verhaaltje, maar dat heeft hij bij duizenden van deze mensen kunnen 
constateren; langzaam aan hebben de geallieerden deze mensen in 
hun verzorging willen opnemen. 

Ongeveer tien à vijftien van deze bataljons zijn in het voorjaar en 
in de zomer van 1945 naar Duitsland gegaan, hoofdzakelijk voor 
bewakingsdoeleinden. Over het algemeen kan men zeggen, dat deze 
bataljons zich zeer behoorlijk van hun taak hebben gekweten. 

Het terugkrijgen van deze bataljons heeft eigenlijk op zeer dras- 
tische wijze plaats gevonden. De heer Meynen heeft eenvoudig ge- 
zegd, dat hij deze bataljons zou terugnemen. De Engelsen hadden 
toen reeds geweigerd de manschappen van de expeditionnaire macht 
te trainen en de heer Meynerz heeft gesteld, dat, wanneer zij hun be- 
loften niet hielden, de Nederlanders het ook niet zouden doen. 

Over het tijdstip van de ondertekening van het agreement op 
20 Juni 1945 deelde de heer Meynen mede, dat men dit agreement zo 
moest beschouwen, dat er een overeenkomst was bekrachtigd tusszn 
de Nederlandse Regering en het geallieerde opperbevel, waarbij aan 
Nederlandse zijde een aantal mensen werd afgestaan, waartegen de 
geallieerden zich verplichtten deze m e n s a  in hun beheer en in hun 
sterkte op te nemen. Dit agreement was de bezegeling van de af- 
spraken, die einde 1944 en begin 1945 tot stand waren gekomen. 
Toen de heer Meynen zijn intrede deed in de militaire wereld als 
kapitein bij de staf van Prins Bernlzard, baseerde iedereen zich reeds 
op de overeenkomst, krachtens welke een bepaald aantal lichte in- 
fanteriebataljons geleverd zou worden. 

Toen na 15 Augustus 1945 troepen naar Indië moesten worden 
gezonden, was het dus noodzakelijk deze lichte infanteriebataljons 
uit Duitsland te halen. Een moeilijkheid was, dat zeer vele militairen 
van deze bataljons slechts getekend hadden voor dienst tegen Duits- 
land. Dit was vastgelegd in een kort-verband-akte. De bataljons 
moesten dus helemaal opnieuw geselecteerd worden; alleen die men- 
sen zijn naar Indië gestuurd, die de lang-verband-akte wilden tekenen. 



Het hoofd van de Britse militaire missie bij de Nederlandse Rege- 
ring schreef op 18 September 1945 het volgende aan de  Minister van 
Oorlog: 

,,As you know the Netherlands Governmxt,  origiilally under- 
took to raise liberated manpower units to  the number of som2 
58,000 for  use in Germany uilder the command of the British 
Army of the Rhine (B.A.O.R.). These units were to  revert t o  
the control of your Government in May 1946. 

2. It was always anticipated that a proportion of these units 
would óe required by you for  other purposss at  ai1 earlier date. 

'l'he end of tl-i-i war with Japan bas, however, radically altered 
the situation in that, fo r  example, only six out of the original 
thirty three Light Infantry Battalions are likely to  be available 
for  use by B.A.O.R. 

3. It lias therefore been necessary for  WQ, B.A.O.R. drasti- 
cally to refise their plans f o r  meeting guard cominitn2ents in 
Germany. In  estimating what Netherlands units wil1 be available, 
HQ B.A.O.R. are. coccerned at tl?e possibi!ity of units becoming 
under strenght due to demobilization of soldiers serving under 
short term contracts. 

4. I would be grateful therefore if you could give the following 
information: 

( a )  Details of demobilization plans showing numbers and 
categories of personnel to  b r  rrleased by dates. 

( h )  Your propossls for  the provision of r-inforcements to 
meet present and future deficiencies. These proposals to show 
the nuinbers of trained re~niorcen~ei-its which wil1 become avai- 
lable by dates. 

I am afraid this may be a difficult one, but the B.A.O.R. are 
pressing me for  an answer." 

Naar  aanleiding hiervan zond d e  waarnemend chef van de  generale 
staf, de heer Dijxhoorn, op 28 September d.0.v. het volgende schrijven 
aan de Minister van Oorlog: 

.,Naar aanleidicg vxn den tot U gerichten brief van de British 
Military Mission dd. 18 S-ptemSer 1945 Bk:V;4010G(sD) heb ik 
de  eer Uwer Excellentie aan te raden aan Brigadier N. P. Gard- 
ham als volgt te antwoorden: 

a. E r  wordt vastgehouden aan het oorspronkelijke plan tot 
oprichting van 33 Light Inf. Battalions. 

Inriercirad zijn e r  onder de soldaten erri aantal met ..kort vrr- 
band". Dezen zullen echter geleidelijk worden vervangen door 
soldaten niet ,,lanq verband", zoodat een en ander geen invloed 
heeft o p  het uiteindelijk te bereiken aantal van 33 bataljons. 

O o  overeenkomsti_oe wijze wordt gehandeld met de overig? 
S.H.A.E.F.-reqiiirements. 

b. Van d e ~ e  33 bataljons vertrekken er 27 naar de F a r  East, 
zoodat er in Europa 6 overblijven. 

c. Het  ligt in de bedoeling o m  de hulp van Brilsche zijde in 
te roeven voor de oorichting val? nog 7 L.I.B., zoodat tpnslotte in 
Eurooa zal ~vorcien beschikt over 13 L.I.B. 

Tereinde te kunnen voldoen aan een eventueel verzoek van 
geallieerde ziide o m  met Nederlandsche trornen deel te neqen  
aan de bezetting van Japan, wordt een plan onder de oogen 
~ e z i e n  o m  drie bataljons in regimentsverbaiid te zenden naar 
Japan. 

d.  Het zal on  prijs worden gesteld. indien R.A.O.R. de Weder- 
landsche Regeerinp de volle beschikking laat over deze 13 batal- 
jons voor gebruik in het eigen land. 

e Afgescheiden van deze bataljons is d e  oprichting van twee 
divisiën in volle voorbereiding. Deze divisiën worden geënca- 
dreerd met het kader. dat momenteel in Engeland in opleiding is 
of in ovleiding zal worden genomen voor twee divisiën van de  
E.M., waaromtrent door de  Engelsche autoriteiten de wensch 
naar voren is sebracht oni de  manschaopen dezer divisiën niet in 
Engeland, doch in Nederland te oefenen. 

f .  D e  opleiding der manschappen van de  I Divisie begint 
omstreeks 1 Mei 1946, die der 11 Divisie omstreeks 1 October 
1946. Het gelijktijdig opleiden van twee divisiën in Nederland is 
- tenoevolge van gebrek aan kamp- en kazerneruimte - on- 
mogelijk. 

g. Aan de bezetting van een deel van Duitschland zal derhalve 
kunnen worden deelgenomen telkens door 1 divisie, te  beginnen 
zoodra de I Divisie ong. 4 maanden in Nederland is getraind, 
dat is van 1 September 1946 af." 

O p  30 October 1945 deelde het hoofd van de Britse Militaire 
Missie aan de  bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten mede, dat  
de ingevolge &e S.H.A.E.F.-requirernents opgerichte onderdelen vol- 



iedig ter beschikking van de bevelhebber der Nederlandse Strijdhrach- 
tcn konden worden gesteld. 

Door de Minister van Oorlog werd aan de chef van de Generale 
Staf op 9 November 1/45 medegedeeld, dat hij zo spoedig mogelijk 
de aldus vrijgekomen eenheden van de Engelsen diende over te nemen. 

S 7. Conclusies 
Toen in Juli 1944 de bevrijding van Nederland naderbij scheen te 

komen, gewaagde de Raad van Advies te Londen in zijn advies aan 
de Regering van ongerustheid betreffende de opbouw van strijd- 
krachten, nodig o.a. koor de bevrijding van Nederlandsch-Indië. De 
Regering deelde de Raad hierop mede, dat het in haar bedoeling lag 
aanstonds na de bevrijding van Nederland een aantal legereenheden 
op te richten, welke eensdeels bestemd zouden zijn voor de strijd om 
Nederlandsch-IndiZ, anderdeels voor het herstellen en handhaven van 
de orde en de rust in de bevrijde delen van het Koninkrijk. De Rege- 
ring had de bedoeling de plannen, zoals deze door de stafcommissie 
waren ontworpen, te verwezenlijken. Zij streefde voor zover het de 
Koninklijke landmacht betrof nazr de vorming van een legerkorps 
en van 39 bataljons. Voor de werving van de troepen wilde de Rege- 
ring twee wegen inslaan. Enerzijds wilde zij oorlogsvrijwilligers wer- 
ven, anderzijds dienstplichtigen oproepen. De nodige administratieve 
maatregelen waren zoveel mogelijk voorbereid. 

In de Ministerraad was er te dien tijde verschil van mening over 
de vraag, welk systeem van werving de voorkeur verdiende. De Mi- 
nister van Oorlog gaf de voorkeur aan oorlogsvrijwilligers. De 
Minister van Marine was tegen het instituut der oorlogsvrijwilligers, 
doch zijn standpunt kon geen meerderheid verkrijgen in de Minister- 
raad; de beslissing is geweest, dat de nadruk zou komen te liggen 
op de recrutering van oorlogsvrijwilligers en dat daarnaast voor zover 
mogelijk en nodig dienstplichtigen zouden worden opgeroepen. 

De commissie is van oordeel, dat het Regeringsstandpunt juist 
is geweest, daar het zowel uit psychologische overwegingen als uit 
die van practisch administratieve aard niet wel doenlijk zou zijn 
geweest zich te beperken tot dienstplichtigen. Voor de marine lag 
de zaak enigczins anders, omdat zij uiteraard met veel kleinere aan- 
tallen mensen werkt en het systeem van de Dienstplichtwet, volgens 
welke ook miliciens cp  voet van vrijwilligheid kunnen dienen, vol- 
d o e ~ d e  in de behoefte voor de marine zou kunnen voorzien. 

Teneinde de oorlogsvrijwilligers te kunnen registreren werden oor- 
logsvrijwilligersbureaux opgericht, terwijl, wat de registratie van het 
vooroorlogse dienstplichtige- en het beroepspersoneel betreft, op 
grond van het besluit van 10 Mei 1944 (E 36) het Centrale Indelings- 
bureau van de Koninklijke Landmacht (C.I.K.L.) werd opgericht. 

Aan iedere cominissaris van het Militair Gezag werd de instructie 
gegeven in zijn bevelsgebied een oorlogsvrijwilligersbureau op te 
richten. Dit is in 1944 onmiddellijk na de bevrijding van de grote 
plaatsen in het Zuiden geschied. De commissie heeft lof voor hen, 
die deze bureaux opgericht en onder zeer moeilijke omstandig- 
heden in de eerste maanden na de bevrijding geleid hebben. Ten- 
einde de nodige coördinatie van de opgerichte bureaux te verkrijgen 
is op 18 November 1944 op last van de chef staf Militair Gezag een 
voorlopig Centraal Oorlogsvrijwilligersbureau opgericht, welk bureau 
op 2 Januari 1945 rechtstreeks onder de Ministers van Oorlog en 
Marine werd geplaatst. 

In het rapport, door de toenmalige Minister-President aan H.M. 
de Koningin op 16 December 1944 uitgebracht, werd medegedeejd, 
dat de aanmelding zeer goed verliep. Het enthousiasme van de 
jongelui in het Zuiden was zeer groot. De registratie van de oorlogs- 
vrijwilligers mocht zeer geslaagd genoemd worden. 

De moeilijkheden begonnen evenwel toen de oproepen tot inlijving 
in de krijgsmacht uitbleven. De commissie heeft de indruk, dat het 
uitblijven van het in Ei~geland ter beschikking stellen van legerings- 
ruimte, kleding en uitrusting, meer nog dan het gebrek aan scheeps- 
ruimte, het grote obstakel is geweest, hrtwelk het spoedig oproepen 
tot inlijving zeer vertraagd heeft. Het Engelse Ministerie van Oorlog 
beschouwde de bevrijding van het Zuiden niet als het moment, waarop 
het daadwerkelijk medewerking zou moeten verlenen aan de op- 
leiding, huisvesting en uitrusting van de troepen. Het in het Zuiden 
des lands vrijgekomcn kader kon dan ook niet in Engeland her- 
schoold worden. Evenmin kon nieuw kader worden opgeleid. Zoals 
reeds in hoofdstuk XI is opgemerkt zou vier maanden na het 
vertrek van diegenen, die voor de kadertraining bestemd waren, 
de opleiding van de manschappen van de expeditionnaire macht ter 
hand worden genomen. Aangezien geen gelegenheid gegeven werd voor 
kaderopleiding konden de oproepen tot inlijving niet uitgaan. Voor het 
legerkorps, in feite dus voor de lste divisie van de expeditionnaire 
macht, zijn in de tijd, verlopen tussen de bevrijding van het Zuiden en 



de algehele bevrijding van Nederland, slechts met veel moeite enige 
honderden adspirant-officieren en wat liader naar Engeland ter op- 
leiding overgebracht. Caarliaast is een klein aantai mensen in Enge- 
land opgelei:! \oor andere onderdelen. Uiteraard heeft deze grote 
terugslag het entl-iousiasme van de vrijwiiligers aanzienlijk bekoeld. 

Ook degenen, die zich in het Noorden als oorlogsvrijwilligers had- 
den opgegeven, hebben lange tijd moetvn wachten voordat hun in- 
lijving in de strijdkrachten plaats kon vinden. Toen men eindelijk 
einde 1945 zocer was, dat grote groepen oorlogsvrijwilligers konden 
worden ingelijfd en opgeleid, hadden velen van hen reeds elders werk 
gevonden en is men overgegaan tot het oproepen van lichtingen 
dienstplichtigen. 

De gehele gang van zaken is dus zeer teleurstellend geweest. Dit 
is te wijten aan velerlei omstandigheden, waarop de Nederlandse Re- 
gering onvoldoende inkleed kon uitoefenen. Wellicht had een krach- 
tiger beleid gevoerd kunnen worden, wanneer niet in 1945 een voort- 
durende wisseling van h'Iinisters van Oorlog zou hebben plaatsgevon- 
den.Tot 23 Februari 1945 was de heer va77 Lidtiz (Je Jatde Minister, 
daarna de heer d f  Booy twee maanden ad interim, toen de heer de 
Quay  tot 24 Juni 1945 en vervolgens de heer Mryne i? .  Deze snelle en 
veelvuldige wisselingen aan het Ministerie van Oorlog in een der- 
gelijk kritiek tijdvak zijn te betreuren. Mede daardoor was er  een 
gebrek aan krachtige leiding en werd geen eenheid gebracht in de 
plannen, welke waren opgesteld, rekening houdende met een algehele 
bevrijding. Verwezen nioge worden naar de conclusies van hoofd- 
stuk XI. 

Ook de kwesties, welke gerezen zijn rond de verschillende verband- 
aktes, wijzen op et.3 gebrek aan vaste leiding. In één onderdeel dien- 
den soms manschappen, die een verschillende verbandakte of hele- 
maal geen verbandakte hadden. Voordat een dergelijk onderdeel dan 
ingezet kon warden, moest ailes eerst weer worden rechtgetrokken, 
hetgeen veel tijd en moeite kostte. 

Daarnaast moge gewezen worden op de teleurstellingen. welk- 
vooral de recruten, die voor een kaderopleiding in aanmerking zouden 
kernen, berokkend werden, omdat vele beloften omtrent rangen en 
dienstvakken zijn gedaan, welke later niet konden worden gehono- 
reerd. 

Tenslotte werden de moeilijkheden nog belangrijk vergroot doordat 
allerlei instanties en personen recruten voor onderdelen der Binnen- 
landse Sirijdkracht, -11 aannamen. 

Het Centraal Indelingsbureau Koninklijke Landmacht werd bij mini- 
steriële beschikking van 15 Januari 1945 opgericht en had tot doel- 
stelling het door de bevrijding beschikbaar komende diençtplichtigz, 
beroeps- en reservepersoneel der Koninklijke landmacht op te roepen 
en in formaties in te delen. Ook voor dit personeel is gein tijdige 
uitzending naar Ecgeland voor herscholing mogelijk geweest. Eerst 
in de tweede helft van 1945 kon iedere week ongeveer op het 
vertrek van een 75 man, officieren en onderofficieren, gerekend 
worden. 

Er is wrijving geweest tussen het Centraal Jndelingsbureau van 
de Koninklijke landmacht en de staf van de Bevelhebber der Neder- 
landse Binnenlandse Strijdkrachten. De oorzaak van de wrijving moet 
naar het oordeel van de commissie gezocht worden in het verschil in 
mentaliteit tussen de toen juist bevrijde verzetsstrijders, die in de Bin- 
nenlandse Strijdkrachten de toon aangaven en het bureau van generaal 
van Nijnatten, dat de indeling verzorgde van het voor-oorlogse per. 
soneel van de Koninklijke landmacht. Het is begrijpelijk, dat ener- 
zijds de Binnenlandse Strijdkrachten er weinig prijs op stelden 
peletons- en compagnies-commandanten te verkrijgen, die niet uit 
hun eigen gelederen voortkwamen, terwijl anderzijds het voor-oor- 
logse kader weinig vertrouwen had in de militaire kunde van de 
Binnenlandse Strijdkrachten. Deze wrijving zou evenwel aanzienlijk 
minder groot geweest zijn, wanneer maar de mogelijkheden zouden 
hebben bestaan de doelstellingen te verwezenlijken waarvoor de men- 
sen zich hadden aangemeld en waren ingedeeld. 

Teneinde toch een reservoir aan mensen te verkrijgen besloot de 
Minister van Oorlog in het voorjaar van 1945 tot de bouw van een 
groot kamp in Nederland: het Centraal Vrijv~illigerskamp. Een terrein 
hiervoor werd gevonden op de Oirschotse heide bij Eindhoven. 
Naderhand zijn ook andere kampen in Brabant en Limburg inge- 
richt. 

Naar het oordeel van de commissie heeft dit initiatief gunstig ge- 
werkt. Hierdoor kon men tenminste tot inlijving van een groot aantal 
mensen overgaan ei1 kcn telkens, wanneer uit Engeland het bericht 
kwam dat een bepaald aantal mensen afgevoerd kon worden, o ~ k  
op zeer korte termijn hieraan gevolg gegeven worden. 



Een veel gunstiger beeld dan de werving voor de Koninklijke land- 
macht biedt de werving van marinepersoneel. Dank zij de contacten, 
welke admiraal Furstner en zijn staf hadden met de Engelse marine, 
konden de oorlogsvrijwilligers voor de marine vrij snel in werkelijke 
dienst worden genomen. Reeds in December 1944 waren de eerste 
oorlogsvrijwilligers in Engeland in opleiding. Dit kon mede omdat de 
marine over een uitgebreid, in de oorlog geoefend, kader beschikte, 
dat onmiddellijk de training in de Engelse kampen ter hand kon 
nemen. Het door de marine nodig geoordeelde aantal van 3600 men- 
sen is dan ook reeds in het voorjaar van 1945 bereikt en was in 
Augustus/September 1945 in zoverre getraind en opgeleid, dat het 
voor zijn taak kon worden ingezet. Ook de werving voor de mariniers 
is vlot verlopen; nadat eerst een kampstaf van 1500 man was gerecru- 
teerd hebben de mariniers uit het Zuiden vrij spoedig het voor dat 
deel van het land door de Regering toegestane aantal gerecruteerd, 
ingelijfd, naar het marinierskamp in Schotland, Novo Scotia, gevoerd 
en vervolgens naar Amerika verscheept, waar de training kon aan- 
vangen. 

Door de Regering was in 1944 bepaald, dat uit het Zuiden niet meer 
dan 2 /5  van het totaal benodigde aantal aan oorlogsvrijwilligers ge- 
recruteerd mocht worden. Dit besluit is door de toenmalige kolonel 
vnn de mariniers, de heer de Bruyne, ernstig becritiseerd. De heer 
de Bnrllyne heeft zelfs verklaard, dat wanneer niet was bepaald, dat hij 
slechts 2/5 van het benodigde aantal uit het Zuiden mocht recruteren, 
de brigade halverwege 1945 in het Verre Oosten zou zijn geweest. 
Geremd door dit Regeringsbesluit ontstond de toestand, dat 215 deel 
van de brigade in Augustus 1945 behoorlijk getraincl was, terwijl van 
de rest een gedeelte in September nog de training moest aanvangen en 
een ander gedeelte als gevolg van de capitulatie van Japan niet meer 
in Amerika werd toegelaten. Ultimo Augustus 1945 waren 5000 
mariniers in Amerika terwijl er nog ongeveer 3000 recruten in Neder- 
land moesten wachten op transport. Behoudens een 30-taI specialisten 
zijn van deze 3000 man geei? mensen meer voor training naar Ame- 
rika gezonden. De mensen, die anders hun opleiding daar zouden 
hebben gehad, zijn toen in Nederland opgeleid. Eerst in April/Mei 
1946 was de mariniersbrigade in Nederlandsch-Indië voor het groot- 
ste gedeelte op sterkte. 

De toenmalige hlinister van Oorlog, de heer van Lidth de Jeude, 
verklaarde, dat de beperking tot 2 /5  van het totaal aan benodigde 
oorlogsvrijwilligers noodzakelijk was, omdat in het Zuiden voldoende 
werkkrachten moesten blijven. De tweede reden was, dat in de 
saniensteiling van de strijdkrachten ongeveer de verhouding van 
de zuidelijke provincies tot de totale bevolking in acht moest 
worden genomen. Hoewel de commissie tegen deze stelregel in 
zijn algemeenheid geen bezwaar koestert, meent zij toch, dat de 
Regering terzake van de mariniers zich hieraan niet had behoren 
te houd'zn. Dit klemt temeer, omdat einde 1944 begin 1945 duidelijk 
werd, dat de recrutering weliswaar met groot enthousiasme begroet 
werd, maar dat de oproeping tot inlijving in werkelijke dienst, 
voorzover het de Koninklijke landmacht betrof, practisch niet kon 
plaats vinden. Er bleven derhalve voldoende werkkrachten in het 
Zuiden achter. De inlijving in de mariniersbrigade verliep daaren- 
tegen van het begin af aan direct zeer vlot. 

De comn~issie is van mening, dat deze starheid in het regeer- 
beleid voor de opbouw van de mariniersbrigade betreurenswaardige 
gevolgen heeft gehad. hlet name wijst de commissie er op, dat 
hierdoor de brigade in het Verre Oosten niet geheel getraind en 
niet op sterkte is aangekomen. 

Werving voor het K.N.I.L. heeft in de periode, waarover dit ver- 
slag handelt, niet plaats gevonden. Wel is een aantal burgerkrachten 
aangetrokken, die in Nica-verband (Netherlands Indies civil affairs- 
verband) - het Nederlandsch-Indisch militair gezag - voor een 
gedeelte via Australië en voor een gedeelte rechtstree~s naar Neder- 
landsch-Indië zijn gezonden. Door het bureau voor Oost- en West- 
Indische Zaken is voorts nog medegewerkt aan de uitzending van 
de uit krijgsgevangenschap komende officieren en andere militairen 
van het K.N.I.L.; hun uitzending naar Nederlandsch-Indië heeft in 
het najaar van 1945 plaats gevonden. 

De werving voor het personeel van de gezagsbataljons van de 
Koninklijke landmacht, bestemd voor Indië, is geschied door een 
afdeling van het Cei~trale Indelingsbureau van de Koninklijke land- 
macht, het bureau gezagsbataljons Indië. Ook hier was het resultaat 
van de recrutering, dat grote aantallen jongemannen zich aanmeldden 
voor deze gezagsbataljons, doch dat de oproepingen tot inlijving niet 
plaats vonden. Tot en met September 1945 zijn in totaaI een kleine 
1500 mensen uitgezonden, waarvan 213 bestemd was voor het basis- 
bataljon, dat, zoals aanvankelijk de bedoeling was, de opleidings- 
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kampen in Australië zou verzorgen. In hoofdstuk XVI zal hierop 
nader worden ingegaan. 

Toen de geallieerde opmars in de richting van Duitsland mede in 
ons land tot staan werd gebracht, achtte de opperbevelhebber van 
de geallieerde strijdkrachten het noodzakelijk, dat een aantal Neder- 
landse eeiihederi dienst zou doen bij de geallieerde expeditionnaire 
macht. Op bevel van de Combined Chiefs of Staff diende alle be- 
schikbare mankracht in Europa ter beschikking van de geallieerde 
opperbevelhebber gesteld te worden. Langdurige onderhandelingen 
zijn gevoerd tussen S.H.A.E.F. en de Nederlandse Regering over het 
aantal en de geaardheid van deze troepen. Aanvankelijk werd het 
aantal van deze troepen, de z.g. S.H.A.E.F.-requirements, gesteld op 
54 000 man. De eenheden zouden niet worden gebruikt voor gevechts- 
taken, doch vooral ter bescherming van de communicatiemiddelen. 
Het aantal is later op krachtig azndringen van de Nederlandse 
Regering teruggebracht tot 35 000 voor geheel Nederland. Uit het 
Zuiden zouden 18 720 man gerecruteerd worden. De kleding, be- 
wapening en uitrusting zouden door de geallieerden worden ver- 
strekt. De Nederlandse Regering eiste aanvankelijk, dat deze gelijk 
zou zijn aan die van het Engelse leger. Deze eis heeft zij echter 
niet kunnen handhaven en tenslotte heeft zij er in toegestemd, dat 
de uitrusting gelijk zou zijn aan die van gelijksoortige Franse en 
Belgische eenheden. Na het stopzetten van de vijandelijkheden zou 
nader overleg gepleegd worden over de taken, welke deze eenheden 
dan zouden krijgen te vervullen. In totaal zijn ongeveer 27 bataljons 
voor de S.H.A.E.F.-requirements gevormd, welke in het najaar van 
1943 wederom ter beschikking van de Nederlandse Regering zijn 
gesteld. 

Was het dus voor de Regering reeds erg moeilijk om de oorlogs- 
vrijwilligers in werkelijke dienst te krijgen, de druk op de Nederlandse 
beschikbare mankracht, vooral op het getrainde militaire personeel, 
werd nog groter, toen van geallieerde zijde om de hierboven genoemde 
ongevcer 20 000 man werd gevraagd. Dezen werden georganiseerd 
in lichte infanteriebataljons en in enige pionier- en pontonniereen- 
heden. De Regering heeft niettemin, naar het inzicht van de com- 
missie terecht, gemeend aan het verzoek van S.H.A.E.F. te moeten 
voldoen. 

Het heeft de comn~issie verbaasd, dat de overeenkomst tussen 
S.H.A.E.F. en de Nederlandse Regering betreffende de S.H.A.E.F.- 
requirements voor de strijd in Europa eerst gesloten is op 20 Juni 
1945, terwijl men reeds maandenlang met deze aangelegenheid 
bezig was. Verder heeft het de commissie getroffen, dat, terwijl 
de overeenkomst ruim een maand na de onvoorwaardelijke over- 
gave van Duitsland is gesloten, daarin niets definitiefs werd vast- 
gesteld omtrent het weder ter beschikking stellen van deze S.H.A.E.F.- 
requirements aan de Nederlandse Regering. 

Een gunstig gevolg van het formeren van deze eenheden is ge- 
weest, dat in het najaar van 1945 een aantal bataljons voor Neder- 
landsch-Indië bestemd kon worden. 



XV. HERSTEL KONINKLIJKE LANDMACHT 

l) Vgl. hoofdstuk VIII, 5 2. 

80439 (van Hilten) 

78469 (van Houten) 

5 l. Formatie van eenheden der Koninklijke landmacht uit de 
Binnenlandse Strijdkrachten 

Bij Ministeriële beschikking van 31 Augustus 1944 werden met in- 
gang van 1 September de functie van Inspecteur der Nederlsndse 
Troepen en het Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer opge- 
heven. I )  Met ingang van gelijke datum werd gevormd de staf van 
de Bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten (staf B.N.S.). Deze 
staf zou tevens fungeren als operatieve sectie van de Nederlandse 
Militairr Missie bij het Supreme Headquarters, Allied Expeditionary 
Force. 

De staf B.N.S. zou o.a. bestaan uit het personeel van de voor- 
malige Inspecteur der Nederlandse Troepen en dat van het voor- 
malige Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer. De kolonel van 
de generale staf, P. L. G. Doorrnan, werd chef van de staf B.N.S. 

Op 3 September 1944 werd - aldus generaal-majoor b.d. D. A. 
van Hiltera, deskundige in de krijgsgeschiedenis - bij Koninklijk be- 
sluit Zijne Koninklijke Hoogheid Prins Berizhard met ingang van die 
datum tot bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten (B.N.S.) be- 
noemd. 

Bij Koninklijk besluit No. 4 van 5 September 1944 (Staatsblad no. 
E 62)  werden de manschappen der Binnenlandse Strijdkrachten als 
militairen aangemerkt. Zij werden geplaatst onder bevel van de B.N.S. 

Door deze Koninklijke besluiten was van September 1944 af de 
eenhoofdige bevelvoering tot stand gekomen over de Nederlandse 
landstrijdkrachten, zijnde de Koninklijke Brigade Prinses Irene en 
de Binnenlandse Strijdkrachten. 

Met ingang van 24 October werd bij de staf B.N.S. een afdeling 
B.S. opgericht met de opdracht ,,alle Nederlandse Binnenlandse 
Strijdkrachten te leiden, te controleren, te administreren en te regi- 
streren." Daarnaast bestond reeds de afdeling K.L. 

Gedurende geruime tijd lag ten aanzien van de vorming van Neder- 
landse troepenonderdelen het zwaartepunt bij de afdeling B.S. De 
hoofdtaak van deze afdeling was het vormen van geregelde troepen- 
onderdelen uit de manschappen van de B.S.; deze onderdelen n:oes- 
ten na hun formatie worden overgedragen aan de afdeling K.L., 
waardoor zij, na autorisatie van S.H.A.E.F., kwamen te behoren tot 
de nieuw te organiseren Nederlandse Koninklijke landmacht. 

De eerste bataljons, gevormd uit de B.S., kwamen tot stand in 
Zeeuwsch-Vlaanderen. Vervolgens werden op enigszins andere wijze 
de bataljons stoottroepen der B.S. in Limburg gevormd, die op 2 
Januari 1945 stoottroepen der Koninklijke landmacht werden en op 
genoemde datum bij de afdeling K.L. kwamen. 

Op 6 September 1944, dus op de dag na ,,dolle Dinsdag" - zo ver- 
klaarde de heer van Houten, die hoofd is geweest van de afdeling 
B.S. - is de Prins uit Londen vertrokken met drie officieren. Men 
ging toen van de veronderstelling uit, dat Nederland binnen zerr 
korte tijd bevrijd zou worden. Het enige doel was toen: leiding te 
geven aan het verzet. 

Gezien de teleurstellende loop der krijgsverrichtingen en de abso- 
lute noodzaak de situatie op te vangen moest er spoedig op grote 
schaal geïmproviseerd worden. In bevrijd gebied kwamen de c.ader- 
grondse groepen te voorschijn. Van de zijde van de staf der B.S. 
wilde men, door deze mensen tegemoet te treden, hun energie te 
kanaliseren, hun eventueel gevaarlijke neigingen om te buigen, ver- 
mijden wat in Frankrijk en België gebeurd was. Voor dit doel wer- 
den de Binnenlandse Strijdkrachten uit de illegale groepen gefor- 
meerd en verder uitgebreid. 

De mens'en uit de verschillende organisaties waren logischerwijze 
te verdelen in twee groepen: 

1. zij, die vechten wilden; 
2. zij, die het vaderland wilden dienen, maar niet konden of wil- 

den vechten. 
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De mensen uit de eerste groep zijn vooral bij de Stoottroepen ge- 
komen. Voor de eerste opleiding van deze veelal ongetrainde man- 
schappen zijn aanvankelijk Nederlandse commando-offlcleren aange- 
trokken, later aangevuld en bijgestaan door geallieerde instructeurs. 
Van de 15 000 ,,equipmerits", die oorspronkelijk door S.H.A.E.F. aan 
de Prins waren toegezegd voor de ,,Resistancefl, werden er tot half 
Februari 1945 slechts 4000 verstrekt, waarmede de Stoottroepen kon- 
den worden uitgerust. 

21st Army Group en de Amerikanen in Limburg stonden eerst wat 
gereserveerd tegenover deze Stoottroepen, maar werden later ent ho^- 
siast. 

Half Februari 1945 bestonden in Brabant 13 compagnieën Stoot- 
troepen van de 15 die voorzien waren en die bestemd waren om 
,,Light Infantry Battalions" te worden; in Limburg waren de Stoot- 
troepen toen reeds tot drie L.I.B.'S geformeerd. 

In de Bewakingstroepen werden de mensen uit de tweede groep 
opgenomen. De oorspronkelijke opzet is hier evenwel verwaterd. In 
de practijk kregen de Bewakingstroepen dikwijls hetzelfde, hier en 
daar zelfs gevaarlijker werk dan de Stoottroepen te verrichten. 

Door de ontwikkeling der omstandigheden zijn de Bewakings- 
troepen gedurende lange tijd min of meer ,,het kind van de rekening" 
geweest. Vanwege de onverwachte vertraging in de oorlogvoering in 
het Westen konden de geallieerden bepaalde toezeggingen niet ge- 
stand doen, zodat de Bewakingstroepen noch gekleed, noch bewapend 
konden worden zoals aanvankelijk werd gehoopt. Ook legden de ge- 
allieerden geruime tijd een grote on~~erschilligheid aan de dag ten 
aanzien van de rantsoerien voor deze manschappen, ofschoon deze 
voor vele en soms gevaarvolle geallieerde opdrachten werden ge- 
bezigd. 

Majoor Meynen, de latere Minister, is de man geweest, die, voor- 
dat hij secretaris-generaal werd, de speciale taak had de BS.-ers over 
te hevelen naar de Koninklijke landmacht. Hij vormde in overleg 
met overste Sonnet het raam van de nieuwe Light Infantry Battalions. 
Wanneer het te formeren bataljon was geëncadreerd, droeg hij het 
over aan de afdeling K.L. 

Naar de mening van de heer van Houterz zou de hoofdtaak van 
de Binnenlandse Strijdkrachten in het kort al? volgt kunnen wor- 
den omschreven: in de eerste plaats daadwerkelijke militaire steun 
aan de geallieerden bieden. De tweede belangrijke taak van de Binnen- 
landse Strijdkrachten was: een kern te vormen voor de opbouw van 
het toekomstige Nederlandse leger. 

Jhr. mr. P. Th. Six, destijds verbonden aan de staf van de B.N.S. 
als eerste adjunct van de afdeling Binnenlandse Strijdkrachten, is 
ongeveer half September 1944 uit Engeland naar Brussel vertrokken, 
waar de Prins toen reeds was. 

In opdracht van de Prins is de heer Six ongeveer tegen einde 
September naar Zeeuws-Vlaanderen vertrokken; dat was Canadees 
operatiegebied. De heer Six kreeg de opdracht om contact te leggen 
tussen de Canadezen en de daar aanwezige verzetsgroepen. Dat is 
heel gemakkelijk gegaan, want de Canadezen waren op dit punt uiter- 
mate vlot. De heer Six trof daar een verzetsgroep aan onder leiding 
van dr. Caspari. Diens mensen zijn spoedig door de Canadezen van 
militaire uniformen, militaire rantsoenen, alsmede van een militaire 
taak voorzien. Later is uit deze groep een bataljon Koninklijke land- 
macht voortgekomen. 

Vervolgens heeft de heer Six contact moeten leggen met de B.S. 
in Zuid-Limburg. Daar heeft hij o.a. de ~trijdgroep van de heer 
van Kooten aangetroffen. 

De heer Six was van oordeel, dat de mentaliteit van het opererende 
vreemde leger van groot belang is geweest ten aanzien van hetgeen 
er met de B.S. gebeurde. De Canadese sector leverde helemaal geen 
moeilijkheden op. De Amerikaanse sector gaf hier en daar weleens 
moeilijkheden, maar daar is men tenslotte wel uitgekomen. De En- 
gelse sector bracht de grootste moeilijkheden met zich, omdat de 
Engelse commandanten alle aanvragen voor uitrusting, enz. naar de 
S.H.A.E.F.-mission to the Netherlands in Brussel verwezen. Deze 
was eigenlijk de autoriserende instantie om de B.S. in te schakelen en 
van het nodige te voorzien. Het contact met S.H.A.E.F.-mission liep 
zeer moeilijk. Wc1 was er een goede verstandhouding tussen de Prins 
en generaal Bedel1 Sinith, welke echter natuurlijk niet de eerste dag 
een oplossing van de problemen kon brengen. Dit contact heeft, naar 
de heer Six altijd heeft begrepen, de doorslag tot de inschakeling van 
de B.S. in het Engelse gebied gegeven. 

Er was in bevrijd gebied een aantal mensen, die er door de radio 
enz. op waren voorbereid, dat zij zouden worden ingeschakeld. Zij 
verwachtten dat dit zou gebeuren en zij wisten, dat er ook taken voor 
hen waren. Hun wens om definitief gemilitariseerd te worden kon 
echter niet in vervulling gaan, zolang het verstrekken van wapens 
en kleding op zich liet wachten. 
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De militarisering hing samen met wat Nederland aan militaire een- 
heden mocht vormen. In het begin was er eigenlijk alleen niaar 
sprake van een aantal ,,security battalions". Dat zouden zeer licht 
bewapende eenheden zijn, die achter het front bewakingsdiensten zou- 
den verrichten. Later zijn daarvoor de ,,Light Infantry Battalions" in 
de plaats gekomen, bataljons, welke ook taken in het bezette gebied 
van Duitsland zouden krijgen. Dit laatste vond plaats, zodra er Bin- 
nenlandse Strijdkrachten waren geformeerd, die rijp waren voor de 
overgang naar de Koninklijke landmacht. 

Vlak vóór de bevrijding van het Zuiden heeft de heer B. J. C. van 
Kooten in overleg met de K.P.-, L.O.- en R.v.v.-leiders contact 
opgenomen met de geallieerde legerleiding. Eveneens heeft hij con- 
tact opgenomen met het stafkwartier van de Prins. De eerste op- 
dracht tot de formatie van troepen is ongeveer tussen 17 en 19 Sep- 
tember 1944 gegeven. 

In Limburg zijn toen de K.P., R.V.V., L.O. en O.D. bij elkaar ge- 
komen en hebben nadere plannen beraamd. Zij wilden niet als be- 
wakingstroepen achter het front blijven, maar zo mogelijk actief deel- 
nemen aan de verdere veldtocht tegen de Duitsers. 

Toen de mensen bij elkaar waren. had men begin October met- 
een contact met de Amerikanen. De Amerikanen kwamen vragen 
enige compagnieën en zo mogelijk twee bataljons beschikbaar te 
stellen voor dienst aan en vlak achter het front. 

Met toestemnijng van de B.N.S. heeft de heer van Kooten drie 
bataljons van 600 à 700 mensen geformeerd. 

Onder leiding van de Amerikaanse generaal Gerhart hebben de 
bataljons van de heer var2 Kooteiz militaire taken aan het front ver- 
richt. Met hulp van deze generaal heeft de heer van Kooten Ameri- 
kaanse instructeurs gekregen, omdat hij zijn manschappen zo snel 
mogelijk op de hoogte wilde stellen van de moderne oorlogvoering. 

Administratief stond de heer van Kooten rechtstreeks onder de 
Prins; operationeel stond hij toen onder de Amerikanen. 

De Limburgse bataljons hebben weinig verliezen geleden. 
In November of December 1944 heeft een aantal militairen een 

instructeurscursus in Frankrijk gevolgd. Die mensen heeft de heer 
van Kooten over de  bataljons verdeeld en toen heeft hij nan de 
Amerikanen enkele instructeurs gevraagd op het gebied van mijnen, 
tanks en moderne tactiek. 

De Limburgse bataljons zijn onder Amerikaans bevel gebleven 
tot Juli, Augustus 1945; toen kwamen zij onder Engels bevel. 

De heer van Kooten was van mening, dat zijn troepen voor e n  
behoorlijke samenwerking met de Amerikanen gemilitariseerd inoes- 
ten zijn. Ook zouden anders moeilijkheden voor de mannen kunnen 
ontstaan, wanneer zij in krijgsgevangenschap geraakten of gewond 
werden. Daarom heeft hij getracht de Limburgse bataljons zo snel 
mogelijk te doen opnemen in de Koninklijke landmacht. Dit was 
echter niet de wens van het commando Brabant en het commando 
Zuid van de B.S Deze wilden voorlopig liever nog een aparte groep 
blijven, waarschijnlijk om af te wachten, hoe de gehele ontwikkeling 
zou worden. Daar heeft de heer van Kooten zich tegen verzet. Hij 
heeft zijn plan buiten het commando Zuid om doorgezet. Hij heeft 
het aan de Prins voorgelegd en deze vond het een zeer goed voor- 
stel. De omstandigheden dwongen de heer van Kooten tot een zo 
snel mogelijke militarisering, hetgeen dan ook op 1 Januari 1945 
plaats vond. Betaling, voeding, kleding, pensioen, enz. werden toen 
geregeld. De groepen van het commando Brabant zijn veel later in de 
Koninklijke landmacht ingelijfd. 

Oud-Minister v.ea Lidth de Jeude verklaarde, dat de B.S. in hoofd- 
laak belast waren met ordebewaring en op verzoek van geallieerde 
zijde verrichtten zij ook diensten ten behoeve van de geallieerde 
legers, welke door Nederland trokken. Zij deden dienst als hulp- 
troepen. 

De bevelhebber der Nederlandse Strijdkrachten is benoemd onge- 
veer in de tijd, dat het Zuiden werd bevrijd. Het was de wens van 
generaal Eisenhower, dat dit geschiedde en dat deze bevelhebber 
onder zijn bevelen zou staan. De Regering was het met deze wens 
van generaal Eiseizhower eens. Zij was van oordeel, dat het etn 
goede indruk zou maken, wanneer Prins Bernhard werd ingeschakeld 
bij aangelegenheden de bevrijding betreffende. 

Het enige, dat oud-Minister de Quay zich van de organisatie der 
B.S. herinnerde was. dat deze strijdkrachten geleidelijk aan wat 
normalere onderdelen hebben gevormd, welke in het gewone mili- 
taire verband pasten. Het waren aanvankelijk op zich zelf staande 
groepen, welke door de geallieerden werden ingeschakeld voor be- 
paalde opdrachten, maar niet bij een hoofdstrijdmacht behoorden. 
Het heeft zeer veel moeite gekost kledij, schoeisel, voeding en w a p e  
nen voor deze troepen te krijgen. 

Toen de heer Meynen na de bevrijding van het Zuiden in dienst 
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trad bij de staf van Prins Bevnhard, bestond er een zekere frictie 
tussen de  staf B.N.S. en het Ministerie van Oorlog te Londen. Dit  
is niet zo verwonderlijk wanneer men zich realiseert, dat  er na de 
bevrijding in het Zuiden een volkomen andere toestand ontstond 
dan in Londen was gedacht. Men werd in het Zuiden geconfronteerd 
met de  verzetsgroepen en de Binnenlandse Strijdkrachten. Daarin 
waren zeer veel mensen, die in de vijf jaren van het verzet tot 
officier waren gebombardeerd. Deze mensen hadden de verantwoor- 
delijkheden, aan deze functie verbonden, ten volle gedragen zon- 
der echter de nodige militaire kennis te  hebben. Zij meenden 
- en terecht -, dat hun diensten gehonoreerd moesten worden. 
Aan de andere karit was er het Ministerie te Londen, dat deze 
eisen maar niet zo kon aanvaarden, waarin het ook gelijk had. 

De heer Meyner? wilde volkomen in het midden laten aan welke kant 
n u  het gelijk lag. Hij constateerde alleen het feit. Het  gevolg hiervan is 
geweest, dat, toen prof. de Quay Minister van Oorlog werd, deze 
gezegd heeft: ,,Koninklijke Hoogheid, ik zou gaarne iemand ~ i t  Uw 
staf hebben, die mij secondeert en die U w  vertrouwen heeft, zodat 
hier een behoorlijke samenwerking tot stand komt". Dit  is ook 
gebeurd. 

D e  plannen, in Londen gemaakt voor de legeropbouw, waren voor 
een zeer groot deel gebaseerd o p  hulp van de geallieerden; deze hulp 
nu is zeer systematisch niet gegeven. Een uitzondering kan slechts 
gemaakt wordrn voor de  27 lichte infanteriebataljons van de  zgn. 
S.H.A.E.F. requirements. Prins Bernhard is, naar de heer Meynen 
zich heel goed herinnerde, eenmaal naar Eiscnhower gegaan en heeft 
o p  hem een beroep gedaan o m  de Binnenlandse Strijdkrachten in 
geallieerd verband in het verplegingsplan o p  te  nemen. Van de kant 
van Etwilhower is toen gesteld, dat dan gezorgd moest worden, 
dat de B.S.-bataljons goed getrainde bataljons zouden worden, wat 
toen nog niet het geval was. D e  B.S. - aldus werd opgemerkt -- 
bestaat wel uit mensen met strijdlust en enthousiasme, maar het zijn 
geen behoorlijk getrainde militairen. D e  Prins heeft toen gezorgd 
voor kaderscholen voor de B.S. Toen zijn er langzamerhand bepaal- 
de  bataljons gevormd. Een van die bataljons, dat  onder leiding van 
de latere generaal-majoor mr. W. J .  van Dijk stond, is naar Frank- 
rijk gegaan en heeft een volledige opleiding gekregen. Dit  bataljon is 
toen ook in de  geallieerde verpleging opgenomen en werd toen een 
van de  hogergenoemde 27 bataljons. Langzamerhand zijn meerdere 
bataljons gevolgd en heeft men hei aantal van 27 kunnen vol maken. 
Telkens wanneer een bataljon afgeoefend was, werd het overgeheveld 
naar de Koninklijke landmacht. 

Behalve uit de  stoottroepen werden voor een gedeelte ook uit de  
Bewakingstroepen ,,Light Infantry Battalions" geformeerd. 

D e  commissie wijst in dit verband o p  een brief van 25 December 
van de B.N.S., waarin deze het volgende mededeelde: 

,,Ik heb in overeenstemming met de  geallieerde legerautoritei- 
ten besloten den eersten Maart  1945 definitief vast re stellen als 
den datum waarop de Bewakingstroepen der Nederlandsche Bin- 
nenlandsche Strijdkrachten inoeten zijn geformeerd tot: 

a. Infanterie Bataljons, zgn. ,,light infantry Battalions" be- 
hoorende tot de Kon. Landmacht; 

h. Gezags-Compagnieën ten dienste staand van het Militair 
Gezag. 

ad. a. D e  oprichting van deze Infanterie Bataljons beteekent 
het overgaan naar de Koninklijke Nederlandsche Landmacht. 
Ieder lid der N.B.S., die geterkend heeft als oorlogsvrijwiiliger 
komt dientengevolge in aanmerking voor plaatsing bij deze 
Bataljons. Ook troepeneenheden der N.B.S. voor zoover ze hier- 
toe geheel of gedeeltelijk de  bereidheid toonen, kunnen als ecn- 
heid met kader en officieren overgaan naar deze Bataljons. Dit  
houdt vanzelfsprekend in dat deze eenheden zich ,,in verband" 
als oorlogsvrijwilliger bij hun Commandant opgeven. 

ad. b. Deze Gezags-Compagnieën behoeven niet te  bestaan 
uit oorlogsvrijwilligers, doch degenen, die zich noch indiviciueel, 
noch in verband als oorlogsvrijwilliger opgeven, kunnen zoo zij 
dit wenschen in deze Gezags-Compagnieën dienst nemen. Deze 
Compagnieën zijn vanzelfsprekend onderworpen aan de  finan- 
ciëele en andere regelingen, door het Militair Gezag vastgesteld. 

Den leden der N.B.S., die noch tot d e  Koninklijke Neder- 
landsche Landmacht noch tot de  Gezags-Compagnieën wen- 
schen toe te treden wordt door mii t.z.t. eervol ontslag verleend 
met dank voor de  door hen gedurende een moeilijke periode 
en onder moeilijke omstandigheden bewezen zeer waardevolle 
diensten." 



Op 2 Mei 1945 werd o p  het Departement voor Algemene Oorlog- 
voering van het Koninkrijk een nota opgemaakt betreffende Ce 
verdere opbouw van het Nederlandse leger. 

Deze nota luidt als volgt: 

,,l. Sesert de bevrijding van Zuid Nederland zijn aldaar aan 
nieuwe eenheden gevormd: 

11 light infantry battalions 
3 bataljons stoottroepen (12 compagnieën) 
2 bataljons bewakingstroep-n (7 compagnieën) 
2 pionier-groepen 
2032 man transport companies 
1 compagnie politietroepen. 
In  vorming zijn nog: 
l light infantry battalion 
S00 man transport companies 
1 railway operating company 
1 jnland water-transport company 
1 port operating company. 

De vorming van deze onderdeelen kwam gedeeltelijk tot stand 
uit een natuurlijken drang der Binnenlandsche Strijdkrachten om 
aan den strijd tegen Duitschland te blijven deelnemen en gedeelte- 
!ijk uit de  behoefte van S.H.A.E.F. aan bepaalde hulptroepen. 
D e  taak van het Koninkrijk in verband met den oorlog tegen 
Japan speelde hierbij geen rol. 

2. Het inomznt schijnt thans gekomen o m  het vraagstuk der 
legervortiiing opnieuw te  bezien om de volgende redenen: 

a. een nieuw groot deel van Nederland is bevrijd en er zijn 
aanwijzingei?, die doen vermoeden, dat  d e  huidige frontlijn sta- 
tionnair zal blijven tot aan de overgave van den vijand: binnen 
'svijands frontlijn bevindt zich een hongergebied, waar de be- 
volking physiek verzwakt is: bij de verdere legervorming lijkt het 
dus ge-enscht, met het nog bezette Westen voorloopig geen reke- 
ning te houden. 

h. de beslissing van het C.C.S. aangaande transporten van 
recruten naar Australie houdt in, gelet o p  het naderende einde 
van d-r- oorlog in Europa, dat  dergelijke transporten vrijwel on- 
mogelijk zijn; de vroegere beslissing, de  15 gezagsbataljons voor 
Indie in  Ailstralië te vormen, zal dus herzien moeten worden; 

c. de Chef Staf van de A.E.F. (Allied Expeditionary Force) 
heeft aangeboden de voor S.H.A.E.F. gevormde light infantry 
battalions na 6 maanden dienst onder S.H.A.E.F. te onzer vrijc 
beschikking te stellen: 

d. de oorlog tegen Japan verloopt met grootere snelheid en 
de kans is toegenomen, dat  aan ons de zelfstandige taak zal 
toevallen Nederlandsch-Indië van Japanners te zuiveren; het te 
vormen expeditieleger zal dus zoo sterk mogelijk moeten zijn 
(minstens 3 divisies) en met spoed gevormd moeten worden. 

3. D e  in het eerstkomende jaar te  vormen Nederlandsche 
strijdkrachten kunnen als volgt geresunleerd worden: 

....................................... marine 10 000 man 
.................................... mariniers 7 000 man 

........................ luchtstrijdkrachten 3 000 man 
Nederland en bezetting Duitschland 60 000 man ) 
gezagsbataljons Indië ..y .................. 20 000 man ( leger = 

expeditieleger .............................. 90 000 man ! :7:z:ey 
+ SUPP~.  

......... totaal 190 000 man "Oepen 

Voor Nrderlandsch-Indië is voorts de werving toegestaan van 
luchtvaartpersoneel: 3000 man. 

4. Het deel van Nederland, dat  thans vrij is, hemeft een be- 
volking van circa 5 millioen zielen. D e  jaarlijksche lichting uit 
een dergelijke bevolking zou onder normale omstandigheden on- 
geveer 25 000 man kunnen bedragen. In  verband met de  depor- 
taties naar Duitschland, wier slachtoffers nu weliswaar bevrijd 
worden, doch veelal physiek verzwakt zullen zijn en voorloopig 
recht dienen te hebben op een tijdelijke vrijstelling van den mili- 
tairen dienst, zal slechts met de  helft van dat getal, dus met 
12 500 man per jaar gerekend mogen worden. 

Het  totaal van 190 000 man aan Nederlandsche strijdkrachten 
zou dus in het nu bevrijde deel van het land gevormd kunnen 
worden door mobilisatie van 16 lichtingen. 

5. D e  bottleneck bij de legervorming is echter het kader. Het  
Nederlandsche leger was in 1940 sterk ongeveer 300 000 man. 
I n  de afgeloopen 5 jaar is ongeveer 1/3 van het kader verouderd, 
zoodat thans nog kader beschikbaar zou moeten zijn voor onge- 
veer 200 000 man. Van dit kader zal zich naar een ruwe schat- 



ting ongeveer de helft in Duitschland bevinden, zoodat in Neder- 
land kader gevonden zal worden voor ongeve,rr 100 000 man. In 
het nu bevrijde gebied moet hieïvan ruim de helft aanwezig zijn, 
of voldoende kader voor de vorming van circa 55 000 inail. 

Gevormd worden thans: 
........................ Voor S.H.A.E.F. in het Zuiden 25 000 man 

16 light infantry battalions in het Noorden en Oosten 12 800 man 
....................................... gezagsbataljons Indië 4 000 man 

......... totaal 41 800 man 

Naar een ruwe schatting zou dus nog voor circa 13 000 man 
kader beschikbaar moeten zijn, of bijna voldoende voor de enca- 
dreering van één divisie. Als de krijgsgevangenen en grdepor- 
teerden uit Duitschland terugkeeren, zal geleidelijk kader voor 
nog 100 000 man beschikbaar komen, zoodat geleidelijk de beide 
ander~e divisies geëncadreerd zullen kunnen worden. 

6 .  Het lijkt diis mogelijk thans met de vorming van de eersre 
divisie te beginnen, waartoe dag D op 1 Augustus gesteld ZOU 

kunnen worden. (Naar de laatste afspraken met het War Office 
zou dag D vallen 3 maanden na de b-vrijding van Nederland). 
De eerste divisie zal dan gereed zijn voor den strijd op 1 Sep- 
tember 1946. Het ware aan te bevelen een desbetreffend voor- 
stel aan het War Office te doen. Een met spoed voortgaan met 
de vorming van aanvullend kader is noodzakelijk. 

De gezagsbataljons voor Indië zullen niet gevormd kunnen 
worden door opleiding van recruîen in Australië, daar het ver- 
vcer vrijwel uitgesloten is. Een andere mogelijkheid bestaat 
echter, nii S.H.A.E.F. bereid is ons na 6 maanden dienst de light 
infantry battalions uit Europa ter beschikking te stellen. Deze 
kunnen dan als geoefende troepen worden uitgezonden. 

Aanbevolen wordt dus de 4000 man gezagstroepen voor Indië 
te vormen in 5 light infantry battalions, die thans ook aan 
S.H.A.E.F. worden aangeboden, onder beding dat alle light 
infantry battalions, na 6 maanden dienst onder S.H.A.E.F. te 
onzer beschikking komen, dus ook die, welke reeds in hrt Zuiden 
gevormd zijn. 

De eerste bataljons zouden dan tegen 1 Augustus a.s. beschik- 
baar zijn voor vervoer naar Indië. Een herkeuring voor de 
tropen zal noodig zijn en u7aarschijnlijk zal in verband daarmede 
eenige verwisseling van personeel moeten plaats hebben, zoodat 
b.v. van de drie bataljons van het regiment Limburg er  twee 
naar Indië gaan. Op deze wijze zouden in de tweede hslft van 
dit jaar minstens S bataljons voor Indië beschikbaar kunnen 
komen voor uitzending. 

Deze werkwijze he,eft het groote voordeel dat de vorming der 
troepen onmiddellijk kan beginnen met volle medewerking van 
S.H.A.E.F. en dat de overvoer naar Australië of elders e-n ve,el 
hoogere prioriteit kan krijgen en op langen termijn kan worden 
voorbereid, omdat de troepen reeds beschikbaar zijn. 

7. Het lijkt voorts gewenscht thans bindende prioriteiten vast 
te stellen, wil men niet telkens voor nieuwe verrassingen komen 
te staan. Als zoodanig zou het aanbeveling verdienen voor de 
landmachttroepen de hoogste prioriteit te geven aan het leget- 
korps, zoodat de vorming hi,ervan volgens programma kan voort- 
gang vinden. Tweede prioriteit zou moeten worden gegeven aan 
de eerste 30 light infantry battalions, waaruit 20 gezagsbataljons 
voor Indië gevormd moeten worden. 

Alle overige eenheden zouden in de volgende prioriteitsgroep 
moeten komen. 

De vorming van nieuw kader door opleiding in Engeland, 
thans in een tempo van 60 man per week, ware met den grootsten 
spoed voort te zetten". 

Luitenant-generaal b.d. M. R. H. Calmeyer verklaarde, dat de Ko- 
ninklijke landmacht zich na de bevrijding voor twee taken zag gesteld. 
In de eerste plaats medewerken aan de bezetting van Duitsland en 
in de tweede plaats deelnemen aan de oorlog in het Verre Oosten, in 
het bijzonder ter bevrijding van Nederlandsch-Indië. Voor deze 
taken waren slechts zeer geringe bouwstoffen voorhanden. Dit waren: 
in de eerste plaats de Prinses Irene-Brigade, welke in het kader van het 
Britse leger op 20 September 1944 de Nederlandse grens had over- 
schreden, doch helaas als legerkern niet bruikbaar was, omdat het 
gros van het personeel recht had op onverwijlde demobilisatie en 
ook van dat recht heeft gebruik gemaakt; in de tweede plaats de in 
het Zuiden - dat eerder was bevrijd - gevormde vrijwilligers- 
bataljons; tenslotte de ten Noorden van de grote rivieren nog tijdens 
de bezetting gevormde binnenlandse strijdkrachten, die echter nau- 
welijks militair geoefend en evenmin bewapend waren; bovendien 
nog enkele zwakke in Engeland gevormde luchtstrijdkrachten, waar- 
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voor hetzelfde gold als voor de Prinses Irene-Brigade, nl. dat het 
personeel in aanmerking kwam voor demobilisatie. 

Er was niets aanwezig wat tot een normale opbouw van een leger 
behoort. Het Ministerie van Oorlog was een leeg gebouw. Er waren 
geen generale staf noch verdere verzorgingsdiensten. Het enige, dat aan- 
wezig was, was een embryonale verzorgingsdienst, intendancedienst, 
die in het Zuiden was gevormd. Er  was verder een tekort aan alle 
uitrustingsstukken, een schromelijk tekort aan officieren, onderoffi- 
cieren, nagenoeg geen wapens, munitie, uitrusting, kleding, schoeisel, 
oefenmaterieel, enz., zodat de legerleiding, voor zover er al een leger- 
leiding was, wel voor een zeer moeilijke taak stond. 

Toen na de bevrijding van het noorden een aanvang werd gemaakt 
met de vorming van de eerste onderdelen van de Koninklijke land- 
macht, werd besloten, dat in de eerste plaats het personeel van de 
Binnenlandse Strijdkrachten, dat daartoe de wens zou te kennen 
geven, in de gelegenheid zou worden gesteld zich als oorlogsvrijwil- 
liger te verbinden en deel uit te maken van de nieuw op te richten 
Koninklijke landmacht. Dit was in de eerste plaats een bron, waaruit 
men natuurlijkerwijze kon putten, en ten tweede hoopte men op deze 
manier de geestdrift en de bezieling, die de vrijwilligers betoonden, 
ook in de Koninklijke landmacht over te dragen. 

De op de been gebrachte troepen werden in deze tijd voor een 
zeer belangrijk deel gebruikt voor het bewaken van de talrijke 
politieke gedetineerden in de verschillende kampen en tevens werden 
onderdelen ter beschikking gesteld van het geallieerde opperbevel. 
Er werd een aantal S.H.A.E.F.-requirements gevormd, bestaande 
uit een aantal bataljons lichte infanterie, pioniereenheden, een auto- 
compagnie, een mijnopruimingsdienst en nog enkele andere onder- 
deleil. Later werden deze onderdelen, waarvan enkele hebben deel- 
genomen aan de geallieerde taak in Duitsland, door het verslechteren 
van de toestand in Indonesië, door de British Army of the Rhine 
grotendeels weer ter beschikking gesteld van de Nederlandse Re- 
gering. Geleidelijk aan zijn al deze bataljons vrijgegeven. Aanvan- 
kelijk een tiental, later ook het tweede tiental. 

In totaal zijn er 20 lichte infanterie bataljons naar Indië gestuurd. 
In Engeland waren er voorts twee opleidingen van het kader aan 

de gang. Een voor de zgn. ,,Metropolitan Army" en een voor de 
twee divisies van de Expeditionnaire macht. Onder de ,,Metropolitan 
Army" werd verstaan dat deel van het Nederlandse leger, dat hier 
benodigd was voor het weer op gang brengen van de verschillende 
scholen en opleidingen en dat bestemd was voor de normale Neder- 
landse legervorming. 

De eerste divisie van de Expeditionnaire macht bestond uit 20 000 
man. Het kader is in Engeland opgeleid. De manschappen hier in 
Nederland. Deze laatsten waren dienstplichtigen. Men zag einde 
1945 wel in, dat er geen voldoende oorlogsvrijwilligers voor de 
Expeditionaire macht zouden zijn. Daarbij kwam dat men door 
dienstplichtigen op te roepen weer kon overschakelen op de normale 
wijze van legervorming. Men kon dan tevens de grondslag leggen 
voor de opbouw van het Nederlandse leger. 

Toen de heer Mepncn Minister is geworden, heeft hij - aldus zijn 
verklaring - binnen de kortst mogelijke tijd aan zijn Ministerie een 
aantal mensen toegevoegd, zoals de heren Cali7ze~vr en Fiévez, ten 
einde het Ministerie van Oorlog weer tot een behoorlijk georgani- 
seerd geheel te maken. De officieren, die uit krijgsgevangenschap 
waren gekomen, waren direct nodig voor de legeropbouw. Behalve 
de vele moeilijkheden, welke voortvloeiden uit het feit, dat Nederland 
gedurende de vijf jaar leeggeroofd was, dat de militaire hulp van de 
geallieerden niet kwam en dat van een behoorlijke militaire organi- 
satie in Nederland nauwelijks gesproken kon worden, waren er 
voorts nog de moeilijkheden, welke ontstonden uit de mentaliteits- 
verschillen tussen de BS.-officieren en de beroepsofficieren. De heer 
Meynen heeft er zeer hard aan gewerkt deze verschillen te doen 
verdwijnen om van de landmacht een eenheid te maken. 

Behalve op bovengenoemde heren wil de heer Meyncn ook nog 
wijzen op de heren Dijxhoorn, van Voorst Evekink en Sydney van 
den Berg. die een enorme hoeveelheid werk hebben verzet voor de 
wederopbouw van de Koninklijke landmacht. De industrie moest grote 
aantallen reserve-officieren voor de wederopbouw van het leger af- 
staan. Uit een totaal van tienduizend reserve-officieren, welke ei iri 
1940 waren, heeft de heer Meyncn er drieduizend opgeroepen voor 
militaire dienst. Dit is in volkomen harmonie met het bedrijfslevrn 
gebeurd. De heer Meynen liet het aan de industrie over aan te wijzen 
wie zij van de reserve-officieren kon missen, wanneer zij maar een 
bepaald aantal leverde. 

Tenslotte wil de heer Meyneíz nog wijzen op het feit, dat Je  troe- 
pen, die naar Indonesië gegaan zijn, hun dienst op bewonderens- 
waardige wijze hebben vervuld, en een moreel hebben getoond, 
waarop Nederland trots kan zijn. 
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1 )  Bijlage 43. 

Over de gezagscompagnieën en tevens over de grenscompagnieën 
schreef mr. H. J. Kruls in zijn boek ,,Nederland Paraat?" op de 
blz. 186 en 187: 

,,In de maanden, onmiddellijk volgende op de bevrijding, waren 
behalve de verschillende troepen, welke onder leiding van de 
B.N.S. werden gevormd, nog militaire eenheden op de  been 
gebracht door het Militair Gezag, nl. de grenscompagnieën en 
de gezagscompagnieën. Onder het Militair Gezag ressorteerde 
n.l. de dienst der grensbewaking, welke in de bevrijde gebieden 
zo spoedig mogelijk werd ingesteld om de grenzen te bewaken. 
Vooral met het oog op de stromen uit Duitsland terugkerende 
Nederlanders, de verplaatste personen, en op de velen van andere 
landaarden, die zich daarbij zouden kunnen aansluiten, was het 
van grote betekenis om in een zo goed mogelijke grensbewaking 
te kunnen voorzien. Met de  hulp van de geallieerden, die ook 
voor deze troepen voor bewapening, kleding, uitrusting en voe- 
ding zouden zorgen, werden door de Dienst der grensbewaking 
de grenscompagnieën opgericht, aanvankelijk door vrijwillige 
recrutering van geoefende dienstplichtigen uit de streek en later 
door het overnemen van personeel der N.B.S. Ook de vorming 
van deze onderdelen is met veel moeilijkheden gepaard gegaan, 
voornamelijk omdat de geallieerden niet steeds tijdig in staat 
waren om kleding, uitrusting, voeding en automobielen te ver- 
schaffen. Toch is ook dit geslaagd en werden in totaal 36 com- 
pagnieën opgericht, die gezamenlijk met politie, marechaussee en 
personeel van de Dienst der invoerrechten en accijnzen een be- 
langrijke taak konden vervullen. 

De gezagscompagnieën werden door het Militair Gezag opge- 
richt om te voorzien in de behoefter, aan bewakingsdiensten voor 
het Militair Gezag. Daar de vorming dezer compagnieën enige 
maanden vorderde, werd aanvankelijk een groot deel dezer dien- 
sten vervuld door de N.B.S., waarvan later personeel overging 
naar de gezagscompagnieën. De vorming van deze compagnieën 
is beperkt gebleven tot de Zuidelijke provinciën, daar later vol- 
doende andere troepen aanwezig waren om in de verschillende 
functies te voorzien. In totaal werden in de Zuidelijke provinciën 
27 compagnieën opgericht, welke afkomstig waren- ui< personeel 
der N.B.S.". 

Brigade generaal der Koninklijke Marechaussée W. Kist ver- 
klaarde, dat hij in October 1943 een brief van de Minister van Oor- 
log heeft gekregen met de opdracht op te treden als hoofd van het 
Bureau Grensbewaking. De bedoeling was. dat er  een organisatie in 
het leven zou worden geroepen, welke direct bij de terugkeer een 
korps grensbewaking zou organiseren. De heer Kist kreeg de be- 
schikking over 6 hoofdofficieren. Dezen werden aangewezen als vak- 
commandanten. Zij waren allen oudere officieren, die niet bruikbaar 
waren te velde. 

De geallieerden eisten deze grensbewaking, omdat er een grote 
druk zou komen van displaced persons aan de Nederlandse grens. 
Behalve Nederlanders, Belgen en Fransen mochten geen verplaatste 
personen Nederland binnenkomen. 

Toen Zuid-Limburg vrij kwam, is de vakcommandant van Zuid- 
Limburg naar Maastricht gegaan en heeft daar een compagnie ge- 
formeerd. De mensen gingen een vrijwillige verbintenis aan bij de 
grensbewaking. Zo gauw als er een stukje Nederlands terrein vrij was, 
werd daar een compagnie gevormd. Zo heeft men de gehele grens 
langs gehandeld. 

Het korps was tenslotte 36 maal 150 man sterk. De heer Kist heeft 
de leiding gehad tot 20 Mei 1945; toen is het commando overgedragen 
aan de toenmalige kolonel van Everdingen. 

O 3. Hogere bevelvoering 

De heer A. Q. H. Dijxhoorn heeft op verzoek van de Minister van 
Oorlog, de heer de Quay, op 23 April 1945 een memorandum inge- 
diend, waarin o.a. werd betoogd, dat het wenselijk was weer tot op- 
richting van een generale staf over te gaan, omdat zich op organi- 
satorisch gebied zoveel problemen voordeden, welke niet alle konden 
worden verwerkt door het Departement van Oorlog, waaraan - op 
dat ogenblik althans - weinig geroutineerde officieren, laat staan 
stafofficieren, waren verbonden. Als gevolg hiervan is toen bij Mini- 
steriële beschikking van 25 April 1945 de heer Dijxhoorn benoemd 
tot waarnemend chef van de generale staf. In de instructie 1) stond 
o.a.: 

,,l. De Waarnemend Chef van den Generalen Staf bestu- 
deert de verschillende vraagstukken, welke tot het terrein van den 
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) Vgl. mr. H. J. Kruls ,,Nederland Paraat?" blz. 193, 194. 

Generalen Staf behooren. Hij adviseert den Minister van Oorlo$g 
en voor zoover hem dit door dezen Minister wordt opgedragen, 
belast hij zich met de voorbereiding en uitvoering. 

2.  Hij stelt zich bij dien voorbereidenden arbeid op het stand- 
punt, dat  Nederland, in voorkomend geval van oorlog, militair 
nauw moet kunnen samenwerken met de Westersche geallieerden. 

3. Hij houdt bij zijn voorbereidingen rekening met alge- 
meenen dienst- en oefenplicht. 

4. Hij kan, in verband inet het heerschend: tekort aan per- 
soneel, voor het verrichten van zijn werkzaamheden voorloopig 
beschikken over personeel, behoorende tot het Departement van 
Oorlog en tot het Bureau E.M., een en ander na en in overleg 
met den Secretaris-Generaal van het Departement van Oorlog, 
onderscheidenlijk het Hoofd van het Bureau E.M." 

D e  benoeming van de  heer Dijxhooriz tot ,,waarnemendu chef 
van de  zenerale staf is op zijn verzoek geschied, omdat hij niet 
wilde fungeren als oorlogsprofiteur. Wellicht waren er in krijgsge- 
vangenschap officieren, die meer aanspraak zouden kunnen maken op 
de functie van chef van de generale staf. D e  heer Diixhoorn vond 
het beter, dat  de Minister, die na de bevrijding aan het bewind was, 
vrij zou zijn in het doen van zijn keuze en hij heeft de heer de Quny 
gevraagd hem te benoemen als ,,waarnemendu. 

Toen dr. J. E. de Quay Minister van Oorlog werd, was er geen 
chef van de generale staf. Zijn eerste gedachte is geweest, dat er 
iemand moest komen, die weer geleidelijk aan een normale opbouw 
van het leger kon voorbereiden. Het  moest niet iemand zijn, die be- 
hoorde tot de groep van de aangetrokken, min of meer amateuris- 
tisch ingestelde mensen, maar hier mocst een vakman voor komen. 
Er  waren er daarvan weinig. Daarom heeft de heer de Quay aan 
generaal Diixhoorn gevraagd, of hij zich met deze functie wilde be- 
lasten. Het is wel mogelijk, dat deze tot ,,waarnemendU chef stat is 
benoemd. 

D e  gevormde strijdkrachten moesten. aldus de heer Calineyeu, 
uiteraard een hogere bevelvoering krijgen. Op 19 Juli 1945 is inge- 
steld de functie van Territoriaal Bevelhebber Nederland. Onder 
hem stond een vijftal territoriale bevelhebbers over afdelingen, welke 
samenvielen met de districten van de prociireurs-generaal. 

Bij het optreden van de heer Meyiien als Minister was luitenant- 
generaal Dijxhoorn belast met de waarneming van de functie van 
chef van de generale staf. Besloten werd, in tegenstelliilg met hetgeen 
vóór de oorlog het geval was geweest, toen de chef van de generale 
staf uitsluitend was belast met de oorlogsvoorbereidingen, deze func- 
tionaris ook in vredestijd te maken tot het hoogste bevelsorgaan in 
de Nederlandse landmacht. Daarbij zat tevens de gedachte voor te 
kunnen geraken tot samensmelting van de generale staf met de staf 
van de bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten. 

Op 13 September 1945 heeft Prins Bernhard het bevelhebberschap 
over de Nederlandse Strijdkrachten neergelegd en is vervolgens op- 
getreden als inspecteur-generaal. 

Intussen was de generale staf zodanig gereorganiseerd, dat de chef 
van de staf de hoogste bevelsbevoegdheid in de Koninklijke land- 
macht kreeg. Hij was belast met de operatiën en de opleiding. Naast 
hem en gedeeltelijk onder hem stond een kwartiermeester-generaal, 
die werd belast met de materiële verzorging van het leger, en voort3 
een adjudant-generaal, die was belast met de personeelsvoorziening. 
D e  hogere bevelvoering was o p  deze wijze in hoofdzaak naar Engels 
voorbeeld tot stand gebracht. Het  leger was in deze periode name- 
lijk aangewezen o p  een zeer nauwe samenwerking met de Engelsen. 

Daarom was het buitengewoon gemakkelijk een organisatie te heb- 
ben, welke overeenkwam met de Engelse. 

Over de wijzigingzn in de bevelsverhoudingen schrijft mr. H. J. 
Kruls l) : 

,,Op 19 Juli 1945 was de Chef Militair Gezag tevens benoemd 
tot TerritoriaaI Bevelhebber Nederland (T.B.N.) en werden alle 
reeds gevormde en nog te vormen gezagstroepen onder zijn be- 
velen gesteld. Het  land werd verdeeld in 5 militaire afdelingen, 
elke militaire afdeling onderverdeeld in militaire districten. waar- 
van er in totaal 25 waren. D e  gezagstroepen, die onder de be- 
velen van de T.B.N. stonden, waren in de eerste plaats de reeds 
genoemde gezagscompagnieën van het Militair Gezag en voorts 
de compagnieën, die werden gevormd uit personeel van de 
N.B.S., dat  overging naar het leger. D e  oprichting gewhiedde in 
nauw overleg tussen de districtsbevelhebbers e r  de iiioofdzn der 
gewestelijke afwikkelingsbureaux der B.S. I n  Augustus en Sep- 
tember werden totaal 57 compagnieën opgericht, terwijl o p  31 De- 
cember 1945 het aantal 177 was bereikt. Dz taak dezer troepan 
bestond in de eerste plaats uit het uitvoeren van bewakings- 
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l )  Vgl. hoofdstuk XIV, 5 6. 
Vgl. hoofdstuk XVI. 

3 ,  Vgl. hoofdstuk XI. 

4, Vgl. het verslag der commissie deel 7, hoofdstuk VI, 3. 

diensten, waarvan de bewaking van de kampen voor politieke 
delinquenten een voornaam deel uitmaakte. 

Er waren dus drie hoge militaire bevelhebbers, t.w.: 
De Bevelhebber Nederlandse Strijdkrachten, die de troepen in 

Nederland met uitzondering van de gezagstroepen onder zijn 
bevelen had; de Territoriaal Bevelhebber Nederland, die de ge- 
zagstroepen commandeerde en de commandant der Nederlandse 
troepen in Engeland, die de leiding had van de vorming van de 
E.M. 

De drie bevelhebbers werden geleid en gecoördineerd door 
de Minister van Oorlog, terwijl de inmiddels benoemde waar- 
nemend chef van de generale staf belast was met de voorbe- 
reidingen voor een legerorganisatie. 

De toestand der bevelsverhoudingen was nog weinig be- 
vredigend. Te veel werd nog naast elkaar gewerkt, hetgeen zich 
o.a. uitte op het gebied der opleidingen, waar zowel de Com- 
mandant Nederlandse troepen in Engeland als de B.N.S. in werk- 
zaam waren. 

Op 1 November 1945 werden de bevelsverhoudingen dan ook 
gewijzigd en de nieuw optredende chef van de generale staf kreeg 
de hoogste bevelsbevoegdheid over de Koninklijke landmacht." 

De heer Dijxhoorn had als waarnemend chef van de generale staf 
niets te commanderen. 

Hij kon in feite niets anders doen dan studeren. Op 8 Augustus 
1945 heeft hij aan de Minister van Oorlog een memorandum inge- 
diend ,,betreffende de beginselen, volgens welke de Nederlandsche 
Strijdmacht ware op te bouwen7'. 

Het was de heer Dijxhoorn bekend, dat Minister Meynen hem 
zou voordragen voor een benoeming tot chef van de generale staf. 
Toen de heer Dijxhoorn echter bemerkte, dat deze benoeming niet 
afkwam is hij naar Minister Meynen gegaan en hij heeft deze gezegd: 
,,Uw voordracht, houdende mijn benoeming tot chef van de generale 
staf, stuit op weerstand", waarop de heer Meynen vroeg: ,,Hoe weet 
U dat?". De heer Dijxhoorn heeft toen geantwoord: ,,Ik heb lang 
genoeg meegelopen om te begrijpen, dat als een voordracht na drie 
weken nog niet is getekend, er dan op weerstand wordt gestuit". De 
heer Meynerz beaamde dit en de heer Dijxhoorn heeft daarop gezegd, 
dat hij om zijn persoon geen strijd wenste. Daar was het land niet 
mede gediend en ook de Minister van Oorlog niet. De heer Dijxhoorn 
heeft toen aan de Minister medegedeeld, dat hij voor een benoeming 
tot chef van de generale staf niet meer in aanmerking wenste te 
komen. De poging van de heer Meynen hem tot andere gedachten 
te brengen mislukte en op 1 November 1945 kreeg de heer Dijxhoorn 
op zijn verzoek eervol ontslag. 

Over de benoeming van een chef van de generale staf verklaarde 
de heer Meynen, dat hij op een bepaald ogenblik in de Ministerraad 
naar voren heeft gebracht, dat het verstandig zou zijn een definitieve 
benoeming te doen. Hij heeft deze benoeming behoorlijk voorbereid. 
In die tijd was de Minister-President Minister van Algemene Oorlog- 
voering en deze had een grote zeggenschap bij benoemingen als deze. 
Tenslotte heeft de Regering, zoals bekend, generaal Kuuls tot chef 
van de generale staf benoemd. 

B 4. Conclusies 

In de periode, waarover dit hoofdstuk van het verslag van de com- 
missie handelt, is de basis gelegd voor een herstel van de Koninklijke 
landmacht. Van een normale opbouw kon in dit tijdvak moeilijk 
sprake zijn gezien de oorlog tegen Duitsland en Japan en de na 
de capitulatie van deze landen in Nederlandsch-Indië ontstane situatie. 
Geformeerd zijn de lichte infanteriebataljons ten behoeve van 
S.H.A.E.F. l) - uit deze werden later de bataljons voor Neder- 
landsch-Indië =) samengesteld -, de gezags- en grenscompagnieën 
en de  expeditionnaire macht 3 ) .  

Toen in Augustus/September 1944 de bevrijding van Nederland 
naderbij kwam, heeft de Regering besloten Z.K.H. Prins Bernhnud 
te benoemen tot bevelhebber van de Nederlandse Strijdkrachten. Dit 
bevel omvatte toen wat de landmacht betreft alleen de Brigade Prinses 
Irene. Ook de Binnenlandse Strijdkrachten, welke ontstaan waren uit 
de verzetsgroepen en welker manschappen als militairen werden aan- 
gemerkt, zijn onder bevel van Priizs Bernhaud gesteld. 4)  

De commissie is van oordeel, dat deze benoeming een daad van 
wijs beleid is geweest, enerzijds gezien het grote gezag. dat de Prins 
der Nederlanden had, anderzijds omdat het de mogelijkheid schiep 
de ongeregelde strijdkrachten in een geregelde landmacht binnen te 
leiden. Hierdoor is voorkomen, dat ongeregeldheden, zoals deze in 
andere Europese landen tussen de verzetsstrijders en de geregelde 
strijdkrachten zijn voorgekomen, in Nederland hebben plaats gevon- 
den. 



Heeft het besluit der Regering dit naar elkaar groeien van een 
verschillende mentaliteit mogelijk gemaakt, voor de uitvoering ervan 
spreekt de commissie haar waardering uit jegens de bevelhebber der 
Nederlandse strijdkrachten en zijn staf. 

De Binnenlandse Strijdkrachten kregen na de bevrijding de taak 
daadwerkelijke militaire steun aan de geallieerden te bieden. Hiertoe 
werden uit deze strijdkrachten eenheden geformeerd, welke, telkens 
wanneer een eenheid klaar was, ter beschikking van de geallieerden 
werden gesteld. Deze eenheden hebben in de wintermaanden van 
1944-1945, ofschoon soms zeer onvoldoende bewapend en uitge- 
rust, vele waardevolle diensten verleend. 

Reeds spoedig bleek dat deze eenheden, wilden zij zo effectief 
mogelijk hun diensten doen, het best in de Koninklijke landmacht 
konden worden opgenomen. Hierdoor werd de status van de mili- 
tairen, die van deze eenheden deel uitmaakten, geregeld; men hoopte 
ook dat hun verzorging en militaire uitrusting aanzieniijk verbeterd 
zouden worden. 

Teneinde dit doel te bereiken was het nodig dat de hogere en 
lagere leiding van deze onderdelen enige militaire scholing zouden 
krijgen. Dank zij de bemoeienissen van de Bevelhebber der Neder- 
landse Strijdkrachten zijn kaderscholen opgericht. Telkens wanneer 
er plaatsen open waren, gingen er mensen heen. Langzamerhand 
konden de onderdelen worden geacht, de taken te kunnen vervullen 
waarvoor zij werden aangewezen. 

Vele strijdgroepen uit de Binnenlandse Strijdkrachten zijn op deze 
wijze omgevormd tot lichte infanteriebataljons en overgeheveld naar 
de Koninklijke landmacht. De eerste zijn de eenheden uit Zeeuwsch- 
Vlaanderen en Limburg geweest. 

De uitrusting, welke deze bataljons behoefden, moest verkregen 
worden van de geallieerden. Dezen hebben practisch slechts die on- 
derdelen uitgerust, welke zij later zelf konden gebruiken. 

Uiteindelijk zijn uit de Binnenlandse Strijdkrachten 27 bataljons 
geformeerd, waarvan een groot deel als z.g.n. S.H.A.E.F.-require- 
ments bezettingsdiensten in Duitsland heeft verricht. Later zijn 
deze bataljons voor het grootste deel naar Indië gezonden. 

Voor het improvisatietalent van de officieren en het doorzettings- 
vermogen van de manschappen van deze eenheden heeft de com- 
missie veel waardering. Zij toch hebben een herstel van de geregelde 
Nederlandse landmacht mogelijk gemaakt. 

Behalve de bataljons, welke onder leiding van de Bevelhebber van 
de Nederlandse Strijdkrachten zijn geformeerd, zijn er ook militaire 
eenheden tot stand gekomen onder lelding van het Militair Gezag. 
Dit werden de grens- en gezagscompagnieën. De grenscompagnieën 
hadden tot taak de grenzen te bewaken, terwijl de gezagscompagnieën, 
in de streek waar de militaireii thuis hoorden, bewakingsdiensten 
ten behoeve van de geallieerden verrichtten. In totaal zijn er 36 grens- 
compagnieen opgericht en in de zuidelijke provinciën 27 gezagscom- 
pagnieen. Na de algehele bevrijding van Nederland werd aan gezags- 
compagnieën geen behoefte meer gevoeld. Vooral in de eerste tijd 
hebben deze compagnieën in het Zuiden zeer goede diensten bewezen, 
waarvoor de commissie haar lof uitspreekt. 

Wat de hogere bevelvoering betreft heeft de Regering bepaald, 
naar het oordeel der commissie terecht, dat de Nederlandse militaire 
toporganisatie zoveel mogelijk zou gelijken op die der Engelsen, om- 
dat dit de nauwe samenwerking met de Engelsen alleen maar kon 
vergemakkelijken. Ook acht de commissie het juist, dat nadat 
het gehele land bevrijd was, en de capitulatie van Duitsland een feit, 
de functie van bevelhebber der Nederlandse strijdkrachten weer werd 
opgeheven. Dit geschiedde op 13 September 1945. Het gehele mili- 
taire apparaat werd toen geplaatst onder de chef van de genera12 
staf. De vraag, wie deze functie moest vervullen, heeft de Rege- 
ring beantwoord door op 1 November 1945 generaal Kruls te 
benoemen. 

Tenslotte heeft de commissie lof voor al diegenen, die op energieke 
wijze hebben medegewerkt om de basis te leggen voor een herstel 
van de Koninklijke landmacht. 
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1. Overleg met Amerikaanse en Britse autoriteiten 

a. Stz~kken 
Bij beschikking 1) van de Minister van Koloniën van 28 Augustus 

1943 werd generaal-majoor L. H. van Oyen belast met de waarneming 
van de functie van commandant van het Indische leger en hoofd van 
het Indische Departement van Oorlog. 

Bij deze beschikking was een instructie gevoegd, waarvan art. 3 be- 
paalt, dat de legercommandant belast is met de voorbereiding en de 
uitvoering van de militaire maatregelen, welke mogelijk en noodzake- 
lijk zijn voor het herstel en de handhaving van het Nederlandse gezag 
in vrij en van de vijand te bevrijden Nederlandsch-Indisch gebied. 

Op 9 December 1943 richtte de Minister voor Algemene Oorlog- 
voering van het Koninkrijk zich namens de Ministerraad tot H.M. de 
Koningin en schreef o.a. dat ten behoeve van herstel en handhaving 
van de veiligheid in Nederlandsch-Jndië en derhalve niet bestemd voor 
operatieve doeleinden in het Verre Oosten, de Koninklijke landmacht 
onmiddellijk (na de bevrijding van Nederland) 15 bataljons, rond 
15 000 man, ter beschikking zou moeten stellen van de Gouverneur- 
Generaal, voor de tijd, dat het K.N.I.L. nog niet over voldoende 
strijdkrachten beschikte. Voor deze troepen zouden in het algemeen 
de jongere dienstplichtigen, die reeds onder de wapenen waren ge- 
weest, worden ingedeeld. Zij zouden in of nabij het Nederlandsch- 
Indisch grondgebied moeten worden opgeleid en zij zouden eenvou- 
dige gevechtsopdrachten moeten kunnen uitvoeren, die met de gezags- 
handhaving aldaar verband zouden houden. Indien men de nodige 
voorschriften had en over een aantal hoofd-officieren en subalterne 
officieren beschikte, die aan deze bataljons leiding konden geven, dan 
werd het mogelijk geacht met eigen personeel de opleiding ter hand 
te kunnen nemen. 

Op 15 December 1943 9 vroeg de heer van Mook aan de Minister 
van Buitenlandse Zaken de kwestie van de training van deze troepen- 
macht door Hr. Ms. gezant te Canberra met de Australische Rege- 
ring te doen opnemen, waarbij de waarnemend commandant van het 
K.N.I.L. te Melbourne de verdere noodzakelijke toelichtingen zou 
kunnen verstrekken. 

In  hun memorandum d.d. 8 December 1943 4, hebben de Rege- 
ringsvertegenwoordigers te Washington de C.C.O.S. mededeling ge- 
daan van de bedoeling om direct na de bevrijding van Nederland o.m. 
in actieve dienst op te roepen 15 bataljon5 voor het herstel en de 
handhaving der interne veiligheid in Nederlandsch-Indië en eveneens 
voor deelneming in militaire neven-operaties aldaar, in nauw contact 
met de geallieerde troepen. 

Op 6 Maart 1944 seinden de heren van Mook en de Nederlandse 
gezant te Canberra aan de Ministers voor Algemene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk, van Buitenlandse Zaken en van Oorlog, dat bij 
de voorlopige besprekingen met de Australische legerautoriteiten was 
gebleken, dat aldaar bepaald geestdrift bestond voor de opleiding van 
gezagstroepen in Australië. Het is derhalve, aldus dit telegram, van 
groot belang, dat ten spoedigste wordt nagegaan, of van de zijde 
kan de C.C.O.S. geen bezwaar bestaat, dat met de voorbereiding 
wordt begonnen. Ook van Australische zijde werd aangedrongen op 
een spoedig begin in verband met het productieprogramma en de 
voorbereidingen voor de inrichting der oefenkampen. 

Op 5 October 1944 5)  deelde generaal Ismay Minister-President 
Gerbrnndy mede, dat verschillende punten met betrekking tot de uit- 
rusting van deze strijdkrachten nog in onderzoek waren bij de U.S.A.- 
chefs van staven. Hangende de uiteindelijke goedkeuring door de 
C.C.O.S. werd voorgesteld, dat de gehele kwestie tot formering van 
deze bataljons zou worden besproken tussen de Nederlandse militaire 
autoriteiten en het War Office op overeenkomstige wijze als gebeurde 
bij de formatie van de Expeditionnaire macht. De Britse chefs van 
staven beschouwden het prematuur toen reeds een beslissing te nemen 
of de uiteindelijke opleiding van deze bataljons in Australië zou 
plaats vinden. 

Op 12 October 1944 schreef de secretaris van de Britse chefs van 
staven aan Minister-President Gerbrandy, dat de C.C.O.S. er in had- 
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den toegestemd, dat de 15 Nederlandse bataljons voor actieve dienst 
in Nederlandsch-Indië door Groot Brittannië zouden worden uitgerust. 

Op 27 October 1944 l )  deelde de heer van Mook van Australië uit 
de heer van Lidth de Jeude telegrafisch mede, dat hij van de Austra- 
lische Regering bericht had ontvangen, dat zij tot de meest mogelijke 
medewerking bereid was inzake legering, verpleging en opleiding van 
30 000 man Nederlandse troepen in Australië na de bevrijding van 
Nederland. 

De Australische Regering had aan haar opperbevelhebber, gene- 
raal Blanzey, opgedragen om bij de voorbereiding de nodige steun 
te verlenen. 

Bij Perth was een complex ltampen met hospitaal beschikbaar, het- 
welk zeer gunstig was uit het oogpunt van legering, oefening, terrein 
en klimaat. Generaal Blamey zegde voorlopige hulp toe van Austra- 
lische instructeurs en service-personeel onder de nadrukkelijke voor- 
waarde, dat van Nederlandse zijde daarin zo spoedig mogelijk zelf 
zou worden voorzien, gezien het tekort aan Australische manpower. 
Hij drong verder niet alleen aan op het vormen van losse batal- 
jons doch bovendien op het scheppcn van een regi~nentsveruand, 
daar bij het optreden van meerdere bataljons tezamen een regiments- 
staf onmisbaar was. 

De verder uitgewerkte organisatie bracht de sterkte van een batal- 
jon op rond 1000 man door het toevoegen van treinpersoneel en 
extra medisch personeel. Zelf moesten de Nederlandse autoriteiten 
voorzien in een administratieve overkapping van beheers- en oplei- 
dingspersoneei. Het regimentsverband eiste weinig meer dan reeds 
nodig was uit dezen hoofde. 

De legercommandant kwam tot de volgende opzet, waarmede de 
heer van Mook accoord ging: vorming van 15 bataljons, gedeeltelijk 
tot regimenten samen te voegen van 3 bôtaljoi~s plus huipiliensten. 
De organisatie der regimenten zou zodanig worden, dat een splitsing 
in aparte bataljons of een uitzending van losse bataljons, voordat het 
regiment gereed was, mogelijk bleef. 

Op 2 November 1934 seinde de Minister van Oorlog aan de Minis- 
ter van Koloniën, dat, in verband met de inogelijkheid van een succes- 
sievelijk beschikbaar komen van personeel uit Nederland, de kwestie 
van transport naar Australië door de Nederlandse Regering bij de 
Britse Regering aan de orde zou worden gesteld. Accoord werd ge- 
gaan met de inzichten van de heer van Mook omtrent de opleiding. 

Kolonel de Blieck zou er naar streven te bereiken, dat met de 
aflevering van bewapening enz. zo spoedig mogelijk zou worden be- 
gonnen, uiterlijk aanvangcnde in Januari 1945. Mocht tijdige levering 
niet gegarandeerd kunnen worden, dan zou voor kIeding, bewape- 
ning, uitrusting en verder materieel de Nederlandse Regering zicli 
via de C.C.O.S. moeten wenden tot de Amerikaner? ter verkrijging 
van Amerikaanse kleding, bewapening, enz. 

Op 7 November 1944 heeft dr. van Mook in Australië een be- 
schouu7ing gewijd aan de politieke en militaire positie van Nederland 
in het Verre Oosten. Zijn overwegingen hebben geleid tot de volgende 
twee conclusies: 

,,Alle kracht, die wij niet in en voor Nederland noodig heb- 
ben, moet op de bevrijding en het herstel van Nederlandsch- 
Indië worcien geconcentreerd. Het kan wel fraai staan, wanneer 
wij deelne

m

en aan den aanval op Japan, maar in de daarbij be- 
trokken krachten zullen wij niet meer kunnen opbrengen dan 
een ,,token force". En wanneer wij daardoor ons aandeel in 
de bevrijding van Nederlandsch-Indië verzwakken, dan schaden 
wij onze eigen zaak ernstiger, dan wij haar door zulk een 
"token force" kunnen bevorderen. De politieke en militaire wereld 
van thans is hard en heeft weinig waardeeïing voor romantiek; 
ook onze bondgenooten handelen allereerst in hun eigen belang. 
Ik heb nog geen bevelhebber of politicus van beteekenis ont- 
moet, die het niet volkomen natnrirlijk vond, wanneer wij onze 
beperkte - helaas steeds meer beperkte - krachten op Neder- 
land en Nederlandsch-Indië zouden concentreeren. 

De twezde conclusie wil mij voorkon~en te zijn, dat wij bij 
de vorming van onze strijdkrachten niet te hoog moeten grijpcn. 

Hoe meer wij toch streven naar groote eenheden of technisch 
zeer ingewikkelde bewapening, hoe langer het duurt, voor wij 
in actie komen en hoe grooter de kans, dat wij te laat zullen 
zijn. In die opzichten moeten wij nu eenmaal op onze geallieer- 
den steuner;. Wij doen dat in feite nu reeds; de lucht- en zee- 
strijdkrachten der Japanners zullen vermoedelijk reeds grooten- 
deels vernietigd zijn, voordat de werkelijke bevrijding van 
Nederlandsch-Indië een aanvang neemt. Ook zullen onze bond- 
genooten ons den steun van artillerie en tanks niet onthouden, 
wanneer wij het gros van de troepen zouden kunnzn leveren, 
zooals die voor de bevrijding van Indië noodig zullen zijn. 
Nieuw-Guii~ea heeft ons geleerd, hoeveel zelfs met van goede 
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kernen voorziene bevoikingspatrouilles kan worden gedaan 
tegen een verspreiden vijand; duizenden Japanners werden reeds 
door de N.1.C.A.-inenschen en door hen georganiseerde Papoea's 
opgeruimd. 

Eindelijk mag eveninin uit het oog worden verloren, dat ook 
het herstel van bestuur menschen vordert, die voor het herstel 
van ons Koninkrijk onmisbaar ziin. Wij zullen zoo weinig 
krachten hebben, dat wij niets voor niet dadelijk noodzakelijke 
doeleinden, of in een nuttelooze rivaliteit tusschen verschillende 
wapens en diensten mogen verspillen. Het bestuur, de politie, 
de rechtspraak, het onderwijs, de gezondheidszorg, het verkeer 
en het economische leven eischen een minimum van goede 
krachten, zonder welke de bevrijding aanstonds in een chaos 
ontaardt. De ervaring in Nieuw-Guinea heeft wel een einde 
geinaakjt aan de legende, dat dit de gemakkelijke en veilige en 
niet essentieele baantjes zouden zijn. In vele gevallen maken 
tien goede N.1.C.A.-menschen honderden soldaten overbodig, 
omdat zij de bevolking organiseeren en tot rust en veerkracht 
brengen. 

Niemand zal, na al het gebeurde, meer in de illusie leven, 
dat met de bevrijding de overvloed binnenkomt. Ook in Indië 
moeten wij alle krachten inspanneil om te voorkomen, dat 
bevrijding hongersnood en wanorde beteekent. Hiervoor zijn 
menscheil nooaig. Wij weten, dat wij met minima zullen moeten 
werken. Maar zonder die minima is het werk onuitvoerbaar." 

Op 6 November 1944 l) hebben namens het Departement van 
Koloniën de heren de Blieck en Coppens een bespreking gehad met 
officieren van het War Office inzake de bewapening en uitrusting 
der gezagsbataljons voor Nederlandsch-Indië. Deze bespreking deed 
aanvankelijk goede resultaten verwachten. Moeilijkheden ontstonden 
toen S.H.A.E.F. grote aantallen Nederlandse militairen opeiste. Zo- 
lang de overeenkomst tussen de Nederlandse Regering en S.H.A.E.F. 
althans in grote lijnen niet tot stand was gekomen konden de onder- 
handelingen tussen het Departement van Koloniën en het War Office 
geen voortgang vinden. Teneinde S.H.A.E.F. meer toeschietelijk te 
maken wendde de Nederlandse Regering zich via haar vertegenwoor- 
diger tot de C.C.O.S. 

Op 17 Januari 1945 stuurde schout bij nacht van der Kun daar- 
op een telegram voor de Minister-president, de Minister van Kolo- 
niën en de heer van Mook persoonlijk. Hierin deelde de heer van der 
Kun mede, dat de 15 gezagsbataljons voor het K.N.I.L. niet met de 
C.C.O.S., doch met de Britse chefs van staven waren behandeld. De 
enige bemoeienis van de C.C.O.S. hiermede was een mededeling van 
de heer van Mook op een vergadering van 29 September 1944. Uit een 
mededeling door de heer van der Kun ontvangen bleek, dat de toe- 
stand in Europa dusdanig was gewijzigd, dat alle manpower in de be- 
vrijde gebieden dringend door S.H.A.E.F. benodigd zou zijn. De te- 
korten aan wapenen, kleding, etc. maakten een opleiding zeer onge- 
wenst. Dat Nederland een groot belang in een spoedig meedoen in 
de Stille Oceaan had, werd door d s  C.C.O.S. zeer goed aangevoeld, 
doch toen werd alles ondergeschikt gemaakt aan de oorlog in 
Europa. De  C.C.O.S. adviseerden de zaak op te nemen met de Engel- 
sen en met S.H.A.E.F. te Londen. Indien S.H.A.E.F. geen bezwaar 
maakte tegen het wegzenden van recruten uit Nederland en de Engel- 
sen de opleiding en uitrusting konden verzorgen, dan bestond er gener- 
lei bezwaar van de zijde van de C.C.O.S. 

Op 25 Januari 1945 3 )  diende de heer van der Kun in zijn hoe- 
danigheid van Nederlands vertegenwoordiger bij de C.C.O.S. bij dit 
lichaam een nota in, waarin hij de C.C.O.S. mededeling deed, dat de 
Australische regering een volledige accommodatie voor de training 
van 15 bataljons gezagstroepen ter beschikking van de Nederlandse 
Regering had gesteld, onder voorwaarde evenwel, dat de eerste con- 
tingenten spoedig zouden aankomen, zodat het Australische leger- 
personeel, hetgeen was aangewezen voor het onderhoud van bedoelde 
accommodatie, daarvan kon worden ontheven. 

Het aantal troepen, dat zou kunnen worden gezonden, zou, gezien 
de slechts gedeeltelijke bevrijding van Nederland, beperkt zijn tot 
4000 man. De  training kon onmiddellijk beginnen met instructeurs 
van het K.N.I.L., reeds in Australië aanwezig, en met Australische 
faciliteiten. Het enige benodigde voor de troepen zou zijn hun uni- 
formen voor de reis, welke ter beschikking zouden moeten worden 
gesteld door Groot-Brittannië. Aangezien S.H.A.E.F. voor zijn eigen 
doeleinden een betrekkelijk groot deel van de mankracht, welke toen 
beschikbaar was in de bevrijde delen van Nederland, opeiste, verzocht 
de heer van der Kun dringend de bemiddeling van de C.C.O.S. bij 
S.H.A.E.F., zodat het personeel gerecruteerd voor bovenbedoelde 
doeleinden, zo spoedig mogelijk naar Engeland en van daar naar 
Australië kon worden gezonden. 
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soneel indie in totaal ongeveer 5600 man waarover overeenstem- 
ming met shaef stop verscheeping dezer troepen zou in maande- 
lijksche transporten van ongeveer 1400 man moeten geschieden 
eerste transport 15 april stop ontvingen hierop heden 7 maart 
gedateerd in beginsel gunstig antwoord onder meer luidend quote 
I understand that as the result of action taken by your naval 
representative in washington the question of sending these men 
to australia is now being examined by the combined staffs in 
washington stop as soon as they have authorized the move the 
details can be settled and I do not anticipate that these should 
present any great difficulties but I wil1 gladly assist in any way 
I can unquote verzoeke indien uwerzijds nog geen stappen als 
hier genoemd zijn gedaan deze spoedigst inleiden waarbij datum 
eerste transport naar australie zal moeten worden gesteld zes 
weken na authorization door ccs in verband verdere voorberei- 
ding in engeland en overvoer uit nederland en mij resultaat 
telegrafeeren daar voorbereiding in nederland geheel gereed en 
begin recruteeringssschema wacht op regeling verscheeping stop 
verzoeke voor verdere inlichting contact opnemen met generaal 
van straten die met plan op de hoogte." 

Op 15 Maart 1945 1) heeft de heer van der Kun, refererend aan zijn 
memorandum van 25 Januari d.a.v., zich opnieuw tot de Combined 
Chiefs of Staff gewend. Zijn nota behelsde, dat de Nederlandse Kege- 
ring was medegedeeld, dat het Britse Ministerie van Ooriog op zicl-i 
had genomen in principe mede te werken aan het kleden en uitruslei1 
in transit cainps in Engeland en het transport naar Australië van: 
3926 man gezagstroepen, 1000 man personeel voor de luchtmacht en 
600 man Nica personeel, welk personeel uiteindelijk was bestemd voor 
Nederlandsch-Indië. S.H.A.E.F. had toegestemd in dit totaal van 
ongeveer 5600 man. Het transport van deze troepen zou plaats vinden 
in maandelijkse contingenten van ongeveer 1400 man, waarvan reeds 
op 15 April 1945 het eerste scheep zou gaan. Aangezien het transport 
van Nederland naar Engeland en de verdere voorbereidingen in 
Engeland voor de verscheping naar Australië zes weken zouden kos- 
ten, verzocht hij een spoedige autorisatie door de  C.C.O.S. 

Op 16 April 1945 ') deelden de Combined Chiefs of Staff aan de 
Regeringsvertegenwoordigers mede, dat de voorstellen van 25 Januari 
en 15 Maart 1945 gunstig waren ontvangen door de C.C.O.S., mits 
de Nederlandse autoriteiten zouden garanderen, 

a. dat de volgende verplichtingen op de Nederlandse bevrijde man- 
kracht prioriteit zouden hebben: 

1. 20 400 man voor dienstneming bij de Aliied Expeditionary 
Force; 

2. de R.A.F. verl3iigens om de Nederlandse squadrons voor South 
Eact Asia stage I1 op sterkte te brengen; 

3. kleine aantallen kader voor de expeditionnaire macht in training 
in Engeland: 

h. dat het terujtrekken van het Nederlandse leger-luchtmacht 
nersoneel het aantal en de sterkte van de Nederlandse squadrons be- 
schikbaar in West-Europa niet zou verminderen. 

Vervolgens deelden de C.C.O.S. mede, dat de verscheping van 5600 
man Nederlandse troepen naar Australië zou afhangen van andere 
verplichtingen met hogere prioriteiten. De scheepsruimte kon waar- 
schijnlijk beschikbaar worden gemaakt tot tegen het einde van de 
oorlog in Europa. De C.C.O.S. betreurde het, dat op  dat ogenblik geen 
vrachtschepen voor deze strijdkrachten aanwezig waren. 

De heer van der Kun deelde naar aanleiding van dit memorandum 
van de C.C.O.S. op 17 April 1945 3, aan de Minister voor Algemene 
Oorloevoering inede, dat het verkrijgen van deze beslissing nogal 
moeilijk was geweest, omdat de shipping positie uitermate ongunstig 
scheen. Het zou hem dan ook niet verbazen, dat bij een volgende ge- 
legenheid door de C.C.O.S. afwijzend zou worden beschikt op een ver- 
zoek van Nederlandse zijde om nog meer ongeoefende troepen uit 
Europa naar Australië te vervoeren. Hij meende, dat nieuwe troepen 
in Engeland zouden moeten worden afgericht om na afloop daarvan 
te worden uitgezonden. Het scheen de heer van der Kun toe, dat zij 
alleen dan een zelfde prioriteit zouden kunnen hebben als Britse troe- 
pen, die in dezelfde mate afgeoefend waren en evenzeer op het punt 
van uitzending stonden. 

Prof. dr. ir. J. Z. J. M. Schmutzer, Minister van Overzeese Ge- 
biedsdelen, telegrafeerde op 11 Mei 1945 aan de heer van Mook, 
dat krachtens de beslissing van de C.C.O.S. van 16 April 1945 de 
beschikbaarstelling van scheepsruimte voor vervoer van 5600 man 
naar Australië afhankelijk was gesteld van andere eisen met 
hogere prioriteit en dan tot tegen het einde van de oorlog in 
Europa. Door beëindiging van de oorlog in Europa werd dit ver- 
voer derhalve practisch onmogelijk. De  Ministeriële Commissie Oor- 
logvoering was van oordeel, dat het van het allergrootste belang was, 



dat de theatercommandanten werden ingeschakeld. Generaal Mac- 
Arthur zou wellicht informeel kunnen worden ingelicht betreffende 
deze - voor Nederland ongunstige - beslissing van de C.C.O.S., 
waardoor het gehele plan voor training in Australië in gevaar was ge- 
bracht, terwijl de Australiërs rekenden op overname der basis. De Mi- 
nister verzocht het bij generaal MacArthur daarheen te leiden, dat 
deze de urgentie uitsprak tegenover de C.C.O.S. te Washington, dat 
20 000 man gezagstroepen en 5000 man Nica-personeel zo spoedig 
mogelijk in het Verre Oosten beschikbaar zouden komen voor de voor- 
genomen operaties en b.v. vóór het einde van het jaar aldaar aanwe- 
zig dienden te zijn. 

Te  zijner inlichting deelde de heer Schmutzer de heer van Mook 
mede, dat op groiid van een besprcking met liet Engelse Ministerie 
van Oorlog ter uitvoering van voormelde beslissiilg van de C.C.O.S. 
het transport vrin slechts 600 man, waarvan 400 man gezagstroepeiz, 
100 man luchtmacht en 100 man Nica over ongeveer een maand te 
verwachten ZOU zijn. Voorts was de werving in Nederland voor gezags- 
troepen en Nica voorshands stop gezet, omdat enerziicis de Engelsen 
eerst de gevraagde kampruimte beschikbaar moesten stellen en ander- 
zijds de intussen gewijzigde situatie in Europa de kans op verscheping 
op basis van verleende prioriteit van de C.C.O.S. tot practisch nul 
gereduceerd had. 

Van San Francisco uit seinde dr. van Mook op 16 Mei 1945 in 
overleg en met volledige instemming van de heir van Mlefferis, 
dat zij van oordeel waren, dat de voorgestelde démarche te zwak was 
met het oog op de voor het herstel van liet Koninkrijk levensge- 
vaarlijke situatie, welke was ontstaafi door de genomen beslissine. De 
recommandaties van de theatercommandanten, zo al te verkr~jgen 
bij de bestaande onzekerheid ten aanzien van de onderlinge ver- 
houdingen en de strategische plannen, zouden slechts geringe invloed 
kunnen uitoefenen op de C.C.O.S., aangezien tegen dzrgelijke voor- 
stellen allerlei technische bedenkingen opgeworpen konden worden. 
Intussen was het voornaamste bezwaar, dat door gebrek aan coöpe- 
ratie de spoedige vorming verhinderd werd van de noodzakelijke 
Nederlandse strijdkrachten en het Nica-personeel voor deelneming aan 
de bevrijding van Nederlandsch-Indië; hierdoor werd onze gehele 
positie in gevaar gebracht. Dit was te ernstiger, nu Nederland tijdens 
de gehele oorlog aanzienlijke transportruimten, niet zonder zware 
verliezen te lijden, voor de gezamenlijke oorlogvoering beschikbaar 
had geste!d en nu niet eens een deel hiervan kon gebruiken voor 
de eigen deelneming, welke van vitaal belang was. Daarom 
het voorstel, om bij de hoogste Britse en Amerikaanse chefs van 
staven gelijktijdig stappen te ondernemen. Hierbij ware te over- 
weg,en, of en op welke wijze de Nederlandse Regering op de weige- 
ring van haar verzoek ten aanzien van deze aangelegeilheid verant- 
woording diende af te leggen tegenover de bevolking van Nederland 
en Nederlandsch-Indië; zulks was slechts mogelijk door het publiceren 
van feiten. Ook ware te overwegen, of zij in het ongunstige geval 
moest voortgaan onbeperkte hulp te verlenen op scheepvaartgebied. 

Op 25 Mei 1945 schreef de heer van der Kun aan de Minister 
voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk, dat hem op 24 Mei 
was verzocht ter ambassade te komen oni de Luitenant-Gouverneur- 
Generaal, dr. van Mook, te spreken betreffende de beschikbaarstel- 
ling van de scheepsruimte voor 5600 man naar Australië. Dr. van 
Mook liet de heer van der Ku;i lezen een - naar deze voorkwam 
door hem - opgesteld inemoranduin, dat bestemd scheen voor het 
U.S.A. State Department, de Joint Chiefs of Staff en wellicht ook 
riog voor anderen, b.v. de Engelse autoriteiten. Dr. varz Mook 
meende, dat nu de zaak op  militair niveau zo ,,was verlopen", als 
thans het geval bleek te zijn, zij op een ander, hoger niveau, nl. dat 
van Regeringsbeleid en Regeringsverantwoordelijkheid, gebracht 
diende te worden; vandaar zijn voorgenomen stappen bij het State 
Department en de Joint Chiefs of Staff. 

Vervolgens schreef de heer van der Kii11: 

5 Uit dat memorandum moest ik ontwaren, dat, alhoewel 32 
werving zeer bevredigende aantallen gegadigden voor de ver- 
schillende diensten had opgeleverd, er door qebrek aan scheeps- 
gelegenheid tusschen Nederland en Groot-Brittannig en voorts 
tusschen Groot-Brittannië en Australië zoodanige vertraging was 
ontstaan, dat er bij het einde der vijandelijkheden in Duitsch- 
land nog slechts 600 man waren overgevoerd naar hun uitein- 
delijke bestemming, terwijl prompt na het beëindigen dier vijan- 
delijkheden zich reeds het geval voorgedaan had, dat wordt 
voorzien in de voorlaatste alinea van het memorandum van de 
Combined Chiefs of Staff van 16 April 1945, hetwelk ik Uwer 
Excellentie toezond bij mijn in hoofde genoemden brief. 

6. Dr. van Mook las mij gedeelten voor uit een door hem 
ontvangen telegram, uit hetwe!k bleek, dat er geen scheepsge- 



legenheid meer werd gegeven voor vervoer van onze inenschen 
naar de plaats hunner opleiding, in casu Australië. 

Ik betreur het, dat deze Regeeringsvertegenwoordiging niet 
ten minste een doordruk van dat telegram, nog beter: een op- 
dracht in verband met Sen inhoud van dat telegram, heeft 
bekomen. Het moet ern vreemden indruk maken bij den zeer 
na tot den President der V.S. van N.-A. staanden admiraal 
Leahy, dat een zaak, welke tot dusverre op militaire noodzaken 
werd bepleit, plotseling nog urgenter wordt vanwege gemili- 
tariseerd, civiel personeel, dat onverwacht (zie fotostaat van 
onzen brief aan de Combined Chiefs of Staff nr. 3616-19/93. 
6/60 van 15 Maart 1945) even urgent, zoo niet urgenter blijkt 
te zijn als het zuiver militaire personeel. 

Het gestelde in den zin van zooeven genoemd memorandum 
,,It can probably be made available up to the end of the war 
in Europe" zou dan ook wel zeer letterlijk zijn opgevat en 
werkelijkheid zijn geworden. Dr. van Mook zei mij ook, dat hij 
niet begrepen had, dat boven aangehaalde ziiisnede het thans 
blijkende gevolg had kunnen hebben; in verband met de erop 
volgende zin: ,,It is regretted that no cargo shipping for the sup- 
port of these forces is available at  present", hadden wij, hier in 
Washington, ons daaromtrent echter geenerlei il!usies gemaakt. 

7. Ik mocht reeds waarschuwen tegen het zich voordoende 
gebrek aan scheepsruimte in mijn brieftelegram aan den Bevel- 
hebber der Zeestrijdkrachten nr. 174 van 31 Januari 1945. Dr. 
van Mook vertelde nog, dat de geest onder de reeds in Engeland 
aanwezige geworvenen een opstandige is, gevolg van de teleur- 
stelling van niet veel spoediger te worden doorgezonden. Voorts 
dat het was voorgekomen, dat Nederlandsche geworvenen met 
een Nederlandsch koopvaardijschip stonden te worden overge- 
voerd naar Australië, doch op het allerlaatste oogenblik ,,van de 
boot werden afgehaald". Dit laatste zou op order van de Admi- 
raliteit zijn geschied; ik neem echter aan, dat de Admiraliteit in 
deze slechts uitvoerster was van bepaalde plannen, in welke de 
onze geen voldoende hooge prioriteit hadden. 

8. Het is jammer, dat wij niet eerder hebben vernomen van 
de zich voordoende moeilijkheden; met den goodwill dien wij, 
Nederlanders, hier hebben bij de British Joint Staff Mission 
(Field Marshall Sir Henry Maitiand Wilson, Admiral of the 
Fleet Sir Jrirnes Sonzerville, Air Marshall Sir Douglas Colyer), 
had ik ongetwijfeld hun voorspraak kunnen krijgen, ook bij de 
Joint Chiefs of Staff (Amerikaansche Leger, Marine, Air), voor 
onze zaak en onze belangen, die nu wel heel bedenkelijk in het 
gedrang zijn geraakt. 

9. Excellentie van Mook doelde in zijn memorandum op de 
noodzakelijkheid, dat de Nederlandsche Regeering de beschik- 
king dient te krijgen over de eigen nationale shipping ten be- 
hoeve van Haar Regeeringstaak, in casu het zoo spoedig moge- 
lijk naar Australië overbrengen van personeel bestemd voor 
rehabilitatie? enz., van Nederlandscli-Indië. 

10. In een brief welken ik schreef aan dzn Bevelhebber der 
Zeestrijdkrachten, nr. 3275-5, 57,'1, van 1 November 1944, 
waarschuwde ik in punt 14 er voor, dat met name de U.S. Navy: 

,,in het algemeen met groot gemak ,;neenw zegt op - ook 
zeer gewone en niet belangrijke - verzoeken; het wekt zeer 
sterk den indruk dat zij de  zaken in den Pacific geheel alleen 
willen uitvoeren, bewust als zij zich zijn dat zij dat ook 
werkelijk kunnen en het lijkt dat men geen precedenten wil, 
die geschapen zouden worden, wanneer aan Nederlandsche 
verlangens werd gehoor gegeven. 

15. Een zeer belangrijke factor zal zijn die van den tijd. 
Zouden de plannen zoodanig laat worden voorgebracht, dat 
het niet zeer waarschijnlijk is, dat het tot uitvoering komeii 
nog mogelijk is voordat de daadwerkelijke vijandelijkheden 
zullen zijn opgehouden, dan zal 

a) van lend-lease vermoedelijk geen sprake meer zijn; 
b) de noomdzaak niet worden ingezien; 
c) er geen belangstelling meer voor zijn, gesteld dat die 

er nu nog wel ware, waarvan ik niet zoo zeker ben voor 
wat betreft de Amerikanen. 

16. Het vraagstuk van het beschikbaar stellen van 5 
geschikte koopvaardijschepen voor 4 A.P.A.'S en 1 A.K.A., 

met bemanningen is een kwestie op zich zelve, daar wij 
over deze schepen niet het alleen-beschikkingsrecht hebben 
en vooralsnog ook wel niet gemakkelijk meer zullen her- 
krijgen." 

De hiervoren aangehaalde passus had weliswaar niet betrek- 
king op de werving van gezagsbataijons en wat daaraan vast- 



zit, doch op de werving van personeel en het verkrijgen van 
materieel ten behoeve van ezn landingsvloot 

11. Uwe Excellentie moge uit het voorgaande niet de con- 
clusie trekken dat door deze Regeeringsvertegenwoordiging het 
uitermate groote belang van civiele rehabilitatie van Neder- 
landsch-Indië onderschat wordt. Ik meen echter, dat het voor 
het onderlinge vertrouwen tusschen ons en de Amerikanen 
beter ware geweest om reeds dadelijk dat civiele personeel met 
het militaire personeel in ten minste denzelfden graad van 
prioriteit of urgentie te behandelen. Daar komt nog bij dat de 
heer van Mook met veel grootere uiteindelijke getallen werkt 
dan wij ooii geweten hebben dat in de bedoeling zoude hebben 
gelegen. Onze wetenschap gaat niet verder dan 15 gezagsbatal- 
jons wat Nederlandsch-Indië betreit, het zgn. Leg,erkorps in 
Nederland voor de oorlogvoering in het Oosten en nu, sedert 
Uw telegram van 15 Maart 1945: 600 man ,,civil affairs" 
personeal. 

Ik noem bij deze opsominiilg niet de mariniers. noch ander 
personeel van de Koninklijke Marine." 

Op 28 Mei 1945 zond de heer van der Kun aan Hr. Ms. ambas- 
sadeur te U7ashington een samenvatting van hetgeen er gebeurd 
was van 1943 af met betrekking tot de gezagsbataljons voor Neder- 
landsch-Indië. 

Hij schreef: 

1 Tijdens de besprekingen welke Dr  van Mook l.i. Vrijdag 
en Zaterdag 25126 Mei mede met mij had, scheen mij alrot ter 
Ambassade geineend werd dat deze Regeeringsvertegenwoordi- 
ging Uwe Excellentie niet voldoende ingelicht had gehouden 
over bij ons 1oop:nde aangelegenheden, welke ook voor Uwe 
Excellentie van zakelijk belang konden zijn, zoodat wij in dat 
opzicht min of meer in gebreke zouden zijn geweest. 

Dat dit op een misvatting berust, deelde ik reeds den heeren 
van Mook en van Boetzelner mede. Te  allen overvloede volgt 
hieronder ern kort relaas van hetgeen ons betreffende het in 
hoofde vermelde onderwerp bekend is. 

2. 8 December 1943 werd door den Regeeringsvertegen- 
woordiger voor Legeraangelegenheden bij de Combined Chiefs 
of Staff een memorandum ingediend in hetwelk medewerking 
en eventueele assistentie werd gevraagd voor het organiseerei-i 
van een Nederlandsch Legerkorps. Uitdrukkelijk vermeldt des- 
betreffende instructie aan den Generaal Majoor Diixhoorn: 

,,b) dat de beschouwingen in Uw rapport betreffende 
andere Legereenheden dan hei bovenbedoelde Legerkorps, 
geen onderwerp van bespreking in het C.C.O.S. behooren 
uit te maken." 

De onderstreping (cursivering) is van mij: die ,,anderew Leger- 
eenheden zijn de zgn. gezagsbataljons, toentertijd nog slechts 15 
zonder eenige reserves, dus 15 000 man. Van ,,civil affairs" per- 
soneel was toen nog, wat stappen betreft bij de Combined Chiefs 
of Staff, geen sprake; evenmin wordt laatstgenoemd personeel 
vermeld in het verslag van de vergadering Ministerieele Com- 
missie Oorlogvoering, tijdens welke Generaal Diixhoorn's op- 
dracht werd besproken en bij welke vergadering ook Dr. H. van 
Mook aanwezig is geweest. 

3. De zaak is zoo blijven liggen omdat Nederland nog niet 
bevrijd was en er dus ook inets gebeurin kon, neem ik aan. 

4. Daarop werd 25 Januari 1945 door ons ontvangen een 
telegrafische opdracht van den Bevelhebber der Zeestrijdkrach- 
ten om te bewrrkc;telligen dat ongeveer 4000 rnan - en niet 
meer, aangezien Holland slechts gedeeltelijk bevrijd was - 
overgevoerd ioriden worden naar Australië, waar het Gouver- 
nement van l-iet Genieenebest ter beschikking van het Neder- 
landsche Gouvernement had gesteld volledige accomodatie voor 
training, uitrusting. enz. enz., van 15 baialjons ,,internal security 
troops", dus gezagsbataljons. 

5. Eenig luchtvaartpersoneel zou inede uitgezonden moeten 
worden. 31 Januari 1945 verzochten wij opgave aantallen lucht- 
vaartpersoneel. rappelleerden naar dat telegram op 12 Februari, 
en kregen antwoord op 17 Februari: ,,rond 1500 man", hetgeen 
wij doorgaven aan de Combined Chiefs of Staff. Het totaal door 
B.d.Z. vermelde personeel zou dus worden 4000 plus 1500 
= 5500 man. 

De Combined Chiefs of Staff werd verzocht om deze 4000 
man plus het luchtvaartpersoneel vrij te willen maken van de 
door SHAEF geëischte Nederlandsche manpower. 

6. In deze zaak kwam geen beweging ondanks herhaalde 
pogingen onzerzijds; o.m. moet eerst de vraag beantwoord wor- 



den hoeveel luchtvaartpersoneel er wel overgevoerd zou moeten 
worden. 

7. Daarop is 15 Maart 1945, doch ditmaal van den Minister 
A.O.K., ontvangen een andere, of misschien beter gezegd, er11 
verbeterde opgave van personeel dat door de zorg van het 
Britsche War Ministry gekleed en ondergebracht zou worden 
in doorvoerkampen in Engeland en daarna overgevoerd naar 
Australië; dit betrof: 

3926 man gezagsbataljons, 
1000 man air personnel 
600 man civil affairs personnel, militarized. 

SHAEF had in dit totaal bewilligd en gevraagd werd om 
maandelijksche contingenten van 1400 man over te voeren, van 
welke het eerste 1.1, 15 April kon vertrekken. 

8. Op dit verzoek is ruim een maand later, 16 April 1945, 
van C.C.S. ontvangen het memorandum waarin zij zich accooril 
verklaren met ons voorstei, onder eenige door de Nederlandsche 
Regeering te geven garanties, nl.: 

a )  That the following commitments shall have prior cali 
on Netherlands liberated manpower: 

(1) 20 400 for service with the Allied Expeditionrry 
Force. 

(2) Royal Air Force requirements to bring Dutch squa- 
drons up to strenght for Southeast Asia Stage 11. 

(3) Smal1 cadres for Dutch Far East Corps now training 
in the United Kingdom. 

b)  That the withdrawal of the Netherlands Army air per- 
sonnel wil1 not reduce the number and strength of Nether- 
lands squadrons available in western Europe. 

Troop shipping for transportation of the 5600 Nether- 
lands personnel to Australia wil1 depend on other require- 
ments of higher priority. It can probably be made available 
up to the end of the war in Europe. It is regretted that no 
cargo shipping for the support of these forces is available 
at present. 

Enz. enz." 
9. Deze beslissing is denzelfden dag, 16 April, aan den 

Minister A.O.K. doorgegeven en aan de voorloopige Neder- 
landsch-Indische Regeering en wij hebben verder van de zaak 
niet meer gehoord, zoodat deze, wat ons betreft, zich beperkt 
heeft tot het vragen van scheepsgelegenheid voor een reeds in 
Europa okereengekomen aantal menschen, onder welk aantal 
voor de eerste maal (dat is dus 15 Maart 1945) 600 man c~vll  
affairs personnel, militarized, voorkwan~. 

Wij hebben nadien geenerlei bericht, noch van de Nederland- 
sche Regeering, noch van de voorloopige Nederlandsch-Indische 
Regeering ontvangen, en de mededeeling van Zijne Excellentie 
van Mook in de laatste zinsnede van de alinea van het memoran- 
dum dat hij aan Admiraal Leahy, C.S. heeft overhandigd: 

,,In the middle of April 1945 the Combined Chiefs of Staff 
agreed to transportation of approximately 5600 persoi~nel to 
Australia on the proviso that it would depcnd on other require- 
ments of higher priority. It was added that this amount of 
transportation could probably be made available up to the end 
of the war in Europe. 

W h ~ n  that end carne, however, in Mny next, the alrendy lou. 
priority was apparently cornpletely extinguished after transport- 
ation for n o  more than 600 personnel had actually been ar- 
ranged.", 

was ons dan ook volkomen nieuw. 
10. De Nederlandsche Regeering heeft dus slechts tusschen 

16 April en ongeveer 10 Mei 1945 tijd gehad voor afvoer van 
geworven personeel voor den dienst in Nederlandsch-Indië, en 
heeft instede van 1400 man op ongeveer 15 April en nog e-ns 
1400 man op ongeveer 12 Mei, er slechts 600 weg kunnen 
krijgen. De volgende transporten zouden zijn geweest 10 Juni 
en 8 Juli 1945. Zooals gezegd hebben wij daarvan nimmer iets 
vernomen. 

11. Excellentie van Mook heeft thans voor veel prootere 
aantallen personeel scheepsruimte gevraagd, nl.: 

1) 15000 man gezagsbataljons. 
2) 5000 reserve voor idem. 
3) 5000 personeel voor civil affairs. 
4) 2000 grondpersoneel voor de Nederlandsche luchtvaart- 

diensten in Australië. 

27000 totaal derhalve, terwijl tot dusverre voor nimmer 
meer dan 15000 man in dit verband sprake is geweest bij de  
C.C.S. 



l) Bijlage 56. 

12. In hct vorenstaande heb ik over de mariniers niet ge- 
sproken, daar dit een zaak is die min of mezr op zichzelf staat 
en in ieder geval niet te mak-ii heeft met vervoer uit Europa 
naar Australië. Ik teelten nog aan, dat het onder lir. 1 en 2 van 
punt 11 genoemde personeel naar Frernantle (Perth), dat onder 
nr. 3 naar Brisbane en dat onder nr. 4 genoemde naar Mel- 
bourne vervoird worden n ix t .  

13. Uwe Excellentie moge uit het vcorgaande ontwaren dat 
er zich wat ons betreft niets anders heeft voorgedaan, dan dat 
wij bij de C.C.S. ingevolge opdracht der Nederlandsche Regee- 
ring gevraagd hebben o n  een re& bewilligd aantal menscheii 
overgevoerd te krijgen naar Australië, op welk verzoek gunstig 
is beschikt. De Nederlandsche Regeering heeft ons nimmer te 
kennen gegeven dat Zij in Europa ~noeilijkhedcn had grooter 
dan Zij aanvankelijk verwacht moet hebben, toen er nog van 
1400 man per maand afvoeren sprake was. 

14. Een doordruk van dezen brief zend ik den Minister voor 
Algemeene Oorlogvoering Koninkrijk en zijn bij deze aange- 
legenheid betrokken ambtgenooten. 

Op 26 Mei 1945 l) seinde de ambassadeur te Washington aan de 
Minister van Buitcnlziidse Zaken, dat hij op die dag met de heer 
van Mook een bezoek had gebracht aan admiraal Leahy, voor- 
zitter van de Combined Chiefs of Staff, teneinde het vraagstuk 
van het transport der troepen, met inbegrip van de mariniers en 
het Nica-personeel, caar de plaats van oefening te bespreken. 
Admiraal Leahy raadde aan hiertoe terstond een concreet verzoek 
in te dienen om de beschikking te krijgen over bepaalde Nederlandse 
transportschepen voor bepaalde tijd. Ook generaal Marshall, bij 
wie door dezelfde heren een bezoek was gebracht, zei de Neder- 
landse positie volkomen te begrijpen en zegde de best mogelijke 
medewerking toe. Ook werd deze aangelegenheid besproken met 
veldmaarschalk Wilson en admiraal Sonlerville. Dezen toonden wel 
begrip voor het Nederlandse probleem, doch boden hevig tegen- 
stand, zich beroepend op het primair en overheersend strategisch 
doel, nl. vernietiging van Japan, waaraan zij prioriteit gaven 
boven de locale problemen en doelstellingen. Zij zegden toe zich 
met Londen in verbinding te zullen stellen, weshalve de grootst 
mogelijke pressie van Nederlandse zijde aldaar gewenst zou zijn. 

In een telegram van 26 mei 1945 deelde ambassadeur Loudon 
mede, gevolg gevende aan een suggestie van admiraal Leahy om 
een concreet verschepingsplan in te dienen, dat van de volgende 
getallen werd uitgegaan: mariniers naar de Verenigde Staten 7000; 
gezagstroepen naar Australië 20000; luchtmacht naar Australië 
2000, Nica-personeel naar Australië 5000 man. In  het voorstel 
waren opgenomen 4 schepen uit het Europese en 3 uit het Pacific 
theater. Het schema kwam er practisch op neer, dat 6 Nederlandse 
schepen voor de tijd van ca. 150 dager: en een der scheprn gedurende 
45 dagen nodig zouden zijn, waarna zij weder geheel en al konden 
terugkeren tot de pool. 

Op 29 Mei 1945 seinde dr. van Mook uit San Francisco aan de 
heren Michiels van Verduynen, de Booy en de Quay, dat uit de 
op 26 Mei gehouden bespreking met de heren Somerville en Wilson 
gebleken was, dat de tegenstand inzake het Nederlandse verzoek 
eigenlijk van de kant van Engeland kwam. Dit viel waarschijnlijk 
toe te schrijven aan het feit, dat de Britten zelf gebrek hadden 
aan vervoersmiddelen voor grote deelname aan de strijd in de 
Pacific en hierbij van de U.S.A.-zijde weinig medewerking onder- 
vonden. De heer van Mook adviseerde, in overeenstemming met 
de heer van Kleffens, tegenover de Britten een zeer krachtige hou- 
ding aan te nemen cn in elk geval om bij voortgezette afwijzing 
over te gaan tot het publiceren van de feiten in Nederland en ook 
elders. 

De heer Michiels van Verduynen deelde in een telegram van 2 Juni 
1945 mede, dat hij met de Minister-President een bezoek had ge- 
bracht aan Churchill en o.m. met klem had gepleit gelegenheid tot 
verscheping van de strijdkrachten en Nica-personeel te geven. Chur- 
chill begreep volkomen het politieke belang en stond sympathiek 
tegenover het Nederlandse verzoek; hij ontkende volstrekt niet, dat in 
de U.S.A. de shipping-moeilijkheden zeer groot waren. Tijdens het ge- 
sprek had de heer Churchill duidelijk laten doorschemeren, dat van 
Amerikaanse zijde, in het bijzonder door personen uit de  kring der 
grote zakenlieden, op stukken van Nederlandsch-Indië begerige ogen 
werden geslagen. Het bleef Churclzill's standpunt, dat hij zich tot het 
uiterste zou blijven verzetten tegen afscheiding in welke kwaliteit ook. 
De kwestie der verscheping zou hij de volle aandacht geven. 

Vervolgens had de heer Michiels van Vetduynen de Chief Impe- 
ria1 Staff, sir Alnn Brooke, bezocht om over dezelfde kwestie te 
spreken. Deze zou aai1 het Nederlandse politieke belang een voor- 



aanstaande plaats inruimen en zag deze kwestie van beperkt militair 
standpunt. De heer Michiels van Verduynen was van oordeel, dat de 
grootste tegenwerking van de Nederlandse plannen niet te Londen 
school. De heer Gerbrandy en hij gaven er tenslotte de voorkeur 
aan op het laatste Nederlandse voorstel eerst het resultaat af te 
wachten en dan naar gelang de uitkomst daarvan hun houding te 
bepalen. 

Op 21 Juni 1945 deelde de Minister-President aan de regerings- 
vertegenwoordigers bij de Cotnbined Chiefs of Staff mede, dat de 
mogelijkheid was nagegaan om de 27 000 man in het tempo, aange- 
geven in het telegram van de heer Loudon van 26 Mei 1945, te 
recruteren. De bereikte conclusies waren de volgende: 

:,l. Verzekerd is de werving en geëncadreerde verscheping 
van 27000 in groepen, tellende 2000-2500 man, per twee 
weken, aanvangende gedurende het tijdvak van 10-15 Augus- 
tus, vooropgesteld dat voldaan wordt aan het navolgende: 

a. Beschikbaarheid der in voornoemd telegram vermelde) 
schepen, van welke ecrste schip dato 1 Augustus en volgtnde 
met intervallen van 2 weken in Nederland of Engeland op :r 
leveren. 

b. Voor oponthoud in doorgangskamp, kleeding, alsmede 
overtocht Australiëwaarts voor 27 000 personen, als waarvan 
reeds toegestaan, naar U bekend, voor 5600 personen. 

2. Daar vervoer naar de Vereenigde Stalen geregeld plaats- 
vindt, zijn mariniers niet in aanmerking genomen. 

3. Gelieve binnen korten termijn voorbrengen met grootste 
sp~oed bij C.C.S., verzoek tot snelle decisie en uitvoering van 
onder (1) gestelde. Wat betreft het onder (l), sub a gestelde zal 
dit zonder twijfel in het Vereenigd Koninkrijk verkregen moe- 
ten wordei; en voor dit dor1 zal vereischt zijn opdracht C.C.S, 

Voor Uw voorlichtiilg diene, dat momenteel te Eindhoven 
een verzamelkamp ingericht is en dat in het Verg. Koiiinkrijk 
voor ongeveer 2500 man kampruimte disponibel gesteld is. Het 
door C.C.S. op l 4  April toegewezen transport der eerste 5600 
man moet evenwel nog beginnen en de eerste 600 zijn thans in 
het Vereenigd Koninkrijk op spoedige verscheping wachtende. 

Uitgegaan is bij vermeld plan van noodzaak door Neder- 
landsche Regeering gevoeld uiterlijk begin 1946 dit personeel 
in Australië ter beschikking te doen zijn. 

In Nederland is transport per auto nog bijzonder moeilijk, 
maar zal als gevolg van dan beëindigde repatrieering tegen aan- 
vang Augustus verzekerd zijn. 

Copie van dit telegram verzonden aan Ambassadeur Londen 
en Dr. van Mook,  aan eerstgenoemáe ter mededeeling aan 
Field Marshall Bvooke." 

Hierop werd op 25 Juni 1945 het volgende memorandum door 
de regeringsvertegenwoordiger bij de Combined Chiefs of Staff, de 
heer van der Kun, bij dit lichaam ingediend: 

,,Referente is made to: 
a )  the letter of the Netherlands Naval Represenfative datecl 

January 25, 1945 and the letter from the Netherlands Repre- 
sentatives dated March 15, 1945 concerning the movement from 
Holland to Auctralia of approximately 5600 Netherlands mili- 
tary personnel; 

b )  the reply memorandum of the Combined Chiefs of Staff 
dated April lb,  1945; 

c) memorandum of May 25, 1945 personally prescnted by 
the Netherlands Ambassador to members of the Combined 
Chiefs of Staff Committee. 

The Netherlands Revresentatives to thr Conibiiled Chiefs of 
Staff have been instructed to request the consideration of the 
Combined Chiefs of Staff of tlie followiiig plan proposed by 
the Netherlands Government for the transportation of: 

1. 20 000 Internal Security Troops 
2.  2 O00 Air Force Personnel 
3. 5 000 Militarized Civil Affalrs Personnel 

Total 27 000 Netherlands military personnel (ofiicers, non- 
commissioned ofiicers and other ranks) from Holland and,'or 
U.K. to Australia. 

The Netherlands Government request: 
A. Shipping facilities from the U.K. c.q. Holland to Aus- 

tralia (Perth) for the 27 000 man in contingents of 2000 to 2500 
every two weeks commencing in the period 10-15th of August 
1945. 



l )  Bijlage 57. 

B. That  the British War Ministry undertake to issue clothing 
to these men in transit camps in Holland or in the United 
Kingdom on the basis as mentioned in the memorandum of 
the Netherlands Represenlatives of March, 15, 1945, i.e. only 
fo r  the voyage to Australia where they are to be fully equip- 
ped. 

In  th r  total of 27 000 men are included the 5600 men referred 
to in the memoranda mentioned under paragraphs n and h 
above, since no shipping facilities to Australia have been pro- 
vided as yet for the greaier majority. 

The Netherlands Guveriïn~ci:t guarantee the availability of 
this number of men every two weeks and the receiving capacity 
in Austraila is limited to this niiinber. 

T o  insi~re a regular flow of personnel froin the transit camps 
in the United Kingdon~ and or Holland, the Netherlands Go- 
vernnient rcquest the temporary allocation of seven (7) Nether- 
lands ships, suitable for troop conveyance to the tropics. 

The ships the Nether!ands Government propose to use are.: 
Nume 
Tegelberg ........................ 
Boissevain ........................ 
Ruys .............................. 
Noordam ...................... 
Poeloe Laut ...................... 

...................... Indrapoera 
Japara ............................ 

Cupncity 
2300 men 
2300 inen 
3300 meri 
2300 mzn 
2117 men 
2500 men 
1624 men 

Netherlands ships are desired for the reasons expounded in 
the Netherlands Governmznt Memorandum mentioned in sub c 
above. 

I t  is poirited out moreover, that what this request amounts 
to is only the ternpoiary allocation of seven (7) suitable Neiher- 
lands ships OLI; of a total of 27 now in the Allied Sbipping 
Pool. 

It  is estimated that six ( 6 )  ships wil1 have 40 make two trips 
each and one ship a single voyage t s  Australia. This would 
result in the withdïawal of six (6) ships for approxiinately 
150 days and oile (1) ship for  approxiinately 45 days from the 
Allied Shipping Pool, into which they wil1 revert upon com- 
pletion of t l~ i s  schedule 

The cargo space of the aforementioned seven (7) ships wil1 
remain available for  Allied cargo, while on the return trips 
these ships can be used for  Allied troop and cargo movement. 

The Netherlands Governmznt deem it essential that thi: totdl 
of 27 000 mcn be available in  Australia not later than the 
beginn~ng of 1946. 

In  order to insure that the schedule outlined above can 5: 
put into immecliate operation an early decision of the Com- 
bined Chlefs of Staff i? requested". 

D e  Regeringsvertegenwoordigers bij de  C.C.O.S. zonden op 24 Juli 
1945 aan de Nederlandse Regering het volgende - in het Nederlands 
vertaalde - memorandum dd. 19 Juli 1945 van de  C.C.O.S., hetwelk 
door hen zonder enige verwijzing naar welke vorige correspondentie 
ook, werd ontvangen. 

,,CCOS hebben aangelegenheid van Nederlandsche deeineniing 
in oorlog tegen Japan in overweging genomzn en wenschen U 
omtrent hun inzichten terzake in te lichten: 

1. Daar  het n~omeilteel hoofdzakelijk tengevolge van logis- 
tieke moeilijkheden ondoenlijk is voor Nederlandsche strijd- 
krachten om e in  belangrijk aandeel te  nemen in onri~iddellijke 
operaties in  Verre Oosten, zal CCOS verstreklien van dusdanige 
hulp, welke wellicht inet operaties zou kunnen samenvallen, in 
aanmerking nemen. Het gebruiken van deze strijdkrachten zal 
uitsluitend van militaire overwegingen afhangen. Nederlandsche 
strijdkrachten w-elke aldus worden aanvaard, moeten onder vol- 
ledig bevel van betrokken Commander-in-Chief opereeren. 

2.  CCOS nemen op zich, ttneinde deze gedragslijn te volgen, 
Nederlandsche vertegenwoordigers tijdig in te  lichten nopens 
hun plannen in verbaiid met alle operaties die direct Nederland- 
sche strijdkrachten of grondgebied in Verre Oosten zullen be- 
treffen. 

Oorspronkelijke tekst volgt per luchtkoerier. Ambassadeur 
Washington werd door ons op hoogte gesteld. Na  bespreking 
met CCOS zullen wij U nader inlichten." 

Eveneens op 24 Juli 1945 1) deelden de C.C.O.S. aan de Regerings- 
vertegenwoordigers mede, dat zij hun memorandum van 25 Juni 1945 
met betrekking tot het plan van de Nederlandse Regering voor het 
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1) Bijlage 58. 

87548 (van Oyen) 

transport van militair personeel van Europa naar Australië hadden 
ontvangen en dat de Nederlandse Regering er van verzekerd kon zijn 
dat haar voorstel nauwkeurig werd onderzocht en een gedetailleerd 
antwoord in de naaste toekomst gezonden zou worden. 

Op 27 Juli 1945 l) deden de Regeringsvertegenwoordigers de 
Regering weten, dat hun was gebleken, dat de C.C.O.S. aan de 
Australische Regering had doen vragen, hoe de situatie in Australië 
was voor wat betreft het eventueel onderbrengen van de in zes groepen 
uit te zenden 20.000 man gezagstroepen, ten deze gelet op het tele- 
gram van de heer Loudon van 26 Mei 1945. 

Op 26 Juli 1945 seinden de Regeringsvertegenwoordigers bij de 
C.C.O.S., aangaande de opneming en training van Nederlandse troe- 
pen voor Nederlandsch-Indië in Australië, dat zij van geheel inge- 
lichte Australische zijde uit telegramwisseling hunnerzijds het vol- 
gende strikt vertrouwelijk en persoonlijk hadden vernomen: 

1 Bedoelde zaak is reeds sinds eenigen tijd in Australië in 
overweging. Door Planning Subcommittee werd op Maart j.1. 
voorlaopig overzicht opgesteld inzake de mogelijkheid van op- 
name in Australië van plus minus 21.500 man. Van Britsche 
Pacific Fleet waren evenwel volledige eischen op dat tijdstip nog 
niet bekend. 

2. Australië's economie was vooral uiterst zwaar belast wat 
munitie, voedselvoorziening en binnenlandsch vervoer betreft. 
Voor het economisch evenwicht is door de Australische Regee- 
ring besloten om 50.000 man van het Australische Leger te demo- 
biliseeren. Als gevolg van e.e.a. is het noodzakelijk om met groot- 
ste omzichtigheid elk voorstel te overwegen dat bovenbeaoelde 
situatie verder belast. 

3. Volgens recente berichten is het niet mogelijk om geheele 
aantal Neaerlandsche strijdkrachten op te nemen. 111 ieite is de 
toestand zoo dat toelating van 5.600 man als goedgekeurd door 
C.C.S. momenteel opnieuw overwogen door Australisch Joint 
Planning Committee. 

4. In totaal is tct op heden 939 man al1 ranks naar Austra- 
lië verscheept. Op het oogenblik schijnt men te overwegen om 
per maand 2.000 man all ranks te verschepen, dit aanvangende 
einde Augustus. 

Nog voor dat bovenbedoelde herbeschouwing gereed is, is de 
situatie echter eenigszins onduidelijk geworden." 

De Regeringsvertegenwoordigers seinden voorts, dat het voor hen 
volkomen nieuw was, dat de troepen dus niet afhankelijk waren van de 
shipping mogelijkheid áoch van de in Australië beschikbare midde- 
ien. Dit was volgens hen ook daarom zeer onaangenaam, daar de 
Regeringsvertegenwoordigers tot voor kort op grond van de bekende 
praemissen betoogd hadden dat de zeven gevraagde troepenschepen 
inderdaad noodzakelijk waren met het oog op de reeds in Australië 
aanwezige benodigde accommodatie en equipment. 

Op l1  Augustus 1945 zond Minister Logemann met betrekking tot 
de uitzending van lichte infanterie oataljons naar Nederlandsch-In- 
dië het volgende telegram aan de heer vaiz Mook: 

,,Verband gewijzigde omstandigheden werd 10 dezer door 
Raad Oorlogvoering situatie opnieuw overwogen met als resul- 
taat dat Helfrich aan Mountbatten te Londen zal aanbieden ter 
uitzending naar Verre Oosten zeventien Nederlandsche batal- 
jons voor garrisonduties die allen in mindere of meerdere mate 
geoefend en waarvan vijf direct beschikbaar vijf een maand 
later en vervolgens nog zeven bataljons punt 

Deze bataljons komen dus voorshands onder administratief 
bevel B.S.O. zijnde dit naar mijn oordeel eenige weg hen onmid- 
dellijk binnen Ned. Indië beschikbaar te krijgen punt Oorlogs- 
raad ging er van uit dat bij deze procedure de legering enz door 
Mounba~tten wordt verzorgd punt mijn bedoeling is te bewerken 
dat deze troepen te gelegener tijd tegelijk n e t  het N.1.C.A.-appa- 
raat aan den Gouverneur-Generaal worden overgedragen punt 
Indien U accoord zal onzerzijds aan C.C.S. gevraagd spaedige 
verscheping en voor zooveel noodig tropenuitrusting punt Ziet Gij 
mogelijkheid e'rnige bataljons te vormen met vrijkomend Indisch 
beroepspersoneel Ned. Indisch leger vraagteeken Alsdan zullen 
nog hier beschikbare Inaische ofticieren spoedig zijn uit te zen- 
den naar Australië punt Onverwijlde terugkeer van Hoogstra- 
ten per B.O.A.C. wordt voorbereid punt Marineminister poogt 
vliegtuigen te krijgen voor overvliegen dertig a veertig stafambte- 
naren naar Verre Oosten komma wenschen Uwerzijds in dit op- 
zicht zal ik gaarne spoedig vernemen." 

b. Verklaringen: 
Luitenant generaal b.d. L. H. van Oyen, na 28 Augustus 1943 waar- 

nemend legercommandant van het K.N.I.L., verklaarde, dat hij geen 
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lid van de stafcommissie te Londen is geweest, maar wel als gast in 
1943 de vergaderingen van de staicommissie bijwoonde. Aan de orde 
was toen de discussie over de formatie van troepen, welke na afloop 
van de oorlog in Europa naar Indië zouden worden gestuurd. 

Daarbij speelde een rol de controverse omtrent de plaats waar de 
opleiding moest geschieden, hetzij in Europa, hetzij in West-Australië. 
Uiteindelijk is beslist, dat de  gezagsbataljons voor Nederiandsch-Indië 
bij Perth in West-Australië zouden worden opgeleid. Dit achtte de 
heer van Qyen juister dan een opleiding in Engeland. De klimatolo- 
gische omstandigheden en de oefenmogelijkheden achtte hij in West- 
Australië gunstiger dan in Engeland. 

De heer v08 Qyen geloofde niet, dat een rol heeft gespeeld, dat. 
wanneer men ongzoeieiide mrnsen paar Austral ë vervo-rde in plaats 
van opgeleiden in Engeland, de eerstgenoemden een lagere vervoers- 
prioriteit zouden hebben gehacl dan de geoefenden. Hij achtte de kwes- 
tie van die prioriteit geen reëel punt; het heeft geen onderwerp van be- 
spreking uitgemaakt; een volledig ongeoefende troep was in Indië niet 
bruikbaar, maar men kon zeggen, dat, wanneer de soldaten konden 
schieten en gedisciplineerd waren, zij voor de dienst in Indië bruik- 
baar waren. 

Verschil van mening heeft wel bestaan over wat men zou doen: 
een legerkorps dan wel gezagstroepen formeren. De heer van Oyen 
gaf de voorkeur aan gezagstroepcn, omdat het opzetten van e-n 
legerkorps jaren duurt en het formeren van gezagstroepen, losse 
bataljons met lichte wapenen. in zes maanden kan geschieden. Wan- 
neer men in de tweede helft van 1945 betere en meer gezagstroepen 
had gehad, dan zou de zaak anders zijn gelopen. De stafcommissie 
prefereerde echter het legerkorps. 

Kolonel b.d. K.N.I.L. A. L. A. Coppens, destijds geplaatst op 
het Departement van Koloniën te Londen, verklaarde met de 15 000 
man gezagstroepen, bestemd voor Indië, rechtstreeks bemoeienis te 
hebben gehad. 

Men had in Australië een uitgewerkt plan opgesteld, in samen- 
werking met de Austïalischc Regering, voor-de ontvangst van 15 000 
man. Hij gelooft, dat dit aantal later groter zou worden. Deze mensen 
zouden in Australië hun opleiding ontvangen. 

Toen het Zuiden van Nederland bevrijd was, is er met man 
en macht naar gestreefd bij de geallieerden scheepsruimte vrij te 
krijgen om die 15 000 man van Nederland naar Australië te ver- 
voeren. Dit is echter geweigerd onder het motief, dat alle scheeps- 
ruimte nodig was om reeds opgeleide troepen naar de gevechtster- 
reinen te verplaatsen. 

Men heeft van de zijde van Koloniën al het mogelijke gedaan om 
schepen te verkrijgen voor het vervoer van troepcn naar Australië. 
Daar men echter alle Nederlandse transportschepen in een pool had 
gedaan en geen voorwaarden had gesteld - de heer Coppens heeft 
dit van horen zeggen - kon men geen eisen stellen. 

Doordat het transport naar Australië uitviel, kon men ook niet 
gaan werven. Later heeft men eens 1000 man kunnen vervoeren, 
maar dat was ongeveer in Mei of Juni 1945; in de tijd echter toen 
Noord-Nederland nog niet bevrijd was, werd geen transport ter be- 
schikking gesteld; in Augustus 1945 werden de transportmogelijk- 
heden beter, maar toen weigerden de Australiërs de troepen toe te 
laten. 

Generaal majoor b.d. N. L. W. van Straten is op 9 November 
1944 naar Europa vertrokken met de opdracht, om de heer van 
Mook, die als Minister van Koloniën zitting had in de Ministeriële 
Commissie Oorlogvoering, bij te staan op militair terrein, hoofd- 
zakelijk in verband met de werving van de troepen voor Australië. 
De heer van Straten is begonnen met een memorandum samen te 
stellen voor de leden van de Ministeriële Commissie Oorlogvoering, 
hetwelk hij heeft ingediend op 6 December 1944. 

Het memorandum is in de Ministeriële Commissie 0orlogvoer;ng 
in de eerstvolgende vergadering na de indiening besproken. De richt- 
lijnen van de heer van Straten zijn toen aanvaard. Hij was ook in 
die vergadering tegenwoordig en heeft daarin een uiteenzetting ge- 
geven. Er is toen een berekening gemaakt, of men de troepen, die 
de heer van Straten vroeg, n.l. 7000 man, wel kon missen, omdat men 
toen al over gegevens beschikte van S.H.A.E.F., hoeveel mensen 
die in Nederland zelf wilde gebruiken voor de handhaving van orde 
en rust. Voorts moest gerekend worden op hetgeen was overeengeko- 
men met de Amerikanen voor de mariniersopleiding. Er was tevens 
behoefte aan luchtstrijdkrachten en marine. De heer van Straten weet 
niet alles meer precies uit zijn hoofd, maar zekerheid omtrent deze 
7000 man bestond niet. Toch is na enige discussie het plan zo aan- 
vaard, omdat het er verinoedelijk net uit kon. Voorzover de hcer 
van Straten zich herinnert, heeft hij een rnaandschema gemaakt voor 
de eerste vier of vijf maanden, waarin de 7000 man geheel waren 
verwerkt, en dat is als zodanig op die vergadering aangenomen. 
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Het vragen van toestemming aan de geallieerden is direct gebeurd, 
maar hun medewerking op dit punt was zeer miniem. Het plan was 
oin de troepen, die uit Nederland zouden komen, voorlopig in Enge- 
land te legeren. h4en wilde hen daar zolang verzamelen, totdat men 
een voldoende hoeveelheid troepen had om daarvoor een schip in te 
zetten, zonder dat men toen nog wist, of men schepen zou krijgen; dit 
was echter tegelijkertijd aan de geallieerden gevraagd. 

Het verzamelen van de vrijwilligers in bepaalde plaatsen in Neder- 
land en het overbrengen daarvan naar de verschillende kampen in 
Engeland, zoals met het War Office was overeengekomen, is met 
de S.H.A.E.F. Mission besproken. De bespreking met het War 
Office is vóór Februari 1945 aangevangen, maar het eerste bezoek 
aan S.H.A.E.F. Mission te Brussel is geweest in Februari 1945. 
Het War Office had de heer van Straten in zekere zin naar 
S.H.A.E.F. Missioii verwezen, want het War Office heeft de hulp 
die hij vroeg, toegezegd, althans de onderbrenging in de kampen en 
het gereedmaken voor de verscheping, echter op voorwaarde, dat een 
schema kon worden overgelegd van de aantallen en de tijdstippen, 
waarop S.H.A.E.F. de aanstaande militair,en uit het vasteland naar 
Engeland zou brengen. Dit schema wilde S.H.A.E.F. Mission niet 
geven, zonder het plan van het War Office ten deze te kennen. Door 
dit geschilpunt is er toen van uitzending niets gekomen. 

De heer van Straten heeft met de uitzending verder geen be- 
moeienis gehad, omdat hij in Maart 1945 opdracht heeft gekregen met 
de heer van Mook terug te gaan naar Australië. 

Dr. van Mook verklaarde, dat, toen in September 1944 het Zuiden 
van het land bevrijd was, bleek, dat er eigenlijk van het oefenen 
van de oorlogsvrijwilligers voor de strijd en wat er verder moest 
gebeuren in de Pacific en in Nederlandsch-Indië voorlopig heel 
weinig (terechtkwam. De geallieerden hadden er geen belangstelling 
voo'r, met name het oppercommando in Europa, dat zich uitsluitend 
bezighield met Duitsland; dit commando was aanvankelijk onge- 
negen om zelfs maar een deel van de vrijwilligers te laten bestemmen 
voor een andere taak dan de hulptaak, die S.H.A.E.F. hun had toe- 
gedacht. 

De Australische autoriteiten hadden zich in 1944 uiterst toeschiete- 
lijk betoond wat betreft training van Nederlandse troepen op hun 
grondgebied. Zij hadden een groot en uitstekend trainingskamp in 
West-Australië, dat zij niet meer gebruikten. Dit werd langzamerhand 
ontruimd en ter beschikking van de Nederlanders gesteld. Zij hadden 
- naar de heer van Mook meent - ook vrij grote voorraden uit- 
rusting, welke de Nederlanders zouden kunnen overnemen. In het 
algemeen waren in die tijd de correspondentie, welke men daarover 
met de Australische Regering had, en het dagelijkse en het persoonlijke 
contact met het Australische legerbevel zó, dat men moest verwach- 
ten, dat dit allemaal goed zou lopen, mits die troepen maar kwamen. 
Die troepen kwamen intussen niet en, zoals men waarschijnlijk weet, 
is de stemming in Australische Regeringskringen, naarmate de oorlog 
in de Pacific vorderde, minder opwekkend voor Nederland geworden. 

Het einde van het lied was. dat men onder een aantal voorwendsels, 
zoals de omstandigheid, dat de zaak nog niet helemaal of alleen maar 
in principe beslist was geweest, het aanbod eigenlijk heeft ingetrok- 
ken. De heer van Mook geloofde echter niet, dat het veel uitmaakte, 
want de troepen kwamen niet en de Nederlanders konden ook niet van 
Australië vorderen, dat zij een kamp, dat zij zelf niet meer nodig 
hadden, in stand hielden en daar mensen voor afzonderden, wanneer 
er toch geen gebruik van werd gemaakt. 

De heer van Mook heeft wel eens de indruk gehad, dat men aan 
Nederlandse Regeringszijde enerzijds te veel dat overal meedoen 
vooropstelde en dus niet alles, wat maar mogelijk was, naar het Verre 
Oosten bracht en dat men anderzijds te veel speculeerde op een grote 
tijdsruimte, die beschikbaar zou komen, voordat de oorlog met Japan 
een einde zou nemen. Daarom is ook, als de heer van Mook het 
een beetje eenvoudig mocht zeggen, niet zodanig met de vuist op tafel 
geslagen, dat de Nederlanders zo nu en dan althans iets kregen, in 
plaats van voortdurend niets. 

De gevolgen zijn bekend. Tocn Japan capituleerde, hadden wij 
12 zwakke compagnieën daarginds en een paar scheepjes, bovendien 
e2n esquadrille bommenwerpers en een esquadrille jachtvliegtuigen. 
Dat was alles. Dat later het algemene schema toch zijn nut heeft 
opgeleverd, blijkt, doordat intussen de oefening in Engeland was aan- 
gevangen en geleid heeft tot uitzending van de bataljons oorlogs- 
vrijwilligers, en wel - daar wilde de heer van Mook nog op 
wijzen - overeenkomstig zijn eigen voorstellen, dus niet in de vorm 
van divisies, maar in de vorm van bataljoris, ten hoogste samen- 
gevoegd in wat men noemt brigadetroepen, met een zeer summiere 
uitrusting en een betrekkelijk summiere training. Dit is tenslotte 
het resultaat geweest van de voorbereiding, die in 1943 is begonnen, 
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en als zodanig is dat toch nog altijd een waardeerbaar resultaat 
geweest. 

De heer van Mook was alleen niet helemaal overtuigd, dat men 
niet meer had kunnen bereiken, als men de noodzaak van snelle 
voorziening met eenvoudige middelen sterker had gevoeld en als men 
de noodzaak van een zo groot mogelijke concentratie van het be- 
schikbare ook volledig had beseft. 

Ook wees hij er op, dat hij niet over opzet sprak. Hij sprak 
over een andere visie met betrekking tot de vraag wat voor 
troepen naar Indië zouden worden gezonden. De andere Ministers 
en de Nederlandse militairen waren geneigd volledig en modern uit- 
geruste divisies te formeren, terwijl de heer van Mook en generaal 
van Oyen aandrongen op de vorming van eenvoudiger uitgeruste 
troepen, welke zo spoedig mogelijk ter beschikking zouden komen 
teneinde deze troepen nog tijdig in het Verre Oosten te kunnen ge- 
bruiken. 

Reeds in April 1943 had de heer van Mook gesteld, dat men zich 
weliswaar kon voorstellen, dat de oorlog met Japan en Duitsland nog 
lang zou duren, doch dat men er ook rekening mede moest houden, 
dat het wel eens vlug afgelopen zou kunnen zijn. Deze mening had 
de heer van Mook zich gevormd naar aanleiding van hetgeen hij 
hoorde uit Australië en hij daar later zelf gewaar werd. 

Van Indische zijde werd er dus op aangedrongen een deel van de 
beschikbaar komende krachten te reserveren voor de zogenaamde 
gezagsbataljons, zonder zware wapenen. Deze bataljons had de heer 
van Mook echter iets beter willen zien uitgerust dan men zich in 
militaire kringen te Londen voorstelde. De gezagsbataljons zouden 
op een veel vroeger tijdstip beschikbaar kunnen komen dan de meer 
volledig geoefende en uitgeruste divisies; er was in die tijd zelfs 
sprake van een legerkorps. Tenslotte is er een compromis tot stand 
gekomen, waarbij, naar de heer van Mook meende, besloten werd 
15 000 man in gezagsbataljons op te nemen en de rest in divisies. 

De enige reden, waarom de heer van Mook voor gezagstroepen was, 
was de overtuiging, dat men deze zeer spoedig nodig zou hebben, 
terwijl een volledig modern ingericht legerkorps, naar de schatting 
van deskundige militairen, niet binnen anderhalf jaar klaar zou zijn. 
De verwachting van de heer van Mook was, dat de Japanners na 
anderhalf jaar na de capitulatie van Duitsland reeds lang uit de 
oorlog zouden zijn. Generaal van Oyeiz was op grond van dezelfde 
overwegingen voorstander van gezagsbataljons. 

De heer van Mook was er van overtuigd, dat de Amerikanen een 
homogeen leger tegen Japan wilden gebruiken en derhalve geen 
Nederlandse troepen. Zij wilden er ook geen Australiërs bij hebben, 
die zeer goed geoefend waren. Het meedoen van de Engelse vloot 
in de Pacific heeft ook tot enige moeilijkheden aanleiding gegeven. 
De heer van Mook kon zich goed voorstellen, dat MacArthur het 
standpunt innam: ik heb genoeg troepen voor dit doel en ik heb liever 
te maken met één homogeen leger dan met allerlei nationale groepen. 
In Indonesië zou hij de Nederlandse troepen echter wel voor de hand- 
l-iaving van de rust, achter het front dus, gebruikt hebben. De heer 
van Mook had daarover herhaaldelijk met MacArthur gesproken. 

Toen de heer van Mook begin 1945 in Nederland kwam, waren 
er reeds 27 000 man geworven. Met generaal van Straten heeft hij 
urenlang bij S.H.A.E.F. aangedrongen op het ter beschikking stellen 
van transport, want daar draaide de gehele zaak toen om. Later is 
toegezegd, dat in Maart of April 5600 man zouden worden ver- 
scheept. In feite zijn er toen echter slechts een paar honderd man 
verscheept. Toen de Duitsers zich hadden overgegeven werd er ge- 
zegd: nu gebeurt er verder niets meer. De heer van Mook is in 
Washington gaan spreken met de Combined Chiefs of Staff, teneinde 
te pogen althans enige Nederlandse koopvaardijschepen beschikbaar 
te krijgen. Dit heeft echter geen resultaat gehad. 

De heer van Mook ondervond veel minder begrip bij de Engelse 
dan bij de Amerikaanse leden van de C.C.O.S. De Amerikanen von- 
den over het algemeen het standpunt van de heer van Mook vrij 
redelijk, terwijl de Britten zeiden, dat de Nederlanders het niet be- 
hoefden te doen, doch dat zij het wel zouden verzorgen; zij probeer- 
den de zaak als onbelangrijk op zij te schuiven. Enkele dagen later 
heeft de heer van Mook in een brief aan admiraal Somerville het 
Nederlandse standpunt nog eens uiteengezet. l) 

94239 (van Mook) In antwoord op de vraag, of ongeoefende troepen een lagere priori- 
j )  De commissie wijst voorts op het boek van dr. H. J. van Mook: teit hadden bij de verscheping stelde de heer van Mook, dat er nooit 

,,Indonesië. Nederland en de Wereld", Amsterdam 1949, blz. 54 sprake is geweest van half of geheel geoefende troepen. Er was alleen 
en 55 en Bijlage, welke de brief bevat van de heer van Mook aan sprake ban verscheping van recruten uit het Zuiden, want daar be- 
admiraal Sir Jariles So~nerville, Brits maritiem lid van de Com- stond helemaal geen gelegenheid de mensen te oefenen. Zij moesten 
bined Chiefs of Staff te Washington. òf naar Engeland òf naar Amerika Òf naar Australië. De keuze van 

de heer van Mook is, wat de gezagsbataljons betreft, op Australië 
gevallen vanwege de ligging ten opzichte van Ncderlandsch-Indië. Het 
tijdsverlies tussen het gereed zijn en het in actie komen van de troepen 
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zou daar zo klein mogelijk kunnen zijn. Verder konden de troepen 
in Australië worden geoefend in een tropische omgeving. 

Luitenant-admiraal b.d. C. E. L. Helfrich verklaarde in Atistralie de 
indruk te hebben gekregen, dat men van geallieerde zijde helemaal 
niet geïnteresseerd was in gezagstroepen, die uitsluitend waren be- 
stemd voor herstel van orde en rust in Nederlandsch-Indië, maar dat 
men van Nederland ern militaire bijdrage verlangde in de strijd tegen 
Japan. Men kon het niet appreciëren, dat gezagstroepen werden op- 
geleid om later in Indië op te treden op de minst gevaarlijke plaatsen, 
terwijl Australiërs en Amerikanen tijdens de oorlog de kastanjes 
uit het vuur moesten halen. Deze indruk heeft de heer Helfrich heel 
sterk gekregen en deze moest per se worden wegg2noincn. Vandaar 
ook zijn streven om de schepen en vliegtuigen zoveel mogelijk in de 
frontlijn te krijgen. 

De beer Helfrich heeft ezn gesprek gehad over de  opleiding van de 
gezagstroepen, nadat hij van generaal van Oyen had gehoord, dat men 
bezig was te trachten een nleuw Indisch leger op te bouwen in Austra- 
lië. Deze, zowel als generaal van Straten, hebben de heer Helfrich 
gezegd, dat hun plan was ,,gevechtstroepen" te leveren, dus met e-n 
zekere opleiding, terwijl de heer van Mook het plan had ,,gezag- 
troepen" te leveren. De Australiërs waren bereid hun steun te 
geven bij de opleiding en accommodatie van gevechtstroepen; de 
belangstelling zakte echter aarmerkelijk toen men hoorde, dat het 
gezagstroepen zouden worden. De heer van Mook heeft de heer 
Helfrich over de sterkte en samenstelling van deze gezagstroepen 
nooit om advies gevraagd. Omdat deze troepen niet bestemd waren 
voor ,,de krijgsverrichtingen tegen Japan7', stond de B.S.O. er for- 
meel buiten. 

De heer van Monk hetft gelijk, wanneer hij zegt, dat de gezags- 
troepen een kortere opleidingstijd nodig hadden. De heer Helfrich 
heeft altijd gevoeld en hij heeft er ook wel eens met hem over ge- 
sproken, dat de naam ,,gezagstroepenw was gekozen om ze onder het 
bevel van de B.S.O. uit te halen. Wat de opleidingstijd betreft, me- 
mand wist, wanneer men de troepen zou krijgen en wanneer Japan 
zou capituleren. Het optimisme van de heer van Mook verwonderde 
de heer Helfrich. 111 versciiillende gesprekken, vóórdat de atoorn- 
bom viel, bleek, dat de vrede met Japan niet te verwachten was vóór 
midden 1946. Dat was de Britse opvatting en ook de opvatting van 
AcfacArthur zelf. Afgezien van het lot van onze mensen op Java, 
zou de heer Helfrich bijna zeggen, was het maar in 1946 gebeurd, 
dan waren er ten minste Nederlandse troepen geweest. 

Op 25 April 1945 is ezn brief geschreven aan de Mlnister van 
Marine te Loilden, ondertekrnd door de Minister van Buitenlandse 
Zaken, de heer van Kleffens, die toen te San Francisco was voor de 
U.N.O., de Luitenant-Gouverneur-Generaal en de Bevelhebber Strijd- 
krachten Oosten. In deze brief staat: 

,,In de eerste plaats is bet weliswaar niet waarschijnlijk, doch 
evenmin uitgesloten, dat het oorspronkelijke plan van generaal 
MarArthrlr alsnog, zij het met zekere vertraging. wordt uitge- 
voerd. Dit zou beteekenen, dat omtrent Juli of Augustus alle 
beschikbare middelen gereed zouden moeter, zijn voor onze 
deelneming aan de bezetting en het herstel van bestuur op 
Java.". 

Dit is niet gebeurd. MacArthur heeft die toestemming niet ge- 
kregen. Hij heelt wel steeds deze mogelijkheid besproken en ook 
voorgebracht te Washington, maar hij heeft toch de order gekregen 
alles op Japan te concentreren. 

De heer van Mook sloot bij deze brief een bijlage in, vermeldende 
een verslag van een gesprek van hem met generaal MacArfhur op 
20 April 1945 te Manilla. Er staat in: 

.,MncArthur verklaarde verder. dat hij zijn nieuwe bevel had 
aanvaard, maar dat hij overtuigd was, dat van een werkelijk 
groote legeractie tegen Japan geen sprake zou kunnen zijn vóór 
het begin van de lente 1946." 

Dit zou een aanwijzing hebben kunnen zijn en het klopte met het- 
geen de heer Helfrich ook altijd van de heren heeft gehoord. Het zou 
midden 1946 worden en dan mocht men heel tevreden zijn. 

,,Hij grondde dit oordeel in de eerste piaats op de noodzakelijke 
tijdsduur van een volledig doorgevoerde blokkade en bombar- 
deering van Japan zelf en voorts op het feit, dat zijn troepen in 
het bijzonder geoefend waren voor den strijd in de tropen en der- 
halve voor een wintercampagne in Japan slecht waren uitgerust". 

De heer Helfrich wilde hiermede aantonen, dat uit dit verslag van 
het gesprek van de heer van Mook met generaal MacArthur op 
20 April 1945 niet bleek, dat de overgave van Japan vlak voor de 
áeur stond. 
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De heer van der Kun verklaarde, dat hij als Regeringsvertegen- 
woordiger bij de C.C.O.S. in de loop van het jaar 1944 met zijn 
marineprincipaal, de bevelhebber der zeestrijdkrachten, in uitvoerige 
correspondentie over de mariniers is geweest. In die correspondentie 
hebben enige algemenheden gestaan over de mogelijkheden en de 
tijdsbeperking, die zich eventueel na de bevrijding van Nederland 
zogden voordoen. 

l )  Zie bijlage 69: waarin de heer van der Kun een rectificatie hier- Zo heeft de heer van der Kun b.v. reeds einde September 1944 1) 
van geeft. gewaarschuwd, dat er hem was gezegd, dat men bij de werving in 

Nederland zodanig moest voortmaken, dat tussen het ogenblik v2n 
de bevrijding van Nederland en de capitulatie van Duitsland, de 
troepen, die m.en geworven had, afgevoerd moesten zijn, omdat er, 
nadat Duitsland het had opgegeven, waarschijnlijk geen voldoende, 
en misschien zelfs helemaal geen gelegenheid zou zijn om hen af te 
voeren. Het was een min of meer onderhandse waarschuwing, die de 
heer van der Kun had gekregen, en die - naar hij meent -- wel 
is bevestigd door een veel latere beschikking nl. van medio April 1945, 
die is gekomen van de Combined Chiefs of Staif op het officiële 
memorandum van 25 Januari 1945 en dat vail 15 Maart 1945, toi-a 
om toelating en vervoer van de gezagstroepen is gevraagd. 

De waarschuwing van einde September 1944 heeft de heer van 
der Kun nog eens toegelicht in een wat latere brief van 1 November 
1944. 

Het was e'en algemene waarschuwing, dat in Nederland grote haast 
moest worden betracht. 

De heer van der Kun heeft er bij de Ministers voor Algemene 
Oorlogvoering en van Koloniën de aandacht op gevestigd, dat de 
gezagsbataljons van het K.N.I.L. niet onder de zorgen van de 
Combined Chiefs of Staff, maar uitsluitend onder die van de British 
Chiefs of Staff vielen. Alles wat m'en er bij de Combined Chiefs of 
Staff te Washington van wist, was wat indertijd mondeling door de 
heer van Mook was medegedeeld. 

Ook heeft hij e n  brief van 17 Januari 1945 gelezen en daar- 
in vraagt S.H.A.E.F. zelf aan de Combined Chiefs of Staff, wie 
de beschikking over de Nederlandse manpower zal hebb~n,  daar 
de Nederlandse Regering om 51 000 man heeft gevraagd voor 
diensten, die volgens S.H.A.E.F. niet dadelijk met het voortzetten 
van de oorlog in Europa verband houden. De 24ste Januari 1945 be- 
sliste de C.C.O.S., dat in principe S.H.A.E.F. de prioriteit had. 

Uit Nederland heeft de heer van der Kun er eigenlijk niets van 
gehoord, totdat hij op 15 Maart 1945 de eerste officiële mededeling 
van Minister Gerbrandy binnnenkre~g. Hierin werd medegedeeld, dat 
op 24 Februari d.a.v. de Nederlanders verzocht hadden een aantal 
transitkampen in Engeland ter beschikking te krijgen en vervoer naar 
Australië van 3926 man gezagsbataijons, 1000 man luchttroepen en 
600 man Civil Affairs, allen voor Indië, in totaal dus 5600 man. De 
groepering is iets anders dan in het bericht, dat de heer van der Kun 
van de B.D.Z. had gekregen, maar het totaal klopt toch vrij aardig. 
In het telegram stond ook, dat S.H.A.E.F. er mede akkoord ging. 
Er zouden maandelijks 1400 man op transport gaan; het eerste op 
15 April 1945. Toen kregen de Combined Chiefs of Staff die zaak 
in handen door dit telegram, omdat er bij stond: 

,,Understand that as a result of action taken by your Naval 
representative in Washington the question of sending these to 
Australia is now being exaniined by the Combined Chiefs of 
Staff. As soon as the Combined Chiefs of Staff have authorized 
the move details can be settled". 

68803 (van der Kun)  

65805 (van der Kun) 

De heer van der Kun had verzocht om de nodige beslissingen zo 
spoedig mogelijk te nemen; daar was hij al mee bezig sinds l 5  Ja- 
nuari. De Combined Chiefs of Staff hadden toen dus twee verzoeken 
van hem, één namens de B.D.Z., van Januari '45, en é6n namens de 
Minister voor Algemene Oorlogvoering, van Maart 1945. 

Er kwam op 16 April antwoord van de Combined Chiefs of Staff. 
S.H.A.E.F. zou de prioriteit houden ten aanzien van 20 400 man voor 
de dienst bij de Allied Expeditionary Force: ten tweede had de Roval 
Air Force eisen ten aanzien van de Dutch squadrons, nl. om deze 
voor de dienst in Zuid-Oost-Azlë op sterkte te brengen en te houden. 
Ten derde werd ecn kleine hoeveelheid kader voor de Nederlandse 
Expeditionary Force bestenid. Dit was het legerkorps; de gezags- 
bataljons waren nog he!emaal niet aan de orde. De tweede groep 
bestond uit de Dutch squadrons in Colombo en in Engeland. Of die 
squadrons in Engeland ook bestemd waren voor het Verre Oosten, 
zou de heer van der Kun niet kunnen zeggen, maar hij stelde zich voor 
dat zij die overal zouden gebruiken, waar dat nodig zou blijken. Eén 
van de vele problemen was: wie naar het Verre Oosten te laten gaan 
en wie terug te laten komen. De Engelsen begonnen toen al moeite te 
krijgen met de troepen, die al heel lang te velde waren; er warm 
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mensen bij, die al in zes jaar niet thuis, zelfs niet in Europa terug 
waren geweest. 

Hier volgt een belangrijk deel in het antwoord van C.C.O.S.: 
,,Shipping troops zal afhankelijk blijven van hoogere prioritei- 

ten. Tot tegen het einde van den oorlog zal shipping nog vermoe- 
delijk te bekomen zijn, maar vrachtschepen zijn voorloopig niet 
beschikbaar. De Britten en Australiërs moeten zorgen voor 
kleeren en de verdere uitrusting en voor de opleiding in de 
Australische kampen". 

Dit bericht heeft de heer van der Kun toen doorgegeven aan de 
Minister voor Algemene Oorlogvoering, ook aan dr  legercomman- 
dant in Australië en de hlinister van Oorlog, alsmede aan de B.D.Z. 
Het kwam dus hier op neer, dat de Nederlandse Regering eigenlijk pas 
sinds deze machtiging en totdat Duitsland het opgaf, prioriteit heeft 
gehad op shipping. Dat is dus nog niet één maand geweest; als zij hun 
schema hadden kunnen volgen, dan hadden zij in die tijd op papier 
2 x 1400 man kunnen afvoeren. Waarom het schema niet is gevolgd, 
wist de heer van der Kun niet. 

Op 25 Mei 1945 is de heer van Mook te Washington gekomen. 
Toen heeft hij een memorandum geschreven aan de Combined 
Chiefs of Staff. Het was de mening van de heer van Mook, dat, nu 
de zaken zó slecht waren gelopen op militair niveau, zoals hij dat 
uitdrukte, het meer een kwestie van Regeringsbeleid en daardoor 
Regeringsverantwoordelijkheid was geworden. Of dit betekende, dat 
de heer van Mook de schuld gaf aan het lagere niveau, wist de heer 
van der Kun niet. Dit zou niet erg gemotiveerd geweest zijn en het 
is hem ook nooit gezegd. Hij heeft naderhand nog eens een brief aan 
de ambassadeur geschreven om de hele zaak uiteen te zetten en daar 
blijkt wel uit, dat de Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined 
Chiefs of Staff (R.V.C.C.O.S.) hebben gedaan, wat werd gevraagd 
en er ook niets meer aan hebben kuiiilen doen. Zelfstandig stelden zij 
zich nooit met het State-Department in verbinding. Zij hadden bijna 
alleen te maken met de militairen, de Combined Chiefs of Staff en 
de Joint Chiefs of Staff, terwijl alleen de ambassade en dr. van Mook 
het State-Departinent benaderden. Van deze weg maakten de 
R.V.C.C.O.S. ook wel eens gebruik, als zij dachten, dat de Joint 
Chids of Staff b.v. misschien zouden zijn over te halen niet enige 
pressie van het State-Department. Zij hebben verschillende malen 
aan de ambassade gevraagd om bepaalde zakcn ook eens bij het 
State-Department te bepraten om te trachten ilààr belangstelling te 
wekken. 

De heer varz Mook deelde bij zijn bezoek in Mei 1945 de heer vaa 
der Kun mede, dat er bevredigende aantallen v r i j w i l l i ~ ~ s  waren, 
maar dat er zodanig gebrek aan scheepsruimte was, dat bij het einde 
van de vijandelijkheden met Duitsland eerst 500 man naar de eigen- 
lijke bestemming waren overgevoerd. 

Er zou geen scheepsgelegenheid meer worden gegeven ten behoeve 
van de opleiding in Australië. Dit laatste wisten de Regeringsverte- 
genwoordigers ook reeds lang uit de mededeling, die zij van de Com- 
bined Chiefs of Staff hadden gekregen en hadden doorgegeven. Dus 
dat was geen nieuws. Zij leefden te Washington eigenlijk in de ver- 
onderstelling, dat de Nederlandse Regering de kwest~e van de ge- 
zagsbataljons verder in detail met de Britse autoriteiten zou regelen, 
omdat het geen Amerikaanse aangelegenheid was, behalve dan het 
ter beschikking stellen van schepen, hetwelk een zaak was voor de 
Combined Chiefs of Staff. 

De heer van Mook deelde destijds aan de heer van der Kun ook 
mede, dat hij was overvallen door het feit, dat er na de wapenstilstand 
met Duitsland inderdaad geen scheepsgelegenheid meer werd gegeven. 
Dit was echter duidelijk gemeld. Bovendien had de heer van der Kun 
zelf daar zijn principaal, de B.D.Z., voor gewaarschuwd. De troepen, 
die naar Engeland werden gestuurd, zouden - aldus weer dr. van 
Mook - opstandig worden vanwege de teleurstelling. Er zou zich een 
geval hebben voorgedaan, dat Nederlandse recruten op het punt had- 
den gestaan om met een Nederlands koopvaardijschip naar Australië 
te worden overgevoerd, maar dat zij op het laatste ogenblik van de 
boot waren gehaald. Dit verhaal heeft de heer van der Kua even- 
wel nooit bevestigd kunnen krijgen. 

Voorzover h11 begrepen heeft, zijn liet die 600 man geweest, die 
van Nederland naar Engeland waren gevoerd. In  Engeland was een 
opleidingsdepot en dat was eigenlijk klaar om ergens te worden in- 
gezet. De heer van Mook drong aan, dat Nederland de beschikking 
moest krijgen over eigen shipping voor de Regeringstaak, voor- 
zover het bestemming Australië betrof. Nederland kon niet aan die 
shipping komen. Minister d e  Booy, de Minister van Scheepvaart, 
heeft in een later stadium nog geprobeerd tot een regeling te komen, 
waardoor de Regering wat meer zeggenschap over de shipping zou 
krijgen, door nl. aan de andere leden van de pool het gratis gebruik 



68816 (van der Kun) 

68821 (van der Kun) 

68822 (van der Kun)  

68823 (van der Kun) 

68940 (van Tricht) 

68941 (van Tricht) 
68942 (van Tricht) 

68943 (van Tricht) 

68947 (van Tricht) 

68948 (van Tricht) 

68949 (van Tricht) 

68952 (van Tricht) 

68953 (van Tricht) 

van onze hospitaalschepen en troepenschepen aan te bieden; wij 
zouden daarvoor op ern bepaald aantal aan te wijzen schepen de 
hand kunnen leggen. Dit heeft niets opgeleverd. 

Cat wij voor onze eigen belangen onze eigen schepen niet konden 
gebruiken, was ecn schandelijke toestand. Het was evenwel op 
grond van een overeenkomst. 

De heer van der Kun achtte het best mogelijk, dat de Nederlandse 
Regering bij het sluiten van de overeenkomst in een dwangpositie 
verkeerde, aangezien de Nederlandse schepen over de gehele wereld 
ten aanzien van reparaties, proviandering etc. afhankelijk waren van 
de geallieerden. 

De geallieerden hebben de schepen werkelijk gebruikt, zoals zij 
ter beschikking kwamen. De heer van der Kun heeft er rekening mee 
gehouden - hij is zelf bezig geweest een afvoerschema te maken -, 
dat er drie schepen uit de Pacific-pool en vier schepen uit de Atlantic- 
pool zouden worden gekozen en dat, als die schepen leeg terug- 
kwam

e

n uit het Oosten, zij onderweg repatriërende geallieerde troe- 
pen mee zouden kunnen nemen naar Amerika of naar Engeland. 
Het thuisvaren van de troepen betekende in vele gevailen demobili- 
sstie; voorts moesten veel troepen naar huis om op verhaal te komen. 

Wanneer de kwestie van de gezagsbataljons vroeger te berde 
was gebracht, was er niet inerr kans op  succes geweest. De gezags- 
troepen vielen onder rehabilitatie en postwar. Daar bestond niet 
veel belangstelling voor; dat was gern oorlogsinspanning. Daar heb- 
ben zij zich als Nederlanders erg aan geërgerd, maar van een zuiver 
militair standpunt bekeken en van het standpunt van de mensen, die 
de oorlog met Japan zo gauw en zo goedkoop mogelijk af moesten 
maken, was het heel begrijpelijk. 

De R.V.C.C.O.S. heooen voorgesteid, dat de gezagstroepen de 
plaats zouden innemen van andere troepen, maar daar werd niet op 
ingegaan, omdat de gezagstroepen volkomen ongeoefend waren. 

D- ezrste taak, als de Nerierlanders ic Indië waren teruggekomen, 
zou toch zijn geweest het ontwapenen, het concentreren en hei af- 
voeren van de Japanners. Dit kon men niet doen met volkomen onge- 
oefende troepen; dat moesten toch enigszins getrainde mensen zijn. 
Als bovendien die ongeoefende troepen in aanraking waren gekomen 
met de werkelijke toestand, zoals die in Indië later blerk te bestaan, 
dan zou er niet veel van terecht zijn gekomen. Dat wist men toen nog 
wel niet, maar er liepen geruchten. 

Luitenant generaal b.d. K.N.I.L. A. G. van Tricht heeft verklaard, 
dat er in de tijd, toen hij als Regeringsvertegenwoordiger bij de C.C.O.S. 
te Washington kwam, plannen tot de opneming en de training van 
Nederlandse troepen voor Nederlandsch-Indië in Australië beston- 
den. De Regeringsvertegenwoordigers kregen toen bericht, dat het 
niet doorging door de beslissing van Australische zijde. De heer 
van Tricht is toen van de finesses van deze zaak te Washington op 
de hoogte gesteld, maar dit was echter ten tijde van zijn verhoor 
vier jaar geleden en hij wist niet precies meer, hoe het was gegaan. 

Over het te!egram van 26 Juli 1945, citgegaan van de Regerings- 
vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff naar de Minister- 
President, waarin deze zaak wordt uiteengezet, kon de heer van 
Trichf geen nadere mededeling doen. 

Betreffende een brief van 24 Juli 1945, eveneens afkomstig van de 
Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff, 
waarin staat: 

,,C.c.O.S. nemen op zich, teneinde deze gedragslijn te volgen, 
Nederlandsche Vertegenwoordigers tijdig in ie lichten over zijn 
plannen in verband met alle operaties die direct Nederlandsche 
strijdkrachten of grondgebied in het Verre Oosten zullen be- 
treffen.", 

zeide de heer van Triclzt, dat daarna, naar hij meende, niets meer is 
gebeurd, waarvan de R.V.C.C.O.S. op de hoogte moesten zijn. 

Naar aanleiding van de opmerking, dat de gehele situatie in Indië 
toch wel zo was, dat er wel aanleiding was om contact te orider- 
houden met de Nederlandse vertegenwoordigers, bracht de heer van 
Tricht naar voren, dat op 18 Augustus 1945 Indië een commitment 
van de Engelsen was geworden. De heer vr;? Tricht herinnerde zich 
niet, over de toestand in Indië enig bericht te hebben gekregen na de 
capitulatie van Japan. Over het algemeen bestond er heel weinig 
neiging om de Regeringsvertegenwoordigers op de hoogte te houden. 
Men vond Iien hoogst onbelangrijk. Zij moesten vaak gaan vragen 
of er misschien iets was. Toen Indië was bevrijd en er moeilijkheden 
ontstonden, hebben de C.C.O.S. de Regeringsvertegenwoordigers 
laten weten, dat zij zich maar moesten wenden tot de British Genera1 
Staff te Londen. Het was nu geheel een Britse geschiedenis. Te  Was- 
hington had men er niets meer mee te maken. 
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In  thls connection, T would like to make $ure that the neees- 
sary details ment'oaed in the letters referred to, have been 
approved and I would fee1 much obliged to receive leur con- 
firmation in this matter.". 

D e  heer van Aerssen heeft o p  8 September 1935 aan de Minister 
van Buitenlandse Zaken een verslag l )  over deze onderhandelingen 
uitgebracht, waaraan het volgende is ontleend: 

,,Ofschoon ik van oordeel was: dat de brief van Col. Hodgson 
van 25 September 1934 voldoende waarborg bevatte, gaf ik aan 
het dringend verzoek van Col. Wright, dat door Generaal van 
Oyerz werd ondersteund, tenslotte gehoor en schreef d.d. 16 Juni 
1945 aan External Aflairs. 

Toen ein schriftelijke reactie hierop uitbleef en el-nigszins 
verontrustende berichten binnenkwamen. hierop neerkoxcnd, 
dat  de Ausiralische militaire overheid bij hun Repeeringsinstan- 
ties geen voortgang bespeurden en eerder teekener! m e x d e n  te 
ontdekken die wezzn o p  eine verandering van houding, weife- 
lend verklaard door manpower moeilijkheden, besloten de heer 
vaii Mook en ik, tezamen met en op voorstel van Generaal 
van Oyell e in  gezamenlijke mondelinge bespreking met dei1 
waarnemenden Prime Minister Forde te hebben. 

Deze vond plaats o p  2 Juli en was verre van bevredigznd. 
D e  heer Forde, juist teruggekeerd van San Francisco. was niet 
o p  d e  hoogte en klaarblijkelijk bang zich te verspreken. Wel 
had hij iets veriloinen van groote tekorten aai1 manpowcr. 

@e ziekte van den heer Curtin, die toen al een zeer alarmee- 
renden keer had genomen, maakte dat de heer Forile zerr weiniy 
tijd voor onze bespreking beschikbaar stelde, minder dan be- 
leefdheidshalve door ons kon worden en ook werd verwacht; 
minder bovendien, cioordat hij ondanks het tevor-n afgesproken 
uur en de omstandigheid dat  de heer van Mook er spec:aal 
voor uit Brisoane, Generaal van Oycn uit Meloourne over- 
kwam, ons ezn half uur liet wachten en inincler brlangrij <= 
bezoekers liet voorgaan. . . . . . . Met een vage toezegging dat hij 
de zaak in het Cabinet ter sprake zou brengen werden wij af- 
gescheept. 

Zooals Uwer Excellentie in hoofdzaak uit de  door Dr. vat1 
Mook en mij verzonden telegrammen bekend zal zijn, ontvingaii 
wij na  de op zichzelf onbevredigende bespreking met den 
waarnemend Prime Minister oncierhandsche inlicfltingen vail 
meer geruststellenden aard. Deze kwamen in hoofdzaak weder- 
om uit militaire (Austr.) bron, en luidden thans, dat wij ons niet 
ongerust inoestan maken over gebrpk aan tegemoctkorning van 
regeeringszijde; de militairen mernden namelijk ondanks minder 
gunstige teekenen in uitzicht te kunnen steilen dat  de zaak wel 
in orde zou komen. 

Een eii ander gaf den heer van Mook aanleiding, o p  16 Juli 
aan den heer  var^ Hoogstrntelz in Nederland een geruststellend 
telegram te zenden. Toen de heer van Hoogstrnten korten tijd 
tevoren naar Nederland was vertrokken, was hem namelijk een 
overzicht van den stand van zaken medegegeven, eindigende 
met het onbevredigende onderhoud met den heer Forde o p  
2 Juli. D e  bedoeling was dat  de Nederlandsche Kegeering door 
den heer van IZoogstraten zou kunnen worden ingelicht, e n  
o m  nu geen te donker beeld van Qe ontwikkeling te geven lag 
het voor de  hand dat  de  meer optimistische stemming als ge- 
volg van de  tusscheil 2 en 15 Juli binneiìgekoinen inlichtingen 
den heer van Hoogstraten ook werd overgebracht.". 

O p  11 9uli 1945 antwoordde de  wnd. Australische Minister van 
Buitenlandse Zaken op het rappel van d e  Nederlandse gezant van 
16 Juni als volgt: 

,,In reply to your letter of 16th June I have the honour to 
advise you that, as indicated in the letter to  you in September 
last, it is necessary for  the Commonwealth to  give careful con- 
sideration to its existing and potential commitments before accep- 
ting any further obligation to accommodate and supply the forces 
of ai1 Allied Power. 

Uniortunately a delay in assenìbling Dutch Forces apparently 
resulted from the temporary set-back on the European Western 
Front towards the end of last year. In  the intervening period 
of nine months since it was indicated to you that the Common- 
wealth Government approved in principle of your Government's 
proposal to assemble Netherlands troops here, the demands o11 
the manpower and resources of this country have been severe and 
it has become increasingly obvious this year that a drastic review 
of the war efiort was necessary, including a downward revision 
of the works programme for  the Royal Navy. I regret that these 
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considerations definitely preclude the acceptance of the obliga- 
tions involved in meeting the requiremefits of the Force of about 
30 000 men referred to in your !etter of 16th August 1944. 

Although the Commonwealth Covernment is unable to  accept 
any commitment at  present a n  examination is now b-ing made 
of the precise manpower coinmifmerts involved in the force of 
5600 Netherlands army, air and civil affairs personnel which, 
it is iinderstood, has been approved by the Coilibined Chiefs of 
Staff. The final views of the Australian Government in the 
matter wil1 be conveyed to you rit the earliest possible moment.". 

Over de  verdere garis van zaken schrijft de heer van Ae<vsseil in 
zijn hoger genoemd verslag 1) van 8 September 1945 aan de Minister 
van Buitrnlandse Zaken: 

,.De inlichtirgen die van Australische militaire zijde bleven 
komen waren echter in die mate geruststellend, dat ik den Heer 
van Mook in een briefje van 19 Juli in  overweging gaf, nog geen 
stappen te onderne:.-nen doch eerst af te wachten welke practisclie 
resultaten o.m. de toezeggingen, van of namens Generaal Bla~ney 
door onze militaire autor:teitcn ontvangen, zouden opleveren. 

Brigadier Elliott, een Australisch Opperofficier, die in deze 
onderhandelinger? een belangrijke rol speelde, gaf ook 'na  kennis- 
neming van den brief van Mr. Makin nog te kennen, dat dit niet 
het laatste woord was, en dat  het geheeie plan opnieuw bij 
de Australische Regeering in overweging was met kans o p  
succes. 

Intusschen werden van Australische militaire zijde toch ook 
wel eenige minder optimistische steinmen vernonlep, die be- 
gonnen te twijfelen aan de kansen van slagen. 

In  verband daarmede vestigde de  Generaal Majoor val  
Strate~i, Chef van den Staf. de aandacht van den Luitrnant-Gou- 
verneur-Generaal o p  de omstandigheid, dat  indien de uitzending 
van 27 000 man niet zou kunnen doorgaan als gevolg van de  
houding der Australische Regeering, de Nederlandsche Reger ing  
bijtijds diende gewaarschuwd te  worden in verband met haar 
voornemens om bij de Hoofden der Britsche en Amerikaansche 
Regeeringen de kwestie van het zeetransport dier troepen te doen 
bepleiten. 

Als gevolg van een en ander is ovrreengekomeri dat ik de gc- 
heele aanpeiegenheid met den Heer Chifley, Prime Minister, zou 
gaan bespreken. Er  was in zooverre aanleiding voor dezen stap 
omdat de Heer Chifley juist de functie van Prime Minister ha3 
aanvaard. Dr.  Evatt (met wien ik anders waarschijnlijk zou 
onderhandeld hebben) nog niet was teruggekeerd uit San Frar.- 
cisco, cn de zaak een punt van besprekingen in het Cabinet had 
uitgemaakt. 

Ik  was inmiddels eenige malen benaderd met de suggestie, 
van de diensten der Oppositie gebruik te  maken o m  de Regeering 
van meening te  doen veranderen. Het  spreekt vanzelf dat  ik dit 
denkberld verwierp. Afgescheiden van het incorrecte van zoo- 
danige handeling, zou zij ons, naar ik mij overtilied hield, ver- 
der van huis brengen, daar bij de bestaande politieke toestanden 
niemand zou gelooven dat de  oppositie anders dan door initia- 
tief onzerzijds in het bezit van bepaalde gegevens zou zijn ge- 
komen, hetgeen ons tegenover de Regerring onmogelijk zou 
maken. 

Op 31  Juli besprak ik de voornaamste punten van het be- 
toog, dat ik mij voorstelde met den Heer  Chifley o p  2 Augus- 
tus te Canberra te voerer;, met den Heer van Mook en Generaal 
van Oyen in Camp Columbia te Brisbane. Nog dienzelfden dag, 
31 Juli. ontving Generaal van Oycrt een bericht van Col. Wright 
(onze Consul in Victoria en Senior Liaison Officer tusschen onze 
N.I. Legerautoriteiten en het Australische H.Q.) volgens hetwelk 
Genera! Northcott (Chief of Gen. Staff) de situatie weer hoopvol 
inzag en een gunstige beslissing verwachtte. 

Ik  ontmoette Prime Minister Chifley op een lunch in k!einen 
kring o p  Governmcnt House Canberra o p  1 Augustus.". 

Op 1 Augustus 1945 stelde de leider der oppositie, de heer Melzzies, 
in het Parlement enige vragen aan de Australische Eerste Minister 
over de training der Nederlandse troepen in West-Australië. D e  ge- 
stelde vragen en antwoorden waren: 

,,Mr. Mer~zies. - Can the Prime Minister say whether tb r  
Australian Government, or any Minister o n  its behalf, last year 
agreed that the Netherlands Authorities should bring to Austra- 
lia to  be accommodated, trained and equipped in Western Austra- 
lia, a large force of troops, said to be about 30 000, from the 
Netherlands? Has that arrangement now been cance1:ed by tlje 
Australian Government, and if so why? Wil1 the Prime Minister 
lay on  the table of the House the file relating to this matter? 
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Mr. Chifley. - There was a suggestion made, I think some 
time last year, that the Dutch would be likely to bring to Austra- 
lia certain forces, some of which would be quarted in Western 
Australia, but there was nothing very concrete about the pro- 
posal. As is known, there are already some Dutch forces here, 
principally members of the Dutch Air Force, I believe. A sug- 
gestion was made that a large force of Dutch troops should come 
to Australia to be trained. In  such matters the Government has 
becn guided at  al1 times by the capacity of the Australian nation 
to meet physiczl requirements - not by financial considerations. 
This has been explained to al1 the Allied Governments concer- 
ned, including the Government of the United States of America. 
There was r. point beyocci which we could not go. Any decision 
as to what could be done for our Allies has been based in every 
case upon the physical capacity of this country to meet their 
needs. We have always told the coiintries concerned what we 
were able to do, so that they would be in no way misled, but 
would understand the situation. 

Mr. White. - If we had the D~i t ch  troops here they would 
relieve some of our own men. 

Mr. Chifley. - I do not want to go int0 the matter in detail. 
1 know of no particular file on this subject. Communications 
have passed between the Commonwealth Government and the 
Netherlands Government, and there have been incidental refe- 
rences to the matter in cables and documents. Where we are 
unable to supply the physical needs to meet the requirements of 
our Allies, either in buildings or equipment. 

Mr. Menzies. - The right honorable member domes not suggest 
that there is a shortage of military buildings iii Western 
Australia? 

Mr. Chifley. - I was not making any suggestions. I am merely 
giving an outline of tbe genera1 position. As I have said, I know 
of no file of papers on the subject, and any com~nunications are 
of the kind which ordinarily pass between one Government and 
another. I ska11 look int0 the matter, and see whether I can make 
a more complete statement on it later". 

Vervolgens, aldus het eerder genoemde verslag 1 )  van 8 September 
1945 van de heer van Aer.tserr, heeft dezz de volgende stappen ge- 
nomen: 

,,Toen ik daags daarna den Heer Chifley opzocht, begon ik 
met hem in stellige bewoordingen de  verzekering te geven, dat ik 
geen bemoeienis hoegenaamd had met de  actie van den Heer 
Mer~zies en er ook niets mee te maken wenschte te hebben. Deze 
verzekering werd ten volle aanvaard en onze bespreking vond 
plaats in een atmosfeer van wederzijdsch vertrouwen. Zooals ik 
reeds telegrafisch berichtte, mochten mijn argumenten echter 
niet baten. De Prime Minister verklaarde met nadruk dat op de 
beslissing, die ten nadeele van ons plan was gevallen, niet zou 
worden teruggekomen. Hij begreep volkomen hoe teleurstellend 
deze ontwikkeling voor ons was, vooral toen ik hem uitlegde, 
dat wij, te goeder trouw aannemend dat deze zaak principieel in 
orde was, met de Combined Chiefs of Staff, en de  Britsche 
Chiefs of Staff vergaande besprekingen hadden gevoerd en af- 
spraken gemaakt. Waar de brief van External Affairs van 4 Sep- 
tember 1944, die het principieele accoord der Australische Re- 
geering bevatte, uitdrultkelijk in uitzicht stelde, dat nadere mede- 
deelingen zouden volgen zoodra de ontwikkelmg van zaken zulks 
zou vorderen, konden wij a fortiori verwachten gewaarschuwd 
te worden indien het geheele schema verviel. Eenigerlei mede- 
deeling van dien aard ontvingen wij echter niet, en het was 
slechts op grond van geruchten dat ik terainen met Dr. van 
Mook en Generaal vaiz Oyen den waarnemenden Prime Minister 
op 2 Juli over de zaak aarisprak, toen ik op mijn desbetreffenden 
brief van 16 Juni geen antwoord ontving. De afwijzende brief 
van Mr. Makirz kwam derhalve geheel onverwacht. 

Wat de zaak zelf betrof konden wij nau\~~elijks aannemen dat 
moeilijkheden met manpower werkelijk de uitvoering van het 
schema zouden verhinderen. De militaire autoriteiten immers 
waren nog steeds van mezning dat er geen afdoende practische 
bezwaren bestonden. In alle geval zou het uiterst moeilijk zijn, 
het Nederlandsche volk deze teleurstelling aannemelijk te maken. 
Dv Heer Chifley voerde hiertegenover aan, dat men met ver- 
schillende manpower-cornmitments al belangrijk verder was ge- 
gaan dan verantwoord was; dat men met name aan de herhaalde 
aanvragen der Britsche Marine had toegegeven totdat bleek dat 
men te ver was gegaan. Een van de punten van bespreking van 
het laatste bezoek van wijlen Crnrti~z aan Londen was geweest de 
inededeeling dat men een deel der toezeggingen moest terug- 



nemen. Ten gevolge van deze ontwikkeling moest het plan van 
de  training der 27.030 man Nederlandsche troepen in de verdruk- 
king k o m ~ n ,  aangezien hierbij wel degelijk eenige manpow-r be- 
trokken is. Manpcwer is een kwetsbaar punt. D e  binnenlandsche 
politiek draait min of meer o m  inanpower. Voor het bouwen 
van huizen is manpower noodig, en derelfde menschen die hier- 
voor van de  krijgsmacht worden ontslagen verhoogen de vraag 
naar woningen voor zichzelf, waaraan allerwege in dit land ezn 
chronisch gebrek bestaat. D e  Prime Minister zegde toe te zullen 
bcvorderen dat mij schriitelijk zou worden bevestigd dat de ver- 
antwoordelijkheid voor d e  teleurstellende ontwikkeling niet bij 
ons doch bij de  Australische Overheid ligt. Zulk een brief heb ik 
evcnwel tot heden niet ontvangen. 

Een nieuwe phase in de  ontwikkeling begon met de publicatie 
in  de  Melbourne Herald van 3 Augustus van een uitvoerig artikel 
onder dikgedrukt hoofd o p  de  frontpagina. Niet alleen dat de  
inzender van de  feiten o p  de hoogte bleek, doch een vrijwel coin- 
plete openbaarmaking van dezerzijdsche briefwisseling met EX- 
ternal Affairs versch-en in hetzelfde artikrl. 

N a  telefonisch overleg met den heer van Mook liet ik een 
officieel perscommuniqué uitgaan en weigerde op de  van vele 
zijden binnenkomende aanvragen om commentaar in te gaan. 

D e  gqpubliceerde feiten werden in het grootste deel der Aiistra- 
lische uers overgenomen en gecommentarieerd. In  het bizonder in 
d e  aan d e  Labour Regeering vijandige Melbourne pers (Herald 
en Sun) en in de Western Australia bladen, werd de houding 
van de  Regeering scherp gecritiseerd. 

Toen de Heer Chifley zich, o p  verkiezingstournee in Perth be- 
vindend, eenigszins bits over de onbescheidenheid der publicatie 
van officieele docuinenten uitliet, kreeg hij in een artikel in d e  
Herald getiteld ,,Cold shoitldering an Ally" den wind van voren. 

Voor een kenner van de hier heerschende practijken is e r  alle 
aanleiding de  juistheid en beteekenis der over en weer geuite ver- 
wijten zorgvuldig te onderzoeken alvorens een oordeel te vellen. 

D e  Heer ChiJley bijvoorbeeld had bij zijn booze uitlating aan 
het adres van Nethe2ands officials die voor d e  publicatie ver- 
antwoordelijk zouden zijn, blijkens d e  officieele weergave van 
zijn statement het voorbehoud gemaakt: ,,if a certain press 
report was correct", welk voorbehoud de  Herald gemakshalve 
onvermeld liet. Ook nam dezelfde Herald, die met de opzien- 
barende publicatie begon, mijn officieel communiqué slechts in 
een enkele der avondedities o p  en gaf daaraan een allesbehalve 
prominente plaats. 

Op  6 Augustus werd ik uit Sydney opgebeld door Dr. Evart, 
dia naar aanleiding van de  publicaties vroeg wat er eigenlijk aan  
de  hand was - hij was pas terug uit San Francisco - en die 
merkbaar vriendelijker werd toen ik hem het perscommuniqué 
voorlas waarin de Nederlandsche autorit ei te:^ alle verantwoorde- 
lijkheid voor de publicatie verwerpen en deze betreuren. 

Op eene vergadering van den Raad van Dqartementshoofder. 
te  Brisbane op 7 Augustus bespraken wij de zaak opnieuw en 
werd overeengekomen dat ik alsnog een persoonlijke poging bij 
Dr. Evatt zou ondernemen om op de ernstige gevolgen van d e  
genomen beslissing te wijzen. Dit besluit werd o.m. ingegeven 
door den indruk, door mij uit het bovenvermelde telefoongesprek 
met den Minister for  External Aflairs verkregen, dat Dr. Evntt, 
over de  publicaties onthutst, en niet in de genomen beslissingen 
gekend wegens zijne afwezigheid, wellicht meer ontvankelijk zou 
zijn voor onze bezwaren dan de Heer Chifley. 

Mijn onderhoud mei Dr.  Evatt vond 10 Augustus 1945 te  
Melbourne plaats. 

Tevoren had Dr.  van Mook mij in  een privé brief zijn meening 
over d e  aangelegenheid uiteengezet, met de bedoeling, dat  ik 
daarvan naar bevind van zaken zou kunnen gebruik maken. 

D e  gedachtenwisseling met den Minister van Buitenlandsche 
Zaken werd door wederzijdsche openhartigheid e n  een atmosfeer 
van vertrouwen gekenmerkt. 

Ik  liet niet na, in  de  duidelijkste bewoordingen te  kennen te  
geven dat  de  perscampagne, ondanks het feit dat  zij zoogenaamd 
door vriendschap voor onze zaak werd geïnspireerd, daaraan 
den slechtst mogelijken dienst had bewezen. 

Ik herhaalde niet te weten en ook niet te  kunnen verinoeden, 
wie voor de  publicatics verantwoordelijk was, doch liet uitkomen, 
dat de  zegsman evengoed een Australisch militair als e2n Neder- 
lander kon zijn. Van d e  officieele briefwisseling immers hadden 
verschiller.de hoogere Australische militairen inzage of afschrift 
gekregen, hetgeen voor de  hand lag daar zij in voortdurende 
onderhandeling met de Nederlandsche Legerautoriteiten waren. 

Dr.  Evatt bleek met het heele geval verlezen te  zitten e n  





the Government, acting on the advice of the Advisory War 
Council, Production Executive and the Defence Con~mittee, 
which was in a position to determine al1 the considerations in- 
volved. Any advice tendered to you on a lower ievel could not 
take int0 account the overall picture and could, therefore, not 
have had regard to the full impact of the proposals on tha 
Australian War Effort. Any assuinptions which you may have 
reached on such advice would therefore not be competently 
based. 

7 .  It is noted you state that the letter of Szpternber, 1944, 
explicitly stated that a fiirther communication could at once 
be made to you concerning thz progress of the discussion. I 
woiild quote the relative paragraph: 

,,When, as a result of these discussions, fuller information 
is availabie to the Governrnent, a further communication will 
at once be made to Your Excellency." 

8. In regard to the consideration of the proaosal following 
the decision in principle in September, 1944, 1 fee1 that I should 
point out that a representative of the Netherlands Forces was 
associated with the Joint Administrative Planning Sub-Com- 
mittec in its examination of the cominitments involved. The 
Netherlands authorities were tberefore fully aware of the con- 
sideration bekg givcn to the proposal at  its several stages 
preliininary to decision bij War Cabinet and the Advisory War 
Council. 

9. 1 must also draw your attention to the face that, sub- 
sequent to the Governmmt's decision in principle in September, 
1944, and during the period in which the delays to which you 
refer occurred in the receipt of advices from S.H.A.E.F. and 
the Combined Chiefs of Staff, the Commonwealth Govern- 
ment, as a result of dzc;sions reached at the Quebec Conference 
by the late President Roosevelt and Mr. Churchili, undertook 
to provide facilities for the basing on Australia of a British 
Pacific Fleet. It was not found possible to meet in full the 
deinands made on Australian resoxces in this connection, but 
the extent of the further burden imposed on orir econony mav 
be gauged from the fact that it involved, during the first half 
of 1945, îhe provision of works and supplies exceeding 
£ 25 000 000. 

10. Regarding your view that the partial demobilization 
contemplated in Australia had added to your conviction that 
the Netherlands project wouid meet with no obstacles, I must 
emphasize that the reductions in the Forces providecl for in the 
Government's decisions had as their primary objective the 
restoration of a proper balance betwesn the direct mi!itarv 
effort and its industrial basis appropriate to the than and 
immecliately prosaective stage of the war. 

The causes of this disequilibrium in the Australian war effort 
were: 

(a) The extensive cal1 up of manpower for the Forces and 
diversion to war industries following the outbreak of war with 
Japan. 

eb) The large commitments assumed in respect of supplies 
and services for the Allied Forces. 

(C) The desire to maintain the volume of food exports to 
the peop!e of the United Kingdom. 

11. It would have be-n neither !ogical nor equitable for  
Australia in its efforts to restore a proper balance in its war 
effort to accept additional cornmitments for Allied Forces, 
thereby counteracliiig in a degree the measures designed to 
achieve the equiiibri~im to which Australia's war record entitled 
her. You will of course be awarr that the acceptante of the 
proposal for 30000 men, involving training, outfitting, feeding 
and maintenance by an already overtaxed economy, could not, 
even if the project had eventually been approved by the Combi- 
ned Chiefs of Staff, be undertaken except at  the expense of other 
accepted cominitments. 

12. Australia has constantly been mindful of the valuable 
assistance which it received from the Netherlands East Indies 
during the early stages of the war with Japan and we recall with 
gratitude the aeneroiis sesture of your Government in making 
available the Hospita1 Ship ,,Oranjev which has rendered estim- 
able service in our war effort. Australia on its part has reci- 
procated wherever possible and its Forces have played a notable 
part in the recapture of Dutch territory occupied by the Japa- 
nese. 

13. I trust it has been made clear to you thaí the decision 
reached by the Governrnent on the recommendation of the Advi- 
sory War Council was unavoidable in al1 the circumstances. I am 
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of course equally concerned with you that this decision should 
not lead to any impairment of the excellent relations that have 
always existed between our respective Governments and which 
it is my earnest desire, should continue in the future". 

b. Verklaringen 

Generaal-majoor b.d. K.N.I.L. N. L. W. van Straten verklaarde, dat 
hij einde 1943 of begin 1944 voor het eerst te maken heeft gehad 
met de voorbereidingen van de legering van de gezagsbataljons in 
Australië. Men heeft een verzoek ingediend bij de Australische leger- 
leiding om te helpen bij de legering, voorziening van kleding en 
iiitrusting, hulp bij de inst~uctie en bewapening van de troepen, die 
men verwachtte in Australië. Daarover is maandenlang onder- 
handeld, hoewel van de aanvang af is toegezegd, dat de Neder- 
landers steun zouden krijgen in de vorm van een complex kampen 
in West-Australië, in de omgeving van Perth. 

De onderhandelingen zijn hoofdzakelijk gevoerd met de sous-chef 
van de staf van het Australische leger. Van Nederlandse zijde is daar- 
aan door de heer van Straten en door kolonel H. J. de Vries  deelge- 
nomen; een enkele keer was generaal van Oyen er ook bij. De heer 
van Straten is in November 1944 naar Europa gegaan. Hij was toen 
reeds twee keer naar West-Australië geweest om de accommodatie te 
inspecteren. 

De heer van Mook was van opvatting, dat het K.N.I.L. met de 
gezagsbataljons de geallieerden zou ontlasten van orde- en rust- 
bewaring na de operaties tegen de Japanse troepen, aan welke ope- 
raties de Nederlanders niet zouden meedoen. Hij bestemde dus alles 
voor overname van het bestuur en voor handhaving van orde en 
rust in het overgenomen gebied. Het was wel te verwachten, dat, 
wanneer de gezagstroepen voor dat doel werden aangewend, er mili- 
tairen van de geallieerden voor de oorlogvoering vrijkwamen. De 
heer van Mook is er wel mee accoord gegaan, dat de bataljons zo zou- 
den worden geformeerd, dat zij samengevoegd een regiment konden 
vormen. Ook de Australiërs konden zich met deze forniatie verenigen. 

Over het verdere verloop van de onderhandelingen met de Aiistra- 
lische sous-chef zeide de heer van Straten. dat, toen men eenmaal tot 
een overeenkomst was gekomen omtrent de formatie van de troepen, 
die de Nederlanders zouden leveren, de volgende stap was het nagaan 
wat de Australiërs zouden kunnen leveren aan materiaal, waar- 
bij zich echter de moeilijkheid voordeed, dat zij een bepaalde termijil 
stelden, waarop de Nederlanders het beheer van de kampen moesten 
overnemen, wanneer zij begonnen met de opleiding. De volledige be- 
zetting van die kampen kon hun minder schelen, maar zij hadden 
daarin 2000 5 2500 Australiërs, voor wie zij zo gauw mogelijk Neder- 
landers in de plaats wilden hebben. Dit is één van de punten geweest, 
die het gehele plan in gevaar hebben gebracht, omdat de Nederlanders 
die mensen niet konden leveren, daar inen hen niet uit Neder- 
land kon krijgen. Van K.N.1.L.-zijde heeft men zoveel mogelijk 
getracht om alles, wat men aan militairen had, op te leiden tot 
volwaardige instructeurs, waarbij de volledige medewerking van 
de Australiërs werd genoten; de Nederlanders kregen toegang tot 
al de opleidingsscholen. Met de aldus opgeleide instructeurs heeft 
men de ongeoefende troepen uit Nederland en wat er vrijkwam aan 
krijgsgevangenen willen opleiden. Australische instructeurs zouden 
supervisie houden bij die opleiding. 

De onderhandelingen met de Australiërs zijn na het vertrek van 
de heer van Straten verder door kolonel de Vrier op dezelfde basis 
gevoerd en men kreeg de indruk, dat het wel geheel in orde zou 
zijn, hoewel de toestemming van Military Board, welke de uiteinde- 
lijke beslissing had, er nog niet was. Of die later is afgekomen, is de 
heer van Straten niet helemaal bekend, omdat dat moet zijn gebeurd 
in de tijd, dat hij in Europa was. Een officiële schriftelijke toestem- 
ming is er nooit geweest, want die zou de heer van Straten zeker 
hebben gezien. 

Kolonel b.d. K.N.I.L. H. J. de Vries verklaarde, dat hij in 1944 
en 1945 in Australië belast is geweest met de voorbercidingen. welke 
verband hielden met de opleiding, organisatie en wat daarmede annex 
was. ten behoeve van de 28 000 man Nederlandse troepen, die men 
uit de Zuidelijke provincies van Nederland verwachtte. Deze troepen 
zouden worden opgeleid in West-Australië om met generaal Mcic- 
Arthur en de Amerikanen, nadat de Philippijnen waren bevrijd, terug 
te slaan in Zuidelijke richting ter herovering en bevrijding van 
Nederlandsch-Indië. Dc heer de Vries heeft die voorbereidingen ge- 
durende een jaar gedaan, totdat het gehele plan werd afgelast. 

De militaire besprekingen met de Australiërs verliepen goed. Men 
heeft van Australische Regeringszijde ook onmiddellijk in beginsel 
toestemming gegeven, dat de opleiding van de troepen in West- 
Australië zou plaats vinden. Om deze Nederlandse troepen te ver- 
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plegen en te verzorgen, was er personeel nodig. niet alleen veel tech- 
nisch personeel, maar ook dat voor de magazijndiensten. Men moest 
daarvoor een beroep doen op de Australiërs. Dit bracht aanzienlijke 
moei!ijkheden met zich, omdat de Australiërs zelf ook een groot te- 
kort hadden aan alle mogelijke gespecialiseerde krachten. 

De heer de Vrier heeft, met deze voorbereiding belast zijnde, nooit 
enige moeilijkheden gehad met de Australische legerautoriteiten. 
Een van de grote medewerkers van Australische legerzijde is brigade- 
generaal Elliott geweest. 

Er is geen formele toestemming voor deze zaak gekomen van de 
Military Board. De toezegging van de militairen betekende, dat men 
de heer de Vrier gaf hetgeen hij vroeg. De heer de Vries is de ver- 
zekering gegeven: als u maar zegt, wanneer die troepen komen, zullrn 
wij zorgen, dat die mensen tijdig in Perth of elders zijn. Dit konden 
zij weliswaar niet beloven, want daar moesten anderen over beslissen, 
maar de heer de Vries sprak natuurlijk op het militaire niveau. 
Wanneer de Regering later zegt: jullie kunnen dat nu wel allemaal 
beloofd en voorbereid hebben, maar dat gaat niet door, dan staan 
de Australische militaire autoriteiten daar buiten. 

De rechtstreekse bemoeienissen van de heer Ch. 0. van der Plas 
met de opleiding der gezagsbataljons zijn niet van vergaande aard 
geweest. Nadat het onmogelijk was gebleken de opleiding in Enge- 
land te doen plaats vinden, is men op de gedachte gekomen de 
Nederlanders in Australië op te leiden. 

De heer van Mook heeft dit onderwerp na zijn aankomst in 
Australië, begin 1944, eerst met de Nederlandse gezant en op het 
hoogste niveau met de Australische autoriteiten besproken. De zake- 
lijke uitwerking van de plannen is daarna in handen gelegd van gene- 
raal van Oyen. 

Toen de heer van Mook van de conferentie te San Francisco in de 
zomer van 1945 in Australië terugkwam, bereikten hem van links en 
rechts berichten, dat het opleiden van de Nederlandse troepen in 
Australië niet door zou gaan. Er is toen getracht zekerheid te krijgen. 
Aanvankelijk was dit officieel niet mogelijk, maar ongeveer tegelij- 
kertijd met de conferentie te Potsdam, waar besloten is dat het com- 
mando over Nederlandsch-Indië zou overgaan naar de Engelsen en 
Australiërs, is plotseling door de Australische Regering bepaald, dat 
men geen Nederlanders zou opleiden in Australië. 

De heer van der Plas achtte het niet uitgesloten, dat enig verband 
tussen beide besluiten is te bewijzen. 

Intussen was er in Australië veel veranderd. De stemming jegens 
de Nederlanders was niet beter geworden, al wilde de heer van der 
Plas er aan toevoegen, dat de Nederlandse positie in Australië tot 
het laatste toe uitzonderlijk gunstig is gebleven. 

Voor de ongunstige ontwikkeling waren allerlei factoren aan te wij- 
zen. De Australiërs waren begrijpelijkerwijze op de Nederlanders uit- 
gekeken. De Nederlanders waren er zich niet altijd voldoende van 
bewust, dat zij gasten waren van Australië. Zij vonden het wel eens 
nodig heel duidelijk vn luid te zeggen wat zij van de dingen vonden. 
Dat heeft natuurlijk geen goed gedaan. 

Zeker is, dat ook het falen van het leger in Indië in 1942 zeer veel 
kwaad heeft gedaan. Nederlanders in Australië botsten dagelijks 
tegen het feit, dat de Nederlanders bijna zonder slag of stoot de grote 
oliebronnen, waarvan Australië afhankelijk was, hadden overgegeven. 
In Austra!ië was toen onvoldoende benzine en olie. De Nederlandse 
autoriteiten en militairen kregen echter een ruime benzinetoewijzing, 
terwijl de particuliere Australiërs moesten rijden met een houtskool- 
vergasser. Dit was iets, dat de Australiërs iedere dag voelden en dat 
buitengewoon hinderde. Het was zeer moeilijk van de Nederlanders 
uit Indië gedaan te krijg.en zich aan te passen aan de meer sobere 
omstandigheden van de Australiërs. 

Ook de te hoge salariëring van de Nederlanders was voor de 
Australiërs onaangenaam. Toen de heer vaa Mook begin 1944 
terugkwam in Australië, is hij overgegaan tot algehele inkrimping van 
de salarissen, maar toen was het kwaad eigenlijk reeds geschied. 

In Australië was, zo niet een rechtstreeks annexionistische stro- 
ming, toch wel een richting, welke een sterke medezeggenschap 
wenste in bepaalde gebieden van Indonesië. Op een gegeven moment 
bleek ook, dat de Australiërs hun troepen niet beschikbaar wilden 
stellen voor de bezetting van Australische eilandcn. Dit wilden zij de 
Amerikanen laten doen, want zij wilden hun eigen troepen reserveren 
voor de bezetting van Indonesië. 

De heer van der Plas weet wel zeker, dat Minister-President Curtin 
volkomen loyaal tegenover de Nederlanders is geweest. Er waren 
andere leden van zijn Kabinet, die dit in mindere mate waren. Voorts 
was er - meer onder de labour party doch ook onder de conser- 
vatieven - een hevige ergernis over de gebrekkige bescherming van 
de Indonesische arbeider in Nederlandsch-Indie. Terwijl iedere Indo- 
nesiër op staande voet kon worden ontslagen, waren er voor de 
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Nederlandse werknemers wel wettelijke bepalingen. Deze ergernis 
kwam steeds sterker naar voren naarmate Indonesiërs zich meer in 
Australische kringen gingen bewegen. De Australiërs hebben zich 
zeer veel moeite gegeven voor de Indonesiërs. Over het algemeen 
hebben de Nederlanders te dezer zake geheel gefaald. 

De voormalige Nederlandse gezant te Canberra. de heer F. C. 
baron van Aersserz Beyeren van Voshol, heeft zich op 16 Augustus 
1944 per brief tot de Australische Regering gewend, waarin hij haar 
heeft medegedeeld, dat de Nederlandse Regering besloten had om 
na de bevrijding van het Nederlandse grondgebied in Europa over 
te gaan tot het organiseren van ongeveer 30 000 inan Nederlandse 
troepen. 

De heer van Aerssen heeft in die brief verder medegedeeld, dat 
de Nederlandse Regering het op prijs zou stellen, als de oplei- 
ding van die troepen zou kunnen plaats vinden in Australië en hij 
verzocht daaroin de Australische Regering hem te laten weten, 
of zij in beginsel bereid was deze hTederlandse troepen in 
Australië toe te laten, te huisvesten, uit te rusten, te oefenen en te 
onderhouden. De details van deze zaak zouden kunnen worden ge- 
regeld tussen de Australische legerautoriteiten en de Nederlandse 
bevelhebber generaal van Oyen. 

Het antwoord van de Australische Regering was gedateerd 26 Sep- 
tember 1944 en luidde, dat men in beginsel accoord was met het 
hTederlandse voorstel en dat men bereid was zulke faciliteiten te ver- 
lenen en ook hulp, als zulks practisch mogelijk zou zijn, waarbij 
men rekening moest houden met reeds aangegane of nog aan te 
gane verplichtingen. Men ging ook accoord met de suggestie om 
de regeling van de details over te laten aan het overleg tussen de 
betrokken militaire autoriteiten, welk overleg, zoals in die brief er 
nog aan toegevoegd was, desgewenst ook nog door andere Austra- 
lische autoriteiten zou kunnen worden gevoerd. Wanneer als gevolg 
van zulk een overleg de Australische Regering over nadere gegevens 
zou beschikken, zou zij de heer van Aeussen opnieuw benaderen. 
Dit is van belang, omdat de heer van Aerssen niet nieer is benaderd 
door de Australische Regering, behalve op het moment, waarop 
zij hem niededeelde, dat deze gehele zaak niet doorging, terwijl in 
de brief wel degelijk was gezegd, dat zij hem, wanneer er iets nieuws 
te melden was over het verloop van de onderhandelingen, op de 
hoogte zou houden. Tenslotte gaf de Australische Regering nog te 
kennen, dat zij van de veronderstelling uitging, dat de voorgenomen 
troepenzending de goedkeuring had van de Combined Chiefs of 
Staff en dat de troepen deel zouden uitmaken van het onder bevel 
van generaal MacArthur in South West Pacific Area opererende 
leger. 

Daarop zijn toen de onderhandelingen tussen de bevoegde in- 
stanties gevolgd. Er  hebben zeer intensieve besprekingen en 
onderhandelingen plaats gevcnden tussen onze legerautoriteiten en 
de Australische, ook op l-iet hoogste niveau, dat wil zeggen: t~isseii 
generaal van Oyen enerzijds en de Australische opperbevel-iebber, 
sir Thomas Blarney, de Australische kwartiermeester-generaal, luite- 
nant-generaal Cannan en anderen anderzijds. 

Er werd toen een plnn uitgewerkt, waarbij men er van uitging, 
dat de onderbrenging en de oefening van die troepbn zocdin plaats 
vinden in West-Australië. Dat werd daarvoor uitgekozen, omdat 
men dat bijzonder geschikt gebied vond. West-Australië had evn 
goed klimaat en daar was een aantal z.g. army-huts - leger- 
hutten - beschikbaar. De onderhandelingen veriiepen bijzonder 
vlot en van de zijde van de Australische leger-autoriteiten hebben 
de Nederlandse mensen niet anders dan medewerking en grote 
hulp ondervonden. Zelf heeft de heer van Aerssen met de onder- 
handelingen geen bemoeienis gehad, maar hij was in voortdurend 
contact met de militaire autoriteiten, die hem rapporteerden, dat zij 
over het verloop van de besprekingen bijzonder tevreden waren. De 
Nederlanders dachten dus niet anders dan dat deze zaak haar beslag 
zou krijgen en alles was voorbereid voor de ontvangst van de troepen. 

Van de Australische Regering heeft de heer van Aersscn niets 
meer vernomen, totdat de waarnemend Minister van Buitenlandse 
Zaken, de heer Makin, hem op 11 Juli 1945 schreef, dat de Austra- 
lische Regering wegens tekort aan manpower hitar werkprograinma 
had moeten wijzigen en dat zij zich onder de bestaande omstandig- 
heden genoopt zag, haar besluit inzake de Nederlandse gezagstroepen 
te herzien. Van het gehele plan moest worden afgezien. 

De Australische legerleiding, die over dit bericht zelf ook onthutst 
was, heeft na de ontvangst van deze brief de Nederlandse autoriteiten 
gezegd, dat zij er verder niets aan kon doen. Op 2 Augustus 1945 
is de heer van Aerssen naar de Minister-President, de heer Chifley, 
in Canberra gegaan, speciaal met de bedoeling deze zaak te be- 
spreken. De heer van Aerssen heeft hem er toen op gewezen, dat 
hierbij niet alleen een Nederlands, maar zeer zeker ook een ge- 
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allieerd belang was betrokken. De heer van Aerssen heeft hem 
er bovendien op gewezen, dat dit in Nederland een allerslechtste in- 
druk zou maken. Hij hedt  hem ook op de practische gevolgen ge- 
wezen, met name dat er tal van afspraken en regelingen, als gevolg 
van deze gewijzigde houding, nu ook veranderd moesten worden. Dit 
waren regelingen welke waren getroffen tussen de Nederlandse 
Regering en hetzij de Combined Chiefs of Staff, hetzij andere ge- 
allieerde instanties. Het heeft echter allemaal niet mogen baten. 

Daarbij is er nog iets heel bijzonders gebeurd. De dag, voordat de 
heer van Aerssen die bespreking had met de heer Chifley, dus op 1 
Augustus 1945, is deze zaak in het Australische parlement ter sprake 
gekomen. Bij die gelegenheid zijn er vragen aan de Regering gesteld 
door de heer Menzies, in die tijd leider van de oppositie. De heer 
Chifley heeft toen geantwoord, dat er i11 deze zaak geen bepaalde 
verplichtingen tegenover Nederland waren aangegaan, dat het meer 
ezn kwestie van suggesties was, die aan hem waren gedaan, en dat er 
geen briefwisseling over deze zaak bestond. Diezelfde dag heeft één 
van de Melbourne-dagbladen, de $,Heraldo, een van de belangrijkste 
oppositiebladen, de gehele briefwisseling tussen de heer van Aerssen 
en de Australische Regering in extenso gepubliceerd. Dit was natuur- 
lijk voor de heer Chifley uiterst pijnlijk, omdat hij had gezegd, dat er 
geen briefwisseling bestond. De heer van Aerssen geloofde, dat hij dat 
te goeder trouw heeft gezegd. Het is de heer van Aer.rse;z nooit duidc- 
lijk geworden, waaraan die briefwisselingpiiblicatie te wijten is ge- 
weest. Hij heeft onmiddellijk ein onderzoek ingesteld bij zijn eigen 
mensen en dat onderzoek heeft aan het licht gebracht, dat de schuld 
zeker niet lag bij leden van de legatie en bij het personeel van de 
legatie. Die publicatie was gebeurd de dag, voordat de heer van 
Aerssen bij de heer Ciiifley kwam en deze was daarvan op de hoogte. 
Toen de heer van Aerssetz bij hem binnenkwam, heeft hij hem gezegd: 
kijkt u eens, mijnheer Chifley. voordat wij over deze zaak beginnen, 
stel ik er prijs op u te verklaren, dat ik geen bemoeienis met 
deze publicatie heb gehad en dat geen van mijn medewerkers 
daarvan beticht kan worden. Dat hebben de heer Chifley en enige tijd 
daarna dr  heer Evatt, Minister van Buitenlandse Zaken, die de heer 
van Aerssen hierover ook heeft gesproken, beiden volkomen geaccep- 
teerd. Zij hebben wel gevraagd, van wie dat dan wel kon komen. De 
heer van Aerssen heeft daarop geantwoord, dat er in ieder geval bij 
deze onderhandelingen, evenals bij deze briefwisseling, twee partijen 
waren geweest en dat hij dus niet inzag, waarom de indiscretie niet 
evengoed van Australische als van Hollandse zijde kon zijn ge- 
komen. 

Wat nu eigenlijk de ondergrond van de beslissing van de Australi- 
sche Regering was, is heel moeilijk te zeggen. Wanneer die onder- 
grond werkelijk is geweest wat de Regering als reden heeft opgegeven, 
dan is die, van Australisch standpunt uit bekeken, vrij aannemelijk. 
Het was ezn tijdperk, waarin blijkbaar aan Australische hulp en 
Australische manpower heel zware eisen werden gesteld; de heer 
Chifley is toen tot de overtuiging gekomen, dat hij als het ware te 
grote verplichtingen had aangegaan en hij heeft toen gezegd, dat de 
buitenlandse verplichtingen dan maar in de  eerste plaats afgestoten 
moesten worden. 

Van het verdere verloop kon de heer van Aerssen nog zeggen, 
dat er twee keer troepenzendingen naar Australië zijn gekomen. 
De heer van Aerssen herinnerde zich dat speciaal ook daardoor, 
omdat beide keren demonstraties hebben plaats gevonden. Eerst 
is er een schip geweest, genaamd ,,Moreton Bay", met een klein 
aantal Nederlandse militairen aan boord, bestemd voor Neder- 
landsch-Indië. Zij zijn niet in Australië afgezet, maar zijn langs 
Australië gekomen. Enige tijd later is er nog een groter contingent 
van, naar de heer van Aerssen zich meent te herinneren, 600 man 
met de ,,Stirling Castle" naar Australië gekomen. Dit viel midden 
in de periode van boycot van Nederlandse schepen. Toen zijn er 
in de haven van Sidney anti-Nederlandse demonstraties geweest. 
De Nederlandse militairen mochten niet aan wal; dat was op zich 
zelf al een grote te!eurstelling voor die mensen. Zij hadden een 
lange zeereis achter de rug en in het eerste geallieerde land in het 
Verre Oosten werden zij min of meer vijandig ontvangen en moch- 
ten niet aan wal, omdat de autoriteiten in Australië bang waren 
voor relletjes en demonstraties. Toen zijn er grote optochten op de 
steiger geweest met beledigende uitroepen tegen de Nederlanders in 
verband met het conflict met de Indonesiërs en bij die gelegen- 
heid heeft de politie absoluut niet ingegrepen. Daar bleek dus een 
zeer weinig vriendschappelijke houding tegenover de Nederlanders 
uit. Dit waren dus twee schepen, waarmede Nederlandse militairen 
niet in Australië zijn aangekomen, maar wel Australië op weg naar 
Nederlandsch-Indië zijn gepasseerd. Of dit mensen waren, behorende 
tot de gezagstroepen, zou de heer van Aerssen niet met zekerheid 
kunnen zeggen. 
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Dr. van Mook verklaarde, dat de Australische Regering aanvan- 
kelijk een kamp in West-Australië had toegezegd. Het was een zeer 
geschikt kamp, dat de Australische militairen zelf verlieten. Er 
was op aangedrongen, dat de Nederlanders alvast duizend man 
vooruit zouden zenden om het kamp over te nemen en te beheren, 
totdat de andere manschappen zouden komen. Van het transport 
kwam echter niets terecht. In een iets later stadium, de heer van 
Mook schat in Juni 1945, is de Australische Regering - het Austra- 
lische leger wilde de Nederlanders wei graag hebben - gekomen 
met de mededeling, dat er eigenlijk nog geen officieel besluit was, 
terwijl zij nog niet wist of dat genomen kon worden. Tenslotte heeft 
het plan zijn waarde verloren, omdat de mensen niet kwamen. Indien 
de troepen begin 1945 hadden kunnen komen, dan zouden zij, naar 
de overtuiging van de heer van Mook, in West-Australië zijn ge- 
oefend en waren er verder geen moeilijkheden gekomen. Toen de 
komst van de troepen echter traineerde en de politieke situatie in 
Australië een beetje anders werd, is het plan van de baan geraakt. 

Op de vraag om welke reden de Australische Regering tenslotte 
een afwijzende beslissing heeft genomen, antwoordde de heer van 
Mook, dat het misschien uitsluitend was, omdat de Australiërs het 
kamp wilden opheffen; zij wilden daaraan niet langer geld besteden 
in afwachting van het momint, dat de Nederlanders het zouden 
gebruiken. Misschien kwam dit ook vanwege het zich langzamerhand 
wijzigen van de kijk op de politieke situatie in verband met Inda- 
nesië. 

Op de vraag, wat de Regering heeft gedaan met betrekking tot de 
opleiding van Nederlandse troepen in Australië, antwoordde de heer 
van Kleffens, dat uit het desbetreffende door hem voor zijn ver- 
hoor geraadpleegde dossier van het Ministerie van Buitenlandse 
Zaken blijkt, dat de Minister-President Cl~ifley op 2 Augustus 1945 
aan Hr. Ms. Gezant in Au~stralië, baron van Aerssen. had gezegd, 
dat de Australische Regering gein gelegenheid tot opleiding in Au- 
stralië van Nederlandse troepen nee r  wznste te geven, dit, hoewel 
de Minister voor External Afiairs op 25 September 1944 schriftelijk 
had verklaard, dat in beginsel werd ingestemd met het plan om 
ongeveer 300CO man Nederlandse troeprn in Australië te trainin 
en hoewel daartoe tot op het hoogste militaire niveau voorberei- 
dende besprekingen waren gehouden. 

De heer van Aersserz schreef op 10 Augustus 1945 aan de Eerste 
Minister van Australië, de hetr Chifley: ,,Full agreement on thz 
execution was reached". In dezelfde brief staat: 

,.It was never even intimated that difficulties of tbr nature 
n~entioned in the letter of Mr Makin of July 11 1945 would 
stand in its waf. 

De heer Makin was waarnemend Minister van External Affairs. 
Blijkbaar zijn de eerste schriftelijke bezwaren van de zijde van 
Australië in Juli 1945 gemaakt. Tevoren was in gesprekken al vali 
moeilijkheden gebleken. Zodra deze zaak in Den Haag bekend werd, 
heeft de heer var1 Kleffeils gevraagd wat dit was en daarop heeft 
de heer van Aerssen een uitvoerige uiteenzetting gegeven van het 
gehele ge'val. 

Als motief voor haar omzwaai haalde de Australische Regering 
bij monde van de heer Chifley de volgende punten naar voren: 

,,The Commonwealth' limited manpower resources have to be 
split over maintenance of Australia's fighting effort, assisting 
in provision of material nerds o i  the British Pacific Fleet and 
Unitad States forces: providing for essential nerds of the civilian 
population, including housing, meeting of commitments lor the 
British people and providing for production of goods for ex- 
port, including supplits for Unrra." 

Australië, aldus de heer Chijley, k m  niet tezelfdertiid op  zich 
nemen: 

,,Additional commitments which offset the purpose for which 
re~ductions in Australian forces were beir,g made." 

Volgeas hem zou dit het geval zijn geweest, wanneer Neder- 
landse troepen ook nog hadden morten worden opgeleid. 

De zaak werd in de Austral~sche binnenlandse politieke sfeer ge- 
trokken. De leider van de oppositie, de heer Meilzies. was vóór het 
komen van de Nederlandse troepen, zoals blijkt uit de ,,Melbourne 
Herald" van 4 Augustus 1945. Ook de Minister van Buitenlandse 
Zaken, dr. Evatt, zou onze zaak, naar hij Hr. Ms. Gezant op 10 Augus- 
tus in een uitvoerig gesprek toezegde, warm ondersteunen bij de Prime 
Minister. Men z,et, dat de heer van Aersse~~ dus toen reeds in het 
geweer was gekomen ei1 tracntte deze zaak om te zetten, zowel 
door een uiteeiîzetting aan de heer Chijley zelf, als door te gaan 
spreken met de Minister van Buitenlandse Zaken, die beweerde 
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een voorstailder van de zaak te zijn en deze wdrrn zou ondersteunen 
bij zijn Prime Minister. 

De heer van Mook schreef op 8 Augustus 1945 uit Rrisbane uit- 
voerig over deze zaak aan de heer van Aersseri, die te Melbourne was. 

Er waren allerlei omstandigheden, die het begrijpelijk maakten, 
dat Australië deze houding aannam, en er lag niet in, toen reeds, 
de wil om de Nederlanders te contrariëren of dwars te zitten op 
welke manier dan ook. 

4 3. Formatie en uitzending der gezags- en lichte 
infanteriebataljons 

Luitenant-kolonel b.d. W. A. M. Loomans, destijds hoofd van het 
Bureau Gezagsbataljons Indië van het Centraal Indelingsbureau van 
de Koninklijke landmacht verklaarde, dat voor de gezagsbataljons 
Indië de uitzending naar Engeland voor het eerst plaats vond op 10 
Mei; de volgende op 31 Mei 1945. Er vertrokken toen gezamenlijk 225 
man. Op 25 Juli vertrokken er 267. Op 31 Juli 1945 deelde, terwijl 
300 mannen klaarstonden, bestemd om op 1 Augustus te worden 
uitgezonden, de Engelse instantie, die voor het vervoer zorgde, mede, 
dat de transporten van de gezagsbataljons waarschijnlijk tot 16 Augus- 
tus werden uitgesteld. In verband hiermede werden de oorlogsvrijwil- 
ligers vastgehouden in de kampen in het Zuiden, totaal 1370 man; er 
werden maatregelen getroffen, dat de oorlogsvrijwilligers, die al 
waren opgeroepen om de kampen in Nederland weer te vullcn na 
het vertrek van anderen, aan deze oproep geen gevolg zouden geven. 

Er hadden veel meer mensen uitgezonden kunnen worden, wan- 
neer het vervoer goed gelopen was. Inmiddels werd bericht ont- 
vangen, dat de uitzending van telkens 300 man zou kunnen plaats 
hebben op 8, 11 en 14 Augustus. Op deze data werden respectievelijk 
3 17, 320 en 322 man uitgezonden. 

Op 5 September 1945 werd door de Minister van Overzeese Cie- 
biedsdelen een schrijven gezonden aan de Minister van Oorlog, waar- 
in mededeling werd gedaan van de aanwezigheid van de ruim 1200 
man in Engeland en ruim 1000 man in Nederland, bestemd voor de 
gezagsbataljons Indië. In dit schrijven werd verzocht te mogen ver- 
nemen, of deze laatste groep, dus de 1000 man, nog kon worden 
uitgezonden. Voorts werd daarin verzocht de aanneming van vrijwil- 
ligers, bestemd voor de gezagsbataljons, stop te zetten. 

Op 3 September 1945 was bij schrijven van de Minister van 
Oorlog medegedeeld dat, in verband met de capitulatie van Japan, 
door de Ministerraad was besloten de uitzending van de ungeoelen- 
de gezagsbataljons geen doorgang te doen vinden, doch in de plaats 
daarvan een aantal geoefende lichte infanteriebataljons uit te zcndin. 

Op de vraag, wat nu precies de betekenis van de wijziging van 
gezagstroepen in lichte infanteriebataljons was, antwoordde de heer 
Loomans, dat een versnelling in de procedure tot formatie van batal- 
jons verzocht werd, omdat gebruik zou worden gemaakt van de mili- 
tairen van 1940. Wel zou de uitzending van de recruten voor de ge- 
zagsbataljons normaal doorgang vinden tot het basisbataljon en de 
beide eerste gezagsbataljons compleet waren. 

Op 10 September 1945 werd een telegram verzonden uit Melbournc, 
dat de 1200 man, aanwezig in Engeland, cn de 1000 man, aanwezig in 
Nederland, konden worden verscheept, doch dat dezen niet naar 
Australië, doch rechtstreeks naar Batavia moesten worden gezonden. 
Totaal zijn toen uitgezonden 1473 man. Daarvan waren bestemd voor 
het basisbataljon 1015 man (inbegrepen de 225 man in Australië); 
de rest, 458 man, was bestemd voor het eerste gezagsbataljon. Meer 
is door alle omstandigheden en de capitulatie niet uitgezonden. Een 
gedeelte van wat de heer Loomans in de kampen had, is naar I1 5-R.I. 
gegaan, dat later ook naar Indië is gegaan. 

Begin 1945 zijn, aldus Mr Ch. H. J. F. van Houten, met het oog 
op de strijd in Indië, een paar gezagsbataljons geformeerd, voor een 
groot gedeelte bestaande uit manschappen die bij de Binnenlandse 
Strijdkrachten hadden gediend. Deze bataljons zijn op allerlei moei- 
lijkheden gestoten, in de eerste plaats op transportmoeilijkheden, 
voorts op politieke strubbelingen, enz. Zij werden in Australië 
erg onvriendelijk ontvangen. Het was de bedoeling, dat zij aldaar 
zouden worden geoefend en uitgerust, maar deze bataljons zijn, voor- 
zover de heer van Houteri weet, in Australië niet aan land gekomen. 
Zij zijn er wel geweest maar mochten niet ontscheept worden; zij zijn 
aan boord gebleven en weggestuurd. Het eerste bataljon, althans een 
samenraapsel van eenhedan, dat met de verzamelnaam G.B.I. (Ge- 
zagsbataljon Indonesië) of ,,basis-bataljon" werd aangeduid, heeft 
de heer van Houten in December 1945 in Penang aangetroffen, waar 
deze troepen min of meer aan hun lot waren overgelaten en zich 
daarover ernstig beklaagden. 
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Het bataljon stond op het inonierit, waarop de heer vair Houten 
het aantrof, onder commando van een officier van het K.N.I.L., 
majoor Steenhouiver. Deze bataljons waren geëncadreerd inet 
K.N.1.L.-personeel en werden geformeerd olider de auspiciën van 
het hlinisterie van Koloniën. De B.S. heeft daar geheel buitzn ge- 
staan. 

De heer B. J. C. van Kootcri, de toenmalige commandant der stoot- 
troepen, verklaarde, dat hij in Mei, Juni 1945 de opdracht van de 
Prins heeft gekregen om de stoottroepen van Brabant en Limburg 
opnieuw te formeren en daarbij aan te trekken die mensen uit het 
Noorden van het land, die in aanmerking kwamen voor de stoot- 
troepen. 

Het eerste en het derde bataljon zouden zo spoedig mogelijk naar 
Indië vertrekken. De z.g. lange contracten waren nog niet getekend. 
Toen heeft men èn van de staf van de Prins èn van de hlinister van 
Oorlog de mededeling gekregen, dat de salarisregeling, het pensioen 
en de kostwinnersvergoeding zoiiden worden geregeld op de wijze, 
zoals door de heer van Kooten en het Ministerie mondeling was 
overeengekomen. Dit kon door de leiding aan de jongens officieel 
worden medegedeeld. 

Na dit advies heeft men de jongens direct de contracten later) 
tekenen. De leiding der stoottraeprn heeft toen in de tijd van zes 
vi.ek?n twee volle bataljons klaar moetrn stomeii, hetgeen ook geen 
kleinigheid was. Zij zijn ook geïnspecteerd, één bataljon door 
de Prins zelf en het andere door kolonel Doorinan, waarbij deren 
dachten, dat men het ene bataljon snel van Vught naar de Harskamp 
had gebracht en omgekeerd. Dat was echter niet het geval. Zo wer- 
den de stoottroepen nog wel eens gewantrouwd. Die twee bataljons 
zijn in September 1945 vertrokken, maar nog steeds had men zwart 
op wit geen toezeggingen over betaling, enz. Toen de jongens een- 
maal aan boord waren, kregen ze de oude regeling voor hun neus. 
De heer vniz Kouten is toen heel erg kwaad geweest en heeft heel 
scherp aan de Minister van Oorlog geschreven. 

Toen de heer van Kooterz die twee bataljons vlug klaar had ge- 
stoomd, kreeg hij een opdracht oin nog twee bataljons klaar te maken. 
Daarna mocht hij zelf niet naar Indonesië. Daar heeft hij ook 
nog inet Minister Meyrien correspondentie over gevoerd. 

De heer P. L. (2. Doorriicln, chel staf bij de B.N.S. voor de K.L., 
heeft met betrekking tot de opleiding van de opgeroepenen, die naar 
Indië inoesten, naar voren gebracht dat, toen op een gegev-n 
ogenblik Japan capituleerde, er geen eenheden waren om naar Indië 
iiitgezonden te worden. Het plan van Overzeese Gebiedsdelen om in 
Australië de mensen te trainen is op niets uitgelopen. Vóór de capi- 
tulatie van Japan kon er niets aan worden gedaan, omdat de Engelsen 
er geen equipinent voor gaven. 

In de periode van April 1945-Augustus 1945 is de heer Doornzan 
naar Engeland geweest in verband met deze zaak. In  militair opzicht is 
alles, natuurlijk voorzover de omstandigheden dit toelieten, in goede 
banin geleid. hlen had mensen met ern Itorte- of een lange-verband- 
acte. De mensen. die de lange-verbandacte hadden getekend, waren 
bereid overal ter wereld te dienen. Toen de oorlog in Europa was ge- 
eindigd, waren de gedurende de bevrijding gevormde bataljons de 
enige troepen, die beschikbaar waren. Met Zijne Koninklijke Hoog- 
heid heeft de heer Dooniian deze zaak besproken en toen is beslist, 
dat deze troepen naar Indië gestuurd zouden worden. Men heeft in 
dit opzicht veel medewerking gehad van het Britse War Office. Daar 
stelde men twee kampen nabij Aldershot beschikbaar om telkens 
2 x 2 bataljons te sturen om gereed te worden gemaakt voor uit- 
zending naar Indië. Dat waren dus bataljons, die gedurende de win- 
ter een zekere oefening hadden gehad. 

De heer Doorinan denkt, dat er 27 bataljons waren. Die batal- 
jons waren samengesteid uit gedeeltelijk lang-verbandacters, gedeel- 
telijk kort-verbandacters. Eerst moest zien de mensen, die voor uit- 
zending naar Indië in aanmerking kwamen, bijeenvoegen. Iedereen, 
die alleen voor de dienst in Nederland geschikt en bester~d was, werd 
geplaatst bij bepaalde onderdelen, terwijl de mensen, die naar Indië 
zouden gaan, bij elkaar werden gebracht in andere onderdelen. Deze 
laatste onderdelen werden dan in kampen in Engeland uitgerust en 
geoefend en gingen daarna naar Indië. 

Over de gezagsbataljons voor Nederlandsch-Indië bracht de heer 
M. R. N. Calnieyer, destijds chef van het Kabinet van de Miillster 
van Oorlog, het volgende naar voren. 

Nadat er eerst reeds moeilijkheden waren gerezen omtrent de ver- 
scheping van onze troeper,, omdat onze scheepsruimte toen nog in de 
geallieerde pool was en wij er daarom niet de beschikking over kon- 
den krijgen en begin Augustus Australië weigerde de gezagsbataljons- 
Indië daar te doen opleiden, veranderde op 15 Augustus 1945 de 
toestand als op slag door de capitulatie van Japan. Van dat ogenblik 
af klemde de noodzaak om op zeer korte termijn troepen naar Neder- 
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landsch-Indië uit te zenden. De enige troepen, die daarvoor eigenlijk 
in aanmerking kwamen, waren de reeds gevormde gezagsbataljons. 

Door de Nederlandse Regering is toen aan S.H.A.E.F. gevraagd 
om de bataljons, die reeds gevormd waren, vrij te geven, opdat de 
Nederlandse Regering in staat zou zijn om deze op korte termijn 
naar Nederlandsch-Indië uit te zenden. Geleidelijk aan zijn toen al 
deze bataljons vrij gegeven. Aanvankelijk een tiental en later geleide- 
lijk ook de andere. Het was toen nodig om deze inensen te her- 
groeperen, omdat er twee verbandakten waren, de z.g. lang- en kort- 
verbandakten en alleen de lang-verbandakte hield de bepaling in, dat 
de vrijwilliger overal ter wereld moest dienen en dus ook naar 
Nederlandsch-Indië kon worden uitgezonden, Men moest dus deze 
vrijwilligers met de z.g. lang-verbandakte in bataljons bij elkaar 
brengen. 

Achtereenvolgens is toen een reeks bataljons oorlogsvrijwilligers 
gevormd, hoofdzakelijk geëncadreerd met officieren, voortgekomen 
uit oorlogsvrijwilligers, afkomstig uit de B.S. Op 18 September 1943' 
zijn de eerste troepen vertrokken, die door vele andere zijn gevolgd. 

-In totaal zijn er- 27 lichte-infanterie-bataljons naar Indië gestuurd. 
Aangezien deze bataljons slechts een lichte bewapening hadden, is 
men er later, in Indië, toe overgegaan deze bataljons om te boilwen 
tot gewone infanterie-bataljons; zwaardere wapens zijn toen naar 
Indië gezonden. De voorbereidingen hiertoe zijn getroffen in het na- 
jaar van 1945; de uitvoering daarvan loopt tot in het begin van het 
volgende jaar. 

Toen geleidelijk bleek, dat men met de genomen maatregelen voor 
Indië in het geheel niet kon volstaan en dat men dus meer troepen 
en meer middelen zou moeten uitzenden dan voor het handhavzn van 
orde en rust - onder gemakkelijke omstandigheden - vereist zou 
zijn en er ook geleidelijk aanvragen uit Indië begonnen te komen, 
is de heer Caltneyer einde November 1945 naar Indië gezonden om 
daar besprekingen te houden en een plan op te maken, wat er dan 
eigenlijk onder de gewijzigde omstandigheden zou moeten worden uit- 
gezonden. Van die reis is hij de dag na Kerstmis 1945 teruggekomen, 
zodat men het toen opgestelde plan eerst in het begin van het volgen- 
de jaar heeft kunnen uitwerken. 

Wat de materiële zijde betreft, zeide de heer Calmeyer, dat het oor- 
fogsmaterieel van Engeland is verkregen, ten dele nog onder ,,mutual 
aid" voor de in deze eerste periode naar Indië gezonden bataljons. 
De hulpverlening werkte voor de troepen, die naar Inmdië gingen, nog 
iets langer door dan voor de Nederlandse troepen. 

De kleding is uit Engeland en Canada betrokken. 
Uit hetgeen de heer Calnzeyer in een artikel heeft geschreven, nl.: 

,,Grote moeilijkheid leverde ook het verkrijgen van de nodige 
scheepsruimte op, daar de Nederlandse koopvaardijvloot nog ter 
beschikking van de geallieerde opperleiding was. Echter alle be- 
zwaren werden overwonnen en 18 September 1945 verliet het 
eerste bataljon, I1 13-R.I., de Nederlandse bodem". 

kan men de conclusie trekken, dat er na 18 September 1945 geen 
belemmeringen meer waren uit hoofde van te geringe scheepsruimte. 

Oud-minister van Oorlog dr. de Quay heeft verklaard, dat in 
April en Mei 1945 de Nederlandse Regering van mening was, dat hei 
wenselijk was eerst de expeditionnaire macht op te bouwen. De eerste 
divisie van de expeditionnaire macht werd op dat moment reeds ge- 
vormd en de tweede divisie was in voorbereiding. De gedachte was 
althans, dat binnen afzienbare tijd de tweede divisie ook zou worden 
opgeleid om mede te kunnen doen aan de strijd, die in het Verre 
Oosten werd verwacht. 

In de herinnering van de heer de Quay is blijven hangen, dat de 
Nederlanders nooit, van geen enkele instantie, medewerking hebben 
gekregen in deze zaak. De heer Thal Larsen moest de kampen in 
elkaar zetten; hij kon daarbij niet aan barakken ltornen, niet aan 
materiaal; hij kon niets gedaan krijgen. 

Naar aanleiding van de nota van een bespreking, die is gehouden 
op 4 Juni 1945, waarin over de gezagsbataljons staat: 

,,Zijne Excellentie geeft een kort overzicht van de moeilijk- 
heden, welke zich voorgedaan hebben bij de oprichting en uit- 
zending naar Australië der gezagsbataljons Indië. Luitenant- 
kolonel Silbigev moet mededeeling van hetgeen op de jongste ver- 
gadering van de Commissie Oorlogvoering ter zake is besloten, 
in verband met een plan om de uitzending dezer troepen met 
Nederlandsche schepen en eigen beheer binnen een tijdsbestek 
van zes maanden te doen plaats hebben.", 

verklaarde dr. de Quay zich wel te herinneren, dat er een bespreking 
is geweest; hij weet echter niet, hoe het zat met de Nederlandse 
schepen. 
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Over het vervolg van het verslag luidende: 

,,Generaal-majoor Dijxhoorn deelt mede, deze aangelegenheid 
tevens met S.H.A.E.F.-nlissioi~, generaal Clark, te hebben opge- 
nomen en de mogelijkheid te hebben besproken om 10 000 oor- 
logsvrijwilligers in burgerkleeding van een haven van uit het 
continent rechtstreeks naar Australii5 te zenden en daarenboven 
nog 4000 man light infantry battalions, die in November a.s. 
beschikbaar zouden kunnen komen. Generaal Clark zal deze 
zaak opnemen met S.H.A.E.F., terwijl de Minister van Oorlog 
de noodige stappen zal moeten doen bij zijn Britschen collega," 

zeide de heer (Ie Quay, dat daar wat hem betreft, in ieder geval niets 
van is gekomen. Hij meent, dat alle schepen automatisch in de pool 
zaten. Misschien, dat de schepen, die men in Nederland vond, er bui- 
ten vielen. Hij veronderstelt, dat hier bedoeld is een poging aan te 
wenden om Nederlandse schepen uit de pool te kr~jgen. Hij zou 
niet weten, of er hier nog schepen zijn geweest. Alle andere schepen 
vielen er zijns inziens automatisch in. De heer de Quay weet niet, hof 
deze zaak is afgelopen. 

Op de opmerking, dat men wel eens hoort zeggen, dat de Regering 
,n van te weinig heeft gedaan om de mogelijkheid tot het uitzend- 

troepen naar Indië te realiseren, gaf de heer de Quay ais zijn mening, 
dat de mate van moeite en activiteit niet zo heel gemakkelijk is aan 
te geven. Hij kon wel zeggen, dat het een vraagstuk was, dat meer- 
malen in de Ministerraad is besproken en men heeft ook meermalen 
gemerkt dat het nuttige effect van de demarches zeer gering is ge- 
weest, ook vaak tot grote ontstemming van de Regering. Dat kon 
natuurlijk wel liggen aan de wijze, waarop de Nederlandse autori- 
teiten deze zaak hebben aangepakt, of de kwaliteit en het formaat 
van de mensen die deze zaken moesten aanpakken. Tenslotte was 
Engeland en waren alle geallieerde landen in de laatste phase van de 
oorlog en alle aandacht van de daar aanwezige mensen was dus 
geconcentreerd op de oorlogvoering. Het was wel begrijpelijk, dat 
het bijzonder moeilijk was om op het hoogste niveau een introductie 
te krijgen bij de personen, die tenslotte aan de touwtjes trokken en 
die het tenslotte uitmaakten. Een stuk van de bestaande relr.ties sprak 
hier ongetwijfeld een woordje mee. Met andere woorden, het con- 
tact, dat vroeger de heer Gerhrandy heeft gehad over deze zaken met 
Churchill, was een uniek contact in deze zin, dat, als iemsnd anders 
dat contact moest overnemen, dit dan naar de overtuiging van de 
heer de Quay onmogelijk was geweest. Iemand als generaal Dijx- 
hoorn, die relaties had, kon tenslotte binnenkomen op de staf, lton 
zich aanmelden en kreeg personen als generaal Bedell Srnith te 
spreken en misschien ~ e l f s  generaal Eisenhower, maar - de heer de 
Qzlay herhaalde - alles was geconcentreerd op de oorlogvoering in 
Europa en daarna op de oorlogvoering in het Verre Oosten. Hij ge- 
loofde, dat men in dit licht ook wel dit falen moet zien, in deze zin 
dus dat er geen resultaten werden bereikt, ondanks het feit dat men 
overal vriendelijk werd ontvangen, maar dat men tenslotte deze zaak 
niet op gang kon krijgen. Een tweede element, dat naar zijn mening 
ook van invloed is geweest, misschien wel een beetje a posteriori 
geredeneerd, is, dat men de wijze, waarop de oorlog in het Verre 
Oosten is verlopen, het plotselinge einde en het omzetten van de 
commando's zelf nog op het laatste moment (waarbij de heer de 
Quay doelde op de overschakeling van de Amerikanen op de Engelsen 
wat betreft Indonesië), niet had voorzien. Dit heeft er zijns inziens 
toe geleid, dat de vragen van de Nederlanders om schepen te krijgen 
voor een paar divisies zijn weggedrukt. 

De vraag, of de Nederlandse Regering heeft gedaan wat zij kon 
om de troepen te verschepen, durfde de heer de Qzlay met een vol- 
mondig ja te beantwoorden. 

Betreffende de Nederlandse positie in de geallieerde ,+hipping 
pool" verklaarde oud-Minister van Scheepvaart, J. M. de Booy, 
dat de gehele Nederlandse koopvaardijvloot door de Nederlandse 
Regering was gevorderd, die haar in charter heeft afgestaan aan de 
Engelsen en later aan de Engelsen en Amerikanen gezan~el~lijk. 

Het operationele bevel lag bij de Engelsen, maar de Nederlandse 
Regering kon op het verplaatsen van schepen wel invloed uitoefenen. 
Wanneer een groter percentage van de Nederlandse vloot op een ge- 
vaarlijk gebied werd ingezet dan het percentage van b.v. de Britse of 
Noorse vloot, kon de Regering protesteren. Zij werd dus gekend in 
de allocatie van de schepen. Zo heeft zij b.v. de ,,Nieuw Amsterdam" 
de gehele oorlog door uit de meest gevaarlijke wateren weten te 
houden. 

De vrije beschikking over de schepen had de Nederlandse Regering 
zeker niet. Wanneer zij een schip voor een speciaal doel wenste, 
moest zij dit als ieder ander vragen aan het ,,Ministry of Wartrans- 
port". 



98402 (Gerbrandy) 

99147 (Meynen) 

l )  Bijlage 60. 

De heer Gerbrarzdy verklaarde, dat tegen het einde van de oorlog 
de gehele strategie en alle belangrijke beslissingen in Amerikaanse 
handen waren, omdat de Amerikanen nu eenmaal de grootste macht 
vertegenwoordigden. Ook de Engelsen moesten zich toen naar de 
Amerikaanse verlangens richten. Toen de heer Gerbrandy met Chur- 
chill een onderhoud had betreffende het ter beschikking stellen van 
ve~oerseenheden voor de gezagsbataljons, verklaarde deze, dat hij er 
niets meer over te zeggen had, aangezien alles in Amerikaanse handen 
lag. 

Toen o p  15 Augustus 1945 Japan capituleerde, aldus de heer Mey- 
nen, ontstond de noodzaak zo snel mogelijk troepen naar Neder- 
landsch-Indië te zenden. De eigenlijke taak van de expeditionnaire 
macht: de strijd tegen Japan, verviel toen en er waren, zo dacht de 
Regering aanvankelijk, in Indië slechts troepen nodig ter handhaving 
van orde en rust. De training van de expeditionnaire macht was 
bovendien nog lang niet klaar en de enige bataljons, welke uitge- 
zonden konden worden waren die, welke bij het Britse Rijnleger 
waren ingedeeld. Deze bataljons namen deel aan de bezetting van 
Duitsland. De heer Meynen is toen naar de Engelse Minister van Oor- 
log te Londen gegaan en heeft hem gevraagd die bataljons weer ter be- 
schikking van de Nederlandse Regering te stellen. De Engelse Minis- 
ter ging hiermede accoord mits de expeditionnaire macht, wanneer 
die klaar zou zijn, ter beschikking zou worden gesteld van het Britse 
Rijnleger om mede te werken aan de bezettingstaak in Duitsland. 
Dit is toen besloten. De expeditionnaire macht is later, zoals bekend, 
toch naar Indië gezonden. 

In Duitsland bevonden zich toen 10 L 15 Nederlandse lichte infan- 
terie-bataljons. De bedoeling was 27 van deze bataljons klaar te 
maken. 

Inmiddels had de Australische Regering medegedeeld, dat zij de 
vroeger gedane toezegging om Nederlandse recruten in Australië op 
te leiden niet gestand kon doen. In Nederland waren toen nog zeer 
veel oorlogsvrijwilligers, die niet in werkelijke dienst konden worden 
opgeroepen, omdat er geen trainingsfaciliteiten waren. Velen van 
deze oorlogsvrijwilligers hadden zich opgegeven om dienst te doen in 
het Verre Oosten. 

Toen derhalve besloten was de lichte infanteriebataljons uit Duits- 
land terug te halen en te bestemmen voor uitzending naar Neder- 
landsch-Indië, werden deze bataljons naar Nederland gehaald teneinde 
deze opnieuw samen te stellen, omdat vele militairen van deze batal- 
jons alleen getekend hadden voor dienstneming tegen Duitsland. 
Dezen hadden een zogenaamde korte verbandacte. Slechts zij, die zich 
opgegeven hadden voor dienstneming overal ter wereld en een lange 
verbandacte hadden, konden naar Indië worden gezonden. Uit het 
reservoir aan mensen, die oorspronkelijk naar Australië zouden gaan, 
hadden reeds velen, toen zij steeds maar niet werden opgeroepen voor 
inlijving in werkelijke dienst, zich teruggetrokken. Uit het overschot 
zijn de lichte infanterie-bataljons uit Duitsland opgevuld. 

De heer Meynen wees er met nadruk op, dat het in die tijd een 
groot werk is geweest om de bataljons, welke overal door Duitsland 
verspreid waren, ,,uit te kammen". Wanneer dit gebeurd was, moesten 
de oorlogsvrijwilligers met de lange verbandacte daar ingezet worden 
en moesten deze bataljons opnieuw worden getraind en opgeleid. 

Reeds in September 1945 is met de uitzending van deze nieuw 
samengestelde bataljons begonnen. l )  In 1945 zijn 17 bataljons uit- 
gezonden, 5 in September, 5 in October en 7 in de overige maanden. 
De Nederlandse Regering heeft er in Januari en Februari 1946 nog 
telkens 5 uitgezonden, zodat er in dit tijdvak 27 lichte infanterie- 
bataljons naar Nederlandsch-Indië zijn gezonden; in totaal waren het 
ongeveer 30 000 man. 

De eerste 17 zijn de bataljons geweest, welke door de Engelsen 
naar Malakka zijn gedirigeerd. De in 1946 gezonden 10 bataljons 
zijn gevormd uit personeel van de Binnenlandse Strijdkrachten en uit 
oorlogsvrijwilligers, die zich hadden opgegeven voor de gezagsbatal- 
jons-Indië. 

Behalve deze bataljons zijn ook nog uitgezonden het zogenaamde 
basis-bataljon en de eerste twee gezagsbataljons-Indië, welke reeds, 
althans op papier, waren geformeerd. 

Van Engelse zijde is de uitrusting en bewapening voor deze 27 
bataljons verkregen. Van Nederland uit zijn deze eenheden eerst ver- 
scheept naar Engeland, alwaar zij hun tropenuitrusting hebben ont- 
vangen. Van daaruit zijn zij naar het Verre Oosten gezonden. De 
moeilijkheden met het transport waren toen opgelost. 

Behalve het zogenaamde basis-bataljon en de twee gezagsbatal- 
jons-Indië zijn geen nieuwe gezagsbataljons-Indië geformeerd volgens 
de plannen, zoals die oorspronkelijk waren. 
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De directe aanleiding tot de poging van de heren Gerbrandy en 
Sclzernzerhorn om in Juli 1945 een onderhoud te hebben te Potsdam 
was, aldus de heer Scherrnerhorn, dat van Nederlandse kant op het 
hoogste punt druk uitgeoefend zou moeten worden om een ontwikke- 
lingslijn te doen volgen, welke wel door MacArthur werd voorge- 
steld, maar niet door de Combined Chiefs of Staff te Washington 
werd aanvaard. Dit was nl. het ontwikkelen van militaire activiteit, 
waarin Nederlandsch-Indië zou worden betrokken. De heer Scher- 
merhorn herinnert zich niet precies meer de details, maar hij meent, 
dat er een 'bepaald programma in discussie was, waarbij eerst Noord- 
Sumatra aan de beurt ZOU zijn en daarna Java. In die maanden was 
reeds de werking van de opvatting zichtbaar, welke later duidelijk 
zou worden, nl. dat aan Amerikaanse zijde he: plan bestond Japan di. 
rect op  de knieën te brengen door middel van de atoombom, zoals 
later ook is gebeurd. In een dergelijk programma paste een gevecht 
om Nederlandsch-Indië bepaald niet, omdat men uitging van de ver- 
onderstelling, dat, als Japan in elkaar zakte, de rest van zelf zou 
volgen. Over die controverse ging het de Regering echter in de aller- 
eerste plaats, omdat zij toen wel inzag, dat de weg, die men te 
Washington voorstond, voor Nederland niet zonder gevaren was. 
Vooral de heer van Mook heeft daar zeer sterk de nadruk op ge- 
legd. Daarom hebben toen plannen bestaan om te trachten op het 
hoogste niveau er achter te komen wat er van waar was en of er een 
mogelijkheid zou bestaan de plannen, die de Regering MacArthur 
toedichtte, tot werkelijkheid te maken. Het zal wel duidelijk zijn, 
dat ook zij in volkomen onwetendheid verkeerde ten aanzien van 
hetgeen er op til was. Gesteld dat dit onderhoud zou hebben plaats 
gevonden, dan zou er naar de mening van de heer Scherinerhorn 
geen kans zijn geweest, dat de heren te Washington voor de Ne'der- 
landse verlangens door de knieën zouden zijn gegaan, Dit is de be- 
schouwing, die de heer Schermerhorn hier na 15  Augustus altijd aan 
heeft vastgeknoopt, gezien het verloop van de oorlog en het plan 
van de Combined Chiefs of Staff om langs deze weg de  oorlog met 
Japan tot een einde te brengen. 

De gehele geschiedenis ten aanzien van Indië is in belangrijke mate 
ten nadele van Nederland gewijzigd door het feit, dat de oorlog in 
Europa een half jaar langer en in de Far East een half jaar korter 
heeft geduurd dan men had geraamd. Zo liggen de feiten. 

In Juli 1945 meende de Regering, dat er inderdaad nog een kans 
bestond, die, achteraf gezien, gelet op wat er later is gebeurd, op 
dat moment reeds niet meer bestond. Toen men de atoombom bij 
wijze van spreken in zijn achterzak droeg, was er geen sprake van, 
dat men op dat ogenblik met een krijgsplan, zo volkomen geconcen- 
treerd op Japan, bereid zou zijn geweest Amerikaanse mensenlevens 
te offeren in Nederlandsch-Indië om der wille van een zaak, waarvan 
men tevoren wist, dat die automatisch zou worden opgelost, om- 
dat de Japanners immers toch ook daar zouden capituleren. Toen 
de Japanners op 15 Augustus capituleerden, had voor Nederland 
deze zelfde actie, als bedoeld in Juli, niet de  minste betekenis meer. 
De Regering heeft dus gezegd, dat, wanneer zij zich daarna tot de 
geallieerden zou wenden, dit alleen kon zijn om alsnog de bezetting 
van Batavia en Java gedaan te krijgen, wat zij aanvankelijk de ge- 
allieerden graag had laten doen. 

Op de vraag, of zijn zienswijze juist wordt weergegeven, wanneer 
men zegt, dat de heer Scherrnerhorn in Juli heeft getracht contact 
met Truman en Ch~rch~ i f l  te krijgen in de  hoop, dat er nog iets 
aan was te doen, en dat dit is mislukt, omdat het onderhoud is ge- 
weigerd, antwoordde deze: neen, beslist niet. Het is niet mislukt, omdat 
het onderhoud is geweigerd. Het is mislukt, omdat de Combined 
Chiefs of Staff, d.w.z. Trurnan en Churchill, wisten, dat over zoveel 
weken atoombommen op Japan zouden worden gegooid, zodat men 
er niet over dacht van tevoren Sumatra of Java nog te bezetten. 

Als de heer Schermerhorn zich goed herinnerde, was de volgorde: 
Sumatra, Java. De heer Schermerhorn weet niet, of hij het wel zeggen 
mag, maar het is voor hem de vraag, of zelfs MacArthur heeft ge- 
weten, wat er ging gebeuren. Als hij het geweten heeft, is er ruimte 
voor de veronderstelling, dat hij de beer van ~Mook op een dwaal- 
spoor heeft gebracht met een voorstelling van zaken, alsof de wej  
naar Japan zou kunnen leiden over Wederlandsch-Indië. 

Over het telegram van 20 Jiili 1945, waarin staat: 

,,De pogjng van gzn-raal Clark on: een bijeenkomst van 
onzen Minister-President met Trurncrn en Churchill te Berlijn 
te arrangeeren, heeft schipbreuk geleden. Het antwoord luidt: 
het is helaas niet mogelijk; de gewone diplomatieke wegen moe- 
ten worden bewandeld.", 
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zeide de heer Scherrnerhorn, dat dit is gebeurd, omdat men toen 
reeds wist, dat de atoombom zou vallen. 

De geallieerden hadden een heel ander krijgsplan in het hoofd. 
Gezien het feit, dat er van Nederlandse zijde langs de gewone 
kanalen reeds meer dan eens geprobeerd was dit plan van MacArthur, 
dat dr. van Mook steunde, uitgevoerd te krijgen, konden zij van 
tevoren uitrekenen, dat het verloren tijd en moeite was. Dit is een 
constructie, die de heer Schermerhorn na 15 Augustus 1945 voor 
zich zelf heeft gemaakt en die hem vrij logisch lijkt. 

De Minister van Buitenlandse Zaken heeft op 21 Juli 1945 een 
telegram gezonden aan de heer Loudon te Washington, waarin hij 
opdracht geeft het verzoek tot een samenspreken tussen de heren 
Schermerhorn en Gerbrandy met Churchill en Truman te bevorderen. 
Dit telegram luidt: 

,,Aangezien beide hoofdpersonen thans met alle militaire ad- 
viseurs bijeen, heeft Schermerhorn voor hem en Gerbrandy 
belet gevraagd via S.H.A.E.F.-missie en Montgomery teneinde 
te Potsdam te bespreken primo noodzaak spoedige bevrijding 
Java, gezien meer dan treurigen toestand inwoners secundo ons 
levensbelang bij spoedigsten overvoer militair en burger perso- 
neel Indië. S.H.A.E.F. verzond boodschap Woensdagochtend, 
waarop Vrijdag namiddag werd geantwoord zaak langs diplo- 
matieken weg moest worden aangebracht. In Den Haag, waar 
dit antwoord werd ontvangen, is gebruik gemaakt var1 aan- 
wezigheid Hornbeck om te vragen verzo2k onverwijld naar 
State Department doorgeven, waaraan hij voldeed. Gelief dit 
verzoek steunen en uiteenzetten het hier levensbelangen van 
het Koninkrijk betreft, die in overeenstemming moeten worden 
gebracht met die der algemeene oorlogvoering, welker gewicht 
wij ten volle erkennen. Ik aanteeken, dat niet ontvangen van 
Eersten Minister en vorigen Minister-President schandaal zou 
veroorzaken en niet verborgen zou worden gehouden, terwijl 
wij ons in dat geval, hetwelk wij ernstig hopen zich niet zal 
voordoen, vrijheid van handelen moeten voorbehouden. FO- 
reign Office zou verzoek naar Britsche delegatie Potsdam door- 
geven. Gelieve uw indrukken seinen." 

Zo'n telegram past, aldus de heer Schermerhorn, volkomen in de 
gedachtengang, welke hij hierboven ontwikkelde, en in de sfeer, waar- 
in men op dat moment leefde. 

Op de opmerking. dat dit een sfeer was, die door de heer van 
Kleffens blijkbaar nog niet als zodanig werd erkend, zeide de heer 
Schermerhorn: natuurlijk niet; de heer van Kleffens wist dat ook 
niet. Het was toen 22 Juli 1945. De Regering wist er niets van, dat 
werd pas op 15 Augustus duidelijk. Zij wist wel, dat er discussie was 
over de vraag, of men recht op het hart van Japan aan zou gaan of 
niet. Zij meende, dat dit een gewone militaire discussie was, zoals die 
er wel meer zijn. Zo lag de zaak achteraf beschouwd niet. De  heren 
hadden iets in hun achterzak, dat in het Nederlandse denkschema geen 
plaats had. De heer Scherrnerhorn gelooft echter, dat er maar weinig 
mensen waren, die het wèl wisten, en bij de Regering bepaald nie- 
mand. Haar redenering was dus goed bedoeld, maar ondoeltreffend 
in de geldende omstandigheden. 

In antwoord op bovenstaand telegram van 21 Juli seinde de ambas- 
sadeur te Washington aan de Regering op 23 Juli 1945: 

,,Telegram van Hornbeck was heden, Zondag, nog niet ont- 
vangen door Staatsdepartement. Ik zal na ontvangst onmiddellijk 
Uw instructie bij Crew ten uitvoer brengen. Mijn voorloopige 
indrukken zijn als volgt: 

1. Het is niet uitgesloten, dat ook anderen verzocht hebben, 
of zullen verzoeken, om op Potsdam ontvangen te worden. In- 
dien zulks geweigerd is of wordt, voorzie ik eveneens in onder- 
havige geval weigering. 

2. Wij dienen naar mijn meening steeds blijven voortgaan met 
onderhandelingen om onze desiderata te verwezenlijken. Met oog 
op onze moeilijke positie in het algemeen kan ik niet inzien wat 
met poging tot bruskeeren, waarop slot Uw telegram zou duiden, 
gewonnen zou kunnen worden. 

3. De officieele woordvoerder van U.S.A. Regeering voor de 
Radio-uitzendingen naar Japan heeft gisteren tijdens radio-rede 
voor Japan verklaard dat Japan volgend alternatief had: of ver- 
woesting van Japan gevolgd door gedicteerden vrede, of onvoor- 
waardelijke overgave op grondslagen Atlantic Charter. Verder 
werd verklaard, dat er thans nog invloedrijke persoonlijkheden 
in de Vereenigde Staten waren, die den totalen ondergang van 
Japan zouden willen vermijden, doch dat ook hun geduld uit- 
geput raakte. Ofschoon rede allicht gedeeltelijk gedisconteerd kan 
worden als ,,psychological warfare" is zij veelbeteekenend in ver- 



1) Vgl. de stukken in 3 1, sub a, van dit hoofdstuk. 

band met de recente Japansche poIsingen o m  te geraken tot 
staking van vijandelijkheden. D a t  het kraakt in Japan staat vast; 
het is echter niet zeker welk stadium interne spanningvn bereikt 
hebben. Zeker is dat de U.S.A. rnaxiniaie oorlogsinspanning 
tegen Japan thans wil volhouden, in de  hoop o p  deze wijze 
oorlog te bekorten. Deze overtuiging doet mij overhellen om hun 
te raden dat wij, in den geest van de besprekingen van varz Mook 
tijdens zijn laatste bezoek aan Washington, in de  eerste plaats 
aandringen op vervoer van militair en burger persollee! naar 
Indië en slechts in de tweede plaats op de bevrijding van Java 
moeten aandringen. Dat  voor dit laatste doel, hoezeer ook ge- 
wenscht, strategie gewijzigd zou worden, lijkt meer dan twijfei- 
achtig." 

Op 2 5  Juli 1945 seinde ambassadeur Loudon: 
,,Staats Departement mededeelt telegram van Hornbeck be- 

doeld in Uw 415 was ontvangen. Voorts werd positieve verzeke- 
ring ontvangen dat  bereids meerdere geallieerde staats lied ei^ 
waaronder een Minister-president hadden verzocht Potsdam 
worden ontvangen welke verzoeken zonder uitzondering waren 
geweigerd. Verband daarmede heb ik geen herhaal geen démarche 
bij Grew ondersteund teneinde voorkomzn ook door ons weige- 
ring ZOU worden ontvangen. Teeken aan  dat  aailgeiegenheid 
gecompliceerd wordt daar aan een zijde inmiddels nota van 
C.C.O.S. aan onze Vertegenwoordigers is uitgegaan en terug- 
trekken aan andere zijde door andere samenhangende kwesties 
welke ik thans onderzoek en waarover morgen nader te!egram 
volgt." 

Hij vervolgde zijn telegram: 
,,Verwijs kortheidshalve naar volgende telegrammen van 

regeeringsvertegenwoordigers bij C.C.O.S. nrs. 27, 30, 32 en 33 
voor Minister Algemeene Oorlogvoering persoonlijk, waarbij 
volgende opmerk. Voordeel van mededeeling in telegram 27 is m.i. 
dat verantwoording voor tijdig te verstrekken inlichtingen thans 
onomstootelijk o p  C.C.O.S. komt te  rusten l ) .  Naar ik verneem 
is hier bedo'eld memorandum ook ter kennis gebracht van andere 
mogendheden die aan oorlog tegen Japan deelnemen. Telegram 
33 opent m.i. mogelijkheid o m  afzien van bezoek Schennerhorn 
en Gerbrandy aan Potsdam. Immers zelfs indien bezoek even- 
tueel zou doorgaan zou naar alle waarschijnlijkheid geantwoord 
worden dat  studie door bevoegde militaire autoriteiten nog niet 
beëindigd is. Aangezien thans eenerzijds verzekering is ontvangen 
dat  een omstandig antwoord o p  brief spoedig zal worden gegevin 
en anderzijds mogelijkheid groot is dat bezoek niet welkom zou 
zijn lijkt mij thans geraden dat aan Hornbeck en Bland wordt 
medegedeeld dat Nederlandsche Regeering met het oog o p  in- 
middels ontvangen antwoord van C.C.O.S. van bezoek aan Pots- 
dam heeft afgezien er inmiddels o p  vertrouwend dat  antwoord 
zakelijk bevredigend. Verzoeke beleefd mij o p  de  hoogte tv 
houden." 

De 3e Augustus 1945 seinde de heer van Kleffens het volgende 
aan de ambassadeur te Washington en aan Luitenant-Gouverneur- 
Generaal van Mook: 

,,Op 2 Augustus heb ik afzonderlijk Britschen en vervol- 
gens U.S.-ambassadeur ontvangen. Tegenover hen klaagde ik 
bitter over het feit, dat  Truman, Churchill en Aftlee Poolsche 
vertegenwoordigers wel te  woord hadden gestaan, maar gewei- 
gerd hadden Scherrnerhorrz en Gerbrandy in gelegenheid te 
stellen dringende Nederlandsche belangen te  bepleiten. Wij had- 
den er g,enoeg van geen antwoord te  krijgen of van kastje naar 
den muur te worden gestuurd met voortdurende sympathie- 
betuigingen. Onze verlangens betreffende vervoer van troepen 
en burgerpersoneel naar Australië waren zeer gematigd; wij 
hadden steeds alles gedaan wat wij maar  konden gedurende 
den oorlog e n  i.h.b. onze koopvaardijvloot voortdurend en ge- 
heel ingezet; maar wij hadden nu gemerkt, dat er misbruik vail 
ons werd gemaakt en ook onze meest elementaire verlangens 
geen gehoor kregen. Was het de bedoeling ons tot een of andere 
wanhoopsdaad te drijven, die hierin bijv. zou kunnen bestaan, 
dat wij Nederlandsche schepen, die door ons benoodigd zijn, 
eenvoudig terugroepen? 

Beide ambassadeurs antwoordden ieder voor zich o p  mijn 
herhaalde verklaring, dat wij unfair behandeld waren, dat  zij 
dit ten volle erkenden. Ik deed verzoek aan Britschen Ambas- 
sadeur onze zeer ernstige ontstemming bekend te maken aan  
Foreign Office. Dit beloofde hij te  doen. Ik verzocht zijn 
Amerikaanschen ambtgenoot persoonlijken brief aan Trumarz 
te schrijven. Hornbeck is geheel o p  onze hand en zal hieraan 
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aanstond7 gevolg geven. Ik gaf hem nog een aantal argumrnten. 
Voorts zeide ik hem nog, dat, als men in de Vereenigde Staten 
gelooft, dat wij ons bij alles zullen neerleggen, wij gedwongen 
zouden kunnen worden te toonen, dat min zich daarin vergist. 
Het lag waarlijk niet in onze bedoeling ezn ,,problein nation" 
te zijn, maar het gedrag van zijn landgenooten zou ons ciien 
weg kunnen opdrijven. 

Door beide Ambassadeurs werd ten volle beseft, dat ;vij 
uitermate ontstemd zijn." 

Op 3 August~is 1945 schreef de heer van Kleffeizs in dezelfde 
geest als in bovengenoemd telegram aan de heer Logemann, de 
Minister van Overzeese Gebiedscielen. 

Over de pogingen om in Juli 1945 een onderhoud tot stand te 
brengen tussen enerzijds de heren Schermerhorn en Cerhrand'y en 
anderzijds Truman en Attlee, over de noodzaak van de spoedige 
bevrijding van Java en het vervoer van militairen naar Indië, deelde 
de heer van Kleffens mede, dat de heer Schermerhorn voor hem zelf 
en voor de heer Gerb'randy belet heeft gevraagd bij de heren Trumlan 
en Attlee. Dit is gebeurd via de S.H.A.E.F.-missie te Den Haag e11 
generaal Montgowiery. De heer van Kleffens heeft dit. omdat hij 
altijd de betroklien ambassadeurs inlichtte, aan Washington doorge- 
geven op 21 Juli 1945. In dit zelfde telegram staat, dat de heren 
Scherrnerlzorn en Gerbrandy te Potsdam wilden bespreken primo de 
spoeldige bevrijding van Java, gezien de meer dan treurige toestand 
van de inwoners, en secundo ons levensbelang bij het spoedigste 
vervoer van militair en burgerpersoneel naar Indië. De S.H.A.E.F.- 
missie verzond de aanvrage 's Woensdags; op Vrijdagmiddag werd 
geantwoord, dat de zaak langs diplomatieke weg moest worden aan- 
gebracht en dus niet langs de militaire weg, hetgeen terstond en 
met nadruk is geschied. 

Do ambassadeur te Washington seinde op 25 Juli, dat het State 
Department positief had medegedeeld, dat reeds meerdere gealli- 
eerde staatslieden, waaronder een Minister-President, hadden ver- 
zocht te Potsdam door de heren Truinan en Attlee te worden ont- 
vangen, welke verzoeken zonder uitzondering waren geweigerd. Uit 
het dossier van de heer van Klefferzs blijkt niet, dat er een weigering 
is geweest in de vorm van een positief telegram of wat dan ook. 
De weigering is er echter geweest, want de heer van Klefferzs heeft het 
zeer ernstig misnoegen van de Nederlandse Regering tot uitdrukking 
gebracht. Het ging om onze levensbelangen en niet het minst om alle 
inwoners, van welke landaard ook, van Indonesië. 

Uit het telegram van 3 Augustus 1945 blijkt. dat de heer van 
Kleffens die zelfde dag de Amerikaanse en Britse ambassadeurs 
bij zich verzocht (hen afzonderlijk ontvangende), ten einde zich bitter 
te beklagen over het feit, dat de hoge heren ter conferentie te Pots- 
dam (die op 2 Augustus 1945 was geëindigd) wel Poolse vertegen- 
woordigers hadden te woord gestaan - wat dus in strijd was met de 
verklaring aan de heer Loudon -, maar geweigerd hadden de heren 
Schermerhorn en Gerbrandy gelegenheid te geven dringende Neder- 
landse belangen te bepleiten. 

Dat de Polen zijn ontvangen, is waarschijnlijk gebeurd, omdat er 
besprekingen plaats hadden over de vaststelling van de Pools-Duitse 
grens. Dit was aanleiding voor de Regering - men had eerst gedacht, 
dat er blijkbaar niemand werd ontvangen, maar als er toch iemand 
werd ontvangen, werd het een beetje al te gek - om een voor diplo- 
matiek verkeer ongewoon krachtdadig bezwaar tot uitdrukking te 
brengen. 

S 5. Conclusies 

Zoals in 5 van hoofdstuk V111 is gebleken, heeft de Nederlandse 
Regering in de zomer van 1943 het advies van de stafcommissie over- 
genomen om voor Nederlandsch-Indië vijftien infanteriebataljons van 
de Koninklijke landmacht ter beschikking te stellen, teneinde het 
K.N.I.L. in de te verwachten moeilijke beginperiode na de neder- 
laag van Japan te helpen bij de handhaving van orde en rus: en bij 
kleinere militaire operaties. Deze bataljons zouden onder het gezag 
van de Gouverneur-Generaal worden gesteld gedurende de tijd, dat 
zij in het Verre Oosten zouden zijn. Zij zouden volgens de plannen het 
beste in Australië kunnen worden opgeleid. 

Op 28 Augustus 1943 werd generaal-majoor van Oycn waar- 
nemend legercommandant van het K.N.I.L. Hij werd belast niet de 
voorbereiding en de uitvoering van alle militaire maatregelen ge- 
richt op de bevrijding van Indië; hij kreeg derhalve ook tot taak de 
komst van deze gezagsbataljons voor te bereiden. 

Het lag in de bedoeling deze bataljons samen te stellen uit jongere 
dienstplichtigen, die reeds voor de oorlog in dienst waren geweest. 
Dezen zouden naar Australië worden overgebracht om aldaar te 
worden getraind. Aangezien deze bataljons slechts eenvoudige ge- 



vechtsopdrachten zouden uit te voeren krijgen was het niet nood- 
zakelijk een intensieve training op allerlei wapens te geven. Een een- 
voudige opleiding zou voldoende zijn en de Regering meende, dat 
deze met Australische bijstand door het eigen Nederlandse personeel 
wel gegeven kon worden. 

Op instigatie van de heer van Mook heeft de Minister van Bui- 
tenlandse Zaken einde 1943 aan Hr. Ms. gezant te Canberra opdracht 
gegeven zich tot de Australische Regering te wendsn teneinde deze 
te polsen, of zij accoord zou kunnen gaan met de opleiding van 15 
bataljons in Australië, bestemd voor Nederlandsch-Indië, of zij derhalve 
alle trainingsfaciliteiten voor deze troepen beschikbaar wilde stellai~. 

Nadat de indruk was verkregen. dat de Australische Regering hier 
niet afwijzend tegenover stond, moest de Nederlandse Regering 
allereerst aan de Combined Chiefs of Staff vragen, of zij de nodige 
medewerking zouden willen geven. 

In het memorandum van 8 December 1943, hetwelk de commissie 
heeft weergegeven in hoofdstuk X, wordt omtrent deze vijftien 
bataljons vermeld, dat zij zouden dienen ter handhaving van de 
interne veiligheid in Nederlandsch-Indië en aldaar aan kleinere mili- 
taire operaties zouden deelnemen. Deze bataljons zouden in Neder- 
land worden geformeerd. Aan de Engelse Regering was gevraagd, 
deze bataljons te kleden, te bewapenen en verder uit te rusten. 

In Maart 1944 vroegen de Nederlandse autoriteiten in PIustralië 
aan de Regering, of zij ten spoedigste wilde nagaan of van de zijde 
van de C.C.O.S. geen bezwaar bestond dat inet de voorbereidingeri 
zou worden begonnen. In October 1914 werd namens de C.C.O.S. 
medegedeeld, dat Engeland de vijftien Nederlandse bataljons voor 
actieve dienst in Indië kon uitrusten. 

Inmiddels waren in Australië reeds onderhandelingen aangeknoopt 
op militair niveau teneinde vast te stellen, hoe de bataljons zouden 
zijn samengesteld. De sterkte van een bataljon zou op rond duizend 
man komen, waarbij inbegrepen het t r e k  en medisch personeel. De 
Nederlandse autoriteiten zouden voorzien in een administratieve over- 
kapping van beheers- en opleidingspersoneel. 

De kwestie heeft zich toen voorgedaan, of de bataljons in regi- 
mentsverband moesten kunnen opereren. De legercommandant acht- 
te dit noodzakelijk en de luitenant-gouverneur-generaal heeft ten- 
slotte bepaald, dat drie bataljons zo nodig samengevoegd zouden 
kunnen worden tot één regiment en dat ook de noodzakelijke hulp- 
diensten moesten worden opgericht. De organisatie der regimenten 
moest echter zodanig worden, dat een splitsing in aparte bataljons 
of een uitzending van losse bataljons, voordat het regiment gereed 
was, mogelijk zou blijven. 

Ook kwam hier naar voren het verschil van inzicht over de aard 
der strijdkrachten. Aan de ene kant het inzicht van de luitenant- 
gouverneur-generaal en de Indische militaire autoriteiten, dat een 
perfecte uitrusting en organisatie niet noodzakelijk was, maar dat 
het er om ging zo snel mogelijk troepen in Indië ter beschikking te 
hebben, en aan de andere kant de mening van de heren Furstrzer 
en Helfrich, dat de Nederlanders naast de geallieerden goed uitge- 
ruste eenheden moesten inzetten. De laatsten waren er van over- 
tuigd, dat zij door de geallieerden in hun opvatting gesteund werden. 

l )  Vgl. b.v. Williar17 D. Leahy: ,,l was there", Londen, 1950, blz. Uit de na-oorlogse publicaties l )  is wel duidelijk geworden, dat 
336, 396 en 438. met name MacArthuu in de eerste lijn geen andere dan Amerikaan- 

se troepen wenste, dat derhalve de Nederlandsch-Indische autori- 
teiten in Australië een juist inzicht hadden, nl. dat op dit oorlogs- 
terrein de Nederlandse belangen het best gediend waren door licht 
bewapende eenheden voor herstel van orde en rust. 

2 )  Vgl. 5 6 van Hoofdstuk XIV 

Nadat dus was vastgesteld, hoe de vijftien bataljons zouden wor- 
den geformeerd en dat deze nabij Perth in Australië zouden worden 
gelegerd, kon, toen Zuid-Nederland bevrijd was, personeel aldaar 
gerecruteerd worden. 

Op 2 November 1944 seinde de toenmalige Minister van Oorlog 
aan de heer vali Mook, dat de Nederlandse Regering bij de Britse 
Regering de kwestie van transport naar Australië aan de orde zou 
stellen. Daarnaast zou zij de uitrusting en bewapening van deze 
bataljons aan de Britse Regering vragen. 

Nadat aanvankelijk goede resultaten verwacht mochten worden, be- 
paalden de C.C.O.S. echter, dat voordat andere troepen aan de orde 
waren, eerst aan S.H.A.E.F. achttienduizend zevenhonderd twintig 
man uit het Zuiden van Nederland afgestaan moesten worden, die 
bijeengebracht in lichte infanteriebataljons, militaire neventaken ten 
behoeve van S.H.A.E.F. zouden vervullen. -) Deze beslissing van de 
C.C.O.S. betekende, dat de Nederlandse Regering eerst de zoge- 
naamde S.H.A.E.F.-requirements moest afstaan. Met de uitzending 
van de recruten voor de gezagsbataljons kon dus niet worden be- 
gonnen alvorens dit was geschied, temeer omdat S.H.A.E.F. hulp 
moest verlenen bij het transport van deze manschappen naar Enge- 



land en bij de verzorging van hun onderdak gedurende een bepaalde 
periode in een .,transit-camp". 

Teneinde te bereiken, dat de uitzending van de vijftien bataljons 
niet al te zeer zou worden getraineerd, gaf de Nederlandse Regering 
áan haar vertegenwoordiger bij de C.C.O.S., de heer van der Kun,  
opdracht te interveniëren, om althans dat personeel. dat nodig was 
voor het leiden en het onderhoud van het kamp bij Perth, naar 
Australië te mogen uitzenden. Het Auitralische legerpersoneel, dat 
tot zo lang het Lamp zou onderhouden, was, naar het oordeel van 
de Australische Regering, dringend voor andere taken nodig. Op 
25 Januari 1945 heeft de heer van der Kun zich met dit verzoek tot 
de C.C.O.S. gewend. Terzijde moge de commissie opmerken, dat 
niet juist is, hetgeen de heer viin der KtLr1 heeft gesteld, dat de 
C.C.O.S. niet eerder officieel in kennis zouden zijn gesteld van de 
plannen van de Nederlandse Regering betreffende deze bataljons. 
Dit was gebeurd in het memo;andum van 8 Deceniber 1943. 

Ofschoon de Nederlandse Regering verschillende malen bij de 
S.H.A.EX.-Mission te Brussel intervenieerde -- ook de heer van 
Mook zelf heeft dit gedaan - werd eerst einde Februari 1945 be- 
reikt, dat ongeveer 4000 mensen gerecruteerd mochten worden voor 
de gezagsbataljons Indië. S.H.A.E.F. zou het transport van de re- 
cruten op zich nemen van Nederland (Eindhoven) naar Engeland. 
Op 7 Maart 1945 deelde de Engelse Minister van Oorlog aan zijn 
Nederlandse collega mede, dat hij deze 4000 mensen zou kleden en 
onderbrengen in ,,transit-camps"; ook zou de Engelse Regering voor 
transport naar Australië zorgen, mits de Combined Chiefs of Staff 
voor dit transport toestemming zouden verlenen. Door de Engelse 
Regering was voorts bepaald, dat het eerste transport naar Australië 
zes weken na autorisatie door de C.C.O.S. zou kunnen plaats vinden. 

De heer van der K u n  heeft zich op 15 Maart 1945 opnieuw tot de 
C.C.O.S. gewend met het verzoek dit transport goed te keuren. Op 
16 April 1945 deelden de C.C.O.S. mede, dat de  verscheping van de 
Nederlandse gezagsbataljons naar Australië zou afhangen van andere 
verplichtingen met hogere prioriteiten. Scheepsruiintc zou weilicht 
beschikbaar kunnen worden gesteld tot tegen het einde van de oor- 
log in Europa. 

Heeft dus eerst de uitzending van recruten voor de gezagsbataljons 
moeten wijken voor de eisen van S.H.A.E.F., nu weer werd <Ie uit- 
zending opgehouden door transportmoeilijkheden. Opgemerkt zij, 
dat de heer van der K u n  reeds in September en December 1944 voor 
deze moeilijkheden had gewaarschuwd. 

Aangezien de Engelse Regering zes weken tijd nodig had om na 
de autorisatie van de C.C.O.S. het transport te regelen en de capitu- 
latie van Duitsland 5 hlei 1945 een feit was, konden in dit tijdvak 
slechts weinig troepen naar Engeland worden uitgezonden. Ter uit- 
voering van de beslissing van de C.C.O.S. zijn in het tijdvak van 16 
April tot 5 Mei 1945 slechts 600 man uitgezonden; hiervan waren 
400 man gezagstroepen, 100 man luchtmacht en 100 man voor het 
militaire gezag in Indië. Met het einde van de oorlog in Europa werd 
voorts de kans op verscheping op basis vun de door de C.C.O.S. 
vastgestelde prioriteit practisch nihil. 

Gedurende zijn verblijf in de Verenigde Staten in Mei 1945 heeft 
ook de heer van Mook al zijn krachten aangewend scheepsruimte 
voor de gezagsbataljons te krijgen. Bovendien vroeg hij scheeps- 
ruimte voor personeel voor het mil~tair gezag in Indië (Netherlands- 
Indies civil affairs administration). Ondank? betogen van Neder- 
landse autoriteiten in Amerika, zowel bij de Combined Chiefs of 
Staff als bij admiraal Lenhy, de persoonlijke militaire adviseur en 
chef staf van de President, werd op het gebied van het transport 
niets bereikt. Admiraal Lecrlzy heeft aan de Nederlandse autori- 
teiten de suggestie gedaan een verschepingsplan voor alle Neder- 
iandse troepen, welke naar het Verre Oosten moesten, in te dienen. 
De heer van d1.r K u n  heeft toen een schema opgesteld op grond 
waarvan drie Nederlundse schepen uit de Stille Oceaan en vier 
Nederlandse schepen uit de Atlantische Oceaan het transport 
op zich zouden nemen. Op de terugreis zouden zij dan repa- 
triërende geallieerde troepen naar Amerika o1 naar Engeland kun- 
nen brengen. Op 20 Juni 1945 gaf de Mlnister-President aan de 
iegeringsvertegenwoordigers opdrncht aan de C.C.O.S. toestemming 
te vragen, dat overeenkomstig dit schema en vasthoudende aan de 
oorspronkelijke plannen naar het Verre Oosten zouden worden ver- 
voerd: ongeveer 20 000 man gezagsbataljons, alsmede 2000 man 
luchtmachtpersoneel en 5000 mensen voor het Indische militair ge- 
Lag. Op 24 Juli deelden de C.C.O.S. mede, dst zij van oordeel waren, 
dat de Nederlandse strijdkrachten niet van dergelijke militaire im- 
portantie waren, dat zij een hoge vervoersprioriteit zouden kunnen 
krijgen, maar dat na onderzoek een gedetailleerd antwoord te ver- 
wachten was. 

De C.C.O.S. hebben zich toen ook tot de Australische Regering 



gewend, teneinde van haar te vernemen, hoe zij deze troepen zou 
onderbrengen. 

Wanneer de commissie het gehele overleg met de Amerikaanse en 
Britse autoriteiten inzake de gezagsbataljons voor Nederlandsch-Indië 
overziet, kan zij niet anders constateren, dan dat het uitblijven van 
resultaten tot aan Augustus 1945 geweten moet worden aan om- 
standigheden, als boven opgesomd, waarop de Nederlandse Regering 
weinig of geen invloed heeft kunnen uitocfenen. Met name de heer 
van der Kun  heeft als Regeringsvertegenwoordiger grote activiteit ont- 
wikkeld. Hij heeft het overleg te Washington met grote doortastend- 
heid en vasthoudendheid gevoerd. Ook de heer van Mook heeft 
voortdurend met grote kracht aangedrongen op het zenden van deze 
bataljons. Bij zijn critiek op de activiteiten van de Nederlandse 
Regering op dit gebied, heeft hij, naar de mening van de commissie, 
de practische moeilijkheden waarvoor de Regering stond, wel enigs- 
zins onderschat. Meer dan pleiten en krachtig protesteren kon de Ne- 
derlandse Regering toen niet. Een drastische daad stellen, zoals het 
terughalen van de Nederlandse schepen uit de geallieerde ,,ship- 
ping pool", was onmogelijk, omdat de schepen dan geen brandstoffen 
of havenfaciliteiten zouden hebben kunnen vinden. 

Zoals reeds vermeld heeft Hr. Ms. gezant te Canberra einde 1943 
opdracht gekregen de Australische Regering te polsen over de op- 
leiding van 15 bataljons in Australië. 

Eerst op 25 September 1944 werd van de zijde van het Australische 
Ministerie van Buitenlandse Zaken geantwoord, dat de Australische 
Regering de hulp en faciliteiten aan deze bataljons zou willen ver- 
strekken, voorzover haar dit mogelijk was, gezien de bestaande en de 
toekomstige militaire verplichtingen van Australië zelf. Teneinde 
dit te kunnen beoordelen, wenste deze Regering precies te weten, 
wat de training en het onderbrengen van deze troepen zouden in- 
houden, in het bijzonder gelet op de financiële aspecten. Overeen- 
gekomen werd dan ook, dat deze aangelegenheid door Nederlandse 
en Australische militaire autoriteiten zou worden uitgewerkt. De 
Australische Regering zou daarna nadere mededelingen doen. 

Een moeilijkheid, welke van Australische militaire zijde naar vorm 
werd gebracht, was het gebrek aan Australische mankracht. Voor het 
onderhoud van het kampement nabij Perth waren ongeveer 2000 
à 2500 Australische militairen nodig, die de Australische legcrleiding 
voor andere doeleinden wenste te gebruiken. Deze militairen koncicn 
evenwel niet verplaatst worden dan nadat Nederlandse militairen 
hun plaatsen hadden ingenomen. Van K.N.1.L-zijde heeft men ge- 
tracht van de weinige militairen, die het K.N.1.L toen had, een zo 
groot mogelijk aantal tot volwaardige instructeurs op te leiden. 
Hierbij heeft het de volle medewerking van de Australiërs gekregen. 
De in Australië aanwezige Nederlandse K.N.1.L.-militairen kregen 
toegang tot de opleidingsscholen. Ofschoon van Australische militaire 
zijde dus alle mogelijke medewerking werd verleend, was de formele 
toestemming voor de opleiding van deze bataljons van de Australische 
,,military board" nog niet afgekomen. Deze instantie had over mili- 
taire aangelegenheden, onder gezag van de Australische Regering, 
de uiteindelijke beslissingsbevoegdheid. 

Toen het er eindelijk in het midden van 1945 naar uitzag, dat de 
recruten uit Nederland zouden komen, heeft de Nederlandse gezant 
zich tot de Australische Regering gewend, teneinde haar definitieve 
goedkeuring op de plannen te verkrijgen. De commissie vraagt zich 
af of de Nederlandse gezant niet eerder, nl. toen de militaire be- 
sprekingen tot resultaat hadden geleid, van de Australische Regering 
de toegezegde nadere mededelingen had moeten pogen te verkrijgen. 
Op 11 Juli 1945 deelde de waarnemende Australische Minister van 
Buitenlandse Zaken de gezant echter mede, dat Australië, o.m. gezien 
het gebrek aan mankracht en uitrusting, niet in staat was de ver- 
plichting op zich te nemen deze bataljons te trainen. Wel zou de 
Australische Regering nauwkeurig overwegen, of zij nog een klein 
aantal manschappen (5600) kon trainen: nl. ongeveer 4000 man van 
de gezagsbataljons, 1000 man luchtn~achtpersoneel en wat personeel 
voor het Indische militair gezag. De C.C.O.S. hadden voor vervoer en 
training van dit aantal hun toestemming gegeven. Verscheidene malen 
heeft de Nederlandse gezant getracht de Australische Regering van 
gedachten te doen veranderen, doch al deze pogingen zijn op niets 
uitgelopen. 

De commissie is van oordeel, dat deze weigering van de Austra- 
lische autoriteiten, behalve op de door haar genoemde gronden, mede 
hieruit is te verklaren, dat het de Nederlandse Regering door ecn 
samenloop van omstandigheden - het uitblijven van de bevrijding 
van geheel Nederland in 1944, de eisen welke S.H.A.E.F. aan de 
Nederlandse mankracht stelde en vervolgens het transportprobleem 
- niet gelukt was einde 1944, begin 1945, een groot aantal Neder- 
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landse recruten naar Australië te zenden. Het gunstige getij van de 
Australische welwillendheid was midden 1945 verlopen. Uit deze 
gang van zaken blijkt, dat, ondanks de welwillende houding van 
de Australische militaire autoriteiten, ook hier beer op het politieke 
niveau onoverkomelijke moeilijkheden aan de dag traden. 

Inmiddels deed zich in Australië het volgende incident voor. De 
leider van de oppositie stelde in het Australische Parlement aan de 
Australische Eerste Minister een aantal vragen over het overleg aan- 
gaande de onderbrenging en de uitrusting van de Nederlandse gezags- 
bataljons. De Eerste Minister deelde mede, dat hij geen speciaal dos- 
sier over deze zaak kende. Twee dagen later publiceerde een Austra- 
lische krant de desbetreffende briefwisseling tussen beide Regeringen. 
Daarop kwam de vraag naar voren uit welke bron, Nederlandse of 
Australische, de redacteur de stukken had geput. Dit incident heeft 
de Nederlandse zaak geen goed gedaan ook al kon de Nederlandse 
gezant verklaren, dat het geen Nederlander was, die de geheimhou- 
dingsplicht had geschonden. De Australische Regering werd ten ge- 
volge van dit incident in de pers ernstig becritiseerd. 

Toen einde Juli 1945 de C.C.O.S. aan de Australische Regering 
vroegen, hoe zij over de Nederlandse plannen dacht, kregen zij ten 
antwoord, dat Australië onmogelijk deze nieuwe verplichtingen op 
zich kon nemen. Uiteraard kwamen hierdoor de Nederlandse Rege- 
ringsvertegenwoordigers in een onaangenaam parket, omdat zij er 
altijd van waren uitgegaan, dat Australië bereid was deze bataljons op 
te leiden. Het door hen ingediende schema betreffende het transport 
van de troepen kwam hierdoor in de lucht te hangen. Toen Japan half 
Augustus capituleerde veranderde de situatie geheel en was de Austra- 
lische Regering zelfs niet meer bereid om het betrekkelijk geringe 
aantal Nederlandse troepen, waarover zij zich nog nader zou be- 
raden, onder te brengen en te doen trainen. 

In Nederland waren intussen nog steeds geen grote vorderingen 
gemaakt met de uitzending van recruten naar Engeland ter versche- 
ping naar Australië. In Mei waren er enkele honderdtallen uitge- 
zonden, in Juni geen, in Juli een paar honderd en in Augustus een 
kleine duizend. Voorts waren er in kampen in Nederland ongeveer 
1000 recruten voor de gezagstroepen verzameld. In totaal waren er 
toen recruten voor het basis-bataljon en voor twee gezagsbataljons. 
Begin September 1945 besloot de Nederlandse Regering, behalve 
voor deze 3 bataljons, geen nieuwe recruten voor de gezagsbataljons 
op te roepen. 

De  militairen, die in Mei 1945 naar Engeland zijn vervoerd, 
enige honderdtallen, zijn scheep gegaan naar Australië. De publieke 
opinie in Australië was tegen het einde van de oorlog niet gunstig 
voor de Nederlanders. Hiervoor zijn verschillende oorzaken aan te 
geven, waarvan de belangrijkste wel geweest is de in sommige Austra- 
lische kringen niet juist geoordeelde houding van de Nederlanders 
tegenover de Indonesiërs. Deze mening had bijzonder post gevat in 
de kringen van de vakorganisaties van havenarbeiders. Toen dit 
kleine aantal militairen in de haven van Sydney kwam, vonden daar 
anti-Nederlandse demonstraties plaats. De Australische Regering wei- 
gerde de troepen te laten landen. Ook nam de politie geen maat- 
regelen tegen deze anti-Nederlandse demonstraties. Het heeft de com- 
missie getroffen, dat van de zijde der Australische Regering niets 
voorbereid was om dit kleine aantal troepen zonder incidenten te 
doen debarkeren. De troepen zijn toen doorgezonden naar het in- 
middels bevrijde Penang op Malakka. Deze groep militairen is dus de 
enige geweest, we!ke in het kader van de gezagsbataljons en op de 
wijze, zoals deze was bedoeld, in het Verre Oosten is aangekomen. 
De rest van de reeds gerecruteerden is, hetzij in Engeland, hetzij in 
Nederland, zoveel mogelijk nog uitgerust en bewapend als lichte 
infanteriebataljons, naar het Verre Oosten gezonden, eerst naar 
Malakka, later naar Nederlandsch-Indië. De gehele gang van zaken 
levert wel een duidelijk bewijs, hoe weinig geallieerde Mogendheden 
zich soms bekommerden om bondgenoten. 

Toen de Nederlandse Regering begrepen had, dat er van de 
gezagsbataljons-Indië niets terecht kwam, besloot zij, aangezien toch 
bataljons naar Indië moesten te trachten de lichte infanteriebataljons, 
die onder S.H.A.E.F. dienden terug te krijgen en zo snel mogelijk 
klaar te maken voor uitzending. Zij wendde zich tot de Britse autori- 
teiten omdat de lichte infanteriebataljons waren ingedeeld bij het 
Britse Rijnleger. De Britse Regering ging met terugroeping accoord, 
mits dan de in opleiding zijnde expeditionnaire macht na afloop van 
de training ter beschikking van de Britse Regering zou worden ge- 
steld. De commissie merkt hierbij op, dat deze beschikbaarstelling 
niet heeft plaats gehad. 

Met grote spoed zijn uit de lichte infanteriebataljons die militairen 



gelicht, die geen lange verbandacte hadden; in hun plaats zijn recru- 
ten gekomen, die zich hadden opgegeven voor de gezagsbataljons- 
Indië. In September 1945 konden reeds vijf van deze bataljons 
naar Nederlandsch-Indië worden gezonden. Verder werden er in 
1945 nog twaalf gezonden en begin 1946 tien, zodat 27 lichte in- 
fanteriebataljons in dit tijdvak naar het Verre Oosten zijn verscheept. 
Inmiddels was ook de transportsituatie veel gunstiger voor de Neder- 
landers geworden. Bij de uitzending heeft de Regering van de Engelsen 
de uitrusting en bewapening voor deze bataljons verkregen; zo is al- 
thans dit deel van de gemaakte afspraken uitgevoerd. 

Toen in Juli/Augustus 1945 maar geen schot kwam in het vervoer 
van de troepen naar het Verre Oosten en het ook verder de Neder- 
landse Regering niet gelukte troepen ter bevrijding van Nederlandsch- 
Indië getraind te krijgen, heeft zij nog getracht op het hoogste niveau 
stappen te ondernemen. Tevens wilde zij pleiten voor een spoedige 
bevrijding van Java. Gehoopt werd, dat aan MacArthur opdracht 
zou worden gegeven een strijdmacht van Borneo naar Java te zen- 
den. MacArthur had te kennen gegeven, dat hij daartoe zeer wel 
bereid was. Minister-President Schermerhorn zou, vergezeld van de 
heer Gerbrancly, President Truman en Minister-President Churchill, 
die te Potsdam waren, de Nederlandse belangen in het Verre 
Oosten voorleggen. Alle overredingskracht is bij de S.H.A.E.F.- 
Mission en te Washington aangewend, teneinde te bewerkstelligen, 
dat deze twee Nederlandse autoriteiten te Potsdam ontvangen zou- 
den worden. Een ontvangst is evenwel geweigerd. 

De geallieerde oorlogsleiders wisten naar alle waarschijnlijkheid 
toen reeds, wat aan de Nederlandse Regering niet bekend was, dat 
in Augustus atoombommen op Japan zouden worden gegooid, 
waarna verwacht mocht worden, dat Japan zou capituleren. In deze 
gedachtengang zouden Nederlandse troepen van geen enkele bete- 
kenis voor de geallieerde oorlogvoering meer zijn. Ook behoefde 
dan het zenden van enige divisies ter bevrijding van Java geen 
onderwerp van beraadslaging meer uit te maken. Hoewel deze rede- 
nering militair gezien juist schijnt, acht de commissie de weigering 
van een ontvangst van een Minister-President en van een oud- 
Minister-President van een land, dat van het begin af aan zowel 
in Europa als in het Verre Oosten zo zeer de geallieerde zaak had 
gediend, uitermate onhoffelijk. 



XVII. DE WIJZIGING VAN DE GRENZEN DER COMMANDO- 
GEBIEDEN (THEATERGRENZEN) IN HET VERRE OOSTEN 

IN 1945 

§ 1. Conferenties te Quebec en de instelling van het 
Zuid Oost-Azië Commando (S.E.A.C.) 

') Vgl. ,,Report to the Combined Chiefs of Staff by the supreme In Mei 1943 l) besloten de Britse en de U.S.A.-regeringen op de 
allied commander South East Asia 1943-1945" van Vice-admiral conferentie te Washington (genaamd: Trident) de land- en lucht- 
the Earl Mountbatten of Burma, Londen 1951, blz. 3 en appen- machten van het Britse Gemenebest, de U.S.A.-land- en lucht- 
dix A. machten en de Britse ,,Eastern Fleet" in Zuid-Oost-Azië, welke 

strijdmachten tot aan die tijd onder drie verschillende commando's 
stonden, te coördineren. Ingevolge deze beslissing werd lord Mount- 
batten op de eerste Quebec-conferentie (Quadrant) in Augustus 
van hetzelfde jaar belast met de vorming van het Zuid-Oost-Azië- 
commando (S.E.A.C.); dit commando omvatte Birma, Malakka, 
Sumatra, Ceylon, Siam en Frans Indo-China; deze twee laatste 
landen vielen ook onder het commando van generalissimo Tsjiang 
Kaj-sjek; lord Mountbatten zou verantwoordelijk zijn voor de ope- 
rationele bevelvoering van alle geallieerde strijdkrachten in Zuid- 
Oost-Azië. 

In het uittreksel van het eindverslag van de C.C.O.S. over de 
conferentie te Quebec (Quadrant), staat o.a.: ,,de operaties zullen 
in elk geval aldus worden opgezet, dat de nederlaag van Japan 
zo spoedig mogelijk na de nederlaag van Duitsland zal worden af- 
gedwongen. De plannen moeten er op worden gebaseerd, dat dit 
binnen 12 maanden na deze gebeurtenis zal plaats vinden.". ,,Wij 
zijn overeengekomen, dat de her-oriëntatie van de strijdkrachten 
van het Europese theater naar de Pacific en het Verre Oosten zal 
worden begonnen zodra de situatie ten opzichte van Duitsland dit 
naar onze mening toestaat." 

De operationele plannen voor 1943/'44 hadden betrekking op 
het commandogebied India/Birma/China. 

Op 16 November 1943 was lord Mountbatten in staat om de vol- 
ledige operationele contrôle over de strijdkrachten van het Zuid-Oost- 
Azië-commando over te nemen. Zijn hoofdkwartier was toen gevestigd 
in New Delhi; het werd op 15 April 1944 overgeplaatst naar Kandy 
op Ceylon. Het hoofdkwartier bleef daar tot 25 November 1945, 
waarna het werd gevestigd te Singapore. 

,,I was there", door Fleet Admiral William D. Leahy, Londen In zijn boek ,,I was there" schrijft Fleet Admiral Leahy over de 
1950. eerste conferentie te Quebec als volgt: 

Blz. 210. 

Blz. 291. 

Blz. 304. 

,,Progres of the military talks to date was reported at the 
first meeting of the Combined Staff with the President and the 
Prime Minister. Churchill strongly advocated the establishment of 
a base for Allied air operation from the north end of Sumatra 
instead of going ahead with the invasion of Burma. The Prime 
Minister had first advanced the Sumatra plan at the previous 
conference in Washington in May. It met with a cool reception 
from the President, who was determinzd to assist China by 
launching a combined British-American-Chinese attack in Burma, 
and the Joint Chiefs supported the President's contention. The 
Sumatra campaign was dropped. 

Over de tweede Quebec-confere~~tie, gehouden in September 
1944, schrijft Admiraal Leahy: 

,,Plans for defeating Japan were to be practically completed at 
conferences witli our Pacific Commanciers in Honolulu in July, 
1944, and at the Eighth Allied War Council held in Quebec the 
following September - with one important exception. The excep- 
tion was the role to be played by Russia, but that is the story 
of Yalta." 

. . . . . .  
,,Insistent pleadings of Churchill for another Combined Staff 

meeting were rewarded finally when the President agreed to 
hold a conference, which took the code name of ,,Octagonn, at 
Quebec, Canada. It was the second time in as many years thar 
the Canadian city had been chosen for an Anglo-American War 
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97391 (van der Plas) 

Council. It was obvious that discussion would centre around 
the closing stages of the war against Japan, with Tokyo as the 
ultimate target". 

,,The Combined Chiefs of Staff began their session on Sep- 
tember 12. The President and the British Prime Minister held a 
plenary conference the next day. Churchill said it was the desire 
of his Government that British ships and troops take part in the 
war against Japan in order to do Britain's part and share the 
credit. He said also that it was considered necessary that Great 
Britain retake Singapore, the ,,impregnablefl naval base which 
fel1 early in the war as the Japanese overran the Malay 
Peninsula". 

. . . . . .  
,,The question of Dutch participation in the war against Japan 

was not discussed at Quebec, but soon after my return it was 
arranged for Rear-Admiral van der Mook, Minister of Colonies 
in Holland, and Vice-Admiral Helfrich, commanding the Dutch 
Navy in the Pacific, to address the Combined Chiefs of Staff on 
September 28. They advocated ar1 early expulsion of the Japanese 
from Java and the Dutch East Indies, where, according to them, 
the inhabitants both white and native, were in acute distress 
under Japanese rule. We were unable to give them much encou- 
ragement, since al1 our available forces were committed to figh- 
ting the Japanese elsewhere in the Pacific. Late in September, 
the Dutch als0 sought favourable action from the American 
Chiefs of Staff on their requests that America equip and train 
Dutch Marines". 

Na de val van Java in 1942 hadden de Nederlanders, aldus de ver- 
klaring van kapitein ter zee b.d. Nuboer, destijds secretaris van de 
Minister-President, niets meer te vertellen. Tekenend is wel, dat. 
toen Java in Maart 1942 bezet was door de Japanners, kort daar- 
op de scheidingslijn werd ingesteld tussen het Engelse en het Ameri- 
kaanse operatiegebied. Toen kreeg men ,,Soiith West Pacific Area" 
(S.W.P.A.) onder MacArthur en de Pacific Ocean Area onder opper- 
bevel van Nimitz. Door de Combined Chiefs of Staff werd toen 
een instructie opgesteld voor beide opperbevelhebbers. De aanhef 
van die instructie somde de namen van alle betrokken landen op: 
Amerika, het Verenigd Koninkrijk, Australië, Nieuw Zeeland, 
Canada, China, maar aanvankelijk was Nederland er uit gelaten. 
Toen de heer Nuboer op een ochtend op het bureau kwam van de 
Combined Chiefs of Staff, riep de secretaris van de Amerikaanse 
chefs van staven, de Amerikaanse generaal Bedell Smith, hem bij 
zich. Deze vertelde hem, dat het stuk de  avond daarvóór uit 
de bus was gekomen en ter tekening zou worden voorgelegd aan de 
President, Generaal Bedell Smith had gezien, dat Nederland vergeten 
was en hij had het er zelf maar bijgezet, omdat hij wel aannam, dat 
de Nederlanders er mede accoord gingen. De majoor, die het stuk 
eerst had opgesteld, redeneerde eenvoudig: zij hebben geen strijd- 
krachten meer, zij spelen niet meer mee. Dank zij die aanvulling op 
de instructie, beschouwde MacArthur zich als opperbevelhebber ook 
voor Nederland. Vailciaar dat dr van Mook een goede verbinding 
met hem had, want deze stond als vertegenwoordiger van de Neder- 
landse Regering in de S.W.P.A. in officiële relatie met de opper- 
bevelhebber. 

Naderhand is op de eerste Quebec-conferentie in het najaar van 
1943 ingesteld het South East Asia Command onder admiraal Mount- 
batten. Toen was de Nederlandse positie zó verzwakt, dat ons land 
daarin niet gekend werd. Mountbatten had een gelijksoortige positie 
als Eisenhower, die ook stond onder Roosevelt en Churchill, maar 
niet onder de Nederlandse Regering. Dat maakte de Nederlandse 
positie veel zwakker. 

De wijziging, die zich in 1943 heeft voltrokken, betekende feitelijk, 
dat het burgerlijke gezag in de bevrijde gebieden niet direct onder de 
Nederlandse Regering zou komen te staan. Onder MacArthur stond 
dit gezag wel steeds onder de Nederlandse Regering, omdat deze ook 
voor Nederland opperbevelhebber was. 

De heer Ch. 0. van der Plas verklaarde, dat de vaststelling van de 
theatergrenzen einde Maart of begin April 1942 voor de eerste maal 
heeft plaats gevonden. De Nederlandse Regering is daarbij betrokken 
geweest en de heer van der Plas meent zich te herinneren, dat de be- 
trokken Staatshoofden, President Roosevelt, de Koning van Enge- 
land en H.M. Koningin Wilhelmiria, hun instemming hebben betuigd. 

De indeling was zakelijk wel gerechtvaardigd, al was het voor de 
Nederlanders onaangenaam, dat Nederlandsch-Indië tot twee com- 
mando's behoorde. Een zeer groot gebied behoorde tot de South 
West Pacific Area (S.W.P.A.). Daaraan waren enkele belangrijke 
voordelen verbonden. Ten eerste de aanwijzing met instemming 
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van de Nederlandse Regering van de opperbevelhebber. Ten tweede 
de bepaling, dat het land, dat de opperbevelhebber leverde, verant- 
woordelijk was voor de bevoorrading van het te bevrijden gebied. De 
Nederlanders hebben de aanvragen voor de bevoorrading van dit deel 
van Indië dusdanig opgesteld, dat het mogelijk zou zijn geweest ook 
Sumatra te helpen. Alles was tot in details besteld. Het geheel zou 
f 350 millioen kosten. Ir. Slitsen heeft zich met het opstellen van deze 
aanvragen zeer verdienstelijk gemaakt. 

In zijn gesprekken met Engelsen is het de heer van der Plas geble- 
ken, dat dezen het Amerikaanse commando niet aangenaam vonden. 
Die tegenstand kwam echter niet van de zijde van de Australische Re- 
gering en zeker niet van Minister-President Curtin, die onomwonden 
heeft doen blijken, dat zonder de Amerikaanse hulp en zonder de 
Amerikaanse opperbevelhebber, die op zeer bekwame wijze de strijd 
heeft gevoerd, Australië groot gevaar had gelopen en dat er voor 
hem geen enkele aanleiding was enig bezwaar te maken tegen dit 
commando. 

Anderen voelden dat wel anders. Het spreekt vanzelf, dat de 
Australische legerbevelhebbers liever onder hun eigen opperbevel- 
hebber stonden, en anders misschien liever onder een Brit dan onder 
een Amerikaan. Dat was echter ook niet bij allen het geval. 

De tegenstand tegen het Amerikaanse commando is een tijdlang 
niet aan de oppervlakte gekomen. In 1944, toen de actie tegen Hol- 
landia begon, kwam bij de Australiërs de wens op: ,,Geen Ameri- 
kaanse maar Australische troepen naar Nederlandsch-Indië". Ook op 
zeer hoog niveau is dit punt herhaaldelijk ter sprake gebracht. 

In Mei 1944 schreef de heer van Mook in een particuliere brief aan 
de heer van der Plas over de indeling van de operatieterreinen: 

,,Inderdaad wordt aan Britsche zijde gedrongen in de richting 
van een uitbreiding van S.E.A.C. Dit is zuiver politiek. Mount- 
batten zei mij met zooveel woorden, dat er in het Verre Oosten 
een Britsch opperbevel noodig was van minstens even groot be- 
lang als het Amerikaansche. Maar ik vraag mij af, waarop dit 
moet worden gebaseerd. S.E.A.C. heeft nu een vloot van eenige 
beteekenis in de versterkte Eastern Fleet. Het heeft een niet 
onaanzienlijke luchtmacht, die echter voor een belangrijk deel 
Amerikaansch is en op het oogenblik defensief en offensief ten 
volle in gebruik is, zonder zelfs nog maar aan Sumatra te raken, 
uitgezonderd de enkele raid van de enkele carriers. Het heeft 
een uiterst heterogene landmacht, waarvan maar een beperkt 
deel offensieve waarde schijnt te hebben en waarin half is op- 
genomen de Chineesch-Amerikaansche groep van Stillwell. Het 
heeft practisch geen expeditionnaire uitrusting. In het algemeen 
maakt het equipment b.v. van het nieuwe hoofdkwartier verge- 
leken bij Brisbane een poveren indruk. En het is gebaseerd op 
een land vol onrust en met beoaald achterliike faciliteiten voor 
transport en reparatie. Een politiek doorgédreven vergrooting 
van het ooeratieterrein ZOU weleens eenerziids de Amerikanen 
nog terugcooudender kunnen maken om bij te' springen en ander- 
zijds waarschijnlijk de actie tegen Java en Borneo/Celebes ver- 
tragen. En dat alles om prestige dat toch uiteindelijk niet van 
strepen op een kaart maar van prestaties zal afhangen. 

Bovendien is het de vraag hoeveel en welke strijdkrachten het 
Britsche Rijk voor deze zijde van de wereld beschikbaar zal 
hebben, wanneer de zware strijd in Europa achter den rug is. Ik 
veronderstel dat het niet gemakkelijk zal vallen de Britsche sol- 
daten, die daaraan hebben deelgenomen, nu nog eens 10 000 mijl 
ver naar het oosten te verplaatsen. Ook de Canadeezen zullen 
daar niet veel voor gevoelen en de Zuid-Afrikaners zijn een 
twijfelachtig element, ook zonder die oorlogsmoeheid. 

Blijven de Australiërs en Nieuw-Zeelanders en de gekleurde 
troepen. Over eerstgenoemden wou ik in verband met de S.E.A.C. 
niet spreken. De controverse over het gebruik van de Australi- 
sche troepen in de S.W.P.A. was daar niet bekend. Dat wil 
natuurlijk niet zeggen, dat Londen daar geen rekening mee zal 
houden. Wat de tweede groep betreft: Ik houd mijn hart vast 
voor een bevrijding van Indië door Gurka's, Pathans en Sikhs 
en Afrikaansche divisies. In het algemeen zou een dergelijke ver- 
schuiving ook materieele medewerking van de Amerikanen naar 
dezen kant remmen. 

Het is nu al duidelijk, dat zij hier, al zijn de persoonlijke ver- 
houdingen goed, veel stroever zijn dan in S.W.P.A. Daarbij komt 
dan nog, dat ook de Britsche organisatie, die per slot van zaken 
moet steunen op die van India Command en daardoor zijn 
hoofdkwartier tusschen Kandy en Delhi verdeelen moet, uiterst 
ingewikkeld schijnt. Alles bijeengenomen is het dus een ondui- 
delijk beeld. 

Een laatste complicatie is gelegen in de omstandigheid, dat het 
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veel moeilijker schijnt de  gecombineerde Anglo-Arnerikaansche 
organisaties in Washington, d e  Combined Chiefs of Staff en de 
Combined Boards, via Londen te benaderen, zooals hier moet 
gebeuren, dan rechtstreeks, zooals in de  S.W.P.A., daar Londen 
daarin nu eenmaal een Amerikaansche supervisie blijft zien". 

Hieruit blijkt, aldus de  heer van der Plas, dat  in  Mei 1944 reeds 
sterk van Britse zijde aangedrongen werd o p  een wijziging van de 
theatergrenzen. 

O p  17 Juli 1944 zond de heer van der Plar van Melbourne uit 
aan de Minister van Koloniën het volgende verslag van zijn onder- 
houd met generaal MacArthur o p  14 Juli 1944: 

,,Ingevolge afspraak met Hr .  Ms. Gezant stelde ik den gene- 
raal op 14 dezer officieus in kennis met de  hem ver!eende 
onderscheiding. Hij toonde zich daarmede zeer ingenomen, 
vooral omdat dit logenstrafte d e  van Australische en Britsche 
zijde verspreide geruchten, dat d e  Nederlandsche Regeering 
weinig vertrouwen in zijn beleid stelde en in het bijzonder 
vreesde, dat  hij gem belangstelling voor herovering van Neder- 
landsch-Indië had en alleen voor d e  Philippijnen. Zeker, in 
Australië had hij in zljn eerlijk streven Nederlandsch-Indie zoo 
snel mogelijk te  heroveren en intact terug te geven aan H.M. 
de Koningin, die zonder aarzeling liet aangevallen Amerika te 
hulp was gesneld, van de  Nederlandsche autoriteiten steeds 
volle medewerking en vertrouwen gehad, ook op punten (aan- 
vallen van zeilvaartuigen), waarop een afwijkend oordeel hem 
rondweg was medegedeeld. Maar  hij had weleens moeite gehad 
o m  argumenten tot ontzenuwing van de  bovenv-rmelde geruch- 
ten te vinden. Op het oogenblik, dat  actie naar Nederlandsch 
gebied voor de  deur stond en de locale kennis en het schitte- 
rend zeemanschap der Nederlandsche Marine van onschatbare 
waarde zouden zijn geweest, waren de  Nederlandsche oorlogs- 
schepen zonder overleg teruggeroepen. Terzelfdertijd drongen 
de Australiërs er steeds op aan hun oorlogsschepen speciaal in 
de Nederlandsch-Indische wateren Le gebruiken, hun troepen 
speciaal in  Nederlandsch-Indië. 

Wist de Nederlandsche Regeering dan niet, dat  d e  Austra- 
liërs weigerden divisies voor hun eigen gebied (Salomonseilan- 
den, New Britain, New Ireland) beschikbaar te  stellen en voor 
zich zelf en de  Britten opeischtrn de herovering van Nedeï- 
landsch-Indië? Was dan onbekend, dat men poogde bijna geheel 
Nederlandsch-Indië van zijn commando af te splitsen, al was 
dit niet het drijven van Curtin persoonlijk, doch van Blarney en 
een machtige groep? Het was toch duidelijk, dat  bij d e  in  bree- 
den kring bestaande annexionistische verlangens in Australië 
men beoogde een pand in handen te  hebben. Hij  had Curtin 
hierover scherp aangesproken. ,,It is impossible not to discern 
sinister intentions in this attitude" had hij gezegd. Curtin had 
hem verzekerd Churchill te  hebben geschreven, dat  hij niet 
o p  wijziging van de areaverdeeling aandrong en had gezegd 
niets t e  weten van sinistere bedoelingen. Hij achtte Curtin 
eerlijk, maar betwijfelde of hij aan sterken druk weerstand zou 
bieden. Bovendien liet diens uitlating over het gebruik van 
Australische bezettingstroepen geen twijfel over, dat  van een 
Britsch-Australisch commando minder gunstige voorwaarden te 
verwachten zijn dan van een commando onder hemzelf. 

Hij had tenslotte Curtin medegedeeld zich tot het uiterste te 
zullen verzetten tegen uitsplitsing van Nederlandsch-Indisch ge- 
bied uit zijn areaal en voorts zich te beschouwen als bewaker 
der ,,unimpairedM Nederlandsche souvereiniteit in  zijn areaal. 

Hij wees er eindelijk op, dat  de  areaalsverdeeling met in- 
stemming van alle betrokken regeeringen was tot stand gekomzn 
en dus de  instemming van deze regeeringeil, in de eerste plaats 
de  meest betrokken Nederlandsche, voor esn wijziging noodig 
is. Hij hoopte, dat  de  Nederlandsche regeering tegen een wijzi- 
ging krachtig stelling zou nemen. 

Hij zette mij wederom zijn stretegie uiteen en verbond zich 
dadelijk na  consolidatie o p  Mindanao den strijd o m  Neder- 
landsch-Indië aan te binden. Volgens zijn ,.time table" zou hij 
vóór eind 1945 zijn taak volbracht hebben en het in zijn areaal 
gelegen Nederlandsch-Indie (dus alles behalve Sumatra en bij- 
behoorende eilanden) aan  den wettigen souverein hebben terug- 
gegeven Een zoodanige strategie zou ons Java, zijn hoofddoel, 
veel eerder geven dan een actie tegen de Oosteiiikste Molukken 
en kleine Soenda eilanden, zooals de Australiërs met voor d e  
hand liggende politieke bedoelingen voorstonden. Die eilanden 
zijn na herovering van Java gemakkelijk te bevriiden." 



97397 (van der Plas) Op 14 Augustus zond de Minister van Koloniën dit verslag ter 
kennisneming aan de Ministers voor Algemene Oorlogvoering van 
het Koninkrijk, van Buitenlandse Zaken, van Marine en van Oorlog. 

Kort na medio Juli 1944 heeft de Minister-President een telegram 
gezonden aan de gezant te Washington, waarin wordt medegedeeld, 
dat er geen voorkeur mocht worden getoond voor handhaving van 
het Amerikaanse commando. De heer van der Plas heeft dit telegram 
gezien toen hij in September 1944 via Washington naar Londen 
reisde. Dit telegram stond vermoedelijk in verband met de hierboven 
geciteerde nota van 17 Juli 1944. 

In Augustus 1944 heeft Roosevelt te Honoloeloe een bespreking 
met MacArthur, Nimitz, King en Marshall belegd. Toen MacArrhur 
terugkwam, heeft hij dezelfde avond zijn secretaris, brigade-gene- 
raal Bonner-Fellers, naar de heer van der Plas gestuurd om hem te 
vragen de volgende dag op zijn kantoor te komen voor een be- 
langrijke zaak. De heer Bonner-Fellers heeft hem toen p.en zeer 
levendig beeld getekend van de besprekingen, die plaats hadden ge- 
had. Hij vertelde, hoe de President aan het slot had gezegd, dat er 
nog een punt was, dat generaal MacArthur ongetwijfeld niet plezierig 
zou vinden. Aan de ene kant, dat de  Britten een strategisch -/oorstel 
hadden gedaan voor de actie naar Nederlandsch-Indië; aan de andere 
kant, dat zij sterk aandrongen op wijziging van de grenzen van de 
theaters. 

Op 19 Augustus 1944 tekende de heer van der Plas over de be- 
sprekingen met brigade-generaal Fellers en generaal MacArthur o.m. 
het volgende op: 

,,Generaal Fellers kwam mij, na mijn aankomst in het kamp 
bezoeken en verhaalde het volgende van de besprekingen te 
Honolulu, die hij heeft bijgewoond. 

Ter sprake kwam het volgende Engelsche voorstel. 
India blijkt ecn ongeschikte basis voor operaties naar Neder- 

landsch-Indië. Daarentegen is de Westkust van Australië daar- 
voor zeer geschikt. Het is dan ook de bedoeling de Eastern 
Fleet naar Australië over te brengen en die te baseeren op 
Sydney en Fremantle met dependencies. Lord Louis Mount- 
batten zou hier zijn hoofdkwartier krijgen. 

Nederlandsch-Indië met uitzondering van de  Noordkust van 
Nieuw-Guinea, Morotai en de Sanggih eilanden, wordt ilit 
MacArfhurJs command gesneden. De actie zal plaats hebben 
door via de Kei- en Aroe-eilanden naar Ambon en Ceram te 
slaan en daarna via Noord Celebes naar Tarakan en Balik- 
papan, alsmede Britsch Noord Borneo en Serawak, derhalve 
evenwijdig aan den Amerikaanschen aanval en daardoor geheel 
in den rechterflank gedekt. MacArthur had zich hierover ont- 
hutst betoond en den President gevraagd of hij dan Neder- 
landsch-Indië aan de Britten wilde overdragen. Roosevelt ant- 
woordde: ,,I have not the faintest intention of doing sou. Hij 
had tot dusver op tijdwinst gespeeld. Bij de besprekingen bleek 
verder, dat het Britsche plan, waarvoor de '4merikaanschr 
Marine wel te vinden was, de suggestie bevatte, nu de verant- 
woordelijkheid voor Nederlandsch-Indië van de Amerikanen zou 
worden weggenomen, na de herovering van Mindanao met de 
acties naar Luzon en naar Java op te houden, MacArthur's 
leger-, vloot- en luchtmacht ter beschikking van Nirnifz te 
stellen voor een rechtstreekschen aanval, die zuiver Ameri- 
kaansch zou zijn, op Japan en Formosa. De Japanners in Luzon 
en op Java zouden dan wel door gebrek omkomen. MacArfhur 
had daartegen met klem erop gewezen, dat geen enkele Japan- 
ner in Luzon of op Java den hongerdood zou sterven, doch 
uitsluitend Amerikanen en Filipino's dan w d  Nederlanders en 
Indonesiërs. hetgem een geheel nieuw gezichtspunt voor den 
President bleek. 

In den brief over deze aangelegenheid van Admiraal King 
zou nog de volgende passage voorkomen. De Engelschen en 
Australiërs hebben naar voren gebracht, dat Nederlandsirh- 
Indië bewezen heeft niet in staat te zijn de noodige bescher- 
ming voor Australië en Singapore (!) te bieden tegen agressie 
van Azië. De rijkste aller koloniën in handen van een zoo 
zwak land als Nederland beteekent agressie uitlokken. Daarom 
is noodzakelijk, dat Britsch-Australische bases over Neder- 
landsch-Indië worden gevestigd en permanent door de Britten 
(Australiers) worden bezet. Daarbij was aangeteekend, dat hier- 
mede niet bedoeld was in te grijpen in de economische of 
politieke autonomie van Nederlandsch-Indië. Zooals gezegd, 
achtte Admiraal King deze beschouwingen wel redelijk. 

Generaal MacArlhur sprak ik op 18 Augustus. Hij toonde 
mij een telegram, waaruit bleek, dat op de dringende verzoeken 
de Nederlandsche onderzeeërs beschikbaar te stellen voor actie 



in Nederlaildsch-Indië t in  behoeve van Neiis -n andere secret 
intelligente, alsmede contacten niet onbezette eilanden met 
loyale bevolkingen tot herstel van het Nederlandsche gezag l) ei: 
aantrekking van inherinsche miliciens, van Britsche zijde is 
medegedeeld, dat viji' Nrderlandsche onderzezërs zouden wor- 
den gezonden naar Australië en gebaseerd op Freniantle voor 
actie in het Oostelijk gedeelte van Nederlandsch-Indië. Zij 
zullen zeker niet komen onder MacArrh~lr's opperbevel of dat 
van zijn Admiraal [Christie) te Fremantle, doch oiirler e:n 
Britschen Admiraal, die uitsluitend aan Lord Lo:tis Mounr- 
batten verantwoordelijk zal zijn. Hij was over deze onbr- 
schaamdheid, zooals hij zeide, in hooge mate ontsficht. 

Zonder meer werd dus gesteld, dat Xeder1andsc:ie oarloys- 
schrpen, in zijn bevelsarea gestationneerd voor actie in zijn 
area, aan zijn op2erbevel onttroklcen zouden wordec cn zouden 
moeten staan uitsluitencl, niet e;ns onder e211 NiLlerla~ìUsclicc, 
maar onder e a i  Britscher Admiraal. 

Hij zag dit als ,.test case" voor het Britsche plan, dat hem te 
Honolulu was ontvoiiwd o m  h e n  practisch van iedere actie in 
Nederlandsch-Indië uit te sluiten. en dus ie torprdeerci? zijn pia:i 
uiterlijk in Februari 1945 aan te vangen, steunpuilten en vlieg- 
velden langs de straat van Makassar o p  den Celebes en Boriiio 
wal te nenien, met inbegrip van T'arakan en B a l i k ~ a p a t ~ ,  en naar 
Java, eventuesel ook Bali, door te slaan, waardoor de Japanners 
in de Molukken zouden zijn afgesneden, niet alleen van hun 
hoofdmacht, maar ook van de groote rijst produceerende en 
industrieel gecutilleerde centra, waardoor een opruiming in hooge 
mate zou worden vergemakkelijkt en naar zijn vaste overtuiging 
uiterlijk ultimo 1945 het geheel2 deel van Nederlandsch-Indië in 
zijn area van den vijand. zou zijn gezuiverd. Hij had met klem 
daartegen bij den President bezwaar gemaakt en er o p  gewezen, 
dat de Britten nooit meer uit Nederlandsch-In6ië zouden weg- 
gaan en natuurlijk wel degelijk een economisch-politiek Britsch 
overwicht in Indië zoii ontstaan. De President had hem verzekerd 
die bezwaren ook te zien er1 gepoogd te he'sb'zn tijd te winnm. 
Echter had Churchill dit punt met zoo veel klem gccteid, dat 
Roosevelt voorzag te zulleti komen te staan voor de ke~!re toe te 
geven, dan wel een volledige breuk met Ch~lrchill en Engeland te 
krijgen en hij kon niet toezeggen bij esn zoodanige keuze de 
samenwerking met de Engelschen niet ket zwaarst te latin wegrn. 
MacArthur had daarop de aangelegenheid in een wijder perspec- 
tiei gezet door erop te wijzcn, dat de Amerikanen met hun iibe- 
rale politiek prachtig militaire medewerking in de  Philipyijnrn 
hadden gekregen en dat ook het tamelijk liberale Nederlandsciie 
bewind een groote mate van trouw had weten te verwerven. 
Daarentegen hebben de  Britten in hun koloniën weinig loyaliteit 
weten te verkrijgen en het was nu toch wel heel belangrijk voor 
de toekomst, dat  de kloof tusschen Oost en West in den Zuid 
Pacific werd overbrugd om een toekomstigen rassenoorlog te ver- 
mijden. Wat dacht de President daarvan en in hoeverre had hij 
van zijn mezning aan de betrokken mogenheden doen blijkzc? 
Roosevelr zeide het heelemaal niet hem eens te zijn, dat ecn 
duidelijk vooriiitstrevende politiek de  eenige mogelijkheid biedt 
om blijvenden vrede in den Pacific mogelijk te maken. Hij had 
dat wel degelijk met de betrokken mogendheden opgenomen. Bij 
Churchill en de Britten had hij gevonden ,,a blank wall". De 
Franschen hadden hem geantwoord met ,,brillant and hollow 
commonplaces" en geen enkele nieuwe politiek in uitzicht ge- 
steld. Toen hij bij de Koningin der Nederlandzn in e'en ver- 
trouwelijk gesprek het probleem aansneed en erop wees, dat ezn 
duidelijke Nederlandsche politiek ten aanzien van Nederlandsch- 
Indië en een uitspraak daarover noodig was, zoowel voor Je 
publieke opinie in Amerika, als voor de  oorlogvoering naar 
Nederlandsch-Indië en voor vrede in de toekomst, had Hace 
Majesteit hem gezegd ,,This is such a momentous question that 
I would like to consiilt first with My chancellor and M y  minister 
fo r  colonies". Later had H a r e  Majesteit met hem deze aange- 
legenheid besproken. D e  President getuigde van zijn diepste be- 
wondering voor Hare Majesteit's grondige kennis en volkomen 
beheersching der problemen. Daarop was gevolgd de Koninklijke 
Verklaring van 6 December 1942, welke de President een sterk, 
oprecht en wijs Staatsstuk noemde, waarvan hij meende, dat zij 
de Nederlandsche positie had versterkt en de oorlogvoering naar 
Nederlandsch-Indië bevorderd. 

') Geneïaal Macilitlzur staat o p  het s~andpun t ,  du: in gebieien, we:ke niet 
door  zijn troepen zijn h e r o ~ e r d  en die vrij van den vijdiid zijn, dan wel door  d e  
bevolkiiig of Nede.landsc!ie oïgai-iisa:ies (gemiiirarisccrde veidpoli:i<) wo.den ge- 
zuiverd, het Nedei-iandsch gezag en lict Nederlandsch bulgrriijk be;:uur zondei. 
meer in kollen ornvung zijn heïsteiu. 
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MacArthur was daarop nogmaals teruggekomen om het groote 
belang, dit werk, dat de Nederlanders zoo goed waren aange- 
vangen, niet te schaden door Britsche garnizoenen in Indië te 
leggen en daardoor de tegenstelling, die tusschen de Britten en 
vele Oostersche volken bestaat, te handhaven en vooral de harc!e 
sociale, raciale scheidingen, welke, naar hij wist, bij de Neder- 
landers niet bestonden en volgens de Koninklijke Verklaring 
zouden worden uitgeroeid, in den meest stuitenden vorm te doen 
voortbestaan. 

De President had nogmaals verzekerd het geheel met hem eens 
te zijn, maar er niet voor te kunnen instaan, dat hij bij sterken 
druk van Churchill een breuk hiervoor zou aanvaarden. Boveii- 
dien was van het Nederlandsche standpunt inzake een splitsing 
van het command niets bekend. 

MacArihur herhaalde zijn. uitlating uit een vorig gesprek, dat 
Curtin een eerlijk en rechtschapen man is. Curtin heeft Churchill 
gescnreven, dat het hem persoonlijk niet mogelijk was er toe 
mede te werken, een Amerikaansch generaal, die in de duistere 
dagen het geallieerde bevel in den Zuid West Pacific OU zich 
genomen hieft, gedurende zijn bevelsvoering de ~ustralische 
souvereiniteit en de Australische gevoeligheden OD de meest scru- 
puleuze wijze heeft ontzien en met geriige strijdkrachten het ge- 
vaar voor Australië heeft afgewend, het grootste gedeelte van 
zijn commando te ontnemen op het oogenblik, dat hij over- 
winnend voorwaarts rukt. l) 

Sedert had hij vernomen, dat Curtin, die ziek en overwerkt is, 
zijn verzet toch niet zou volhouden. 

Hij bevestigde de vroegere meciedeeling, dat de Australiërs 
voor zich opgeëischt hadden het leveren van bezettingstroepen 
voor heroverd Nederlancisch gebied. Dit had hij pertinent ge- 
weigerd en beantwoord met den eisch, dat de Australiërs zouden 
overnemen de bezetting van Britsch gebied, de Salomons eilan- 
den, New Britain, New Ireland, Papua en het mandaatgebied 
van Nieuw-Guinea, terwijl hij voorts erop had aangedrongen 
twee divisies van de A.I.F. den aanval op de Philippijnen te doen 
medemaken. Curtin had hieratenslotte mede ingestemd. ') 

Het beste was natuurlijk geweest wanneer wij de Sezettings- 
troepen hadden kunnen leveren, maar MacArthur vreesde dat 
ook bij een snel verloop van den strijd in Europa onze troepen 
te laat zouden komen. Desondanks had hij zich hardnekkig tegen 
toelating van Australische bezettingstroepen verzet en hij zou 
nu pogen de zijne tot het uiterste terug te brengen en, zoodra wij 
ons maar eenigszins daartoe sterk genoeg voelden door politie 
en Nica detachementen beschikbaar te stellen, alle Amerikaansche 
troepen, behalve in zijn operatiebasis, weg te nemen, terwijl hij er 
naar zou blijven streven in de heroverde gebieden ,,full responsi- 
bility" terstond aan ons over te dragen. 3 ,  

MacArthur stelt zich voor de integriteit van zijn commando 
tot het uiterste te verdedigen en daarbij, zoo noodig, een beroep 
op de publieke opinie in Amerika te laten doen. Hij stelt zich 
echter weinig van zijn verzet voor, tenzij duidelijk blijkt, dat de 
Amerikaansche Regeering ook weet, dat de Nederlandsche Re- 
geering vertrouwen heeft in de huidige gealliëerde leiding van den 
strijd om Nederlandsch-Indië en geen aanleiding vindt om tijdens 
een succesvolle campagne tot wijziging van areaalsgrenzen over 
te gaan. 

Ik teeken hierbij aan, dat MacArthur zijn bezwaren herhaalde, 
dat Nederlandsche schepen, die hij zoo hard noodig had voor de 
actie binnen Nederlandsch-Indië wegens het voortreffelijk zee- 
manschap, durf en locale kennis van de Nederlandsche zee- 
officieren, zonder overleg met hem aan zijn vloot waren ont- 
trokken, evenals ook gebeurd was met een onderzeeër, die on- 
misbaar was voor intelligence werk. Hij merkte op overtuigd re 
zijn, dat alleen Nederlandsche officieren en Nederlandsche onder- 
zeeërs in staat zijn om overal te komen waar dit voor deze actiz 
noodig is. 

MacArthur eindigde met te zeggen, dat Lord Louis Mount- 
batten nu in Engeland is om deze aangelegenheid in het nieuwe 
operatieplan uit Australië door te drijven en dat hij een beslis- 
sing op betrekkelijk korten termijn verwachtte". 

Op 11 September 1944 stuurde de Minister van Koloniën deze 

1 )  Het argument dunkt mij in dezen persoonlijken vorm weinig sterk. 
2 )  Van Britse en Australische zijde verneem ik, dat de 6e en 7e divisie een 

aanval op de Philippijnen zullen meemaken, de 19e divisie Aitape zal overnemen 
en twee mili:ie divis;es de overige Britsche bezittingen. 

3 )  Ik teeken hierbij aan, dat door deze mededeelingen de uitspraak van den 
heer Curtin in het Parlement, dat Australische troepen nie:-Britsche heroverde 
gebieden zullen moeten bezetten, totdat de vijand totaal verslagen is, in een 
bijzonder licht komt te staan. 



mededelingen van de heer valiz der Plas met het volgende commentaar 
aan de voorzitter van de Ministeriële Commissie Oorlogvoering: 

,,l. Algerneene strategie. I n  den strijd om de verdeeling van 
operatiegebieden was kortelings, blijkens hier door Z.K.H. Prins 
Bernhard verkregen inlichtingen, in  zooverre eenige rust geko- 
men, dat de huidige grens gehandhaafd zou blijven, doch dat  
het klaarblijkelijk in de bedoeling ligt, een eventueele secundaire 
operatie in  Nederlandsch-Indië, onder het algemeene opperbevel 
van den Generaal MncArthur, te  stellen onder een Britschen 
onderbevelhebber. 

Zooals de heer van der Plas reeds vroeger mededeelde, en nu 
bevestigt, is het de  bedoeling van den Generaal MacArthz~r, om, 
nadat hij zich een basis in de Philippijnen - o p  Mindanao-  al 
hebben veroverd, in het voorjaar naar het Zuiden door te stooteii 
tusschen Borneo en Celebes en een aanval op Java te doen. Dit 
zou bij het huidige tenipo van de krijgsverrichtingen zeker den 
aanvang van de  bevrijding van Java zelf en bij een gunstise 
ontwikkeling ook de voltooiing daarvan in den loop van het 
volgende jaar mogelijk kunnen maken. Daartegenover schijnt nu 
te staan een Britsch operatieplan, hetwelk aanvankelijk door 
Lord Louis Mountbatten was opgesteld, in de  verwachting, dat 
Nederlandsch-Indië vrijwel geheel in zijn operatiegebied zou 
worden gebracht, welk plan meer in  het bijzonder gericht is o p  
de herovering van Britsch Borneo en o p  afsnijding op een kortere 
tweede lijn - Borneo-vasteland van Azië, bezuiden de  lijn 
Luzon-China - van de Japanners. Dit zou dan  geschieden door 
een oprukken via de Molukken en Celebes naar Noord-Borneo, 
waarbij Java voorloopig buiten de  lijn der operaties zou komen 
te liggen. Hiermede schijnt ook verband te houden de  opvatting 
in het hoofdkwartier te Kandy, dat een rechtstreeksche aanval 
op Sumatra over de zeer breede Golf van Bengalen een moei- 
lijke en veel materieel eischende operatie zou zijn, die in een 
Britsch militair rapport niet verantwoord genoemd is. 

Het lijkt van belang, dat wij hiervan meer te weten komen, 
omdat uit de nu veel talrijkere directe berichten duidelijk naar 
voren treedt, dat de Japanners, naarmate zij afgesloten raken en 
hun uitzicht op een overwinning of een compromis vermindert, 
steeds wreeder en destructiever optreden en steeds meer iedere 
voorziening in een regelmatig en ordelijk bestuur verwaarloozen. 
Aangezien aan den anderen kaat  het verzet van de  zijde van de 
bevolking eveneens toeneemt, beteeltent derhalve een langdurig 
uitstel van directe actie tegen de  hoofdeilanden de  kans o p  groote 
desorganisatie, o p  ondergang van onze krijgsgevangen en geinter- 
neerde land- en rijksgenooten, o p  onnoemelijk leed voor de  ver- 
dere bevolking en o p  oneindig grooter moeilijkheden voor 'net 
latere herstel. 

2. Onze deelneming aan de bevrijding van Nederlandsch-Indië. 
In  d e  praktijk van Nieuw-Guinea is gebleken, dat  d e  N.1.C.A.- 
organisatie en het daarbij ingedeelde personeel uitstekend vol- 
doen, zij het, dat  de beschikbare krachten nog steeds nauwelijks 
toereikend zijn. Vooral in  dit gebied is gebleken, dat  afgesneden 
Japansche eenheden tot de meest beestachtige daden overgaan en 
snel demoraliseeren. Op het eiland Noemfoer b.v. werden van de 
3000 daarheen gesleepte Indonesische dwangarbeiders slechts 
261 levend teruggevonden; de  anderen waren niet alleen door 
honger of ziekte omgekomen, maar ook in grooten getale afge- 
maakt. 

I n  dit uitgestrekte gebied en in  de  groote eilandenwereld der 
Molukken bevinden zich tal van landstreken en eilanden of 
eilandjes, waar na het oprukken van d e  Amerikanen en de vol- 
ledige beheersching van zee en lucht door dezen, de verbindin- 
gen met de  Japansche bases afgesneden zijn geraakt, en waar der- 
halve de bevrijding uitsluitend afhankelijk is van d e  beschikbaar- 
heid van middelen voor dat  doel. Daarbij zijn uiteraard objecten, 
waar het aantal achtergebleven Japansche troepen zoo groot is, 
dat wij met onze huidige hulpmiddelen er nog niet aan kunne2 
denken, die bevrijding zelf ter hand te nemen. Daarnaast is echter 
voor tal van gevallen in uitgestrekte gebieden bekend, dat slechts 
een klein aantal Japanners de  overheersching handhaaft en dus met 
beperkte middelen en eventueel met hare daadwerkelijke rnede- 
werking de  plaatselijke bevolking van haar leed kan worden ver- 
lost. D e  geallieerde legerleiding concentreert zich terecht o p  het 
groote strategische plan en kan dus van haar operationeele een- 
heden geen strijdkrachten afstaan voor kleine acties, die met de 
hoofdoperaties niet in verband staan, voordat deze hoofdopera- 
ties afgeloopen zijn. Generaal MacArthur heeft bepleit, dat wij 
zelf deze bevrijding, die hij acht te vallen onder de  ons opge- 
dragen handhaving van orde en rust, met eenvoudige bezettings- 



troepen ter hand nemen, zooals b.v. in de omgeving van Hollan- 
dia reeds door N.1.C.A.-patrouilles geschiedt. 

Hierbij komt nog, dat Generaal MacArthur het standpunt 
inneemt, dat die streken of eilanden, welke - doordat geer, 
Japansche bezetting aanwezig is - zonder meer vrij komen, 
of die door e'en volksopstand of onze eigen actie worden bevrijd, 
zonder een daar tusschen komende geallieerde militaire phase 
rechtstreeks onder ons gezag terugkeeren. Dit is b.v. gebeurd met 
Koeroedoe. 

N u  is bovendien gebleken, dat het mogelijk is met een be- 
trekkelijk beperkte kern van soldaten, door bewapening van de 
bevolking en het organise,ereil van wat men vroeger noemde be- 
volkingspatrouiiies, Japansche weerstandsnesten van niet te 
grooten omvang op te ruimen, zonder dat men derhalve over 
uitgebreide legereenheden beschikt. Deze bevolkingspatrouilles 
hebben aan de peripherie van de Amerikaansche actie uitstekende 
diensten bewezen en overal blijkt de  bevolking zeer geneigd o m  
aan het offensief tegen de Japanners deel te nemen. Komen wij 
verder in de Molukken, dan  is het mogelijk o m  betrekkelijk snel 
Indonesische soldaten voor geregelde, zij het eenvoudige, legereen- 
heden te recruteeren, zoodat, van de landzijde bezien, wij inder- 
daad nu reeds een aanvang zouden kunnen maken met het be- 
vrijden van zwak bezette plaatsen of eilanden. 

Hetgeen ons daartoe in de eerste plaats ontbreekt, zijn eenige 
oorlogsschepen, die de landingen op die plaatsen en eilanden zou- 
den kunnen dekken en de transporten van bepaalde kleine troe- 
peneenheden zouden kunnen beschermen. Naar  het inzicht van 
den heer van der Plas zou het van het grootste belang zijn, indien 
wij in deze leemte zelf konden voorzien, daar de  thans beschik- 
bare zeestrijdkrachten uiteraard voor de  groote actie in de  ricb- 
ting van de Philippijneii en daarna naar Java worden aangewend 
en daaruit geen onderdeelen voor dit doel kunnen worden be- 
schikbaar gesteld. 

Daar  met zulk een secundaire actie duizenden mensch~rilevens 
kunnen worden gered, en zij bovendien ook een duidelijk eigzn 
aandeel in de bevrijding thans reeds zou beteekenen, verdient het 
aanbeveling te overwegen, of het niet mogelijk zou zijn de in het 
Verre Oosten beschikbare schepen, zooals de  Tromp en de  beide 
jagers, hiervoor aan te wenden. Dit behoeft dan niet af te stuiten 
o p  het vroeger ondervonden bezwaar, dat  de  Arnerikaansche 
vlootbevelhebbers bedenkingen hadden tegen de  complicatie in 
de bevelvoering, die van de  invoeging van Nederlandsche ern- 
heden in Amerikaansch verband het gevolg zou zijn, daar alsdan 
deze eenheden op zich zelf en onder eigen commando zouden 
kunnen opereeren. 

Of in de  toekomst, wanneer deze k1,eine expedities zich ver 
zouden gaan uitstrekken, voor hun bescherming en voor de be- 
veiliging van de bevrijde plaatsen en eilanden ook nog zou kun- 
nen worden gerekend op de actie van 0nz.e eigen bommenwerpers 
en jagers, valt nog niet te zeggen. N u  ware dit vermoedelijk wat 
te ver gegrepen. In  ieder geval zou echter een begin van eigen 
actie in boven aangegeven geest een gereede aanleiding kunnen 
zijn, oil1 de samentrekking van onze strijdkrachten voor de secun- 
daire bevrijding van eigen gebied na te streven en te bepleitzn. 

3. Toekomstige ontwikkeling. Het vorenstaande kan tevens 
een vingerwijzing zijn voor de richting, waarin wij bij de  toe- 
komstige ontwikkeling van onze weermacht in  de eerste plaats 
moeten gaan. Samentrekking van al het beschikbare en geschikte 
marine-materieel, zoo snel mogelijk met lichte eenheden uit te 
breiden en zoo mogelijk te completeeren met kleine vrachtsche- 
pen en eenig transportmateriaal; vervollediging van onze aan- 
wezige luchtmacht met grondpersoneel en reserves; krachtige ter- 
handneming van de vorming van bataljons voor den localen strijd; 
voortgezette recruteering van Indonesische troepen; een goed 
doordacht systeem van bevolkingspatrouilles en bevolkingsbewa- 
pening en de snelle vorming van een slagvaardige en zwaarder 
bewapende groep voor deelneming aan meer belangrijke opera- 
ties - waarvoor de Marine-brigade het meest aangewezen 
lijkt - moeten, naar het voorkomt, boven aan het programma 
worden gezet. D e  vorming van divisies of van een legercorps 
kan daarnaast uiteraard aanstonds worden ter hand genomen, 
doch terwille van de  bevolking van Nederlandsch-Indië dienen 
de hierboven genoemde voorzieningen voorop te staan. 

Daarnaast moet zoo spordig n~cgelijk het N.1.C.A.-persone-I 
worden aangevuld, met name op die punten, waar onze huidige 
formaties in het bijzonder te kort schieten. Hierbij zijn de b,elang- 
rijkste de ervaren bestuiirskrachten, waarvan er nog twe- i n  Sriri- 
name gedetacheerd zijn, het politiekader, zoomede d,e artsen eV 
verplegers, die in den uiterst bedroevenden hygienischen toe- 
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stand, waarin de bevrijde gebieden verkeeren, een zeer vooraan- 
staande rol moeten spelen. 

4. Contact met de geallieerden. Het is uitermate onbevredi- 
gend, dat wij slechts op deze indirecte wijze iets vernemen van 
hetgeen over onze meest vitale belangen in het Verre Oosten 
wordt verhandeld. Mijns inziens moet onzerzijds worden ge- 
vraagd om vertegenwoordiging bij besprekingen tusschen de Brit- 
ten en de Amerikanen nopens den oorlog tegen Japan. Het kan 
zijn, dat de besprekingen, die te Quebec zullen plaats vinden, 
ons reeds voor een fait accompli stellen. 

Ik meen, in verband met het vorenstaande, Uwer Excellentie 
een spoedvergadering van de Ministerieele Commissie Oorlog- 
voering te moeten verzoeken, aan welker leden ik afschrift van 
dezen brief deed toekomen. Ik behoef er niet aan toe te voegen, 
dat vooral de bijlage alleen voor persoonlijke kennisneming is 
bestemd." 

Na de bespreking met generaal Fellers heeft de heer van der Plas 
aan dr. van Mook geseind, dat er uitermate belangrijke mededelingen 
waren gedaan, welke ongeschikt waren om geseind of geschreven 
te worden. Generaal MacArthur heeft de suggestie van de heer 
van der Plas, dat hij deze zaken te Londen zou gaan bespreken met 
de Nederlandse Regering, toegejuicht en alle mogelijke faciliteiten 
verleend, zodat de heer van der Plas binnen zeer korte tijd via Was- 
hington naar Londen is gevlogen, waar hij p1.m. 8 September 1944 
is aangekomen. 

MacArthur zeide o.m. tegen de heer van der Plas, dat President 
Roosevelt had gezegd, dat het voldoende zou zijn, wanneer de 
Nederlandse Regering wilde verklaren, dat zij op zakelijke gronden 
van supply enz., bezwaar had tegen wijziging van de theatergrenzen. 

De heer van der Plas heeft de mededeling van de President over- 
gebracht aan dr. van Mook. De Nederlandse Regering heeft hierop 
echter zoals later nog zal blijken, niet gereageerd. 

Te Londen is de heer van der Plas onmiddellijk ontboden bij 
H.M. de Koningin en verder heeft hij met enige Ministers gesproken. 
Enkele dagen later vond een gesprek plaats met de Minister-President. 
De heer van der Plas had gehoopt een volledige uiteenzetting over de 
situatie te kunnen geven. Achteraf heeft hij echter begrepen, dat de 
aanstaande operaties tegen Nederland toen alle aandacht van de Mi- 
nisters opeiste. De Minister-President wilde hardnekkig alleen van de 
heer van der Plas weten of het waar was, dat zijn oud-collega Kerstcl~s 
door van Mook een hoge functie was aangeboden. Het gesprek is 
enkele keren onderbroken, omdat iemand van de voorlichtingsdienst 
de heer Gerbrandy moest spreken. De tijd en de gelegenheid om 
deze aangelegenheid rustig te bespreken hebben ontbroken. 

Bij besprekingen in de Ministeriële Commissie Oorlogvoering 
bleek in de eerste plaats, dat de heer Michiels van Verduynen, Mi- 
nister zonder Portefeuille, bepaald niet kon aannemen, dat enige 
waarheid kon schuilen in de gegevens, die de heer van der Plas had 
medegebracht. Tegen hem zowel als tegen anderen had Churchill 
zelf gezegd: you wil1 get the Indies back! 

De heer van Kleffens stond op het standpunt, dat het wenselijk 
was de theatergrenzen niet te wijzigen. Hij zeide een rapport van 
de ambassade te Washington te hebben ontvangen, waaruit bleek, 
dat generaal MacArfhur de operaties naar Java gaarne wilde uit- 
voeren, doch dat het Britse prestige na de rampen van 1942 aan 
een succes in dit gebied behoefte had. 

Het zou z.i. echter verkeerd zijn de Nederlandse levensbelangen 
aan dat Britse prestige op te offeren. Als de Britse plannen even 
snel naar het doel zouden leiden, kon ons dat om het even zijn, 
maar tot nu toe waren de Britten minder efficient. 

Dr. van Mook, die op zakelijke gronden diep overtuigd was van 
de noodzaak tot handhaving van het Amerikaanse commando, zeide 
ter vergadering - men zocht naar een compromis tussen de ver- 
schillende inzichten -, dat de hoofdzaak niet was dat generaal Mac- 
Arthur dan wel een Brit bevelhebber zou zijn, maar dat Java vroeg 
dan wel laat bevrijd zou worden. Hij merkte op, dat de houding van 
MacArthrrr altijd volkomen correct was geweest, maar dat de Re- 
gering overigens geen voorkeur voor een geallieerde bevelhebber 
behoefde te tonen. Wij streed dus alleen indirect voor MacAuthur's 
opperbevel door te betogen, dat het uiterst gevaarlijk voor onze 
mensen zou zijn, als de geallieerde strategie zou aansturen op een 
afsluiting en niet op een bevrijding van Java. 

De Ministeriële Commissie Oorlogvoering heeft besloten via Lon- 
den en Washington te vragen, of Nederlandse vertegenwoordigers 
deel konden nemen aan de conferentie te Quebec. 

De Ministeriële Commissie Oorlogvoering is dus gekomen tot een 
gaan polsen, een mee willen spreken over de onderwerpen, welke 
zouden worden behandeld. Er is echter geen standpunt terzake be- 
paald. 
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Minister Gerbrandy, die de vergadering moest leiden, heeft de 
leiding herhaaldelijk moeten overdragen. De heer van der Plas heeft 
later begrepen, dat dit verband hield met de op handen zijnde inval 
in Nederland. Men was er niet zo volkomen ,,bijv als eigenlijk wel 
gewenst zou zijn geweest. 

De heer van Boetzelaer heeft aan de heer van der Plas gezegd 
- maar de heer Loudon heeft dit tegengesproken -, dat toen nog- 
maals is gevolgd de instructie geen voorkeur te tonen voor het 
behoud van het Amerikaanse commando. 

Ook aan de suggestie van President Roosevelt bezwaar te maken 
tegen de wijziging van de theatergrenzen op zakelijke gronden van 
bevoorrading enz., werd derhalve in het geheel geen gevolg gegeven. 

Op 23 September 1944 deelden de heren van Mook en Helfrich, 
door de Nederlandse Regering naar Washington gezonden, aan de 
Combined Chiefs of Staff mede, dat door de Nederlandse Regering 
voor hen een onderhoud was gevraagd met de C.C.O.S., teneinde de 
Nederlandse gezichtspunten te belichten en, indien mogelijk, de alge- 
mene aspecten van de Pacific-oorlog benevens de Nederlandse oor- 
logsinspanning speciaal met betrekking tot Nederlandsch-Indië te 
bespreken. 

De Nederlandse Regering had het volgende telegram aan de Pre- 
sident van de Verenigde Staten en de Britse Eerste Minister ge- 
zonden: 

,,On learning that Pacific strategy wil1 be discussed at Quebec 
Conference Netherlands Government request in view of their 
vita1 interest in that question that following statement with 
regard to operations in Japanese occupied territory be trans- 
mitted to the President stop Same Statement is being sent to 
Mr. Churchill through British Foreign Office stop Minister for 
Colonies van Mook and Vice Admiral Helfrich are proceeding 
America stop Netherlands Government trust President and Prime 
Minister will find it possible to give them an opportunity to eluci- 
date Netherlands point of view stop Statement begins quote 
Success of main strategy against Japan in severing communica- 
tions between Japan and occupied area covering Burma Malaya 
Philippines British Borneo and N.E.I. will cut off Japanese forces 
in that area from arms and munitions but wil1 not compel them 
to surrender or to withdraw supposing this to be possible stop 
Area as a whole has sufficient food and other materials and 
facilities for maintenance and it may be assumed that Japanese 
forces have sufficient stocks of arms and munitions stop Expe- 
rience points to probability that Japanese stay on for irregular 
warfare even after defeat or surrender Japan stop Facts in re- 
covered territory in the S.W.P.A. show that isolated Japanese 
forces become more ferocious and destructive as isolation he- 
comes more irremediable stop If liberation occupied areas is 
delayed suffering and destruction of large populations will in- 
crease beyond al1 mesure and pws and internees can be conside- 
red lost stop Since voluntary evacuation of the area by Japanese 
forces cannot be expected active liberation as soon as possible 
seems urgent both from this point of view and with regard to 
future rehabilitation stop This action should primarily be direc- 
ted towards most important territories with most civilised and 
ilumerous population and greatest economic value stop Among 
these Java seems to offer best base for further operations be- 
cause of centra1 situation sufficient food production and acco- 
modation ample skilled and unskilled labour wel1 developed 
system of roads and harbours good airbases and healthy moun- 
tain regions for rehabilitation stop Even in case of widespread 
destruction repairs for Allied operational purposes are easiest io 
effect in Java stop The occupation of Java would deprive the 
Japanese of their main regional source of supplies and labour 
unquote." 

Op 26 September 1944 hebben de heren van Mook en Helfriciz 
aan de C.C.O.S. te Washington een memorandum aangeboden aan- 
gaande die punten, welke zij onder de aandacht van de C.C.O.S. 
wilden brengen. Dit memorandum betreffende de operaties in de 
South West Pacific Area en het South East Asia Command luidde 
als volgt: 

(1)  ,,The main objective of Netherlands strategy during the 
first phase of the war with Japan has been to delay enemy pro- 
gress as much as possible by offensive action wit11 sea and 
airforces. 

(2) The Netherlands' supreme command has, within the limits 
of its operational responsibilities, sirictly adhexed to this strategy 
and done everything in its power to put it into execution. 



(3) The motives for this strategy were: 
(a) to gain time for possible outside reinforcements to reach 

the Indies; 
(b) to gain time for Australia to build up sufficient strength 

as a base in the Southwest Pacific for future action; 
(C) to bind as many enemy forces (sea and air) as possible in 

order to prevent early action in the Indian Ocean and against 
the lines of communication betweeri Australia and the U.S.A. 
in the Pacific; 

(d) to cause a maximum of damage to the enemy forces; 
(e) to ship as many essential raw materials as possible to otir 

allies and to secure the opportunity for destroying important 
plants and stocks before occupation by the enemy. 

(4) Not only did this delaying action seem of vita1 impor- 
tante, but if it had been possible to retain a foothold in Java, 
this island would have given us the best possible base for future 
operations. With these objectives in view the available forces 
were completely used in the Netherlands Indies and evacuations 
or withdrawals were limited to those sea and airforces that had 
expended their fighting strength. 

(5) After the occupation of the Netherlands Indies the 
Netherlands Commander-in-Chief has more than once urged the 
advisability of an  early reconquest of Java as the most suitable 
base for further action in this region. This would, however, at  
the time have necessitated the construction of an expeditionary 
base in Northern or  Northwestern Australia. 

(6) Java is strategically situated in the center of the Malay 
barrier between India and Australia. It bas a civilised and nume- 
rous population, providing plenty of skilled and unskilled labor 
and is self-sufficient in food. It has a network of good roads and 
railways, several good harbors, numerous sites for airfields, and 
healthful mountain resorts for the recuperation of troops. It 
occurs easy housing facilities, and even in the case of widespread 
demolitions repairs should take less time here than elsewhere. 
It has plenty of timber and it is a major production center for 
rubber and quinine. By its central position it dominates a large 
part of the Netherlands Indies. 

(7) As the main strategy in the Pacific seems to have deve- 
loped in a pincer movement towards the Philippines and the 

area China coast the problem has changed to one of clearing th- 
south of that line of Japanese forces. It is to be expected that 
these forces will not withdraw, even if the danger of being out 
off from Japan and the Asiatic mainland seems imminent. They 
might not even be able to do co by lack of shipping. They have 
established a firm military administration and they have told 
the population that they have come to stay. They have probably 
accumulated stocks of arms and munitions, and they will be able, 
given the characteristic Japanese economy in their use, to hold out 
for a considerable time without replenishment. They wil1 carry 
on, if necessary by guerilla tactics on a large scale, even when 
Japan has been defeated. 

(8) If this view is correct, we must expect the Japanese mili- 
tary government to dig in and to try to create the worst possible 
chaos. Experience elsewhere has shown that the Japanese wil1 
become more destructive and ferocious, the more they are isola- 
ted. This wil1 not only endanger the lives of hundreds of thou- 
sands British, American, Australian and Dutch prisoners of war 
and civilian internees (including some 150.000 women and chil- 
dren), but it wil1 also affect the lives of many millions of natives, 
as a result both of direct atrocities and of famine and economic 
mismanagement. 

(9) If and when action can be undertaken to destroy the 
Japanese forces in this area, the advantages af Java as the first 
objective for  this action and as a center for further mopping up 
operations remain the same. The reoccupation of Java wou:d 
deprive the Japanese of their best provided and inain base in the 
islands, and would greatly facilitate the operations elsewhere. It 
would further split up the Japanese forces in this area. 

(10) It may be suggested, finally, that an  attack on Java 
could be made both from Northern and Northwestern Australia, 
and from the Philippines southward through the Straits of Ma- 
cassar. This last route was followed by the main Japanese forces 
of invasion; it has on one side the west coast of Celebes with 
the big port of Macassar, several secondary harbors, dry hilly 
country with sufficient food and an actively anti-Japanese popil- 
lation, and on the other side the swampy jungle coast of Bor- 
neo with a few good landing piaces and the oil centers of Tara- 
kan and Balikpapan. 
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(11) Between Northern Australia and Java the chain of the 
Lesser Sunda Islands rnight provide a bridge; they are fairly den- 
sely populated, while some of them produce a food surplus and 
offer good facilities for airfields and temporary harbors. 

(12) Such an operation in the S.W.P.A. could be very wel1 
combined with a possible operation in the S.E.A.C. against Su- 
matra and Singapore and towards the Strait of Sunda.. between 
Sumatra and Java. 

(13) The protracted occupation and the increasingly bad news 
about conditions in the occupied areas have compelled the Ne- 
therlands government to bring these points to the attention of the 
Combined Chiefs of Staff. In their presentation they have not 
only considered the interest of the Netherlands Indies, but also 
those of the other occupied regions south of the Philippines, 
where the same rapid deterioration is taking place. 

(14) A more definite idea of the future action in this region 
would greatly facilitate the exwution of plans for the increase 
of the Netherlands forces after the liberation of the Netherlands, 
and for the organization of native cooperation, both armed and 
otherwise.". 

De heer van $er Kun verklaarde, dat de heer van Mook en 
admiraal Helfrich in het najaar van 1944 in Amerika zijn geweest; 
zij hebben toen bepleit, dat de geallieerden ook eens iets zouden doen 
ten aanzien van Nederlandsch-Indie. Dit was bij gelegenheid van de 
tweede Quebec-conferentie. De heer van der Kun was toen Regerings- 
vertegenwoordiger bi] de C.C.O.S. te Washington met zijn ambtgenoot 
van het leger, generaal Dijxhoorn. 

Beiden vonden het wel vreemd, dat die missie plotseling naar 
Amerika kwam, terwijl er reeds Regeringsvertegenwoordigers waren. 

De heren van der Kun en Dijxhoorn hebben er steeds bij de 
C.C.O.S. op aangedrongen, dat de geallieerden vooral Indië niet 
uit het oog zouden verliezen, maar na 1943 was er eigenlijk nog 
maar wemig belangstelling voor. Zelf is de heer van cler Kun pas 
iri 1944 te Washington gekomen. De Jappen hadden toen zo goed 
als geen koopvaardij meer. De Amerikanen waren met hun onder- 
zeeboten over de routes tot aan Japan toe compleet de baas. 

De Nederlanders hebben nog eens het geluk gehad door een 
onderzeeboot op terugweg naar Colombo, die een prauw had aan- 
gehouden, een geheime overslaghaven van de Jappen op de West- 
kust van Malakka te ontdekken. De goederen lagen daar maar, er 
werd van alles geproduceerd en langs de kusten opgeslagen, maar 
er werd niets afgevoerd. De uitdrukking, die men hiervoor ge- 
bruikte, was: ,,Wither on the vine", laten verdorren aan de wijnstok. 
De belangstellii.ig voor Indië uit een oogpunt van oorlogvoering 
was tot nul gedaald. De Amerikanen hadaeri erg veel medelijden 
met de Nederlandse mensen; zij begrepen heel goed, dat de Neder- 
landers in Indië politiek geïnteresseerd waren en deswege met rehabili- 
tatieplannen kwamen, maar uit een oogpunt van oorlogvoering had 
Indië geen waarde meer. 

De chronische steen des aanstoots was de kwestie van de ,,plan- 
nen". Iedereen wist, dat er ,,plannenn waren voor Nederlandsch- 
Indië. Het waren studieplannen; daar hadden de C.C.O.S. er mis- 
schien wel 1000 van, om, voor het geval het nodig zou zijn, zo'n plan 
te voorschijn te toveren en er dan mee te gaan werken. De Rege- 
ringsvertegenwoordigers werdcn altijd geplaagd om plannen. Dan 
had iemand b.\. bij generaal MacArthur gehoord. dat deze een 
,,planw had om iets met Indië te gaan doen. Zolang dat ,,plan" 
echter bij de Combined Chiefs of Staff was, had het niet de minste 
waarde; het was dan gewoon een studieplan. 

De heer Dijxhoorn deelde mede, dat in September 1944 dr. van 
Mook en admiraal Helfrich te Washington zijn geweest en daar be- 
sprekingen hebben gehouden met de Combined Chiefs of Staff. Zij 
waren onderweg naar Quebec voor het afleggen van een verklaring. 
De heren schijnen te laat te Quebec te zijn aangekomen. In  ieder 
geval is het afleggen van het statement te Quebec niet doorgegaan. 

Op een gegeven momcnt werd de heer Dijxhoorn bij de heer 
van Mook ontboden, die hem vertelde, met welk doel hij te Wash- 
ington was gekomen nl. voor het afleggen van een verklaring en 
dat deze, naar de heer Dijxhoorn meende, de volgende dag, in de 
Combined Chiefs of Staff zou worden afgelegd; dit is ook geschied. 

Bij het afleggen van deze verklaring in de Combined Chiefs of 
StafI door de heren van Mook en Helfrich is de heer Dijshoorn tegen- 
woordig geweest. De heer van Mook las het statement voor. Beide 
heren hebben er daarna een toelichting op gegeven. De heer van Mook 
droeg deze uit het hoofd voor. Door de  voorzitter, admiraal Leahy, 
werd daarna gevraagd of een der leden het woord verlangde. Sir John 
Dill merkte op, dat voor de actie, als door de Nederlandse Regering 
In het statement gevraagd, de Nederlanders de troepen zouden kun- 
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nen gebruiken, die zij in Indië wensten in te zetten. Verder had nie- 
mand een opmerking, waarna de heren valn Mook en Helfrìch wer- 
den bedankt voor de verstrekte inlichtingen. 

De heer Dijxhoorn merkte nog op, dat hij het statement, zoals 
het luidde, heeft betreurd. Het was zijns inziens fout, dat dit state- 
ment niet in overleg met de Regeringsvertegenwoordigers bij de 
Combined Chiefs of Staff was opgesteld. Zij toch wisten, hoe in de 
Combined Chiefs of Staff werd gedacht over de wijze, waarop de 
oorlog tegen Japan moest worden voortgezet. Bedoeld statement 
strookte niet helemaal met die plannen. Bovendien was het jammer, 
dat de Regering niet aan de Regeringsvertegenwoordigers heeft opge- 
dragen een statement in de Combined Chiefs of Staff af te leggen. 
Immers, de wens van de Nederlandse Regering raakte militair-stra- 
tegisch diep geheime plannen, waarover de Combined Chiefs of 
Staff uiteraard beter konden praten met militair-strategisch geschool- 
de Regeringsvertegenwoordigers dan met een op dit gebied niet ge- 
schoolde outsider. Daarbij wilde de heer Dijxhoorn dan nog maar in 
het midden laten, of de Combined Chiefs of Staff bereid zouden zijn 
gevonden deze geheime plannen met outsiders te bespreken. Hoe het 
zij, de zaak ging uit als een nachtkaars. Een instructie, hoe de heer 
Dijxhoorn en zijn collega, als Regeringsvertegenwoordigers, zich na 
dit statement in de Combined Chiefs of Staff moesten gedragen, 
hebben zij nooit ontvangen; hij herinnerde zich die althans niet. 

Over de voorgeschiedenis van de overgang van het opperbevel 
over Java van S.W.P.A. naar S.E.A.C. verklaarde de heer Dijxhoorn 
het volgende. Toen de oprichting van het legerkorps in zijn ogen 
een verloren zaak was geworden, o m d ~ t  het nu eenmaal Brits ge- 
traind zou worden, was er nog één ding, waarop de heer Dijx- 
hoorn al zijn hoop vzstigde en waardoor veel nog teli goede zou 
kunnen keren. Dat was, dat, wanneer de Nederlanders dan met een 
Engels uitgerust legerkorps in Indië kwamen, zij tenminste onder 
Amerikaans bevel zouden komen. De heer Dijxhoorn realiseerde 
zich, dat het wel een hele tijd zou duren, vóórdat die troepen daar 
waren, doch de Amerikanen hadden daar troepen bij de hand. Hij 
dacht: als die scheidingslijn nu maar rustig blijft liggen, zullen de 
Amerikanen zich zeker gaan bemoeien met Nederlandsch-Indië en in 
het bijzonder met Java. 

De heer Dijxhoorn hoorde echter in de loop van 1944 - van wie 
wist hij niet meer -, dat men aan die scheidingslijn zat te tornen. 
Toen de heer Dijxhoorn in October 1944 weer naar Londen zou 
gaan en dus weer een tijd uit Washington afwezig zou zijn, heeft 
hij vóór zijn vertrek de heer van der Kun uitdrukkelijk op deze 
kwestie gewezen. 

De heer Dijxhoorn had deze aangelegenheden zeer zeker te Londen 
besproken, want zij vervulden hem met zorg. Bij zijn vertrek uit 
Washington was er echter niets aan de hand. De heer Dijxhooun had 
alleen degene, die achterbleef, gewaarschuwd: denk er om, dat - ik 
hoor het als een gerucht - U attent bent, ofschoon de secretaris van 
de C.C.O.S., Redman, mij heeft verzekerd, dat er nog niets aan de 
hand is. Voor de heer Dijxhoortz was er dus geen aanleiding om 
een theaterwijziging als een vaststaand feit aan de Regering te gaan 
vertellen, want er was nog niets aan de hand. Hij had zeker, in 
het algemeen sprekende over de toestand in Amerika, hier en daar 
wat losgelaten. Het was echter niet aan de heer Dijxhoorn om iets 
te doen; toen hij nog te Washington was niet, aangezien er niets was 
gebeurd, en toen hij te Londen was niet, omdat hij deze zaak niet kon 
volgen toen die later in Amerika speelde. 

Uit zijn besprekingen met admiraal Mountbatten en uit het trage 
tempo, waarin de goedkeuring van het Nederlandsch-Indische be- 
voorradingsschema door diens hoofdkwartier plaats vond, heeft ir. 
C. J. Warners - van April 1944 tot Maart 1945 hoofd van de 
Nederlandsch-Indische Civil Affairs Sectie bij dit hoofdkwartier - 
gedurende de laatste maanden van 1944 en begin 1945 de indruk 
gekregen, dat in de plannen voor de militaire operaties tegen de 
Japanners op Sumatra wijzigingen mogelijk werden geacht. Het 
begon toen merkbaar te worden, dat er iets gaande was met de 
militaire plannen en met het aanvankelijk gedachte tijdschema. 

Dit heeft de heer Warneus, toen hij dit vermoedde, direct aan de 
Regering doorgegeven. Hij heeft op zijn berichten aan de Regering 
nooit enige reactie gekregen. Men rekende, gezien de communicaties. 
echter ook nauwelijks op een antwoord, behoudens wanneer het be- 
slissingen betrof, welke telegrafisch konden worden overgebracht. 

Men sprak aan Engelse zijde aanvankelijk uitsluitend over ,,major 
operations". Later begon men de mogelijkheid te opperen, dat er 
wellicht geen ,,major operations" maar operaties op kleine schaal 
zouden plaats hebben. De grote operaties zouden dan in een andere 
richting gaan dan Sumatra. Daarna kwam het begrip ,,hiatus area" 
op. In Nederlandsch-Indië doen wij - zo zei men toen - wellicht 
helemaal niets, want de operaties vinden plaats via Birma, Siam en 
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Indo-China in de richting Tokio. Men dacht aan een tang-beweging 
naar Japan vanuit S.W.P.A. en het S.E.A.C.-gebied. Op deze wijze 
zou Nederlandsch-Indië inderdaad een ,,hiaat-gebied" worden. 

Deze begrippen, welke bepaalde plannen dekten, en welke in deze 
volgorde opkwamen, waren aanleiding om te vermoeden, dat aan 
bepaalde maatregelen - en dan speciaal die, welke door de Neder- 
landse Civil Affairs Sectie moesten worden voorbereid - een andere 
prioriteit werd gegeven dan oorspronkelijk het geval was. 

Aanvankelijk bestond b.v. op het hoofdkwartier overeenstemming 
over zoveel locomotieven, zoveel zenders, bruggen, havenmaterieel, 
sleepboten, zoveel rijst, kleren enz. Later bleek de mening te ontstaan, 
dat, wanneer er geen ,,major operations" op Sumatra plaats vonden, 
b.v. ook geen vernielingen op grote schaal, geen voedseltekorten enz. 
gevreesd behoefden te worden. En indien er in het geheel niet werd 
gevochten in Nederlandsch-Indië, dan zou het een ,,hiaat-gebied" zijn 
en kon men niet meer spreken over een militair belang bij de be- 
voorrading der burgerbevolking. ,,T0 prevent disease and unrest" 
vergde dan veel minder goederen. 

Geleidelijk groeide een uiterst bedenkelijke onzekerheid ten aan- 
zien van de uitvoering van het moeizaam opgebouwde plan der 
goederenvoorzieningen en het herstel van openbare diensten, enz. Op 
zijn rechtstreekse vraag, einde 1944, aan Mountbatten gesteld, of er 
een theaterwijziging op komst was, kreeg de heer Warners een duide- 
lijk ontkennend antwoord. 

Mountbatten heeft de heer Warners in een gesprek daarover wel 
medegedeeld, dat hij binnenkort naar Australië zou gaan om met 
MacArthur te bespreken wat in de verschillende fasen van de ineen- 
storting van Japan in de bezette gebieden zou dienen te gebeuren. 
Een theaterwijziging is tegenover de heer Warners tot op het moment, 
dat hij in Maart 1945 naar Brisbane vertrok, door Mountbatten vol- 
komen ontkend. 

De heer Warners neemt persoonlijk aan, dat deze toen ook inder- 
daad nog niet in de bedoeling lag, of althans daarover nog niet beslist 
was. Er  werd toen wel gesproken over een Engelse bezetting van 
Nederlandsch-Indië onder oppercommando van generaal MacArthur 
en tenslotte, het zal toen reeds Mei-Juni 1945 zijn geweest, werden 
geruchten vernomen over de wijziging der commandogebieden, zoals 
die zich later heeft voltrokken. Toen zat de heer Warners in 
Australië. 

Toen in 1943 het South East Asia Command was opgericht, heeft 
Mr. N. S. Blom, die destijds te Londen op het ~ i n i i t ë r i e  van KO- 
lonïën werkzaam was, inleidende besprekingen gevoerd over de civil- 
affairs-zaken, welke dit commando aangingen. 

In die periode reeds werden er van Britse ziide wel eens zeer vage 
suggesties gedaan, dat de grenzen van de commandogebieden nog wel 
gewiizigd zouden worden. Men zou, aldus verklaarde men van 
Ëngélsë zijde, Singapore nooit kunnen herbezetten zonder de macht 
te hebben over Straat Soenda. Straat Soenda lag in het Amerikaanse 
commandogebied; de grens liep langs de Sumatraanse kust. Het 
South East Asia Command zou dus moeten worden uitgebreid met 
Straat Soenda. Om Straat Soenda te kunnen beheersen moest echter 
weer een stuk van Java bezet worden, hetgeen inhield, dat de grenzen 
verlegd zouden moeten worden. 

Toen de Indische autoriteiten weer in Australië k rug  waren, is 
MacArthur begonnen met de plannen om Java te gaan bezetten. 
Een taak, welke hij reeds in Maart 1942 als de zijne beschouwde. 
Hij heeft dus een reeks van operaties uitgewerkt. De operaties waren 
altijd aldus opgezet, dat hij eerst vliegvelden in handen zou krijgen. 
De gebieden waarheen de sprongen gemaakt zouden worden, moesten 
binnen het bereik van jachtvliegtuigen liggen. Zo heeft hij operatie- 
plannen uitgewerkt voor Tarakan, Balikpapan, Bandjermasin; van- 
daar uit zouden twee landingen, een op Oost- en een op West-Java, 
plaats vinden. De operaties gingen alle onder de codenaam ,,Oboe", 
nl. Oboe 1, 2, 3, 4, 5 .  Bij de plannen hiervoor werden de Indische 
autoriteiten betrokken en het ging dan altijd over wat er nodig was 
voor de bevolking, b.v. hoeveel voedsel, kleding, medicijnen, enz. 
Deze bevoorrading werd in de  andere supplies voor de operaties op- 
genomen. Het ging heel vlot en royaal. 

Terwijl de Indische Regering midden in deze voorbereidingen zat, 
kwam op 10 April 1945 een telegram, vermoedelijk van de Combined 
Chiefs of Staff bij MacArthur binnen, waarin hem verboden werd 
de operaties tegen Java uit te voeren. In de korte, daaraan vooraf- 
gaande, periode was reeds over deze zaak heen en weer geseind. 
De C.C.O.S. beschouwden de aanval op Japan als de hoofdopdracht 
van MacArthur en zij vreesden, dat de nevenoperaties zijn hoofd- 
taak zouden vertragen. MacArthur heeft daar altijd tegenover ge- 
steld, dat zijn hoofdtaak met geen dag vertraagd zou worden en 
dat hij ook geen extra-middelen voor deze operaties nodig had. Hij 
hield vol dat hij met de beschikbare middelen inmiddels Java kon 
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bezetten; hij had immers nog een hele tijd nodig voor de voorberei- 
dingen voor de aanval op Japan. Niettemin is hem op 10 April 
verboden naar Java te gaan. Het was een bijzondere teleurstelling, 
niet alleen voor de Nederlanders, maar ook voor hem. 

Toen de commandogebieden gewijzigd werden, kon de Neder- 
landsch-Indische Regering geen aanspraak doen gelden op de goe- 
deren, die door Amerika aanvankelijk voor de bevolking van Java 
bestemd waren. De operaties tegen Tarakan en Balikpapan waren 
toen reeds zo ver gevorderd, dat zij niet meer gestopt konden worden, 
MncArthur althans had geen zin meer om deze nog stop te zetten. 
Zij zijn toen doorgegaan. 

Het geheel aan goederen voor de bevolking werd opgenomen in de 
Amerikaanse plannen voor de operaties. De Nederlansch-Indische 
Regering zou eerst dan de beschikking over deze goederen krijgen, 
wanneer de operaties zouden zijn uitgevoerd en de bevoorrading 
van de bevolking een aanvang kon nemen. De voorraden civiele goe- 
deren zouden uiteraard niet binnen de eerste weken na de landing 
alle aan de wal zijn gebracht. 

De Nederlandsch-Indische autoriteiten hebben niet voorzien, dat 
er een wijziging van de commandogebieden zou plaats vinden, maar 
wel waren zij bang voor de mogelijkheid, dat het gebeuren ging. Einde 
1944, begin 1945, was het niet zo, dat zij er practisch zeker van waren, 

b dat de grenzen zouden worden gewijzigd. Dit geldt zowel voor Australië 
als voor Ceylon. 

Van belang is - aldus de heer Blom - in dit verband ook de 
volgende passage uit het boek, dat de  generaals Willoughby en Cham- 
berlain hebben geschreven over generaal MacArthur (,,MacArthur: 
1941-1951", McGraw Hill Book Comp. Inc. New York 1954, blz. 
274: 

,,If MacArthur had had his way, the Borneo campaign would 
have been extended to include the recapture of the Netherlands 
East Indies. Just recently General MacArthur made a comment 
of great historica1 significante: 

I had planned to move immediately on to Java with the Aus- 
tralian troops and restore the Dutch Government under van 
Mook, which would have rapidly brought law and order there 
,as it had done in New Guinea. 

For some reason never understood, this proposed movement 
was peremptorily called of and forbidden from Washington, in 
spite of my insistence of its complete success with little loss. 
This was one of the grave mistakes of the war and ultimately 
resulted in the chaotic conditions which followed in that part 
of Indonesia. It completely violated the basic principle of Ameri- 
can foreign policy to support the orderly development of de- 
pendent areas toward selfgovernment. 

I foresaw thus but my council was ineffective to change what 
I regarded as a politica1 interference in a basically military pro- 
blem. I was to find this deadly weapon in constant future use 
against me". 

Dr. van Mook heeft, zo vervolgde de heer Blom. op 2 Augustus 
1945 een brief l )  geschreven over de gevolgen van de wijzigingen 
van de commandogebieden aan de Minister van Overzeese gebieds- 
delen alsmede een brief van MacArthur op 8 Augustus 1945 2 ) .  

Toen deze brieven werden geschreven, aldus de heer Blom, was 
nog niet bekend, dat 14 dagen later de oorlog met Japan zou zijn 
afgelopen. Men had de afloop van de oorlog op een latere datum 
verwacht. De heer Blom herinnert zich, dat in Australië met angst 
en beven de mogelijkheid onder ogen werd gezien van een wijziging 
van de commandogebieden. 

Met betrekking tot de verdeling van het gevechtsterrein in de 
Pacific tussen de Amerikanen en de Engelsen en alles, wat daar- 
uit is voortgevloeid, wist dr. van Mook,  aldus zijn verklaring, lang 
niet alles, omdat veel zich buiten zijn waarneming en waarschijnlijk 
ook buiten de waarneming van de Nederlandse Regering in haar 
geheel heeft afgespeeld. 

Na de eerste aanloop van de Japanners, dus toen Birma, Neder- 
landsch-Indië en de Philippijnen bezet waren, hebben de Amerikanen 
in de Zuid-Pacific een commando opgebouwd. Aanvankelijk is a%ar 
geneest het commando van admiraal Ghormley en later dat van ad- 
miraal Halsey, waaronder de Salomons behoorden. Tegelijkertijd is 
geleidelijk het commando van MacArthur opgebouwd, dat zijn eerste 
actie in Z.O.-Nieuw Guinea uitvoerde. Deze actie ging langzamerhand 
in de richting van de noordkust van Nieuw-Guinea. Aan de andere 
kant was er aanvankelijk nog maarschalk Wavell in India, die op dat 
ogenblik niet anders kon doen dan zorgen, dat de Japanners niet 
verder dan Birma kwamen. Wavell is toen onderkoning van India ge- 
worden en een tijdlang is het commando, dat Wavell had, in handen 
geweest van het Indiase legercominando, zonder dat een bepaald ope- 
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ratieterrein was afgepaald. De  geallieerden waren daar geheel in het 
defensief. 

Toen is, naar de heer van Mook meende, in Augustus 1943, bij de 
besprekingen tussen Churchill en Roosevelt en hun beide staven in 
Quebec het South East Asia Command ingesteld, waarvan Mount- 
batten opperbevelhebber werd. De grens van het South East Asia 
Command liep beoosten Sumatra, door Straat Soenda. Sumatra viel 
er in. Hoe die grens verder naar het noorden liep, wist hij niet. Het 
was de bedoeling, dat Malakka er onder zou vallen. Mountbatien is 
in October van dat jaar te Londen geweest, waar de heer van Mook 
hem heeft gesproken. Hij was zeer optimistisch over de middelen, 
welke hij zou krijgen om een actie te beginnen. Hij was ook optimis- 
tisch over de uitbreiding van zijn operatieterrein, dat geheel Neder- 
landsch-Indië zou gaan omvatten. Van Engelse zijde werd dit ge- 
hoopt en verwacht. 

De Engelsen kwamen terug van de eerste conferentie te Quebec 
met de gedachte, dat het South East Asia Command een zeer be- 
langrijk aandeel zou krijgen in de strijd tegen Japan. In dit verband 
vertelden zij aan de heer van Mook, dat Nederlandsch-Indië vrij 
spoedig onder S.E.A.C. zou komen. Toen de heer van Mook echter 
kort daarop in Washington was en hiernaar informeerde, kreeg hij 
de indruk, dat deze zaak helemaal niet acuut was en daarom is er 
waarfchijnlijk geen bijzondere aandacht meer aan gewijd. 

De heer vm Mook gelooft wel, dat er in de periode 1943-1944 
van Engelse zijde op uitbreiding van het commando is aangedrongen. 
De Engelsen wilden in Zuid-Oost-Azië de leiding hebben. Misschien 
verwachtten zij, dat er meer hulp beschikbaar zou komen voor hun 
operaties, indien het gebied groter zou worden en daarmede ook de 
belangen groter zouden worden. Van beslissingen hieromtrent is in 
die jaren echter niets gebleken. 

De Nederlandse Regering was van de geruchten omtrent een 
mogelijke wijziging van de grenzen der theaters op de hoogte. Ook 
de toezending van het overzicht van het gesprek van de heer van der 
Plas met generaal MmArthw kan daartoe hebben bijgedragen. 

De gesprekken over dit onderwerp werden regelmatig doorgegeven. 
Er was toen echter geen enkele aanleiding te veronderstellen, dat men 
van bevoegde zijde hiermede werkelijk ernst maakte. Ook alle mili- 
taire plannen welke er waren, duidden er niet op, dat MacArthur het 
Nederlandsch-Indische gebied binnen zijn ressort beschouwde als iets, 
dat hij eigenlijk moest afschrijven. 

De  opvatting van de heer van Mook was, dat er gevaar in zat als 
Nederlandsch-Indië in Engels bevelsgebied zou komen, niet zozeer 
omdat hij aan Britse of Amerikaanse politiek de voorkeur gaf, maar 
omdat de Amerikanen beter waren uitgerust en meer vaardigheid 
hadden opgedaan in de Pacific dan de Britten. Ook was de Neder- 
landse samenwerking met de Amerikanen beter geregeld. 

De Nederlandse voorbereiding voor de terugkeer naar Indië, 
welke in Australië plaats vond, gebeurde in overleg met het 
Amerikaanse commando; dat was niet anders mogelijk. Toen Mount- 
batten naar zijn commando vertrok, behoefde de gedachte aan een 
grenswijziging niet af te schrikken. Immers, de gedachte, welke de  
heer van Mook zelf had, was, dat MacArthur beschikte over meer 
manschappen, schepen, vliegtuigen en uitrusting en dat Mountbatten 
deze nog moeqt krijgen, dat dus een wijziging niet zo voor de hand 
lag. Maar de Nederlanders konden toen nog vaststellen, dat Mac- 
Arthur ook niet van plan was naar Timor, de Molukken of Celebes 
op te rukken. Wie dus het eerst in actie kwam ter bevriiding van 
delen van Nederlandsch-Indië, kon de Nederlandse zegen hebben. 
Dat was in 1943 de situatie. Men moet weten, dat Amerika toen nog 
nauwelijks zeker was van Guadalcanal en dat het maar langzaam 
verder ging langs de Noordoostkust van Nieuw-Guinea. 

Vervolgens heeft men van de wijziging een hele tijd niets meer ge- 
hoord. MacArthurs' commando ontwikkelde zich en werd steeds 
groter. Hij rukte steeds verder op, bij sprongen, langs de Noordkust 
van Nieuw-Guinea. De heer van Mook kreeg later de indruk, welke 
ook bevestigd werd toen hij te Kandy was, voor het eerst in Mei 
1944, dat de Amerikanen zich niet interesseerden voor een actie in 
de richting van Sumatra of Malakka en daarvoor ook geen materiaal 
hadden, maar alleen voor een actie in Birma om de verbinding met 
China weer in handen te krijgen. Zij wilden echter alle krachten con- 
centreren op de aanval op Japan, welke via de Philippijnen op touw 
zou worden gezet. Toen leek het verhaal dus helemaal van de baan. 

Het is in de loop van 1944 weer opgekomen; dan hoorde men er 
weer van en dan hoorde men er niet van. Het is eerst in 1945 acuut 
geworden. 

In October 1944 is de heer van Mook nog even te Washington ge- 
weest. Hij was daar toen met vice-admiraal Helfrich. Zij hebben één 
keer de gelegenheid gehad in de vergadering van de Combined Chiefs 
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of Staff een uiteenzetting te geven. De heer van Mook meent, dat dit 
de laatste poging is geweest om een actie in de Archipel te bepleiten. 

Zij wilden op dat moment gedaan krijgen, dat er alsnog aan de 
bevrijding van Nederlandsch-Indië iets gedaan zou worden. Men 
weet, dat de acties er tenslotte omheen zijn gegaan. 

De heer Helfrich verklaarde van 3 September 1944 tot 2 December 
1944 te Londen en in Amerika te zijn geweest. De oorspronkelijke be- 
doeling van de oproep naar Londen was de heer Helfrich geheel op 
de hoogte te stellen van alle militaire plannen, voornamelijk voor de 
marine, gelet op de verwachting, dat Nederland in de winter van 1944 
op 1945 geheel bevrijd zou worden. 

Te Londen werd echter bekend, dat er te Quebec ein conferentie 
zou zijn tussen president Roosevelt en de heer Churchill over verdere 
plannen in de Pacific. Deze conferentie had van 11 tot 14 September 
1944 plaats. Voorzover de heer Helfrich te Londen heeft kunnen na- 
gaan, was de Nederlandse Regering hier buiten gehouden en ook niet 
op de hoogte gebracht van het feit, dat de conferentie zou plaats heb- 
ben. Het was voor haar duidelijk een verrassing. Daarna is er ezn 
Ministerraad geweest en de heren van Mook en Helfrich zijn toen 
aangewezen om nog naar Amerika te gaan en te trachten te Quebec 
tijdig aanwezig te zijn om te horen wat besproken werd, en, voor het 
geval Nederlandsch-Indië daarbij betrokken werd, daarin een stem te 
krijgen. 

Het was echter te laat. Toen zij kwamen, was de conferentie afge- 
lopen. Zij hebben toen gevraagd - in opdracht van de Nederlandse 
Regering - te Washington toegang te krijgen tot de Combined 
Chiefs of Staff. Dit was uiteraard wel weer wat anders dan wanneer 
zij te Quebec met de heren Roosevelt en Churchill hadden kunnen 
spreken. Of het veel zou hebben uitgemaakt, is weer een andere 
vraag, maar een dergelijk gesprek zou op hoger niveau hebben ge- 
staan. Minister van Mook en de heer Helfrich hebben eerst afzonder- 
lijk enige autoriteiten bezocht, die hun hebben gevraagd in een ver- 
gadering van de Combined Chiefs of Staff hun ideeën te verkondigen, 
nadat zij een memorandum hadden ingediend. Dit memorandum is 
in onderling overleg en in volkomen overeenstemming op 26 Sep- 
tember 1944 door de heren van Mook en Helfrich opgesteld. Zij be- 
schouwden dit als een laatste poging om alsnog eerder een actie ter 
bevrijding van Java te bepleiten. 

Admiraal Leahy, die de vergadering presideerde, was, zo te zien, 
vol begrip. Hij zei echter, dat de Pacific-strategie reeds in algemene 
lijnen was vastgesteld. Men heeft hen beleefd aangehoord; dat is het 
enige, dat de heer Helfriclz er van kan zeggen. 

De heer van Lidth de Jeude beantwoordde de vraag, of de Regering 
in 1944 en 1945 iets heeft gemerkt van een mogelijke wijziging van de 
grenzen in het Verre Oosten met: zeker; de heer van Mook heeft dit 
bij zijn besprekingen geconstateerd. 

De heren van Mook en Helfrich zijn waarschijnlijk juist voor deze 
aangelegenheden naar de tweede Quebec-conferentie gestuurd. De 
heer van Lidth de Jeude geloofde niet, dat zij hiervoor waren uitge- 
nodigd; de Nederlandse Regering heeft aangedrongen hierbij tegen- 
woordig te zijn. Of de heer van Mook daarheen is gestuurd om te 
trachten een bepaald resultaat te bereiken, wist de heer van Lidth de 
Jeude niet. 

Op de opmerking, dat deze zending in October 1944 is geweest 
en verband hield met de plannen van de Amerikaanse legerleiding 
om of naar het Noorden van Japan door te stoten of in de richting 
Java op te trekken, zeide de heer vcrrz Lidth de Jeudk, dat het natuur- 
lijk zuiver militaire plannen waren. De Regering was niet anders dan 
summier van de plannen op de hoogte. 

Op de vraag, hoe het te verklaren is, dat het benoemingsbesluit 
van MacArthur mede ondertekend is uit naam van de Nederlandse 
'Regering en dat van Mountbatten niet, deelde oud-Minister-president 
Gerbrandy mede, dat er toch geen verschil in positie was tussen 
MacArthur en Mountbatten. Generaal MacArthur kreeg zijn instruc- 
ties van de Chiefs of Staff formeel mede namens de Nederlandse 
Regering. Dit laatste was te danken aan generaal Beciell Snzith, de 
latere chef-staf van Eisenhower. In de aanhef der instructies ?tonden 
alle zeven landen, bij de Pacific-oorlog betrokken, vermeld, :illeen 
Nederland niet. Generaal Bedel1 Smith nam het initiatief Nederland 
ook te vermelden en deelde dit mede aan kapitein ter zee Nuhoer. 

Dat later bij de instructies van Mounthatrcn alleen Amerika en 
Engeland vermeld zijn, lag aan het feit, dat het gewicht van de 
oorlogvoering de facto geheel op deze twee grootmachten ging lusten. 
Nog later was het in de Pacific zo, dat eigenlijk de facto ook Enge- 
land was uitgeschakeld. Deze gang van zaken is toe te schrijven ge- 
weest aan de overweldigende inspanning en de daaraan gepaard 
gaande verantwoordelijkheid, welke daar voor de oorlogvoering op 
de Verenigde Staten kwam te drukken. 
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Mountbatfen stond voor de algemene strategie en de toebedeling 
van Amerikaanse en Britse middelen van allerlei aard tussen het 
China-theater en het South East Asia Conimand onder de Combined 
Chiefs of Staff. Voor alle operationele zaken stond hij rechtstreeks 
onder de Britse chefs van staven. De Britse chefs van staven waren 
verder het enige kanaal, waarlangs alle instructies hem moesten be- 
reiken. 

Wanneer de heer Gerbrandy persoonlijk b.v. met Eisenhower 
sprak, dan sprak hij met ,,onze" generaal. Er werd steeds gedacht 
in bondgenootschappelijke termen, ook toen de bondgenoot Neder- 
land bijna van alle militaire kracht was beroofd; de invloed van 
deze laatste omstandigheid deed zich wel eens gelden. 

Ook Mountbattelz voelde zich in zijn gebied wel degelijk bevelheb- 
ber ook ten behoeve van de Nederlanders. Toen hij het commando 
op zich nam, is hij ook naar de heer Gerbrandy toegekomen. Er heeft 
toen een onderhoud plaats gevonden tussen Mountbatten enerzijds 
en de heren van Mook en Gerbrarzdy anderzijds. 

Over het zenden naar de tweede Quebec-conferentie van de heren 
van Mook en Helfrich deelde de heer Gerbrandy mede, dat het naar 
zijn oordeel alleen mogelijk was iets bij de geallieerden te bereiken, 
wanneer men plannen indiende, welke pasten in de strategie van de 
geallieerden. welke er, zoals bekend, op gericht was eerst Duitsland 
te verslaan om daarna Japan in het hart te treffen. De heer Ger- 
brandy heeft deze aangelegenheden verschillende malen met Churchill 
en Eiserihower besproken. 

Binnen de Nederlandse Ministerraad ging het altijd om de vraag, 
hoe te bereiken, dat Nederlandsch-Indië zo snel mogelijk bevrijd zou 
worden en dat op een wijze, dat het de minste slachtoffers kostte. 
Voorts zouden de Nederlanders natuurlijk hierbij aanwezig moeten 
zijn. Toen kwam de tweede conferentie te Quebec en de Nederlandse 
Regering heeft het plan opgevat een afvaardiging daarheen te 
zenden, teneinde de geallieerden ervan te overtuigen, hoe strategisch 
juist zij zouden handelen, wanneer zij Java tot springplank voor hun 
opmars naar het Noord-Oosten zouden maken. Daarbij werd ge- 
wezen op de gunstige positie van Java, op de daar aanwezige marine- 
bases, op het grote aantal mensen en arbeidskrachten, dat bij een 
dergelijke actie baat zou vinden enz. Al dergelijke punten heeft de 
Regering met de grootste zorgvuldigheid op papier gezet. 

De indruk bestond voorts, dat admiraal Ninzitz en generaal Mac- 
Arthur wel voor dit plan gevoelden; de  eindbeslissing lag natuurlijk 
bij de Combined Chiefs of Staff te Washington. Van de andere kant 
was de Nederlandse positie door het verloren gaan van bijna de ge- 
hele vloot zwak; in een oorlog speelt macht een grote rol. Ook had- 
den de Nederlanders te Washington veel meer moeite dan vroeger 
om hun stem te laten horen. De heer Gerbrandy weet niet meer met 
zekerheid, of de heren van Mook en Helfrich nog op tijd voor de 
Quebec-conferentie zijn aangekomen, maar wel weet hij, dat zij de 
uiteenzetting van de Nederlandse Regering aan de C.C.O.S. hebben 
doen toekomen. Het resultaat hiervan is geweest, dat dezen hebben 
verklaard, dat zij alleen de Australiërs wensten te gebruiken voor dat 
gedeelte van Borneo, dat bevrijd moest worden in verband met de 
opmars naar het Noord-Oosten. Het denkbeeld Java als springplank 
te gebruiken werd dus afgewezen. 

S 2. De Nederlandse houding t.o.v. het verleggen der grenzen 
Toen de heer van der Kun nog te Colombo was als sous-chef van 

de staf van de B.S.O., bleek hem reeds, dat de Engelsen de ligging 
der theatergrenzen, met name ten aanzien van Nederlandsch-Indië, 
niet erg welgevallig was. 

De grens liep van Singapore naar de kust van Sumatra tot Vlakke 
Hoek, daarna recht om de Zuid, zodat Straat Soenda b.v. in het SS- 
bied van generaal MacArthur hoorde. Nu was er wel uitdrukkelijk 
bepaald - en daaraan is ook de hand gehouden -, dat die grenzen 
geen prikkeldraad waren en dat, wanneer er iemand een operatie had 
uit te voeren, die enigszins voorbij die grenzen lag, hij daarvoor de 
faciliteiten kreeg. Desalniettemin lag Nederlandsch-Indië, behalve 
Sumatra, in de South West Pacific Area, het commandogebied van 
generaal MacArthur. De Engelsen vonden dit niet prettig. 

Toen de heer van der Kun te Washington was aangekomen, heeft 
hij daar dan ook verder het oog op gehouden. Op een goede dag 
kwam hij enigszins onverwacht bij een goede vriend van hem, de rech- 
terhand van generaal Marshall. Deze had toevallig een kaart aan 
de muur hangen, waarvoor het gordijn niet dicht was, en daarop 
zag de heer van der Kun, dat de grenzen waren verlegd. Dit was 
Mei of Juni 1944. De heer van der Kun meende zich te herinneren, 
dat zijn voorganger zich er ook wel eens mee bezig heeft gehouden. 
Er liepen trouwens ook geruchten, dat die grenzen verlegd zouden 
worden en dat wellicht in de hoogste echelons hiertoe reeds besloten 
was. De grens op die kaarten was in dier voege verlegd, dat, behalve 
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het uiterste Oostelijke gedeelte van de Archipel, heel Nederlandsch- 
Indië in Brits operatiegebied kwam. Het kan nog zijn, dat Halma- 
heira en Ternate er ook buiten waren en de groep kleine Soenda- 
eilanden. Toen is de heer van der Kun met die wetenschap zo'n 
beetje aan het vissen gegaan. Dat liep niet vIot. Op een gegeven 
moment is hij daarom naar admiraal Leahy gegaan. 

Het verleggen van de grenzen hsd de antipathie van de heer V U I L  

der Kun, omdat de Engelsen geen ,,benen hadden om op te staan". 
Dat wisten de Nederlanders ook. De Engelsen hadden al ~ e e l  te veel 
te doen o p  hun eigen terreinen, zoals b.v. Birma, enz., zodat men 
wel begreep, dat, als de Engelsen er Nederlandsch-Indie nog bij- 
kregen, er niets van terecht kwam. Bovendien heeft de heer van der 
Kun altijd sterk het gevoel gehad - hij heeft het nog eens zwart 
op wit gezet en hij heeft dit nu weer gelezen in zijn stukken, - dat 
het ook was, omdat de Engelsen potentieel concurrenten voor Neder- 
land waren. Zij hadden er geen belang bij, dat Nederlandsch-Indië 
zo spoedig mogelijk vrijkwam en gerehabiliteerd werd. Zij leverden 
zelf tin, rubber, bauxiet, enfin, allemaal zaken, die in oorlogstijd 
vreselijk schaars waren. Hun materieel belang in de spoedige rehabili- 
tatie van Nederlandsch-Indië kon dus ook niet groot zijn. 

De heer van der Kun is toen dus naar admiraal Leahy gegaan 
om hem er eens naar te vragen. Het was nog vóór de conferentie te 
Honoloeloe. Deze is in Juni 1944 geweest. Zij was eigenlijk meer een 
stafbespreking tussen President Roosevelt en zijn mensen: admiraal 
Nimitz, generaal MacArthur, admiraal Leahy, admiraal King, gene- 
raal Marshall. Van Nederlandse kant zijn er, voorzover de heer van 
der Kun weet, bij die conferentie geen mensen tegenwoordig geweest. 
Er schijnt toen sprake van geweest te zijn - de heer van der K L ~  
heeft bij geruchte gehoord, dat mrn daar enig bericht van heeft ge- 
had -, dat Nederlandsch-Indië te eniger tijd onder de Engelsen zou 
komen. Of men het bericht nu te Londen of bij de ambassade te 
Washington heeft gehad, weet hij niet meer. Het was een officieus 
bericht. Als de heer van der Kun zich goed her~nnerde - hij heeft 
dat bij geruchte vernomen en het is dus geen eigen wetenschap -, is 
er een onderhandse brief gericht aan een of andere Nederlandse in- 
stantie door een van de  Amerikaanse stafchefs, omdat zij wel wisten, 
dat de Nederlanders daarbij zeer geïnteresseerd waren. 

De heer van der Kun heeft wel gehoord, waarom dat is besloten. 
Het gerucht wilde, dat het een prestigekwestie was; door de heer 
Ch~irchill is dit bij de heer Roosevelt naar voren gebracht: hij heeft 
er zeer sterk op aangedrongen. Als de heer van der Krin er met de 
Engelsen over sprak zeiden zij: ,.Natuurlijk spreekt het vanzelf, dat, 
wanneer wij naar Singapore gaan, jullie met ons meerijden naar de 
Riouw-Archipel, Banka, Billiton", enfin, de hele litanie. 

Admiraal Leahy zei precies hetzelfde; er was al zo lang sprake van 
en volgens hem was het nu voorlopig weer in ordr. Dat was letterlijk 
waar, want het is pas definitief geworden op dezelfde datum als waar- 
op Japan het hoofd in de schoot heeft gelegd. Deze zaak schijnt niet 
op de Quebec-Conferentie ter sprake te zijn geweest. De heer van der 
Kun wist er niets van en niemand van Nederland is er bij geweest. 
Naar wat hij naderhand heeft gehoord, heeft die conferentie zo goed 
als geen betrekking gehad op de oorlogvoering in het Oosten. 

De marine-attaché te Washington, de heer Meijer Ranneft, had op 
22 September 1944 aan de bevelhebber der zeestrijdkrachten te Londen 
een waarschuwing 1) doen toekomen betreffende het verleggen van 
de theatergrenzen. De in dit telegram genoemde Willso17 is de Ame- 
rikaanse vice-admiraal Russell WilLorz; deze was lid van een soort 
permanente ,,raad van ouden", welke de Joint Chiefs of Staff advi- 
seerde op strategisch gebied en nogal veel invloed had. In dit tele- 
gram staat: 

,,Na Quebec conferentie werden geen nadere inlichtingen ge- 
geven omtrent toekomstige operations Eastern Fleet stop nog- 
maals onderhoud met Willson juist terug van Quebec die opgaf 
dat alles Zuidwest van lijn Nieuw Guinea, Halmaheira, Philip- 
pijnen zou komen te behooren tot Britsche taak en derhalve voor 
opleiding en uitrusting (van marine-eenheden) wij ons hadden 
te richten tot Engeland stop". 

De wetenschap, die de heer van der Kun had, heeft hij aan de 
Minister voor Algemene Oorlogvoering medegedeeld. Wanneer het 
belangrijke aangelegenheden betrof, vertelde de heer van der Kun 
deze ook aan de ambassadeur. 

Daarna heeft de heer van der Kiin verder voortdurend over de 
theaterwijziging gehoord. Er gingen nl. geregeld geruchten. Of hij 
ook geregeld van die geruchten mededeling heeft gedaan, zou de 
heer van der Kun niet durven zeggen. Hij dacht het niet, want de- 
zelfde geruchten liepen in Engeland. In 1945 kwam plotseling uit 
de lucht vallen, dat de grenzen waren verlegd en, naar de heer 
van der Kun van collega's heeft gehoord, tot grote ontsteltenis van 
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de Engelsen zelf in de Indische Oceaan, want zij waren er helemaal 
niet op ingeschoten. 

Op de vraag, of het mogelijk is, dat de Combined Chiefs of Staff 
een voorste! hebben gedaan aan de hoogste Regeringsinstanties, ant- 
woordde de heer van der Kun, dat hij bij wijze van spreken zeker wist 
van niet, want zij hebben hem nog mededeling gedaan, dat zij zelf 
bericht hadden gekregen, dat die grens was verlegd. Men moet vooral 
niet vergeten, dat de Amerikanen er niet meer bij geïnteresseerd 
waren. Voor de Amerikanen was het alleen nog maar een extra- 
commitment, waarbij, uit een oogpunt van oorlogvoering, niets meer 
te winnen en allecn maar te verliezen was. 

De heer van der Kun herinnerde zich niet in de loop van 1945 
een verzoek of een instructie van de Nederlandse Regering te hebben 
ontvangen om over deze zaak bij de Combined Chiefs of Staff te 
spreken. Het zou hem ongetwijfeld zijn bijgebleven, wanneer hij 
die wel had ontvangen. In die tijd was hij, naar hij meende, alleen 
te Washington, want generaal Dijxhoorn is einde 1944 naar Neder- 
land gegaan en diens opvolger, generaal van Tricht, is pas na de 
conferentie te San Francisco, waar de United Nations zijn geboren, 
te Washington aangekomen. Tot 9 Juli 1945 was hij dus alleen te 
Washington. Van een telegram van 21 Juni 1945, houdende een be- 
richt van de heer van Mook uit Brisbane, waarin wordt gewaar- 
schuwd tegen het verleggen van de grenzen tussen S.E.A.C. en 
S.W.P.A., herinnerde de heer van der Kun zich dan ook niets. 

Op 10 April 1945 l) zond Anep-Aneta het bericht uit, dat er plan- 
nen bestonden, dat de Engelsen en de Nederlanders van de Ameri- 
kanen het leiden van de oorlog in de South West Pacific zouden 
overnemen. Naar aanleiding van dit bericht deelde op 16 April 1945 
de Minister van Buitenlandse Zaken aan de Minister van Oorlog 
mede, dat volgens mededeling van de ambassadeur te Washington 
gemeld bericht van Britse zijnde geïnspireerd zou zijn. 

Op 14 April 1945 berichtte de Nederlandse vertegenwoordiger 
bij de C.C.O.S., de heer van der Kun, telegrafisch aan de Minister- 
President, mede ter informatie aan de Ministers van Buitenlandse 
Zaken, van Marine en van Oorlog, dat hij op 12 April 1945 een dis- 
cussie had gehad met de beide Britse leden van de Chiafs of Staff. 
De Britten deelden mede, dat de S.W.P.A.-kwestie in haar geheel 
binnenkort behandeld zou diecen te worden met de Joint Chiefs of 
Staff; omtrent enige wijzigingen in commitment ten aanzien van 
Nederlandsch-Indië was hun derhalve nog niets bekend, al was ook 
hun inzicht, dat het logisch en voor de hand liggend was, dat ie 
eniger tijd, zdfs spoedig, in gezamenlijk overleg met de Amerikanen 
dit comrnitment tussen Nedeilanci en het Verznigd Koninkrijk vast- 
gesteld zou worden. De heer van der Kun had zijn berichbn ont- 
vangen van de hoogste Amerikaanse zijde. Hij vervolgde: 

,,Ik merk hierbij nog op dat ik slechts weergeef wat mij is 
verteld: aangaande Mountbatten's event~eele plannen en zijn 
tijdschema ontving ik nooit eenige medededing en neem daar- 
om aan dat daaromtrenti B.S.O. eveneens niet is ingelicht. In- 
zake specifieke ,,toekomstige operaties" waarnaar door hem 
steeds wordt verwezen, is mij alleen bekend hetgeen mij onlangs 
mondeling bericht werd door KLTZ jhr. van Foreest, welke 
thans met verlof in Amerika is. Het eenige dat mijnerzijds te 
dien aanzien opgemerkt kan worden is, dat shipping tekort in 
aanmerking genomen een major operation naar het Zuid-Westen 
vanuit de Philippijnen op het oogenblik zeker niet in beschou- 
wing is". 

De heer A. G. van Tricht heeft medegedeeld niet te maken te 
hebben gehad met de overgang van een deel van S.W.P.A. naar 
S.E.A.C. 

De Regeringsvertegenwoordigers wisten wel, dat er vroeger eens 
sprake van was geweest. D e  eigenlijke overgang op 18 Augustus 
1945 was voor hen een volkomen verrassing. Van hun zijde is er niets 
gebeurd om dit ongedaan te maken. De  overgang vonden zij hele- 
maal niet goed, maar zij konden op eigen gezag niet trachten daarin 
verandering te brengen. 

Wel meende de heer van Tricht, dat van zijn kant aan de Rege- 
ring voorstellen zijn gedaan, om hem een instructie te geven. 

Hij herinnerde zich echter over een instructie te dezer zake verder 
niets meer. 

De toenmalige ambassadeur te Washington, de heer dr. A. Loudon, 
verklaarde de wijziging van de theatergrenzen meermalen te hebben 
horen verluiden. Voorzover hij bij State Department heeft kunnen 
ervaren, stonden de plannen hieromtrent tot het laatste toe nog niet 
vast. De heer Loudon wist zich nog goed te herinneren, dat 
deze grenswijzigingen pas een feit zijn geworden in de loop van 
de tweede helft van 1945. In Potsdam zijn de wijzigingen ter sprake 
gekomen. Verder had de heer Loudon met de wijzigingen niets te 
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maken gehad. Deze hebben op militair gebied gelegen. Hij herinnerde 
zich niet, dat hij instructies had gekregen, om daarover speciale 
stappen bij de President of bij het State Department te ondernemen. 
Wel was er steeds bij hem op aangedrongen om het oorlogsbeleid zo te 
voeren, dat Nederlandsch-Indie eerder bevrijd zou worden. Door de 
Combined Chiefs of Staff was vastgesteld, dat het beleid uitsluitend 
zou worden gevoerd met de gehele hoofdmacht direct op Japan af 
met terzijdestelling van Nederlandsch-Indië. Dat punt had de heer 
Loudon uit den treure op het State Department ter sprake gebracht 
in 1945. Hij was daar echter steeds tegen dezelfde muur opgelopen. 

Dit was het enige, dat hij wist omtrent de  wijziging van de theater- 
grenzen, maar wat hem veel later is gebleken was, dat deze theater- 
wijziging ook ter sprake was gekomen op de conferentie te Hono- 
Ioeloe op Hawaii in Augustus 1944. De heer Loudon wist, dat 
Roosevelt daarheen was gegaan als een soort vervolg op een reis 
naar het Westen, waar een politieke verkiezingstoer werd gemaakt. 
Hij heeft daar toen van geprofiteerd om naar Hawaii te gaan 
en daar MacArthur te ontmoeten. Door de persberichten volgde 
de heer Loudon die conferentie. Maar op dat ogenblik was de 
heer van der Plas Òf op Hawai aanwezig Òf hij had daarna in Aus- 
tralië daarover gehoord. In ieder geval had hij een onderhoud gehad 
met de chef van de staf van MncArthur. Dat onderhoud had hij in 
een rapport vastgelegd, waarvan een doorslag naar Washington is ge- 
stuurd. De heer Loudon las dit verslag pas heel laat. Het moet zijn 
aangekomen in het najaar van 1944. Hij nam hiervan - daar het in 
een verzegelde enveloppe aankwam en hij ongesteld was, toen deze 
aankwam - pas kennis in begin 1946, misschien ook einde 1945, 
althans na de overgave van Japan. 

Wat de heer Loudon zich van dit rapport herinnerde, was, dat er 
ecn discussie had plaats gevonden tussen MacArthur en Roosevelt, 
waarbij de President de generaal de  mededeling had gedaan, dat de 
grens zou worden verlegd naar het Oosten, van Straat Soenda af. 
MacArthur had hetri toen de vraag gesteld, of hij er zich reken- 
schap van gaf, dat dan de Engelsen in Nederlandsch-Indië zouden 
binnentrekken en dat zij er nooit meer uit weg zouden gaan en of 
dat de bedoeling was van de President, waarop Roosevelt had ge- 
zegd, dat dit helemaal zijn bedoeling niet was, maar hij stond onder 
zodanige druk van Churchill, dat hij hieraan toe moest geven, omdat 
hij geen breuk met Churchill kon en mocht riskeren. Bovendien was 
hem niet erg duidelijk, wat de Nederlanders nu eige~lijk wilden. Hij 
had daar indertijd wel eens over gesproken, namelijk wat de toekomst 
ZOU zijn van Nederlandsch-Indië, maar daar had hij nooit een defini- 
tief antwoord op gekregen in de vorm van een omlijnd plan. 

In verband met de grenswijziging wilde de heer Loudon ook ver- 
melden - hetgeen hij niet kon bewijzen, want dat was hem alleen 
maar verteld -, dat de Amerikanen voldoende troepen hadden, 
althans drie divisies; MacArthur had die troepen gereserveerd om 
deze naar Nederlandsch-Indië te sturen. Door de verlegging van de 
theatergrenzen kon hij dit niet doen en die drie divisies bleven toen 
vrijwel ongebruikt. De  heer Loudon stelde dit op één lijn met 
wat hij eerder had gezegd, dat na het mislukken van het expeditie- 
korps en het zakken van de belangstelling van Amerika voor de Neder- 
landers in Nederlandsch-Indië, dit ongebruikt laten van die drie divi- 
sies er een bewijs van was, dat de stemming in Amerika langzamer- 
hand ten nadele van Nederland was verlopen. 

Op de vraag, of hij over deze zaak nooit een instructie van de 
Regering heeft ontvangen, om op de een of andere wijze te inter- 
veniëren, b.v. in de richting: tracht te voorkomen, dat de grenzen wor- 
den verlegd, durfde de heer Loudon niet te antwoorden met: ja of 
neen. Hij kon alleen zeggen, dat hij zich daarvan niets herinnerde. 

Hij herinnerde zich nog wel, dat hij voortdurend, niet altijd aan- 
gename, gesprekken heeft gehad over de strategie tegen Japan. D e  
heer Loudon geloofde, dat de Combined Chiefs of Staff vonden, dat 
dit een zuiver militair-technische vraag was, waarmede hij als politiek 
agent geen bemoeienis mocht hebben. 

Op 21 Juni 1945 zond de heer van Mook aan de Minister van 
Overzeese Gebiedsdelen het volgende telegram: 

,.Uit diverse informaties trek ik conclusie dat in zeer geavari- 
ceerden staat verkeeren planner1 tot verleggen grenzen van 
S.E.A.C. en S.W.P.A. Indië zou dientengevolge totaal of voor 
grootste gedeelte valler, binnen de grenzen van Moi~ntbatte~z's 
operatiegebied. Dit zou, voorzoover dit onzerzijds te overzien is, 
en als gegeven nemende het stadium van voorbereiding, de ver- 
houdingen der krachten, alsook de mogelijkheid van eerste con- 
centratie op Achter-Indië en Singapore, de vrijwording der voor- 
naamste eilanden naar een belangrijk later tijdstip kunnen ver- 
schuiven, hetgeen een langeren lijdensweg en meer slachtoffers 
onder onze landgenooten als gevolg zou hebben. 
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87617 (van Oyen) 

De mogelijkheid bestaat bovendien dat de moeizame arbeid 
verricht onder S.W.P.A. teneinde rehabilitatie aanschaffingen en 
uitrustingen (zooals o.a. voor N.I.C.A.) voor het grootste deel 
te niet gedaan zou zijn en wederom een aanvang met Engelsche 
autoriteiten zou moeten genlaakt worden. Dat in Engelsche sfeer 
de levering van goederen langzamer en meer beperkt is, heeft 
ondervinding met Australiërs al getoond. Tevens verwachten wij 
van Civil Affairs aan Engelsche zijde een meer formalistische 
en dientengevolge stroevere behandeling. Dat zulke drastische 
wijzigingen, met betrekking tot ons eigen gebied, volkomen zon- 
der dat wij daarin zijn gekend en zonder onze instemming zich 
zouden voltrekken, komt als moeilijk aanvaardbaar voor ten op- 
zichte van het Nederlandsche volk en is slecht te verantwoorden. 

Met onze instemming is het conimando S.W.P.A. tot stand ge- 
komen. Door energiek optreden zou onzerzijds mogelijk nog 
invloed ten goede uitgeoefend kunnen worden, wanneer er 
meeningsverschil betreffende dezen stap aanwezig is in de C.C.O.S. 
of tusschei~ Amerikanen en Engelschen. 

Naar ik verder hoor moeten wij ook bij ongunstigen uitslag 
staan op zoo krachtig mogelijke actie in de S.E.A.C. tot Indië's 
bevrijding en maximale medewerking tot organisatie en verster- 
king onzer eigen strijdkrachten. Mij afvraag of niet met Ameri- 
kanen en Engelschen deze quaesties op hoogste niveau moeten 
worden besproken. Zou telegrafische mededeeling op prijs stell\iri 
inzake decisie bereikt aanziens mijn telegram uit Washington 
betreffende troepenvervoer alsook met betrekking tot bov-n. 
staand telegram." 

Op 29 Juni werd dit telegram ter kennisneming aangeboden aan de 
Riinisters voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk, van 
Oorlog, van Buitenlandse Zaken, van Marine en aan de bevelhebber 
der Zeestrijdkrachten. 

Kapitein ter zee A. A. Fresco is in Maart 1945 stafofficier bij de 
7th Reet geworden. Hem werd toen al verteld, dat de Amerikanen 
waarschijnlijk niet naar Java zouden gaan, maar dat dit nog niet 
zeker was. Dit betrof de grenswijziging van de theaters. Hij heeft dit 
telegrafisch gerapporteerd aan de commandant Marine Australië, de 
heer Koenraad. De heer Fresco hoorde toen, dat de Japanse vloot 
zodanig was uitgeschakeld, dat er een rechtstreekse aanval op  Japan 
zou worden gedaan. De rest zou dan vanzelf vallen. 

Luitenant ter zee der l e  klasse W. J. de Vries verklaarde, dat hij 
in de naoorlogse periode altijd zeer veel kritiek heeft gehoord op 
het beleid van lord Louis Mountbatten in verband met de voorbe- 
reiding tot de terugkeer naar Indië. Uit hetgeen de heer de Vries te 
Colombo uit de geheime opdrachten van zeer nabij heeft gezien, 
bleek, dat aanvankelijk de opzet was, dat Mountbatten uitsluitend 
het gebied van Malakka en Sumatra zou krijgen; de scheidingslijn 
liep over Straat Soenda. Java, en wat er verder om de Oost lag, was 
Amerikaans gebied. 

Kort nadat de heer de Vries uit Colombo is vertrokken, einde 1944, 
is het materiaal van Mountbatten teruggehaald naar de Middellandse 
Zee en toen is later ineens de lijn gewijzigd, waardoor hij een gebied 
kreeg, waar Inen eenvoudig nooit had geopereerd en het ook niet 
had kunnen doen, omdat het Amerikaans gebied was. Zij hebben 
nimmer enize intelligence-rapporten, in welke vorm dan ook, van Java 
en andere eilanden kunnen halen. Het doel van al deze operaties 
was vooraf intelligence te verkrijgen, zodat men zou weten, als men 
in het gebied zou komen, hoe de bevolking zich zou gedragen. 

In de tweede helft van 1945 is lord Louis Mountbatten een 
taak voor een gebied in handen gelegd, dat vroeger buiten zijn voor- 
bereidende intelligence lag; dientengevolge moesten eerst zoveel moge- 
lijk gegevens over dit nieuwe gebied worden verkregen, voordat daar 
geopereerd kon worden. 

Luitenant-generaal D. C. Buurman van Vreeden heeft, zo verklaarde 
hij, bij admiraal Mountbatten, in wiens hoofdkwartier hij liaison- 
officier was, niets gemerkt van de wijziging van de theatergrenzen. 

In het hoofdkwartier van Mormthatten is over deze kwestie nooit 
gesproken met de Nederlandse vertegenwoordigers. Het is voor de 
heer Buurman van Vreeder? als een donderslag uit heldere hemel ge- 
komen. 

Wat er van Nederlandse kant is gebeurd, nadat bekend was, dat 
de grenzen waren gewijzigd, zou de heer Bz*urdrnan van Vreeden niet 
kunnen zeggen. De heer van Mook is toen in het hoofdkwartier van 
Mountbatten geweest, maar de heer Buurman van Vreedrrz had toen 
helemaal geen contact met hem. 

De voormalige legercommandant in Nederlandsch-Indië, de heer 
L. H. van Oyen, verklaarde in de grenswijziging van de theaters 
helemaal niet gekend te zijn. Wat hij weet, heeft hij van horen zeggen, 



87620 (vrrn Oyen) 

93949 (Helfrich) 

93958 (Helfrich) 

1 )  Ce commissie wijst er op dat in de Engelse tekst op blz. 329 wordt 
gesproken van: ,,transition to local autonomy". 

en dat is dit, dat de Regering te Londen met de Engelsen afgesproken 
heeft, dat het beter zou zijn, dat de herovering van Nederlandsch- 
Indië werd overgelaten aan de Engelsen en niet aan de Amerikanen. 

Oorspronkelijk was de grens getrokken door Straat Soenda. Die 
grens is later meer naar het Oosten verlegd, zodat heel Indië onder 
de Engelsen viel. De heer van Oycn weet zeker, dat MacArthur per- 
soonlijk daar sterk tegen was. Hij had bijzonder graag Nederlandsch- 
Indië heroverd. Hij heeft er echter helemaal geen zeggenschap in 
gehad. Er was een militaire staf en een politieke staf te Washington, 
waar Amerikanen, Engelsen en alle andere belanghebbenden derge- 
lijke zaken bespraken. Daar is op een gegeven ogenblik, in de eerste 
maanden van 1945, uitgemaakt, dat Nederlandsch-Indië zou vallen 
onder de Engelsen. 

Volgens de heer van Oyen is de beslissing bepaald veel eerder 
gevallen dan in Juli-Augustus 1945. Hij zou zich anders wel zeer 
moeten vergissen. Hij ging in September naar Indië terug; toen moet 
hij al vele maanden hebben geweten, dat Nederlandsch-Indië onder 
de Engelsen ressorteerde. 

De heer valz Oyen was lid van de Nederlandsch-Indische Regering 
onder de heer van Mook en zaken, als verlegging der grenzen, wer- 
den haar medegedeeld. De Nederlandsch-Indische Regering wist het 
in ieder geval lang vóór Potsdam. Als lid van die Regering is de 
heer van Oyen er niets van bekend, dat er tegen geprotesteerd is, 
dat Indië was overgedragen aan de Engelsen. 

Luitenant-admiraal b.d. C.  E. L. Helfrich verklaarde, dat de brief 
van de heer van der Plas, gedateerd 19 Augustus 1944, niet in het 
archief van de B.S.O. was; hij heeft hem ook nooit gezien. Het is zeer 
vreemd, dat de heer Helfrich deze brief niet heeft ontvangen. Hij 
zou dan nooit meer over een overplaatsing van zijn hoofdkwartier 
van Ceylon naar Australië hebben gesproken. De vloot was dan 
bij de Eastern Fleet gebleven. Hij zou dan in het bevelsgebied van 
de verantwoordelijke bevelhebber de meeste Nederlandse strijdkrach- 
ten beschikbaar hebben gehad. Nu is het daarentegen zo geweest, 
dat de heer Helfrich Hr. Ms. ,,TrompM, het enige bovenwaterschip, 
dat hem in 1945 overbleef, naar het bevelsgebied van MacArthur 
heeft gezonden, terwijl het juist bij Ceylon had moeten blijven. 

Voor de heer Helfrich waren er vele onduidelijkheden in de grens- 
wijziging. Wanneer is deze voor het eerst ter sprake gekomen, en van 
wie ging het voorstel tot wijziging uit? De tweede vraag is: wanneer 
heeft Mountbatten hiervan geweten? Deze vraag is van belang, om- 
dat admiraal Mounthatíen d- heer Helfrich in Augustus 1945 zei, dat 
deze grenswijziging voor hem een ,,verrassingn was en dat hij daar- 
om niet die maatregelen had kunnen nemen, die nodig waren om deze 
grotere verantwoordeIijkheid te kunnrn dragen. Uit de na-oorlogse 
literatuur is de heer Helfrich wat wijzer g-,worden. In de eerste plaats 
is er een uitlating in 1947 van Surnner Welles in zijn boek ,,Where are 
we heading?" op blz. 278. Hij schrijft daar: 

,,Het is piet algemeen bekend, dat de Nederlandse Regering 
lang voor het einde van de oorlog aan de Regering der Ver- 
enigde Staten om steun verzocht bij het herstel van haar gezag 
in Nederldndsch-Indië en dat een voorlopige verplichting was 
geaccepteerd, dat Amerikaanse strijdkrachten onder generaal 
MacArthur die verantwoordelijkheid zouden dragen. Indien 
deze overeenkomst uitgevoerd %as, is het zeer waarschijnlijk, 
dat de langdurige opstanden in Indonesie voorkomen hadden 
kunnen worden en dzt men tvt een vredige en ordelijke over- 
gangsregeling tot bepaalde (totale?) autonomie l) was gekomen. 
Helaas echter verklaarcie de Britse Regering, toen zij van die 
afspraak hoorde, dringznd, dat haar prestigz in het Verre Oosten 
in de waagschaal zou worden gesteld, indien Amerikaanse strijd- 
krachten onder generaal MacArthur de bevrijding zouden be- 
werkstelligen, aangezien Indonesië binnen de Britse operationele 
sfeer lag, toegewezen aan de legers onder bevel van lord Louis 
Mountbatten". 

De heer Helfrich had hier slechts betrekkelijk ondergeschikt 
commentaar op, nl. dat het niet waar was, dat Indië toen binnen de 
Britse operationele sfeer lag; dit was slechts waar ten aanzien van 
Sumatra. Uit deze verklaring blijkt, dat de grenswijziging reeds door 
de Britse Regering onder Chunchill werd gewenst, althans, dat moest 
de heer Helfrich er uit opmaken. Een bevestiging hiervan vond de 
heer Helfrich in hetgeen admiraal Leahy, de persoonlijke stafchef van 
President Roosevelt gedurende de oorlog, schrijft in zijn boek: ,,I 
was there", blz. 2511252, over de conferentie te Honolulu in Juli 1944. 
Deze datum klopt dus met de rapporten van de heren van der Plas 
en van Mook. Er werd daar gesproken over het aandeel van de Britten 
in de komende operaties tegen Japan. Leahy schrijft, dat uit rapporten 
bleek, dat er elementen in Churchill's Regering waren, die pleitten 
voor een ,,controlling interest" in Nederlandsch-Indië, zodra het was 



heroverd. De heer Helfrich vestigde er de aandacht op, dat het dus 
niet alleen ging om een Britse herovering, maar ook over een pleidooi 
voor een ,,controlling interest" in Indië nà de herovering! Generaal 
MacArthur zou zich hiertegen hebben verzet. Hij rapporteerde dit aan 
admiraal King en gaf als zijn mening te kennen, dat, hoewel de ware 
Britse bedoelingen onbekend waren, de ervaring had geleerd, dat 
het, indien de Britten gezag zouden krijgen over Nederlands gebied, 
moeilijk zou zijn ,,t0 prey them loose". De vraag is of Mountbatten 
hiervan wist; is het inderdaad eerst in Juli 1944 te Honolulu tm 
sprake gebracht of eerder? Naar aanleiding van het vorengaande 
moet men wel aannemen, dat het in elk geval in Juli 1944 te Hono- 
lulu ter sprake is gekomen. 

Op 5 April 1942 waren de bevelsgebieden ingesteld. Sumatra 
stond toen onder Brits bevel en de rest van Nederlandsch-Indië 
onder Amerikaans bevel. Dit bleef zo, toen op 16 November 1943 
het S.E.A.C. onder opperbevel van Mountbatten werd ingesteld. 
Over de wijziging in 1945 staat op blz. 180 van het rapport van 
Mountbatten aan de C.C.O.S.: 

,,At the beginning of June 1945 I had enquired of the Chiefs 
of Staff whether I could safely begin tc plan for post-,,MailfistW- 
operations, under assumption that the boundaries of S.E.A.C. 
would remain unchanged." 

De  ,,Mailfist-operation" is de naam voor de bezetting van Singa- 
pore. De ,,post-Mailfist-operations" zijn dus alle operaties, die moes- 
ten worden voorbereid na de bezetting van Singapore. Dit is voor 
ons het belangrijkste. Waarom vroeg de admiraal dit? Had hij er 
reeds eerder iets over gehoord, zo ja, wanneer? Hierover zwijgt het 
rapport echter. De Chiefs of Staff antwoordden, dat zij niet konden 
garanderen, dat de grenzen ongewijzigd zouden blijven, want deze 
vraag vormde nog een punt van discussie tussen Londen en Washing- 
ton. De grens was begin Juni 1945 dus nog niet definitief verlegd; 
er werd slechts over gediscussieerd. De heer Helfrich moest aan- 
nemen, dat de Nederlandse Regering van het verdere verloop van 
deze kwestie niet op  de hoogte werd gehouden. In zijn boek ,,Indo- 
nesia", Engelse uitgave, schrijft professor Gerbrandy nl. op blz. 95/96: 

,,The question whether the authority of S.E.A.C. should be ex- 
tended may have been mentioned at Quebec. The effeitive deci- 
sion was taken at the meeting of the Big Three at Potsdam. 
Netherlanders were greatly surprised." 

Admiraal Mountbatten schrijft voorts in zijn rapport in par. 626 e.v. 
dat hij op 11 Juli 1945 naar Manilla ging voor besprekingen met 
MacArthur. Volgens het vermelde in par. 628 deed MacArthur aldaar 
de suggestie, dat Mountbatten van hem het bevel zou overnemen 
over de S.W.P.A. bezuiden de Philippijnen, dus geheel Nederlandsch- 
Indië voor zijn rekening zou nemen, opdat MacArthur zich dan ge- 
heel zou kunnen wijden aan de operaties t e g a  Japan. De  aanval op 
Kiushu (het zuidelijkste eiland van de Japanse archipel) was op 
November 1945 vastgesteld en de eindaanval op Hondiu (het hoofd- 
eiland) in de lente van 1946. 

In herinnering, aldus de heer Helfrich, moge worden gebracht, dat 
in Nederlandsch-Indië Tarakan en Balikpapan reeds door MacArthur 
waren heroverd. 

Mountbatten antwoordde, dat hij wel bereid was, doch eerst ná de 
herovering van Singapore en de openstelling van Straat Malakka (ver- 
moedelijk in October), indien althans de hoogste oorlogsleiding hem 
dit verzocht en mits hem alle inlichtingen over dit gebied en enkele 
specialisten ter beschikking werden gesteld. 

Het is vreemd, dat dit verzoek van MacArthur uitging, terwijl hij 
zich volgens de rapporten van de heer van der Plas juist ten sterkste 
had verzet tegen een wijziging der bevelsgebieden. Het ligt voor de 
hand aan te nemen, dat MacArthur toen reeds dienovereenkomstige 
positieve instructies had ontvangen. 
O p  14 Juli was Mountbatten te Kandy terug; hij vertrok de 23ste 

naar Londen. Te Caïro kreeg hij bevel rechtsreeks naar Berlijn te 
gaan, waar hem bij een speciale bespreking op de 24ste medegedeeld 
werd, dat de grenzen der bevelsgebieden zouden worden gewijzigd. 
Het voornaamste deel der S.W.P.A. zou bij S.E.A.C. komen en de 
rest onder Australisch bevel. Mountbatteiz gaf een soortgelijk ant- 
woord als aan MacArthur. Hij zou de kwestie nader in overweging 
nemen en legde nogmaals de nadruk op het gemis aan voldoende 
inlichtingen over het gebied, dat nu aan zijn bevelsgebied zou wor- 
den toegevoegd. 

Mountbatten's klacht betreffende het gebrek aan inlichtingen be- 
greep de heer Helfrich niet. Gebrek aan specialisten had Mountbatten 
zeker niet. Het gehele hoofdkwartier van de B.S.O. stond onder zijn 
bevel. Alle inlichtingen, welke de Nefis in Australië verzamelde, kwa- 
men ook bij de heer Helfrich en werden doorgezonden naar Kandy. 
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Men was volledig op de hoogte van alles, wat de Nederlanders deden, 
en men had de beschikking over talloze specialisten, al waren het 
weliswaar Nederlanders! 

Op 25 Juli keerde Mountbatten te Londen terug, waar de heer 
Helfrich met hem sprak. Op 12 Augustus ging hij terug naar Kandy, 
op 14 Augustus gaf Japan zich over en op 15 Augustus schortte 
Mountbatten vanuit Kandy alle operaties tijdelijk op. 

Ofschoon hij in par. 636 van zijn rapport schrijft, dat hij op 14 
Augustus het voor hen1 ,,onverwachtex bevel kreeg de nieuwe gren- 
zen te aanvaarden (in zoverre onverwacht, orndat hij in Berlijn had 
gezegd het probleem in overweging te zullen nemen), zo dient toch 
te worden geconstateerd, dat Mountbatten vóór die datum van de 
plannen afwist. 

Naar de mening van de heer Helfrich was het beter geweest, indien 
de Amerikanen het commando over Java hadden behouden. Generaal 
MacArthur was Nederlands gezind en volkomen overtuigd, dat het 
Nederlandse gezag eerst moest worden hersteld. Hij had daarvoor 
twee a drie divisies beschikbaar; meer achtte hij niet nodig. President 
Roosevelt, die anti-koloniaal was, wist heel goed - hij stelde zich op 
het standpunt van de Koninklijke rede van 7 December 1942 - dat 
eerst het Nederlandse gezag hersteld moest worden en dat Indonesië 
zelf nog niet de middelen en de mensen had om op eigen benen te 
staan. Als hij was blijven leven en als MecArthur het bevel had ge- 
had, dus wanneer de wijziging van de grenzen der commandoge- 
bieden niet had plaats gevonden, dan had de geschiedenis, naar de 
overtuiging van de heer Helfrich, een geheel ander verloop gehad. 

Van de voorgenomen wijziging van de theatergrenzen is de heer 
F. C. baron valn Aerssen Beyeren van Voshol zijdelings getuige ge- 
weest, omdat hij, als gezant in Australië, de zittingen van de Indische 
Departementshoofden bijwoonde en voortdurend in contact was 
met de heer van Mook. Begin April 1945 is bij de Nederlandsch- 
Indische Regering en bij de heer van Aerssen bekend geworden, dat 
er een wijziging was gekomen in de indeling van de theatergrenzen, 
en wel, dat door de Combined Chiefs of Staff besloten was, dat 
generaal MacArthur niet meer zijn oude opdracht mocht uitvoeren, 
maar dat hij zich slechts moest bezighouden met de veldtocht tegen 
Japan. 

Toen dat bericht bekend was, waren de Nederlanders daar niet 
op voorbereid; zij hebben van het begin af aan het gevoel gehad, 
dat dit voor hen een zware slag betekende, hoofdzakelijk omdat zij 
uit eigen ervaring in Australië wisten, dat de Amerikanen bijzonder 
goed voorbereid waren en bijzonder goed uitgerust voor dergelijke 
ondernemingen. 

Nadat de bezetting van Tarakan met Amerikaanse troepen was 
geslaagd en terwijl men bezig was de actie tegen Balikpapan voor 
te bereiden, kwam ineens dat bericht, waardoor de planning voor 
de volgende acties, nl. tegen Bandjermasin en Soerabaja, in de lucht 
kwam te hangen, want de Amerikanen mochten dat niet meer doen. 

Als de heer van Aerssen het zich goed herinnerde, heeft de heer van 
Mook dat bericht gekregen, ofwel van de Nederlandse Regering, 
ofwel van de Chiefs of Staff; dat wist de heer van Aerssen niet 
precies. De Nederlanders waren zeer ingenomzn met het optreden 
van de heer MacArthur, en toen dat deel van zijn taak moest worden 
overgedragen aan Mountbatten, wisten zij nog helemaal niet of de 
samenwerking met deze even goed zou gaan als met MacAvthur; zij 
twijfelden er ook zeer aan of Mountbatten wel over die uitstekende 
middelen beschikte, die MacArthur had. Daar kwam nog bij, dat 
Mountbatten op dat ogenblik voor de grote taak stond om de her- 
overing van Malakka voor te bereiden. Hij had eerder alleen op- 
dracht om Sumatra voor zijn rekening te nemen. 

Mr. W. F. L. graaf van Bylandt, van Mei 1940 tot November 
1945 secretaris-generaal van het Ministerie van Buitenlandse Zaken, 
heeft verklaard zich wel te herinneren, dat de wijziging van de 
commandogebieden te Londen een onderwerp van verschillende ge- 
sprekken is geweest. De heer van Bylandt kon er weinig over mede- 
delen. Hij vestigde de aandacht op het feit, dat de besprekingen 
in de Ministerraad geheim waren. Deze geheimhouding heeft de 
heer van Kleffens ook tegenover zijn ambtenaren in acht genomen. 

I n  November 1945 is de heer van Bylandt als politiek adviseur 
van de heer van Mook naar Indië gegaan. Het spreekt vanzelf, dat 
hij in die tijd over de wisseling van de grenzen der theatergebieden 
meer dan eens met de heer van Mook gesproken heeft. Het is moei- 
lijk voor hem om precies te zeggen: dit weet ik uit mijn Londense 
tijd en deze wetenschap heb ik uit latere tijd. Wat hij zich wel heel 
goed herinnert is, dat de heer van Mook allerminst ingenomen was 
met de verandering. 

De heer van Bylandt heeft te Batavia een gesprek met de Ameri- 
Itaanse consul-generaal, de heer Foote, gehad, die hem gezegd heeft: 
Ik heb alle stukken van Potsdam gelezen en het is op aandringen 



van Churchill geweest, dat tenslotte besloten is tot de wijziging van de 
grenzen der commandogebieden. 

99629 (van Bylandt) 

,99449 ( Warners) 
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99453 ( Warners) 

99455 ( Warners) 

60280 (van Mook) 

De heer van Bylandt kon zich niet herinneren wanneer het te 
Londen bekend is geworden, dat de wijziging te verwachten was. 
Hij meende, dat het bij de Nederlanders wel bekend was, dat de 
Britten waarschijnlijk om prestige-redenen een uitbreiding van hun 
commandogebied zochten. Hij is er van overtuigd, dat de verande- 
ring van de grenzen volkomen buiten de Nederlandse Regering om 
tot stand is gekomen en dat zij daar te voren geen invloed op heeft 
uitgeoefend. 

Of de Nederlandse Regering getracht heeft invloed uit te oefenen 
toen haar de wijziging der grenzen bekend werd, kon de heer van 
Bylandt niet zeggen. Op de vraag, of hij de heer van der Plas, die 
in September 1944 te Londen was om hierover te spreken, ontmoet 
heeft, antwoordde de heer van Bylandt, dat hij toen op dienstreis 
naar Zwitserland was. Hij heeft de heer van der Plas toen dan 
ook niet gesproken. 

Aangezien bij een wijziging der commandogebieden de bevoor- 
rading der bevolking vermoedelijk op losse schroeven zou komen 
te staan en gezien ook de beperkte militaire middelen, waarover 
de S.E.A.C. beschikte, zijn de heren van Oyen en Warners - aldus 
verklaarde deze laatste - omstreeks medio Juli 1945 naar het 
hoofdkwartier van MacArthur gezonden, teneinde te trachten zeker- 
heid te krijgen omtrent de instandhouding of wijziging der grenzen 
en hem te ~ o l s e n  over ziin bereidheid en de militaire mogelijkheden 
om alsnogde bezetting ;an Java uit te voeren. In deze bespreking 
werd nog geen zekerheid verkregen. MacArthur verklaarde nadruk- 
kelijk, dat, indien hij opdracht tot bezetting van Java zou krijgen, 
hij daartoe bereid en in staat was en dat de operatieplannen daar- 
voor gereed waren. Hij heeft deze aan de heren van Oyen en War- 
ïzers in extenso getoond. I 

De uitkomst van deze bespreking is aan de Nederlandse Rege- 
ring medegedeeld. Van het verdere verloop te Londen is de heer 
Warners niet op de hoogte. I 

Naar de indruk van de heer Warners was Morintbatten bepaald 
niet in staat om ,,major operations" naar Indië uit te voeren. Moge- 
lijk was hij in staat tot operaties op kleine schaal, doch de ver- 
wachting was, dat hij in ieder geval niet in staat was om de bevoor- 
rading te verzorgen, zoals de Nederlanders dat wilden, noch ook 
om het technische bataljon, de gezagscompagnieën, de Papoea- 
bataljons, enz. te bewapenen en van kleding en uitrusting te voor- 
zien. MacArthur was hier wel volledig toe in staat. 

De heer Warners heeft dit in zijn berichten naar Londen dui- 
delijk gesteld. I 

De Nederlandsch-Indische Regering heeft duidelijk gesteld - ook 
in de besprekingen met MacArthur -, dat er haar zeer veel aan 
gelegen was om de bevrijding van Indië - de heer Warners spreekt 
hier uitsluitend over de technische en niet over de politieke zijde 
van het vraagstuk - onder leiding van MacArthur te doen ge- 
schieden. Zijn operatieplannen voor Java kenden zij. Hij beschikte 
over de supplies; hij had alles wat nodig was; hij had de Indische 
voorzieningen goedgekeurd; hij wist wat de N.1.C.A.-detachementen 
waren en hij had de Indische Regering de middelen gegeven voor 
allerlei herstellingen. In dit gebied lagen voorts de Amerikaanse 
bevoorradingsbases met zeer vele goederen, die de Nederlanders 
aan het overnemen waren. t 

De Indische Regering was op dat moment niet op de hoogte 
-. en dit is natuurlijk ook een punt, waaraan men altijd denken 
moet - van de nabije capitulatie van Japan. Wanneer men toen 
tegen de Nederlanders gezegd had: er wordt helemaal geen strijd 
geleverd, wij gaan zonder gevecht tegen de Japanners naar Indië 
terug, dan waren er mogelijk andere plannen ontworpen. Aan deze 
mogelijkheid werd echter op dat moment niet gedacht. MacArthur 
heeft zich over de kans van een spoedige capitulatie van Japan 
-- begrijpelijk overigens - niet uitgelaten. In het gesprek van de 
heren van Oyen en Warners met hem zei hij iets van deze strek- 
king: ,,I have something on my sleeve, which you don't know, 
and I can't tell. But I believe the war wil1 soon be finished". Des- 
ondanks vertelde hij niet wat. De Nederlanders hadden bepaald 
niet de fantasie om aan de atoombom op Hiroshima te denken. 
Daar bestond geen enkele indicatie voor. MacArthur heeft uit- 
drukkelijk gesteld, dat hij militair de bevrijding van Indië ter hand 
kon nemen. De Nederlanders hebben hem dit nl. gevraagd en hierop 
heeft hij bevestigend geantwoord. 

Zoals men weet, aldus verklaarde dr. van Mook, is de overgang 
van het opperbevel van MacArthur op Mountbarfen op dat moment 
- Augustus 1945 - voor Nederland bepaald fataal geweest. De Ne- 
derlandsch-Indische autoriteiten wisten van deze overgang, weken en 



60283 (van Mook) 

60293 (van Mook) 

60295 (van Mook) 

60298 (van Mook) 

60300 (van Mook) 

60301 (van Mook) 

60302 (van Mook) 

60303 (van Mook)  

60562 (van Mook) 

weken eerder dan men te Londen of Washington er van op de hoogte 
was. Zij hebben wel de Regering te Londen onrniddeilijk geseind. 

De Nederlandsch-Indische autoriteiten hoord-n dit van MacArthur. 
Maar toen was er nog geen formeel besluit. iMacArthur had van 
zijn Regering of van de Chiefs of Staff opdracht om bepaalde taken 
dan en dan af te stoten. Het besluit was veel eerder genomen 
dan de Indische Regering het van MacArthzlr hoorde. Een feit is, 
dat men daar, waar het besluit genomen werd, niet voldoende con- 
tact had om het te weten. In Manilla moesten de Nederlandsch- 
Indische autoriteiten het eigenlijk horen uit de derde of vierde 
hand. De vertegenwoordiger bij MacArthuu was de eerste, die 
er achter kwam en de heer van Mook waarschuwde. De ver- 
tegenwoordigers bij de Combined Cniefs of Sraff te Washington of 
bij het Britse opperbevel te Londen hadden er eerder van moeten 
horen; daar werden de beslissingen in eerste instantie genomen. 

Het is geen besluit geweest van de Coinbined Chiefs of Staff. Het is 
een besluit geweest van beide Regeringen. Want men begrijpt wel, 
dat dergelijke besluiten niet in laatste instantie door de Combined 
Chiefs of Staff werden genomen; zij werden daar wel uitgewerkt en 
voorgesteld, maar tenslotte zijn het de Regzringzn in de Verenigde 
Staten en Londen die de besluiten nemen. Dit blijkt ook uit memoires, 
die later zijn gepubliceerd; men zegt zelfs, dat dit besluit in Potsdam 
in Juli 1945 genomen is. 

Omstreeks midden Juli hoorden de Nederlandsch-Icdische autori- 
teiten uit Manilla, dat 15 Augustus 1945 de datum was. Toen wist 
Mountbatten er niets van af. Hij zei althans, dat hij er niets van af 
wist. De datum, die men te Manilla noemde, was de juiste. 

Toen de heer van Mook dit bericht naar Londen seinde, kreeg hij 
zeer zeker de indruk, dat men het daar niet wist. De heer van Mook 
herinnerde zich niet, dat er in die tijd veel berichten uit Londen of 
Den Haag kwamen. Welke instantie te Londen hier niet die activi- 
teit heeft ontplooid, zoals het had behoord, kan men natuurlijk 
nooit helemaal precies zeggen. 

Men kon aanvankelijk nog niet rekenen op een capitulatie van 
Japan en het commando van MacArthur was veel beter uitgerust, had 
veel meer troepen en schepen om een eventuele vroegere bevrijding 
van Nederlandsch-Indië te bewerkstelligen dan het commando van 
Mountbatten. De overdracht was zonder enige twijfel een groot na- 
deel, ook al zou de Japanse capitulatie nog op zich hebben laten 
wachten. Nu dit niet geschiedde werden de moeilijkheden nog ver- 
groot door het feit, dat men deze overdracht bewerkstelligde op een 
datum, waarop snel gehandeld moest worden, wilde men de Japan- 
ners met hun wapens in handen krijgen. Door die overdracht op 
15 Augustus 1945 kon helemaal niet snel gehandeld worden. 

Het politieke optreden van de Britten bij hun landing in Batavia 
is niet bepaald een succes geweest. Maar men had te Londen wel 
eens het gevoel, en de heer van Mook heeft er zelf ook wel eens 
over gedacht, of een Amerikaans opperbevel misschien op  andere 
wijze politieke dingen zou hebben gedaan, die de Nederlanders min- 
der prettig vonden. 

Dit alles valt echter in het niet tegenover het feit, dat het Ameri- 
kaanse opperbevel naar zijn overtuiging binnen enkele weken de zaak 
overal had kunnen bezetten, omdat het daar de middelen voor had 
en omdat het al bezig was geweest met een invasieplan, dat niet is 
doorgegaan, dus ook allerlei voorbereidingen en reeds allerlei uit- 
werkingen had, terwijl het! Eng,else opperbevel daar helemaal niet 
op was voorbereid. 

De heer va1n Mook wist niet, of er iets bereikt zou zijn, indien de 
wijziging der grenzen te voorzien ware geweest. Het is best mogelijk, 
dat de geallieerden zouden hebben gezegd: ,,Wij denken er niet over; 
wij doen het toch zo.". Maar de nadelen waren zeker te voorzien. 
Ze zijn ook geseind en geschreven, d.w.z. de Nederlandsch-Indische 
autoriteiten hebben natuurlijk niet kunnen schrijven over de capitu- 
latie, voordat de capitulatie er was, maar er is wel geseind en ge- 
schreven over het grote gebrek aan materiaal en beweeglijkheid en 
voorbereiding te Kandy bij Mountbatten, vergeleken bij de toestand 
te Manilla bij MacArthur. 

Van een ingebrekestelling wilde de heer van Mook niet spreken, 
maar van een verschil in visie. Men heeft wel eens de indruk willen 
wekken, dat de heer van Mook voorstander zou zijn geweest van het 
veranderen van de theatergrenzen; hij was er ir, de politieke sfeer noch 
een voorstander, noch een tegenstander van, mdar in de praktische 
militaire sfeer was hij er een geweldige tegenstander van, omdat het 
de gehele bewegingskracht naar de Archipel toe ontzettend verzwakte. 
Ook heeft men wel gesteld, dat de heer van Mook geen militaire 
macht in Indië wilde, omdat hij altijd voor lichte infanterie-bataljons 
heeft gepleit. Hij heeft zich echter altijd verzet tegen de grote plan- 
nen, omdat die alle te lang duurden en uitliepen op  het beschikbaar 
krijgen van troepen, als alles reeds afgelopen was. 



60565 (van Mook) 

94152 (van Mook) 

Of de Nederlandse Regering iets gehoord heeft van hetgeen te 
Potsdam besloten is en of zij daarop enige invloed heeft gehad, wist 
de heer van Mook niet. De Nederlandse Regering was toen juist naar 
Den Haag overgegaan. Het is ook mogelijk, dat er physiek geen 
mogelijkheid bestond iets te doen. De heer van Mook is eerst in 
December 1945 weer naar Den Haag gekomen. 

Het was dus zo, dat uit Manilla de theaterwijziging reeds weken 
tevoren aangekondigd werd, terwijl Mountbatten de heer van Mook 
mededeelde, dat hij door de vaststelling van die datum van 15 Augus- 
tus volkomen overvallen was en dat hij ook in het geheel geen voor- 
bereidingen had getroffen om bij de capitulatie van Japan, die op 
dezelfde dag viel, naar Nederlandsch-Indië te gaan! 

De heer van Mook is naar Kandy gegaan en heeft op het hoofd- 
kwartier van Mountbatten de situatie aangetroffen, dat men wel voor- 
bereidingen had getroffen voor de expeditie naar Malakka en ook 
enige voor die naar Sumatra, maar geen enkele voorbereiding voor 
Java. De Nederlanders hebben toen van hun kant gepleit en ge 
daan, wat zij konden, om alles zoveel mogelijk te versnellen. Het 
is tenslotte iets vlugger gegaan dan men oorspronkelijk van plan 
was. De eerste datum, die men, naar de heer van Mook zich her- 
innerde, heeft genoemd - dit was in de tweede helft van Augustus - 
als datum, waarop men te Batavia zou komen, was 4 October; dit 
is later 29 September geworden. Voorts is aan de hoogste geallieerde 
zijde bepaald, dat men niets mocht doen, voordat de capitulatie ge- 
tekend was. Dit is eerst de 2de September 1945 gebeurd, dus in de 
periode van 15 Augustus tot 2 September lag alles stil. Die onder- 
tekening heeft plaats gehad aan boord van hef Amerikaanse slagschip 
,,Missouri". Verder was er een praktische moeilijkheid, welke zich 
overal voordeed, nl. dat men geulen in de mijnenvelden moest laten 
vegen om in bepaalde plaatsen te kunnen komen; er moesten allerlei 
maatregelen genomen worden, voordat de schepen naar Indië konden 
varen. 

Deze geschiedenis heeft zich dus voor Nederland op de meest 
ongunstige wijze ontwikkeld, omdat Mountbatten de voorbereidingen 
voor enige beweging in de richting van Java niet heeft kunnen treffen. 

De Nederlandsch-Indische Regering had met MacArthur en met 
het Amerikaanse leger vrij veel afspraken en regelingen gemaakt ten- 
einde materiaal beschikbaar te krijgen. Die afspraken en regelingen 
konden echter niet geëffectueerd worden, omdat met de verandering 
van de theaters ook de verantwoordelijkheid voor de bevoorrading 
werd verlegd. 

Mountbatten heeft de verantwoordelijkheid niet geheel op zich ge- 
nomen maar het Oostelijke deel van de archipel overgedragen aan de 
Australiërs. Dit is tot op zekere hoogte een voordeel geweest, want 
de Australiërs waren, wat de beschikbare troepen betreft, beter voor- 
zien dan Mountbatten, omdat zij twee divisies in Balik Papan, Tara- 
kan en Morotai hadden. Daarom hebben zij op veel snellere wijze de 
Japanners in het Oosten ontwapend dan in het Westen van de archipel 
is gebeurd door Mountbatten. 

Op 9 Augustus seinde de heer van Mook uit Brisbane aan de Minis- 
ters Logeniann en van Kkf fens:  

,,In aansluiting op mijn telegram nr. 2 bericht ik U dat, hoe- 
wel mij omtrent eenige mededeeling terzake aan de Nederlandsche 
Regeering gedaan, niets bekend is en mij ook geen officieel be- 
richt bereikte, G.H.Q. S.W.P.A. er nu van uit gaat, dat Neder- 
landsch-Indië op 15 Augustus geheel of voor het grootste deel 
zal overgaan naar S.E.A.C. Dit blijkt o.m. uit het stopzetten van 
de behandeling van onze aanvragzn voor uitrusting ten behoeve 
van verdere Nica-detachementen, politie, technische en medische 
diensten, inheemsche troepen, waarvan de uitrustingsstaten inge- 
diend en grootendeels goedgekeurd waren. Thans dreigt het ge- 
vaar, dat al het voorbereidende werk, waarmede vele maanden 
gemoeid waren, met G.H.Q. S.E.A.C. overgedaan moet worden 
en dat daardoor en door gebrek aan voorraden bij de Britten de 
levering der benoodigde uitrustingen onbepaald vertraagd wordt. 
Het volgende is gedaan: 

le. Van MacArthur verkreeg ik de toezegging, dat wij wat 
voor ons te gebruiken is kunnen overnemen uit achterblijvende 
goederen op bases, welke in Nieuw-Guinea ontruimd zullen 
worden, maar volledige uitrustingen krijgen wij daardoor niet. 

2e. Ik vroeg alsnog afwerking uit legervoorraden S.W.P.A. 
van dat deel van onze aanvragen i/z Nica, politie, technische 
organisatie en hulptroepen, dat of wel reeds in uitvoering is, of 
door behoeften, in bevrijd gebied ontstaan, gemotiveerd wordt. 
Hierop is nog geen antwoord ontvangen. 

3e. Ik vraag ook nog aanbeveling zijdens MacArthur aan 
Mountbatten voor overname van goedgekeurde formaties en uit- 
rustingsstaten zonder uitvoerig nieuw overleg, indien mogelijk 



met behoud van zelfde opstelling van Amerikaansch (hier volgen 
2 groepen onontcijferbaar -- Codedienst). teneinde tijdverlies ;n 
verwarring te  beperken. 

De aanvrage zal echter in dat geval moeten worden geleid over 
Londen (War Office) naar Washington (War Department), wat, 
zoo niet maanden, dan  toch zeker weke11 in beslag zal nemen 
en waarbij Londen, door zooveel mogelijk Britsche uitrusting 
voor te schrijven en de uitrustingen geheel op Britschen voet oni 
te werken de zaak nog verder kan vertragen. Het zou nog beter 
zijn, als MacArthur onze aanvragen alsnog rechtstreeks door- 
stuurde naar Washington, maar dit kan moeilijk verwacht worden. 

Verder is er het gevaar, dat  ook relief- en rehabilitatie leverin- 
gen, voorzoover deze nog niet zijn goedgekeurd door War 
Department, wegens herbehandeling vertraagd zullen worden en 
dat, doordat Mountbatten's aanbevelingen geringer invloed heb- 
ben dan die van MacArthilr, toewijzingen in de Veresnigde Staten 
geringer zullen zijn. Ik kan van hier uit verder niets doen. De 
zaak dient in het algemeen kader van volkomen gebrek aal: 
voorlichting, overleg en medewerking van den kant onzer geal- 
lieerden, door wie het werk voor onze kleine groep schier onmo- 
gelijk wordt gemaakt, rechtstreeks met de betrokken regeeringen 
worden opgenometi. Als er niet snel een oplossing wordt ge- 
vonden, zal de uitrusting van uit te zenden Nica-personeel weldra 
onmogelijk worden. Zoodra overeenstemming betreffende resul- 
taten l e  en 2e is verkregen, zal ik U nader inlichten." 

Op 17 Augustus 1945 overhandigde Minister van Kleffens aan 
Hr.  Ms. ambassadeur te Londen de volgende nota betreffende de 
bezetting van Java en Sumatra door de  Britten aan de heren Attlee 
en Bevin. 

, , l .  The Netherlands Government have taken cognizance of 
the new delimitation which will now be observed in the Nether- 
lands Indies between an extended S.E.A.C.-zone (Java and Su- 
matra) and a new Australian zone (al1 the rest). 

They very earnestly hope that this alteration of the preexistin8 
situation (Sumatra in the S.E.A.C.-sphere: al1 the rest in the 
American sphere) will not result in loss of relief goods and of 
equipment, both of which it was anticipated would be obtained 
from American stocks, and they request the British Government 
to lend their good offices to this end. 

2. The Netherlands Government hope that Batavia will be 
occupied as soon as possible. It  is the nerve-center of the Indies, 
and any delay in its occupation may result in serious damage, 
by destruction or neglect, to al1 kinds of installations there which 
are  essential to restore an efficient administration of the Indies 
as a whole. 

3. The high priority to be given to Java is considered essen- 
tial from every point of view. 

4. I t  is hoped that air transport wil1 be made available for 
the transport to the Indies of urgently needed civil administration 
personnel (N.I.C.A.), of which 1000 will be monthly available 
for  transport, and also for  sick persons to  be evacuated. 

5. A schedule of such military and civil personnel as will br  
available for transport to the Indies each month is annexecl 

Oa are hereto. Five battalions of troops for  the (new) S.E.A.C.-ar, 
immediztely available. Genera1 Kimmins informed a Nether- 
lands representative (Colonel Doorman) on  August 13 that 
equipment for the troops to  be sent (with the exception of the 
marines now in the United States, see point 2 of the schedule) 
would have to be provided in the Unitad Kingdom." 

O p  18 Augustus 1945 seinde de  Regeringsvertegenwoordiger bij de 
C.C.O.S. het volgende aan Minister Schermerhorn met afschrift voor 
de Ministers van Marine, van Oorlog, van Overzeese Gebiedsdelen en 
voor de  bevelhebber der zeestrijdkrachten: 

,,Zie laatstelijk ons telegram van 11 dezer. Heb vernomen - 
dat voor practischen gang van zaken theaterboundary wijziging 
Oost Azië zeer spoedig verwachtbaar en wellicht reeds feit, zoodat 
Nederlandsch Indië thans Britsch/Nederlandsch en niet langer 
Amerikaansch/Nederlandsch commitment. Ook Australië zou 
haar deel zelfs van dit krijgen. Hieromtrent hebben wij echter 
nog niets vernomen van officieele zijde. Volgens British AS- 
miralty Delegation zou deze grenswijziging geerz verandering 
brengen in statuut CCOS hetwelk als tusschenschakel inet U.S.A. 
Joint Chiefs of Staff onveranderd noodzakelijk zal blijven, ook 
voor vredesonderhandeling. Mountbatten zou aanvrage ons 
telegram 219 aan Minister van Marine wellicht dienen te steunen 
indien boundary wijziging in praktijk reeds werkt. 

Voorts vernam ik van U.S.A. zijde dat  men vri jgeva van tech- 
nische gegevens en hulpmiddelen wil inkrimpen, behalve uitrr- 

3 3 



aard wat surplus property betreft; dit  in verband beëindigen 
geallieerde war herhaal war effort." 

64663 (Furstner) 

641 31 (van Klefjetis) 

641 32 (van Klef fens)  

641 33 (van Klef fens)  

93491 ( van  Klef fens)  

D e  heer Furstner verklaarde over de theaterwijziging o p  15 Augus- 
tus 1945 maar heel weinig te kunnen mededelen, omdat hij toen 
niet meer in de politieke en militaire leiding zat. D e  indruk van de 
heer Furstner is, dat  de  Engelsen op een gegeven ogenblik de Ameri- 
kanen hiertoe hebben geprest. 

Wanneer o p  Java Amerikaanse troepen waren geweest, die in 
1945 het eerst daar landden, was de toestand beslist heel anders ge- 
worden. Afgescheiden van de vraag, wie uiteindelijk de demarcatielijn- 
verschuiving heeft bewerkstelligd, had Engeland dit commitment nooit 
op zich mogen nemen, wanneer het niet zeker was, dat er voldoende 
Engelse troepen aanwezig waren. 

Voor de heer van Klef fens was het gebeurde in Augustus 1945 te 
Potsdam, toen ook Java onder S.E.A.C. is gekomin, een verrassing. 
D e  Nederlandse Regering heeft er ook het een en ander over gezegd, 
omdat zij er niet tevoren in gekend was. Zulke dingen gebeurden wel 
eens meer en niet alleen tegenover Nederland. In  ieder geval was het 
formeel en materieel een onjuiste daad, waartegen de Regering dan  
ook bezwaar heeft gemaakt. D e  beslissing was de Nederlanders o p  
zich zelf niet onwelkom, daar zij in de veronderstelling verkeerden, 
dat de  Engelsen niet iets o p  zich zouden nemen, dat zij niet terstond 
en goed konden uitvoeren. 

Amerika zou het echter zeer ongaarne hebben gedaan, als zijnde 
de ,,restoration of a colonial empire". D e  Nederlandse Regering is 
volkomen o n k ~ n d i g  geweest van deze overgang, we!ke pas in werking 
is getreden o p  de dag van de Japanse capitulatie. 

Op  de vraag, of, indien de Nederlandse Regering er wel van op de  
hoogte was geweest, zij dan bzzwaar zou hebben gemaakt, antwoordde 
de heer vntz Klefjetis, dat  men altijd i n  de veronderstelling was, dat  
Engeland paraat was. 

D e  heer van Klef fens begon zijn tweede verklaring over de 
theaterwijziging in Augustus 1945 met uit het boek van de heer 
van Mook ,,Indonesië, Nederland en de Wereld", blzz. 59-60 het 
volgende te citeren: 

,,Gedurende de oorlog bleef het in S.E.A.C. bij het treffen van 
voorbereidingen. Wel hoopten de Britten in October 1943 o p  een 
grote uitbrelding van de  activiteit uit Westelijke richting" (be- 
doeld is: uit Ceylon en India), ,,doch de  middelen daartoe 
werden, zoals hierboven reeds is aangetekend aan dit opper- 
commando door de Combined Chiefs of Staff slechts verstrekt 
ten behoeve van operaties in  Burma, die gericht waren op het 
heropenen van de verbinding met China. 

Intussen schijnt ook in Quebec, bij de  totstandkoming van 
S.E.A.C., een uitbreiding van het" (wat Nederlandsch-Indië be- 
treft tot Sumatra beperkte) ,,operatieterrein voor dit commando 
overwogen te zijn, of althans van Britse zijde te zijn voorge- 
steld, uiteraard met het oog o p  de Britse belangen in Luid- 
Oost-Azië in het algemeen en o p  de bevrijding van Brits-Borneo 
en Hongkong in het bijzonder. Het  besluit daartoe werd in die 
maanden wel verwacht, doch bleef uit. 

Eerst tijdens de bijeenkomst van de Grote Drie te Potsdam 
schijnt deze zaak wederom te  zijn geactiveerd e n  werd klaar- 
blijkelijk besloten, dat de grenswijziging, die geheel Nederlandsch- 
Indië binnen het operatiegebied van S.E.A.C. zou brengen, 
te gelegener tijd tot stand zou komen. Uit bepaalde mededelingen 
die ik te Kandy vernam, moet ik opmaken, dat men daarbij 
het oog had op een datum in October 1945, nadat in September 
van dat  jaar d e  eerste aanval o p  Malakka zou zijn ontketend en 
dit gebied o p  de vijand zou zijn heroverd. 

Zoals men weet, vond de overdracht plaats op 15 Augustus 
en viel zij dus op de dag zelf samen met de onvoorwaardelijke 
overgave van Japan. Men was hierop, zoals de  feiten uitwezen, 
te Kandy geheel niet voorbereid en vernam deze tijdsbepaling, 
naar Admiraal Momtbatten mij mededeelde, pas enkele dagen 
voordat zij in werking trad." 

D e  heer van Klef fens tekende hierbij aan, dat het interessant zou 
zijn te weten, wanneer precies de heer van Mook deze zaken heeft 
vernomen en waar en in welke vorm. Het  woord ,,klaarblijkelijkw duidt 
er op, dat hij het meer had van horen zeggen dan in een officiële vorm. 
Zelf herinnerde de heer van Kle f fem zich niet, dat de Regering in 
enige vorm kennis heeft gehad van het voornemen tot overgang van 
Java naar het S.E.A.C.-gebied, maar hij moet daaraan uitdrukkelijk 
toevoegen, dat daaruit geenszins mag worden afgeleid, dat zij die 
kennis in geen enkele vorm heeft gehad. D e  heer van Klef fens wist 
het eenvoudig niet meer. 
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Men merke ol?; dat bedoelde overgang, naar uit het citaat van 
van Mook volgt, tot midden Augustus 1945 niet meer was dan een 
plan, welks plotselinge uitvoering ze!fs lord Mozl~~tbatten verraste. 
De geallieerde cpperleiding nu was, begrijpelijkerwijs, altijd zeer 
terughoudend met het mededelen van militaire plannen. Het is de 
heer van Kleffens herhaaldelijk gebleken, dat men de Nederlandse 
zwijgzaamheid meer vertrouwde dan die van sommige andere bond- 
genoten, maar even dikwijls heeft hij bemerkt, dat ook in dit opzicht 
de goeden het met de kwaden moesten ontgelden. Nog zij vermeld, 
dat dr. van Mook in een later boek ,,The Stakes of Democracy in 
Southeast Asia", New York 1950, op blz. 174 positief stelt: 

,,The Dutch Govt. was neither consulted nor advised of the 
iinpending change; neither, probably, was the French ......... On 
June 19 l was iniormed that the functions of that command 
concerning the Neth. Indies would presently cease; the date of 
August l5  was mentioned. S.E.A.C., on the contrary, proceeded 
on the assumption that no transfer would take place beiore 
October." 

De S.E.A.C.-indeling ging, als gezegd, op 15 Aiigustus in. In de 
aanhef ener nota, die Hr. Ms. Ambassadeur te Londen reeds op 
17 Augustus op instructie van de zijde van de heer van Kleffeiis 
aan de heren Attlee en Bevin overhandigde, werd vermeld: 

,,The Netherlands Government have taken cognizance of the 
ilew deliniitation between an extended S.E.A.C.-zone (Java and 
Sumatra) and a new Australian zone (al1 the rest)", 

maar ook daar blijkt niet, of de Nederlandse Regering van het 
voornemen tot het maken van die nieuwe indeling tevoren heeft 
geweten. Dit is alles wat de heer van Kleffens kan zeggen. 

Dat de Britten zo weinig hadden, als zij later bleken te hebben 
- gedeeltelijk ook door de leus ,,Send the boys home", waaraan de 
Amerikanen ook hebben meegedaan -, wist de Regering niet. Zij 
dacht, dat de Britten vrij aardig zouden kunnen helpen, al was het 
dan niet met drie volwaardige gevechtsdivisies zoals de Amerikanen. 
Was dit nu beter, dan dat er drie Amerikaanse divisies zouden komen, 
die misschien de zaak even zouden bezetten en dan òf terug zouden 
worden geroepen onder de leus van: ,,No restoration through Ameri- 
can troops of colonial empires", òf die zouden blijven om te zorgen, 
dat er geen colonial empire zou herrijzen? Het was moeilijk. De heer 
Michiels van Verduynen schreef in een brief van 12 Juli 1949 aan de 
heer van Kleffens: 

,,Ik herinner mij nog op dit punt verschillende gesprekken 
tussen ons, waarin Gerbrandy ook zijn aandeel had en waarvan 
de teneur was om zoveel mogelijk geheel Indonesië in het Britse 
operatiegebied in te schakelen, opdat daardoor vermeden zou 
kunnen worden de toentertijd verwachte moailijkheden, dat 
Amerika niet voor het bestaan van colonial empires zou willen 
vechten." 

Dit is het dilemma geweest en dit is ook de reden geweest, waarom 
er niet is geprotesteerd. Aan de ene kant was het jammer, omdat de 
Amerikanen meer hadden, inaar aan de andere kant was het mis- 
schien beter. Niemand kon het met enige zekerheid zeggen, omdat 
men anders inisschien in deze moeilijkheid zou zijn verzeild. Achteraf 
is het natuurlijk gemakkelijk praten, maar als men er voor staat en 
met zoveel onbekenden in de vergelijkingen te doen heeft, dan is 
het bijzonder lastig. Tenslotte was de teerling geworpen en hadden 
de Nederlanders met de Engelsen te maken en het was bijzonder 
moeilijk dan te gaan protesteren en bezwaren maken. Voordat de Re- 
gering zekerheid had van de overgang, was het ook moeilijk om de 
reden, die de heer van Kleffens hierboven heeft getracht duidelijk te 
maken. 

In zijn derde verklaring over deze aangelegenheid zeide de heer 
van Kleffens omtrent de wijziging van de comrnandogebieden nog, 
dat de Engelsen hun prestige in het Zuidoosten van Azië wensten 
te herstellen. Dat mocht niet door de Amerikanen gebeuren, maar 
dat wilden zij, in de mate, waarin dat mogelijk was, zelf doen. 
Toen het zo ver was, kwam pas de vraag: maar waarmee eigenlijk? 
Toen viel hun dat erg tegen. Zoals bekend, hebben de Australiërs 
toen de opdracht gekregen om in het oosten van de Archipel de 
zaak op te knappen. 

De heer van Kleffeiis had niet de indruk, dat men van Engelse 
zijde dit herstel van prestige wenste om er zelf te gaan zitten of 
om economische voordelen, zoals wel eens gedacht is, maar wel om 
hun prestige in het oog van de Oosterling te herstellen. Het gebeurde 
met de schepen ,,Prince of Wales" en ,,Repulsen had de Engelsen 
een gevoelige klap aan hun prestige toegebracht. 



Aan prestigeredenen is, naar het idee van de heer van Kleffens, 
de theaterwijziging voor het grootste deel te wijten geweest. 

98390 (Gerbrandy) Volgens een nota over de theaterwijziging, welke de heer Ger- 
brandy aan zijn verhoor van 1 Maart 1954 heeft toegevoegd, stond 
de Nederlandse Regering in 1942 op het standpunt: geheel Neder- 
landsch-Indië in één en dezelfde area, maar wanneer er doorslag- 
gevende militair-strategische redenen zijn, behoren wij daar reke- 
ning mee te houden. Zij maakte bezwaar tegen een brengen van ons 
gebied in het Oosten onder twee commando's, maar heeft zich neer- 
gelegd bij de regeling: Sumatra bij de Engelsen, de rest bij de Ameri- 
kanen. In 1942 is ook ter sprake gebracht de grens verder naar het 
Oosten te verleggen, zodat Java en Borneo onder het Engelse com- 
mando zouden komen, ook daartegen had de Regering bezwaar, 
onder de reserve als boven. Van deze verlegging is niets gekomen. 

Nooit ofte nimmer is van Nederlandse zijde enig initiatief uit- 
gegaan om het gebied Nederlandsch-Indië onder Engels Commando 
te brengen. 

De Nederlandse Regering had temeer geen reden tot zulk een 
initiatief, daar de verhouding met generaal MacArthur, die ver- 
antwoordelijk was voor verreweg het grootste deel van Nederlandsch- 
Indië, best was. 

Er zijn wel eens rapporten en aanduidingen geweest, dat de grote 
bondgenoten Amerika en Engeland over verleggen der grenzen van 
de theaters in het Oosten dachten. Dit heeft o.a. in Juli 1944 en in 
September 1944 aanleiding gegeven tot een discussie in de Ministe- 
riële Commissie Oorlogvoering, waarbij de verhouding tot generaal 
MacArthur en de verhouding tot Mountbatten grondig is besproken 
in verband met de oorlogshandelingen, voorbereidingen voor het 
herstel van ons bestuur in Nederlandsch-Indië e.d.g. De conclusie 
is geweest: blijkbaar zijn de Amerikanen en Engelsen het (nog) niet 
eens over een verandering van de grenzen, wij kunnen op dit ogen- 
blik niet ingrijpen, maar behoren de zaak goed in het oog te 4oiiden. 
Eerstgenoemde bijeenkomst is bijgewoond door de heer van der Plas. 
Na September 1944 is er, voor zover de heer Gerbrandy heelt kun- 
nen nagaan, geen reden geweest de zaak opnieuw onder de ogen te 
zien. De algemene opvatting was: laat er thans geen verandering 
komen in de grenzen der gebieden, houd de zaak goed in het oog en 
laat, als de kwestie weer aan de orde komt, richtsnoer blijven: hoe 
bevorderen wij het best het herstel van onze positie in het Oosten? 
Met aller instemming drukte één der Ministers in Londen het in de 
vergadering van 14 September 1944 eens uit in deze woorden: ,,de 
hoofdzaak is niet, wie het bevel zullen voeren, de Amerikaanse of de 
Engelse commandanten, maar de hoofdzaak is ,,hoe het snelst en het 
best" de grote en belangrijke delen van Nederlandsch-Indië zullen wor- 
den bevrijd en onder Nederlands gezag worden teruggebracht." 

Uit een interview met de heer Berle, vroeger Amerikaans onder- 
minister, blijkt, dat deze de opvatting huldigt, dat een verzoek tot 
wijziging van de grens der bedoelde gebieden is gekomen van de heer 
van Mook. De heer Gerbrandy acht dit, gezien alles wat hij van de 
zaak weet, volmaakt uitgesloten. Trouwens de heer van Mook heeft 
het reeds tegengesproken. Tot op de tijd van het aftreden van de heer 
Gerbrandy als Minister-President is er  nooit iets gedaan in de rich- 
ting van het besluit, dat later in 1945 te Potsdam door de bond- 
genoten is genomen. 

Politiek stond het tussen Amerika en Engeland als volst. De 
Amerikanen hadden volstrekt geen geneigdheid om de Nederlanders 
te helpen om hun ,,koloniaal imperium" te herstellen. Dit blijft waar 
ondanks de toezegging van President Roosevelt. Ze vertrouwden 
verder de Engelsen niet en waren de opvatting toegedaan: als die 
eenmaal iets hebben toevertrouwd gekregen, dan krijgt geen macht 
ter wereld er hen weer uit. De Engelsen daarentegen wantrouwden 
de Amerikaanse politiek t.o.v. de zogenaamde koloniale gebieden. 
Dit heeft natuurlijk tot fricties geleid en ook tot gevolg gehad, dat 
later de area-verdeling als het ware plotseling tot stand kwam. 

De heer Gerbrandy heeft de opvatting, dat de gedachte: ,,met de 
Amerikanen zouden wij in 1945 beter af zijn geweest dan met de 
Engelsen" niet op de realiteit klopt. 

Mocht men hierover nog twijfelen, dan moge gewezen worden 
op wat in het boek van Willoughby aan MacArthur in de mond 
wordt gelegd. Dit luidt als volgt: 

,,Ik was van plan onmiddellijk na het einde van de oorlog met 
Australische troepen naar Java te gaan en er het Nederlandse 
gezag weer aan het bewind te brengen onder dr. H. J. van Mook, 
die spoedig wet en orde zou hebben hersteld, zoals dit gedaan 
was op Nieuw-Guinea. Om de een of andere reden die ik nooit 
heb begrepen, werd deze voorgestelde actie onvoorwaardelijk 
afgewezen en van Washington uit verboden, hoewel ik er met 
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nadruk op wees, dat zij met weinig verliezen een volledig succes 
zou opleveren. Dit was een van de  ernstige fouten die in de 
oorlog werden gemaakt. Uiteindelijk heeft ze geleid tot de chao- 
tische omstandigheden die in dat  deel van Indonesië ontston- 
den." 

D e  heer Gerbrandy vestigt er nog de  aandacht op, dat  het nodig 
is de  feiten te beoordelen naar de data. D e  algemene gedachte in  
1944 en in de  eerste maanden van 1945 is geweest, dat de oorlog met 
Japan plm. 18 maanden na  de  overgave der Duitsers zou eindijen. 
In  die gedachtengang zouden de Nederlanders bij het beëindigen der 
vijandelijkheden (tegen het einde van 1946) een behoorlijke mach? 
in het Oosten kunnen hebben. D e  heer Gerbrandy kan zich inden- 
ken, dat wie, gelijk hij, de mening was toegedaan. dat de Engelse 
politiek voor Nederland veel veiliger was dan de Amerikaanse t.o.v. 
Nederlandsch-Indië omstreeks Maart 1945 gedacht heeft, dat het 
maar beter was dat  geheel Nederlandsch-Indië in  de  Britse area viel. 
Maar  stappen in deze richting zijn beslist niet ondernomen. 

Naar  het oordeel van de heer Gerbrundy is de wijziging van de 
theatergrenzen een militaire beslissing geweest. Deze is te Potsdam in 
het tijdvak 16-18 Juli 1945 door de  Combined Chiefs of Staff ge- 
nomen en door Trunzan en Attlee op 24 Juli 1945 bekrachtigd. 

Oud-Minister van Overzeese Gebiedsdelen prof. dr. J. H. A.  
Logerna'nn verklaarde, dat de Regering tegen de grenswijziging van de 
theaters niet heeft geprotesteerd. D e  Regering heeft er zich bij neer- 
gelegd. 

D e  onzekerheid omtrent deze wijziging is pas in een zeer laat 
stadium opgeheven. D e  informaties van de Regering waren van dien 
aard, dat men begreep, dat  de Amerikanen er af wilden en de Engel- 
sen het wilden hebben: wanneer de  Regering daartegen zou pro- 
testeren, bereikte zij niets, en daar zij niets zou bereiken, zou het een 
nodeloze verwarring en uitstel geven. Vervolgens kwam daarbij, dat 
de practische moeilijkheden tengevolge van die verandering inder- 
daad zeer groot waren: in het bijzonder de heer van Mook had 
daarmee te maken, namelijk met de  supply-kwestie. Politiek gesproken, 
meende het toenmalige Kabinet, dat het nog niet zo ong~instig was, 
dat men de  Engelsen in plaats van de  Amerikanzn kreeg, omdat de 
Engelsen evenerns e x  koloniale mogendheid waren en de  Neder- 
landse problemen begrepen, terwijl de Amerikanen vrij duidelijk 
hadden laten merken, dat zij van die problematiek niets begrepen. 
Bij meer gelegenheden is dit naar voren gekomen en ook, dat  de 
Amerikanen moeilijk van dit idee af te brengen waren. Afgezien van 
de politieke inzichten, was o.m. o p  Nieuw-Guinea wel gebleken, welk 
een ontzaglijke indruk d e  enorme rijkdom van het optreden van de  
Amerikanen teweegbracht. D e  Engelsen zouden, wat dat betreft, 
niet zo imponerend zijn als de Amerikanen en dat zijn zij ook 
inderdaad niet geweest. Men had tegenover Amerika geen bepaaide 
klachten; men had het gevoel, dat  de Amerikanen de  oorlog met 
Japan uitvochten, maar van de Nederlandse koloniale problemen 
niets begrepen. D e  Regering moest dus blij zijn, dat zij het niet wilden. 

Hieraan was echter voorafgegaan, en dit was de  Regering bekend, 
dat MacArthur, toen de Philippijnen waren veroverd, de bedoeling 
had gehad, daar hij nog enige maanden de tijd had vóór Japan werd 
aangevallen, in die tijd Nederlandsch-Indië te heroveren. Hij heeft 
inderdaad gewild, dat  er een diversie naar het Zuiden zou hebben 
plaats gehad. D e  Combined Chiefs of Staff hebben dit afgewimpeld; 
de heer Logenlann heeft de indruk gekregen, dat dit was, omdat de 
Amerikanen binnenslands de oorlog tegen Japan als hun oorlog be- 
schouwden en de rest als een zaak, waarmee een ander te maken had, 
maar dat zij ook binnenslands bepaald niet gecompromitteerd wilden 
worden met een te diepe ,,entanglementn in koloniale claims. Zij 
hebben er zich dcs strikt buiten gehouden en gezegd, dat  men het 
achter hun rug maar moest opknappen. D e  heer Logemann vatte hier 
dus zeer vrijelijk samen de indrukken, die de Regering toen had, en 
welke haar er van overtuigden, toen eindelijk de beslissing viel - vóór 
die tijd heeft men Nederland niet willen inlichten -, dat het een- 
voudig tijd vermorsen was en onzekerheid voor de Luitenant-Gouver- 
neur-Generaal scheppen o m  nog veranderingen te gaan aanbrengen, 
De Regering was het daarover eens. Men weet, dat de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal heeft geadviseerd met kracht aan te dringen o p  
het behoud van het bevelsgebied van MacArthur. 

Op de opmerking, dat het Regeringsstandpunt contra de  adviezen 
was, die omtrent dit punt zijn gegeven, zeide de heer Logernann, 
dat men goed moet begrijpen, dat die adviezen over ongeveer een 
maand lopen. D e  Regering hoorde eerst geruchten, dat er iets aan 
de hand was; zij heeft informaties trachten in te winnen, maar 
men was uiterst geheimzinnig. In  die tijd is er ook een plan geweest 
o m  naar Potsdam te reizen en de heren daar te spreken, maar dit 
werd geweigerd. Toen Mountbntten in Englaiid was, is zelfs de 
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Prins bij hem geweest om hem te interviewen en vlak vóór de 
15de Augustus 1945 zeide Mountbntten nog: ik weet van niets. 
Inderdaad is ook volkomen bewezen, dat hij verrast was. AlacArthur 
heeft op een gegever< moment bij zijn supply-behandeling gezegd, 
dat 15 Augustus 1945 de zaak toch overging, zodat hij dat deel niet 
meer in behandeling nam, terwijl er op dat moment pertinent nog 
geen beslissing was en de Engelsen het van hun kant nog niet in 
behandeling konden nemen. Blijkbaar heeft men o p  de een of 
andere manier. die de Regering nooit duidelijk is geworden, over 
deze kwestie zitten touwtrekken. 

D e  heer Logernann geloofde, dat Mountbattrr~ begerig genoeg was 
om zijn commando uit te  breiden. D e  Amerikanen wilden er 
best a t  en Mounthatte~z had zeker geen bezwaar orn dit gebied er bij 
te krijgen, maar de heer Logen7anrl vermoedde, dat  de Engelse Rege- 
ring een zwaar hoofd heeit gehad in de oorlogsinspanning, die het, 
naar men toen kon voorzien, nog zou moeten kosten. 

D e  heer Logenin~zrz had reeds gezegd, dat MacArthilr had voor- 
gesteld nog een expeditie naar Nederlandsch-Indië te zenden, maar 
dit is toen door de Combined Chieis of Staff afgewimpeld. D e  heer 
Logenzann meende zich toch te herinneren, dat de Nederlandse indruk 
was, dat dit uiteindelijk toch door de Amerikanen is afgezegd. Het  is 
door MacArthur's superieuren o m  Amerikaans-interne redenen a f -  
gewimpeld. Of het o m  redenen was, ontleend aan de verhouding 
Amerika-Engeland, wist de heer Logernann niet; het is mogelijk. 

Naar aanleiuing van het telegram van de  heer van Mook van 21 
Juni 1945 verklaarde de heer Logemann, dat  men goed moet begrijpen, 
dat  de Regering dit op zijn vroegst 25 Juni te horen heeit gekregen; 
anderhalve maand scheidde haar van de fatale datum. In die tijd 
heeft zij - naar d e  heer Logemann zich herinnerde- geen zekerheid 
kunnen krijgen of de  wijziging nu doorging, ja dan neen. Het  stond 
wel vast, dat er, militair gezien, van de Engelsen veel minder te ver- 
wachten was dan van de Amerikanen. D e  Nederlandse Regering heeft 
echter de indruk gekregen, dat  het vechten was tegen de bierkaai; het 
was in het laatste stadium; zij zeide: het is onbereikbaar en per slot 
van rekening moest zij misschien nog blij zijn. D e  heer Logemann ge- 
loofde echter niet, dat  dit de  stappen beïnvloed heeft. Deze stappen 
zijn overal tegen ecn muur van geheimzinnighrid gestut.  Buiten- 
landse Zaken heeft wel stappen ondernomen. D e  Regering heelt 
voortdurend geprobeerd inlichtingen te  krijgen. Nadat de  beslissing 
was gevallen, heeft de heer Logemann geen stappen meer gedaan, 
omdat de  Regering vreesde, dat de Engelsen zouden zeggen, dat zij 
dan  nog niets zouden docn, en de Amerikanen toch niet zouden 
zeggen, dat zij het dan wel zouden doen. 

D e  stappen, die gedaan zijn, hebben tweeërlei karakter gehad. D e  
Regering heeft bij de  Amerikanen bepleit alles niet ineens te latzn 
ophouden, maar af te werken, wat er nog lag, en de ingediende aan- 
vragen als via de Engelsen te zijn ingediend te beschouwen. Langs 
die weg heeft de Regering getracht de overgang te vergemakkelijken; 
ten dele bij de  Combined Chiefs of Staff, voorzover men daarbij 
moest zijn. D e  heer Logenlann had alles niet precies in zijn hoofd. 
E r  waren b.v. aanvragen in zee en de  heer van Mook heelt toen 
MnrArthur gevraagd deze door te  sturen en goed te keuren en hij 
heeft de Engelsen gevraagd deze aanvragen te  bescliouwen, alsof zij 
via hen wareri ingediend. 

Aanvankelijk hadden de pogingen inlichtingen te  verkrijgen als 
ondergrond de  handhaving van de bestaande situatie, omdat de Re- 
gering de  nadelen duidelijk genoeg heeft gezien. Toen het echter c n  
feit was geworden, heeft zij er niet meer aan getornd. D e  overwe- 
gingen van de heer van Mook hebben bepaald niet een zodanige 
kracht gehad, dat  inen o p  grond daarvan toch nog heeft willen trach- 
ten de  zaak ongedaan te  maken. 

Over het laatste stadium durfde de heer Logei7zann met volkomen 
stelligheid te spreken. Van het be~instadium heeft hij gein held;re 
voorstelling: het Kabinet-Schermerhorn is daar toen zo ingekomen. 

D e  Regering begreep heel goed: alles, wat de heer van Mook zei, 
was waar, maar als zij zou proberen wat de heer van Mook vroeg, 
met de stellige overtuiging, dat  het toch niet zou gelukken, dan  
zou zij de zaak slechts verslechteren. 

Op de opmerking, dat hij zelf e-n brief heeft geschreven, waarin 
er o p  werd aangedrongen zo spoedig mogelijk Batavia te  bezetten, 
zeide de heer Logemnnn, dat hij daarin wilde bepleiten, dat Mount- 
batten bij zijn acties direct Batavia zou betrekken. 

Het enige, dat de  Regering wist, was, dat  Moui:tbattclz bezig was 
een aanval o p  Malakka voor te  bereiden, en zij dacht, dat  hij dan wel 
aardig wat troepen en schepen zou hebben. Hij had deze ook wel, 
maar die moesten nu ineens over het geliele gebied worden verspreid. 

Voor deze verspreiding van zijn troepen had Mounthatten geen 
scheepsruimte. D e  Nederlandse Regering had dan ook wel het idee, 
dat Nederland bepaald niet spontaan voorrang zou krijgen. E r  kwa- 
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men toen twee andere elementen in dit beeld; de oorlog in Europa 
was afgelopen, zodat de Europese soldaten naar huis moesten. D e  
Engelsen moesten tcen Brits-Indische troepen gebruiken. Reeds 
spoedig hebben zij er op gewezen, dat dit niet lang kon duren. Over 
de getalsterkte van hun troepen, noch over het feit dat zij zelf 
moeilijkheden op Malakka hadden, is de Engelse Regering erg open- 
hartig geweest. Inderdaad konden zij niet veel presteren. 

Oud-Minister van Oorlog de heer Meyrzen verklaarde, dat het 
besluit tot wijziging van de theatergrenzen een zeer zware slag was. 
D e  Regering wist, dat Amerika zich volledig had voorbereid op het 
bezetten van Indië, zodat wanneer Amerika deze taak had vervuld 
dit goed en behoorlijk voorbereid had kunnen gebeuren. D e  Regering 
wist ook, dat Engeland zich zeer sterk had uitgeput in de oorlog in 
Europa en dat het ook niet de troepen en de faciliteiten had om dit 
op de even correcte, goed doorgewerkte wijze als de Amerikanen, te 
doen. D e  Regering achtte het van het begin af aan een groot nadeel, 
dat de goede voorbereiding van de Amerikanen vervangen zou wor- 
den door de slechte voorbereiding van de Engelsen; dit oordeel is in  
de practijk volkomen bewaarheid geworden. In  het Kabinet is uit- 
voerig over de situatie gepraat. D e  heer Meyncn meende zich te her- 
inneren, dat  de Regering aan de  Nederlandse vertegenwoordiger bij 
de C.C.O.S., de heer van der Kun, heeft opgedragen alle invloed aan 
te wenden o m  te trachten de  theatergrenzen te laten zoals zij waren. 

Toen d e  Regering van de plannen tot wijziging van de  theater- 
grenzen vernam, werd algemeen aangenomen, dat de oorlog met 
Japan nog wel een jaar zou duren. Men wist niets van een atoom- 
bom, laat staan dat men wist wat het effect van die bom zou zijn. 
D e  Regering hoopte, dat gedurende het jaar, dat zij dacht, dat de  
oorlog met Japan nog zou duren, de Engelsen zich goed voor hun 
taak in het Verre Oosten zouden kunnen prepareren. Bovendien had 
de Regering het gevoel, dat men de Engelsen niet te veel van zich 
af mocht stoten door hen te laten blijken, dat hun prestaties niet 
dezelfde waren als die van de  Amerikanen. 

In de boezem van het Kabinet, zo meende de heer Meyncn zich te 
herinneren, is over deze zaak geen meningsverschil geweest. D e  heer 
Meyizen zelf heeft het als een groot nadeel gevoeld, dat de Engelsen 
deze taak o p  zich zouden nemen; hij was door zijn vroeger verblijf 
in Amerika nogal Amerikaans ingesteld. 

O m  hogergenoemde redenen heeft de Regering dus niet geprotes- 
teerd toen de wijziging van de theatergrenzen een feit werd. Achteraf 
bezien zijn de toestanden geheel anders geworden dan toen verwacht 
werd. 

Vrij spoedig na het optreden van het Kabinet-Schermerhorn kreeg 
men d e  eerste berichten van dr. van Mook over een mogelijke ver- 
schuiving van de grens tussen South East Asia Command en South 
West Pacific Area. Het waren toen - aldus de  heer Schermerhorn - 
nog maar geruchten, die via kanalen in de F a r  East dr. van Mook 
hadden bereikt. Deze geruchten hadden, gezien d e  nauwe relatie tus- 
sen MacArthur en dr. van Mook een grote mate van waarschijnlijk- 
heid. Aan de kant van dr. van Mook bestond een zekere verontriis- 
ting over deze verschuiving, omdat hij van de  Engelsen militair niets 
en van de Amerikanen vrij veel verwachtte. 

Bij de Nederlandse Regering bestonden ook andere gedachten. Men 
had het gevoel, dat de Engelsen de verhouding tussen een Az~atisch 
land en een Westeuropees land beter begreperi dan de Amerikanen. 
Reeds tijdens de oorlogsjaren had men moeilijkheden met Ameri- 
kaanse stemmen gehad, waarop de bekende rede van de Koningin een 
antwoord poogde te geven. Dezulken waren in dit verband belangrijk 
minder op de Amerikanen gesteld dan  dit lilet dr. van Mook hrt  
geval was. 

l) Vgl. ,,Report to the Combined Chiefs of Staff by the supreme 111 zijn rapport aan de Combined Chiefs of Staff l) deelt vice- 
allied commander South East Asia 1943-1945" van Vice-admiral admiraal, the earl Mozintbntten of Buunia mede, dat hij op 11 Juli 
the Earl Mountbatten of Bzwn.za, Londen 1951, Hoofdstuk B, 1945 naar Manilla is gegaan o m  met generaal MacArthur de komen- 
Q 626 t:m 638. de  operaties te  bespreken. Tijdens deze besprekingen heeft generaal 

MacArthur voorgesteld, dat het Zuidwestelijke deel van de Stille 
Oceaan-area ten zuiden van de Philippijnen bij het Zuid-Oost-Azië- 
commando zou komen. Mountbarten was evenwel niet bereid o m  de 
verantwoordelijkheid voor dit gebied op zich te  nemen, voordat 
Singapore beschikbaar zou zijn als voornaamste basis. D e  logistieke, 
transport- en mijnenveegmoeilijkheden zouden immers onoverkome- 
lijk zijn, zolang de strijdkrachten van S.E.A.C. geheel afhankelijk 
waren van bases in India, Ceylon en Zuid-Birma. Mountbatten 
antwoordde dan ook, dat hij na de herovering van Singapore en na 
de opruiming van het mijnengevaar in de  Straat van Malakka, waar- 
schijnlijk in October 1945, dit gebied in zijn c o n ~ n ~ a n d o  zou kunnen 
opnemen, indien de C.C.O.S. dit zouden vragen en mits geruime tijd 
van te voren te zijner beschikking zouden worden gesteld de gegevens 
van de inlichtingendienst van MacArthur en die leden van deze dienst. 
die zich speciaal op die gebieden hadden toegelegd. 



Op 23 Juli 1945 werd Mountbarten naar Londen geroepeii. Op 
doorreis in Caïro kreeg hij de opdracht naar Berlijn te komen, daar 
toen de Potsdamconferentie zich zou bezighouden met toekonistige 
operaties in Zuidoost-Azië. De Potsdamconferentie liep toen op zijn 
einde. Op een bijeenkomst op 24 Juli werd aan Mountbatten mede- 
gedeeld, dat de C.C.O.S. besloten hadden de theatergrenzen te wijzi- 
gen in die zin, dat practisch geheel Nederlandsch-Indië onder bevel 
van Mountbatten zou komen. De Amerikaanse generaal Marshall 
vroeg toen aan Mountbatten zo spoedig mogelijk na 15 Augustus 
de verantwoordelijkheid voor dit gebied op zich te nemen. Mount- 
batten heeft toen zijn bezwaren geuit, welke hij ook reeds aan 
MacArthur had medegedeeld. 

Op 6 en 9 Augustus 1945 werden atoombommen gegooid op 
Hiroshima en Nagasaki. Op 10 Augustus deelde de nieuwe Engelse 
Minister-President, de heer Attlee, Mountbatten mede, dat de Jaynnse 
Regering wenste te capituleren. Op 14 Augustus capituleerde Japan 
onvoorwaardelijk. Op diezelfde dag ontvang Mountbatten de order 
om op 15 Augustus de verantwoordelijkheid op zich te nemen voor 
dat deel van het Zuidwesten van de Stille Oceaan-area dat reeds 
genoemd was ter conferentie te Potsdam. Deze order kwam voor 
Mountbatten onverwacht; ofschoon dus grote nieuwe verantwoorde- 
lijkheden werden opgelegd werden hem noch troepen, noch transport, 
noch de inlichtingen, waarom hij had gevraagd, ter beschikking ge- 
steld. Dit is ook in de toekomst overigens niet gebeurd. 

B 3. Conclusies 

Nadat Nederlandsch-Indië in 1942 gecapituleerd had en generaal 
MacArthur in de zomer van dat jaar zijn commando, de South West 
Pacific Area (S.W.P.A.), had geformeerd, viel daar, behoudens 
Sumatra. geheel Indië onder. Sumatra behoorde tot het Engelse 
bevelsgebied van het z.g. India-command. De Nederlandse vloot, op 
Ceylon gestationneerd, ressorteerde onder de opperbevelhebber van de 
Eastern Fleet. De Nederlandse Regering heeft zich bij deze afbakening 
van de commandogebieden neergelegd, omdat zij meende, dat de 
militair-strategische belangen de doorslag moesten geven en dat aan- 
genomen kon worden, dat de Combined Chiefs of Staff in hun 
beslissing hieromtrent zich alleen hierdoor hadden laten leiden. 

De commissie meent, dat de Nederlandse Regering niet vol- 
doende heeft ingezien, welke bezwaren moesten kleven aan een ver- 
deling van Nederlands gebied over twee commando's. Dit betekende 
immers, dat de toch al geringe Nederlandse mankracht gestationneerd 
moest worden in twee zeer ver uit elkaar gelegen, door viiandelijk - - 
bezet gebied gescheiden, landen. De Nederlandse Regering had zich, 
naar het oordeel der commissie, bij deze beslissing niet zonder meer 
moeten neerleggen. 

In 1943, tijdens de eerste Quebec-conferentie, besloot de opperste 
geallieerde oorlogsleiding het South East Asia Command (S.E.A.C.) 
in te stellen. Dit commando omvatte Birma, Malakka, Sumatra, 
Ceylon, Siam en Frans Indo-China; deze laatste twee landen vielen 
ook onder het China-commando. Over de instelling van S.E.A.C. 
is de Nederlandse Regering niet gehoord. Terwijl de Nederlandse 
Regering als geallieerde de instructie van generaal MacArthur bij 
diens benoeming tot opperbevelhebber mee tekende, werd de instruc- 
tie voor Mountbatterz als opperbevelhebber in S.E.A.C. vastgesteld 
door de Amerikaanse President en de Britse Eerste Minister. 

Ofschoon het feit, dat de Nederlandse Regering de instructie voor 
Mountbatten niet mede tekende, niet zo belangrijk leek, omdat hij 
militair verantwoordelijk was aan de Combined Chiefs of Staff 
(C.C.O.S.), acht de commissie dit toch wel een teken van ernstige 
daling van het Nederlandse prestige. Zij betreurt het, dat de Neder- 
landse Regering zelfs geen woord van protest tegen deze gang van 
zaken heeft doen horen. 

De instelling van S.E.A.C. hield in, dat de geallieerde macht 
zou trachten via Noord-Birma zoveel mogelijk steun te verlenen aan 
China. Behalve voor deze actie was de prioriteit van personeel en 
materieel voor Zuid-Oost-Azië door de C.C.O.S. toegekend zeer laag. 
Van enige actie tegen Sumatra was toen dan ook geen sprake meer, 
hoewel de Engelse Regering eerder wel steeds op verovering van 
Sumatra had aangedrongen, omdat zij deze noodzakelijk achtte ten- 
einde Singapore weer in handen te krijgen. 

Een belangrijk aspect van de indeling der commandogebieden was 
de bepaling, dat het land, waaruit de opperbevelhebber gekozen werd, 
verantwoordelijk was voor de bevoorrading van het te bevrijden gebied. 
De Nederlandsch-Indische autoriteiten hebben in Australië zeer veel 
werk verricht, teneinde een nauwkeurig schema van bevoorrading en 
lange lijsten van goederen op te stellen, welke voor Indië bij de 
bevrijding nodig zouden zijn. Dat een zo groot deel van Neder- 
landsch-Indië onder Amerikaans opperbevel heroverd zou moeten 



worden was voor de bevoorrading ervan zeer gunstig, omdat Amerika 
in ieder geval veel meer goederen kon leveren dan Engeland. Er was 
dus ook om deze reden veel aan gelegen, dat het betrokken Neder- 
landsch-Indische gebied tot het Amerikaanse bevelsgebied zou blijven 
behoren. 

Zoals de commissie reeds in haar conclusies op hoofdstuk X heeft 
gezegd, heeft bij de afwijzing van de C.C.O.S. inzake de opleiding en 
de uitrusting van een legerkorps in Amerika mede een rol gespeeld, 
dat de Engelsen streefden naar een uitbreiding van hun commando- 
gebied in het Verre Oosten. De gang van zaken bij deze aangelegen- 
heid had voor de Regering een vingerwijzing moeten zijn haar aan- 
dacht gericht te blijven houden op de indeling der commandoge- 
bieden. wat Nederlandsch-Indië betreft. 

Tegen het midden van 1944 kwamen er meer en duidelijker aan- 
wijzingen, dat de Engelsen een uitbreiding van S.E.A.C. op prijs 
zouden stellen, omdat zij van oordeel waren, dat in het Verre Oosten 
naast het zeer belangrijke Amerikaanse commando een even belang- 
rijk Engels commando moest staan. Aan het voldom aan deze 
prestige-eisen waren reeds toen grote nadelen verbonden. Ce  niet 
onaanzienlijke luchtmacht van S.E.A.C. was voor een groot deel 
Amerikaans en geheel op China gericht. De landmacht was zeer 
heterogeen samengesteld, nl. uit troepen uit de dominions en de 
Aziatische en Afrikaanse gebieden, terwijl zij practisch geen amphibie- 
materieel had. De vloot was goed, maar moest opereren van bases? 
welke zeer ver van Java en de Oostelijke eilanden gelegen zijn. 

In Augustus 1944 vond de conferentie te Honoloeloe plaats. tijdens 
welke de Britten een voorstel hebben gedaan voor een actie naar 
Nederlandsch-Indië en voorts sterk hebben aangedrongen op een 
wijziging van de grenzen der commandogebieden. Een verslag van 
deze conferentie, voor zover deze Nederland raakte, is aan de heer 
van der Plas gedaan, die dit op 19 Augustus 1944 aan de Minister van 
Koloniën, de heer van Mook, aanbood, die het op 11 September, voor- 
zien van commentaar, aan de h.linisteriele Commissie Oorlogvoering 
zond. De Engelsen waren van oordeel, dat het Brits-Indische gebied 
geen geschikte basis voor operaties naar Nederlandsch-Indië was, 
terwijl de Westkust van Australië daarvoor zeer geschikt was. De 
Eastern Fleet zou daarom tijdelijk naar Australië moeten worden 
overgebracht. Indië zou, met uitzondering van de meest Oostelijke 
eilanden, bij S.E.A.C. worden gevoegd en operaties naar de Molukken 
in de richting van Noord-Borneo zouden worden ondernomen 
parallel aan de Amerikaanse operaties van Guinea via Morotai near 
de Philippijnen. Teneinde nader over deze plannen te kunnen worden 
ingelicht, stelde de Minister van Koloniën voor, dat van Nederlandse 
zijde gevraagd zou worden vertegenwoordigd te worden bij bespre- 
kingen tussen de Engelsen en Amerikanen over de oorlog tegen 
Japan. De Minister van Koloniën achtte het onbevredigend, dat 
slechts via allerlei omwegen iets vernomen werd over uitermate grote 
Nederlandse belangen in het Verre Oosten. In September 1944 is de 
heer van der Plas naar Londen ontboden, teneinde deze aangelegen- 
heden met de Nederlandse Regering te bespreken. 

Het is de commissie opgevallen. dat de heer van Mook in een per- 
soonlijk schrijven aan de heer van der Plas in Mei 1944 wel de grote 
bezwaren tegen een vergroting van het Britse commanclogebied op- 
somt, doch in zijn brief aan de Ministeriële Commissie Oorlogvoering 
hier verder over zwijgt. 

Toen de heer van der Plas te Londen was aangekomen, heeft de 
heer Gerbrandy een vergadering van de Ministeriële Commissie Oor- 
logvoering bijeengeroepen, waarin over inlichtingen betreffende de 
wijziging van de grenzen der commandogebieden is gesproken, en 
waarbij ook de heer van der Plas, die daarover tevoren nog een 
onderhoud met de heer Gerbrantly had gehad, was uitgenodigd. De 
vergadering van de Ministeriele Commissie Oorlogvoering had juist 
plaats in de tijd, toen verwacht werd, dat de algehele bevrijding van 
Nederland voor de deur stond, zodat de aandacht van de Regering 
vooral op de gebeurtenissen in Europa was gericht. 

De commissie meent echter, dat dit geen reden had mogen zijn deze 
ook toen reeds zo belangrijke aangelegenheid niet diepgaand te 
behandelen. Het resultaat van deze vergadering is geweest, dat, aan- 
gezien de Amerikanen en de Engelsen het over deze zaak nog niet 
eens waren, de Nederlandse Regering besloot niet anders te doen dan 
de nodige aandacht aan deze aangelegenheid te blijven besteden. Ook 
de heer van Mook aanvaardde toen de formule van: ,,geen voorkeur". 
De Regering wenste buiten de Amerikaans-Engelse geschillen te 
blijven, ofschoon het hier om grote Nederlandse belangen ging. 

De commissie kan zich voorstellen, dat binnen het Kabinet over de 
aard van de te nemen beslissing der C.C.O.S. verschil van mening 
heerste. Zij acht het begrijpelijk, dat een aantal Ministers de Engelse 
politiek bij een eventuele bevrijding van Nederlandsch-Indië voor 
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Nederland gunstiger achtte dan de Amerikaanse. Zij oordeelt het 
echter een ernstige fout van de Regering, dat zij er niet toe is over- 
gegaan activiteit terzake te ontwikkelen, door aan de hoogste ge- 
allieerde bevelvoering een spoedige en definitieve beslissing te vragen. 

Terugblikkende op deze aangelegenheid, is de commissie van 
mening, dat de inschakeling van Amerikaanse troepen bij de bevrij- 
ding van Nederlandsch-Indië er waarschijnlijk toe geleid zou hebben, 
dat de ontwapening en de internering der Japanse troepen effectiever 
en sneller haar beslag zou hebben gekregen dan thans het geval is 
geweest. In 1944 echter waren er goede argumenten aan te voeren 
voor beide zienswijzen: Nederlandsch-Indië moet binnen het Engelse 
commandogebied vallen, dan wel haridhaving van de status quo. Zij 
stelt echter vast, dat het afwachten van de Regering evenwel tot 
ernstige zakelijke moeilijkheden moest leiden. Vastgelegd was immers, 
dat het land, dat de opperbevelhebber zou leveren, ook verantuToor- 
delijk zou zijn voor het aanvoeren van die goederen, welke het door 
de Japanse bezetter leeggeroofde land onmiddellijk bij de bevrijding 
nodig zou hebben. Teneinde deze bevoorrading op goede wijze te 
doen plaats vinden, moesten tal van afspraken tijdig gemaakt kunnen 
worden met het land van levering. Voorts moest in de personele 
sector het Nederlandsch-Indische militaire gezag aangepast zijn aan 
de civil affairsafdeling van dat hoofdkwartier, waaronder het zou 
komen te ressorteren. De commissie betreurt de afwachtende houding 
van de Regering dan ook zeer. Zij had de zaak van de wijziging der 
grenzen van de commandogebieden in haar consequenties ernstiger 
moeten overwegen. 

De Ministeriele Commissie Oorlogvoering heeft in haar vergade- 
' 

ring van September 1944 wel besloten nog eens opnieuw bij de ge- 
al1:eerden naar voren te brengen, welke miiita~rc mogelijkheden zich 
zouden voordoen, wanneer zij Java bestemden tot basis van waaruit 
de verdere operaties in de richting van Japan zouden kunnen worden 
ondernomen. Toen de Regering vernam, dat op de tweede Quebec- 
Conferentie over de algemene strategie in het Verre Oosten zou wor- 
den gesproken, heeft zij de heren van Mook en Helfrich daarheen ge- 
zonden met een memorandum, waarin haar visie op deze strategie 
was neergelegd. 

Toen de heren van Mook en Helfrich in Amerika annkwailien, 
bleek evenwel, dat de Quebec-Conferentie reeds geëindigd was; zij 
hebben het memorandum toen in een vergadering van de C'ombined 
Chiefs of Staff ter tafel gebracht. Deze actie van de Nederlandse 
Regering heeft geen succes geboekt. Dit is ook niet verwonderlijk, 
omdat toen juist te Quebec de verdere strategie in het Verre Oosten 
reeds bepaald was. De Combined Chiefs of Staff waren uiteraard 
ondergeschikt aan de opperste politieke Amerikaans-Britse oorlogs- 
leiding. Wanneer een dergelijke actie al enig succes zou hebben ktin- 
nen boeken, dan zou dit toch alleen te Quebec hebben kunnen zijn. 

In April 1945 waarschuwde de heer vcln cler Kun van Washington 
uit het tweede Kabinet Gerbrandy, dat de wijziging van de grenzen 
van de commandogebieden weer aan de orde zou worden gesteld. 
Ook toen weer is de Regering niet tot een nadere bestudering van 
deze kwestie gekomen. Dit geschiedde evenmin toen de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal op 21 Juni 1945 seinde, dat een beslissing 
omtrent het verleggen der grenzen nabij was en dat men aan 
S.W.P.A.-zijde reeds vele plannen hierop gebaseerd had. Op 24 Juni 
1945 trad het Kabinet Schern~erlzovn-Drees op, waarin gezien de zo- 
zeer gewenste continuïteit in verband met de buitenlandse betrek- 
kingen en de strijd met Japan de heer van Kleffens Minister van 
Buitenlandse Zaken en de heer de Booy Minister van Marine bleef. 

De commissie acht het een ernstige beleidsfout, vooral van die 
Ministers die overgingen van het eerste naar het tweede Kabinet- 
Gevbrandy en die vervolgens in het Kabinet-Scherrnerhorn-Drees 
overkwamen, dat de consequenties van de wijziging der grenzen van 
de commandogebieden in het Verre Oosten niet uitgebreid werden 
bestudeerd. Voorts treft het verwljt, dat de commissie het eerste 
Kabinet-Gerbrandy heeft gemaakt, namelijk, dat het aan de C.C.O.S. 
geen spoedige beslissing heeft gevraagd ook de twee genoemde vol- 
gende Kabinetten. 

Ongeveer half Juli 1945 hebben de Combined Chiefs of Staff hun 
voorstel omtrent de wijziging van de grenzen der commandogebie- 
den aan de te Potsdam vergaderende Amerikaanse President en 
de Britse Minister-President voorgelegd en op 24 Juli hebben dezen 
overeenkomstig dit voorstel beslist. Aan Mounlbatteiz, die naar Pots- 
dam was ontboden, hebben de C.C.O.S. voorgesteld de uijziging der 
commandogrenzen te doen ingaan op 15 Augustus 1945. Mount- 
batten heeft daarop naar voren gebracht, dat hij de verantwoordelijk- 
heid voor dit nieuwe gebied niet op zich kon nemen zolang Singa- 
pore niet in Engelse handen was. De bases in India, Ceylon en in 
pas heroverd Zuid-Birma zouden te grote logistieke en transport- 



moeilijkheden geven. Bovendien zou het bezivaarlijk zijn van daar 
uit de vaarroutes van mijnen schoon te vegen. 

Nadat op 6 en 9 Augustus 1945 atoombommen op Japan waren 
gegooid, capituleerde dit land onvoorwaardelijk op 14 Augustus en 
op dezelfde dag kreeg Mountbatterz de order de verantwoordclijk- 
heid op zich te nemen voor het uitgebreide S.E.A.C. met ingang van 
15 Augustus. Zoals bekend, hield deze uitbreiding in geheel Neder- 
landsch-Indië, behalve Timor, en voorts werd definitief de Zuidelijke 
helft van Frans Indo-China onder het bevel van ibfour?tbntten ge- 
bracht. Afgezien van de boven door Mountbntten naar voren ge- 
brachte bezwaren, miste hij de inlichtingen, welke het hoofdkwartier 
van MacA~thur over dit gebied had verzameld en kreeg hij voorts 
niet de beschikking over d e  leden 17an de inlichtingendienst van dit 
hoofdkwartier, die zich speciaal op die gebieden hadden toegelegd. 

Uit het bovenstaande is duidelijk geworden, dat over grote Neder- 
landse belangen, buiten Nederland om, werd beschikt. De commissie 
herhaalt wat zij reeds cerder heeft gesteld, nl. dat de grote Mogend- 
heden zich weinig om de belangen van de kleinere geallieerde landen 
bekoinmerdzn. In dit geval hebben zij niet eens de Nederlandse Rege- 
ring te rechter tijd van haar plannel] op de hoogte gesteld. 

De Australiërs, die iil de Grote Ocst en op Borneo reeds troeprn 
hadden, bleven niet onder het commando van MacArthur, maar 
kwamen onder leiding van Mountbntten, zodat de militaire plannen in 
deze gebieden, welke reeds eerder waren voorbereid, gelukkig wel 
binnen een redelijke termijn tot uitvoering konden worden gebracht. 

Wat de achtergrond van het besluit tot wijziging der grenzen van de 
commaiidogebieden betreft, meent de commissie te mogen aannemen, 
dat einde Juli 1945 de Combined Chiefs of Statf wisten, dat op Japan 
atoombommen zouden worden gegooid en dat zij verwachtten, dat dit 
land dan om vrede zcu vragen. De Amerikanen, die tegen het einde 
van de oorlog de meeste macht hadden en de grootste zeggenschap bij 
de strategisch-politieke beslissingen, wilden toen hun handen vrij 
hebben teneinde geheel alleen Japan te kunnen bezetten, hetgeen zij 
ook hebben gedaan. Hun militaire belangstelling voor Nederlandsch- 
Indië was toen zeker gering en aangezien de Engelsen om prestige- 
redenen steeds om vergroting van hun commandogebied gevraagd 
hadden, hebben de Amerikanen aan deze Engelse wens gevolg ge- 
geven. 

Voor de Nederlandse belangen in het Verre Oosten is de datum 15 
Augustus 1945 uitermate ongelukkig geweest. Afgeaien van de bo- 
ven reeds geschetste moeilijkheden kregen de Nederlandsch-Indische 
autoriteiten, omdat Japan tezelfdertijd capituleerde, zo goed als 
geen tijd om met het hoofdkwartier van klountbutten de nodige voor- 
bereidingen te treffen. Daarbij kwam, dat Mountbatteiz niet gereed 
was om zijn taak op een behoorlijke wijze te vervullen. Terecht stelt 
1Moiliztbattelz in zijn rapport aan de C.C.O.S., dat het voor hem een 
nadeel was, dat die leden van de inlichtingendienst van MacArthtir, 
die zich speciaal op Nederldndsch-Indië hadden toegelegd niet te 
zijner beschikking kwamen. 

Naar de mening van de commissie kon de Nederlandse Regering 
niet anders meer doen dan de door de opperste geallieerde oorlogs- 
leiding genomen beslissing aanvaarden. Dit geschiedde op 17 Augus- 
tus 1945. In het midden latende, of haar pogingen het besluit onge- 
daan te mahen enig succes zouden hebben gehad, zouden protesten 
in dit stadium zeker tijdverlies betekend hebben. Wat de kwestie 
Iran de bevoorrading betreft heeft de Regering er bij de geallieerden 
op aangedrongen om de bestellingen, die reeds gedaan waren, toch 
zoveel mogelijk uit te voeren. De afspraken en regelingen konden 
echter niet geëffectueerd worden, omdat door de wijziging van de 
grenzen der commandogebieden ook de verantwoordelijkheid van 
de bevoorrading was verlegd. 

Tenslotte wil de cominissie er nog op wijzen, dat op 19 Augustus 
1945 generaal MacArtllur werd benoemd tot ,,Supreme Comman- 
der for the Allied Powers", teneinde de voornaamste regelingen met 
betrekking tot de capitulatie van Japan te treffen. Voordat deze 
regelingen waren getroffen, was het in andere commandogebieden 
niet toegestaan capitulatie-overeenkomsten te tekenen. Op 2 Septem- 
ber 1945 is de onvoorwaardelijke overgave van Japan formeel aan- 
vaard. Op 12 September vond de formele overgave plaats van de 
Japanse strijdkrachten in Z.O.-Azië. Het hoogste geallieerde militaire 
orgaan, waarvan alle directieven aan de diverse oppzrbevelhebbers 
uitgingen, was de Coinbined Chiefs of Staff; dezen ontvingen weer 
hun richtlijnen van de Amerikaanse President en de Britse Minister- 
President. De Nederlandse Regering had daarin derhalve geen enkele 
zeggenschap. Hoe betreurenswaardig het oponthoud van 4 weken na 
de capitulatie van Japan ook is geweest, de Nederlandse Regering 
kon hierop geen enkele invloed uitoefenen. 
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8 1. Australië 
De heer Ch. O. van der Plas, oud-lid van de Raad van Neder- 

landsch-Indië, heeft, naar hij verklaarde, in 1931 van de  Gouverneur- 
Generaal de opdracht gekregen zich bezig te  houden met de voor- 
lichting van de bevolking met betrekking tot de oorlogvoering. Deze 
opdracht bracht met zich, dat hij grote reizen in Nederlandsch-Indië 
moest maken. Begin 1942 heeft hij van de Gouverneur-Generaal de 
opdracht gekregen te trachten een basis te leggen voor ondergrondsr 
acties door Indonesiërs tijdens een bezetting. D e  heer van der Plus 
heeft daartoe vooral met die Indonesiërs in Oost- e n  Midden-Java 
contact opgenomen, van wie hij wist, dat zij krachtige en zelfstandige 
personen waren. Hij heeft hun een zeker bedrag ter beschikking ge- 
steld. Dit heeft echter bijna de grootste ongelukken gegeven, omdat 
het geschrift hiervan later in handen van de Japanners is gevallen, die 
toen dus wisten, dat er op dit gebied iets was gedaan. 

Einde Februari 1942 is de heer van der Plas bij de Gouverneur- 
Generaal geweest en toen bleek hem, dat er ook een plan was ge- 
maakt betrouwbare personen met zenders achter te latrn tzneinde 
contact te  kunnen houden met de Nederlandsch-Indische instanties, 
die buiten het bezette gebied zouden vertoeven. D e  opzet was, dat de 
eerdergenoemde Indonesiërs de adressen van deze personen zouden 
krijgen. teneinde via hen contact met de buitenwereld te kunnen 
onderhouden. Om in het binnenland een ondergronds: actie op te 
zetten heeft de heer van der Plas de gehele civiele politieke inlich- 
tingendienst van Oost-Java uit Soerabaja weggezoriden. Het geheel is 
echter niet gelukt, omdat geen seiners en geen goede toestellen aan- 
wezig waren. Op de laatste dag vóór de capitulatie is nog wel een 
aantal zenders afgeleverd, maar deze hadden een dergelijke grote 
omvang, dat ze iiooit verborgen zouden kunnen blijven. Deze appa- 
raten zijn nog wel in handen van betrouwbare personen gesteld, maar 
dezen hebben begrepen, dat zo'n enorm apparaat gevaarlijk en bij 
gebrek aan seiners ook nutteloos was; ze hebben ze na de capitulatie 
dan ook spoedig bij de Japanners ingeleverd. Een gedeelte van de 
mensen van de civiele politieke inlichtingendienst heeft na de  capitu- 
latie nog getracht een ondergrondse actie in elkaar te zetten, doch zij 
hebben hun werk met de dood moeten bekopen. 

D e  mensen, die waren uitgekozen voor de ondergrondse acties, 
waren allen Indonesiërs; dit was noodzakelijk omdat het duidelijk 
was, dat iedere Nederlander o p  zich zelf reeds verdacht zou zijn. 

Ofschoon de heer van der Plas meende, dat het een zeer slechte 
indruk zou maken, wanneer hij uit Nederlandsch-Indië wegging na 
zoveel propaganda tegen de Japanners te hebben gemaakt, is hij o p  
7 Maart 1942 toch vertrokken, omdat hij een uitdrukkelijke order 
hiertoe van de Gouverneur-Generaal had ontvangen. Hij heeft deze 
zijn bezwaren voorgelegd, doch hij moeat niettemin vertrekken. D e  
Gouverneur-Gei-eraal heeft hem in het bijzonder de rorg voor de 
Indonesiërs in den vreeinde opgedragen; ook moest hij voortgaan 
met het maken van propaganda en coritacten onderhoiidrn met die 
mensen van de ondergrondse organisatie, die hij daartoe had uitge- 
zocht. De lijste:? met namen en adressen van de Indonesiërs, die in 
de ondergrondse leiding zouden geven, heeft de heer van fler Plas in 
Australië in een brandkast opgeborgen, zodat deze, wanneer hem iets 
zou overkomen, beschikbaar zouden zijn. 

Direct na hun aankomst in Austraiië heeft de leider vali de Austra- 
lische radio-omroep aan de Nederlanders toegestaan uitzendingen 
voor Nederlandsch-Indië te verzorgen. De heer van der Plas heeft 
getracht iets te doen tot oprichting van een organisatie, bestemd om 
spionnageacties naar Nederlandsch-Indië, speciaal naar Java, te onder- 
nemen. Dit was erg moeilijk, omdat er niets was op dit gebied. Ver- 
scheidene Indonesiërs die met de vliegschool uit Ja-fa waren geëvacu- 
eerd. zijn voor dit werk uitgekozen. D e  organisatie werd opgezet in 
overleg met enige marineofficieren, met name met luitenant ter ze2 
Qrre'ré: deze was radiodeskundige en werd daarom in de organisatie 
betrokken, ofschoon hij verder geiiil enkele ervaring bij ezri inlich- 
tingendienst had. 
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Juist toen d e  heer van der Plas een begin had gemaakt met de 
opzet voor een organisatie van de inlichtingendienst, heeft hij opdracht 
gekregen naar Engeland te  gaan en hij is op 5 April 1942 daar- 
heen vertrokken. In  Londen heeft hij een studie gemaakt van de 
Engelse wijze van werken op het gebied van de  propaganda en de 
inlichtingendienst. Ook heeft hij in  Engeland aanwijzingen kunnen 
geven, o p  welke wijze daar de  radiouitzendingen moesten worden 
ingericht voor Nederlandsch-Indië. 

N a  twee maanden in Engeland te zijn gebleven is de heer van der 
Plas naar Amerika vertrokken, waar hij zich eveneens he-ft verdi-pt 
in vraagstukken van het inlichtingenwerk en contact heeft opgenomen 
met de Amerikaanse autoriteiten op dit gebied, met name met de 
heren Donnovan en Allan Dulles. Einde 1942 is hij weer naar Austra- 
lië vertrokken. In  Januari 1943 heeft hij zich daar voor goed geves- 
tigd; hij was daar aanvankelijk de enige ,,commissioner" voor Neder- 
landsch-Indië. 

Ir. C. J. Warners, i n  1942 hoofd van het bedrijf der P.T.T. in 
Nederlandsch-Indië, is vlak vóór de capitulatie van Java door de 
Goiiverneur-Generaal naar Australië gezonden, o.a. met de opdracht 
na te gaan of er een mogelijkheid bestond verbindingen te  leggen 
tussen d e  Nederlandsch-Indische autoriteiten aldaar en het door de 
Japanners bezette gebied. 

Vóór d e  capitulatie van Java was op voorstel van de heer Warners 
een ingenieur van de  P.T.T. aangewezen o m  met verbindings-appara- 
tuur, we!ke speciaal daarvoor gemaakt was, naar Australië te ver- 
trekken. 

In Indië waren kleine draagbare zenders met eigen stroomvoorzie- 
nings-apparatuur achtergelaten. 

D e  heren van der Plas en Warners hebben na  aankomst in Australië 
met de betrokken autoriteiten besprekingen gevoerd over de wijze 
waarop aldaar een luisterdienst moest word'en opgezet en waarop 
propaganda gevoerd zou kunnen worden. 

Tezelfder tijd is in Australië de dierist opgericht, wellte later is uit- 
gegroeid tot de derde sectie van de Nefis, de  Netherlands Forces In- 
telligence Service. Deze dienst was belast met intelligente en met 
speciale operaties naar d e  bezette gebieden. D e  dienst stond onder 
leiding van de luitenant ter zee Qugré, die weer stond onder schout 
bij nacht Coster. 

Het zendapparaat, dat de  P.T.T. in Indië had gemaakt en waarvan 
ook één inlodel was meegenomen naar Australië, was scheina-technisch 
een zeer goed apparaat; het was ongeveer zo groot als een radio- 
toestel. Daarnaast had men een eenvoudig ontvangtoestel benevens 
een stroon~voorzieningsapparaat nodig. Achteraf is bekend geworden, 
dat  dit geheel te groot was voor het doel waarvoor het was gemaakt, 
dus uit een oogpunt van oorlogstechniek en van geheime dienst. 
Men had echter niet gedacht, dat  deze apparatuur het in Indië niet 
zou doen omdat de  ruimte daar enorm is en de  gelegenheden om 
iets te verbergen ontelbaar zijn. 

D e  heer Warners is niet betrokken geweest bij het leggen van con- 
tacten tussen de dienst in Australië en de mensen in Indië bij wie de 
toestellen wareri achtergelaten. Dit was uitsluitend het werk van de 
inlichtingenorganisaties. Hij geloofde wel, dat de  resultaten zeer be- 
droevend zijn geweest. 

Hierbij dient voor ogen te worden gehouden, dat toen de Nederlan- 
ders net in Australië aankwamen, zij nog nauwelijks wisten, dat alle 
officiële weerstand had opgehouden te bestaan. Zij hebben nog ge- 
ruime tijd na hun aankomst zelfs rekening gehouden met d e  mogelijk- 
heid dat er een georganiseerde weerstand bestond, niet van Indo- 
nesiërs. maar van groepen uit d e  krijgsmacht. 

Op het gebied van de voorlichting en de radio-omroep vond de heer 
van der Plas bij zijn terugkeer in Australië begin 1943 een organisatie, 
de N.T.G.I.S. (Netherlands Indies Government Information Service), 
welke hij, behalve zuiver organisatorisch, nooit zo  bijzonder geslaagd 
heeft gevonden. Deze organisatie gaf het blad ,,Oranjeu en een Indo- 
nesisch weekblad uit. Zij stelde zich op het standpunt: de  mens-n 
nioetc.rl denken zoals wij willen. Wanneer men o p  dit standpunt staat, 
komt er van een dienst voor voorlichting niet zo heel veel terecht. 

Wat de radio-omroep betreft is het de heer van der Plas gelukt de 
Nederlandse en de Indonesische omroep naar Nederlandsch-Indië 
practisch geheel in handen te krijgen. Hierbij heeft hij grote steun 
van generaal MncArthur ondervond~en. Deze had bepaald, dat  er niets 
inocht worden uitgezonden, dat niet door de  heer van der Plas of 
namens hem was goedgekeurd. Natuurlijk was er contact met de 
Australische autoriteiten van de omroep bij wie de Nederlandse om- 
roep te gast was. maar de Nederlanders hebben toen voor hun uit- 
zendingen een hoce mate van zelfstandigheid verworven. 

Over de op Nederlandsch-Indië gerichte spionnagedienst waren 
zeer grote moeilijkheden gerezen. D e  organisatie, die direct na 
aankomst in Maart 1942 was opgericht, was geplaatst onder een 
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Engelse kolonel, en ingepast in een Engelse niilitaire organisatie S.O. 
(Special Operations) onder het Ministry of Economic Warfaïe. Deze 
Engelse kolonel had dus de Nederlandse afdeling onder zich. Deze 
organisatie was volkon~en gelijk aan die, welke in Engeland bestond, 
waar ook de Nederlandse dienst onder Engels bevel stond. Er  was 
ook al daarom practisch geen tegenwicht tegen deze Engelse over- 
heersing, omdat de Nederlanders geen militairen van hogere rang 
o p  dit gebied hadden. MacArthztr heeft zich evenwel altijd o p  het 
standpunt gesteld, dat  de inlichtingendiensten onder civiele autoriteiten 
moesten staan. Voor d e  militaire inlichtingen was er een militaire in- 
lichtingendienst -- dat werk stond direct onder zijn hoofdkwartier - 
maar voor het eigenlijke geheime dienstwerk, aldus het standpunt van 
MacArthur, moeten burgers worden gebruikt, die het land en het 
volk door en door kennen. De toenmalige schout bij nacht Coster, de  
marinecommandant Australië, was er de man niet naar om bij Mac- 
Arthur wat te bereiken. Hij zetelde in Melbourne op het marine- 
hoofdkwartier, ver van Brisbane, waar MacArthur zat. Hoe  het ook 
zij, men heeft voordat de heer van der Plas er zich mee bemoeide in 
Januari 1943 geen beroep op MacArthur gedaan om in de organisatie 
van het spionnagewerk verandering te krijgen. 

Ir, de tijd dat de Engelse kolonel hoofd van de organisatie \.va§, is 
een aantal Nederlandse mensen omgekomen. Een groep is b.v. in het 
Ambonse ingebracht, einde 1943, en daar afgemaakt. Ook wat Java 
betreft zijn er een aantal mislukte pogingen geweest, ofschoon ge- 
bleken was, dat de gehele kust streng werd bewaakt. Daar  kwam bij, 
dat de uitrusting, welke de mensen meekregen, volkomen ongeschikt 
was. D e  Amerikanen hadden b.v. zendertjes, die men op de rug ]ton 
dragen. D e  Nederlandse parties hadden echter zenders van een derge- 
lijke omvang, dat  een man ze nauwelijks kon dragen. 

Men nioest tot de ccnc!usie komen, dat onvoldoende aandacht aan 
de uitzending van deze mensen is besteed. De heer van der Plas 
gelooft echter niet, dat men daarvan luitenant ter zee Q~iéré grote 
verwijten kan maken. Deze was een man, die specialist was op radio- 
gebied en die zijn best heeft gedaan, maar  die uiteraard de  bevelen 
moest opvolgen van zijn Engelse kolonel. Schout bij nacht Coster is 
voorts bepaald niet in staat geweest de zaak in handrii te houden, 
noch militair, noch op een acder gebied. Ook was het onjuist, dat de  
organisatie op militaire leest was geschoeid. MacArthur zeide altijd 
van de militaire organisatie van dergelijke geheime diensten, dat men 
dan in een militaire verhouding staat tot zijn superieur, terwijl men, 
wil men deze zaken goed kunnen doen, een karneraadschappelijke 
verhoi!ding moet hebben. 

D e  heer van der Plas wees er nog op, dat  de Nederlanders en de 
Indonesiërs, die zich in deze tijd voor dit werk hebben ingezet. zich 
bijzonder hebben onderscheiden. Z o  hebben twee uitgezonden Neder- 
landse zeeofficieren, de heren Brocx elz Bergsrna, zich uitermate 
moedig onder martelingen tijdens de Japanse gevangenschap ge- 
dragen. D e  Jaoanners hadden hen laten doorseinen alsof ze nog vrij 
warer?: deze officieren hebben toen kans gezien in hun telegrammen 
duidelijk te laten merken, dat zij dit niet waren. Toen aan de Japan- 
ners duidelijk werd, dat  zij dit hadden gedaan, hebben zij beiden 
gedood. 

OP de vraag, of van Nederlandse zijde voor dit werk onder- 
scheidingen zijn uitgereikt, verklaarde de  heer van der Plas, dat  dit 
van civiele zijde verschillende malen is gebeurd; dit ging betrekkelijk 
gemakkelijk. Voor de militairen werden wel suggesties gedaan tot het 
verlenen van onderscheidingen, maar deze liepen via de militaire in- 
stanties naar Londen en wierpen betrekkelijk zelden resultaten af. 

In April 1943 is begonnen met de reorganisatie van de  inlichtingen- 
dienst, welke reorganisatie vooral is geslaagd, omdat MacArthur zich 
daarachter heeft geplaatst. Deze was er zeer ontevreden over, dat  de 
geallieerde organisaties op het gebied van inlichtingen over Neder- 
landsch-Indië niets hadden bereikt. Admiraal Helfrich kwam om- 
streeks die tijd in Australië en heeft er toe medegewerkt. dat de Nefis 
(Netherlands Forces Intelligence Service) tot stand kwam. 

Op 31 hlei 1943 heeft de bevelhebber der strijdkrachten in het 
Oosten een instructie vastgesteld voor de Directeur van de Nefis, 
welke luidde: 

,,Bevelsverhoudingen. 
l .  D e  ,,Netherlands Forces Intelligence Service" afgekort 

Nefis is e:n orgaan van den B.S.O. en gevestigd in Australië. 
D e  Directeur van de Nefis staat onder de rechts:reekschr be- 
velen van den B.S.O. 

Wanneer de  B.S.O. niet in Australië vertoeft, staat de Direc- 
teur Nefis onder de rechtstreeksche bevelen van den O.B.S.O., 
met dien vers'.ande, dat geen wijziging mag worden gebracht in 
den algemeenen opzet van de Nefis, in  de bezetting der leidende 
posities, in de bestaande vrrhoudingen tot andere autoriteiten en 



instanties, en in de instruc:ie voor den Directeur, zonder in- 
stemming van den B.S.O. 

Indien de O.B.S.O. of de Directeur wijzigingen van deren aard 
noodig achten, worden voorsteilen daartoe schriftelijk bij den 
B S.O. voorgebracht. 

Alleen in dringende gevallen mogen deze voorstellen den tele- 
grafischen weg volgen. 

2. D e  taak van de Nefis omvat in algemeenen zin: 
a. He: verza~nelen, verwerken en distribueeren van alle in- 

lichtingen betrefferde Ned. Indië welke voor de oorlogvoering 
van belang kunnep, zijn -- (Genera1 Intelligence). 

IJ. De zorg voor de veiligheid bij de Neaerlandsche strijd- 
krachten in Australië - (Security). 

c. Het verkrijgen van inlichtingen op speciale wijze en het 
sitvoeren van .,Special Operations" -- (S.I. & S.O.). 

Samenstelling en taak van de  Nefis zijn nader omschreven 
in Bijlage I. 

Verhouding tot geallieerde autoriteiten. 
3. D e  Directeur houdt bij de uitoefening van zijn taak voor 

oogrn dat de Nefis in de  eerste plaats ecn organisatie is ten 
dierste van de oorlogsleiding in de S.W.P.A. en dat  het van 
nationaal belang is, dat de ac:iviteit t.a.v. Ned. Indië zooveel 
mooe!ijk in Nederlandsche handen blijft. 

Hij houdt rechtstreeks contact met General Headquarters 
(G.H.Q.) bureau G-2 (Intelligence), en met de onder dit bureau 
gestelde geallieerde lichamen, voorts met Australische en Ameri- 

' kaansche ,,Naval", ,,Militaryw en ,,Air" Intelligence diensten, 
met de militaire instanties werkzaam op het gebied van reoroduc- 
tie van kaarten en foto's, met alle instanties, militaire zoowel als 
burgerlijke. die o p  het gebied van ,,securityS werkzaam zijn, met 
de  instanties werkzaam o p  het gebied van S.I. en S.O. en van 
militaire prouaganda. 

Hij schakelt de eventueel bij deze diensten geplaatste liaison- 
of stafofficieren zooveel mogelijk in. 

Hij is gerechtigd het rechtstreeksche contact met de geallieerde 
diensten o p  te dragen aan de Hoofden van de  Secties van d e  
Nefis. 

Geheimhouding. 
4. Hij krijgt rechtitreeicsche instructies van den Assistant Chief 

of Staff G.H.Q.. G-2 en coördineert deze met de  bevelen van 
B S O. cq O.B.S.O. en met de wenschen van de  Ned.-Indische 
Regeering. 

Hij houdt B.S.O. cq O.B.S.O. o p  de hoogte van de verkregen 
inlichtingen en de  ontvangen instructies. 

T.a.v. toekomstioe oneraties. van welke hij eventueel zou ken- 
nis dragen door het rechtstreeksche contact met G.H.Q., betracht 
hij de geheimhouding, welke G.H.Q. hem oplegt. 

Hij bedenke echter, dat zijn directe Chef alle inlichtingen dient 
te krijgen welke deze voor een goede uitoefening van zijn taak 
noodig heeft. 

Voor de distributie van geheime stukken is hij gebonden aan 
de wecschen w-llce daartoe kenbaar zijn gevaakt  door G.H.Q.  
en de organisaties welke die stukken verstrekken. Wijzigingen in 
de distribiltie kunnen slechts geschieden met torstemming van 
G.H.Q., of de betrokken organisaties. 

Verhouding tot Nederlandsche civiele autoriteiten. 
5 .  Hij stelt den vertegenwoordiger der N.I. Regeerinj in 

Australië 00 de hoogte van alles wat hem omtrer t  N.I. bekend 
is; en omtrent militaire operatiën alleen met goedkeuring van 
B S O .  cq O.B.S.O. en G.H.Q. 

Hij wint het advies in van genoemden Vertegenwoordiger in 
alle zaken waarbij aanraking met de  bevolking van Ned. Indië 
wordt gezocht of verkregen en op het gebied van politieke vraag- 
stukken. 

Hij draagt zorg voor een goede samenwerking met de 
N.1 G.I.S. met het doel, naast elkaar werken te voorkomen en 
- waar noodig - tot een goede en economische arbeidsverdeeling 
te komen. 

Personeel. 
6.  Het Nederlandsche militaire personeel van de Nefis loopt 

in de rol bij M.C.A. of L.C.A. 
De Directeur is zelfstandig inzake de aanneming en ontslag 

van burgerpersoneel, en bepaalt d e  salarissen van dit personeel, 
waarbij rekening wordt gehouden met de bij andere diensten 
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vastgestelde salarissen. Van een en ander wordt mededeeling ge- 
daan aan den B.S.O. cq O.B.S.O. 

Bij de formatie en sterkte van het personeel wordt soberheid 
betracht. 

Voor adainistratie en betaling van het burgerpersoneel geldt 
de Financieele Administratie Nefis, Bijlage 11.". 

De Nefis is, aldus de heer van der Plas, toch een militaire organi- 
satie geworden. omdat het onmogelijk bleek buiten de militairen om 
een dergelijke organisatie op te zetten. De  organisatie had een grote 
mate van autonomie ofschoon zij deel uitmaakte van de Allied Tntel- 
ligence Board. Dit lichaam stond onder MacArthur en coördineerde de 
verschillende inlichtingendiensten. Naast de bestaande Special Opera- 
tions (S.O.) was er in Australië ook een organisatie Secret Intelligente 
(S.I.). Deze beide organisaties stonden resp. onder het Ministry of 
Economic Warfare en het Foreign Office. 

Toen de Nefis in 1943 tot stand kwam, kwam deze weliswaar onder 
militair bevel van de B.S.O., doch in de instructie was bepaald, dat 
alle plannen met de heer van der Plas zouden worden besproken en 
door hem goedgekeurd. De Nefis was verdeeld in drie afdelingen, nl.: 
de algemene intelligence, welke alle gegevens verzamelde betreffende 
Nederlandsch-Indië, welke voor de oorlogvoering van belang konden 
zijn; de tweede afdeling was die, welke de zorg had voor de veilig- 
heid bij de Nederlandse strijdkrachten; de derde afdeling was belast 
met de parties. Eerst is kapitein luitenant ter zee Salm en later gene- 
raal Spoor directeur geweest. 

Bij de Nefis hebben zich aanvankelijk nog moeilijkheden voorge- 
daan en er zijn ernstige fouten gemaakt, b.v. de goederen voor 
een party, bestemd voor Indië, werden naar Perth gestuurd, terwijl 
op de verpakking stond geschreven: bestemming Nederlandsch-Indië. 
Zo zijn er meer fouten gemaakt, doch later is dit verbeterd en na 
korte tijd was de Nefis een behoorlijk functionnerende organisatie. 
Wel is na het ontstaan van de Nefis nog de party-Staverr7zaiz ver- 
loren gegaan. De heer Staverman was een jonge bestuursambtenaar, 
die van Australisch Nieuw-Guinea naar Hollandia is getrokken, een 
tocht van 1200 km door de wildernis. Hij heeft anderhalf jaar over 
deze tocht gedaan. Toen is hij in Hollandia aangekomen. De heer 
van der Plas heeft op allerlei wijzen getracht iets voor deze man te 
doen, maar er was geen materiaal en er waren geen vliegtuigen be- 
schikbaar om hem te helpen. Hij is tenslotte door de Japanners ge- 
vangen genomen en gedood. 

Verder is er het geval van een zekere Maniputi; deze was een 
Menadonees en is in rijn eigen gebied aan wal gezet. Rij is ook omge- 
komen, vermoedelijk als gevolg van plaatselijke geschillen, die zich 
toen in het Menadose hebben voorgedaan. 

Ook sergeant-majoor de Haas is omgekomen. Hij was met een 
party op eigen verlangen in Oost-Java aan wal gezet. Hij was met 
enige anderen op een inheems zeilvaartuig naar Australië ontkomen. 
Hij was zeer moedig, maar ook onvoorzichtig. Op weg naar Oost- 
Java heeft hij reeds op de Damar-eilanden verteld waar hij heen ging. 
Op de Paternoster-eilanden heeft hij in October/November 1944 de 
Nederlandse vlag gehesen. De bevolking van deze eilanden heeft toen 
de weinige Japanners uitgemoord; andere Japanners zijn er niet 
meer geweest. De Nederlandse vlag is daar blijven waaien tot aan de 
bevrijding. Een lid van de party van de Haas, Tahepari, heeft van 
de Paternoster-eilanden uit een bezoek aan Makassar gebracht en 
uiterst belangrijke gegevens naar Australië mer teruggenomen. 

Enkele ongelukken zijn er dus wel in de Nefis-periode gebeurd, 
maar de verliezen, welke de Nefis heeft geleden, zijn betrekkelijk ge- 
ring geweest. Daarbij kwam ook, dat de uitzending van parties slechts 
een geringe omvang heeft aangenomen. Java was practisch ontoe- 
gankelijk en vandaar zouden de meeste inlichtingen hebben moeten 
komen. Zodoende hebben de parties dus weinig bijgedragen tot het 
verkrijgen van inlichtingen. 

Een veel belangrijker bron van inlichtingen waren de personen, 
wier prauwen door de geallieerden werden getorpedeerd en dege- 
nen, die door de Japanners als slavenarbeiders naar Nieuw-Guinea 
werden gebracht e n  daar zijn bevrijd. Deze mensen hadden vaak vele 
goede gegevens. 

Een andere zeer belangrijke bron van inlichtingen was de radio- 
omroep in bezet gebied. De Indonesische omroepers, vooral op West- 
Java, gingen soms zover, dat zij nieuws gaven in aansluiting op wat 
de Nederlandse omroep in Australië had vermeld. Zelfs bestond een 
omroeper het een beschrijving te geven van een ceremonie van uitrei- 
king van diploma's, daarbij letterlijk aanhalende, hetgeen de Neder- 
landse omroep als vast thema had, nl.: ,,De ceremonie begon met com- 
munity-singing en de ceremonie van de verering van afgoden, waarbij 
men zich richtte naar het keizerlijke paleis te Tokio en zich concen- 
treerde op de herdenking van de zielen van de gevallen helden". Voor 
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de Moslim is de aanbidding en verering van afgoden de grootste 
zonde, welke er bestaat. 

Zo verklaarde b.v. ook mr. Boediardio, die tot assistent-resident 
van Madioen benoemd was en uit Djember vertrok: ,,Ik ga met groot 
leedwezen van Djember weg - dat was in Juni 1944 - want Djember 
ligt het dichtste bij de vijandelijke basis in Australië en het zou wel 
eens kunnen zijn, dat de vijand hier gaat landen; maar plicht is plicht 
en dus vertrek ik naar Madioen". Dit was de sterkste anti-Japanse 
propaganda, welke men zich kan voorstellen, omdat door deze zinnen 
een geallieerde landing in Besoeki werd verondersteld. De heer 
Boediardjo heeft het echter zo zalvend voorgedragen, dat de Japan- 
ners er volkomen invlogen. 

Zo waren dus de mensen, die uit bezet gebied ontvluchtten en de 
radio de belangrijkste bronnen van inlichtingen. De ingebrachte agen- 
ten konden er practisch niet uitkomen, omdat het transportvraagstuk 
wanhopig was. De eigen Nederlandse onderzeeërs mochten bijna niet 
gebriiikt worden. Van April 1943 af heeft de heer van der Plas de 
Nederlandse Regering te Londen voortdurend op deze onbevredigende 
situatie gewezen. Vooral gedurende 1943 begin 1944 heeft het trans- 
portgebrek grote moeilijkheden opgeleverd. 

In een rapport aan de Nederlandse Regering te Londen heeft de 
heer van der Plas gemeld, dat de kwestie van de organisatie van de 
inlichtingendienst tot een bevredigende oplossing was gekomen. Er zijn 
- aldus zijn rapport - echter twee omstandigheden, welke tot ern- 
stige berorgdheid stemmen. De eerste is, dat niet over voldoende ver- 
voersmiddelen beschikt kan worden. Hierdoor kunnen de data, afge- 
sproken met de lecieil van de parties, in Indië aarl de wal gezet. niet 
worden aangehouden; daardoor gaat het contact met hen volkomen 
verloren. Ook het vertrouwen rn de leiding van de organisatie, welke 
toch al nihil was, toen zij onder de eerdergenoemde Engelse kolonel 
stond, wordt hierdoor ernstig geschokt. 

De tweede omstandigheid is, aldus het rapport, dat het onmogelijk 
is nieuwe parties uit te zenden, nu juist door een goede opleiding, 
gegeven door deskundigen, een nieuwe team-spirit is geschapen. De 
verkregen Nederlandse leiding en zelfstandigheid worden te niet ge- 
claan of omgezet in een smadelijk échec, wanneer men er niet in 
slaagt onderzeeërs te krijgen. 

Eerst veel later, aldus de heer van der Plas, zijn weer onderzee- 
boten ter beschikking gesteld. Dit had eerder moeten geschieden en 
verschillende mislukkingen zijn hier dan ook bepaald het gevolg van 
geweest. Ook de Amenkanen konden toen niet helpen, omdat hun 
productie eerst langzamerhand op gang kwam. Bovendien was het: 
,,Beat Germany first". Het grote Amerikaanse overwicht in de Stille 
Oceaan was er eerst in 1944. 

Dat er geen transport was heeft de Nefis veel kwaad gedaan. 
Over de organisatie van de Nederlandse inlichtingendienst deelde 

de heer Warners mede, dat de Nefis, staande onder het Neder- 
landse bevel van de B.S.O. en de O.B.S.O., geincorporeerd was in de 
geallieerde organisatie werkende onder de bevelen van het hoofd van 
de afdeling intelligence, G 2 - toen generaal Willoughby -, van het 
hoofdkwartier van de opperbevelhebber in S.W.P.A., generaal Mac- 
Arthur. Deze heeft zijn gezag ook bepaald laten gelden. De Nefis 
diende zich aan de centraal gegeven richtlijnen te houden. Bij de uit- 
voering van opdrachten had de Nefis wel een grote mate van be- 
wegingsvrijheid; dit was ook het geval ten aanzien van de opleiding 
der agenten. Er was echter bepaald geen zelfstandige bevelvoering. 
Deze berustte bij de afdeling G 2 van genoemd hoofdkwartier. D-ze 
afdeling gaf aan welke gegevens zij nodig had. Ook wat betreft de 
transportmiddelen was de Nefis ten zeerste afhankelijk van de mili- 
taire bevelhebber. 

De toenmalige schout bij nacht K.M.R. F. W .  Coster verklaarde, 
dat in zijn tijd als marinecommandant Australie luitenant ter zee 
Quéré belast was met het inbrengen van parties in Indië. Deze moest 
dus proberen met onderzeeboten agenten Indië binnen te smokkelen; 
deze agenten moesten trachten berichten te krijgen. Veel resultaat 
heeft dit nooit opgeleverd: de agenten kwamen niet terug. 

Nadat de heer Coster als commandant vervangen was, zijn er 
parties naar Nieuw-Guinea gezonden, die wel enig succes hebben 
gehad. Op Java heeft het werk geen succes gehad. Van Colombo uit 
werkte men op Sumatra, dus daarvan heeft de heer Coster minder ge- 
gevens. Het is daar wel gelukt om agenten 24 uur aan wal te houden. 

Volgens vice-admiraal b.d. P. Koenraad hebben voor de Nefis 
onderzeeboten gevaren. Zij brachten parties in Indië binnen. De 
heer Kocnraad was commandant van de Nefis, zolang hij O.B.S.O. 
was. De Nefis stond toen onder overste Salm. Het inbrengen van de 
parties, enz. was een ontzetterid moeilijk werk. Voorzover de heer 
Koenraad weet - later werd generaal van Oyen O.B.S.O. - hebben 
de Nederlanders niet veel succes gehad. In zijn tijd zijn er parties 
gestuurd met Europeanen, o.m. naar een eiland in de buurt van 
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Ambon. Die parties moesten daar blijven en na een tijd zouden zij 
weer afgehaald worden, maar dat mislukte altijd. 

Kapitein ter zee b.d. P. J. G. Huijer is in Juni/Juli 1943 chef per- 
soneel geworden bij het hoofdkwartier van de B.S.O. te Colombo. In 
die functie heeft hij kennis genomen van het afzetten in Indië van 
intelligence-mensen met onderzeeboten. Hij heeft zich hier sterk tegen 
verzet, maar het gebeurde door de Nefis. In Australië was daarmede 
in die tijd nog de heer Quéré belast. Geen patrouille, die hij uitstuur- 
de, kwam ooit meer terug. Als chef personeel kreeg de heer Huijer 
telkens verlies-telegrammen binnen: die vermoord en die vermoord. 

De heer Huijer herinnerde zich, dat de jonge Staverrnnn is omge- 
komen. De heer Huijer is daarop naar de heer Helfrich gegaan en 
heeft hem gevraagd: hoe kunnen ze nu een blonde jongen daarheen 
sturen? De  admiraal heeft toen direct naar Australië geseind, dat hij 
moest weten, hoe dat was gebeurd. Er is toen bericht, wat er aan 
de hand was geweest. De heer Quéré was toen ook gelijk van het 
toneel. 

De  heer Huijer kon niet de verliezen aan mensen afwegen tegen 
de resultaten, maar van die eerste periode weet hij zeer precies, 
dat er geen resultaten met deze acties zijn behaald. Er zijn in zijn tijd 
een stuk of zeven, acht parties ingezet, waar niemand van is terug- 
gekomen. 

De heer B. S. van Deiìlse verklaarde, dat hij in 1942 door de Mi- 
nister van Koloniën is geplaatst - hij was toen tijdelijk ambtenaar - 
bij een Engels-Hollandse organisatie, een afdeling van een speciale 
dienst van het Ministry of Economic Warfare. De heer van Deinre 
heeft één- of tweemaal - toen hij voor zijn organisatie in Australië 
was teneinde kennis te nemen van de  methoden, welke de Britse 
organisatie in Australië toepaste om haar agenten te trainen en om 
haar mensen binnen te brengen in bezet gebied - gesprekken gehad 
met mensen van de Nefis. 

De heer van Deinse heeft uit die gesareltken een en ander verno- 
men van de faits et gestes van de Nefis, ook van de uitgebrachte 
kritiek; dergelijke diensten staan altijd nogal aan kritiek bloot. 
Dit is begrijpelijk, omdat men door vallen en opstaan en helaas ook 
vaak na verlies van mensenlevens leert, hoe dit soort werk te doen. 

De heer van Deinse heeft zelf wel eens kritiek gehad, maar niet dan 
na kennisneming van de gehele werkmethode en van alle voorberei- 
dingen. Hij heeft deze kritiek ook wel eens geuit. In Ceylon was men 
heel wat voorzichtiger; daar liet men een mensenleven zeer zwaar 
wegen. Wanneer men in dit 'bedrijf zit, moet men wel altijd de risico's 
van mensenlevens kunnen aanvaarden, hoe zwaar dit ook valt. 

De oud-resident van Nieuw-Guinea J. P. K. van Eechoud deelde 
mede, dat hij als Nieuw-Guinea-kenner bij de Special Operations in 
Australië is aangetrokken. In September 1942 werd hem opgedragen 
een party te leiden naar Hollandia om daar achter de Japanse linies 
te gaan verkennen. Dit voorstel heeft de heer vati Eechorld afgewezen 
onder het motief, dat hij wel gevaar wenste te lopen, maar een fair 
chance wilde hebben. Dit voorstel was uitgedacht door mensen, die 
totaal geen begrip hadden van de omstandigheden. De heer van 
Eechoud heeft dit dus geweigerd en dit had tot gevo!g, dat hij uit de 
Nefis werd gezet. Later heeft hij vernomen, dat nog aai1 een ander is 
gevraagd die opdracht uit te voeren, maar die heeft ook geweigerd. 
Tenslotte is hiervoor de heer Stavevrnan gevraagd. Deze jonge man 
was toen 19 jaar oud en nooit in Indië geweest; hij had nooit een 
tropisch bos gezien. Hij heeft in zijn onwetendheid de opdracht aan- 
genomen en is dan ook gesnapt en door de Japanners doodgeschoten. 

Met de heer Quéré heeft de heer van Eechoud deze zaak behandeld. 
Deze man had totaal geen begrip van het werk, waarvoor hij was aan- 
gewezen. 

Schout bij nacht b.d. G. B. Salm was tijdens de capitulatie van 
Java in Australië liaison-officier bij de Australische marine. Toen 
was hij ook toegevoegd aan de Amerikaanse marinestaf. Daarna is 
de heer Salm directeur geweest van de in Mei 1943 opgerichte Nefic. 
Dat is hij gebleven tot Februari 1944. 

Het enige, dat de Nederlanders in Australië met hun geringe 
aantal mensen konden doen, was, alle mogelijke inlichtingen, die zij 
zelf hadden, te verstrekken aan de geallieerden. Er is toen een bureau 
ingesteld, waar zij alle inlichtingen, die over Indië bekend waren, 
verzamelden. Zo hebben zij allerlei geheime kaarten verzameld, en 
deze klaar gemaakt voor reproductie. Er was een groot gebrek aan 
kaarten. De Amerikanen moesten allerlei kaarten van Indië hebben. 
Alle laatste gegevens zijn bijgewerkt. Dit was het eerste begin van 
de Nefis. 

Dit ging gedeeltelijk op eigen initiatief. De heer Snlm had natuurlijk 
nooit de mensen bij elkaar kunnen krijgen zonder toestemming van 
schout bij nacht Coster en van de autoriteiten van het Indische leger. 
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De heer Salm zat toen in het Australische Departement van Ma- 
rine, waar ook de Amerikaanse staf zat. Daar is de dienst begonnen, 
eerst één kamertje, vervolgens kreeg men twee kamertjes, enz. 

Toen het werkelijk iets bleek te zijn, heeft de heer Salm de volle 
medewerking van de autoriteiten gekregen. 

Omtrent de tochten naar Java v66r de tijd van de heer Salín deelde 
deze mede, dat de dienst van de heer Quéré deze heeft georganiseerd. 
Deze dienst was een afdeling van de Engelse inlichtingenorganisatie. 

De heer Salrn heeft slechts één man uitgestuurd naar Oost-Java, 
een Indonesiër, een oud-militair. Deze is met een onderzeeboot, waar- 
van luitenant ter zee vun Dulm commandant was, daarheen gebracht. 
Zij hebben veel pech gehad door heel slecht weer en doordat er een 
grote bandjir stond op de dag, dat hij aan de wal moest worden 
gezet. Zij konden met de vouwboten niet overweg, omdat er zoveel 
drijfhout was. Het is een heel moeilijke tocht geweest. 

De MacKerel-party in September 1942 en de Tijger-party, die op 
30 November 1942 op Java is geland, vielen nog onder de verant- 
woordelijkheid van de eerderbedoelde Engelse kolonel. 

De party Tijger I1 is geland op 27 November 1942; Tijger 111 op 
29 Februari 1943; Tijger 1V op 3 Mei 1943 op de Oostkust van Java, 
in de Pang-Pang-baai. Deze party is vervoerd met de onderzeeboot 
van van Dulm. 

Tijger V op 4 Mei 1943, ook in de Pang-Pang-baai. Tijger V1 op 
1 Augustus 1943, eveneens in de Pang-Pang-baai. Die party is met de 
O 21 gegaan. Dat waren de parties, die in de tijd van de heer Salm 
naar Java zijn gegaan. 

De eerste groep, zo vervolgde de heer Salm, begon na een tijd weer 
berichten te seinen. Deze waren vals. De Japanners maakten toen 
gebruik van de code en van de roep~naam van deze groep. Daar is 
men in Australië bij de inlichtingendienst nooit ingevlogen. 

De kritiek, welke de heer van Eeckoud op de heer Quéué levert, 
is gedeeltelijk juist; hij is dan ook afgelost door de heer Brouwer. De 
heer Salm gaf onmiddellijk toe, dat de heer Quéré geen ideale figuur 
was voor dit werk. Overigens was elke party niet maar een onder- 
onsje. Een raad besprak de aangelegenheden geregeld. Daarin zaten 
o.m. de heren van der Plas en Spoor, toen chef van de Iste afdeling 
van de Nefis. De uitzending van de parties werd tot in de kleinste 
bijzonderheden doorgepraat. 

De heer van Eechoud was een commissaris van politie uit het 
Nieuw-Guinea-gebied. Hij heeft voor de Nefis gewerkt. Hij is mee 
geweest met vele vliegtochten boven Nieuw-Guinea teneinde foto's 
te maken. Hij was toen waarschijnlijk bij de 3de sectie; later is hij 
bij de Iste sectie gekomen. De heer van Eechoud is nooit uit de Nefis 
gezet. De heer Salm heeft na de oorlog nog dikwijls met hem ge- 
sproken. 

Er was een agentenopleiding in het Noorden. De idee was om de 
mensen in Indië binnen te brengen. Dat was achteraf bezien bijna, 
of liever gezegd helemaal, een onmogelijke zaak. Toen de Amerikanen 
uit de Philippijnen wegtrokken en in Australië kwamen, hadden zij 
nog 21 radioverbindingen met verschillende groepen, die waren achter- 
gebleven op de Philippijnen. Toen de Nederlanders in Australië 
kwamen, hadden zij niets op dit gebied. Bovendien zijn het daar 
enorme afstanden. Men kan geen onderzeeboten in één nacht van 
Australië naar Java laten varen om de mensen af te zetten. Daar 
moeten deze een hele week over varen. Wanneer de Nefis dus iets 
op Java wilde doen, moest daarvoor wekenlang een onderzeeboot 
beschikbaar worden gesteld; voor dergelijke lange perioden kreeg de 
Nefis geen onderzeeboot. Bovendien wist de Nefis niet, wat er in Indië 
gebeurde. Er waren daar geen ontvangstgroepen, die klaar stonden 
om de mensen over de allereerste moeilijkheden heen te helpen. Een 
paar keer is het geprobeerd, maar zonder succes. Bij de Neder- 
landers in Australië had men in de eerste tijd een andere indruk, 
een andere verwachting van de houding van de Indonesische be- 
volking. Men had gedacht, dat men van haar volledige mede- 
werking zou krijgen en niet, dat er onmiddellijk verraad zou 
worden gepleegd bij ieder poging van Nederlandse zijde, zoals 
in werkelijkheid is geschied. Men kreeg de eerste verbinding na- 
dat sergeant-majoor de Haas was uitgekomen. Hij is met een paar 
anderen uit Indië ontvlucht. Naderhand is van Veen uit Indië ont- 
vlucht. Dezen hebben de eerste berichten meegebracht, welke er op 
duidden, dat het heel moeilijk was Java binnen te komen. Men is de 
zaak anders gaan opzetten. Toen werden de agenten op eenzame 
plekken ver van alles af binnen gebracht, waar zij zich een tijdlang 
staande zouden kunnen houden, voordat zij in contact kwamen met 
de bevolking. 

De heer Salm heeft parties gestuurd naar verschillende delen vail 
Indië, niet alleen naar Java, maar ook naar tal van andere eilan- 
den en naar het bezette deel van Nieuw-Guinea van Merauke uit. 

Achteraf heeft hij wel gehoord, dat er op  het uitzenden van parties 



92102 (Salnz) 

92107 (Salm) 

921 2 1 (Salm) 

92 124 (Salrn) 

92125 (Salrn) 

92128 (Salm) 

92131 (Salm) 

nogal kritiek is gewees,t. Hij heeft nooit kritiek gehoord op het andere 
werk van de Nefis. 

Het uitzenden van de parties heeft onvoldoende resultaten opge- 
leverd. De heer Salm gelooft overigens niet, dat dit meer had kun- 
nen zijn. 

Met betrekking tot de verklaring van de heer van Eechoud over het 
zenden van de heer Stavernian naar Hollandia deelde de heer Salm 
mede, dat de bedoeling van deze party was, in het merengebied een 
groep neer te zetten, die sterk genoeg zou zijn om zich staande te 
houden. Het was een militaire groep. Die groep zou kleine groepen 
om de Noord uitsturen. Zij zou staan onder leiding van een kapitein 
van het Indische leger, van wie de heer Sa2m de naam vergeten is. 
Zij zou steun van de Amerikanen krijgen. De heer Salm ziet nog 
generaal Willoughby, het hoofd van de Intelligente van MacArthur, 
die zeide, dat deze ,,partyw zou worden als een hand, de hand vlak, 
de vingers gespreid, om aan te duiden de kleine groepen, inlichtingen 
verzamelende, de vuist gebald, aangevende, dat de groep als geheel 
sterk genoeg was om zich staande te houden. Dit was de oorspronke- 
lijke opzet. 

Naar aanleiding van het oordeel van de heer Koenraad over de 
Nefis. inhoudende dat deze dienst met de parties niet veel succe? 
heeft gehad, deelde de heer Salrn mede, dat het ontzaglijk moeilijk 
was. Het was oorlogstijd en dan moest men doen wat men kon. Bij 
de Nefis waren de beste specialisten, die uit Indië waren gekomen: 
de heren va8n Veen,  de Haas, enz.; dezen zijn onmiddellijk gestuurd 
naar Cairns, om daar de opleiding ter hand te nemen. De mensen, 
die opleidden, waren mannen, die zelf uit Indië waren ontvlucht. 

De heer Salrn wist niet wat er van de groepen is geworden die 
zijn uitgezonden in zijn tijd. De resultaten zijn pas binnengekomen 
toen hij bij de Nefis weg was. 

Het aantal verliezen dat door de parties is geleden over deze 
gehele pcriode is misschien totaal tien man. In diezelfde tijd ver- 
loren de Amerikanen en Australiërs er honderden per dag. Het 
Hoofdkwartier had de inlichtingen dringend nodig om niet honder- 
den of duizenden militairen in de een of andere verrassende zet van de 
Japanners te verliezen. De mannen van de parties 'beseften hoe groot 
de noodzaak was en daarom gingen ze, hoe gevaarlijk het ook was. 

Voordat de oorlog begon heeft de heer Salm nimmer inlichtingen- 
werk gedaan. Niemand in Nederland wist er wat van. Men kreeg 
wat inlichtingen binnen van de verschillende militaire attaché's, die 
in het buitenland zaten, verder niets. Het was voor de heer Salm 
dus een geheel nieuw terrein. 

De gehele Nederlandse mentaliteit stond vreemd tegenover geheime 
inlichtingendiensten, tegenover het uitzenden van spionnen en derge- 
lijke. De mentaliteit van de mensen was dan ook zodanig, dat het heel 
wat moeite kostte, voordat zij bereid gevonden werden zich aan het 
inlichtingenwerk te wijden. 

Op de opmerking, dat de selectie op Ceylon scherper zou zijn ge- 
weest dan in Australië, antwoordde de heer Snlm, dat in Australië 
zo weinig mensen waren. Men had niet de keuze uit honderd, men 
had de keuze uit twee of drie. 

Een eventuele aanval op Java door de geallieerden was in zijn tijd 
bij de Nefis nog lang niet aan de orde. De gehele Amerikaanse aan- 
val was gedirigeerd om de Noord. Dit is een van de punten waar- 
voor de heer Salm door admiraal Helfrich naar admiraal Nimitz is 
gestuurd. Hij moest zien of daar nog iets aan te doen was, of de 
aanval niet om de Zuid kon worden geleid, maar daar bleek geen 
sprake van te zijn. De gehele Amerikaanse aanval was gericht op de 
Philippijnen en van de Philippijnen op Japan. Java bleef helemaal 
links liggen. 

Indië lag op de flank van de geallieerde opmarsweg en relatief 
dichtbij de bases van waaruit die opmars moest worden begonnen. 
Door het gebrek aan inlichtingen over dat gebied, hadden de Japan- 
ners van daaruit met allerlei verrassingen kunnen komen. Zij hadden 
een invasie van Australië kunnen prepareren, zonder dat men het 
geweten zou hebben. Vandaar de voortdurende druk van het hoofd- 
kwartier op de Nefis. 

Iedere keer, wanneer de heer Salm op het hoofdkwartier van Mnc- 
Arthzir was, werd hem weer het vuur aan de schenen gelegd: wij 
hebben niet genoeg: wij weten niet genoeg van Java; wij moeten meer 
weten van Indië. 

Amerikaanse en Hollandse onderzeeboten pikten prauwen op in de 
Javazee. De Nefis kreeg de documenten en de mensen. Daar was 
ook wel iets uit te halen. Met al dergelijke middelen heeft de Nefis 
geprobeerd gegevens te krijgen, maar het party-systeem faalde vol- 
komen. Van Ceylon uit heeft men op dit gebied ook niet zoveel 
succes gehad. 

Er  is een voortdurend radiocontact geweest niet de groep van de 
heer de Brrlyn aan de Wisselmeren in Nieuw-Guinea. De Nefis heeft 
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deze groep voortdurend geravitailleerd. Nadat de heer Salrn ver- 
vangen was, is deze groep met vliegtuigen naar de kust gebracht. 

Van het moment af, dat men van de mensen, die uit Indië kwamen 
wist, dat de bevolking niet meewerkte, dat de bevolking de men- 
sen onmiddellijk verried, wist iedereen, die naar Java ging, wat 
hij deed. De bevolking werkte bewust niet mee. Zij gaf de mensen on- 
middellijk aan. Dat wisten de mannen, die zich desondanks toch op- 
gaven om daarheen te gaan. 

De heer Salm wist niet of de Engelsen succes hebben gehad. Zij 
opereerden ook in dit gebied. De Nefis had één man helemaal vol- 
ledig opgeleid. Deze is naar Merauke gestuurd, dat in Neder- 
landse handen was. Hij zou zich daar alleen maar drie weken stil- 
houden, om het vak te leren. Die man is 's morgens om 10 uur op 
Merauke aangekomen, is door de heer van der Plas binnengesmokkeld 
en 's avonds om 7 uur zat hij op het politiebureau. Ze hadden hem 
gevonden. 

De heer Salm kreeg ook te weinig de beschikking over ondeï- 
zeeërs. De Amerikanen gaven helemaal geen onderzeeërs. Zij hadden 
zelf geweldige programma's en te weinig mensen en schepen. 

Wat de Nederlandse onderzeeboten betreft: admiraal Helfrich 
heeft gedaan wat hij kon, maar dat was niet genoeg. Er zijn wel ver- 
schillende Nederlandse onderzeeboten voor dit werk ingezet; de heer 
Salrn meende, dat de Nefis drie keer e'en onderzeeboot heeft gehad. 

De methode om de agenten met een onderzeeër te vervoeren, aan 
land te zetten en de onderzeeboot te laten wachten totdat de agenten 
met het werk klaar waren, werd wel toegepast bij raids op Sumatra, 
maar niet bij raids van Australië uit. Daarvoor waren de afstanden te 
groot. Een onderzeeboot kan maar een beperkte tijd buiten blijven. 
Wachten tot de mensen met het werk klaar waren, kon weken of 
maanden duren. 

Er zijn geen mensen gedropt, voorzover de heer Salrn zich her- 
innerde. De Nefis had later een groot plan om een party te droppen, 
vlak bij een Japans vliegveld in Nieuw-Guinea. De studie was in 
volle gang, maar het plan is nooit tot uitvoering gekomen. 

Voor het overige werk van de Nefis, de genera1 intelligence, het 
nagaan van bibliotheken, het uitzoeken van alle gegevens over Indië, 
die nodig waren, heeft de heer Salm nooit anders dan appreciatie 
gehoord toen hij naderhand te Washington zat. Daar werden de 
rapporten allemaal bestudeerd. 

Van het partywerk nu alles wetende, geloofde de heer Snlm niet, 
dat zij meer hadden kunnen doer, en evenmin, dat zij meer succes 
hadden kunnen hebben. 

De heer Salm heeft zelf om overplaatsing gevraagd, teneinde te 
kunnen gaan varen, maar hij is bij de Combined Chiefs of Staff te 
Washington terecht gekomen. Hij is afgelost als directeur van de 
Nefis door de heer Spoor in Februari 1944. 

Het maandrapport over September 1943 van de Directeur van 
de Nefis, kapitein-luitenant ter zee G. B. Salm, houdt het volgende in: 

Transport: 
Binnen afzienbaren tijd zullen zich drie parties op de Noord- 

kust van Nieuw Guinea en twee in het binnenland van dit 
eiland bevinden die voor hun transport, proviandeering, perso- 
neels-aflossing, vernieuwing en reparatie van kampeerbenoodigd- 
heden, wapens, enz. op vliegtuigcomn~~~nicatie aangewezen zijn. 
Dit zal op zich zelf al meer eischsn dan de twee thans hier be 
schikbare Catalina's af kunnen, om nog niet eens te spreken van 
andere taken, op het gebied van binnenlanclsch bestuur, die 
thans door deze vliegtuigen vervuld worden. 

Het principe om menschen daar te gebruiken waar zij door 
opleiding en ervaring het beste bekend zijn, wordt wat onze 
M.L.D. vliegers betreft met voeten getreden. Nu de Italiaansche 
vloot uit de Middellandsche Zee verdwenen is moeten groote 
aantallen Britsche vliegtuigen en bemanningen beschikbaar ge- 
komen zijn voor Oost en Zuid Afrika en wil het mij voorkomen 
dat meer M.L.D. Cataiina's hier in Australië gestationneerd zou- 
den kunnen worden. De taak van deze nieuw kornepde vlieg- 
tuigen kan gedeeltelijk op operatief gedeeltelijk op Nefis terrein 
liggen. Thans zijn het de R.A.A.F. Catalina's die Makassar e.a. 
plaatsen verkennen, die alle mijnacties in Ned. Indië doen en 
moest een R.A.A.F. Catalina geleend worden voor proviandee- 
ring van een Nederlandsche party in N.O.I. gebied. 

Voor onderzeebouttransport geldt het volgende: 
Een tocht naar Java kost tien tot twaalf reisdagen heen, tien 

dagen op het terrein en ongeveer tien dagen terugreis, rondweg 
een maand. Daarna is de boot voor ongeveer 14 dagen in 
reparatie. 

Wij hebben thans zeven groepen in Java, gedeeltelijk met, ge- 
deeltelijk zonder radio. Met de groepen die zonder radio ver- 



trokken zijn, zijn vaste afspraken gemaakt, die onderzeeboot- 
aanwezigheid bij Java eens in de drie maanden noodig maken. 
Java eischt dus een halve onderzeeboot voor zich alleen. 

In de tweede periode van zes weken kan de onderzeeboot 
2 parties afzetten of approviandeeren. Indien dus buiten Java 
nog 2 parties moeten worden aangeholiden is een volle onder- 
zeeboot volgeboekt, aannemende dat deze boot nooit langere 
reparatieperioden dan 14 dagen behoeft. 

Behalve de hoogergenoemde parties met vliegtuigvoorziening 
zijn door G.H.Q. een achttal parties met vrij hooge prioriteit 
aangevraagd. Bovendien wenscht men nog enkele special opera- 
tions uit te voeren. 

Het moet als een groot voordeel worden beschouwd indien wij 
de geheele S.I. en S.O. in Ned. Indië met eigen transportmiddelen 
zouden kunnen bedrijven en wel op de volgende gronden. 

1. Het zou ons volledige contrôie geven over wat in Ned. 
Indië gebeurt; 

2. De Nederlandsche onderzeebootbemanningen en cdten. 
kennen het terrein en de bevolking door en door en kunnen, 
zoonoodig, zich met de bevolking in contact stellen; 

3. Eenzame prauwen kunnen aangehouden ei1 gevraagd wor- 
den omdat onze menschen Ge taal spreken: 

4. De Ned.cdtil. kunnen een verkorten cursus in Cairns volgen 
en zich geheel op de hoogte stellen van landings-procedure, ken- 
nis en methoden der agenten. 

(Ik heb n.l. een sterk vermoeden dat het verlies van agent 289 
weleens voornamelijk te wijten zou kunnen zijn aan het feit 
dat de O 21 en zijn commandant geheel vreemd stonden tegen- 
over dit werk, dat de twee cagen dat de Ltz. Brunsttng 211 

Brouwer met dezen cdt. hebben kunnen praten om hein van 
,,alles" op de hoogte te brengen geheel onvoldoende zijn geweest 
en tenslotte dat de volkomen onbekendheid van den cdt. van 
wat de agenten weten en kunnen en welke methoden hen ge- 
leerd zijn, geleid heeft tot misverstanden.) 

Om het geheele transport voor S.I. in Nederlandsche handen 
te houden zijn 3 booten noodig. Gezien het vrijkomen van de 
Middellandsche zee en het ter onzer beschikking komen van 
ong. 40 Italiaansche onderzeebooten kan dit niet meer onmoge- 
lijk zijn. 

Reden geringe resultatelz in Indië: 
M.i. zijn de redenen waarom er nog zoo weinig contact met 

Indië bestaat de volgende: 

a. Voorbereiding: 
Overal waar de Amerikanen uit de Phiíippijnen en de Austra- 

liërs uit de N.E. sector wegtrokken lieten zij geheime radio-sta- 
tions of guerilla gebieden met radio-stations achter. Deze stations 
vormden later de kern van de S.I. actie en de mogelijkheid om 
agenten en nieuwe radio-stations met veiligheid binnen te 
brengen. 

Op den dag van de capitulatie van Java is alle radio-verkeer 
met Java geëindigd; evenzoo is later met den val van de Aroe- 
eilanden en Tanimbar alle radio-verkeer met deze eilanden ge- 
eindigd. 

b. S.I. Organisatie: 
Deze bijzonder moeilijke situatie is ter oplossing gegeven aan 

één Ltz. Iste klasse die er na maanden één Ltz. 3de klasse en 
nog later nog één Ltz. 3de klasse bij gekregen heeft. Pas in 
Maart 1943 is een eenigszins behoorlijke organisatie opgezet en 
een (nog te kleine) staf bij elkaar gebracht. Toen was echter het 
contact al een jaar verbroken en was daardoor de moeilijkheid 
van het contact vertienvoudigd. 

c. Het agenten materieel: 
Gevreesd wordt dat het karakter van den inheemschen soldaat 

en onderofficier zoozeer is ingesteld op Europeesche zorg en 
leiding, dat slechts weinig inheemschen de volle capaciteiten zul- 
len bezitten om volkomen zelfstandig dit zeer moeilijke agenten- 
werk te kunnen doen en om werkelijke agenten-organisaties in 
het bezette gebied te stichten. Wat wij noodig hebben zijn b.v. 
uit Indië afkomstige inheemschen of donkere Indo-Europeanen 
die uit Nederland of Indië ontvlucht zijn en daar in ondergrond- 
sche organisaties gewerkt hebben. 

d. Transport: 
Het transport is te veel afhankelijk geweest van toevallige 

booten. Hr. Ms. K 12 worstelde met ouderdomsgebreken. Hr. Ms. 
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0 . 2 1  die op het allerIaalste oogenblik beschikbaar werd gesteld 
moest zijn eerste oefening op dit gebied doen op de vijandelijke 
kust. 

Door deze onzekerheid op transport-gebied konden slechts 
afspraken van het type: ,,De eerste van iedere maand op een 
bepaald punt" geinaakt worden. 

Door de schaarschte aan transportmiddelen zijn slechts op 
enkele van de afgesproken monleilten coniactpogingen gedaan. 
Het is mogelijk dat bij meer pogingen wel successen zouden 
zijn bereikt. 

Een overzicht van wat gedaan en bereikt is ziet er als volgt 
uit: 

Er zijn zeven groepen in Java. Hoewel de Japanners veel op- 
hef hebben gemaakt van de gevangenneming en terechtstelling 
van zeven spionnen te Makassar, hebben zij nooit iets gemeld 
over het gevangennemen van spionnen op Java. Twee groepen 
op Java hebben elkaar ontinort en zij staan met ons in radio- 
verbinding. Deze verbinding is uitermate verdacht en ziet er uit 
alsof de groepen in Japansche handen zijn, doch het is mogelijk, 
dat zij vrij zijn. Tenslotte heeft Hr. Ms. 0. 21 bij zijn laatste 
tocht hetzelfde punt aangedaan waar reeds drie vorige groepen 
geland waren en is vier dagen bij dit punt aan het werk geweest 
zonder dat van eenige Japansche activiteit of waakzaamheid 
der bevolking iets gebleken is. Ook dit wijst er niet op dat vorige 
agenten in handen der Japanners zijn. 

Een groep is naar Centraal Celebes gestuurd met onvoldoende 
radio-verbinding. Hiervan is niets bekend. 

&n groep is op Ceram geland met radio-toestel, van deze 
groep is niets vernomen, terwijl ook op het afspraakpunt niets 
is komen opdagen. 

Twee groepen in Nieuw Guinea (Centraal Nieuw Guinea en 
Noord kust) zijn op het terrein en werken goed. 

Twee groepen naar de Aroe-eilanden hebben aanvankelijk 
radio-contact met ons gehad doch zijn plotseling uit de lucht 
verdwenen. Afgesproken teekenen aan overvliegende vliegtuigen 
zijn niet gezien." 

Naar aanleiding van dit rapport 1)  schreef vice-admiraal Helfrich 
aan de Directeur van de Nefis o.m. als volgt: 

Transport. 
Het door den Directeur Nefis, in de tweede alinea, opge- 

merkte is in dezcii vorm niet gelukkig gezegd. De M.L.D. vlie- 
gers hebben juist door hun groote beroepskennis, die zij mede 
aan hun veelal zeer langdurige practijk danken, aan de gealli 
eerde zaak zeer groote diensten bewezen in het Indian Theatre, 
voor welke diensten ons meerdere malen dank en waardeering 
zijn geworden. 

Niet over het hoofd mag worden gezien dat dit operatieter- 
rein te eenigeir tijd nog belangrijker zal worden dan het - uit 
een luchtverdedigings-oogpunt bezien - reeds was. In do toe- 
komst zal ook van hier uit agressief worden gewerkt. 

Wat betreft het onderzeeboot-transport kan ik kort zijn: 
onze maximum bijdrage kan friet meer dan twee bedragen, niet 
drie zooals door U gewenscht. Overigens meen ik dat om voort- 
durend over een boot op het terrein te kunnen beschikken niet 
drie, doch vier onderzeebooten noodig zouden zijn. 

Het is optimistisch en - naar dzz. meening - ook niet 
juist om vast te stellen dat onze onderzeebootbemanningen de 
bevolking in Ned. Indië door en door zouden kennen. Een 
zwakke; stee in Nefis I11 is juist dat het (marine) hoofd te weinig 
van de bevolking op de hoogte is. Voor de onderzeebootbeman- 
ningen geldt volkomen hetzelfds, met name nu het deel der op- 
varenden dat Inheemsch was geheel of zoo goed als geheel 
Europeisch of Indo Europeesch is. 

Door de Nederlandsche onderzeebooten, opereerende van 
Colombo, is tot dusverre op zaer vruchtbare en gelukkige wijze 
samengewerkt kunnen worden met Britschô en eigen organisaties 
die hetzelfde als Nefis 111 beoogen. 

Het contact van de onderzeebootcommandanten had im- 
mer plaats door bemiddeling var. een Europeeschen deskundi- 
geil tusschenpersoon en nimmer rechtstreeks met agenten. Wel- 
licht dat dit ter leering kan dienen voor Nefis III? 

Ik vernam nog niet dat 40 Italiaansche onderzeebooten voor 
de geallieerde zaak, hier in het Oosten, beschikbaar komen 
(van betrouwbare Italiaansche zijde hoorde ik dat hoogstens 12 
bedrijfszekere onderzeebooten bruikbaar zouden zljn): ik weet 
echter dat voor het tegenwoordige de Admiralty er slechts naar 
kan streven om 17 eigen onderzeebooten in deze streken te heb- 
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ben. Gelijk U bekend berust daarop het voorbehoud dat K 14- 
15 eventueel ter beschikking van C. in C.E.F. l) blijven om ge- 
noan~d aantal hier, opereerende van Ceylon uit, te kunnen hand- 
haven. 

Met het door U (inzake geringe resultaten in Indië) betoogde 
stem ik in. Ik vestig er echter de aandacht op dat ook de onder- 
zeebooten die vanuit Ceylon opereerden ,,op vijandelijke kust" de 
eerste oefening op dit gebied moesten doen en dat die alle, wat de 
onderzeeboot betreft, volkomen aan de verwachting hebben "o- 
antwoord (7 malen). 

Zonder meer kan ik dan ook niet aan de onderzeebooten te 
Uwent het falen der pogingen toeschrijven. Veeleer aan het sub 
a-b-c betoogde. 

Commandeur L. Brouwer is door admiraal Helfrich in April 1943 
uit Mombassa, waar hij diende bij de Engelse marine-inlichtingen- 
dienst, naar Australië ontboden en bij sectie I11 van de Nefis onder 
de heer Quéré geplaatst. Twee weken later werd hem medegedeeld, 
dat het de bedoeling van overste Salm, de directeur Nefis, was, 
dat hij de heer Quéré zou aflossen; de heer Quéré zelf wist dat toen 
nog niet. 

Er waren op dat ogenblik wel enige parties in het veld, maar de 
heer Brouwer durft niet met zekerheid te zeggen of het contact 
met die parties toen nog bestond. 

Naar aanleiding van de critiek, welke is geuit op het beleid van 
de heer Quéré, verklaarde de heer Brouwer, dat het bijzonder 
moeilijk is om het al dan niet capabel zijn van het hoofd van een 
dienst, als die van de heer Quhré, af te meten naar het resultaat 
van het werk. Hij gelooft, dat dit uitermate gevaarlijk is, want het 
werk vereist in de eerste plaats het best mogelijke mensenmateriaal 
wat er te krijgen is. 

De heer Brouwer gelooft niet, dat het feit, dat de heer Quéré 
niet opgeleid was voor dit werk, - hij was radiodeskundige - één 
van de oorzaken van het gebrek aan resultaten van de dienst ge- 
weest kan zijn. Onder de Nederlanders was er toen niemand, die 
voor dat specifieke werk was opgeleid. De heer Brouwer heeft zelf 
als Japanoloog en cryptograaf 12 jaar in allerlei onderdelen van 
het inlichtingenwerk gezeten. Het inlichtingenwerk omvat echter zeer 
veel activiteiten. Wanneer iemand expert is geworden in een be- 
paald deel van het inlichtingenwerk, dan wil dat helemaal niet zeg- 
gen, dat hij voor alle inlichtingenzaken de geschikte man is. De 
moeilijkheid in Australië lag naar het idee van de heer Brouwer 
in het uitermate beperkte mensenmateriaal. Wanneer men gegevens 
over Indië wilde hebben, bijv. over de  politieke toestand, over de 
stemming en alles wat zich in het land afspeelde, dan moesten de 
agenten onder de bevolking komen. Nederlanders kon men voor dit 
werk dus niet gebruiken. Men had hetzij Indonesiërs, hetzij Indo- 
Europeanen nodig, die volkomen bekend moesten zijn met het land; 
die volkomen gedragen moesten worden door hun overtuiging, dat 
zij deze zaak onder alle omstandigheden moesten voortzetten. Het 
aantal, dat aan deze eisen voldeed was in Australië toen zeer be- 
perkt. Had men alleen gekeken naar de mensen, die werkelijk 
geschikt waren, dan was het reservoir met één of twee parties uitge- 
put geweest. 

Deze strenge eisen golden niet voor een ander soort parties, nl. 
de zgn. ,,coastwatchers". Die zaten ergens aan de kust of in het 
binnenland om de scheeps- en vliegtuigbewegingen te rapporteren. 
Ze hebben bijzonder veel succes gehad. Voor deze werkzaamheden 
kon men ook best Europeanen gebruiken, want zij behoefden geen 
enkel contact met de bevolking op te nemen. Zij zaten dus op ge- 
isoleerde plaatsen, meestal aan de kust. Men kon hen dan gemak- 
kelijk bereiken. Zij werden van Australië uit geproviandeerd. Zij 
dienden rechtstreeks de geallieerde opmars en zaten op plaatsen, 
welke die opmars na niet te lange tijd zou bereiken. Zij mochten ook 
niet te ver weg zitten, want dan was de waarde van hun bericht- 
geving uiteraard veel geringer. 

De Nefis was een autonome Nederlandse organisatie, die wat de 
administratieve kant betrof onder de B.S.O. stond. De B.S.O. kon, 
wanneer hij dat wenste, inzage krijgen van de berichten en vragen 
wat er precies gebeurde. De heer Brouwer heeft nooit meegemaakt, 
dat de B.S.O. operationele opdrachten heeft gegeven. Die kwamen 
bij hem via de directeur Nefis van de afdeling G. 2 van het gealli- 
eerde hoofdkwartier. Het Allied Intelligence Bureau was een coor- 
dinerend lichaam, maar gaf zelf geen opdrachten. De Nefis stond 
geheel ten dienste van de geallieerde oorlogsieiding. De taak van de 
derde sectie van de Nefis was met name die inlichtingen te produ- 
ceren, waar MacArthur belang in stelde. Hoe dat gebeurde en met 
hoeveel mensen, kon hem niet schelen, want dat was een kwestie 
van uitvoering. Er bestond in die tijd ook nauw contact met de 
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Nederlandsch-Indische Regering, wanneer het ging om speciale 
kennis van het land. De heer Brouwer heeft daar lange gesprekken 
met de heer van der Plas over gehad. Bij de Nefis waren de ver- 
bindingen met de parties volledig in Nederlandse handen. De heer 
Brouwer gelooft, dat dit één van de belangrijkste punten voor het 
slagen van het gehele project Nefis I11 is geweest. Er was in Mel- 
bourne op het kantoor van de Nefis - wat een geheel Nederlands 
kantoor was - een permanente dag- en nachtbezetting van de ver- 
bindingsdienst, die een rechtstreekse telefoonverbinding had met een 
Nederlands marine-radiostation buiten Melbourne. Dat radiostation 
had weer een rechtstreekse verbinding met een Nederlands radio- 
station bij Port Darwin. Vandaar had men contact met de parties. 

Alles wat geseind werd gebeurde uiteraard in codes en vond 
plaats langs Nederlandse verbindingen. De codes had de heer Brou- 
wer zelf gemaakt. Dat was één van de eerste dingen, die hij ver- 
anderd heeft, toen hij hootd van sectie I11 werd. Er waren maar 
twee exemplaren van, één bij de party en één bij hem op kantoor. Er 
is hem gevraagd, of men op het geallieerde hoofdkwartier te Bris- 
bane een exemplaar kon krijgen om de inlichtingen, die van de 
parties zouden komen, direct te kunnen decoderen en meteen aan 
MacArthur voor te leggen, maar dat heeft de heer Brouwer perti- 
nent geweigerd. 

Over de opleiding van de agenten in Cairns onder leiding van 
de toenmalige kapitein van Veen is de heer Brouwer bijzonder 
tevreden geweest. Alleen het mensenmateriaal, dat men had, was 
verre van volmaakt. De heer Brouwer meende, dat er ongeveer 30 
agenten voor het partywerk zijn opgeleid, Hierbij zijn niet de mili- 
tairen begrepen, die aan de militaire patrouilles hebben deelge- 
nomen. Die patrouilles zijn later in Noord-Nieuw-Guinea ingezet 
om het Japanse front af te tasten. Hun werk lag op een heel ander 
terrein; wel was het intelligence-werk, althans in eerste instantie, 
maar hierbij ging het vooral om militair optreden en niet om het 
echte spionnagewerk. 

Onder leiding van de heer Brouwer is de party-de Hans uitge- 
zonden. Dat was een eenmansparty, die naar Java is gestuurd. Ser- 
geant-majoor de Haas was een van de beste mensen, over wie de 
Nefis beschikte. 

Voorts heeft de heer Brouwer veel te maken gehad met een party, 
die oorspronkelijk geen Nefis-party was, maar het later toch is 
geworden, nl. de party van controleur de Bruyn, die bij de Wissel- 
meren zat. Hij zat daar reeds bij het uitbreken van de oorlog als 
bestuursambtenaar. Hij verzamelde ieer nuttige inlichtingen. Hem 
is door de Nefis een telegrafist toegevoegd. De Nefis heeft hem ook 
regelmatig van voorraden voorzien, meestal door middel van ,,drop- 
pings". 

De heer Bi.ouwer heeft de parties van de Bruine en van Eechoz~d 
voorbereid, die naar de Noordkust van Nieuw-Guinea zouden gaan. 
Deze zijn, naar hij gelooft, iets na zijn tijd weggegaan. Deze parties 
waren eigenlijk militaire patrouilles met als doel het verzamelen 
van inlichtingen. Maar zij moesten ook tegen de Japanners kunnen 
opereren. 

Dan was er nog een party, naar de heer Brouwer meent, in de 
Vogelkop, die ook inlichtingen gaf. Die party is ingebracht in de tijd, 
dat de heer Brouwer de leiding van sectie I11 had, maar met zeker- 
heid durft hij dat niet meer te zeggen. 

De heer Brouwer heeft uit de inlichtingen, die men van de parties 
kreeg niet kunnen voorzien, wat zich na September 1945 op Java 
heeft afgespeeld. In de tijd, dat hij bij de Nefis kwam, was Indië 
pas één jaar bezet; de ontwikkeling daar is geleidelijk aan gegaan 
en op het einde van de oorlog aanzienlijk versneld, niet door bij- 
zondere persoonlijke activiteiten van ir. Soekarno, maar door de 
Japanners, in het bijzonder door de actie van de Japanse admiraal 
Maeda, die in feite de onafhankelijkheid van Indonesië heeft af- 
gekondigd. 

Maar in de periode, dat de heer Brouwer er zat, is daar bijzonder 
weinig van te merken geweest. In de eerste plaats gelooft de heer 
Brouwer, dat er  toen nog niet erg veel te ontdekken was van der- 
gelijke nieuwe stemmingen en stromingen. In de tweede plaats kreeg 
de Nefis eigenlijk geen inlichtingen uit Java, want zij had daar 
niemand en in de derde plaats was het niet de voornaamste taak 
van de derde sectie. Haar activiteit was in de eerste plaats bedoeld 
om MacArthzir te helpen met het winnen van de oorlog. Er was dus 
wel eens iemand op Java maar dat was alleen maar van belang 
voor de Nederlandsch-Indische Regering iri Australië en voor de 
Nederlandse Regering te Londen. 

Alleen de meest bruikbare en meest geschikte krachten zouden in- 
lichtingen uit Java hebben kunnen geven, maar die had de Nefis 
eigenlijk niet, behalve dan de heer de Hans. Hij was volkomen thuis 
in de Javaanse samenleving, speciaal op Oost-Java, waar hij van- 
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daan kwam. Maar ook hij heeft geen inlichtingen van Java uit ge- 
zonden. In een zeer bevolkt gebied met een grote dreiging van de 
Japanners en met een dergelijk regime is het misschien wel theore- 
tisch mogelijk, maar praktisch onmogelijk om het voor elkaar te 
krijgen. 

De gebieden waar de Nefis met vrucht werkzaam is geweest, 
waren de gebieden direct voor de opmars van MacArthur uit. Dat 
was op het terrein van de zuiver militaire inlichtingen, in het gebied 
dus waar de parties van de Bruine en van ~ e r h o u h w a r e n .  

Begin 1944 is de  heer Brouiver weer teruggegaan naar de Engelse 
marine-inlichtingendienst, die toen weer uit Mombassa terug was 
gekomen naar Colombo. Als hoofd van sectie I11 is hij opgevolgd 
door overste Fresco. 

Kapitein ter zee A. A. Fresco is in Januari 1944 belast met de 
functie van hoofd sectie 111 (special operations) van de Nefis. 

Hij was toen belast met de operationele intelligence, dat wil zeg- 
gen: het inbrengen van agenten, de zogenaamde parties, in bezet ge- 
bied. De resultaten daarvan werden gerapporteerd aan het hoofd van 
de Nefis, die deze verder verwerkte in haar rapporten. Deze afdeling 
was niet alleen een sectie van de Nefis maar tevens een onderdeel 
van het zogenaamde Allied Intelligence Bureau, dat rechtstreeks 
werkte onder de staf van MacArthur. De heer Fresco kon niet zelf- 
standig optreden: hij werkte uitsluitend in opdracht van de staf van 
MacArthur. Hij kon wel bepaalde voorstellen doen, maar die voor- 
stellen gingen dan naar het A.I.B., waar zij al of niet werden goed- 
gekeurd. 

De eerste parties, welkv de heer Fresco heeft uitgestuurd, zijn naar 
Hollandia gezonden. Deze parties zijn eigenlijk overvallen door de 
plotselinge inname van Hollandia door de Amerikanen. Zij kwamen 
toen midden tussen de terugtrekkende Jappen terecht. Zij zijn ook 
uit elkaar geslagen, hebben daar berichten over gestuurd en zijn ten- 
slotte zonder enig verlies in Hollandia aangekomen. Van daar uit zijn 
zij geëvacueerd naar Australië. 

Het waren gemengde Nederlands-Indonesische parties. De leiders 
van deze twee parties waren twee Europese officieren. In de partles 
zelf zaten Europese onderofficieren en Indonesische onderoificieren 
en manschappen. 

De volgende party is ingebracht door een onderzeeboot in de 
buurt van Sorong en stond onder leiding van een Europese sergeant, 
een Indo-Europeaan; de telegrafist mas ook een Indo-Europeaan; de 
andere drie of vier mensen waren Indonesiërs. Deze party had de 
opdracht Japanse bewegingen te verkennen en te rapporteren; verder 
moest zij geregeld de weerberichten doorgeven met het oog op de 
vliegtuigen. Deze party is vier maanden onderweg geweest en daarna 
geëvacueerd. 

De heer Fresco had de indruk, dat de resultaten van de uitzendin- 
gen voldoende waren. 

Alle agenten kwamen op de school te Cairns en kregen een gene- 
rale opleiding. Wanneer een bepaalcie party was aangewezen, werden 
de mensen afgezonderd. Het hing van de party af, maar sommigen 
gingen dan twee maanden het bos 111, in de buurt van de school, op 
een min of meer geheime plaats, waar ze geen contact meer hadden 
met de anderen. Ze kregen dan opdracht om alles na te bootsen, 
zoals zij in de toekomst het terrein zouden vinden. Zij moesten van 
rations leven en verder alle mogelijke zaken behandelen, seinen, 
coderen en dergelijke dingen meer. 

Het operatiegebied van de Nefis omvatte geheel Nederlandsch- 
Indië, behalve Sumatra. De parties werden ingebracht in gebieden, 
waarover de Amerikanen inlichtingen wilden hebben. 

Kapitein ter zee b.d. S. Dobbenga is in Maart 1945 commandant 
geworden van de ,,Abraham Crijnssen". De Nefis had geregeld parties 
uitgezet in het zuidoostelijke deel van onze Archipel; dit gebeurde 
mrt onderzeeboten en ook met vliegtuigen. Mei1 achtte in 1945 het 
bovenwatergevaar van de Japanners zo miniem, dat het mogelijk 
was de parties met bovenwaterschepen in te zetten. 

De parties, die werden ingezet in de Molukken, b.v. op Damar, 
Nila en Seroei, zijn meestal wel gelukt. malt- bij de parties meer in 
het Westen was het risico veel groter. Het was de bedoeling de 
,,CrijnssenW niet verder te laten gaan dan de zuidpunt van Celebes 
om parties op te halen. Door het vallen van de atoombon1 is er 
echter niets van gekomen. 

Het zenden van de parties naar de Molukken heeft weinig uitge- 
haald. De Japanners hadden geen bezetting op de eilanden, waar de 
parties werden ingezet. Interinsulair verkeer met de parties was niet 
mogelijk; het was een statisch geheel. Men zat daar, men keek uit en 
men had verbinding met Australië, maar de heer Dohbenga zag niet 
in welk nut het verder heeft gehad. De Japanners hadden grote garni- 
zoenen op de Tanimbar- en de Kei-eilanden, en ook op Timor, en 



wanneer er een frequent verkeer was geweest, had men dit kunnen 
rapporteren. Sinds medio 1944 waren dei Japanners daar echter prac 
tisch verdwenen. 

1) Memoires van C. E. L. Helfriclz, luitenant admiraal b.d. Tweede De  heer Helfrich schrijft in zijn boek l) het volgende over de 
Deel. Glorie en Tragedie. Blz. 106-108. Nefis: 

,,Dan waren er nog twee belangrijke organisaties, de N.E.F.I.S. 
(Netherlands Forces Intelligence Service) en N.I.G.I.S. (Nether- 
lands Indies Government Information Service). De eerste was 
de Nederlandse militaire inlichtingendienst, ontstaan uit het 
bureau van de reeds vóór de oorlog bij de Australische marine 
gedetacheerde kap.1uit.t.z. Salm. Deze werd door mij op 1 April 
1943 tot directeur benoemd. Met veel moeite maakte hij er een 
bevredigende organisatie van, welke aanvankelijk met gebrek aan 
personeel te kampen had, doch geleidelijk op dreef kwam en ten- 
slotte zeer goed werk deed in het kader der geallieerde oorlog- 
voering. De dienst stond uiteraard onder mij, B.S.O., en, indien 
ik niet zelf in Australië aanwezig was, onder mijn onderbevel- 
hebber in Australië (O.B.S.O.), welke functie werd waarge- 
nomen door de oudst aanwezende officier der Nederlandse en 
Nederlands-Indische krijgsmacht in de S.W.P.A., ongeacht of 
hij tot de zeemacht of tot de landmacht behoorde. 

De N.E.F.I.S. was verdeeld in vier bureaux, t.w. de eigenlijke 
algemene militaire inlichtingen, de zorg voor de interne veilig- 
heid bij de Nederlandse strijdkrachten (contra-spionnage, onder- 
zoek der betrouwbaarheid, met een Engels woord aangeduid door 
,,Security"), het secretariaat, zomede het bureau dat speciaal te 
maken had met de zeer geheime inlichtingen en operaties, S.T. 
(Secret Intelligence) en S.O. (Special Operations). Dit laatste 
bureau kwam in hoofdzaak overeen inet hetgeen het Korps Insu- 
linde op Ceylon deed. In beginsel was de dienst geheel ter be- 
schikking van het Algemeen Hoofdkwartier van generaal Mac- 
Arthur. Deze was opperbevelhebber en droeg als zodanig dus de 
hoogste verantwoordelijkheid. Hij had in zijn staf een Intelli- 
gence Service (bureau G 2), onder generaal C. A.  Willoughby 
(U.S.A.), die moest beschikken over alle inlichtingen op ieder 
gebied, militaire en civiele, vijandelijke en geallieerde, dus ook 
Nederlandse en Australische. 

Het was daartoe nodig dat alle kanalen naar dat centrale punt, 
G 2, liepen, en aan dat bureau alle gegevens werden verstrekt 
waarover men beschikte. Er zat ook logisch aan vast, dat alle 
activiteiten op inlichtinpengebied goedgekeurd en gecoördineerd 
werden door de chef van het bureau G 2, onder de verantwoor- 
delijkheid van de opperbevelhebber. Onder dergelijke activiteiten 
behoorden eveneens de S.I. en de S.O. 

Ik kreeg bij de bestudering van de bestaande organisaties en 
verhoudingen de indruk dat er te veel decentralisatie bestond, 
dat men naast elkaar werkte en moeilijkheden ondervond t.a.v. 
ieáers bevoegdheden. Het was ook wat gecompliceerd ge- 
regeld en ik geloof dat bet eenvoudiger had gekund. Maar men 
moet in een geallieerde bevelvoering blijkbaar altijd vele gevoe- 
ligheden ontzien. 

Zo bestond er b.v. een A.I.B. (Allied Intelligence Bureau) 
onder een Australisch hoofdofficier, dat onder de supervisie 
van G 2 alle inlichtingen coördineerde. Ik achtte dit bureau over- 
bodig. Naar mijn mening was G 2 zelf het aangewezen A.I.B., 
en zou de zaak sneller en eenvoudiger lopen, als in G 2 gealli- 
eerde verbindingsofficieren te werk waren gesteld, die daarin 
hun eigen dienst vertegenwoordigden. Ik weet dat generaal Wil- 
loughby niets liever had gewild, maar hij kon dit blijkbaar niet 
van de Australiërs gedaan krijgen. en het bleef zo. Voor de 
N.E.F.I.S. stelde ik een regeling vast, waarbij B.S.O. de chef 
bleef en in G 2 verbindingsofficieren aanstelde, die tevens con- 
tact hielden met het A.I.B. Wij zijn die overbodige instantie niet 
kwijtgeraakt, maar deze regeling heeft tenslotte niet onbevredi- 
gend gewerkt. 

Dan waren er nog wonderlijke organisaties, die wel voeling 
hielden met A.I.B. en G 2, doch niettemin een grote zelfstandig- 
heid behielden. Er was bijv. een Brits (niet Australisch) bureau 
dat zich S.R.D. noemde (Strategic Reconnaissance Department) 
en zich uitsluitend met S.O. ophield, waarbij de grootste ge- 
heimzinnigheid werd betracht. Toen ik aan de leider vroeg of 
zijn dienst een onderdeel was van de Brrtse S.O.E., kreeg ik een 
zeer beleefd doch ontwijkend antwoord. 

De leiders hadden ook contact met de heer van der Plas, en 
ik kon dan weer met deze Indische instantie confereren. Waarom 
operaties van dergelijke aard in Nederlands bezet gebied niet 
door de derde afdeling van N.E.F.I.S. konden geschieden 
(N.E.F.I.S. 111), begreep ik niet, tenzij het de bedoeling was, 
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Britse invloed in ons gebied te vestigen, onder de schone schuil- 
naam van ,,Strategie Reconnaissance". 

Er was ook nog een ,,Far Eastern Liaison Office" (F.E.L.O.). 
Doel: subversieve propaganda. Aanvankelijk was het onderge- 
bracht bij het A.I.B., maar het was naar de zin van generaal 
MacArthur te politiek getint, en aangezien hij militair en politiek 
streng gescheiden hield, was het uit A.I.B. verwijderd. Het bureau 
stelde strooibiljetten met een propagandistische strekking op 
teneinde deze in bezet gebied te verspreiden. Het moest wel 
contact houden met G 2, A.I.B., N.E.F.I.S. en ...... N.I.G.I.S., 
want deze had ook een soortgelijke zeer geheime civiele (,,bush- 
hush") dienst. Hieraan werkte de heer van der Pias ook mee. 
Maar wat een onnodig zware organisatie, wat een oneconomi- 
sche opzet, en ...... wat een bron van wrijvingen." 

) MacArthur 1941-1951 ,,Victory in the Pacific" by Major-General De commissie laat hier een aantal citaten volgen uit het boek l) 
Charles A. Willoughby and John Chamberlain. van het hoofd der geallieerde inlichtingendiensten in Australië, 

generaal Willoughby, waaruit een meer algemeen beeld omtrent het 
werk van de geallieerde geheime diensten in hun geheel in deze sector 
van het oorlogstoneel kan worden verkregen: 

,,Of the several branches of the intelligence service established 
at Brisbane, the so-called Allied Intelligence Bureau (AIB), a 
clandistine outfit, was easily the most picturesque. This was the 
organization that worked behind the Japanese lines from Singa- 
pore to Guadalcanal. Like its operations: ......... the history of 
the AIB is a secret, little-publicized but highly important chapter 
in the story of the Southwest Pacific. From the Solomons to 
Borneo, from Java to the Philippines, a small adventurous group 
of carefully trained specialists spread a network of observers 
and operatives behind the enemy lines wel1 in advance of our 
main body . . . . . . . . . Operating in almost total isolation and nor- 
mally without hope of outside support, every expedition was 
carried out in the face of great personal risk. If discovered by 
the enemy, the small parties were doomed to almost certain 
capture and probable death. In that event those who died quickly 
were fortunate . . . . . . . . . Jungle-wise ,,coast-watchers", with tiny 
radio transmitter-receiver outfits, remained behind as the Japa- 
nese invasion wave swept forward ..... ... . From these few fear- 
less men a powerful network of sea, air and ground spotters 
was developed until finally it became impossible for the enemy 
to make a single major niove on the surface or in the sky without 
intelligence reports being flashed in advance to Allied forces.". 

,,In order to eleminate duplication of effort and tighten opera- 
tional control of G-2, al1 activities of the various intelligence 
agencies in Australia concerned with clandestine or secret opera- 
tions were merged under a single organization, the ,,Allied Intel- 
ligence Bureau", or A.I.B. On 6 July 1942, a GHQ directive 
established this organization, to ,,obtain and report information 
of the enemy, weaken the enemy by sabotage and destruction of 
morale, and to lend aid and assistance to local efforts to the 
Same end in enemy occupied territories". Its field of operations 
was in the Southwest Pacific Area, exclusive of the continents 
of Tasmania and Australia. . . . . ." 

,,......... It was found necessary to adjust the organizational 
structure on a ,,geographicM rather than a purely ,,functionalW 
basis primarily to protect and reconcile political sovereignties. 
A very interesting figure emerged in the often delicate negotia- 
tions, one Mr. van der Plas, a former Governor of Eastern Java, 
related to native princes, and a topflight diplomat. His persua- 
sive formula was the division of the vast Southwest Pacific along 
colonial lines, preserving the prewar status quo.". 

,,In mid-March 1942 General Sir Thornas Blamey, the Austra- 
lian Senior Cominander, thought that a subversion-sabotage 
organization for special assignments would probably be useful. 
The suggestion came from London, which transferred a clever 
specialist, Colonel E. G. Mott, who was formerly in Malaya, 
to assist in establishing an Australian Section of the famous 
British ,,special operations". Activation of this unit was author- 
ized by headquarters as the ,,Inter Allied Services Department". 
Actually an innocuous cover name, the ISD was promptly incor- 
porated into the Allied Intelligence Bureau in the directive of 
July 6, 1942. 

T a  quote from intelligence notes of the period: ISD came 
again into great prominence during 1945 when Australian head- 
quarters was in urgent need of detailed information concerning 
Borneo and the islands adjacent thereto. During this period of 
intense activity, in preparation for landing attacks, GHQ received 
much of its field intelligence from operatives, most of whom had 
been dropped by aircraft. Over a hundred penetrations were 
succesfully carried out . . . . . . . . .". 
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1) Noot van de commissie: ,,Cairon zal , ,Djeddah dienen te zijn. 
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') Dit was de radjah van Serawak, Sir Vyner Brooke. 

,,The problem of the Netherlands Sub-Section of AIB was 
rendered acute by the serious shortage of personnel in every 
branch of the remnant Dutch forces in Australia and by the 
fact that agents were compelled to operate in areas known to 
be intensely hostile. A total of 30 projects were undertaken by 
the Dutch Section from the middle of September 1942, through 
the middle of August 1945. More than onethird of these projects 
had to be written off as ,,lost or captured"; many of these 
instances involved only one agent rather than a whole party; 
nevertheless, whole parties of several individuals each did disap- 
pear in the dragnet of the Japanese ,,Kempei-Tal", aided and 
abetted by local collaborators. 

On the credit side is a record of nineteen parties having ob- 
tained considerable information, primarily of irnportance to the 
Dutch.. . . . . . . . 

The Netherlands Section was responsible for the development 
of a highly efficient radio transmitting and receiving unit, espe- 
cially adapted to the needs of the agents operating in remote 
parts and having need for communication with GHQ through 
AIB; this Dutch radio set was utilized by the Philippine parties 
with great succes later on. 

A very specialised unit called Secret Intelligence Australia 
(SIA) was organised to deal with subversion. Soine of its more 
interesting operations were concerned with the introduction of 
native Moslem priests into Indonesia and elsewhere. The real 
purpose was to collect intelligente, but it also contributed to 
maintaining Islamitic solidarity to offset the current Japanese 
racial propaganda. For its purpose authentic ,,Hadjis" were im- 
ported from Cairo.". l) 

,,In these days the casualty rate was high among Dutch and 
Australian operatives attempting to penetrate the Netherlands 
East Indies, Borneo and the islands to the north of Australia. 
The Rajah 7 considered that the use of itinerant Moslem priests 
whom the natives were not likely to betray had good practica1 
possibilities. Some difficulty was experienced in inserting these 
specialized agents, however, and still more in following up to 
obtain results of their activities. Several of them were apparently 
captured by the Japanese, who could not be too much impressed 
by green turbans; nothing was heard from them agnin. Others 
managed to obtain useful information before Allied forces 
occupied the islands in the Halrnaheras, particularly Morotai. 

Secret Intelligence Australia assisted in the development of a 
Celebes coast-watcher net; other parties operated in the Banda 
Sea area, flashing their signals to the net-control stations at Biak 
and Darwin. SIA communicatioi~s were operated in conjunction 
with the efficient Netherlands net. The group succeeded in esta- 
blishing five excellent information and weather-reporting stations 
in the hostile Java area. One operated off Soerabaja, in the west, 
while another covered the Sunda Straits between Java and 
Sumatra; three others were on perimeter islands. These stations 
were in operation at the war's end, and, in fact were continued 
for a while after the cessation of hostilities in order to check 
movements of Japanese renegade forces. 

The whole record of the Allied Intelligence Bureau and its 
components is brilliant. In a single year, 155 sorties were made 
int0 enemy territory - 91 by land-based aircraft, 14 by sub- 
marine of surface craft, 50 bij flying boat; about 350.000 pounds 
of supplies were air-dropped or delivered to parties. Although 
they ,,worked in the shadows" and combat was definitely not 
one of their missions, these parties were sometimes forced to 
fight; over the years they killed substantial numbers of the 
enemy and brought in 150 high-level prisoners for interrogation. 
A little-advertised but calculated by-product of their silent work 
is found in the spectacular rescue of hundreds of Allied air, 
ground, or naval personnel, crashlanded or lost in enemy 
territory.". 

3 2. Ceylon 

In paragraaf 4 van hoofdstuk V heeft de commissie gewezen op 
het Indië-detachement van de Prinses Trene-Brigade en de commando's. 

Het grootste gedeelte van het Indië-detachement is na aankomst 
in Januari 1942 in het Verre Oosten gebleven en heeft daar ver- 
schillende taken vervuld. Eén van deze taken wordt genoemd in het 
schrijven van admiraal Furstner van 2 April 1942 aan de bevelhebber 
in het Verre Oosten. Hierin deelde admiraal Furstner de B.S.O. mede, 
dat de Regering de oprichting overwoog van een Nederlandse orga- 
nisatie ,,Special Operations". 



De bedoeling was het in het leven roepen van een op Engelse 
leest geschoeide organisatie, welke volgens door de Engelsen 
verkregen ervaringen zou moeten worden georganiseerd en opgeleid 
voor het verrichten van vernielingen, sabotage en aanvallen, teneinde 
de vijand zo veel mogelijk afbreuk te doen. 

Op 7 Mei 1942 vaardigde de B.S.O., admiraal Helfrich, voor de 
Nederlandse organisatie ,,Special Operations" de volgende richtlijnen 
uit: 

,,l. De vanuit Ceylon tegen N.O.I. uit te voeren S.O. zijn te 
splitsen in: 

a. Het inbrengen en terughalen van enkele personen tot het 
verkrijgen van inlichtingen. 

b. Het inbrengen en ter plaatse in stand houden van een 
kleine groep, die contact maakt met het loyale deel van de be- 
volking en berichten per radio aan Colombo doorgeeft. 

c. Het inbrengen en in stand houden c.q. terughalen van 
kleine zwaar bewapende afdeelingen voor het voeren van den 
guerilla-oorlog, het maken van propaganda onder de bevolking 
en deze tot anti-Japansche daden aan te sporen. 

d.  Het aanvoeren van wapenen, ammunitie aan de onder c 
genoemde strijdende bevolking. 

e. Het aan land zetten van kleine, speciaal uitgeruste af- 
deelingen, teneinde bepaalde objecten, zooals vliegtuigen, schepen, 
havenwerken e.d. te vernietigen en het wederom terughalen van 
die afdeelingen na afloop van hun operatie. 

f .  Het aan land brengen van een Commando van eenige 
sterkte. 

2. De S.O. genoemd onder l f  kan gevoegelijk als onuitvoer- 
baar beschouwd worden, daar: 

1. De sterkte van de P.I. Brigade (in Ceylon), zelfs 
indien deze geheel bruikbaar zou zijn, te gering is. 

2. De overbrenging van een dergelijk Cominando per o/z 
boot niet mogelijk is en vervoer per bovenwater-schip ecn 
strategische manoeuvre van een groot deel der E.F. (Eastern 
Fleet) tengevolge zou hebben. 

3. De overige onder 1 genoemde S.o.'s zijn alle wel uit- 
voerbaar. 

4. Bij de bepaling van voorkeur voor de uitvoering dezer 
S.o.'s moeten de volgende punten in acht worden genomen: 

1 .  De groote afstand Colombo-Sumatra. 
2. De beschikbare vervoersmiddelen (als regel per o/z 

boot, welke niet steeds beschikbaar zijn en zeker niet in 
grooten getale). 

3. Het nut van de S.O. voor de werkelijke oorlog- 
voering. (De S.O. mag niet ontaarden in een avon- 
tuurlijke bezighouderij van de P.I. Brigade, doch moet 
een reëele oorlogsbijdrage vormen). 

5 .  De S.o.'s genoemd onder l a  t/m l e  kunnen derhalve 
bekeken worden in het licht van 4: 

la .  Heeft zeer veel nut als voorbereiding voor l b  en 
is gemakkelijk uitvoerbaar. 

l b .  Is vrij gemakkelijk uit te voeren, de o/z boot 
behoeft slechts één reis te maken, welke nog met andere 
opdrachten te con~bineeren is. Het verkrijgen van in- 
lichtingen is onmisbaar voor het opzetten van andere, 
grootere operaties. 

l c l ld .  l d  is een gevolg van een geslaagde IC S.O. 
en moet gelijktijdig met I C  worden beschouwd. 

Zij vereischen als het ware een ferry-dienst tusschen 
Colombo en Sumatra wat i.v.m. het vermelde sub 4 (2) 
bezwaarlijk is. Zij hebben het voordeel, dat de bevolking 
merkt. dat de Nederlandsche weermacht nog niet uitge- 
schakeld is en dat de Japanners troepen moeten afzonderen 
om de guerilla's op te sporen en de rust te herstellen. Indien 
deze operatie wordt uitgevoerd op de W.kust van Atjeh, 
waar geen belangrijke militaire objecten in de nabijheid lig- 
gen, zal deze S.O. echter weinig reëel nut afwerpen voor de 
eigenlijke oorlogvoering. 

l e .  Deze S.O. is niet moeilijker uit te voeren dan 
die onder l b .  Met nut voor de eigenlijke oorlogvoering 
is zeer groot. 

6. Resumeerende wordt de volgorde van de S.o.'s de 
volgende: 

l a ,  l b ,  le, I C  en l d ,  (lf) 
En ige  van deze S.o.'s zijn te combineeren. 



1) Memoires van C. E.  L. Heljrich, luitenant-admiraal b.d. 
Tweede Deel. Glorie en Tragedie, blz. 40-42. 

7 .  Waar de training van de P.I. Brigade voor S.O. nog 
ter hand moet worden genomen, kan punt 6 tevcns de richt- 
lijnen voor deze training aangeven. Hierbij wordt opgemerkt, 
dat voor een S.O. l a  eenige personm (Pcl, Wiji~l?zaIer:, 
Scheepens) zonder voorafgaande training beschikbaar zijn." 

Op 1 Atigustus 1942 vaardigde de Bevelhebber der Strijdkrachtcri 
in het Oosten de volgende beschikking uit: 

,,Overwegende: 
I. Dat van het hier te lande verblijvende IIIe detachement 

der ,,Prinses Irene Brigade" een zorgvuldige keuring en schifting 
van het personeel van dat detachement heeft plaats gevonden, 
met het oog op indeeling en werkzaamheden; 

2.  dat een deel van dit personeei tot een afzonderlijk korps 
is vereenigd geworden; 

3. dat het overig gedeelte van dit personeel ter beschikking 
voor algemeene diensten is bestemd geworden; 

4. dat derhalve het hier te lande verblijvende IIIe detache- 
ment van de ,,Prinses Irene Brigade" als zoodanig is opgeheven; 

5. dat het gewenscht is voor het nieuw gevormde detache- 
ment richtlijnen vast te stellen; 

Bepaalt: 
1. Het detachement vermeld onder 2 van de overwegingen 

van deze Beschikking wordt voortaan aangeduid met den naam 
,,Korps Insulinde". 

2. Het Korps Insulinde wordt onder de bevelen van den 
majoor K.N.I.L. F. Mollinger gesteld. 

3. Het Korps Insulinde wordt gehuisvest in een kamp nabil 
Colombo, verder aan te duiden als ,,Kamp D". 

4. De Korpscommandant oefent zijn werkzaamheden uit in 
rechtstreeksch overleg met mij of met den Chef van den Staf 
van cie Strijdkrachten in het Oosten. 

5. Alle ,,dienstx-correspondentie betreffende het Korps Insu- 
linde eil/of het Kamp D behoort te worden geadresseerd aan den 
Chef van den Staf van de Strijdkrachten in hzt Oosten, die ook 
eventueel voor doorzending aan den betrokken geadresseerde 
zorg draagt. 

6. De officier, belast met den inlichtingendienst van het 
Hoofdkwartier B.S.O. zal den Korpscornmaiidant alle beschik- 
bare inlichtingen verstrekken, d ie  hij voor een goede ~iitoeiening 
van zijn taak noodig heeft. 

7. De bemoeiingen van het Hoofdkwartier B.S.O. met het 
Korps Insulinde bepalen zich tot de bovengenoemde met dien 
verstande, dat telkenmale, wanneer zulks gevraagd wordt hulp 
er1 tusschenkomst zal worden verleend zonder dat voor het ver- 
leenen van deze hulp of tusschenkomst uitleg of verantwoording 
zal worden verlangd." 

De heer Helfrich schrijft in zijn boek I )  het volgende over het werk 
van de Nederlandse organisatie voor ,,special operations": 

,,Toen echter beslist werd, dat het (Indië) detachement (van de 
Prinses Irene-brigade) niet naar Engeland zou terugkeren, doch 
dat ik moest trachten er een ,,Netherlands Special Operations" 
(N.S.0.)-organisatie van te maken, werden na medische keuring 
en selectie 40 man geschikt bevonden het moeizame, gevaarlijke 
werk in een tropenklimaat te verrichten. Zij werden daartoe 
aanvankelijk opgeleid in een daarvoor bestemd Engels kamp in 
Brits-Indië; later werd de voortgezette opleiding zelf ter hand 
genomen in een kamp (Kamp D )  bij Moratuwa op de westkust 
van Ceylon, zuid van Colombo. In het detachement waren slechts 
weinig Indië-kenners, nl. de luitenant-kolonel L. A. van der? 
Berge en de eerste luitenant H. E. Wijtzn~alen. Later werden nog 
uit Engeland enige officieren van het K.N.I.L. uitgezonden, die 
vóór de oorlog in Indië reeds naar Engeland waren gedirigeerd 
om daar in dat speciale commando-werk opgeleid te worden. 
Het waren de majoors F. Mollinper, die met de opleiding werd 
belast, en H. G. C. Pel. De niet bij de Special Operations inge- 
deelde manschappen werden, naarmate zij al dan niet voor de 
tropen waren goedgekeurd, tewerkgesteld op Ceylon (voorna- 
melijk bij de gronddienst van de M.L.D.), respectievelijk in 
Australië, en kolonel van Voorst Evekink ging naar Engeland 
terug. Voor hem was in zijn rang geen plaats meer bij één der 
(verkleinde) groepen, terwijl verdere uitzending van personeel 
der brigade geen zin had. Overste van den Berge werd naar 
Australië doorgezonden waar hij later militair commandant op 
Merauke (Nieuw-Guinea) werd. 

Uiteraard moest de activiteit van de Nederlandse groep, die 
wij de naam Korps Insulinde toedachten, gecoordineerd wor- 



99345 ( Wingender) 

99352 ( Wingender) 

99349 (Wingender) 

88526 (Molli>:ger) 

88532 (Mollinger) 

den met soortgelijke werkzaamheden van de Britten. Wij hadden 
in ons Hoofdkwartier een bescheiden inlichtingendienst opgezet 
onder leiding van de mede-geëvacueerde 1uit.t.z. l e  kl. (later 
kap.1uit.t.z.) C. J. Wingelider, die reeds te Batavia bij dezelfde 
dienst op het Commandement der Zeemacht had gewerkt. Van 
de  Britse officier, die onder generaal Wave11 op Java met de 
,,intelligenceW (inlichtingen) belast was geweest, en met het 
Hoofdkwartier van de generaal uit Java naar Ceylon was ge- 
evacueerd, hoorde ik, dat een aantal radiozenders op Java en 
Sumatra was achtergelaten, in handen van Nederlandse leger- 
autoriteiten, met het doel ze als geheime zenders te gebruiken 
na de bezetting door de vijand. Dit was voor mij iets nieuws. Eén 
van die zenders zou in het bezit van generaal-majoor R. T. Over- 
akker (K.N.I.L.) op Sumatra komen. Zendtijden, golflengte en 
codes waren geregeld. Inderdaad werd contact met de generaal 
verkregen door ons marine-radiostation aan de westkust van 
Ceylon, ,,Beach-View", waarbij echter bleek, dat hij op Sumatra 
seinde over een der normale P.T.T.-stations. De berichten waren 
kort en dikwijls onduidelijk, doch de algemene indruk van de 
toestand was niet gunstig. Tegen het einde van 1942 viel het con- 
tact geheel weg; uit de laatste telegrammen moesten wij ver- 
nemen, dat hij zijn positie hopeloos achtte en de guerillastrijd 
zou moeten opgeven. Hij werd later, met kolonel G. F. V. Go- 
serzson, geëxecuteerd. 

Ceylon bleek een weinig geschikte plaats voor een luisterdienst 
naar de vijandelijke omroep in Nederlandsch-Indië. De berichten 
kwamen slecht over. Later bleek, dat dit in Australië beter lukte 
en nadien kregen wij ze via dat land.". 

Kapitein luitenant ter zee b.d. C. J. A .  Wingender is einde Februari 
1942 op last van admiraal Helfrich naar Colombo geëvacueerd, waar 
hij begin Maart is aangekomen. Reeds op Java diende de heer Win- 
gerzder bij de inlichtingendienst en zo kreeg hij de opdracht op Ceylon 
een inlichtingendienst op te zetten. 

Reeds zeer snel had hij goede relaties met de in Colombo bestaande 
Engelse' inlichtingendienst. Enig contact was er vóór die tijd reeds 
geweest via Britse, Australische en Amerikaanse liaison-officieren in 
Batavia. De heer Wingender had voorts gedurende een week - nog 
voordat Nederland in oorlog met Japan was - te Singapore een 
speciale Engelse cursus op het gebied van radiopeilstations en van 
radioverkeer gevolgd. De instanties uit Singapore waren eveneens naar 
Colombo geëvacueerd en het kostte dan ook geen grote moeite om 
de banden weer aan te knopen. 

De inlichtingen waren, vooral gedurende de eerste periode, speciaal 
bestemd voor intern gebruik, voor voorlichting dus van de eigen 
mensen. Later is onze bijdrage van meer betekenis voor de geallieer- 
den geworden. 

Toen de heer Wingcrzder in 1942 in Colombo arriveerde, lag daar 
o.m. de ,,Colombian; aan boord daarvan was een detachement van 
de Prinses Irene-Brigade ter sterkte van ongeveer 80 à 90 man, dat 
onder bevel stond van kolonel van Voorst Evekink. Het was een 
vooruitgezonden detachement, dat op weg naar Java door de capitu- 
latie was overvallen en in Colombo terecht was gekoíneii. Op aan- 
wijzing van de B.D.Z., admiraal Furstner te Londen, is uit dat de- 
tachement een speciaal onderdeel geformeerd voor speciale opdrach- 
ten. Daarvoor zijn die mensen genomen, die lichamelijk en geestelijk 
voor dit werk geschikt werden geacht. Dit onderdeel bedroeg onge- 
veer een man of 70 à $0; het kreeg een eigen verzorgingsdienst; de 
schuilnaam was korps Insulinde. Van Londen uit is een drietal offi- 
cieren gezonden, de heren Mollinger, Pel en Scheepens, die in Enge- 
land een comnlando-opleiding gevolgd hadden. 

De heer Mollinger is op 19 Mei 1942 uit Engeland vertrokken. 
Toen hij aankwam, zat het detachement van de Prinses Irene Brigade 
op Saugor, midden in Centraal Brits-Indië. Daar was een militair 
kamp en onder leiding van de Indische officieren werd daar ge- 
traind. Aldaar heeft de heer Mollinger vrijwilligers gevraagd 
voor de special operations. Die heeft hij ook gekregen, zij het met 
heel veel moeite, want men had geen vertrouwen meer in enigerlei 
leiding. De heer Mollinger kreeg toch een man of tachtig. Deze 
mensen heeft hij opgeleid; door middel van de Engelse special 
operations-branch, die daar was, hebben zij een cursus gekregen in dit 
vak, in het bijzonder in het werken met explosieven. Daarna heeft 
de heer Mollinger deze tachtig man meegenomen naar Colombo 
voor amphibische oefeningen. Hij heeft dit commando van admiraal 
Furstner gekregen op grond van zijn opleiding in Engeland voor 
special operations. Tot begin Maart 1943 is hij in Colombo geweest. 
In die tijd is de troep opgeleid; in December 1942 heeft de eerste 
landing op Sumatra's Westkust plaats gehad. De volgende landing, 
waarover nogal veel te doen is geweest met de toenmalige kolonel 
van der Kun, heeft later, ongeveer Februari 1943, plaats gevonden. 
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D e  heer van der Kun kon aanvankelijk geen onderzeeboten ter be- 
schikking stellen. 

Deze landingen hebben wel wat succes opgeleverd, doch daverend is 
het niet geweest. D e  grootste handicap was, dat  de Indonesiërs het spel- 
letje niet erg goed meespeelden. Direct na de landing waarschuwden 
zij de Japanners, die dan spoedig kwamen. Voor het geallieerde 
commando zijn toch wel belangrijke gegevens verzameld over de wijze 
van bezetten van de  kust, de  sterkte en de stand van zaken op het 
eiland Sumatra. 

D e  heer Mollinger was van mening, dat  het werk voor 100 procent 
aan zijn doel heeft beantwoord. Bij dergelijke onderneiningen moei 
men niet verwachten direct een éclatant succes te hebbrn. Bij 
intelligente-werk gaat het geleidelijk aan; de gegevens worden ge- 
coilipileerd tot men ecn exact beeld van de toestand heeft. Na twee 
of drie landingen kan men nog heel weinig exacts mededelcn. 

Met kolonel van der Kun heeft de  heer Mollinger veel moeilijk- 
heden gehad. Admiraal Helfrich was altijd o p  reis; kolonel van der 
Kun was zijn chef staf. Van alles, wat de heer Mollinger deed, moest 
hij rekening en verantwoording afleggen aan het marinecommando. 
Dit is altijd goed gegaan zolang admiraal Helfriclz aanwezig was. 
Van kolonel van der Kun kon de heer Mollingcr geen duikboot los 
krijgen. Deze wilde die ook niet aan de  Engelsen vragen. D e  heer 
Mollinger vond het varen voor de special operations belangrijker 
dan het werk van de duikboten, die zes maanden in de Straat Ma- 
lakka patrouilleerden en in die periode dan slechts één heel klein 
Japans scheepje in  de grond boorden. Wanneer de herovering van 
Malakka kwaadschiks zou moeten gebeuren, was de bezetting van 
de noordpunt van Sumatra noodzakelijk om een overwicht in de 
lucht te kunnen krijgen. Alle andere plaatsen, van waar men met 
vliegtuigen de actie boven blalakka zou moeten steunen, lagen zo ver 
weg, dat de tijd, gedurende welke de vliegtuigen boven Malakka zouden 
kunnen blijven gedurende een actie, veel te kort was om efficient te  
zijn. Daarom was het juist zo belangrijk, dat van Sumatra alle nodige 
gegevens verzameld werden. Kolonel van der Kun zag dit anders. 
Dit is toen nogal hoog gelopen. Kolonel van der Kun heeft ge- 
rapporteerd, dat hij met de heer Mollilîger niet kon werken; toen is 
deze overgeplaatst naar West-Indië. 

D e  heer L. G. L. van der Kun verklaarde dat de heer Mollinger 
werd gec~enseerd o m  wat hij aan inlichtingen binnenkreeg over te 
dragen aan de afdeling Inlichtingen bij de B.S.O.; dit gebeurde nooit. 
Toen kwam de heer van der Kun er o p  een dag achter dat de hezr 
Mollinger op eigen gelegenheid inlichtingen bij de Britten had inge- 
wonnen en daarmede ook had gewerkt, ronder dat het hoofdkwartier 
ervan wist. Daar heeft de heer van der Kun aanmerkingen op ge- 
maakt. Dit is toen aanleiding tot onenigheid geworden. De heer Mol- 
linger is toen onverwachts door Londen overgeplaatst naar Siirinaine. 
Dit heeft nogal wat opschudding in het korps Insulinde verwekt. 

Hier kwam een andere geschiedenis bij, n.l. dat  de  opvolger van 
majoor Mollinger, de latere overste Pel - o m  voor de heer van der 
Kun onbekende redenen - niet dezelfde goede naam had, die d?  
heer Mollinger ongetwijfeld bij zijn ondergeschikten had. D e  heer Pel 
heeft bij d e  acties o p  Sumatra's Westkust in  December 1942 en in 
Februari 1943 het bevel gevoerd. Admiraal Helfrich was tijdens de 
tweede actie niet in  Colombo. Met heel veel moeite heeft de  heer van 
der Kun voor deze tweede actie een onderzeeboot van de  Engelsen los- 
gekregen; dezen waren helemaal niet geïnteresseerd bij een ander ge- 
bruik van de onderzeeboten dan  voor de eigenlijke oorlogvoering. D e  
B.S.O. hechtte wel waarde aan dit soort ondernemingen. Die onderzee- 
boot had de  heer van der Kun dus met heel veel moeite losgekregen en 
hij had moeten beloven, dat  zij niet zou worden blootgesteld aan enig 
gevaar tengevolge van die onderneming. Zij moesten desnoods de 
troepen prijs geven, als het niet anders kon, maar die onderzeeboot 
moest en zou heel terugkomen. Die instructies had de  heer van der 
Kun ook heel nadrukkelijk aan de  heer Pel gegeven en deze is er toeti 
met de  zijnen o p  uitgetrokken. 

Aanvankelijk leek het, dat dit soort ondernemingen wel wat kon 
worden; de  bevolking was heel vriendschappelijk. toen voor de eeïstz 
maal deze mensen bij haar kwamen e11 het zag er nogal hoopvol 
uit. Zij zijn er dus een tweede keer heengegaan en toen bleek de 
atinosfeer veranderd te zijn. De bevolking was orirustig en overste 
Pel had het gevoel. dat er iets haperde. hetgeen inderdaad het geval 
bleek te zijn. Plotseling werden zij n.l. beschoten en niet incidenteel 
met geweren, maar er kwamen zelfs mortieren aan te pas. Die onder- 
zeeboot was ook inmiddels, als afgesproken, in de buurt gelcomrn 
en was heel dicht bij de kust o m  de m'enszii af te halen. Overste Pel 
zat aan zijn zeer nadrukkelijke orders vast om de onderzeeboot gren 
enkel risico te laten lopen, dus hij heeft zo snel als mogelijk de zaak 
opgepakt en geprobeerd terug te komen op dz  ondzr re rb~ot ,  wat 
uiteindelijk is gelukt. Door sommigen van zijn - niet volledig inge- 

35 



88544-85546 (Mollinger) 

68884 (van der Kun) 

68885 (van der Kun 

i~chte - ondergeschikten werd dat gezien als een nodeloos over- 
haaste terugtocht. De heer van der Kun meende, clai dit één van de 
redenen kan zijn geweest, dat overste Pel niet dezelfde goede reputatie 
had bij sommige ondergeschikten als majoor Mollinger. 

Toen de heer Pel de heer Mollinger zou vervangen bleek het, dat 
de heer Pel helemaal niet op de hoogte was. Deze was immer en 
stelselmatig buiten alles gehouden, behalve de zuiver huishoudelijke 
zaken. Hij wist niets van geheime archieven en ook niets van de in- 
lichtingen en de contacten, die de heer Mollinger met bepaalde in- 
stanties had. Hij wist ook niets van de samenwerking, die er met de 
Engelsen op dat gebied bestond. 

De heer Mollinger deelde naar aanleiding van deze verklaring van 
de heer van der Kun mede, dat het laatste gedeelte niet juist is. De 
heer Pel was wel volledig van alles op de hoogte. De heer Mollinger 
heeft hem juist een bijzonder grote zelfstandigheid gegeven. D e  heren 
Mollinger en Pel hadden een gemeenschappelijke zitkamer en zaten dus 
dagelijks bij elkaar. Pel en de luitenant-adjudant Ritter waren beiden 
van alles op de hoogte. De kwestie met de onderzeeboot was voor 
kolonel van der Kun de klap op de vuurpijl. 

Van Ceylon uit, zo veivolgde de heer van der Kun, was reeds in 
Mei 1942, voordat dus het korps Insulinde bestond, een speciale 
operatie uitgevoerd. Toen is een jeugdige I e  luitenant, met een sterk 
Indisch uiterlijk, afgezet aan een baai ten Zuiden van Padang met de 
bedoeling, dat hij daar zou proberen contact op te nemen met bepaal- 
de mensen, die vóór de capitulatie in 1942 radiotoestellen in handen 
hadden gekregen. Deze rddiotoestellen waren achtergelaten om te 
proberen na de Japanse bezetting contact te houden met de buiten- 
wereld. E r  is een verslag over in telegramstijl, luidende: 

,,De K 14 heeft onder luitenant-ter-zee van Boetzelaer in Mei 
1942 aan den wal gezet in de Boengoesbaai luitenant Wijnmalen 
van het KNIL. Die kende Padang en omstreken en kende 
bovendien de taal. Toen de onderzeeboot terugkwam om Wijn- 
malciz op te halen, was Wijnmalen er niet en er was ook geen 
Japansche actie. De onderzeeboot is nog een paar maal terug- 
gekomen, maar Wijnnialerz is niet teruggekomen. Na den oorlog 
heb ik gehoord, dat Wijlzinalen in handen was gevallzn van de 
Kempeitai en zonder iets verraden te hebben afgemaakt is. Wij 
hebben toen in samenwerking met de Engelschen een organisatie 
in het leven geroepen, die wij noemden Netherlands Special 
Operations. Daarvoor werden uitgestuurd de in Engeland opge- 
leide majoor Mollinger, kapitein Pel en le-luitenant Scheepens, 
allen van het K.N.I.L.". 

Het enige, dat de heer van der Kun van majoor Mollinger bekend 
is, is, dat hij in Engeland de opleiding voor special operations, silent 
killing en commandowerk heeft gehad. 

Admiraal Furstner, bevelhebber der zeestrijdkrachten, zag daar heil 
in en hij meende, dat met gebruikmaking van de bekwaamheden van 
de officieren Mollinger, Pel en Scheepens die paar man van de ,,Co- 
lombia" - het waren er tenslotte 180 - wel zouden kunnen worden 
gebruikt voor special operations, zwarte kunst in het algemeen, sabo- 
tage. De Engelsen hebben er nooit enige belangstelling voor gehad, 
want zij wilden Sumatra liefst zo rustig mogelijk houden, daar 
vooral niet de aandacht op vestigen en daardoor de Japanners tot 
troepenconcentraties of anderszins brengen. Dus alles, wat men tegen 
Sumatra heeft kunnen ondernemen, is niet dan met veel moeite van de 
Engelsen gedaan gekregen, onder het motto van inlichtingen inwinnen. 
Sommige officieren van het korps Insulinde warsen met de heer 
Mollinger aan het hoofd niet altijd even gedisciplineerd. De heer van 
der Kun herinnert zich dat, ondanks de uitdrukkelijke orders voor het 
tegendeel, de heer Scheepens toch eens terugkwam met twee Atjehers, 
die hij had gekidnapt. Er zijn maar weinig aangelegenheden, waar- 
mede men zich zo weinig populair maakt als met het doen ver- 
dwijnen van mensen. Het is wat anders wanneer men op zee een schip 
aanhoudt: in de eerste plaats gebruikten de Jappen die schepen voor 
spionnage en bovendien was het dikwijls ongeoorloofd vervoer. Maar 
wanneer men twee rustig slapende vissers huns ondanks van het strand 
weghaalt en meevoert, maakt men zich niet populair. De heer van der 
Kun achtte de heer Pel hoger er; wèl betrouwbaar. Er zijn van 
die 180 man van de ,,Colombia" 80 geselecteerd en naar Brits-Indië 
gestuurd om te Poona te worden geoefend in special operations. Van 
de S0 bleken er maar 40 bereid en genegen om deel te nemen aan die 
commando-operaties en de rest is toen gedeeltelijk naar de MLD 
Ceylon gegaan en de anderen zijn naar Australië gegaan, waarbij ook 
luitenant-kolonel van den Berge van'wie majoor Mollinger die plus 
minus 40 man had overgenomen. Toen heeft die organisatie de naam 
gekregen van ,,korps Insulinde" en is aanraking gezocht en ge- 
vonden met ,,Subversive Operations Executive"; dat was een organi- 
satie van de Engelsen, die men het gemakkelijkst karakteriseert als 
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handelsspionnage en sabotage. Het is oorspronkelijk een organisatie 
geweest, die onder het Foreign Office werkte, maar in oorlogstijd 
had deze organisatie een meer militair karakter gekregen en stond zij 
onder de Minister for Economic Warfare. De chef daarvan zat te 
Delhi en daar is toen mee samengewerkt. De Engelsen waren de 
Nederlanders, wat dit soort werk betreft, verre voor, want zij hadden 
overal contacten, zodat de Nederlanders voor hun inlichtingen min 
of meer van hen afhankelijk waren, Die samenwerkig is - zolang de 
heer van der Kun in Colonlbo is geweest - altijd goed gegaan. 

Het ging op en af met het succes. De eerste operatie bij 
Troemon in Atjeh had succes. De inlichtingen, die men kreeg, 
hadden evenwel weinig te betekenen. De tweede operatie was niet 
succesvol. Toen zijn de nierisen bijna in een hinderlaag gevallen. 
Inlichtingen waren er heel weinig en de vijand bleek voorbereid. Er is 
nog een operatie uitgevoerd, waarbij luitenant Scheepens die twee 
Atjehers heeft opgelicht. Nog eenmaal is met een Catalina een Brits 
officier afgezet op  Sumatra, en bij die gelegenheid bleek, dat de 
Jappen een zeer efficierit werkende luchtwaarschuwingsdienst hadden 
ingesteld. 

De heer Mollinger stond heei erg op het ,,commandow-standpunt 
en zoals de heer van der Kun reeds zei, de Britten stelden daar geen 
belang in. De Britten wilden gaarne inlichtingen hebben, maar zij 
wilden alles vermijden wat Sumatra en omgeving verontrusten kon. 
Zij wilden vooral geen concentraties van de Japanners daar in de 
buurt, want dat kwam hun niet gelegen. 

Kort voordat de heer van der Kun  uit Ceylon is weggegaan, is 
geprobeerd de zaak over een andere boeg te gooien, omdat er moei- 
lijkheden waren in het vinden van behoorlijke agenten; men is 
toen begonnen met Chinezen, Nederlandse onderdanen. Daar hebben 
zij er wel eiligen van bij elkaar gekregen en toevalligerwijze boven- 
dien een zekere heer Brondgeest, die 25 jaar in China had ge- 
werkt, twee Chinese talen sprak, enz. De heer van der Kun heeft 
naderhand gehoord, dat deze mensen wat meer succes hebben ge- 
had. De Amerikanen hebben ook geprobeerd wat te doen op dit 
gebied. Ze hebben mensen van de O.S.S. - ,,Office of Strategie 
Services" -- daarheen gestuurd en die hadden natuurlijk ook 
Nederlanders van afkomst bij zich. Zij hebben echter heel weinig ge- 
daan gekregen en maakten bovendien de indruk, dat zij economische 
spionnage ten behoeve van Amerika bedreven. 

Luitenant-kolonel H. G. C. Pel is als kapitein in Juni 1941 met 
een aantal andere Indische officieren door wijlen generaal Beren- 
schot, legercommandant van het K.N.I.I,,, naar Engeland gezonden, 
om te helpen de Prinses Irene-Brigade op te leiden. Met het Indië- 
detachement van de brigade is hij begin 1942 op Ceylon aan- 
gekomen. Daar is het korps Insulinde opgericht. De heer Pel was 
tweede officier onder de tegenwoordige generaal Mollinger, die 
toen commandant van het korps was. Het korps heeft zijn op- 
leiding in eerste instantie onder leiding van de Engelsen gehad; 
later is de training geperfectionneerd. Dit laatste deel van de op- 
leiding heeft op Ceylon plaats gevonden. Dit was gericht op de 
toestanden in Indonesië. Er is gewerkt met vrijwilligers, die afkom- 
stig waren uit het Indië-detachement van de Prinses Irene-Brigade, 
en die het korps Insulinde vormden. Deze naam heeft de heer 
Pel nog bedacht. 

Na de training in Brits-Indië is de heer Pel, als hij het zich wel 
herinnert, in September 1942 weer in Colombo teruggekomen. Daar 
was het marinehoofdkwartier onder admiraal Hel f~ i ch ,  waar het 
korps onder ressorteerde. Eerst werd het korps op schepen onder- 
gebracht. De heer Pel is toen belast met het zoeken van een plaats, 
waar zij niet te veel aan nieuwsgierige blikken blootstonden en 
zij de training van de troepen voor landingen op Sumatra ter hand 
konden nemen. 

De eerste landing heeft onder commando van de heer Pel plaats 
gevonden. Nadat hij de heer Mollinger als commandant was op- 
gevolgd, mocht hij niet meer op actie uit. De Engelsen hadden daar 
bezwaar tegen. Zij vonden het te gevaarlijk voor het geval hij in 
handen van de Japanners zou vallen, daar hij als commandant 
natuurlijk op de hoogte was van allerlei gegevens. De heer Pel 
heeft nog eens geprobeerd per vliegtuig mee te gaan, maar dit is 
ook door de Engelsen geweigerd. 

Over de actie bij Troemon op Sumatra vertelde de heer Pel het 
volgende: Kapitein Scheepens was in zijn Atjehse periode geplaatst 
geweest in Bakoengan; Troemon ressorteerde onder Bakoengan. 
Aan de hand van de gegevens uit zijn herinnering heeft deze een 
plaats uitgezocht in de buurt van Troemon, die volgens hem vol- 
komen onbewoond zou zijn. Daar zou de landing plaats hebben. 
De party onder de heer Pel is daar in de nacht geland. Het was 
de bedoeling om met het Atjehse hoofd, dat in Troemon zetelde, 
contact te zoeken. De party bestond uit elf man. Zij zouden landen 



met boten, waar een bewaking bij moest blijven. Kapitein Scheepens 
is met de gehele troep op twee man na in de richting van Troemon 
vertrokken. De heer Pel is met die twee man achtergebleven. In 
de nacht is de groep Scheepens vertrokken; toen het daglicht aan- 
brak zag de heer Pel, dat er Atjehers passeerden en de sporen 
van hun landing in de gaten hadden. Zij hadden de heer Pel en 
de zijnen niet gezien. Even verder riepen zij een Atjeher aan. Het 
bleek, dat daar wel Atjehers woonden, slechts een paar honderd 
nieter van de plaats van landing af. Op het geroep van de pas- 
serende Atjehers is de man uit zijn huis gekomen en naar de 
landingsplaats gegaan. Hij was duidelijk aan het zoeken naar sporen 
ei1 zag ook de boten liggen. Toen heeft de heer Pel hem inge- 
rekend. Hij heeft met hem gepraat en toen bleek, dat het hoofd 
van Troemon door de Japanners was gevangen genomen. De heer 
Pel heeft toen kapitein Sclzeepens gewaarschuwd en laten mede- 
delen, wat hij had gehoord. 

De opdracht aan de party was om contact te zoeken met dit 
l~oofd en deze opdracht was dus van de baan. Zij had de opdracht 
dan terug te keren. 's Avonds tegen donker worden kwam er plotseling 
een storm opzetten; de zee liep op; toen zij probeerden om nog 
vóór de avond terug te gaan naar de onderzeeboot, is dit mislukt. 
De boten werden teruggeslagen en een werd vernield. Op dat 
moment stonden er 300 gewapende Atjehers op de kust en de heer 
Pel moet zeggen, dat de party zich uitstekend hield. Eén van de 
Atjehers herkende hem en kapitein Scheepens en sprak de heer 
I'el aan in het Maleis. Toen zijn zij meegegaan naar Troemon, waar 
zij een hele tijd gezeten hebben, voornamelijk om veel inlichtingen 
te krijgen. Toen bleek de heer Pel al gauw, dat er verraad in het 
spel was, want het waarnemend hoofd liet zich niet zien. Van 
Atjehse zijde werd gepoogd de Japanners, die in Bakoengan zaten 
- de telefoon was defect - op het spoor van de Nederlanders 
te brengen. Dat was voor de heer Pel reden om te zorgen vóór 
die tijd weg te zijn. Uiteindelijk is dat gelukt; de party is met achter- 
lating van één boot bij de onderzeeboot teruggekomen. 

De  heer Pel meent, dat hoofdzakelijk de strubbeling tussen kolo- 
nel van der Kun en majoor Mollinger de reden is geweest voor de 
commandowisseling bij het korps Insulinde. Naar aanleiding van 
de verklaring voor de commissie, dat toen de heer Pel als opvolger 
van de heer Mollinger commandant werd, hij door de laatste on- 
voldoende was ingelicht en dat hij dus kwam te staan voor een 
taak, waaromtrent hij te weinig kennis zou hebben, deelde de heer 
Pel mede, dat dit hoogstens waar zou kunnen zijn met betrekking 
tot de contacten met de Engelsen. Hij heeft het achteraf nooit als 
een bezwaar gevoeld. Majoor Mollinger vond het zeer onaange- 
naam, dat hij weg moest. De heer Pel had inderdaad wel het idee, 
dat hij te weinig ingelicht was. 

99774 (Pe l )  Ofschoon er in de tijd, dat er gelegenheid bestond deze landingen 
uit te voeren, wel degelijk goede berichten binnenkwamen. kreeg 
men, nadat het uitzenden van parties grotendeels gestopt was, in 
de loop van 1944 inlichtingen van opvarenden van prauwen, welke 
werden aangehouden door geallieerde schepen. 

De heer Pel herinnert zich nog een geval van één van die mensen, 
die hij op Ceylon geiioord heeft. Die vertelde o.a. van een weke- 
lijkse of veertiendaagse verbinding van twee schepen langs de 
Westkust van Malakka naar het Noorden. Dat heeft de heer Pel 
toen doorgegeven aan de Engelsen. Er zijn toen onmiddellijk onder- 
zeeboten ingezet, welke één van deze schepen te pakken hebben 
gekregen. Een belangrijke verbinding van de Japanners was zo- 
doende uit de weg geruimd. 

99663 (van  Tzcyll vali Ser -oo~ke~ken)  Mr. S. .i. barcn van Tuyl l  bcin Serooskerlien bevond zich na de 
capitulatie van Nederland in 1940 te Londen. Hij heeft als officier 
bij de Prinses Prene-Brigade gediend. Begin 1942 is een detachement 
van ongeveer honderd vijftig man als kwartiermakers voor het batal- 
jon der brigade, dat als versterking van het K.N.I.L. naar Neder- 
landsch-Indië zou gaan onder leiding van de toenmalige luitenant- 
kolonel van den Berg, op Ceylon aangekomen. Daar brak voor het 
detachement een periode van onzekerheid aan betreffende zijn ver- 
dere lot. Na uitvoerig overleg van de Nederlandse met de Britse 
Regering is toen besloten, dat er uit die honderd vijftig man een 
vrijwilligersgroep zou worden geformeerd, die zou worden opgeleid 
voor de speciale werkzaamheden in verband met de voorbereiding 
van de bevrijding van Nederlandsch-Indië. De hiervoor in het deta- 
chement aangeworven vrijwilligers werden toen georganiseerd in het 
korps Insulinde en kwamen onder leiding van de heer Mollinger. Het 
korps werkte nauw samen met de toenmalige Britse organisatie, 
Force 136, waarvan het hoofdkwartier in Brits-Indië lag, hetwelk 
later te Kandy op Ceylon werd gevestigd. Het korps Insulinde, dat 
ongeveer uit zestig man bestond, was aanvankelijk een autonome 



(van Tuyll van Serooskerken) 

(van Tuyll van Serooskerkrrz) 

(van  Tuyll van Serooskerken) 

(van  Tuyll van Serooskerken) 

(van  Tuyll van Serooskerken) 

(van Tuyll van Serooskerken) 

(van Tuyll van Serooskerken ) 

f van Tuyll van Serooskerken) 

Nederlandse organisatie en is, naar de heer van Tuyll van Seroos- 
kerken meent, in 1943 een onderdeel van Force 136 geworden. 

De eerste actie vond in Mei o f  Juni 1942 plaats. Dit was de 
actie van de toenmalige luitenant Wijnnzale~z, die voor deze actie 
gerecruteerd was uit het detachement. Hij had zich niet aangesloten 
bij het korps Insulinde, omdat hij vóórdien, vanwege zijn donkere 
huidskleur, al uitgezocht was \,oor een éénmansoperatie op Su- 
matra. Pas later, de heer van Tz~yll van Serooskerken meent in 
Augustus 1942, heeft het korps Insulinde een systematische training 
gekregen. 

De eerste actie van het korps vond vlak voor Kertsmis 1942 plaats. 
De groep, welke deze actie uitvoerde keerde op de eerste Kerstdag 
terug. Er hebben daarna nog acties plaats gevonden, maar de heer 
van Tuyll van Serooskerken heeft daar geen deel aan gehad. Naar 
zijn schatting hebben van 1942 tot 1945 een 15-tal operaties plaats 
gevonden. 

Uit één van zijn aantekeningen uit die tijd blijkt, dat de heer 
van Tuyll in 1943-1944 in training is geweest voor het uitvoeren 
van vier operaties, die om verschillende redenen niet zijn door- 
gegaan. Eens b.v. is een operatie niet doorgegaan, omdat de d a g  
vóórdat men zich aan boord van een Britse onderzeeboot zou 
begeven voor het uitvoeren van de actie, deze onderzeeboot order 
kreeg om een gesignaleerde Japanse kruiser bij Penang te gaan 
torpederen. Dat werd vermoedelijk en terecht van grotere prioriteit 
geacht dan de Nederlandse actie, welke was gericht op het vernielen 
van olie-installaties op Noord-Sumatra. 

Het was moeilijk voor de acties van het korps voldoende onder- 
zeeboten te krijgen. De Engelsen zaten met een tekort aan onderzee- 
boten. Het korps Insulinde en ook de andere Britse intelligence- 
organisaties moesten een beroep doen op de onderzeeboten, die 
toevallig in het gebied, waar ook de ,,special operations" zouden 
plaats vinden, opereerden. Als er geen dringende reden was om een 
bepaalde prioriteit aan deze commando-operaties - zoals ze ge- 
noemd werden - te geven, dan gingen andere opdrachten vcor. 

De heer van Tuyll van Serooskerken herinnert zich, dat er ook 
een zekere jalouzie was tussen het korps Insulinde, een organisatie 
van de Britse Royal Marines en een Amerikaanse organisatie. Die 
organisatie had dan ook groepen, die voor ,,special operations" 
getraind waren en die jongelui wilden ook wel eens wat anders dan 
training. Hoewel Sumatra was toegewezen aan het korps Insulinde 
en later aan dat gedeelte van Force 136, waarvan het korps Insu- 
linde deel uitmaakte, moesten de militaire commandanten en, naar 
achteraf bleek speciaal Mountbatten, wel eens aan de Royal Marines 
o f  aan de Amerikanen toestaan acties op Sumatra te ondernemen. 
Dat was natuurlijk niet aangenaam voor de leden van het korps. 
Bovendien kenden deze mensen de Atjehers niet, noch beheersten 
zij de Maleise taal. De heer van Tuyll van Serooskerken herinnert 
zich b.v. een Amerikaanse operatie op het eiland Nias. De mensen 
van de party waren slechts 10 dagen tevoren in de tropen gearri- 
veerd. 

De heer van Tuyll van Serooskerken geloof niet, dat de punten 
van wrijving, die hebben bestaan tussen de heren Mollinger en van 
der Kun,  er toe hebben geleid, dat er minder acties hebben plaats 
gevonden. De strubbelingen in de leiding waren bekend bij de leden 
van het korps, maar zij hebben geen invloed gehad op de geest. 
Er was een zeer sterke teamgeest. Er was nogal een afstand tussen 
de commandant en de troep. De commandant woonde niet in het 
kamp - later tenminste niet - zodat de officieren en onderoffi- 
cieren op elkaar aangewezen waren, waardoor een hechte band 
ontstond. 

De resultaten van de operaties gingen naar de hoofdkwartieren, 
waar de heer vnn Tuyll van Serooskerken verder niet aan te pas 
kwam. Hij weet niet, welke waarde men aan de inlichtingen, welke 
ingewonnen werden, hechtte. Hij gelooft wel, dat er nuttige inlich- 
tingen zijn verkregen. Zo heeft men b.v. dank zij de parties een 
goed inzicht gekregen in de Japanse kustbewaking. 

Oorspronkelijk zou het korps beginnen met het verzamelen van 
inlichtingen over de Japanse bezetting en over de Atjehse bevolking. 
Later zou men overgaan - na voldoende inlichtingen te hebben 
verkregen - tot het opzetten van een agenten-organisatie in bezet 
gebied en het opleiden van inheemse krachten, die aldaar dan be- 
paalde opdrachten zouden uitvoeren. Nog later zouden uit de bevol- 
king guerilla-strijdkrachten, die van wapens zouden worden voor- 
zien, gerecruteerd worden. Men is eigenlijk niet heel veel verder 
gekomen dan het eerste doel: het verzamelen van inlichtingen. Maar 
misichien is ook de duur van de oorlog daaraan debet. 

Contact met de bevolking is bij vrijwel ieder van de operaties tot 
stand gekomen. De heer van Tuyll van Serooskerken gelooft wel te 
kunnen zeggen, dat de Atjehse bevolking met bijzonder veel ge- 
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noegen de Nederlanders begroette, o.m. omdat dezen van wapenen 
waren voorzien. Dit neemt niet weg, dat er natuurlijk ook Atjehers 
waren, die de zaak verrieden. Dat was uiteraard ,,calculated risk". 
Ook Indonesiërs namen aan de operaties deel. 

99685 ( twn Tuyll van Seroo~kerken) Naar aanleiding van de verklaring van de heer Mollinger: ,,De 
landingen hebben wel wat succes opgeleverd, doch daverend is het 
niet geweest. De grootste handicap was, dat de Indonesiërs het 
spelletje niet goed meespeelden. Direct na de landing hebben ze de 
Japanners gewaarschuwd, die dan spoedig kwamen", deelde de heer 
van Tuyll van Seiooskerken mede, dat het er om gaat, wat men 
verwachtte. Hij heeft persoonlijk nooit gedacht, dat, wanneer men 
's nachts om 3 uur door een Atjeh's dorp rondwandelde, het gehele 
dorp de mond zou houden tegen de Japanners. Dat was naar zijn 
gevoelen ondenkbaar. 

De indruk bij hen, zo vervolgde de heer van Tuyll van Seroos- 
kerken, die tot het operationeel gedeelte behoorden, was, dat de 
Britten nogal riskante operaties voorbereidden, niet alleen op Su- 
matra, maar ook elders. Ook in Birma en Siam hebben de Britse 
organisaties verliezen geleden. 

99690 (vcin Trlvll vtrn Scicorkerken) Voor het feit, dat er minder activiteiten zijn ontwikkeld in 1944, 
werd vaak als argument gegeven, dat er geen onderzeeboten ter 
beschikking stonden. Als men dan zei: Zijn onze operaties dan van 
zo weinig belang, dat er niet meer onderzeeboten voor ter beschik- 
king kunnen worden gesteld?, dan werd daarop het antwoord ge- 
geven. dat onderzeeboten niet aan de lopende band gemaakt kun- 
nen worden. 

99692 (vnn Tuyll i niz Srrooskerken) Volgens de heer van Tuyll van Serooskerkelz was de order van 
de Engelsen betreffende onderzeeboten niet zo stringent, dat een 
onderzeeboot in ieder geval weer veilig moest terugkomen, zelfs 
wanneer dit mensenlevens zou kosten. Hij heeft echter alleen met 
de mensen in de  onderreeboot te maken gehad en niet met de hogere 
commandanten. Hij herinnert zich, dat de Engelse onderzeeboot bij 
de operatie, die hij meemaakte, op een rif heeft gezeten met de 
toren boven water. Deze commandant zorgde dan toch ook niet zo 
erg goed voor zijn onderzeeboot. 

De heer C. Sisselaar is als luitenant met het Indië-detachement van 
de Prinses Irene-Brigade te Colombo terecht gekomen. Zij hebben, 
aldus zijn verklaring, ongeveer drie maanden in die haven gelegen 
en werden oo diverse schepen gehuisvest. 

Later is het detachement naar Saugor gegaan. Toen majoor Moltin- 
ger uit Engeland kwam, is het detachement gesplitst; 15 officieren en 
50 onderofficieren en manschappen zijn goedgekeurd voor special 
operations. 

De mensen, die werden goedgekeurd, verbonden zich vrijwillig bij 
het korps, dat toen nog niet de naam van korps Insulinde had. 
Men gaf zich op voor een zeer gevaarlijk werk; de omvang van het 
werk kon majoor Mollinger vanwege de geheimhouding niet zeggen. 
Dat deel van het detachement, dat werd afgekeurd, is later naar de 
marineluchtvaartdienst gegaan. 

De heer Sisselaar is naar Colombo teruggegaan met het gehele 
korns. De eerste actie was reeds door luitenant Wijni7ialrn met de 
K 18, naar de heer Sisselaar meent, uitgevoerd. De heer Wijninalen 
is zo genijnigd onder het verhoor, dat hij om een pistool heeft ge- 
vraaqd. Dat annrecieerden de Japoen. Hij is een van de weinigen 
geweest, die een grafzerk hebb-n gekregen. Dit was dus noe vóór de 
oprichting van het korps gebeurd. Het korps is naar Colombo gegaan 
om daar verder te trainen; vandaar naar Poonah voor een amphibie- 
curs~1s. Dat was in Centernber. October 1943. 

Over de actie bij Troernon op de Westkust van Sumatra (Atjeh) 
vcrtel6e de heer S'srelaar het volgerde. 

Er  waren twee commandanten, majoor Pel en kapitein Scheepens. 
's Nachts is geland. Maioor Pel moest op het strand blijven en de 
anderen zouden onder leiding van kapitein Scheepens een hoofd van 
de bevolkinp halen. Toen het licht werd, is de groeo onder kaoitein 
Scheepenr het bos ingetrokken teneinde dat kamponghoofd van zijn 
bed te lichten en te brengen naar majoor Pel, die met een kustwacht 
bij de boten was achtergebleven. 's Morgens werden zij echter 
reeds ontdekt: majoor Pel heeft toen een man achter de patrouille 
aangestuurd om deze terug te halen. De gehele dag heeft men toen 
aan het strand gezeten want de heer Pel wilde de actie niet meer 
door laten gaan. 

Terwijl zij daar zaten kwamen tweehonderd Atjehers joelend en 
krijsend aanlopen. Op bevel van de heer Pel werden de boten over- 
haast in het water gedragen, maar de meesten sloegen door de zware 
branding vrijwel direct om. De boot van de heren Sisselaar en van 
Tuyll is er goed doorheen gekomen. De boot van de heer Pel was 
ook o?lges!agen De7e gaf order terug te kerm naar het ~ t rand,  het- 
geZr. de heren S;rwlnnr en var- Tu11ll toen ook geciaan be5b:v Tosn 
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zij terugkwamen, waren inmiddels alle boten op het strand aanje- 
spoeld. De Atjehers hebben een halve cirkel om hen gevormd. 

De heer Pel kende de Atjehse taal en heeft hen zo ver gebracht, 
dat zij hielpen het wrakhout van de boten bij elkaar te zoeken. Daar- 
na werden de Nederlanders geinviteerd naar de Kampong te komen. 
Zij zijn feestelijk onthaald in het huis van het kamponghoofd. Deze 
zelf was echter door de Japanners gevangen genomen, omdat hij pro- 
Nederlands was. De heer Pel heeft getracht een prauw te krijgen om 
terug te gaan naar de onderzeeboot, welke 's nachts op een afgespro- 
ken tijdstip voor de kust zou liggen. De prauwenvoerders wilden 
echter niet varen. De heer Pel is tenslotte overreed toch met de kano's 
te gaan. De kano van de heren Sisselaar en van Tuyll sloeg stuk bij 
de pogingen om door de branding te komen. Majoor Pel zei daarna: 
,,Ik moet weg, ik heb alle gegevens. Hier hebben jullie geld. De vol- 
gende maand worden jullie wel gehaald". Er werd verder niets afge- 
sproken van herkenningstekens, datum of van een rendez-vous. 

Het is gelukt de boot van de heer Pel door de branding te krijgen. 
Hierna zei kapitein Scheepens, dat hij ook belangrijk was en ook weg- 
ging. Zo bleven tenslotte vijf man over met twee enigszins bruikbare 
kano's. Zij besloten toch te trachten de onderzeeboot te bereiken, 
desnoods zwemmende. Met hulp van de Atjehers hebben zij de kano's 
door de branding gekregen. 

Zo zijn zij met twee boten - onderweg troffen zij nog de boot van 
kapitein Scheepens, die wist waar de onderzeeboot was - naar de 
,,O 24" teruggevaren, waar majoor Pel vrij overstuur op een kooi 
lag. Naderhand bleek, dat hij tegen de onderzeebootcommandant ge- 
zegd had maar weg te varen. De commandant vertrouwde het echter 
niet cn vond het raadzamer te wachten. 

De groepen hadden nog enige landingen op hetzelfde gedeelte van 
de kust moeten doen, maar deze werden afgelast, mede op verzoek 
van de marine, nu immers aangenomen kon worden, dat de kust- 
bewaking gealarmeerd was; de belangrijkheid van hun landingen 
woog voorts niet op tegen het risico van het verspelen van een onder- 
zeeboot. 

Alle officieren hadden grote bezwaren tegen majoor Pel, o.m. 
omdat hij zich bij die actie huns inziens zeer ondeikundig had ge- 
dragen. Een aantal heeft een verzoek ingediend tot overplaatsing en 
dat heeft hij opgevat als een soort demonstratie. 

In Februari 1943 is er nog een actie geweest, ook op hetzelfde kust- 
gedeelte van Sumatra. Daar zijn zij afgeschoten; die kust werd toen 
overal bewaakt. Dit hadden de Jappen goed georganiseerd. De Neder- 
landse patrouille moest contact met de bevolking maken om inlich- 
lingen te verkrijgen; deze waarschuwde een Jappenpatrouille, die zich 
verdekt opstelde in de buurt van de landingsboot. Toen onze mensen 
teruggingen, openden de  Japanners het vuur. Iedereen sprong in zee, 
zwom door de branding, waarbuiten de Nederlanders ook nog boten 
verankerd hadden liggen, waarmede zij naar de onderzeeboot ped- 
delden. 

De heer Sisselaar heeft nog meer raids oo Sumatra ondernomen. 
maar niet onder de heer Pel. Het beroerde was, dat majoor Pel 
wel acties organiseerde, maar dat, als de vastgestelde datum aan- 
brak, dit hem blijkbaar zeer verontrustte, vooral het feit, dat er 
verliezen mogelijk waren. Hij bereidde acties voor, waar dikwijls 
maanden zwaar voor getraind werd; er werden zelfs verschillende 
uitrustingsstukken voor zo'n actie in Engeland besteld; deze kwa- 
men overvloedig en werden zelfs per vliegtuig verstuurd. Als de 
vastgestelde datum kwam, dan werden er altijd omstandigheden aan- 
gevoerd, waardoor de acties afgelast moesten worden. De heer Pel 
was onder de borrel, als hij zo praatte, erg geschikt, maar tot daden 
kwam het zelden. Vandaar, dat de officieren en mannen zeer onte- 
vreden waren. 

De critiek, dat zij te kort aan land zijn gebleven, is - aldus 
de heer Pel - bepaaldelijk niet juist. De opdracht bracht dit met 
zich. Als die opdracht mislukte, moest de party direct terugkeren. 
Dit hield ook verband met het feit, dat men de onderzeeboot er 
niet aan wilde wagen. 

Jn de opdracht stond ook, dat wanneer de party na de eerste 
nacht niet zou terugkeren aan boord van de onderzeeboot, deze 
nog een tweede keer moest komen - de volgende nacht dus - 
en kwam zij dan nog niet opdagen, dan moest de boot vertrekken. 
Hieruit blijkt wel duidelijk, dat men onder geen voorwaarde de 
onderzeeboot wilde riskeren. 

De bewering, dat de heer Pel op een gegeven ogenblik aan een 
paar mensen wat geld zou hebben gegeven en tegen hen gezegd 
zou hebben: de volgende maand worden jullie wel teruggehaald, is 
bfpaaldelijk niet waar. De heer Pel heeft wel geld achtergelaten, 
nl. Indisch geld, met de bedoeling de bevolking mild te stemmen 
voor eventuele latere landingen. Maar er is niemand van de party 
achtergebleven. 
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Omtrent het andere punt van critiek, nl. dat er enige expedities 
waren voorbereid, die op het allerlaatste ogenblik uitgesteld werden, 
verklaarde de heer Pel, dat de acties van de Nederlanders in het 
grotere verband van de geai!ieerde strategie moesten passen. De 
Engelsen hebben geprobeerd door India en Birma naar Singapore 
te komen. Die veldtocht was moeilijk en schoot niet 09. In die 
periode hebben de Nederlanders de kans gekregen vele landingen 
op Sumatra uit te voeren. Toen echter de veldtocht door Birma 
plotseling opschoot, was er van Engelse zijde absoluut geen belang- 
stelling meer voor inlichtingen over Sumatra; men zei zodanige 
acties niet meer nodig te vinden. Het was ellendig voor de jongens, 
die goed getraind waren en graag actie wilden voeren. 

De heer Pel heeft de mensen vanzelfsprekend ingelicht. Hij heeft 
ettelijke malen gesproken met kapitein Scheepens, die commandant 
was van het kamp op Ceylon, waar het ltorps verbleef. De heer 
Pel kan zich niet voorstellen, dat de leden van het korps dit 
niet geweten zouden hebben. Er is geen kwestie van, dat het van 
de heer Pel uitgegaan zou zijn, dat een actie niet doorging. 

Op de bewering, dat de Engelsen een gebrek aan vertrouwen 
in de heer Pel hadden, verklaarde deze hen op een gegeven ogen- 
hlik verweten te hebben, dat zij de Nederlanders voor de oorlog 
zouden laten betalen. Dat is een van de punten geweest, die de 
Engelsen hem zeer kwalijk hebben genomen. Voorts heeft hij hen 
verweten, dat hun deel voor de voorbereidingen van de acties door 
de Nederlandse groepen dusdanig slecht was, dat dit bepaald grens- 
de aan misdadigheid. Deze woorden heeft de heer Pel inderdaad 
zo gebruikt. Hij gelooft, dat de Engelsen hem dat ook zeer kwalijk 
hebben genomen. Wanneer nl. een landing plaats had gehad, moest 
er contact met de party kunnen worden gelegd via radiografische 
weg, want de party moest voorzien worden van de noodzakelijke 
levensmiddelen. Er is eens een groep uitgezonden met accu's voor 
de radioverbindingen, die volkomen droog waren en dus onbruik- 
baar. De onderzeeboot, die deze groep aan boord had, heeft toen 
moeilijkheden gekregen en moest terugkeren. Daardoor heeft de 
landing niet plaats gehad. Over deze zaak heeft de heer Pel toen 
een brief aan de Engelsen geschreven, die inderdaad zeer scherp 
gesteld was. 

In 1945 is de heer Pel ziek geworden en van zijn commando 
ontheven. Men wilde hem kennelijk kwijt. Er hebben zes of zeven 
acties onder zijn commando plaats gevonden. De inlichtingen, die 
verkregen werden, waren van veel belang. 

De actie, welke, aldus de heer ,Tirrelaar, in 1944 werd opgezet was 
zeer geheim. Het hoofdkwartier van Mnuntbntten was overgebracht 
van New Delhi naar Kandy. De Engelsen gingen zich toen intensiever 
voorbereiden op de invasie van Sumatra en Malakka. Daarvoor 
hadden zij o.m. inlichtingen nodig over de mogelijkheid vliegvelden 
aan te leggen op de westkust van Sumatra. Toen is de groep, waar 
de heer Sisrelanr bij was, uitgezocht om daarvoor vier terreinen te 
verkennen, samen met een Engelse groep. Iedere groep had zijn eigen 
commandant. 

Kapitein Scheeperts, de commandant van de Nederlandse groep, 
kon de Engelse commandant alleen adviseren. De opdrachten waren 
van te voren verdeeld en wel zodanig, dat, als de ene groep op ver- 
kenning moest, de andere als kustwacht en ferry-party fungeerde. 

Er zijn vijf landingen gemaakt: bij de laatste zijn drie Engelsen 
omgekomen. Voor deze actie waren twee officieren van de Royal 
Engineers ingedeeld. die ter plaatse o.m. grondproeven moesten 
nemen. Deze officieren waren de zwemkunst en het peddelen niet erg 
meester; zij werden dan ook als passagiers beschouwd. Als er geland 
was, werden zij naar het te onderzoeken terrein gebracht, waar zij 
grondproeven en dergelijke namen. 

Bij de voorlaatste landing ten zuiden van Meulaboh werd de be- 
volking gealarmeerd nadat een bevolkingspatrouille ontmoet was. 
Kapitein Sclieepei.ls raadde toen de Engelse groepscommandant 
(wiens beurt het was om de wal op te gaan) af nog een landing iets 
noordelijker en dichter bij Meulaboh te maken. De luchtfoto's ver- 
tooriden een niet te identificeren plek, hetgeen vermoedelijk ern pill- 
box of iets dergelijks was. 

Kapitein Scheepenr had intussen rheumatiek gekregen en de heer 
Sisselaur werd belast met het com:nando van de ferry-party. 

De heer Sisselaar had het idee geopperd, om zich met een van de 
experts buiten de branding te laten afzetten, dan naar de kust te 
zwemmen en het terrein te verkennen. Bij ontdekking kon men met 
zijn tweeën gemakkelijker wegkomen dan met zijn tienen. De Engelse 
commandant stond er echter op, dat hij deze actie zou uitvoeren, en 
hij verkoos om met nog twee man te gaan. 

Met een rubberboot zijn deze drie Engelsen afgezet buiten de bran- 
ding. De ferry-groep bleef daar verder liggen totdat zij zouden terug- 
keren. Nadat zij ongeveer een uur aan de wal waren geweest, ontstond 
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er een hevig vuurgevecht en de heer Sisselaar nam aan, dat zij tegen 
Jappen waren opgelopen. Tijdens hei vuren is de heer Sisselaar de 
riviermonding ingepeddeld en heeft liggen wachten totdat hij enige tijd 
daarna zelf onder vuur werd genomen. De neer Sissc!aar I?oordc in- 
tussen een motorboot en heeft met zijn radio de onderzeeboot opge- 
roepen om dit te melden en instructies te vragen. De heer Sisselaar 
werd teruggeroepen en kwam aan boord zonder de drie menszn. Dat  
vond hij erg pijnlijk. Het  was de laatste actie. 

Die Engelsen zijn gesneuveld, althans vermist. Na  de oorlog heeft 
de heer Sisselaar naar hen geïnformeerd en gehoord, dat de Jappen er 
ezn hebben kunnen vinden. Toen de  heer Sisselaar aan boord terug- 
kwam, was de stemming in het officiersverblijf vrij gespannen, te 
meer daar de heer Si~~selnnr door kapitein Scheepelis werd verweten, 
dat de actie fout was gelopen; de heer Sisselnar antwoordde hcm: 
daar zitten getuigen; er is drie dagen beweerd, dat het f o ~ i t  zou gaan 
en tegen alle adviezen in wenste de  Engelse kapitein toch te gaan; nu 
gaat het fout en heb ik het gedaan. Het bleek dus, dat het advies 
van kapitein Scheeperis zeer terecht was geweest. 

Behalve de door de  heer Sisse!ciar genoemde acties van het korps 
Insulinde zijn er nog meer geweest, waar hij niet aan heeft deelge- 
nomen. D e  heer Sisselaar was tozn zes maand-n gedetacheerd in 
Poonah. 

Het  is jammer, dat de rapporten over die acties vermoedelijk zijn 
zoek geraakt. 

Anderen, die aan de acties hebben deelgenomen, zijn: de Roo, de 
Bruine, vaiz Tuyll ,  van Eek en Witkninp als officieren, de Engelse 
majoor Lod'ge, de onderofficieren Bogcrs. Q~rinte,  de Leeuw. F l a k k ~ ~ n -  
berg en nog e'en aantal Chinezen. 

In  1944 is er maandenlang geoefend o m  het oliecentrum Pankalan 
Brandan o p  te blazen. In  Januari/Februari 1945 waren zij klaar om 
die actie te beginnen, toen de  Engelse marine bezwaren maakte, om- 
dat  door een mijnenveld moest worden gevaren; door de actieleider 
werden de plannen dienovereenkomstig gewijzigd. Majoor Pel vond 
het toer) ook te gevaarlijk en wilde niet 12 mensen voor deze actie 
riskeren. D e  actie vond niet plaats. 

D e  Engelsen begonnen het toen echter belangrijker te vinden oin 
meer inlichtingen uit de bezette gebieden te krijgen, voornamelijk uit 
de binnenlanden. Voordien waren er door het Nederlandse korps 
reeds enige pogingeil gedaan o m  groepen per onderzeeboot aan de 
kust af te zetten, met als opdracht zich daar enige maanden schuil 
te houden en inlichtingen per radio door te geven. Voor dit boel 
was een aantal Chinezen opgeleid. Geen dezer pogingen is echter 
gelukt. Door de Jappen werd de kust zeer behoorlijk bewaakt, o.a. 
door bevolkingspatrouilles, en de groepen werden alle gesignaleerd 
tijdens het aan wal brengen van voedsel en uitrusting, nodig voor een 
verblijf van twee à drie maanden. 

De heer Sisselaar heeft in 1945 opdracht gekregen inlichtingen 
te verzamelen over d e  Japanse verbindingswegen. Het  gerucht liep 
nl., dat  zij het Medanse spoorwegnet hadden verbonden met het 
Palembangse net en dat er een weg was aangelegd van Medan naar 
Palembang. D e  heer Sisselaar is toen aangewezen om met één Chinees 
en twee Javanen bij Pakan Baroe (Midden-Sumatra) geparachu- 
teerd te worden. Ongeveer tezelfder tijd zou een groep springen bij de 
Goudberg in Noord-Atjeh en een Engelse majoor met enige Chinezen 
zou met een onderzeeboot afgezet worden bij Tandjong Balai. 

De heer Sisreiaar is inderdaad bij Rantau Prapat gesprongen en 
heeft er gezeten tot het einde van de oorlog. 

Tevens zou de heer Sisselaar het werk voorbereiden voor andere 
parties, die nog gedropt zouden worden voor een eventueel te ont- 
plooien guerilla-activiteit. Majoor Pel was toen reeds geruime tijd 
vervangen door de kapitein luitenant ter zee Wingender. 

D e  heer Sisselaar heeft de nodige inlichtingen verkregen, maar kon 
met zijn drie man verder niets uitrichten. Hij had één radiotelegrafis:. 
die continu moest seinen, want op 1500 mijlen was de verbinding 
zeer slecht. In plaats van een kwartier t5 zeilden. zat die man de ge- 
hele dag aan zijn toestel. De anderen moesten steeds accu's opladcn. 

D e  heer Sisnelaar is dus niet in de gelegenheid geweest om zich 
te ontplooien. Hij heeft een paar weken verkend en d e  resultaten 
doorgeseind, maar enige uitgebreide actie kon hij niet ondernemen; 
te minder omdat de beloofde versterking niet kwam. Toen is de 
capitulatie gekomen en 2 September 1945 kwam hij het bos uit. Hij 
had door zijn spionnen contact met de  bevolking opgenomen. Via hen 
heeft hij de Jappen opgedragen voor transport naar Rantau Prapat 
te zorgen. 

E n  bevonden zich toen drie groepen in Sumatra: zijn groep, een bij 
de Goudberg en een bij Tandjong Balai, die beide wel versterking 
van Ceylon uit hadden ontvangen, respectievelijk per vliegtuig en 
per onderzeeboot. 
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Op Ceylon waren nog andere groepen gereed om boven Sumatra 
uitgeworpen te worden. 

O p  5, 6, 7 en 8 September 1935 zijn bij de interneringskampen groe- 
pen gedropt. E r  stonden er kiaar, die een andere bestemming hebben 
gekreg,:n en als Rapwi-parties zijn gegaan naar Padang en Palembang. 
D e  versterkingsgroep voor de heer Sisselaar is twee maanden later 
gekomen dan de bedoeling was. D e  heer Sisselaar heeft getracht de  
geïnterneerden aan voedsel en kleding te helpen, hetgeen in het begin 
moeilijk was, en tevens zijn intelligente-taak te  vervullen, want toen 
bestond de Republiek daar nog niet. Op  Java is deze op l 8  Augustus 
uitgeroepen en o p  Sumatra pas 8 October. 

Luitenant ter zee der 2de klasse K.M.R., B. W. Lefrandt is in 
de tweede helft van 1942 bij het korps Insulinde gekomen. Hij heeft 
toen zijn training gekregen voor de  ,,special operations". 

In Juni 1944 heeit cie heer Lefran:lt een raid meegemaakt nltt  de 
,,Truculent" o p  de  Westkust van Sumatra, ten zuiden van Medan. 
D e  bedoeling was allerlei gegevens te  verkrijgen o m  het een agent 
mogelijk te maken o p  Sumatra te blijven. D'eze agenten waren zowel 
van Chinese als Maleise landaard. E r  moesten dus inlichtingen inge- 
wonnen worden omtrent legitimatiebewijzen, distributiebescheiden, en 
verder omtrent d e  algemene toestand i n  dit gebied. 

D e  party ging tegen half elf de wal op. Aan het strand was het 
politiebureau; de heer Lefrand't heeft het hoofd van de  politie mee 
naar Colombo genomen. Deze ging natuurlijk niet goedschiks mee. 
D e  man wist veel te vertellen. 

D e  inlichtingen, welke d e  geallieerden over Sumatra hadden, 
waren zeer summier. 

D e  heer Lefrandt is voor de operatie onder d e  heer Brondgeest o p  
Zaterdag 1 Juli 1945 o m  5 uur 50 in de namiddag van Colombo in 
een Liberator vertrokken; hij zou gedropt worden boven Atjeh. 
O m  1 uur 30 in  de nacht is hij per parachute geland in het gebied 
van Lamtebah o p  de Goudberg. Hij had een luchtfoto meegekregen 
van het gebied, waar hij zou landen. Met zijn vieren zijn zij geland, 
nl. een Chinees, twee hadji's en de heer Lefrandt. 

Het doel was: inlichtingen te verzamelen over Noord-Sumatra. Zij 
moesten alle dropping-zones opgeven die ie vinden waren en alle 
plaatsen, die eventueel dekking zouden kunnen bieden aan troepen. 
Voorts moesten zij inlichtingen verstrekken over de wegen; zij moes- 
ten de  scheepvaart observeren en weerberichten verstrekken. Dit heb- 
ben zij gedaan behoudens enkele dagen, toen zij vreesden voor ont- 
dekking. Ook hebben zij enkele malen last gehad van storingen. 

D e  heer Lefratzdt heeft later om versterking gevraagd, omdat hij 
het met vier man niet kon bolwerken. E r  zijn toen twee man als ver- 
sterking gekomen, de Ambonnees Boirntan en de telegrafist Natsir. 

D e  heer Lefrandt en de zijnen hadden twee zenders bij zich. Zelf 
is de heer Lefrandt telegrafist en dagelijks heeft hij moeten seinen. 
Ook was er een noodstation, dat  steeds in de lucht was. Mochten 
zij eventueel een mankement hebben aan de kristallen, dan  konden 
zij het noodstation oproepen, dat  te allen tijde zou antwoorden. 

Tot  aan  de capitulatie van Japan heeft hij kunnen doorwerken. 
Hij ontving zijn instructies van tie Anglo Dutch Country Section te  
Colombo. 

D e  heer C. A. M.  Brondgeest verklaarde, dat  hij op 16 December 
1942 vrijwillig in dienst is getreden bij d e  marine in d e  rang van 
luitenant ter zee der 2de klasse. Hij kwam uit China en heeft zijn 
diensten aangeboden te  Chunking. Vandaar is hij naar Colombo 
gevlogen, waar het Nederlandse hoofdkwartier van admiraal Hel- 
frich was. Hij werd daar te werk gesteld bij de  Inlichtingendienst, 
waarbij hij ongeveer 8 maanden heeft gediend. Daarna werd hij ge- 
detacheerd bij het korps Insulinde, als instructeur van de Chinese 
en Indonesische agenten, die in Sumatra zouden worden binnenge- 
bracht. Een jaar later, o p  16 December 1943, is de heer Brondgeest 
bevorderd tot luitenant ter zee der ls te  klasse, wat hij is gebleven tot 
zijn demobilisatie o p  30 September 1950. 

Toen hij inlichtingenofficier bij het hoofdkwartier te  Colombo 
werd, was de Inlichtingendienst eerst kort o p  gang gekomen. E r  
v a s  één officier, luitenant ter zee der lste klasse Wingender. Deze 
was het hoofd van de Inlichtingendienst. Zij hebben zich toen voor- 
namelijk bepaald tot het verzamelen van gegevens en het registreren 
daarvan, zodat men inzicht in de toestand in bezet gebied kon krijgen. 
In  het begin waren zij met twee officieren en een typiste, maar wat 
later zaten er reeds dertig mensen. Er  is zeer goed werk gedaan en de  
Engelsen hebben dit bijzonder geapprecieerd. Eigenlijk was het slechts 
een verzameling van gegevens, die zij uit alle mogelijke bronnen 
kregen, maar later bleek die van zeer groot nut te zijn voor de  
operaties. 

De dienst was belast met het verzamelen van inlichtingen over 
Sumatra. Het overige gebied, Java, enz. werd bewerkt van het hoofd- 
kwartier van MacArthur uit in Australië. 
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De heer Brondgeest is na acht maanden overgegaan naar het korps 
Insulinde, dat was aangesloten bij Force 136. De bedoeling daarvan 
was tweeledig: commandowerk en landingen uitvoerei:. D e  Neder- 
landers waren speciaal aangewezen voor Sumatra en heetten: A.D.C.S. 
(Anglo Dutch Country Section). Zij deden dus coinmandoraids en 
brachten agenten in. D e  heer Brondgeest was belast met de tweede 
taak: het opleiden van agenten voor subversieve actie. Eerst is hij 
naar Calcutta gezonden, waar hij twee cursussen in ondergrondse 
actie heeft bijgewoond o p  de S.E.I., een camoufiagenaam voor: 
School Eastern Interpreters. Omdat de heer Brondgeest Chicees 
spreekt, was hij belast met de opleiding van Chinese agenten, die in 
Sumatra zouden worden binnengebracht. D e  agenten warrn in Neder- 
landse dienst. Zij waren in China gemonsterd; het waren voorna:ne- 
lijk mannen, die vroeger reeds in  Indië waren geweest en die de Ma- 
leise taal, enz. kenden. Zij waren te Chunking geselecteerd en werden 
dan gezonden naar Colombo, waar de  heer Brondgeest hen nog eens 
selecteerde in twee groepen; een groep van hen, die naar zijn idee 
geschikt waren voor agentenwerk, en een groep, die minder intelli- 
gant bleek te zijn. Deze laatste groep is naar Australië gestuurd en 
daar bij het leger gekomen. 

Tot  het inbrengen van Chinese agenten is het praciisch niet ge- 
komen tot tegen het einde van de oorlog. Zij moesten toen eerst nog- 
maals naar Engels-Indië o m  een parachute-training te krijgen, omdat 
het beter was de mi-nsen per parachute in te brengen dan per onder- 
zeeboot. Rilen had reeds ondervonden, dat  het zeer moeilijk was orn 
dat  met een onderzeeboot te doen. 

D e  heer Brondgeest is, toen zij gedropt waren, commandant van 
alle A.D.C.S.-groepen in Sumatra geworden. 

Elke groep bestond uit vijf man: commandant, telegrafist en drie 
agenten voorzien van een radioset. In  het geheel zijn e r  vier groepen 
binnengebracht; drie groepen per parachute en één groep per onder- 
zeeboot. D e  eerste groep werd onder luitenant Sisselaar gedropt bij 
Pakan Baroe; de tweede groep in Atjeh onder de toenmalige sergeant, 
tegenwoordig luitenant ter zee der 2de klasse Lefrnndt, de derde groep 
werd per onderzeeboot binnengebracht door de Engelse kapitein Lodge 
bij Bagian Si Api Api; de  vierde groep is onder de heer Broncigeest 
per parachute bij Pailgkalan Brsndan binnengebracht. D e  groepen 
hadden alle dezelfde opdracht: zolang de oorlog duurde verzamelen 
van gegevens over de Japanners, over de toestanden in het algemeen, 
de kampen, enz. Deze gegevens inoesten worden doorgeseind naar 
het hooidkwartier te Coiombo. Drie keer per dag moesten zij op be- 
paalde tijden in de lucht komen; deze tijden wisselden. Z o  gaven zij 
hun berichten door en kregen zij hun instructies van de  andere kant. 
Dit is goed gegaan. Helaas konden zij onderling gein verbindingril 
met elkaar krijgen. Om technische redenen was dat  o p  korte afstand 
met de radiosets, welke zij hadden, niet mogelijk. Wanneer de heer 
Brorzdgeesl b.v. eeris rnet Sisselaar wilde prater], moest hij dat vis 
Colombo doen. D e  groepen hebben uitstekend werk gedaan. Ze 
hebben zich in het bos verschelen, totdat zij o p  30 Augustus 1945 het 
0.K.-signaal (al1 safe) van Colombo uit kregen, waarna zij zish 
openlijk konden vertonen. 

D e  heer Brondgeest is toen met vijf man de Bisetang-rivier afge- 
zakt. Zij hebben zich te Pangkalan Brandan gemeld bij de Japanse 
Kempetai. D e  Japanners waren blijkbaar heel slecht o p  de hoogte 
met de toestand. Dezen hebben hen wel een paar onaangename 
uren bezorgd, maar na  een lang teleroongesprek met kledaii 
hebben ze hen daarheen doorgezonden. Zij kwamen daar  In de 
nacht van 30 o p  31 Augustus aan. Zij werden daar onmidde!- 
lijk naar de Kempetai gebracht, waar zij een uur hebb-n ver- 
toefd. E r  kwamen toen een paar stafofficieren van het hoofd- 
kwartier van generaal Nakashima, de Japanse opperbevelhebber, die 
hen naar Hotel de Boer hebben la.ten gaan. Daar  heeft de heer Broncl- 
geest zijn hooidkwartier ingericht. Zij gingen onmiddellijk in de lucht, 
o m  te meiden dat alles safe was en dat rilles zonder ongelukken was 
afgelopen. 

Het was natuurlijk een zeer verwarde en gevaarlijke toestand. 
D e  Jap  ging niet accoord met het verdrag van Rangoon. klen 
dacht, dat er althans in  Sumatra doorgevochten zou worden. D e  
Jappen waren daar zeer zeker wel toe in staat en blijkbaar waren zij 
er ook wel o p  geprepareerd, want langs de hele weg van Pangkalan 
Brandan naar Medan zag dz heer Brondgeest, dat zij nieuwe ver- 
sperringen hadden aangelegd, tanktraps, enz. D e  he-r Sisselaar is 
naar Pakan Baroe gegaan. Later zijn kapitein Lodge en de  heer Le- 
frandt resp. naar Singapore en Medan gegaan. 

Luitenant ter zee der l e  klasse voor speciale diensten J. Nieuwen- 
huysen verklaarde, dat hij in 1942 met de ,,Sumatram te Bombay is 
aangekomen; vandaar is hij naar Colombo gegaan, waar hij eerste 
officier werd aan boord van de  ,,Plancius". D e  data wist de heer 
Niezlwenhirysen niet precies meer. Daarna is hij naar de Inlichtingen- 
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dienst overgegaan. waarvan hij eerst de tweede man en het laatste jaar 
hoofd werd. 

D e  Inlichtingendienst was dus reeds georganiseerd, toen hij er 
hoofd van werd; dit was gebeurd onder leiding van luitenant ter zee 
der lste klasse C. J. Wingender. 

Het werk van de dienst bestond voornamelijk uit het ondervragen van 
krijgsgevangenen. Van deze ondervragingen moesten rapporten wordmen 
samengesteld, welke het mogelijk moesten maken agenten binnen te 
voeren in Sumatra. Verder bevatten de rapporten gegevens over de 
psychologische oorlogvoering, econoniische gegevens voor het samen- 
stellen van luchtdoel-kaarten met het oog o p  eventuele hambardemen- 
ten, gegevens over de scheepvaart enz. 411es, wat men te weten wilde 
komen, werd uit de  krijgsgevangenen getrokken. 

C e  heer vun Deir-ise kwam geregeld bij de heer Niez~wenhuyseiz 
op kantoor om inzage te krijgen van de gegevens, welke hij had 
verzameld. 

In  het begin zijn er parties ingebracht o p  Sumatra; het was eigen- 
lijk meer een ,,hit and run"-aanval o m  te trachten contact met de  
bevolking te krijgen, maar dit leverde weinig op. Het  bleek toen, dat 
de tactiek o m  mensen uit bezet gebied te halen veel meer opleverde. 
terwijl men minder risico liep. Dit ophalen was een aparte dienst. 

D e  heer Nieiiicenl!zlysen diende bij de Inlichtingendienst; daar- 
naast stond een operctional  sectio^^, de ,,Anglo Dutch Country Sec- 
tion", van Force 136. Deze sectie stond onder leiding van de heer Pel 
en later onder kapitein lilitenact ter zee Wingender. In  het begin 
leverde het werk van deze sestie ontzettend weinig op, maar later. 
men men meer gegevens kreeg, kon het gebeuren zonder abnor- 
male risico's. Tegen het einde van de oorlog waren er een stuk 
of vijf parties op Sumatra. Deze waren uit de lucht neergelaten, 
dan wel met onderzeeboten gebracht. D e  taak van de heer Nieuwen- 
huysen was er voornamelijk o p  gericht gegevens te verzamelen voor 
deze parties. Wanneer hij b.v. iemand kreeg uit Oost-Sumatra, dan 
vroeg hij deze hoe de landingsmogelijkheden waren, hoe de bewaking 
was, welk geld in omloop was, of hij betrouwbare lieden in de om- 
geving wist, enz. Het waren dus gegevens, die het mogelijk maaktcn 
parties binnen te  brengen en ook o m  na te gaan of het de moeite 
loonde daar een party binnen te brengen. D e  heer Niez/werthicyserz 
zelf wist niet, waar de parties heen gingen. 

Verder had de heer Nieuweixh~ryseii veel contact met Force 222, 
de bomber group, die aanvallen en verkenningen op Sumatra uit- 
voerde. Hij stelde ,,target maps" samen o.m. van Sigli, Olehleh, 
plaatsen: die binnen bereik waren en waar veel Japanse activiteit 
was. Dank zij deze kaarten was het mogelijk militaire objecten te 
raken zonder de burgerbevolking schade te  doen. 

D e  Nefis was een nevenorganisatie; het was een veel grotere organi- 
satie dan de 1nlichtingendiei:st o p  Colombo. D e  rapporten van de 
R.iefis werden aan de B.S.O. gezonden en daardoor kreeg de heer 
Nieziwenhuysen ook inzage in de rapporten. E r  werden ook gegevens 
uitgewisseld. D e  Nefis werd voorzien van zijn rapporten en omgekeerd 
kreeg hij vele rapporten van de Nefis. 

Van d e  parties, die op Sumatra zijn ingebracht, is er geen verloren 
gegaan; de heer Nieu~i~enhuysen n ~ c e t  dit c a k  wel toeschrijven aan het 
feit, dat de parties tevoren in behoorlijke mate van gegevens over de 
mogelijkheden waren voorzien. 

D e  heer B. S. van Deinse verklaarde dat het vinden van mensen, die 
bereid en geschikt waren voor deze parties naar Sumatra, zeer moeilijk 
was. Daarvoor is de heer van Dein.se toen naar Djeddah geweest e n  
heeft hij in Mekka - waar hij zelf niet komen mocht - een aantal 
jonge Indonesiërs laten ophalen. Dezen heeft hij zo goed en zo kwaad 
als het ging te Djeddah beoordeeld. Een twintigtal van hen is in dienst 
genomen. In het kamp te Poonah is met de opleiding begonnen; 
toen kwam de  eerste teleurstelling. D e  heer van Deinse kwam name- 
lijk tot de  ontdekking, dat er van de  20 & 25 jongelui misschien 3 
zouden zijn, die men na een behoorlijke training in een door Japan 
bezet gebied kon brengen. Later bleek, dat ook zij niet durfden te 
gaan. Het plan is toen opgevat Europeanen, die zich daarvoor op- 
gaven, uit te sturen. Niet o p  een basis van zich blijvend daar vesti- 
gen, maar o p  een basis van tegen het donker er in en vóór het licht 
weer weg. In het bijzonder onze Nederlandse duikbootcommandanten 
deden o p  dat  gebied excellent werk. Het  gebeurde wel, dat Engelse 
parties, welke naar Malakka moesten, eigenlijk niet wilden gaan, in- 
dien zij niet speciaal door een Hollandse duikbootcommandant werden 
weggebracht. Zo'n party kwam dan aan d e  wal en griste daar wat 
mensen bij elkaar; ook werd getracht mensen op te zoeken, welke 
men nog kende. D e  heer Pel b.v. was lang in Atjeh geweest en dacht 
er nog veel mensen te kennen. D e  meesten van hen bleken later allang 
vermoord en een grote kennissenkring had hij daar dan ook niet 
meer. Wat men o p  die manier aan  wetenschap mee terugbracht, was 
op den duur bepaald onbevredigend. Het  b!eek, dat de inheemse be- 
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volking niets af wist van hetgeen zich afspeelde, en dat zij een heilig 
ontzag voor de Japanner had. Eaariia is men overgegaan naar een 
ander systeem, een hit-ar~d-run raid: mensen berden van hun bed 
gelicht en meegenomen, zodat men dan veel meer tijd had de 
inlichtingen uit hen te krijgen. Ook dit systeem gaf de leiding de 
indruk, dat  de moeite en de risico's, verlies van mensenlevens. 
enz. veel groter waren dan de wetenschap, welke verkregen werd. 
Een tijdlang is men weer teruggekomen o p  het stur:n van de par- 
ties. Ook is de  Engelse Admiraliteit gevraagd om op zee bemannin- 
gen van de kleine vaartuigen tv lichten en naar Ceylon of India over 
te brengen. Dit bleek een goede greep te zijn, want dit heeft meer 
resultaten opgeleverd dan de andere systemen bij elkaar. 

Toen Noord-Sumatra binnen het vliegbereik kwam te liggen en 
men kon zeggen: nu vertel je dit of dat  en je zorgt voor dit of dat 
of anders vallen er bommen, zei men: ,.Oh, wacht even, dit is een 
andere geschiedenis, hier moet ik even over piekeren", en dan bleek 
men ook wel eens iets meer te weten en meer te riskeren dan vroeger. 
In  het aanvangsstadium was namelijk de eerste reactie van de bevol- 
king hard naar de Jap te lopen en te zeggen: ,,Daarn. Het is 
voorts nooit onomstotelijk gebleken, maar wel bestaat de indruk, dat 
er slachtoffers zijn gevallen onder diegenen, die contact hebben gehad 
met de  Nederlandse mensen. 

In 1944 werden de heer van Deinse van Engelse zijde projecten 
in China opgedragen, welke wel moeilijker waren, maar meer kans 
o p  succes boden en ook inderdaad meer succes hebben gehad. Toch 
heeft de heer van Deinse nog wel gehoord. dat einde 1944 een party 
naar Medan is gestuurd. Deze is  daar afgeworpen en heeft zich ook 
staande kunnen houden. 

Samenvattend zou de heer van Deinse willen zeggen, dat de  parties 
zeker niet datgene hebben opgeleverd wat er van werd verwacht. 

D e  opdracht aan de parties was eigenlijk ongelimiteerd. hlen wilde 
uiteraard gaarne de militaire sterkte van de Japanners weten, de ver- 
deling van de troepen, het soort wapens viaarover zij de be- 
schikking hadden, de toestand van de  inheemse en achtergebleven 
Nederlandse bevolking, enz. Zodra het vliegbereik groter werd en 
naarmate er meer toestellen in de lucht kwamen, werd het ook van 
veel belang te weten, waar de kampen waren opdat daar gesn bom- 
m-n gegooid zouden worden. Verder waren informaties nodig over 
de toestand van de havens en de  mogelijke diepgang van die havens 
in verband met eventuele landingm. Ook was van belang te weten, 
of de havens versperd waren, of van de apparatuur van de havens 
en van de spoorwegen al dan niet nog wat over was. Kortom, al dat- 
gene, wat men moet weten, als men 3 jaar lang niets meer heeft ge- 
hoord. 

In  het begin van 1945 stond het Engelse opperbevel o p  het punt, 
aldus de  heer Wingender, operaties t.a.v. Malakka uit te  voeren. Men 
wilde toen een zekere dekking in de Plank hebben op Sumatra. D e  
Nederlandse afdeling van de Engelse geheime organisatie heette t o a  
Anglo Dutch Country Section (A.D.C.S.), aan het hoofd waarvan 
de heer Pel stond. D e  activiteiten van deze Nederlandse dienst waren 
toen min of meer doodgelopen. Aan Engelse zijde had men onvol- 
doende vertrouwen in de heer Pel; men twijfelde of hij de organi- 
satie nieuw leven kon inblazen. E r  is toen op aangedrongen dat de 
heer Pel zou worden afgelost door d e  heer Wingender. 

D e  plannen, welke de heer Pel eerder had ontwikkeld, waren zcl- 
danig, dat  de Engelsen het operationeel gezien niet de  moeite waard 
vonden daarvoor hun materieel beschikbaar te stellen. Bovendien 
werd Sumatra eerst in Maart 1945 weer een belangrijk militair ob- 
ject, gezien de plannen t.a.v. Malakka. 

I n  Maart 1945 heeft de heer IVingei~cEe~ het commando op zich 
genomen. Reeds heel spoedig is hij bij het Engelse opperco~nmando 
in Kandy ontboden. Men heeft hem daar inzage gegeven van wat 
op dat  moment de allergeheimste oorlogsplailnen met betrekking tot 
een landing o p  Malakka waren. Er  was toen alleen nop niet uitge- 
maakt, of deze landing vooraf zou worden gegaan door een tussen- 
actie. waarbij de noordpunt van Sumatra &n Sabang, of Sabang 
alléén zouden worden bezet, dan wel dat men rechtstreeks op Ma- 
lakka zou landen. 

Het  Engelse opperbevel heeft toen zeer duidelijk gesteld, dat  mzii 
een zekere beveiliging o p  de  flank wenste te hebben. D e  enige moge- 
lijkheid o m  die beveiliging te  verkrijgen, was door het inrichten van 
een zo goed mogelijk functionerende inlichtingendienst o p  Sumatra. 
Men heeft daaraan toegevoegd, dat de heer Wingender, wanneer hij 
daarin slaagde en kans zag plannen daarvoor o p  tafel te leggzn, elke 
gewenste hulp zou krijgen. 

N a  veertien dagen of drie weken heeft hij gerapporteerd, dat hij 
wel kans zag - na enige maanden - enkele parties in Sumatra te 
brengen, maar dat hij het technisch als onmogelijk beschouwde daar 
ezn apparaat op te bouwen, dat de Engelsen een redelijke flankdek- 
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king zou kunnen geven. D e  gevraagde tijd was nodig, omdat er geen 
enkel ,,panklaarw plan was. D e  planning moest helemaal van het 
begin af aan opgezet worden; de  heer Wingsnder vond het niet ver- 
antwoord een party uit te zenden, welker voorbereiding niet abso- 
luut goed geweest was. Hij heeft in die tijd dus een vertraging van 
misschien een maand geprefereerd boven het uitzenden van men- 
sen zonder dat  daaraan een voldoi-nde planning voorafgegaan was. 
Dit heeft er toe geleid, dat  eerst einde Juni 1945 de  eerste par- 
ties uitgingen. Drie zijn er binnen één week op Sumatra ingebracht; 
twee per vliegtuig en één per onderzeeboot. D e  parties bestondcn 
ieder uit vier man, een Nederlands officier, e in  Nederlands telegra- 
fist en, afhankelijk van de plaats waar de party heenging, twee Chi- 
nezen of twee Atjehers of andere inheemsen, die het agentenwerk 
moesten doen. Een party onder de  Engelse kapitein Lodge is afgezet 
bij Bagian-Si-Api-Api. Een andere party zou per onderzeeboot afge- 
zet worden even ten zuiden van Medan. Dit is niet gelukt, omdat de  
topografische gesteldheid anders bleek te zijn dan o p  papier stond; 
de commandant en de partyleider hebbrn toen besloten van de lan- 
ding af te zien. Twee parties zijn uit een vliegtuig gedropt, één onder 
leiding van de  heer Sisselaar in de buurt van Pakan Baroe, en de 
andere onder de heer Lefrandt o p  de Goudberg in d e  buurt van Kota 
Radja. D e  heer Wingender heeft die parties daar gedropt, omdat ge- 
bleken was, dat  de  rimboe - nadat men zorgvuldig getraind was - 
een even grote vriend en bondgenoot is als hij vijand is voor degenen, 
die niet gewoon zijn er in te  leven. D e  mensen hadden een zorg- 
vuldige rimboetraining doorlopen; zij konden leven op dat, wat de  
natuur bood en zich verbergen als een soort Tarzan. Ook was ge- 
bleken, dat er voldoende open plaatsen in de rimboe waren, waar 
gedropt kon worden; het plan was deze plaatsen in de  rimboe te 
kiezen o p  ongeveer 50 km van het hoofddoel. Dit is ook uitgevoerd. 
De party moest zich daar verzamelen o m  van daaruit zich te ver- 
plaatsen e n  contact met de bevoiking te leggen. 

N a  tien dagen kwamen alle drie de  stations binnen 24 uur  in de 
lucht. Van dat moment af heeft de heer Wingerider van Ceylon uit 
een redelijk contact kunnen onderhouden. D e  parties zijn vrijwel on- 
middellijk begonnen weerberichten door te geven, wat voor de R.A.F. 
een zeer gewaardeerde bijdrage ten behoeve van de lange- af- 
standsbombardementen was. Het  heeft wel enige moeite gekost de  
parties in beweging te krijgen. Zij zaten daar in de narigheid en het 
is begrijpelijk, dat er van de kant van de partyleider enige weerstand 
was om van het veilige plekje weg te  gaan. Het  was voor de  heer 
Wingender een bijzonder moeilijke taak o m  van zijn veilige schrijf- 
tafel af daarop pressie uit te oefenen. Hij heeft het toch geprobeerd 
en het resultaat is geweest, dat bijvoorbeeld Lefrandt in actie is geko- 
men en vrij snel contact met de  bevolking heeft kunnen krijgen; deze 
zat o p  de top van de Goudberg en kon met enig goed zicht het gehele 
militaire verkeer o p  de weg naar Kota Radja volgen; hij kon het 
vliegtuigverkeer op het vliegveld van Sabang zien en ook dikwijls 
het verkeer van schepen; dus deze party was van het eerste moment 
af al in staat een redelijke bijdrage te leveren. D e  heer Wingender 
heeft hem er naderhand nog twee man ter versterking gedropt en 
naar hij meent later nog twee. 

D e  heer Sisselaar met zijn groep had het moeilijker. Hij zat in  de  
laagvlakte van Pakan Baroe, waar hij zich erg moeilijk kon bewegen. 
Bovendien had hij zijn uiterlijk tegen; hij was een boom van eer, 
kerel met blond haar, dus zelf kon hij zich nooit vertonen. 

Kapitein Lodge heeft heel snel na  zijn landing contact met de bevol- 
king in de  omstreken gemaakt en daarbij bijzonder veel geluk gehad. 
Het eerste contact was met een kampong, die een half jaar tevoren een 
bijzonder onaangename behandeling van de  Jappen had gekregen. 
D e  mensen hadden sporen waargenomen, hetgeen zij de Jappen ge- 
rapporteerd hadden. Maar toen zij niet méér konden vertellen dan 
dat zij sporen gezien hadden, is het halve dorp afgeranseld, zodat 
die mensen zeiden: Al komen wij nu een Europeaan in levenden lijve 
tegen, wij zullen het nooit meer aan de Jappen vertellen. Met de 
komst van de  heer Locrge gebeurde dit ook en de  bevolking hield 
zich daaraan. Zij was zeer gewillig en behulpzaam, zo zelfs, dat  er in 
die kampong na een week of zes een kleine guerillastrijdkracht - een 
50 man - was gevormd. Die merisen zijn door de party met de 
beschikbare wapens getraind. O p  het moment van de  Japanse capi- 
tulatie was alles klaar o m  deze guerillastrijdkracht uit d e  lucht niet 
alleen van wapens maar ook van voedsel te  voorzien. D e  party van 
Lodge is versterkt met de party van Witkamp,  verdubbeld eigenlijk. 

D e  groep Sisselaar heeft er ook nog een paar man bijgekregen, die 
overigens meer bestemd waren om het moreel hoog te houden dan 
dat  verwacht werd, dat  zij verder van veel nut zouden kunnen zijn. 

Het oorspronkelijke plan was om in het totaal op tenminste zeven 
plaatsen parfies in te brmgen en als het ware daarmee Sumatra af te 
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tasten en te zoeken, waar de zwakke plekken waren om er nog meer 
in  te brengen. 

D e  heer Brondgeest is leider van een party geweest, welke in de 
nacht van de capitulatie - dus niet meer in volle oorlogstijd - is 
ingebracht. Het is een zeer ernstig punt van overweging, vooral aan 
Engnlse zijde, geweest, of, toen de Japanners eenmaal officieel geca- 
pituleerd hadden, een dergelijke oorlogshandeling nog wel gemoti- 
veerd was. h.laar zij is toch ingebracht. Z o  is deze party ,,bij wijze van 
vergissing" in de nacht van de 15de o p  de 16de Augustus 1945 in de 
buurt van Medan ingebracht. 

D e  andere parties hebben zich tot de capitulatie op Sumatra weten 
te handhaven. Toen is in overeenstemming met de Engelsen op ein 
gegeven ogenblik de opdracht gegeven o m  boven d e  grond te komen. 
Er  zijn geen verliezen geweest en ook de radioverbindingen werkten 
toen nog steeds. De heer W'ingender meende. dat o p  Sumatra o p  het 
moment van de Japanse capitulatie in totaal een 40 man zaten. 

De inlichtingen, welke de  heer Wingender van de parties kreeg, 
waren niet van een dergelijke omvangrijke en gespecificeerde nrird, 
dat zij voldeden aan de  eisen, door de Engelsen gesteld om hun flank- 
dekking te  verzekeren. Men realiseerde zich aan Engelse zijde vol- 
komen, dat dit ook niet kon, dat daarvoor de  tijd te kort was geweest. 

Gedurende de tijd, dat  de heer Wingender hoofd van de A.D.C.S. 
was, heeft hij zeer veel medewerking van de Engelsen gehad. Men 
wist aan Engelse zijde welke moeilijkheden er waren en men toonde 
zeer veel begrip. Als een party o p  een gegeven moment in moeilijk- 
heden raakte, werd ogenblikkelijk hulp geboden. D e  droppings van 
voedsel, enz. voor d e  parties moesten beperkt worden tot éénmaal 
per maand. Toen een party echter op een gegeven ogenblik seinde, 
dat men zich verrekend had, en nog maar voor twee dagen voedsel 
in plaats van voor 14 dagen had, kreeg de heer Wingender, toen hij 
de  Engelsen hierom verzocht, onmiddellijk een operationeel vlieg- 
tuig. Nog geen drie dagen na dit telegram kreeg de party een 
voedseldropping, waardoor zij maar één dag zonder voedsel heeft 
gezeten. 

Ook korte tijd na de  capitulatie, toen de parties ingeschakeld wer- 
den voor de verzorging van de  krijgsgevangenen en geïnternrerden, 
- er waren er o p  Sumatra 15 000 - heeft de heer Wingender de 
transportmiddelen gekregen om er nog 40 man bij te ,,droppenw, die 
.verspreid werden over een aantal plaatsen. E r  zijn dagen geweest, 
dat  er 35 vluchten met levensmiddelen en textiel voor de krijgsge- 
vangenen o p  Sumatra werden gemaakt. Einde September 1945 kregen 
de burgers en de  militairen, die op verschillende plaatsen o p  Sumatra 
geïnterneerd waren, voldoende medische hulp. 

Het was bijzonder heuglijk te merken, dat  van dit optreden af 
het aantal sterfgevallen in de  kampen praktisch afgelopen was. D e  
heer Wingender geloofde, dat  de agenten daar juist o p  tijd geweest 
zijn om een massasterfte te  voorkomen. 

D e  heer Wingender is in Colombo gebleven tot Maart 1946. Hij 
heeft de  leiding van de  dienst behouden en heeft de  liquidatie tot 
stand gebracht. Het is voortdurend nog een grote vraag geweest, of 
deze groep nog andere opdrachten zou krijgen nadat de Engelsen 
het operationele bevel over geheel Indië hadden overgenomen. E r  is 
toen ook nog een plan opgezet om parties uit te zenden naar ver- 
schillende plaatsen in Nederlandsch-lndië, waar nog geen Engelse 
troepen waren. Daar  is niets van gekomen. Er  is toen een ontzet- 
tende spraakverwarring ontstaan. A.D.C.S. ressorteerde onder Force 
136, d e  schuilnaam voor S.O.E. (Soecial Oneration Executive). Force 
i36 werd na de canitulatie van Japan geliquideerd, zodat A.D.C.S. 
organisatorisch feitelijk in de lucht kwam te hangen. Zij is in Februari 
1946 geliquideerd. D e  mensen zijn toen voor een deel bij de  Nefis 
geplaatst. 

D e  heer Wingender verklaarde nog, dat degenen, die deel hebben 
uitgemaaki van de parties en het moeilijke en verantwoordelijke werk 
o p  Sumatra hebben verricht, over het algemeen geen onderscheiding 
hebben ontvangen. Slechts enkelen hebben het krvis van verdienste 
gekregen. De heer Wingender heeft, naar hij meent, tot tweemaal 

Oen voor een toe, langs officiële weg een aantal mensen voorgedra, 
onderscheiding, maar dit heeft niets opgeleverd. Wel heeft het de  
heer Wingender genoegen gedaan, dat zijn mensen in hun privé- 
leven allen bijzonder goed terecht zijn gekomen. 

D e  commissie laat hier nogmaals enige citaten volgen uit het hoger 
genoemde boek van admiraal Helfrich. 

,,Luitenant Wijnrnalen, een Indische jongen," - aldus de 
heer Helfrich in zijn boek l )  -, ,,was o p  Sumatra (Atjeh 
e n  Padang) bekend en sprak de  locale taal; hij werd be- 
reid gevonden bij laatstgenoemde plaats aan land gezet re wor- 
den. Hij zou daar inlichtingen verzamelen, en na 10 dagen weder 
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worden afgehaald. In Mei werd deze eerste operatie uitgevoerd, 
waartoe Hr. Ms. K-14 werd aangewezen. Wijnmalen werd be- 
houden aan land gezet, doch na afloop van de afgesproken tijd 
kwam hij niet opdagen, hoewel de onderzeeboot drie nachten bij 
het vastgestelde rendez-vous doorbracht en met de jol communi- 
catie met de wal onderhield, waarbij niets bijzonders werd op- 
gemerkt. 

Wij moesten aannemen dat de opdracht was mislukt. Eerst na 
de oorlog hoorden wij, dat Wijnrnaleri reeds kort na zijn infil- 
tratie in handen van de Japanse Kempei-Tai was gevallen en, na 
vele martelingen, waarbij hij weigerde inlichtingen te geven, ter 
dood was gebracht. Een eresaluut aan deze moedige pionier is 
hier op zijn plaats. Wij hoorden later ook, dat een zelfde lot 
generaal Overakker, de bevelhebber van de troepen op Sumatra, 
getroffen had. 

In de aanvang werden inzake de samenwerking met de soort- 
gelijke Engelse organisatie enige moeilijkheden ondervonden. 
Deze was een afdeling van de zgn. S.O.E. ,,Special (of Subver- 
sive) Operations Executive", welke in vredestijd onder het Foreign 
Office en in oorlogstijd in hoofdzaak onder het War-department 
stond. Haar overigens angstvallig geheim gehouden doelstelling 
was niet voornamelijk commandowerk, doch, in het algemeen 
gesproken, het voeren van ondergrondse acties in door de vijand 
bezet gebied (inlichtingen, sabotage, organisatie van opstanden 
en guerilla's), waarbij zij bleek grote zelfstandigheid te hebben. 

De training van het Korps Insulinde werd in Kamp D met 
kracht ter hand genomen. De oefeningen omvatten meer dan 
voor het eigenlijke commandowerk nodig was en bestonden uit 
het hanteren van alle soorten handvuurwapenen, de uitvoering 
van vernielingen, het besluipen en onverhoeds bespringen en 
onschadelijk maken van schildwachten en posten (silent killing), 
het omgaan met kano's en opvouwbare rubberboten, de marsen 
en strijdwijzen in de tropische wildernis (jungle-training), lessen 
in de Maleise taal en volkenkunde, vooral van Sumatra, en de 
techniek bij het verzamelen van inlichtingen. Het was een inte- 
ressante opleiding in vakken, welke voor dit belangrijke onder- 
deel der oorlogvoering onmisbaar zijn. Niettemin heb ik mij bij 
het bijwonen der lessen en oefeningen meer dan eens afgevraagd, 
welke blijvende invloed de opgedane vakkennis op de leerlingen 
zou kunnen uitoefenen, afhankelijk van aanleg en karakter. Met 
alle waardering voor het ,,silent killen" van een tegenstander, en 
voor de sluwe handigheid om iemand de zo gewenste inlichtingen 
af te persen, vreesde ik, dat deze capaciteiten na de oorlog wel- 
eens aanleiding zouden kunnen geven tot minder oirbare hande- 
lingen jegens niets kwaads vermoedende, onwetende burgers, met 
wie de veteraan een appeltje te schillen had. Men moest in dit 
werk bepaald plezier hebben om het goed te leren. En bij de 
daadwerkelijke uitvoering waren tegenwoordigheid van geest, 
moed, koele berekening en een uitmuntende physiek onmisbaar. 
Geestdrift en ijver lieten niets te wensen over, en daarom was 
het dubbel jammer, dat de operaties beperkt bleven. De transport- 
middelen waren karig, het personeel slechts gering in aantal, de 
risico's en het gevaar enorm, en de omstandigheden, zowel wat 
afstand en terrein van actie betreft, altijd hoogst ongunstig. Toch 
zijn er - vooral later en onder andere omstandigheden - zeer 
goede diensten verricht, waarover later." 

,,Onze onderzeeboten hadclen ook vrij geregeld geheime op- 
drachten, welke door het Korps Insulinde in gedeeltelijke samen- 
werking met de Britse S.O.E. werden uitgevoerd. Eind 1942 werd 
op deze wijze contact gemaakt met Atjeh, en wel op de westkust, 
door twee daar bekende officieren. De resultaten waren gunstig: 
de bevolking was verbaasd, doch vriendschappelijk en alles wees 
er op, dat wij deze contacten later konden uitbreiden. Indien wij 
nu niet te lang hadden behoeven te wachten, dan was het wel- 
licht goed gegaan. Doch wij waren op onze eigcn weinige onder- 
zeeboten aangewezen; de Royal Navy voelde er niets voor en 
wilde slechts medewerken, als een dergelijke operatie gecombi- 
neerd kon worden met een patrouilletocht op zoek naar vijande- 
lijke schepen in het noordelijk deel van Straat hlalakka. Daarmee 
werd niet alleen het terrein zeer beperkt, maar bovendien waren 
de eisen moeilijk te combineren. Op een patrouilletocht ging de 
taak als onderzeeboot voor, dus geen communicatie met de wal 
terwille van de geheimhouding, en geen onnodige passagiers aan 
boord, die de anderen in deze toch reeds nauwe ruimte in de weg 
liepen en op bepaalde tijden ergens moesten worden afgezet of 
opgehaald. Tijdens een speciale opdracht moest de boot zich 
daarentegen geheel richten naar het belang van de passagiers, 
die deze opdracht moesten uitvoeren, terwijl zij op de heenweg 
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misschien ook nog mooie schijven moest laten lopen om geen 
gevaar te riskeren en de passagiers naar de kelder te helpen voor- 
dat zij iets hadden kunnen uitrichten. Omdat de Royal Navy niet 
toeschietelijk was, klopte de Britse dienst bij ons aan en aan- 
gezien wij er voordeel in zagen, het contact met Indië uit te 
breiden en bovendien samenwerking wilden bevorderen, gingen 
wij er wel op in. Zo hebben verscheidene Britse ,,agentenw hun 
contact met Malakka aan Nederlandse onderzeeboten te danken 
gehad. Er was daar ook wat guerilla op Malakka georganiseerd 
en de Britse officier, die daarbij betrokken was geweest, ging 
tijdig naar Ceylon over. Het waren op Malakka vooral Chinezen, 
die hieraan meedederi. Zij kregen ook gedurende deze contact- 
reizen geregeld wapens; of deze na de oorlog ten gunste van de 
blanke westerling gebruikt zijn, vertelt de geschiedenis niet. 

Het duurde wat lang voordat de tweede expeditie naar Atjeh 
op stap kon gaan en toen bleek de toestand wel iets anders te 
zijn. Er was in die tijd blijkbaar iets uitgelekt; men had, laat ik 
zeggen, ,,gestooktH. En toen na een aanvankelijk vriendelijke 
ontvangst de houding tijdens een belegde conferentie veranderde, 
vond men het geraden snel naar de wachtende onderzeeboot 
terug te gaan. Daarbij bleek, dat er ook nog een hinderlaag was 
gelegd, waaruit op onze mensen werd gevuiird zonder dat ge- 
lukkig iemand getroffen werd. 

In totaal zijn er van Nederlandse zijde in de jaren tlm 1944 
p1.m. 5 van dergelijke operaties uitgevoerd, uitsluitend met onder- 
zeeboten. Zij hebben weinig opgeleverd, dat met het oog op 
verdere activiteiten van belang kon zijn. 

Ook onze M.L.D. werd soms bij dit soort operaties ingescha- 
keld, zowel in Ceylon als in Australië". 

,,Begin 1945 was een derde van het korps l )  naar Australië 
gezonden ter versterking van het N.E.F.1.S.-personeel, dat ge- 
brek had aan operatieve krachten. Eind Maart stond onze orga- 
nisatie op Ceylon onder bevel van de kap.4uit.t.z. Wingender. 

De Britse soortgelijke organisat~e, waarvan de onze een onder- 
deel vormde, was herdoopt in ,,Force 136", en ons deel heette 
daarna Anglo Dutch Country Section (A.D.C.S.) . 

Het personeel bestond uit ca. 86 man, waarvan de helft opera- 
tioneel. In April 1945 kreeg onze A.D.C.S. de opdracht in Noord- 
Sumatra te infiltreren, teneinde inlichtingen te verzamelen in het 
belang van de voorgenomen operaties tegen Malakka, later in 
het jaar. Aangezien de transportmiddelen schaars waren, werd 
het personeel bij Calcutta geoefend in parachutespringen, ook 
de 52 jaar oude 1uit.t.z. l e  kl. Brondgeest. Het plan was 7 groepen 
te vormen en deze over Sumatra te verspreiden. De eerste drie 
groepen werden eind Juni '45 geparachuteerd c.q. geland bij 
Bagian-Si-Api-Api (leider de Engelse majoor Lodge), op de 
Goudberg bij Kotaradja, Atjeh (leider sergeant-zeemilicien Le- 
frarldt), en nabij Rantau Prapat (leider eerste luitenant Sisse- 
Iccar). De operatie lukte en spoedig kwamen de groepen met haar 
radio in de lucht. Vele inlichtingen werden ontvangen. De groep 
bij Bagian maakte een vriendelijk contact met een kampong; hier 
werden 50 guerillastrijders aangenomen en geoefend; wapens 
werden later geparachuteerd en geleidelijk ook kleine verster- 
kingen. 

Een vierde operatie (aanvankelijk leider korporaal-telegrafist 
Buynsters van de KM.),  bedoeld voor de omgeving van Medan, 
kwam met haar voorbereiding niet vóór 15 Augustus gereed. 
Maar de groep werd een dag later onder leiding van Brondgeest 
geparachuteerd. Inmiddels was er versterking uit Nederland ont- 
vangen van 77 man, terwijl de totale sterkte der reeds op Sumatra 
ingebrachte troepen 27 man bedroeg. Men kan, als men de vele 
moeilijkheden leest, niet genoeg bewondering hebben voor hun 
moed en doorzettingsvermogen. N a  15 Augustus was het grootste 
gevaar geweken en kregen de groepen opdracht contact te make? 
met de Japanse commandanten en met de krijgsgevangenen en 
geïnterneerden. 

Van deze datum af kregen zij de naam Rapwi-parties. Nog 
vóór eind Augustus waren 5 nieuwe groepen in Sumatra ge- 
parachuteerd, terwijl 4 andere op verschillende manieren in Java 
werden gedeponeerd. Met Sumatra bleef de radiocommunicatie 
goed, doch met Java werd last ondervonden; de afstand tot 
Ceylon was wat groot. De groepen op Sumatra werden met 35 
vliegtuigen van het nodige voorzien, o.a. veel voedingsmiddelen 
voor de kampen. De ex-krijgsgevangenen werden, waar mogelijk, 
verzameld en uitgerust; in Medan slaagde luit. t.z. Bronclgeest 
er in een militaire politie te vormen, waarvoor wapens uit 
Colombo werden overgevlogen." 



99851 {Helfrich) 

99688 (vrin Tuyll van Serooskerken) 

60320 (van Mook) 

60331 (van Mook) 

De heer Helfrich heeft verklaard, dat hij in de in dit hoofdstuk 
vermelde citaten niets wilde wijzigen en dat hij er ook niets aan heeft 
toe te voegen. 

De acties van het korps Insulinde, zo vervolgde de heer Helfrich, 
op Sumatra zijn erg tegengevallen. Dit begon reeds met de actie van 
luitenant Wijnrnaleiz, die daarvan niet terugkwam; ook later zijn er 
een paar infiltratie-pogingen geweest, die ijlings moesten worden op- 
geheven. Vervolgens is er een periode geweest van stilstand, voor- 
namelijk in 1944. Toen de Nefis in Australië steeds klaagde over 
gebrek aan personeel, is, mede in verband met de geringe actie welke 
van Ceylon uit mogelijk was, een derde gedeelte aigestaan voor het 
Nefispersoneel in Australië. Naar de mening van de heer Helfrich is 
dit wel één van de hoofdredenen geweest van de overplaatsing. 

Over de heer Pel verklaarde de heer Helfrich, dat deze wellicht 
iets voortvarender had kunnen zijn, doch overigens had de heer 
Helfrich geen ongunstige indruk van hem. De heer Helfrich geloofde 
niet, dat de heer Pel erg goed kon opschieten met de Engelsen. Dit 
nam hij hem echter niet zo kwalijk, want in die periode liet de 
samenwerking met de Engelsen op het gebied van infiltraties, het 
maken van contact, enz. te wensen over. Aan Engelse zijde werd het 
Nederlandse belang niet hoog gewaardeerd. Dat daardoor enige 
wrijving ontstond en terughoudendheid van Nederlandse zijde achtte 
de heer Helfrich begrijpelijk. 

Zowel Sumatra als hlalakka waren politiek en militair voor de 
Engelsen van belang. Reeds bij de oorspronkelijke indeling van de 
bevelsgebieden is Sumatra onder Brits bevel gekomen. De Engelse 
marine was echter bij de infiltratiepogingen in Sumatra en Malakka, 
welke voornamelijk met behulp van onderzeeboten moesten ge- 
schieden, niet erg welwillend, omdat zij van mening was, dat de 
onderzeeboten meer voor operatieve doeleinden moesten worden 
gebruikt. Dat is ook de reden waarom Nederlandse onderzeeboten, 
althans een paar daarvan, werden aangewezen om de Engelsen te 
helpen bij hun infiltratiepogingen op Malakka. 

De heer Helfrich sloeg het nut van de acties van het korps Insu- 
linde niet hoog aan. Achteraf vindt hij het jammer, dat Nederlandse 
onderzeeboten beschikbaar zijn gesteld voor de Engelse acties naar 
Malakka. Het was een bewijs van onze goodwill jegens de Britten om 
hun infiltraties op Malakka te doen slagen. Het was tenslotte een 
geallieerd belang. 

In de kleine infiltraties in Sumatra en ook in die van Australië uit 
op Java kon de heer Helfrich niet veel zien. In ieder geval vond hij 
het jammer om daar Nederlands personeel en materieel, dat toch al 
in gebrekkige mate aanwezig was, een slechte kans te gelren. Hij heeft 
ook in het begin, toen hij te Colombo kwam en van de ,,special 
operations" hoorde, zijn geringe genegenheid laten blijken om hieraan 
mee te doen door voor te stellen het detachement, dat oorspronkelijk 
bedoeld was om op Java mee te vechten, doch in Colombo gestrand 
was, naar Engeland terug te laten gaan. De heer Heljvich was toen 
van mening, dat die mensen beter in Engeland op hun plaats zouden 
zijn voor de opbouw van een nieuw leger dan dat zij werden gebruikt 
voor kleine operaties, welke niet veel kans van slagen hadden. 

Op de vraag waarom een deel van het korps Insulinde begin 1945 
ter versterking van het Nefispersoneel naar Australië was gezonden, 
antwoordde de heer van Tuyll van Serooskerken van mening te zijn, 
dat een deel van het korps in 1943 - en niet in 1945 zoals in het 
boek van de heer Helfrich staat vermeld - Ceylon heeft verlaten, 
omdat de groep van 40 man betrekkelijk talrijk was voor de operaties 
op Sumatra en omdat men voorts wilde profiteren van de, ook naar 
Engels oordeel, vrij efficiënte training met kano's en boten, die het 
korps Insulinde op Ceylon had ontwikkeld. 

Dr. H. J. van Mook verklaarde van oordeel te zijn, dat de Regering 
er te weinig bij de geallieerde oorlogsleiding op aangedrongen heeft 
strijdkrachten te mogen concentreren op Indië. Het beetje, dat de 
Nederlanders hadden - want het was tenslotte weinig -, werd ge- 
bruikt voor doeleinden, die minder hiin directe be!angen dienden. 
Het feit, dat de Indische Regering nooit een van de eigen onder- 
zeeërs permanent heeft kunnen krijgen voor de verbinding met Tndo- 
nesië, is, naar het gevoel van de heer van Mook,  ook iets, dat had 
kunnen worden bereikt, als men eenvoudig had gezegd: ,,Ja dit moe- 
ten wij hebben." 

Er zijn wel eens onderzeeërs ingezet voor doeleinden in verband met 
Indië; dit is echter een heel droevige geschiedenis geweest. Eerst was 
er de K 12, clie was opgevaren. Deze boot kon na een of twee 
reizen eigenlijk niet meer mee. Daarna zijn er eigenlijk nooit, tot het 
allerlaatst, onderzeebootverbindinsen met het midden en het Westen 
van de Archipel geweest, omdat er eenvoudig geen onderzeeboten ter 
beschikking werden gesteld. 



60324 (van Mook)  

93862 (Mollinger) 

60325 (van Maok)  

60329 Ivarr Mook) 

De raids op Sumatra hebben feitelijk helemaal geen betekenis ge- 
had. Dat lag aan de leiding van het korps Insulinde en aan de daar- 
boven staande leiding te Colombo. Het waren hoogst ongelukkige 
ondernemingen, die eigenlijk niets hebben opgeleverd, behalve een 
veel grotere waakzaamheid van de Japanners en waarschijnlijk een 
aantal slachtoffers onder de bevolking. 

De heer Mollinger, met deze opmerking van de heer van Mook in 
kennis gebracht, verklaarde deze mening niet te delen. Het vergaren 
van inlichtingen in een door de vijand bezet gebied is natuurlijk niet 
eenvoudig; het gebeurt niet geheel ongemerkt. De bedoeling was het 
wel ongemerkt te doen. In de tweede plaats is intelligente-werk het 
naarstig verzamelen van gegevens, het combineren ervan en het weer 
doorgeven. Een enkele raid kan geen éclatant succes opleveren; dat 
is uitgesloten. 

Het lag misschien gedeeltelijk ook aan de Britse leiding, aldus ver- 
volgde de heer van Mook zijn betoog. Wat er gebeurde, was dit: men 
stuurde twee Atjeh-officieren plus een aantal Nederlanders, die nooit 
in Indië geweest waren, allen zeer goed getraind, allen zeer moedige 
mensen, aan de wal. Het eerste resultaat was, dat zij onmiddellijk ge- 
signaleerd werden, omdat zij blanken waren. Het tweede resultaat 
was: een gesprek met een of andere man, die toevallig langs liep en 
tenslotte, dat zij de tweede keer, dat zij kwamen, onmiddellijk stuit- 
ten op een veel grotere waakzaamheid en een volkomen tegenstand 
van de kant van de bevolking. 

Het Indische detachement, dat in Januari 1942 te Colombo is aan- 
gekomen, had voor betere doeleinden moeten worden gebruikt, niet be- 
paald te Colombo, maar in Australië. Daar heeft de heer van Mook . 
ook vele voorstellen over gedaan. Zij hadden eigenlijk een commando- 
training; commando's e.d. zijn heel goed, als inen óf een bepaald 
militair object wil bereiken óf de voorbereiding wil maken voor een 
invasie, maar niet voor het krijgen van gegevens. Het verkrijgen van 
gegevens moet niet geheuren op de spectaculaire wijze van mensen 
met wapens die ergens binnenkomen, maar het moet gebeuren op de 
stiekeme wijze van mensen, die, naar de heer vnn Mook zou zeggen, 
principieel geen wapens hebben en weg kunnen lopen, maar die ge- 
gevens verzamelen en contacten krijgen. Die vermenging is, naar de 
heer van Mook gelooft, de fout geweest, die Inen daar heeft begaan, 
zodat er wel zeer moedige daden zijn verricht, maar moedige daden, 
die geen enkel succes hadden, ook geen enkel effect konden hebben. 

§ 3. Kennis der Nederlandse autoriteiten van de toestand op 
Java in Augustus/September 1945 

De heer Nieuwerzhuysen kon over de sterkte van het Indo- 
nesische leger op Java na de ca~itulatie van Japan geen getallen 
noemen. Java werd voornamelijk behandeld door de Nefis. Hij heeft 
de cijfers toen wel gehoord; hij vond deze vrij juist. 

OD de opmerking, dat Mounthatten in September 1945 berichten 
herft ontvangen van Java en waarschijrilijk ook van Sumatra. waarin 
werd gezegd, dat er een vrij sterk leger was, zeide de heer Nieuweiz- 
huvsen niet helemaal te weten van wie die berichten afkowctig zijn 
geweect. Hij weet echter we!. dat er zeer merkwaardige dingen plaats 
vonden. snechal op Java. Vlak na de canitulatie is er een partv over 
Java uitgezwermd, de heer Nieuwerrhuysen meent onder leiding 
va? ecn zekere Pirt Hag.rlacker. Hij meevt. dat de naam var, de 
operatie ,,twilightV was. Pitt Nardacker was een Engelsman, ingedeeld 
bij de Nefis. Hij kwam, voor zover de heer Nieuwerzhtlysen weet, 
uit Australië. Hij weet, dat deze party over Java is gegaan en dat zij 
een rapport heeft opgesteld, waaruit zou blijken, dat de revolutie 
massaal was en dat het nationalisme niet te stoppen was. Dit rapport 
is buiten voorkennis van de Nederlandse autoriteiten naar Engeland 
gezonden; de heer Arieuivenhuysen weet echter niet aan wie. 

IClo.cnthatt~r. beeft ook reeds in Seotember 1945 benaalde berichtei? 
ontvanzen, maar waar hij deze vandaan heeft gekregen, weet de 
heer Niez/wenhilyre~z niet. 

Het gehele seinverkeer is altijd angstvallig uit Nederlandse handen 
gehouden. Van de telegrammen, die werden gezonden door de parties, 
die zich op Sumatra bevonden en die handelden over de ontwikkeling 
van de revolutie en over de bevindingen, werd aan de Nederlanders 
slechts dat medegedeeld, wat de Engelsen noodzakelijk achtten en 
kwijt wensten te zijn. 

Adnisaal Helfrich herft altijd al het moge!ijke gedaan om de 
Nederlandse belangen zoveel mogelijk naar voren te brcngzn, maar 
het is hem nooit mooen gelukken, althans niet in die mate als hij 
het wenste, invloed te krijgen op de  berichtgeving. hlen moest dus 
maar afwachten, wat men van de Engelsen kreeg. 



99693 (van  Tuyll van Serooskerken) 

99707 (van Tz~yll vniz Serooskerken) 

99697 (van Tuyll i x n  Serooskerken) 

99700 (van  Tuyll van Serooskerken) 

99766 (Pe l )  

99392 ( Wingender) 

De heer van Tuyll van Serooskerken is met een Rapwigroep 
onder commando van de Engelse majoor Greenhols in Septem- 
ber 1945 van Ceylon uit op Java aangekomen. De heer van Tuyll 
was ondercommandant; voorts bestond de groep uit twee telegra- 
fisten, een dokter en een ziekenverpleger. De opdracht luidde in de 
omstreeks 35 kampen voor gevangenen en geïnterneerden te gaan 
zien, hoeveel mensen er zaten en wat hun meest onmiddellijke be- 
hoeften waren. De politiek was uitdrukkelijk uitgesloten. Voordat de 
heer van Tuyll van Seroorkerken naar Java ging, heeft hij getracht 
op het hoofdkwartier inlichtingen te krijgen over de mogelijke poli- 
tieke ontwikkelingen, die men verwachtte of die men hoopte, en 
over de vermoedelijke krijgsverrichtingen; over de vraag dus, of men 
Java snel of minder snel militair zou gaan bezetten. Er werd hem 
uitdrukkelijk gezegd. dat men hem daarover niet wenste in te 
lichten, omdat het niet zeker was, op welke manier de Japanners 
de groep zouden ontvangen. Hij is dus met een volstrekte onwetend- 
heid op dit gebied naar Java gestuurd. 

De heer van Tuyll van Serooskerken gelooft, dat inderdaad gezegd 
kan worden, dat de Indonesische leiders meer anti-Nederlands waren 
dan men van officiële Nederlandse zijde verwacht had. Zij waren 
echter ook anti-Japans. Dit is heel duidelijk gebleken, toen de Japan- 
ners klaagden, dat hun prestige zo gering was, nadat zij de opdracht 
hadden ontvangen de orde te handhaven. 

De heer van Tuyll van Serooskerken heeft in het begin alleen 
maar contact gehad met Japanners en met Europese kampbesturen. 
De Indonesiërs speelden voor het uitvoeren van de opdracht eigen- 
lijk geen rol. 

Gedurende de 10 dagen, dat de heer van Tuyll van Serooskerken 
op Java was, vóór de aankomst van admiraal Patterson aldaar, heeft 
hij geen Indonesische militaire organisatie gezien. Eerst later, einde 
October, organiseerden zich, naar hij gelooft, de z.g. Pemoeda's. 
Dezen versperden de wegen om het doorgaande verkeer te contro- 
leren. Hij herinnert zich ook weleens aangehouden te zijn. Men eiste 
van Indonesische zijde, dat de wapens werden afgegeven. Toen de 
heer van Tuyll van Serooskerken antwoordde, dat hij als militair toch 
recht had op het dragen van wapens, liet men hem wel door. Aan 
die groepen, die de weg versperden, waren dus geen orders gegeven. 

Bij een operatie op Sumatra had de heer van Tliyll van Seroos- 
herken ook al eens geïnformeerd naar het deelnemen van Indo- 
nesische militairen aan het Japanse leger. Men heeft ook eens een 
Javaanse wachtcommandant van een Japanse post meegenomen. 
Voor zover de heer van Tuyll van Serooslcerken weet, was er in die 
tijd bij Japanse onderdelen Indonesisch personeel ingedeeld; er waren 
cchter geen Indonesische organisaties. Hij wil echter niet zeggen, 
dat ze er inderdaad niet waren. Hij heeft er echter zelf nooit iets van 
gemerkt. 

De heer Pel, destijds commandant van het korps Insulinde, heeft 
door de inlichtingen, die de acties van de parties opleverden, de 
overtuiging gekregen, dat althans de Atjehse bevolking de Neder- 
landers niet met open armen zou ontvangen. De heer Pel achtte het 
misschien te sterk uitgedrukt. wanneer hij zou zeggen, dat de bevol- 
king anti-Nederlands was. Dat was zij bepaald niet; zij was neutraal. 
Hij wist. dat de Atjeher ook anti-Japans was. Dit heeft hij aan zijn 
chefs doorgegeven, evenals het feit, dat de betrouwbare hoofden 
waren afgemaakt. 

De heer Pel verklaarde ook op de hoogte geweest te zijn van militaire 
en para-militaire organisaties, die waren geformeerd in de Japanse tijd. 
Een van de parties van de heer Pel heeft eens na een gelukte lan- 
ding op de Oostkust van Sumatra enkele HeiHo's meegenomen, 
onder wie een gewezen militair van het K.N.I.L. was. Deze heeft de 
heer Pel en de zijnen volkomen ingelicht. Hij was zeer betrouwbaar. 
Later is de man voor de geallieerde zaak ingezet en gesneuveld. De 
grootte van de organisaties was aan Nederlandse zijde niet bekend. 
De heer Pel heeft de organisaties van de HeiHo gezien als een Japans 
orgaan om tegen de Nederlanders op te treden. 

Op de vraag aan de heer Wingender of hem uit hoofde van zijn 
werk iets bekend was van de door de Japanse bezetttr in Neder- 
landsch-Indië opgerichte militaire en paramilitaire eenheden, ver- 
klaarde deze, dat nooit is geconstateerd. dat een militaire apparatuur 
werd geformeerd, die bepaald anti-westers ei1 anti-Nederlands ge- 
zind was. Wel heeft de heer Wingender de indruk uit deze tijd over- 
gehouden, dat de kans op een anti-Nederlandse stemming in Neder- 
landsch-Indië wel groot was. Met het maken van plannen voor de 
acties heeft hij daar rekening mede gehouden. Uit berichten van Birma 
en Malakka was het beeld praktisch hetzelfde, met dit verschil, dat 
men daar kon rekenen op een grote gemeenschap Chinezen, die 
communistisch gezind waren, althans door ras en politieke gezind- 
heid bepaald anti-Japans waren; die hadden dan ook een ,,onder- 
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grondse" gevormd. In Nederlandsch-Indië kon men hoogstens een 
niet-vijandige houding van Chinese zijde verwachten. 

Naar de mening van de heer Wingendcr hadden de Engelsen even- 
min inlichtingen over een dergelijke Indonesische militaire appara- 
tuur. Hij weet, dat de houding van de bevolking voor de Engelsen 

onaangename verrassing is geweest. Verschillende hogere Engelse 
officieren hebben hem dit gezegd. 

Ir. C. J. Warners, van April 1944 tot Maart 1945 hoofd van de Ne- 
derlandsch-Indische civil affairs sectie bij het hoofdkwartier van 
Molintbatten en nadien tot 1 October 1945 belast met de leiding van 
het Departement van Verkeer en Waterstaat, verklaarde, dat in 
S.E.A.C. de Nederlandse inlichtingendienst, staande onder het Neder- 
landse bevel van de B.S.O., werkte onder de director military intel- 
ligence van de staf van admiraal Mountbatten. 

De heer Warners werkte met dit hoofdkwartier samen op het ge- 
bied van de psychologiscl~e oorlogvoering. De inlichtingen, welke 
inen op dit hoofdkwartier kreeg, ltwamen voor het grootste gedeelte 
van de luisterdienst, uit berichten welke bestemd waren voor intern 
gebruik, uitgezonden via de radio in bezet gebied. De Japanners ver- 
onderstelden, dat men in niet bezet gebied die berichtsn niet kon op- 
vangen. Een andere bron van inlichtingen waren de mensen die door 
geallieerde schepen waren opgepikt, doch uit hen zijn nooit veel be- 
langrijke berichten gekomen. Datgefie wat men aan inlichtingen 
kreeg, werd bestudeerd en gequalificeerd; men trachtte zich dan een 
beeld te vormen van b.v. het bestuursapparaat, maar het resultaat 
was totaal verwarringwekkend. Dit kwam oindat het geen getrainde 
mensen waren, geen intellectuelen uit de bezette gebieden die de 
inlichtingen gaven. Het totaal aan gegevens is naar de mening van de 
heer Warners zeer summier geweest. 

De Nederlandsch-Indische Regering heeft nimmer geweten, wat 
bij terugkeer in Indië zou worden aangetroffen. Ook kon geen af- 
doend antwoord gegeven worden op de vraag: zijn we welkom of 
niet? Eerst door de onafhankelijkheidsproclamatie van Indonesië 
werd de Indische Regering goed geconfronteerd met wat haar te 
wachten stond. 

In de tijd dat de heer FVarners bij het hoofdkwartier van Mount- 
batten diende, heeft hij nimmer gehoord over militaire Indonesische 
organisaties, welke door de Japanners waren opgericht en die in de 
loop der jaren een aanzienlijke sterkte hadden gekregen, Nimmer is 
gesteld, voorzover de heer Warners wist, dat wanneer niet door de 
Japanners gevochten zou worden, men dan toch te inaken zou krijgen 
met weerstand van de bevolking. Wanneer dit het geval zou zijn ge- 
weest, dan zou de heer Warners in zijn besprekingen op het hoofd- 
kwartier daarover zeker iets hebben gehoord. 

Volgens mr. J. E. van Hoogstraten, directeur van het Departement 
van Economische Zaken, is er gedurende de bezetting uitermate 
weinig contact geweest met Indonesië. 

Alles, wat de Nefis aanging, d.w.z. de intelligence service, werd 
zeer geheim gehouden. De heer van Hoogstraten dacht wel, dat die 
inlichtingen, die van belang waren voor het algemeen beleid, aan de 
heer van Mook bekend zijn gemaakt. 

Het was evenwel zo, dat de ontwikkeling in de maanden September 
en October 1945 op  grond van de gegevens, welke in Australië bekend 
waren, niet verwacht werd; practisch ook door niemand van de krijgs- 
gevangenen. Die hebben eerst rustig kunnen rondlopen en zijn door 
de Indonesische bevolking zeer vriendelijk ontvangen. Vrij kort na de 
bevrijding is echter deze toestand plotseling omgeslagen. 

Ir. D. L. Asjes is begin September 1945 op verzoek van de heer 
van Mook als vertegenwoordiger van de Nederlandsch-Indische Rege- 
ring naar Indië gegaan met de opdracht om met het aan hem onder- 
geschikte personeel de burger-geïnterneerden en de krijgsgevangenen 
zo spoedig mogelijk uit de kampen te halen. 

De heer Asjes is eerst naar Singapore gegaan, waar de Engelse 
R.A.P.W.1.-organisatie l )  was. Hij heeft met deze organisatie goed kun- 
nen samenwerken. Hij is begonnen in Batavia, is daarna naar Sema- 
rang gegaan, vervolgens naar Soerabaja en itIalang, waar contact is 
gezocht met de leiders van de kampen. 

Bij zijn werk is het de heer Asjes bekend geworden, dat er op Java 
een zeer sterk leger aanwezig was, hoofdzakelijk bestaande uit jongelui, 
die door de Japanners waren opgevoed en getraind. Het waren onge- 
regelde troepen - extremisten werden zij genoemd -, zonder esn 
goed georganiseerd commando. In het begin zijn er weinig of geen 
nationalistische acties geweest. Voor zover de heer Asjes zich kan 
herinneren zijn er in September 1943 geen aanvallen op de kampen 
geweest. Dit gebeurde eerst later. Aan Engelse zijde wist men ook. 
dat er een dergelijk leger bestond, maar dat het werkelijk optrad, 
trok de heer Asjes in twijfel. 

Op de vraag, of hem uit de berichten van de Rapwi-teams over de 
sterkte van het Indonesische leger is gebleken, antwoordde luitenant- 
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generaal K.N.I.L. b.d. W. Schilling zich dit niet meer te kunnen her- 
inneren. Er is echter nog een andere bron geweest dan alleen de 
Rapwi-teams. Een kruiser onder commando van admiraal Patterson, 
commandant van het cruiser squadron V, lag in Tandjong-Priok ge- 
durende de maand September. Aan boord daarvan waren de heer van 
der Plas en generaal van Straten, hoofd van de N.1.C.A.organisatie. 
De heer Schilling meent zich te herinneren, dat er ook enige berichten 
van admiraal Patterson zijn geweest, die via Kandy naar Colombo 
kwamen. Het is meer waarschijnlijk, dat de inlichtingen over de 
sterkte van Indonesische troepen, die zich gedurende de maand Sep- 
tember uit door de Japanners getrainde Indonesiërs vormden, afkom- 
stig waren van admiraal Patterson. 

De berichtgeving van de Rapwi-teams hield in: aanslagen op Euro- 
peanen, aanhouden en doorzoeken van treinen, het ,,kidnappenw van 
personen enz. De heer Schilling herinnert zich hier echter helemaal 
geen details van en hij heeft er ook geen aantekening van gehouden. 

In die periode heelt de heer Schilling ook kennis genomen van 
oudere Nefis-rapporten, die in Australië waren opgemaakt naar aan- 
leiding van ondervraging van krijgsgevangenen.- i n  deze verslagen 
kwamen allerlei gegevens voor betreffende Indonesische afdelingen. 
welke door de ~GLnilers werden gevormd. Er moeten berichten i i j n  
geweest, dat wapens van de Japanners overgingen naar die afdelingen. 

Zeer waarschijnlijk - de heer Schilling was dit echter niet uit eigen 
wetenschap bekend - heeft de heer van der Post deze berichten naar 
Mout~tbaiten gezonden, want deze kolonel van der P o ~ t ,  die krijgs- 
gevangene op Java was, is na zijn bevryding natuurlilk onrniddeilqk 
in contact gekomen met de eerste officiele Engelse vertegenwoordiger 
en dat was admiiaal katterson. Hij moet deel heooen uitgemaakt van 
een door de Engelsen gevormde ,,advanced party" vóór de bezetting 
door ae  Engelsen De heer Schrllzng heeit koloiiel van de? Post her- 
haaldelijk ontmoet en hij weet, dat deze in die maanden in de intel- 
ligence van de Engelsen een zeer belangrijke rol heeft gespeeld. Hij 
weet zo goed als zeker, dat hij deze functie reeds vervulde toen de 
heer Schilling op 29 September te Batavia aankwam. Kolonel van der 
Post was een van de eerste personen, die hij daar heeft ontmoet. 

De heer van Mook was alleen in zeer vage trekken op de hoogte 
van de situatie op Java, toen Japan in Augustus 1945 capituleerde. 
De Indische Regering had er geen duidelijk beeld van hoe weinig 
of hoe groot de aanhang van de republikeinse leiders in Neder- 
landsch-Indië was. Evenmin had de heer van Mook enige kennis 
omtrent de sterkte van de Indonesische strijdkrachten en hulp- 
troepen, welke door de Japanners waren opgericht en uitgerust. 
Hij kon dan ook de berichten, welke Mountbatten ongeveer half 
September 1945 hieromtrent zou hebben gehad, niet ontkennen. 
De heer van Mook wist helemaal niet, of deze al dan niet juist 
waren. Het was de Nederlandse Regering evenmin bekend wat de 
Japanners in Augustus,/September 1945 in Indië eigenlijk deden, 
welke houding zij ten opzichte van de Indonesiërs innamen en 
welke maatregelen er waren getroffen. 

De berichten, welke Mountbatten zou hebben gehad, waren, naar 
de heer van Mook meende, vooral afkomstig van een aantal - ook 
Britse - R.A.P.W.1.-mensen. De 26ste of 27ste September 1945 
kreeg de heer van Mook,  die toen in Brisbane was, een telegram 
van Mountbatten om te Singapore een bespreking bij te wonen. 
De heer van der Plas is daar toen heengegaan. Op die bespreking 
zijn ook de berichten, welke Mouiztbattetl had, aan de orde ge- 
komen. ') 

De heer Helfrich verklaarde, dat de Nederlandse autoriteiten zich 
tijdens de oorlog een zo goed mogelijk beeld hadden gevormd van 
de situatie in Indië. Zij beschikten over een verzameling inlichtingen, 
voornamelijk afkomstig van de inlichtingendienst van MncArthur, 
waarmede de Nefis nauw samenwerkte. Zij wisten van de Japanse 
anti-westerse propaganda en ook dat de anti-Nederlandse acties van 
Soekarno en Hatta uitgingen. 

In de Nefis-rapporten werd geregeld vermeld, welke gegevens langs 
verschillende wegen ontvangen waren, en op het einde van de oorlog 
was er een lijvig rapport beschikbaar, waarin de hoofdzaken waren 
samengevat. Men noemde de Indonesische steun aan Japan ,,een ver- 
zameling van de volkskracht" (Poetera-Poesat Tenega Rakjat). Zij 
wisten ook van een Indonesische hulppolitie, die Keibodan heette, van 
een militaire jeugdvereniging, Seinendan en van een militaire concen- 
tratie in het ,,leger ter verdediging van het Vaderland" (Soekarella's 
en Heiho's). De heer Helfrich kon zich niet herinneren, dat er in het 
rapport positieve en betrouwbare gegevens stonden over aantal en 
sterkte. 

Na de oorlog werden er gaandeweg meer gegevens op Java ver- 
zameld, doch zelfs toen was het zeer moeilijk positieve en betrouw- 
bare gegevens te verkrijgen. 
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Toeii de heer Helfrich einde September 1945 op Java kwam had hij 
geen gegevens over de  sterkte van de organisaties. Hij heeft er zich 
eigenlijk ook weinig aan gelegen laten liggen. Wij heeft altijd de vaste 
overtuiging gehad, dat na de capitulatie deze korpsen ontwapend zou- 
den worden. Ook heeft de heer Heifrich nooit de indruk gehad, dat 
de Indonesische militaire eenheden een belangrijke militaire macht 
vormden. Dit heeft hij ook tegen admiraal Molmtbatten gezegd, toen 
hij hem sprak over deze aangelegenheid. 

Men had Mourztbntten gesproken over een goed bewapend en goed 
geoefend Indonesisch leger. D e  eerste berichten waarover Mountbatten 
beschikte, waren, te oordelen naar de inlichtingen die de heer Heifrich 
later kreeg, onjuist. Toen de  heer Helfrich later in Batavia moeite 
deed te weten te komen wie d e  inlichtingen aan admiraal Mount- 
batten had gegeven, heeft hij twee namen gehoord; Sén daarvan was 
van der Post, doch de andere kon  hij zich niet meer herinneren. 

D e  berichten spraken van 100000 man goed gewapende lndonesi- 
sche troepen. D e  heer Helfrich achtte het mogelijk, dat  van der Post 
deze berichten schriftelijk heeft gezonden, maar  het ware ook inoge- 
lijk, dat  hij hierover heeft gesproken mec I.ady Mountbattcn, die 
hoofd was van een Rode Kruis Organisatie en als zodanig verschil- 
lende kampen heeft bezocht. Zij kan dus in  aanraking zijn geweest 
met de  heer van der Post en andere Engelsen en bij terugkeer kan zij 
dat aan haar echtgenoot hebben verteld. 

Mountbatten hechtte waarde aan de  inlichtingen. Op 10 October 
heeft een conferentie plaats gehad te Singapore, waar hij aan de 
heer Helfrich zeide, dat zij niet tegen het Indonesische leger op konden 
en dat zij voorzichtig moesten zijn. D e  Britse Regering wilde zich niet 
bemoeien met de  interne politiek en wilde er gern ,,tweede Grieken- 
land" van maken. D e  protesten, welke d e  Nederlanders daar tegen in 
hebben gebracht, werden door Mounthatten niet aangenomen. D e  
Nederlanders hebben dadelijk gezegd, dat hun indrukken heel anders 
waren. Bij aankomst o p  Java werd ook dadelijk bevestigd, dat het 
zeker geen goed bewapend Indonesisch leger van zulk een sterkte 
was en dat spoedig optreden wonderen zou hebben gedaan, vooral 
een opmars naar Djokjakarta. 

Generaal Christison beschikte over dezelfde inlichtingen als admi- 
raal Mountbatte~z. Door d e  inlichtingen omtrent de 100000 man 
Indonesische troepen werd het aantal troepen, dat nodig was o m  
orde te brengen en het gezag over te nemen, overschat. De generaal 
heeft de conclusie getrokken, dat  hij onmachtig was er tegen o p  te  
treden. Zelfs op de conferentie van 6 December achtte de Engelse 
generaal nog 6 divisies nodig. 

D e  heer van der Plas verklaarde, dat hij een vrij goed inzicht 
had in wat in  Nederlandsch-Indië was geschied tot 15 Augustus 
1935. D e  situatie is toen heel snel slechter geworden. 

Zodra de Engelsen toegang tot Indië hadden gekregen, ontvingen 
zij inlichtingen over de toestand aldaar van de Engelse krijgs- 
gevangenen en geïnterneerden. Z o  was er bij voorbeeld een belang- 
rijke figuur van de Engelse inlichtingendienst, &e heer Vanderpost, 
die vóór de capitulatie van Java i n  1932 aldaar was gekomen en 
niet was geëvacueerd. Men kan zich voorstellen, welke waarde hij 
voor de  Engelsen had. Het  zijn mensen zoals hij geweest, die Mounf- 
batten en de Britse Regering over de toestand in Indië hebben in- 
gelicht na 15 Augustus 1945. 

D e  inlichtingen, welke bij de besprekingen in Singapore met Mount- 
batten aan de orde waren, handelden over de  toestand, geheel ge- 
zien door Britse bril. Zij hadden eihter wel een zekere zakelijke 
inhoud. In  de  zes weken, welke verlopen waren na de capitulatie 
van Japan, hadden d e  Japanners aan de Indonesische organisaties, 
welke zij zelf hadden helpen oprichten en welke bestemd waren 
o m  tegen de geallieerden te  vechten, heel wat wapens in handen 
gespeeld. Massaal is dit  gebeurd na de rede van generaal Christison 
o p  29 September 1945. 

Deze organisaties waren vrij primitief. D e  mensen waren door 
de Japanners ook militair geschoold. D e  Keiboodan b.v. bestond 
uit ongeveer l millioen vierhonderd duizend man. Verder hadden 
de Japanners de Barisan Maling, het dievenleger, geformeerd. Zij 
hadden nl. de dievez en bandieten uit de gevangenissen afgericht e n  
bewapend, teneinde door hen terreurdaden te doen verrichten. E r  
bestonden meer van dergelijke ongunstige organisaties, waar Japanse 
geheime organisaties als de Zwarte Draak, de  Zwarte Waaier e.a. 
achter zaten. 

97453 (van der Plas) Naar  de  mening van de heer van der Plm waren in de Engelse 
inlichtingen bepaalde feiten wel juist weergegeven, maar  aan de an- 
dere kant is gezwegen over die feiten, welke er o p  duidden, dat  
de  Nederlanders nog een grote mate van ,,goodwill" hadden. 

9 Vgl. M. A .  Aziz: ,,Japan's Colonialism and Indonesia", Den Haag, I n  dit verband wijst de commissie nog op het boek van M .  A. 
blz. 230, den Haag 1955. Aziz l), waaruit zij het volgende overneemt: 
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.,De cijfers omtrent de sterkte van de diverse organisaties lopen 
in de verschillende verslagen uiteen. Ket dichtst bij de waarheid 
liggen waarschijnlijk de volgende cijfers, die de sterkte der ver- 
schillende onderdelen aangeven ten tijde van de capitulatie: 

Peta l) : 37 000 
Hei Ho ') : 25 000 
Hizbullah 3 )  : 50 000 
Keiboodan : 1 280 000 
Pemudas 9 : 500 000-600 000 
Studentenkorps: 50 000 
Barisan Berani Mati 50 000 
Pelopor ') : 80 000". 

Nadat aan de heer Wingetzdcr bovenstaande cijfers waren voorge- 
legd, verklaarde hij dizarop geen enkel commentaar te kunnen geven. 
Wel merkte hij op, dat r.en uit het boek van de heer Aziz de indruk 
krijgt, dat de Hei Ho een vrijwilligersorganisatie was; de heer Win- 
gender heeft echter zelf waargenomen, dat vele leden van deze orga- 
nisatie gewoon als zodanig werden aangewezen door de Japanners. 
Zij werden dan uitgezonden om voor het Japanse leger graafwerk en 
dergelijke arbeid te verrichten. Als dit met andere organisaties ook zo 
gegaan is, dan is het logisch, dat die getallen ongelooflijk groot 
werden. 

Mr. N. S. Blom, die tot einde October of begin November 1945 
in Brisbane is gebleven, waar hij als lid van de Indische Regering 
werkzaam was, had geen idee van de sterkte van de Indonesische 
troepenafdelingen, die door de Japanners waren georganiseerd. Ge- 
zien de slechte communicatiemiddelen in die tijd kreeg hij weinig 
inlichtingen over wat zich te Kandy en Singapore afspeelde. 

Gedurende de oorlog is de heer Blom meerdere malen langs de 
Noordkust van Nieuw-Guinea getrokken. Hij heeft toen niet de 
indruk gekregen, dat de Japanners Indonesiërs hadden georganiseerd, 
bewapend en opgeleid. De enigen, die hij daar heeft aangetroffen, 
waren de z.g. HeiHo's; dezen waren uitgemergelde arbeiders, op de 
dood af. Op Biak zijn er vrij veel aangetroffen, maar er was geen 
sprake van, dat zij geoefende militairen waren. De cijfers, die de 
heer M. A .  Aziz noemt in zijn bovenvermelde boek, zijn geheel 
nieuw voor de heer Blom. 

Men wist aan Nederlandse zijde wel, dat er eenheden door de 
Japanners geoefend werden, maar de heer Blom is er nooit mee in 
contact geweest. Indië is zo groot; de eventueel bestaande groepen 
waren natuurlijk zeer verspreid. Daarom kwam men ze niet overal 
tegen. 

Na de oorlog zijn overal in het Verre Oosten grote aantallen hulp- 
korpsen aangetroffen, maar de mensen waren meer slavenarbeiders 
dan troepen. Of deze mensen bewapend waren, betwijfelde de heer 
Blom. 

De kwestie van de Indonesische militaire formaties op Java op 
het ogenblik van de bevrijding, heeft buiten het gezichtsveld van de 
heer iJan Roijen gelegen. Naar zijn mening wist de Regering in die 
tijd wel van het bestaan van dergelijke organisaties af, maar zij 
onderschatte de kracht en de effectiviteit daarvan. 

De heer van Roijen zou niet durven zeggen, of de Engelsen beter 
op de hoogte waren dan de Nederlanders. Het zou kunnen, dat de 
Engelsen verschillende keren met die groepen in aanraking waren 
geweest en meenden. dat zij een grotere gevechtswaarde hadden dan 
de Regering geneigd was te geloven. 

De heer van Roijer? heeft zich pas rekenschap gegeven van de 
waarde van de Indonesische guerillatroepen, toen hij in 1947 gene- 
raal Schilling in New York sprak. Deze zeide hem toen: U allen 
onderschat de waarde van de guerillatroepen, die zo in de sawah's 
kunnen verdwijnen en zo weer kunnen opduiken. Het feit, dat hij 
toen pas besefte wat de waarde van deze troepen was, is wel een 
aanwijzing, dat hij deze onderschat had. Voordat de heer van Roijen 
in 1949 naar Indonesië ging, had hij de uitgebreidheid van het ver- 
zet in Indonesië tegen het Nederlandse gezag onderschat. Hij had 
vroeger gedacht, dat het alleen maar een aantal belhamels waren 
met hun opruiers maar dat de meeste Indonesiërs zich onder het 
Nederlandse gezag wel bevonden. 

De heer van Kleffens verklaarde, dat de Regering ongetwijfeld 
wist, dat er in Nederlandsch-Indië Heiho's en dergelijke elementen 
waren. Of men de getalsterkte kende, zou hij niet durven zeggen. 

Op de vraag of de Engelsen hiervan wel op de hoogte waren en of 
hun houding in Indië terug te voeren zou zijn op het feit, dat zij 
bevreesd waren deze groepen tegenover zich te krijgen, antwoordde 
de heer van Kleffens altijd de indruk gehad te hebben, dat de Engel- 
sen te weinig militairen beschikbaar hadden toen de plannen voor 
hun optreden in Indië werden gemaakt. 



Volgens oud-hlinister Logemann was de Regering ten tijde van de 
bevrijding van Indië op de hoogte van het bestaan van militaire en 
para-militaire organisaties op Java, die door de Japanners waren ge- 
organiseerd. Deze kennis was in Australië veruorven door het af- 
luisteren van radioberichten. Omtrent de sterkte van die organisaties 
wist de Regering, zover de heer Logemnnn bekend was, niets. 

Onmiddellijk na de capitulatie zijn de Indische autoriteiten, dank 
zij de Rapwi-teams, niet alleen van het bestaan van deze organisaties 
op de hoogte gekomen, maar ook wel van het feit dat deze vrij 
sterk waren. Van een raming echter, die op enige grond zou be- 
rusten, was de heer Logeinnnn niits bekend. Hij dacht niet, dat er 
toen rapporten hierover van de Nefis in Nederland zijn aangekomen. 
In ieder geval: een duidelijk beeld van deze groepen had de Regering 
niet. 

5 4. Conclusies 

Toen het in Februari 1942 duidelijk werd, dat de belangrijkste ge- 
bieden van Nederlandsch-Indië onder Japanse bezetting zouden ko- 
men, heeft de Nederlandsch-Indische Regering nog getracht een 
organisatie op te bouwen, waardoor verbindingen zouden kunnen 
worden onderhouden tussen het bezette Nederlandsch-Indische ge- 
bied en de vrije wereld. 

De heer van der Plas kreeg van de Gouverneur-Generaal de op- 
dracht een aantal personen voor dit werk aan te zoeken, bij wie het 
verbindingsmaterieel - ontvangers en zenders, door P.T.T.-inge- 
nieurs in Nederlandsch-Indië ontworpen en vervaardigd - zou 
kunnen worden achtergelaten. De tijd van voorbereiding is evenwel 
te kort geweest om een goede organisatie te kunnen opbouwen. Daar- 
bij kwam, dat de Nederlandsch-Indische Regering niet beschikte over 
personeel, dat enige ervaring had op het gebied van inlichtingenwerk, 
zoals hier werd vereist. 

De commissie heeft de indruk, dat vooral dit tekort aan deskun- 
digen en aan nmensen, die zich voor dit nerk wensten in te zetten, er 
toe heeft geleid, dat van dit plan in de praktijk zo goed als niets 
terecht is gekomen. Zij merkt hierbij echter op, dat men in Neder- 
landsch-Indië wel zeer laat tot het inzicht is gekomen, dat een derge- 
lijke organisatie wel eens nodig zou kunnen zijn. 

Na de bezetting van Indië bleek het de Nederlandse autoriteiten in 
Australië en op Ceylon tot hun ontsteltenis reeds spoedig, dat zij 
in het bezette Nederlandsch-Indië bijna geen contactpunten meer 
hadden. Zij hadden er nl. op gerekend, dat zij in ieder geval nog 
contacten met onderdelen van het K.N.I.L. zouden kunnen onder- 
houden. Het was aan die autoriteiten bekend, dat het in de bedoeling 
van de Gouverneur-Generaal had gelegen, dat het K.N.I.L. niet in 
alle gebieden tegelijk zou capituleren. Waar dat mogelijk was, zou 
men doorvechten en verbinding met de vrije wereld trachten te 
houden. De toenmalige legercommandant heeft niettemin de alge- 
hele capitulatie afgekondigd en zo was ook deze mogelijkheid tot 
contact practisch verloren gegaan. Alleen met groepen op Timor en 
Sumatra b.v. is er nog enige tijd verbinding geweest. 

Toen ook bovengenoemde civiele organisatie niet bleek te werken, 
kwam men in Australië en op Ceylon voor het probleem te staan 
opnieuw contact te leggen. In Australië is men begonnen met een 
Nederlandse inlichtingendienst, de ,.Netherlands sub-section of the 
Allied Intelligence Bureau", welke dus werd ingepast in de gealli- 
eerde inlichtingen-organisatie. Die dienst kwam onder leiding van 
luitenant ter zee Quéré,  die als radio-deskundige bij deze organisatie 
werd betrokken. De dienst heeft bestaan tot April 1943. Hij werd 
toen opgenomen in de Nefis; de heer Quéré werd toen afgelost. 

Onder operationele leiding van een Engelse kolonel heeft deze 
Nederlandse dienst getracht een aantal steunpunten voor het inlich- 
tingenwerk in Nederlandsch-Indië, vooral op Java, te vestigen. Deze 
pogingen zijn grotendeels mislukt. 

Verscheidene getuigen hebben dit toegeschreven aan de leider van 
de dienst, de heer Quérb. De commissie heeft deze wegens permanent 
verblijf in Australië niet kunnen horen. Evenmin heeft zij mensen 
kunnen horen, die aan de pogingen om op Java te landen en daar 
een contactpunt voor het inlichtingenwerk te vestigen, hebben mede- 
gewerkt. Een aantal van hen is immers omgekomen, terwijl het lot 
van anderen niet bekend is. Het is de commissie daardoor niet moge- 
lijk een afgerond oordeel over deze operaties uit te spreken. Wel 
hijst zij er op, dat, waar het, toen Nederlandsch-Indië nog niet bezet 
was, niet gelukt was om een inlichtingenorganisatie op te bouwen, 
het uitermate moeilijk moet zijn geweest dit tijdens de Japanse be- 
zetting te doen. 

Voorts was de keus van mensen, die voor uitzending geschikt 
kcaren, zeer beperkt. Bovendien moet in aanmerking genomen wor- 
den, dat de heer Qz~éré tot dit moeilijke werk werd geroepen, zonder 
enige ervaring op dit gebied te hebben gehad. 



Op 5 April 1942 was de heer van der Plas naar Engeland en Ameri- 
ka vertrokken om d a a ~  de  vraagstukken betreffende het inlichtingen- 
werk te bestuderen. Toen hij in Januari 1943 in Australië terug- 
keerde, trof hij de Nederlandse dienst aan, die met zo weinig succes 
had gewerkt. Omstreeks dezelfde tijd arriveerde daar ook de bevel- 
hebber van de strijdkrachten in het Oosten, admiraal Helfrich. Be- 
sprekingen zijn toen gevoerd door genoemde heren met de gealli- 
eerde autoriteiten, met name ook met generaal MncArthur. Men 
kwam toen tot de overtuiging, dat een nieuwe opzet geboden was, 
wilde men aan de wensen van MacArthur, om meer inlichtingen uit 
Nederlandsch-Indië te verkrijgen, kunnen voldoen. Het resultaat is 
geweest, dat op 31 Mei 1943 de Netherlands Forces Intelligence 
Service. de Nefis, werd opgericht. 

De Nefis kreeg tot taak het verzamelen van inlichtingen van alge- 
mene aard, de zorg voor de veiligheid (security) bij de Nederlandse 
strijdkrachten en het inlichtingenwerk door middel van speciale ope- 
raties. Voor de derde taak werd het personeel van de Nederlandse sub- 
sectie van het Allied Intelligence Bureau (A.I.B.) in de Nefis opge- 
nomen; de heer Quérr' werd vervangen door de heer Salrn. Deze werd 
in Februari 1944 afgelost door de toenmalige kolonel Spoor, die de 
commissie tot haar spijt niet meer heeft kunnen horen. 

Volgens zijn instructie stond de directeur van de Nefis onder de 
B.S.O. c.q. O.B.S.O. Zijn operationele opdrachten kreeg hij evenwel 
van de afdeling G 2 van het hoofdkwartier van generaal MacArthuv. 
Hoewel de Nefis dus een zelfstandige Nederlrindse organisatie was, 
werden de operationele doelstellingen van dit orgaan aangegeven door 
de geallieerde bevelhebber; daarnaast was de Nefis voor de uitrus- 
ting van de parties en voor de transportmiddelen op de geallieerden 
aangewezen. Bij de uitvoering van de plannen echter had de Nefis 
een grote mate van zelfstandigheid; zij had haar eigen verbindings- 
dienst, zelfs eigen codes; de opleiding van de agent-n vond voorts 
onder Nederlandse leiding plaats. De commissie wil niet nalaten er 
haar waardering over uit te spreken, dat de Nefis haar zelfstandig- 
heid en onafhankelijkheid zelfs op het gebied der codering heeft 
weten te verkrijgen en te behouden. 

De verhouding met de Nederlandsch-Indische autoriteiten werd 
aldus geregeld, dat de directeur van de Nefis verplicht was de heer 
ban der P l a ~  van alle zaken aangaande Nederlandsch-Indië op de 
hoogte te houden. 

De  oprichting van de Nefis heeft het werk ten behoeve van het 
verkrijgen van inlichtingen uit Nederlandsch-Indië op een hoger en 
meer verantwoord niveau gebracht. Belangrijk daarbij waren o.m. 
de inlichtingen over de scheepsbewegingen en de meteorologische 
toestanden. Bij de opleiding, de uitrusting en de uitzending van par- 
ties werd met grote nauwgezetheid te werk gegaan. De verliezen, 
welke de door de Nefis uitgezonden parties hebben geleden, zijn dan 
ook betrekkelijk gering geweest. 

Toch is men er niet in geslaagd door middel van de speciale opera- 
ties goede inlichtingen over Nederlandsch-Indië te verkrijgen. Tel- 
kens weer bleek, dat Java practisch ontoegankelijk was, terwijl het 
juist voor de Nederlanders van groot belang was inlichtingen over 
de toestand aldaar te verkrijgen. De buitengewesten waren beter 
toegankelijk. De parties daarheen hebben zich over het algemeen 
goed staande kunnen houden. Hun werk op Nieuw-Guinea en de 
andere gebieden waarover de geallieerde opmars liep, is voor de 
geallieerde oorlogvoering van groot belang geweest. De commissie 
wijst in dit verband op het in dit hoofdstuk aangehaalde citaat uit 
het boek van generaal Willoughby. Voor direct Nederlandse be- 
langen hebben zij echter weinig kunnen doen. 

Bij het uitzenden van de parties zijn grote moeilijkheden onder- 
vonden door het gebrek aan transportmiddelen, voornamelijk onder- 
zeeboten. De operationele bevelvoering over deze boten was in ge- 
allieerde handen en aangezien het geallieerde offensief in de richting 
van Japan buiten Java om ging, was de prioriteit. om voor het werk 
van de Nefis aldaar onderzeeboten te verkrijgen, niet hoog. Er be- 
stond bij de geallieerde bevelhebbers toen immers geen behoefte 
nauwkeurig van de toestand op Java op de hoogte te zijn. 

De commissie meent, dat dit de belangrijkste reden is geweest, 
waarom steeds een gebrek aan transportmiddelen heeft bestaan. De 
commissie betwijfelt het, of de Nederlandse Regering ten deze door 
grotere activiteit bij de geallieerden meer had kunnen bereiken. 

Een iets betere bron van inlichtingen, zowel voor de geallieerde als 
voor de Nederlandse autoriteiten, zijn de mensen geweest, wier prau- 
wen werden aangehouden en die zodoende in handen van de ge- 
allieerden kwamen, en zij, die in bevrijde gebieden, zoals op Nieuw- 
Guinea, werden aangetroffen. 

Een andere bron van inlichtingen waren voorts de radio-uitzen- 
dingen uit bezet gebied, die door een luisterdienst werden opge- 
vangen en door een afdeling van de Nefis werden verwerkt. 



Zoals reeds vermeld heeft nog enige tijd, o.m. met groepen op 
Sumatra, verbinding bestaan. Het gold hier generaal Overakker 
en kolonel Gosenson met enkele andere militairen, die geweigerd 
hadden te capituleren. Met hen heeft het hoofdkwartier van de B.S.O. 
op Ceylon na de capitulatie van Nederlandsch-Indië contact gehad. 
Uit dit contact is gebleken, dat daar nog guerillastrijd is geweest tot 
het einde van 1942. Daarna moesten ook met Sumatra nieuwe con- 
tacten gelegd worden. 

In April 1942 bepaalde de Regering te Londen, dat het grootste 
gedeelte van het Indië-detachement van de Prinses Irene-brigade in 
het Verre Oosten zou blijven. Op 1 Augustus 1942 heeft de B.S.O. 
het onderdeel opgericht onder de naam korps Insulinde. Met de 
leiding van dit korps werd de toenmalige majoor K.N.I.L. F. Mol- 
linger belast. Deze had in Engeland de commandotraining gevolgd. 
Na keuring en schifting van het personeel van het Indië-detachement 
is het korps Insulinde in India getraind. 

Reeds midden 1942 is luitenant Wijnmnlen van het Indië-detache- 
ment naar Sumatra gezonden om inlichtingen te verkrijgen. Zijn 
missie is mislukt en hij is de heldendood gestorven. Einde 1942 is 
opnieuw een party op Sumatra geland om inlichtingen te verzamelen; 
zij is per onderzeeboot gebracht, enige tijd aan de wal gebleven en 
met dezelfde onderzeeboot teruggekeerd. De ervaringen bij deze 
actie opgedaan, wekten de verwachting, dat de bevolking tot mede- 
werking bereid was. Bij de volgende actie, begin 1943, bleek even- 
wel, dat van de zijde van de Indonesiërs zo goed als geen hulp was te 
verwachten. Dit is een van de redenen geweest, waarom deze acties 
weinig succes hebben kunnen boeken. De inlichtingen, die via deze 
parties verkregen zijn, waren dan ook niet erg belangrijk. Bovendien 
waren door deze acties de Japanners gealarmeerd, zodat het 
steeds moeilijker werd de parties voor enige tijd aan wal te zetten. 
De activiteiten van het korps werden bovendien geringer en einde 
1944, begin 1945 kwamen deze geheel tot stilstand. Ook hier weer 
heeft een rol gespeeld, dat Sumatra na 1943 feitelijk buiten het 
directe operatiegebied van de geallieerden kwam te liggen en dezen 
daarom zo goed als geen transportmiddelen ter beschikking wilden 
stellen. Het doel van de Engelsen, de herovering van Singapore, 
wilden zij eerst via Sumatra bereiken. Later werd alle aandacht be- 
steed aan de weg via Birma. Eerst begin 1945, toen de herovering 
van Singapore naderbij kwam door de succesvolle campagne in 
Birma, werd het belang van inlichtingen over Sumatra weer groter, 
omdat van dit gebied uit flankdekking moest worden gegeven tijdens 
de operaties tegen deze basis. Toen kon onder leiding van de toen- 
malige kapitein luitenant ter zee Wingender een nieuw plan van 
actie opgesteld worden. Inmiddels was namelijk in de loop van 
1943 de heer Mollinger als commandant vervangen door de heer Pel, 
die in Februari 1944 door de heer Wingender was opgevolgd. De 
vervanging vond in beide gevallen plaats wegens moeilijkheden van 
de betrokkenen met de Engelse hogere leiding en in het geval van de 
heer Mollinger ook wegens strubbelingen met de Nederlandse ma- 
rine-leiding. 

In tegenstelling met de vroegere, weinig doeltreffende wijze van 
werken, toen een party aan wal werd gezet, hoogstens een nacht aan 
de wal verbleef om inlichtingen in te winnen en daarna weer per 
onderzeeboot terugkeerde, werden volgens het nieuwe plan van actie 
parties ingebracht voor langere tijd. Zij moesten zich staande trach- 
ten te houden en zouden van Ceylon uit geravitailleerd worden. De 
Engelsen waren toen ook bereid alle nodige hulp te verlenen. 

Einde Juni 1945 zijn drie parties op Sumatra binnengebracht. 
Na tien dagen kwamen de zenders in de lucht. Tot aan de capitu- 
latie van Japan hebben deze parties zich kunnen handhaven. Voort- 
durend hebben zij weerberichten uitgezonden, alsmede berichten 
over de sterkte en de bewegingen van de vijand. Op de dag van de 
capitulatie is nog een party binnengebracht; nadien werden steeds 
versterkingen gezonden. De parties zijn na 15 Augustus 1945 inge- 
schakeld bij de verzorging van de krijgsgevangenen en de geïnter- 
neerden. Door dit werk hebben zij velen, die anders wellicht zouden 
zijn omgekomen, nog kunnen redden. 

De commissie wil haar grote waardering uitspreken jegens hen, die 
de hoogst gevaarlijke opdrachten in door de Japanse vijand bezet ge- 
bied hebben uitgevoerd. Van Australië uit, zowel als van Ceylon af 
zijn mensen vertrokken naar het Indische gebied, voor wier arbeid 
de commissie de hoogste lof heeft. Ook heeft zij groot respect 
voor datgene wat na de capitulatie door een aantal leden van de 
ingebrachfe parties is gedaan om het lot van de geïnterneerden te 
verbeteren. Het heeft de commissie verwonderd, dat, ofschoon een 
aantal van hen, die van de parties deel hebben uitgemaakt, is voor- 
gedragen voor onderscheidingen, deze niet zijn verleend. 



Noch op Ceylon noch in Australië is men er in geslaagd zoveel 
inlichtingen te verkrijgen, dat een waarheidsgetrouw beeld omtrent 
de toestand, uit politiek en militair oogpunt, in Nederlandsch-Indië 
kon worden verkregen. Toen Japan capituleerde, waren de Neder- 
landse autoriteiten dan ook zeer onvoldoende op de hoogte van de 
situatie in bezet Indië. Het is b.v. te betreuren geweest, dat zij niet 
genoegzaam kennis hadden van de sterkte der door de Japanse bezet- 
ting opgerichte en uitgeruste Indonesische eenheden. De commissie 
meent echter, dat dit aan de betrokken diensten niet verweten kan 
worden, omdat zij met het kleine aantal mensen en met de beperkte 
hulpmiddelen moeilijk veel meer hadden kunnen bereiken dan bereikt 
is en omdat Java, vanwaar de meeste inlichtingen hadden moeten 
komen, voor de parties nauwelijks toegankelijk was. ook al in ver- 
band met de houding van de bevolking. 

In  hoeverre de houding der bevolking werd ingegeven door de 
vóór de oorlog bestaande verplichting de hoofden der kampongs en 
dessa's te waarschuwen wanneer vreemden zich aldaar vertoonden, 
dan wel voortvloeide uit een anti-Nederlandse of anti-westerse ge- 
zindheid, is niet te beoordelen. Een feit, dat geconstateerd moet 
worden, is echter, dat de bevolking de arbeid van de parties wel zeer 
heeft bemoeilijkt en dat daardoor de resultaten van het werk der 
geheime diensten in ongunstige richting zijn beïnvloed. 

Dit vaststellende wil de commissie toch niet voorbij zien, dat het 
weinig opwekkende beeld, dat het werk van de diensten te zien geeft, 
mede moet worden geweten aan het feit, dat vóór de oorlog aan zulk 
werk practisch geen aandacht is geschonken. Men is in Neder- 
landsch-Indië veel te laat begonnen aan de organisatie daarvan en 
het is begrijpelijk, dat men in Australië aanvankelijk niet veel ver- 
der is kunnen komen dan een improvisatie met niet-deskundig 
personeel en onvoldoend geschoolde agenten. Eerst later, na de op- 
richting van de Nefis, is dit verbeterd. Evenwel zijn ook toen de 
resultaten bescheiden gebleven. 



XIX. DE MILITAIRE EN BESTUURLIJKE SITUATIE 1N 
NEDERLANDSCH-INDIË 194411945 

li 1. Nieuw-Guinea 

69300 (van Eechoud) 

69383 (van Eechoud) 

1) Vgl. 9 6, sub a, van dit hoofdstuk. 

69389 (van Eechoud) 

69401 (van Eechoud) 

69404 (van Eechoud) 

90391 (Giebel) 

De heer J. P. K. van Eechoud, oud-resident van Nieuw-Guinea, 
heeft verklaard, dat hij ten tijde van de Japanse invasie commis- 
saris van politie op Nieuw-Guinea was. Op 21 Augustus 1942 is hij 
met een Amerikaanse Catalina naar Australië geëvacueerd. In Sep- 
tember 1943 is hij naar Merauke gezonden. Van daar uit heeft hij 
verkenningen per vliegtuig gedaan met het oog op een opdracht in het 
binnenland. Einde 1943 is hij met een party van 70 man het bos inge- 
gaan om de Japanners te bestoken. April 1944 was de invasie van 
Hollandia. Twee maanden later is de heer van Eechoud uit het bos 
gekomen en naar Hollandia gegaan om het bestuur bij te staan. 

Het was in Hollandia aanvankelijk vrij moeilijk om te werken, 
omdat er totaal geen materiaal was. Het lag niet aan de Amerikanen, 
dat het daar niet goed ging, maar aan het organisatieschema. Rij de 
landingen in Australisch Nieuw-Guinea waren er geen Nederlandse 
waarnemers geweest, zodat men aan Nederlandse zijde niet wist, 
hoe te moeten handelen bij dergelijke acties. Men wist niet hoe de 
verhoudingen moesten zijn. Was de S.O.N.I.C.A. (Senior Officer 
Netherlands Indies Civil Affairs) een dienaar van de Nederlandse 
Regering of wel van de Amerikaanse generaal? In de Amerikaanse 
organisatie was deze toegevoegd aan de civiele organisatie. Deze 
civiele organisatie was de vijfde afdeling van het Amerikaanse 
hoofdkwartier. De Amerikaanse opperbevelhebber had de souve- 
reiniteit. De opvatting van de Amerikaanse generaal was, dat hij 
het gezag legde in handen van de meest deskundige op dat gebied, 
en dat was de Nederlandse officier. De Nederlandse autoriteiten te 
Brisbane waren de opvatting toegedaan, dat de S.O.N.I.C.A. de ver- 
tegenwoordiger was van het Nederlandse bestuur. Deze kon echter 
nooit iets doen, wanneer de commanderende generaal daarmede 
niet accoord ging. Later heeft een dergelijk conflict bestaan op 
Morotai. 

Er was wel een agreement l), maar dat was niet scherp gesteld. 
Zelf heeft de heer van Eechoud, toen het Papoea-bataljon is opge- 
richt, conflicten gehad met generaal van Oyelz. De heer van der Plas 
was van plan, aldus de heer van Eechoud, hem te belasten met de 
reorganisatie van de politie in Indië. Hij heeft daarover in Maart 
1945 een voorstel ingediend bij de heer vcin Mook, hetwelk deze 
heeft doorgezonden aan generaal van Oyen. De opzet was bewape- 
ning, uitrusting en kleding te krijgen voor 15 000 man politie. Dit 
voorstel is nooit geaccepteerd. De politie moest zorgen voor orde en 
rust. Er waren op Nieuw-Guinea vele honderden mensen uit Tara- 
kan en Balikpapan, die voor politiedienst in aanmerking konden 
komen, bovendien vele honderden Papoea's o.a. uit Noemfor. die 
reeds in de eerste phase waren vrijgekomen; zij zijn later bij het 
leger gegaan. 

Deze mensen waren niet zonder meer geschikt voor een politie- 
korps; zij zouden eerst een opleiding van zes maanden moeten heb- 
ben. De heer van Eechoud had dan ook een politieschool opgericht. 
Hij heeft daar ruim honderd recruten afgericht, die zijn gebruikt 
voor de N.1.C.A.-acties. Hij heeft echter maar zo weinig mensen 
gekregen, dat hij alleen Balikpapan en Tarakan heeft kunn.en voor- 
zien. 

Na de heer Giebel en na wijlen jhr. Sarzdherg is de heer Abdul 
Kadir S.O.N.I.C.A. op Hollandia geweest. 

Op 15 Augustus 1945 veranderde het gehele beeld, omdat de 
Engelsen het gezag toen van de Amerikanen overnamen. De Neder- 
landers wisten dat de Engelsen totaal geen materiaal hadden. De 
enige transportmiddelen welke in de eerste maanden te Batavia 
waren, waren de jeeps, welke de heer Abdul Kadir van de N.1.C.A.- 
voorraad op Nieuw-Guinea daarheen had gestuurd. 

Naar luitenant-generaal b.d. C. Giebel verklaarde, was er, toen hij 
einde Maart 1944 te Melbourne aankwam, sprake van, dat de Ame- 
rikanen zouden landen in Hollandia. Dit was voor het eerst, dat 
Nederlands gebied zou worden bevrijd en daarbij was een Nederlands 
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detachement voor civil administration nodig. Einde Maart is dit te 
Melbourne opgericht. De operatie tegen Hollandia zou worden uit- 
gevoerd onder auspiciën van het VIde leger en de heer Giebel was 
aangewezen als stafofficier van de N.I.C.A. 

Na de landing te Hollandia volgden landingen op Sarmi en Biak, 
waar ook weer N.1.C.A.-detachementen heen moesten worden gezon- 
den; zo breidde de N.I.C.A. zich geleidelijk aan uit over de plaat- 
sen, die door de Amerikanen op lvieuw-Guinea werden bevrijd en 
later ook op Morotai. 

De eerste twee maanden werd de heer Giebel geplaatst bij een 
nieuw opgerichte sectie van het hoofdkwartier, nl. G 5, de afdeling 
psychologische oorlogvoering. Toen is hij overgeplaatst naar de 
planning section van de afdeling operaties. Hij stelde er zich veel 
van voor en in het begin was het ook wel interessant de toekom- 
stige operaties naar Nederlandsch-Indië voor te bereiden, maar toen 
dat eenmaal gebeurd was, heeft hij er verder weinig te doen gehad. 
Het werk, dat de heer Giebel daarna nog had te doen, kreeg een 
einde, toen in April bekend werd, dat de Combined Chiefs of Staff 
operaties voor de bevrijding van Nederlandsch-Indië niet wilden 
goedkeuren, omdat men alle krachten wenste in te zetten voor een 
rechtstreekse aanval op Japan. 

De heer Giebel weet niet, of in het voorjaar van 1945 al vaststond, 
dat men rechtstreeks naar Japan zou gaan, maar ook al was dat het 
geval geweest, dan was MncArthur toch van plan om na de over- 
meestering van de Philippijnen met enige divisies ook Nederlandsch- 
Indië te bevrijden. 

Voor alle operaties werd telkenmale een planning committee aan- 
gewezen, bestaande uit twee of drie kolonels, en als de operaties 
Nederlandsch-Indië betroffen, was de heer Giebel altijd één van de 
drie. Hij heeft meegewerkt aan een plan voor Nederlandsch-Indië en 
daarna aan een plan voor Tarakan en Balikpapan. 

Er  is ook een plan voor de bezetting van Nederlandsch-Indië door 
troepen uit de Amerikaanse area opgemaakt. 

Er zou wel enige tijd overheen gaan. Men wilde daarvoor de 
Australische troepen bestemmen, die zich op dat ogenblik bevonden 
in Morotai, Tarakan en Balikpapan. De schepen voor het transport 
van deze troepen had men echter niet direct beschikbaar, want alle 
schepen werden eerst gebruikt om de Amerikanen naar Japan te 
brengen. Men had uitgerekend, dat de Australiërs eerst einde Sep- 
tember, begin October 1945 op Java konden zijn. 

Generaal MacArthur heeft meermalen in telegrammen, welke de 
heer Giebel ook heeft gezien, gezegd, dat hij er zeer op gesteld was, 
dat de Amerikanen naar Nederlandsch-Indië zouden gaan. Hij be- 
schouwde het ook als het verbreken van een belofte als het niet ge- 
beurde. Toen de combined Chiefs of Staff hadden beslist, dat de 
operatie tegen Nederlandsch-Indië niet zou doorgaan, is goedgekeurd, 
dat die twee Australische divisies zouden worden gebruikt voor het 
overmeesteren van Tarakan en Balikpapan, wat Nederlandsch-Indië 
betrof, en ook voor Brits-Borneo. 

Op 2 September 1945 is de heer Giebel naar Yokohama geweest, 
waar hij admiraal Helfrich en generaal van Oyerz heeft vergezeld 
voor de surrender-ceremonie aan boord van de ,,Missouri". Gene- 
raal van Oyen heeft de heer Giebel toen medegedeeld, dat hij be- 
sloten had hem te plaatsen bij het Australische hoofdkwartier in 
Morotai. 

Kolonel-vlieger-waarnemer A. B. Wolff is liaison-officier geweest 
bij het hoofdkwartier van genera1 Kenney, van de Far Eastern Air 
Forces, dat in Hollandia gevestigd was. Hij heeft verschillende lan- 
dingen meegemaakt. De functie van liaison-officier had niet veel te 
betekenen. 

De heer Wolff was ingedeeld in de operation-section. Hij was tegen- 
woordig bij de landing in Biak, Morotai - bij de landing in Leyte 
is hij in de lucht geweest - en in de Lingayen Golf ten noorden van 
Manilla. In Februari 1945 is hij afgelost en werd hij naar het 18de 
squadron overgeplaatst als operation-officer, alwaar hij tot het einde 
van de oorlog, September 1945, heeft gezeten. 

Men kon veel zien en leren, maar aan de andere kant ook weer 
weinig doen. Het Nederlandse squadron met de B 25's was in Port 
Darwin achtergebleven en was buiten de oorlog geraakt. Het jager- 
squadron was op Merauke gestationneerd. Er viel weinig liaison- 
werk te doen. De heer Wolff meent, dat zijn werk, behalve het op- 
stellen van de gebruikelijke briefjes en opgaven, geen ander karak- 
ter droeg dan dat van attaché; dus inlichtingen doorgeven van het- 
geen er gebeurde. 

De heer Wol f f  was de enige Nederlander bij dit hoofdkwartier. 
Kolonel Giebel was bij het hoofdkwartier van generaal MacArthtir 
ingedeeld; zij waren de twee enige Nederlanders; bepaaldelijk niet 
te veel. 
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De heer Wolf f  is dus in Februari/Maart 1945 bij het 1Sde squa- 
dron teruggekomen. Toen was er sprake van, dat het naar Rabaul 
zou gaan. Dit is een groot eiland ten oosten van Nieuw-Guinea, 
waar een basis was; er bevonden zich op dat eiland nog vele Japan- 
ners tegen wie acties moesten worden uitgevoerd. 

De overplaatsing van het squadron naar Rabaul is op het laatste 
moment niet doorgegaan, aangezien toen delen van Indië zouden 
worden bevrijd. Kolonel Giebel en de opvolger van de heer Wolff 
hebben dit gedaan kunnen krijgen. Het squadron wilde liever naar 
het westen en zou meedoen bij de bevrijding van gebied rond Tara- 
kan, maar na herovering van Tarakan bleek, dat de startbaan daar 
te kort was voor B 25's en dat deze ook niet verlengd kon worden. 
Toen werd Balikpapan de basis. Toen het squadron daar aankwam, 
was de oorlog voorbij. 

Begin Februari 1944 is mr. N. S. Blom, die sedert 1942 te Londen 
op het Ministerie van Koloniën werkzaam was geweest, naar Austra- 
lië gegaan, alwaar hij de functie kreeg van hoofd van het N.1.C.A.- 
bureau. Dit was het centraal coördinatiepunt voor de N.I.C.A. De 
heer Blom had in die functie tot taak te zorgen, dat bij de operaties 
van de Amerikanen de benodigde N.1.C.A.-detachementen aan

w

ezig 
waren. 

De Indische Regering heeft, aldus zijn verklaring, gedurende de 
gehele oorlog personeelsgebrek gehad. Zij was te Londen reeds 
begonnen van heinde en verre mensen bij elkaar te krijgen. Indische 
ambtenaren b.v., die op Curaçao en in Suriname waren gedetacheerd, 
werden teruggeroepen. Daarnaast werden mensen, die vroeger in 
Indië waren geweest en ervaring hadden op enig terrein aange- 
trokken. Verder beschikte de marine over veel Indische deskundigen; 
de marine had begin Maart 1942 zoveel mogelijk mensen uit Indië 
geëvacueerd. 

Men heeft van Nederlandse zijde in Australië een noodbestuurs- 
opleiding georganiseerd. Professor tioller~zan uit Zuid-Afrika heeft 
hiervan de leiding gehad. Dit instituut heeft nogal bevredigend ge- 
werkt. Enkele tientallen jongelui hebben een bestuursopleiding van 
een half jaar gekregen, waarbij de heer Bloin en de andere Indische 
autoriteiten, ieder op zijn eigen terrein, ais docenten optraden. De 
jongens werden gemilitariseerd, en wanneer zij hun diploma hadden 
gekregen werden ze als N.1.C.A.-officieren bij de detachementen in- 
gedeeld. De heer Blom kon niet meer precies het aantal gegradueer- 
de bestuursambtenaren, dat de N.I.C.A. ter beschikking stond, op- 
geven, maar in ieder geval waren het er minder dan tien. 

In Februari 1944 kwam voor het eerst van Amerikaanse zijde het 
verzoek om een N.1.C.A.-detachement, nl. voor de operatie tegen 
Hollandia. Dit N.1.C.A.-detachement bestond uit ongeveer 60 man. 
Er waren een commandant, tevens een ervaren bestuursambtenaar, 
met als tweede man ook cen hogere bestuursambtenaar, voorts 
jongere bestuursambtenaren, een politieman, een bankemployé voor 
de administratie en een employé van een handelshuis als bevoor- 
radingsofficier, een inlichtingenofficier met een aantal aan hem toe- 
gevoegde onderofficieren en manschappen en voorts onder leiding 
van een officier een klein troependetachement. Bij de N.1.C.A.- 
detachementen voor Tarakan en Balikpapan, waar in hoofdzaak olie- 
terreinen waren, zijn veel B.P.M.-ers ingedeeld. 

Dit eerste N.1.C.A.-detachement is in het bevrijde deel van Austra- 
lisch Nieuw-Guinea uitgerust. Het moest volgens het sch- ,ma van 
de landingen - naar de heer Blom meent - op D plus 2, dus de 
derde dag, aan land gezet worden. D-dag was de dag van de eerste 
landingen. Wanneer de Amerikanen aan wrLl kwamen, wisten zij 
absoluut niet, hoe zij b.v. met de plaatselijke bevolking moesten om- 
gaan, hoe de zaken daar geregeld waren, wat zij wel of niet konden 
doen. Er is toen door de Amerikaanse legerleiding bepaald, dat een 
N.1.C.A.-detachement direct bij de eerste landingen aan wal moest 
gaan. Op Biak heeft dit ten gevolge gehad, dat het detachement in 
het heetst van het gevecht terecht is gekomen, zonder daarvoor ge- 
oefend en bewapend te zijn. Bij alle verdere operaties werd het 
N.1.C.A.-detachement de eerste dag aan wal gezet. 

In de enorme Amerikaanse kampen in de pas heroverde gebieden 
was het N.1.C.A.-kamp met de Nederlandse vlag voor de bevol'aing 
het centrum, waar iedereen met zijn problemen terecht kon. Dit 
heeft altijd bevredigend gewerkt, ook tot grote voldoening van de 
Amerikanen. Er is nooit enige moeilijkheid geweest. 

Er werd op basis van het met MncAvtizuv gesloten legal agreement 
gewerkt. Bij de opstelling daarvan hebben de heer Blom en de juri- 
dische afdeling van het Amerikaanse hoofdkwartier te Brisbane een 
groot aandeel gehad. De Amerikanen waren in dit opzicht bijzonder 
prettig. MacArthur heeft altijd geweigerd aan zijn hoofdkwartier een 
civil affairs-afdeling te verbinden. Hij Iiet deze taak, waar het Neder- 
land betrof, helemaal over aan de Nederlanders, die moesten hande- 
len overeenkomstig de wensen van de , , t a k  force commander". Het 
lag in het Amerikaanse commandogebied anders dan bij de Engelsen. 
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Toen het eerste N.1.C.A.-detachement werd uitgezonden dacht 
men aan Nederlandse zijde twee topmensen nodig te hebben; één 
als liaison-officier bij het geallieerde slgemeen hoofdkwartier en één 
als commandant van het N.1.C.A.-detachement. De heer Giebel, 
die beroepsmilitair was, heeft te Hollandia, als de heer Blom zich niet 
vergist, de eerstgenoemde functie vervuld. Aan Nederlandse zijde 
meende men, dat de Amerikanen in die functie liever een beroeps- 
officier hadden. De heer Giebel, die dus bij het hoofdkwartier was 
van waaruit de ,,task force commander" werd gecommandeerd, had 
ook bevelsbevoegdheid over de Conica, de commanding officer- 
N.I.C.A. De Conica stond echter ook rechtstreeks onder het com- 
mando van de .,task force commander". 

De heer Giebel is na enige tijd vervangen door de heer Sandberg, 
die tevoren liaison-officier was op het geallieerde hoofdkwartier te 
Brisbane. De heer Sandberg is wegens ziekte vervangen door de 
heer Abdzil Kadir. 

De heer Blom heeft een brief van de heer Abdul Kadir uit Hol- 
landia. gedateerd 6 April 1945, waarin deze schrijft: ,,Het wordt 
echt een genoegen om onze nieuwe detachementen te zien passeren. 
Alles glijdt als van een leien dakje. Het is zoveel rustiger als men 
daartoe de tijd neemt en men rekening kan houden met de eventuele 
moeilijkheden. De Organisation and Equipment, d.w.z. de volledige 
uitrusting van de detachementen, is zo goed als opgenomen voor 
de drie detachementen. Iedereen is gekleed en tevreden; de Ameri- 
kanen verzorgen het hulptransport. Gisteren is alles ingescheept (voor 
Balikpapan en Tarakan), 150 N.1.C.A.- en 188 compagnie-mensen 
met al hun hebben en houden. Onze parties van een jaartje geleden 
lijken me nii zo armoedig. Ik ben vooral blij, dat iedereen nu geleerd 
heeft van het verleden. Ook onze marine is actief. Ben heel dankbaar 
dat ook marine en leger het belang van ons werk hebben ingezien". 

Men vond - aldus de heer Blom - het werk van de N.I.C.A. in 
Nederlandse militaire kringen eigenlijk tweederangs. Er moest ge- 
vochten worden: men noemde de N.1.C.A.-functies ,,soft-jobs", hoe- 
wel er overigens nogal wat slachtoffers onder het N.1.C.A.-personeel 
gevallen zijn. 

De heer Bloin kon niet precies zeggen, waarom, ofschoon Hollan- 
dia op 22 April 1944 was bevrijd, de proclamatie van MacArthur 
eerst op 15 September 1944 is uitgevaardigd. Wet kan zijn, dat deze 
eerst toen van Nederlandse zijde is gevraagd, of dat de residentie 
toen voor het grootste deel bevrijd was. Boven de proclamatie staat 
,,Headquarters Alamo Force". ,,Alarnov was de naam van de strijd- 
macht, die stond onder generaal Kui~ger, die alle operaties langs de 
Noordkust van Nieuw-Guinea heeft uitgevoerd. 

Tenslotte laat de commissie de tekst van de zo juist genoemde 
proclamatie, welke op 15 September 1944 door het Amerikaanse 
hoofdkwartier op Nederlandsch Nieuw-Guinea is uitgevaardigd, vol- 
gen. Deze luidde: 

,,T0 the people of Hollandia and Sarmi Subdistricts in Dutch 
New Guinea: 

Allied troops under the supreme command of General Dou- 
glas MacArthur have liberated a large part of Dutch New 
Guinea from the Japanese oppressor. The war will be conti- 
nued until Japan is completely defeated. Your areas will be 
cleared from enemies possibly left behind, and order will be 
restored. Al1 energies and means must be summoned for further 
victories. 

By command of General MncArthuu, the Commander-in- 
Chief, Southwest Pacific Area, the Netherlands Indies laws 
with which you are familiar, will be applied and enforced by 
the officers of the Netherlands Indies Civil Admiilistration now 
present in your areas. Obey their orders." 

5 2. Borneo en de Grote Oost 

De Regeringsvertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff 
hebbcn een aantal officiële gealiieerde rapporten betreffende de ope- 
raties in Nederlandsch-Indië aan de Minister voor Algemene Oorlog- 
voering van het Koninkrijk aangeboden. De rapporten handelen voor- 
namelijk over de strijd op Borneo en in de Grote Oost. De commissie 
verwijst naar deze rapporten l )  om een indruk te krijgen over de 
gevechten. 

Einde Mei, begin Juni 1945, aldus de heer Giebel, was Tara- 
kan bevrijd en Balikpapan is 1 Juli 1945 genomen. De Austra- 
Ilërs zaten met één brigade in Tarakan en met één divisie in Balik- 
namin: verder was er een divisie oo Morotai. De heer Giebel kwam 
ai, vertegenwoordiger van de ~ederlandsch-~ndische legercomman- 
dant bij het hoofdkwartier van de Australiërs. De Australische be- 



90425 (Giebel) 

90426 (Giebel) 

90429 (Giebel) 

90430 (Giebel) 

90433 (Giebel) 

90434 (Giebel) 

90436 (Giebel) 

velhebber was opperbevelhebber van Borneo en de Grote Oost, ter- 
wijl Java en Sumatra met Bali en Lombok tot het gebied van Mount- 
batten zouden behoren. 

De Australische opperbevelhebber was zeer gesteld op de nieuwe 
K.N.1.L.-onderdelen, samengesteld uit bevrijde K.N.1.L.-krijgsgevan- 
genen, mits zij onder zijn bevelen kwamen. De Nederlandse com- 
mandant van die onderdelen moest in ieder geval onder hem staan, 
zodat er geen sprake van kon zijn, dat twee verschillende legers elk 
op eigen gelegenheid in de Grote Oost ageerden. 

De Australiërs bleken alleen opdracht te hebben de Japanners te 
ontwapenen en zich overigens niet te bemoeien met conflicten tussen 
Nederlanders en Indonesiërs. De Australiërs moesten neutraal blijver,. 
De Japanners kregen opdracht zich te concentreren; zij werden 
zoveel mogelijk naar onbewoonde gebieden gezonden, waar zij nie- 
mand hinderden. De voorraden, waarover zij beschikten, mochten zij 
behouden en voorts kregen zij opdracht zelf voor het nodige voed- 
sel te zorgen door hun eigen groente te gaan verbouwen. 

De Nederlanders hadden als taak het bestuur te herstellen in het ge- 
bied, waar de Japanners tot dusverre het bestuur hadden uitgeoefend. 
Op 9 September 1945 was de Japanners opgedragen, overal waar zij 
het bestuur uitoefenden, dit voort te zetten, totdat geallieerde troe- 
pen kwamen en de geallieerde commaridanten dit bestuur van hen 
konden overnemen. In die tussentijd waren de Japanners verant- 
woordelijk voor de orde en rust. Dit heeft heel goed gewerkt. 

De heer Giebel heeft er zeer op aangedrongen - en tenslotte is 
hem dat gelukt - dat hij commandant werd van al de bevrijde 
militairen. Van deze militairen zijn compagnieën gevormd; zodra er 
een compagnie klaar was, kreeg zij wapens, welke werden gekocht 
van de Australiërs. De compagnie werd dan aan boord van een 
Australisch schip gebracht en ergens aan land gezet. Daar werd de 
Nederlandse vlag dan gehesen en het Nederlandse gezag hersteld. 
Zo is het doorgegaan tot Maart 1946. Toen was overal in Borneo 
en de Grote Oost het Nederlandse gezag hersteld. In West-Borneo 
zijn de Japanse troepen na hun capitulatie te voet naar Brits Borneo 
afgevoerd, zodat er een volkomen vacuum in West-Borneo is ont- 
staan. Men kreeg bericht, dat er een grote chaos was en een strijd 
om de macht tussen de Soekarnisten en de Chinezen. De Maleiers 
waren voor Soekarno en de Chinezen voor de Nederlanders. In die 
tijd had de heer Giebel juist te Balikpapan een compagnie klaar, 
maar het waren alleen soldaten, er was geen enkele officier bij. 
De officieren en bestuursambtenaren, die vóór de oorlog te Pontianak 
hadden gezeten, waren in het krijgsgevangenenkamp te Laboean in 
Noord-Borneo. Met een vliegtuig heeft de heer Giebel enigen daar- 
vandaan gehaald en naar Balikpapan gebracht. Hij heeft toen 15 
officieren, onderofficieren en bestuursambtenaren bij die compagnie 
ingedeeld en met een Australisch schip is de compagnie naar Pon- 
tianak gegaan, waar zij omstreeks I S  October is aangekomen. Bij 
die expeditie heeft zich een schip uit Batavia gevoegd, namelijk de 
,,Willem van der Zaan". 

Het Australische schip is op  last van de Australische generaal 
en op  voorstel van de heer Giebel naar Pontianak gegaan. Het 
was niet zo, dat de Australiërs er eerder wilden zijn dan de Keder- 
landers en dat de Nederlanders toen gauw een schip hebben ge- 
stuurd om er nog weer eerder te zijn. D e  Australiërs hadden er 
niet het minste belang bij om naar Pontianak te gaan; zij deden 
het zelfs liever niet. 

De expeditie is goed geslaagd. Op een gegeven ogenblik was het 
even pijnlijk. Er was afgesproken, dat de Australische commandant, 
een overste, de troepen aan land zou zetten en tevens zou zorgen 
voor radiocontact. Zodra er een radioverbinding was tussen Pontianak 
en Balikpapan, zou hij weer vertrekken. Bij aankomst te Pontianak 
is er eerst gedelibereerd, of men aan land zou gaan, ja of nein, want 
het zag er nogal onheilspellend uit. Een paar dagen heeft men hier- 
over gewikt en gewogen en toen is men aan land gegaan. Het Austra- 
lische schip is daarop vertrokken, maar men had vergeten de radio- 
verbinding tot stand te brengen. Het heeft tien dagen geduurd, 
voordat men op Morotai en dan nog via Batavia iets te horen kresg 
uit Pontianak; dat was zeer penibel. Alles bleek goed te zijn gegaan. 

De heer Giebel mocht zijn troepen niet gebruiken buiten de gren- 
zan van het Australische gebied. H:j heeft J e  grootste medewerking 
van de Australische staf ondervonden. Volgens hun instructies was 
het de Australiërs misschien niet eens geoorloofd deze medewerking 
te verlenen. De Nederlanders moesten het zelf maar zien te klaren, 
rnaar de Australiërs hebben zeer goed geholpen. Het enige, waar 
zij op gesteld waren als troepen van het K.N.I.L. ezn gebied gingen 
bezetten was, dat een Australisch officier deze aan lamd zette. De 
Nederlanders hadden ook dit liever zelf gedaan, maar de heer 
Giebel heeft hier geen kwestie van gemaakt. 

Zoals Pontianak is bezet, zijn ook successievelijk bezet de Zuidkust 
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van Borneo, geheel Celebes. Timor, Flores, Soemba, Soembawa, 
enz., totdat in Maart 1946 overal in de Grote Oost en Borneo het 
Wederlandsch-Indische bestuur weer was gevestigd, 

D e  heer Giebel heeft nog nooit zo iets subliems gezien als het 
werk, dat  door de  Nederlanders is verricht, nadat zij uit de kampen 
kwamen. Deze mensen waren ziek, hadden nauwelijks tanden in 
hun mond en zagen er dikwijls uit als landlopers. Zij hebben echter 
bestuurswerk en militair werk verricht, waarvoor de heer Giebel 
veel bewondering heeft. 

D e  heer Helfrich heeft, aldus zijn verklaring, H r  MS ,,Willein van 
der Zaan" opdracht gegeven naar Pontianak te gaan voor het over- 
brengen van het N.1.C.A.-personeel en om te trachten daar aanwezig 
te zijn vóórdat de Australiërs e r  kwamen. Wat de ,,van der Zaan" 
daar precies heeft aangetroffen, kon hij zich niet meer herinneren. 

Op de vraag, waarom de ,,van der Zaan" er  moest zijn vóórdat 
de Australiërs kwamen, antwoordde de heer Helfrich, dat hij de 
Australiërs in hoge mate wantrouwde en dat hij bevreesd was, dat 
ook daar  weer anti-Nederlandse activiteit zou plaats vinden. 

D e  heer Helfrich had bericht gekregen, dat, naar hij meent, uit 
Balikpapan enige Australische compagnieën naar West-Borneo ZOU- 

den worden getransporteerd. Uit Balikpapan was bericht gekomen, 
dat de Australiërs anti-Nederlandse activiteit voerden en dat e r  zelfs 
communistische propaganda werd gemaakt. 

D e  heer Helfrich geloofde, dat hij dit ook met de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal heeft besproken. E r  was de Nederlanders veel 
aan gelegen de  Australische bevelhebber te kunnen zeggen het maar 
aan hen over te laten, te meer omdat generaal Christison weinig 
belangstelling had voor alles, wat buiten Java en Sumatra viel. 

Naar  aanleiding van de mededeling van de  heer Giebel, dat het 
o p  zijn verzoek was, dat de Nederlandse troepen met een Austra- 
lisch schip naar Pontianak gingen, verklaarde de heer Helfrich, dat  
het mogelijk is, dat  de  heer Giebel het verzoek heeft gedaan de  
Nederlandse troepen naar Pontianak te sturen, omdat hij wist, dat  
het de bedoeling was, dat de Australiërs zouden komen. 

D e  heer Helfvich wist, dat e r  Nederlandse troepen voor aange- 
wezen waren. Hij had echter de indruk, dat de Australiërs e r  toch 
heen zouden gaan, misschien o p  een andere instigatie. Hij was in 
die tijd zeer wantrouwend. 

Het  was gewsnst ezn schip naar Pontianak te sturen, ook voor 
machtsvertoon. 

D e  heer Dobbenga was, aldus zijn verklaring, ten tijde van de  
capitulatie van Japan com,mandant van Hr MS ,,Abraham Crijns- 
sen", die in Port Darwin lag. Het  was zeer merkwaardig, dat hem, 
toen hij in  Port Darwin lag, geen orders werden gegeven. Door los- 
lippigheid van een Australisch officier hoorde de heer Dobbenga, 
dat de Australiërs naar Timor zouden gaan o m  aldaar het overgave- 
ceremonieel te regelen. D e  Nederlanders wisten daar niets van. In- 
middels waren de  Kederlandse autoriteiten te Brisbane gealarmeerd 
en toen moesten de Nederlanders wel worden ingeschakeld. D e  
heer Dobhenga kreeg mededeling van de Australische commandant 
Tauzer dat  de  ,,Abraham Crijnsseii" met het Australisch sma!deel mee 
naar Timor zou gaan. D e  heer Dobbengn kreeg de opdracht de  
baai van mijnen te zuiveren en moest dus voorop gaan. 

Het is moeilijk te zeggen, zo vervolgde de  heer Dobbenga, waarom 
n ~ e n  de Nederlanders er buiten wilde laten. Hei  moet wel o p  politiek 
niveau gelegen hebben. Operationeel hadden de Nederlanders niet 
veel te vertellen. D e  zaken betreffende de overgave lagen in handen 
van MacAuthur en deze had die weer gedelegeerd aan de Austra- 
liërs. D e  Nederlanders kwamen er niet aan te pas. 

De heer Dobbengn is bij aankomst o p  Timor aan boord van 
het Australische vlaggeschip gekomen voor het overgaveceremo- 
nieel. Van een Nederlandse vlag was toen niets te  zien. Hij heeft 
geprotesteerd tegen het feit, dat hij niet mede mocht tekenen. Maar 
de  Australische brigade-generaal Dyke had gelijk: de Nederlanders 
moesten niet medetekenen, omdat zij geen militair bevel hadden. 
D e  heer Dobbenga stond militair onder de marinecommandant van 
Darwin en was slechts uitvoerder. 

Het  was de  heer Dobbenga verboden aan wal te gaan. Hij was 
echter nogal thuis o p  Timor en toen hij zag, dat de anderen bezig 
waren naar de  wal te gaan, hebben zij aan boord van de ,,Abraham 
Crijnssen" ook vlug een sloep gestreken. Zij hebben eeii vlag mee- 
genomen en zijn naar een andere baai gevaren en toen ging het 
er o m  wie het eerst de vlag in top had. I-Iet ging gelijktijdig. D e  
Australiërs hebben hem dit niet kwalijk genomen. Zij hadden een 
,,search-party" aan de wal om de zaak over te nemen en de Neder- 
landers hadden ook een kleine party. D e  Nederlandse party is 
een andere kant uitgegaan dan de Australische en kwam terecht 
bij het gebouw van de  Kempei Tai. Daar stonden twee paarden, 



gezadeld en wel. D e  Nederlanders zijn te paard, omstuwd door 
Timorezen en onder luid hoerageroep, naar de Australiërs gereden. 
Het  werd sportief opgevat. 's Avonds was het groot menarie (dans- 
feest). D e  Australiërs waren toen volkomen van de kaart; de Tinio- 
rezen konden alleen met de Hollanders praten. 

D e  volgende dag kwamen ook de radjah's uit het binnenland hun 
hulde betuigen. Alles ging uitstekend. Toen moesten zij weer terug. 
E r  bleven natuurlijk wat Hollanders achter. 

De ,,Crijnssenn kreeg echter geen nieuwe opdrachten. D e  heer 
Dobhe~:ga wilde naar Ambon gaan, maar dat mocht niet; hij moest 
terug naar Port Darwin. Daar  is hij o p  een gegeven moment, toen 
hij nog steeds geen orders kreeg, naar de  Australische commandant 
gegaan en heeft gezegd, dat hij vertrok, orders of geen orders. Deze 
commandant heeft zijn nedewerking verleend en zo zijn zij met twee 
motortorpedoboten naar Makassar vertrokken. E r  passeerden hen toen 
twee schepen met bestuursambtecaren, die juist uit de karnpcn warcri 
gekomen en onmiddellijk naar hun posten vertrokken. Het  waren 
assistent-residenten, controle~irs, enz. Dezen hadden hun vrouwen 
nauwelijks teruggezien, maar ieder ging weer naar zijn post ergens 
in Celebes. Dit werd door d e  Australiërs aangemoedigd, omdat het 
een verlichting van hun taak was. Naar de indruk van de heer 
Dobbenga was dit de Regering van Nederlandsrh-Indië in  Brisbalie 
niet zo aangenaam. 

D e  ,,Abraham Crijnssen" kwam als eerste Nederlands oorlogs- 
schip in Makassar met de vlag in top. D e  mensen waren blij, dat  
de  Nederlanders weer terug waren. Zij hadden veel geleden. 

Het  schip was vol geladen met allerlei leveilsmiddelen. Iedereen kon 
drie dagen lang van alles halen. Er kon ook nog een welkomstfeest 
georganiseerd worden; iedereen werkte mee. Men beweerde wel eens, 
dat er een groep was, die een beetje schuin keek, maar toch ging alles 
er zeer ordelijk toe. I n  Makassar kreeg de heer Dobhenga echter ook 
weer geen orders. Men scheen iets tegen de  Nederlandse oorlogssche- 
pen te hebben. Toen een van de motortorpedoboten zander brandstof 
raakte, heeft de heer Dobbenga gevraagd naar Balikpapan te mog-n 
gaan, om benzine te laden. Dit werd toegestaan. D e  heer Dobiiti.gn 
besloot van daar naar Bandjermasin te gaan. Als eerste N e d ~ r i m d s  
schip kwam de ,,Abraham Crijnssen" daar aan. Het  was weer een 
meesterlijke ontvangst; de  mensen liepen te hoop en onmiddellijk 
werd er ezn mast opgericht o m  de vlag te hijsen. 

In Bandjermasin hoorde hij de eerste nare berichten van Java. 
Van Bandjermasin is hij ongeveer October 1945 naar Bawean ge- 
gaan. Alles was daar rood-wit. D e  landingsdivisie werd klaargeinaakt 
en is de wal opgegaan. D e  Nederlandse vlag werd weer gehescn en 
er werd gejuicht. D e  heer Dobberzgn is van daar vertrokken inet de 
overtuiging, dat er wel infiltratie zou komen, maar dat het eiland 
toch weer min of meer onder Nederlands gezag was teruggebracht. 
Het was tenslotte een kwestie van intimidatie; a!s de heer Bobberiga 
er een man of veertig, vijftig had kunnen achterlaten, was dat  wel 
beter geweest. 

Daarna is de  ,,Abraham Crijnssen" naar het Wester Vaarwater bij 
Soerabaja gevaren. Er  was geen loods en omdat er veel mijnen 
waren, besloot de heer Dobberiga de motorsloep te strijken en daar- 
mee de buurt eens te  gaan verkennen. Het was echter een vrij hache- 
lijke situatie. D e  Engelsen waren nog niet gekomen en de  revolutie 
was in volle gang. Toen de  motorsloep onder de kant voer, kwam er 
een Nederlands sprekende Indoncsiër te  voorschijn, die aanraadde 
weg te gaan, omdat het volk de Nederlanders niet meer mocht. Tege- 
lijkertijd kwam er een sleepboot naar buiten, die het vuur opende. 
Aan boord van de  Nederlandse motorsloep waren echter twee en 
twintig man met brenguns, die vuur teruggaven. D e  sleepboot wist 
niet hoe vlug weer naar binnen te varen, want daar was niet op ge- 
rekend. Dit werd het sein voor een reusachtig vuurwerk; de heer 
Dobbenga vond het toen verstandiger o m  terug te gaan. 

D e  ,,Abraham Crijnssen" is toen langs de noordkust van Madoera 
gevaren - ook daar was alles rood-wit - en tens!otte kwarn zij bij 
Bali. Einde October 1945 lag de ,,Abraham Crijnssen" op de rede 
van Singaradja; het was in volle bersiaptijd. Op de rede lagen drie 
of vier ex-Japanse schepen met de  rood-witte vlag in  top en de  
rood-witte vlag woei aan de oude vlaggemast van het Go~iverne- 
mentshuis. D e  situatie leek zeer bedenkelijk. D e  heer Dobbrrz~a had 
eigenlijk geen opdracht o m  o p  te treden, maar dit mocht hij toch 
niet tolereren. Honderdvijftig meter uit de kust liet hij het anker 
vallen. Hij bracht eerst de  vier ex-Japanse schepen onder Nederlandse 
vlag en ging toen de wal op. Daar  verwisselde hij ook het rood-wit 
voor het rood, wit en blauw. Hij charterde twee autobussen, die ook 
rood-witte vlaggetjes hadden, en zo is hij opgerukt naar het residents- 
huis in Singaradja. Het  was een gevaarlijke situatie. Zij waren met 
ongeveer dertig of veertig man van de landingsdivisie. Toch hadden 
zij de zaak in handen e n  waren zij i n  staat zaken te  doen. E r  was 89133 (Dobbenga) 
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daar een radiostation verdekt opgesteld, waarmede de opstandelingen 
verbinding met Java hadden. Zij vroegen de Japanse commandant op 
Java de Japanse commandant op Bali te bewegen zijn wapens af te 
staan aan de opstandelingen om de Nederlanders daarmee te lijf te 
gaan. De heer Dobbenga heeft onmiddellijk de Japanse commandant 
aan boord laten komen om hem mede te delen, dat hij dit eiland 
kwam innemen namens H. M. de Koningin. Het was wel niet hele- 
maal waar, maal de heer Dobbenga had geen orders van Mount- 
hattrn en hij deed alles namens H. M. de Koningin. De Japanner 
meende met de heer Dobbcnga niets te maken te hebben; hij kreeg 
zijn orders van Java. De heer Dobbenga is er in geslaagd een ver- 
klaring, die hij had opgesteld met behulp van een tolk, waarin stond, 
dat de Japanse commandant onder geen omstandigheden één wapen 
zou overhandigen aan de opstandelingen, door deze te laten onder- 
tekenen. Op Bali is er dan ook geen wapen naar de inlanders gegaan. 
Het zou een grote slachtpartij geworden zijn, wanneer de Japanse 
wapens in handen waren gekomen van de Balinezen en de geïnfil- 
treerde Javanen. 

De heer Dobbenga heeft toch nog een aanval van ongeveer één of 
twee duizend Balinezen moeten afslaan. 

Na korte tijd kwam er een Engels fregat, dat vlak bij de ,,Abraham 
Crijnssen" zijn anker liet vallen. Er kwam een Engelsman aan boord, 
die de heer Dobbenga vroeg zijn orders van Mountbatten te laten 
zien. Die had de heer Dobbenga niet, maar hij zei hem, dat hij 
daar bleel, omdat dit Nederlandse wateren waren. Kort daarna 
kwam de ,,Heemskerck9. Men had de indruk, dat de heer Dobbenga 
niet helemaal wist hoe de zaak lag en men zou hem dit even ver- 
tellen. 

De heer Dobbenga kreeg van de commandant van de ,,Heems- 
kerck" geen verlof meer zes of zeven Ambonezen, die gevangen 
zaten, te bevrijden. De heer Dobbenga had het echter beloofd en 
hij heeft het ook gedaan. Het was een kleine operatie. 

De mannen van de ,,Abraham Crijnssen" inochten daarna ech- 
ter niets meer doen en moesten weg. De Japanse schepen, die de 
heer Dobbenga onder Nederlandse vlag had gebracht, mochten niet 
worden meegenomen; dat was Engelse oorlogsbuit. Hij was het hier 
echter niet mee eans. Hij heeft de schepen toch meegenomen en zo 
is zijn Bali-episode afgelopen. 

Toen de heer Dobberzga met de ,,CrijnssenW weer in Makassar 
terug was, kreeg hij weer geen opdracht. Men was ook enigszins 
kwaad op hem. 

In Makassar waren de Gereformeerde zending en de Rooms- 
Katholieke Missie. De mensen daarvan mochten niet weg. De heer 
Dobbenga heeft toen de hele zending ingescheept, tachtig paters en 
zestig zusters, en hen naar Flores gebracht. Het was wel goed, dat 
ze daar kwamen, want er was een gezagsvacuum op dat moment. 
De bevolking was uiterst enthousiast. 

De heer Dobbenga kwam hierna terug op Timor en de ,,CrijnssenM 
moest meedoen aan de herbezetting van Soembawa. Toen op Timor 
liet bevel moest worden overgenomen, kwamen de Australiërs met 
ongeveer twee duizend man en er was maar een handjevol Neder- 
landers. Nu zouden de Nederlanders naar Soembawa gaan met Neder- 
landsch-Indische soldaten en slechts een administratieve Australische 
groep om aan het overgave-ceremonieel te kunnen voldoen. De heer 
Dobbeizga zei er prijs op te stellen, dat niet de Australische vlag zou 
worden gehesen. De Nederlandse vlag en de vlag van de sultan zou- 
den moeten worden gehesen. De Australische brigade-generaal Dyke 
ging er mee accoord. Hij was zeer sportief; de heer Dobbenga moet 
zeggen, dat de Australische militairen altijd meewerkten. 

De heer Dobbenga kreeg voorts de opdracht naar Kendari te gaan 
oin daar wat torpedomateriaal te halen. Onderweg is hij, ongeveer in 
November 1945, langs Boeton gegaan om te zien hoe de situatie daar 
was. Hij kwam op Boeton, dezelfde dag, dat de Japanners weg- 
trokken. 

Toen de ,,Abraham Crijnssen" aankwam, liep de bevolking naar 
het strand, maar de heer Dobbenga was op zijn hoede. want hij had 
dat ook op Bali meegemaakt. Hij heeft de motorsloep gestreken en 
de bemanning goed bewapend naar de wal gestuurd. De bevolking 
was enorm enthousiast en de mensen werden uit de boot getild. De 
sultan schreed hen tegemoet en zij gingen naar zijn kraton. De vlag 
werd gehesen en het Wilhelmus gezongen. Er waren Japanse straat- 
namen die onmiddellijk werden veranderd; de kinderen kregen vrij 
van school. De heer Dobbenga heeft onmiddellijk weer om ver- 
sterking gevraagd, omdat hij daar geen vacuum wilde hebben. Boeton 
was ezn gevaarlijk punt, omdat het grenst aan die gebieden, waar de 
Javaanse vrijheidsbeweging zich ontplooid had. 

Toen de heer Dobberiga op Kendari kwam, waren de Australiers 
er ern week tevoren geweest. Zij hadden het bevel van de Japanners 
overgenomen en er waren toen slechts een Nederlandse zendeling, 
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een Nederlandse controleur en enige Nederlandse ex-krijgsgevan- 
genen. Toen zij in de haven voor anker gingen, woei er een grote 
Australische vlag boven een bescheiden Nederlands vlaggetje. 

De heer Dobbetzga is de wal opgegaan en toen b!eek hem, dat 
die Australische vlag de week te voren was gehesen bij het over- 
gave-ceremonieel. Er waren geen Australische soldaten om de vlag 
te beschermen. De controleur had order de vlag te laten hangen. 
De Nederlander3 hebben met veel ceremonieel de Australische vlag 
naar beneden gehaald. De heer Dobberzga heeft de Australische 
bevelhebber op Ambon een telegram gestuurd, waarin hij zei een 
Australische oorlogsvlag onbeschermd te hebben aangetroffen en dat 
hij de vrijheid nam deze terug te sturen. Hij heeft er verder niets van 
gehoord, 

De heer Helfrich heeft verklaard geen moeilijkheden te hebben 
ondervonden tengevolge van de gedragingen van de heer Dobberzgn. 
Hij heeft hem zo veel mogelijk vrij gelaten. 

De operatiemethode van de Amerikanen langs de Oost- en Noord- 
kust van Nieuw-Guinea - zo was het ook in Tarakan en Balikpapan 
- was, zo heeft de heer Bloi?z verklaard: alleen een klein gebied te 
bezetten, waarbinnen men vliegvelden kon aanleggen; de bevolking 
hadden zij het liefst er helemaal uit. Door deze tactiek zijn enige 
N.1.C.A.-mensen gesneuveld, b.v. op Sansapor en Morotai. De zuid- 
punt van laatstgenoemd eiland werd bezet: deze punt vormde een 
schiereiland; aan de landzijde werd een verdedigingslinie gelegd. Maar 
uit vrees voor besmettelijke ziekten werd de gehele bevolking uit dit 
gebied verwijderd. De N.1.C.A.-mensen werden bij de bevolking ge- 
plaatst, zodat zij geheel zonder bescherming zaten. Dit heeft de 
Japanners de gelegenheid gegeven hen aan te vallen. 

De heer Blom wees voorts op een brief van de Sonica op Borneo, de 
heer de Rooy, gedateerd April 1945. Deze brief is dus uit de periode 
van de operaties der Australiërs tegen Tarakan en Balikpapan. Hij 
schreef: 

,,De staf is eerst enige dagen geleden gearriveerd en zeer 
primitief ondergebracht; tot er voor mij en mijn mensen kantoor- 
of woonruimte beschikbaar is, blijf ik in het plaatselijke N.1.C.A.- 
kamp. De bedoeling is echter zo spoedig mogelijk over te gaan. 
Het is wel gerieflijker en vrijer in eigen omgeving te zijn, maar 
voor het contact is het vaak in de eerste phase beter bij de staf 
te zitten. 

Niettegenstaande de verzekering van luitenant ter zee den 
Hollander (de Nederlandse verbindingsofficier te Manilla), dat 
van G.H.Q. directieven waren uitgegeven, aangevende de positie 
van de N.I.C.A. in de verl~ouding met de Force commanders, 
die ook in de civil affairs sectie van de operational instructions 
zouden zijn verwerkt, bleek op het hoofdkwartier van het corps 
niets van dat al bekend te zijn. Hij was maar op eigen houtje be- 
gonnen een instructie vast te stellen. Deze was niet geheel be- 
vredigend en bevatte o.m. punten, die in strijd waren met de met 
MacAvthur gesloten overeenkomst. Verder hield de Force com- 
mander veel bevoegdheden aan zich, die door de Amerikanen 
geheel aan de Conica werden overgedragen. Ik heb hem op het 
een en ander gewezen, en vertrouw, dat het wel in orde zal 
komen. Men is over het algemeen zeer formeel en wenst alles 
min of meer gedetailleerd in een instructie voor de Force com- 
mander vast te leggen, in tegenstelling met de Amerikanen, die 
voor de civil administration weinig belangstelling hadden en alles 
aan de N.I.C.A. overlieten . . . . .". 

De heer Blouv herinnerde zich, dat MncArthur naar aanleiding 
hiervan een officier aan de Australische generaal heeft toegevoegd, 
eigenlijk ten gerieve van de Nederlanders, om er speciaal op toe te 
zien, dat de Australiërs zich tegenover de N.I.C.A. niet lastiger ge- 
droegen dan de Amerikanen. 

De heer Blom wees ook nog op een brief van dezelfde Sonica, ge- 
dateerd l September 1945. De heer de Rooy zou de N.I.C.A. ver- 
tegenwoordigen bij het hoofdkwartier van generaal Blanzey, de Austra- 
lische opperbevelhebber; deze heeft het commando van generaal 
MacArthuv over de Grote Oost en Borneo overgenomen na de wijzi- 
ging van de grenzen der commandogebieden. Hij moest zich bij de 
Australische strijdkrachten, die de capitulatie op Timor in ontvangst 
zouden nemen, voegen. De heer de Rooy schreef toen: 

,,Hedenmorgen contact opgenomen met de Australische force, 
die bestemd is voor Timor. Het was een vrij primitieve show, 
zowel wat samenstelling ais uitrusting betreft. Totaal plus minus 
800 man, wat niet zo ruim is oin 10 tot 15 duizend Jappen te 
ontwapenen en te bewaken. De ontvangst was prettig en de 
medewerking laat vooralsnog weinig te wensen over. Wat de 
organisational equipment betreft worden wij vrij goed uitgerust. 
Relief supplies zijn er niet, daar moeten we zelf voor zorgen. 
Gaarne je aandacht hiervoor. We vertrekken 3 of 5 September 
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en varen er drie en een halve dag over, als haringen gepakt in 
alles wat maar drijven kan tot roeiboten toe. De Force staat 
voorlopig onder het Northern Territoria1 Command. Na de lan- 
ding komt het te vallen onder Genera! Headquarters Morotai, 
wat het voor mij niet al te gemakkelijk maar ook niet oilmogelijk 
maakt om beide heren te dienen. . . . . .". 

Omtrent de proclainatie van generaal Blrrnzey bij de bevrijding van 
de Grote Oost en Borneo, deelde de heer Blorn mede, dat de procla- 
matie bij de Indische Regering enige critiek ontmoette, omdat daarin 
met geen woord over het Nederlandse gezag wordt gesproken. De 
heer van ,23'oolc heeft over deze proclamatie aan generaal BInr?zey een 
brief geschreven, gedateerd 13 September 1945, waarin hij zegt: 

,,With regard to the execution of the Agreement I wish to 
point out that contrary to the practice foilowed in the South 
West Pacific Area and decided upon in S.E.A. your proclamation 
of September the 2nd does not mention either the re-establish- 
ment of the Netherlands Indies laws or the introduction of the 
Netherlands Indies civil administration. As it covers both 
Australian and Netherlands territory I think that some similar 
clause should have been introduced. As it stands it might create 
misunderstandings. The copy of the proclamation of the Allied 
Commander 1) at the Iiberation of Hollandia and of the procla- 
mation as drafted by S.A.C.S.E.A. for liberated territories in his 
area are enclused for your information". 

Een soortgelijke proclamatie - aldus de heer Bloin - als die 
van MncArthur zou volgens afspraak ook door het hoofdkwartier 
van Moztrltbatterz worden uitgevaardigd. De tekst zou luiden: 

,,By command of Admira! The Lord Louis Mountbatten 
Supreme Allied Commander, South East Asia, the Netherlands 
East Indies laws with which you are familiar wil1 be applied and 
enforced by the Officers of the Netherlands Indies Civil 
Administration now present in your country, subject to any 
further orders which the Supreme Allied Commander may be 
obliged, in the interest of good order, to issue". 

De feitelijke proclamatie van generaal Chii~riron is overigens be- 
paald anders geweest. De heer Blorn wist hier verder niet meer van 
dan men in Nederland uit de kranten weet, want hij zat toen in 
Brisbane. Hij heeft daar wel berichten gekregen van de protesten en 
bezwaren van Nederlandse zijde tegen deze proclamaties. 

De heer Loge~?zann heeft verklaard zich niets te herinneren van 
de proclamatie, die generaal Blaniey op 2 September 1945 heeft uit- 
gevaardigd. Het kan zijn, dat de Nederlandse Regering hierover bij 
de Australische Regering heeft geprotesteerd, maar daarvan was hem 
niets bekend. 

De co~rimisde laat hier de tekst volgen van de voor Borneo en 
de Grote Oost door de geallieerde bevelhebber tot de bevolking ge- 
richte proclamatie, waartegen de heer i m z  Mook in zijn door de heer 
BIoin weergegeven brief van 13 September 1945 bezwaren heeft ge- 
maakt. Deze tekst lliidt: 

,,Proclarnation by Generul Sir Thoma~ Albert Blamey GBE, 
KCB, CMG, DSO, ED, Cornmander-in-Chief Austrnliun Mili- 
tary Forces. 

To: Al€ the people of Borneo, Timor, Ceram, Anzbon, Kai, 
Aroe, Taninzbar, the islands in the Arafura Sea, British New 
Guiizea, New Britain, New Ireland, Solor?~ons, Borrgairiville and 
adjacent islands, Ocean, Nauru and Bismarck Islatlds. 

Whereas bij an Instrument of Surrender, signed at Tokyo on 
the second day of September 1945, by command and on behalf 
of the Emperor of Japan, the Japanese Government and the 
Japanese Imperial Genera1 Headquarters and accepted by the 
duly authorized Representatives of the United States, the Repu- 
blic of China, the United Kingdom and the U.S.S.R., the Urlcon- 
ditional Surrender to the abovenamed AIlied Powers of the 
Japanese Imperial Genera1 Headquarters and of al1 Japanese 
Armed Forces and al1 Armed Forces under Japanese control 
wheresoever situated, was proclaiined: 

And whereas ,,General Order No 1 - Naval and Military" 
has been issued by Japanese Imperial General Headquarters to 
al1 Cominanders of the Japanese Armed Forces wheresoever si- 
tuated ordering such Commanders to ensure that al1 Japanese 
Armed Forces and ai1 Japanese Controlled Forces should im- 
mediately cease hostilities, lay down their arins, remain in their 
present locations and surrender unconditionally to Commanders 
acting on behalf o i  the abovementioned AIlied Powers: 

And whereas I, General Sir Thomas Blamey GBE, KCB, CMG, 
DSO, ED, Commander-in-Chief of the Ailstralian Military For- 
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ces, have been duly designated to accept the surrender of al1 
Japanese Armed Forces and al1 Japanese Controlled Forces in 
the abovementioned Islands, Territories and Areas: 

T o  you, al1 the above peoples, and especially to al1 Prisoners 
o f  war and other citizens of the United Nations now in the 
said Islands, Territories and Areus I send my greetings and con- 
gratulations upon your impending liberation by the Australian 
Military Forces. 

I order you to obey Proclamations, Orders and Instructions 
issued by me or by the Australian Commander designated by 
me in respect of your Island Territory or Area. 

Z furfher order you to remain calm, to carry out peacefully 
your ordinary business or occupation, and to remain in your 
present place of abode there to await Proclamations, Orders and 
Instructions to be issued by me or my authorized Represen- 
tatives. 

Signed this second day of September 1945.". 

In de buitengewesten was - aldus de heer van der Plas - de 
situatie aanvankelijk zeer gunstig. De Australiërs hebben zich daar 
over het algemeen behoorlijk gedragen en de Japanners wel ont- 
wapend. Ze hebben zich voorts niet te intensief met allerlei bijzon- 
derheden bemoeid, althans de meesten niet, en in algemene lijn kan 
men toch niet anders dan met erkentelijkheid spreken over de wijze, 
waarop zij daar zijn opgetreden, in tegenstelling tot hetgeen op Java 
is geschied. De situatie was daar natuurlijk ook totaal anders. De 
Britten hadden voor hun politiek op Java bepaalde argumenten, die 
elders niet golden. 

Er zijn bij de pacificatie kranige stukjes uitgehaald, bijvoorbeeld 
in de Westerafdeling van Borneo. Daar waren de Japanners door 
de Australiërs ontwapend; dezen wilden daar volgens hun instructies 
weer wegtrekken en het bestuur overdragen aan de voor de Repu- 
bliek fungerende resident. Een van de jongeren van de Nederlandse 
ambtenaren, de heer Binkhuizen, is daar fel tegen opgekomen en 
heeft de commandant ervan overtuigd. dat dit niet zonder meer ging, 
daar de geallieerden aansprakelijk waren voor wet en orde (law 
and order). Deze commandant vroeg toen aan dr Indonesiërs: ,,Staat 
u er voor in. dat er recht en orde heerst, als u de zaak overneemt?" 
Daarop werd geantwoord: ,.Daar kunnen wij niet voor instaan". 
,,Staat u er voor in, mijnheer Binkhirizen?" De heer Binkhuizen 
antwoordde: ,,Ja", zodat toen de verantwoordelijkheid voor het be- 
stuur aan de Nederlanders is overgedragen, die het samen met de 
Indonesiërs hebben uitgeoefend. De Australiërs zijn inderdaad weg- 
gegaan en een handjevol politie heeft de orde gehandhaafd. 

Wel bleek natuurlijk ook in de Buitengewesten, dat er nog moei- 
lijke elementen waren. Hier hebben vooral drie factoren veel kwaad 
gedaan. De eerste factor is, dat zeer veel Nederlanders zich geen 
rekenschap hebben gegeven, dat er toch wel heel veel was veranderd, 
nadat onze militairen het in 1942 op smadelijke wijze hadden afge- 
legd en er een periode was geweest, waarin de Nederlanders niet 
medewerkten aan het bestuur. Een periode, waarin de Indonesiërs 
hadden ervaren, dat zij op velerlei gebied heel wat beter besturen 
en organiseren konden dan de bestuurders van de vermaarde grote 
Mogendheid Japan. Daardoor was het zelfvertrouwen van de Indo- 
nesiërs sterk gestegen. Men kon aal1 Nederlandse zijde niet zonder 
meer zeggen: We sluiten aan op 8 Maart 1942. 

De tweede factor, die ook zeer ernstig was, was, dat de Neder- 
landers aankwamen met de belofte hulp en steun te geven en de 
mensen voedsel en kleding te brengen en dat zij praktisch met lege 
handen kwamen door de wijziging van de grenzen der commando- 
gebieden. Bovendien was in- en uitvoer en het gehele vervoer in 
handen gelegd van de Netherlands Indies Government Import en 
Export Organization, de N.I.G.I.E.O. De N.I.G.I.E.0.-ambtenaren 
waren allen in dienst geweest bij de grote importeurs en zij zagen 
hun toekomst bij hun eigen firma. De N.I.G.I.E.O. heeft er sterk 
naar ge~treefd om de eilanden volkomen gescheiden te houden en 
een monopolie van alle binnenlandse in- en uitvoer, de binnenlandse 
handel overzee, te krijgen. Dat heeft zich ook uitgestrekt tot ter- 
reinen, waar deze handel vroeger in Indonesische handen lag. Het 
vervoer van hout bijvoorbeeld van Bandjermasin naar Java lag 
geheel in Indonesische handen. Er was in de Japanse tijd geld bijeen- 
gezameld bij de bevolking om een houtzagerij op te richten. Deze 
houtzagerij is echter aan ,,Javahout" gegeven in plaats van aan 
Indonesische houthandelaren, die daarbij zeer geïnteresseerd waren. 
De uitvoer van hout en ook van andere dingen was volledig gebonden 
aan licenties en de uitdeling van deze licenties gebeurde niet om de 
locale mensen de vooruitgang te brelgen, die men had toegezegd, 
maar die gebeurde uiteraard zoveel mogelijk om de onderneming, 
waarhij de beambte zijn toekomst zocht, te helpen. 



Er was dus economisch een verslechtering van de positie der 
Indonesiërs. 

De heer van der Plas herinnert zich van zijn eerste bezoek aan 
Bandjermasin, in April 1946, waar hij overal alleraardigst werd ont- 
vangen en toegejuicht - in het noordelijke deel van de kota zakte 
hij met zijn wagen in de modder en de Pemoeda's haalden hem er 
onder gejuich uit -, dat toen reeds een oude bekende van hem, een 
zeer rechtschapen man, zeide, dat het mis zou gaan, tenzij er van 
Nederlandse zijde grondige veranderingen in de N.I.G.I.E.0.-politiek 
gebracht werden en er inderdaad werd gestreefd naar de opbouw 
van een nieuwe maatschappij, waarin aan de Indonesiërs sociaal- 
economisch een betere plaats zou worden toegekend dan tevoren. 
,,Ziet u", zei hij openhartig. ,.wij hielden eigenlijk nooit van de 
Nederlanders. Zij zijn nu eenmaal anders. De Nederlanders zien op 
ons neer; sociaal zijn wij in vele opzichten bij hen achtergesteld; zij 
belijden een andere godsdienst en achten de onze een valse gods- 
dienst, terwijl wij de hunne respecteren. Maar wij vertrouwden hen 
en hadden respect voor hen. Zij waren betrouwbaar; men kon op 
hun woord rekenen. En zij waren bekwaam. Nu is onze liefde niet 
bepaald toegenomen na al wat er gebeurd is - vervolgde hij -, 
maar nu vertrouwen wij hen niet meer en wij respecteren hen ook 
niet meer. Daarin moet verandering worden gebracht, anders gaat 
het in zes maanden mis". Hij kwam met een reeks concrete voor- 
beelden, vooral van fouten, die de N.I.G.I.E.O. had gemaakt, welke 
mededelingen door het Binnenlands Bestuur werden bevestigd. Maar 
dit bestuur had geen enkel gezag over de ,,ambtenarenv van de 
N.I.G.I.E.O., die hun instructies uitsluitend van Economische Zaken 
kregen, dat weleens de indruk wekte, dat rehabilitatie van de impor- 
teurs het alpha en omega van het economische beleid vormde. 

De heer van der Plas heeft dit natuurlijk gerapporteerd en hij heeft 
dit, toen er niets gebeurde, op een vergadering van de Raad van 
Departementshoofden ter sprake gebracht. Maar de heer van Hoog- 
straten heeft daartegen aangevoerd. dat het best allemaal waar kon 
zijn, maar dat hij daarin uitsluitend verandering kon brengen, wan- 
neer hij een grote uitbreiding van personeel kreeg en veel vliegtuigen 
om de zaak te controleren, omdat hij het anders niet in de hand kon 
houden. Er is tenslotte niets gebeurd en niet zes maanden, zoals 
bovenbedoelde vriend zeide, maar drie maanden later was Zuid- 
Borneo vrijwel geheel in vuur en vlam. 

De derde ongunstige factor was: de Japanse krijgsgevangenen, die 
overal moesten worden ondergebracht. Een gedeelte van die krijgs- 
gevangenen is toch weer aan het knoeien gegaan met wapens, die 
zij hadden achtergehouden en die door de Australiërs ook zeer on- 
voldoende waren vernietigd. 

Er deden zich nog andere complicaties voor. Goede viswateren 
in de Straat aan de Noord-Oostpunt van de Minahassa waren toe- 
gewezen aan Japanners, die als krijgsgevangenen door de Neder- 
landers moesten worden gevoed en verzorgd en wij hadden bitter 
weinig. Zij moesten zelf maar gaan vissen en het daardoor voor de 
Nederlanders gemakkelijk maken. Dat namen de Menadonezen in de 
Minahassa de Nederlanders wel buitengewoon kwalijk, daar zij niet 
meer mochten vissen en hun gronden aan de Japanners moesten af- 
staan. 

Daar liep in de Minahassa nog een andere factor doorheen, name- 
lijk, dat er zulke grote tegenstellingen bestonden tussen de diverse 
militaire bezoldigingen. Men maakte in het bijzonder een groot ver- 
schil tussen degenen, die als militair uit de oorlog, uit Australië dus, 
terugkwamen en op een hoger salaris stonden, gelijkgeschakeld voor 
alle landaarden, en de mensen, die weer onder de wapenen werden 
geroepen in Noord-Celebes, waarbij nog gedeeltelijk de oude rege- 
lingen waren blijven voortbestaan. De ex-krijgsgevangenen werden 
dus niet gelijkgesteld met de mensen, die in Australië waren geweest, 
een regeling, waartegen de heer van der Plas tevergeefs gewaarschuwd 
had. Er  is niet gereageerd op zeer ernstige berichten over de situatie 
in de Minahassa, die tenslotte heeft geleid tot de bekende coup, 
die echter na de periode tot 20 November 1945 valt. Later is dit nog 
in het reine gebracht door de invloed van Nederland goedgezinde 
Minahassers. 

Militair is het goed gegaan. Door een handjevol mensen zijn er 
werkelijk hier en daar wonderen gepresteerd, ook door de medewer- 
king en trouw van de politie. Direct na onze aankomst in Bandjer- 
masin is daar een aanslag gepleegd op de stad door een bende. Deze 
aanslag is door de Indonesische politie onder een Indonesisch inspec- 
teur afgeslagen. 

5 3. Sumatra 

Over zijn verrichtingen op Sumatra heeft de heer Brondgee~t bij 
zijn verhoor een rapport l) overgelegd. Aan dit rapport heeft de com- 
missie de volgende gedeelten ontleend: 

l) Bijlage 67. 



,,Ingevolge ontvangen radio-instructies van het Ned. H.K. te 
Colombo (zie tel. No.: 2 Colombo 31 Augustus 1945) verliet ik 
31 Augustus 1945 7.00 uur v.m. mijn schuilbivak en met behulp 
van 2 inheemsche prauwen ging ik met mijn groep de Besitang 
rivier stroomafwaarts in de richting van Pangkalan Brandan." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Ik maakte bij mijn aankomst aldaar de Japanners duidelijk 

dat ik er niets voor voelde om veel te praten en verzocht zoo 
spoedig mogelijk te mogen doorgaan naar Medan, waar men ver- 
moedelijk beter op de hoogte was van den stand van zaken." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Na 3 uur van geladen atmosfeer zeide de Japansche kapitein, 

dat hij eenige wagens te onzer beschikking zou stellen om ons 
naar Medan te transporteeren." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Onderweg passeerden wij herhaaldelijk lange colonnen troe- 

pen met tanks, kanonnen, enz. De weg was in een slechten toe- 
stand en langs den geheelen weg, op afstanden van enkele honder- 
den meters, waren tanktraps aangelegd en stonden Spaansche rui- 
ters. Deze waren splinternieuw en versterkten mij in mijn over- 
tuiging, dat de Jap, althans in Sumatra, nog niet van plan was den 
strijd op te geven. 

Later bleek dan ook, dat, tegen het bevel van den Mikado in, er 
plannen bestonden den strijd in bepaalde deelen van Oost-Azië 
voort te zetten en men wachtte op de beslissing van den Japanschen 
opperbevelhebber Generaal Terauchi. 

Gelukkig koos Terauchi eieren voor zijn geld, want de naar 
schatting 60 000 man Japansche troepen in Sumatra, waaronder 
verschillende keurkorpsen, ruimschoots van alle moderne oor- 
logsmiddelen voorzien, zouden in dit uiterst zware terrein m.i. 
nog jaren hebben kunnen standhouden en wij zouden voor de uit- 
eindelijke overwinning een zeer hoogen prijs in menschenlevens 
hebben moeten betalen. 

In den nacht van 31 Augustus op 1 September 1945 ongeveer 
02.00 uur arriveerden wij in Medan en stopte de auto-karavaan 
voor het Kempetai H.K., dat in een kerk was gehuisvest." 

. . . . . . . . . . . .  
,,In Medan bleek men beter op de hoogte te zijn van den be- 

staanden toestand en de commandeerende Off. Gen. Nakashirnn 
was middels een telegram van S.E.A.C. (South East Asia Com- 
mand) gewaarschuwd, dat hij voor de veiligheid van mijn groepen 
zou worden verantwoordelijk gesteld." 

. . . . . . . . . . . .  
,,De Jappen hadden mij o.a. verteld dat in Medan geen Neder- 

landsche geïnterneerden of krijgsgevangenen waren; dat zij ruim 
een jaar geleden in een aantal kampen in de omgeving van Rantau 
Parapat waren geconcentreerd. 

Dit verhaal klopte in het geheel niet met onze Intelligence ge- 
gevens volgens welke onze geïnterneerden in kampen verspreid 
over geheel Sumatra en ook in Medan, waren ondergebracht. 

De Japansche informaties bleken in het algemeen gesproken juist 
te zijn." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Dr. Beck was bij het begin van den oorlog wnd. Gouverneur 

van Sumatra's Oostkust. 
Hij werd evenals alle Nederlandsche onderdanen door de Jappen 

in een kamp te Rantau Parapat geïnterneerd. 
Onmiddellijk na den wapenstilstand ging hij, tezamen met een 

Engelschen geïnterneerde en den Zwitserschen consul, die de 
Nederlandsche belangen had behartigd, naar Medan, om, volgens 
eigen verklaring, met de Jappen te ,,onderhandelens. 

Dit geschiedde zonder medeweten van den Japanschen kamp- 
commandant. Het was dr. Beck niet bekend, dat mijn groep in 
Medan was gearriveerd en wij ontmoetten elkander toevallig in het 
Hotel de Boer. 

Intusschen hadden de Japansche autoriteiten in Medan bericht 
ontvangen, dat sommige geïnterneerden, waaronder dr. Beck uit de 
kampen waren ontsnapt en terwijl ik met dr. Beck zat te praten, 
arriveerde een Japansche Kolonel met eenige andere officieren, 
die eischte, dat Beck onmiddellijk naar het kamp zou terugkeeren. 

Een scherpe woordenwisseling ontstond, maar aangezien bij de 
Rangoon-overeenkomst was bepaald, dat onze menschen voorloo- 
pig onder bewaking van de Jappen, in de kampen zouden blijven, 
was ik tegen mijn wil gedwongen toe te geven. 

Niettemin behield ik Beck dien nacht in het hotel en hij kreeg 
voor het eerst in 4 jaren een behoorlijken maaltijd en slaapgelegen- 
heid. 



Dr. Beck was uiterst overspannen en verkeerde in een zeer uit- 
geputten toestand. Zijn beschrijving van kamptoestanden grensde 
aan het ongelooflijke, maar bleek later in het geheel niet over- 
dreven. Eerder het tegendeel. 

Den volgenden morgen zond ik dr. Beck terug naar het kamp, 
maar stuurde vaandrig Claesserzs mee met instr~icties te zorgen, 
dat onmiddellijk maatregelen werden getroffen om den toestand 
te verbeteren. 

Eenige dagen nadat ik Beck had teruggezonden bezocht ik per- 
soonlijk de kampen. 

Volkomen uitgehongerde menschen, in lompen gehuld, onder- 
gebracht in barakken met daken, lekkende als een zeef, slapende 
op britsen zonder matras of hoofdkussen met een gemiddelde 
plaatsruimte in de breedte van ongeveer 40 cm en een halven 
meter te kort in lengte. 

In sommige kampen was er zelfs geen waschgelegenheid, behalve 
wal brak grondwater, hetwelk tevens bestemd was voor drink- en 
kookwater. 

Een loopgraaf in het open veld, zonder eenige beschutting, was 
bestemd voor latrine, waar vrouwen en mannen voor het oog 
van iedereen moesten neerhurken om hun behoeften te doen. 

Ik liet den kampcommandant, een Japanschen kolonel, bij mij 
komen en ik zeide hem in geen dubbelzinnige woorden wat ik 
van hen1 dacht. Hij hoorde mij zwijgend aan, salueerde en ging 
naar zijn kamer, waar hij ,,hari-kiri" pleegde. Zijn voorbeeld 
werd later door dozijnen andere officieren gevolgd. 

Men kan een zekere bewondering niet onderdrukken voor 
militairen, die uit ijzeren discipline den dood prefereeren boven 
het verbreken van een gegeven bevel, dat hun dwong de waprns 
zonder slag of stoot neer te leggen, dragende de overtuiging dat 
zij, althans in dit werelddeel, in staat waren den oorlog nog jaren- 
lang met goed gevolg voort te zetten. 

Wat dr. Beck betreft, deze bleek, evenals de ex-resident Brugge- 
mans bij de geïnterneerden allesbehalve populair te zijn wegens 
hun aanmatigend en hooghartig optreden. Beiden trachtten zelfs 
in de kampen nog ,,residentje te spelen" en maakten aanspraak 
op de preferentieele rechten inzake behandeling, voeding, huis- 
vesting enz. 

De heeren hadden zich onmiddellijk na den wapenstilstand in 
een aparte woning geïnstalleerd tot groote ergernis van de duizen- 
den geïnterneerden, die gedwongen achter het prikkeldraad bleven. 

Later, toen zij werden- geïnstalleerd en daarbij nog den rang van 
kolonel kregen, ondervond ook ik veel last van ben door hun 
inmenging in zaken van allerlei aard, waardoor mijn gezag 
dreigde te worden ondermijnd. 

Het was m.i. een groote fout B.B.-ambtenaren een militairen 
rang te verleenen, waardoor zij in staat werden gesteld het militair 
gezag te ,,overrulenv. 

Zij hadden, althans in de eerste maanden, op den achtergrond 
moeten blijven uitsluitend in de rol van adviseurs, waarvoor zij 
bijzonder geschikt waren wegens hun groote kennis van Land, 
Volk en taal. 

Ook ten aanzien der Indonesische Sultans, ambtenaren en be- 
volking was het fout deze menschen op den voorgrond te plaatsen. 
Het maakte de bevolking achterdochtig, omdat zij hierdoor een 
terugkeer meenden te zien tot voor-ooriogsche koloniale toestan- 
den in tegenstelling met hun verwachtingen op belangrijke staat- 
kundige en sociale hervormingen, die hun in het vooruitzicht 
waren gesteld. 

Inderdaad gaf het tactlooze optreden van sommige B.B.-ambte- 
naren aanleiding hen in die meening te versterken." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Midden September 1945 maakte ik per auto een inspectiereis 

over geheel Oost- en Midden Sumatra met een paar man als 
dekking en een Jap. liaison officier. 

Ik bezocht de interneeringskampen in Rantau-Parapat, de olie- 
installaties in Pangkalan-Brandan, diverse ondernemingen en 
fabrieken. 

Overal werden wij met de meeste geestdrift ontvangen; van 
honderdduizenden daken woei het rood, wit en blauw; het por- 
tret van H.M. de Koningin hing overal weer op de oude plaats; 
nergens bespeurde ik teekens van verzet of onwil van eenige ern- 
stige beteekenis. De gamelang speelde onafgebroken en ik ontving 
ontelbare uitnoodigingen voor huldebetoon en feestjes, maar ik 
was overstelpt met werk en het hoofd vol met veel belangrijker 
dingen. 

Wat de toestanden in de kampen betreft, kan ik hier volstaan 
met een woord: beestachtig. Had de oorlog nog eenige maanden 
langer geduurd, dan hadden weinigen het einde overleefd. 



C e  olie-installaties van P. Brandan waren slechts voor een zeer 
klein gedeelte in bedrijf; vele machines waren gedemonteerd en 
naar elders afgevoerd. 

De ondernemingen waren, zonder uitzondering, totaal verwaar- 
loosd, tienduizenden rubberboomen waren omgekapt, de rest on- 
getapt gelaten; onze prachtige Deli tabaksvelden waren omge- 
ploegd in ketallatuinen, maar het was aangenaam te zien dat de 
bevolking reeds nu weer ijverig in de weer was om straks den 
,,toewan besar" te verwelkomen. 

Spoor- en verkeerswegen waren in een zeer ontredderden toe- 
stand; electriciteits- en waterwerken, vliegvelden, hospitalen enz. 
waren eveneens in e'en staat van afbraak. Het was duidelijk dat 
hiermee millioenen guldens gemoeid zouden zijn om alles weer be- 
drijfsklaar te maken. 

Ruim een jaar geleden was het laatste Jap. schip in de  haven 
van Belawan binnen- of buitengevaren. Er bevond zich geen enkel 
zeewaardig oorlogs- of koopvaardijschip in de haven; bagger- 
werken waren reeds lang niet meer uitgevoerd en de haven was 
bijna onbruikbaar geworden, maar buiten, op  zee, lag het vol mrt 
mijnen. 

Blijkbaar was de verscherpte Engelsche- en Nederlandsche 
onderzeebootblokkade van het laatste jaar doeltreffender geweest 
dan wij zelf hadden vermoed. 

De Jap beweerde dat slechts hun Marine aanwijzingen koii 
geven betreffende de bestaande mijnenvelden, maar er was gerii 
Jap. Marinepersoneel op Sumatra; zij waren in Rangoon. 

De inheemsche bevolking liep uitgemergeld rond in goeni- 
zakken, weinigen waren gekleed in een goede, schoone sarong. In 
tegenstelling hiermede waren de Chineezen goed gekleed en ge- 
voed. B!ijkbaar hadden zij zich spoedig weten aan te passen on- 
der de Jap. overheersching; evenzoo vlug waren zij nu pro-Neder- 
lands, althans in uiterlijk vertoon." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Maar te midden van dezen algemeenen ontredderden toestand 

en ellende stond het Jap. leger 100 % paraat. Alleen hun 
transportmiddelen verkeerden in een gebrekkigen staat door een 
groot tekort aan onderdeelen, banden en accu's. 

Op last van den opperbevelhebber van S.E.A.C. (Admiraal 
Mountbattrn) hadden de  Jap. strijdkrachten in N.- en O. Suma- 
tra zich samengetrokken in Pernatang Siantar, waar, toen ik de 
plaats bezocht, zich ongeveer 30 000 man bevonden met volledige 
uitrusting waarbij veel artillerie en tanks. 

In mijn gesprekken met hun officieren waren dezen somber en 
zwijgzaam en, evenals bij alle Oostersche Volkeren, was het 
moeilijk te beoordeelen wat in hun binnenste omging, maar ik 
was overtuigd dat zij het liefst hadden doorgevochten en dat het 
slechts te danken was aan de ijzeren discipline en blindelingsche 
gehoorzaamheid, die den Jap. soldaat kenmerkt, dat zij zich 
schikten in de vernedering een overwonnen volk te zijn. 

Het bleek dat slechts de hoogere officieren bekend waren met 
de ontwikkeling van den oorlog en de oorzaken die Japan tot 
capitulatie dwongen. 

De mindersn begrepen niet waarom zij, terwijl er geen schot 
was gevallen, den strijd moesten opgeven tegen een onzichtbaren 
vijand. Niemand was te overtuigen dat zij verslagen waren en zij 
hielden vol dat zij slechts uit humane overwegingen de vijandelijk- 
heden hadden gestaakt. Het moet worden toegegeven dat aan de 
hand van de zichtbare feiten deze opvatting aannemelijk leek." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Intusschen deserteerden honderden Jap. soldaten en ook offi- 

cieren naar het binnenland, niet onwaarschijnlijk met de toe- 
stemming of zelfs op bevel van hoogerhand. Later toen de Indon. 
revolutionnaire beweging zich ontplooide waren hierbij vele Jap- 
pen aangesloten en was een Jap. officier, kapitein Inoue, een der 
hoofdleiders. 

Ik sprak met Sultans, Indon. ambtenaren, districtshoofden en 
met het gewone volk. Zonder uitzondering waren zij van meening 
dat de ,,revolutie" weinig om het lijf had. Zij zeiden, dat onge- 
twijfeld de beweging in Java een meer ernstige betekenis had, 
maar dat de Sumatraan hieraan niet wenschte mede te doen, om- 
dat dit uiteindelijk een Javaansche overheersing zou beteekenen, 
waar zij helemaal niet voor voelden. 

Zeer zeker, men verwachtte bepaalde politieke en sociale her- 
vormingen, maar . . . . . .  onder Nederlandsche Souvereiniteit. 

Van alle kanten werd aangedrongen op een spoedige landing 
van Nederlandsche troepen om een eind te maken aan de activi- 
teiten kan onrustzaaiers en rampokkers. Zij vonden het onbe- 
grijpelijk dat wij, de overwinnaars en rechtmatige bewindvoerders, 
zoo weinig activiteit betoonden. Wat kon ik antwoorden op vra- 



gen, zooals: ,,Wanneer komen de Ned. troepen? Waarom blijven 
de internees achter het prikkeldraad en onder Jap. toezicht? 
Wanneer worden deze Jappen ontwapend? Is het waar dat zij hier 
mogen blijven?" enz. enz. 

Ik schaamde mij te moeten zeggen dat de Ned. troepen, ai- 
thans voorloopig, niet zouden komen; dat de Jappen nog niet 
mochten worden ontwapend en onze kampen moesten blijven be- 
waken, enz. Het leek mij dringend noodzakelijk dat hier spoeaig 
iets moest worden gedaan om ons prestige, dat reeds zooveel te 
lijden had gehad, niet geheel en al verloren te doen gaan. Niet 
minder belangrijk was het dat maatregelen werden genomen om 
te beletten, dat de ,,inerdeka-beweging" thans ongestoord en toe- 
nemend in kracht, zich zou ontaarden tot openlijk verzet op 
groote schaal. 

Ik wist, dat ik van de Jappen geen medewerking had te ver- 
wachten. Eerder het tegendeel. Overigens, men vraagt geen hulp 
aan een tegenstander, die tot nog voor kort ons zoo diep had ver- 
nederd en gekrenkt, en die tenslotte de  hoofdoorzaak was van al 
onze moeilijkheden. 

De Engelschen toonden later minder fijngevoeligheid en trots, 
hetgeen mij des te meer onbegrijpelijk voorkwam toen ik hoorde 
en zag hoe onverbiddelijk en streng zij tegen de Jappen in hun 
eigen koloniën optraden. 

Alhoewel oogenschijnlijk de Jappen het bevel van S.E.A.C. op- 
volgden dat hen verantwoordelijk bleef stellen voor orde en rust, 
kwamen van alle kanten betrouwbare berichten binnen dat de 
Jap nog steeds zijn ,,Azië voor de AziatenM-politiek getrouw bleef 
en aanwakkerde. 

Ik vormde het plan een politiemacht te organiseeren om de 
macht over een zoo uitgestrekt mogelijk gebied in Oost Sumatra 
zelf in handen te nemen. Ik had te mijner beschikking eenige 
honderden Amboneezen, Menadoneezen en Indo-Europeanen, die 
zich gedurende den bezettingstijd hadden weten schuil te houden 
en die zich thans bij mij meldden. Deze macht wilde ik verster- 
ken met een zoo groot mogelijk aantal P.O.W.'s en ex-politie- 
ambtenaren uit de kampen, die geschikt bleken wapens te 
dragen." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Ons Hoofdkwartier te Colombo had blijkbaar wel ooren voor 

mijn plannen en de Heer Fritzle deelde mij bij zijn terugkeer te 
Medan mede, dat hij onzen B.S.O. (Admiraal Helfrich) in Singa- 
pore had gesproken en de Admiraal mij opdroeg ,,t0 go full 
speed ahead" met de bewapening en uitbreiding van mijn politie- 
korps. 

Intusschen ontving ik op den 14en Sept. versterking van een 
officier, den 2en It. R. P. P. Westerling (de Turk),  en 4 sergeants 
van het Korps Insulinde als kader van mijn politiekorps. Tege- 
lijkertijd ontving ik 180 revolvers en eenige kleeding-uitrusting. 

Het was een stap in de goede richting, en zonder eenig tijd- 
verlies werd een begin gemaakt met de mobilisatie, training en 
bewapening van het nieuwe korps. 

Alhoewel tegen mijn instructies in, liet ik de Jap. kampwach- 
ten aflossen door onze eigen menschen. 

Ik verplaatste mijn Hoofdkwartier van Hotel de Boer naar 
de woning van den hoofdadministrateur van de Deli Mij. en 
verzamelde in de omliggende woningen de van alle windstreken 
toegestroomde refugees, hoofdzakelijk vrouwen en kinderen, 
wier aantal was aangegroeicl tot meer dan 1500. 

Behalve de bewaking van dit kamp, bezette ik de meest be- 
langrijke punten in de stad: Tiet electriciteitsbedrijf, watertoren, 
hospitalen enz. Op bepaalde tijden zond ik gemotoriseerde pa- 
trouilles in de stad en zorgde ook voor de beveiliging van de 
verbinding met de haven Belawan. 

De namen der Indon. nationalistische leiders (Dr. Amiu, 
Tengkoe Hassan, Jacob Siregar, Dr. Perngadi, Saleh Oemar alias 
Surepati en anderen) waren mij bekend en zij woonden allen in 
Medan. 

Ik hield met hen verschillende besprekingen en gaf hun te 
kennen dat de belocfde politieke en sociale hervormingen zeker 
zouden worden uitgevoerd, maar dat in de eerste plaats orde en 
rust moesten heerschen en dat ook zij verplicht waren mede te 
werken. Zij beloofden hun medewerking, maar ik had goede rede- 
nen hen te wantrouwen. 

Het liefst had ik hen gearresteerd, maar Colombo verbood dit. 
Helaas werden onze plannen door S.E.A.C. ,,overruled". 
Op den 12 Oct. 1945 landde het Eng. bezettingsleger, een batal- 

jon van de 26th Indian Division, 800 man; minder dan ik nu 
zelf te mijner beschikking had. 



Niet lang daarna werd op last van den Eng. commanderrendrn 
officier te Padang, Generaal Chnnzbers, mijn politiekorps ont- 
wapend en de bewaking van onze kampen wederom toevertrouwd 
aan ......... Jappen. 

Het weinige prestige dat wij nog bezaten was nu heelemaal 
vernietigd." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Onze loyale Amboneezen en de Nederlandsche politie was 

het verboden wapens te dragen. maar de Jappen en zelfs een 
Chineesch hulpkorps werden ingeschakeld om de Engelschen te 
helpen. 

Terwijl onze refugees en geinterneerden meewarig in lompen 
in de kampen rondslenterden, dachten de Engelschen slechts aan 
sport en het organiseeren van dans- en slemppartijen, waaraan 
onze vrouwen de dubieuze eer hadden te mogen deelnemen. 

In Medan wist men zijn leven niet meer veilig. De verbinding 
met de haven Belawan, waarop wij voor onze levensmiddelen, 
kortom alles, waren aangewezen, werd met moeite onder konvooi 
in stand gehouden. 

Het paleis van den Sultan van Deli, in het hartje van de stad, 
en het Polonia-kamp werden bijna dagelijks beschoten en met 
brandbommen aangevallen; op het vliegveld werd het hoofd van 
2 R.A.F.-soldaten - in hun bed - letterlijk afgesneden, een oud 
Deensch echtpaar onderging hetzelfde lot enz. enz. Niemand 
mocht de stad in of uit; na 6 uur was het avondklok. 

Maar de Engelschen bleven volharden in hun hooghartige en 
passieve houding. 

Daarentegen waren zij uiterst actief in het verschepen van 
rubber en het zich meester maken van schrijfmachines, frigi- 
dairs, auto's, kisten, samurai zwaarden, horloges en andere 
kostbaarheden, die zij al dan niet betaalden met Japansche gul- 
dens, die hun bij millioenen kosteloos in handen waren gevallen. 

Bij mijn komst in Sumatra was de Japansche gulden daar de 
eenig gangbare munt. 

Ik verwachtte dat, evenals in Malakka geschiedde, de Japansche 
gulden spoedig ongeldig zou worden verklaard en door de Ne- 
derlandsche gulden vervangen. Waarom dit niet gebeurde is mij 
niet duidelijk, maar het feit bestaat dat tot zelfs 2 jaar na het 
einde van den oorlog de Japansche gulden in sommige deelen 
van Sumatra nog steeds het eenige betaalmiddel was, terwijl op 
plaatsen waar de Nederlandsch-Indische gulden weer in circu- 
latie was gebracht een Japansche gulden gretig werd ingewisseld, 
zoowel in Java als in Sumatra, tegen 8 cent Nederlandsch geld. 

De 2e luitenant Westerling was door mij speciaal belast met 
de organisatie en training van ons politiekorps. 

Hetgeen hij hierbij tot stand bracht was boven alle lof ver- 
heven. De inethoden die hij toepaste, waren mogelijk soms niet 
bepaald humaan te noemen, maar onder de omstandigheden 
m.i. volkomen gerechtvaardigd en in elk geval zeer doeltreffend. 

Onze tegenstanders waren rampokkers en sluipmoordenaars, 
die niemand ontzagen en voor niets terugdeinsder. 

Evenals ik was hij ervan overtuigd, dat wij zonder Engelsche 
hulp den toestand hadden kunnen beheerschen. Binnen en bui- 
ten de kampen waren ruim voldoende bruikbare menschen, die 
meer dan gewillig waren in ons korps te worden opgenomen. 
Maar het ontbrak ons aan voldoende wapens en uitrusting, die 
wij niettegenstaande de herhaalde beloften van ons hoofdkwar- 
tier, nooit ontvingen. 

Met deze wapens zouden wij ongetwijfeld in staat zijn geweest 
de vtrzetcbewegicg in toom te houden totdat wij door de 7 De- 
cember Divisie zouden zijn vers1erl;t. Maar de 7 December Di- 
visie bleef later in Malakka ook maandenlang gedwongen ,,op 
de plaats rust". 

Den avond vóór het vertrek kwam We~terliizg als gewoonlijk 
met mij praten. Hij was moedeloos en bitter over de  Neder- 
landsche besluiteloosheid en tegenstrijdigheid. ,,Wij hadden onze 
plannen moeten doorzetten, ]net of zonder toestemming van 
Nederlanders of Engelschen en hun toonen hoe het kon en had 
moeten gebeuren", waren zijn woorden. Typisch Westerling! 

Ook ik betreurde, dat wij dit niet hadden gedaan. 
Ieder, die zooals wij den toestand van meet af aan had mee- 

gemaakt, zal moeten instemmen dat wij, zonder Engelsche hulp. 
dat vuiltje oneindig veel beter hadden kunnen opknappen. 

We~terliizg gaf als zijn voornemen te kennen in Engelschen 
dienst terug te keeren (hij had in de oorlogsjaren bij de Engel- 
schen als sergeant-majoor gediend). ,,Met jullle Hollanders is 
toch niets te beginnen". zeide hij. 

Na deze orltïnoeting kleedde W e s l e r l i ~ g  zich in de uniforn 
van een Engelschen len luitenant en sloot zich blj hen aan. 
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Later in Co!ombo teruggekomen bleek mij, dat ons leger- 
mderdeel reeds naar Java was vertrokken en alleen nog onze 
commandant, kapitein luitenant ter zee C. J. Wingender was met 
een kleine bezetting aanwezig. 

Hij dirigeerde mij naar Batavia om rapport uit te brengen 
bij onzen B.S.O., Luitenant-Admiraal Helfrich en Dr. van Mook 
Met Hr. Ms. ,,Kortenaer" ging ik van Colombo naar Batavia. 

De admiraal Helfriciz zeide, dat ik steeds zijn volle instern- 
iiiing en goedkeuring had gehad wat betreft de mobilisatie en 
bewapciling van mijn pol~tiekorps, maar dat hij had moeten 
zwichten voor de beslissingen van S.E.A.C. 

Hij gaf mij de opdracht naar Medan terug te keeren, officieel 
om de marinebelangen te behartigen, maar in werkelijkheid als 
,,observer". 

Dr. var MooX zei niet veel, maar voldoende om eruit op te 
merken, dat ook hij bezorgd was oker den gang van zaken in 
Sumatra en het optreden der Ecgelschen. 

Hij ging geheel accoord met den B.S.O. dat ik terugkeerde 
naar Medan en gaf mij bepaalde opdrachten versterkt door 
eigenhandig geschreven brieven, gericht aan diverse Sultans. 

Toen ik zeide, dat ik hierdoor zeker meer in conflict zou ko- 
mei1 met het B.B., antwoordde hij: ,.Oh, maak je niet ongerust, 
dat regel ik wel." 

Bij mijn terugkeer in Medan vond ik den toestand aanmrrke- 
lijk verslechterd. 

,,Zachte heelmeesters maken stinkende wonden." " 
. . . . . . . . . . . .  

De heer Brondgeert, die met zijn party op 15 A U ~ U ~ ~ U S  1945 op 
Sumatra bij Pangkalan Brandan was gedropt, is, aldus zijn ver- 
klaring, op 31 Augustus, na toestemming hiervoor verkregen tc heb- 
ben van Colombo, uit zijn schuilplaats gekomen. Hij kreeg toen de 
opdracht zijn party om te vormen tot een Rapwi-onderdeel. Ook 
werd hij commaadant van alle A.D.C.S.-groepen op Sumatra. 

Toen hij te Medan kwam heeft hij verschillende besprekingen 
gevoerd met generaal Nakashima en majoor Irnamura; deze laatste 
kende vrij goed Engels en sprak ook Maleis. Hij was de liaison- 
officer tussen de heer Brondgeest en de generaal. De Japanners 
hadden de opdracht gekregen om zich te verzamelen te Siantar, 
wat ook gebeurd is. Toen de heer Brondgeest naar Medan ging, 
waren zij reeds met duizenden kanonnen en alles bij zich op weg 
daarheen. Generaal ATakashima liet de heer Bvoiidgeest, zodra hij 
was aangekomen, via Inzizrnura, weten. welke de instructies waren. 
Intussen was de toestand in Medan rustig, alleen had men veel last 
van rampokkers. 

Op 30 Augustus had de heer Brondgeest het volgende telegram uit 
Colombo ontvangen: 

,,You are not repeat not empowered accept surrender or make 
forma1 negotiations. Give no promises or guarantees at al1 to 
Japs". 

Dit was het bevel, dat de heer Brondgeest kreeg, terwijl hij 
nog te Pangkalan Brandan zat. Hem was trouwens ook mede- 
gedeeld op het hoofdkwartier van Mountbaiten, voordat hij weg- 
ging, dat hij de Japanners met rust moest laten en dat dezen ver- 
antwoordelijk waren voor de handhaving van orde en rust, zodat 
hij zich daarmee niet had te bemoeien. Hij had overigens maar 
5 man bij zich en kon dus weinig doen. Hoofdzaak was, dat er 
voor de geinterneerden werd gezorgd, wat dan ook zo gauw mo- 
gelijk is gebeurd. De heer Brondgeest had van Colombo een lijst 
meegekregen, maar daar klopte niets van. Alle geinterneerden zaten 
in Rantau Parapat. Daar hadden de Japanners hen verzameld. Zij 
hadden inderdaad gezeten op de plaatsen, die op die lijst waren 
aangegeven, maar een jaar tevoren waren zij door de Japanners 
overgebracht. De enige geinterneerden, die de heer Brondgeest te 
Medan aantrof, waren 600 Indiers. Voor hen had de heer Brond- 
geest echter niet te zorgen, daar was majoor Jacobs, een Zuid- 
Afrikaner, mee belast. De P.O.W.'s zaten in Pakan Baroe en Padang. 

De heer Brondgeest zag wel, dat de Japanners niet bepaald agressief 
of vijandig waren. Zij werkten echter ook niet mede en waren stug. 
Zij bleken zeer slecht op de hoogte te zijn van de laatste ontwikke- 
lingen van de oorlog. Van de atoombom wist niemand iets af, zelfs 
generaal Nakashinza wist daar niets van. Zij begrepen er natuurlijk 
niets van, dat een leger, volkomen paraat, van naar schatting 60 à 
70000 man, zich zonder slag of stoot moest overgeven en dat 
terwijl ze de vijand niet eens konden zien en zonder dat er een schot 
was gelost. 

De heer Brondgeest voelde zich eigenlijk in ecn onaangename 
positie. Men zag hem met een grote Australische hoed met rood, 
wit en blauw er op, tot de tanden bewapznd met tommyguns en 



handgranaten. Iedereen stormde naar zijn hotel en wilde nu eens 
precier weten wat er aan de hand was. 

D e  heer Brondgeest heeft met verschillende sultans, o.a. die van 
Deli en van Langkat, en ook met ambtenaren geconfereerd o m  
een inzicht te krijg-n in wat er nu waar was van de zogenaamde 
revolutionnaire beweging. Op Sumatra was het rustig. Wel had ieder- 
een last van een bepaalde groep mensen, rampokkers en sluip- 
moordenaars, die profiteerden van het ieit, dat de Japanners zich 
nergens meer iets van aantrokken. Er  werd geregeld geschoten en de 
Japanner deed er niets tegen. Het waren gem georganiseerde troep-n, 
die dit deden. Om het roven en moorden tegen te gaan, vatte de heer 
Brondgrest het plan op ecn eigen politiekorps te  organiseren. Hij had 
de beschikking over een aantal mensen uit de kampen. Ook mensen, 
die buiten de kampen waren geb!even, Ambonezen, Menadonezen, 
Indische jongens, enz. me!dden zich bij hem voor dienstneming. Zijn 
bedoeling was, wanneer de  Japanners helemaal zouden zijn ver- 
dwenen, de macht met behulp van dit korps over te nemen. Met  vijf 
man kon de heer Brondgeest natuurlijk niet veel uitrichten. E r  was 
alleen al zoveel werk met het uitzenden en het ontvangen van tele- 
grammen, drie keer per dag, die in dubbele code moesten worden op- 
gesteld. Colombo was natuurlijk erg nieuwsgierig en moest alles we- 
ten. Zij waren dus werkelijk overstroomd met werk. D e  heer Rrond- 
geest vroeg aan CoIombo of men versterking wilde sturen, omdat hij 
met vijf man die zaak niet aan kon. Hij verzocht ook aan Colombo 
om wapens te  sturen, daar hij over de wapens van de  Japanners niet 
mocht beschikken. O p  12 September 1945 is de heer Westerling ge- 
dropt, ,.de Turk", met nog drie Nederlandse serg-anten, de Leeuw, 
Quintcïz en een Ambonees, Sariwatting. Tegelijkertijd is ook een En- 
gelse kapitein Turked gedropt. Kapitein Turked was evenals Jacohs 
bestemd o m  voor de Engelse geïnterneerden te  zorgen. D e  heer Brond- 
gee;\t heeft Westerling speciaal belait met het organiseren van deze 
hulppolitietroepcn. Van Colombo kreeg hij 180 kleine zakrevolvers 
gestuurd. Daar  had hij erg weinig aan. Hij had gevraagd om kara- 
bijnen, handgranaten en tommy-guns. Hij zou, zo werd medegedeeld, 
later meer krijgen, wat nooit gebeurd is. Z o  goed en zo  kwaad als het 
ging, heeft hij toch een aardig politiekorpsje bij elkaar gekregen. 

Ondertussen werd de toestand niet bepaald zéér s!echt, maar toch 
met de dag slechter. D e  Japanners deden daar niets aan. O p  een ge- 
geven moment is de heer Brondgeest zelfs nog door Japanners aan- 
gevallen. Een bataljon Japanners, dat in een kamp zat, was opstan- 
dig geworden en was opgerukt naar Medan. Zij zouden die Neder- 
landers daar wel eens uitmoorden. Majoor Itnarnura heeft toen een 
cordon rond Hotel de Boer getrokken o m  de heer Brondgeest en 
zijn mensen te helpen, D e  heer Brondgeest had intussen ook ver- 
binding met S.E.A.C. te Singapore en heeft een S.O.S.-signaal naar 
Singapore gezonden, met het verzoek of zij parachutisten klaar wil- 
den houden, om, wanneer zij het CRACK-signaal zouden krijgen, 
de  heer Brondgeest troepen te kunnen sturen. Gelukkig bleek het niet 
nodig. De troepen hebben hem inderdaad aangevallen. E r  is erg 
geschoten. Het heeft een paar uur geduurd. Daarna zijn zij weer 
teruggegaan naar het kamp. 

D e  ontwapening van de Japanners heeft pas in September 1945 
plaats gevonden. 

D e  heer Brorzdgeest heeft zo goed en zo kwaad als het ging ge- 
tracht de toestand - die steeds erger werd - meester te blijven. 

Op verzoek van de  heer Brondgeest heeft d e  heer Lefrandt zich 
toen bij hem aangesloten. Alles wat er aari mensen a ra i ,  i3 georga- 
niseerd en zo goed a!s het ging bewapend. Een gedeelte van de groep 
heeft de  heer Brondgeest naar Sisselaar in Rantau Parapat gestuurd 
om de bewaking van de kampen over te nemen. D e  bewaking stond 
toen nog steeds onder de Japanners. Niettegenstaande de orders, die 
de heer Brondgeest had, heeft hij daar een einde aan gemaakt. Hij 
vond het zo vernederend, dat, nadat de geallieerden de oorlog hadden 
gewonnen, de  Japanner nog steeds met een geweer op post stond. 
Verder heeft de heer Bronrfgeest de  politie te  Medan ook van d e  
Japanners overgenomen. Hij heeft een paar kleine pantserwagens van 
de Japanners genomen, waar hij patrouille mee liet rijden. Het  
stelde natuurlijk niet zo veel voor, maar het ging toch vrij aardig. 
Die toestand is zo ongeveer gebleven tot d e  Engelsen te  Medan 
kwamen op 12 October. D e  hezr Brondgeest kreeg instructies o m  
zich 's iliorgens om acht uur aan boord van een kruiser te melden, 
die buiten lag, om daar een bespreking te houden met brigade- 
generaal Kelly, die het commando had over de landingstroepen te 
Medan. Het algemene commando stond onder generaal Charnhers, 
die diezelfde dag te Padang was geland. Brigadier Kelly had niet 
meer dan een goede duizend man bij zich. Nauwelijks meer dan 
de  helft daarvan was gevechtswaardig. Het  was dus niet veel. 

Vóór die tijd was de vice-consul van Zwitserland, de heer Friti-Ze, 
met het eerste vliegtuig, dat  t e  hledan was geland, naar Colombo 



89634 (Brondgeest) 

89641 (Brondgeest) 

vertrokken. De heer Brondgeest heeft hem een uitvoerig schriftelijk 
rapport meegegeven over de toestand. Zijn telegrammsn gingen 
allenlaal via het Engelse hoofdkwartier en er waren bepaalde dingen, 
die de heer Brondgeest liever niet in een telegram stelde. 

Zijns inziens was het helemaal niet noodzakelijk, dat de Engelsen 
troepen stuurden. De heer Brondgeest was de toestand wel meester, 
ook zonder de hulp van de Engelse troepen. In ieder geval zou het 
zeker wel gegaan zijl:, totdat er Nederlandse troepen uit Nederland 
zouden komen. Wanneer de heer Brondgeest vrijheid van handelen 
werd gegeven, kon hij dat troepje rampokkers en sluipmoordenaars 
ook wel de baas. 

De heer Fritzle kwam terug met de boodschap, dat het idee een 
politiemacht te organiseren, te Colombo schitterend werd gevonden. 
Doordat de heer Brondgeest echter geen wapens kreeg, was dat niet 
mogelijk. 

De Japanners concentreerden zich steeds meer in Pematang Sian- 
tar. De heer Brondgeest heeft toen zijn ondercommandant Claessei~s 
met vier man daarheen gezonden om te zien wat de Japanners 
uitvoerden. Op een gegeven moment zaten er daar 40 k 50000. 
Tegelijkertijd gaf de heer Brondgeest hem de opdracht om voor zo- 
ver mogelijk de inventaris op te stellen van de wapens, die zij be- 
zaten, om ze te gelegener tijd over te kunnen nemen. De heer Claes- 
sens rapporteerde echter reeds spoedig, dat de Japanners bij bosjes 
deserteerden met hun wapens. De heer Brondgeest heeft de indruk 
gekregen, dat dit van hogerhand bevolen werd. Later, toen de revo- 
lutionnaire beweging ernstig werd, bleek, dat verschillende Japanse 
officieren deze organiseerden en dirigeerden. De groep in Pematang 
Siantar is later aangevallen en uitgemoord. Commandant Claessens 
was die dag naar Medan gekomen om instructies te vragen, omdat 
de toestand steeds ernstiger werd en de Japanners er niets tegen 
deden. Terwijl de heer Brondgeest met de heer Claessens in het hotel 
zat te praten, kwam Zinainura binnen en deze vertelde, dat de post in 
Siantar was aangevallen en dat er aan Nederlandse zijde waarschijn- 
lijk doden waren gevallen. 

Toen dit had plaats gevonden, heeft de heer Brondgeest een 
minder plezierig gesprek gehad met brigade-generaal Kelly over 
het zenden van troepen naar Siantar. Hij weigerde dat. Hij zeide, 
dat niemand de stad uit mocht. Er  zijn geen troepen heen gegaan. 

Op een gegeven moment kreeg de heer Brondgeest van bripade- 
generaal K e l k  de opdracht naar Padang te gaan. Generaal Cham- 
bers wilde hem ontmoeten. Er waren nog Japanse vliegtuigen, 
die steeds heen en weer vlogen. De heer Brondgeest is toen met 
een Japanse bommenwerper naar Padang gevlogen, waar hij vier 
dagen heeft rondgelopen voordat de generaal tijd kon vinden om 
hem te ontvangen. 

Deze begon de heer Brondgeest te vertellen, dat hij mooi werk 
had gedaan. Dit compliment werd onmiddellijk gevolgd door een 
scheldpartijtje, omdat de Nederlanders agressief in hun optreden 
waren. De heer Brondgeest had naar Colombo geseind, dat Medan 
geïsoleerd was en dat de toestand met de dag verergerde; de heer 
Sisseiaar had naar Colombo geseind, dat hij met tien man 7000 
mensen moest verdedigen, omdat de Engelsen weigerden om hem 
steun te geven. Dat vond generaal Chambers onprettig. Tenslotte 
was hij de commandant en dit had via hem moeten gebeuren. De 
heer Brondgeert heeft gezegd, dat hij alleen maar had gerappor- 
teerd wat waar was. De generaal zei, dat hij nu in ieder geval de 
baas was en dat de heer Brondgeest geen telegrammen meer mocht 
sturen of deze moesten gezien zijn door brigade-generaal K&. 
De heer Brondgeest moest zijn telegrammen dus laten censureren. 
Dit betekende voor heni. dat hij practisch helemaal geen telegrammer 
meer heeft gestuurd. De generaal zei verder, dat de Menadonezen en 
de Ambo~~ezen, die de heer Brondgeest gewapend op post had staan. 
ontwapend zouden worden. De heer Brondgeest heeft getracht hem te 
bewegen dat niet te doen. Hij stemde er tenslotte mee in, dat de be- 
waking van de geïnterneerden door Nederlandse mensen onder het 
commando van de heer Brondgeest zou geschieden. Toen deze te 
Medan terugkwam, was het eerste wat hij hoorde, dat de Ambonezen 
en de Menac'oneren toch waren ontwapend en dat er Japanners voor 
hen in de plaats waren gekomen. Geen Engelsen, maar Japanners! 
Dat was helemaal een klap in zijn gezicht. De heer Brondgee~t 
is direct naar brigade-generaal K e l S  gegaan om te protesteren. 
Deze zei, dat er niets aan te doen was. Hij had de instructies daar- 
voor gekregen van de heer Chanzhers. De heer Kelly wi!de er in 
ieder geval geen verandering in brengen. De  mensen van de heer 
Brondgeest werden dus afgedankt. De Japanner liep gewapend in 
de stad rond; Chinese hulptroepen werden gewapend en de Nederland- 
se mensen werd de wapens afgenomen. De heer Brondgeest heeft 
toen naar Colombo geseind - niettegenstaande het verbod van de 



heer Charnhers -, dat hij onder deze omstandigheden niet in staat 
was enig nuttig werk te doen en dat hij verzocht om te worden 
teruggeroepen. De heer Brondgeest kreeg daarop eerst een tele- 
gram, dat hij op zijn post moest blijven en een paar dagen later 
kreeg hij weer een telegram, dat hij naar Colombo terug moest 
komen en dat de troepen zouden worden gezonden naar Batavia, 
waarheen inmiddels het hoofdkwartier was verplaatst. Dit is ook 
geschied; alleen de heer Westerling is achtergebleven. 

De heer Brondgeest heeft later, in December 1945. te Batavia een 

92012-9201 5 (Lefrandt)  

92020-92035 (Lefrandt) 

5 133 1 (Sisselaar) 

51332 (Sisselaar) 

5 1336 (Sisselaar) 

5 1338 (Sisselaar) 

- ,  

1 )  De commissie verwijst naar'het rappon van de heer ~ ~ ~ ~ d ~ ~ ~ ~ ~ ,  onderhoud gehad-met admiraal Helfrich en de heer van Mook.  Hij 

bijlage 67, over ,,Operatie Status", waarvan enkele gedeelten reeds heeft de toestand en de manier van 'ptreden van de Enge1sen 

in deze paragraaf zijn opgenomen. Sumatra beschreven l ) .  

Dr. van Mook stond er op, dat de heer Brondgeest terug zou gaan 
naar Medan. De heer Brondgeest ging toen terug als inlichtingen- 

89652 (Brondgeest) officier met de opdracht om deze keer intelligence te verzamelen 
over de Engelsen in plaats van over de Japanners. De heer Brond- 
geest kreeg voorts een paar brieven mee van dr. van Mook aan 
diverse sultans, die hij persoonlijk moest afgeven en waarin de heer 
van Mook bepaalde beloften aflegde voor het toekomstige Regerings- 
beleid in Indië. 

De heer B. W .  Lefrandt heeft, aldus zijn verklaring, nadat hij reeds 
van begin Juli 1945 op de Goudberg in het gebied van Lamtebah was 
geweest, na 30 Augustus, toen hij zich openlijk kon vertonen, met de 
bevolking geen moeilijkheden gehad. Toen hij zich in Lamtebah 
kwam vertonen, hebben de mensen twee dagen feest gevierd. Zij 
waren blij, dat de Hollanders er weer waren er, zij vroegen hoeveel 
er geland waren. De heer Lefrandt heeft toen om de Japanners op 
een dwaalspoor te brengen gezegd, dat er veel Hollanders waren. 

In Kotaradja vroegen de feodalen de heer Lefrandt te spreken, 
maar de Japanners hebben dit verhinderd. 

De heer Lefrandt had een telegram met richtlijnen uit Colombo 
gekregen. Dit telegram luidde: ,,It is believed that the Japanese may 
be trying to set up a puppet government. You are to ignore this and 
deal only with the Japanese. They are responsible until they hand 
over to our forces". 

Hij mocht zich dus niet inlaten met het z.g. puppet governrtient. 
De heer Lefrandt heeft nimmer de opdracht gekregen een be- 

paalde Nederlandse gezagspositie in te nemen. Hij moest uitsluitend 
zorgen voor de krijgsgevangenen en geïnterneerden. Hij had die op- 
dracht ook van Engelse zijde gekregen. 

Hij heeft moeilijkheden gehad met het vinden van de gevangenen, 
omdat zij tot in de uiterste hoeken van de kampongs waren afge- 
dwaald. Hun toestand was nogal slecht, vooral op kledinggebied. 

De heer Sisselaar verklaarde, dat toen de republiek op Sumatra 
op 8 October 1945 werd uitgeroepen, hij te Rantau Parapat zat. Het 
woelde daar wel. De heer Sisselaar heeft daar oud-gedienden van het 
K.N.I.L. gerecruteerd, maar hij had geen wapens. Hij had het plan 
hen voor bewakingsdoeleinden te gebruiken zodra hij wapens en 
uitrusting uit Ceylon zou krijgen. Hij droeg hen op terug te gaan om 
voor hem inlichtingen te verzamelen. De Japanners waren belast 
met de zorg voor orde en rust. Zij deden dit  slecht en !ieten het 
rampokken toe. 

De stemming van de bevolking ten aanzien van de Nederlanders 
was, waar de heer Sisselaar zat, voortreffelijk. Dat is pas naderhand 
veranderd. 

In zijn zorg voor de bevolking werd de heer Sisselaau in het begin 
niet belemmerd, maar later wel. De geïnterneerden konden zich 
vrijelijk buiten de kampen, die in de rubbertuinen lagen, begeven. 
maar later kwamen er rampokkers, die het de mensen lastig maak- 
ten. Ongeveer 15 November was het kamp bij Rantau Parapat leeg 
en werd de heer Sisselaar naar Medan overgeplaatst. Dat was jammer, 
want hij kende de streek goed en de bevolking had ontzag gekregen. 
Als zij zijn auto zagen aankomen, was elk spoor van ongeregeld op- 
treden direct afgelopen. Dit had de heer Sisselaar alleen bereikt door 
de rampokkers door de Japanners op te laten pakken. 

De heer Sisselaar heeft de grootste moeite gehad om onder be- 
scherming van de Japanners naar Medan te komen. Hij had wa- 
pens in zijn zak, maar mocht die niet gebruiken. Waar men nor- 
maal een paar uur over doet, heeft hij 7 uur over gedaan. Er waren 
aanhoudend slagbomen en karretjes over de weg, maar er is geen 
schot gelost; men deed alleen maar vervelend. De heer Sisselaar 
mocht niet op vragen antwoorden bij de barricaden, want de Indone- 
siërs moesten denken, dat hij een Engelsman was en zo was er een 
betere kans, dat hij er door kwam. De inlanders wisten echter dat hij 
onderweg was, omdat zij zelf de telefoonlijnen bedienden en zijn 
komst reeds door hadden gekregen. De heer Sisselaar stond evenwel 
onder bescherming van de Japanners. De Engelse commandant te 
Medan had meerdere malen beloofd het gebied met gemotoriseerde 
eenheden te patrouilleren, maar dit is nooit gebeurd. 



99874 (Hclfr ich)  

97493 (van  der Plas) 

89742 (Huijer) 

In alle kampen, behalve dat te Rantau Parapat, hadden zich grote 
moeilijkheden voorgedaan met de Nederlandse parties en de Engelse 
bezetting. De heer Sis~elaar heeft er geen last van gehad, omdat de 
Engelsen zich in zijn kamp niet met zaken op politiek gebied be- 
moeiden. 

Er zijn elders dus grote moeilijkheden ontstaan tussen de comman- 
danten van de groepen en de Engelsen. De Nederlanders mochten 
geen berichten verzenden zonder deze eerst over te leggen aan de 
Engelse commandanten. Enkelen zeiden toen: ,,Wij zijn Hollanders en 
behoren tot Force 136 en hebben niets met Uw legerorganisatie te 
maken", maar intussen hadden ze hun radiozenders afgegeven, dus 
gaf dat moeilijkheden. Sommigen zeiden: ,,Ik doe het niet, ik vraag 
terugroeping". Inmiddels was er een Engelse commandant boven de 
Nederlanders geplaatst. De Engelsen hebben daar een lelijke rol ge- 
speeld. 

Direct na 15 Augustus, aldus de heer Helfrich, zijn er mensen 
geparachuteerd - dit in aansluiting op de RAPWI-parties en de 
infiltraties gedurende de oorlog - onder leiding van luitenant ter zee 
Brondgeest. Deze heeft na 15 Augustus dadelijk contact opgenomen 
met de Japanse commandant te Medan, die zeer welwillend was en 
alle mogelijke steun toezegde. 

De eigenlijke RAPWI-teams stonden onder Brits bevel. De Hol- 
lands-Engelse contingenten, die bestemd waren om te infiltreren in 
bezet gebied, stonden onder gemengd Engels-Nederlands commando. 
Met de Engelsen had de heer Helfrich daarover persoonlijk het bevel. 

De heer Brondgeest heeft bij Medan enige wapens aangetroffen en 
ook nog om een honderd geweren gevraagd, die uit Colombo zijn ge- 
zonden en per parachute neergelaten. Een klein korps van driehonderd 
man heeft daar de rust volledig gehandhaafd, totdat de Engelsen 
kwamen. Begin October is er een brigade Engelsen geland in Medan; 
ook zijn er troepen bij Padang geland. De brigade-generaal in Me- 
dan heeft deze Nederlandsch-Indische politiemacht, die voornan~elijk 
bestond uit Indonesiërs (Ambonezen en marechaussees), allen ex- 
krijssgevangenen, ontwapend en geïnterneerd. Het gevolg was, dat 
de volgende dag de rood-witte vlag woei. 

De heer Helfrich heeft de berichten van de heer Brondgeest wel 
ontvangen, want hij herinnert zich he-l goed het verzoek om die 
honderd geweren. De berichten werden gewoonlijk zowel naar de 
Engelsen als de Nederlanders gezonden. 

De instructies van de heer Brondgeest waren niet van de  heer 
Helfrich afkomstig. Hij kon zich niet herinneren, of hij daarin ge- 
raadpleegd was. 

Inderdaad heeft de heer Helfrich gezegd ,,t0 go ful!speed ahead" 
met de bewapening en uitbreiding van het politiekorps van de heer 
Brondgeert. Na de eerste gunstige berichten, dat met zulke geringe 
middelen en met volle medewerking van de Japanners een goed resul- 
taat werd bereikt en toen de heer Helfrich bovendien hoorde, dat de 
sultans op onze hand waren, en hun mensen dienovereenkomstig in- 
strueerden, heeft hij gedacht: dit moeten we dadelijk uitbuiten en de 
macht in handen nemen. Hij vond het zeer belangrijk het Nederlandse 
gezag te herstellen in het Deli-gebied. Daarom heeft hij de oprichting 
van dat politiekorps goedgekeurd, evenals de verdere plannen van de 
heer Brorzdgeest. 

Einde September 1945 - aldus de heer von der Plas - is in de 
Buitengewesten de orde aardig hersteld. met uitzondering van Suma- 
tra, dat met Java vergelijkbaar was. Aanvankelijk hebben in Sumatra 
nog Nederlandse bestuursambtenaren, die uit de kampen gegaan 
waren, te Fort de Kock en te Padang het bestuur weer op zich ge- 
nomen. Toen de Engelsen kwamen, hebben dezen die Nederlandse 
ambtenaren uit hun functies ontzet; er kwam immers een Brits militair 
gezag en de Engelsen erkenden geen Nederlandsch-Indisch gezag. De 
heer van der PIPS wil toegeven, dat deze ambtenaren het gezag bij de 
verslechtering van de situatie op den duur toch niet hadden kunnen 
handhaven, omdat zij geen machtsmiddelen achter zich hadden. Maar 
op dat moment maakte het Engelse ingrijpen toch wel een verplette- 
rende indruk. 

Q: 4. Java 
a. Soerahaja 

Kapitein ter zee b.d. P. J. G. Huijer heeft begin September 1945 de 
opdracht gekregen naar Soerabaja te gaan. Hij werd, aldus verklaarde 
hij, naar Indië gestuurd met de order van admiraal Helfrich, dat 
hij, hoe dan ook, de eerste moest zijn, die Soerabaja binnenkwam. Hij 
moest bezit van de basis nemen, opdat zo spoedig mogelijk de ge- 
hele marine daar kon worden ontvangen. 

Te Singapore lag een Nederlandse Catalina. Daarmee is de heer 
Huijer naar Batavia gevlogen, waar hij zich bij de Engelse admiraal 
Patterson aan boord van H.M.S. ,,Cumberlandn heeft gemeld. 



1 )  Bijlage 68. 

2 )  Bijlage 68. 

De heer Huijer had te Singapore een staf om zich verzameld, die 
hij meende nodig te hebben; daartoe behoorde o.a. luitenant-kolo- 
nel Roelofsen en de heer Hulseve als tolk. 

De heer Huijer is op order l) van admiraal Pntterson eerst alleen 
naar Soerabaja gegaan; het zag er helemaal zo slecht niet uit. Hij is 
teruggevlogen naar Batavia, heeft de Engelse admiraal rapport uitge- 
bracht en kreeg toen van de admiraal de opdracht 2 )  om de basis 
Soerabaja in bezit te nemen en voorbereidingen te treffen voor de 
ontvangst van de strijdkrachten aldaar. Admiraal Patterson was in 
die tijd in de Nederlands-Indische area de opperbevelhebber; gene- 
raal Christison was nog niet in Batavia. 

De heer Huijer heeft op 9 November 1945 aan de B.S.O. een rap- 
port aangeboden over de gebeurtenissen in Soerabaja van 23 Sep- 
tember 1945 t /m 31 October 1945. Dit rapport komt in grote lijnen 
overeen met de rapporten, ingediend bij de B.S.O. door officieren 
van de staf van de  heer Huijer. Het luidt: 

,,I proceeded to Sourabaya via Semarang. The Same evening the 
Jap Vice-Admiral Sjibatu and about 12 members of his staff 
paid their respects at the Oranje Hotel. 

I explained to the Admiral my orders from Admiral Patterson 
emphasising that I had not any authority to give him any orders, 
and that I could only make proposals to Admiral Patterson. In 
accordance with Admiral Patterson's statement I told Sjibatu 
that the Admiral's prime wish was: ,,Law and order", and that 
the Admiral understood as ,,law and order" that every citizen 
could go his own free way without being molested. 

After this we arranged the programme of my inspections for 
Monday, Tuesday and Wednesday (24th., 25th., and 26th. Sep- 
tember). 

In the same way I met next day, 24th. September at 12.00 the 
Jap Commanding General lwabu to whom I also explained the 
above, and arranged some points of the inspection with him as 
the merchant naval harbour and dockyards were under his com- 
mand. 

24 Sept. 1945 ) 
25 Sept. 1945 Departed for Balikpapan by B. 25. 
26 Sept. 1945 
27 Sept. 1945 Departed for Balik Papan by B. 25. 
28 Sept. 1945 Arrived at Batavia by B. 25 at 15.00. At about 

18.30 I reported to Admiral Patterson on board H.M.S. Cum- 
berland. I reported verbally everything about Sourabaya and left 
several written statements about harbours, minesweeping, com- 
munications etc. 

I als0 mentioned to the Admiral that Sourabaya water supply 
seemed much worse than formerly and that I had told the Saps 
that it would certainly be the Admiral's wish to get the water 
supply running again on normal conditions as the Occu- 
pation Army would need a large quantity of water. I especially 
told the Admiral about my explanation of law and order to 
the Jap Commanding Officers and he fully agreed with my 
statement. I asked the Admiral about the date of re-occupation. 
He thought probably 20th. Oct: but promised to warn me 4 
days ahead. He agreed with me to order the Jap Commanding 
Officers to double their guards everywhere in town. 

I presented to the Admiral a request from Vice-Admiral 
Sjibatu about his prisoners of war camps and he decided to leave 
this to my discretion as he did later by sending tne the request 
with the foliowing written on it in his own handwriting ,,T0 
Captain Huyer, R.N.N. I leave this to your personal discretion". 

The Admiral speciallj~ emnhasised ;lis point of view about 
,Jaw and order" which I could mention as his wish and order 
to the Jap authorities. His last words to me were: ,,Don't aik, 
do!". 

29 Sepl .  1945. I arrived at Sourabaya about 17.00 bij special 
plane on orders from Rear-Admiral Patterson. On my way to 
Oranje Hotel, I perceived that already the town was in a nervous 
and disquieting condition, had a meeting with the Jap Admiral 
and Gzneral. I showed them in the evening both my orders from 
Admiral Patterson and made them sign the original as acknow- 
ledgemert. I toid them emphatically that I was not able to give 
any orders without first referring to Admiral Pntterson, who 
would issue al1 orders via Jap Army H.Q. Batavia. I gave them 
again the explanation of Admiral Patterson's view about law 
and order. 

As I had found the town in a more nervous and disquieting 
state, I told them I would propose to Admiral Patter~on stronger 
guards. Both the Admiral and Genera1 told me they would recall 



l) On 2nd. Oct.: early in the morning I sent my Jap Interpreter 
Officer, Lt. Cdr. BOS, R.N.N. to Bali with Wing Cdr, Parvis 
(R.A.A.F.). 
Bos reports: 2 Oct.: 1900 the Jap Naval Captain in charge of 
Bali reported to Wing Cdr. Parvis that the situation in Sourabaya 
was very bad. The Indonesians had taken over the wireless station 
so that no communication was possible. At Bali the situation was 
becoming worse too on account of the arrival of 3 Nationalist 
envoys from Sourabaya. Cdr. Parvis asked the Jap if he would 
make a stand if the Hotel was attacked. 
The Jap Captain answered that shortly before it was decided in 
Sourabaya by the Jap General not to fight or to use firearms 
and that he had received the Same orders. 
At this time I was still in Oranje Hotel without being able to 
get into contact with the Jap. General. I only sent his order after 
order to fight. Only the next day, 3rd. Oct.: at about 17.30 I 
coiitacted the Genera1 who appeared already the previous day 
to have ordered his out-of-town garrisons not to use firearms. 
I ordered him to issue special orders by his wireless to al1 his 
garrisons to make the heaviest resistance with the use of al1 
arms against the uprising Indonesians. 

more troops from internment camps and the General decided to 
send 300 extra Kempeitai as guards to the women and children's 
quarter. I feared already that evening that things were not goirig 
too well but I had no proof. 

30 Sept 1945. Tha town was quiat again; there seen~ed t0 
be many more guards, so that there was no need to send alarming 
signals to Admiral Patterson. 

One of the most urgent things I had told the Jap authorities 
was that I was never given any command over them and coiild 
only refer my proposals to Admiral Patterson. The Admiral 
would issue his own orders. 

There were already rumours of road blocks on the road to 
Malang and Modjokerto, but the General told me that the C.O. 
Kempeitai had made an inspection by armed car and had cleared 
away every obstacle. So it appeared that General Zwabu was 
going to abide by the official surrender terms. I cannot help 
thinking that Zwabu's attitude changed that Sunday night, 30th. 
Septemberllst. October, on secret orders he received from Jap 
High Command for later on every action on his part was abso- 
lutely contrary to his undertakings and promises. 

During the afternoon I paid a visit with my Chief of Staff to 
former Dutch Royal Naval Yards. 

I Oct. 1945. ,,Residen" Soedir~nan gave that night at 01.30 
the signa1 for a general uprising against the Japs. Early in the 
morning numerous lorries with hooligans then armed with pikes 
and wooden rifles started marching through the city and oc- 
casional shooting was heard; during the course of the morning, 
the armainent of the people in the trucks bega11 to change into 
rifles and Japanese swords. I phoned the Jap. Genera1 to take 
strongest measures and not to hesitate to use full force to stop 
the uproar. At six o'clock (18.00) I heard that the General had 
called back the 300 extra Kempeitai guards around the women's 
quarters at Darmo. They had given up their arnis without a 
shot to the Indonesians and marched themselves to prison. I 
again summoned the General to fight; he could not leave his 
command-post, but phoned that he would take the situation 
in hand during the night. He did not however, and everywhere 
the Japs gave up without resistance. Only single Japs living 
in the town made a stand and were promptly slaughtered by 
the crowd. At this time the leaders of the Indonesian Committee 
had lost al1 control and the city was in the full power of the 
mob - out for rampok (looting) and murder. The movement 
was strictly anti-Japanese and was not yet anti-European or 
anti-Eurasian. 

2 Oct. 194.5. l )  During the night fighting went on and the 
shooting increased a!armingly. The niob got possession of 
machine-guns and al1 kind of Jap armament - even Jap tanks 
surrendered without making a stand. 

In the morning Wing Cdr. Groom who had joined my staff 
and had been protesting to the Nationalist Committee whom 
he knew very well, brought in on his own account three mem- 
bers of the Committee (Dr. Dwidjosewojo and Dr. Angkak 
included). I told them straightaway that they, having taken over 
,,de facto" the government of Sourabaya, were fully responsible 
for maintaining law and order and that the hooligans in the 
city should be sent from the streets and disarmed. I told them 
that Jap Army and Naval installations belonged to the Allies 
and had to be guarded and not looted by the mob as was then 
being done. I got them to promise to set the city-police against 
the mob. They promised everything but were not in a vosition 
to do anything. At 15.00 the R.N. Barracks Goebeng, fel1 after 
a heavy fight. My impression is that the Vice-Admiral Sji!>atr: 
tried to fight but was double-crossed by the Genera1 Command, 
who seenied to follow orders from Batavia Jap Staff. About 
the same time the pyrotechnical works at Madoera Island blew 
up with very heavy explosions. Al1 reports coming in tolJ of 
heavy looting and rampok parties, already directed against 
Europeans and Eurasians also. 

3 October 194.5. In tha morning it appeared that the Nat. 
Committee had managed to use the city police against the mob 
and conditions in the town were improving. At 12.00 I drove 
out with a city-police escort (my Jap guards having been repla- 
ced by city polica guards) in order to prevent the hotel being 
attacked by the mob. The Nat. Committee acknowledged the 
Oranje Hotel as being the property of the Allied Command and 
ordered that cars of the Allied Command, R.A.P.W.I. and the 
Red Cross should not be molested. (The previous day almost 



50 cars had been stolen from R.A.P.W.I.). I rr.anaged to stop 
the transport of women froni Semarang to Sourabaya on 2nd 
October. 

At Morokrembangan I was unable to cross the airfield on 
account of the lndonesian crowds and snipers who were around 
and amusing themselves. As I cou!d not afford to lose control 
of the aerodrome (possibly my only meails of cornrnunication) 
I resolved to proceed straightaway to the Nat. Cornmittee and 
make the strongest protest against their handling of affairs. I 
was received by the Sul1 Committee at the entrance to the 
Governor's office and talked to them for about 13 hours. I 
told them that as they had disarmed the Jap Army and Navy, 
had stolen al1 Jap arms and ,,de facto" taken over al1 power 
in the city, that they were responsible with their lives for al1 
murdering of Jap prisoners, Jap civilians and for al1 looting 
of Jap Army and Naval stores and possessions. They had to 
maintain law and order and by ,,law and order" we understood 
that every citizen could move about safely and as he wished. 
There were only three points in town not yet taken over by the 
mob - the Jap Admiral's staff, about 30 officers and very 
smal! guard, the Jap tieneral's staff, about 20 officers and a 
smal1 guard and the Naval Aviation Yards. Soedirman, the resi- 
dent, tcld me they wouid be stornied that nicht. That meant 
that the whole structure of Jap command would be destroyed. 
I had to avoid this at any price. 

Jap Navul Aviaiion Yards were in splendid condition with 
al1 stores sorted out and should be used straightaway for at least 
two Catalina squadrons and about 2 or 3 fighter squadrons. 
There were about 40 Jap. reconnaissance planes, a flying boat 
and three servicable D.C.111'~ (pre-war American planes). By 
keeping the Naval Aviation Yards I had control over the aero- 
dronie. 

Jap Adrniral's S taf f .  By this staff and their secret wireless sta- 
tion I was still controlling the minesweepers in the Western 
Entrances which had to continue sweeping for magnetic mines 
as these had not yet al1 been swept from the Entrances. On 
no account could I afford the 20 minesweepers falling int0 
Indonesian hands, for that would mean no piloting for the 
approaches to Sourabaya. 

Jap General's S t a f f .  By controlling the Jap General I could 
force him to order his troops outside Sourabaya to fight on and 
keep under their control as much as was not yet lost or giver! 
up by them. 

Soedirrilan ansd his Sul1 Cominittee agreed to leave me the 
Japs as P.O.W. as they were ic prison, and to leave me the 
Jap Admiralty, Jap Genera1 Army H.Q., and the Naval Aviation 
Yards and aerodrome on the condition that the Jap Genera1 and 
Admiral would surrender to the Allies. He wanted proof of that 
and I, on my part, undertook to produce it. 

They agreed also to co-operate in restoring law and order. 
After leaving the National Committee I proceeded to an inspec- 
tion of the large jail at Werff Street. I found there about 5.000 
Jap prisoners among them the Rear-Admiral and his staff who 
were in charge of the Naval Yards, Commanding Officers of 
Jap ships lying in the Yards and the Commanding Officer 
(Army) in charge of the Aerodrome with the Jap pilots who 
were'flying for R.A.P.W.I. Everyone was disarmed and there 
were no wounded among them. They had given in without a 
single stand. At the ,,Jaarmarkt", another centre there were about 
4.000 unarmed Japs. Fighting in and around the town had 
stopped. The Indonesians had taken ,,de facto" full power. 

In view of the fact that the Japs were completely disarmed 
and that al1 armament was in the hands of the Indonesians, I 
resolved to take over the two Headquarters and Naval Aviation 
Yards if still possible. I met the Jap General and Admiral at 
their respective Headquarters. Tbey knew exactly what the s i t~i-  
ation was - even better than I - and were only concerned 
about their military and civilian prisoners of war. I told them 
that if I could prove to Soedirmnn that they were taken over by 
the Allied Cornmand, we might be able to keep up their centres 
and retain their Headquarters. I emphasised most strongly that 
there could not be any talk about an official surrender on their 
part as I had n0 authority to accept their surrender. I had no 
surren'der papers at all. The only thing to do was to keep the last 
bit of their force (Headquarters) in our hands. They agreed fully 
with that (see report No. 3, paje 2, (4)) and as a proal i took with 
me two swords to be able to produce if necessary. The Admiral 
ordered his minesweepers not to enter Sourabaya harbour but 
to proceed with the sweeping and the Genera1 ordered al1 his 



garrisons in the province of East Java to fight on as hard as 
possible and not ( r )  not to give in to any Indonesian force. 
(My opinion is that the Genera1 just ordered them to surrender 
on Tokio or Batavia Jap orders). I am sure that Admiral Sjlbatr~ 
carried out his undertaking and did not attempt any foul play. 
I accuse the Genesal Iwalbu of full conspiracy with the Indo- 
nesians to arm them and help them in their revolt. 

Arriving back at my Hotel I got an urgent telephone cal1 from 
the Jap C.O. of the Naval Aviation Yards that the mob was 
assembling and on the point of storming the Yards. I straight- 
away sent my chief of Staff, Lt. Col. Roelofsen, Royal Neth. 
Marines, to Soedirman's Headquarters to protest. 

Soed'ir~nan went himself to Morokrembangan and managed to 
stop the attack and disperse the mob. 

The Jap Genera1 excused himself for his surrender to the mob 
by telling me he could not fight as the Supreme Allied Comman- 
der had only allotted him 5 shots per rifle. He is responsible for 
al1 bloodshed by not interfering when there was still time. He 
deliberately let the control slip out of his hands. 

4 October 1945. Another alarm at the Naval Aviation Yard. 
I went down there myself and managed to cross the aerodrome 
and enter the yard. I found only 100 Jap Engineers pretty wel1 
unarmed but the rest had marched out two days before and 
surrendered to the Indonesians. They were only a maintenance 
party. So I placed Indonesian city police outside the entrance gate 
to prevent the mob from coming in, looting and destroying 
the yards. 

On arrival hoine I found Dr. Dwidjosewojo had arrived to ask 
my advice about handling his Jap. prisoners and about their pay 
and food. I wrote out a memo for him, which was briefly as 
follows: 

1. A11 Jap Naval and Army Airforce personnel to return to 
Naval Aviation Yards and Aerodrome. 

2. A11 Jap Naval Yard personnel and ships' crews to return 
to the Naval Yards. 

3. Al1 remaining Jap Naval personnel to be assembled in the 
R.N. Barracks, Goebeng. 

4. AU Jap Army personnel to be assembled at Army Head- 
quarters compound and at Darmo Barracks. 

As regards Jap pay and food I intended to give orders to the 
Jap staffs. An hour later I got his reply that the Nat. Committee 
agreed fully, but did not dare to carry out this programme yet 
for fear of the mob, which would not understand this. They 
hoped later on to be able to put my memo into effect and to 
hand over al1 the Japs to me.". 

Over de inbeslagneming van gelden van de Japanners op 4 October 
1945 meldde de kolonel der mariniers W. A. J. Roelofsen, eeil offi- 
cier van de staf van de heer Huijer, het volgeilde: 

,,The biggest part of the Japs disarmed and imprisoned by 
the mob. There was still a Jap guard at the Oranje Hotel. Again 
the request was made by the Indonesians to take over the guard 
duties at the hotel as they said the Jap guard provocated ,,the 
paople". This was accepted by Captain Huijer on the following 
conditions: 

(a) the guard of police personnel to be in uniform; 
(b) the guard and the post to salute Captain Huijer, R.N.N. 

and his Chief of Staff; 
(c) the weapons of the Japs to be handed in to Captain 

Huijer. 
In the afternoon I was called by the guard and there found that 

an Inspector of the Police Force had already taken over the 
guard duties, driven the Japs together and collected al1 weapons. 
He refused to hand these over as they were the property of the 
,,Republic". In view of these facts Captain Huijer subinitted to 
the situation. 

In the meantime the Indonesian leaders had agreed after many 
long talks to have a liason man at the hotel as contact by phone 
with the leaders was practically impossible. This system did 
work though incompletely and in rather o vague way. After two 
days the liaison man disappeared without any warning. In the 
morning I made an inspection at the Jap Naval Head Pay- 
master's office and fouiid there approxiinately f 7.000.000. 
The next day. accompanied by Paymaster Lt. Cdr. Siegers, 
R.N.N. I went there again and demanded f 2.300.000 which I 
gave to Paymaster Lt. Cdr. Siegers. In the afternoon I went to 



the Naval Base to inspect it. Notwithstanding the Police es- 
cort (strong, 8 armed town policemen) which had been there 
for two days, I was refused admission in the name of the natio- 
nalist Committee. This was done by a group of people (the lowest 
class) from the pre-war native Base urrsonne! armed witii a 
variety of arms who informed me that the Resident Soedirman 
and his Police Force had no say whatsoever in the Naval Base 
area. (They said: ,,In the early days it was exactly the Same with 
your own Naval Base Police Force"). The Police Inspector of 
the town Police Force lost ,,facew and \%as furiously angry, but 
didn't dare to force the entrance to the base so that I had to 
return to the hotel". 

Tot zover het rapport van de heer Roelofsen. Het vervolg van het 
rapport van de heer Huzjer luidt aldus: 

,,5 October 1945. My Oificers on the airfield iiilder Wing 
Cdr. Groorn, R.A.A.F., could not stay tliere any longer on ac- 
count of the mob. 2 R.A.P.W.I. planes were mofested and the 
pilots thrown int0 jail, so they had to retire. Next morning the 
mob took the Naval Aviation Yards and rounded up the 1fi0 
Jap Engineers. 

6 October 1945. Lt. Cdr. De Back (R.A.P.W.I.) got a mes- 
sage from the Nat. Committee that no turther co-operation coiild 
be given. R.A.P.W.I. and the lied Cross could not go on wor- 
king in the women's quartcrs. Al1 help to the nomen was stop- 
ped and the Nat. Committee forbade anyone to suplly or 
sell anything to them. Looting broke out afresh, this time the 
movement being directed against Europeans and Eurasians. 
The Police stole my car so that I could not move. E inade a for- 
mal protest to Soedirman. 

7 October 1945. Second protest to ,Soedirn~an against looting 
and staling. I got the following reply: 

(Translation) 
Socrabaya, 6th. Oct. 1935. 

To Hls Honour 
Captain P. J. G. Huijer, R.N.N. 

for Supreme Allied Command. 
Your Honour, 

As I will explain in extenso further on, I as the authority in 
the Sourabaya district consider it of the greatest importance to 
establish my attitude towards the Allied Command at Sourabaya 
represented by Your Honour. 

As Your Honour explained, the work of the Allies consists 
arnongst other things of: 

1, Military matters. 
2. the work of the R.A.P.W.I. 
I recognise and understand that Your Honour, your staff and 

other officials desire to be considered as representatives of the 
Allies, apart from nationality and that you will not interfere with 
internal politics. In view of this I am ready to assist Your Honour 
as a representative of the Allies by guara~teeing peace and order 
of the community, a task which 1 also consider as my duty. 

However, the People know, that attempts have already been 
made from the side of the Netherlands, which clearly aim 
at getting back this territory, by means of the N.I.C.A. and 
similar organisations. The people als0 know, that the officials of 
the Allied Mission under Your Honour's direction, consist nearly 
completely of Netherlanders. In view of this fact the People con- 
sider these officials not as officials of the Allies, but wholely as 
foreruiiners of the N.I.C.A., who are evidently a i ~ e d  at the 
Authority of the Indonesian Republic, and for that reason 
dangerous to peace and order in the region. 

In view of the above iny help to you is considered by the 
People as assistance rendered to the N.I.C.A., which they do nut 
like. 

So, in order to prevent misconceptions from arising among 
the people and to prevent quarrels amongst the people, I, as the 
Authority in the Sourabaya district, have decided, to stop my 
assistance to the Allies for the time being, until I have received 
more detailed instructions concerning this question ïrom our 
President. 

The Chief of the Sourabaya District 
(Sgd.) R. Soedivman 

Initialled D. 
(Presumably Dwidjosewojo). 



In the evening the A.D.C. of tlie Jap. Admiral slinked in for 
orders lor the minesweepers. The Admiral proposes to send 
tkem to a smal1 port North East of Seinarang. I order thein al1 
to Batavia, except for the sr?ioll ones which ave to ancor north 
of Djamoeng reef nnd disernbnrk t h e i ~  crews. 

S October 1945. 1 ordered nly Jap D.C. III plane in order 
to report to Admiral Patterso~z at Batavia. The plane is looted, 
enipty and unserviceable for the next three days - if li can get 
iny Jap Pilots out of prison - so we decided to go y train with 
an Indonesian guard. 

9 October 1945. 
1800. Received full escort to night train to Batavia. Indeed 

we reached the train and started. I had !eft my Chief of Staff 
to handle the Japs. 

1930. At Kertosono tlie train stoppec! and we were taken 
out by an armed mob of hooligans at the wish of the ~ e o p l e  of 
Kertosono. The attitude was at first aggressive, but after a 
couple of hours we got on quieter terms, the constant menace of 
arms disappeared. Finally we got beds in the village hospital. 

10 October 1945. On telephone instructions from Soedirman 
we had to go back to Sourabaya. We reached the train without 
trouble and got a special full compartinent with a mob-safety- 
guard from the people of Kertosono. My own guard, one police- 
man anci a railway official turned up again, having run away 
during the trouble. After passing Djombang the Batavia train 
guard stopped the train by the einergency brake ard  we went 
back to Djombang as the peopie these cbjected to our proceed- 
ing. At Djombang again it was rather rough. AI1 kinds of arms 
were displayed with US in the centre. Many telephone calls to 
Sourabaya followed. 

At 1300 we were iinexpectedly marche$ oiit of the Station and 
put into a motorbus. We then started off to Sourabaya with a 
Pemoeda guard. 

This journey was a success; everyone of the road black 
guards knew of our passing and at 4 o'clock we reached Police 
H.Q. at Sourabaya. 

Luggage inspection followed and my two pistols were stolen. 
Three of my party were transported to jail and I myself was 
taken in my own car to the former residence of the British 
Consul. They provided me with three servants from the Oranje 
Hotel and from there I got my meals. 

At 2100 the Chief of Police turned up and explained that 
they had put me there for my own safety. I was not in custody 
but they advised me not to go out for iear of attacks by the 
mob. He promised to send next day my A.D.C. (Jap interpreter) 
for communication with the Japs. Then Wing Cdr. Groom and 
iMajor Fifzley (R.A.A.F.) arrived ana I menaged to pass to 
Groom my reports and correspondence. The Same night I 
destroyed every instruction order and British Port Party order 
I had, and only just in time. The house was guarded by a police 
force of about ten men. 

l 1  October 1945. 1500. Al1 R.A.P.W.I. and Allied Staff per- 
sonnel were brought in (36 in all). They had been rounded uv 
early in the morning from the hotel and kept at the Simpang 
Club by Pemoeda's (the Simpang Club was the HQ. of the 
most left-minded section of the mob - completely communis- 
tic). The remainder of my cash (f 250.000) was stolen. f 2.800.000 
remainded hidden in the safe of the manager. Under Brigadier 
Mallaby on 27th October, with a guard of 50 Marattas we found 
it still in the safe and the full amount was taker, over by British 
Army H.Q. and stored in their safe. 

12, 13, 14, 15 October 1945. Interned ut Kajoon with no 
communication with the outside world. Indonesians confiscated 
everything on behalf of the Republic. Looting and rampage 
went on steadily. 

16 October 1945. 0430. Everyone was called up told to dress 
and pack his luggage. I )  

l) 16 October 1945. Bloody Monday. Al1 Europeans and Eurasians 
were rounded up by the gangsters. My Medica1 Officer van der Goot was 
included. He was present at Permoeda Headquarters (Simpang Club) that 
evening and saw scores of Europeans and Eurasians tortured and killed 
by the mob at the Club. He was already undressed for his turn when 
they found his British R.N. Pass and took him out. 

V a n  der Goof was kept until Tuesday, 24th Oct. and saw practically al1 
the murdering. Also a girl called Houwing (aged 15) had that evening to 
watch from 2000 til1 2100 the slaughtering of Europeans. Resident Maassen 
has their reports for the N.E.I. Government. Both van der Goot en Miss 
Houwing are in Wilhelmina camp, Singapore. 



0500. We were taken in two truckloads to jail. Luggage 
should have come in a third but was completely stolen by the 
mob. We had rather an unsociable welcome - they called US 

their breakfast. The prison was in the hands of the mob and 
we were put into a large cell. Hundreds of Europeans and Eura- 
sians were already in that jail. We remained there during 16 
Oct.: and 

17 October 1945 until the morning of 
18 October 1945, without anything and practically no food 

and guarded by the former jailbirds. On the morning of 18 
Oct: a deputation of jail personnel arrived and told US that it 
had been discovered that we were not prisoners I-ke the rest 
but that we were in protective custodj. So we got a mat to 
sleep on and better food, this time sufficient, but only con- 
sisting of rice and vegetables and one piece of fish or a smal1 
piece of meat. 

A R.N.N. pilot and two R.N.E.I. Army girls were separated, 
the pilot being put in a dark cell, and the two girls in the wo- 
men's section. They had been seriously beaten up. One Indo- 
nesian medica1 officer of R.A.P.W.I., Dr. Raden Subiono was 
never seen again, and it is pretty sure that he was murdered. 
From my cell I saw 3 European corpses being taken past. 

19 October-20 October 1945. Nothing to report. 
21 October 1945. Major de Tirnrnerrnarz (N.E.I. Army Medi- 

cal Corps) and Lt. Cdr. de Back were seriously beaten up in 
my cell. 

22 October 1945. Nothing to report. 
23 October 1945. The whole party of 36 was marched off to 

another part of the prison, where we were able to walk freely in 
the daytime and were only locked up at night in cells for 5 men. 
Two medical officers of my staff were brought in, one first being 
seriously beaten up. 

24 October 1945. Nothing to report. 
25 October 1945. 1330. We were lockecl in. (We discovered 

later that the British had made a surprise landing.) 
26 October 1945. The guard told LIS that previous aiternoon 

300 Europeans were brought in. 
2230. Captain Shaw, commanding officer of a platoon of 

Field Security Section 611, 49th. Brigade, woke me with a 
Maratta guard. We assembled al1 R.A.P.W.I. and Allied Staff 
personnel. After an hour's search T managed to find the two 
Army girls and to collect the Naval Pilot from the dark cell. 
also about 25 European women. 

We collected thein al1 in my comnound unde!. a heavy Maratta 
guard. I left prison for Brigade Headquarters. F.S.S. 611 col- 
lected later that night from another camp Mr. Maassen, my 
political advisor (designated Governor East Java). 

27 October 1945. Long talks with Brigadier Malrahy followed. 
He showed me the disposition of his trooas. T warned hini most 
strongly against al1 the smal1 posts of platoons and companies 
and told him point blank that the Tndonesians would round them 
al1 up. In the afternoon I rspeated my warning and the Brigadier 
agreed with my point of view but dit not recall the Brigade as 
he expected reinforcements at night so that he could establish 
sufficient strong points. The reinforcements arrived too late and 
the Brigadier paid with his life. 

In the morning there was a long staff meeting. It was decided 
how to quarter the women, and the orders to be given to the 
Chief of Police. 

1200. I got 50 Marrattas and Captain Shaw and released the 
whole batch of R.A.P.W.I. officers from prison and shipped 
them immediately to Singapore. The Indonesians were sure 
they were N.1.C.A.-personnel and were onIy too anxious to get 
at them again. 

I stayed for further talks. Brigadier Mallahy took over my 
Chief of Staff, Lt. Col. Roelofsen, Lt. Col. Ente van Gils. R.N.E.I. 
Army, as they were fully conversant with the defences of Soura- 
baya, and Paymaster Cdr. Siegers for contracting with the Chinese 
for Army stores etc. My interpreter, Hulseve, R.N.N.V.R. was 
taken on to his staff also, and I was to proceed next day by plane 
to Batavia. 

Then came the signa1 for the Indonesian attack on the British 
Forces. Leaflets were dropped out of a plane announcing the 
death penalty to persons unlawfully armed. 

The Brigadier called al1 the Indonesian leaders together for a 
conference and made them accept the terms of the proclamation. 
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(Brigadier Mallaby got the proclamation himself from a dropped 
pamphlet). He inade a strong proclamation hiniself and after 
three hours talk the leaders accepted his orders. I warned him 
that they would recall their promise as they promptly did. It was 
a certainty that fighting would break out. 

28 October 1945. My plane did not arrive. At 1500 a Chinese 
near my residence closed his house - sure sign of a coming 
fight. It started al1 over Sourabaya at about 1700-1730. At 
1930 we menaged to come through to the Battalion at the 
School. 

29 Octoberl30 Oci./31 Oct. 1945. Fighting was in full swing. 
Fortunately I procured a rifle from one of the first wounded and 
was able to join the Maratta's - splendid boys. 

31 October 1945. I was evacuated as a wounded Maratta with 
our batallion". 

Op 15 December 1945 deelde de chef staf van de Supreme Allied 
Commander South East Asia inzake de gebeurtenissen te Soerabaja 
en het optreden van kolonel Huijer aldaar het volgende mede: 

1 Your file containing the reports of captain Huijer's activi- 
ties at Sourabaya is herewith returned. 

2.  The Supreme Allied Commander does not propose to take 
any further action in this matter. 

3. Having studied these reports he fully realises that Captain 
Huijer had a most difficuit time in the Eact Java and as regards 
the incident of surrender he is cnnfideiït Ikat Captain Huijer had 
no intention of deliberately disobeying the orders he had re- 
ceived". 

De heer Hutier heeft op 27 October 1945 kans gezien - er ging een 
Engelse torpedobootjager naar Singapore - om alles wat hij aan 
officieren bij zich had en wat in de gevangenis zat - hij had twee 
vrachtauto's gekregen met 25 Gurka's - naar de haven te brengen. 
Zij zijn tosn naar Singapore gegaan. DI  heer Huijer is zelf achter- 
gebleven met de heren Wackwitz en Maasselz. Zij zouden de volgende 
dag met een vliegtuig naar Batavia zijn gegaan; de omweg over Singa- 
pore was hun te lang. 's Middags zijn zij in het gebouw van de Field 
Security Section vlak bij Goebeng onder dak gebracht. Om half vijf 
begon het gevecht. 

E r  waren op dat ogenblik in Soerabaja Maratta's en Gurka's, 
1200 tot 1500 man. In een school lagen drie compagnieën van het 
bataljon Maratta's, die voor Malang bestemd waren. Die waren daar 
juist dezelfde middag gekomen, maar hadden weinig munitie, omdat 
zij hun bagage nog niet hadden. Toen men om half vijf begon met 
schieten, is de heer Huijer met de mannen van de Field Security 
Section terechtgekomen in deze school. Daar hebben zij drie dagen 
met de 3 compagnieën Maratta's gezeten. 

Admiraal Patterson was inmiddels te  Soerabaja aangekomen. Deze 
kwam bij de heer Huijer en zei: ,,Captain, sit down! Tel1 me!" Toen 
moest de heer Huijer hem het hele verhaal doen. Hij zei daarna: 
,,Shake hands! Set you on board; you're my guest for the next five 
days!" Toen begon hij de heer Huijer te vertellen, drie kwartier lang, 
wat generaal Christison had gezegd en gedaan. Deze had namelijk in 
het openbaar de heer Huijer de schuld gegeven van de gebeurtenissen 
te Soerabaja in October 1945, omdat hij de order zou hebben ge- 
geven tot ontwapening van de Japanners, waardoor de Japanse wa- 
pens in handen van de Javanen waren gevallen. 

De hezr Huijer verklaarde voorts nog het volgende. De Japanners 
hadden hun munitie naar Madoera gebracht. Dat was op bevel van 
lord Louis Mountbarten gebeurd na de overgave van Japan. Iedere 
Japanner, die op schildwacht stond, mocht 5 patronen hebben. Daar- 
om hadden zij weinig munitie. Dit was bepaald, niet alleen voor 
Nederlandsch-Indië, maar voor het gehele commandogebied. Hierdoor 
kwam het, dat bij de opstand te Soerabaja de Japanners zo snel door 
hun voorraad heen waren. 

Generaal Christison heeft na het incident te Soerabaja, aldus de 
heer Helfrich, een persconferentie gehouden, waarbij hij naar voren 
bracht, dat het de schuld van de heer Huijer was geweest. De 
heer Helfrich heeft generaal Christison toegezegd de zaak te zullen 
onderzoeken. Hierna heeft de heer Helfrich een rapport geschreven, 
waarvan hij een afschrift aan de generaal heeft gezonden. Het resul- 
taat was, dat generaal Christison hem na lezing van het rapport mede- 
deelde, dat de situatie anders was geweest dan hij gedacht had en dat 
de heer Huijer niet schuldig was. De heer Helfrich heeft toen ge- 
vraagd of hij dan het ongunstige oordeel, dat hij op de persconfe- 
rentie had gegeven, wilde herroepen. Dat heeft hij beloofd, maar het 
is nooit gebeurd. 

De toenmalige luitenant ter zee der eerste klasse P, G. de Back 
heeft verklaard direct na de overgave van Japan met een Rapwi- 
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team naar Java te zijn gestuurd. Hij is met de party van kolonel 
Asjes uit het kamp Columbia via Tarakan en Balikpapan naar Singa- 
pore gevlogen. Daar kwamen zij juist aan op de dag, dat de Japanse 
troepen zich overgaven aan admiraal Mountbatten. Als de heer de 
Back zich niet vergist, was het 13 September. Ongeveer twee dagen 
later - zij moesten nl. wachten tot de ,,CuniberlandV van admiraal 
I'atterson te Batavia zou zijn en ook de ,,Heemskerck" daar zou zijn 
aangekomen - is de heer de Back met zijn party doorgestuurd naar 
Semarang. Daar zijn zij ongeveer een week geweest; zij hebben ver- 
schillende kampen bezocht. Daar waren voornamelijk kampen met 
vrouwen en kinderen; de militaire kampen waren te Bandoeng. Na- 
dat er ook de medische inspectie was geweest, bleek het nodig te 
zijn de kampen te ontruimen en de vrouwen en kinderen in gewone 
huizen onder te brengen. 

Toen is de heer de Back naar Soerabaja gegaan, waar hij contact 
heeft opgenomen met een Engelse commando-captain, die daar vóór 
zijn komst gedropt was. 

Op de vraag, of hij ook inlichtingen heeft verschaft aan zijn 
principalen over een eventueel Indonesisch leger, antwoordde de heer 
de Back, dat daar toen geen sprake van was. In ieder geval heeft de 
heer de Back daarover geen inlichtingen verstrekt. 

Voordat zijn party uit Singapore vertrok, heeft de heer van der 
Plas een toespraak gehouden, waarin hij zei, dat er in Indië een stro- 
ming was, die de terugkeer van de Nederlanders eventueel met 
wapens zou tegengaan. Vliegtuigen, die waren overgekomen, had- 
den rood-witte vlaggen gerapporteerd. De indruk was echter, dat 
het een kleine groep desperado's was, waarmee weinig rekening 
behoefde te worden gehouden en die zich voornamelijk in de buurt 
van Batavia bevonden. Als zij als Nederlanders daar aankwamen, al 
was het maar met een groepje van honderd man, dan zou de  zaak 
wel in orde komen. Dit was dus ook het idee, waarmee het team te 
Batavia kwam. 

Het team was bestemd voor Oost-Java. Het bestond uit p1.m. 
zeven en twintig man en de heer de Back was de commandant. 

Er was nog geen bezetting en de Rapwi-mensen waren ook niet 
te beschouwen als een militaire bezetting. Zij waren zuiver voor de 
verzorging van de geïnterneerden. 

Te Soerabaja was de toestand in de laatste helft van September 
1945 enigszins gespannen. 

Op een gegeven moment was het zo, dat de Rapwi-mensen niet 
meer de minste medewerking kregen van de z.g. gouverneur. Zij deden 
overigens alles met de Japanners, die het toen nog voor het zeggen 
hadden. Die wilden toen een avondklok instellen en het dragen van 
wapenen of bamboesperen verbieden. Zij vroegen of de Nederlanders 
er mee akkoord gingen. De Japanners trachtten zich te verschuilen 
achter de Nederlanders. Toen zijn de Indonesiërs begonnen de Japan- 
ners op te ruimen. De Japanners waren in die tijd bezig naar de 
bergen te evacueren, met medeneming van alles wat zij konden. Dit 
was voor groepen jongere Indonesiërs een aanleiding om te roven en 
te stelen, waar zij maar konden. Er waren geen behoorlijke gezags- 
maatregelen genomen. 

Er waren bij Soerabaja geen kampen, maar verscheidene Neder- 
landers waren uit eigen beweging uit de kampen gekomen en terug- 
gegaan naar Soerabaja. De heer de Back heeft gezegd, dat hij zich 
niet met hen kon bemoeien, omdat hij opdracht had de mensen in de 
kampen te verzorgen. Er was n.l. opdracht gegeven, dat niemand 
zonder toestemming uit de kampen mocht komen, juist om enigs- 
zins het oog op de gevangenen te kunnen houden. Toen de heer de 
Back te Soerabaja kwam, heeft hij de Japanse commandant op- 
dracht gegeven te zorgen, dat in een week tijd de zaak zo geregeld 
was, dat er voldoende treinen beschikbaar waren en zoveel huizen, 
dat 500 vrouwen en kinderen per dag naar Soerabaja geëvacueerd 
konden worden en naar de diverse huizen getransporteerd. De heer 
de Back moet zeggen, dat dit punctueel is uitgevoerd. Binnzn vier en 
twintig uur kwam men van Japanse zijde met een plan; de huizen 
waren aangegeven en de zaak liep vlot. 

De heer de Back heeft de incidenten, waarbij de heer Huijer was 
betrokken, ook meegemaakt; zij zaten in hetzelfde hotel. Op een 
gegeven moment - de Indonesiërs waren toen reeds bezig de Ja- 
panners in het gevang te stoppen - was de heer de Back met een 
Zwitser, die hoofd van het Rode Kruis was, op weg naar het station 
om niensen af te halen. Zij zijn uit de auto gesleurd en hoewel de heer 
de Back papieren bij zich had, waardoor hij kon bewijzen, wie en wat 
hij was, is hij toch onder veel geschreeuw naar het Gouvernements- 
kantoor gebracht. Hij heeft toen een vrijgeleide gekregen van mensen 
met speren en sabels en rood-witte vlaggen, die het erg mooi vonden, 
dat zij de leiding hadden. In de vrachtauto's, die voor de vrouwen en 
kinderen waren bestemd, reden de Indonesiërs met luid gejoel door de 
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stad. Zonder enig letsel zijn de vrouwen en kinderen niettemin op 
hun bestemming gekomen. 

Later is de toestand verscherpt. De Japanners zaten achter slot en 
de Indonesiërs zijn toen begonnen ook de Europeanen weg te werken. 
Zo langzamerhand merkte men dit. De samenwerking en de organi- 
satie op voedingsgebied begonnen steeds moeilijker te worden. Over- 
al werden wachten neergezet. Wanneer de heer de Back 's avonds de 
ronde deed om te zien of de  zaak klopte, werd hij onmiddellijk aan- 
gehouden. 

Kolonel Huijer heeft toen op een gegeven moment gezegd, dat 
hij naar Batavia wilde, omdat hij zijn opdracht door de tegenwer- 
king niet meer kon uitvoeren. Hij heeft toen getracht per trein naar 
Batavia te komen; hij is in de buurt van Modjokerto eruit gehaald 
en naar Soerabaja teruggevoerd. De  volgende dag zijn zij allen in het 
Oranje-Hotel van hun bed gelicht en gevangen gezet. Later is de heer 
de Bark door de Engelsen bevrijd. 

Eerst zijn zij ongeveer een dag of vijf, zes gevangen gezet in een van 
de grotere huizen op Kajoen en daarna zijn zij naar de gevangenis 
gebracht. Verschillende Nederlanders, die vrij rondliepen, werden in 
de Simpang-sociëteit verzameld, waar het vreselijk is toegegaan. Blijk- 
baar waren de Indonesiërs erg bang voor de Engelsen, want zij 
vroegen ieder ogenblik wanneer die zouden komen. 

Het was ook merkwaardig dat zij, toen de heer de Back en ande- 
ren van het huis naar de gevangenis werden gebracht, zeiden, dat het 
voor hun eigen veiligheid was, en daarin hadden zij gelijk, want van 
het aantal Nederlanders, dat gewoon in de huizen is gebleven, is een 
groot gedeelte om het leven gebracht. 

Na zijn bevrijding uit de gevangenis door de Engelsen is de heer 
de Back op een Engels schip gezet en naar Singapore gebracht. Kolo- 
nel Huijer is met één of twee anderen achtergebleven. 

De heer de Back was einde October, begin November te Singapore 
terug. Daarna is hij weer te Batavia geplaatst bij de staf van kolonel 
Willinge, bij de afdeling operaties van de onderzeeboten. 

De toenmalige kapitein luitenant ter zee A .  A. Fresco verklaarde 
in September 1945 door de Marinecommandant Australië, schout bij 
nacht Koenrnad, te zijn aangewezen als waarnemend directeur van het 
Marine-etablissement te Soerabaja. 

De heer Fresco is naar Batavia vertrokken, waar hij een aantal of- 
ficieren, die aan hem waren toegevoegd, aantrof, ofschoon zij volgens 
zijn inlichtingen reeds te Soerabaja hadden moeten zijn. Zij vertel- 
den, dat zij de dag tevoren naar Soerabaja waren gegaan met een 
watervliegtuig en na landing door de Indonesiërs waren bestookt met 
mitrailleurs en geweren, tengevolge waarvan zij weer naar Batavia 
waren teruggekeerd. Een vlieger was gewond. Later, in November, 
heeft de heer Fresco met zijn officieren nog eens een poging gedaan 
Soerabaja te bereiken, maar ook deze poging is niet geslaagd. Zij 
zijn ook toen weer door de Indonesiërs beschoten. Het vliegtuig 
was geraakt en kon daarom niet op het water landen; het zou 
dan zijn gezonken. Het marinevliegkamp Perak was toen kennelijk 
in handen van de Indonesiërs. De  heer Fresco is daarom met zijn 
officieren weer teruggevlogen naar Batavia. Hij heeft aldaar een 
andere functie gekregen. 

De heer Blom heeft medegedeeld, dat de Indonesische strijd- 
groepen de Japanse wapens machtig hadden weten te worden. Zeker 
in Indonesië is het niet nodig, dat men een opleiding heeft gehad 
om toch met wapens te kunnen vechten. De heer Blorn heeft nooit 
de indruk gekregen, dat voor een gevecht als bij Soerabaja getrainde 
troepen nodig waren. Het is zeer moeilijk een actie, die in een stad 
door ongeregelde troepen gevoerd wordt, te bestrijden. 

Als de heer Blom zich wel herinnert, was de Engelse brigade nogal 
verspreid in de stad uitgezet. 

Volgens de heer Helfrich heeft de heer Huijeu ontegenzeggelijk 
een fout gemaakt. De heer Helfrich heeft het hem echter op dat 
ogenblik niet kwalijk genomen, omdat de Engelse generaal hem zo 
graag kwijt wilde en de heer Helfuich het toen zijn plicht achtte 
hem te verdedigen. De overgave had de heer Huijer natuurlijk niet 
mogen aanvaarden. Als de heer Helfrich het zich goed herinnert, 
was de oorspronkelijke instructie voor de heer H~lijer de toestand 
te Soerabaja eenvoudig op te nemen en te rapporteren. Aanvankelijk 
leek de toestand daar niet zo slecht. De heer Huijer had desnoods 
contact kunnen opnemen met de Japanse commandant, met hem 
kunnen praten en hem de overgave-voorwaarden kunnen laten zien. 
Misschien kende de heer Huijer op het ogenblik, dat hij de overgave 
van de Japanse commandant aannam, de militaire orde nr. 1 van 
MacArtlmr niet. Daarin stond nl., dat het gehele gebied van Neder- 
landsch-Indië zich alleen aan Mountbntten mocht overgeven. Het is 
goed mogelijk, dat de heer Huijer dit niet heeft geweten, want de 
heer Helfrich meende, dat hij dat niet algemeen bekend heeft ge- 
maakt. 
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De heer Heljrich kan niet zeggen, dat de situatie te Soerabaja 
door het optreden van de heer Huijeu verergerd is. Hij had de over- 
gave formeel niet mogen aannemen. Hij wist echter wel, dat de 
Japanse commandant de opdracht had - dat hadden trouwens alle 
Japanse commandanten - de orde en rust te handhaven tot de ge- 
allieerde troepen waren geltomen en hun taak op dit gebied hadden 
kunnen overnemen. Het aanvaarden van de overgave kan beteke- 
nen: ik ben de baas, maar jij handhaaft de orde op mijn bevel en 
zoals ik het nodig acht. Men kan dus een overgave accepteren en 
tegelijkertijd iets delegeren. Het is echter gevaarlijk. 

De heer Logemarzn kon over het optreden van de heer Huijer te 
Soerabaja geen inlichtingen geven. De telegrammen waren in die 
maanden de enige bron van inlichtingen voor de Regering, want er 
was geen postverkeer. 

De heer Logemann meende zich te herinneren, dat de Regering 
pas veel later over het optreden van de heer Huijer heeft gehoord. 
Het is mogelijk, dat er in het najaar van 1945 één zinnetje in een 
telegram aan gewijd is geweest; dat zinnetje heeft de zaak overigens 
niet uit de doeken gedaan. 

De moeilijkheden te Soerabaja waren de Regering spoedig genoeg 
bekend. Het échec van de Engelsen is onmiddellijk overgeseind, 
maar wat er omheen gebeurd is niet. De heer Logetnann wilde hier 
niet mee zeggen, dat de Indische Regering dit had moeten seinen, 
want de capaciteit van de zender in die tijd was zeer gering, zodat 
men wel zeer moest selecteren. Vermoedelijk werd het optreden van 
de heer Huijer beschouwd als een accident maar niet als een hoofd- 
zaak. Van Engelse zijde heeft men de Regering hierover zeker niet 
benaderd. 

Aangezien de gebeurtenissen te Soerabaja van grote invloed zijn 
geweest op de latere ontwikkeling in Nederlandsch-Indië laat de 
commissie hier nog een uittreksel volgen uit het boek van de Engels- 

1) vgl. , , ~ h ~  Birth of Indonesia" door David Wehl, Londen, 1948. man David Wehl '), toentertijd hoofd van de Inlichtingendienst bij 
Hoofdstuk IV. het hoofdkwartier van admiraal Mountbatten. 

Op 25 October 1945 landde te Soerabaja ,,Thr 49th Indian 
Infantry Brigade" onder bevel van brigade-generaal A.  W. S. 
Mallaby. De brigade landde zonder strijd en de Indonesische 
leiders, met name Mustopo, verzekerden de bevelvoerende offi- 
cier hun volledige medewerking. 

27 October is er uit Britse vliegtuigen boven Soerabaja een 
aantal pamfletten neergegooid, waarin de Indonesiërs het bevel 
werd gegeven onmiddellijk hun wapens neer te leggen en in te 
leveren. Dezelfde avond werden de Indonesiërs via de plaat- 
selijke Indonesische zenders opgeroepen de Britse strijdkrachten 
uit te roeien. Gesteld werd, dat de Britten alleer, in Soerabaja 
waren om de weg te banen voor de! Nederlanders. 

Op 28 October te vier uur namiddags werden gelijktijdig alle 
Britse posities in de stad aangevallen. De Indonesiërs hadden 
zich voorbereid voor deze aanval; gezien de samenhang tussen 
de aanvallen en het feit, dat zij gelijktijdig plaats vonden, kan 
niet gesproken worden van een spontane opstand. Ern infanterie- 
onderdeel, dat in verschillende delen van de stad versterkte plaat- 
sen had bezet, werd door 20 000 Indonesiërs aangevallen. Dezen 
waren getraind en uitgerust door de Japanners en werden onder- 
steund door tanks. Bovendien werd dit onderdeel aangevallen 
door 120 000 man, gewapend met speren, zwaarden en andere 
slagwapens. Zeer vele Britse en Brits-Indische militairen werden 
afgemaakt. 

Op 29 October werd, nadat Soekarno te Soerabaja was aan- 
gekomen, te vier uur wapenstilstand gesloten. Was dit niet ge- 
beurd, dan zou de gehele 49ste Infanteriebrigade in de pan zijn 
gehakt. 

Op 30 October arriveerde generaal-majoor Hawthorn te Soera- 
baja en te 11.30 uur werd tussen de Engelse en Indonesische 
autoriteiten overeengekomen, dat de gevechten zouden worden 
gestaakt. Niettemin begonnen de Indonesiërs vijf uur later weder- 
om met de aanval: waarbij brigade-generaal Mallaby sneuvelde. 

Op 31 October trok het overblijvende deel van de brigade uit 
de stad en concentreerde zich in het havengebied. 

Inmiddels hadden de Britten ook zoveel mogelijk vrouwen en 
kinderen in dit gebied geconcentreerd. Zeer vele slachtoffers 
onder de burgerij waren toen reeds gevallen. Velen zijn in de 
Simpangclub vern~oord. 

Op 31 October werd het vechten wederom gestaakt, nadat ge- 
neraal Christison een ernstige waarschuwing tot de Indonesiërs 
te Soerabaja had gericht, dat hij al zijn troepen zou inzetten, 
wanneer de strijd niet werd opgegeven. 

Op 9 November landde de 5de Indiase divisie te Soerabaja. 
Zij stond onder bevel van generaal-majoor Mansergh. Aange- 
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zien het havengebied reeds in Engelse handen was, verliep de 
landing zonder incidenten. 

Op 10 November trok de divisie op naar de stad, voortdurend 
door de Indonesiërs bestookt. Aangezien aanzienlijke verliezen 
werden geleden en de generaal van oordeel was, dat de infanterie 
alleen de stad niet kon bezetten, gaf hij order tot een bombarde- 
ment door de scheepsartillerie, de veldartillerie :n uit de lucht. 
Tegen de avond van die dag was ongeveer 113 deel van de stad 
bezet. In dit deel bevonden zich 3500 Nederlandse gevangenin. 
Dwars door de stad van oost naar west kwam een duidelijke 
frontlijn. 

De gevechten hielden echter aan en eerst einde November 
1945 was geheel Soerabaja bezet; meer dan 10 000 Nederlandse 
geinterneerden waren toen in geallieerde handen.". 

b. Batavia. 

Luitenant-generaal b.d. K.N.I.L. W. Schilli~ig had in de loop 
van de weken, die hij op Ceylon en Singapore heeft doorgebracht, 
nadat hij uit Moekden uit krijgsgevangenschap was teruggekeerd, 
min of meer verwarde geruchten gehoord over de uitroeping van 
de republiek, nadat Soekarno en enige anderen bij Terauchi op 
Saigon waren geweest. Ook had hij gehoord, dat dit ongedaan was 
gemaakt door stappen van admiraal Momnthatten bij Terauchi. 
Mounthatten eiste handhaving van de status quo op het tijdstip van 
de overgave van de Japanners en stelde de Japanners ten volle ver- 
antwoordelijk voor de handhaving van orde en rust tot het tijdstip, 
dat de Engelse opperbevelhebber deze zou overnemen. Zo ongeveer 
luidden deze berichten. 

Op 29 September 1945 is de heer Schilling in gezelschap van 
de generaals Christison en Hawtkorn te Batavia aangekomen. Zij 
troffen in Batavia een uiterst verwarde toestand aan. Niemand 
wist eigenlijk precies hoe de vork in de steel zat. In de volgende 
dagen bleek echter al spoedig, dat de republiek Indonesia, met 
president Soekarno aan het hoofd, Java de facto in handen had; 
alle openbare nutsbedrijven, zoals die van gas, licht, waterleiding 
en transport, had hij onder controle. 

Batavia krijgt zijn water van bronnen nabij Buitenzorg. Worden 
die bronnen afgesneden, dan zit Batavia zonder water en de gevolgen 
in dit tropische land zijn zeer gevaarlijk. De lichtbronneii bevinden 
zich ten dele bij Kratjak, ten dele bij andere plaatsen, eveneens in de 
omgeving van Buitenzorg. Het verlammen van de openbare nuts- 
bedrijven zou voor de stad Batavia rainpzalige gevolgen hebben. 

De vrees daarvoor heeft, naar de  indruk van de heer Schilling, 
het optreden van de Engelse autoriteiten in de eerste maanden 
ten zeerste beinvloed. Er hadden onderhandelingen plaats tussen 
de Engelse opperbevelhebber of zijn staf en Soekarno of zijn Kabinet. 
De heer Schilling gelcoft, dat de machtspositie, waarin het Kabinet 
zich bevond, generaal Christidon daarbij in een uiterst zwakke positie 
plaatste. Niet alleen beschikte Soekarno over de openbare nutsbe- 
drijven, maar ook over militaire organisaties, die waren opgericht 
tijdens de Japanse bezetting, meer in het bijzonder in de laatste maan- 
den, toen de Japanners zagen aankomen, dat zij de strijd gingen ver- 
liezen; deze troepen waren bewapend na het bezoek van Soekarno 
aan Terauchi en vóór de komst van de Engelsen op Java. Over de 
sterkte dier organisaties lopen de schattingen uiteen, maar het getal 
80 000 man op Java zai wel ongeveer de waarheid nabijkomen. Gene- 
raal Christiron bevond zich bovendien in de zwakke positie te moeten 
onderhandelen met hen, die het lot in handen hadden van de duizen- 
den en duizenden Europeanen, die in verschillende plaatsen op Java 
min of meer aan de genade van de Indonesiërs waren overgeleverd. 
Zij waren nog wel beschermd door Japanners, wier houding echter in 
ieder geval onbetrouwbaar mocht worden genoemd. 

Op 4 of 5 October is generaal van Oyen, de directe chef van de 
heer Schilling, uit Brisbane te Batavia aangekomen, min of meer 
gelijktijdig met de Luitenant-Gouverneur-Generaal. 

Op 7 October hield generaal van Oyen, de legercommandant, 
een stafbespreking, die kennelijk wds voortgevloeid uit een bespreking 
op hoger niveau en die er op neerkwam, dat dz houding, die door 
de troepen moest worden aangenomen, een van ,,niet provoceren" 
moest zijn; men moest trachten zonder bloedvergieten tot een ver- 
gelijk te komen. De legercommandant is bij deze stafbespreking niet 
ingegaan op de moeilijkheden, die zich voordeden. Die moeilijkheden 
ondervonden de Nederlanders overigens aan den lijve, omdat de on- 
veiligheid in Batavia hand over hand toenam. 

Inmiddels kwamen er in die eerste week van October. gedeeltelijk 
per schip, gedeeltelijk door de lucht, een aantal compagnieën aan, 
ten dele geoefend in Australië, ten dele geformeerd uit de bevrijde 
krijgsgevangenen op Borneo. 
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Dat  waren de lste, 2de, 5de, 6de, sste, 9de en l {de compagnie: 
zeven compagnieën dus, die in  overleg inet de staf van generaal 
vnn Oyen werden samengevoegd tot 2 bataljons, het lste en 2de 
bataljon. 

D e  Nederlandse troepen mochten niet in de stad Batavia komen. 
Zij werden voor!opig in de ontvangstkainpen door de Engelse kwar- 
tierofficieren vastgehouden conform het beginsel: ,,Niet provoceren, 
bloedvergieten vermijden". D e  Engelsen waren niettemin blij, dat 
zij waren aangekomen, want h ~ i n  enige bataljon. de Seaforth 
Highlanders, kon bij het uitbrekei? van een openlijk verzet niet 
veel uitrichten. 

Dat  er toen geen verschil van mening is geweest over het al of 
niet toelaten van Nederlandse troepen, is begrijpelijk; het was ook 
voor de Engelsen een eis van zelfbehoud, dat die troepen werden 
toegelaten en beschikbaar waren. D e  besprekingen daarover heeft de  
heer Schilling persoonlijk niet gevoerd. Zij zijn gevoerd o p  hoger 
niveau, dus Òf door de Luitenant-Gouverneur-Generaal òf door de 
legercommandant bf in een vergadering van Engclse officieren met 
Departementshoofden. In  ieder geval kreeg de heer Schilling tussen 
7 en 10 October de opdracht om de  troepen, die onder zijn com- 
inando waren gesteld, in hoofdzaak naar het Tjililitan-gebied te  ver- 
plaatsen. Hierin lag het oude civiele en later militaire vliegterrein 
ten zuidoosten van Batavia. Het was noodzake!ijk orn de lucht- 
macht in de buurt van Batavia ter beschiltking te hebben. Kema- 
joran alleen was te klein en de Engelsen hadden geen troepen 
genoeg o m  ook Tjililitan te beveiligen, hetgeen dan ook leidde tot 
de opdracht aan de heer Schilling, o m  de Nederlandse troepen 
onder te brengen in het gebied van Tjililitan. 

D e  heer Schilling heeft alles gedaan o m  meer mensen te  krijgen. 
E r  z,ijn bijvoorbeeld, wat nog nooit was gebeurd, orimiddellijk 
Chinezen in opleiding genomen. Binnen de  grenzen van het moge- 
lijke is in Batavia alles in het werk gesteld o m  uit de ex-krijgs- 
gevangenen of uit goedwillende elementen zoveel mogelijk troepcn 
te  vormen. 

E r  waren nog wel meer compagnieën beschikbaar dan bovenge- 
noemde. Er  moesten echter ook troepen naar Borneo en Celebes, 
later ook naar Bali en er moesten troepm naar Sumatra. Bij de ver- 
deling van de troepen is de heer Schilling niet betrokken geweest. 
Deze is door de  legercommandant, generaal van Oyell, in  Australië 
gemaakt. 

Op de vraag, of het niet beter was geweest om aile troeperi des- 
ondanks toch nog naar Batavia te sturen en geen troepen naar Bor- 
neo, Sumatra en Bali, gezien de situatie van dat ogenblik, antwoordde 
de heer Schilling, dat men na 1 October 1945 niet vrij meer was. Vóór 
1 October was liet misschien tncgelijk geweest van de Engelsen ge- 
daan te krijgen, verandering in de voorgenomin dislocaiie te brengsr,. 
N a  1 October waren de Engelsen echter volledig de  baas en hebben 
zij o p  overwegingen van politieke aard stelselmatig elk verder 
binnenkomen van troepen, behoudens bovengenoemde compag- 
nieën, belet. 

Op  11 en 12 October had de bezetting plaats van een lijn, die 
loopt van Tjililitan naar  Kebajoran; Kebajoran is een belangrijk 
kan~pongcomplex en spoorwegstation, Zuidwestelijk van Batavia. In 
deze streek was d e  heer Schilling volledig bekend. De Engelsen 
sloten de wegen naar Tangerang en naar Tjikampek af met hun 
troepen. Het  was van het grootste belang o m  de wegen naar 
Buitenzorg en naar Serpong ook af te sluiten in verband met 
de  aan d e  heer Sch,illilzg reeds bekende plannen van de  Indo- 
nesische troepen om naar Batavia o p  te rxkken. D e  heer Schi!litrg 
heeft met generaal Hawrhorn het bezetten van Kebajoran besproken, 
inaar zijn goedkeuring daarop niet verkregen. I-Iij heeft het echter 
toch gedaan, omdat hij nu eenmaal het grote belang van Kebajoran 
kende, en ofschoon dat natuurlijk niet te  bewijzen is, durft hij te 
zeggen, dat  Batavia min of meer ontsnapt is aan het lot van Soera- 
baja en Semarang door het tijdig bezetten van Kebajoran. E r  zijn 
ook in de volgende weken in de omgeving van Kebajoran ernstige 
gevechten geleverd door troepen, die uit Bantam, via Serpong, naar 
Batavia oprukten. D e  Engelsen hadden echter kennelijk tot motief 
aan Soeknrno C.S. te kunnen zeggen: wij willen het vliegveld Tjililitan 
bes,chern~en tegen extremisten; wij hebben daarvoor geen Engelse 
troepen en daarom gebruiken wij de Nederlandse troepen. D e  be- 
zetting van Kebajoran is o p  11 October niet gelukt, doch o p  12 Oc- 
tober is een nieuwe poging in het werk gesteld, die wel is gelukt. 
Toen volgden van 12 tot 25 October 14 dagen van voortdurende ge- 
vechten tegen grote overmachten nabij: n )  Pondok Gedeh, een 
kampongcomplex Zuidoostelijk van het vliegveld Tjililitan, de toe- 
gangsweg tot het vliegveld, b )  in de omgeving van het vliegveld zelf, 
c) langs de Buitenzorgse weg, de oude Buitenzorgse weg en de  Ser- 
pongsweg. 
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Deze gevechten hebben de heer Schilling een inzicht gegeven in de 
strijdwijze van de tegenpartij. De heer Schilling had zijn gehele leven 
met Javaanse soldaten gewerkt. De Nederlanders zijn er echter nooit 
in geslaagd van de Javaan te maken, wat de Japanner er van heeft 
gemaakt. Het is formidabel, wat de Japanner met methoden, die de 
heer Schilling het best kan beschrijven als Hitleriaans, van de zacht- 
aardige Javaan heeft kunnen maken, daarbij gebruik makende van 
haat, religieus sentiment, bijgeloof - de formule van onkwetsbaar- 
heid -, drie dingen, die de Nederlanders natuurlijk altijd moesten 
verwerpen. 

De Nederlandse troepen bestondzii uit zeven compagnieën, onge- 
veer duizend man, opgesteld in door prikkeldraad omsloten kleine 
versterkingen, goed voorzien van automatische wapens. Daartegen 
hebben herhaaldelijk troepenmachten van honderd tot vijfhonderd 
man storm gelopen, ongeacht het sneuvelen van velen hunner, 
waarbij nog kwam, dat niet eens allen met vuurwapens bewapend 
waren; velen waren zelfs niet ezns van slagwapins voorzien. Wan- 
neer er een gewapende viel en er bleef een ongewapende ongedeerd, 
nam die laatste het vuurwapen of slagwapen over en zette de 
aanval voort. 

Op de vraag of hij nog moeilijkheden met de Engelsen heeft ge- 
kregen, doordat hij op eigen initiatief Kebajoran had bezet, ant- 
woordde de heer Schilling, dat het alleen moeilijkheden waren in 
negatieve zin, omdat hij in de komende weken slechts met grote 
moeite de verbinding met Kebajoran handhaven kon. De weg daar- 
heen werd gedurende de periode van 12 tot 22'23 October door 
de extremisten beheerst, zodat hij !angs andere wegen de aanvulling 
van munitie en levensmiddelen naar Kebajoran moest krijgen. Wan- 
neer de heer Schilling met zijn moeilijkheden daarover naar de 
Engelsen ging, zeiden ze: Gij moet ook niet in Kebajoran zitten! 
Ontruimen! 

Ontruimen van Kebajoran zou echter betekend hebben, dat Batavia 
bloot kwam te liggen voor de verschillznde aanvalle~. die uit Bantam 
in de periode van half October tot half Januari zijn ondernomen; 
die zijn alle op de Nederlandse bezetting van Kebajoran gestrand. 

Er  waren geen troepen van de heer Schiliing ten Noorden van 
het Bandjirkanaal, behalve enkele onderdelen, die sleutelpunten in 
de stad Batavia bezetten, en die hij daar de eerste vier, vijf dagen 
min of meer tersluiks had gebracht. De hoofdverbinding tussen 
zijn kwartier, dat bij het Waterlooplein lag, en de troepen in het 
Zuiden, liep langs de Buitenzorgseweg. Over die weg had de heer 
Schilling binnen de stad geen zeggenschap. Zijn konvooien over 
die weg door de Engelse rayons werden doorlopend beschoten. 
Wanneer konvooicommandanten of de heer Schilling zelf zich tot 
de Engelsen richtten, was het antwoord stereotiep: ,,We are sup- 
posed to be neutral". 

Toen half October in de stad Batavia enige slachtoffers onder zijn 
troepen waren gevallen en de heer Schilling ezn militaire begrafenis 
organiseerde op de reeds bestaande militaire begraafplaats op 
Tjililitan, werd b.v. de lijkstoet in het Engelse gebied beschoten. 

De Engelsen warm belast met de handhaving van orde en rust 
in de kommen van Batavia en hleester Corne!is; maar dat deden 
rij niet! 

De algemene kritiek van de Nederlanders was: Wat doen die 
Engelsen hier? De  verbittering steeg met de dag, want nu volgden 
- in October en November 1945 - moorden, kidnappen, waarbij 
ook belangrijke personen betrokken waren, het verkrachten van 
vrouwen en kinderen, waarvan de lijken in de kanalen kwamen 
te drijven, enz. Dat gebeurde allemaal in Batavia en werd dan 
toegeschreven aan de extremisten! Wanneer de Engelse bevelhebber 
zich tot het Indonesische Kabinet richtte, zeiden zij daar: dat zijn de 
extremisten! Dat zijn niet de goedwillende Indonesische troepen on- 
der onze bevelen! 

Dit was evenwel niet juist, want gaandeweg leverden de Neder- 
landers de bewijzen, dat de Indonesische offic~ële politie hieraan mee- 
deed. Dit leidde in de loop van November tot onderzoekingen door 
de Engelsen van de Indonesische politieposthuiren. De sympathie van 
bepaalde Engelse officieren was echter niet aan de Nederlandse kant. 
zodat bij cie Nederlanders de indruk ontstond, dat dit onderzoek zo- 
danig geschiedde, dat er gelegenheid werd gegeven te ontsnapperi. 

Er is aldus in de maanden October, November, December 1945 een 
zeer heftige anti-Britse stemming ontstaan. 

Om een en ander te veranderen hebbcn admiraal Helfrich en de 
legercommandant bij generaal Christiron doorlopend stappen on- 
dernomen. 

De Nederlanders hadden een algemeen hoofdkwartier, dat op 
17 October was ingesteld. Daar werden van die datum af dagelijks 
vergaderingen gehouden. 
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Uit de notulen hiervan kan men de militaire en politieke ontwikke- 
ling volgen, zoals de heer Schilling die heeft gevolgd. I n  zijn functie 
van troepencommandant nam de heer Schilling geen deel aan poli- 
tieke besprekingen. In  de vergadering van het Algemeen Hoofd- 
kwartier werd regelmatig met enkele woorden de ontwikkeling van 
de politieke toestand gegeven. 

D e  heer Schilling stond tactisch niet onder generaal van Oyc-r!, 
wel hiërarchiek. Hij bleef deel uitmaken van het Nederlandsch- 
Indische leger en was te allen tijde verantwoording verschuldigd aan 
de legercommandant. Voor wat betreft de uitoefening van zijn taak 
in het Zuiden stond hij echter onder de Engelse generaal. 

D e  toestand werd in de loop van October en November gaande- 
weg slechter, met dien verstande, dat er een pauze optrad na 25 Octo- 
ber. Op die dag heeft de heer Schilling als slotanalyse van een rapport 
over de militaire situatie geschreven: 

,,Wanneer wij thans een aantal mobiele eenheden haddcn 
kunnen inzetten, zou het verzet in geheel Java in enkele weken 
zijn gebroken. N u  wij door gebrek aan troepen gedwongen zijn 
tot een passieve houding, zal 's vijands moreel in komende weken 
weer stijgen; nieuwe aanvallen o p  onze vooruitgeschoven linie 
Kebajoran-Pondok Gedeh zijn dan ook waarschijnlijk." 

D e  analyse van 25 October is in het bijzonder daarom merkwaaï- 
dig, oindat de heer Schilling precies een maand later tot een geheel 
andere conclusie kwam. 

E r  zaten plm. 1200 Indonesische communisten in  Australië, gro- 
tendeels afkomstig van de  interneringen o p  Nieuw-Guinea gedu- 
rende de oorlog. Zij waren destijds naar  Australië overgebracht toen 
de  landing der Japanners aanstaande was. In  Australië werd de 
stemming na de oorloe anti-Nederlands. s ~ ô c i a a l  onder de vak- 
verenigingen. D e  ~ustFal ische Regering 'voelde zich genoodzaakt 
te bukken voor de  vakverenigingen en zond de  1200 Indonesische 
communisten met een schip van Australië naar Java, waartegen 
van Nederlandse zijde bezwaren zijn ingebracht. 

Het eerste bericht hierover kreeg men 20 October. D e  heer Schillivg 
meende, dat  zij een maand later te Batavia zijn gedebarkeerd. 

Wat de communistische invloed in het gebeuren na de Japanse 
ineenstorting is geweest, is zeer moeilijk te beoordelen. 

Na de Japanse ineenstorting kregen de oude communistische cellen 
plotseling weer een kans. In het politieke spel, dat werd gespeeld 
door Soekarrio, beriep hij zich voortdurend op de extremisten. Die 
extremisten werden medio November met genoemde 1200 man ver- 
sterkt, die in Australië wel extra-training zullen hebben gehad van de 
commuilistische partij aldaar. 

Het  opvangen van deze communisten is een onderwerp, waar- 
mede de  heer Schilling eigenlijk niet te  maken had, want hij was 
alleen verantwoordelijk voor zijn gebied ten Zuiden van Batavia. 
D a t  eiste zijn hoofdaandacht o p  en - populair gezegd - dat 
hebben de  Nederlanders o p  hun tandvlees kunnen halen! Het heeft 
door al die maanden heen herhaaldelijk zo-zo gestaan of zij niet 
o p  een gegeven ogenblik door uitputting van de  troepen tot ont- 
ruiming van enkele posten zouden zijn gedwongen, of wel dat de 
troepen zouden zijn verslagen. 

D e  heer Schilling weet niet precies waarom de Engelsen die com- 
munisten hebben toegelden. D e  Australiers wilden hen echter kwijt 
Er  was geen andere plek op de  aardbol, die hen wilde ontvangen. 
Het  waren Indonesiers. Zij moesten ergens heen. 

Welke rol deze communisten hebben gespeeld in de  vele verliezen 
aan officieren en minderen, die de Engelsen in de  loop van 19451 
1946 hebben geleden, durft de heer Scl~illing niet te zeggen. De 
Engelsen hebben in ieder geval in de periode van hun bezetting 
o p  Java een dure prijs betaald. 

Op d e  vraag, of deze coinmunisten niet ;n  kampen konden wor- 
den opgesloten, antwoordde de heer Schilling, dat in de tijd, waarin 
dit gebeurde, de Nederlanders te Eatavia  elf met de  moeilijkheid 
zaten, waar zij de  Nederlandse bataljons moesten onderbreng-n, die 
o p  dat ogenblik onderweg waren van Engeland naar Java en die 
door de  verwikkeling van de politieke toestand eerst naar Malakka 
zijn gedirigeerd. Het onderbrengen in een kamp van 1200 com- 
munisten zou de moeilijkheden nog hebben doen toenemen voor 
de Nederlandse bataljons. Was dat dus aan de orde gekomen, dan  
had de heer Schilling er bepaaldelijk tegen geadviseerd. 

Op de opmerking, dat er toch wel kampen waren, zerde d e  heer 
Schilling, dat de Nederlanders niet uit de  kampen konden worden 
gehaald. omdat de politieke toestand o p  geheel Java zo veel slechter 
was geworden. E r  werd gevochten te Semarang en Soerabaja en 
alle plaatsen, welke een geallieerde bezetting zouden krijgen. Er  
was geen plekje, waar ze heen zouden hebben gekund. Het hoopte- 
punt van alle moeilijkheden is geweest van ongeveer 34 tot 30 
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November, toen de verbinding met Bandoeng zo goed als verbroken 
werd. 'Toen heeft alleen een zeer sterk bewapend en bewaakt kon- 
vooi met levensmiddelen en munitie, met zes vliegtuigen voort- 
durend in de lucht er boven, nog van Buitenzorg naar Bandoeng 
kunnen komen. 

I k  toestand in de loop van November was over geheel Java 
zeer en zeer slecht. 

Uit de aantekeningen van de  besprekingen o p  het Algemeen 
Hoofdkwartier noemde de heer Schilling de datum 24 October. Op 
die dag had de  bespreking plaats van de Engelse adviseur in poli- 
tieke zaken Dening met Soeknrno. Uit de aantekeningen van de 
vergadering van het Algemeen Hoofdkwartier van de volgende dag 
blijkt, dat de heer Dening toen op het stnndpunt heeft gestaan, 
dat het Nederlandse gezag moest worden erkend en dat  daar door 
de Indonesiërs fel tegen is geopponeerd. Dit is de eerste dag, waur- 
o p  er tevens melding van wordt gemaakt, dat  de Nederlandse 
troepen o p  Java niet zullen worden toegelaten. E r  is verband tussen 
deze eerste bespreking van de heer Deizii~g met Soekarno c.s. over 
de erkenning van het Nederlandse gezag en het niet-toelaten van 
Nederlandse troepen. 

On7streeks die zelfde tijd kwam er een zeer onaangename mede- 
deling over de houding van Amerika. Amerika weigerde de levering 
van 70 000 karabijnen, die reeds besteld en, naar de heer Schilling 
meent, ook reeds voldaan waren, uit te voeren. De Nederlanders 
hadden die karabijnen nodig voor de herbewapening van de voor- 
malige krijgsgevangenen. Deze weigering werd door de legercomman- 
dant medegedeeld in de  bespreking van het A!gemeen Hoofdkwartier 
van 24 October. 

D r t e  weigering was echter niet het enige feit, dat de Nederlanders 
houvast gaf omtrent de houding van Amerika. Op 28 October wei- 
gerde de Amerikaanse Regering om de 8000 krijgsgevangenen, die uit 
Japan en China waren verzameld te Manii!a en omgeving, te be- 
wapenen. Zij waren wel van kleding en uitrusting voorzien, maar 
het verzoek van het Nederlandsch-Indische legerbestuur om hen te 
bewapenen uit de vele surplusvoorraden, die men had o p  de Philip- 
pijnen, werd geweigerd. 

D e  Amerikaanse Regering wenste zich niet te mengen - dat werd 
althans gezegd; de  heer Schiliing weet niet of dit door de Ameri- 
kaanse i2egiriiri; zo aan de Nelerlandse Regering is ine5egxiecld, 
maar zo luidde het in de vergadering van het Algemem Hoofdkwar- 
tier - in het conflict tussen Nederland en de reeds gevormde Staat 
Indonesia. Amerika wenste een standpunt van strikte neutraliteit in 
te nemen. Amerika had dus met andere woorden partij gekozen tegzn 
Nederland! 

Dit waren dus twee ernstige feiten voor de Nederlandse kansen om 
hier nog iets van te maken. D r  Engelse houding tot dat ogenblik was: 
,,Wij zijn neutraal". De Amerikaanse houding was eveneens: ,,Wij 
zijn neutraal", maar door die neutraliteit was Amerika in feite anti- 
Nederlands. 

Op 30 October kwamen de eerste berichten te Batavia van de aan- 
val van de Indonesiërs o p  de pas gelande Engelse troepen te Soerabaja. 
In de  vergadering van het Algemeen Hoofdkwartier zeide generaal 
Christison tot de Luitenant-Gouverneur-Generaal of tot admiraal Hel- 
frich: ,,Dit kon best eens een ommekeer brengen in de Engelse poli- 
tiek". Dat  was dus de eerste reactie van generaal Christison op de ge- 
vechten rond Soerabaja. Deze uiting is ook een bewijs hoe ergerlijk 
generaal Christison zelf het gehele verloop vond. Bij vele Engelse of- 
ficieren, met wie de heer Schilling geregeld in aanraking kwam, heeft 
hij dezelfde stemming aangetroffen. Het ging hun allemaal ver- 
schrikkelijk aan het hart, dat zij de Nederlanders zo in de  steek 
lieten. Van hogerhand gegeven bevelen of instructies lieten blijk- 
baar echter geen andere houding toe. 

Tijdens de  operaties te Soerabaja zijn de Engelsen enige malen 
teruggeslagen. Telkens hebben zij nieuwe troepen ingezet en zij zijn 
slechts ten koste van zware verliezen de toestand meester geworden. 

Dit heeft aanleiding gegeven tot nieuwe besprekingen tussen gene- 
raal C'hristison met zijn politieke adviseur Dcning en Soeknrno 
en de zijnen. Voorts heeft reeds o p  30 October de eerste confe- 
rentie plaats gevonden tussen dr. van Mook en Soeknrno, een 
conferentie, waarvan de geruchten doordrongen in de Nederlandse 
samenleving te  Batavia en die, evengoed als dat i11 Nederland het 
geval is geweest, zeer veel kritiek heeft uitgelokt. hTu bleek, zo 
dacht men, dat toch met Soekartzo, die algemeen als verrader en 
collaborateur werd beschouwd, in zee zou worden gegaan. E r  begon 
zich nu een stemming af te tekenen van: ,,Geen onderhandelingen met 
Soekarno, geen onderhandelingen met de Indonesiërs, eerst orde en 
rust herstellen. Niet eerder praten!" Dat was althans de stemming, 
die zich te Batavia onder de Nederlandse samenleving en onder de  
hogere Nederlandse militaire leiding ging openbaren, gepaard gaande 
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met een toenemende anti-van Mook en een anti-van der Plas-stem- 
ming onder de burgerij. 

Inmiddels begon, na de ongeveer 10-daagse pauze van 25 October 
tot begin November - onder de invloed van de  gebeurtenissen te Se- 
marang en te Soerabaja, waar gebleken was, dat  Indonesische troepen 
succes konden hebben tegen de geallieerde troepen - d e  toestand te 
Batavia weer slechter te worden. De extremisten richttm zich nu o p  
de verblijfplaats van hoge, zowel militaire als niet-militaire autori- 
teiten. Op 4 en 5 November hadden er hevige gevechten plaats rond- 
om hotel .Des Indes, waarbij voor het eerst de Ambonezen op de 
voorgrond traden. Het hotel was toen voor de helft bewoond door 
Nederlandse autoriteiten, die gaandeweg te Batavia waren aange- 
komen, en voor d e  he!ft nog ingericht als kamp voor zieke vrouwen. 

Toen kwam de  beruchte Ambonezenkwestie. In  het kampement 
Petodjo, dat  in  de  buurt van hotel Des Indes ligt, lagen namelijk 
voornan~elijk Ambonezen. Het  was een depot, waar ex-krijgsgevan- 
genen werden bewapend en in nieuw organiek verband werden ge- 
oefend, om gaandeweg aan de  troepen van de heer Schilling te worden 
toegevoegd. In deze periode werden de 7 compagiiieën, die de heer 
Schilling reeds had, versterkt met drie nieuwe, nl. de 15de. 17de en 
18de compagnie, gevormd uit voormalige krijgsgevangenen, waarbij 
veie Ambonezen. 

Deze kwamen uit de kampen rond Batavia en ook uit de kampen 
van Balikpapan, Rangoon e.a. D e  officieren kwamen voornamelijk 
uit Rangoon, Bangkok en Manilla. Zij waren door de Japannzrs ge- 
durende de bezetting afgevoerd naar Birina en Thailand en w l r a  na 
de oorlog door de geallieerden geconcrntreerd. Die van Japan en 
China waren na het vrijkomen geconcentreerd op Manilla en die van 
Birma en Thailand in Rangoon en Bangkok. E r  warcn officieren uit 
de staf van generaal van Oycrz heengegaan en dezen hebben de phy- 
siek nog in redelijke toestand verkerende officieren er uit g-kozen; 
dezen zijn in groepjes met vliegtuigen naar Batavia geltomiln o m  
daar de staven en de commando's te  vormen van nieuwe troepcn- 
onderdelen. 

Op de  vraag, of dit met of zonder toestemming van de Engelsen 
ging, zeide de heer Schilling te menen, dat dit, daar het binnri-komrn 
onopvallend geschiedde en dus niet provocerend werkte, met toistem- 
ming van de Engelsen is gebeurd. Het kon ook niet zonder me2ewer- 
king van de Engelsen geschieden, omdat de  Engelsen het gehele trans- 
port- en berichtenverkeer in handen hadden. Het was zelis niet mo- 
gelijk o m  met de kampzn telegrammen te  wisselen buitzn de Eiigeise 
verbindingsdienst om. Gaandeweg waren het Nederlandse vliegtui- 
gen, die de  transporten verrichttsn, en e r  ontstond naast het Engelse 
verbindingssysteem een Nederlands verbindingssysteem. D e  heer 
Schilling gelooft, dat er ook wel vele gevallen zijn, waarin de Engel- 
sen niet is gevraagd: mag die en die binnenkom-n? 

Op 6 November, een dag dus na de gebeurtenissen rond het Hotel 
Des Indes, werden alle posten, die de  heer Schilling in het Zuiden 
had, door vrij sterke groepen extremisten aangevallen; deze aanvallen 
werden echter afgeslagen, zoals alle latere aanvalien in de maandcn 
November en December. Er  kwamen telkens weer nieuwe berichten 
van voorgenomen algemene aanvallen o p  Batavia, berichten over op- 
marsen uit Bantam, over grote g-tallen pelopors (stoottroepen), die 
wisselden van 5000 tot 30000. Ook uit het Oosten werden voorbe- 
reidingen gemeld. Er  was dus een zeer geladen atmosfeer in de 
periode, die nu  aanbrak. Die atmosfeer vond tenslotte zijn ontspan- 
ning op 18 November 1945. 

Een paar vrachtauto's met militairen, die met verlof gingen, redzil 
die dag langs de weg van Meester Cornelis naar Batavia en werden 
dicht bij de viersprong Parapatan beschoten uit een politieposthuis 
van de Indonesische politie, die al die tijd gehandhaafd was gebleven 
en onder bevel stond van de Engelse plaatselijke commandant. Er  was 
door de Nederlandse autoriteiten al herhaaldelijk gewezen op de infil- 
tratie van slechte elementen, extremisten, onder de  Bataviase politie. 

D e  troepen sprongen uit de vrachtauto; ze hadden wapens bij zich. 
Een aantal burger-Ambonezen, die in de omgeving woonden, sloten 
zich bij hen aan. Zij moordden het gehele politiepersoneel van die post 
uit. Deze gebeurtenis deed de spanning en de verbittering aan beide 
zi~den ten top stijgen. D e  Nederlandse autoriteitzn konden evenwel 
niet ontkennen, dat  dit een eigenmachtig optreden was geweest van 
de kant van Ambonese militairen en de Ambonese burgers, die zich bij 
hen hadden gevoegd. Het was echter ook een eigenmachtig optreden 
van die politie! D e  heer Schilling heeft, naar hij meent, ook in de ver- 
gadering van het Algemeen Hoofdkwartier gezegd, dat hij het zijn 
troepsn kwalijk zou hebben genomen, wanneer zij het niet hadrien 
gedaan! Dat  was zijn standpunt e n  dat  heeft de heer Schiilirig ook 
aan de Engelsen medegedeeld, voorzover hij met de Engelsen hier- 
over rechtstreeks in gesprek is geweest. Men kon van de Nederlandse 
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troepen niet verwachten, dat zij zich door Indonesische politie zouden 
laten afslachten. 

Het  gevolg was, dat in geheel Batavia gedurende enkele dage11 
overal werd geschoten, in alle wijken, in  het bijzonder rond diverse 
nutsbedrijven, waarin pelopors waren geïnfiltreerd. 01 dit een al- 
gemeen vooropgezette aanvai is geweest, overeenkomende met die 
op Semarang en Soerabaja, liet de  heer Schilling in het midden. 

D e  fout werd door de  Indonesiërs steeds geweten aan het eigen- 
machtig optreden van de Nederlandse soldaten. I n  enkele gevallen 
konden de Nederlandse autoriteiten echter overtuigend bewijzen, dat 
de provocatie van de Indonesische kant was uitgegaan. Als dit dan 
door generaal Christison of de officieren van zijn staf met de  Indo 
nesische autoriteiten besproken werd, dan was het antwoord: ,,Dat 
zijn de extremisten! Dat  zijn niet de goedwillenden!" Van Nederlandse 
zijde werd echter met kracht betoogd, dat er zich bij de onderdelen 
van het Indonesische leger en speciaal onder de politie veel onbe- 
trouwbare elementen en extreinisten bevonden. Er  zaten belangrijke 
Indonesische troependelen in uniform te  Batavia, in het Engelse 
gebird. Tenslotte is na overleg tussen generaal Christison en 
Soeltarno op 20 November door de Indonesische Regering be- 
sloten de Indonesische troepen van Batavia naar Tjikampek te ver- 
plaatsen. Een serie incidenten heeft zich in deze periode voorge- 
daan. Z o  heeft o.m. een Brits vliegtuig ten Oosten van Batavia een 
noodlanding gemaakt. D e  bemanning en de inzittenden, de heer Schil- 
ling meent 1 1  in totaal, zijn door de bevolking afgemaakt. Dit gaf on- 
der de Britten tijdelijk weer een stemming, die fel anti-Indonesisch 
was en leidde tot een aantal zuiveringsacties, enkele in complexen 
binnen de stad Batavia en enkele in oostelijke richting, o.a. Bekasi. 

D e  heer van der Plas heeft, zo verklaarde deze, generaal Christison 
de schandelijke en dwaze repress,ailles tegen Bekasi zeer kwalijk ge- 
nomen. Het betrof een noodlandiïig van een vliegtuig met Ghurka's 
in de buurt van Bekasi. Zij zijn door Indonesiërs gevangen genomen 
en tenslotte gedood. Achttien dagen later heeft Christison een straf- 
colonne daarheen gestuurd, die het grootste gedeelte van het stadje 
in de as heeft gelegd, waarbij uiteraard onschuldigen het slachtoffer 
werden. Clzristison heeft dit gedaan tegen het advies van de heer 
van der Plas in. 

D e  Nederlandse actoriteiten hebben veel moeilijkheden met de 
Engelsen gehad door het ruwe gedrag der compagnieën, die uit de 
Grote Oost waren binnengebracht en waarvan som'mige op Borneo 
tegen de Japanners hadden gevochten. Het was opvallend, dat  er met 
hen altijd botsingen plaats hadden en niet met onze matrozen, die 
in hun witte uniform o p  hun gemak door de  stad lieprn, het geweer 
o p  de schouder, maar nooit in de aanslag. D e  Engelsen hebbrn zich 
over de K.N.1.L.-compagnieën herhaaldelijk bitter beklaagd. 

D e  heer van der Plas is bijvoorbeeld bij een vergadering geweest, 
waarbij generaal Sliriz tegenwoordig was, die buitengewoon boos was, 
omdat ook hij in zijn auto plotseling een stengun o p  zich gericht had 
gezien. Hij eiste, dat hieraan een einde zou komen, maar generaal 
van Oyen kon dat niet garanderen. ,,Hij had een instructie doen 
uitgaan en kon verder niets doen". 

Begin November heeft een aantal zeer geprovoceerde Ambonezen 
~ i i t  het kamp van het vierde bataljon o p  hun eigen houtje - in 
samenwerking met ecn Amerikaanse deserteur van een schip, die de  
leiding had genomen - de zeer lastige kampong Kwitang schoon- 
geveegd en gepacificeerd. Zij zijn daarna o p  hun beurt aan het bran- 
den en schieten gegaan. Christison heeft daarop gegist, dat alle Am- 
bonezen zouden worden weggezonden. Daartegen heeft dr. V a n  
Mook stelling genomen, daar men tegen Ainbonezcn, die aanvanke- 
lijk uit zelfverdediging hadden gehandeld, maar daarna veel te ver 
waren gegaan, allerlei maatregelen kon nemen o m  dit laatste voor 
de toekomst tegen te gaan, maar hen toch niet kon deporteren. Dit 
is dan ook niet doorgegaan. 

D e  heer Molzinger heeft direct na de capitulatie van Japan de 
opdracht gekregen te Batavia het eerste bataljon te gaan comman- 
deren. Via Balikpapan is de heer Mollinger uit Australië naar Batavia 
gevlogen; de dag na  zijn aankomst kwam het bataljon aan en daarmee 
is hij direct aan de slag gegaan. Hij stond toen onder leiding van 
generaal Schilling. Het  bataljon bestond uit mensen, die in Australië 
bij elkaar waren gebracht. E r  zijn uit gevangenenkampen geleidelijk 
militairen bij gekomen. 

D e  heer Moltinger werd naar het vliegveld Tjililitan, ten Zuiden 
van Batavia, gezonden, waar hij het commando moest overnemen 
van de Japanners. Dat  heeft hij gedaan. Hij heeit d- Japannrrs uit 
het kampement gezet, hij is er in getrokken en hij h::-t onmiddellijk 
in de  omtrek laten patrouilleren. Dit is g e b e ~ ~ r d  tussen October en 
December 1945. 

D e  verhouding met de Engelsen was uitstekend. Het bataljon, dat  
de heer Mollinger commandeerde, bestond zeker wel uit een twintig 
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landaarden: Ambonezen, Menadonezen, Surinaamse negers, Suri- 
naamse Chinezen, Surinaamse Brits-Indiërs enz. 

Luitenant-kolonel L. A. van den Berge is direct na de capttulatie 
naar Tarakan en Balikpapan gezonden, om daar uit de ex-krijgsge- 
vangenen nieuwe compagnieen te formeren eii dtze te bewapenrit 
met wapens, die zij van de Australiers zouden krijgen. Daar  is (1- 
heer van den Berge ongeveer een maand mee bezig geweest en toen 
is hij naar Australië teruggegaan, waarna overste Meyer en hij 
opdracht kregen om met spoed naar Batavia te  komen. Zij zijn per 
vliegtuig naar Batavia gegaan en hebben zich bij de legerleiding ge- 
meld en werden ter beschikking van generaal Schilling gesteld. 

Dat was beg~n October 1945. Toen waren net één of twez dagen 
vantevoren de eerste manschappen van de compagnieën uit Tarakan, 
Balikpapan en Australië aangekomen. 

Op dat moment was alles nog niet helemaal geregeld. D e  leger- 
leiding was ook pas gearriveerd. Generaal Schilling had toen nog 
geen werk voor hem. N a  een paar dagen heeft deze de heer van den 
Berge aangewezen als waarnemend regi~nents-commandant over de 
twer bataljons, die uit die coiilpagniekn gevormd warcn. Toen zijn 
zij het Zuiden van Batavia schoon gaan vegen. Daar  is de  heer vaiz 
den Berge tot 28 Mei 1946 gebleven; daarna is het regmentsverband 
opgebroken en werden de troepen ingedeeld bij de  intussen aange- 
komen Nederlandse brigades 

D e  heer van den Berge kreeg zijn orders direct van generaal 
Schilling, die troepencommandant van Batavia was. Deze kreeg, 
voorzover de heer inn  den Berge bekend, orders, althans aanwijzin- 
gen, van de Engelsen. Later - de heer van den Berge weet niet pre- 
cies meer, welke maand dat is geweest - is hij aangewezen om 
als liaison-nffxier op te treden, omdat zij toen eigenlijk reshtstreeks 
onder de  Engelsen geplaatst werden. 

Kolonel b.d. K.N.I.L. W. P. van Veen is in October 1945 uit 
krijgsgevangenschap in Indië teruggekeerd. T e  Batavia is hij liaison- 
officier geworden bij de Britse bevelhebber op Java. Dit bevelhebber- 
schap betrof in de eerste maand geheel Java, later alleen West-Java, 
toen Oost- en Midden Java onder andere Engelse bevelhebbers 
kwamen. 

Als liaison-officier was de heer van Veen de  schakel tussen de 
Engelsen en generaal Schilling en tevens vormde hij de verbinding met 
het hoofdkwartier van generaal van Oyen. I n  de eerste plaats hield 
dit het uitwisselen van gegevens van organisatorische aard in, voorts 
moest de heer van Veen  inlichtingen verschaffen voor eventuele acties, 
die werden voorbereid om te  worden uitgevoerd door Hollandse of 
Britse troepen. D e  ervaring was, dat men de heer van Veen  zo nu  en 
dan wel om raad vroeg, maar hij had de indruk, dat het over het alge- 
meen een beleefdheidsvorm was, omdat hij als liaison-officier aan de 
generaal was toegevoegd. Men wilde zijn mening wel weten, maar in 
het algemeen loste men de probleinen toch op, zoals men het zelf 
goed dacht. Het  kwam er  practisch o p  neer, dat hij geen of weinig 
invloed kon uitoefenen. 

Generaal Schilling vestigde er geregeld de  aandacht op, dat de 
Nederlanders hun gezag rond Batavia moesten uitbreiden. In die tijd 
waren zij te Batavia opgesloten. Meester Cornelis is tegen Batavia 
aangebouwd, maar dat  was zelfs een gebied, waar men niet onge- 
wapend kon komen, omdat het volkomen onveilig was. Generaal 
Schilling drong er steeds o p  aan het gebied uit te  breiden in de 
richting van Buitenzorg. D e  Engelsen verzetten zich hier sterk tegen; 
zij wensten dit niet. Volgens de  heer van Veen was het voornamelijk, 
omdat men geen verliezen wilde lijden. 

Hij moet het de  Engelsen ter ere cageven, dat  zij precies werkten 
zoals hun regering, de Labourregering, het hun opdroeg; men 
week er geen centimeter van af. Als men als liaison-ofiicier is toe- 
gevoegd. spreekt men de mensen niet alleen in diensttijd, maar ook 
buiten de dienst en het bleek dan, dat  de  Engelse officieren het er 
dikwijls helemaal niet mee eens waren en graag veel krachtiger zou- 
den willen optreden. hetgeen hun echter verboden was. 

Vice-admiraal b.d. Koenraad verklaarde begin October 1945 naar 
Batavia te zijn gevlogen, waar hij is benoemd tot waarnemend com- 
mandant zeemacht Indie. Deze functie heeft hij bekleed tot Januari 
1946. 

E r  was te Batavia een enorme verwarring; het was toen geen wer- 
ken. D e  oorlogsschepen lagen in de  haven, maar er kon niets ge- 
daan worden. Getracht is het Departement weer o p  te  zetten en een 
staf te formeren. D e  heer Koerzraad stond geheel buiten de  politieke 
zaken en buiten het contact met de Engelsen. 

5. Wet niet toelaten van Nederlandse troepen op Java 

Het  niet toelaten van de gezagstroepen en de mariniers o p  Java 
heeft op de heer van Veen een vreemde indruk gemaakt. D e  heer 
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van Veen heeft met de Britse divisiestaf besproken, hoe de Neder- 
landse troepen die binnenkort zoudeii komen, zouden kunnen worden 
ingezet. Kort daarop vernam hij echter, dat  de komst van de Neder- 
landse troepen niet doorging. D e  Nederlandse troepen, die o p  Ma- 
lakka warcn aangekomen, moesten daar blijven en de gezagstroepen, 
welke uit Saigon zouden komen, kwamen ook niet. Hetzelide is ge- 
beurd met de mariniersbrigade. Deze had opdracht zich te ont- 
scheprn te Soerabaja. Hoewel men meende, dat de gehele brigade 
aan wal z011 gaan, is er slechts eec klein gedeelte te Batavia ont- 
scheept. 

D e  heer van Veeti zou de motieven, welke gegolden hebb-n, niet 
kunnen noemen. Ten aanzien van de eigen mensen - en de heer van 
Veen bedoelt hier speciaal de  troepen, die uit krijgsgevangenschap 
terugkwamen - kan hij wel zeggen, dat  de  algemene stemming 
bij de Engelsen was, dat met deze mensen niet was te werken. Zij 
vormden een categorie, die blij mocht zijn, het leven te hebben. 
Verder hadden zij zoveel in krijgsgevangensch4p geleden, dat kon 
worden aangenomen, dat zij o p  enkele uitzond~ringen na  ,,mentally 
slck" waren. D r  heer van Veen bezit ecn brref. die generaal 
Chrisrisotz in December 1945 heeft uitgegeven aan de oudere offi- 
cieren onder zijn commando. Uit deze brief spreekt het1 duidelijk de  
mentaliteit van de Engelsman uit die tijd. D e  Engelsen wilden de 
Nederlandse troepen niet laten komen, omdat zij het niet vertrouwd 
vonden. 

De brief luidt als volgt: 
,,I a m  writing to you personally on the important subject of 

rnutual understanding and co-operation with our allies the D~l tch .  
It  has come to my notice from various sources both British and 
Dutch that there has been a serious increase in the volume of 
British criticism of our ally. 

This situation is unfortunate ancl is to be deplored. I t  is in the 
first place ,,unbritishW and in the second place shows a complete 
lack of gratitude for the noble part played by the Dutch during 
the war. The Dutch navy, her merchant navy, and her Air Force 
have worked side by side with our  sailors and airmen and done 
a magnificent job. The Dutch army was unprepared both at  homi: 
and abroad and through no fault of their own never had a 
chance. It  must be rernernbered however that H3lland declared 
war upon Japan before the latter knowing fu!l wel1 that with 
the available military resources in the N.E.T. she stood little 
chance of success. We British being sentimental are inclined to 
support the underdog without getting a clear picture in our 
minds as to the t r ~ i e  state of affairs and thus the Dutch case 
is apt to bc overlooked. 

Our allies have lost almost everything, houses, cars, money 
and even c!othes and are still living in appalling conditions, 
they see Intlonesians occupying their rightful homes and in sorne 
cases actually using their cars, whilst they have to walk. They 
are very natura!ly intensely worried about their womenfolk and 
children. Even since the arrival of the British troops the Dutch 
see or hear of hundreds of cases of Dutch men and women 
being kidnapped and butchered to death and as we al1 know 
there are scattered camps of Dutch nationals al1 over the N.E.I. 
whose fate has not yet been determined. The Dutch in Batavia 
and other cities are boycotted from the markets. loyal servants 
are intimidated and have to leave. They fee1 the humiliating 
circumstances in which the Dutch and loyal native troops are 
placed. 7hey read of shipments of Dutch troops from Holland 
bilt never see them arriving. Is it any wonder that their discipline 
and general morale is not what it should be? 

Quite obviously al1 sympathy and understanding must be 
shown by ris. The whole question is not a question of politics 
but of human understanding. 

We must ask ourselves why in certain cases we British have 
criticised the Dutch. 

They are, we think, slovenly in appearance and badly dressed. 
This is no fault of them. We are genuinely worried about their 
apparent lack of discipline in certain units; they have been in 
quite a few cases ,,trigger happy". Al1 these men we see here 
have sufiered in Jap hands for 3f years, they are  ex-P.W. and 
they have seen or  heard of the killing of their women. I t  is per- 
haps not realised that during the last four weeks in Batavia alone 
there have been over 500 cases of kidnapping but in fairness to 
both sides a smal1 percsntage of the kidnappings have been 
carried out by the Dutch. We are incliried to enlarge on the 
Dutch misdeeds and slur over the acts on  the other side. We 
think the Dutch suffer f rom lack of manners and were amazed 
to find their lack of pratitude. I must remind you that whilst the 
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De heer van Veen onderschrijft de bezwaren, welke in deze brief 
worden opgesomd. De Engelsman was helemaal niet gezien, om het 
zeer zacht uit te drukken, ook niet onder de Nederlandse troepen. De 
Engelsen beschouwden hen inderdaad en bagatelle. 

Voorzover generaal-majoor K.N.I.L. b.d. G. A. Ilgen wist, is er 
van Nederlandse zijde altijd aangedrongen op het zenden van Neder- 
landse troepen naar Java. 

De eerste vrijwilligersbataljons zijn in December in het Oosten 
gekomen, toen de heer Ilgeri nog te Kandy zat. De troepen werden 
toen dadelijk naar Malakka gedirigeerd. In die tijd hoorde de heer 
Ilgeri, dat men aan Engelse kant de Nederlandse troepen in Indië 
niet wilde hebben. Vermoedelijk omdat men bang was, dat het verzet 
zou oplaaien. Dit gold zowel voor de gezagstroepen als voor de 
mariniersbrigade. 

De gezagstroepen waren daarenboven bepaald onvoldoende ge- 
oefend en vooral onvoldoende geëncadreerd. Dit laatste gold niet voor 
de mariniers, maar die zijn dan ook vrij gauw doorgegaan naar Java. 
Deze zijn maar kort op Malakka gebleven, misschien een maand, als 
de heer Ilgcrz het zich goed herinnert. 

Voor de ex-krijgsgevangenen gold nog een ander motief. Over het 
algemeen gold bij de Engelsen de mening - ook wat hun eigen 
mensen betrof -, dat de ex-krijgsgevangenen als geheel voorlopig 
ongeschikt waren oin direct weer dienst te doen. De slechte en on- 
voldoende voeding in de kampen had het physiek van deze mensen 
te veel aangegrepen. Een strenge medische selectie is dan ook alge- 
meen toegepast. 

De heer Ilgeiz wist niet of men hier kan spreken van ,,additionele 
argumenten". Tenslotte kwam die ongeoefendheid van de gezags- 
troepen niet voor verantwoording van de Engelsen, maar van de 
Nederlanders. Dat er tijd nodig was voor de organisatie in tactische 
verbanden van de ex-krijgsgevangenen is begrijpelijk. Naar zijn mening 
is de mariniersbrigade niet onmiddellijk doorgezonden, omdat men 
van het zenden van Nederlandse troepen moeilijkheden verwachtte. 

Luitenant-generaal K.N.I.L. b.d. Ti. Bakker verklaarde begin Octo- 
ber 1945 door de heer van Mook aangezocht te zijn naar Siam te gaan 
om daar enige zaken in verband met de ex-krijgsgevangenen te 
regelen. 

Te Brisbane had men een telegram van admiraal Mountbattcn 
ontvangen, waarin werd medegedeeld, dat de morele toestand van de 
krijgsgevangenen ,,highly critical" was. Er waren 10 à 12 000 Neder- 
landse krijgsgevangenen, die door het feit, dat ze gedurende 2 à 3 
maanden na de capitulatie nog niet weg konden, zó gedemorali- 
seerd waren, dat het nodig werd geacht er een hooggeplaatst officier 
of ambtenaar heen te zenden om voorlichting te geven over de stand 
van zaken en over de plannen van de Regering ten aanzien van de 
hulp aan de krijgsgevangenen. Voordat de heer Bakker naar Bangkok 
ging, heeft hij zich eerst in Australië zoveel mogelijk op de hoogte 
gesteld en daarna is hij naar Batavia gegaan, waar hij allerlei gegevens 
heeft verzameld. Te Bangkok trof de heer Bakker een zeer goede 
organisatie van de krijgsgevangenen aan. Er had zich daar een staf 
gevormd, georganiseerd door overste Mantel van de generale staf 
van het K.N.I.L. 

Er leefde bij de krijgsgevangen militairen in Siam een sterke drang 
om weer ingezet te worden; de geest was zeer goed. Niemand dacht 
anders dan dat hij na de bevrijding uit krijgsgevangenschap weer ZOU 

terugkomen in Indië en weer zou worden ingezet voor medewerking 
aan de opbouw of handhaving van orde en rust. De commandant, 
overste Marzfel, had naast de zorg voor de welfare van die 10 à 
12 000 man een organisatie gevormd om de ex-krijgsgevangenen in 
eenheden beschikbaar te stellen en deze, wanneer het nodig was, naar 
Indië te zenden. Siam was evenals Indië door de Engelsen militair in 
handen genomen. De Engelse commandant, generaal-majoor Evans, 
die hard aan het plan van overste Mantel meewerkte. had zich tot 
taak gesteld de manschappen, die er waren, geleidelijk aan weer ge- 
schikt te maken voor de oorlogvoering. Toen de heer Bakker daar 
kwam, waren er drie bataljons georganiseerd, bewapend, medisch 
onderzccht, uitgerust en van commandanten voorzien. Zij waren kant 
en klaar om ingezet te worden. 

Een week later was de heer Bakker weer te Batavia en kon hij rap- 
porteren, dat er drie bataljons gevechtsklaar waren. Hij heeft een 
schriftelijk rapport over zijn opdracht ingediend bij de Indische Rege- 
ring. Een dag na aankomst heeft de heer Bakker een conferentie 
gehad met de legercommandant en de commandant zeemacht, gene- 
raal van Oyen en admiraal Helfrich, waar hij zijn militaire bevin- 
dingen heeft medegedeeld. Zij waren enthousiast; zij hebben een tele- 
gram opgesteld om de drie bataljons te laten komen. Admiraal 
Helfrich en generaal van Oyen zijn toen naar de Engelse opper- 
bevelhebber, generaal Christison, gegaan om hem dit concept- 
Lelegram aan te bieden. Na ongeveer een uur - de heer Bakker 
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was blijven wachten, want hij was zeer geïnteresseerd - kwamen 
zij terug met de mededeling, dat het telegram door de Engelse op- 
perbevelhebber was goedgekeurd. Het verzoek, de drie bataljons uit 
te zenden, zou naar admiraal Mountbntten worden gezonden. Helaas 
heeft de Indische Regering, de heer van Mook, die eigenlijk alles 
regelde, dit telegram niet laten uitgaan. Het was de gewoonte, dat de 
heer van Mook iedere middag zijn Departementschefs en de comman- 
danten van leger en vloot verzamelde en de stand van zaken besprak. 
De heer van Oyen heeft de heer Bakker later verteld, dat het telegram 
toen is overgelegd en dat er werd beslist, dat het niet verzonden zou 
worden. De heer van Mook vond de heer Bakker blijkbaar te optimis- 
tisch. De gegevens van de heer Bakker waren gebaseerd op hetgeen 
generaal Evans hem had gezegd en ook op het inzicht van verschil- 
lende officieren van de staf te Bangkok. 

Naar het oordeel van de heren Bakker en Mantel waren de man- 
schappen wel geschikt om voor de handhaving van orde en rust te 
worden ingezet. Dat dit niet door is gegaan, betekende ook voor hen 
een grote teleurstelling. Dat de mogelijkheid bestond snel naar Java 
te kunnen gaan, waar zij konden worden ingezet en waar ook hun 
gezinnen waren, was een belangrijk punt, waardoor het moreel van 
de mensen snel was gestegen. 

Of de heer van Mook nog andere argumenten had behalve dat hij 
de heer Bakker te optimistisch vond, kon deze niet zeggen. 

De bovenstaande verklaring van generaal Bakker is aan de heer 
Helfrich voorgelegd, die daarop verklaarde, dat deze verklaring juist 
is. De heer Helfrich wist echter niet, aan wie de heer van Mook 
heeft geadviseerd het telegram niet door te zenden. De heer van 
Oyen heeft de heer I-lelfrich gerapporteerd, dat de heer van Mook 
het telegram niet wilde laten doorzenden. Het advies van de heren 
van Oyen en Helfrich is altijd geweest, dat de troepen zo spoedig 
mogelijk moesten komen. De heer Helfuich voegde hier nog aan toe 
nooit van de heer van Mook te hebben gehoord, althans voor zover hij 
zich dit kan herinneren, dat deze tegen het ontschepen van troepen 
uit Nederland op Java was. Het ging hierbij evenwel om troepen van 
het K.N.I.L. Bij de toelating van troepen op Java speelde dit wel een 
rol. De K.N.1.L.-troepen bestonden uit oude kolonialen, die de ont- 
wikkeling op Java door een andere bril zagen dan de Nederlandse 
militairen, die nooit in Indië waren geweest. Misschien zou het toe- 
laten van deze K.N.1.L.-troepen moeilijkheden met de Engelsen heb- 
ben gegeven, er was met hen althans meer kans op botsingen en wrij- 
vingen. Dit bleek in de praktijk ook zo te zijn. De hecr Helfrich heeft 
zelf ook gemerkt, dat het veel moeilijker was de troepen van het 
K.N.I.L. de toestand in Indië te laten begrijpen dan de militairen, 
die net uit Nederland waren gekomen. 

Naar aanleiding van bovenvermelde verklaring van de heer .Bakker 
dat de neer van Mook het telegram met het verzoek de drie Neder- 
landse bataljons van Siam naar Batavia te laten komen en dat door 
Christison was goedgekeurd, zou hebben tegengehouden, deelde de 
heer van Mook mede, dat hij zich niet kon herinneren, dat iets der- 
gelijks ooit in deze vorm is gebeurd. Het is natuurlijk wel mogelijk, 
dat Christison aanvankelijk heeft gezegd: Ik wil dit telegram wel 
doorzenden, en later heeft gezegd: Dat kan toch niet, en dat daarop 
tenslotte de zaak is gestrand. Er was van de kant van de heer van 
Mook geen bezwaar tegen het halen van troepen naar Java, als die 
troepen beschikbaar waren. 

Tot aan Maart 1946 heeft de twist geduurd, welke ging om het 
punt of de ex-krijgsgevangenen op Java konden komen. De Neder- 
landers zaten daar toen in enkele kleine gebieden bij elkaar. Het 
Engelse standpunt in deze aangelegenheid was, dat het op Batavia 
binnenbrengen van kleine Nederlandse eenheden alleen maar de span- 
ning verhoogde en verder geen oplossing bood. Aan Engelse zijde was 
men dan ook van oordeel, dat de binnenkomst van Nederlandse troe- 
pen moest wachten, totdat grotere stukken grondgebied op Java waren 
bezet. Het Nederlandse standpunt daar tegenover was, dat die troe- 
pen zo snel mogelijk cip Java moesten komen, zodat men aan Neder- 
landse zijde een gedeelte van de verantwoordelijkheid voor de hand- 
having van orde en veiligheid wenste te dragen. De uitkomst van deze 
twist is geweest, dat een groot gedeelte van de krijgsgevangenen naar 
het oosten van de archipel is gegaan, waar zij er toe hebben bijge- 
dragen, dat de Nederlanders reeds in het begin van 1946 de taken 
van de Australiërs aldaar konden overnemen. 

Generaal-majoor b.d. K.N.I.L. P. Mourer is in October 1945 naar 
Batavia gegaan, waar hij de functie van onderhoofd van het Departe- 
ment van Oorlog heeft gekregen. 

Hij wist dat Nederlandse gezagstroepen onderweg waren. Hij hoor- 
de tot zijn grote ontsteltenis, dat zij niet naar Batavia kwamen, maar 
naar Malakka gingen. Volgens de mededeling, die hij kreeg, was dit 
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voornamelijk, omdat de troepen onvoldoende geëncadreerd el1 geoe- 
fend waren. Er zijn toen enig-, officieren heengegaan. De heer Mourer 
neemt aan, dat de troepen inderdaad niet zo goed geoefend waren. 
Niettemin kreeg men de indruk, dat dit niet de enige reden was en dat 
men van Engelse kant, sommigen beweerden ook van de zijde van 
dr. van Mook,  de manschappen niet wilde toelaten, omdat dit poli- 
tiek beter was. De heer Mourer heeft daarover nimmer met de heer 
van Mook gesproken. Hij heeft gehoord, dat op een gegeven ogen- 
blik op de conferentie te Singapore van de zijde van de Engelsen is 
gezegd, dat dit ook het idee'van de heer van Mook was. Het was in 
die dagen eenvoudig reçu in de kleine militaire h i n g  van het Alge- 
meen Hoofdkwartier, dat het zo was gegaan. 

Volgens sommigen werden de Nederlandse bataljons niet toege- 
laten, omdat deze troepen niet voldoende waren geoefend, zo ver- 
klaarde luitenant-kolonel D. C. Buurrnan van Vreeden, destijds ver- 
bindingsofficier bij het hoofdkwartier van admiraal Mountbatten. 
Daar was volgens hem veel voor te zeggen. Dit gold niet voor de 
mariniers. Die zijn niet toegelaten, omdat de Engelsen uit politieke 
overwegingen geen Nederlandse troepen op Java wilden hebben. 

Het was hem niet bekend, dat hierbij nog Nederlandse invloeden 
hebben gewerkt. De heer Buurman van Vreeden heeft daar in het 
hoofdkwartier van Mountbatten nooit iets van gemerkt. 

Er is een periode geweest, dat Nederlandse ofticieren alleen maar 
op Java mochten worden toegelaten in burger. De redenering van 
Mountbatten was, dat de Londense Regering bezwaren had. Zijn order 
hieromtrent was dus gebaseerd op instructies van hogerhand. De 
Engelsen waren bang, dat men hen er van zou kunnen beschuldigen, 
dat zij de Nederlanders hielpen tegen de Indonesiërs. 

Volgens de heer Schilling is het niet toelaten van de Nederlandse 
troepen voor het eerst aan de orde gekomen op de dag na de be- 
spreking van 24 October tussen de heren Dening en Soekauno. Vol- 
gens de mededelingan, gedaan in de vergadering van het Alg-meen 
Hoofdkwartier, hadden de Icdonesiërs geopponeerd tegen aanvaar- 
ding van het Nederlandse gezag, en in dat verband werd er voor 
het eerst melding van gemaakt, dat de Nederlandse troepen niet 
binnen zouden komen. 

Hiermede werden de gezagstroepen en de mariniers bedoeld, die 
beide op  dat ogenblik varende waren, respectievelijk tussen Enge- 
land en Amerika en Nederlandsch-Indië. 

Zij zijn dus in de periode van November niet toegelaten, omdat 
generaal Christison blijkbaar nog steeds hooptz, dat er e-n oplossing 
zou worden gevonden tussen de Luitenant-Gouverneur-Generaal en 
het gerilatigde gedeelte van de Indonesische Regering. De heer 
Schilling meent, dat de Indonesische Regering er eerst op heeft 
aangedronger? om met de beslissingen te wachten tot na het congres 
in Djokja. In afwachting van de resultaten van dat congres is t o ~ i  
gezegd: ,,Dan komen de Nederlandse troepen voorlopig niet binnen, 
want dat zou de stemming bederven". Na het congres te Djokja 
zouden de besprekingen dus weer worden hervat. 

Men vindt de geschiedenis, zoals die de heer Schilling bekend is, 
geheel terug in de rapporten van het Algemeen Hooidkwartier. Hij 
heeft hierover namelijk nooit persoonlijk ern bespreking meegcrnaakt. 
Hij is uitsluitend afgegaan op de mededelingen, die in verkorte vorm 
in de notulen zijn verschenen. Hij weet dus ook niet, hoe de heer 
van Mook hier tegenover stond en welke stappen er door hem zijn 
gedaan of nagelaten mer betrekking tot de toelating van de Neder- 
landse troepen. 

Vice-admiraal Ch. W. Slof was met een troepentransportschip, de 
,,Nieuw-Amsterdam", waarop 600 man van de marine en een paar 
duizend man van de landmacht zaten, naar Indië gegaan. Het schip 
is, naar de heer Slot meende, uit Southampton vertrokken omstreeks 
20 October 1945. Het waren de eerste troepen, die naar Indië zijn 
gegaan voor gezagshandhaving. 

Het waren de eerste lichte infanteriebataljons. De marine had 
de zogenaamde port-parties aan boord, detachementen van de ma- 
rine, die in verschillende havens de marinetaak zo gauw moge- 
lijk zouden overnemen van de Engelsen. Zij zouden in de grote havens, 
zoals Batavia en Soerabaja, Medan, Palembang en Makassar worden 
geplaatst. 

De militairen aan boord mochten niet naar Java. Zij zijn toen 
geland op de Westkust van Malakka, met de order om daar voorlopig 
te blijven. De marinedetachementen zaten bij elkaar. Zo goed en zo 
kwaad als het ging, hebben zij zich daar genesteld, in afwachting van 
wat er ging komen. Ongeveer in Maart 1946 kwamen zij pas op Java 
aan. 

Generaal-majoor M .  R. de Bruyne verklaarde, dat, toen hij met 
de brigade voorbij Ceylon voer, de kapitein van het schip waarop 
hij zat, het bericht kreeg, dat de mariniers in Port Swettenham op de 
Westkust van Malakka moesten debarkeren. 
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D e  heer de Bruyne begreep toen reeds hoe laat het was, want zij 
hadden al gehoord, dat een paar infanterie-bataljons niet o p  Java 
waren toege!aten en naar Malakka waren gestuurd. 

D e  heer de Bruyne wist niet, of het bericht van admiraal Helfrich 
afkomstig was of van een geallieerde instantie. 

I n  Port Swettenham kreeg hij plotseling druk bezoek van Engelse 
officieren en een paar Nederlandse officieren van het K.N.I.L. Dezen 
hadden toen heel veel belangstelling voor zijn organisatie, wapens, 
enz. Het  was de  bedoeling, dat d e  brigade daar zou debarkeren. 
Daar  voelde de heer de Bruyne natuurlijk niets voor. Niet alleen 
omdat hij dat debarkeren daar ongelooflijk vervelend vond, want daar 
was hij niet voor gekomen, maar  ook omdat hij bang was voor 
zijn materiaal. D e  heer de Bruyne had materiaal van onschatbare 
waarde in de schepen. I n  die dagen vooral werd er erg gestolen. 
D e  heer de Bruyne heeft o p  de order van de Engelse generaal om te 
debarkeren gezegd, dat hij dat niet deed, omdat hij onder bevel stond 
van admiraal Helfrich te  Batavia. D e  brigade is toen doorgevaren 
naar Penang, waar zij de Kerstdagen heeft doorgebracht. 

D e  heler de Bruyne heeft van admiraal HeUrich bericht gekregen, 
dat  hij accoord ging met hetgeen hij had gedaan en dat hij moest op- 
stomen naar Priok. D e  heer de Bruyne kwam daar  o p  30 December 
aan. In de haven van Priok kregen zij de order o m  te debarkeren. 
Toen de heer de Bruyne het eerste bataljon in de landingsvaartuigen 
had, kwam het bericht, dat het een vergissing was. Het eerste bataljon 
is toen toch de  wal opgestuurd en het is daar ook gebleven. D e  
andere bataljons moesten aan boord blijven. Nadat de heer de 
Bruyne met admiraal Helfrich had gesproken, is hij met zijn staf 
te Batavia gebleven. 

Het is heel moeilijk te  zeggen, van welke kant die beslissingen 
kwamen. D e  heer de Bruyne heeft de meest wonderbaarlijke ervaring 
gehad. Toen hij een paar dagen te Batavia was, werd hij voor een 
lunch bij generaal Christison uitgenodigd. Generaal Christison ver- 
trouwde de  heer de Bruyne bij die gelegenheid toe, dat deze met de 
gehele brigade binnen enkele dagen naar Soerabajazou kunnen gaan; 
wat voor de heer de Bruyne een prettig bericht was, zo prettig, dat bij 
die zelide middag nog naar admiraal Helfrich is gegaan o m  hen1 dat 
nieuws mede te delen. Maar  deze was helemaal niet zo optimistisch 
over die zeer positieve mededeling, Er  was altijd nog een hogere 
bevelhebber op Malakka of te Singapore. Het was een zeer ingewik- 
kelde zaak. 

D a t  men het argument gebruikte, dat  de brigade niet getraind 
was, is, aldus de heer de Bruyne, schandelijk. 

Het eerste bataljon is aan wal gezet en is onmiddellijk in het 
gevecht gebracht; de  jongens waren uit de aard van de  zaak in 
een volkomen vreemd klimaat en onder vreemde omstandigheden en 
daar moesten zij aan wennen. Voor deze werkelijk magnifieke kerels 
was het een peuieschilletje. D e  training was meer dan voldoende 
voor de taak, waarvoor zij werden gesteld. Daar  komt nog bij, dat  zij 
de oefening in het Camp Le Jeune in North Caroiina hadden ineege- 
maakt in omstandigheden, die veel met de tropische omstandigheden 
overeen kwamen. D e  heer de Bruyne moet zeggen, dat hij niet be- 
grijpt, hoe lord Louis Mountbattcn tot een dergelijk oordeel is kun- 
nen komen; dit is bovendien door de feiten gelogenstraft. 

D e  heer Helfrich wilde de  brigade dirigeren naar Soerabaja, 
omdat hij daar de marinehaven terug wilde hebben. Als men de 
brigade te Batavia aan de  wal had gezet, dan was het ook prachtig 
geweest, al prefereerde de heer de Bruyne in  het bijzonder Oost- 
Java, omdat hij daar al elf jaar had gezeten en hij daar het ter- 
rein door en door kende. 

D e  heer de Bruyne is te Batavia als een schaduw achter admi- 
raal Helfrich aan gebleven, omdat hij ieder moment wachtte o p  
de kans, dat  hij zijn mannen o p  de wal kon halen. D e  admiraal was 
er ook wanhopig onder. D e  mariniersbrigade was in staat geweest 
o m  alleen reeds de helft van Java tot rust te brengen. 

Behalve. het eerste bataljon is de brigade rond de jaarwisseling 
1945,4946 naar Malakka gestuurd. 

Het materiaal is gelost te Singapore. E r  is gestolen, maar gelukkig 
niet zo  erg, want er zijn bewakingstroepen achtergelaten. D e  
troepen zelf zijn doorgezonden van Singapore naar de z.g. Dunlop 
Estate, ergens midden in Malakka. Daar  hebben zij nooit een Engels- 
man gezien. Als de  Engelsen nu toch zo geïnteresseerd warm in de 
geoefendheid, dan  was er toch wel eens iemand komen kijken. Als 
geallieerden hadden zij hulp kunnen verlenen, zoals aan het ba- 
taljon van de  X-brigade. Zij hrbben daar e-n instructeur bijjezet van 
Engelse kant, maar naar de mariniersbrigade hebben zij niet om- 

0 was. gekeken, wat trouwens ook niet nodi, 
Toen de brigade o p  de Dunlop Estate in Malakka zat, is dankbaar 

gebruik gemaakt van het overigens naargeestige verblijf daar o m  
de  geoefendheid in jungle-warfare o p  te voeren. D e  heer de Bruyrle 
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had bovendien het geluk, dat  hij een paar officieren van net 
K.N.I.L., van het oude marechausseekorps, bij de brigade had, 
o.a. kolonel Eerihoorn, gepensionneerd overste van het K.N.I.L., 
oud-Atjeher. Dagelijks rukte hij mee uit o m  de mannen op allerlei 
kleinigheden en finesses te wijzen in d e  jungle-warfare. 

87264 (van Aersser? Beyeren van Voshol) D e  heer F. C. baron van .4er,rreui Beye~,en van Voshol, destijds 
Nederlands gezant in Australië, heeft verklaard, dat hij eens, in 1946, 
met lord L0ui.r Mozlrztbatten aan een maaltijd o p  Government House 
te Canberra heeft aangezeten. N a  afloop heeft de heer van Aerssen 
een tamelijk lang gesprek met hem gehad en Mountbattelz is toen zelf 
vrij gauw over de kwestie van de mariniers begonnen. Hij wist klaar- 
blijke'ijk, dat men aan Nederlandse zijde daarover nogal wat kritiek 
had. Bij die gelegenheid heeft hij de heer i.nn Aerssen gezegd: ,,Heus, 
die mer.sen warm ongeoefend. Het zou onverantwoordelijk zijn ge- 
weest heil in de strijd te werpcn. Zij moesten een grondige training 
doormaken en daar heb ik voor gezorgd. Die training is nu afgelopen 
en nu zijn ze ook aan de strijdkrachten toegevoegd." 

87265 (van Aersseri Beyeretz vali Voshol) E r  is geen kwestie van terugzending van de troepen geweest. D e  
manschappen zijn allen tijdelijk in de kampen o p  Malakka geweest 
o m  daar verder geoefend te worden. Na  die oefentijd zijn zij, voor 
zover de heer vnri Aerssen bekend, ook naar Java gestuurd. Welk 
standpunt de Nederlandsch-Indische Regering daarin heeft inge- 
nomen, kon de heer van Aerssen niet zeggen. 

Van marinezijde is: aldus vice-admiraal b.d. J. J. L. Willinge, uit 
de aard der zaak zeer veel aandrang uitgeoefend om de troepen wel 
toe te laten. D e  Engelse autoriteiten te Batavia waren waarschijn- 
lijk niet bevoegd dit te doen; zij kregen opdracht van A.L.F.S.E.A. 
(Allied Land Forces South East Asia) te Singapore. 

D e  aandrang o m  d e  mariniers toe te  laten, is uitgeoefend door 
de militaire en de civiele autoriteiten. 

D e  Engelsen gingen zelfs zo ver, dat ezn landingsdivisie van de 
,,Trompu niet mocht worden afgelost door ezn landingsdivisie van 
de .,van Galen", omdat dit op de rood-witten de indruk zou 
maken, dat  dit een versterking van de troepen zou zijn. Men had 
uitdrukkelijk beloofd, dat deze niet zouden worden versterkt. 

D e  heer Willinge kan zich niet voorstellen. dat  de gedachte, om 
niet tot een landing over te  gaan o m  de  Indonesiërs niet te prik- 
kelen, ook bij de Nederlanders een rol heeft gespeeld. De situatie 
was dermate onveilig, dat niemand ooit het idee zou hebben gehad 
er geen extra-troepen bij te  halen. 

D e  Nederlanders zijn bij de uitoefening van hun militaire taak zeer 
belemmerd. Er mocht o p  geen enkele manier offensief opgetreden 
worden. Wanneer b.v. een huis werd beschoten van de overkant van 
de straat, dan mocht men wel terugschieten, maar inen mocht niet de 
straat oversteken om degenen, die daar schoten, in te  rekenen. 

Het  was een uitdrukkelijke Engelse order. Men mocht ook niet 
heen- en weerreizen, alles moest blijven zoals het was. O p  de haven 
en o p  de  vliegvelden was Engelse contrôle. Dit was o m  de Neder- 
landse troepen, die daar waren, niet te versterken. 

Generaal-majoor K.N.I.L. b.d. J. H. Uh1 verklaarde, dat  hij na 
terugkomst uit Australië in Indië o p  1 October 1945 chef van de 
generale staf is gewordec. 

Van Nederlandse zijde beschikte men slechts over een zeer klein 
aantal compagnieën, die alle in Batavia en ten Zuiden daarvan werden 
gelegerd. In de  eerste tijd zijn deze compagnieën daar ook opgetreden. 
Deze compagnieën bestonden uit ex-krijgsgevangenen. 

D e  heer Uh1 was belast met de  voorbereiding van de bezetting van 
een klein terrein ten Zuiden van Batavia. Daar  kon toen niet veel 
gebeuren in verband met de zeer geringe troepenmacht. In de voor- 
malige garnizoenen waren geen Nederlandse troepen; er waren wel 
ex-krijgsgevangenen, maar er bestonden toen nog geen middelen van 
vervoer en zeker gem betrouwbare middelen van vervoer, zodat het 
aantrekken van troepen van elders toen niet mogelijk was. Als de 
heer Uh1 zich niet vergiste bevonden zich in de omgeving van Manilla 
vier h vijf duizend ex-krijgsgevangenen, zowel beroeps- als reserve- 
personeel van het Indische leger. Deze mensen wilden niets liever dan 
naar Java komen. De legercommandant hezft dc heer Uh1 opgedragen 
in October 1945 naar Manilla te gaan, om daar hetzelfde te doen 
als generaal Bakker in Siam had gedaan, nl. genoemd militair perso- 
neel o p  d e  hoogte te  stellen van de toestand en van de mogelijkheden 
van hun terugkeer naar Java. 

Die mogelijkheden leken in het begin nogal gunstig, omdat de heer 
Uh1 zelf van generaal Christison en van diens chef van de staf mede- 
deling had gekregen, dat  er enige schepen beschikbaar zouden wor- 
den gesteld voor het overbrengen van ex-krijgsgevangenen naar Java. 
In het begin heeft het plan bestaan hen in Manilla in eenheden in te 
delen, hun een Amerikaanse oefenbewapening te  geven en hen aldus 
te oefenen voor de taak, die voor hen o p  Java was weggelegd. Die 
oefenwapens zijn niet verstrekt, omdat o p  dezelfde dag, dat de heer 
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Uh1 's avonds per vliegtuig te Manilla aankwam, er 's middags een 
telegram uit Amerika was gekomen, met de mededeling, dat onder 
geen voorwaarde wapens, ook geen oefenwapens, mochten worden 
verstrekt aan de Nederlandse ex-krijgsgevangenen. Er was geen moti- 
vering bij. 

De heer Uh1 was op de hoogte gebracht, door generaal van Oyen, 
dat er een groot aantal wapens lag opgeslagen op een basis op Nieuw- 
Guinea, maar ook die wapens konden niet worden aangetrokken, 
omdat alle schepen in de geallieerde scheepvaartpool zaten en er dus 
geen enkel schip ter beschikking van de Indische autoriteiten stond. 
Al hadden de Nederlanders dus het personeel beschikbaar gekregen, 
dan waren er toch nog niet direct wapens voor geweest. Oefenen, zij 
het ook zonder wapens, mocht evenmin te Manilla gebeuren en zo is 
er dus niets van het plan terechtgekomen. 

De Nederlanders zagen in dit verbod van de Amerikaanse Rege- 
ring een vrees voor het herstel van het koloniale stelsel. 

Hier hebben de Amerikanen een min of meer zelfde tactiek als de 
Engelsen gevolgd. De Nederlanders hebben later weinig van de 
Amerikanen gemerkt, hoewel er te Batavia wel een Amerikaanse 
missie was, waarmee zij contact hadden, maar die eigenlijk niets 
deed dan waarnemen en berichten doorgeven naar Washington. 
De Engelse tactiek was anders - trouwens, de hele positie van 
de Engelsen was anders -, omdat zij de beschikking hadden over per 
schip aangevoerde troepen, die in Batavia of Soerabaja werden of 
waren geland ter bezetting van de stad. In het begin werd alleen Bata- 
via bezet en daar was ook de Engelse opperbevelhebber, generaal 
Christison. Langzamerhand kwamen er meer troepen, die naar Sema- 
rang en Soerabaja werden gezonden. 

Onder leiding van admiraal Helfrich, zo vervolgde de heer Uh!, 
hadden er iedere morgen besprekingen op het hoofdkwartier plaats 
met de legercommandant, de heer Uh1 zelf als chef-staf. de chef van 
de zeemacht, de troepencommandant van Batavia, de adjudant- 
generaal, generaal-majoor Mourer en de toenmalige kolonel Spoor, 
hoofd van de Nefis. 

De heer Uh1 durft geen datum meer te noemen, maar er waren op 
zekere dag berichten, dat er zeventien bataljons uit Nederland zou- 
den komen. Van ex-krijgsgevangenen en officieren, die op Malakka 
waren, kwamen er echter berichten binnen over het oprichten van 
kampementen in verschillende plaatsen, o.m. op de Westkust van 
Malakka. En reeds heel gauw kwam het gerucht door, dat die zeven- 
tien bataljons niet naar Java zouden mogen komen - zo werd het 
later ook inderdaad geregeld door de Engelsen -, maar voor onbe- 
paalde tijd op Malakka zouden blijven. 

Voorzover de heer Uh1 weet, heeft de heer Mountbatten dit be- 
slist. Het kan ook rechtstreeks van Londen zijn gekomen, maar daar- 
van is hun geen mededeling gedaan. 

De heer Uh1 heeft er nooit iets van gehoord, dat Nederlandse 
invloeden hierbij een rol hebben gespeeld. Hij heeft wel gehoord, 
dat dr. van Mook is meegegaan met de  mening van de Engelsen. 
Of er van tevoren van Nederlandse zijde, dus van de zijde van 
dr. van Mook, invloed zou zijn uitgeoefend op de mening van 
de Engelsen omtrent dit vraagstuk, kon de heer Uh1 niet verklaren. 

Gedurende de  tijd, dat de heer Uh1 chef van de generale staf is 
G geweest - en dat wil hij met nadruk verklaren -, was er een zeker 

wantrouwen tegen de heer van Mook,  omdat de heer van Mook de 
gewoonte had bijna dagelijks conferenties te houden met generaal 
Christisoïz en daar was nooit iemand van weermachtszijde bij. Nu 
betroffen de onderwerpen, die werden besproken, niet altijd mili- 
taire zaken, maar naderhand is gebleken, dat er wel degelijk militaire 
zaken zijn behandeld, waar de! legercommandant volkomen buiten 
is gehouden. 

De heer van Mook kwam nooit in de! vergaderingen van het hoofd- 
kwartier. De legercommandant belde op of ging naar hem toe om 
aangelegenheden te bespreken en dat was eigenlijk het enige contact, 
dat er bestond. 

De legercommandant en admiraal Helfrich gingen dikwijls samen; 
het kwam ook wel voor, dat admiraal Helfrich er was en dat de 
heeï van Oyen er dan ook heen ging. 

Over het niet toelaten der Nederlandse troepen, zo verklaarde de 
heer van Oyen, zijn einde 1945 met admiraal Moz~ntbatten te Singa- 
pore besprekingen gevoerd. Daarbij was dr. van Mook ook aanwezig. 
,Momritbatten stelde verschillende ondercommandanten in de gelegen- 
heid om de toestand van het ogenblik te belichten. Toen zeide generaal 
Deniprey op een gegeven moment: ,,Ik vind het beter, dat wij geen 
troepen van buiten naar Java brengen, omdat dat ongetwijfeld de 
tegenstand van de Indonesiërs tegen ons en tegen de Nederlanders zou 
doen toenemen, hetgeen ook aanleiding zal geven tot meer bloedver- 
gieten", althans iets in die zin. En tot dr. van Mook zeide generaal 
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Demp~ey:  ,,That always has been your idea, is not it?" D e  heren Hel- 
jiich en van Oyeiz schrokken daar zeer van. Zij hadden dr. van Mook 
moreel verplicht; zij hadden hem het vuur zo na  aan  de  schenen 
gelegd, dat  hij zou trachten van de Engelsen gedaan te krijgen, dat 
de troepen zo spoedig mogelijk van Malakka en andere plaatsen naar 
Java zouden wcrden gezonden. Dat  had hij blijkbaar gelogen, gezien 
het feit, dat Dempsey dat zeide. Toen moest dr. van Mook bekennen, 
dat  hij er vóór was geweest o m  de  bataljons - het waren er 
minstens vijf - van Java weg te  houden. 

Dr .  van Mook had het beloofd en hij had blijkbaar achter hun rug 
tegen Mountbatten en Dempsey gezegd: ,,Het is beter, dat  U die 
bataljons voorlopig dáár laat, waar zij zijn". D e  heer van Oyerz had 
in November reeds zwart o p  wit verklaard: ,,Als U niet al het 
mogelijke in het werk stelt o m  die troepen naar Java te  halen, 
verzoek ik U, telegrafisch, mijn ontslag aan te vragen." D e  heer 
van Oyen heeft daarop geen antwoord gekregen van de  heer van 
Mook. Maar kort daarna heeft deze nog gezegd: ,,Ik zal mijn best 
doen die troepen naar Java te krijgen." Een maand later bleek echter 
uit de mededeling van generaal Dempsey, dat  de  troepen o p  Malakka 
werden gehouden, met instemming van de hem van Mook. D e  heer 
Helfrich is dus ook getuige van dit feit geweest. D e  heer van Oyeìl 
heeft er later nog met de heer Helfrich over gepraat. Zij vonden het, 
om het precies te zeggen, een vuiie streek. 

O p  de  vraag, of de heer van Mook nog moeite heeft gedaan 
om zijn houding te expliceren, antwoordde de  heer van Oyen, dat  
hij kort daarna door de heer van Mook uit d e  dienst is gezet. O p  
admiraal Helfrich had de heer van Mook geen vat. Hij voelde 
natuurlijk, dat  hij een zeer slecht figuur had geslagen. O p  d e  eerste 
ontslagaanvrage van de heer van Oyeiz was de heer van Mook niet 
ingegaan. Kort  daarna, in December 1945, is hij naar Londen 
gegaan en toen heeft hij de heer van Oyen een telegram gestuurd, 
met de mededeling, dat men te Londen vond, dat  de  heer van 
Oyen niet met de Engelsen kon opschieten. N u  kon niemand met 
generaal Christison opschieten, dus d e  heer van Oven kon dit nog 
een soort van compliment vinden, maar de heer van Mook zocht een 
argument o m  hem kwijt te raken. Generaal Christison begreep de 
situatie niet goed. Hij begreep niet, dat, terwijl hij generaal Schilling 
met zijn troepen onder zich had, dit  ten aanzien van d e  heer van 
Oyen niet het geval was; de  heer van Oyen stond onder dr.  van 
Mook. O p  een gegeven ogenblik is er een schietpartij geweest. 
Generaal Christison zei, dat het de schuld van de heer van Oyen 
was, terwijl deze er niets mee te maken had, want hij was niet belast 
met het handhaven van orde en rust te Batavia; dat was het werk 
van de heer Schilling; dus de beer Christison zelf of de heer Schil- 
ling was verantwoordelijk. D e  heer van Oyen heeft dit aan generaal 
Christison uitgelegd. D e  heer van Mook is er ook tussengekomen. 
Toen heeft de heer Christison zijn verontschuldiging aangeboden. 
Maar die vermeende grief tegenover de heer van Oycn, die vol- 
komen herroepen was, heeft dr. van Mook later gebruikt o m  hem te 
seinen, dat  hij niet goed met de Engelsen kon opschieten. 

Men wilde aan Engelse kant de mariniers niet te Batavia hebben. 
Deze zijn naar Malakka teruggegaan. 

Daar  zaten de heer van Mook en de Engelsen achter. Zij kwamen 
met allerlei argumenten: er was niet voldoende scheepsruimte, de 
mensen waren niet voldoende geoefend, enz. Dat  was niet de opvatting 
van de heer van Oyen. Zij waren zeer goed geoefend, althans voor de  
strijd tegen de Indonesische rebellen, die helemaal niet geoefend waren. 
Als men daar mei-sen had, die zes maanden waren geoefend, kon men 
alles met hen doen. 

Op de vraag, hoe generaal Christison aan de wetenschap kwam, dat 
zij niet voldoende geoefend waren, antwoordde de heer van Oyen, 
dat de heer van Mook hem dit natuurlijk gezegd had. 

Op 22 November 1945, zo  heeft admiraal Helfrich voor de com- 
missic verklaard, kwam generaal Deinp~ey te Batavia aan. D e  heer 
Helfrich wist dat  niet; hij had ook niets van de Luitenant-Gouver- 
neur-Generaal hierover gehoord. Het bleek de heer Helfrich later, 
nl. o p  een avondconferentie in  het paleis van de Gouverneur-Gene- 
raal op 23 November, dat deze er wel van geweten had. 

D e  heer van Mook bleek de generaal reeds gesproken te hebben 
en de heer Helfrich kreeg de indruk, dat de conferentie uitsluitend 
was ontworpen o m  hem te overtuigen. dat de Nederlandse troepen 
eerst op Malakka geoefend moesten worden. Op die zelfde dag was 
het tweede contingent Nederlandse troepen van de ,,NieuwAmster- 
dam" te Penang gedebarkeerd, ook al zonder voorkennis van de heer 
Helfiich. D e  Nederlanders werden niet eens over de scheepsbe- 
wegingen onder Nederlandse vlag op de hoogte gehoudeg. Het viel 
de herr Helfrich op, dat de Luitenant-Gouverneur-Generanl hem geen 
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?teun verleende in zijn pogingen om de troepen uit Malakka te 
krijgen. 

@e heer Helfrich begreep dat toen niet, maar het werd hem dui- 
delijk op de conferentie te Singapore op 6 December, toen generaal 
Demp~ey  in zijn vraag doelde op de instemming van de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal thans geen Nederlandse troepen toe te laten. 

De heer Helfrich heeft op 6 December herhaald, wat hij generaal 
Dempsey op 23 November had gezegd, nl. dat de Nederlanders man- 
power nodig hadden en geen leger in West-Europese trant. De 
Britse generaals zeiden het daarmee niet eens te zijn. Generaal 
Chri~tison achtte 6 divisies nodig om op Java en Sumatra de orde 
te kunnen herstellen. De heer Helfrich heeft daar ook voorgesteld 
de Indonesische leiders een ultimatum te stellen, maar ook dit is niet 
doorgegaan. Daarbij heeft hij ook van de Luitenant-Gouverneur- 
Generaal geen steun gekregen, want deze was toen reeds zeer ge- 
porteerd voor besprekingen. 

De verklaring van de heer van Oyen, aldus de heer Helfrich, is 
woordelijk juist. De heer Helfrich is inderdaad geschrokken en hij 
heeft tot de heer van Mook in het Hollands gezegd - overigens werd 
er Engels gesproken - ,,Dat is toch niet waar?" en dat heeft gene- 
raal van Oyen, die aan de andere kant van dr. van Mook zat, 
gehoord. 

Na afloop van de conferentie is de vraag herhaald en de heer 
van Mook heeft er geen antwoord op gegeven. 

De heer Helfrich heeft herhaaldelijk aan de heer van Mook ge- 
zegd, dat de troepen zo gauw mogelijk binnen moesten komen; 
tot 6 December had hij de indruk, dat deze het er mee eens was. 

De heer Helfrich heeft op eigen initiatief - dadelijk nadat hem 
bekend werd, dat de troepen geheel buiten hem om op Malakka waren 
ontscheept - daartegen geprotesteerd. 

De heer van Mook heeft de heer Helfrich nooit gezegd, dat hij 
het in verband met de onderhandelingen ongewenst achtte, dat de 
troepen binnenkwamen. Hij heeft hem altijd laten vermoeden of 
hem gezegd, dat dit behoorde bij de Britse politiek. 

Mountbatten heeft de heer Helfrich gezegd, dat de aankomst van 
de troepen ongunstig zou werken op het verloop van de onderhande- 
lingen. De Britten waren verantwoordelijk en de Britse politiek achtte 
op dat ogenblik de binnenkomst van de Nederlandse troepen niet juist. 

Met de mening van generaal Dernpsey, dat de gezagstroepen op 
Malakka waren ontscheept, omdat dit nodig was voor een tropen- 
training, was de Nederlandse militaire bevelhebber het niet eens. 

Deze acclimatisatie en tropentraining had net zo goed, zo niet beter, 
onder Nederlandse ervaren troepenleiding op Java plaats kunnen vin- 
den. Hier is sprake geweest van opzet en een te werk gaan tegen de 
adviezen van de Nederlandse militaire bevelhebber in, om dadelijk 
en zoveel mogelijk Nederlandse en Nederlandsch-Indische troepen 
naar Java te brengen. 

Er waren nog krijgsgevangenen van het Indische leger en het zou 
heel mooi zijn geweest, indien de troepen uit Nederland de garni- 
zoensdiensten hadden kunnen overnemen, zodat het K.N.I.L., dat 
wel direct voor de jungle getraind was, te velde had kunnen wordzn 
gebruikt. 

Dat is ook altijd het idee van de heer Helfrich geweest. Hij heeft 
dit indertijd ook teqen generaal Christi~o? gezegd. 

De heer Helfrich wees er op, dat er bij het niet toelaten van de 
Nederlandse troepen drie episoden onderscheiden moeten worden. 
Wel staan deze drie episoden met elkaar in verband. Deze episoden 
zijn: 

1. de ontscheping der eerste Nederlandse troepen, afkomstig uit 
Nederland, op Malakka in November 1945; 

2. de conferentie te Singapore op 6 December 1945, waaruit 
de heer Helfrich concludeerde, dat de heer van Mook de troepen 
niet op Java wilde hebben; 

3. de ontscheping der mariniers op Malakka, met uit~ondering 
van 1 bataljon, dat te Batavia debarkeerde, doch pas in December 
1945. 

Wat het eerste punt betreft, merkte de heer Helfrich op, dat hij 
in de tweede helft van October 1945 vernam, dat de eerste Neder- 
landse troepen uit Nederland waren verscheept. Met het Britse bevel 
werden afspraken gemaakt hoe en waar de Nederlandse troepen 
zouden worden ondergebracht. Er was toen nog geen sprake van 
een verbod tot toelating. Wel waren de Nederlandse militaire leiders 
op hun qui vive, omdat zij reeds lang last hadden van het getreuzel 
om de ex-krijgsgevangenen van het K.N.I.L. en de marine naar 
Indië te doen overkomen. 

Zonder dat aan de heer Helfrich advies werd gevraaed en zonder 
dat hem iets van de gewijzigde plannen was medegedeeld, vernam 
hij op 16 November, dat de ,,Alcantarav met 3500 man aan boord 
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naar Port Swettenham op de Westkust van Malakka was gezonden. 
Behoudens deze troepen werden binnen korte tijd plus minus zes- 
duizend man gezagstroepen uit Nederland verwacht. 

Nadat de heer Helfrich van deze eerste ontscheping op Malakka 
had gehoord, heeft hij daartegen bij de heren van Mook, Christison 
en Mozlntbatten geprotesteerd. De heer Helfrich moest aannemen, 
dat het een Britse beslissing was, al dan niet na overleg met de 
Nederlandse Regering of met de luitenant-gouverneur-generaal. 

In dit verband wees hij op hetgeen Minister Logenzann in de 
vergadering van 21 December van 1945 van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal heeft gezegd: 

,,Onze troepen zullen volledig worden ingezet en de motieven 
waarom dat tot dusverre nog niet is geschied, zijn van zuiver 
zakelijken en militairen aard. Zij komen, naar de Kamer be- 
kend is, in het Oosten ter beschikking van den Supreme Allied 
Commander en het is deze, die beslist en de verantwoordelijk- 
heid draagt waar, wanneer en waartoe zij zullen worden ge- 
bruikt, uiteraard gehoord het advies van onze militaire bevel- 
hebbers en de beleidsoverwegingen der Nederlandsch-Indische 
Regeering. Welnu, het geallieerd opperbevel is van meening 
geweest, dat zoowel de uitgezonden bataljons der Koninklijke 
Landmacht als de uit de gewezen krijgsgevangenen gevormde 
eenheden van het K.N.I.L. niet dadelijk in eerste linie bruik- 
baar waren voor de zware taak, die momenteel op de Britsch- 
(Indische troepen op Java rust en die zij zoo bewonderenswaardig 
vervullen. Al onze troepen missen nog de samenvatting in hoo- 
gere verbanden met de noodige neven-wapens. De gewezen 
krijgsgevangenen zijn voor zware aanhoudende actie nog niet 
aanstonds geschikt. De Koninklijke Landmacht behoeft naast 
aanvulling harer uitrusting nog een periode van acclimatisatie 
en training onder tropenconditie. Om deze redenen is de ver- 
antwoordelijke leiding van meening geweest, dat hun onmid- 
dellijke landing en inzet op Java haar taak niet zou hebben 
verlicht.". 

Naar aanleiding hiervan verklaarde de heer Helfrich uitdrukkelijk, 
dat zijn advies niet is gevraagd. Het debarkement op Malakka was 
voor hem een onaangename verrassing; de K.L.-troepen behoefden 
geenszins als een modern leger geformeerd te zijn of als zodanig 
gebruikt te worden; het ging om gewapende mankracht; de K.N.1.L.- 
troepen zouden zeker goed hebben voldaan en tenslotte zou het 
geenszins een zware taak zijn geweest orde en rust te herstellen. 

Toen de heer Helfrich later in Nederland kwam, heeft hij gene- 
raal Kruls gevraagd, of deze een advies had gegeven als hier bedoeld, 
maar deze antwoordde, dat hij juist van mening was, dat de troepen 
zo spoedig mogelijk op Java moesten worden ontscheept. Naar het 
oordeel van de heer Helfrich is deze uitlating van Minister Loge- 
mann dan ook onjuist. De Nederlandse militaire bevelhebbers hebben 
van het begin af aan geadviseerd zo snel mogelijk zo veel mogelijk 
Nederlandse en Nederlandsch-Indische troepen op Java te brengen. 

De verklaring van de heer van Oyen, zoals hierboven gesteld, doelt 
niet op de eerste periode, nl. het eerste debarkement van de Neder- 
landse troepen op Malakka. Zij slaat alleen op de op 22, 23 of 
24 November tussen de heer van Mook en generaal Dempsey ge- 
voerde besprekingen. 

Op de opmerking, dat de heer van Mook toch aan de Neder- 
landse Regering heeft gevraagd om 75 000 man troepen naar Indië 
te sturen en dat het toch niet aannemelijk is, dat hij dan de troepen 
niet op Java zou toelaten, verklaarde de heer Helfrich, dat zo de 
zaak zeker niet ligt. De heer van Mook was er in het begin ook 
wel degelijk voor zoveel mogelijk troepen op Java toe te laten. 
Dit was in October, maar toen waren er geen troepen. Toen was 
het standpunt van de Nederlandse Regering, dat er niet mocht wor- 
den onderhandeld. De heer Helfrich gelooft, dat de heer van Mook 
van mening is veranderd, doordat hij met de Engelse opvatting 
accoord ging, dat het debarkement van troepen op Java de onder- 
handelingen zou schaden. Deze onderhandelingen hebben op 17 
November plaats gevonden. Het is heel goed mogelijk, dat tussen 
12 November en 6 December de heer van Mook tot de conclusie 
is gekomen, dat ontscheping van troepen op Java op dat ogenblik 

r de onderhandelingen ongunstig zou beïnvloeden. 
Over het derde punt merkte heer Helfrich het volgende op. 
Aanvankelijk was het de bedoeling, dat de mariniersbrigade ook 

te Batavia zou worden ontscheept. Op de conferentie van 23 Novem- 
ber werd de heer Helfrich echter gealarmeerd door het idee van 
generaal Dernpsey Soerabaja geheel te evacueren. Hij heeft daartegen 
dadelijk geprotesteerd. Later kwam het weer ter sprake, op 6 Decem- 
ber te Singapore. De heer Helfrich heeft toen voorgesteld de marine- 
basis niet te evacueren en de Britse troepen daar te laten, totdat zij 
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door Nederlanders konden worden afgelost. Toen dat voorstel was 
aangenomen, kreeg de heer Hetfrich de gedachte de gehele mariniers- 
brigade te Soerabaja te ontschepen en hij deelde dit bij terugkomst 
te Batavia aan generaal Christison mede. Deze voelde er voor en de 
heer Helfrich zag hierin mede een kans een eventueel debarquement 
op Malakka te ontgaan. Ook Minister Scherrnerhorn had de heer 
Helfrich geseind, dat dit moest worden voorkomen. Hieruit maakte 
hij op, dat de Nederlandse Regering, wat de mariniers betreft, op zijn 
hand was en dat zij tegen een eventueel debarquement op Malakka 
krachtig zou protesteren. Later is het geheel misgelopen. Ofschoon 
op 12 December nog het plan bestond, dat de mariniers te Soerabaja 
zouden worden gedebarqueerd, bleek op 20 December, dat de ,,Noor- 
dam" met de eerste mariniers voor Port Swettenham lag, terwijl de 
heer Relfrich op 28 December een gerucht vernam, dat de ,.Noor- 
dam" naar Priok zou opstomen instede van naar Soerabaja. Generaal 
Christison kon hem daarover geen opheldering geven. maar inderdaad 
kwam het schip op 30 December in de baai van Batavia en om eecn 
tijd te verliezen - hij was blij, dat hij ze op Java had - gaf de heer 
Helfrich order om te debarqueren Wie verantwoordelijk is geweest 
voor de wijziging der bestemming, Batavia in plaats van Yoerabaja, 
is de heer Helfrich niet bekend. Maar reeds op 31 December deelde 
generaal Chri~rti~on hem mede, dat de Britse commandant te Soera- 
baja de complete niariniersbrigade wenste of niets. Toen gaf generaal 
Christ:.~on te kennen, dat hij ze ook niet te Batavia wilde hebbea en 
dat het dan beter was alles naar Malakka terus te zenden tot zij wel 
naar Soerabaja kon gaan. Hij wilde zelfs het reeds gedebarkeerde 

en en bataljon weer inscheuen. De heer Helfrich verzette zich hiert-g 
het is daa ook niet gebeurd. 

T.a.v. het politieke argument van de Engelsen, tegen het toelaten 
van Nederlandse troepen op Java. inhoudende dat zij niet betrokken 
wilden worden in een conflict tussen Nederland en Indonesië, merk- 
te de heer Helfrich op, dat men door het zo te stellen, de republiek 
Tndonesië als het ware reeds op één lijn stelt met Nederland. Wan- 
neer men spreekt van een conflict tussen twee partijen, dan stelt 
men die twee partijen op gelijk niveau. Zo lag de zaak naar de 
mening van de heer Helfrich echter niet. Tenslotte was Neder- 
landsch-Indië, als deel van het Koninkrijk, door Japan onvoorwaar- 
delijk overgegeven aan de oude meester en diens gezag moest eerst 
wordrn hersteld. Het was onjuist om het voor te stellen als een con- 
flict. Dit is ook geschied in de rede van generaal Chrirtison bij zijn 
komst op Java. Deze rede heeft veel kwaad bloed gezet. 

Wat het argument betreft, dat de Nederlandse troepen niet vol- 
doende militair geschoold zouden zijn, merkte de heer Helfuich op, 
dat hij herhaaldelijk Mountbntten en de Engelse generaals, waar- 
onder Dernusey, gezegd heeft. dat er geen troepen nodig waren 
7oais zii die op een west-europees oorlogstoneel hadden gebruikt. 
Wij hadden eenvoudig gewapende manpower nodig. De officieren 
van het Indische leger met hun jarenlange ervaring in de strijd in de 
tropen tegen de - wat men vroeger noemde - inlandse vijand, 
hadden deze mensen in een paar weken afdoende voor hun taak 
kunnen opleiden. De heer Helfrich had met generaal Chrirtison af- 
gesproken, dat de troepen, die uit Holland kwamen, onmiddelliik 
op Java ontscheept zouden worden. De legering was klaar en de 
opleiding zou onmiddellijk ter hand worden genomen. Dat die troe- 
pen in Penang en later in Malakka voor een tropentraining werden 
ontscheept, was voor de heer Helfrich een volkomen verrassing. 

M.b.t. het derde argument van de Engelsen tegen toelating van 
Nederlandse troepen op Java, nl. de te geringe discipline van ver- 
schillende eenheden van het K.N.I.L., merkte de heer Helfrich op, 
dat hem wel bekend was, dat de Ambonezen zeer fel waren. Maar 
dat waren ze altijd. Dat waren zelfs de hoogste blanken ook. Men 
was geprikkeld, omdat men de houding van de Engelsen zag als 
tegenwerking en niet als bereidheid om orde en rust en het Neder- 
landse gezag te herstellen. Terwijl er b.v. Nederlandse compagnieën 
aanwezig waren, moest het patrouilleren in Batavia uitsluitend ge- 
beuren door Engelsen. De Nederlandse soldaat kwam er niet aan te 
pas. Zodra de K.N.1.L.-mensen echter hadden bemerkt. dat zij wer- 
kelijk mochten optreden. en zij daardoor hun geprikkelde stemming 
kwijt raakten. was de discipline wel voldoende om met hen te kun- 
nen werken. 

De heer van Mook heeft verklaard, dat hij telkens op  landing van 
de h'ederlandse troepen op Java heeft aangedrongen, maar dat hij 
altijd is gestuit op een haast principieel verzet van de kant van 
Mounthutten. In December 1945 echter hadden de Nederlanders een 
betrekkelijk klein aantal troepen en de heer van Mook heeft er daar- 
om toen de voorkeur aan gegeven niet te trachten de troepen op  Java 
met een of twee bataljons te versterken, maar te proberen, dat althans 
alle eilanden buiten Java en Sumatra onder Nederlands beheer ZOU- 

den komen. Hij heeft toen aangedrongen op  het bezetten van Bali, 
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Banka en Billiton en dergelijke territoria, waar de Nederlanders wel 
direct de zaak in eigen handen konden krijgen; het betrekkelijk kleine 
aantal troepen op Java zou hen tenslotte toch niet van het Engelse 
oppercommando hebben afgeholpen. 

In Maart 1946, toen de eerste troepen uit Nederland in enigszins 
groten getale op Java zouden landen, zijn er moeilijkheden geweest 
tussen de opperbevelhebber generaal sir Montagu Stopford, de opvol- 
ger van generaal Christison en sir Achibald Clcrrk Kcrr, die toen 
in Batavia was als bijzonder gezant van de Engelse Regering ener- 
zijds en de heer van Mook anderzijds; ook toen weer wilden deze 
heren uitste!. 

De reden, die werd aangevoerd door generaal Stopj'ord en Clark 
Kerr om de troepen, die al inge~cheept waren op Malakka niet op 
Priok te laten landen, was, dat de Nederlanders op dat moment net op 
een vrij belangrijk punt van de bespreking met de republiek waren. 
Zij zeiden: als gij nu tegelijk troepen landt, loopt dit allemaal weer 
in de war. De  heer van Mook heeft toen gezegd, dat hij niet ge- 
loofde aan die gevolgen. Bovendien kon de Regering de troepen niet 
langer op Malakka houden, want op dat ogenblik was het daar 
zo vreemd, dat geen Regering dit meer verantwoorden kon. 

Tenslotte speelde zich natuurlijk vrij veel af tussen generaal Christi- 
son en de heer van Mook persoonlijk. Hij is daarbij herhaaldelijk ge- 
stuit op verzet van de Engelsen tegen bepaalde maatregelen, die de 
Nederlanders nodig achtten, een verzet, waar tenslotte Mountbatten 
altiid het laatste woord in had. Er is toen vrii veel gepraat en vrij 
veei drang uitgeoefend door admiraal Helfrich en generáal van 0yer; 
om generaal Christison kwijt te raken als opperbevelhebber. 

De heer van Mook is er tenslotte zelf oorzaak van geweest, dat 
generaal Christison is overgeplaatst. 

De protesten van admiraal Helfrich bij de heer van Mook over 
het feit, dat de troepen niet op Java kwamen, waren niet nodig. De 
admiraal had vermoedelijk het idee, dat de heer van Mook zich er niet 
veel van aantrok. Als men daar als hoogste autoriteit zit, kan men 
eenvoudig niet links en rechts gaan praten, wanneer men nog iets 
wil bereiken. 

Voordat de weigering de troepen op Java te landen een feit was, 
heeft de heer van Mook er enige malen op aangedrongen, maar onder 
vier ogen bij generaal Christison. 

De heer van Mook is daarna niet van opinie veranderd, maar hij 
heeft gezien, dat de Engelsen er niet in toesterndcn. 

Admiraal Helfrich en generaal van Oyerz stonden in die tijd onder 
het opperbevel van generaal Christi~on, die ook met hen over deze 
aangelegenheden zal hebben gesproken. De heer vnn Mook heeft in 
die tijd nimmer samen met de heren Helfricl~ en van Oyen generaal 
Christison op dit punt benaderd, onidat een dergelijk optreden 
minder resultaten zou hebben gehad dan wanneer de heer van Mook 
alleen met de Engelse generaal over deze aangelegenheden sprak. 

De verklaring van de heer Helfrich, dat de acclimatisatie en tropen- 
training net zo goed, zo niet beter, door onze ervaren eigen troeprn- 
leiding op Java plaats had kunnen hebben, en dat hier sprake is 
geweest van opzet, tegen de adviezen van de Nederlandse militaire 
bevelhebbers in, ja zelfs aanvankelijk zonder hun adviezen in te win- 
nen, kan de heer van Mook niet helemaal beoordeIrn. Hij weet 
echter, dat in de periode van October-Januari 1946 er op Java 
zeer weinig ruimte was. Men had dan in ieder geval het nadeel ge- 
had van nog grotere opstopping op een toch al overbevolkt terrein. 
De heer van Mook wil helemaal niet ontkennen, dat er ern mogelijk- 
heid voor die troepen was op Java te acclimatiseren en deze daar 
beter uit te rusten. Maar gelukkig zijn zij niet op Malakka blijven zit- 
ten zonder iets, want zij hebben daar een training gehaá. 

Naar aanleiding van de verklaring van de heer Helfrich over de 
conferentie in het paleis van de Gouverneur-Generaal op 23 Novem- 
ber na aankomst van generaal Dempsey te Batavia luidende: 

,,Het bleek mii daar. dat de heer varz Mook de generaal reeds 
gesproken had en ik kreeg de indruk, dat de paieisconferentie 
uitsluitend was ontwormen om mii te overtuigen. dat de troeDen 
eerst op Malakka moesten worden geoefend', 

deelde de heer van Mook mede, dat deze indruk van de heer Helfrich 
onjuist is. Het is mogelijk, dat de zaak van tevoren was besproken 
met Dempsey en Qat dezelfde argumenten nog eens door hem zijn 
gebruikt op die vergadering of dat de heer van Mook tegen Dernpsey 
heeft gezegd: Herhaal dit, want wij moeten dit gesprek voortzetten 
met onze militaire mensen. 

De verklaring van de heer Helfrich: 

,,Op diezelfde 23ste November was het tweede contingent Neder- 
landse troepen van de ,,Nieuw Amsterdam" te Penang gedebarkeerd, 
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ook al zonder mij iets te vragen of mede te delen. Wij werden niet 
eens van de scheepsbewegingen onder Nederlandse vlag op de hoogte 
gehouden", 
noemt de beer van Mook juist. Hij heeft zelf ook 'nooit iets van die 
scheepsbewegingen gehoord. 

Bij een normale samenwerking van geallieerden was het redelijk 
geweest, dat èn de admiraal èn de generaal in dit soort zaken werden 
betrokken. Zij werden daar absoluut buiteri gehouden. 

Naar aanleiding van de verklaring van de heer van Oyen dat de 
heer van Mook het eens zou zijn geweeqt met generaal Deinpsey op 
de conferentie te Singapore in December 1945, nl. dat het beter was 
geen troepen van buiten naar Java te brengen en dat de heer van 
Oyen naar aanleiding hiervan zijn ontslag zou hebben willen aan- 
vragen, deelde de heer van Mook mede, dat hij zich op een gegeven 
moment bij de situatie neergelegd heeft. Hij kon niet voortdurend 
ruzie blijven maken over hetzelfde feit. Het is best mogelijk, dat hij 
op dat moment, omdat men andere dingen van de Engelsen gedaan 
moest krijgen, waartoe zij slechts zeer schoorvoetend overgingen, ge- 
zegd heeft: dat is een afgedane zaak. Dat de heer van Mook zich 
echter op het standpunt zou hebben gesteld, dat hij die troepen liever 
niet op Java had, net als de Engelsen, is bepaald onjuist. Hij herinnert 
zich ook niet, dat de generaal hem een brief geschreven heeft, 
om zijn ontslag te vragen. Het was voor de militairen nog veel 
moeilijker dan voor de burgers om dergelijke dingen als onver- 
mijdelijk te aanvaarden. Men verkeerde in een situatie, waarbij men 
afhing van de Engelse opperbevelhebber. Onze militairen waren 
eigenlijk niet geïntegreerd in het commando. Zij waren verbonden aan 
het hoofdkwartier, maar niet in het hoofdkwartier, gedeeltelijk ook 
vanwege moeilijkheden van rang. Admiraal Helfrich was hoger in 
rang dan generaal Christison en ook dat was niet zo'n eenvoudige 
kwestie. Later, toen generaal Spoor is benoemd, is dat allemaal veel 
gemakkelijker geworden. 

Er waren in die tijd steeds moeilijkheden tussen de Nederlandse 
en Engelse autoriteiten. De enige weg, welke de heer van Mook zag 
om iets te bereiken was die om zelf te zien gedaan te krijgen wat hei 
meest wenselijke was. Naar buiten mocht van die moeilijkheden niets 
blijken. Wanneer hij dit niet zo had gedaan, dan was het naar de 
mening van de heer van Mook niet mogelijk geweest, om uitbreiding 
van de Engelse bezetting te verkrijgen en om in December te be- 
reiken dat generaal Christison verdween. 

De heer van Mook heeft bepaald niet tegen de heer van der Plus 
gezegd, aldus deze laatste, dat hij in de maanden November en De- 
cember 1945 eigenlijk liever niet zou zien, dat de Nederlandse troe- 
pen, die onderweg waren, te Batavia zouden landen. 

De heer van der Plas gelooft, dat de heer van Mook de komst van 
Nederlandse troepen, die hem tenslotte ook een zekere ruggesteun 
gegeven zouden hebben, van ganser harte zou hebben toegejuicht. 

De heer van der Plas meent, dat de Engelsen twee overwegingen 
hebben gehad die er toe hebben geleid, dat onze militairen niet in 
Indonesië mochten landen. De eerste was de ervaring, die zij hebben 
opgedaan met de K.N.1.L.-troepen, die in Batavia werkelijk niet op 
hun plaats waren. Er gebeurden inderdaad wiIde en onbeheerste 
dingen. 

Een andere reden was. dat zij een gunstige atmosfeer wilden schep- 
pen voor de onderhandelingen. Aangezien zij geen partij waren en er 
geen belang bij hadden, dat een van de partijen zich versterkte, in- 
tegendeel, want dat zou de bestaande afhankelijkheid van beide par- 
tijen van hen verzwakt hebben, hebben zij - zo meent de heer van 
der Plas te mogen concluderen - het ongewenst gevonden om de 
onderhandelingssfeer te storen door grote aantallen Nederlandse 
troepen op Java toe te laten. 

Hoe het zij, de heer van der Plas weet wel zeker, dat men van 
Nederlandse zijde heeft getracht om zo spoedig mogelijk Neder- 
landse troepen te krijgen. De heer van der Plas is niet rechtstreeks 
bij die besprekingen betrokken geweest, maar hij heeft natuurlijk wel 
gehoord, wat men in de kringen van de Regering hierover zeide. 

Over de kwestie van de weigering tot toelating van de troepen in 
Indonesië door de Engelsen, heeft de toenmalige chef van de gene- 
rale staf, mr. H. J. Kruls, geen besprekingen meegemaakt. Dit heeft 
zich afgespeeld tussen admiraal Helfrich en de Britse militaire leiding. 

Men heeft de heer Kruls er helemaal niet in gekend. Hij heeft al- 
leen vernomen, dat de troepen, uitgezonden met bestemming Indië, 
onderweg opgehouden zijn en naar Malakka zijn gestuurd. 

De commissie laat thans, alvorens nog enige op deze zaak betrek- 
king hebbende getuigenverklaringen weer te geven, de tekst van 
enige voor de beoordeling van deze aangelegenheid van belang zgnde 
telegrammen volgen. De tekst van deze telegrammen luidt: 
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,,Rut 27 uw weinig gunstig oordeel over beleid Engelschen met 
zorg vernomen punt 

Kabinet neemt nochtans aan dat hun uiteindelijke bedoeling 1s 
Java daadwerkelijk geheel beheerschen met twee divisies wier lan- 
ding voltooid ongeveer begin December punt Kabinet eveneens 
overtuigd bonafide medewerking Britsche Regeering tot herstel 
ons gezag punt Hoezeer wij Amerikanen op de hoogte houden 
toch meenen wij dat ieder beroep op hen vruchteloos zoo niet 
gevaarlijk zie o.a. mijn sein van heden punt Wij blijven op samen- 
werking met Engelschen aangewezen weshalve u dringend aan- 
bevelen hun beleid door nauwe vertrouwelijke samenwerking 
zooveel mogelijk beinvloeden punt Werd bericht situatie in gou- 
verneurshuis Semarang bevestigd vraagteeken Zoo ja zulke punten 
onverwijld opnemen met Christison kommapunt bij dissatisfactie 
wij gerechtigd op diplomatiek niveau protesteeren punt Wij zijn 
overtuigd dat Britsche Regeering zulk optreden afkeurt punt 
Welk station uitzond rede Soekarno van 24 dezer vraagteeken 
Wij zoeken gelegenheid vertrouwde personen bv Van Asbeck 
tusschen U en mij heen en weer te zenden voor versterking 
background van onze gedachtenwisseling 

Over geoefendheid discipline Nederlandsche troepen wordt zeer 
gunstig geoordeeld punt Wij meenen bespeuren neiging om onze 
bataljons na herhaal na Alcantaragroep om verplegingsredenen 
voorshands buiten Java houden punt Wil dit voorzichtig onder- 
zoeken casuquo krachtig tegen pleiten einde.". . 

Op 27 October 1945 seinde dr. van Mook tenig: 
,,Bij beoordeeling van de houding der Engelschen moet over- 

wogen worden dat zij bij de beste bedoelingen toch zooveel moge- 
lijk willen vermijden om gewelddadig in te grijpen. Ook nu nog 
wordt hun gedrag geleid door overmatige angst dat Indonesiërs 
geprikkeld zullen worden. Dit heeft o.a. tot resultaat belemmering 
van onze organisatie (nog steeds werd op Java N.I.C.A. niet 
officieel ingeschakeld en op voorstel om daarbij een andere 
methode toe te passen nog steeds niet beslist) en uitstel landing 
van onze troepen. Het overleg met nationalistische leiders is ge- 
eindigd Het voornemen om die troepen buiten Java - dit betee- 
kent noodzakelijkerwijze buiten Ned- Indië - te verzamelen is 
gegrond op deze overweging en ook op twijfel, aan voldoende ge- 
oefendheid en paraatheid van de troepen. 

Hiertegen heb ik mij krachtig verzet en ik heb voorloooig ge- 
daan gekregen dat landing Batavia door Christison voorgesteld is 
in de eerste week van November. Door mij werden ook andere 
gevallen telkens terstond besproken. 

Allerlei persoonlijke wrijvingen tusschen Nederlanders en Brit- 
ten kan ik in de gegeven omstandigheden niet geheel voorkomen 
en niet immer bijleggen. 

Een groot gemis vod ik aan medewerkers die vertrouwd zijn 
met Britten en de taal voldoende beheerschen. Ik zou grooten 
prijs stellen OP bekwaam diplomaat zooal., van Bylandt die mij 
zoowel hier als in Australië en Kandv zo1: kunnen helpen. Even- 
eens stel ik grooten prijs op spoedige overeenkomst van van 
Asbeck.". 

Over het niet toelaten van de gezagstroepen en de mariniers op 
Java deelde de toenmalige Minister van Overzeese Gebiedsdelen, 
prof. dr. J. H. A. Logemann mede, dat de Regering. voor zover 
zij werd ingelicht - de heer Logemann heeft nooit reden gehad daar- 
aan te twijfelen, maar de inlichtingen waren sober -, meende, dat 
de Engelsen inderdaad deze zaak hebben getraineerd, daar zij gewa- 
pende botsingen wilden voorkomen en hun streven was daarbuiten te 
blijven. Daarnaast hadden zij argumenten. die bun misschien - de 
heer Logemann moet hier echter met grote voorzichtigheid spreken. 
omdat hij niet Weet. wat Engeland in het hoofd had - welkom wa- 
ren. maar die ongetwijfeld ook zakeliik waren. De troeoen. die de 
Regering uitzond en die waren opgeleid voor ,,garrison duties", waren 
volstrekt onvoldoende getraind voor de diensten, waarvoor zij in de 
toenmalige situatie misschien wel eens zouden moeten worden ge- 
bruikt. 

Dit gold niet voor de mariniers: de Regering heeft dan ook zeer 
krachtig geprotesteerd tegen het niet toelaten van de mariniers. 

Degene, die in deze zaak de doorslag heeft gegeven is, als de heer 
Logemann zich goed herinnert, admiraal Helfrich geweest. De Engel- 
sen wilden een deel van de mariniers te Batavia doen landen en een 
deel te Soerabaja. Admiraal Helfrich - of misschien dc legercom- 
mandant, of samen -, heeft aldus geredeneerd, dat deze brigade haar 
nut ontleende aan het feit, dat zij in brigadeverband kon optreden. Het 
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waren eigenlijk de enige oorlogstroepen, die de Nederlanders hadden. 
Wanneer de Engelsen deze brigade uit elkaar zouden laten spatten, 
had zij niet zoveel waarde meer. hlen heeft er toen de voorkeur 
aan gegeven de troepen dan naar Singapore terug te zenden, maar 
hen in ieder geval bij elkaar te houden. 

Wat de gezagstroepen betreft, is het aldus gegaan. De heer van 
Mook heeft geseind, dat de Engelsen de troepen liever niet aan wal 
wilden zetten, omdat zij bang waren, dat de landing van de Neder- 
landse troepen de situatie zou verscherpen en zij zich niet bij machte 
voelden de situatie in de hand te houden. De Engelsen hebben na- 
tuurlijk getracht de zaak voor de Nederlanders plezieriger te maken 
en daarbij hebben zij een juist argument aangevoerd: deze troepen 
waren inderdaad onvoldoende getraind. De heer Logemarzn heeft 
zelf mensen gesproken, die het verschil hebbal waargenomen tussen 
de verliezen van de troepen, die in Malakka enige maanden een jung- 
le-training hebben gehad en hebben geleerd, hoe zij zich in een tro- 
pisch land ook hygiënisch moesten beschermen, en de latere militie- 
divisies, die deze training niet hebben gehad. Het is waar, dat de 
troepen, welke de Regering hals over kop heeft uitgezonden, slechts 
geschikt waren voor ,,garrison duties". 

De jongens zelf zijn zeer dankbaar geweest, dat zij die voorbereiding 
hebben gehad en wat later zijn gekomen. 

Het is de Engelse invloed geweest, want de Regering heeft er voort- 
durend op aangedrongen, dat de troepen zo snel mogelijk te Batavia 
zouden landen. 

Naar aanleiding van de verklaring van de heer van Oyen, dat de heer 
van Mook het tijdens de besprekingen te Singapore in December 1945 
met de Engelsen eens zou zijn geweest, dat het beter was geen Neder- 
landse troepen naar Java te brengen, deelde de heer Logemann mede 
dit thans voor het eerst te horen. Men begrijpt wel, dat, als dit verhaal 
waar is, de Nederlandse Regering het toen niet heeft geweten. De 
heer Logemann kan het niet beoordelen en hij wenst er ook buiten te 
blijven. De besprekingen hebben enkele dagen vóór Kerstmis plaats 
gevonden. Op grond van die besprekingen is de heer van Mook naar 
Nederland gekomen, waarna men naar Londen is gegaan. Tenslotte 
is daar ook de Februari-verklaring uit voortgekomen en een zeker 
optreden van de Engelsen om de Nederlanders vaste voet te geven. 
De heer Logemann acht het helemaal niet uitgesloten, dat dr. van 
Mook op een bepaald politiek moment heeft gezegd de troepen 
liever niet te doen landen. De heer Logemann betwijfelt het echter 
zeer, of dit ook zou gelden voor de eerste bataljons, die half Novem- 
ber zijn aangekomen en in Malakka zijn opgehouden. De toestand 
was toen nog heel anders. Dit zijn echter gebeurtenissen, die zich 
volkomen aan de waarneming van de heer Logemann hebben ont- 
trokken. 

Generaal van Oyen, zo vervolgde de  heer Logenzann, heeft op 16 
November 1945 een schrijven gericht aan de Luitenant-Gouverneur- 
Generaal. Deze brief luidt als volgt: 

1 Ik heb de eer Ur.E. eerbiedig het navolgende te berichten. 
7. Op heden zouden circa 15 Ned. en N.I. bataljons meer op 

Java beschikbaar kunnen zijn dan thans het geval is, nl.: 
4 bataljons ex Alcantara (thans in Malakka aan land gezet) 
4 bataljons ex Nieuw Amsterdam (welk schip hier heden had 

kunnen aankomen) 
2 bataljons ex Singapore 
3 bataljons ex Bangkok 
2-3 bataljons ex Manilla. 
Deze circa vijfvoudige versterking van de Ned. gevechtskracht 

in N.I. is ons onthouden om redenen van politieken aard. 
3. Het geven van toestemming om Ned. troepen in N.I. te lan- 

den werd om verschillende redenen eenige malen vertraagd, laat- 
stelijk circa een week geleden omdat de zgn. president van de niet 
bestaande republiek Indonesia naar een communistisch jeugd- 
congres in Djocja moest en hij derhalve voorgaf niet voor dei1 
Engelschen commandant en de N.I. Regeering te kunnen ver- 
schijnen. 

4. U.E. deelde mij gisteren morgen persoonlijk mede, dat door 
de Engelschen was bepaald, dat de Ned. troepen thans in N.I. 
aan land mochten komen en dat zulks in een gisteren avond te 
houden meeting met de zgn. ministers van het juist nieuw ge- 
vormde Indonesische kabinet zou worden medegedeeld. 

5. Gezien de argumenten, waarop reeds eerder het verbod tot 
het aantrekken van Ned. troepen in N.I. werd gebaseerd, ben ik 
niet geheel zeker, dat het uitstel van de in lid 4 bedoelde meeting 
niet andermaal leidt tot vertraging in het aantrekken van hooger- 
bedoelde 15 bataljons. 

6. Ook ben ik er niet zeker van, dat het te Batavia en omge- 
ving niet eveneens tot een bloedbad onder de weerlooze vrouwen 



88073 (Logemann) 

99148 (Meynen) 

97273 ( . l .  de Booy) 

en kinderen zal komen zooals te Soerabaja het geval was. In- 
tegendeel acht ik zulks zooal niet waarschijnlijk, dan toch zeker 
zeer wel mogelijk. 

7. Ik acht om die reden elk verder uitstel in het aantrekken 
van Ned. troepen als Legercommandant onaanvaardbaar en moet 
de medeverantwoordelijkheid voor het handhaven van orde en 
rust verder van mij afwijzen, terwijl ik niet vermag in te zien 
hoe de N.I. Regmring als eenige wettelijke Regeering van dit 
land die mede verantwoordelijkheid wel langer kan aanvaarden. 

8. Op grond van vorenstaande overwegingen moge ik Ur.E. 
in overweging geven nog heden van Genl. Christisorz nadrukke- 
lijk te eischen, dat zijnerzijds op vandaag telegrafisch bevelen uit- 
gaan, strekkende tot het zoo spoedig mogelijk doen opkomen van 
de hierboven bedoelde 15 bataljons en alle eventueel nog verder 
beschikbare Ned. en N.I. troepen. 

9. Voor mij als legercommandant is thans geen enkel uitstel 
in het aantrekken dier troepen aanvaardbaar. 

10. Mocht Genl. Christison onverhoopt niet bereid worden 
gevonden om bedoelde telegrafische bevelen onverwijld te doen 
uitgaan, dan moge ik Ur. E. eerbiedig in overweging geven mij 
nog heden telegrafisch voor eervol ontslag uit H.M.'s dienst te 
willen voordragen." 

Naar aanleiding van dit schrijven verklaarde de heer Logemann, dat 
het dus - het was midden November 1945 - ging om de eerste 
troepen; de Engelsen hebben het toen inderdaad eenvoudig niet ge- 
daan. Overigens is generaal van Oyen niet afgetreden. 

Generaal van Oye~i  nodigde in deze brief dr. van Mook uit de heer 
Christison te bewegen een telegram te zenden. De heer Logenzanrz ge- 
loofde niet, dat generaal Christison daartoe de macht had; de troepen 
stonden ten dele niet onder zijn bevel. Het zijn Mountbatten en zijn 
staf geweest, die deze politiek hebben gewild, niet generaal Christison 
persoonlijk. Niet, dat hij anders had gewild, maar dit was een beslis- 
sing van hoger niveau. Dit is ook duidelijk gebleken bij de bespre- 
kingen, die later zijn gevolgd. Van deze kwestie heeft de Regering 
destijds door de karige telegrafische berichtgeving niets geweten. 

Er zijn met de heer van Oyen inderdaad moeilijkheden geweest. Uit 
deze periode weet de heer Logemann nog, dat er een discussie is 
geweest over de vraag, die door de h.eer van Mook aan het Kabinet is 
voorgelegd, welke politiek de Nederlanders moesten volgen: alles con- 
centreren op Java of de benaderbare buitengewesten bezetten. 

Daarover bestond tussen de heer van Mook en de militaire bevel- 
hebbers, de heren van Oyen en Helfrich, een zeker meningsverschil. 
Dit is het enige conflict uit die periode, waarvan de  heer Logemann 
op de hoogte is. 

Men heeft de Engelsen sterk verweten, zo verklaarde oud-Minister 
van Oorlog mr. J. Meynen, dat de gezagsbataljons eerst naar Malakka 
zijn gegaan. 

Dit verwijt had niet zo sterk behoeven te zijn, want het was waar, 
dat deze mensen aan een oorlogvoering in de tropen beslist niet ge- 
wend waren. De Engelsen hebben geholpen deze mensen naar Indo- 
nesië te zenden. 

Mr. Lawson, de Engelse Minister van Oorlog, heeft toegezegd, 
dat hij voor het vervoer en de uitrusting van deze troepen ZOU 

zorgen, ze in Enge!and zou opvangen, om ze daar nog eens een paar 
weken lang een grondige training te geven - want mensen, die 
wachtdienst deden in Duitsland, waren geen vechtsoldaten - en dat 
hij ze daarna in Malakka nog een paar maanden zou trainen voor 
de jungle of wel de tropical warfare. Dat hebben de Engelsen ook 
gedaan. Naar de mening van de heer Meynen was dat eigenlijk wel te 
verdedigen. De  Regering heeft zich destijds tegen dit oponthoud ver- 
zet, omdat zij deze troepen terstond in Indonesië meende te kunnen 
gebruiken. 

Langzaam aan kwamen ook de klachten van de heer van Mook 
binnen, hoewel deze pas eigenlijk belangrijk begonnen te worden 
einde September, begin October. Toen kwam het woord Republiek 
al in de telegrammen voor. De Regering had vooral bezwaren tegen 
het beleid in Indonesië van de Engelse commandant, generaal Christi- 
son. Deze commanderende generaal immers bleef de Japanse leger- 
eenheden inschakelen en handhaafde die voor wachtdiensten. 

Als men echter op een afstand van tien jaar deze zaak nog eens be- 
kijkt, kan de heer Meynen zich indenken, dat de Engelsen, die mis- 
schien toen al de situatie ongunstiger zagen dan de  Nederlanders, voor- 
zagen, dat dit op narigheid zou uitlopen, en het daarom nodig vonden, 
dat deze jongens eerst nog enige tijd zouden acclimatiseren op 
Malakka. 

Oud-Minister van Marine J. M. de Booy heeft voor de commis- 
sie verklaard, dat er troepen uit Nederland naar Engrland werden 
gestuurd, die daar werden uitgerust en enigszins getraind. Onder 
Engels militair bevel zouden zij ingezet worden in Nederlandsch- 
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Indië, maar de Engelse bevelhebber vond de troepen nog niet 
geschikt om in te zetten op Java of de andere eilanden en stuurde 
hen dus voor een verdere militaire training naar Malakka. Men kon 
hier moeilijk tegen inbrengen, dat de troepen uitstekend getraind 
waren; dat waren zij beslist niet. De vraag is natuurlijk gewettigd, of 
de Engelse bevelhebber dit deed, omdat hij de troepen werkelijk niet 
voldoende getraind vond Òf omdat hij geen Nederlandse troepen in 
Nederlandsch-Indië wenste te hebben. In het algemeen werd daartegen 
door de Nederlandse Regering stelling genomen, want de lijn was 0111 

Nederlandse troepen te krijgen in de Nederlandse bezittingen. 
Of er in verband daarmede nog concrete stappen op hoger niveau 

ondernomen zijn, kan de heer de Booy zich niet herinneren. Men 
was constant in de weer de Nederlandse troepen in Nederlandsch- 
Indië aan de wal te krijgen. 

Oud-Minister van Buitenlandse Zaken mr. E. N. van Kleffens 
zeide van mening te zijn, dat het vasthouden van de Nederlandse 
mariniersbrigade op Malakka niet uitsluitend een gevolg is geweest 
van de omstandigheid, dat zij nog een jungle-training moest onder- 
gaan. 

De heer van Kleffens had de heer Michiels van Verduyncn er naar 
gevraagd, omdat hij zijn geheugen wilde toetsen aan het zijne. De 
heer Michiels had de heer van Klefferzs laten weten? dat de mariniers 
in drie schepen te Batavia aangekomen zijn om te worden ontladen. 
Twee er van werden weer naar Singapore, naar men toen aannam 
door de Britten, teruggestuurd. De heer MichicEs is toen zeer hoog 
te paard naar het Foreign Office gegaan om te protesteren en kreeg 
daar de verbazingwekkende mededeling te horen, dat dit op verzoek 
van de Nederlandse instanties was geschied. Deze wilden de troepen 
in Soerabaja hebben en niet in Batavia. 

De heer van Klefferzs herinnert zich zeer goed, dat hij de heer 
Michiels - de heer van Kleffens was toen alweer in Den Haag - 
heeft opgedragen naar het Foreign Office te gaan. Waarom de 
troepen toen naar Singapore zijn gestuurd, kan de heer van Kleffens 
niet zeggen. De omstandigheden en de tijd in aanmerking genomen, 
zal het wel hebben samengehangen met de verhoudiilgen in Oost- 
Java op dat ogenblik. 

Voorzover de heer van Kleffens weet, is het vasthouden van de 
gezagsbataljons op Malakka uitsluitend een gevolg geweest van het 
gemis aan een jungle-training, Hij heeft nooit gehoord, dat andere 
motieven daarbij een rol hebben gespeeld. 

De verbazingwekkende mededeling van Britse zijde te Londen waar- 
op oud-Minister van Klefferzs in zijn verhoor doelt, is aldus de heer 
Helfrich, onjuist. Zij moet berust hebben op verkeerde inlichtingen van 
het Britse bevel op Java. De heer Helfrich heeft in deze zaak geen rol 
gespeeld. Hij heeft geen stem gehad in de routering van de schepen, 
welke de mariniersbrigade vervoerden. Toen de heer Helfrich zag, 
dat hij de brigade niet uit Soerabaja kon debarkeren heeft hij ge- 
vraagd de troepen in Batavia te debarkeren. Hij dacht: ,,houden wat 
je hebt". 

Het leek de heer Logemann onmogelijk, dat het feit, dat de Neder- 
landse troepen niet op Java mochten debarkeren, maar een tijd moes- 
ten doorbrengen op Malakka, een gevolg zou zijn geweest van be- 
sprekingen tussen Minister Meyneri en de Engelse Minister van Oor- 
log Lawso~z. De Nederlandse Regering heeft namelijk geprotesteerd 
zodra haar het debarkement op h'íalakka bekend was. 

Het lag oorspronkelijk wel in de bedoeling de expeditionnaire 
macht, die prima zou worden opgeleid, direct na aankomst in de 
tropen nog vier maanden een tropenscholing te geven. In dit licht 
bezien is het aannemelijk, dat de Engelsen, die in plaats van een goed 
geschoolde expeditionnaire macht een paar haastig bij elkaar geraapte 
bataljons kregen, zeiden, dat deze eerst maar eens een goede tropen- 
opleiding moesten ontvangen. Er waren inderdaad goede zakelijke 
argumenten om deze troepen niet onmiddellijk in te zetten. 

Het debarkement op Malakka was voor iedereen een verrassing. 
Ook de Regering was van te voren niet gewaarschuwd. 

Toen de heer Logernnnn op 21 December 1945 in de Tweede 
Kamer o.m. zeide, dat de troepen in het Oosten ter beschikking van 
de Supreme Allied Commander zouden komen en dat deze over het 
gebruik daarvan zou beslissen, ,,uiteaard gehoord het advies van onze 
militaire bevelhebbers", heeft hij daarmee in de Kamer aangegeven, 
hoe het op Java, voorzover de heer Logeniann wist, ging. Vele troe- 
pen waren toen nog onderweg naar hun bestemming. 

Ten aanzien van de kwestie van de weigering van tozlating van de 
gezagstroepen en van de mariniersbrigade op Java, deelde de toen- 
malige Minister-President, de heer Schernzerhorn, mede, niet met 
zekerheid te kunnen zeggen tengevolge waarvan deze weigering is 
uitgesproken. Hij gelooft echter, dat hier wel aangenomen kan wor- 
den, dat de Engelse militaire autoriteiten op Java te goeder trouw 
zijn geweest bij het innemen van het standpunt, dat deze troepen niet 
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zonder meer geschikt waren om losgelaten te worden. Zij waren on- 
gecefend en niet geacclimatiseerd. De heer Scherrnerhorn is niet 
bereid om te geloven, dat het uitsluitend kwaadsappigheid is ge- 
weest. 

De mariniers waren wel geoefend. Het is blijkbaar niet gelukt dit 
aan de Engelsen duidelijk te maken. 

De verklaring van de heer van Oyeri, dat dr. van Mook instemde 
met de beslissing over het verblijf van de Nederlandse troepen op 
Malakka, liet de heer Schernzerhorn volstrekt voor diens rekening. 
De Nederlandse Regering wist daar op dat moment niets van. De 
heer Schern~erhorn acht dit echter in flagrante strijd met de teneur, 
die van het begin af aan bij dr. van Mook heeft bestaan. Deze heeft 
zich hevig verzet tegen de overgang naar de Engelse zône, op grond 
van het feit, dat de Engelsen niezs hadden en de Amerikanen met 
troepen konden komen. Verder hezft hij niets anders gedaan dan om 
meer soldaten vragen dan de militaire autoriteiten konden leveren. 

Het is natuurlijk mogelijk, dat hij op een gegeven ogznblik bij een 
bepaalde situatie het beter achtte de troepen eerst dan toe te laten, 
wanneer er voldoende waren. Militair gezien lijkt het de heer Scher- 
rnerhorn niet onaanvaardbaar dat men zegt: ,,duizend man gaan er 
hier aan, maar inet meer kan het". Waarschijnlijk waren de gebeurte- 
nissen te Soerabaja net achtzr de rug. De gevechten aldaar hebben 
een zeer grote indruk gemaakt op de Engelsen en de Nederlanders. 

De heer Schermerhorn is er van overtuigd, dat deze ook later in 
belangrijke mate de Engelse houding hebben versterkt, want er zijn 
toen aan hun zijde vele doden gevallen. 

# 6. Algemene vraagstukken van Bestuur 

a. De overeeizkoin~ten /net de geallieerden betreffende het bestuur en  
de rechtspraak in Nederland~ch-Indië na de bevrijding 

Op 10. December 1944 waren generaal MacArthur en de heer van 
Mook door hun respectievelijke Regeringen gemachtigd om de over- 
eenkomst met betrekking tot de ,,civil administration and jurisdiction 
in Netherlands territory In the South West Pacific Area" te tekenen. 
De overeenkomst werd die dag door generaal MacArthur enerzijds en 
de heer van Mook anderzijds te Talcoban op Leyte getekend. Door 
Hr. Ms. gezant te Canberra werd de Australische Regering van de in- 
houd op de hoogte gesteld. De tekst van de overeenkomst was als 
volgt: 

Principles governing arrangements for civil adrninistration and 
jurisdiction in Netlzerlands territory in the Southwest Pacific Area 

,,The discussions which have taken place between the Nether- 
lands and the United States representatives concerning the 
principles which wil1 govern questions of civil administration 
and jurisdiction of Netherlands territory in the Southwest Paci- 
fic Area liberated by Allied forces under the Commander in 
Chief of that Area, have led to agreement upon the following 
broad conclusions. 

The principles set out below are designed to provide a practi- 
cal solution of immediate problems and to facilitate as far as 
possible the work of the Commander in Chief and thereby the 
common purpose of the Allied Governments, to expel the 
Japanese from the Netherlands Indies and gain final victory 
over Japan. It is understood that these arrangements in no way 
affect the sovereignty of the Netherlands Government. 

1. In combat areas, it is recognized that the Commander in 
Chief, Southwest Pacific Area, will, to the extent necessitated 
by the military situation, possess de facto authority to take al1 
necessary measures. 

2. It is agreed that the Netherlands Government will resume 
as rapidly as practicable, even in combat areas, full responsibi- 
liiy ior the civil administration of reoccupied Netherlands terri- 
tory. To accomplish this, it will re-establish the Netherlands 
Indies adininistrative and judicia1 services as rapidly as possible 
and will make available key members of its civil administrative 
service to accompany the military forces reoccupying Nether- 
lands territory. The Coinmander in Chief will, as rapidly and 
as fully as the military situation in his judgment permits, notify 
the Lieutenant-Governor-General of the extent to which such 
responsibility should be resumed. 

3. As long and in so far as the full responsibility for the 
civil administration has not yet been transferred to the Nether- 
lands Government, the allied military commanders will as a 
rule, for matters relative to the civilían population, make use 
of the intermediary of the Netherlands Indies civil affairs 
officers available in the area. 

4. The Netherlands Indies Government will, in any territory 
wherein it has resumed responsibility for the civil administra- 



tion, render al1 possible assistance to the Commander in Chief 
in the prosecution of the war, particularly with reference to 
the use o i  ports, lines of communication and airfields and other 
facilities of military importance. 

5. Appointments in the Netherlands Indies administrative 
and judicia1 services wil1 be made by the competerit Nether- 
lands Indies authorities in accordance with Netherlands Indies 
law. 

6. Meinbers of the Netherlands armed forces serving in 
Netherlands units with the Allied forces in Netherlands terri- 
tory shall come uiider the excl~isive jurisdiction of Netherlands 
courts. Netherlands siibjects who, at the time of entering the 
Netherlands Indies, are serving as members of the Allied forces 
under conditions which render them subject to the naval, mili- 
tary or air force of an other Allied Government, will not be 
regarded as members of the Netherlands armed forces for this 
purpose. 

7. In the exercise of jurisdiction over civilians, the Nether- 
lands Indies authorities wil1 make the necessary arrangements 
for ensuring the speedy trial in the vicinity by Netherlands 
Indies courts of such civilians as are alleped to have committzd 
offences against the persons property or security of the Allied 
forces. without prejudice however to the power of the Conl- 
mander in Chief, Southwest Pacific Area, if military necessitv 
in his judgment so requires, to bring to trial before a military 
court any such civilian. 

8. Without prejudice to the provisions of paragraph 14, the 
Service courts and authorities of the Allies whose forces are 
cooperating with the Netherlands forces in the liberation of 
Netherlands territory wil1 have exclusive jurisdiction over al1 
members of their respective forces and over al1 persons of non- 
Netherlands nationality not belonging to such forces who are 
employed by or who accompany those forces and are subject 
to their iiaval, inilitary or air force law. The question of juris- 
diction over such merchant searnen (of non-Netherlands natio- 
nality) as are aot subject to Allied Service law wil1 require 
special consideration and should form the subject of a separate 
agreement. 

9. a. Persons who are subject to the exclusive jurisdiction 
of Netherlands authoritieq, as mentioned in paragraph 6, may, in 
the absence of Netherlands authorities, be arrested by Allied 
military police and detained by them until they can be handed 
over to competent hietherlarids authorities. 

b. Persons subject to the exclusive jurisdiction of the Allied 
Service courts and authorities, as rnentioned in paragraph 8, 
rnay, however, be arrested by the Netherlands Indies police for 
offences against Netherlands Indies law and detaioed until they 
can be handed over to the appropriate Allied Service authority. 
A certificate signed by an Allied Service officer of field rank 
or its equivalent, that the person to whom it refers belongs to 
one of the classes to whom paragraph 8 applies, will be con- 
clusive. The procedure for handing over such persons is a inat- 
ter for local arrangement. 

10. The Commander in Chief, Southwest Pacific Area, and 
the Netherlands Indies authorities wil1 take the necessary steps 
to provide machinery for such mutual assistance as may be re- 
quired in making investigations, collecting evidence and secu- 
ring the attendance of witnesses in relation to cases triable un- 
der their respective jurisdictions. 

11. Members of the Allied forces referred to in ~aragrap1.i 
8 and organizations and persons employed by or accompanying 
those forces, and al1 property belonging to thern or to their 
Governments, shall be exempted from allNetherlands Indies Taxa- 
tation (including customs) except as rnay be subsequently agreed 
between the Netherlands Government and the Allied Govern- 
ments concerned. The authorities of such forces will take the 
necessary steps to ensure that such property is not sold to the 
public in the Netherlands Indies except in agreement with the 
Lieutenant-Governor-General. 

12. The Netherlands Indies authorities, in accordance with 
Netherlands Indies law. wil1 make available to the Commander 
in Chief, Southwest Pacific Area, such labor, billets and sup- 
plies, the use of lands, buildings, transportation and other yer- 
vices as he may request lor the militairy needs of his command. 

13. The immunity from Netherlands Indies jurisdiction and 
taxation resulting from paragraph 8 and 11 wil1 extend to such 
delected civilian officials and employees of the Allied Govern- 
ments present in the Netherlands Indies on duty in furtherance 
of the purpose set forth in the preamble hereto, as may froin 



time to time be notifiecl by the Commander in Chic! Soiith- 
west Pacific Area, to the Lieiitenant-Governor-Grneral. 

14. Should circumstances in future be such as to requii- 
provision to be made for the exercise of jurisdiction in civil 
matters over non-Netherlands members oi the Allied forces pre- 
sent in the Netherlands Indies, the Allied Governments concer- 
ned and the Netherlands Government wil1 consult together as to 
the measures to be adopted. 

15. Other questions arising as a result of the liberation of 
Netherlands territory by Allied forces (in particular questions 
relating tct finance and currency, the handling of claims for 
compensation for damage or iniury pieferred by Netherlands 
subjects) which are not dealt with in this statement of principle5 
are subject to separate agreement as far as necessary. 

16. It is iinderstood that when changes in the situation make 
it urgently necessary, the Commander in Chief, Southwest Pa- 
cific Area, and the Lieiitenant-Governor-Cieneral may by inu- 
tual agrement temporarily modify or suspend the application 
of any of the provisions of this agreement, subject to later con- 
firmation by the United States and Netherlardi, Governmrnts." 

j )  Dr. N, J, T g n  bfoah ,,Indonesie. Nederland en de Wereld", blz. Voor S.E.A.C., aldus de heer van Mook in zijn boek l). werd een 
57 en 53. Amsterdam. 1349. soortgelijke overeerkomst te Londen ondertekend door de Neder- 

landse en Britse Regeringen zelf op 24 Augustus 1945, dus na de capi- 
tulatie van Japan. ,,Ofsihoon", aldus de tekst van genoemd boek, 
,,de inhoud van beide overeenkomsten geen essentiële verschillen ver- 
toont, liggen achter het tijdsverschil en de uiteenlopende wijze van 
totstandkoming grote moeilijkheden en veranderingen verscholen, die 
nog steeds niet geheel zijn opgehelderd". 

De commissie geeft hier de volgende stukken uit het Irzd. Stbl. 
1946, no. 11 1, weer. 

,,Uittreksels uit de ,,Civil Affairs Agreement" 
tussen Nederland en het Verenigd Koninkrijk. 

Nota van 24 Augustus 1945. 

De beraadslagingen, welke tusschen de Nederlandsche en 
Britsche vertegenwoordigers hebben plaats gehad betreffende de 
beginselen. welke in acht zullen worden genomen bij kwesties 
van burgerlijk bestuur en rechtspraak in door Geallieerde strijd- 
krachten onder den Geallieerden Opperbevelhebber, Zuid-Oost- 
Azië Commando, bevrijd Nederlandsch-Indisch grondgebied, heb- 
ben tot overeenstemming geleid op de voorwaarden van het hier 
aangehechte memorandum. 

De in di? memorandum neergelegde beginselsn bedoelen mri 
practische oplossing te geven voor zich onmiddellijk voordoende 
vraagstukken en zooveel mogelijk de taak van den Geallieerden 
Opperbevelhebber en de Nederlandsche Regeering bij het berei- 
ken van hun gemeenschappelijk doel te vergemakkelijken. Het 
is wel te verstaan, dat dcze regelingen, welke een zuiver tijdelijk 
karakter dragen, op geen enkele wijze Nederlandsche souverei- 
niteit aantasten. 

(w.g.) ERNEST BEVIN. 

Beginseleíi, in acht te nemen bij regelinger2 inzake burgerlijk 
bestuur en rechtspraak op Nedeulaizdsch-lí~disc/~ gïorztlgebied 

binnen liet Zuid-Oo~t-Azië commando 

1. In gebieden, waar militaire operaties plaats vinden, is het 
noodzakelijk een eerste of militair stadiurn in beschouwing te 
nemen, gedurende hetwelk de Geallieerde Opperbevelhebber in 
de door de militaire situatie vereischte mate de facto volledige 
bevoegdheid zal hebben om alle noodzakelijke maatregelen te 
nemen. Gedurende dit ecrste stadium zal de Nederlandsche Re- 
geering, teneinde den Geallieerden Opperbevelhebber bij te staan 
in de 1iitoefenir.g van zijn bevoegdheid, aan zijn strijdkrachten 
voldoende Netherlands Indies Civil Affairs Officers toevoegen 
om het bestuur over bevrijd Nederlandsch-Indisch grondgebied 
te voeren onder het algemeen toezicht van den Militairen Com- 
mandant der Geallieerde Strijdkrachten in het desbetreffende 
gebied. Van de di.ei~sten der Netherlands Indies Civil Affairs 
Officers zal zooveel mogelijk worden gebruik gemaakt bij alle 
aangelegenheden betreffende het bestuur over de burgerbevol- 
king, n e t  inbegrip van de uitvoering van zoodanige plannen ter 
exploitatie van de Iiulpbronnen van bevrijd Nederlandsch- 
Indisch gebied als de niilitaire noodzaak gedurende het eerste 
stadium mocht eischen. Het i3 wel te verstaan, dat de Nether- 
lands Indies Civil Affairs Officers volledig bevoegd zullen zijn 
om alle *loodzakeiijke maatregelen te nemen. Het vorderen van 
burgerlijke arbeidskrachten, kwartieren ei1 voorraden, het ge- 
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bruik maken van gronden, gebouwen. vervoermiddelen en 
andere diensten, welke de Geallieerde Opperbevelhebber nood- 
zakelijk mocht oordeelen voor de militaire behoeften van zijn 
commando, za1 waar mogelijk geschieden door bemiddeling 
van Nederlandsch-Indische autoriteiten en overeenkomstig Ne- 
derlandsch-Indisch recht. 

2.  Overeengekomen wordt dat de Nederlandsch-Indische Re 
geering zoo spoedig als practisch mogelijk is weder volledige 
verantwoordelijkheid voor het burgerlijk bestuur van Neder- 
landsch-Indisch gebied zal aanvaarden. Zoo spoedig en zoo vol- 
ledig als de militaire situatie dit naar zijn oordeel toelaat zal 
de Geallieerde Opperbevelhebber den Luitenant-Gouverneur- 
Generaal in kennis stellen van de mate waarin verantwoorde- 
lijkheid voor het burgerlijk bestuur weder ware te aanvaarden. 

3. De Nederlandsch-Indische Regeering en de Nederlandsch- 
Indische administratieve en rechterlijke diensten zullen zoo 
spoedig mogelijk opnieuw worden gevesbgd. Benoemingen in de 
Nederlandsch-Indische administratieve ei1 rechterlijke diensten 
zullen door de bevoegde Nederlandsche of Nederlandsch-Indi- 
sche autoriteiten overeenkomstig Nederlandsch-Indisch recht 
worden gedaan. 

4. In elk gebied, waarin verantwoordelijkheid voor het bur- 
gerlijk bestuur overeenkomstig paragraaf 2 weder is aanvaard, 
zal de Nederlandsch-Indische Regeering aan den Geallieerden 
Opperbevelhebber allen mogelijlten bijstand in zijn militaire taken 
verleenen, in het bijzonder met betrekking tot het gebruik van 
havens, verbindingslijnen en \liegvelden en andere faciliteiten 
van militair belang, en overeenkomstig Nederlandsch-Indisch 
recht en met in-achtneming van de behoeften der burgerbevol- 
king den Geallieerden Opperbevelhebber die arbeidskrachten, 
kwartieren en voorraden, en dat gebruik van grondcn, gebou- 
wen, vervoern~iddelen en andere diensten verstrekken, waarom 
hij inocht vragen voor de militaire behoeften van zijn com- 
mando." 

(De verder volgende bepalingen over rechtspraak enz. zijn in 
dit verband, naar het oordeel van de commissie, niet van belang). 

Ir. C. J. Wurners, van April 1944 tot Maart 1945 hoofd van de 
Kederlandsch-Indische civil-affairssectie bij het hoofdkwartier van 
Mounthatten, heeft verklaard, dat de principes, waarvan het legal 
agreement uitgaat in de jaren 1942/ 1943 - naar de heer Warners 
meende - in diplomatieke sfeer besproken zijn. Toen hij te Kandy 
kwam - in hZaart/April 1944 - was de formulering van het 
agreement in grote lijnen gereed. Het bevatte de uitwerking van een 
aantal beginselen, die in Regeringssfeer waren besproken en die ook 
reeds getoetst waren in de praktijk, nl. in het South-West Pacific- 
gebied. Hollandia was toen reeds bevrijd. 

Deze beginselen waren voor de fase, die door geen van de politieke 
of militaire figuren anders beschouwd werd dan als een operationele 
fase, waarin ,,major operations" werden verondersteld uitgevoerd 
te worden. Gedachten over ,,minor operations", ,,hiatus area" en 
later ,,peaceful occupation" waren er toen niet. Uitgaande derhalve 
van ,,major operations", had men, evenals in Europa, behoefte aan 
een overeenkomstig orgaan als dat van het militair gezag. Het militair 
gezag werd bemand door het civiele bestuursapparaat: dit werd door 
de militaire bevelhebber belast met de volledige zorg voor de bevol- 
king van het heroverde gebied. 

De militaire commandant interesseert het theoretisch eigenlijk 
alleen maar of hij kan doorvechten, of hij inlichtingen kan ver- 
krijgen en hoe hij de bevolking voor de militaire behoeften kan 
inschakelen. De militaire commandant kan geen oorlog voeren, wan- 
neer het militair gezag in en achter het operatieterrein niet goed ge- 
organiseerd is; dit gezag moet dan deel uitmaken van zijn organi- 
satie. Hij denkt er evenwel niet aan daar ,,souverein" te spelen, 
maar er moet een autoriteit zijn, die in een gevechtsfase de orders 
uitdeelt. En zo moet het legal agreement gezien worden. 

Het agreement was dus niet primair bedoeld voor een tijd, waarin 
geen strijd tegen de buitenlandse vijand werd gevoerd en waarin 
slechts sprake was van verzet tegen binnenlandse politieke agitators. 

Wetende met hoeveel zorg en moeite het ontwerp-agreement tot 
stand is gekomen, geloofde de heer Warners niet, dat er iets in stond, 
dat bedenkelijk was. 

Toen kwam plotseling, wat niemand verwachtte, het einde van de 
oorlog met Japan en tegelijk de theaterwijziging. Niemand had ge- 
rekend op ,,peaceful occupation". Niemand had er op gerekend, dat 
er niet tegen de Japanners gevochten zou worden en dat er andere 
moeilijkheden zouden komen. Het enige document, dat toen be- 
schikbaar was en dat de verhouding regelde tussen de Regering en 
de militaire bevelhebber, was het legal agreement. Vermoedelijk 
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heeft de ondertekening. te Londen plaats gevonden. Een overeen- 
komst dus, welke feitelijk niet paste in de situatie, de men zich had 
ingedacht, toen men het opstelde. Zo meende de heer Wurners de 
ontwikkeling te moeten zien. 

De heer Warners kon niet met zekerheid zeggen, of dit stuk door 
de Nederlandsch-Indische Regering besproken is. Het agreement zal 
medio 1944 te Londen in de eindvorm geconcipieerd zijn. Het ligt 
niet voor de hand, aangezien op dat moment de Raad voor Depar- 
tementshoofden naar de heer Wnrners meende nog niet bestond, 
dat het door deze Raad behandeld zou zijn. Of het in een latere 
fase behandeld is, wist hij niet, maar hij achtte het niet onmogelijk, 
omdat het in verband met de terugkeer een uitermate belangrijk 
document was. Vooral in de fase van onzekerheid ten opzichte van 
de wijziging van de grenzen der commandogebieden moet in de 
Raad van Departementshoofden over dit stuk gesproken zijn. Er was 
rekening gehouden, zo vervolgde de heer Warners, met de terugkeer 
van de heer van Starkenborgh. Diens terugkeer werd voor de goede 
werking van het legal agreement noodzakelijk geacht. 

De heer van Mook zou aanvankelijk in een tweeledige functie 
naar Indië terugkeren, nl. als vertegenwoordiger van de Nederlandse 
souvereiniteit èn als hoofd van de Nederlandsch-Indische civil affairs- 
organisatie voor het gehele gebied; die fase zou in de gedachten van 
dr. van Mook en van de leden der Indische Regering maar zeer 
kort duren, omdat verwacht werd, dat de heer van Starkenborgh 
als gouverneur-generaal, na terugkeer, weer de drager van de Neder- 
landse souvereiniteit zou worden. Na diens terugkeer zou dr. van 
Mook uitsluitend voor de duur der militaire fase als hoofd der civil 
affairs-organisatie gefungeerd hebben. 

Naar aanleiding van de vraag, of er van de zijde van de Neder- 
landsch-Indische Regering op de terugkeer van de heer Tjarda van 
Starkenborgh Stachouwer is aangedrongen, deelde de heer Warners 
mede, er zeker van te zijn, dat de heer van Mook aan de Neder- 
landse Regering heeft voorgesteld voorlopig de beide functies van 
hoofd van de civil affairs-organisatie en van gouverneur-generaal 
uit te oefenen, in afwachting van de terugkeer van de heer van 
Starkenborgh. 

De heer Blom heeft aan de opstelling van het legal agreement 
met de Amerikanen een groot aandeel gehad. Het werk is aan Ame- 
rikaanse zijde gedaan door de juridische afdeling van het Ameri- 
kaanse hoofdkwartier te Brisbane. 

De Indische Regering heeft de tekst, zoals die is geworden, goed- 
gekeurd. De overeenkomst is door de supreme commander, Mac- 
Arthur, en de heer van Mook in December 1944 getekend, hoewel 
zij ook tevoren in de praktijk reeds sinds April 1944 werd toegepast. 
Dezelfde tekst is ook besproken met lord Mountbatten in Kandy. 
Zij is wat gewijzigd. Mountbatten wilde, dat de overeenkomst door 
de beide Regeringen getekend zou worden. 

Het is de heer Bloiiz niet bekend waarom het tot 24 Augustus 
1945 geduurd heeft, voordat het legal agreement door de Neder- 
landse en Engelse Regering te Londen is getekend. 

Met de Engelsen heeft de heer Blom de besprekingen niet ge- 
voerd. Als hij het zich goed herinnert, is dr. ijan Mook in de tweede 
helft van 1944 naar het hoofdkwartier van Mountbatten geweest 
om deze zaak te regelen. Dr. van Mook is het toen met Mountbatten 
eens geworden over de tekst. 

Wat in Augustus 1945 getekend is, was ongeveer hetzelfde als het- 
geen de heer Blorn met de Amerikanen anderhalf jaar eerder was 
overeengekomen. Op de vraag of de kwestie van de wijziging van 
de grenzen der commandogebieden geen verandering had gebracht 
in de feitelijke situatie, deelde de heer Blonz mede, dat de inhoud 
van de overeenkomst heel bevredigend was. 

Degene die formeel het hoogste gezag had in het licht van het legal 
agreement, zo vervolgde de heer Blom, was de geallieerde opper- 
bevelhebber. Hij zag dit als een de facto gezag. Het hing natuurlijk 
van de plaatselijke omstandigheden af, of dit uitgeoefend zou worden. 
In de gedeelten van Nieuw-Guinea, welke door de Amerikanen zijn 
bevrijd en waar geen moeilijkheden van politieke aard bestonden, 
liet men aan Amerikaanse zijde alles, wat men tot het civiele terrein 
kon rekenen, aan de N.I.C.A. over. Maar als er moeilijkheden zou- 
den zijn ontstaan, dan zou, naar de heer Blom meent, de Ameri- 
kaanse bevelhebber zijn gezag wel hebben doen gelden. Maar er 
zijn geen moeilijkheden geweest. 

De heer Blom gelooft echter wel, dat, wanneer geen wijziging 
van de grenzen der commandogebieden had plaats gevonden, de 
Amerikanen feitelijk minder subtiel tegen de Indonesische militaire 
en andere door de Japanners geformeerde groepen zouden zijn 
opgetreden. Overigens was begrip voor de positie van de Neder- 
landers bij de Engelsen ook ver te zoeken. De heer Blom heeft er 



60592 (van Mook)  

60593 (van Mook)  

97335 (van der Plas) 

97336 (van der Plas) 

nooit iets van gemerkt, dat de Engelsen beter begrip hadden voor de 
situatie van de Nederlanders dan de Amerikanen. 

Toen het echter eenmaal duidelijk was. dat er een revolutionnaire 
beweging op Java was, kwam onmiddellijk van de Amerikanen de 
mededeling, dat alle Amerikaanse aanduidingen van de auto's afge- 
haald moesten worden; al hun merktekens van de surplusvoorraden, 
welke de Nederlanders hadden overgenomen, moesten worden ver- 
wijderd, enz. 

Omtrent de overeenkon~sten deelde de heer van Mook mede, dat 
hij in Londen in 1943 met de voorbereiding hiervan was begonnen, 
zich min of meer richtend naar voorbeelden, die ook al uitgewerkt 
waren voor de regeling in Nederland. 

Het betrof dus de verhouding met het geallieerd militair gezag, 
enz., met aanpassing aan de omstandigheden in het Verre Oosten. 
Hij heeft dit einde 1943 in Amerika besproken. Het eerst was Ame- 
rika aan de beurt, omdat er toen al bewegingen in de richting van 
Nederlandsch-Indië plaats vonden, nl. naar Nieuw-Guinea. In Ame- 
rika heeft men gezegd: wanneer gij het eerst eens wordt met Mac- 
Arthur, nemen wij het waarschijn!ijk wel over. 

De heer van Mook is tot overeenstemming gekomen met Mac- 
'4rthur; de Amerikanen maakten geen moeilijkheden. 

Te Kandy op het hoofdkwartier van lord Louis Moutitbatten was 
men enigszins formalistischer; men wilde het nog eens bezien. De 
heer van Mook heeft het verder aan de Nederlandse Regering ge- 
geven ter behandeling te Londen. 

Het regime van de overeenkomst met de Engelse Regering heeft 
praktisch niet gewerkt. Het optreden van generaal Christison heeft 
het van het begin af aan onmogelijk gemaakt bepaalde punten uit 
te voeren. Het agreement was allereerst opgesteld voor een systeem 
van herovering, niet voor een capitulatie. Men kon dus zeggen: daar- 
mede hebben wij niets te maken. Anderzijds was de gedachtengang 
van het agreement, dat het civiele bestuur zou komen ten laste van 
Nederland, met inachtneming van de instructie van de opperbevel- 
hebber, voor zover die bepaalde militaire zaken al of niet wenste. De 
Amerikanen hebben altijd gezegd: gaat uw gang maar. 

De Engelsen daarentegen hadden een civil-affairs-afdeling. Daarbij 
zaten allerlei mensen, die hun eigen ideeën hadden. De samenwerking 
met de Engelsen was veel moeilijker. Maar het systeem van de over- 
eenkomst is doorbroken door het standpunt, dat de Engelsen heb- 
ben ingenomen bij de landing te Batavia, nl. dat zij niets wilden 
doen tegen de republikeinse autoriteiten, dat zij hun hulp nodig had- 
den en dat zij het Nederlandse bestuur niet konden herïnstalleren; 
daarvoor leender. zij hun troepen niet. Dit was min of meer aange- 
kondigd in ein telegram, dat de heer van Mook ongeveer 25 of 
26 September, toen hij nog in Australië was, van Mountbatterl kreeg, 
en waarin deze hem vroeg de 27ste September in Singapore te komen 
voor een bespreking. Mountbatterz deelde voorts mede, dat de toe- 
stand op Java zeer ernstig was en dat allerlei maatregelen zouden 
moeten worden genomen, die geheel afweken van wat aanvankelijk 
de opzet was geweest. 

Generaal MacArthur beschouwde het als een erezaak om te voor- 
komen, zo heeft de heer van der Plas verklaard, dat bij de herove- 
ring van delen van Nederlandsch-Indië Amerikaans militair gezag 
zou worden ingesteld. Het gehele civiele bestuur zou hij aan de Neder- 
landers overlaten en in ieder geval, waarin het niet zuiver militaire 
zaken betrof, zou hij steeds volledig overleg (doen) plegen. Dat de 
gehele instelling op koloniaal gebied niet ineer dezelfde kon zijn als 
vóór de oorlog was duidelijk, zo zeide hij; dat was echter de zaak en 
verantwoordelijkheid van de Nederlanders. Hij zou er zich niet mee 
bemoeien en beletten, dat anderen er zich mee zouden gaan bemoeien. 
Hij heeft deze inzichteli onverkort gehandhaafd. 

MacArthur stond ook op het standpunt, zoals uit een verslag van 
de heer van Mook van zijn besprekingen met MacArthur blijkt, dat 
het om politieke redenen zeer noodzakelijk was, dat de Indische Re- 
gering een der eerste dagen na een landing op Java ook aldaar aan 
land stapte. 

De heer van der Plas neemt aan, dat dit in Londen aan de Neder- 
landse Regering ook volledig bekend was. Consequent heeft Mac- 
Arthur de heer van der Plas erkend en doen erkennen als fungerend 
Gouverneur van de Grote Oost, hetgeen betekende, dat daarmede 
het gehele Nederlandse bestuur tot Straat Makassar en Straat Bali 
werd erkend. Dit had aanvankelijk alleen betrekking op het gebied 
van Merauke, maar later ook op de bevrijde gebieden. 

MacArthur heeft aangemoedigd - zijn juristen waren het daar niet 
zo mee eens -, dat de heer van der Plas na de bevrijding van een be- 
paald gebied daarheen ging, zich op de hoogte stelde en de zaken 
besprak met de C.O.N.I.C.A.'s, de Commanding Officers Netherlands 
Indies Civil Administration, die in theorie onder de Task Force 
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commander stonden en die ook instructie hadden om deze in alles 
te helpen. 

Voor MacArthur was het militaire gezag uitsluitend een vorm, 
waardoor het de Amerikanen mogelijk was de Nederlanders hulp 
te verlenen; onder die omstandigheden sprak hct vanzelf, dat, toen 
de heer van Mook in Februari 1944 in Australië kwam en door hem 
iil Maart besprekingen werden gevoerd over een eventueel Civil 
Affairs Agreement, men veel verder kon gaan dan men eigenlijk te 
Londen had gedacht. Het Nederlandse gezag had ver gaande be- 
voegdheden. In de overeenkomst werd bijvoorbeeld opgenomen, dat 
,,even in Combat Zones", zelfs in gebieden van actieve strijd der- 
halve, de N.I.C.A. de bemoeienissen zou regelen met de eigenlijk ge- 
zegde bevolking; de burgervoorzieningen zouden uitsluitend worden 
overgelaten aan de Nederlandse - in de ruime zin dus ook Indo- 
nesische - ambtenaren, die daarvoor zouden worden ingezet. De 
onderhandelingen, waarbij ook juridische problemen moesten wor- 
den opgelost, hadden in enkele dagen geheel tot overeenstemming 
geleid. Men is daarna te werk gegaan alsof het geparafeerde agree- 
ment geratificeerd was en volledig rechtskracht had; men heeft 
er nooit de minste moeilijkheden mee gehad. 

Het was duidelijk, dat de Engelsen niets voelden voor het Civil 
Affairs Agreement, dat door de heer 1:an Mook en MacArthur was 
geparafeerd en waarmede dr. van Mook naar Kandy is gevlogen om 
het met Mourztbatteiz te bespreken. Men wilde bepaalde zaken in 
eigen hand houden en de overeenkomst eigenlijk in twee agreements 
splitsen, maar tenslotte is er van ondertekening van een Civil Affairs 
Agreement helemaal niets gekomen tot 25 Augustus 1945, tien dagen 
na de Japanse capitulatie. Vóór die tijd betekende het tekenen van 
dit agreement immers een grote beperking van de bevoegdheden van 
de militaire commandanten. 

Ondanks de sterk gewijzigde omstandigheden heeft men het ont- 
werp toch vrijwel letterlijk overgenomen. 

Het lijkt de heer van der Plas niet onwaarschijnlijk, dat de Engel- 
sen toen hebben geredeneerd: ,,We hebben het Civil Affairs Agree- 
ment nodig; zouden we het maar niet tekenen?". 

De heer van der Plas is er van overtuigd, dat er van Nederlandse 
zijde geen woord van gezegd is, dat het ontwerp wegens de gewijzigde 
omstandigheden eerst zou moeten worden omgewerkt. 

De interpretatie, die MacArthur aan de overeenkomst gaf, wa0 
voor Nederland de gunstigste, terwijl de Engelsen practisch de in- 
terpretatie hebben gegeven: ,,The circumstances have changed; we 
cannot do that; er is nu een Republiek, enz.". 

De heer Gerbrandy is er vast van overtuigd, dat het feit, dat 
ingevolge het Legal Agreement aan Mountbcitten zo'n grote macht 
toekwam, directe gevolgen heeft gehad ten aanzien van de ont- 
wikkeling in Indonesië. 

De  ,,Timesm heeft het aldus uitgedrukt: De geschiedschrijver zal 
niet in staat zijn om de houding van de Engelsen in Nederlandsch- 
Indië als fatsoenlijk te beschrijven. 

Of de houding van de Amerikanen, die van meet af aan op het 
standpunt stonden, dat de Europese imperia niet hersteld moesten 
worden, fatsoenlijker geweest zou zijn, weet de heer Gerbrandy niet. 
Dat die van de Engelsen niet best is geweest, daarvan is hij overtuigd, 
en dat Mountbatter! tegen de instructies inging, is ook waar. 

Op dat moment was het gehele toneel gewtjzigd. Roosevelt, die de 
Nederlandse Regering een toezegging had gedaan, was overleden, Tru- 
man was aan het bewind. Het Labour-Gouvernement had ern geheel 
andere visie op het Britse imperium dan het nationalz Gouvernement, 
dat er aan voorafging. Van Mook had ook een heel andere kijk op 
Nederlandsch-Indië dan de heer Gerbrandy en de heer Scherrnerhorn 
en zijn voorganger verschilden ook niet zo weinig in hun opvattingen 
over Indië. 

Het Legal Agreement is voorbereid door dr. van Mook en voorlopig 
in beginsel door de NederIandse Regering goedgekeurd. Dit is ge- 
schied in 1944. Het spreekt van~elf, dat deze regeling opnieuw ter 
tafel zou zijn gekomen, wanneer het ogenblik daar was, dat het defini- 
tief werd afgesloten, zo deelde de heer Gerbïandy later nog in een 
schrijven d.d. 6 November 1954 aan de commissie mede. 

Krachtens het Legal Agreement, aldus de heer Logrmann, was in 
de eerste fase, die wonderlijk genoeg eigenlijk geen einde gevonden 
heeft, in Indië iedereen volledig ondergeschikt -- ook het burgerlijk 
bestuur was gemilitairiseerd - aan de opperbevelhebber. 

Hierbij moet men niet uit het oog verliezen, dat Nederland zó vol- 
strekt afhankelijk was van Engeland, dat men zich kan afvragen of 
het ontbreken van het Agreement, dan wel een ander Agreement, veel 
verschil gemaakt zou hebben. Het was natuurlijk destijds ontworpen 
voor een totaal anders ingedachte situatie. 

Het Agreement is geruime tijd vóór het Kabinet-Schermerhorn op- 
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trad, voorbereid en was in handen van Buitenlandse Zakea. D e  heer 
Logernarzn hoorde er van toen het gesloten wás. Hij was overigens 
van mening, dat het gevaarlijk zou zijn geweest op het moment, dat 
de Engelsen een en ander wilden vastleggen, daar nog uitgebreid over 
te gaan praten. Bovendien is de capitulatie van Japan door de Neder- 
landers en de Engelsen in zoverre met wantrouwen bezien, ctat nien 
niet zeker was, of de troepen zich er aan zouden houcien. Men ver- 
keerde in de verwachting, dat er nog een zekere campagne tegen de 
Japanse troepen in Iildië gevoerd zvu rixcten warden. Clan was er wei 
een situatie ontstaan, die leek o p  w3t men zich bij bct vaststellen 
van het Agreement had voorgesteld. D e  Regcring heeft nooit reden 
gehad veranderingen voor te stellen: de stand vaii zaken werd vol- 
komen door de feiten beheerst. 

In  een aan zijn vei-hoor toegevoegd schrijven heeft de heer Loge- 
ì~zarzìz over deze aangelegenheid nog het volgcnde opgemerkt: 

,,Ik moet e r  op wijzen, dat ei1 de ouzekerheid of de Japanse 
troepen zich vreedzaam zouden laten ontwapeiìeri (bij de Rege- 
ring heerste zekei niet de  overtuiging, dat het Keizerlijke bevel 
daartoe zou worden opgevolgil) èn de spoedig volgende uitroe- 
ping van de R e p b l i e k  (wat werd gezien als overwzgend een 
Japanse nianoeuvre) ons een snelle niilitaire bezetting noodzake- 
lijk deed achten. Wij zelf waren daartoe niet in staat. Wij moes- 
ten daarom bezetting en hersrel van ons wettig gezag rekenen tot 
de oor1ogstc;ak van de geallieerden oni aanspraak op hun hulp 
te kunnen doen gelden. Wij hadden ook geen reden om aan te 
nemen, dat de gang van zaken principieel anders z,ou zijn dan  
in het Agreement voorzien, o p  zijn gunstigt alleen sneller. 
Daarentegen zou tornen aan de eenmaal verkregen overeen- 
stemming het onlerwijid optreden der Engelsen o p  !osie schroe- 
ven hebben gezet. E n  wat hadden wij met kans op succes anders 
kunnen vragen? Toch niet, dat de Engeisen hun troepen Òns ter 
beschikking zouden stellen?" 

D e  heer van Kleffens kon zich niet herinneren of er in de laatste 
tijd vóór het afsluiten van hei z.g. Legal Agreement met de  Engelsen 
nog besprekingen hebben pl'lats gevonden, teneinde de Nederlandsch- 
Indische Regering grotere bevoegdheden op bestuursgebied toe te 
kennen dan het conceptverdrag toestond. 

D e  heer van Klefens  was op 24 Augusíiiu 191.5 net een week 
definitief in Nederlr.nd. Indien er dirs besprekingen gevoerd zouden 
zijn in die laatste dagen, dan zou dat ongetwijleld geschied zijn door 
de ambassadeur te Londen. . 

Het Legal Agreement was, zo verklaarde de heer van Xoijen, de 
juridische basis voor onze betrekkingen met de Engclsen. Maar ook 
zonder dat Agreement hadden de Engelsen hun wil in de praktijk 
kunnen doordrijven. Zij zaten om zo te  zeggen aan de kraan; de 
Nederlanders hadden niets en waren vóór aties afhankelijk van de 
Engelsen. 

Op de vraag of het feit, dat de Engelsen zich niet helemaal aan 
het Agreement hebben gehouden en Mounthaítcn de grenzen van zijn 
bevoegdheid wel eens te buiten is gegaan, aanleiding is geweest voor 
de Nederlandse Regering daarover besprekit-igen met de Engelsen te 
voeren, antwoordde de heer van Ro;j'er:, dut de ecige bespreking, 
welke hij zich duidelijk kan herinneren, te Chequers heeft plaats ge- 
vonden. Dat  was omstreeks Kerstmis 1945. Daar  bleek, dat er een 
verschil van opvatting bestond tussen de Nederlandse ei1 de Britse 
Regering over de interpretatie van hei  Legal Agreement. D e  Neder- 
landers wensten natuurlijk aanzienlijk meer dan de Britten bereid 
waren te geven. 

D e  heer van Rouen herinnerde zich niet, dat de Nederlandse Kege- 
ring vóór die bespreking te Chequers stappen bij de Engelsen heeft 
ondernomen. Het  ligt echter voor de  hand dat dit wel gebeurd is. 

b. Opperbevel en lni~dvoogdij. 

Op 31 Juli 1915 heeft de Luitenant-Gouverneur-Generaal aan  de 
Minister van Overzeese Gebiedsdelen de verhouding tursrn de land- 
voogdij en het Nederlandse opperbevel uitvoerig iiite:n,oaet. De com- 
missie laat hier verschillsnde passages uit dit schrijven volgen, welke 
op dit onderwerp betrekking hebben. 

,,Naar aanleiding van de  over bovenstaznd onderwerp ge- 
wisselde telegrammen moge ik Uwer Excellentie de ondervol- 
gende uiteenzetting doen toekomen in de hoop, dat deze Haar  
nog zoo tijdig zal kunnen bereiken, dat zij bij het overleg van 
nut kan zijn. 

Het opperbevel van den Gouverneur-Generaal van Neder- 
landsch-Indië kwam het eerst in discussie bij de instelling van 
hei geallieerde opperbevel voor het oorlogsterrein, waarin 
Nederlandsch-Indië begin 1942 begrepen werd. Ofschoon mij de 
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hierover handelende stukken grootendeels ontbreken, meen ik 
rnij te herinneren, dat een bevredigende oplossing werd gevonden 
in dien zin, dat Veldmaarschalk Wavell de vol!edige verantwoor- 
delijkheid voor de oorlogvoering verkreeg, doch de Gouverneur- 
Generaal regelmatig op de hoogte hield en in die gevallen, waar- 
bij het algemeen bestuur van Nederlandsch-Indië betrokken was, 
in overeenstemming met den Landvoogd handelde. Voor zoover 
ik weet, heeft deze verhouding praktisch geen moeilijkheden op- 
geleverd, doch daarbij moet worden erkend, dat zij onder weinig 
hoopvolle omstandigheden slechts zeer korten tijd heeft bestaan. 

In feite veranderde de overdracht van het opperbevel van 
Veldmaarschalk Wavell aan den Nederlandschen bevelhebber van 
leger, vloot en luchtmacht weinig aan den gang van zaken, daar 
uiteraard de Gouverneur-Generaa! nimmer zijn opperbevel als 
een operationeele functie heeft geïnterpreteerd, doch iiitsluitend 
als een onderdeel van het aan dt: Regeering toekomende hoogste 
gezag binnen haar gebied. 

D e  overdracht van het opperbevel van Jhr. Mr. van Starken- 
borch aan den Lt.-Generaal fer Poorten en den wnd. Comman- 
dant Zeemacht. Kapt. ter Zee van Staveren, die o p  4 Maart 
1942 plaatsvond. had een zeer bijzondere bedoeling en beoogde 
te voorkonlen, dat de Japanners van de staatsrechtelijke con- 
structie misbruik zouden kunnen maken, om ondzr den naam 
van den Landvoogd ecn aigemeene capitulatie af te dwingen, 
of voor te wenden. Zij had niets te maken met een herverdeeling 
van bevoegdheden op blijvenden voet en heeft overigens alleen 
de ongelukkige uitwerking gehad, dat een veel zwakkere figuur 
dan jhr. van Starkerlborch de tegenspeler werd van den Japan- 
schen commandant en dat daardoor de algemeene capitulatie, 
die men wilde verhoeden, in feite door den Generaal ter Poorten 
over de radio werd gelast. 

N a  de bezetting van Nederlandsch-Indië, waarbij de  Land- 
voogd in handen van den vijand was geraakt, zijn in Londen 
maatregelen getroffen ter voorziening in den ontstanen toestand, 
welke maatregelen in hoofdzaak werden neergelegd in het Ko- 
ninklijk Besluit van 6 Mei 1942, Stantsblad nummer C 39 l) .  Het  
is van belang daarbij te beseffen, dat in den gedachtengang van 
het toenmalige Kabinet de Indische Regeering feitelijk geheel in 
Indië was achtergebleven, welke gedachte een overheerschenden 
invloed heeft gehad op de opvattingen van den toenmaligen 
Minister van Koloniën, tevens Voorzitter van den Ministerraad, 
Prof. Gerbrandy. Dit is van belang, omdat de tekst van het 
K.B. de bevoegdheden van de Indische Regeering in hoofdzaak 
concentreert in handen van den Minister van Koloniën, terwijl 
het slechts ten aanzien van de strijdkrachten en van de  zee- 
scheepvaart daarop uitzondering maakt. Prof. Gevbrandy was 
echter daarbij van ineening, dat de uitoefening van het algemeen 
bestuur door den Minister van Koloiiiën beperkt zou blijven tot 
enkele afwikkelingen en noodvoorziening en^ doch verdrr voor- 
loopig niet veel o m  het lijf zou hebben. 

Bij de regeling van het opperbevel in dit K.B. is uitgegaan van 
de op zich zelf logische gedachte, dat alle voor het Koninkrijk 
beschikbaar blijvende strijdkrachten in één verband behoorden 
te worden gebracht. D e  uitvoering van deze gedachte heeft echter 
o p  menig punt door onvastheid e n  onduidelijkheid zeer veel te 
wenschen overgelaten. 

In de eerste plaats toch is eigenlijk nimmer een opperbevel- 
hebber in den zin van artikel 3 van het K.B. aangewezen. Naar 
de interpretatie van Prof. Gerbrandy is zulks geschied bij ,,mon- 
deling K.B.", waarbij bovendien nog de merkwaardigheid zich 
voordeed, dat  de betrokken gezaghebbende niet tot opperbevel- 
hebber, maar tot algeineen bevelhebber zou zijn benoemd. Deze 
taak zou dan daarbij zijn opgedragen aan den B.D.Z., tevens 
Minister van Marine, terwijl voor de strijdkrachten in het Verre 
Oosten daaronder een bevelliebberschap werd geconstrueerd van 
den B.S.O., die in Colombo gevestigd raakte, met als gedepu- 
teerde de O.B.S.O. in Australië. In de eerste functie werd aan- 
gewezen de Vice-Admiraal Helfrich, terwijl de laatstgenoemde 
functie zou worden uitgeoefend door den oudsten opper- of vlag- 
officier in Australië." 

. . . . . . . . . . . .  
,,Een verandering in het algemeen beeld trad op, toen de kans 

op bevrijding van bepaalde deelen van Nederlandsch-Indië een 
regeling noodzakelijk maakte van de verhouding tusschen den ge- 
allieerden opperbevelhebber, binnen wiens terrein de bevrijding 
zou plaats vinden en een Nederlandsche instantie, die daarbij 
voor de  voorziening in het bestuur van de  z.g. civil affairs zou 
moeten zorg dragen. Het overleg hierover werd aangevangen in 
October 1943 te Londen, omdat toen, als gevolg van de  met vrij 
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veel reclame gedane benoeming van den admiraal lord Louis 
Mountbntten tot opperbevelhebber in de S.E.A.C., de verwach- 
ting gekoesterd werd, dat vrij spoedig operaties tegen deelen van 
Sumatra - welk eiland binnen dit operatieterrein viel - zouden 
worden begonnen. In feite bleek echter, dat  de bevrijding het eerst 
aan den anderen kant een aanvang zou nemen, zoodat de  eerste 
overeenkomst, die in ontwerp tot stand kwam, die was met den 
Generaal MacArthur en in Maart 1944 te Brisbane werd opge- 
steld. In  ApriliMei daaraanvolgend werd dit ontwerp door de  
S.E.A.C. te Kandy voltooid; beide ontwerpen werden in Juni aan 
de Regeering te Londen voorgelegd. 

Met de verovering van Hollandia op 22 April 1944 begon de 
praktische toepassing van het herstel van bestuur in bevrijd ge- 
bied. D e  grondslag daarvan was formeel nog onvast, al waren 
reeds in November 1943 twee Koninklijke besluiten l j tot stand 
gebracht, die de wederinstelling van een Indische Regeering be- 
oogden, allereerst voor het stadium, waarin de Regeering nog 
buiten Nederlandsch-Indisch grondgebied gevestigd zou zijn en 
daarna voor de periode volgend o p  den overgang naar dat grond- 
gebied. D e  besluiten waren echter nog niet in werking getreden 
en ook de overeenkomst met den generaal MacArthur was nog 
slechts een ontwerp. 

I n  de  praktijk echter is zooveel mogelijk op den grondslag van 
deze docun~enten gehandeld. Daarbij bleek, dat het opperbeve! 
in de S.W.P.A. een zeer ruim standpunt innam en praktisch de 
civiele administratie overliet aan de Nica, onder instructie van het 
Nederlandsch-Indische centrum in Australië. Hoewel in de mili- 
taire phase dit centrum, hetwelk later omgezet werd in een Indi- 
sche Regeering, eigenlijk geen andere taak heeft dan het be- 
scíiikbaar stellen van personeel en materieel voor de civil affairs, 
werd dus onder de algemeene verantwoordelijkheid van den ge- 
allieerden opperbevelhebber en de bijzondere verantwoordelijkheid 
van de Task Force Commanders het bestuur uitgeoefend naar 
de bevelen van de Indische Regeering zelf. 

In  Londen was reeds uitgemaakt, dat het gemilitariseerde per- 
soneel voor civil affairs niet zou worden gesteld onder den B.S.O. 
(O.B.S.O.), maar dat de algemeene leiding in handen zou blijven 
van de Indische Regeering (den Minister van Koloniën). 

Bij de  organisatie van de  Nica bleek voorts, dat het onmoge- 
lijk was de Nica, hoewel deze in haar geheel gemilitariseerd werd, 
anders dan formeel, onder de uitsluitende bevelen te stellen van 
den legercommandant. D e  taak toch van de Nica is in werkelijk- 
heid een weerspiegeling van de  geheele Regeeringstaak en alleen 
de  Regeering met haar verschillende organen kan de uitvoering 
daarvan behoorlijk voorbereiden en leiden. O m  die redenen werd 
in Brisbane uit vertegenwoordigers van verschillende Departe- 
menten een centraal Nica-bureau gevormd, dat deze leiding in 
handen nam; deze organisatie heeft tot dusverre bevredigend 
gewerkt. 

De moeilijkheden, die het gevolg zijnvan devolstrekte scheiding 
tusschen B.S.0.-O.B.S.O. eenerzijds en de Indische Regeering 
anderzijds zijn in deze periode duidelijker geworden. Telkens ont- 
staan vraagstukken o p  het gebied van de personeelvoorziening, 
die eigenlijk geen afdoende oplossing kunnen vinden, tenzij men 
vraagstukken zou voorbrengen bij de  Nederlandsche Regeering als 
geheel, die veel te  ver weg zit en zich nauwelijks van al deze de- 
tails een voorstelling kan vormen. D e  actie van verschillende 
onderdeden van onze strijdkrachten wordt niet alleen geleid door 
geallieerde instanties - waarmede overleg het minst moeilijk 
is -, doch is bovendien geheel afgescheiden van de gezagssfeer 
der Indische Regeering, terwijl zij nochtans telkens weer van 
grooten invloed blijkt op politieke en andere verhoudingen binnen 
Nederlandsch-Indië en in directe aanraking komt met het werk 
van de  Nica. D e  p!aatselijke Nica-commandanten, die de functie 
van bestuursambtenaar en territoriaal commandant vereenigen, 
hebben geen zeggingsschap over andere Nederlandsche of Neder- 
landsch-Indische organen, die bij Nefis of bij andere operationeele 
eenheden zijn ingedeeld, terwijl toch een goed georganiseerde 
samenwerking hoogst noodzakelijk is. Toevoeging van officieren 
met een ten deele ,,operationeelefl functie aan de  Nica-comman- 
danten, stuit telkens op allerlei formeele bezwaren, vooral omdat 
de  meeste Nica-chefs gemilitariseerde burgerambtenaren zijn. D e  
kleine en verspreide onderdee!eil van de landmacht van het K.N. 
I.L. zijn dikwijls niet beschikbaar voor een politietaak, terwijl 
ezn schreeuwend tekort aan politiepersoneel bestaat en deze meest 
Inheemsche of West-Indische troepen daarvoor het eenigst bruik- 
bare materiaal vormen. Telkens loopen bepaalde lijnen van activi- 
teit uit de hand en de zoo hoogst noodige eenheid ontbreekt o p  
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veel te veel punten. Voorbeelden zijn verder te vinden in de  af- 
zonderlijke oprichting van radiostations door Marine en Verkeer 
en Waterstaat, waaromtrent het dikwijls moeilijk is een coördi- 
natie te bereiken. Natuurlijk zal dit alles nog veel ingewikkelder 
worden, zoodra men in die overgangsperiode geraakt, waarin het 
geallieerde opperbevel nog steeds functionneert, doch allerlei lo- 
cale actie aan onze eigen krachten wordt overgelaten, hetgeen in 
Noord Nieuw Guinea reeds het geval is. Men moet zich dit vooral 
niet voorstellen als een scherp te definieeren opeenvolging van 
phasen; van het oogenblik, dat wapens worden verstrekt door in- 
telligence groepen aan plaatselijke bevolkingen in nog bezet ge- 
bied, via guerilla-actie in streken, die nabij bevrijd gebied ge- 
legen zijn, tot secundaire zuiveringsacties met Nederlandsche 
strijdkrachten vloeit de eene phase in de andere over. 

Tenslotte dreigt bij deze gespleten bewindvoering het grootste 
gevaar, wanneer een capitulatie zou plaatsvinden, of wanneer 
plotseling een groot gebied bevrijd geraakt. D e  Indische Regee- 
ring, of een andere czntrale instantie, moet dan in staat zijn alle 
beschikbare middelen op de best mogelijke wijze aan te wenden 
en dat  is bij de huidige constructie of onmogelijk, of alleen te be- 
reiken door een langdurig en moeizaam overleg, waarbij de vraag- 
stukken toch eigenlijk maar half worden opgelost. Ik  verkeer in 
de omstandigheid, dat ik zelfs geen overzicht kan verkrijgen van 
hetgeen wij voor zoo'n moment beschikbaar zouden hebbcn, om- 
dat  ik maar sporadisch inlichtingen ontvang over de  dislocatie 
van de vloot en den marineluchtvaartdienst en omdat ook de  
Nefis dik wij!^ aan mijn directe waarneming ontsnapt. 

Het  K.B. 2 lost dit alleen op, wanneer de Indische Regeering 
naar Indisch grondgebied zal zijn verplaatst en een duidelijke ter 
beschikkingstelling van schepen en troepen aan haar heeft plaats 
gevonden. Ik vrees echter, dat men dit formeel eerst zal kunnen 
doen, zoodra en waar de geallieerde militaire phase is afgeloopen, 
terwijl in  werkelijkheid de  noodzaak van een geconcentreerde 
leiding veel eerder zal optreden. H o e  langer de versnippering van 
onze strijdkrachten duurt en met name het transport en de oefe- 
ning van de gezagsbataljons vertraging ondervinden, hoe inoei- 
lijker onze geheele situatie wordt en hoe meer noodzakelijk het 
is, dat allen, die aan onze personeele en materieele middelen lei- 
ding geven, in één verband vereenigd zijn en onder centrale lei- 
ding beslissingen kunnen nemen en uitvoeren. 

D e  militaire organen zijn zich eigenlijk niet meer van eenige 
verantwoorde!ijkheid jegens de Indische Regeering bewust en 
realiseeren zich evenmin, waar de  grens ligt tussschen de huidige 
operaties en de na-oorlogsche phase in Nederlandsch-Indië. 

Dit laatste is vooral ook het geval bij de  Koninklijke Marine." 
. . . . . . . . . . . .  
,,Ik geloof, dat de bestaande toestand niet kan worden gecon- 

tinueerd. De minste eisch is al, dat  in de  sfeer van het opperbevel 
ge;n maatregelen worden gznomen, welke direct of indirect met 
de inwendige aangelegenheden van Nederlandsch-Indië verband 
houden, zonder dat daarmede door de Indische Regeering is in- 
gestemd. Veel beter ware het, wanneer de Landvoogd als zoo- 
danig en als vertegenwoordiger van het opperbestuur algemeene 
zeggingschap kon verkrijgen over de Nederlandsche strijdkrachten 
in Indië. Men zou daarbij den verwarring scheppendrn term ,,op- 
prrbevel" eventueel kunnen vermijden en daarvoor een om- 
schrijving in de plaats stellen, mits maar vast zou staan, dat er in 
Indië voor slechts één Nederlandsch gezag plaats is. Is een derge- 
lijke oplossing niet bereikbaar, dan zou in ieder geval een georga- 
niseerde samenwcrking tusschen den Landvoogd en den bevel- 
hebber der strijdkrachten binnen Nederlandsch-Indië moeten wor- 
den voorgzschreven, die zou kunnen voorkomen, dat men langs 
elkaar heen werkt of - nog erger - tegen elkaar in en die de  
bevoegdheid zou moeten hebben beslissingen te nemen, vooral in 
noodgevallen. 

Wanneer eenmaal het ingevreten wantrouwen bij de  Marine 
zou kunnen worden overwonnen, dan  ben ik overtuigd, dat de  
huidige moeilijkheden en wrijvingen, veelal uit onkunde voort- 
komende, gemakkelijk zullen verdwijnen. 

Iedere samenwerking heeft overigens uiteraard tot voorwaarde 
de vestiging van beide organen op dezelfde plaats; het ontbreken 
van dagelijksch contact is misschien wel de grootste hinderpaal in 
het werk. 

Ofschoon ik zoojuist verneem, dat deze aangelegenheid eerst 
zal worden beslist, nadat ik met Uwe Excellentir daarover mon- 
deling van gedachten zal hebben kunnen wisselen, meen ik toch 
goed te doen dezen brief alsnog per koerier te verzenden, om- 
dat niet geheel zeker is, of beslissingen tot na Uwer Excellentie's 
terugkeer in Nederland zullen kunnen worden uitgesteld. 



Wanneer er een plotselinge keer in het oorlogsbeeld met Japan 
zou komen zouden dergelijke beslissingen o p  zeer kortzn termijn 
moeten worden genomen.". 

Op 16 Augustus 1945 seinde de heer van Mook aan de  Minister van 
Overzeese Gebiedsdelen betreffende dezelfde aangelegenheid het vol- 
gende: 

Uit constructie, voor uitzending en gebruik der Nederlandsche 
bataljons aangegeven, concludeer ik dat  fundamenteel misver- 
stand tusschen U en mij bestaat. 111 het onder geallieerd opper- 
bevel staande gebied zijn N.1.C.A.-personeel en -strijdkrachten 
uiteraard ondergeschikt aan  den geallieerden opperbevelhebber. 

D e  vraag wie de administratieve leiding heeft voor bepaalde 
onderdeelen is slechts in zooverre van belang, dat  beschikbaar 
materiaal door aanwijzing van verschillende autoriteiten, die 
niet met elkaar zijn verbonden, in waterdichte compartimenten 
wordt verdeeld; hierdoor wordt het meest doelmatige gebruik 
steeds ten zeerste bemoeiliikt. 

Het meest belangrijke is evenwel, dat slechts één orgaan ver- 
antwoording behoort te dragen voor te  voeren algemeen beleid, 
in zooverre als dit wordt aanvaard door den geallieerden opper- 
bevelhebber; het is daartoe noodig dat  dit orgaan zeggenschap 
heeft over alle autoriteiten, die te  maken hebben met de Neder- 
landsche zaak in Indië. Dit is in praktijk van groot belang, 
wanneer en zoolang door de geallieerde opperbevelhebbers, zoo- 
als het geval is geweest tot nu  toe, nauw overleg wordt gepleegd 
met de Indo Regeering, ter zake van aangelegenheden van niet 
zuiver militairen aard, en haar aanwijzingen e n  wenschen wor- 
den opgevolgd. 

Belang hiervan neemt toe, wanneer geen eigenlijke strijd ge- 
voerd wordt, en bijvoorbeeld de  politieke situatie mede de opeen- 
volging behoort te  bepalen der bezettings-operaties. 

Door aan onze zijde twee gezagsorganen te handhaven, die 
onafhankelijk van elkaar zijn? kan niet worden vermeden dat  
hierdoor verwarring wordt gesticht, waardoor onze positie wordt 
verzwakt, zoowel tegenover het geallieerde opperbevel als de 
bevolking. Het  is daarenboven een vereischte, dat  thans de 
leidende autoriteiten voortdurend bij elkaar zijn o p  dezelfde 
plaats. Ik houd daarom vast aan mijn voorstel, volgens hetwelk 
ik word belast met oppertoezicht in naam van de  Neder- 
landsche Regeering; uiteraard zal ik het daarbij aan deskun- 
digen overlaten om te oordeelen in quaesties van zuiver mili- 
tairen aard. 

Eindelijk vestig ik nog d e  aandacht o p  d e  zonderlinge figuur 
dat twee Nederlandsche gezagsdragers, die onafhankelijk van 
elkaar zijn, o p  Indisch grondgebied verschijnen wanneer over- 
gang daarheen plaats heeft, wat misschien al spoedig te  ver- 
wachten is. 

Beantwoording van slot van Uw telegram volgt na ontvangst 
herseining.". 

Op 7 September 1945 seinde de Regering een uitgewerkte regeling 
over het opperbevel aan dr. van Mook: 

,,Minister AOK voorstelt volgende instructie voor BSO uit- 
vaardigen quote primo BSO voert bevel over alle strijdkrach- 
ten van Koninkrijk in  het onder secundo omschreven gebied 
komma onverminderd de administratieve betrekkingen dier strijd- 
krachten tot resp. Ministeries van Marine en van Oorlog en tot 
Departement van Oorlog in Ned. Indië stop Nica behoort niet 
tot de strijdkrachten bedoeld in deze instructie punt 

Secundo bevelsgroep van den BSO omvat de  zeegebieden van 
den Indischen en Grooten Oceaan met de daaraan grenzende 
rand- en binnenzeeën en de landgebieden van Azië en Australië 
punt 

tertio BSO is verantwoordelijk aan Luit.G.G. of komma zoo- 
d ra  deze functie hervat komma aan Gouverneur-Gsneraal koAn- 
m a  en neemt diens aanwijzingen in acht komma een en ander 
behoudens zijn verantwoordelijkheid aan en ondergeschiktheid 
jegens de  bondgenootschappelijke! bevelvoering terzake van de 
daaraan ter beschikking gestelde strijdkrachten punt D e  beschik- 
baarstelling of  onttrekking van Nederlandsche strijdkrachten 
aan de  bondgenootschappelijke bevelvoering geschiedt door Mi- 
nister AOK punt 

Quarto BSO indient aan Minister AOK afschriften van zijn 
rapporten aan Luit.G.G. of komma zoodra deze functie hervat 
komma aan Gouverneur-Generaal stop 

Ten behoeve administratieve betrekkingen zijner strijdkrach- 
ten vormt BSO driedeeligen staf aan zijn hoofdkwartier komma 
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ieder deel waarvan in rechtstreeksche verbinding staat met het 
betrekkelijke ministerie of departement unquote". 

Hierop antwoordde dr. van Mook: 
,,Met verwijzing naar Uw telegram van 7 dezer over bevoegd- 

heden van den B.S.O. waarvan het eerste deel tot Secundo on- 
ontcijferbaar was (Aant. Codedienst: Op  13 dezer herhaling ge- 
zonden). 

Met 2e, 3e en 4e ga ik accoord, mits de bevoegdheid van den 
Minister tot onttrekking en beschikbaarstelling van Nederland- 
sche strijdkrachten slechts betrekking heeft op de algemeene 
terugroeping of uitzending en de verdere uitwerking hiervan 
door den B.S.O. en mij kan worden geregeld. Ik  denk hierbij 
namelijk aan: le .  de verdeeling der strijdkrachten over de beide 
bevekgebieden S.E.A.C. en Australiërs, hetgeen door regelmatige 
verschuiving der grenzen niet langen tijd van te voren kan wor- 
den beslist; 2e. de onmogelijkheid, o m  bij de vreedzame bezet- 
ting, welke verwacht kan worden, de grenzen tusschen de taak 
van handhaving der orde en de taak van bezetting scherp te 
scheiden; 3e. speciale bestemmingen, welke in verband staan met 
de taakverdeeling tusschen eigen en Allied strijdkrachten. 
Logelnarrn gaat hiermede accoord". 

Inzake een wijz,iging van de  bevelsregeling seinde de  Minister- 
President Scherrnerhorn o p  22 October 1945 aan dr. van Mook:  

,,P,anzicï-,s bevelsregeling B.S.O. bracht Neljrich rechtmatig: 
bezwaren .iaar voren dat deze B.S.O. gelijktijdig stelt onder be- 
velenA.O.K., Lt  G.G. en Geallieerd Opperbevel, hetgeen in hooge 
mate verwarrel-d stop In het bijzonder nu Lt  G.G. terwille van 
den snellen wederopbouw der departementen tijdelijk verantwoor- 
delijk is aan Mountbatten voor uitvoering Civil AffairsAgreement 
is het noorizakelijb de onafhankelijke positie van B.S.O. als mili- 
taire chef van alle strijdkrachten van het Koninkrijk in het 0ost:ti 
rechtstreeks onder A.O.K. en niet onder doch naast Geallieerde 
Opperbevelhebbers te handhaven stop Dit kan geen nadeelig ver- 
schil maken voor herstel van ons gezag daar alle Nelderlandschr 
strijlkrachten reeds ter beschikking staan van Geallieerden Opprr- 
bevelhebber stop Lt. G.G. kan als hoofd N.I.C.A. over deze 
strijdkrachten beschikken voorzoover de Geallieerde Opperbevel- 
hebber zulks goedkeurt stop Zoodra het Geallieerde Opperbevel 
wordt teruggetrokken worden de  nloodige strijdkrachten door mij 
ter beschikking gesteld van den Lt. G.G. of G.G. waarna deze 
er rechtstreeks mede werken kan stop Ten behoeve van aan Lt. 
G.G. ev:ït~;.eel ter beschikking te stellen inarineonderdeelcn 
blijft sbn Korrzraad ter beschikking stop N a  overleg met de Booy 
en va:z Klef fens zouden wij dus instructie B.S.O. sub tertio willen 
wijzigen als volgt dubbelpunt 

Tertio de B.S.O. is verantwoordelijk aan den Min. v. A.O.K. 
die de  beschikbaarstelling of onttrekking van strijdkrachten van 
het Koninkrijk aan de bondgenootschappelijke oorlogvoering of 
aan den Lt. G.G.  of na diens ambtshervatting den G.G. gelast 
stop Tcrzake van aldus ter brschikking gestelde strijdkrachten 
volgt R.S.O. de  aanwijzicgen van den Geallieerden Opperbevel- 
he'socr resp. aen Lt. G.G.  dan wel na ambtshervatting den G.G. 
einde.". 

Volgens de heer Helfrich is de quintessens van de moeilijkheden in- 
zake de bevelsverhoudingen geweest, dat er een éénhoofdig gezag man- 
keerde. D e  conclusie van de heer van Mook is toen geweest, dat hij 
alles te zeggen zou moeten hebben, hetgeen echter naar d e  mening 
van de heer Helfrich onmogelijk was in geallieerd militair verband. 
Daar  stond alles onder één militaire bevelhebber en dit had ook bij 
ons het geval moeten zijn. 

Volgens de regeling van de staat van oorlog en beleg in Indië be- 
rustte het militair gezag formeel bij de  legercommandant. D e  leger- 
commandant stond later onder een hogere militaire chef, de  B.S.O., en 
daarmede was naar de mening van de  heer Helfrich het militair ge- 
zag overgegaan naar de  B.S.O. Deze heeft het echter nooit daad- 
werkelijk uitgeoefend of kunnen uitoefenen. 

D e  N.I.C.A. was het gemilitariseerde civiele bestuur. Iedereen droeg 
een uniform, behalve het hoofd van de N.I.C.A. E r  werd gesproken 
over gouverneur-generaal-majoor, ~esident-kolonel, enz. Dezen had- 
den het militair gezag e n  ook de  gezagstroepen onder hun bevel. D e  
heer Helfrich is altijd van mening gewezst, dat de  N.I.C.A. onder de 
B.S.O. moest worden geplaatst. Daartoe had in het hoofdkwartier van 
de B.S.O. een afdeling civil affairs moeten worden opgericht, zoals 
dat  ook het geval was bij Mountbatten en, hoewel in andere vorm, 
bij MacArthur. 
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Toen de heer Helfrich in September 1945 uit Tokio te Colombo 
terugkwam, heeft de heer van Mook hem in een persoonlijke brief 
medegedeeld, dat hij het militair gezag aan zich trok. De heer Helfrich 
heeft in een telegram daartegen geprotesteerd, waarin o.m. stond: 

,,Dank uw brief 4 September en gelukwenschen. Miste helaas 
Minister O. G. op vliegveld wegens ziekte. Ik heb volgende op- 
merkingen. Ik kan niet inzien, dat in vrijheidstelling gouverneur- 
generaal uw positie ten aanzien van Supreme Commander wij- 
zigt. Zoolang gouverneur-generaal bestuur niet daadwerkelijk 
heeft hervat om welke reden dan ook, is It.-gouverneur-generaal 
waarnemend gouverneur-generaal en vertegenwoordiger van de 
Kroon en kan niet verantwoordelijk zijn aan buitenlandschen be- 
velhebber.". 

Voorts seinde de heer Helfrich in dit telegram: 

,,Ik heb bezwaren tegen trekken uitoefening herhaal uitoefening 
militair gezag aan gouverneur-generaal omdat primo dit gezag 
militair in wezen is secundo B.S.O. verantwoordelijk orde en 
rust met alle onder zijn bevel gestelde strijdkrachten. Delegatie 
aan bepaalde autoriteiten kan door B.S.O. geschieden op aanwij- 
zing van en in overleg met gouverneur-generaal. 

Met de bestaande bevelsverhoudingen en de door u voorgestane 
regelingen blijft er weinig voor B.S.O. over. Primo Nederlandsche 
strijdkrachten opereeren onder geallieerd bevel secundo admini- 
stratief blijven onderdeelen onder eigen bevel van die onderdee- 
len tertio B.S.O. heeft met Nica niets te  maken ofschoon territo- 
riaal militair commando daarbij is betrokken. Quarto B.S.O. oe- 
fent geen militair gezag uit. 

Conclusie is dat B.S.O. praktisch slechts administratief bevel- 
hebber is van de Marine. Dat is naar gij moet toegeven zeer on- 
bevredigend en uit een militair oogpunt voor een bevelhebber bij- 
kans onaanvaardbaar. Privébrief volgt.". 

In een later verhoor verklaarde de heer Helfrich, dat de moeilijk- 
heden over de verhouding tussen de B.S.O. en de luitenant-gouver 
neur-generaal niet in September 1945 zijn opgekomen, doch al zeer 
oud waren. Er  was geen sprake van, dat de heer Helfrich in de be- 
voegdheden van de heer van Mook wilde treden. De heer Helfrich 
heeft alleen gemeend, dat de opzet in beginsel fout was. Deze opzet 
was vermoedelijk veel beter geweest, wanneer vóór de evacuatie uit 
Java over de onderlinge verhouding was gesproken. Dit is echter 
niet gebeurd. De heer Helfrich was bevolen na afloop van de oorlog 
in Nederlandsch-Indië met het restant van de strijdkrachten te 
evacuëren en te Colombo een nieuw hoofdkwartier te stichten. In 
Colombo aangekomen hoorde hij pas, dat de heer van Mook met 
enige anderen naar Australië was geëvacueerd. Men kon toen spreken 
van een civiele en een militaire top. De heer Helfrich heeft toen uit 
vrees, dat men naast elkaar zou werken, in 1943 voorgesteld zijn 
hoofdkwartier over te brengen naar Australië, dat is echter niet toe- 
gestaan. Dit voorstel werd gedaan na de eerste ontmoeting met 
MacArthur en wel om twee redenen. De ene was een politieke reden, 
nl. dat de heer Helfrich het beter vond, dat hij in Australië zat bij de 
Indische civiele instantie, en de tweede reden was, dat hij militair ge- 
sproken in MncArthur op dat ogenblik meer zag dan in een Engels 
bevel. Er  lag in het verschiet een herovering van Hollandia als eerste 
herovering van Nederlandsch-Indisch gebied. De heer Helfrich vond 
het nodig, dat daarbij zoveel mogelijk Nederlandse strijdkrachten 
aanwezig waren. 

Er  was dus, anders dan bij de geallieerden, een civiele Indische 
commissie, die later is uitgegroeid tot een Indische regering in balling- 
schap, naast een militair opperbevel. Beide zijn steeds naast elkaar 
blijven bestaan, doch ver van elkaar verwijderd. De heer Helfrich 
vond, dat de heer van 1Mook hem te weinig op de hoogte hield van 
de politieke ontwikkeling, zoals hij die zag en zoals hij die later in 
Indië wenste. 

Tijdens de oorlog is herhaaldelijk gebleken, dat de heer van Mook 
zich bewoog op een terrein, dat naar de mening van de heer Helfuich 
militair terrein was, o.a. de organisatie van de special operations 
e.d., zowel in Australië als in Colombo. De hrer Helfrich heeft daar 
echter nooit speciaal werk van gemaakt. Op een gegeven moment in 
1945 merkte hij echter, dat de heer van Mook bezig was militaire 
aangelegenheden in Australië en op Ceylon te behandelen, waar de 
B.S.O. buiten was gebleven. Toen heeft de heer Helfrich, niet wetende, 
dat de vrede met Japan zo dicht voor de deur stond, nogmaals in 
vervolg op zijn eerdere betogen te Londen, gewezen op de bevels- 
verhoudingen, welke niet goed geregeld waren. In Juni 1945 heeft 
hij in een vergadering in Den Haag dit nog eens ter sprake gebracht. 
Als hij had geweten, dat Japan in Augustus zou capituleren, zou hij 
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dit helemaal niet ter sprake hebben gebracht. Er  is toen een telegram- 
wisseling geweest, welke geen resultaat heeft gehad. Het zou allemaal 
behandeld worden, zodra de heer Helfrich terug zou zijn in Colombo. 
Zijn terugkomst in Colombo viel echter samen met de capitulatie van 
Japan en de order, die hem werd gegeven om naar Tokio te gaan. 
Ook het feit, dat de luitenant-gouverneur-generaal in Brisbane zat, 
was een omstandigheid, die een regeling heeft tegengewerkt. Mis- 
schien had de heer Helfrich toen beter gedaan om van Colombo uit 
aan de regering te seinen: laat mij er een streep onder zetten, want 
het is niet meer van belang. 

Wanneer de toestand normaal was verlopen na de vrede met 
Japan, had men eenvoudig de oude toestand teruggekregen, dat de 
gouverneur-generaal opperbevelhebber zou zijn met onder zich een 
commandant zeemacht en een legercommandant, die overigens naast 
elkaar zouden staan. Inmiddels heeft de telegramwisseling zich toch 
voortgezet, maar van het ogenblik af, dat de heer Helfrich te Batavia 
kwam heeft hij er helemaal niet meer over gesproken, want toen 
was het al te laat. 

De heer Helfrich heeft het telegram van de Minister-President wel 
tien keer moeten overlezen voordat hij het enigszins begreep. De 
B.S.O. stond onder de Minister-President, onder de Minister van 
Marine, omdat hij de zeestrijdkrachten commandeerde, onder de 
Minister van Oorlog, omdat hij elementen kreeg van de Koninklijke 
landmacht, onder de Minister van Koloniën, omdat hij ook elementen 
van het K.N.I.L. onder zich had en voorts stond hij onder een geal- 
lieerde bevelhebber. In de opdracht van de luitenant-gouverneur- 
generaal stond, dat de B.S.O. zijn aanwijzingen moest volgen. Deze 
heeft de heer Helfrich ook naar zijn beste weten opgevolgd. Zeker 
vanaf dat ogenblik. 

Het enige, dat de heer Helfrich in de luitenant-gouverneur- 
generaal hinderde, was, dat hij vond, dat deze hem niet voldoende 
op de hoogte stelde en dat hij te veel rechtstreeks met MacArthur 
en met Mountbatten over militaire zaken sprak, waar de heer Hel- 
frich niet bij was. Iedere morgen ging de heer van Mook naar gene- 
raal Christison om de zaken te bespreken en hij heeft de heer Helfrich 
nooit gevraagd daar bij te komen. De verhouding was minder goed 
door de wijze waarop alles ging en behandeld werd. Indien men 
echter de functie van B.S.O. had opgeheven, zoals men dat een maand 
of twee later heeft gedaan, dan had de heer Helfrich er vrede mee 
gehad, want de toestand was niet meer zo, dat er zulk een functionaris 
in Indië moest zijn. 

Omtrent de verhouding tussen de heren Helfrich en van Mook 
heeft mr. Blom medegedee!d, dat in Maart 1942 deze verhouding 
zeer onduidelijk was, dit temeer toen men in Londen, zonder ook 
admiraal Helfrich daarin te kennen, is gaan reorganiseren, waarbij 
alles aan het algemeen bestuur werd onttrokken, wat betrekking had 
op de militaire zaken en op de scheepvaart. Die Londense regeling 
moest wel mislukken. Het heeft nogal wat voeten in de aarde gehad 
voordat een wetsbesluit tot stand kwam; het is tenslotte pas op 6 Mei 
1942 vastgestpld in het besluit C. 39. l )  

De heer Blom vermoedt, dat dit wetsbesluit mede een van de 
oorzaken is geweest, dat de verhouding tussen de heren Helfrich en 
van Mook later - tegen de afloop van de oorlog - minder goed is 
geworden. 

De heer Blom heeft nog een persoonlijke brief van de heer van 
Mook uit Colombo, gedateerd 23 April 1944, waarin deze zegt, dat 
hij het volkomen eens is met admiraal Helfrich. ,,Het concept rond- 
schrijven over het personeel aan zijn commandanten, dat ik zag, is 
uitstekend. Daarmede hadden we moeten beginnen", schrijft hij; blijk- 
baar was hij - aldus de heer Blom - van mening, dat men niet eerst 
met Londen daarover had moeten praten. Ook hier staat in: ,,Ook 
inzake de toekomstige strijdkrachten staat hij geheel aan onze kant". 

Het was niet mogelijk de civiele en de militaire aangelegenheden 
gesplitst te houden, wanneer men weer in Nederlandsch-Indië terug- 
keerde, en daar een geregeld bewind moest organiseren. 

Over de kwestie van de verhouding tussen ,,Opperbevel en Land- 
voogdij" heeft de heer van Mook op 31 Juli aan Minister Logenzann 
geschreven, waarin het probleem uitvoerig wordt behandeld. De 
brief eindigt met de aanbeveling de bestaande regeling te veran- 
deren. 2 )  

In een nota, die de heer Logemann destijds aan de Enquêtecom- 
missie heeft gezonden, staat o.m.: 

,,Reeds zeer kort na zijn optreden bleek aan het Kabinet, dat 
de samenwerking op de bestaande voet tussen Brisbane en Co- 
lombo beide gezagsdragers dr. van Mook en vice-admiraal Hel- 
frich onbevredigd liet." 
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Dit, aldus de heer Logeniann, betrof in die tijd in het bijzonder de 
kwestie van de  dislocatie van de schepen. Dr. van Mook had toen 
reeds een grotere c o n c e ~ t r a t ~ e  gewild. Verder betrof het ook de be- 
steding van het personeel. D e  Nederlandse militaire macht was zo 
onbetekene~d,  dat, wanneer Indonesië veroverd moest worden - aan- 
vankelijk vóór 15 Augustus, maar ook daarna heeft dit nog een rol 
gespeeld -, de  Nederlandse hulp van nul en generlei waarde zou zijn. 
MacArthzir liet duidelijk merken, dat  hij bijzonder prijs stelde o p  de 
civiele hulp van de N.1.C.A.-teams. D e  gehele administratie, de bur- 
gerlijke zowel als de  militaire, was volkomen ontwricht, zodat dr. 
van Mook meende, dat alleen een uiterste concentratie van geschikte 
krachten op toonbare wijze de invallende bevrijder kon bijstaan. Hij 
heeft er altijd naar gestreefd en heeft ciit ook al naar het vorige 
Kabinet geseind, bij leger en vloot alle mersen los te maken, die o p  
andere plaatsen beter te gebruiken maren. Een van zijn grote gr;even 
was o.m. het marine-etablissemert te Durban, dat  daar niets te doen 
had. Dolgraag had dr. van Mook deze staf van technici ter beschik- 
king gehad om deze in N.1.C.A.-verband voor allerlei doeleinden in 
te zetten. D e  heer Helfrich had van zijn kant blijkbaar goede redenen 
dit niet los te laten. Dergelijke wrijvingen waren e r  dikwijls. Voorts 
was de heer va? Mook te Brisbane en de heer Helfrich te Colombo 
bij Mountbntten, toen deze nog niet weg was. Van 15 Augustus af 
werd Mourrtbatten de man met wie men ook politiek moest praten. 
terwijl MacArthur, waar de heer van Mook eerst vlak bij was ge- 
we-st, zo langzamerhand in noordelijke richting buiten bereik was 
gekomen. Afgezien van bepaalde verschillen van mening was dit 
inderdaad een toestand, waarin practisch niet te werken was. 

Oorspronkelijk liep het geschil ook over een kwestie, die ev, -neens 
op 15 Augustus haar belang zou verliezen. D e  B.S.O. stelde zich voor, 
dat er een herovering van Nederlandsch-Indië zou plaats vinden, 
waarbij de Nederlandse troepen een belangrijke rol zouden soelen. 
Er  zou een periode komen, waarin het militair gezag zou worden 
uitgeoefend, en dit militair gezag zou bij de B.S.O. liggen. 

D e  heer van Mook bezag deze zaak minder optimistisch en hij was 
van mening, dat  het er voornamelijk o p  aan zou komen het kaoot 
geslagen Indische burgerlijke overheidsapparaat weer te herstellen. 
Het  ging nu o m  de vraag, hoe o p  de basis van het nooit in werking 
getreden Staotrblod D 66 1 )  de verhouding gedacht was van de B.S.O. 
aan de ene kant en de Luitenant-Gouverneur-Generaal aan de andere 
kant. Reeds zeer kort na zijn optreden is de heer Logenzann door 
admiraal Helfrich hierover benaderd. Hij heeft een lang gesprek met 
de heer Logenzann gehad en hem een nota gegeven, welke deze 
helaas niet meer heeft kunnen terugvinden. Het resultaat van het ge- 
sprek is geweest, dat de  heer Helfrich de zaak bij d e  heer de 
Booy heeft voorgebracht. Bij de stukken is wel te vinden een nota van 
de  heer Helfrich samen met de heer Fzirstner en nog enige nota's van 
andere zijden, alle betreffende het opperbevelhebberschau. D e  heer 
Logemann heeft hierover zijn collega de Booy geraadnleegd en zij zijn 
het samen over een oplossing eens geworden, welke hen redelijk leek. 
Deze oulossing is 16 Augustus tot stand gekomen. Het was een alge- 
mene maatregel van bestuur, welke aan H.M. moest worden voor- 
gedragen, maar de Minister van Marine verklaarde zich er mee con- 
tent, dat  in d e  praktijk de  nieuwe verhouding reeds dadelijk zou 
worden ingevoerd. D e  heer Helfrich is hiertegen opgekomen met tal 
van areumenten en e r  is een wisseling van een reeks stukken ge- 
weest. E r  is ook nog een lanq advies van de heer Logeivann o p  bet 
schrijven van de heer Helfriclz. Intussen was de situat:e volmaakt 
veranderd. E r  was nu het moment, dat Nederlatldsch-Indië ouenviel; 
praktisch eesuroken, hadden de Nederlanders geen troeuen en slechts 
weinig schepen, waarover de B.S.O. zeker geen zelfstandig m;litair 
bevel kon voeren; hij had niets anders te doen dan d e ~ e  ter beschik- 
king te stellen van de Engelsen. Voorts stond het vraagstuk van de 
burgerlijke administratie levensgroot voor het Kabinet. Toen is men 
ook een geheel andere weg oueegaan. Door de heer Logernarin is 
voorgesteld, en dit is door het Kabinet overgenomen, dat de B.S.O. 
voortaan weer zou staan onder de Gouverneur-Generaal. zodat als het 
ware de twee militaire Deuartementen, waarover Nederlandsch-Indië 
vQór de oorlog had beschikt, onder één ge~amerliike leiding werden 
gesteld. Dit zou de leiding worden, waarmede eigenlijk ook weer 
het ingewikkelde debat van vó6r 16 Augustus plotseling in een heel 
ander licht kwam en zijn betekenis verloor. Bovendien kwam daarbij, 
dat toen Batavia het verenigingspunt van de beide heren is geworden. 

D e  heer Helfrlch was van oordeel, dat er door de heer van Mook 
beslissingen waren genomen, waarin hij eigenlijk gekend had moeten 
worden; de heer van Mook had precies dezelfde klacht van zijn kant. 
D e  heer Logemann denkt, dat zij allebei gelijk hebben gehad. Daarom 
was de toestand ook onhoudbaar. 

Toen de heer Logemann naar Brisbane ging, verzocht hij de  heer 
Helfrich ook daar te komen. Deze seinde echter, dat  hij het zo druk 



had, dat  hij verhinderd was. Men moest er zich bij neerleggen. Hij 
seinde er nog bij, dat  de  Minister toch langs Colombo terugreisde en 
dat de Gouverneur-Generaal dan mee kon komen, dan kon men 
elkaar daar ontmoeten. 

D e  heer Helfrich was eerst ziek, maar het stond er zo, dat  hij, als hij 
beter was toch niet kon. O p  de  terugweg heeft de heer Logemnnn de 
heer Helfrich wel gesproken. Z o  was de  verhouding, maar het is te 
begrijpen, wanneer men een halve wereld van elkaar zit. Bovendien zat 
de legercommandant te Melbourne en deze was zijn eerste onderge- 
schikte. D e  toestand moest o p  d e  een of andere manier tot klaarheid 
komen en dat  is eenvoudig gebeurd doordat de  heren te Batavia te- 
zamen zijn gekomen. 

Op 26 September heeft de heer Logemann de heer Helfrich te 
Colombo gesproken, even voor diens vertrek met zijn gehele hoofd- 
kwartier per ,,PlanciusN naar Batavia. D e  toon, waarop die controverse 
ter sprake kwam, was over het algemeen niet onaangenaam. Of deze 
later wat verscherpt is, weet de  heer Logemann niet. D e  heer Helfrich 
had principieel van het B.S.0.-schap een opvatting - ook naar het 
inzicht van de  heer Logemann - die hem maakte tot hetgeen Mounf- 
batten in Birma was geweest en waarnaar hij placht te verwijzen, n.l. 
de Gouverneur-Generaal. Vandaar zijn aanspraak, dat hij ook de 
N.I.C.A. onder zich moest hebben met alle consequenties van dien. 
Dit alles was in de gedachtengang van een militaire verovering nog 
te plaatsen, hoewel men er nog over kon twisten. Toen deze echter 
weg viel, viel ook het gehele probleem weg. 

c. De ontwikkelirzg van de  algemene situatie 

I .  Stukken. 
D e  commissie heeft in haar bezit een aantal stukken en telegram- 

men welke zij hieronder in haar geheel dan  wel gedeeltelijk laat volgen. 
Zij tekent hierbij aan, dat verscheidene telegrammen en andere stuk- 
ken door haar niet meer konden worden achterhaald; deze waren 
niet in de voor haar toegankelijke archieven. Met name noemt de 
commissie in dit verband de tekst van de uitlatingen van generaal 
Christison van 29 September 1945, waarvan hierna menigmaal 
sprake is. 

Op  17 Augustus 1945 seinde de heer van Mook aan de Minister 
van Overzeese Gebiedsdelen: 

,.Het komt wenschelijk voor een proclamatie van de Koningin 
voor te bereiden om o p  een geschikt oogenblik in Indië te  wor- 
den uitgevaardigd en verspreid. 

Dit zou kunnen plaatsvinden bij de bezetting van Batavia 
of de terugkomst van de wettige regeering ter plaatse. Naast 
vreugde en dank voor de bevrijding zou in deze pro cl amati^ 
gewezen kunnen worden op de noodzakelijheid om tot een spoe- 
dig herstel van geregelde toestanden te komen en zoodoende den 
wederopbouw van het Koninkrijk zooveel mogelijk te bespoe- 
digen. D e  voorloopige benoeming van den Volksraad volgens 
K.B. nr 2 kan aangekondigd worden zoodra orde en verbindingen 
in voldoende mate hersteld zijn. Tevens dat  de afvaardiging naar 
de Rijksconfercntie spoedig bekend gemaakt zal worden. 

Bovendien zouden de hoofdlijnen uit de rede van H.M. de 
Koningin van 6 Dec. 1942, zooals deze werd doorgetrokken in 
Uw rede van 17-7 zeer bekort kunnen worden weergegeven. 

Deze redevoeringen zullen eveneens worden verspreid. Zoodra 
de tekst is vastgesteld, zal ik dezen gaarne vernemen.". 

Op 18 Augustus 1945 seinde d e  heer Logemann aan de  heer van 
Mook: 

,,Nummer 320 Loudon seinde aan Vankleffens nopens gang 
van zaken capitulatie quote. D e  politieke phase van overgave 
komma welke inet het ultimatum van Potsdam is begonnen kom- 
ma eindigt met het aannemen daarvan door Japan punt Daarop 
komt de militaire phase komma waarop komma nadat de  hoog- 
ste Japansche militaire autoriteiten zich aan de  militaire vertegen- 
woordigers der Big Four hebben overgegeven komma volgt de 
overgave der Japansche legercommandanten in ieder operatie- 
gebied aizonderlijk aan den respectievelijken geallieerden opper- 
bevelhebber punt Nederland zal daarom dus geheel op Mount- 
batten zijn aangewezen komma bij wien zonder twijfel een mili- 
tair liaisonofficier van ons aanwezig is punt Ofschoon de nieuwe 
begrenzing van Mountbattens gebied nog niet definitief is vast- 
gesteld komma nam zegsman kennelijk als zeker aan komma dat 
Nederlandschindie daar geheel onder zou komen punt unquote 
Mede verband Uw r e c a t e  radiorede tot Indie gericht meen ik 
te moeten waarschuwen dat Japanners nog vrij lang macht zullen 
uitoefenen zoodat in belang burgerbevolking grootste voorzich- 
tigheid geboden schijnt.". 



Op 20 Augustus 1945 seinde dr. van Mook o.m.: 

,,Het volgznde bestemd voor den Minister van Overzeesche 
Gebiedsdeelen persoonlijk, met afschrift voor den Minister van 
Buitenlandsche Zaken persoonlijk onder nr. 10. 

Met verwijzing naar Uw telegram 317. 
Hartelijk dank voor verkregen beslissing die inderdaad groot- 

ste interne moeilijkheden voor mij oplost. Toestand is ook overi- 
gens ernstig genoeg en weer te geven als volgt: 

Nederlandsch Indie vermoedelijk geheel bij S.E.A.C. ingedeeld 
behalve bevel of onderbevel umvattend Borneo, Celebes, Mo- 
lukken, Nieuw Guinea en Timor, hetwelk aan Australiers o p  te 
dragen. Vermoedelijk hebben de Australiers onvoldoende troe- 
pen voor Celebes en Halillaheira waartoe zij hopen op hulp van 
de U.S. 93e Neger Divisie op Morotai. Ook hebben zij waar- 
schijnlijk niet genoeg transportmateriaal. Voor Java en Sumatra 
heeft Mourzthatten in hoofdzaak of alleen Britsch-Indische of 
Afrikaansche troepen ter beschikking. 

Wijzelf hebben buitzn M a r k  en Squads slechts 13 onvolledig 
geoefznde compagnieën, meest Indonesische. D e  uit te zenden 
Nederlandsche troepen komen te laat voor overgave en eerste 
bezetting, die niet uitgesteid kan worden tot October vanwege 
politieke ontwikkelingen en gevaar voor geïnterneerden en krijgs- 
gevangenen. 

Blijkens opgevangen internen oproep uit Bandoeng zal Japan- 
sche Opperbevelhebber intusschen republiek Indonesië heden 
uitroepen met SoeX-nn:o als President en Eiatta als Vice-Presi- 
dent. Tot dusverre rnaaktcn de Japanners de overgave van Japan 
niet bekend in Indie. 

Beschikbaar personeel N.I.C.A. beperkt tot plus minus 900 
man grootendeels zonder uitrusting wegens stopzetten voorzie- 
ningen uit S.W.P.A. sinds grenswijziging operatiegebieden waar- 
schijnlijk wera. Ofschoon wij uitrusting in Australie en Nieuw- 
Zeeland trachten te verkrijgen is volledig materiaal aldaar ook 
niet te vinden. 

Aangezien toen plan grenswijziging remmend begon te werken 
nauwelijks een begin was gemaakt met levering, zijn relief- en 
rehabilitatie-voorraden minimaal, terwijl voorraadpositie in 
S.E.A.C. zeer slecht zoodat daar weinig te verwachten van Brit- 
ten. Ben in overleg getroden met Mouiztbatten en ga volg-nde 
week naar Kandy voor kort bezoek. 

Indien bezetting hoofdeilanden hoofdzakelijk door gekleurde 
troepen geschiedt, kan dit het einde beteekenen van ons gezag in 
Ned. Indië. Opwijs dat  Hindoes aanstoot geven in een gebied, 
welk in hoofdzaak mohammedaansch is en negers blijkens er- 
varing de schrik der bevolking worden. Naar  mijn meening waIe 
alsnog een laatste en krachtigste beroep o p  Amerikaansche en 
en Britsche Regeering te áoen o m  uitzending van Nederlandsche 
krachten te versnellen en o m  U S  of Britsche troepen tijdelijk be- 
schikbaar te stellen voor bezetting". 

O p  diezelfde datum seinde dr. van Mook aan de Minister van 
Overzeese Gebiedsdelen: 

,,De Republiek Indonesië wordt volgens de interne Japansche 
radio in Ned. Indië georganiseerd met fascistische constructie. 
Voor het eerst wordt via korte golf echter nog niet in plaatsr- 
lijken omroep door het Japansche opperbevel gelijktijdig omge- 
roepen, dat  het bevel heeft gekregen tot staking van de vijande- 
lijkheden en dat het zich van de Indonesische onafhankelijkheids- 
beweging losmaakt. 

Hier blijkt verder in het voornemen te liggen om de Indo- 
nesische hulporganisaties voor de  verdediging die door Japanners 
zijn ingesteld, te ontbinden en een Indonesisch volksleger o p  te 
richten. Het leek mij wenschelijk MncArthur en Mo~lntbatten 
hiervan per telegram o p  de hoogte te stellen, hoewel er geen red-n 
is om te veronderstellen, dat  volgelingen door deze manoeuvre 
gewonnen zullen worden of dat hierdoor aan de  bezettingstroepen 
veel moeilijkheden berokkend zullen worden. 

Ook leek mij wenschelijk MacArthur en Mounthatten onder 
nadere goedkeuring Uwerzijds te verzoeken Dij de aan de Japan- 
ners te stellen voorwaarden op te nemen, dat de onder Japansch 
gezag ingestelde bestuurs- of regeeringsorganisatie op politiek ge- 
bied ontbonden moet worden en tevens dat alle organisaties in 
bezet gebied ontwapend en ontbonden moeten worden die riiet 
ressorteeren onder de Japansche weermacht of de normale politie. 
Het zou misschien wenschelijk zijn, dat tevens de regeeringen 
van de U.S.A. en het U.K. hiermede in kennis werden gesteld". 



O p  25 Augustus 1945 seinde dr. van Mook aan  de Minister van 
Overzeese Gebiedsdelen: 

,,De volgende condities te stellen bij de capitulatie, formuleerde 
ik t.b.v. Mountbatten: 

Ie. Het  leven, de gezondheid en de  rechtmatige bezittingen 
van alle bewoners van Ned. Indië moeten beschermd worden. 

2e. Orde moet gehandhaafd worden en struikrooverij, plun- 
dering en andere ordeverstoringen moeten onderdrukt worden. 

3e. Alle documenten van de  administratie inclusief van het 
Japansche militaire Government moeten worden bewaard en be- 
schermd, evenals die van particuliere ondernemingen die door de 
Japanners of andere instanties zijn overgenomen. 

4e. Bewaard en beschermd moeten wordrn alle voorraden 
van voedsel, kleeding en medische behoeften in Japansche handen 
en moeten uitgeleverd worden aan  d e  geallieerde autoriteiten o p  
hun bevel. 

5e. Bewaard en beschermd dienen te worden alle politieke- 
private eigendommen, waarbij speciale aandacht bestéed moet 
worden aan communicatie- en transuortmiddelen. havens. kracht- 
stations en het electrische net en andere openbare werken, fabrie- 
ken en regeeringskantoren, P.T.T. kantoren en bevlociingssy- 
stemen. 

6e. Alle goederen en geldswaarden, die onrechtmatig in beslag 
genomen zijn van Ned. Ind. Regeeringsinstellingen, Ned. lnd. en 
Geallieerde particuliere ondernemingen en Ned. Ind. en Gealli- 
eerde burgers, in het bijzonder krijgsgevangenen, geïnterneerden 
en vrouwen en kinderen, die in ,,restricted areas" geconsigneerd 
zijn, moeten worden verzameld, opgeslagen en beschermd. 

7e. Alle radiozenders, ontvangtoestellen, filmstudio's en hun 
uitrusting, bioscopen en uitrusting, drukpersen en drukkerijuit- 
rusting moeten worden in stand gehouden, bewaard en be- 
schermd. 

8e. Alle krijgsgevangenen, geïnterneerde biirgers, geïnterneer- 
de of geconsigneerde vrouwen en kinderen en politieke gevange- 
nen moeten worden vrijgelaten en voldoende accomodatie, voed- 
sel en kleeding en medische voorraden voor hen moeten verschaft 
worden, en d e  werkzaamheden van het Roode Kruis en andere 
liefdadige instellingen o p  dit terrein moeten worden toegestaan en 
vergemakkelijkt. 

ge. D e  voltrekking van alle doodstraffen of lijfstraffen moet 
worden opgeschort. 

10e. D e  werkzaamheden van de  Kempei Taitokeita en derge- 
lijke organisaties moeten worden opgeschort en volledige lijstrn 
van al hun Japansch en Ned. Ind. personeel e n  agenten moeten 
worden verschaft. 

I le .  Verschaft moeten worden volledige lijsten van het per- 
soneel, zoowel Japansch als Ned. Indisch belast met het beheer 
over krijgsgevangenen- en interneeringskampen, ,,restricted quar- 
ters" voor vrouwen en kinderen en gevangenissen gebruikt voor 
politieke gevangenen. 

12e. Nieuws uit geallieerde bron moet zonder commentaar 
uitgezonden worden naar de aanwijzingen van geallieerden Com- 
mander, en instructies of commentaren vooraf goedgekeurd door 
geallieerde commandanten en alle anderc uitzendingen moeten 
beëindigd en verhinderd worden. 

13e. Ingetrokken dienen te worden de  verordeningen, welke 
verbieden te luisteren naar korte golf of andere geallieerde uit- 
zendingen of de distributie en het lezen van geallieerde pam- 
fletten. 

14e. D e  uitgifte van alle couranten moet gestaakt worden, 
behalve indien anders brvolen door geallieerde Commandanten. 

15e. D e  vertooning van Japansche films moet gestaakt wor- 
den evenals van films gemaakt i n  Ned. Ind. na  17 Maart 1942. 

160. Opgehouden moet worden met het doceeren van d e  
Japansche taal en het onderwijs geven in de Japansche taal en 
het Japansche leeraarspersoneel moet ontslagen worden. 

17e. Ontbonden moeten worden alle politieke en serni- poli- 
tieke gouvernements en andere organisaties ingesteld of gesteund 
door Japansche militaire Government. 

18e. Alle bestaande normale instructies van d e  civiele ad- 
ministratie moeten gehandhaaid blijven cn iedere verandering 
moet voorkonen worden behalve op order van geallieerde auto- 
riteiten of als resultaat van andere voorwaarden hierin neergelegd. 

19e. Ontbonden en volkomen ontwapend moeten worden alle 
verdedigingsorganisat;es ingesteld of gesteund door Japansch 
militair Government en de geallieerde autoriteiten moeten de 
beschikking krijgen over complete namenlijst van leien van derge- 
lijke organisaties en hun rang en uitïustlng en zij dienen bevel 



te krijgen om zich bij eersten oproep te melden bij geallieerde 
autoriteiten met hun papieren. 

20e. Geen wapenen of andere militaire uitrusting mag aan 
wie ook uitgereikt worden, het reeds uitgereikte moet worden 
teruggenomen ei1 verzameld worden. 

Hierbij zijn militaire voorwaarden achterwege gebleven, die 
zorrder twijfel door opperbevel zijn samengesteld. Sommige voor- 
wadrden zijn niet noodig, indien de b-zetting snel verloopt. docn 
op grond van de tot nu toe verkregen inlichtingen is dit niet 
te verwachten. 

Het schijnt in de bzdoeli~g te liggen, dat Australiërs slechts 
tijdelijk de bezettingstaak overnemen in het Oosten van den Ar- 
chipel, totdat zij vervangen kunnen worden door troepen onder 
S.E. A.C. 

In verband hiermede en omdat S.E.A.C. voornamelijk beschikt 
over gekleurde troepen, is het absoluut noodzakeiijk, dat de 
uitzecding van Nederlandsche bataljons versneld worde. 

Op 30 dezer vertrek ik naar Kand.. Kunt u aldaar zijn op 
ongeveer dien tijd, dan reizen wij op 3 of 4 September tezamen 
door naar Brisbane.". 

Op 18 September seinde het Ministerie van Overzeese Gebiedsdelen 
aan de heren Logemann en van Mook in Australië: 

,,Primo RVCCS Washington zond S September volgmde in- 
formatie dubbelpunt Jap land zee luchtstrijdkrachten op Sumatra 
Java Kleine Soenda Eilanden waaronder begrepen Timor Lom- 
bok Bali Boeroe Ambon Kei Ceram Tanimbar Aroe en eilanden 
gelegen in Arafura zee komma Celebes Halmaheira en Ned Nw 
Guinea zullen zich overgeven aan opperbevelhebber Seac punt 
Jap strijdkrachten op Borneo idem aan Opperbevelhebber Au- 
stralische strijdkrachten punt Van Austral~sche zijde wordt aan- 
gedrongen Timor opnemen Australische zona met afzonderlijke 
capitulatie van Portugeesch en Ned gedeelte punt Beslissing hier- 
omtrent nog niet bekend punt Ook is voorgesteld dat overgeble- 
ven Portugeesch bestuur en Australische bezettingstroepen tijde- 
lijk regeling maken voor herstel bestuur en verbindingen cvelke 
regelingen men later zou kunnen aanvullen door overeenkomst 
op langen termijn met Portugeesche Regeering. 

Secundo Japansche Legatie L~ssabon deelde mede aan Portu- 
geesche Regeering dat de Portugeesche Gouverneur van Timor 
op 5 September het complete bestuur in het geheele Portugeesche 
territoir had overgenomen waarbij hij beschikking hield over 
honderdtal gewapende Japs in afwachting aankomst Portugee- 
sche troepen punt Vernield Portugeesche radiostation zou wor- 
den vervangen door installatie van Japs en in werking komen 10 
September 

Tertio Van Kleffens mededeelde 12 September in Ooriops- 
raad dat Portugal al het mogelijk doet om Australiërs buiten 
te houden. 

Quarto Oorlogsraad van meening dat het van belang is spor- 
digst mogelijk eigen troepen op Timor te hebben." 

Op 19 September 1945 zond Minister-President Schermerhorn het 
volgende telegram aan dr. van Mook: 

,,Rut 42. Door van Kleffens is aan Ambassadeur Londen ge- 
seind: 

,,Geschetste gang van zaken in telegram no. 15 van van Mook 
aan Londen verontrust het Kabinet evenzeer als de Indische 
Regeering. 

Primo. Uitstel van de landing is een ernstige en onduldbare 
teleurstelling eerstens omdat voortduring van de ordehandhaving 
door de Japanners in alle omstandigheden ongewenscht is, ook 
indien wanordelijkheden bij inheemsche bevolking achterwege 
mochten blijven welke echter worden bevorderd door iederen dag 
uitstel van de bezetting; tweedens gebiedend noodzakelijk is de 
overneming van Landsgebouwen en inrichtingen door onszelf of 
zoo dit onmogelijk is, door Geallieerden om sabotage en zoek- 
raken van waardevolle gegevens en installaties te voorkomen. 

Secundo. We moeten met klem achteruitzetting van onze 
krijgsgevangenen waarvan een aanzienlijk deel hun gezin in In- 
dië heeft, afwijzen, zoodat in elk geval deze categorie derwaarts 
behoort teruggebracht te worden. Voorts is van groot belang de 
aanwezigheid in Indië van eenige honderden valide krijgsgevan- 
genen ter vervanging van de Japanners als bewakers van geïnter- 
neerde vrouwen en kinderen zoodat we ook met klem moeten 
aandringen op spoedigste repatriatie van die categorie. Onze 
krijgsgevangenen hebben voorts evenveel recht op evacuatie naar 
een beter klimaat als de Britten, zoodat we ook op dit punl 
gelijkstelling verlangen. 



Tertio. Men gelieve te bedenken, dat Nederland, door de 
burgerbevolking bij het begin van den oorlog niet te evacueeren 
een heilzaam voorbeeld heeft gesteld, wat het aanzien der Euro- 
peanen bij de inheemsche bevolking Zuid-Oost Azië o p  critiek 
oogenblik heeft verhoogd; daarom inogen deze menschen thans 
niet herhaal niet door de Geallieerden min of meer in den steek 
worden gelaten. Hun beproevingen waren zeker niet minder erg 
dan die der geallieerde krijgsgevangenen en wij moeten dus aan- 
dringen o p  evacuatie, op denzelfden voet als krijgsgevangenen 
van Geallieerde nationaliteit voor die gevallen die daarvoor in 
aanmerking komen en wel op basis van evenredigheid en met 
volstrekte afwijzing van voorkeur voor Britsche of andere Ge- 
allieerde krijgsgevangenen. Dat Nederlandsche schepen worden 
gebruikt om krijgsgevangenen van andere nationaliteit te bevoor- 
deelen is voor Nederland onaanvaardbaar en we moeten een 
verzekering verlangen, dat die bevoorrechting van nu af zal op- 
houden. Ik herinner U in dit verbnnd aan de mondeling aan U 
en mij gegeven verzekering, kort voor mijn vertrek, uit Londen, 
door Attlee en Bevln, dat onze krijgsgevangenen o p  gelijken voet 
zouden worden behandeld als die van Britsche nationaliteit. In 
verband met de ordehandhaving moge ik er nog aan herinneren, 
dat Tromp aanwezig is bij de East Indies Fleet; van Galen en 
Heemskerck kunnen voor 2 October in Indië aankomen, terwijl 
van der Zaan op weg is; wij moeten, indien landingsdivisies aan 
deze schepen worden onttrokken, verlangen, dat deze in Neder- 
landsch Indië zullen optreden, en niet herhaal niet elders. 
E r  z:il!en te Washington voorloopig geen stappen worden gedaan. 
maar ik verzoek u om de Britsche Regeering met den noodigen 
nadruk in bovenstaanden zin te  benaderen en mij te seinen. Ik 
behoef wel niet te doen uitkomen, dat door dit alles de groote 
urgentie om eigen machtsmiddelen uit te zenden, sterk wordt 
onderstreept. Ik moge dus verzoeken om ook dit punt op voet 
van gelijkgerechtigdheid met de Britten nogmaals naar voren te 
brengen. 

E r  is voorloopig afgezien van publiciteit, daar ik overtuigd 
ben, dat dit stadium, bij publicatie, alleen maar wrevel doch 
geen verbetering zou veroorzaken. 

Ik neem aan, dat U en Logemunn hiermede accoord gaan en 
dienovereenkomstig zult handelen". 

O p  20 September 1945 liet de heer van Mook de Regering het vol- 
gende weten: 

,,Het aanvankelijk plan landing is hersteld voor Batavi'a op 4 
Oct. en voor Soerabaja op 14 Oct. a.s. T.a.v. Sumatra voorloopig 
op 10 Oct. voor Padang en Medan. 

D e  laatste berichten wijzen erop, dat  in de grootere centra 
Soerabaja en Batavia de  spanningen en botsingen toenemen; de 
hernieuwde verandering. in gunstigen zin, van het plan voor de 
landing is vermoedelijk mede hierdoor beinvloed. 

Redelijk goed ontwikkelt zich d e  toestand in de  buitengewesten 
waar thans Makassar en Timor en spoedig Ambon en Menado 
bezet zijn. Een vlot verloop heeft bet overnemen van goederen uit 
de Amerikaansche bases o? Nieuw-Guinea gehad, Noogstraterz 
telegrafeert hierover nader. 

Ik  zelf zal hiervandaan vertrekken op omstreeks 2 October met 
de bedoeling kort na de  landing te Batavia aanwezig zijn. 

Over het algemeen is de toestand van krijgsgevangenen en ge- 
interneerden o p  Sumatra slecht, behalve in  Padang, maar in vele 
gevallen schijnt voorloopig herstel snel op te treden. 

Het  moreel is over het algemeen goed.'' 

Op 23 September 1945 seinde de heer van Mook aan de Minister 
van Overzeese Gebiedsdelen: 

,,De toestand o p  Java is blijkens berichten die zoojuist binnen- 
komen ongeveer de  volgende: 

D e  voeding van geinterneerden e n  krijgsgevangenen is nu  rede- 
lijk hoewel het meerendeel nog in de kampen verblijft. Doordat 
de  bez,etting zoolang is uitgesteld, kunnen zij den gang van zaken 
moeilijk begrijpen. D e  vice-president van den Raad van Indië, 
Spit, kwam van het kamp te Bandoeng naar Batavia en werd door 
de  Japanners opnieuw opgesloten in een kamp, op grond van de 
order van Mountbatten, welke o p  zichzelf juist is, dat  de kampen 
niet voor de  bezetting verlaten moesten worden door de  geinter- 
neerden. D e  invloed van Soekarno cum suis is grooter d a n  werd 
verondersteld en neemt door den onzekeren toestand nog toe. 
Verzet is met name te verwachten van sommige organisaties, zoo- 
als jeugdorganisaties en communisten; bovzndien heeft een aantal 
collaborateurs zich te sterk verbonden aan de zoogenaamde Re- 
geering Indonesië o m  nu terug te kunnen. Geleidelijk komen de 



loyale Indonesiërs van beteekenis in gevaar. In verband met den 
recenten misoogst en tengevolge van wanbeheer is de voedsel- 
situatie slecht. D e  toestand o p  monetair gebied is uiterst verward 
en het moeilijkste is het economische vraagstuk. 

D e  tegenwoordigheid van Engelsche en Nederlandsche oorlogs- 
schepen en groepen ten behoeve van het contact met de inter- 
neeringskampen, welke beide geen enkel gezag uitoefenen, is voor 
de eanvoudige massa moeilijk te begrijpen. Weliswaar is de haat 
der bevolking tegen de  Japanners groot, maar daarnaast wordt 
een stelselmatige opruiing tegen ons en de  Engelschen gepropa- 
geerd. 

D e  landing te Batavia is thans o p  4 October vastgesteld, welke 
datum waarschijnlijk niet vroeger zal kunnen worden gesteld. Zoo 
Iang als mogelijk is, wordt dit tijdstip geheim gehouden teneinde 
van de  zijde der Japanners en Indonesiërs contramaatregelen te 
vermijden. 

D a t  de  z.g. Republiek Indonesië bij de landing onmiddellijk 
wordt gevangen genomen, is van zeer groot belang, omdat op- 
sluiting der leidende personen en machtsvertoon d e  beweging 
arootendeels haar kracht zal ontnemen. 

Met het oog hierop en mede door het vertrouwelijk ontvangen 
bericht, dat  Mountbatten van plan is zeer voorzichtig o p  te treden 
o m  een tweede Griekenland te voorkomen, baart het achterwege 
blijven van ezn besluit betreffende mijn 28131 van Kandy zorg. 

D e  C.L.G. zal pogen zooveel als mogelijk is, bij te dragen aan 
de landingstroepen en d e  Marine werd gevraagd hetzelfde te doen. 
Het  totale aantal blijft evenwel beperkt, terwijl het meerendeel 
van de  kortgeleden gevormde inheemsche compagnieën minder 
bruikbaar is in deze situatie. Bespoediging van de uitzending van 
Nederlandsche troepen is derhalve dringend gewenscht. 

I k  stel voor dat  van Kleffens Logemann in Londen ontmoet, 
opdat zij tezamen, indien dit noodig blijkt te zijn, bij de  Engelsche 
Regeering aandringen op een krachtig optreden en houding. Bij de 
landing zal ik zelf tegenwoordig zijn.". 

D e  coiiimissie heeft een verslag over de belangrijke besprekingzn 
op 27 en 28 September 1945 tussen lord Louis Mourifbntferz en de 
heer van der Plas en over de gebeurtenissen kort vóór en na deze 
besprekingen. Aan dit verslag - van d e  hand van de heer van der 
Plas - ontleent de commissie het volgende: 

a )  Voorgrschiedenis 

O p  15 September te Batavia aankomende, kreeg ik weldra 
den indruk, dat  de  komst van een kruiser met eenige Neder- 
landsche officieren bij de overgroote meerderheid van de  be- 
volking groote verwachtingen wekte, dat aan het Japansche 
wanbeheer een einde zou komen. 

Het geheele beeld leek mij niet ongunstig, mits maar spoedig 
met de bezetting zou worden begonnen, omdat admiraal Pat- 
terson, wanneer hij zonder één man aan den wal toog, en de 
nakoming van de overgavevoorwaarden in de algemeene ver- 
warring moest afdwingen, in het bijzonder inzake de  hand- 
having van wet en orde, verplicht was door de Japanners te 
werken. D e  haat tegen de Japanners was zoo groot, zoo diep 
en algemeen, dat niets ons meer zou schaden dan een lang- 
durig bestuur over Java door de Japanners in naam der ge- 
allieerden. Men denke zich, dat  in  Nederland, twee maanden 
na de  capitulatie van de Duitschers, nog het Nederlandsche 
volk onder Duitsch militair bestuur gelaten was. 

De eerste taak was derhalve, naast optreden tegen de terreur, 
welke de  Soekarno-groep op alle gematigden uitoefende, te 
trachten te verkrijgen een bespoediging van de bezetting, aan- 
vankelijk gedacht voor 4 October, maar 13 September sine 
die uitgesteld. 

Alles werd voor de overname der Departementen voorbereid, 
een indeeling opgemaakt van het centraal N.1.C.A.-kantoor, 
dat het Japansche Departement van Algemeene Zaken zou 
vervangen, en van de verschillende Departementen van Alge- 
meen Bestuur. Voldoende personeel voor de bezetting der De- 
partementen was beschikbaar en de bedoeling was, bij het 
slagen van dezen opzet, het bestuur snel met locale krachten 
naar het binnenland uit te breiden. 

1500 geweren met munitie werden in orde gebracht voor 
bewapening van eventueel nieuwe gezagsgetrouwe politie, ter- 
wijl ook bewapening voor lichamelijk geschikte krijgsgevan- 
genen beschikbaar werd gehouden. Voorts was aan de Japan- 



ners nadrukkelijk gelast geen enkele post te verlaten vóór zij 
die aan de geallieerden hadden overgegeven, en was hun b.v. 
opgedragen de 90 km het binnenland ingelegen krachtbronnen 
en waterleiding van Batavia, alsmede de hoofdwegen met kunst- 
werken, naar deze stad leidende, en de spoorwegen krachtig 
te bewaken. 

b) De besprekingen 

Tijdens de besprekingen op den 26sten September bereikte 
mij een telegram van Minister Logemann, waarin mij verzocht 
werd admiraal Mountbntten af te brengen van diens standpunt 
van non-interventie. Aangezien de operaties geheel met het 
karakter van interventie waren opgezet, en admiraal Mount- 
batten volkomen op de hoogte was van de collaboratie met 
de Jappen bij geboorte en geschiedenis van de Soekarno- 
beweging, seinde ik, dat ik meende voor de landingen hier 
te moeten blijven. Toen daarop echter den 27sten een telegram 
volgde van Mountbatten, waarin hij admiraal Patterson op- 
droeg met mij en den overste Mnsey (wiens alarmistische ver- 
halen grooten indruk maakten op lady Mountbatten tijdens 
haar bezoek hier), naar Singapore te komen, antwoordde Pat- 
terson, dat hij, behoudens tegenbericht, zelf voor de landingen 
zou blijven, maar ons beiden zou sturen. 

Den 27sten September in den avond kwam ik te Singapore 
aan. Nog te 10.30 ontving mij Mountbatten. Gedurende het 
gesprek, dat gedeeltelijk werd bijgewoond door den Minister 
van Oorlog, Lawson, die, naar de admiraal mij verzekerde, 
in de eerste plaats voor die aangelegenheden was overgekomen, 
deelde admiraal Mountbatten mij als onveranderlijk besluit 
van de Britsche Regeering mede, geen enkel Britsch soldaat te 
mogen gebruiken tot herstel van het Nederlandsch gezag. Die 
troepen zouden uitsluitend gebruikt mogen worden voor hulp 
aan krijgsgevangenen en geïnterneerden en voor bezetting en 
bewapening van beperkte perimeters te Batavia en Soerabaia. 
Geen Britsch soldaat zou buiten dit gebied gezonden mogen 
worden. De  Nederlanders moesten maar zorgen de rest van 
Java te bezetten. Zoolang zij dit niet konden, zouden de Ja- 
panners voor de gea!lieerden het bestuur blijven voeren. 

Tegen deze plannen kwam ik met den grootsten klem op, 
er op  wijzende, dat men toch moeilijk verantwoordelijkheid 
als geallieerd commandant kon aanvaarden voor de herbezet- 
ting van door den vijand geoccupeerd gebied, en zich zonder 
eenig uitzicht op vervulling van die taak, tot enkele kust- 
plaatsen beperken en eigenlijk tot herstel van wet en orde 
geen enkele verantwoordelijkheid op zich nemen. 

Ik wees op de onherstelbare schade, die een langdurig geal- 
lieerd bestuur door tusschenkomst van de Japanners in de 
gezindheid van de bewoners zou aanrichten tegenover Britten 
en Nederlanders. Dit zou hen tot een volledig zich afwenden 
van de Westersche democratieën brengen. Ik schetste ook nog 
den, naar mijn meening gunstigen achtergrond van de situatie 
op Java, mits maar spoedig zou worden ingegrepen. Reeds 
toen toonde de admiraal zich sceptisch. 

Met bitterheid sprak ik over de wijze, waarop ons belet 
was met onze eigen schepen lieden aan te voeren. Had men 
niet aflossing van Britsche troepen en later afvoer van Britsche 
krijgsgevangen vóór laten gaan, dan hadden wij nauwelijks 
hulp van de Britten noodig gehad. Ik onderstreepte de moreele 
verplichtingen der Britten, den bondgenoot, die hun te hulp 
gesneld was en die door hun politiek belet was zich zelf te 
helpen, hunnerzijds hulp te bieden. 

Den volgenden morgen was een bespreking te 11.30 belegd, 
doch op dat oogenblik deelde Mountbatten mij mede, mij 
eerst om 12.30 te verwachten, omdat hij een andere bespre- 
king had. 

T e  12.30 ter bespreking komende, bespeurde ik, dat colonel 
Mnsey zijn uitermate alarmeerende berichten, deels ontleend 
aan intelligence rapporten, o.m. van den Indischen Haw-Haw, 
den Engelschman Lambert, die 3+ jaar de Japansche propa- 
ganda verzorgd heeft, deels gebaseerd op mededeelingen van 
Britsche ex-krijgsgevangenen, die een somberen, helaas niet 
geheel oniuisten, indruk hebben van fel anti-Inlanders gezind- 
heid der Nederlanders, had uiteengezet, en diens bewering, dat 
de Nederlanders algemeen gehaat waren in tegenstelling tot de 
Engelschen, en dat zelfs landingen zouden kunnen leiden tot 
heftigen strijd met de Soekarnisten, geloof had gevonden. 

Zoodanige invloed had zich reeds eerder voorgedaan, ook 
bij admiraal Pntferson, die zelfs mij raadpleegde over de ge- 



dachte van spoedige verwijdering van de leidende Neder- 
landers van 40 jaar en ouder, en over opening van bespre- 
kingen met Soekarno. Deze beschouwingen hadden hun bron 
eveneens in rapporten van den Britschen Inlichtingen Dienst. 
D e  open en ridderlijke Patterson echter had na  een rechtzetting 
en pleidooi voor ons goed recht van mijn kant, den moed 
te besluiten tot . . . . . . . . . . . .  krachtige stappen. 

In  de vergadering waarin ik kwam, en waaruit Mountbatten 
werd weggeroepen, zoodat hij zelfs mijn tegenbetoog niet hoorde, 
werd rondweg geen geloof aan mijn uiteenzetting geschonken, 
of wel werd mij b.v. de  vraag gesteld, of ik er voor kon 
instaan, dat  nergens o p  Java zich eenig oproer zou voordoen. 

Aan het slot der be~prekingen kwam admiraal Mountbatten 
terug en deelde mij mede, dat  naar zijn mrening er slechts 
één mogelijkheid was, welke het zenden van Britsche troepen 
mogelijk zou maken, t.w.: in zee te gaan met Soekarno C.S., 
zooals hij zelf met den Burmeenschen militairen leider had 
gedaan, die zich aanvankelijk tegen d e  Britten gekant had, 
maar tensIotte de  Japanners had aangevallen. 

Ik deelde hem mede, overtuigd te zijn, dat  mijn Regeering 
absoluut zou weigeren te onderhandelen met Soekarno, en dat 
mei1 psychologisch een groote fout zou begaan, wanneer men 
zijn medewerking zou wenschen. Ik wees hem er op, dat  de 
Soekarno-groep, in tegenstelling met Burma, niet met d e  ge- 
allieerden gestreden had, maar integendeel tot het laatste met 

...... de Japanners had geheuld en 
Ik wees hem er op, dat  deze groep lieden altijd de fascis- 

tische methoden hadden toegepast, tegen welke ons volk zich 
5 jaar lang met heldenmoed verweerd had, en dat  het dus 
ondenkbaar was, dat wij de beginselen, waarvoor wij zooveel 
geofferd hebben, terzijde zouden stellen, en het volk van Java, 
dat zooveel geleden heeft als gevolg van ons ter hulp komen 
van onzen Britschen geallieerde, aan verdere terreur zouden 
overgeven. 

,,Soekarno is de eenige, die een organisatie heeft", zeide de 
admiraal, ,,dus moeten wij met hem in zee gaan". I k  stelde 
daartegenover, dat het juist de taak van de geallieerden was 
de  democratische groep gelegenheid te bieden zich te organi- 
seeren. ,,Ik zeg u, dat  u Indië o p  deze wijze verspeelt", zeide 
Mountbatten. 

Ik merkte op, dat afgescheiden hiervan, in alle buitengewesten 
gebleken was de groote vreugde van het volk over onze terug- 
komst, het onze zaak was, en niet de zijne, welke houding wij 
zouden aannemen. 

Na  de lunch werd het gesprek voortgezet, waar Minister 
Lawson wederom bij gehaald werd. Daarbij kwam ook ter 
sprake een ontwerp-telegram van den geallieerden opperbevel- 
hebber aan dr. van Mook ,  o m  een verklaring over de voor- 
genomen werkmethode der Regeering uit te lokken. Ik wees 
er op, dat hij een open deur intrapte en dat reeds lang te- 
voren om een dergelijke uitspraak was verzocht. 

Tenslotte zeide admiraal Mountbatten, dat wanneer wij geen 
besprekingen met Soekarno c.s. wilden openen, hij in de eerste 
plaats Christison zou opdragen het zelf te doen en in de tweede 
plaats ons geen hulp zou geven, wanneer wij door onze hou- 
ding in moeilijkheden zouden raken. Het  was zaak voor ons 
tijd te  winnen en niets anders. 

Gezien het gevolg, dat een zoodanige houding voor ons zou 
hebben, deelde ik hem mede bereid te zijn aan den heer van 
Mook voor te stellen mij te machtigen, vooraanstaande lieden 
uit alle bevolkingsgroepen en alle richtingen, de groep van 
Soekarno niet uitgesloten, o p  te  roepen, o m  mij hun meening 
uiteen te zetten, o p  welke wijze een hervorming binnen het 
raam van de rede van H.M. de Koningin en de radio-rede 
van Minister Logernann, zou kunnen worden ontworpen en ver- 
werkelijkt. 

Het  feit van de bezetting zou inderdaad nieuwe perspectieven 
openen voor besprekingen, die o p  zoodanige wijze zouden 
worden gevoerd, dat: 

l".  eerst godsdienstigen en gematigden aan de beurt zouden 
komen; 

2 " .  enkelen der extremistische leden later zouden komen, 
. . . . . . . . . . . .  terwijl het bovendien mijn voornemen was o m  
bij deze gelegenheid hun rondweg uiteen te zetten niet alleen, 
,dat van een erkenning geen sprake zou zijn, maar bovendien 
aan verdere terreur en gewelddadige actie onverbiddelijk een 
einde zou worden gemaakt; 



3". dat ik de menschen zou oproepen door tusschenkomst 
van den geallieerden opperbevelhebber, die eenerzijds hen, ZOO 

noodig, zou dwingen voor mij te verschijnen, anderzijds de 
veiligheid en vrijheid van deze lieden tijdens de bespreking 
zou waarborgen; 

4". de geallieerde opperbevelhebber voor Nederlandsch- 
Indië geen besprekingen met Soekarno C.S. zou houden naast 
de door mij voorgenomene. 

Ik verwachtte inderdaad van dergelijke besprekingen, op het 
juiste oogenblik gehouden en gedekt door de geallieerde macht, 
opheldering van den toestand, gelegenheid voor godsdienstigm 
en gematigden zich te organiseeren en wellicht actie van Soe- 
karno C.S. tegen hun eigen extremistische leden. 

Admiraal Mouritbatten zegde mij dit alles toe, %aarbij ik in 
het bijzonder voor de toezegging, dat van Britsche zijde geen 
besprekingen zouden worden gevoerd, erkentelijk was. Hij be- 
loofde voorts de meest krachtige telegrammen te sturen voor 
het uitzenden van Nederlandsche troepen en het beschikbaar 
stellen van schepen met hoogste prioriteit, terwijl hij toezegde 
onmiddellijk werk te zullen maken van toewijzing van rijst 
uit de uitvoergebieden, aangezien hij mij toegaf, dat de drei- 
gende hongersnood op Java het herstel van ordelijke toe- 
standen onmogelijk zou maken zonder hulp van buiten. 

De uitzending van troepen is inderdaad aanzienlijk versneld; 
helaas is omtrent de rijstsituatie een ontmoedigend bericht ont- 
vangen. 

c) Het naspel 

Bij mijn thuiskomst vond ik de situatie veranderd. Admiraal 
Pntterson had lt. kol. van der Port, Britsch intelligence offi- 
cier van groote bekwaamheid, opgedragen 28 September naar 
Soekarno en Hatta toe te gaan, hun te zeggen, dat de admiraal 
bezorgd was over de wetteloosheid hier ter stede, dat zij alle 
sympathie van de wereld voor hun volk verspeelden; dat de ge- 
allieerden slechts één wettige Regeering konden erkennen. 

Deze bespreking, aldus de heer van der Post, hield geen 
enkele erkenning in. Ten onrechte en tactisch f o ~ t  werd hun 
aangezegd, dat alle hoofdambtenaren van hun richting ont- 
slagen zouden worden. Dit . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
dreef al deze lieden tegen ons te hoop. 

'S Avonds kwam ik 2819 uit Singapore terug. 200 man waren 
geland. Dit was voldoende om de geheele stad rustig te maken. 
2919 had ik met een reeks gematigden besprekingen, waarin 
unaniem werd bepleit: 

a) duidelijk maken der plannen van de Regeering. De ge- 
matigden zijn volkomen machteloos, wanneer zij zich niet op  
een scherp omschreven werkplan kunnen baseeren. Spreekt men 
zich niet uit, dan glijdt de zaak af, tot zij onherstelbaar is; 

b) men is nu nog tevreden met een soort dominionstatus 
in de toekomst, mits duidelijk het werkplan daarheen is aan- 
gegeven. Ik heb dit later uit nog drie geheel onafhankelijke 
bronnen, zelfs ten aanzien van de leiding der Angkatan Pe- 
moeda (jeugdleger) vernomen; 

c) duidelijke schets bestuurshervormingsplannen, m.i. een 
inwendige aangelegenheid binnen de staatsregeling, die gereed 
ligt; 

d) waarborgen voor den Islam; 
e) erkenning van den naam ,,Indonesia" als officieele naam. 
In ,,Nederlandsch-Indië" ligt het begrip ,,bezittingH. N.I.C.A. 

zou dan ook I.C.A. of C.A.I. moeten heeten; 
f)  erkenning van bahasa Indonesia als gelijkberechtigde 

officieele taal; 
g) zoo erkenning van een regionale vlag nog niet wettelijk 

mogelijk was althans geen maatregelen tegen die vlag. 
Intusschen moest dien dag de overname van de departe- 

menten en de politie worden uitgesteld. 
Dit strandde op de vlagquaestie. Kon meli de departementen 

overnemen en de Indonesische vlag laten wapperen? De Engel- 
schen wilden die niet neergehaald hebben - m.i. terecht: dit had 
oproer ontketend en in het binnenland waren 150 000 weerlooze 
Nederlanders - en hadden bezwaar tegen het hijschen van de 
Nederlandsche vlag. 

Wat de politie betreft verklaarden de aangewezen Neder- 
landsche politieambtenaren zich niet in staat de plaats der 
Japanners in te nemen, daar men hen eenvoudig niet erkennen, 
wellicht arresteeren zou. Daarom werd, ter verduidelijking van 
de situatie, de Indonesische politieleiding bijeen geroepen op 
3019 's morgens vroeg. Uitgelegd werd het geallieerd militair 
gezag, de plaats van N.I.C.A.; dat men de wettig benoemde 



Indonesische beambten zou handhaven (behoudens blijkende 
ongeschiktheid, vervolging wegens individueele misdaden, enz.); 
dat zij de bevelen van het geallieerd militair gezag, hun door 
N.1.C.A.-officieren over te brengen, moesten opvolgen, enz. 

Wel drong de bureauambtenaar voor de politie op erkenning, 
althans inschakeling van Soekarno aan, maar tenslotte beloofde 
men de orders van het geallieerd gezag, ook overgebracht door 
N.I.C.A., te zullen gehoorzamen. 

Het oogenblikkelijk resultaat was gunstig; 
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  

Dien dag echter sloeg de situatie, die zeer hoopvol was, 
geheel om door het bekendmaken van den officieelen S.E.A.C.- 
omroep van 29,'9 'savonds, waarvoor verwezen wordt naar 

l) De commissie tekent hierbij aan, dat zij deze brief niet heeft kun- mijn brief aan admiraal Mountbatten (in afschrift hierbij) 1)  

nen achterhalen. Daarmede was alle grond onder onze voeten weggenomen. 
Van uur tot uur is sedert de toestand verslechterd. De recht- 
zetting in een persconferentie voor buitenlandsche journalisten 
mocht niet door de radio herhaald worden: dat zou prikkelen. 

9 Supreme Allied Commander South East Asia. De proclamatie van den S.A.C.S.E.A. werd volledig aan de 
buitenlandsche pers verstrekt, maar de passage over N.I.C.A. 
voor binnenlandsch gebruik weggelaten. 

Op 2 October werden pro-Nederlandsche Indonesiërs opge- 
licht, hun gezinnen iedere approviandeering onmogelijk ge- 
maakt. Protesten van geallieerden werden ontweken. 

Dien namiddag arriveerde dr. H. J. van Mook, zoodat dit 
historisch overzicht op  dien datum kan worden afgesloten.". 

Zoals de commissie in het begin van dit onderdeel van deze para- 
graaf, sub c, heeft verklaard, heeft zij de tekst van de uitlatingen 
van generaal Christison van 29 September en begin October niet 
kunnen achterhalen. Wel heeft zij een stuk, getiteld: The British in 
the Netherlands East Indies, Tasks and Achievements, d.d. 30 No- 
vember 1946, afkomstig van de Britse voorlichtingsdienst, waarin 
een parafrase van de uitlatingen van generaal Christison is vermeld. 
De tekst van dit stuk is de volgende: 

,,In statements at press conferences at Singapore on Septem- 
ber 29 and, after his arrival in Batavia, on October 2 Lt.- 
Genera1 Sir Philip Christison, appointed by Admiral Mount- 
batten as Allied Commander in the Netherlands East Indies, 
said that the only purpose in sending British troops to Java was 
to rescue prisoners of war and internees and to disarm the 
Japanese. British and Indian troops would not become involved 
in internal politics. The Indonesian nationalist administration 
would be expected to continue the civil administration in those 
areas not occupied by British forces, and he intended to set: 
the leaders of the various movements and secure cooperation. 
While it was not his task to initiate political polities, he would 
try to promote friendship between the Indonesians and the 
Dutch Government and bring their representatives together at 
a round table conference. The length of the Allied occupation 
would be determined by the time it would take for Dutch force-, 
to arrive and for Japanese prisoners of war to be evaciiated." 

Op 30 September 1945 seinde dr. van Mook aan de Regering: 
,,De con?niaildant der Engelsche troepen, die in Batavia zijn 

geland, is geheel zonder vooroverleg met mij te hebben gepleegd, 
noch met u, naar ik aanneem, opgetreden. Ik weet niet meer- 
dan wat de radio en de dagbladen berichten. De indruk wordt 
gemaakt, dat het Britsche opperbevel de Republiek Indonesië 
erkent en dat opznlijk wordt medegedeeld, dat de wettige re- 
geering niet herhaal niet kan rekenen op bijstand der bezettings- 
troepen. Hoe de reactie zal zijn in de thans rustige aan het gezag 
getrouwe deelen der buitengewes?e;i is niet te voorzien. Ook 
de steun van aan het gezag getrouwe en bezadigde elementen op 
Java en Sumatra is niet te verwachten, zoolang de extremisten 
wapens in hun bezit hebben en daardoor bij machte zijn terreur 
uit te oefenen. Het geheel zal ik echter eerst kunnen beoordeelen 
als ik in Batavia ben aangekomen. 

Met het oog op deze omstandigheden kan ik evenwel moeilijk 
de mij overblijveride verantwoordelijkheid dragen, tenzij ik het 
standpunt der Nederlandsche Regeering ken en ben ingelicht 
omtrent de bedoeling der Britten, vooral wat betreft de vraag 
of de Civil Afiairs overeenkomst die nu geschonden is, weer 
van kracht wordt. 

Morgen begeef ik mij naar Batavia, voorshands echter met het 
einige doel om kennis te nemen van de feiten en een oordeel 
te vorincn. Onnoodig te zeggen, hoe diep iedereen geschokt is 
over blijkbare houding van onze Engelsche bondgenooten. Tot 
nader order kunt 11 mij via Nedinreg Brisbane bereiken.". 



l )  Supreme Allied Command. 

Luitenant-admiraal b.d. Helfrich heeft de commissie een exemplaar 
overgelegd van de notulen van de vergadering van diensthoofden, op 
12 October 1945 te Batavia gehouden, waarin de heer Helfrich een 
uiteenzetting heeft gegeven van het verhandelde ter conferentie te 
Singapore op 10 October 1945. 

Deze notulen luiden als volgt: 
,,B.S.O. geeft een overzicht van zijn besprekingen te Singapore. 
Ten Gouvernementshuize werd op 10 October een bespreking 

gehouden van Supreme Allied Commander met den Lt.-G.G., 
den heer van der Plas, Admiral Patterson, generaal Chuirtiron 
en B.S.O. 

Admiraal Mountbatten begon met een uiteenzetting te geven 
van de moeilijkheden welke de huidige toestand in Ned.-Indië 
beïnvloeden. In hoofdzaak waren dit twee punten, t.w.: a. de 
huidige politiek der Labour-Regeering in Engeland die, nu zij 
aan het bewind is, bang is voor de consequenties van het op- 
treden in Java, zij wenschen te vermijden dat zij worden beticht 
van een .,tweede Griekenland". Immers ten tijde van het 
Churchill-kabinet, toen de politieke toestand in Griekenland 
en de Britsche inmenging aldaar veel stof deed opwaaien, was 
het dezelfde labour-party die als oppositie-partij tegen het door 
Engeland gevoerde beleid protesteerde. 

Supreme Allied Commander is door de plotselinge sur- 
render van Japan in zijn planning verrast geworden. Eerst in 
Juli van dit jaar, tijdens zijn bezoek aan Manilla, kwamen hem 
de bestaande plannen voor overdracht van Ned.-Indië vanuit 
S.W.P.A. naar S.E.A.C. ter kennis. De beslissing daaromtrent 
viel op 15 Augustus en de Admiraal Mountbatten was niet ge- 
reed voor deze hem wachtende taak. Het probleem is niet ZOO- 

zeer gelegen in het beschikbaar zijn van troepen doch wel in ge- 
brek aan scheepsruimte. 

Toen opgemerkt werd dat momenteel vele groote schepen ge- 
bruikt worden voor de evacuatie van vrouwen, kinderen en ex- 
p.o.w.'s, deelde Admiraal Mountbatten mede, dat zulks een on- 
aantastbare beslissing was van C.C.S. Onzerzijds werd evenwel 
duidelijk gemaakt dat deze handelwijze ons Nederlanders irri- 
teert. 

Bij wijze van balsem op de wonde, deelde Admiraal Mount- 
batten mede, dat de voedselproblemen in de komende maanden 
over de geheele wereld acuut zullen zijn, en dat de eenige lan- 
den die daar waarschijnlijk aan ontsnappen, Burma en Thailand 
zijn (Amerika buiten beschouwing). Dit wil dus zeggen dat 
onze thans nog in Siam en Burma aanwezige ex-p.o.w.'s dáár 
beter af zijn op voedingsgebied, dan elders. (B.S.O. deelt in dit 
verband mede dat op Java de voedselproductie ongeveer de helft 
van vroeger is; de landbouwer werkt slechts voor zijn eigen be- 
hoefte). 

Vervolgens werd te berde gebracht het optreden der Engel- 
schen op Java en de Engelsche politiek aldaar. 

Admiraal Mountbntten deelde mede, dat hij het zenden van 
troepen zou versnellen en dat ook airforce zou worden gezonden. 
De bedoeling is om eind October drie brigades, elk van 4 à 
5000 man op Java te hebben; verdeeling: 2 brigades West Java, 
3e brigade Soerabaja. 

Van Nederlandsche zijde is bepleit om diverse plaatsen in het 
binnenland gelijktijdig te willen bezetten, doch de admiraal be- 
schikt niet over airborne-troops. Aan luchtmacht zendt hij 2 
fighter-bomber squadrons, later (tijdstip onbekend) uit te brei- 
den tot 4. 

Hij legde nogmaals de nadruk op het groote tekort aan sche- 
pen. S.A.C. l) deelt mede, dat eergisteren (10 October) te 
Padang en Medan is geland met 1000 à 2000 man aan leger- 
troepen per plaats. 

Betreffende de General Policy deelt B.S.O. mede, dat besloten 
is in onderling overleg een voorstel op te maken dat S.A.C. aan 
de Britsche Regeering en wij aan onze Regeering zouden sturen; 
dit voorstel behoort evenwel acceptabel te zijn voor de Labour- 
Regeering. Hierin zal worden verwerkt: 

le. Alléén de Nederlandsche Regeering zal als wettig gezag 
worden erkend. Hiermede ging Mountbatten accoord. Dit is 
onzerzijds te beschouwen als een groot voordeel, want de con- 
sequenties hieruit zijn b.v. dat toestanden zooals thans te Soera- 
baja heerschen ondenkbaar zijn, terwijl het evenzeer ondenkbaar 
is dat openbare bedrijven in handen der Republikeinen zijn. Be- 
treffende de Rood-Witte vlag, was het Engelsche standpunt dat 
zulks het beste voorloopig genegeerd kon worden. 

2e. S.A.C. wenscht alle activiteiten op Java te doen geschie- 
den onder de vaan van R.A.P.W.I. S.A.C. stippelt nogmaals uit 



dat zijns inziens de Britsche troepen alleen hier zijn om de Ja- 
pansche surrender te bewerkstelligen en op die plaatsen waar dit 
is uitgevoerd, de orde en rust te handhaven. Volgens S.A.C. be- 
hooren deze acties in eerste instantie door de Engelschen en 
niet door de Nederlanders te geschieden. 

B.S.O. ging hiermede niet accoord aangezien R.A.P.W.I. als 
geallieerd lichaam ook een Nederlandsch element in zich draagt, 
zoodat ook het Nederlandsch element mede moet doen aan de 
handhaving van orde en rust. 

Ter vergadering is besloten dat Buitenzorg en Bandoeng thans 
zullen worden bezet. 

Naar aanleiding van een vraag deelt B.S.O. mede dat het uit- 
eindelijk doel van S.A.C. is op Java te beschikken over 2 divi- 
sies en 1 armoured division. 

Vervolgens werden besproken de misverstanden en fouten die 
door broadcasts zijn ontstaan. (Hierop komt B.S.O. nader terug). 

S.A.C. legt het ter vergadering meerdere malen uit hoe zijn 
commando in Burma met de plaatselijke leiders is omgesprongen; 
door besprekingen welke aan boord van een kruiser werden ge- 
voerd, heeft S.A.C. bereikt dat Ang Seng zich met al zijn ge- 
wapende volgelingen in de Britsche gelederen heeft doen opne- 
men. Van Nederlandsche zijde wordt hiertegenover opgemerkt: 

a. in Burma was reeds de dominion-status in het vooruitzicht 
gesteld; b. de Engelschen beschikten over de noodige macht 
achter zich; c. bij ons staan de gewapende bendes niet onder con- 
trôle van Soekarno. 

Ter conferentie kwam men tenslotte tot de conclusie dat onder 
de vaan van R.A.P.W.I. een algemeene conferentie zal worden 
gehouden. Lt.-G.G. wenschte Soeknrno en andere extremisten 
hierbij niet aanwezig te zijn; hiermede ging Admiraal Mount- 
batten niet accoord. Stond erop, dat alle richtingen en partijen 
aanwezig zouden zijn. Het geheel zou staan onder leiding van 
Generaal Christison. Volgens dezen zullen Soekarno en de zijnen 
dan bereid zijn in te binden, hetgeen de Lt.-G.G. betwijfelt. Ter 
conferentie zal duidelijk naar voren komen dat de United Na- 
tions alleen het Nederlandsch wettelijk gezag erkennen. Duidelijk 
zal worden gewezen op de redevoering die Hare Majesteit reeds 
drie jaar geleden heeft gehouden en waarvan de grondslag aan- 
nemelijk moet zijn voor alle Indoneiiërs. Indien de Republikeinen 
zich niet kunnen vereenigen met deze stellingen, dan zal gewezen 
worden op de mogelijkheid van het ontbranden van een oorlog 
waarbij de opstandelingen zich duidelijk voor oogen moeten stel- 
len, dat zij het op den duur af zullen moeten leggen tegen de 
dan beschikbaar komende groote troepenmachten, schepen en 
vliegtuigen. 

Vervolgens zal men den afloop van deze conferentie eerst 
afwachten. 

B.S.O. meent dat men de extremisten hiermede niet in de hand 
zal krijgen. B.S.O. betwijfelt of het goed zal zijn dat hijzelf aan 
de conferentie deelneemt; de Nationalisten zijn niet zoozeer op 
de militairen, doch wel in de eerste plaats op N.I.C.A. als een 
dreigenden factor tegen een onafhankelijk Indonesia, gebrand. 
Bovendien is het wellicht beter om het militaire element buiten 
de vergadering te houden teneinde later de handen vrij te heb- 
ben. Deze overwegingen moeten nog worden besproken. 

Admiraal Mountbatten deelt mede dat de pers ter conferentie 
aanwezig zal zijn; hij belooft echter dat hij zal zorgen voor een 
beter gehalte correspondenten, aangezien thans slechts één goede 
correspondent aanwezig is, t.w. Morrison van de Times. 

B.S.O. vat het bovenstaande samen in twee frasen: 

Ie .  R.A.P.W.1.-conferentie en bezetting van Bandoeng en 
Buitenzorg met de thans beschikbare troepen, en handhaving 
van de orde en rust in dit bezette deel. 

2e. De landing te Soerabaja en zoo spoedig mogelijk daarna 
bezetting van de kampen in het binnenland door R.A.P.W.I. 

In faze 1 zullen dus de Surrender-terms in de door ons bezette 
plaatsen in West-Java worden uitgevoerd. Ten aanzien van de 
door de Japanners aan de Inlanders overgedragen wapenen, stelt 
Mountbatten zich voor dat de Japs moet worden opgedragen 
op te geven hoeveel en welke wapens aan de Indonesiërs zijn 
overgedragen, terwijl deze laatsten opdracht zullen krijgen die 
wapens in te leveren. 

Toen Soerabaja ter sprake kwam, heeft B.S.O. het optreden 
van Ktz. Huyer verdedigd, wijzende op de moeilijke omstandig- 
heden waaronder hij wellicht, met de hem verstrekte summiere 
instructies, te ver is gegaan. Indien hij heeft medegedeeld, dat hij 
het gezag overnam, dan bedenke men zich dat in de eerste plaats 
de Japanners seinden, dat zij genoodzaakt waren zich over te 



geven (dit kan natuurlijk onwaar zijn, doch is dezerzijds niet 
bekend). In de tweede plaats kan het zijn dat Ktz. Huyer ter 
plaatse inzag dat de wapens in verkeerde handen kwamen, en 
daarom om overdracht aan hem vroeg. 

B.S.O. heeft toestemming gekregen om communicatie te onder- 
houden met Ktz. Huyer in Soerabaja. Het komt B.S.O. ge- 
wenscht voor dat aan Ktz. H ~ i y e r  wordt voorgelegd of hij van 
meening is dat een langer verblijf te Soerabaja ten gunste van de 
geallieerde zaak moet worden beschouwd; indien zulks naar 
zijn inzien niet het geval is, dat wij al het mogelijke zullen doen 
om hem en zijn officieren weg te halen. B.S.O. verzoekt den 
Chef Staf om te trachten met een redelijke kans op geheimhou- 
ding een telegram in dezen geest op te stellen. 

Recapituleerend: De Singapore conferentie bevat één lichtpunt 
voor de Nederlandsche zaak en dat is dat alleen het Nederlandsch 
gezag erkend wordt. Tot nu toe hadden de Republikeinen uit 
kranten en persberichten alle reden om aan te nemen dat de 
Engelschen op hun hand waren. Dit zal nu veranderen.". 

Op 13 October 1945 seinde de heer van Mook aan de Minister 
van Overzeese Gebiedsdelen: 

,,Door hernieuwde activiteit van de Japanners is de situatie te 
Bandoeng aanzienlijk verbeterd. 

Verwacht kan worden, dat te Buitenzorg en Bandoeng geen 
groote ongelukken zullen gebeuren, daar deze plaatsen spoedig 
door de Engelschen zullen worden bezet. 

De toestand in Midden Java is nog dragelijk, maar zeer labiel, 
terwijl Soerabaja nog steeds afgesloten is. 

Makassar is goed, maar moct ten spoedigste, teneinde propa- 
gandistische inwerking vanuit Java tegen te gaan, met eenige 
troepen worden versterkt. 

Te  Medan en Padang zijn de landingen gisteren gunstig ver- 
loopen. In Medan is alles vrij rustig, maar in Padang zijn er 
moeilijkheden, die ook verder op de Westkust zijn te verwachten. 

Tot dusverre heb ik mij er stelselmatig van onthouden eenige 
uitspraak te doen, hetgeen klaarblijkelijk op de zenuwen van 
de tegenpartij werkt. Vandaag werd van die zijde een eerste 
poging tot toenadering gedaan. Of deze poging verder gevolg 
kan hebben, hoop ik U binnen enkele dagen te kunnen doen 
weten. Bij iedere openbare uiting zoowel in Nederland als hier 
te lande dient groote voorzichtigheid te worden betracht, maar 
sinds vandaag bestaat er eenig uitzicht de situatie geleidelijk in 
de hand te zullen krijgen.". 

Op 13 October 1945 seinde Minister Logemann aan dr. van Mook: 
,,Naar aanleiding van telegram Mountbatteiz Seacos 511 para- 

grafen zeven en acht 
Gij zijt gemachtigd tot besprekingen conform zeven mits primo 

niet herhaal niet samenspreken met Soekarrio en andere onver- 
zoenlijken 

secundo vasthouden aanvaarding basis Koninklijke radiorede 
December 42 

tertio Christison inderdaad gemachtigd conform acht 
Wij mededeelen dit aan Britsche Regeering en verwachten deze 

Mountbatten overeenkomstig zal instrueeren 
Intusschen opdragen wij Michiels primo Britsche Regeering 

verwijten zij kennelijk unyet besluiten genomen na ons dringend 
vertoog 10 October 

secundo aanzeggen aansprakelijkheid ongelukken op haar valt 
tertio instantelijk verzoeken versnelde vergroote troepenzen- 
dingen en verruiming instructies Mountbatten 

Anti Britsche stemming groeiende.". 

Op 15 October 1945 seinde dr. van Mook: 
.,De toestand is min of meer statisch. Leven hier in een open 

vesting waarin en waarom af en toe kleine botsingen niet zonder 
verliezen aan beide zijden. In Buitenzorg, Bandoeng, Semarang 
schijnt vandaag de toestand der krijgsgevangenen en geïnter- 
neerden iets te zijn verbeterd. Soerabaja is afgesloten. Malang 
schijnt nog dragelijk. Volgens Mouiztbatten is zijn gemis aan 
kracht hoofdzakelijk gemis aan scheepsruimte. Verder deelde hij 
nog mede, dat in Britsch-Indië reeds protesten bij onderkoning 
over het gebruik der Britsch-Indische troepen.". 

Op 17 October 1945 werden in het Engelse Lagerhuis een aantal 
vragen tot de Regering gericht betreffende de Britse politiek in Neder- 
landsch-Indië. Deze vragen luidden als volgt: 

3 Major Guy Lloyd asked the Secretary of State for Fo- 
reign Affairs whether Genera1 Christison had communicated with 



the Government before announcing that we were not going to 
interfere with the politica1 position in Java and that we were not 
going in to put the Dutch back into power; and whether he wil1 
state the Government's policy in relation to the oversea's ter- 
ritories of our Dutch allies. 

Mr. Noel-Baker: I understand that General Christison's 
remarks were much distorted when they were reported in the 
Press. The hon. and gallant Member may rest assured that 
General Christison is fully informed of the wishes and intentions 
of His Majesty's Government by Admiral Lord Louis Mount- 
batten. His Majesty's Government, of course, recognise no 
authority but that of the Netherlands Government in al1 the 
territories which are under the sovereignty of our Dutch allies. 

Major Lloyd: While thanking the Minister for that reply, may I 
ask whether he is satisfied that we have sufficient liaison with 
our Dutch Allies on this and other Allied questions? 

Mr. Noel-Baker: Yes, Sir, I think I can give that assurance. 
Mr. Driberg: If British arins are to be used for this purpose, 

are the Government making representations to our Dutch Allies 
with a view to encouraging them to offer a liberal programme 
to these territories? 

Mr. Noel-Baker: I understand the Dutch Government have 
gone very far in offering a liberal programme, but my hon. 
Friend can rest assured that the liaison between the Dutch Go- 
vernment and ourselves is very close. 

46. Mr. Callaghan asked the Prime Minister whether he wiII 
make a statement on British policy in Indonesia and give what in- 
formation he can about the present course of events. 

48. Captain Marples asked the Prime Minister whether urgent 
steps are being taken, in conjunction with our Dutch Allies, to 
free the Allied authorities in Java from any depsndence on the 
Japanese armed forces for the maintenance of law and order. 

The Prime Minister (Mr. Attlee): Upon the Japanese collapse 
we were suddenly faced with the task over a very wide area and 
in various territories simultaneously, of disarming the Japanese 
forces, reIeasing Allied prisoners of war and internees and helping 
to restore normal conditions. With available resources of man- 
power and shipping strained in this way, problems such as have 
arisen in Java present particular difficulty. There, as indeed 
throughout the whole area of South-East Asia Command, it was 
necessary in the first instance to place responsibility on the 
Japanese forces for the maintenance of law and order outside key 
areas. But in Java we found that, outsiae Batavia, control had in 
fact been largely relinquished by the Japanese to an Indonesian 
independence movement. While we have had to take account of 
the existence of this movement we must be careful about accep- 
ting its claims at their face value. It has been sponsored by the 
Japanese for two or three years and during this time the people 
of the territory have been cut off from al1 outside developments. 

Meanwhile, as the House is no doubt aware Her Majesty the 
Queen of the Netherlands issued in December 1942, a very libe- 
ral statement promising a large degree of self-government to al1 
Dutch overseas territories. The Lieutenant Governor-General, 
who is now on the spot, has been authorised to discuss with the 
local Indonesian leaders how it is intended to apply these promi- 
sed reforms in the case of Java. 

I need hardly say that His Majesty's Governinent do not desire 
to be unnecessarily involved in the administration or in the poli- 
tical affairs of non-British territories and their object is to with- 
draw British troops as soon as circumstances permit. Meanwhile 
not only have we a strong moral obligation towards our Dutch 
Allies as the sovereign Power until they are in a position to re- 
sume control; but als0 the maintenance of law and order is 
essential to the fullfilment of the military tasks which arise out 
of the termination of the war with Japan and in particular to the 
safety of the several thousand Dutch nationals interned in the 
interior of the country. 

I can assure the House that the who!e of this delicate problem 
is engaging the most careful attention of His Majesty's Govern- 
ment and that they are in close and constant consultation both 
with the Netherlands Government and with Admiral Mount- 
batten about the measures to be taken. 

Mr. Eden: While endorsing what the right hon. Gentleman has 
said, may I ask him he will bear in mind, as I'm sure the 
Government will, that the difficulties of the Dutch in this area 
are very largely due to their own action as Allies in declaring 
war on their own account against Japan? 



The Prime Minister: We are very conscious of the fact that 
throughout these years the Netherlands Government have stood 
with us and that the difficulties that face them inevitably arise 
from the conditions of waging war. We are keeping in very close 
touch. 

Mr. Sorerzsen: Is not my right hon. Friend aware that quite a 
number of Members of the House are very disturbed at what 
seems to be the case, that the Japanese and ourselves are colla- 
borating in using force against the actual inhabitants of Indonesia? 

The Prime Minister: The hon. Member and his friends, if they 
think that, are of the wrong impression". 

Op 17 October 1945 seinde de heer van Mook aan de Regering: 
,,Vandaag is de toestand als volgt: 
Tamelijk stationnair te Batavia met toenemend actief optreden 

van Engelschen voor herstel van de orde. Echter zijn er dagelijksch 
nog gevallen van wegvoering van of moord op Indo Europeanen 
en gematigde Indonesiërs die in de buitenwijken wonen en geval- 
len van rainpok. Sinds enkele dagen is Buitenzorg bezet. De 
burgemeester Soebroto is weggevoerd door extremisten. Ban- 
doeng weer in handen gekregen door Japanners en rustig; wordt 
door Britten heden bezet. Ruim 40.000 Europeanen bevinden 
zich aldaar waarvan de helft nog in kampen. Hun toestand is 
thans veilig en voedselvoorziening is gewaarborgd. Wegens over- 
gave van Japanners allerwege aan Republiek Indonesië heerscht 
op midden-Java geheel chaotische toestand met uitzondering van 
vliegveld Djokja. 20.000 ex-geïnterneerden zijn hierdoor in 
acuut gevaar. Morgen landt te Semarang Britsch bataljon het- 
welk hier heden zou landen. Het zal onmiddellijk trachten het 
groote vrouwenkamp bij Ambarawa te bereiken. Er is weinig 
bericht over Oost-hoek doch het centrum van het extremistisch 
oproer schijnt in midden-Java te liggen. De sultan van Djokja 
verklaarde dat hij iedere macht kwijt was. Er is verbetering ge- 
komen in medewerking van Britten doch vooruitzichten zijn 
vooralsnog duister door uitblijven van beslissing Britsche Re- 
geering. 

Toestand Padang ongeveer als te Batavia. In Medan is de 
situatie vrij rustig. Te Palembang is de zaak in handen te krijgen, 
aangezien de Ruplikeinsche beweging daar nog zwak is. Vol- 
gens de laatste berichten is de Engelsche bezetting echter een 
maand vertraagd. 

De 25 000 voormalige krijgsgevangenen in Bangkok, Manilla 
en Singapore vormen een ernstig probleem. In de allernaaste 
toekomst schijnt er vervoersgelegenheid voor hen te zijn, maar 
nadien voor geruimen tijd niet meer; ongeveer 12000 man troe- 
pen kunnen uit deze groepen gevormd worden waarvan naar 
schatting 7000 geschikt voor garnizoens- en wachtdiensten en 
5000 tot iederen dienst geschikt. Eind October kan eerste groep 
uit Bangkok van 25000 man hier arriveeren. Eerste groep uit 
Singapore, ongeveer 600 man, reeds hier aanwezig. Eerste groep 
uit Manilla bestaande uit 1900 man op (?) October verwacht. 
Indien toestand West-Java iets beter wordt zullen wij trachten 
ook overigen in November hierheen te voeren en onder te bren- 
gen in kampen welke door de Japanners voor zichzelf waren 
ingericht. Bovendien zal ik trachten zoodra eigen troepen ge- 
arriveerd zijn deelen daarvan getransporteerd te krijgen naar 
Palembang. Ik ben bezig bezette punten van Groote Oost Borneo 
te consolideeren hetgeen over het algemeen nog goed mogelijk 
schijnt te zijn. 

De politieke situatie wordt gekenmerkt door steeds meer uit 
de band springende extremisten die bestaan uit jeugdorganisaties 
die geoefend zijn door Japanners en een aantal onverzoenlijke 
figuren aangevuld met onderwereld rapalje. De bevolking in 
Midden-Java en elders wordt door de zeer slechte voedselsituatie 
aldaar vatbaar gemaakt voor opruiing tot roof en plundering. 
In het algemeen zijn krijgsgevangenen en beschikbaar personeel 
uit geïnterneerden bereid tot arbeid doch zij hebben begrijpe- 
lijkerwijze dikwijls weinig uithoudingsvermogen en zijn zeer 
gespannen vooral wat betreft de personen wier gezinnen zich in 
midden- en Oost Java in gevaar bevinden. Naar een eerste ruwe 
schatting is van vroegere formaties wat betreft hooger en middel- 
baar personeel ongeveer 40 tot 50 % geschikt voor den dienst 
doch hiervan zullen velen een of 2 jaar rust noodig hebben. 
Verder is er de moeilijkheid dat onder de hoogste ambtenaren 
velen die gedurende gevangenschap geen blijk gaven leidende 
kwaliteiten te bezitten en daarom niet gehandhaafd aan top staan 
van verschillende organisaties. Onderlinge critiek is aanzienlijk 
verscherpt door langdurige samenwoning in beperkte ruimte. 
Door mij zal getracht worden de personen die niet te handhaven 



zijn te bewegen tot pensioenaanvrage doch ik verzoek Uw steun 
in gevallen waar het betreft hoofdambtenaren met koninklijke 
benoeming opdat aangezegd zou kunnen worden dat zij bij niet 
vrijwillig terugtreden ontslagen zullen worden. In deze gevallen 
is het onderzoek buitengewoon moeilijk doch ik zal niet beslis- 
sen voordat ik zoo juist mogelijk inzicht heb verkregen van be- 
trouwbare en evenwichtige menschen. Handhaving zou in veel 
gevallen den indruk vestigen aan ouden toestand en oude tekort- 
komingen niets veranderd zou zijn hetwelk zoowel op jongere 
Nederlanders als gematigde en loyale Indonesiërs allerslechtsten 
indruk zou maken. De mogelijkheid bestaat dat Soekauno indien 
hij niet geschraagd wordt in zijn positie door nadrukkelijke be- 
strijding onzerzijds weldra van het tooneel zal verdwijnen omdat 
hij hoe langer hoe minder gewild zoowel door extremisten als 
door gematigden. Met de gematigde groep ben ik in contact ge- 
treden doch wegens hun angst voor de extremisten verwacht ik 
daarbij slechts langzaam voortgang te zullen maken. Ik heb ver- 
langd dat zij alvorens ik met hen kan spreken bij mij komen ten 
Paleize op het Koningsplein. 

Publiciteit welke op de toekomst betrekking heeft vermijd ik 
zooveel mogelijk om te voorkomen dat het effect daaraan door 
verdraaiing wordt ontnomen voordat wij in de gelegenheid zijn 
iets te doen. Dit geldt evenzeer voor mogelijken beteren steun 
door de Engelschen waarin de extremisten bij broegtijdige mede- 
deeling aanleiding tot steeds grotere excessen kunnen vinden 
welke nu door ons nog niet kunnen worden beteugeld. Het zou 
nuttig kunnen zijn voor besprekingen met gematigde en loyale 
Indonesiërs een geschikte figuur uit te zenden als vertegenwoor- 
diger van den Minister. Ik denk daarbij aan van Asbeck of een 
dergelijke figuur die hier goed bekend is. 

Besloten is in een bespreking met den Commandant der Land- 
troepen van de S.E.A.C. Generaal Slim om zooveel mogelijk de 
bezetting te bespoedigen van de centra van geïnterneerden en 
krijgsgevangenen op Java zoodat deze voltooid kan zijn tegen den 
25en October. 

De Nederlandsche en Nederlandsch-Indische troepen zullen 
voorshands worden aangewend ter assistentie bij het herstellen 
van de orde in de bezette plaatsen. 

De aanvoer van Nederlandsche troepen waarbij eenige duizen- 
den voormalige krijgsgevangenen uit Indo China, Thailand, Ma- 
nilla en Singapore zal op volle kracht voortgezet kunnen wor- 
den zoodra de landing der 23e divisie geheel voltooid is. 

Gisteren is Buitenzorg bezet. In Bandoeng is de toestand rede- 
lijk; momenteel zijn de verbindingen met Soerabaja, Malang en 
Semarang verbroken maar zij zullen binnenkort weer hersteld 
zijn. De mogelijkheid bestaat dat een dezec. dagen onderhoud met 
mij zal worden gevraagd door zekere gematigde elementen uit 
de Soekarno groep. Zoodra hierover iets definitiefs bekend is 
zal ik U telegrafeeren." 

Op 4 November 1945 seinde de heer van Mook aan de Minister 
van Overzeese Gebiedsdelen: 

,,De Engelscheil gaan thans tot actie over maar desondanks is 
de situatie uitermate ernstig. Het door de Japanners overhandigen 
van bewapening aan de Indonesiërs is, met name in Midden- en 
Oost-Java uitgebreid. Aangezien deze voornamelijk in handzn 
zijn van misdadige elementen en van de jeugd, die door Japan 
is gedrild en geïnfecteerd, is de terreur onweerstaanbaar voor de 
gematigde elementen zoowel als de landsbevolking. Het verlangen 
van een groot deel der bevolking naar vrede en herstel zal zich 
eerst kunnen uiten wanneer een ernigermate uitgebreid gebied 
veilig en onder contrôle gebracht is. Hiervan hangt bovendien de 
mogelijkheid af om voedsel en arbeidskrachten uit het land zel- 
ve te verkrijgen. 

Hoe hoog de strijdkracht der extremisten aangeslagen dient te 
worden zullen de komende dagen uitwijzen. Dat wij nog vol- 
komen op de Engelschen moeten steunen blijft een ernstig be- 
zwaar; de groeiende onrust in Britsch Indië is in dit verband een 
bedenkelijke factor. Wanneer dit lang duurt en de operaties 
tegenvallen verwacht ik van de kant der Britten opnieuw aarze- 
ling en complicaties. Het is daarom van de hoogste urgentie 
dat de komst van de Nederlandsche troepen zooveel mogelijk 
wordt versneld. Het is daarenboven noodzakelijk dat zij zoo vol- 
ledig mogelijk zijn uitgerust voor actief, mobiel en zelfstandig 
optreden en dat zij derhalve zoowel volledige bewapening mee,- 
brengen als eigen transportmiddelen, rantsoenen, legering en 
hulpdiensten. De chaos en de tegenstand worden door ieder tijd- 
verlies vergroot. 



U gelieve den B.S O. en den C.L.G. op de hoogte te houden 
van details betreffende uitzending van troepen en de samen- 
stelling van hun uitrusting.". 

Op 6 en 7 November 1945 gaf de  heer van Mook het volgende 
beeld van d e  algemene toestand in Indonesik: 

,,De overkomst van vnn Asheck is dringend gewenst, daar 
ik ervan overtuigd ben, dat  noch U noch ieder ander in Neder- 
land zich den toestand alhier kan  voorstellen. Verder zou het 
ook wenschelijk zijn tevens op korten termijn anderen hierheen 
te doen komen, aangezien anders het verschil tusschen d e  voor- 
stelling van zaken in Nederland en de  werkelijke situatie alhier 
voortdurend grooter zal wordzn. I k  denk daarbij aan pmsonen 
als de Quny, Cvanier en anderen, die in Nederland het ver- 
trouwen hebben. Intusschen zal ik pogen een algemeene samen- 
vatting van den toestand te geven. 

Het  verzet tegen het Nederlandsche gezag is op Java veel 
dieper geworteld en algemeener d a n  zij, die Java van vroeger 
kennen, zouden vermoeden. Welis-aar is dit mede op onkunde 
betreffende de bedoelingen van Nederland gegrond, maar het 
wantrouwen tegen onze bedoelingen is stelselmatig aangewakkerd 
door de voortdurende Indonesische en Japansche propaganda. 
Hierbij is onze crltiek ten aanzien van Soekarrlo een factor van 
belang, omdat deze bij d e  gematigden vrees wekte voor ver- 
volging wegens collaboratie en het aanzien van Soekavno heeft 
verhoogd zoowel bij de  fellere nationalisten als in het buiten- 
land. Verder dient overwogen te worden dat  zijn hulp door d e  
Britten telkens werd ingeroepen ter vermijding van conflicten of 
om conflicten tijdelijk te beslechten, waarbij het leven van dui- 
zenden van onze ex-geinterneerden betrokken was. 

Buiten de republikeinsche partij bestaat er thans op Java geen 
georganiseerde Indonesische beweging, met uitzondering van de 
communisten, die slechts voorloopig in het zog van de republiek 
varen. Weliswaar is de genoemde partij samengesteld uit zeer uit- 
eenloopende elementen, maar zoolang deze door terreur van 
binnen en druk van buiten bijeen wordt gehouden, is bespreking 
van den toestand alleen met deze groep mogelijk; de  meeste 
voormannen van deze groep zijn nog niet extremistisch gezind 
doch een bespreking, waarvan Soeknrno wordt uitgesloten, wordt 
niet geaccepteerd. Daarenboven wordt door  een zoodanige uit- 
sluiting zijn positie naar binnen en naar buiten tegenover ons 
steeds sterker. Door den loop der gebeurtenissen kan hij ook 
door d e  Engelschen onmogelijk worden uitgesloten, alhoewel zij 
bereid zijn zich geheel achter ons te stellen. Het  heeft Soekarno 
bij de extremisten geen goed gedaan dat  hij mij heeft ontmoet. 
D e  jeugdorganisaties en de extremisten zijn thans vol fanatisme, 
ten deele militair geoefend en uitgebreid bewapend met wapen- 
voorraden der Japanners. Het  is nog niet mogelijk hun gevechts- 
kracht te beoordeelen, doch deze is stellig veel grooter dan die 
van de vroegere Javaansche benden. Weliswaar konden enkele 
honderden Japanners in Bandoeng en Semarang de  orde tijde- 
lijk herstellen door zeer drastisch op te treden, doch de En- 
gelsche Brigade leed in Soerabaja bepaald een nederlaag, terwijl 
in Magelang het Engelache bataljon in een benarde positie ver- 
keert. Het is zeker, dat hun wapens door de extremisten niet of 
slechts zeer gedeeltelijk zullen worden ingeleverd en een aanzien- 
lijke troepenmacht noodzakelijk zal zijn o m  hen te  bedwingen. 
Indien dit in  een geheel vijandige omgeving moet geschieden, 
dan  kan de actie nog bemoeilijkt worden door lijdelijk verzet, 
zooals boycot en staking. Thans wordt, daar ook Sumatra sterk 
is aangetast, het aantal benoodigde troepen met inbegrip van 
reserves en hulpdiensten op 75 000 geschat; ieder uitstel van actief 
optreden maakt de  organisatie van het verzet sterker en de  taak 
o m  dit verzet te  breken zwaarder. 

Wellicht valt uit de bevrijde krijgsgevangenen en andere sol- 
daten, die zich hier bevinden, op een 10 tot 20 000 man te reke- 
nen. In  elk geval zullen wij voorloopig Engelschen steun be- 
hoeven en een politiek dienen te  volgen, waardoor in oeniger- 
mate gepacificeerde gebieden een aanzienlijk gedeelte van de  
bevolking aan onze zijde wordt gebracht. 

Bovendien zal door ons met het internationaal aspect moeten 
worden rekening gehouden en met de moeilijkheden van onze 
Engelsche bondgenooten in Engeland en Britsch-Indië. Het  valt 
sterk te betmijfelen of zij met actieve steunverleening aan ons 
zullen kunnen voortgaan totdat WIJ het geheel zullen kunnen 
overnemen. 

Verder is het een zwak punt, dat  de krijgsgevangenen, welke 
thans zijn vrijgekomen en de ex-geinterneerden, wier toestand 
bij voortduring hachelijk is en wier levensbehoud nog steeds 



onze politiek beïnvloedt, slechts voor een gering gedeelte tot 
volle ontplooiing hunner activiteit in staat zijn. Het  blijkt meer 
en meer, dat  zelfs diegenen, die oogenschijnlijk gezond zijn, niet 
terstond tegen harden geconcentreerden arbeid of ernstige moel- 
lijkheden zijn opgewassen. Daarenboven moeten nu weer uit 
Oost- ei1 Midden-Java tienduizenden wegens acuut levensgevaar 
worden geëvacueerd naar West-Java en Singapore. D e  Engel- 
schen hebben thans het besluit genomen in Soerabaja drastisch 
op te treden en een ,,showdownw met de  republiek te  forceeren 
op de  gemeenschappelijke bijeenkomst, welke een dezer dagen 
zal worden gehouden; hierbij zullen de  Nederlandsche plannen 
worden besproken en zullen bij het eischen dat deze worden aan- 
vaard, de Engelschen zich achter ons stellen. D e  uitslag is echter 
geheel onzeker, en eveneens een werkelijk voortgezette actie 
buiten de thans bezette gebieden. Dening is voor een kort be- 
zoek naar DeIhi vertrokken, waaruit verdere ontwikkelingen 
kunnen voortvloeien. 

D e  vraag kan gesteld worden welk militair beleid het beste is 
in verband met ons feitelijk vermogen en met den steun, dien 
wij van de Engelschen kunnen verwachten. 

Tot  heden is het beleid op concentratie van troepen o p  Java 
gericht. Indien dit tot spoedige beheersching van het geheeIeei1and 
kan leiden, lijkt dit toch juist, ook al heeft dit tengevolge, dat de 
situatie in verscheidene Buitengewesten snel achteruit gaat. Indien 
de hulp van de  Engelschen echter in tijdsduur en actie beperkt 
blijft en over 4 maanden onze eigen troepenmacht voor Java nog 
onvoldoende is, dan zou het gevolg kunnen zijn, dat  wij ook op 
dat tijdstip nog nergens in den Archipel eenig gebied van be- 
teekenis in handen hebben. In de Groote Oost, Borneo, Riouw, 
Banka en Billiton is het Nederlandsche gezag met beperkte 
middelen ( 5  tot 8.000 man) stevig te vestigen, terwijl de productie 
spoedig kan worden hersteld, mits dit snel geschiedt. 

In twee maanden tijds zouden wij dit gebied geheel met eigen 
kracht kunnen bezetten en zoodoende de Australiërs kwijt raken; 
de Engelschen zouden ons dan echter hulp moeten blijven ver- 
leenen, en onze concentratie o p  Java zou hierdoor eenige ver- 
traging ondergaan. Daar  staat het voordeel tegenover, dat  hier- 
door snelle consolidatie zou plaats hebben van een economisch 
belangrijk gebied met een bevolking, die in het algemeen nog 
welwillend is: dientengevolge zouden onze economische positie 
zoowel als onze positie i n  het buitenland worden versterkt, ter- 
wijl bovendien onze eigen menschen den moreelen steun zou- 
den ontvangen van een eeTste werkelijk svcces. Meer troepen 
worden door Sumatra geëischt, aangezien de Bataklanden zoo- 
wel als de Westkust zeer geïnfecteerd zijn, Atjeh kant zich tegen 
iedere vreemde overheersching (ook van de republiek) en Zuid- 
Sumatra gaat snel achteruit. Derhalve zal d e  prioriteit voor dat  
eiland onze concentratie op Java voorlooyig geheel stopzetten 
en d e  handhaving der positie aldaar aan de  Engelschen over- 
laten. Feitelijk zou dit kunnen neerkomen o p  een voorloopig 
prijsgeven van Java met d e  daaraan verbonden noodzakelijke 
evacuatie van alle Nederlanders. Opdat het te  volgen beleid kan 
worden bepaald. is ten aanzien van de volgende punten zeker- 
heid noodzakelijk: 

1. hoeveel troepen kunnen door Nederland worden opge- 
bracht en uitgerust en in welk tempo kan dit geschieden; 

2. voor hoelang zullen wij werkelijk door de  Engelschen 
worden bijgestaan en met welke macht. 

Alhoewel vcrn Oyen over de  militaire pacificatie van Java 
meer optimistisch gestemd is dan ikzelf, zijn van Oyen, Heljuich 
en ik het over het totaal benoodigde aantal troepen eens. U 
zult begrijpen, dat  ik het bovenstaande niet volledig met d e  
Engdschen kan bespreken, daar dit hun aarzeling wederom 
zou versterken. Niettemin zal spoedig een vaste richting dienen 
te worden gekozen, daar wij anders op twee gedachten zullen 
blijven hinken, terwijl misschien in dat  geval in geen enkel op- 
zicht iets zal worden bereikt. I n  ieder geval zal het in  Java een 
chaos worden, welke slechts met de  grootste moeite zal kunnen 
worden hersteld. Het  is vrij zeker, dat  door de zeer beperkt 
verkrijgbare rijstaanvoeren in Januari tot April hongersnood 
zal ontstaan. D e  Buitengewesten zulIen zich na de pacificatie 
echter veel sneller herstellen. Het  kan zijn, dat  d e  moeilijkheid 
en het gewicht van de  te nemen beslissing o p  korten termijn 
Uw overkomst noodzakelijk zal maken. D o  keus kan in deze 
situatie immers tusschen verschillende plannen van actie komen 
te liggen, afhankelijk van de  relatieve beteekenis en kracht der 
verschillende factoren, welke een spoedige bespreking en snelle 
beslissing vereischen. Ik verzoek U ten spoedigste het voorloo- 
pige oordeel der Regeering te  telegrafeeren." 



Op 8 November 1945 seinde de heer van Mook over de toestand: 

,,De toestand is thans ongeveer zooals hieronder zal worden 
uiteengezet. 

De troepen der Engelschen zijn gedurende den laatsten tijd tot 
iets meer dan 2 divisies uitgebreid, terwijl ook meer hulpwapens 
zijn binnengekomen. Een divisie bevindt zich te Soerabaja, terwijl 
de 2e met naar schatting 1 extra brigade in West-Java en Sema- 
rang aanwezig is. Te Soerabaja zal morgen het ultimatum ge- 
steld worden om de wapens in te leveren en de schuldigen aan 
den moord op Generaal Mnllaby uit te leveren. Dit tijdstip staat 
in verband met de evacuatie der krijgsgevangenen en ex-geïnter- 
neerden, welke nu vrijwel voltooid is; een nog onbekend aantal 
bevindt zich nog te Malang, terwijl de Indo-Europeanen en 
Amboneezen, die niet zijn geïnterneerd voortdurend worden aan- 
gevallen en bedreigd. Het is echter noodzakelijk dat nu uiteinde- 
lijk een slag wordt toegebracht, welke wellicht meer effect kan 
hebben voor de beveiliging van de bovengenoemden, dan door 
verdere onderhandelingen het geval zou zijn. 

De evacuatie van hen die zich in midden Java bevinden is 
thans in vollen gang, maar is door het gebrek aan transport, door 
de bedreigmg der transportwegen en door het groote aantal ex- 
geïnterneerden, zeer bezwaarlijk. Wij doen echter ons uiterste 
best deze met alle middelen te versnellen. 

Te Magelang en Ambarawa is de bescherming der hospitalen 
en kampen niet zeer sterk, te Semarang is deze echter voldoende. 
Inmiddels zijn in Solo een ,,arbeiders- en boerencongres" en te 
Djocja een jeugdcongres aan den gang. Door Soekarno werd 
gisteren aan Generaal Christison medegedeeld, dat hij (Soekarno) 
zich daarheen zou begeven teneinde te trachten de menschen te 
kalmeeren en op bespreking van het Nederlandsche standpunt 
voor te bereiden. 

Alhoewel er een groote kans is dat deze beweging slechts 
camouflage is zijn er toch aanwijzingen welke doen vermoeden 
dat de leidende groep voelt dat zij in het nauw is gedreven en 
begint in te zien dat de kansen voor de Republiek minder worden. 

In verband hiermede en in verband met de verwachte terug- 
komst van Dening na zijn besprekingen in Delhi met A l m  Brooke 
is thans door de Engelschen de bijeenkomst vastgesteld op 15 
November. 

Eenerzijds geeft dit verwikkelingen, daar elke vertraging de 
tegenpartij gelegenheid tot organisatie en manoeuvres biedt, maar 
aan den anderen kant maakt dit de voorbereiding van de mili- 
taire positie aan onze zijde beter en wordt zoodoende meer 
tijd geboden tot in veiligheid brengen der geïnterneerden. 

Alles hangt af van de vraag of de Britten inderdaad actief 
zullen cptreden, indien het ultimatum gebaseerd op de Neder- 
landsche Kegeeringsverklaring, niet wordt aanvaard. Tot dus- 
verre werd deze vraag steeds bevestigend beantwoord, doch 
naar mijn meening bestaat nog geen volledige zekerheid. 

Wat Dening te vertellen heeft kan van belang zijn, en ik zal 
U hierover terstond telegrafeeren. 

Zoo moeilijkheden met de Engelscher, mochten ontstaan, lijkt 
onzerzijds de sterkste argumenteering: 

Ie. dat de Engelschen verplicht zijn de Japanners te ont- 
wapenen en gevangzil te nemen, en derhalve niet kunnen toe- 
laten dat de wapens in het bezit van onverantwoordelijke 
Indonesische benden blijven en dientengevolge min of meer de 
overgave der Japanners aan deze benden gesanctionneerd; 

2e. dat het niet doorvoeren van de condities van overgave 
der Japanners feitelijk een Japansche overwinning in dit ge- 
deelte der wereld beteekent, omdat hierdoor de Japansche 
plannen tot handhaving van Japansche fascistische instellingen 
in Nederlandsch-Indië en tot behoud van hun invloed worden 
bevorderd; 

3e. dat de positie der Republiek bovenmatig werd versterkt 
door de traagheid in de herbezetting en door de aanvankelijk 
ongelukkige publiciteit en hierdoor de kans werd gegeven om 
het te doen voorstellen alsof de Republiek de facto door de 
Engelschen werd erkend en op internationalen steun tegenover 
ons kon rekenen; 
4c dat wij door dezen gang van zaken verhinderd werden 

ons eigen standpunt duidelijk bekend ie maken, omdat wij aan 
effectieve bondgenootschappelijke hulp van de  Engelschen 
moesten twijfelen en alle middelen voor binnenlandsche publi- 
citeit ons onthouderi werden; 

5e. dat de doelbewust gevolgde tactiek om het Nederland- 
sche Gezag op den achtergrond te schuiven en de Nederlandsche 



strijdkrachten terug te  houden, alhoewel dit mede gemotiveerd 
werd tot het veilig stellen van krijgsgevangenen en geïnterneer- 
den, onze positie verder verzwakt heeft en de verplichting voor 
de Engelschen heeft vergroot o m  ons steun te verleenen; 

6e. dat immers mede daardoor het opbouwen van een Ne- 
derlandsche troepenmacht o n  de Engelsche taak over te nemen 
is vertraagd en belemmerd, in het bijzonder de vorming en de 
overbrenging van troepen, gevormd uit ex-krijgsgevangenen in 
Thailand, Manilla en Singapore. 

Van  elke verdere ontwikkeling der gebeurtenissen zal ik U 
onmiddellijk o p  de  hoogte houden." 

Op 10 November 1945 seinde dr. van Mook aai1 de Regering: 

,,Hieronder volgt standpunt B.S.O. en C.L.G.: 
Hoewel uiteindelijk een sterkte van 75 000 man, waarin be- 

grepen aflossing, noodig wordt geacht o m  geheel Nederlandsch- 
Indië te beheerschen cn pacificeeren en waarbij gerekend moet 
worden op langdurige actie voordat volkomen rusttoestand be- 
reikt is, wordt herstel van rust en orde op Java minder ernstig 
ingezien als voorgesteld werd in telegram van van Mook. Dit 
is gebaseerd op dei overweging dat  huidige toestand van chaos 
voor een zeer groot gedeelte voortkomt uit d e  onbeteugelde lust 
tot moorden en rampokken door sterke ongeregelde benden 
die als zoodanig slechts zijdelings in  verband met d e  politieke 
zijde van de nationalistische beweging zijn. Velen zullen reeds tot 
bezinning komen door de  aantasting e n  uitroeiing van verzets- 
haarden waardoor de toestand direct aanmerkelijk zal verbe- 
teren, waarna systematische opruiming van het bendewezen zal 
moeten volgen. Concentratie van alle middelen o p  Java zou in 
dit verband militair technisch juist zijn waarbij verwacht zal 
kunnen worden dat  na korten tijd beschikbare hoewel beperkte 
troepenmacht met zeer veel succes haar  werk zal kunnen ver- 
richten. Dit  militair principe echter zal niet volledig consequent 
kunnen doorgevoerd worden omdat de nu onder Nederlandsche 
contrôle gebrachte Buitengewesten bezet moeten blijven zoowel 
vanwege prestige als bescherming van de aan ons goed gezinde 
bevolkingsgroepen en o m  economische factoren. Daarom wordt 
door de situatie thans vereischt een minimum aan bezettings- 
troepen in de  Buitengewesten en overigens concentratie van 
elken beschikbaren man en wapen o p  Java ter uitvoering van 
bovengenoemde taak, waarbij voorloopig gestzund zal moeten 
worden op be~et t ing van bases door En~elsche  troepen. Daar  de  
tijdsduur van deze bezetting nog onzeker is, is uitzending van 
Nederlandsche troepen tot bovengenoemd totaal o p  kortst moge- 
lijken termijn uitermate urgent. Naar  onze meening pleit het 
volgende tegen het tijdelijk opgeven van Java: 

1. VerIies aan prestige bij wereldopinie voor welke Neder- 
landsch-Indië in de  eerste plaats Java beteekent. 

2. Terugslag in Buitcngewesten, waar deze overwinning o p  
het Nederlandsch gezag zoomede vanuit Java met alle mid- 
delen gevoerde propaganda tot groeiend verzet zullen leiden, 
waardoor steeds meer troepen zullen geëischt worden en ook 
economische mogelijkheden ernstig bedreigd zullen worden. 

3. Het blijft de  vraag of indien eenmaal Java losgelaten is 
d e  mogelijkheid bestaat opnieuw daar binnen te dringen omdat 
wereldopinie zich tegen esn dergelijke uitgebreide militaire ope- 
ratie, die het karakter draagt van een veroveringsoorlog, zou 
kunnen verzetten. 

4. D e  evacuatie van alle Europeanen, Indo-Europeanen, 
Amboneezen, Menadoneezen 'n inheemsche groepen van Java, 
die het Nederlandsche gezag goedgezind zijn, naar de  Buiten- 
gewesten, is technisch volkonlen oilmogelijk. 

Ik  wijs erop dat door ons niet getransigeerd kan worden ten 
aanzien van evacuatie van loyale inheemschen omdat dit ver- 
raad onzerzijds zou beteekenen eb wij de m o r e l e  verantwoor- 
ding zouden dragen van hun uitroeiing. D e  versterking van 
onze positie in het buitenland bij eventueel terugtrekken op d e  
Buitengewesten uitsluitend o p  economische gronden als ge- 
noemd door van Mook, wordt derhaIve zeer ernstig betwijfeld 
daar tegenover economische winst een politieke nederlaag staat. 

Als ons oordee! geven wij dat verlaten van Java beteekent 
verlies van Indië voor het Koninkrijk en wij adviseeren dus als 
hierboven reeds uiteengezet: 

1. voor de  Buitengewesten, welke reeds geheel of gedeeltelijk 
onder onze contrôle staan, minimum bezetting o p  belangrijkste 
militaire en politieke centra voor handhaving van het gezag, 
waarbij geleidelijk uitbreiding van de  gezagssfeer mogelijk zal 



worden naarmate de bevolking zich wederom went aan onze 
bestuursvoering. Dit zal voor Sumatra voorloopig beteekenen 
handhaving op enkele hoofdplaatsen omdat pacificatie van dit 
eiland een uitgebreide troepenmacht zal vorderen, welke voor- 
loopig op Java niet gemist kan worden. 

2.  Zoo spoedig mogelijke uitzending van belangrijke troep-n- 
contingenten uit Nederland waartoe Nederland o.i. in staat en 
bereid is en concentratie van alle mankracht op Java, die niet 
voor minimumbezetting Buitengewesten benoodigd is, teneinde 
aldaar geleidelijk en systematisch de orde en rust te herstellen 
allereerst door neutraliseeren van verzetsleiding gevolgd door 
onschadelijkmakiiig van georganiseerd bendewezen, hetgeen in- 
direct een invloed tin goede zal hebben op de Buitengewesten, 

3. Gem verplaatsing noch evacuatie buiten Java van eenige 
organen die voor het herstel van het Nederlandsche gezag 
noodig zijn. 

4. Engeland van de noodzakelijkheid te overtuigen van het 
handhaven van tenminste de tegenwoordige bezetting van de 
bases op Java en Sumatra. totdat wij in staat zijn de taak van 
de Engelschen over te nemen. Ook voor het British Empire 
beteeklent het herstel van Java en Sumatra een belang van de 
hoogste orde". 

,.Hoewel B.S.O. en C.L.G. mijn telegrammen in zooverre on- 
juist uitleggen, dat ik daarin uitsluitend alle mogelijkheden in 
verband met de onzekerheid omtrent voldoende en onvoldoend 
tijdige uitzending van Nederlacdsche troepen en omtrent den 
duur en de intensiteit van de Engelsche hclp heb gesteld, geef 
ik bovenstaand oordeel in zijn geheel. 

Tegen het opgeven van Java heb ik zelf ook de grootst moge- 
lijke bezwaren; deze zijn op juiste wijze i r  bovenstaand advies 
omschreven. Het eenige punt waarop wij van meening verschil- 
len is, dat ik met den meesten spoed de deugdelijke veiligstelling 
van ons gezag in Borneo en de Groote Oost verwezenlijkt wil 
zien, om althans daar te komen tot een regeling van den toe- 
stand en met constructief werk een begin te maken. Daar de 
tegenwoordige toestand nog steeds een afbrokkelend beeld ver- 
toont, is dit van het grootst mogelijk belang, zoowel tegenover 
het buitenland als tegenover Java en vooral tegenover onze 
eigen menschen. Betrekkelijk weinig troepen zijn voor dat doel 
noodig. Zij zijn spoedig in dit gebied beschikbaar en de con- 
centratie op Java wordt daardoor slechts in geringe mate ver- 
minderd. Hier komt bij, dat de Australiërs bepaaldelijk hun be- 
velsgebied willen ontruimen en overneming door de  Engelschen 
verzwakking van hun concentratie op Java zou beteekenen. 
Bovendien brengt overneming door ons hei eerste positieve en 
volledige gezagsherstel. Hoeveel strijd het herstel op Java zal 
kosten, zal in de eerstkomende dagen blijken. De bijeenkomst 
met de Nationalisten is gesteld op 15 November. 

Vandaag begint opruiming van Soerabaja door de Engelschen. 
Uit mededeelingen van ooggetuigen bij de gebeurtenissen te 
Soerabaja ben ik gesterkt in mijn meening Gat B.S.O. en C.L.G. 
den weerstand van de bevolking onderschatten; dit is begrijpelijk 
daar organisatie en bewapening in Midden- en Oost-Java aan- 
zienlijk uitgebreider schijnen dan in West-Java, waarvan wij tot 
nu toe geen ondervinding hebben. Op den omvang der nood- 
zakelijke opmaties zal het verloop der gebeurtenissen op poli- 
tiek gebied echter een grooten invloed kunnen hebben. Het laatst 
zal Sumatra wel aan de beurt kcmen en vrij uitgebreide troepen- 
sterkte vorderen." 

Op 17 November 1945 seinde de Minister van Overzeese Gebieds- 
delen aan de heer van Mook: 

,,Ik moge refereeren aan Uw telegrammen 63 en 72A die 
besproken werden in den oorlogsraad mrt het volgende resultaat: 

1. Java moet niet prijs gegeven worden, doch moet bezet 
worden met zooveel mogelijk troepen. Bezetting Riouw, Borneo 
en Groote Oost dient zoo spoedig mogelijk geschieden conform 
Uw denkbeeld waarbij misschien geput kan worden uit de ex- 
krijgsgevangenen. Sumatra bewaren voor latere phase. 

2. V.z.n. zullen besprekingen worden gevoerd met de En- 
gelschen omtrent de uitvoering vali het volgend programma in- 
zake vorming troepen. Aanvang Januari 1946 zal een opleiding 
hulpwapens beginnen, als artillerie, pioniersafdeelingen, tanks 
en/of pantserwagens voor de 27 bataljons welke uitgezonden 
zullen worden. Deze opleiding is beëindigd in Mei. Tezamen 
met administratieve eenheden voor deze troepen is de stwkte 
ongeveer 10.000 man. De Brigade Mariniers welke 5.000 man 
sterk is wordt verscheept midden November. Verder zal 1 divi- 



sie van 20.000 man in October 1945 gereed komen. Samen met 
de 10 ?t 12.000 ex-krijgsgevangenen te Uwent en eenige te vor- 
men reserve zal dan uiteindelijk sterkte van 75.000 man onge- 
veer ultimo 1946 in N.I. aanwezig kunnen zijn. Een versnelling 
in de uitvoering van dit programma stuit in hoofdzaak af op 
de afwezigheid van voldoende hoeveelheid kader. 

3. Volgens van Kleffens bestaat er op het moment geen 
reden om aan te nemen dat de Engelschen zich ontijdig zullen 
onttrekken aan hun bezettingstaak. Intusschen zal dit nog ver- 
der worden onderzocht, waarbij open bespreking onzer moge- 
lijkheden welker beperktheid aan Waroffice zeer wel bekend, ge- 
boden lijkt om te komen tot vast plan van samenwerking.". 

Betreffende een bijeenkomst op 17 November 1945 van Engelsen, 
Nederlanders en Indonesiërs geeft de commissie een vertaling van 

l )  Vgl. ,,The Birth of Indonesia" door David Wehl, Londen, 1948. bladzijde 72 van het boek van David Wehl ..The Birth of Indo- 
Blz. 72 nesia" ) . 

Deze bijeenkomst zou - aldus de schrijver - de eerste van een 
serie besprekingen zijn over de evacuatie van de mensen uit de 
kampen en was voorts bestemd om een begin te maken met het 
zoeken naar een oplossing voor de Nederlandsch-Indonesische ver- 
houdingen. 

De Engelsen waren: luitenant-generaal sir Phillip Christison, de 
heren M .  E. Dening en H.  Walsh, alsmede de brigade-generaals 
N. D.  Wingrove en A.  G. I. Maclean. De Nederlanders waren: de 
heren van Mook, P. A.  J .  Idenburg, baron F. M.  van Asbeck en 
van der Plas. De Indonesiërs waren: de heer Sjahrir, dr. Amir Sja- 
riffoedin, dr. Masendoer Abdul Karim en dr. Poetpehena. 

De vergadering duurde bijna vier uren; het officiële Britse verslag 
vermeldde dat: 

,,After prolonged discussion no conclusion was reached owing 
to the fact that the Indonesian leaders were not at present in 
a position to accept the responsibility of making definite replies 
to any of the questions discussed". 

Sjahrir was, als altijd, hoffelijk, vriendelijk, zonder zich ook maar 
tot iets te verplichten. Deze houding heeft hij, ook later, steeds 
aangenomen en strikt volgehouden. Van tijd tot tijd legde hij een 
duidelijke verklaring af; voortdurend dezelfde, rustige, ongeëmo- 
tioneerde verklaring, die hij herhaalde alsof hij lichtelijk verbaasd 
was, dat men hem tevoren niet had gehoord of verstaan. Zij kwam 
hierop neer, dat Indonesië een onafhankelijk land was en dat hij 
werkelijk niet geïnteresseerd was in welke bijeenkomsten, bespre- 
kingen of argumenten dan ook, wanneer die er van uitgingen dat 
Indonesië een ander dan een onafhankelijk land was. 

99696 (van Tuyll van Serooskerken) 

99702 (van Tuyll van S~rooskerken) 

99704 (vun Trcyll van Seroo~kerken) 

99703 (van Tuyll van Serooskerken) 

11. Verklaringen. 

Na de capitulatie-ceremonie in de baai van Tokio was er, zo heeft 
mr. van Tuyll van Serooskerken verklaard, ondanks de radiotelegra- 
fische orders van het geallieerde hoofdkwartier aan het Japanse 
commando te Singapore en dat te Djakarta (generaal Nagano) 
geen bericht ontvangen, of Japan ook voor wat Nederlandsch-Indië 
betrof capituleerde. Die onzekerheid moest onderzocht worden. 

Toen de heer van Tz~yll met een Rapwi-groep op 5 September 
1945 op Java landde, maakte hij zich niet ongerust, dat de Japanners 
hen zouden doodschieten. Zij wisten dat Tokio gecapituleerd had. 

De groep van de heer van Tuyll achtte het mogelijk, dat zij in 
verzekerde bewaring zou worden gesteld en dat zij dus haar opdracht 
niet zou kunnen uitvoeren. Maar vrees voor meer dan dat was er 
niet. 

De mensen van de groep zijn op een vliegveld afgeworpen. Hun 
opdracht was, dat als er op het vliegtuig mocht worden geschoten, 
doorgevlogen moest worden naar de Cocos-eilanden. Nadat zij twee 
maal boven het vliegveld hadden gecirkeld, zagen, dat daar een 
zenuwachtig heen en weer geren ontstond en constateerden dat er 
niet geschoten werd, begrepen zij wel, dat er geen gevaar te duchten 
was. Het vliegtuig is niet geland; de Rapwi-groep is gedropt. 

Zij hebben zich, overeenkomstig hun opdracht, in verbinding ge- 
steld met het Japanse oppercommando op Java. Daarvan moesten 
zij toestemming krijgen om de kampen te bezoeken. Aan de Japanse 
generaal is toen ook gevraagd of de Japanners de capitulatie accep- 
teerden. Deze heeft gezegd: Ja, maar U moet toch begrijpen, dat ik 
op een telegrafisch verzoek van het hoofdkwartier van Mounthutten, 
of ik bereid ben te capituleren, geen antwoord kan geven. Ik heb 
geen enkele instructie uit Tokio, maar ik heb mijn ogen ook niet in 
mijn zak. Ik zie, dat de oorlog verloren is, en het zou onzin zijn om 
weerstand te bieden. Maar van de andere kant kunt U niet ver- 
wachten, dat ik door de radio omroep, dat ik bereid ben mij over 
te geven. 
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De eerste indruk, die de groep van de heer van Tuyll dus kreeg 
was, dat het meeviel, dat de Japanners bereid waren hen te woord 
te staan. In het begin heeft de heer van Tuyll alleen contact gehad 
met Japanners en met Europese kampbesturen. Voor het uitvoeren 
van hun opdracht, om nl. de 35 gevangenen- en geïnterneerden- 
kampen op Java te bezoeken en vast te stellen wat nodig was, speel- 
den de Indonesiërs feitelijk geen rol. De heer vun Tuyll heeft wel 
contact met hen gehad. De verhoudingen waren uitstekend, wanneer 
men in het Engels begon en daarna in het Nederlands overging. 

De heer van Tuyll van Serooskerken zeide het te betreuren, dat 
op Java niet direct Nederlandse troepen zijn gekomen. Hij stond 
zelf op Java ook onder Engels commando en dat was niet altijd 
gemakkelijk. Van Nederlandse zijde wilde men nogal eens liever 
met hem de zaken regelen dan met zijn Britse commandant. 

De heer van Tuyll was nog in Batavia toen de 800 man Britse 
troepen aan wal gingen. Daarvan hebben de Britse autoriteiten ge- 
vreesd, dat het tot moeilijkheden aanleiding zou geven. De heer 
van Tuyll weet, dat admiraal Patterson Soekarno toen bij zich heeft 
laten komen om de verzekering te krijgen, dat tegen het landen van 
die 800 man geen demonstraties zouden worden gehouden. Toen 
de heer van Tuyll na zes weken van Java vertrok, waren er, naar 
hij gelooft, nog maar 1200 man Britse troepen. De Britse bezetting 
was dus niet erg effectief. 

De heer van Tuyll heeft na aankomst van die 800 man met hun 
kolonel gesproken en hem gewezen op de vele incidenten, die gerap- 
porteerd werden, incidenten tussen Japanners en Indonesiërs, en 
tussen Indonesiërs en Nederlanders. Deze zeide hierop: ,,Met 800 
man kan ik niet geheel Java bezetten. Ik beperk mij uitdrukkelijk 
tot het gebied wat ik aan kan en dat is Batavia. Met wat daarbuiten 
gebeurt heb ik voorlopig niets te maken". De Engelse commandant 
realiseerde zich dus goed, dat hij met zijn 800 man voor een boven- 
menselijke taak stond. 

In September 1945 heeft de heer Asjes, aldus zijn verklaring, het 
verzoek van de heer van Mook gekregen met een aantal getransfor- 
meerde B 25's - die geschikt waren gemaakt voor het vervoer van 
passagiers - en Dakota's van Brisbane naar Batavia te vliegen, via 
Nieuw-Guinea, Balikpapan en Singapore. 

De heer Asjes was toen overste bij de luchtmacht en is daarvan 
vrij gemaakt om als vertegenwoordiger van de Nederlandsch-Indische 
Regering naar Indië te gaan, met het doel om alleen de geïnter- 
neerden en de krijgsgevangenen in de kortst mogelijke tijd uit de 
kampen te halen. De heer Arje3 is toen met een aantal mensen, o.a. 
doktoren, administratief personeel enz. naar Balikpapan gegaan. 
Daar hebben zij Indisch geld opgenomen en vervolgens zijn zij door- 
gevlogen naar Singapore. Hier ontving de heer A ~ j e s  orders van de 
staf van Mountbatten en werd hij in contact gebracht met de Rapwi- 
mensen. Men kende toentertijd nog geen Rapwi, het was toen nog 
K.D.P., Kantoor Displaced Persons. 

Dit kantoor was in Australië opgericht onder de heer Blorn. Men 
had een plan beraamd hoe de registratie en verzorging van de gevan- 
genen zou plaats vinden. Het Nederlandse onderdeel kon moeilijk 
zeggen: ,,Wij hebben hier een K.D.P. en wij scheiden ons af van de 
Engelsen". Toen de heer Asjes in Singapore was, was er een verge- 
vorderde Rapwi-organisatie van de Engelsen, welke volkomen uit- 
gerust was. De Engelsen hadden vele verbindingsofficieren, de 
Nederlanders slechts een handjevol mensen. 

De Engelse verbindingsofficieren waren in Ceylon opgeleid, 
hadden in Singapore reeds werk gedaan en waren o.a. in Bandoeng 
en Palembang gedropt om alvast voorbereidend werk te verrichten. 

De heer Asjes ontving eerst instructies van de heer Blom namens 
het K.D.P. Deze bleken helaas op sommige punten praktisch onuit- 
voerbaar te zijn, omdat de Rapwi reeds georganiseerd was en de 
toestand anders was dan men zich in Australië had voorgesteld. 
Zodra de heer van Mook in Indië was kreeg de heer Asjes steeds 
instructies van hem, evenals van de Engelsen. 

De heer Asjes was eerst hoofd van de Nederlandse Rapwi en 
later, toen de Engelsen hun vertegenwoordiger hadden teruggehaald, 
werd hij vertegenwoordiger voor Rapwi in direct Engels verband. 
Hij was toen dus de enige Nederlandse vertegenwoordiger. Hij heeft 
toen een instructie in het Engels van generaal Hawthorn, de eerste 
generaal, die toen in Batavia landde, gekregen, welke eigenlijk een 
copie was van de instructie van de heer van Mook.  Hierin kwam 
o.a. de volgende passage voor: 

,,The Head of R.A.P.W.I. H.Q. Control Staff is authorized to hold 
conferences with the Allied Headquarters, the Japanese authorities 
and with those Indonesian leaders or officials, as wil1 be necessary 
for the correct fullfilment of his office. He is as Head of R.A.P.W.I. 
H.Q. Control Staff directly responsible to me". 
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Nadat men een paar dagen heeft moeten wachten totdat Ratavia 
vrij was, is de heer Asjes met zijn mensen van Singapore naar 
Batavia gevlogen, waar zij op 17 September 1945 op Kemaioran 
landden. Zij hebben onmiddellijk contact gezocht met de locale orga- 
nisaties van Batavia. Deze bestonden uit mensen, die uit de kampen 
waren gekomen, leidende figuren, zoals residenten, gouverneurs en 
andere belangrijke functionarissen, die zich nog in staat voelden om 
leidende functies te bekleden. Dezen hebben zich o.a. in Hotel des 
Indes gevestigd, waar zich ook de heer van KarrzebeeR bevond. Zij 
hebben, ofschoon zij natuurlijk zeer verzwakt waren door alles wat 
zij hadden meegemaakt, bijzonder goed werk gedaan. 

De primaire taak was, zo vervolgde de heer Asje,, om direct een 
lijst op te stellen van de mensen, die nog in leven waren en te zien 
hoe de levensomstandigheden waren. Voorts hadden zij te zorgen 
voor de zieken en gewonden, de voedselvoorziening, het vervoer 
naar de grote plaatsen en voor betere accomn~odatie. Men had plein 
pouvoir alles te doen om deze mensen in zo kort mogelijke tijd uit 
de gevangenenkampen weg te halen. 

Met de heer Asjes is kolonel Dewar van Singapore naar Batavia 
meegevlogen. Deze is later vervangen door kolonel Crook. Zij had- 
den een goede ervaring en hadden een speciale opleiding gevolgd. 
De heer Asjes heeft in het begin met kolonel Dewer samengewerkt 
- de laatste als Engels vertegenwoordiger en de heer Asjes als 
Nederlands vertegenwoordiger - en samen hebben zij de zaak be- 
sproken. 

De heer Asjes had twee vliegtuigen voor zichzelf en zijn mensen 
ter beschikking. Een ervan vloog hij meestal zelf. 

Men is in Batavia begonnen en heeft het werk daarna uitgebreid 
tot Semarang. Daar heeft de heer A ~ j e r  de heer Scholtens - vroe- 
ger administrateur van de B.P.M. te Balikpapan - gevraagd om 
zich voor Midden-Java aan het hoofd van de organisatie te stellen. 
Dit alles vond plaats vóór de Engelsen met hun troepen kwamen. 

Voorts is men in Soerabaja en Malang geweest. Overal is het~elfde 
gedaan. Men heeft onmiddellijk gezorgd, dat via de Japanners in 
alle kampen voor een maand voorraden aanwezig waren. De com- 
mando's moesten wel doorgegeven worden aan de Japanners, omdat 
men verder niemand had. De Japanners hadden de order gekregen 
om te zorgen voor de veiligheid en de rust in het gebied en zij 
moesten deze orders ook uitvoeren. Dit heeft, zo meende de heer 
Asjes, duizenden mensen het leven gered, want toen daarna de extre- 
misten kwamen, hebben de mensen in de kampen door ki~nnen leven. 

De samenwerking met de Indonesiërs was bijzonder goed. Deze 
mensen kwamen hun hulp aanbieden en voedsel brengen en zelfs 
hun trouw betuigen. Van alle kanten kwam er hulp. 

In zijn functie is de heer Asjes in het begin bij Soeknrno geweest, 
met wie hij diverse besprekingen heeft gevoerd. Het betrof voor- 
riamelijk de voedselverstrekking, het openen van de passars en de 
evacuatie van de mensen van de binnengelegen kampen naar de 
havenplaatsen. Soekauno is de heer Asjes zeer ter wille geweest met 
de voedselvoorziening, alsmede met de betrekkelijke veiligheid van 
de kampen. Later deelde Soeknrno mede, dat hij niet de macht had 
om mensen uit de kampen te evacueren naar Batavia of naar Ban- 
doeng. De heer Asjes heeft toen aan Soekarno een brief geschreven 
en hem gevraagd, wie hier eigenlijk de macht in handen had. De 
Nederlanders waren niet met politieke of militaire doelstellingen 
gekomen - ze waren ongewapend gekomen -; zij trachtten hier de 
evacuatie verder te bewerkstelligen. Soekaurio zag toen in, dat hij 
hierin eigenlijk faalde en hij heeft daarna toegezegd, dat hij ook 
voor het vervoer ZOU zorg dragen. 

Dit is in het begin vrij goed gegaan, doch later is het volkomen 
uit de hand gelopen door aanvallen van de extremisten op treinen 
enz. Er zijn veel mensen bij omgekomen. Dit alles is echter pas in 
een later stadium gebeurd. Er heeft ook contact bestaan met het 
Indonesische Rode Kruis, maar de heer Asjes weigerde hiermede 
direct samen te werken zolang de Indonesiërs de politieke vlag boven 
het Rode Kruis voerden. Later hebben de Indonesiërs de vlag weg- 
gehaald en hebben zij de Nederlanders geholpen. 

Overal heeft de heer Asjes locale comité's ingesteld of de be- 
staande zijn steun gegeven. Hij heeft getracht het moreel van de 
mensen te verhogen. De luchtmacht heeft zeer goed werk verricht 
met het overbrengen van de mensen naar Australië. Er waren te 
Batavia ook schepen, welke doorgingen naar AustraliE. De eerste 
verscheping heeft zelfs plaats gehad zonder toestemming van de 
Australische Regering. doch dat heeft de heer Asjes maar geriskeerd. 

De heer Asjes heeft zoveel mogelijk alles in één hand gehouden, 
doch in di8 tijd was het ondoenlijk om alles centraal te organiseren. 
Men trachtte contact te houden met de vertegenwoordigers van de 
Rapwi, maar men wist, dat deze aangevallen werden en soms dat zij 
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een tekort hadden. Dit werd dan door de lucht aangevoerd, als het 
niet over de begane grond kon komen. 

De heer Asjes zou niet met zekerheid durven zeggen, of in die 
tijd ook gegevens aan ,Wountbnttcn zijn verstrekt over de sterkte 
van een nationalistisch leger. Naar zijn mening was het heel moeilijk 
daarover gegevens te verkrijgen, aangezien er overal jongens rond- 
liepen met rode vlaggen en rode hoofddoeken, die ,,merdekaM 
schreeuwden en een zg. ,,gangv hadden. 

De heer Asjes nam wel aan, dat de Engelsen van de  Rapwi, die 
gedropt zijn, gegevens aan Mountbatten over dit leger hebben ver- 
strekt, aangezien deze gegehens reeds bekend waren toen hij in 
Singapore landde. Er waren Engelsen, die zich hoofdzakelijk bezig- 
hielden, dat was hun opdracht, met de evacuatie van P.O.W.'s en 
geïnterneerden en daarbij middelen gebruikten, die in Nederlandse 
ogen wellicht minder gewenst waren. Zij zochten b.v. direct contact 
met de nationalistische bewegingen daarginds om te trachten de 
mensen uit de kampen te krijgen. Misschien juist in hun omstan- 
digheden, want wat hadden zij met de Nederlandse politiek te 
maken? Zij deden dit om zo gauw mogelijk Itlaar te zijn en maakten 
gebruik van wat er ter beschikking stond. Hun enige order was 
om deze mensen uit de kampen te krijgen en te zorgen. dat er rust 
was. De Nederlanders merkten later op, dat de Engelsen op het 
gebied van de evacuatie soms gebruik maakten van middelen, waar 
eerstgenoemden niet mee accoord gingen, maar men had toen ook 
weinig in te brengen, aangezien de heer van Mook met zijn Re- 
gering er ook nog niet was. 

Het resultaat van de bemoeienissen van de Rapwi, zo vervolgde 
de heer Asjes, is geweest, dat men vele mensen uit Java heeft weg- 
gekregen. Dezen zijn gevoed en gekleed, en er is zo goed mogelijk 
in hun geestelijke verzorging voorzien. Ook is getracht familie bij 
elkaar te brengen en de zieke mensen zijn bij voorrang geëvacueerd. 
In het begin werden er voldoende schepen ter beschikking gesteld 
door het geallieerde commando en er zijn veel mensen naar Austra- 
lië en Nederland geëvacueerd. Er werd dag en nacht gewerkt en 
geen moment is ongebruikt gelaten. 

De heer Asjes heeft deze functie bij het hoofdkwartier van de 
Engelse commandant tot 15 April 1946 vervuld. Daarna is hij door 
generaal Spoor teruggeplaatst naar de militaire organisatie voor de 
combinatie van de luchtmachten Holland en Indië. 

Voordat de heer Asjes te Batavia kwam, was reeds bekend uit 
de berichten van de gedropte parties, dat vele mensen uit de kampen 
wegliepen. Dit was zeer gevaarlijk, aangezien de mensen totaal geen 
geld hadden om rond te komen. De huizen waren alle bezet. 
De Japanners konden nog alles doen; er zijn ook toen nog politieke 
gevangenen gemaakt door de Japanners. De heer Asjes was ervan 
overtuigd dat er mensen zijn omgebracht in de periode, voordat hij 
in Batavia kwam. Er heeft o.a. van Batavia uit een onderzoek plaats 
gehad naar de politieke gevangenen. Dit onderzoek is later aan de 
Engelse generaal overgedragen. Men heeft het daarom voor ver- 
standig gehouden om aan de mensen te zeggen: ,,Blijft in de kampen, 
totdat wij weten wat er gaat gebeuren". Deze maatregel was nood- 
zakelijk om de plaatselijke toestand vanuit één punt te kunnen 
regelen. 

De heer A s l e ~  wilde niet direct Leggen, dat de order van Mount- 
Onttelz om \veer in de kampen te gaan. mede op Nederlands advies 
is gegeven. De Nederlanders hadden zich er niet in gemengd, maai 
zij hadden zich er ook niet tegen verzet, omdat de toestand indertijd 
chaotisch was. 

Naag de mening van de heer Asjes is de uitvoering van dit verbod 
niet zo stringent geweest, dat de mensen die speciaal uit de kampen 
wilden komen - omdat zij b.v. van oordeel waren, dat zij iets 
nuttigs konden verrichten - er niet uit hadden kunnen komen. 
Dezen hadden zich beslist óf bij de locale organisaties, Óf bij het 
bestuur kunnen melden. Maar dikwijls was het onmogelijk om naar 
bepaalde plaatsen te gaan, aangezien deze in extremistische handen 
waren. De geïnterneerden hadden, volgens de heer Asjes, onmogelijk 
iets kunnen uitvoeren. Er was geen eigen troepenmacht, zelfs geen 
politie. Hun taak was in hoofdzaak om, indien zij daartoe in staat 
waren, de ellende van de mensen in de kampen te helpen lenigen, 
hetgeen op dat moment het meest vereist was. 

De heer Asjes vond de situatie, toen hij op Java kwam zeer triest. 
Er werd goed werk verricht, maar hij geloofde, dat de maat van 
ellende te overstelpead was. Er waren slechts enkele kampen, die 
hun goed moreel hadden behouden. 

Naar de persoonlijke overtuiging van de heer Asjes heeft men zich 
nooit voldoende rekenschap gegeven van de toestand, zoals deze 
op Java was. Hij wist wel, dat er moeilijkheden waren, maar hij wist 
niet, dat zij geattaqueerd zouden worden door extremistische benden. 
Hij is zelf verscheidene keren aangevallen in Batavia, waar hij 
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mensen heeft moeten neerschieten uit zelfverdediging. Het waren 
soms troepen plunderaars. 

De Indische Regering was op het punt van collaboratie met de 
Japanners van oordeel, zo heeft de heer van der Plas verklaard, dat 
men begrip diende te hebben voor de moeilijkheden van de ambte- 
naren en de bevolking. Zij nam aan, dat wel zou blijken welke 
mensen in werkelijkheid met de Japanners hadden samengewerkt 
en welke zich wellicht noodgedwongen tot samenwerking hadden 
geleend, maar er intussen alles op hadden gezet de Japanse maat- 
regelen te saboteren. 

Ongelukkigerwijze is in de eerste helft van September 1945 van 
deze politiek afgeweken. De heer va11 der Plas was toen in Kandy, 
op weg naar Java. Men is uit Melbourne iedereen gaan bedreigen, 
die met de Japanners had samengewerkt. Toen de heer van der 
Plas op 15 September op Java aankwam, bleek hem, dat de Neder- 
landers in de kampen zich er zeer ongerus: o\er maakten, omdat 
sinds de 14e September iedere Indonesiër, die had medegewerkt 
met de Japanners, met bestraffing werd bedreigd. Dat sloeg dus op 
praktisch ieder ontwikkeld man en op praktisch iedere ambtenaar. 
Terecht zei men: Daarmede maakt men het voor ons moeilijker 
en gevaarlijker. Deze mededeling was uitgegaan van de Nederlandse 
omroep in Melbourne. Deze omroep - onder leiding van het hoofd 
van de N.I.G.I.S. l) - is altijd min of meer geneigd geweest om 
het eens flink te zeggen. De top heeft zich daarmede in die dagen 
niet kunnen bemoeien, omdat zij zo vele moeilijkheden kreeg met 
stakingen en sabotage tegen de Nederlanders van communistische 
zijde, en ook met algemene stakingen van de Indonesiërs, die er 
waren. Dit heeft natuurlijk invloed gehad op de paraatheid op ander 
terrein. De heer van der Plas geloofde dan ook niet, dat de top 
hiemoor aansprakelijk gesteld mag worden. 

Dit punt is door generaal Ynnzu~rivtû op 21 September ter sprake 
gebracht aan boord van de ,,CumberlandW. Deze generaal is een 
van degenen, die tot de uitroeping van de republiek rechtstreeks 
hebben bijgedragen. 

Aanvankelijk heeft admiraal Patterson getracht de Japanners 
te doen inzien, dat zij de status quo van 15 Augustus moesten hand- 
haven. Men heeft aan de Japanners doen mededelen, dat de toe- 
standen werkelijk de spuigaten uitliepen: er heerste onveiligheid en 
er was overal een bepaalde hetze tegen de Nederlanders merkbaar. 
De Japanners hebben daarop klaarblijkelijk gereageerd en toen is 
een kalmere periode ingetreden. Generaal Yamamoto  heeft, volgens 
de concept-notulen, waaruit de heer van der Plas voorlas, over 
bepaalde punten, die in het algemeen van betekenis waren, omdat 
zij de Nederlandse moeilijkheden aardig tekenden, het volgende 
gezegd: 

,,He suggested that the nationalistic aspirations of a section 
of the Javanese should form the subject of a proclamation 
clearly expressing the principles which will guide the admi- 
nistration of the Island, for instance, the extent to which Indo- 
nesians will participate. Ne recommended that the Indonesian 
Officials who are now participating in the administration should 
be allowed, as far as possible, to continue to do so.". 

De Nederlanders hadden overigens geen enkele instructie en kon- 
den onder Engels opperbevel helemaal geen proclamaties doen uit- 
gaan. 

,,He recommended that the Allies should begin with a mili- 
tary administration. In that connection he thougt it very neces- 
sary to give existing officials some idea of the principles on 
which the new administration would be based. He was con- 
vinced they will co-operate with the Allies if we make full use 
of their desire to attain ultimate independence by peaceful means. 
H e  stressed that nationalist leaders such as Soekarno and Hatta, 
co-operated with the Japanese, not because they liked doing 
so, but merely so as to use them as a means for gaining their 
jndependence. 

,He said that law and order depended on: 
(a) National Flag and national song. 
(b )  Clothing and food supply. 
, (c )  Independence (dealt with above) . 
(d) Finance.". 

De heer Yamamoto  gaf, zo vervolgde de heer van der Plas, over 
de voedselvooraad heel sombere gegevens in verband met de sterk 
gedaalde productie van rijst. Met betrekking tot de Nederlandse 
radio-uitzendingen uitte de generaal volgens de concept-notulen de 
volgende mening: 

,,The maintenance of law and order and the collection of 
rice had been made very much more difficult by broadcasts 
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which had been made even since the capitulation. He said for 
example, that the local population were convinced from broad- 
casts they had heard that al1 those peopie who cooperate with 
the Japanese in the collection of supplies would be punished 
from top to bottom. Genera1 Y a m a ~ ~ z o t o  promised to supply 
details of the broadcasts he referred to.". 

De heer van der Plas las vervolgens nog de volgende passages 
uit de notulen voor: 

,,The Admiral Patterson said that when he came here, the 
maintenance of law and order was not wel1 under control, 
but that he was glad to see that it was being regained. He said, 
that these issues which has been raised were known to the 
highest Allied authorities and he was sure that H.M. the 
Queen of the Netherlands, the Netherlands Government and 
the Supreme Allied Commander were giving them carefull con- 
sideration. 

Mr. van der Plas pointed out that there was a very undesirable 
type of nationalist who was trying to force ordinary peaceful 
citizen to his way of thinking by organized terrorism. This was 
against al1 that the Allies had been fighting for and the Japanese 
must see that people were protected from that sort of things. 
Also that the Allies could not deal with such people.". 

Generaal Yamamoto heeft toen enkele data van uitzendingen ge- 
noemd, die klopten met wat de Nederlanders hadden gehoord. 

De heer van der Plas heeft er toen op gewezen, dat de leider 
van de Japanse propaganda de man was van allerlei ondergrondse 
acties. Deze heeft ook zeer bepaald de verschillende bevolkings- 
groepen tegen elkaar opgezet. Er waren proclamaties aangeplakt, 
pamfletten, zogenaamd afkomstig van de Indo-Europese groep, die 
de Indonesiërs op de meest beestachtige wijze beledigden, terwijl 
er ook pamfletten waren aangeplakt met de meest afschuwelijke 
bedreigingen van Indonesiërs tegenover Chinezen en Nederlanders, 
waarvan denkende mensen wel wisten uit welke bronnen zij atkom- 
stig waren. Generaal Yamamoto schrok, toen de heer van der Plas 
de naam van de leider van de Japanse propaganda noemde. De heer 
van der Plas heeft verder gezegd, dat toch wel mocht worden geëist, 
dat deze man onmiddellijk werd gearresteerd. Generaal Yanrainofo 
was even stil, onthutst, en zei, dat het hem speet, maar dat hij 
vreesde, dat deze man was gevlucht. Deze man is later overigens 
door de Engelsen beschermd en niet voor de rechter gebracht. 

Zodra de Engelsen tot Indië toegang hadden, zo vervolgde de 
heer van der Plas, hebben zij inlichtingen gekregen van de Engelse 
krijgsgevangenen en geïnterneerden. Helaas is over het algemeen de 
verhouding van de Nederlanders in de kampen tot de Engelsen, in 
tegenstelling tot Amerikanen en Australiërs, niet goed geweest. 

Het zijn deze mensen geweest, die Mountbaftcn en de Britse Rege- 
ring - S.I. rapporteerde rechtstreeks aan het Foreign Office - heb- 
ben ingelicht. 

De inlichtingen, die bij de besprekingen in Singapore aan Mount- 
batten zijn gegeven, waren geheel gezien door de Britse bril, maar 
hadden tenslotte wel een zekere zakelijke inhoud. In de zes weken 
na de capitulatie van Japan waren er al heel wat wapens afgegeven 
door de Japanners aan die organisaties, die door hen waren opge- 
richt om tegen de geallieerden te strijden, ofsclioon nog niet in 
massa, want dat is pas gekomen na de rede van Cilristison op 29 
September. 

Er was in Indië een zekere onrust, die ten gevolge van de gehele 
situatie van dag tot dag is toegenomen. Begin September heeft de 
toenmalige gouverneur van West-Java, de heer Hogewind, met enige 
anderen uit het kamp een rondreis gemaakt in West-Java. Die reis 
is een triomftocht geworden. Zij zijn overal door het volk toegejuicht, 
dat opgelucht was dat de Japanners weg waren. De Nederlanders 
kwamen echter niet. De hulp en de steun, die het volk moesten worden 
gegeven, kwamen ook niet. De Nederlanders hadden niets en zij 
waren bij een commando ingedeeld, dat ook niets had en zelfs niet 
over troepen beschikte om in te zetten. 

De heren van Mook  en van der Plas zijn op 1 September in Kandy 
aangekomen. Dit kon niet eerder, omdat Mountbatten naar Rangoori 
was voor de overgaveplechtigheid aldaar. Zij hebben te Kandy be- 
sprekingen gevoerd, die enige dagen hebben geduurd. 

Het was hun bepaald niet toegestaan in die tussentijd naar Batavia 
te gaan. De Britten hebben een geheel ander standpunt ingenomen 
dan de Amerikanen; alles moest lopen via en alles was gesteld onder 
het commando in Kandy. Er werd niet gezegd: Gaat U Uw gang 
maar; alles is voor eigen risico. Neen, er werd gezegd: Wacht U 
maar; het is onze taak. Nadat b.v. het commando was overgegaan, 
heeft de heer van Mook  via de Australische omroep gesproken tot de 
Nederlanders, die in kai~lpcn zaten. Daarop is onmiddellijk uit Kandy 
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een scherpe reactie gekomen en hem is medegedeeld, dat voortaan 
tegen deze mensen, die allen onder de  zorgen van de R.A.P.W.1.-orga- 
nisatie vielen, niet meer mocht worden gesproken. Dat zouden de  
Engelsen wel doen en zij zouden de  maatregelen nemen; d e  Neder- 
landers hadden daarover verder niets meer te  zeggen. Dit maakte de 
situatie wel zeer moeilijk. 

D e  Engelsen luisterden wel naar  de technische adviezen van de 
Nederlanders. hlen krerg allerlei vraagstukken te bespreken en daar- 
bij bracht men het vraagstuk aan de orde: ,.Wat doet U met de 
Indonesische republiek, die is uitgeroepen?" Waarop Mountbutten 
dadelijk zei: ,,Daartegen zullen wij als zodanig niet kunnen optreden. 
Het zou iets anders zija geweest, wanneer wij nog Churchjll hadden 
gehad; dan was e r  misschien wel iets denkbaar geweest. Vergeet U 
niet, wat een ellende wij h e b b ~ ~ n  gehad in Griekenland. Onze Rega- 
ring is wel bijzonder huiverig o m  zich opnieuw in een wespcnnes: te 
steken. Bovendien wil men zo gauw mogelijk onze mannen nadr huis 
zenden. Wij moeten eerst nog maar zien wat er gebeurt". 

D e  heren van Mook en van de? Plus hebben nog de suggestie ge- 
daan (er o p  wijzende, dat  de  uitroeping van de  republiek geheel onder 
Japanse leiding had plaats gevonden, en wel twee dagen na de capi- 
tulatie), dat Mountbatteri ongetwijfeld van maarschalk Terauchi kon 
eisen, dat hij de status quo herstelde van de 15de Augustus, de dag, 
waarop Japan heeft gecapituleerd. Wat daarna is gebe~ird, kon naar 
Nederlandse mening nooit worden erkend. Terciuchi had Snekarno, 
Hatta en dr. Radjirnan vlak vóór de capitulatie laten k o n e n  en hun 
gezegd, dat  deze aanstaande was en dat zij moesten voortn~aken met 
het uitroepen van de onafhankelijkheid. hfouilrhattcr~ heeft in die 
geest aan Terauchi getelegrafeerd, die uiteraard heeft teruggeseind, dat 
hij niets wist van wat er in Indonesië was gebeurd en dat  hij daar geen 
verantwoordelijkheid voor droeg. Het open verzonden telegram van 
Mounrbrrtten is ook opgevangen in Indonesië en heeft daar ezn ge- 
weldige indruk gemaakt, zodat men van Indonesische ziicie van inc- 
ning was, dat de zaak was afgelopen. Maar er gebeurde verder niets. 

Op 15 September is de heer van der Plas te Batavia aangekomrn. 
Hij is toen direct naar de kamprn gegaan. 

Hij heeft gepoogd d e  inensen in de kampen zo goed mogelijk uit 
te leggen, wat er aan de hand was, maar dit bracht heel veel rnoeilijk- 
heden met zich. Trouwens, hij mocht niet meer door de radio tot deze 
mensen spreken. Die was intussen door de Japanners aan de  
Indonesiërs overgegeven. D e  Engelsen hadden de Japanners nl. het 
uitzenden verboden. D a t  was zeer ongelukkig, omdat later is ge- 
bleken, dat, toen men de  onafhankelijkheid had uitgeroepen en de 
aanvankelijk verzwegen capitulatie bekend was geworden, er een 
soort paniek is ontstaan. hlen heeft toen in Indonesische kring be- 
sloten o m  naar Melbourne te vliegen en daar contact o p  te nemen 
met de Nederlanders, wat, naar de heer van cler Plas gelooft, heel 
veel ellende zou hebben kunnen voorkomen. Maar toen kwam het 
verbod om te vliegen met Japanse vliegtuigen af en heel spoedig 
daarna kwam het verbod van radio-uitzendingen door de  Japanners 
in Indonesië, zodat inen ook gein contacten meer kon opnem-n. 

D e  heer van der Plas heeft nog een beroep willen doen o p  de In- 
donesische bevolking, die niet in de kampen was geweest. Dit mocht 
van de  Engelsen echter niet worden uitgezonden. 

D e  ontevredenheid, die zich gauw van de Nederlandse bevclking 
heeft meester gemaakt, is te wijten aan het feit, dat de mensen 
weer terug moesten gaan in de kampen. Dat  was het Engelse 
systeem. Zij zijn in  de  kampen gebleven tot einde November toe. 

D e  Engelsen hebben het aan de Japanners overgelaten de geïnter- 
neerden te verzorgen. Aanvankelijk hebben zij ook veel kunnen doen, 
maar later, toen de  zaken steeds meer misliepen en de  Japanners 
zagen, dat er in het geheel geen geallieerde druk was, deden zij niets 
meer. D e  Engelsen in Indië werden vrij snel afgevoerd, onder andere 
o p  de ,,Oranjew, die zelfs na  het aflop-n van de periode, waarvoor 
zij was afgestaan, nog is aangehouden en gebruikt o m  de Engelsen 
af te voeren, terwijl de Nederlandse vrouwen en kinderen, voor zover 
zij al weg konden naar Nederland, werden vervoerd in het onderste 
ruim van vrachtschepen. Er  was natuurlijk het algemene verwijt van 
de in Indonesië geblevenen: wat hebt gij voor ons gedaan? M:n kon 
ook heel weinig voor deze mensen doen. D e  Nederlanders haddzn 
hun schepen niet tot hun beschikking. D e  staking in Australië maakte 
het onmogelijk o m  datgene, wat men wel had - MacArthur gaf de 
schepen in zijn gebied terug - in te  zetten. Mcn had geen voor- 
raden. D e  bij de  Amerikanen bestelde voorraden waren, toen het 
commando overging, naar de  Philippijnen gestuurd. Z o  stonden de 
Nederlanders daar met praktisch lege handen en hadden bovendien 
volstrekt geen gezag. 

Het hoofdvraagstuk was te  beproeven o m  een vervroegde landing 
van de Engelsen mogelijk te  maken. 
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bij elkaar hadden gebracht, -er waren zeer indrukwekkende troepen- 
machten aan wal gezet en er lag een slagvloot, ook met Franse kapi- 
tale schepen, zoals de ,,Richelieuw - had de heer van der Plas 
een gesprek met Mountbatten gehad, waarin deze hem mededeelde: 

,,Ik heb slecht nieuws voor U. Het zal de tweede helft van Oc- 
tober worden, voordat wij de eerste troepen kunnen sturen voos 
de overgave van de Japanners." 

Dit zou dus meer dan twee maanden na de capitulatie zijn geweest! 
De heer vati der Plas heeft een dringend verzoek gedaan om hierin 
verandering te brengen, maar Mountbatten antwoordde: 

,,Ik zou graag anders willen, maar de instructies van de Re- 
gering zijn duidelijk. Ik moet onze mannen naar huis sturen, 
want zij moeten rust hebben." 

Daarvoor zijn alle schepen gebruikt, ook de Nederlandse. 
Na dringende telegrammen van admiraal Helfrich en de heer van 

der Plas heeft Mountbatten op 23 September geseind, dat, naar de 
heer van der Plas meent, 800 man Seaforth Highlanders op de 28ste 
op Java zouden aankomen. Zij zijn in hoofdzaak op de 29ste gekomen, 
in twee heel kleine scheepjes, die geen auto's konden vervoeren. Het 
gehele transport van deze mmsen moest door de Nederlanders wor- 
den verzorgd. 

Toen kwam dus de vraag aan de orde: Wat moet er worden ge- 
daan voor de veiligstelling van dit handjevol in-nsen, dat de Indo- 
nesiërs, indien zij dit hadden gewild, zó onder de voet hadden kunnen 
lopen. 

Met admiraal Pntterson is toen afgesproken, dat de Japanners op 
de 27ste (later werd dit op de 28ste) zouden worden ontboden en 
dat hun zou worden gelast, op straffe van in de boeien te worden 
geslagen, aan de hand van een nominatieve opgave van uitgesproken 
terroristische leiders over geheel Java deze mensen op te pakken en 
vast te zetten. 

De heer van der Plas had alles voor de overname der Departemen- 
ten door het geallieerde militaire gezag van het Japanse militaire gezag 
voorbereid, waarbij er, om politieke redenen en ook om een ont- 
wrichting der openbare diensten te voorkomen, naar gestreefd was 
zoveel mogelijk de Indonesische Departementshoofden en ambtenaren 
te handhaven. De bedoeling was het bestuur na deze overname snel 
met behulp van locale krachten naar het binnenland uit te breiden. 
Vijftienhonderd gemTeren met munitie werden in orde gebracht voor 
bewapening van-eventuele nieuwe gezagstrouwe polit:e. Ook werd 
bewapening voor lichamelijk geschikte ex-krijgsgevangenen beschik- 
baar gehouden. 

Tijdens de laatste besprekingen met admiraal Patterson kwam er 
een telegram binnen van Minister Logemann. In  dit telegram deelde 
hij mede: 

,,For van der Plas info van Straten from captain Perks. 
Following from Logemann in Colombo on his way home. s 

Supreme commander arriving Singapore September 27th and . 
leaving September 29th van Mook requested meeting with him 
at Singapore on later date, but this impossible. Therefore most 
urgent you immediately try arrange meeting to explain political 
situation Java. Stress fact that Japanese secretly support natio- 
nalist movements, thus not (R)  not conforming orders s.a.c. van 
Mook has numerous proofs. Try to obtain from s.a.c. change 
of attitude re british non-interference internal politica1 affairs. 
Helfrich informed 

=260449 Z September". 

Dit bericht werd in de avond van 26 September ontvangen door 
de Engelse admiraal Patterson te Batavia. Daarop zei admiraal 
Patterson: 

,,Dat is een mooie geschiedenis. Onze politiek blijkt te zijn 
non-interference in internal political affairs en u laat mij op- 
dragen een groot aantal mensen op te pakken!". 

De heer van der Plas heeft toen gesteld, dat hij meende, dat dit 
volkomen werd gedekt door het telegram aan Terauchi, dat het hier 
niet ging om Indonesische politici, maar dat het er om ging terro- 
risten terzijde te stellen, opdat er tenslotte geen ongelukken zouden 
gebeuren, die voor de Engelse troepen gevaarlijk zouden kunnen zijn. 

De heer van der Plas seinde terug naar Minister Logemann, dat 
de Engelsen precies wisten, dat de Japanners de nationalistische be- 
wegingen steunden, maar dat zich plaatselijke moeilijkheden voor- 
deden en dat hij hem zo spoedig mogelijk nader zou inlichten. De 
heer van der Plas wist verder niet, hoe de ontwikkeling in Colombo 
was geweest en meende dus het beste te doen met eerst te zorgen, 
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dat de Engelse troepen veilig aan de wal kwamen en dat de gevaar- 
lijkste mensen achter slot en grendel zouden komen. 

Dezelfde nacht kwam er een telegram van Mountbatten, die het 
telegram van Logernann natuurlijk ook had gekregen. Mountbatten 
riep vice-admiraal Patterson en de heer van der Plas met de ex- 
krijgsgevangene luitenant-kolonel dr. Marey op om naar Singapore 
te komen op 27 September. Admiraal Patterson seinde, dat hij 
meende, dat hij zo vlak voor de komst van de troepen niet weg kon 
gaan en dat de heer van der Plas zou gaan. 

Gedurende het gesprek te Singapore, dat gedeeltelijk werd bijge- 
woond door de Engelse Minister van Oorlog Lawson, die, naar de 
admiraal verklaarde, in de eerste plaats voor deze zaak was over- 
gekomen, deelde admiraal Mountbatten de heer van der Plas mede, 
als onveranderlijk besluit van de Britse Regering, dat hij geen soldaat 
mocht gebruiken om het Nederlandse gezag te herstellen. Zijn 
troepen zouden uitsluitend gebezigd worden voor huip aan krijgs- 
gevangenen en geïnterneerden en voor bezetting en bewaking voor 
dit doel van beperkte perimeters te Batavia en Soerabaja. Geen Brits 
soldaat zou buiten deze perimeters komen. De Nederlanders moesten 
maar zorgen de rest van Java te bezetten. Zolang zij dat niet konden, 
zouden de Japanners voor de geallieerden het bestuur moeten voeren. 
Met grote klem kwam de heer van der Plas hier tegen op. Hij wees 
er op, dat eerst kort tevoren Mountbatten als geallieerd opperbevel- 
hebber de verantwoordelijkheid op zich genomen had voor de her- 
bezetting van door de Japanners geoccupeerd gebied. Dat het daar- 
mede niet te rijmen was, zich tot twee kustplaatsen te beperken 
en tot herstel van wet en orde geen enkele verantwoordelijkheid op 
zich te nemen. Een langdurig geallieerd bestuur door tussenkomst 
van de gehate Japanners zou aan de goede gezindheid der bevolking 
jegens Nederlanders en Britten e7 in het algemeen jegens de Westerse 
democratieën onherstelbare schade doen. De heer van der Plas 
schetste de zijns inziens gunstige achtergrond, die de situatie op 
Java ondanks de late troepenzending nog had, mits spoedig inge- 
grepen werd. De admiraal toonde zich sceptisch. Op de opmerking 
van de heer van der Plas hoe de Nederlanders belet werd met hun 
eigen schepen personeel aan te voeren en zijn opmerking, dat, ware 
op die schepen geen beslag gelegd voor aflossing van Britse troepen 
en afvoer van Britse krijgsgevangenen, de Nederlanders nauwelijks 
enige hulp nodig hadden gehad, werd niet ingegaan. 

Bij de volgende bespreking bespeurde de heer van der Plas, dat 
de alarmerende berichten van luitenant-kolonel Masey c.s. geloof 
hadden gevonden. 

Deze waren deels ontleend aan intelligence-rapporten (zelfs van 
de Indonesische Haw-Haw, Lambert, die 3+ jaar Japanse propaganda 
heeft verzorgd), deels gebaseerd op mededelingen van Britse ex-krijgs- 
gevangenen. die een sombere indruk hadden van iel anti-Indonesiër- 
gezindheid der Nederlanders en op hun bewering, dat de Nederlanders 
algemeen gehaat waren, in tegenstelling tot de Engelsen, en dat lan- 
dingen bloedige strijd met de Soekarnisten zouden veroorzaken. 

Beïnvloeding in deze zin door de Britse inlichtingendienst had zich 
reeds eerder voorgedaan, ook bij admiraal Patterson, die de heer van 
der Plas had gesproken over de wenselijkheid alle leidende Nederlan- 
ders van 40 jaar en ouder spoedig te verwijderen en met Soekarno be- 
sprekingen te openen. Een krachtig pleidooi van de zijde van de heer 
van der Plas overtuigde de heer Patterson echter. 

Aan het slot der besprekingen deelde lord Louis Mountbatten 
mede, dat er zijns inziens maar één mogelijkheid was om het zenden 
van Britse troepen mogelijk te maken, namelijk in zee te gaan met 
Soekarno. De heer van der Plas antwoordde overtuigd te zijn, dat 
de Nederlandse Regering volstrekt zou weigeren met Soekarno te 
onderhandelen en dat het psychologisch fout zou zijn diens mede- 
werking op dat ogenblik in te roepen. 

De admiraal was echter van mening, dat Nederland op deze wijze 
Nederlandsch-Indië zou verspelen en dat hij zich dan niet langer ge- 
bonden achtte aan het Civil Affairs Agreement en zaken met de 
Indonesiërs zou moeten doen. 

Mountbatten stelde in overleg met de heer van der Plas een tele- 
gram voor de heer van Mook op; de eerste drong hierin met klem 
aan op een duidelijke uitspraak van de Nederlandse Regering. 

Behalve een algemene speech van Minister Logemann was er geen 
enkele instructie over net toekomstige beleid. 

Mountbatten en de heer van der Plas zijn tenslotte tot de volgende 
modus gekomen. Zijnerzijds zou de heer van der Plas, na verkregen 
machtiging van dr. van Mook,  vooraanstaande lieden van alle rich- 
tingen, de groep van Soekarno nadrukkelijk niet uitgezonderd, op- 
roepen om hun mening uiteen te zetten, op welke wijze een hervor- 
ming, als bedoeld in de radiorede van H.M. de Koningin, zou kunnen 
worden ontworpen en doorgevoerd en in het algemeen hun wensen en 
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oordeel vrij uit te spreken, dit alles ter voorlichting van de Neder- 
landse Regering. 

D e  oproeping zou geschieden door tussenkomst van de  geallieerde 
opperbevelhebber voor Nederlandsch-Indië, die zou zorgen, dat daar- 
aan gevolg zou worden gegeven en die zou instaan voor vrijheid en 
veiligheid der opgeroepenen. 

D e  geallieerde opperbevelhebber - dit werd nadrukkelijk gestipu- 
leerd en aanvaard - zou daarnaast geen besprekingen met Soekarno 
C.S. voeren. 

Het Civil Affairs Agreement zou zo spoedig mogelijk worden uit- 
gevoerd. 

Admiraal Mountbatterz, die ook dit laatste volledig aanvaardde, be- 
loofde nog de meest krachtige telegrammen te zullen zenden o m  aan 
te dringen o p  uitzending van Nederlandse troepen. D e  uitzending van 
troepen, ook Britse, is inderdaad versneld. 

Toen de  heer van der Plas de  28ste September te Batavia terug- 
keerde, was het daar weer volkomen rustig. Men was klaarblijkelijk 
onder de indruk van de  komende landing. Nadat 200 man op 28 Sep- 
tember aan wal waren gekomen, zijn de 29ste 's morgens de overige 
troepen geland. 

D e  heer van der Plas is naar Tandjong Priok gegaan, waar admiraal 
Patterson zich bevond. Hier bleek, dat  niet alleen het oppakken van 
de terroristenleiders niet was doorgegaan, maar dat  bovendien overste 
van der Post in opdracht van d e  admiraal o p  28 September naar 
de heren Soekarno en Hatta was gegaan o m  hun te zeggen, dat 
de  admiraal bezorgd was, ook met het oog o p  de landing der 
Britse troepen, over de  wetteloosheid in  de hoofdstad, dat zij 
de  sympathie van de  wereld voor hun volk verspeelden en dat  
de geallieerden slechts één wettige Regering konden erkennen. Dit  
hield, aldus de heer van der Post, geen enkele erkenning van 
hen in. Ongelukkigerwijze werd hun, geheel ten onrechte, ook ge- 
zegd, dat  alle hoofdambtenaren van hun richting zouden worden 
ontslagen. Dit was met de plannen van d e  heren vatz der Plas en 
Mounthatten in strijd. 

Tot grote ontsteltenis van de Nederlanders, zo vervolgde de heer 
van der Plas, hield generaal Christison de  29ste een radiovoordracht, 
waarin werd aangekondigd, dat de  Britse troepen zouden landen o m  
de Japanners te ontwapenen en de geallieerde krijgsgevangenen en ge- 
interneerden te  rehabiliteren. Zij zouden er komen als gast van de 
Indonesiërs; daarbij werd wel niet gezegd: de  Indonesische Regering, 
maar dat  was toch volmaakt duidelijk. Weliswaar was er een Neder- 
lands ambtenaar, de  heer van der Plas, aan zijn staf toegevoegd, 
maar die diende uitsluitend o m  te zorgen voor de inkwartiering en 
voor de  verzorging van d e  Britse troepen. D a t  was geheel in af- 
wijking van wat met Mountbatten was afgesproken. 

Mountbatteìz heeft van dit alles d a n  ook niets geweten en was o p  
10 October, toen de heer van der Plas hem i n  gezelschap van 
de  heer van Mook inlichtte, zeer ontsteld. 

O p  de  30ste is de  heer van der Plas 's avonds met de heer van der 
Post naar de omroep gegaan, die geheel in  Indonesische handen was. 
Er  was een enorme spanning. D e  heer van der Plas herft een korte 
speech gehouden, waarin hij o.m. mededeelde, dat de Nederlanders 
zouden medewerken tot rehabilitatie van het Indonesische volk; dat 
hij was gekomen o m  de admiraal voor te lichten inzake de  zorg 
voor d e  geïnterneerden en krijgsgevangenen en voor de  voorlichting 
van de Military Administration; dat  het verder uiteraard zijn taak 
was de Regering in te  lichten over wat er hier was geschied en 
geschiedde en tenslotte, dat  de Britse opperbevelhebber had toege- 
zegd, dat al degenen, die de heer van der Plas wilden spreken, een 
vrijgeleide zouden krijgen naar het hoofdkwartier. 

Daar  is echter niets meer van gekomen. 
Ten eerste heeft de  Nederlandse Regering de  heer van der Plas 

gedesavoueerd zonder hem o m  inlichtingen te vragen. Hij weet niet, 
of zijn telegram aan dr. van Mook van 28 September is door- 
geseind naar Nederland. D e  Regering wilde dus niet alleen geen 
enkele positieve uitspraak doen, maar  zelfs niet horen, wat e r  alzo 
leefde onder de bewoners van Indonesië. 

E n  Mountbatten was hiermede van zijn toezeggingen af! N a  de  
radiorede van Chrirtison en dit desaveu zijn, zoals achteraf is ge- 
bleken, o p  de  ls te  October instructies uitgegaan van de republi- 
keinse leiders o m  de  Nederlanders in  het binnenland allen als vijan- 
den te behandelen en te  interneren. Dat  zou o p  de IOde October 
gebeuren. Daarmede zijn ook de  aanvallen o p  de  kampen der Ne- 
derlandse geïnterneerden ingeleid. Het ergste gevolg van d e  radio- 
rede van Christison is wel geweest, dat  de  Japanners niet geschroomd 
hebben hun wapens aan  de Indonesiërs te geven. 

Naar  de  mening van de heer van der Plas heeft de  houding tegen- 
over India en de  verantwoordelijkheid van Engeland in Zuid-Oost- 
Azië in deze zaak geen rol gespeeld. 
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De hoofdzaak was, naar hij gelooft, een zeer grote oorlogsmoe- 
heid en verder het feit, dat de nieuw opgetreden Engelse Regering, 
zoals Mountbntten zeide, na al het rumoer, dat er was geweest 
over Griekenland, niet opnieuw, en dan nog in het belang van an- 
deren, moeilijkheden wenste; tenslotte waren ook nog de Britse 
methoden om de zaken aan te pakken totaal anders dan de Neder- 
landse. 

Admiraal Mordntbatfen heeft bij de bespreking van 10 October 
duidelijk te kennen gegeven, dat hij de moeilijkheden zeer goed 
begreep en terstond toegezegd zoveel mogelijk troepen te sturen. 
De situatie eiste dat. Hij heeft dit ook zoveel mogelijk gedaan, maar 
uiteraard kon het grootste deel daarvan geen Britse troepen zijn. Er 
zijn Ghurka's gestuurd en andere Voorindische troepen (Mahratta's). 
In deze gehele periode stond men voor het begin van consolidatie van 
een eerst geallieerd, later zuiver Brits militair gezag in Batavia. 

Vóór de komst van Christison werden bij het hoofdkwartier de 
Britse, Amerikaanse en Nederlandse vlaggen gehesen. Later bleef 
alleen de eerste, een tekenend verschil in houding. 

De ontwikkeling van de Nederlandse middelen schreed - aldus de 
heer van der Plas - uiteraard heel langzaam voort. In de aanvang 
hebben de Engelsen tegen een uitbreiding van de Nederlandse troe- 
pen geen bezwaar gemaakt; zij hoopten zelf minder te behoeven in 
te zetten wanneer er meer Nederlandse troepen kwamen. 

De bezwaren van Londen tegen de grotere Nederlandse troeprn- 
zendingen zijn van later en dateren van na 20 November. Aan de 
Indonesische kant begon het beeld meer klaarheid te krijgen. Men 
begon zich hier en daar meer te organiseren, vooral na 25 October, 
na een revolutionnaire beslissing van het Komité Nasional Indonesia 
Poesat, het Centrale Nationale Comité. Het bleek, dat Siahrir. die in 
November de Regering overnam, bepaald met kracht het bestuur in 
handen nam en er alles op heeft gezet om orde en recht te herstellen. 

Begin October had de heer van der Plas nog een centrale functie. 
Daarna was hij toegevoegd aan de Engelsen, hetgeen op den duur 
in het geheel geen zin had, omdat dr. van Mook persoonlijk de 
zaken altijd met Christison regelde en niet met de heer van der Plas 
besprak, zodat hij het vijfde rad aan de wagen was. De heer van der 
Plas bespeurde, dat zijn moeilijke functie van lid van de Raad van 
Nederlandsch-Indië, die niet meer bestond, eigenlijk de Luitenant- 
Gouverneur-Generaal in de weg stond. Daarom heeft hij dr. van 
Mook gezegd: 

,,Ik geloof, dat er voor een lid van de Raad van Indië op het 
ogenblik hier geen plaats is en ik geloof ook, dat ik in zeker op- 
zicht in de weg sta bij de voorzieningen, die men bij de Engelsen 
misschien zal willen nemen. Ik bied mits deze mijn ontslag aan, 
maar teken er bij aan, dat, zolang er landgenoten in de kampen 
zijn, ik niet wegga, rustig hier blijf zitten en beschikbaar ben 
voor diverse adviezen op de terreinen, waarin ik specifiek des- 
kundig ben". 

De heer van der Plas meent, dat dit Wch in December heeft af- 
gespeeld, voordat de heer van Mook naar Nederland ging. 

Op Java was de situatie wel heel anders dan in de Grote Oost en 
op Borneo. Vijftig millioen van de zeventig millioen inwoners van 
Indonesië wonen alleen al op  Java, nog meer dan de helft van de 
rest op Sumatra. Het hart van de weerstand lag op Java. De Japan- 
ners waren daar geconcentreerd. De Japanners volgden een geheel 
andere tactiek op Java dan daarbuiten. In Juni 1944 stonden zij in 
de buitengewesten op het standpunt, dat er geen sprake kon zijn 
van enige onafhankelijkheid. De Japanners hebben zeer duidelijk 
gepoogd om daar zo lang mogelijk de baas te blijven, misschien om 
daardoor later in geval van vredesonderhandelingen een sterke onder- 
handelingspositie te hebben. Op Java was bovendien een ernstig 
tekort aan voedsel ontstaan door hun wanbeleid. Bovendien hadden 
de Japanse militairen na de Peta-opstand (de Peta was het Indo- 
nesische leger) in April 1944 verklaard, niet voor de situatie te 
kunnen instaan, tenzij politieke onafhankelijkheid, althans op Java, 
in uitzicht werd gesteld. De Japanners hebben het toen daar over een 
geheel andere boeg gegooid. Zij hebben bevorderd, dat daar een 
macht zou zijn, die zich tegen de Nederlanders, tegen de geallieerden 
zou kanten. Daar hadden zij immers grote paramilitaire en militaire 
formaties gevormd, zoals de Keibodan, Seinendan, Peta, enz., als- 
mede geheime organisaties als de Zwarte Waaier, de Zwarte Draak, 
enz. 

Als men er niet is geweest, kan men zich haast niet voorstellen, 
wat inwoners van Java hebben gevoeld. Zij hebben als het ware 
de val van Japan naderbij zien komen. En toen Japan gevallen 
was, kwam er géén Nederlandse Regering; kwamen er ook geen 
Nederlandse troepen en kwam er geen relief. 
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Op de vraag, welke situatie men, zowel op politiek als op militair 
gebied, op Java aantrof, antwoordde de heer Blom het volgende. 

Na de Japanse capitulatie is er op Java een zich snel ontwikke- 
lende, verrassende, situatie ontstaan. In het begin dacht een aantal 
mensen, die dichter bij zaten dan de heer Blotn, die in Australië was 
achtergebleven om daar de Indische zaken te behartigen, betrek- 
kelijk licht over de toestand op Java. Eén van degenen, die al heel 
spoedig naar Java is gestuurd, schreef de heer Bloni op 15 Septem- 
ber 1945 uit Singapore, dat was de dag waarop admiraal Pntterson 
op Java aankwam het volgende: ,,Even een kleine beschouwing over 
de politieke situatie op Java, naar aanleiding van binnengekomen 
mondelinge mededelingen en schriftelijke onofficiële rapporten . . .". 

,,Het gevaarlijkste deel in de samenleving blijkt een groep te zijn 
van desperado's, vermoedelijk bestaande uit elementen van de uiterst 
linkse vleugel en van de ex-communisten van 1925, versterkt door 
Japanse raddraaiers, die weten, dat ze toch voor het vuurpeleton 
zullen worden gebracht. Het is een groep, die weet geen redding te 
zullen vinden". Aan het einde zegt hij: ,,Alles bij elkaar genomen 
lijkt mij de toestand niet al te alarmerend, niet onbevredigend". Hij 
kwam dus aan de hand van mededelingen en rapporten tot de con- 
clusie. dat het niet zo alarmerend was. Hij zat te Singapore en er 
was toen nog geen verbinding tussen Singapore en Java. 

De heer Asjer, die heel snel na de capitulatie naar Java was ge- 
stuurd om de eerste contacten op te nemen met de kampen, heeft 
aan de heer Bloin geschreven: ,,De berichten over de geheime orga- 
nisaties in Batavia zijn wel verontrustend voor ons, maar ik hoop, 
dat we het wel zullen redden". 

Later werd dit wel geheel anders, zoals blijkt uit een persoonlijke 
brief van de heer van Mook uit die tijd aan de heer Blom, waarin 
deze o.m. schrijft: 

,,De toestand, die we hier hebben aangetroffen gaat iedere 
verbeeldingskracht te boven. Hoewel de commanderende Britse 
generaal die hier de bevelhebber is van het legerkorps, dat de 
bezetting van Nederlandsch-Indië zal uitvoeren, bij hoog en 
laag verklaart, dat zijn woorden verkeerd zijn uitgelegd, en hij 
nooit enige erkenning van de republiek Indonesië heeft bedoeld, 
is toch het effect bijzonder ongelukkig geweest en doen Soe- 
kavno en de zijnen het zo voorkomen dat zij inderdaad recht- 
streeks met de geallieerde commandant in verbinding staan. 
Bovendien is het een feit, dat de Britten, althans deze generaal, 
doodsbenauwd zijn in politieke geschillen te worden gemengd, 
en zich daarom tot dusver ook van de meest voor de hand lig- 
gende actie hebben onthouden. Dit werd nog versterkt door de 
omstandigheid, dat ze hier op 28 en 29 September met een 
belachelijk klein getal troepen zijn geland, ca. 1000 man, marine- 
mensen meegerekend, met een minimum aan uitrusting. Dit had 
tot gevolg, dat ze geen enkel conflict aankonden of aandurfden, 
terwijl ze evenmin over de middelen beschikten om zich snel te 
verplaatsen, of om de technische dienst in handen te nemen. 
Het getal is nu wat verbeterd, er zijn nu naar schatting ca. 
5000 man. Men zegt van Britse zijde, dat tegen het einde van 
de maand de gehele 23ste divisie, 19000 man, geland zal zijn. 
Inmiddels is het Japanse militaire bestuur in een vrij snel tempo 
ineengestort. Gedeeltelijk is dit het gevolg, naar onze vaste 
overtuiging, van opzet bij de leiding, die zelf de republiek 
Indonesië heeft gesticht, en haar zo goed zij kan in de kaart 
speelt. Gedeeltelijk ligt de oorzaak in de inderdaad bittere af- 
keer, die de Indonesiërs op Java van de Japanners hebben ge- 
kregen, en als complement daarvan de vrees die de Japanners 
voor hun leven koesterden. Tenslotte zal ook wel meespelen het 
feit, dat de Japanners er genoeg van hebben en van de moeite 
af willen zijn. Hoe dit zij, op het ogenblik is vrijwel in alle grote 
en zeker in alle kleinere plaatsen op Java, waar de satellieten 
van Soekarno zetelen, het feitelijke bestuur in handen van de 
republiek Indonesië. Er  zijn streken, als Bantam en Madoera. 
waar dit niet het geval is en waar een soort van tijdelijk normaal 
regentschapbestuur wordt uitgeoefend, al dan niet onder Japans 
toezicht. Ook in Batavia zijn alle departementen en vitale dien- 
sten door Soekarno's mensen bezet. Deze infiltratie neemt steeds 
toe en aangezien de geallieerden geen enkele controle in het 
binnenland uitoefenen, zijn wij er ook zeker van, dat tal van 
wapens van de Japanners in handen van deze mensen komen. 
Op het ogenblik is waarschijnlijk de spanning het hoogst. Er  
heerst een algemene terreur, die de goedwillenden en neutralen 
volledig onderdrukt en het is vooral de door de Japanners ge- 
trainde jeugdvereniging, die haar uitoefent en die bovendien hoe 
langer hoe meer de figuren van Soekarno en Hatta beheerst. 
Wij kunnen voor zeer plotselinge en dramatische gebeurtenissen 
komen te staan, waarbij de zeer langzame zwenking van de 
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Britten in de richting van meer actief optreden ons doet vrezen, 
dat ze op menig punt te laat zullen komen. Vandaag heb ik 
eindelijk de eerste toezegging van generaal Christison gekregen, 
dat hij nu werkelijk binnen het deel van Batavia, dat hij van de 
Japanners heeft overgenomen, de daar voortdurende 's nachts 
gepleegde misdrijven met zijn troepen zal tegengaan. ledere 
nacht hebben rampok-partijen plaats en worden Japanners, Indo- 
Europanen of Indonesiërs die in dienst staan van onze gealli- 
eerde beweging om hals gebracht. Buiten het bezette deel van 
Batavia, dat tot het bandjirkanaal reikt, is de toestand nog veel 
onveiliger. Daarbij komt nu nog, dat deze situatie de Britten 
noodzaakt Soekarno af en toe op te roepen en van hem bepaalde 
dingen te eisen. De Japanners zijn tot krachtige medewerking 
niet meer genegen of in staat en bovendien heeft een beroep op 
hen voor ons dit ongelukkige gevoig, dat wij aan mensen, die 
op Java algemeen gehaat zijn, om steun voor onze zaak ver- 
zoeken. Zouden de Engelsen niet met Soekarrzo praten, dan zou 
een conflict kunnen oplaaien op een ongewenst ogenblik, praten 
zij echter wel met hem, dan geeft hij in zijn door niets belem- 
merde publicaties er de draai aan dat de Britten zijn regering 
erkennen en daaraan om hulp verzoeken. Onder deze oinstan- 
digheden moet het duidelijk zijn, dat van een verplaatsing van 
de Indische Regering nog niets kan komen. Zij zou hier geheel 
opgesloten zijn met bijna geen behoorlijke verbindingen en 
zonder enig nieuws uit de buitenwereld". 

Tot dusver deze brief. 
Het werk van de heer Blonz te Brisbane werd langzamerhand 

wel moeilijk; er werden begrijpelijkerwijze te Batavia beslissingen 
genomen, welke feitelijk te Brisbane genomen hadden moeten wor- 
den. De Indische Regering zetelde officieel nog te Brisbane. 

De heer van Mook is einde September met de heer Wn,vriers naar 
Java gegaan. De heer PVarners zou zorgen, dat er verbindingen 
kwamen tussen Batavia en Nederland, Washington en Londen, zodat 
er geseind kon worden. Toen deze met Nederland tot stand waren 
gebracht, werd het onvermijdelijk dat te Batavia beslissingen werden 
genomen. De heer Blorn heeft hierover aan de heer de Rooy, Sonica 
bij het Australiscii hoofdkwartier in Oost-Indonesië, o.m. ge'--h 3L reven: 

,,Tot mijn grote spijt zit ik de laatste tijd hier 20 aan mijn 
stoei geklonken, dat ik geen gciegenheid heb kunnen vinden je 
enorrze ressort te bezoeken en mondeling ecn en ander te be- 
spreken. Ik kan zelfs ook nog niet naar Batavia konten, waar 
ik langzamerhand wel zeer naar verlang. Ook wordt de werk- 
verdeling met Baiavia een beetje verwarrend. Ik ben hier niet 
de dagelijkse leiding belast . . . . . . dus het is huast nict te ver- 
mijden dat Batavia, behalve de Java-zaken ook allerlei andere 
aangelegenheden binnen zijn kring trekr. De zaak hier sluilen 
gaat nog niet. Ik liet dezer dagen eens teilen, hoeveel buiten- 
landse telegrammen hier op het ogenblik omgaan. Dat bleek op 
1 1 en 12 dezer - dat was 11 en 12 October 1345 --, dus in twee- 

maal vierentwintig uur, 180 binnenkomende en 130 uitgaande, 
terwijl Batavia nog gecn verbinding met Amerika en Engeland 
heeft. Afgezien daarvan wijzen de berichten uit Batavia op een 
dergelijke onbeschrijvelijke warboel, dat er van georganiseerd wer- 
ken weinig komt en er hier eer te veel dan te weinig mensen zijn". 

Einde October 1945 is de Indische Regering officieel overgeplaatst 
van Brisbane naar Nederlandsch-Indië. 

Bij terugkomst te Batavia vond de heer Blonz het Departements- 
gebouw van Justitie door de republiek bezet. Hij heeft toen in een 
paviljoen van het paleis van de Gouverneur-Generaal gezeten. hlen 
moest hier en daar wat meubels en schrijfmachines zien te vinden. 
Een archief was er helemaal niet, behalve wat men zelf meebracht. 
Het archief van het departement van Justitie was verdwenen, althans 
niet ter beschikking. 

De heer Blom antwoordde op de vraag of de Nederlandsch- 
Indische Regering concrete militaire of politieke plannen bij terug- 
keer had, dat hij na aankomst te Londen in April/Mei 1942 met 
anderen op het Ministerie van Koloniën aldaar een studie heeft ge- 
maakt van wat er zou kunnen gebeuren en hoe bevredigende politieke 
ontwikkelingen zouden kunnen plaats hebben. Men realiseerde zich 
natuurlijk, dat men niet kon verwachten, dat na de oorlog het bestuur 
weer precies zo kon zijn als voordien. 

De studies, die toen door een aantal ambtenaren gemaakt zijn, zijn 
in 1946 gepubliceerd onder de titel: ,,Een verzameling ambtelijke 
adviezen". In het voorwoord van dit boek wordt gezegd: ,,Dit zijn 
adviezen welke tot nu toe nog niet in druk zijn verschenen, en waar- 
omtrent de Regering haar standpunt nog niet heeft bepaald". De 
stukken zijn in de zomer van 1942 opgesteld. Zij zijn toen aan de 
Ministerraad gezonden en het overleg hierover heeft geleicl tot de 
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rede van H.M. de Koningin van 8 December 1942. Het is studie- 
materiaal; er wordt niet bepaald een concreet voorstel gedaan. 

Deze stukken zijn opgemaakt door de groep mensen, die uit Indië 
gekomen waren: de heren van der Plas, Warners, Loviizk, van Mook 
en Blom. Toen de rede van de Koningin was uitgesproken, is daarop 
voortgebouwd. Toen de terugkeer voorbereid moest worden, zijn de 
ontwerpen gemaakt voor de regelingen, neergelegd in de Staats- 
bladeri D 65 en D 66 l), waarvan het eerste bestemd was van kracht 
te worden in de periode, waarin de Indische Regering nog buiten 
Indisch grondgebied zou fungeren, en het tweede voor een latere 
periode, waarin de Indische Regering weer op eigen grondgebied 
zou zijn. Dit alles stond los van een opstand of iets van dien aard. 
Hieraan was niet gedacht bij het maken van deze stukken. De opzet 
was om voorlopig naar een min of meer geordende bestuursvorm 
terug te gaan, alvorens men met het overleg tussen de vertegenwoor- 
digers van de verschillende Rijksdelen kon beginnen. De stelling, 
welke het gehele politieke beeld in Indië van 1940/1941 had be- 
heerst, nl. er kon geen hervorming tot stand komen wanneer Neder- 
land niet kan meespreken, gold ook voor de Indische Regering in 
1944/ 1945. Bovendien: om Indië te kunnen laten meespreken, moest 
er eerst weer een geordende samenleving tot stand komen, waaruit 
men vertegenwoordigers kon kiezen. De bedoeling was daarna de 
beide Staatsbladen van kracht te laten worden. De regeling van het 
tweede, Staatsblad D 66, is echter nooit in werking getreden; het is 
altijd gebleven bij die in Staatsblad D 65. 

Toen de Indische autoriteiten in Februari 1944 van Londen naar 
Australië gingen, bleef de heer van Mook Minister van Koloniën, 
tevens uitvoerder van het algemeen bestuur. Hij was toen geen 
Luitenant-Gouverneur-Generaal; de regeling in het Staatsblad D 65 
was nog niet in werking getreden. Dat gaf administratieve moeilijk- 
heden. Op 14 September 1944 is zijn benoeming tot Luitenant- 
Gouverneur-Generaal afgekomen. 

Het was de heer Blom niet bekend, waarom de heer Tjarda van 
Starkenborgh Stachouwer na zijn internering niet naar Batavia is 
teruggekomen. De heer Bloin heeft op 11 October 1945 een parti- 
culiere brief geschreven aan de heer van ~Mook,  o.a. over deze 
kwestie. 

De desbetreffende passage luidt: 

,,Een opmerking over het telegram inzake van Starkenborgh. 
Hoewel ik het betreur, dat hij zal aftreden gaat dit uiteraard 
buiten mij en wellicht ook buiten jou 0x11. Echter rijst bij mij de 
vraag of het niet wenselijk is om ook het opperbestuur te doen 
weten, dat dit aftreden op dit ogenblik zolang de toestand nog 
niet geklaard is betreurenswaardig zou zijn. Allereerst wordt je 
eigen positie er door bemoeilijkt doch ook de wcerslag op de 
Europese bevolking in Indië, die op het ogenblik in zulke uiter- 
mate moeilijke omstandigheden verkeert ware zo enigszins 
mogelijk te vermijden. Mijn persoonlijk oordeel is derhalve, dat 
in elk geval formele beslissingen of publicaties dienen te worden 
uitgesteld.". 

Dit was dus op dat ogenblik het oordeel van de heer Blom over 
het besluit van de heer Tiarda om niet terug te keren. 

De order van Mountbatten, dat de Nederlanders in de aanvang 
na de Japanse capitulatie niet uit de kampen mochten komen, vond 
de heer Blom als algemene maatregel, hoewel zij psychologisch ge- 
zien grote nadelen had, niet te vermijden. Er zijn mensen op eigen 
gelegenheid uit de kampen gegaan. Er is in die tijd door allen ge- 
zocht naar hun gezin of familie. Een paar weken is dit goed gegaan, 
maar velen zijn later Òf in Soerabaja in moeilijkheden gekomen Òf  
zij werden weer geïnterneerd door de Republiek, toen die gevestigd 
was. 

Ir. C. J. Warners, die op 2 October 1945 met de heer van Mook 
uit Australië naar Nederlandsch-Indië is teruggekeerd, nam aan, dat 
Mountbatten goede bedoelingen heeft gehad met zijn order, dat de 
mensen in de interneringskampen moesten blijven. Mountbatterz 
wilde deze mensen geen gevaar laten lopen. Er was geen bescher- 
ming; de Japanners zouden misschien neutraal blijven; men wist 
niet wat er zou gebeuren. Men dacht de zaak niet aan te kunnen 
als de kampen, die een zeker veiligheidssysteem voor de mensen 
betekenden, zouden worden verlaten. 

De heer Warners kon zich niet voorstellen, dat er van Nederlandse 
zijde nog geadviseerd was om anders te handelen. In Nederlandse 
kringen is besproken of men zich aan de order van Mountbatten 
moest houden of niet. De gedachte van de heer Warners was toen 
op dit punt desnoods indisciplinair te zijn en een order in tegenover- 
gestelde zin te doen uitgaan. Dit is ook in de Nederlandsch-Indische 
Regering ter sprake gekomen. De heer Warners heeft deze mening 
geuit en bepleit. 
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De heer Wnrners zag het gevaar niet zoals Mountbatten dit 
gezien heeft. Hij stond op het standpunt, dat het risico wel genomen 
kon en moest worden. Dit is evenwel de mening van iemand, die 
op dat moment niet voor de uiteindelijke beslissing verantwoordelijk 
was. 

Op de vraag, welke opvatting hij heeft aangetroffen in Indik 
inzake de terugkeer van de Nederlanders antwoordde de heer War- 
ners, dat de feiten hebben uitgewezen dat er een groep is geweest, 
die de Nederlanders nooit weer terug wilde hebben en dat er een 
groep is geweest, die de Nederlanders wel weer terug wilde hebben; 
en die groep is er wellicht nog. 

De verhouding tussen de verantwoordelijke militaire autoritei- 
ten, zo vervolgde de heer Warners, is niet zeer goed geweest. De 
Engelsen zijn in Indië in een moeilijke situatie geweest, en hij ge- 
loofde ook, dat de Engelsen een slecht begrip hadden van de werk- 
wijze van het Nederlandse gezag in Indië. Zij begrepen niet hoe dit 
gezag vroeger had gefunctionneerd en zij begrepen niets van de 
staatsrechtelijke figuur van het Koninkrijk, noch van de interne 
politieke structuur. Hun positie in India was geheel anders dan de 
Nederlandse positie in Nederlandsch-Indië. Voorts was hun mili- 
taire positie verre van rooskleurig, aangezien zij in Indië op een 
bruggenhoofd zaten, aanvankelijk met een enkele brigade, die boven- 
dien nog uit Indische, en dus ook Mohammedaanse, troepen be- 
stond. Het was voor een dergelijke militaire macht moeilijk de orde 
te handhaven. Tenslotte was de politieke situatie, die zich na de 
republikeinse proclamatie van 17 Augustus ontwikkeld had, voor 
de Nederlanders moeilijk te overzien, laat staan voor de Engelsen. 
Dat dus niet alle partijen elkaar direct begrepen hebben, was naar 
de mening van de heer Warners wel begrijpelijk. De toestand, waar- 
voor men kwam te staan, was geheel anders dan iemand gedacht had. 

Na het vertrek van generaal Christison zijn onder diens opvolger 
de verhoudingen tussen Nederlanders en Engelsen verbeterd. 

Op de vraag of de Nederlandsch-Indische Regering met een plan 
voor staatkundige hervorming naar Indië is teruggekeerd, kon de 
heer Warners slechts antwoorden dat hem dit niet bekend is. In 
ieder geval stond er aan de Indische Regering bij haar terugkeer 
geen geautoriseerd plan voor staatkundige hervorming ter beschik- 
king; de afwezigheid van een dergelijk plan heeft, naar de mening 
van de heer Warners, de mogelijkheid van contact met degenen, die 
gedurende de afwezigheid van de Nederlandsch-Indische Regering 
het in Indië voor het zeggen hadden gekregen, althans naar hun 
mening het voor het zeggen moesten hebben, buitengewoon bemoei- 
lijkt. Het zou ontegenzeglijk voor het gehele verdere verloop van 
het grootste belang zijn geweest, indien een door het Nederlandse 
Parlement in grote lijnen bekrachtigde staatsrechtelijke conceptie 
aanwezig was geweest, omdat dat als uitgangspunt voor een gesprek 
had kunnen dienen, zowel voor de Nederlandsch-Indische Regering 
zelf als voor een meer succesvol intermediair van de Engelsen. 
De heer Wavners gelooft, dat dit een van de calamiteiten is geweest, 
die Nederland in deze oorlog te verwerken heeft gekregen, nl. dat 
zich na de bevrijding van Nederland niet de mogelijkheid heeft 
voorgedaan om met het Parlement een vergaand en ingrijpend 
plan voor staatsrechtelijke hervorming op te stellen, dat had kunnen 
dienen als punt van uitgang voor een gesprek met de Indonesische 
leiders. 

De afwezigheid van een zodanig plan, zo vervolgde de heer War- 
ners, moet in de eerste plaats gezien worden als een gevolg van 
het onverwachte verloop van de oorlog en het onvoorziene, zeer 
geringe tijdsverschil tussen de bevrijding van Nederland en de capitu- 
latie van Japan. 

Mr. J. E. van Hoogstraten heeft niet voorzien, dat een belangrijk 
deel van de Indonesische bevolking anti-Nederlands gezind zou zijn. 
Men kon zich voorstellen, dat er een nationalistische beweging was, 
maar niet dat Batavia een stad ZOU zijn, waar, mede door de politiek 
van de Engelsen, overal geschoten werd, terwijl mer, zelfs niet naar 
Meester-Cornelis kon gaan zonder zijn leven te wagen; op klaarlichte 
dag werden te Batavia mensen gekidnapt. 

Opeens zijn toen benden opgedoken, die overal het leven van de 
Nederlanders bedreigden. De verklaring hiervoor is, volgens de heer 
van Hoogstraten, het opkomen van de republikeinse bewecing en de 
houding van het Engelse leger daartegenover; dit wilde niet in- 
grijpen, inede omdat het niet voldoende kracht had. 

Over de opdracht aan de geïnterneerden om in de kampen te 
blijven, respectievelijk daarin terug te keren, verklaarde de heer van 
Hoogstraten te begrijpen, dat achteraf zekere bezwaren daartegen 
kunnen worden aangevoerd. Hij heeft gehoord van alierlei gevallzn, 
waarin mensen. die zich aan de opdracht om in de kampen te blijven 
niet hebben gestoord, plotseling zijn overvallen. De heer van Hoog- 
straten moet zeggen, dat hij Eet  de grootste angst zou terugdenken 
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aan een situatie, waarin ieder zich vrij had kunnen bewegen over Java. 
Dan zouden er heel wat ongelukken zijn gebeurd. Hij heeft de in- 
druk, dat het bevel om in de kampen te blijven, is gegeven door 
de Engelsen, voordat de heer van Mook terugkwam. 

De heer Helfrich verklaarde, dat er tijdens de oorlog geen enkel 
rapport was met concrete en betrouwbare gegevens over de sterkt? 
van de Indonesische bewapende groepen. Er waren wel zeer veel 
organisaties, waartussen weinig coördinatie was, zekcr na het ogen- 
blik van de Japanse capitulatie. De strijdgroepen en benden vormden 
geen ,,legerw in krijgskundige zin. Zij bestonden uit mensen, die onder 
zware propaganda en terreur van de Japanners waren opgeleid. 
Bovendien waren misschien wel 80 % daarvan zeer jeugdige per- 
sonen, die vóór de Japanse bezetting ongeveer 11 jaar waren en dus 
nimmer het Nederlandse gezag bewust hadden ondervonden. Zij had- 
den jarenlang onder de invloed van de Japanse propaganda geleefd 
en waren daarna op ongeveer 15-jarige leeftijd in het ,,legerN ge- 
komen. Er waren geen ervaren militaire Indonesische leiders. Daarom 
achttin de Nederlandse autoriteiten de gevechtswaarde van de groe- 
pen, vergeleken bij een werkelijk leger, gering. 

Het is de heer Helfrich bekend, dat Molintbatten uit bepaalde 
bronnen berichten heeft ontvangen, waardoor hij de toestand zeer 
donker inzag. Men zou hem gesproken hebben over een goed be- 
wapend en goed geoefend Indonesisch leger. 

De heer Helfrich heeft zijn best gedaan er achter te komen, wie 
hem dit verteld heeft, want het was geheel oiljuist. Later heeft 
hij gehoord, dat o.a. de heer van der Post deze inlichtingen zou 
hebben verschaft. 

Moirntbatt->n hechtte waarde aan deze inlichtingen. Op 10 Orto5er 
heeft hij op de conferentie te Singapore gezegd, dat de Nederlanders 
niet tegen het Indonesische leger op konden en dat zij voorzichtig 
moesten zijn. De Britse Regering wilde zich niet bemoeien met de 
interne politiek en wilde er geen tweede Griekenland van mlken. 
De protesten van Nederlandse zijde werden door Mountbatten niet 
aangenomen. Bij aankomst op Java werd de Nederlanders dadelijk 
bevestigd, dat het zeker géén goed bewapend en uitgerust Indone- 
sisch leger was en dat spoedig optreden wonderen zou verrichten, 
vooral een opmars naar Djokja. Er moest zo spoedig mogelijk mate- 
rieel en pexoneel komen om het militair gezag te herstellen. 

Mountbatterz sprak over een goed geoefend en bewapend Indone- 
sisch leger van ongeveer 100 000 man. Deze sterkte leek de heer 
Helfrich - en ook de Nefis - overdreven. Zij konden echter niet 
de indruk van zich afzetten, dat het van Engelse zijde met voor- 
bedachte rade zo werd gesteld. 

De heer Helfriclz herinnerde zich, dat toen Moi~ntbatten zei: ,,Die 
troepenmacht is veel te sterk, daar kun je niet tegenop", van Neder- 
landse zijde twee antwoorden zijn gegeven. In de eerste plaats, dat 
dit zeer sterk overdreven werd geacht, zowel wat aantal als wat be- 
wapening betrof, en in de tweede plaats, dat de Japanse comman- 
dant volgens de capitulatievoorwaarden de opdracht had alle hulp- 
k-orpsen te ontwapenen en te ontbinden. 

Weliswaar beschikte men van Nederlandse zijde niet over gege- 
vens omtrent de juiste getalsterkte van de Indonesische korpsen, doch 
men kon zich niet voorstellen, dat deze korpsen sterk zouden zijn 
en goed bewapend. De mensen hadden zich veelal bij deze korpsen 
aangesloten om tijdens de bezetting bij de Japanners in het gevlei 
te komen. 

De heer Helfrich was van oordeel, dat zij, zodra zij zouden horen, 
dat de Japanners de oorlog hadden verloren, in geen geval zo fana- 
tiek zouden zijn, dat zij tegen de geallieerden, die op Java kwamen, 
zouden gaan vechten. 

Bij de terugkomst op Java in 1945 was wel bekend, dat de Japan- 
se politiek er op was gericht aan Java autonomie toe te kennen. 

Naar de vaste overtuiging van de heer Helfriclz was de tegen- 
stand van de Indonesiërs in elkaar gezakt, wanneer er was voldaan 
aan twee voorwaarden: nl. dat de Engelsen van het begin af aan 
positief hadden verklaard, dat het Nederlandse gezag eerst moest 
worden hersteld, en in de tweede plaats wanneer men zich had ge- 
houden aan de bepalingen van de overgave-overeenkomst, nl. dat de 
Japanners onmiddellijk alle hulptroepen moesten ontbinden en de 
wapens inleveren. 

Luitenant-generaal D. C. B u u r m m  van Vreeden is in September 
1945 aangewezen om naar Singapore te gaan voor de officiële over- 
gave van het Zuid-Oost-Azië-Commando. Hij is daar aangekomen 
op 10 September en de officiële overgave van de vervanger van 
veldmaarschalk graaf Terauchi heeft plaats gehad, als hij zich niet 
vergist, op 12 September. Daarna is de heer Buurman van Vreeden 



nog een tijd in Singapore geweest voor allerlei kwesties van eva- 
cuatie van de Japanse militairen van Malakka naar de Riouw- 
eilanden. Van Singapore uit is hij eind September weer naar Ceylon 
teruggegaan. 
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komen. In November daaropvolgende is hij met het tweede gedeeite 
l )  D e  commissie heeft de heer Perks niet kunnen horen, aangezien van de staf overgeplaatst naar Singapore. Kapitein ter zee Perks l )  

deze is overleden. was vooruitgegaan. 
89236 (Bu~~rrnan  van Vreedetz) Naar aanleiding van de opmerking van admiraal Helfrkh,  dat ad- 

miraal Mountbatten over inlichtingen beschikte, welke hem ernstig 
verontrust hadden en dat men hem had gesproken over een goed be- 
wapend en goed geoefend Indonesisch leger, deelde de heer Buuvninn 
van Vreeden mede, dat de heer Perks hem had verteld, dat hij een 
nogal stormachtig gesprek had gehad met Mountbatten en de Britse 
Minister van Oorlog, Lawson, die toen daar op bezoek was, waarbij 
dit ter sprake werd gebracht. 

Misschien is het wel de heer van der Post geweest, die dit Mount- 
batten heeft verteld. Het kunnen ook wel de leden van de Rapwi- 
parties zijn geweest, die dit verte!d hebben. I-iet was in die tijd o p  
Java een ongelooflijke bende en min  zag overal gewaprnde kerels. 

D e  heer Buurman van Vueed~n  weet. dat de heer Perks tegen 
Moz~ntbntten heeft gezegd, dat hij het uitgesloten achtte, dat er een 
sterk Indonesisch leger zou zijn. Nadat de heer Perks uit Singapore 
terugkwam, heeft deze dit aan de heer Buurnzan van Vreeden ver- 
teld. 

Over de vraas of het movelijk zou zijn geweest om meer Britse 
troepen naar Batavia te zenden, had de heer Buurman van Vreedcn 
bepaald geen oordeel. Hij had de indruk, dat de Engelsen op dat 
ogenblik zeker niet v o l d o e ~ d e  troearn hadden om direct met grote 
hoeveelheden mannen naar Java te gaan; ook heeft een grote rol ge- 
speeld de ,,major war", die zij niet wensten, en: we don't want to  
get involved. Naderhand is wel gebleken, dat er van dat geweldige 
Indonesische leger niet veel waar was. 

D e  heer Buurman van Vreeden had bemoeienis met de kwestie 
van de bewapening van de troepen. Generaal Ilgen is toen aangewezen 
als liaison-officier bij het lagere hoofdkwartier van A.L.F.S.E.A. 
(Allied Land Forces South East Asia), te Kandy, later te Singapore. 
Hij heeft een staf van experts om zich heen gevormd voor de be- 
wapening van ex-krijgsgevangenen. E r  waren toen nog veel ex-krijgs- 
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gevangenen te Singapore; daar zijn troepen van geformeerd voor de 
herbezettine van Riouw - niet voor Banka en Billiton - en e r  is 
een detachement voor Singapore zelf achtergebleven, voor de be- 
waking van de voorraden; ook is een bataljon naar Java gestuurd. 

Verder zijn in Siam twee bataljons van de zogenaamde Bali- 
Lombok-brigade geformeerd, die dus o p  Bali en Lombok zijn ge- 
weest, alsmede nog een zwakker bataljon, dat  bestemd werd voor de  
bezetting van Soembawa. D e  uitvoering was helemaal overgelaten 
aan het hoofdkwartier van de Allied Land Forces. Wanneer er moei- 
lijkheden zouden komen op dit gebied en er dus in hoogste instantie 
moest worden beslist, kwam dat via de heer Buurman van Vreeden 
bij het hoofdkwartier van Mountharten terecht. 

Of men op korte termijn meer krijgsgevangenen had kunnen sturen, 
zou de heer Buurman van Vreeden niet durven zeggen; dat de Neder- 
landers daarbij door de Engelsen zijn geholpen, staat voor hem als 
een paal boven water. 

Generaal-majoor K.N.I.L. b.d. G. A. Ilqen kreeg in September 1945 
van admiraal Helfrich opdracht om deel te nemen aan een conferentie 
van Mountbatten met de commandant A.L.F.S.E.A., welk commando 
speciaal Nederlandsch-Indië bestreek. D e  heer Ilgen werd toen ge- 
zegd, dat hij een liaison-missie moest oprichten tussen de Neder- 
landse bevelhebber, de heer Helfrich, en de commanderende gene- 
raal van A.L.F.S.E.A. Dit was te  Kandy. Later is het hoofdkwartier 
overgeplaatst naar Singapore. Het  Britse commando gaf hem de be- 
schikking over een korporaal-tikker. Verder kreeg hij op het hoofd- 
kwartier een lokaal als bureau. Hij heeft toen vergunning gekregen 
o m  enige Nederlandse officieren uit krijgsgevangenschap te  laten 
komen. Langzamerhand heeft de heer Ilgen toen een kleine staf 
gevormd. Dit heeft zo geduurd tot Maart 1946. Hij is toen met 
pensioen naar Nederland vertrokken. 

D e  Engelse sous-chef van de staf, brigade-generaal Scott, besprak 
de plannen met de heer Ilgen en vroeg daarover zijn oordeel. D e  
heer Ilgen meldde wat hij te weten kwam aan de B.S.O. en aan diens 
staf. 

Brigade-geqeraal Scott vertelde de heer Ilgen o p  een gegeven 
ogenblik, dat de Nederlanders een volslagen verkeerd idee hadden 
van de te verwachten tegenstand. D e  heer Ilgen herinnerde zich een 
gesprek te Kandy, toen zij de eerste gegevens hadden gekregen. Dat  
kan in September 1945 zijn geweest. 

D e  Indonesiërs zouden een grote hoeveelheid wapens hebben, die 



de Japanners hun zouden hebben verstrekt. Toen begon ook de 
kwestie over al of niet onderhandelen met Soekarno. 
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Dat de Indonesiërs de Nederlanders niet aanbaden begreep de heer 
Jlgen wel, maar dat er op eens zo'n haat zou zijn ontstaan, zoals later 
is gebleken, was voor de heer Ilgen inderdaad een grote verrassing. 
Hij dacht, dat het niet zo erg zou zijn. 

De Engelsen zeiden: die mensen houden niet van u. Ze houden 
niet van ons, maar van u moeten zij helemaal niets hebben. Het 
Britse standpunt, dat in gesprekken nog al eens naar voren kwam, was, 
dat toelating van Nederlandse troepen in dit stadium van verhitte ge- 
moederen, het verzet slechts zou doen toenemen, waardoor voor hen 
de voltooiing van de taak, waarvoor zij door de Chiefs of Staff waren 
gesteld, slechts kon worden bemoeilijkt. Die taak was feitelijk niet 
anders dan de ontwapening, internering en wegvoering van de Ja- 
panse troepen. Dit werd naar hun idee bemoeilijkt door toedoen 
van troepen, die daar niet gewild waren. 

Volgens de toenmalige luitenant ter zee der l e  klasse J. Nieuwen- 
huvsen, destijds hoofd van de marine-inlichtingendienst, was de 
,,CumberlandW onder admiraal Pattersorz het eerste schip, dat na de 
capitulatie van Japan in Indië aankwam. Hij wist, dat er in het begin 
telegrammen zijn ontvangen - de letterlijke tekst wist hij niet meer - 
waarin iets stond van: ,,The natives are more interested in filling 
their bellies than in polities". Later is dit veranderd. Er waren toen 
alle mogelijke mensen, die volgens de heer Nieuwenhuysen een ge- 
heel verkeerd beeld gaven van hetgeen op Java voorviel. Onder an- 
deren was dat kolonel van der Post. 

Toen de heer Nieuwenhznysen op Java kwam, begon de revolutie 
pas goed door te netten. Er  werden zeer veel mensen vermoord en 
de heer Nieziwenh~~ysen heeft toen gedaan wat hij kon om zoveel 
mogelijk mensen te redden, niet alleen Europeanen, maar ook In- 
donesiërs. In kampongs van b.v. drie à vierduizend man waren een 
stuk of tien mannen, die wapens of handgranaten in hun bezit 
hadden en de kampong terroriseerden. De heer Nieuwenhuysen was 
in aanraking gekomen met een Britse majoor van de intelligence, 
een planter in het Medanse; deze werkte onder de heer van der Post. 
Hij had speciaal de buitendienst. De heer Nieuwenhuysen heeft 
deze majoor meegenomen naar enkele kampongs en hem getoond, 
dat deze mensen geholpen moesten worden. Zij moesten diegenen, die 
wapens hadden, uit de kampongs halen, waardoor de mensen ver- 
trouwen in het wettige gezag zouden kunnen krijgen. Het was zelfs 
zo ver, dat zij verschillende Islamietische leiders en diverse kam- 
pongs op hun hand kregen, wanneer zou blijken, dat zij steun 
kregen van het Britse gezag. Alles was in kannen en kmi- 
ken, doch zo gauw er over werd gesproken met kolonel vnn der 
Port, ging het niet door. Zelfs van Engelse zijde werd de heer 
Nieuwcrlhuyserz gezegd, dat het hun heel erg speet; m-n zag in, dat 
het redelijk was hier iets aan te doen. Het strandde altijd bij de heer 
van der Post. 

Er werd veel verraad gepleegd. Waar het zat, kon de heer Nieuwen- 
huyren niet ontdekken, maar altijd weer kwam de heer van der Post 
naar voren. Bewijzen heeft de heer Nieuwenhuy~er? echter niet. 

De heer Nieuwenhuysen is naar admiraal Helfrich gegaan en hij 
heeft gezegd, dat alles wat zij deden werd verraden. Hij heeft toen 
gevraagd of admiraal Helfrich persoonlijk contact wilde opnemen met 
brigade-generaal Windgrove, die de heer Nieuwenhuysen altijd erg 
redelijk vond, om te trachten, met passering van verschillende men- 
sen van de intelligence en vooral van hen, die zich bemoeiden met 
de politica1 intelligence, de Engelsen te interesseren voor het redden 
van de mensen. die anders zouden kunnen worden afgemaakt. Uit- 
eindelijk is ook dat niet gelukt. 

Mr. J. Rookmaaker is tijdens de oorlog in de Japanse krijgs- 
gevangenenkampen Japans tolk geweest ten behoeve van de Neder- 
landse kampstaf. Toen de bevrijding kwam, bereidden de geallieerde 
hoofdofficieren in het kamp, hoofdzakelijk Engelsen, een staf voor, 
die zou kunnen optreden in afwachting van de komst van de Engelse 
troepen. De heer Rookmaaker werd verzocht bij die staf op te treden 
als verbindingsofficier-tolk. Hij had toen de rang van eerste luitenant 
van het K.N.I.L. Op 19 September 1945 is hij uit krijgsgevangen- 
schap ontslagen en naar Batavia gecommandeerd, waar hij zijn intrek 
heeft genomen in Hotel des Indes. Toen de Japanners zo langzamer- 
hand werden geïnterneerd, was er ook voor hem als tolk weinig meer 
te doen. Hij is toen gehandhaafd als liaison-officier in het algemeen, 
en heeft dienst gedaan als Engels en Maleis tolk. 

Later is hij nog ter beschikking gesteld van het hoofd van de Rapwi, 
kolonel Dewar, waarmede de heer Rookmaaker een tocht heeft ge- 
maakt langs de verschillende kampen. Zij zijn o.m. onderweg aange- 
houden door Pemoeda's en tenslotte, op reis van Bandoeng naar Se- 
marang, gestrand op barrieres, bewaakt door gewapende nationalisten. 



91 568 (Rookmaaker) 

91 580 (Rookmaaker) 

Toen generaal Cl~ristisorz was gekoinen 11s opvolger van admiraal 
Patterson. werd - aldus de heer Rookmaaker - de heer van der 
Port een van de voornaamste officieren van de staf van generaal 
Christison; het is de heer Rookmaaker bekend, dat deze herhaaldelijk 
door de generaal werd geraadpleegd. 

Over het algemeen maakte de  heer van der Post er zich bezorgd 
over, dat het tot esn steeds toenemende wrijving zou komen tussen 
de Britten en de Indones'ërs en tussen de Nederlanders en de Indo- 
nesiërs. Hij stelde zich altijd open voor allerlei inlichtingen en legde 
zijn oor kennelijk te luisteren, al gaf hij uiteraard adviezen o p  hoger 
niveau, waarvan de  heer Rookinaaker echter niets weet. 

Dat  Mourîtbatterl inlichtingen ontving en dat deze in het begin 
niet alle even objectief waren, achtte de heer Rookrnaaker zeer waar- 
schijnlijk. 

Voorts was de heer Rookn.laaker overtuigd, dat  er veel Japanse 
wanens in handen van de Indonesiërs zijn g-komen Wat de oroani- 
satie betreft, wist hij alleen, dat e r  o p  het moment van de  capitulatie 
verschillende in Japanse tijd opgerichte organisaties bestonden en het 
is bekend. dat deze daarna een actieve rol zijn gaan spelen. Zo b.v. 
de Peta en mogelijk de  Hei Ho. Hij wist ook, dat  zowel de  Engelsen 
als de Nederlanders er met zorg op hebben toegez~en, dat de waoens 
van de Japanners werden overoeoev-n aan de bevoegde militaire in- 
stanties en niet aan de Indonesiërs. Het  is gebleken, tot ongenoegen en 
schrik van de En-elsen te Djakarta, dat een aantal wapens in handen 
van de Indonesiërs was gekoinen. 

Toen de heer Rookmaaker in het eerste voorlopige kwartier te Bata- 
via kwam, hadden de Engelse bezettingstroepen vlaggen o p  het erf 
aangebracht en hadden zij e r  als eerste machtsdemonstratie een 
marinewacht opgesteld. Verder waren er bij de verschillende kampen 
ter plaatse wachten gekomen om de Japanst: bewakinq over te nemen. 
111 de stad waren er echter in die tijd nog geen Nederlandse of Britse 
politie of troeoen, die de orde en rust konden handhaven en werkelijk 
gezag konden uitoefenen. Het is de heer Rookmaaker opgevallen, dat  
de  aanwezige Engelse militairen toen optraden o p  een manier, 
die principieel afweek van de Nederlandse voorschriften t.a.v. de be- 
strijding van woelingen. E r  was een duidelijke onrust in de  stad, een 
werkelijke revolutionnaire beweging. E r  waren telefoonverbindingen 
met de verschillende kampen, maar. wanneer er moeilijkheden waren 
buiten het kamp, bestond niet de mogelijkheid om o p  te treden. E r  
kwamen steeds noodkreten, dat men werd beschoten, doch men moest 
- de heer Rookn~aaker smeekt over de  officieren van de staf van 
admiraal Patterson - volstaan met te trachten de  mensen te kal- 
meren door hen rustig toe te spreken en de raad te geven binnen de 
kampen te blijven. met de belofte, dat  men, wanneer het binnen 
de kampen gevaarlijk zou worden, zou trachten de  nodige troeven in te 
zetten. Toen het o p  een gegeven ogenblik te erg werd, is een kapitein- 
luitenant ter zee van de staf met één of twee marine-officieren, al- 
leen gewapend met pistolen. met een jeep in de  richting gereden, 
waar men het schieten en de geluiden van de menigte hoorde. Zij 
zijn toen, naar de heer Rnokrnanker later van hen heeft gehoord, o p  
een troep opgewonden jongelui gestoten. D e  officierer zijn toen ge- 
stopt en hebben de jongens gevraagd, wat er gaande was. Van enkelen 
van hen, die Engels soraken, kwam toen een verward verhaal. dat zij 
juist enkele mensen hadden gedood, een Japanner en een Indo-Euro- 
peaan. De Engelsen hebben toen gezegd, ..dat zij dat toch niet moch- 
ten doen en dat rij om de7e tijd van de dag in bed moesten liggen". 
D e  menigte is toen werkelijk uit elkaar gegaan. 

Zij hebben ook eens. waar de heer RooFn~anker bij was, rauoort 
uitgebracht aan de admiraal, dat zij zo bijzonder tevreden waren over 
het ovtreden van een groen militairen, welke belast was met de be- 
waking van een kamp in de buurt, da t  werd bedreigd. D e  militairen 
zijn toen niet naar buiten gekomen om de mrnsen met geweld te 
verjagen, maar  zij hebben hun geweren on de  rug genomen. zodat 
zij niet schietvaardig waren, met afgezette bajonet; zij hebben de 
mensen meer oo de manier, waaron een Londense politieaeent dat 
doet, on de schouder geklont en gezegd: ..Mensen, ga nu naar huis 
toe". Dit was tvnisch naar de 7in van de admiraal en de heer Ronk- 
maaker herinnerde zich, dat  het hem zo opviel, omdat de  Nederlanders 
de militaire bijstand alleen kenden in geval van nood en omdat hem 
vroeger voorschriften waren gegeven van zodanige strekking, dat, 
wanneer de militairen eenmaal waren ingezet. er b.v. niet in de lucht 
geschoten mocht worden, maar dadelijk krachtig moest worden opge- 
treden, omdat het leger anders beter thuis kon blijven. Het is immers 
het laatste machtsmiddel, dat door de Staat kan worden ingezet, en 
wordt pas gebruikt als de  gewone machtsmiddelen - de politie -, 
gefaald hebben. Dit is een voorbeeld van het optreden van de En- 
gelsen in de eerste tijd. Zij waren toen inderdaad militair zeer zwak. 

Die houding werd in de eerste plaats aangenomen, omdat het in 
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de lijn van de Eqgelsen ligt om ook hun militairen meer politiek te 
laten optreden; in de tweede plaats, omdat zij geen risico konden 
nemen ernstige reacties onder de mensen te verwekken, daar zij 
niet de macht hadden er tegen op  te treden. De heer Rookmaoker 
wist niet, welke overweging heeft geprevaleerd. 

Generaal-majoor b.d. K.N.I.L. N. L. W. van Straten heeft ver- 
klaard, dat de Nederlandse troepen uit Australië in September 1945 
naar Indië zijn vervoerd. De heer van Straten meent, dat er drie 
compagnieën waren. De opzet was twee of drie compagnieën voor 
Batavia te bestemmen. In ieder geval heeft hij er op eigen verant- 
woording nog een bij laten halen toen de toestand aldaar bekend 
was. 

De heer van Straten was toen eigenlijk alleen op Java. De heer 
van der Plas was er ook wel, maar hij bemoeide zich niet met militaire 
aangelegenheden. De heer Christison was er nog niet. Zijn functie 
werd waargenomen door schout bij nacht Patterson. 

Dadelijk na de overgave van de Japanners op Morotai, die de heer 
van Struten namens de Indische Regering moest bijwonen, is bij naar 
Ratavia doorgestuurd. Op weg naar Batavia kreeg hij te Singapore 
bericht, dat de heer van der Plas met de waarn-mcnd co.r,manclant 
van de geallieerde troepen in Indië met de ,,CumberlandW op weg 
was van Singapore naar Batavia. De heer van Straten is toen daar- 
op overgestapt, teneinde de militaire zaken te kunnen bespreken. 

Door de Indische Regering was hij aangewezen als hoofd van de 
A.M.A.C.A.B. l )  op Java en Madoera. Hij stond rechtstreeks onder 
generaal van Oyen. 

De troepen hebben te Batavia het vliegveld bezet en een ~ t rook  
daaromheen; verder mochten zij op last van de Engelse commandant 
niets doen. Alles en iedereen was aan deze ondergeschikt. 

De aanvankelijke bedoeling was, dat generaal Schilling, die op 
2 of 3 September uit krijgsgevangenschap te Moekden in Colombo 
was aangekomen, als chef staf van generaal van Oyen naar Australië 
zou gaan. Hij zou daar generaal van Straten opvolgen. Dit is echter 
doorkruist. Admiraal Mountbatten had verzocht, in verband met 
het slechter worden van de toestand op Java, een officier ter be- 
schikking te stellen van het hoofdkwartier op Ceylon. De bezetting 
van Java, welke aanvankelijk einde October aan de beurt zou komen 
moest versneld worden. Admiraal Mountbatten heeft de heer Schilling 
voor deze functie bestemd, zodat deze op 21 September 1945 naar 
Kandy is gegaan. 

Hij is bij een tweetal stafbesprekingen tegenwoordig geweest, 
waarin hoofdzakelijk technische aangelegenheden werden behandeld. 
De grote moeilijkheid echter was, dat er geen scheepsruimte be- 
schikbaar was. Men is er inderdaad in geslaagd het schema te ver- 
vroegen en de eerste landing op 29 September werd uitgevoerd door 
het bataljon Seaforth Highlanders. 

Eigenlijk was er geen troepenmacht klaar oni Java te bevrijden; de 
ineenstorting van de Japanners is veel vroeger gekomen dan alge- 
meen bij de geallieerde staven werd aangenomen. 

De wijziging van de theatergrenzen heeft ongeveer midden Augus- 
tus plaats gevonden. Op dat ogenblik waren de Engelsen alleen klaar 
Foor een oneratie tegen Malakka. Men moest zich toen dus - de heer 
Schilling heeft dit later gehoord - plotseling geheel omschakelen. 
Daarbij kwam nog, dat zowel de Amerikanen als de Engelsen ZO 
spoedig mogelijk de eigen troepen naar huis wilden doen terugkeren. 
Die drang is één van de oorzaken geweest van de débâcle, die er toen 
in Nederlandsch-Indië is gevolgd. 

De toestand in India was op dat ogenblik zeer gesnannen; de 
Eneelsen hebben er dan ook alles op gezet om de Brits-Indische 
kriicseevangenen zo snel moeelijk naar India terug te brengen 

De troepen, die bestemd waren voor de grote operatie om Malakka 
te hernemen in het najaar van 1945, voorjaar 1946 moesten in 
de maanden daarvóór uit alle delen van de wereld worden vergaard. 
Het waren voor een deel rustende divisies in Brits-Indië, voor een deel 
troepen, die uit het Midden Oosten konden worden gemist en mis- 
schien voor een deel troepen, die nog bezig waren aan de actie op 
Borneo; deze laatste waren Australische troepen. 

In het hoofdkwartier van admiraal Helfrich, waar de heer Schil- 
ling in de periode van 2 September tot 21 Seotember dagelijks ken- 
nis kon nemen van de berichten, die van de Rapwi-teams kwamen, 
heeft hij de indruk gekregen, dat aanvankelijk de toestand gunstig 
was, dat de Nederlanders uit de kampen op Java en Sumatra zich 
vrij konden bewegen in die eerste weken na de Jauanse overgave en 
dat geleidelijk onder invloed van de op 17 Augustus door Soekarno 
verrichte staatsgreep en de samenspanning met de Japanners - de 
Japanse officieren, die in de verschillende staven de politieke aange- 
legenheden behandelden - de toestand slechter is geworden. 

Er hadden aanslagen plaats op de Europeanen, die zich in het 
binnenland van Java hadden gewaagd; er hadden molestaties in de 
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kampen plaats. Allerlei opschriften verschenen, hoofdzakelijk van 
nationalistische, maar ook van coinn~unistische aard. D e  heer Schil- 
ling heeft hiervan geen details en geeft dus alleen zijn indrukken weer. 

Op een gegeven ogenblik liet het zich uit de rapporten van admiraal 
t'attersoiz, die te  Priok was, zo gunstig aanzien, dat door de heer 
Mountbatteiz, of zijn chef staf generaal Slim, is overwogen parachute- 
troepen in te zetten. De taak van de heer Schilling was o m  te assi- 
steren bij de keuze van de plaatsen, waar die parachutetroepen moesten 
worden ingezet, bij het samenstellen van de instructies voor hun op- 
mars, enz. Daarmee is hij ook begonnen, maar van het plan kon niets 
komen, omdat de  dag na zijn aankomst te Kandy bleek, dat  alle 
parachutcs waren gebruikt voor het neerlaten van Rode Kruis-voor- 
raden voor de kampen. 

Op 25 September hoorde de heer Schilli~g te Kandy reeds de  naam 
van generaal Christison noemen als de vermoedelijke commandant van 
de geallieerde strijdkrachten in Nederlandsch-Indië. D e  goedkeuring 
op zijn benoeming was echter nog niet verkregen. D e  heer Schilling 
had op 24 September een persoon!ijk onderhoud met de heer Mount- 
batten, waarbij deze hem mededeelde, dat  hij aan de  Britse opper- 
bevelhebber voor Java als liaison officer zou worden toegevoegd. 
Daarom was het het beste, wanneer hij de dag er na naar Singa- 
pore zou vertrekken. D e  heer Schilling is toen een vliegtuig ter be- 
whikking gesteld, waarmee hij op 25 September naar Singapore 
is vervoerd. Hij heeft daar contact opgenomen met de plaatselijke 
militaire Britse commandant om op de hoogte te komen van wat er nu 
verder ging gebeuren. O p  27 of 28 September had in het gouverneurs- 
kantoor in Singapore een vergadering plaats, waar, naar de heer Schil- 
ling meent, alle grote beslissingen zijn gevallen. 

D e  heer Schilling is niet bij die vergadering tegenwoordig geweest; 
hij heeft geantichambreerd. Hij neemt aan, dat generaal Chvi~tison op 
deze vergadering als bevelhebber van Nederlandsch-Indië is aange 
wezen en dat de heer Lawson - de  Britse Minister van Oorlog, die 
namens de Engelse Regering de vergadering bijwoonde - deze en 
andere benoemingen namens zijn Regering heeft bevestigd. Op die 
vergadering is er een scheiding gemaakt tussen een Australisch gebied 
en een Engels, beide wel vallende onder S.E.A.C., maar het Austra- 
lische gebied niet vallende onder de heer Christison; op die vergade- 
ring is er ook een opperbevelhebber voor Saigon aangewezen en is 
het bevel in Malakka geregeld. 

I-Iet is de heer Schilling niet gelukt persoonlijk contact te  krijgen 
met generaal Christiron of generaal Ha~vthorn o m  enige adviezen te  
kunnen geven, die heel belangrijk waren in verband met hetgeen de  
heer Schilling persoonlijk te  Moekden had meegemaakt. Het gebeurde 
te Moekden bevatte namelijk een ernstige les. Een Russische voor- 
hoede is o p  18,19 Augustus door de  lucht o p  het vliegveld gekomen. 
D e  Russen moeten de Japanse opperbevelhebber hebben ontboden en 
hem hebben aangezegd, dat  alle Japanse troepen onmiddellijk in 
kampementen moesten worden teruggetrokken. Toen werd de  massa 
meester van Moekden. Een week lang is er in  Moekden geplunderd 
en gemoord. D e  heer Schilling meende, dat dit de opzet van de Russen 
is geweest. D e  meeste slachtoffers waren welgestelde Wit-Russen en 
ook Chinezen, allen collaborateurs van de Japanners in de afgelopen 
periode. Enige dagen later kwam d e  Russische hoofdmacht, die de 
orde en rust heeft hersteld. Dit is vrij gauw gelukt, maar het kwaad 
was reeds gedaan. Hieruit bleek, dat  er maar één oplossing voor 
Nederlandsch-Indië was: zolang er geen troepen genoeg waren om 
direct de verantwoordelijkheid voor de  orde en rust in zijn geheel 
over te  nemen, was het verstandiger om de  Japanners de  verantwoor- 
delijkheid te laten, hoe zuur dat ook mocht zijn voor de mensen in d e  
kampen. 

D e  heer Schilling is o p  29 September 1945 te Batavia aangekomen. 
Gedurende de middag van diezelfde dag heeft hij nog getracht één 
van de belangrijke Engelse officieren te spreken te krijgen, wat echter 
niet is gelukt. D e  heren waren in stafbespreking en dus niet t e  
bereiken. 's Avonds hoorde de heer Schilling, dat aan de  Japanners 
was aangezegd: alle troepen naar de kampementen terug. De bewaking 
van enige punten werd overgedragen aan de Seaforth Highlanders. 
Op dat ogenblik waren er 800 man Engelse troepen, die, naar de beer 
Schilling meende, waren verdeeld over Tandjong-Priok, o m  te  assiste- 
ren bij de uitlading van hun uitrusting, en Batavia, Waterlooplein en 
Koningsplein. D e  reacties van de Engelse landing op de reeds geladeri 
atmosfeer te Batavia werden onmiddellijk merkbaar. D e  Japanse 
troepen hebben zich onmiddellijk teruggetrokken in de kampementen. 

De heer Schilling geloofde, dat generaal Christison onmiddellijk de  
vraag is gesteld, hetzij door Soekarno persoonlijk of door bemiddeling 
van tussenpersonen: Wat komt gij doen? Komen de Hollanders terug, 
ja of neen? Het  is een ontwijkend antwoord geweest: ,,De Engelse 
troepen zijn gekomen om hulp te  brengen aan alle slachtoffers van de  
Japanners, in de eerste plaats o m  de mensen, die in  d e  kainpen zitten, 
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te bevrijden, ongeacht hun landaard, en in de tueede plaats om de 
Japanse troepen te ontwapenen en terug te zenden caar Japan." 

De Engelsen waren dus niet gekomen om het Nederlandse gezag 
te herstellen. Deze verklaring heeft van het begin af aan de ver- 
houding tussen de Engelsen en de Nederlanders zo verbitterd, omdat 
er van Nederlandse zijde een duidelijke verklaring werd verwacht, 
dat Nederland weer in het bezit zou worden gesteld van het gezag, 
Nederland, dat tijdelijk geen troepen had om de eerste bezetting zelf 
ter hand te nemen en deze dus noodgedwongen aan de geallieerden 
moest overlaten ingevolge de beslissingen van de Joint Chiefs of Staff. 
Die verklaring had dus moeten komen òf van generaal Christison, 
de opperbevelhebber, Òf van generaal Hnlvthorn, beqelhebber op 
Java. 

De berichten, die men van alle kanten kreeg van voorgenonien 
aanslagen op kampen en van de overgang van de Japanse wapens naar 
de opstandelingen, die op dat ogenblik ongewapend waren, gaven blijk 
van groot gevaar voor de Nederlanders, vooral omdat er op dat 
ogenblik niets anders was dan een bataljon Schotse Hooglanders. 
De verschillende troepenonderdelen, die gedurende de afgelopzn 
3+ jaar door de Japanners waren opgeleid, vormden de opstande- 
lingen. 

De heer Schillinq heeft een bespreking gevoerd met generaal vnn 
Straten om tot een taakverdeling te komen. Als hoofd van de N.I.C.A. 
vertegenwoordigde deze de Nederlandsch-Indische Regering. Hij was 
dus de aangewezen persoon voor alle politiek? en administratieve 
maatregelen. Om hem nu te ontlasten van de zorg voor de veiligheid 
van Batavia, heeft de heer Schilling hem onmiddellijk voorgesteld: 
laat mij optreden als troepencommandant; ik ben wel ouder dan gij, 
maar gij zijt hier officieel en ik sta dan voorlopig onder uw com- 
mando tot onze legercommandant aankomt. Generaal van Oyen zat 
op dat ogenblik in Australië en werd enige dagen later verwacht. l>e 
heer Schilling is zo bevelhebber van de plaatselijke troepen ge- 
worden tot de komst van generaal van Oyen. 

De heer Schilling heeft dadelijk een staf gevormd - de hoofd- 
persoon was zijn oude adjudant de heer Sbyter - om te  komen 
tot allerlei maatregelen, die in die uiterst gespannen toestand 
noodzakelijk waren. Het was hem bekend, dat er in de komende 
dagen enige Nederlandse compagnieën per vliegtuig zouden worden 
overgebracht uit Australië. Hij geloofde, dat daarover geen volledige 
overeenstemmmg is geweest niet de Engelse autoriteiten en dat dit 
min of meer gebeurd is tegen de zin van de Engelsen. De Engelsen 
hebb~n tenslotte geen moeilijkheden gemaakt, omdat zij wel voelden, 
dat zij met dat ene bataljon Schotse Hooglanders zich in een uiterst 
moeLlijke en riskante positie bevonden. Het bestaan van generaal 
Christison en zijn staf en dat van het bataljon Schotse Hooglanders 
heeft wekenlang aan een zijden draadje gehangen. Het is goed voor de 
beoordeling van generaal Christison dit voor ogen te houden. Het 
ontwijken van het antwoord op die positieve vraag: ,,Komt gij hier 
om het Nederlandse gezag weer terug te brengen?", was volkomen 
verklaarbaar. Het was een eis van zelfbehoud. Het antwoord: ja, zou 
de dood hebben betekend van ontelbaren, de Engelsen incluis. 

Het is te Soerabaja een débâcle geworden en te Semarang bijna; 
te Batavia heeft het maandenlang gespannen. 

Het onderhoud met generaal Christison - de heer Schilling meent 
op 27 September, toen hij juist te Singapore kwam - met de 
heren Lnwson, Mountbatten en al de generaals, heeft op zijn hoogst 
een uur geduurd, misschien ook maar een half uur, maar in ieder 
geval erg kort. Het gehele toneel, waarvoor de Engelsen verant- 
woordelijk waren, is in vogelvlucht de revue gepasseerd. De ene 
generaal werd opperbevelhebber van The Netherlands East Indies; de 
andere van Java, die van Sumatra, weer een andere ging naar Saigon, 
die naar Birma, enz. Het kunnen niet anders dan hoofdlijnen zijn ge- 
weest. Het is naar de mening van de heer Schilling uitgesloten, dat aan 
generaal Christison zijn taak in details is uitgelegd. Hij kan misschien 
een politieke instructie hebben gehad, die hij daarna heeft bestudeerd. 
De algemene indruk, die niet alleen de heer Schilling had, maar 
die ook vele anderen hadden, was de ontstellende onwetendheid van 
de verantwoordelijke Engelse bevelhebbers over de gehele toestand, 
wat ovengens begrijpelijk is. Wat is terislotte de gedetailleerde 
kennis van een Nederlands officier over Malakka? Dit wordt vaak 
uit het oog verloren. 

Nadat de Japanse overgave een feit was geworden, heeft majoor 
l i skoo~ onmiddellijk het initiatief genomen om uit de kampen te 
Batavia vechteenheden te vormen. Om deze eenheden te bewapenen, 
zouden de wapenopslagplaatsen van de Japanners moeten worden 
nagegaan. Dat kon pas gebeuren na aankomst van de Engelse troepen, 
maar het was reeds voorbereid door informatiei. Men had namelijk een 
hele inlichtingendienst georganiseerd in het kampement van het IOde 
bataljon en op papier was reeds in de afgelopen maanden een organi- 
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satie uitgewerkt, om zo gauw mogelijk met eigen soldaten het gezag 
te Batavia in handen te nemen en men had ook al inlichtingen, waar 
men voormalige Indische wapens evenals munitie zou kunnen krijgen. 
De heer Schilling meent, dat, toen hij op de avond van 29 September 
in Batavia arriveerde, hem werd medegedeeld: morgen of overmorgen 
hebben wij waarschijnlijk één of twee compagnieën. Daarbij zouden 
zich dan achtereenvolgens 9 compagnieën uit Australië voegen. Deze 
zijn toen door de heer Schilling ingedeeld in drie bataljons; een bataI- 
jon Mollinger, een bataljon Breemoziwer en een bataljon Doorman, 
tezamen een regiment onder overste van den Berge; men noemde het 
bataljons, maar het waren geen volledige bataljons; het waren com- 
pagnieën, die, meestal niet op volledige sterkte. door de lucht werden 
aangevoerd; voorlopig was het kokspersoneel en schrijverspersoneel in 
Australië achtergebleven, zodat het strijdend gedeelte overkwam met 
wat voorraden. enz. Zo is er dus in de eerste week een Nederlands 
troepencommando gevormd onder bevel van de heer Schilling. 

Op 4 October kwam de legercommandant, generaal van Oyen, die 
hier dus aantrof een in statu nascendi rijnd Nederlands legertje, 
waarvan hij zelf de Australische compagnieën door de lucht had doen 
vervoeren. Met ingang van 15 October werd de heer Schilling officieel 
benoemd tot troepencommandant van West-Java. Zij hadden verder 
nog niets van Java dan alleen Batavia. Generaal van Straten bleef 
voorshands belast met de taak van de N.I.C.A. 

Op 2 October - de heer Schilling is niet zeker van deze datum - 
vroeg generaal Christison hem te vergezellen op een rit door Batavia 
voor de keuze van zijn stafkwartier. Hij zei: ,,Mijn stafkwartier komt 
in de komende weken uit Singapore en zal ongeveer 1000 man be- 
dragen; U kent Batavia zo goed; laten wij er eens rondrijden om een 
van de grote gebouwen te kiezen." 

Zij zijn op het Koningsplein rondgereden, waar zich de meeste 
grote gebouwen bevinden. Zij kwamen toen aan het paleis van de 
gouverneur-generaal. De heer Schilling zei: .,Tliis is the Palace of the 
Governor-General", waarop generaal Christison hem vroeg: ,,Nu 
moet u mij toch eens uitleggen: Hoe komt dr. van Mook hier? 
Dat doen wij niet. Er is toch op het ogenblik een militair bestuur en 
totdat het militaire bestuur de zaken helemaal heeft geregeld en op- 
gezet, hebben wij met niet-militairen niet te maken." Dit was toch 
wel typerend voor het volkomen gemis van enig inzicht van de 
zijde van de Engelse opperbevelhebber ten aanzien van de gehele 
toestand. 

Wanneer de heer Schilling generaal Christison typeert als vol- 
slagen onbekend met de politieke verhoudingen, doet dat niet af aan 
zijn waardering voor hem als generaal. 

De heer Schilling heeft hem toen een kleine uiteenzetting gegeven 
over de staatkundige toestand van Nederlandsch-Indië. Tenslotte heeft 
generaal Christison de keuze voor zijn hoofdkwartier laten vallen op 
het K.P.M.-gebouw. 

Dadelijk na aankomst te Batavia op 1 October 1945 hebben de heren 
van Oyen en Uh1 - aldus deze laatste, destijds chef staf van het 
K.N.I.L. - een onderhoud met generaal Christison gehad over de 
opdracht, die deze had gekregen van lord Louis Mountbatten. Deze 
opdracht heeft hij hun slechts met enkele woorden medegedeeld. 
Hun vraag is toen onmiddellijk geweest, of generaal Christison de 
opdracht puntsgewijze kon vermelden, omdat het hen interesseerde 
welke doelstellingen hij op Java had en welke plaatsen men voor- 
nemens was te bezetten in het belang van het herstel van orde en 
rust. Hij heeft hun toen een verhaal gedaan over de sleutelposities, 
die zouden worden bezet, dat waren Batavia, Semarang en Soera- 
baja; daarbuiten mochten geen troepen komen. In verband met deze 
uiteenzetting heeft de legercommandant gevraagd of hij de instructie 
mocht inzien en, voorzover dat mogelijk was in die korte tijd, be- 
studeren. Generaal Clzristison heeft eerst dit verzoek menen te 
moeten weigeren, omdat het een persoonlijke instructie was, maar 
toen zij er op doorgingen en de Engelsen een nagenoeg volkomen 
onbekendheid toonden met de ligging van de verschillende plaatsen 
op Java en met taal, volk en gewoonten, vond hij het toch wel nuttig 
de instructie maar te laten inzien. Daaruit bleek, dat de Engelsen 
de opdracht hadden onder geen voorwaarde zonder nadere goed- 
keuring van Mountbatten zich buiten deze drie genoemde plaatsen 
te begeven. Op Java bevonden zich vele mensen, ook vrouwen en 
kinderen, in de concentratiekampen, die toen eigenlijk zonder 
behoorlijke bewaking waren. De Japanners hadden wel de op- 
dracht de kampen te bewaken, maar men had er geen vertrouwen 
in, dat dit ook op afdoende wijze zou geschieden. Met machti- 
ging van generaal van Oyeiz en op verzoek van generaal Christison 
heeft de heer Uh1 zijn mening uiteengezet over de wijze, waarop 
de Engelse troepen, zodra die volledig op Java zouden zijn aan- 
gekomen, zouden moeten worden gelegerd en welke plaatsen door 
die troepen zouden moeten worden bezet. De heer Uh1 heeft toen 



generaal Chrisfison trachten uit te leggen, dat, wanneer Soekaboemi, 
Bandoeng, Cheribon, Djokja, Solo en Malang op afdoende wijze in 
handen van de Engelse troepen waren, de toestand op Java geheel 
anders zou worden. Deze heeft gezegd, dat hij dit niet mocht doen, om- 
dat hij zonder bijzondere machtiging niet van zijn instructie mocht 
afwijken. Bovendien was hem nog medegedeeld - en dit stond ook 
in een van de punten van de instructie -, dat eerst wanneer gevaren 
dreigden voor bepaalde groepen van personen of voor die kampen 
- naar aanleiding van welke acties ook - hij zou mogen uitrukken 
met een door hem te bepalen sterkte ter beveiliging van dat gebied. 
Wanneer men echter moest wachten op berichten, dat de zaken scheef 
gingen in of bij de kampen, om daarna machtiging te vragen tot 
actie over te gaan, zou men altijd te laat komen. Generaal Christison 
had geen begrip van de enorme afstanden, die er mee gemoeid waren, 
er waren onvoldoende vervoermiddelen om snel naar de bedreigde 
plaats te kunnen gaan. Tenslotte heeft generaal Christi~on de heer 
Uh1 verzekerd. dat hij een zeer uitvoerig telegram aan Mountbatten 
zou zenden en hem ZOU verzoeken om op dit bepaalde punt zijn in- 
structie te wijzigen, zodat hij dus de volledige vrijheid kreeg om, wan- 
neer daartoe aanleiding was, ook andere steden te bezetten dan Ba- 
tavia, Semarang en Soerabaja. Of dit telegram verzonden is, wist 
de heer Uh1 niet; generaal Christison heeft er nooit enige mededeling 
van gedaan. In ieder geval is de eerste tijd in geen enkel opzicht aan 
deze zienswijze uitvoering gegeven. Eerst later zijn de Engelsen over- 
gegaan tot bezetting van Soekaboemi en nog later van Bandoeng. 

Naar de ondervinding van de heer Uh1 is de algemene houding 
van de Engelsen volkomen terughoudend geweest. Men was huiverig 
voor de toestand in Brits-Indië; dit is ook door verschillende staf- 
officieren verklaard, niet in officiële stukken, inaar wel in gesprek- 
ken. In 1946 zou daar de grote verandering plaats hebben. Men 
was daarenboven bang, dat, wanneer men troepen naar bepaalde 
plaatsen zou zenden - bij die troepen waren vele Mohammedanen -, 
van een optreden tegen de Javaanse bevolking geen sprake zou zijn. 
Daar waren wel redenen voor, omdat reeds heel gauw eigenaardige 
gebeurtenissen voorvielen. Mohammedaanse Brits-Indische soldaten 
liepen b.v. over naar de Javanen, zij gaven hun wapens en munitie 
over, teneinde daarvoor in de plaats een vrouw te krijgen. 

De heer Uh1 kan zich niet voorstellen, en in geen enkel opzicht is 
het ooit gebleken, dat Christison hierover verbinding heeft gezocht met 
Mot*ntbatten. De hele houding van de Engelsen wees daarop. De heer 
Uhl heeft er geen bewijzen voor, slechts zijn eigen overtuiging. 

Naar aanleiding van het optreden van de Ambonezen te Batavia 
en ten Zuiden daarvan, eisten de Engelsen dat alle Ambonezen van 
Java zouden worden verwijderd. Dit is toen een brandend vraagstuk 
geweest; tegen de Engelse eis hebben zij zich met hand en tand verzet 
en tenslotte is het ook niet doorgegaan. De indruk van de heer Uh1 
van de ochtendbesprekingen van het hoofdkwartier was, dat admi- 
raal Helfrich er wel oren naar heeft gehad, maar door beïnvloeding 
van alle op  dat tijdstip daarmede bemoeienis hebbende officieren 
heeft hij zich tenslotte tegen de  Engelse eis verzet. 

Naar aanleiding van het verzoek van de heer van Mook om troe- 
pen uit Nederland naar Indonesië te zenden, ter sterkte van 75 000 
man, zijn enige officieren van Nederland naar het hoofdkwartier te 
Batavia gekomen. De latere generaal Calméyer is toen begonnen 
met het opstellen van een begroting van ailes, wat er nodig zou zijn, 
wanneer de Nederlandse troepen zouden komen. De Engelse~. 
hadden daarover ook reeds gesproken in verband met de mogelijk- 
heid van een bezetting van bepaalde plaatsen door Nederlandse troe- 
pen, b.v. van Palembang. Maar de Engelsen, die een oorlog in Euro- 
pa achter de rug hadden, eisten daarvoor een leger. zoals zij dat zelf 
hadden georganiseerd en hielden geen rekening met de zeer bij- 
zondere omstandigheden, die in Indië golden. 

Zij vroegen b.v. om spoorwegtroepen, die de Nederlanders niet 
kenden, zij vroegen om haventroepen, die wij evenmin kenden. Na- 
derhand is hun standpunt terzake ook duidelijk gebleken bij de be- 
zetting van Bali. Er is een expeditie naar Bali gegaan onder com- 
mando van overste Termeulen, maar wat men daarvoor aan voor- 
bereiding eiste, was zo uitgebreid, dat daarmee bij wijze van spreken 
maanden zouden zijn gemoeid geweest en het dus even zo vele 
maanden zou hebben geduurd vóór de expeditie zou kunnen ver- 
trekken. Wat dit aangaat, heeft dr. van Mook aangedrongen het 
plan zo spoedig mogelijk te doen uitvoeren. Toen is ook op het 
hoofdkwartier een plan opgemaakt om een troepenmacht op be- 
paalde wijze naar Bali over te brengen, daar te landen er1 het eiland 
te bezetten. 

De troepen, ex-krijgsgevangenen, moesten uit Siam komex 
Admiraal Helfrich heeft de heer Uh1 opgedragen een begroting 

te maken van het aantal troepen, dat uit Nederland zoii moeten 
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komen om orde en rust in Indië te herstellen; dit met het oog op 
een eventueel vertrek van de  Engelsen. 

Dit idee is vermoedelijk ontstaan uit het feit, dat de Engelsen te 
kennen gaven, dat zij kort na Januari 1946 Indië zouden moeten ver- 
laten. Dat stond weer in verband met de toestand in Brits-Indië. 
Toen is zowel door de legercommandant als door de heer Uh1 een 
project gemaakt van het aantal eenheden, dat uit Nederland zou 
moeten komen met de diensten, die daarbij hoorden, enz. Zij hebben 
deze projecten afzonderlijk opgesteld en zijn beiden gekomen tot een 
aantal van 80 à 90 000 man. 

De voormalige legercommandant in Nederlandsch-Indië, luite- 
nant-generaal K.N.I.L. b.d. L. H. van Oyen, heeft verklaard, dat, 
toen hij in September 1945 op  Java kwam, de toestand daar 
allerbedroevendst was. In de eerste plaats was er de grote de- 
ceptie, dat de Engelsen daar slechts met hun ,,one brigade" landden 
en dat zij niet meer beschikbaar hadden; althans dat zeiden zij. 
D e  heer van Oyen heeft dan ook direct contact opgenomen met 
generaal Christison en hij heeft gezegd: ,,Als U rustig op  Batavia 
blijft zitten" - want het was zijn plan om de gehele zaak van 
Batavia uit te pacificeren en de Indonesiërs zouden dan worden 
belast met het innemen van de bewapening van de Japanners - 
,,dan komt er niets van terecht". Generaal Christison vond het niet 
prettig, dat, als hij Java zou willen pacificeren, hij naar Semarang 
en Soerabaja moest gaan. Hij heeft toen met Londen overleg ge- 
pleegd, maar aanvankelijk was zijn opdracht om niet verder dan 
Batavia te gaan. Korte tijd daarna, toen er meer troepen waren, 
zijn de Engelsen naar Semarang en Soerabaja gegaan. Zij hadden 
eerst ongeveer niets. Zij hadden slechts 1500 man en daarvan stonden 
praktisch geen strijdende troepen ter beschikking. 

Een van de eerste dingen, die de heer van Oyen heeft gedaan, was 
de paar compagnieën, die hij had, met vliegtuigen aanvoeren via 
Balikpapan naar Batavia. Het waren geen eerste klas troepen, maar 
in vergelijking met wat de Engelsen hadden, was het geen quantité 
négligeable. 

De heer van Oyen was te Batavia niet operationeel ingeschakeld. 
Hij was in Indië legercommandant en gren troepencommandant. 
Zijn taak was na te gaan wat er van het vroegere K.N.I.L. over was 
en dit te reorganiseren. Het waren voornamelijk Ambonezen en 
Menadonezen. Dezen moesten worden geformeerd tot nieuwe een- 
heden om daarmede de Engelsen te helpen in het handhaven van 
orde en rust. Tijdens de reorganisatie stonden zij niet onder Chris- 
rison, maar onder dr. van Mook. 

De heer valn Oyen stelde alleen complete afdelingen ter beschik- 
king van generaal Christison. Generaal Schilling kreeg hoe langer 
hoe meer troepen onder zich, troepen, die bij elkaar werden gebracht 
om Batavia te beschermen. Zij hadden in het Oosten van Batavia 
een bepaalde stelling betrokken van wisselende diepte. De Neder- 
landers hadden geen armslag. Zij zaten alleen maar te Batavia. 
Zij hadden wat Ambonezen, wat Menadonezen en enkele Javanen, 
oud-K.N.1.L.-soldaten, die tijdens de Japanse overheersing op vrije 
voeten waren gebleven en zich kwamen melden toen de Nederlanders 
terugkwamen. Het zal in die tijd een 1000 man zijn geweest. Deze 
troepen stonden onder Nederlands bevel. Generaal Christison had 
hun de taak gegeven de stad Batavia te beveiligen. 

Er is toen ook weer een Departement van Oorlog gevormd. Van 
de vroegere administratie van het Departement van Oorlog te Ban- 
doeng was weinig of niets meer over en bovendien was er in het 
begin geen verbinding met Bandoeng. Men is direct begonnen met 
een nieuwe administratie op te zetten. Men heeft getracht zoveel 
mogelijk nieuwe mensen aan te trekken, omdat men meende, dat er 
spoedig Nederlandse troepen zouden komen. 

De heer van Oyen had in die tijd geen bemoeienis met Soerabaja. 
Hij is van September 1945 tot hij wegging, in Januari 1946, zelfs 
helemaal niet te Soerabaja geweest. 

Na eerst vele malen te zijn uitgesteld vond - aldus de heer 
Schilling - op 17 November eindelijk een politieke vergadering 
plaats. Die vergadering, uitgeschreven onder auspiciën van generaal 
Christison, zou plaats hebben tussen Luitenant-Gouverneur-Generaal 
van Mook en het Indonesische Kabinet. In die vergadering is 
Soekarizo echter niet verschenen, maar wel enige gemachtigden, waar- 
onder de heer Rum. Er vertoonde zich toen een splitsing in de Indo- 
nesische Regering tussen gematigden en linksen. D e  heer SchiIZing 
meent, dat op 18 November een soort van ultimatum werd gesteld 
door Luitenant-Gouverneur-Generaal van Mook aan de gematigden 
in dit Kabinet. 

De heer Schilling begon zich in deze kritieke periode toch wel 
af te vragen, wat voor politieke oplossing er moest worden gekozen. 
De Nederlanders hadden na de gevechten te Semarang, te Soerabaja 
en rond Batavia en dank zij de vele berichten van de Nefis een goed 
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inzicht in  de  organisatie, getalsterkte en bewapening van de vijand; 
zij hadden ervaring van hun geestdrift, hun moed, hun doodsver- 
achting, van hun methoden betreffende amuletten, onkwetsbaarma- 
king, enz., alle dingen, waarmee de  heer Schilliiig van zijn jongste 
jaren af vertrouwd is geweest. 

O p  25 October had de heer Schilling nog het idee, dat, indien de 
Nederlanders toen een aantal mobiele eenheden hadden gehad, zij in 
14 dagen meester van West-Java waren geweest. Het  optimistische 
militaire inzicht van 25 October heeft echter o p  25 November plaats 
gemaakt voor een meer nuchtere kijk. 

D e  heer Schilling kwam o p  grond van zijn berekeningen tot het in- 
zicht, dat  het weder onvoorwaardelijk onder Nederlands gezag brengen 
van geheel Kederlandsch-Indië boven de krachten ging van het Neder- 
landse volk. Dat  is boud gesproken, maar niet voor iemand, die de 
geschiedenis van d e  ~ t j e h - o o r l o g  kent. Zijn berekeningen voor de  
krachtsinsoanning, nodig in  Nederlandsch-lndië, kwamen dicht bij de  
200 000 k a n  Nedkrlandse troepen, te  houden gedurende een periode 
van minstens 5 ?i 10 jaar. I n  zijn gedachtengang moest inen tot een 
politieke op!ossing komen, die een zo groot mogelijk gedeelte van het 
goedwillende Indonesische volk aan de  Nederlandse kant bracht, wat 
hem alleen mogelijk scheen door met het gematigde deel der republi- 
keinen verder te onderhandelen. 

Zijn persoonlijke opvatting ging dus in tegen de opvatting, die alle 
onderhandelingen wilde stopzetten en ,,er op slaan"; deze opvatting 
beschouwde de heer Schilling als een groot gevaar. Bovendien was 
dit bepaald niet mogelijk geweest, omdat de Engelsen dat niet wilden. 

H o e  de instructies van Londen aan generaal Clzristison hebben ge- 
luid, kan ,de heer Schilling niet zeggen, maar ook in deze tweede 
maand wilde generaal Christison zich niet wagen aan maatregelen, die 
hem in openlijk conflict zouden brengen met de  Indonesische Re- 
gering. 

Zijn mening heeft de  heer Schilling in  een gesprek met de  heer 
van Mook o p  24 November aan deze voorgelegd. D e  heer Schilling 
heeft zich overigens niet met de politiek bemoeid, maar hij ontveinst 
zich niet, dat zijn gesprek van 24 November invloed kan hebben ge- 
had op d- verdere houding van dr. van 1Wook ten aanzien van de  
politieke aspecten. 

Mountbntten heeft de heer Flelfrich, aldus diens verklaring, mede- 
gedeeld, dat het hem niet aangenaam zou zijn, indien hij vóór de  
komst van de Britse troepen op Java zou aankomen. 

Hei  vertrek van de ,,PlanciusU, op welk schip de heer Helfrich zijn 
hoofdkwartier had, is zodanig vastgesteld, dat  hij één, hoogstens 
twee dagen, later zou debarkeren. 

D e  heer Helfrich vond de toestand te Batavia heel erg. Hij had 
reeds enige telegrammen ontvangen van generaal van Straten en de  
heer van der Plas, die daar reeds o p  15 September waren als ver- 
tegenwoordigers van de Luitenant-Gouverneur-Generaal. Overal zag 
men rood-witte vlaggen, de  stad was vuil en verwaarloosd. Alle 
openbare diensten en gebouwrn waren in handen van de Republiek, 
die langer dan een maand vrij spel had gehad en bovendien o p  een 
voetstuk was gezet door de  radiorede van gzneraal Christison. 

Operationeel had de heer Helfrich niets te zeggen, maar hij kon 
wel wensen kenbaar maken. Behalve o p  het binnenbrengen van de  
krijgsgevangenen en het bewapenen ervan heeft hij dadelijk de aan- 
dacht gevestigd o p  het behouden van de drie hoofdsteden aan de  
kust en van Bandoeng. Een opinars naar Djokja was niet meer moge- 
lijk. Dit was reeds eerder ter sprake gebracht, maar van de hand ge- 
wezen, omdat daarvoor geen troepen beschikbaar waren. D e  Engel- 
sen waren blij, dat zij Batavia in handen hadden. Later zou de  vijfde 
divisie naar Soerabaja worden gezonden er, dan  zou men wel zien, wat 
er nog voor Semarang overbleef. 

Administratief stond het beheer van de marine onder de heer Hel- 
frich en het beheer van het leger was, voorzover het het Indische leger 
betrof, onder de Luitenant-Gouverneur-Generaal. 

D e  heer Helfrich heeft alleen onenigheid gehad met de heer van 
Mook over de kwestie, dat er werd onderhandeld met de, zoals de  
heer Helfrich hen noemde, ,,rebellenD. D e  heer Helfrich was tegen on- 
derhandelen vóórdat de  orde en rust en het Nederlandse gezag waren 
hersteld. Natuurlijk moest hij zich richten naar de Luitenant-Gouver- 
neur-Generaal en hij heeft misschien tot vervelens toe zijn bezwaren 
ingebracht, maar tenslotte moest hij doen wat de heer van Mook 
besliste. D e  heer Helfrich gelooft niet, dat  hij ooit iets heeft gedaan 
tegen diens beslissing in. Hij heeft de  heer van Mook altijd volledig 
o p  de  hoogte gebracht. Omgekeerd werd hij niet o p  de  hoogte ge- 
bracht van de resultaten van de besprekingen met generaal Clzristison: 
daar mocht hij niet bij zijn. 

Het  contact tussen het algemeen hoofdkwartier en de heer van 
Mook werd door de heer Helfrich cn generaal van Oyen onderhou- 
den. D e  besprekingen met generaal Christison werden sedert einde 
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October door de heer van Mook alleen gevoerd. Deze schtte de aan- 
wezigheid van de heer Helfrich principieel onjuist, omdat er alleen 
politieke en civiele zaken werden besproken. Niettegenstaande her- 
haald aandringen is aan de heer Helfrich geweigerd deze conferenties 
bij te wonen. 

Uit de notulen van de vergaderingen, welke dagelijks op het 
Nederlandse militaire hoofdkwartier te Batavia plaats vonden, is 
de heer Helfrich gebleken, dat de berichten van de heer Schilling 
over het rayon, dat hij ten zuiden van Batavia had, nogal gerust- 
stellend waren. Er waren wel voortdurend kleine aanvallen en scher- 
mutselingen en de wijze waarop de aanvallen plaais vonden moge 
fanatiek zijn geweest, maar ze werden met betrekkelijk geringe 
middelen en heel weinig verliezen afgeslagen. De bevolking was veel 
meer bevreesd voor deze aanvallen dan de Nederlandse autoriteiten. 
De berichten van generaal Schilling waren in het algemeen gerust- 
stellend. Er werd telkens een grote aanval verwacht, maar die vond 
nooit plaats. 

De heer Schilling had alleen locale ervaring. De andere gegevens 
over de rest van Java kon hij alleen krijgen uit de wekelijkse intel- 
ligence-rapporten. Op 27 November 1945 h.zeft generaal Schilling 
voor het eerst over zijn vrees gesproken. Uit de notulen van de 
vergadering op deze dag citeerde de heer Helfriclz het volgeilde 
uit het betoog van de heer Schilling: 

,,Vaststaat, dat wij voor het neerslaan van de opstand de 
wereldopinie niet achter ons hebben. Deze wereldopinie kan 
ook binnen korte tijd niet worden veranderd. De Engelsen gaan 
Oost- en Midden-Java ontruimen. Er zijn voorts naar mijn 
indruk aanwijzingen, dat de Engelse troepen niet langer dan 
één jaar hier zullen blijven. Verschillende punten in de Buiten- 
gewesten dreigen verloren te gaan, althans wordt de toestand 
er niet beter op. Het is uitgesloten, dat wij met de beschikbare 
middelen thans in de situatie op Java belangrijke wijzigingen 
kunnen brengen. Daarom is het beter ons aan te passen aan de 
politiek der Engelsen en i11 Java verlies te nemen. Het is b.v. 
thans al zeer twijfelachtig of wij Bandoeng zullen kunnen 
houden, indien de Indonesiërs ook hier als in Midden- en Oost- 
Java de oorlog afkondigen tegen Britten en Nederlanders. Het 
streven moet zijn te voorkomen, dat iri West-Java een strijd 
ontbrandt als in Oost- en Midden-Java. Een bruggenhoofd in 
West-Java moei vastgehouden worden." 

Generaal Schilling kwam dus tot de conclusie, zo vervolgde de 
heer Helfrich, dat de Nederlanders zich er niet bij neer moesten 
leggen, maar dat zij een bruggenhoofd in West-Java moesten aan- 
houden. De heer Heljricil wist ook wel, dat met de beschikbare 
troepen op dat moment niet dadelijk de rust en vrede in geheel 
Nederlandsch-Indië konden worden hersteld. Daarom werd aan een 
bruggenhoofd gedacht. Men wilde de bruggenhoofden van Semarang, 
Soerabaja en Batavia veilig stellen, teneinde de aankomende troepen 
daar te kunnen opvangen, totdat alles klaar was om op te treden. 

Naar de mening van de heren van Oyerz en Helfrich moest het 
aantal benodigde troepen voor geheel Nederlandsch-Indië worden 
geschat op 75 000 man. 

Alle bevelhebbers op Java - uitgezonderd generaal Schilling, die 
zich hoofdzakelijk beriep op de houding van de Engelsen en de 
wereldopinie - waren het er over eens, dat eerst het Nederlandse 
gezag moest worden hersteld. Generaal Schilling wiide politiek tot 
overeenstemming komen. Dat wilde iedereen, maar naar de mening 
van de heer Helfrich kan alleen een overeenkomst worden gesloten 
met een regering, die werkelijk gezag heeft en hiervan de bewijzen 
heeft geleverd. Maar wat zei ons een politieke overeenkomst met 
Soekarno? 

De heer Helfrich verklaarde van mening te zijn, dat, indien in 
November 1945 de troepen uit Nederland op Java hadden kunnen 
komen en de benden hadden kunnen worden aangepakt nadat, zoals 
het plan was, de Nederlandse troepen voor de bestaande omstan- 
digheden waren geoefend en wanneer de mariniers eerder ter be- 
schikking waren geweest, b.v. in November en December, de Neder- 
landers sterk genoeg waren geweest om de orde te herstellen, ook 
rekening houdende met de mentaliteit van de Indonesiër, die van 
het Nederlandse optreden onder de indruk zou komen. Dit, ongeacht 
de sterkte van de Indonesische troepen. 

Wel hadden de Engelsen dan moeten meewerken en niet tegen- 
werken. Zolang echter de operationele leiding bij de Engelsen 
bleef en de Engelsen de Nederlandse troepen buiten Java hielden, 
bleef het een vraag, of de Nederlanders het aan zouden kunnen. 

De troepen, die uit Nederland gestuurd waren en in de eerste 
maanden na de bevrijding in Indië hadden kunnen aankomen, telden 
ongeveer 9400 mensen. Verder was er de mariniersbrigade, die in 
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November op Java zou komen en die ongeveer 6000 man telde. 
Voorts waren er in de krijgsgevangenkampen op en buiten Java 
ongeveer 25 000 man van het Indische leger ter beschikking. Geen van 
deze militairen is echter op Java gekomen. Met de qootste moeite 
heeft men gedaan gekregen, dat enige bataljons ex-krijgsgevangenen 
naar de kleine Soeiida-eilanden en Celebes werden gestuurd. 

Wanneer de Nederlandse schepen ter beschikking waren geweest 
en de Engelsen hadden medegewerkt, dan waren er naar de mening 
van de heer Helfrich op 1 Januari 1946 enige tienduizenden mili- 
tairen op Java geweest, voldoende geoefend en bewapend om de 
vrede te herstellen. Alleen reeds de wetenschap, dat deze militairen 
op Java kwamen en een behoorlijke sterkte hadden, was naar het 
inzicht van de heer Helfrich voldoende gewrest om het republikeinse 
moreel te doen zakken, waaïdoor het verzet was weggeëbd. 

De Engelse brigade te Soerabaja heeft op de Indonesiërs weinig 
indruk gemaakt. Men voelde aan Indonesische zijde wel aan, dat 
die troepenmacht niet spoedig van plan was militair op te treden. 
In Bandoeng heeft men dat in October kunnen zien. De Engelsen 
moesten daar toen de hulp van de Japanse commandant inroepen 
om orde en rust te herstellen, omdat ze zelf blijkbaar in hun militair 
optreden gebonden waren. 

De Japanse commandant is op zijn manier opgetreden en de orde 
in Bandoeng was toen in 24 uur I-iercteld. Toen de Engelsen het 14 
dagen later overnamen was Bandoeng na 24 uur weer een chaos. 
Men voelde dit aan Indonesische zijde dus wel aan. 

Wanneer er in het Nederlandse hoofdkwartier over werd gesproken 
of men de toestand militair gezien aan kon, werd daarbij aangenomen, 
dat de Engelsen hun tot op dat moment duidelijk gebleken tegen- 
werking zouden laten varen. Het is steeds de bedoeling geweest de 
Engelsen tot medewerking over te halen. Zo is het ook met generaal 
Schilling besproken. Als hij gezegd had: ,,Wanneer de Engelsen 
tegenwerken kunnen we het niet aan", had de heer Helfrich geant- 
woord: ,,Je hebt gelijk"! Maar dat was het uitgangspunt niet. Het 
uitgangspunt was, dat de Engelsen van mening zouden veranderen, 
dat zij dus de Nederlanders hun gang zouden laten gaan onder eigen 
verantwoordelijkheid, inaar met medewerking hunnerzijds. Die mede- 
werking moest ook betekenen het aanvullen van bewapening, muni- 
tie en andere voorraden. 

Wanneer de ex-l~rijgsgevangenen dadelijk weer waren geoefend en 
bewapend, was er naar de mening van de heer Helfrich een geheel 
andere situatie ontstaan. In een situatierapport van 17 December 
1945, dus vier maanden na de capitulatie, leest men, dat er op Sabang 
400, te Padang 100, Rfedan 750, Palembang 1500, Bandoeng 2100 
(n.b. op Java), Balikpapan 5375, Tjimahi 2650, Rangoon 230 en in 
Siam nog ongeveer 10 225 krijgsgevangenen waren. De heer Helfrich 
had gewild, dat deze mensen onmiddellijk in goede conditie zouden 
zijn gebracht en zouden worden bewapend. Zij zijn echter op al die 
plaatsen vastgehouden en gedemoraliseerd, ook al omdat zij niet be- 
grepen, wat er eigenlijk gebeurde. Zij zagen, dat de Engelsen weinig 
optraden en dat de mensen, waarop de republiek steunde, steeds 
driester werden en steeds meer mensen terroriseerden. Dat heeft hun 
moreel geen goed gedaan. 

Het was voor de heer Helfrich de vraag, of er van Nederlandse 
zijde werkelijk voldoende aandrang is uitgeoefend tegenover de En- 
gelse politiek. Zoals de heer Helfrich de toestand aantrof, had hij 
maar één gedachte: als wij a u  niet vlug alle krijgsgevangenen be- 
wapenen en de troepen uit Europa en Ainerika binnenkrijgen, ver- 
valt het van kwaad tot erger. Het is ook misgelopen, tot 1947. Toen 
in 1947 de troepen er wel waren en er werkelijk werd opgetreden, 
was er praktisch geen verzet. Toen zagen de mensen: ze gaan op. 
treden en we zijn van de terreur van onze eigen mensen gelukkig af. 

De heer Helfrich acht het wel mogelijk, dat guerillabenden de strijd 
uiteindelijk winnen, wanneer zij de steun hebben van de bevolking. 
Maar de bevolking geeft alleen steun, wanneer zij ziet, dat van de 
andere zijde met aarzeling of verkeerd wordt opgetreden. Bovendien 
moet men zulk een oorlog niet voeren op de gewone Westerse wijze. 
Dat hebben de Nederlanders in Indië ook nooit gedaan. Zij beheer- 
sten toch in 1940--1941 geheel Nederlandsch-Indië met totaal 
35 000 man. Dat kon, omdat de bevolking het Nederlandse gezag in 
meerderheid goed gezind was en in de tweede plaats, omdat er spe- 
ciale troepen waren, die de guerilla's eventueel, zoals in Atjeh gebeurd 
is, konden bestrijden met bepaalde methoden, 

In verband met de moeilijkheid, dat men er rekening mee moest 
houden, dat er op Java duizenden Nederlanders verspreid zaten in 
de kampen, merkte de heer Helfrich op, dat in alle besprekingen is 
overwogen wat voor kwaad het optreden door de militaire autori- 
teiten aan de mensen in de kampen kon doen. Maar dat was, naar 
de mening van de heer Helfrich, ook al zo verkeerd. Waarom moes- 
ten die mensen in de kampen blijven? De heer Helfrich had hen er 
liever uitgehaald om de handen vrij te hebben. 
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De strijd in Soerabaja kon de heer Helfriclz niet volledig verklaren. 
Hij kan het alleen verklaren, doordat de Japanners toen al een deel 
van hun wapens hadden overgegeven. Dat is over heel Java gebeurd. 
Kolonel Huyer heeft op een gegeven moment de Indonesische bur- 
gemeester van Soerabaja bij zich gehad om om hulp te smeken, want 
de mensen liepen hem uit de hand. Ze wilden de Japanners te lijf 
gaan. Langzamerhand ging het lijken op een rampok-partij, op een 
diefstal op grote schaal en op moord op alle Europeanen. Toen heeft 
de heer Huyer tegen de Japanse commandant gezegd: Zeg maar, dat 
ik het gezag heb overgenomen. 

Tegenover het gebeurde te Soerabaja kan men stellen wat in Se- 
marang is gebeurd. Daar is een Indonesische aanval op een Japanse 
gevangenis geweest waarbij honderd of honderdvijftig Japanners zijn 
omgekomen. De rest van de Japanners heeft geweldig wraak geno- 
men. Het Indonesische verzet in Semarang en omgeving is onmiddel- 
lijk lam gelegd. Deze Japanse actie werd door slechts 800 man uit- 
gevoerd, doch op een Japanse manier. 

Tenslotte wil de heer Helfrich er nog op wijzen, dat de Engelsen 
in de eerste plaats het oog hebben gehad op Malakka en Singapore 
en veel minder op Indië, dat ook tot hun bevelsgebied behoorde. Dat 
de Engelsen op 15 September één oorlogsschip hebben gestuurd en 
het bevel in handen hebben gelegd van de schout bij nacht, die daar 
toevallig aanwezig was, pleit naar het oordeel van de heer Helfrich 
niet voor een serieuze opvatting van de taak, welke hun te wachten 
stond. De heer Helfrich begrijpt niet, dat admiraal Mountbatten de 
Nederlanders onkundig heeft gelaten van de besprekingen, die hij op 
27 Augustus heeft gehad met de Japanse maarschalk Terauchi, dus 
voordat de vrede op 2 September te Tokio werd getekend. Admiraal 
126ountbnttcn zegt in zijn rapport aan de C.C.O.S., dat bij de bespre- 
kingen met de Japanse veldmaarschalk, die het bevel had over Z.O. 
AziE. inclusief Nederlandsch-Indië, duidelijk werd, dat er nergens 
sprake zou zijn van enige Japanse oppositie. Mountbatten had dus uit 
dien hoofde geen sterke troepenmacht nodig. Verder heeft het de 
heer Helfrich getroffen, dat Mountbatten in zijn rapport geen woord 
zegt over Nederlandsch-Indië, dat toch onder zijn bevel was geko- 
man. Ook zegt hij niet in zijn rapport, dat er over de toestand in 
Nederlandsch-Indië op de conferentie van 27 Augustus is gesproken. 
De naam Soekarno komt in het gehele rapport niet voor. 

De heer van Mook is van half Augustus tot 25 Augustus te Kandy 
op Ceylon geweest, waar hij met admiraal Mountbatten herhaaldelijk 
besprekingen heeft gevoerd over de voorbereiding van de inontvangst- 
neming van de Japanse overgave. De plannen waren toen, dat de 
Engelsen eerst op 4 October naar Java zouden gaan. De heer van 
Mook heeft zo krachtig mogelijk bij Mountbatten bepleit eerder op 
Java te landen, maar de Engelsen zijn eerst naar Malakka gegaan, 
daarna naar Saigon en vervolgens naar Batavia. 

Mountbatten had in Frans Indo-China een of twee divisies, in 
Malakka aanvankelijk vijf en tenslotte drie of vier en in Neder- 
landsch-Indië uiteindelijk drie divisies en één brigade; er waren 
toen ongeveer 80 000 man Engelse troepen in Indië. 

Ofschoon er dus aan Nederlandse zijde voortdurend op aange- 
drongen is de bezetting te versnellen, heeft Mountbntten dit niet 
gewild, omdat zijn hoofdkwartier daarop met de plannen niet had 
gerekend en het daarop ook niet was voorbereid. De Birma-cam- 
pagne was toen bovendien net ongeveer aan het einde en daar waren 
de meeste Britse troepen. Voordat de Engelse troepen op Java 
kwamen, had Mountbatten niet gezegd met welk aantal hij zou 
komen. Ook had hij niet medegedeeld op welke wijze hij zich voor- 
stelde de bezetting te doen plaats vinden. Dank zij het voortdurende 
aandringen zijn de Engelse troepen een paar dagen eerder, namelijk 
op 29 September, ten getale van ongeveer 1000 man te Batavia 
geland. 

Intussen speelden zich op Java de gebeurtenissen af rond de uit- 
roeping van de republiek. De heer van Mook heeft hiervan ver- 
nomen via de radioberichten. Hij heeft met Mountbatten besproken 
wat deze kon doen om de Japanners onder druk te zetten, teneinde 
de toestand in Indië in de hand te houden. Mountbatten heeft dat 
toen gedaan in de vorm van een opdracht aan veldmaarschalk 
Teuauchi, de Japanse opperbevelhebber voor geheel Zuid-Oost-Azië. 
Hem werd toen opgedragen orde en rust te handhaven, geen revo- 
lutionnaire bewegingen te erkennen en die zelfs tegen te gaan. Van 
deze opdracht is niets terecht gekomen; de Japanners hebben er 
zich, behalve hier en daar, niets van aangetrokken. 

Op 10 Augustus was het de heer van Mook bekend geworden, 
dat Japan wilde capituleren. Hij heeft toen een soort handleiding 
opgesteld, waarin stond aangegeven, welke instructies aan de mensen 
in Indië zouden worden gegeven met betrekking tot hun handel- 
wijze. De Indische Regering had niet een beeld van wat op Java 
aan de gang was, zij had slechts enkele inlichtingen. De instructies, 
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welke de heer van Mook had opgesteld, waren ook voorzichtig ge- 
noeg. Deze instructies zouden via de radio van Australië uit bekend 
worden gemaakt. Na zijn eerste radiorede kreeg de heer van Mook 
van Engelse en Australische zijde de opdracht geen enkele mede- 
deling te doen, welite er toe zou leiden, dat de mensen op eigen 
gelegenheid de kampen zouden verlaten. Diegenen, die de kampen 
hadden verlaten, moesten zelfs daar maar weer in terug gaan. 

Er was een algemene instructie van de geallieerde opperbevel- 
hebbers, dat geen opdrachten en geen bevelen mochten worden ge- 
geven vóórdat de troepen er waren om de capitulatie in ontvangst 
te nemen. Men kan natuurlijk niet zeggen wat er op Java gebeurd 
zou zijn wanneer deze maatregelen niet waren getroffen, maar de 
mensen, die uit de kampen zijn weggetrokken. hebben vele nare 
dingen ondervonden. De latere ervaringen hebben bewezen, dat. als 
deze order niet was gegeven, de gevolgen zeer ernstig zouden zijn 
geweest. Alles bij elkaar was het een zaak, die pas verantwoord 
kon worden aangepakt op het ogenblik, dat men metterdaad (t? 
Japanse capitulatie aannam. Dat was dus voor Batavia op 29 Sep- 
tember, maar toen was het op Java al helemaal mis. Bovendien zond 
Mol~ntbattev toen nog maar 1000 man, zodat de toestand niet op- 
wekkend was. 

Bij zijn landing op 29 September 1945 heeft generaal Chris- 
tison een speech gehouden. waarbij hij de hulp en bijstand van 
de republikeinse autoriteiten inriep. Later heeft hij verklaard, dat hij 
dit niet precies gezegd had en het anders bedoeld had, maar daarmee 
was het kwaad gebeurd. De heer van Mook is niet geneigd Chri~tiron 
hiervan het grootste verwijt te maken, al heeft hij hei waarschijnlijk 
nog onhandiger gedaan dan het volgens zijn instructies nodig was. 
Hij is er langzamerhand achter gekomen, dat het niet een invloed van 
Christison was, misschien wel een zekere invloed van Mountbatterz, 
maar dat de instructies hoofdzakelijk uit Londen zijn gekomcn. 

Onmiddellijk na de speech van Cizristison heeft de heer van Mook 
een zeer kwaad telegram aan Mounthatten gestuurd. 

De  heer van Mook had afgesproken, dat hij 2 October naar Bata- 
via zou gaan; hij wist echter op dat moment niet of hij daar wel 
ZOU blijven en hoe zijn positie daar zou zijn. Zijn idee was over 
Singapore te gaan, Mountbatten eerst te spreken en dan naar Bata- 
via te gaan. Mountbatteri was echter in Saigon. De heer van Mook 
is daarom rechtstreeks naar Batavia gegaan. Na overleg is hij tot 
de conclusie gekomen, dat hij onmogelijk uit Batavia weg kon gaan, 
omdat dan ieder tegenwicht tegen een Engels bestuur zou ontbreken. 

De Engelsen bleken geen plannen te hebben verder te gaan dan 
een stukje van Batavia. Toen heeft de heer van Mook hemel en aarde 
bewogen, tot hij er omstreeks 10 October in is geslaagd Mounthatten 
er toe te krijgen ook een aantal andere plaatsen op Java, waar de 
grote interneringskampen lagen, te bezetten om de mersen vrij te 
krijgen. Dat heeft heel wat moeite gekost en daarbij is van de kant 
van Mountbatfen de voorwaarde gesteld, dat de heer van Mook 
geen bezwaar zou maken tegen overleg met republikeinen. Dat heeft 
de heer van Mook toen in zijn geheel aan Den Haag geseind. 

De  Engelsen hebben tenslotte twee divisies ingezet en een paar 
duizend man verloren, maar zij verlangden, dat de Nederlanders 
moeite zouden doen het politieke geschil door overleg op te losren. 
Daarmede was de heer van Mook het eens. Het leek hem niet moge- 
lijk deze zaak op te lossen langs de weg van stilzitten of door er op 
los te slaan, of erger nog: er op los te laten slaan door ern ander. 
Dat is dus het begin geweest van het politiek overleg, dat vóór die 
tijd nog niet had plaats gehad en nog niet plaats had kunnen vinden. 

De Engelsen hebben op 15, 18, 20 en 26 October Buitenzorg, Ban- 
doeng, Semarang en Soerabaja bezet. Zij hebben toen nog getracht 
door te gaan naar Djokja: zij hebben nog getracht kampen in het 
binnenland blijvend te bezetten, maar zij moesten teruggaan met de 
daar geïnterneerde mensen; zij dreigden bij Soerabaja vast te lopen 
en hebben Soerabaja pas einde November na lange strijd kunnen 
veroveren. 

In die eerste bezettingsperiode heeft dus ook het eerste contact met 
Soekarno plaats gevonden. Het initiatief tot een bespreking ging 
trouwens uit van de republiek. De heer van Mook heeft gemecnd 
zich toen niet aan de instructies van den Haag te kunnen houden; 
anders was hij vastgelopen met de Engelsen en was de bevrijding van 
onze mensen vertraagd. Hij heeft toen gezegd: men kan mij komen 
spreken; ik zie er geen nut in. dat Soekarno daarbij is, maar als hij 
komen wil, zal ik hem niet de toegang weigeren. Zodoende heeft dit 
gesprek op 23 October 1945 plaats gevonden, hetwelk overigens 
niet meer was dan een oriëntering van beide kanten. Er is toen niet 
onderhandeld. 
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,,Er was geen sprake van onderhandelen en evenmin van 
een uitnodiging mijnerzijds om met hem te spreken. De wei- 
gering om hem te zien zou in die tijd ieder contact onmogelijk 
hebben gemaakt. Dat een verminkt telegram bij mij de indruk 
wekte, dat de bezwaren van Den Haag niet meer zo absoluut 
waren, zij hier slechts aangetekend.", 

merkte dr. van Mook op, dat hij het desbetreffende telegram 
op die dag zelf of daags tevoren had ontvangen. Er waren in de 
tekst een aantal zinnen weggevallen. De heer van Mook had de 
indruk, dat in dat telegram stond: als het niet anders kan, moet 
liet maar. 

Op genoemde bladzijde zegt de heer van Mook in zijn boek over 
deze aangelegenheid verder het volgende: 

,,Deze ontmoeting met Soekarno, die wel zeer in strijd scheen 
met de instructies uit Den Haag om niet met hem te onder- 
handelen, verwekte grote beroering in Nederland. Zo scherp 
was de reactie. dat de Regering het nodig achtte om zonder 
verder overleg deze stap via de pers te desavoueren. Later is 
deze opwinding gezakt en begon men de reële onmogelijkheid 
in te zien om, zoals de heer Thio Thiarn Tiong dat later zeide, 
wel met de procuratiehouder, maar niet met de patroon te willen 
spreken." 

Tenslotte wil de commissie hier nog laten volgen het door dr. van 
Mook gestelde op bladzijde 106 van zijn boek: 

,,Op 6 November werd met instemming van de Nederlandse 
Regering een verklaring l) gepubliceerd betreffende de doel- 
stellingen van de Nederlandse politiek, waarvan de hoofdpunten 
in Bijlage IV zijn vermeld. Deze verklaring leed echter nog 
ernstig aan de gebreken van vaagheid in het kardinale punt 
van de vorming van een Indonesische staat, en langademigheid 
betreffende allerlei bijzondere maatregelen, waarvan men toen 
nog een aantrekkende werking op het Indonesisch nationalisme 
verwachtte. 

Op 17 November had tenslotte de eerste, min of meer formele 
bespreking tussen de Indische Regering en het Kabinet-Sjahrir 
plaats onder voorzitterschap van generaal Christison en in het 
bijzijn van de heer Deliing. Ik ontmoette toen de krachtige en 
aantrekkelijke persoonlijkheid van Soetan Sjahvir voor het eerst 
in mijn leven. De bespreking leverde voorlopig niets op, daar de 
republikeinen nog in geen enkel opzicht gereed waren met de 
formulering van hun standpunt en hun verlangens. Achteraf is 
duidelijk, dat dit ook niet kon. Het Kabinet-Sjahrir was nauwe- 
lijks gevormd en de grote beroering in het binnenland nog in 
volle heftigheid aan de gang. Bovendien was in die tijd de ge- 
leidelijke verplaatsing van het republikeinse centrum naar Djokja 
begonnen, waardoor die ongelukkige dubbelpoligheid van de 
republiek ontstond, die in Batavia, met de werkelijkheid voor 
ogen en in dagelijks contact met hetgeen Nederland deed, een 
veel redelijker standpunt kon innemen en ook innam dan in de 
geïsoleerde droomwereld van Djokja mogelijk zou blijken." 

Generaal Kruls heeft over het verzoek van de heer van Mook in 
Septeinber/October 1945 om 75 000 man naar Indië te zenden ver- 
klaard, dat deze vraag niet aan hem gericht is geweest, want hij is pas 
op 1 November als chef van de generale staf opgetreden. Hij heeft van 
een dergelijke vraag ook nooit iets gehoord. Naar de overtuiging van 
de heer Kruls is het tempo, waarin na November 1945 onderdelen 
naar Indië gestuurd zijn, zodanig, dat hij zich nauwelijks zou kunnen 
voorstellen, dat dit overtroffen zou hebben kunnen worden. Het ap- 
paraat, dat voor opleiding, verzorging, administratie en nog vele 
dingen meer moest zorgen, was nauwelijks bestaand en voor zover 
het bestond, liep het nog niet onberispelijk. Men kon dat ook niet 
verwachten; dat zou naar zijn gevoel bovenmenselijk zijn geweest. 
De heer Kruls heeft eerder zo nu en dan wel eens het hart vastge- 
houden over het te snelle tempo van uitzending van de onderdelen, 
die eigenlijk onvoldoende voorbereid waren voor hun taak. 

Oud-Minister de Booy herinnerde zich niet, dat de heer van Mook 
in het najaar van 1945 om 75 000 man gevraagd heeft en dat het ant- 
woord daarop is geweest, na overleg met de generale staf, dat die zeker 
niet in korte tijd gezonden konden worden, maar dat er een aanzien- 
lijke periode overheen zou gaan. Hij was er van overtuigd, dat de 
oorzaak er van was, dat Nederland zelfstandig nog niets kon doen, 
want men was, zowel wat de verscheping als wat de uitrusting betreft, 
gebonden. 

Aangaande het verzoek van de heer van Mook om 75 000 man 
troepen naar Indonesië te sturen verklaarde oud-Minister Meynen dat 
het kaderprobleem zo zwaar woog, dat, welke wensen de heer van 
Mook ook geuit had, het eenvoudig onmogelijk was hieraan te vol- 
doen, gezien de plannen, die er  waren en die in uitvoering waren; 
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het was eenvoudig onmogelijk om deze plannen nog te bespoedigen. 
Men heeft nu eenmaal voor het herscholen c.q. trainen van een jong 
officier minstens een periode van drie à vier maanden nodig; dat is 
toch zeker geen lange periode. En voor het herscholen van een 
officier in een geheel nieuwe opzet van een divisie. met geheel nieuwe 
wapenen - men denke aan artillerie. aan het gehele radiogebied, aan 
allerlei dingen, die er in 1940 nog niet waren - heeft men toch ook 
zeker drie a vier maanden nodig. Het tijdschema, dat tot 20 Decem- 
ber liep, kon eenvoudig niet versneld worden; ook niet omdat de 
Engelsen, die met dit tijdschema gerekend hadden, geen andere 
plaatsen in hun training~centra ter beschikking hadden. 

In de eerste periode leek het er op, dat men op de ex-krijgsge- 
vangenen, die in Indonesië waren, zou kunnen rekenen. Men hoopte, 
dat daarbij de 27 000 man gezagsbataljons zouden komen en dat 
later ook de Nederlandse expeditionnaire macht zou volgen. 

Vlak na 15 Augustus is tegen de mensen van de expeditionnaire 
machg qezegd: ..Gij gaat niet meer naar Indonesië, gij gaat nu naar 
Duitslànd". In October en November werden de berichten alar- 
merender, waarop opnieuw besloten is de expeditionnaire macht 
toch met grote spoed op te leiden en naar Indonesië te zenden. Dit 
was dus de 7-December-divisie. Dr. van Mook was in het begin vrij- 
wel tevreden met wat er beloofd was, maar naarmate de strijd vor- 
derde, werd hij steeds ongeruster en vergrootte hij zijn aanvraag om 
militaire hulp. 

De heer Meynerz gelooft, dat dit gebrek aan direct- militaire steun 
de heer van Mook in de positie gedrongen heeft om met de tegen- 
partij te gaan onderhandelen. Hij herinnert zich bijv. dnt de Minister- 
raad de heer van Mook verzocht om niet met generaal Chrirtison 
te gaan praten. Christisolz had zich naar de mening van de Minister- 
raad zo tegen het Nederlands belang gekeerd, dat dezl: gezegd heeft: 
Het is veel beter deze dingen in Londen te behandelen. De heer van 
Mook heeft het toch gedaan, maar achteraf gezien heeft de heer 
Meynen zich heel goed kunnen indenken, dat hij in bepaalde om- 
standigheden gedwongen is geweest om een onderhandelingspositie 
te gaan aannemen, niet alleen tegenover Christisorz, niet alleen tegen- 
over Engeland, maar ook tegenover bepaalde figuren, die toch wel 
positief ingesteld waren in Nederlandsch-Indië t.o.v. het Nederlandse 
beleid. 

Naar aanleiding van de rede van generaal Ghristisoiz van 29 Sep- 
tember 1945, waarin deze o.m. zeide, dat de Engrlsen als gasten 
van de Indonesiërs kwamen, met het doel de Japanners te ont- 
napenen, heeft de heer van Kleffens uit naam van de Nederlandse 
Regering in de meest ongezouten taal bij de Engelse Regering ge- 
protesteerd. Hij heeft aan de Engelse Minister van Buitenlandse 
Zaken, de heer Bevin, gezegd: ,.You have let us down". Hierop is 
geen antwoord gekomen. Wanneer de heer Bevin het gevoel had 
gehad, dat hetgeen de heer van Kleffens zei, niet waar was, zou 
deze zeer zeker niet nagelaten hebben om de heer van Kleffens daar 
aanstonds op te attraperen. Maar dat heeft deze niet gedaan. 

De heer varz Kleffenr was van mening, dat het standpunt van de 
Regering om niet met ir. Soekarno in contact te treden, juist was. 
De heer varz Kleffens geloofde, dat het juist is geweest, dat men 
eerst heeft gezegd: wij gaan niet met de heer Soekarzo in zee. Toen 
hij later inderdaad één van de sleutelfiguren bleek te zijn en Neder- 
land nog altijd niet kon opbrengen, en ook in latere jaren niet heeft 
kunnen opbrengen, wat nodig was om guerillastrijdkrachten neer te 
slaan, moest dit standpunt anders worden. Men kon zich echter 
niet dadelijk aan iemand als de heer Soekavno binden. 

Wel kon men althans een contact leggen, als men de toestand 
militair niet meester wordt. Het standpunt van de Regering was: 
eerst moet het uit zijn met het verzet, dan kunnen wij gaan praten, 
maar niet vóór die tijd. 

De heer van Kleffens geloofde, ook achteraf beschouwd, dat het 
standpunt van de Regering juist is geweest. 

Naar aanleiding van de opmerking, dat de Engelsen een nogal 
welwillende houding hebben aangenomen tegenover de Indonesiërs, 
die het wettige Nederlandse gezag niet wilden erkenrien, en dat zij 
zich op het standpunt stelden, dat onderhandeld moest worden, ver- 
klaarde de heer van Roijen, dat men van Nederlcindse kant het 
gevoel had, dat de Engelsen de weg van de minste weerstand 
volgden. Zij wensten hun troepen zo gauw mogelijk naar huis te 
laten gaan. Voor een goed deel waren daar Indiase troepen met 
Britse officieren. Men meende aan Nederlandse zijde voorts, dat 
Mountbatten het vice-koni!lgschap van India ambieerde en dat hij 
daarom de Indonesiërs niet nodeloos tegen zich in het harnas wilde 
jagen. 

Er  waren dus voor de Engelse houding andere dan militaire 
factoren, welke op zich zelf overigens al voldoende zouden zijn ge- 
weest om die houding te verklaren. 



100016 (van Roijen) 

100020 (van Roijen) 

88048 (Logemann) 

88050 (Logemann) 

Op de vraag of de heer van Roijen op de hoogte was, welke 
motieven de Regering er toe hebben geleid om niet met de heer 
Soekarno in contact te treden, antwoordde hij, dat er op dit punt 
naar zijn herinnering altijd een zeker verschil van mening is ge- 
weest tussen de Regering en de heer van Mook, omdat deze laatste 
meende, dat men wel met ir. Soekat.1~0 moest spreken, terwijl men 
in Den Haag van mening was, dat deze man collaborateur was 
geweest en dat daarom niet met hem gepraat diende te worden. 

De Regering was van mening, dat er wel gesproken kon worden 
met de gematigde en redelijke elementen in Indonesië, maar niet 
met de fanatici, die bereid waren geweest de Japanners in huis 
te laten. 

Op de vraag, of het Kabinet-Scherínerhorn-Drees voldoende heeft 
gedaan om militairen naar Indië te sturen, en of de Regering 
voldornde heeft gedaan om van de geallieerden scheepsruimte voor 
de overtocht te verkrijgen, antwoordde de heer Logemann, dat de 
Regering alles heeft gedaan. Hij merkte evenwel op, dat deze aan- 
gelegenheid voor de directe verantwoordelijkheid was van zijn col- 
lega's van Oorlog en van Marine, zodat hij, wanneer hij hierover 
een verklaring aflegt, zich min of meer op hun terrein begeeft. 

Wat zijn verantwoordelijkheid betreft, kon de heer Logemann 
slechts herhalen wat hij reeds vroeger in de Kamer heeft gezegd, n.l. 
dat hij er voortdurend op heeft aangedrongen, dat met de meeste 
spoed alle beschikbare middelen naar Indonesië zouden worden ge- 
dirigeerd. Ook heeft hij toen gezegd, dat, voor zover hij het als niet- 
deskundige kon beoordelen, zijn collega's inderdaad alles hebben 
gedaan wat zij konden. Door te zeggen, wat zij hebbcn gedaan, 
begeeft hij zich op een terrein, waarvan hij slechts getuige is ge- 
weest en waarvan hij de technische merites volstrekt niet beoordelen 
kan. Men moet begrijpen, dat het Kabinet-Schermerlzorn-Drees op- 
trad met een erfenis van de voorafgaande Regering, die een geheel 
andere situatie voor ogen had dan die, welke zich van midden 
Augustus 1945 af ontwikkelde. Die situatie had het Kabinet op dat 
ogenblik ook niet voor ogen en kon het niet voor open hebben, 
want de algemene verwachting was, dat de oorlog met Japan nog 
zeer lang zou duren en dat de Japanners met militair geweld uit 
Indonesië zouden moeten worden geslagen. Het beleid van het Lon- 
dense Kabinet is er op gericht geweest aan die oorlogvoering tegen 
Japan deel te nemen met een nog te bouwen vlooteskader - het is 
de heer Logemann onbekend, hoe men zich gedacht heeft aan de 
schepen te komen - en verder met een expeditionnaire macht, die 
uiteindelijk drie divisies zou omvatten, ieder van ongeveer vijftien- 
duizend man. In de derde plaats stelde men zich voor, dat men een 
twintig duizend man z.g. gezagstroepen zou opleiden, lichte infan- 
teriebataljons noemen de Engelsen deze, dus zonder zware bewape- 
ning en oorlogstraining, om daar, waar het leger gepasseerd was, 
te zorgen voor de gezagshandhaving. Dit was een programma, zoals 
het Kabinet-Schernzerhovn-Drees het vond, en op dat moment - de 
heer Logeniann kende de situatie op dat ogenblik ook niet; hij kwam 
niet uit Londen, maar uit Apeldoorn en daar was men niet bepaald 
op de hoogte - had het Kabinet geen enkele reden in dit schema 
wijzigingen te brengen. Men moet bedenken, dat van al deze plannen 
er eigenlijk nog niets noemenswaard had kunnen worden gereali- 
seerd. Van de expeditionnaire macnt was wat kader en voornaine'lijk 
officierskader ter opleiding in Enge!and; mannen ontbraken echter, 
die moesten uit bevrijd Nederland komen. Voor de twintigduizend 
man troepen voor de gezagsbataljons gold hetzelfde. Alleen in het 
Zuiden had men kunnen recruteren, maar daar had men niet alleen 
voor deze mensen ta zorgen, doch men had zich ook verplicht een 
aandeel in troepen aan S.H.A.E.F. ts leveren. In de eerste! maanden 
van het optreden van het Kabinet-Schertnerhorn kwamen er vier 
bataljons beschikbaar. 

Zo was de situatie, toen midden Augustus Japan zeer verrassend 
capituleerde. Het Kabinet heeft onmiddellijk beseft, dat de situatie 
totaal anders werd, dat men de bakens had te verzetten en dat men 
eenvoudig bijeen te brengen had wat mogelijk was, geheel of half 
geoefend, om dat zo spoedig mogelijk naar Indonesië te dirigeren. 

Ten aanzien van de vloot was de situatie aldus, dat onder het 
vorige Kabinet de vloot in kleine eenheden verspreid over de gehele 
wereld meedeed met de geallieerden en de heer Logenzantz gelooft, dat 
Minister de Rooy als eerste heeft gezorgd voor concentratie. In zo snel 
mogelijk tempo heeft hij de Nederlandse oorlogsschepen losgemaakt 
uit het geallieerde verband waarin zij voeren en in de Archipel gecon- 
centreerd. Voor zover de heer Logemann bekend, zijn er over het 
optreden van de vloot ook nooit aanmerkingen van belang gemaakt. 
Datgene, wat er van de vloot was en wat de Regering kon krijgen, 
is zo snel mogelijk naar Indonesië gedirigeerd. Het Departement van 
Oorlog stond er natuurlijk anders voor. In de eerste plaats had het 
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te recruteren, dan te kleden, te wapenen, te oefenen en vervolgens te 
verzenden. 

Tijdens het vorige Kabinet had men met het oog op de oorlogs- 
inspanning, die men zich toen voorstelde, 0i11 scheepsruimte ge- 
vraagd, in het bijzonder voor het vervoer van de twintig duizend 
man. Volgens de toenmalige plannen zoudi.11 dezen niet in Neder- 
land worden opgeleid, maar in Australië. De Combined Chiefs of 
Staff hebben dit plan heel lang aangehouden en per siot van reke- 
ning afgewimpeld. Dit is een zaak geweest, die ook het Kabinet- 
Schertnerhorr~-Drees in de eerste maanden zeer heeft beklemd, maar 
eigenlijk zijn gewicht heeft verlorzn op het moment, dat het heie 
probleem wegviel. Er zouden geen mensen in Australië worden op- 
geleid. 

Bij de verscheping van de mensen, die de Repcring in de loop van 
1945 gereed heeft kunnen krijgen, heeft zij geen ernstige moeilijk- 
heden ondervonden, behalve in het aliereerste begin. De heer Loge- 
nzann meent, dat de eerste troepen in de tweede helft van Augustus 
zouden worden verscheept. maar dat is tenslotte begin October ge- 
worden. Van die tijd af heeft de zaak echter behoorlijk geloprn. 
Zonder verdere toezeggingen van de Combined Chiefs of Staff 
heeft de Regering altijd de schepen gekregen, die zij nodig had. 

De moeilijkheid was de opleiding. Er warm geen wapenen of 
kleding en men moest deze krijgen van de Engelsen of de Canadezen. 
Er waren te weinig kazernes en te weinig oefenruimte en ook te 
weinig kader om de mensen te leren met de nieuwe wapens oin te 
gaan. Als de heer Logemann het goed heeft, is daarvoor het kader 
van de expeditionnaire macht uit Engeland teruggehaald, terwijl 
aanvankelijk ook een aantal troepen in Engeland is opgeleid en gei- 
traind. Daarna gingen de troepen, zeer matig opgeleid, naar Indonesië. 
Eerst waren het vier bataljons. De Minister van Oorlog heeft later 
nadere schattingen kunnen doen en tenslotte is het zo geworden, dat 
de Regering zeven en twintig bataljons zou uitzenden, die ook inder- 
daad zijn gegaan tot en met de eerste rnaancien van 1946. kater in 
1936 is de eerste militiedivisie gegaan; de zeven en twintig bataljons 
zijn de z.g. oorlogsvrijwilligers geweest. 

In de Ministerraad heeft men het er heel vaak over gehad, of deze 
zaak kon worden versneld. In de schema's zijn inderdaad versnel- 
lingen aangebracht, ten koste van de oefening weliswaar, maar de 
Engelsen vroegen vooral troepen voor ,,garrison duties". Zij begrepen 
wel, dat de Nederlanders geen getrainde troepen konden zenden. 
Men heeft inderdaad allerlei mogeiijkheden en schema's onderzocht, 
o.m. de vraag, die ook in de Kamer is gesteld, waarom men geen 
oude lichtingen van vdór t940 heeft opgeroepen. D e  Regering heeft 
zich echter laten overtuigen, dat dit geen zoden aan de dijk zou zet- 
ten en dat het technisch niet beter zou lopen dan de weg, die men 
ingeslagen had. 

De rol van de Minister van Overzeese Gebiedsdelen in die Kabi- 
netszittingen is geweest het mede-oordelen over deze kwesties, voor 
zover men daarover oordelen kon en verder het uitoefenen van een 
doorlopende pressie, maar die bestond vrijwel uit het intrappen van 
een open deur, want de heer Loget?~!nnn heeft nooit te klagen gehad, 
dat de collega's niet bereid waren het uiterste te doen. 

In een tweede verhoor heeft de heer Logeïnann verklaard, dat 
hij einde Augustus 1945 naar Australië is geweest teneinde per- 
soonlijk contact op te nemen met de Luitenant-Gouverneur-me- 
raal. De enige kwestie, welke toen hangende was, w-as die van de 
verhouding tussen de heren van Mook en Helfvich. 

De heer Loge:nann wist toen helemaal nog niet goed hoe de 
toestand op Java was. Wat de politiek van het Kabinet-Schernler- 
horn-Drees betreft, deze was gebaseerd op de verklaring van H.M. 
de Koningin van 6 December 1942. Dit heeft de heer Logemann 
verklaard in zijn rede van 17 Juli 1945. 

In Australië leefde de Indische Regering in afwachting van de 
komende bevrijding. Zij stond klaar met een apparaat, weliswaar 
slecht bezet, maar volledig geoutilleerd. Dit kon zo in werking 
worden gesteld. Verder moest zij afwachten en testen wat de kracht 
van de revolutionnaire beweging zou zijn. 

Ongeveer half Septcmber kwamen in Australië de eerste berichten 
van de heer van der Plas. Het waren teleurstellende berichten. De 
Indische Regering kon weinig anders doen dan aandringen op een 
spoedige en voldoende bezetting. Dit hebben de Engelsen, naar de 
heer Logeïnnran aannam, niet kunnen opbrengen. 

Een bepaald plan was er toen niet. Wel is gezocht naar een poli- 
tieke basis, welke in de vorm van een proclarnatie bekend zou wor- 
den gemaakt. De Indische Regering moest zo spoedig mogelijk over 
een dergelijke proclamatie, die perspectief bood, beschikken. Wat 
de heer Logernanìz en de Indische Regering in die dagen niet wisten, 
was, dat de grote Indonesische organisaties zich van de Japanse 
wapenen hadden meester geiliaakt. Ook wisten zij niet of, en zo 
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ja, welke spanningen er in de republikeinse beweging waren. Daar 
waren toen helaas te hoopvolle berichten over. Men keek van Neder- 
landse zijde in een volkomen duistere kamer. 

Ontbinding van de door de Japanners opgerichte Indonesische 
organisaties heeft niet plaats gevonden, omdat de Indische Regering 
er geen greep op heeft gekregen. Plet standpunt van de Nederlandse 
Regering was: Wij erkennen de republiek niet en evenmin haar 
organisaties. 

Van de zijde van de Nederlandse Regering is er met klem op 
aangedrongen, vooral na de ongelukkige uitlatingen van generaal 
Chvistison, dat ook de Engelsen er toe zouden overgaan de repu- 
bliek met alles wat er aan vast zat niet te erkennen. Zij hebben dat 
in deze vorm gedaan, dat van die kant gesteld werd: Wij erkennen 
als wettige Regering de Nederlandse Regering. 

Met betrekking tot de verklaring van de heer van der Plas, dat 
de Regering niet alleen geen enkele uitspraak op politiek gebied 
wenste te doen, maar zelfs ook niet wenste te horen wat er zo al 
leefde onder de bewoners van Indonesië, nadat op de conferentie 
te Singapore op 27 en 28 September aan de heer van der Plas het 
Engeise standpunt was gebleken, deelde de heer Logernann mede 
zich hierover geen feiten te kunnen herinneren. De heer Logernann 
zelf was toen in Australië, althans in het Verre Oosten, en het beleid 
werd door de Oorlogsraad uit het Kabinet gevoerd. In de eerste 
dagen van October is de heer Logetnanr~ weer in Nederland terug- 
gekeerd. Hij meende het daaraan te moeten wijten, dat hij zich dit 
niet meer te binnen kon brengen. 

Er was in die dagen in regeringskringen wel een zekere angst 
voor lieden als de heer varz der Plas, die nogal als progressief bekend 
hadden gestaan. Tegen de heren van Mook en vciiz der Plas hadden 
de andere Ministers inderdaad wel een zeker voorbehoud. Uit- 
drukkelijk werd steeds door de Regering vastgesteld, dat toezeg- 
gingen alleen van haar mochten komen en van niemand anders. 
Daarom mocht ook de heer van der Plas zich nergens aan binden. 

De Regering had de bedoeling loyaal uitvoering ie geven aan de 
i-ede van H.M. de Koningin van 1942. Dat impliceerde dus - hier- 
aan heeft de Regering nog jarenlang vastgehouden - een ronde- 
tafelconferentie, waarop, als de wensen gehoord zouden zijn, tot 
concrete vormgeving van de constitutionele veranderingen zou wor- 
den overgegaan. 

Daarnaast moest de Regering nog een proclamatie, die wat con- 
creets gaf, uitvaardigen. Deze heeft nogal wat moeilijkheden met 
zich gebracht, zodat zij vrij laat in zee is gegaan. l) 

Op 17 November 1945 hebben besprekingen plaats gevonden tus- 
sen Engelsen, Nederlanders en Indoriesiërs. De Regering was te- 
voren op de hoogte van het feit, dat deze conferentie zou worden 
gehouden. De Engelsen hadden beloofd, dat zij wanneer men van 
Nederlandse zijde redelijke plannen op tafel zou leggen en de In- 
donesiërs daarop niet in zouden willen gaan, bereid waren bepaalde 
straffe maatregelen te nemen. 

Op deze conferentie waren de heren Christisnn en Dening de 
hoofdpersonen. Laatstgenoemde was voor de politieke zaken door 
de Britse Regering naar Indië gestuurd. In zoverre was dit een be- 
langrijke conferentie, omdat de Engelsen toen voor het eerst een 
positief standpunt hebben ingenomen bij monde vaii Dening. Dit was 
de Nederlandse Regering tijdens besprekingen in October te Londen 
beloofd. Generaal Christisorz had zich bij zijn minder gelukkige 
entrée op Java aan alie kanten vastgelegd. Hij heeft op die confe- 
rentie, zo meende de heer Logen~aniz, niet bijzoi~der veel gezegd. 
De heer Derzirig heeft de Indonesiers in vrije krasse bewoordingen 
er toe trachten te brengen het hoofd in de schoot te leggen; van een 
republiek kon niets komen. 

De conferentie heeft dit overigens niet opgeleverd. Toch is zij 
wel belangrijk geweest, omdat de Engelsen na die conferentie in 
Batavia een groter gebied hebben afgebakend, waarin de Neder- 
landers vaste voet hadden. Door het eerdere optreden van de heren 
Cilristison en La~lso t~  hadden de Indonesiërs liet idee, dat de Engel- 
sen òf tussen de partijen in stonden Òf aan hun kant. De bedoeling 
van de conferentie was, dat de Nederlanders van de Engelsen 
duidelijk bescheid kregen op de vraag, aan welke zijde zij stonden. 
De Engelsen zijn naar aanleiding daarvan tot een zekere actie over- 
gegaan, hoe bescheiden die dan ook was, omdat de Indonesiërs de 
Nederlandsch-Indische Regering niet als de enige wettige Regering 
wensten te erkennen. 

Op de vraag of het dus niet de bedoeling was om tijdens die 
bijeenkomst een werkelijk contact tot stand te brengen tussen Neder- 
landers en Indonesiërs, antwoordde de heer Logeinann, dat wanneer 
de Indonesiërs dat toen zó hadden begrepen, dit contact later mo- 
gelijk wel uitgebreid zou zijn. 



Na afloop van zijn verhoor heeft de heer Loget~iarzn nog een 
schrijven gezonden aan de voorzitter van de comn~issie, waarvan de 
op dit hoofdstuk betrekking hebbende passages als volgt luiden: 

,,Bij zijn optreden achtte het Kabinet zich in zijn politiek ten 
aanzien van de overzeese gebiedsdelen gebonden aan de Ko- 
ninklijke rede van 6 December 1942. De daarin vervatte be- 
loften van autonomie en een gelijkwaardige plaats in het 
Koninkrijk reikten reeds zeer ver en het Kabinet (en zeker de 
Minister van Overzeese Gebiedsdelen) was bereid een ruime 
verwerkelijking daarvan te bevorderen. Maar die verwerkelij- 
king was uitdrukkelijk gebonden aan overleg tussen de Rijks- 
delen aan de ronde tafel en dit verbood dus de Regering tot 
nadere concretisering over te gaan. Het streven was om zo 
spoedig mogelijk aan de ontworpen I'ijksconferentie bekend- 
heid in Indonesië te geven, maar dit was bij gemis van commu- 
nicatiemiddelen onmogelijk tot vrij lrlng na de bezetting van 
Batavia. De radiotoespraken, die ik in die periode heb gehou- 
den, drongen niet tot Indonesië door. 

De uitroeping van de Republiek en het vrije spel, dat haar 
gedurende zes weken gelaten werd, veranderde de situatie radi- 
caal. De publicatie van hervormingsplannen moest nu een 
plaats innemen in het beleid, dat ten opzichte van de opstandige 
beweging moest worden bepaald. Welke kracht deze had, in 
hoeverre zij door Indonesiërs als een Japanse manoeuvre werd 
gezien en verworpen, of de massa der bevolking en of de ge- 
matigden het herstel van het Nederlands gezag zouden toe- 
juichen, of de republiek door onderlinge onenigheid zou ineen- 
storten, waren even zovele olizekerheden. De heer van der Plas 
was van 15 September af te Batavia om dit te peilen en de heer 
van Mook volgde zo spoedig mogelijk op 2 October. Ik meen 
- achteraf gezien -, dat onze waarnemers en hun informan- 
ten de mogelijkheid, dat de republikeinse beweging ineen zou 
kunnen storten, hebben overschat, maar hoe dit zij, de Indische 
Regering en de Nederlandse waren het er over eens, dat wel er 
naar gestreefd moest worden de nationale beweging aan d i  
conferentietafel te krijgen, maar dat niet onderhandeld moest 
worden met de Regering van de Republiek, dat geen beloften 
moesten worden gedaan en dat ook de hervormingsplannen niet 
konden worden gelanceerd voordat ons gezag (op zijn minst in 
een beperkt gebied) zich ais zodanig kon doen gelden, dus als 
gezag kon spreken, en de gelegenheid was geschapen voor de 
gematigde groepen om zich vrij te uiten. 

Aangezien een voldoende eigen machtsapparaat nog in geen 
maanden kon worden opgebo~iwd, was het dus enerzijds nodig 
de Engelsen te bewegen ondubbelzinnig en met voldoende troe- 
pen ons te ondersteunen, ander~:~ds om een hervormingspoli- 
tiek te formuleren, die vertrouS,ien zou wekken en die toch 
bleef binnen de grenzen, die de Nederlandse Regering moest in 
acht nemen. 

Men zal, hoop ik, begrijpen, dat men in de gegeven omstan- 
digheden geen grootscheeps en tegelijk concreet program van 
de Regering kon verwachten. Ten aanzien van de Engelsen 
- waarvan weldra bleek, dat zij niet veel macht ter beschik- 
king hadden en dat zij zich in Nederlandsch-Indië voor hen in 
een wespennest voelden - viel niets anders te doen en is aan- 
houdend en met kracht niets anders gedaan dan eerst aan- 
dringen op spoedige bezetting, daarna op voldoende bezetting 
en op gebruik van hun macht om het wettig gezag te steunen 
en tenslotte - in een periode, vallende na 20 November - 
om hun troepen lang genoeg te doen blijven tot wij hun taak 
konden overnemen. Ten aanzien van de Indonesische nationale 
beweging waren concrete beleidslijnen eerst te trekken nadat en 
naarmate inzicht zou zijn verworven in de werkelijke stand van 
zaken. Een inzicht, dat door de troebele toestand en de be- 
perkte contactmogelijkheden met de Indonesische samenleving, 
de emoties en het wishfull thinking van waarnemers van alle 
soort, nauwelijks meer dan een werkhypothese kon zijn. 

Ik neem aan, dat het rapport van de heer van der Plas over 
de periode van 15 September tot 2 Qctober aan uw commissie 
bekend is. Ik teken dus slechts aan, dat zijn plan om de toe- 
stand op slag in handen te krijgen is afgestuit op tegenstand 
van de Supreme Commander (27 September). Een oordeel 
achteraf over zijn kans van slagen moet, als zuiver speculatief, 
achterwege blijven. 

Toen hem gebleken was, welk standpunt de Engelsen in- 
namen, heeft hij de Luitenant-Gouverneur-Generaal machtiging 
gevraagd om contact op te nemen met de nationalistische 
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leiders, Soekarno niet uitgesloten. De heer Van Mook  heeft de 
Nederlandse Regering geraadpleegd, die op 29 September elk 
contact met Soekarno verbood. Dit alles speelde zich af, terwijl 
ik op de terugreis naar Nederland was. Ik ontving eerst in 
Londen daaromtrent bericht en heb onmiddellijk samen mei 
H.M.'s ambassadeur stappen bij de Britse Regering onderno- 
men alvorens op 30 September in de Ministerraad verslag uit 
te brengen. Onze betogen hebben er ten slotte toe geleid, dat 
onze positie te Batavia voldoende werd versterkt om het moge- 
lijk te maken met een verklaring over onze voornemens voor 
de dag te komen. 

Reeds op 5 September had de heer van Mook  machtiging 
gevraagd zijn zetel naar Batavia te verplaatsen. hetgeen hem al 
vóór 15 September was toegestaan. Zijn komst op 2 October 
hield dus geen verband met het door de heer van der Plns ge- 
volgde belsid. Uiteraard ging de leiding thans over op de 
Luitenant-Gouverneur-Generaal en kon de heer van der Plns 
terugtreden in zijn functie van wd. directeur van binnenlands 
bestuur. Ik vermoed, dat op deze gebeurtenissen uw vragen 
sloegen omtrent een ter zijde schuiven van de heer viin tiei 
Plas, maar ik zie geen enkele reden om de gang van zaken 
aldus te kenschetsen. 

Voor mijn uiteenzetting van het Regeringsbeleid is intussen 
van belang, dat de heer van der P1a.s rapporteerde, dat juist in 
gematigde indotlesische kringen naar een duidelijke verklaring 
van de toekomstige Nederlandse politiek werd uitgezien. Hij 
deelde mede, dat men tevreden zou kunnen zijn met dominiort 
status, met waarborgen voor een gelijke bejegening van de 
Islam met andere godsdiensten, erkenning van de naam Hndo- 
nesië, van het Indonesisch als officiële taal en van een eigeti 
vlag. Hier was materiaal voor concretisering van de hervor- 
mingsplannen binnen de grenzen, die de Nederlandse Regering 
had in acht te nemen. 

Gedurende ondergetekendes reis naar Brisbane (die mijn af- 
wezigheid meebracht van 4 September tot 30 Septemjer, wrar- 
van echter slechts van i 0  tot 24 verblijf in Brisbane) heeft het 
Kabinet een proclamatie voorbereid, die bestemd was bij de 
landing der geallieerden te worden verspreid. Het is bekend, 
dat dit niet is gebeurd. De situatie, waarin de Indische Regering 
zich in de eerste weken te Batavia bevond, haar gemis van 
publicatiemiddelen en de heersende wanorde maakten het poli- 
tiek inopportuun om met een proclamatie voor de dag te ko- 
men. Van Engelse zijde werd zulk een publicatie dringend 
nodig geacht om de toestand te verlichten, maar de heer van 
Mook  heeft met volle instemming van de Regering het stand- 
punt ingenomen, dat de Indische Regering dan eerst in de 
positie moest worden geplaatst, dat zij als gezag kon spreken. 

Intussen werd de gelegenheid benut om aan de hervormings- 
plannen concrete vorm te geven. De voorstellen ter zake van 
de heer van Mook  sloten nauw aan bij de suggesties van de 
heer vcin der Plas. Op 11 October legde ik de hoofdpunten van 
de verklaring, waartoe de Luitenant-Gouverneur-Generaal zou 
worden gemachtigd, aan de Ministerraad voor in een nota, 
waarin ik de consequenties, zoals ik die zag. uiteenzette. Op 
17 en 18 October had ik de gelegenheid de tijdelijke Tweede 
Kamer over de door de Regering beraamde politiek in te lich- 
ten (Handelingen blz. 85, 86, 114 en 155). Op 6 November 
scheen de toestand in Indonesië rijp voor publicatie van de 
proclamatie. Vgl. Bijlage 71. Ik moge hiervoor verwijzen naar 
paragraaf 45 van mijn nota van 1 November 1948. Het was de 
hoop der toenmalige Regering, dat op deze grondslag men zich 
met de Indonesiërs aan de ronde tafel zou kunnen zetten. 

Dat intussen onverpoosd werd voortgegaan met de veïster- 
king van onze machtsmiddelen, is bij het militair beleid wel vol- 
doende ter sprake gekomen. 

N.B. Dat de Regering in deze periode vasthield aan het niet 
erkennen van de Republiek, onderstelde ik in het bovenstaande, 
evenzeer bij u bekend als de tekst van de proclamatie van 6 
November 1945". 

Betreffende het beleid van zijn kabinet ten opzichte van Neder- 
landsch-Indië in de eerste maanden na de bevrijding deelde oud- 
Minister-President Scherrnerhorn mede, dat het een afgrijselijk ge- 
worstel is geweest om er in het militaire vlak nog iets van terecht te 
brengen, dat ergens op leek. 

In de vergadering van de Ministerraad van 15 Augustus 1945 werd 
van militaire zijde een opsomming gegeven van hetgeen eventueel 
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mogelijk zou zijn. hlen dient te bedenken, dat reeds op 17 Augustus 
1945 de Republiek Indonesia was uitgeroepen, terwijl de Regering be- 
gin September rnissciiien vijf bataljons zou kunnen sturen, als er 
scheegsruimte zou zijn. Dat waren 5 bataljons van 600 man. In Oc- 
tober zouden dan weer 5 bataljons van 800 man volgen, dan in 
November 7 van 1000 man, in Januari nog eens 5 van 800 man en in 
Februari nog eens 5 van 1000 man. Een expeditioiinaire macht zou 
pas in Juni 1946 göan. 

Ongeveer twee weken later, in de vergadering van de Raad 
voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk, bleken de 
eerste 5 bataljons te zijn ingekrompen tot vier, de volgende vijf tot 
twee, de daarop volgende zeven ook tot vier en werd over de rest niet 
gesproken. Dit waren geen mededelingen, die uit de politieke hoek 
kwamen; het waren technische mededelingen, die van militaire zijde 
werden gedaan. 

In de vergadering van 12 November 1944 is tenslotte het vrijwel 
definitief uitgevoerde plan in enigszins andere woorden ter tafel 
gebracht. Generaal Kruls heeft daarover, als chef generale staf, een 
uiteenzetting gegeven. Dit was naar aanleiding van het feit, dat dr. 
van Mook op dat moment dringend verzocht om 75 000 man, daarbij 
motiverend, waarvoor hij deze nodig achtte, zulks in overeenstem- 
ming met de legercommandant, tozn generaal van Oycn. 

Aan de vraag van dr. van Mook om 75 000 man kon echter niet 
worden voldaan. Op die vergadering werden verschillende medede- 
lingen gedaan door Minister Meyizen en generaal Kruls. hlen heeft 
er nog aan gedacht troepzn op te roepen van de lichting '381'39, die 
dus reeds geoefend waren. Van Engelse zijde is hiertegen gewaar- 
schuwd, omdat men hiermede hoogstens één à anderhalve maand in 
het tempo van uitzending zou winnen. Bovendien zei Minister 
Meyncn toen, dat er toch pas tegen 1 Mei 1946 kazernering voor 
deze mznsen beschikbaar zou zijn. 

Het einde van de rekensom was toen, dat er October 1946 30000 
man aanwezig zouden zijn. Dat is wel veel, maar achteraf bleek het 
toch te weinig. Dit was dus het probleem, waar de Regering op 
12 November 1945 min of meer onthutst voor kwam te staan. 

De mariniersbrigade was toen 3700 man, Later meer. De mari- 
niersbrigade en de ex-krijgsgevangenen waren bij deze 30 000 man in- 
begreprn. Het ging natuurlijk ook niet alleen maar over het aantal, 
maar ook over de uitrusting. hlen inoet nooit vergeten, dat de Rege- 
ring alles, van de eerste broekknoop tot de laatste kogel, van de 
Engelsen moest krijgen. 

Over het verlenen van scheepsruimte hadden de geallieerden 
met het vorige Nederlandse Kabinet een overeenkomst gesloten, 
dat zij tot zes maanden na de capituiatie van Japan de beschikking 
zouden behouden over de Nederlandse scheepsruimte. Die hebben 
zij dan ook voor een belangrijk deel gebruikt voor demobilisatie van 
Amerikaanse soidateil. Het Kabinet-Schermerhorn-Drees heeft gepro- 
beerd Nederlandse of andere schepen los te krijgen uit de pooi, met 
die kracht, waarover de Nederlandse diplomatieke dienst beschikt, plus 
een vrij scherpe discussie daarover met de Engelsen. Het laatste heeft, 
als de heer Scherinerllorn het zich goed herinnerde, een enkel schip 
opgeleverd, maar niet voldoende om het beieid volstrekt te veran- 
deren. Het lag ook niet alleen maar aan de scheepsruimte. Dat was 
wel een bedenkelijk punt, maar het lag vooral aan de algemene gang 
van zaken. 

De heer Schermerhorn heeft voor het Indonesische probleem maar 
twee oplossingen gezien, zo vervolgde hij, nl. ten eerste: de weg van 
het herstel van het Nederlandse gezag op de punt van de bajonet en 
ten tweede: in de wetenschap, dat die weg om velerlei redenen onbe- 
gaanbaar zou zijn, de poging tot het scheppen van ern relatie tussen 
Indonesië en Nederland, die misschien vergelijkbaar zou zijn met het- 
geen ten tijde van zijn verhoor bereikt was, minus de gevolgen van 
de onvriendelijkheden, die er na 1946 zijn bijgekomen. 

De heer Schernzerhorn stelde voorop, dat de Regering is begonnen 
na te gaan in hoeverre de eerste weg begaanbaar was en hij moest 
vaststellen, dat zij dit inderdaad met zorg heeft gedaan. De heer 
Schernzerhorn heeft dit ook staande gehouden tegenover Indonesische 
vrienden. Hij heeft hun eerder wel eens ronduit gezegd, dat de Re- 
gering, zeker tot December 1945, de zwaarte van wat er aan de hand 
was onvoldoende kende en juist daarom de militaire weg nog niet 
onbegaanbaar achtte en er inderdaad alles op heeft gezet deze rnili- 
taire weg te gaan. Het was een combinatie van drie elementen, die 
in feite deze weg onbegaanbaar hebben gemaakt. Dat was in de 
eerste plaats het Civil Affairs Agreement met de geallieerden, dat 
de Nederlandse autoriteit in die gebieden met betrekking tot de 
gezagsuitoefening tot nul reduceerde. Dit warzil overeenkornstzn, 
waarvan, naar de heer Scherrnerhorn zich meent te herinneren, de 
Amerikaanse is gesloten en getekend vóór de bevrijding en d? Engelse 
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voorbereid vóór en getekend na de bevrijding. Principied lag ook 
dat in Mei 1945 echter helemaal vast. 

Dit is punt één geweest; het gevolg was, dat de Nederlanders 
tot 30. November 1946 op. Java en Sumatra practisch geen gezag kon- 
den uitoefenen, zeker geen militair gezag. 

De tweede omstandigheid was het feit, dat de Regering tot Febru- 
ari 1946 niet over de koopvaardijvioot b'eschikte. 

De derde omstandigheid was, dat Nederland een volstrekt uitge- 
kleed en geplunderd land was. 

De heer Schermerhorn meende te weten, dat in de winter van 19441 
1945 de Nederlandse vrijwilligers in halve uniformen en op klom- 
pen aan de Maas stonden en dat de Prins er aan te pas is ge- 
komen, en in het hoofdkwartier van S.H.A.E.F. bij wijze van spre- 
ken met de vuist op tafel heeft geslagen, om voor deze mensen de 
dingen los te krijgen, die voor hen nodig waren. Wanneer men dan 
nog denkt aan het feit, dat de oorlog in het Westen een half jaar 
langer heeft geduurd dan men had verwacht, dan kan men on- 
geveer nagaan, hoe het met de uitrustingsmogelijkheid voor een Ne- 
derlands leger op het ogenblik van de bevrijding stond. De heer 
Schern~erhorn voegde hier nog aar, toe, dat de Regering in Juni 1945 
ook ongevear wist hoeveel wapens er in Nederland in verkeerde han- 
den waren, zodat zij zich in die tijd niet helemaal ongelukkig achtte, 
dat zij een niet onaanzienlijke troepenmacht in Nederland zelf achter 
de hand had. Dit wordt ook wel eens vergeten. Eerst later is met het 
oog hierop het korps marechaussee vrij zwaar bewapend. 

Wanneer men deze drie factoren bekijkt, dan is het de heer 
Scherinerhorn altijd een raadsel, hoe er in ons land nog altijd men- 
sen zijn, die een gezicht trekken, alsof alles best anders had gekund 
en of het een soort kwaadsappigheid is geweest van dr. van Mook 
en een stel Stuw-lieden, dat Nederland niet meer militaire macht 
naar Indonesië heeft gestuurd. Het ii dr. van Mook geweest, die in 
November vroeg om 75 000 man en het is niet dr. va!n Mook, die 
de overeenkomsten heeft gesloten met de geallieerden, welke de Re- 
gering beletten daarna inderdaad de militaire weg te bewandelen, 
maar het is de hooggeachte an~btsvoorganger van de heer S~h~ermer- 
horn, de heer Gerbrandy. De heer Schermerhorn nam hem dit 
echter volstrekt niet kwalijk, want, indien hij op zijn stoel had ge- 
zeten, had hij als vertegenwoordiger van een land, dat de bevrijding 
van de geallieerden had te verwachten, precies hetzelfde gedaan. Wat 
de heer Schermerhorn wel bedenkelijk vond, was, dat de heer Ger- 
brandy later wat al te vaak een gezicht heeft getrokken alsof deze 
feiten voor de gang van de historie in de verhouding tussen Neder- 
land en Nederlandsch-Indië geen gevolgen zoudzn hebben gehad. Het 
tegendeel is immers waar; zij hebben uiterst bittere gevolgen gehad. 

In zijn eigen partij heeft de heer Schermerhorn meer dan eens 
tegenover diegenen, die het militaire geweld in Indonesië niet aan- 
vaardden, gezegd, dat de Regering niet uitsluitend voor het herstel 
van het Nederlandse gezag heeft gestreefd naar het uitzenden van 
de troepen, maar vooral ook ter bescherming van mensenlevens. 

Wie zich enigermate realiseert, welke gruwelen er na 15 Augustus 
1945 in de eerste bersiap-periode zijn gebeurd, moet begrijpen, dat 
de heer Schermerhorn van zijn standpunt uit, ook in het aangezicht 
van wat er daarna is gebeurd, nog altijd volledig verantwoord acht 
wat de Regering toen militair heeft geprobeerd. 

De miiitaire maatregelen, genomen door het Kabinet-Gerbrandy 
en door het Kabinet-Schermerhorn-Drees liggen niet helemaal in el- 
kaars verlengde; dat kon ook niet. De doelstelling was immers een 
volstrekt andere. De heer Schennerhorn is voorzitter geweest van de 
Indonesische commissie uit de illegale pers. Er is in de winter 
1944-1945 een verklaring opgesteld betreffende de werving van 
vrijwilligers en deze commissie kon toen nog alle hoofden, van 
,,Trouwn tot ,,de Waarheid", in één zak krijgen. Het heeft wel wat 
moeite gekost een zodanige verklaring te formuleren, maar het is 
toch gelukt. Het ging daarbij echter alleen om de bevrijding van 
Indonesië van de Japanners. Van dat standpunt uit ageerde de Rege- 
ring-Gerbrandy in 1945, toen zij de illegaliteit aanspoorde een propa- 
ganda op touw te zetten voor het scheppen van een leger, dat naar 
Indonesië zou gaan met de doelstelling de Japanners er uit te drijven. 

De Regering heeft daarvoor in het allereerste begin de z.g. Expe- 
ditionnaire Macht opgezet. Dat was het begin van een leger, dat tegen 
Japan zou worden ingezet en dat via Engeland, waar het zou worden 
opgeleid, zou worden uitgezonden. Dit alles is georganiseerd in de 
grootste spoed in de allereerste weken tussen de bevriiding van 
Nederiand- en de capitulatie van Japan. In deze materie-raken de 
activiteiten van de twee Kabinetten elkaar. 

Toen echter de capitulatie van Japan kwam, ontstond er een dis- 
continuiteit. De doelstelling was nu een andere. De mensen, die zich 
als vrijwilliger hadden verbonden, kon men niet meer precies het- 
zelfde doel voor ogen stellen. Men kon niet meer zeggen: tot de 
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bevrijding van Nederlandsch-Indië van de Japanners en dan is het 
uit en gaat gij naar huis. Men wist toen niet wat er ging gebeuren. 

Bij de capitulatie van Japan was de marine nogal verspreid over 
de wereld. De heer Scherrnerhorn had nog een stuk van Minister 
de Booy, waarin deze een uiteenzetting geeft van de wijze, waarop hij 
de vlooternheden distribueerde over de verschillende delen van de 
Archipel en hoe hij deze, oneerbiedig gezegd, bezig was bij elkaar te 
harken. 

Op de vraag, of de Nederlandse Regering in 1945 niet de marine 
had kunnen inschakelen voor het vervoer van troepen, antwoordde 
de heer Scherrnerhorn, dat het hem een fabeltje leek, dat de marine- 
schepen een middel van transport voor een leger zouden kunnen zijn. 

Op de vraag, of het aan beleidsfouten van dr. van Mook moet 
worden toegeschreven, dat eerst zes weken na de capitulatie de En- 
gelsen met een veel te geringe macht in de Indische Archipel aan- 
kwamen en dat mede daardoor de terreur in de Republiek Indo- 
necia met grote snelheid om zich heeft gegrepen, deelde de heer Scher- 
inerhorn mede zich te herinneren, dat de Regering heeft aangedron- 
gen op bezetting van veel meer plaatsen op Java, dan de Engelsen 
aanvankelijk van plan waren. Oorspronkelijk was men van plan al- 
leen te bezetten Batavia, Soerabaja en Medan en kleine stukken rond 
deze steden, maar niet Semarang, Palembang en Padang. De Rege- 
ring hecft toen direst gevraagd meer te bezetten. Er is door de En- 
gelsen een plan opgemaakt, dat later bij de eerste militaire actie 
practisch is uitgevoerd. Dat was het bekende plan A tot bezetting 
van een deel van West-Java. De Nederlandse Regering heeft er bij 
de Engelsen reeds veel eerder op aangedrongen, dat zij dit zouden 
doen, maar zij hebben het eenvoudig van de hand gewezen. Minister 
Logemann hoeft in een zeer heftige discussia met de  Engelse opper- 
bevelhebber, sir Alan Brooke, naar voren gebracht, dat hetgeen de 
Engelsen deden, het niet-nakomen was van datgene, waarvan de 
Nederlanders te goeder trouw veronderstelden dat het hun was be- 
loofd. 

Het was voor de heer Schermerhorn de grote vraag of dr. van Mook 
op dat moment reeds wist, hoe weinig de geallieerden van plan 
waren en of hij het niet als een vanzelfsprekende zaak beschouwde, 
dat zij met meer zouden komen. De heer Scherrnerhorn herinnerde 
zich nog heel goed, dat ook de Regering aanvankelijk in die veron- 
derstelling heeft verkeerd. 

Dat dr. van Mook het plan had zich neer te leggen bij het be- 
perkte plan van de Engelsen, leek de heer Scher~nerkorn buitenge- 
woon weinig aannemelijk, bovenal gezien het feit, dat deze zelfde 
luitenant-gouverneur-generaal enige weken later aan de Nederlandse 
Regering om 75 000 man vroeg. De heer Schennerhorn voegde er nog 
bij, dat een conclusie uit de negatieve beschouwing van 12 Novem- 
ber in de Raad A.O.K. is geweest, dat de Regering dan in de nood- 
zaak verkeerde de Engelsen te vragen minstens één divisie op Java 
te laten, hetgeen ook is gebeurd. Dit feit is dus óók niet in overern- 
stemming met de suggestie, dat dr. van Mook met weinig soldaten 
wel tevreden was of dacht, dat bet zo wel zou gaan. 

Het is natuurlijk mogelijk, dat in die eerste tijd verschillrnde men- 
sen zich hebben verkeken op de ernst van de toestand. 

De heer Scherrnerhorn heeft echter telegrammen gelezen van dr. 
van Mook van September 1945, waarin deze met sterke nadruk wijst 
op de snel acht-ruitgaande toestand en aandringt op maatregelen. 
Hei leek de heer Schernlerhorn uitermate onwaarschijnlijk, dat het 
aan dr. van Mook is toe te schrijven, dat Mountbatten dit beleid 
heeft gevoerd, want dan zou de Engelse Regering hebben goed ge- 
vonden, dat dr. van Mook invloed zou hebben uitgeoefend op het 
beleid van die Regering. 

Waar was het, dat de heer Schernzcrhorn altijd de indruk gekregen 
heeft, dat het Engelse beleid in die periode - Augustus, September 
1945 - bij wijze van spreken van de ene dag op de andere is om- 
gegaan; dat er een zekere duidelijkheid in is gekomen, die niet afkom- 
stig is van dr. van Mook,  dat staat voor de heer Schermerhorn als een 
paal boven water. Het is b.v. volstrekt uitgesloten te achten, en daar 
komt het immers op neer, dat dr. van Mook de Engelsen zou hebben 
gesuggereerd de houding aan te nemen van erkenning van het de facto 
gezag van de Republiek Indonesia. Op dat ogenblik was er nog niet 
de minste sprake van een poging de Nederlanders met de Indone- 
sische heren tot samenwerking te brengen. In dat stadium was men 
toen nog volstrekt niet. 

Tenslotte laat de commissie hier volgen een schrijven van Minister- 
President dr. Drees betreff ende gegevens, door de commissie gevraagd, 
over de sterkte van de Nederlandse en Indonesische strijdkrachten 
einde 1945. Dit schrijven, gedateerd 7 Maart 1956, luidt: 

,,Ten vervolge op mijn brief van 27 februari 1956, No. 44599, 
moge ik U berichten dat de Minster van Oorlog mij de volgende 



gegevens heeft verstrekt betreffende de sterkte van de Neder- 
landse troepen in Nederlandsch-Indië in 1945. 

Mijn ambtgenoot van Oorlog tekent daarbij aan dat deze ge- 
gevens als globaal zijn te beschouwzn. 

Op 31 december 1945 waren in Nederlandsch-Indië aanwezig 
15 000 man van het K.N.I.L.. Van de Koninklijke Marine bedroeg 
de totale sterkte einde 1945 5000 man, verdeeld over 11 schepen 
en havendetachementen. Hierin zijn begrepen 900 man mariniers, 
op 30 december 1945 in Priok ontscheept. 

Voor wat betreft de Republikeinse strijdkrachten, staan geen 
gegevens ter beschikking.". 

5 7. Conclusies 
Behoudens Merauke en omgeving is geheel Nederlandsch-Indië in 

1942 door de Japanners bezet. De geallieerde opmars, welke er begin 
1944 toe had geleid, dat op de Noordkust van Australisch Nieuw- 
Guinea drie plaatsen waren bevrijd, bracht in April 1944 de bevrijding 
van Hollandia met zich. Hollandia. dat vóór de oorlog e-n kleine 
bestuurspost was gewest, werd door de Arnerikan~n ingi2richt tot e-n 
zeer grote militaire basis, van waaruit de veldtocht verder kon gaan. 
Ook zijn van Hollandia uit Biak en Westelijk Nieuw-Guinea en ver- 
volgens Manokwari bevrijd. 

Aan de bevrijding van Hollandia hebben Nederlandse militaire 
patrouilles en parties van de Nefis een, zij het bescheiden, aandeel 
gehad. Ook waren Nederlanders georganiseerd in de ,,Netherlands 
Indies Civil Affairs" (N.I.C.A.). Een groot Nica-detachement heeft 
na de landing in Hollandia de zorg voor de bevolking op zich 
genomen. 

Telkens wanneer nieuwe landingen plaats vonden, werd ook een 
Nica-detachement aan land gezet. Aanvankelijk was de regeling zo, 
dat de Nica-detachementen twee dagen na de gevechtseenheden zou- 
den landen. Reeds heel spoedig bleek echter de noodzakelijkheid 
de Nica-detachementen tegelijkertijd met de gevechtseenheden aan 
land te zenden om de vraagstukken, de bevolking rakende, onmiddel- 
lijk te kunnen aanvatten. Dit bracht uiteraard grotere risico's voor de 
Nica-mensen met zich en bij verschillende landingen is dan ook 
personeel van de Nica omgekomen. 

De commissie beeft de indruk, dat deze Nica-organisatie goed vol- 
daan heeft. Bij de detachementen waren mensen ingedeeld van be- 
stuur, van politie, mensen die kennis hadden van bevoorradingsvraag- 
stukken, financiële zaken enz. Door hun activiteiten op velerlei terrein 
kon de bevolking direct de nodige hulp geboden worden en kon ezn 
goed bestuur worden hersteld. 

Bij de landing te Hollandia was de h e r  Giehei, e x  beroepsofficier, 
hoofd van de Nica en tevens verbindingsofficier bij het Amerikaanse 
hoofdkwartier. Reeds zeer spoedig werd het echter duidciijk, dat het 
beter was een bestuursambtenaar aan het hoofd van een Nica- 
detachement te plaatsen, daar de activiteiten van de Nica voorna- 
melijk op bestuurlijk gebied lagen. Nadien is dit ook steeds gebeurd. 

Het plan van de heer ban Eechoud, om op Nieuw-Guinea een 
politiekorps van 15 000 man op te richten, dat gerecruteerd zou 
worden, behalve uit Papoea's, uit die Indonesiërs, die door de Japan- 
ners als slavenarbeiders naar Nieuw-Guinea waren gevoerd, was 
naar het oordeel van de commissie te groots. Het heeft haar dan ook 
niet verbaasd, dat het voor het grootste deel geen goedkeuring ver- 
wierf. Wel heeft de heer van Eechoud toestemming gekregen een 
politieschool op te richten, waar een honderdtal politiemensen een 
opleiding heeft genoten. Dit was, gezien het gebrek aan ervaren 
mensen, een waardevolle bijdrage voor het vestigen van het bestuur 
in de te bevrijden gebieden. 

De grote Amerikaanse basis te Hollandia is later door de Neder- 
landsch-Indische Regering overgenomen. Ook zijn grote voorraden 
goederen, welke daar waren opgeslagen, van de Amerikanen gekocht, 
nadat dezen uit Nieuw-Guinea waren weggetrokken. 

De Amerikanen hebben bij hun bevrijding de \7roegere Neder- 
landsch-Indische wetten weer van toepassing verklaard en het gehele 
bestuur en de rechtspraak in handen gesteld van de Nica-autoriteiten. 

In Mei en Juni 1945 hebben Australische strijdkrachten Tarakan 
en Balikpapan op Borneo bevrijd. Ook een aantal Nederlandse 
compagnieën heeft aan deze expedities medegedaan. Na grote 
bombardementen is op beide plaatsen geland. Beide plaatsen zijn na 
hevige gevechten en ernstige verwoestingen bevrijd. Vervolgens trok- 
ken de strijdkrachten het binnenland in, in Noordelijke zowel als 
in Zuidelijke richting; voortdurend hebben gevechten en scbermutse- 
lingen plaats gevonden tot aan de capitulatie van Japan op 15 Augus- 
tus 1945. Toen was Oost-Borneo grotendeels gewapenderhand her- 
overd. 



De Australische strijdkrachten kregen toen de opdracht de Japan- 
cers te ontwapenen en te interneren. De Nederlanders kregen de taak 
het bestuur over het gehele gebied te herstellen. 

Op Borneo zijn grote aantallen krijgsgevangenen van het K.N.I.L. 
bcvrijcl en al spoedig werden uit deze ex-krijgsgevangenen compag- 
nieën geformeerd. Telkens wanneer een onderdeel gereed was, werd 
het van wapens voorzien, welke gekocht waren van de Australiërs. 
Was een onderdeel geformeerd en uitgerust, dan ging het scheep en 
werd het naar een stad of nederzetting vervoerd, vergezeld van een 
Nica-detachement. Op deze wijze is op Rorneo en later in de Grote 
Oost overal het Nederlandse gezag hersteld. De laatste plaatsen 
werden bezet in Maart 1946. 

Ook Cclcbes, de andere eilanden in de Grote Oost, alsmede de 
Soenda-eilanden, behoudens Bali, zijn door de Australische strijd- 
krachten van Japanners gezuiverd, terwijl de Nica-detacheminten en 
de Nederlandse compagnieën het Nederlandse bestuur en dus het 
Nederlandse gezag daar hebben hersteld. 

Een bijdrage daartoe hebben ook geleverd de commandant en de 
bemanning van Hr. Ms. ,,Abraham Crijnssen", welk schip op vele 
plaatsen de eerste Nederlandse militaire eenheid na de bevrijding 
is geweest. 

Ofschoon de Australische opperbevelhebber, generaal Blnmey, in 
zijn tot de bevolking gerichte proclamatie noch Nederland noemde als 
geallieerd land, dat de capitulatie van Japan mede in ontvangst had 
genomeq, noch sprak van een herstel van de Nederlandsch-Indische 
wetten en ook de Nederlandse bestuursambtenaren niet vermeldde, 
is toch in het gehele gebied. waar de Australiërs zijn opgetreden, in 
feitc het Nederlands gezag door hen erkend. De commissie acht het 
dan ook niet noodzakelijk verder op deze haars inziens onjuiste 
proclamatie in te gaan. 

Zoals uit het vorige hoofdstuk reeds is gebleken, was de inlich- 
tingendienst op Ceylon er in geslaagd vóór de capitulatie van Japan 
enige groepen op Sumatra in te brengel en in stand te houden. 
Nadat daartoe bevel was gegeven zijn deze groepen op 1 September 
1945 ,,bovengrondss gekomen. Zij werden geplaatst onder leiding 
van luitenant ter zee Brondgeest. De opdracht was de groepen om te 
vormen tot Rapwi-onderdelen, d.w.z. onderdelen, welke belast wer- 
den met de zorg voor de krijgsgevangenen en de geïnterneerden. Zij 
moesten derhalve de internerings- en krijgsgevangenenkampen bezoe- 
ken en vaststellen, welke de noden waren in ieder kamp, welke de 
medische behoeften enz. De gegevens van de groepen werden naar 
Colombo geseind en van daaruit werd gezorgd, dat op zeer korte ter- 
mijn voedsel. en vooral ook medicijnen, te bestemder plaatse werden 
gebracht. Dit geschiedde door middel van ,,droppingsw uit vlieg- 
tuigen. 

Uitdrukkelijk was aan de groepen verboden zich - behoudens 
voor bovengenoemde taak - met de Japanse militairen te bemoeien, 
terwijl ook de Japanners verantwoordelijk bleven voor de hand- 
having van orde en rust tot aan de komst van de Engelse troepen. 
Het relatief geringe aantal mensen, waaruit de groepen bestonden, 
liet ook niet toe, dat zij andere taken op zich namen. 

Hoewel de commissie begrip heeft voor het feit, dat het voor de 
Nederlanders op Sumatra, die tot deze groepen behoorden, moeilijk 
was zich aan hun opdracht te houden, moet zij toch een woord van 
afkeuring uitspreken nu de heer Brondgeest en de zijnen dit niet 
gedaan hebben. Nadat de Japanners - ten getale van ongeveer 
40 000 man - zich geconcentreerd hadden in de buurt van Pema- 
tang Siantar heeft de heer Brondgeest immers zijn ondercommandant 
met vier man daarheen gezonden met de opdracht een inventaris op  
te maken van de Japanse wapens. Dit ging tegen de orders in. Het 
tragische gevolg is geweest, dat de vier militairen - de ondercom- 
mandant was afwezig - zijn aangevallen en vermoord. 

Voorts heeft de heer Brondgeest een politiemacht georganiseerd 
om daarmee te Medan en omgeving zelf de macht in handen te 
nemen. Hiertoe recruteerde hij enige honderden Ambonezen, Me- 
nadonezen en Europeanen. Voor de oprichting van dit politiekorps 
vroeg en kreeg de heer Brondgeest de goedkeuring van de B.S.O., 
admiraal Helfrich. Voor de bewapening ervan ontving hij echter 
slechts 180 revolvers. 

Tegen de instructies in deed hij de Japanners als bewaking voor 
de kampen door deze politiemensen aflossen. Ook liet hij de politie 
belangrijke punten in Medan bezetten. 

Nadat op 13 October 1945 een Brits bataljun - later gevolgd door 
andere, tot de sterkte van een brigade was bereikt - te Medan was 
geland, werd door de bevelvoerende brigade-generaal dit politie- 
korps ontwapend en de bewaking van de kampen opnieuw toe- 



vertrouwd aan de Japanners. Het Nederlandse prestige leed door dit 
alles gevoelig, terwijl de betrokkenen verbitterd werden. 

Hoewel het optreden van de Britten zeker niet gelukkig genoemd 
kan worden, meent de comn~issie, dat toch ook aan Nederlandse 
zijde deze zaak niet goed is aangepakt. De heer Brondgeest en, in 
hogere instantie, admiraal Helfrich hadden toestemming voor de op- 
richting van het politiekorps aan de geallieerde bevelhebber dienen 
te verzoeken. Krachtens de overeenkomst, gesloten tussen de Neder- 
landse en de Britse Regering, was de geallieerde opperbevelhebber de 
enigc autoriteit, die in dit stadium de facto volledige bevoegdheid 
had om alle noodzakelijke maatregelen te treffen. Een beroep op hem 
had dan ook gedaan moeten worden, te eerder daar zeker de B.S.O. 
wist, dat in elk geval gedurende de eerste tijd geen Nederlandse 
troepen te verwachten waren. Op geheel Sumatra waren ongeveer 
70 000 Japanse militairen en het was duidelijk, dat, nog afgezien 
van de mogelijkheid voor interne woelingen, de risico's om de orde in 
een gebied met een vijandelijk, gecapituleerd maar niet verslagen 
leger te handhaven zonder een flinke troepenmacht veel te groot 
waren. Het was niet verantwoord dit toch te willen doen mct slechts 
een vijftigtal goed getrai~de militairen en met enige honderden slecht 
uitgeruste en nauwelijks geoefende politiemannen. Te minder daar de 
Japanse legerleiding op Sumatra zeer goed wist. dat de heer Buond- 
geest en zijn mensen tegen de hun gegeven instructie handelden. 

De commissie kan niet diepgaand treden in een beoordeling van 
het Britse optreden. De bevelvoerende Engelse officieren op Sumatra 
hebben - zo wil zij slechts opmerken - haars inziens door hun 
formeel optreden met de Nederlandse belangen niet zodanig rekening 
gehouden als van vertegenwoordigers van een geallieerd land ver- 
wacht had mogen worden. Zij spreekt deze critiek uit, terwijl zij zich 
niettemin bewust is, dat het onder bevel van deze officieren staande 
militairen geweest zijn, die de Japanners feitelijk krijgsgevangen 
hebben gemaakt en de Nederlandse geïnterneerden aldaar de vrijheid 
hebben gebracht. 

De militaire operaties op Java, welke hebben plaats gevonden tot 
20 November 1945, het tijdstip, waartoe het onderzoek van de com- 
missie zich uitstrekt, hebben zich vooral geconcentreerd op Soerabaja 
en Ralavia. Om deze reden, maar ook omdat aan de bevrijding van 
Semarang, Buitenzorg en Bandoeng, de enige plaatsen welke in het 
hier bedoelde tijdvak bovendien - gedeeltelijk - zijn bevrijd, nau- 
welijks door Nederlanders met een leidende taak is deelgenomen, 
heeft de commissie zich in haar verslag tot Soerabaja en Batavia 
moeten beperken. 

Begin September 1945 heeft kapitein ter zee Huijer zich op order 
van admiraal Helfrich naar Batavia begeven waar hij zich bij de 
commanderende Engelse officier, toentertijd admiraal Patterson, 
heeft gemeld. Op diens order is de heer Huijer naar Soerabaja 
gegaan teneinde de haven, de havenapparatuur en alle marine-instal- 
laties te Tandjong Perak te inspecteren. Dit heeft de heer Huijer 
gedaan van 23 tot 27 September 1945. Te Soerabaja heeft hij de 
Japanse commanderende officieren met zijn order van de Engelse 
bevelhebber in kennis gesteld en dezen hebben hem daarop bij zijn 
inspectie van de haven-installaties de nodige faciliteiten verleend. 

Teruggekeerd te Batavia, waar hij het, niet ongunstig lijkende, 
resultaat van zijn inspectie aan de heer Patterson mededeelde, kreeg 
hij van deze een nieuwe opdracht, nl. om met een kleine groep naar 
Soerabaja terug te keren, teneinde de herbezetting van deze stad 
door de Engelsen voor te bereiden. Met een groep van vijf mensen, 
te weten de luitenant-kolonel der mariniers Roelofsen. de heer H~rl- 
seve als tolk, resident Maassen en twee militaire artsen vertrok de 
heer Hzcijer op 29 September 1945 weer per vliegtuig naar Soerabaja. 

Op 1 October begon aldaar een Indonesische opstand tegen de 
- gecapituleerd hebbende maar door de geallieerde opperbevel- 
hebber met de handhaving van orde en rust belaste - Japanners. 
De Japanse wachten rond de kampen der geïnterneerden gaven zich 
zonder een schot te lossen over. Ook grote groepen Japanse leger- en 
marine-eenheden gaven zich over, waarbij hun wapens in handen van 
Indonesiërs terecht kwamen. Op 3 October was de gehele stad in 
Indonesische handen. behoudens de gebouwen van het Japanse 
marine- en legerhoofdkwartier en het marinevliegkamp. 

De heer Huijer heeft daarop contact opgenomen met de Indo- 
nesische leiders, die hcm toezegden, dat hij de beschikking zou 
houden over de Japanse krijgsgevangenen, over de beide hoofd- 
kwartieren, het marinevliegkamp en het vliegveld, wanneer de gealli- 
eerden onmiddellijk de overgave zouden aanvaarden van de Japanse 
generaal en de Japanse admiraal. Dit voorstel heeft de heer Huijer 
aanvaard en de Japanners heb5en tegenover hem gecapituleerd. 

De commissie is van oordeel, dat, de uitermate moeilijke omstan- 



digheden in aanmerking genomen, de heer Huijer niettemin de 
capitulatie van de Japanners te Soerabaja niet had mogen aanvaar- 
den. Hij had hiertoe geen toestemming van de geallieerde opper- 
bevelhebber, maar bovendien kon hij de capitulatie niet daadwerke- 
lijk aanvaarden zonder machtsmiddelen, terwijl voorts ieder civiel 
gezag ter handhaving van orde en rust kwam te ontbreken. Immers 
ook de Indonesische leiders hadden onvoldoende gezag over de ver- 
schillende strijdgroepen en benden, welke Soerabaja hebben geplun- 
derd en vele mensen hebben vermoord. De heer Huijer had er zich 
naar het oordeel van de commissie toe moeten beperken de Japanse 
militaire autoriteiten er op te wijzen, dat zij verantwoordelijk waren 
voor orde en rust in de stad tot aan de komst van de Britse troepen. 

De heer Huijer heeft ook niet de beschikking over de Japanse 
krijgsgevangenen. noch ook over de Japanse hoofdkwartieren. het 
vliegkamp en het vliegveld gehouden. Na nog een poging gedaan te 
hebben admiraal Putterson te Batavia per treir, te bereiken, werd hij 
zelf met zijn groep gevangen gezet. Ook het R.A.P.W.1.-personeel 
werd geïnterneerd. Van 10 October tot 26 October 1945 heerste er 
anarchie te Soerabaja. Op die dag landde een Britse brigade. Op 
28 October begonnen de Indonesiërs de strijd tegen deze Engelse 
brigade. 

Hadden de Engelsen op 29 October, door bemiddeling van de 
Engelse generaal Hawthorn en ir. Soekarno geen wapenstilstand aan- 
geboden gekregen, dan was de brigade geheel verloren gegaan. De 
wapenstilstand duurde slechts één dag, maar gaf de brigade de ge- 
legenheid zich te concentreren in het havengebied; ook vele burgers 
konden daar in veiligheid gebracht worden. 

Op 9 November landde de 5de Indiase divisie te Soerabaja. Eerst 
einde November was de gehele stad in geallieerde handen. 

De heer Huijer - zijn groep was reeds eerder vertrokken - is 
begin November teruggekeerd naar Batavia. Bij de herovering van 
Soerabaja hebben Nederlanders verder geen rol gespeeld. 

Enkele malen is nog getracht van Batavia uit het marinevliegkamp 
te Soerabaja te bereiken, doch deze pogingen zijn door verzet van 
Indonesische zijde mislukt. 

Over de Nederlandse rol in het gebeurde te Soerabaja heeft de 
commissie reeds haar oordeel uitgesproken. Zij wil echter hierbij 
nog wel opmerken, dat naar haar oordeel deze rol in het geheel der 
gebeurtenissen niet van grote betekenis is geweest. De hoofdoorzaken 
van de rampspoedige gebeurtenissen te Soerabaja zijn gelegen in het 
feit, dat de Engelsen niet in staat bleken te gereder tijd met een be- 
hoorlijke troepenmacht Soerabaja te bevrijden en dat de Japanse 
militaire autoriteiten niet alleen de orders van de geallieerde opper- 
bevelhebber niet hebben uitgevoerd, maar het hebben aangestuurd 
op het doen ontstaan van anarchie. Indien zij immers de orde hadden 
willen handhaven hadden zij dit gekund, ook al moge waar geweest 
zijn, dat zij per geweer niet meer dan 5 kogels ter beschikking hadden 
mogen stellen. 

De militaire toestand te Batavia is, ofschoon ook daar vele roof- 
en moordpartijen hebben plaats gevonden, niet zo slecht geworden 
als die te Soerabaja geweest is. Half September 1945 kwam te 
Batavia als eerste geallieerde militaire eenheid H.M.S. ,.CumberlandU 
onder bevel van admiraal Patterson. Aan boord van dit schip waren 
ook enkele Nederlanders, onder wie de heer van der Plas en generaal- 
majoor van Strciten, het hoofd van de Nica voor Java. Reeds dadelijk 
bleek hun, dat het van het grootste belang moest worden geacht, dat 
zo spoedig mogelijk geallieerde troepen naar Batavia zouden worden 
gestuurd. De bevolking in de stad wilde niets meer weten van een 
Japans bestuur, ook al zou dat dan gevoerd worden op gezag en 
krachtens richtlijnen van de geallieerde opperbevelhebber. Door 
actie van Nederlandse kant is bereikt, dat de Engelsen hun komst 
hebben vervroegd en dat op 29 September generaal Chvistison te 
Batavia is geland, zij het maar met één bataljon. De Engelsen namen 
het gezag van de Japanners over. 

In de eerste week van October werden voorts 7 Nederlandse 
compagnieën naar Batavia gebracht, welke werden samengevoegd 
tot twee bataljons; onder leiding van generaal Schilling werden deze 
belast met de bezetting van een gedeelte van de stad. Deze bataljons 
werden in hoofdzaak gelegerd in het Tjililitan-gebied. Binnen dit ge- 
bied lag het gelijknamige vliegveld, dat door deze bataljons eveneens 
werd beveiligd. 

Ondanks deze drie bataljons en de komst van geleidelijk aan de 
gehele 23ste Indiase divisie bleef de toestand in en om Batavia précair, 
omdat de openbare nutsbedrijven, de waterbronnen en kracht- 
centrales niet geheel onder geallieerde contrôle waren. In de stad 
zelf was de onveiligheid groot. Van 12 tot 25 October zijn de 
Nederlandse en Engelse troepen heftig door republikeinse strijd- 
groepen aangevallen. 



Deze strijdgroepen, door de Japanners getraind en bewapend, zijn 
door hen, tegen de order van de geallieerde opperbevelhebber in, 
niet ontwapend en ontbonden, maar zij stelden zich achter de repu- 
blikeinse beweging in welker naam zij ook gewapenderhand optraden. 
Verschillende ernstige incidenten hebben zich ook na 25 October 
voorgedaan, doch dank zij de Nederlandse en Engelse militairen zijn 
de Indonesische strijdgroepen er niet in geslaagd te Batavia een 
zelfde toestand te creëren als te Soerabaja. 

Ofschoon van Nederlandse zijde in Indië telkenmale getracht is 
toestemming van de geallieerde opperbevelhebber te krijgen om een- 
heden van ex-krijgsgevangenen van het K.N.I.L. naar Batavia over 
te brengen, is dit door deze opperbevelhebber niet toegestaan, met 
uitzondering van de bataljons, die begin October zijn gekomen. Ook 
de bataljons uit Nederland wensten de Engelsen in dit tijdvak niet te 
laten debarkeren te Batavia. Zoals uit hoofdstuk XVI is gebleken, zijn 
er tot aan einde 1945 zeventien Nederlandse bataljons scheep gegaan 
naar het Verre Oosten. Half November 1945 hadden te Batavia aan- 
wezig kunnen zijn 8 Nederlandse bataljons en ongeveer 8 bataljons, 
gevormd uit de Indische krijgsgevangenen en er  waren er maar 
twee. 

De voornaamste reden voor de Engelsen om deze bataljons niet 
toe te laten was, dat de Britse Regering niet betrokken wenste te 
raken in een strijd tussen Nederlanders en Indonesiërs; zij wenste 
geen ,,tweede Griekenland". De Britse troepen mochten slechts ge- 
bruikt worden om de Japanners te ontwapenen en te interneren en 
om hulp te bieden aan krijgsgevangenen en geïnterneerden. Slechts 
kleine gebieden te Batavia, later Buitenzorg, Semarang en Soerabaja, 
waarvan de bezetting noodzakelijk was om deze doeleinden te ver- 
wezenlijken, zouden onder Brits gezag komen. 

Andere redenen door de Engelsen naar voren gebracht waren, dat 
de Nederlandse troepen nog onvoldoende getraind waren en dat de 
discipline, met name bij verschillende K.N.1.L.-eenheden, naar de 
mening van de Engelse bevelhebber, te gering was om hen te kunnen 
inzetten voor de taken, zoals deze bevelhebber die zag. Uit de ver- 
klaringen en de stukken is de commissie gebleken, dat van Neder- 
landse militaire zijde, vooral in Nederlandsch-Indië, alles wat moge- 
lijk was is gedaan om de troepen, zowel van het K.N.I.L. als viin de 
K.L., op Java te krijgen, Eveneens is het de commissie gebleken, dat 
ook van de zijde van de Luitenant-Gouverneur-Generaal alles in het 
werk is gesteld om Nederlandse troepen te doen landen. De meningen, 
als zou het de heer van Mook zijn geweest, die mede bewerkstelligd 
ZOU hebben, dat de Nederlandse troepen niet mochten landen, en 
dat de heer van Mook de K.N.1.L.-bataljons uit Siam niet op Java 
wenste, zijn naar het oordeel van de commissie onjuist. Uit de tele- 
grammen uit die tijd en ook uit de verklaringen van de leden van de 
toenmalige Nederlandse Regering staat vast, dat de heer van Mook 
er bij haar voortdurend op heeft aangedrongen zoveel mogelijk 
Nederlandse troepen in Indië te krijgen. Dit streven van de heer van 
Mook is ook duidelijk gebleken uit de voorafgaande hoofdstukken. 
welke handelen over de voorbereidingen teneinde Nederlandse strijd- 
krachten op te bouwen en te organiseren met het oog op een bevrij- 
ding van Nederlandsch-Indië. Dat de Nederlandse militaire autori- 
teiten in Nederlandsch-Indië hebben kunnen menen, dat ook de heer 
van Mook een rol heeft gespeeld bij het niet-toelaten van Nederlandse 
troepen in Indit;, meent de commissie te moeten toeschrijven aan de 
omstandigheid, dat de heer van Mook deze autoriteiten niet heeft in- 
gelicht over alle stappen, welke hij met betrekking tot deze nange- 
legenheid heeft ondernomen, en over de omstandigheden, welke hem 
er soms toe noopten zich bij een gegeven situatie neer te leggen. 
Voorts meent de commissie deze mening te kunnen verklaren uit 
het feit, dat de militaire autoriteiten geen operationeel commando 
hadden. Daardoor werden zij ook door de Engelsen niet ingelicht. 

In dit verband wil de commissie de conferentie te Singapore 
op 6 December 1945 vermelden. Uit het feit, dat op die conferentie 
bleek, dat de heer van Mook zich had neergelegd bij het Engelse 
standpunt, dat geen troepen uit Nederland of van het K.N.I.L. op 
Java zouden worden toegelaten, is door de Nederlandse militaire 
autoriteiten op Java de conclusie getrokken, dat ook de heer I Y I I !  

Mook de Nederlandse bataljons niet op Java wenste. De commissie 
beschouwt de op die conferentie gebleken houding van de heer 
van Mook echter als een tijdelijk afzien van zijn eigen standpunt. 
namelijk, dat de Nederlandse troepen wel zoveel en zo spoedig 
mogelijk op Java moesten landen. De heer van Mook meende, dat 
het strak vasthouden aan dit standpunt met zich zou brengen, dat 
daardoor de onderhandelingssfeer zou worden vertroebeld en de 
verwezenlijking van andere ook zeer gewenste doeleinden in gevaar 
zou worden gebracht. Het ging er om de Britse versterkingen op 
Java te krijgen, teneinde de Japanners te kunnen ontwapenen en 
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de geïnterneerden te bevrijden. Deze taken waren toen bij lange 
na nog niet voltooid. Voorts ging het er om, dat de Nederlanders 
in de Buitengewesten de zaak in eigen handel? zouden krijgen, het- 
geen ook is geschied. 

Toen met de Engelse Regering afgesproken was, dat zij de Nedcr- 
landse troepen zou opleiden en uitrusten, is weliswaar overeenge- 
komen, dat deze troepen ook een tropentraining zouden krijgen, 
maar toen de Nederlandse Regering de ernst van de situatie in Indië 
begon in te zien, is zij tot de overtuiging gekomen, dat het beter 
was de troepen rechtstreeks naar Java te sturen. Gezien die af- 
spraak en het feit, dat de Nederlandse bataljons inderdaad niet vol- 
doende getraind waren, uaren de Nederlandse pogingen om van de 
opperbevelhebber gedaan te krijgen, dat de troepen toch rechtstreeks 
naar Java zouden gaan, gebaseerd op in Engelse ogen vrij zwakke 
argumenten. Voorts dient niet uit het oog te worden verloren, dat, 
toen einde October, November de Nederlandse bataljons vlak bij 
Batavia waren, de felle strijd te Soerabaja de Engelsen wel tot de 
nodige voorzichtigheid moest manen. 

Dat niettemin de Nederlandse Regering op grond van haar verant- 
woordelijkheid voortdurend op spoedige toelating heeft aangedron- 
gen, acht de commissie juist. Gezien de afhankelijke positie waarin 
Nederland toen met betrekking tot zijn strijdmacht tegenover de 
Engelsen stond. v,as het naar het oordeel van de commissie niet 
mogelijk zover te gaan. dat een breuk met de Engelsen kon worden 
geriskeerd. 

Het was wel een zeer ernstige zaak. Men zou met de Britse houding 
nog enigszins vrede gehad kunnen hebben, wanneer de Britten maar 
in staat waren geweest, hun - vrijwillig en zelfs op hun eigen 
aandringen ondernomen - taken op Java binnen redelijke termijn 
uit te voeren. Daar was, zoals hierboven reeds vermeld en zoals 
uit het vervolg zal blijken, echter siechts zeer ten dele sprake van. 
De Nederlandse Regering, die telkens in October, November en 
December zoveel bataljons als zij kon sturen, naar Indië zond, had 
dan ook genoegzame redenen om ernstig teleurgesteld te zijn, toen 
de hulp, die zij in de vorm van deze bataljons verstrekte, niet aan- 
vaard werd. Dit te meer, daar hei in de eerste plaats om Neder- 
landse belangen ging. Voor de lichte infanterie-bataljons keilden 
inderdaad, zoais reeds gesteld, zakelijke argumenten aangevoerd 
worden om hen niet direct toe te laten. Deze zakelijke argumenten 
golden echter zeker niet voor de mariniers-brigade, welke einde 
December 1945 ter rede van Batavia kwam. Deze brigade was be- 
hoorlijk opgeleid en was bovend~en vuoizisn van het beste oorlogs- 
materiaal, dat toen te krijgen was. Uit het feit, dat ook deze bri- 
gade niet werd toegelaten. concludeert dr  commissie dan ook. dat 
politieke, Nederland niet u~elgezinde, overwegingen de voornasmste 
redenen zijn geweest voor het niet-toelalen van de Nederlandse 
troepen op Java. 

De gehele aangelegenheid van het niet-toelaten van de Nederlandse 
troepen op Java overziende komt de commissie tot de conclusie, dat 
de Britse houding en de uit die houding voortspruitende besluiten 
aan Britse zijde in strijd waren met de tijdens de oorlog gemaakte 
afspraken en dat zij de Nederlandse belangen in het Verre Oosten 
op ernstige wijze geschaad hebben. 

Zoals uit het bovenstaande is gebleken, konden de Nederlandsch- 
Indische Regering en de Nederlandse Regering bij de bevrijding van 
Indië niet zelfstandig optreden. 

Zij waren gebonden door de overeenkomsten, die met de Amerikanen 
op 10 December 1944 en met de Britse Regering op 24 Augustus 
1945 betreffende het bestuur en de rechtspraak na de bevrijding in 
Nederlandsch-Indië waren gesloten. Krachtens deze overeenkomsten 
zou het de geallieerde opperbevelhebber zijn, die in de eerste tijd na 
de bevrijding de facto volledige bevoegdheid zou hebben om alle 
noodzakelijke maatregelen te nemen. Deze overeenkomsten gaven aan 
MocArthur en aan hlountbatten zeer grote feitelijke macht. 

In het door de Amerikanen bevrijde gebied en later in het 
door de Australiërs bevrijde gebied, waar werd gehandeld overeen- 
komstig de wijze van werken in de Amerikaanse gebieden, heeit de 
overeenkomst goed gewerkt. De plaatselijke N.1.C.A.-autoriteit was 
onderworpen aan de plaatselijke bevelvoerende geallieerde generaal, 
maar de praktijk was dat alle civiele zaken aan eerstgenoemde 
werden overgelaten. Het contact van de geallieerde generaal met de 
bevolking geschiedde via de N.1.C.A.-autoriteiten. Dit betekende in 
de ogen van de bevolking in die gebieden derhalve, dat het Neder- 
landse gezag direct werd hersteld. 

De tussen de Britse en de Nederlandse Regeringeri gesloten over- 
eenkomst, ofschoon niet veel verschillende van die welke door dr. 
vcin Mook en MacArtizur was getekend, heeft niet gewerkt. De 



overeenkomst werd door de Engelsen feitelijk ter zijde geschoven, 
omdat zij hun troepen niet wensten in te zetten voor een herstel van 
het Nederlandse bestuur. De Engelse opperbevelhebber gebruikte zijn 
de facto volledige bevoegdheid in de eerste beslissende weken Òf 
naar eigen goeddunken Òf naar de aanwijzingen die de Engelse 
Regering hem gaf, zonder zich te houden aan de inzichten van de 
Nederlandse autoriteiten bij het nemen van politieke beslissingen en 
bij het nemen van maatregelen inzake burgerlijk bestuur. 

Het is de commissie opgevallen, dat de overeenkomst, ofschoon 
reeds lang voorbereid en in concept gereed, eerst negen dagen na 
de Japanse capitulatie is getekend. De commissie kan niet beoordelen 
of de Nederlandse Regering, en met name de Minister van Buiten- 
landse Zaaken, pogingen bad moeten ondernemen de overeenkomst 
aan te passen aan de gewijzigde omstandigheden. Zij overweegt daar- 
bij, dat bij een bevrijding, welke geen strijd met de bezetter met zich 
zou brengen, de verhouding tussen de civiele en militaire autori- 
teiten een andere is dan bij een herovering. Daarnaast meent de 
commissie, dat hierbij wel in het oog moet worden gehouden, dat 
ook met een andere overeenkomst de Nederlanders toch wel 
zeer aihankelijk van de Engelsen zouden zijn gebleven. Een 
behoorlijk troepencontingent kon niet geformeerd worden dan 
onder Engelse instructeurs en met Engels materieel, terwijl de Rege- 
ring OOK voor transport van de Engelsen afhankelijk was. Ook 
konden bijv. de havens in Nederlandsch-Indië niet van mijnen wor- 
den vrij gemaakt dan door Engelse mijnenvegers. Zo hadden de 
Nederlanders van alle kanten de hulp van de Engelsen nodig en 
het is duidelijk dat, gezien de dispariteit in machtsmiddelen, een 
Engels bevel noodzakelijk was. 

Behalve de moeilijkheden welke voortsproten uit de verhouding 
tussen de Engzlse opperbevelhe~ber en de Luitenant-Gouverneur- 
Generaal, hebben ook de weinig duidelijke regelingen betreffende de 
positie van de B.S.O. een aantal strubbelingen tussen deze en de 
heer vuiz Mook opgeleverd. 

Deze strubbelingen vloeiden voort uit het feit, dat de B.S.O. 
meende, dat hij rievengeschikt was aan de Luiteilant-Gouveri~eur- 
Generaal. 

Op 7 September 1945 is een regeling getroffen inzake het Neder- 
landse opperoevel, weke is aangevuld op 22 October 1943. Aan- 
gezien de B.S.O. geen operationele bevelhebber was, was het dui- 
cieiijk, zoals ook de Regering heeft beslist, dat hij de aanwijzingen 
van de Luitenant-Gouverneur-Generaal diende op te volgen. De 
cominissie betreurt hei, döt deze strubbelingen hebben plaats ge- 
vonden en dut nog wel in een tijdvak, waarin eensgezindheid meer 
dan ooit geboden was. 

In haar conclusies in hoofdstuk XVII heeft de commissie reeds 
vermeid, dat er na de capitulatie van Japan niet eerder militair op- 
getreden kon worden dan op 12 September, toen de formele overgave 
van de Japanse strijdkrachten in Zuid-Oost-Azië plaats vond. Vóór 
deze datum werd bovendien de wijziging van de grenzen van de com- 
mandogebieden effectief, zodat de bevrijding van Nederlandsch- 
Indië moest plaats vinden door strijdkrachten, geleid door een hoofd- 
kwartier, dat op deze taken niet voldoende was voorbereid. 

De Nederlandsch-Indische Kegering kwam door deze gebeurtenis- 
sen in een uiterst moeilijke positie. Een eigen strijdmacht had zij 
nauwelijks; de aan N.1.C.A.-detachementen op Java door het Arneri- 
kaanse hoofdkwartier toegezegde uitrusting werd daardoor niet meer 
geleverd, evenmin als de goederen voor de rehabilitatie van de be- 
volking. De in Australië opgeslagen voorraden konden wegens de 
boycot der vakverenigingen van havenarbeiders niet geladen worden. 
Nederlandse schepen werden in de Australische havens nauwelijks 
geduld. 

De bevoorrading in het S.E.A.C.-gebied was zeer slecht, zodat 
weinig directe hulp van Britse zijde te verwachten was. Daarbij kwam, 
dat, wanneer troepen zouden worden gezonden, de Engelsen slechts 
een beroep konden doen op niet-Westerse militairen, hetgeen de 
Nederlandsch-Indische Regering niet gunstig achtte vocr herstel van 
het Nederlandse gezag. 'Tenslotte kwamen in deze tijd de eerste be- 
richten door van het uitroepen van de republiek Indonesië. 

Na 12 September werd het duidelijk, dat de Japanners voorlopig 
verplicht moesten worden de orde en rust op Java en Sumatra te 
handhaven, zij het ook overeerikomstig de richtlijnen van de geal- 
lieerde opperbevelhebber. Deze ordehandhaving door de Japanners 
was zeer ongewenst, maar was geboden omdat de geallieerden, en 
met name de Engeisen. niet genoeg troepen hadden. 

Veel becritiseerd is de order van admiraal Mountbatten, waarin 
deze gelastte, dat de geïnterneerden de kampen niet mochten ver- 
laten vooïdat dc bevrijdingstïoepen waren aangekomen. De corn- 



missie meent echter, dat een dergelijke order noodzakelijk is geweest 
om de mensen te beschermen. Velen van hen, die de order niet 
hebben opgevolgd, hebben later grote moeilijkheden ondervonden, 
terwijl een aantal hunner het met de dood heeft moeten bekopen. 
De commissie wijst in dit verband op de gebeurtenissen, welke te 
Soerabaja hebben plaatsgevonden. De Nederlandsch-Indische Re- 
gering heeft zich, naar het oordeel van de commissie terecht, dan 
ook niet tegen deze order verzet. 

De commissie wil in dit verband nog wel opmerken, dat zij hier- 
mede geen oordeel uitspreekt over de vraag, of in een later stadium 
het niet mogelijk of gewenst geweest zou zijn en sneller dan ge- 
schied is, een aantal personen uit de kampen te halen van wie 
verwacht kon worden, dat zij voor het herstel van het Nederlandse 
gezag goede diensten konden bewijzen. Zij gelooft wel, dat de moge- 
lijkheden op dit gebied toen overigens niet groot waren. 

De commissie heeft in het laatste deel van Par. 6 van dit hoofd- 
stuk een schets gegeven van de ontwikkeling van de algemene situatie, 
zoals die zich sedert de capitulatie van Japan op 15 Augustus in 
Nederlandsch-Indië heeft ontwikkeld. Zij is daarbij uitgegaan van 
haar doelstelling van dit verslag, een onderzoek in te stellen naar 
het militair beleid. De politieke aspecten waren evenwel in de eerste 
maanden na de capitulatie van Japan zodanig met de militaire ver- 
weven, dat zij hier niet steeds geheel buiten beschouwing hebben 
kunnen blijven. 

De opdracht van de geallieerde opperbevelhebber, lord Louis 
Molmtbatten, welke hij had ontvangen van de Combined Chiefs of 
Staff te Washington, kan als volgt omschreven worden: 

1. De herbezetting van de belangrijkste gebieden in de door de 
vijand bezette landen teneinde in staat te zijn de Japanse gewapende 
macht effectief onder contrôle te krijgen om deze te ontwapenen. 

2. De zo spoedig mogelijke bevrijding van de geallieerde krijgs- 
gevangenen en geïnterneerden. 

3. Het voorkomen van ziekte en hongersnood in de onder geal- 
lieerd gezag staande gebieden. 

4. Het handhaven van de openbare orde in deze gebieden zodat 
de opgesomde taken konden worden uitgevoerd. 

De uitvoering van deze militaire en humanitaire doelstellingen werd 
in Nederlandsch-Indië door het uitroepen van de onafhankelijke repu- 
bliek Indonesië zeer gecompliceerd, te meer, daar de Japanse bezetter, 
althans een aantal Japanse hoge militaire autoriteiten, bij de uitroe- 
ping van de republiek een rol hebben gespeeld. Dit bracht uiteraard 
met zich, dat deze niet genegen waren de bevelen van de geallieerde 
opperbevelhebber in verband met bovenomschreven doeleinden be- 
hoorlijk uit te voeren, terwijl de Engelsen te weinig strijdkrachten in 
Indië hadden om, zo nodig gewapenderhand, het uitvoeren van de 
orders af te dwingen. 

Zoals uit het bovenstaande reeds is gebleken, is de herbezetting 
van belangrijke gebieden in Nederlandsch-Indië in de buitenge- 
westen over het algemeen goed verlopen. Daar zijn de Japanse 
krijgsgevangenen vrij snel verzameld. Ook op Sumatra heeft de 
geallieerde bevelhebber aldaar deze taak binnen redelijke termijn 
kunnen volbrengen. Op Java echter heeft de herbezetting van be- 
langrijke gebieden veel strijd gevraagd. Te Soerabaja, Semarang en 
Bandoeng - om de voornaamste steden te noemen - is hard 
gevochten, terwijl de bezetting van Batavia aanvankelijk niet eens 
zo ver ging, dat de waterbronnen en krachtcentrales in geallieerde 
handen kwamen. De gevechten, die in die steden hebben plaats 
gevonden, hebben tot gevolg gehad, enerzijds dat steeds een beroep 
gedaan moest worden op Japanse eenheden - hetgeen het gealli- 
eerde en Nederlandse prestige nu niet direct ten goede kwam - 
anderzijds, dat het uitgesloten was alle Japanse wapens in handen 
te krijgen. 

Ook de vrijlating van de krijgsgevangenen en burger-geïnterneer- 
den kon niet dan met de grootste moeite plaats vinden. Ongeveer 
honderdvijftigduizend Nederlanders, onder wie veel vrouwen en kin- 
deren, waren over geheel Java verzameld in kampen, waar zij zeer 
slecht gevoed, gekleed en gehuisvest werden, terwijl velen van hen 
door de geleden ontberingen grote behoefte hadden aan medische 
verzorging. Vrij spoedig na de capitulatie hebben de RAPWI-teams 
met de grote kampen te Magelang, Semarang, Ambarawa, Bandoeng, 
Buitenzorg en Batavia contact gemaakt. Voor zover mogelijk hebben 
de artsen, die aan die teams verbonden waren, medische verzorging 
gegeven. Ook werd vastgesteld, wat aan voeding en kleding nood- 
zakelijk was. Ofschoon de Indonesische autoriteiten aanvankelijk hun 
medewerking verleenden aan de RAPWI-teams, stopte deze mede- 



werking geheel en al. toen gevechten op grotere schaal plaats vonden 
tussen Indonesische troepen enerzijds, Engelse. Japanse en in Batavia 
ook Nederlandse troepen, anderzijds. Grote aantallen burger-geïn- 
terneerden zijn daarop door Indonesischc strijdgroepen mishandeld, 
terwijl ook op vele plaatsen moordpartijen plaats vonden. Einde 
November 1945 bevonden zich nog ongeveer 80 000 mensen in de 
kampen, welke gelegen waren in het voor de geallieerden niet toe- 
gankelijke republikeinse gebied. Hoevelen toen zijn omgekomen, is 
nimmer nauwkeurig vastgesteld kunnen worden. 

In de kleine, onder geallieerd gezag staande, gebieden is men er 
wel in geslaagd in dusdanige mate voedsel en medicijnen binnen te 
brengen dat daar geen epidemieën of hongersnood zijn geweest. 

Uit het bovenstaande is het duidelijk, dat het handhaven van de 
orde ook in deze gebieden veel te wensen heeft overgelaten. 

Nadat het geallieerde hoofdkwartier daarvoor toestemming had 
gegeven, zijn de RAPWI-groepen op Java geland. Bij de groep die 
op 5 September 1945 onder leiding van een Engelse officier landde, 
was ook een aantal Nederlanders. Door het gecillieerde hoofdkwartier 
was radiografisch aan het Japanse commando gevraagd of Japan, 
ook voor wat Nederlandsch-Indië betrof, zou capituleren. Hierop 
werd geen antwoord ontvangen, maar nadat deze RAPWI-groep 
was geland, heeft zij contact gekregen met de bevelvoerende Ja- 
panse generaal op Java, die mededeelde, dat hij bereid was te capi- 
tuleren. De RAPWI-groepen hebben daarop toestemming gekregen 
de kampen te bezoeken. 

De eerste militaire eenheid, welke te Batavia aankwam, was de 
kruiser ,,CumberlandX. De hoogste Nederlandse autoriteit daar aan 
boord was - zoals gezegd - de heer van der Plas, die zijnerzijds 
ook contact heeft opgenomen met de Japanse militaire autoriteiten. 
Met hen hebben admiraal Patterson en de heer van der Plas de 
toestand besproken teneinde orde en rust, die toen, hoewel niet 
zo ernstig als later, te Batavia verstoord waren, te herstellen. Een 
belangrijk punt toen aan de orde, was, dat vele Indonesiërs op hoge 
posten in het bestuur waren ingeschakeld. Teneinde de voortzetting 
van het bestuur te waarborgen was het, aldus de Japanse autoriteiten, 
noodzakelijk dat dezen in dit bestuur bleven ingeschakeld. Door de 
Nederlandse omroep te Melbourne waren inmiddels nogal krasse 
woorden gesproken jegens hen, die met de Japanners gecollaboreerd 
hadden; ook in Nederlandse kringen hadden deze uitzendingen 
ongerustheid gewekt. Het was naar het oordeel van de commissie te 
simplistisch de collaboratie met de Japanners aldaar te beoordelen 
gelijk in Nederland over de collaboratie met de Duitsers werd gedacht. 
Een groot aantal Indonesiërs had kans gezien door collaboratie met 
de Japanners functies te bezetten, welke zij onder het vroegere Neder- 
landse bewind niet hadden kunnen bereiken. Anderzijds werd soms tot 
collaboratie met de Japanners overgegaan om de belangen van de be- 
volking te dienen; tenslotte was er  het motief de nationalistische zaak 
te bevorderen. Uiteraard konden deze motieven soms ook samen- 
lopen. 

Uit bovengenoemde besprekingen bleek voorts de noodzaak, 
dat van Nederlandse zijde zo spoedig mogelijk plannen tot concrete 
bestuurshervorming werden aangekondigd. Gevoelskwesties, als die, 
welke betrekking hadden op de Indonesische vlag en het Indonesische 
volkslied, gaven grote moeilijkheden. 

Uit hun waarneming op Java bleek het de Nederlandse autoriteiten 
reeds spoedig, dat het belangrijkste punt was de Engelsen te bewegen 
zo spoedig mogelijk op Java te landen. Deze landing was aanvanke- 
lijk gedacht voor Batavia op 4 October, voor Soerabaja op 20 October 
en voor Sumatra op 10 October. In de loop van September hoorden 
de Nederlandse autoriteiten evenwel, dat de landingen nog verder in 
het verschiet zouden komen te liggen. 

Van Nederlandse zijde was men voorts tot de overtuiging ge- 
komen, dat het noodzakelijk was, aan de hand van een nominatieve 
opgave van de leiders, die men verantwoordelijk achtte voor de on- 
geregelde gewapende acties dezen over geheel Java op te pakken en 
vast te zetten. Tijdens de besprekingen te Kandy, begin September 
met Mozintbatten gehouden door de heren van Mook en van der P l a ~ ,  
was ook het vraagstuk aan de orde gekomen, welke houding moest 
worden aangenomen tegenover de uitgeroepen Indonesische repu- 
bliek. De heren van Mook en van der Plas hadden van Mouiztbatten 
gedaan weten te krijgen, dat hij aan de Japanse opperbevelhebber 
voor geheel Zuid-Oost Azië, maarschalk Teraztchi, een telegram zou 
zenden, waarin zou worden geëist, dat de status quo van 15 Augustus 
zou worden hersteld. Ofschoon Terazichi terugseinde. dat hij voor de 
gebeurtenissen in Indonesië geen verantwoordelijkheid droeg, hadden 
de Nederlandse autoriteiten toen althans Mounthatteiz aan hun zijde. 
Hierop steunende heeft de heer vniz der Plas admiraal Patterson 
te Batavia voor zijn plan gewonnen om de bovenbedoelde leiders op 



te pakken. Op 26 September 1945 ontving de heer van der Plas een 
telegram van hlinister Logemann waarin hem werd opgedragen te 
trachten op de conferentie te Singapore, welke de volgende dag zou 
worden gehouden, een verandering te bewerkstelligen inzake de Britse 
politiek, welke er - aldus dit telegram - op gericht was t.a.v. de 
interne politieke zaken op Java niet tussen beide te komen. Toen 
admiraal Partersoa, door wiens verbindingsdicnst dit telegram was 
ontvangen, dit zag - alle verbindingen waren in Engelse handen -, 
schrok hij er echter voor terug een groot aantal mensen op te pakken. 

In ditzelfde telegram werd medegedeeld, dat de heer van der Plas 
naar Singapore moest gaan, - de heer van Mook was verhinderd 
te komen - teneinde met admiraal Mountbatten en zijn mensen 
besprekingen te voeren over de toestanden op Java. Ook admiraal 
Pattenon was naar Singapore ontboden, nua r  meende zc kort voor- 
dat de Engelse troepen zouden komen, niet te kunnen gaan. Dank 
zij het aandringen van Nederlandse zijde, had Mouïztbatten namelijk 
besloten op 28 en 29 September de eerste troepen te doen landen. 

Te Singapore hadden de Nederlandse en Engelse autoriteiten van 
de R.4PW1-mensen en van ex-krijgsgevangenen reeds mededelingeil 
en rapporten over de toestand op Java ontvangen. Aan Nederlandse 
zijde meende men in September, dat de toestand aldaar niet zo alar- 
merend was, als men aan Engelse zijde dacht. De Engelsen zagen de 
situatie op Java zeer somber in, zoals de heer van der Plas ervoer, 
toen hij op de 27ste September de besprekingen met de Engelse 
opperbevelhebber meemaakte. Deze besprekingen werden gedeelte- 
lijk ook bijgewoond door de Engelse Minister van Oorlog, Lawson. 
Admiraal Mountbatteï? deelde de heer van der Plas het onverander- 
lijke besluit van de Britse Regering mede, dat geen enkele Britse 
soldaat gebruikt mocht worden tot herstel van het Nederlandse gezag. 
De troepen zouden uitsluitend gebruikt mogen worden voor hulp 
aan krijgsgevangenen en geïnterneerden en voor de bezetting van 
beperkte gebieden te Batavia en Soerabaja. Geen Brits soldaat zou 
buiten deze gebieden gezonden mogen worden. De Nederlanders 
moesten maar zorgen de rest van Java te bezetten en zolang zij dit 
niet konden, zouden de Japanners voor de geallieerden het bestuur 
blijven voeren. 

De heer van der Plas heeft tegen deze plannen krachtig geprotes- 
teerd, doch admiraal Mountbatten bleef doof voor zijn argumenten. 
Hij schonk geloof aan de verhalen, dat de landingen zouden kunnen 
leiden tot hevige strijd met de republikeinse troepen. Hij wees er op 
- aldus het verslag van de heer van der Plas - dat Soeknrno de 
enige was, die een organisatie had en dat hij daarom met hem in 
zee wilde gaan. Tenslotte dreigde Mountbntten, dat, wanneer de 
Nederlanders geen besprekingen met Soeknrno c.s. wilden openen, 
hij de bevelhebber van de Allied Forces Netherlands East Indies 
(A.F.N.E.J.), de op die dag benoemde generaal Chric.t;son, zou op- 
dragen het zelf te doen en voorts dat hij de Nederlanders geen hulp 
zou geven, wanneer zij door hun houding in moeilijkheden zouden 
geraken. 

De heer van der Plas stelde toen, dat hij bereid was de heer 
van Mook voor te stellen hem te machtigen vooraanstaande lieden 
uit alle bevolkingsgroepen en alle richtingen, de  groep van de heer 
Soeknrno niet uitgesloten, uit te nodigen bij hem te komen om ge- 
legenheid te geven hun mening uiteen te zetten over de wijze waar- 
op een hervorming b i n ~ e n  het raam van de rede van H.M. de 
Koningin van 7 December 1942 tot stand zou kunnen komen. Admi- 
raal Mountbntten zegde daarop toe, dat hij dan geen besprekingen 
met de Indonesische leiders door generaal Christison zou laten 
voeren. Voorts zou de admiraal. de meest krachtige telegrammen 
sturen om aan te dringen op het zo spoedig mogelijk uitzenden van 
Nederlandse troepen en om te bereiken, dat daarvoor met de hoogste 
prioriteit schepen ter beschikking zouden worden gesteld. 

Bij zijn terugkeer te Batavia op 28 September bleek het de heer 
van der Plas, dat admiraal Pattersnn van de arrestaties, als eerder 
afgesproken, had afgezien. Voorts had deze de heer van der Post, 
een Brits inlichtingenofficier, naar de heren Soe'carno en Hatta ge- 
zonden teneinde te protesteren tegen de rechteloosheid te Batavia. 
Deze bespreking met de republikeinse leiders hield echter. aldus de 
heer van der P o ~ t ,  geen enkele erkenning in. Uitdrukkelijk was ge- 
zegd, dat de Engelsen slechts één wettige Regering konden erkennen. 
Zonder daartoe gemachtigd te zijn, had de heer van der Post ook 
gezegd, dat alle republikeinse hoofdambtenaren zouden worden ont- 
slagen. 

Op 29 September is de heer van der Plas begonnen met een reeks 
besprekingen met de gematisde republikeinse leiders. Op de avond 
van die dag werden echter de uitlatingen van generaal Christison via 
radio en pers bekend, waarin deze. zonder over het Nederlandse ge- 
zag en het Nederlandse bestuur te spreken, aankondigde, dat de 



Britse troepen als gasten van de Indonesiërs op Java zouden landen, 
teneinde de Japanners te ontwapenen en de geallieerde krijgsge- 
vangenen en geïnterneerden te rehabiliteren. 

Deze verklaring van generaal Christison was geheel in strijd met 
de afspraken, welke de heer van der Plas met admiraal Mountbatten 
had gemaakt. Zij was ook in strijd met het Legal Agreement. Mozrnt- 
batten was daaraan gebonden en hij had ter conferentie te Singapore 
op 27 en 28 September nog uitdrukkelijk toegezegd dit te zullen 
nakomen. 

De gevolgen van de uitlatingen van generaal Christison waren ern- 
stig. Immers nadien hebben de Japanners grote hoeveelheden wapens 
aan de Indonesiërs overgedragen. Ook zijn toen instructies uitgegaan 
van de republikeinse leiders om de Nederlanders in het binnenland als 
vijanden te behandelen; van toen af hebben geregeld aanvallen op de 
kampen der Nederlandse geïnterneerden plaats gevonden. Het Neder- 
landse gezag heeft door dit optreden van generaal Christison gevoelig 
geleden en de veiligheid der bevolking werd daardoor in gevaar 
gebracht. 

De Nederlandse Regering heeft bij monde van Minister van Klef- 
fens tegen het optreden van generaal Christison ernstig geprotesteerd. 
Dit was ook wel zeer noodzakelijk, omdat de mededeling van deze 
generaal, dat de Republikeinse Regering in die gebieden, welke niet 
door de Britse strijdkrachten zouden worden bezet, het bestuur zou 
uitoefenen een volstrekte negatie van het Nederlandse gezag be- 
tekende. Het was inderdaad zo, zoals de heer van Kleffens aan de 
Engelse Regering voorhield, dat hierdoor de Nederlanders in de steek 
werden gelaten en dat wel op een moment, waarop zij de toegezegde 
hulp van hun geallieerden het meest nodig hadden. 

Nadat generaal Christison tegelijk met het eerste Engelse bataljon 
op 28 c.q. 29 September 1945 te Batavia was gcland, heeft hij op een 
vraag van republikeinse zijde of het Nederlandse gezag weer zou 
worden hersteld, een ontwijkend antwoord gegeven. Deze halfslach- 
tige houding bracht met zich, dat in het gedeelte van Batavia, dat hij 
van de Japanners had overgenomen, enig actief optreden door de 
Britse troepen, ter beteugeling van de terreur, geheel achterwege 
bleef. 

De strijdkrachten onder commando van generaal Christison be- 
stonden, behalve uit het bataljon Schotse Hooglanders, uit de 23ste 
Indiase divisie, onder generaal-majoor D. C. Ha~vthorn, welke in de 
loop van October te Batavia landde, de 5de Indiase divisie onder 
generaal-majoor Mnnsergh, welke in November in Soerabaja is 
geland en de 26ste Indiase divisie onder generaal-majoor H. M. 
Chambers, welke ongeveer 12 October voor het grootste gedeelte 
op Padang landde; één brigade landde te Medan. 

Ook de troepen onder generaal Schilling, de eerdergenoemde twee 
bataljons, dienden onder het operationele bevel van generaal Christi- 
son. 

Van Engelse zijde meende men, dat voor een volledige bezetting 
van Java en Sumatra, zes divisies nodig waren, welke men evenwel 
niet ter beschikking had. Het was voor het Nederlandse gezag psy- 
chologisch gezien niet bevorderlijk, dat alle drie de divisies Indiase 
divisies waren. In dit verband wil de commissie echter wel opmerken, 
dat uit haar onderzoek geenszins gebleken is, dat deze divisies op 
andere wijze zijn opgetreden dan volgens de instructies, welke de 
opperbevelhebber gaf. In elk geval hebben deze troepen onder zeer 
moeilijke omstandigheden grote aantallen geïnterneerden uit de 
kampen in veiligheid gebracht en beschermd. 

Het is duidelijk, dat, toen de heer van Mook op 2 October 1945 
te Batavia kwam, hij voor een uitermate moeilijke situatie werd ge- 
steld. Het uitstel van de landing van de geallieerde strijdkrachten op 
Java was voor de Nederlanders in de kampen, die in spanning de 
komst der geallieerden afwachtten, zeer teleurstellend. Door het ont- 
breken van het wettige gezag werden vele leidinggevende Indonesiërs 
overgehaald het republikeinse gezag, dat althans nog enige cohaesie 
aan het bestuur gaf, te volgen. De Japanse troepen waren door dit 
uitstel gedemoraliseerd en voelden zich in een land, waar de bevol- 
king hen steeds meer was gaan haten, onzeker en waren onwillig om 
de geallieerde orders op te volgen. Ofschoon in de loop van Septem- 
ber enig machtsvertoon wellicht succes had kunnen boeken, werd 
dit achterwege gelaten; de landingen van de troepen vonden plaats 
onder een generaal, die uitdrukkelijk te kennen had gegeven. dat hij 
zich niet wenste te mengen in de Nederlands-Indonesische verhou- 
dingen en aan de Regering van ir. Soekarno een erkenning verstrekte. 

Teneinde op het hoogste niveau aan te dringen op een erkenning 
van het Nederlandse gezag en een hogere prioriteit te verwerven voor 
het zenden van Nederlandse troepen, zijn de heren van Mook en 
van der Plas, alsmede admiraal Helfrich, op 10 October naar Singa- 



pore gegaan om aldaar met admiraal Mountbatten, generaal Christi- 
son en admiraal Pattevson de situatie te bespreken. 

De uitkomst van deze besprekingen is geweest, dat uitdrukkelijk 
werd vastgelegd, dat alleen het Nederlandse gezag werd erkend en 
dat met grotere spoed dan aanvankelijk in de bedoeling lag, Engelse 
troepen naar andere plaatsen op Java dan Batavia zouden worden 
gezonden. Van Nederlandse zijde werd toegezegd dat men zou deel- 
nemen aan een algemene conferentie onder leiding van generaal 
Christison, waartoe alle vertegenwoordigers van de Indonesische 
stromingen zouden worden uitgenodigd. 

In de loop van October hebben de Engelsen Buitenzorg, Bandoeng, 
Semarang en Soerabaja min of meer bezet. Ook hebben zij nog 
getracht kampen in het binnenland blijvend te bezetten, maar zij 
moesten teruggaan met de daar geïnterneerde mensen. 

Over de strijd te Soerabaja, waar de Engelsen een besliste neder- 
laag hebben geleden, heeft de commissie reeds gesproken. 

Buitenzorg is ongeveer half October bezet. Voortdurend werd 
nadien rond Buitenzorg nog gevochten tussen de Japanners en de 
Indonesiërs, waarbij de laatstgenoemden trachtten zich meester te 
maken van de Japanse wapens. 

Ook in Bandoeng hebben hevige gevechten plaats gehad tussen de 
Indonesiërs, die in September de stad hadden bezet en de Japanners, 
die in October de stad weer in handen kregen. Na aankomst van de 
Britse troepen is door dezen de ene helft van de stad bezet. Het 
andere gedeelte en de bergen rondom Bandoeng waren in Indonesi- 
sche handen. 

Te Semarang hebben de Japanners hun wapens aan de Indonesiërs 
afgegeven en hun ook de contrôle gegeven over de kampen der ge- 
interneerden. Na de landing van de Britse troepen hebben dezen 
met behulp van een aantal Japanse eenheden, welke door de Indo- 
nesiërs waren aangevallen, de stad weer bezet. 

Een ernstig incident heeft zich nog voorgedaan te Bekasi, waar een 
Dakota met ongeveer 25 Britse militairen gedwongen was een nood- 
landing te maken. Deze militairen zijn door Indonesische strijdgroe- 
pen vermoord en verminkt. In November werd deze plaats, als repre- 
saille voor dit optreden, door de geallieerde troepen met de grond 
gelijk gemaakt. Hieruit blijkt, dat wanneer Britse militairen in het 
geding waren generaal Christison wel kon laten optreden; in dit geval 
al te extreem. 

De Nederlandse Regering te 's-Gravenhage was in deze eerste 
maanden na de bevrijding van Indië over de toestand aldaar niet 
goed geïnformeerd. Dit was voornamelijk een gevolg van het feit, 
dat de materiële middelen voor het radio-telegrafische verkeer met 
Nederland onvoldoende waren. De mogelijkheid tot telegrafisch ver- 
keer werd eerst beter, toen in 1946 te Batavia een nieuwe zendmast 
was gebouwd. De commissie heeft er zich over verbaasd, dat, waar 
de berichtgeving zo uiterst gebrekkig was, niettemin dr. van Mook 
herhaaldelijk heeft moeten aandringen, dat van Regeringszijde een 
autoriteit naar Indië zou worden gezonden, die door geregeld heen 
en weer te reizen dit grote gebrek aan inlichtingen omtrent de toe- 
stand had kunnen verhelpen. 

Wel was het toen reeds duidelijk dat, wilde de Regering de mili- 
taire weg gaan, zij zo spoedig mogelijk troepen naar Java moest zen- 
den. Na besprekingen met de Nederlandse generale staf kon de 
Nederlandse Regering de Luitenant-Gouverneur-Generaal mededelen, 
dat einde 1946 75 000 man Nederlandse troepen in Indië aanwezig 
konden zijn. 

Tot ongeveer half November 1945 was het beleid gericht geweest 
op concentratie van de troepen op Java. Dr. van Mook heeft toen 
de mogelijkheid overwogen, de handhaving der positie op Java tijdelijk 
aan de Engelsen over te laten, teneinde in de Buitengewesten het 
Nederlandse gezag stevig te kunnen vestigen. Mits dit snel geschiedde 
kon dit - zo dacht hij - in de Grote Oost, Borneo, Riouw, Banka 
en Billiton met 5 tot 8000 man tot stand gebracht kon worden. Dr. van 
Mook vreesde, dat, wanneer dit niet zou gebeuren, de toestand aldaar 
ook snel achteruit zou kunnen gaan, waardoor men dan voor de 
situatie kwam te staan, dat nergens in de Archipel enig gebied van 
betekenis in Nederlandse handen zou zijn. Ook dr. van Mook had 
tegen het opgeven van Java de grootst mogelijke bezwaren, maar hij 
wilde in een aantal gebieden met constructief werk beginnen, vooral 
als tegenwicht ten opzichte van de steeds slechter wordende situatie 
op Java. De Nederiandsch-Indische militaire autoriteiten wensten 
Java ook niet tijdelijk op te geven. Ook de Nederlandse Regering 
heeft besloten, dat dit niet diende te geschieden, maar dat anderzijds 
ook de bezetting van bovengenoemde gebieden zo spoedig mogelijk 
moest plaats vinden. Alleen Sumatra zou dan in een latere phase voor 
een herstel vsn het gezag aan de orde komen. Dit plan heeft men 



zoveel mogelijk trachten te verwezenlijken. De Regering meende 
toen nog de militaire weg te kunnen gaan. 

Zoals hierboven reeds is gesteld, was op de conferentie te Singapore 
op 10 October besloten, dat men aan Nederlandse zijde zou deel- 
nemen aan een algemene conferentie onder leiding van generaal 
Christison, waartoe alle vertegenwoordigers van de Indonesische stro- 
mingen zouden worden uitgenodigd. Daar tegenover zou men aan 
Engelse zijde met grotere militaire kracht optreden. Overeenkomstig 
deze afspraken hebben er einde October en in November, met name 
op de conferentie van 17 November ten huize van generaal Christison, 
oriënterende besprekingen tussen Nederlanders, Engelsen en Indone- 
siërs plaats gevonden. De commissie meent, dat het hier niet de plaats 
is op deze besprekingen en wat zich daar omheen heeft afgespeeld, 
dieper in te gaan. Zij heeft welbewust de grenzen rond het militaire 
beleid niet al te nauw getrokken, maar wanneer zij thans op deze 
besprekingen dieper zou ingaan, zouden die grenzen geheel ver- 
vagen. 

De commissie wil als slot van deze conclusies nog puntsgewijze 
aangeven, welke feiten haars inziens van beslissende betekenis zijn 
geweest voor de gebeurtenissen in Nederlandsch-Indië na de capi- 
tulatie van Japan: 

1. De bijna gehele onbekendheid aan Nederlandse zijde met de 
politieke en militaire ontwikkeling in Indië gedurende de Japanse 
bezetting. 

2. Het samenvallen van de capitulatie van Japan en de wijziging 
van de grenzen der commandogebieden in het Verre Oosten. Hieruit 
vloeide mede voort, dat de Engelsen niet in staat waren hun vrijwil- 
lig en op eigen aandrang op zich genomen taken uit te voeren door 
gebrek aan militaire machtsmiddelen. 

3. Het uitroepen van de republiek Indonesië op 17 Augustus 1945. 
4. De onderschatting van de omvang en de kracht der republi- 

keinse beweging aan Nederlandse zijde. 
5. Het tijdsverloop tussen de capitulatie van Japan en de eerste 

geallieerde landing op Java. 
6. De onvoldoende kennis van de Nederlandse Regering omtrent 

de situatie op Java na September 1945. 
7. Het zeer grote tekort aan Nederlandse militaire macht, mede 

veroorzaakt door de bevrijding van geheel Nederland in Mei 1945 
in stede van September 1944. 

8, Het openbare optreden van generaal Christison einde Septem- 
ber-begin October 1945 en de houding van hogere Engelse autori- 
teiten. 

9. De onwil van de Japanners om de orders van de geallieerde 
bevelhebber op te volgen, vooral die, om orde en rust te handhaven. 

10. Het verblijf van 80 000 Nederlanders in kampen op Java, die 
niet bevrijd werden, maar bleven in republikeins gebied. 

Aldus vastgesteld 17 Augustus 1956. 

VAN DIS 
WTTEWAALL VAN STOETWEGEN 
KORTHALS 
FOKKEMA 
KOERSEN 
POSTHUMUS 
STUFKENS 
FENS l) 
VAN LIER. 

l) Met dien verstande, dat de heer Fens aan het tot stand komen van hoofd- 
stuk V11 niet heeft medegewerkt, omdat hij destijds bij deze aangelegenheid be- 
trokken is geweest. 
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BIJLAGE 1 

Overzicht van de recrutering in Canada en de Verenigde Staten van Noord-Amerika, gedurende de jaren 1940-1945, 
opgesteld ten behoeve van de Minister van Oorlog door de hees W. Th. Carp 

1. Opdraclzt vaiz der? Minister van Oorlog. 

Gezien de wenschelqkheid om de in Engeland aanwezige Neder- 
landsche Troepen te versterken met Nederlanders woonachtig buiten 
het Vereenigd Koninkrijk werd op 9 September 1940 door den toen- 
maligen Minister van Defensie A .  Q. H. Dijxhoorn opdracht ver- 
strekt aan den Luitenant Kolonel van den Generalen Staf G. J. Sas 
om zich vergezeld van eenige officieren naar Canada te begeven 
teneinde de oproeping van de zich aldaar bevindende dienstplichtige 
Nederlanders voor te bereiden, hen onder de wapenen te roepen en 
heil na een korten oefeningstijd van omstreeks twee maanden naar 
Engeland over te zenden. Tevens werd aan dezz Nederlandsche Mili- 
taire Missie een soortgelijke opdracht verstrekt t.a.v. de dienstplich- 
tigen, die zich in de U.S.A. bevonden. 

2. Sailienstelling varz de Nederlandsche Militaire Missie. 
Voor de oorspronkelijke samenstelling van bedoelde missie zie 

Bijlage 3. 

3.  Reis naar Carladil, iizstallatie te Ottt;i.va. 
De reis per boot werd vanuit Liverpool op 12 September 1940 

ondernomen, waarvoor door tusschenkomst van H. M. Gezantschap 
te Londen faciliteiten waren verkregen. Op 23 September 1940 te 
Montreal aangekomen werd de reis onmiddellijk voortgezet naar 
Ottawa. 

Te Ottawa werden een tweetal bureaulocaliteiten gehuurd in het 
kantoorgebouw gelegen Sparks Street No. 48. 

Bij de door de Canadeesche Regeering gegeven toestemming voor 
de overzending der Militaire Missie waren tevens de richtlijnen vast- 
gelegd waaraan deze Missie zich bij haar recruteeringswerkzaam- 
heden in Canada zou hebben te houden. Deze bepalingen zijn neer- 
gelegd in den brief van het Department of External Affairs van 22 
Augustus 1940, Nr. 31. 

Van Nederlandsche zijde steunde de recruteering in den aanvang 
op het K.B. vin 8 Augustus 1940 Stbl. No. A 10. 

Alvorens met Ce daadwerkelijke recruteering in Canada te begin- 
nen werd allereerst contact opgenomen met verschillende autoritei- 
ten, die direct of indirect bij de recruteering waren betrokken. Groote 
medewerking en voorlichting werden hierbij ondervonden van Hr. Ms. 
Gezant te Ottawa, den Heer F. E. H. Groenman. Het bleek voorts, 
dat in Canada op steun van het Department of National Defence 
(Hoofd: The Honourable Col. J. L. Ralston) kon worden gerekend. 

Bij de recru;eering in Canada deden zich de volgende moeilijk- 
heden voor: 

a. Van de in Canada verblijfhoudende Nederlanders waren bij 
de Consulaten slechts onvo!ledige en gedeeltelijk verouderde ge- 
gevens beschikbaar. 

b. De in Canada aanwezige Nederlanders waren verspreid over 
een gebied zoo groot als Europa (zonder Rusland) en bestonden 
meest uit kleine boeren die zeer dikwijls van woonplaats wisselden. 

c. De naturaiisatie van dienstplichtige Nederlanders werd door de 
Canadeesche Regeering niet stopgezet, ook niet nadat meermalen 
het verzoek hiertoe werd gedaan, waardoor een Nederlander, die zich 
aan den dienstplicht wenschte te onttrekken, een middel werd ge- 
boden zulks ongestraft te doen. 

d. De weigering van de Canadeesche Regeering om dwang uit te 
oefenen of toe te staan dat deze dwang werd uitgeoefend om de 
Nederlandsche dienstplichtigen onder de wapenen te doen komen. 

e.  Canada zelve kende geen verplichten dienstplicht voor militairen 
dienst buiten Canada, zoodat vele Nederlanders verkozen in het 
Canadeesche leger te gaan, aangezien: 

f .  Nederlandsche dienstplichtigen in het Canadeesche leger wer- 
den toegelaten. 

Hiertegenover kunnen eenigc zaken worden vermeld, die voor dc 
Nederlai~dsrhe recruteering vail groot belang zijn geweest, namelijk: 

a. In Augustus 1940 was een registratie van alle inwoners van 
Canada gehouden. De gegevens hier& berustten op het Dominion 
Bureau of Statistics te Ottawa. Door de medewerking van genoemd 
bureau werden de gegevens der in Canada aanwezig;: ~ed&-lunders 

geleidelijk ter beschikking gesteld en verkreeg men op deze wijze in 
den loop oer jaren de beschikking over 121 9 man. 

b. Een overeenkon~st werd aangegaan met het Department of 
National Defence en met de Canadeesche spoorwegen regeiende het 
vervoer van Nederlandsche diensiplichtigen op gelijken voet als 
Canadeesche militairen. Hierdoor konden vervoerbewijzen worden 
uitgeschreven voor vervoer per trein enlof  LIS door geheel Canada 
tegen verminderde prijzen. 

c. Voor de keuring der op te roepen Nederlandsche dienstplich- 
tigen kon gebruik worden gemaakt van de door geheel Canada ver- 
spreid liggende Medical Boards, alwaar de keuringen voor het Cana- 
deesche leger werden verricht. 

De beoordeeling der keuringen geschiedde echter door den tot de 
Missie behoorenden Nederlandscheii militairen arts. 

d. Voor het geven van meer bekendheid aan de Nederlandsche 
recruteering werd groote medewerking ondervonden van den Post- 
master General, waardoor het mogelijk werd op alle zich in Canada 
aanwezige p1.m. 13 000 postkantoren een bekendmaking te doen 
ophangen. 

e.  Voorts werd op het gebied der propaganda medegewerkt door 
den Radio-omroep, die steeds bereid werd gevonden aan uitzendingen 
ten bate van de Nederlandsche Zaak mede te werken. Ook de Asso- 
ciation of Canadian Clubs steunde de Nederiandsche propaganda, 
o.a. door het orgariiseeren van een rondreis van een der Missie- 
leden waarbij deze in de gelegenheid werd gesteld, een dertigtal 
lezingen te houden in de voornaaniste plaatsen in Canada en tot 
dienstneming bij de Nederlandsche troepen kon aansporen. 

5. Aanvankelijk i,erloop der recruteeving. 
In vele gevallen werd geruimen tijd en veel arbeid vereischt alvorens 

de dienstplichtige onder de wapenen kwam. De tijd werd gedurende 
den winter nog zeer ongunstig beïnvloed door de lange verbindingen, 
welke bovendien dikwijls geheel door sneeuwval e.d. werden ver- 
broken. Daarenboven moest doorgaans aan den man tijd worden 
gelaten om orde op zijn zaken te steiien (meestal p1.m. drie weken) 
daar velen hun boerderij en vee vóór hun vertrek wilden verkoopen. 

6. Legering der onder de wapenen koinende dienstplichtigeiz. 
In overleg met de daarbij betrokken Canadeesche Militaire Autori- 

teiten werd voor de legering van de onder de wapenen komende 
Nederlandsche dienstplichtigen het Zuidelijk deel van de provincie 
Ontario ( l e  Military District, Brigadier General D. J. MacDonald) 
bestemd. Na gehouden verkenning viel de keuze op een tot kazerne 
ingerichte verlaten meubelfabriek te Stratford, welke fabriek met 
ingang van 6 Januari 1941 door de daarin gelegerde Canadeesche 
troepen werd verlaten en daarna ter beschikking van den Neder- 
landschen commandant werd gesteld. Kleeding en uitrusting benevens 
intendance-goederen en levensmiddelen werden van het l e  Military 
District betrokken. 

Als huurprijs voor het gebouw werd een bedrag van Can. $ 550.- 
per maand in rekening gebracht terwijl enkele hoogst noodzakelijke 
verbeteringen een bedrag van $ 3179.- vorderden. 

Op 8 Januari 1941 werd het gebouw officieel door de Canadeesche 
autoriteiten overgedragen en onder den naam Prinses Julianakazerne 
door de Nederlandsche troepen in gebruik genomen. Een 25-tal bur- 
gerwerklieden werden aangenomen om te voorzien in keuken- en 
corveediensten. Hierdoor kon het aantal naar Engeland te zenden 
manschappen zoo hoog mogelijk worden opgevoerd. 

7. Opkomst  I e  ploeg. 
Op 9 Januari 1941 kwam de l e  ploeg onder de wapenen waarvan 

de sterkte was 
1 kapitein 
5 eerste luitenants 

14 sergeanten 
10 korporaals 

124 soldaten 

Deze ploeg bestond uit dienstplichtigen afkomstig uit Canada en de 
U.S.A., in welk laatste land inmiddels een recruteeringsbureau ie 
New York was opgericht dat later nader besproken zal worden. De 
betrekkelijk geringe sterkte dezer ploeg was o.m. toe te schrijven aan 
het feit, dat den opgeroepenen betrekkelijk weinig tijd was gelaten 



voor het verkoopen van hun boerderij en vee, hetgeen voor velen in 
het midden van den winter niet goed doenlijk bleek. De Minister van 
Oorlog was echter niet bereid om dezen oproep later te stellen. Voor 
een ander deel was het aantal weigerachtigen een gevolg van het feit, 
dat geen dwangmiddelen konden worden toegepast. Velen wachtten 
af wat bij eventueele niet-gehoorgeving zou gebeuren. Toen bekend 
werd, dat ten aanzien van weigerachtigen geen maatregelen konden 
worden genomen, had dit een slechten invloed op de verdere recru- 
teering daar velen gingen betwijfelen of men wel verplicht was aan 
den oproep van de Nederlandsche Regeering te voldoen. Daar boven- 
dien in Canada voor dienst overzee alleen vrijwilligers konden worden 
aangewezen, wenschten vele Nederlanders het voldoen aan den Neder- 
landschen oproep niet als plicht te erkennen. Deze mentaliteit had 
veel correspondentie tot gevolg en gaf zelfs aanleiding tot het stellen 
van vragen in het Parlement. Daar door de Canadeesche Regeering 
een en andermaal werd geantwoord, dat elke dwangmaatregel ver- 
boden was, stijfde zulks vele dienstplichtigen in hun verzet. 

Voor de voorloopige africhting der dienstplichtigen volgens de oor- 
spronkelijke instructie vastgesteld op 2 maanden doch die later in 
verband met de dringende behoefte aan personeel in Engeland zoo- 
veel mogelijk werd bekort, werden de benoodigde instructeurs uit 
Engeland overgezonden. Als gevolg van transportmoeilijkheden 
kwamen deze instructeurs eerst op 25 Januari 1941 te Stratford aan. 
Tot dit detachement behoorden 

7 officieren 
9 onderofficieren 

28 korporaals. 

8. Organisatie Nederlandsche Troepen in Canada. 
Het bevel over de troepen, het transport naar Engeland en de ver- 

zorging van de recruteering in geheel Canada maakten een betrekke- 
lijk grooten staf noodzakelijk. 

9. Dagelijksche Dienst. 
Na de reveille 's winters 6.30 en 's zomers 6.00 werd door de onder 

de wapenen zijnde dienstplichtigen deelgenomen gedurende 30 min. 
aan de ochtendgymnastiek. Hierna volgt het l e  ontbijt, bestaande uit: 
vruchtensap, eieren, spek, meelspijs, brood, boter, jam en koffie. 

De morgendienst was verschillend en hield verband met den graad 
van africhting van de manschappen. Bij het onder de wapenen komen 
stond de eenvoudige exercitie en de theorie meer op den voorgrond, 
terwijl later (en wel zoo spoedig mogelijk in verband met de weers- 
gesteldheid) werd uitgerukt en eveneens kleine oefeningen in het ter- 
rein werden gehouden. De beschikking was verkregen over een in de 
buurt van het garnizoen gelegen terrein, dat gebruikt kon worden 
voor schietoefeningen met scherp, zoodat ook deze oefeningen op 
geregelde tijden konden worden gehouden. 

Eenmaal per week werd door de gehele compagnie een marsch- 
oefening gehouden waarvan geleidelijk de duur tot 3 uur werd op- 
gevoerd. 

Te 12.15 werd de hoofdmaaltijd genuttigd bestaande uit: vleesch, 
groenten, aardappelen en dessert, brood en thee. 

De middagdienst ving te 13.45 aan. Eenmaal per week vonden 
de godsdienstige samenkomsten plaats onder leiding van een Cana- 
deesch-Protestantschen en van een Roomsch-Katholieken geestelijke. 
Een middag per week was bestemd voor de beoefening van sport, 
terwijl 's zomers gedurende één middag gebruik werd gemaakt van 
het in het garnizoen aanwezige zwembad. 

Te 17.00 na het middagappèl werd de avondmaaltijd gehouden 
bestaande uit: soep, een warme schotel van restanten van den mid- 
dagmaaltijd, brood, kaas, jam en thee. 

Hierna waren de dienstplichtigen, voorzoover zij niet belast waren 
met wacht- of weekdiensten, vrij de kazerne te verlaten. 

Het avondappel was te 22.00. Avondpermissie kon worden ver- 
leend tot 23.00 uur; voor de onder-officieren tot 24.00. 

In hun vrijen tijd hadden de dienstplichtigen de beschikking over 
een 3-tal cantines. De cantine voor onder-officieren en de (in na- 
volging van het Canadeesch gebruik opgerichte) zoogenaamde ,,wet- 
cantine" werden door burgerpersoneel bediend. De manschappen- 
cantine werd gedreven door de Salvation Army, die zulks in vele 
kazernes in Canada deed tot ieders groote tevredenheid. In deze 
laatste cantine mocht geen bier worden geschonken; vandaar het 
ontstaan van de z.g. ,,wet-cantine", die echter slechts een zeer be- 
perkten tijd open was. Te Guelph bestond geen behoefte meer aan 
een ,,wet-cantine" omdat de kazerne in de stad was gelegen. Zij 
werd dan ook niet ingesteld. 

10. Geest van den troep. 
Over het algemeen kan de geest van het onder de wapenen ge- 

komen personeel zeer goed worden genoemd. In den beginne werden 

eenige klachten geuit over de toegekende soldij die lager was dan 
die in het Canadeesche Leger. De bestaande verschillen blijken dui- 
delijk uit onderstaanden staat. 

Vergelijking Soldijen in I941 van het Nederlandsche en 
Canadeesche Leger 

Ned. Leger Can. Leger 
Soldij Toelage Totaal Soldij 

Soldaat . . . . . . . . $ 0.23 $ 0.50 $ 0.73 $ 1.30 
Korporaal . . . . $ 0.46 $ 0.75 $ 1.21 $ 1.70 

De minder gunstige berichten omtrent de Geallieerde oorlogvoe- 
ring heeft aanvankelijk wel eens een deprimeerende stemming ver- 
oorzaakt. Met het houden van voordrachten die een meer optimis- 
tischen kijk op de toekomstige mogelijkheden inzake de Geallieerde 
oorlogvoering gaven kon dit euvel, dat trouwens van tijdelijken aard 
was, gemakkelijk worden bestreden. 

11.  Ontwikkeling der recruteering in Cunada gedurende het ver- 
blijf te Stratford. 

Ter verbetering van de recruteeringsmogelijkheden in Canada werd 
in Februari 1941 door den Commandant der Nederlandsche Troepen 
vergezeld door H.M. Gezant te Ottawa een bezoek gebracht aan den 
Canadeeschen Minister van Oorlog. Gevraagd werd o.a.: 

a. Steun van het Canadeesche Gouvernement door het zenden 
aan de verschillende Hoofden van Departementen en Provinciën van 
een rondschrijven waarin de Canadeeiche Regeering kenbaar maakt, 
dat zij volledige medewerking aan de Nederlandsche Recruteering 
wenscht te verleenen. 

b. Het bezoeken van onwilligen door de Royal Canadian Mounted 
Police, niet als dwang maar voor het wijzen op verplichtingen welke 
op de Nederlandsche dienstplichtigen rusten. 

c. Het niet meer opnemen van Nederlandsche dienstplichtigen 
in het Canadeesche Leger. 

d. Het verklaren van ,,disloyal to the Allied Cause" van alle 
Nederlandsche dienstplichtigen, die weigerachtig blijken te zijn om 
aan de oproeping gehoor te geven. 

Voor de resultaten van dit bezoek zie hierna. 
Naar aanleiding van het door den Minister van Oorlog te Londen 

genomen besluit om ook ex-Nederlanders toe te staan een vrijwillige 
verbintenis te sluiten voor dienstneming bij de Nederlandsche troepen 
werd op verzoek van den Commandant der Nederlandsche Troepen 
door Hr.Ms. Gezant te Ottawa in Maart 1941 een schrijven gericht 
aan de Canadeesche Regeering om in verband hiermede af te wijken 
van de destijds door haar gemaakte bepaling waarbij het niet was 
toegestaan personen van Canadeesche nationaliteit aan te nemen. 

Als antwoord hierop deelde het Department of External Affairs 
mede, dat het haar standpunt ter zake niet kon wijzigen, zoodat het 
niet mogelijk werd om genaturaliseerde Nederlanders, die hun wensch 
tot dienstneming bij de Nederlandsche Troepen hadden kenbaar 
gemaakt, toe te staan een verbintenis te sluiten. 

Niettegenstaande dit afwijzende antwoord van het Department 
of External Affairs werd deze aangelegenheid nogmaals aanhangig 
gemaakt bij het Department of National Defence, gebaseerd op het 
feit, dat reeds eenmaal door dit Department toestemming was ver- 
leend aan een oud-Nederlander die wegens zijn leeftijd niet geschikt 
werd bevonden voor dienstneming in het Canadeesche Leger. 

Intusschen was in April 1941 van Canadeesche zijde in aanvulling 
hunner wetgeving inzake de bevoegdheden van eventueel in Canada 
verblijfhoudende troepen-onderdeelen van andere dan Canadeesche 
of Britsche nationaliteit de ,,Foreign Forces Order" tot stand ge- 
komen. Alhoewel deze order in Council niet toestond dat ,,met den 
sterken arm" werd gerecruteerd, werd hiermede wel verkregen, dat 
eenmaal onder de wapenen zijnde dienstplichtigen, die zich aan 
desertie schuldig maakten, in verzekerde bewaring konden worden 
genomen en naar hun korps teruggevoerd. Daarenboven werd door 
de Canadeesche Militaire Autoriteiten in een rondschrijven bekend 
gemaakt dat, alvorens Nederlanders in Canadeeschen actieven mili- 
tairen dienst konden worden opgenomen, hiertoe allereerst hun 
namen aan het Department of National Defence moesten worden 
opgegeven, waarna wij deze namen zouden verkrijgen om betrokken 
personen op hun Nederlandsche verplichtingen te kunnen wijzen. 

Dank zij het herhaalde aandringen op het verkrijgen van meerdere 
faciliteiten bij de recruteering werd in December 1941 tenslotte 
door de Canadeesche Regeering toegestaan dat: 

a. genaturaliseerde ex-Nederlanders en personen met dubbele na- 
tionaliteit dienst konden nemen bij de Nederlandsche troepen; 

b. de onder a. genoemde personen, reeds dienende bij de Cana- 
deesche Weermacht, konden overgaan naar de Nederlandsche troepen; 



c. naturalisatie van Nederlanders zou worden uitgesteld wanneer 
de indruk werd verkregen, dat zoodanige naturalisatie-aanvraag ge- 
schiedde met het oogmerk om aan den Nederlandschen militairen 
dienst te ontkomen. 

Niet verkregen echter kon worden: 
a. dat het in de Foreign Forces Order gebezigde begrip ,,member 

of a foreign force" werd uitgebreid tot die personen die na in Holland 
te hebben gediend, thans in Canada met ,,onbepaald klein verlof" 
vertoefden; 

b. dat op eenigerlei wijze aandrang zou worden uitgeoefend tot 
dienstneming bij de Nederlandsche Troepen en evenmin dat zij die 
aan den oproep geen gehoor gaven als disloyal zouden worden aan- 
gemerkt. 

Intusschen had deze afwijzende houding van de Canadeesche Re- 
geering om de opkomst der Nederlandsche dienstplichtigen verplich- 
tend te stellen een slechten invloed op de recruteering. Deze invloed 
was in het bijzonder tot uiting gekomen toen begin Mei 1941 op 
eenige in het Canadeesche Parlement gestelde vragen door den Eer- 
sten Minister, The Right Honourable M. L. Mackenzie King, een 
zoodanig antwoord werd gegeven, dat hieruit door vele dienstplich- 
tigen werd opgemaakt, dat zij geen enkele verplichting hadden tegen- 
over het land hunner nationaliteit. Niettegenstaande onmiddellijk 
door Hr.Ms. Gezant te Ottawa tegen deze uitlating werd geprotesteerd 
(zie bijlage 6),  was het gevolg, dat 6 soldaten uit de kazerne te 
Stratford deserteerden en van de 3e ploeg, die op 7 Mei 1941 onder 
de wapenen kwam, 57 % van de opgeroepenen in gebreke bleef zich 
aan te melden. 

In November 1941 nerd door de in Canada recruteerende Poolsche 
Militaire Missie de stoot gegeven tot periodieke bijeenkomsten van 
vertegenwoordigers der verschillende Militaire Missies teneinde den 
gang van zaken benevens de respectievelijke moeilijkheden op recru- 
teeringsgebied gezamenlijk te kunnen bespreken. De Canadeesche 
Militaire Autoriteiten vonden hierin aanleiding om deze conferenties, 
waaraan werd deelgenomen door de vertegenwoordigers der Bel- 
gische, Vrije Fransche, Nederlandsche, Noorsche, Poolsche, Tsjecho- 
Slowaaksche en Yougo-Slavische Missies, over te nemen, waardoor 
hieraan kon worden deelgenomen door verscheidene officieren van 
het Department of National Defence en somwijlen door eenige 
ambtenaren van het Department of Foreign Affairs. 

Door deze gezamenlijke conferenties werd bereikt, dat de Cana- 
deesche Militaire Autoriteiten uitvoerig kennis konden nemen van de 
verschillende moeilijkheden, welke bij de recruteering werden onder- 
vonden. Door een bijzonder goede samenwerking leidden deze con- 
ferenties zeer dikwijls tot een spoedige oplossing van verscheidene 
vraagstukken. 

Met voldoening kon op deze conferenties worden geconstateerd, 
dat de Nederlandsche Militaire Missie voor wat de recruteering be- 
treft op velerlei gebied op andere Missies een voorsprong had. 

Ter verhooging van de recruteeringsresultaten werd het nuttig 
geacht om Nederlandsche dienstplichtigen door een tweetal onder- 
Officieren thuis te doen bezoeken. Zulks geschiedde echter alleen in 
die deelen des lands, waar een voldoend aantal Nederlanders over 
niet te uitgestrekte gebieden aanwezig waren. Over het algemeen 
hadden deze reizen wel eenig resultaat, hetgeen moge blijken uit 
onderstaande gegevens met betrekking tot een tweetal reizen. 

Aantal bezochte personen . . . . . . . . . . 179 
Hiervan bleken: 
onmiddellijk op te komen . . . . . . . . . . 13 
genegen op te komen na kort uitstel . . 13 
genegen op te komen doch afgekeurd . . 14 
niet genegen op te komen . . . . . . . . . . 78 
waren intusschen genaturaliseerd . . . . 23 
bleken geen Nederlander te zijn . . . . 6 
bleken te oud of te jong te zijn . . . . . . 11 
bleken onbekend op verkregen adres . . 7 
bleken uit Canada vertrokken . . . . . . 2 
bleken reeds in het Canadeesche Leger 

te hebben dienstgenomen . . . . . . . . 7 

12. Doorzending van elders onder rle wapenen gekonzen Neder- 
landsche dienstplichtigen. 

,,De Richtlijnen" voor de oproeping in werkelijken dienst van niet- 
ontslagen reserve-officieren en dienstplichtigen, elders dan in Groot- 
Brittannië en Noord-Ierland, Canada, de Vereenigde Staten van 
Noord-Amerika, Nederlandsch Oost-Indië, Curaçao, Suriname, het 

vijandelijk gebied en het door den vijand bezette gebied stelden het 
recruteeren in de gebieden, welke hierboven niet genoemd zijn, in 
handen van de Nederlandsche diplomatieke en/of consulaire ver- 
tegenwoordigers. Teneinde de opkomst van hen die zich reeds bij die 
vertegenwoordigers hadden aangemeld te bespoedigen, werd, omdat 
uit de gevoerde correspondentie bekend was geworden dat genoemde 
Richtlijnen geruimen tijd na ontvangst in Canada nog niet in het 
bezit der verschillende Nederlandsche Vertegenwoordigers waren 
gekomen, een exemplaar aan die diplomatieke vertegenwoordigers 
toegezonden. Deze toezending werd echter beperkt tot de gezanten en 
consuls, wier ambtsgebied geografisch dusdanig was gelegen dat ver- 
zending van dienstplichtigen via Canada was te verwachten. Ter in- 
formatie werd toegevoegd een Bezoldigingsstaat van de Nederland- 
sche troepen, benevens gegevens inzake de keuring. Zie als voorbeeld 
van den tot gezanten en consuls gerichten brief: Bijlage 2. 

Teneinde de moeilijkheden te voorkomen welke het gevolg waren 
van het afkeuren van een man na aankomst in Canada en in verband 
met het feit, dat in de bestaande keuringseischen geen bijzondere 
tropenziekten werden genoemd, werd een nieuw keuringsformulier 
voor de tropen ontworpen en aan de betrokken diplomatieke en con- 
sulaire vertegenwoordigers toegezoilden. Het nieuwe keuringsformu- 
lier werd tevens aan den Minister van Oorlog voorgelegd (zie Hoofd- 
stuk Geneeskundige Dienst). Aan de betrokken Nederlandsche Ver- 
tegenwoordigers werd ook opgave gedaan van eenige vervoersmoge- 
lijkheden speciaal met het oog op de door eenige maatschappijen in- 
gevoerde goedkoope passagetarieven o.a. door de K.N.S.M. en door 
eenige Noorsche maatschappijen. Indien niet de mogelijkheid be- 
stond om van een directe zeeverbinding naar Canada gebruik te 
maken en derhalve via de U.S.A. gereisd moest worden, werd door 
het Nederlandsche Gezantschap te Washington in verbinding getre- 
den met het State Department, hetwelk voor ingelijfde dienstplich- 
tigen, voorzien van gezondheidsbewijs, zonder meer een doorreis- 
visum verleende. 

Voor de binnenkomst in Canada van deze en van uit de U.S.A. 
afkomstige dienstplichtigen werd eveneens een eenvoudige procedure 
vastgesteld, dank zij de hulp van H.M.'s Gezant te Ottawa. 

Wat Suriname betreft kan nog worden opgemerkt, dat zich aldaar 
volgens ontvangen berichten circa 400 gekleurde gegadigden voor 
dienstneming in de Nederlandsche Troepen hadden aangemeld. Na 
echter den Minister van Oorlog te Londen telegrafisch om machti- 
ging gevraagd te hebben deze vrijwilligers te mogen accepteeren, 
werd op 30 October 1941 van Zijne Excellentie van Boeyen bericht 
ontvangen dat deze vrijwilligers niet mochten worden aangenomen. 

13. A~~nkorns t  van den Generaal-Majoor A .  Q .  H .  Dgxhoorn in 
de U.S.A. air Gemachtigde van den Minister van Oorlog inzake de 
recruteering in Canada en de U.S.A. 

Op 20 Januari 1942 kwam de Generaal-Majoor A. Q. H. Dijx- 
hoorn te Washington aan, voorzien van een instructie ter reorganisee- 
ring der recruteering in Canada en de U.S.A. 

Tijdens de hierna op 22 Januari 1942 te Washington gehouden 
bespreking deelde de Generaal mede, dat men op het Departement 
van Defensie over het algemeen niet den indruk had, dat met voort- 
varendheid aan de recruteering in Canada en de U.S.A. werd gear- 
beid en dat de resultaten niet waren zooals verwacht kon worden. 
Zulks was reeds gebleken uit een schrijven van den Minister van 
Oorlog van 16 April 1941 en het hierop gegeven antwoord van 23 
Juni 1941 en uit het telegram van denzelfden bewindsman, dat op 
22 December 1941 werd ontvangen en dat aandringt op een ,,uiterste 
krachtsinspanning". 

Zeer vermoedelijk waren deze inzichten te Londen te verklaren uit 
de zeer van Engeland verschillende en uiterst moeilijke omstandig- 
heden waaronder de recruteering in Canada en in de U.S.A. moest 
plaats vinden. 

De ter bespreking aanwezige heeren waren dan ook van meening, 
dat de genoemde instructie voor den Generaal Dijxhoorn op een 
verkeerd inzicht te Londen moest berusten. Geconcludeerd werd, dat 
het niet goed mogelijk was om de recruteering door Commissies te 
doen geschieden en te recruteeren zonder de beschikking te hebben 
over een kazernement om het onder de wapenen gekomen personeel 
onder te brengen. In verband hiermede werd door Generaal Dijx- 
hoorn aan den Minister van Oorlog voorgesteld om de Nederlandsche 
Troepen in Canada niet te ontbinden. De Minister van Oorlog ver- 
klaarde zich hiermede accoord. 

In verband met de terugroeping van den Lt. Kol. G. J. Sas en diens 
eervolle ontheffing als Commandant der Nederlandsche Troepen in 
Canada werd het Commando op 12 Februari 1942 overgegeven aan 
den Majoor van den Generalen Staf W. Th. Carp. 



14. Reorgani~atie in verband met recrutecringsmogelijkheden en van de hiertoe benoodigde papieren waren (illegaal in de U.S.A. 
de daaraan verbo2den kosterz. verbleven). 

Allereerst werd de Heer Ph. Keller, Auditor Genera1 of The Royal 
Netherlands Government, verzocht om het garnizoen Stratford te 
bezoeken om aldaar in gezamenlijk overleg plannen te beramen om 
tot een mitider kostbare organisatie te geraken. Het resultaat van dit 
bezoek, dat op 20 Februari 1942 plaats vond, werd neergelegd in een 
htemorandum voor den Generaal-Majoor Dijxhoorn. 

Hierop werd door genoemden Opperofficier in diens brief van 30 
Maart 1942 no. 243/14 met bijbehoorend Memorandum een reor- 
ganisatie gelast waarbij het zwaartepunt der recruteering van Canada 
naar de U.S.A. zou worden verlegd. 

De uitvoering kan een en ander gaf den Commandant der Neder- 
landsche Troepen nog aanleiding tot eenige opmerkingen. 

Bovengenoemde reorganisatie-plannen waren in het algemeen ge- 
baseerd op de mogelijkheid: 

a. dat bij een goede organisatie in de U.S.A. in de toekomst een 
grooter aantal recruten zou kunnen worden verkregen; 

h. dat in Canada in de torkomst met den sterken arm de tot 
duskerre weigerachtigen voor dienst in de ,,Western Hemisphere" zou 
den kunnen worden opgeroepen waarna dezen later zouden kunnen 
worden gewezen op het belang om zich bereid te verklaren voor 
dienst overzee. 

Toen nu de Regeering der Vereenigde Staten deed weten, dat zij 
niet toestond Nederlanders met .,eerste papieren" onder de wapenen 
te roepen had het geen zin om de voorgestelde reorganisatie in te 
voeren en werd de voorbereiding hiervan stopgezet bij den brief van 
5 Mei 1942. 

Na toezending der officieele Nota der Amerikaansche Regeering 
werden hierop door den Commandant der Nederlandsche Troepen 
nog eenige punten naar voren gebracht welke bij een reorganisatie 
alsnog van nut zouden kunnen blijken. 

Intusschen was door den Commandant der Nederlandsche Troepen 
- gelet op het feit dat een groot bedrag maandelijks benoodigd was 
voor de tewerkstelling der burger-corveeërs - dit personeel gelei- 
delijk vervangen door militairen. Deze groote bezuiniging werd moge- 
lijk, toen bleek dat in den Ioop van den tijd er steeds militairen onder 
de uapenen kwamen, die Òf op medisch advies Òf wegens huiselijke 
of zakelijke omstandigheden niet of althans bezwaarlijk dadelijk over- 
zee konden worden gestuurd. Door deze mannen in de verschillende 
corveediensten in te schakelen kon langzamerhand het burgerperso- 
neel worden vervangen. 

Een andere uitgave, die het verblijf in Canada kostbaar maakte, 
was de huur van het kazernegebouw te Stratford. Destijds was een ge- 
bouw gehuurd zonder dat men eigenlijk wist welk aantal recruten 
het zou moeten kunnen onderbrengen. Het bleek thans, dat het ge- 
bouw over het algemeen te groot was. Bovendien moest het 's winters 
in zijn geheel worden verwarmd door middel van een volkomen ver- 
ouderd en kolen verslindend verwarmingssysteem. Door een en 
ander waren de kcsten voor legering van den troep te hoog. Het lag 
dus vcor de hand uit te zien naar een eenvoudiger wijze van onder- 
brenging. Het was niet gemakkelijk iets geschikts te vinden daar de 
Canadeesche Regeering over het algemeen gebrek had aan legerings- 
ruimte. 

Intusschen was door den Generaal Majoor Dijxhoorn op 17 Juni 
den brief ontvangen van den Minister van Oorlog van 20 Mei 1942 
Afd. I, No. 248 P waarbij Z.E. nog verschillende wenschen naar 
voren bracht (Zie Bijlage 4) .  Genoemde brief werd op 1 Juli 1942 
onder No. 669/14 door genoemden opperofficier met een uitvoerig 
rapport naar aanleiding van een gehouden inspectie te Stratford be- 
antwoord. 

Intusschen werd op 17 Juli 1942 door den Minister van Oorlog 
telegrafisch overplaatsing van den Commandant der Nederlandsche 
Troepen in Canada, den Majoor van den Generalen Staf W. Th. 
Carp, naar Engeland bevolen, waarop door den Generaal Majoor 
Dijxhoorn werd geantwoord. Op een nader aandringen van den 
Minister van Oorlog om tot inkrimping over te gaan werd door den 
Generaal Majoor Dijxhoorn nogmaals op de vele moeilijkheden ge- 
wezen. 

Op 1 Augustus 1942 werd het recruteeringsbureau New York het- 
welk bij aankomst van den Generaal Majoor Dijxhoorn in Amerika 
onder diens direct toezicht was geplaatst, wederom onder de bevelen 
van den Commandant der Nederlandsche Troepen in Canada gesteld 
aangezien deze voor de grensoverschrijding van den dienstplichtige 
naar Canada aan de Canadeesche Autoriteiten verantwoordelijk was 
en daarenboven een eventueele terugzending, nadat de man eenmaal 
de U.S.A. had verlaten, door zijn zorg moest geschieden. De 
terugzending had soms groote bezwaren, daar velen niet altijd in bezit 

De Kapitein S. J. van den Bergh werd op dit tijdstip hoofd van het 
bureau te New York, terwijl de l e  Lt. H. K. M. de Kuyper aan hem 
werd toegevoegd. De Heer M. J. van Schreven trad op 1 Augustus 
1942 als Hoofd van genoemd bureau af. 

Bij brief van 7 Augustus 1942 No. 835/14 van den Generaal Ma- 
joor Dijxhoorn ontving nu de Commandant der Nederlandsche Troe- 
pen opdracht om met ingang van l October 1942 het troepen-deta- 
chement te Stratford op te heffen en het overcomplete personeel zoo 
spoedig mogelijk op Engeland te dirigeeren. Er zouden dan namelijk 
twee recruteeringscommissies worden gevormd, waarvan een te NCW 
York onder Kapitein S. J. van den Bergh en een te Montreal onder 
len Lt. Jhr. A. W. C. van Riemsdijk. De opgekomen Nederlandsche 
dienstplichtigen zouden, in afwachting van hun overtocht naar Enge- 
land, tijdelijk in een Boardinghouse te Montreal worden onderge- 
bracht. Een en ander werd eveneens aan den Minister van Oorlog 
gerapporteerd. 

Op 22 Augustus 1942 werd den Generaal Majoor Dijxhoorn door 
den Minister van Oorlog telegrafisch bericht dat accoord werd gegaan 
met de opheffing van Stratford alsmede met de voorgestelde reorga- 
nisatie. 

Na ontvangst van de opdracht werden ter voorbereiding der op- 
heffing door den Commandant der Nederlandsche Troepen te 
Ottawa besprekingen gevoerd op het Department of National Defence 
en met den Tijdelijk Zaakgelastigde te Ottawa. Nadat eveneens een 
bespreking met den Heer Ph. Keller te New York was gehouden 
werd een Memorandum samengesteld waaruit bleek, dat bij de be- 
staande omstandigheden een kazerne voor het onderbrengen van 
Nederlandsche dienstplichtigen diende te worden behouden. Deze 
zienswijze was gebaseerd op de gemiddelde opkomst van 20 recruten 
per maand, een getal dat ook in de toekomst werd bewaarheid. Ver- 
meld Memorandum vormde de basis voor een bespreking op 25 
Augustus 1942 met den Generaal Majoor Dijxhoorn te Washington. 

Naar aanleiding van deze bespreking werd door den Generaal 
Majoor Dijxhoorn wederom de Minister van Oorlog telegrafisch 
van de gerezen moeilijkheden in kennis gesteld en werd geadviseerd 
noodgedwongen Stratford voorloopig niet op te heffen. 

Intusschen was door den Commandant der Nederlandsche Troe- 
pen in opdracht van den Generaal Majoor Dijxhoorn met de Cana- 
deesche Militaire Autoriteiten contact opgenomen over het ruilen 
van het kazernement te Stratford tegen een kleiner en economischer 
kazernement met als gevolg, dat het verkrijgen van de Winter Fair 
Building te Guelph in het vooruitzicht werd gesteld. Door den Gene- 
raal Majoor Dijxhoorn werd dit op 30 Augustus 1942 telegrafisch 
aan den Minister van Oorlog bericht met verzoek om te willen be- 
richten of men met deze ruiling zou kunnen instemmen, waarbij een 
belangrijke bezuiniging zou worden verkregen. Kosten van verwar- 
ming zouden dalen van $ 8000 tot $ 3000 per seizoen en de huurprijs 
van $ 550 tot $ 100 per maand. 

Op 2 September 1942 werd van den Minister van Oorlog bericht 
ontvangen dat Z.E. met de ruiling der kazerne instemde mits het niet 
mogelijk zou zijn om van restcamps bij de  embarcatie-haven gebruik 
te maken. 

De Generaal Majoor Dijxhoorn seinde hierop terug, dat bedoelde 
restcamps niet beschikbaar waren en dat den Commandant te Strat- 
ford opdracht werd gegeven tot miling der kazerne over te gaan. 

Met ingang van 14 October 1942 werd de beschikking verkregen 
over de Winter Fair Building te Guelph, die evenals de kazerne te 
Stratford wederom den naam ,,Prinses Juliana Kazerne" verkreeg. 

Intusschen was door den Minister van Oorlog nog opgave gevraagd 
van het personeel dat na de vestiging te Guelph overcompleet zou 
worden. Door den Generaal Majoor Dijxhoorn werd hierop bericht, 
dat door overplaatsingen en het versturen van 8 korporaals naar 
Engeland geen personeel meer overcompleet zou komen. 

15. Vertrek van het Detachement Nederlandsche Troepen uit 
Stratford. 

Gezien de goede samenwerking met de burgerautoriteiten werd be- 
sloten om het vertrek uit Stratford een min of meer officieel karakter 
te geven. Hiertoe werd op 14 October 1942 voor het front van den 
troep, die voor het stadhuis te Stratford was opgesteld, aan den Burge- 
meester dier gemeente een Nederlandsche vlag aangeboden, waarbij 
ezn koperen plaquette was gevoegd, waarop vermeld is, dat deze vlag 
van Januari 1941 tot October 1942 gedurende het verblijf van het 
Nederlandsche Detachement te Stratford van de Juliana Kazerne al- 
daar heeft gewaaid. Dit aandenken werd door het Gemeente-Bestuur 
dankbaar aanvaard en als teeken van bijzondere waardeering blijvend 
opgesteld in de raadzaal. 



Hierna werd op 15 October 1942 het Garnizoen Stratford ver- 
laten. 

16. Verblijf te Guelph. 
Het kazernement der Nederlandsche Troepen te Guelph, hoewel 

minder ruim dan dat in Stratford, heeft geheel aan den eisch vol- 
daan dat het den troep en de burcaux naar behooren moest Sunncn 
onderbrengen. Wel waren eenige veranderingen noodzakelijk in de 
bestaande indeeling van het gebouw, doch deze waren van onder- 
geschikt belang. officieren en gehuwde oiiderofficieren betrokken 
kwartieren in de stad; echter werd steeds door een der officieren of 
dd. officieren bij toerbeurt den nacht in de kazerne doorgebracht. 
Daar geen officierscantine aanwezig was, werd voor Rijksrekening 
een localiteit hiertce op eenvoudige wijie geschikt gemaakt en op 
cantinekosten verder verfraaid en op min of meer Oud-Hrrllandsche 
wijze ingericht, hetgeen tevens een zekere propagandistische waarde 
had bij het veelvuldig bezoek van Canadeesche militairen en burger- 
autoriteiten. 

Daar de legeringsmogelijkheid in het gebouw in feite uit twee 
groote s!aapzalen bestond en betrekkelijk veel ruimte nocdig was voor 
het onderbrengen van: bureau Commandant, burean Geneeskundige 
Dienst, Behandellokaal Geneeskundige Dienst, Ziekenzaal, Schrijf- 
kamer Staf, bureau Administrateur (waarin mede de afdeeling Kost- 
winnersvergoeding en het Recruteeringsbureau werden onderge- 
bracht), werd een der slaapzalen voor bureauruimte ingericht, terwijl 
de andere slaapzaal haar bestemming bleef behouden. Wanneer door 
opkomst van een groot aantal dienstplichtigen en als gcvolg \7an stag- 
natie in de verscheping naar Engeland (zooals dikwijls voorkwam), 
een groot aantal soldaten moest worden gehuisvest, moesten de man- 
schappen in twee boven elkaar geplaatste kribben slapen, hetgeen bij 
zeer hooge temperaturen wel onaangenaam was. Door geregeld con- 
trolceren van de ventilatie werd dit bezwaar zooveel mogelijk onder- 
vangen. 

De geest onder het onder de wapenen zijnde personeel was gedu- 
rende het geheele verblijf te Guelph zeer goed. Er behoefden nage- 
noeg geen straffen te worden opgelegd. Desertie kwam nagenoeg niet 
meer voor. 

Voor verdere bijzonderheden moge worden verwezen naar het aan 
den Minister van Oorlog verzonden rapport betreffende het bezoek 
van den Generaal Majoor Dijxhoorn op 9 en 10 November aan dit 
kazernement te Guelph. 

De dagelijksche dienst te Guelph werd voortgezet op gelijken voet 
als zulks in Stratford had plaats gevonden. De mlrschoefeningen wer- 
den ook gedurende de winterperiode gehouden. Wekelijks werden 
voor den troep voordrachten gehouden over verschillende onderwer- 
pen. Voorzoover deze op medisch en hygiënisch gebied lagen, wer- 
den deze voordrachten gehouden door d& aanwezigen 0ff:icier van 
Gezondheid. 

De in Stratford aangevangen lessen in Engelsch werden eveneens 
voortgezet doch later, nadat voldoende vorderingen waren gemaakt, 
voor het beroepskader beëindigd. Voor dienstplichtigen die de En- 
gelsche taal niet voldoende machtig waren, werden afzonderlijke les- 
sen gegeven. Voor de officieren werden wekelijks door den Com- 
mandant tactische voordrachten gehouden, afgewisseld door tactische 
oefeningen in het terrein, dan we1 door een voordracht van een 
onder de napenen zijnden Reserve-officier, die uit hoofde van zijn 
burgerbetrekking een onderwerp behandelde verband houdende met 
de ,,war effort". De geestelijke verzorging geschiedde thans door Ds. 
D. Grasman uit Hamiìton, die als ex-Nederlander de Nederlandsche 
taal machtig was, alsmede door den Aalmoezenier Majoor P. J. H. H. 
Mommersteeg. Beiden kwamen daartoe op ongeregelde tijden van 
hun standplaats over. Voorts was de beschikking verkregen over den 
Canadeeschen Israelitischen Leger Rabbi M. G. Katz, ten behoeve 
van de aanwezige Israelitische militairen. 

Het contact met de burgerij was wederom zeer goed te noemen. 
Hiertoe werd in belangrijke mate bijgedragen door de ,,Men's Service 
Cantine" en verschillende kerkgenootschappen, die geregeld de man- 
schappen in hun vereenigingslokalen ontvingen. De belangstelling 
voor deze avonden was zoo groot, dat als tegenprestatie spontaan 
door de Nederlandsche Militairen een kerkdienst werd gehouden, 
waarbij alle I-uncties door henzelven werden verzorgd en waarvoor een 
groote belangstelling bij de burgerij bestond. 

Voorts werd voor vrienden en kennissen door de manschappen een 
cabaretdvoild gegeven, waarbij een 600-tal toeschouwers aanwezig 
waren. 

17. Recruteering in Canada gedurende het verblcf te Guelph. 
Niettegenstaande de in Canada aanwezige Nederlanders voor het 

grootste deel reeds al of niet aan een oproeping om in Nederlandschen 

militairen dienst te treden hadden voldaan, moet toch melding wor- 
den gemaakt van de Canadian Army Routine Order No. 1976, waar- 
bij o.m. werd bepaald, dat in den vervolge bij oproeping voor het 
actiete Canadeesche Leger geen personen van Nederlandsche natio- 
naliteit meer zouden worden aangenomen zonder toestemming van 
den Commandant der Nederlandsche Troepen, waardoor mogelijk 
werd, dat de betrokken dienstplichtigen allereerst op hun verplichting 
om in het Nederlandsche Leger dienst te nemen konden worden ge- 
wezen. 

Daarenboven waren de Divisional Registrars verplicht alle Neder- 
lrindsche onderdanen, die volgens de National Mobilisation Act 
voor niet-overzeeschen dienst werden opgeroepen eveneens aan 
den Commandant der Nederlandsche Troepen op te geven. Deze per- 
sonen kregen door middel van genoemden Canadeeschen autoriteit 
een pamphlet uitgereikt, dat op dienstname bij het Nederlandsche 
Leger aandrong. 

In begin 1942 bad het Canadeesche Gouvernement tot verplichten 
militairen dienst in Canada besloten, hetgeen met zich mede bracht, 
dat ook Cariadeesche ingezetenen van andere dan Canadeesche natio- 
naliteit zouden worden opgeroepen. Hierdoor werd bereikt, dat deze 
groepen personen niet langer vrij zouden blijven van hun militaire 
verplichtingen indien zij zouden weigeren om aan den oproep van het 
land hunner nationaliteit te voldoen. 

Als gevolg hiervan richtte de Canadeesche Regeering zich op 11 
Maart 1942 met een Nota tot den Nederlandschen Gezant te Ottawa 
met het verzoek goed te vinden, dat Nederlandsche onderdanen ver- 
plicht zouden kunnen worden tot dienstneming in het Canadeesche 
Leger (voor dicnît in Canada). Bij hun oproeping zou dan echter aan 
de Nederlandschc Autoriteiten naam en adres worden opgegeven 
opdat deze autoriteiten nog een kans zouden hebben de opgeroepenen 
voor Nederlandschen krijgsdienst te winnen. De Nederlandsche Au- 
toriteiten zouden echter, wanneer een opgeroepene toch in het Cana- 
deesche Leger dienst nam, dezen man niet als weigerachtig of deser- 
teur mogen beschouwen. 

Het antwoord op bovengenoemde Nota aan het Canadeesche 
Gouvernement werd op 12 hlei 1942 ingediend; het was afwijzend. 
Daarenboven werd nogmaals sterk aangedrongen op meerderen steun 
bij het oproepen van de in Canada verblijfhoudende Nederlandsche 
onderdanen. 

18. Prnpagnndareir naar de Westkust van Canada en de Ver- 
eenigde Staten van Noord-Anierika. 

Deze reis had het doel een prooter bekendheid te geven aan de 
Nederlandsche recrutering en had tevens het oogmerk bij te dragen 
tot een zekere algemeene propaganda voor de Nederlandsche zaak. 

Reeds van het begin der recruteering in Canada af was, voor wat 
betreft de betrouwbaarheid der op te roepen Nederlandsche dienst- 
plichtigen, een overeenkomst gesloten met de Royal Mounted Police 
en wel in dier voege, dat steeds door de Nederlandsche Militaire 
Missie de namen der op te roepen dienstplichtigen aan hen werden 
opgegeven, waarna door genoemde politie een onderzoek naar de 
betrouwbaarheid van deze personen werd ingesteld en de uitkomst 
hiervan werd toegestuurd. 

Daar dit systeem alleen gold voor Canada en vele dienstplichtigen 
van elders kwamen werd daarenboven een eigen betrouwbaarheids- 
onderzoek ingesteld. Aanvankelijk werd de Res. Rlajoor voor Speciale 
Diensten br. H. Snijders met dit onderzzek belast. In verband echter 
met het feit, dat genoemde hoofdofficier langen tijd wegens ziekte- 
verlof afwezig wai. werd in Dccember 1941 aan den Secretaris van 
H.K.H. Prinses Juliana de medewerking verzocht van den Heer C. 
Seesink, Inspecteur van de Rijksveldwacht te Ottawa teneinde door 
een terzake deskundig onderzoek een indruk van de betrouwbaarheid 
der zich onder de wapenen bevindende dienstnlichtigen te verkrijgen. 

Al spoedis werden echter instructies ontvangen van de British 
Security Coordination te New York die een betrouwbaarheidsonder- 
zoek instelde omtrent alle nersonen die naar het Vereenigd Koninkrijk 
zouden worden verscheept. Hiertoe moesten alle gegevens van onder 
de wanenen komende dienst~lichtigcn worden toegestuurd, benevens 
hun vinqcrafdrukken. Na gehouden snderzoek werden alle namen 
naar Engeland overgeseind teneinde toestemming voor overkomst te 
verkrijgen, een procedure waarmede eenigen tijd was gemoeid en 
waardoor de vlotte overz~nding der dienstplichtigen ongunstig werd 
beïnvloed Indien de betrokken persoon betrouwbaar werd g-acht ver- 
kreeg hij een z.g. ,.Interim Card". Zonder deze Interim Card was 
vertrek naar Engeland onmogelijk. 

Als gevolg van deze nieuwe regeling, waarbij de betrouwbaarheid 



van den man op breedere basis werd beoordeeld dan door het in de 
kazerne gehouden onderzoek mogelijk was, werd de eerdergenoemde 
methode overbodig en kwam te vervallen. Het onderzoek inzake de 
betrouwbaarheid door de Royal Canadian Mounted Police bleef 
echter voortbestaan en de hulp dezer politie werd in verschillende ge- 
vallen eveneens door de Engelsche Autoriteiten ingeroepen, namelijk 
indien een nader onderzoek, waarbij de man zelf moest worden ge- 
hoord, werd vereischt. Slechts in één geval was het resultaat van een 
onderzoek aanleiding tot interneering van een Nederlandschen dienst- 
plichtige. 

20. Detachement New York. 
Daar voor een groep Nederlandsche dienstplichtigen in de Ver- 

eenigde Staten, die vrijstelling van den Nederlandschen dienstplicht 
hadden verkregen wegens hun onmisbaarheid in essentieele Neder- 
landsche bedrijven, oproeping voor Arnerikaanschen dienst dreigde, 
werd besloten om deze mannen te militairiseeren. Hierdoor zouden 
zij buiten Amerikaansche oproeping blijven. In verband hiermede 
kreeg dit personeel te Guelph een korte militaire opleiding van 6 
weken. Voorts werd deze groep nog uitgebreid met eenige Neder- 
landsche dienstplichtigen die niet voor overzending naar Engeland in 
aanmerking kwamen (C gekeurden) doch door het Amerikaansche 
Legerbestuur zeer vermoedelijk wel zouden worden opgeroepen. 
Deze personen werden na een 6-weeksche africhting bij de Neder- 
landsche Troepen in Canada in overheids- of semi-overheidsbedrijven, 
die aan Nederlandsch personeel dringend behoefte hadden, te werk 
gesteld. In totaal werden 3 officieren, 4 onderofficieren en 25 man bij 
dit detachement ondergebracht. 

21. Dienstplichtige11 bestenzd voor de Koninklijke Nederlandsche 
Marine. 

Ingevolge opdracht van den Minister van Oorlog werden van iedere 
naar Engeland over te zenden ploeg 10 % der dienstplichtigen be- 
stemd voor dienst bij de Koninklijke Nederlandsche Marine. Teneinde 
het meest geschikte personeel te kunnen aanwijzen werd de Schout- 
bij-Nacht Baron de-Vos van Steenwijk, Secretaris van 
H.K.H. Prinses Juliana te Ottawa, bereid gevonden de voor de 
Marine meest geschikte mannen uit de opgekomen dienstplichtigen te 
selecteeren. Toen later genoemde vlagofficier niet meer beschikbaar 
was, werd deze selectie verricht dcor den Officier van Administratie 
Ie klasse J. W. B. Buykes. 

Het personeel werd in landmacht-uniformen zonder uitrusting be- 
houdens gasmasker naar Engeland overgestuurd. 

22. Dienrtplichtigeiz bestemd on1 opgeleid te worden tot vlieger. 
Reeds in December 1940 werd door den Minister van Defensie 

opdracht gegeven voor het uitzenden van 25 militairen voor deta- 
cheering bij de Militaire Luchtvaart van het K.N.I.L. 

Aan deze opdracht werd voldaan. In den loop van den tijd bleken 
verscheidene dienstplichtigen alleen genegen te zijn onder de wapenen 
te komen, indien zij bij het luchtwapen konden worden geplaatst. Daar 
deze dienstplichtigen behalve aan de gestelde leeftijdsgrenzen ook 
moesten voldoen aan de keuringseischen gesteld door de R.A.F. 
werden zij te London (Ontario) later te Guelph aan een nadere 
keuring onderworpen, waarna zij, indien goedgekeurd, naar Engeland 
werden overgestuurd onder vermelding dat zij voor de vliegeropleiding 
waren bestemd. Daar opleiding tot vlieger van de R.A.F. ook in 
Canada plaats vond, bleek, dat velen dezer militairen na verloop van 
tijd in Canada terugkeerden, zoodat het eenvoudiger zou zijn geweest 
deze plaatsing bij de R.A.F. rechtstreeks in Canada te bewerkstelligen. 
De Minister van Oorlog echter berichtte, dat zulks beter in Engeland 
zou kunnen geschieden. Voorts waren er dienstplichtigen, die alleen 
genegen waren onder de wapenen te komen, indien zij aan de vlieg- 
opleiding in de U.S.A. konden deelnemen. Deze mannen werden dan 
rechtstreeks naar Jackson gestuurd. 

Daarenboven werd op l I Mei 1942 op last van den Minister van 
Oorlog een detachement van 23 man voor vliegeropleiding op 
Jackson gedirigeerd. Deze militairen zouden echter tot het Neder- 
landsche leger blijven behooren. 

Op 6 November 1942 werd opdracht ontvangen om andermaal 
20 vrijwilligers voor de opleiding te Jackson beschikbaar te stellen. 
Van deze militairen vertrokken 14 op 16 November 1942 en 6 op 
23 Februari 1943. 

23. Dienstplichtigen bestemd om opgeleid te worden voor den 
dienst op motor-torpedobooten. 

Na ontvangen opdracht, vervat in den brief van den Generaal 
Majoor Dijxhoom van 9 April 1942 no. 298/3, werd aanstonds 
begonnen met het aanwijzen van personeel, dat zich voor boven- 

genoemde zaak beschikbaar stelde. De beoordeeling omtrent ge- 
schiktheid geschiedde door den Heer P. A. Hecking Colenbrander 
van de Netherlands Purchasing Committee te New York. Op 28 
April 1942 werden, na gehouden onderzoek, 10 motoristen en 6 
telegrafisten overgegeven aan de Koninklijke Nederlandsche Marine. 

24. Dienstplichtigen bestemd ter versterking van de Nederland- 
sche troepen op Curaçao. 

Ingevolge opdracht van den Minister van Oorlog vertrok op 
11 Maart 1942 een detachement van 50 man naar Curaçao. Wegens 
ongeschiktheid voor dienst in de tropen of om andere reden werden 
hiervan in den loop des tijds 25 man teruggezonden. In October 1941 
werden nog 6 man en in Mei 1943 5 man uit Canada ter aanvulling 
van dit detachement naar Curaçao gezonden. Daarenboven ver- 
trokken in Februari 1942 1 officier benevens 4 onderofficieren en 
5 korporaals der Politietroepen die allen tot de instructeurs (vast 
personeel) te Stratford behoorden doch overcompleet waren ge- 
worden en die konden worden gemist. 

Het moreel der teruggekeerde militairen was over het algemeen 
niet goed te noemen en in opdracht van den Minister van Oorlog 
werd hierover gerapporteerd. 

25. Dienstplichtigen bestemd om te werk te worden gesteld bij 
de Olierehabilitatie en het Binnenlandsclz Bestuur in N.O.Z. 

Daar voor beide bovengenoemde takken van dienst dringend per- 
soneel benoodigd was, dat over Indische ervaring dan wel over ken- 
nis inzake olieproducten beschikte, werd dit personeel voor zoover 
het bij de tweede helft van 1942 onder de wapenen was gekomen, 
niet op Engeland gedirigeerd doch in Canada ter beschikking ge- 
houden. 

Na bekomen machtiging van den Minister van Oorlog en den 
Minister van Koloniën werd dit personeel successievelijk naar de 
U.S.A. gestuurd, vanwaar het op de verschillende bestemmingen 
werd gedirigeerd. In totaal werden 4 officieren, 5 onder-officieren 
en 10 man bij de olierehabilitatie overgeplaatst. 

26. Dienstplichtigen bestemd voor den dienst van kanonnier bij 
de koopvaardij. 

Teneinde te voorzien in de dringende behoefte aan kanonniers op 
de koopvaardij-schepen werd in Februari 1942 opdracht verstrekt 
om 24 man als z.g. ,.gunnersH op New York (N.P.C.) te dirigeeren. 

Daarenboven arriveerde op 27 Maart 1942 een detachement ,,gun- 
ners" uit Engeland ter sterkte van 1 officier, 5 onderofficieren en 
62 man, die eveneens aan de N.P.C. te New York werden over- 
gedragen. Daar de dringende behoefte aan dit personeel bleef be- 
staan, werden 5 gekeurden die hierdoor niet naar Engeland konden 
worden overgezonden en voor zoover zij hiertoe bereid waren, even- 
eens als kanonnier bij de N.P.C. gedetacheerd. 

In totaal waren 57 man, ongerekend het bovenvermelde detache- 
ment dat uit Engeland afkomstig was, overgeplaatst. 

27. Moeilijkheden ondervonden b ( +  de overzending van Neder- 
landsche dienstplichtigen, bestemd voor Engeland. 

Gezien de dringende behoefte die men in Engeland had aan per- 
soneel bestemd voor den opbouw van de Nederlandsche Strijdmacht 
aldaar was het begrijpelijk, dat steeds werd aangedrongen op een 
spoediger overkomst van de in Canada opgekomen dienstplichtigen. 

Daar bij de overzending gebruik moest worden gemaakt van de 
uit Canada vertrekkende convooyen en de Canadeesche Regeering 
zich op het standpunt stelde, dat alleen militairen, die een zekere 
opleiding hadden genoten, konden worden overgestuurd, was eenige 
tijd benoodigd om aan dien eisch te voldoen. Deze tijd was echter 
ruimschoots beschikbaar, omdat voor elken man uitgebreide for- 
maliteiten moesten worden vervuld voor hij kon worden overge- 
stuurd. Allereerst verwachtte het Canadeesche militaire bureau, 
dat de overtocht regelde, een maand vóór het vertrek van het be- 
trokken convooy, een opgave van de namen van hen, die zouden 
worden overgestuurd, waarbij tevens moest worden opgegeven het 
nummer van 's mans Interim Card van de British Security Coordi- 
nation te New York. Dadelijk bij het onder de wapenen komen 
werden van den man vingerafdrukken genomen en met de benoo- 
digde ingevulde formulieren aan bovengenoemde Britsche organi- 
satie toegestuurd. Daar het aanvankelijk geruimen tijd duurde voor- 
dat hierop de Interim Cards werden verkregen, werden besprekingen 
met deze organisatie geopend welke tot resultaat hadden, dat de toe- 
zending der Cards werd bespoedigd, zoodat het indienen der opgave 
van de namen van hen, die per convooy zouden worden overgezonden, 
eveneens sneller kon geschieden. Daar de convooyen niet steeds regel- 
matig voeren en het tijdstip van afvaart van vele factoren afhanke- 



lijk was, kwam het meermalen voor, dat de verzending van een con- 
tingent Nederlandsche troepen naar een lateren datum werd ver- 
schoven. Daar men echter geheel afhankelijk was van de Canadee- 
sche indeeling der convooyen, kon hieraan weinig worden veranderd. 
Het contact echter met zoowel het Canadeesche bureau als met de 
Britsche instelling was bijzonder goed en beide bureaux zijn steeds 
zoo veel het in hun vermogen lag in hooge mate behulpzaam geweest 
bij de behartiging van onze belangen in deze. 

28. Geneeskundige Dienst. 

In verband met de enorme uitgestrektheid van het gebied waarin 
gerecruteerd moest worden en ten einde te voorkomen, dat niet vol- 
komen lichamelijk geschikte dienstplichtigen naar Engeland zouden 
worden overgestuurd, was het van groot belang zorg te dragen, dat 
slechts dienstplichtigen, die vooraf in alle opzichten lichamelijk en 
geestelijk geschikt waren bevonden, onder de wapenen kwamen. De 
verschillende keuringen moesten dus op een zoo uitgebreid moge- 
lijke wijze zoo dicht mogelijk bij de woonplaatsen der dienstplichtigen 
plaats vinden, daar een latere afkeuring na opkomst voor het Rijk 
groote reiskosten met zich zou kunnen brengen. 

Rekening houdende met het vorenstaande werd dadelijk na aan- 
komst te Ottawa in 1940 uitgezien naar de mogelijkheid om de 
keuring door Canadeesche keuringsinstanties te doen plaats vinden. 
De met den Canadeeschen Geneeskundigen Dienst gehouden bespre- 
kingen hadden tot gevolg, dat de 13 zich in Canada bevindende 
Medica1 Boards te onzer beschikking werden gesteld voor de keuring 
van Nederlandsche dienstplichtigen. 

Dit was mogelijk, omdat ons geneeskundig onderzoek niet veel 
van het Canadeesche onderzoek verschilde. 

In Canada bleek het gewoonte om bij iedere keuring een Wasser- 
man reactie en een Röntgenfoto van de borstkas te maken, iets wat 
tot dusverre niet bij de Nederlandsche keuring te doen gebruikelijk 
was. Deze handelwijze werd overgenomen, hetgeen de hart- en long- 
beoordeeling aanmerkelijk ten goede kwam. Daar de beoordeeling 
der keuring uiteindelijk door den Nederlandschen militairen genees- 
heer diende te geschieden moesten de keuringsresultaten aan hem 
worden opgezonden. Ten einde de bedoeling van een en ander aan 
de keurende Boards duidelijk te maken, werd door bedoelden ge- 
neesheer persoonlijk een bezoek aan de verschillende voor de Neder- 
landsche dienstplichtigen werkende Boards gebracht met het doel 
de werkwijze te bespreken en nader toe te lichten. 

Indien, door den grooten afstand van de woonplaats van den 
dienstplichtige tot de standplaats van de Medical Board, het niet 
doenlijk bleek, de man bij deze laatste instantie te doen keuren, 
werd hem opgedragen zich bij den plaatselijken arts aan een keuring 
te onderwerpen. 

De Röntgenfoto werd dan later bij opkomst genomen. Over het al- 
gemeen bleek het aantal afgekeurden zeer groot te zijn, vermoedelijk 
tengevolge van het feit, dat velen der in Canada verblijfhoudende 
Nederlanders gedurende langeren tijd onder minder gunstige sociale 
omstandigheden hadden geleefd. 

Middelerwijl waren ook de keuringseischen (dezelfde die in Enge- 
land werden toegepast) aan Dr. Smitskamp te New York doorge- 
geven, zoodat ook aldaar met de keuring kon worden aangevangen. 
De beslissing omtrent goed- of afkeuren bleef echter aan den Neder- 
landschen militairen geneesheer. 

Bij het betrekken van de Juliana Kazerne te Stratford werd, naast 
de bovenomschreven keuringstaak, mede de geneeskundige verzor- 
ging van de onder de wapenen gekomen militairen aan den Genees- 
kundigen Dienst opgedragen. Hiertoe werden een eenvoudig instru- 
mentarium benevens de noodige medicijnen aangeschaft, ten behoeve 
van de spreekkamer van den dokter. Daarenboven werd in genoemde 
kazerne een kleine ziekenzaal ingericht, alwaar lichte zieken konden 
worden verpleegd. Meer ernstige zieken werden opgenomen in het 
General Hospital te Stratford. Daartoe werd met de Canadeezen een 
overeenkomst gesloten volgens welke overeenkomst opname tegen 
dezelfde tarieven kon geschieden als bepaald voor Canadeesche mili- 
tairen. De niet acute gevallen werden opgenomen in het Militaire 
Hospitaal te London (Ont.) Ook de aanvrage voor de benoodigde 
medicijnen geschiedde door middel van den Militairen Geneeskundi- 
gen Dienst te London (Ont.) Voorts werden nog contracten afgesloten 
met een burger tandarts en een burger oog-specialist, beiden te Strat- 
ford woonachtig. Voor andere specialistische hulp en voor keuringen 
voor den Vliegdienst moesten de militairen op London (Ont.) worden 
gedirigeerd (afstand 40 mijl). 

Bij de aankomst der dienstplichtigen in de kazerne werden deze 
nogmaals door den militairen geneesheer geheel onderzocht, terwijl 
voorts zoo spoedig mogelijk begonnen werd met de serie inentingen 
tegen typhus (Tiphoid faver), paratyphus A en B, tetanus en pok- 

ken, hetgeen met het oog op de overzending naar Engeland vereischt 
was. 

De gezondheidstoestand van den troep is over het algemeen bij 
voortduring goed geweest. Eenige gevallen van German measles 
deden zich voor, benevens enkele gevallen van een soort pneumonie. 

Bij het vertrek van de ploegen werd gedurende de treinreis van het 
detachement door Canada een ziekenverpleger medegegeven, die na 
het inschepen in Halifax wederom terugkeerde. 

In het begin was de beschikking verkregen over Canadeesch ge- 
neeskundig lager personeel voor de bezetting van de ziekenzaal. Op 
1 April 1941 kon dit Canadeesche personeel door eigen daartoe op- 
geleid personeel worden vervangen. Onder de opgekomen militairen 
bevond zich ook een gediplomeerd voetspecialist, waardoor in de ver- 
strekking van steunzolen e.d. kon worden voorzien. 

In de U.S.A. werd nog alleen te New York door een Nederland- 
schen dokter gekeurd. De elders wonende dienstplichtigen moesten 
zich bij huisartsen doen keuren. Daar dit verschillende bezwaren met 
zich bracht werd contact gezocht met de Shell Oil Company, die reeds 
geruimen tijd voor haar keuringen samenwerkte met verscheidene 
Amerikaansche artsen, die over het geheele land waren verspreid. 
leder van deze artsen was in het bezit van een door de Shell uitge- 
geven instructieboekje, dat een handleiding vormde voor het gebruik 
van het bijbehoorende keuringsformulier. Daar dit laatste behoudens 
enkele kleine wijzigingen ook zeer goed voor de militaire keuring ge- 
schikt bleek, werd aan de Shell toestemming gevraagd en verkregen 
om deze artsen ook voor militaire keuringen in te schakelen. Het 
bedrag der keuring bedroeg hierbij 2 à 3 dollar. 

Begin Mei 1941 deed zich in de kazerne te Stratford een geval van 
roodvonk voor. De patiënt werd overgebracht naar het plaatselijke 
ziekenhuis en alle militairen werden onderworpen aan de reactie van 
Dick. Geen enkel militair mocht op last van den Geneeskundigen 
Dienst te London (Ont.) het Militaire District No. 1 verlaten. Een 
officier die met dei1 patiënt op een kamer geslapen had, werd geïso- 
leerd. Niettegenstaande zich geen meerdere gevallen voordeden, werd 
hierdoor de overzending van de dienstplichtigen naar Engeland tijde- 
lijk nadeelig beïnvloed. 

Daar zich een geval voordeed van een dienstplichtige, afkomstig uit 
Zuid-Amerika, die een longafwijlting had welke slechts op een foto 
van de borstkas was te constateeren, werd besloten het nemen van 
foto's ook in de U.S.A. en in Zuid-Amerika (voor zoover de dienst- 
plichtigen via Canada reisden) voor te schrijven, waardoor de kosten 
van eventueele terugzending konden worden vermeden. 

Intusschen was bij aankomst in Engeland van de l e  ploeg geble- 
ken, dat de leeftijdsgrens van vrijwilligers (55 jaar) te hoog was, 
en werd deze teruggebracht op 45 jaar (Later werd deze leeftijdsgrens 
verder teruggebracht tot 40 jaar). Op dit bericht werden nadere in- 
lichtingen gevraagd, waarop de Minister van Defensie berichtte, dat 
alleen A en B gekeurde dienstplichtigen naar Engeland mochten wor- 
den overgestuurd 

Op 12 Augustus 1941 heeft zich een sterfgeval voorgedaan. De dpl. 
F. van den Bergh, die geregeld elken dienst zonder eenige klacht had 
meegedaan, en meermalen met den troep had gezwommen, gevoelde 
zich op genoemden datum na het verlaten van het water ziek en had 
verschijnselen van hartzwakte. Per auto overgebracht naar de kazerne 
overleed hij aldaar. De sectie van den coroner wees hartverlamming 
uit. Hij was 8 dagen te voren nog medisch onderzocht waarbij de 
hartfoto geen afwijking had aangewezen. 

Daar was gebleken, dat de keuringseischen toelichtingen vereischten, 
werd een keuringsinstructie ontworpen en aan de keurende genees- 
heeren toegestuurd. Gezien echter het feit dat de Diplomatieke Ver- 
tegenwoordigers reeds over een instructie beschikten, die van de 
bovengenoemde instructie afweek, werd ten behoeve van eenheid van 
opvatting in deze materie en voorts in verband met het feit, dat de in 
Stratford ontworpen instructie vele punten bevatte, die in de practijk 
noodzakelijk waren gebleken, aan den Minister van Oorlog in over- 
weging gegeven deze nieuwe instructie ook aan de overige recruteeren- 
de autoriteiten te doen toekomen. 

Daarenboven waren door den reserve-officier van gezondheid der 
l e  klasse Dr. C. C. Geel keuringseischen ontworpen voor de keuring 
van dienstplichtigen, die in streken woonachtig waren waar z.g. 
tropische ziekten voorkwamen. Deze keuringseischen waren op 30 
Juli 1941 aan den Minister van Oorlog toegestuurd, die hierop op 
8 November 1941 deze eischen ook voor de U.S.A. verbindend ver- 
klaarde. Daar deze laatste beslissing vermoedelijk het gevolg was van 
een misverstand werd op 20 December 1941 nogmaals een duidelijk 
overzicht gegeven van de verschillende in gebruik zijnde keurings- 
eischen. 

Op 28 Januari 1942 werd door den Generaal Majoor Dijxhoorn 
bericht dat de Minister van Oorlog in afwijking van den bovenge- 



noemden brief van 8 November 1941 hiermede accoord ging. Op 
1 October 1941 werd een overzicht samengesteld van de keurings- 
resultaten in de afgeloopen 10 maanden. Daaruit bleek, dat 30 % 
l e r  ter keuring verschenen vrijwilligers en dienstplichtigen was af- 
gekeurd. Uit de keuringsresultaten op 19 Juni 1942 en 1 December 
1942 blijkt dat het aantal akgekeurden zeer hoog was, n.l. meer dan 
35 %. 

Het overbrengen van den geneeskundigen dienst van het kazerne- 
ment te Stratford naar dat te Guelph leverde geen bijzondere moeilijk- 
heden op. Op overeenkomstige wijze als te Stratford werd voorzien in 
de specialistische behandeling voor oogen benevens tandheelkundige 
verzorging. 

Ernstige zieken werden ook te Guelph opgenomen in het piaatselijk 
ziekenhuis, terwijl in de kazerne een behandelkamer en een zieken- 
zaaltje waren ingericht. De vliegerkeuringen konden bij een onderdeel 
der R.C.A.F. te Guelph plaats vinden. Inmiddels werd in de 
Ministerieele Beschikking van 19 Februari 1943 de geneeskundige 
verzorging van de in Canada en de Vereenigde Staten van Noord- 
Amerika verblijfhoudende gezinsleden van Nederlandsche militairen 
geregeld. Naar aanleiding hiervan werd aan alle betrokken gezins- 
leden een circulaire toegezonden. De Chef van den Geneeskundigen 
Dienst beoordeelde hierna de binnengekomen aanvragen en trad ZOO- 

noodig tot het verkrijgen van nadere gegevens in verbinding met den 
behandelenden burger geneesheer. Voor de ,,patiënten-gezinsleden" in 
Guelph woonachtig, werd een dagelijksch spreekuur in de kazerne 
ingesteld. 

Tenslotte werd bij Ministerieele beschikking van 14 Mei 1943 Afd. 
I F No. 10 een Instructie vastgesteld voor geneesheeren buiten het 
Vereenigd Koninkrijk belast met de keuring voor den Nederlandschen 
Militairen Dienst. De consequentie van deze nieuwe instructie was, 
dat het toch reeds zeer hooge percentage afkeuringen nog zou toe- 
nemen. In den brief van den Commandant der Nederlandsche 
Troepen aan den Generaal Majoor Dijxhoorn dd. 22 Juni 1943, No. 
111 - 3507-A werd op een en ander de aandacht gevestigd. 

Wegens het vertrek van den officier van gezondheid W. Calten 
naar Engeland werd op 20 Februari 1943 de Geneeskundige Dienst 
overgenomen door den officier van gezondheid der l e  klasse Dr. L. 
F. von Pritzelwitz van der Florst. Daar laatstgenoemde officier van 
gezondheid tevens chirurg was, konden de operatieve behandelingen 
- waarvan het aantal door de vrije geneeskundige behandeling van 
de in het garnizoen wonende gezinsleden van militairen aanzienlijk 
was toegenomen - door dezen officier worden verricht. Gezien het 
groote aantal in een ziekenhuis verrichte operaties (van December 
1942 tot October 1943 in totaal 53) gaf dit een groote financieele 
besparing. 

29. Kostwinnersvergoeding. 
Zoodra met de recruteering in Canada een aanvang was gemaakt, 

werd, in navolging van hetgeen terzake in Engeland was verricht, een 
kostwinnersvergoeding ingevoerd. Hierbij werd al spoedig de be- 
hoefte gevoeld aan een commissie van advies, die de verschillende 
aanvragen voor het verkrijgen eener kostwinnersvergoeding nader zou 
kunnen onderzoeken om daarna aan het Hoofd van de Militaire 
Missie (later Commandant der Nederlandsche Troepen) voorstellen 
te doen inzake de toe te kennen vergoedingen. Toen in de Vereenigde 
Staten met de recruteering een aanvang werd gemaakt werd ook in 
dat land een dergelijke commissie in het leven geroepen. 

In Februari 1941 werd van den Minister van Defensie bericht ont- 
vangen, dat de in Engeland ontworpen O.V.B. (Oorlogsvergoedings 
Beschikking van den Minister van Defensie van 17 Maart 1941 Afd. 
1V No. 5 )  ook voor Canada en de U.S.A. zou gelden waardoor de 
kostwinnersvergoeding in de toekomst door de verschiilende Neder- 
landsche Consuls zou worden geregeld. De toezending van genoemde 
O.V.B. geschiedde echter eerst bij den brief van den Minister van 
Defensie van 31 Mei 1941 Afd. IV (1959/41) No. 7, die in Juni 
1941 werd ontvangen. Intusschen had de Commandant der Neder- 
landsche Troepen zich over deze nieuwe regeling reeds op 19 April 
1941 na hieromtrent de zienswijze te hebben gevraagd van Hr.Ms. 
Gezanten te Washington en Ottawa tot den Minister van Defensie 
gewend met het dringend verzoek om de bestaande regeling voor 
Canada en de U.S.A. te doen voortbestaan. 

Na ontvangst van eerder genoemden brief van den Minister van 
Defensie van 31 Mei 1941 wendde de Commandant der Nederland- 
sche Troepen zich opnie~iw achtereenvolgens tot Hr.Ms. Gezanten te 
Ottawa en Washington met \erzoek om advies op een compromis- 
voorstel aan den Minister van Defensie. Op den brief van 4 Juli 1941 
aan den Gezant te Ottawa werd uitvoerig antwoord ontvangen waar- 
bij tevens de Consul Generaal te Montreal was geraadpleegd. Hierop 
werd aan den Gezant te Ottawa bericht teruggezonden in den brief 

van 18 Juli 1941 No. VIII/ 1171-A en van 25 Juli 1941 No. I /  1200-A. 
Daar de O.V.R. den Commandant der Nederiandsche Troepen geheel 
uitsloot, was er voor dezen geen aanleiding om nogmaals betreffende 
deze aangelegenheid bij den Minister van Defensie stappen te onder- 
nei-ileil. Kárlat dan ook het antwoord op iaststgenoemden brief van 
Hr.Ms. Gezant te Ottawa was ontvangril werden de ontworpen voor- 
stellen aan Hr.Ms. Gezant te Washington aan5eboden bij den brief 
van 18 Juli 1941 No. VIII/487 A.V.H., waarb~j tevens diens advies 
werd gevraagd, Bij den brief van 20 Augustus 1941 werd hierop ant- 
woord ontvangen. Na overleg tusschen de beide Gezanten werd nu 
door hen ieder afzonderlijk een telegram aan den M.V.B.Z. te Londen 
verzonden. De hl.v.8.Z. seinde hierop terug dat niettemin de Consuls 
omtrent de nieuwe regeling neergelegd in de O.V.B. moesten worden 
ingelicht. Nu hieruit bleek dat Londen van meening bleef. dat de 
kostwinnersvergoeding in handen der Coiisuls moest worden gesteld, 
werden de verschillende voorbereidingen hiertoe getroffen. 

Te midden van deze reorganisatie werd op 21 October 1941 een 
telegram van den hlinister van Oorlog ontvangen waarbij de oor- 
spronkelijke regeling bleef gehandhaafd. 

Daar hct bleek, dat I-Ir.l\/ls. Gezanten te Ottawa en Washington om- 
trent deze beslissing niet waren ingelicht, geschiedde zulks door den 
Commaildant der Nederlandsche Troepen. Op 16 December 1941 
werden aan den hlinister van Oorlog nog enkele wijzigingen op de 
bestaande regeling aangeboden. Tenslotte, op 19 Augustus 1943 werd 
aan den Minister van Oorlog een nieuw exemplaar der voer Canada 
en de Vereenigde Staten geldende regeling kastwinnersvergoeding toe- 
gezonden, nadat daarin alle wijzigingen waren aangebracht die in den 
loop der tijden gewenscht waren gebleken. 

30. Steun aan gedenzobiliseerde militairen: Onderstandsregeling. 

Reeds in het beginstadium der recruteering bleek het groote belang 
om, teneinde in staat te zijn de vele vragen betreffende dit onder- 
v7erp te kunnen beantwoorden, over meerdere inlichtingen omtrent 
uitkeeringen bij invaliditeit en pensioenen te beschikken. Bedoelde 
inlichtingen werden in een brief van 19 Februari 1941 aan den 
Minister van Defensie aan deze autoriteit gevraagd. 

Als antwoord hierop werd onder dagteekening van 21 Maart 1941 
door den Minister van Defensie een afschrift van de voornaamste 
bepalingen der pensioenwet voor de landmacht toegezonden onder 
mededeeling, dat een wijziging van deze wet in bewerking was. 

Toen echter in October 1941 verschillende naar Engeland gezon- 
den dienstplichtigen, die voor den militairen dienst ongeschïlt waren 
verklaard, naar Canada zouden terugkeeren, bleek opnieuw de nood- 
zakelijkheid van een steunregeling voor gedemobiliseerd personeel. 
Voorstellen inzake een regeling werden hierop aan den Minister van 
Oorlog gedaan in den brief van 7 November 1941 waarbij o.a. werd 
voorgesteld de ontslagen militairen een maand kostwinnersvergoeding 
toe te kennen plus $ 1.25 per dag benevens een bedrag van S 25.- 
\;oor de aanschaffing van burgerkleeding. 

Intusschen werden van den Minister van Oorlog nadere bijzonder- 
heden ontvangen over de terug te zenden militairen. 

Voor wat betreft de mogelijkheid voor afgekeurde dienstplichtigen 
om na terugkeer in Canada wederom werk te vinden, werden bij de 
Canadeesche autoriteiten inlichtingen ingewonnen. Op 15 December 
1941 kon aan den Minister van Oorlog worden bericht, dat het vin- 
den van werk niet op ernstige bezwaren zou stuiten. Onderwijl ging 
de Minister van Oorlog accoord met de op 7 November 1941 gedane 
voorstellen. 

Uit een nieuw geval van afkeuring en terugzending bleek, dat 
somtijds de man geruimen tijd buiten zijn schuld zonder inkomsten 
kan zijn. Ook voor de reeds eerder in Canada teruggekeerden bleek 
in verschillende gevallen de vastgestelde termijn waarvoor uitkering 
kon plaats hebben niet voldoende en was ondersteuning als gevolg 
van lichameiijke ongeschiktheid over een langere periode noodza- 
kelijk. Telegrafisch werd dit aan den Minister van Oorlog gemeld, 
waarop deze bewindsman besliste, dat met het verleenen van steun 
ook langer dan een maand kon worden doorgegaan, zulks ter beoor- 
deeling van den Commandant der Nederlandsche Troepen, en dat 
een nieuw ontwerp Koninklijk Besluit was ontworpen waarbij in de 
toekomst in plaats van pensioenen e.d. voorloopige onderstanden 
zouden worden toegekend. 

Bij schrijven van 23 Juni 1942 Afd IB No. 21 zond de Minister 
van Oorlog aan den Commandant der Nederlandsche Troepen in 
Canada Legerorder 1942 No. 10 toe, welke een regeling voor de 
demobilisatie na afloop van den oorlog bevatte. 

Naar aanleiding van deze Legerorder werd aan den Minister van 
Oorlog bericht, dat hierin alleen over den terugkeer en de toelating 
van gedemobiliseerde militairen in Groot-Brittannië en in Noord- 
Ierland wordt gesproken en niet over de wedertoelating in Canada 





aanvaard. Er  werd geen nieuwe Commissie meer ingesteld. De 
Commissie had bestaan uit de navolgende leden: 

F. A. C. Guepin, Senior Vice-President of the Shell Oil Co., Inc. 
Dr. H. F. van Walsem, Directeur North American Philips Co., Inc. 
J. F. Frank, Assistent Trade-Commissioner of the Netherlands East 

Indies. 
Dr. A. Kiewiet de Jonge, of the Board of the Netherlands East 

Indies. 
G. W. Schotte, werkzaam op het Registratie-bureau te New York. 
Zooals reeds eerder is vermeld werd op 1 Augustus 1942 de kapt. 

S. J. van den Bergh met de leiding van het Registratie Bureau te 
New York belast. Begin October werd van het State Department een 
gunstig antwoord ontvangen op de kwestie betreffende overgang van 
Nederlandsche dienstplichtigen die hiertoe den wensch te kennen 
hadden gegeven uit het Amerikaansche leger naar de Nederlandsche 
troepen. 

Op 3 en 14 October werden te Washington nog eenige besprekin- 
gen inzake de recruteering gevoerd. Daarop werd door het Registra- 
tiebureau te New York aan de zich in het Amerikaansche leger 
bevindende Nederlanders een brief en een boekje toegezonden, ten- 
einde deze militairen door het geven van meer inlichtingen over de 
Nederlandsche troepen tot een ,,transferm naar de Nederlandsche 
Strijdmacht te bewegen. 

Onderwijl was in de U.S.A. evenals in Canada een goedkooper 
(militair) tarief voor het reizen van militairen per spoor vast- 
gesteld. Het vraagstuk van den terugkeer naar de U.S.A. na het be- 
eindigen van den oorlog bleef steeds een zorgenkind. Het werd in 
Januari 1943 wederom ter hand genomen. 

Op het oogenblik van overdracht van de Nederlandsche recrutee- 
ring aan het Departement van Buitenlandsche Zaken (October 1943) 
was echter deze aangelegenheid van Amerikaansche zijde nog niet 
geregeld. 

Als gevolg van de gehouden besprekingen zouden bij de recrutee- 
ring de namen en adressen der door de Local Draft Boards I A ge- 
classificeerde Nederlanders door deze instanties aan het Registratie- 
bureau worden opgegeven. 

In de practijk echter bleek deze handelwijze niet in alle opzichten 
te voldoen, daar deze namen door de daarbij gevolgde langdurige 
procedure meestal zoo laat bij genoemd bureau binnen kwamen, dat 
in de meeste gevallen de betrokken Nederlanders reeds in het Ameri- 
kaansche leger bleken te zijn ingelijfd. Er werden nu pogingen gedaan 
deze procedure te bespoedigen. Daar bleek, dat de Local Draft Boards 
de personal history statements der opgeroepenen naar Washington 
zonden, werd aan de Amerikaansche autoriteiten toestemming ge- 
vraagd de namen en adressen rechtstreeks uit Washington te mogen 
ontvangen. Ondershands werd dit toegestaan, waardoor een zekere 
bespoediging werd verkregen en eenige honderden namen van Neder- 
landsche dienstplichtigen in het bezit van het Registratiebureau kwa- 
men. In het begin bleken van deze namen p1.m. 90 % niet bekend 
te zijn. Spoedig echter bleek ook deze procedure nog te langzaam en 
werd wederom ondershands op Selective Headquarters toestem- 
ming gevraagd en verkregen om deze gegevens regelrecht van State 
Headquarters van die Staten te betrekken waar een groot aantal 
Hollanders woonachtig waren. Hierdoor was tenslotte een bespoedi- 
ging verkregen die het mogelijk maakte de betrokken Nederlanders 
te benaderen voordat zij in het Amerikaansche leger waren inge- 
lijfd. Het bleek nu voorts dat verreweg de beste resultaten werden 
bereikt indien de betrokken dienstplichtige persoonlijk werd be- 
zocht. Indien men den dienstplichtige namelijk over zijn oproeping 
aanschreef, bleek in de practijk, dat dit schrijven door hem met ver- 
zoek om advies aan de Local Draft Board werd overgelegd. Deze 
Amerikaansche recruteeringsbureaux adviseerden dan meestal, niet 
steeds op de hoogte zijnde der verschillende bepaiingen tot dienst- 
neming in het Amerikaansche leger. Hiervoor zou weliswaar eerst 
de Nederlandsche toestemming moeten worden verkregen, doch daar 
het rechtstreeksche contact met deze kocal Draft Boards ook wegens 
het groote aantal (i- 4500) op bezwaren stuitte, gebeurde zulks lang 
niet altijd. 

Voor het persoonlijk contact werd gebruik gemaakt van een in 
Californië gestationneerden Nederlandschen officier en van twee Ne- 
derlandsche onderofficieren in New York en New Jersey. Een dezer 
onderofficieren werd later overgeplaatst naar Michigan waar vele 
dienstplichtigen werden bezocht. Voor het overgroote deel van de 
Vereenigde Staten werd echter hiertoe gebruikgemaakt van de aan- 
wezige Nederlandsche cunsuls en vele vooraanstaande Nederlanders, 
die hiervoor hun tijd beschikbaar stelden. Men kan zeggen, dat in 
deze periode vrijwel alle dienstplichtige Nederlanders door persoon- 
lijk bezoek werden bewerkt. Dat de resultaten der totale recruteering 
niet grooter zijn geweest valt echter hoofdzakelijk toe te schrijven 

aan het late tijdstip waarop uiteindelijk deze procedure kon worden 
gevolgd. 

Intusschen was nogmaals getracht de namen en adressen van alle 
zich in de U.S.A. bevindende dienstplichtige Nederlanders in hun ge- 
heel te verkrijgen bij de Alien Registration. Een daartoe gedaan ver- 
zoek bij het Department of Justice werd echter wederom afgewezen. 

Op 25 Mei 1943 werd van den Amerikaanschen Secretaris van 
Staat een nota ontvangen waarbij deze een regeling voorstelde om 
de Nederlandsche dienstplichtigen bij hun oproep voor den Ameri- 
kaanschen dienstplicht in kennis te stellen, dat zij het recht hebben 
om bij de Nederlandsche Troepen dienst te nemen. Voordat het ant- 
woord op deze nota werd ingediend, werd ondershands een en 
ander met de betrokken Amerikaansche instantiën besproken. De 
door den Generaal Majoor Dijxhoorn geopperde bezwaren zijn neer- 
gelegd in den brief aan Hr.Ms. Ambassadeur van 4 Juni 1943. 

Intusschen was met groote voortvarendheid op het Registratie- 
bureau doorgewerkt aan het zelve verkrijgen van de namen en adres- 
sen van Nederlandsche dienstplichtigen. Hiertoe werden o.a. de ver- 
schillende in de U.S.A. bestaande Nederlandsche vereenigingen aan- 
geschreven. Groote fabrieken in die streken waar veel Nederlanders 
woonden werden bezocht of aangeschreven, Hollandsche Kerkgenoot- 
schappen en Hollandsche nederzettingen werden bezocht; dit alles 
had tot resultaat dat langzamerhand vrijwel alle namen der dienst- 
plichtige Nederlanders in de U.S.A. bekend werden, hetgeen kon 
blijken uit binnenkomende officieele lijsten van Selective Service 
Headquarters. 

Te midden van deze werkzaamheden werden de Nederlandsche 
Troepen in Canada opgeheven en werd het Registratiebureau aan den 
Consul-Generaal te New York overgegeven. 

32. Ophef f ing van het Detachement ILrederlundsche troepen in 
Canada en  overbrei?ging van de recruteering naar het Departement 
van Buiteizlandsche Zaken. 

Eind Juli 1943 werd door den Commandant der Nederlandsche 
troepen in Canada van den Minister van Oorlog een telegram ont- 
vangen waarin deze autoriteit zijn verwondering uitsprak over het 
geringe aantal overgestuurde Nederlandsche dienstplichtigen. Deze 
verwondering was gebaseerd op de toegezonden opgaven betreffende 
het aantal te Guelph aanwezige dienstplichtigen die hierop stonden 
vermeld als ,,voor Engeland bestemd". Daar verscheidenen dezer 
dienstplichtigen echter in verband met de afwikkeling hunner zaken 
in de U.S.A. na een 14-daagsche oefenperiode te Guelph voor kor- 
teren of langeren tijd naar huis waren teruggekeerd, daar zij zonder 
deze concessie niet aan den oproep hadden kunnen voldoen, en som- 
migen om andere redenen (nog niet in het bezit van papieren e.d.) 
niet konden worden overgezonden, was noodgedwongen genoemde 
categorie niet in overeenstemming met het aantal naar Engeland ver- 
stuurde dienstplichtigen. 

Daar ook door den Generaal Majoor Dijxhoorn een brief over 
deze aangelegenheid was ontvangen, werd door genoemden Comman- 
dant de verantwoording over de overzending der dienstplichtigen, 
waarby steeds al het personeel dat hier voor gereed was, zoo spoedig 
mogelijk op Engeland was gedirigeerd geworden, aan den Generaal 
Majoor Dijxhoorn toegestuurd. Genoemde Hoofdofficier berichtte 
nu hierover aan den Minister van Oorlog per telegram, en gelijk- 
tijdig uitvoerig per brief. 

Op deze berichten waarvan het laatste op 10 Augustus 1944 was 
verzonden werd geen ander antwoord ontvangen dan dat de Minister 
van Oorlog met algemeene instemming van den Ministerraad tot de 
opheffing van het Detachement Nederlandsche Troepen te Guelph 
benevens de recruteeringsbureaux in de Vereenigde Staten had be- 
sloten. 

Als reden van deze opheffing werd opgegeven de zeer hooge kosten 
en uiterst geringe resultaten die aan de recruteering waren verbonden. 
Voorts zou na de opheffing der recruteeringsbureaux de recru- 
teering verder door de diplomatieke en consulaire-vertegenwoordigers 
worden voortgezet. 

Als antwoord op bovenvermeld telegram werd allereerst door den 
Generaal Majoor Dijxhoorn gerapporteerd, dat dit Besluit op allen 
die bij de recruteering betrokken waren geweest grooten indruk had 
gemaakt en dat werd betreurd, dat de resultaten, alhoewel na de 
reorganisatie verbeterd, als gevolg van de verschillende omstandig- 
heden buiten hun wil gelegen, niet grooter waren. 

In een tweede telegram aan den Minister van Oorlog wees de 
Generaal Majoor Dijxhoorn op verschillende zaken die ook na de 
opheffing zouden moeten blijven voortbestaan zooals de behande- 
ling der kostwinnersvergoeding, die ook indien zich geen nieuwe ge- 
vallen voordeden, geregeld aan veranderingen onderhevig was; het 
verleenen der onderstanden; de tegemoetkoming in de kosten voor 



de medische verzorging van gezinnen en het bevel over het detache- 
ment New York. Daarenboven zou men het contact met de Cana- 
deesche en Amerikaansche autoriteiten, door wie geregeld nog vragen 
betreffende de plaats gevonden recruteering werden gedaan, niet plot- 
seling kunnen verbreken. Als gevolg van een en ander bleek het dan 
ook noodig om zoowel aan het Consulaat Generaal te New York als 
wel aan dat te Montreal, die met de verzorging der achtergebleven 
gezinnen en verdere recruteering zouden worden belast. een militair 
bureau toe te voegen. Het hier te werk te stellen personeel zou uit 
den aard der zaak vrijwel overeenkomen met hetgeen de Staf van 
het Detachement Nederlandsche Troepen had gevormd, zoodat hier- 
op geen personeele besparing zou kunnen worden verkregen. Daaren- 
boven was door deze decentralisatie tevens een splitsing der archieven 
noodzakelijk waarvan een gedeelte naar de Vereenigde Staten zou 
moeten worden overgebracht. 

Op eerstvermeld telegram berichtte de Minister van Oorlog terug 
dat Z.E. begrip had voor de ondervonden moeilijkheden en alle waar- 
deering had voor het streven dat bij de recruteering was betoond. 
Intusschen bleek, dat niettegenstaande bovenvern~elde beslissing nog 
personeel uit Zuid-Amerika afkomstig, op Guelph werd gedirigeerd, 
hetgeen sedert Maart 1933 verplichtend was, en dat voor het mili- 
tairiseeren van ongeveer 150 man personeel bestemd voor het olie- 
bataljon het detachement te Guelph niet meer beschikbaar zou zijn. 
Dit werd aan den Minister van Oorlog bericht. Op 18 September 
1943 werden van den Minister van Oorlog de instructies ontvangen 
inzake de uitvoering van de ophefting van het detachement te Guelph, 
waarop door den Generaal Majoor Dijxhoorn werd geantwoord en 
enkele misvattingen werden rechtgezet. 

Daar het oorspronkelijk in de bedoeling had gelegen dat de be- 
trokken Consuls Generaal slechts het aan hen toegevoegde militair 
personeel ter beschikking zouden hebben tot 31 December 1943, 
seinde Hr.Ms. Ambassadeur te Washington hierover aan Londen, dat 
het beslist noodzakelijk zou zijn, dat dit personeel ook na genoemden 
datum aan het betrokken Consulaat Generaal zou blijven verbonden. 

Voor wat betreft de in dit telegram voorgestelde interpretatie der 
verantwoordelijkheid van den betrokken Consul Generaal werd de 
zienswijze van den Minister van Oorlog neergelegd in diens brief 
van 15 October 1943 Afd IC No. 607M/P gericht aan den Minister 
Yan Buitenlandsche Zaken. Als gevolg hiervan werd besloten het 
militair personeel ook na 3 1 December 1943 te handhaven en werden 
de Consuls Generaal belast met de verantwoordelijkheid voor en de 
leiding van de recruteeringswerkzaamheden. Onderwijl had zich de 
Generaal Majoor Dijxhoorn op 9 September 1944 vergezeld van den 
Voorzitter van de Bijzondere Algemene Rekenkamer Dr. A. A. van 
Rhijn voor een laatste inspectie naar Guelph begeven en woonde 
aldaar tevens het vertrek van een voor Engeland bestemd detache- 
ment bij. 

Na dit bezoek werd de verdere afwikkeling inzake de opheffing 
der Nederlandsche Troepen ter hand genomen. Aan de Canadeesche 
autoriteiten werden alle van hen in bruikleen ontvangen goederen 
wederom teruggegeven. Voor deze artikelen, zijnde bedkribben en 
ander intendance-materieel, wapens en genie-materieel, werd geen 
huurprijs berekend. De kleinere gebruiksartikelen, die in den loop der 
tijden waren aangeschaft werden, evenals de eenige rijksauto, publiek 
verkocht. Een groot gedeelte van het meubilair der cantines dat aan 
de Nederlandsche Troepen was geschonken werd aan de plaatselijke 
Armoury cadeau gedaan. Het laatste vertrekkende detachement be- 
stond uit enkele zich nog te Guelph bevindende dienstplichtigen aIs- 
mede uit de nog achtergebleven instructeurs. Het overige tot den staf 
behoorend personeel volgde zijn bestemming naar de Militaire Bu- 
reaux resp. te New York en te Montreal. Door den Commandant 
werden de vereischte afscheidsbezoeken bij verschillende hoogere 
militaire autoriteiten te Ottawa en te London (Ont.) gebracht waar- 
bij deze zich zonder uitzondering bijzonder gunstig over het 3-jarig 
verblijf der Nederlandsche Troepen in Canada uitlieten. De Minister 
van Oorlog, Col. J .  L. Ralston meende zelfs te moeten vermelden, 
dat bij de vermoedelijke beperkte toelating van immigranten in 
Canada na den oorlog de Nederlanders steeds welkom zouden zijn. 

Zoowel van den Minister van Oorlog als van den Commandant van 
het Eerste Militaire District werden brieven betreffende de ophef- 
fing ontvangen. 

Evenals te Stratford werd ook te Guelph een Nederlandsche vlag 
met koperen oorkonde aan de Gemeente aangeboden. 

Op 25 October 1943 was de liquidatie voltooid en waren de werk- 
zaamheden overgegeven aan den Res. Kapitein in Algemeenen Dienst 
A. Kerkhoven, Hoofd van het Militair Bureau van het Consulaat 
Generaal te New York, en den Res. Ritmeester der Huzaren jhr. A. 
W. G. van Riemsdijk, Hoofd van het Militaire Bureau van het Con- 
sulaat Generaal te Montreal. 

33. Slotbeschouw~ing. 

Gedurende de recruteering onder leiding van het Hoofd der Mili- 
taire Missie later Commandant der Nederlandsche Troepen sinds 
Januari 1942 onder toezicht van den Gemachtigde van den Minister 
van Oorlog inzake de recruteering, steunde de oproeping in werke- 
lijken dienst van de in Canada en de U.S.A. aanwezige Nederland- 
sche dienstplichtigen op verschillende Koninklijke Besluiten. 

In Maart 1943 bepaalde echter de Minister van Oorlog dat de 
jaarklasse 1900 tot en met 1902 voor zoover geen reserve-officieren 
en niet afkomstig uit door den vijand bezet gebied en voor zoover 
nog niet onder de wapenen, niet meer behoefden te worden opge- 
roepen. 

De resultaten der recruteering gedurende bovenbedoelde periode 
zijn verwerkt in een staat die de aantallen dienstplichtigen aangeeft. 
die maandeIijXs onder de wapenen zijn gekomen met vermelding van 
het land van herkomst. Tevens geeft deze staat een overzicht van d2 
maandelijks vertroklce~i dienstplichtigen met vermelding van hun 
bestemming. 

Uit dezen staat blijkt: 
n. dat van Januari 1941 tot en met September 1943 in totaai 

1093 dienstplichtigen en vrijwilligers onder de wapenen zijn ge- 
komen, zijnde ongeveer een gemiddelde van 33 per maand; 

b. dat hiervan 337 uit Canada en slechts 420 uit de U.S.A. en 
150 uit Zuid-Anerika afkomstig waren, waarbij het ongunstige cijfer 
in de U.S.A. te wijten is aan het feit, dat Nederlanders die in het 
bezit van eerste papieren waren vrij gesteld waren van opkomst en de 
overigen de keus hadden tusschen het Nederlandsche dan wel het 
Amerikaansche leger. Voorts moet het worden toegeschreven aan 
het betrekkelijk late tijdstip dat met de intensieve recruteering kon 
worden begonnen; 

c. dat van de 1093 militairen er slechts 31 officieren, 72 onder- 
officieren en 602 man of 63 % ter beschikking van de Koninklijke 
Nederlandsche Landmacht in Engeland kwamen, terwijl de overigen 
elders hun bestemming volgden. 

De ongunstige resultaten van de recruteeririg in de U.S.A. komen 
nog duidelijker naar voren bij de vergelijking met de resultaten die in 
Canada werden verkregen, waar evecezns bij gemis aan dwang de 
recruteering ook meer of minder op vrijwillige basis geschiedde. Van 
het Bureau of Statistics te Ottawa waren 1219 namen verkregen die 
echter niet allen van dienstplichtige personen waren. 

Uit Canada opgekomen . . . . . .  337 
afgekeurd . . . . . . . . . . . . . . . . . .  261 
vrijgesteld . . . . . . . . . . . . . . . .  36 
weigerachtig . . . . . . . . . . . . . . . .  51 5 

Totaal behandeld . . . . . . . . . . . .  1149, 
waarvan dus opgekomen 30%, afgekeurd 20% en weigerachtig 50%. 

In de U.S.A. was tijdens de recruteering volgens de laatste Ameri- 
kaansche statistieken het aantal Nederlandsche ingezetenen (mannen, 
vrouwen en kinderen) p1 m. 32 000. Indien men aanneemt, dat hier- 
van 10 9 dienstplichtig is, komt dit overeen met het getal van op het 
Registratiebureau te New York bekende namen van Nederlandsche 
dienstplichtigen (3000 à 4000). 

Uit de U.S.A. opgekomen . . . .  420 
. . . . . . . . . . . . . . . .  afgekeurd 475 

vrijgesteld . . . . . . . . . . . . . . . . . .  53 
weigerachtig . . . . . . . . . . . . . .  640 

Totaal behandeld . . . . . . . . . . . .  1548, 
waarvan dus opgekomen 27 %, afgekeurd 30 %, vrijgesteld 3 % en 
weigerachtig 40 % . 

Waar de percenten in elke categorie niet veel verschillen (in de 
U.S.A. meer afkeuringen en minder weigerachtigen) springt echter in 
het oog, dat waar in Canada vrijwel alle bekende namen van Neder- 
landsche dienstplichtigen voor behandeling in aanmerking kwamen, 
dit getal in de U.S.A. minder dan 50 C/o  van het totale aantal is 
geweest. 

Zooals reeds opgemerkt vond in feite de recruteering in Canada 
zoowel als in de U.S.A. noodgedwongen op een eenigermate vrijwil- 
lige basis plaats. Wel kwamen de weigerachtigen op een zoogenaamde 
dienstweigeraarslijst, doch met het plaatsen op deze lijst mocht noch 
in Canada, noch in de U.S.A. worden gedreigd. Behalve dat het vele 
dienstplichtigen die niet meer het plan hadden naar Holland terug 
te keeren volkomen onverschillig liet op genoemde lijst te worden 
geplaatst, waren er echter ook velen, die er zich niet van bewust 
waren dat zij als weigerachtig werden beschouwd. 

De overeenkomst van de Nederlandsche en de Amerikaansche 
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Regeering hield namelijk in dat diegene, die geen eerste papieren had- 
den de vrije keuze werd gelaten. Dat men indien men zijn keuze op 
het Amerikaansche leger deed vallen als gevolg hiervan op de lijst 
der weigerachtigen zou worden geplaatst kon echter niet worden 
medegedeeld, daar dit van Amerikaansche zijde als dwang zou wor- 
den aangemerkt, zoodat velen hiervan onkundig bleven. 

Op zichzelf werd deze maatregel, die ontleend werd aan het ant- 
woord van den Minister van Justitie op een over dit onderwerp ge- 
voerde correspondentie van den Generaal Majoor Dijxhoorn met 
den Minister van Oorlog, of niet begrepen of als onbillijk beschouwd. 
Ook de later door den Generaal Majoor Dijxhoorn gedane poging 
om tot een betere oplossing te komen, werd niet met succes bekroond. 

Als gevolg van het feit, dat de Nederlandsche dienstplichtigen in 
de U.S.A. voor de keuze werden gesteld om in het Amerikaansche of 
Nederlandsche ieger te dienen, was het vanze1:'sprekend dat zij de 
voor- en nadeelen, die aan deze keuze \varen verbonden, onder de 
oogen zagen. 

De voordeelen van dienstname in het Nederlandsche leger wer- 
den later steeds bij het persoonlijk bezoek aan den dienstplichtige 
sterk naar voren gebracht. Ze konden als volgt worden omschreven: 

a. De wetenschap dat men direct aan de bevrijding van het eigen 
Vaderland medewerkte waar velen nog een groot deel hunner familie- 
leden hadden achtergelaten. 

b. Als Hollands sprekenden zouden zij hun grootste bijdrage aan 
de geallieerde zaak op dat gevechtsterrein kunnen leveren waar deze 
taal werd gesproken dus daar waar de Nederlandsche troepen zouden 
worden ingezet, n.l. Holland. 
'c. Bij opname in het Nederlandsche leger kwam men weder te 

midden van zijn eigen landgenooten. 
d. Voor het gezin werd op uitnemende wijze door de bestaande 

kostwinnersvergoeding gezorgd, waarbij steeds rekening werd gehou- 
den met de maatschappelijke positie van den opgekomen dienst- 
plichtige. 

Als nadeel zou hiertegenover kunnen worden gesteld, dat ter zijde 
van de opheffing der Nederlandsche Troepen in Canada nog steeds 
geen zekerheid was verkregen, dat diegenen, die aan den Nederland- 
schen oproep gehoor gaven na afloop van den oorlog wederom in de 
U.S.A. zouden kunnen terugkeeren. Een daartoe strekkende wet was 
nog steeds niet door het Congres aangenomen. Voor degenen echter 
die in het bezit waren van ,,first papers" en zij die op een immigratie- 
visum in de U.S.A. vertoefden, was het bovenstaande geen bezwaar, 
daar deze personen zich voor het verlaten van de U.S.A. in het bezit 
konden stellen van een ,,Re-entry permit" dat echter op geregelde 
tijden door een Amerikaanschen Consul moest worden verlengd. De 
voordeelen van het dienstnemen in het Amerikaaiische leger waren 
gelegen in de verschillende ,,benefitsn waarop de man als Ameri- 
kaansch militair aanspraak kon maken. Daarenboven konden Neder- 
landers en ook hen die onwettig in de U.S.A. vertoefden, bij dienst- 
neming in het Amerikaansche leger na zeer korten tijd (plm. 3 maan- 
den) hun Amerikaansch burgerschap verkrijgen. 

Een andere factor die van invloed is geweest en voor een deel oor- 
zaak was van de betrekkelijk geringe resultaten der Nederlandsche 
recruteering waren de strenge keuringseischen waaraan de Neder- 
landsche dienstplichtigen moesten voldoen. 

De basis van deze eischen was gelijk, zoo niet zwaarder dan de 
eischen die in Nederland in vredestijd werden gesteld. Van de in de 
U.S.A. gedane plm. 1200 keuringen werden dan ook plm. 370 af- 
gekeurd en plm. 125 C-gekeurd, hetgeen een percentage van 41 
geeft van hen die niet voor werkelijken dienst in aanmerking kwamen. 

Het gevolg hiervan was, dat in de U.S.A. vele Nederlandsche 
dienstplichtigen die voor opkomst in hei Nederlandsche Leger waren 
afgekeurd, voor het Amerikaansche leger werden goedgekeurd en 
opgeroepen. De strenge keuring was vermoedelijk het gevolg van het 
feit, dat voor het Nederlandsche leger alleen zij werden aangenomen, 
die geschikt waren voor den dienst te velde, terwijl het Amerikaansche 
leger ook diegenen opriep, die voor dit laatste minder geschikt waren, 
teneinde mede te kunnen voorzien in de verschillende eveneens nood- 
zakelijke administratieve functies. 

Wat de werkzaamheden betreft, die het gevolg waren van de in de 
voorafgaande hoofdstukken omschreven oproeping, africhting en ver- 
voer der in Canada onder de wapenen komende dienstplichtigen kan 
worden opgemerkt, dat deze steeds van zeer veelzijdigen aard waren. 
De omvangrijkheid er van blijkt uit het feit, dat gedurende de eerste 
8 maanden van het jaar 1943 de dagelijksche post plm. 6000 ont- 
vangen brieven en plm. 4000 uitgaande brieven bedroeg, circulaires 
niet inbegrepen. 

Het grootste deel dezer werkzaamheden werd in hoofdzaak door 
den staf van het detachement Nederlandsche Troepen verricht. 

Voor wat de africhting van den troep betreft, werd steeds veel hulp 

van het onder de wapenen komende kader ondervonden, dat zonder 
uitzondering op enthousiaste wijze hieraan mede deelnam, met als 
gevolg, dat zulks voor hen zelf een goede opfrissching van het vroeger 
geleerde beteekende. 

Daar de opheffing van het detachement Nederlandsche Troepen te 
Guelph mede haar reden vond in de hoage kosten, worden deze hier- 
onder eveneens nader bezien. 

Zooals reeds eerder vermeld werden teneinde de opgekomen dienst- 
plichtigen allen zoo spoedig mcgelijk naar Engeland over te zenden 
bij den aanvang der recruteering in de kazerne te Stratford een be- 
trekkelijk groot aantal burgerwerklieden aangenemen. Door het om 
verschillende reden achterblijven van dienstplichtigen konden deze 
werklieden op een enkele na worden ontslagen, hetgeen een belang- 
rijke bezuiniging met zich medebracht. De exploitatiekosten van het 
in Stratford in gebruik zijnde gebouw waren echter zeer hoog. Een 
tweede belangrijke bezuiniging was dan ook de overplaatsing naar de 
Winter Fair Building te Guelph hetgeen uit onderstaande staat blijkt: 

Uitgaven per jaar: Kazerne Stratford Kazerne Guelph 
Huur gebouw . . . . . . . . . . . . . . . .  $ 6600.00 $ 1200.00 
Verwarming gebouw 9964.40 3000.00 . . . . . . . . . .  
Licht, water, gas 1473.10 2386.00 . . . . . . . . . . . . . .  
Werklieden 7318.16 1394.00 . . . . . . . . . . . . . . . . . .  

Totaal . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  $25355.66 $ 7980.00. 

In totaal gaf dus deze verwisseling van kazernement een besparing 
van $ 17375.- per jaar. 

Bij een nadere beschouwing over de totaal kosten zullen de soldijen, 
jaarwedden enz. buiten beschouwing k u n e n  worden gelaten daar, 
behalve dat hierin die militairen waren betrokken die niet tot het 
detachement behoorden, doch er wel in betaling waren opgenomen, 
deze bedragen ook elders hadden moeten worden uitbetaald. Hetzelfde 
geldt voor de kostwrnnersvergoedingen, kleeding en uitrusting, voe- 
ding, verpleging, genees- en tandheelkundige hulp, begrafeniskosten en 
wachtgelden, peiisioenen en onderstanden. 

De overige kosten gedurende den geheelen duur van het verblijf in 
Canada kunnen dan als volgt worden samengevat: 

Canada U.S.A. 
(Can. $1 (USA $1 

Bureaux, meubels enz. . . . . . . . .  
Bureaubehoeften . . . . . . . . . . . .  
Telefoon en telegram . . . . . . . .  
Paspoorten e.d. . . . . . . . . . . . . . .  
Burgerpersoneel . . . . . . . . . . . .  
Materieel . . . . . . . . . . . . . . . . . .  
Kazernes . . . . . . . . . . . . . . . . . .  
Propaganda . . . . . . . . . . . . . . . .  
Reiskosten . . . . . . . . . . . . . . . .  
Vervoer goederen . . . . . . . . . . . .  
O. en O. . . . . . . . . . . . . . . . . . .  
Opleiding . . . . . . . . . . . . . . . . . .  
Representatiekosten . . . . . . . . . .  

Can. $ 246,092.44 USA $ 101.543.81 
USA $ 221.483.20 

Totaal USA $ 323.027.01. 

Uit het bovenstaande blijkt, dat de totaal-kosten per jaar plm. 
$ 100.000 hebben bedragen waarvan 1 /3  ten laste komt van het 
Registratiebureau in New York. Na de opheffing van het detachement 
te Guelph werd dit bureau noodgedwongen uitgebreid en een tweede 
bureau te Montreal opgericht. 

Daarenboven waren de kosten van een en ander in Guelph aan- 
zienlijk teruggebracht. Het bedrag als bovenberekend, is voor het 
jaar 1943 berekend over een vol jaar alleen voor het detachement 
Guelph U.S.A. $ 44.567. Het gemiddelde over 3 jaar was 1 / 3  X 
U.S.A. 221.483 = $ 73.827. Ten aanzien van dit gemiddelde bedrag 
waren de kosten dus bijna tot de helft teruggebracht. 

Door de aanwezigheid van de Nederlandsche Troepen te Guelph 
hadden zich vele gezinnen van Nederlandscne militairen die aldaar 
onder de wapenen waren gekomen tijdelijk of blijvend in deze plaats 
gevestigd. Deze gezinnen kwamen daardoor in aanmerking voor vrije 
geneeskundige behandeling door den aldaar aanwezigen militairen 
geneesheer. Bij de opheffing van bovengenoemd detachement echter 
verviel deze kostenbesparing die bij enkele operatieve behandelingen 
groote onkosten voor het Rijk zouden hebben medegebracht, daar 



hierbij tegemoet werd gekomen in de behandelingskosten van den 
burgergeneesheer. 

Tot slot moet bij de beschouwing over het financieele gedeelte der 
recruteering nog melding worden gemaakt van het zoogenaamde 
,,Hulpfonds". Dit Hulpfonds bestond uit gelden, die verkregen waren 
uit vrijwillige bijdragen van enkele in de U.S.A. en Canada gevestigde 
groote Nederlandsche maatschappijen. Het doel ervan was oin in die 
gevallen geldelijk bij te springen wanneer zulks in een gezin waarvan 
de man onder de wapenen was noodzakelijk bleek, en hiertoe geen 
Rijksgelden konden worden besteed. 

Het Hulpfonds, dat geheel ter beschikking was van den Comman- 
dant der Nederlandsche Troepen, heeft in vele gevallen in moeilijke 
gezinsomstandigheden de ontstane nooden kunnen lenigen, hetgeen 
meestal het moreel van den vertrekkenden man zeer ten goede kwam. 
Later, toen tegemoetkoming in de geneeskundige verzorging van het 
gezin van Rijkswege mogelijk werd, werd de belangrijkheid van dit 
Fonds geringer, doch tot aan de opheffing der Nederlandsche Troepen 
in Canada heeft het steeds in vele moeilijke omstandigheden kunnen 
bijspringen. 

Behalve voor de recruteering heeft de aanwezigheid van een 
Nederlandsch kamp in de Western Hemisphere gedurende 3 oorlops- 
jaren belangrijk bijgedragen om den naam van Nederland meerdcre 
bekendheid te geven. 

Niet alleen was het belangrijk, dat, waar andere Mogendheden 
soortgelijke kampen in Canada hadden, ons land hierbij niet ten 
achter was gebleven, doch ook het contact dat door deze aanwezig- 
heid met de verschillende autoriteiten werd gevormd, moet op zich- 
zelf eveneens belangrijk worden geacht. Dit contact beperkte zich 
echter niet alleen tot de verschillende autoriteiten daar de vele 
lezingen en voordrachten, radiobrcadcasts e.d. die in het verloop van 
tijd zoowel in Canada als in de U.S.A. werden gehouden, vele per- 
sonen op meest verscheiden gebied hebben bereikt. De vrijwel overal 
betoonde groote belangstelling voor ons land en het aandeel dat 
Nederland in de gezamenlijke ,,war effort" had, was reden dat men 
kon aannemen dat de hieraan bestede arbeid niet als verloren moet 
worden beschouwd. Waar in de U.S.A. bovenvermelde voordrachten 
en lezingen meer op den voorgrond stonden was het in Canada meer 
de aanwezigheid van den troep zelven, die in hooge mate tot de noo- 
dige bekendheid heeft medegewerkt. Vele malen werden door zoowel 
groepen officieren als onderofficieren naburige Canadeesche kampen 
bezocht waarbij een gezellig samenzijn na een technische bezichtiging 
in het voordeel was van een goede onderlinge verstandhouding. Het 

zelfde kan worden gezegd van de tegenbezoeken, die aan de Hol- 
landsche kazerne werden gebracht. Ook op het gebied der sport werd 
door een Nederlandsch elftal hiertoe bijgedragen, dat was samen- 
gesteld uit officieren, onderofficieren en manschappen en dat ge- 
durende de zomermaanden na de diensturen vele wedstrijden in de 
naburige kampen speelde of zijn tegenstanders op eigen terrein 
ontving. Van de vele soortgelijke gebeurtenissen op het gebied der 
propaganda kan nog een te Windsor in samenwerking met het Pool- 
sche garnizoen aldaar georganiseerde parade op 7 Augustus 1941 
worden vermeld waaraan een Nederlandsch detachement van plm. 60 
man deelnam, en voor welk schouwspel vele Amerikanen van het 
naburige Detroit waren overgekomen. De door het Nederlandsche 
detachement vertoonde exercitiën vonden zooveel bijval, dat later op 
den middag verzocht werd het vertoonde nogmaals te willen herhalen. 

Inzake de belangstelling die voor het Nederlandsche militaire deta- 
chement bleek te bestaan moet wel in de eerste plaats d ~ e  der Konink- 
lijke Familie worden genoemd. Op 30 Juni 1942 werd de Prinses 
Juliana Kazerne te Guelph vereerd door het hooge bezcek van H.M. 
de Koningin. Na allereerst een bezoek te hebben gebracht aan het 
Sanatorium Freeport bij Kitchener waar een 4-tal Nederlandsche 
militairen werden verpleegd, werd de kazerne zelve bezocht, alwaar 
H.M. zich persoonlijk met alle aanwezige militairen onderhield. 

De veelvuldige bezoeken van H.K.H. Prinses Juliana werden steeds 
even vóór het kertrek van een detachement na.lr Engeland gebracht 
waarbij H.K.H. de vertrekkende manschappen toesprak. Ook Z.K.H. 
Prins Berilhard bezccht eenige nialen de kazerne zoowel te Stratford 
als te Guelph. Waar deze bezoeken bij een ieder steeds op hoogen 
prijs werden gesteld werkten zij in het bijzonder bij tot verhooging van 
het moreel der Nederlandsche d~enstplichtigen waarvan velen onder 
dikwijls moeilijke omstandigheden en met groote persoonl~jke offers 
aan den oproep hadden gehoor gegeven. 

Ook van officieele Canadeesche zijde werd keel belang5telling 
betoond hetgeen o.a. tot uiting kwam in een bezoek van H.E. de 
Governor General van Canada en H.E. Lieutenant Governor van 
Ontario. 

Hct is vanzelfsprekend, dat het bovenstaande geregelde publiciteit 
in de pers vond. L'an de verschillende lezingen en voordrachten ver- 
schenen steeds uitgebreide verslagen in de verschillende dagbladen 
hetgeen eveneens met de aan de kazerne gebrachte hooge bezoekm 
het geval was. Ook deze zecr welwillende beoordeelingen hebben in 
hooge mate b~jgedragen tot den goeden naam die Nederland in dit 
werelddeel heeft. 



BIJLAGE 2 

Aanwijzingen van de Minister van Oorlog ten behoeve van met de iecrutering belaste diplomatieke en consulaire 
ambtenaren en officieren in Canada 

Vertrouwelijk 

Londen, 3 December 1941. 

Afd. I B, nr. 11. 

1. In  verband met de bij de recruteering buitenslands ondervonden 
moeilijkheden komt het nuttig voor eenige dier moeilijkheden - en 
tevens sommige der door de opgeroepencn aangevoerde tegenwer- 
pingen - aan een nadere beschouwing te onderwerpen. De hierna 
volgende aanwijzingen zijn van vertrouwelijken aard en zijn niet voor 
publicatie bestemd. Zij kunnen overigens door de met de recruteering 
belaste ambtenaren gebruikt worden op de wijze als hun het beste 
voorkomt. 

2. Het  besluit der Regeeriiig om buitenslands verblijvende Neder- 
landers van dienstplichtigen leeftijd in werkelijken dienst te roepen 
is ingegeven door de onverbiddelijke noodzakelijkheid om alle be- 
schikbare krachten aan te wenden tot het voeren van den strijd tegen 
den overweldiger van ons vaderland. Het is een gebiedende politieke 
eisch, dat de herovering van het door den vijand bezette deel van het 
Koninkrijk zooveel mogelijk met een eigen, nationale weermacht 
geschiedt en voor dezen eisch moeten andere, economische of 
financieele, overwegingen in beginsel wijken. Deze economische of 
financieele overwegingen kunnen zijn van tweeërlei aard: zij kun- 
nen of het Koninkrijk of een zijner gebiedsdeelen in het bijzonder, 
of den opgeroepene betreffen. In  beide gevallen voorzien de punten 
4 en 5 der richtlijnen. 

3. D e  toepassing van de punten 4 en 5 dient echter uitzoildering 
te blijven. Immers, zonder herovering der politieke onafhankelijkheid 
is de  economische ontwikkeling van het Koninkrijk in al zijn deelen 
onmogelijk, terwijl evenmin de economische positie van den onder- 
daan kan worden verzekerd zonder volledig herstel van het Konink- 
rijk. Het moge waar zijn, dat Nederland niet anders dan met behulp 
der overige geallieerden den oorlog tot een overwinning zal kunnen 
voeren, doch dit doet niet af aan den plicht van iederen Nederlander 
om in de eerste plaats het aandeel van Nederland in de oorlogvoe- 
ring te versterken. 

4. Het  door de Regeering genomen besluit om de buitenslands 
verblijvende Nederlanders in werkelijken dienst te roepen is een 
radicale afwijking van ezn sinds lang gevolgde gedragslijn. Op zich 
zelf is het dan ook niet verwonderlijk, dat dit besluit reacties heeft 
gewekt: het Europeesche gebiedsdeel van het Koninkrijk is sinds 
meer dan honderd jaar niet in e:n oorlog gewikkeld geweest en uit 
den aard der zaak heeft deze omstandigheid zijn invloed doen gelden 
op de bepalingen betreffende den dienstplicht (geringe sterkte der 
lichtingen, veel vrijstellingen, strenge keuring, buitenslands verblij- 
vende dienstplichtigen slechts bij uitzondering opgeroepen, enz.). 

Thans echter verkeert het Koninkrijk in een zeer uitzonderlijken 
toestand, welke het in de Grondwet (Artikel 187) neergelegde be- 
ginsel, dat  alle Nederlanders verplicht zijn mede te werken tot hand- 
having der onafhankelijkheid van het Rijk en tot verdediging van 
zijn grondgebied, in zijn vollen omvang toepasselijk doet zijn. E n  het 
spreekt vanzelf, dat op het in het verleden gevoerde recruteerings- 
beleid thans geen beroep kan worden gedaan. 

5. Het in de Grondwet neergelegde beginsel, dat alle Nederlanders 
kunnen worden verplicht tot militairen dienst ten behoeve van het 
vaderland, heeft nog een ander gevolg: de vorming der Neder- 
landsche weermacht berust op het beginsel van den dienstplicht 
en niet o p  het beginsel der vrijwillige dienstneming. Het  zijn van 
militair is - behalve voor het betrekkelijk kleine beroepskader - 
geen broodwinning doch vervulling van een nationalen plicht. 

Zulks komt tot uitdrukking in de wettelijke regeling der financieele 
vergoeding, welke de dienstplichtige (het reserve-personeel inbegre- 
pen) ontvangt, wanneer hij zijn dienstplicht vervult. Terwijl de be- 
roepsmilitair aan zijn verblijf in militairen dienst zijn inkomsten 
ontleent, kan aan den dienstplichtige slechts een vergoeding (kost- 
winnersvergoeding,,, toelage) worden toegekend o p  grond van het 
feit, dat hij door zijn verblijf in werkelijken dienst inkomsten uit zijn 
burger-werkzaamheden derft .  Die vergoeding kan derhalve nimmer 
vergeleken worden met de belooning, welke vrijwilligers, behoorende 
tot de weermacht van landen, waarin de dienstplicht niet geldt, genie- 

ten: zij is gebonden aan de voorwaarde voor en is bepaald door het 
komen te ontbreken van voldoende middelen tot levensonderl~oud 
van hei gezin, tengevolge van de oproeping in werkelijken dienst. Het  
is daarom te noodzakelijker, dat alle pogingen worden aangewend ten 
einde te bewerkstelligen, dat de opgeroepznen na hun terugkeer 
wederom een bestaansmogelijkheid vinden. 

Dit probleem deed zich ook voor den oorlog in Nederland voor en 
al moge daar de oplossing gemakkelijker geweest zijn, thans nu  alle 
militairen zonder uitzondering hun dienstplicht in een vreemd land 
vervullen, is er voor de buitenslands opgeroepenen te minder reden 
zich op de moeilijkheid te beroepen om zich na den oorlog weer 
een broodwinning te verschaffen, terwijl zij zich e r  evenmin over 
kunnen beklagen, dat zij hun gezin moeten achterlaten, althans dat 
de kosten van overtocht daarvan niet door het Rijk worden gedragen. 

6. Het feit, dat de recruteering buitenslands plaats vindt, brengt 
twee moeilijkheden met zich, welke in Nederland niet werden onder- 
vonden: 

A. Bij de organisatie, bewapening, ravitailleering, enz. van de weer- 
macht is de Regeering voornanlelijk afhankelijk van de medewerking 
van de Britsche autoriteiten. D e  vorming der weermacht moet dus 
geschieden in overleg met onze bondgenooten, waarbij eigen wen- 
schen moeten worden gewijzigd en eigen instellingen moeten worden 
aangepast. In  het algemeen kan worden gezegd, dat dienstneming 
mogelijk is: 

wat de landnzncht betreft, bij een gemotoriseerde infanterie-eenheid, 
wat de zeemacht betreft ,  o p  schepen, die convooi-, mijnenveeg- of 

operatie-diensten verrichten of op oilderzeebooten. 
wat de  lucliirnacht betreft ,  bij het Nederlandsche contingent der 

R.A.F.V.R. (jachtvliegtuigen), of wel bij de Marine-Luchtvaartdienst 
(verkennings- en bombardeervliegtuigen). 

B. Het  is zeer bezwaarlijk zich een juist beeld te vormen van het 
aantal buitenslands verblijvende Nederlanders, dat voor oproeping in 
werkelijken dienst in aanmerking komt en ook dit bemoeilijkt den 
opbouw der weermacht. Niet alleen kan het aantal vrijstellingen en 
afkeuringen niet worden overzien, doch ook het aantal dienstweige- 
raars is moeilijk te schatten. 

Gelijk bekend, heeft de Regeering besloten aan dienstweigeraars 
diplomatieken en consulairen bijstand te weigeren; bovendien zijn 
dezulken na terugkeer in Nederland strafrechtelijk vervolgbaar. Het  
wordt evenwel aan het beleid van den betrokken ambtenaar overge- 
laten, de toepassing dier sancties op dienstweigering te accentueeren. 
In  het algemeen komt het geraden voor daarop niet al te zeer den 
nadruk te leggen, doch eerder door overreding den betrokkene te 
overtuigen van zijn plicht om aan de oproeping in werkelijken dienst 
te voldoen. 

Het  doen van onvervulbare beloften worde onder alle omctandig- 
heden vermeden. Indien de verstrekte gegevens omtrent opleiding, 
soldij, enz. in bepaalde gevallen onvoldoende uitsluitsel geven, ver- 
dient het de voorkeur telegrafisch nadere inlichtingen te vragen. 

7. Door het vorenstaande is, naar te verwachten is, het terrein 
van de meest voorkomende moeilijkheden en tegenwerpingen be- 
streken. E r  rest nog in het kort de verschilleilde categorieën van 
buitenslands verblijvende Nederlanders, die voor oproeping in wer- 
kelijken dienst in aanmerking komen, aan een korte bespreking te 
onderwerpen. De vier voornaamste categorieën zullen zijn: 

A .  Employé's van buitenlandsche filialen van Nederlandsche on- 
dernemingen. D e  schijn van bevoorrechting dient te worden ver- 
meden door emp1oyé.s van groote ondernemingen eerder voor vrij- 
stelling in aanmerking te doen komen clan die van kleine onder- 
nemingen. 

B. Zij, die in Nederland geen emplooi hebben kunnen vinden en 
daarin buitenslands h e l  zijn geslaagd. Aangezien dezen geneigd zul- 
len zijn hun mislukte carrière in Nederland te wijten aan de toestan- 
den aldaar en o p  grond daarvan kan hun plicht tot nledewerking aan 
de bevrijding van Nederland wellicht niet overtuigd zu!len zijn, dient 
hun te worden tegengeworpen, dat de economische moeilijkheden in 
Nederland niet ven nationalen doch van internationalen oirsprong 
waren. Nederland kon deze moeilijkheden alleen ve:zachten, niet 
oplossen. De miskenning van de internationaliteit dier moeilijkneden 



is een der voornaamste oorzaken van den oorlog en alleen een over- 
winning van de geallieerden zal de moeilijkheden kunnen oplossen. 

C. Zij, die in Nederland geen emplooi hebben kunnen vinden en 
daarin buitenslands evenmin zijn geslaagd. Aangezien dezen in dienst- 
neming een toekomstmogelijkheid zullen zien, dienen zij, gegeven hun 
blijkbaar geringe capaciteiten, vooral aan een strenge medische keu- 
ring te worden onderworpen. Ook hun politieke betrouwbaarheid 
worde extra onderzocht. 

D. Zij, die buitenslands geboren zijn, althans daar van hun kinder- 
jaren verblijven. Aangezien zij dikwijls het contact met Nederland 
zullen hebben verloren, zullen zij vooral de innigheid van de banden 
met hun vaderland tegen die met het land hunner inwoning afwegen. 
Voor zoover zij dubbele nationaliteit hebben en niet behooren tot de 
landen aangesloten bij het protocol van 's-Gravenhage dd. 12 April 
1930 (zie punt 3, 3e der richtlijnen), dient hun te worden duidelijk 
gemaakt, dat zij tenslotte een keuze moeten doen tusschen het land 
hunner vaderen en het land, waarin zij verblijven. 



BIJLAGE 3 

Samenstelling van de officiële missie naar Canada van 6 September 1940 

MINISTERIE VAN DEFENSIE 

Stratton House 
Piccadilly, 
London, W. 1 

London, Sept. 6, 1940. 

The Minister of Defence declares that, in accordance with a 
decision taken by ;he Netherland Government, an Official Mission 
has to proceed to Canada. 

TUe hliqsion to consist of the undermentioned Dutch Army Offi- 
cers with attendants: 

I,ie~t.-Col. of ihe General Staff G. J. Sas, accompanied by Mrs. 
M.  J .  Sns-.lai~ der Minne and Mr. G.  J. Sac.. 

hlajur W .  H .  Sniidel.~; 
Captain of the General Staff W. T. Cnrp; 
Captain 3. van den Bergh, accompanied by Mrs. S. J. van clen 

Orrph-Meyers; 
Gaprain A .  Ker!íFoverz; 
Captain Jhr. H .  P. J. Borch van Drakestein; 
1st Lieutenants of the Medical Corps W. Cnlten; A. du Bois. 
2nd Lieuten~nt Mr. T. Taconis. 

T i e  hi'inister of Defence requests the British Authorities to afford 
the rncn~bers of this Wlission al1 facilities and assistance. 

IC is also requested that the necessary reservations may be made 
on board the steamer which is to take the Mission to Canada and 
it wil1 be appreciated to have cabine reserved for Lieutenant-Colonel 
Sas and Captain van den Bergh with their attendants. 

The Minister of Defence, 

(w.g.) A. Q. H. DIJXHOORN. 

Seen at the Netherland Legation, 

London, 7th September, 1940. 



BIJLAGE 4 

Brief d.d. 20 Mei 1942 van de Minister van Oorlog a.i. H. van Boeyen aan generaal-majoor 
A. Q. H. Dijxhoorn te Washington, betreffende de organisatie der recrutering in Canada en de Verenigde Staten 

MINISTERIE VAN OORLOG 

Afd. I - NO. 248 P 

Arlington House 
Arlington Street 
Piccadilly 

Onderwerp: Organisatie. 

Londen, S.W. I, 20 Mei 1942. 

Naar aanleiding van Uw brieven van 26 Maart 1942 No. 229/1 
van 17 April 1942, No. 313/6 en van 20 April 1942, No. 326/6, 
alsmede met verwijzing naar mijn inmiddels door U ontvangen 
telegraphische instructies ten gevolge van de nota van het State 
Department van 6 Mei j.1. heb ik de eer U het volgende mede te 
deelen. 

1. Wat betreft de reorganisatie der recruteering in Canada en der 
Nederlandsche troepen daar te lande heb ik sterk den indruk, dat 
de huidige organisatie onnoodig kostbaar is en het personeel een 
onvoldoende taak heeft. Van verschillende zijden heb ik daarover 
critiek gehoord. Uiteraard is het voor mij moeilijk, zoo niet onmo- 
gelijk de waarde daarvan te toetsen. Hoezeer ik begrijp, dat UW 

gelangrijke werkzaamheden in het Combined Chiefs of Staff Com- 
mittee U hebben belet eerder een bezoek aan Canada te brengen, 
moge ik er - zij het wellicht ten overvloede - bij U op aandringen 
zoodra die werkzaamheden het maar eenigszins toelaten, een inspec- 
tie in Stratford te houden. 

2. De kennisneming van de Bijlage 2 van Uw brief van 17 April 
(Organisatie recruteeringsaangelegenheden in Canada en de Ver- 
eenigde Staten) geeft mij aanleiding om met betrekking tot de orga- 
nisatie in Canada hierna in de punten 3 t i m  Q de volgende opmer- 
kingen te maken. 

3. Ik heb begrip voor de door U aangevoerde gronden om in 
Canada een doorrendstation voor Canada en de Vereenigde Staten 
te behouden. In verband met de omstandigheid, dat in Canada in 
beginsel geen opleiding meer wordt gegeven, komt het mij voor, dat 
de capaciteit van dat station een beperkte kan zijn en dat met een 
legeringsruirnte voor ongeveer 100 recruten zou kunnen worden 
volstaan. Ik vraag mij daarbij teven5 af of het wel noodzakelijk en 
gewenscht is het doorzendstation in Stratford gevestigd te doen blij- 
ven en of het geen aanbeveling verdient het station elders b.v. in 
Montreal te vestigen. 

Ik stel mij voor, dat een dergelijke verplaatsing voor het contact 
met de Canadeesche autoriteiten, met Hr. Ms. Gezantschap en met 
de Nederlandsche consulaire ambtenaren bepaald voordeelen zal 
hebben. Mogelijk zou van een vleugel van een bestaande Canadee- 
sche kazerne gebniik gemaakt kunnen worden of de noodige ruimte 
kunnen worden gehuurd. 

4. Mocht U van oordeel zijn, dat verplaatsing van het doorzend- 
station om mij niet bekende redenen niet mogelijk of niet gewenscht 
is, dan zou nochtans dienen te worden overwogen of het gewenscht 
is de met de recruteering belaste instantie te verplaatsen. 

5 .  Ik vraag mij af of liet wel noodzakelijk en wenschelijk is een 
scheiding te maken tusschen de militaire missie in Canada en het 
recruteeringsbureau daar te lande. Naar mijn oordeel zou daartoe 
slechts aanleiding bestaan wanneer het Moofd van het Recruteerings- 
bureau niet ten volle geschikt is te echten alle aan de recruteering in 
Canada verbonden werkzaamheden te verrichten. Waar dit geen 
kwestie is van militairc! bekwaamheid, is de kapitein S. van den 
Bergh, voor zoover ik in staat ben dit te beoordeelen, zeer geschikt 
om den recruteeringsarbeid in zijn vollen omvang te verrichten en 
ik kan dan ook moeilijk inzien, waartoe het noodzakelijk is een ge- 
deelte van dien arbeid op te dragen aan een in de Vereenigde Staten 
gevestigd Hoofd der militaire missie, waaraan hij ondergeschikt is. 
Ook de functie van verbindingsofficier te Stratford zou naar mijn 
oordeel zeer wel kunnen vervallen. Mocht gij het noodig achten, dat 
de leider der recruteering in Canada een hoogeren rang heeft, dan 
ben ik bereid den kapitein van den Bergh voor te dragen voor een 
tijdelijke bevordering tot majoor. 

6. Met betrekking tot de organisatie van het detachement merk 
ik op, dat - wanneer de kapitein van dvn Bergh een taak krijgt als 
in punt 5 bedoeld - de dienst der intendance vermoedelijk wel aan 
hem zal kunnen worden onttrokken. Ik vraag mij voorts af of het 
wel noodig is twee luitenants in te deelen en zal t.z.t. gaarne ver- 
nemen of kader beneden den rang van tweede luitenant beschikbaar 
komt. 

7. Ten aanzien van de recruteering in de Vereenigde Staten merk 
ik slechts op, dat ik vertrouw, dat gij deze zoodanig zult organiseeren, 
dat uit de beperkte aantallen beschikbare dienstplichtigen een zoo 
groot mogelijk aantal ter beschikking der Nederlandsche weermacht 
zal lto~nen. 

8. Indien gij dit gewenscht mocht achten, ben ik bereid den reserve- 
eerste luitenant Mr. Knipscheer, die beschikt over vele jaren jour- 
nalistieke ervaring in de Vereenigde Staten, doch voor den troepen- 
dienst minder geschikt is. naar New York over te plaatsen. 

9. Wat Uw brief van 10 Februari 1942, nr. 34 betreft, 7ou ik 
gaarne alsnog zien, dat U de Commissie Verloven een gemotiveerd 
advies liet opmaken omtrent de verleende vrijstellingen enz., en mij 
daarvan een afschrift met Uw eventueele opmerkingen deedt toe- 
komen. 

10. Ten aanzien van de vlieger-opleiding zult U inmiddels mijn 
telegrafische instructies hebben ontvangen. 

11. Omtrent de mogelijkheid tot het verlies van hun nationaliteit 
door Nederlanders, die, al dan niet in het bezit van ,,fint papers" 
door de Amerikaansche autoriteiten worden opgeroepen, zal ik U 
na raadpleging van mijn Ambtgenoot van Justitie nadere mede- 
deeling doen. 
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Rapport d.d. 1 Mei 1942 van de reserve-eerste luitenant der artillerie ir. J. B. Pot, 
uitgebracht aan majoor mr. H. J. Kruls, betreffende de recrutering in Canada en Amerika 

Londen, 1 Mei 1942. 

Eenige zeer vertrouwelijke indrukken op verzoek van den Majoor 
van den Generalen Staf Mr. Kruls? aan hem medegedeeld door den 
Rer. Is:e Lt. Art. Ir. J. B. Pot. 

Deze indrukken worden door mij gegeven in de hoop dat zij er toe 
mede zullen werken om de recniteering in de U.S.A., Canada-Centraal 
en Zuid-Amerika te verbeteren en om het Depot te Stratford minder 
kostbaar en meer efficient te maken. 

Recruteeringsbureau New-York 

Mijn verblijf te New-York duurde van 13 tot 27 Febr. '42. 
Het recruteerings-bureau bezocht ik elke 2 à 3 dagen soms voor 

een uur, soms langer. 
Bij gesprekken met andere Hollanders van de Neth. Purch. Com- 

rnission uitten zij meerdere malen de klacht dat het Bureau-van Schre- 
ven zeer weinig efficient was. Mijn vriend Ing. der Marine P. van 
Hecking Colenbrander beweerde dat het een schande was dat er zoo 
weinig door het bureau werd gepresteerd. Later bij een gesprek met 
Korp. de Vogel beklaagde deze zich erover dat de Consul in Los 
Angeles tot zijn spijt vrijwel geen inlichtingen kon verstrekken omdat 
deze ook weer klaagde dat hij van New-York absoluut onvoldoende 
inlichtingen kreeg. 

Zet recruteeringsbureau zelf (het is een onderafdeeling van het 
Consulaat) maakt een zeer rommeligen indruk. In tegenstelling met de 
andere kantoren te N.Y. is het zeer klein. De kas was een hoop vodjes 
in een bonbonblikje. Voortdurend was er iets zoek en werd dit onder 
groot tumult weer gevonden. 

Alhoewel uiterlijk de verhouding met Stratford zeer amicaal leek, 
kreeg ik sterk den indruk, dat er tusschen Hr. van Schreven en Maj. 
Carp nog wel eens wrijving was. Toen ik in Stratford was hoorde ik 
Maj. Carp zeggen: Die van Schreven moet vooral niet denken dat 
hij hier ook iets te zeggen heeft. 

Recruteeringsdepot Stratford 

Mijn verblijf aldaar was 28 Febr., 1-2-3 Maart, 1942. 

n. Afmeting. 

Deze is geschikt voor de legering van een ca 750 tot 1000 man. 
Evenredig daaraan wordt de huur betaald. Toen ik er was, bestond 
de bezetting uit 40 man terwijl er een 40 tal recruten waren. 

b. Ligging. 

Deze is zeer ongunstig. Stratford is een klein dorp. Zooiets als 
Meppel. De eenige stad in den omtrek is Toronto op ca. 3 uur sporen 
er vandaan. 2 treinen per dag. Voor de verscheping van iederen 
recruut zijn consulaire papieren noodig, terwijl via de consuls na 
aankomst van het consulaat inlichtingen moeten worden ingewonnen. 

Daardoor moet dagelijks met Montreal (12 uur sneltreinafstand) 
en met New-York (15 uur sneltreinafstand) worden getelefoneerd. 
Beide afstanden zijn van de orde van grootte Amsterdam-Berlijn. Bij 
de hooge huur moet dus nog de bijzondere hooge telefoonrekening 
worden opgeteld. Te New-York heb ik zeker 10 X een telefoonge- 
sprek meegemaakt met Stratford van b.v. 20 minuten. Te Montreal 
klaagde de Consul er ook over dat Stratford maar over alle mogelijke 
dingen opbelde die best per brief konden worden afgedaan. 

c. Ligging. 

Klimatologisch is deze ook zeer ongunstig omdat Stratford in de 
z.g. Snowbelt ligt. Dit werd mij medegedeeld door Lieut. Graham, 
Canadian Signa1 Corps, die er in de buurt woont. Volgens hem was 
dit de reden dat de Canadeesche troepen, die daarvóór deze oude 
fabriek betrokken, er zijn weggehaald. 

d .  Kleedingn~agazijn. 
Het eigen kleeding-magazijn is overbodig omdat in Stratford nog 

een Canadeesch kleedingmagazijn is. Het is dus veel eenvoudiger om 

met iederen recruut naar het Can. magazijn te gaan en op bon een 
modeluitrusting te ontvangen. Als er nu een bepaalde maat niet in 
voorraad is wordt hij ook daaruit gehaald. Het eenige dat de Ned. 
fourier moet hebben zijn de leeuwen en leeuwenknoopen. 

e. Bezetting. 
Deze bestond wat betreft de officieren uit: 
Cdt. Maj. Carp. 
Adj.Lt. Arnoti. 
Compagniescdt. Kapt. Nieterink. 
Toegev. Lt. ten Doesschate. 
Toegev. Lt. Elink Schuurman. 
Recruteering Canada Kapt. S. v. d. Bergh, tevens intendance. 
Recruteering Zd-Amerika Lt. Jhr. van Riemsdijk. 
Recruteering Zd-iAmerika Lt. de Kuyper. 
Off. van Gezondheid Kapt. Calten. 
Off. van Administratie Kon. Mar. Buykes. 
Werkmam voor den Cdt. Kapt. Kerkhoven. 
Lt. Arnoti. 
Heeft geregeld zijn werk alhoewel hij klaagde dat hij het graag 

wat drukker zou hebben. 

De 3 Officieren voor den troep. 

Dezen hadden absohut niets te doen, omdat voor de africhting 
daarvan, voorzoover deze nog mogelijk was in verband met niet 
kunnen uitrukken door sneeuw gedurende den geheelen winter. een 
groot aantal onderofficieren beschikbaar was. Elink Schuurman (een 
Shell-collega van mij) klaagde steen en been dat hij niet wist hoe hij 
den tijd moest ,,doorhangenM. Van mijn collega-ingenieur-recruten 
vernam ik dat Elink Schuurman de eenigste was dien zij nog wel 
eens zagen. de andere 2 officieren zagen zij nooit. 

Kapt. van den Bergh. 
Bij hem heb ik alleen thee gedronken. De andere dagen was hij voor 

besprekingen in Ottawa en Montreal. 
Hij vertelde echter ook dat hij hoopte dat hij een dnlkkeren werk- 

kring zou krijgen nu de recruteering in Canada zoo'n beetje afliep. 

Lts. Rienisdijk en de Kuyper. 
Alhoewel beiden zeer charmante lieden, voerden zij minimaal wei- 

nig uit. Beiden hebben veel meer interesse voor hun resp. Bols- en de 
Kuiper-jenever-zaken. Met de Kuyper en zijn vrouw maakte ik de reis 
naar Toronto. Hij kwam er eerlijk voor uit, dat er eigenlijk niemand 
was die ook maar iets van eenige beteekenis uitvoerde. Hij zei: ik heb 
het gelukkig nog druk met mijn eigen zaken anders zou ik mij geen 
raad weten. 

De Dokter. 
Heeft wel eens even iets te doen als er nieuwe recruten aankomen. 

Hij lijdt zeer onder aanvallen van neuralgische pijnen. (Bij een be- 
zoek van de Prinses werden eenige lieden die nauwelijks ,,verkoudenH 

waren in bed gestopt, opdat de ziekenzaal niet heelemaal leeg zou zijn 
als de Prinses er door wandelde.) 

Kapt. Kerkhoven. 
Deze trachtte geheel tevergeefs den indruk te wekken dat hij ook 

maar iets te doen zou hebben. 
Een aardige gewoonte is dat alle officieren om 12 uur gezamenlijk 

aan de lunch aanzitten. 
In de diverse bureaux is een groot aantal O.O., korporaals en min- 

deren werkzaam. (Diversen zijn recruten.) Mijn vriend een Delftsch 
werkt. ing. was dolblij dat hij tenminste bezig was. Hij hield de 
waschlijsten bij. 

Mijns inzien5 ic. hoogrten.\ noodig: 

Recruteering 

a. Canada. 1 officier + 2 typisten toegev. aan hef consulaat te 
Montreal. 

Deze verzorgt dan tevens de transporten via Halifax. Thans reist 



de kapt. v. d. Bergh er voortdurend heen, en besteedt de vice-consul 
te Montreal een groot gedeelte van zijn tijd aan Stratford. 

b. U.S.A. 1 officier + 3 00. + 3 typisten toegev. aan het Consu- 
laat New-York. Deze verzorgt tevens de transporten via New-York. 

c. Centraal en Zuid-Amerika. 1 officier + 1 0 0 .  + 3 typisten 
toegevoegd aan het Consulaat New-York. 

De 2 officieren die dit thans te Stratford doen, besteden de helft 
van den tijd dat zij nog iets doen aan het vragen van inlichtingen 
aan New-York omdat in een dorp als Stratford natuurlijk geen enkele 
inlichting is te verkrijgen. 

Het beste is dat de oudste officier U.S.A. op zich neemt en het 
commando voert, tevens maandelijks rapport uitbrengt aan den Alge- 
meen Chef Generaal Dijxhoorn. 

Depot 

Een vleugel van een kazerne of een barak vlak bij Montreal of 
New-York, is ruim voldoende. Voor het onderbrengen van ca. 100 
man op zijn hoogst. Er is zoowel bij Montreal als bij New-York meer 
dan voldoende gelegenheid. De Lt. de Kuyper verzekerde mij dit. Hij 
heeft te Montreal zijn kantoor en fabriek. Hij zei dat nooit iemand 
had begrepen waarom men naar Stratford was gegaan. 

Hierbij in te deelen: 
1 Officier Cdt. 
1 Sergt. maj. instr. 

1 Sergt. instr. Bij ieder groep recruten bevinden zich altijd vol- 
doende sergeanten en korporaals voor den dagelijkschen dienst. 

1 Fourier $- l typist. 
1 00. Betaalmeester + 1 typist. 

Totaal noodig: 4 off. It 8 00. + 8 typ. = 20 man. 
Momenteel: New-York 3 Ambt. + 4 typ. = 7 man. 
Stratford 11 Off. + 40 man . . . . . . . . . . = 51 man. 

Totaal . . . . . . . . = 58 man. 

De algeheele stemming waarvoor ik in New-York reeds werd ge- 
waarschuwd is zeer slecht. Speciaal de marinemenschen aldaar praten 
met minachting over het gedoe in Stratford. Alhoewel ik mij in New- 
York ergerde aan hun afbrekende critiek moest ik na mijn bezoek aan 
Stratford toegeven, dat er wel het een en ander van waar was. 

Ik ondervond dat, alhoewel een groot deel van de recruten te Strat- 
ford bestaat uit jongens en oudere mannen uit de betere kringen, 
vrijwel alle officieren hun best deden vooral maar te laten voelen 
dat het maar gewone soldaten waren. De Ets. de Kuyper en Elink 
Schuurman maakten hierop een gunstige uitzondering. Zij waren de 
eenigen die tegen vroegere school- en studentenvrienden nog wel iets 
zeiden. 

Een voorbeeld. 
De kapitein Nieterink heeft mij er een ernstig verwijt van gemaakt 

en gemeend dit ook aan den maj. Carp te moeten meiden, dat mijn 
vrouw en ik (ik was in burger) mijn 2 collega's Delftsch-ingenieurs 
(met wie ik een maand tevoren nog bij de Shell had samengewerkt) 
en kurp. de Vogel (zoon van den President-Curator der T.H. etc.) 
bij ons in het hotel voor het diner hadden uitgenoodigd en er mee in 
het openbaar hadden gegeten. Er zaten alles bij elkaar in het boeren- 
eetzaaltje 10 menschen. 
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Brief d.d. 23 Mei l941 van de Nederlandse gezant in Canada te Ottawa aan de Minister van Buitenlandse Zaken 
te Londen betreffende de medewerking van de Canadese Regering aan de recrutering van Nederlandse dienstplichtigen 

No. 1411/136 

Ottawa, 23 Mei 1941. 

Onderwerp: 

Militaire Zaken 
Nederl. legioen 
Medeiijerbirlg Canada. 

Ter voldoening aan den last, vervat in Uwer Excellentie's tele- 
gram d.d. 21 Mei, no. 148. heb ik op 22 dezer mondeling de aan- 
dacht van den Eersten Minister gevestigd op de noodlottige gevolgen 
van zijn negatieve verklaring van 1 Mei. Hij zeide het te betreuren 
er niet aan te heb'ven gedacht ook de positieve zijde van het vraag- 
stuk in het licht te stellen: het onbetctistbare recht van geallieerde 
mogendheden mannen onder de wapenen tc roepen, ook al ontbreken 
sancties, en de hulp, door Canada verleend. 

Ik heb bijgaand memorandum achtergelaten. 

De Eerste Minister gaf te kennen, dat hij in zijn beantwoording 
van de vragen van het lid van het Parlement Coldwell zoo beslist 
categoriek was geweest om elk debat over de Canadeesche politie bij 
voorbaat af te snijden. Er bestaan hier en daar gevoelens van ge- 
prikkeldheid tegen de politie; verwijten van autoritaire methodes ten- 
einde gegadigden er toe te brengen soldaat te worden, hetzij in buiten- 
landsche legioenen, hetzij in het Canadeesche legioen overzee. Ten- 
einde de politie niet in de discussie betrokken te hebben, had hij 
met zoo veel klem verklaard, dat er geen sprake kan zijn van sanc- 
ties, door Canadeesche autoriteiten toe te passen tegen buitenlanders, 
die niet met buitenlandsche troepen overzee willen, evenmin als er 
sprake kan zijn van sancties, door Canadeesche autoriteiten toe te 
passen tegen Canadeezen, die niet overzee willen (de gevreesde 
conscriptie, waar de liberale partij van den Premier zoo fel tegen is). 

Ik heb van deze gelegenheid gebruik gemaakt om te pleiten 
voor toelating van Canadeezen-oud-Nederlanders in ons legioen. 

De Gezant, 
(w.g.) GROENMAN. 
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Brief d.d. 27 Mei 1942 van de Minister van Buitenlandse Zaken aan de Minister van Oorlog a.i. 
betreffende dienstweigeraars 

MINISTERIE VAN BUITENLANDSCHE ZAKEN 

Netherland Foreign Office 
Afd. Juridische Zaken 

Londen, 27 Mei 1942. 

No. 3651 Geheim Archief. 

Met verwijzing naar mijn schrijven van 4 Mei jl. No. 7083, heb ik 
de eer Uwer Excellentie mede te deelen dat Nr. Ms. Gezant te 
Pretoria mij 22 dezer het volgende seinde: 

,,Heden is in hoogste instantie appel dienstweigeraars afge- 
wezen. Uw beslissing op mijn telegram 56 is dus uiterst urgent." 

Dit beteckent dos dat thans met de deportatie van de dienstweige- 
raars een aanvang kan worden gemaakt. Het aangehaalde telegram 
werd weergegeven in mijn brief van 11 Mei jl. No. 3289 G.A. aan 
onzen Ambtgenoot van Marine, waarvan ik Uwer Excellentie een 
afschrift toezond en waarop Admiraal Furstner het volgende ant- 
woordde: 

,,Naar aanleiding van Uw schrijven dd. 11 Mei 1942 No. 3289 
Geheim Archief, heb ik de eer Uwer Excellentie mede te deelen, 
dat ik een afschrift van dat schrijven deed toekomen aan onzen 
Ambtgenoot van Handel, Nijverheid en Scheepvaart met het 
verzoek wel de behandeling ervan te willen overnemen. 

Het in Uw schrijven genoemde schip vaart namelijk in charter 
voor het Britsche Ministry of War Transport, zoodat het bij die 

instantie nemen van stappen voor routeering tot de competentie 
van het Departement van Handel, Nijverheid en Scheepvaart 
behoort." 

Het is voor ons prestige in Zuid-Afrika van veel belang dat thans 
zoo spoedig mogelijk wordt overgegaan tot de deportatie der dienst- 
weigeraars. Daar voor hun transport naar de West een gewapend 
geleide onontbeerlijk is, ware hun vervoer te combineeren met dat 
van het voor Curaçao bestemde marinepersoneel dat thans in Zuid- 
Afrika een scheepsgelegenheid afwacht. Dit marinepersoneel bestaat 
uit 87 man. Aan Nr. Ms. Gezant te Pretoria heb ik telegrafisch om 
opgave verzocht van het vermoedelijk aantal deportandi. 

Door het Departement van Handel, Nijverheid en Scheepvaart 
werd mij ondershands meegedeeld dat de ,,Johan van Oldenbarne- 
veldt" niet voor het onderhavige transport kon worden afgestaan 
maar dat misschien een ander schip voor dit doel beschikbaar kon 
worden gesteld. 

Ik moge Uwer Excellentie verzoeken deze aangelegenheid te willen 
opnemen met onzen Ambtgenoot van Handel, Nijverheid en Scheep- 
vaart, wien ik daartoe een afschrift van dit schrijven doe toekomen. 

Afschriften zend ik tevens aan onze ambtgcnooten van Marine en 
Koloniën. 

De Minister van Buitenlandsche Zaken, 
voor dezen, 

de loco Secretaris-Generaal, 
(w.g.) W. VAN BYLANDT. 
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Staatsblad van het Koninkrijk der Nederlanden, no. C. 39 

BESLUIT van 6 Mei 1942, houdende een tijdelijke voorziening in 
het algemeen bestuur in Nederlandsch-Indië 

Wij WILHELMINA, bij de Gratie Gods, Koningin der Neder- 
landen, Prinses van Oranje-Nassau, enz. enz. enz. 

Op de voordracht van Onze Ministers van Koloniën, Voorzitter 
van den Raad van Ministers, van Marine en van Handel, Nijverheid 
en Scheepvaart van 11 April 1942, No. 200; 

overwegende, dat het noodig is, in verband met de bezetting door 
den vijand van een gedeelte van het grondgebied van Nederlandsch- 
Indië en de belemmering van den Gouverneur-Generaal in de uit- 
oefening van het algemeen bestuur in dat gebiedsdeel, terzake een 
voorziening te treffen; 

Gezien, dat de Gouverneur-Generaal door Ons is ontheven van 
-71 e zee- en het Opperbevel van de in Nederlandsch-Indië aanwe,'g 

landmacht; 
Gelezen de nadere consideratiën en advies van Onzen Minister 

van Koloniën, Voorzitter van den Raad van Ministers, van 24 April 
1942, No. 266; 

Gelet op de artikelen 62 en 63 van de Grondwet; 
  ebben goedgevonden en verstaan: 

Artikel 1 
Wij behouden Ons voor de bevoegdheid, het algemeen bestuur in 

Nederlandsch-Indië ter uitoefening in Onzen naam op te dragen 
aan anderen dan den Gouverneur-Generaal. 

Artikel 2 
1. Tot tijd en wijle door Ons anders zal zijn bepaald, en be- 

houdens het bepaalde in de artikelen 3 en 4, wordt het algemeen 
bestuur als bedoeld in artikel I opgedragen aan den Minister van 
Koloniën. 

2. De uitoefening in Onzen naam van het algemeen bestuur ge- 
schiedt met inachtneming van Onze aanwijzingen. De Minister is 
deswege aan Ons verantwoordelijk. 

3. Overigens blijft het algemeen bestuur in zooverre onderworpen 
aan de bepalingen van de Indische Staatsregeling en andere be- 
staande wettelijke regelingen, als met dit Besluit en met andere Be- 
sluiten, alsmede met de feitelijke omstandigheden vereenigbaar is, 
zulks ter beoordeeling van den Minister van Koloniën. 

4. Behoudens het bepaalde in het tweede lid van dit artikel is 
de Minister van Koloniën bevoegd om, met inachtneming van de 
voor het geheele Koninkrijk geldende algemeene wettelijke voor- 
schriften, af te wijken van de voorschriften, welke op de uitoefening 
zijner bevoegdheden in het eerste lid bedoeld betrekking hebben, 
indien de feitelijke omstandigheden zulks gedoogen. 

Artikel 3 

Artikel 4 
De zorg voor de aangelegenheden, betreffende de Nederlandsch- 

Indische zeeschepen, behoort, ingevolge het bepaalde in Ons Besluit 
van 5 Maart 1942, Staatsblad no. C 17, bij den Minister van Handel, 
Nijverheid en Scheepvaart, die terzake handelt na overleg met Onzen 
Minister van Koloniën. 

Artikel 5 
De opdracht omschreven in artikel 1 omvat mede: 
( a )  het gezag, tevoren toekomende aan den Gouverneur-Generaal 

met betrekking tot ambtenaren en andere personen in Nederlandsch- 
Indischen openbaren dienst, ook wanneer zij zich buiten het grond- 
gebied bevinden, behoudens het bepaalde in artikel 3; 

( b )  de behartiging van de belangen van Nederlandsch-Indië en 
der ingezetenen in het buitenland, voor zoover die behartiging niet 
ixede aan andere gezaghebbenden is of wordt opgedragen; 

( c )  de voorbereiding van het herstel der normale toestanden in 
Nederlandsch-Indië op geestelijk en stoffelijk gebied, naar gelang van 
den terugkeer onder feitelijke bestuursuitoefening in Onzen naam. 

Artikel 6 
1. De wettelijke regeling van onderwerpen, Nederlandsch-Indië 

betreffende, ook die behoorende tot de inwendige aangelegenheden, 
geschiedt door Ons. 

2. Uitvoeringsvoorschriften, voortvloeiende uit de thans voor 
Nederlandsch-Indië verbindende alsmede uit de ingevolge het vorig 
lid nog vast te stelle11 wettelijke regelingen, worden door Ons ter 
vaststelling aan den Minister van Koloniën opgedragen, voor zoover 
die uitvoering niet mede is of wordt opgedragen aan andere Mi- 
nisters. 

Artikel 7 
1. Dil Besluit is mede verbindend voor Suriname en Curaçao. 
2. Het treedt in werking op den dag zijner plaatsing in het Staats- 

blad en werkt voor zooveel noodig terug tot 7 Maart 1942. 
Onze Ministers van Koloniën, van Handel, Nijverheid en Scheep- 

vaart en van Marine zijn, ieder voor wat hem aangaat, belast met 
de uitvoering van dit Besluit, dat in het Staatsblad, in het Gouver- 
nernentsblad van Suriname en in het Publicatieblad van Curaçao zal 
worden geplaatst. 

Londen, den 6den Mei 1942. 

WILHELMINA. 

De Minister van Koloniën, 
Voorzitter van dei2 Raad van Ministers, 

P. S. GERBRANDY. 

1. Met afwijking van het bepaalde in de artikelen 31 en 32 van De Minister van Marine, 
de Indische Staatsregeling, berust het opperbevel over de in Neder- 
landsch-Indië aanwezige zee- en landmacht bij den gezaghebbende, J. TH. FURSTNER. 

door Ons daartoe aangewezen. De Minister van Handel, Nijverheid 
2. Het in het eerste lid bedoelde opperbevel omvat de deelen der 

tevoren in Nederlandsch-Indië aanwezige of daarvoor bestemde land- en Scheepvaart, 

macht, welke buiten het grondgebied van Nederlandsch-Indië ver- P. KERSTENS. 
blijven, behoudens de terzake bestaande verhoudingen tot andere 
gezaghebbenden. 

3. Het opperbevel, bedoeld in dit artikel, omvat uitsluitend de 
beschikking over de schepen, vaartuigen en luchtvaartuigen benevens 
de eenheden en manschappen van zee- en landmacht in verband met 
de krijgsverrichtingen. 

Uitgegeven den negentienden Mei 1942. 

De Minister van Justitie, 

V A N  ANGEREN. 



BIJLAGE 9 

Rapport d.d. 5 Juli 1943 van de kolonel der mariniers M. R. de Brnyne, inspecteur der Nederlandse troepen, 
inzake het moreel van de Koninklike Nederlandse Brigade ,,Prinses Irene", gericht aan de Minister van Oorlog 

INSPECTEUR DER discussie tussen een Hoofdofficier van Uw departement en de Offi- 

NEDERLANDSCHE TROEPEN 
(Inspector of Dutch Troops) 

cieren der K.N.B. 
Ook ik had mij oorspronkelijk voorgesteld door een of meerdere 

toespraken het niiine hierin bij te dragen, doch voorloopig zie ik daar 
vanaf.  Hoe welgékozeii en wélgemeid de woorden ookzouden zijn, 

Juli 1943. deze Nederlandsche :roep verwacht daden. waaruit de ernstige be- 

Nr. 1246. Zeer Geheim. doeling blijkt. 
U moge mij gaed begrijpen. Ik bedoel hiermede niet, dat thans 

a.h.w. op ideale wijze aan de wenscheii en verlangens van de K.N.B. 
Onderwerp: Het persorzeelsvraagstuk de i  K.N.B. ,,Pririses Irene" 

i.v.in. het geconstateerde genris aan 3;ertrouwen. 
zal moeten worden tegen~oetgekomen. Iedere geallieerde eenheid heeft 
het tot nu toe moeten doen met minder en zelfs veel minder. dan zii 
noodig had e n  dit znl ook de K.N.B. diccen te begrijpen. Doch enkel; 

Ik heb de eer Uwer Excell~ntie het volgende mede te deelen: maatregelen inceten worden genomen om een aanvang te kunnen 

1. Nadat ik op 1 Juli j.]. ingevolge Uw opdracht de Inspectie der 
K.N.B. ,,Prinses Irene" heb overgenomen van den Generaal Majoor 
H. J. Phaff, ben ik begonnen met direct contact op te nemen met 
diverse onder mij ressorteerende Commandanten, etc. 

Tot nu toe beperkte zich dit tot een zeer langdurige bespreking met 
den Brigade Commandant met zijn belangrijkste stafofficieren en esn 
kortstondige kennismaking met de Commandanten van 2 gevechts- 
groepen van de Verkenningsafdeeling en de batterij art.le. 

Het ligt in mijn bedoeling om mijn kennis van en de bekendheid 
met de onderdeelen zoo spoedig mogelijk te verdiepen door achtereen- 
volgens bij de onderdeelen te velde zelve enkele dagen te verblijven, 
zoodat ik van zeer nabij inzicht zal kunnen krijgen in de geoefend- 
heid, het moreel, de organisatie, materieelvoorziening, enz. 

2. Ik begrijp volkomen, dat ik met het op schrift stellen van mijn 
bevindingen het best kan wachten, totdat ik mijn ad. l e  vermelde 
plan volledig heb afgewerkt. 

Anderzijds zal het U duidelijk zijn, dat ik ook reeds tusschentijds 
op ontdekkingen kan stuiten, welke niet alleen een onmiddellijk rap- 
porteeren wettigen, maar waaraan door mij voorstellen moeten wor- 
den vastgeknoopt in verband met het spoedeischend karakter. 

3. De voor mij alles overheerschende eerste ervaring is het con- 
stateeren van een volslagen gemis aan vertrouwen. Het allereerst noo- 
dige voor een troep, welke bestemd is om straks in het gevecht te 
worden gebracht, het vertrouwen in de hoogere en hoogste leiding en 
wellicht ook het vertrouwen in zichzelf ontbreekt n.m.m. geheel. 
Slechts na veel langduriger observatie zal het mij mogelijk zijn te ont- 
dekken of het gemis aan vertrouwen in zich zelf wellicht domineert 
boven het gemis aan vertrouwen in de hoogste leiding, maar hoe 
het ook zij van de hoogste leiding zal de stimulans moeten uitgaan 
om dit onmisbaar vertrouwen er in te brengen of te herstellen. 

Ik ben er mij van bewust, dat het in het kort neerschrijven van de 
reden voor dit gemis aan vertrouwen in de hoogste leiding gemakke- 
lijk aanleiding kan geven tot de gedachte, dat hiermede gehandeld 
zou worden in strijd met de militaire discipline, welke immers volgens 
onze begrippen geen critiek op meerderen (en dus zeker niet op de 
hoogste leiding) tolereert. 

Gezien den ernst van de zaak, hoop ik echter toch dat Uwe Excel- 
lentie mij wilt toestaan, duidelijke taal te spreken. 

Het niet volgen van e-.n vaste lijn bij den opbouw der Brigade, de 
vele reorganisaties, het gesol met personeel. het lukraak nastreven 
van het vormen van formaties voor bijzondere taken (parachutis- 
trn - commando's - hulp K.N.I.L. in Oost en West) ten koste 
van het hoofdorgaan der K.N.B. zelve, heeft geleid tot de gedachte, 
dat de vornziizg van een gevcchtswaardige N e d .  Brigade nooit iïa 
ernst door de verantwoordelijlte hoogste leiding werd e n  wordt na- 
gestreefd. 

Voor een militaire organisatie in vredestijd is het reeds zeer funest 
het gevoel te hebben, dat feitelijk slechts voor de ,,showM wordt ge- 
werkt (ik ken dit voldoende uit mijn eigen militaire loopbaan), voor 
ea i  Nederlandsch militair verband in deze tijden is deze gedachte 
ondragelijk. 

4. Het is mij bekend, dat in den loop der jaren reeds vele pogin- 
gen in het werk werden gesteld om bij de K.N.B. dit gemis aan ver- 
trouwen weg te nemen, in den vorm van het toonen van belang- 
stelling door H.M. de Koningin, Z.K.H. Prins Bernhard, het ver- 
leenen van een Korpsvaandel, bemoedigende toespraken van opeen- 
volgende Ministers van Defensie en Oorlog en zelfs een openhartige 

maken met de uitroeiing van liet defaitistische gemis aan vertrouwen. 
Een der belangrijkste is: een oplossing op korten termijn van het 

personeelsvraagstuk. 
5. Hct combattante deel der K.N.B. is volkomen onderbemand. 

Tedere gevechtsgroep beschikt organisch over twee zuivere infanterie- 
platoons. Behoudens het feit, dat deze gevechtseenheden hierdoor 
reeds over te weinig stootkracht beschikken (een vraagstuk, dat later 
nader zal worden bezien), zijn ze bovendien niet eens op sterkte. 

Juiste cijfers kan ik U later pas opgeven. De C.K.N.B. sprak bij de 
bespreking van een totaal tekort van 100 tot 130 man. Dit mag wel- 
licht aan den pessimistischen kant zijn, doch 100 lijkt mij zeker niet 
overdreven. Bovendien moet rekening worden gehouden met een 
zeer groot verloop, wegens het feit, dat de gemiddelde leeftijd der 
militairen van de K.N.B. hoog ligt. 

6. De vraag rijst: Hoe kan zoo spoedig mogelijk in deze behoefte 
worden voorzien? 

Ik moge hiertoe de mogelijke bronnen nagaan, waaruit de benoo- 
digde mankracht zou kunnen worden betrokken. 

Voor zoover mij bekend, zijn deze: 
a. De recrutenopleiding (A.compagnie) van het Depot. 
b. Het Nederlandsche Commando. 
c.  De deeleri der K.N.B. gedetacheerd bij het K.N.I.L. in het 

Verre Oosten en West-Indië. 
d. De Nederlanders, welke zich thans in Noord-Afrika (Fransche 

Vreemdelingenlegioen) bevinden. 
ad a. Ik ben van meening, dat gezien den nood der Brigade geen 

enkel bruikbare man van het recrutendepot voor eenige andere taak 
mag worden bestemd, dan voor aanvulling der Brigade. 

Voor hen moet worden aangenomen, dat hun oorlogsbestemming 
(ongeacht den duur van hun opleiding) direct vaststaat: t.w. indee- 
ling in de gevechtsbrigade. 

Slechts in zeer bijzondere gevallen zullen nienschen hiervan kun- 
nen worden afgestaan voor andere doeleinden of taken cn dan alleen 
na voorafgaand, met mij gepleegd, overleg. 

ud b. Het is mij bekend, dat Uwe Excellentie thans op het stand- 
punt staat, dat van een losmaken van het Ned. Commando uit het 
bekende inter-geallieerde verband geen sprake kali zijn. Met mijn 
stafofficieren zal ik nader overwegen, op welke wijze dit Commando 
alsnog doeltreffend kan worden ingeschakeld, wanneer op het mo- 
ment van de invasie, deze eenheid toch nog ter onzer beschikking 
wordt gesteld. Wellicht zouden zij b.v. gedurende een bepaalde 
periode bij Brigade-oefeningen kunnen worden ingedeeld, teneinde 
hen althans eenigszins te doen oefenen in een mogelijk gezamenlijk 
verband. 

ad c. Over de wijze van gebruik der K.N.3.-onderdeelen in Oost 
en West is mij weinig bekend. Zoo nu en dan bereiken mij slechts 
verspreide berichten hierover. De eigenaardige gezagsverhouding, 
waaronder zij zijn komen te verkeeren (gedeeltelijk onder Marine 
en gedeeltelijk onder Koloniën) zal wellicht aanleiding zijn, dat ook 
aan U weinig gegevens bekend zijn. 

Persoonlijk sta ik op het standpunt, dat deze militairen wederom 
aangetrokken hadden moeten worden, nadat de taak, waarvoor zij 
(vrijwillig) waren uitgezonden, niet meer bestond. Hun Commandant 
verliet hen; eenige officieren zagen kans naar Engeland terug te 
keeren; de vraag is gewettigd hoe de stemming onder deze menschen 
zal zijn, waarvan het meerendeel psychologisch geheel is ingesteld 
op deelname aan den strijd voor den terugkeer naar Nederland. 

Waar thans vrij zeker West-Indische troepen beschikbaar zullen 



komen voor versterking van het K.N.I.L., is het voor U wellicht 
mogelijk nogmaals met kracht den eisch naar voren te brengen, dat 
zij zich wederom bij de Brigade zullen voegen. Weliswaar is er thans 
geen Nederlandsche volk;vertegenwoordiging, welke thans verant- 
woording kan vragen aan den R4inister van Oorlog over de wijze van 
gebruik van deze zuiver Nederlandsche militairen, doch dit doet 
niets af aan de verantwoordelijkheid welke, ten aanzien hiervan, bij 
den Minister van Oorlog blijft rusten. 

Een versterking op korten teïrnijtz kan hiervan echter moeilijk 
worden verwacht. 

ad d. Ook de finesses hiervan zijn mij niet geheel bekend. Ik 
weet, dat er enkele honderdtallen Nederlanders zich in Noord- 
Afrika in dienst van het Vreemdelingenlegioen bevinden, waaronder 
velen, die in de afgeloopen jaren uit bezet Nederland zijn ontvlucht. 
Waar zij physisch geschikt werden bevonden voor dienstneming in 
dit Legioen, mag worden verwacht, dat hieronder vele geschikte 
krachten gevonden zullen worden voor de Ned. Weermacht (en dus 
ook de Brigade). De afstand is een zoodanige, dat zeer spoedige over- 
komst mogelijk moet zijn. 

Van Belgische militaire zijde vernam ik, dat zij reeds weken ge- 
leden ongeveer 600 man hadden overgebracht. De Polen schijnen 
eveneens OU korten termiin succes in deze te hebben geboekt. Voor 
zoover mijA bekend, haalden wij er nog geen man uit (behoudens 
enkelen die zelf deserteerden). 

Uit vage mededeelingen weet ik, dat dit zijn oorzaak zou vinden 
in het feit, dat de Belgen en Polen een geheel andere werkwijze zou- 
den hebben gevolgd. Men zou kunnen volstaan met te betreuren, 
dat wij dus blijkbaar weer niet wisten te presteeren, wat andere z.g. 
kleine geallieerden wel konden, maar waar het hier gaat om een 
aangelegenheid van zeer ernstigen aard (t.w. of men de Brigade aan 

krijgsverrichtingen zal kunnen laten deelnemen of niet) zou een 
dergelijk berusten in een wantoestand onvergeeflijk zijn. 

Met klem moge ik er daarom bij '57-e Excellrntie op aandringen, 
dat ter bevoegder plaatse duidelijk naar voren werd gebracht waar 
het hier om gaat. Reeds veel te veel werd in dezen zwaren oorlogstijd 
opgeofferd, door vooral maar niet te willen tornen aan sloome vredes- 
opvattingen betreffende competenties en prestige. 

Ik moge met nadruk herhalen, dat hiervan afhankelijk kan zijn 
of een Nederlandsche Brigade dac~dwerkelijk aan $en bevrijdings- 
strijd zal deelnemen of niet. 

7. In dit verband moge ik tevens nog opmerken, dat van de 
zijde der Nederlandsche Regeering (vermoedelijk speciaal Justitie) 
blijkbaar ernstige bezwaren bestaan tegen het aanvaarden van boven- 
genoemde oudlegioenaren als Ned. militair i.v.m. het feit, dat zij 
,,hun Nederlanderschap verloren zouden hebben". Dit moge een 
interessante juridische puzzle, een bron voor jaren lange bestudee- 
ring en discussies, zijn; het ware te wenschen, dat ook dit vraagstuk 
werd aangevat met die doortastendheid, welke deze tijd vergt. B.V. 
in den vorm van onmiddellijke amnestie (of hoe men het noemen 
wil) van al die oud-legioenairen, die thans vïiji.villig in Nederland- 
schen militairen dienst treden. 

8. Het moge U duidelijk zijn, dat ik van meening ben, dat de 
Brigade zooals die thans is, feitelijk niet kan worden ingezet voor 
een daadwerkelijke oorlogstaak. Dit is echter n.m.m. spoedig te ver- 
helpen, indien men er in slaagt het vertrouwen te herstellen en het 
personeelsvraagstuk op korten termijn op te lossen. Wet gehalte van 
het reeds aanwezige personeel en ook de (zij het nog allerminst 
complete) materieelsvoorziening wettigt de verwachting, dat een 
spoedig en goed resultaat kan worden bereikt. 



BIJLAGE 10 

Brief d.d. 28 April 1943 van de commandant van de Koninklijke Nederlandse Brigade ,,Prinses Irene" 
aan de Minister van Oorlog, betreffende de geoefendheid van het personeel, alsmede een beschouwing 

hierover d.d. 11 Mei 1943 van de kolonel der mariniers M. R. de Bruyne 

Wrottesley Park, 28 April 1943. 5. Volledige geoefendheid in het zich verplaatsen der eenheid 
met motortransport met beveiligellde maatregelen. 

KON. NED. BRIGADE ,,PRINSES IRENE" 
COMMANDANT 

No. 106 A/G.P. 

Onderwerp: Personeel. 

Ik moge Uwer Excellentie berichten als volgt: 
Zeowel uit het request van een aantal mijner Officieren hetgeen 

ik U met mijn advies No. 99 B/G.P. van 17-4-1943 heb doen toe- 
komen, als uit andere bronnen, is mij den laatsten tijd gebleken, dat 
een ged~elte van het mij o.h. personeel het vertrouwen in mijn leiding 
en in mijn staf mist, omdat naar hun meening de wijze, waarop het 
personeel in de verschillende eenheden is ingedeeld en de wijze, 
waarop de training plaats vindt, niet zou strooken met de ver- 
eischten van vaardigheid en vooral van physieke geschiktheid, die 
de uiteindelijke taak der Brigade (zooals deze in het voornemen 
onzer Regeering en der Britsche legerleiding ligt) zou stellen. Ander- 
zijds is het mij dikwijls bij ervaring gebleken, dat de Britsche leger- 
autoriteiten te lichtvaardig oordeelen over de physieke geschiktheid 
van den troep en daaraan eischen stellen, waarvan bij oefeningen is 
gebleken, dat de troep er niet aan kan voldoen, zonder een boven- 
natig groot aantal uitvallers. 

Juist als gevolg dezer physiek mindere geschiktheid op grond van 
gemiddeld te hoogen leeftijd, is in het einde van het vorig jaar door 
de Regeering besloten om de Brigade geheel te motoriseeren, ten 
einde ook de physiek minder geschikten voor een functie in de ge- 
~echtseenheden te kunnen gebruiken. Bij de indeeling der gevechts- 
eenheden heb ik mij strikt aan de richtlijnen der regeering gehouden 
en ik heb in alle functies, waar niet strikt noodzakelijk A-gekeurd 
personeel benoodigd is, volstaan met B-gekeurden of oudere A-ge- 
keurden boven de 35 jaar. 

Op deze wijze is het mij gelukt om de gevechtseenheden vrijwel 
te completeeren, terwijl het beschikbaar personeel naar gelang hun- 
ner physieke geschiktheid zoo rationeel mogelijk over de verschii- 
lende functies is verdeeld. 

Uit het voorgaande vloeit voort, dat de taken, waarvoor de ge- 
~echtseenhederi berekend zijn, zeer nauw samenhangzn met hun ge- 
motoriseerd karakter en dat hun training daarop gericht moet zijn. 
Zou het in de bedoeling liggen om dezen gevechtseenheden andere 
taken op te dragen en deze eenheden dus voor deze taken te trainen, 
waarbij te hooge eischen aan het physiek uithoud~ngsvermogen wor- 
den gesteld, als b.v. het afleggen van zware marschen te voet e.d., 
dan zouden deze taken en deze training tot mislukking zijn ge- 
doemd, door het uitvallen van grootere aantallen personeel, dan mag 
worden verwacht, dat nog van recruten zullen arriveeren. 

In dit geval zou de organisatie der Brigade, zooals mij deze door 
de Regeering is opgedragen, ten ondergang zijn gedoemd. Om dit te 
 oorko komen ligt het in mijn bedoeling om, in verband met de a.s. 
detacheering der gevechtseenheden, aan mijn onder-commandanten 
een korte instructie te verstrekken met de eischen, welke ik aan de 
training stel en welke niet mogen worden overschreden, ook al zou- 
den de commandanten der Britsche eenheden, waarbij zij worden 
gedetacheerd zulks verlangen. In het kort zal de instructie op het 
volgende neerkomen: 

1. Volledige vaardigheid in het hanteeren der wapenen door al 
het personeel. 

2. Volledige geoefendheid in Fieldcraft en Battle-dril1 door het 
z.g. strijdend gedeelte der gevechtseenheden (infanterie, zware mi- 
trailleurs en support-platoon) . 

3. Beperkte geoefendheid in marschen te voet (tot hoogstens 
10 mijl, af te leggen in drie uur tijd) door het sub 2 genoemd per- 
soneel met persoonlijke bewapening. 

4. Volledige geoefendheid van het z.g. hulppersoneel (chauf- 
feurs, motorordonnansen, enz. enz.) in de werkzaamheden, behoo- 
rende tot hun functie: geen geoefendheid in marschvaardigheid te 
voet. 

Aangezien deze training echter een voorbereiding moct vormen 
voor de Iater door deze eenheden te verrichten taken, acht ik het 
noodzakelijk, dat mijn trainingsinstructies door de Regeering worden 
beoordeeld teneinde vast te stellen of met het voldoen aan deze 
instructies de Brigade wordt voorbereid voor door de Regeering ge- - 
dachte taken. 

Het ligt in mijn bedoeling om het besluit van de Regeering aan 
de troepen mede te deelen, teneinde de misvatting, als zoude door 
mij niet in den geest van de Regeering worden gehandeld, geheel te 
ontzenuwen. 

De Luitenant-Kolonel, 
C.-K.N.B. ,,Prinses Il-ene", 

(w.g.) A. C. DE RUYTER VAN STEVENINCK. 

M.V.T. 20/4 Z.G. 

Londen, 11 Mei 1943. 

Zeer geheim 

Zij deze teruggezonden met de volgende beschouwingen: 
1. Al,pet?zeen. Uit het schrijven van den Cdt. K.N.B. (zie l e  en 

laatste alinea) blijkt, dat Z.H.E.G. het blijkbaar rioodig acht tegen- 
over zijn onderhebbenden te rechtvaardigen, dat hij wel in den geest 
handelt van de Regeering. Hoe en waardoor een dergelijke oneven- 
wichtige toestand is ontstaan is mij niet bekend, doch uit een mili- 
tair oogpunt bezien is 't feitelijk ontstellend. 

2. Wanneer de samenstelling van de gevechtsgroepen qua leef- 
tijd en physieke geschiktheid een zoodanige is, dat zij niet de nor- 
male Engelsche trainingseischen kunnen volgen (en ik kan aan- 
nemen, dat dit juist is, gezien den leeftijd van een bepaald percen- 
tage), dan acht ik het volkomen juist, dat de Cdt. K.N.B. aan de 
taetroli!;en ondercommandanten opdraagt te waken tegen ,,over-trai- 
ning", zelfs dat hij de limites vastlegt. Tegenover dit laatste kan 
echter een bezwaar bestaan, nl. wanneer de samenstelling der ge- 
vechtsgroepen qua leeftijd en physieke gesteldheid uiteenloopt. 

M.i. had echter de C.K.N.B. dan ook de betrokken Engelsche 
commandanten der eenheden, waarbij de gevechtsgroepen worden 
gedetacheerd, moeten waarschuwen. Thans bestaat er een kans, dat 
Ónnoadige conflicten ontstaan tusschen de gevechtsgroep comman- 
danten en hun tijdelijke Engelsche Chefs. 

3. De C.K.N.B. wenscht de taak (taken) te weten welke t.z.t. 
aan de K.N.B. kunnen worden opgedragen, teneinde hierop de trai- 
ning af te stemmen. 

Deze taak is slechts in algemeenen zin bekend, nl. de Brigade zal 
deelnemen aan de operatiën ter bevrijding van bezet Nederland en 
het daarop volgende gezagsherstel. Meer is niet bekend. Hoe, waar 
en op welke wijze, zal pas later, wellicht pas op het laatste moment 
bekend worden. 

Dit is blijkbaar voor den C.K.N.B. onvoldoende. Hij wenscht meer. 
exacte gegevens, teneinde daarop de opleiding en training beter te 
bunnen regelen. 

Men lian hieïover van meening verschillen. Naar mijn meening 
b.v. zou de C.K.N.B. zeker tijdig op de hoogte moeten worden ge- 
steld van mogelijke bijzondere taken voor de K.N.B. (b.v. voor deel- 
name aan operatiën, waarbij moet worden geland, dan wel transport 
door de lucht zal plaats vinden), omdat dit bijzondere training ver- 
eischt. Niet is echter van belang of de K.N.B. in le,  2e of 3e lijn 
zal worden ingezet. Onder al deze omstandigheden zal de Brigade fit 
moeten zijn voor alle mogelijke opdrachten in aanval en verdedi- 
ging. voor den veiligheidsdienst op marsch en op voorposten etc. 

Nu zegt de C.K.N.B. wel: Ja, maar hoe wil ik dan de oefenings- 
eischen vaststellen; men kan van deze ,,oudeM menschen wel pres- 
taties gaan vergen, die zij physiek totaal niet kunnen vervullen. 

Ongetwijfeld is dat mogelijk. Anderzijds is ook wel aan te nemen, 
dat de betrokken bevelhebber t.z.t. er terdege rekening mee zal hou- 



den, dat deze Nederlandsche Brigade physiek b.v. 2e of 3e rangs is. 
Een garantie, dat er niet meer van deze Brigade zal worden gevergd, 
dan zij feitelijk geacht kan worden te presteeren, kan niet gegeven 
worden en zal niet gegeven worden. Men dient dit alles toch militair- 
zakelijk te blijven bezien. Bestaat er toch behoefte aan een soort van 
geruststelling, dan zou deze nog altijd hierin kunnen bestaan, dat de 
Cdt. der Brigade c.q. de boven deze autoriteit gestelde Ned. Chef, 
kennende de waarde van den troep, en wetende wat hij maximaal 
presteeren kan, bij het ontvangen van opdrachten, welke boven dit 
kunnen uitgaan, toch den opdrachtgever hiermede in kennis zal 
stellen. 

Naar mijn meening is het de taak van den C.K.N.B. het prestatie- 
vermogen van de K.N.B. tot het uiterste op te voeren. Bij het be- 
palen van dit uiterste zal hij natuurlijk rekening moeten houden met 
de physieke gesteldheid der betrokken militairen. 

4. Niet ben ik het eens met den C.K.N.B. waar hij vermeent, dat 
het gemotoriseerd zijn der Brigade als het ware logisch ten gevolge 
moet hebben, dat deze troepen alleen zullen kunnen worden gebruikt 
voor opdrachten en taken, waarbij minder van het uithoudingsver- 
mogen wordt gevergd, dan van niet-gemotoriseerde troepen. 

Natuurlijk zal er op gerekend kunnen worden, dat het ,.ge- 
motoriseerd" zijn zal worden benut, zoodat groote afstanden, welke 
door niet-gemotoriseerden wellicht loopende zullen moeten worden 
afgelegd, zullen worden gereden, maar het moet toch duidelijk zijn, 
dat dit allerminst beteekent dat niet evenzeer zware eischen kunnen 
worden gesteld, nadat de troepen voor gereedstelling of gevecht de 
voertuigen hebben verlaten. 

5. De limites door den C.K.N.B. gesteld acht ik hier en daar zeer 
laag, waarbij ik echter aanteeken, dat ik het gehalte van den troep 
niet ken. Deze op den voet volgende kom ik tot de volgende opmer- 
kingen: 

ad Ie. accoord, zij het dat ik ,,volledige vaardigheid" nog liever 
vervangen had gezien door ,,vaardigheid tot in perfectie". 

ad 2e. accoord. 
ad 3e. een limiet van 10 m~j l  acht ik (veel) te laag. Ik heb 

trouwens bezwaren tegen ,,beperkteM marschvaardigheid. 
ad 4e. met ,,geen geoefendheid" in marschvaardigheid zou ik 

zeker niet accoord kunnen gaan. Hoeveel voertuigen worden er niet 
vernietigd, stuk geschoten of raken defect. Gaan deze chauffeurs etc. 
er dan maar bij zitten? 

nd 5e. geen opmerkingen. 
Het is te hopen, dat deze limites niet tot den troep zijn door- 

gedrongen. Het zou den defaitistischen geest van ,,dat kunnen wij 
niet" en ,,daar zijn wij niet voor" slechts kunnen versterken. 

6. Het geheel maakt verder op mij een teleurstellenden indruk. 
Ik mis er den geest in, waaruit zou moeten blijken, dat beseft wordt, 
dat het uiterste en wellicht meer dan dat ral moeten worden ge- 
presteerd voor de bevrijding van land en volk. Ee~erzijds de neiging 
om ,,de menschen zooveel mogelijk te willen sparen", anderzijds de 
behoefte om aan den troep duidelijk te maken dat ,,de Commandant 
niet meer eischt dan de Regeering zelf" wijst m.i. bedenkelijk op een 
geestestoestand als die van eind 1918. Ik bedoel hiermede allerminst 
een kritiek op den C.K.N.B. Hij zal hiertoe wel gekomen zijn door 
ervaringen, welke hem als het vrare naar dit peil drukten. 

De eenige remedie is: Den C.K.N.B. meedeelen, wat men precies 
wil en hem daarna de m:.cht en het vertrouwen schenken om zijn 
taak naar beste weten en kunnen te vervullen. 

Het Hoofd M.V.T. 
de Kolonel der Mavirziers, 

(w.g.) M. R. DE BRUYNE. 
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Brief d.d. 18 Maart 1944 van de Minister van Marine aan de Minister van Oorlog 
betreffende de versterking van de Prinses Irene Brigade door mariniers 

DEPARTEMENT VAN MARINE 

No. 27/2 Z.G. (1944). 

Onderwerp: Prinse~ Irene Brigade en Korps  mariniers. 

Londen, 10 Maart 1944. 
Zeer ge he in^. 

Onder verwijzing naar haar brief van 16 Februari 1944 No. P. 
1205 Persoonlijk en den daarbij behoorenden aan haar gerichten 
brief dd. 14 Februari 1944 I.N.T. 13 P. Zeer geheim. Persoonlilk, 
van den Kolonel der hlariniers M. R. de Bruyne heb ik de eer Uwer 
Excellentie mede te deelen, dat ik aanleiding vond den Schout-bij- 
Nacht Stoeve telegrafisch in kennis te stellen met de door U gedane 
voorstellen en hem te verzoeken mij zijn zienswijze te seinen. 

Wet van hem ontvangen antwoord, dat werd opgemaakt na voor- 
loopig officieus overleg met het U.S. Marine Corps, geeft mij aan- 
leiding mijn standpunt als volgt te bepalen. 

Aan de Amerikanen is destijds de verzekering gegeven, dat de 
Nederlandsche Regeering alles zal doen om zoo spoedig als zulks 
mogelijk is een reinforced regiment te vormen. Op deze verzekering 
werd de Amerikaansche medewerking verkregen en ik acht het daar- 
om noodzakelijk dat geen enkele maatregel wordt getroffen, welke in 
Amerika twijfel zou kunnen doen rijzen aan den ernst van onze 
plannen. 

De opleiding der mariniers in de Vereenigde Staten is zcover ge- 
vorderd. dat het mogelijk zou zijn omstreeks begin April een ploeg 
van circa 100 man naar Engeland te zenden. Aangezien het eerste en 
voornaamste doel van deze mariniers is en blijft voortzetting der 
voorbereiding van de oprichting van een reinforced regiment en hulp 
bij de oproeping van het ter aanvulling benoodigde personeel, direct 
na aankomst in Nederland, kan ik deze honderd man slechts onder 
bepaalde voorwaarden te Uwer beschikking stellen om daarmede de 
K.N.B. Prinses Irene op sterkte te brengen. 

Deze voorwaarden zijn: 
a. de aan het Departement van Oorlog tijdelijk afgestane mariniers 

worden, uiterlijk 14 dagen na aankomst in Nederland aan de Konink- 
lijke Marine teruggegeven. 

b. gedurende hun detacheering bij de Irene Brigade worden be- 
doelde mariniers als een afzonderlijke eenheid in het verband op- 
genomen; zij behouden hun eigen officieren en kader. 

c. het bij de Irene Brigade te detacheeren marinierspersoneel zal 
een oefening en opleiding krijgen welke een voortzetting vormen van 
het in Amerika ontvangen onderricht, d.w.z. dat de instructie er op 
gericht moet zijn het personeel in de eerste plaats te bekwamen voor 
zijn taak bij het reinforced regiment. 

d. van de uit Amerika komende afdeeling zal geen kader worden 
afgenomen ter encadreering van andere onderdeelen der Irene Brigade. 

e. teneinde te voorkomen, dat tengevolge van oorlogsverliezen 
de getalssterkte der kernkadergroep wordt aangetast, zullen reeds 
thans vijftig man uit de Irene Brigade worden aangewezen, ter op- 
vulling van eventueel door verliezen openvallende plaatsen in die 
kernkadergroep. 

Het hiervoor aan te wijzen personeel zal van uitstekende kwaliteit 
moeten zijn. 

f .  de onder e bedoelde vijftig man zullen zoodra en zoo goed 
mogelijk worden geoefend in de strijdmethoden van het U.S. Marine 
Corps. 

Indien Uwe Excellentie zich met bovenstaande voorwaarden kan 
vereenigen, ben ik bereid mijn medewerking tot den door haar ge- 
vraagden personeelssteun te verleenen. Ik zal dan den Schout-bij- 
Nacht Stoeve opdragen op dezen grondslag definitieve officieele be- 
sprekingen met het U.S. Marine Corps te voeren. 

Ten slotte teeken ik hierbij aan, dat, mocht de versterking der 
Trene Brigade op de hierboven aangegeven wijze tot stand komen, 
ik mij verzekerd houd van Uwer Excellentie's medewerking bij de 
werving van personeel voor de Koninklijke Marine en in het bij- 
zonder voor adspiranten voor de opleiding tot reserve-officier der 
iuariniers. 

De Minister van Marine, 
(w.g.) J .  TH.  FURSTNER. 
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Nota d.d. 6 September P940 van Minister A. Q. H. Uijxhoorn, omtrent de stappen, ondernomen 
in verband met de legering der Nederlandse troepen in Engeland 

6 September 1940. 

1. Begin Juli werd door den Heer Grootenhuis aan Major Carlisle 
op het War Office medegedeeld, dat het mij11 wensch was barakken te 
bouwen voor de legering der Nederlandsche Troepen, daar het mij 
gewenscht voorkomt dat deze gedurende den winter niet, zooals thans 
het geval is, in tenten gelegerd blijven. 

Waar deze mededeeling een informeel karakter had, werd op 
eenige toestemming niet aangedrongen. Echter werd in aansluiting 
hierop contact gemaakt met den Heer Wijnmalen, directeur eener 
bouw-maatschappij genaamd de Bucks & Middlesex Estates Ltd., 
en werd aan den Heer Wljninalen opdracht verstrekt het terrein, 
waarop op dat moment de troepen te Porthcawl gelegerd waren, te 
doen inspecteeren, teneinde de geschiktheid daarvan voor het bouwen 
van barakken na te gaan. 

2. Op 10 Juli werd een officieele dCmarche op het War Office 
gedaan door Generaal Van Oorschot en den I-leer Grootenhuis; het 
onderhoud vond plaats met Major Carlisle en beoogde de verkrijging 
van toestemming om te Porthcawl of elders een permanent kamp te 
bouwen. 

Op 11 Juli is dit verzoek schriftelijk door Generaal Van Oorschot 
aan het War Office bevestigd. 

3. Op 16 en 17 Juli is het terrein geïnspecteerd door den Heer 
E. Price Lavender, architect verbonden aan de zaak van den heer 
Wijnmalen. Waar het terrein ongeschikt geacht werd in verband met 
onvoldoenden water-toevoer, almede in verband met de helling van 
het terrein, werd omgezien naar een ander terrein dat meer geschikt 
was. Op een andere plaats in Porthcawl werd inderdaad een dergelijk 
ierrein gevonden en is dit terrein daarna geïnspecteerd door Generaal 
Noothoven van Goor, terwijl het daarna is opgemeten door ge- 
noemden architect. 

4. Op 22 Juli werd opnieuw door Generaal Van Oorschot en den 
Heer Grootenhuis een démarche op het War Office gedaan en werd 
thans door Major Carlisle medegedeeld, dat er bezwaar bestond 
tegen het bouwen van een permanent kamp. Dit bezwaar werd ge- 
motiveerd door te zeggen, dat door het bouwen van een permanent 
kamp de Nederlandsche autonteiten te veel den indruk zouden 
krijgen, dat de troepen niet voor andere diensten dan te Porthcawl 
beschikbaar zouden zijn. Hierop werd geantwoord, dat van Neder- 
landsche zijde niet het minste bezwaar bestond het kamp elders te 
bouwen indien de Britsche a~itoriteiten slechts willen mededeelen 
waar zij het kamp wenschen te hebben; hieraan werd nog toegevoegd, 
dat er evenmin bezwaar bestond om het kamp slechts voor een ge- 
deelte der troepen te bouwen, opdat een ander gedeelte der troepen 
meer mobiel zou zijn en voor diensten elders gebruikt zou kunnen 
worden. De nadruk werd er echter op gelegd, dat de Nederlandsche 
autoriteiten beslist van meening waren, dat een kamp gewenscht was 
o.m. ook met het oog op het opnemen van recruten. 

Voorts werd de nadruk gelegd op de noodzakelijkheid om tijdig 
voor behoorlijke winterlegering te zorgen, hetzij door het bouwen van 
een kamp, hetzij door beschikbaarstelling van Britsche zijde van ge- 
schikte gebouwen. 

26 Juli 1940 brief geschreven aan Secretary of War Mr. Eden. 
5. Op 3 Augustus is de kwestie opnieuw besproken tijdens een 

lunch, door den Minister van Defensie aangeboden aan Genera1 
Cory en Major Carlisle. Hierbij waren tevens tegenwoordig Generaal 
Van Oorschot, Kapitein Kruls en de Heer Grootenhuis. 

6. Op 9 Augustus is de kwestie ~ ,ederom besproken. ditmaal 
tijdens een lunch, gearrangeerd door den Heer Wijnmalen, waarbij 
van Nederlandsche zijde tegenwoordig de Minister van Defensie met 
zijn adjudanten en de Heer Grootenhuis, en van Engelsche zijde 
Genera1 Gasket, Salt en de heer Bosworth, allen van het Air Minist- 
ry. Deze Heeren zegden hun steun toe. 

7. Op 9 Augustus zond, in overleg met genoemde Engelsche Hee- 
ren, de Heer Wijnmalen een exposé aan Coionel Ponsonbl, Isten se- 
cretaris van den Britschen Minister van Oorlog en een der vooraan- 
staande leden van de Imperial Policy Croup. 

8. Op 10 Augustus werd, op verzoek van den Heer Wijnmalen, 
door de Imperial Policy Group een soirée aangeboden, waarbij van 
Nederlandsche zijde tegenwoordig waren Z.K.H. Prins Bernhard, de 
Ministers van Defensie en van Justitie; van Engelsche zijde waren, 
behoudens diverse M.P.'s de voorzitter Lord Phillimore en Colonel 
Ponsonby aanwezig. Als resultaat hiervan werd toegezegd, dat de 
noodige steun zou worden verleend. 

9. Op 23 Augustus werd door Generaal Van Oorschot en den 
Heer Grootenhuis opnieuw een démarche op het War Office gedaan, 
ditmaal bij Captain Leslie in afwezigheid van Major Carlisle. Deze 
démarche werd eenige dagen daarna herhaald bij Major Carlisle. 
Het bleek, dat door Colonel Ponsonby instructies waren gegeven 
om niet alleen thans toestemming te verleenen, doch alle mogelijke 
assistentie te verleenen, opdat zoo spoedig mogelijk tot het bouwen 
van het kamp kon worden overgegaan. 

In aansluiting hierop had een bespreking plaats met Genera1 Cave- 
Browne, Director of Fortifications, welke bespreking als resultaat 
had dat de Genera1 zijn steun toezegde bij het verkrijgen der be- 
noodigde materialen voor het bouwen van het kamp. De Heer Wijn- 
malen heeft zich den dag daarop begeven naar den Director van de 
Timber Control en inderdaad toen toestemming verkregen om over 
het benoodigde hout te kunnen beschikken. 

Hierop zijn de plannen voor den bouw van het kamp welke oor- 
spronkelijk waren gereedgemaakt voor het bouwen in steen, omdat 
toentertijd geen hout in voldoende mate beschikbaar kon worden 
gesteld, omgewerkt voor het bouwen der barakken in hout. 

10. Op 3 September vond opnieuw een bespreking plaats bij den 
Minister van Defensie met den Engelschen Commandant van het 
kamp te Porthcawl, Colonel Jones, en Generaal Noothoven van 
Goor; als resultaat dezer bespreking werd thans vastgesteld, dat de 
Engelsche autoriteiten er de voorkeur aan geven. dat het Kamp niet 
te Porthcawl wordt gebouwd doch meer Noordelijk, en dit wel uit 
hoofde van het feit dat Porthcawl te veel open ligt voor lucht- 
aanvallen. 

Colonel Jones heeft thans machtiging van het War Office om 
naar een geschikt terrein elders te zoeken en dit zoo noodig in beslag 
te nemen. 

11. Op 4 September werd een bespreking gehouden waarbij aan- 
wezig Colonel Jones, de Heer Wijnmalen, de Heer Grootenhuis, 
Kapitein Kruls, Lt. de Koningh, Generaal Noothoven van Goor en 
de kapitein André de la Porte, Tijdens deze bespreking werden 
definitief de normen vastgesteld voor de afmeting der barakken en 
werd vastgesteld, dat het, met het oog op het zooveel mogelijk ver- 
dekt opstellen der barakken, beter wa.s de gemaakte teekeningen om 
te werken dusdanig. dat de legering niet plaats vindt in eenige groote 
gebouwen doch in meerdere kleinere gebouwen. Er  worden thans 
nieucve teekeningen gereed gemaakt voor kleinere barakken van 
standaardafmetingen, w ~ l k e  geschikt zijn voor de legering van 
34 man. 

Zoodra een geschikt terrein is gevonden wordt met bet bouwen 
begonnen, terwijl de troepen, in afwachting van het gereedkomen 
van het kamp, ondergebracht zullen worden in tijdelijke winter- 
kwartieren. 

12. Op l l September werden terreinen bezichtigd, ongeveer 4 mijl 
van Wolverhampton af. De bezichtiging vond plaats door de volgende 
Heeren: Col. Jones, Kapt. Kruls, Kapt. Andr6 de la Porte. den 
Heer Wijnmalen met 2 assistenten en den Heer Grootenhuis. B e  
terreinen werden in alle opzichten zeer geschikt bevonden en er werd 
besloten het War Office te verzoeken deze terreinen te vorderen. 
Aan den Heer Wijnmalen werd opgedragen zoo spoedig mogelijk de 
terreinen zoo noodig op te meten of anders aan de hand van be- 
staande kaarten nauwkeurig aan te duiden op welke stukken de 
kampbouw zal plaats vinden. Het kamp op te bouwen in 3 kwartie- 
ren, elk kwartier voor een bataljon. De diverse gebouwen zoo goed 
mogelijk te verschuilen onder boomen of tegen boscnrand. Overeen- 
stemming werd bereikt omtrent het aantal en het type gebouwen en 
zal thans de bouw onmiddellijk ter hand worden genomen. 



BIJLAGE 13 

Verslag d.d. 27 November 1942 nopens de toestanden bij het 18e N.E.1.-Squadron te Canberra, 
van de majoor van de genera1e staf K.N.I.L., S. H. Spoor, gericht aan de Legercommandant in Australië 

I .  De opdracht. 

1. De opdracht, waarmede rapporteur naar Canberra vertrok op 
Zaterdag 7 November 1942, luidde als volgt: 

,,De Majoor van den Generalen Staf S. H. Spoor wordt mits 
deze opgedragen zich naar Canberra te begeven ten einde ter 
plaatse een onderzoek in te stellen naar het geval van dienst- 
weigering van den landstormsoldaat JOHANNES, Nr. 31599, 
alsmede naar de algemeene geestesgesteldheid van het personeel 
van het 18e Squadron N.E.I., zulks naar aanleiding van het zeer 
geheim-eigenhandige schrijven van den commandant van ge- 
noemd squadron van 3 November 1942 Nr. 249. 

Genoemde hoofdofficier zal zoolang te Canberra verblijven 
als voor de afhandeling van zijn opdracht door hem wordt 
noodig geacht. 

Aan hem dient gelegenheid te worden gegeven alle door hem 
gewenschte inlichtingen, werkplaatsen, enz. te Canberra te be- 
zoeken, alsmede gesprekken te voeren met alle personen, welke 
naar zijn oordeel daarvoor in aanmerking komen. 

D e  wnd. Leger-Commandant, 
(w.g.) VAN STRATEN." 

11. Bespreking me t  den Korpscor?zmundant, Majoor B .  Fiedeldy. 

2. Onmiddellijk na aankomst te Canberra (Zondag 8-1 1-'42) plm. 
6.30 werd een bespreking gehouden met den korpscommandant, 
Majoor Fiedeldy, aan wien tevens de in puïit I vermelde opdracht 
werd getoond. Majoor Fiedeldy toonde zich verheugd over het feit, 
dat rapporteur was opgedragen het bedoelde onderzoek te houden, 
aangezien hij er van overtuigd was, dat er aan den geest nog wel het 
een en ander haperde en dit in hoofdzaak meende te moeten toe- 
schrijven aan ondergrondsch gewroet van den milicien De Hessele 
(zie terzake het dezerzijds nopens De Hessele ddo. 28-10-1942 in- 
gediende rapport). 

111. Dienstweigerirzgsgevd van den landstormsoldaat Johannes 
(nr .  31599.) De geest onder de landrtoriners. 

3. Den landstormsoldaat Johan Udo Johannes, Nr. 31599, ge- 
boren op 3-9-1899 te Soerabaja, werd vervolgens na het gesprek met 
den korpscommandant, een verhoor afgenomen. 

Genoemde Johannes is een 43-jarige Indo-Europeaan, opgewonden, 
nerveus, maar eerlijk van natuur, doch met een klein hart. Van huis 
uit een planter (koffie, rubber en vezel) ging hij plm. 1934 over naar 
het Gouvernements djatibedrijf en in Mei 1940 werd hij benoemd tot 
brigadeleider bij de rubberrestrictie, met standplaats Bengkalis. 

Op 8-12-1941 werd hij opgeroepen te Pakanbaroe, werd later over- 
geplaatst naar Fort de Kock en maakte deel uit van het detachement 
militairen, dat onder commando van luitenant Schuurman Japansche 
geïnterneerden moest overbrengen naar Australië. Door het on- 
gunstige verloop van den strijd in Nederlandsch-Indië kon dit detache- 
ment niet meer terugkeeren en strandde in Australië, waarna Johan- 
nes met een aantal zijner kamaraden ingedeeld werd bij het 18e 
Squadron te Canberra. 

4. Het optreden van Johannes is te beschouwen als de exponent 
van hetgeen onder de landstormers te Canberra leeft en wroet. Deze 
menschen gevoelen zich niet slechts slachtoffers van de omstandig- 
heden, doch bovendien vermeenen zij ernstig te worden te kort gedaan 
door het Gouvernement, terwijl zij tevens van oordeel zijn, dat er 
geen gelegenheid bestaat recht te vinden. Men vergete niet: Deze 
landstormers zijn zonder uitzondering gezeten burgers van gemiddeld 
40-46 jaar, die een zekere positie in de Indische maatschappij be- 
kleedden, vaak moeizaam veroverd na jaren van tobben en zwoegen. 

Dit bleek mij zeer sterk, toen ik denzelfden morgen een onderhoud 
had met de verzamelde landstormers; het zijn goedwillende menschen, 
die begrijpend staan tegenover het lot dat hun getroffen heeft, die 
niets liever willen dan mede te strijden om Nederlandsch-Indië terug 
te veroveren, doch die aan den anderen kant ook vragen, dat er met 
hun bijzondere omstandigheden rekening wordt gehouden. Naar mijn 
meening mogen zij dit niet slechts verwachten, doch hebben zij hierop 
recht. 

5. Een aantal dezer landstormers was in gouvernementsdienst en 
genoot een salaris van ongeveer f 200. Bij het uitbreken van den 

oorlog, nadat zij in werkelijken dienst waren opgekomen, was de be- 
taling zoodanig geregeld, dat zij volgens een burgerlijke salarisschaal 
werden bezoldigd, doch daarentegen geen soldij genoten. Na aankomst 
in Australië ontvingen zij van den kapitein Molenbrugge 3 maanden 
achterstallig Indisch salaris, doch in Maart 1942 werd de uitkeering 
van het salaris gestaakt en vielen zij terug op de gewone soldatensoldij 
van 6/ -  per dag. 

Volgens hun mededeling zou hun in Melbourne beloofd zijn, dat 
zij te Canberra nog een vliegtoelage zouden genieten van plm. f 90 
per maand. doch deze toelage is nimmer toegekend. Zij hebben hierop 
verzocht om verbetering van hun positie door hen weder in het genot 
te stellen van hun burgerlijk inkomen, doch hierop i? afwijzend be- 
schikt op 30-10-1942. Hierdoor is hun positie ongunstiger dan die van 
den eenvoudigsten inheemschen fuselier. die dezelfde soldii geniet, 
doch wiens l~vensomctandigheden op een lager peil zijn geiegen en 
aan wiens levensomstandigheden meer zorg en aandacht worden be- 

L. ., 
steed dan aan die van de groep landstormers. Zzj wonen in een barak. 
beschikken niet over een cantijie, terwijl het hun nimmer geoorloofd 
is in de onderofficierscantine te verblijven. Het is hun onmogelijk 
zich eenige versnaperingen aan te schaffen, tenzij zij daarvoor naar 
Canberra gaan, hetgeen een tocht per auto of autobus met zich mede- 
brengt over een afstand van 7 mijl. De voeding is Australisch en ligt 
deze menschen niet; zij hebben behoefte aan bijvoedingsmiddelen; 
ontspanning is voor hen uitgesloten, want hiervoor is in het kamp 
practisch geen gelegenheid. Valt het onder deze omstandigheden te 
verbazen, dat de geest dezer menschen, die aanvankelijk van zeer 
goeden wille en vol toewijding waren, verontrust is geworden door 
de ondervonden behandeling en dat zulks geleid heeft tot het zoo 
beruchte kankeren? 

6. Mijns inziens is het noodzakelijk, dat de omstandigheden, waar- 
onder deze landstormers hun militairen dienst in Australië moeten 
verrichten, herzien worden. Het ligt niet te mijner beoordeeling, of 
het mogelijk is de destijds in Indië gedane toezegging, dat het Indi- 
sche salaris behouden zou blijven gedurende de opkomst in werke- 
lijken dienst, ook thans nog ten volle van kracht te doen blijven. Het 
ligt evenmin te mijner beoordeeling op welke wijze een betere beta- 
lingsbasis voor deze lieden kan worden geschapen zonder hierdoor 
onbillijkheden in het leven te roepen ten opzichte van andere burger- 
lijke of militaire landsdienaren. Evenmin kan ik overzien welke con- 
sequenties uit geldelijk oogpunt aan een verbetering van deze positie 
zijn verbonden, doch afgezien van al deze overwegingen acht ik het 
mijn plicht er met ernst op te wijzen, dat in de positie van deze groep 
landstormers verbetering moet  komen, zoowel op rechtmatigheids- 
gronden als ten aanzien van de noodzakelijkheid de ongewone dien- 
sten die van deze menschen worden gevorderd, op een ruimere wijze 
te beloonen dan thans het geval is. Wanneer tot verbetering van deze 
betalingsvoorwaarden mocht worden overgegaan, dan vestig ik er 
tevens de aandacht op, dat het niet geheel billijk voorkomt de parti- 
culieren onder deze lieden, die vroeger inkomsten genoten uit eigen 
zaak of onderneming, van een zoodanige verbetering uit te sluiten. 

7. Volgens enkelen van deze landstormers, die voor hun oproe- 
ping in den militairen dienst in het particuliere bedrijfsleven hun 
bestaan hadden gevonden, zou er gedurende den oorlog een rege- 
ling tot stand zijn gekomen, welke hun een schadeloosstelling toekende 
en wel naar den maatstaf van: 

f 75,- van de eerste honderd gulden van het door hen genoten 
inkomen; 

f 50,- van elke volgende honderd gulden. 
Hoewel het mij bekend is, dat een regeling betreffende de toeken- 

ning van schadeloosstelling aan particulieren in bewerking was, werd 
door mij nimmer iets vernomen van de totstandkoming en afkondi- 
ging dezer regeling. 

8. Voorts klaagden verschillende laildstormers er over, dat hun 
soldij over Februari 1942 nimmer was uitbetaald, terwijl de land- 
stormers Van der Capellen en Syauta mededeelden, dat zij nog steeds 
wachtende waren op hun ,,rappel-voedingsgeld" over een tijdvak van 
50 dagen, tegoed gemaakt gedurende hun verblijf op Timor en hun 
toegezegd te Canberra. 

9. Zooals uit het voorgaande moge blijken, liggen de oorzaken 
van de slechte stemming der landstormers alle op financieel gebied 
en zijn verscheidene van deze oorzaken door een administratieve 



afdoening te verhelpen. Ik moge op deze afdoening dan ook ten 
sterkste aandringen. 

10. Wat het geval Johannes betreft, adviseer ik tot een simpele 
afdoening dezer aangelegenheid. De man heeft 8 dagen cellulair in 
voorarrest gezeten, is zich volkomen van zijn fout bewust en gaf als 
motief voor zijn misdraging: ,,ik wil rechtvaardigheid; ik wil dat mij 
recht wordt gedaan." Na een kort gesprek, waarbij ik hem wees op 
het onjuiste van zijn gedrag en op het feit, dat wij toch tezamen voor 
een hooger belang schouder aan schouder moeten strijden en dat om 
een meeningsverschil over een betalingskwestie een dergelijke houding 
toch niet te aanvaarden was, snikte deze landstormer het uit, Wij 
zijn gescheiden met een wederzijdsche belofte: hij, Johannes, dat hij 
zijn dienst op de beste wijze zou vervullen en geen moeilijkheden meer 
zou veroorzaken; ik, dat zijn belangen en die van zijn kameraden te 
Melbourne zouden worden voorgebracht. (Deze wederzijdsche belof- 
ten herhaalde ik, toen door mij dienzelfden Zondagmorgen om 11 .O0 
een bespreking met alle landstormers werd gehouden. Ik ontmoette 
slechts een eenparige instemming en toezegging.) 

11. Ik stel derhalve voor Johannes te straffen met 8 dagen streng 
arrest, welke kunnen worden beschouwd als reeds te zijn ondergaan 
door den tijd, doorgebracht in voorarrest, met de volgende omschrij- 
ving van de strafreden: ,,Door grieven tegen een vermeende onrecht- 
vaardige behandeling ten aanzien van de aan hem verschuldigde 
betaling zich er toe laten verleiden niet te voldoen aan zijn militaire 
verplichtingen, hierbij erkennend, dat hij zeer zeker bereid is aan zijn 
militairen plicht te voldoen, doch dat hij deze houding heeft aangeno- 
men, omdat hij geen gehoor kon vinden voor de behartiging van zijn 
belangen, o.a. dat hij, na op zijn onjuiste houding te zijn gewezen, 
onmiddellijk weder zijn verplichtingen stipt is nagekomen, terwijl 
gronden aanwezig waren, welke inderdaad de noodzaak tot een 
onderzoek naar de door hem ondervonden behandeling rechtvaar- 
digen". 

12. Bij een dergelijke omschrijving kan het feit disciplinair worden 
afgedaan als ,,oneigenlijk krijgstuchtelijk delict" en kan dan door mij, 
in mijn functie van hoofdofficier, belast met de strafbevoegdheid 
over alle militairen van het K.N.I.L., in garnizoen te Melbourne - 
Johannes is ondertusschen naar Melbourne overgeplaatst - worden 
afgedaan. 

IV. D e  Indonesische r:zilitaireìz 

13. De te Canberra ingedeelde Indonesische militairen geven geen 
moeilijkheden. Zij hebben geen klachten, zijn ,,senang", hebben hun 
dagelijksche bordje rijst en vermoedelijk een girl-friend, verrichten de 
hun opgedragen werkzaamheden blijmoedig en met Oostersche rust 
en kalmte. Zij zijn tevreden, maar zouden liever in Indië zijn en hopen 
zoo spoedig mogelijk te kunnen terugkeeren . . . . . . 

De C.O. en overige officieren van het 18e Squadron waren tevre- 
den over hen. 

V .  Het beroeps-, reserve- en  overige personeel van de afdeeling. 

14. Het zijn deze groepen van personeel, waarover ernstige 
klachten zoo nu en dan tot Melbourne doorsijpelen, of uit verhooren 
komen vast te staan. Zij vormen het belangrijkste contingent van het 
18e Squadron. 

15. Het personeel van het 1 Xe Squadron bestaat uit een zeer hete- 
rogeen gezelschap: beroepsmilitairen, reserve-officieren, kort-verband 
p&soneel, militi&personêel, gemilitairiseerd personeel, landstormers, 
inheemschen en voorts dan nog in de differentiatie: personeel, af- 
komstig uit Indië (L.A., andere-legeronderdeelen of uii de burgerij) 
en personeel, dat van elders is gekomen (Nederland, Engeland, Co- 
lombo). Het is uiteraard moeilijk van al dit personeel een hecht 
,,korpsw te maken; dit vergt het uiterste van den commandant aan 
beleid, inzicht, tact en toewijding, waarbij hij zijn geheele persoon 
heeft te geven en door voortdurend contact met allen, zijn oor te 
luisteren moet leggen omtrent wat er leeft en streeft in zijn korps. 

16. Daarbij komt nog, dat het 18e Squadron in den aanvang met 
groote materieel-moeilijkheden heeft te kampen gehad, waardoor het 
feitelijke opleidingswerk en de oorlogsvoorbereiding niet tot hun recht 
konden liomen. Des te meer gold in deze periode dat de com- 
mandant geen middel onbeproefd had mogen laten, om officieren en 
troep een zoodanig programma van werkzaamheden en opleiding te 
geven, dat hierdoor aan het nadeel van beperkte materieel-voorziening 
althans zoo goed mogelijk werd tegemoet gekomen. Ook buiten de 
vliegopleiding en de gevechtsoefeningen in de lucht vallen er nog tal 
van zaken aan het personeel bij te brengen, welke voor de geoefend- 
heid van groote waarde zijn, terwijl bovendien een doelbewust, zaak- 
kundig oefenschema noodzakelijk is om het personeel moreel, physiek 
en vakkundig op peil te houden. 

17. In dit alles komt steeds weder de figuur van den commandant 

naar voren, die de leider moet zijn bij deze inspanning, die ook onder 
deze moeilijke omstandigheden de geestkracht had moeten bezitten 
om zijn korps te leiden en te bezielen en voortdurend bezeten had 
moeten zijn met het uitdenken van middelen om ,,er het beste van te 
maken". De troep ziet op naar den commandant en verwacht van hem 
de oplossing van de moeilijkheden. Dat is het goed recht van den 
troep en het is de plicht van den commandant. 

18. Om een gedachte te geven van hetgeen van den commandant 
moet worden verwacht en geëischt doch hetgeen in geenen deele is 
geschied in Canberra, moge het volgende citaat worden aangehaald 
van Joseph C. Harsch in zijn ,,Pattern of Conquest" over het huidige 
Duitsche leger, dat door hem wordt genoemd ,,unquestionably the 
most demociatic army of its time": 

.,Personal qualities of leadership are heavily stressed as the 
essential corollary of tactical skill. Not only must the officer 
know when and how to employ his men to the best advantage; 
he must also be able to inspire in them the confidence vita1 to 
quick and enthousiastic reaction to orders. Among the younger 
officers in immediate physical command of troops this is worked 
out through a degree of personal relationship unequalled in any 
other army. The old system was for the lieutenants and captains 
to deal with their men trough the sergeants. In the German army 
of to-day the lower officers know everything about their men of 
a personal nature. They are under instructions to be, and to a 
remarkable extent are, their confidents and friends. 

The German officer will have frequent personal interviews 
with each of his men. He wil1 familiarize himself with the per- 
sonal family life and problems of each. If the individual soldier 
has a personal financial problem his officer wil1 arrange leave 
for him to go home and advise him on how to handle it. 
Minute instructions contemplate that the officer shall know if 
one of his men is to become a father. Leave wil1 be arranged if 
at al1 possible so that he can go home for the event. The officer 
will send his greetings to the soldier's wife and inquire after the 
family's welfare when he returns." 

19. Naar mijn oordeel heeft de majoor Fiedeldy hierin gefaald. 
Bezield met de beste bedoelingen, voorzien van een groote werk- 
kracht, humaan als mensch en als chef, heeft de C.O. niet den weg 
weten te vinden naar de oplossing van het probleem, waarvoor hij 
werd gesteld. Fiedeldy is een detaillist, met een overdreven gevoel 
voor het administratieve gedeelte van zijn taak; men ontkomt niet 
aan den indruk, dat hij het primair van belang acht, dat de ,,pa- 
pieren kloppen". Hij put zich uit in korpsorders, welke elk detail 
nauwkeurig regelen en waarmede hij een groot gedeelte van zijn 
dagtaak vult; wat er van de uitvoering van al deze orders terecht 
komt is een andere zaak. Zijn administratieve geest uit zich eveneens 
in het schrijven van ontelbare dienstbrieven en in een destijds door 
hem gemaakte schriftelijke opmerking, dat: 

,,volgens de bepalingen een antwoord op een dienstbrief welke 
niet het opschrift draagt van ,,zeer veel spoed" of ,,spoedw, het- 
welk binnen de 30 dagen wordt aangeboden, als een snelle af- 
doening moet worden beschouwd." 

20. Fiedeldy (F.) sluit zich op in zijn kantoor en bespreekt daar 
de zaken met enkelen zijner officieren doch van een veelvuldig en 
intensief contact met den troep is geen sprake. Hij werkt zeer hard, 
wordt beheerscht door de gedachte aan het hoofd van zijn Squadron 
weder zegevierend in Indië terug te keeren - doch mist de leiders- 
gave en de tact om deze bezieling op zijn personeel over te dragen. 
De majoor F. is Indo-europeaan, klein van stuk en weinig represen- 
tatief en spreekt en verstaat slecht Engelsch, waardoor hij zich in 
het Australische milieu eenigermate .,huiverigv gevoelt. Dit tezamen 
met het feit, dat hij zijn familie bij zich heeft (echtgenoote en vier 
kinderen, alsmede een neef van zijn echtgenoote, sergeant bij het 18e 
Squadron, die practisch deel uitmaakt van het gezin) geeft den in- 
druk, dat hij niet zeer sociabel en weinig toegankelijk is voor de 
overige officieren van zijn korps. 

21. Over het algemeen wordt F. beschouwd als een kundig 
vlieger en een goed chef, doch als een zwakke figuur, waarvan 
weinig of geen leiding uitgaat. Aanvaardt men deze uitspraak en stelt 
men die naast de hiervoor in de leden 15 t /m 17 vermelde moeilijk- 
heden en uitgesproken verwachtingen, dan is het verklaarbaar, dat 
het gemiddelde peil van het personeel te Canberra moest afzakken, 
dat moeilijkheden niet konden uitblijven en dat zelfs excessen konden 
worden verwacht. 

22. Deze moeilijkheden deden zich dan ook inderdaad voor. Van 
verschillende zijden werden klachten ontvangen en bleek het uit af- 
genomen verhoren en ingediende rapporten, dat het met den geest 
in het 18e Squadron in Canberra inderdaad niet in orde was. Er  



werd over de geheele linie gekankerd en wel op een zoodanige wijze, 
dat dit onrustbarende afmetingen aannam en bovendien in een toon, 
waaruit duidelijk bleek, dat de disciplinaire verhoudingen in het ge- 
drang waren gekomen. Door het personeel werden onder meer spot- 
liedjes gezongen op verschillende militaire autoriteiten, op officieren 
van het Squadron; er werd een blaadje uitgegeven, waarvan de in- 
houd geenszins in overeenstemming is te achten met een gezonde 
militairen geest en tucht. De naam van het personeel te Canberra, in 
het bijzonder bij de burgerbevolking, is practisch tenietgedaan door 
het buitensporige en vaak incorrecte optreden van de manschappen 
van het 18e Squadron, waarbij op onverantwoordelijke wijze met geld 
werd gesmeten. 

23. Dit alles samenvoegend blijkt, dat de verhoudingen in het 
korps zeer veel te wenschen overlieten en deze zelfde ervaring doet 
men op, wanneer inen aan Canberra een bezoek brengt en met het 
personeel van het Squadron spreekt. Rapporteur heeft in de dagen, 
welke hij te Canberra doorbracht, gesproken met personeel behooren- 
de tot alle groepen, rangen en klassen, welke in het Squadron ver- 
tegenwoordigd zijn. In deze gesprekken kwam steeds een punt naar 
voren, n.l. dat men door ledigheid moreel was afgezakt, dat dit aan- 
leiding was gevrorden voor vele excessen, dat in algemeenen zin deze 
excessen werden betreurd, doch dat slechts enkelen de kracht en den 
moed hadden behouden in de afgeloopen periode van nietsdoen, om 
het hoofd boven water te houden en voort te werken voor de be- 
reiking van het gestelde doel. Velen van de goedwillenden uitten 
dezelfde klachten, welke men zich zelf bij een oppervlakkige beschou- 
wing van de toestanden te Canberra reeds tot vragen stelt, nl.: waar- 
om is er niet meer gedaan aan de physieke ontwikkeling van het 
personeel, waarom is niet het uiterste gedaan om te trachten het 
personeel althans lichamelijk fit te houden, hetgeen bovendien een 
uitnemend antidotum gevormd zou hebben tegen de excessen en 
drinkgelagen en buitensporigen omgang met vrouwen hetgeen te 
Canberra plaats vond? Waarom is niet getracht het personeel op een 
hooger peil van vakmanschap te brengen door het instellen van een 
aantal goed geleide en doelmatige cursussen, o.a. in de door velen 
onder het personeel zoo moeizaam gebezigde Engelsche taal? Waarom 
is er niet getracht om ook de verstrooiing, waar het personeel be- 
hoefte aan heeft in goede en gezonde banen te leiden en niet de 
menschen aan hun lot over te laten, zooals thans is geschied en het- 
geen geleid heeft tot drink- en dobbelpartijen en daardoor tot ver- 
laging van het peil der menschen? Waarom tenslotte deze menschen 
zoo overdadig betaald, dat zij in staat waren onder omstandigheden 
te leven, welke verre uitgaan boven het normale peil van den Austra- 
lischen burger en militair? Een groot gedeelte van het personeel, 
waarmede rapporteur sprak, ziet dit alles in. heeft er aanvankelijk 
ook onder geleden, doch is tenslotte medegesleurd, omdat het geen 
houvast in de leiding kon vinden. 

Op grond hiervan vermeent rapporteur dan ook te moeten her- 
halen, dat het commando van het ISe Squadron volkomen gefaald 
heeft in het geven van de zoo noodzakelijke leiding onder de inder- 
daad zeer moeilijke omstandigheden, waaronder het Squadron moest 
werken. 

24. Beziet men den huidigen toestand, hetgeen tenslotte het be- 
langrijkste is, want het nakaarten over gemaakte fouten heeft thans 
nog maar weinig zin, dan komt men tot de volgende conclusie. Door 
de beschikbaarstelling van het materieel en de aan dit materieel te 
treffen voorzieningen, door de opvoering van het tempo en de inten- 
siteit van de oefening in verband met het binnenkort te verwachten 
vertrek naar het Noorden, is de stemming op zeer belangrijke wijze 
verbeterd. Dit geldt over de geheele linie, zoowel wat betreft de 
officieren, de onder-officieren als het personeel beneden dien rang. 
Men heeft weer hoop gekregen aan den slag te kunnen gaan, men 
weet uit den dagelijkschen gang van den arbeid, dat er hard gewerkt 
moet worden om goed met het Squadron te voorschijn te kunnen 
komen en men werkt hard. Men is blij weder aan de actie te kunnen 
gaan deelnemen en heeft maar één vrees, nl. dat men niet voldoende 
en belangrijke opdrachten genoeg zal krijgen om daadwerkelijk aan 
den strijd te kunnen deelnemen. Ongetwijfeld hebben de gunstige 
berichten over het verloop van den oorlog deze goede stemming nog 
gestimuleerd, zoodat men kan verwachten, dat, wanneer straks het 
Squadron inderdaad in het oorlogsbedrijf zal worden ingeschakeld, 
het personeel zich met volle ambitie aan zijn taak zal wijden. Uiter- 
aard blijft er altijd nog een gedeelte zwakke broeders, weifelaars en 
kankeraars over, voornamelijk zijn dit zij, die door het luie, goede en 
overvloedige leven te Canberra zijn verknoeid geworden en min of 
meer de overtuiging hebben gekregen, dat voor hen de oorlog was 
afgeloopen. Door een goede en juiste verdeeling van het personeel 
over de verschillende patrouilles en crews, zooals deze thans is uit- 
gewerkt, kan echter verwacht worden, dat ook deze zwakkeren 

worden opgenomen en medegenomen in het teamwork, hetwelk de 
grondslag vormt voor het op efficiente wijze optreden van dergelijke 
verbanden. 

25. Overziet men dezen toestand, dan kan slechts worden gecon- 
stateerd, dat het te betreuren valt, dat bepaalde fouten en tekort- 
komingen, welke zijn voortgekomen uit de achter ons liggende pe- 
riode van nietsdoen en verwording, thans nog moeten uitzieken, het- 
geen niet noodig zoude zijn geweest, wanneer het personeel met 
meer inzicht en toewijding zou zijn geleid. Echter is rapporteur de 
meening toegedaan, dat deze tekortkomingen inderdaad, wanneer 
het Squadron in actie komt, uitgeziekt zullen worden, mits - en 
dit is de conditio sine qua non - inderdaad volwaardige opdrachten 
aan de afdeeling worden gegeven en de leiding wordt gestimuleerd 
tot een doeltreffend en krachtig optreden, zoowel naar binnen als 
naar buiten. Ook wanneer geen directe gevechtsopdrachten voor- 
handen mochten zijn, dan nog zal er op moeten worden gewerkt, om 
aan de afdeeling verkenningsopdrachten te verstrekken, zoodat het 
bedrijf voortdurend draait, een ieder zijn taak moet vervullen en 
weet, dat hij dag en nacht zijn plaats moet kunnen innemen. Mocht 
dit niet het geval zijn, en mocht de afdeeling na de verplaatsing naar 
het Noorden wederom tot werkloosheid worden gedoemd, dan voor- 
ziet rapporteur, dat zeer ernstige moeilijkheden zullen optreden, het- 
geen onzen naam naar buiten geen goed zou doen en den toestand 
naar binnen onhoudbaar zou maken. 

26. Aan de hand van het hier gerapporteerde zou men de vraag 
kunnen stellen: Is de majoor Fiedeldy de aangewezen man om deze 
afdeeling in het oorlogsverband aan te voeren waar hij toch be- 
wijzen heeft gegeven als leider een minder geslaagde figuur te zijn? 
Rapporteur meent hier tegenover te moeten stellen in de eerste plaats 
het vertrouwen, dat de majoor F. geniet om zijn technische bekwaam- 
heid, terwijl anderzijds het niet juist wordt geacht, op het oogenblik, 
dat de afdeeling in gevecht moet worden gebracht, van commandant 
te wisselen. Dit schokt het vertrouwen van het personeel en kan het 
moreel nimmer ten goede komen. Bovendien zal de organisatie wor- 
den, dat de eerste-lijnvliegtuigen onder bevel komen van den door 
een ieder hooglijk gewaardeerden kapitein-waarnemer Jessurun en de 
tweede-lijn onder den ongetwijfeld minder gewaardeerden eenigszins 
onverschilligen, doch overigens zeer bekwamen kapitein De Vries. 
Deze indeeling brengt met zich mede, dat de kapitein Jessurun een 
grooten invloed kan uitoefenen op den algemeenen gang van zaken, 
terwijl hij bovendien het oor heeft van den majoor F. Onder deze 
omstandigheden vermeent rapporteur geen wijziging te mogen voor- 
stellen in de leiding van de afdeeling bommenwerpers. 

27. Bijzondere maatregelen voor de opheffing van het moreel 
zijn niet noodzakelijk. Een zeer voornaam punt was, omdat velen huil 
echtgenooten en gezinnen op Java hebben achtergelaten, den men- 
schen een beeld te geven van den toestand op Java aan de hand van 
gegevens, waarover thans wordt beschikt. Hieraan is bereids tegemoet 
gekomen door het zenden van den kapitein F. van der Veen naar 
Canberra, die over deze aangelegenheid aldaar een voordracht heeft 
gehouden. Overigens wordt vermeend, dat geen beter middel aan- 
wezig is om het moreel en den geest van discipline en saamhoorig- 
heid weder op het gewenschte peil te brengen, dan door een zoo 
spoedig mogelijken inzet van het Squadron. Doordat ieder zijn taak te 
vervullen krijgt en den geheelen dag in touw is met het treffen van 
de noodzakelijke voorbereidingen, het uitvoeren van opdrachten en 
alle andere bezigheden, welke tot het bedrijf van een vliegtuigafdee- 
ling behooren, zal er geen of althans belangrijk minder gelegenheid 
zijn en aanleiding bestaan om in de fouten terug te vallen, welke 
zich in de afgeloopen maanden hebben getoond. Wel ben ik van 
oordeel, dat het van belang moet worden geacht om, voordat het 
korps zijn plaats in de gelederen gaat innemen, door een enkel 
krachtig woord nogmaals te wijzen op de groote beteekenis van dit 
eenige, in Australië aanwezige, Nederlandsch-Indische Squadron voor 
de vervulling van de geallieerde taak, hetgeen ook uit politiek oog- 
punt in de nabije toekomst van niet te onderschatten waarde kan 
blijken te zijn. 

28. Een afzonderlijke beschouwing verdient het officiersperso- 
neel. Reeds werd met een enkel woord gewag gemaakt van den 
kapitein Jessurun en den kapitein De Vries. Eerstgenoemde staat 
hoog aangeschreven bij allen en vormt een van de steunpilaren van 
het Squadron. Laatstgenoemde wordt gewaardeerd om zijn groote 
vliegerscapaciteiten en zijn helder verstand, doch aan den anderen 
kant voelt men in den kapitein De Vries nog steeds een jachtvlieger. 
die slechts een beperkte belangstelling heeft voor een bomvliegtuig- 
afdeeling. Deze man, die zooals mij uit een persoonlijk gesprek met 
hem ook bleek, over uitnemende kwaliteiten beschikt, is gedes- 
illusionneerd, hetgeen den achtergrond vormt voor zijn vaak voor- 
gewende onverschilligheid. Inderdaad is De Vries in hart en nieren 



jachtvlieger en het is zijn grootste wensch en hoogste aspiratie om, 
zoodra daartoe de gelegenheid openstaat, weder naar de jachtvliegerij 
terug te keeren. Rapporteur heeft de overtuiging, dat de kapitein De 
Vries met zijn volle energie en bekwaamheid zal trachten de zaak van 
het 18e Squadron te dienen. Hij meent er tevens overtuigd van te 
mogen zijn, dat hier wederom de fout gemaakt wordt, dat degene, 
die over speciale kwaliteiten beschikt, niet op de juiste plaats wordt 
gebruikt. In verband hiermede vermeent rapporteur, dat, wanneer den 
kapitein De Vries in uitzicht zou kunnen worden gesteld, dat, zodra 
zich een mogelijkheid voordoet, hij weder zijn plaats zal kunnen 
innemen bij de jachtvliegerij, men in den kapitein De Vries een 
uitnemenden tweeden ondercommandant b ~ j  de afdeling bommen- 
werpers zal hebben. Onder de jonge luitenants zijn uitnemende krach- 
ten, waarvan ik slechts enkelen noem, als daar zijn de luitenants 
Oudraad, Morees, Winkel, j'en passe et encore des meilleurs, terwijl 
er aan den anderen kant ook slappe en zwakke broeders onder zijn. 
Door de doelmatige crew-indeeling, welke thans heeft plaats gehad en 
waarbij het criterium voor de benoeming tot commandant van een 
vliegtuig en van een patrouille niet was de rang of de ouderdom in 
rang van de betrokkenen, zullen ook deze middelmatige krachten 
door de goeden worden meegenomen, zoodat dan alle hoop bestaat, 
dat het geheel een sluitende eenheid zal vormen. 

29. Nog een afzonderlijk woord dient te worden gewijd aan het 
personeel van den technischen dienst, hoofdzakelijk gerecruteerd uit 
het KLM- en KNILM-personeel. Onder dit personeel heerscht een 
uitnemenden geest; men verzekerde mij, dat dit personeel niet slechts 
van zeer goeden wille was, doch dat het bovendien over zeer groot 
vakmanschap beschikt. Een ieder is uitermate te spreken, zoowel 
over de prestaties als over den geest onder het technisch personeel 
van het 18e Squadron. Het valt wel te betreuren, dat onder deze 
menschen, die als het ware een goede en uitstralende kern vormen 
in de afdeeling, klachten bestaan over materieele verzorging en rangs- 
verhoudingen. De klachten van materieelen aard hebben betrekking 

op de betaling, aangezien sedert korten tijd de KLM en de KNILM 
blijkbaar niet meer het verschil tusschen de militaire inkomsten en 
het genoten burgersalaris suppleeren, hetgeen wel eenige ontevre- 
denheid onder hen heeft gewekt. Wat de rangsverho~dingen betreft, 
zijn verschillenden van hen van oordeel, dat zij in verhouding tot 
het actieve legerpersoneel als geschoolde werkkrachten te laag zijn 
aangeslagen. Waar dit personeel een voorbeeldige groep vormt in het 
18e Squadron, vermeent rapporteur er met ernst en met kracht op 
te mogen aandringen, dat getracht wordt, indien deze klachten op 
redelijke gronden zijn gebaseerd, hieraan op korten termijn op af- 
doende wijze tegemoet te komen. Terzijde zij opgemerkt, dat rappor- 
teur uiteraard, als niet-insider in deze kwestie, zich geen oordeel over 
de rechtmatigheid van deze ontevredenheid vermag te vormen. 

30. Ter verdere informatie worden als bijlagen 1, 2 en 3 aan dit 
verslag toegevoegd een brief van den vlootaalnioezenier, Dr. Ouden- 
dijk, een brief van den predikant, Ds. H. Visser en een rapport van 
een der tot de NEFIS behoorende geheime agenten, die voor dit doel 
een reis heeft gemaakt naar Canberra. Het is van groot belang te 
achten, dat het contact van de beide genoemde gecsieiijken met het 
personeel van het 18e Squadron ook na de verplaatsing naar het 
Noorden blijft bestaan. 

31. In dit verslag is verder geen melding gemaakt van het mis- 
dadige voornemen van ecn drietal tot het personeel van het 18e 
Squadron behoorende militairen, tot het plegen van militair ver- 
raad. Hierop zal thans niet verder worden ingegaan, omdat deze aan- 
gelegenheid los staat van het ingestelde onderzoek naar de geestes- 
gesteldheid van het personeel van de afdeeling, hoewel dit exces on- 
getwijfeld verband houdt met de hiervoor geschetste ledigheid en 
slapheid van leiding, welke in het afgelopen tijdvak te Canberra heb- 
ben geheerscht. Overigens vormt deze zaak het onderwerp van een 
gerechtelijk onderzoek, zoodat er geen termen aanwezig zijn deze 
kwestie hier nader te behandelen. 
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Puhrerbefehl d.d. 30 Mei 1940 voor de bevelhebber der Duitse troepen in Nederland 
betreffende de demobilisatie van de Nederlandse krijgsmacht 

DER FOHRER UND OBERSTE BEFEHLS- 
HABER DER WEHRMACHT 

OKW/WFA/Abt. L (IV) Nr. 32/40 

F.H. QU., den 30.5.40 

An den Wehrmacktsbefehlshaber in den Nederlanden 
Den Haag. 

Das deutsche Angebot zur Obernahme des Schutzes der Nieder- 
lande gegen die erwiesene Absicht der Westmachte, Holland zur Auf- 
marschbasis gegen das Ruhrgebiet zu machen, stiess bei der holiändi- 
schen Regierung infolge ihrer geheimen Einvernehmens mit den West- 
machten auf vorsatzliche Ablehnung. Sie uberantwortete damit Volk 
und Land den Schrecken eines Krieges, brachte sich aber selbst in 
Sicherheit ausser Landes. 

Die deutsche Wehrmacht hat in dem hierdurch notwendig gewor- 
denen Kampfe mit der niederlandischen Armee jede nur mögliche 
Rucksicht auf den Schutz der Bevölkerung und die Erhaltung des 
Landes genommen. Dieser Einstellung deutscherseits kam die Hal- 
tung sowohl des hollandischen Militars als auch der holländischen 
Zivilbevölkerung in hohem Ausmasse entgegen. Sie entsprach dem 
culturellen und sittlichen Stande des uns Deutschen stammesmassig 
verwandten niederlandischen Volkes. Die verantwortlichen Einzel- 
personen, die deutsche Fallschirmjager in Gefangnisse gesperrt, wie 
Verbrecher behandelt und dann den Englandern ausgeliefert haben, 
werden zur Verantwortung gezogen werden. 

Der hollandische Soldat aber hat uberall offen und ehrlich ge- 
kampft und unsere Verwundeten und Gefangenen entsprechend gut 
behandelt. Die Zivilbevölkerung hat nicht am Kampfe teilgenommen 
und ebenfalls die Gesetze der Menschlichkeit gegenuber unseren Ver- 
wundeten erfullt. 

Ich habe mich daher auch fur Holland entschlossen, die Geneh- 
migung zur Freilassung der gefarigeneiz holltindiscken Soldaten zu 
erteilen. 

Die Halfte der hollandischen Armee wird mit sofortiger Wirkung 
entlassen. In erster Linie kommen hollandische Wehrmachtsange- 
hörigen in Frage, die in der Landwirtschaft, in Bergwerken, in der 
Nahrungsmittelindustrie, in der Bauindustrie und in verwandten Be- 
trieben tatig sind. Die ubrigen Angehörigen der hollaildischen Wehr- 
macht sollen allmahlich demobilisiert werden, um die Wirtschaft 
nicht zu uberlasten und Arbeitslosigkeit hervorzurufen. 

Sinngemass gelten dieselben Bestimmungen fur diejenigen hollän- 
dischen Soldaten, die sich in Deutschland in Kriegsgefangenschaft be- 
finden. Fur die hollandischen Berufssoldaten werde ich eine Ent- 
scheidung noch treffen. 

(gez.) ADOLF HITLER. 

Fur die Richtigkeit: 
(w.g.) onleesbaar. 
Oberstleutnant d.G. 

Nachrichtlich: 
Reichskommissar fur die besetzten 
niederlandischen Gebiete, 
Reichsminister und Chef der Reichskanzlei. 
Auswartiges Amt, 
Oberbefehlshaber des Heeres (Generalquartiermeister) 
OKW - A AuslIAbw 
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Rondschrgven d.d. 20 Juni 1940 van de Koinmissar fur die Demobilmachung der Niederlandischen Wehrmacht 
betreffende de demobilisatie van de Nederlandse krijgsmacht 

f .d. Demobilmachung 
d. niederlandischen Wehrmacht. 

Den Haag, 20. Juni 1940. 

Betr.: Weitere Massnahmerz fiir die Demobilmachung 
der ehemaligen niederlandischen Wehrmacht. 

A. Der Fuhrer und Oberste Befehlshaber der deutschen Wehr- 
macht hat fur die weitere Demobilmachung der ehemaligen nieder- 
Iandischen Wehrmacht folgende Entscheidung getroffen: 

1. Nichtberufssoldaten. 
Die Entlassung der Nichtberufssoldaten wird nach den bisherigen 

Richtlinien fortgesetzt. 
Fur die Entlassung derjenigen Nichtberufssoldaten, die in freien 

hollandischen Wirtschaftsleben zunachst keine Arbeit finden, werden 
folgende Massnahmen zusatzlich angeordnet: 

a. Freiwilliger Arbeitseinsatz in Deutschland. 
Die hierfur erforderlichen Massnahmen trifft der Reichskom- 
missar fur die besetzten niederlandischen Gebiete im Benehmen 
mit dem Kommissar fur die Demobilmachung der nieder- 
landischen Wehrmacht. 

b. Errichtung eines holltindischen Aufbaudienstes. 
Die Aufstellung eines hollandischen Aufbaudienstes zur Durch- 
fuhrung dringender Arbeiten wird durch den Kommissar fur 
die Demobilmachung der niederlandischen Wehrmacht im 
Benehmen mit den1 Reichskommissar fur die besetzten nieder- 
landischen Gebiete durchgefuhrt. Hieruber folgt Sonderbefehl. 

2. Berufssoldaten. 
Fur die Entlassung der Berufssoldaten gelten folgende Richtlinien: 
a. Berufssoldaten können entlassen werden, wenn sie eine ehren- 

wjörtliche Erklarung abgeben, in keiner Weise gegen die Inte- 
ressen des deutschen Reiches tatig zu sein. Der Wortlaut dieser 
Erklarung wird mitgeteilt. 

b. Berufssoldaten unterliegen nach ihrer Entlassung einer Melde- 
pflicht und Aufenthaltsbeschrankung, soweit sie nicht in staat- 
liche, vom Reichskommissar abhangige Dienste treten. 

c. Berufssoldaten können entlassen werden in 
1. die freie Wirtschaft, soweit von ihnen ein feste Arbeits- 

gelegenheit nachgewiesen werden kann (evtl. auch in 
Deutschland), 

2. stnntliche Dienste (Polizei, Aufbaudienst, Zollwesen, Was- 
serpolizei auf Binnenwasserstrassen u.a.). Der Ubertritt in 
staatliche Dienste ist von dem vorherigen Einverstandnis 
des Reichskommissars und einer entsprechenden Verpflich- 
tung abhangig, 

3. den Ruhestand (soweit Pensionsberechtigung vorliegt) . 
d. Eine kleine Anzahl von Berufssoldaten verbleibt zunachst im 

Dienst fur die endgultige Durchfiihrzing der Abwicklung. 
e. Berufssoldaten, die sich weigern, die ehrenwörtliche Erklarung 

zu a abzugeben, werden als Kriegsgefarzgenen behandelt. 

Hierzu wird der Oberbefehlshaber der in der Demobilmachung 
befindlichen niederlandischen Wehrmacht ersucht, zum 2.7.1940 
folgende mitzuteilen: 

1 .  Nichtberufssoldaten - jeweils getrennt nach Offizieren, Unter- 
offizieren und Mannschaften -: 

a. Ungefahre Zahl der noch in der freien hollandischen Wirtschaft 
unterkommenden Soldaten, 

b. Ungefahre Zahl der sich fur einen freiwilligen Arbeitseinsatz 
in Deutschland meldenden Soldaten, 

c. Ungefahre Zahl der danach fLir den holliindischen Aufbaudienst 
verfugbaren Soldaten, 

d. Namentliche Angabe mit Begrundung der ausnahmsweise fur 
eine andere Entlassi~ng vorgeschlagenen Soldaten. 

Es wird bemerkt, dass Nichtberufssoldaten grundsatzlich zur Ent- 
lassung kommen mussen und nicht fur die Durchfuhrung der rest- 
lichen Abwicklung zuruckbehalten werden durfen. 

2. Berufssoldateiz - jeweils getrennt nach Offizieren, Unter- 
offizieren und Mannschaften, dabei Offiziere namentiich mit Dienst- 
grad, Truppenteil, Lebensalter und letzter Dienststellung -: 

a. Ungefahre Zahl der sich zur Polizei meldenden Soldaten, 
b. Ungefahre Zahl der sich Lur Wasserschutzpolizei meldenden 

Soldaten, 
c. Ungefahre Zahl der sich zum Zolldie~zst meldenden Soldaten, 
d. Ungefihre Zahl der in die freie hollandische Wirtschaft uber- 

tretenden Soldaten, 
e. Ungefahre Zahl der sich fur den freiwilligen Arbeitseinsatz in 

Deutschland meidenden Soldaten, 
f .  Ungefahre Zahl der sich fur den hollii~idisclzeìz Aufbaudienst 

als Fuhrer und Unterfuhrer meldenden Soldaten, 
g. Ungefahre Zahl der fur die Durchfuhrung der endgiiltigen 

Abwicklung benötigten Soldaten (einschliesslich Verwaltungs- 
aufgaben), 

h. Namentliche Angabe mit Begriindung der ausnahmsweise fur 
eine andere ~ ì i t l a s s u n ~  vorgeschlagenen Soldaten, 

i. Namentliche Liste der Offiziere des Berufslzeeres, die infolge 
Alters oder fehlender Unterbringungsmöglichkeit in den ~ u h e -  
stand treten, 

k. Namentliche Liste der Offiziere, Unteroffiziere und hlann- 
schaften, die die Abgabe der ehrenwörtlichen Erklarung ver- 
weigeren und demnach der Kriegsgefangenschaft verfallen. 

Es wird ausdrucklich bemerkt, dass diese ganzen Angaben nur 
einen Anhalt fur die Durchfuhrung der Demobilmachung bilden 
sollen und dass insbesondere jede Entlassurlg v011 Berufssoldaten noch 
zu unterbleiben hnt. 

C .  Der Herr Reichskon~missar fur die besetzten niederliindischen 
Gebiete wird gebeten, zum 2.7.1940 mitzuteilen, wieviele Offiziere, 
Unteroffiziere und Mannschaften der ehemaligen niederlandischen 
Wehrmacht getrennt nach Polizei, Wasserschutzpolizei, Zolldienst und 
gegebenenfalls in anderen staatlichen oder kommunalen Diensten 
untergebracht werden können. 

D. Der Oberfeldzeugstab meldet zum 2.7.1940, ob und wieviele 
Unteroffiziere und Mannschaften (Berufssoldaten) fur die Verwal- 
tung von Lagern pp. und fur welche Zeit noch benötigt werden. 

B. Die Durchfuhrung der unter a angeordneten Massnahmen ist 
so zu beschleunigen, dass die Demobilmachung der niederlandischen 
Wehrmacht spatestens bis zum 15.7.1940 beendet ist. 

(w.g.) onleesbaar. 

Oberst i.G. 
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Rondschrijven d.d. 2 Juli 1940 van de Kommissar fur die Demobilmachung der Kiederaindisclaen Wehrmacht, 
naar aanleiding van de anti-Duitse demonstraties op 29 Juni 1940, de verjaardag van Z.K.H. Prins Besnhard 

Geheirn! 

Den Haag, 2.7.40 
DER DEUTSCHE KOMMISSAR 
FOR DIE DEMOBILMACHUNG 
DER NLEDERLANDISCHEN WEHRMACHT 

Ia Nr. 145 /0  geh. 

A n  das 
Oberkommar:do der in (ter Denzobilmachung 
befindlichen niederliindischerz Land- 
und See~xacht, 
Den Haag. 

1. Es ist festgestellt, dass sich Angehörige der niederlandischen 
Wehrmacht und der Polizeitruppen am 29.6., in verschiedenen 
Stadten an Demonstrationen beteiligt haben, die durch Schmahrufe 
gegen den Fuhrer und gegen das Deutsche Reich einen deutschfeind- 
lichen Charakter hatten. Ebenfalls hat der General Winkelman durch 
sein persönliches Verhalten am 29.6. nicht die Zuruckhaltung ge- 
zeigt, die auf Gruild seiner besonderen Stellung von ihm erwartet 
werden musste. 

2. Der Fuhrer und Oberste Befehlshaber der Deutschen Wehr- 
macht hat daher den Oberbefehlshaber der in der Demobilmachung 
befindlichen niederlandischen Land- und Seemacht, General Winkel- 
man, als die verantwortliche Persönlichkeit fur dieses deutschfeind- 
liche Verhalten von niederlandischen Wehrmachtsangehörigen nach 
Deutschland in Kriegsgefangenschaft uberfuhren lassen, zumal er sich 
auch durch sein persönliches Verhalten am 29.6. nicht der Vergun- 
stigungen wurdig gezeigt hat, die der Fuhrer in grossziigiger Weise 
der niederlandischen Wehrmacht bisher hat zuteil werden lassen. 

3. lm Zasamrnerihang hieriiiit halx lch dei1 Chef des Stabes der 
Abteilung La~idrnachr, Generalniajor Baron van Voorst tot Voorst 
seiries Aniies.  UI:^ den bisherigen Kommandanten des Feldlegers, 
Generalleutiiani Saron va2 ?'oorst tot Voorst zeines Dienstes ent- 
hoben und in Holia~?d cotlsignier:. 

4. Z L : ~  Leiter der Abteilling Landmacht in Oberkommando der 
in der Demobilmachuiig belincilichen iiiederiandischen Land- und 
Seemacht erilenne ich den Disherigen Sous-Cnef' des Stanes, Oberst 
i. G.  van Aiphcil M.W.L. 

5 .  Konteradmiral F .  H.  Heeris blribt Leiter der Abteilung See- 
macht. 

6. Die stellung ees OberCefrhIshaher v jn  Land- ~ n d  Seemacht 
wird mit sofortigeï -Wirkurig aufgehoben. Soweit Angelegenheiten zu 
erledigen sind, die sich auf die Land- und Seemacht gemeinsam be- 
ziehen und bisher von Genera1 Winkelman vorgerionimen wurden, 
wird dies in Zukunft durch den Leiter der Abteiiung Landmacht, 
Oberst i. C. van Alpheil erledigt. Insbesondere ist Oberst i. C. van 
Alphen verar-itwortlicii f2r die IVeirerieitung der van den deutschen 
Dienststellen oe~ebeneii FJefehlc und fiir ben Erkass von Ausfuhrungs- .I 
bestimmungeii n:erzu. 

7. Ich erwarte, dass alle Bffiziere in1 Bewusstsein ihrer Verant- 
wortung gegen ihre intergebenen und gegen ihr Lalid wie bisher mit 
den deutschen Dienststeiien loyai zur Durchflihrung der weiteren 
Demobilmachung zusammenarbeiten  UI:^ mache gleichzeitig auf die 
unabsehbareii Folgen aufmerksam, die sich in Weigerungsfalle so- 
wohl f i r  die niederiindische Vd7ehrn:.acht wie als Folge dadurch fur 
das ganze Land zwzngsiiiutig ergeben mussen. 

8. Dieser Befehl is: sofort alle11 Offizieren bekannt zu geben. 

Oberst i. Genst., 

(gez.) SCHWABEDISSEN. 

BIJLAGE 17 

Brief van de Chef van de Marinestaf de heer Heeris aan het onder hem dienende personeel 
betreffende de af te leggen verklaring op erewoord 

De verklaring bedoeld onder A-2.-a en B 2k van den brief van 
den deutschen Kommandant fur die Demobilmachung der nieder- 
laiidischen Wehrmacht, l) luidt in de Nederlandsche tekst: 

,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog, althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk in 
oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front noch direct, 
noch indirect zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. 
Ik zal geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor het 
Duitsche Rijk schade, van welken aard ook zou kunnen leiden." 

Ik teeken hierbij het volgende aan: 
1. Gedrukte exemplaren van den Duitschen en Nederlandschen 

tekst zullen ter teekening worden toegezonden. 
2. Vast staat, dat ieder, die deze verklaring aflegt, bevoegd is, het 

gegeven woord (de afgelegde verklaring) te allen tijde weder terug 
te nemen. 

3. De bedoeling vati den laatsten zin der verklaring wordt door de 
Duitsche autoriteit schrifteiijk in dier voege toegelicht, dat de han- 
deling of het verzuim ,,absichtlichn ,,opzettelijk", moet zijn gepleegd. 

4. Bij het teekenen der verklaring moet behalve door het stellen 
der handteekrning duidelijk blijken, - door vermelding in druk- 
letters van rang, qualiteit, stamboeknummer en naam van den onder- 
teekenaar - wie de onderteekenaar is. 

Tenslotte acht ik het mijn plicht, gezien het schrijven dd. 2 Juli 
1940 M.S.V./108 bekend te maken, dat ieder persoonlijk te beslissen 
heeft, wat hij in deze roeent te moeten doeii, doch dat ik het teeke- 
nen der verklaring niet in strijd acht met den officierseed en de 
officierseer - en daarin niet een ontoelaatbare handeling zie. 

Na ontvangst Uwerzijds van de sub l bedoelde exemplaren, zie 
ik de geteekende verklaringen zoomede een nominatieve opgave van 
hen, die de verklaring niet wenschten af te leggen, met den meesten 
spoed tegemoet. 

1) Zie bijlage 15. 
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Rondschrijven d.d. 6 Juli 1940 van de Kommissar fur die Demobilmachung der Niederlindischen Wehrmacht 
betreffende de af te leggen verklaring op erewoord 

DER DEUTSCHE KOMMISSAR FUR 
DIE DEMOBILMACHUNG DER 

NIEDERLXNDISCHEN WEHRMACHT 

den Haag, 6. Juli 1940. 

Betr.: Ehrerzwörtliche Erkliirung des 
niederltindischen Berufsheeres. 

In der geforderten ehrenwörtlichen Erklarung ist unter dem deut- 
schen Wort ,,UnterlassungN zu verstehen ,,absichtliche Unterlassung". 
Unter dem entsprechenden hollandischen Ausdruck ,,verzuim plegen" 
ist zu verstehen ,,opzettelijk verzuim plegen". 

Dieses ist samtlichen Angehörigen des Berufsheeres bekanntzu- 
geben. 

(gez.) SCHWABEDISSEN. 
Oberst i.G. 

Fiir die Richtigkeit der Ahschrift, 
(gez. ) OTZEN, 
Oberstleutnant. 
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Verslag van de bijeenkomst d.d. 6 Juli 1940 naar aanleiding van het door de Duitsers geëiste erewoord, 
opgemaakt in krijgsgevangenschap op 14 Februari 1941 

door generaal-majoor A. R. van den Bent en luitenant-generaal P. W. Best 

Bijee~zkornst op 6 Jzrli I940 te 11.00 ten bureele van C.-Lvd. zijn verwondering over uit, hoe het mogelijk is, dat de O.L.Z., die 
zich vóór 5 Juli 1940 in krijgsgevangenschap had begeven en der- 
halve niet bekend kon zijn met den definitieven tekst, hierover een 

Aanwezig: oordeel kon uitsmeken. 

Luit.Gen. P. W .  Best, C/Lvd.  
Schout bij Nacht Heeris, Wnd .  Chef Mar. St. 
Schout bij Nacht Jolles, C.St.H. 
Schout bij Nacht v. d. Stad, C.Z. 
Schout bij Nacht Doorman, Hd. I V A  D.v.D. 
Gen. Majoor N .  T .  Carstens, C.-I L.K. 
Gen. Majoor J .  Harberts, C.-11 L.K. 
Gen. Majoor A. A. v. Nijnatten, C.-TI1 L.K. 
Gen. Majoor A. R. v. d. Bent, C.-IV L.K. 
Gen. Majoor W .  F .  H. Hackstroh, 1.d.I. 
Gen. Majoor Vaillant, 1.d.G. 
Gen. Majoor v.  d. Roemer, T.G.D.L. 
Gen. Majoor Hasselman, D.M.L. 
Gen. Majoor Numans, H.I. 

Gen. Best, optredende als voorzitter, zet het doel der bijeenkomst 
uiteen t.w. het nagaan van de mogelijkheid, om een collectief stand- 
punt door de actief dienende Opper- en Vlagofficieren - voor 
zoover op 6 Juli 1940 nog in functie - kenbaar te maken t.a.v. de 
door den Commandant der Duitsche bezettingstroepen verlangde 
onderteekening van een verklaring door de beroepsofficieren. De 
noodzakelijkheid van het onder de oogen zien der bedoelde moge- 
lijkheid sproot voort uit het dringend kenbaar gemaakte verlangen 
van hoofd- en subalterne officieren om te weten, welke houding de 
opper- en vlagofficieren tegenover deze moeilijke materie zouden 
aannemen. 

Al dadelijk bleek het ernstige bezwaar, dat de juiste inhoud der 
tc vorderen verklaring op 6 Juli 1940 nog niet officieel bekend was. 
Ter vergadering was slechts aanwezig een concept, behelzende den 
vermoedelijken inhoud in de Nederlandsche taal. Dit concept luidde 
als de Nederlandsche tekst van de verklaring, als bijlage (vgl. Hoofd- 
stuk V I I ,  # 1) hierbij gevoegd. Als toelichting verklaarde de gen.maj. 
Carstens te kunnen verzekeren, dat in den slotzin, tusschen de woor- 
den ,,zal" en ,,geen" het woord ,.opzettelijk" in de op 14 Juli af te 
leggen verklaring alsnog zou worden opgenomen en dat ook nog een 
clausule zou worden toegevoegd, vermeldende, dat de afgelegde 
verklaring te allen tijde zou kunnen worden herroepen. Sch. bij N. 
Heeris onderschrijft het door gen.maj. Carstens medegedeelde, als- 
mede, dat de O.L.Z. kort v6ór zijn vertrek geen bedenking tegen 
het afleggen der aldus geformuleerde verklaring zou hebben gehad 
en deze zienswijze 7ou hebben kenbaar gemaakt aan den gen.maj. 
H. F .  M .  Bn. van Voorst tot Voorst, die hiervan schriftelijk aan- 
teekening zou hebben gehouden, welke aanteekening thans in het  
bezit was van den Kolonel van den generalen staf van Alphen. 

Gen.maj. van Nijnatten deelt mede reeds aan zijn 0.h. officieren 
te hebben doen kennen - en zulks naar aanleiding van door het 
A.H.K. aan hem verstrekte inlichtingen - dat de O.L.Z. nog vóór 
zijn vertrek als zijn meening kenbaar had gemaakt, dat tegen het 
afleggen der verklaring z.i. geen bedenkingen waren. Deze mede- 
deeling werd nog door anderen der aanwezigen bevestigd. Gen.maj. 
van den Bent zegt naar aanleiding van de mededcelingen door &.n. 
Heeris en gen.maj. van Nijnatten, dat hij nog op 5 Juli 1940 het 
A.H.K. heeft opgebeld, om te mogen vernemen hoe de definitieve 
tekst der a f  te leggen verklaring zou luiden, zulks met het oog op 
de omstandigheid, dat op 8 Juli d.a.v. de opgave betreffende het al 
o f  niet teekenen door zijne 0.h. officieren bij het A.H.K. moest 
worden ingediend. Op zijn vraag kreeg hij nog dien dag bij monde 
van den kolonel van Alphen het antwoord, dat de officieele tekst 
nog niet bekend was. De generaal van den Bent spreekt er dan ook 

Het vorenstaande g a f  den gen. Best aanleiding den Kol. van 
Alphen, hoewel ,,met verlof" zijnde, ter vergadering te ontbieden, 
teneinde de aanwezigen kennis te kunnen doen nemen van de schrif- 
telijke aanteekening door gen.maj. H. Bn. van Voorst tot Voorst 
hierboven bedoeld. Aldus geschied zijnde bevestigt de kol. van 
Alphen bovendien het door den gen.maj. Carstens medegedeelde aan- 
gaande de toevoegingen in den tekst der verklaring. 

Intusschen kan ook deze bevestiging het hierboven vermelde be- 
zwaar van den gen.maj. van den Rent, hetwelk door gen. Best wordt 
gedeeld, niet opheffen. Sch. b.  n. van der Stad stelt de vraag o f  het 
afleggen van de geëischte verklaring op eerewoord wel in overeen- 
stemming k m  worden geacht met den eed van trouw aan de Ko-. 
ningin. 

Luit.gen. Best geeft in antwoord hierop als zijn meening te ken- 
nen, dat de7e vraag in ontkennenden zin moet worden beantwoord, 
aangezien de Neder!andsche Regeering, waarvan H.M.  de Koningin 
aan het hoofd staat, zich in vollen oorlog acht :net Duitschland en 
de onderhavige verklaring feitelijk het nakomen van den officiers- 
eed belet. 

Uit de vergadering gaan daarna enkele stemmen op, die er op 
wijzen, dat de O.L.Z. blijkens de vorenvermelde aanteekening van 
den gen.maj. H. Rn. van Voorst tot Voorst, geen bezwaar zou hebben 
gehad tegen den oorspronkelijken tekst der verklaring, zoodat h.i. 
zeker mag worden aangenomen, dat Z.E.  tegen den aangevulden tekst, 
welke immers door de hierboven vermelde toevoegingen nog eerder 
aanvaardbaar wordt, geen bedenking zou hebben gehad. 

Hiertegenover stelt de luit.gen. Best de vraag, o f  de O.L.Z., na de 
ondervonden behandeling (de arrestatie), nog deze zienswijze zou 
huldigen en o f  dele behandeling ook niet van invloed diende te zijn 
bij het bepalen van het door de opper- en vlagofficieren in te nemen 
standpunt. Op deze vraagpunten werd door de vergadering niet verder 
ingegaan. Gen.maj. Hasselman brengt de wenschelijkheid naar voren, 
om aan de hoofd- en subalterne officieren een eenstemmig besluit der 
vergadering kenbaar te maken. Gen.maj. van den Bent beaamt deze 
wen~chelijkheid, doch wijst er tevens op, dat uit de gehouden be- 
spreking wel is gebleken, dat het heel moeilijk zal zijn eenstemmig- 
heid te bereiken. Hij voor zijn persoon tenminste is niet voornemens 
terwille van de eenstemmigheid het standpunt, dat hij wenscht in te 
nemen, prijs te geven. In aansluiting hierop stelt luit.gen. Best voor 
een besluit, dat ook naar zijn rneening, vermoedelijk niet eenstemmig 
ZOU kunnen luiden, niet naar buiten kenbaar te maken. Mocht echter 
de vergadering er op staan, om het resultaat der bespreking aan 
hoofd- en subalterne officieren mede te deelen, dan zou hij hiertoe 
alleen kunnen besluiten, indien de verhouding van het aantal stemmen 
vóór en tegen het onderteekenen der verklaring, bekend zou worden 
gemaakt. 

Aangezien zich tegen deze zienswijze geen stemmen verhieven en, 
naar het oordeel van den Voorzitter, zich tijdens de besprekingen 
niet te overbruggen tegenstellingen hadden geopenbaard, werd be- 
sloten, om geen besluit o f  conclusie der vergadering naar buiten 
kenbaar te maken. 

Hierop sluit de Voorzitter de bijeenkomst. 

Aldus opgemaakt te Johannisbrunn, Kreiz Troppau Ost-Sudeten 
in Deutschland 14 Februari 1941. 

De generaal-majoor, De luitenant-generaal, 
(w.g.) A. R. V A N  DEN BENT. (w.g.) P. W.  BEST. 
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Verslag van de bijeenkomst d.d. 6 Juli 1940, naar aanleiding van het door de Duitsers geëiste erewoord, 
van schout-bij-nacht Heeris 

Op 6 Juli 1940 heeft er te 11.00 uur v.m. een bespreking plaats 
gehad ten bureele van den Cdt. Luchtverdediging. Tegenwoordig 
waren de Generaals Best, Carstens, Nijnatten, Hackstroh, Ilarberts, 
Hasselman. van de Roemer, Vaiilant, Numans, van den Bent en dc 
Schouten-bij-Nacht van der Stad, Jolles, Doorman en Heeris. 

Hierbij is besproken het feit, dat in de telex van den O.B. van L. 
en Zt., dd. 1-7-40, 1 8 ~ 4 5 ,  punt V1 deze heeft verklaard, zijn oordeeI 
omtrent het al dan niet toelaatbare van het geven van eerewoord 
kenbaar te zullen maken, dat de O.B. dit thans niet kan doen en of 
het gewenscht is, dat een dergelijke richtlijn nog wordt uitgegeven, 
amgezien deze in de telex dd. 5-7-40, 1 5 ~ 4 5 ,  uitgegeven door hoofd 
afd. Landmacht niet voorkomt. 

Bij deze discussie is verzocht ter vergadering te komen de K01.g.s. 
M. W. L. van Alphen, die voorlezing heeft gedaan van een mede- 
deeling, hem gegeven door gen. van Voorst tot Voorst, op het oogen- 
blik der terhandstelling Chef van de Afd. Landmacht, welke mede- 
deeling de meening van den gen. M7inkelinan in zake het afgeven der 
verklaring als boven bedoeld, weergaf. Deze luidde: ,,Nu vaststaat, 
dat een officier, die zijn ecrewoord geeft, te allen tijde de bevoegd- 
heid heeft om dit te herroeperi, acht ik het geven van dit woord niet 
in strijd mrt den officierseed en de officierseer. Ik laat overigens aan 
elk militair over, om zelfstandig zijn houding in deze te bepalen". 

Door ondergeteekende is voorlezing gedaan van een concept- 
mededeeling, welke hij van plan was voor de marine uit te geven. 
Deze is daarna ongewijzigd door mij vastgesteld en uitgereikt. 

Er  is in deze bijeenkomst geen vaste gedragslijn vastgesteld, wel 
heeft ondergeteekende den positieven indruk gekregen, dat de ver- 
schillende heeren voornemens waren hun officieren op dezelfde wijze 
in te lichten en dat dit door sommige opper-officeren reeds was ge- 
daan. 

(w.g.) HEERIS. 

Op 7 Juli 1940 is het bovenstaande door mij met den geil.majoor 
Hasselman besproken en deze verklaarde hiermee geheel in te stem- 
men. 

(w.g.) HASSELMAN. 





Hierzu sind insbesondere folgende Massnahmen umgehend durch- 
zufuhren: 

a. durch den Oberbefehlshaber der niederliindischen Land- und 
Seeinacht: 

au. Ausfullung der in der Anlage beigefugten Fragekarte (Anl. 1) 
durch die gem. Ziff. 4 als Aufbaufiihrer u. Aufbauunter- 
fiihrer in Frage konzinenden Wehrmachtsangehörigen (sich 
freiwillig meldende akt. Offz. und Uffz. sowie Offz. d. R., 
ferner die zum Aufbaudienst verpflichteten Uffz. d. R.). 
Die Fragekarte sind der Registratur der Abwicklungsstelle 
des Departements v. Defensie fur den Aufbaustab möglichst 
umgehend, spatestens jedoch bis zum 3.7.40 zugehen zu 
lassen. 

bb. Es sind mit sofortiger Wirkung dem Aufbaustab alle Mit- 
arbeiter und Stellen, soweit er sie benötigen sollte, zur Ver- 

fugung zu stellen und ihm alle vorbereitenden Massnahmen 
fur die Ueberfuhrung der Wehrmachtsangehörigen in den 
Aufbaudienst zu ermöglichen. 

b. Durch den Chef  deu Abivicklz~ngsstelle des Depa~tements  v.  
Defensie sind: 

na. dem Aufbaustab alle Dienste zur Verfugung zu stellen und 
alle Unteriagen zu verschaffen, deren er zur Lösung seiner 
Aufgabe bedarf. 

bb. die Vervielíaltigung, Verteilung und Einsammlung der lt. Ziff. 
1 u. 10 aa) befohlencn Fragekarten, tur die Biirgemeister- 
amter und fur den Oberbefehlshaber der niederlandischen 
Wehrmacht durchzufuhren. 

(w.g.) SCI-IWABEDISSEN. 

Oberst i. G. 
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Bevel d.d. 9 Juli 1940 van de bevelhebber der Duitse weermacht in Nederland 
inzake het afleggen van de verklaring op erewoord 

DE BEVELHEBBER DER WEERMACHT IN NEDERLAND. 

Afd. Ia) Luit. Kol. Otzen 100/40. 

Hoofdkwartier, 's-Gravenhage, 9 Juli 1940. 

Bevel inzake het afleggen van de verklaring op eerewoord. 

Hierop heeft betrekking: Bevel voor de opheffing van het over- 
gebleven deel van de Nederlandsche weermacht en instelling van den 
Opbouwdienst van 8 Juli 1940. 

1. Alle beroepsofficieren, -onderofficieren en -manschappen van 
de Nederlandsche weermacht en van het Nederlandsch-Indische 
leger, moeten op 14 Juli 1940, ongeacht, of zij nog verder ter af- 
wikkeling in dienst blijven hetzij naar andere beroepen, den Opbouw- 
dienst enz. overgaan, resp. met pensioen gaan, de verklaring op eere- 
woord, welke reeds aan het hoofdkwartier is overgezonden, in drie- 
voud opgemaakt, onrierteekenen. 

2. Net  Nederlalzdsche HoofdXwa~tier zorgt er voor. dat het be- 
noodigde aantal exemplaren uiterlijk 13 Juli l940 bij de staven, ge- 
noemd in de bijlage, ter onderteekening gereed ligt. 

3. Het afleggen van de verklaring op eerewoord en het voltrekken 
der onderteekening moet geschieden in trge~~woordigheid van een 
Drcitschen officier en van een Nederlandschen commandant, die 
minstens den rang bezit van een bataljanscoinmandant, op 14 Juli 
tusschen 9 uur en 14 uur. 

4. Hiertoe moeten alle beroepsofficieren, -onderofficieren en 
-manschappen van de Nederlandsche weermacht zich op den 14den 
Juli 1940 om 9 uur op de voor hen bepaalde uit de bijlage blijkende 
plaatsen gereed houden voor de onderteekening. Na de onderteekenin; 
moeten ZIJ in gesloten formatie naar hun troependeelen worden terug- 
gebracht. 

5. Aan de Duitsche officieren. die bii de onderteekeninn aanwezig 
zijn, moeten nauwkeurige nominatieve' lijsten worden oierhandigd 
van alle beroeusofficieren. -onderofficieren en -manscha~uen. diz 
voor het ondeheekenen der verklaring op de betreffendeLilaats in 
aanmerking komen. Deze lijsten worden opgemaakt volgens bijgaand 
voorbeeld. 

6. Na de onderteekening moeten het 2e en 3e exemplaar van de 
verklaring op eerewoord door den Nederlandschen commandant 
worden verzameld en aan den Duitschen officier worden over- 
handigd en door dezen te zamen met de nominatieve lijsten volgens 
punt 5, op 15 Juli 1940 tusschen 10 en 13 uur bij den Revel- 
hebber van de weermacht in NEDERLAND, Afd. Oberstleutn. 
Otzen, 's-Gravenhage, Koninginnegracht 31, persoonlijk ingeleverd. 

Het eerste exemplaar moet in handen van den onderteekenaar 
worden gelaten. 

7. De Nederlandsche commandanten dragen er voor zorg, dat alle 
beroepsmilitairen van hun onderdeelen voor onderteekening ter plaatse 
aanwezig zijn. Verlofgangers en degenen die op grond van een bevel 
afwezig zijn moeten daartoe worden teruggeroepen. 

Leden der weermacht, die uit hoofde van ziekte niet ter plaatse 
aanwezig kunnen zijn, behooren op de lijsten rood te worden onder- 
streept, met vermelding van de reden hunner afwezigheid. Voor hen 
volgt nader bevel. 

8. Leden der weermacht, die weigeren te onderteekenen, moeten 
door de Duitsche officieren onmiddellijk als krijgsgevangenen worden 
gearresteerd, en uiterlijk 15 Juli 1940 om 13 uur in 's-Gravenhage 
bij de Ortskommandantur worden uitgeleverd. Tot dit doel mort in de 
desbetreffende kazerne een vertrek ter beschikking van den Duitschen 
officier worden gesteld. 

9. Der Kommandeur der Truppen des Heeres, der NIarinebefehls- 
haber Niederlande, en het ,,Luftgaukommando Holland" stellen 
hiertoe ter ontvangst der verklaringen op eerewoord telkens 1 offi- 
cier en een groep aan, en wel der Kommandeur der Truppen des 
Heeres i.d.N. nach: (zie Duitschen tekst) 

Der Marinebefehlshaher in den NIEDERLANDEN naar 
DEN HELDER. 

Het ,.Luft~aukonimando ,,HOLLANDM naar AMSTER- 
DAM en NAARDEN. 

De daartoe bcstemde officieren melden zich op 12 Juli om 12 uur 
bij M7.R. NIEDEREANDE, Abt. Oberst. ltn. OTZEN, 's-Gravenhage, 
Koninginnegracht 3 1, ter indeeling. De voltallige commando's komen 
op 13 Juli 1940 's namiddags op de vorengenoemde standplaatsen 
aan en bereiden na grondige bespreking met de bevoegde Neder- 
landsche commandanten de handeling van 14 Juli 1940 voor. 

10. Aiie plaatselijke voorbereidende maatregelen met betrekking 
tot vertrekken voor onderteekening, het onderbrengen van de Duit- 
sche militairen in een hotel en voor het verblijf van eventueele krijgs- 
gevangenen, moeten door de Nederlandsche commandanten worden 
genomen. 

11. Het Hoofdafwikkelingsbureau van de Nederlandsche weer- 
macht zendt uiterlijk 17 Juli 1940 een nominatieve opgave in van 
alle beroepsofficieren, -onderofficieren en -n~anschappen, eveneens 
volgens bijgaand voorbeeld aan de Afdeeling van 0berst.ltn. OTZEN. 

Uit de kolom ,,BegrundungH moet duidelijk blijken of de ver- 
klaring niet kon worden afgelegd wegens afwezigheid of ziekte, 
of geweigerd werd. 

Voor den Bevelhebber van de 
weermacht in NEDERLAND, 

De Chef  ilan den Staf,  
(w.g.) SCHWABEDISSEN. 

Potloodaant.: 

Op het Duitse stuk staat: 

Voor eensluidend afschrift, 
De Kapitein, 

(w.g) M. R. H. CALMEYER. 



BIJLAGE 23 

Een aantal rechtsoverwegingen van de beslissing van het militaire ambtenarengerecht te 's-Gravenhage d.d. 3 November 1947, 
no. 210, overgenomen uit ,,Administratieve en Rechterlijke Beslissingen betreffende het openbaar bestuur 

in Nederland" 1948, blz. 79 e.v. 

,,O. dat klagers beroep gericht tegen de weigering van verweer- 
der (d.i. de Minister van Oorlog) aanklager diens bezoldiging als 
reserve-officier uit te betalen over het tijdvak 15 Juli 1940 tot de 
bevrijding van Nederland in Mei 1945, welke weigering strijdt met 
de toepasselijke algemeen verbindende voorschriften, indien klager 
daaraan aanspraak op bezoldiging - zoals hij meent - kan ont- 
lenen: 

0. dat klager die aanspraak kennelijk grondt op de artikelen 27 en 
28, lid 3 van het Reglement voor de militaire ambtenaren der Kollirik- 
lijke landmacht, krachtens welke bepalingen het reserve-personeel be- 
zoldiging geniet over de tijd van opkomst in werkelijke dienst; 

0. dat klagers werkelijke dienst, ook naar het oordeel van het 
Gerecht geacht moet worden te hebben voortgeduurd vanaf 15 Juli 
1940, indien hij krijgsgevangene is geweest; 

0 .  dat klager stelt, dat hij inderdaad krijgsgevangene is geweest. 
le. omdat hij de status van krijgsgevangene niet heeft verloren 

door zijn heenzending met groot verlof op 15 Juli 1940, vermits de 
bezettende macht onbevoegd was hem aldus heen te zenden of hem 
uit krijgsgevangenschap vrij te laten, en 

2e. omdat hij in de feitelijke macht van de vijand is gebleven; 
O. dut klager daarvoor steun meent te vinden in het Verdrag van 

Genève (Koninklijk besluit van 25 October 1932, Staatsblad no. 514) 
hetwelk zijns inziens een vrij laten uit de krijgsgevangenschap niet 
toelaat, doordat de vijand dan niet meer de bescherming aan de 
losgelaten krijgsgevangenen kan geven als waartoe het Verdrag hem 
verplicht en gevrijwaard zou zijn van de naleving van de artikelen 31 
en 32, terwijl ook ten aanzien van hem persoonlijk de artikelen 3, 4. 
23 en 24 zouden zijn geschonden; 

0. dat aan klager toegegeven kan worden, dat de vrijlating van 
krijgsgevangenen er toe leidt, dat aan de vrijgelaten krijgsgevangenen 
niet die bescherming kan worden gegeven, als waartoe het Verdrag 
ten aanzien van krijgsgevangenen verplicht doch dat hierin geen 
grond kan liggen voor de bevoegdheid om krijgsgevangenen vrij te 
laten, wel voor de ongewenstheid in bepaalde gevallen krijgsgevan- 
genen vrij te laten; 

0. dat het Gerecht dan ook niet vermag in te zien dat een mo- 
gendheid niet de bevoegdheid zou hebben krijgsgevangenen vrij te 
laten, terwijl ook in Titel IV van voormcld Verdrag, luidende: ,,Van 
het einde der gevangenschap" een afdeling is gewijd aan de recht- 
streekse terugzending van krijgsgevangenen naar het eigen land en 
aan de onderbrenging op onzijdig gebied, hetgeen de bevoegdheid 
tot vrijlating van krijgsgevangenen impliceert; 

0. dat het Gerecht ook overigens niet, met name niet uit het 
Besluit bezettingsmaatregelen, is gebleken, dat het besluit waarbij de 
krijgsgevangen Nederlandse soldaten, waaronder klager, uit de krijgs- 
gevangenschap zijn vrijgelaten geacht wordt nimmer van kracht te 
zijn geweest, zodat klager geacht moet worden bevoegdelijk uit de 
krijgsgevangenschap te zijn vrijgelaten en krachtens dat besluit do 
rechtspositie van krijgsgevangene te hebben verloren; 

0. dat klager echter tevens stelt in de feitelijke macht van de 
vijand, derhalve feitelijk krijgsgevangene, te zijn gebleven, hetgeen 
het Gerecht aldus verstaat, dat klager mcent slechts in schijq en 
onder dergelijke omstandigheden in vrijheid te zijn gesteld. dat hij 
de bescherming ontbeerde, waarop de krijgsgevangenschap hem recht 
zou hebben gegeven en tot een hoedanige invrijheidstelling Duits- 
land niet had mogen overgaan; dat hij weliswaar niet is geïnter- 
neerd geweest, doch dat internering ulechts een vorm is van krijgs- 
gevangenschap en hij in andere vorm krijgsgevangene is gebleven; 

0. dat de feitelijke toedracht is geweest, dat klager evenais de 
andere Nederlandse krijgsgevangenen - klager behoorde niet tot dz 
in Duitsland afgevoerden, en in Nederland terugbrachten - op 
l 5  Juli 1940 in Nederland in gelijke omstandigheden is geplaatst 
uls ieder ander burger, waarmede Duitsland het zijne had gedaan 
om de Nederlandse krijgsgevangenen vrij te laten, zulks blijkbaar 
naar analogie van artikel 68 van het Verdrag van G e n h e  dat ten 
aanzien van zieke en zwaar gewonde krijgsgevangenen voorschrijft, 
dat zij worden teruggezonden naar hun land; 

0. dat deze invrijheidstelling niet alleen bevoegdelijk - gelijk 
boven betoogd - is geschiedt, doch ook niet onrechtmatig of in 
strijd met het Verdrag van Genève, waaraan niet afdoet dat zij ge- 
~chiedde in het eigen land, dat tevens bezet gebied was van Duits- 
land; 

O. dat deze bezetting klager en zijns gelijken ook niet had bloot 
gesteld aan gevaren, waarvoor krijgsgevangenen dieaen te worden 
behoed, indien de bezetter zich had gedragen. zoals dat behoorde 
naar de regelen van recht en menselijkheid; 

0. dat klagers grieven dan ook hierop neerkomen, dat Duitsland 
als bezettende mogendheid zich jegens Nederland en in het bijzonder 
jegens hem en zijn Joodse rasgenoten, in strijd met recht en mense- 
lijkheid heeft gedragen, waardoor hij buiten staat was zijn bestaan in 
het burgerlijk leven op normale wijze, ja zelfs op de wijze van een 
niet Joods landgenoot, na zijn invrijheidstelling voort te zetten en in 
1942 moest onderduiken; 

0. dat het Gerecht deze grieven zeer gerechtvaardigd achtend, 
daaruit niet kan afleiden, dat klager als krijgsgevangene in feitelijke 
macht van de vijand is gebleven, hetgeen ook in strijd zou zijn mek 
het feit, dat klager, ondergedoken in 1942, zich aan de opkomst in 
krijgsgevangenschap ingevolge de oproep i11 1943, heeft onttrokken 
en tot de bevrijding ondergedoken is gebleven; 

0 .  dat klager mitsdien na 15 Juli 1940 niet in krijgsgevangen- 
schap is geweest en mitsdien aan meergemeld artikel 27, lid 3, noch 
aan andere bepalingen aanspraak op zijn bezoldiging als reserve- 
officier kan ontlenen, zodat verweerders weigering hem die bezoldi- 
ging uit te keren niet strijdt met enig toepasselijk algemeen verbin- 
dend voorschrift en - zijnde het Gerecht ook overigens niet ge- 
bleken van nietigheidsgronden ten aanzien vLin de beroepen weigr- 
ring - het beroep ongegrond moet worden verklaard; 

Rechtdoende: 
Verklaart het beroep ongegrond". 
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Memorandum d.d. 18 Juli 1945 van majoor E. Engles, gericht aan de Minister-President, betreffende de erewoordverklaring, 
alsmede het verslag van de commissie-Mojet 

Om het beroepspersoneel van de Nederlandsche Weermacht in de 
gelegenheid te stellen de daadwerkelijke krijgsgevangenschap te ont- 
gaan, werd door de Duitscl-ie militaire autoriteiten op 14 Juli 1940 
aan genoemd personeel een verklaring op eerewoord voorgelegd, 
welke luidde als volgt: 

,,Hierdoor verzeker ik op eerewoord, dat ik gedurende dezen 
oorlog, althans zoolang Nederland zich met het Duitsche Rijk 
in oorlogstoestand bevindt, aan geen enkel front, noch direct, 
noch indirect, zal deelnemen aan den strijd tegen Duitschland. 
Ik zal geen handeling begaan of verzuim plegen, waardoor 
het Duitsche Rijk schade van welken aard ook zou kunnen 
lijden." 

Hoewel door Zijne Excellentie den O.L.Z. en de betrokken Duit- 
sche militaire instantie geen overeenstemming bereikt kon worden 
omtrent de formuleering van den tekst der verklaring en de O.L.Z., 
tegelijk met de beide generaals Baronnen van Voorst tot Voorst, in 
hechtenis werd genomen voordat hij zijn meening over de uiteinde- 
lijke formuleering bekend kon stellen, meende de overgroote meer- 
derheid van de officieren de zoo juist vermelde verklaring wel te 
kunnen onderteekenen. 

Slechts een groep van een 70-tal officieren, waarbij enkele cadet- 
ten en een stoker 2e kl. der Kon. Marine, achtte een dergelijke ver- 
klaring onaanvaardbaar en weigerde derhalve haar te onderteekenen, 
weshalve zij onmiddellijk naar krijgsgevangenkampen in Duitschland 
werden weggevoerd. 

Ten einde alles wat om deze eerewoordsverklaring te doen is ge- 
weest, schriftelijk vast te leggen en de gevoelens van de officieren 
van deze groep te dien aanzien tot uiting te brengen, heb ik als 
oudste van de groep in November 1940 een commissie ingesteld met 
opdracht van een en ander een verslag op te maken. In deze com- 
missie werden door mij benoemd: 

de kapitein van den Generalen Staf van het K.N.I.L. J. J. Mojet, 
de kapitein van de Artillerie van de K.L. M. van der Hoog, 
ae l e  Luitenant ter Zee l e  kl. van de Kon. Marine G. Fraser, 
de l e  Luitenant der Infanterie van het K.N.I.L. G. Dames. 
Het verslag van deze commissie (naar de oudste der leden de 

,,Commissie Mojet" genoemd) is als bijlage hierbij gevoegd, naar 
den inhoud waarvan het mij ter bekorting vergund zij te verwijzen. 

In bewaakte krijgsgevangenschap werd het ons meer en meer 
duidelijk, dat een militair en zeker een beroepsofficier, zich door een 
eerewoordsverklaring van zoo verre strekking als ons werd voor- 
gelegd, niet uit de verdere oorlogvoering mag laten uitschakelen. Hij 
behoort aan het front en alleen verwonding of verblijf in krijgs- 
gevangenschap - bewaakt - mag hem daarvoor een beletsel zijn. 
In het laatste geval rust op hem de plicht om, met gebruikmaking 
van alle middelen, den soldaat waardig, zoo spoedig mogelijk te ont- 
vluchten en zich bij zijn eigen krijgsmacht te melden voor den dienst 
aan het front. 

Deze opvattingen werden later ook door vele officieren, die de ver- 
klaring wel hadden geteekend, als juist erkend, onder openhartige 
mededeeling, dat zij verkeerd hadden gehandeld en derhalve ook 
verwachtten, dat de Regeering hen hiervoor ter verantwoording zou 
roepen. Vele anderen daarentegen bleven de meening huldigen, dat 
de eerewoordsverklaring van Juli 1940 wel aanvaardbaar was, ter- 
wijl een groot deel van hen zelfs bereid was om, indien hun wederom 
een soortgelijke verklaring zou worden voorgelegd, hun handteekening 
daaronder te stellen. 

Aangezien een duidelijke, vastberaden en vooral consequente lei- 
ding op dit gebied ontbrak, ontstond door deze volkomen tegen- 
gestelde meeningen een moreele verwarring, waaraan uiteraard de 
meest ongewenschte, den geest en de discipline van het officierskorps 
ondermijnende, gevolgen waren verbonden. Aan deze moreele ver- 
warring is het te wijten, dat een actie van den Kapitein van den 
Generalen Staf van de K.L. Uijterschout, om door het wederom 
teekenen van de eerewoordsverklaring in de gelegenheid te worden 
gesteld naar Nederland terug te keeren en aldaar zelfs loyaal met de 
Duitsche bezettende overheid samen te werken, zulk een goeden 
voedingsbodem kon vinden. Deze misstanden heb ik gemeld aan 
Zijne Excellentie den Minister van Oorlog in mijn geheim verslag 
over de gedragingen van mede-krijgsgevangenen dd. 29 Juni 1945. 

Deze bestaande onzekerheid over een en ander werd nog vermeer- 

derd door geruchten, dat de toenmalige Regeering te Londen de 
diensten van officieren, die onder verbreking van hun eerewaord uit 
het bezette gebied waren oritvlucht, had aanvaard, in hun rang her- 
steld ei1 zelfs had bevorderd, zoodat ook bij de officieren van mijn 
groep eenige twijiel cntstond over de juistheid va2 het door hen in- 
genomen standpunt en de waardeering daaromtreïit van de zijde van 
de Regeering. 

Dezen twijfel heb ik indertijd weten te veronzijdige11 door te wijzen 
op arrikel 10 van het Reglemenr betreffende de wetten en gebruiken 
van den oorlog te land (I3aag:ch Verdrag van 18 October 1907), 
waarin vermeld staat, dat de krijgsgevangenen, die op hun eerewoord 
in vrijheid worden gesteld, gehouden zijn .,onder verband van hun 
persoonlijke eer, met de meeste nauwgezetheid, zoo tegenover hun 
eigen Regeering, als tegenover de Regeering, die hen heeft gevangen 
genomen, de verplichtingen te vervullen, die zij op zich hebben 
genomen. Hun eigen Regeering is alsdan gehouden vail hen geenerlei 
dienst te vorderen of aan te nemen, strijdig met het gegeven 
woord." 

Bovendien verwees ik naar de in December 1940 uitgesproken 
rede van Zijne Excellentie den Minister van Buitenlandsche Zaken, Dr. 
van Kleffenc, waarin Zijne Excellentie verklaarde, dat Nederland den 
oorlog voortzette o.nl. vcor de handhaving en het nakomen van het 
internationale en nationale woord. 

Hoe het standpunt van de officieren van mijn groep door Hare 
Majesteit de Koningin, de Regeering en den Legercommandant in 
de Pacific (kuit.-Generaal van Oyen) werd gewaardeerd, blijkt vol- 
doende uit het volgende: 

1. In het strafkamp te Coldiiz werd in een der eerste maanden 
van 1942 van Hare Majesteit de Koningil1 ecn boodschap ontvangen, 
luidende als volgt: ,,Dutch Queen thanks her officers for loyal mes- 
sage, sends best wishes and assurance that their patience and endu- 
rance wi!i be rewarded". 

2. In 1941 werd door de toenmalige Regeering in Londen ge- 
tuigd, dat zij het standpunt en het gedrag der naar Duitschland in 
krijgsgevangenschap gegane officieren ten zeerste loofde en in de 
hoogste mate waardeerde, welke gztuigenis ons via particuliere cor- 
respondentie bereikte. 

3. In een aan mij persooillijk gerichten brief schreef de Comman- 
dant van het K.N.I.L., de Luit.-Generaal van Oyen, o.m. dat de offi- 
cieren van mijn groep den weg hadden gekozen, dien hij van ons 
had verwacht. 

Door al het bovenstaande was ik dan ook vast overtuied. dat de 

van verdragen e11 van den trouw aan het gegeven woord, van welke 
overtuiging ik vooral tegenover cte jongere officieren meermalen heb 
doen blijken om hun steun te geven bij het voortschrijden op den een- 
maal door hen ingeslagen weg. 

Na mijn terugkeer uit krijgsgevangenschap in het Vaderland ver- 
nam ik evenwel, dat de toenmalige Regeering te Londen inderdaad 
officieren, die met verbreking van het door hen gegeven woord uit 
het door den vijand bezette gebied ontvluchtten, in dienst heeft ge- 
nomen, heil in vele gevallen zelfs heeft bevorderd en tot op heden 
heeft gehandhaafd. Bovendien heeft zij, tegen de voorwaarden van 
de eerewoordsverk!aring in, officieren, die zich op eerewoord op 
vrije voeten bevonden in bevrijde gedeelten van Nederland; vóór de 
algeheele capitulatie van Duitsch!and weder in dienst genomen en 
bevorderd. Onder hen bevinden zich zelfs officieren, die in krijgs- 
gevangenschap vocr de tweede maal een verklaring op eerewoord 
hebben geteekend, omdat zij zoogenaamd te ziek waren om de krijgs- 
gevangenschap te doorstaan en waarvan eenigen thans zelfs leidende 
functies bekleeden. 

Het is mij bekend, dat ezn en ander door de leden van de toen- 
malige Regeering werd vergoelijkt door te wijzen op het bedrog, dat 
de Duitschers stelselmatig pleegden en ook op het belangrijke illegale 
werk, dat betroltkenen zouden he5hen verricht. Dit laatste kan in- 
tusschen slechts voor eril kleine rilinderheicl gelden. Verreweg de 
meesten hebben geen werk van beteeke:tis voor de verzetsbeweging 
verricht of zijn eerst i11 de laatste phase met illegale werkzaamheden 
begonnen. 

Bovendien doet zulks niets af aan bet feit, dat ook deze officieren 



zich niet aan hun woord hebben gehouden en dat te hunnen aanzien 
de Regeering het Verdrag van 1907 niet is nagekomen. De meening 
werd nog verkondigd, dat, aangezien de wetten van ons land den 
militairen niet uitdrukkelijk veroorloven een verklaring als hier be- 
doeld te onderteekenen, de Duitsche autoriteiten haar niet aan de offi- 
cieren hadden mogen voorleggen. Uit dien hoofde zou de geteekende 
eerewoordsverklaring van nul en geener waarde zijn, hetgeen wij 
meenen ten sterkste te moeten ontkennen. 

Intusschen heeft dit alles er toe geleid, dat de reeds bestaande 
onzekerheid en moreele verwarring, vooral in het officierskorps, be- 
denkelijk groeiden. 

Vast staat, dat de officieren, die in 1940 de eerewoordsverklaring 
teekenden, zulks deden als krijgsgevangenen, die daarmede besten- 
diging van hun groote bewegingsvrijheid verwierven - nochtans met 
meldingsplicht -. Zij deden het voorts geheel uit vrijen wil en zonder 
eenigen dwang van 's vijands zijde. Bij niet teekenen zou slechts een 
einde worden gemaakt aan hun groote mate van vrijheid. Het al dan 
niet teekenen stond hun vrij. Zij hadden bij de beslissing, welke zij 
hadden te nemen, te rade te gaan bij hun eigen geweten. 

Doch eenmaal geteekend hebbend, waren zij als mannen van eer 
en ook door meergenoemd artikel 10 aan hun belofte gebonden en 
de Regeering had hen er aan te houden, ook dan wanneer zij van 
meening mocht zijn, om welke reden dan ook, dat de verklaring ten 
onrechte was geteekend. 

Zelfs wanneer de officieren hadden geteekend in strijd met de 
bepalingen van de Nederlandsche Wet, dan wel wanneer mocht wor- 
den betwist, dat zij op het oogenblik van teekenen den status van 
krijgsgevangenen bezaten - een gedachte, welke bij hen zelf niet is 
opgekomen - zou dit niets afdoen aan hun verplichting hun woord 
te houden en aan de verplichting van de Regeering zulks van hen 
te eischen, afgescheiden nog van artikel 10, waarvan de toepasselijk- 
heid, hetzij terloops opgemerkt, nimmer openlijk door Haar is 
gewraakt. 

Het zij mij vergund in dit verband te mogen verwijzen naar het 
,,Manuel Elémentaire de Droit International Public" van René Foig- 
net, en wel het gestelde onder ,,Du prisonnier sur parolen (Cin- 
quième Partie, blz. 485). 

Het is mede opgevallen, dat zij, merkwaardigerwijze, over de hou- 
ding van de officieren zich nimmer openlijk heeft uitgelaten, zulks 
terwijl zij b.v. inzake de loyaliteitsverklaring van de studenten - die 
geen eed van trouw hadden gezworen - zich duidelijk en scherp 
door de radio heeft uitgesproken. 

Ons inziens kunnen de methoden, welke de vijand ten aanzien van 
land en volk toepast, hoe doortrapt ook, nimmer een rechtvaardiging 
vormen voor woordbreuk. Dit zou immers insluiten, dat men zich 
bewust verlaagt tot het peil, waarop de vijand staat, en zodoende de 
moreele basis ondermijnt van den strijd, die ons volk, geleid door de 
Regeering, heeft gevoerd en nog moet voeren. 

De geheele oorlog, die naar de woorden van den Minister van 
Buitenlandsche Zaken gestreden is voor de heiligheid van het inter- 
nationale en nationale woord, zou dan zinloos zijn geweest en het 
verwijt aan het adres van het Duitsche Rijk van trouweloosheid aan 
gesloten verdragen zou eens tegen ons zelf gericht kunnen worden. 
Voorkomen moet worden, dat het vertrouwen in de eigen leiding zou 
worden geschokt en de idealen van eer en trouw aan het gegeven 
woord, van de jongeren vooral, zouden worden teniet gedaan. En 
zonder deze idealen zal het blijken niet mogelijk te zijn, een nieuwe 
jeugd op te voeden en vooral deze jeugd er toe te brengen zoo noodig 
persoonlijke offers te aanvaarden voor het welzijn van het Vaderland. 

Het gaat hier om principieele kwesties van het allergrootste belang 
voor de Nederlandsche Weermacht, om de hoogste zedelijke waarden 
van haar officierskorps, waaraan de Regeering naar mijn bescheiden 
meening aanstonds ernstige aandacht zal hebben te schenken. 

Reeds buiten de kringen der officieren vormen de door mij aan- 
gehaalde kwesties onderwerpen van besprekingen en debatten, terwijl 
ook de pers - verwezen moge worden naar het hoofdartikel van de 
,,Vrije Stem" d.d. 7 Juli 1945: nr. 15, orgaan van de Gemeenschap 
van Oud Illegale Werkers in Nederland - de aandacht van het Ne- 
derlandsche Volk op deze vraagstukken begint te vestigen. 

Waar de voormalige Nederlandsche Regeering te Londen in al 
deze vraagstukken geen duidelijke uitspraken heeft doen hooren, 
integendeel zelfs meeningen heeft verkondigd, die vertroebelend heb- 
ben gewerkt op de opvattingen van officieren ten aanzien van de 
onschendbaarheid van internationale verdragen en van trouw aan 
het eenmaal gegeven woord, wend ik mij tot de huidige Regeering 
met het verzoek in deze wel duidelijke richtlijnen te willen geven, 
vooral met het oog op de toekomst, welke een vernieuwde weermacht 
tegemoet zal gaan. 

Het is mijn vaste overtuiging, dat slechts met erkenning van de 

onaantastbaarheid van het gegeven woord en de compromislooze 
naleving van plechtig gesloten verdragen een zuivere grondslag kan 
worden gelegd voor den opbouw van een nieuwe Nederlandsche 
Weermacht, die het praedicaat ,,KoninklijkM met eere kan voeren en 
die te allen tijde aanspraak kan maken op het volledige vertrouwen 
en het vereischte aanzien bij Hare Majesteit de Koningin en het 
Nederlandsche Volk. 

Breda, 18 Juli 1945. 

De Majoor van den Generalen Stof vcin hel 
Koninklijk Nederlalidsch Iildi.rche Leger, 

(w. g.) E. ENGLES. 

Verslag Cornnzissie Mojet 

Het samenstellen van de formule, aangevende de reden waarom wij 
geweigerd hebben de verklaring op eerewoord te onderteekenen. 

1. Wij zijn officier, d.w.z. de dragers van het gezag in de weer- 
macht, welks deelen in dienst van de Regeering belast zijn met de 
verdediging van ons grondgebied tegen een mogelijke binnenland- 
sche of buitenlandsche bedreiging. Dit geldt niet alleen voor Neder- 
land, doch voor het geheele Rijk. Als zoodanig zijn wij gehouden 
strikt de bevelen te volgen van de wettige Regeering. Zoolang deze 
Regeering nog bestaat, staan wij in haar dienst en zijn haar vijanden 
onze vijanden. 

2. Vorenbedoelde trouw aan de Regeering hebben wij bezegeld 
door onzen officierseed, welke aanvangt met het zweren van trouw 
aan ons Staatshoofd, de Koningin. Deze officierseed is gelijkluidend 
voor alle deelen van de weermacht en geldt uiteraard voor alle deelen 
van het Rijk. Zoolang de Koningin (en dus de wettige Regeering) 
blijft doorstrijden moeten wij aan Haar zijde blijven staan, dat eischen 
zoowel de officierseed als de officierseer, dat is plicht van ieder 
officier. 

3. Indien de wettige Regeering buiten staat geraakt haar functie 
over een deel van het Rijk uit te oefenen dan zijn de officieren in dat 
rijksdeel gehouden de bevelen op te volgen van haar gemachtigde 
i.c. den O.L.Z. Is het ook hem niet meer mogelijk zijn invloed te 
doen gelden, dan is het plicht van den officier te handelen in den 
geest van hetgeen de wettige Regeering of haar gemachtigde zou heb- 
ben gewenscht. 

4. De bekende verklaring op eerewoord eischte van ons het afzien 
van alle handelingen, direct of indirect gericht tegen het Duitsche 
Rijk. Zij ontnam ons hierdoor alle mogelijkheden daadwerkelijk onze 
Koningin en de Regeering te blijven steunen in den strijd tegen den 
vijand. Het teekenen van die verklaring zou dus strijdig zijn geueest 
met den officierseed en dus met de officierseer, tenzij de Koningin 
zulks van ons verlangd zou hebben. 

5. De buitengewone omstandigheden, veroorzaakt door het uit- 
wijken van de Koningin met Haar Regeering, de algeheele overdracht 
van de regeeringsbevoegdheden aan den O.L.Z. en de daarop ge- 
volgde capitulatie van een deel van de weermacht, noopten ons onze 
houding geheel te richten naar die van den O.L.Z. Zou hij, sprekende 
in naam van de Koningin, verklaard hebben, dat het teekenen van 
de verklaring niet in strijd zou zijn met den officierseed, dan zou 
zulks voor ons aanvaardbaar zijn geweest. 

6. De O.L.Z. heeft zich over het al dan niet toelaatbare van het 
teekenen niet officieel uitgesproken, hoewel dit door hem was toe- 
gezegd. Bekend is, dat hij zich zoo lang mogelijk heeft verzet tegen 
de voorstanders van het teekenen. Tenslotte is hem de gelegenheid 
ontnomen zijn meening officieel kenbaar te maken. 

7. Door het veronzijdigen van den O.L.Z. werd de laatste directe 
band tusschen het officierskorps en de Koningin verbroken. Ieder 
officier moest derhalve persoonlijk beslissen of het teelienen der 
verklaring overeen was te brengen met zijn positie als officier van de 
Nederlandsche Weermacht. 

8. Meening van den O.L.Z. t.a.v. het teekenen der verklaring. 
De Kolonel van Alphen heeft aan verscheidene officieren mede- 

gedeeld dat de O.L.Z. kort voor zijn gevangenneming zou hebben 
doen weten, dat de verklaring te allen tijde zou kunnen worden her- 
roepen, het teekenen hiervan niet in strijd zou zijn met den officierseed 
en met de officierseer. Tevens werd hierbij opgemerkt, dat een ieder 
voor zich zou hebben uit te maken, of hij al dan niet kon teekenen. 
De verklaring berustte vermoedelijk op een aanteekening van den 
Chef van den Staf der Landmacht, gemaakt tijdens een gesprek van 
den O.L.Z. met den Kolonel Thoden van Velzen, welke aanteekening 
gevonden werd na de interneering van den Chef van den Staf. Er is 



voldoende grond om aan te nemen, dat vorenbedoelde aanteekening 
niet de meening van den O.L.Z. weergaf ten aanrien van de ons wer- 
kelijk voorgelegde verklaring en wel om de volgende redenen: 

a. In de eerste plaats wordt in de verklaring niet voldaan aan het 
uitgangspunt der aanteekening, nl., dat zij herroepbaar is; zij geldt 
voor den vollen duur van den oorlogstoestand zonder meer. De her- 
roepbaarheid is nimmer van Duitsche zijde schriftelijk vastgelegd, 
zoodat de herroepbaarheid aan gerechten twijfel onderhevig is. 

b. Hoewel de officieren er recht op hadden de meening van den 
O.L.Z. te kennen. zij was hun zelfs toegezegd. hebben de er bii be- 
trokken autoriteiten geweigerd vorenbedoelde aanteekening sihrif- 
telijk te bevestigen als zijnde de meening van den O.L.Z. 

c. Het is bekend, dat de O.L.Z. ernstige bezwaren had tegen de 
hem voorgelegde verklaring. Zoo heeft o.m. zijn adjudant zich uitge- 
laten, dat de O.L.Z. en de Chef van den Staf niet zouden teekenen. 
Van Duitsche zijde is getracht met behulp van Nederlandsche officie- 
ren van het A.H.K. de verklaring op eerewoord te verspreiden buiten 
medeweten van den O.L.Z. Deze laatste heeft daarna die versprei- 
ding verboden. 

Uit deze drie punten valt te concludeeren, dat het geenszins vast- 
staat, dat meerbedoelde aanteekening de innerlijke overtuiging van 
den O.L.Z. ten gunste van het teekenen der voorgelegde verklaring 
weergaf en dat er meer grond is om aan te nemen, dat hij daartegen 
ernstige bezwaren had. Wij zouden niet hebben kunnen volstaan met 
minder dan een officieele verklaring van den O.L.Z. persoonlijk, waar- 
in deze namens Hare Majesteit de Koningin toestemming verleende 
tot het teekenen van de ons voorgelegde verklaring op eerewoord. 

9. Herroepbaarheid der verklaring op eerewoorá. 
In het voorafgaande werd reeds betoogd, dat de herroepbaarheid 

niet schriftelijk was vastgelegd. Zooals de verklaring luidt, is zij ken- 
nelijk juist niet herroepbaar. Zou de mogelijkheid van het herroepen 
in de verklaring opgenomen zijn geweest, of meent men, op grond van 
de schriftelijke mededeelingen van den Schout-bij-Nacht Heeris en 
van den Kolonel van Alphen, dat zij wel herroepbaar was, dan zou dat 
naar ons gevoelen nog niet tot het teekenen hebben mogen leiden, 
omdat men hierdoor verplichtingen op zich zou hebben genomen, die 
strijdig zijn met den officierseed. Deze verplichtingen zouden immers 
voortduren totdat men de verklaring zou herroepen, waarna de Duit- 
sche autoriteiten wel gezorgd zouden hebben, dat men het Duitsche 
Rijk geen schade meer zou kunnen toebrengen. Het teekenen zou dan 
geen practisch nat afwerpen, tenzij men aanneemt, dat in het tijds- 
verloop tusschen teekenen en herroepen van de verklaring op eere- 
woord het landsbelang of eenig ander belang zou zijn gediend gewor- 
den, hetgeen hierna zal worden aangevochten. 

10. Haagsch Reglement. 
In het Haagsch Reglement is bepaald, dat de bezetter de krijgsge- 

vangenen op eerewoord in vrijheid kan stellen. Juridisch is het dan 
ook niet aanvechtbaar, dat de Duitsche overheid ons de verklaring 
heeft voorgelegd. Ook de Nederlandsche Regeering heeft de moge- 
lijkheid aanvaard, dat haar officieren een verklaring op eerewoord 
zouden kunnen teekenen. Het aanvaarden van deze mogelijkheid 
sluit echter niet in, dat de officier in voorkomend geval niet behoeft 
te overwegen, of hij de verklaring, die hem wordt voorgelegd, kan 
teekenen zonder in strijd te komen met zijn eed en zijn eer als officier. 
Het Haagsch Reglement legt hem deze verplichting zelfs op. Het be- 
paalt, dat de krijgsgevangen officier na gegeven eerewoord gehouden 
is, in verband met zijn persoonlijke eer, met de meeste nauwgezet- 
heid de op zich genomen verplichtingen, zoowel tegenover de eigen 
regeering als tegenover de regeering, die hem gevangen heeft geno- 
men, na te komen. Indien deze verplichtingen dus onvereenigbaar zijn 
met den officierseed en de officierseer, mag het eerewoord niet wor- 
den gegeven. Bovendien is voor den officier van het Koninklijk 
Nederlandsch-Indische Leger het zich op eerewoord in vrijheid doen 
stellen reglementair verboden, zulks ingevolge een noot van het 
Departement van Oorlog, geplaatst bij art. 10 Hoofdstuk I van het 
Verdrag van Den Haag. Dit verbod kan uitsluitend worden opge- 
heven door den Legercommandant of door een hoogere instantie. 
liet is zeer aanvechtbaar, dat de Secretaris-Generaal van het Depar- 
tement van Koloniën hiertoe het recht zou hebben. Heeft hij dit recht 
niet, dan vervalt voor de officieren van het Koninklijk Nederlandsch- 
Indische Leger de mogelijkheid om zich te beroepen op het Haagsch 
Reglement. 

11. Verschil in positie tusschen de officieren van de Koninklijke 
Marine, de Koninklijke Landmacht en het Koninklijk Nederlandsch- 
Indische Leger. 

Het maakte voor veler gevoel een belangrijk verschil uit of men 
behoorde tot de Kon. Marine, die voor het grootste gedeelte den 

strijd voortzette, dan wel tot het Kon. Ned. Indische Leger, dat prac- 
tisch geheel intact was, of tot de Kon. Landmacht, die vrijwel in haar 
geheel had gecapituleerd. 

Hierbij wordt opgemerkt, dat genoemd verschil in wezen slechts 
gradueel is. Uit hoofde van de Rijkseenheidsgedachte is het beter 
geen verschil te maken tusschen de drie deelen van de weermacht, die 
één doel hebben. Het valt echter niet te ontkennen, dat het verschil 
in gevoelen bestond en zijn invloed heeft doen gelden. Zulks pleit den 
officier van de Kon. Landmacht niet vrij en zooveel te minder de 
overige categorieën officieren. 

In dit verband, alsmede in dat van het Haagsch Reglement, is wel 
gezegd, dat de officieren van het K.N.I.L. zich dienen te beschou- 
wen als behoorende tot de Kon. Landmacht. Voor ons lijdt het geen 
twijfel, dat zij steeds zijn blijven behooren tot het K.N.I.L. 

12. Oordeel van autoriteiten. 
Het teekenen van de verklaring was, vooral na het veronzijdigen 

van den O.L.Z. een strikt persoonlijke zaak, waarvoor men persoon- 
lijk verantwoordelijk was. Men had dus niet het recht, zich op het 
oordeel van anderen te beroepen. Ontheffing van den eed of toestem- 
ming tot handelingen, die feitelijk in strijd zijn met den eed, kan 
slechts verleend worden door Hare Majesteit de Koningin dan wel, 
namens Haar, door Haar gemachtigde. Iedere andere autoriteit, die 
zulke toestemming geeft of zijn invloed gebruikt om tot dergelijke 
hand-lingen aan te sporen, overschrijdt zijn bevoegdheden. Toch is 
het begrijpelijk, dat in deze moeilijke kwestie de meening van gezag- 
hebbende personen is gevraagd en dat daaraan waarde werd toege- 
kend. Helaas hebben wij bemerkt, dat deze meeningen door het ver- 
zwijgen van die van andersdenkende autoriteiten, door weglating van 
bepaalde punten, dan wel door het gebruiken van woorden van andere 
beteekenis, op tendentieuze wijze werden doorgegeven. Om eenige 
voorbeelden te noemen: Ten aanzien van de meening van Dr. H. 
Colijn deden verschillende lezingen opgeld. Anderen klampten zich 
vast aan de meening van een schitterend gedecoreerd oud-opperoffi- 
cier met negatie van de afwijkende opvatting van even gezaghebbende 
oud-opperofficieren. Aan de opvatting van niet-militairen mag naar 
onze meening geen doorslaggevende beteekenis worden toegekend, 
daar zij de verplichtingen, opgelegd aan de officierseer, minder goed 
kunnen aanvoelen. 

13. Landsbelang. 
Aangevoerd is, dat het teekenen der verklaring zou zijn in het 

landsbelang. Op een vergadering van hoofdofficieren, gehouden om- 
streeks 25 Juni 1940, buiten medeweten van den O.L.Z. werd, onaf- 
hankelijk van wat deze als zijn meening kenbaar zou maken, besloten 
tot teekenen, uitgaande van de stelling, dat dit in het landsbelang ZOU 

zijn, omdat anders leiding zou ontbreken bij ongeregeldheden en 
eventueel gedwongen terugtocht der Duitsche troepen. 

Nog afgezien van het onjuist passeeren van den O.L.Z., staarde 
men zich dus blind op één, bovendien niet erg waarschijnlijke moge- 
lijkheid, waarbij naar onze meening de teekenaars niet als de ver- 
trouwenwekkende leiders zouden kunnen worden aangemerkt, waar- 
aan het Nederlandsche Volk alsdan behoefte zou hebben. 

Dezelfde redeneering kan worden toegepast ten aanzien van het 
motief te teekenen, omdat anders de achtergebleven mindere mili- 
tairen bij den opbouwdienst geen leiders zouden hebben. Hun oordeel 
over dele officieren kan niet vleiend zijn geweest. Verder werd be- 
weerd, dat het noodig was in Nederland te blijven, omdat men leiders 
voor het Volk moest hebben in de moeilijke tijden, die komen zouden, 
en omdat een tegenwicht moest worden gevormd tegen N.S.B., 
S.D.A.P., e.d. Het werkelijk in nationalen zin leiden van het vulk 
in oorlogstijd kan echter niet anders zijn dan het onderhouden en 
verhoogen van den eerbied voor en trouw aan het wettige gezag 
en dus aan de Koningin. Waar de oorlog wordt voortgezet, is dit in 
strijd met de belangen van den vijand; het was ook reeds verboden 
en niet overeen te brengen met het teekenen van de verklaring. Het 
officierskorps was bovendien volkomen ongeschoold in politiek leider- 
schap, het leger was de laatste eeuw te weinig populair geweest en het 
aanzien van den officiersstand in Nederland was te gering, dan dat 
men uit hoofde van het officier zijn tot werkelijken invloed zou kun- 
nen geraken. Wat angst betreft voor de N.S.B. kon en kan men er 
zeker van zijn, dat deze niet uit zich zelf het volk zou winnen; krijgt 
zij de macht, dan zal zij die van den bezetter krijgen en wordt aan 
anderen wel het zwijgen opgelegd. Het lijkt ons, dat men het natio- 
naal gevoel van het volk het best zal kunnen steunen door te toonen, 
dat men zijn plicht voor land en volk blijft doen, ook al eischt dit 
offers. Na den oorlog heeft men dan nog de kans, dat juist de 
gebrachte offers van invloed zullen kunnen zijn om leiding ten goede 
te kunnen geven. De redeneering, dat alle handen in Nederland noodig 
zouden zijn voor den opbouw, gaat in het geheel niet op. Het kon 



voor ieder duidelijk zijn, dat in ons land met zijn reeds zoo groote 
werkloosheid, na stilleggen van de zeevaart, de vermindering van 
handel en verkeer, en de demobilisatie heusch geen tekort aan werk- 
krachten zou ontstaan, temeer niet, waar alle beschikbare materialen 
toch in de eerste plaats ten behoeve van Duitschlands oorlogvoering 
zouden worden aangevoerd. Rest nog de overweging, dat een weigering 
de Duitschers tegen ons in zou nemen. Dit motief kan niet gelden 
t.a.v. de Duitsche militaire autoriteiten. Wij wisten toch te goed, hoe 
door en door militair deze voelen en denken, zoodat wij konden weten 
voor een zuiver militair standpunt waardeering te zullen vinden. Wij 
zijn er juist van overtuigd, dat een algemeene weigering door de 
Duitsche militaire autoriteiten zou worden gevoeld als een juiste op- 
vatting van den officiersplicht en als een uiting van krachtig natio- 
naal gevoel en dus een goed tegenwicht zou zijn geweest tegen den 
invloed van hen, die zich meer Duitsch dan Nederlandsch voordeden. 

14. Gezinsbelang. 
Velen hebben verklaard, dat hun gezinsbelangen een weigering niet 

toelieten. Dit houdt in, het stellen van particuliere belangen boven offi- 
ciersplicht, hetgeen, vooral in oorlogstijd, voor ons onaanvaardbaar is. 
Door dit te doen geeft men blijk zijn officiersschap slechts als een 
baantje op te vatten en na de capitulatie niet bereid te zijn de volle 
consequenties er van te dragen, zoodra dit op het brengen van offers 
neerkomt. 

15. Overmacht. 
Er is veelal verklaard, dat het stellen van de kwestie: ,,Teekenen 

of behandeld worden als een krijgsgevangene" een dwang tot teekenen 
is en daarom de verplichting, zich aan het eerewoord te houden, op- 
heft. Wij achten reeds de aanvaarding van den in het algemeen recht 
wel geldenden regel, dat dwang op zich genomen verplichtingen ongel- 
dig maakt, in eerezaken voor officieren niet juist. De eerecode voor 
een officier, iets wat hij moet aanvoelen, verzet zich daartegen. 

Bovendien kan in wezen niet van dwang, en dus van overmacht, wor- 
den gesproken. Wij waren reeds krijgsgevangenen en genoten slechts 
bijzondere voorrechten. Daarna werden van ons onaanvaardbare ver- 
plichtingen geëischt om deze voorrechten te behouden. 

16. Verklaring tegen een eerloozen vijand. 
Ook is verklaard, dat Duitschland zoo veelvuldig zijn woord had 

gebroken, dat aan een afgelegde verklaring niet gehouden behoefde 
te worden. Ten gunste van deze redeneering zou men hoogstens 
kunnen aanvoeren, dat Duitschland weinig recht van spreken zou 
hebben, indien het met gelijke munt betaald zou worden. Men stelt 
zich zelf hiermede op het standpunt van den eerlooze. Het gaat er bij 
deze verklaring om het eigen eerewoord en dus de eigen eer, niet om 
die van een ander. Naar onze opvatting behoort de verklaring door 
hen, die geteekend hebben, onvoorwaardelijk en naar de letter te 
worden opgevolgd. 

Samenvattend kunnen wij zeggen, dat de verklaring op eerewoord 
door ons niet werd geteekend en wel om de volgende redenen: 

1 .  Het teekenen van de verklaring achten wij in strijd met den 
door ons afgelegden eed van trouw aan onze Koningin. 

2. Het voldoen aan de eischen, neergelegd in de onderwerpelijke 
verklaring, achten wij onvereenigbaar met onze gevoelens van eer 
als officier van de Kon. Marine, de Kon. Landmacht en het Kon. 
Ned. Indische Leger. 

3. Zoolang de oorlog tusschen Nederland en Duischland voort- 
duurt, zijn wij als officier verplicht - tenzij Hare Majesteit de 
Koningin of Haar gemachtigde, de O.L.Z., ons van dezen plicht orit- 
heft - geen kansen ongebruikt te laten onze Koningin en de Regee- 
ring te steunen in den strijd tegen den vijand. 

Het teekenen van de eerewoordverklaring zou ons dit recht hebben 
ontnomen. 
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Brief d.d. 8 Augustus 1945 van de Minister van Marine aan de Bevelhebber der Zeestrijdkrachten 
inzake het geven van het erewoord 

DEPARTEMENT VAN MARINE 

No. I1 27/209/ 11 1 G 

's-Gravenhage, 8 Augustus 1945. 
Lange Voorhout 7. 

Onderwerp: Geven van eerewoord. 

Ik heb de eer Uvver Excellentie mede te deelen, dat ik het in 
verband met de ter zake bestaande onzekerheid en ter bevordering 
\an  de noodige eenheid in het officierskorps noodig acht mijn stand- 
punt omtrent het al dan niet geven van het eerewoord. ter kennis 
van de officieren der Zeemacht te brengen. 

De juiste opvatting zou zijn geweest om niet het eerewoord te 
geven. 

De officieren, die niet hun eerewoord hebben gegeven, hebben 
lmi~t gehandeld. Zij behooren uit het besef, dat zij juist hebben ge- 
handeld, hunne belooning te trekken. 

De officieren, die onmiddellijk na de capitulatie wel hun woord 
hebben gegeven, hebben dit gedaan, wetende, dat zij hiervoor kon- 
den steunen op de meening van de hoogere officieren, die geen be- 
zwaar zagen in hei geven van het eerewoord. 

De omstandigheid, dat in de bepalingen omtrent deze aangelegen- 
heid geen voorschriften voorkwamen, de verwarring, die bestond na 
de capitulatie en het feit, dat de publieke opinie in het algemeen in 
die dagen het geven van het eerewoord goedkeurde, zijn de verkla- 
ring voor de houding dergenen, die leiding gaven aan de onder hen 
staande officieren. 

Alle onzekerheid zal worden weggenomen door eene aanvulling 
van de voorschriften. 

Ik noodig U uit het bovenstaande ter kennis van de onder Uw 
bevelen dienende officieren te brengen, waartoe een aantal exem- 
plaren van dezen brief hierbij gaat. 

Nadat aan mijn brief bekendheid is gegeven, beschouw ik deze 
aangelegenheid als afgedaan. 

De Minister van Marine, 

(w.g.) J .  M. D E  BOOY. 
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Bericht in ,,De Telegraaf" van 14 Juni 1940 inzake de taak van generaal Winkelman 

GENERAAL WINKELMAN'S TAAK 

Uitsl~litend de geleidelijke demobilisatie 

Duitsch cor~z~2i~sari~  voor uitvoering 

De Opperbevelhebber van de Duitsche Weermacht in Nederland 
deelt mede, dat de taak van den Opperbevelhebber van de in staat 
van demobilisatie zijnde Nederlandsche land- en zeemacht, generaal 
Winkelman, zich uitsluitend uitstrekt tot de demobilisatie van de 
Nederlandsche Weermacht. 

In verband hiermede wordt de volgende verklaring van generaal 
Winkelman van 12 Juni 1940 gepubliceerd: 

,,In opdracht van de Duitsche regeering in het bezette gebied, 
deel ik U mede, dat verscheidene bevelen en instructies, die ik U na 
3 Juni 1940 heb doen toekomen, niet behooren tot de taak, die mij 
van dien dag af is opgedïagen. Deze taak omvat uitsluitend geleide- 
lijke militaire demobilisatie van de Nederlandsche weermacht vol- 

gens de instructies van den Opperbevelhebber der Duitsche Weer- 
macht in Nederland. Met bet oog hierop trek ik de bevelen en in- 
structies, die betrekking hebben op de werkwijze van de industrieele 
bedrijven, overeenkomstig art. 52 van het Haagsche Reglement in." 

Voorts wordt erop gewezen, dat de Opperbevelhebber van de 
Duitsche Weermacht in Nederland als Duitsche commissaris voor 
de tenuitvoerlegging van de demobilisatie der Nederlandsche land- 
en zeemacht heeft aangewezen Kol. I. G. Schwabedissen, chef van 
den staf van den Opperbevelhebber van de Duitsche Weermacht in 
Nederland. 

Van de zijde van het Rijkscomrnissariaat wordt voorts medege- 
deeld, dat de aangelegenheden van het Ministerie voor de Lands- 
verdediging, voorzoover zij betrekking hebben op de demobilisatie 
van de Nederlandsche land- en zeemacht, zullen ressorteeren onder 
den Duitschen bevelhebber der Weermacht in Nederland. 

De Secretaris-generaal, de Heer C. Ringeling, wordt in verband 
hiermede uit zijn functie ontheven. 
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Lijst van namen van 41 officieren van het K.N.I.E.? 12 cadetten van het M.N.I.L., 8 officieren van de 
Koninklijke marine, 1 stoker der Koninklijke marine en 9 officieren van de Koninklijke landmaclit, 

die geweigerd hebben de door de Duitse autoriteiten gevraagde verklaring af te leggen 

Opgave van Officieren van het Kon. Ned. Ind. Leger en van de 
aanvankelijk voor den dienst in Ned. Indië bestemde Cadetten, die 
in krijgsgevangenschap zijn gegaan op 14 Juli 1940. (Naar gegevens 
D.v.K. dd. 1.8.1940). 

Departement van Koloniën. 
D. R. A. van Langen, Majoor van den Gen. Staf (Infanterie) 

Hoogere Krijgsschool. 
G. Giebel, Majoor van den Gen. Staf (Mil. Luchtvaart) 
J. J. Mojet, Kapitein van den Gen. Staf (Artillerie) 
F. H. ter Meulen, Kapitein van den Gen. Staf (Infanterie) 
A. L. C. Dufour, Kap. Inf. 
A. J. A. Pereira, Kap. Inf. 
T. Willer, Kap. Inf. 
K. J. Luchsinger, Kap. Inf. 
M. van den Heuvel, Kap. Inf. 
J. Trebels, Kap. Inf. 
A. P. Berlijn, Kap. Inf. 
E. Pesch, Kap. Inf. 
J. G. Smit, l e  Lt. Inf. 
F. M. F. Claassen, l e  Lt. Inf. 
L. E. Hinrichs, l e  Lt. Inf. 
H. C. Bajetto. l e  Lt. Inf. 
G. W. T. Dames, l e  Lt. Inf. 
F. van der Veen, l e  Lt. Inf., was ziek op 14 Juli, doch is niet 

voornemens de verklaring af te leggen. 
H. E. C. van Ameyden van Duym, l e  Lt. Inf. 
M. Braun, l e  Lt. Inf. 
E. Steenhouwer, Ritm. Cav. 
Q. de Veer, Kap. Art. 

Adjudant van H.M. de Koningin. 
W. Romswinckel, Kap. Inf. Heeft zich vrijwillig bij Gen. Winkel- 

man gevoegd. 

Kon. Militaire Academie. 

E. Engles, Majoor van den Generalen Staf (Art.) 
W. K. Boogh, Kap. Inf. 
G. A. van Nimwegen, Kap. Inf. 
L. R. van der Elst, Kap. Inf. 
A. L. Nouwens, Kap. Inf. 
T. Beets, l e  Lt. Inf. 
W. Spiering, l e  Lt. Inf. 
J. H. Daams, Ritm. Cav. 
L. T. W. de Vries, Kap. Art. 
F. J. Bijvoet, Kap. Art. 
B. Andringa, l e  Lt. Art. 
J. A. J. Elders, Kap. Genie. 
G. J. W. Walraven, Kap. Genie. 

Technische cursus te Delft. 

D. C. van Hutten, l e  Lt. Art. 
H. G. Donkers, 2e Lt. Art. 
wenschte afgelegde verklaring in te trekken. 

Met verlof in Europa. 
H. J. Veenendaal, Kap. Inf. 
J. P. Moquette, Kap. Inf. 
IJ. Meeter, l e  Lt. Inf., wenschte afgelegde verklaring in te trekken. 

Cadetten. 

O. L. Drijber, Inf. 
W. G. T. Grijzen, Inf. 
L. de Hartog, Inf. m.i.v. 15 Juli 1940 benoemd en 
0. van Lingen, Inf. 
F. J. van der Schraaf, Inf. 

aangesteld tot tweede-luitenant. 

C. J. Witjens, Inf. 
A. P. T. Luteyn, Genie 

J. H. Hageman, 
H. R. von Seydlitz Kurzbach, 
C. Linck, Cadetten-vaandrig. 
A. G. L. Ligetermoet, 
F. V. Geerlings, 

Totaal 10 Mei 1940 in Nederland gedetacheerde of met verlof 
vertoevende Officieren Kon. Ned. Ind. Leger . . . . . . . . . .  111 

Hiervan: l) 
sneuvelde op 10 Mei te Oud-Beyerland . . . . . . . . . . . . . .  1 
vertoefden in of vertrokken tusschen 10 en 15 Mei met 

een opdracht naar het buitenland . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  10 
waren officier van gezondheid . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  16 ') 
waren militair apotheker . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  5 
waren intendant of officier der mil. administratie . . . .  7 
waren op 19 Mei als officier van een der wapens of van 

den generalen staf in Nederland aanwezig . . . . . . . . . . . . . .  72 

l )  W. J. E. Künzel, l e  Luit. der Inf., leerling H.K.S., gevallen als waarnemer 
bij de Militaire Luchtvaart. 

2 )  Van de Officieren van Gezondheid is de verklaring niet gevraagd. 

Deze 72 officieren waren verdeeld als volgt: 
Hiervan legden de verklaring op eerewoord af: 

neen ja 
Adj. van H.M. de Koningin . . . . . . . . . . . . . .  1 1 
Dep. van Koloniën . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 1 
Hoogere Krijgsschool . . . . . . . . . . . . . . . . . .  25 21 4 
Kon. Mil. Academie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  17 13 4 
Koloniale Resenie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  6 - 6 
Applicatiecursus Genie . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 1 
Technische cursus Delft . . . . . . . . . . . . . . . . . .  7 2 5 
Spec. Techn. opdracht . . . . . . . . . . . . . . . . . .  1 - 1 
Verlof . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  13 3 1 O 

Opgave van de Officieren der Kon. Marine, die op 14 Juli 1940 
- c.q. daarna - in krijgsgevangenschap gingen, wijl zij weigerden 
de verklaring op eerewoord te teekenen: 

G. Y. C. Fraser, Luit. ter Zee Ie kl. 
C. L. J. F. Douw van der Krap, Luit. ter Zee 2e kl. 
F. Steinmetz, Luit. ter Zee 2e kl. 
D. W. Baron van Lynden l ) ,  Luit. ter Zee 2e kl. 
E. H. Larive, Luit. ter Zee 2e kl. 
F. E. Kruimink, Luit. ter Zee 3e kl. 
G. Feith, Off. v. Adm. 3e kl. 
D. J. van Doorninck Azn. Luit. ter Zee Ie kl. of 2e kl. 
Voorts: stoker 2e kl. de Lange. 

1) Is gewond; wordt verpleegd in ,,Het Kareol" te Aerdenhout; volgt na her- 
stel. Adres ouders: Alexanderstraat 4, Den Haag. 

2 )  Is den Opp.L.Z., wiens adjudant hij was, op 9 Juli vrijwillig in krijgs- 
gevangenschap gevolgd. 

Opgave van de Officieren der Koninklijke Landmacht, die wei- 
gerden de verklaring op eerewoord te teekenen en deswege op 
l 4  Juli 1940 - of eerder - in krijgsgevangenschap zijn gegaan: 

H. G. Winkelman, Generaal, Opperbevelhebber van Land- en 
Zeemacht; is 2 Juli in krijgsgevangenschap gegaan. 

J. J. 6. baron van Voorst tot Voorst, Commandant van het Veld- 
leger; is 2 Juli in krijgsgevangenschap gegaan. 

H. F. M. baron van Voorst tot Voorst, Generaal-Majoor Generalen 
Staf; is 2 Juli in krijgsgevangenschap gegaan. 

P. W. Best l), Luitenant-Generaal der Artillerie. 
R. A. van den Bent Generaal-Majoor der Infanterie. 
H. C. G. Baron van Lawick 9, Generaal-Majoor der Cavalerie. 
M. J. van der Hoog, Kapitein der Artillerie. 
J. J. L. Baron van Lynden, l e  Luitenant der Cavalerie. 
Hogerland, Kapitein der Infanterie. 

1) Was Commandant der Luchtverdediging; standplaats 's-Gravenhage. 
2 )  Was Comn~andant IVe Legerkorps; standplaats Ainersfoort. 
3 )  Was Gouverneur der K.M.A.; standplaats Breda. 
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Memorandum d.d. 16 September 1942 van de heren G. J. Sas en mr. H. J. Kruls, respectievelijk hoofd van de IIIe en Iste 
afdeling van het Departement van Oorlog, gericht aan de Minister van Oorlog, betreffende de militaire voorbereiding van de 

terugkeer naar Nederland, alsmede een onderschrift van luitenant-generaal J. F. van der Vijver 

Menzorandurn ann den Minister van Oorlog betreffende organisatie 
tnilitaire voorbereiding terugkeer Nederland 

DEPARTEMENT VAN OORLOG 
Afdeelingen I11 en I 

No. 23 

Londen, 16 September 1942. 

MEMORANDUM AAN DEN MINISTER VAN OORLOG 

Inleiding 
De tweede en derde ondergeteekenden, Hoofden van de IIIe en 

Iste ûfdeeling van Haar Departement, achten het hun plicht Uwer 
Exczlientie's bijzondere aandacht te vragen voor de belangrijke 
~rnagstukken van de militaire voorbereiding van den terugkeer naar 
Nederland en den wederopbouw dei weermacht. 

Zij zijn van oordeel, dat de huidige behandeling dezer vraagstukken 
en de organisatie der daarmede belaste organen thans - na een 
verblijf hier te lande reeds van meer dan twee jaar - nog zeer 
onbevredigend zijn en doeltrefiend verbetering vereischen. 

I-iet groote landsbelang, hierbij betrokken, heeft tweede en derde 
or?dergrieekeilcle~~ï er toe gebracht de vrijheid te nemen den oudsten 
hier te lande aanwezigen hoofdofficier van den Generalen Staf, den 
koiciiel D. van Voorst Evekink, in deze aangelegenheid te betrek- 
ken. Genoemde hoofdofficier heeft bij de samenstelling van dit 
memorandum van raad gediend en onderteekent het mede ten be- 
wijze van zijn volledige instemming. 

Ondergeteekenden bieden U dit memorandum aan door tusschen- 
komst van den luitenant-generaal J. F. van der Vijver, teneinde 
dezen opperofficier in de gelegenheid te stellen desgewenscht mede 
van zijn inzicht te doen blijken. 

In dit mrmorandum zullen ondergeteekenden den ontwikkelings- 
gang van de huidige organisatie in beschouwing nemen en aangeven, 
hoe zij meenen, dat deze materie doeltreffend zou kunnen worden 
geregeld. 

Ondergeteeltenden mogen met bescheidenheid opmerken, dat hun 
militaire vorming en de verantwoordelijke functies welke ieder hun- 
ner gedurende lange jaren op militair-organisatorisch gebied hebben 
vervuld, naar hun oordeel een waarborg bieden voor een deskundige 
behandeling van zaken. Zij wenschen voorts nadrukkelijk naar voren 
te brengen, dat zij dit memorandum uitsluitend hebben ontworpen 
om hun land te dienen en dat het verre van hen is, om met critiek 
bepaalde personen te treffen. 

Zij zijn van meening, dat het de plicht der deskundigen is hun 
oordeel nopens deze gewichtige, de hoogste landsbelangen rakende, 
materie te bevoegder plaatse onder de aandacht te brengen. 

Hoewel het tot stand brengen van de in dit memorandum ont- 
wikkelde organisatie van de militaire voorbereiding van den terug- 
keer naar Nederland feitelijk tot de uitsluitende competentie van 
den Minister van Oorlog behoort, begrijpen de ondergeteekenden er 
rekening mede te moeten houden, dat Uwe Excellentie in verband 
met de vóórgeschiedenis welke deze aangelegenheid heeft gehad, 
thans niet meer alleen zal kunnen of willen beslissen nopens het 
brengen van belangrijke verandering in den desbetreffenden gang van 
zaken, zooals zij die bij Haar ambtsaanvaarding heeft aangetroffen. 

Daarom hebben de ondergeteekenden gemeend Uwe Excellentie 
van dienst te zijn met de aanbieding van hun memorandum in twintig 
exemplaren. 

Hoofdstuk I 

Voorgeschiedenis 

A. Tijdens de ambtsperiode van Minister Dijxhoorn. 
Aanstonds nadat de organisatie van de in Engeland beschikbaar 

gekomen militaire mankracht en de regeling van de verdere recru- 
teering - meer algemeen gezegd de aanvankelijke werkzaamheid van 
het hier gevormde Departement van Defensie - waren geconsoli- 
deerd en voorts over de voor den na te noemen arbeid geschikte 
krachten de beschikking was verkregen, haastte de toenmalige Mi- 
nister van Defensie, kolonel A. Q. H. Dijxhoorn zich, om vasten 

vorm te geven aan zijn reeds gerijpte overweging met betrekking tot 
het ter hand nemen van de militaire voorbereiding van den terugkeer 
naar Nederland. 

De Ministerraad, in zijn toenmalige samenstelling, was door Mi- 
nister Dijxhoorn ingelicht nopens het aanvatten van de bedoelde 
werkzaamheden, zoodat mag worden aangenomen, dat het door ge- 
noemden bewindman genomen initiatief de instemming had van 
den Raad van Ministers. 

Ten behoeve van de militaire voorbereiding van den terugkeer naar 
Nederland - een arbeid, welken Minister Dijxhoorn toen schetste 
als een der meest belangrijke onderdeelen van de op zijn schouders 
iustende taak - vormde de Minister op 8 Februari 1941 een recht- ' 

streeks onder Zijne Excellentie ressorteerend ,,Bureau voor bijzondere 
antigelegenheden" (Bureau B.A. onder leiding van den Luitenant- 
Generaal J. F. van der Vijver, aan wien toegevoegd de kolonel van 
den Generalen Staf D. van Voorst Evekink. 

Personeelsuitbreiding van genoemd bureau werd voorzien, doch 
er werd de voorkeur aan geschonken, deze eerst haar beslag te doen 
verkrijgen, naarmate de geleidelijk zich ontwikkelende en toenemende 
werkzaamheden zulks zouden vorderen. 

hlinister Dijxhoorn vereenigde zich met de suggestie van generaal 
van der Vijver om den arbeid van het Bureau B. A. aan te vangen 
met het ontwerpen van fundarnenteele richtlijnen, welke de basis 
voor de verdere studie en voorbereiding van de onderwerpelijke 
materie zouden kunnen vormen. 

Het Bureau B.A. bood dienovereenkomstig korten tijd later den 
Minister een desbetreffend concept aan, houdende de bedoelde fun- 
dcznienterle richtl;jneiz, zoomede een zeer voorloopig schema van 
wat de voorbereiding ten bureele B.A. zou moeten behelzen. 

Dit concept heeft vervolgens gediend tot grondslag voor den door 
Minister Dijxhoorn onder dagteekening van 21 Mnnrt 1941, Bureau 
R. A. No. 72 P Geheim, aan Hare Majesteit de Koningin gerichten 
brief, waarvan het slot luidde: 

,,Teneinde de mogelijkheid te scheppen om den te dezer zake 
aangevangen arbeid met de vereischte voortvarendheid te kunnen 
voortzetten, veroorloof ik mij tot Uwe Majesteit het eerbiedig verzoek 
te richten mij te willen doen kennen of Zij aan de in deze nota uit- 
eengezette algemeene beqinselen Hoogstdezelver voorloopige goed- 
keuring zou kunnen hechten". 

Volledigheidshalve, meer in het bijzonder ook tot betere belichting 
van het teleurstellend verloop, dat deze gewichtige aangelegenheid 
nader stond te wachten, zij hier vermeld, dat Minister Dijxhoorn 
nopens de redactie van den zoo even genoemden brief aan de 
Koningin tevoren mondeling overleg pleegde met enkelen zijner 
Ambtgenooten. Door de afwezigheid van Generaal Dijxhoorn moet 
voor het oogenblik te dezer zake op herinnering worden afgegaan: 
zeker is, dat de Minister van Binnenlandsche Zaken, Zijne Excellentie 
van Boeyen, is geraadpleegd, terwijl met aan zekerheid grenzende 
waarschijnlijkheid kan worden gezegd, dat hetzelfde het geval was 
met den Minister-president, toen tevens Minister van Justitie, Pro- 
fessor Gerbrandy. 

Als resultaat van bedoeld Ministerieel overleg heeft Minister Dijx- 
hoorn in zijn aanvankelijken brief nog verschillende wijzigingen aan- 
gebracht. 

I-Iet Bureau B.A. had intusschen mede de samenstelling van een 
elke veertien dagen verschijnend persrapport ter hand genomen, waar- 
van no. I reeds op 25 Februari I941 het licht zag. 

Een exemplaar van die persrapporten werd aangeboden aan Hare 
Majesteit de Koningin, nadat de Directeur van Hoogstdezelver Ka- 
binet had doen weten, dat Hare Majesteit op de kennisneming prijs 
stelde. 

Voorts aan den Minister-president, tevens Minister van Justitie, 
onder wien de Centrale Inlichtingendienst ressorteerde, aan den 
Minister van Binnenlandsche Zaken, aan den Minister van Buiten- 
landsche Zaken en aan den Vice-President van den Raad van State. 

De Minister van Buitenlandsche Zaken verzocht om toezending 
van telkens veertig exemplaren ter distributie over de onderscheidene 
Nederlandsche diplomatieke posten. 

De bij het samenstellen van deze persrapporten verkregen gegevens 
nopens ongewenschte werkzaamheid van landgenooten in Nederland, 



betreffende de ontwikkeling van de N.S.B. en haar vertakkingen, de 
bezetting van functies in die Beweging, en meer wetenswaardigheden 
van overeenkomstige strekking, werden op het Bureau B.A. - zon- 
der dat personeelsuitbreiding plaats vond, de aanvankelijke bezetting 
met één generaal en één kolonel is gehandhaafd - in kaartregisters 
vastgelegd, terwijl voorts de ter beschikking komende persberichten 
nopens dezelfde onderwerpen werden gearchiveerd. 

De samenstelling dezer persrapporten en den daarmede samen- 
hangenden registratie- en archiefarbeid is van Persrapport No. XVI 
af met ingang van 1 September 1941 overgegaan naar het Depar- 
tement van Binnenlandsche Zaken, alwaar thans verscheidene per- 
sonen bij die werkzaamheden een taak vinden. 

Toen, de bij den eerder gerelateerden brief van 21 Maart 1941, aan 
Hare Majesteit de Koningin gevraagde voorloopige goedkeuring van 
de in dien brief uiteengezette algemeene beginselen voor de militaire 
voorbereiding van den terugkeer naar Nederland op zich liet wach- 
ten, bracht generaal van der Vijver ten laatste - op 25 April 1941 
- in een bespreking met Minister Dijxhoorn (waarbij kolonel van 
Voorst Evekink mede aanwezig was) onder de aandacht van Zijne 
Excellentie, dat de aan het Bureau B.A. opgedragen arbeid met be- 
trekking tot de militaire voorbereiding van den terugkeer naar Neder- 
land geen voortgang kon vinden en overigens gevaar liep nutteloos 
te zijn, zoolang niet bekend was o f  Hare Majesteit de Koningin - 
vide den meergenoemden brief van 21 Maart 1941 -, c.q. de Re- 
geering met de aangeboden ontwerp-richtlijnen kon instemmen. 

En mocht dit laatste onverhoopt niet het geval wezen - zoo ging 
Hoofd Bureau B.A. voort - dan zou, ten behoeve van vruchtdragend 
voortwerken, het van Hoogerhand kenbaar maken van aanwijzingen, 
hoe men den terugkeer dan wel voorbereid wenschte te zien, even- 
zeer noodig zijn. 

Kortonz, het Bureau B.A. kon op deze wijze t.w. in het geheel geen 
aiitwoord, niet verder. 

Ter adstructie van een en ander bood generaal van der Vijver in 
diezelfde bespreking een overzicht aan van de werkzaamheden 
welke de generaal meende dat te zijnen bureele ter hand dienden te 
worden genomen, doch waarvan het arbeiden weinig o f  in sommige 
gevallen zelfs in het geheel geen zin had, zoolang niet bekend was, 
o f  van Hoogerhand met de dd. 21 Maart 1941 voorgelegde funda- 
menteele beginselen werd ingestemd, subsidiair van die zijde andere 
aanwijzingen zouden worden verstrekt. 

Minister Dijxhoorn, de door Hoofd B.A. naar voren gebrachte 
moeilijkheden erkennende, doch tevens overwegende, dat Zijne Ex- 
cellentie bezwaarlijk bij de Kroon op bespoediging van het antwoord 
op den brief van 21 hlaart 1941 kon aandringen, meende dat het 
onder de gegeven omstandigheden nuttig kon wezen, om den inhoud 
van den een en andermaal aangehaalden brief van 21 Maart 1941 tot 
een onderwerp van bespreking in den Ministerraad te maken, met de 
bedoeling de instemming, subsidiair de afwijkende zienswijze van dat 
college te vernemen. 

Minister Dijxhoorn stelde zich, staande deze bespreking, telefo- 
nisch met den Minister-President in verbinding, doch Prof. Ger- 
brandy bleek langs dien weg op dat oogenblik niet bereikbaar. 

Het toeval wilde echter, dat de Minister-President op hetzelfde 
oogenblik de kamer van Minister Dijxhoorn binnentrad. 

Laatstgenoemde bewindsman vroeg toen aan den Minister-Presi- 
dent o f  Zijne Excellentie er bezwaar tegen zou hebben de onder- 
werpelijke aangelegenheid tot een punt van bespreking in den Mi- 
nisterraad te maken. 

Prof. Gerbrandy, waarschijnlijk een der ambtgenooten, die des- 
tijds door Minister Dijxhoorn was geraadpleegd voor de aanbieding 
van diens brief aan de Koningin van 21 Maart 1941 was - wat 
daarvan ook zij - met de zaak waarover Minister Dijxhoorn's tot 
Zijne Excellentie gerichte vraag handelde klaarblijkelijk volledig be- 
kend, zooals bleek, toen prof. Gerbrandy zonder een seconde te aar- 
zelen, antwoordde, tegen de door Minister Dijxhoorn voorgestelde be- 
handeling inderdaad bezwaar te hebben. 

Daarmede was voor generaal van der Vijver en kolonel van Voorst 
Evekink de bespreking ten einde. 

De door Minister Dijxhoorn sedert begin Februari 1941 ?net voort- 
varendheid ter hand genomen niilitaire voorbereiding van den terug- 
keer naar Nederland, bevond zich nu definitief op dood spoor. 

Wel verstrekte de Minister Dijxhoorn op 28 Mei 1941 aan Hoofd 
Bureau B.A. nog de opdracht, een instructie voor den ,,Aarzgewezen 
Bevelhebber der Land- erz Zeestrijdkrachten" te ontwerpen. 

Aan die opdracht is bereids des anderen daags - 29  mei 1941 - 
gevolg gegeven. 

Op 12 Juni 1941 trad Minister Dijxhoorn a f ;  het Departement van 
Defensie werd daarna gesplitst in de Departementen van Marine en 
van Oorlog. 

De ad interim optredende Minister van Oorlog Zijne Excellentie 
H. van Boeyen, vereenigde zich ermede, dat de militaire voorberei- 
ding van den terugkeer naar Nederland zou worden ter hand geno- 
men door den Minister.van Marine. 

Het Bureazl B.A.  werd n1.i.v. I September 1941 opgeheven. 

B. N a  de ambtsperiode van Minister Dijxhoovn. 
Ten behoeve van den onderwerpelijken arbeid nerd de Maioor 

van den Generalen Staf de Broekert met ingang van 14 Augustus 
1941 bij het Departement van Marine genlaatst. 

In den loop van de maand November 1941 werd genoemde hoofd- 
officier tot gelijk doel onder de bevelen gesteld van den tijdelijk tot 
kolonel bevorderden luitenant-kolonel der mariniers de Bruyne, die 
door den Minister van Msrine uit Nederlandsch-Indië was ontboden. 

Inmiddels had het Hoofd der Iste Afdeeling in een nota van 14 Oc- 
tober 1941, den Minister van Oorlog gewezen op de dringende nood- 
zakelijkheid van de spoedige vorming van een Generalen Staf, welke 
nota kort daarna werd versterkt door een overeenkomstige nota van 
de hand van den luitenant-generaal van der Vijver, met gelijke 
strekking. 

De Minister besloot daarop tot oprichting van de IIIde Afdeeling 
van zijn Departement, met ingang van 2 Januari 1942, welke afdee- 
ling o.m. de volgende taak verkreeg: 

,,De afdeeling bestudeert op door o f  namens den Minister van 
Marine gedaan verzoek de vraagpunten, welke betrekking hebben 
op den terugkeer naar Nederland en verleent bijstand en advies aan 
de instantie welke bij het Departement van Marine met de behan- 
deling van bedoelde vraagstukken is belast." 

Hieruit moge blijken, dat voor wat den terugkeer betreft de IIlde 
Afdeeling ondergeschikt werd gemaakt aan de desbetreffende 
Marine-instantie onder leiding van den kolonel der mariniers de 
Bruyne. 

Voorts was inmiddels uit den Ministerraad ingesteld de Ministe- 
rieele Cornnzissie Terugkeer, waarin zitting kregen de Minister-Presi- 
Jent, alsmede de Ministers van Marine, van Binnenlandsche Zaken, 
van Justitie, van Handel, Nijverheid en Scheepvaart, en van Oorlog. 

Na den terugkeer uit Canada van het aangewezen Hoofd der IIIds 
Afdeeling, de luitenant-kolonel van den Generalen Staf G .  J .  Sas, 
op 2 Maart 1942, diende deze hoofdofficier in verband met de z.i. 
weinig doeltreffende organisatie van de voorbereidingen voor den 
terugkeer, onder dagteekening van 9 April 1942, IIIde A fd .  No. 9. 
een nota met bijbehoorend memorandum, aan den Minister van 
Oorlog in. 

In dat memorandum schreef overste Sas o.m.: 
,,Beschouwingen over de huidige organisatie. 
,,Zonder in eenigerlei critiek op den door de verschillende instan- 

ties ten deze verrichten arbeid te vervallen, mag men zich toch wel 
de vraag stellen, o f  de huidige toestand wel de meest gewenschte is. 
Men krijgt den indruk, dat er van een welomlijnd plan en van een 
juiste afbakening der bevoegdheden geen sprake is, integendeel, dat 
er algemeen onzekerheid heerscht. 

Zoo tasten de uitvoerende organen geheel in het duister omtrent 
de taak der Ministerieele Commissie Terugkeer. 

Typeerend voor de onzekerheid is voorts wel, dat een der Ministers 
lid van meerbedoelde Ministerieele Commissie op 25 Maart jl. niet 
bleek te weten, dat bij nota van den Ministerraad van 27 Februari 
t.v. zijn medelid, de Minister van Handel, Nijverheid en Scheepvaart, 
als ,,coördinatorfl was aangewezen. 

Wat men zich heeft voorgesteld van het inzenden van gegeven? 
aan dien ,,coördinator" zonder dat, voor zooveel bekend, een plan 
is vastgesteld. mag een raadsel heeten. 

Het wil mij voorkomen, dat thans een ieder tracht er nzaar het 
beste van te rnakeiz, echter zonder behoorlijke basis en veelal zonder 
contact met andere instanties." 

,,Opzet voor een nieuwe organisatie. 
,,Het ontbreken van een schema volgens hetwelk men een zeker 

doel wenscht te bereiken, kan nimmer tot gunstige resultaten leiden. 
Toegegeven wordt, dat de geheele materie dermate gecorn.liceerd 

is, dat men geneigd zou zijn een begin te maken met de bestudeering 
en c.q. uitwerking van enkele voor de hand liggende kraagpunten, 
doch het lijkt mij, dat een dergelijke werkwijze slechts een verleg- 
ging van het zwaartepunt beteekent. 

Hoe eerder men komt tot de opstelling van een welomlijnd plan, 
- voor welks opstelling ook nog eenige tijd noodig is - des te 
beter. 

In de veronderstelling, dat een zoodanig plan niet bestaat, heb ik 
mijn gedachten laten gaan over de volgende punten: 



1 .  de omstandigheden, waaronder de terugkeer zal plaats vinden; 
2. de doelstelling voor de te treffen voorbereidingen. 

,,Ad l .  De Terugkeer. 
.,Naar mijn meening is het meest waarschijnlijke geval dat men in 

het verbsnd der geallieerde strijdkrachten, zich vechtende. hetzij tegen 
den vijand, hetzij tegen verzetselementen der burgerbevolking, een 
tveg zal moeten banen. 

Zelfs indien men hieromtrent een andere meening mocht zijn toe- 
gedaan, brengt een voorzichtig beleid mede, dat met vorenbedoelde 
magrlijh'nrid terdege rekening dient te worden gehouden. 

De terugkeer zal derhalve naar mijn meening plaats vinden onder 
oorlogsomstandigheden of omstandigheden, welke hiervan weinig ver- 
schillen, zoodat is vereischt de instelling van een Militair Bestuur, 
dat gedurende een zekere periode uitgebreide militaire en bijzondere 
maatregelen zal dienen te nemen. 

..Van de nzilitaire nzaatregelen staan voorop: 
herstel van orde en rust; 
uitbreiding en bevestiging van het wettelijke gezag. 

Bij de bijzondere ~naatregeleiz is gedacht aan: 
de maatregelen, welke voorzien in de eerste levensbehoeften der 

belolking en welke maatregelen in aansluiting behooren te zijn mei 
een algemeen sociaal plan. dat in werking zal treden, zoodra het 
Mllilair Bestuur zijn tijdelijke functie zal hebben vervuld; 

de onvoorziene of noodmaatregelen waartoe het Militair Bestuur 
met de noodige bevoegdheden dient te zijn bekleed. 

..Uit de bovenstaande beschouwing volgt. dat de terugkeer in de 
eerste plaats een zuiver militaire aangelegenheid is en derhalve als 
zoodanig dient te worden georganiseerd. 

Ad 2. De Voorbereiding. 
.,Aangezien, zooals reeds opgemerkt, geen welomlijnd plan voor 

den terugkeer bestaat, althans niet is bekend gemaakt, ontbreekt een 
helder begrip omtrent de doelstelling voor de te treffen voorberei- 
dingen, waardoor duplicatiën der werkzaamheden, tijdverlies en on- 
zekerheid worden veroorzaakt. 

.,Gelet op het hiervoren ad 1 opgemerkte, ware het m.i. gewenscht 
de voorbereiding te splitsen in: 

,,a. de voorbereiding in engeren zin (gericht op de tijdelijke mili- 
taire maatregelen) ; 

,,b. de voorbereiding in ruiineren zin (gericht op het algemeen 
herstel van het maatschappelijk en economisch leven). 

.,De inilitaire voorbereicling, als bedoeld onder a. is een voorbe- 
reiding, welke in hoofdzaak datgene dient te omvatten, wat na de 
landing in Nederland zal geschieden en is dus een vraagstuk voor 
tle Korzirzklijke Landmacht. Transport- en landingskwesties vormen 
hiervan slechts een klein onderdeel. 

,,Het moet wel algemeen verwondering baren, dat de militaire 
ocrbereiding echter niet aan een landmachtinstantie is opgedragen." 

Op deze nota werd niinnzer anti.voord onlvarzgen. 

In herinnering brengende, dat - zooals eerder gezegd, - de 
taak van de IIIe Afdeeling in den onderwerpelijken arbeid was het 
,.op door of namens den Minister van Marine gedaan verzoek", 
,.verstrekken van advies" zij hier aangeteekend, dat een dergelijk 
verzoek, althans in belangrijke aangelegenheden de IlIe Afdeeling 
nimmer heeft bereikt. 

Gelet op het ontbreken van eenigen samenhang in de voorberei- 
dingen en de steeds sterker wordende aanwijzingen voor de mogelijk- 
heid van het openen van een tweede front in het Westen, zag het 
Hoofd van de IIXe Afdeeling zich vervolgens verplicht bij nota var1 
23 April 1942, nr. 12, voorstellen in te dienen voor de organisatie 
van den staf,  welke t.z.t. met de volledige uitvoering van de opera- 
tiën, verband houdende met de herovering van Nederland, zou kun- 
nen worden belast (Algemeen Hoofdkwartier). 

Ook op deze nota werd nimmer antwoord ontvangen. 

Bij persoonlijk schrijven dd. 24 April 1942 gaf het Hoofd der IIIe 
14fdeeling te kennen, zich niet te kunnen neerleggen bij het feit, 
dat zijn werkzaamheid ondergeschikt was gemaakt aan die van een 
hoofdofficier der mariniers, die noch uit hoofde van zijn opleiding, 
:.och op grond van de door hem vervulde functies voor de hem op- 
gedragen taak bijzondere geschiktheid kon hebben. 

Met ingang van 22 Juni 1942 onthief de Minister van Oorlog 
Overste Sas uit zijn betrekking van Hoofd der IIIe Afdeeling. 

Diens functie zou - met uitzondering van de voorbereiding van 
het militair gezag - door den kolonel der mariniers de Bruyne wor- 
den overgenomen. 

Bij de daaropvolgende besprekingen bleek echter, dat - zooals 

te voorzien was - de kolonel de Bruyne de hem toegewezen functie 
niet naar den eisch kon vervullen, terwijl die hoofdofficier zelf daar- 
tegen bezwaar maakte, o.m. zooals Z.H.E.G. opmerkte, omdat hij 
geen bemoeienis kon nemen met specifieke landmachtaangelegen- 
heden. 

Luitenant-Kolonel Sas werd spoedig daarna weer in zijn functie 
als Hoofd der IIIe Afdeeling hersteld, met dien verstande, dat bij 
instructie dd. 6 Juli 1942 zijn taak werd beperkt tot de voorberei- 
ding van het militair gezag en van den wederopbouw van de Neder- 
landsche landmacht. 

Kolonel de Bruyne uerd, onder dezelfde dagteekening. met diens 
bureau - thans geheeten ..Bureau Militaire Voorbereiding Terug- 
keer" (M.V.T.) - overgeplaatst naar het Departement van Oorlog 
met als taak: 

1. Het in behandeling nemen van alle vraagstukken met betrek- 
king tot de militaire voorbereiding van den terugkeer en in verband 
hiermede het doen van voorstellen aan de Ministers van Oorlog en 
van Marine ter voorbereiding van de deelneming der beschikbare 
Nederlandsche strijdkrachten aan operatiën tegen en in het bezette 
gebied. 

2. Ket. na verkregen goedkeuring der Regeering, voorbereiden 
en organiseeren van een ,,Binnenlandsch Front" in het bezette 
Moederland. 

3. Het - in nauw overleg met de betrokken instanties van de 
departementen van Oorlog en van Marine - voorbereiden van de 
uitbreiding van de Nederlandsche militaire machtsmiddelen onmid- 
dellijk na den terugkeer in Nederland, zoodat zij zoo spoedig moge- 
lijk hun voorloopige taak, t.w.: 

het c.q. uitvoeren van of deelnemen aan operaties voor de ver- 
overing van nog bezette deelen van ons grondgebied; 

het handhaven van orde en rust in het heroverde gebied, en 
het c.q. deelnemen aan de bezetting van vijandelijk territoir 
naar behooren zullen kunnen vervullen. 
4. Het plegen van overleg en het houden van verband met andere 

departementen en mei betrokken geallieerde instanties, waar zulks 
ter uitvoering van de taak ad 1 t /m 3 noodig is en voorzoover niet 
op grond van eenige bepaling de tusschenkomst van een andere 
instantie is vereischt. 

5. Het onderhouden van nauw contact met Hoofd I11 van het 
Departement van Oorlog met betrekking tot de uitoefening van het 
militair gezag in het bevrijde moederland, waarvan de voorbereiding 
aan genoemd Hoofd is opgedragen. 

6. Het inwinnen en verzamelen van militaire en politieke inlich- 
tingen betreffende het bezette moederland. 

Aan het Hoofd der IIIe Afdeeling werd tegelijkertijd opgedragen 
.,deskundige voorlichting aan Hoofd Bureau M.V.T." te verstrekken. 
Uit dit laatste blijkt hoe gedwongen de opzet van de huidige orga- 
nisatie is. 

Overigens is tor dusverre nog nimmer een beroep op deze voor- 
lichting gedaan. 

Volledigheidshalve zij hier nog aangestipt, dat - waarschijnlijk 
in de maand Juni 1942 - een onder het Departement van Alge- 
meene Oorlogvoering ressorteerend ,,Centraal Orgaan" met coördi- 
neerende en stimuleerende taak, is opgericht onder leiding van 
Z.K.H. den Prins der Nederlanden, aan wien is toegevoegd generaal- 
majoor Phaff, welke opperofficier deze betrekking cumuleert met de 
functie van Inspecteur der Nederlandsche Troepen. 

De ondergeteekenden beschikken over geen gegevens nopens de 
werkzaamheid van dit orgaan. 

Hoofdstuk I1 

A. Algerneerze opmerkingen. 
Het bevrijden van het grondgebied des Rijks in Europa en het 

herstel van het gezag van Hare Majesteit de Koningin en Haar 
Regeering zal op verschillende manieren kunnen geschieden, afhan- 
kelijk van de plannen der geallieerde oorlogsleiding en van het op- 
treden van drn vijand. 

Op welke wijze dit proces moge verloopen, in elk geval zal er een 
Nederlandsche Opperbevelhebber (O.L.Z.) moeten zijn, die op een 
vroeger of later tijdstip het bevel over de aanwezige en nog te vor- 
men Nederlandsche (mogelijk ook geallieerde) strijdkrachten op 
zich neemt, de onverwijlde uitbreiding dier strijdkrachten organiseert 
en die het militair gezag in Nederland uitoefent. 

Deze O.L.Z. moet bijgestaan worden door een Algemeen Hoofd- 
kwartier (A .H .K . ) .  

Het spreekt vanzelf, dat het van overu~egend belang is, dat de 
uitgebreide arbeid, verbonden aan de voorbereiding van de taak van 



den O.L.Z., wordt verricht door het orgaan, dat hem ook bij de uit- 
voering van zijn taak ter zijde staat, derhalve door het A.H.K. 

Waar zoowel de beperkte omvang der hier aanwezige strijdkrachten 
alsook andere overwegingen het reeds thans benoemen van een 
O.L.Z. en het volledig vormen van diens A.H.K. niet bepaald noodig 
en wellicht minder gewenscht doen zijn, behoort de voorbereiding te 
geschieden door een Staf, welke onder een daarvoor opgeleiden en 
ervaren verantwoordelijken chef staat en welke staf straks, na eenige 
uitbreiding met lager personeel, de Afdeeling Landmacht van het 
A.H.K. kan vormen. 

De chef en de leidende officieren behooren terstond te worden 
aangewezen; men behoeft zich geen illusie te maken, die figuren 
spoedig in Nederland te zullen vinden, nog daargelaten het over- 
wegend bezwaar, dat deze officieren in de voorbereiding uiteraard 
geen aandeel kunnen hebben. 

Wij zien dan het volgende beeld: 
Voorbereidi~zgstoestand: 

Minister van Marine Minister van Oorlog 
I 

Marinestaf Staf Landmacht 
samenwerking 

Uitvoeringstoestand: 
O.L.Z. 

I ,- A.H.K. I 
I I 

Afdeeling Zeemacht Afdeeling Landmacht 

B. Taak van den Staf Landmacht tijdens den voorbereidings- 
toestand. 

Ondergeteekenden stellen de waarschuwing voorop o m  de den 
Staf toevallende voorbereidende taak vooral niet te eng te zien. 

In het bijzonder waarschuwen zij tegen de onjuiste meening, dat 
de voorbereiding van het gebruik der Nederlandsche Brigade het 
belangrijkste of zelfs maar een belangrijk deel van dien arbeid zou 
zijn; dit is zeker niet het geval. 

Zonder op volledigheid aanspraak te ~jiller~ maken, zullen o.g. 
hieronder uiteenzetten, waaruit de voorbereidende arbeid naar hun 
oordeel moet bestaan. 

1. Het verzamelen en bestudeeren van alle gegevens, welke direct 
en indirect betrekking hebben op den militairen toestand in Neder- 
land en het daaruit trekken van conclusies. 

Uiteraard zou de meest volmaakte oplossing worden bereikt indien 
deze arbeid - dus de inlichtingendienst in zijn vollen omvang - 
bij den Staf werd geconcentreerd. O.g. hebben echter een open oog 
voor de realiteit, dat andere overwegingen vorderen, dat het inwin- 
nen van inlichtingen geschiedt door een buiten den Staf staanden 
centralen dienst. 

In elk geval moet echter de Staf: 
aan den inlichtingendienst kenbaar kunnen maken, wat hij gaarne 

zou willen weten; 
de bedoelde inlichtingen deskundig bestuderen; daaruit conclusies 

trekken; 
de militaire verhooren der ,,Engelandvaarderss kunnen medemaken: 
waar noodig inlichtingen uitwisselen met geallieerde staven. 
2. Het leggen en versterken van het contact met de geallieerde 

oorlogsleiding. 
De toestand van het oogenblik, waarbij operatieplannen betrek- 

king hebbende op ons grondgebied, zijn en worden gemaakt, zonder 
dat de Nederlandsche militaire autoriteiten daarin voldoende worden 
gekend, is onbevredigend en niet aanvaardbaar. 

Wij vleien ons niet met de hoop, dat deze onbevredigende toe- 
stand in een handomdraai veranderd kan worden, doch wijzen erop, 
dat naar onze meening het niet hebben van een uit deskundigen 
samengestelden Staf tot dusver een bezwaar voor de vereischte 
samenwerking heeft gevormd. 

Ontstaat eenmaal dat contact, dan zal men van geallieerde zijde 
vroeg of laat vanzelf tot het inzicht komen, dat de Nederlandsche 
Stafofficieren vaklieden zijn, en dan bestaat goede kans op een op 
wederzijdsche waardeering gegronde samenwerking. En hoe nauwer 
die band wordt, hoe meer dit ons land ten goede komt. 

3. Het voorbereiden en doen uitvoeren van, dan wel het plegen 
van overleg nopens en het verleenen van hulp bij ondernemingen 
tegen ons gebied in den voorbereidingstoestand. Een en ander uit- 
sluitend voor zooveel de landmacht betreft. 

4. Het voorbereiden van het gebruik van de Nederlandsche Bri- 
gade, omvattende: 

het in overleg met de geallieerde oorlogsleiding vaststellen van de 
beste wijze van inzetten; 

het geven van aanwijzingen voor organisatie en oefening met het 
oog op het te verwachten gebruik; 

het in details voorbereiden van den overtocht. 
5. Het vormen van het A.H.K. en het voorbereiden van zijn 

overtocht en de uitoefening van zijn taak. Het ontwerpen van de 
instructie voor den O.L.Z. 

6. Het voorbereiden van de verbinding met de op ons grond- 
gebied opereerende geallieerde troepen. 

7. Het voeren van overleg met de betrokken instanties nopens het 
voorbereiden en organiseeren van de medewerking van de bevolking 
aan het werk der bevrijding. 

8. Het voorbereiden van de uitoefening van het militair gezag. 
Ontwerpen van verordeningen en proclamaties. Het regelen van de 
verhouding tusschen het Nederlandsch en Geallieerd Militair gezag. 

9. Het voorbereiden der militaire rechtspraak. 
10. Het voorbereiden van de in de bevrijde gebieden spoedige 

vorming van zoo sterk mogelijke landstrijdkrachten. Het verkrijgen, 
verzamelen en overbrengen van bewapening, kleeding en andere be- 
hoeften voor die striidkrachten. 

l 1. Het voorbereiden van de heroprichting der Koninklijke land- 
macht in verschillende phasen na de bevrijding. Teneinde deze her- 
oprichting reeds van den aanvang af in de juiste banen te leiden, 
moet deze arbeid gepaard gaan met een grondige bestudeering van 
de moderne oorlogvoering en van de grondslagen onzer landsverde- 
diging in de toekomst. 

C. Positie van den M .  v. 0. nzet betrekking tot de voorbereiding. 
Het komt ons voor, dat het niet aan twijfel onderhevig is, dat de 

onder B. aangegeven taak moet worden uitgevoerd onder de ver- 
antwoordelijkheid van den Minister van Oorlog. Slechts aan deze 
taak ontleent het Departement van Oorlog zijn bestaansrecht. 

Zou een deel dezer taak op een of meer andere departementen wor- 
den afgewenteld, dan schrompelt de positie van den Minister van 
Oorlog in tot die van beheerder van een legioen van rond 2000 man, 
met welks beheer bovendien reeds twee andere instanties - Inspec- 
teur en Brigade-Commandant - bemoeienis hebben. Dit zou een wel 
zeer topzwaar beeld geven. 

D. Organisatie Staf-Landmacht. 
De gelukkige omstandigheid, dat zich twee opperofticieren (Lui- 

tenant-Generaal van der Vijver en Generaal-Majoor Dijxhoorn) met 
langdurigen dienst bij den Generalen Staf ei1 niet minder dan zeven 
hoofdofficieren van dier, Staf buiten het bezette gebied bevinden, 
maakt het den Minister van Oorlog gemakkelijk, een uit bekwame 
deskundigen bestaanden Staf te vormen. 

Deze Staf-Landmacht dient te zijn een onder den Minister ressor- 
teerend, doch buiten de afdeelingen van het departement staand 
orgaan, onderverdeeld in verschillende secties. 

Bij zijn oprichting worden het Bureau M.V.T. en de IIIe Afdee- 
ling overbodig. 

De taak en bevoegdheden van den Chef van den Staf zul!en in  een 
instructie dienen te %orden vastge!egd. 

Het geheele beheer der landmacht in haar huidige gedaante dient 
bij de afdeelingen van het departement te blijven. 

Tijdens den voorbereidingstoestand zien ondergeteekenden het 
schema aldus: 

MINISTER VAN OORLOG 

Staf ~andmach t  Chef 
I 

I I 
Secretaris-Generaal Verschillende sectiën 

Ie Afdeling Ile ~ f d e & l i n &  
(Beheer landmacht) (Administratie ei? Comptabiliteit). 
( = legioen plus luchtvaart) 

De in deze figuur voorkomende ,,Staf-Landmacht" is bestemd om 
als ,,Afdeeling Landmacht" over te gaan in het Algemeen Hoofd- 
kwartier, zoodra naar het oordeel van de Regeering de oorlogsom- 
standigheden de vorming van dit orgaan vorderen. 

De Koionel van derz Generalen Staf, 
(n. g.) VAN VOORST EVEKINK. 

De Luitenant-Kolonel van de11 Generalen Staf, 
(w. g.) G. J. SAS. 

De ibfajoor van der? Generalen Staf, 
(w.g.) H .  J .  KRULS. 

5 O 



Onderschrift van den Luitenant-Generaal J.  F. van der Vijver op 
het Menzorandurn van de Hoofden der IlZe en Ze Afdeeling 

dd. 16 September 1942, no. 23 

Dit Memorandum is een geschrift, tot Uwe Excellentie gericht door 
de Hoofden van de IIIe en de Ie Afdeeling van het Departement, 
die zich - om de redenen, in het Memorandum vermeld - ver- 
zekerd hebben van den steun van den oudsten in Engeland aanwezig 
zijnden officier van den Generalen Staf, den Kolonel van Voorst 
Evekink. Als zoodanig is het ook te beschouwen als een stem, opge- 
gaan uit den boezem van den Nederlandschen Generalen Staf, ver- 
tegenwoordigd door drie bekwame leden van het dienstvak, die in 
Nederiand zeer hoog stonden aangeschreven en aldaar gedurende vele 
jaren gewaardeerde raadslieden van achtereenvolgende Ministers van 
Defensie zijn geweest. 

Het Memoranduin dient te worden opgevat als een ernstige waar- 
schuwing van de zijde van de deskundige schrijvers, die met de groot- 
ste zorg zijn vervuld ten aanzien van de wijze, waarop de militaire 
voorbereiding van den terugkeer naar Nederland en de wederopbouw 
van de weermacht - aangelegenheden van zoo uiterst groot belang 
voor het Nederlandsche Volk - zich tot op heden hebben ontwik- 
keld. Na deze ontwikkeling te hebben geschetst uiten de schrijvers de 
meening dat de huidige organisatie van een en ander als hoogst on- 
bevredigend moet worden beschouwd en geven zij de wijze aan, waar- 
op huns inziens tot een betere organisatie en werkwijze ware te ge- 
raken. 

Het Memorandum moet ook worden beschouwd als een nood- 
kreet, aangezieil reeds herhaaldelijk waarschuwende stemmen van de 
zijde van Uw raadslieden zijn opgegaan, welke echter helaas tot dus- 
ver geen gehoor hebben gevonden. Ik moge in dit opzicht verwijzen 
naar de in het Memoraridum genoemde nota's en memoranda van 
de Hoofden van de IIIe en Ie Afdeeling, naar mijn Nota van 11 No- 
vember 1941 en naar de door de Hoofden van de IIIe en de Ie Af- 
deeiing gezamenlijk ingediende Nota van 24 Juli 1942, voorzien van 
mijn onderschrift van 27 Juli d.a.v. welke laatstgenoemde nota nog 
in behandeling is. Al deze memoranda en nota's betreffen, zij het ook 
in minder volledigen vorm, hetzelfde onderwerp. 

Als eerste raadsman van Uwe Excellentie stel ik mij onvoorwaarde- 
lijk achter bijgaaiid Meinorandum, waarmede ik mij zonder eenig 
voorbehoud vereenig. 

Ik heb daaraan, wat het eigenlijke onderwerp van behandeling be- 
treft, niets toe te voegen; door bekwame en deskundige hand ge- 
schreven, spreekt het voor zichzelf. 

Slechts zou ik de aandacht van Uwe Excellentie nog willen vragen 
voor twee zaken, welke met het onderwerp in nauw verband staan. 

In de eerste plaats de positie van den Generalen Staf. Te  dien aan- 
zien is mij ter oore gekomen, dat hier en daar de meening heeft post 
gevat, dat de Generale Staf niet deskundig zou zijn. in verband waar- 
mede de afloop van den oorlog van 10-15 Mei 1940 op ons grond- 
gebied deels aan tekortkomingen van dien Staf te wijten zou zijn. 

Een gevolg van deze geruchten is wellicht, dat het streven bestaat 
om bij de voorbereiding van den terugkeer naar Nederland dit dienst- 
vak, dat het aangewezen orgaan is om daarbij leiding te geven, op 
den achtergrond te houden. 

In  dit onderschrift wensch ik voor den Nederlandschen Generalen 
Staf - waarbij ik gedurende ongeveer 16 jaar de eer had te dienen 
- den handschoen op te nemen. 

De ongelukkige afloop van den oorlog in militairen zin heeft een 
ingewikkeld samenstel van oorzaken, wellte sedert eeuwen bestaan en 
waarover reeds Johan de Wilt zijn bekende klacht uitte; oorzaken, 
waarop ik hier niet verder kan ingaan, doch welke naar mijn vaste 
overtuiging ook in 1914 tot gevolg zouden hebben gehad, dat, indien 
Duitschland ons toenmaals niet buiten den oorlog had gelaten, wij 
ook in die dagen in korten tijd het onderspit zouden hebben gedolven, 
zonder dat de goede naam van den Generalen Staf, met wijlen Ge- 
neraal Snijders aan het hoofd, daardoor zou hebben geleden. De af- 
loop van den oorlog in 1940 is dan ook naar mijn meening zeer 
zeker niet te wijten aan den Generalen Staf evenmin als aan de 
Legerleiding in die dagen of aan het Nederlandsche officierskorps. In- 
tegendeel, vol bewondering moet men zijn voor hetgeen bij de mobili- 
satie, gedurende den afwachtingstoestand en tijdens de oorlcgsdagen 
- toen eindelijk ,,de perikelen en de gevaren ons volk klaar voor 
oogen stonden" - door onze weermacht nog is gepresteer!:, 

Een groot voordeel van de aanvaarding van de in het M, "moran- 
dum vervatte voorstellingen zou mijns inziens dan ook daarin be- 
staan, dat de Generaie Staf bij de militaire voorbereiding van den 
terugkeer naar Nederland weer op zijn plaats zou worden gebracht ei1 
in de gelegenheid zou worden gesteld de rol te spelen, welke hem 
toekomt. 

Een tweede opmerking geldt de personeelsbezetting waarbij ik het 
vraagstuk betreffende de keuze van den Opperbevelhebber buiten 
beschouwing moge laten. 

Voor Chef van den Staf van de Landmacht komt n.m.m. in de 
eerste plaats in aanmerking de Generaal-Majoor Dijxhoorn. Gedu- 
rende de vele jaren, waarin ik in Nederland het vosrrecht heb gehad 
met dezen opperofficier - toenmaals kapitein en hoofdofficier van 
den Generaien Staf - rechtstreeks te mogen samenwerken, o.m. bij 
de bewerking van onze nieuwe gevechtsvoorschriften, heb ik hem 
leercn kennen als een uitnemend strateeg en tacticus. Als zoodanig en 
zeer zeker ook in verband met zijn algemeene bekwaamheden en zijn 
ervaring op politiek en ander gebied, acht ik hen1 de aangewezen 
persoon om als Chef van den Staf van de Landniacht op te treden. 

Voor Sous-Chef - of, indien de Generaal Dijxhoorn niet voor 
Chef van den Staf in aanmerking mocht komen, voor laatstgenoemde 
functie - vestig ik de aandacht op den Kolonel van Voorst Evekink, 
die tot Generaal-Majoor ware te bevorderen. Ook te zijnen aanzien 
geldt, dat hij door zijn opleiding en kennis, alsmede door de erva- 
ring door hem tjjdens zijn werkzaamheden aan het voormalig Depar- 
tement van Defensie opgedaan, de aangewezen persoon voor die 
functie is. 

Loiiden, 16 September 1942. 
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Stukken betreffende de oprichting bureau M.V.T. in Juli 1942 

A 
MINISTERIE VAN OORLOG 
(Netherlands Ministry of War) 
Afd. I. No. 349 P 
Arlington House, Arlington Street, London S.W. 1, 6 Juli 1942. 
Piccadilly. 

Beschikking van den Minister van Oorlog a.i. 
van 6 Juli 1942, Iste Afdeeling, No. 349 P 

I. Met ingang van 1 Juli 1942 wordt onder den Minister van 
Oorlog ingesteld het Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer 
(M.V;T.). 

Het Bureau staat onder leiding van den kolonel der Mariniers 
M. R. de Bruyne en bestaat voorts uit de majoors van den Generalen 
Staf P. L. G. Doorman en P. J. de Broekert, den reserve-majoor 
voor speciale diensten Ing. W. den Boer, den kapitein der Mariniers 
H. Lieftinck en den eerste-luitenant der Mariniers E. J. baron Lewe 
van Aduard. 

11. Als Hoofd der IIIe Afdeeling blijft optreden de luitenant- 
l~olonel van den Generalen Staf G. J. Sas, terwijl voorts bij de afdee- 
ling worden ingedeeld de majoor van den Generalen Staf W. T. Carp 
(na terugkeer uit Canada) en de reserve-tweede-luitenants der infan- 
terie J. A. Stokdijk en G. J. Ankerman. 

De taak van eerstgenoemd Bureau en de taak van genoemde I1Ie 
Afdeeling omvat: 

Bureau M.V.T. 
1. Het in behandeling nemen van alle vraagstukken met betrek- 

king tot de militaire voorbereiding van den terugkeer en in verband 
hiermede het doen van voorstellen aan den Minister van Oorlog en 
 marine ter voorbereiding van de deelneming der beschikbare Neder- 
landsche strijdkrachten aan operatiën tegen en in het bezette gebied. 

2. Het, na verkregen goedkeuri~g der regeering, voorbereiden en 
organiseeren van een ,,binnenlandsch front" in het bezette moeder- 
land. 

3. Het - in nauw overleg met de betrokken instanties van de 
departementen van Oorlog en Marine - voorbereiden van de uit- 
breiding van de Nederlandsche militaire machtsmiddelen onmid- 
dellijk na den terugkeer in Nederland, zoodanig dat zij zoo spoedig 
mogelijk hun voorloopige taak, t.w.: 

het c.q. uitvoeren van of deelnemen aan operaties voor verovering 
van nog bezette deelen van ons grondgebied; 

het handhalen van orde en rust in het heroverde gebied en 
het c.q. deelnemen aan de bezetting van vijandelijk territoir 
naar behooren zullen kunnen vervuilen. 
4. Het plegen -n overleg en het houden van verband met andere 

departementen en met de betrokken geallieerde instanties, waar zulks 
ter uitvoering van de taak ad 1 t /m 3 noodig is en voor zoover niet 
op grond van eenige bepaling de tusschenkomst van een andere in- 
stantie is vereischt. 

5. Het onderhouden van nauw contact met Hoofd Afd. I11 var1 
het Departement van Oorlog met betrekking tot de uitoefening van 
het militair gezag in het bevrijde moederland, waarvan de voorbe- 
reiding aan genoemd hoofd is opgedragen. 

6. Het inwinnen en verzamelen van militaire en politieke inlich- 
tingen betreffende het bezette moederland. 

zzze Afd. 
In verband met de instelling van het Bureau M.V.T. wordt de 

instructie van het Hoofd van de IIIe Afdeeling van het Departement 
van Oorlog, zooals deze was vastgesteid bij Ministerieele Beschik- 
king van 2 Januari 1942, Ie Afd., No. 2, hierbij ingetrokken en 
wordt de taak der IIIe Afdeeling - welke afdeeling deel blijft uit- 
maken van het Departement van Oorlog en welker beheer geschiedt 
op de op departementen van algemeen bestuur gebruikelijke wijze - 
voorloopig als volgt vastgesteld: 

1. Het voorbereiden van de uitoefening van het militair gezag, 
\.oor zooveel noodig in overleg met den Minister van Justitie en 
Hoofd Bureau M.V.T. 

2. Het bestudeeren der moderne oorlogvoering en in verband 
daarmede van de grondslagen onzer landsverdediging na terugkeer 
in Nederland. 

3. Het bestudeeren van de voorbereiding van de wederoprichting 

van de Koninklijke landmacht in Nederland in haar vollen omvang, 
rekening houdende met het gestelde in punt 3 van de instructie van 
Hoofd Bureau M.V.T. 

4. Het bestudeeren en te boek stellen der Nederlandsche krijgs- 
geschiedenis in den huidigen oorlog. 

5. Het houden van contact met geallieerde militaire instanties, 
voor zover dit niet uitdrukkelijk is opgedragen aan andere organen. 

6. Het geven van deskundige voorlichting aan Hoofd Bureau 
M.V.T. 

7. Het uitvoeren van die opdrachten, welke de Minister van 
Oorlog ter voorbereiding van den terugkeer zal verstrekken. 

Londen, 6 Juli 1942. 

Afd. I 
No. 349 P 

De Minister van Oorlog a.i., 
(w.g.) H. VAN BOEYEN. 

B 
6 Juli 1942. 

Onderwerp: Detaclzeering. 

Gemeenschappelijke beschikking 

van de Ministers van Marine en van Oorlog a.i., 
van 6 Juli 1942, Iste Afdeeling, No. 349 P 

De Ministers van Marine en van Oorlog a.i. 

hebben gemeenschappelijk het volgende bepaald: 
a. Met ingang van 1 Juli 1942 worden gedetacheerd bij het 

Deparlement van Oorlog om werkzaam te worden gesteld bij het 
Bureau Militaire Voorbereidiilg Terugkeer de Kolonel der Mariniers 
M. R. de Bruyne, de kapitein der Mariniers H. Lteftinck, de eerste 
luitenant der Mariniers E. J. Biiïon Lcwe van Aduard, alsmede de 
typiste Mejuffrouw Boekholt. 

b. De Majoor van den Generalen Staf P. J. de Broekert wordt 
met ingang van 1 Juli 1942 ontheven van zijn detacheering bij het 
Departement van Marine en wederom ter beschikking gesteld van 
den Minister van Oorlog a.i. 

Londen, 6 Juli 1942. De Minister van Marirze, 
(w.g.) J. TH. FURSTNER. 

De Minister van Oorlog a.i., 
(w.g.) H. VAN BOEYEN. 

C 
MINISTERIE VAN OORLOG 

(Netherlands Ministry of War) 
Arlington House, Ariington Street, London, S.W. 1, 3 juli 1942. 
Piccadilly. 

De verdeeling van de taken tusschen het Bureau M.V.T. en de 
IIIe Afdeeling van het D.v.0. is zoo weinig scherp omlijnd, dat eerst 
in de practijk zal kunnen blijken of hierop wel gewerkt kan worden. 

Uit mijn oogpunt is de oplossing derhalve slechts als voorloopige 
opzet aanvaardbaar. 

Van mijn kant uiteraard gaarne de noodige medewerking willende 
verleenen, ben ik bereid op de ontworpen basis de functie van 
Hoofd I11 te aanvaarden. 

Zooals ik reeds mondeling heb opgemerkt, is het voor mij uiterst 
bezwaarlijk Majoor Doorman - den ontwerper van het plan voor 
den wederopbouw - bij de verdere uitwerking te moeten ontbeeren. 
Afgescheiden van andere bezwaren, zal het langeren tijd duren, 
alvorens een eventueele opvolger zich in deze materie heeft inge- 
werkt. 

In verband hiermede zou ik het wel zeer op prijs stellen Majoor 
Doorman te behouden, waarbij ik dan gaarne mijn medewerking wil 
verleenen voor de tijdelijke beschikbaarstelling voor taken bij het 
Bureau M.V.T. 

De Luit. Kol. van den G.S. 
(w.g.) G. J. SAS. 
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Beschikking d.d. 27 November 1942 van de Minister van Oorlog, houdende de oprichting van het bureau 
organisatie van de generale staf 

MINISTERIE VAN OORLOG 
Afd. I. No. 573 P. 

Onderwerp: 

Opuichti~~g Bzlreazc 
Organisatie Gelzernle Staf .  

Zeer geheirn 

De Minister van Oorlog, 

Overwegende, dat in de gegeven omstandigheden handhaving van 
het Bureau M.V.T. noodzakelijk wordt geacht, onder meer daar dit 
Bureau dat reeds geruimen tijd werkzaam is, reeds ver met zijn 
voorbereidende taak gevorderd is, en een deel van deze taak - het 
contact met Nederland in overleg met de Britsche autoriteiten - van 
zoo kieschen aard is, dat het afbreken en aan anderen overgedragen 
van deze taak onherstelbare schade en stagnatie zou veroorzaken. 

Overwegende dat daarnevens behoefte bestaat aan de voorbe- 
reiding van verdere maatregelen op militair gebied zoodra het wettige 
gezag weder op Nederlandsch grondgebied zal worden gevestigd. 

Besluit: 
1. In te stellen met ingang van 1 December 1942 een Bureau 

Organisatie van den Generalen Staf (O.G.S.) dat de kern vormt 
voor de Afdeeling Landmacht van het t.z.t. te vormen Algemeen 
Hoofdkwartier (A.H.K.) . 

Het Bureau O.G.S. staat, evenals het Bureau M.V.T. buiten 
departementaal verband, en wordt belast met vraagstukken op mili- 
tair gebied niet behoorende tot de taak, opgedragen aan het Bureau 
M.V.T. 

2. Vast te stellen een zoo nauwkeurig mogelijke taakverdeeling 
tusschen M.V.T. en O.G.S. Voor zoover e=n splitsing van werkzaam- 
heden niet volledig valt door te voeren en onderling overleg omtrent 
bepaalde onderwerpen noodig blijkt, geschiedt zulks door mijn tus- 
schenkomst. Overleg met Departementen van Algemeen Bestuur 
geschiedt eveneens door mijn tusschenkomst. 

3. Tot de taak van het Bureau M.V.T. behoort: 
n. het voorbereiden, uitwerken en c.q. uitvoeren van plannen tot 

actie van de beschikbare Nederlandsche strijdkrachten zulks in het 
kader van het algemeen operatieplan van de geallieerde strijdkrachten. 

b. het oberleg plegen met de Britsche autoriteiten omtrent de 
sub a bedoelde plannen en het daarvoor verzamelen van inlichtingen 
op militair gebied in Nederland alsmede het daarvoor werven van 
strijdbare krachten aldaar. 

c. het door inijn tusschenkomst aan de h'ederlandsche Regeering 
ter goedkeuring voorleggen van een volledig voorstel aan de sub a 
bedoelde te voeren actie. 

4. Tot de taak van het bureau O.G.S. behoort: 
n. het voorbereiden en uitwerken van alle maatregelen en plannen, 

welke geacht mogen worden te behooren tot de taak van de Afdee- 
ling Landmacht van het A.W.K. behoudens de sub 3 bedoelde werk- 
zaamheden, opgedragen aan het Bureau M.V.T. 

h. het zoo spoedig mogelijk aan mij voorleggen van een werk- 
program, bevattende een nadere omschrijving van de aangelegen- 
heden, tot de sub n genoemde taak behoorende, naar de volgorde, 
waarin zij zullen worden ter hand genomen. 

c. het door mijn tusschenkomst aan de Nederlandsche Regeering 
ter goedkeuring voorleggen van volledige voorstellen inzake de sub a 
bedoelde maatregelen en plannen. 

5. Het Bureau O.G.S. wordt voorloopig als volgt samengesteld: 
D. van Voorst Evekink, Kolonel van den Generalen Staf; 
G.  J. Sas. Luitenant-Kolonel van den Generalen Staf; 
P. L. G. Doorman, Majoor van den Generalen Staf, tevens deel 

uitmakende van het Bureau M.V.T. 
Aan het Bureau wordt toegevoegd Mr. H. J. Kruls, Majoor van 

den Generalen Staf, tevens Hoofd van Afdeeling I van het Depar- 
tement van Oorlog. 

Omtrent de verdere personeelsbezetting van het Bureau zal nader 
door mij beschikt worden. 

Afdeeling I11 van het Departement van Oorlog wordt met ingang 
van 1 December 1942 opgeheven. 

Londen, 27 November 1943. 

De Minister voornoemd, 
(w.g.) VAN LIDTH DE JEUDE. 
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Beschikking d.d. 28 Januari 1943 van de Minister van Oorlog, houdende de instelling van het bureau Militair Gezag 

DEPARTEMENT VAN OORLOG. 

Afd. I No. 56 P 

Onderwerp: Organisatie 

Zeer geheini 

De Minister van Oorlog, 
Overwegende de wenschelijkheid om een afzonderlijk bureau te 

belasten met het verrichten van den voorbereidenden arbeid met 
betrekking tot de uitoefening van het militair gezag in Nederland; 

Overwegende, dat een taakverdeeling behoort te worden vast- 
gesteld tusschen een zoodanig bureau en de Bureaux Militaire Voor- 
bereiding Terugkeer en Organisatie Generale Staf; 

Besluit: 
I. In te stellen, met ingang van den datum dezer beschikking, 

het Bureau Militair Gezag (hierna te noemen Bureau M.G.). 
2. T e  bepalen, dat het Bureau M.G., evenals de Bureaux Orga- 

nisatie Generale Staf (hierna te noemen Bureau O.G.S.) en het 
Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer (hierna te noemen Bu- 
reau M.V.T.) buiten het verband van de afdeelingen van het Depar- 
tement van Oorlog zal staan. 

3. Te  benoemen tot Hoofd van het Bureau M.G. den majoor 
van den Generalen Staf Mr. H. J. Kruls, Hoofd der Iste Afdeeling 
van het Departement van Oorlog. 

S. De taak van het Bureau O.G.S. vast te stellen als volgt: 
a. het -- voor zooveel noodig in overleg met de Hoofden der 

Bureaux M.V.T. en M. G. - treffen van de noodige voorberei- 
dingen, opdat het Departement van Oorlog terstond na de bevrijding 
van het grondgebied des Rijks in Europa of een gedeelte daarvan. 
kan aanvangen met het mobiliseeren van legereenheden. noodig 
voor het handhaven van orde en rust in het land, voor het beveili- 
gen der grenzen en zoo noodig voor het deelnemen aan de be- 
zetting van vijandelijk gebied; 

b. het ontwerpen van een vredes- en een oorlogsorganisatie voor 
de Koninklijke landmacht; 

c .  het ontwerpen van de meest noodzakelijke tactische en tech- 
nische voorschriften voor de Koninklijke landmacht, gebaseerd op 
de moderne oorlogvoering. 

6 .  De taak van het Bureau M.V.T. vast te stellen als volgt: 
a. het voorbereiden, uitwerken en c.q. uitvoeren van plannen 

tot actie van de beschikbare Nederlandsche strijdkrachten, zulks in 
het kader van het algemeen operatieplan van de geallieerde strijd- 
krachten; 

b. het overleg plegen met de Britsche autoriteiten omtrent de 
sub a. bedoelde plannen en het daarvoor verzamelen van inlich- 
tingen op militair gebied in Nederland, alsmede het daarvoor wer- 
ven van strijdbare krachten aldaar; 

c .  het door tusschenkomst van den Minister van Oorlog aan 
de Nederlandsche Regeering ter goedkeuring voorleggen van een 
volledig voorstel voor de sub a. bedoelde te voeren actie. 

7 .  In te trekken d-, Ministerieele Beschikking van 27 November 
1942, lste Afd., No. 573 P. 

4. De taak van het Bureau M.G. vast te stellen als volgt: 8. Te bepalen, dat van deze beschikking exemplaren zullen wor- 
den toegezonden aan de Hoofden der daarin genoemde bureaux 

a' het - 'Oor noodig in overleg met de Hoofden der en afdrukken aan den Voorzitter vail den Raad van Mii-,isters, Bureaux O.G.S. en M.V.T. - verrichten van allen voorbereidenden Minister voor Algemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk, aan 
arbeid, noodig om onmiddellijk na de bevrijding van het grond- de Ministers van Marine, van BinnenlandSche Zaken, van 
gebied des Rijks in Europa of een gedeelte daarvan, de uitoelening van Handel, Nijverheid en Scheepvaart en van Financiën, aan het 
van het militair gezag mogelijk te maken; IIootd der Koninklijke Nederlandsche Militaire Missie, aan den 

b. het voor zooveel noodig doen van voorstellen met betrekking Inspecteur der ~edeilandsche Troepen en aan den generaal-majoor 
tot het gestelde onder a. A. Q. H.  Dijxhoorn. 

Londen, 28 Januari 1943. 
De Minister voornoemd, 

(w.g.) VAN LIDTH DE JEUDE. 
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Brief d.d. 7 Augustus 1943 van de Minister van Oorlog aan het Hoofd van het bureau militaire voorbereiding terugkeer 
betreffende het contact met de Britse militaire autoriteiten 

No. 556 P. 

Aan het Hoofd van het 
Brtreau Militaire Voorbereiding Terugkeer, 
22 Hereford House, 7 Augustus 1943. 
tv. I .  

Zeer Geheim 

De oorlogs-situatie in het algemeen en de recente gebeurtenissen 
in Italië in het bijzonder doen verwachten, dat in de naaste toekomst 
zal zijn rekening te houden met onvoorziene, althans plotselinge 
militaire acties, waarin ons bezette vaderland betrokken wordt. 

Tot dusverre beperkten deze acties zich tot luchtaanvallen op 
Nederlandsch grondgebied, waaromtrent voor zooveel mogelijk over- 
leg werd gepleegd door de Britsche luchtmachtautoriteiten, door 
tusschenkomst van een ministerieele commissie, bijgestaan door haar 
militair-technische adviseurs. 

Niet onwaarschijnlijk zullen de militaire acties meer en meer een 
uitgebreider veld bestrijken, waarbij gedacht wordt aan raids, sabo- 
tage-maatregelen en uiteindelijke invasie. In verband daarmede wordt 
de behoefte gevoeld aan een instantie, welke zich geregeld met de 
militaire operaties op Nederlandsch grondgebied bezighoudt en 
tot welke de Britsche legerautoriteiten zich te allen tijde kunnen 
wenden. 

In feite is deze instantie reeds beschikbaar in het Bureau Mili- 
taire Voorbereiding Terugkeer, belast met de voorbereiding der 
militaire operaties bij terugkeer. 

Aangezien het in de bedoeling ligt uit dit Bureau den Staf van 
den Opperbevelhebber te vormen en U als Chef van diens Staf aan 
te wijzen, komt het aangewezen voor, dat dit Bureau het vorenbe- 
doeld contact met de Britsche autoriteiten onderhoudt. 

De richtlijnen voor dit contact kunnen als \.O@ worden samengevat: 

Britsche autoriteiten te onderhouden omtrent oorlogshandelingen 
tegen bezet Nederland. 

2. Ten aanzien van lucht-bombardementen wordt het reeds be- 
staande contact met Kapitein-Luitenant ter Zee R~ioolei~burgh ge- 
handhaafd, die, zooveel noodig, met U overleg pleegt. 

3. Teneinde steeds onmiddellijk contact te verzekeren, dient te 
allen tijde een officier van de wacht aanwezig te zijn, die inkomende 
berichten onmiddellijk aan U kan doorgeven. 

4. Van deze berichten geeft U zoo spoedig mogelijk kennis aan 
den Minister voor Algemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk, die 
Z.K.H. Prins Bernhard, de Ministers van Oorlog en van Marine en 
den Ambassadeur raadpleegt of bijeenroept, teneinde een beslissing 
omtrent de voorgelegde vragen te nemen, dan wel - indien de tijd 
daarvoor mocht ontbreken - zelf een beslissing neemt. 

5.  Indien geen der vorengenoemde Ministers, noch de Ambassa- 
deur, tijdig bereikbaar zijn, wordt een beslissing omtrent de voor- 
gelegde vragen, indien de beantwoording daarvan geen uitstel ge- 
doogt, door Uzelf genomen en wordt daarvan zoo spoedig mogelijk 
aan een of meer der vorengenoemde Ministers, zoodra zij bereikbaar 
zijn, mededeeling gedaan. 

6. U gelieve de noodige maatregelen te treffen, dat U steeds 
Z.K.H. Priris Bernhard, de vorengenoemde Ministers en den Ambas- 
sadeur zooveel mogelijk bereiken kunt, alsmede het Bureau Inlich- 
tingen en den Regeerings Voorlichtingsdienst. 

Op het Departement van Oorlog zal te allen tijde een officier van 
de wacht aanwezig zijn, door wiens bemiddeling U den Minister van 
Oorlog bereiken kunt. 

Bij de Britsche militaire autoriteiten zal worden aangedrongen ten 
aanzien van oorlogshandelingen tegen bezet Nederland U zooveel 
mogelijk te raadplegen. 

Uw taak zal geen nadere omschriiving behoeven. , .. 
1. Aan de betrokken Britsche militaire instanties wordt mede- Voor zoover Ü daaromtrent nadere voorzieningen noodig oordeelt, 

gedeeld, dat het Bureau Militaire Voorbereiding Terugkeer, belast wordt mcdedeeling daarvan gaarne tegemoetgezien. 
met de voorbereiding der militaire operaties bij terugkeer waaruit te 
zijner tijd de Staf van den Nederlandschen Opperbevelhebber zal De Minister van Oorlog, 
worden samengesteld, wordt aangewezen om het contact met de (w.g.) VAN LIDTH DE JEUDE. 
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Nota d.d. 15 November 1942 van de kolonel van de Generale Staf D. van Voorst Evekink, 
gericht aan de Minister van Oorlog inzake de militaire voorbereiding van de terugkeer naar Nederland 

KOLONEL VL4N DEN GENERALEN STAF gelegenheid - onzen militairen terugkeer - overleg zullen hebben 
D. VAN VOORST EVEKINK te plegen of te ondergaan, afwisselend met M.V.T. en met O.G.S. 

Voor het onderzijds gemaakte - e11 naar mijn meening gekun- 
stelde - onderscheid van een eerste en een tweede phase, hetwelk 

Nr. 38 dient tot grondslag voor de verdeeling van den arbeid over twee 
Londen, 1942. bureaux, zullen de geallieerde organen bezwaarlijk belangstelling 

Onderwerp: Mili tai~e i corbereiding van den terugkeer naar 
N e d e ~ l a n d .  

1. Ik heb de eer Uwer Excellectie de ontvangst te bevestigen van 
de door Haar ontworpen richtlijnen betreffende de militaire voor- 
bereiding van den teruglieer naar Nederland, een en ander als door 
Uwe Excelleatie ter sprake gebracht tijdens het onderhoud in Haar 
Kabinet op 11 November 1942, waarbij Uwe Excellentie mij de op- 
dracht verstrekte Haar terzslte advies uit te brengen. 

2 .  Naar mijn oordeel zijn aan Haar project - hetwelk de voor- 
bereiding in wezen laat in de banen, waarin die werkzaamheden door 
Haar ambtsvoorganger a.i. zijn geleid - bezwaren verbonden, wel- 
ke, ware ik in Uwer Excellentie's plaats, voor mij overwegend zou- 
den zijn. Daar mijn verantuoordeiijkheid even\~el zoover niet reikt, 
kan ik mij bepalen tot het onder Naar aandacht brengen van die 
bezwaren. 

3. Alvorens daartoe over te gaan, veroorloof ik mij Haar de op- 
lossingen te noemen, welke naar mijn meening - in volgorde van 
wenschelijkheid - de voorkeur en Uwer Excellentie's hernieuwde 
overweging verdieneri. 

4. Die oplossingen zijn: 
a. De in ons Memorandum van 16 September j.1. gesuggereerde 

organisatie is n.m.m. de vakki~ndig beste, hoewel die oplossing be- 
reids was afgezwakt door de omstandigheid, dat de samenstellers 
hebben gemeend, rekening te moeten en, zonder overwegende schade 
voor hun project, te kunnen houden met de hier gegroeide aparte ver- 
houdingen (vide het vijfde lid op blz. 10 en regel 10 t/m 15 v.b. 
op blz. 1 1 ) . 

b. Bij handhaving naast elkaar vcin twee organen - M.V.T. en 
O.G.S. - zou de ,,next best" oplossing naar mijn oordeel zijn die, 
waarbij de taak van het Bureau M.V.T. zich zou beperken tot be- 
paalde werkzaamheden ten opzichte van bezet Nederland. Een ar- 
beid, welke derhalve een einde neemt wanneer de militaire terugkeer 
aanvangt, een Nederlandsch bevelvoerend orgaan wordt gevormd, en  
O.G.S. in  laatstbedoeld orgaan overgaat. 

De verdeeling der werkzaamheden zou dan zijn: 
M.V.T.: als omschreven in de punten 3 en 7 op blz. 11, resp. 12, 

van het Memorandum; 
O.G.S.: als omschreven in de punten 1, 2, 4 t/m 6, 8 t /m 11 en 

12 van het Memorandum. 
c. En wanneer ook dit alternatief nog bezwaren zou behelzen, 

welke overwegend zouden worden geacht, dan rest meer subsidiair 
de oplossing, om alle met de militaire voorbereiding van den terug- 
keer verband houdende werkzaamheden in één hand te brengen bij 
het Bureau M.V.T. De IIIe Afdeeling D.v.0. kan dan weder wor- 
den opgeheven en de vorming van een Bureau O.G.S. achterwege 
blijven. 

5. De oplossing welke, overeenkomstig Uwer Excellentie's richt- 
lijnen, thans voorligt, behelst de volgende bezwaren: 

1". Het zonder onderlinge gezagsverhouding, doch met in en 
over elkander grijpende taken, voor een overeenkomstig einddoel 
naast elkaar werken van twee organen - M.V.T. en O.G.S. - is 
een aanwijsbare bron van wrijving en voorts een belemmering voor 
een zoo efficient mogelijk gebruik van het toch al beperkte getal 
geschikte arbeidskrachten. 

Al zij amstonds toegegeven, dat bij wederzijdsch streven naar 
handhaving van goede onderlinge verhouding tusschen de chefs en 
hun medewerkers van de beide organen, de storende invloed van 
den factor wrijving binnen zekere perken zal kunncn worden ge- 
houden. 

2". Bezwaar valt ook te voorzien met betrekking tot de samen- 
werking met de bij de onderwerpelijke voorbereiding mede betrokken 
geallieerde organen, welker leden moeilijk zullen begrijpen en, wat 
voor onze zaak bedenkelijker is, het niet zullen waardeeren, wanneer 
zij in hun druk bezetten tijd, teil dienste van de in feite zelfde aan- 

kunnen hebben. 
3". Als gevolg van de - zooals gezegd m.i. gekunctelde - split- 

sing van de opeiatiën op Nederlandsch territoir in twee phasen en 
de daarmede verband houdende wisseling in de militaire leiding op 
een daarvoor meest ongeëigend oogenblik, wellicht onder vijandelij- 
ken druk en in elk geval onder uiteraard toch al verwarde omrtan- 
digheden, voorzie ik een verkeerden gang van zaken, waarvoor ik de 
verantwoording niet zou willen dragen. 

Die spl i t~ing is gekun~te ld ,  oindat elke militnire overweging er 
i~reemci aan is. 

Zij dankt haar ontstaan uitsluitend aan persoonlijke overwegingen 
- ik druk mij voorzichtig uit, doch ben gaarne bereid dit mondeling 
uitvoeriger te belichte3 - waarvan de militair-technische onverant- 
woorde verdeeliiig van den voorbereidenden arbeid voor eenzelfde 
doel - onzen militairen terugkeer - over twee organen (M.V.T. en 
111 Afd. D.v.O.), het verkeerde gevolg is geworden. 

En vervolgens is toen die gekunstelde silitsing van den voorbcrei- 
denden arbeid, in strijd met gezonde militaire overwegingen, aange- 
past aan den wankelen grondslag van ,,wishful thinking" nopens het 
verloop der krijgsverrichtingen in Nederland overeenkomstig het 
beeld, dat men gaarne zou zien. 

Geen militair deskundige zal kunnen, en dus ook niet willen zeg- 
gen, hoe - van het oogenblik af, dat de eerste militaire eenheden 
voet op Nederlandsch territoir zullen hebben gezet - het verloop 
der krijgsverrichtingen zal zijn. Niemand vermag te voorzeggen, welke 
's vijands reactie zal zijn en mitsdien nog minder, in welken zin de 
krijgsverrichtingen zich zullen ontwikkelen. Daarom is het gekun- 
steld om thans van hieruit bepaalde phasen in die - voor 50 % van 
den vijand afhankelijke - militaire actie te willen zien. 

6. Indien Uwe Excellentie nochtans zou besluiten om mij, op den 
grondslag van de richtlijnen, welke thans voorliggen, op te dragen 
aan den slag te gaan, dan geef ik Haar bij dezen de verzekering, dat 
ik al mijn krachten en die van mijn medewerkers zal inspannen om, 
in het kader van Uwer Excellentie's richtlijnen, de bereiking van 
het in uitzicht genomen doel te bevorderen en dat ik daarbij mij zal 
beijveren om de onder 5,  sub lo  en 2", genoemde bezwaren te 
ondervangen of zooveel doenlijk te ontgaan. Zulks in het vertrouwen, 
dat Uwe Excellentie niet ontoegankelijk zal zijn voor de overweging 
van wenschelijkheden, welke in de practijk van onzen arbeid naar 
voren zouden komen. 

7. Ik moet echter tot mijn leedwezen voorbehoud maken ten 
aanzien van het bezwaar, gerelateerd in punt 5 ,  sub 3", eerste lid. Ik 
zie niet hoe, op den grondslag van Uw richtlijnen, dat overwegend 
bezwaar zou kunnen worden ontgaan en ik moet vreezen, dat die 
splitsing in twee phasen - zonder dat daarvoor militaire noodzaak 
bestaat - t.z.t. zal blijken een onvergeeflijke fout in de militaire 
voorbereiding van den terugkeer te zijn geweest. 

De hiervoor in  punt 4, slib b, genoemde subsidiaire oplorsing, zou,  
me t  voorbehoud van het Bureau M.V.T., dit bezwaar, waarvan m e n  
de noodlottige gevolgen moeilijk te hoog kan aanslaan, uit de wereld 
helpen. 

8. Van deze gelegenheid zou ik nog gaarne gebruik willen maken, 
om terug te komen op de door Uwe Excellentie in Haar onderhoud 
met mij op 2 November j.1. vertolkte opinie. welke in sommige 
kringen in Nederland zou bestaan, t.w. dat de militaire débacle in de 
Meidagen-1940 aan tekortkomingen van den NederIandschen Cene- 
ralen Staf zou zijn te wijten geweest. 

9. De onbillijkheid van het bedoelde oordeel, door orzlserantwoor- 
delijke anorzimi uitgesproken, nog vóór de krijgsgeschiedenis is ge- 
schreven en zonder dat deskundig en onbevangen is kunnen worden 
nagegaan of, en eventueel door wie, laakbare fouten zijn gemaakt, 
en tenslotte zonder dat de Generale Staf zich ter zake heeft kunnen 
verantwoorden - de elementaire eisch van de democratie, voor het 
behoud waarvan wij ons thans in oorlog bevinden - springt in het 
oog. Achterklap schijnt een zachte kwalificatie voor dit gedoe. 



10. En al moge Uwe Excellentie het dan, zooals Zij opmerkte, 
verklaarbaar achten, dat het Nederlandsche volk, onder den druk der 
eilendige beproevingen, naar ,,schuldigenn zoekt, dan nog is het mij 
niet mogelijk om in die opvatting een redelijken grond te zien, om 
aan dei1 bedoelden, ongecontroleerden achterklap gevolgen te ver- 
binden voor de zich thans onder Haar bevelen bevindende officie- 
rzn van den Generalen Staf. 

Zk doe mijn best om niet toe te geven aan de bij mij opkomende 
neiging, om verband te zien tusschen dien achterklap en het achter- 
\vege blijven van de bevordering van hoofdofficieren van den Genera- 
len Staf, die daarvoor overigens in de termen vallen. Een stopzetting, 
welke voor mij zelfs is gepaard gegaan met het voor bevordering 
doen voorbijgaan door een jongeren, niet-gebrevetteerden ranggenoot. 
De omstandigheid, dat Uwe Excellentie laatstbedoelde bevordering, 
in Haar onderhoud met mij op 2 November 1942, kenschetste als een 
begane orzbillijklzeid, versterkt mij in de, in den brief van Haar ambts- 
voorganger a.i. van 28 Juli 1942, Afd. I, No. 395 P, overigens reeds 
in uitzicht gestelde verwachting, dat dit mij aangedane onrecht zal 
worden hersteld. 

l!. Uwe Excellentie moge begrijpen, hoe grievend de door Haar 
:.ertolkte opinie is voor ons, die de armoede hebben beleefd, waar- 
onder de Nederlandsche weermacht heeft moeten bestaan en die 
hun volle aandeel hebben gehad in den overmatigen arbeid, welke 
door een uit zuinigheidsoverwegingen veel te gering in aantal ge- 
houden korps Generale-Stafofficieren onvermoeid het eene jaar na 
het andere had te verrichten. 

Ce bijdragen van o.m. de oud-Ministers van Oorlog Dr. Colijn. 
Jhr.  de Jonge, Dr. van Dijk en Dr. Deckers, in het Gedenkboek, 
uitgegeven in 1930 ter gelegenheid van het 50-jarig bestaan van de 
Afdeeling Generale Staf van het Departement van Oorlog, geven 
dan ook uiting aan de heel wat gunstiger waardeering, welke die 
burger-bewindslieden tijdens hun jarenlange ambtsperiode aan het 
Departement van Oorlog, hebben verkregen voor den arbeid van de 
officieren van den Generalen Staf. 

12. Indien er bepaaldelijk behoefte bestaat aan het zoeken naar 
,,schuldigen", dan vange men die speurtocht beter aan in de kringen 
van hen, die niet meer aan oorlog geloofden en aan de weermacht 
het noodige hebben onthouden. 

Niet in de laatste plaats de toegewijde volksbelangstelling, zonder 
welke geen goede weermacht kan worden in stand gehouden. 

13. In het verband van deze beschouwingen schijnt het mij dien- 
stig, kortelings na te gaan hoe de overeenkomstige organen van de 
beide andere deelen van onze weermacht er te dezen voorstaan? t.w. 
de Marinestaf en de Generale Staf van liet Indische Leger. 

14. De Koninklijke Marine heeft, met algeheele miskenning door 
het Ne~erlandsche volk van de haar toevallende imperiale taak, onder 
dezelfde stiefmoederlijke behandeling geleden als het leger, en mede 
als gevolg van die benepen politiek is het ten laatste door de Volks- 
vertegenwoordiging moeizaam toegestane ,,halve uiterste minirilurn" 
roemvol naar den bodem der zee verdwenen (Java Zee, 27/28 
Februari 1942). 

Dit gebeuren heeft in den Nederlandschen kring aan de waardee- 
ring voor onze Marine en zijn Marinestaf nochtans geen afbreuk ge- 
daan. 

15. De verklaring ligt voor de hand. De mobiliteit van de marine, 
welke geen bijzondere verdienste, maar haar natuur is, heeft aan een 
niet onbelangrijk gedeelte van het in de Meidagen-1940 in Neder- 
land aanwezige materieel en personeel de mogelijkheid geboden om 
naar Engeland over te komen. 

Eeze gelukkige omstandigheid stelde den Marinestaf in staat om, 
naar gelang meer materieel beschikbaar kwam, te toonen, wat een 
onbeknibbelde weermacht inderdaad waard is. 

16. Het is dan ook niet zoo verwonderlijk, wanneer nu, tot zelfs 
in den Regeeringskring, de neiging groeit om - waar anderzijds de 
beschikbare bescheiden legermacht in ezn comfortabeler kamp on- 
bedreigd op betere tijden moet wachten - van onze Marine, welke 
schier dagelijks roemvol van zich doet spreken, ook voor de verdere 
toekomst alle heil te verwachten. 

De tewerkstelling van een hoofdofficier der mariniers in een lei- 
dende specifieke landmachtfunctie onder de bevelen van den Mi- 
nister van Oorlog, is van het bedoe!de streven een der aanwijsbare 
f actoren. 

17. Tegen die strooming is een waarschuwing hier op haar plaats. 
De dankbare erkenning van het prachtwerk, dat onze marine thans 
verricht, mag de deskundigen niet de oogen doen sluiten voor de 
zekerheid dat na den terugkeer aan het leger het leeuwenaandeel van 
de dan te vervullen militaire taak van occupatie, herstel en hand- 
having van de orde op het continent, enz. toevalt. 

Bij dat optreden zal de Generale Staf zijn traditioneele taak bij 
de leiding en in de hoogere staven hebben te vervullen. De voorbe- 
reiding van een en ander behoort te ge~chie~den door de hier aan- 
wezige kern van dien Generalen Staf.  

18. Thans het Indische Leger en zijn Generale Staf .  
Zij vooropgesteld alweer, dat ook aan dit deel onzer landmacht 

van jaar op jaar is onthouden, wat naar het oordeel van de mannen 
van het vak noodig was. 

Nochtans vond de toenmalige Luitenant-Gouverneur Dr. van Mook 
toen de bedoelingen der Japanners ten aanzien van Java zich gingen 
afteekenen, vrijheid om aan de pers te verklaren ,, . . . . . . that the 
attack on Java had been long expected and the Dictch we.re ready 
for it". 

Hetgeen intusschen niet heeft belet, dat de uitkomsten van den 
strijd daar geenszins beter zijn geweest dan in het moederland: het 
eiland Java, het bastion van het Indische defensiesysteem, is in een 
korte spanne tijds tegen vijandelijke overmacht gevallen en onze 
legermacht heeft zich, evenals destijds in Nederland, aan den vijand 
moeten overgeven. 

19. Voor zoover bekend, heeft die teleurstellende gang van zaken 
nochtans niet geleid tot kritiek op den Indischen Generalen Staf. 

Bovendien treft de Indische Generale Staf het, dat zijn hoogste 
chef, Dr. van Mook, thans Minister van Koloniën, voor het In- 
dische leger en zijn Generalen Staf stzat door, overal waar Zijne 
Excellentie voet aan wal zet, achtereenvolgens in Australië, de Ver- 
eenigde Staten en het Vereenigd Koninkrijk, geen enkele gelegen- 
heid onbenut te laten om via de pers, radio en publieke bijeenkom- 
sten, met grooten lof te gewagen van de verrichtingen van het In- 
dische Leger en zijn leiding. 

20. Het heeft er alzoo den schijn van, dat het meer in het bij- 
zonder de Nederlandsche Generale Staf is, die, met behulp van 
achterklap tot het kind van de rekening dreigt te worden gemaakt. 

Wij zouden dat lot dan deelen met den Duitschen Generalen Staf, 
welks vakkundige adviezen, naar verluidt, op den Fuhrer veelal het 
effect veroorzaakten van een rooden lap op een stier, als gevolg waar- 
van deze Oberste Kriegsherr dat orgaan op het tweede plan heeft 
gebracht, ten behoeve van voor zijn ondeskundig militair beleid meer 
volgzame favorieten van het Nazi-regime. 

Maarschalk Goeiing liet onlangs, ten tijde van het limogeeren van 
den Chef van den Duitschen Generalen Staf, Generaal Halder, op 
die manoeuvre eenig licht vallen, door te verklaren (ik citeer de 
Londensche pers:) 

,,. . . . . . that the German Genera1 Staff, which the world and 
particularly the German people had always regarded as the brain 
behind the war effort, haci only inferior tasks". 
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Nota d.d. 23 October 1942 van de kolonel der mariniers M. R. de Bruyne voor de Minister van Oorlog, inzake de 
uitschakeling van de Generale Staf, naar aanleiding van de beschouwingen van luitenant-generaal J. F. van der Vijver 

Persoonlijk voor den 
Minister van Oorlog 

ZEER GEHEIM 

maakt tegenover de andere, mede onderdrukte, volken. In Frank- 
rijk, België, Noorwegen en ik vermeen ook wel in de Balkanstaten, 
bestaat dezelfde organisatie voor steun aan den strijd van binnen uit. 
Hier is men echter reeds veel verder gevorderd omdat aldaar neen - 
jaren werden vertreuzeld zoals bij ons. 

Eenige opnzerkingen va!? den Kolonel der Mariniers M .  R. de Dat de maioors van den Generalen Staf Doorman en de Bioekert 
Bruyne betreffende de beschouwingerz van den Luitenant- 

Generaal J .  F. van der Vijver. 

1. Door het geheele betoog van Gen. v. d. Vijver loopt als één 
roode lijn de voor hem vaststaande meening dat van een zelfstan- 
dige of nagenoeg zelfstandige actie der Ned. strijdkrachten geen 
sprake zal kunnen zijn, doch dat zij steeds een onderdeel zullen 
vormen van de geallieerde strijdnliicht welke tot taak zal hebben 
ons land te bevrijden. 

Voor  het verdere betoog is het van belartg deze uitspraak goed 
vast te houden. 

Ik acht het allerminst uitgesloten, dat de Generaal gelijk zal 
krijgen. De Ned. Landstrijdkrachten zijn dermate gering in sterkte, 
dat het Geallieerde Opperbevel zich vermoedelijk niet erg het hoofd 
zal breken over de taakverdeeling der Brigade (1 sterk, c.q. hoog- 
stens 2 zwakke bataljons). Pn zijn gedachtengang zal men vrij zeker 
ook wel een plaatsje voor haar inruimen tusschen de vele bataljons 
der Geallieerde strijdmachten. 

Naast de mogelijk door den Staf belast met de voorbereiding 
van het geallieerde operatieplan ,,Hollandm niet voldoende gere- 
aliseerde voordeelen, welke ook voor hdar actie verbonden zijn aan 
een eenigszins éclatant terugkeeren van vrije Ned. strijdkrachten in 
het eigen land en in de eigen wateren, bestaan er n.m.m. groote 
Nederlandsche belangen welke een dergelijken vorm van heroptreden 
der Ned. strijdkrachten a.h.w. eischen (effect op het nationaal 
zelfbewustzijn, directe Nederlandsche hulp aan hen, die van binnenuit 
met groot levensgevaar aan den strijd zulieil deelnemen, de moge- 
lijkheid, dat hierdoor direct sprake zal kunnen zijn van zuiver Ned. 
gezagsherstel zonder geallieerde inmenging enz.). 

Met dit doel voor oogen zocht ik naar een mogelijke oplossing 
en vermeende deze gevonden te hebben in een (semi) zelfstandige 
actie, echter uiteraard onder ol~lstandigheden, welke haar mogelijk 
inaken. 

Onder deze omstandigheden versta ik in hoofdzaak: 

a. den door onszelf ontketenden en geleiden gewapenden opstand, 
gepaard aan 

b. de inwerking van den aanval der geallieerde hoofdmacht, 
welke de Duitsche bezetting ontzenuwt en desorganiseert. 

Niemand beseft meer dan ik, dat er allerlei en groote risico's aan 
verbonden zijn. De bij de bespreking met Gen. v. d. Vijver, Sas 
en Kruls van die zijde gemaakte opmerkingen: ,,Dan ben je altijd 
te vroeg of te laat", ,,hoe wil je het juiste moment van inzetten 
bepalen", ,,het is mogelijk dat je er zooveel verliezen door lijdt, dat 
de brigade niet meer zal kunnen worden gebruikt voor haar latere 
taak (gezagsherstel - kern van nieuw te vormen leger)", ,.het ont- 
ketenen van een gewapenden opstand is het onverantwoordelijk ont- 
ketenen van een bloedbad" betreffen gevaren en risico's die ik zeker 
ten volle besef, doch welke ik tevens vermeen dat aanvaard moeten 
worden, met de hoop overigens, dat zij (die gevaren) zullen wor- 
den verkleind door grondige voorbereiding. 

Ik zie trouwens dezen oorlog door andere oogen als Gen. v. d. 
Vijver c.s. Het is geen militair rekensommetje alleen, dat om op- 
lossing vraagt. Het mede inzetten van het volk zelve (georgani- 
seerde revolutie, 5e colonne of guerilla, hoe men het noemen wil) 
is een factor waarvan de grootte van tevoren moeilijk is te peilen. 
Maar hij is er. Dat het mogelijk een bloedig bloedbad zou kunnen 
zijn, moge te betreuren zijn, maar zoo wordt de hedendaagsche 
oorlog nu eenmaal gevoerd. 

Van binnen uit, vanuit het volk in het bezette gebied, kwamen de 
wensch en het verlangen om mede te worden ingezet. Ware dit 
niet het geval geweest, dan zou ik nooit met mijn plan tot zelf- 
standig inzetten der Ned. strijdkrachten zijn gekomen. Wel zou ik 
ook dan niets hebben nagelaten om te trachten de beste elementen 
onder het volk tot dit doel wakker te schudden, daar de Neder- 
landers anders een uiterst beschamend figuur zouden hebben ge- 

geheel onafhánkelijk van mij en van elkaar na grondige bestudee- 
ring der beschikbare gegevens tot een oplossing kwamen, welke 
slechts in details afwijkt van mijn oorspronkelijk plan. moge wel- 
licht als eenig bewijs dienen, dat het toch niet zoo onzinnig of on- 
verantwoordelijk is, als men het van bepaalde zijde gaarne voor- 
stelt. 

Toen ik eenige weken geleden datzelfde aan Gen. v. d. Vijver 
mededeelde en hem verzocht ook eens kennis te nemen van deze 
oplossingen Doorman en de Broekert, voegde Z.E. mij toe, er niet 
op terug te willen komen. Hij toonde aan de hand van een brief 
aan, dat hij reeds in begin 1941 op het standpunt stond dat een 
optreden der Ned. Brigade alleen mogelijk was in grooter geallieerd 
verband. Blijkbaar zijn nieuw-bijgekomen elementen (de groei der 
geheime organisaties, de wijze van oorlogvoering in Rusland, Yougo- 
Slavië en elders, enz.) niet in staat den Generaal te bewegen zijn 
eenmaal ingenomen standpunt te herzien. Ik kan dit slechts be- 
treuren. doch maak wel uitdrukkelijk bezwaar tegen het geven van 
een voorstelling van zaken betreffende het door mij ontworpen plan, 
welke geheel onjuist is. Zie b.v. onder piint 5 waar Z.E. zegt: 
.,de actie van de brigade zal altijd een onderdeel vormen van het 
geallieerde operatieplan en zich hieraan moeten aanpassen, niet 
liet omgekeerde (cursiveering van mij). 

Voor,-over 1 7 i i j  bekend is nog nevgens en zeker niet door mij de 
onziniiige gedachte uitgespoken dat het geallie~rde operatieplan 
zich zou hebben te ricliteli naar de door oris ge,i)enschfe actie der 
I,rigade. 

Als een paal boven water staat het feit, dat welke ook de taak 
der brigade zou zijn, deze zal staan hetzij onder ,,allied command", 
hetzij (in het gunstigste geval) onder ,,allied operational control". 

Recapituleerend moge ik dan nogmaals beide meeningen duidelijk 
formuleeren: 

n. Gen. v. d. Vijver c.s. ziet alleen de mogelijkheid van inzet der 
brigade als onderdeel der groote geallieerde macht; over een moge- 
lijke organisatie en actie van binnen uit spreekt hij zich niet uit. 

b. Ondergeteekende acht het allerminst uitgesloten dat de ge- 
allieerde opperbevelhebber bezwaren zal hebben tegen een zelf- 
standige actie der Ned. Strijdkrachten (uiteraard onder operational 
control) doch wil deze toch ter bestemder plaatse bepleiten, i.v.m. 
de groote Nederlandsche belangen welke daaraan n.z.m. zijn ver- 
bonden. Ik acht een dergelijken vorm van actie echter alleen inoge- 
lijk met hulp van georganiseerden steun van binnen uit (Se colonne) 
en dan nog slechts onder bijzondere omstandigheden (inwerking 
van dei1 hoofdaanval). 

2. Thans de kwestie der ,,bittere terugzetting" van den Gene- 
ralen Staf. 

Ik zal deze behandelen alsof mijn persoon hier geheel buiten 
staat. Persoonlijk sta ik op het standpunt dat de voorbereiding 
en latere uitvoering der plannen in handen zou moeten zijn gelegd 
van een Staf van Leger en Marine Officieren (w.o. ook een des- 
kundige v. h. luchtwapen). De ,,LegerofficierenM zouden voor een 
belangrijk percentage Gen. Staf officieren moeten zijn. 

Voor de leiding van dien Staf komt n.m.m. allereerst in aanmer- 
u 

king een opper- c.q. hoofdsffic~er van den Gen. Staf, indien er 
althans een beschikbaar is, die nahst de theoretische kennis ook 
de practische capaciteiten en vooral ook karaktereigenschappen be- 
zit om die taak op zich te nemen. 

A priori aan te nemen dat een Officier van den Gen. Staf hier- 
hoor aangewezen zou zijn uit hoofde van het feit, dat hij ,,officier 
van den Generalcn Staf" is, acht ik echter volkomen verkeerd. 

Ik wil den Luitenant-Generaal v. d. Vijver niet volgen in zijn 
systeem om op een laatdunkende wijze te spreken over een andere 
categorie van officieren, 17an wier kennis, bewaamheid, militaire 
loopbaan en ervaringen hij niets afweet; urSl moge ik mij de op- 
merking veroorloven, dat hij onder erkenning van het feit, dat de 
officieren van den Gen. Staf allen eenmaal het voorrecht hebben 



genoten om zich gedurende 3 jaar op een Hoogere Krijgsschool 
(vooral theoretisch) meer voor hun vak te bekwamen, dit voor 
mij en vele andere officieren nog allerminst beteekent, dat zij daar- 
om alleen worden erkend als de aangewezen, geschikte leiders van 
krijgsbed, ven. 

Naast het feit, dat (wellicht) meerdere theoretische kennis aller- 
minst equivalent is met het bezitten van leiderseigenschappen, staat 
nog het feit, dat dikwijls het geheele militaire leven van velen der 
Gen. Staf officieren alleen wordt doorgebracht op een bureaustoel 
of hoogstens in den zadel voor een wandelrit, hetwelk aan velen 
ook al niet de gelegenheid schonk om de wellicht in embryo aan- 
wezige leidersgaven tot ontwikkeling te doen komen. 

Ik bsseer dit niet op veronderstellingen, doch op persoonlijke 
waarneming van feiten. 

Het doet niets af van mijn waardeering voor de kennis van vele 
officieren van den Gen. Staf hetgeen zelfs tot uiting komt in mijn 
hiervoren geformuleerde meening, dat ik zeker in de allereerste 
piaats onder de officieren van den Generalen Staf den leider voor 
deze taak zou hebben gezocht, doch wanneer men onder de be- 
staande hoogst ernstige omstandigheden voor land en volk vermeent 
te mogen vasthouden aan bekende vredestijdliefhebberijen, dan kom 
ik hier ten sterkste tegen op. 

Nu tot het meer zakelijke terugkeerende. 
Luitenant-Generaal v. d. Vijver kan de actie der brigade niet 

anders zien dan als een actie in het groote geallieerde verband en 
onder direct geallieerd commando. 

Dit beteekent in werkelijkheid, dat een Nederlandsche eenheid 
ter sterkte van 1, hoogstens 2 bataljons onder rechtstreeksch bevel 
van een Engelsch of Amerikaansch Regiments- of Brigadecomman- 
dunt zal optreden. De taak van den Ned. Commandant is dan in 
feite die van een bataljonscommandant of hoogstens van den com- 
mandeerenden officier van een uit twee bataljons samengestelde 
eenheid. De door hem te geven bevelen (leiding) zullen voortvloeien 
uit de van den hoogeren Cdt. (Regiments- c.q. Brigade) ontvangen 
orders. Ik vermeen te weten, dat in het Ned. Leger deze taak voor 
de overgroote meerderheid was opgedragen aan reserve-hoofdoffi- 
cieren. Is wellicht de Gen. v. d, Vijver tot de ontdekking gekomen, 
dat dit geen goed systeem was en dat ook deze functies beter waren 
toe te vertrouwen aan Gen. Staf officieren? 

Ik kan hierover geen oordeel hebben, doch indien dit zoo is, 
waarom werd dan niet van stonde af aan de directe leiding van 
het bataljon en de brigade in Wolverhampton opgedragen aan deze, 
naar zijne rneening, meest geschikte krachten? Op het oogenblik 
toch berust het commando van het bataljon te Wolverhanipton bij 
een majoor van het wapen der marechaussée, dat van de brigade 

(overigens voorloopig nog een theoretisch begrip) bij een overste 
der artillerie, die niet de M.K.S. heeft bezocht. 

Waar zit hier feitelijk de logica? Of heeft men hier wellicht den 
stelregel gevolgd, dat men de ge~chiktste mannen met het commando 
heeft willen belasten? 

Bovendien moge ik nog even teruggrijpen naar het feit, dat blijk- 
baar geleidelijk vergeten wordt. Toen ik mij in Dec. 1942 na uit 
Indië hiervoor ie zijn opgeroepen, bij den Minister van Marine ver- 
voegde, ontving ik mijn opdracht, welke onder meer behelsde de 
,,militaire voorbereiding terugkeer". Op mijn allereerste, eenigszins 
van verwondering getuigende vraag, waarom dit niet was opge- 
dragen aan een opperofficier van den Gen. Staf, kreeg ik o.m. ten 
antwoord: ,,dat deze aangelegenheid tot kort voor dien (d.i. uuiin 
12 jaar) in handen was geweest van een Commissie van G.S. offi- 
cieren, doch dat men niets was opgeschoten". De geestelijke erfenis 
die ik over kreeg en die nog steeds kan worden bezichtigd, gaf ook 
mij wel een zeer schamelen indruk van wat was gepresteerd. 

Het schijnt mij toe, dat Gen. v. d. Vijver dat vergeten is of zich 
dit liever niet meer herinnert. 

Overigens moge ik t.a.v. de door mij meest wenschelijk geachte 
oplossing verwijzen naar den aanhef van dit punt 2. 

3. Over den omkai-ig en de belangrijkheid der landingsmanoeuvres 
alsmede de vergelijking met de ,,kleine landingsacties" van mari- 
niers, vermeen ik niet verder te hoeven uitweiden. In den gedachten- 
gang van den Generaal v. d. Vijver wordt het overbrengen der bri- 
gade geheel door geallieerde deskundigen geregeld. 

Waar door hem toch nog wordt betoogd, dat deze ,,landings- 
operatie" vér uitsteekt boven de ,,landingsmanoeuvres van kleine 
marinierseenheden", moge ik nog opmerken, dat bij landingsoefe- 
ningen in Ned. Indië van één of enkele bataljons dikwijls officieren 
der Mariniers in diverse functies waren ingedeeld, hetgeen de ga- 
rantie mag geven, dat men bij hen eerder deskundigen op dit gebied 
zal aantreffen dan bij officieren v. d. Gen. Staf, die zelf meestal 
nooit een landing hebben meegemaakt (ook niet die ,,kleines) en 
wier meest vooraanstaande in militaire periodieken schrijvende col- 
lega's op dit gebied vrijwel niet anders hebben geprofeteerd dan 
,,dat landingen in de toekomst, met uitzondering van op onver- 
dedigde kusten, wel tot de onmogelijkheden behooren". 

4. De vrees, door Gen. v. d. Vijver geuit t.a.v. de vorming van 
de Groep der G.S. officieren en de phase-verdeeling, wordt door 
mij gedeeld, zij het wellicht uit niet geheel overeenstemmende over- 
wegingen. 

Londen, 23 October 1942. 
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Nota voor de Ministeriële Commissie Oorlogvoering beîreffende de opbouw der Nederlandse Strijdkrachten, 
afkomstig uit het archief van de Minister-President 

Nota voor de Ministerieele Commissie Oorlogvoering betreffende 
den Opbou~v der Ned. Strijdmacht 

l. Tegen het einde van 1942 riep de Ministerieele Commissie 
Oorlogvoeriilg een Stafcommissie in het leven, die de volgende 
opdracht kreeg: 

Onderzoeken op welke wijze het in de ~~eïschillende gebiedsdeelen 
van het Koninkrijk en in het buitenland aanwezige personeel der 
weermacht op de meest doeltreffende wijze aan de ,,bar effort" kan 
deelnemen en ter zake voorstelkn te doen. 

Hierbij ware tevens in beschouwing te nemen de voorbereiding 
van een expeditionnaire macht, welke zal moeten deelnemen aan den 
strijd o n  en de herbezetting van Nederlandsch-Indië. 

De Stafcommissie, die leden telde van de Koninklijke Marine, de 
KoninkIijke Landmacht en het K.N.I.L., bracht begin Mei 1943 een 
voorloopig rapport uit, dat analyseerde hoe de strategische toestand 
was en welke de taak van het Koninkrijk was in den oorlog en leidde 
uit de bijzondere belangen van het Koninkrijk af, dat het van het 
grootste gewicht was, dat onze eigen landstrijdkrachten de tijdelijk 
door den vijand bezette gebieden in Yederlandsch-Indi$ aan het einde 
van den oorlog weder zouden hebben bezet. De Stafcommissie be- 
perkte ~ i c h  dus in haar verdere beschouwingen tot de landstrijd- 
krachten. In haar ~ e r d e r e  beschouwingen weidde zij uit over de vor- 
ming na de bevrijding in het moederland van een expeditieleger, 
een mariniersbrigade en een aantal gezagrbataljons voor Nederland 
en Indië ( 10 bataljons voor Indië). 

'Tenslotte werd aanbevolcn voorloopig een gemotoriseerd bataljon 
en de daar gestationneerde mariniers uit Suriname naar Eiigcland te 
doer7 komen om deel te nemen aan de bevrijding van Nederland. 

De XIinisterieele Commissie Oorlogvoering aanvaardde de eerste 
drie punten van dit rapport, die de algemeene beschouwingen om- 
vatten, verhoogde de benoodigde gezagstroepen voor Indië tot 15 000 
man en gaf 21 hlei 1943 een nieuwe opdracht aan de Stafcom- 
missie, luidende: 

.,De hlinisterieele Commissie Oorlogvoering heeft in algemeenen 
zin aanvaard de punten 1, 2 en 3 van het eerste rapport l) van de 
Stafcommissie. Zij wenscht dat het Nederlandsche volk zoo krachtig 
mogelijk medewerkt aan de herovering van Nederlandsch-Indië, waar- 
toe na de bevrijding van Nederland zoo snel mogelijk een troepen- 
macht moet worden gevormd en wel in de eerste plaats circa 15 000 
man troepen van eenvoudige samenstelling en daarnevens zooveel 
mogelijk groote eenheden. 

De Stafcommissie krijgt opdracht te onderzoeken op welke wijze 
dit doel het snelst en doelmatigst bereikt kan worden, rekening 
houdende met de noodzaak een zeker minimum aan troepen in 
Suriname en Curacao te houden, den inlichtingendienst in de ver- 
schillende gebiedsdeelen te verzorgen en aldaar de noodige troepen 
beschikbaar te hebben voor de orde- en rusthandhaving in die kleine 
deelen van Nederlandsch-Indië, met welker bevrijding rekening moet 
worden gehouden voor de aankomst der eerste contingenten troepen 
uit Nederland. 

Hierbij ware tevens in beschouwing te nemen hoe de bevelvoering 
over de bovengenoemde troepen geregeld moet worden, zoowel voor 
hun operatieve gebruik als voor hun vorming en verzorging". 

De Stafcommissie, die inmiddels werd uitgebreid met een officier 
van het Bureau O.G.S. van het Ministerie van Oorlog en tijdelijk 
met den Generaal van Oyen van het KNIL, diende in Augustus 1943 
haar tweede rapport 2)  in. 

Dit rapport behandelde eerst weIke troepen beschikbaar moesten 
zijn voor de handhaving van het gelag in de nog vrije Nederlandsche 
gebieden, vervolgens de vorming der 15 000 man gezagstroepen voor 
Indië, de vorming van zooveel mogelijk groote eenheden, de uit- 
rusting, bewapening en overvoer der troepen en tenslotte de bevel- 
voering over de troepen. 

Ten aan~ien van de 15 000 man gezagstroepen voor Indië kwam 
de Commissie tot de conclusie dat deze troepenmacht georganiseerd 
moest zijn in 15 infanterie-bataljons. 

Teneinde snel bataljons met encadreering ter beschikking te kun- 
nen krijgen, werd aanbevolen deze te vormen door een hermobilisatie 
der infanterie van de jongste, voor 1940 reeds geoefende lichtingen. 
Het zouden dus Nederlandsche troepen zijn, die tijdelijk ter be- 

l )  Zie bijlage 36. 
2)  Zie bijlage 37. 

schikking van den Gouverneur-Generaal zouden worden gesteld voor 
de handhaving van het gezag, gedurende den tijd, dat het KNIL 
daartoe de noodige troepen nog miste. De Commissie was van mee- 
ning dat de zoo gevormde troepen een voldoenden graad van mili- 
taire geoefendheid zouden hebben voor de hun tcegedachte taak. Zij 
zouden echter kennis van het Maleisch en van het tropische terrein 
missen en vRór hun inzet moeten acclimatiseeren. Zij zouden dus 
700 spoedig mogelijk naar een tropisch gebied nabij Nederiandsch- 
Indië moeten worden overgebracht, waarbij de voorkeur zou worden 
gegeven aan N.O. Australië. Tijdens hun onderbrenging in een depot 
in dat gebied zouden zij instructie moeten krijgen van officieren en 
onder-officieren van het KNIL. Geschat werd dat zij 2 maanden na 
aankomst in hei depot gereed zouden zijn voor de aanvaarding van 
hun gezagstaak. 

Wat de groote eenheden betreft wilde de Stafcommissie beginnen 
met de vorming van een legerkorps van drie divisies. Dit zouden 
eerste rangs troepen moeten zijn, georganiseerd naar Britsch of 
Amerikaansch model. 

De keuze daaromtrent kon nog niet worden gedaan, daar deze 
afhing van de plaats waar de divisies zouden worden ingezet en van 
de mogelijkheid de bewapening en uitrusting te verkrijgen. De be- 
cli~sing omtrent die punten zou door de Combined Chiefs of Staff 
moeten worden genomen. Deze divisies zouden gevormd moeten 
worden uit de nog niet geoefende, jonge lichtingen, of uit de jongste 
geoefende lichtingen. Een tijdschema werd ontworpen, dat aangaf 
dat de eerste divisie 15 maanden na da; D gereed zou zijn voor den 
inzet en de beide volgende divisies 4 maanden later. 

Een mariniersbrigade zou worden geiiorrnd, ter sterkte van Ir 
5000 man, omtrent welker opbouw eveneens een beschouwing werd 
gegeven. 

Omtrent de riitrtlsting en bewapening der troepen merkte de Com- 
missie op, dat deze slechts na goedkcuiing door de Combined Chiefs 
of Staff verkrijgbaar zouder7 z ij n. 111 verband daarmede gaf de Com- 
missie den raad, de aanvraag voor alle eenheden tegelijkertijd in te 
dienen, loodat de CCS kon zien, dat ook de gezag5troepen de oorlog- 
voering dienden, doordat zij andere Nederlandiche troepen volledig 
vrij zouden maken voor operaties tegen de Japanners. 

Ook ten aanzicq van de transporten werd opgemerkt, dat deze in 
hoogste instantie werden geregeld naar riclitlijnen van de CCS en 
dat de prioriteit bij die transporten afhankelijk was van het doel, 
waarvoor de troepen dienen. Ook de overvoer kon dus gediend wor- 
den door de indicning van een volledig plan bij de GCS. 

Tenslotte wijdde de Commissie een beschouwing aan de bevel- 
voering over de troepen. 

Bij het rapport legde de Commissie een plan over dat door de 
RV. CCS. aan de CCS. zou kunnen worden aangeboden en dat in 
het kort samengevat weergaf, wat Nederland van plan was aan 
landstrijdkrachten te vormen. 

2. Kort voor de indiening van het Tweede rapport van de Staf- 
commissie bezocht Arnbascacleur Loudon uit Washington Londen. 
Hij bepleitte daarbij 30 Juli in de M.C.O. een plan om na de be- 
vrijding van Nederland een flinke troepenmacht van circa 50 000 
man in Amerika te doen opleiden voor den strijd tegen de Japanners. 
Dat zou voor ons een goede prooaganda zijn. 

De M.C.O. ontving zijn voorstel gunstig en machtigde den Am- 
bassadeur in die richting voorbereidende stappen te ondernemen. 

De Ambassadeur gaf daarop bij 7ijn terugkeer te Washington 
opdracht aan Generaal Dijxhoorn, RV. CCS voor landmachtzaken, 
de aangelegenheid in dien zin in te leiden bij de CCS, hetgeen ge- 
schiedde bij een memorandum van 30 Augustus, dat zich op het 
standpunt stelde, dat aangezien de Nederlandsche strijdkrachten 
hoogstwaarschijnlijk onder Amerikaansch operationeel bevel zouden 
worden ingezet, het gewenscht was dat hun opleiding, indoctrinatie 
en bewapening Amerikaansch zouden zijn. Amerikaansche hulp 
werd dus gevraagd bij de vorming van die strijdkrachten. 

3. Toen het rapport van de Stafcommissie was ontvangen, werd 
dit met het plan 30 Augustiis 1943 door de M.C.O. met kleine wij- 
zigingen aanvaard en aan de RV. CCS toeqezonden. Generaal Dijx- 
hoorn die het plan ontvin-, kort na de indiening van het boven ver- 
melde memorandum, trachtte het plan in overeenstemming te bren- 
gen met dit memorandum door eenige wijzigingen voor te stellen 
in een memorandum, dat medio October 1943 in de M.C.O. ter 
tafel kwam. 



In hoofdzaak kwam dit neer op een door ons kiezen van een 
Amerikaansche bewapening, uitrusting en opleiding voor het leger- 
korps, in plaats van dat deze keuze werd overgelaten aan de Com- 
bined Chiefs of Staff. Na bespreking in de M.C.O. in het bijzijn 
van Generaal Dijxhoorn diende deze 8 December bij de CCS een 
nieuw memorandum in, dat een vervolg was van het memorandum 
van 30 Augustus, doch aan het standpunt, dat de voorkeur werd 
gegeven aan een Amerikaansche uitrusting en opleiding, toevoegde 
dat indien de CCS van meening zouden zijn dat een Britsche oplei- 
ding en bewapening de voorkeur verdienden, de Nederlandsche Re- 
geering daartegen geen bezwaar had. In dit memorandum werd de 
beslissing van de CCS op dat punt gevraagd. 

Ten aanzien van de gezagsbataljons vermeldde dit memorandum 
dat de Nederlandsche Regeering voor de bewapening en uitrusting 
een beroep zou doen op de Britsche Regeering en dat deze 39 batal- 
jons dus niet verder in het memorandum genoemd zouden worden. 

Op 4 Februari 1944 gaven de Combined Chiefs of Staff als hun 
beslissing, dat zij nota hadden genomen van het Nederlandsche 
standpunt, dat opleiding en bewapening van het Nederlandsche leger- 
korps Amerikaansch zouden moeten zijn, doch dat het wenschelijk 
leek voor het legerkorps dezelfde procedure te volgen als voor de 
39 bataljons. Uitrusting zou vermoedelijk beschikbaar gesteld kunnen 
worden uit overschotten en buitgemaakte uitrusting, na afloop van 
den oorlog in Europa. Deze factor en de shipping situatie deden 
het wenschelijk voorkomen dat het Nederlandsche korps in Europa 
werd gevormd en opgeleid. De zorg voor de vorming en uitrusting 
werd dus door de CCS toegewezen aan de Britsche autoriteiten en 
alle details zouden rechtstreeks tusschen de Nederlandsche autori- 
teiten en de Britsche Chieis of Staff geregeld moeten worden. 

4. Deze beslissing van de CCS was een groote teleurstelling voor 
Ambassadeur Loudon in verband met diens plan voor een opleiding 
in Amerika, en was ook in andere opzichten, vooral wat betreft de 
verwijzing naar buitgemaakte uitrusting, weinig bevredigend. 

Op dit punt werd officieus een nadere uitleg gevraagd aan de 
Britsche Regeering, waarop de Heer Eden wees op het zuivere mili- 
taire karakter der beslissing, waarvoor de propaganda-waarde van 
een opleiding in Amerika geheel moest wijken. 

Toen onzerzijds het contact met de Britsche Chiefs of Staff niet 
spoedig tot stand werd gebracht, schreef de Britsche Chief-liaison- 
officer, Generaal Grassett, 24 Maart 1944 een brief aan Z.K.H. 
Prins Bernhard, de Nederlandsche chief-liaison-officer, om aan te 
dringen op een spoedig contact met het War Office. Hierop had 
Z.K.H. Prins Bernhard 12 April 1944 een onderhoud met Generaal 
Simpson, Director of Military Operations, War Office, waarin o.m. 
werd medegedeeld dat het War Office bereid was kampen beschik- 
baar te stellen voor de eerste training van troepen uit Nederland en 
alle faciliteiten zou geven voor kadertraining. De uitrusting en be- 
wapening zouden geheel gelijk zijn aan die van de Britsche divisies. 

Hierop werd met ingang van 1 Juni 1944 het Bureau O.G.S. her- 
doopt in Bureau Expeditionnaire Macht. De verdere opzet van de 
vorming der drie divisies is daarop in overleg tusschen dit bureau en 
het War Office geregeld en is neergelegd in een brief van den 
Minister van Oorlog van 31 Juli 1944. 

De organisatie der divisies zal zijn die van de Britsche ,,Light 
Division" met een sterkte van ongeveer 20 000 man. Het tijdschema 
van de vorming zou als volgt verloopen. Dag D is gesteld op 1 Maart 
na de bevrijding van Nederland. 

D tot D plus 4 mnd.: opleiding van kader in Engeland. 
D plus 4 tot D plus S mnd.: opleiding der divisie. 
D plus S tot D plus 9 mnd.: verplaatsing naar het Oosten. 
D plus 9 tot D plus 13 rnnd.: acclimatiseering en jungle training. 
5. Ten aanzien van de gezagsbataljons voor Indië had de Staf- 

commissie uitgewerkt, dat de eenige wijze, om op zeer korten termijn 
deze troepen ter beschikking te krijgen, zou zijn het oproepen van 
vroeger reeds geoefende Nederlandsche dienstplichtigen, dus een 
gedeeltelijke hermobilisatie van de Koninklijke Landmacht. De 15 
bataljons zouden dus in Nederland worden gevormd en van door de 
Britsche Regeering beschikbaar te stellen uitrusting en bewapening 
worden voorzien. Vervolgens zouden deze troepen als operationeele 
eenheden naar een gebied in de tropen, nabij Nederlandsch-Indië, 
bij voorkeur K.O. Australië, worden overgevoerd en daar in een 
depot worden ondergebracht, waar een aanvullende operationeele 
training zou plaats hebben onder medewerking van Nederlandsch- 
Indische instructeurs. Voor deze aanvullende oefening was een pe- 
riode van 2 maanden geraamd. 

Minister van Mook had steeds een andere vorming dezer troepen 
voorgestaan, waarbij niet militaire eenheden, doch ongeoefende 
recruten naar Australië zouden worden overgevoerd en de kleeding, 
uitrusting en opleiding geheel in Australië zouden plaats hebben onder 

leiding der Nederlandsch-Indische autoriteiten. Hoewel het plan van 
de Stafcommissie door de Regeering was aanvaard en aan de CCS 
was medegedeeld, dat voor de uitrusting van deze troepen recht- 
streeks contact zou worden opgenomen met de Britsche autoriteiten 
waarmede de CCS zich in hunne beslissing van 4 Februari 1944 
vereenigd hadden, opende Minister van Mook tijdens bezoek aan 
Australië in begin 1944 niet alleen besprekingen met de Australische 
autoriteiten over de beschikbaarstelling van een kamp, maar ook van 
kleeding, uitrusting en bewapening voor deze troepen. Hij vond daar 
een willig oor, onder voorbehoud echter van de toestemming der 
Britsche Chiefs of Staff (telegram Minister van Mook 6 Maart 1944). 

Teneinde deze zaak in te leiden richtte de Nederlandsche Ambas- 
sade te Londen 9 Mei een nota tot het Foreign Office, zonder dat 
echter spoedig antwoord werd ontvangen. Minister van Mook richtte 
daarop 4 Augustus een brief tot den Minister van Buitenlandsche 
Zaken met het voorstel dat de Minister van Oorlog het vraagstuk 
bij de Chiefs of Staff zou voorbrengen, waar het tenslotte behandeld 
zou moeten worden. De Minister van Buitenlandsche Zaken stemde 
daarmede in. 

Na bespreking in de M.C.O. werd besloten dat de Voorzitter dit 
punt zou inleiden bij Generaal Ismay, Chef van den Staf van Mi- 
nister Churchill. Een memorandum dat als grondslag voor deze be- 
spreking kon dienen, werd 25 Augustus door Minister van Mook in 
overleg met den Minister van Oorlog opgesteld. Hierin werd aan- 
gegeven dat de 15 bataljons gevormd zouden worden door de op- 
roeping van vroeger reeds geoefende dienstplichtigen, die een aan- 
vullende opleiding zouden krijgen in Australië. Aangevraagd werd 
de kleeding voor die troepen in Engeland te verstrekken, terwijl werd 
voorgesteld, indien het transport naar Australië onmiddellijk zou 
kunnen plaats hebben, de verdere uitrusting in Australië te doen 
verstrekken. 

Het onderhoud met Generaal Ismay had begin October plaats en 
daarbij bleek, dat het vraagstuk in behandeling was bij de CCS. 
Generaal Ismay antwoordde 5 October 1944 op het memorandum, 
dat bij hem was achtergelaten, dat het door de Britsche Chiefs of 
Staff was bestudeerd, dat over enkele punten nog overleg gaande 
was met de Amerikaansche Chiefs of Staff en dat in afwachting van 
de beslissing op die punten, de geheele zaak van deze 15 bataljons 
zou worden opgenomen tusschen de Nederlandsche militaire auto- 
riteiten en het War Office, ,,in parallel with the arrangements now 
in train for the formation of the Dutch Expeditionary Corps". 

De brief vervolgde daarop met de zinsnede: 
,,The Chiefs of Staff have noted your view that the final training 

of these battalions should take place in Australia. They consider, 
however, that it would be premature to take a decision on this point 
at present, and suggest it be re-considered later, in the light of the 
progress of Far Eastern Operations and the development of Allied 
Strategy for the defeat of Japan." 

Deze brief werd 12 October gevolgd door een brief van den 
Secretaris van het Britsche Chiefs of Staff Committee, waarin deze 
mededeelde dat de CCS thans hadden goedgekeurd dat de 15 Ne- 
derlandsche bataljons voor dienst in Nederlandsch-Indië uitgerust 
zouden worden door Groot-Brittannië. De brief eindigde met de 
zinsnede: 

,,You wil1 no doubt wish, therefore, that your Military Authorities 
should begin at an early date those discussions with the War Office 
which were suggested in General Ismay's letter." 

Tijdens het gesprek met Generaal Ismay was de plaats van de op- 
leiding der troepen aangeroerd en had de Generaal als zijn meening 
naar voren gebracht, dat een der bezwaren tegen een opleiding van 
recruten in Australië was, dat het transport van ongeoefende troepen 
een zeer veel lagere prioriteit zou krijgen dan het transport van geoe- 
fende formaties. Hij betwijfelde of recruten transport zouden krijgen. 

Zeer veel gevolg werd aan de aanmaning in het laatste deel van 
den brief van 12 October schijnbaar niet gegeven, want begin De- 
cember was het vraagstuk opnieuw ter sprake in de M.C.O., waar 
Generaal van Straten een nota indiende over dit punt met een plan 
voor de opleiding van 7000 man in Australië. De Generaal ging uit 
van de gedachte, dat uit Nederland mankracht zou worden aange- 
trokken en geen formaties. 

In West-Australië (dus in een sub-tropisch woestijngebied, dat 
geen enkele overeenkomst vertoont, noch in klimaat, noch in terrein- 
gesteldheid, met Nederlandsch-Indië) was een groot kamp beschik- 
baar gesteld voor de opleiding der troepen en voorgesteld werd nu 
te beginnen met de uitzending van 4000 oorlogsvrijwilligers van de 
Koniiiklijke Landmacht en 3000 vrijwilligers voor het KNIL. Alle 
uitrusting zou in Australië worden verstrekt. Dit voorstel stoorde 



zich dus in het geheel niet aan de bekende beslissingen van de CCS 
en van de Britsche Chiefs of Staff. 

De nota van Generaal van Straten vormde den grondslag voor 
verdere besprekingen. 

Nederland was inmiddels gedeeltelijk bevrijd en er stond een 
reservoir van circa 2 millioen Nederlanders ter beschikking voor de 
recruteering. Bij een bespreking met de SHAEF-Mission over voor 
de A.E.F. beschikbaar te maken manpower, gaf de Minister van 
Oorlog aan, dat uit het reeds bevrijde gebied een totaal van 35 000 
man in de strijdmacht ingelijfd zou mogen worden. Voor de Indische 
gezagstroepen werden daarvan 4000 man aangewezen. 

Op deze basis werd een recruteerings- en transportschema ont- 
worpen en 24 Februari 1945 aan den Britschen Minister van Oorlog 
aangeboden met verzoek om medewerking voor kleeding en onder- 
brenging in transit-camps en verder transport naar Australië van 
3926 man gezagstroepen, 1000 man airforce en 600 man Civil Af- 

fairs. De verscheping zou in maandelijksche transporten van onge- 
veer 1400 man moeten geschieden, het eerste transport zou 15 April 
moeten vertrekken. SHAEF zou de overvoer van het recruteerings- 
centrum Eindhoven naar Engeland verzorgen. 

Op dezen brief kwam een in algemeenen zin gunstig antwoord, 
doch onder het voorbehoud, dat de Combined Chiefs of Staff de 
verplaatsing moesten goedkeuren. Deze goedkeuring werd 15 Maart 
gevraagd en 16 April verieend, onder voorbehoud dat de recruteering 
van een aantal andere categorieën van personeel vooraf verzekerd 
zou moeten zijn en dat het transport naar Australië afhankelijk was 
van andere transporten met hoogere prioriteit. Vermoedelijk zou 
transport beschikbaar zijn tot aan het einde van den oorlog in 
Europa. 

De RV. CCS rapporteerden dat het verkrijgen van deze beslissing 
moeite had gekost, omdat het hier ongeoefende troepen betreft. 
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Zeer Geheirn 

STAFCOMMISSIE 

Eerste rapport 

Waar aanleiding van de besprekingen gevoerd over de opdracht, 
luidende: ,,Onderzoeken op welke wijze het in de verschillende ge- 
biedsdeelen van het Koninkrijk en in het buitenland aanwezige perso- 
neel der weermacht op de meest doeltreffende wijze aan de ,,war 
effort" kan deelnemen en ter zake voorstellen te doen. 

Hierbij ware tevens in beschouwing te nemen de voorbereiding 
van een expeditionnaire macht, welke zal moeten deelnemen aan 
den strijd om en de herbezetting van Nederlandsch-Indië;" 

is door de Stafcommissie het volgende eerste rapport opgemaakt. 

Inleiding. 

Ter voldoening aan de opdracht heeft de Coxmissie den alge- 
meenen strategischen toestand van dit oogenblik en de politieke 
doelstellingen van het Koninkrijk als uitgangspunt harer beschou- 
wingen genomen. Deze beide onderwerpen vsrinen de eerste twee 
hoofdstukken van dit rapport. 

1. Strategische tees tand. 
Uit de openbare uitlatingen van Minister Churchill en Minister 

Curtin en een geheime medcdeeling van President Koosevelt in het 
Pacific War Council te Washington, is komen vast te staan dat de 
strategie der Geallieerden er op gericht is eerst de beslissing te be- 
vechten in Europa en pas daarna alle krachten te concentreeren tegen 
Japan. Openbare uitlatingen van President Rooscvelt waren vager op 
dit punt, doch dit kan gevoeglijk verklaard kvorden uit de omstan- 
digheid, dat een deel van bet An~erikaansche publiek Japan nog steeds 
ziet ais vijand No. 1 en daarom geneigd is kritisch te staan tegenover 
een voorloopige concentratie tegen Europa. 

Deze Geallieerde strategie brengt mede, dat in het Verre Oosten 
het strategisch defensief moet worden gevoerd, om de Japanners met 
zoo gering mogelijke krachten in toom te houden, zoodat zooveel 
mogelijk strijdkrachten beschikbaar zijn voor het offensief in Europa. 

Wat de zeemacht betreft komt dit tot uiting in een concentratie, 
vooral van torpedojagers en ander licht vlootmaterieel en van vlieg- 
tuigen, op den strijd tegen de Duitsche duikbooten. 

Wat de land- en luchtstrijdkrachten betreft op een concentratie in 
Engeland en Noord-Afrika. 

Het Geallieerde offensief in Europa, dat in October 1942 door 
Generaal Smuts in het Parlement werd aangekondigd en dat in 
October en November 1942 in Noord-Afrika en Rusland werd in- 
gezet, zal zonder twijfel in 1943 worden doorgezet en heeft een kans 
nog dit jaar tot de overwinning in Europa te zullen leiden. 

In het Verre Oosten is door de slagen bij Midway, om Guadalcanal 
en op Nieuw-Guinea, het Japansche offensief tot staan gebracht en 
ons defensief dus wel verzekerd. De vijand heeft zware verliezen ge- 
leden, vooral aan vliegtuigen en schepen, waardoor zijn offensief 
vermogen ernstig is geschaad. De Japanners zijn daardoor gedwongen 
zich op een defensief voor te bereiden, waartoe zij hun legers in het 
gebied van de Zuid-West Pacific hebben verskerkt, vooral op den 
ring van eilandsteunpunten aan den Zuidrand van den Indischen 
Archipel, en op het nog door hen bezette deel van Nieuw-Guinea 
en van de eilanden ten Noorden van Nieriw-Guinea. 

Ook in Burma zijn de Japanners in het defensief, doch ernstig 
worden zij daar nog niet bedreigd, zoolang onze - thans over- 
machtige - landstrijdkrachten in dat gebied niet over zee kunnen 
aanvallen. 

De Chineesche legers zijn voorloopig genoodzaakt defensief te 
blijven, aangezien de toevoer van oorlogsmaterialen, welke thans al- 
leen door de lucht mogelijk is, een offensief gebruik der Chineesche 
legers vooralsaog niet toelaat. 

Is dus in het algemeen nog geen groot Geallieerd offensief in het 
Verre Oosten te verwachten, dit neemt niet weg, dat kleinere offen- 
sieve acties noodig zijn om de Japanners bezig te houden en te be- 
letten weder krachten te verzamelen voor een offensief hunnerzijds. 
In dit verband moet de Geallieerde druk op Akyab worden vermeld 
en vooral de actie in Oostelijk Nieuw-Guinea en op de Zuid-Ooste- 
lijke Solomons. Naarmate de Japansche voorposten worden terugge- 
drongen en hun hoofdweerstands-gebied wordt bereikt, zal de ter- 
reinwinst bij die offensieven echter moeilijker verkregen worden, zoo- 
dat op een herovering van groote gebiedsdeelen in de Z.W. Pacific 
vooralsnog nauwelijks gehoopt mag worden. Herovering van kleinere 
gebiedsdeelen blijft echter mogelijk, evenals echter het verlies van de 
nog onder Nederlaiidsch gezag staande resten van ons gebied in 
Nieuw-Guinea, die zich op het oogenblik in het ,,Niemandslandm 

tusschen de Geallieerde en Japarische zones bevinden. 

2. De Tank van het Koninkrijk. 
In het algemeen is de taak van het Koninkrijk, naar ons beste 

vermogen mede te werken aan het behalen van de Geallieerde 
overwinning in dezen oorlog. 

Binnen dit algemeene kader heeft Nederland als eigen politiek 
doel het herstel en behoud van het Koninkrijk in zijn oude grenzen. 

Wat hei Moederland betreft worden de grenzen niet wezenlijk be- 
dreigd. De overwinning in Europa verzekert ons het feitelijk herstel 
van onze souvereiniteit in het Rijk in Europa. 

Ten aanzien van de overzeesche gebiedsdeelen staan de zaken 
anders. 

Suriname en Curaçao zijn gelegen binnen de Arnerikaansche 
invloedssfeer. Suriname is van belang wegens zijn bauxietmijnen en 
vormt tevens een luchtbasis voor de duikbootbestrijding. Dit gebieds- 
deel heeft echter een voldoecdcn Nederlandschen inslag om betrek- 
kelijk veilig geacht te kunnen worden binnen het Rijksverband, 
ondanks de aanwezigheid van eenige Amcrikaansche troepen. 

De positie van het gebiedsdeel Curaçao is minder gunstig. Cura- 
çao en Aruba hebben de twee grootste olie-raffinaderijen ter wereld, 
die de geheele olieproductie van Venezuela verwerken. De havens van 
Curaçao behaoren tot de beste in M7est-Indië, zoodat Curaçao thans 
een belangrijk convooicentrum is. De strategische beteekenis dezer 
eilanden is dus groot. 

De bevolkicg van Curaçao heeft een veel meer cosn~opolitisch 
karakter dan die van Suriname; de band met Nederland is bij be- 
paalde bevolkingsgroepen minder hecht. Om deze reden moet de 
aanwezigheid van Amerikaansche troepen op Curaçao gevaarlijker 
geacht worden voor het behoud van onze souvereiniteit dan in 
Suriname. 

De grootste gevaren bedreigen ons Koninkrijk echter, ook bij een 
overwinning van de Geallieerden, in het allerbelangrijkste over- 
zeesche gebiedsdeel Nederlandsch-Indië, omdat dit vrijwel geheel 
door den vijand is bezet en dus zal moeten worden heroverd. Ge- 
schiedt deze herovering door Geallieerde troepen, dan is de hand- 
having van het gezag en het contact met de bevolking in eerste in- 
stantie in handen van die troepen. Het Nederlandsche gezag kan 
dan slechts worden hersteld door een daad van het Geallieerde Opper- 
bevel, door de overdracht van dat gezag aan Nederlandsche organen. 
Het gevaar bestaat, dat deze overdracht niet zonder meer plaats zal 
hebben, hetzij onder invloed van verzoeken van de bevrijde bevolking, 
die wellicht door den vijand tijdens de bezetting tegen het Neder- 
landsche gezag kan zijn opgezet (zooals is geschied op Dobo en 
Toeal), hetzij onder invloed van politieke groepen in Amerika of 
Australië, die om inaterieele of andere redenen aan het herstel van 
ons gezag bepaalde voorwaarden willen verbinden. Dit gevaar kan in 
zeer belangrijke mate worden verminderd als wij het grondgebied in 
Nederlandsch-Indië zelf heroveren en bezetten, want dan hebben wij 
van het eerste oogenblik af het gezag in handen en contact met de 
bevolking. Kunnen wij dit niet, wegens gebrek aan troepen, dan zul- 
len wij het moeten hebben van den goodwill van onze bondgenooten, 
welke goodwill in de eerste plaats vereischt, dat wij naar ons beste 



vermogen aan den oorlog blijven deelnemen. Hoe grooter de rol, die 
onze strijdkrachten spelen bij de herovering van het grondgebied, 
hoe gunstiger onze positie aan de vredeconferentietafel zal zijn. 

3. Uit deze beschouwing blijkt al dadelijk dat bij de behandeling 
van de opdracht verschil moet worden gemaakt tusschen landstrijd- 
krachten e n  zee- en  lricht-strijdkrachten. De beide laatste groepen 
gebruiken het land alleen als basis doch bezetten het niet. De gezags- 
handhaving op het land is in hoofdzaak taak van de landstrijdkrach- 
ten. Het doet er dus betrekkelijk weinig toe voor onze positie aan het 
einde van den oorlog waar onze zee- en luchtstrijdkrachten gestreden 
hebben, maar het is van zeer groot belang of onze landstrijdkrach- 
ten de tijdelijk door den vijand veroverde deelen van het Koninkrijk 
weder hebben bezet. Om deze reden kunnen de volgende beschou- 
wingen beperkt worden tot de landstrijdkrachten en kan alleen de 
wensch worden uitgesproken, dat de zee- en luchtstrijdkrachten, 
bestemd voor locale diensten in Nederlandsch gebied, door ons zelf 
zullen worden geleverd. 

4. D e  taak van de landstrijdkrachten is een tweeledige. In de 
eerste plaats moet het grondgebied worden heroverd, doordat de 
vijand wordt verslagen en verdreven. In de tweede plaats moet in 
het herbezette gebied het gezag hersteld en gehandhaafd worden. 
Deze twee taken gaan in elkander over. 

Ten aanzien van het Nederlandsche grondgebied moet dus ge- 
zorgd worden voor: 

a.  Heroveren Nederland; 
b. Verdedigen en gezag handhaven in Nederland; 
c. Heroveren Nederlandsch-Indië; 
d .  Verdedigen en gezag handhaven in Nederlandsch-Indië; 
e.  Verdedigen en gezag handhaven in Suriname; 
j. Verdedigen en gezag handhaven in Curaçao. 
Als deze taken zijn verzorgd, zal het leger verder moeten deel- 

nemen aan den oorlog en aan de bezetting van vijandelijk gebied. 
Ten aanzien van de minimale troepensterkte, benoodigd ter ver- 

vulling dezer taken, worden de volgende beschouwingen naar voren 
gebracht. 

Voor de handhaving van ons gezag in en de verdediging van Cura- 
çao wordt thans, naast de aanwezige Amerikaansche troepen, be- 
schikt over circa 2000 man, meerendeels Curaçaosche troepen met 
Nederlandsch en Nederlandsch-Indisch kader. De bijzondere omstan- 
digheden, waaronder wij in Curaçao verkeeren (Amerikaansche in- 
vloedssfeer, cosmopolitische bevolking) in aanmerking genomen 
wordt dit aantal door de Commissie voldoende geacht. 

Voor de handhaving van ons gezag in Suriname wordt een troepen- 
sterkte van ongcveer een bataljon voldoende geacht. Dit bataljon 
lian, met de aanwezige kustbatterijen, tevens op voldoende wijze in 
de verdediging voorzien. 

Voor de handhaving van het gezag in heroverd Nederlandsch- 
Indisch gebied moet in eerste instantie met een sterkte van minstens 
10 bataljons worden gerekend. Met het grooter worden van het be- 
vrijde gebied, dient het aantal troepen te worden uitgebreid, totdat 
bij een volledig bevrijd Nederlandsch-Indië voor dit doel over naar 
schatting 30 bataljons zal moeten worden beschikt. 

Voor de herovering van Nederlandsch-Indië, als dat in tempo's 
geschiedt over door ons beheerschte zeeën, wordt een troepensterkte 
van minstens 4 à 5 divisies noodig geacht. 

Voor de handhaving van het gezag in een bevrijd Nederland zijn 
verscheidene bataljons noodig. Bij de voorbereiding wordt gestreefd 
naar een troepensterkte van 24 bataljons. 

Voor de herovering van Nederland als onderdeel van een Ge- 
allieerden opmarsch in West-Europa is een leger van belangrijke 
sterkte noodig. 

Daar de totale sterkte aan troepen, buiten die noodig voor de ver- 
dediging en gezagshandhaving in Suriname, Curaçao en Merauke, 
waarover het Koninkrijk thans beschikt, op een waarde van ongeveer 
drie bataljons kan worden gesteld, waarbij dan nog is gerekend met 
l bataljon grootendeels gevormd uit Surinaamscke schutterplichti- 
gen, die niet zonder meer naar elders kunnen worden gezonden, is 
wel duidelijk, dat op het oogenblik niet aan de taken a t/m d volle- 
dig vo!daan kan worden, hoe de verdeeling dier troepen ook wordt 
gekozen. 

Alleen als grondgebied wordt heroverd en daardoor deelen van 
onze bevolking worden bevrijd, ontstaat de mogelijkheid onze troe- 
pensterkte belangrijk op te voeren en wel vooral als Nederland 
wordt bevrijd. In Nederlandsch-Indië zullen wel inheemsche solda- 
ten en kader worden teruggevonden, doch weinig of geen Europee- 
sche officieren en kader, die bij de vorming en leiding dier troepen 
onmisbaar zijn. Alleen de bevrijding van het Moederland schept dus 
de mogelijkheid voldoend sterke landstrijdkrachten te vormen om 

op bevredigende wijze aan de vervulling van alle overige taken te 
kunnen deelnemen. 

Gezien de bijzondere gevaren, waaraan het Koninkrijk in Neder- 
landsch-Indië bloot kan staan als dat gebiedsdeel door andere dan 
onze eigen troepen zou worden heroverd, moet bij onze verdere deel- 
name aan de oorlogvoering de herovering van Nederlandsch-Indië 
voorop staan. Hiervoor zal gestreefd moeten worden naar de vorming 
van een expeditionnaire macht van 4 à 5 divisies, zoals reeds is 
opgemerkt. 

5. Vorming expeditionnaire macht.  
Alle krachten moeten worden ingespannen om te bereiken dat de 

vorming en overvoer van deze macht voltooid is vóórclat de operaties 
in het Verre Oosten tot de herovering van Nederlandsch-Indië leiden. 
Daar de concentratie der voor een offensief tegen Japan vereischte 
aanzienlijke land- en luchtstrijdkracl~ten naar schatting 6 maanden à 
een jaar zal duren, is de Commissie er van overtuigd, dat de expedi- 
tionnaire macht, of althans een aanzienlijk gedeelte daarvan, tijdig 
gereed kan zijn mits nu reeds alles in het werk wordt gesteld om haar 
vorming te bespoedigen. Mocht desondilnks, om onvoorziene redenen, 
de expeditionnaire macht te laat op het terrein van actie Komen om 
aan de herovering van Indië deel te kunnen nemen, dan hebben wij 
ten minste alles gedaan wat wij konden om de eenige rnogelijltheid, 
die wij hadden om aan de bevrijding van Nederlandsch-Indië mede 
te werken, uit te buiten. Deze eisch wordt mede gesteld door de 
overweging, dat wij, om den goodwill onzer groote bondgenooten te 
behouden, naar ons beste vermogen aan den oorlog moeten blijven 
deelnemen. Ons volk moet toonen, dat het voor het behoud van 
Nederlandsch-Indië binnen het Rijksverband offers over heeft. 

Een snelle vorming van deze troepenmacht is alleen mogelijk als 
instructeurs beschikbaar zijn, die gedeeltelijk uit de buiten bezet ge- 
bied aanwezige troepen betrokken moeten worden. 

6. Vorming Marinebrigade. 
Daar alle operaties in Nederlandsch-Indië door een landing moeten 

worden voorafgegaan, is indeeling van marinetroepen bij de expedi- 
tionnaire macht zeer gewenscht. Waar de marine in haar mariniers 
over goed kader beschikt en tevens gerekend kan worden, dat in 
Nederland een belangrijk contingent mariniers en marinetroepen zal 
worden gevonden, wordt het mogelijk geacht in zeer korten tijd een 
brigade van 4 à 5000 man te vormen, belangrijk sneller dan de groo- 
te expeditionnaire macht. Deze troepen zouden dan de sti-ategische 
voorhoede zijn van die expeditionnaire macht. Bovendien kunnen 
kleine ondernemingen, als bijvoorbeeld de herovering van vele der 
kleinere eilanden, door marinetroepen alleen worden uitgevoerd. 

Eisch voor een snelle vorming is ook hier de beschikbaarheid in 
Engeland van mariniers, die als instructeurs moeten optreden. 

7.  Vorrning bataljons voor gezngsi~andhaving iiz Nederland. 
Deze troepen zullen allereerst moeten worden gevormd uit de 

bevrijde bevolking om onmiddellijk de uitoefening van het Neder- 
landsche gezag te kunnen verzekeren. Pas als dit gezag gevestigd is, 
kan met de verdere legervorming worden begonnen. Voorbereidingen 
voor de onmiddellijke oproeping van 24 bataljons worden getroffen. 

8. Vorming bataljons voor gezagshaizdhavirzg in Nederlarzdsch- 
Indië. 

De vorming van de in eerste instantie noodig geachte 10 bataljons 
voor deze taak zal onmiddellijk na de bevrijding van Nederland 
moeten beginnen. Het geldt hier een bijzondere taak, waarvoor spe- 
ciale bekendheid met de inheemsche bevolking van Nederlanàsch- 
Indië zeer gewenscht is, zoodat deze in de eerste plaats zal moeten 
worden verzorgd door het K.N.I.L. met beschikbaarstelling - voor 
zoover noodig - van personeel van de Koninklijke Landmacht. 

9. Deelname aan herovering Nederland. 
Alvorens de vorming van al deze troepen kan beginnen, moet 

Nederland zijn bevrijd. Aan den strijd zelven voor de bevrijding van 
Nederland zullen wij slechts met betrekkelijk zeer geringe strijd- 
krachten kunnen deelnemen. Toch zullen wij daaraan zoo krachtig 
mogelijk moeten meedoen om de volgende redenen: 

1". voor het moreel van de Nederlandsche bevolking, wier gevoel 
van nationale eigenwaarde daardoor zal worden verhoogd, hetgeen 
weder van grooten invloed zal zijn met het oog op de offers welke 
moeten worden gebracht voor de bevrijding van Nederlandsch-Indië; 

2". omdat de Nederlandsche bevolking zal eischen dat de vrije 
Nederlanders evenzeer toonen bereid te zijn tot het brengen van 
offers als zij zelf; 

3". voor onzen naam bij de bondgenooten, die ons zullen moeten 



helpen bij de vorming van ons nieuwe leger door ons wapens en uit- 
rusting te verstrekken; zij zullen daartoe wellicht niet geneigd zijn, als 
wij niet hebben meegevochten en dus den indruk hebben gewekt dat 
wij, ook bij de herovering van Indië, zelf weinig actief willen zijn; 

4". teneinde ons kader gevechtservaring te doen verkrijgen, waar- 
mede de te vormen troepen ten zeerste gebaat zullen zijn; de onver- 
mijdelijke verliezen hierbij zullen meer dan betaald worden door 
lagere verliezen later. 

10. Voor de mogelijkheid, dat vóór het tijdstip waarop de expe- 
ditionnaire macht kan worden ingezet deelen van Nederlandsch-Indië 
herovercl zouden worden docr bondgenootschappelijke troepen, moe- 
ten eveneens maatregelen worden getroffen. Beschikbaarstelling van 
machtsmiddelen voor de handhaving van ons gezag als de bond- 
genoot die taak weder aan ons wil overdragen, is op het oogenblik 
slechts in zeer beperkte mate mogelijk, maar wel zal het goed zijn 
hiervoor zoveel doenlijk beschikbaar te stellen, nadat aan de eischen 
gesteld door de ons toevallende taken in Europa en de voorbereiding 
van de vorming van onze expeditioiinaire macht, is voldaan. 

In ieder geval zullen de in de omgeving van Nederlandsch-Indië 
aanwezige onderdeelen van het K.N.I.L. daar gehandhaafd moeten 
worden, terwijl ook zich aanmeldende vrijwilligers, die uitsluitend in 
het Nederlandsch-Indische leger willen dienen, voor deze taak zulleii 
moeten worden aangewezen. In dit verband wordt gewezen op de 
mogelijkheid een deel der Surinaamsche troepen te bestemmen ter 
vervanging van personeel van de brigade Irene, dat op het oogenblik 
in het Verre Oosten is ingedeeld en uiteraard zeer goede diensten 
zou kunnen verrichten in Europa. 

11. Aan mobiele eenheden beschikt het Koninkrijk over: 
In Engeland: de Brigade Irene, 
In Suriname: ruim een gemotoriseerd bataljon, 

een afdeeling vechtwagens. 
De troepen in Suriname bestaan voor een groot deel uit Surinaam- 

sche schutterplichtigen, en wel de afdeeling vechtwagens uit blanke 
Surinamers met mariniers-kader, en het gemotoriseerde bataljon uit 
negers en Javanen met kader geleverd door het K.N.I.L. 

Een tweede gemotoriseerd bataljon is in opbouw. 
In Suriname hebben deze mobiele troepen geen taak. 
Het marinierspersoneel moet in ieder geval nu reeds naar Enge- 

land worden overgebracht, zoo mogelijk met de geheele afdeeling 
vechtwagens, al of niet met het materieel. 

Ook het gemotoriseerde bataljon zou naar het oordeel der Com- 
missie naar Engeland moeten worden verplaatst om bij de herove- 
ring van Nederland te worden ingezet, zulks rekening houdende met 
het gestelde aan het slot van punt 10. 

Mocht het blijken, dat de schutterplichtigen niet buiten Suriname 
mogen dienen, dan inoeten deze troepen onmiddellijk worden ge- 
reorganiseerd in dien zin dat eenheden, bestaande uit vrijwilligers, 
bereid tot dienen buiten Suriname, worden gevormd. 

12. Het is gewenscht, een deel der rnuriniers uit Curaçao en Aru- 
ba naar Engeland aan te trekken. 

De Nederlandsche troepenmacht in dit gebiedsdeel telt thans onge- 
veer 1500 man schutters ( 5  lichtingen), bijna 400 man vrijwilligers 
uit Curaçao en Aruba, bijna 120 man, waaronder kader, behoorende 
tot de Koninklijke Landmacht, ruim 30 beroepsii~ilitairen van het 
K.N.I.L. en ongeveer 130 mariniers. 

Een klein deel dezer troepen, waarbij de 34 beroepsmilitairen van 
het K.N.I.L. en 24 mariniers, is ingedeeld bij de kustbatterijen. Het 
meerendeel der troepen is georganiseerd in infanterieverbanden, 
waarbij afdeelingen lichte tanks en zware infanteriewapens, welke 
door mariniers zijn bemand. 

De Commissie vernam dat het in het voornemen ligt tegen 1 Mei 
van dit jaar nog 2 lichtingen op te roepen (p1.m. 600 man), en in 
1944 nog eens 2 lichtingen. Een kaderopleiding voor deze lichtingen 
uit geschikte schutters is aan den gang. 

Aan Amerikaansche troepen bevinden zich op Curaçao en Aruba 
ieder 4 bataljon infanterie, een squadron vliegtuigen met grondperso- 
neel, een batterij 155 m/m geschut en een batterij 37 m/m luchtdoel- 
geschut. In totaal op ieder eiland ongeveer 1100 man. 

De Commissie is van meening, dat de huidige strategische toestand 
niet tot een uitbreiding der Curaçaosche dei'ensie noopt. Zij meent 
verder dat een vermindering der Ameriliaailsche bezetting door een 
versterking der Nederlandsche troepen waarschijnlijk niet bereikt 
kan worden, omdat de Amerikanen grootendeels speciale troepen 
zijn, noodig voor de instandhouding en beveiliging van de squadrons 
vliegtuigen, die Curaçao en Aruba alleen als basis gebruiken en daar 
moeten blijven met het oog op de duikboot-bestrijding. 

De Commissie meent dan ook te moeten ontraden vooralsnog de 
verdere lichtingen schutters op te roepen. Het voor die lichtingen be- 

stemde kader komt daardoor beschikbaar, zoodat het equivalente aan- 
tai mariniers naar Engeland kan worden aangetrokken om gereed te 
worden gemaakt voor de instructie van marinetroepen. Gehoopt 
wordt daardoor circa 60 man mariniers naar Enge!and te kunnen 
aantrekken. 

De Voorzitter, 
(w. g.) J .  W. TERMIJTELEN. 

De Secretnui~, 
( W .  g.) J .  F. W. NUBOER. 

MILITAIRE STAFCOMMISSIE 

Zeer geheim 

Minderheidsnota 

van den Kapitein K.N.I.L. A. L. A. Coppens behoorende bij het 
door de Militaire Stafcom~ilissie ingediende 

,,Eerste Rapport" 

1. De uitwerking der aan de in hoofde dezes genoemde com- 
missie verstrekte opdracht, zoals neergelegd in het door deze com- 
missie ingediende ,,Eerste Rapport", wijkt in zoo belangrijke mate 
af van het inzicht van ondergeteekende, dat hij zich genoodzaakt 
ziet in deze nota afzonderlijk zijn standpunt uiteen te zetten. 

Ondergeteekende moge aanvangen met zijn 

Beschouwingen betrefferlde de Iloofdpuii?en var1 het 
betoog der cortimissie 

De strategische toestu~zd. 
2. Het door de andere leden der commissie (verder kortheids- 

halve aangeduid als ,,de commissie") in punt 1 van haar rapport 
gehouden betoog omtrent den strategischen toestand komt in het 
kort neer op het volgende. 

De strategie der Geallieerden is er op gericht eerst de beslissing 
te bevechten in Europa en pas daarna alle krachten te concen- 
treeren tegen Japan. Japan is in het defensief gedrongen. De Ge- 
allieerden zullen in het Verre Oosten eveneens strategisch defensief 
optreden tot aankomst van de krachten, bvelke vrij komen na het 
vallen der beslissing in Europa. Op een herovering van groote 
gebiedsdeelen in den Zuid West Pacific mag vooralsnog nauwelijks 
gehoopt worden. (Deze ,.hoop" doet eigenaardig aan; naar dz. 
meening moeten wij juist hopen dat het nog geruimen tijd zal duren 
alvorens groote gebiedsdeelen in den Zuid West Pacific heroverd 
worden, waardoor iinmers de kansen, dat de Nederlandsche expe- 
ditionnaire troepenmacht tijdig beschikbaar is, toenemen.) Uit de 
later volgende beschouwingen heeft men de conclusie getrokken, 
dat Nederland bevrijd zal zijn voor dit het geval is met (belang- 
rijke deelen van) Nederlandsch-Indië. 

3. Hiertegenover stelt ondergeteekende in het kort zijn inzicht 
in den strategischen toestand. 

De V.S.A. en Engeland concentreerden momenteel het gros hun- 
ner strijdkrachten tegen de ,,As" in Europa om in samenwerking 
met het Russische Leger de beslissing in Europa te bevechten; hier- 
bij speelt tevens een rol de omstandigheid dat men Rusland niet 
neer  gedurende nog langen tijd alleen tegenover het gros van het 
Duitsche leger kan laten staan, met de kans dat het Koode Leger 
beslissend geslagen zou worden, met het gevolg dat een voor de 
Geallieerden gunstige afloop van den oorlog in Europa ten zeerste 
bemoeilijkt, zooal niet onmogelijk gemaakt zou worden. 

Aanvang van het offensief met sterke Engelsch-Amerikaansche 
krachten tegen de ,,As" in Europa, nog in den loop van dit jaar, 
is nagenoeg zeker; op welk gedeelte van Europa de inzet zal plaats 
vinden is door ons niet te zeggen; er zijn tal van mogelijkheden; 
het kan dus zijn dat Nederlandsch gebied reeds dadelijk betreden 
en bevrijd wordt; het is echter evenzeer mogelijk dat dit gebied pas 
gedurende de laatste phase van den oorlog in de operatiën wordt 
betrokken of door den vijand wordt verlaten. Zekerheid omtrent 
het tijdstip waarop Nederland bevrijd zal worden, is niet te geven. 

In het Verre Oosten is een strategische ,,evenwichtstoestand" ont- 
staan. Om dezen evenwichtstoestaiid te verbreken ten gunste van 
een der partijen, zijn slechts betrekkelijk zwakke krachten, vooral 
zee- en luchtstrijdkrachten, noodig, althans zwak in verhouding 



tot de machten, welke reeds tegenover elkaar staan en ook iri ver- 
houding tot de voor het Europeesche ooïlogstooneel benoodigde 
krachten. Japan heeft gedurende de laatste negen maanden her- 
haaldelijk getracht dezen evenwichtstoestand te wijzigen. doch is 
hierin niet geslaagd; integendeel, de positie van Japan op een deel 
van het oorlogstooneel, den Zuid West Pacific, is ongunstiger ge- 
worden. Er is dus eenige grond om aan te nemen dat Japan er 
ook in de toekomst niet in zal slagen belangrijke offensieve opera- 
tiën tot een gunstig einde te brengen. Theoretisch blijft dan over 
de mogelijkheid dat de Gealiiecrden hiertoe zullen kunnen over- 
gaan. 

Er zijn ,,aanwijzingen", dat de V.S.A. l.iet plan hebben nog in 
den loop van dit jaar hun krachten in het Verre Oosten te ver- 
sterken en aldaar tot uitvoering van krachtige offensieve operatiën 
over te gaan; hierbij is het mogelijk dat geheel Nederlandsch-Indië 
of belangrijke deelen daarvan bevrijd worden. Zelcerlieid omtrent 
dit Amerikaansche plan en omtrent deze bevrijding van Neder- 
landsch-Indisch territoir is niet te geven. 

Of de beslissing in Europa inderdaad eerder zal vallen dan die 
in den Pacific valt niet niet zekerheid te voorspellen. Een Volk 
eindigt den strijd wanneer het geen heil meer ziet in voortzetting 
daarvan; dit is dikwijls, doch lang niet altijd, het gevolg van het 
feit, dat de betrokken, eigen strijdkrachten van dat Volk beslissend 
geslagen zijn. Het kan b.v. ook zijn omdat bondgenootschappelijke 
strijdkrachten vernietigd zijn, of omdat men die vernietiging ziet 
naderbijkomen. Factoren van anderen aard, welite thans nog niet 
te voorzien zijn (b.v. wijziging van het regeeringsstelsel in een der 
vijandelijke ,,dictatoriaalN of ,,militairn geregeerde landen) kunnen 
mede invloed uitoefenen op het al of niet voortzetten van den strijd 
door het betrokken Volk. 

Bovenstaand inzicht in de strategische situatie heeft ondergetee- 
kende gebaseerd op verschillende gegevens, waarvan de belangrijkste 
afzonderlijk in de hierbij gevoegde bijdrage worden weergegeven. 

4. Ten behoeve van de uitwerking van de aan de commissie 
verstrekte opdracht kan volstaan worden met uit de vorenstaande 
kort uitgewerkte strategische situatie de conclusie te trekken dat 
met bevrijding van Nederlandsch territoir zoowel in Europa als in 
het Verre Oosten binnen afzienbaren tijd, misschien nog in den 
loop van 1943, ernstig rekening dient te worden gehouden; het is 
niet doenlijk omtrent de volgorde der bevrijding der beide gebieds- 
deelen en omtrent den duur van het daar tusschen liggende tijds- 
bestek voorspellingen te doen, die eenige kans op juistheid hebben. 

Gaat men met het maken van conclusies verder, dan bestaat 
groote kans op het maken van schromelijke vergissingen. 

Het gebruik van de zee- en li~chtstuijdlcr-achten. 

5. De Commissie komt in punt 3 van het rapport al spoedig 
tot de conclusie dat het er betrekkelijk weinig toe doet voor onze 
positie aan het einde van den oorlog waar onze zee- en luchtstrijd- 
krachten gestreden hebben, en dat daarom de verder in het rapport 
volgende beschouwingen beperkt worden tot de landstrijdkrachten. 

Volgens de commissie kan de Regeering zich er dus van ont- 
houden richtlijnen te verstrekken betreffende het gebruik onzer zee- 
en luchtstrijdkrachten. 

6. Hiermede is ondergeteekende het niet eens. 
De commisie verklaart dat herstel van onze feitelijke souverei- 

niteitsoverdracht het meest bedreigd wordt in Nederlandsch-Indië, 
welke meening ondergeteekende geheel onderschrijft. Gelooft men 
nu niet dat onze positie aldaar versterkt wordt indien wij reeds 
thans in de lucht en op zee aldaar ageeren, den vijand aldaar, Japan 
dus, zooveel mogelijk afbreuk doen? Gelooft men niet, dat een af- 
deeling vliegtuigen, welke b.v. Dobo, Timor of andere objecten, 
gelegen binnen den Archipel, aanvalt, meer presteert ten bate van 
onze Nederlandsche zaak dan wanneer die afdeeling b.v. van To- 
broek uit Kreta zou bon~bardeeren? Gelooft men niet dat de beste 
wijze om aan de wereld kenbaar te maken dat de ,,DutchW hun 
positie in de ,,DutchM East Indies wenschen te herstellen o.a. ge- 
vormd wordt door den vijand in die ,,Dutch" East Indies aan te 
vallen en te bestoken met ,,Dutchm vliegtuigen. met ,,Dutchfl sche- 
pen? Gelooft men niet dat het gezag van de vertegenwoordiging 
onzer regeering in Australië, straks eventueel weder in den vorm 
eener ,,Indische Regeering", en daarmede onze ,,positiex, onze aan- 
spraken op den Archipel, versterkt worden, indien wij juist daar 
zo krachtig mogelijk aan de ,,war effort" deelnemen? 

7. Wat wil de commissie dan? Het gebruik van deze strijd- 
krachten overlaten aan het inzicht van de verschillende ministers, 
waaronder zij ressorteeren? Ieder met zijn eigen inzichten? Inzichten, 
welke onderling kunnen verschillen? Een ,,departemmtsgewijze oor- 
logvoering" dus, in stede van een ,,algemeene oorlogvoering"? 

Naar dz. meening waarborgt dit geen doeltreffend gebruik onzer 
krachten. Wel degelijk zal de Regering richtlijnen ter zake moeten 
vastleggen; de verdere uitvoering dient te worden overgelaten aan 
den betrokken minister. 

S. Uit het vorenstaande moge gebleken zijn dat ondergeteekende 
van oordeel is, dat aan inzet onzer zee- en luchtstrijdkrachten een 
bepaalde richtlijn ten grondslag moet liggen en dat deze gericht 
moet zijn op zoo groot mogelijke concentratie in Australië. 

Hierdoor zouden onze krachten aldaar aanzienlijk worden ver- 
sterkt; een aantal onderzeebooten en mogelijk eenig ander vloot- 
materieel kan wellicht onze reeds in Australië aanwezige zeestrijd- 
krachten versterken; verder komen voor verplaatsing naar Australii? 
in aanmerking 6 afdeelingen vliegtuigen, te weten: 

2 afdeelingen van het K.N.I.L., welke thans in vorming zijn in 
de V.S.A., 2 afdeelingen van den Marine-luchtvaartdienst, thans 
gebaseerd op Ceylon en 2 afdeelingen van den M.L.D., welke thans 
aanwezig of in oprichting zijn in Engeland. (De afdeeling, behoo- 
rende tot de Koninklijke Landmacht en gestationneerd in Enge- 
land, komt voor verplaatsing niet in aanmerking wegens bezwaren 
van grondwettelijken aard.) 

9. Tegen verplaatsing van de vier afdeelingen van den Marine- 
luchtvaartdienst kunnen de volgende bezwaren worden aangevoerd: 

a. deze afdeelingen hebben reeds een taak in het raam van de 
Geallieerde oorlogvoering en kunnen daaruit niet worden losge- 
maakt zonder de uitvoering van bepaalde taken, welke verricht 
worden in samenwerking met Geallieerde strijdkrachten, te des- 
organiseren; 

b. het zou getuigen van weinig fatsoen, indien wij deze afdee- 
lingen aan een Geallieeerd commando zouden onttrekken, waar de 
betrokken Geallieerde autoriteiten ons hun welwillende hulp hebben 
verleend bij de vorming en instandhouding dezer afdeelingen; 

c. de in Engeland in oprichting zijnde afdeeling heeft in het 
geheel geen eigen grondpersoneel, aan de andere afdeeling mankeert 
ongeveer 40 man grondpersoneel; dit ontbrekende wordt geleverd 
door Engeland. 

Naar dz. meening zijn deze bezwaren niet onoverkomelijk. 
ad a. Dit bezwaar geldt alleen indien wij plotseling, zonder 

voorafgaande waarschuwing, tot overplaatsing zouden overgaan. 
Indien echter een periode wordt gesteld, laten wij zeggen van 

eenige maanden, dan kan toch wel verwacht worden dat Engeland, 
met zijn sterke luchtmacht, intusschen kans heeft gezien deze vier 
afdeelingen af te lossen. 

ad b. Ondergeteekende begrijpt dat een min of meer hoog- 
geplaatste geallieerde militaire of maritieme autoriteit, aan wie Neder- 
landsche strijdkrachten, hoe zwak ook, ter beschikking zijn gesteld, 
het niet ,,prettigw zal vinden, indien haar deze krachten worden 
ontnomen. Hij betwijielt echter of hier wel gesproken kan worden 
over fatsoensgebrek. Over en weer helpen de Geallieerden elkaar 
toch? Pn Nederlandsch-Indië hebben wij toch ook onze bondgenooteri 
geholpen, zonder clat de verdediging van Indië hiermede direct ge- 
baat was, soms zelfs was het tegendeel het geval. En moet nu aan 
den inzet van onze strijdkrachten ten grondslag liggen het voor- 
komen van een minder prettige stemming bij Geallieerde comman- 
danten? l ) 

Ernstiger zou het zijn, indien bedoelde verplaatsing een ver- 
koeling van onze betrekkingen met de Britsche Regeering ten gevolge 
zou hebben. Dit echter is niet aannemelijk; in de eerste plaats is 
daarvoor het aantal onzer afdeelingen, in verhouding tot de Engel- 
sche luchtmacht, te onbeteekenend; in de tweede plaats blijven de 
afdeelingen, indien zij naar Australië zouden worden verplaatst, 
werkzaam ook ten bate van het Britsche Rijk, met name de ver- 
dediging van Australië, ook al komen zij in de Amerikaansche ,,mili- 
taire invloedssfeer"; het ons meer doen gelden in deze Ameri- 
kaansche sfeer is dan een ,,en passant" verkregen voordeel. 

ad c. Het bezwaar van het ontbreken van eigen grondpersoneel 
geldt uitsluitend voor eer2 afdeeling en verder voor 40 man van 
een andere afdeeling. Onlangs heeft de Australische Regeering zich 
bereid verklaard grondpersoneel te leveren voor de uit Amerika te 

-- 

l )  Dat deze ,,minder prettige stemming" overigens nogal mee kan vallen, moge 
blijken uit het volgende. Gedurende eenige maanden, na den val van Java, lag 
in Australië een vijftal vliegbooten van onzen Marine-luchtvaartdienst; zij zijn al- 
daar in onderhoud gegaan, reserve-benzinetanks zijn aangebracht, waarbij uiter- 
aard eenige service verleend werd door onze bondgenooten. Generaal MacArthur 
heeft persoonlijk gevraagd om deze booten ter beschikking te mogen houden, daar 
hij er zoo groote behoefte aan had. Aan dit verzoek werd niet voldaan; de booten 
werden naar Ceylon aangetrokken. Ondergeteekende, die gedurende de hierbe- 
doelde periode werkzaam was op het Hoofdkwartier van generaal MacArthur, 
heeft nooit iets gemerkt, dat ook maar in de verste verte op rancune geleek, nadat 
deze booten waren verplaatst; intcgendeel, onze bondgenooten stelden ons later 
hun vliegtuigen beschikbaar om onze troepen in Timor en Celebes van het hoogst 
noodige te voorzien. 



verwachten twee afdeelingen van het K.N.I.L. Is het nu niet aan- 
nemelijk, dat zij ook bereid zal zijn over eenige maanden personeel 
te leveren voor een derde afdeeling (die van den M.L.D.) en 40 
man voor een vierde? 

10. De vraag kan nog gesteld worden of het wel de moeite 
loont tot concentratie over te gaan? Zullen onze zee- en luchtstrijd- 
krachten, ondanks concentratie, toch niet in het niet verzinken 
tegenover de in Australië aanwezige Geallieerde krachten? 

Hierop zou ondergeteekende het volgende willen antwoorden. 
Zooals de dislocatie thans is, optredende op tal van oorlogstooneelen, 
maar overal uiterst zwak, spelen wij nergens een belangrijke rol. In 
Australië heeft generaal MacArthur eenige tientallen moderne vlieg- 
tuigafdeelingen tot zijn beschikking, straks, bij den inzet van belang- 
rijke offensieve operatiën, zullen deze, het spreekt vanzelf, met een 
aantal afdeelingen versterkt moeten worden; ondergeteekende ver- 
wacht dat deze versterking niet zoo ,,geweldig" zal behoeven te zijn, 
gezien de omstandigheid dat nu reeds van een evenwichtstoestand 
in de lucht kan worden gesproken, ja, dat de Geallieerden zelfs 
reeds in staat zijn om voor bepaalde operatiën het daartoe nood- 
zakelijke overwicht in de lucht te handhaven, en daar waar Japan 
het meesterschap behoeft, dit aan den vijand te ontnemen. In dit 
verband moge herinnerd worden aan de operatiën op Nieuw-Guinea 
eenerzijds en aan het ontnemen van het Japansche luchtoverwicht 
onlangs boven het Japansche troepentransport nabij Lae-Salamaua 
anderzijds. 

Men mag dus verwachten, dat èn nu, èn in de toekomst zeven 
Nederlandsche vliegtuigafdeelingen (1  afdeeling is reeds in Austra- 
lië aanwezig) een belangrijk gedeelte zullen vormen van de totale 
sterkte aan Geallieerde luchtstrijdkrachten, opereerende in de South- 
West Pacific Area, tot welk gebied verreweg het grootste gedeelte 
van Nederlandsch-Indië behoort. 

Ook onze vier kruisers/torpedojagers, eventueel versterkt met 
ander oppervlaktematerieel, zullen, juist bij de operatiën in den 
Archipel, een belangrijke rol kunnen spelen. Herhaaldelijk zal het 
kunnen voorkomen, clat kleine operatiën moeten worden uitgevoerd, 
waarbij de beveiliging van het betrekkelijk kleine troepentransport 
kan worden overgelaten aan eenige kruisers/torpedojagers. Dergelijke 
operatiën hebben wij soms gezien bij het doordringen van Japan 
in den Archipel; dergelijke operatiën doen zich ook nu weer voor 
in den Zuid-N7est Pacific, bij beide partijen. Ook indien straks de 
periode aanbreekt waarop ,,raidsB kunnen worden uitgevoerd tegen 
objecten in Nederlandsch-Indië, zullen de Nederlandsche strijd- 
krachten in kwestie belangrijk werk kunnen doen, bepaalde op- 
drachten wellicht geheel zelfstandig kunnen uitvoeren. 

Bij onderzeebooten geldt niet het bezwaar, dat zij, bij verspreiding 
over verschillende oorlogstooneelen, in het niet verzinken tegenover 
sterke Geallieerde krachten, omdat dit materieel bij het uitvoeren 
van opdrachten veelal niet in een groot, gesloten verband optreedt. 
Toch blijven, bij concentratie van dit materieel in Australië, nog 
altijd verschillende voordeelen bestaan, waarvoor verwezen moge 
worden naar hetgeen daaromtrent in punt 6 werd gezegd. Aan- 
nemende, dat de oudere O-booten niet geschikt zijn voor gebruik in 
de tropen, zou toch een concentratie van een achttal onderzee- 
booten bereikt kunnen worden. 

Deze onderzeebooten (vermoedelijk ook onze vliegbooten) kun- 
nen, behalve bij den strijd op Japan's verbindingen, ook nog een 
andere, zij het een neventaak vervullen. Onze autoriteiten in Austra- 
lië hebben weten te bereiken, dat zij een belangrijke rol zullen 
kunnen vervullen bij de organisatie van den ,,Inlichtingendienst" 
en van de ,,Subversieve actie", voor zoover betreft het Nederlandsch- 
Indisch gebied. Deze taak zal vergemakkelijkt worden, indien zij 
over eigen middelen beschikken om daarmede b.v. kleine ,,parties" 
op verschillende punten in den Archipel aan wal te zetten en het 
contact daarmede te onderhouden. 

11. Bovenstaande overwegingen brengen ondergeteekende tot de 
conclusie dat concentratie van zooveel mogelijk zee- en luchtstrijd- 
krachten in Australië, als hierboven bedoeld, wel degelijk tot gevolg 
zal hebben dat wij daar een belangrijke bijdrage zullen vormen tot 
de Geallieerde ,,war effort". 

Thans moge worden overgegaan tot het in beschouwing nemen 
van het gebruik van de landstrijdkrachten. 

12. De commissie stelt voor de 1500 man sterke Prinses Irene- 
Brigade in Engeland intact te houden, en verder rond 1500 man 
uit West-Indië naar het Vereenigd Koninkrijk te verplaatsen; dit 
laatste personeel bestaat voor rond 2/3  uit kleurlingen-schutter- 
plichtigen, hetgeen der Regeering tweeërlei reden kan geven om van 
de verplaatsing dezer schutterplichtigen af te zien, waardoor de 
door de commissie voorgestelde verplaatsing beperkt wordt tot rond 
500 man. 

Wanneer men nu voor oogen houdt dat bij landstrijdkrachten 
de personeelssterkte een belangrijke rol speelt - veel meer dan dit 
bij zee- of luchtstrijdkrachten het geval is - en men beschouwt 
de door de commissie voorgestelde maatregelen, dan is het oogen- 
schijnlijk niet de moeite waard dit voorstel te bestrijden. 

Oogenschijnlijk, want in ons geval komt een geheel bijzondere 
factor in het geding, welke ondergeteekende hoopt aan het einde 
van zijn betoog duidelijk gemaakt te hebben. Voorloopig moge 
worden volstaan met de korte, maar wellicht nog niet duidelijke 
uitspraak: een Nederlander in Nederland is ,.juist een Nederlander"; 
een Nederlander in Nederlandsch-Indië is ,,een Nederlander". 

13. Beiden, èn de commissie, èn ondergeteekende, zien de groote 
gevaren, welke het herstel van onze feitelijke souvereiniteit in Neder- 
landsch-Indië bedreigen. Bij het zoeken naar een oplossing om deze 
gevaren zoo veel mogelijk te veronzijdigen, ontstaat echter het 
verschil van meening. 

De commissie meent dat de eenige oplossing gevormd wordt door 
het zenden van een sterke Nederlandsche Expeditionnaire Troepen- 
macht om daarmede zelf Nederlandsch-Indië te heroveren en te 
bezetten; hierop wil zij in beginsel alle maatregeien betreffende het 
gebruik onzer thans beschikbare landstrijdkrachten baseeren. 

Ondergeteekende meent echter, dat er een groote kans is dat 
deze troepenmacht niet tijdig gevechtsgereed ter plaatse aanwezig zal 
zijn en wenscht met deze mogelijkheid ernstig rekening te houden; 
hiertoe stelt hij voor reeds thans zoo veel mogelijk personeel te 
bestemmen, op te leiden en te organiseeren - onafhankelijk van 
de bevrijding van Nederland - om daarmede, zoodra deelen van 
den Archipel bevrijd mochten worden, aldaar onmiddellijk en voor 
zoover de beschikbare krachten dit toelaten ruggesteun te verleenen 
aan het gezag der Nederlandsche (Nederlandsch-Indische) Regeering. 

14. Trouwens, ook de commissie is niet zoo geheel zeker van 
haar zaak; immers, in punt 5 van haar rapport zegt zij: 

,,Mocht desondanks, om onvoorziene redenen, de expedition- 
naire macht ie laat op het terrein van actie komen om aan 
de herovering van Indië deel te nemen, dan hebben wij ten- 
minste alles gedaan wat wij konden om de eenige mogelijk- 
heid, die wij hadden om aan de bevrijding van Nederlandsch- 
Indië mede te werken, uit te buiten." 

Dit is toch wel een erg schrale troost, vooral indien bedacht 
wordt dat de commissie al haar hoop met betrekking tot het herstel 
van onze feitelijke souvereiniteit in den Archipel juist op het tijdig 
optreden van deze expeditionnaire troepenmacht heeft gezet. 

15. Overigens gaat ondergeteekende geheel accoord met de in 
bevrijd Nederland te treffen maatregelen: vorming van bataljons 
voor gezagshandhaving in Nederland en in Nederlandsch-Indië; vor- 
ming van divisiën als onderdeel van het Nederlandsche Leger, welke 
na behoorlijke opleiding en oefening naar het Verre Oosten te diri- 
geeren, INDIEN de strijd aldaar dan nog mocht voortduren; vorming 
van een korps mariniers met eventueel een zelfde bestemming, hoewel 
de noodzakelijkheid van dit korps, naast b.v. een of meer Neder- 
landsche divisiën, niet ingezien wordt. 

16. Het volgende in beschouwing te nemen onderdeel van het 
betoog der commissie wordt gevormd door de in punt 5 van het 
rapport gedane uitspraak dat ,,de concentratie der voor een offensief 
tegen Japan (hiermede wordt bedoeld een strategisch offensief op- 
treden in het Verre Oosten, C) vereischte aanzienlijke Geallieerde 
land- en luchtstrijdkrachten naar schatting zes maanden à een jaar 
zal duren", waarop de commissie onmiddellijk als haar overtuiging 
laat volgen, ,,dat de expeditionnaire troepenmacht (van 4 à 5 divi- 
siën, C) of althans een aanzienlijk gedeelte ervan tijdig gereed kan 
zijn . . . ." (De commissie bedoelt hier, het spreekt vanzelf, ,,tijdig 
gereed in het Verre Oosten"). Deze expeditionnaire troepenmacht 
zal dan Nederlandsch-Indië gaan heroveren en bezetten. 

17. Ondergeteekende kan niet aan den indruk ontkomen dat de 
commissie de militaire kracht van Japan overschat, in tegenstelling 
met hetgeen men voor het uitbreken van den oorlog zag, toen Japan 
dikwijls onderschat werd. Aanleiding tot dezen indruk werd mede 
gegeven door de in punt 1 van het rapport weergegeven meening der 
commissie, waarin zij spreekt van het concentreeren van ,,alle krach- 
ten" tegen Japan, nadat in Europa de beslissing gevallen is. 

Het gaat er niet om in het Verre Oosten een land- en luchtmacht 
op te bouwen als benoodigd is in Europa. De vijand in Europa is 
vele malen sterker dan Japan. Ook de strategische mogelijkheden in 
het Verre Oosten liggen anders dan die in Europa; hier kunnen de 
Geallieerden, spoedig na de landing, zich gesteld zien tegenover een 
belangrijk gedeelte van het Duitsche leger; het bevechten en be- 
houden van het luchtoverwicht, vooral tijdens de eerste ,,massa- 
landingen" noodzakelijk, zal, gezien de sterkte van de Luftwaffe, en 



de mogelijkheden van snelle concentratie hiervan tegen het bedreigde 
gedeelte van het ,,Europafort", sterke Geallieerde luchtstrijdkrachten 
vergen. In het Verre Oosten ligt de zaak geheel anders, hetgeen de 
commissie ook inziet, waar zij zelf de mogelijkheid naar voren brengt 
van het heroveren van Nederlandsch-Indië ,,in tempo's" (pt 1.) 

18. Ondergeteekende meent dus dat voor het inzetten van strate- 
gische offensieven in het Verre Oosten met minder krachten volstaan 
kan worden dan de commissie zich klaarblijkelijk voorstelt. Het gaat 
in het Verre Oosten voornamelijk om versterking der luchtstrijd- 
krachten. Dz. wordt gemeend dat voor krachtige offensieven in het 
Verre Oosten geen versterking met ,,aanzienlijkew landstrijdkrachten 
noodzakelijk is. De in China, India, Australië en het Zuid Westelijke 
deel van den Pacific reeds thans aanwezige landmacht is sterk genoeg 
om bijloorbeeld een krachtig offensief tegen Burma, Sumatra, Ma- 
lakka en tegen Nederlandsch-Indië-Bismarck-Archipel in te zetten, 
gepaard aan een sterk defensief op andere deelen van het oorlogs- 
tooneel. 

De commissie geeft zelf toe in punt 1 van haar rapport dat wij 
tegenover Burma ,,overmachtige landstrijdkrachten beschikbaar heb- 
ben." In Australië beschikte generaal MacArthur in Juni verleden 
jaar reeds over in totaal 5 Australische en Arnerikaansche divisiën, 
geschikt voor gebruik buiten het vasteland van Australië; dit aantal 
is nu mogelijk reeds met Amerikaansche troepen vergroot geworden. 
Hierbij kunnen binnenkort ook nog gevoegd worden tien Austra- 
lische ..militiaV divisiën, die in een deel van het gebied benoorden 
Australië ingezet kunnen worden. (Aanname van de desbetreffende 
wetswijziging is zoo goed als zeker). Wanneer nu de commissie in 
punt 4 van haar rapport zegt dat zij voor herovering van Neder- 
landsch-Indië een troepensterkte van ,,minstens 4 à 5 divisiën" noo- 
dig acht, moet zij dan niet toegeven dat met de thans in den Zuid 
West Pacific aanwezige ,,minstens 15 divisiën" een krachtig offensief 
aldaar is in te zetten? Laten wij echter aannemen dat versterking 
dezer troepenmacht met een 5-tal Amerikaansche divisiën wordt 
noodig geacht, hetzij om nog zekerder te zijn van den goeden uit- 
slag der operatiën, hetzij uit politieke overwegingen, waarbij Amerika 
bv. zijn prestige op het oog kan hebben en dus met zoo veel mogelijk 
eigen strijdkrachten wil optreden, zijn dit dan ,,aanzienlijke strijd- 
krachten"? 

19. Ook is ondergeteekende van meening dat deze versterkingen 
niet uit Europa moeten komen, aanvoer van deze eenheden, die in 
Europa in den strijd gewikkeld zijn geweest, die verliezen hebben 
geleden, die dus gereorganiseerd, aangevuld moeten worden, zou 
zeker geruimen tijd duren, hoewel nog altijd gemeend wordt dat, 
gezien de betrekkelijk geringe benoodigde sterkte, een tijdsduur van 
zes maanden 2 een jnur wel ruim genomen is. Wanneer men nu in 
het oog houdt dat Amerika bezig is aan het opbouwen van een 
land- en luchtmacht van 8 200 000 man (onlangs werd door den 
Assistant Chief of Staff in den Amerikaanschen Senaat medegedeeld, 
dat alleen al de Amerikaansche leger-luchtmacht aan het einde van 
dit jaar sterk zal zijn 900 afdeelingen, hierdoor evenarend de ge- 
heele ,.As"-luchtmacht, Japan inbegrepen), dan klinkt het toch wel 
onwaarschijnlijk dat de V.S.A. en Engeland tezamen niet in staat 
zouden zijn om en in Europa - waar een deel van de ,,Asw-weer- 
macht reeds gebonden is door Rusland - een overmacht op te 
bouwen, en de noodzakelijke. betrekkelijk zwakke versterkingen naar 
het Verre Oosten te zenden, dit laatste voor de beslissing in Europa 
gevallen is? En het zenden van deze versterkingen uit Amerika naar 
het Verre Oosten kan, naar de meening van ondergeteekende, in 
aanzienlijk korter tijd dan zes maanden 2 een jaar. 

20. De  commissie ziet na het vallen der beslissing in Europa ge- 
dureride 6 maanden à een jaar troepenverschuivingen plaats hebben 
van Europa naar het Verre Oosten, en, tusschen die bedrijven door 
ziet zij kans om in Nederland een troepenmacht op te bouwen van 
4 2 5 divisiën, of een aanzienlijk gedeelte daarvan, en deze macht, 
rnet de Geallieerde strijdkrachten over te brengen naar het Verre 
Oosten. Ter volvoering van dit plan moet, het spreekt vanzelf, 
worden aangenomen: 

dat de Nederlandsche beroepsofficieren - thans in krijgsgevan- 
genschap - tijdig beschikbaar komen; dat het benoodigde mate- 
rieel, de bewapening en uitrusting door de Geallieerden worden 
beschikbaar gesteld; 

dat de Geallieerden de benoodigde scheepsruimte beschikbaar stel- 
len (het is niet waarschijnlijk dat Nederland dan zelf reeds weder 
over zijn handelsvloot kan beschikken); 

dat de Regeering, welke straks in Nederland optreedt, een voor- 
stel tot wijziging van het Grondwetsartikel 192 (verbod zenden van 
Ned. dienstplichtigen overzee) aanhangig wenscht te maken en dat 
het nieuwe Nederlandsche Parlement dit voorstel tijdig aanneemt; 
(ondergeteekende betwijfelt of de Regeering thans in Londen ge- 

negen is dit artikel te wijzigen; ook al mocht dit zoo zijn, dan dient 
nog afgewacht te worden welke rechtsgeldigheid het Nederlandsche 
Volk daar straks aan wenscht te geven; wij kunnen in dit geval 
slechts ,,het beste hopen"). 

21. Maar, afgescheiden van bovenvermelde onzekere factoren, 
wil het ondergeteekende voorkomen dat het niet mogelijk zal zijn 
binnen zes à 12 maanden een groote troepenmacht op te bouwen, 
geheel gereed voor den strijd in de tropen tegen een vijand met 
oorlogservaring. Generaal Marshall, Chief of Staff van het Ameri- 
kaansche Leger, de man die thans ,,in de practijk" zit, verklaarde 
onlangs (Februari j.1.) : 

,,It is utterly impossible to improvise military organizations, and 
it requires more than a year to build them." 

Nu zijn verschillende omstandigheden, welke met het opbouwen 
van een landmacht in verband staan, niet dezelfde in Amerika eener- 
zijds en straks in bevrijd Nederland anderzijds; een enkele omstan- 
digheid zal gunstiger zijn (een aantal lichtingen is beschikbaar dat 
reeds vroeger een militaire opleiding heeft gehad, echter met ander 
materieel, dan straks misschien beschikbaar komt, in andere for- 
maties), verschillende omstandigheden zijn ongunstiger, waarbij ge- 
noemd kunnen worden: een bevolking die geleden heeft door de 
vijandelijke bezetting; beroepsofficieren, die gedurende langen tijd 
in krijgsgevangenschap zijn geweest, die zelf nog opgeleid moeten 
worden in de nieuwste methoden van oorlogvoering; men vraagt zich 
af door wie die opleiding moet geschieden? (instructiepersoneel voor 
een stafcursus; idem voor een cursus voor hoogere commandanten). 

22. Maar, met het opleiden van het personeel, het samenvoegen 
van dit personeel in groote verbanden, het oefenen van deze groote 
verbanden, is men er nog niet. Wanneer vangt deze opleiding aan? 
Zullen er niet eenige maanden, laten wij zeggen toch wel twee 
maanden verloopen voor die lichtingen opkomen en de opleiding 
kan aanvangen? De oproeping der lichtingen, het legeren van het 
personeel, de voeding en verdere verzorging, het beschikbaar stellen 
van het benoodigde oefeningsmaterieel en de eerste noodzakelijke 
oefeningswapening moeten toch voorbereid worden; een aantal maat- 
regelen hiertoe moet toch uitgevoerd worden; daar gaat toch tijd in 
zitten. Moet men voor den overtocht van een troepenmacht van 50 
à 80 000 man van Nederland naar het Verre Oosten niet rekenen 
op drie maanden? (twee maanden voor den eigenlijken tocht, een 
maand voor ,,inschepingsverlof", voor dirigeeren der troepen van 
de garnizoenen naar de inschepingshavens en van de ontschepings- 
havens naar de kampen in Australië of waar ook). 

Aangenomen wordt nu nog dat een deel van den oefeningstijd kan 
worden doorgebracht in een tropisch klimaat, daar zonder vooraf- 
gaande acclimatiseering, waarvoor minstens een maand te stellen, 
de troepen niet geschikt zijn voor actie in de heete luchtstreken. 

Ondergeteekende vreest dan ook dat de expeditionnaire troepen- 
macht te laat zal komen, althans te laat om Nederlandsch-Indië, dat 
immers in de ,,frontIijn" ligt, te heroveren, hoe jammer hij dit ook 
vindt. 

Voor wat betreft den eigenlijken opleidingstermijn, heeft onder- 
geteekende de suggestie gedaan het oordeel te vragen van den gene- 
raal van Voorst Evekink, die aan het hoofd staat van een afdeeling 
van het Ministerie van Oorlog, welke zich reeds eenige maanden uit- 
sluitend wijdt aan de taak betreffende den wederopbouw van het 
Nederlandsche Leger. Deze autoriteit moet, naar dezerzijdsche mee- 
ning,,. thans het beste weten welke tijd verwacht kan worden gemoeid 
te zijn met de vorming van groote eenheden. De commissie heeft 
hiervan echter afgezien, omdat zij meende te kunnen volstaan met 
het oordeel van den luitenant-kolonel van den Wederlandschen 
Generalen Staf Doorman, lid der commissie, welke tevoren zich 
eveneens met deze werkzaamheden had beziggehouden, en die als 
zijn meening te kennen gaf dat een opleidings- en oefeningsperiode 
van zes maanden voldoende zou zijn. 

23. Ten slotte ziet de commissie dan de sterke Nederlandsche 
Expeditionnaire Troepenmacht in het Verre Oosten arriveeren om 
daar Nederlandsch-Indië te heroveren of althans bij de herovering 
hiervan een belangrijke rol te vervullen. Het grootste gedeelte van 
de daartoe noodzakelijke zee- en luchtstrijdkrachten dient, het spreekt 
vanzelf, geleverd te worden door de Geallieerden. Hierboven werd 
reeds aangetoond dat de in den Zuid West Pacific aanwezige land- 
strijdkrachten voldoende sterk zijn om tot krachtige offensieve acties 
over te gaan, laat staan wanneer sinds verleden jaar Juli nog meer 
Amerikaansche strijdkrachten aldaar zouden zijn aangekomen, waar- 
op de uitlating van President Roosevelt in den Pacific War Council, 
na de Casablanca-bijeenkomst, wijst (vermeld in de bijlage, punt 6). 

Het is naar dz. meening moeilijk aan te nemen dat de Geallieerden 
met de herovering van den Archipel zullen wachten tot onze expe- 
ditionnaire macht ,,ook nog eens aankomt", waar men voldoende 



eigen krachten heeft, krachten die men kent, waarvan de comman- 
danten geoefend zijn in de samenwerking met de eigen Amerikaan- 
sche, Australische of Britsche luchtstrijdkrachten. 

Zal het Geallieerde commando onze Nederlandsche troepenmacht, 
nu even aannemende, dat zij nog tijdens de operaties in den Archipel 
zou aankomen niet in de eerste plaats bestemmen om het reeds 
Nederlandsche territoir te bezetten, om dus in het ,,achterland9' zorg 
te dragen voor rust en orde, hetgeen noodzakelijk is voor de oorlog- 
voering, en waardoor eigen Geallieerde troepen met ervaring vrij 
komen voor den strijd om de Philippijnsche eilanden bijvoorbeeld? 

Maar deze taak, de handhaving van rust en orde in den Indischen 
Archipel kan beter geschieden met garnizoensbataljons als onderdeel 
van het Koninklijke Nederlandsch-Indische Leger, die deze taak 
altijd als primair hebben beschouwd en, een belangrijke factor, 
welke bataljons sneller zijn te vormen dan een Expeditionnaire Troe- 
penmacht. 

24. Bovenstaande beschouwingen brengen ondergeteekende tot de 
conclusie dat het plan betreffende de Expeditionnaire Troepenmacht, 
om daarmede den Archipel te heroveren, hoe aantrekkelijk ook, 
weinig kans van slagen heeft. 

25. Voor wat betreft de vorming van de Brigade Mariniers wordt 
het volgende naar voren gebracht. 

Ook hierbij doet zich weer de vraag voor of zij tijdig in den 
Archipel aanwezig zal zijn, waarbij overigens toegegeven wordt dat 
de vorming van deze eenheid sneller zal kunnen geschieden dan die 
der Expeditionnaire Troepenmacht. 

Deze Brigade Mariniers zal ,.eenvoudigS georganiseerd en uit- 
gerust moeten worden, anders kan de vorming weer niet snel ge- 
schieden. 

Laten wij de omstandigheden nu zeer gunstig aannemen en er 
van uitgaan dat de Brigade tijdig in den Archipel aanwezig is om 
daar nog aan de operatiën deel te nemen. Zal het Geallieerde Com- 
mando deze ,,eenvoudigev brigade dan inzetten aan de spits van 
belangrijke operatiën, wanneer het beschikt over zeer moderne 
marinedivisiën (waarbij bijvoorbeeld een bataljon parachute-troepen 
en eigen gepantserde debarkementsmiddelen), zooals thans reeds 
aanwezig in den Zuid West Pacific? Of zal het Commando deze 
Brigade niet veeleer inzetten voor kleine, op zichzelf staande, onbe- 
langrijke acties, zooals er zich vermoedelijk verschillende zullen voor- 
doen? Maar, is het dan niet juister de beschikbare mariniers tijde- 
lijk in te deelen bij het Indische Leger ter encadreering van ,,een- 
voudige Indische bataljons", die een rol kunnen vervullen bij de 
gezagshandhaving en bovenbedoelde ,,kleine, op zichzelf staande 
onbelangrijke acties" ook kunnen uitvoeren, waarbij echter de 
gezagshandhaving op den voorgrond moet staan, zooals hierna aan- 
getoond zal worden? De onderstelling lijkt zelfs gewettigd dat deze 
Indische bataljons, grootendeels samengesteld uit inheemsche man- 
schappen en kader, bij de bevrijding van Nederlandsch-Indisch ter- 
ritoir vrijkomend, voor dezen strijd in de ,,jungleM, voor dezen kleinen 
oorlog, beter geschikt zijn; Europeesche leiding, een gedeeltelijke 
Europeesche encadreering is noodzakelijk; ligt hier niet een binnen 
het raam van onze ,,war effort" belangrijke taak o.a. voor onze 
mariniers, van welker capaciteiten ondergeteekende de hoogste ver- 
wachting koestert? 

26. Ter inleiding van de oplossing van den ondergeteekende komt 
het gewenscht voor in beschouwing te nemen 

De aan de uitvoering van de door de conirnissie voorgestelde 
maatregelen verbonden consequenties 

voor onze positie in Nederlandsch-Indië, waarbij, naar gehoopt 
wordt, zal worden verduidelijkt hetgeen hiervoren werd gezegd be- 
treffende den ,,Nederlander in Nederland" en den ,,Nederlander 
in Nederlandsch-Indië". (Slot van pt. 12.) 

27. De Commissie laat voorloopig Nederlandsch-Indië aan zijn 
lot over; zij laat in het Verre Oosten slechts achter 2 compagnieën 
van het K.N.I.L. (ca. 400 man), waarbij dan wellicht nog komen 
enkele Nederlanders, die zich vrijwillig ter beschikking van de Re- 
geering zouden stellen, v.z.v. deze lieden aan hun beschikbaarstel- 
Iing ,,indeelhg hij het K.N.I.L." als voorwaarde zouden verbinden. 

28. Onder welke omstandigheden zal de bezetting van den Ar- 
chipel nu geschieden, indien herovering daarvan (eventueel van een 
belangrijk gedeelte daarvan) volvoerd is vóór aankomst van onze 
troepen uit Nederland? 

Er is uiteraard een geweldig verschil inet de in Nederland te 
verwachten omstandigheden: hier treffen wij en de Geallieerde Be- 
velhebbers aan Nederlandsche bestuursorganen, uit Nederlandsch 
personeel gevormde rijksdiensten, Nederlaizdsche politie en gewezen 

Nederlandsch militair personeel, waaruit wellicht spoedig een soort 
,,burgerwachtM is te vormen. (De noodzakelijke vervanging van 
eenig N.S.B.-personeel kan gevoeglijk buiten beschouwing worden 
gelaten). In Nederlandsch-Indië vinden wij van dit alles niets, of 
practisch niets. De Nederlandsche gouverriementsorganen bestaan 
niet meer. het Nederlandsche grondpersoneel is geheel of grooten- 
deels geïnterneerd of in krijgsgevangenschap. 

Het thans beschikbare, voor Nederlandsch-Indië bestemde civiele 
en militaire personeel is uitermate klein in getalsterkte, het daar- 
mede weder instellen van de overkappingsorganen, het verleenen 
van ruggesteun, hoe zwak ook, aan ons gezag in eenigszins belang- 
rijk gebied is niet mogelijk. 

Dit heeft tot gevolg dat Geallieerde militaire commandanten 
(Amerikanen, Australiërs, mogelijk ook Engelschen) straks in be- 
vrijd gebied in direct contact komen met inheemsche hoofden, met 
de inheemsche bevolking in het algemeen. Voor alles en nog wat 
moeten zij zich rechtstreeks wenden tot den Indonesiër, en omge- 
keerd. Allerlei stroomingen (anti-Nederlandsch; separistisch; pro- 
Amerikaansch, enz.) welke kunnen ontstaan, zullen een vrijen loop 
vinden, zullen zich vrijelijk kunnen uiten, zoo lang zij maar niet be- 
lemmerend werken op den gang der operatiën; hiermede kan aan 
het herstel van onze feitelijke souvereiniteit ernstige schade worden 
toegebracht. De inheemsche bevolking zal het wellicht vreemd vin- 
den dat wij zelf niet den vijand verdrijven. Maar nog vreemder zal 
zij het vinden, indien de vijand in een bepaald afgerond gebied ver- 
dreven is, dat wij dan nog niet komen opdagen, dat wij niet, maar 
de ,,Ornng Amerika" of de ,.Orang Inggeris" overal de lakens uit- 
deelen en haar .,printah's" geven. 

Zal onze afwezigheid en de uitsluitend Amerikaan~che of Austra- 
lische aanwezigheid niet van zelf er toe leiden dat inheemsche be- 
volkingsgroepen zich gaan oriënteren op Amerika of Australië of 
het Britsche Rijk? 

In dit verband moge gewezen worden op de, overigens algemeen 
bekende, omstandigheid dat de inheemsche bevolking een bepaald 
ontwikkelingspeil heeft bereikt, dat zij, zij het niet overal in even 
groote mate, politiek begint te denken, dat het een volk is dat lei- 
ders onder zijn eigen zonen telt, kortom dat het geen Belgische 
Congobevolking is. 

Zal het voor het daadwerkelijk doen uitkomen van onze souve- 
reiniteit niet noodzakelijk zijn zoo veel en zoo spoedig mogelijk 
Nederlandsche civiele en militaire organen in te zetten? Waaraan 
zal de Nederlandsch-Indische Regeering haar gezag ontleenen als 
zij geen middelen heeft om dat gezag in daden om te zetten? 

29. Met het leveren van deze beschouwingen heeft ondergetee- 
kende zich begeven op een terrein, dat niet geheel het zijne is; hij 
heeft echter gemeend dat zij niet achterwege mochten blijven, daar 
juist zij in belangrijke mate het thans door ons te voeren militaire 
beleid beïnvloeden. 

30. Een en ander brengt ondergeteekende tot de conclusie dat 
reeds nu zoo veel mogelijk personeel beschikbaar behoort te wor- 
den gesteld om daarmede de Nederlandsch-Indische regeeringsfunc- 
tie in bevrijd gebied zoo spoedig mogelijk weder uit te oefenen, ook 
al zou dit slechts onvolledig of gebrekkig zijn. 

Deze regeeringsfunctie beweegt zich op civiel en militair terrein. 
In deze nota behooren uiteraard alleen beschouwingen betreffende 
militaire organen thuis. Ondergeteekende meent echter te moeten 
opmerken dat de omstandigheden in den Archipel, althans in de 
zoogenaamde Buitengewesten, zoodanig zijn dat commandanten van 
onze troepenafdeelingen, welke in een bepaald gebied de orde en 
rust handhaven, tevens behulpzaam kunnen zijn bij een belangrijke 
civiele functie, namelijk bij de uitoefening van het Binnenlandsch 
Bestuur. Voornamelijk komen hiervoor in aanmerking beroeps-offi- 
cieren der infanterie van het K.N.I.L.; het lijkt echter uitvoerbaar 
voor deze taak ook andere officieren voor te bereiden. Het hier be- 
doelde ,,militairew bestuur heeft uiteraard een zekere mate van dilet- 
tantisme, afhankelijk van het betrokken individu; een gebrekkig 
Nederlandsch bestuur is evenwel voor onze doelstelling meer waard 
dan heelernaal geen Nederlandsch bestuur. 

Verder kunnen de officieren van gezondheid en het overige per- 
soneel van den Militair Geneeskundigen Dienst worden ingescha- 
keld bij de uitoefening van den Burgerlijk Geneeskundigen Dienst, 
zooals ook tevoren reeds geschiedde; een belangrijke dienst, met 
het oog op de houding der bevolking te onzen opzichte. 

31. De overwegingen, welke voor ondergeteekende bij het zoe- 
ken naar een oplorsing van het onderwerpelijice vraagstuk gegoldeiz 
hebben, mogen uit voorgaande beschouwingen grootendeels reeds 
gebleken zijn. 

Zij worden hier, ter wille van het overzicht, in het kort opge- 
somd. 



a. Nederland moet met zijn strijdkrachten zoo krachtig moge- 
lijk aan de ,,war effort" blijven deelnemen. 

b. De sterkte dezer krachten is in verhouding tot de geheele 
Geallieerde weermacht zoo gering, dat zij geen noemenswaardigen 
invloed uitoefenen op den uitslag van den oorlog. 

c. De bondgenootschappelijke Regeeringen zullen derhalve geen 
bezwaar maken tegen een door ons gewenschte dislocatie der Neder- 
landsche strijdkrachten; een dislocatiewijziging, uitsluitend met het 
doel om onze troepen aan den strijd te onttrekken, is echter vanzelf- 
sprekend onaanvaardbaar. 

d. De dislocatie kan dus ondergeschikt worden gemaakt aan 
ons politieke oorlogsdoel: ,,Herstel van onze feitelijke souvereiniteit 
in het geheele Koninkrijk". Waar dit herstel het meest, om niet 
te zeggen uitsluitend bedreigd wordt in verreweg het belangrijkste 
overzeesche gebiedsdeel, Nederlandsch-Indië, moet de dislocatie der 
strijdkrachten derhalve noodzakelijk worden ondergeschikt gemaakt 
aan het bereiken van het herstel van onze feitelijke souvereiniteit 
in dit gebiedsdeel. 

e. De organisatie onzer strijdkrachten is een zuiver Neder- 
landsche zaak. 

f .  De meeste kansen om Nederlandsch-Indië binnen Rijksverband 
te houden worden verkregen door dit gebiedsdeel met uitsluitend 
eigen krachten (zee-, land- en luchtstrijdkrachten) te heroveren, 
te bezetten en ons gezag daar verder te handhaven. (Zekerheid 
omtrent dezen terugkeer binnen Rijksverband is niet te geven: Op 
de Pacific-Vredesconferentie, waar vermoedelijk de V.S.A. en het 
Britsche Rijk den boventoon zullen voeren - hoe grooter de weer- 
macht, hoe grooter de invloed - zal ten slotte worden beslist 
omtrent den status van Nederlandsch-Indië. Het is duidelijk dat 
het moeilijker wordt den status van dit gebiedsdeel in ons nadeel 
te veranderen, naarmate wij op dat tijdstip in staat zijn geweest 
een Nederlandsch-Indisch regeeringsapparaat weder in functie te 
herstellen, waartoe o.m. behoort het handhaven van de inwendige 
rust en orde.) 

g. Aan een zelfstandige herovering van den Archipel met uit- 
sluitend eigen krachten valt niet te denken. 

h. Alleen indien tal van thans nog onzekere factoren buiten- 
gewoon gunstig mochten uitvallen, zou het mogelijk zijn met in 
Nederland te vormen landstrijdkrachten aan de herovering van 
Nederlandsch-Indië mede te werken en tot onmiddellijke bezetting 
van bevrijd gebied over te gaan, waardoor onze politieke positie 
ten aanzien van dit gebiedsdeel belangrijk versterkt zou worden. 

Het is dus onjuist ons militaire beleid te richten uitsluitend op 
die geringe mogelijkheid, tenzij er geen enkele andere doeltreffende 
methode is die meer kansen heeft tot uitvoering te kunnen worden 
gebracht. 

i. De kansen op herstel der Nederlandsche souvereiniteit in den 
Archipel worden bevorderd: 

1. door met de thans beschikbare strijdkrachten zoo krachtig 
mogelijk deel te nemen aan de ,,war effort" in het Verre 
Oosten, voornamelijk bij operatiën waarbij Nederlandsch- 
Indisch territoir is betrokken; 

2.  door het Nederlandsch-Indisch regeeringsapparaat z.s.m. na 
de bevrijding van Indisch territoir aldaar weer in functie te 
herstellen, hoe gebrekkig en onvolledig dit tijdelijk ook moge 

van eenvoudige samenstelling en eenvoudig bewapend en uitgerust 
zijn. Kan modern materieel worden aangeschaft en is voldoende 
opleidingstijd beschikbaar. dan kunnen deze eenheden worden ge- 
schikt gemaakt voor deelnemen aan eenvoudige gevechtsacties bij 
de herovering van Nederlandsch-Indisch gebied. Het is niet aan- 
nemelijk, dat het Geallieerde Commando (voor wat betreft Sumatra 
Britsch, overigens Amerikaansch) bezwaar zal maken tegen het 
uitoefenen door onze Regeering van haar civiele en militair-politio- 
neele functie in bevrijd gebied. 

Tijdens de tewerkstelling van ondergeteekende op het Hoofd- 
kwartier van generaal MacArthur werd de indruk verkregen dat 
de Amerikaansche  militaire autoriteiten niet ,,aan politiek doen", 
en dat zi j  aan onze souvereiniteit over den Archipel niet twijfelen 
en daarop ook geen inbreuk wenschen te maken (geval Merauke, 
Dobo, enz.). 

Wel is het mogelijk, dat het Geallieerde Commando onze beschik- 
bare troepen te zwak acht en daarom eigen troepen beschikbaar 
houdt om daarmede zoo noodig hulp te verleenen. Om verschillende 
redenen is het verder mogelijk, dat een Geallieerd Bevelhebber, 
belast met uitvoering van een bepaalde operatie (b.v. herovering 
van Timor, Ambon) het niet gewenscht acht dat wij in het eigen- 
lijke operatiegebied - dit is het gebied waarin de vijandelijkheden 
plaats vinden, in tegenstelling met het aan eigen zijde daarvan 
liggende ,,achterlandM - orde en rust handhaven; het kan zelfs zijn 
dat bezwaar wordt gemaakt tegen het medezenden van civiel per- 
soneel om in dit ,,operatiegebiedn reeds dadelijk een Nederlandsch 
civiel apparaat in werking te stellen; na voortschrijding der ope- 
ratiën, nadat het betrokken gebied ,,achterland" is geworden, ver- 
vallen deze bezwaren. 

Toch is het gewenscht in een dergelijk ,,operatiegebied" een Neder- 
landsch militair orgaan bij de Geallieerde commandanten te deta- 
cheeren, met als taak: 

1. het verschaffen van inlichtingen betreffende land en volk; 
2. het op aanwijzing van den Geallieerden Bevelhebber - doch 

zoo eenigszins mogelijk formeel ,,namens de Nederlandsch- 
Indische Regeering" - treffen van maatregelen, waarbij de 
bevolking betrokken is; 

3. het voorlopig contact tusschen de Regeering en de inheemsche 
hoofden en leiders bewerkstelligen. 

Deze organen zouden genoemd kunnen worden ,,Military Dutch 
Government Groups". Het bij deze ,,GroupsX ingedeelde personeel 
behoeft niet uitsluitend afkomstig te zijn van de landstrijdkrachten; 
ook personeel van de Koninklijke Marine, dat werkzaam is geweest 
in Nederlandsch-Indië, kan voor deze taak worden opgeleid. 

l. Het thans aanwezige militaire apparaat, bestemd voor den 
dienst in den Archipel, is zeer klein; onder gunstige omstandigheden 
is daarmede orde en rust te handhaven in slechts een klein gebied, 
om de gedachte te bepalen Nederlandsch-Timor. 

m. Om deze verschillende redenen is het noodzakelijk reeds 
thans zoo veel mogelijk militair personeel te bestemmen en voor 
zoover mogelijk op te leiden voor den (tijdelijken) dienst in Neder- 
landsch-Indië. 

Uit dit personeel waren te vormen: 
1. aarnizoensbatalions; 

zijn sterkte: 20 officieren (W.O. 3 officieren van gezondheid), 
Vooral het nalaten van dit herstel in functie, ook al ZOU 80 onderofficieren en korporaals, 580 manschappen; 

dit maar voor een korte periode (b.v. Z à 1 jaar) zijn, kan 2. ,,Military Dutch Governments GrOuPS,,; 
de kan.ren op het bereiken van ons politieke oorlogsdoel be- sterkte: l à 3 officieren; eenig lager personeel; 
langrijk ver~nindeuen. 

j. Voor het deelnemen aan de eigenlijke operatiën komen voor- 3. ,,Bataljons-kadergroepen", om met in bevrijd Ned.-Indisch ge- 

namelijk onze zee- en luchtstrijdkrachten in aanmerking. Indien zij bied beschikbaar komende inheemsche onderofficieren en man- 

zoo veel mogelijk in de South West Pacific Area geconcentreerd schappen nieuwe bataljons te vormen; 

worden, kunnen zij daar een betrekkelijk belangrijke rol vervullen sterkte eener groep: 20 officieren, 30 Europeesche onderoffi- 
en daardoor het gezag van de Nederlandsch-Indische Regeering ver- cieren (minstens). 
hoogen. Naar schatting komen in het Oosten van den Archipel - 

Onze landstrijdkrachten zijn hiervoor te zwak in verhouding tot Timor, de  molu uk ken, de Minahassa - 2 a 4000 ,inheemsche 
de Geallieerde landstrijdkrachten; zij zijn slechts voor een deel van militairen beschikbaar; op Sumatra idem. 

de daartoe noodzakelijke moderne bewapening en uitrusting voor- Indien de thans voor den Indischen militairen dienst beschikbare 
zien; het staat niet vast dat hierin spoedig verbetering zal komen. krachten (rond 400 man) versterkt zouden kunnen worden met 1600 

k. Voor het weder in werking stellen van het Nederlandsch- man, dan zouden in totaal 3 bataljons kunnen worden geformeerd, 
Indische regeeringsapparaat zijn o.m. noodig militaire organisaties, voldoende voor uitvoering der politioneele taak onder niet al te on- 
die als hoofdtaak hebben het handhaven van orde en rust; in som- gunstige omstandigheden in het geheele Oosten van den Archipel 
mige gevallen kan militair personeel tevens ingeschakeld worden bij (Timor en Onderhoorigheden, de Molukken, het Oostelijk deel van 
de uitoefening van het Binnenlandsch Bestuur en van den Burgerlijk Celebes). 
Geneeskundigen Dienst. Indien bovendien beschikbaar kunnen worden gesteld 60 officie- 

Voor deze organisaties komt het personeel van de thans beschik- ren en 90 Europeesche onderofficieren, dan kunnen daarmede 1800 
bare landstrijdkrachten, eventueel na een aanvullende opleiding ont- inheemsche onderofficieren en minderen, welke b.v. in het Oosten 
vangen te hebben, in aanmerking. De te vormen eenheden kunnen van den Archipel vrijkomen, worden geëncadreerd tot 3 andere 



bataljons, waarmede de rest van Celebes en geheel Borneo politioneel 
verzorgd zouden kunnen worden 

n. Indien het door Engeland en de V.S.A. in Europa in te zetten 
offensief mocht leiden tot een operatie op of nabij Nederlandsch 
territoir - dit is een vraagpunt - dan is het hem om verschillende 
redenen gewenscht aan deze actie met een ,,Nederlandsch Detache- 
ment" deel te nemen. Aannemende dat deze actie wordt gevoerd door 
eenige Geallieerde legerkorpsen (200 à 250 000 man) l) dan dient 
inzet van dit Nederlandsch Detachement, dat hoogstens 3000 man 
(W.O. 1000 kleurlingen) sterk zou zijn, gezien te worden als een min 
of meer ,,symbolische daad"; de aard van deze daad wordt niet on- 
gunstig beïnvloed indien dit Detachen~ent verzwakt wordt, waarbij 
evenwel uit organisatorische overwegingen niet beneden een nader te 
bestudeeren minimum gegaan mag worden. 

o. Hoewel de redenen daartoe voor Nederland niet zo klemmend 
zijn als voor Ned.-Indië, is het gewenscht, voor zoover daartoe per- 
soneel gevonden kan worden, een aantal Nederlandsche liaison-offi- 
cieren in te deelen bij eventueel in Nederland opereerende Geallieer- 
de troepen. 

p. Het verzwakken van de Prinses Irene-brigade werkt belemme- 
rend, zij het in geringe mate, op het voor den heropbouw van het 
Nederlandsche Leger o.a. noodzakelijke in gang zetten van de oplei- 
ding van subalterne officieren en lager personeel. 

Hetzelfde bezwaar, in iets grooter mate, geldt voor het Korps 
Mariniers, indien de thans beschikbare mariniers niet dadelijk in be- 
vrijd Nederland voor opleidingsdoeleinden kunnen worden bestemd. 

Dit nadeel weegt evenwel niet op tegen de groote voordeelen, ver- 
bonden aan (tijdelijk) gebruik van dit personeel voor den dienst in 
Nederlandsch-Indië, zooals uit vorige beschouwingen gebleken moge 
-..e 

LIIJII. 

q. Het is niet mogelijk te voorspellen wanneer het Europeesche 
personeel van den Indischen civielen en militairen dienst, hetwelk 
thans in krijgsgevangenschap is dan wel geïnterneerd is geworden, 
weder beschikbaar zal komen. Het is mogelijk dat dit personeel, voor- 
al het militaire gedeelte er van, naar Japansch grondgebied wordt 
overgebracht en eerst geruimen tijd na het staken der vijandelijk- 
heden in het Verre Oosten weder in actieven dienst kan worden her- 
steld, voor zoover het daartoe nog geschikt geacht wordt. 

Verder is het uitgesloten, dat met het thans beschikbare landmacht- 
personeel, al zou dit geheel ter beschikking komen van den Indischen 
dienst, voldoende militaire organisaties kunnen worden opgebouwd 
voor geheel Nederlandsch-Indië. De omstandigheden kunnen er der- 
halve toe leiden dat in eventueel tijdig bevrijd Nederland zoo spoe- 
dig mogelijk personeel moet worden geworven voor het vormen van 
Indische militaire organisaties, ter versterking van de aldaar reeds 
aanwezige. 

r. Indien de strategische situatie zich, gezien in het licht van het 
Nederlandsche politieke oorlogsdoel, ondanks de verschillende teeke- 
nen, die op het tegendeel wijzen, in gunstigen zin mocht wijzigen, 
dit wil zeggen, indien tusschen een eerst komende bevrijding van 
Nederland en een daarna komende van den Archipel geruime tijd 
mocht verloopen, en indien de overige omstandigheden dit moge- 
lijk mochten maken, zal er naar gestreefd moeten worden met een 
of meer groote eenheden van het Nederlandsche Leger aan den strijd 
om Nederlandsch-Indië deel te nemen (eventueel aan den strijd meer 
algemeen in het Verre Oosten), waardoor niet alleen ons prestige in 
den Pacific gebaat zou zijn, maar waardoor ook de banden tusschen 
de deelen van het Koninkrijk versterkt zouden worden. 

s. Bij een bevrijding van Nederland zullen aldaar voor zoover 
noodig eenvoudige militaire organisaties voor de gezagshandhaving 
moeten worden opgericht. 

t. Het is wegens de groote sterkte van het in Nederland beschik- 
baar komende personeel te verwachten, dat vorming van Indische 
militaire organisaties, Nederlandsche militaire formaties voor ge- 
zagshandhaving en groote eenheden voor het Nederlandsche Leger 
gelijktijdig kan geschieden zonder dat deze groepen elkaar hinderen. 
Mocht dit om bepaalde redenen echter het geval zijn - b.v. wegens 
gebrek aan legeringsruimte, gebrek aan wapening, e.d. - dan zal 
moeten worden vastgesteld welke formaties prioriteit hebben, afhanke- 
lijk van den alsdan geldenden strategischen toestand en van de intern 
politiek-militaire situatie in het Koninkrijk. Eenerzijds is het niet 
noodzakelijk deze prioriteit reeds thans vast te stellen; anderzijds is 
de strategische en intern politiek-militaire toestand, zooals deze zich 
dan ontwikkeld zal hebben, en de mate waarop hij invloed zal uit- 
oefenen op deze prioriteit, thans niet te voorzien. 

u. Verzwakking van ons militair apparaat in West-Indië is op 
strategische gronden aanvaardbaar. Overleg met de Amerikaansche 
Regeering zal echter noodzakelijk zijn. 

1) In het ,,Eerste Rapport" spreekt de Commissie over ,,een leger van belang- 
rijke sterkte" (zie hiervoor blz. 71, l e  kolom). 

32. Voorstellen ten aanzien van het gebruik onzer thans beschik- 
bare strgdkrachten. 

A. Concentratie, voor zoover noodig geleidelijk uit te voeren, van 
zee- en luchtstrijdkrachten in AustraliC, mits zich daartegen geen 
onoverkomelijke bezwaren van technischen of grondwettelijken aard 
verzetten en voor zoover voor deze strijdkrachten aldaar een taak 
is weggelegd. 

B. Bestemming voor den Indischen militairen dienst van: 
1. het personeel van de Koninklijke Landmacht, ingedeeld bij het 

Korps Insulinde; 
2. het personeel van de K.L., aanwezig in West-Indië; 
3. overig personeel van de K.L. (Canada, Prinses Irene-brigade) , 

dat vrijwillig (C.W. tijdelijk) wenscht over te gaan naar het Konink- 
lijk Nederlandsch-Indische Leger; 

4. personeel van het korps mariniers, aanwezig in V17est-Indië; 
5. personeel van de Koninklijke Marine, waarvoor uellicht wegens 

gebrek aan materieel momenteel geen taak is en dat is geschikt 
te maken voor indeeliilg bij de ,,Military Cutch Government 
Groups"; 

6. schutterplichtigen van West-Indië, die zich vrijwillig wenschen 
te verbinden bij het K.N.I.L. 

C. In West-Indië dient aanwezig te blijven een Nederlandsch mili- 
tair apparaat, dat voldoende sterk is om daarmede een tegenwicht te 
vormen voor het Amerikaansche contingent en waarmede op rede- 
lijke wijze in de verdediging en gezagshandhaving kan worden voor- 
zien. 

D. Voor de Prinses Irene-brigade dient een nader vast te stellen 
uit organisatorische overwegingen noodzakelijke niinimumsterkte be- 
houden te bliiven. 

E. Mocht de Regeering er toe besluiten artikel 192 van de Grond- 
wet (gebruik van dienstplichtigen overzee verbieden) en de in West- 
Indië geldende wettelijke bepalingen betreffende gebruik der schut- 
terplichtigen uitsluitend binnen het eigen gebiedsdeel buiten werking 
te stellen, en mocht gemeend worden deze buitenwerkingstelling op de 
thans beschikbare dienst- en schutterplichtigen te kunnen toepassen, 
dan is het systeem van ,,vrijwilligersn uiteraard overbodig en kan - 
gedwongen - een betrekkelijk groot contingent beschikbaar komen 
voor den dienst in Nederlandsch-Indië. 

Bij toepassing van het ,,vrijwilligers-systeem" moet het resultaat 
afgewacht worden: een krachtige propaganda kan hier wellicht tot 
gunstige resultaten leiden. 

Ondergeteekende is er zich van bewust dat zijn voorstellen niet het 
recept vormen om daarmede zeker onze positie in Nederlandsch- 
Indië te herstellen. Hij meent echter dat deze voorstellen in daden 
worden omgezet en zoodoende een zekere stap in de goede richting 
beteekenen, een stap, die grooter is naarmate meer personeel thans 
beschikbaar kan worden gesteld. Ondergeteekende houdt het op een 
,,vogel in de hand" en verliest daarbij de ,,tien vogels in de lucht" 
- versterkingen uit eventueel vroegtijdig bevrijd Nederland - niet 
uit het oog; hij meent dat de andere leden der commissie uitsluitend 
het oog gericht houden op de ,,tien vogels in de lucht". 

Londen, 27 Maart 1943. 

Het lid der Militaire Stafcommissie, 
(w.g.) A. L. A. COPPENS 

Kapt. v.d. Generalen Staf v lh .  K.N.I.L. 

MILITAIRE STAFCOMMISSIE 

Zeer geheim 

Bijlage, behoorende bij de door den Kapitein A. L. A. Coppens in- 
gediende Minderheidsnota. 

Eenige aanwijzingen welke er op wijzen: 
a. dat niet algemeen aIs vaststaand wordt aangenomen dat de be- 

slissing in Europa zal vallen vóór de beslissing tegen Japan; 
b. dat krachtige offensieve operatiën in het Verre Oosten, waar- 

bij mogelijk belangrijke deelen van Nederlandsch-Indië betrokken 
zijn, verwachtbaar zijn nog in den loop van dit jaar, losstaand van 
het offensief in Europa. 

1. Tijdens een in Februari jl. door President Roosevelt tot een 
White House Correspondents Association gehouden toespraak, zeide 
hij o.a.: 



,,You can be quite sure that i f  Jupan should be the first o f  
the Axis  partners to  fa l l .  . . . . .". 

2. In zijn rede tot het Britsche Parlement op 11 Februari j.1. 
liet Minister Churchill zich o.a. als volgt uit: 

,,I have already, some two months ago, indicated that the 
defeat of the enemy in Europa nzay be achieved before vic- 
tory is won with Japan, and I made it clear that in that event 
. . . . . . . . 

3. Onze Ambassadeur te Washington rapporteerde omtrent een 
in November j.1. gehouden Pacific War Council bijeenkomst: 

,,De vorderingen in Nieuw Guinea noemde de President zeer 
verblijdend en hij hoopte dat men er in zou slagen Buna te 
nemen; daarna kon overwogen worden in westelijke richting 
op te marcheeren om dat deel van het eiland te heroveren, wat 
een eerste stap zou zijn om westwaarts in de richting van Timor 
en Celebes voort te gaan." 

4. In zijn Boodschap aan het Congres op 7 januari j.1. liet Pre- 
sident Roosevelt zich als volgt uit: 

,,Last year we stopped them /Japan/. This  year we  intend 
t o  ndvaiice" . . . . . . ,,I do not prophesy when this war will end. 

But I do believe that this year will give to the United Na- 
tions a very szibstantial advance along the roads that lead to 
Berlin and Rome and Tokyo." 

5. Eenige maanden geleden betoonde generaal MacArthur zich 
ontevreden over de werking van de Field-intelligente betreffende 
het Ned.-Indische gebied in verband met het niet verschaffen van 
field-intelligence welke men op korten termijn voor defensie en 
beranzen offeizsief behoeft. 

6. Onze Ambassadeur te Washington rapporteerde omtrent een 
in Februari j.1. gehouden Pacific War Council bijeenkomst: 

,,Ten aanzien van Amerikaansche troepentransporten zeide 
de Heer Roosevelt dat prioriteit werd gegeven voor de gebie- 
den in den Zuid West Pacific. 

In de tweede plaats vinden Amerikaansche troepenversche- 
pingen plaats naar Burma, waar het voornemen bestaat een be- 
perkt offensief te beginnen dat tot strekking zal hebben de 
heropening van den Burmaweg te vergemakkelijken. 

Troepenverschepingen naar het Middellandsche Zeegebied 
noemde de President in de derde plaats." 

7. Undersecretary of 'cvar Patterson liet zich op 21 Februari j.1. 
uit als volgt: 

,,The day is not far off when Japan will fee1 the heavy hand 
of war in a way that it has never felt before." 

8. Amerika ziet thans in Japan vijand nr. 1. 

Op de door het Gallup Institute gestelde vraag: 
,,In this war, which do you think is our chief enemy: Japan 

or Germany?", 
werd geantwoord: 
In Juni 1942: 25% Japan; 50% Duitschland; 25% onbeslist. 
In Februari 1945: 53 % Japan; 34% Duitschland; 13 % onbeslist. 

RAPPORT STAFCOMMISSIE 

T e  beslissen ware: 

1. Moet de vorming van een expeditionnaire macht voor de her- 
overing van Indië voorop staan bij onze militaire voorbereidingen? 

Als dat zoo is, dan moeten instructeurs bij de hand worden ge- 
houden. 

2. Moet een Marinebrigade worden gevormd voor hetzelfde doel? 
Als de Regeering hiertoe besluit moeten mariniers uit de West 

naar Engeland komen als instructeurs. 
3. Hoe staat het met de wijziging van Grondwet en Regeerings- 

reglementen in verband met beschikbaarstelling van troepen uit 
Suriname? 

Een gedeelte dezer troepen, n.l. de vechtwagenafdeeling en een 
deel van de gemotoriseerde infanterie zou naar Engeland moeten 
komen en de rest van de gemotoriseerde infanterie, b.v. de com- 
pagnie Javanen en één compagnie negers zou naar Australië kunnen 
worden gezonden. 

4. Kan het personeel van de brigade Irene, dat nu in het Verre 
Oosten is, door die Surinaamsche troepen worden afgelost? 

Dit is van veel belang omdat dat Nederlandsche personeel een 
commando-opleiding heeft gehad en dus geschikt is als instructeur. 

5. Kan van een uitbreiding der schutters in Curaçao worden af- 
gezien en daardoor mariniers-kader worden vrijgemaakt voor Enge- 
land? 

De punten 3, 4 en 5 zouden, als de Regeering zich daarover in 
beginsel heeft uitgesproken, door den Eersten Minister tijdens zijn 
bezoek aan West-Indië kunnen worden besproken met de plaatse- 
lijke autoriteiten. 

Een spoedige beslissing is gewenscht met het oog op de operaties 
in Europa in den komenden zomer. 

Punten 1 en 2 worden bestreden door Kapitein Coppens. Hoe- 
wel zulks niet wordt gezegd, wekt zijn bestrijding den indruk dat in 
wezen bezwaar wordt gemaakt dat niet alle strijd in het Verre Oos- 
ten aan het Indische Leger wordt toevertrouwd. Uitschakeling van 
de beide andere weermachtsdeelen zou echter wel zeer onverstan- 
dig zijn. 



BIJLAGE 37 

Tweede rapport van de Stafcommissie, uitgebracht aan de Ministerraad Augustus 1943, met twee daarbij behorende nota's 

TWEEDE RAPPORT STAFCOMMISSIE 

De opdracht is te splitsen in de volgende onderdeelen: 

A. de sterkte aan te geven der troepen benoodigd voor: 
1. Curaçao en Suriname, 
2. den inlichtingendienst in de verschillende gebiedsdeelen, 
3. de orde- en rusthandhaving in vrij Nederlandsch-Indisch ge- 

bied, in afwachting van het ter beschikking komen van personeel uit 
bevrijd Nederland; 

B. de vorming van een troepenmacht van 15 000 man van een- 
voudige samenstelling; 

C. de vorming van zooveel mogelijk groote eenheden; 
D. de uitrusting, bewapening en overvoer der troepen; 
E. de bevelvoering over de troepen. 

Voor de als minimum in Suriname en Curaçao aan te houden 
troepensterkte moge worden verwezen naar het Eerste Rapport van 
de Stafcommissie. 

De Commissie heeft er op gerekend, dat geen politieke bezwaren 
bestaan tegen de door de Commissie voorgestelde troepenverplaat- 
singen uit Suriname en Curaçao, welke o.m. inhouden dat ongeveer 
150 mariniers uit West-Indië worden teruggetrokken, hetgeen de 
organisatie van de vechtwagenafdeeling in Suriname sterk zal be- 
invloeden. 

2. Inlichtingendienst. 

Het is moeilijk vast te stellen, welk militair personeel ter beschik- 
king moet worden gesteld van den inlichtingendienst in Nederlandsch- 
Indië. Zooveel mogelijk zal dit personeel geworven moeten worden 
uit niet-militairen. De commissie ziet echter in, dat deze mogelijk- 
heden beperkt zijn en dat daarom een beroep zal moeten worden 
gedaan op militair personeel. De commissie schat dat hiermede 100 
man gemoeid is. 

Aangezien het personeel voor den inlichtingendienst in Nederland 
wordt betrokken uit categorieën, welke hier niet ter sprake zijn ge- 
bracht, is dit punt door de commissie buiten beschouwing gelaten. 

3. Troepen voor Indië. 
Ten aanzien van de voor bevrijd Nederlandsch-Indisch gebied 

noodzakelijke troepensterkte doet zich in de eerste plaats de vraag 
voor of Merauke, waar rond 5000 man Geallieerde troepen worden 
gelegerd, niet met Nederlandsche troepen versterkt moet worden. 
Uit een oogpunt van orde- en rusthandhaving is dit niet noodzakelijk. 
Politiek zou het gewenscht zijn als tegenwicht tegen de Geallieerde 
brigade het Nederlandsche garnizoen aldaar te versterken, maar 
militair is het - gezien ons gebrek aan reserves - gevaarlijk een 
grooter deel onzer troepen dan strikt noodzakelijk in de frontlijn te 
laten, omdat het gevaar bestaat, dat zij daar bij een Japanschen aan- 
val zware verliezen zouden lijden. 

Moeilijker is de beantwoording van de vraag hoeveel troepen nabij 
Nederlandsch-Indië gereed moeten worden gehouden voor de orde- 
en rusthandhaving in die kleine deelen van Nederlandsch-Indië, met 
welker bevrijding moet worden gerekend vóór de aankomst der 
eerste contingenten troepen uit een bevrijd Nederland. Een nauw- 
keurige beantwoording van deze vraag is niet mogelijk, omdat de 
toekomst zich niet laat voorspellen. 

De leden behoorende tot de Koninklijke Marine en de Luitenant- 
Kolonel Doorman meenen echter wel een schatting te kunnen maken 
van het verloop der krijgsverrichtingen in de omgeving van Neder- 
landsche-Indië over een niet te lange periode in de toekomst, tot 
den zomer van 1944, om daaruit af te leiden welke gebieden van 
Nederlandsch-Indië tot op dat tijdstip wellicht bevrijd zullen worden. 
De volgende strategische beschouwing vormt den grondslag van deze 
schatting. 

In den slag bij Midway in het begin van Juni 1942 is het Japan- 
sche offensief gestuit, doordat de overmacht aan Japansche vlieg- 
kampschepen werd vernietigd. 

Het Amerikaansche tegenoffensief bij Guadalcanal leidde daarna 
tot een langdurigen strijd om de Solomons, waarbij de Japanners 
wederom zwaardere verliezen leden dan de Amerikanen, hoewel ook 
de laatsten vrijwel al hun vliegkampschepen verbruikten. Door de 
beiderzijdsche verliezen ter zee is nu sedert November 1942 een 
tijdelijke stilstand in de offensieve vlootoperaties ingetreden. Beide 
partijen gebruiken deze periode om weder op krachten te komen en 
om hun bases te versterken. De Amerikaansche krachten groeien 
door hun enorme industrieele overmacht veel sneller dan de Ja- 
pansche, zoodat tegen het einde van 1943 een voldoende overmacht 
aan Amerikaansche zeestrijdkrachten verwacht kan worden om 
offensieve maritieme operaties te wettigen. 

Deze wijziging der krachtsverhoudingen in den Pacific zal ook 
van invloed zijn op den toestand in den Indischen Oceaan, want een 
Ainerikaansch offensief in den k'acific zal de Japansche vloot daar 
binden en haar beletten, groote strijdkrachten naar den Indischen 
Oceaan te zenden, zoodat de Britsche Eastern Fleet aldaar eveneens 
op een overmacht zal mogen rekenen. 

Deze overmacht zal des te zekerder bestaan, als de Italiaansche 
vloot inmiddels uitgeschakeld is en de Britsche Middellandsche-zee- 
vloot daardoor vrij is om toegevoegd te worden aan de Eastern Fleet. 

Tegen het einde van 1943 kan dus gerekend worden met een 
Geallieerde overmacht ter zee als grondslag voor een offensief op- 
treden tegen de Japansche strijdkrachten in Oost-Azië, waar ieder 
offensief moet gevoed worden door overzeesche verbindingen, wier 
beveiliging alleen mogelijk is als de vloten offensief kunnen optreden 
en daardoor het betreffende zeegebied kunnen beheerschen. 

De Japanners houden hiermede uiteraard ook rekening door een 
voortdurende versterking van den buitenring van hun huidige ver- 
overingen. Wat Nederiandsch-Indië betreft heeft dit geleid tot een 
aanzienlijke opvoering van de sterkte der Japansche troepen in Timor, 
de Molukken en Nieuw-Guinea. Konden wij in 1942 nog ons be- 
stuur in de 'Tanimbar-, Kei- en Aroe-eilanden herbevestigen door 
inzet van slechts eenige tientallen soldaten, omdat die eilanden- 
groepen toen in het geheel geen Japansche bezetting hadden, nu 
(1  Augustus 1943) is de verdeeling der Japansche troepen in den 
Indischen Archipel naar schatting als volgt: 

Sumatra . . . . . . . . . . . . . . 20 000 man 
Borneo . . . . . . . . . . . . . . 7 000 man 
Java . . . . . . . . . . . . . . . . 30 000 man 
Ceiebes . . . . . . . . . . . . . . 7 000 man 

Timor, Molukken en Ned. Nieuw-Guinea 55 000 man, waarvan 
Timor 20 000 man. 

Uit dit overzicht blijkt wel dat herbezetting van Nederlandsch- 
Indisch grondgebied niet meer mogelijk is zonder zwaren strijd. 

De Geallieerde aanval op dit gebied kan worden ingezet uit het 
Wester. of uit het Oosten. Uit verschillende publicaties en uitlatin- 
gen blijkt wel dat de Gea!lieerden, na hun ervaringen op Guadal- 
canal en op Nieuw-Guinea, tot de conclusie zijn gekomen dat een 
van eiland tot eiland heroveren van het verloren gebied zeer kost- 
baar en vooral tijdrovend is. Getracht zal daarom worden tot een 
snellere beslissing tegen Japan te geraken, gebruik makende van 
China. Zou men midden-China kunnen heroveren, dan zou men Japan 
zelf kunnen bombardeeren en tevens de essentieele Japansche in- 
voeren uit Mandsjoerije, Woord-China, Korea en Formosa grooten- 
deels kunnen afsnijden. De moeilijkheid is echter een weg naar China 
te openen voor de legers en luchtmachten en hun bevoorrading. De 
heropening van den Burmaweg zou in dit opzicht wel een belang- 
rijke verbetering brengen in den bestaanden toestand, maar voor een 
voldoenden toevoer van het noodige zouden de zeeweg naar de Zuid- 
Chineesche havens, die havens zelf en de spoorweg-verbinding van 
die havens naar Centraal-China weder in Geallieerde handen moeten 
zijn. 

Deze overwegingen stellen twee hoofd-aanvalsrichtingen voor de 
Geallieerden in het vooruitzicht. Uit hei Westen een aanval, welke 
in de eerste plaats Surma moet heroveren, waardoor de Burma-weg 
weder vrij is. Vervolgens zou getracht moeten worden de Straat 
Malakka weder in handen te krijgen door herovering van Noord- 
Sumatra, hlalaya en Singapore envervolgens Siam, Ïndo-China en 
Zuid-China. 

Uit het Oosten zou de aanval zich moeten richten tegen de Solo- 
mons, Bismarck-Archipel, Nieuw-Guinea, de Mandaat-eilanden, 



Noordelijke Molukken, tot de Phillippijnen zijn heroverd en vandaar 
een aanval kan worden gedaan op de Zuid-Chineesche havens. 

In het Westen kan de aanval op Burma niet beginnen vóór No- 
vember a.s. en deze veldtocht zal zeker den geheelen komenden 
winter duren (de regentijd in  Burma gedurende onze zomermaanden 
is ongeschikt voor een veldtocht). Op zijn vroegst zal een aanval op 
Noord-Sumatra dus kunnen worden ingezet in het begin van 1944 
doch waarschijnlijker in het najaar van 1944, in verband met on- 
gunstig weder in de zomermaanden. 

In het Oosten is het offensief tegen de Solomons-eilanden 30 Juni 
ingezet; de Marshall-eilanden zouden dit najaar kunnen worden aan- 
gevallen. Gezien de taaie Japansche verdediging kan niet verwacht 
worden dat vóór den zomer van 1944 met den volgenden stap, naar 
de Carolinen en naar Westelijk Nieuw-Guinea, kan worden begonnen. 
In het Oosten is dus al evenmin voor den volgenden zomer met de 
herovering van Nederlandsch-lndisch grondgebied te rekenen, met 
uitzondering wellicht van het gebied van Hollandia op de Noord- 
kust van Nieuw-Guinea, als de operaties tegen de Solomons en 
Bismarck-Archipel onverwacht vlot mochten verloopen. 

De vorengenoemde leden meenen dus, dat voor zoover thans te 
overzien vooralsnog slechts gerekend behoeft te worden met de 
herovering van Hollandia. Voor de orde- en rusthandhaving in dat 
gebied zou een compagnie voldoende zijn, doch teneinde eenige re- 
serve bij de hand te hebben, achten deze leden het gewenscht thans 
reeds één gemotoriseerd bataljon uit Suriname naar Australië te ver- 
plaatsen, zoodat daarmede in de omgeving van Nederlandsch-Indië 
over een troepensterkte van 13 bataljon zou worden beschikt. 

Deze leden zouden tegen het einde van dit jaar opnieuw willen 
nagaan, hoe de strategische vooruitzichten in de omgeving van Neder- 
landsch-Indië dan zijn, om te kunnen vaststellen of de getroffen 
militaire voorzieningen voor een eventueele hervatting van het Ne- 
derlandsch-Indisch bestuur wellicht uitbreiding behoeven. 

De generaals van Oyen en Verniers van der Loeff, de kolonels 
Sas en Kruls en de majoor Coppens meenen zich te moeten ont- 
houden van het doen van voorspellingen ten aanzien van de in de 
toekomst, ook in de nabije toekomst, door de Geallieerden uit te 
voeren operatiën; er staan tal van mogelijkheden open bij het voeren 
van een krachtig offensief in het Verre Oosten; zij meenen echter, 
dat zij over onvoldoende gegevens beschikken om een redelijk ge- 
fundeerd oordeel betreffende de waarde dezer mogelijkheden en 
omtrent het tijdstip, waarop zij tot uitvoering zouden kunnen worden 
gebracht, uit te kunnen spreken. Zij steunen hierbij op hun ervaring 
in het nabije verleden, waar de Geallieerde operatiën in de Solomons, 
in Zuid-Oost Nieuw-Guinea, de landingen in N.W. Afrika en op 
Attu hen niet minder verrasten dan dit het geval is geweest met het 
gewone krantenlezend publiek. De leden van het K.N.I.L. zouden 
zich dan ook willen beperken tot de uitspraak, dat naar hunne mee- 
ning gerekend moet worden, dat vóór de aankomst van troepen uit 
Nederland het Oostelijk deel van den Indischen Archipel en deelen 
van Noord-Sumatra door de Geallieerden heroverd kunnen zijn. In 
verband daarmede zouden zij thans reeds zooveel mogelijk troepen 
in de nabijheid van Nederlandsch-Indië willen samentrekken. Naar 
hun berekening kunnen, met inbegrip van uit Suriname vrij te maken 
troepen, in totaal twee bataljons in Merauke en Australië worden 
gevormd. 

De Commissie is dus eenstemmig van oordeel, dat een gemotori- 
seerd bataljon infanterie zoo spoedig mogelijk uit Suriname zal 
dienen te worden verplaatst naar Australië, zulks in afwijking van 
het voorstel, neergelegd in het Eerste Rapport der Stafcommissie. 
De Commissie is tot dit gewijzigde oordeel gekomen, omdat zij uit 
de nieuwe opdracht begrepen heeft, dat de Regeering het accent der 
militaire voorbereiding meer wil gelegd hebben op de herovering 
van Nederlandsch-Indië en op het herstel van het Nederlandsch 
gezag aldaar. 

B. De vorming van een troepenmacht van 15 000 man van 
eenvoudige sanienstelling 

1. Organisatie der troepen. 

Ten aanzien van de troepenmacht van 15 000 man is als eisch 
gesteld, dat deze troepen van eenvoudige samenstelling moeten zijn; 
de commissie heeft begrepen, dat deze voorwaarde in verband staat 
met de omstandigheid, dat dergelijke troepen veel eerder georgani- 
seerd kunnen zijn dan groote eenheden. De Commissie heeft voorts 
uit de opdracht begrepen, dat deze troepen in de eerste plaats be- 
stemd zijn om de handhaving van orde en rust in deelen van Neder- 
landsch-Indië, welke door bondgenootschappelijke troepen op den 

vijand heroverd zijn, van die troepen over te nemen, zoodra het 
Geallieerd Opperbevel de uitoefening van het gezag in een zoodanig 
gebied aan de Nederlandsch-Indische autoriteiten wil overdragen. 

Op grond van deze taak wordt een organisatie in infanterie- 
bataljons noodzakelijk geacht. 

De opdracht houdt dus in zoo spoedig mogelijk na de bevrijding 
van Nederland 15 infanterie-bataljons nabij Nederlandsch-Indië be- 
schikbaar te stellen. 

2. Vorming der troepen. 

De boven aangegeven taak dezer troepen is de specifieke taak 
van het K.N.I.L., zoodat de troepen bij voorkeur tot het K.N.I.L. 
zouden mceten behooren. 

Aanwerving van vrijwilligers voor het K.N.I.L. zou de vereisshte 
15.000 man echter zeer vermoedelijk niet in korten tijd kunnen 
opleveren, nog afgezien van de moeilijkheid der vorming van de 
officieren ei? het kader voor deze 15 bataljons, zijnde ongeveer 300 
officieren en 1200 onderofficieren. 

De eenige mogelijkheid om deze troepen snel te vormen is dus 
gelegen in de oproeping van Nederlandsche dienstplichtigen en de 
beschikbaarstelling van officieren en kader van de Koninklijke 
Landmacht. 

In verband met de beginselen van de Grondwet, kunnen deze 
troepen niet tot het K.N.I.L. behooren, doch moeten zij onderdeel 
blijven vormen van de Koninklijke Landmacht. 

De te vormen 15 bataljons worden dan dus als Nederlandsche 
troepen tijdelijk ter beschikking gesteld van den Gouverneur-Gene- 
raal voor de handhaving van orde en rust in Nederlandsch-Indië, 
gedurende den tijd, dat het K.N.I.L. daartoe de noodige troepen 
nog mist. 

3. Opleiding der troepen. 

De Commissie is van oordeel dat de vroegere oefening dezer troe- 
pen in het Nederlandsche Leger en hunne oorlogservering gediiren- 
de den strijd in Nederland in 1940, hun e;n vcldoenden graad van 
militaire geoefendheid geeft voor de hun in eerste instantie ioege- 
dachte taak. Zij missen echter bekendheid met Maleisch e:l !net het 
tropisch terrein, benevens met de door het tropisch klimaat gestelde 
hygiënische eischen. Bovendien moeten zij vóór hun inzet gelegen- 
heid hebben te acclimatiseeren. 

Een zoo spoedig mogelijke overbrenging naar een tropisch grbied 
in de onmiddellijke omgeving van Nederlandsch-Indië word: d m  
ook noodzakelijk geacht, waarvoor N.O.-Australië, India of Ceylon 
gekozen zouden kunnen worden. Hoewel de terreingesteldheid en 
het klimaat in N.O.-Australië meer dan in Ceylon afwijken van die 
in Nederlandsch-Indië, wordt in verband met de hygiënische toe- 
standen toch de voorkeur gegeven aan een vestiging van het depot 
dezer troepen in N.O.-Australië. 

De legering van deze 15 bataljons in N.O.-Australië of elders 
zal tijdig moeten worden voorbereid, doch kan slechts definitief 
worden geregeld nadat ongeveer bekend is wanneer zij verwacht 
kunnen worden. 

Eenige officieren en onderofficieren van het K.N.I.L. zullen aan 
deze troepen moeten worden gevoegd als raadgevers ten aa~z ien  
van alle op klimaat. terrein en bevolking betrekking hebbende zaken 
en als instructeurs in Maleisch. 

De Commissie is van oordeel dat deze troepen circa 2 maanden 
na aankomst in de tropen geschikt zullen zijn om de taak der hand- 
having van orde en rust in deelen van Nedrrlandsch-Indië. zooals 
in punt 4 nader omschreven, over te nemen van Geallieerde troepen. 

4. Taak der troepen. 

De Commissie ziet de taak dezer Nederlandsche troepen in 
hoofdzaak als een eenvoudige min of meer stationnaire gevechts- 
en gezagstaak, zooals b.v. 

a. het handhaven van orde en rust in de steden op Java en in de 
grootere nederzettingen in de Buitengewesten (Koepang, Maltassar, 
Bandjermasin e.d.) ; 

b. het (medewerken aan het) beveiligen van voor de oorlogvoe- 
ring belangrijke objecten (vlootsteunpunten, vliegbases, havens, 
hoofdkwartieren, krijgsgevangenenkampen, opslagplaatsen voor mate- 
rieel, itunstwerken in wegen, e.d.). 

Het oordeel der Commissieleden loopt uiteen omtrent de verdere 
bruikbaarheid dezer troepen voor het herstel en de handhaving van 
liet Nederlandsch gezag in de gebieden buiten die genoemd onder 
(1 en O. 

De leden behoorende tot de Koninklijke Marine en de leden 
Kolonel Kruls en Luitenant-Kolonel Doornian meenen, dat deze 



troepen ook in zekere mate bruikbaar zouden zijn voor de hand- 
having van orde en rust in het binnenland en voor het herstellen 
daarvan bij ordeverstoringeri van eenvoudigen aard. 

De leden van het K.N.I.L. zijn het hiermede niet eens. Omtrent 
dit veï-schil van meening is in een afzonderlijke bijlage van dit 
rapport een uiteenzetting van de beide standpunten gegeven. 

C. De vorming der groote eenheden 

I .  Infanteriedivisies 
1. Opdraclzt. 
De Ministerieele Commissie Oorlogvoering wenscht, dat het Ne- 

derlandsche volk zoo krachtig mogelijk mede~verkt aan de herove- 
ring van Nederlandsch-Indië, waartoe na de bevrijding van Neder- 
land o.m. zoo snel mogelijk zooveel mogelijk groote eenheden zullen 
moeten worden gevormd. 

2. Plan. 
Aanvankelijk zal door de Koninklijke Landmacht de vorming van 

drie infanteriedivisies in het oog worden gevat. 
Wanneer bedoelde divisies Nederland zullen hebben verlaten, of 

wel, wanneer de formatie zich in een vergevorderd stadium bevindt, 
zal moeten worden nagegaan, of de vorming van meer divisies 
,,mogeli~k en gewenscht" is. Het onderhavige plan houdt zich alleen 
'sezig niet de borming van de eerste drie divisies. 

3. Qualiteit. 
De voor de oorlogvoering in het Verre Oosten bestemde een- 

heden moeten worden gevormd uit troepen van den eersten rang. 
In deze moet de maatstaf worden gesteld, welke voor Britsche en 

Amerikaansche eenheden met soortgelijke opdrachten geldt. 

4. Orgaizisatie. 
De organisatie der groote eenheden dient in algemeenen zin te 

geschieden naar Britsch of Amerikaansch model, gebaseerd op de 
jongste ervaringen in de tropen. 

Een bepaalue keuze kan daaromtrent thans nog niet worden ge- 
daan. Zij toch zal afhangen van de wijze, waarop deze eenheden 
zullen worden gebezigd (inzet uit Burma of Australië, samenwer- 
king met resp. Britsche of Amerikaansche strijdkrachten) en met 
de mogelijkheid van het verkrijgen van bewapening en uitrusting. 

Het Combined Chiefs of StaIf Committee zal hieromtrent moeten 
beslissen, waartoe het vraagstuk aan genoemd lichaam zal moeten 
morden voorgelegd. 

5. Personeel. 
De formatie van drie divisies vereischt 3 X 18 000 man = 54 000 

man, waarvan 2/5 infanterie (derhalhe plm. 22 000 man infante- 
rie). 

Aangezien de mogelijkheid moet bestaan bedoelde divisies in 
legerkorps-verband in te zetten moet daarbij gerekend worden op 
plm. 4500 man legerkorpstroepen (voornamelijk artillerie en genie). 

6. Ongeoefende en geoefende lichtingen. 
Uit Nederlandsch defensie-oogpunt zal het een groot voordeel 

zijn, indien de door den oorlog veroorzaakte onderbreking in de 
normale aanvulling van onder af zoo spoedig mogelijk zal worden 
ingehaald door de oefening van nog niet onder de wapenen ge- 
weest zijnde lichtingen. 

Daarbij komt, dat het beter moet worden geacht om - in het 
bijzonder voor expedities overzee - zoo jong mogelijk personeel 
te gebruiken. 

Indien het personeel voor de te vormen eenheden genomen zal 
worden uit ongeoefende lichtingen komen daarvoor in aanmerking 
de jaarklassen 1941, 1942 en 1943. 

Ruw geschat zal elk dezer lichtingen plm. 45 000 man opleveren, 
totaal 135 000, zoodat wat personeel betreft hieruit een zestal divi- 
sies kan worden gevormd. 

intusschen zal het duidelijk zijn, dat onmogelijk 3 lichtingen te- 
gelijk in opleiding genomen kunnen worden. Om verschillende rede- 
nen (instructeurs, legeringsruimte, oefenterreinen, verkrijgen bewa- 
pening) zal zulks bij gedeelten moeten geschieden. 

Voor wat de eerste drie divisies betreft zou er hierbij naar ge- 
streefd kunnen worden - en wordt zulks bereikbaar geacht - om 
b.v. aanvankelijk op te roepen het personeel voor één divisie, en 
enkele maanden later tegelijkertijd het personeel voor de beide an- 
dere divisies. 

Zou men in stede van uit ongeoefende lichtingen de groote een- 

lieden vormen uit reeds geoefende lichtingen. dan zou het voordeel 
worden verkregen, drit de tijd, benoodigc! om de vereischte geoefend- 
heid te verkrijgen, eenigszins kan worden verkort. 

In aanmerking genomen, dat: 
a. de troep vertrouwd zal moet worden gemaakt met een geheel 

nieuwe organisatie en bewapening; 
b. de tactiek zich sinds 1930 niet onaanzienlijk heeft gewijzigd; 
moet deze tijdwinst echter gering worden geacht (plm. 2 maan- 

den). 
Tegenover dit voordeel staan echter de volgende nadeelen: 
a. het tijdstip, waarop de niet geoefende lichtingen zullen kunnen 

worden opgeroepen wordt in niet onaanzienlijke mate verschoven, 
zoo niet practisch onmogelijk gemaakt: 

b. in aanmerking genomen de geringe sterkte van de vooroor- 
logsche lichtingen, zal diep moeten worden geput uit de beschikbare 
geoefende jaarklassen. 

Rekening houdende met het vereisck~e personeel voor de troepen 
voor geza&handhaving en voor de vorming van troepen van een- 
voudige samenstelling - welke uiteraard uit geoefende lichtingen 
zullen worden gevormd - zouden dan noodig zijn plm. 8 lichtingen 
(de dienstplichtigen alzoo van 24-32 jaar), in tegenstelling met 4 
lichtingen als origeoefenden worden genomen. 

c. het geheel: Nederlandsche leger bevindt zich in krijgsgevan- 
genschap. Te verwachten is dat bet ecn aanzienlijken tijd zal duren, 
eer a1 deze gevangenen in Nederland zijn teruggekeerd. Hierbij is 
aangenomen, dat een groot deel van de jongere mannen nog in Ne- 
derland aanwezig zal zijn en dat de terugkeer der in arbeidskampen 
afgevoerden sneller zal kunnen geschieden. 

7.  Instructeurs. 

De vorming van de divisies is in de eerste plaats afhankelijk van 
de beschikbare instructeurs. Hiertoe is noodig: 

a. reeds thans 
vorming van hoogeze instructeurs, die leiding kunnen geven 

aan de opleiding en de oefeningen (stafschool, oefenscholen, kernen 
van stavenj; 

vormiiig van de noodige middelbare cn lagere bcroepsinstrucieurs 
(officieren en kader) die, na cursussen te hebben gevolgd bij de di- 
verse wapenscholen, gedetacheerd worden bij Britsche of Ameri- 
kaansche trainingscentra. 

b. na de bevrijding van Nederland 
vorming van hoogere instructeurs (bataljonscommandanten, af- 

deelingscommandanten, regimentscommandanten) ; 
vorming van middelbare instructeurs (compagnies- en batterij- 

commandanten) ; 
vorming van lagere instructeurs (sectiecommandanten, onderoffi- 

ciersfuncties) . 
Voor deze periode moet een tijdvak van 4 maanden worden uit- 

getrokken. 
Met het oproepcn van personeel van de eerste divisie behoeft ech- 

ter niet te worden gewacht tot deze periode geheel is afgeloopen. 
Onder leiding van vocroorlogsch kader - c.q. kader dat reeds in het 
begin der 4-rnaandelijksche periode cursussen heeft doorloopen - 
kan reeds met de individ~eele oefening van het personeel der eerst te 
vormen dibis~e worden aangevangen gedurende het 4-rnaandelijksche 
trainingstijdperk der instructeurs. 

Voor het verkrijgen der benoocligde geoefendheid wordt de volgen- 
de tijd noodig geacht: 

individueele oefening der manschappen . . . . . . . . . . 4 maanden 
oefening onderdeelen der divisie 
oefening der divisie als geheel 
training in jungle warfare . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6 maanden 

totaal . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10 maanden 

Ket tijdvak der 6 maanden zal moelen worden doorgebracht in 
tropisch gebied. 

Wanneer instede van ongeoefende lichtingen geoefende lichtingen 
worden gebruikt zou het tijdvak der 4 maanden met 2 maanden 
kunnen worden verkort. 

9. Tijdschema 

Wanneer men als dag D stelt de dag, dat met de vorming der 
groote eenheden kan worden aangevangen, zou globaal het volgende 
tijdschema kunnen worden gesteld. 



Tijdschema 

tot D f 1 maand 
+ 1 tot D f 2 maanden 
+ 2 tot D + 3 maanden 
+ 3 tot D f 4 maanden 

D + 4 tot D f 5 maanden 
D + 5 tot D + 6 maanden 
D + 6 tot D + 7 maanden 

1) + 7 tot D + 8 maanden 
D + 8 tot D + 9 maanden 

D + 9 tot D + 10 maanden 

Vorming van hoogere, middel- / Oproepen officieren en dienst- 
bare en lagere instructeurs plichtig kader 

Voortzetting vorming Individueele oefening personeel 
teurs l der l e  divisie 

l 

D + 10 tot D + 11 maanden 

D + 11 tot D + 12 maanden 
D + 12 tot D f 13 maanden 

Overvoer l e  divisie naar oefen- 
terrein 

Oefening onderdeelen der di- 
visie 

Oproepen officieren en dienst- 
plichtig kader 

Individueele oefening personeel 
2e en 3e divisie 

- 

Overvoer 2e en 3e divisie naar 
oefening 

D + 15 tot D + 16 maanden 
D + 16 tot D f 17 maanden 
D + 17 tot D + 18 maanden 
D +- 18 tot D + 19 maanden 

D + 13 tot D $- 14 maanden 1 
D + 14 tot D f 15  maanden 1 

Oefening onderdeelen 2e en 3e 
divisie, oefeningen in divisie 
als geheel. Jungle Warfare 
gereed ingezet 

Oefeningen in divisie als geheel. 
Jungle Warfare gereed ingezet 

N.B. Wanneer geoefende lichtingen voor indeeling bij de groote Elk bataljon van 4 à 6 infanteriecompagnieën met eenvoudige 
eenheden worden bestemd kunnen de tijden met 2 maanden worden infanteristische bewapening. 
verkort voor de l e  divisie en met 4 maanden voor de volgende Het beschikbare Mariniersper.sonee1, dat op het tijdstip der be- 
2 divisies. vrijding naar Nederland terugkeert (uit Engeland) zal hiervan de 

kern moeten vormen, een snelle opbouw der beide bataljons moeten 
10. Slotopmerking. 
Wanneer dag D. zal kunnen worden gesteld kan van te voren 

niet worden aangegeven, daar zulks afhangt van verschillende fac- 
toren (tijdstip waarop de krijgsgevangen officieren en onderofficieren 
beschikbaar zullen zijn; tijdstip waarop de weggevoerde mannen 
tusschen 18 en 35 jaar in Nederland terug zullen zijn; moreele en 
physieke conditie van de verschillende categorieën personeel). 

Voorts is bij het tijdschema aangenomen, dat onder gunstige 
omstandigheden kan worden gewerkt, b.v. dat: 

a. een voldoend aantal instructeurs tijdig aanwezig en beschik- 
baar zal ziin: 

b. de biwapening en uitrusting tijdig beschikbaar komen; 
c,  in Nederland of elders voldoende oefengelegenheid beschik- 

baar zal zijn. 
Door een grondige voorbereiding in Engeland kan op veel van 

deze omstandigheden reeds thans invloed worden uitgeoefend. 

11. Mariniersbrigade 

11. Samenstelling Mariniersbrigade. 
Naast de drie divisies der Koninklijke Landmacht zal de Konink- 

lijke Marine een mariniersbrigade kunnen vormen. 
Waar iedere militaire operatie in Nederlandsch-Indië met een lan- 

ding moet beginnen, springt de noodzaak te beschikken over een 
landingsapparaat, bestaande uit landingsvaartuigen en speciaal ge- 
oefende landingstroepen in het oog. Aangezien het korps mariniers 
in het bijzonder voor landingsoperaties bestemd is, kan de vorming 
van de landingstroepen het beste aan het korps mariniers worden 
toevertrouwd. 

Een brigade van de volgende samenstelling zou kunnen worden 
gevormd: 

Organisatie. Vrijwel geheel overeenkomstig die der Amerikaan- 
sche Marine-task-force, ter sterkte van plm. 5000 man t.w.: 

Staf 
3 infanteriebataljons 
1 afd. Houwitzers 
1 afd. Pioniers 
1 kleine afd. vechtwagens 
1 afd. lichte a.1. en a.t. wapens 
1 z.g. constructie cie. voor technische werkzaamheden 
Groepen verpleging-geneesk. dienst-transport. 

12. Personeel. 
Na terugkeer in Nederland zullen uit het beschikbaar komende 

personeel van het Korps Mariniers en dat der Marinetroepen op 
den kortst mcgelijken termijn twee bataljons worden gevormd. 

bewerkstelligen en als instvucteur moeten optreden. 
Zoodra de primaire taak van orde- en rusthandhaving, etc. zulks 

toelaat wordt met den uitbouw tot de verbanden der Mariniersbri- 
gade overgegaan. 

Het tekort aan personeel (plm. 3000 man) zal worden aangevuld 
uit overig personeel der Koninklijke Marine en dienstplichtig perso- 
neel van de zeemacht, bij voorkeur uit vroeger reeds geoefende lich- 
tingen. 

De mogelijkheid is groot, dat nog een aantal officieren zal 
moeten worden betrokken van het K.N.L. dan wel uit burger tech- 
nici (b.v. ingenieurs). 

13. Materieel. 
De bestelling van de benoodigde wapens, uitrusting e.d. is in Ame- 

rika geplaatst bij de Nederlandsche Aankoop Commissie. 
Getracht wordt het benoodigde materiaal aldaar op te slaan, aan- 

gezien de geheele opleiding en voortgezette oefening vermoedelijk in 
het zuidelijk deel der U.S. zal plaats vinden. 

14. Opleiding en voortgezette training. 
Het ligt in de bedoeling om de eenheden, wanneer zij qua man- 

kracht geheel op sterkte zijn, onniiddellijk naar de U.S. over te bren- 
gen en aldaar een opleidings- en trainingsschema te doen volgen 
conform dat der Marine-task-forces. 

Er zal dus met de uitzending van het lste gereedzijnde bataljon 
niet worden gewacht tot de geheele Brigade in Nederland op sterkte 
is. 

Hoewel er naar gestreefd wordt reeds voor den terugkeer naar 
Nederland een zeker aantal officieren, onderofficieren, en manschap- 
pen van het Korps Mariniers en der Koninklijke Marine geschikt te 
hebben gemaakt om de opleiding (volgens Amerikaansch systeem) 
zelf ter hand te nemen, zal toch getracht worden hulp in deze te 
verkrijgen van het U.S. Marine Corps (zie punt 15 Voorbereiding). 

15. Voorbereiding. 
Het moge duidelijk zijn, dat een snelle opbouw van deze organi- 

satie staat of valt met de mate van voorbereiding. 
a. In verband hiermede is een plan ingediend bij den Minister 

van Marine tot het thans reeds vormen van z.g. kerngroepen, be- 
staande uit officieren, onder-officieren en manschappen van het 
K.M. (mariniers), welke zich geheel inwerken in de organisatie, 
materieelvoorziening en oefening der eenheden, waarvan zij de 
,,kernw zullen moeten vormen. 

Hiertoe werden noodig geacht 18 officieren en 180 onder-offi- 
cieren en manschappen (verdeeld over 11 kerngroepen). Het vrij- 
komende Marinierspersoneel uit West-Indië (genoemd in punt A. 1.) 
zal hiervan een belangrijk deel moeten uitmaken. 



b. Zooals reeds vermeld onder 4 droeg de Minister van Marine 
op aan den Marine Attaché Washington, de voorbereiding aldaar in 
tr leiden. De eerste reacties hierop zijn hoopgevend. 

c .  In verband hiermede, zijn thans reeds twee officieren der 
hfariniers in Amerika tot het volgen van een Marine-Staff Course 
waarbij zij alle vraagstukken, welke verband houden met dit plan, 
bestudeeren. Het mag worden verwacht, dat uit nader overleg tus- 
schen deze officieren en den M.A.W. (en ook de Militaire Missie 
aldaar) voorstellen zullen volgen t.a.v. verdere voorbereidingsmaat- 
regelen. 

d. Zooals vermeld onder 3 werd de bestelling voor het benoo- 
digde materiaal reeds geplaatst bij de Nederlandsche Aankoop Com- 
missie in Amerika. 

Het zal duidelijk zijn, dat kleine wijzigingen in den opzet mogelijk 
blijven nu eenige officieren der Mariniers rechtstreeks contact kun- 
nen opnemen met de U.S. Marine-instanties en van deze waarde- 
volle inlichtingen kunnen verkrijgen, betreffende in de practijk op- 
gedane ervaringen. 

16. Tijd, waamn de Mnrirlier~brigade gevechtsgereed zal zijn 

Een schematische indeeling van de opleiding is niet mogelijk, aan- 
gezien het in de bedoeling ligt de op sterkte gebrachte verbanden 
direct naar de U.S. over te voeren, ongeacht het feit, of alle ver- 
banden al voltallig gevormd zijn. 

Uitgaande van de veronderstelling, dat de voorbereiding plaats 
vindt als voorgesteld (dus alle kerngroepen gevormd - hulp voor 
instructie van U.S. hlarine Corps wordt verkregen -, goede trai- 
ningsgelegenheid aldaar), dan mag aangenomen worden, dat 4 à 6 
niaanden na aankomst in de trainingscentra, de eenheden geheel 
gevechtsgereed zullen zijn. 

In de berekening van den totaal benoodigden tijd vormt natuur- 
lijk een belangrijke factor: 

a. de tijd noodig voor de formeering der 2 Marine-bataljons 
direct na terugkeer in Nederland; 

O. de duur der periode, waarin de K.M. deze bataljons niet zal 
kunnen missen i.v.m. de eigen taak in Nederland (gezagshandhaving, 
bewaking schepen, terreinen e.a. objecten). 

ad C E .  Uiteraard afhankelijk van wat nog in Nederland aanwezig 
zal zijn op het muilient van terugkeer, kan aangenomen worden, 
dat het formeeren dezer 2 bataljons zeer snel zal kunnen verloopen. 

De voorbereiding (op papier) is in een vergevorderd stadium. 
Kleedirig en uitrusting is opgelegd en zal direct worden overgevoerd, 
verpleging en geneeskundige verzorging worden geregeld. 

Om eenigszins een tijd aan te geven wordt aangenomen, dat deze 
2 bataljons (of althans het nog in Nederland aanwezige, voor dit 
doel bestemde, personeel) in 14 dagen na den eersten oproep zijn 
gevormd. 

ad b. De duur van deze periode valt niet te schatten. Veel hangt 
hierbij af van den algemeenen toestand, de omvangrijkheid der 
hlarinetaken, etc. . . . . . . . . 

( I n  het origineel ontbreekt een stuk j.  

D. Uitrusting, bewapening, overvoer der troepen 

1. De uitrusting en bewapening van alle troepen zulien geleverd 
moeten worden door de Geallieerden. Een aanvrage van uitrusting 
en wapens zonder rneer belooft weinig succes te hebben, want bij 
alie leveringen van oorlogsnaterieel wordt thans gewerkt met priori- 
teiten, welke worden verleend door het Munitions Assignment Board 
op aanwijzing van de Combined Chiefs of Staff als hoogste bevels- 
apparaat. De aanvraag van deze wapens en uitrusting zal dus aan 
het C.C.O.S.C. te Washington moeten worden voorgelegd, onder 
opgake van de reden voor de aanvraag. 

Het is aan te bevelen de aanvraag van wapens en uitrusting voor 
aile eenheden tegelijkertijd in te dienen als onderdeel van een vol- 
ledig plan, zoodat het C.C.O.S.C. ziet, dat ook de troepen van een- 
voudige samenstelling de oorlogvoering zullen dienen, doordat hun 
aanwezigheid de Nederlandsche groote eenheden volledig beschik- 
baar maakt voor den strijd tegen Japan. 

2. De overvoer der troepen zal moeten plaats hebben per 
transportschip. itile transporten worden in hoogste instantie geregeld 
naar richtlijnen, gegeven door de Opperste Oorlogsleiding, dus de 
Combined Chiefs of Staff. Het doel, waarvoor de troepen moeten 
dienen, bepaalt de prioriteit der transporten. Ook de overvoer kan 
vermoedelijk bespoedigd worden door indiening van een volledig 
plan bij het C.C.O.S.C. 

E. Bevelvoering over de troepen 
1. De Commissie heeft gemeend dat het nuttig is een theore- 

tische beschouwing te doen voorafgaan aan de door haar aan- 
bevolen orgafiisatie van de bevelvoering over de te vormen troepen. 

Een duidelijk onderscheid moet worden gemaakt tusschen de ope- 
rationeele en de administratieve bevelvoering. De operationeele bevel- 
voering regelt het gebruik der strijdkrachten voor het winnen van 
den oorlog; deze bevelvoering richt zich dus tegen den vijand als 
object van de oorlogvoering. 

Daar er slechts één vijand is, behoort de operationeele bevel- 
voering één en ondeelbaar te zijn, voor de geheele wereld één hiër- 
archie vormende. 

De administratieve bevelvoering regelt de beschikbaarstelling van 
de strijdkrachten voor de oorlogvoering; deze bevelvoering richt 
zich dus op de eigen strijdkrachten aan personeel en materieel, die 
in het algemeen zoo krachtig mogelijk, in de beste verhoudingen 
en met de beste uitrusting voor de operaties, waarvoor zij bestemd 
zijn, aan de operatioi~eele bevelvoering moeten worden beschikbaar 
gesteld. Oe administratieve bevelvoering behoeft dus richtlijnen van 
de operationeele bevelvaering en moet anderszins de operationeele 
bevelvoering op de hoogte houden met de mogelijkheden en beper- 
kingen, welke op personeels- en materieelgebied bestaan. De admi- 
nistratieve bevelvoering richt zich op subjecten, en daar er ver- 
schi!lende subjecten mogelijk zijn, kan de administratieve bevel- 
vcering meerhoofdig zijn, mits als geheel gecoördineerd door de 
richtiijnen van de operationeele bevelvoering. 

2. Theoretisch is de opzet van de oorlogsleiding in een enkel 
land dus als volgt: 
Oorlogsleiding: Koning, of President, of Eerste Minister, al of niet 
met oorlogskabinet. 

Administratief Operationeel 
Ministeries of Departementen Koning, of President, of Eerste 

van Algemeen Bestuur Minister, met Chefs van de 
Ì Staven der Weermacht in 
! comité vereenigd 
'Administratieve verbinding Opperbevelhebber operatie I terreinen. 

3. In een bondgenootschappelijken oorlog is het in het algemeen 
zeer moeilijk te geraken tot de in wezen noodzakelijke samen- 
smelting der operationeele bevclsorganen. In de meeste oorlogen 
trachtte men eerst hieraan te ontkomen door lapmiddelen zooals 
inter-geailieerde conferenties en statbesprekingen, terwijl veelal ge- 
poogd weïd de operatieterreinen naar nationaliteiten te verdeelen, 
zoodat men den oorlog in stukken sneed. 

4. In onzen oorlog is tusschen Groot-Brittannië en de Vereenigde 
Staten thans een veel radicalere oplossing gevonden. door de stichting 
van een gecombineerde opperste 0o;lÖgsleiding en een geconi- 
bineerde Stafcommissie onder die Oorlo~sleiding. In de verschil- 
lende operatieterreinen is verder een ééghoofdig opperbevel aan- 
vaard, waaronder de bondgenootschappelijke strijdkrachten als één 
macht optreden. 

De mogelijkheid is opengelaten ook andere bondgenooten een 
plaats te ;even in de oorlogsleiding, waarvoor politieke lichamen 
zijn geschapen en een vertegenwoordiging is mogelijk gemaakt in 
de Stafcommissie. De belangrijkste bondgenoot, Rusland, heeft echter 
vooralsnog niet in deze lichamen zitting genomen en blijft dus, 
zooals vroeger algemeen gebruikelijk was, een eigen oorlog voeren 
op een eigen iront, waar niemand anders bij wordt toegelaten. 

Voor de anderen is de oorlogsleiding dus nu als volgt geregeld: 
Opperste Oorlogsleiding: (Roosevelt-Churchill), met voor de Ge- 

allieerden de Pacific War Councils in Washington en Londen ais 
politieke contactcommissies. 

Operationeel staat onder hen als operationeele ooriogsleiding het 
Combined Chiefs of Staff Committee te Washington. waarbij, be- 
halve de dominions, Nederland, China, Frankrijk en Polen een mis- 
sie hebben. 

Onder dit lichaam staan de Opperbevelhebbers der operatieter- 
reinen, echter met tusschenvoeging van de nationale S:afcommissies 
voor respectievelijk de Amerikaansche en Britsche operatie-zones. 

De Pacific-zone is Amerikaansch en wordt, wat de South West- 
Pacific area betreft, geleid door den Amerikaansclien Chef van den 
Generalen Staf en wat de Pacific-area betreft, door den Amerikaari- 
schen Chef van den Marinestaf. 

In Indian-area is een Britsche zone, waar de oorlog~,~oariiig opera- 
tioneel wordt gecoi~troleerd door het Briische Chiefs of Staif Com- 
mittee in Londen. 

De administratieve bevelvoering over de strijdkrachten der bond- 
genooten is vanzelfsprekend niet gecombineerd, doch wel zijn ge- 



combineerde lichamen gevormd voor het geven der richtlijnen voor 
de productie van wapens etc. en voor de verdeeling dier producties 
over de verschillende fronten. 

5. Wat Nederland betreft zijn wij reeds vertegenwoordigd in de 
politieke opperste oorlogsleiding in de Pacific War Councils in Was- 
hington en Londen. 

In de operationeele Opperste oorlogsleiding hebben wij een missie 
bij het Combined Chiefs of Staff Committee in Washington. De be- 
teekenis van deze missie zal toenemen naarmate onze strijdkrachten 
in het Verre Oosten een grootere beteekenis krijgen voor de oorlog- 
voering. Bij de staven der Opperbevelhebbers in het Verre Oosten, 
die Nederlandsche strijdkrachten hebben toebedeeld gekregen, zijn 
Nederlandsche officieren ingedeeld. 

Komen meer Nederlandsche operationeele strijdkrachten in het 
Verre Oosten beschikbaar, dan behoeft dus niets meer veranderd te 
worden aan de operationeele hoogere bevelvoering. Die strijdkrach- 
ten zelf worden rechtstreeks onder geallieerd Opperbevel gesteld 
dan wel toegevoegd aan geallieerde hoogere bevelhebbers, een Ne- 
derlandsch legerkorps b.v. aan een legercommandant, een Neder- 
landsche divisie of mariniers-brigade aan een corpscommandant, of 
task force commandant. Worden bataljons voor de handhaving van 
orde en rust ter beschikking gesteld van het Geallieerde Opperbevel, 
dan worden ook deze bataljons operationeel gesteld onder een Ge- 
allieerden hoogeren bevelvoerder, die in het betrokken gebied verant- 
woordelijk is voor de handhaving van orde en rust, onder het Opper- 
bevel van den Geallieerden Opperbevelhebber. 

Om politieke redenen zal het aan te bevelen ziin te streven naar 
de toewijzing van zelfstandige taken op Nederlandich-Indisch grond- 
gebied aan de Nederlandsche groote eenheden. zoodat de Neder-. 
Ïandsche bevelhebbers. uiteraar2 onder den ~éall ieerden Opperbe- 
velhebber van het operatie-terrein, ter plaatse de hoogste bevelheb- 
bers zijn. 

Aangezien de artikelen 31 en 32 van de Indische Staatsregeling, 
die den Gouverneur-Generaal tot opperbevelhebber maken van de 
in Nederlandsch-Indië aanwezige zeemacht en landmacht, in strijd 
zijn met de bestaande operationeele Geallieerde bevelsverhoudingen, 
lijkt het gewenscht deze artikelen tijdelijk buiten werking te stellen. 

6.  In al deze verhoudingen moet voorop staan, dat alle Neder- 
Iandsche strijdkrachten, die aan de oorlogvoering deelnemen, strijd- 
krachten zijn van het Koninkrijk als één geheel, want naar buiten 
bestaat er slechts één Koninkrijk. Volgens de bestaande wetgeving 
is Nederlandsch-Indië geen dominion, heeft het geen onafhankelijk 
recht van oorlog verklaren of vrede sluiten en geen afzonderlijke 
buitenlandsche vertegenwoordiging. 

Er kan dus in de Pacific War Councils, in de missie bij het Com- 
bined Chiefs of Staff Committee en in de vertegenwoordiging bij de 
staven van Geallieerde Opperbevelhebbers geen afzonderlijke Ne- 
derlandsch-Indische naast een Nederlandsche vertegenwoordiging 
zijn. De oorlogvoering is zaak van het Koninkrijk als één ondeelbaar 
geheel en de beide legers behooren naar buiten als één landmacht 
op te treden. 

7. Administratief blijven de nationale verhoudingen ongewijzigd, 
dus is er een Koninklijke Marine onder den Minister van Marine, 
een Koninklijke Landmacht onder den Minister van Oorlog en een 
Koninklijk Nederlandsch-Indisch leger onder den Gouverneur-Ge- 
neraal van Nederlandsch-Indië, die daartoe beschikt over een Leger- 
commaiidant als Hoofd van het Departement van Oorlog van Ne- 
derlandsch-Indië. 

8. Naast de operationeele oorlogvoering staat het herstel van het 
algemeen bestuur over Nederlandsch-Indië. Dit herstel houdt o.m. in 
de handhaving, c.q. het herstel van het gezag, onder den Gouver- 
neur-Generaal. 

Met de uitoefening van het militair gezag in die deelen van Ne- 
derlandsch-Indië, die nog of weder onder het bestuur van den Gou- 
verneur-Generaal zijn gesteld, is de Legercommandant belast volgens 
de bestaande Indische wetgeving. 

9. De bevelvoering over de te vormen strijdkrachten zal dus als 
volgt moeten worden geregeld: 

De divisies of legercorpsen en de mariniers-brigade worden onder 
hun eigen bevelhebbers operationeel gesteld onder het Opperbevel 
van het operatie-terrein, waar zij door de Geallieerde Opperste Oor- 
logsleiding worden ingezet voor de oorlogvoering. Administratief 
blijven deze strijdkrachten staan onder den Minister van Oorlog, 
resp. van Marine, eventueel, indien noodig, met tusschenschakeling 
van een Administratieven Nederlandschen bevelhebber in het Verre 
Oosten, die dan tevens een plaatselijk depot van troepen onder zich 
kan houden voor aanvulling van verliezen. 

Operationeel staan de 15 Nederlandsche bataljons, evenals alle 

andere troepen. welke voor een gezagstaak ter beschikking zijn ge- 
steld van den Gouverneur-Generaal, onder den Indischen Legercorn- 
mandant. Administratief moeten de Nederlandsche bataljom o n d x  
den Minister van Oorlog blijven staan, die de verantwoordelijkheid 
voor hen blijft dragen. Mochten één of meer dezer bataljons voor 
een bijzondere taak worden ter beschikking gesteld aan het Gealli- 
eerde Opperbevel, dan komen zij operationeel onder een Geallieerden 
hoogeren bevelhebber en blijyen zij administratief onder den Minis- 
ter van Oorlog, eventueel weder met tusschenvoeging van een Ad- 
ministratieven Nederlandschen bevelhebber als vertegenwoordiger 
van den Minister van Oorlog. 

Eventueel kan de Minister van Oorlog, indien hij dat wenscht. 
in overleg met den Minister van Koloniën en met goedvinden van 
den Gouverneur-Generaal den Indischen Legercommandant met de 
administratieve bevelvoering over de Nederlandsche troepen belas- 
ten. De Legercommandant krijgt daarmede dan een dubbele functie 
en twee Chefs, den Gouverneur-Generaal en den Minister van Oor- 
log, hetgeen geen ernstig bezwaar wordt geacht. 

Ten aanzien van de operationeele bevelvoering der onderdeelen 
van het K.N.I.L.. bestemd voor de gezagstaak, gelden dezelfde be- 
ginselen als aangegeven voor de 15 Nederlandsche bataljons; admi- 
nistratief staan alle K.N.I.L. onderdeelen steeds via den Legercom- 
mandant onder den Gouverneur-Generaal. 

10. De met de administratieve bevelvoering belaste bevelhebbers 
over onder Geallieerd Opperbevel opereerende troepen moeten een 
administratieve verbinding onderhouden met het betreffende Geal- 
lieerde Opperbevel, waarlangs zij wenschen van dat Opperbevel om- 
trent organisatie, uitrusting, oefening e.d. van die troepen, kunnen 
overnemen en dat Opperbevel op de hoogte kunnen houden met de 
mogelijkheden en beperkingen, welke op perso~eels- of materieels- 
gebied ten aanzien van die troepen bestaan. 

1. Ten aanzien van de vorming der groote eenheden heeft de 
commissie zich beperkt tot de in eersten aanleg mogelijke vorming 
van drie divisies en een mariniersbrigade, samen vormende een 
macht van circa 60 000 man. 

Met de 24 bataljons gezagstroepen voor Nederland en 15 batal- 
jons gezagstroepen voor Nederlandsch-Indië, welke bovendien ge- 
vormd moeten worden, omvat dit een dadelijk op de been te bren- 
gen macht van bijna 100 000 man. 

De voorbereiding van de verdere mobilisatie der Nederlandsche 
mankracht, waarbij ook de zee- en luchtstrijdkrachten in beschou- 
wing zullen worden genomen, zal in een aanvullend rapport \an de 
Stafcommissie worden behandeld. 

2. De snelheid, waarmede de nieuwe troepen gevormd kunnen 
worden, hangt in hooge mate af van de spoedige repatrieering van 
de krijgsgevangenen en van de naar Duitschland en elders gedepor- 
teerde arbeiders. Een beroep zal moeten worden gedaan op de ge- 
allieerde Regeeringen, die de bezetting van Duitschland in eersten 
aanleg uitvoeren en daarmede het transportwezen in handen zullen 
hebben, om deze repatrieering zooveel mogelijk te bespoedigen, 
waarbij voor Nederland prioriteit gevraagd kan worden boven an- 
dere geallieerden in verband met de alleen voor Nederland bestaan- 
de noodzaak snel een nieuwe weermacht te vormen voor de voort- 
zetting van den oorlog tegen Japan. 

3. Mocht de Regeering besluiten de in het voorgaande ontwor- 
pen plannen te aanvaarden, dan ware het aan te bevelen, dat één of 
meer leden van de Stafcommissie tijdelijk aan de Nederlandsche 
Llissie bij het C.C.O.S.C. te Washington worden toegevoegd om deze 
missie volledig op de hoogte te houden van de bedoelingen. 

4. Door de Regeering ware thans in het bijzonder een beslissing 
te nemen ten aanzien van de volgende punten: 
a. De onttrekking aan Suriname van één bataljon infanterie, over 

te brengen naar Australië, en van alie daar ingedeelde mariniers. 
(Zie ook onder c.) 

b. De onttrekking aan Curaçao van circa 60 mariniers. 
c. De bestemming der in de punten n en b genoemde mariniers, 

of dezen naar Australië moeten worden gezonden en ter beschikking 
gesteld van het K.N.I.L., dan nel  naar Amerika om opgeleid te 
worden tot kader van de later te vormen mariniers-brigade. 

d. Of de eerste drie te vormen infanteriedivisies moeten worden 
samengesteld uit de jongste, vroeger reeds geoefende lichtingen, dan 
wel uit nog niet geoefende, jongere lichtingen. 

Indien de Regeering ten aanzien van deze punten Haai standpunt 
heeft bepaald, kan de uitvoering van het plan door de betrokken 
Ministeries worden ter hand genomen. 



Nota behorende bij het ,,Tweede Rapport" der Militaire 

De leden, behoorende tot het K.N.I.L., wenschen in deze nota 
hun meening ten aanzien van de ,,troepenmacht van eenvoudige 
samenstelling" en de ,,mariniersbrigadefl, voor zoover deze meening 
op belangrijke punten afwijkt van die van andere leden der staf- 
commissie, uiteen te zetten. 

Zij stellen er prijs op te verklaren, dat de strekking van dit betoog 
overeenkomt met de meening van generaal-majoor van het K.N.I.L. 
L. H. van Oyen, die als tijdelijk lid een groot deel der bijeenkomsten 
heeft bijgewoond. 

Het voornaamste verschilpunt ontstaat wanneer gezegd wordt dat 
de Nederlandsche bataljons, behalve voor de stationnaire gezags- en 
gevechtstaak, ,,ook in zekere mate bruikbaar zouden zijn voor de 
handhaving van orde en rust in het binnenland en voor het herstellen 
daarvan bij ordeverstoringen van eenvoudigen aard". 

De tot het K.N.I.L. behoorende leden meenen ernstig te moeten 
waarschuwen tegen deze meening. Het gebruik van deze troepen 
voor de hier gedachte taak zal naar hun meening onder omstandig- 
heden tot teleurstelling en zelfs tot ongelukken kunnen leiden (vallen 
in hinderlagen; slachtoffer worden van overvallingen; onjuist op- 
treden tegenover de bevolking; hongerpatrouilles, ed.). 

Deze ongelukken zijn in het verleden - gelukkig in uitzonderings- 
gevallen - zelfs Indische troepen overkomen, waardoor soms smeu- 
lend verzet openlijk tot uitbarsting kwam of bestaand verzet in kracht 
toenam. In dit verband wordt ook nog gewezen op de waarschijnlijk- 
heid dat de Inheemsche bevolking straks over een grooter aantal vuur- 
wapens zal beschikken dan dit in het verleden het geval was, waar- 
door de taak nog moeilijker wordt. 

De hier aan het woord zijnde leden zijn van oordeel dat slechts 
troepen, die een bijzondere opleiding hebben gehad, gegeven door 
instructeurs van het Indische leger of eventueel tot zoodanig op- 
geleid ander personeel, voor verdere taken bruikbaar te maken zou- 
den zijn; na een opleiding van circa 6 maanden zouden zij dan een 
redelijke geschiktheid bezitten met het opdoen van ervaring en neemt 
deze geschiktheid vanzelfsprekend toe voor uitvoering der volgende 
taken: 

a. het handhaven c.q. herstellen van orde en rust in volledigen 
zin, waarbij onlusten of onregelmatigheden van welken aard ook wor- 
den voorkomen of zoo spoedig mogelijk worden bedwongen, waar dit 
ook noodig moge zijn (deze taak wordt verder genoemd de ,,uit- 
gebreide gezagstaak") ; 

b. het voeren van den kleinen oorlog tegen den Japanschen 
vijand in den Archipel, d.w.z. het uitvoeren van acties, waarbij met 
kleine afdeelingen (om de gedachte te bepalen ter sterkte van 50 à 
1000 man) op verrassende wijze, gebruik makende van kennis om- 
trent terrein en volk, wordt opgetreden tegen daarvoor in aanmer- 
king komende objecten; deze kunnen soms in verwijderd verband 
staan met grootere operatiën van bondgenootschappelijke strijd- 
krachten. 

Naar schatting kan, met personeel van het K.N.I.L., na de be- 
vr i jd ing~an Nederland, een contingent ter sterkte van circa 750 man 
(waarbij een evenredig deel aan officieren en kader van het Neder- 
landsche Leger) tegelijkertijd voor de uitgebreide gezagstaak in op- 
leiding worden genomen; uitbreiding van dit contingent stuit op 
gebrek aan onderofficieren-instructeur, minder op gebrek aan offi- 
cieren. 

Een definitieve, nauwkeurige vaststelling van de sterkte van dit 
contingent is thans moeilijk te geven. Indien, overeenkomstig de 
voorstellen der Stafcommissie, personeel wordt onttrokken aan de 
landmacht in West-Indië, zal, na de vaststelling van de personeels- 
bezetting daar te lande, een beter inzicht mogelijk zijn. Verder is het 
misschien mogelijk een aantal gepensionneerde onderofficieren uit 
bevrijd Nederland in Australië in actieven dienst te herstellen en 
zullen eenige onderofficieren van de vroegere Koloniale Reserve te 
Nijmegen weder beschikbaar komen. Om verschillende redenen wordt 
het aantal in Nederland te verkrijgen onderofficieren van het K.N.I.L., 
geschikt voor instructeur in de tropen, echter zeer laag geschat en 
zal daarmede geen belangrijke versterking van het opleidingscontin- 
gent kunnen worden verkregen. 

Een contingent van 750 man, slechts voldoende voor de vorming 
van een bataljon, is te klein om daarmede in een eenigszins uitge- 
breid gebied de hier gedachte gezagstaak uit te voeren. De eenige 
methode om dit contingent te vergrooten is nu reeds dadelijk zoo 
veel mogelijk personeel op te leiden tot instructeur. Wegens de bij- 
zondere eischen, welke aan dit personeel gesteld moeten worden, 
komt daarvoor thans in de eerste plaats in aanmerking beroepsperso- 
nee1 van het Korps Mariniers (150 man uit West-Indië), wellicht 

ook eenig personeel van de Koninklijke Landmacht (b.v. militairen 
die in Ned.-Indië geboren of daar bekend zijn en overigens ook de 
gewenschte eigenschappen bezitten). 

De opleiding van mariniers tot instructeur zal moeten geschieden 
door thans beschikbaar personeel van het K.N.I.L. 

Het eenvoudigst zou zijn het hierbedoelde marinierspersoneel tijde- 
lijk te detacheeren bij het K.N.I.L. Een andere oplossing, welke even- 
zeer naar het doel leidt, is de instructeurs, afkomstig van het Korps 
Mariniers, in een mariniers-opleidingsdepot vereenigd te houden, waar- 
door tegemoet wordt gekomen aan den begrijpelijken wensch om dit 
Korps in stand te houden. Uit het door dit opleidingsdepot opge- 
leide NederlandAche personeel zouden dan Mariniersbataljons kunnen 
worden gevormd. 

Met deze uitbreiding aan instructeurs zou tegelijkertijd een drie- 
tal bataljons (2500 man aan officieren, onderofficieren en man- 
schappen) in opleiding kunnen worden genomen. 

Het lijkt overbodig er op te wijzen dat zoodoende het daadwerke- 
lijk volledig herstel van het Nederlandsche Gezag in den Archipel in 
een aanmerkelijk sneller tempo zal kunnen geschieden dan wanneer 
slechts een enkel bataljon in opleiding zou kunnen worden ge- 
nomen. 

De hier aan het woord zijnde leden zijn er zich van bewust dat 
er bezwaren verbonden 7ijn aan het onttrekken van een deel der 
mariniers aan hun eigenlijke taak, zooals door andere leden aange- 
geven. Zij meenen echter dat deze bezwaren, bezien uit een oogpunt 
van het herstel onzer feitelijke souvereiniteit, van secundairen aard 
zijn. 

De noodzaak van de vorming eener mariniersbrigade kunnen zij 
niet inzien: herhaaldelijk werden en worden ook heden ten dage 
landingsoperatiën uitgevoerd door legeronderdeelen. 

Het belang van het deelnemen aan den strijd met groote eenheden 
- naast de zee- en luchtstrijdkrachten - wordt uiteraard ingezien. 
Echter wordt gemeend dat dit belang voldoende gediend wordt in- 
dien daarvoor een of meer divisiën worden ingezet. 

Het voordeel van de vorming eener mariniersbrigade, welke vol- 
gens schatting een tweetal maanden eerder gevechtsgereed is dan de 
eerste te vormen divisie, zou alleen tot uiting komen, indien de eerste 
divisie te laat in het Verre Oosten zou aankomen om nog aan den 
heroveringsstrijd deel te nemen. Dit zou dan beteekenen dat aan 
groote eenheden slechts een mariniersbrigade van 5000 man ge- 
durende een tweetal maanden aan den strijd in het Verre Oosten zou 
hebben deelgenomen. Gezien in het verband van onze alsdan aan de 
krijgsverrichtingen deelnemende zee- en luchtstrijdkrachten, en mede 
gelet op de totale, in het Verre Oosten benoodigde Geallieerde grond- 
strijdkrachten, kan aan de mogelijkheid van het eenige maanden 
eerder inzetten van een mariniersbrigade geen overwegende be- 
teekenis worden toegekend. 

Met nadruk meenen de hier aan het woord zijnde leden daaren- 
tegen te moeten wijzen op het vrimaire belang in bevriid Neder- 
land~ch-Tqdi~ch gebied 700 svoedig moeelijk en in volledioen zin het 
Nederlandsche gezag weder te bevestigen en orde en mst aldaar te 
handhaven. 

Toegegeven wordt dat de Nederlandsche batalions. waarvan in 
het rapport pesoroken wordt, hierin een aandeel zu!len kunnen heb- 
ben. ~ooa l s  uit de hun toegedachte ..stationnaire ge7agstaakw, in het 
rapport omschreven. ook moge blijken, welke taak OU den langen 
d~llrr in rriiridere of meerdere mate 7al kunnen worden uitgebreid. 

Tharnaast. en van d p ~  aanwing af, moet echter over zooveel 
moeeliik troenen worden beschikt, die mobiel kunnen ontreden in 
het geheele gebied. troenen, die. he t~i i  in bataljonsverband, het7ii in 
klpiner verhand. in het eeheele gebied kunnen ageeren ten einde on- 
lusten en wanordeliikheden te voorkomen of, mochten dew 7ich toch 
vowdoen. in d% kiem te smoren. Hierbii dienen. zooals dit in het ver- 
leden eveneens het geval was, on de belangriikste bestuursnostet7 in 
de Ruitengewesten kleine, sneciaal voor dit doel getrainde troenen- 
afdeelingen aanwezig te ziin; daarnaast moet om de gednchte te be- 
palen en afhankelijk van de kans op ernstige rustverstoringen per 
nrovincie (Java) en per gewest (Ruitengewesten) een mobiele, voor 
&;.elfde doel getrainde troepenmacht van een of enkele batalions 
beschikbaar ziin. die bij ernstige rustverstoringen kunnen worden 
inge7et. De geschiedenis heeft uitgewelen dat voor handhaven van 
het Nederlandsche gezag in den Archipel beschikt moet kunnen 
worden over een voor zijn taak ten volle berekend machtsmiddel. 
Met het oog op het Nederlandsche prestigeverlies in den Archipel 
als gevolg van het oorlogsverloop zal dit in de toekomst vermoedelijk 
nog meer het geval zijn. 



Het ligt voor de hand dat de leiding bij de training van hierbe- 
doelde ,,bataljons voor de uitgebreide gezagstaak" het best toever- 
trouwd kan worden aan het K.N.I.L. 

Zeer zeker zullen ook groote (Nederlandsche) eenheden, even- 
tueel in samenwerking met luchtstrijdkrachten, opstanden in een be- 
paald gebied kunnen onderdrukken; dit is in het verleden, zoowel 
bij ons als in andere koloniale gebieden, herhaaldelijk geschied. Men 
bedenke echter dat het alsdan welhaast onvermijdelijk is dat hierbij 
geweldige ,,spaanders" vallen. Maar dit is nu juist wat, naar de 
meening van de leden van het K.N.I.L., zoo mogelijk voorkomen 
moet worden; het mag niet komen tot een ,,tweeden Java-oorlog" of 
tot een ,,derde Atjeh-expeditie": immers. dit zou o.a. een politiek in- 
grijpen van andere mogendheden ten gevolge kunnen hebben, met 
voor herstel onzer positie in Nederlandsc?l-Indië funeste gevolgen. 
De kansen op de noodzaak van een optreden, als hier bedoeld, wor- 
den geringer naarmate meer troepen beschikbaar zijn voor uitvoering 
der ,,uitgebreide gezagstaak". 

De leden behoorende tot het K.N.I.L. zijn daarom van oordeel 
dat er met alle middelen naar moet worden gestreefd zoo spoedig 
mogelijk na de bevrijding van Nederland een aantal als door hen 
bedoelde bataljons te vormen; het is hierbij van ondergeschikt belang 
of deze bataljons zijn K.N.1.L.-bataljons, dan wel Nederlandsche batal- 
jons of mariniersbataljons. 

Naar aanleiding van bovenstaande beschouwingen meenen zij te 
moeten voorstellen de uit West-Indië vrij te maken mariniers, er1 
eventueel eenig daarvoor in aanmerking komend personeel van de 
Koninklijke Landmacht, te bestemmen om opgeleid te worden tot in- 
structeur voor de uitgebreide gezagstaak in Nederlandsch-Indië. 

De leden van de Kon. Marine en de leden van de Kon. Landmacht 
Kolonel Kruls en Luit.-Kolonel Doorman voeren tegen de voorstellen 
van de leden van het K.N.I.L. het volgende aan: 

a. Zij meenen dat de gestelde voorwaarde, d2t de 15 000 man 
troepen van eenvoudige samenstelliiig moeten rijn. is voortgekomen 
uit den wensch, dat zij veel eerder beschikbaar zullen zijn dan een 
groote eenheid. Zou er slechts ecri klein verschil in tijd zijn, dan zou 
men zonder twijfel de voorkeur hebben gegeven aan het ter plaatse 
hebben van volwaardige vechttroepen, boven eenvoudige troepen met 
een beperkte bruikbaarheid. 

De beschikbaarstelling van 15 Nederlandsche bataljons onder 
eigen kader, die na 2 masnden aanvullende opleiding voor een be- 
perkte gezagstaak bruikbaar zijn, voldoet aan dezen eisch; het voor- 
stel van de Indische leden om de eenvoudige troepen op te leiden 
tot een soort Indisch leger niet, zooals de volgende berekening aan- 
toont. Naar de opgave der K.N.1.L.-leden beschikt het Indische leger 
thans over 30 instructeurs (een getal, welks juistheid overigens niet 
kon worden aangetoond), waarmede naar de meening dier leden 
750 man in opleiding kan worden genomen, rekenende met gemid- 
deld 25 man per instructeur. Dit is een zeer geilatteerd getal, daar 
het niet alleen gaat om de opleiding van den eenvoudigen soldaat, 
doch vooral ook van officieren en kader; bij de gezagshandhaving 
komt het immers juist in het bijzonder aan op goed onderlegde offi- 
cieren en onderofficieren. De leden van het K.N.I.L. berekenen 
verder dat zij, als alle 150 marinier5 uit West-Indië hun ter beschik- 
king werden gesteld, daaruit voldoe-?de instructeurs zouden kunnen 
vormen voor ees opleiding van 2500 man ineens. Uitgaande van deze, 
veel te optimistische cijfers, blijkt al dadelijk, dat ongeveer 3 jaar 
noodig zouden zijn om de vereischte 15 000 nian de 6-maandsche 
opleiding te geven. welke als minimum door de leden .ran het 
K.N.I.L. noodzakelijk wordt geacht om hen redelijk geschikt te 
maken vcor de gezagstaak. Het is den leden, hier aan het woord, 
overigens opgevallen dat de leden vzn het K.N.I.L. wel qteeds het 
oog hebben op de mariniers, doch met de nog in Nederland of in 
Duitsche krijgsgevangenschap aanwezige onderofficieren van het 
K.N.I.L., die in 1940 baren ingedeeld bij het bataljon de Kolo- 
niale Reserve in Nederland, nauweiijks rekening houden. 

b. De I~dei i  hier aan het noord begrijpen niet hoe de leden van 
het K.N.I.L. huil bewering, dat de geschiedenis heeft ukgewezen, dat 
voor het handhaven van het Nederlandsche gezag in den Archipel 
beschikt moet kunnen worden over een voor zijn taak ten volle 
berekend n7achtsmidde1, kunnen rijmen met hun plan, dat aan 
Nederlandsche dienstplichtige troepen na een opleiding van 6 maan- 
den een r~de l i j ke  geschiktheid voor die gezagstaalc heet te geven. 
Een redelijke geschiktheid is toch waarlijk niet voldoende voor een 
ten volle voor zijn taak berekend machtsmiddel. De voor de opleiding 
der 15 000 man Nederlandsche dienstplichtige troepen berekende 
3 jaren zijn dus nog lang niet voldoende. Aangezien niet kan worden 
aangenomen, dat de Staten-Generaal zullen gedoogen dat de Neder- 
landsche dienstplichtigen langen tijd na afloop der vijandelijkheden 

tegen Japan gemobiliseerd zullen blijven, meenen de leden, hier aan 
het woord, dat het plan van de Indische leden onuitvoerbaar is, ten- 
zij de oorlog tegen Japan belangrijk langer dan 3 jaren na de bevrij- 
ding van Nederland zal voortduren. 

c. De leden hier aan het woord achten het geheele plan van de 
K.Ii.1.L.-leden echter onjuist, want de specifieke eisch, welke aan dit 
soort gezagstroepen gesteld moei worden, is, naast een goede ge- 
oefendheid in jungle-warfare? welke evenzeer voor de vechttroepen 
oiimisbaar is, een bijzondere kennis bij oïficieren en cilderofficieren 
van land, volk, taal, adat, familiebetrekkirigen, zootvel als strijdwijze 
der inhern~schen. 

Met de 6-maandsche opleiding in Austra!iE door K.N.1.k.-instruc- 
teurs kan men bereiken, dat de troep beter heeft leren \verken in 
brigade-verband, dal de theoretische kennis van het Maleisch is ver- 
groot, dat men de menscher, met veel fantxie zich \veI!icht eenigs- 
zins een beeld heeft kunnen laten vormen van het Ieven in de dessa, 
niaar de leden, hier aan het woord, ontkennen ten stelligste dat deze 
troep in staat zal zijn ,,den kleinen oorlog tegen de Japanners te 
voeren, op verrassende wijze gebruik maltende van kennis omtrent 
terrein en volk". 

cl. De Ieden hier aan hct woord zijn het overigens in het geheel 
niet eens met de leden van het K.N.I.L.. dat de ha~cihaving van hei 
Nederlandsche gezag in den Archipel zoo uitsluitend afhankelijk zou 
zijn van de beschikbaarheid ván speciale Indische gezagstroepen. Zij 
meencn dat de handhaving van ons gezag evenzeer afhankelijk is van 
de beschikbaarheid van goede i;e:ituursarnbtenare!i. Deze leden mee- 
nen dus dat het van veel mees belang is goede bestuursambtenaren 
beschikbaar te hebben dan de soldaten speciaal op te leiden. Een 
goede bestuursambtenaar kan bij ordeverstoringen reeds zeer veel 
bereiken met Nederlandsche soldaten zonder speciale opleiding, als 
hij zelf de leiding slechts in handen houdt. Een Nederlandsche troep 
met een 6-maandsche speciale opleiding kan de deskundige leiding 
van een bestuursambtenaar zeker evenmin ontberen. 

e. De leden hier aan het woord erkennen volkornen dat het Neder- 
landsche prestige-verlies in den Archipel als gevolg van onze mili- 
taire nederlagen tegen Japan in 1942, de gezagshandhaving wellicht 
aanvankelijk moeilijker zal maken. Zij meenen echter dat daarin 
slechts verbetering kan worden gebracht door ons prestige te herstel- 
len door Nederlandsche militaire overwinningen op de Japanners, 
welke alleen door groote eenheden bevochten kunnen worden. Het 
versterken van gezagstroepen ten koste dier groote eenheden achten 
zij dan ook geheel verwerpelijk. 

f .  De leden hier aan het woord merken voorts op dat de meening 
der leden van het K.N.I.L.. dat het belang van het deelnemen aan 
den strijd met groote eenheden voldoende gediend wordt indien daar- 
voor 1 of meer divisies worden ingezet, in strijd is met den in de 
opdracht neergelegden wensch van de Regeeriiig, dat zoo spoedig 
mogelijk zooveel mogelijk groote eenheden gevormd moeten worden. 
Het rapport van de commissie heeft de vorming van 3 divisies en een 
mariniersbrigade in het oog gevat als eerste doel, zonder echter een 
verdere uitbreiding van die macht buiten te sluiten. I~ldien voldoende 
tijd beschikbaar is achten de leden hier aan het woord het mogelijk 
het aantal divisies aanmerkelijk op te voeren, naast de schepping van 
krachtige zee- en luchtstrijdkrachten. Zij wijzen er op, dat de Ver. 
Staten ongeveer 10 millioen man onder de wapenen hebben geroepen, 
waarvan ongeveer 23 millioen man in de marine, ongeveer 24 mil- 
lioen in den legervliegciienst en ongeveer 5 millinen man in het overi- 
ge leger. Naar dezelfde verhouding zou Nederland, met zijn bevol- 
king van 9 millioen zielen, ongeveer 700 000 man moeten mobilisee- 
ren. Zoolang zulks neg niet is geschied, zal de Nederlandsche bij- 
drage aan de overwinning op Japan in Arnerikaunsche ooogen onvol- 
doende geacht kunnen worden. 

g. Dat een mariniersbrigade in de plannen is opgenomen vindt 
zijn reden in de eerste plaats in de omstandigheid dat alle operaties 
in het Pacific-gebied gecombineerde operaties zijn, die met een lan- 
ding moeten beginnen. Voor derge!ijlte cperaties zijn mariniers de 
aangewezen troepen, hoeivel vanzelfsprekend ook legertroepen voor 
dat werk kunnen worden opgeleid. Voorts brengeil de huidige om- 
standigheden mede dat naar verhotiding meer marinierskader nu reeds 
beschikbaar is, dan kader voor de legerdivisies. Daardoor za1 de vor- 
ming van de mariniersbrigade eerder kunnen beginnen dan die van 
de divisies en zal de mariniersbrigade eenige maanden vroeger op het 
gevechtsterrein kunnen zijn. Iedere maand tijdwinst is in de huidige 
omstandigheden, naar het oordeel van de leden hier aan het woord, 
van de allergrootste beteekenis. 

h. Zooals bij de beschouwing over de vorming der mariniersbri- 
gade nader is beschreven, zijn de mariniers uit West-frrdië bestemd 
om als kader van die brigade op te treden, nadat zij eerst aan de 
operaties in Nederland hebben deelgenomen en de kern hebben gr- 



vcrmd, waaromheen de mobilisatie der zeemacht in Nederland heeft 
plarts gehad. Zouden deze mariniers niet beschikbaar zijn, dan zouden 
dus de vorming en opleiding van de mariniersbrigade belangrijk ver- 
iraegd wxden,  en bovendien de daaraan voorafgaande mobilisatie der 
zceniac?it in Nederland. De niarine kan deze mariniers dus niet 
rnisscr!. 

i. Afgezien van alle bovengenoemde bezwaren tegen de voorstel- 
len der leden van het K.N.I.L., wijzen de leden, hier aan het woord, 
bovendien op het psychalogische bezwaar de mariniers in West- 
Indië, die vele jaren van hun gezinnen in Nederland gescheiden zijn 
geweest en die haken naar het oogenblik der bevrijding, opdat zij de 
hunn-n dan weder kunnen terugzien, thans naar Australië te zenden. 
Menschen zijn geen machines. Een niet strikt onvermijdelijke concen- 
tratie van personeel uit Nederland in Australis, die een - zij het 
c3k koït - verblijf in Nederland na de bevrijding zou beletten, moet 
dan ook bepaald verkeerd worden geacht. 

j. Voorts wijzen de leden hier aan het woord op het feit, dat deze 
mariniers trotsch zijn te behooren tot het oudste Nederlandsche mili- 
taire korps, dat in zijn vaandel de namen Chatham, Solebay en Gibral- 
tar draagt. Het moet psychologisch verkeerd worden geacht heil 
zonder meer uit hun korps te rukken en over te brengen in de huil 
vrremde sfeer van het K.N.I.L. In het biizonder moet dit ontraden 
worden op het oogenblik, waarop hun korps opnieuw wordt opge- 
oouwd voor de deelname aan groote landingsoperaties, in welke ope- 
raties het korps mariniers in het bijzonder gespecialiseerd is. De door 
de ieden van het K.N.I.L. aan de hand gedane tweede mogelijkheid, 
het korps mariniers in stand te houden door de vorming van afzon- 
dei-lijke mariniersbataljons, die dan in het K.N.I.L. zouden zijn op- 
genomen, is geen oplossing, want dit zou door de betrokkenen gevoeld 
worden als een degradatie van hun geheele korps dat als vechtkorps, 
tijdens een oorlog van het Koninkrijk, niet zou worden bestemd voor 
den strijd tegen den militairen vijand, doch voor de handhaving van 
het gezag in heroverd gebied, dus tegen de eigen Rijksgenooten. 

k.  De leden hier aan het woord meenen ten slotte ernstig te moe- 
ten waarschuwen tegen den indruk, dien de reserveering van eerste- 
rangs vechttroepen voor een gezagstaak in Nederlandsch-Indië, in 
de Ver. Staten zou maken. De mariniers staan in Amerika bekend als 
te behooren tot de beste troepen van het Koninkrijk. Indien deze 
troepen door de Nederlandsche Regering bestemd zouden worden 
voor de gezagshandhaving in Nederlandsch-Indië, zou dat gemakke- 
lijk kunnen worden uitgelegd als een bewijs, dat de Nederlandsche 
Regeering eenerzijds blijkbaar Haar beste troepen niet wil gebruiken 
voor de oorlogvoering tegen Japan en anderzijds zelf meent slechts 
door inzet van die troepen Haar Gezag over de inheemschen te kun- 
nen herstellen, dus aanneemt, daarbij op ernstigen tegenstand van 
die inheemschen te zullen stuiten. De groepen in Amerika, die tegen 
een herstel van het Nederlandsche bestuur in Nederlandsch-Indië 
gekant zijn, zouden van deze aanwijzing een dankbaar gebruik maken. 
Onze gezagstroepen moeten dus duidelijk te onderkennen zijn van 
echte vechttroepen, doordat zij b.v. tot oudere lichtingen behooren. 

Alota i a n  den Kolonel van den Generalen Staf G .  J .  Sas, behoorende 

b(j het Tweede Rapport der Stafcommissie 

Ondergeteekende, die tengevolge van afwezigheid verschillende ver- 
gaderingen niet heeft kunnen bijwonen, geeft als zijn meening ten 
aanzien van de gerezen geschilpunten met betrekking tot: 

n. de troepen van eenvoudige samenstelling; 
h. de Mariniersbrigade 
het volgende te kennen. 
ad a. Troepen van eenvoudige sanzenstelling. 
O.g. meent grootere waarde te moeten toekennen aan het betoog 

der leden, behoorende tot het K.N.I.L., dat de Nederlandsche batal- 
jons van eenvoudige samenstelling slechts geschikt zijn voor een 
stationnaire gezags- en gevechtstaak (Hoofdstuk B, punt 4 van het 
Rapport), dan aan de meening der andere leden, die deze troepen 
voor een verder strekkende taak geschikt achten. 

Hij sluit zich derhalve aan bij het oordeel der eerstbedoelde leden 
cn onderschrijft in algemeenen zin hun meening, dat, met het oog 
op het ongetwijfeld groote belang van een snel herstel der souverei- 
niteit over N.I., zoo spoedig mogelijk aan een contingent van één 
of meer bataljons een aanvullende opleiding voor pacificatie-taken 
dient te worden gegeven. 

Hij kan echter niet overzien of het vorenbedoeld belang zóódanig 
klemmend is, dat andere belangen hiervoor zullen moeten wijken. 
Naar zijn meening dient de Regeering zulks te beslissen. 

In bevestigend geval zal reeds thans personeel der marine en 
van de Koninklijke Landmacht ter voorziening in de behoefte aan 

instructeurs voor vorenbedoelde aanvullende opleiding beschikbaar 
dienen te worden gesteld. 

ad b. Marirziersbrigade. 
Ondergeteekende kan, evenmin als de meerbedoelde leden van 

het K.N.I.L., de noodzaak van de vorming van een Mariniersbrigade 
inzien. 

Z.i. betoogen deze leden terecht, dat herhaaldelijk landingsopera- 
tien door legeronderdeelen worden uitgevoerd; de stelling, als zouden 
voor dergelijke operatiën ,,mariniers de aangewezen troepen zijn", 
mist z.i. goeden grond. 

Naar zijn meening kan voorts een dergelijke brigade in den voor- 
gestelden vorm bezwaarlijk als ,,een groote eenheid" worden aan- 
gemerkt. 

Zij is niet meer dan, wat bij de Engelschen genoemd wordt, een 
,,Assault Brigade" (normaal een infanterie-brigade met hulpwapens), 
geschikt voor de uitvoering van de eerste phase van een landing in 
grooteren stijl, doch niet voor het verder doorzetten van den aanval. 

Alhoewel derhalve de gevechtskracht van die brigade niet uitgaat 
boven 1/3  van een divisie, zullen z.i. de moeilijkheden, verbonden 
aan het formeeren en de oefening van een Mariniersbrigade in de 
omstandigheden na de bevrijding van Nederland, niet aanmerkelijk 
verschillen van die van een divisie. Een groot deel van het personeel 
der brigade toch moet worden betrokken uit vrijwillig en dienstplich- 
tig personeel der K.M., dat vrijwel geheel herschoold moet worden. 
Daarnaast zal waarschijnlijk, voor wat officieren en overig kader be- 
treft, een niet onbelangrijk beroep op de Koninklijke Landmacht 
moeten worden gedaan. 

Het laat zich aanzien, dat de samensmelting van dit heterogene 
geheel niet minder tijd zal kosten dan de vorming van een divisie. 

Ware een geoefende Mariniersbrigade aanwezig, dan zou het aan- 
gewezen zijn deze zoo spoedig mogelijk naar het gevechtsterrein in 
den Pacific te zenden. Dit is echter niet het geval, zoodat de vraag 
mag rijzen of het Korps Mariniers niet beter in den bestaanden vorm 
ware te handhaven en daaruit, voor zooveel noodig, instructiekader 
voor ,,beach organization" e.d. ter beschikking van de divisiën ware 
te stellen. 

Immers - ongeacht de omstandigheid of bij den inzet der divisiën 
tegen de Japansche strijdkrachten al of niet over een Mariniers- 
brigade zal kunnen worden beschikt - moeten deze divisiën worden 
getraind in het uitvoeren van landingen, waarvoor uiteraard de voor- 
lichting van personeel der Koninklijke Marine van belang is. Indee- 
ling van commando's bij de divisiën is - zooals de ervaring van 
dezen oorlog heeft geleerd - voor het uitvoeren van speciale taken 
noodzakelijk. De kern hiervoor zullen moeten vormen de hier ge- 
vormde comn~ando's der Koninklijke Landmacht, waaraan, voor ge- 
val van landingen, voor zooveel noodig personeel van het Korps 
Mariniers kan worden toegevoegd. 

Ondergeteekende meent te weten, dat van Britsche zijde dezelfde 
gedragslijn wordt gevolgd. Engeland - dat toch ontegenzeglijk 
over een veel grootere ervaring betreffende de uitvoering van lan- 
dingen beschikt dan de U.S.A. -- heeft, voor zooveel hem bekend, 
geen grootere mariniersverbanden gevormd, doch deelt naar behoefte 
de Royal Marines voor ,,beach-parties" e.d. in. 

De recente studie ,,LandingenM 
l) - naar officieele gegevens (van 

Combined Operations) bewerkt door Lt. Kol. van den G.S. de Broe- 
keut - zegt op blz. 3, dat het landingsleger uit 2 echelons bestaat: 
de ,,Assault Force" en de ,,Fellow up Formations". De Assault Force 
bestaat uit ,,infantry brigades", versterkt met tanks, artillerie en 
verdere hulpwapens. 

In deze studie wordt met geen enkel woord over het optreden van 
afzonderliike, grootere marinicrsverbanden gerept. Daarentegen blijkt 
uit een studie van de Amerikaansche Intelligence Service over ,,British 
Commandos", dat bii de commando's personeel van de Britsche Royal 
Marines is ingedeeld. 

Op grond van het vorenstaande is o.g. van oordeel, dat de vorming 
van eert Ivfarinicvibrigade, noch boor wat betreft gevechtskracht, 
noch voor wat betreft tfjd~vinst voor den inzet van Nederlandsche 
strijdkrachteri in den Pacific, onder de gegeven omstandigheden als 
onontbeerlijk kan worden beschouwd. 

Te gelegener tijd zal z.i. later, bij den wederopbouw der verschil- 
lende weermachtsdeelen van het Koninkrijk, onder de oogen kunnen 
worden gezien of voor onze verhoudingen de vorming van een Mari- 
niersbrigade inderdaad aanbevelenswaardig kan zijn. 

Londen, 18 Augustus 1943. 
De Kolonel van den GS.,  

(w.g.) G. J. SAS. 
1) Gedrukt en uitgegeven op last van 

beschikking van 10 Maart 1943, Afd. I., 
den 
No. 

Minister 
134 P).  

van Oorlog (Ministerieele 



De leden van de Koninklijke Marine en de leden Kolonel Kruls 
en Luitenant Kolonel Doorman merken naar aanleiding van de nota 
van Kolonel Sas, welke niet meer in een vergadering besproken kon 
worden, het volgende op: 

1. Kolonel Sas ontkent het nut van de vorming eener mariniers- 
brigade op de volgende gronden: 

a. De stelling, dat mariniers de aangewezen troepen zouden zijn 
voor landingsoperaties, mist goeden grond omdat herhaaldelijk lan- 
dingsoperaties door legeronderdeelen worden uitgevoerd. 

b. De mariniersbrigade kan niet als een ,,groote eenheid" worden 
aangemerkt, want zij is niet meer dan een Engelsche ,,Assault bri- 
gade", geschikt voor de uitvoering van de eerste phase van een 
landing in grooteren stijl, doch niet voor het verder doorzetten van 
den aanval. 

c. De vorming der mariniersbrigade zal (althans ,,het laat zich 
aanzien") niet minder tijd kosten dan de vorming van een divisie. 

d. De te vormen Ned. divisies rnoeten getraind worden in het 
uitvoeren van landingen, waarbij dan overigens wel ,,commando's" 
zullen moeten worden gevormd voor het uitvoeren van speciale 
taken. 

e. Engeland dat (volgens Kol. Sas nog steeds) een veel grootere 
ervaring heeft betreffende de uitvoering van landingen dan de U.S.A. 
heeft ook geen grootere mariniersverbanden gevormd. 

2. De bovengenoemde leden voeren hiertegen het volgende aan: 
ad a. Mariniers zijn zeesoldaten, wier opleiding en verdere vor- 

ming voor een zeer belangrijk deel gericht is op het uitvoeren van 
landingen. 

Uiteraard zou een deel der Nederlandsche divisies hierin kunnen 
worden geoefend, zoodat deze deelen als eerste landingsechelons 
zouden kunnen worden ingezet, doch in wezen zou dit slechts daarop 
neerkomen, dat men een deel der divisies geschikt zou maken voor 
wat de mariniers reeds kennen en kunnen. 

De tijd, welke noodig is om de menschen ,,bevarenM te maken, 
zoodat zij op de lichte landingsvaartuigen thuis zijn, moet niet onder- 
schat worden. Die tijd zou toegevoegd moeten worden aan de toch 
reeds langdurige oefeningsperiode van de eerste divisies ( 13 of 15 
maanden voor de eerste divisie), hetgeen deze leden ongewenscht en 
onnoodig achten. 

ad b. Het vormen van het bruggenhoofd is een der belangrijkste 
en meest precaire onderdeelen van een landingsoperatie. Indien dit 
telkens de taak der mariniersbrigade zal zijn bij de komende Neder- 
landsche operaties in den Pacific, dan zijn daardoor haar oprichting 
en vorming reeds meer dan voldoende gemotiveerd. 

Overigens is de uitgesproken meening, dat de mariniersbrigade niet 
zou kunnen worden aangewend voor het doorzetten van den aanval, 
in haar algemeenheid onjuist, daar het zich laat aanzien dat de be- 
vrijding van Indië, naast groote landoperaties op de hoofdeilanden, 
ook tal van kleinere operaties zal omvatten, welke een mariniers- 
brigade zelfstandig zou kunnen uitvoeren. 

ad c. Volgens de voorloopige gegevens der in de U.S.A. aan- 
wezige mariniersofficieren schatten de Amerikaansche mariniers- 
experts den benoodigden opleidingstijd tot volkomen gevechtsgereed- 
heid van onze mariniersbrigade op 6 à 7 maanden. Deze brigade 
zal dus veel eerder gereed zijn dan de Nederlandsche divisies, ook 
al worden deze niet speciaal voor de landing opgeleid, want de op- 
leidingstijd der divisies wordt geschat op 8 of 10 maanden, nadat 
de instructeurs gevormd zijn, waarvoor nog eens 3 maanden extra 
is uitgetrokken. De mariniersbrigade zal dus 4 à 7 maanden eerder 
beschikbaar kunnen zijn op het gevechtsterrein. 

ad d. De noodzaak van het vormen van afzonderlijke commando's 
uit de divisies kan ten deele worden ondervangen door de vorming 
van de mariniersbrigade, die deze troepen dan waar gewenscht kan 
stellen. 

ad e. Het is onjuist dat Engeland op het gebied van moderne 
landingen meer ervaring zou hebben dan Amerika. Na den oorlog 
1914-1918 werd in Engeland vrijwel geen aandacht meer besteed 
aan het vraagstuk der landingsoperaties, terwijl daarentegen de Ver- 
eenigde Staten, gedachtig aan den steeds voor hen dreigenden Pacific- 
oorlog, voortdurend het oog gericht hielden op de noodzaak van 
landingen in grooten stijl. Terwijl de Britsche weermacht in 1939 
dan ook juist weder begonnen was met de ontwikkeling van landings- 
materieel, was de Amerikaansche weermacht sedert 19 18 hiermede 
voortgegaan en had zij in 1941, toen de oorlog in den Pacific uitbrak, 
reeds een aanzienlijke landingsmacht beschikbaar. 

Op het gebied van de debarkementsmiddelen, landingsmethoden, 
samenwerking tusschen vloot en vliegtuigen en gelande troepen waren 
de Amerikanen ver vooruit op de Engelschen, die dan ook in het 
begin van den oorlog op dit gebied veel van de Amerikanen over- 
namen. 

Dat het Britsche Korps Mariniers, dat aanvankelijk de leiding had 
van de vorming der nieuwe ,,commando's", die leiding niet be- 
houden heeft, vindt zijn oorzaak in wrijving tusschen mariniers en 
legerautoriteiten, die meenden, dat de opleidingsmethoden der mari- 
niers te langzaam werkten. 

De Vereenigde Staten brachten de sterkte van hun korps mariniers 
van plm. 20 000 man op plm. 250 000 man en het waren deze mari- 
niers, die de spearhead vormden der landingen in den Pacific. 
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Brief d.d. 24 December 1941 van de Ministers van Buitenlandse Zaken, van Marine, van Oorlog a.i. en van Koloniën a.i. 
aan H.M. de Koningin, betreffende de organisatie van de geallieerde oorlogvoering 

24 December 1941. 

Het zij den ondergeteekenden vergund, eerbiedig ter kennis van 
Uwe Majesteit te brengen dat Hoogstderzelver Gezant te Washing- 
ton gisteravond telegrafisch melddc, dat hem gisterochtend door 
President Roosevelt mededeeling was gedaan van het voornemen 
met den Heer Ghurchill en diens staf besprekingen van voorloopigen 
aard te voeren, teneinde te komen tot een organisatie van de inter- 
geallieerde oorlogvoering. Uitdrukkelijk werd hierbij vermeld dat het 
resultaat dier besprekingen geen voldongen feit zou beteekenen, 
zoodat de betrokken landen de gelegenheid zouden behouden tot het 
maken van opmerkingen. De President overweegt de oprichting van 
iwee organisaties, ieder samengesteld uit vertegenwoordigers van het 
Britsche.Rijk, China, Nederland, Rusland en de Vereenigde Staten; 
aan de Britsche Regeering zou worden overgelaten de overige geal- 
lieerde landen te Londen in te schakelen, welke vorm gekozen is om 
te vermijden, dat de beide organisaties al te groot zouden worden. 
De eerste organisatie zou in den gedachtengang van den Heer Roo- 
sevelt belast worden met de verzorging van vraagstukken van groo- 
ten omvang tot organisatie van de uiteindelijke nederlaag van 
Duitschland en Japan, en zich voorts bezig houden mrt productie en 
algemeene strategie en politiek. De tweede organisatie zou een mili- 
tair-operatief karakter dragen en zich meer bezig houden met de 
onmiddellijke oorlogvoering (strategie, tactiek, bevoorrading). 

In de eerste organisatie stelt de President zich voor dat diploma- 
tieke vertegenwoordigers zouden moeten worden opgenomen, bijge- 
staan door vlag- en opperofficieren. In de tweede organisatie zou- 
den militaire experts zitting hebben. 

De President staat er op, en wenscht tegenovcr de Britsche Re- 
geering door te zetten, dat beide organisaties tc Washington zullen 
zetelen. 

Zich er rekenschap van gevend dat een en ander voorshands niel 
meer, maar ook niet minder weergeeft dan de persoonlijke wenschen 
van den President der Vereenigde Staten, zijn de ondergeteekenden 
niettemin ervan overtuigd dat een organisatic voor de oorlogvoering 
tot stand zal komen. In elk geval zal dus de vraag onder de oogen 
moeten worden gezien welke diplomatieke en militaire experts daar- 
voor van Nederlandsche zijde zouden moeten wo:-den aangewezen. 

Mocht de zetel der organiszties te Washington worden gevestigd, 
dan zou wat de diplomatieke taak betreft, voorloopig Uwer Maje- 
steit~ Gezant aldaar kunnen worden aangewezen. Voor de militaire 
zijde der werkzaamheden zou het den ondergeteekenden aangewe- 
zen voorkomen zoowel een militair, als een marine-expert te zen- 
den. Voor het maritieme werk zou kunnen worden uitgezonden de 
Schout-bij-Nacht Termijtelen. Wat de militaire vraagstukken betreft, 
zal iemand dienen te gaan die goed onderlegd is in algemeene vraag- 
stukken van moderne strategie en tactiek. Mitsdien veroorloven de 
ondergeteekenden zich, voor deze functie Uuier Majesteits aandacht 
te vestigen op den oud-Minister van Defensie, den Kolonel van den 
Generalen Staf A. Q. H. Dijxhoorn, die meer dan eenig ander be- 
schikbaar officier over de noodige vooropleiding beschikt om deze 
taak tot een goed einde te brengen. Teneinde den Heer Dijxhoorn 
niet te doen achterstaan bij zijn collega's van andere landen, zou 
het, mocht de keuze op hem vallen, gewenscht zijn hem den rang toe 
te kennen van Generaal-Majoor. 

De ondergeteekenden veroorloven zich deze overweging reeds 
thans onder de hooge aandacht van Uwe Majesteit te brengen, hoe- 
wel de besprekingen tusschen de Heeren Roosevelt en Churchill nog 
nauwelijks zijn begonnen. 

Het komt echter gewenscht voor dat dezerzijds over dit personeels- 
vraagstuk zoo spoedig mogelijk een meening gevormd zij, opdat 
- hetgeen de omstandigheden uiteraard vereischen - met snelheid 
kunne worden gehandeld zoodra het oogenblik daartoe zal zijn aan- 
gebroken. 
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Memorandum d.d. 13 October 1943 van generaal-majoor A. Q. H. Dijxhoorn, betreffende het plan tot vorming 
van bataljons voor gezagshandhaving in Nederland en Nederlandsch-Indië, alsmede van een legerkorps 

van 3 divisiën, ter voortzetting van de oorlog tegen Japan 

Geheim 

1. Doel van dit memorandum is om daarin het hierboven ver- 
meld plan zóó ver uit te werken - rekening houdende met de wen- 
schen van het C.O.S.C. - dat het voor aanbieding door de Re- 
geeringsvertegenwoordigers aan het C.O.S.C. te Washington geschikt 
is. 

2 .  Er zullen worden gevormd: 
een brigade mariniers; 
24 bataljons voor gezagshandhaving in Nederland; 
15 bataljons voor gezagshandhaving in Ned.-Indië; 
een legerkorps à 3 divisiën; 
zoo noodig en mogelijk troepen voor deelname aan de bezetting 

van Duitschland. 
3. De vorming van een brigade mariniers is reeds bij het C.O.S.C. 

te Washington aanhangig gemaakt en blijft derhalve buiten verdere 
beschouwing. 

4. De samenstelling van de 24 bataljons voor gezagshandhaving 
in Nederland en van de 15 bataljons voor de gezagshandhaving in 
Ned.-Indië kan van zeer eenvoudigen aard zijn omdat hun taak 
slechts is orde en rust te handhaven in gebieden, die door andere 
troepen op den vijand zijn heroverd, dan wel in gebieden, die door 
den vijand zijn verlaten. 

Eisch is, dat deze bataljons zoo spoedig mogelijk na de bevrijding 
van Nederland ter beschikking komen. Het feit dat - zooals ver- 
meld - de samenstelling van eenvoudigen aard kan zijn, draagt er 
toe bij dezen eisch te verwezenlijken. 

De bovengenoemde 24 en 15 bataljons zullen worden opgericht in 
Nederland met gebruikmaking - indien tijdig beschikbaar - van 
Britsche kleeding, bewapening en uitrusting, waarbij het de bedoeling 
is de bewapening slechts te doen bestaan uit geweren, lichte en zware 
mitrailleurs en handgranaten. 

De 24 bataljons voor gezagshandhaving in Nederland zullen wor- 
den geoefend in Nederland. 

De 15 bataljons voor gezagshandhaving in Ned. Indië zullen 
- na oprichting in Nederland - zoo spoedig mogelijk worden ver- 
voerd naar een depot in de tropen in de nabijheid van Ned. Indië, 
hetzij in N.O. Australië, hetzij in Britsch Indië, om aldaar te wor- 
den geoefend. 

De oprichting dezer 39 bataljons in Nederland is een aangelegen- 
heid, welke door den Minister van Oorlog ter hand wordt genomen, 
voor wat kleeding, bewapening en verdere uitrusting betreft, in over- 
leg met de Britsche autoriteiten. 

Derhalve kan door de Nederlandsche vertegenwoordigers in het 
C.O.S.C. te Washington worden volstaan met een korte mededeeling 
ter oriënteering van de leden van het C.O.S.C. met vermelding, dat 
te gelegener tijd een nader voorstel zal worden gedaan ten aanzien 
van de plaats van het depot, waar de 15 voor Indië bestemde batal- 
jons zullen worden geoefend. 

5 .  Teiz aanzieiz van de vorming van een Legerkorps van 3 divi- 
siën is de eenige oplossing deze troepen te doen kleeden, bewapenen, 
uitrusten en oefenen in de V.S. van Noord-Amerika, daarbij zich 
baseerende op de Amerikaansche organisatie en met gebruikmaking 
van Amerikaansche hulpbronnen en instructeurs. 

Deze aangelegenheid ware in haar geheel door de Regeerings- 
vertegenwoordigers te Washington op te nemen met het C.O.S.C. res- 
pectievelijk Amerikaansche Joint Chiefs of Staff. Dit laatste, omdat 
- nadat het C.O.S.C. op de hoogte is gebracht van de Nederland- 
sche desiderata - de uitwerking van het Nederlandsche plan een 
uitsluitend Amerikaansche (en geen Britsche) zaak is en vermoede- 
lijk door het C.O.S.C. naar het Amerikaansche Joint Chiefs of Staff 
zal worden verwezen. 

6 .  Deelname aan de bezetting van Duitschland 
Wanneer dit vraagstuk in Washington ter sprake wordt gebracht 

zouden de Nederlandsche Regeeringsvertegenwoordigers zich op het 
volgende standpunt moeten plaatsen. 

Dit probleem komt voor Nederland, dat den strijd in den Z.W. 
Pacific heeft voort te zetten, op de laatste plaats. Niettemin zal daar- 
aan aandacht worden geschonken zoodra de 24 bataljons voor Neder- 

land, de 15 bataljons voor Ned. Indië zijn gevormd en het personeel 
voor het legerkorps à 3 divisiën naar de V.S. zal zijn gezonden. 
Alsdan zal een beroep worden gedaan op Britsche bewapening, uit- 
rusting en kleeding, waartoe de Nederlandsche Regeering zich voor- 
stelt t.z.t. in rechtstreeksch overleg met de Engelsche Regeering te 
treden. Met deze aangelegenheid hebben de Regeeringsvertegenwoor- 
digers te Washington geen andere bemoeienis dan - indien noodig - 
het C.O.S.C. in groote lijnen in boven aangeduiden zin in te lichten. 

7.  Instructeurs; kader 
Er moet onderscheid worden gemaakt tusschen het opleiden en 

encadreeren van de 24 bataljons bestemd voor Nederland en de 
15 bataljons voor Nederlandsch-Indië eenerzijds en van het leger- 
korps anderzijds. 

a. de 39 bataljons voor Nederland en Nederlcindsch-Indië 
Zooals onder punt 4 werd vermeld is de taak van deze bataljons 

het handhaven van orde en rust, in verband waarmede hun be- 
wapening zeer eenvoudig kan zijn en hun tactische opleiding geen 
hooge eischen stelt. Het gaat er voornamelijk om het personeel het 
militaire tuchtgevoel opnieuw bij te brengen, te oefenen in het ge- 
bruik van geweren, lichte en zware mitrailleurs en handgranaten 
en, wat de gevechtsopleiding betreft. te leeren op welke wijze be- 
paalde objecten moeten worden bewaakt en eventueel straatgevechten 
gevoerd, alsmede de vuurdiscipline op te voeren. 

Naar mijn meening is het niet noodig om op een min of meer 
ingewikkelde manier te trachten aan instructeurs te komen en dezen 
in Engeland te doen opleiden. 

Indien men over het noodige aantal voorschriften beschikt en 
over een aantal flinke hoofdofficieren en subalterne officieren, die 
in de bataljons leiding kunnen geven, dan moet het mogelijk zijn 
deze bataljons in Nederland (24) dan wel ,,ergens in de tropen" 
(15) met eigen personeel op te leiden. 

b. het legerkorp~ 
Geheel anders staat deze zaak met betrekking tot het legerkorps, 

omdat dit moet worden opgeleid voor het moderne gevecht tegen 
de van de modernste wapenen voorziene in den krijg ervaren 
Japanners. 

Op de eer~te  plaats staat vast, dat het onmogelijk is om uit de 
thans vrije Nederlandsche militairen een ook maar eenigszins vol- 
doend aantal instructeurs te halen. Ook al zou men thans een 
honderdtal officieren en onderofficieren kunnen vrijmaken uit de 
Koninklijke Brigade ,,Prinses Irene" en voor een instructeurs- 
opleiding naar de V.S. zenden, dan zou dit toch geen groote betee- 
kenis hebben in verband met het aantal op te leiden manschappen. 

Een tweede belangrijke zaak is deze, dat men er met instructeurs 
alleen niet is. Men zal ook aanvoerders moeten hebben, te weten, 
behalve een legerkorpscommandant en drie divisiecommandanten 
met hun staven, tientallen infanterie- en artillerie-regimentscomman- 
danten, bataljons- en afdeelingscomrnandanten enz., en honderden 
kapiteins en luitenants, die allen de moderne gevechtsvoering hebben 
te leeren, om van de duizenden lagere aanvoerders als groeps- 
commandanten, enz. maar niet te spreken. 

In de derde plaats merk ik op, dat het naar mijn meezing minder 
gewenscht is om zich bij het vormen van instructeurs of bij het 
encadreeren van het Legerkorps (zulks geldt ook voor de 39 bezet- 
tingsbataljons) uitsluitend te baseeren op het tijdstip van vrijkomen 
van officieren en kader, thans in Duitsche krijgsgevangenschap. 
Immers, men weet niet, wanneer dit personeel vrij zal komen en 
het komt mij raadzaam voor om het moment van ,,startenM (dag D)  
niet uitsluitend daarvan afhankelijk te maken. Bovendien zijn ook 
de zich in krijgsgevangenschap bevindende beroepsofficieren en 
onderofficieren niet zonder een nadere opleiding te gebruiken, om- 
dat zij de vele nieuwe Amerikaansche wapenen niet kennen en 
bepaaldelijk niet op de hoogte kunnen zijn van de moderne gevechts- 
methoden. Het maakt geen principieel verschil uit of men voor 
opleiding of encadreering beroeps- dan wel verlofspersoneel gebruikt. 
Beide categorieën zullen een intensieve opleiding in Amerika van 
Arnerikaansche instructeurs moeten ontvangen. 

In de iliercìe plaat5 kan men naar mijn meening geen manschappen 
onder de wapenen roepen zonder hen van stonde af aan in mili- 



taire verbanden als groepen, sectiën, compagnieën, bataljons, enz. 
onder te brengen. Doet men anders, dan voorzie ik groote wanorde. 
M.a.w. ben ik een tegenstander van het onder de wapenen roepen 
van groote aantallen manschapen, die daarna onder leiding van 
enkele officieren en onderofficieren naar Amerika worden ge- 
transporteerd. 

Anderzijds moet bij de vorming van het legerkorps tot elken 
prijs worden voorkomen, dat de opgeroepen manschappen onder 
hun eigen (ondeskundige) officieren en onderofficieren ,,maar wat 
hannessen met wapenen, die voor iedereen ,,vreemd zijn" of maar 
wat exerceeren". Zóódoende zou men een goeden geest in korten tijd 
totaal kunnen bederven. Derhalve zal na de oproeping het vormen 
van verbanden noodzakelijk zijn, doch daarna zal onmiddellijke 
overvoer naar de V.S. moeten plaats vinden. 

Tenslotte zal men tot oproeping van de manschappen eerst kun- 
nen overgaan, nadat een en ander in Nederland is georganiseerd. 
Zonder in details te willen afdalen, denk ik daarbij aan de her- 
registratie der geoefende dienstplichtigen, de inschrijving enz. van 
de ongeoefende lichtingen, de keuring, enz., enz. Dit is een aan- 
gelegenheid, die thans reeds in Engeland door het Departement van 
Oorlog kan worden voorbereid. 

Anders staat het ten aanzien van de officieren, ook van het 
vcrlofspersoneel, die zich bij den terugkeer in Nederland bevinden. 
Dezen kunnen door publicaties per radio, in de couranten, enz. 
worden bereikt en zij zullen aanstonds onder de wapenen moeten 
worden geroepen. Veel voorbereiding zit hier niet aan vast. 

8.  Voorgeste2de oplossing 
Aan de hand van vorenstaande beschouwingen kom ik tot de 

volgende oplossing, waarbij ik mij mede heb laten leiden door ,,hoe 
eenvoudiger des te beter". 

LZ. Na de bevrijding van Nederland worden zoo spoedig moge- 
lijk alle zich in Nederland bevindende officieren onder de wapenen 
g,eroepeil. Nadat de 39 bataljons zijn geëncadreerd worden de ove- 
rige, daarvoor geschikt geachten naar de V.S. gezonden. Hierbij 
- en in het volgende - maak ik geen onderscheid tusschen 
beroeps- en reserve-officieren. Ik noem deze ploegofficieren 
..ploeg A". 

b. Deze officieren worden na aankomst in de V.S. op cursussen 
en in oefenkampen geplaatst om het vak te leeren. Ik neem aan, 
dat alle officieren in staat zullen zijn de lessen, die uiteraard in 
het Engelsch worden gehouden, te volgen. Zij, die in het Engelsch 
slecht thuis zijn, moeten maar door hun kameraden worden ge- 
holpen. Deze taalkwestie brengt mij er echter toe om geen onder- 
officiereri (behoudens een enkele, die goed Engelsch kent) mede 
te zenden. 

c. Terwijl de opleiding van deze officieren in de V.S. plaats 
vindt (te stellen op 4 maanden, doch hieromtrent zal nader overleg 
met de Amerikaansche autoriteiten noodig zijn) wordt in Neder- 
land de oproeping van de ongeoefende lichtingen 1941 en jongere 
voorbereid. Met deze dienstplichtigen moet worden opgeroepen een 
tweede ploeg oificie~en. Ik noem deze ploeg ,,groep B". Onder 
leiding van deze ploeg B worden de dienstplichtigen naar Amerika 
vervoerd. Naarmate de krijgsgevangen officieren vrijkomen worden 
dezen Isij ploeg A dan wel bij ploeg B ingedeeld. 

Ik laat buiten beschouwing - omdat zulks van de transport- 
mogelijkheden afhangt - of men het legerkorps in zijn geheel 
oproept en transporteert dan wel bij gedeelten. 

d .  Onderofficieren 
Ik stel mij voor, dat in de onderofficiersencadreering zal worden 

voorzien door het - tegelijk met de dienstplichtigen - naar de 
V.S. zenden van de daarvoor in aanmerking komende beroeps- 
onderofficieren, aangevuld met verloísonderofficieren van de ge- 
oefende lichtingen 1940 en ouder. Het opleiden van kader uit de 
ongeoefende lichtingen schijnt mij in dit geval onraadzaam, omdat 
het tot tijdverlies aanleiding zou geven. Bovendien kunnen wij het 
oudere dienstplichtig kader niet ontberen voor de aanvankelijke 
encadreering van de uit de ongeoefende lichtingen te vormen ver- 
banden. 

e. Na aankomst der dienstplichtigen in Amerika zal de oplei- 
ding van de officiersploeg A zijn beëindigd en nemen deze offi- 
cieren het commando van ploeg B over en kan de opleiding der 
dienstplichtigen terstoiid in de oefenkampen aanvangen, met gebruik- 
making van de Nederlandsche taal, waarbij de officieren als instruc- 
teurs optreden. 

OIficiersploeg B komt derhalve vrij en kan op haar beurt op 

cursussen en in oefenkampen in de moderne vechtwijze onderricht 
krijgen. 

OR deze wiize is Inen geheel onafhankelak van het tijdstip van 
vrijláting v a n ' d e  officier& en van het kader, dat zich thans in  
Duitsche krijgsgevangenscliap bevindt, doch het spreekt wel van- 
zelf dat men deze officieren en dit kader, naarmate het vrij komt, 
alsnog kan indeelen bij ploeg A of ploeg B of zo noodig later afzon- 
derlijk kan overzenden naar de V.S. 

f .  De vraag doet zich voor welke lichtingen men moet toewijzen 
aan de 39 bezettingsbataljons en welke aan het legerkorps. Om 
redenen, welke wel geen toelichting zullen behoeven, is het m.i. 
het beste om: 

I. aan het legerkorps toe te wijzen de jongste ongeoefende 
lichtingen 1943, 1942, 1941 (dit zijn de sterkste mannen, 
minder gehuwden). Voor opleiding tot het moderne gevecht 
maakt het practisch - wat opleidingstijd betreft - niet zoo 
heel veel verschil uit of men totaal ongeoefende dienst- 
plichtigen neemt of in Nederland vóór 1940 geoefende man- 
schappen. Voor deze laatsten is zeer veel ,,nieuwn en zij 
waren slecht geoefend; 

11. aan de 15 bezettingsbataljons voor Nederlandsch-Indië waren 
toe te wijzen de jongste geoefende lichtingen; 

111. aan de 24 bezettingsbataljons voor Nederland waren toe te 
wijzen de daarop volgende oudere geoefende lichtingen. 

g. Ci~lzir van den opleidingstijd 
Den duur der opleiding van de 39 bezettingsbataljons laat ik buiten 

beschouwing. De duur van de opleiding van het legerkorps kan bij 
benadering worden afgeleid uit den tijd, dien de Amerikanen noodig 
hebben, zijnde tenminste 14 maanden (Rapport Generaal Marshall 
van 1-7-43), tenzij de Amerikanen voor onze dienstplichtigen een 
ander opleidingsschema zouden wenschen. 

h. Zeer belangrijk is m.i. om zorg te dragen, dat bij aankomst 
der dienstplichtigen in Amerika de legerkorpscommandant en een 
aantal stafofficieren aanwezig zijn, die hun opleiding voor het 
moderne gevecht achter den rug hebben, waardoor de Legerkorps- 
commandant terstond het commando over den troep kan aanvaarden. 
Dit is mede van belang, omdat de Amerikanen tot één man moeten 
kunnen spreken, die op zijn beurt orders aan de Nederlandsche onder- 
deelen geeft. Het zou m.i. bepaald fout zijn, indien tijdens den duur 
der opleiding niet over den legerkorpscommandant zou kunnen wor- 
den beschikt ,,omdat deze op een cursus is om het vak te leeren". 

Ik zou gaarne bij aankomst van het personeel in de V.S. ook 
over de drie Divisiecommandanten willen beschikken, doch nood 
breekt wet; zij zijn nu eenmaal niet beschikbaar. 

Derhalve is mijn voorstel om, terstond nadat de Regeerings- 
vertegenwoordigers in het C.O.S.C. hebben vernomen, dat met de 
voorstellen wordt ingestemd, naar Amerika te zenden: 

1 Generaal-Majoor, aangewezen legerkorpscommandant, tot het 
volgen van de noodige cursussen. Tevens kan deze Generaal-Majoor 
in Amerika alles voorbereiden wat op de vorming en opleiding 
van het legerkorps betrekking heeft (Generaal-Majoor van Voorst 
Evekink) ; 

1 Hoofdofficier, aangewezen chef van den staf, Kolonel Sas; 
2 Hoofdofficieren toegevoegd, Overste de Broekert en Majoor 

Molenaar; 
1 Kapitein-Adjudant, l e  Luitenant Ankerman; 
2 Kapiteins, nader aan te wijzen; 
5 Luitenants: l e  Luitenant Kanters, l e  Luitenant Vollema, l e  

Luitenant Arnoti, en 2 nader aan te wijzen; 
1 Hoofdofficier Intendant (Majoor v. d. Rergh); 
1 Officier van Gezondheid (Officier van Gezondheid l e  klas 

Pr. v. d. Horst); 
eenig lager personeel, 
terwijl dan de Overste Doorman in Engeland de voorbereiding 

van de oproeping in Nederland op de hoogte van den tijd kan 
houden en zoonoodig kan voortzetten. 

Op de schouders van den Legerkorpscommandant ligt een zóó 
zware en veel omvattende taak, dat hem alle hulp moet worden 
geboden, welke redelijkerwijs mogelijk is. De hem mijnerzijds toe- 
gedachte staf is een minimum, waaraan naar mijn oordeel bepaal- 
delijk behoefte bestaat. 

Ik acht overzending naar de V.S. van den aangewezen Leger- 
korpscommandant met een behoorlijken staf ook daa- .om van over- 
wegend belang, omdat de Amerikanen daaruit aanstonds zullen 
zien, dat het ons ernst is. 
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Brief d.d. 24 Maart 1944 van generaal Grassett aan Z.K.H. Prins Bernhard 
inzake training van het Nederlandse leger na de bevrijding 

Room 211, 
Norfolk House, 
St. James's Square, S.W. I. 

Secret 
24 March 1944. 

Dear Prince Bernhard, 
I write to confirm what I said to you the other day when you 

came to see me on the subject of the training of the Dutch Army 
Corps to be raised after the liberation of Holland. The matter has 
been under consideration in both Washington and London, and it 
seems probable that it will be proposed to your Government that, 

for reasons of convenience and speed, the initia1 training of this 
Army Corps will be carried out in the United Kingdom. 

A firm decision has not been reached on this subject or on the 
question of the supply of arms and equipment. 

The War Office would much welcome a meeting with one of your 
staff to discuss this matter, and perhaps you would be good enough 
to direct whoever is concerned in it to go to the War Office as 
soon as possible. I think, myself, that it is a good thing to get these 
important questions discussed and the necessary arrangements made 
as far as possible wel1 in advance. 

If things do not proceed to your liking or there are any difficulties 
in connection with this important subject, I hope very much you will 
let me know. 
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Telegram d.d. 17 Januari 1945 van schout b i  nacht van der Kun aan de Minister-president, de Minister van KoIoniën en 
de heer van Msok persoonlik, betreffende 15 security bataljons K.N.I.L. 

Washington, 17-1-1945. 

Uitsluitend aan Minister President (Nr .  10) ,  Minister van Koloniën 
en van Mook persoonlijk van van der Kun 

Verwijzende naar Uw Excellentie's telefoongesprek met v. d. Kun 
op 16 Januari. Niet met CCS doch geheel met Rritsche Chief of 
Staff behandeld 15 security bataljons KNIL. Eenige bemoeienis CCS 
hiermede is Uw mededeeling op vergadering dato 29 September 1944. 
Door mij mededeeling ontvangen dat toestand Europa momenteel 
dusdanig gewijzigd dat alle man-power in bevrijde gebieden dringend 

door SI-TAEF benoodigd. Door tekort aan wapenen, kleeding, mate- 
rieel etc. is opleiding momenteel zeer ongewenscht gemaakt. 

Dat wij groote belangen in spoedig meedoen in Stillen Oceaan heb- 
ben wordt zeer goed aangevoeld door CCS, evenwel alles thans 
ondergeschikt aan Europa. Adviseerde deze zaak op te nemen met 
Engelschen en SHAEF te Londen. Indien SHAEF geen bezwaar 
maken tegen wegzenden van recruten uit Nederland en Engelschen 
de opleiding en uitrusting kunnen verzorgen dan bestaat er geenerlei 
bezwaar aan de zijde van CCS, evenwel herhaal nogmaals dat CCS 
nooit zijn gekend wat betreft oprichting security bataljons. Verwijzen 
naar ons memorandum als bij CCS ingediend en hetwelk toegezonden 
aan hlinister President op 14-12-1943 Nr. 193 l /  6/8. 

VAN DER KUN. 
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Beschikking van de Minister van Oorlog d.d. 25 April 1945, houdende benoeming van de heer Dijxhoorn 
tot waarnemend chef van de generale staf, alsmede een instructie voor deze 

MINISTERIE VAN OORLOG 

Ministerieele Besclzikking valz 25 April 1945, Afdeeling Z ,  No. 27 

Londen, 25 April 1945. 

De Minister van Oorlog, 
Overwegende, dat het wenschelijk is om weder in te stellen de 

functie van Chef van den Generalen Staf; 
Benoemt: tot waarnemend Chef van den Generalen Staf den 

Generaal-Majoor van den Generalen Staf A. Q. H. Dijxhoorn; 
Stelt vast de volgende Instructie voor den wnd. Chef van den 

Generalen Staf. 
Artikel 1 

De Waarnemend Chef van den Generalen Staf staat onder de be- 
velen van den Minister van Oorlog, aan wien hij voor de uitoefening 
van zijn taak verantwoordelijk is. 

Artikel 2 
1 .  De Waarnemend Chef van den Generalen Staf bestudeert de 

verschillende vraagstukken, welke tot het terrein van den Generalen 
Staf behooren. Hij adviseert den Minister van Oorlog en voor zoover 
hem dit door dezen Minister wordt opgedragrn, belast hij zich met 
de voorbereiding en uitvoering. 

2. Hij stelt zich bij dien voorbereidenden arbeid op het stand- 
punt, dat Nederland, in voorkomend geval van oorlog, militair nauw 
moet kunnen samenwerken met de Westersche geallieerden. 

3. Hij houdt bij zijn voorbereidingen rekening met algemeenen 
dienst- en oefenplicht. 

4. Hij kan, in verband met het heerschende tekort aan personeel, 
voor het verrichten van zijn werkzaamheden voorloopig beschikken 
over personeel, behoorende tot het Departement van Oorlog en tot 
het Bureau E.M., een en ander na en in overleg met den Secretaris- 
Generaal van het Departement van Oorlog, onderscheidenlijk het 
Hoofd van het Bureau E.M. 

Artikel 3 
Hij houdt den Minister van Oorlog op de hoogte van den stand 

zijner werkzaamheden. 
Artikel 4 

Hij geeft aan den Minister van Oorlog kennis, wanneer hij langer 
dan vier dagen door ziekte of verlof afwezig is. 

Artikel 5 
Deze instructie kan worden aangehaald als ,,Instructie Wd. Ch. 

G.S.". 

Londen, 25 April 1945. 

De Minister voornoemd, 
voor dezen, 

de Luitenant-Generaal, 
(w.g.) J .  F .  v. d. VIJVER. 
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Beschikkitig van de Minister van Koloniën d.d. 28 Augustus 1943, houdende benoeming van de heer van Oyen 
tot waarnemend commandant van het K.N.I.L. en hoofd van het Indische Departement van Oorlog, 

alsmede een instructie voor deze 

MINISTERIE VAN KOLONIEN Artikel 4 

No. 62/ L.Cdo. 1. In aangelegenheden, niet vallende onder art. 1 sub 2, welke 
mede van belang zijn voor de Koninklijke Marine, pleegt de Clg. 

Afschrift overleg met den betrokken commandant der zeestrijdkrachten. 
2. T.a.v. gemeenschappelijke diensten van de Koninklijke Marine 

Londen, 28 Augustus 1943. en het K.N.I.L. worden v.z.n. afzonderlijke instructies vastgesteld. 

De Minister van Koloniën, 
uitoefenende het Algemeen Bestuur van Nederlandsch-Indië krach- 

tens Staatsblad C. 39; 
gelet op: 
artikel 32 van de Indische Staatsregeling; 
overwegende: 
dat na het openvallen van de plaats van bevelhebber der Land- 

macht nog geen opvolger is benoemd en dat het noodig is tijdelijk 
in de waarneming te voorzien; 

heeft goedgevonden: 
a. bij het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger, met ingang 

van den dag zijner aankomst in Australië te belasten met de waar- 
neming van de functie van Commandant van het Leger en Hoofd 
van het Departement van Oorlog, 

den Generaal-Majoor van het Wapen der Militaire Luchtvaart, 
adjudant i.b.d. van H.M. de Koningin 

L. H.  V A N  OYEN 

b. vast te stellen de hierbij gevoegde instructie voor voornoem- 
den commandant. 

Afschrift dezes zal worden verleend aan de Ministers voor de 
Algemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk, van Marine (3 ex.), 
van Buitenlandsche Zaken (5  ex.), en van Oorlog, de Gouverneurs 
van Curaqao en Suriname, den Voorzitter der Buitengewone Alge- 
meene Rekenkamer ( 2  ex.), den Voorzitter der Nederlandsch-Indi- 
sche Commissie voor Australië en Nw. Zeeland, den Voorzitter der 
Commissie voor Nederlandsch-Indië, Curaçao en Suriname, den 
Voorzitter der Netherlands Purchasing Commission, alsmede aan be- 
langhebbende tot inlichting en naricht. 

Instructie O.B.S.O. 

1. De O.B.S.O., met standplaats Australië, voert in de S.W.P.A. 
namens den R.S.O. het bevel over de Nederlandsche diensten, instan- 
ties, inrichtingen e.d., welke beide onderdeelen der weermacht ge- 
zamenlijk betreffen, met inachtneming van de voor bedoelde diensten 
afzonderlijk vastgestelde instructies. 

2. Hij vertegenwoordigt aldaar de Nederlandsche weermacht als 
zoodanig tegenover Nederlandsche en vreemde autoriteiten. 

3. De O.B.S.O. brengt den B.S.O. een wekelijksch verslag uit 
over de plaats gehad hebbende oorlogshandelingen en de appreciatie 
van den toestand, terwijl tevens op den len en 15en van de maand 
over de dislocatie der Nederlandsche strijdkrachten een rapport wordt 
uitgebracht. 

4. In zaken, welke het beleid betreffen in verband met de krijgs- 
verrichtingen van de gezamenlijke strijdkrachten in de S.W.P.A., 
treedt de O.B.S.O. op als vertegenwoordiger van den B.S.O. 

5. Mocht de Marine- of de Legercommandant in Australië van 
oordeel zijn dat door den O.B.S.O. zelfstandig genomen beslissingen 
of getroffen maatregelen t.a.v. het in punt 4 bedoelde beleid de uit- 
voering van hun taak schaadt, dan kunnen zij zich terzake d.t. van 
den O.B.S.O., bij voorkeur schriftelijk of zoo noodig telegrafisch, 
tot den B.S.O. wenden. In dit geval zendt de O.B.S.O. de door hem 
ontvangen brieven of telegrammen door, voorzien van zijn opmer- 
kingen. 

Schema S I en S O van kolonel de Blieck 

De Minister van Koloniën, Australië 

H. J. VAN MOOK. 

I 
BSO - rapporteert aan BdZ 

Nefis Niet mil= C.I.D. 

Instructie voor den Commandant der Nederlandsch-Indische 
Legerstrijdkrachten (Clg.) 

Artikel 1 
1. De Clg. is, met inachtneming van het sub 2 in dit artikel ver- 

melde, rechtstreeks gesteld onder den (wnd.) Gouverneur-Generaal 
van Nederlandsch-Indië, of, zoolang deze functie niet is vervuld, 
onder de autoriteit, aan wie het algemeen bestuur in Nederlandsch- 
Indië is opgedragen. 

2. Met betrekking tot het beleid ten aanzien van de onder gealli- 
eerde bevelvoering gestelde legerstrijdkrachten, uitsluitend in verband 
met de krijgsverrichtingen in het Verre Oosten, is de Clg. recht- 
streeks gesteld onder den B.S.O. (B.D.Z.). 

Artikel 2 
De Clg. bezit, met inachtneming van de thans geldende bijzondere 

omstandigheden, de bevoegdheden en verplichtingen van den Com- 
mandant van het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger en Hoofd 
van het Departement van Oorlog van Nederlandsch-Indië. 

Artikel 3 
De Clg. is belast met de voorbereiding en de uitvoering van de 

militaire maatregelen, welke mogelijk en noodzakelijk zijn voor het 
herstel en de handhaving van het Nederlandsche gezag in vrij, en 
van den vijand te bevrijden, N.I. gebied. Hij volgt ter zake de aan- 
wijzingen van de autoriteit, bedoeld in art. 1, sub 1. 

Salm 
l 

v. d. Plas -+ rapporteert 
aan M.V.K. 

Spoor Kendall (instructie) 

~ r i u w e r  burgers 
l 

v. d. Veen (instr. Cairns) 

N.B. alle militairen geschikt voor intelligence: Nefis 
alle burgers geschikt voor intelligence: v. d. Plas. 

Ceylon 

M.V.M. (BdZ) - I 

l 
B.S.O. Abdul Kadir I M.V.K. (knd GG)  

l mil. zaken v. Deinse 
I niet mil zaken 

Korps ~nkulinde scheepens 

. (uitbreiding met burgers 
militairen; 
Maj. Pel cdt.) 



N.B. Het inbrengen van agenten geschiedt op aanwijzing en in 
overleg B.S.O. De training en speciale opleiding van agenten ge- 
schiedt onder verantwoordelijkheid v. d. Plas (Australië) en Abdul 
Kadir (Ceylon), waartoe voor beiden door M.V.K. (wnd GG) een 
instructie zal worden opgemaakt welke BSO zal worden toegezon- 
den. 

Joint British-Dutch organization 

I l 
Helfrich Mackenzie 

l l 
Abdul Hudson 

Schema S I en S O van v.a. Helfuich 

Australië 

r B S O ( O  B S O)--+ rapporteert aan BdZ 

Nefis t niet mil. zakent niet mil. zaken rapporteert 
+ aan M.V.K. 

Salm (directeur) v. d. Plas (wnd. GG) 

1 
I 

l 

spkor ~ r o h e r  (Kendall) 
i 

v. d. Veen burgers 
(instr. Caims) 

N.B. Alle militairen geschikt voor S I en S O: Nefis. 
Alle burgers (agenten) geschikt voor S I: v. d. Plas. 

Directeur Nefis staat rechtstreeks onder BSO (OBSO) doch heeft 
rechtstreeks contact met G.H.Q. en A.I.B., dat door G.H.Q. wordt 
gecontroleerd. Zie instructie Directeur. 

v. d. Plas heeft zitting in de ,,Planning Board" van de Nefis. (Dit 
wordt om reden van uiterste geheimhouding niet in de instructie 
Directeur Nefis vermeld). 

Ceylon 

B.S.O. -J rapporteert aan BdZ. 
4 

Mil. 1nichtings4 niet mil. zaken -+C.I.D. niet mil. zaken M.V.K. 
Dienst t t (wnd. 
(Wingerden) 1 Abdul Kadir GG)  

I 
l 

v. Deinse 
'-f 

Korps Insulinde 
I 

Scheepens 
( Pel I burgers 

N.B. (als op schema de Blieck). 
Bovendien: BdZ (M.V.M.) en M.V.K. houden elkaar volledig op 

de hoogte van alle binnenkomende rapporten en inlichtingen, zoo- 
wel op militair- als op civiel gebied. 

C.I.D. houdt BSO volledig op de hoogte en in Australië ook den 
Directeur Nefis (OBSO) . 

Joint British-Dutch organization 
(als op schema de Blieck). 
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Brief d.d. 9 December 1943 van de Minister voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk aan H.M. de Koningin 
met een bijlage, betreffende de voortzetting van de oorlog tegen Japan na de bevrijding van Nederland 

G.U. 295/43. 9 December 1943. 

Zeer geheim 

Aan Hare Majesieit de Koningin. 

Namens den Ministerraad moge ik met den meesten eerbied Uwer 
Majesteit's aandacht vragen voor de volgende aangelegenheid. 

De hlinisterieele Commissie Oorlogvoering heeft zorgvuldig over- 
wogen, welke maatregelen dienen te worden getroffen, om na de be- 
vrijding van Nederland, de weermacht zoo snel mogelijk op te bou- 
wen voor de voortzetting van den oorlog tegen Japan, overeenkom- 
stig het aan de Regeeringen van Groot Brittannië en de Vereenigde 
Staten van Noord-Amerika medegedeelde vaste besluit der Regee- 
ring, dien oorlog tot het einde te zullen voeren aan de zijde der bond- 
genooten met alle mankracht en hulpmiddelen, welke het Koninkrijk 
ter beschikking staan. 

Het behoeft geen betoog, dat. voordat dit tijdstip aanbreekt, het 
onmogelijk is, wegens gebrek aan mankracht een militaire macht op 
te bouwen, welke niet - zooals met de zeer bescheiden krachten, die 
buiten bezet gebied beschikbaar zijn, het geval is - meer een sym- 
bolische dan een werkelijke beteekenis heeft. 

Dit zal slechts mogelijk zijn, indien degenen, die voor het vervullen 
van militaire plichtenxin aanmerking komen, in Nederland kunnen 
worden opgeroeperi en zelfs dan kan aanvankelijk slechts op een be- 
perkte militaire macht worden gerekend. Immers heeft de vijand tal 
van jongelieden gedeporteerd, die slechts geleidelijk in het Vaderland 
zullen kunnen terugkeeren en wier physieke toestand hen ten deele 
aanvankelijk wellicht niet geschikt maakt voor den militairen dienst. 
Bovendien zal een gedeelte van de Nederlandsche mankracht moeten 
worden bestemd voor het herstel van het economische leven. 

Naar ruwe schatting wordt op grond van de beschikbare gegevens 
mogelijk geacht, onmiddellijk na terugkomst rond 150 000 man onder 
de wapenen te roepen. 

De bestemming, die aan deze lieden kan worden gegeven, is in 
globale cijfers de volgende: 

In de eerste plaats worden noodig geacht rond 20 000 man voor 
herstel en handhaving van de inwendige veiligheid in Nederland, 
boven en behalve de Koninklijke Nederlandsche Brigade ,,Prinses 
Irene", den 0.D.-dienst, voor zooverre niet behoorende tot het 
vorengenoemde aantal van 20 000, en de politie, die den eersten 
tijd ter beschikking van het militair gezag wordt gesteld. 

Daarneven5 dient gerekend te worden met de waarschijnlijkheid, 
dat Nederland zich niet zal kunnen onttrekken aan deelneming aan 
de bezetting van het vijandelijke gebied, waarvoor wordt aangeno- 
men, dat rond 20 000 man voldoende zullen zijn. 

Hiermede kan, voor zooverre de behoeften in Europa betreft, 
voorloopig volstaan worden. Mochten voor herstel en handhaving van 
de inwendige veiligheid de Nederlandsche strijdkrachten onvoldoende 
blijken te zijn, dan zal een beroep dienen te worden gedaan op Brit- 
sche hulptroepen. 

Ten behoeve van herstel en handhaving van de veiligheid in Neder- 
landsch-Indië, en derhalve niet bestemd voor operatieve doeleinden 
in het Verre Oosten, zal de Koninklijke Landmacht bovendien onmid- 
dellijk 15 bataljons, rond 15 000 man ter beschikking moeten stellen 
van den Gouverneur-Generaal, voor den duur dat het Koninklijk 
Nederlandsch-Indische Leger nog niet over voldoende strijdkrachten 
beschikt. 

De grootte der onmiddellijk voor den strijd tegen Japan te vormen 
machtsmiddelen hangt eensdeels af van de boven de reeds genoem- 
de aantallen manschappen dadelijk beschikbare mankracht en ander- 
deels van de beschikbaarheid van officieren en kader. 

Als eerste maatregel wordt het mogelijk geacht dat de Koninklijke 
Landmacht voor dit doel een legercorps vormt, bestaande uit twee 
of drie divisies, zijnde 40 000 tot 60 000 man. 

Bovendien zal de Koninklijke Marine ongeveer 30 000 man be- 
hoeven voor een onmiddellijke uitbreiding van de Vloot en den 
Marineluchtvaartdienst, de vorming van een mariniersbrigade, de vor- 
ming van technische marine-eenheden voor de bemanning van een 
vlootbasis en de vorming van officieren en kader voor een latere 
verdere uitbreiding. 

Zoodoende zal dus onmiddellijk na de bevrijding behoefte bestaan 
aan de recruteering van 130 000 tot 150 000 man, waaronder de 
hierboven vermelde 30 000 man voor de Koninklijke Marine zijn 
begrepen. 

Een verdere uitbreiding der voor den strijd tegen Japan te vormen 
strijdkrachten zal moeten worden ter hand genomen zoodra zulks 
mogelijk blijkt, na terugkeer van gedeporteerden en na de opleiding 
van de benoodigde officieren en onderofficieren. 

Met de oproeping der manschappen gaat gepaard de zorg voor: 
a. kleeding, bewapening en uitrusting; 
b. encadreering en opleiding; 
c. aanwerving der troepen. 

a. Kleeding, Bewapening en Uitrusting 
Voor kleeding, bewapening en uitrusting, inclusief verschaffing 

van oorlogsschepen en vliegtuigen, zal de hulp van Geallieerde zijde 
moeten worden ingeroepen. 

Het ligt in de bedoeling om voor de bewapening en uitrusting der 
strijdkrachten, bestemd voor den strijd in het Verrc Oosten een be- 
roep te doen op de Amerikaansche of Britsche Regeering, na in- 
gewonnen advies van de Combined Chiefs of Staff te Washington, 
en voor het overige op de Britsche Regeering. 

Voor de troepen, bestemd voor herstel en handhaving van de in- 
en uitwendige veiligheid in Nederland, kan wellicht voorshands wor- 
den volstaan met een distinctief, indien het tijdig verkrijgen van uni- 
formen moeilijkheden zou opleveren. 

b. Encadreering en Opleiding 
Het komt mogelijk voor, voor de troepen tot herstel en handhaving 

van de inwendige veiligheid in Nederland en die, bestemd voor 
hetzelfde doel in Nederlandsch-Indië, de noodige instructeurs te 
vinden. Aan de tactische opleiding van eerstbedoelde troepen be- 
hoeven geen hooge eischen te worden gesteld. In het algemeen zullen 
zij uit de oudere dienstplichtigen, die reeds onder de wapenen waren, 
kunnen worden gevormd; men zal dit personeel het militaire tucht- 
gevoel weder moeten bijbrengen, hen oefenen in het hanteeren van 
moderne lichte wapenen van Engelsch maaksel, en wat de gevechts- 
opleiding betreft, hen onderrichten in bewakingsdiensten en straat- 
gevechten, en de vuurdiscipline opvoeren. 

Laatstbedoelde troepen, voor Nederlandsch-Indië bestemd en waar- 
bij in het algemeen de jongere dienstplichtigen, die reeds onder de 
wapenen zijn geweest, zullen worden ingedeeld, zullen in of nabij het 
Nederlandsch-Indisch grondgebied moeten worden opgeleid. Aan hen 
zullen zwaardere eischen moeten worden gesteld daar zij, in tropisch 
gebied, eenvoudige gevechtsopdrachten zullen moeten kunnen uit- 
voeren, die met de gezagshandhaving aldaar verband houden. 

Indien men over de noodige voorschriften en over een aantal 
hoofdofficieren en subalterne officieren beschikt, die aan deze batal- 
jons leiding kunnen geven, dan wordt het mogelijk geacht met eigen 
personeel de opleiding ter hand te nemen. 

Geheel anders zijn de eischen, die moeten worden gesteld aan het 
legerkorps en aan de mariniers, die voor den gezamenlijken strijd in 
het Verre Oosten zijn bestemd. Zij moeten worden opgeleid voor het 
moderne gevecht tegen de van de meest moderne bewapening voor- 
ziene en in den krijg ervaren Japanners. 

Het is volstrekt onmogelijk in hun opleiding geheel met eigen 
krachten te voorzien, waarvoor ons de middelen ten eenen male ont- 
breken. 

De eenige oplossing is hen onmiddellijk na de bevrijding op te 
roepen en naar de Vereenigde Staten van Noord-Amerika of Groot- 
Brittannië over te brengen en aldaar voor hun encadreering en op- 
leiding zorg te dragen. 

Voor de mariniers werd reeds een regeling met de leiding van 
het U.S. Marines Corps getroffen, terwijl na raadpleging der Ameri- 
kaansche en Britsche autoriteiten gegrond uitzicht bestaat, dat voor 
de op te richten divisies, die een organisatie op veel grootere schaal 
vereischen, eveneens de medewerking der betrokken autoriteiten zal 
worden verkregen. 

Ik moge Uwer Majesteit met den meesten eerbied hierbij als bijlage 
overleggen de zienswijze van Generaal-Majoor A. Q. H. Dijxhoorn, 
die daaromtrent werd geraadpleegd en met welke zienswijze de Ke- 
geering zich kan vereenigen. 



De onder g. van deze bijlage bedoelde duur van den opleidingstijd 
van het legerkorps wordt gesteld op 14 maanden. Voegt men daarbij 
den tijd, die benoodigd is voor het transport der troepen naar Noord- 
Amerika, dan moet men zich afvragen of het legerkorps wel tijdig 
zal zijn afgericht, om alsnog aan den strijd in het Verre Oosten te 
kunnen deelnemen. 

Het valt uiterst moeilijk zich daaromtrent aan voorspellingen te 
wagen; het beteekent alleen, dat door ons de uiterste spoed moet wor- 
den betracht. Zouden wij niet meer met dit legerkorps aan dien strijd 
kunnen deelnemen dan zou dit dezerzijds uitermate worden betreurd, 
omdat het koren op den molen zou zijn van de propaganda van die 
politieke stroomingen in Amerika, die bezwaren hebben tegen het 
teruggeven van Nederlandsch-Indië, als het ten koste van veel 
Amerikaansch bloed aan de Japanners is ontrukt. 

Een tegenpropaganda is alleen mogelijk als inderdaad door het 
Nederlandsche volk al het mogelijke met de grootste voortvarendheid 
is verricht. 

Ten aanzien van de Koninklijke Marine is een zoo snel mogelijke 
opleiding van nieuw personeel, gebruik makeade van alle hulp, welke 
de bondgenooten bereid zijn te geven, in voorbereiding. 

Voor de Mariniers is toestemming verkregen kern-kadergroepen, 
ter sterkte van ongeveer 250 man, in een kamp der U.S. Marines te 
doen opleiden; deze opleiding is thans in vollen gang. 

c. Aanvoering der Troepen van de Koninklijke Landmacht 
In het bijzonder dient aandacht te worden geschonken aan hetgeen 

sub b. van de bijlage wordt opgemerkt omtrent de aanvoering van 
het Legerkorps. 

Het spreekt vanzelf, dat behalve het noodige aantal hoofd- en 
subalterne officieren met het noodige kader beschikt dient te worden 
over een Legerkorpscommandant, een Chef van den Staf en twee 
à drie divisie-commandanten, die geheel op de hoogte dienen te zijn 
van de vorming en aanvoering van modern georganiseerde groote 
eenheden, overeenkomstig de inzichten van de Amerikaansche of 
Britsche legerautoriteiten, onder wier oppercommando het Neder- 
landsche Legerkorps zal dienen te worden geplaatst. 

Daarvoor is noodig, dat deze hoogere aanvoerders zich tijdig met 
hun taak vertrouwd maken, waartoe het volgen van cursussen noodig 
is, welke in Amerika omstreeks 6 maanden duren. Het aantal daar- 
voor thans beschikbare krachten is uiterst beperkt. Aangezien de op- 
leiding van den troep, volgens de Amerikaansche normen, 14 maanden 
duurt, terwijl de recruteering en het transport tenminste 4 maanden 
zullen vereischen, zijn er ten minste 18 maanden mede gemoeid, vanaf 
het tijdstip der bevrijding van Nederland, voordat de troep gevechts- 
waardig zal zijn. Er bestaat dus alleszins gelegenheid en tijd voor 
vorenbedoelde studies en ook om de zich thans in krijgsgevangen- 
schap bevindende officieren daaraan te zijner tijd te doen deelnemen 
en bij het Legerkorps in te deelen. 

Inmiddels dient terstond met de voorbereidende werkzaamheden 
voor de vorming van het Legerkorps te worden aangevangen. 

Indien de vorming van het Legerkorps in de Vereenigde Staten zal 
plaats hebben wordt voor deze voorbereiding en scholing noodig ge- 
oordeeld, dat het Hoofd van het Bureau O.G.S., de generaal-majoor 
D. van Voorst Evekink, en de a2n hem toegevoegde kolonel van den 
Generalen Staf G. J. Sa.r, vergezeld van ecn aantal subalterne officie- 
ren, zich zoo spoedig mogelijk naar Amerika begeven. 

Voorstellen inzake het op te richten Legerkorps worden dan door 
het Hoofd van het Bureau O.G.S. ingediend door tusschenkomst van 
generaal-majoor A. Q. H. ~i jxhoornr  regeeringsvertegenwoordiger in 
de C.O.S.C. l) 

In afwachting van de nadere uitwerking van de organisatie onzer 
weermacht, welke eerst na terugkeer in Nederland volledig kan wor- 
den beoordeeld, heb ik gemeend, Uwe Majeteit niet onkundig te 
mogen laten van de voorgenomen, hierboven geschetste, voorberei- 

d e n  eer- dende maatregelen en moge ik Uwe Majesteit met den me- 
bied verzoeken, daaraan wel Hare goedkeuring te willen hechten. 

De Minister voor Alger?~ee;zt. Oorlogvoering 
van het Koninkrijk, 

(w.g.) P. S. GERBRANDY. 
1) Vgl. bijlage 40. 
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Brief d.d. 15 December 1943 van de Minister van Koloniën aan de Minister van Buitenlandse Zaken, 
betreffende de training van Nederlandse troepen in Australië 

MINISTERIE VAN KOLONIEN 

No. 3463/020208. 
Mexborough House, 
17 Berkeley Street, 
London, 15 December 1943. 

Afdeeling: 
Militaire Zaken. 

Geheim 

Aan Zijne Excellentie 
den Minister van Buitenlandsche Zaken. 

Ik heb de eer Uwer Excellentie mede te deelen, dat het in het 
voornemen ligt zoo spoedig mogelijk na de bevrijding van Neder- 
land een troepenmacht van rond 20 000 man naar het Verre Oosten 
te dirigeeren. welke aldaar een aanvullende opleiding van enkele 
maanden zal moeten ontvangen. 

Waar het niet vaststaat dat alsdan reeds belangrijke deelen van 
Nederlandsch-Indië bevrijd zullen zijn, dient onder het oog te wor- 
den gezien de noodzaak deze troepen in ander gebied op te leiden. 
Om verschillende redenen is hierbij het oog gevallen op Noord- of 
Noord-Oost Australië. 

Hoewel het tijdstip van uitzending der hoogerbedoelde troepen 
nog onzeker is. komt het mij, in verband met de te treffen voorbe- 
reidingen voor de legering, oefening enz., gewenscht voor ons ter 
zake reeds thans te verzekeren van de instemming van de Austra- 
lische Regeering. 

Ik moge Uwer Excellentie daarom verzoeken deze aangelegenheid 
door Hr. Ms. Gezant te Canberra met de Australische Regeering te 
doen opnemen, waarbij de wnd. Commandant van het Koninklijk 
Nederlandsch-Indisch Leger te Melbourne de verder noodzakelijk 
geachte toelichtingen zal kunnen verstrekken. 

Gaarne zal ik t.g.t. met het resultaat in kennis worden gesteld. 

De Minister van Koloniën, 
(w.g.) H. VAN MOOK. 
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Brief d.d. 25 Augustus 1944 van de Minister van Koloniën aan de Minister van Oorlog, met een concept-memorandum 
betreffende de vorming van 15 bataljons voor Nederlandsch-Indië 

MINISTERIE VAN KOLONIEN 
(Netherlands Ministry for the Colonies) 

Tel. Reg 0251-7 

No. 2175/020208. 
Mexborough House 
17, Berkeley Street, 
London, W. 1. 25 Augustus 1944. 

Afdeeling 
Militaire Zaken. S P O E D  

Geheim 
Bijlage: een. 
Aan Zijne Excellentie 
den Minister van Oorlog. 

Met verwijzing naar den brief van onzen Ambtgenoot van Bui- 
tenlandsche Zaken van 12 Augustus j.1.. Afdeeling Juridische Zaken 
No. 4659 G.A., en mede naar het terzake besprokene in de Minis- 
terieele Commissie Oorlogvoering en het nader overleg met U.E. 
op 18 dezer, heb ik de eer Haar hierbij een concept-memorandum, 
betreffende de vorming van 15 bataljons voor Nederlandsch-Indië, 
te doen toekomen, aan de hand waarvan het voorgenomen onder- 
houd van Minister Gerbrandy met Generaal Ismay zou kunnen 
plaats vinden. 

Indien Uwerzijds met den inhoud der bijlage kan worden inge- 
stemd ware deze zo spoedig mogelijk aan haar bestemming te doen 
geworden. 

De Minister van Koloniën, 
(w.g.) H .  VAN MOOK. 

Aanteekening: 

Doorgezonden aan den 
Minister AOK onder mededeeling, 
dat ik met den inhoud der bijlage 
geheel instem. 

28/8 De MvO 
par. v. Lidth de Jeude. 

Memorandurn 
MR 281. 

1. In their memorandum dated December 8th, 1943 (Ref. No. 
19 1 1-6/ 7-1 9) the Netherlands Representatives in Washington 
informed the C.C.S. of the intention following the liberation of Hol- 
land, to draft for service amongst others: 

15 battalions for re-establishing and maintaining internal security 
in the Netherlands East Indies and also to participate in secondary 
military operations in the N.E.I., in close collaboration with Allied 
troops. 

2. From the reply of the C.C.S. dated February 4th, 1944, it 
appears that further details should be discussed directly between the 
Netherlands Authorities and the British Chiefs of Staff. 
3. It is of the utmost importance to have these troops available 

at the earliest possible moment. 
4. For the formation of these battalions personnel will be called 

up in Holland who in the past went through a military training, so 
that the complementary training would only take a few months. 

5. In connection with the destination of these battalions they 
should, after their formation, be transferred as soon as possible to 
Australia for further training there. In Australia a nucleus of the 
Royal Netherlands East Indies Army, temporarily in Australia, can 
be entrusted with the supervision of the training. A certain number 
of instructors are available. Some help of Allied instructors may be 
necessary; this could be arranged locally. 

6. It wil1 be necessary that the required uniforms and other 
clothing for first need be issued at once in Holland. The Nether- 
lands Government suggests that the Same be acquired in the U.K. 

In case the transportation of the troops can take place immediate- 
ly after enlistment, it may be advisable to issue the required equip- 
ment wholly or mainly in Australia. She troops are to be equipped 
as infantry battalions: proposals as to their equipment will be laid 
before the proper allied authorities. 

7. In view of preparatory work for billeting, training etc. the 
Netherlands Government would highly appreciate to be informed 
now whether it could be agreed that the above-mentioned complemen- 
tary training of the 15 battalions can take place in Australia, that in 
due course the required clothing, equipment and armament can be 
supplied, and that the necessary transport for the troops from Hol- 
land to Australia will be provided. 

8. It would be extremely useful to know, whether and in how 
far the necessary arrangements can be made directly with the Aus- 
tralian authorities. 
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Brief d.d. S October 1944 van generaal H. L. Ismay, alsmede een brief d.d. 12 October 1944 van de secretaris 
van de Britse Chiefs of Staff aan Minister-President Gerbrandy betreffende de 15 bataljons voor Nederlandsch-Indië 

Offices of the War Cabinet 
Great George Street, S.W. 1 
5th October, 1944 

Our Ref.: 1685/4 GB 1614/44 
His Excelle~zcy Dr. Gerbrandy, 
Prime Minister of the Netherlands, 
Arlington House, Arlington Street, W .  l 

Top  Secrel 

Your Excellency, 

The Chiefs of Staff have considered your memorandum on the 
equipping and training of 15 battalions for internal security in the 
Netherlands East Indies. 

Certain points regarding the provision of equipment for these 
forces are still under examination with the United States Chiefs 
of Staff. Pending final approval by the Combined Chiefs of Staff, 
the Chiefs of Staff suggest that the whole question of raising these 
battalions should be discussed between the Dutch Military Authorities 
and the War Office, in parallel with the arrangements now in train 
for the formation of the Dutch Expeditionary Corps. 

The Chiefs of Staff have noted your view that the final training 
of these battalions should take place in Australia. They consider, 
however, that it would be premature to take a decision on this 
point at present, and suggest it be reconsidered later, in the light 
of the progress of Far Eastern operations and the development of 
Allied strategy for the defeat of Japan. 

Yours sincerely, 

(w.g.) H .  L. ISMAY. 

Our Ref.: C.O.S. 1728/4 GR 1656/44 

Officcs of the War Cabinet 
Great George Street, S.W. 1 
12th October, 1944 

His Excellency Dr. Gerbrandy, 
Prime Minister of the Netherlands, 
Arlington House, Arlington Street, 
Piccadilly, W .  1. 

Top Secret 

Your Excelleilcy, 
With reference to the second paragraph of Genera1 Ismay's letter 

C.O.S. 1685/4, dated 5th October 1944, the Combined Chiefs of 
Staff have now agreed that the fifteen Netherlands battalions for 
service in the Netherlands East Indies shall be equipped by Great 
Britain. 

You wil1 no doubt wish, therefore, that your Military Authorities 
should begin at an early date those discussions with the War Office 
which were suggested in Genera1 Ismay's letter. 

Yours si~zcerely, 

signed illegible, 
Major General, 
Secretary 
Chiefs of Staff 
Committee. 
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Telegram d.d. 27 October 1944 van de heer van Mook uit Australië aan de Minister van Oorlog 
betreffende legering, verpleging en opleiding van Nederlandse gezagstroepen in Australië na de bevrijding van Nederland 

Ref. No. 5542. 

Aan Ministerie van Oorlog. 

Londen. 

codetelegram 

Plaats van afzending: Brisbane. Datum van afzending: 27-10-1944. 

Londen, 30 October 1944. 

Het volgende bestemd voor van Lidth de Jeude, mede afschrift voor 
Minister van Koloniën 

Ontving van de Australische Regeering bericht, dat zij tot de 
meest mogelijke medewerking bereid zijn, inzake verzoek Gezant 
aan de Australische Regeering nopens legering, verpleging en op- 
leiding van 30 000 man Nederlandsche troepen in Australië na be- 
vrijding van Nederland. 

Zij droeg aan Australische CinC Blamey op om bij voorbereiding 
den noodigen steun te verleenen. Bij Perth complex kampen met hos- 
pitaal beschikbaar, welke zeer gunstig uit het oogpunt van legering, 
oefening, terrein en klimaat. 

Clg aanvaardde in beginsel het aanbod op grond A 5 memoran- 
dum Dijxhoorn (mijn schrijven 18 November '43), welke aanvaar- 
ding ik bekrachtig. Blamey zegde voorloopige hulp Australische in- 
structeurs en service personeel toe, onder nadrukkelijke voorwaarde, 
dat wij daarin zoo spoedig mogelijk zelf zullen voorzien gezien te 
kort Australische manpower. 

Blamey drong verder niet alleen aan op het vormen van losse 
bataljons, doch bovendien op het scheppen van regimentsverband, 
daar bij het optreden van meerdere bataljons tezamen Regimentsstaf 
onmisbaar is. Verder uitgewerkte organisatie brengt sterkte bataljon 
als genoemd in brief Clg. van 18 Juli op rond 1000 man door het 
toevoegen van trein- en noodig extra medisch personeel. 

Zelf moeten wij verder voorzien in administratieve overkapping 
beheerspersoneel en opleidingspersoneel. Regimentsverband eischt 
weinig meer dan reeds noodig uit dezen hoofde. Clg. komt tot den 
volgenden opzet, waarmede ik accoord ga: Naar vorming 15 bataljons 
te streven gedeeltelijk tot regimenten samen te voegen van 3 batal- 
jons plus hulpdiensten. Organisatie regimenten zoodanig dat moge- 

lijk blijft splitsing in aparte bataljons of uitzenden van losse batal- 
jons voordat regiment gereed is. Hierbij K.N.I.L. personeel zooveel 
mogelijk inschakelen als aangegeven onder B 2 memorandum Dijx- 
hoorn. Uiteindelijke sterkte regiment 4600 man, waarvan 3500 vecht- 
troepen en rest staf en hulpdiensten. Wanneer wij uitgaan van 15 000 
man Koninklijke Landmacht, 5000 nieuwe KNIL uit Nederland, 
zoomede bestaande KNIL en werving uit Indië zou tenslotte bereik- 
baar zijn: 

a. 3 infanterieregimenten 14 000 man 
b. beheersorganisatie W. Australië later te splitsen voor gebruik 

in Nederlandsch-Indië 1500 man 
c. instructeurs en opleidingspersoneel 1000 man 
d. losse bataljons 6000 man 
hieraan toe te voegen minstens 5000 man Koninklijke landmacht 

en voorts in Indië te werven troepen KNIL als reserves. Het plan is 
door zijn soepelheid op onvoorziene ontwikkelingen ingesteld de- 
tails volgen. Daar uitgebreide voorbereidingen moeten worden uit- 
gevoerd met zeer beperkt personeel en aanwending reeds aanwezige 
troepen in bevrijd gebied niet kan onderbroken worden, . . . . 

(Slot ontbreekt herhaling aangevraagd.) 
VAN MOOK 173. 

5622 
1 November 1944 

MINISTERIE VAN OORLOG 
Brisbane 

31-10-1944. 

Mede voor Ministerie van Koloniën. Uw 174. 

Hier volgt slot telegram Mook 173 (Ref. num. 5547). Is princi- 
pieele instemming gewenscht? Ik veronderstel dat uitrusting en wape- 
ning Australisch met aanvulling uit USA, zoover dit ook voor Anstra- 
lische troepen gebeurt. De verzorging van een en ander voor alle 
herhaal alle genoemde troepen geschiedt door Clg. behoudens meest 
eenvoudige uitrusting herhaal uitrusting bij verzameling in Nederland 
en gedurende transport Australiëwaarts. Hierbij werd door Austra- 
lische legerautoriteiten volledige hulp toegezegd. Betreffende finan- 
cieele regelingen en consequenties gelieve mij nader te seinen. 

VAN MOOK 173. 



BIJLAGE 50 

Beschouwing d.d. 7 November 1944 met 3 bijlagen, van de hand van dr. van Mook over de politieke en militaire toestand 
van Nederland in het Verre Oosten, afkomstig uit het archief van het Departement van Oorlog 

NETHERLANDS INDIES COMMISSION 
FOR AUSTRALIA AND NEW ZEALAND 

Brisbane 
Box 1386 R. G.P.O. 
7 November 1944. 

Gedeeltelijk ten vervolge op mijn telegram No 183 heb ik de eer 
Uwer Excellentie het volgende mede te deelen. 

In de eerste plaats vond ik hier, bij mijn aankomst, de onderhan- 
delingen met de Australische Regeering in verband met de opleiding, 
behuizing, uitrusting en verpleging der gezagstroepen in een meer 
gevorderd stadium, dan mij bekend was. 

Op een desbetreffende vraag van den Gezant toch was het als 
bijlage I hierbij gevoegd antwoord ontvangen, hetwelk voor zichzelf 
spreekt, met uitzondering van de laatste alinea. De veronderstelling 
toch, dat deze troepen uitsluitend voor het operatie-gebied onder 
bevel van Generaal Mac Arthur bestemd zouden zijn, is onjuist en 
kan slechts op formeele gronden - opleiding binnen dat gebied - 
berusten. Het leek mij beter, daarop voorshands niet in te gaan en 
een geschikte gelegenheid af te wachten, om deze zaak door een 
gesprek op te helderen. 

Overigens blijkt van Australische zijde een groote bereidheid tot 
hulp en medewerking, waaromtrent de Generaal-Majoor Van Straten 
nader mondelinge inlichtingen zal verschaffen. Deze medewerking 
zal waarschijnlijk mede omvatten de levering uit voorraden van be- 
wapening en uitrusting, zoodat uitzending daarvan uit Engeland niet 
of slechts op beperkte schaal noodig wordt. 

Wel verlangen zij - terecht -, dat wij zoo spoedig mogelijk in 
onze eigen hulpdiensten voorzien, al zullen zij ons in den aanvang 
helpen. Dit zal eenige ruimte eischen in de aantallen uit te zenden 
menschen, terwijl uiteraard op aanvulling uit bevrijd Indië zal wor- 
den geworven. Alle Australische opleidingen staan echter voor onze 
menschen open. 

Wat de financieele verhouding betreft, is het nog altijd jammer, 
dat wij in de Britsche area zijn beland en dus niet kunnen profiteeren 
van lend-lease. Aangezien ons dit vele deviezen zal kosten, is het 
wel gewenscht aanvullende uitrustingsstukken, die wij niet hier kun- 
nen krijgen, uit de Vereenigde Staten te betrekken, zooals trouwens de 
Australiërs zelf ook doen. Tot dusver wordt onze financieele ver- 
houding tot de Australiërs beheerscht door een onderhandsche af- 
spraak, die in de hiernevens als bijlage I1 gevoegde nota is geformu- 
leerd. Ik kan natuurlijk niet beoordeelen, of wij terzake een mutual 
aid agreement zouden kunnen afsluiten, doch ik betwijfel, of Enge- 
land en Australië, bij hun slechte financieele positie, daartoe bereid 
zouden zijn. Het is bovendien, bij de hulp, die zij toch al moeten 
verleenen voor de bevrijding van Indië, moeilijk te vragen. 

Wat die bevrijding zelf betreft, heb ik mijn inzicht neergelegd in 
de hierbij als bijlage I11 gevoegde nota. Ter verdere illustratie daar- 
van nog het volgende. 

Ook besprekingen met de Australische autoriteiten en een meer 
gedetailleerde kennisneming van gebeurtenissen in den Pacific, heb- 
ben mijn reeds eerder naar voren gebrachte meening bevestigd, dat 
snelle opbouw van onze machts- en bestuursmiddelen in dit theater 
bij alle door ons te nemen maatregelen op den voorgrond moet 
staan. 

Dit blijkt met name duidelijk, wanneer men zich realiseert welke 
mogelijkheden ter verhooging van ons prestige - zoowel tegenover 
de bondgenooten als tegenover de Inheemsche bevolking - geopend 
zouden zijn, indien slechts over enkele duizenden Nederlandsch- 
Indische troepen beschikt had kunnen worden. Als voorbeelden 
noem ik: 

a. Eerst in October 1944 kon één compagnie Infanterie voor 
mopping-up operaties in Noord Nieuw-Guinea beschikbaar worden 
gesteld en wel nadat aanvulling was verkregen uit West-Indië. Niet 
alleen hebben dergelijke operaties tot gevolg dat belangrijke aantallen 
inwoners van Nederlandsch-Nieuw-Guinea van de nog steeds rond- 
zwervende Japanners worden bevrijd, doch tevens maakt het gebruik 
van eigen troepen voor dit doel een uitstekenden indruk op het ge- 
allieerde opperbevel, hetgeen is gebleken zoowel bij de aanbieding 
van deze compagnie als bij de oprichting - voor hetzelfde doel - 

van een z.g. Papoea Bataljon van het K.N.I.L., welke oprichting 
echter ook eerst in de laatste maanden haar beslag kon krijgen. 

b. De vraag van den Australischen Commander in Chief of de 
Australische bezetting van Merauke door K.N.1.L.-troepen kon wor- 
den afgelost, welke vraag vergezeld ging van de mededeeling, dat het 
Australische Commando er prijs op stelde Nederlandsch territoir zoo 
spoedig mogelijk aan ons over te geven. Uit gebrek aan troepen 
evenwel kon deze aflossing eerst in uitzicht worden gesteld tegen 
Januari 1945, nadat het tweede West-Indische Detachement een 
aanvullende opleiding zou hebben doorloopen. 

c. Op enkele kleine eilanden in de buurt van Australië, b.v. 
Seroea en Nila, welke niet permanent door den vijand bezet zijn, is 
de bevolking uitermate loyaal en heeft aan de geallieerde zaak reeds 
belangrijke diensten bewezen. Van tijd tot tijd komen Japansche 
patrouilles dergelijke eilanden bezoeken, waardoor de kans bestaat 
dat de bevolking duur zou moeten betalen voor de aan ons bewezen 
diensten, indien deze den vijand ter oore komen. De algemeene situ- 
atie zou toelaten deze eilanden met een geringe macht O.Z. blijvend 
te bezetten, doch daarvoor zijn geen troepen beschikbaar. Voor wat 
betreft Seroea b.v. moest daarom noodgedwongen worden volstaan 
met het verstrekken van vuurwapenen aan de bevolking en ein korte 
instructie van het gebruik daarvoor. 

d. Tenslotte zou met enkele lichte oorlogsschepen en een paar 
duizend man op dit oogenblik een belangrijk deel van Nieuw-Guinea 
van Japanners kunnen worden gezuiverd. Hetzelfde geldt wellicht 
eerstdaags voor Halmaheira en Ternate. 

Dergelijke gevallen, welke reeds thans met vele andere voorbeelden 
zouden zijn uit te breiden, zullen zich in de toekomst in toenemende 
mate voordoen. Hoe langer het duurt vóór onze machtsmiddelen 
zijn opgebouwd, hoe meer kans bestaat dat wij niet zullen kunnen 
voldoen aan hetgeen ten rechte van ons verwacht kan worden. De 
bij meer genoemden opbouw te betrachren spoed kan door verschil- 
lende maatregelen worden bevorderd: 

a. ten eerste ware bij de aanwerving van troepen in Nederland de 
hoogste prioriteit te verleenen aan aanvulling van het bestaande, aan 
de Mariniers Brigade en aan de z.g. Gezagstroepen; 

b. de uitzending naar Australie dient rechtstreeks te zijn. On- 
derbreking van de reis heeft bewezen steeds onevenredig tijdverlies 
op te leveren en bovendien op den troep een zoodanigen ontbindenden 
invloed te hebben, dat extra tijd moet worden uitgetrokken om den 
vroegeren graad van samenhang te herstellen; 

c. het nog in West-Indië aanwezige K.N.1.L.-personeel dient zoo 
spoedig mogelijk door nieuw aan te werven personeel te worden 
vervangen en het eerstgenoemde naar Australië te worden gediri- 
geerd; 

d. hoewel grootendeels buiten mijn rechtstreeksche bemoeienis 
vallend, moge ik aanbevelen ook de later voor den strijd tegen Japan 
te bestemmen divisies te organiseeren als regimenten (brigadegroups) 
waardoor tijd wordt gewonnen en evenzeer bruikbare troepeneen- 
heden worden verkregen. Eventueel zou ten aanzien van regimenten 
en divisies op analoge wijze kunnen worden te werk gegaan als ten 
aanzien van bataljons en regimenten voor de gezagstroepen is voor- 
gesteld in mijn in den aanhef dezes genoemd telegram. Derhalve zoo- 
danig dat de opleiding en de organisatie gericht zijn op de uiteinde- 
lijke vorming van grootere eenheden, doch waarbij het op een vroeger 
tijdstip inzetten van kleinere eenheden, indien noodig, mogelijk blijft. 

Behalve den spoedigen opbouw van machtsmiddelen zal ons pres- 
tige evenzeer worden beïnvloed door de wijze waarop die machts- 
middelen worden ingezet. Het komt mij gewenscht voor de Neder- 
landsche eenheden niet over de geallieerde formaties te versnipperen, 
doch hen zooveel mogelijk in grooter verband als Nederlandsche 
eenheden, ter beschikking te stellen van het geallieerde opperbevel, 
onder mededeeling dat zij, voor wat betreft de gezagstroepen. in 
hoofdzaak zijn bestemd voor den veiligheidsdienst en voor mopping- 
up operaties. 

Uit besprekingen is gebleken, dat een dergelijke mededeeling vol- 
doende is om gebruik der troepen in strijd met hun bestemming en 
hun graad van geoefendheid te voorkomen. 

Het zal, gezien de tot dusverre door het opperbevel toegepaste 
methoden zelfs noodig kunnen zijn bepaalde streken of kleinere 
eilanden, welke door de bondgenooten zijn of worden voorbij ge- 
trokken, geheel op eigen kracht van den vijand te zuiveren. 



Te overwegen ware daarom het vormen van Nederlandsche Task 
Forces, bestaand uit zee-, land- en luchtstrijdkrachten, althans de 
tijdelijke vorming van dergelijke Task Forces mogelijk te maken. 

De Minister van Koloniën, 
(w.g.) H. J .  VAN MOOK. 

Bijlage I. 

DEPARTMENT OF EXTERNAL AFFAIRS 

His Excellency 
Baron F. C.  van Aerssen Beyeren van Voshol, 1M.W.O. 

Her Netlierlands Majesty's Envoy Extraordinary arid 
Minister Plenipotentiary, 

Royal Neth. Legation, Canberra, A.C.T. 

Sir, Canberra, 25th September 1944. 

1. I have the honour to acknowledge the receipt of your Note 
No. T. 18/3250 of 16th instant, communicating the proposal of the 
Royal Netherlands Government that, upon the liberation of Holland, 
a force of 30.000 Netherlands troops should be despatched to 
Australia for accommodation, maiiltenance and training in this coun- 
try, prior to use in the Netherlands East Indies. 

2. I am happy to inform you that this proposal commends itself 
in principle to His Majesty's Government in the Commonwealth of 
Australia, which wil1 be glad to provide such facilities and assistance 
as may be practicable in the light of its existing and potential com- 
mitments. 

3. In this connection the Government considers that it will be 
necessary, first of all, to ascertain precisely what will be involved in 
accommodating, training and maintaining the proposed Netherlands 
Force in this country, particularly from the financial point of view. 
The Government is accordingly in agreement with Your Excellency's 
suggestion that discussion in detail on these matters should take 
place between the Netherlands Commander-in Chief and the Austra- 
lian Army Authorities, though no doubt it will be necessary for 
other Australian authorities to participate as the discussions proceed. 

4. When, as a result of these discussions, fuller information is 
available to the Government, a further communication will at once 
be made to Your Excellency. 

5. The Australian Government assures that the despatch of the 
proposed Netherlands Force will have the approval of the Combined 
Chiefs of Staff, and that the Force will form part of that operating 
in the South-West Pacific Area under the command of General 
MacArthur. 

I have the honour to be, 
With the highest consideration, 

Sir, 
Your obedient servant, 

(For the Minister of State) 
(sgd.) W. R. HODGSON, 

Secretary to the Dept. o f  External A f j .  

Bijlage 11. 
Note on financial matters pertaining to the operation o f  Austra- 

lian comrnonwealth military forces in Netherlands Indies Territory 
nnd the operation o f  Royal Nether1and.r in die^ Forces in Australian 
Territories. 

1. Whenever Australian Commonwealth Military Forces operate 
in Netherlands Indies territory al1 payments eifected by and to them 
in those territories shall be made in Netherlands Indies currency. 

2. The Netherlands Indies Government through its agencies shall 
upon request place at the disposal of authorized officers of the Aus- 
tralian Commonwealth Military Forces such amounts of Nether- 
lands Indies currency as are required by them and shall be paid the 
countervalue in Australian pounds at a rate of f. 1.0.0 = f 6,06. 

3. The Australian Commonwealth Military Forces shall return 
to the Netherlands Indies Government through its agencies al1 
Netherlands Indies currency in excess of their needs and shall re- 
ceive the countervalue in Australian pounds at the same rate of 
i£ 1.0.0 = f 6,06. 

4. The Netherlands Indies Government, retaining the right of 
final decision in the light of its own potentialities and responsibilities, 
will through its authorized local agencies provide the Australian 
Commonwealth Military Forces operating in Netherlands Indies ter- 
ritory with the following types of assistance when and to the extent 
that it is found that they can most effectively be procured in Nether- 
lands Indies territory. 

a. Local produce and materials, locally available facilities infor- 
mations, services and labour, except for the pay and allowances of 
such forces, for their administrative expenses and for such local 
purchases as Australian Commonwealth Military Forces' official 
establishments may make other than through the official establish- 
ments of the Netherlands Indies Government. 

b. Local produce and materials, locally available informations, 
services and labour needed in the construction of military projects, 
tasks and similar capita1 works required for the common war effort 
except for the wages and salaries of Australian Commonwealth or 
other Allied citizens. 

5. Al1 costs involved in the operation of the Australian Common- 
wealth Military Forces in Netherlands Indies territory other than that 
mentioned under 4 shall be borne by the Government of the Com- 
monwealth of Australia. 

6. The Netherlands Indies Government shall bear al1 costs for 
maintenance and equipment of Royal Netherlands Indies Forces 
in Australian territories with the exception of costs for defence 
equipment from Australian Army Stores obtained by the Common- 
wealth of Australia under Lendlease arrangement with the United 
States of America, and equally eligible for lendiease under the Lend- 
lease agreement concluded between the Netherlands Government 
and the United States Government. These materials shall be trans- 
ferred from the Australian Lendlease account with the United States 
to that of the Netherlands Government without any monetary trans- 
action being involved. 

The Government of the Commonwealth of Australia and the 
Netherlands Indies Government shall each designate a Government 
agency to work out the practica1 application of the principles for- 
mulated in this note including the procedure of accounting and pay- 
ments, which agencies on both sides shall be authorized to deal with 
al1 matters pertaining to this financial agreement. 

April l lth, 1944. 

Bijlage 111. Nota 

Kennisneming van den feitelijken toestand, zooals die zich in de 
laatste maanden met betrekking tot krijgsgebeurtenissen in den Paci- 
fic in het algemeen en ten aanzien van Nederlanúsch-Indië in het 
bijzonder ontwikkeld heeft, geeft mij aanleiding tot de navolgende 
beschouwingen. 

De tot voor kort beschikbare inlichtingen gaven den indruk, dat 
de geallieerde - d.w.z. de Amerikaansch-Britsche, beter nog mis- 
schien de Amerikaansche - strategie in den Pacific gericht was op 
twee doelen, in onderling verband: vooreerst het zoo spoedig moge- 
lijk bereiken en inrichten van bases voor een rechtstreekschen aan- 
val op Japan en daarnaast het zoo spoedig mogelijk verleenen van 
meer effectieve hulp aan China. 

Als uiting van eerstgenoemden strategischen opzet kon men zien 
het bij sprongen West- en Noordwaarts opdringen van twee Ameri- 
kaansche (eigenlijk één Amerikaansche en één Amerikaansch-Austra- 
lische) groepen van strijdkrachten: ten eerste die onder admiraal 
Nimitz via de Gilbert en Marshall eilanden naar Palau in de Caro- 
linen en naar Saipan en Guam in de Marianen, vergezeld van een 
steeds toenemende en steeds dichter bij Japan en Formosa komende 
vloot- en luchtactie; ten tweede die onder generaal MacArthur via 
de Solomons, New Britain, Nieuw-Guinea en Morotai naar de Philip- 
pijnen. De hulp aan China kwam tot dusver vooral tot uitdrukking 
in de organisatie van den luchtweg India-China, in de luchtactie 
van generaal Chennault en in de voortgezette pogingen om een - 
gedeeltelijk nieuwe - landverbinding door Burma te openen; al 
deze actie viel binnen het operatiegebied van admiraal Mountbatten. 

In deze strategie beteekende de bevrijding van enkele deelen van 
Nederlandsch-Indië niet meer dan de vorming van een aantal vol- 
doende beveiligde tusschenbases. Daaromheen bleven, zelfs op be- 
trekkelijk kleine eilanden als Biak en Morotai, de teruggedreven 
Japansche troepen, al dan niet verstrooid, het terrein bezetten en 
onveilig maken. De Amerikanen volstonden met de vorming van 
een z.g. ,,perimetern, waarbinnen zij alles ontruimden en hun bases 
vestigden. Daaromheen ontstond een varieerende strook bevrijd ge- 
bied, die aan ons bestuur - de N.l.C.A.-groep - werd overgelaten, 
met eenige Amerikaansche patrouillehulp. Als regel ontstond daarin 
een opeenhooping van bevolking, zoowel uit den perimeter als uit 
de omliggende dorpen, waarvandaan men veiligheid zocht in de 
schaduw van de Amerikaansche strijdmacht. 

Deze methode heeft onze menschen voor een veel zwaarder taak 
geplaatst en daardoor ook veel meer van onze schaarsche krachten 
gevergd, dan het geval zou zijn geweest bij een integrale bevrijding 



van de verschillende gebieden. De beveiliging tegen rondzwervende 
Japanners eischt voortdurende waakzaamheid. De bevolking leeft 
goeddeels buiten haar eigen kampongs; onderdak voor haar en voor 
de steeds binnenkomende of binnengebrachte evacuees moet worden 
verschaft. Een ordelijk bestuursverband is moeilijk te herstellen. De 
betrokken gebieden zijn als regel door de verdreven en afgesneden 
Japanners leeggeroofd; de voedselvoorziening drukt grootendeels op 
het bestuur. Herstel van voedselproductie wordt bemoeilijkt doordat 
een groot deel van de mannen arbeid voor de Amerikanen verricht 
en doordat vele voor die productie geschikte streken nog in de 
gevaarzône liggen. Daarbij komen dan de berichten over groote 
groepen van onze menschen, die zich in nood bevinden in de nog 
door Japanners bezet gehouden gebieden, hetgeen uiteraard prikkelt 
tot pogingen om deze menschen te bevrijden. Sommige van die 
pogingen zijn goed geslaagd, maar hebber1 wederom personeel ver- 
eischt en het aantal te vullen monden vergroot. 

Nauwelijks echter hebben de Amerikanen de Philippijnen bereikt, 
of het stelsel van sprongsgewijze voortgaan van steunpunt tot steun- 
punt schijnt verlaten. Het geheele eiland Leyte wordt van Japanners 
gezuiverd; wellicht ook Samar. Of dit straks eveneens ten aanzien 
van andere eilanden zal geschieden, is nog niet duidelijk; het gerucht 
wil, dat dit inderdaad het geval zal zijn. Het zou ook begrijpelijk 
zijn: de politieke druk van de zijde van de Philipino's en het streven 
naar herstel van prestige voor de Amerikanen zullen beide in die 
richting drijven. Het is natuiirlijk mogelijk, dat men voor dit doel 
in deze periode te weinig troepen heeft, maar dit zou alleen be- 
teekenen, dat Amerikaansche versterkingen in de eerste plaats daar- 
voor worden opgeëischt. Het is, in dit verband? van beteekenis te 
vernemen, dat men de deelneming overweegt van één of twee 
Australische divisies in den strijd om de Philippijnen, ter bevrijding 
van het Zuidelijke groote eiland Mindanao. 

Ook elders treedt dit verschijnsel van zorg voor eigen gebied, 
in de eerste plaats, aan het licht. Het grootste deel van de Austra- 
lische veldtroepen wordt nu bestemd voor overneming en voltooiing 
van de bezetting van Australisch Nieuw-Guinea, de Solomons en 
den Bismarck Archipel. Daartegenover wordt één van de posten op 
Nederlandsch Nieuw-Guinea verlaten (Wakdé en Sarmi) en moeten 
wij maar zien, hoe wij de bevolking daar tegen den terugkeer 
en de wraak der ncg aanwezige Japansche troepen beschermen. 

Het wil mij voorkon~en, dat deze gang van zaken niet zonder 
invloed is gebleven op de plannen van Lord Louis Mountbatten. 
Volgens de laatste berichten uit Kandy geraakt Sumatra hoe langer 
hoe meer buiten de voorgenomen operaties, die zich in toenemende 
mate richten op Britsch gebied (Burma, de Andamaneii en Nico- 
baren, Malaya, straks misschien Britsch Borneo en Hongkong). Bij 
het bereiken van die gebieden za! alweer, begrijpelijkerwijs, het doel 
worden: integrale bevrijding. Gedurende al dien tijd blijft Neder- 
landsch-Indië bezet gebied, waarbinnen misschien enkele strategische 
punten bevrijd zullen zijn, maar dat verder moet wachten tot men 
elders klaar is. 

Voegt men nu nog hieraan toe de beide in den aanhef van deze 
nota genoemde doelstellingen: den aanval op Japan en de hulp- 
verleening aan China, dan is het duidelijk, dat de wachttijd voor 
Nederlandsch-Indië weleens zeer lang zou kunnen duren. Wel schijnt 
het nog steeds in de bedoeling van MacArthur te liggen om, na 
de bevrijding van de Philippijnen, zuidwaarts te gaan, doch het is 
duidelijk, dat de verwezenlijking van dit plan afhangt van den 
tijd, dien de strijd in de Philippijnen vorderen zal en van de mid- 
delen, die men MacArthur daarna zal laten voor verdere actie. 

Nog met een verderen ongunstigen factor dient rekening te 
worden gehouden. Hoe later de bevrijding van Nederlandsch-Indië 
in het programma vzn den oorlog tegen Japan komt, hoe sterker 
de invloed van oorlogsvermoeidheid, politiek en militair, bij onze 
bondgenooten zal gaan spreken. Moeten ook dan nog belangrijke 
Amerikaansche, Britsche en Austra!ische - om niet te spreken van 
Eritsch-Indische - strijdkrachten in actie worden gehouden voor 
dat doel, dan zal de neiging om daarvoor politieke compensatie te 
zoeken toenemen. Men moet daarbij vooral niet onderschatten de 
werking van stemmingen onder de troepen zelf en de lagere offi- 
cieren. Ook nu reeds wordt ons telkefis voor de voeten geworpen, 
dat men Indië voor ons terugverovert en dat wij dus niet te veel 
praatjes moeten hebben. Ook nu reeds merkt men op, dat bij de 
bevrijding van die weinige steunpunten in Nederlandsch-Indië geen 
of nagenoeg geen Nederlandsche strijdkrachten aanwezig waren. 

Tenslotte nog de positie ten aanzien van onze land- en rijks- 
genooten in Indië. Een bevrijding, die iaat komt, verlengt hun 
ellende. Komt zij dan nog in hoofdzaak door vreemde strijd- 
krachten, dan kunnen daarvan een verwarring en een teleurstelling 
het gevolg zijn, waarvan de omvang nog niet valt te overzien. 

Bovendien leert de tot dusverre met de Japanners opgedane 
ervaring vooreerst, dat zij destructiever en onmenschelijker worden, 
naarmate zij meer afgesneden raken en verder, dat men hen overal, 
op ieder eiland en in iederen uithoek, moet verdrijven en ver- 
nietigen. 

Geheel anders zou dit beeld worden, wanneer wij eenmaal zelf 
over meer machtsmiddelen beschikken. De gang van zaken in het 
Oosten, hoe zwaar ook de gevolgen mogen zijn voor onze menschen 
in Indië, geeft ons iets meer tijd. De gang van zaken in het Westen 
daarentegen verzwakt ons land op gruwelijke wijze en maakt het 
voor hen, dic deze ellende slechts uit de verte kunnen waarnemen, 
moeilijk om op spoedige hulp te blijven aandringen. Maar niet- 
temin is het herstel van het Koninkrijk voor Nederland een zoo- 
danig levensbelang, dat ook daarvoor het uiterste moet worden 
gevraagd. 

De voorafgaande beschouwingen leiden daarbij tot twee con- 
clusies. Alle kracht, die wij niet in en voor Nederland noodig 
hebben, moet op de bevrijding en het herstel van Nederlandsch- 
Indië worden geconcentreerd. Het kan wel fraai staan, wanneer 
wij deelnemen aan den aanval op Japan, maar in de daarbij be- 
trokken krachten zullen wij niet meer kunnen opbrengen dan een 
.,token force". En wanneer wij daardoor ons aandeel in de be- 
vrijding van Nederlandsch-Indië verzwakken, dan schaden wij onze 
eigen zaak ernstiger dan wij haar door zulk een ,,token force" 
kunnen bevorderen. De politieke en militaire wereld van thans is 
hard en heeft weinig waardeering voor romantiek; ook onze bond- 
genooten handelen allereerst in hun eigen belang. Ik heb nog geen 
bevelhebber of politicus van beteekenis ontmoet, die het niet vol- 
komen natuurlijk vond, wanneer wij onze beperkte - helaas steeds 
meer beperkte - krachten op Nederland en Nederlandsch-Indië 
zouden concentreeren. 

De tweede conclusie wil mij voorkomen te zijn, dat wij bij de 
vorming van onze strijdkrachten niet te hoog moeten grijpen. 

Hoe meer wij toch streven naar groote eenheden of technisch 
zeer ingewikkelde bewapening, hoe langer het duurt voor wij in 
actie komen en hoe grooter de kans, dat wij te laat zullen zijn. 
In die opzichten moeten wij nu eenmaal op onze geallieerden steu- 
nen. Wij doen dat in feite nu reeds; de lucht- en zeestrijdkrachten 
der Japanners zullen vermoedelijk reeds grootendeels vernietigd zijn, 
voordat de werkelijke bevrijding van Nederlandsch-Indië een aan- 
vang neemt. Ook zullen onze bondgenooten ons den steun van artil- 
lerie en tanks niet onthouden, wanneer wij het gros van de troepen 
zouden kunnen leveren, zooals die voor de bevrijding van Indië 
noodig zullen zijn. Kieuw-Guinea heeft ons geleerd hoeveel zelfs 
met van goede kernen voorziene bevolkingspatrouilles kan worden 
gedaan tegen een verspreiden vijand; duizenden Japanners werden 
reeds door de N.1.C.A.-menschen en door hen georganiseerde 
Papoea's opgeruimd. 

Eindelijk mag evenmin uit het oog worden verloren, dat ook 
het herstel van bestuur menschen vordert, die voor het herstel van 
ons Koninkrijk onmisbaar zijn. Wij zullen zoo weinig krachten 
hebben, dat wij niets voor niet dadelijk noodzakelijke doeleinden, 
of in een nuttelooze rivaliteit tusschen verschillende wapens en 
diensten mogen verspillen. Het bestuur, de politie, de rechtspraak, 
het onderwijs, de gezondheidszorg, het verkeer en het economisch 
leven eischen een minimum van goede krachten, zonder welke de 
bevrijding aanstonds in een chaos ontaardt. De ervaring in Nieuw- 
Guinea heeft wel een einde gemaakt aan de legende, dat dit de 
gemakkelijke en veilige en niet-essentieele baantjes zouden zijn. In  
vele gevallen maken tien goede N.1.C.A.-menschen honderden sol- 
daten overbodig, omdat zij de bevolking organiseeren en tot mst 
en veerkracht brengen. 

Niemand zal, na al het gebeurde, meer in de illusie leven, dat 
met de bevrijding de overvloed binnenkomt. Ook in Indië moeten 
wij alle krachten inspannen om te voorkomen, dat bevrijding hongers- 
nood en wanorde beteekent. Hiervoor zijn menschen noodig. Wij 
weten, dat wij met minima zullen moeten werken. Maar zonder 
die minima is het werk onuitvoerbaar. 

Ik kan slechts eindigen met het uitspreken van de bede, dat 
het Nederland gegeven moge zijn, zelfs in zijn diepsten nood, de 
kracht te behouden om het Koninkrijk te herstellen. Het getal aan 
mannen en vrouwen, dat daartoe noodig is, is relatief klein, mits 
hun gehalte goed is. Indië zal zelf uit zijn bevolking een groot 
aantal moeten bijdragen. Maar er is periculum in mora; iedere 
duizend man, die nu worden uitgezonden, zijn meer waard dan 
vijfduizend over zes maanden. En eenige tienduizenden vastberaden 
strijders zouden ons, bij de in Indië te verwachten situatie, dicht- 
heid en verspreiding van de troepen van den bezetter, reeds in 
staat stellen het overgroote deel der bevolking zelf te bevrijden. 
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Verslag van een bespreking d.d. 6 November 1944 van kolonel de Blieck en luitenant-kolonel Coppens 
met officieren van het War Office inzake de bewapening van de gezagsbataljons voor Nederlandsch-Indië 

Zeer geheim 

Bespreking rnet het War Office op 6 November 1944 inzake de 
bewapening Gezagsbataljons Nederlandsch-Indië 

Aanwezig: 

Brigadier Sixsmith 
 t. Col. Carlisie War Office 

Kolonel de Blieck 
Lt. Kol. Coppens Dept. van Koloniën 

Brig. Sixsmith begon met de mededeeling, dat deze bespreking on- 
officieel was en geen enkele definitieve verdere toezegging zou kun- 
nen worden gedaan. Het was door de Engelsche autoriteiten reeds 
aangenomen, dat de bewapening en uitrusting door Engeland zouden 
worden geleverd. 

Kol. de Blieck deelde mede, dat behalve de 15 gezagsbataljons 
eveneens 5000 vrijwilligers zouden worden uitgezonden, terwijl daar- 
enboven nog rekening gehouden moest worden met ongeveer 7 batal- 
jons te vormen uit menschen van bevrijde deelen van Nederlandsch- 
Indië. 

Hierbij was als volgt gedacht: 
1". de kleeding voor de 15 gezagsbataljons ware op te zenden 

naar Nederland en ter beschikking van het Departement van Oorlog 
te stellen: 

2". indien mogelijk eveneens voor de 5000 vrijwilligers; 
3".  een tropenkleeding voor de 7 overige bataljons; 
4". de bewapening enz. ware op te zenden naar Australië, waar- 

mede zoo spoedig mogelijk zou kunnen worden aangevangen, daar 
het in de bedoeling ligt reeds nu met de vorming der 15 bataljons 
aan te vangen en dus uitzending in gedeelten zou plaats vinden. 

Brig. Sixsmith: 
ad l". geen bezwaar; 
ad. 2". en 3". moest afzonderlijk worden voorgebracht, aangezien 

over deze troepen nimmer te voren was gesproken; 
ad 4". men verlangt een gedetailleerde opgave van hetgeen be- 

noodigd is. Echter was men van meening, dat eventueele training der 
15 bataljons in Engeland zou kunnen geschieden. 

Medegedeeld werd door ons, dat deze menschen een lichte aan- 
vullende militaire opleiding krijgen in Nederland en daarna ten spoe- 
digste naar Australië waren te transporteeren, alwaar verdere oplei- 
ding door onze menschen zou geschieden. Over dit onderwerp was 
door Gen. Ismay nog geen beslissing genomen, aangezien deze een 
en ander van latere zorg vond. Wij echter zouden den door ons aan- 
gegeven weg ten zeerste op prijs stellen. 

In verband hiermede wordt voorgesteld ondervolgend telegram aan 
Dr. van Mook te verzenden: 

,,Vervolg mijn 14 besprekingen War Office uitwijzen aan Engel- 
schen volle medewerking kleeding en bewapening en uitrusting. 

15 gezagsbataljons ten spoedigste volledige opgave benoodigdheden 
bewapening, munitie, enz. moet worden ingediend, waarom ik ver- 
zoek vervat voorlaatste alinea mijn 14 herhaal bbb Kleeding en be- 
wapening en uitrusting 5000 vrijwilligers en 7 bataljons moet af- 
zonderlijk worden voorgebracht bij War Office en zal hierover nader 
worden beslist punt Bij Engelschen nadrukkelijk op gewezen 15 ge- 
zagsbataljons dringend benoodigd en dus doorzenden na kleeding en 
voorloopig africhten in Holland van grootste belang" 

Londen, 8 November 1944. 

De Kolonel der Artillerie K.N.I.L., 
(W. g.) P. A. DE BLIECK. 
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Memorandum d.d. 25 Januari 1945 van de heer L. G. L. van der Kun voor de Combined Chiefs of Staff 
betreffende de 15 bataljons voor Nederlandsch-Indië 

Netherlands Representatives to the Combined Chiefs o f  Staff .  

2010 Massachusetts Ave. 
Washington 6 D.C. 

Department Executive Naval. 
NO. 3511-19/71, 6/47. 

January 25, 1945. 
To: The Combined Chiefs of Staff. 
From: The Netherlands Naval Representative to the Combined 

Chiefs of Staff. 
The Netherlands Naval Representative to the Combined Chiefs 

of Staff received information from Admiral J. Th. Furstner, in his 
capacity as Commander-in-Chief of al1 Netherlands Forces in the 
East, that the Australian Government has placed at the disposal 
of the Netherlands Government complete accommodation for the 
training of 15 battalions internal security troops, including camps, 
storage facilities, weapons, equipment, etc., under condition, how- 
ever, that the first contingents arrive soon in order that the Austra- 
lian Army personnel, which is now assigned to the maintenance of 
the above camps, equipment, etc., can be relieved of that duty. 

Due to the fact, that Holland has only partly been liberated, 
the nuniber of troops to be sent over would for the present until 
the middle of March next, be limited to 4.000, i£ not more Nether- 
lands territory is re-conquered. 

Training can commence immediately with instructors from the 
Royal Netherlands East Indies Army already in Australia, and 
Australian Cacilities. As equipment, etc., wil1 be made available in 
Australia, the only requirement for the troops would be their 
uniforms for the voyage out, to be issued in Great Britain. 

Some Army Air personnel would also have to be transferred 
from there to Australia for training purposes. 

As Supreme Headquarters Allied Expeditionary Forces requires 
for its own purposes a relatively large portion of the manpower 
available in liberated areas of the Netherlands, the Netherlands 
Naval Representative is instructed to request urgently the inter- 
mediary of the Combined Chiefs of Staff with S.H.A.E.F. so that 
personnel recruited for the above purpose be sent out as speedily 
as feasible to the United Kingdom and from there on to Australia. 

Voor eensluidend afschrift, 

(w.g.) L. G. L. VAN DER KUN, 

Rear Admiral, R.N.N. 
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Memorandum d.d. 15 Maart 1945 van de heer L. G. L. van der Kun voor de Combined Chiefs of Staff 
betreffende het vervoer van Nederlandse troepen naar Australië 

Netherluntls representatives to the Coinbined Chiefs o f  Stnff 

Dept. Executive 
Nr 3616-19/93 

6/60 
March 15, 1945. 

To: The Combined Chiefs of Staff. 

From: Netherlands Representatives to the Combined Chiefs of 
Staff. 

The Netherlands Representatives to the Combined Chiefs of Staff 
refer to the memorandum of the Netherlands Naval Representative 
of January 25, 1945, Nr 3511-79/71 and 6/47. 

The Netherlands Government has been informed that the British 
War Ministry has undertaken to cooperate in principle with the 
clothing and billetting in transit camps in England and transportation 
to Australia of: 

3926 men Internal Security Troops 
1000 men Air Personnel 

600 men Civil Affairs Military Personnel 
wich personnel is ultimately destined for the Netherlands East 

Indies. 

Shaef has agreed to this total of approximately 5600 men. 
Transportation of these troops would have to take place in monthly 

contingents of about 1400 men, the first of which could sail on 
April 15th next. 

The British War Ministry intimated as follows: 
,,Understand that as a result of action taken by your Naval Re- 

presentative in Washington, the question of sending these men to 
Australia is now being examined by the Combined Chiefs of Staff in 
Washington. As soon as they have authorized the move the details 
can be settled and I do not anticipate that these should present any 
great difficulties but J shall gladly assist in any way I can". 

It is to be noted that the 600 men inilitarized personnel for Civil 
Affairs are not mentioned in the Naval Reprerentative's memorandum 
of January 25th 1945, the reason being that at the time the Nether- 
lands Representatives were not advised that these 600 men Civil 
Affairs personnel were also being recr~tted. 

As transportation from the Netherlands to England and further 
preparation in England for the onward shipping to Australia will 
take six weeks, an early authorization by the Combined Chiefs of 
Staff is requested. 
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Memorandum d.d. 16 April 1945 van de Combined Chiefs of Staft', voor de Nederlandse vertegenwoordigers 
bij dit lichaam, betreffende het transport van Nederlandse troepen naar Australië 

The Combined Chiefs of Staff 
Washington 25, D.C. 

16 April 1945. 

Memorandum for the Netherlands representatives to the 
Conzbined Chiefs of Stuff 

The Combined Chiefs of Staff have noted the letter of the Nether- 
lands Naval Representative, dated 25 January 1945, and the letter 
from the Netherlands Representatives, dated 15 March 1945, con- 
cerning the movement from Holland to Australia of approximately 
5600 Netherlands military personnel. They greatly appreciate the 
interest of the Netherlands Government in this matter, and have 
investigated the possibilities of undertaking at this time to transport 
and equip these forces. 

The above-mentioned proposal is agreeable to the Combined Chiefs 
of Staff, subject to guarantees by the Netherlands authorities: 

a. That the following commitments shall have prior cal1 on 
Netherlands liberated manpower: 

1. 20 400 for service with the Allied Expeditionary Force. 

2. Royal Air Force requirements to bring Dutch squadrons up to 
strength for Scutheast Asia Stage 11. 

3. Small cadres for Dutch Far East Corps now training in the 
United Kingdom. 

b. That the withdrawal of the Netherlands Army air personnel 
wil1 not reduce the number and strength of Netherlands squadrons 
available in western Europe. 

Troop shipping for transportation of the 5600 Netherlands per- 
sonnel to Australia wil1 depend on other requirements of higher 
priority. It can probably be made available up to the end of the war in 
Europe. It is regretted that no cargo shipping for the support of 
these forces is available at present. 

Clothing and personal equiprnent for voyage out can be provided 
in Great Britain from British sources. It is noted in your letter of 
25 January 1945 that the Australian Government has placed at the 
disposal of the Netherlands Government complete accommodaticn to 
include camps, storage faciiities, weapons and equipment. Other 
logistical support will be furnished from British or Australian sources. 

For the Combined Chiefs of Staff:  
(signed) A. J. MCFARLAND, 

Brigadier Gencral, U.S.A. 

(signed) A. T.  CORNWALL-JONES, Brigc~dier. 
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Brief d.d. 17 April 1945 van de heer L. G. L. van der Kun aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk, betreffende het vervoer van Nederlandse troepen naar Australië 

Netherlnnds Representatives to tlze Combined Chiefs o f  Staff 

Dept. Execzitive 
Nr 3694-6/66 

19/112 
17 April 1945. 

Aan Zijne Excellentie den Minister voor 
Algenzeene Oorlogvoering van het Koninkrijk, 
te Londen. 

1. Als toegezegd in ons telegram nr 17 Pers. van 16 dezer hebben 
wij de eer Uwer Excellentie hiernevens te doen toekomen de foto- 
statische copieën der correspondentie 1) met de Combined Chiefs of 
Staff, welke betrekking had op de aangelegenheid vermeld in Uw 
telegram Gerbrandy nr 2 van 14 Maart 1945. 

2. Laatstelijk had op deze aangelegenheid betrekking ons telegram 
aan Uwe Excellentie nr 79 van 31 Maart 1945. 

3. Wij hoorden dat het verkrijgen van deze beslissing nogal moei- 
lijk was omdat de shipping positie uitermate ongunstig schijnt. Het 
zou mij dan ook niet verbazen dat bij een volgende gelegenheid door 
de Combined Chiefs of Staff afwijzend zou worden beschikt op een 
verzoek onzerzijds om nog meer ongeoefende troepen over te voeren 
uit Europa naar Australië. Ik meen dat - zooals ook trouwens aan- 
vankelijk in het voornemen lag - nieuwe troepen in het U.K. zul- 
len moeten worden afgericht om na afloop der africhting te worden 
uitgezonden. 

Het schijnt mij toe dat zij alleen dan eenzelfde prioriteit zullen 
kunnen hebben als Britsche troepen die in dezelfde mate afgeoefend 
zijn en evenzeer op het punt van uitzending staan. 

Het lijkt mij in ieder geval zeer noodig dat daaromtrent zekerheid 
worde bekomen; zooals ik reeds den B.d.Z meldde in mijn brief- 
telegram nr 174 van 31 Januari 1945, wordt het gebrek aan scheeps- 
ruimte zeer hoog aangeslagen. 

(w.g.) L. G. L. VAN DER KUN. 

1) Vgl. bijlage 52. 
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Drie telegrammen d.d. 26 en 27 Mei 1945 van de Ambassadeur te Washington aan de Minister van Buitenlandse Zaken, 
betreffende het transport van Nederlandse troepen naar Australië 

Ref. No. 3754 Londen, 28 Mei 1945 Ref. No. 3791. Londen, 29 Mei 1945 

Aan Min. van Buitenlandsche Zaken, 

Londen. 

Aan Min. van Buitenlandsche Zaken, 

Londen. 

Codetelegram Codetelegram 

Plaats van afzending: Washington. Plaats van afzending: Washington. 

Datum van afzending 26-5-1945 
Datum van ontvangst 26-5-1945 

Met van Mook bracht ik hedenmorgen een bezoek aan Leahy, 
voorzitter C.C.S., teneinde vraagstuk transporttroepen met inbegrip 
Mariniers en Nicapersoneel naar plaats van oefening te bespreken. 
L. raadde aan om hiertoe terstond een concreet verzoek in te dienen 
om de beschikking te krijgen over bepaalde Nederlandsche transport- 
schepen voor bepaalden tijd. Leahy zeide niet te kunnen inzien 
dat dit ondanks krappe transportsituatie zou worden geweigerd, 
aangezien het gaat om onze eigen schepen, menschen en oorlogs- 
belangen. 

Behandeling zou door hem worden bespoedigd en verzoek onder- 
steund. Met Regeeringsvertegenwoordiger bij C.C.S. zullen wij hier 
een voorstel opmaken en dit aan U overtelegrateeren ter goed- 
keuring, aangezien spoedigste indiening wenschelijk. 

Door Marshall, dien wij hedenmiddag spraken, werd weliswaar 
gewezen op de moeilijkheden van transport in het algemeen, doch 
hij zeide onze positie volkomen te begrijpen en zegde best mogelijke 
medewerking toe. Wij zullen aangelegenheid verder bespreken met 
Wilson en Somerville en Grew op de hoogte brengen. 

Aan Schmutzer is per snellen zeekoerier zakelijk memo verzonden 
hetwelk diende tot inleiding besprekingen. 

Zaterdag keert van Mook naar San Francisco terug. A.S. Dinsdag 
zal hij Australiëwaarts vertrekken. 

Refereer tevens mijn 400 van vandaag. Verzoek van dit tele- 
gram copie te verstrekken aan Ministers van Scheepvaart, Koloniën 
en Oorlog. 

Loudon 399 

Ref. No. 3807. Londen, 28 Mei 1945 

Aan Min. van Buitenlandsche Zalcen, 

Londen. 

Codetelegrain 

Plaats van afzending: Washington. 

Datum van afzending 27-5-1945 
Datum van ontvangst 27-5-1945 

Speciale code 

Van Mook en ik bespraken met Britsche leden C.C.S. Maarschalk 
Wilson en Admiraal Somerville aangelegenheid mijn 399. Deze 
toonden wel begrip voor ons probleem doch boden heftig tegen- 
stand, zich beroepend op primair en overheerschend strategisch lijn 
en doel, nl. vernietiging Japan, waaraan zij prioriteit geven boven 
locaal problemen en doelstellingen. Toezegden zich met Londen in 
verbinding stellen, weshalve grootst mogelijke pressie te Uwent ge- 
wenscht. Britten opmerken thans nog niet voorzienbaar vanuit welk 
punt onze troepen best inzetbaar, zoodat beslissing thans over 
transport later strategisch verkeerd zou kunnen blijken. Oogen- 
blikkelijk met kracht aangevoerd, dat uitstel africhting onmogelijk 
en onverantwoord, zoowel voor troepen zelf als bevolking Neder- 
land en Indië. 

Loudon 404. 

Datum van afzending 26-5-1945 
Datum van ontvangst 27-5-1945 

Urgent. 

Ook hesternd voor. Mini.cters van Scheepvaart, Overzeesche 
Gebietlsdeelen en Oorlog 

Dit is ten vervolge op mijn telegram Nr. 399. Gevolg gevend 
aan suggestie van Leahy om concreet verschepingsplan in te dienen 
voor strijdkrachten en Nicapersoneel naar U.S.A. en Australië, geeft 
van Mook, na overleg met van der Kun en van Hengel gepleegd te 
hebben, het volgende in overweging. 

Van de volgende getallen wordt uitgegaan: 
Mariniers naar de Vereenigde Staten 7000 man; 
Gezagstroepen naar Australië 20 000 man (inbegrepen vervallen 

rechtstreeksche werving voor K.N.I.L.); 
Luchtmacht naar Australië 2000 man; 
Nicapersoneel naar Australië 5000 man. 
Op het oogenblik zijn latere transporten nog te weinig gedefinieerd 

om deze thans reeds in de aanvrage op ie nemen. 
Het opnemingsvermogen alhier van Mariniers is 1200 man 

's weeks, maar alleen als aan BDZ bekende voorwaarden van en- 
cadreering en overheid wordt voldaan. De vermoedelijke opnemings- 
capaciteit Australië is per 2 weken 2500 man, waarbij in het begin 
voor service-troops, gezagsbataljons en luchtmachtpersoneel hoogste 
prioriteit geldt, terwijl hei Nicapersoneel eerst in kleinere en later 
in grootere groepen uitgezonden zou moeten worden. Het pro- 
gramma voor Australië ware met het oog op den reeds verloren 
geganen tijd in ca. 6 maanden uit te voeren en het vervoer van 
Mariniers naar de Vereenigde Staten zou in ca. 2 maanden kunnen 
plaats vinden, als zij in dat tempo klaar kunnen zijn voor ver- 
scheping. 

Betreffende de wijze van vervoer zouden, voor zoover wij het 
kunnen zien, de Mariniers het beste kunnen worden overgebracht 
op regelmatig over Atlantic varende transportschepen, te zamen 
met geallieerde troepen. Wanneer wij voor dat doel eigen schepen 
willen verkrijgen, dan zouden, in aanmerking nemende het op- 
nemingsvermogen in de Vereenigde Staten, daarvoor alleen geschikt 
zijn: ,,Brastagi" ( 11 19 man), ,,Tabintan ( 11 13 man), ,,Boschfontein" 
(1273 man), welke schepen thans alle in het Pacificgebied zijn. 

Het inkleeden van de aanvrage zou zoodanig kunnen worden 
gedaan, dat wij genoegen nemen met garantie regelmatige over- 
brenging in groepen van 1200 man voor Mariniers, doch anders 
beschikking over een of meer van bovenbedoelde schepen zouden 
moeten vragen. 

Het transport naar Australië is omvangrijk genoeg om te ver- 
langen de beschikking over eigen schepen en zou met de volgende 
schepen gedaan kunnen worden: ,,Tegelberg", Boissevain", ,,Ruysm 
(alle 2300 man), ,,Noordam" (2200 man), ,,Indrapoeran (2500 
man), ,,Poelau Laut" (2117 man), ,,Japara" (1624 man). 

Hierbij is er van uitgegaan, dat dit transport geschiedt van Neder- 
land of Engeland naar Perth en dat doorvoer van voor andere 
plaatsen in Australië bestemd N.1.C.A.-personeel (luchtmacht) ge- 
regeld wordt met afzonderlijke schepen. 

De ,,LibertadorS of de ,,Van Heutz" zouden daarvoor b.v. ge- 
bruikt worden. Van bovengenoemde schepen wordt de reisduur 
Nederland-Engeland-Perth gebaseerd op 30, 30, 30, 28, 31, 35 
en 33 dagen; in Perth 5 dagen voor ontschepen en voor extra repa- 
ratie, 45 dagen voor de terugreis, c.q. via tusschenliggende havens 
op de route, voor het opnemen van naar Europa te vervoeren per- 



soneel, 10 tot 15 dagen ligtijd in Nederland of U.K. Zoodoende 
zouden van bovengenoemde 7 schepen er 6 twee reizen en 1 één 
reis moeten maken, totaal een mogelijkheid makende voor het over- 
brengen van 28 000 mail. De laadruimte voor vervoer naar Austra- 
lië zou ter beschikking van de geallieerden kunnen blijven, waar 
het over te brengen personeel weinig lading meebrengt. 

Als de laadruimte voor vervoer naar Britsch-Indië of Colombo 
zou worden gebruikt, zou dat den duur van de reis met een aantal 
dagen verlengen. Met het oog op een zoo goed mogelijke verdeeling 
der transporten in groepen van hoogstens 2500 man en tevens in 
verband met de geschiktheid der schepen voor transport in de 
tropen, lijkt het ons wenschelijk bovenbedoelde schepen te vragen. 
Het kan natuurlijk open worden gelaten of M.O.W.T. en W.S.A. 
bepaalde schepen liever vervangen zouden willen hebben door an- 
dere, tenvijl de volgorde van het in gebruik nemen afhankelijk zal 
zijn van opleveringsmogelijkheid. 

In bovenvermeld voorstel zijn opgenomen 4 schepen uit Euro- 
peesch en 3 uit Pacific Area, opdat niet te veel onttrokken worden 
aan één transportgebied. Het voorgestelde komt practisch er op 

neer, dat 6 schepen voor den tijd van ca. 150 dagen en één der 
schepen ca. 45 dagen noodig zullen zijn, waarna zij weer geheel 
en al kunnen terugkeeren tot de ,,pooln. Vast moet uiteraard staan, 
dat de aantallen van het te vervoeren personeel, waarop wij het 
oog hebben, op tijd klaar moeten zijn voor verscheping. 

Door het noemen van bepaalde schepen wordt bereikt, dat de 
behandeling onverwijld in een concreet stadium komt en minder 
tijd in beslag zal nemen, waar er reeds zeer veel tijd verloren is ge- 
gaan en er ook op deze wijze nog altijd een periode van 6 maanden 
met de transporten heengaat. Voor zoover het de hoofdzaak betreft, 
heb ik Australië van een en ander in kennis gesteld, zoodat even- 
tueele correcties van daaruit rechtstreeks kunnen worden mede- 
gedeeld aan Londen. 

Aangaande den vorm van het verzoek adviseerde Leahy om dit 
in te dienen via de Regeeringsvertegenwoordigers C.C.S., als ver- 
zoek van de Nederlandsche Regeering. 

Loudon 403. 
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Antwoord d.d. 24 Juli 1945 van de Combined Chiefs of Staff aan de Nederlandse vertegenwoordigers, 
betreffende het vervoer van militair personeel naar Australië 

THE COMBINED CHIEFS OF STAFF 
WASHINGTON 

24 July 1945. 
Top Secret 

Memorandum for the Netherlands Representatives to the 
Combined Chiefs o f  Staff 

The Combined Chiefs of Staff have received the memorandum 
from the Netherlands Representatives Nr. 3861-1 9/ 175, 6/ 89, 
dated 25 June 1945, on the subject of the Netherlands Govern- 
ment's plan for the transportation of military personnel from Europe 
to Australia. 

The Combined Chiefs of Staff are anxious that the Netherlands 
Government should be assured that their proposals are being care- 
fully examined at this time, and that it is hoped that a detailed 
reply wil1 be available in the near future. 

For the Combined Chiefs o f  Stuff, 

(signed) T. E. H. BIRLEY, (signed) F. R. SWEENEY, 
Group Captain, R.A.F. Colonel, G.S.C. 

Combined Secretariat. 
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Brief d.d. 27 Juli 1945 van de Nederlandse vertegenwoordigers bij de Combined Chiefs of Staff 
aan de Minister voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk betreffende de opneming en training van de Nederlandse troepen 

in Australië, met bijlage 

Neth,erlands Representatives to the Combined Chiefs o f  Staff Confidential & Personal 

Department Executive 
Nr 3952-19/239 

Top Secret 

2010 Massachusetts Ave. N.W. Lieut.-Genera1 A. G.  van Tricht, 

Washington 6. D.C. Netherlands Mission, 
Tel. ~ Ë c a t u r  7200 
27 Juli 1945. 

Aan Zijne Excellentie 
den Minister voor Algemeene Oorlogvoering, 

Combined Chiefs o f  Staff Bldg. 
Washington, D. C. 

Dear General: 

July 23, 1945. 

Proposal to Base a Dutch Force in Austvalia 
Doordruk: Z.E. den Minister van Oorlog 

Z.E. den Minister van Marine 1. Following our conversation this morning, the following is a 
Z.E. den Minister van Overzeesche Gebiedsdeelen brief resume of the position as known to me. 
Z.E. den Bevelhebber der Zeestriidkrachten 2. This matter has been under consideration in Australia for some 

Ten vervolge op dzz. telegram Nr 33 van 25 Juli 1945 hebben wij 
de eer Uwer Excellentie hiernevens te doen toekomen fotostatische 
copie van den tekst van het memorandum Combined Chiefs of Staff 
ddo 24 Juli 1945. l) 

Ten vervolge op ons telegram Nr 32 van 25 Juli 1945 sluiten wij 
voorts hierbij in copie van den tekst van den ,,Confidentia1 & Per- 
sonar  brief van 23 Juli 1945. 

Wij teekenen nog aan dat ons bleek, dat de Combined Chiefs of 
Staff aan de Australische Regeering had doen vragen hoe de situatie 
in Australië was voor wat betreft het eventueel onderbrengen der 
door ons uit te zenden 27.000 min 2.000 grondtroepen min 5.000 
Nica personeel = 20.000 man gezagstroepen vide telegram Loudon 
van 26 Mei 1945. Daarop volgden telegrafische navraag en antwoord 
van welk laatste de hiernevensgaande copie het resultaat weergeeft. 

De Generaal-Majoor, 
(w. g.)  A. G. VAN TRICHT. 

De Schout bij Nacht, 
(w. g.) L. G. L. VAN DER KUN. 

1) Zie bijlage 57. 

time and a Planning Sub Committee made a preliminary survey of 
Australia's ability to receive a force of approximately 21 500 in 
March last. However, at that time the full requirements of the British 
Pacific Fleet were not known. 

3. Australian economy has been strained to its utmost. particu- 
larly in regard to munitions, food production and internal trans- 
portation. To restore some balance to the economy the Australian 
Government has recently decided to  release 50 000 man from the 
army. Consequently any proposal which involves further provision 
of the items enumerated above, must be very carefully considered. 

4. Recent advices show that it is not possible to accept the whole 
Dutch force, and in fact the acceptance of 5600 approved by Com- 
bined Chiefs of Staff is now being reviewed by an Australian Joint 
Planning Sub Committee. 

5. A total of 939 al1 ranks has so far been shipped to Australia 
and it appears that there is a proposal now being considered to ship 
2000 al1 ranks per month commencing late in August. However the 
position is still somewhat obscure and depends on the above men- 
tioned review which has not as yet been completed. 

6. I shall be happy to keep you advised as to any further devel- 
opments as they come to my knowledge. 

Yours sincerely, 
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Verslag d.d. 8 September 1945, alsmede een brief d.d. 19 September P945 van de Nederlandse Gezant te Canberra aan de 
Minister van Buitenlandse Zaken over de onderhandelingen betreffende de training van P4ededanrl.e troepen in Australië 

Vertrouwelijk 

Melbourne, S September 1945. 

Ik heb de eer, Uwer Excellentie hierbij een overzichtelijk verslag 
aan te bieden over de aangelegenheid die hier bekendheid verworven 
heeft onder den naam: 

,,Training of Dutch troops in Australia". 
Uwe Excellentie is in het bezit van afschrifteïi van mijn brief van 

16 Augustus 1944, T 18/3250 aan Dr. Evatt en het antwoord 
namens hem geteekend door Col. Hodgson, d.d. 25 September 1944. 
Mijn brieven aan Uwe Excellentie van 22 Septenrber 1944, T 181 
3631/176 en 5 October 1944, T 18/3755/183 handelden over deze 
aangelegenheid. Destijds kwam ik met den Heer van Mook overeen, 
dat er voorloopig geen aanleiding bestond, nadere mededeelingen aan 
de Australische Regeering te doen in verband met par. 5 van Col. 
Hodgson's brief. 

Nadat door de Australische en Nederlandsch-Indische militaire 
autoriteiten maandenlang was onderhandeld en aan de voorbereiding 
van de ontvangst en training der bewuste Nederlandsche troepen 
was gewerkt, werd begin Juni 1945 door Col. Wright, onzen Consul 
in Victoria die tevens optreedt als Senior Liaison Officer tusschen 
het Australische Opperbevel en onze militaire leiding, op mij een 
beroep gedaan om aan te dringen op een schriftelijke toezegging van 
Australische Regeeringszijde, dat aan de beoogde training niets in 
den weg stond, zulks in verband met moeilijkheden. in den laatsten 
tijd bij de onderhandelingen ondervonden. 

Ofschoon ik van oordeel was, dat de brief va11 Col. Hodgson van 
25 September 1944 voldoenden waarborg bevatte, gaf ik aan het 
dringend verzoek van Co!. Wright, dat door Generaal van Oyen 
werd ondersteund, tenslotte gehoor en schreef d.d. 16 Juni aan 
External Affairs. 

Toen een schriftelijke reactie hierop uitbleef en eenigszins veront- 
rustende berichten binnenkwamen, hierop neerkomend dat de Aus- 
tralische militaire overheid bij hun Regeeringsinstaniies geen voort- 
gang bespeurden en eerder teekenen meenden te ontdekken die 
wezen op eene verandering van houding, weifelend verklaard door 
manpower moeilijkheden, besloten de Heer van h~fook en ik, tezamen 
met en op voorstel van Generaal van Oyen een gezamenlijke mon- 
delinge bespreking met den waarnemenden Prime Minister Forde 
te hebben. 

Deze vond plaats op 2 Juli en was verre van bevredigend. De Heer 
Forde, juist teruggekeerd van San Francisco, w:!- niet op de hoogte 
en klaarblijkelijk bang zich te verspreken. Wel had hij iets verliomen 
van groote tekorten aan manpower. 

De ziekte van den Heer Curtin, die toen al een zeer alarmeerenden 
keer had genomen, maakte dat de heer Forde zeer weinig tijd voor 
onze bespreking beschikbaar stelde, minder dan beleefdheidshalve 
door ons kon worden en ook werd verwacht; minder bovendien, door- 
dat hij ondanks het tevoren afgesproken uur cn de omstandigheid 
dat de Heer van Mook er speciaal voor uit Briskane, Generaal van 
Oyen uit Melbourne overkwam, ons een half uur liet wachten en 
minder belangrijke bezcekers liet voorgaan. Dit evenwel zijn onver- 
mijdelijke Australische manieren. Met ecn vage toezegging dat hij de 
zaak in het Cabinet ter sprake zou brengen werden wij afgescheept. 

Zooals Uwer Excellentie in hoofdzaak uit de door Dr. van Mook 
en mij verzonden telegrammen Gekend zal zijn, ontvingen wij na de 
op zichzelf onbevredigende bespreking met deli waarnemenden Prime 
Minister onderhandsche inlichtingen van meer geruststellenden aard. 
Deze kwamen in hoofdzaak wederom uit militaire (Austr.) bron, 
en luidden thans, dat wij ons niet ongerust moesten maken over ge- 
brek aan tegemoetkoming van regeeringszijde; de militairen meenden 
namelijk ondanks minder gunstige teekenen in uitzicht te kunnen 
stellen dat de zaak wel in orde zou komen. 

Een en ander gaf den Heer van Mook aanleiding, op 16 Juli aan 
den Heer van Hoogstraten in Nederland een ger~istste!lend telegram 
te zenden. Toen de Heer van Hoogstraten korten tijd tevoren naar 
Nederland was vertrokken, was hem namelijk een overzicht van den 
stand van zaken medegegeven, eindigende met het onbevredigende 
onderhoud met den Heer Forde op 2 Juli. De bedoeling was dat de 
Nederlandsche Regeering door den Heer van Hoogstraten zou kun- 

nen worden ingelicht, en om nu geen te donker beeld van de ont- 
wikkeling te geven lag het voor de hand dat de meer optimistische 
stemming als gevolg van de iusschen 2 en 16 Juli binnengekomen 
inlichtingeil den Heer van Hoogstraten ook werd overgebracht. 

Nauwelijks was door bedoeld telegram uking geven aan de meer 
hoopvolle uitzichten, toen ik in antwoord op mij:! schriftelijke rappel 
d.d. 16 Juni een antwoord van den waarnernei-iden Minister van 
External Affairs (&fr. )\/lakin), gedareerd I l Juii 1945, ontving, dat 
van een afwijzend standpunt blij!< gaf. 

E e  inlichtingen die Australische militaire zijde bleven komen 
waren echter in die mate gerustsieilex!. dat ik den Heer van Mook 
in een briefje van i 9  Juli in overweging gaf, nog geen stappen te 
ondernemen doch eerst af te wacllten welke pracksche resultaten o.m. 
de toezeggingen, van of namefis Generd Dla:xey door onze militaire 
autoriteiten oritvangen, zou cl:?^ o-leveren. 

Brigadier Elliott, eerì Australisch Opp-reflicier, die in deze onder- 
handelingen een belangrijke rol speeide, gal ook na kennisneming 
van den biief van N r .  h~lakin i i ~ g  te kennen, dat dit niet het laatste 
woord was, en ea? het geheele plan spilieuw bij de Australische Re- 
geering in overweging was met kans op succes. 

Intusscheii \&"erdei1 van Australische militaire zijde toch ook wel 
eenige minder optiniistische stemmen vernomen, die begonnen te 
twijfelen aan de kansen van slagen. 

Iïl verband daarmede vestigde de Generaal h'lajocr van Straten, 
Chef van den Staf, de aandacht van den Euiteilant-Gouverneur- 
Generaal cp  de orristandigheid, dat indien de uitzending van 27 000 
man niet zou kunnen doorgaan als gevolg van de houding der Austra- 
lische Regeering, de Nederlandsche Regeering bijtijds diende gewaar- 
schuwd te worden in verband met haar voornrmens om bij de Hoof- 
den der Britsche e:? Amerikaansche Regeeringen de kwestie van het 
zeetransport dier troepen te doen bepleiten. 

Als gevolg van een en ander *erd overeengekomen dat ik de ge- 
heele aangelegenheid met de:? Heer Chiiley, Prime Minister, zou gaan 
bespreken. Er  was in zooverre aanleiding voor dezen stap omdat de 
Heer Chifiey juist de functie van Prime Minister had aanvaard, 
Dr. Evatt (met wien ik anders \waarschijnlijk zou onderhandeld heb- 
ben) nog niet was teruggekeerd uit San Franslc3, en de zaak een 
punt van besprekingen in het Cabinet had uitgemaakt. 

Ik was inmiddeis eenigc malen benaderd met de suggestie, van de 
diensten der Oppositie gebruik te maken om de Regeering van mee- 
ning te doen veranderen. Het spreekt vanzelf dat ik dit denkbeeld 
verwierp. Afgescheiden van bet incorrecte van zoodanige handeling, 
zou zij ons, naar ik mij overtuigd hield, verder van huis brengen, 
daar bij de bestaande politieke toestanden niemand zou gelooven 
dat de oppositie anders dan door initiatief onzerzijds in het bezit 
van bepaalde gegevens zou zijn gekomen, hetgeen ons tegenover de 
Regeering onmogelijk zou maken. 

Op 31 Juli besprak ik de voornaamste punten van het betoog, dat 
ik mij vorrstelde mei den Heer Chifley op 2 Augustus te Canberra 
te voeren, met den Weer van htiook en Generia1 van Oyen in Camp 
Columbia te Brisbane. Nog dienzelfden dag: 31 Juli, ontving Gene- 
raal van Oyen een bericht van Col. 'kVright (onze Consul in Victoria 
en Senior Liaison Officer tusschen onze N.I. Legerautoriteiten en 
het Australische H.e.) volgens hetwelk Genera1 Northcott (Chief of 
Gen. Staff) de situatie weer hoopvol inzag en een gunstige beslissing 
verwachtte. 

Ik ontmoette Prime Minister ChiÏley op een lunch in kleinen kring 
op Government House Canberra op 1 Augustus. 

Dienzelfden middag stelde de leider der Oppositie, de Heer 
Menzies, in het Parlement een vraag aan den Prime Minister over 
de training or,zer troepen in Western Australia. De Heer Chifley 
gaf vage en ten deele onjuiste antwoorden. Hij was vermoedelijk 
niet voldoende geprepareerd en wellicht ook niet volledig van de 
details op de hoogte. 

De pers, in het bizonder de hlelbourne Pers, die deze Labour 
Regeering vijandig gizind is, maakte van de vragen van den Heer 
Menzie; in het ocg lcopeiid meldinp. Een uitknipsel terzake sluit ik 
hierbij in. 

Toen ik daags daarna den Hecr ChiEey opzocht. begon ik met 
hem in stellige bewoordingen de verzekering te geven, dat ik geen 
bemoeienis hoegenaamd had met de act;? van den Heer Menzies en 



er ook niets mee te maken wenschte te hebben. Deze verzekering 
werd ten volle aanvaard en onze bespreking vond plaats in een atmos- 
feer van wederzijdsch vertrouwen. Zooals ik reeds telegraphisch be- 
richtte, mochten mijn argumenten echter niet baten. De Prime 
Minister verklaarde met nadruk dat op de beslissing, die ten nadeele 
van ons plan was gevallen, niet zou worden teruggekomen. Hij be- 
greep volkomen hoe teleurstellend deze ontwikkeling voor ons was, 
vooral toen ik hem uitlegde, dat wij, te goeder trouw aannemend 
dat de zaak principieel in orde was, met de Combined Chiefs of Staff, 
en de Britsche Chiefs of Staff ver gaande besprekingen hadden ge- 
voerd en afspraken gemaakt. Waar de brief van External Affairs van 
4 September 1944, die het principieele accoord der Australische 
Regeering bevatte, uitdrukkelijk in uitzicht stelde, dat nadere mede- 
deelingen zouden volgen zoodra de ontwikkeling van zaken zulks zou 
vorderen. konden wij a fortiori verwachten gewaarschuwd te worden 
indien het geheele schema verviel. Eenigerlei mededeeling van dien 
aard ontvingen wij echter niet, en het was slechts op grond van 
geruchten dat ik tezamen met Dr. van Mook en Generaal van Oyen 
den waarnemenden Prime Minister op 2 Juli over de zaak aansprak, 
toen ik op mijn desbetreffenden brief van 16 Juni geen antwoord 
ontving. De afwijzende brief van Mr. Makin kwam derhalve geheel 
onverwacht. 

Wat de zaak zelf betrof, konden wij nauwelijks aannemen dat 
moeilijkheden met manpower werkelijk de uitvoering van het schema 
zouden verhinderen. De militaire autoriteiten immers waren nog 
steeds van meening, dat er geen afdoende practische bezwaren be- 
stonden. In alle geval zoli het uiterst moeilijk zijn, het Nederlandsche 
volk deze teleurstelling aannemelijk te maken. De Heer Chifley voer- 
de hiertegenover aan, dat men met verschillende manpower-commit- 
ments al belangrijk verder was gegaan dan verantwoord was; dat men 
met name aan de herhaalde aanvragen der Britsche Marine had toe- 
gegeven totdat bleek dat men te ver was gegaan. Een van de punten 
van bespreking van het laatste bezoek van wijlen Curtin aan Londen 
was geweest de inededeeling dat men een deel der toezeggingen moest 
terugnemen. Ten gevolge van deze ontwikkeling moest het plan van 
de training der 27.000 man Nederlandsche troepen in de verdruk- 
king komen, aangezien hierbij wel degelijk eenige manpower betrok- 
ken is. Manpower is een kwetsbaar punt. De Binnenlandsche politiek 
draait min of meer om manpower. Voor het bouwen van huizen is 
manpower noodig, en dezelfde menschen die hiervoor van de krijgs- 
macht worden ontslagen verhoogen de vraag naar woningen voor 
zich zelf, waaraan allerwege in dit land een chronisch gebrek be- 
staat. Ce  Prime Minister zegde toe te zullen bevorderen dat mij 
schriftelijk zou worden bevestigd dat de verantwoordelijkheid voor 
de teleurstellende ontwikkeling niet bij ons doch bij de Australische 
Overheid ligt. Zulk een brief heb ik evenwel tot heden niet ont- 
vangen. 

Een nieuwe phase in de ontwikkeling begon met de publicatie in 
de Melbourne Herald van 3 Augustus van een uitvoerig artikel onder 
dikgedrukt hoofd op de frontpagina. Niet alleen dat de inzender van 
de ieiten op de hoogte bleek, doch een vrijwel complete openbaar- 
making van dezerzijdsche briefwisseling met External Affairs ver- 
scheen in hetzelfde artikel. 

Na telefonisch overleg met den Heer van Mook liet ik een officieel 
perscomn~uniqué uitgaan en weigerde op de van vele zijden binnen- 
komende aanvragen om commentaar in te gaan. 

De gepubliceerde feiten werden in het grootste deel der Australi- 
sche pers overgenomen en gecommentarieerd. In het bijzonder in de 
aan de Labour Regeering vijandige Melbourne pers (Herald en Sun) 
en in de Western Australia bladen, werd de houding van de Regee- 
ring scherp gecritiseerd. 

Toen de Heer Chifley zich, op verkiezingstournee in Perth be- 
vindend, eenigszins bits over de onbescheidenheid der publicatie 
van officieele documenten uitliet, kreeg hij in een artikel in de 
Herald getiteld ,,Cold shouldering an Ally" den wind van voren. 

Voor een kenner van de hier heerschende practijken is er alle aan- 
leiding de juistheid en beteekenis der over en weer geuite verwijten 
zorgv~lldig te onderzoeken alvorens een oordeel te vellen. 

De Heer Chifley bijvoorbeeld had bij zijn booze uitlating aan het 
adres van Netherlands officials die voor de publicatie verantwoor- 
delijk zouden zijn, blijkens de officieele weergave van zijn statement 
het voorbehoud gemaakt: ,,if a certain press report was correct", 
welk voorbehoud de Herald gemakshalve onvermeld liet. Ook nam 
dezelfde Herald, die met de opzienbarende publicatie begon, mijn 
officieel communiqué slechts in een enkele der avondedities op en 
gaf daaraan een alles behalve prominente plaats. 

Op 6 Augustus werd ik uit Sydney opgebeld door Dr. Evatt, die 
naar aanleiding van de publicaties vroeg wat er eigenlijk aan de 
hand was - hij was pas terug uit San Francisco - en die merkbaar 

vriendelijker werd toen ik hem het perscommuniqué voorlas, waarin 
de Nederlandsche autoriteiten alle verantwoordelijkheid voor de 
publicatie verwerpen en deze betreuren. 

Op eene vergadering van den Raad van Departementshoofden te 
Brisbane op 7 Augustus bespraken wij de zaak opnieuw en werd 
overeengekomen dat ik alsnog een persoonlijke poging bij Dr. Evatt 
zou ondernemen om op de ernstige gevolgen van de genomen beslis- 
sing te wijzen. Dit besluit werd o.m. ingegeven door den indruk, door 
mij uit het bovenvermelde telefoongesprek met den Minister for 
External Affairs verkregen, dat Dr. Evatt, over de publicaties ont- 
hutst, en niet in de genomen beslissingen gekend wegens zijne af- 
wezigheid, wellicht meer ontvankelijk zou zijn voor onze bezwaren 
dan de Heer Chifley. 

Mijn onderhoud met Dr. Evatt vond 10 Augustus te Melbourne 
plaats. 

Te voren had Dr. van Mook mij in een privé brief zijn meening 
over de aangelegenheid uiteengezet, met de bedoeling, dat ik daar- 
van naar bevind van zaken zou kunnen gebruik maken. 

De gedachtenwisseling met den Minister van Buitenlandsche Zaken 
werd door wederzijdsche openhartigheid en een atmosfeer van ver- 
trouwen gekenmerkt. 

Ik liet niet na, in de duidelijkste bewoordingen te kennen te 
geven, dat de perscampagne, ondanks het feit dat zij zoogenaamd door 
vriendschap voor onze zaak werd geïnspireerd, daaraan den slechtst 
mogelijken dienst had bewezen. 

Ik herhaalde niet te weten en ook niet te kunnen vermoeden, wie 
voor de publicaties verantwoordelijk was, doch liet uitkomen, dat 
de zegsman evengoed een Australisch militair als een Nederlander 
kon zijn. Van de officieele briefwisseling immers hadden verschil- 
lende hoogere Australische militairen inzage of afschrift gekregen, 
hetgeen voor de hand lag daar zij in voortdurende onderhandeling 
met de Nederlandsche Legerautoriteiten waren. 

Dr. Evatt bleek met het geheele geval verlegen te zitten en 
erkende tegenover mij, dat men het verkeerd had behandeld. De 
Prime Minister had blijkbaar uitsluitend de manpower balans opge- 
maakt en uit het daaruit blijkende deficit conclusies getrokken zon- 
der de consequenties daarvan te bekijken uit een internationaal ge- 
oefend oog. Hij, Dr. Evatt zou dit natuurlijk anders hebben gedaan, 
en meer rekening hebben gehouden met de door ons aangegane 
commitments (besprekingen met Combined Chiefs of Staff, enz.). 
Bovendien kwam ook hem het argument, dat de onderbrenging en 
training onzer 27.000 man (die gedeeltelijk zelf in service person- 
nel zouden voorzien) de manpower positie van Australië uit het 
evenwicht zou brengen, aanvechtbaar voor. 

Wij kwamen overeen, dat ik mij nogmaals schriftelijk tot den Prime 
Minister zou wenden, onder toezending van een afschrift aan Dr. 
Evatt, die onze zaak warm zou ondersteunen. 

Ik maakte dienzelfden dag mijn brief aan den Heer Chifley gereed 
en verzond hem 's anderen daags, toen Dr. Evatt tevens zijn copie 
ontving. Ik vestig er de aandacht op, dat de datum van mijn brief 
samenviel met het bericht over Japan's overgave. Ik heb namelijk 
tot heden op mijn schriftelijk betoog geen antwoord ontvangen, het- 
geen men van Australische zijde waarschijnlijk aan de inmiddels door 
beëindiging van den oorlog totaal gewijzigde omstandigheden zal toe- 
schrijven. 

Ik heb ook verder geen mondelinge of schriftelijke pogingen meer 
ondernomen. Met Dr. van Mook van meening, dat de kwestie der 
27.000 in Australië te trainen Nederlandsche troepen feitelijk van de 
baan is door inmiddels ontvangen berichten over uit Nederland ver- 
wachte, aldaar en/of in Engeland getrainde en uitgeruste troepen, 
komt het mij niettemin voor, dat een reactie der Australische Regee- 
ring, afgescheiden van het beleefdheidsargument, wenschelijk ware 
omdat van de in Western Australia aanwezige en door ons aange- 
vraagde accommodatie een deel nog zeer wel bruikbaar zal kunnen 
zijn ten behoeve van evacuees afkomstig uit Nederlandsch-Indië. Ik 
behoud mij derhalve voor, de zaak toch nog weer aanhangig te maken. 

Opmerking verdient nog, dat in een van de door Dr. van Mook 
en mij samen aan Uwe Excellentie en Haren Ambtgenoot van Over- 
zeesche Gebiedsdeelen verzonden telegrammen gesuggereerd wordt, 
de aankoopen in Australië te beperken, terwijl daarin voorts de in- 
druk wordt weergegeven dat een zekere ons niet goed gezinde poli- 
tiek in het spel is. 

In den privé brief van den Luitenant-Gouverneur-Generaal aan 
mij van 8 Augustus vindt men (in de 7e alinea) eveneens een argu- 
ment met dreigenden ondertoon. Ik heb er mij, zooals uit mijn brief 
aan den Heer Chifley moge blijken, van onthouden, evenals ik er mij 
in de bespreking met Dr. Evatt van onthield, aan deze gevoelens 
uiting te geven, al nam ik in dien brief overigens vrijwel woordelijk 
de meeste argumenten van Dr. van Mook over. Ik ben namelijk van 

5 3 



oordeel, dat, waar wij in deze, zooals in zoovele dergelijke kwesties, 
helaas vragende partij zijn, het geen goede politiek is, een dreigend 
geluid te doen hooren. Maar bovendien heb ik, zooals Uwer Excellentie 
uit mijn diverse rapporten bekend zal zijn, nooit behoort tot diegenen, 
die achter de onbeholpen en onervaren houding van leidende Austra- 
lische autoriteiten boos opzet zien. Ook het bestaan van ons slecht 
gezinde politieke strooming, als uiting van in breedere lagen der 
Australische bevolking levende opvattingen, ontken ik. Ik geef toe, 
dat sommige gebeurtenissen van den laatsten tijd geschikt waren om 
de N.I. Regeering haar geduld te doen verliezen, maar meestal is er 
een m.i. aannemelijke verklaring voor die gebeurtenissen te vinden. 

Op velerlei gebied hebben Australische autoriteiten ons flink ge- 
holpen en blijk gegeven van hun eerlijken wil, met ons, ook in de 
toekomst, in de best mogelijke verstandhouding samen te werken. 
Zooals ik al zoo dikwijls heb betoogd, ontbreekt het den regeerders 
in dit Gemeenebest echter aan ervaring, in het bijzonder op buiten- 
landsch gebied. Het Department of External Affairs is meer dan 
poover bezet en de bekwame Minister die er het hoofd van is, ver- 
blijft een groot deel van zijn tijd in het buitenland of op zijn tweede 
Department, als Attorney-General, afgescheiden nog van de partij- 
politieke zorgen, die van zijn beschilibaren tijd een aanzienlijk deel 
opvorderen. Bovendien is hij toevallig juist de persoonlijkheid, wiens 
uitingen in het verleden meermalen aan de zuiverheid zijner bedoe- 
lingen jegens ons deden twijfelen. 

Ik geloof echter dat wij verstandig zullen doen, ons door uiterlijk- 
heden niet van de wijs te laten brengen, en vooral geen kwade be- 
doelingen te construeeren op onvoldoende aanwijzingen. 

Wanneer men mij vraagt, hoe dan de teleurstellende gang van 
zaken betreffende de 27.000 man en soortgelijke onbevredigende 
resultaten op ander gebied te verklaren zijn, indien kwade trouw of 
althans een onwelwillende stemming ciet de reden zijn, zoo luidt mijn 
antwoord, dat, zooals hierboven uiteengezet, onbeholpenheid, oner- 
varenheid en gebrek aan deskundig personeel de werkelijke verkla- 
ring vormen. 

Dat men in dit land een bijzonderen maatstaf moet aanleggen in 
het contact met de overheid kan ik niet beter illustreeren dan door 
drie recente voorbeelden. 

1. De Heer van hfook had de beleefdheid, bij den Prime Minister 
een kort afscheidsbezoek te Canberra aan te vragen. Na dagenlang 
geen definitief antwoord te hebben kunnen krijgen, ontving ons Ge- 
zantschap in Canberra op het laatste oogenblik telefonisch bericht dat 
het den heer Chifley wegens druk vergaderen voorloopig onmogelijk 
was, den Lt Gouverneur-Generaal te ontvangen. Terwijl m.a.w. de 
Landvoogd bereid was, vijf uur te vliegen om den Prime Minister tot 
afscheid de hand te drukken, meende deze hiervoor geen vijf minuten 
te kunnen afstaan. 

11. Bij mijn onderhoud met den Heer Chifley op 2 Augustus in 
de fraaie werkkamer van den Prime Minister in het Parlementsge- 
bouw te Canberra, maakt deze Staatsman het zich echt gemakkelijk 
door het grootste deel van het gesprek te voeren met zijn beenen 
uitgestrekt en zijn voeten boven op zijn schrijftafel. 

111. Voor eert officieele receptie op het Gezantschap op 31 Augus- 
tus inviteerden wij o.m. (op gedrukte invitatiekaarten met vermelding 
van den verjaardag der Koningin) vijf federale Ministers, de voor- 
zitters van de twee Huizen van het Parlement en een zestal Parle- 
mentsleden. Enkelen bedankten schriftelijk, anderen namen schrifte- 
lijk aan, sommigen telefoneerden, sommigen gaven heelemaal geen 

deze en dergelijke ervaringen boos opzet te zoeken, en ik blijf van 
meening dat dit evenzeer geldt waar het niet om zuiver representa- 
tieve doch om meer belangrijke zaken gaat. Hierin verschil ik wel eens 
van oordeel met anderen, maar tot nu toe kan ik niet inzien, het bij 
het verkeerde eind gehad te hebben. Ik ken mijn Pappenheimers nu 
langzamerhand. 

GEZANTSCHAP DER NEDERLANDEN 

No. T 18/2502/ 127 

Vertrouwelijk 

Zijner Excellentie den Heere 
Minister van Buitcnland~ch~e Zaken 
te 's-Gravenhage. 

Canberra, 19 September 1945. 

Ten vervolge op dezerzijdsch schrijven van 8 dezer heb ik de eer, 
Uwer Excellentie hierbij ingesloten afschrift aan te bieden van het 
antwoord d.d. 11 September van den Prime Minister op mijn brief 
van 10 Augustus. 

Blijkbaar heeft de Heer Chifley er waarde aan gehecht, mij uit- 
voerig te antwoorden en hij gaf zich veel moeite, de argumenten in 
mijn brief te weerleggen. De toon van zijn brief is welwillend. 

Het feit dat de heele kwestie inmiddels feitelijk van de baan is, 
terwijl voorts gebleken is dat de accommodatie in Western Australia 
(wegens te grooten afstand van Perth der in aanmerlring komende 
kampementen) niet geschikt is voor onderbrenging van evacuees, 
heeft den Heer van Mook en mij doen besluiten, de aangelegenheid 
nu als afgedaan te beschouwen en op den brief van den Heer Chifley 
niet te reageeren. 

Tegen zijne argumentatie zou overigens natuurlijk heel wat in te 
brengen zijn. De Prime Minister verschuilt zich deels achter de 
Combined Chiefs of Staff, die volgens hem (sub 5 )  nooit over 
30 000 man, doch slechts over 5600 man beslist hadden, en hij 
beroept zich anderdeels op de militaire deskundigen, die naar hij 
beweert (sub 8) volledig op de hoogte waren. 

Maar hij ziet sub 5 over het hoofd dat in mijn briefwisseling met 
de Australische Regeering slechts van 30 000 man sprake was en het 
derhalve de plicht dier Regeering geweest zou zijn, mij onmiddellijk 
in te lichten over een verschil van meening betreffende dat aantal. 

En wat sub 8 betreft is hij in tegenspraak met zich zelf waar hij 
sub 6 ,,any advice tendered by you on a lower level" als onvoldoende 
gefundeerd verwerpt. Bovendien was het juist op de alarmeerende 
inlichtingen der militaire deskundigen, dat ik mijn vraag richtte tot 
de Australische Regeering die mij van haar besluiten - gevolg van 
de adviezen van Advisory War Council, Production Executive en 
Defence Committee - geheel onkundig liet. 

Evenwel, het naar voren brengen van deze tegenargumenten zou 
thans geen practisch nut meer hebben en als nakaarten kunnen 
worden beschouwd, wat naar de meening van den Heer van Mook 
en ondergeteekende beter te vermijden ware. 

antwoord, maar h e t  resultaat was dat er geen enkele Minister en-één 
enkel Parlementslid verscheen. De Gezant, 

Mijn overtuiging is, dat men bepaald verkeerd zou doen, achter (w.g.) VAN AERSSEN BEYEREN VAN VOSHOL. 
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Drie brieven d.d. 3 September 1945 van de Minister van Oorlog respectievelijk aan de Bevelhebber 
der Nederlandse Strijdkrachten te Apeldoorn, aan de Minister van Overzeese Gebiedsdelen en aan de 

Minister voor Algemene Oorlogvoering van het Koninkrijk, inzake de uitzending van lichte infanteriebataljons naar Nederlandsch-Indië 

DEPARTEMENT VAN OORLOG 
Geheim Litt. V. l l  

Onderwerp: Uitzending lichte infanterie bataljons. 
Aan den Bevelhebber der Nederlandsche 
Strijdkrachten te Apeldoorn. 

's-Gravenhage, 3 September 1945. 

Ter bevestiging van de mijnerzijds reeds mondeling gegeven in- 
structies moge ik Uwer Koninklijke Hoogheid het volgende be- 
richten: 

1. Ingevolge beslissing van den Ministerraad zullen voorshands, 
behoudens een drietal Gezagsbataljons Indië, uitsluitend troepen 
thans onder bevel van den Bevelhebber Nederlandsche Strijdkrachten 
voor het bezetten van de bevrijde gebieden in Nederlandsch Oost- 
Indië worden bestemd. 

2. Met de uitvoering van deze taak zullen worden belast 27 door 
U gevormde of nog te vormen lichte infanterie bataljons, samenge- 
steld, bewapend en uitgerust, zooals voor bedoelde bataljons is vast- 
gesteld. 

3. De uitzending zal plaats vinden volgens onderstaand schema: 
15 September 1945, 5 bataljons; 

1 October 1945, 5 bataljons; 
November/Dec. 1945, 7 bataljons; 
Januari 1946, 5 bataljons; 
Februari 1946, 5 bataljons; 

Ik verzoek U mij zoo spoedig mogelijk te berichten op welke data 
het vertrek dezer laatste 17 bataljons kan worden bepaald. 

De in 1945 vertrekkende 17 bataljons zullen zijn reeds georgani- 
seerde, of in oprichting zijnde lichte infanterie bataljons; de in 1946 
vertrekkende 10 bataljons moeten nog worden gevormd uit personeel 
der binnenlandsche strijdkrachten, dan wel, indien dit personeel niet 
meer in voldoende mate ter beschikking mocht zijn, uit oorlogs- 
vrijwilligers voor de Gezagsbataljons Indië. 

Ik moge Uwer Koninklijke Hoogheid in verband met de vorming 
dezer eenheden het volgende verzoeken. 

a. Tijdig te voren op te geven aan het Hoofd Centraal Indeelings- 
bureau Koninklijke Landmacht hoeveel oorlogsvrijwilligers telken- 
male moeten worden opgeroepen om bij een te vormen licht infan- 
teriebataljon te worden ingedeeld. 

Teneinde hiervan een indruk te kunnen verkrijgen zal ik het op 
prijs stellen afschriften van deze aanvragen te mogen ontvangen. 

b. Mij eveneens tijdig te voren te berichten, hoeveel en welke 
categorieën officieren telkenmale ter beschikking moeten worden 
gesteld voor de encadreering der uit te zenden onderdeelen; 

c. Hoofd Centraal Indeelingsbureau Koninklijke Landmacht te 
berichten, hoeveel en welke categorieën onderofficieren telkenmale 
moeten worden opgeroepen voor de encadreering der uit te zenden 
bataljons. 

4. De uit te zenden lichte infanterie bataljons blijven onder Uwe 
bevelen tot het tijdstip, waarop zij in Engeland voet aan wal zetten. 

Van dit oogenblik af treden zij onder bevel van een door mijn 
Ambtgenoot van Overzeesche Gebiedsdeelen aan te wijzen Gezags- 
instantie. 

Zij worden van dit oogenblik af beschouwd, als te zijn gedetacheerd 
onder de bevelen van den Minister van Overzeesche Gebiedsdeelen, 
doch blijven het uniform van de Koninklijke Nederlandsche Land- 
macht dragen. 

In overeenstemming met de Uwerzijds reeds gevoerde informatieve 
besprekingen neem ik aan, dat de verscheping der lichte infanterie 
bataljons plaats zal vinden via Engeland, in overleg met de Britsche 
autoriteiten. De regeling van het vervoer naar Engeland zal geschie- 
den door een daartoe in te stellen missie ,,Uitzending Personeel naar 
Nederlandsch-Indië", welke haar instructies ontvangt van mijn Ambt- 
genoot voor de Algemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk. 

Ten aanzien van de maatregelen, welke worden genomen voor het 
verblijf van de troepen in Engeland moge ik verwijzen naar mijn 

brief aan mijn Ambtgenoot voor de Algemeene Oorlogvoering van 
het Koninkrijk. 

Ik ben met mijn Ambtgenooten van Overzeesche Gebiedsdeelen 
en voor de Algemeene Oorlogvoering overeengekomen aan den Staf 
van den Bevelhebber Strijdkrachten Oost, dan wel (c.q. in een later 
stadium) aan den Staf van den Legercommandant Indië een door 
mij aan te wijzen en onder mijn bevelen staanden officier toe te 
voegen, die, bijgestaan door een staf, als Hoofd verbindingsofficier 
van de Koninklijke Landmacht de bijzondere belangen van het ge- 
detacheerde Kederlandsche personeel kan behartigen. 

5. Ik heb mijn Ambtgenoot voor de Algemeene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk verzocht, de hem ondergeschikte missie ,,Uitzen- 
ding Personeel naar Nederlandsch-Indien op te dragen met de be- 
voegde Engelsche autoriteiten in overleg te treden teneinde de toe- 
gezegde uitrustingen en bewapening voor 27, voor uitzending naar 
Indië bestemde, lichte infanterie bataljons, in Nederland ter be- 
schikking te krijgen en de tropenuitrusting voor deze eenheden tijdens 
het verblijf van deze troepen in Engeland ter beschikking te stellen. 

6. Ik heb mijn Ambtgenoot van Overzeesche Gebiedsdeelen be- 
richt, dat de opleiding der lichte infanterie bataljons in Nederland 
plaats vindt en deze als geoefende eenheden ter beschikking worden 
gesteld. 

Te Harer inlichting moge ik Uwer Koninklijke Hoogheid doen 
toekomen afschriiten van de brieven, welke ik onder nummer en 
datum dezes richtte tot het Hoofd Centraal Indeelingsbureau Konink- 
lijke Landmacht, tot het Hoofd Centraal Vrijwilligersbureau, tot den 
Militairen Attaché bij Harer Majesteits Ambassade te Londen, tot 
mijn Ambtgenoot van Overzeesche Gebiedsdeelen en tot mijn Ambt- 
genoot voor de Algemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk. 

De Minister van Oorlog, 
(get.) J .  MEYNEN. 

DEPARTEMENT VAN OORLOG 
- 

Geh. Litt. V. 11. 
- 

Onderwerp: Uitzending lichte infanteriebataljons. 

Aan  Zijne Excellelztie den Minister 
van 0verzee.rche Gcbiedsdeelen. 

's-Gravenhage, 3 September 1945. 

Hierbij moge ik Uwer Excellentie ter inlichting doen toekomen 
afschriften van de brieven, welke ik ter uitvoering van de besluiten 
genomen in den Ministerraad deed uitgaan aan den Bevelhebber 
der Nederlandsche Strijdkrachten, onzen Ambtgenoot voor de Alge- 
meene Oorlogvoering van het Koninkrijk, het Hoofd van het 
Centraal Indeelingsbureau Koninklijke Landmacht en het Hoofd 
van het Centraal Vrijwilligersbureau. 

Zooals Uwer Excellentie uit de bijgevoegde correspondentie zal 
blijken, ligt het in mijn bedoeling de uitzending van het z.g. basis- 
bataljon en de eerste twee gezagsbataljons Indië doorgang te doen 
vinden. 

In overeenstemming met de in de ,,Ministerieele Commissie Oorlog- 
voering" genomen beslissing neem ik aan, dat Uwe Excellentie zich 
met dit voornemen kan vereenigen en het haar mogelijk is de ver- 
eischte medewerking van de Australische regeering te verkrijgen. 

Ik zal het op prijs stellen van het verloop der te voeren of 
gevoerde onderhandelingen op de hoogte te worden gehouden, mede 
opdat mijnerzijds de Militaire Attaché bij Hr. Ms. Ambassade te 
Londen, het Hoofd Centraal Indeelingsbureau Koninklijke Land- 
macht en het Hoofd van het Centraal Vrijwilligersbureau kunnen 
worden ingelicht. 

Mocht de medewerking der Australische regeering niet kunnen 
worden verkregen, dan zal alsnog een andere oplossing voor voren- 
bedoelde drie bataljons dienen te worden gezocht. 



Buitendien zullen door den Bevelhebber der Nederlandsche Strijd- 
krachten in totaal 27 lichte infanterie bataljons voor uitzending 
worden gereed gemaakt. 

De bataljons worden door de zorg van den Bevelhebber Neder- 
landsche Strijdkrachten in Nederland opgeleid. Voor de tijdstippen, 
waarop de uitzending zal plaats vinden, moge ik Uwer Excellentie 
verwijzen naar mijn hierbijgaanden brief aan den Bevelhebber der 
Nederlandsche Strijdkrachten. 

Ik stel mij voor de bataljons te detacheeren onder de bevelen 
van een door U aan te wijzen Gezagsinstantie van het oogenblik 
af, dat zij in Engeland worden ontscheept. 

Voor het ontvangen der tropenuitrusting, voor welke aangelegen- 
heid ik Uwe Excellentie moge verwijzen naar mijn brief aan onzen 
Ambtgenoot voor de Algemeene Oorlogvoering van het Koninkrijk, 
zal het vermoedelijk noodig zijn, dat de bataljons gedurende eenigen 
tijd in Engeland vertoeven. 

In dezen geest zijn reeds informatieve besprekingen gevoerd met 
Engelsche autoriteiten door den Chef van den Staf van den Bevel- 
hebber Nederlandsche Strijdkrachten. 

Ik heb aan onzen Ambtgenoot voor de Algemeene Oorlogvoering 
verzocht het hoofd van de missie ,,Uitzending personeel naar Neder- 
landsch-Indië" opdracht te geven, zich indien het kamp ,,Woodfarm" 
bestemd moet blijven voor het nog uit te zenden ,,basisbataljonv 
en voor de eveneens nog uit te zenden twee gezagsbataljons, tot de 
bevoegde Engelsche autoriteiten te wenden, teneinde de beschikking 
te krijgen over een kamp, dat dienst kan doen als verblijfplaats voor 
de troepen, gedurende den tijd, dat deze in Engeland vertoeven. 

Onder verwijzing naar mijn brief aan den Bevelhebber der Neder- 
landsche Strijdkrachten moge ik Uwer Excellentie voorts berichten, 
dat ik het voorstel betreffende het indeelen van een verbindings- 
officier van de Koninklijke Landmacht bij de bevelvoerende Gezags- 
instantie in Nederlandsch-Oost-Indië te zijner tijd aan Uwe Excel- 
lentie zal doen toekomen. 

Ik neem aan: dat Uwe Excellentie zich met bovenstaande rege- 
lingen kan vereenigen en zal gaarne hiervan een bevestiging tege- 
moet zien. 

De Minister van Oorlog, 
(get.) J. MEYNEN. 

DEPARTEMENT VAN OORLOG. 
- 

Geh. Litt. V. 11. 

Onderwerp: Uitzending lichte infanteriebataljons. 

Aan Zijne Excellentie den Minister 
voor de Algemeene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk. 

's-Gravenhage, 3 September 1945- 

Hierbij doe ik Uwer Excellentie toekomen afschriften van de 
brieven, welke ik onder nummer en datum dezes deed toekomen 
aan den Bevelhebber Nederlandsche Strijdkrachten, het Hoofd 

Centraal Indeelingsbureau Koninklijke Landmacht, het Hoofd 
Centraal Vrijwilligersbureau en onzen Ambtgenoot van Overzeesche 
Gebiedsdeelen. 

Kortheidshalve moge ik Uwe Excellentie naar den inhoud van 
deze brieven verwijzen. 

Ik zal het op prijs stellen, indien U het Hoofd van de missie 
,,Uitzending Personeel naar Nederlandsch-Indië" zoudt willen op- 
dragen een tweetal punten voor te leggen aan de bevoegde Engel- 
sche autoriteiten. 

Het eerste betreft het ter beschikking stellen van de normale 
en de tropische uitrusting voor de lichte infanteriebataljons, welke 
voor uitzending naar Nederlandsch-Oost-Indië bestemd zijn en in 
Nederland worden opgeleid. Ik acht het gewenscht, dat de normale 
uitrusting in Nederland ter beschikking komt op tijd en plaats, welke 
nader in overleg met den Bevelhebber Nederlandsche Strijdkrachten 
kunnen worden vastgesteld. De tropische uitrusting kan zonder be- 
zwaar in Engeland ter beschikking komen. 

Bii de informatieve bespreking, welke door den B.S.O. en den 
Ch. St.-B.N.S. met den Ch. St.-S.E.A.C. (Generaal Kimmens) en 
Brigadier Six Smith, Hoofd van de Afdeeling G.S. van het War 
Office werd gehouden, bleek het War Office genegen te zijn voor 
alle bataljons een volledige uitrusting te verstrekken (op dat moment 
was evenwel nog slechts van 17 uit te zenden bataljons sprake). 
Voorts merd de indruk verkregen, dat het verschaffen van een tro- 
pische uitrusting aan de eerste 10 bataljons geen moeilijkheden 
zal opleveren, terwijl men ten aanzien van de uitrusting voor de 
overige eenheden iets minder positief was. 

Intusschen is het noodzakelijk, dat voor alle 27 bataljons zoowel 
de normale als de tropenuitrusting van Engelsche zijde beschikbaar 
wordt gesteld. Ik vertrouw, dat dit mogelijk zal zijn, gezien het 
gestelde in den aan U gerichten brief van het War Office d.d. 12 
Augustus j.l., nr. 9737/Mil. 

Het tweede punt betreft de tijdelijke onderbrenging der troepen 
in Engeland. Het War Office was, blijkens mededeeling van den 
Ch. St.-Bevelhebber Nederlandsche Strijdkrachten de opvatting toe- 
gedaan, dat het mogelijk zou zijn de eenheden onder te brengen 
in de beide Nederlandsche kampen in Engeland, nl. Wolverhampton 
en Woodfarm. Het eerstgenoemde kamp is echter in gebruik bij de 
Expeditionnaire Macht en zal hiervoor bestemd moeten blijven, ter- 
wijl het tweede kamp, indien de voorgenomen uitzending van een 
basisbataljon en twee gezagsbataljons Indië naar Australië doorgang 
vindt, voorloopig in beslag wordt genomen door deze gezagsbataljons. 

Indien vaststaat, dat het kamp Woodfarm voorloopig nog voor 
de gezagsbataljons Indië moet worden gereserveerd, zal aan het 
War Office moeten worden gevraagd een ander kamp ter beschik- 
king te stellen. Uit de informatieve besprekingen, welke reeds door 
den Chef van den Staf van den Bevelhebber Nederlandsche Strijd- 
krachten zijn gehouden, blijkt, dat zulks geen onoverkomelijke moei- 
lijkheden zou opleveren. 

Ik zou gaarne zien, dat de missie ,,Uitzending personeel naar 
Nederlandsch-Indië" in voorkomend geval de bedoelde stappen 
ondernam. 

De Minister van Oorlog, 
(get.) J. MEYNEN. 
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Brief d.d. 2 Augustus 1945 van dr. van Mook aan de Minister van Overzeese Gebiedsdelen, 
betreffende de gevolgen van de wijziging van de commandogebieden 

Zeer geheim - Persoonlijk 
Zijne Excellentie 
den Minister van Overzeesche Gebiedsdeelen 
's-Gravenhage. 

2 Augustus 1945. 
Gevolgen van de wijziging van operatieterreinen 

In aansluiting op mijn telegram Z.G. 2, dat ik Uwer Excellentie's 
ambtsvoorganger over dit onderwerp zond, moge ik de situatie, die 
ontstaan is als gevolg van de totstandkoming van een aanzienlijke 
grensverlegging tusschen de operatiegebieden van den Generaal Mac- 
Arthur en den Admiraal Mountbatten, meer in onderdeelen aan- 
geven. 

Tot dusverre is mij officieel van deze grenswijziging geen enkele 
mededeeling gedaan, doch uit een brief van onzen verbindings- 
officier te Manilla, den Lt. ter Zee le  klasse Den Hollander, blijkt, 
dat daar op 24 Juli instructies ontvangen werden, verband houdende 
met de overdracht van de operationeele verantwoordelijkheid voor 
Nederlandsch-Indië van de S.W.P.A. aan de S.E.A.C. en de A.I.F. 
(Australian Imperia1 Forces). Deze verandering zou zijn goedge- 
keurd door de Combined Chiefs of Staff, terwijl de formeele goed- 
keuring van het Vereenigd Koninkrijk en van Nederland nog zou 
worden gevraagd. Ik mag alvast er op wijzen, dat de behandeling van 
deze aangelegenheid geheel buiten ons om en zonder eenig overleg 
een nieuw voorbeeld is van de wijze, waarop in dezen oorlog de 
kleinere mogendheden worden genegeerd, m e t  als gevolg een vÖort- 
durende benadeeling van onze belangen en een zich opstapelende 
reeks moeilijkheden bij onze eigen -voorbereidingen, waarbij wij 
steeds in het duister tasten ook omtrent de naaste toekomst. 

De grensverlegging vindt haar voornaamsten grond in een strategie, 
die alles concentreert op den rechtstreekschen aanval op Japan. 

De algemeene indruk-hier is, dat het Mountbatten reeds G o r  zijn 
huidige operatieterrein aan de noodige materieele middelen ont- 
breekt, terwijl hij voor de veel grootere gebieden, die nu binnen zijn 
areaal vallen, er niets anders bij krijgt dan eenige Australische divi- 
sies, die reeds ten volle zijn ingezet in Nieuw-Guinea, de Solomons, 
den Bismarck Archipel, Morotai, Tarakan, Balikpapan en Britsch- 
Borneo. 

Men kan op zijn best verwachten, dat Mountbatten in staat zal 
blijken Burma geheel van den vijand te zuiveren en Malaya te be- 
vrijden, doch veel meer zal hij voorshands wel niet kunnen onder- 
nemen. Bovendien is het de vraag, of hij, wanneer hij meer ter be- 
schikking krijgt, zich niet veeleer in de richting van Thailand, Indo- 
China en Hongkong zal bewegen, dan in de richting van Neder- 
landsch-Indië. 

Bij velen in het hoofdkwartier van MacArthur heerscht de over- 
tuiging, dat Japan binnen afzienbaren tijd tot overgave zal worden 
gedwongen en dat daardoor Nederlandsch-Indië vanzelf en zonder 
veel vechten zal vrijkomen. Wanneer dit het geval mocht zijn, dan 
brengt zulks natuurlijk aanzienlijke voordeelen voor ons mede, daar 
dan het verlies aan menschenlevens en aan materiaal waarschijnlijk 
geringer zal zijn - ondangs den langeren duur der bezetting -, 
dan wanneer de Japanner in den Archipel gewapenderhand zal moe- 
ten worden uitgeroeid. 

Het is echter geheel niet zeker, dat alle Japansche troepen zich 
bij een overgave zullen neerleggen. Hoewel er verschijnselen zijn, die 
erop wijzen, dat het moreel van deze troepen in den laatsten tijd 
ernstig aan het dalen is, zoo zijn er toch te veel voorbeelden van 
volhouden tot het uiterste, om niet voorzichtig te zijn bij onze con- 
clusies omtrent de gevolgen van een capitulatie. 

Is derhalve voorloopig weinig directe actie in Nederlandsch-Indië 
te verwachten, zoo staan wij toch voortdurend voor de mogelijkheid, 
dat plotselinge veranderingen met betrekking tot Japan zelf een 
snelle actie over het geheele gebied noodzakelijk maken. 

Bij een regelmatig verloopende capitulatie zou men, zoolang onze 
gealliëerden en wij niet ter plaatse zijn, de Japanners voor rust en 
orde en voor de veiligheid van persoon en goed aansprakelijk moeten 
stellen, doch indien zij aan het bevel tot neerleggen van de wapens 
geen of slechts gedeeltelijk gevolg geven, dan zal alleen een zeer snel 
optreden van geallieerde zijde kunnen voorkomen, dat chaotische toe- 
standen ontstaan en groote verwoestingen van lijf en goed plaats 
vinden. 

Nu heeft, afgezien van de groote vertragingen, die reeds zijn op- 
getreden in het verzamelen, uitrusten, oefenen en transporteeren 
van onze menschen, de grenswijziging van de operatiegebieden nog 
tot gevolg, dat wij hier met onze aanschaffingen in groote moeilijk- 
heden dreigen te geraken. Was het vroeger reeds een ernstig be- 
zwaar, dat Nederlandsch-Indië bij twee operatiegebieden behoorde, 
omdat wij als gevolg daarvan dezelfde behoeften met twee uiteen- 
loopende groepen van instanties moesten behandelen en voor het- 
zelfde werk met twee onderling geheel verschillende organisaties en 
organisatievormen te maken hadden, thans dreigt al hetgeen met be- 
trekking tot het vroegere gebied van MacArthur is tot stand gebracht 
en afgesproken, op losse schroeven te komen, wanneer men het stand- 
punt zou gaan innemen, dat dit alles weer opnieuw met Mountbatten 
ZOU moeten worden opgenomen en den langen lijdensweg via Kandy 
en het War Office in Londen zou moeten gaan. 

Wij kunnen daarbij waarschijnlijk onderscheiden de behoeften voor 
het K.N.I.L. en de N.I.C.A. eenerzijds, en die voor relief en rehabili- 
tatie anderzijds. Laatstbedoelde categorieën zullen misschien geen 
herhaalde behandeling behoeven, al spreekt het wel vanzelf, dat 
niet geheel op den ouden voet zal kunnen worden doorgewerkt. Met 
de verschuiving van het commando is de nieuwe opperbevelhebber 
toch eveneens verantwoordelijk geworden voor den tijdigen aanvoer 
van relief- en rehabilitatiegoederen in zijn nieuwe gebied en ook al 
laat men de aanschaffing daarvan doorgaan op den reeds overeen- 
gekomen voet, dan zal toch omtrent opslag, transport en beschikbaar- 
stelling met het nieuwe hoofdkwartier in overleg moeten worden 
getreden. 

Ernstiger is echter de ligging van zaken ten aanzien van de uit- 
rusting van K.N.I.L. en N.I.C.A. Wij hebben daarbij te maken met 
de navolgende onderdeelen l) : 

112 N.1.C.A.-detachementen (54 groote en 58 kleine) ; 
4 N.I.C.A. hoofdkantoren (overeenkomend met de Gouver- 
neurskantoren voor West-, Midden- en Oost-Java en voor de 
Groote Oostkust Borneo) ; 
5 technische bataljons; 
4 medische bataljons; 
10 groepen voor de behandeling van ,,displaced persons"; 
143 pelotons gemilitariseerde politie; 
3 bataljons (bevolkings) hulptroepen; 
de 5 squadrons van de Militaire Luchtvaart; 
Inheemsche troepen van het K.N.I.L. ter uiteindelijke sterkte 
van circa 16 bataljons plus bijkomende eenheden ter gezamen- 
lijke sterkte van circa 19 200 man; 
12 compagnieën militaire politie. 

Voor al deze groepen was Amerikaansche uitrusting aangevraagd. 
Voor de N.I.C.A., de technische en medische bataljons sprak dat 
vanzelf, omdat een andere uitrusting niet te verkrijgen was en bo- 
vendien de Amerikaansche uitrusting verre de voorkeur verdiende 
wegens deugdelijkheid en volledigheid. Ook voor de squadrons, die 
in Amerika waren geoefend en met Amerikaansche vliegtuigen uit- 
qerust, lag het gebruik van Amerikaansch materiaal voor de hand. 
Voor de gemilitariseerde politie was de aanvrage gebaseerd op de 
overweging, dat zij in hoofdzaak onder de N.1.C.A.-detachementen 
ZOU komen te werken en eenheid van uitrusting derhalve aanbeveling 
verdiende, terwijl voor de hulptroepen en het Inheemsche deel van 
het K.N.I.L. geleidelijkerwijze Amerikaansche bewapening en klee- 
ding werd verkregen, naarmate in de bevrijde gebieden daarvoor per- 
soneel beschikbaar kwam. 

Tot dusverre is met dit alles weinig moeite ondervonden, daar 
men van Amerikaansche zijde met de verstrekking gemakkelijk was 
en niet op eenige duizenden eenheden behoefde te zien. Wij hebben 
daarom als regel slechts aangevraagd, naarmate menschen beschik- 
baar kwamen en onze organisatie zich uitbreidde. Eenige weken ge- 
leden ben ik echter begonnen met een meer algemeene aanvrage op 
te stellen, omdat zoowel de te verwachten toevoer van personeel uit 
Nederland, als het beschikbaar komen van Indonesiërs uit beter 
bevolkte streken, de verwachting wekten, dat de uitbreiding van ons 
personeel in de komende maanden veel sneller zou gaan en wij 
daarop dus met onze materieele positie voorbereid behoorden te zijn. 

1) Het Vrouwenkorps is niet afzonderlijk genoemd, daar het slechts gedeelte- 
lijk Amerikaansche uitrusting behoeft en overigens goeddeels bij de genoemde 
groepen zal zijn of worden ingedeeld. 



In het stadium van behandeling van deze meer algemeene aan- 
vrage is nu plotseling de grenswijziging gekomen, met als gevolg, dat 
het hoofdkwartier van den Generaal MacArthur zijn medewerking 
aan het verkrijgen van deze voorraden heeft gestaakt, terwijl ons 
zelfs nog geen officieel bericht van de verandering heeft bereikt. Dit 
is niet aan dat hoofdkwartier te wijten, omdat men daar - en niet 
ten onrechte - in de veronderstelling verkeert, dat ons deze mede- 
deelingen omtrent beslissingen van de Combined Chiefs of Staff en 
van de betrokken regeeringen door die autoriteiten en niet via de 
opperbevelhebbers te velde behooren te worden verstrekt. 

Wanneer wij inderdaad van dit oogenblik af niet meer zouden 
kunnen rekenen op verstrekkingen uit de voorraden van het com- 
mando van den Generaal MacArthur en zelfs onze bestellingen niet 
rechtstreeks zouden kunnen verschuiven naar Washington, maar de 
geheele formatie en opstelling wederom zouden moeten voorbrengen 
bij het hoofdkwartier van Mountbatten, waar zij dan weer omge- 
werkt 7ouden moeten worden naar Britschen stijl, om vervolgens 
nader te worden bekeken door het War Office in Londen en dan 
misschien eindelijk in geheel anderen vorm zouden worden goed- 
gekeurd, dan is het wel begrijpelijk, dat wij zouden moeten rekenen 
met een ~tagnatie van vele maanden en dat wij intusschen ons over- 
komend personeel niet zouden kunnen uitrusten en gereed maken 
voor actie. 

Bovendien is het zeer de vraag, of de materiaalpositie van de 
Britten zoodanig is, dat zij op even gemakkelijke wijze als de Ameri- 
kanen in onze behoeften zouden kunnen voorzien. Ik laat nog ter- 
zijde, dat wij daarbij niet zouden kunnen rekenen op volledige ver- 
strekking onder lend-lease en dat deze verandering derhalve voor 
o n ~ e  financieele positie eveneens zeer ernstige gevolgen zal kunnen 
hebben. 

Teneinde de werkelijk fatale resultaten van dit alles thans reeds 
gedeeltelijk te ondervangen, zijn wij met het hoofdkwartier van 
MacArthur in overleg getreden over de overneming van een aantal 
nog niet zeer duidelijk gespecificeerde, maar voor ons waardevolle 
goederen in de verschillende bases op Nieuw Guinea, die geleidelijk 
door de Amerikanen worden verlaten. Het is mogelijk, dat wij 
hieruit althans een gedeeltelijke voorziening in onze meest dringende 
behoeften zullen kunnen trekken, doch het spreekt vanzelf, dat wij 
daardoor niet krijgen, wat wij tot dusverre ontvingen, nl. volledige 
uitrustingen voor bepaalde formaties en organisaties. 

In de tweede plaats heb ik mij tot MacArthur gewend met het 

verzoek, om althans voor een beperkt deel van onze organisatie 
alsnog de uitrusting in volledige eenheden te willen leveren, teneinde 
iets bij te dragen tot overbrugging van de moeilijkheden, die ons 
wachten. Of hij hierop zal ingaan, weet ik niet en voorloopig durf 
ik geen te groote verwachtingen in dit opzicht te koesteren. 

In de derde plaats echter heb ik mij gewend tot Mountbatten en 
MacArthur beiden, met het verzoek van laatstgenoemde om de door 
ons ingediende aanvrage gunstig te beoordeelen en met dat gunstige 
oordeel aan zijn collega door te zenden en tevens om aan het War 
Department in Washington aan te bevelen, ons alsnog bij de aan- 
schaffing van deze goederen te helpen. 

Aan Mountbatten geef ik in overweging goed te vinden, dat wij 
voort zouden gaan met deze wijze van uitrusting en dienovereen- 
komstig aanbevelingen te richten aan het War Office in Londen en 
via dat War Office aan de Combined Chiefs of Staff. 

Ik weet niet, of er eenige kanr bestaat, dat men dezen niet ortho- 
doxen weg bewandelt. Voorzoover ik de Britten ken, zullen zij alles 
wel volgens de voorschriften willen doen en derhalve van ons ver- 
langen, dat wij alles opnieuw met hen overleggen, alle formaties naar 
Britsch model wijAgen en de uitrustingen via het War Office aan- 
vragen, waar dan wel verder zal worden uitgemaakt, in hoeverre zij 
uit Britsche of uit Amerikaansche bron kunnen worden verstrekt. 
Ik moet er echter met nadruk op wijzen, dat een dergelijke gang 
van zaken ons maandenlang van iedere aanvulling zou berooven en 
ook daarna geen zekere resultaten zal opleveren. 

Wij kunnen dit eenvoudig niet aanvaarden en ik heb ook daarom 
telegrafisch aan de Nederlandsche Regeering verzocht met den mees- 
ten nadruk onze belanger1 bij de hoogste autoriteiten in het Ver- 
eenigd Koninkrijk en de aiereenigde Staten te bepleiten. 

Ik moge er nog op wijzen, dat een belangrijk oponthoud in de 
verdere materiaalvoorziening voor onze diensten ten gevolge zal 
hebben eenerzijds, dat onze menschen niet kunnen worden uitge- 
zonden - omdat zij zonder uitrusting hier niet aan het werk gezet 
kunnen worden - en in de tweede plaats, dat wij bij plotseling 
opkomende gebeurtenissen de minimale krachten zullen missen, die 
wij nodig hebben om in onze zaak in Nederlandsch-Indie te voorzien. 

De Lt. Gouvernez~r-Generaal van 
Nederlandsch-Indië, 

(w.g.) H .  V A N  MOOK. 
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Brief d.d. 8 Augustus 1945 van dr. van Mook aan generaal MacArthur betreffende de wijziging van de commandogebieden 

13 GA/A08 
ANIB 

August 8, 1945. 

Personal and Confidential 

General Douglns MacArthur, 
Cornnzi.znder in Chief, S .  W.P.A., 
A.P.O. 500 G.H.Q. 

My dear Genera1 MacArthur, 

i'ilthough I have not yet received any official information about 
the change of delimitation between S.W.P.A. and S.E.A.C., I under- 
stí~nd that your headquarters are acting on the presumption that this 
change wil1 become effective on August 15th and that on that date 
your responsibility with regard to the N.E.I., or the major part of 
the N.E.I., wil cease. 

I wish to point out that this change comes at a moment when our 
organiration is in a process of steady and rapid growth, and when 
developments may take place, which necessitate quick action and 
the use of al1 available resources. If. at the same time, the regular 
acquisition of equipment would cease aiid a complete new organi- 
zational set-up would have to be discussed and decided upon, this 
might very well hamstring our action to such an extent that grave 
consequences would ensue. 

I therefore hope that you will give us your valuable help in facili- 
tating the transition with regard to organizational and personal equip- 
ment such as has, up til1 now, heen provided by U.S.A. army resour- 
ces. I think a transfer of responsibility implies a certain responsibility 
to effectuate the transfer in the best possible manner, and I am sure 
- looking back on a period of the most satisfactoq co-operation - 
that I am justified in asking your assistance in this matter. 

I cable two requests, copies of which are enclosed, one with respect 
to the transfer of materials at present available at bases in New 
Guinea that are being evacuated by U.S.A. forces under your com- 

mand, and one concerning the completion of a number of requisi- 
tions that either have been approved already or are based on the 
exigencies that have arisen in liberated territories within S.W.P.A. I 
understand that the first request has been approved already; this wil1 
be of great assistance, but it is hardly to be expected that complete 
equipment can be derived from this source. In order to bridge the 
inevitable delay, caused by the change of commai~d, I therefore 
urgently hope that gou will be able to approve the second request, 
which is of the nature of a purely transitional mcasure and, as far 
as I can judge, well within the limits of what can 'oe provided by 
U.S.A.S.O.S. from arrny stores. 

Apart from these requests 1 would like to r.sk your help in one 
more respect. I fully appreciate that you cannot provide the equip- 
ment contained in thc T.O.E.'r entered by Lt. Gen. Van Oven and 
Col. Warners during their recent visit to Manila. I doubr whether it 
would be possible for you to forward these requisiticns, with your 
approval, to the War Department in Washington and to rerornnlend 
their delivery to US from the U.S.A., although this would solve our 
difficulties almost coinpletely. You might, however, see your way 
to forward them to Admiral Lord Louis hlounthatten with tbe re- 
commendation to accept them as they stand in order to speed up 
their procurement as much as possible. Such a recommenclation might 
be of great help to us in trying to acquire the equipment with the 
shortest possible delay. 

A list of the several requests entered with G.H.Q. and still pending 
is attached to this letter. 

The same would he the case if you coulcl make a similar recom- 
mendatior, with regard to those parts of our geileral plan for relief 
and rehabilitation which have been approved by you but which have 
not yet been certified by the War Department. 

Yours very sincerely, 
(w.g.) H. VAN MOOK, 

Lt. Goi-3ernor-@eneral o f  the 
Netherlands-Indies. 
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Mededeling van de Minister van Buitenlandse Zaken d.d. 16 April 1945 aan de Minister van Oorlog, inzake de oorlogvoering 
in de Zuid Westelijke Stille Oceaan, alsmede een desbetreffend Anep-Anetabericht d.d. 10 April 1945 

MINISTERIE VAN BUITENLANDSCHE ZAKEN 

Netherland Foreign Office 
Afd. Diplomatieke Zaken 

No. 2264 Geheim Archief 

Londen, 16 April 1945. 

Ik heb de eer Uwer Excellentie hiernevens te doen toekomen een 
Anetabericht dd. 10 dezer, betreffende de oorlogvoering in den Zuid 
Westelijke Stillen Oceaan, naar den inhoud waarvan ik moge ver- 
wijzen. 

Hr. Ms. Ambassadeur te Washington deelt mij mede, dat gemeld 
bericht geïnspireerd zou zijn van Britsche zijde. 

De Minister van Buitenlandsche Zaken, 
Voor dezen, 

Het Hoofd der Afdeeling, 
(w.g.) onleesbaar. 

Zijner Excellentie 
den Heere Minister van Oorlog 
te Londen. 

April 10th 1945. 

PRESS ANEPANETA REUTERS LONDON. 
09175 INFORMATIVE PROBYLANDT ARTPIUR SEARS HENNING RPT 

ARTHUR SEARS HENNING WRITES IN TOD.4YS WASHINGTON TIMES 
HERALD UNDER TITLE QUOTE BRITISH AND DUTCH T 0  RELIEVE 
UNISTATES IN SOUTH WESTERN PACIFIC RECLAMATION OF FAR 
EAST TERRITORIES CHANGED UNDER NEW CAMPAIGN PLANS 
UNQUOTE FOLLOWING QUOTE R.4DICAL REORGANIZATION OF AL- 
LIED CAMPAIGN IN FAREAST BEING EVOLVED EXPEDITE CON- 
QUEST JAPAN STOP UNDER THIS PLAN BKITISH DUTCH WILL TAKE 
OVER FKOM UNISTATES CONDUCT OF WAR SOUTHWEST PACIFIC 
STOP RECLAMATION SINGAPORE MALAYA AND BRITISH TERRITORY 
IN EAST INDIES FROM JAPS WII,L BECOME JOB FOR BRITISH NAVY 
ARMY STOP DUTCH FORCES ALREADY ARRIVED IN AUSTRALIA FOR 
OPERATIONS T 0  RECOVER JAVA SUMATRA OTHER PARTS OF NE1 
STOP AMERICAN FORCES UNDER COMMAND MACARTMUR NIMITZ 
BROKE JAP POWER IN SOUTHWEST PACIFIC MADE IT POSSIBLE FOR 
BRITISH DUTCH MOP UP CONTAINED ENEMY AND REGAIN THEIR 
POSSESSIONS IN THAT REGION STOP MACARTKIJR WHO BEEN COM- 
MANDER SOUTHWEST PACIFIC EVER SINGE STARTED FROM AU- 
SI'RALIA IN DRIVE BACK TO PHILIPPINES IS HENCEFORTH TO CON- 
CENTRATE ON LAND OPERATIONS AGAINST JAPANESE IN  CHINA 
AND ON INVASION JAP HOME ISLANDS WHILE NIMITZ WILL DIRECT 
SUPPORTING NAVAL ACTIONS UNQUOTE NELVS.4NETA . . . . . . . . . 
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Telegram d.d. 14 April 1945 van de Nederlandse vertegenwoordiger bij de C.C.O.S., de heer van der Kun, 
aan de Minister-President betreffende de wijziging van de commandogebieden 

Persoonlijk voor Minister President Nr. 16 van van der Kun  

Tevens voor Ministerie van Koloniën, Minister van Buitenl. Zaken, 
Minister van Marine en Minister van Oorlog. 

Referte Uw telegram Gerbrandy Nr. 3 dato 10 April, mijn tele- 
gram Nr. 80 dato 10 April en voorafgaande telegramwisseling. 

Paragraaf 1. Had mijnerzijds discussie met beide Britsche chiefs 
of staff op 12 April, welke niet ingelicht omtrent plannen, zelfs werd 
door hen verklaard dat de S.W.P.A.-kwestie in haar geheel binnen- 
kort behandeld zou dienen te worden met de Joint Chiefs of Staff 
omtrent eenige wijziging in commitment aanziens Nederlandsch-Indië 
was hun derhalve nog niets bekend, al was ook hun inzicht dat het 
logisch en voor de hand liggend ware dat te eeniger tijd, zelfs spoe- 
dig, in gezamenlijk overleg met Amerikanen dit commitment tusschen 
Nederland en het Verg. Koninkrijk vastgelegd zal worden. Vooraf- 
gaande berichten van mij waren op mededeelingen van hoogste Ame- 
rikaansche zijden. 

Paragraaf 2 .  Tusschen beide standpunten bestaat het volgende 
verschil: 

n. Wel van Britsche zijde, doch niet van Amerikaansche zijde, 
wordt het olieprobleem geacht van voldoende belang te zijn om tegen 
Noord Borneo, in casu tegen Miri (Useria) actie te ondernemen. 
Ons is hun (een woord uitgevallen) bekend, waar aan Joint Chiefs 
of Staff door Petroleum Board is medegedeeld dat ook zonder her- 
winning van olieterreinen de oliepositie ,,wel1 in hand" is. 

h. Aangaande shipping, speciaal tankers. Van Britsche zijde wordt 
toegegeven dat men momenteel bijhouden kan, doch men begrijpt 
toch dat gebrek aan tankerage voldoende ernstig is ten einde te over- 
wegen, wellicht zelfs te hebben besproken, de vrijmaking der route 
Noord van Australië en Zuid en West van Nieuw Guinea naar 
Manilla, hetgeen een afstandsbesparing beteekent voor olie uit de 
Perzische golf van 4300 zeemijlen, hetgeen ruim 13 reisdagen ver- 
tegenwoordigt op een alternatieve route om Australië heen van 
12 000 mijl of circa 37 reisdagen. 

c. Het inzicht der Amerikanen is, dat eenigszins beduidende hoe- 
veelheden olie uit Tarakan respectievelijk Miri eerst na een jaar zou- 
den zijn te verkrijgen. Ik deelde de Britten mede, dat wij er staat op 
maken dat onzerzijds gegarandeerd kan worden na een half jaar 
resp. 8000 en 25 000 ton en na een jaar 20 000 en 35 000 ton, het- 
geen inderdaad geen groote kwantiteiten zijn, maar toch wel eenige 
verlichting beteekent. 

d. Met betrekking tot rubber is het Amerikaansche standpunt dat 
een tekort weliswaar bestaat, doch geen critica1 deficiency, volgens 

het Britsche inzicht bestaat er wel een kritiek tekort, zoodat mijner- 
zijds aangenomen, dat beiden hoofdzakelijk eigen standpunt vertegen- 
woordigen, terwijl bovendien niet uit het oog verloren dient te wor- 
den dat de Britten ook buitengewoon financieel belang hebben bij 
de snelle rehabilitatie en uitvoer van rubber uit Britsche gebieden 
welke thans door Japanners bezet. Van Amerikaansche zijde werd te 
dien aanzien nog een opmerking gemaakt welke vermeldenswaard is, 
en wel dat wederom de Britten zouden blijken ,,smartn te zijn, nl. op 
reverse lease-lend kunnen gaan leveren in periode van maximale rub- 
berprijzen, op deze wijze de markt afromende voor gebieden welke 
later bevrijd worden, b.v. Nederlandsch-Indië. 

Paragraaf 3. Ditmaal wordt door mij deze kwestie meer uitvoerig 
gerapporteerd dan op 13 Februari en 7 dezer, omdat ik weer be- 
vestigd weet, dat hetwelk door B.S.O. genoemd worden toekomstige 
plannen voor verdere operaties in het Verre Oosten in werkelijkheid 
alle studieplannen en nog geen operatieve plannen zijn, daarom slechts 
worden bestudeerd en ,,on stock" gehouden. Overigens zou eenige 
actie tegen Noord Borneo waarschijnlijk met Australische troepen 
plaats vinden, zooals door Amerikaansche alsook door Britsche 
Chiefs of Staff werd verklaard. 

Paragraaf 4. Nog voor den moesson hopen de Britten Rangoon te 
hebben terugveroverd, hetgeen uiteraard van uiterst belang is en 
zeker omdat Mountbatten zeer optimistisch schijnt te zijn geweest 
in zijn tijdschema, waarop naar wordt vernomen hij maanden ten 
achter zou zijn. 

Paragraaf 5. Ik merk hierbij nog op dat ik slechts weergeef wat 
mij is verteld: aangaande Mountbatten's eventueele plannen en zijn 
tijdschema ontving ik nooit eenige mededeeling en neem daarom aan 
dat daaromtrent B.S.O. eveneens niet is ingelicht. Inzake specifieke 
,,toekomstige operaties" waarnaar door hem steeds wordt verwezen, 
is mij alleen bekend hetgeen mij onlangs mondeling bericht werd 
door KLTZ jhr. van Foreest, welke thans met verlof in Amerika is. 
Het eenige dat mijnerzijds te dien aanzien opgemerkt kan worden, 
is dat shipping tekort in aanmerking genomen een major operation 
naar het Zuid-Westen vanuit de Philippijnen op het oogenblik zeker 
niet in beschouwing is. 

Paragraaf 6. Wel werd mij medegedeeld wat mij reeds bekend en 
onder meer ontwerpplannen eveneens zijn zooals genoemd in para- 
graaf 5. Ook zulke plannen hadden echter hoofdzakelijk waarde als 
studies, doch zijn hier in licht van toekomstige operaties niet ernstig 
beschouwd. 
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Maandrapport over September 1943 van de Directeur van de Nefis, alsmede enige opmerkingen hieromtrent 
d.d. 24 October 1943 van de vice-admiraal C. E. L. Helfrich 

MAANDRAPPORT NEFIS SEPTEMBER 1943 
Duplicaat Maandrapport NEFIS 

Ag. no. XA6/5357/Z.G. 
Maand: September 1943. 

1. Werkzaamheden. 

Sectie I. In bijlage I is een overzicht gegeven van de werkzaam- 
heden verricht door Sectie I. 

Sectie I I .  In bijlage I1 is een overzicht gegeven van de werkzaam- 
heden verricht door Sectie 11. 

Sectie IIZ. De werkzaamheden van Sectie I11 hadden voortgang. 
Door den Kolonel Warners zal U mondeling een overzicht worden 
gegeven van wat in de afgeloopen maand gedaan is. Met twee der 
groepen op Java is het radio-contact hersteld. De mogelijkheid be- 
staat echter dat deze groepen niet vrij zijn. 

2. Transport. 

Binnen afzienbaren tijd zullen zich drie parties op de Noordkust 
van Nieuw-Guinea en twee in het binnenland van dit eiland bevinden 
die voor haar transport, proviandeering, personeels-aflossing, vernieu- 
wing en reparatie van kampeerbenoodigdheden, wapens, enz. op 
vliegtuigcommunicatie aangewezen zijn. Dit zal op zich zelf al meer 
eischen dan de twee thans hier beschikbare Catalina's af kunnen, om 
nog niet eens te spreken van andere taken, op het gebied van bin- 
nenlandsch bestuur, die thans door deze vliegtuigen vervuld worden. 

Het principe om menschen daar te gebruiken waar zij door op- 
leiding en ervaring het beste bekend zijn, wordt wat onze MLD vlie- 
gers betreft met voeten getreden. Nu de Italiaansche vloot uit de 
Middellandsche Zee verdwenen is, moeten groote aantallen Britsche 
vliegtuigen en bemanningen beschikbaar gekomen zijn voor Oost- en 
Zuid-Airika en wil het mij voorkomen dat meer MLD Catalina's 
hier in Australië gestationneerd zouden kunnen worden. De taak 
van deze nieuw komende vliegtuigen kan gedeeltelijk op operatief, 
gedeeltelijk op NEFIS terrein liggen. Thans zijn het de RAAF Cata- 
lina's die Makassar e.a. plaatsen verkennen, die alle mijnacties in 
Ned.-Indië doen en moest een RAAF Catalina geleend worden voor 
proviandeering van een Nederlandsche party in N.O.I. gebied. 

Voor onderzeeboottransport geldt het volgende: 
Een tocht naar Java kost tien tot twaalf reisdagen heen, tien dagen 

op het terrein en ongeveer tien dagen terugreis, rondweg een maand. 
Daarna is de boot voor ongeveer 14 dagen in reparatie. 

Wij hebben thans zeven groepen in Java, gedeeltelijk met, ge- 
deeltelijk zonder radio. Met de groepen die zonder radio vertrokken 
zijn, zijn vaste afspraken gemaakt, die onderzeebootaanwezigheid bij 
Java eens in de drie maanden noodig maken. Java eischt dus een 
halve onderzeeboot voor zich alleen. 

In de tweede periode van zes weken kan de onderzeeboot 2 parties 
afzetten of approviandeeren. Indien dus buiten Java nog 2 parties 
moeten worden aangehouden is een volle onderzeeboot volgeboekt, 
aannemende dat deze boot nooit langere reparatieperioden dan 14 
dagen behoeft. 

Behalve de hoogergenoemde parties met vliegtuigvoorziening zijn 
door G.H.Q. een achttal parties met vrij hooge prioriteit aangevraagd. 
Bovendien wenscht men nog enkele special operations uit te voeren. 

Het moet als een groot voordeel worden beschouwd indien wij 
de geheele S.I. en S.O. in Ned.-Indië met eigen transportmiddelen 
zouden kunnen bedrijven en wel op de volgende gronden: 

1. Het zou ons volledige contrôle geven over wat in Ned. Indië 
gebeurt. 

2. De Nederlandsche onderzeebootbemanningen en cdten kennen 
het terrein en de bevolking door en door en kunnen, zoo- 
noodig, zich met de bevolking in contact stellen. 

3. Eenzame prauwen kunnen aangehouden en gevraagd worden, 
omdat onze menschen de taal spreken. 

4. De Ned. cdten kunnen een verkorten cursus in Cairns volgen 
en zich geheel op de hoogte stellen van landings-procedure, 
kennis en methoden der agenten. 

(Ik heb n.l. een sterk vermoeden dat het verlies van agent 289 
wel eens voornamelijk te wijten zou kunnen zijn aan het feit dat de 
0 . 2 1  en zijn commandant geheel vreemd stonden tegenover dit 
werk, dat de twee dagen dat de Ltz. Brunsting en Brouwer met dezen 
cdt. hebben kunnen praten om hem van ,,allesu op de hoogte te 
brengen geheel onvoldoende zijn geweest en tenslotte dat de vol- 
komen onbekendheid van den cdt. van wat de agenten weten en 
kunnen en welke methoden hem geleerd zijn geleid heeft tot mis- 
verstanden.) 

Om het geheele transport voor S.I. in Nederlandsche handen te 
houden zijn 3 booten noodig. Gezien het vrijkomen van de Middel- 
landsche zee en het ter onzer beschikking komen van ong. 40 Itali- 
aansche onderzeebooten kan dit niet meer onmogelijk zijn. 

3. Personeel. 

a. Hetzelfde wat in het maandrapport over Augustus medegedeeld 
is over de personeels-bezetting van NEFIS I geldt nog. Er is vooral 
dringend behoefte aan afgeoefend foto-interpretatie-personeel en een 
legerofficier voor het kantoor Militaire en operationeele Intelligence 
dat door het vertrek van den luitenant van Iterson alleen nog maar 
twee marineofficieren telt. 

b. Sectie I1 NEFIS is begonnen een handleiding en een reglement 
betreffende security ten gebruike bij de Nederlandsche Strijdkrachten 
samen te stellen. Veelvuldige malaria-aanvallen van den Kapitein 
De Jong waaruit (met Ass. Dir. NEFIS 11) het bureau bestaat handi- 
cappen de productie zeer. 

c. Als bijlage I11 is gevoegd een nota d.d. 30 September jl., van 
de hand van den Ltz. I. Brouwer en tevens een nota over hetzelfde 
onderwerp van de hand van den Ltz. I. Quéré, d.d. 24 Juni. De 
inhoud van deze nota's lijkt mij juist. 

Het voorstel den kapitein Schreuder slechts enkele uren per dag 
voor NEFIS I11 beschikbaar te stellen geeft geen oplossing. Er is 
voor een leger-intendance-officier met rimboe-ervaring een dagtaak 
en meer dan dat bij NEFIS 111. 

Aangezien het blijkbaar niet mogelijk is den kapitein Schreuder 
voor NEFIS 111 los te maken ben ik doende een Australisch leger- 
officier van dezelfde capaciteiten en met speciale kennis van Ned.- 
Indië te vinden. De heer Chaneet genoemd in de nota van den 
Ltz. Brouwer bij voorbeeld is zeer lang in Indië geweest en spreekt 
Nederlandsch, Maleisch en Javaansch, doch heeft geen rimboe- 
ervaring. Er zijn echter wel anderen. 

Het moet echter betreurd worden dat het niet mogelijk is het Ne- 
derlandsch karakter van NEFIS 111 te bewaren. 

4. Huisvesting. 

De bouw van een ,,army hut" van 80 X 18 ft. in den tuin van 
225 Domain Rd. is begonnen en zal het ruimteprobleem voorloopig 
oplossen. 

Het ruimteprobleem in 260 Domain Rd. zal opgelost zijn wan- 
neer voor de radiowerkplaats een geschikte locatie gevonden zal zijn. 

Nadat door den Controller A.I.B. Col. Roberts maanden lang was 
beloofd dat de nieuwe trainingsschool bij Cleveland in September 
gereed zou zijn, werd in September van deze autoriteit een brief 
ontvangen mededeelende, dat deze school niet gebouwd of ingericht 
zou worden en dat het in zijn bedoeling lag het Australische personeel 
(instructeurs, oppassers, koks, enz. totaal 29) van de A.I.B. school 
in Cairns terug te roepen. Hij geeft in dezen brief aan dat wij zelf 
voor dit personeel zullen moeten zorgen en dat de school geheel en 
al een Nederlandsche school zal moeten worden. 

Uit een oogpunt van security kan geen genoegen genomen worden 
met de school te Cairns. Onderhandelingen zijn geopend met de 
Australian Army om een leegstaand kamp over te nemen. Het 
noodige personeel is aan den O.B.S.O. aangevraagd. 

Er is alles vóór om een puur Nederlandsche school ie hebben, zoo- 
wel uit een oogpunt van organisatie als van security. Toch is de wijze 
waarop wij voor een fait accompli gesteld werden nauwelijks behoor- 
lijk. Zoodra een en ander is opgelost zal hierop worden terugge- 
komen. 
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5 .  Deskundigheid en  ervaringen van anderen. 

Er wordt door velen, vooral door Kolonel Warners groote waarde 
gehecht aan het zenden van officieren van NEFIS IS1 naar Enge- 
land ,,om het vak te leeren". 

Waar hier in Australië de Australiërs in den Noord-Oostelijken 
sector zeer goed succes hebben met S.I., eigenlijk alles krijgen wat 
zij noodig hebben en waar hier de Amerikanen zeer goede successen 
hebben in de Philippijnen, zoo zelfs dat Col. Ind de Philippijnen het 
best bespionneerde gebied van de wereld noemt, neem ik aan dat 
hier in Australië ook wel eenige deskundigheid is op te doen, waar- 
aan wij ook druk bezig zijn. Wanneer men verder bedenkt dat de 
Philippijnen en de Noord-Oostelijke sector zeer overeenstemmen met 
Indië, land, volk, klimaat en type organisatie vijand, terwijl in Euro- 
pa alles geheel anders is, dan wil het mij voorkomen dat een maand 
nauwe samenwerking met de leidende figuren van de Australiërs en 
Amerikanen hier ons meer op zal leveren dan drie maanden op- 
leiding in massa-scholen in Engeland. 

6. Reden geringe resultaten in Indië. 

Mijns inziens zijn de redenen waarom er nog zoo weinig contact 
met Indië bestaat de volgende: 

a. Voorbereiding. 

Overal waar de Amerikanen uit de Philippijnen en de Australiërs 
uit de N.E. sector wegtrokken lieten zij geheime radio-stations of 
guerilla-gebieden met radio-stations achter. Deze stations vormden 
later de kern van de S.I. actie en de mogelijkheid om agenten met 
nieuwe radio-stations met veiligheid binnen te brengen. 

Op den dag van de capitulatie van Java is alle radio-verkeer met 
Java geëindigd; evenzoo is later met den val van de Aroe-eilanden en 
Tanimbar alle radio-verkeer met deze eilanden geëindigd. 

b. S.I. Organisatie. 

Deze bijzonder moeilijke situatie is ter oplossing gegeven aan één 
Ltz. 1ste klasse die er na maanden één Ltz. 3de klasse en nog later 
nog één Ltz. 3de klasse bij gekregen heeft. Pas in Maart 1943 is een 
eenigszins behoorlijke organisatie opgezet en een (nog te kleine) 
staf bij elkaar gebracht. Toen was echter het contact al een jaar 
verbroken en was daardoor de moeilijkheid van het contact vertien- 
voudigd. 

c. Het  agentenmaterieel. 

Gevreesd wordt dat het karakter van den inheemschen soldaat en 
onderofficier zoozeer is ingesteld op Europeesche zorg en leiding, 
dat slechts weinig inheemschen de volle capaciteiten zullen bezitten 
om volkomen zelfstandig dit zeer moeilijke agentenwerk te kunnen 
doen en om werkelijke agenten-organisaties in het bezette gebied te 
stichten. Wat wij noodig hebben zijn b.v. uit Indië afkomstige in- 
heemschen of donkere Indo-Europeanen die uit Nederland of Indië 
ontvlucht zijn en daar in ondergrondsche organisaties gewerkt hebben. 

d .  Transport. 

Het transport is te veel afhankelijk geweest van toevallige baten. 
Hr. Ms. K 12 worstelde met ouderdomsgebreken. Hr. Ms. 0. 21 die 
op het allerlaatste oogenblik beschikbaar werd gesteld, moest zijn 
eerste oefening op dit gebied doen op de vijandelijke kust. 

Door deze onzekerheid op transport-gebied konden slechts af- 
spraken van het type: ,,Den eersten van iedere maand op een bepaald 
punt" gemaakt worden. 

Door de schaarschte aan transportmiddelen zijn slechts op enkele 
van de afgesproken momenten contactpogingen gedaan. Het is moge- 
lijk dat bij meer pogingen wel successen zouden zijn bereikt. 

Een overzicht van wat gedaan en bereikt is ziet er als volgt uit: 
Er zijn zeven groepen in Java. Hoewel de Japanners veel ophef 

hebben gemaakt van de gevangenneming en terechtstelling van zeven 
spionnen te Makassar, hebben zij nooit iets gemeld over het ge- 
vangennemen van spionnen op Java. Twee groepen op Java hebben 
elkaar ontmoet en zij staan met ons in radio-verbinding. Deze ver- 
binding is uitermate verdacht en ziet er uit alsof de groepen in 
Japansche handen zijn, doch het is mogelijk dat zij vrij zijn. Ten- 
slotte heeft Hr.Ms. 0. 21 bij zijn laatste tocht hetzelfde punt aan- 
gedaan waar reeds drie vorige groepen geland waren en is vier dagen 
bij dit punt aan het werk geweest zonder dat van eenige Japansche 
activiteit of waakzaamheid der bevolking iets gebleken is. Ook dit 
wijst er niet op dat vorige agenten in handen der Japanners zijn. 

Een groep is naar Centraal Celebes gestuurd met onvoldoende 
radio-verbinding. Hiervan is niets bekend. 

Een groep is op Ceram geland met radiotoestel, van deze groep is 
niets vernomen, terwijl ook op het afspraakpunt niets is komen op- 
dagen. 

Twee groepen in Nieuw-Guinea (Centraal Nieuw-Guinea en 
 oordk kust) zijn op het terrein en werken goed. 

Twee groepen naar de Aroe-eilanden hebben aanvankelijk radio- 
contact met ons gehad doch zijn plotseling uit de lucht verdwenen. 
Afgesproken teekenen aan overvliegende vliegtuigen zijn niet gezien. 

(w. g,) Dir. NEFIS, Kltz. G. B. SALM. 

Zeer geheim 

BEVELHEBBER DER STRIJDKRACHTEN 
IN HET OOSTEN (B.S.O.) 

Colombo, 24 October 1943. 

Netherlands Naval Office 
Hongkong and Shanghai Bank 
Prince Street, 3rd Floor, Colombo. 
INL/G.1/3/2. 

Onderwerp:  maandrapport NEFIS  over September 1943. 

Van: Bevelhebber der Strijdkrachten in het Oosten. 
Aan: Directeur NEFIS d.t.k. O.B.S.O. (met doordruk BDZ). 

1. Naar aanleiding van het in hoofde genoemde rapport (Uw 
No. S 6/3/45 ddo. 3 October 1943) merk ik het volgende op. 

2. A d .  I .  Werkzaanzheden 

Ik sprak den kolonel Warners uitvoerig. Het contact met groepen 
van welke niet met zekerheid bekend is, dat zij ongebonden door 
den vijand werken, heeft uiteraard voor ons geen waarde en levert 
slechts gevaar op. 

3. A d .  2. Transport. 

Het door den Directeur NEFIS, in de tweede alinea, opgemerkte 
is in dezen vorm niet gelukkig gezegd. De M.L.D. vliegers hebben 
juist door hun groote beroepskennis, die zij mede aan hun veelal zeer 
langdurige practijk danken, aan de geallieerde zaak zeer groote 
diensten bewezen in het Indian Theatre, voor welke diensten ons 
meerdere malen dank en waardeering zijn geworden. 

Niet over het hoofd mag worden gezien dat dit operatieterrein te 
eeniger tijd nog belangrijker zal worden dan het - uit een lucht- 
verdedigingsoogpunt bezien - reeds was. In de toekomst zal ook 
van hier uit agressief worden gewerkt. 

Wat betreft het onderzeeboot-transport kan ik kort zijn. 
Onze maximum bijdrage kan niet meer dan twee bedragen, niet 

drie zooals door U gewenscht. Overigens meen ik dat om voort- 
durend over een boot op het terrein te kunnen beschikken niet drie, 
doch vier onderzeebooten noodig zouden zijn. 

5. Het is optimistisch en - naar dzz. meening - ook niet juist 
om vast te stellen dat onze onderzeebootbemanningen de bevolking 
in Ned.-Indië door en door zouden kennen. Een zwakke stee in 
NEFIS 111 is juist dat het (marine)hoofd te weinig van de bevol- 
king op de hoogte is. Voor de onderzeebootbemanningen geldt vol- 
komen hetzelfde, met name nu het deel der opvarenden dat In- 
heemsch was geheel of zoo goed als geheel Europeesch of Indo- 
Europeesch is. 

6. Door de Nederlandsche onderzeebooten, opereerende van Co- 
lombo, is tot dusverre op zeer vruchtbare en gelukkige wijze samen- 
gewerkt kunnen worden met Britsche en eigen organisaties die het- 
zelfde als NEFIS 111 beoogen. 

7. Het contact van de onderzeebootcommandanten had immer 
plaats door bemiddeling van een Europeeschen deskundigen tusschen- 
persoon en nimmer rechtstreeks met agenten. Wellicht dat dit ter 
leering kan dienen voor NEFIS 111. 

Ik vernam nog niet dat 40 Italiaansche onderzeebooten voor de 
geallieerde zaak, hier in het Oosten, beschikbaar komen (van be- 
trouwbare Italiaansche zijde hoorde ik dat hoogstens 12 bedrijfszekere 
onderzeebooten bruikbaar zouden zijn); ik weet echter dat voor het 
tegenwoordige de Admiralty er slechts naar kan streven om 17 eigen 
onderzeebooten in deze streken te hebben. Gelijk U bekend berust 



daarop het voorbehoud dat K 14-15 eventueel ter beschikking van 
C .  in C.E.F. blijven om genoemd aantal hier, opereerende van 
Ceylon uit, te kunnen handhaven. 

9. Met het gestelde in de laatste alinea van sub 4, ,,Huisvestingw, 
stem ik in. 

Schreef de Controller A.I.B., Col. Roberts, op last van of namens 
G.H.Q. betreffende de gewijzigde inzichten inzake de trainingsscbool? 

10. Met het door U sub 5 en 6 betoogde stem ik in. Ik vestig 
er echter de aandacht op dat ook de onderzeebooten die vanuit 
Ceylon opereerden ,,op vijandelijke kust" de eerste oefening op dit 
gebied moesten doen en dat die alle, wat de onderzeeboot betreft, 
volkomen aan de verwachtingen hebben beantwoord (7 malen). 

Zonder meer kan ik dan ook niet aan de onderzeebooten te Uwent 
het falen der pogingen toeschrijven. Veeleer aan het sub Ga-b-c 
betoogde. 

11. Het verslag NEFIS I11 laatste alinea doet mij opmerken dat 
het zenden van meer vliegtuigbemanningen uit Ceylon naar Australië 
ontoelaatbare operationeele tekorten hier zouden doen ontstaan. 

Zouden dus eventueel meer nieuwe vliegtuigen voor NEFIS-werk 
beschikbaar gesteld worden, dan zouden die met bemanning èn 
grondpersoneel moeten worden geleverd. Van 321 Dutch Squadron 
(Ceylon) is niet meer te betrekken. 

Doordruk: OBSO o.a. dat zijn brief No. S 6 / 3 i 4 5  ddo. 8 Oct. 1943 
inmiddels hier werd ontvangen. 

(w. g.) C. E. L. HELFRICH, 
Vice-Admiraal. 
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Een uittreksel uit rapporten van de Combined Chiefs of Staff betreffende de operaties in Nederlandsch-Oost-Indië 
van 31 Mei tot en met 1 Augustus 1945 

31 May 1945. British submarines have sunk 2 small cargo 
ships off North Sumatra and a small coaster and 2 lighters 
carrying troops in the Malacca Strait area. Allied forces carried 
out extensive patrolling on Tarakan. 

4 Liberators searching Strait Makassar strafed Bandjermasin 
and damaged 2 small coasters. Australian B-24's attacked Timor, 
the Alors and Celebes. 

Morotai based P.T. boats mortared, strafed and burned Ter- 
nate supply warehouse in the night of 30131 May. 

1 June 1945. On Tarakan Australian forces captured strong 
positions 2.000 yards east of Mount Api, following air strike by 
18 Mitchells and 15 Lightnings on May 31st, while 17 Libe- 
rators dropped 51 tons of bombs. An enemy situation survey 
indicates that the enemy's garrison is being coinpressed into a 
relatively small area north of Tarakan town, where it wil1 be 
destroyed piecemeal by means of continued air and ground 
attacks. 

Allied air forces continued to attack strategic targets on the 
Borneo Mainland. 

Australian B-24's struck at several points in the Banda Sea 
area and against northern Celebes and Halmahera. 

2 Liberators bombed area west of Bandjermasin and also 
shipbuildirlg yards on Laoet island. 

2 June 1945. Australian Forces captured strong enemy hill 
position east and west sides last remaining enemy stronghold in 
center of Tarakan island, preceded by airial bombardment of 
June 1st whereby 20 Liberators dropped 44 tons of bombs 
while Lightnings dropped 22 napalms on enemy positions. 

16 Liberators with 38 tons supporIed Australian and Dutch 
forces on Tarakan island. 

Allied air attacks were directed against light enemy surface 
craft south of Celebes and U.S. motor torpedo boats shelled 
shore positions on northern Halmahera. 

Enemy casualties on Tarakan up to June 2nd were: 
Killed . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  796 

. . . . . . . . . . . .  Prisoners of War 32 
3 June 1915. On Tarakan Netherlands patrols in the Eastern 

foo;hills up to the Binalatoeng river and along the east coast 
south of the river encountered and killed 4 Japanese. 

Australian B-24's attacked Cape Chater airfield on Timor 
and damaged small enemy craft off Flores. 

4 June 1945. During an attack in the night of 3-4 June 
seven B-24's dropped 8 tons of bombs on the Batavia docks 
area and scored 3 direct hits on a ship, which was probably a 
destroyer. Slight, light and inaccurate A/A fire was encountered. 

12 B-24's supported Allied ground forces on Tarakan. 
23 B-25's attacked Samarinda area, setting fire to warehouses 

and barracks and firing 2 oil tanks. 23 B-24's attacked Manggar 
airfield and Balikpapan silencing 3 guns and firing 3 oil tanks. 

2 B-24's destroyed a warehouse at Bandjermasin and sank or 
damaged a freighter and a coastal vessel off Laoet island. 

Light attacks were made by Australian B-24's in the northern 
Celebes and against Timor. 

5 June 1945. During reconnaissance flights south, east and 
west of Borneo targets of opportunity were attacked in the 
Natoena islands and at Soebiketjii airfield. 35 B-24's attacked 
Asa and Melak airfields. 

An Allied submarine reported the arrival in Batavia during 
the afternoon of one heavy cruiser and one destroyer. 

6 June 1945. 12 Liberators in support of ground forces on 
Tarakan dropped 30 tons of bombs. 

19 B-24's and 8 P-28's attacked runways at Kotawaringin, 
Pontianak and Sinkawang. 

The Langoan and Tanamon airfields in north east Celebes 
were bombed by Australian B-24's. 

The Halmahera Coast was swept by Australian Spitfires. In 
east Flores a single B-24 dropped bombs on Konga and attacked 
Wonreli on Kisar Island. 

During the week uilder report, 1180 tons of bombs were drop- 
ped in the East Indies during 910 sorties. Of these sorties 820 
were made over Borneo with a tota! of 1070 ;ons. 

Operations consistecl mainiy of strikes against airstrips and 
installations at sixtecn different 1oca:ions by gïoups of planes 
ranging frorn one to thirty-five B-24's and four to thirty I'-38's. 
Further targets in addition to ground support missions on Tara- 
kan were villages, shipyards, sawmills, truck parks, gun einplace- 
meilts, supply dumps, canlps and warehouses at about 25 points 
on the island. 

Straiing arìd bombing raids on smal1 shipping in the vicinity 
of Borneo nettei one lugger, îhree small freighters, one barge, 
one river-steamer and three coastal vessels sunk and six luggers, 
one schooner, one launch, one river boat, two coastal vessels 
and one subchaser aamaged. 

Shipping, towr, sites; airfields 2nd installations on Celebes 
and the Tijger islands to the South were attacked by small 
flights of Liberators which covered the area daily. During raids 
on shipping in this area oile freighter, îwo coaslal vessels and 
one small craft were sunk and one freighter, 16 schooners, two 
coastal vessels and a gunboat were damaged. 

Six attacks by P.T. boats were reported on targets on or just 
off the East Borneo coast, from Sandakan in the north, to Balik- 
papan in the south. Two smal1 sloops, one launch and one barge 
were sunk and houses, a fuel dump and other coastal targets 
strafed. 

0bjec:ives on Halmahera were hit three times by P.T.'s on 
the 30th, 31st May and 2nd of June. Shore positions on Halma- 
hera itself, a small boat and a warehouse on Ternate were the 
principal targets. 
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  

Australian and American aircraft dropped 1270 tons of bombs 
over the East Indies from the 7th until 14th June 1945, flying 
1310 sorties. 1155 tons of explosive and incendiary bombs were 
dropped over Borneo alone in 1190 sorties, mostly in support 
of the landings at Brunei bay. 

Airfields near Pontianak and Sinkawang were covered evrry 
day. 

Motor transport, villages, buildings, bridges, camps and supply 
areas throughout the island were subjected to daily bombings 
and strafings. 

Allied ground forces on Tarakan were strongly supported by 
airstrikes against fortified positions. 

During anti-shipping strikes around Borneo six coastal ve~sels, 
three river steamers, one lugger and several sailing craft were 
sunk, whereas 23 coastal vessels, two luggers, one patrol boat, 
one motor launch and several barges were damaged. 

About 70 sorties were flown over Celebes and the nearby 
island ol  Moena. The main object was the neutralization ol 
airfields o11 the island by daily raids of small groups of B-24's. 

Eightzcn vesseis of varying size were damaged by Allied 
-S area. planes in thr Celeb, 

Targets on Konga, Kisar, Flores, Alor, Leti in the Lesser 
Soindas and on Java were hit daily by minor groups of B-24's. 
These planes attacked airfields, villages, small craft and ware- 
houses in these islands. 

Island shipping and an ammunition dump were raided by a 
few Spitfires which ranged over Halmahera daily. 
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  

During the week ending June 20 1945 1090 tons of bombs 
were dropped over the East Indies firing 965 sorties with the 
island of Borneo recelving the main part of this load. 

Shipping around Borneo was attacked with the followiiig 
results: seven coastal vessels, three barges, three river steaimers, 
olie patrol boat aild three luggers sunk and seven coasters, ~ h i r c  
launches, five luggers and three scliooners dainaged. 

Over the island of Celebes at least 60 sorties were flown, 
dropping 72 tons of bombs. Points hit by the aircraft were 
shipyards? airfields, camps, cominunications, and buildings at 
Donggala, Sidate, Bira, Pare-Pare, Paloe Tornani, Tananioil, 
Langoan, Mapanget and the Makassar area. 







north side of the city was said to be a mass of twisted girders 
and smashed tanks. 

The new Pandansari refinery was a complete wreck. There 
was no building in the city which had not bern hit. In support 
of thr landings at Balikpapan 1,250 rons of shells had been 
fired at  the city and 3,000 tons of bornbs had be:n dropprd 
on it. 

25 July 1945. There was extensive patrolling East of the Ba- 
likpapan-Samarinda road, but no contact with the enrmy. rhere 
was no significant change in the genera1 situation. 

Kendari, Larat (Tanimbar Islands) and Menado were each 
attacked by a single plane. 

Off the coast of Malaya an unstated number of light enemy 
vessels were sunk. 

26 July 1945. There was no significant change of positions 
in the Balikpapan area. The town was attacked by a single plane, 
dropping 3 bombs in the water. 

1 Destroyer and 2 Destroyer-escorts were reported 95 miles 
south of Makassar. 

During the night a small enemy craft off Halmaheira was 
destroyed by U.S. P.T.-boats. 3 Japanese survivors were cap- 
tured. 

27 Jz11y 1945. Agressive patrolling continues. Only minor con- 
tacts with the enemy. Australian ground Forces pushed steadily 
northward from the Balikpapan area towards the Samarinda 
oilfieids, where an enemy stand may be expected. 

3 Catalinas searched the Banda Sea by night, sighting nothing 
euce~ t  one schooner which was probably damaged by bombs. 
4 Catalina's mined Bangka Straits before dawn. 

28 July 1945. Elements of the 7th Division continued to meet 
opposition southwest of Riko Village. 

10  P 40's giving ground support in the Balikpapan area destroy- 
ed huts and damaged pillboxes at Riko village. 

Dutch units had driven three miles beyond Sambodja without 
making contact with the enemy. The village of Mertawir was 
occupied without opposition by Australian amphibious troops. 
Australian troops met strong enemy groups about seven miles 
beyond Mount Batochampar. 

2 B 24's search planes bombed Kendari, destroying buildings 
and causing explosions in barracks. 7 B 24's searched the Sangine 
islands. 

2 Catalina's operating singly attacked small shipping around 
Soemba and Flores island. 

1 B24 search plane damaged a schooner off Laoet island 
and another B 24 searcher attacked the Oelin and Tabanio air- 
dromes near Bandjermasin. According to information from 
enemy survivors Japanese-manned German subs are making 
short runs out of the harbour of Soerabaia. 

29 July 1945. Elements of the 7th Australian Division ope- 
rating on the inland highway from Balikpapan to Samarinda 
continued to find resistance 2+ miles northeast of Soenraiwain. 

In the Samarinda area 4 R.A.A.F. Spitfires knocked out 3 
trucks and damaged 4 river barges. 

2 B 24's bombed Kaiwatoe Villaqe on Maoe Tsland and dam- 
aged a coastal vessel off Alor Island. Search planes operating 
over S.W. Borneo inflicted the following damage: 

One river steamer was destroyed and the hulls of 2 small 
freighters. 

One barge was left sinking. 
One schooner was probably destroyed. 
Two coastal vessels, one barge and one river steamer were 

damaged. 
12 B 24's cratered the Sidate strip, while two others destroyed 

4 warehouses at Watampone on the west shore of the Gulf of 
Bone. 

1 B 24 bombed Limboeng starting a large fire. 6 Australian 
Spitfires in the Halmahera area sank several small craft and 
damaged a number of buildings. Enemy concentrations on 
Waigeo Island and around Sele Strait were attacked by 6 
R.A.A.F. Beauforts. 

During the night P.T.-boats landed scouts near Sangkoelirang 
(north 01 the mouth oi the Mahakam River to East Borneo). 

30 July 1945. There were no important changes in the Borneo 
land situation. Planes gave support to Balikpapan area ground 
forcec and destroyed several trucks and damaged a small loco- 
motive and a steamroller. 

During the night U.S. P.T.-boats destroyed a raft near Tarakan 
killing 5 Japs and taking 4 prisoners. 

P.T.-boats landed Australian reconnaissance party on Ambo 
Island (Makassar Strait). No Japanese contacted but huts ior  
earrison of estimated 25 men were destroyed and radio sets were 
demolished. U.S. P.T.-boats shelled and damaged a radiotower 
in the little Paternoster Islands off southeast Borneo. 

Enemy casualties in the Balikpapan area up to 30 July were: 
Killed 1649 
Prisoners of War 52 

Disposition of Japanese fleet units in N.E.1.-waters: 

Singapore Area 
Effective Damaged 

1 Destroyer 2-8" Cruisers 
SU brnarines 

Singapore 
Soerabaia 
Ratavia 

i None on patiol. 1 
l j 

31 July 1945. Dutch troops secured the village of Moearad- 
jawa (18 miles northeast of Sambodja) without opposition. 

The raiding party of Australians and Dutch troops that was 
landed at Sangkoelirang (154 miles north east of Balikpapan) 
on the night of 29-30 July by P.T. boats, reported that the enemy 
had withdrawn inland and that they met no opp~sition. 

U.S. P.T.-boats landed scouts on Panjau Island between Tara- 
kan and Borneo. The scouts destroyed a radio station and garri- 
son huts. 

2 Liberators on shipping sweep Mahakam river got near 
misses, 1 coaster destroyed slipway and damaged shipyards at 
Samarinda. 

Spitfire-sweeps over Halmahera. 
Catalina searcl~ing Banda Sea found hospital ship believed 

Tachibawa Maru, heading southeast, off West coast Kai Is. 
lands 

14 Kittyhawks again hit Manokwari. 
1 Mosquito made photo reconnaissance trip to Soemba Island. 
Searching Liberator straddled bombs 011 large coaster at  Dilli 

(Timor). 
8 planes hit opportune targets on Asea and Melak. Nether- 

lands Air Forces raided Manokwari with 15 Kittyhawks. 
3 Liberators bombed to -homohon Village near Menado. 
13 Spitfires swept Northern Halmahera, attacking personnel 

and motortransport. 

I August 1945. Netherlands Air Force raided Manokwari 
again with 21 Kittyhawks. 

In the Balikpapan area, the enemy was outmanoeuvred and 
forced to abandon strong positions on the inland highway to 
Samarinda. Dutch troops attached to the 7th Australian Divi- 
sion continued to expand their holdings around Moearadjawa 
with only scattered contacts. 

Elements of the 7th Australian Division forced enemy out 
of strong delaying position astride inland highway to Samarinda 
and repulsed counter attacks. Soerabaia was hit by 7 P 38's. 
They damaged or destroyed 17 locornotives. 

On Tarakan island the mopping up is still continuing. Enemy 
casualties on Tarakan up to July 30 were: 

Killed 
Prisoners of War 

Total 1873 
Maj. Gen. Edwarg J .  Milford, coxmander of the Australian 

7th Division stated that the Japanese in the Balikpapan area 
had been routed with great losses. 
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Rapport van de hand van de heer C. A. M. Brondgeest over de operatie ,,Status9' op Sumatra 

DE OPERATIE ,,STATUSu blanken met de Nederlandse kleuren op hun hoed voor zich te zien 
staan. Hij wist niet beter of de oorlog was nog in volle gang en ik 

De groep die voor deze operatie was aangewezen bestond uit de kon hem niet van het tegendeel overtuigen. 
volgende personen: Ik verzocht hem telefonisch contact te maken met de Japanse 

Commandant: Luitenant ter Zee I KMR C. A. M. Brondgeest, militaire bezetting van Pangkalan Brandan met het verzoek mijn 
schuilnaam Oyster; 

Vaandrig: Claessens, schuilnaam Turbot; 
Korporaal-telegrafist KM: G.  Buynsters, schuilnaam Crab; 
Chineese-Agent: Liem Djoen Miauw, schuilnaam Herring; 
Indonesisch-Agent: Zainal Abidin, schuilnaam Sole. 
De d.z. (dropping zone) was bepaald op een ladang, ongeveer 

20 km. Z.W. van Pangkalan Brandan (S.O.K.), nabij de Besitang 
rikier (kaart ref. Hind 1062 blad V.D.-937233). 

Op de 25e Augustus 1945, 2 uur n.m. nam de operatie een aan- 
vang van uit een vliegveld op het eiland Ceylon met een Engels 
bemande Liberator. 

Gevlogen werd in oostelijke richting voorbij de Nicobar-eilanden, 
waarna een Z.O. koers werd gevolgd langs Sabang en S.O.K. 

Om 10.00 n.m., na 8 uren te hebben gevlogen, gaf de vliegtuig- 
commandant het bevel aan de groep zich gereed te maken voor de 
,,dropM. 

Het weer was allesbehalve aanmoedigend. Het was stikdonker met 
een sterke wind, regenbuien en onweer. 

De commandant van het vliegtuig had veel moeite de juiste plaats 
van de d.z. te vinden en hij gaf mij te verstaan, dat hij niet zeker was, 
dat wij op de afgesproken ladang zouden landen, en dat hij het 
volkomen verantwoord zou vinden indien ik, wegens het ongunstige 
weer, besloot de operatie tot een betere gelegenheid uit te stellen. 

Ik voelde er echter weinig voor naar Ceylon terug te vliegen om 
waarschijnlijk reeds de volgende dag deze zenuwslopende tocht nog- 
maals te ondernemen. 

Mijn metgezellen waren van eenzelfde mening en ik besloot dit 
risico te aanvaarden. 

Om 10.30 n.m. plaatste zich de eerste ,,stick" van 3 man met mij 
aan het hoofd op de ,,glijbaanm om op het signaal ,,action station" 
en ,,go" te worden ,,gedroppedn. 

Het waarschuwingssignaal ,,action station" (aangeduid door een 
rood seinlampje) werd meermalen gegeven, maar het duurde onge- 
veer een uur vóórdat het door het eindsignaal ,,go" (aangeduid door 
een groen seinlampje) werd gevolgd. 

Ten latigen leste (ongeveer 11.30 n.m.) kwam dit in spanning 
verwachte signaal en werd de eerste ,,stick" van 3 geparachuteerd om 
enige minuten later door de resterende 2 man te worden gevolgd. 

Het was een geluk te noemen dat wij niet op de aangewezen ladang 
waren geland. Later bleek dat deze bezaaid was met omgekapte 
bomen, die schots en scheef op het terrein lagen en ik vrees, dat 
ernstige ongelukken niet hadden kunnen worden voorkomen, wan- 
neer iemand op een dezer bomen was terecht gekomen. 

Thans landden wij in een katella-tuin en ontving geen van ons 
enig letsel. 

Binnen korte tijd waren wij verzameld en in een stromende regen 
vonden wij onderdak in een verlaten huis. 

Bij daglicht verzamelden wij de ons nageworpen uitrusting en 
maakten wij een begin met het inrichten van een schuilbivak en het 
opstellen van ons radio-zendtoestel om zo spoedig mogelijk contact 
te maken met ons Hoofdkwartier te Ceylon. 

Operatie ,,Status" 
Appendix A. 

Ingevolge ontvangen radio-instructies van het Ned. H.K. te Co- 
lombo (zie tel. No.: 2 Colombo 31 Augustus 1945) verliet ik 
31 Augustus 1945 7.00 uur v.m. mijn schuilbivak en met behulp 
van 2 inheemse prauwen ging ik met mijn groep de Besitang rivier 
stroomafwaarts in de richting van Pangkalan Brandan. 

Bij mijn drop had ik o.m. een rubberboot medegenomen, maar 
deze was verloren geraakt. Ik had dit aan het H.K. gemeld met het 
verzoek mij spoedigst een tweede te droppen. Dit gebeurde, maar 
eerst een paar weken later op liet vliegveld te Medan, toen ik hem 
natuurlijk niet meer nodig had. 

Omstreeks 10.30 v.m. arriveerden wij ongeveer 2 KM ten Z. 
van de stad Pangkalan Brandan, waar een sultan woonde. 

Deze was uiterst verbaasd plotseling 5 tot de tanden gewapende 

groep te ontmoeten. 
Met angst en beven voldeed hij ten langen leste aan mijn verzoek. 

Blijkbaar ontstond aan de andere kant van de telefoonlijn geen ge- 
ringe consternatie en ik maakte een eind aan wat leek te ontaarden 
op een langdurig gepraat heen en weer door Buynsters, die het best 
Maleis sprak de opdracht te geven de Jappen te zeggen dat zij een 
paar wagens moesten sturen om ons naar Pangkalan Brandan te ver- 
voeren en dat we daar verder zouden praten. 

Na ongeveer 4 uren te hebben gewacht, arriveerden 3 auto's vol- 
gepropt met Japanse militairen waaronder verschillende officieren. 
Geen van hen sprak een vreemde taal, maar wat gebroken Maleis 
en de conversatie vlotte niet erg. Zij waren niet bepaald onbeschoft, 
maar hooghartig en afgemeten. 

Mijn groep stapte in 2 wagens en binnen korte tijd arriveerden wij 
in Pangkalan Brandan. De wagen stopte voor het kantoor van het 
Hoofd van de Kempitai, de kapitein I. Tagone, die naar buiten 
kwam en omgeven was door honderden Japanse militaire toeschou- 
wers. 

Kapitein Tagone nodigde mij en de vaandrig Claessens uit in zijn 
kantoor te komen, maar verzocht ons onze wapens buiten te laten, 
hetgeen door mij werd geweigerd, waarna hij hier niet verder op 
aandrong. 

Binnengekomen en omringd door een tiental officieren werden 
wij overstelpt met vragen, hoofdzakelijk waarom, van waar en hoe 
wij hier waren gekomen. Ook hier bleek men niet te weten dat een 
wapenstilstand was gesloten. 

Ik maakte hun duidelijk, dat ik er niets voor voelde om veel te 
praten en verzocht zo spoedig mogelijk te mogen doorgaan naar 
Medan, waar men vermoedelijk beter op de hoogte was van de stand 
van zaken. 

De kapitein Tagone voerde een lang telefonisch gesprek met 
Medan en alhoewel ik er geen woord van kon verstaan, had ik het 
onprettige gevoel dat men zou aandringen op ontwapening of zelfs 
in arrest stellen van mijn groep. 

Inmiddels was het donker geworden en ik hoorde herhaaldelijk 
luid geschreeuw, dat mij sterk verontrustte. 

Het was duidelijk, dat hier met wapengeweld niets was te bereiken, 
maar Claessens zowel als ik waren vastbesloten in het ergste geval 
van onze handgranaten, waarvan wij ieder twee in onze broekzakken 
hadden, gebruik te maken. 

Gelukkig bleek dit niet nodig en na 3 uur van geladen atmosfeer 
zeide de Japanse kapitein, dat hij enige wagens te onzer beschikking 
zou stellen om ons naar Medan te transporteren. 

Vóór wij, onder een sterk escorte, vertrokken zeide de kapitein, 
dat het escorte noodzakelijk was voor onze beveiliging tegen moge- 
lijk kwade elementen. 

Onderweg passeerden wij herhaaldelijk lange colonnen troepen 
met tanks, kanonnen enz. De weg was in een slechte toestand en 
langs de gehele weg, op afstanden van enkele honderden meters, 
waren tanktraps aangelegd en stonden Spaanse ruiters. Deze waren 
splinternieuw en versterkten mij in mijn overtuiging, dat de Jap, 
althans in Sumatra, nog niet van plan was de strijd op te geven. 

Later bleek dan ook, dat, tegen het bevel van de Mikado in, er 
plannen bestonden de strijd in bepaalde delen van Oost-Azië voort 
te zetten en men wachtte op de beslissing van de Japanse opper- 
bevelhebber Generaal Terauchi. 

Gelukkig koos Terauchi eieren voor zijn geld, want de naar schat- 
ting 60 000 man Japanse troepen in Sumatra, waaronder verscbil- 
lende keurkorpsen, ruimschoots van alle moderne oorlogsmiddelen 
voorzien, zouden in dit uiterst zware terrein m.i. nog jaren hebben 
kunnen standhouden en wij zouden voor de uiteindelijke overwin- 
ning een zeer hoge prijs in mensenlevens hebben moeten betalen. 

In de nacht van 31 Augustus op 1 September 1945 ongeveer 
02.00 uur arriveerden wij in Medan en stopte de auto-karavaan voor 
het Kempitai H.K., dat in een kerk was gehuisvest. 

Hier begon hetzelfde toneel als in Pangkalan Brandan, maar ik wei- 
gerde kortaf op de honderd en één vragen te antwoorden, totdat ik zou 
worden geconfronteerd met een officier van de Japanse Generale Staf. 



Na 2 uren wachten meldde zich ten laatste de Japanse Majoor van 
de Generale Staf Imamura, vergezeld van een groot aantal officieren 
van mindere rang. 

Imamura, in tegenstelling met de andere officieren die ik tot nu 
toe had ontmoet, was uiterst voorkomend en correct. Hij sprak 
slechts gebroken Engels en een weinig Maleis, maar toch onder- 
vonden wij geen moeilijkheden elkander te verstaan. 

In de volgende maanden bewees hij mij geen geringe diensten en 
door zijn kordaat optreden en tussenkomst ontkwam, bij minstens 
2 gelegenheden, mijn groep aan het gevaar te worden overvallen en 
uitgemoord. 

In Medan bleek men beter op de hoogte te zijn van de bestaande 
toestand en de commanderende Off. Gen. Nakashima was middels 
een telegram van S.E.A.C. (South East Asia Command) gewaar- 
schuwd, dat hij voor de veiligheid van mijn groep zou worden 
verantwoordelijk gesteld. 

Imamura bood aan mijn groep naar het Hotel de Boer te geleiden, 
dat de vorige dag door de daar wonende Japanse officieren was 
ontruimd en thans geheel leeg stond. Overigens was het hotel, wat 
het meubilair betreft, in goede staat en was een volledige staf van 
bedienden aanwezig. 

Het was reeds dag geworden toen wij in het Hotel de Boer arri- 
veerden en wij waren begrijpelijk doodmoe en verlangden naar rust. 
Maar hieraan kon nog niet worden gedacht. Eerst moest ons H.K. 
te Colombo van de laatste gebeurtenissen op de hoogte worden ge- 
bracht en ook moesten wij op bepaalde tijden gereed staan hun radio- 
berichten en instructies te ontvangen. 

De eerste dagen werden wij bestormd door mensen die ons, voor 
min of meer belangrijke redenen, wensten te spreken en dank zij 
sterke koffie en benzadrine, wisten wij ons, bijna zonder slaap, op 
de been te houden. 

De Jappen hadden mij o.a. verteld dat in Medan geen Nederlandse 
geïnterneerden of krijgsgevangenen waren; dat zij ruim een jaar ge- 
leden in een aantal kampen in de omgeving van Rantau Parapat 
waren geconcentreerd. 

Dit verhaal klopte in het geheel niet met onze Intelligence ge- 
gevens, volgens welke gegevens onze geïnterneerden in kampen ver- 
spreid over geheel Sumatra en ook in Medan waren ondergebracht. 

De Japanse informaties bleken in het algemeen gesproken juist 
te zijn, maar 's avonds op de dag van aankomst te Medan kwam 
een oude Indo-Europeaan mij rapporteren dat er in de locale ge- 
vangenis 4 Nederlandse vrouwen waren opgesloten. 

Ik ging er met mijn groep onmiddellijk heen, maar toen bleek dat 
deze vrouwen juist een uur tevoren in vrijheid waren gesteld. 

Het gelukte mij, hen nog dezelfde avond op te sporen, 3 van hen 
waren nog zeer jeugdige meisjes; de vierde een dame van ongeveer 
35 jaar. Zij waren ongeveer een jaar geleden veroordeeld tot 8 jaar 
gevangenis, wegens het binnensmokkelen van levensmiddelen in het 
kamp waar zij waren geïnterneerd. 

Sinds hun veroordeling waren zij in de gevangenis te Medan op- 
gesloten te zamen in een cel van 3 bij 2 meter. 

De beestachtige behandeling die zij hadden ondergaan, zowel van 
de Jappen als van hun Indonesische bewakers is met geen pen te 
beschrijven en verbitterde mij in mijn houding tegenover de Jappen. 

Het bleek ook, dat er in Medan ongeveer 600 Brits-Indische troops 
waren geïnterneerd. Ook hier waren kampcondities schandelijk en ik 
nam onmiddellijk maatregelen om hun voeding en huisvesting te 
verbeteren. 

Operatie ,,StatusJ' Appendix B. 

Dr. Beck was bij het begin van de oorlog wnd. Gouverneur van 
Sumatra's Oostkust. 

Hij werd evenals alle Nederlandse onderdanen door de Jappen 
in een kamp te Rantau Parapat geïnterneerd. 

Onmiddellijk na de wapenstilstand ging hij, tezamen met een Engel- 
se geïnterneerde en de Zwitserse consul, die de Nederlandse be- 
langen had behartigd, naar Medan, om, volgens eigen verklaring, 
met de Jappen te ,,onderhandelen5'. 

Dit geschiedde zonder medeweten van de Japanse kampcomman- 
dant. Het was Dr. Beck niet bekend, dat mijn groep in Medan was 
gearriveerd en wij ontmoetten elkander toevallig in het Hotel de Boer. 

Intussen hadden de Japanse autoriteiten in Medan bericht ont- 
vangen, dat sommige geïnterneerden, waaronder Dr. Beck uit de 
kampen waren ontsnapt en terwijl ik met Dr. Beck zat te praten, 
arriveerde een Japanse Kolonel met enige andere officieren, die 
eiste, dat Beck onmiddellijk naar het kamp zou terugkeren. 

Een scherpe woordenwisseling ontstond, maar aangezien bij de 
Rangoon-overeenkomst was bepaald, dat onze mensen voorlopig 

onder bewaking van de Jappen in de kampen zouden blijven, was ik 
tegen mijn wil gedwongen toe te geven. 

Niettemin behield ik Beck die nacht in het hotel en hij kreeg voor 
het eerst in 4 jaren een behoorlijke maaltijd en slaapgelegenheid. 

Dr. Beck was uiterst overspannen en verkeerde in een zeer uit- 
geputte toestand. Zijn beschrijving van kamptoestanden grensde aan 
het ongelooflijke, maar bleken later in het geheel niet overdreven. 
Eerder het tegendeel. 

De volgende morgen zond ik Dr. Beck terug naar het kamp, maar 
stuurde vaandrig Claessens mee met instructies te zorgen, dat on- 
middellijk maatregelen werden getroffen om de toestand te verbeteren. 

Enige dagen nadat ik Beck had teruggezonden bezocht ik persoon- 
lijk de kampen. 

Volkomen uitgehongerde mensen, in lompen gehuld, ondergebracht 
in barakken met daken, lekkende als een zeef, slapende op britsen 
zonder matras of hoofdkussen, met een gemiddelde plaatsruimte in 
de breedte van ongeveer 40 cm en een halve meter te kort in lengte. 

In sommige kampen was er zelfs geen wasgelegenheid. behalve 
wat brak grondwater, hetwelk tevens bestemd was voor drink- en 
kookwater. 

Een loopgraaf in het open veld, zonder enige beschutting, was 
bestemd voor latrine, waar vrouwen en mannen voor het oog van 
iedereen moesten neerhurken om hun behoeften te doen. 

Ik liet de kampcommandant, een Japanse Kolonel, bij mij komen 
en ik zeide hem in geen dubbelzinnige woorden wat ik van hem 
dacht. Hij hoorde mij zwijgend aan, salueerde en ging naar zijn 
kamer, waar hij ,,hari-kiri" pleegde. Zijn voorbeeld werd later door 
dozijnen andere officieren gevolgd. 

Men kan een zekere bewondering niet onderdrukken voor mili- 
tairen, die uit ijzeren discipline de dood prefereren boven het ver- 
breken van een gegeven bevel, dat hun dwong de wapens zonder 
slag of stoot neer te leggen, dragende de overtuiging dat zij, althans 
in dit werelddeel, in staat waren de oorlog nog jarenlang met goed 
gevolg voort te zetten. 

Wat Dr. Beck betreft, deze bleek, evenals de ex-resident Brugge- 
mans bij de geïnterneerden alles behalve populair te zijn wegens hun 
aanmatigend en hooghartig optreden. Beiden trachtten zelfs in de 
kampen nog ,,residentje te spelen" en maakten aanspraak op de 
preferentiële rechten inzake behandeling, voeding, huisvesting, enz. 

De heren hadden zich onmiddellijk na de wapenstilstand in een 
aparte woning geïnstalleerd tot grote ergernis van de duizenden ge- 
interneerden, die gedwongen achter het prikkeldraad bleven. 

Later, toen zij werden geïnstalleerd en daarbij nog de rang van 
kolonel kregen, ondervond ook ik veel last van hen door hun in- 
menging in zaken van allerlei aard, waardoor mijn gezag dreigde 
te worden ondermijnd. 

Het was m.i. een grote fout B.B.-ambtenaren een militaire rang 
te verlenen, waardoor zij in staat werden gesteld het militair gezag 
te .,overrulenM. 

Zij hadden, althans in de eerste maanden, op de achtergrond moe- 
ten blijven uitsluitend in de rol van adviseurs, waarvoor zij bijzonder 
geschikt waren wegens hun grote kennis van Land, Volk en taal. 

Ook ten aanzien der Indonesische Sultans, ambtenaren en bevol- 
king was het fout deze mensen op de voorgrond te plaatsen. Het 
maakte de bevolking achterdochtig, omdat zij hierdoor een terug- 
keer meenden te zien tot voor-oorlogse koloniale toestanden in tegen- 
stelling met hun verwachtingen op belangrijke staatkundige en sociale 
hemormingen, die hun in het vooruitzicht waren gesteld. 

Inderdaad gaf het tactloze optreden van sommige R.B.-ambtenaren 
aanleiding hun in die mening te versterken. 

Inmiddels was men van uit Ceylon reeds begonnen met het ,,drop- 
pen" van levensmiddelen, kleding en medicijnen. Dit ,,droppenv was 
uitstekend georganiseerd en bijna dagelijks kwamen vliegtuigen in 
steeds groter aantal overvliegen en dropten hun kostbare lading. 

Als men bedenkt dat deze vliegers ettelijke duizenden kilometers 
heen en weer over zee moesten vliegen zonder een mogelijkheid van 
landen, dan kan men pas ten volle appreciëren het prachtige, mens- 
lievende werk, dat door hen werd verricht. 

Het enige vliegveld van betekenis in Sumatra was in Medan en 
zelfs dat bleek te klein voor het landen van grote Douglas transport- 
vliegtuigen. Ik zette onmiddellijk honderden koelies aan het werk om 
dit vliegveld te verlengen, zodat de vliegtuigen spoedig in staat waren 
hier te landen en de risico van hun werk, waar mogelijk, te ver- 
kleinen. 

Operatie ,,StatusH Appendix C. 

Midden Sept. 1945 maakte ik per auto een inspectiereis over ge- 
heel Oost- en Midden-Sumatra met een paar man als dekking en een 
Jap. liaison Officier. 



Ik bezocht de interneringskampen in Rantau Parapat, de olie- 
installaties in Pangkalan Brandan, diverse ondernemingen en fabrie- 
ken. 

Overal werden wij met de meeste geestdrift ontvangen; van hon- 
derdduizenden daken waaide het rood-wit en blauw; het portret van 
H.M. de Koningin hing overal weer op de oude plaats; nergens be- 
speurde ik tekens van verzet of onwil van enige ernstige betekenis. 
De gamelang speelde onafgebroken en ik ontving ontelbare uitnodi- 
gingen voor huldebetoon en feestjes, maar ik was overstelpt met 
werk en het hoofd vol met veel belangrijkere dingen. 

Wat de toestanden in de kampen betreft, kan ik hier volstaan met 
één woord: beestachtig. Had de oorlog nog enige maanden langer 
geduurd, dan hadden weinigen het einde overleefd. 

De olie-installaties van P. Brandan waren slechts voor een zeer 
klein gedeelte in bedrijf: vele machines waren gedemonteerd en naar 
elders afgevoerd. 

De ondernemingen waren, zonder uitzondering, totaal verwaar- 
loosd, tienduizenden rubberbomen waren omgekapt, de rest onge- 
tapt gelaten; onze prachtige Deli tabaksvelden waren omgeploegd 
in ketallatuinen, maar het was aangenaam te zien dat de bevolking 
reeds nu weer ijverig in de weer was om straks de ,,toewan besar" te 
verwelkomen. 

Spoor- en verkeerswegen waren in een zeer ontredderde toestand; 
electriciteits- en waterwerken, vliegvelden, hospitalen, enz. waren 
eveneens in een staat van afbraak. Het was duidelijk, dat hiermee mil- 
lioenen guldens gemoeid zouden zijn om alles weer bedrijfsklaar te 
maken. 

Ruim een jaar geleden was het laatste Jap. schip in de haven van 
Belawan binnen- of buitengevaren. Er bevond zich geen enkel zee- 
waardig oorlogs- of koopvaardijschip in de haven; baggerwerken 
waren reeds lang niet meer uitgevoerd en de haven was bijna on- 
bruikbaar geworden, maar buiten, op zee, lag het vol met mijnen. 

Blijkbaar was de verscherpte Engels- en Nederlandse onderzee- 
bootblokkade van het laatste jaar doeltreffender geweest dan wij 
zelf hadden vermoed. 

De Jap beweerde, dat slechts hun Marine aanwijzingen kon 
geven betreffende de bestaande mijnenvelden, maar er was geen 
Jap. Marinepersoneel op Sumatra; zij waren in Rangoon. 

De inheemse bevolking liep uitgemergeld rond in goenizakken, 
weinigen waren gekleed in een goede, schone sarong. In tegenstel- 
ling hiermede waren de Chinezen goed gekleed en gevoed. Blijkbaar 
hadden zij zich spoedig weten aan te passen onder de Jap. overheer- 
sing; evenzo vlug waren zij nu pro-Nederlands, althans in uiterlijk 
vertoon. 

Op het grote vliegveld in Medan groeide het onkruid decimeters 
hoog en was vol met kuilen en versperringen. Er stonden een dertig- 
tal vliegtuigen, maar de meeste waren ,,dummiesW. De bruikbare 
vliegtuigen stonden veilig in een uitgekapt gedeelte van een bos. 

Ik stelde duizenden koelies aan het werk om het vliegveld spoe- 
digst voor onze Luchtmacht bruikbaar te maken. 

In Brastagi waren alle Duitsers verzameld. Zij waren thans zeer 
onderdanig. Ik benoemde Dr. Heinemann, die reeds 30 jaren in 
Sumatra vertoefde en bij de Nederlanders gunstig bekend stond, tot 
hoofd van de Duitse Kolonie en gaf de opdracht dat geen Duitser 
de plaats mocht verlaten. 

Het Hotel Brastagi verkeerde in uitstekende toestand met een 
Jap. beheerder. De Jappen hadden het hotel, evenals wij vroeger, 
als gezondheidsoord benut. Evenals het de Boer hotel in Medan 
hadden de Jappen het voor kort ontruimd. 

Maar te midden van deze algemene ontredderde toestand en ellende 
stond het Jap. leger 100 % paraat. Alleen hun transportmiddelen 
verkeerden in een gebrekkige staat door een groot tekort aan onder- 
delen, banden en accu's. 

Op last van de opperbevelhebber van S.E.A.C. (Admiraal Mount- 
batten) hadden de Jap. strijdkrachten in N.- en O.-Sumatra zich 
samengetrokken in Pematang Siantar, waar, toen ik de plaats bezocht, 
zich ongeveer 30 000 man bevonden met volledige uitrusting, waarbij 
veel artillerie en tanks. 

In mijn gesprekken met hun officieren waren dezen somber en 
zwijgzaam, en, evenals bij alle oosterse volkeren, was het moeilijk te 
beoordelen wat in hun binnenste omgaat, maar ik was overtuigd dat 
zij het liefst hadden doorgevochten en dat het slechts te danken was 
aan de ijzeren discipline en blindelingse gehoorzaamheid, die de Jap. 
soldaat kenmerkt, dat zij zich schikten in de vernedering een over- 
wonnen volk te zijn. 

Het bleek dat slechts de hogere officieren bekend waren met de 
ontwikkeling van de oorlog en de oorzaken die Japan tot capitulatie 
dwongen. 

De minderen begrepen niet waarom zij, terwijl er geen schot was 

gevallen, de strijd moesten opgeven tegen ern onzichtbare vijand. 
Niemand was te overtuigen dat zij verslagen waren en zij hielden vol, 
dat zij slechts uit humane overwegingen de vijandelijkheden hadden 
gestaakt. Het moet worden toegegeven dat aan de hand van de 
zichtbare feiten deze opvatting aannemelijk leek. 

Hun houding was zeker niet onderworpen, maar koel, trots en af- 
gemeten. 

Toen ik een Jap. Kolonel, de commandant van de Rantau Parapat 
interneringskampen, in geen dubbelzinnige woorden te kennen gaf 
wat ik dacht van de barbaarse methodes die hij had toegepast, 
hoorde hij mij zwijgend aan, stond daarna op, gaf mij het militaire 
saluut - en pleegde ,,hari-kir?'. Vele andere officieren, hier en el- 
ders, volgden zijn voorbeeld. 

Intussen deserteerden honderden Jap. soldaten, en ook officieren, 
naar het binnenland, niet onwaarschijnlijk met toestemming of 
zelfs bevel van hogerhand. Later toen de Indon. revolutionaire be- 
weging zich ontplooide waren hierbij vele Jappen aangesloten en was 
een Jap. officier, Kapt. Inoue een der hoofdleiders. 

Ik sprak met Sultans, Indon. ambtenaren, districtshoofden en met 
het gewone volk. Zonder uitzondering waren zij van mening dat de 
.,revolutie" weinig om het lijf had. Zij zeiden, dat ongetwijfeld de 
beweging in Java een meer ernstige betekenis had, maar dat de 
Sumatraan hieraan niet wenste mede te.doen, omdat dit uiteindelijk 
een Javaanse overheersing zou betekenen, waar zij helemaal niet 
voor voelden. 

Zeer zeker, men verwachtte bepaalde politieke en sociale hervor- 
mingen, maar - onder Nederlandse Souvereiniteit. 

Van alle kanten werd aangedrongen op een spoedige landing van 
Nederlandse troepen om een eind te maken aan de activiteiten van 
onrustzaaiers en rampokkers. Zij vonden het onbegrijpelijk dat wij, 
de overwinnaars en rechtmatige bewindvoerders, zo weinig activiteit 
betoonden. Wat kon ik antwoorden op vragen, zoals ,,Wanneer ko- 
men de Ned. troepen? Waarom blijven de internees achter het prik- 
keldraad en onder Jap. toezicht? Wanneer worden deze Jappen 
ontwapend? Is het waar dat zij hier mogen blijven?" enz., enz. 

Ik schaamde mij te moeten zeggen dat de Ned. troepen, althans 
voorlopig, niet zouden komen; dat de Jappen nog niet mochten wor- 
den ontwapend en onze kampen moesten blijven bewaken, enz. Het 
leek mij dringend noodzakelijk dat hier spoedig iets moest worden 
gedaan om ons prestige, dat reeds zoveel te lijden had gehad, niet 
geheel en al verloren te doen gaan. Niet minder belangrijk was het dat 
maatregelen werden genomen om te beletten, dat de ,,merdeka"- 
beweging, thans ongestoord en toenemend in kracht, zou ontaarden 
tot openlijk verzet op grote schaal. 

Ik wist, dat ik van de Jappen geen medewerking had te verwach- 
ten. Eerder het tegendeel. Overigens, men vraagt geen hulp aan een 
tegenstander, die tot nog voor kort ons zo diep had vernederd en 
gekrenkt, en die tenslotte de hoofdoorzaak was van al onze moeilijk- 
heden. 

De Engelsen toonden later minder fijngevoeligheid en trots, 
hetgeen mij des te meer onbegrijpelijk voorkwam toen ik hoorde en 
zag hoe onverbiddelijk en streng zij tegen de Jappen in hun eigen 
Koloniën optraden. 

Alhoewel ogenschijnlijk de Jappen het bevel van S.E.A.C. opvolg- 
den, dat hen verantwoordelijk bleef stellen voor orde en rust, kwa- 
men van alle kanten betrouwbare berichten binnen dat de Jap nog 
steeds zijn ,,Azië voor de Aziaten" politiek trouw bleef en aan- 
wakkerde. 

Ik vormde het plan een politiemacht te organiseren om de macht, 
over een zo uitgestrekt mogelijk gebied in Oost-Sumatra, zelf in 
handen te nemen. Ik had te mijner beschikking enige honderden 
Ambonezen, Menadonezen en Indo-Europeanen, die zich gedurende 
de bezettingstijd hadden weten schuil te houden en die zich thans bij 
mij meldden. Deze macht wilde ik versterken met een zo groot 
mogelijk aantal P.O.W.'s en ex-politie-ambtenaren uit de kampen, 
die geschikt bleken wapens te dragen. 

Ik beschreef mijn plan in een uitvoerig rapport aan ons H.K. te 
Colombo en gaf dit rapport mee aan de Zwitserse Vice-Consul, de 
Heer Fritzle, die per vliegtuig naar Ceylon vertrok. 

In dit rapport zeide ik, dat ik voldoende mensen had om de toe- 
stand te kunnen beheersen - ook zonder Engelse troepen -, mits 
men mij voldoende wapens en uitrusting toevoerde of dat ik die van 
de Jappen mocht overnemen, hetgeen mij was verboden (zie tel. 
Col. No. 2) .  

Ik wees er op dat het een zeer slechte indruk zou maken en aan 
ons prestige nog meer afbreuk zou doen, wanneer de expeditionaire 
macht uitsluitend uit Engelse troepen zou bestaan, en dat, wanneer 
S.E.A.C. niet te bewegen zou zijn (hetgeen ik vreesde) aan ons, 
Nederlanders, de taak toe te vertrouwen het bewind van de Jappen 



over te nemen, in dat geval ten minste een gemengd leger van Eng. 
en Ned. zou worden geland, zodat er dan sprake zou zijn van een 
Geallieerde strijdmacht, hetgeen meer begrijpelijk voorkwam dan 
een zuiver Eng. strijdmacht. 

Ons H.K. te Colombo had blijkbaar wel oren voor mijn plannen 
(zie tel. Col. No. 36 en 53) en de Heer Fritzle deelde mij bij zijn 
terugkeer te Medan mede, dat hij onze B.S.O. (Admiraal Helfrich) in 
Singapore had gesproken en de Admiraal mij opdroeg ,,t0 go full 
speed ahead" met de bewapening en uitbreiding van mijn politiekorps. 

Intussen ontving ik op de 14e Sept. versterking van een Off. de 
2e Lt. R.P.P. Westerling (de Turk) en 4 sergeants van het Korps 
Insulinde als kader van mijn politiekorps. Ter gelijker tijd ontving ik 
180 revolvers en enige kleding-uitrusting. 

Het was een stap in de goede richting, en zonder enig tijdverlies 
werd een begin gemaakt met de mobilisatie, training en bewapening 
van het nieuwe korps. 

Alhoewel tegen mijn inst

r

ucties in, liet ik de Jap. kampwachten af- 
lossen door onze eigen mensen. 

Ik verplaatste mijn H.K. van het de Boer Hotel naar de woning 
van de hoofdadministrateur van de Deli Mij. en verzamelde in de 
omliggende woningen van alle windstreken toegestroomde refugees, 
hoofdzakelijk vrouwen en kinderen, wier aantal was aangegroeid tot 
meer dan 1500. 

Behalve de bewaking van dit kamp, bezette ik de meest belang- 
rijke punten in de stad: het electriciteitsbedrijf, watertoren, hospi- 
talen, enz. Op bepaalde tijden zond ik gemotoriseerde patrouilles in 
de stad en zorgde ook voor de beveiliging van de verbinding met de 
haven Belawan. 

De namen der Indon. Nationalistische leiders (Dr. Amir, Tengke 
Hasan, Jacob Siregar, Dr. Perngadi, Saleh Oemar alias Surepati en 
anderen) waren mij bekend en zij woonden allen in Medan. 

Ik hield met hen verschillende besprekingen en gaf hun te kennen 
dat de beloofde politieke en sociale hervormingen zeker zouden 
worden uitgevoerd, maar dat in de eerste plaats orde en rust moesten 
heersen en dat ook zij verplicht waren mede te werken. Zij beloofden 
hun medewerking, maar ik had goede redenen hen te wantrouwen. 

Het liefst had ik hen gearresteerd, maar Colombo verbood dit 
(zie tel. Col. No. 15 en 77). 

Helaas werden onze plannen door S.E.A.C. ,,overruled". 
Op de 12 Oct. 1945 landde het Eng. bezettingsleger, een Bataljon 

van de 26th Indian Division, 800 man, minder dan ik nu zelf te 
mijner beschikking had. 

Niet lang daarna werd op last van de Eng. Commanderende Off. te 
Padang, Generaal Chambers, mijn politiekorps ontwapend en de 
bewaking van onze kampen wederom toevertrouwd aan . . . . Jappen. 

Het weinige prestige dat wij nog bezaten was nu helemaal ver- 
nietigd. 

Hoe heel anders had het moeten en kunnen zijn. 
Hiervoor kan echter onze B.S.O., Admiraal Helfrich, geen verwijt 

worden gemaakt. 

Operatie ,,StatusH Appendix D. 

Toen ik op de 22e September 1945 na het avondmaal op mijn 
kamer in het de Boer Hotel zat te werken, liet een Jap. liaison offi- 
cier van het Japanse hoofdkwartier zich aandienen. 

Hij deelde mij mede, dat het Japanse hoofdkwartier hem had 
opgedragen ons te verzoeken die avond het hotel niet te verlaten. 

Het bleek, dat sommige onderdelen van het Japanse leger in 
oproer waren gekomen en tegen de orders van hun officieren met 
hun wapens de stad in waren getrokken. Het Japanse hoofdkwartier 
vreesde, dat deze mensen zich zouden bedrinken en in hun dronken- 
schap ons zouden aanvallen. 

Het Japanse hoofdkwartier had intussen een cordon van 50 man 
,,loyale troepen" om het hotel geworpen en geloofde de toestand te 
kunnen beheersen. 

Gelukkig was die avond ieder lid van mijn groep thuis gebleven. 
Ik plaatste uitkijkposten op het dak van het hotel en wij barricadeer- 
den alle toegangen tot het Hotel en stelden ons verdekt op in de 
bovenverdieping van het Hotel. 

Ik maakte mij niet bijster ongerust, maar aangezien op slot van 
rekening ongeveer 30 000 Jap. troepen, tot de tanden bewapend, in 
Medan en de onmiddellijke omgeving gelegerd waren, vond ik het 
voor alle zekerheid beter een ,,most immediate" seintje (zie tel. 
Medan no. 35 en 35 A) in de lucht te sturen naar Colombo en 
Singapore. 

Tegen middernacht meldde zich Maioor Imamura. Hij zei, dat 
een aantal Japanse troepen in enige trucs van Tebin Tinggi naar 
Medan waren vertrokken, waarbij zij hadden gedreigd ,,de Hollan- 
ders af te maken". 

Majoor Imamura zei, dat hij behalve het cordon om het hotel, 
alle toegangen tot de stad had gebarricadeerd met versterkte pos- 
ten, met de opdracht de opstandelingen de toegang tot de stad te 
weigeren en zo nodig met wapengeweld te keren. 

Gedurende de gehele nacht werd vrij ernstig geschoten en met 
handgranaten gegooid. Hier vocht Jap tegen Jap en wij konden 
niet meedoen, niet wetende, wie vriend en wie vijand was. Vele 
kogels kwamen in het Hotel terecht zonder veel schade aan te 
richten. 

Tegen de morgen kwam een telefonisch bericht van het Japanse 
hoofdkwartier, dat het gevaar voorbij was. 

De gehele nacht bleef Majoor Imamura in het hotel en nam per- 
soonlijk het commando over de loyale Japanse troepen, waarbij hij 
verklaarde zich persoonlijk verantwoordelijk te stellen voor onze 
veiligheid. 

Gedurende de nacht kwam de overigens niet spraakzame Imamura 
wat los en vertelde enige zeer interessante dingen. 

O.a. vroeg ik Imamura of er dan in het Japanse leger niet meer 
die ijzeren discipline bestond, waardoor het beroemd was. 

Hij antwoordde, dat de gewone soldaat niet wilde of kon be- 
grijpen, dat Japan de oorlog had verloren. 

Behalve de hoofdofficieren was het leger volkomen in het on- 
wetende gehouden met hetgeen in de wereld was gebeurd en wisten 
zij niet beter dan dat zij over de gehele linie overwinnaars waren. 

Met een volmaakt uitgerust leger van ongeveer 70 000 man 
voelden zij zich in staat in Sumatra, zelfs zonder hulp van buiten, 
nog jaren met succes te kunnen doorvechten. 

Dat zij zich zonder slag of stoot moesten overgeven aan een 
vijand, die nergens te bekennen was, was voor het trotse Japanse 
leger een vernedering, die zij nooit te boven konden komen. 

Dat was lijnrecht tegen elk begrip van traditie, mentaliteit, eer- 
gevoel en training van de Japanse ,,bushidoU. 

Onder de hogere officieren was verwacht, dat de opperbeveIheb- 
ber in Oost-Azië, Generaal Count Ternuchi, tegen de orders in van 
Tokio, zou blijven doorvechten. 

Inderdaad bleek dat later waar te zijn, maar de onderhandelingen 
te Rangoon (plus atoombommen) schijnen hem tot andere inzichten 
te hebben gebracht. 

Het Japanse oppercommando vond het dan maar beter te zeggen, 
dat zij met ons waren overeengekomen de oorlog ,,wegens mens- 
lievendheid" te eindigen. 

Dat tenminste kon de Japanse soldaat begrijpen, alhoewel zij het 
er toch niet helemaal mee eens waren. 

Het begrip ,,soldaatw is bij hen zo geheel anders dan bij ons. 
Intussen valt het niet te ontkennen, dat, hadden zij besloten door 

te vechten, de oorlog in dit woeste land nog wel jaren had kunnen 
duren, met of zonder atoombom. 

De Jappen hadden op alle strategische punten waar een invasie 
het meest te vrezen was, zeer uitgebreide en uitmuntend aangelegde 
versterkingen en versperringen aangebracht door middel van tank- 
traps, loopgraven, landmijnen, terwijl alle bruggen in een paar mi- 
nuten konden worden opgeblazen. 

Rondom Medan hadden zij met behulp van duizenden koelies een 
diepe, brede gracht gegraven. 

Al de7e versperringen waren eerst kortelings en in de grootste 
haast gebouwd. 

Verder waren in Sumatra Japan's beste troepen ten getale van 
75 000, waaronder de beroemde Tokio's garde divisie, uitmuntend 
bewa~end en getraind. 

Wat hadden wij daar tegenover kunnen stellen? 
De verklaring van Admiraal Mounthntten, dat wij vóór het sluiten 

van de wapenstilstand reeds klaar stonden Malakka te ,,invadenu ken- 
nen wij thans als niets meer of minder dan bluf en grootspraak. 

Zes weken na de wauenstilstand kon de Admiraal met de grootste 
inspanning niet meer dan 3000 man voor de bezetting van Sumatra 
bijeen trommelen, waarvan minder dan de helft gevechtstroepen 
waren. 

In Java ging het in dat opzicht blijkbaar niet veel beter. 
Wat de Engelsen presteerden, hadden wij, althans in Sumatra 

minstens even zo goed kunnen doen. Onze mensen brandden van 
ongeduld zich te revancheren voor de ontelbare vernederingen. 

Het betrof hier toch ons Land, onze Landgenoten, onze bezittingen 
en or1.7e eer. 

Imamura gaf ook zijn mening betreffende de ,,MerdekaV-beweging, 
die nu ernstig de kop begon op te steken. 

Hij sprak hierover met grote minachting en geringschatting, maar 
voor de bestrijding ervan opperde hij middelen, die helaas door een 
beschaafd Volk niet mogen worden toegepast, maar overigens zeer 
doeltreffend werken. 



Intussen hebben wij een spreekwoord: ,,Het doel heiligt de mid- 
delen". 

De middelen waren er, maar een telegram van Colombo no. 87 
zegt onverbiddelijk ,,best course for you to take is to pay no atten- 
tion". 

Uitmuntend advies, op een afstand van 2000 mijl. 

Operatie ,,Status
s

' Appendix E. 

Na de ontvangst van het Colombo telegram No. 92 nam ik 
onmiddellijk de nodige maatregelen voor het ,,rendez-vousm op zee 
met de Engelse expeditionnaire macht. 

Tezamen met de Engelse kapitein Turkhead en enige Japanse 
hoofdofficieren begaf ik mij op de 9e October 1945 naar de haven- 
plaats Belawan. 

Het enige beschikbare, zeewaardige vaartuig was een houten 
vissersboot voorzien van een 68 P.K.-motor. 

Versterkt door een aantal Jappen als bemanning van het vaartuig 
voeren wij reeds dezelfde avond de rivier af en gingen bij de uit- 
monding voor anker. 

De Jappen hadden reeds gewaarschuwd dat op zee bij de rivier- 
monding vele mijnen waren gelegd, maar dat alleen de Japanse 
marine de juiste plaats wist. 

In Sumatra was geen Japanse marine aanwezig en wij hadden de 
risico te aanvaarden. 

Op de 10e October 1945, bij dag en dauw, staken wij in zee. I-Iet 
weer was mooi en er stond slechts een lichte stroom en deining, maar 
toch slingerde de boot vrij ernstig, vooral wanneer de motor stopte, 
hetgeen herhaaldelijk gebeurde. 

Spoedig hadden wij de verzamelde Engelse vloot, bestaande uit 
een kruiser, een mijnenveger en een 4-tal transportschepen in zicht. 

Wegens het mijnengevaar waren zij 5 mijl verder van de kust dan 
was afgesproken voor anker gegaan, maar wij kwamen toch op tijd 
langszij de Engelse kruiser. 

Van het Japanse gezelschap mochten slechts de Colonel Okada, 
als vertegenwoordiger van de bevelhebber van Sumatra, Generaal 
Tanabie, die zich in Padang bevond en de Majoor der Japanse 
Generale Staf Imamura aan boord komen. 

Gezamenlijk werden wij naar de longroom geleid, waar diverse 
Engelse Marine- en Legerofficieren reeds aanwezig waren. Nadat 
iedereen had plaats genomen (de Engelsen aan de ene kant van een 
lange tafel en de Jappen aan de andere kant) werd door de Engelse 
Marine-commandant, Commander Armstong het te Rangoon door 
de Japanse opperbevelhebber, Luitenant-Generaal Terauchi, onder- 
tekende protocol, inhoudende de onvoorwaardelijke Japanse over- 
gave. voorgelezen. 

Met de vertaling was belast een Amerikaans marinier, naar uiter- 
lijk te oordelen van Japanse afkomst. 

Ik kreeg de indruk, dat de vertaling niet erg vlotte, en later zeide 
Majoor Imamura mij ook, dat hij er weinig of niet3 van had be- 
grepen. 

Na het voorlezen van het protocol hield Commander Armstong 
een toespraak in kernachtige zeemanstaal, ,,die lang niet voor de 
poes was" en in gedachten zag ik al rijen van Jappies voor een vuur- 
peleton staan of aan een boom hangen. 

Na het beëindigen van deze bijeenkomst had ik een kort gesprek 
met Commander Armstrong en Brigadier Kelly, de nieuw benoemde 
commandant van Oost-Sumatra, waarbij zij het voornemen te ken- 
nen gaven diezelfde dag nog een gedeelte van de expeditionnaire 
macht te landen, maar dat de schepen voor het lossen van materieel 
eerst zouden binnenvaren, nadat de mijnenveger enige dagen had 
.,gesweeped". 

Aan boord was ook aanwezig de Nederlandse Majoor v. d. Harst 
als hoofd van de R.A.P.W.I. (Relief Allied Prisoners of War and 
Internees), die mij mededeelde, dat hij een grote voorraad khaki, 
stofies en andere dingen bij zich had om in de kampen te worden 
verdeeld. 

In de namiddag ging ik met de Jappen in het vissersbootje terug 
naar Belawan om de laatste voorbereidselen te treffen voor het landen 
der Engelse troepen. 

De totale sterkte der Engelse expeditionnaire macht, die gedurende 
de volgende dagen in Belawan aan land was gezet, was ongeveer 
1100 man, waarvan echter ruim 300 man ,,non-combatants" waren 
(telegrafisten, schrijvers, koks enz.). De helft bestond uit Brits- 
Indische soldaten: de rest Engelsen. Het geheel maakte ogenschijnlijk 
een goede indruk, maar spoedig bleek, dat de discipline bepaald 
slecht was. 

Ergerlijk was ook hun gedrag ten opzichte van onze vrouwelijke 
geïnterneerden. Zij waren, op zijn zachtst uitgedrukt, zeer indringerig 

en het moet worden toegegeven, dat velen van onze vrouwelijke ge- 
interneerden de verleiding van sigaretten, chocolade en koele drank- 
jes, die hun gedurende 3) jaar waren ontzegd, niet konden weer- 
staan. 

Hoe onze mannelijke geïnterneerden, zonder geld en in lompen 
hierover dachten en op reageerden, laat zich gemakkelijk begrijpen. 
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Het Japanse leger in Oost-Sumatra had zich op last van Admiraal 
Mountbatten te Siantar verzameld. Deze plaats was tevens een broei- 
nest van Indonesische verzetsleiders, waarschijnlijk omdat zij, zo niet 
daadwerkelijke steun, toch zeker verzekerd waren van de Japanse 
,,neutraliteitn. 

Ik zond daarom vaandrig Claessens met een groep van 5 man 
naar Siantar om een oogje in het zeil te houden. 

Claessens woonde met zijn groep in het Siantar-hotel, waar verder 
enige andere Nederlanders die gedurende de bezettingstijd niet in 
de kampen waren, zich hadden aangesloten voor bescherming. 

Gedurende de eerste tijd ging alles naar wens, totdat binnenko- 
mende berichten minder gunstig luidden. Claessens rapporteerde, dat 
geregeld rood-witte vergaderingen plaats vonden waarbij opruiende 
toespraken werden gehouden en dat gedurende de nacht enige malen 
op het hotel was geschoten. 

Op de 17e October 1945 kwam Claessens met één man dekking 
per auto naar Medan om mij te consulteren. Onderweg, toen hij in 
een dorp stopte, had hij van de wapens gebruik moeten maken om 
een met speren bewapende bende, die een dreigende houding aan- 
nam, uiteen te jagen. 

Hetzelfde ondervond Lt. van Beek, die tezamen met een Ameri- 
kaanse journaliste over land van Padang naar Medan was gekomen. 

Nauwelijks zat ik met Claessens te praten of er kwam een telefo- 
nisch bericht, dat het Siantar-Hotel was aangevallen en afgebrand 
en dat vele mensenlevens waren te betreuren. 

Ik ging onmiddellijk naar Brigadier Kelly, de Engelse comman- 
derende officier in Oost-Sumatra en vroeg om een peloton troepen 
om mijn groep te hulp te komen. 

De Brigadier zeide geen troepen beschikbaar te hebben. Op mijn 
vraag, of ik dan zelf kon gaan met mijn Ambonezen, antwoordde 
hij dat niemand de stad mocht verlaten, er aan toevoegende: ,,You 
Dutch are too damned aggressive", waarop ik woedend en veront- 
waardigd zeide: ,,May be we are, but certainly no cowards". 

Goede raad was duur en ik verzocht Majoor Imamura naar Siantar 
te telefoneren om alle overlevende Nederlanders onder Japans ge- 
leide naar hledan te escorteren, hetgeen de volgende dag gebeurde. 

Toen bleek dat de Europese sergeant Guenther (uit de kampen 
gemonsterd) en de Ambonese soldaat Boeratan waren gesneuveld 
en de Indonesische agent Ishak zwaar gewond was. 

Tegelijkertijd werden Dr. Boers en de Zwitserse eigenaar van het 
hotel en hun beide echtgenoten en nog een onbekende Nederlander 
met speren afgemaakt. De twee dochters van de Zwitser en nog enige 
andere vrouwen en mannen ontkwamen en werden door de Jappen 
veilig naar Medan geëscorteerd. 

Ooggetuigen verhaalden, dat Boeratan, Guenther en Ishak, de 
enigen die vuurwapens bezaten, zich behoorlijk hadden geweerd en 
minstens een honderdtal voor hun rekening namen voordat zij zelf 
vielen. 

Het bleek tevens dat de duizenden gewapende Jappen, die ter 
plaatse aanwezig waren, geen vinger hadden uitgestoken om onze 
mensen te helpen. 

Imamura verklaarde later, dat de aanval zo plotseling en snel 
had plaats gevonden, dat het drama zich reeds had afgespeeld, voor- 
dat de Jappcn wisten wat er gaande was. May be! Waarschijnlijk Not! 

Ishak, na weken in het ziekenhuis gelegen te hebben, herstelde. 
Ik maakte vaandrig Claessens een sterk verwijt, dat hij het gevaar 
kennende, zijn groep had verlaten, terwijl hij instructies van mij had 
met zijn gehele groep op Medan of Rantau Parapat terug te trekken 
als het hem ,,te heet" werd. 

Maar veel meer was ik gebeten op de Engelse Brigadier, alhoewel 
hulp toch te laat zou zijn gekomen. 

Na dit voorval waren mijn Ambonezen bijna niet meer te houden 
en ik werd meermalen bij de Brigadier ,,op het matje geroepen" en 
hoorde dezelfde opmerking: ,,You Dutch are too damned aggres- 
sive", maar die opmerking liet mij in het vervolg steenkoud. 

De Brigadier was een aardige man om een borrel mee te drinken, 
maar daar is dan ook alles mee gezegd. 

Hij was zeker niet de man om hier in deze crisistijd het bevel te 
voeren. Daar waren zelfs zijn ondergeschikte officieren het volkomen 
mee eens. 



De discipline bij de onder zijn bevel staande troepen (hoofdzakelijk 
Sikhs) was buitengewoon slecht. 

Herhaalde malen kwamen klachten dat zijn soldaten onze vrouwen 
lastig vielen en als ik mij hierover bij hem beklaagde, dan nam hij het 
zeer luchthartig op en deed er niets tegen. 
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Op 17 October 1945 ontving ik van Brigadier Kelly de opdracht 
naar Padang te vliegen waar de Engelse C. in C. van Sumatra, Gene- 
raal Chambers, mij wenste te zien. 

De volgende morgen vloog ik met een Japans vliegtuig en Japanse 
bemanning naar Padang. Er waren toen nog geen geallieerde vlieg- 
tuigen in Sumatra. De eisen, die de Jap aan vliegvelden stelde, 
waren kennelijk in alle opzichten veel lager dan de onze. Engelse 
piloten verklaarden, dat zij voor geen geld van de wereld zouden 
durven te landen op vliegvelden zoals die door de Jap geregeld wer- 
den gebruikt. 

In Padang liep ik 4 dagen doelloos rond voordat de Generaal tijd 
kon vinden mij te ontvangen. 

De Generaal begon de bespreking met zijn dank uit te spreken 
over het goede werk door de A.D.C.S.-groepen verricht, maar liet 
daar onmiddellijk op volgen, dat, nu de noodzaak van onze aanwezig- 
heid in Sumatra niet langer bestond, hij ons .,adviseerden (het advies 
van een Generaal is ipso facto een bevel) naar ons legeronderdeel 
terug te keren. Dit had ik verwacht. 

Vóór mijn vertrek naar Padang wist ik reeds dat er plannen be- 
stonden onze groepen te liquideren. 

De Engelsen waren van mening, dat het militaire gedeelte van ons 
werk uitsluitend door hen moest worden verricht. 

Onze B.B.-ambtenaren, die inmiddels door Dr. van Mook waren 
gereïnstalleerd en wie bovendien een hoge militaire rang gegeven was, 
gaven mij - gekleed en sprekende als Generaal of Kolonel - duide- 
lijk te verstaan dat het politieke en intelligente deel van ons werk uit- 
sluitend hun bevoegdheid was. 

De hiërarchieke weg is onverbiddelijk en mij bleef niets anders 
over dan mijn ontslag aan te vragen (zie Medan tel. No. 69), maar 
mijn hoofdkwartier gelastte mij op mijn post te blijven (zie Colombo 
tel. no. 113). 

Ik was gaarne hier op zij getreden wanneer ik de overtuiging had 
dat het militaire en politieke beleid in de juiste banen werd geleid. 
Die overtuiging had ik niet. 

Ik achtte het daarom raadzaam dat onze groepen in het veld bleven 
om een oogje in het zeil te houden. 

Ik wantrouwde de Engelsen, die door hun lusteloos, zwak op- 
treden de Nationalistische beweging vrij spel gaven zich te ont- 
wikkelen. 

Het bericht dat de Engelse C. in C. in Java aan het onderhandelen 
was met Soekarno (zie Medan tel. No. 50) versterkte mijn wan- 
trouwen. 

Dat de Nederlandse autoriteiten hierover eveneens verontrust 
waren bleek uit Colombo telegram no. 82. 

In mijn bespreking met Generaal Chambers hoopte ik tot een meer 
bevredigende samenwerking te geraken. Ik kon hem natuurlijk niet 
botweg zeggen dat de komst der Engelse troepen, in plaats van orde 
en rust te brengen, door zijn passieve houding het aanvankelijk 
smeulende vuurtje van verzet in lichter laaie dreigde te zetten. 

Ik legde nadruk op de voordelen van de aanwezigheid van de 
A.D.C.S.-groepen en het politiekorps: hun h3ge paraatheid; de betere 
bekendheid dan de Engelsen met land, taal, volk en locale 
toestanden; dat zij een niet onbelangrijke versterking vormden voor 
zijn betïekkelijk kleine macht; dat onze geïnterneerden zich beter 
op hun gemak voelden onder de bewaking van eigen landgenoten. Ik 
wees op de steeds toenemende reeks van incidenten, waarbij vele 
slachtoffers waren gevallen, waaronder een aantal Denen en Zwitsers. 

Ik hoopte dat mijn steekhoudende argumenten door de Generaal 
zouden worden geapprecieerd, maar deze waan bleek van korte 
duur te zijn. 

De Generaal zeide, dat onze mensen, voornamelijk de Ambonezen, 
veel te agressie: waren in hun optreden en dat hij daarom besloten 
had hen te ontwapenen. 

De Generaal was ook geïrriteerd door sommige telegrammen die 
wij naar Colombo hadden verzonden, n.l. mijn telegram no. 68, 
waarin ik rapporteerde, dat Medan volkomen geisoleerd en de toe- 
stand in toenemende mate verontrusterid. Verder protesteerde hij 
tegen een bericht van Lt. Sisselaar (commandant van het Rantau 
Parapat-kamp) aan ons hoofdkwartier, dat hij slechts 8 karabijnen 
ter beschikking had voor de veiligheid van duizenden geïnterneerden. 

Beide berichten waren volkomen waar, maar de Generaal vond, 
dat slechts hij te beschikken had wat aan de buitenwereld mocht 
worden bekend gemaakt. 

Hij verbood mij en alle andere A.D.C.S.-groepen in den vervolge 
telegrammen aan ons hoofdkwartier te verzenden die niet te voren 
door de Engelse commandant ter plaatse waren gecensureerd. 

Het was duidelijk dat de C. in C. uiterst gevoelig was voor kritiek 
op zijn beleid en dat hij vast besloten was, ons, lastige ,,dwarskijkersu 

af te schudden. 
Desondanks overhandigde Generaal Chambers mij een aan Briga- 

dier Kelly gericht schrijven, waarin hij toestemde dat onze groepen 
en politiekorps voorlopig bleven gehandhaafd. 

Ik vloog terug naar Medan (ditmaal in een Japans Zero-vliegtuig) 
met een gemengd gevoel van bezorgdheid en ergernis. 

Groot was mijn verbazing toen ik bij mijn aankomst hoorde, dat 
gedurende mijn afwezigheid mijn politiekorps toch was ontwapend 
en vervangen door Jappen. 

Ik overhandigde Brigadier Kelly de brief van Generaal Chambers, 
waarop Kelly met een fijn lachje opmerkte: ,,Sorry old boy, but it 
can't be done". Een erger staaltje van ,,double-dealing" heb ik nooit 
meegemaakt. 

Als Nederlands Intelligence Officier reserveerde ik mijzelf het 
recht mijn berichten te verzenden zoals die door mij werden geobser- 
veerd en niet bekeken door een Engelse bril. 

Nu mij dit recht werd ontzegd en ik letterlijk en figuurlijk was 
ontwapend, was mijn aanwezigheid hier verder nutteloos en ik nam 
maatregelen spoedigst naar Colombo te vertrekken, hetgeen 28 Oc- 
tober 1945 gebeurde. 

Kort daarna vertrokken ook alle andere leden van het A.D.C.S. 
met uitzondering van de 2e luitenant Westerling. 

Ik vroeg mij af ,  waarom eigenlijk de Engelse troepen waren ge- 
komen. Hun officiële taak was het ontwapenen van de Jappen en de 
handhaving van orde en rust. Niets van dit alles gebeurde. 

Onze loyale Ambonezen en de Nederlandse politie was het ver- 
boden wapens te dragen, maar de Jappen en zelfs een Chinees hulp- 
korps werden ingeschakeld om de Engelsen te helpen. 

Terwijl onze refugees en geïnterneerden meewarig in lompen in de 
kampen rondslenterden, dachten de Engelsen slechts aan sport en 
het organiseren van dans- en slemppartijen, waaraan onze vrouwen 
de dubieuze eer hadden te mogen deelnemen. 

In Medan wist men zijn leven niet meer veilig. De verbinding met 
de haven Belawan van waar wij op onze levensmiddelen, kortom alles, 
waren aangewezen, werd met moeite onder konvooi in stand gehouden. 

Het paleis van de Sultan van Deli, in het hartje van de stad, en 
het Polonia-kamp werden bijna dagelijks beschoten en met brand- 
bommen aangevallen; op het vliegveld werd 2 R.A.F.'S in hun 
bed letterlijk het hoofd afgesneden, een oud Deens echtpaar onder- 
ging hetzelfde lot, enz., enz. Niemand mocht de stad in of uit; na 
6 uur was het avondklok. 

Maar de Engelsen bleven volharden in hun hooghartige en passieve 
houding. 

Daarentegen waren zij uiterst actief in het verschepen van rubber 
en het zich meester maken van schrijfmachines. refrigerators, auto's, 
kisten, sumurai zwaarden, horloges en andere kostbaarheden, die zij 
al dan niet betaalden met Japanse guldens, die hun bij millioenen 
kosteloos in handen waren gevallen. 

Bij mijn komst op Sumatra was de Japanse gulden daar de enige 
gangbare munt. 

Ik verwachtte dat, evenals in Malakka geschiedde, de Japanse 
gulden spoedig zou worden ongeldig verklaard en hier door de Ne- 
derlandse gulden vervangen. Waarom dit niet gebeurde is mij niet 
duidelijk, maar het feit bestaat dat tot zelfs 2 jaar na het einde van 
de oorlog de Japanse gulden in sommige delen van Sumatra nog 
steeds het enige betaalmiddel was, terwijl op plaatsen waar de 
Nederlandsch-Indische gulden weer in circulatie was gebracht een 
Japanse gulden gretig werd ingewisseld, zowel op Java als Sumatra, 
tegen 8 cent Nederlands geld. 

De 2e luitenant Westerling was door mij speciaal belast met de 
organisatie en training van ons politiekorps. 

Hetgeen hij hierbij tot stand bracht was boven alle lof verheven. 
De methoden die hij toepaste, waren mogelijk soms niet bepaald 
humaan te noemen, maar onder de omstandigheden m.i. volkomen 
gerechtvaardigd en in elk geval zeer doeltreffend. 

Onze tegenstanders waren rampokkers en sluipmoordenaars, die 
niemand ontzagen en voor niets terugdeinsden. 

Evenals ik was hij er van overtuigd, dat wij zonder Engelse hulp 
de toestand hadden kunnen beheersen. Binnen en buiten de kampen 
waren ruim voldoende bruikbare mensen, die meer dan gewillig 
waren in ons korps te worden opgenomen. Maar het ontbrak ons 



aan voldoende wapens en uitrusting, die wij, niettegenstaande de 
herhaalde beloften van ons hoofdkwartier, nooit ontvingen. 

Met deze wapens zouden wij ongetwijfeld in staat zijn geweest de 
verzetsbeweging in toom te houden totdat wij door de 7 December 
Divisie zouden zijn versterkt. Maar de 7 December Divisie bleef 
later in Malakka ook maandenlang gedwongen ,,op de plaats rust". 

De avond vóór zijn vertrek kwam Westerling als gewoonlijk met 
mij praten. Hij was moedeloos en bitter over de Nederlandse be- 
sluiteloosheid en tegenstrijdigheid. ,,Wij hadden onze plannen moeten 
doorzetten, met of zonder toestemming van Nederlanders of Engelsen 
en hun tonen hoe het kon en had moeten gebeuren", waren zijn 
woorden. Typisch Westerling! 

Ook ik betreurde, dat wij dit niet hadden gedaan. 
Ieder, die zoals wij de toestand van meet af aan had meegemaakt, 

zal moeten instemmen dat wij, zonder Engelse hulp, dat vuiltje on- 
eindig veel beter hadden kunnen opknappen. 

Westerling gaf als zijn voornemen te kennen in Engelse dienst 
terug te keren (hij had in de oorlogsjaren bij de Engelsen als ser- 
geant-majoor gediend). ,,Met jullie Hollanders is toch niets te be- 
ginnen", zeide hij. 

Na deze ontmoeting kleedde Westerling zich in de uniform van 
een Engelse l e  luitenant en sloot zich bij hen aan. 

In Colombo aangekomen bleek, dat ons legeronderdeel reeds naar 
Java was vertrokken en alleen nog onze commandant, kapitein- 
luitenant ter zee C. J. Wingender was met een kleine bezetting aan- 
wezig. 

Hij dirigeerde mij naar Batavia om rapport uit te brengen bij 
onze B.S.O., Luitenant-Admiraal Helfrich en Dr. van Mook. Met 
Hr. Ms. ,,Kortenaer" ging ik van Colombo naar Batavia. 

De admiraal Helfrich zeide, dat ik steeds zijn volle instemming 
en goedkeuring had gehad wat betreft de mobilisatie en bewapening 
van mijn politiekorps (zie Medan tel. No. 6 3 ) ,  maar dat hij had 
moeten zwichten voor de beslissingen van S.E.A.C. Hij gaf mij de 
opdracht naar Medan terug te keren, officieel om de Marinebelangen 
te behartigen, maar in werkelijkheid als ,,observer". 

Dr. van Mook zei niet veel, maar voldoende om er uit op te mer- 
ken, dat ook hij bezorgd was over de gang van zaken op Sumatra en 
het optreden der Engelsen. 

Hij ging geheel accoord met de B.S.O. dat ik terugkeerde naar 
Medan, en gaf mij bepaalde opdrachten versterkt door eigenhandig 
geschreven brieven, gericht aan diverse Sultans. 

Toen ik zeide, dat ik hierdoor zeker weer in conflict zou komen 
met het B.B., antwoordde hij: ,,Oh, maak je niet ongerust, dat regel 
ik wel". 

Bij mijn terugkeer in Medan vond ik de toestand aanmerkelijk 
verslechterd. 

,,Zachte heelmeesters maken stinkende wonden." 
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Zainal Abidin was een Indonesisch lid van mijn groep, te zamen 
met mij ,,gedroppep. 

Jong, sterk en intelligent was hij gedurende zijn training in Ceylon 
en India een van mijn beste leerlingen. 

Ook later in het veld en in Rledan bewees hij in den beginne als 
agent uitstekende diensten. 

Echter na enige weken in Medan kreeg ik van andere agenten 
berichten, welke mij zijn betrouwbaarheid sterk in twijfel deden 
trekken en begon ook ik hem te wantrouwen. 

Om hem aan de gevaarlijke politieke invloed van Medan te ont- 
trekken, plaatste ik hem over naar de groep van Lt. Sisselaar in 
Rantau Parapat en waarschuwde Sisselaar hem in de gaten te 
houden. 

Twee dagen later telefoneerde Sisselaar, dat Zainal was gedeser- 
teerd. 

Kort daarna werd hij in Medan gesignaleerd en arresteerde ik hem. 
Ik wilde hem voor een krijgsraad brengen, waarvan de uitspraak 

onvermijdelijk de doodstraf zou zijn geweest, omdat intussen over- 
tuigende bewijzen van zijn schuld als verrader en deserteur voor de 
vijand was vastgesteld. Zo dacht ik erover, maar . . . . 

Brigadier Kelly bemoeide zich met het geval en ik moest Zainal 
aan hem overdragen en hij werd in de gevangenis opgesloten. 

Nadat ik mijn hoofdkwartier te Colombo met het geval in kennis 
had gesteld, werd hij op verzoek van ons hoofdkwartier naar Colombo 
gezonden om daar voor een krijgsraad te verschijnen. 

Na enige tijd in Colombo in arrest te hebben vertoefd, werd hij 
naar Sabang gezonden, omdat intussen ons hoofdkwartier te Colombo 
was opgeheven en in Sabang Nederlandse militaire autoriteiten waren 
om de zaak te behandelen. 

Op de een of andere manier gelukte het Zainal van Sabang naar 
Medan te ontvluchten, waar ik hem voor de tweede maal arresteerde. 
Hij was toen o.m. in het bezit van een uitstekende tekening van ons 
hoofdkwartier in Medan, waarop met een rood kruisje de kamers 
van mij en Westerling waren gemerkt. Hij gaf grif toe, dat wij boven- 
aan het lijstje stonden om te worden vermoord en daarvoor was een 
beloning van 50 000 Japanse guldens uitgeloofd. Ik wist niet, dat ik 
zoveel waard was. 

Uiteindelijk werd hij op vrije voeten gesteld, omdat het Militair 
Gerechtshof had bepaald, dat Zainal Abidin als ,,agent" en niet als 
,,militairw bij ons in dienst was en daarom niet onder de krijgstucht 
stond. 

Later sloot Zainal zich aan bij de opstandelingen. Jammer, want 
hij was ongetwijfeld een zeer bruikbaar man. 
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Twee opdrachten van admiraal Patterson d.d. 22 en 28 September 1945 aan kapitein B. J. G. Huijer 
voor diens bezoek aan Soerabaja 

1. Order from Rear Admiral Patterson dated 22/9/45. 

H. M. S. Cumberland, 
Batavia. 
22nd. Sept. 1945 

To whom it may concern 

This is to certify that I have ordered Captain P. J. G. Huijer to 
proceed to Sourabaya in order to inspect the harbour works and al1 
Naval installations at Tg. Perak. 

(sd.) PATTERSON, 

Rear Admiral Commanding, 
Fif th Cruiser Sqziadron, 

for the Supreme Allied Commander 

2. Order from Rear Admiral Patterson dated 28/9/45. 

H. M. S. Cumberland, 
at Batavia. 
28th September, 1945. 

This is to certify that I have ordered Captain P. J. G. Huijer to 
proceed to Sourabaya in order to prepare the reoccupation of Soura- 
baya. He wil1 be accompanied by Lieutenant Colonel Roelofsen 
- Interpreter Officer Hulseve - Resident Maasen - Surgeon 
Lieutenant Commander Timmers and Surgeon Lieutenant Van der 
Goot - al1 belonging to his staff. 

(sd.) PATTERSON, 

Rear Admiral Conzmanding, 
Fifth Cruiser Squadron, 

for Supreme Allied Commander, 
South Enst Asia. 
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Brief d.d. 26 October 1954 met bijlagen van de heer L. G. L. van der Kun aan de heer J. J. Fens inzake de wijziging van 
de commandogebieden 

L. G. L. VAN DER KUN, 
I, Weverslaan, Voorburg (Z.-H.). 

26 October 1954. 
Amice Fens, 

In de afdeeling der Enquête-commissie door welke ik destijds ,,ver- 
hoord" ben, was jij de eenige mij bekende figuur en daarom schrijf 
ik jou nu over een aangelegenheid die bij mij weer eens is komen 
bovendrijven door de publicatie in ,,De Volkskrant" van Zaterdag 
23 dezer, op p. 7, ,,Vroegere onder-minister beantwoordt verwijt uit 
boek: ,,Het was de Nederlandse Regering die MacArthur verbood 
Java te veroveren"," in welken langademigen titel het ,,boek" is dat 
Willoughby over zijn boss MacArthur, deze maand in de U.S. deed 
verschijnen. Ik had het in bestelling maar kon het tijdig afbestellen 
daar het volgens recensies in de meer verantwoordelijke couranten 
(New York Times zoowel als New York Herald Tribune, Newsweek) 
weinig imposant was als historie-schrijving. 

Die publicatie - herzeg ik - doet mij naar de pen grijpen. En 
wel omdat ik 1.1. Maart op verzoek van prof. Gerbrandy met dezen 
getracht heb iets te reconstrueeren over de aangelegenheid van den 
overgang van N.I. Oost van Sumatra en Straat Soenda van U.S. naar 
Britsche commando-verantwoordelijkheid. Prof. Gerbrandy was over 
deze aangelegenheid door de Enquête-commissie gehoord, maar had 
geen hem bevredigend bescheid kunnen geven. Ik laat den onzin 
in den titel van het artikel buiten bespreking. 

Na mijn eerste onderhoud met professor Gerbrandy in Maart 1.1. 
heb ik bij het Hoofd van het Bureau Maritieme Historie van den 
Marinestaf, Koninginnegracht 60, den Haag, een telegram van 22 
September 1944 aangetroffen dat voor professor Gerbrandy geen 
lichtpunt beteekende, en dat ik in afschrift hierbij insluit. 

Pas na ik met professor Gerbrandy had gesproken ben ik n.l. bij 
die historische sectie gaan neuzen, op zoek naar een bepaald be- 
scheid, een rapport aan de Regeering of aan BdZ, vermoedelijk even- 
wel aan beiden, van mijn hand dat ik niet heb aangetroffen in het 
slechts zéér partieel overgebrachte Washingtonsche archief van de 
Ned. Reg.vertegenw. bij de Combined Chiefs of Staff, ,,mijn" archief 
dus ook, van dat bescheid, dat rapport was de datum van belang 
voor de zaak in welke professor Gerbrandy en ik toen geïnteresseerd 
waren. 

We1 heb ik toen bijgaand - in afschrift! - tgm aangetroffen dat 
een aangelegenheid behandelt, weliswaar die met de commando- 
overdracht v.d. in slechts verwijderd verband staat, maar uit welk 
telegram tevens en zonneklaar blijkt, dat op 22 September 1944 
door den toenmaligen marine-attaché te Washington (Meijer Ranneft, 
nu in de U.S.A.) aan BDZ London (Luit.adm. Furstner toen) bekend 
is gesteld ,,- DAT ALLES ZUIDWEST VAN LIJN NIEUW- 
GLJINEA HALMAHEIRA PHILIPPIJNEN ZOU KOMEN T E  BE- 
HOOREN TOT BRITSCHE TAAK -", hetgeen per 15 Augustus 
1945 zooals gij weet ook geëffectueerd is. 

Let ook op voorlaatste zinsnede in de copie v /h  tgm. ,,na monde- 
linge bespreking heden Helfrich accoord". Uit de copie van het tgm 
die ik zag blijkt evenwel niet dat/of Helfrich er een copie van kreeg. 
Ik blijk die pas 11 October 1944 te hebben gekregen. 

,,Heringan was toen onder mij gesteld als kapitein ter zee, direc- 
teur van het marine-établissement te Soerabaja en is nu (wd.?) vlag- 
officier materieel, Torenstraat den Haag en dus prompt te bereiken. 

,,Willson" is de vice-admiral Russell Willson, U.S.N. die vader was 
van Meijer Ranneft, den marine-attaché, schoonzoon; hij is overleden. 

Was voorbij gegaan, schoon meest begunstigde, om gezondheids- 
redenen voor de functie welke uiteindelijk for the duration door 
admiral Ernest King is uitgeoefend: C.i.c. of Cominch, zooals de 
Amerikanen haar noemden. Hij is toen lid geworden van een soort 
permanenten ,,Raad van Ouden", welke de Joint Chiefs of Staff ad- 
viseerde op strategisch gebied en, vóór mijn tijd (als zelfstandig reg. 
vert. Mei 1944) niet-oninvloedrijk, die raad zoowel als Russell Will- 
son persoonlijk, dien ik goed gekend heb. 

Vice-admiral Thomas Hart, U.S.N., die door onze autoriteiten ZOO 

infaam of ignobel, subsidiair hoogst ontactvol behandelde en be- 
jegende c.i.c. allied naval forces in SWPA tot Februari 1942, begin 
Maart wellicht, is óók lid van dien Strategie Council (was, geloof ik 
de naam) geweest. 

Adm. Hart leeft nog, bij mijn weten. 
Toen Furstner BdZ London was, was chef materieel mijn jaar- 

genoot P. J. Feteris, die rechtstreeks met de zaak welke het tgm 
behandelt van doen gehad moet hebben en bij prof. Gerbrandy zat 
toen, in Londen, voor marine-aangelegenheden hetzij nog kap.-luit. 
t.zee nu gep. schout bij nacht J. F. W. Nuboer, den Haag, dan wel 
C. Moolenburgh, nu Directeur-Generaal Loodswezen, den Haag. Be- 
halve Meijer Ranneft zijn alle in het tgm genoemden of daar bij 
betrokkenen gemakkelijk te bereiken. Ik weet al dat Nuboer, wiens 
oersolied geheugen ik ken, zich van het telegram niets herinnert, het- 
geen ook met professor Gerbrandy het geval is. 

Op mij maakt e.e.a. den indruk als ware de min of meer inciden- 
teele mededeeling welke ik hiervoren in hoofdletters weergaf, ver- 
loren geraakt bij de diverse instanties welke zich toen met de hoofd- 
zaak uit het tgm, een post-war belang voor ons door het marine- 
établissement, bezig hielden. 

De hééle Pacific was de ,,U.S.Navy's baby" en het feit dat de 
mar.attaché zich toen tot de Engelschen had gewend was - zacht 
gezegd - slecht gezien en kon zeker niet tot wat meer goodwill van 
adm. King en de zijnen leiden. Met Russell Willson was dit iets 
anders. 

Indien het juist is, dat de Enquête-commissie de zaak onderzocht 
(nog in onderzoek heeft?) en haar uit de doeken zal (trachten te) 
doen, zooals de Volkskrant zegt ,,te mogen hopen", dan is zeker niet 
ondienstig dat zij van de wetenschap welke te Washington en Londen 
bij ,,Marinev al was in September 1944 - zij het slechts dat de com- 
mando-overdracht zou plaats hebben, doch (nog) niet wanneer zulks 
geschieden zou - op de hoogte is en ik wil voor mij zelf zekerheid 
hebben dat het niet aan mij heeft gelegen zoo blijken mocht dat zulks 
niet het geval is geweest. 

Helfrich zoowel als van Mook waren September 1944 in Washing- 
ton, hadden de Quebec-conferentie ,,Oekayon Conference" 12-16 
Sept. 1944 juist gemist en hadden 18 September 1944 in een zit- 
ting van de Combined Chiefs of Staff hun mondelinge toelichting 
gegeven op het Ned. regeerings-memorandum dat 13 Sept. 1944 zoo- 
wel aan den President van de U.S.A. als aan Premier Churchill te 
Londen is overhandigd. Van die toelichting heb ik destijds de 
Enquête-commissie al e.e.a. verteld (o.a. heb ik dat memorandum 
overgelegd) maar het in couie hiernevens gaande tgrn was mij toen 
niet -(meer') bekend. 

- - 

En opdat niemand van het hiervoren staande onbekendheid voor- 
wende, enz., enz., na beste groeten en in de verwachting je spoedig 
weer eens te zien en te hooren 

t.a.v. 

(w. g.) L. G. L. VAN DER KUN. 

Afschrift 

BUR. MARITIEME HIST. 
MARINESTAF 

Ambassade van het Koninkrijk 
der Nederlanden. 
Washington 9 D.C. 
Verbindingsdienst van den Marine Attaché 

Uitgumde telegrammen 

Afkomstig van: MAW Te verzenden aan: Graad van Geheim- 
Volgnummer: B .D.Z. London. houding: 

Datum 22 Sept. '44 GEHEIM. 

INHOUD: 

RUB 20 AUG ONTVANGEN NA AFZENDING MIJN 2234 STP IN ONDER- 
HOUD MET BRITSCHE NAVY VERTEGENWOORDIGING BIJ CCS 
WAAR IK GEHEELE VRAAGSTUK OPENHARTIG BESPRAK KWAM BE- 
PAALD INSTEMMING EN STEUN VOOR DIT PLAN TOT UITING STP 



IN HET GEHEEL GEEN BEZWAAR WERD GEZIEN IN VERZOEK AAN 
ADMIRALITEIT TOT VRIJSTELLING PERSONEEL UIT AFRIKA, WAAR- 
BIJ WERD OPGEMERKT DAT INDIEN TOT HET NEMEN VAN DEZE 
MAATREGELEN ZOU WORDEN OVERGEGAAN DIT VLUG MOEST GE- 
SCHIEDEN STP IN ONDERHOUD DAT PLAATS VOND NA QUEBEC 
CONFERENTIE WERDEN GEEN NADERE INLICHTINGEN GEGEVEN 
OMTRENT TOEKOMSTIGE OPERATIONS EASTERN FLEET STP NOG- 
MAALS ONDERHOUD MET WILLSON JUIST TERUG VAN QUEBEC DIE 
OPGAF DAT ALLES ZUIDWEST VAN LIJN NI GUINEA, HALMAHEIRA 
PHILIPPIJNEN ZOU KOMEN TE BEHOOREN TOT BRITSCHE TAAK EN 
DERHALVE VOOR OPLEIDING EN UITRUSTING EVENTUEELE NED 
SEABEES WIJ ONS HADDEN TE RICHTEN TOT ENGELAND STP BIJ 
ARGUMENTEEREN MIJNERZIJDS WERD VOORNAMELIJK GEWEZEN 
OP MEERDERE ERVARING VAN USA IN OPLEIDING SEABEES EN OP 
WAARSCHIJNLIJKHEID DAT UITRUSTING ZOOWEL VOOR BRITSCHE 
ALS NED ADVANCED BASES TOCH IN HOOFDZAAK UIT USA GELE- 
VERD ZOU MOETEN WORDEN TERWIJL GEBRUIK GEMAAKT ZAL 

KUNNEN WORDEN VAN JAVAANSCH PERS STP VOORTS WERD DOOR 
MIJ NADRUK GELEGD OP PSYCHOLOGISCHE EN MOREELE FACTOR 
INSCHAKELING NED PERSONEEL IN VOORUITGESCHOVEN BASIS 
VOOR EASTERN FLEET STP DAAROP NAM WILLSON WELLICHT IN  
HOOFDZAAK DOOR LAATST ARGUMENT MEER TEGEMOETKOMEND 
STANDPUNT IN STP UITEINDELIJK OP MIJN UITDRUKKELIJKE 
VRAAG VERKLAARDE HIJ DAT GEEN BEZWAAR BESTOND TOT IN- 
DIENEN VERZOEK DOOR NED REGEERING DOCH DAT HIJ NIETTE- 
MIN OPPOSITIE VERWACHTTE STP AL MIJN STAPPEN VAN AAN- 
VANG AF EVENALS TEKST MEMORANDUM IN OVEREENSTEMMING 
MET HERINGA STP NA MONDELINGE BESPREKING HEDEN HEL- 
FRICH ACCOORD MET TERZIJDESTELLING ZIJN AANVANKELIJKE 
VOORSTELLEN GEBRUIK PERSONEEL VOOR MLD CEYLON EN 
TECHNISCHE BEMANNING LCT WERKSCHEPEN STP TEMEER OM- 
DAT ONGETWIJFELD NU REEDS DADELIJK TECHNISCH PERSONEEL 
VOOR DEZE DOELEN UIT REEDS BEVRIJD NEDERLANDSCH GEBIED 
KAN WORDEN GERECRUTEERD OVERGEBRACHT EN OPGELEID. 
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Overgangsbesluit Algemeen Bestuur Nederlandsch-Indië en Overgangsbesluit Indische Staatsregeling 

STAATSBLAD 

VAN HET 

KONINKRIJK DER NEDERLANDEN 

(No. D 65) BESLUIT van 23 December 1943, houdende vast- 
.stelling van Izet Overgangsbesluit Algemeen Bestuur 
Nederlandsch-Indië. 

WIJ WILHELMINA, BIJ DE GRATIE GODS, KONINGIN DER 
NEDERLANDEN, PRINSES VAN ORANJE-NASSAU, ENZ., ENZ., ENZ. 

Op voordracht van Onze Ministers voor Algemeene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk, van Algemeene Zaken, Buitenlandsche Zaken, 
Justitie, Binnenlandsche Zaken, Onderwijs, Kunsten en Wetenschap- 
pen, Financiën, Oorlog, Marine, Waterstaat, Handel, Nijverheid en 
Scheepvaart, Landbouw en Visscherij, Sociale Zaken, Koloniën en 
Onze Ministers zonder Portefeuille, van 17 December 1943 No. 10401 
X1 47 W.; 

Overwegende, dat het gewenscht is het algemeen bestuur van 
Nederlandsch-Indië wederom afzonderlijk te organiseeren en te ves- 
tigen in de nabijheid van genoemd gebiedsdeel, mede ter voorberei- 
ding van den feitelijken terugkeer onder het grondwettig gezag van 
het door den vijand bezette Staatsgebied; 

Gelet op Ons besluit van 6 Mei 1942 (Staatsblad No. C 39), hou- 
dende een tijdelijke voorziening van het algemeen bestuur in Neder- 
landsch-Indië; Ons besluit van 5 Juni d.a.v. (Staatsblad No. C 44), 
houdende instelling van een Raad van Bijstand voor Nederlandsch- 
Indische Zaken en dat van 2 September d.a.v. (Staatsblad No. C SI ) ,  
houdende vaststelling van tijdelijke regelen omtrent de begrooting van 
Nederlandsch-Indië; 

Den Buitengewonen Raad van Advies gehoord; 

Hebben goedgevonden en verstaan: 

Artikel 1 
1. Voor zoolang het Algemeen Bestuur van Nederlandsch-Indië 

niet door den Gouverneur-Generaal kan worden uitgeoefend, wordt 
dit bestuur in Onzen naam overeenkomstig de bepalingen van dit Be- 
sluit uitgeoefend door den Luitenant-Gouverneur-Generaal. Wij be- 
palen de plaats waar deze zijn taak als zoodanig uitoefent. 

2. De Luitenant-Gouverneur-Generaal handelt met inachtneming 
van Onze aanwijzingen. Hij is wegens de uitoefening van zijn ambt 
aan Ons verantwoordelijk. Hij verstrekt te dier zake aan den Minister 
van Koloniën alle verlangde inlichtingen. 

3. Behoudens het bepaalde bij dit Besluit en bij de artikelen 3 en 
4 van Ons besluit van 6 Mei 1942 (Staatsblad No. C 39) heeft de 
Luitenant-Gouverneur-Generaal alle bevoegdheden en rusten op hem 
alle plichten door de Grondwet en de Indische Staatsregeling aan den 
Gouverneur-Generaal toegekend en opgelegd. 

4. De Luitenant-Gouverneur-Generaal is in geval van noodzaak 
bevoegd bij de verzorging van de onderwerpen, de inwendige aange- 
legenheden van Nederlandsch-Indië betreffende, af te wijken van de 
bepalingen der Indische Staatsregeling, alsmede van andere bestaande 
wettelijke regelingen op dat gebiedsdeel betrekking hebbende, met 
uitzondering van dit besluit. Hij geeft van zoodanige afwijkingen 
kennis aan den Minister van Koloniën. 

Artikel 2 
1. De Luitenant-Gouverneur-Generaal is, bij ontstentenis van den 

Raad van Nederlandsch-Indië en van den Volksraad, bevoegd ordon- 
nanties ter regeling van de inwendige aangelegenheden van Neder- 
landsch-Indië vast te stellen in overeenstemming met den Raad van 
Departementshoofden. 

2. Bij gebreke van overeenstemming, als in het vorige lid bedoeld, 
is artikel 90 van de Indische Staatsregeling van overeenkomstige toe- 
passing. 

3. De Luitenant-Gouverneur-Generaal is bevoegd voor de uitoefe- 
ning van de in het eerste lid bedoelde taak in den Raad van Departe- 
mentshoofden mede te doen zitting nemen ten hoogste acht buiten- 
gewone leden. 

4. In het formulier van afkondiging van ordonnanties wordt in 
stede van ,,den Raad van Nederlandsch-Indië gehoord en in overeen- 
stemming met den Volksraad" gelezen ,,in overeenstemming met den 
Raad van Departementshoofden". 

5. In het geval bedoeld in het tweede lid van dit artikel wordt in 
het formulier van afkondiging in stede van het in het vorige lid be- 
doelde, opgenomen ,,gelet op artikel 2 van het Overgangsbesluit Al- 
gemeen Bestuur Nederlandsch-Indië". 

Artikel 3 
1. De Luitenant-Gouverneur-Generaal stelt de algemeene begroo- 

ting van Nederlandsch-Indië zoomede de aanvullingsbegrootingen en 
het slot der rekening vast in overeenstemming met den Raad van De- 
partementshoofden. In gevallen, waarin overeenstemming niet wordt 
bereikt, geschiedt de vaststelling door Ons. 

2. Wanneer een uitgaaf zoo dringcnd noodzakelijk is, dat daar- 
mede niet kan worden gewacht op vaststelling door Ons is de Luite- 
nant-Gouverneur-Generaal bevoegd om haar, in afwachting van die 
vaststelling bij een met redenen omkleed besluit te bevelen. 

3. De begrooting, de aanvullingsbegrootingen en het slot der reke- 
ning behoeven goedkeuring door Ons. In afwachting van de goed- 
keuring strekken de door den Luitenant-Gouverneur-Generaal vast- 
gestelde begrooting en aanvullingsbegrootingen tot grondslag van het 
\beheer. 

Artikel 4 

Artikel 16 van de Indische Comptabiliteitswet 1925, bepalende 
dat regelingen tot invoering, wijziging, verlaging of afschaffing van 
belastingen of tot opheffing van eenig ander middel van inkomst, 
niet in werking treden vóór dat daarop bij de begrooting is gerekend, 
wordt buiten werking gesteld. 

Artikel 5 
1. De begrooting bestaat uit afdeelingen. Elke afdeeling betreft 

niet meer dan één departement. 
2. Iedere afdeeling is gesplitst in twee hoofdstukken, t.w. 

Hoofdstuk I Uitgaven. 
Hoofdstuk I1 Middelen. 

3. De onderverdeeling der hoofdstukken in posten en van deze in 
artikelen en subartikelen en in personeele, materieele en kapitaals- 
uitgaven geschiedt overigens zooveel mogelijk in overeenstemming 
met de daaromtrent bestaande voorschriften. 

4. De posten worden voor zooveel noodig gesplitst in twee titels, 
onderscheidenlijk den gewonen dienst (Titel G.D.) en den buiten- 
gewonen dienst (Titel B.D.) betreffende. 

Artikel 6 
Voor het beheer van geldmiddelen en eigendommen van Neder- 

landsch-Indië, welke zich bevinden buiten dat gebiedsdeel, kan de 
Luitenant-Gouverneur-Generaal gedelegeerden aanwijzen, die namens 
hem en volgens door hem te stellen regelen kunnen beschikken over 
de daarvoor in aanmerking komende begrootingscredieten. 

[Artikel 7 
De contrôle op het beheer van de geldmiddelen en eigendommen 

van Nederlandsch-Indië wordt uitgeoefend door de Buitengewone 
Algemeene Rekenkamer te Londen. 

Artikel S 
1.  behoudens het bepaalde in dit besluit vindt de Indische Comp- 

tabiliteitswet 1925 op het in de vorige artikelen bedoeld beheer en de 
contrôle op dat beheer toepassing voor zoover zulks met de feitelijke 
omstandigheden vereenigbaar is. 

2. Aanvullende en wijzigende voorschriften kunnen bij ordonnan- 
tie worden vastgesteld. 



Artikel 9 

Dit besluit kan worden aangehaald als ,,Overgangsbesluit Algemeen 
Bestuur Nederlandsch-Indië". Het treedt in werking met ingang van 
een nader door Ons te bepalen dag. Op dat tijdstip vervallen de arti- 
kelen 2 en 6 van Ons besluit van 6 Mei 1942 (Staatsblad No. C 39), 
alsmede Ons besluit van 5 Juni 1942 (Staatsblad No. C 44) en dat 
van 2 September 11 942 (Staatsblad No. C 51 ) .  

Onze Minister van Koloniën is lbelast met de uitvoering van dit 
besluit, dat in het Staatsblad zal worden geplaatst. 

Londen, den 23sten December 1943. 
WILHELMIN A. 

De Minister voor Algemeene Oorlogvoering 
van het KoninkriJk, 

P. S. GERBRANDY. 

De Adinister van Algemeene Zaken a.i., 
VAN BOEYEN. 

De Minister van Buitenlandsche Zaken, 
E. N. VAN KLEFFENS. 

De Minister van Justitie, 
VAN ANGEREN. 

De Minister van Binnenlandsche Zaken, 
VAN BOEYEN. 

De Minister van Onderwijs, Kunsten 
en Wetenschappen, 

G. BOLKESTEIN. 

De Minister van Financiën, 
J. VAN DEN BROEK. 

De Minister van Oorlog, 
VAN LIDTH D E  JEUDE. 

De Minister van Marine, 
J. TH. FURSTNER. 

De Minister van Waterstaat, 
J. W. ALB'ARDA. 

De Minister van Handel, Nijverheid 
en Scheepvaart, 

P. KERSTENS. 

De Minister van Landbouw 
en Visscherij a.i., 

P. KERSTENS. 

De Minister van Sociale Zaken, 
J. VAN DEN TEMPEL. 

De Minister van Koloniën, 
H. J. VAN MOOK. 

De Minister zonder Portefeuille, 
E. MICHIELS VAN VERDUIJNEN. 

De Minister zonder Portefeuille, 
J. A. W. BURGER. 

Uitgegeven den zeventienden April 1944. 

De Minister van Justitie, 
VAN ANGEREN. 

STAATSBLAD 2. De Luitenant-Gouverneur-Generaal heeft alle bevoegdheden 

VAN HET en verplichtingen, in de Grondwet, de Indische Staatsregeling en 
andere wettelijke regelingen omschreven met betrekking tot den 

KONINKRIJK DER NEDERLANDEN Gouverneur-Generaal, voor zoover bij dit besluit niet anders is be- 
paald. 

(No. D 6 6 )  BESLUIT van 23 December 1943, hmdende vast- 3. Zoodra het algemeen bestuur weder wordt uitgeoefend door 
stelling van het Overgangsbesluit Indische Staats- den Gouverneur-Generaal, gelden voor den Gouverneur-Generaal de 
regeling. bijzondere bevoegdheden in dit besluit omschreven met betrekking 

tot den Luitenant-Gouverneur-Generaal. 

WIJ WILHELMINA, BIJ DE GRATIE GODS, KONINGIN DER 
NEDERLANDEN, PRINSES VAN ORANJE-NASSAU, ENZ., ENZ., ENZ. 

Op voordracht van Onze Ministers voor Algemeene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk, van Algemeene Zaken, Buitenlandsche Zaken, 
Justitie, Binnenlandsche Zaken, Onderwijs, Kunsten en Wetenschap- 
pen, Financiën, Oorlog, Marine, Waterstaat, Handel, Nijverheid en 
Scheepvaart, Landbouw en Visscherij, Sociale Zaken, Koloniën en 
Onze Ministers zonder Portefeuille, van 17 December 1943, No. 
1040/X1 47 W; 

Overwegende dat, zoolang de oorlogsomstandigheden in den weg 
staan aan de volledige toepassing van de Grondwet en de Wet op de 
Staatsinrichting van Nederlandsch-Indië zekere tijdelijke voorzienin- 
gen noodig zijn ten einde eene goede organisatie van bestuur, wet- 
geving en rechtspraak te verzekeren, het herstel van de volkswel- 
vaart en de aangevangen voorbereiding van staatkundige en maat- 
schappelijke hervormingen binnen Rijksverband zooveel mogelijk te 
bevorderen; 

Artikel 2 
1. Zoolang de Raad van Nederlandsch-Indië niet in staat is zijn 

taak en bevoegdheden als omschreven in de Indische Staatsregeling, 
uit te oefenen, raadpleegt de Luitenant-Gouverneur-Generaal den 
Raad van Departementshoofden omtrent de onderwerpen ter zake 
waarvan de Indische Staatsregeling den Gouverneur-Generaal tot 
raadpleging van den Raad van Nederlandsch-Indië verplicht. 

2. Wanneer de Raad van Departementshoofden door den Luite- 
nant-Gouverneur-Generaal is gehoord, wordt daarvan melding ge- . 
maakt in den aanhef der besluiten. 

3. Door Ons wordt bepaald, wie de bevoegdheden van den Vice- 
President van den Raad van Nederlandsch-Indië waarneemt, zoolang 
de Vice-President zijn taak niet uitoefent. 

4. Wij behouden Ons voor boven het in de Indische Staatsrege- 
ling genoemde aantal leden ten hoogste vier tijdelijke leden van den 
Raad van Nederlandsch-Indië te benoemen. 

Artikel 3 
Den Buitengewonen Raad van Advies gehoord; 1. De Luitenant-Gouverneur-Generaal is opperbevelhebber van 

Hebben goedgevonden en verstaan: het Koninklijk Nederlandsch-Indische Leger, met uitzondering van 
het bepaalde, in het volgende lid van dit artikel genoemde, deelen. 

Artikel 1 
2. Onverminderd het bepaalde in het derde lid van artikel 1 der 

1. Voor zoolang het algemeen bestuur in Nederlandsch-Indië niet Indische Staatsregeling en behoudens het vermelde in het derde lid 
kan worden uitgeoefend door den Gouverneur-Generaal, wordt het van dit artikel berust, zoolang dit door Ons noodzakelijk wordt ge- 
in Onzen naam uitgeoefend door den Luitenant-Gouverneur-Ge- acht, en in afwijking van de artikelen 31 en 32 van genoeinde Staats- 
neraal. regeling, het opperbevel over de in Nederlandsch-Indië aanwezige 



deelen van de Koninklijke Marine en van de Koninklijke Land- 
macht, zoomede o~7er die deelen van het Koninklijk Nederlandsch- 
Indische Leger, welke deelnemen aan de krijgsverrichtingen in den 
bondgenootschappelijken oorlog, bij den door Ons aangewezen opper- 
bevelhebber of opperbevelhebbers. 

3. Voor de uitoefening van het algemeen bestuur van Neder- 
landsch-Indië kunnen door Ons deelen van de Koninklijke Marine 
en van de Koninklijke Landmacht ter beschikking worden gesteld. 
Het opperbevel over die deelen berust bij den Luitenant-Gouverneur- 
Generaal. 

4. Het in de vorige leden bedoelde opperbevel laat onverlet de 
bestaande administratieve betrekkingen der betrokken weermachts- 
onderdeelen tot andere gezaghebbenden. 

Artikel 4 

1. Zoodra het wettig gezag over eenig deel van het grondgebied 
van Nederlandsch-Indië weder kan worden uitgeoefend, zijn in dat 
gebied de algemeene verordeningen, voorzien in de Indische Staats- 
regeling, wederom van toepassing tenzij bij ordonnantie anders wordt 
bepaald. 

2. De Luitenant-Gouverneur-Generaal wijdt zijn bijzondere aan- 
dacht aan het spoedig herstel van de in de Indische Staatsregeling 
aan de ingezetenen toegekende waarborgen, omtrent de vrijheid van 
persoon en goed, de vrijheid van godsdienst, de vrijheid van druk- 
pers, het recht van vereeniging en vergadering en andere grond- 
rechten. 

3. De Luitenant-Gouverneur-Generaal wijdt er zijn bijzondere 
aandacht aan, dat geen onderscheid wordt gemaakt tusschen verschil- 
lende bevolkingsgroepen, anders dan op grond van hun bijzondere 
behoeften. 

Artikel 5 
1. Bij of krachtens ordonnantie wordt, ook voorzoover betreft 

onderwerpen, welke krachtens de Grondwet zijn voorbehouden aan 
regeling bij wet of algemeenen maatregel van bestuur, vastgesteld 
welke tijdens de vijandelijke bezetting ingevoerde regelingen en ge- 
troffen voorzieningen geacht moeten worden geheel of gedeeltelijk 
nietig te zijn, dan wel geheel of gedeeltelijk, zullen worden gehand- 
haafd met nadere bepaling voor zooveel noodig van de rechtsgevolgen 
van zoodanige nietigverklaring of handhaving. 

2. Inzonderheid worden zoo spoedig mogelijk ongedaan gemaakt 
de gevolgen van tijdens de vijandelijke bezetting getroffen voorzie- 
ningen, als bedoeld in het eerste lid van dit artikel, welke in strijd 
zijn met: 

a. de territoriale eenheid van het grondgebied van Nederlandsch- 
Indië; 

b. het beginsel, dat de Indonesische bevolking blijft gesteld onder 
de onmiddellijke leiding van haar eigen door de Regeering erkende 
of benoemde Hoofden (artikel 118 der Indische Staatsregeling) ; 

c. het beginsel, dat de rechten van de Indonesische bevolking op 
den grond worden geëerbiedigd en iedere verkoop of andere wijze 
van overdracht van deze rechten op den grond aan niet-Inlanders 
nietig is (artikel 51 der Indische Staatsregeling en Kroon-ordonnan- 
tie van 4 Augustus 1875, Staatsblad No. 179); 

d. het beginsel, dat alle Nederlandsche onderdanen, ongeacht hun 
landaard, benoembaar zijn tot alle burgerlijke betrekkingen (ordon- 
nantie van 14 November 1930, Staatsblad No. 401). 

e. het beginsel, dat het onderwijs voorwerp is van de aanhoudende 
zorg van den Gouverneur-Generaal en dat de inrichting van het open- 
baar onderwijs wordt geregeld met eerbiediging van ieders Gods- 
dienstige begrippen (artikel 179 der Indische Staatsregeling); 

f. het beginsel, dat alle tusschenkomst van de Regeering in zaken 
van justitie, niet bij de Indische Staatsregeling toegestaan, is verboden. 

Artikel 6 
1. Ter vertegenwoordiging van de ingezetenen wordt, zoo spoedig 

de omstandigheden dit naar Ons oordeel toelaten, samengesteld een 
Tijdelijke Volksraad, die met inachtneming van het in dit besluit be- 
paalde de bevoegdheden en de taak van den Volksraad met betrek- 
king tot de wetgeving, tot de begrooting, tot het slot der rekening en 
het aangaan van geldleeningen uitoefent, zoolang de Volksraad nog 
niet zijn taak kan hervatten. 

2. De Tijdelijke Volksraad bestaat uit een lid, tevens Voorzitter, 
en ten minste 15 en ten hoogste 30 leden. 

3. De Luitenant-Gouverneur-Generaal benoemt het lid, tevens 
Voorzitter, en de leden en neemt daarbij in acht, dat de verschillende 

groepen der ingezetenen zoo spoedig en zooveel mogelijk in den raad 
zullen zijn vertegenwoordigd. 

4. Het lid, tevens Voorzitter, en de leden worden telkens voor een 
tijdvak van een jaar benoemd, en bij tusschentijdsche benoeming, 
voor den verderen duur van het loopende zittingsjaar. 

5 .  Lid van den Tijdelijken Volksraad kunnen alleen zijn zij, die 
ingevolge artikel 55 van de Indische Staatsregeling lid van den Volks- 
raad kunnen zijn. Van de leden zal ten minste drie vijfde gedeelte 
moeten behooren tot de Indonesische bevolking van Nederlandsch- 
Indië. 

6. De artikelen 56, 57, 58, lid 2, 59, 61 en 67 van de Indische 
Staatsregeling en de krachtens die artikelen gegeven regelen zijn van 
overeenkomstige toepassing. 

Artikel 7 
1. De Tijdelijke Volksraad houdt zijn vergaderingen ter plaatse, 

door den Luitenant-Gouverneur-Generaal te bepalen. 
2. De vergaderingen zijn openbaar, tenzij minstens vijf leden het 

sluiten der deuren vorderen, dan wel de voorzitter het noodig keurt. 
Over de punten, in besloten vergadering behandeld, kan daarin ook 
eene beslissing worden genomen. 

3. De Raad houdt zijne zittingen zoo dikwijls de Luitenant-Gou- 
verneur-Generaal dit noodig oordeelt, of minstens een derde der 
leden, het lid, tevens voorzitter, niet medegerekend, daartoe hun 
wensch te kennen geven. 

4. De artikelen 63, 64, 66 en 68 van de Indische Staatsregeling 
zijn van overeenkomstige toepassing. 

Artikel 8 
De Tijdelijke Volksraad kan aan den Luitenant-Gouverneur-Gene- 

raal vragen stellen nopens zaken, Nederlandsch-Indië betreffende. 
Tenzij de hem toevertrouwde belangen zich daartegen verzetten, be- 
antwoordt de Luitenant-Gouverneur-Generaal deze vragen te zijner 
beoordeeling hetzij schriftelijk, hetzij mondeling of bij monde van een 
gemachtigde. 

Artikel 9 
1. De Luitenant-Gouverneur-Generaal stelt ordonnanties vast in 

overeenstemming met den Tijdelijken Volksraad. 
2. In gevallen waarin overeenstemming niet wordt bereikt, is ar- 

tikel 90 van de Indische Staatsregeling van overeenkomstige toe- 
passing. 

Artikel 10 
1. In het formulier van afkondiging van Regeeringsverordeningen 

wordt in stede van ,,den Raad van Nederlandsch-Indië gehoord ge- 
lezen ,,den Raad van Departementshoofden gehoord". 

2. In het formulier van afkondiging van ordonnanties wordt in 
stede van ,,den Raad van Nederlandsch-Indië gehoord en in overeen- 
stemming met den Volksraad" gelezen ,,den Raad van Departements- 
hoofden gehoord en in overeenstemming met den Tijdelijken Volks- 
raad". 

3. In het geval, voorzien in het tweede lid van artikel 9 van dit 
besluit, wordt in de formulieren, bedoeld in het vorige lid, in stede 
van ,,in overeenstemming met den Tijáelijken Volksraad" gelezen ,,ge- 
let op artikel 9, lid 2, van het Overgangsbesluit Indische Staatsrege- 
ling". 

4. Zoodra de Raad van Nederlandsch-Indië, onderscheidenlijk de 
Volksraad, weder zijn taak uitoefent, wordt de vermelding van den 
Raad van Departementshoofden, onderscheidenlijk den Tijdelijken 
Volksraad in de in dit artikel bedoelde formulieren weder vervangen 
door die van de eerstgenoemde raden. 

Artikel l l 
1. De Luitenant-Gouverneur-Generaal stelt de algemeene begroo- 

ting en de aanvullingsbegrootingen vast in overeenstemming met den 
Tijdelijken Volksraad. In gevallen, waarin overeenstemming niet 
wordt bereikt, is artikel 108 van de Indische Staatsregeling van over- 
eenkomstige toepassing. 

2. Wanneer een uitgaaf zoo dringend noodzakelijk is, dat daar- 
mede niet kan worden gewacht op vaststelling bij de wet, is de Lui- 
tenant-Gouverneur-Generaal bevoegd om haar, in afwachting van die 
vaststelling, bij een met redenen omkleed besluit te bevelen. 

3. De begrooting en de aanvullingsbegrootingen behoeven goed- 
keuring bij de wet. In afwachting van de goedkeuring strekken de 
door den Luitenant-Gouverneur-Generaal vastgestelde begrooting en 
aanvullingsbegrootingen tot grondslag van het beheer. 



Artikel 12 
Artikel 16 van de Indische Comptabiliteitswet 1925, bepalende dat 

regelingen tot invoering, wijziging, verlaging of afschaffing van be- 
lastingen of tot opheffing van eenig ander middel van inkomst, niet 
in werking treden voordat daarop bij de begrooting is gerekend, wordt 
buiten werking gesteld. 

Artikel 13 

1. De begrooting bestaat uit afdeelingen. Elke afdeeling betreft 
niet meer dan één Departement. 

2. Iedere afdeeling is gesplitst in twee hoofdstukken, t.w. 
Hoofdstuk I. Uitgaven. 
Hoofdstuk 11. Middelen. 

3. De onderverdeeling der hoofdstukken in posten en van deze in 
artikelen en subartikelen en in personeele, materieele en kapitaalsuit- 
gaven geschiedt overigens zooveel mogelijk in overeenstemming met 
de daaromtrent bestaande voorschriften. 

4. De posten worden voor zooveel noodig gesplitst in twee titels, 
onderscheidenlijk den gewonen dienst (Titel G.D.) en den buitenge- 
wonen dienst (Titel B.D.) betreffend. 

Artikel 14 
1. De Luitenant-Gouverneur-Generaal bevordert, dat zoo spoedig 

mogelijk het Hooggerechtshof van Nederlandsch-Indië zijn taak weder 
uitoefent. 

2. Wij behouden Ons voor een tijdelijken president van het Hoog- 
gerechtshof te benoemen. 

3. Zoolang het Hooggerechtshof nog niet in staat is zijne taak uit 
te oefenen, zullen bij ordonnantie, onder nadere bekrachtiging door 
de wet, zooveel noodig regelen worden vastgesteld houdende tijdelijke 
voorziening in deszelfs taak. 

Artikel 15 
De tarieven van in-, uit- en doorvoer worden vastgesteld bij ordon- 

nantie onder nadere bekrachtiging door de wet. 

Onze Minister van Koloniën is belast met de uitvoering van dit 
besluit, dat in het Staatsblad zal worden geplaatst en zoo spoedig 
mogelijk in Nederlandsch-Indië zal worden afgekondigd. 

Londen, den 23sten December 1943. 
WILHELMINA. 

De Minister voor Algemeene Oorlogvoering 
van het Koninkrijk, 

P. S. GERBRANDY. 

De Minister van Algemeene Zaken a.i., 
VAN BOEYEN. 

De Minister van Buitenlandsche Zaken, 

E. N. MAN KLEFFENS. 

De Minister van Justitie, 

Artikel 16 
1. Zoolang de Algemeene Rekenkamer in Nederlandsch-Indië nog 

niet in staat is hare taak te vervullen, zullen bij ordonnantie, onder 
nadere bekrachtiging door de wet, voorzieningen worden getroffen 
voor de contrôle op het geldelijk beheer door een van de Regeering 
zooveel mogelijk onafhankelijk orgaan. 

2. De Indische Comptabiliteitswet 1925 vindt op het beheer en de 
contrôle op het beheer van geldmiddelen en eigendommen van Neder- 
landsch-Indië toepassing. Bij ordonnantie kunnen tijdelijke aanvul- 
lende en wijzigende voorschriften worden vastgesteld, indien de om- 
standigheden zulks eischen. 

Artikel 17 
1. Dit besluit kan worden aangehaald als ,,Overgangsbesluit In- 

dische Staatsregeling". Het treedt in werking met ingang van het tijd- 
stip, waarop de wettige Regeering van Nederlandsch-Indië weer op 
het grondgebied van Nederlandsch-Indië is gevestigd. Wij behouden 
Ons voor dit tijdstip te bepalen. 

2. Op het in het eerste lid bedoelde tijdstip treden buiten werking 
Ons besluit van 6 Mei 1942 (Staatsblad No. C 3 9 )  en het ,,Over- 
gangsbesluit Algemeen Bestuur Nederlandsch-Indië", behoudens het 
bepaalde in het volgende lid. 

3. Zoolang de in artikel 6 genoemde Tijdelijke Volksraad niet is 
samengesteld, blijven artikel 2 en het eerste lid van artikel 3 van het 
,,Overgangsbesluit Algemeen Bestuur Nederlandsch-Indië" van kracht, 
met dien verstande, dat in het vijfde lid van genoemd artikel 2 in 
stede van ,,gelet op artikel 2 van het Overgangsbesluit Algemeen Be- 
stuur Nederlandsch-Indië" wordt gelezen ,,Gelet op artikel 17, lid 3, 
van het Overgangsbesluit Indische Staatsregeling". 

4. Nadat de Raad van Nederlandsch-Indië zijn taak heeft hervat, 
wordt in de formulieren van afkondiging van ordonnanties, welke tot 
stand komen op de wijze als bedoeld in het vorige lid, van het hooren 
van die Raad melding gemaakt. 

5. Door Ons ingevolge het bepaalde in artikel 6 van Ons besluit 
van 6 Mei 1942 (Staatsblad No. C 39) vastgestelde regelingen van 
onderwerpen, de inwendige aangelegenheden van Nederlandsch-Indië 
betreffende, kunnen bij ordonnantie worden gewijzigd, aangevuld, 
ingetrokken of vervangen. 

De Minister van Marine, 
J. TH. FURSTNER. 

De Minister van Waterstaat, 
J. w. ALBARDA. 

De Minister van Handel, Nijverheid 
en Scheepvaart, 

P. KERSTENS. 

De Minister van Landbouw 
en Visscherij a.i., 

P. KERSTENS. 

De Minister van Sociale Zaken, 
J. VAN DEN TEMPEL. 

VAN ANGEREN. 
De Minister van Koloniën, 

De Minister van Binnenlandsche Zaken, H. J. VAN MOOK. 

VAN BOEYEN. 
De Minister zonder Portefeuille, 

De Minister van Onderwijs, Kunsten 
en Wetenschappen, 

C. BOLKESTEIN. 

De Minister van Financiën, 
J. VAN DEN BROEK. 

E. MICHIELS VAN VERDUIJNEN. 

De Minister zonder Portefeuille, 
J. A. W. BURGER. 

Uitgegeven den zestienden September 1944. 

De Minister van Oorlog, 
VAN LIDTH D E  JEUDE. 

De Minister van Justitie, 
G. J. VAN HEUVEN GOEDHART. 
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BIJLAGE 71 

Verklaring van de Indische Regering van 6 November 1945 

(Overgenomen uit het boek van dr. H. J. van Mook ,,Indonesië, Nederland en de Wereld", blz. 241) 

De loop der gebeurtenissen na de overgave van Japan heeft er toe 
geleid, dat grote verwarring is ontstaan en dat omstandigheden, die 
niet door de Regering in het leven zijn geroepen, haar tot dusverre 
hebben belet, de voornemens tot staatkundige hervorming van het 
Koninkrijk en van Nederlandsch-Indië in hun hoofdlijnen verder 
bekend te maken. 

Nu door de hulp van onze bondgenoten het gevaar voor de be- 
vrijde geïnterneerden is verminderd en enige verbetering schijnt te 
zijn ingetreden ten aanzien van de vrijheid van spreken en van 
contact, is het ogenblik daar om het program der Regering, ge- 
baseerd op de rede van Hare Majesteit de Koningin van 6 December 
1942, nader uit te werken. 

De Regering gaat uit van de erkenning van het rechtmatig streven 
der Indonesiërs naar een nationaal bestaan en van de overtuiging, 
dat dit streven door een goede samenwerking tussen Indonesiërs en 
Nederlanders, langs de weg van een wettige evolutie te venvezen- 
lijken is. 

Doelstelling is daarom de spoedige ontwikkeling van Indonesië tot 
deelgenoot in een Koninkrijk, dat zodanig is geconstrueerd, dat het 
nationaal zelfrespect van alle daaraan deelnemende volkeren wordt 
gewaarborgd. Daartoe zal op wettige wijze in dit land de centrale 
Regering zodanig moeten worden gereconstrueerd, dat zij bestaat uit 
een volksvertegenwoordiging op democratische grondslag, in belang- 
rijke meerderheid uit Indonesiërs samengesteld, en een raad van 
ministers onder de Gouverneur-Generaal als vertegenwoordiger van 
de Kroon. Deze Regering zal de inwendige aangelegenheden van het 
land moeten besturen, terwijl daar beneden een doelmatige decentra- 
lisatie de regionale en locale belangen zal moeten behartigen. Het 
kiesrecht zal een onderwerp zijn van nader overleg, doch behoort te 
berusten op vrije mening en vertegenwoordiging van de burgerij in 
haar belangrijkste geledingen. 

Indonesië zal overeenkomstig de toezegging van H.M. tot een 
volledig deelgenootschap in het Koninkrijk worden geroepen, welks 
organisatie dus uit de rijksdelen zal worden opgebouwd. De vorm, 
aan deze grondgedachte te geven, zal door het overleg in de ronde 
tafelconferentie en de behandeling van haar voorstellen door de wet- 
gevende organen van het Koninkrijk moeten worden bepaald. Ook 
vraagstukken als die van een eigen vlag voor Indonesië naast die van 
het Koninkrijk, zullen op grond van de voorstellen der ronde tafel- 
conferentie moeten worden beslist. De inschakeling van Indonesiërs en 
andere burgers van niet-Nederlandse landaard in de diensten van het 
Koninkrijk kan aanstonds systematisch worden uitgebreid. 

Regelingen en instellingen, die nog berusten op of gevoeld worden 
als rasdiscriminatie, zullen verdwijnen of worden hervormd. Zo zal 
de scheiding tussen een Nederlands en Indonesisch bestuur worden 
opgeheven, evenals de gescheiden strafrechtspraak. In alle openbare 
diensten zal de feitelijke opneming van burgers van niet-Nederlandse 

landaard tot in de hoogste rangen met kracht worden doorgevoerd, 
evenals de onderlinge samenwerking op de voet van gelijkwaardig- 
heid. Ook in het bedrijisleven zullen Indonesiërs en andere burgers 
van niet-Nederlandse herkomst hun plaats behoren te vinden in de 
stafbetrekkingen en de leiding. 

De wederopbouw van Indonesië is alleen te bereiken door werke- 
lijke samenwerking tussen de burgers van verschillende landaard en 
tussen Nederland en Indonesië, die tezamen een veel sterker geheel 
kunnen vormen dan ieder op zichzelf. Die wederopbouw moet snel 
ter hand worden genomen, omdat anders de algemene verarming en 
verwildering zulke afmetingen zullen aannemen, dat herstel haast 
niet meer mogelijk zal zijn. Er  moet een einde komen aan de steeds 
verdergaande afbraak en verwoesting. Alleen door daarbij de wettige 
weg te volgen van hervormingen kan dit proces in gang worden 
gebracht. De Regering doet dan ook een krachtig beroep op allen, 
wie de belangen van dit land aan het hart liggen, hun krachten op 
die grondslag te verenigen. 

Kan ten aanzien van veel van hetgeen tijdens en na de bezetting 
is gebeurd een streep door het verleden worden gehaald, ten aanzien 
van bepaalde handelingen zal de rechter uitspraak moeten doen, 
daar anders het rechtsgevoel geen bevrediging zou vinden. Diegenen, 
die willens en wetens aan hun medeburgers kwaad hebben berokkend, 
hetzij door vrijwillige samenwerking met de vijand, of door het plegen 
van of aanstoken tot misdrijven tegen personen en goederen, zullen 
ter verantwoording moeten worden geroepen. 

Ook zal, zoveel dat nog mogelijk is, een ieder behoren te worden 
hersteld in hetgeen zijn rechtmatig eigendom was, wanneer hem dit 
door de vijand of door anderen is ontroofd. Het vraagstuk van de 
oorlogsschade zal daarbij afzonderlijk moeten worden behandeld en 
bij de oplossing daarvan zal rekening moeten worden gehouden met 
de draagkracht der betrokkenen enerzijds en met de draagkracht der 
gehele samenleving anderzijds, terwijl ook daarbij het herstel van de 
volkswelvaart het belangrijkste richtsnoer moet zijn. 

Ten slotte zullen de wapens, die de vijand wederrechtelijk aan on- 
bevoegden heeft uitgeleverd, of die door bepaalde personen zijn 
geroofd, aan de geallieerden moeten worden overgedragen en zal 
het dragen van wapens alleen geoorloofd kunnen zijn aan hen, die 
daartoe krachtens hun functie of krachtens een vergunning van het 
wettige gezag gerechtigd zijn. 

Het gehele land wacht op het ogenblik, waarop de herbouw kan 
beginnen en de ellende, waarin velen verkeren, kan worden ver- 
zacht. De Regering ziet met grote bezorgdheid door misverstand en 
opwinding de tegenstellingen groeien. Zij is overtuigd, dat aan beide 
zijden de wil bestaat om uit het conflict te komen en tot constructieve 
arbeid te geraken. Zij heeft met het bovenstaande de weg voor allen 
aangegeven, waarlangs aan de onvruchtbare strijd een einde kan 
worden gemaakt. 
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